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Pöytäkiri a t 
vuoden 1933 varsinaisilla 

valtiopäivillä. 

Heinäkuun 1 ja 3 päivinä 1933 valittu Suomen Eduskunta kokoontui perjan

taina syyskuun 1 päivänä vuoden 1933 varsinaisille valtiopäiville maan pääkaupunkiin 

Helsinkiin. Edellisenä päivänä esittivät eduskunnan jäsenet valtakirjansa tarkastet

taviksi Esittelijäneuvos A. E. Rautavaaralle, jolle valtiopäiväjärjestyksen 23 §:ssä 

säädetty tehtävä oli uskottu. 

Pöytäkirja, joka tehtiin heinäkuun 
1 ja 3 päivinä 1933 toimitetuissa 
edustajanvaaleissa Suomen Eduskun
taan valittujen, saman vuoden var
sinaisia valtiopäiviä varten kokoon
tuneiden kansanedustajain valtakir
jain tarkastaruistilaisuudessa Helsin
gissä, eduskuntatalossa, elokuun 31 
päivänä 1933. 

Sittenkuin Esittelijäneuvos A. E. Rauta
vaara, jonka Tasavallan Presidentti oli 
määrännyt tarkastamaan edustajain valta
kirjat syyskuun 1 päivänä 1963 kokoontu-I 
villa varsinaisilla valtiopäivillä, oli yllä
mainittuna päivänä kello 12 saapunut edus
kuntataloon ja allekirjoittanut Eduskun
nan notaari kutsusta ryhtynyt pitämään 
pöytäkirjaa, merkittiin, että Esittelijäneu-

1 

vos Rautavaara oli pääkaupungin suurem
missa sanomalehdissä julkaistulla sekä 

eduskuntatalon pääovelle ja ilmoitustau
luille julkipannulla ilmoituksella kutsunut 
kaikki edustajat saapumaan elokuun 31 
päivänä 1933 eduskuntatalossa olevaan suu
ren valiokunnan huoneeseen, Uudenmaan, 
Turun, Hämeen ja Viipurin läänien vaali
piireistä valitut kello kaksitoista ja muut 
edustajat kello kolmetoista, esittääkseen 
valtakirjansa tarkastettaviksi. 

·Tämän jälkeen jättivät tähän pöytäkir
jaan liitetyssä luettelossa mainitut kansan
edustajat, kukin henkilökohtaisesti, edusta
janvaltakirjansa Esittelijäneuvos Rauta
vaaralle tarkastettaviksi. 

Jätetyt valtakirjat, yhteensä 1918, hyväk
syttiin; ja oli nitstä edustajista, jotka näin 
olivat näyttäneet olevansa oikein valtuute
tut, säädetty luettelo kirjeen kera Edus
kunnalle lähetettävä, jota paitsi valtakirjat 
oli Eduskunnan sihteerin kautta edusta
jille toimitettava. 

Vakuudeksi : 
Aku Kostia. 
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Luettelo 

niistä edustajista vuoden 1<933 vArsinaisilla 
valtiopäivillä, jotka valtiopäiväjärjestyksen 
23 § :n mukaisesti toimitetussa valtakirjain 
tarkastuksessa ovat näyttäneet olevansa oi
kein valtuutetut. 

Aakula, Eemeli, pienviljelijä. 
Aaltonen, Aleksius, päätoimittaja. 
Aarniokoski, Paavo, maanviljelijä. 
Aattela, Hugo E., piirisihteeri. 
Aittoniemi, 1S. S., maisteri, Pienviljelijäin 

Keskusliiton sihteeri. 
Ala-Kulju, Reino, lehtori. 
Alestalo, Anshelm, maanviljelijä. 
Ampuja, Mikko, viilaaja. 
Andersson, Gunnar, förbundssekreterare. 
Annala, Juho Anton, kirkkoherra. 
Annala, Vilho, filosofiantohtori. 
Arffman, Kusti, maanviljelijä. 
Asikainen, Albin, · maanviljelijä. 
von Born, Ernst, godsägare, friherre. 
Brander, Akseli, agronoomi. 
Bryggari, Tuomas, kivityömies. 
Böök, Leo R., pastori. 
Colliander, Rafael, redaktör. 
Ellilä, K. J., maatalousneuvos. 
Erkko, Eljas, lakit. kand., päätoimittaja. 
Eskola, Valfrid, asutusneuvoja. 
Estlander, Ernst, professor. 
Fagerholm, Karl-August, redaktör. 
Forstadius, Hjalmar, maanviljelijä. 
von Frenckell, Erik, diplomingeniör. 
Furuhjelm, Ragnar, professor. 
Haga, Edvard, bonde. 
Hakkila, Väinö, pormestari. 
Halonen, Antti, maanviljelijä. 
Halonen, Toivo, pienviljelijä. 
Hannula, Uuno, päätoimittaja. 
Harvala, Kaarlo, .Pienviljelijäin Liiton sih-

teeri. 
Hautala, Yrjö, maanviljelijä. 
Heikkinen, P. V., maanviljelijä. 
Heiniö, Sulo, insinööri. 
Heiskanen, V. A., professori. 
Helenolund, Bdvard, jordbrukare. 
Helo, Johan, filosofian tohtori. 
Herrala, Hilda, neulojatar. 
Hilden, Amanda Katariina, taloudenhoi

taja. 
Hiltunen, Onni, myymälänhoitaja. 

--------···---·---·----

Hirvensalo, L. 0., agronoomi. 
Honka, Aarne Uno Johannes, lehtori. 
Honkala, Sakari, agronoomi. 
Horelli, Toivo, pankinjohtaja, varatuomari. 
Huittinen, Kaapro, maanviljelijä. 
Huotari, Anni, rouva. 
Hämäläinen, Alex, työmies. 
HännineiL, Kaarlo, filosofiantohtori. 
Hästbacka, J. E., ekonomieråd. 
Ikonen, Toivo, maanviljelijä. 
Inkilä, Arvo, maisteri, työväenopiston joh-

taja. 
Jacobsson, Otto, justitierådman. 
J anhonen, Toivo, kirkkoherra. 
Jatkola, Emil Julius, lääninsihteeri. 
J ern, Levi, bonde. 
Jokinen, Emil, toimitsija. 
Junnila, Taave, kunnallisneuvos. 
Jutila, Emil, maanviljelijä. 
Kaasalainen, Väinö Viljami, filosofianmais-

teri, kansanopistonjohtaja. 
Kaijalainen, Lauri, sanomalehdentoimittaja. 
Kallio, Kyösti, pankinjohtaja. 
Kalliokoski, Viljami, maanviljelijä. 
Kares, Kaarlo Rietrikki, asessori. 
Karvetti, Einari, filosofianmaisteri. 
Kauranen, Jooseppi, maanviljelijä. 
Kemppi, Antti, maanviljelijä. 
Kesti, Yrjö Henrik, pienviljelijä. 
Kettunen, Pekka, myymälänhoitaja. 
Kivenoja,, Yrjö, pastori, kappalainen. 
Kivimäki, T. M., pääministeri, professori. 
Kivioja, Vilho Heikki, pastori. 
Kivisalo, Väinö, lohkotilallinen. 
Koivisto, Juho, maanviljelijä. 
Koivulahti-Lehto, Hilma, pienviljelijä. 
Koivuranta, Janne, maanviljelijä. 
Komu, Vilho, luennoitsija. 
Koponen, Albin, levyseppä. 
Korvenoja, Kaarle August, filosofianmais

teri, maanviljelijä. 
Kosonen, Antti Juho, sanomalehdentoimit-

taja. 
Kujala, Edvard, pienviljelijä. 
Kukkonen, Antti, maanviljelijä, pastori. 
Kullberg, Henrik, jordbrukare. 
Kulovaara, Urho, kansakoulunopettaja. 
Kuusisto, August, pienviljelijä. 
Klämäräinen, Kalle, maanviljelijä. 
Kääriäinen, Heikki, :pienviljelijä. 
Lahdensuo, Ja:1o, maanviljelijä, filosofian-

maisteri. 
Lahtela, Mat,ti Oskari, maanviljelijä. 
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Lampinen, Juho Emil, maanviljelijä. 
Lastu, Anton Agapetus, kansakoulunopet-

taja. 
Lehtokoski, Aino, rouva. 
Lehtonen, K. F., agronoomi. 
LeiWio, Yrjö, pankinjohtaja. 
Lepistö, L. Matti, pienvijelijä. 
J~eppälä, Juhani, maanviljelijä. 
( jindman, David Bernhard, piirisihteeri. 
Lindström, Gottfrid, arbetare. 
Linkomies, Edwin, professori. 
Linna, Jalmari, tilanhoitaja. 
Lohi, K. A., maanviljelijä. 
Lonkainen, Jussi Jaakko, toimittaja. 
Lrnnijärvi, Kristian, piirisihteeri. 
Lumme, Alpo, lastensuojelutyön johtaja. 
Luostarinen, Alpo 0., kunnallisneuvos. 
Löthman, Ti'lda, kansanopiston johtajatar. 
Malkamäki, Aino, kansakoulunopettaja. 
Malmivuori, Johan Emil, postiljooni. 
Mangs, Josef, bonde. 
Mantere, Oskari, fil. tohtori, ylijohtaja. 
Marttila, Otto, pienviljelijä. 
Mattsson, Herman, hemmansägare. 
Meriläinen, Antti, maanviljelijä. 
Metsäranta, Elsa Matilda, rouva. 
Miikki, Matti, maanvilje'lijä. 
Moilanen, Kaapro, sanomalehdentoimittaja. 
Mu8tasilta, Frans, pienviljelijä. 
Myllymäki, Kalle, liikkeenjohtaja. 
Mä!keläinen, Onni, taloHisenpoika. 
Nikkola, Iisakki, maanviljelijä ja lautamies. 
Nyman, K. Fr., bankdir,ektör, borgmästare. 
Oksala, Arvi, insinööri. 
Oksanen, Kaino W., filosofiantohtori. 
Oulasmaa, Sigrid Elviirå, emäntä. 
Paa,sivuori, Ma;tti, entinen ammattijärjestön 

puheenjohtaja. 
Pajunen, Niilo, työmies. 
Paksujalka, Juho, maanviljelijä. 
Palmgren, A:xcel, direktör. 
Pekkala, Mauno, ylijohtaja. 
Peltonen, Onni, veturinkuljettaja. 
p,ennanen, Pe~ka, maanviljeiijä, kunnallis-

neuvos. 
Penttala, Isalk, toimittaja. 
Perho, Kustaa, kirvesmies. 
Pesonen, Edvard, asioitsija. 
Pilppula, Juho Erland, maanviljelijä. 
Pitkänen, Matti, maanviljelijä. 
Pohjala, Kyllikki, sairaanhoitajatar. 
Puittinen, Matti Samfrid, kirvesmies. 
Pärssinen, Hilja Amanda, opettaja. 

Rantal!a, Viljo, maatyöläinen. 
Rantanen, Martti, pastori. 
Reinikainen, Oskar Brynoif, lää!ketieteen li

sensiaatti. 
Riipinen, Hilja, yhteiskoulunjohtaja, filoso

fianmaisteri. 
Rydman, Eero Hj., lakit. kand., pankinjoh-

taja. 
Rytirrki, Eino, pienviljelijä. 
Ryömä, Hannes, pääjohtaja. 
Räisänen, Yrjö, toimittaja. 
Salmenoja, J,ohan Pietari, johtaja. 
Salo, Sulo, pienviljelijä. 
Salonen, Oskar, piirisihteeri. 
Sariola, Lauri A., maanviljelijä. 
Sarlin, Bruno, entinen maaherra, toimitus-

johtaja. 
Schildt, Yrjö, maanvi'ljelijä. 
Sergelius, Max, rektor. 
Setälä, Edvard, pienviljelijä. 
Simojoki, Elias, pastori. 
Sinisa1o, Väinö Viljami, työmies. 
Siren, Aatto, pienviljelij,ä. 
Sjöblom, Johan Alexander, häradshövding. 
Soini, KaHe, agronoomi. 
Somersalo, Arne, everstiluutnantti, päätoi-

mittaja. 
Sundström, Bruno A., lakit. professori. 
Suokas, lVHk:ko, pienviljelijä. 
Suur<konka, Ant,on, maanviljelijä. 
Sv;entorzetski, Reinhold, sanomalehdentoi-

mH,taja. 
Syrjänen, August, kansakoulunopettaja. 
Särkkä, V. K., kunna1hsneuvos, maanvil-

jelijä. 
SöderhjeLm, J. 0., jurisdoktor. 
Takala, Juho, kansakoulunopettaja. 
Tanner, Väinö, toimitusjohtaja. 
Tapaninen, L. P., kirkkoherra. 
Tarkkanen, E. M., maanviljelijä. 
Toivola, Urho, päätoim~ttaja. 
Toivonen, Otto, luennoitsija. 
T'Cilonen, Juho Fredrik, pienviljelijä. 
Tukia, Elias, maanviljelijä. 
Tuomivaara, Eino Aarne, agronoomi. 
Turkia, lVL~Vtii, toimittaja. 
Tur~ka, Arvi, toimittaja. 
Tyrni, Toivo, ,lääketieteen ja kirurgian toh-

tori. 
Vaarama, Edvard, rehtori. 
W ainio, Jalo Veiklm, lehtori. 
Vallas, Vilho, maanviljelijä. 
Valta, Kalle, pienviljelijä. 
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Vehkaoja, Heikki, maanviljelijä. 
Welling, Yrjö, maanviljelijä. 
Venman, Karl J., bonde. 
V~enho, Viljo, agronoomi. 
Vesterinen, Vihtori, maanviljelijä. 
Wickman, Albin, predikant. 
Wiik, K. H., filosofianmaisteri. 

Edus,kunnan jäsenet. 

Vilhula, T. N., agronoomi. 
Virkkunen, Paavo, teo1ogiantohtori. 
Voionmaa, Väinö, professori. 
Väisänen, Jalmari, maanviljelijä. 
Åhlström, Axel Leonard, redaiktör. 
Ösltenson, Ebba, fil. mag., fru. 
Österholm, John, redaktör. 

Helsingissä elokuun 31 päivänä 1933. 

A. E. Rautavaara. 



Eduskunnan 
••• 

Jasenet 
lueteltuina vaalipiirittäin 

vuoden 1933 varsinaisilla valtiopäivillä. 

Uudenmaan läänin 
vaalipiiri. 

Ampuja, Mikko, viilaaja, H~lsingin kau
pungista. S. 1882. 

Andersson, Gunnar, förbundsse1meterare, 
Helsingfors. F. 1896. 

von Born, Ernst Viktor Lorentz, godsägal'e, 
friherre, Pernå socken. F. 1885. (Toinen 
varapuhemies. Andre vicetalman.) 

Emiko, Eljas, lalkitieteenikandidaatti, ;pää
~toi:rnittaja, Helsingin kaupungista. S. 
1895. 

Forstadius, Hjalmar, maanvilje[ijä, Iitin 
pitäjästä. S. 1881. 

von Frenckell, Erik diplomingeniör, Hel
singfors. F. 1887. 

Furuhjelm, Ragnar, professor, He[singfors. 
F. 1879. 

Huotari, Anni, rouva, Hels[ngin kaupun
gista. S. 187 4. 

Kullberg, Henrik, jordbrukare, Strömfors 
socken. F. 1891. 

Kuusisto, August, pirenviljelij,ä;, Vihdin pi
,täjästä. S. 1883. 

Lampinen, Juho Emil, maanviljelijä, Por
voon maa'lais!kunnasta. S. 1882. 

Linkomies, Edwin, professori, Helsingin 
rkaUJpungi'Sta. S. 1894. 

Linna, Jalmari, tilanhoitaja, Nu:mnijärv,en 
pitäjästä. S. 1891. 

Nyman, Kuno Fl'edrik, borg:rnästare, banlk
direktör, Helsingfors. F. 1887. 

Pralmgren, Axel, direiktör, Helsingfors. F. 
1867. 

Riipinen, Hilja, yhteiskoulunjohtaja, filo
.sofianmai,steri, L.apuan pitä1jästä. S. 
1883. 

Rydman, Eero Hjalmar, lakitietee:rJikandi
daatti, panlkinjohtaja, Helsingin ilmu-
1pUngi,sta. S. 1889. 

Ryömä, !Hannes, pääjohtaja, Helsingirn 
kaupungista. S. 1878. 

Sergelius, Max, reiktnr, Helsingfors. F. 
1879. 

Siren, Aatto, pienviljelijä, Orimattilan pi
täjä,stä. S. 1873. 

,Syrjänen, August, kansa,J~oulun:opettaja, 
Kuusankosrkelta. S. 1883. 

Turkia, Matt:i., toimittaja, Helsingin kau
pungista. S. 1871. 

Wii,k, Karl Harald, filosofianmaisrteri, Hel
singin pitäJjäJstä. S. 1883. 

Åhlström, Axel Leonard, redaJktör, Hel
singfor~s. F. 1891. 

östenson, Ebba, filo.sofiemagister, fru, Hel
:Singfors. F. 1894. 

Österholm, Joihn, redaktör, Helsingfors. F. 
1882. 

Turun läänin et,eläinen 
v a a l i p i i r i. 

Aaltonen., Alekis!i.us, pä~ätoimittaja, Turun 
kaupungista. S. 18912. 

Colliander, Rafael, redaktör, Helsingfors. 
F. 1878. 

Honka, Aarne Un.o Johannes, lehtori, Tu
run kaupungista. S. 1889. 
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Jokinen, Emil, toimitsija, Turun 'kaupun
gista. S. 1890. 

Kares, Kaarle Rietrikki, asessori, Lapuan 
pitäjästä, S. 1873. 

Karvetrti, Einari, filosofi:anmaisteri, Naan
talin maaseurakunnasta. S. 1897. 

Korvenoja, K'aarle August, maanviUeilijä, 
filosofianmai•steri, P.erttelin pitäjästä. 
S. 1891. 

Kulovaara, Urho, · kansa:k<mlunopettaja, 
Turun kaupungis,ta. S. 1889. 

Lehtokoski, Aino, rouva, Helsingin kau
pungista. S. 1886. 

Linds,tröm, Gottfrid, arbetare, Dalshru:k. 
F. ]}887. 

Ma.tt:ss1on, Hennan, hemmansäg·are, Sund 
1socken. F. 1882. 

. Perho, Kustaa, kirVJe.smies, Raision pitä
jästä. S. 1885. 

Pilppula, Juho Erland, maanviljelijä, Lai
tilan pitäjä,stä. S. 1886. 

Sjöblom, Johan Alexander, häradshövding, 
Marieihamm. F. 1873. 

Toivola, Urho, päät.oimittaja, Turun kau
pungista. S. 1890. 

Tyrni, Toivo, lääketieteen j.a ·kirurgian 
tohtori, Mynämäen pitäjästä. S. 1890. 

Turun läänin pohjoinen 
v a a l i p i i r i. 

Arukula, Eemeli, pienviljeilij.ä, Kokemäen 
pitäjästä. S. 1879. 

AarniJokoski., Paavo, maanviljelijä, Kan
kaanpään pitäjästä. S. 1893. 

Ale:strul:o, Anshelm, :maanviljelijä, Ulvilan 
pitäjästä. S. 1880. 

Ellilä, Kaarle Johannes, maarta[ousneuvos, 
Helsingin ikaupungi,sta. S. 1888. 

Junnila, Taave, :kunnaH~sneuVJos, Tyrvään 
pitäijästä. S. 1869. 

Komu, Vilho, luennoitsija, Ulvitan pitä
jä:stä. .S. 189,5. 

La.stu, Anton Agap,etus, kansalkoulunopet
taja, Ulvilan pitäjäJstä. S. 1882. 

Malmivuori, Johan Emil, posWjooni, Rau
man kaupungista. tS. 1887. 

Mustasilta, Frans, rpienvi'ljelijä, Hämeen
kyrön pitäjästä. S. 1879. 

Pajunen, Niilo, työmies, Tyrvään pitäjästä. 
s. 1894. 

Pohjala, Kyllikiki, sairaanhoitaoja~tar, Nak
kilan pitä:jästä. S. 1894. 

Rantala, Viljo, maatyöläinen, Punikalaitu
men pitäijä:stä. S. 189,2. 

Soini, Kalle, agrmroomi, Tampere•en kau
pungista. S. 1884. 

Somersalo, Arne, päätoimittaja, eversti
luutnantti, Helsingin :kaupungista. S. 
1891. 

Tanner, Väinö, toimitusjohtaja, Hdsingin 
kaupungista. S. 1881. 

Räm·een läänin eteläinen 
v a a ~ i p i i r i. 

Honkala, Sakari, agron'Oomi, Vanajan pitä
jästä. S. 1895. 

Kivisalo, Väinö, lohkotilaHinen, Hämeen
linnan maalwi~kunnasta. S. 1882 . 

Leiwo, Yrjö, parn:kinjoJhtaja, Hämeenlinnan 
kaUJpungista.. S. 1884. 

Ma1kamäki, Aino, kansakou\lunopettaja, 
Janakkalan pitäjästä. S. 1895. 

Mante~e, Osikari, filosofiantroihtori, ylijoh
taja, Helsingin !kaupungista. S. 187 4. 

Marttila, Otto, pi,enviljelijä, Jana'kkalan 
pitäjästä. S. 1879. 

Myllymäki, Kalle, mklke,enjohtaja, Hä
meenJ.innan !kaupungista. S. 1883. 

Sariola, Lauri Artturi, maanv~ljelijä. So
meron pitäjästä. S. 1887. 

Sinisalo, Väinö Viljami, työmies, Riihi
mäen kauppala.sta. .S. 1892. 

Sundström, Bruno Aleksander, lakitieteen
professori, Helsingin kaupungist,a. S. 
1890. 

Toivonen, Otto, 'luenno~tsija, Häme,enlin
nan kaupungista. S. 1884. 

Hämeen läänin .p,oihjoin•en 
v a .a U p i i r i. 

Aattela, Hugo Emil, piirisihteeri, Tampe
re•en kaupungista. S. 1897. 

Böök, Leo Richard, pa,st.ori, Tampel'een 
!kaupungista. S. 1891. 

Eskola, Valfrid, asutu,gneuvoja, Jämsän pi
tä:jä:stä. S. 1889. 

Hakkila, Väinö, .pormest:ari, Tampereen 
kaupungista. S. 1882. (Ensimmäinen va
rapuhemies.) 

Harvala, Kaarlo, Pienviljoeilijäin Liiton sih
·teeri, Helsingin !kaupungista. S. 1885. 

Heiniö, Sulo, insinööri, Tampere,en kau
pungista. S. 1888. 

Hilden, Amanda Katariina, taloudenihoi
taja, Tampereen kaupungista. S. 1891. 



Eduakunnan jäsenet. 
----·-·-·-··-~--·~------~-=-------

7 

Horelli, Toivo, .varatuolffiari, pan'kinjoh
ta<ja, T.ampePeen kaupungista. S. 1888. 

Kujala, Edvard, .pienvi!lj•elijä, Ruoveden 
pitäjästä. S. 1884. 

Lumme, Alpo, lasten:suojeluityön j·ohta.ja, 
Tampereen kaupungista. S. 1890. 

Voionmaa, Väinö, prorf•e.~sori, Reisingin 
fkau:pungista. S. 1869. 

Viipurin läänin läntinen 
vaaHpiiri. 

Anne,la, Vilho, filosofiantohtori, Helsingin 
!kaupungista. S. 1888. 

Inkilä, Arvo, lffiaisteri, työväernopiston joh
taja, Vii.purin kaupungista. :S. 1881. 

Kemppi, Antti, ma1aTIJvHjelijä, Viipurin 
maalaiskunnasta. S. 189'3. 

Kivenoja, Yrjö, pastori, kappalainen, V·eh
kalahden pitäjästä. S. 1880. 

Lindmam, David. Bernhard, piiri,sihteeri, 
Viipurin kaupungista. S. 1891. 

Metsäranta, Elsa Matilda, rouva, Kotkan 
kaupungista. S. 1887. 

Moilanen, .Kawpro, •sanomaleihderrtoimit
'taja, Viipurin kaupungista. S. 1878. 

Oksanen, Kaino Wilhelmiina, filosofiantoih
tori, He1singin !kaupungista. S. 1884. 

Prua.sivuori, Matti, entinen ammattijärjes
tön puheenjohtaja, Helsingin kaupun
gista. S. 1866. 

Pärssinen, Hilja Amaa.1id,a, opettwja, Vii
purin kaupungista. S. 1876. 

Reinika.:ilnen, Oskar BTynolf, lääketieteen
lisensiaatti, Viipurin kaupungista. S. 
1885. 

Salmenoja, Johan Pietari, j·oihtaj.a, Kotkan 
kaupungista. S. 1893. 

Suurkonka, Anton, maanviljelijä, Valkea
lan pitäjästä. S. 1886. 

Särkkä, Wille Kust!lla, kunnallisneuvos, 
maanviljelijä, Suomenniemen pitäjästä. 
s. 1877. 

Tukia, Eliirus, maanvilj.elijä, Lappeen pitä
jästä. .S. 1877. 

Venho, Viljo, agronoom1, Haminan kau
pungis1ta. S. 1893. 

Viipurin läänin itäinen 
v a a li p i i r i. 

Ha.1onen, Antti, maanviljelijä, J aakk;.iman 
pitäjästä. S. 1885. 

Helo, Johan, filo.sofiant,ohtori, Helsingin 
kaupungista. S. 1889. 

Huittinen, Kaa.pro, maanviljelijä, Kur'ki
j·o•e'll .pitäjrustä. S. 1893. 

Ikonen, Toivo, maanviljelijä, Antrean pitä
jä:stä. S. 1891. 

Ka.asaJ1ainen, Väinö Viljami, filosofianmais
·teri, ikansanoa:>ist•onjohtaja, Räisälän pi
täjrustä. s. 1902. 

Kauranen, Jooseppi, maanviljelijä, Muo
:laan pitäjästä. S. 1880. 

Leppälä, Juhani, maanvilje1Uä, S.ortavalan 
pitäijä:stä. S. 1880. 

Lonkainen, Jussi Jaakko, toimittaja, Vii
purin ikaupllngista. S. 1890. 

Lumijärvi, Kristian, piirisihteeri, Viipurin 
kaupungista. .S. 1880. 

M.iikki, Ma,tti, maanviljeli:jä, Ruokolahden 
pitäjästä. S. 188-9. 

Oksala, Arvi, ·insinööri, Sortavalan 'kau
pungista. .S. 1891. 

Paksujalka, Juho, maanviljelijä, Hii:tolan 
pitäjästä. s. 1883. 

Pitkänen, Matti, maanviljrelijä, Sortavalan 
maa·laisikunna,st·a. S. 1885. 

Suoka.s, Mik!ko, ·pienvilje1lijä, Kivennavan 
pitä:jä:stä. S. 18913. 

Tuomivaara, Eino Aarne, agronoomi, 
Uudenkirkon (V. l.) pitäljästä. S. 1887. 

VaJ.la.s, Vilho, maanvilj<elijä, V1a~rkjärven 
pitäjästä. ,S, 1894. 

Welling, Yrjö, maanviljelijä, Kirvun pitä
jäJstä. S. 1885. 

Mikikelinläänin vaalipiiri. 

Asikainen, Albin, maa;1wHjelijä, Mrkkelin 
•pitäjästä. S. 1873. 

Halonen, Toivo, pienviljelij•ä, Sääruingin 
pitäjästä. S. 1893. 

Heiskanen, Veikko Aleksanteri, pl'ofessori, 
Helsingin kaupungista. S. 1895. 

Hämäläinen, Alex, työmies, Mikkelin pitä
jä:stä. S. 189•4. 

Jutila, Emil, maanviljeHjä, Mäntylharjun 
pitä;jästä. S. 1884. 

Kivimäiki, Toiv:o Mmrue~, pääiministeri, pro
fessori, Helsingin kaupungista. S. 1886. 

Luostarinen, Alpo 0., kunnallisneuvos, 
Kerirrnäen pitäjä·stä. S. 1886. 

Pesonen, Edvard, a;s]oitsija, SySimän pitä
jästä. S. 1904. 

Salonen, Oskar, piirisihteeri, Miikke1lin kau
pungista. S. 1881. 

Schildt, Yrjö, maanviUeHjä, Sysmän pitä
jästä. S. 1899. 
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SV'entorzetski, Reinhold, sanomal<ehden toi
mittaj'a, Helsingin 'kaupungista. S. 1881. 

Tolonen, Juho Fredrik, pienviljelijä, Keri
mäen pitäjästä. S. 18812. 

Kuopion läänin läntinen 
v a a 1l i p i i r i. 

Heikkinen, Pekka Wille, maanviij,eEjä, 
MuuruV'eden pitä;jästä. S. 1883. 

Hiltunen, Onni, myymälänhoitaja, Var
kauden kaurppall!Jsta. S. 1895. 

Hirvensalo, Las,si Olli, agronoomi, Hsatlmen 
:maalaiskunnasta. S. 1882. 

Kämäräinen, Kalle, :maanviljelijä, Kiuru
veden pitäjästä. S. 1892. 

Kääriäinen, Heiklki, pienvi·ljelijä, Iisalmen 
maalaiskunnasta. S. 1872. 

Löthman, Tilda, kansanopiston joih:taja,tar, 
Kuopion maalaiskunnasta. S. 1874. 

Mäkeläinen, Onni, talollisenpoika, Tervon 
pitäjästä. S. 1889. 

Räisänen, Y:rjö, to:i:mittaja, Hel·singin kau
>Jmngista. S. 1888. 

Simojoki, Elias, pastori, Kiuruveden pitä
jästä. S. 1899. 

Takala, Juho, kans~Lkoulunop,ettaja, Var
kauden kauppalasta. S. 1902. 

Vaarama, Edv:ard, rehto.ri, Kuo~pion kau
pungista. S. 1878. 

V:alt,a, Kalle, pienviljelijä, Pie:la,veden pitä
jästä. S. 1876. 

Kuo.pi,on lä:änin itäinen 
v a a ,1 i p i i r i. 

Bmnder, Akseli, agronoomi, Kit.een pitä
jru&tä. s. 1876. 

Kettunen, PeikkJa, myymä:länJhoi.taja, Pi,eli
,sensuun pitäjästä. S. 1890. 

Koponen, Albin, levys:eppä, Pielisjärven 
,pitäjästä. S. 1881. 

Kosonen, A.ntti Juho, sanomalehdentoimit
taja, Joensuun kaupungista. S. 1888. 

K~onen, Antti, maanviljelijä, pastori, 
Pielisensuun pitäjästä. S. 1889. 

Oulasmaa, Sigrid Elviira, emäntä, Valti
mon pitäjästä. S. 189.S. 

Pennanen, Pekka, maanvilj<elijä, !kunnallis
neuvos, Kesälahden pitäjä.stä. S. 1872. 

Puittinen, Matti Samfrid, :kirvesmies, Hel
singin !kaupungista. S. 1883. 

Ryynänen, Juho Gabr.iJel, kunnallisneuvo:s, 
Pielis:järven pitäjästä. S. 1873. 

Väisänen, Jalmari, maanvi·ljelijä, P.älkjär
V'en pitäjästä. S. 1893. 

Vaasan l~äänin itäinen 
v a a 1 i p i i r i. 

Ala-Kulju, Reino, 1eihtori, Seinäijoen kaup
palasta. S. 1898. 

Annala, Juho Anton, kirktko:herr:a, Soiuin 
pitäjä:stä. ,s, 1897. 

Brygg1ari, Tuomas, kiovityömi,es, Jyväsky
~än kaupungista. S. 1881. 

Koivulahti-Lehto, Hi1ma, pienviljelijå, Vir
tain pitä!jästä. S. 1881. 

P~ekkwla, Mauno, ylijohtaja, Helsingin kau
·pungista. S. 1890. 

Peltonen, Onni, veturinkuljettaja, JJCV·äs
kylän kaupungista. S. 18<94. 

Sarlin, Bruno, ent. maaherra, toimitusjoh
taja, Helsingin kaupungi:sta. S. 1878. 

Setälä, Edvard, pienviljelijä, Virtain pitä
jästä. S. 187 4. 

Ve.sterinen, Vihtori, maanvi,ljelij,ä, Lau
kaan pitajästä. S. 1885. 

Vilhul:a, Taavi Nikolai, :agronoomi, Jyväs
kylän kaupungista. S. 1897. 

Vaasan läänin ete!läinen 
vaalipiiri. 

Aitton~emi, Sikstus 'Samppa, maisteri, Pien
viUelijäin Ke,skusEiton sihteeri, Helsin
gin kaupungista. S. 1892. 

Estlander, Ernst, professor, He1lsingfors. F. 
1870. 

Helenelund, Edvard, joordbrUJkare, Solv 
socken. F. 1885. 

J,acobsson, Otto, justitierådman, Vasa. F. 
1886. 

Jern, Levi, bonde, Eorsrholm soeken. F. 
1893. 

Koivisto, Juho, .ffiaanviljeHjä, Kurikan pi
täjästä. S. 1885. 

Mangs, Josef, · bonde, Närpes socken. F. 
1883. 

Nikikola, Iisakki, maanvilj,elijä, lautamies, 
Ilmajoen pitäjästä. S. 1888. 

Penttala, Isak, toimittaja, Isonkyrön pitä
jästä. S. 1883. 

Ta!'lk:kanen, Emil M:ikae:J., maanviljelijä, 
La-i:hian pitäjästä. S. 1886. 
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W~enma;n, Ka,ru J,ohrun, bonde, Närpes soc
ken. F. 1895. 

Virkkunen, p,aav:o Eemil, teo1ogia:ntohtori, 
Helsingin kaupungista. 1S. 1874. 

Vaasan läänin pohjoinen 
v a a 1 i p i i r i. 

Fagerholm, Karl-August, redaktör, He~
singfms. F. 1901. 

Haga, EdvM"d, bonJde, Vörå so0ken. F. 
1893. 

Hästhacka, Johan Emil, ·ekonormieråd, Te
rijäiwi socken. F. 1872. 

K:alliolwski, Viljami, maanvi~jelijä, Hal
suan pitäjästä. .S. 189•4. 

Lahdensuo, Jalo, :maanviljeEjä, filosofian
maisteri, Lapuan pitä;jästä. S. 1882. 

Lepistö, L. Matti, pienviljeilij,ä, T,o,ho[am
min pitäjästä. S. 1901. 

Rantanen, Martti, pastori, Kauihav:an pitä
jästä. 8. 1885. 

Söderhjelm, Johan Otto, jurisdoMor, Hel
sing:llors. F. 1898. 

Vehk:aoja, Heikki, maanviljelijä, Ylistaron 
pitäjäJstä. 8. 1889. 

Wickman, Albin, predilkant, 'I'erijärvi soc
ken. F. 1896. 

Oulun läänin eteläinen 
vaalipiiri. 

Arffman, Kusti, maaiiv~ljeilijä, SotJkamon 
pitäjästä. S. 1885. 

Hautala, Yrjö, maanviljelijä, Nivalan pitä
jästä. S. 1903. 

Janhonen, Toivo, !kirkkoherra, Suormussa[
men pitäjästä. S. 1886. 

Ja1lkola, Emil Julius, lääninsihteeri, Oulun 
:kaupungista. S. 1879. 

Kallio, Kyösti, pankinjohtaja, Helsingin 
kaupungista. S. 1873. (Puhemies.) 

Kesti, Yrjö Henrik, pienviljelijä, Muhok
sen :tJitåjästä. .S. 1885. 

Kivioja, Vilho Heikki, pastori, Kalajoen 
pitäjästä. S. 1896. 

Lehtonen, Kustaa Fredrik, agl'onoomi, Ka
jaanin maMaiskunnasta. S. 1883. 

Meriläinen, Antti, maanvilj·elijä, SotJkamon 
pitäjästä. S. 1887. 

Niskanen, Heikiki, maanviljelijä, Nivabn 
pitäjästä. iS. 1896. (Poissa valtiopäi
viltä). 

Salo, Sulo, pienrvitljd]ijä, Puo,langan pitä
jästä. S. 1887. 

Turkka, Arvi, toimittaja, Ouiun !kaupun
gista. S. 1894. 

Wainio, JaJ.o v.efkko, lehtori, Oulun kau
·pungi·sta. S. 1894. 

Oulun läänin pohjoinen 
vaalipiiri. 

Hannula, Uuno, päätoimittaja, Kiermin kau
pungista. S. 1891. 

He:rra:1a, Hilda, neu1ojwtar, Kemin kaupun
gi.sta. S. 1881. 

Hänninen, Kaarlo, fi1osofianilohtori, Hel
singin kaupungi,sta. S. 1876. 

Koivuranta, Janne, maanvi'ljelijä, R'Ovanie
men pitäjästä. S. 1885. 

Lahtela, Matti Oskari, Illaanviljelijä, Kemi
järven pit,ä;jä:stä. S. 1881. 

Lohi, Kalle Aukusrti, IllaanviljeHjä, Ranuan 
pitäjästä. S. 1872. 

Rytinki, E!i.no, pie'll!viljelijä, Puda.sjärv.en 
pitä;jästä. S. 1903. 

Ta.paninen, Leonard Pietari, kirkkoih·erra, 
YHtorni,on pitäjästä. S. 18>93. 

Lapinmaan vaa!lipiiri. 

Kiaija;lainen, Lauri, sanomale:hdentoimit
taja, Rovaniemen kauppa1asta. S. 1900. 
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1. Perjantaina 1 p. syyskuuta 1933 
keHo 12. 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 
S.iv. 

1) Puhemiehen ja kahden vara-
puhemiehen vaali . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11 

:2' Neljän jäsenen vaali ikan,sl.ia-
toimikuntaan . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 

Ikäpuhemiehen alka.jai.ssanat. 

Puhemiehen parkalle ase.tuttua:an ikä
puhemies 'edustaja Matti P aasi v u o r i 
julistaa täysistunnon alkaneeksi. 

Tämän jä,lkeen lausuu 

I !k: ä p u he m ies: Valtiopäiväjärjestyk
sen 25 § :n mukaan tulee minun, iä:ltäni 
vanhimpana eduskunnan jäsenenä, johtaa 
tässä täysistunnossa pu:hetta, kunnes edus
kunta !keskuudestaan on valinnut puhemie
hen ja kaksi varapuhemiestä ja nämä ovat 
eduskunnan edessä antaneet säädetyn juh
lallisen vakuutulksen. T•ämän vuoksi olen 
eduskunnan työjärjestyksen 2 § :n 1 mo
mentin mukaisesti asettunut puhemiehen 
paikalle. 

Pyydän sihteeriä tu:tkitsemaan lausuntoni 
ruotsiksi. 

Nimenhuuto. 

Ikäpuhemies: Valtiopäiväjärjestyk
sen 23 § :ssä säädetty edustajavaltakirjain 
tarkastus on sanotun pykälän mukaisesti 
toimitettu eilispäivänä ja on esi,ttelijäneu
vos A. E. Rautavaara, jolle tasa>eaUan 
presidentti on valta;kirjain tarkastuksen 

uskonut, eduskunnalle antanut aakkoselli
sen luettelon niistä edustajista, jotka ovat 
näyttäneet olevansa oikein valtuutetut. 
V altiopäiVläjärjestyksen 25 § :n 1 momentin 
ja työjärjestyksen 3 § :n 2 momentin mu
kaisesti on ny;t toimitettava nimenhuuto 
tämän luettelon mukaan. 

Pyydän notaaria ,toimittamaan tämän ni
menhuudon. 

Nimenhuuto toimitetaan ja siinä merki
tään lä:snäoleviksi kaikki muut mainittuun 
luet,teloon merkityt edustajat paitsi ed. 
Lepistö ja Myllymäki. 

Päiväjärjesty~sessä olevat .a;siat. 

1) Puhemiehen ja kahden vara.puhemie.hen 
vaali. 

Ikäpuh ·e mies: Nyt seuraa p.uhem~e
hen vaali, joka, kuten varapuhemiestenkin 
vaali, toimitetaan umpiiipuin ja noudatta
malla työjärjestyksen 2 § :n 2 momentin 
ja 4!5 §:n 2 momentin säännöksiä. Edus
tajat panevat vaalilippunsa uurnaan siinä 
aakkosjärjestykses,sä, missä heidän nimensä 
luetaan. 

• 
Pyydän avustajiksi vaalitoimituksessa 

edustajat Aaltosen, J. Anna:lan, v·on Bornin 
ja Leiwon. 

v,aali toimitetaan. 

Vaa1issa saavat ää;niä ed. Kallio 156, ed. 
Virkkunen 29 ja ed. Hrukkiia 3 sekä edusta
jat von Born, Paasivuori, Lahdensuo ja 
Pennanen kuikin yhden. Sitä paitsi on jä
tetty 2 tyhjää vaalilippua. 
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Ikä p u h·em ies: Eduskunnan puhe
mieheksi vUJoden 1933 va1tiopäiville on va
littu ed. Kallio. 

I lk ä p u h ·e mies: Nyt seuraa ensimmäi
sen varapuhemiehen vaali. 

Avustajiksi vaalitoimitUJksessa pyydän 
edUBtajat Ampujan, Eltilän, J atkolan ja 
Tuomi vaaran. 

Vaaliin ryhdytäiän. 

V aali8sa saavat ääniä : ed. Ha,kkila 143, 
ed. Virkkunen 29, ed. Pe;lclmla 8, ed. von 
Born 5, ed. Pennanen 4, ed. Tanner 3· ja 
ed. Voiommaa yhden. Sitäpaitsi on jätetty 
kaksi tyhjää vaalilippua. 

I k ä p u h e m i e s: Eduskunnan ensim
mäiseksi varapuhemieheksi vuoden 1933 
valtiopäiville on siis vahttu edustaja H a lk
ki la. 

Ikäpuhe m i ·e s: Nyt seuraa toisen va
mpuhemiehen vaali. 

Avustajiklsi tässä vaalissa pyydän edusta· 
jat Fagerholmin, Forstadiuksen, von Frenc
keltin ja KJalholmsken. 

Vaali toimitetaan. 

I ik ä p u h e m i e s : Koska ed. Kallio
koski ei ole saapuvilla, pyydän ed. Asi
kai:sta hänen sijaansa avustajaksi. 

Vaalissa saavat ääni'ä: ed. von Born 111, 
ed. Pennanen 54, ed. Virkkunen 28, edus
tajat Furuhjelm ja Pekkala :kumpikin yh
den. Sitäpaitsi on annettu kaksi tyhjää 
vaalilippua. 

I k ä p u he mies: Eduskunnan toiseksi 
varapuhemieheksi vuoden 1933 valtiopäi
vil1e on valittu ed. v o n B o r n. 

Puhemiehen ja vara1mhemiesten juhlalliset 
vakuutukset. 

I ikä p u h e m i e s: Kehoitan valittua pu
hemiestä ja varapuhemiehiä, kutakin vuo-

mnsa mukaan, antamaan eduskunnan edessä 
va:lt~opäiväjärjesty'ksen 25 § :ssä säädetyn 
juhlamsen vakuutuksen. 

Kaikki edeHä·olevat ikäpuhemiehen lau
sumat on eduskunnan sihteeri tulkinnut 
ruotsiksi. 

Puhuja:korokkeelle asettuen lausuvat 

Puhemies K a ll i o: Minä Kyösti Kallio 
vakuutan, että minä puhemiestoimessa tah
don voimieni mukaan puolustaa Suomen 
kansan, eduS1kunnan ja haJ'lituksen oikeurtta 
perustuslakien mukaan. 

Ensimmäinen varapuhemies H a k k i l a : 
Minä Väinö Hakkila vakuutan, että :r;p.inä 
puhemiestoimessa tahdon voimieni mukaan 
puolustaa .Suomen kansan, eduskunnan ja 
hallituksen oikeutta perustUJslaikien mukaan. 

Toinen varapuhemies v on Born: Jag 
Ernst Viktor Lorentz von Born försäkrar, 
att jag vill i utövningen av talmansbefatt
ningen efter all min förmåga upprätthålla 
finska folkets, riksdagens och regeringens 
rätt i enlighet med grundlagarna. 

Minä Ernst Viktor Lorentz von Born 
vakuutan, että minä puhemiestoimessa tah
don voimieni mukaan puolustaa Suomen 
kansan, eduskunnan ja hallituksen oikeutta 
perustusla:kien mukaan. 

Ikä p 1} he mies: Pyydän herra puhe
. miestä ottamaan paikkansa eduskunnassa 
: ja ryhtymään toimeensa. 

Puhemiehen puhe ja muistosanat ed. 
Päivänsalo-vainajasta. 

Puhemies K a ll i o astuu nyt puhemies
paikalle ja lausuu eduskunnalle seuraavat 
sanat: 

Arvoisat edustajat! Puhemiehen vaalissa 
osakseni tulleen luottamuksen perusteella 
on minun ryhdyttävä puhemiehen vastuun
alaiseen tehtävään. Siitä johtuen olen jo 
antanut vakuutuksen, että tahdon voimieni 
mukaan täyttää tämän tehtävän. Kokemuk
sesta kumminkin tiedän, että hyvästä tah-
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dosta huolimatta toiminnassani tulee ole
maan puutteita ja sentä!hden pyydän, ei 
itseni, vaan yhteisen työmme menestyksen 
tähden, edustajien suopeamielisesti suhtau
tumaan tehtävääni. 

Kaksi kuukautta sitten toimitetuissa vaa
leissa on kansamme uskonut meille edus
kunnalle kuuluvien tehtävien hoidon. Edus
kunnan kokoonpano henkilöihin nähden on 
muuttunut näissä vaaleissa tavallista suu
remmassa maarassa. V aa1ien tulos kum
minkin osoittaa, että kansamme luottaa 
edelleen meillä voimassaolevan !parlamenta
rismin rakenteeseen ja henkeen. Mutta il
meistä on, että kansamme odottaa tältä 
eduskunnalta paljon. Se odottaa taloudel
lisissa koettelemuksissaan eduskunnan ja 
valtion väliintuloa ja tukea Hilhemmin har
kitsematta, mitä rajoituksia tällainen aika 
asettaa myöskin valtiolle. Lainsäädännöstä 
ja valtiotaloudesta huolehtivan vallan edus
tajina on meidän velvollisuus ottaa huo
mioon nämä molemmat tekijät: kansan tar
peet ja valtion kantokyky, järjestäiessämme 
·oloja kansamme kaikkien kerrosten ta!1)ei
den ja menestyksen mukaisesti. Valtion ta
lousarvion ja yli vaalien äänestettyjen lar 
ikien käsittely tulevat näiden valtiopäivien 
ikeskeisimmi:ksi kysymyksiksi. Mutta näiden 
käsittelyn ohella odottavat työttömät edus
kunnan toimenpiteistä ansiomahdollisuuk
sia ja ulosottouhan alaisina olevat talon
pojat asemansa turvaamista. 

:Toivossa, että yhteinen pyrkimys kan
samme menestyksen saavuttamiseksi tulee 
edistämään työtämme ja toimintaamme, on 
minulla kunnia kiittää edustajia osakseni 
tulleesta luottamuksesta. 

Samalla on minun ilmoitettava, ennen
kuin aloitamme varsinaisen työmme, että 
Uudenmaan läänin vaalipiiristä edustajaksi 
valitun tohtori Päivänsalon elämäntaival 
lyhyen sairauden jälkeen on elokuun 23 
päivänä päättynyt. Tohtori Päivänsalo oli 
kymmenillä valtiopäivillä eduskunnan jäse
nenä osoittaen suurta harrastusta tehtä
väänsä. Me säilytämme hänen omintakeisen 
personallisuutensa ja työnsä kunnioittavassa 
muistossamme. 

Hetken hiljaisuus. 

·Puhemiehen puhetta kuuntelevat edusta
jat seisten. 

Yleistulkin tehtäväin hoito. 

Puhemies: Ilmoitan, että olen pyytä
nyt toimittaja Heikki K o i v ula n hoita
maan yleistulkin tehtäviä, kunnes toimi tu
lee täytetyksi. 

,2) Neljän jäsenen vaali kaDJsliatoimikuntaan. 

P u he m ies: Päiväjärjestykseen sisältyy 
myös neljän jäsenen valitseminen kanslia
toimikuntaan. Pyydän esittämään ehdok
kaita. 

Puheenvuoron saatuaan lausuvat 

.Ed. Lohi: Y,hdeksi jäseneksi kanslia
toimikuntaan pyydän ehdottaa ed. Kallio
kosken. 

Ed. T a n n e r: Ehdotan jäseneksi kans
liatoimikuntaan ed. Harvalan. 

Ed. J u n n i 1 a: Yhdeksi jäseneksi kans
liatoimikuntaan pyydän ehdottaa ed. Lei
won. 

Ed. J a n h o n en: Luovun. 

Ed. 1S a r l i n: Ehdotan jäseneksi kanslia
toimikuntaan ed. Rydmanin. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Pu h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
jäseniksi kansliatoimikuntaan ed. Lohi eh
dottanut ed. Kalliokosken, ed. Tanner ed. 
liarvalan, ed. Junnila ed. Leiwon ja ed. 
Sarlin ed. Rydmanin. 

,Selonteko myönnetään oikeaksi. 

lP u he mies: Kun useampia kuin neljä 
ehdokasta ·ei ole ehdotettu, niin on eduskun
nan katsottava jäseniksi kansliatoimikun
taan yksimielisesti valinneen edustajat 
K a ll i o kosken, H a r v a 1 a n, Le i
w on ja R y dm a n i n. 



14 Perja,ntaina, 1 p. syyskuuta 1H33'. 

Oikeusministerin ilmoitus ed. Ni,skasen 
passittamisesia lääninvanikilaan. 

Puh e m i e s: Oikeusministeriitä on saa
punut kirjelmä, jonka sihteeri lukee. 

Sihteeri lukee : 

Valtioneuvosto 
Oikeusministeriö. 

Helsingissä, 
elokuun 30 p :nä 1933. 

N:o 1252. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Viitaten V aitiopäiväjärjestyksen 14 § :n 
3 momenttiin saa oikeusministeriö kunnioit
taen Herra Puhemiehelle ilmoittaa, että Ni
valan piirin kruununnimismies, tänne saa
puneen tiedon mukaan, on viime heinäkuun 
20 päivänä vankipassilla Oulun läänin lää
ninvankilaan passittanut Korkeimman oi
keuden 21/4 1933 kapinasta tuomitseman 
kansanedustajan maanviljelijä Heikki Nis
kasen, Nivalasta, kärsimään hänelle tuomi
tun 2 vuoden ,Jmritushuonerangaistuksen. 

Ministeri Eric J. Serlachius. 

Esittelijäneuvos T. Langolain. 

Ilmoitus valtiopäivien avajaisista. 

P u h e m i e s: Valtiopäivien juhlameno
jenohjaajalta on saapunut kirjelmä, joka 
luetaan. 

Sihteeri lukee : 

Eduskunnan 
J uhlamenojenohjaaja. 

Helsingissä, 29 päivänä elokuuta 1933. 

Eduskunnan Puhemiehelle. 

:Tasavallan Presidentin ilmoitettua, että 
vuoden 1933 varsinaiset Valtiopäivät juh
lallisesti avataan lauantaina 2 päivänä syys
kuuta 1933, tulee Tasavallan Presidentti 

mainittuna päivänä, sen jälkeen kuin Suur
kirkossa on pidetty jumalanpalvelus, Edus
kunnan istuntosalissa julistamaan V aitio
päivät avatuiksi. Juhlamenojen ohjaajaksi 
määrättynä ja Tasavallan Presidentin mää
räyksestä kutsun kunnioittaen Teidät, 
Herra Puhemies, sekä Eduskunnan Vara
puhemiehet ja Edustajat jumalanpalveluk
seen !Suurkirkkoon, antaen 'samalla tiedoksi, 
että jumalanpalvelus alkaa klo 14 ja että 
juhlamenot Eduskunnan istuntosalissa ta
pahtuvat heti kirkonmenojen päätyttyä. 

Rafael Hakkarainen. 

Riksdagens 
Ceremonimästare. 

Helsingfors, den 29 augusti 1933. 

Till Riksda.gens Talman. 

Sedan Republikens President meddelat, 
att 1933 års lagtima Riksdag skall högtid
ligen öppnas iördagen den 2 september 
1933, kommer Republikens President sagda 
dag, efter det gudstjänst i Storkyrkan för
rättats, att i Riksdagens sessionssal förklara 
Riksdagen öppnad. I egenskap av tillför
ordnad ceremonimästare och på uppdrag av 
Republikens President har jag äran härmed 
inbjuda E d e r, Herr Talman, och Riksda
gens Vicetalmän och Riksdagsmän till guds
tjänsten i Storkyrkan samt tillika anmäla, 
att gudstjänsten vidtager kl. 14 och att 
ceremonin i Riksdagens sessionssal äger 
rum omedelbart därefter. 

Rafael Hakkarainen. 

Ilmoitus puhemiehen ja varapuhemiehen 
vaalista. 

Puhemies: Tarkistamista varten esi
tellään äsken toimitettujen eduskunnan pu
hemiehen ja varapuhemiesten vaalia kos
keva Tasavallan Presidentille osoitettu kir
jelmä. 

Sihteeri lukee: 

Tasavallan PresidentiUe. 

Eduskunta ilmoittaa kunnioittavimmin, 
että Eduskunta on voimassa olevan valtio-
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päiväjärjestyksen 25 § :n mukaisesti tänä 
päivänä toimittanut puhemiehen ja kahden 
varapuhemiehen vaalin 1933 vuoden varsi
naisten valtiopäiväin ajaksi ja että täten on 
valittu: 

,puhe mieheksi Suomen Pankin joh
tokunnan jäsen Kyösti Kallio; 

en s i m m ,ä, i s e k s i v a r a p u h e m i e
h e k s i pormestari Väinö Hakkila ; sekä 

t o i s e k s i v a r a p u h e m i e h e k s i ti
lanhoitaja, vapaaherra Ernst von Born. 

Helsingissä 1 p :nä syyskuuta 11933. 

Till Republikens President. 

Riksdagen har äran anmäla, att Riks
dagen, jämlikt 25 § riksdagsordningen 
denna dag förrättat val av talman och 
tvenne vicetalmän för 1933 års lagtima 
riksdag och att därvid utsetts: 

t i 11 t a 1 m a n medlemmen i Finlands 
Banks direktion Kyösti Kallio ; 

t i 11 f ö r s t e v i c e t a l m a n borg
mästaren Väinö Hakkila; samt 

t i 11 a n d r e v i c e t a 1 m a n godsäga
ren, friherre Ernst von Born. 

Helsingfors den 1 september 1933. 

Kirjelmä hyväksytään. 

Edusta,jain istumajärjestys. 

Puhemies: Huomautan, että työjär
jestyksen mukaan edustajain tulee täys
istunnoissa noudattaa aakkosellista istuma
järjestystä, kunnes eduskunta kansliatoimi
kunnan ehdotuksesta toisin päättää. 

P u h e m i e s : Kehoitan eduskunnan jä
seniä kokoontumaan · huomenna lauantaina 
kello 13,45 säätytalolle mennäksemme sieltä 
kulkueessa jumalanpalvelukseen :Suurkirk
koon. Kirkosta edustajat saapuvat tänne 
eduskuntataloon, jossa valtiopäivien avajai
set tapahtuvat. Sittenkuin avajaiset ovat 
päättyneet, kokoontuu eduskunta täysistun
toon kello 116,30. 

P u he m i e s: Pyydän kansliatoimikun
nan jäseniä kokoontumaan tämän istunnon 
päätyttyä. 

Täysistunto lopetetaan kello 13,40. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 





Vai tio p äi v äj um alan p al vei us 
lauantaina syyskuun 2 päivänä 1933 

kello 14. 

Kokoonnuttuaan säätytalon edustalle 
kello 13,45 lähtivät edustajat kulkueessa, 
puhemies ja varapuhemiehet etumaisina, 
valtiopäiväjumalanpalvelukseen ISuurkirk
koon, jonne myös eduskunnan oikeusasia
mies, korkein sotilaspäällystö, korkeimman 
oikeuden ja korkeimman hallinto-oikeuden 
jäseniä sekä Helsingin yliopiston kansleri 
saapuivat. 

1Sittenkuin eduskunnan jäsenet, kutsuvie
raat ja muu yleisö olivat asettuneet pai
koilleen, saapuivat kirkkoon tasavallan pre
sidentti, valtioneuvoston jäsenet ja oikeus
kansleri. 

Jumalanpalveluksessa avusti !Suomen 
Laulu hra G. Petterssonin johtamana. Alt
taripalveluksen suorittivat pastorit Väinö 
Forsman ja Eino Sormunen ja urkujen 
soitosta huolehti urkuri John Sundberg. 

Valtiopäiväsaarnan piti suomeksi ja 
ruotsiksi kansanedustaja, pastori L. R. 
Böök. 

Saarna, jonka aiheena oli 1 Kor. 113. 
4--8, oli näin kuuluva: 

,Rakkaus on pitkämielinen, rakkaus on 
lempeä, rakkaus ei kadehdi, ei kerskaa, ei 
pöyhkeile, ei käyttäydy sopimattomasti, ei 
etsi omaansa, ei katkeroidu, ei lue kärsi
määnsä pahaa, ei iloitse vääryydestä, vaan 
iloitsee totuudesta ; kaikki se peittää, kaikki 
se uskoo, kaikki se toivoo, kaikki se kärsii; 
rakkaus ei koskaan häviä.'' 

Arvoisat kansanedustajat. 
Olen lukenut teille tämän saarnani teks

tiksi nämä apostolin s3Jnrat, jotka meiine ku-

vaavat rakkauden sisintä olemusta. Olen 
tehnyt sen siksi, että katson rakkauden 
puutteen mitä suurimmaksi onnettomuu
deksi ihmisille ja paljon kurjuuden aiheut
tajaksi sekä yksilöille että kansalle. Em
mekö sisimmässämme kaikki tuntisi ja tun
nustaisikin tätä tosiasiaa. Olemmehan me, 
nykypäivien kansa, saaneet olla todistajina 
rakkaudettomuuden ja vihan riehuntaan. 
Olemme nähneet sotien ja melskeiden tuot
tamat mittaamattomat kärsimykset. Olemme 
saaneet kauhistuen katsella, miten synnilli
set intohimot ja paheet ovat tehneet vanki
lat ahtaiksi tai muuten syösseet tuskiin ja 
kurjuuteen sanomattoman monia ihmisiä
veljiä, jotka sentään olivat kutsutut jalom
paan ja kirkkaampaan elämään. Olemme 
monet murheella panneet merkille miten 
meidänkin kansamme on raastettu rikkinäi
seksi. Näemme ajassa katkeruutta, vihaa, 
kateutta, valhetta ja paljon, paljon muuta 
sellaista,. joka kaikki on rakkaudettomuu
den karvasta, elämää myrkyttävää hedel
mää. 

Eikö meidän kaiken tuon edessä olisi py
sähdyttävä ajattelemaan kukin omaa vas
tuutamme asiain tällaiseen tilaan 1 Eikö 
meillä ole syytä pysähtyä ajattelemaan, 
mitä Herran sana meille tässä kohdin sa
noo1 

Ken sen tekee, kuulee Herran sanan: 
tehkää parannus. Hän kehoittaa meitä pa
nemaan pois kaiken vihan, kateuden, pa
nettelun, vilpin -. ,Rakastakaa", sanoo 
Herra Kristus, ,rakastakaa, niinkuin minä 
teitä rakastin' '. 

Entä miten sitten Kristus rakasti meitä 1 
Sen varmaankin kaikki tiedämme. Hän 

rakasti meitä juuri sellaisella rakkaudella, 
kuin millaiseksi apostoli tässä tekstissämme 
täydellisen rakkauden kuvaa: omaansa etsi-

3 
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mättömällä, kaikesta totuudesta iloitsevalla, 
kaikki toivovalla ja kaikki kärsiväliä rak
kaudella. 

·Tiedämme, että se rakkaus vei Herran 
kuolemaan, ristille. Sillä niin rakasti 
maailma Jumalaa, että se Hänen korkeim
man ja pyhimmän rakkaudenlahjansa, Jee
suksen, ristille naulitsi! 

Mutta, arv. kuulijani, asian toinen puoli 
on tämä : niin rakasti Jumala maailmaa, 
että Hän antoi sen tapahtua, että Hän an
toi ainokaisen Poikansa alttiiksi pelastaak
seen tuon suruttoman, vihaavan maailman 
ja antaakseen itsekullekin, joka Häneen us
koo ijankaikkisen elämän, voiman uuteen 
elämään. Tuossa Hänen antamassaan elä
mässä on pantu pois viha. Siinä vallitsee 
rakkaus. 

Onko nyt meillä ja kansallamme tuo rak
kaus~ Onko Herra saanut viedä meitä kat
selemaan Kristuksen rakkautta niin, että 
olisimme oppineet mekin rakastamaan? 
Onko meidän kaikessa toiminnassamme si
säisenä ja ainoana innoittimena vain rak
kaus? 

Pelkäänpä, että on paljon ,omaansa etsi
vää", pöyhkeilevää, kerskaavaa, kadehti
vaa mieltä keskuudessamme, koskapa meillä 
on niin paljon väärää puoluemieltäkin, eri
puraisuutta ja onnettomuutta. Eipä olisi 
ihme, jos pusertuisi yhden ja toisen rin
nasta huokaus: Herra armahda meitä. Voi 
meitä, että niin syntiä teimme ! -

Eipä ole meillä kuitenkaan pakko toivoa 
menettää. 1Kun vain Herra on saanut meitä 
herättää tuon rakkauden puutteen tuntoon, 
niin se tietää jo hyvää sekin. Ei ole Herra 
silloin meistä toivoaan menettänyt. :Sanoo
harr tekstimme rakkaudesta näinkin: kaikki 
se toivoo. Ja siksi saamme mekin toivoa. 
Saamme odottaa sitä siunattua aikaa, jol
loin rakkaus on lopullisesti voittanut vihan 
vallat. 

Pyytäkäämme itsekukin jouduttaa sen 
päivän tuloa omistamalla Kristus ja Hänen 
armonsa ja antautumalla Hänen täydellisen 
rakkautensa johdettaviksi. 

Tämän jälkeen jatkoi puhuja ruotsiksi: 

I mitt finska andragande har jag med 
ledning av några heliga ord i 1 Kor. 13 
taiat om Guds kärlek, som uppenbarats för 
oss i Kristus Jesus. Jag har ock velat 
framhålla, huru denna kärlek borde om-

skapa oss sålunda, att kärleken till Gud 
och nästan skulle bliva alla våra gärnin
gars högsta motiv. 

Då jag nu skall fortsätta på svenska, ber 
jag att få stanna inför en annan vers, den 
sista, i sagda 1 Kor. 13, där aposteln Pau
lus skriver: 

,Så bliva de då beståndande, tron, hop
pet och kärleken, och störst bland dem är 
kärleken' '. 

I denna vers nämnas sålunda, förutom 
den största av Guds Andes gåvor, kärleken, 
även tron och hoppet. -

Tron, mina ärade åhörare, är någonting, 
på viiken hela det kristna tänkandet, ja, 
hela kristendomen på sätt och vis vilar. Ty 
endast genom tron komma vi i levande 
kontakt med Herren. 

I-Iar det någon gång, på allvar frågats: 
,vad skall jag göra, på det att jag ma 
ärva evigt liv, så har svaret alltid lytt: 
tro ! Tro allenast. Tro på J esus Kristus, 
så skall du nå det din själ längtat efter. 
Tro, och du skall bliva salig. 

Men det finnes en hel del människor, 
som i fråga om tron spörja: skola vi då 
tänka, att frukten av den kristna tron blott 
är en teori, som pekar på livet efter detta? 
Har den icke någon praktisk betydelse för 
detta liv ~ Frågan beror på, att man ofta 
anser salighet och evigt liv betyda något, 
som hör endast himmelriket till, och man 
vill icke nöjas med ett himmelrike bortom 
graven. Man vill hava ett himmelrike på 
jorden, ett jordiskt paradis. Så kan det 
hända, att man förkastar tron såsom en 
onyttig, och helt fruktlös teori! Följden 
blir: otro och - vantro. Man förnekar 
Gud, man glömmer evigheten, man för
kastar kristendomens evigt beståndande 
värden. Och man tror på någonting så 
skröpligt som människan, det mänskliga 
vetandet, den mänskliga förmågan. Man 
tror på utvecklingen, kulturen, på allt det 
som är ,nedanefter ". 

Dock, på en sådan tro kan man icke 
bygga. Därom torde varje ärligt tänkande 
människa ha sina erfarenheter. 

Nej. Människosjälen längtar och träng
tar efter Gud. Människosjälen hungrar 
och törstar efter en större rättfärdighet än 
vad som bor i den naturliga, syndiga män
niskan. Till Gud komma vi genom Frälsa
ren Kristus. Genom tron på Kristus er
hålla vi en ,trons rättfärdighet'' och ett 



levande hopp om evig salighet hos Gud. 
Detta är den så att säga inre sidan av 
saligheten och det eviga livet. Men tron 
måste även bära frukt, en livsduglig frukt 
- för individen och sammanhället. J ag 
behöver blott nämna en av dessa frukter: 
kärleken, för att bevisa detta. Tänk, vilket 
paradis vi skulle äga redan här nere, om 
blott en i kärlek verksam tro skulle ,bliva 
beståndande'' över allt i detta land! Må 
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därför Herren själv i sin nåd leda oss tili 
en levande tro i hopp och kärlek. 

Honom vare ära från evighet till evighet. 
Amen. 

Saarnan jälkeen seurasi ruotsinkielinen 
alttaripalvelus. 

Jumalanpalveluksen päätyttyä edustajat 
lähtivät eduskuntatalolle,. jossa valtiopäi
vien avajaiset tapahtuivat. 





Valtiopäiväin avajaiset 
Eduskunnan istuntosalissa 

syyskuun 2 p:nä 1933. 

Pöytä&irja, joka laadittiin 1933 
vuoden varsinaisten valtiopäivien 
avaJaisissa Eduskunnan istuntosa
lissa lauantaina 2 p. syyskuuta 1933. 

Oltuaan läsnä Suurkirkossa pidetyssä, 
kello 14 alkaneessa valtiopäiväjumalanpal
veluksessa saapui tasavallan presidentti, 
ent. va:1bonhoitaja Pehr Evind Svinhufvud 
sekä eduskunnan puhemiehet ja jäsenet 
eduskuntataloon. Eduskunnan jäsenet ja 
eduskunnan oikeusasiamies asettuivat pai
koilleen eduskunnan istuntosalissa. V ahio
neuvoston jäsenet, oikeuskansleri ja apu
laisoikeuskansleri saapuivat heine puhemie
hen vasemmalle puolelle varatuille pai
koille. Tämän järkeen asettui puhemiehen
k:orokkeen oikeanpuoleiselle sivustalle edus
kunnan puhemies, Suomen Pankin johto
kunnan jäsen Kyösti Kallio. Pöytäkirjaa 
ryhtyi 20 päivänä tammikuuta 1928 anne
tun valtiopäivien avajaisista ja päättäjäi
sistä noudatettavia juhlamenonohjeita kos
kevan asetuksen 7 § :n määräyksen mukai
sesti pitämäiän allekirjoittanut eduskunnan 
sihteeri. 

Ulkova1tain diplomaattiset edustajat oli
vat asettuneet heille varattuun aitioon oi
kealle alaparvekkeelle sekä korkeimman 
oikeuden ja korkeimman haHinto~oikeuden 
jäsenet, 'sotaväen päällikkö, yleisesikunnan 
päällikkö ynnä muut kutsuvieraat keski- ja 
vasemmanpuoleiselle araparvekkeelle. 

Kun kaikki olivat asettuneet paikoilleen, 
saapui juhlamenojen ohjaajan saattamana 
istuntosaliin tasavallan presidentti asettuen 
puhemieskorokkeen vasemmanpuoleiselle si
vustalle. 

T a s a v a ll a n p r e s i d e n t t i terve<hti 
Eduskuntaa ja julisti valtiopäivät ava
tuiksi seuraavin, ·ensin suomeksi ja sitten 
ruotsiksi ·1ausutuin sanoin : 

Suomen kansan edustajat! 

Uusien vaalien jälkeen kokoontuu Edus
kunta alkamaan toimintaansa ja lausun sen 
johdosta arv. edustajat tervetulleiksi. 

Eduskunnan tärkeimpänä tehtävänä on 
oleva. ensi vuoden ·tulo- ja menoarvion käsit
teleminen. Valmistaessaan sitä koskevaa esi
tystä, joka nyt Eduskunnalle jätetään siihen 
liittyvine verolaki- ja muine esityksineen, 
on Hallitus edelleen noudattanut .suurta 
säästäväisyyttä kaikil:la aloilla, joissa se 
suinkin on ollut mahdollista. Tämä on ollut 
tarpeellista tulojen ja menojen tasapainoon 
saattamiseksi, mikä valtiotalouden perusvaa
timus onkin saa;tu toteutetuksi. Tulevan 
vuoden tulot on voitu arvioida jonkin ver
ran suuremmiksi kuin kuluvan vuoden ta
lousarviossa; kun u1komaan rahan agiotap
pio myös vähenee, osoittaa tulo- ja meno
arvio, huolimatta eräistä lisävksistä tärkeissä 
hallinnonhaaroissa, sä·ästöä:ki~. Tä-hän tulok
seen on voitu päästä ilman uusia veroja 
ja lainoja, jolla sei'kallapääomanmuodos.tuk
seen nähden on s.uuri merkitys. 

Maailmantaloudessa yhä jatkuva lamaau
nuskausi vaikuttaa edelleen raskaasti mei
dänkin talouseiämäämme, vaikka eräillä 
aloilla voidaankin havaita vähäistä helpot
tumi,sta. Varsinkin pääelinkeinomme, maa
talous, kärsii edelleen tuot.teiden hintojen 
laskusta. Ne toimenpiteet, joihin valtiovalta 
tähän asti on ryhtynyt vaikean ajan seu
rauksien lie\Centämis~ksi, ovat suurin piir
tein osoittautuneet ta:rkoituksenmukaisiksi. 
Niihin liittyen tulo- ja menoarvioon on 
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otettu määrärahoja mallitaloustuotteiden hin
tojen va1Uinnuttamiseksi sekä maanviijeli
jäin ja heidän luottolaitostensa maksettavien 
korkojen alentamiseksi. Sen lisäksi Edus
kunnalle annetaan esityksiä, jotka tarkoitta
vat valitettavan lll!kuisten pakkohuutokaup
pojen seurausten lieventämistä ja asutustoi
minnan tehostamista siinä mielessä, että 
vaikeuksissa olevat asu.tustilalliset saisivat 
oloihinsa helpotusta ja että uusia asutus
tiloja saataisiin entistä mUJtkattomammin ja 
suuremma;ssa määrin syntymään. Myöskin 
tukalaan asemaan joutuneet asunto-osake
yhtiöt ovat osoittaneet olevansa valtiovallan 
tuen tarpeessa, päästäkseen vaikeitten aiko
jen ohi. 

Siitä huolimatta, että eräillä teollisuuden 
aloilla on tapahtunut elpymistä, tulee 
työttömyyttä ensi työkautenakin olemaan 
varsin'kin kaupungeissa ja taajaväkisissä 
yhdyskunnissa. Siitä syystä on huomat
tavia määrärahoja edelleen varattu :työt
tömyyden lieventämiseksi, samalla kuin 
niiden käyttöä on koetettu ohjata tuottaviin 
töihin. Työpaikoissa tullee nousua, joka te
kee mahdolliseksi varatöissäkin maksetta
vien pal•kkojen lmhottamista. 

Vaikka monilla aloilla on vaikeuksia, 
olemme kuitenkin UJseaan muuhun maahan 
verraten suhteemsen hyvin kestäneet viime 
aikojen puristuksen. Sisäisissä;kin olois
samme on varsinkin vaalien jälkeen vakiin
tumista ja rauhoittumista tapahtunut. 

Hallitus on edelleen kiinnittänyt huo
miota siihen olojen kehittämi<Seen, mitä val
tiollinen elämä jatkuvasti kaipaa. Yhtenä 
pUJUtteellisuutena, jonka korjaamiseen koke
mus on oso~ttanut tarpeelliseksi, on pidet
tävä sitä, että Eduskunnassa ei aina ole 
ollut edustettuna tarpeeksi suurta erikois
asian:tuntemusta taloudellisten. ja sosiaalis
ten kysymysten alalla. Tämän vuoksi Halli
tus on valmistanut esityksen ammatillisen 
edustuksen pohjalle perustuvasta talousneu
vostosta. 

:Suhteemme ulkomaihin ovat jatkuvasti 
olleet hyvät. Pula-ajan kansainvälisestä 
luonteesta on johtunut, että .on ollut ryh
dyttävä uusimaan ja tarkistamaan taloudel
lisia ja kaupallisia yhteyksiä erinäisiin mai
hin. Niinpä on pidetty tarpeellisena Suo
men liittyminen taloudellista lähentymistä 
tarkoittavaan n. s. Oslon sopimukseen. Viime 
keväänä ja kuluneena kesänä on Suomen 
tuotteiden suurimman ostajan, Ison-Britan-

nian, kanssa käyty neuvotteluja kauppasopi
muksesta ja ovat neuvottelut myös johta
neet tuloks·een. Muista kansainvälisten ta
loudellisten suhteitten järjestelyä koskevista 
asioista mainittll!koon Suomen ja Sosia:listis
t.en Neuvostotasavaltain Liiton välinen poro
sopimus, joka pitkäaikaisten neuvottelujen 
jälkeen on allekirjoitettu. 

Eduskunnalle annetaan nyt seuraavat 
Hallituksen esitykset: 

1) Esitys valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1934. 

2) Esitys laiksi koroitetun :tupakkaval-
misteveron kantamisesta vuonna 1934. 

3) Esitys laitksi tu'litiklkuverosta. 
4) Esitys laiksi makeisvalmisteverosta. 
5) Esitys laiksi mallasjuomaverosta. 
6) Esitys väkiviinasta ja marjaviineistä 

sekä paloviinasta suoritettavista valmisteve
roista. 

7) Esitys leimaverolain muuttamisesta. 
8) Esitys laiksi moottoriajoneuvoverosta. 
9) Esitys laiksi Suomen Pankin 1933 vuo

den voiton !käyttämisestä. 
10) Esitys laiksi perheettömien viran- ja 

toimenhaltijain palkkausten vähentämisestä 
vuoden 1934 aikana. 

11) Esitys määrärahan myöntämisestä 
eräiden rakennusten rakentamista varten 
Salmin rajavartioston !keskussijo~tuspaika:lle 
Pitkärantaan. 

12) Esitys Lontoon lähetystön kiinteistön 
myynnistä. 

13) Esitys Suomen ja Sosialististen Neu
vostotasavaltain Liiton välisen porosopimuk
sen hyväksyml.sestä. 

14) Esitys laiksi talousneuvostosta. 
15) Esitys laiksi vähittäismaksulkaupasta. 
16) Esitys laiksi uLosottolain väliaikai

sesta muuttamisesta. 
17) Esitys laiksi ulosottolain 5 luvun 18 

ja 48 ~ :n muUJttamisesta. 
18) Esitys laiksi eräiden asunto-osake

yhtiöiden pwkkoha:llinnosta. 
19) Esitys määrärahan myöntämisestä 

tul:lirakennuksen rakentamista varten Petsa
moon. 

20) Esitys Suomen liittymisestä taloudel
lista lähentymistä tarkoittavaan kansainvä
liseen sopimukseen. 

21) Esitys pakkohuutokaupalla myytä
vien maatalouskiinteistöjen lunastamisesta. 

22) Esitys erikoisasutustoiminnan har
joittamisesta työttömyyden torjumista sil
mälläpitäen. 



V'alrti,o-päiväin avajai;:;et. 23 

Arvoisat Edustajat! Toivotan Teille me
nestystä vastuunalaisessa työssänne ja ju
listan 1933 vuoden valtiopäivät ava,tuiksi. 

Representanter för det finska folket! 

Efter nyvalen sammanträder Riksdagen 
för att begynna sin verksamhet och hälsar 
jag med anledning härav dess ärade leda
möter välkomna. 

Riksdagens viktigaste uppgift ikommer 
att utgö.ra behandlingen av statsförslaget för 
instundande år. Vid uppgörandet av bud
getpropositionen,. som nu jämte till den
samma sig anslutande propositioner rörande 
skatte- och andra lagar, överlämnas till 
Riksdagen, har Regeringen fortfarande iakt
tagit den största sparsamhet på alla de om
råden, där sådant blott varit möjligt. Detta 
har varit nödvändigt för åstadkommande 
av jämvikt mellan inkomster och utgifter, 
vilken statshushållningen grundläggande 
princip även kunnat förverkligas. Inkom
sterna för nästa år hava kunnat beräknas 
något högre än i budgeten för det löpande 
året; då agioförlusterna på utländsk valuta 
även minskas, utvisar statsförslaget, trots 
en del förhöjningar av anslagen för viktiga 
grenar av förvaltningen, t. o. m. någon be
sparing. Detta resultat har kunnat uppnås 
utan nya skatter och lån, en omständighet 
som med hänsyn tili ikapitalbildningen är 
av stor betydelse. 

Den för det världsekonomiska läget 
alltjämt kännetecknande lågkonjunkturen 
dr.abbar fortfarande tungt även vårt ekono
miska liv, om ock på en del områden en 
viss lättnad kan iakttagas. Särskilt lider 
vår huvudnäring, jordbruket, allt ännu .av 
nedgången i prisen på dess produkter. De 
åtgärder, som regeringen hittills vidtagit i 
syfte att lindra följderna av den svåra 
tiden, hava i stort sett visat sig ända
målsenliga. I .anslutning tili densamma 
hava i statsförslaget upptagits anslag för 
stabilisering av prisen på jordbruksproduk
ter och för reducering av de räntor jord
brukarena och deras ikreditanstalter nödgas 
erlägga. Därjämte överlämnas tili riksda
gen propositioner åsyftande lindring av 
de, tyvärr, talrika exekutiva auktionernas 
följder och effektivering av kolonisations
verksamheten i syfte att åt kolonisationslä
genheternas innehavare, som 'råkat i svå
righeter, bereda lättnader samt att få till 
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stånd nya sådana lägenheter i större om
fattning och med iakttagande av ett 
enklare förfarande än hittills. Även för bo
sta.dsa:ktiebolag, som råkat i ett svårt läge, 
har stöd från statsmaktens sida visat sig 
vara av nöden för att hjälpa dem igenom 
den dåliga tiden. 

Oaktat den ökade liva.ktighet, som gjort 
sig gällande inom några industrigrenar, 
kommer arbetslöshet att föreligg.a även un
der den kommande säsongen, särskilt i stä
der och i samhällen med sammanträngd be
folkning. Av denna orsak hava hetydande 
anslag fortfarande reserverats för arbets
löshetens bekämpande, på samma gång man 
försökt rikta in användningen av dessa me
del på produktiva arbeten. Då även arbets
lönerna torde komma .att stiga, bör där
igenom möjliggöras en höjning av de löner, 
som vid reservarbetena betalas. 

Om ock svårigheter på mång.a områden 
framträda, hava vi dock i bredd med flere 
andra Iänder jämförelsevis väl uthärdat de 
senaste tidernas tryck. Ä ven i våra inre 
förhållanden har den avspänning av det 
orofyllda läget, som redan tidigare gjort 
sig skönjbar, efter valen fortgått. 

Regeringen har fortfarande egnat sin 
uppmärksamhet åt den utveckling, som 
samhällsiivet beständigt påkallar. En brist
fällighet, vars avhjälpande erfarenheten 
visat vara av nöden, måste anses föreligga 
däri, att specialkunskap i ekonomisika och 
sociala f,rågor icke alltid i tillräcklig om
fattning varit i Riksdagen företrädd. Av 
denna orsak har Regeringen utarbetat pro
position angående ett på facklig represen
tation baserat ekonomiskt råd. 

Våra relationer tili utlandet hava fort
farande varit goda. Kristideus mellanfolk
liga karaktär har föranlett även Finland 
att vidare utveckla och revidera sina eko
nomisika och kommersiella förbindelser med 
särskilda länder. ~Sålunda har Finlands an
slutning tili den ekonomiskt närmande åsyf
tande s. k. Oslo-konventionen befunnits på
kallad. Under vårens och sommarens för
lopp hava underhandlingar heträffande en 
handelstraiktat ägt rum med den största 
avnämaren av Finlands produkter, Stor
Britannien, och hava underhandlingarna 
även lett tili resultat. Bland andra åtgär
der, som avse ordnandet av våra interna
tionella ekonomiska förbindelser, må näm
nas det mellan Finland och den .Socialis-
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tiska Rådsrepublikernas Förbund träffade 
renbetesavtalet, vilket efter långvariga för
handlingar undertecknats. 

.Tili Riksdagen överlämnas nu följande 
regeringspropositioner : 

1) Proposition angående statsförslaget 
för år 1934. 

2) Proposition angående lag om uppbä
rande av förhöjd accis å tobak under år 
1934. 

3) Proposition angående lag om skatt å 
tändstickor. 

4) Proposition angående lag om accis å 
sötsaker. 

5) Proposition angående lag om skatt å 
maltdrycker. 

6) Proposition angående accis å sprit och 
bärviner samt brännvin. 

7) Proposition angående ändring av la
gen om stämpelskatt. 

8) Proposition angående lag om skatt å 
motorfordon. 

9) Proposition om lag angående använd
ningen av Finlands Banks vinst för år 
1933. 

10) Proposition om lag angående minsk
ning av innehavarnas av tjänst och befatt
ning, vilka icke hava familj, avlöningar 
under år 1934. 

11) Proposition angående beviljande av 
anslag för uppförande av särskilda bygg
nader å centralförläggningsplatsen för Sal
mis gränsbevaknings avdelning i Pitkä
ranta. 

12) Proposition angående försäljning av 
legationens i London fastighet. 

13) Proposition om godkännande av kon
ventionen mellan Finland och Socialistiska 
Rådsrepublikernas Förbund angående re
nar. 

14) Proposition angående lag om ett eko
nomiskt råd. 

15) Proposition angående lag om avbe
talningsköp. 

16) Proposition angående lag om tempo
rär ändring av utsökningslagen. 

17) Proposition angående lag om ändring 
av 18 och 48 §<§ 5 kap. utsökningslagen. 

18) Proposition angående lag om tvångs
administration av bostadsaktiebolag i vissa 
fall. 

19) Proposition angående beviljande av 
anslag för uppförande av ett tullhus i Pet
samo. 

20) Proposition angående Finlands ans
slutning till en internationeU konvention 
om ekonomiskt närmande. 

21) Proposition angående inlösen till sta
ten av lantbruksfastigheter, som skola säl
jas på exekutiv auktion. 

22) Proposition angående speciell koloni
sationsverksamhet för arbetslöshetens be
kämpande. 

Ärade ledamöter av Riksdagen! Jag till
önskar Eder .framgång i Edert ansvars
fulla värv och förklarar 1933 års Riksdag 
öppnad. 

Avauspuheeseen vastasi eduskunnan puo
lesta eduskunnan puhemies K a 11 i o : 

Kunnioitettava Herra Tasavallan Presi
dentti! 

A vauspuheessanne olette Te, Herra Tasa
vallan Presidentti, kiinnnittänyt eduskun
nan huomiota valtion talousarviota koske
vaan esitykseen, joka vuosittain onkin aina 
eduskunnan syysistuntokauden keskeisin 
tehtävä. Vaikka eduskunta ei luonnollisesti 
vielä tunne tätä nyt jätettyä hallituksen 
esitystä monine liitteineen, niin on mieluista 
saada eduskunnan tietää, että hallitus on 
ilman lainoja ja lisäveroja saanut tulo- ja 
menoarvion tasapainoon huomattavine työt
tömyysmäärärahoineen, joita edelleen tarvi
taan, ja luopumatta siitä maataloustuottei
den hintojen vakaannuttaniisperiaatteesta, 
jonka edellinen eduskunta omaksui ja 
j·onka turvin on voitu tällä alalla tuotantoa 
tukea. Yhtä tärkeänä on myöskin merkille
pantava se tiedonanto, että menoarvioon on 
otettu määräraha maanviljelijäin ja heidän 
luottolaitoksiensa korkojen alentamiseksi, 
sillä korkeat korot, agiotappiosta johtuvat 
menot ja vuotuiskuoletukset tällaisena ai
kana tekevät korkeiden verojen ohella vel
kaisen viljelijän aseman kestämättömäksi. 
Hallitus näyttää ,olleen kumminkin selviUä, 
ettei yksistään näillä rajoitetuilla toimen
piteillä voida vielä pulakauden aiheuttamaa 
tilannetta maaseudulla ulosottouhan alai
sina ti1oilla selvittää, koska esitysten jou
kossa Herra Presidentti mainitsi muutos
ehdotuksia ulosottola;kiin ja esityksen Maa
kiinteistöpankin toiminnan entistä jousta
vammaksi järjestelyksi sekä asutustilallisten 
aseman helpottamiseksi ja uusien perustami
seksi. Ne ovat kysymyksiä, mikäli niiden 



ulottuvaisuus on tarkoituksenmukainen, 
jotka synnyttävät kansan keskuudessa toi
veita ja uutta uskoa lamaantuneisiin mie
liin. Ja epäilemättä on yhtä tervetullut se 
esitys, minkä hallitus on jättänyt eräi
den asunto-osakeyhtiöiden pakkohallinnosta, 
sillä merkitseehän näiden tukeminen tuhan
sien vähävaraisten perheiden aseman lujit
tamista. 

Te, Herra Tasavallan Pr.esidentti, mainit
sitte puheessanne myöskin, että hallituksen 
tarkoitus on ohjata työttömyyden torjumi
seen varattujen määrärahojen käyttöä en
tistä enempi ;tuottaviin töihin. Tämäkin tie
donanto on merkille pantava, sillä tuotan
nollisen toiminnan -elpyminen yleensä luo 
jatkuvia työmahdollisuuksia, mitä me työt
tömyyden torjumiseen kaipaMllme. 

Eduskunnan puolesta, puuttumatta ·esi
tysten sisältöön, .on minulla kunnia lausua 
hallitukselle tunnustus siitä, että nämä tär
keät esitykset ovat jätetyt eduskunnalle heti 
istuntokauden alussa, jolloin eduskunta yli 
vaalien äänestettyjen ja vahvistamatta jä
tettyjen lakiehdotusten sekä eduskunta
aloitteiden ohella voi töittensä järj.estelyssä 
ottaa huomioon esilletulevat asiat, vaikka 
luonnollisesti valtiopäiväjärjestyksen mukai
sesti tulee eduskunta hallituksen esitykset 
ensimmäisinä ottamaan käsiteltävikseen. 

Eduskunta on tietoinen siitä, että niin hy
vin taloudellinen lamakausi siitä aiheutu-
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vine suurine vaikewksineen kuin myöskin 
maamme sis<äpoliittinen tilanne yleensä tu
lee asettamaan nyt työnsä alkavalle edus
kunnalle tavallista suuremmat vaatimukset. 
Olevat olot huomioonottaen tulee eduSkun
nan kunniakkaana ja velvoittavana tehtä
vänä olemaan lieventää ja poistaa voimiensa 
mukaan kansan taloudellista ahdinkoa ja 
hätää sekä !kehittää sitä parlamenttaarista 
valtiojärjestystämme, jonka juuret ovat sy
vällä kansamme kansanvaltaisessa ja isän
maallisessa luonteessa, jonka turvin olemme 
rakentaneet ja tulemme rakentamaan ja 
suojaamaan itsenäistä isänmaatamme. 

Toivossa, että luottavan yhteistyön avulla 
hallitUJksen ja eduskunnan kesken voimme 
johtaa o1ojamme ohi ahtaitten aikojen, on 
minulla kunnia eduskunnan puolesta terveh
tää Teitä, Herra T·asavallan Presidentti! 

Kun tämä ·oli tapahtunut, poistui tasa
vallan presidentti juhlamenojenohjaajan 
saattamana istuntosalista, minkä jälkeen 
valtioneuvoston jäsenet, oikeuskansleri ja 
apulaisoikeuskansleri sekä eduskunnan pu
hemies ja jäsenet ynnä oikeusasiamies läh
tivät salista. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Eotonen. 
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2. Lauantaina 2 p. syyskuuta 1933 
kello 16,30. 

Päivä;järjes.tys. 

I l m o i t u k s i a. 

Puhetta johtrua puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitä:än poissaoleviksi 
edustajat Alesrtalo, 'T. Halonen, Ha.rva;la, 
Ka.a.salainen, Kauranen, Kuusisto,, Luosta
rinen, Mantere, Myllymäki, Reinikainen, 
Tukia, Tyrni ja V:oionmaa. 

nmoitusa.siat: 

Lomaupyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta perheessä sattun•een sairauden 
johdosta: ed. T. Halonen ja tärkeän v~i~ka
tehrtävän takia ed. Kaasa,lain•en. 

Kertomus hallituksen toimenpiteistä 
vuonna 1932. 

Puhe m i 1e s: Ilmoitetaan, että eduskun
nalLe on ta,savallan presidentin kirjelmän 
ohella viime kesäJkuun 8 päivältä saapunut 
kertomus hallituksen .toimenpiteistä vuonna 
1932, jol{;a on nyt edustajille jaettu. 

Kertomus va.Itiovarain tilasta vuonna 1932. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 

ohella viime kesäkuun 22 päivä1tä saapu
nut kertomus valtiovarain tilasta vuonna 
1932, joka on nyt my;ös eduskunnalle ja:ettu. 

Hallituksen esitykset. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että edus
kunn.rulle on tasavallan presidentin kirjel
nrän ohella viime el<Jkuun 3,1 .päivältä saa
punut hallituksen ·esity;kset n:ot 1-22, 
jotka nyt on edust.ajiUe jaettu. 

Kertomukset oikeusasiamiehen toiminnasta 
vuosina 1932 ja 1931. 

P u lh e m i .e s: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on eduskunnan oikeusasiamiehen kir
jelmän ohella viime heinäkuun 15 päivältä 
.saapunut kertomus eduskunnan oikeusasia
miehen toiminnastrn vuonna 1932,, joka; on 
nyt edustajille jaettu, sekä kirjelmän ohella 
eilispäivältä kertomus eduskunnan oikeus
asiamiehen rtoimi~1nasta vuonna: 19·31, joka 
niinikään QU nyt ·edustajiUe jaet.tu. 

Suomen ja Viron kesken näiden maiden vä
lisestä kauppavaihdosta johtuvien maksujen 
järjestelystä tehdyn pöytäkirjan voimaan-

saattamisesta annettu asetus. 

Puhemies: Siinä tarkoituksessa,, !kuin 
hallituksen oikeuttamisesta antamaan tar
peen vaatimia säännöksi!ä Suomen vienti
kaupan turvaamisesta tammikuun 13 päi
värrä 1933 annoetnn lain 2 §:ssä säädetä·än, 
on tasavallan presidellltin kirjelmän ohella 
viime toukokuun 30 pä:ivältä eduskunnan 
puhemiehelle lähetetty sanotun toukokuun 
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19 päivänä ,annettu asetus Suomen j.a Viron 
kesken näiden' maiden Viälisestä ~auppa
vaihd!osta j.ohtuvien maksujen Järjestelystä 
tehdyn pöytäkirjan voima:ansaa.ttamisesta. 
Sanottu asetus ynnä siihen liittyvä pöytä
kirja on nyt edustajille j~aettu. 

Edustajien istumajärjestys. 

Puh ·e mies: Kansliatoimikun:t,a, jonka 
työjärjestyksen 7 §:n mukaan tU'lee antaa 
lausunto ~edustajien istumajärjestyksestä, 
ehdottaa eduskunnan päätettäväJksi,. että 
edustajat istuisivat täysistunnoissa edus
kuntarylhmittäin 1siten, että puhemiehen 
paikalta, kwtsottuna ruärimmäisenä oikealla 
on ruotsalaisen kanswnpuolueen eduskunta.. 
ryhmä sekä siitä lähti@ muut eduskunta
ryhmät seuraarv:a;ss:a järjestyksessä: isän~ 
maallise;n kansanliikkeen eduskrmta,ryhmä, 
kansallisen kokoomuspuolueen eduskunta
ryhmä), >1\iaJl!saJiisen edistyspuoleen edus
kuntal'.Yhmä, ma;aJaisliiton eduskuntaryhmä, 
sen vasemman sivust,an takana Suomen 
pienviljel:ijäin puolueen ja. kansanpuolueen 
eduskuntaryhmät sekä äärimmäisenä va
semmalla sosialidemokra!llltrtiJSen puolueen 
eduskunt.a.ryhmä, kukin ryhmä kanslia• 
toimikunnan tarkemmin määr'äamillä; pai
koilla. 

KansHatoimikunnan ehdotus hyväksy
tään. 

Lakimääräisten valio.kuntien jäJsenluku. 

P u h e m i e s: Puhemiehistö ehdottaa, 
että la:kimääräisten valiokuntien jäsen1uku 
määrättäisiin olemaan seuraava: valtiova
rainvaliokunnan 21, panklk:ivalidkunnan 13 
sekä muiden, nimittäin perustuslakivalio
kunnan, lakivaliokunnan ja ulkoasiainvaHo
kunnan, 17 kunkin. 

Ehdotus hyväksytään. 

Ylimääräisten valiokuntien asettaminen ja 
niiden jäsenlulrn. 

Puhemies: Nojautuen työjärjestyksen 
10 § :n 3 momenttiin puhemiehistö ehdottaa, 

että eduskunta lakimääräisten valiokuntien 
lisäiksi pä;ättäisi asetettavaksi seuraavat yli
määräiset valiokunnat: laki- ja talousvalio
kunnan, talousvaliokunnan, sivistysvalio
kunnan, maatalousvaliokunnan, työväen
asiainvaliokunnan ja kullrulaitosvaliokun
nan, sekä että jäsenluku näissä kussakin 
määrättäisiin 17 :ksi. 

Ehdotus hyväksytään. 

Valitsijamiesten luku. 

P u h e mies: Puhemiehistö, nojautuen 
työjärjestyksen 10 § :n 1 momenttiin, eh
dottaa, että eduskunta määräisi valitsija
miesten luvun 45 :ksi. 

Ehdotus hyväksytään. 

Suuren valiokunnan jäsenluku. 

P u he m i e s: Niinikään puhemiehistö 
työjärjesty:ksen 10 §:n 2 momentin nojalla 
ehdottaa, että suuren valiokunnan jäsen
luku määrättäisiin 45:ksi. 

Hyväksytään. 

Nimenhuuto li'ppuäänestyksi.ssä ja vaaleissa. 

P u h e m i e s: Työjärjestyksen 45 § :n 
mukaan voi eduskunta päättää nimenhuu
don lippuäänestyksissä ja vaaleissa toimi
tettavaksi yht 'aikaa kahdessa paikassa is
tuntosalissa. Puhemi~~histö ehdottaa, että 
Hppuäänestykset ja va.alit toimitetaan siten, 
että puhemiehestä vasemmalla olevalla 
uurnalla äänestävät ne edustajat, joilla pu
hemiehen paikalta katsottuna on paikkansa 
istuntosalin keskikäytävän vasemmalla puo
lella, 10ikeanpuoleisella uurnalla taas ne 
edustajat, j·otka istuvat keskikäytävän oi
kealla puolella. 

Ehdotus hyväksytään. 
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Ilmoitus valitsijamiesten vaalista. 

Puhemies: Ilmoitan, että valitsija
miesten vaali toimiteta·an .ensi tiistaina pi
dettävässä täysistunnossa, joten ehdokaslis
tat tätä vaalia varten on jätettävä eduskun
nan sihteerille viimeistään ensi maanantaina 
ennen kello 12. 

Ilmoitus suuren valio1kunnau jäsenten 
vaalista. 

P u h e mies: Ilmoitan, että suuren valio
kunnan jäsenten vaali toimitetaan ensi tiis
taina pidettävässä täysistunnossa, joten eh
dokaslistat tätäkin vaalia va,rten on jätet
tävä myös eduskunnan sihteerille viimeis
tään ensi maanantaina ennen :kello 12. 

Ilmoitus ta.rkistajain ja heidän vara.mies
te,nsä vaalista. 

P u h e m i e s: Ilmoitan, että valtiopäivä
järjestyksen 85 § :ssä mainittujen viiden tar
kistajan ja heidän varamiestensä vaali toimi
tetaan ensi tiistaina pidettävässä täysistu
nossa. 

P u he m i e s: Seuraava eduskunnan is
tunto on ensi tiistaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 17. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Anton Kotonen. 





3. Tiistaina 5 p. syyskuuta 1933 

Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s i' ao 

1) Valitsijamiesten vaali 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

2) Suuren valiokunnan jäsenten 
vaali . 0 ........................ 

0 o 0 

3) Eduskunnan tarkistajain ja hei
dän varamiestensä vaali 0 0 0 0 0 ° 0 0 0 0 0 

Esitellään: 

4) Asetus Suomen ja Viron kesken 
näiden maiden välisestä kauppavaih
dosta johtuvien maksujen järjeste
lystä tehdyn pöytäkirjan voimaan
saattamisesta 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

5) Hallituksen esitys n :o 1 valtion 
tulo- ja menoarvioksi vuodelle 1934 0 0 

6) Hallituksen esitys n :o 2 laiksi 
koroitetun tupakkavalmisteveron kan
tamisesta vuonna 19,34 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 o 0 

7) Hallituksen esitys n :o 3 laiksi 
tulitikkuverosta 0 • 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 o o 0 

8) Hallituksen esitys n :o 4 laiksi 
makeisvalmisteverosta 0 0 0 0 0 0 0 0 o 0 0 0 0 0 

9) Hallituksen esitys n :o 5 laiksi 
mallasjuomaverosta 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

10) Hallituksen esitys n :o 6 väki
viinasta ja marjaviineistä sekä palo
viinasta suoritettavista valmisteve-
roista 0 0 0 0 0 0 0 0 0 o 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

11) Hallituksen esitys n :o 7 leima
verolain muuttamisesta 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

12) Hallituksen esitys n :o 8 laiksi 
moottoriajoneuvoverosta 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

13) Hallituksen esitys n :o 9 laiksi 
Suomen Pankin 1933 vuoden voiton 
käyttämisestä 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

14) Hallituksen esitys n :o 10 laiksi 
perheettömien viran- ja toimenhalti-

kello 14o 

Sivo 
3'2 

" 

" 

33 

" 

" 

" 
34 

" 

" 

" 

" 

" 

jain palkkausten vähentämisestä vuo
den 1'9>34 aikana 0 0 0 0 0 o 0 o 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

15) Hallituksen esitys n :o 11 määrä
rahan myöntämisestä eräiden raken
nusten rakentamista varten Salmin 
raja vartioston keskussijoituspaikalle 
Pitkärantaan 0 0 0 0 0 0 0 o o 0 0 o 0 0 0 0 0 o o 0 0 

16) Hallituksen esitys n :o 12 Lon
toon lähetystön kiinteistön myynnistä 

17) Hallituksen esitys n :o 13 Suo
men ja Sosialististen Neuvostotasaval
tain Liiton välisen porosopimuksen 
hyväksymisestä 0 0 0 o 0 0 o o 0 0 0 0 0 o o o 0 0 o o 

18) Hallituksen esitys n :o 14 laiksi 
talousneuvostosta 0 0 0 o o 0 0 0 o o 0 0 0 0 0 0 0 0 

19) Hallituksen esitys n :o 15 laiksi 
vähittäismaksukaupasta 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

20) Hallituksen esitys n :o 16 laiksi 
ulosottolain väliaikaisesta muuttami-
sesta ............................ 0 

21) Hallituksen esitys n :o 17 laiksi 
ulosottolain 5 luvun 18 ja 48 § :n 
muuttamisesta 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

22) Hallituksen esitys n :o 18 laiksi 
eräiden asunto-osakeyhtiöiden pakko
hallinnosta 0 0 0 0 0 0 0 0 0 o 0 0 0 0 0 o 0 0 0 0 o o 0 

23) Hallituksen esitys n :o 19 mää-
rärahan myöntämisestä tullirakennuk
sen rakentamista varten Petsamoon o 0 

24) Hallituksen esitys n :o 20 Suo
men liittymisestä taloudellista lähen
tymistä tarkoittavaan kansainväliseen 
sopimukseen 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 o 0 0 0 o o 0 0 0 0 

25) Hallituksen esitys n :o 21 pakko
huutokaupalla myytävien maatalous
kiinteistöjen lunastamisesta 0 o o 0 0 0 0 o 

26) Hallituksen esitys n:o 22 eri
koisasutustoiminnan harjoittamisesta 
työttömyyden torjumista silmällä-
pitäen 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 o 0 0 0 o 0 

27) Kertomus hallituksen toimen
piteistä vuonna m32 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 

Siv. 
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28) Kertomus valtiovarain tilasta 
vuonna 1932 ..................... . 

29) Eduskunnan oikeusasiamiehen 
kertomus toiminnastaan vuonna 19,3:1 

30) Eduskunnan oikeusasiamiehen 
kertomus toiminnastaan vuonna 1932 

Puhetta j:Oihltaa puhemies K a •1 'Li o. 

Siv. 

39 

" 

" 

Nimenhuudossa merkitään pois!Saolevilffii, 
edustajat Myhliymäikå ja 10iksa1a,. 

llmoitusa.siat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautu!sta eduskuntatyöstä saa 1ääkä
rintodistulme1la osoitetun sai,ra11den pel'IUiS
teella toistaiseksi ed. Myllymäki ja ulko
maanmatkan takia tämän viikon ajaksi ed. 
Fage!'lho1m. 

Yksityistulkin asettaminen. 

P u :he m 1 e s,: Kansliatoimikunta ehdot
taa, että edusikunta niiden virkamiesten li
säksi,. jotka mainitaan työj.ärjestyksen 
8 § :ssä,. pä·äittäisi asettaa yksityis,tuhlrin ruot
srulaisia ikansanmi,ehiä varten. 

Kansliatoimillkunnan ehdotus hyväksytään. 

Päi.rväjärjestykls;essä olevat rwsiat: 

1) Valitsijamiesten vaali. 

P u ih e mies:: Nyt tulee toimitettavaksi 
valitsijamiesten vaali. Vaalia varten on j.ä
tetty lwusi ehdokaslistaa,. jotka on yhdis'
tetty :vaa:t~Erputksi, joka on edustajille 
jaettu. Asiantunti,jaksi vaaliiboimitutk!sessa 
olen pyytänyt ikans:lianeuvos Onni Hall
stenin. 

Pyydän niitä ·edusta:jia, jotka ovat ehdo
kasUstat siihteerille jättäneet, nimittäin 
edustajia Oksasta, Aattelaa, Tuo:rruiva.a
raa, Särkkää, Piippulaa ja Jerniä, avusta- • 
maan vaali toimi tuks,essa. 

Sittenkuin vaali~iput on annettu ja 
avattu, jatk!etaan täysistuntoa .. 

Varuli toimitetaan. 

2) Suuren valiokunnan jäsenten vaali. 

Puh,em1,e,s: Nyt on to1mitettava suu
,ren valiokJUnnan jäsenten vaali. Vaal1a 
varten on jätetty kuusi erhdokasliistaa. Ne 
on yhdistetty vaali~ipuksi, joku on edusta
jill<e jaettu. Asianttuntijruksi vaaliin olen 
pyytänyt kanslianeuvos Hallstenin. 

Pyydän niitä edustajia, jotka ovat asia
miehinä ehdokaslistat sihteerille jättäneet, 
nimittäin edustajia Oksasta, Aattelaa, Tuo
mivaaraa, Särkkää, Piippulaa ja Jerniä, 
avustamaan vaalitoimituksessa. 

Sittenkuin vaaliliput on annettu ja 
avattu, jatketaan istuntoa. 

Vaali toimitetaan. 

3) Eduskunnan tarkistajain ja heidän vara
mie-stensä vaali. 

P u 1h e m 'i ~e s: 'Työ järjestyksen 12 § m 
mukaan on -eduskunnan valtiop.älivien alussa 
va1ittava valtiopäiväjärjestyksen 85, §:ssä 
mainitut viisi tarkistajaa sekä näille kuLle
krin yksi varamies. Ellei eduskunta voi 
vaalista yhtyä, on vaali lyikättävä ja toi
mitettava SJUhteellista vaalitapaa koskevain 
mäläräyst-en mukaan. Kehoitan esittämään 
ehdokkaat ja huomautan, että kun ,ehdote
taan tarkistaja, on srumalJ.a ehdotettav,a 
tälLe varam1e:s. 

Keskustelu: 

'Ed. A a t te l a: Ehdlotan, ~että eduskun
nan tarkistajiksi valittaisiin edustaj,at Lon
kainen ja Å:hlström sekä :heidän vwramie
hikseen edustajat Huotari ja. RäisäJnen. 
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Ed. T a .r k k a ne n: Minä pyytäisin 
saada ehdottaa e.duslm:nnan tamk::istaj.iksi 
ed. Hännisen vakinaiseksi ja varalle ed. 
Heiskasen. 

Ed. J u n n i 1 a.: Ylhdeksi tarkistaJaksi 
py~dä;n EJhdotrtaa ed. Virlkkusen ·ja hänelilie 
varamieheksi ed. Sundströmin. 

~d. von B o r n: J a:g iber att tiH en 
juste:t'ingsman få för·eslå rdlm. Estlander 
oc:h tilil hans suppleant rdm. Österholm. 

Keskustelu juListetaan päåttyneeksi. 

P u ih e m i e s: Keskustelun ®uluessa on 
ed. Aattela ·ehdottanut tarikistajtiksi •ed. 
Lonkaisen ja tä[:le varami·elheksi ed. Huo
tarin sek·ä ·ed. Åh1str.ömin ja hfuruen vara
miehekseen ed:. Räisäsen, ed. Tankikanen Qn 
ehdottanut tamkistajaksi ed. Hännisen ja 
hänelil:e varamieheksi ·ed. Heiskasen, ed. 
Junniila on ehdottanut ta.rtkistajaksi ed. 
V•irikkusen ja häne1le varamieheksi ·ed. 
Sundströmin j.a •ed: .. 'V'On Born on t'fudotta
nut tarkistaja;ksi ed. Estland:erin ja. ihä;neHe 
varamieheksi ·ed. Öster.holmin. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u ih :e m i :e s: 'l\jo:ska useampaa kuin 
vi.ittä twrikistajaa ja nä]den varamieihiä ei 
ol!e •ehdotettu,, ·On eduskunnan tkatsottava 
yhtyneen heistä ja siis valinneen tarkista
jiiksi ed. L on, 'k a i se n,. hänelle varamie
heksi ed. Huotarin, edL A:h 1st r •Ö' m i n, 
hänelle varamieheksi ed. Räisä;sen, ed. 
H ä n n i: s e n, häne'ltle vamami•eheksi ed. 
Heiskasen, ed. V i r :k k Ui se n ja hä.netlle 
varamieheksi •ed. !Sundströmin sekä ·ed. 
E s t ~ a n d e .r i n ja hänelle varwmieheksi 
ed. Ös•terholmin. 

4) Asetus Suomen ja Viron kesken näiden 
maiden välisestä ~aup.pavaihdosta johtuvien 
maksujen järjestelystä tehdyn pöytäkirjan 

voimaansaattamisesta. 

Puh e m i. e s: Ha1l:i•tcaksen oikJeuttami
sesta antamaan tarpeenvaatimia sä;ännöksi·äJ 
Suomen vientikaupan turvaamiseksi tammi
kuun 13 ·pä~vä•nä 19·3:3 annetun lain 2 §:n 

muilmisesti ·esitellään täten eduskunnan tie
doksi 4) päiv;ä.jäcrjestyklsessä .oLeva asia. Pru
hem~ehistö ehdottaa, että asia lähetettäisiin 
u1koasiainva1iokuntaan. 

Ehdotus hyväksytään. Asia lähetetään 
u 1 k •O a s i a] ,n v a ti_.i o k u n ta & n. 

5) Valtion tulo- ja menoarviota vuodelle 1934 

:illoskeva 1hal1ituksen esitys n:o 1 esitehlään. 

P u h e rm .~ e s: Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäisiin va!ltiovarainva1iokun
taan. 

Keskustelu: 

Ed. K a H i o :k o .s k 1 Minä pyydän eh
dottaa, että asia pantaisiin pöydälle ensi 
perjantaina pidettävään eduskunnan tä.ysc. 
istuntoon. 

Ed. K o m u: Kannatan ed. Kalliokosken 
tekemää ehdotusta. 

Ed. S a r 1 i n: Luovun. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m i e s: Kun asiaa ei ole yksi
mielisesti lähetetty valiokuntaan, niin on 
se pantava pöydälle. 

Kun muuta ehdotusta pöydällepallon 
ajasta ei ole tehty kuin ed. IKalliokosken, 
pannaan asia p ö y d ä II e ensi perjantail!l. 
istuntoon. 

6) Ehdotuksen Iai•ksi koroitetun tupak~raval. 
misteveron kantamisesta vuonna 1934 

sisältävä hallituksen esitys n :o 2 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti valtiovara i n v a 1 i o
kuntaan. 

7) Ehdotuksen laiksi tuliti·kkuverosta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 3 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk-

5 
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sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
kun taan. 

8) Ehdotuksen laiksi makeisvalmiste:ve,ros,ta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 4 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
kun taan. 

9) Ehdotuksen laiksi mallasjuomaverosta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 5 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
kun taan. 

10) Ehdotuksen väkiviinasta ja marjaviineistä 
sekä paloviinasta suoritettavista valmiste- . 

veroista 

sisältävä hallituksen esitys n :o 6 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
ku n ta a n. 

11) Ehdotuksen leimaverolain muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 7 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
k unta a n. 

12) Ehdotuksen laiksi moottoriajoneuvo
verosta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 8 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
'sen • mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
k unta a n. 

13) Ehdotuksen laiksi Suomen Pankin 1933 
vuoden voiton käyttämisestä 

sisältävä hallituksen esitys n :o 9 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
k u n t a a n, jonka tulee pyytää asiasta 
p a n k k i v a l i o k u nn a n lausunto. 

14) Ehdotuksen laiksi perheettömien viran- ja 
toimeuhaltijain palkkansten vähentämisestä 

vuoden 1934 aikana 

sisältävä hallituksen esitys n :o 10 esitel
lään. 

P u h e m i e s : Puhemiehistö ehdottaa,. 
että asia lähetettäisiin valtiovarainvalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. 0 k s a ne n: Esillä olevan hallituk
sen esityksen yleinen pyrkimys, maan vir
kamieskunnalle pannun erikoisrasituksen 
vähentäminen, on tyydytyksellä merkit
tävä. Kuitenkaan ei hallitus ole tätä vä
hentämistä onnistunut toimittamaan kautta 
linjan niin, että todella kaikki pahimmin 
rasitetut olisivat ensin vapautetut ja että 
vielä ensi vuodeksi jäljelle jääpä rasitus 
35 milj. markkaa olisi tullut juuri niiden 
viran- 'ja toimenhaltijain osaksi, joiden voi 
olettaa sen parhaiten kestävän. Osoittaak
seni tämän pyydän kiinnittää arvoisan 
eduskunnan huomiota muutamiin lain yksi
tyiskohtiin. 

Lakiehdotuksen '1 § :ssä on aliraja, josta 
ei vähennystä tehdä, edelleen sama eli 9,50 
markkaa kuin kuluvana vuonnakin. On 
kuitenkin selviö, että henkilö, jonka palkka 
on eksistenssiminimissä tai sitä lähellä, 
vain suurin uhrauksin kestää 10-prosent
tiset palkanvähennykset. Alirajaa olisi 
siis ehdottomasti jonkin verran koroitet
tava. .Sen ohella olisi lakiin tehtävä sel
lainen lisäys, että muutamista alirajaa lä
hinnä olevista palkkaluokista vähennettäi
siin ainoastaan 5 prosenttia. 

Lakiehdotuksen 3 § :ssä on toinen epä
oikeudenmukaisuus. Ensimmäisessä momen
tissa sanotaan, että tulevanakin vuonna voi 
sellainen perheetön, jolla on elatusvelvol
lisuutta, tämän elatusvelvollisuutensa no
jalla päästä 5 % :n vähennyksestä osalli
seksi tai saada palkkansa lyhentämättö
mänä kuten perheelliset viran- ja toimen
haltijat. Kun kuitenkin perheellisten suh
teen ei ole otettu huomioon elätettävien, 
esim. lasten, lukumäärää, vaan kaikki per
heelliset ovat ehdotetut vapautettaviksi 
palkan pidätyksestä, tuntuu oudolta tämä 
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perheettömien huoltajien kahtiajako. Vielä 
epäoikeudenmukaisemmaksi muuttuu asia 
sen kautta, että 3 § :n 2. momentissa ei 
huoltovelvollisille perheettömille anneta 
samaa helpotusta kuin perheellisille huol
tovelvollisille, kuten kuluvana vuonna on 
ollut. Alirajan nostamisesta, jota pidän 
välttämättömänä, ja perheettömien huolta
jien asettamisesta samaan asemaan kuin 
perheelliset huoltajat, aiheutuu tietysti va
jaus siihen 85 milj. markan tuloon, joka 
on asianomaiselle tulomomentille merkitty. 
Vajauksen syntyminen voidaan kuitenkin 
estää asettamalla eräs etuoikeutettuun ase
maan järjestetty virkamiesryhmä yhteistä 
kuormaa kantamaan. Sellaiset aviopuoli
sot, joilla ei ole lapsia ja joista molemmat 
ovat ansiotyössä, ovat epäilyksittä paljon 
vankemmat kestämään pula-ajan erikois
verotuksen kuin perheettömät alempipaik
kaiset tai sellaiset perheettömät, joilla on 
huollettavia, esim. sairaita tai vanhoja lä
heisiä omaisia, esim. vanhemmat tai suku
laislapsia taikka ottolapsia. Hallitus on . 
perustellut menettelyään ensiksikin sillä, J 

että näyttää kohtuuttomalta asettaa val
tion palveluksessa olevia lapsettornia avio
puolisoita huonompaan asemaan kuin sel
laisia, joista toinen on kunnan tai yksi
tyisen palveluksessa, ja toiseksi sillä, että 
aviopuolisoiden yhteenlasketuista palkoista 
laskettava . tulo- ja omaisuusvero on suu
rempi kuin muiden veronmaksajain. 

lVI:itä ensimmäiseen perusteluun tulee, 
olisi tarjona ollut vastakkainen oikeuden
mukaisempi menettely, nimittäin, että 
kaikki ne aviopuolisot, joilla ei ole lapsia 
tai muita huollettavia, ja jotka molemmat 
ovat ansiotyössä, pannaan samaan ryhmään 
kuin ne perheettömät, joilla myöskään ei 
ole ketään elätettävää tai huollettavaa. 
Mitä toiseen perustelun kohtaan tulee, 
niin aviopuolisoiden suurempi tulo- ja 
omaisuusvero ei likimainkaan vastaa sitä 
ansiotonta etua, joka lakiehdotuksessa jäl
leen yritetään antaa lapsettomille aviopuo
lisoille. Lisäksi on huomautettava, ettei 
ole kohtuullista ruveta korjaamaan epäkoh
taa perheellisten verotuksessa ainoastaan 
valtion palveluksessa olevien lapsettomien 
aviopuolisoiden kohdalla, kun se kaikkien 
muiden perheellisten kohdalla, siis niiden
kin, joilla on suurikin lapsilauma elätet
tävänä, jäisi edelleen ennalleen, vaan tämä 
perheellisten verotus on asia erikseen, joka 

sekin on yhtäaikaisesti ja tasapuolisesti 
korjattava. •Tämä lakiehdotus on jälleen 
näyte siitä, miten työläästi tarkka ja eh
doton puolueettomuus ja oikeudenmukai
suus saavutetaan ja miten vaikeaa laki
ehdotuksia valmistelevan virkamiehen on 
tasapuolisesti huolehtia muihin ryhmiin 
kuuluvien eduista etenkin taloudellisella 
alalla. 

Kun ·eduskunnan täytyy koettaa asettaa 
kaikki kansalaiset lain edessä samanarvoi
siksi ja erityisesti katsoa sitä, ettei sellai
sille henkilöille vääryyttä tapahdu, jotka 
eivät voi lain valmisteluasteella eivätkä 
muutenkaan etujansa valvoa, on eduskun
nan tällaiset epätasaisuudet- ~hmisten ase
maan ja muotoon katsomatta - korjattava. 
Näin ollen rohkenen toivoa, että asianomai
nen valiokunta korjaa lain ensiksikin si
ten, että 1 § :ssä oleva aliraja 9150 mark
kaa koroitetaan ja että alirajaa lähinnä 
ylimmät palkkausluokat pääsevät 5 % :n 
vähennyksellä; toiseksi että 3 § :ssä tarkoi
tettu huoltovelvollisuus oikeuttaa myös 
perheettömän samanlaiseen asemaan kuin 
perheellinen, ·siis saamaan palkkansa lyhen
tämättä; ja kolmanneksi, että ensimmäi
seen pykälään lisätään määräys, että myös 
perheelliseltä, jolla ei ole lapsia ja jonka 
puolisolla on tuloa työstään ikodin ulko
puolella, vähennetään 10 % palkkauksen 
kokonaismäärästä. 

Ed. B r y g g a r i: Koska täällä ovat lä
hetekeskustelun yhteydessä virkamiesten 
pa1kkojen koroituksen puoltajat katsoneet 
aiheelliseksi esiintyä, niin on syytä myös
kin työläisten näkökannalta muutamalla 
sanalla mainita hallituksen kannanotosta 
tähän virkamiesten palkkojen koroitus
asiaan. 

Minusta on hallitus kovin huonosti tun
tenut maassa vallitsevaa mielipidettä ja ta
loudellista tilannetta, kun se Hiill.tee näin 
kireänä taloudellisena aikana virkamiesten 
palkkoja koroittamaan. Virkamiehet,. ny
kyisen rahanarvon huomioonottaen, ovat 
joutuneet kaikkein pienimmän osuuden 
kantamaan pula-ajan seurauksista. Jos 
otamme huomioon, että rahanarvo on pa
rantunut 8 %, niin perheellisten virkamies
ten realipalkka vielä senkin mukaan, mitä 
kuluvana vuonna on palkkoja alennettu, 
ovat saaneet koroitetun palkan. Näin ollen 
olisi luullut, että hallitus. koettaisi pula-
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tilannetta tasoittaa kaikkien kansankerros
ten kannettavaksi ja ·että virkamiehetkin 
osallistuisivat tämän taakan kantamisessa. 

Minä esitän sellaisen toivomuksen asian
omaiselle valiokunnalle, että hallituksen esi
tys virkamiesten palkkojen alentamisesta 
muutetaan sen sisältöiseksi, mitä se on 
kuluvana vuonna. Se on kaikkein pienin 
osuus, mitä virkamiehille on aihetta tässä 
yhteydessä asettaa pulatilanteen taakasta 
kannettavaksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. Esi
tys lähetetään v a l t i o v a r a i n v a l i o
kuntaan. 

15) Määrärahan myöntämistä eräiden raken
nusten rakentamista varten •Salmin rajavar-
tioston keskussijoituspaikalle Pitkärantaan 

koskeva hallituksen esitys n :o 11 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
kuntaan. 

16) Lontoon lähetystön kiinteistön myyntiä 

koskeva hallituksen esitys n :o 12 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
k unta a n, jonka tulee siitä pyytää lau
sunto ulkoa s i a i n v a l i o kun n a l t a. 

17) Su01men ja Sosialististen N euvostotasaval
tain Liiton välisen porosopimuksen hyväksy

mistä 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 13 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti u l k o a s i a i n v a l i o kun
t a; a n, jonka tulee siitä pyytää lausunto 
m a a t a l o u s v a l i o k u n n a l t a. 

18) Ehdotuksen laiksi talousneuvostosta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 114 esitel
lään. 

P u h e m i e s : Puhemiehistö ehdottaa, 
että asia lähetettäisiin perustuslakivalio-

kuntaan, jonka tulee siitä pyytää lausunto 
valtiovarainvaliokunnalta. 

Keskustelu: 

Pääministeri Kivimäki: Sen valtiolli
sen elimen, talousneuvoston tarpeellisuutta, 
jonka perustamista tässä esityksessä ehdo
tetaan, on esityksen perusteluissa laajalti 
motivoitu. Asian nyt mennessä perustus
lakivaliokunnan harkittavaksi tahdon ko
rostaa vielä paria näkökohtaa, joiden 
vuoksi talousneuvoston perustamista on 
pidettävä tähdellisenä. 

Sitä puutteellisuutta valtiollisessa elämäs
sämme, että julkista taloutta ja laajakan
toisia, taloudellisia samoinkuin yhteiskun
nallisia kysymyksiä käsiteltäessä ei talou
dellinen erikoistuntemus kaikitellen ole ol
lut riittävästi edustettuna, ei millään ta
holla nyttemmin enää tahdottane kieltää. 
Mutta pysyväisen elimen luomista, jossa 
maan paraat sanottujen kysymysten tun
tijat kokoontuvat lausumaan mielensä suu
rista valtakunnan taloudelliseen ja sosiali
seen kehitykseen vaikuttavista asioista, on 
kuitenkin vastustettu sillä perusteella, että 
välttämätön asiantuntemus on saatavissa 
kutakin eri tapausta varten kutsuttujen 
asiantuntijain tahi tilapäisesti asetettujen 
asia tuntij ala utakuntain kautta. 

On myönnettävä, että tälläkin tavoin on 
huomattavia tuloksia voitu saavuttaa. :V al
tioneuvos Paasikiven puheenjohdolla toi
minut komitea, joka pari vuotta takaperin 
asetettiin tekemään ehdotuksia valtion me
nojen supistamiseksi, teki sangen arvokasta 
työtä. Ja ilman sitä perusteellista val
mistelua, jonka tohtori Hynnisen puheen
johdolla toiminut neuvottelukunta kesällä 
vuonna 1932 suoritti suurisuuntaisen työt
tömyysohjelman hahmoittelussa, ei tälle 
ohjelmalle olisi saatu kestävää pohjaa. On 
kuitenkin asian luonnosta johtuvaa, että 
jos tahdotaan saada aikaan jatkuvaa vuo
rovaikutusta taloudellisessa elämässä saa
vutettujen kokemusten ja maan asioitten 
hoitamisen kanssa tilapäinen omista asioista 
ja harrastuksista irtautuminen julkisten 
asioiden käsittelyyn ei voi taata parhaita 
tuloksia tässä työssä. Meillä on nyt jo 
muutamia pysyviä erikoisasiantuntijalauta
kuntia: kauppasopimuskomitea, vientiluot
tokomitea, puolustusneuvosto, taloudellinen 
puolustusneuvosto, joiden korvaamista tila-
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päisneuvottelukunnille ei kukaan enaa 
ajattele ja ne hyvät kokemukset, joita näi
den työstä on saatu, puhuvat hyvin sen 
käsityksen puolesta, että periaatteellista 
laatua olevat tai laaja:kantoiset taloudelli
set ja sosiaiiset kysymykset olisivat, tul
lakseen maan parhaaksi ratkaistuksi, saa
tettava t perusteellisen erikoisvalmistel un 
alaisiksi. 

Mainittujen jo olevien pysyvien lauta
kuntien työskentely ei myöskään anna tu
kea sille talousneuvoston perustamista vas
taan esitetylle väitökselle, että puolue- tai 
ryhmäedut estäisivät asioitten asiallisen 
arvostelun. Kun talousneuvosto tulisi ko-

. koonpannuksi ammatillisen edustuksen poh
jalla ja huomioon ottaen taloushallinnon 
ja taloustieteitten alalla saavutetut koke
mukset, on asioitten yksipuolinen arvos
telu estetty, niin hyvin kuin tämä on ol
lut mahdollista, tulemasta talousneuvos
tossa vallitsevaksi. Kun neuvoston jäsen
luku on ehdotettu vähäiseksi, on myöskin 
odotettavissa, että työ tulee kiinteätä ja 
että Sovinnollinen yhteistoiminta eri am
mattipiirien välillä käy tulokselliseksi. Vii
meksimainittu pyrkimys, saada eri etupii
rit yhteisen neuvottelupöydän ääreen kes
kustelemaan ja pohtimaan niitä kysymyk
siä, joissa vastakohdat ovat vaikeasti yh
teensoviteltavissa, on myöskin, niinkuin 
esityksen perusteluista näkyy, yksi ehdo
tetun elimen päämääristä, joka sekin koke
musperäisesti puhuu kysymyksessä olevan 
elimen tarpeellisuuden puolesta. 

·Tärkeätä on, että talousneuvoston juok
sevan työn suorittaminen ja neuvoston toi
minnan onnistumiselle tarpeellisen selvityk
sen hankkiminen tulee uskotuksi päteviin 
käsiin. Tätä on pidetty silmällä talousneu
voston kustannusarviota laadittaessa. 

Talousneuvostoa vastaan on vielä sa
nottu, että kun sen tehtävä rajoittuu lau
suntojen antamiseen ja päätöksiä tekevät 
valtioelimet siis voivat jättää lausunnot 
varteen ottamatta, talousneuvoston mer
kitys supistuisi vähäiseksi. Jos tämä olisi 
totta, olisi myöskin totta se, että tilapäi
setkin asiantuntijalautakunnat ja pysyvät 
erikoiskomiteat olisivat merkityksettömiä. 
Mutta, niinkuin nämä lausuntojensa pe
rusteitten voimalla ovat vaikuttaneet ja 
vaikuttavat asioihin, on epäilemättä talous
neuvostonkin suhteen käyvä niin, ettei sitä, 
mitä neuvosto voi asiallista ja vakuutta
vaa esittää, ole mahdollista sivuuttaa. 

Nykyaikana ovat valtiolliset elimet -
millaisia ne sitten laadultaan ovat olleet
kin - taloudellisten asioitten käsittelyssä 
ja hoidossa joutuneet kovalle koetukselle. 
Voittaakseen syntyneitä vaikeuksia ja oh
jatakseen asioitten kulkua oikeaan suun
taan on kaikkialla pidetty tarpeellisena 
saattaa taloudellisten kysymysten erikois
tuntemus palvelemaan yhteistä menestystä. 
Se suunnitelma, jonka hallitus nyt esittää 
eduskunnalle, ei siis ole mitään uutta tai 
muualla koettelematonta, vaan se rakentuu 
välttämättömyyksille, joita ei voida syr
jäyttää. Tämän vuoksi hallitus odottaa, 
että eduskuntakin on havaitseva ehdotetun 
toimenpiteen tarpeelliseksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. Esi
tys lähetetään p e r u s t u s 1 a k i v a l i o
k unta a n, jonka tulee pyytää v a l
t i o v a r a i n v a l i o k u n n a n lausunto 
asiasta. 

19) Ehdotuksen laiksi vähittäismaksu
kaupasta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 15 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti 1 a kiva 1 i o kuntaan. 

20) Ehdotuksen laiksi ulosottolain väliaikai
sesta muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 16 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti 1 a k i v a 1 i o k u n t a a n. 

21) Ehdotuksen laiksi ulosottolain 5 luvun 18 
ja 48 § :n muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 17 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti 1 a k i v a 1 i o kunta a n. 

2:2) Ehdotuksen laiksi eräiden asunto-osake
yhtiöiden pa:kkoballinnosta 

sisältävä hallituksen esitys n :o '18 esitel
lään ja lähetetään puhemiehistön ehdotuk
sen mukaisesti 1 a k i v a l i o k u n t a a n. 
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23) Määrärahan myöntämistä tullirakennuk
sen raken,tamista varten Petsamoon 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 19 esitel
lään. 

P u h e m i e s : Puhemiehistö ehdottaa, 
että esitys lähetettäisiin valtiovarainvalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. K a i j .a.l a i n en: EsiilläoLeva halli
tuksen esitys, joka tadmittaa tullio1:oj·en 
muuttamitsta äärimmä,isellä pohjoisella •ra
jaseudulla aivan uudeLle :k:an1nalle,. johtaa 
mieleen ajat, jolloin Petsamon alue liitet
tiin S'Uoiilleen. Sil:loin, kuten tunnettua, 
perustetti.in Petsamosta oma lääni, jota 'hoi
trumaan lähetettitin maahe11ra. Komeasti 
Norjrun kautta kävi maaherran. matka, 
mutta kun 'hän j1onkun ai!illaa ol~' toiminut 
Petsamossa,. joutui hän ·ennen pitkää työt
tömälks~ ja si·~hen loppui satu Petsamon 
läänistä. Niin trupaJhtui, kun r.iennetltiin 
kiehityksen ·edelle, ja kehitYJksen edelle kii
ru:htami·sta ·on my·öskin ryhtyä perustamaan 
Petsamoon nykyisenä taLoudellisesti cvai
keana aj.anikohtana erity~stä tutHivaDtiolai
tosta. 

TuHivartioirnnista Petsamossa sekä Uts
joen ja Ina;rin kunnissa on tä:hän saa:kka 
ihudlehtinut Lapin rajavartiosto tavalla, 
joka ei .ole antanut a1ihetta huomautuksiin 
vaJiVIonnan tehokkuutta vastaalll. PäirJNas
toin on voitu todeta, että rajavartiosto 
noissa erikoisissa olosuhteissa on suoriutunut 
tästä tehtävästä: tunnustusta ansai:tseval<la 
tavalla. Voipa sanoa, että ·rajavartiostolla 
tullivalvontaan nähden siellä on ja tulee 
olemaan eräissä suhteissa verrattomasti pa
remmat edellyty<kset 1rui·n tu:J:liJia,itokseHa, 
jonJka toiminta varmasti tulisi pitkät ajat 
olemaan 'enemmän tai vä1hemmän :lmkieiluun 
v•errattavaa. On ky11ä totta, •että. tulil:ival~ 
v;onta seHaisenaa;n :ei varsinf!!isesti kuulu , 
rajavartioston tehtäviin, mutta Lapin raja
vartiosto ei ole asettunut tämän tehtä
vän :hoitrumista vastruan, 'Vlaan päinvastoin 
on osoittanut sitä kohtarun aivan eri,koista 
harrrustusta, josta on osoituksena, että ra
javartiosto on kouluttanut määrätyillä 
alueilla toimivaa päälly:stöäJän ja ~mieihis-

töään myöskin tähän tehtäJvään,. ja tulos, 
!&ut,en sanottu, on asitaHe kauttwltaan myöm.
teinen. 

Rajava.rtiosto on hoitanut tw1livf!!lvonnan 
iLman, että sen vuoksi olisi tarvinnut ~~sätä 
rajavartioston pääHystöäJ tai mi:ehistöä. V al
vonta ei myö·sk&än miHään tavalla ole häi
r.innyt rajan vartiointia. Tähän a:sti ei 
siis valtion ole tarvinnut maksaa kysymyk
sessäolevan rajaseudun tulliasividen hoi
dosta itse asiassa mitään, kun iLa.pin raja-
varHosto on •siitä ·varsinaisen tehtävänsä 
O'hella huolehtinut. Nyt •esittä,ä ha:!:litus, 
että tästä taloudelliselta 'kannaiJ:ta mitä edul
lisimmasta järjesteLmästä olisi luovuttava, 
vieläpä niin kiireelEsesti, että jo :kuluvaa 
vuotta varten olisi •Petsamon tuHivalvontaa 
varten myönnettävä lähes 112 milj. mark
kaa. Tämä o1.isi luonnolilisesti vasta alku. 
Benjälkeen tietenkin ·olisi asiaan vähän vä
liä palattava, kunnes ka11iskustannuksinen 
tullivartiolaitos muutamaa tUJhatta asukasta 
va;rten olisi :illokonaisuudessaan valmis. 

Esitystään .perustelee hallitus m. m. sil<lä, 
että kun nyt rajavartiostolle on uskottu uusia 
soti'laaHisia t~htäviä, ei .rajava.rtiost·o enää 
halEtuksen mielestä voi. menestyksellisesti 
huol0htia varsinaisista tuhltite'htä.vistä, ku:ben 
haHituksen esityklsessä sanotaan. Ilmeisesti 
taDkoit:etaan näillä uusilla tehtäviNä asevel
voHisuuden ulottamisesta Taka.JLappii.n ja 
Petsamoon rajavartiostoHe aiheutuvia teh
täviä. Tämä onkin mielestäni ainoa asia<ll~ 
nen· kohta ·hallituksen esitybesi'lä, mutta siil
läkin on se heikko puoli, että sitä ei edes 
yritetä lähemmin perusteLla. Ollessani ai
van äskettäin keskusteluissa rajavartiolai
toksen johdon kanssa, sain sen käsityksen, 
·ettei tulEasiain hoito suinkaan estä .raja:va.r
ti•ostoa ·hoitama.sta niitä uusi sotiJaaJ.lisia 
tehtäviä, j'oiihin hailllituksen esityillsessä vii
tataan. .Ja mikäli tulliva;hnonta näitä uusia 
tehtä:viä ·häiritsisi, niin joka tapauksessa 
on valtiotaLouden kannalta edulLisempaa Ji
sätä 'rajavartioston vahvuutta muutamalla 
miehellä, sen sijaan, että ryhdyttäisiin täl
laisena vaikeana aikana perustamaan •Pet
samoon kallista tulli va1rtiolaitosta. 

Hallituksen esityksessä viitataan myoolcin 
Petsamon tullitilaston numeroihin. 'Tältä 
pohjalta asiaa harkittaessa on huomattava, 
että :melkoi•sen osan rPetsamon kautta ·maa
han tuotavista tavaroista kuluttaa matkai
lijw1ii:kenne. Mitä itse väestöön tulee, elä:ä 
se seHll!isissa oloswhteissa, ettei :sen toimeen-
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tuloa Hman vä:1ttämättömi<en kulutustava
roiden tuHiv3!paUJksia voida ajatella. 1T·ä,.. 
män seiikian toteaa hallituskin, joka esi~ty:k
sessään m3!irnitsee, ·ettei ny:ky~stä tulliva
pautta ole tarkoitus supistaa. Näin ohlen 
tulLee tu1linkanto Petsamossa j3!ilkuvasti rpy
sy;mään pienenä, nousten vii:me vuonna ai
noastaan 37~6,177 markikaan. 

Julki,suu:dessa on ·haliliituksen esitystä tul
liihallituksen taholta ,pwolustettu myöskin 
scillä, että :;raltiovarainmincisterin käydessä 
kuil.uneena kesänä Petsamossa j'a pitäessä 
asian johdosta 'kokiouksen,, ei kokouksessa 
oLleiden taholta uusia tuJillsuunnite~mia vas
tustettu. T;ämä ei ,kuitenkaan o:Ve mikään 
pätevä syy, johla mainittuja suunnitelmia 
voitaisiin twkea, sillä onhan aivan [wonnoL
~ista, että jos j·dhonkin kuntaan aiot3!an 
perustaa valtion toimesta uusia virkoja, 
niin kunta kiinnittää asiassa huomiota ensi 
kädessä siihen seikkaan, ·että; kunnaHe avau
tuu sem. kautta uusia verotusobj:ektej,a. 
Mutta eri asia on, miten hanketta on ar
V'OSteltava vrultion ja veronmaksajain kan
nalta. 

Jos eduskiunta nyt sitoo kä:tensä. tässä 
asiassa hyväksymällä !halil:itU!ksen esityksen, 
niin joudutaan Petsamon J:mllintomenojen 
suhteen seliliaiselle tie·1le, ~olka nykyisen 
pula-aj.an taustaa vasten ikatsottruessa tun
tuu lievimmin sanoen arveluttavalta. 

Keskustelu julistetan päättyneeksi. 

Puhemiehistön ehdotus :hyväksytää.n. <Esi
tys lähetetään v a IH i o v 3! 'l' a [ n v a J i o
kuntaan. 

24) Suomen liittymistä taloudellista lähenty
mistä tarkoittavaan kansainväliseen 

sopimukseen 

koskeva ha:lilitutksen esitys n:o 20 esitel
lään j.a lähetetään pwhemiehistön ·e!hdtotwk
sen mukaisesti u l k o a s i a ~ n v a 1 i o k u n
taan. 

25) Pakkohuutokaupalla myytävien maata
louskiinteistöjen lunastamista 

koskeva :h.aliliitUJksen esity1s n:o 21 esiteli1ään 
ja Jä:hetetääm. puhemiehistön ·ehdotuksen mu-

kaisesti m a a t a l o u s v a 1 i o k u n t a a n, 
j'Ollka tillee siitä .pyytä.ä lausunto 1 a !k: i
v a 1l:i o k u n n a 1 t a. 

26) Erikoisasutustoiminnan harjoittamista 
työttömyyden torjumista silmälläpitäen 

koskeva hallituksen esitys n :o 22 esitellään 
ja lähetetään ~mhemiehi,stön elhdutuksen 

. mukaisesti m a a t a l o u s v .a 1 i o ik unta a n, 
jonka tulee pyytä.ä asiasta J.!au!Sunto v a ~
t i o v a r a i n v a 1 i o kun n a 1 t a. 

27) Kertomus hallituksen toimenpiteistä 
vuonna 1932 

esitellään ja lähetetään puhemiehistön eh
dotuksen mukaisesti p e r u s t u s l a k i v a-
1 i o k u n t a a n ja,, mikäli kertomus koskee 
'swhteita uilikovaltoihin, u l k o a s i a i n v a
hoikuntaan. 

28) Kertomus valtiovarain tilasta 
vuonna 1932 

esitellään j1a ~lähetetään puhem~ehistön eh
dot'UJksen mukaiiSesti v a l t i o v a r a i n v a
liokuntaan. 

29) Eduskunnan oikeusasiamiehen kertomus 
toiminnastaan vuonna 1931 

esitellään ja lwhetetään puhemiehistön eh
dotuksen mukai:sesti p e r u s t u s 1 a ki i v a-
1 i o k u n t a a n. 

30) Eduskunnan oikeusasiamiehen kerto·mus 
toiminnastaan vuonna 1932 

esitellään ja lähetetään puhemiehistön eh
dotuksen mukaisesti p e .r u s t u s .1 a k ii v a
:1 i o :km n t a a n. 

P u he m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään ja jatketaan sitä tänään kello 
16,20. 

Täysistunto keskeytetään kello 15,41. 
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Täysistruntoa jatketaa.n 
'k>el1o 1,6:,20. 

Puhetta johtaa .puhemies K a 11 i o. 

Loman pyyntö. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa ulko
maanmatkan takia kolmen päivän ajaksi ed. 
Wiik. 

.Valitsijamiesten vaalin tulos. 

P ru he mies: Valitsijamiesten vaa1·in tu
los julistetaan. Notaad lukee vaa[ista Jaa
ditun ;pöytäikirj,an. 

,Eduskunnan va:litsijamiesten vaalissa 5 
päivänä syyskuuta 1933, jota rvaail!ia varten 
olli annettu !kuusi' ehdokaslistaa,, on kunkin 
~ehdokwslistan !hyväksi antanut 'äänensä 

listan n:o l:n 'hyväksi 16 äänest·äjää 

" 
,., 2:n 

" 
77 

" 
" " 

3:n , 14 , 
,., 

" 
4:n , 15 , 

" 
, 5;n , 51 , 

" " 
6:n 

" 
21 , 

eJ.i yhteensä 194 äänestäjäiil, jota paitsi an
nettiin iJiksi tyhj1ä ·äänestys1ippu. 

VaaiLij:ärj·esty:ksen 7 § :n .mukaan osamä:ä
riä järjestettäessä huomataan, että eri eh
d!oikaslistojen ehdokkaista on valittu 

listasta n:o l:stä 3 jäsentä 

" " 
2:.sta 19 

" , , 3:sta 3 , 
" , 4:stä 3 , 
,. , 5:stä 12 , 
, , 6:sta 5 , 

VaaJ,ijärj·estykJS'en 11 §:n IlllUJkaan .on näin 
ohlen ·eri ·ehdokaslistoista valittu seuraava 
määrä varajäseniä: 

listasta n :o 1 :stä 2 varajäsentä 
, , 2:sta 7 , 
, 

" 
3:sta 2 , 

, , 4:stä 2 , 
, , 5:stä 5 , 
, , 6:sta 2 , ··-

-----~-· 

YHä olevan nojalla on tullut ·valituksi, 
kun otetaan huomioon, ettei eihdokaslistassa 
n:o 2 ole enempoo kuin 24 ehdolkasta e~kä 
ehdokaslista,ssa n:o 5 enempää kuin H) 
~ehdokasta: 

Ehdokaslistasta n :o 1. 

J·äseniiks·i: 

edustaja Oksanen, 
, Moilanen, 
, Honka. 

Vara;jäseni:ksi: 

edustaja Bööik, 
;, :Forstadius. 

Ehdokaslistasta n: o 2. 

Jäseniksi: 

edustaja Myllymäki, 
, :Aaltonen, 
, Kuusisto, 
, Ranfwla, 
, Huotari, 
, Puittinen, 
, Hilden, 
, Koivulahti-Lehto, 
, Meriläinen, 
, Lepi.stö, 
, Jokinen, 
, 'Tolonen, 
, Kulovaara, 
, Sy.rjänen, 
, Kujilla, 
, Peltonen, 
, Andersson, 
, !Lrind.ström, 
, Hiltunen. 

Varaj äseniksi: 

•edustaja iMäkeläinen, 
, <lfä.äriäinen, 

" 
.Sinisa>lo, 

" 
Valta, 

, Pajunen. 



Ehdokaslistasta n :o 3. 

·edustaja tSomersrulo, 
, Tuomrivaara, 

" Vainio. 

VaTajäseniksi: 

edrustaja Honkala, 

" 
Schildt. 

E:hdOikastistasta mo 4. 

edustaj:a Heiniö, 
, In1kiLä,, 

tSärlcl\iä. 

edustaja Tyrni, 

" 
Kesti. 

Ehdokasltistasta rn:o 5. 

Jäseniksi: 

edustaja Aakula, 
, iA.tittoniemi, 
, Halonem., A., 
, , Heiskanen, 
, Hirvensal(), 
, Ikonen, 
, Jutila, 
, Kaijalairuen, 
, iKarvetti,. 
,, tPilppula, 
, Va1las, 

" 
Venho. 

Varajäsen i k s i: 

redustaja Pwksuja1ka, 
, Sari·dla, 

" 
Villhula. 

,·.;_ 

Ehdokas1istast.a n:o 6. 

Jäseniksi: 

·edustaja von Born, 
, Colliander., 
, Jern, 
, Ny,man, 
, Haga. 

Varajäseniksi: 

edustaja öste!'lho1m, 
,, Man:~. 

Helsingissä 5 päi·vänä syyskuuta 1933. 

Onni Hal1sten. 

Suuren valiokunnaJl vaalin tulos. 

Puh e m i e s: Suuren valiokunnan vaa
lin johdosta pidetty pöytäkirja luetaan. 

Notaari lukee: 

·Eduskunnan suuren valiokunnan vaalissa 
5 päivänä syyskuuta ]9133, jota vaalia var
ten oli annettu kuusi ehdokaslistaa, on 
kunkin ehdokaslistan hyväksi antanut 
äänensä 

listan n:o 1:n hyväksi 17 äänestäjää 

" " 
2:n 

" 
n 

" 
" " 

3:n 
" 

14 
" 

" " 
4:n 

" 
tl5 

" 
" " 

5:n 
" 

5ttl 
" 

" " 
6:n 

" 
2'1 

" 
eli yhteensä 195 äänestäjää. 

Vaalijärjestyksen 7 § :n mukaan osamää
riä järjestettäessä huomataan, että eri eh
dokaslistojen ehdokkaista on valittu 

listasta h :o tl:stä 4 jäsentä 

" " 
2:sta 1t8 

" 
" " 

3:sta 3 
" 

" " 
4:stä 3 

" 
" " 

5 :stä .!2 
" 

" " 
6:sta 5 

" 
6 
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Vaalijärjestyksen 11 § :n mukaan on näin 
ollen eri ehdokaslistoista valittu seuraava 
määrä varajäseniä 

listasta n :o l:stä 2 varajäsentä 

" " 
2\:sta 7 

" 
" " 

3:sta '2 " 
" " 

4:stä 2 
" 

" " 
5:stä 5 

" 
" " 

6:sta 2 
" 

Yllä olevan nojalla on tullut valituksi 

Ehdokaslistasta n :o 1. 

Jäseniksi: 

edustaja Horelli, 
, Pennanen, 
, Oksanen, 
, Korvenoja. 

Varajäseniksi: 

edustaja Linkomies, 
, Virkkunen. 

Ehdokaslistasta n :o 2. 

Jäseniksi: 

edustaja Hakkila, 
, Kosonen, 
, Mäkeläinen, 
, Puittinen, 
, ·Kulovaara, 
, Sinisalo, 
, Hämäläinen, 
, Koponen, 

" 
" , 
" 
" , 
" , 

Aarniokoski, 
Kääriäinen, 
Fagerholm, 
Malmi vuori, 
Pajuneh, 
Herrala, 
Salonen, 
Lonkainen, 
Valta, 
Tolonen. 

Varajäseniksi: 

edustaja Pekkala, 
, Andersson, 
, Syrjänen, 
, Hiltunen, 
, Väisänen, 
, Metsäranta, 
, Eskola. 

Ehdokaslistasta n :o 3. 

Jäseniksi: 

edustaja Tuomivaara, 
, Kares, 

" 
Schildt. 

Varajäseniksi: 

edustaja 'Sundström, 
, !Vainio. 

Ehdokaslistasta n :o 4. 

Jäseniksi: 

edustaja Sarlin, 
, Jatkola, 
, Hautala. 

Varajäseniksi: 

edustaja Rydman, 

" 
Kesti. 

Ehdokaslistasta n :o 5. 

Jäseniksi: 

edustaja Aittoniemi, 
, Halonen, A., 
, Hannula, 
, Hänninen, 
, Jutila, 
, Kalliokoski, 
, Karvetti, 
, Lampinen, 
, Luostarinen, 
, Suurkonka, 
, V ehkaoja, 
, Kemppi. 
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Varajäs·eniksi: 

edustaja Lohi, 
, Ellilä, 
, Heiskanen, 
, ;Kaijalainen, 

" 
Aakula. 

Ehdokaslistasta n :o 6. 

Jäseniksi: 

edustaja Estlander, 
, Jern, 
, Helenelund, 
, Söderhjelm, 
, Sjöblom. 

Varajäseniksi: 

edustaja Kullberg, 
, Haga. 

Helsingissä syyskuun 5 päivänä 19133. 

Onni Hallsten. 

Puheenvuoron saatuaan lausuvat: 

Ed. E s t l a n d e r: !Suuri valiokunta ko
koontuu huomenna keskiviikkona kello 12 
puheenjohtajan vaalia varten. 

Stora utskottet sammanträder i morgon 
kl. 12 för att välja ordförande. 

Ed. Huotari: Valitsijamiehet kokoon
tuvat heti tämän istunnon jälkeen tähän 
saliin valitsemaan puheenjohtajaa. 

Puhemies: Kansliatoimikunnan Jase
niä pyydetään kokoontumaan tämän istun
non jälkeen. 

P u he mies: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi perjantaina kello 11. 

Täysistunto lopetetaan kello 16.,35. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 





4. Perjantaina 8 p. syyskuuta 1933 
kel~o 11. 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 

päättänyt ottaa toimittaja Heikki fK o i v u
I a n ja yksityistulkiksi ruotsalaisia kan
sanmiehiä varten toimittaja Axel Li: n d-

Siv. f o r s i n. 
E s.i teillään: 

Hallituksen esitys n :o 1 valtion 
tulo- ja menoarvioksi vuodelle 1934 . . 50 

Puhetta johtaa puhemies Kallio. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Fagerholm, Leiwo, Myllymäki, 
Pärssinen, Vesterinen ja Wiik. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat lähei
sen omaisen kuoleman takia tästä päivästä 
ensi torstaihin ed. Vesterinen, sairauden ta
kia tästä istunnosta ed. 'Pärssinen ja yksi
tyisasiain takia ed. Leiwo, ulkomaanmatkan 
takia, ottaakseen osaa yliopiston edustajana 
Tanskan yliopiston vihkiäisiin, tästä päi
västä ensi torstaihin ed. Linkomies sekä 
Suomen edustajaksi kansainvälisen geofysi
kalisen unionin kongressiin valittu ed. Heis
kanen 10 päivästä 29 päivään. 

Eduskunnan yleistulkki ja yksityistulkki. 

P u h e m i e s : Ilmoitetaan, että kanslia
toimikunta on eduskunnan yleistulkiksi 

V alitsija:mies.ten ja suuren valiokunnan 
puheenjohtajat. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että valitsija
miehet ovat valinneet puheenjohtajakseen 
ed. H i r v en s a l o n ja varapuheenjohta
jakseen ed. M o i 1 a s e n sekä suuri valio
kunta puheenjohtajakseen ed. K a 11 i o
k o s ken ja varapuheenjohtajakseen ed. 
Hakkilan. 

Valiokuntien jäsenet ja varajäsenet. 

Puh e m i e s: Valitsijamiehiltä on saa
punut erikoisvaliokuntien vaaleja koskeva 
kirjelmä, joka luetaan. 

Notaari lukee: 

,Eduskunnan Valitsijamiehet. 

Helsingissä, 
syyskuun 7 p :nä 1933. 

N:o 2. 

E d u s k u n n a 11 e. 

Eduskunnan valitsijamiehet saattavat tä
ten kunnioittaen Eduskunnan tietoon, että 
tänään pidetyssä valitsijamiesten kokouk
sessa on eri valiokuntiin jäseniksi ja vara
jäseniksi valittu: 
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Perustuslaiki'Vali()kuntaan: Varajäseniksi: 

Jäseniksi: Malmivuori listalta n:o ·1 
Turkka 

" " " Wiik listalta n:o 1 Räisänen 
Koponen " " " 

" " " von Born 
" " 

2 
Aaltonen 

" " " Rantanen 3 
.Åhlström " " 

" " " Kares 4 
Malkamäki " " 

" " " Miikki 5 
Kulovaara " " 

" " " Jutila 
" " " Toivonen 

" " " Rydman 6 
Estlander 2 " " ,. 

" Nyman 
" " " ·Linkomies 
" " 

3 
Ulkoasiainvaliokuntaan: Sundström 

" " 
4 

Aakula 
" " 

5 
Luostarinen Jäseniksi: 

" " " Hirvensalo 
" , 

" Voionmaa listalta 1 Heiskanen n:o 
" " 

, Ryömä Lahdensuo " " " " " " Hakkila Rydman 6 " " " " " Räisänen 
" " 

, 
Varajäseniksi: Sventorzetski 

" 
, 

" Tanner 
" " 

, 
Lindman listalta n:o 1 Huotari 

" " " Lonkainen Furuhjelm 
" " 

21 
" " " Voionmaa 
" " " 

Sergelius 
" " " Furuhjelm 2 Rantanen , 

" 
3 

" " Pennanen 3 Somersalo 
" " 

4 
" " Riipinen 4 Hannula 

" " 
5 

" " Huittinen Hannula ,5 , , 
" " " Karvetti Annala, J. 

" " " " " " Toivola 6 Kukkonen 
" " " " " Lampinen 
" " " Toivola 
" " 

6 
Laki valiokuntaan: 

Varajäseniksi: 
Jäseniksi: 

Reinikainen listalta n:o 1 
Kosonen listalta n:o 1 Helo " " " Komu 

" " " 
Ahlström 

" " " Perho 
" " 

, Colliander 
" " 

2 
Salonen 

" " " 
Forstadius 

" " 
3 

Lastu " " " 
Sundström 

" " 
4 

Siren 
" 

, 
" 

Koivuranta 
" " 

5 
Huotari " , , Venho 

" " " Jacobssan 
" " 

i2 Erkko 
" " 

6 
Sjöblom 

" " " Forstadius 
" " 

3 
Simojoki 

" " 
4 V altiovara:invaliokunrtaan: 

Kivioja 
" " 

5 
· Arffman " " " Jäseniksi: 
Kämäräinen " " " Ellilä 

" " " 
Helo listalta n:o 1 

V allas 
" " " 

Harvala 
" 

, , 
Jatkola " 

, i6 Puittinen 
" 

, 
" 
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Welling Hstalta 11 :o 1 Kämäräinen listalta n:o 5 
Rantala 

" " " 
Hästbacka 

" " 
7 

Kuusisto 
" " " 

Bö9k 
" " 

8 
Pekkala 

" " " Lehtokoski 
" " " Turkia 
" " " La•ki- ja talousvaliokuntaan: 

von Born 
" " 

2 
Hästbacka 

" " " 
Jäseniksi: 

Heikkinen 
" " 

5 
Leppälä 

" " " 
Myllymäki listalta n:o 1 

Lohi 
" " " 

Linna 
" " " Piippula 

" " " 
Kulovaara 

" " " Tarkkanen 
" " " 

Koivulahti-Lehto 
" " " Vesterinen 

" " " 
Kivisalo 

" " " Erkko 
" " 

6 Peltonen 
" " " Moilanen 

" " 
8 !Kettunen 

" " " Annala, V. 
" " " 

Jern 
" " 

2 
Junnila 

" " 
, Haga 

" " " Horelli 
" " 

3 
Varajäseniksi: Wainio 

" " 
4 

Lahtela 
" " 

5 
Ryömä listalta n:o 1 Paksujalka 
Aattela " " " 

" " " Kauranen 
" " " Sventorzetski 

" " " 'Salo 
" " " Bryggari 

" " " Tukia 
" " " Österholm 

" " 
2 Heiniö 6 

Huittinen 5 " " 
" " Jauhonen 
" " " Varajäseniksi: 

Ellilä 
" " " Kesti 
" " 

6 Kujala listalta n:o 1 
Leiwo 

" " 
8 Kääriäinen 

Tapaninen " " " " " " :Pajunen 
" " " Jacobsson 
" " 

2 

Pankkivaliokuntaan: Lehtonen 
" " 

3 
·Tuomi vaara 

" " 
4 

Jäseniksi: ,Sariola 
" " 

·5 
Vilhula 

" " " Ryömä listalta n:o 1 Kesti " " 
6 

1Suokas 
" " " Hämäläinen 
" " " Aattela 
" " " 

Talousvaliokuntaan: 
Salmenoja 

" " " Jäseniksi: Väisänen 
" " " Asikainen 
" " 

!5 
Brander Reinikainen listalta n:o 1 

" " " Pitkänen 
" " " 

Kujala 
" " " 

Ikonen Tolonen 
" " " " " " Nyman 7 Penttala 
" " " " " Metsäranta Särkkä " " " " " " Aarniokoski Schildt 8 " " " " " Lumme " " " 

Vara jäseniksi: Mattsson 
" " 

2 
Helenelund 

" " " Sinisalo listalta n:o 1 Pohjala 
" " 

3 
Alestalo 

" " 
5 Nikkola 

" " 
4 
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~emppi 
Haionen, A. 
Vehkaoja 
Kaasalainen 
Venho 
Oulasmaa 

Varajäseniksi: 

Lehtokoski 
Pesonen· 
Hämäläinen 
Mangs 
Oksanen 
Honlkala 
Arffman 
Löthman 
Heiniö 

listalta 
, 
" , 
, 
, 

~listalta 
, 
, 
, 
, 
" 
" 
" 
" 

n:o 
, 
, 
" , 
, 

n:o 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

Sivistysvaliokunrtaan: 

Jäseniksi: 

Voionmaa listalta n:o 
Pärssinen , , 
Åhlström 

" 
, 

Pesonen 
" " Herrala , , 

Lonkainen 
" " Syrjänen. 
" 

, 
östevho1m 

" " !Söderhjelm 
" " Vaarama 
" " Riipinen 
" " An.nala, J. , 

" Löthman , 
" Kaijalainen 

" 
, 

Kukkonen , 
" Taikala , 
" Tyrni 

" " 
Varajäseniksi: 

Lumme listalta n:o 
'Salonen , , 
Kivisalo , , 
östenson , 

" Virkkunen 
" , 

Ala~Kulju , , 
Kaasalainen , 

" Heiskanen 
" " Inkilä 
" " 

5 

" 
" , 
" 6 

1 

" 
" 2 
3 
4 
5 

" 6 

1 
, 
" 
" 
" 
" 
" 2 

" 3 
4 
5 

" 
" 
" 
" 6 

1 
, 
" 2 
3 
4 
5 

" 6 

Maatal:o-usvalioknntaan: 

Jäseniksi: 

Setälä listalta n:o 
Eskola 

" " Jokinen 
" " Halonen, T. 
" " Mustasilta 
" " Marttila 
" " Lepistö 
" " Kunberg , 

" Mangs 
" " Soini 
" " Honkala 
" " Alestalo 
" " Vilhula 
" " Koivisto 
" " Koivuranta 
" " Aittoniemi 
" " Särkkä 
" " 

Varajäsen i k s i: 

Tolonen listalta n:o 
Koivulahti-Lehto 

" " Pekkala 
" " Mattsson , 

" Korvenoja , 
" Niklkola 

" 
, 

Lampinen 
" , 

Paksujalka 
" " Hautala , 

" 

Työväenasiain valiokuntaan: 

Jäseniksi: 

Paasivuori listalta n:o 
Bryggari , 

" Fagel'holm 
" " Hilden 
" " Turkka 
" " Andersson 
" , 

Lindström 
" " Palmgren 
" " östenson 
" " Lehtonen 
" " Kivenoja 
" " Ikonen 
" " .Asikainen 
" " Suurkonka 
" " Miikki 
" " Brander 
" " Inkilä 
" " 

1 

" 
" 
" 
" 
" 
" 2 

" 3 
4 
5 

" 
" 
" 
" 6 

1 

" 
" 2 
3 
4 
5 

" 6 

1 

" 
" 
" 
" 
" 
" 2 

" 3 
4 
5 

" 
" 
" 
" 6 



Varaj äseniksi: 

Ampuja listalta n: o 1 
.Perho 

" " " Pajunen 
" " " Sergelius 
" " 

2 
Böök 

" " 
3 

Simojoki 
" " 

4 
Lahtela 

" " 
5 

Takala 
" " " Tyrni 
" " 

6 

Kulkulaitosvaliokuntaan: 

-Jäseniksi: 

Aaltonen listalta n:o 1 
Linna 

" " " Pentta:la 
" " " Hiltunen 
" " " Väisänen 
" " " Peltonen 
" " " Lumijärvi 
" " " Colliander 
" " 

2 
Wickman 

" " " Honka 
" " 

3 
Ala-Kulju 

" " 
4 

J.anhonen 
" " 

5 
Sariola 

" " " Kallidkoski 
" " " Pitkänen 
" " " Hirvensalo 
" " " Rytinki 
" " 

6 

Varajäseniksi: 

Koivulahti-Lehto listalta n :o 1 
Suokas 

" " " Syrjänen 
" " " von Frenckell 
" " 

2 
Vaarama 

" " 
3 

Annala, V. 
" " 

4 
Kaijalainen 

" " 
5 

Jutila 
" " " Sarlin 
" " 

6 

V wlitsijamiesten puolesta: 

L. 0. Hirvensalo. 

Viljo Rantala.'' 

49 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Voionmaa: Ulkoasiainvaliokunta 
kakoontuu valitsemaan puheenjohtajaa ja 
varapuheenjohtajaa heti tämän istunnon 
päätyttyä tai keskeydyttyä. 

Sivistysval~okunta kokoontuu puheenjoh
tajan ja varapuheenjohtajan valitsemista 
varten puolen tunnin kuluttua tämän is
tunnvn päätyttyä tai keskeydyttyä. 

Ed. Junnila: Valtiov.arainvali()lkun
nan jäseniä pyydetään valiokunnan huo
neeseen heti tämän istunnon keskeydyttyä 
valitsemaan puheenjohtajaa ja varapuheen
johtajaa. 

Ed. E s t :l a n d e r: Perustuslakivwlio
kunta kokoontuu tämän istunnon jäl'keen. 

Grundlagsutskottet sammanträder efter 
detta plenums avslutande. 

Ed. Paasi vuori: Työväenasiainva
liokunta kokoontuu tämän istunnon päätyt
tyä valitsemaan puheenjohtajaa ja vara
puheenjohtajaa. 

Ed. T u k i a: Laki- ja talousvaliokunta 
kokoontuu ensi tiistaina kello 11 valitse
maan puheenjohtajaa ja varapuheenjohta
jaa. 

Ed. 0 o ll i a n d e r: Kulkulaitosvalio
kunta kokoontuu heti tämän istunnon jäl
keen. 

Kommunika tionsutskottet samman träder 
omedelbart eft,er plenum. 

Ed. S e t ä l ä: Maatalousvaliokunnan Ja
seniä ,pyydetään lmkoontumaan heti tämän 
istunnon jälkeen valiokunnan huoneeseen 
valitsemaan puheenjohtajaa ja varapu
heenjohtajaa. 

Ed. Sjöblom: Lakivaliokunnan jäse
net suvaitsevat kokoontua heti kun tämä 
istunto keskeytetään lakivaliokunnan huo
neeseen puheenjohtajan ja varapuheenjoh
tajan valitsemista varten. 

Lagutskottets medlemmar behaga sam
manträd.a, då detta plenum avbrutits, för 
val av ordförande och viceordförande. 

7 
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Ed. A s i lk aine n: Pankkivaliokunnan 1 

jäseniä pyydetään kokoontumaan valiokun
nan huoneeseen tänä päivänä tämän istun~ 
non keskeydyttyä puheenjohtajan ja vara
puheenjohtajan vaalia varten. 

Ed. Tolonen: Talousvaliokuntaa 'PYY
detään kokoontumaan 1l.eti tämän istunnon 
päätyttyä valiokunnan huoneeseen valitse
maan puheenjohtajaa ja varapuheenjohta
jaa. 

. Päiväjärj,estyksessä oleva asia: 

1) Ehdotus valtion tulo- ja menoarvio'ksi 
vuodelle 1934 

sisältävä hallituksen esitys n:o 1 esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetetään valtiovarainvalio
kuntaan. 

Kes,kustelu: 

Apulaisvaltiovarainministeri W i t t i n ;g: 
Herra puhemies! On ollut tapana, että tässä 
tilaisuudessa valtiovarain hoidosta ensi kä
dessä vastuuna1Jainen valtioneuvoston jäsen 
on selvittänyt esitetyn tulo- ja menoarvion 
sisältöä sekä antanut jonkinlaisen kuvan 
vallitsevasta taloudellisesta tilanteesta. 
Tällä kertaa 'On kaksi hallituksen jäsentä 
mainitunlaisessa vastuussa. Ministeri Re
lander ja minä olemme sopi,neet siitä, että 
kumpikin antaa selityksensä asian siitä puo
lesta, joka lähinnä koskee hänen toimin
taansa valtioneuvostossa. Siten ministeri 
Relander selostaa maailman yleistä talou
dellista tilannetta ja sen vaikutusta meidän 
maamme talouteen. Minä puolestani saanen 
ensiksi jonkin verran kosketella tulo- ja 
menoarvioesitystä ja tähän selostukseen liit
tää muutamia sanoja oloista, joita tulo- ja 
menoarvioesitys heijastaa. 

Esityksen ylei,sperustelui,ssa on selostettu 
sen pääpiirteitä. rSelonteossa valtion tulo
ja menoarvion laskelmissa vuodelle 1934 
on tulo- ja menoarvioon ehdotettuj,a muu
toksia ja lisäyksiä perusteltu sekä verrattu 
vastaaviin tulo- ja menoeriin vuoden 1933 
tulo- ja menoarviossa. 'Tällöin on, kuten 

tavallisesti on tapahtunut ja oikeinta onr 
lähtökOihda:ksi otettu vuoden alussa vwhvis
tettu tulo- ja menoarvio, jota vastom niitä 
lisäyksi'ä joita siihen myöhemmin on tehty 
,ei ole otettu huomioon. Tulopuolella :nouse
vat nämä lisäykset yli 270 miljoonan mar
kan, pääa:siass:a lainoja. Menopuolella taas 
mainitut lisäykset ovat yli 37,6 miljoonan 
markan, ,suurimmat osaksi määrärahoja 
työttömyyden lieventämiseiksi, poikkeuksel
li'set kyllä, mutta oleelliset. Liswksi on huo
mioon otettava arviomäärärahojen välttä
mättömiä hyvityksiä kuluvana vuonna noin 
40 milj. markan !kokonaismäärä. Yhteensä 
nousevat nämä arvioitavissa olevien meno
jen lisäykset kuluvana vuonna lähes 420 
milj. markkaan, mikä määrä tulee lisäyk
seksi alkujaan vahvistettuun menoarvioon. 
Verrattuna näihin jo tapahtuneisiin meno.
lisäyksiin, voidaan esityksessä kuluvan vuo
den 1alussa VI!Jhvi,stettuun vuoden 1933 tulo
ja menoarvioon ehdotettua 119 milj. markan 
lisäystä ,pitää suhteellisesti pienenä. 

Tulo- ja menoarvioesityksen tarkastus ja 
sen v,ertailu vuoden 1933 tulo- ja meno
arvioon siis ei, kuten edellä esitetystä käy 
ilmi, voi tulla täysin tyhjentäväksi, jos se 
perustuu ainoa1Staan verrattav:ana ,olevaan 
tulo- ja menoarvioiden numeroaineihistoon. 
On \huomioon otettava lisäksi,. että esityk
sessä on ollut tarpeellista tehdä eräitä siir
toja tulD- ja mffiJ!oarvioiden eri kohtien kes
ken. Määrärahojen tarkoitusta ja niiden 
suuruuden oikeutusta on tutkittava ennen
kuin niistä annetaan arvostelu. Tulen pa
laamaan tähän puoleen asiasta. 

Esityksen yleisperus.teluissa on,. kuten 
usein ennenkin, huomautettu, että valtion 
menot suureksi osaksi' ·ovat lailla sidottuja 
ja että osa näistä laeista on viime vuosina 
muutettu. Eräät tällaiset lakien muutokset 
ovat kuitenkin herättäneet arvostelua ja 
voitaneen sanoa, ett'ä oleelline;n osa niistä 
laeista, jotka sitovat tulo- ja menoarvion 
menoja, on luonteeltaan sellaista, että yh
teiskunnan · 1sekä talondemsen että sivistyk
sellisen toiminnan rauhallinen kehitys edel
lyttää, että mainitut lait, ainakin kaikissa 
pääkohdissaan, pidetään voimassa ,ja ettei 
,äkillisistä muutoksista ja niistä aiheutuvista 
uudelleenjärjestelyistä ajan mittaan ole 
hyötyä. !Se a:siantun!t~jalautakuntru,, jonika 
valtioneuvosto tänäkin kevaänä, kuten jos
kus aikaisemminkin, asetti tutkimaan val
tion raha-,asiain tilaa sekä ehdottama.am 
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mahdollisia srupistuksia ja välttämättömiä 
muutoksia valtion tulo- ja menoarvioon, 
lausuukin .seuraavaa: ,Tarkastaessaan tulo
ja menoarviota neuvottelukunta on havain
nut, ettei kaikissa kJOhdin ole mahdollista 
välttää lisäyksiä verrattuna kuluvan vuo-
den menoarv1oon. Erikoisesti on huomat
tava, että työttömyyden aiheuttamat yli
määräiset yleiset työt kuluvana vuotena on 
rahoitettu lainav,aroilla, jotka eivät :sisälly 
varsinaiseen menoarvioon ". Ja vielä: ,.Toi
saalta tuottaa :supistuksien aikaansaaminen 
erinomaisia vaikeuksia sen jälkeen kuin 
viime vuosina on vähennetty valtion menoja 
ankaralla kädellä. Jos suurempaa pysy
väistä säästöä tahdottaisiin aikaansaada v,al
tion menoissa, olisi tämä saavutettavissa 
ainoastaan siten, ·että valtion hall:innon jär
jestelmää muutettaisiin. Tästä koituv1a me
nojen tuntuvampi vähelllllys olisi kuitenkin 
havaittavissa vasta pitemmän ajan kulut
tua". Tätä lausumaa yoitaneen pitää oi
keana. Mutta tämä käsitys ·ei kuitenkaan 
tee tarpeettomaksi sitä, että jatkuvasti -
- luonnollisesti sen jälkeen, kun tarpeelli
nen selvitys on hankittu - - pyritään hal
linnon or.ganisation yksinkertai:stuttamiseen 
ja parantamiseen. Ja tässä tarkoituksessa 
onkin ryhdytty .toimenpiteisiin. 

Selvää siis on, että tulo- ja menoarvio on 
tehtävä vallitsevien valtiollisten olosuhteit
ten puitteissa ja erityisesti selLaiset uudis
tukset, jotka vuosiksi eteenpäin sitoisivat 
uusia valtion varoja, eivät nyt tule kysy
mykseen. Tulo- ja menoarvion taloudelliset 
puitteet taas määrää maan omat v,arat. Li
sääntynyttä velkaantumista valtion tavallis
ten hoitomenojen rahoittamiseksi ·on kai
kissa olosuhteissa vältettävä. Nykyisissä 
oloissa sellainen menettely ainoastaan. vii
vyttäisi täysin säännöllisiin oloihin palaa
mista. Yhä vielä jatkuva taloudellinen pu1a, 
jonka seuraukset tuntuvat sekä maaseudulla 
että kaupungeissa, tekee mahdottomaksi 
umien verojen säätämi:sen. Pikemmin olisi 
pyrittävä lieventämään verorasitusta, mutta 
tämä nykyisissä oloissa on tuskin mahdvl
lista. Työttömyysprobleemia ei vielä ole 
voitu päiväjärjestyksestä poistaa ja työttö
myyden hoito vaatii :suuria ylimääräisiä me
noja. 

Tällaiset ovat lyhyesti sanoen ne edelly
tykset, joita hallituksen on ollut noudatet
tava tulo- ja menoarvioesitystä laatiessaan 
ja tulo- ja menoarvioesitys on laadittu 
tarkkaa säästäväisyyttä noudattaen. 

Osoittaak:seni tätä en voi tyytyä esittä
mään ainoastaan lopullisen yhteenvedon. 
Minun täytynee tarkemmin, sinä tavalla 
kuin edellä olen esittänyt, selvitellä ainakin 
joittenkuitten määrärahojen laatua ja laa
juutta. Koskettelen ainoastaan kahta pää
luokkaa, joiden valitseminen esitykseni ai
heeksi on näyttänytJ tarkoituiiDsenmukaisim
malta, nimittäin puolustuslaitoksen meno
arviota ja maatalousministeriön menoar
viota. 

Ensiksi puolustusministeriö, josta täällä 
tänä päivänä todennäköi8esti tullaan paljon 
puhumaan huolimatta siitä selastavasta esi
tyksestä, jonka tässä tulen antamaan. Esi-. 
tyksen ja kuluvan vuoden menoarvion suo
ranainen vertailu osoittaa yli 30 1/ 2 milj. 
markan lisäystä. Todellakin huomattava 
'Summa säästäväisyyshudjetissa. Lisäys olisi 
todellakin suuri, jos se olisi todellinen. 
Tästä lisäyksestä tulee 27 miljoonaa ,sota
laitoksen ja 3 1/ 2 miljoonaa suojeluskuntien 
osaksi. 

Mutta lopumsesti verrattaessa sotalaitok
sen, siis maajowkkojen, ilmapuolustuksen ja 
ra.nnikkopuolustuks.en, siihen luettuna lai
vaston, määrämhoja, on ensinnäkin huomat
tava, että kuluvan vuoden menoarviossa näi
hin tarkoituksiin otetut arviomäärärahat 
.äskettäin tehdyn arviolaskelman mukaan 
.tulevat ylitetyiksi 21 milj. markalla sen joh
dosta, että ne kuluv.aa vuotta varten ilmei
sesti on arvioitu liian alhaisiksi, ja lisäksi, 
että kuluvana vuonna noin 5 1

/ 3 milj. mar
kan arvosta pukuesineitä on otettu liikekan
nallepanovarastoista, mikä ei ·enää ole mah
dollista, jotapaitsi mainittu vajaus jä
lestäpäin ja aiva.n pian on peitettävä,. ai
heuttaen siis menoja 20 Pl:n kohdalla. E:si
tyksessä olevaa 27 milj. markan lisäystä on 
siis vastaamassa noin 2>6.3 milj. markan v'a
jaus kuluvan vuoden menoarviossa. Lis·äys 
on siis itse asiassa 1 milj. markkaa pienempi. 
Kun, vaikkakin on koetettu merkitä arvio
määrärahat oikeisiin määri'insä ensi vuo
deksi, 'saattaa olla mahdollista, että jotkut 
arviot sittenkin ovat jääneet liian alhaisiksi, 
täytynee laskea esityksessä olevan jonkin 
verran kokonaismenojen l'isäystä, ei kuiten
kwan enempää kuin pari kolme milj. mark
kaa. Ja kuitenkin ovat palkkausmenot li
sääntyneet yli 5 milj. markalla, josta pyö
rein luvuin puolet lentovoimien osuutta, 
jotka edBlleen ovat kehityksen alaisia, ja 
joiden tarkast1a hoidosta eduskunta on äsket
täin lausunut toivomuksensa. Loput vii-
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meksimainitusta lisäyksestä aiheutuvat vält
tämättömistä uudeUeen järjestelyistä armei
jassa ja rannikkopuolustuksessa sekä 
uudessa valtion hevossiittolassa, jonka up
seerinviroista säädetään lailla. Lopuksi on 
lentoaseen kuntoon saattamiseksi j·a uudis
tuksiksi tehty 3 milj. markan lisäys, jota
paitsi nestemäisten polttoaineiden lisä
määrärahaan on osoittautunut välttämättö
m'äksi tehdä 1.5 milj. markan lisäys. Uutta 
on esityksessä ehdotus sotilasasi,amiehen 
asettami:sesta Berliiniin ja lisäystä ehdote
taan tilaisuuden valmistamiseksi myös kor
keammalle päällystölle opintomatkoihin 

. ulkomaille. 
Suojeluskuntien määrärahoihin ehdote

taan todellista lisäystä 3.5 milj. markkaa, 
josta 1 miljoona aluejärj.estelmän voimaan
saattamisesta aiheutuviin menoihin, 1 / 2 mil
joonaa markkaa Lotta .Svärd-järj·estölle, 
jolm tähän asti ei ole saa,nut mitään avus
tusta valtiolta, 1 milj. markkaa vaatetuksen 
ja varustusten hankintaan, mikä lisäys ai
heutuu siitä, että vapaaehtoiset avustukset 
suojelusknnnille nykyisinä huonoina aikoina 
ovat 'entisestään~ supistuneet, sekä 1 milj. 
markkaa kertamenona suojeluskuntataloj·en 
avustamiseksi, joille myönnetyistä lainoista 
valtiolla kaikissa tapauksissa on tappion· 
vaaraa. 

Kaikkiaan näin ollen on todellista li
säystä koko 9 Pääluokan kohdalla noin 
5 milj. markkaa, suurempi osa näistä suo
jeluskunnille (Vasemmalta: Vackert så!). 
Tässä kohdin voidaan kuitenkin ehkä tehdä 
se huomautus, että sensijaan 19 ja 20 Pää
luokan kohdilla on puolustuslaitoksen me
noissa lisäystä yli 2 ja lähes 1'9 miljoonaa 
eli yhteensä 21 milj. markkaa. Tässä on 
todellakin asianlaita toinen kuin varsinai
sissa menoissa, ei kuitenkaan siihen suun
taan kuin nämä numerot näyttävät viittaa
van. Niihin 67.7 milj. markkaan, jotka on 
merkitty kuluvan vuoden menoarvioon, on 

1 

lisättävä ne 54 miljoonaa, jotka erityisen 
suunnitelman mukaisesti on käytetty eri
laisiin sotilashankintoihin siitä 350 milj. 
markan määrärahasta, mikä viime vuonna 
osoitettiin työttömyyden lieventämiseksi, 
yhteensä siis kuluvaa vuotta varten lähes 
122 milj. markkaa. Sitävastoin edellyte
tään, että ensi vuonna vastaavanlaisiin toi
menpiteisiin työttömyyden vastustamiseksi 
käytetään ainoastaan 30 milj. markkaa. Ja 
jos tämä määrä lisätään esitykseen merkit-
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tyihin 89 milj. markkaan, saadaan yhteensä 
lähes 119 miljoonaa. Ja tämä määrä pie
nenee vielä, kun mainittu liikekannallepa
novarastojen tänä vuonna tapahtunut kulu
tus, yli 5 milj. markan, peitetään, sillä 
ovathan nämäkin varat lopultakin jostakin 
saatava. Meillä on siis kuluvana vuonna 
lähes 122 miljoonaa pääomamenoja puolus
tuslaitosta varten, jotavastoin ensi vuode'ksi 
ehdotettu uusi todellinen meno on lähes 
114 milj. markkaa. Vähennys kuluvaan 
vuoteen verraten on siis todellisuudessa 8 
milj. markkaa. Jos nämä 8 milj. markkaa 
vähennetään niistä noin 5 milj. markasta, 
mihin määrään varsinaisten puolustuslai
toksen menojen lisäys nousee, lisäys, joka 
aiheutuu eduskunnassa päätetyistä ja sen 
tarpeellisina pitämistä uudistuksista, saa
daan lopputulokseksi, että maanpuolustuk
seen ensi vuonna tulee käytettäväksi pari 
kolme milj. markkaa vähemmän kuin tar
koitukseen tänä vuonna käytetään. 

Maatalouden menoissa on esityksen lop
pusumma 68.5 milj. markkaa suurempi 
kuin saman pääluokan loppusumma kulu
van vuoden menoarviossa. Myöskin tämä 
lisäys on näennäinen. Huomattavin lisäys 
on kotieläinhoidon tuotteiden hinnan va
kiinnuttamispalkkioiden kohdalla, mihin 
tarkoitukseen kuluvan vuoden menoarviossa 
on arviomäärärahana osoitettu 25 milj. 
markkaa, jotavastoin esityksessä samaan 
tarkoitukseen ehdotetaan myönnettäväksi 
kiinteänä määrärahana 95 milj. markkaa. 
On kuitenkin huomattava, että tänä vuonna 
tarkoitukseen hyvin todennäköisen arvion 
mukaan tulee käytettäväksi 52 milj. mark
kaa munien ja sianlihan vientipalkkioiksi, 
aiheuttaen viimeksimainittu määrä yhtä 
suuren vähennyksen tullituloissa. Nämä 
52 milj. markkaa eivät ollenkaan esiinny 
kuluvan vuoden budjetissa menopuolella, ja 
lisäksi on huomattava, että edellämainittu 
25 milj. markan arviomääräraha tulee 
myöskin hyvin todennäköisen arvion mu~ 
kaan ylitetyksi 15 milj. markalla. Näistä 
vakiinnuttamispalkkioista kuluvana vuonna 
johtuva meno ei siis nouse budjettiin otet
tuihin 25 milj. markkaan, vaan 92 milj. 
markkaan. Kysymyksessä on siis tällä koh
din ainoastaan 3 milj. markan todellinen 
lisäys. Ja samanaikaisesti muuttuvat nämä 
menot arviomäärärahasta suoritetuista kiin
teäitä momentilta suoritettaviksi menoiksi, 
mikä valtiotalouden kannalta, koska siinä, 



mikäli mahdollista, ennakolta on tiedettävä, 
kuinka suuret menot todellisuudessa ovat, 
epäilemättä on etu. 

Maatalousbudjetin erinäisten lukujen 
kohdalla olevat lisäykset, kuten maanpa
rannustöitä varten merkitty 6 milj. mar
kan ja maataloudellisen neuvonnan menoi
hin merkitty 3.5 milj. markan lisäys ovat 
ainoastaan kirjanpidollista laatua, kun osa 
viimeisen luvun menoista tarkoituksenmu
kaisuussyistä on siirretty oikealle paikalle 
j. n. e. Viimeisessä luvussa peittyy vas
taava vähennys siinä olevaan ennen mai
nittuun 70 milj. markan lisäykseen. Vä
hennyksiä on tehty eri kohdissa samaa 
mittapuuta käyttäen kuin yleensä kautta 
menoarvion. Uusista lisäyksistä on mainit
tava 2.5 milj. markkaa ahdinkotilassa ole
vien meijerien avustamiseksi. Uutta on 
myös määräraha luotettavaruman kalastus
tilaston aikaansaamiseksi. Huomattava li
säys on maanmittaus- ja verolle.panokus
tannuksissa, yli 3 milj. markkaa. Mutta 
tämä meno kertyy suurimmaksi osaksi vä
hitellen valtiolle takaisin. On vielä ole
massa numeroissa näkymätön meno, yh
teensä 4.5 miljoonaa ehdotettu käytettä
väksi maataloudelle tai maataloudellisille 
tuotantolaitoksille myönnettyjen lainojen 
korkojen alentamiseksi. Yhteinen todelli
nen lisäys on siis noin 6 miljoonaa, josta 
kuitenkin osa kertyy valtiolle takaisin. 
Mainittakoon vielä tässä yhteydessä pää
omamenoihin merkityt uudet 2.5 milj. mar
kan lainat maataloudellisille tuotantolaitok
sille. 

Muut 14 16:sta ensimmäisestä pääluo
kasta antavat enemmän tai vähemmän ai
hetta vastaavanlaisiin vertailuihin. Sivuu
tan kuitenkin yksityiskohdat ja mainitsen 
vain lopputulokset. 

Neljä ensimmäistä pääluokkaa, yleisiä 
hallituksen ja eduskunnan menoja, osoittaa 
pientä vähennystä. Viides pääluokka, ulko
asiain hallinto, aivan pientä vähennystä ja 
oikeusministeriö 1 miljoonan todellista li
säystä, sisäasiainministeriö yli 4 milj. mar
kan lisäystä, valtiovarainministeriö 1 mil
joonan vähennystä, sivistysbudjetti kaik
kein suurinta lisäystä, ei kuitenkaan enem
pää kuin 6 milj. markkaa, kulkulaitokset 
ja yleiset työt parin miljoonan markan li
säystä, kauppa- ja teollisuus 3.5 milj. mar
kan lisäystä, sosialiministeriö alle 1 miljoo
nan markan lisäystä, jos työttömyydestä 
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aiheutuva lisäys jätetään huomioonotta
matta. Sekalaiset yleiset menot 2 milj. 
markan vähennystä ja eläkkeet vähennystä 
4 milj. markkaa. Eroavaisundet ovat täl
laiset, kun varsinaisia menoja verrataan 
toisiinsa. 

Jos keräämme yhteen varsinaiset menot 
valtion säännöllistä hallintoa varten, siis 
16 ensimmäisen pääluokan menot, saamme 
käsiteltävänä olevassa esityksessä loppu
summaksi 2,110 milj. markkaa. Tähän 
summaan ei ole otettu työttömyysmäärä
rahoja, joihin palaan myöhemmin. Vas
taava meno on vuoden 1933 tulo- ja meno
arviossa, lukuunottamatta siihen myöhem
min tehtyjä lisäyksiä, yli 1,995 milj. mar
kan. Mutta tähän on oikean vertailun 
aikaansaamiseksi lisättävä myöhemmin pää
tetyt menot, jotka luonnollisesti olisi ollut 
otettava esitykseen, valtion syyttäjiä var
ten 1

/ 3 miljoonaa, liikkuvaa poliisikomen
nuskuntaa varten 5 3

/ 4 miljoonaa, sotilas
arviomäärärahojen ylityksen 21 milj. mark
kaa, mainitut kustannukset sotilasvaatetuk
sesta yli 5 milj. markan sekä kotieläinhoi
don tuotteiden vientipalkkiot, mistä aiheu
tuu merkitsemätöntä menoa 67 milj. mallk
kaa. Kun nämä 99 miljoonaa markkaa 
otetaan huomioon, nousee kuluvan vuoden 
hallintomenosumma 2,105,000,000:ksi, joten 
esityksessä oleva lisäys on ainoastaan 5 mil
joonaa markkaa. Nämä 5 miljoonaa mark
kaa muodostavat siis sen menojen lisäyksen 
maan hallintomenoihin, lukuunottamatta 
siis valtion velkaa, valtion liike.laitoksia, 
pääomasijoituksia ja työttömyysmenoja, 
jotka nyt ehdotetaan niiden supistusten 
jälkeen, joita viime vuosina on tehty. Tätä 
lisäystä ei kukaan voine pitää suurena. Jos 
lisätään 11 pääluokalla myöhemmin osoi
tettu määräraha Keskuslainarahaston kurs
sitappioiden korvausta varten, jonka olen 
jättänyt pois, tulevat maan sisäisen hallin
non ja puolustuksen varsinaiset menot esi
tyksen mukaan olemaan 15 miljoonaa 
markkaa pienemmät kuin ne ovat kuluvan 
vuoden tulo- ja menoarviossa, sen jälkeen 
kun siinä olevat selvät vajaukset on kor
jattu. 

Siirryn valtiovelan hoidosta johtuviin 
vaiiSinaisiin menoihin, 11'7 pääluokkaan. 
Kuluvan vuoden tulo- ja menoarvion ja 
tulo" ja menoarvioesityksen vertailusta huo
mataan, että nämä menot vähenevät 81 
miljoonalla markalla. Itse asiassa vähen-
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nys on pienempi, sillä korko- ja agiomenot 
jäävät tänä vuonna todennäköisesti budjet
tiin osoitettua määrää alhaisemmiksi. Nämä 
menot kuluvalta vuodelta arvioidaan noin 
8 a 10 miljoonaa markkaa pienemmiksi 
kuin niitä varten tulo- ja menoarvioon 
otettu yhteinen määrä, joten siis ensinmai
nittu vähennys supistuu 72 miljoonaan. 
Ensi vuoden laskelmien perusteeksi on 
otettu dollarin kurssina 53, vielä maksa
mattomat tämän vuoden erät taas laskemis
päivän, elokuun viimeisen päivän kurssiin. 
Sen johdosta, että kuten tunnettua, suu
rempi osa valtion velasta on dollarimää
räistä, riippuu agiomenojen arvioimisen 
paikkansapitäväisyys, joka tänä päivänä 
näyttää luultavalta, rahallisen aseman ke
hityksestä, ei ainoastaan meidän maas
samme, vaan koko maailmassa. Meidän on 
luonnollisesti osaltamme tehtävä voita
vamme tämän kehityksen soveltamiseksi 
meille edulliseen suuntaan. 

18 pääluokan kohdalla olevien valtion 
liikeyritysten, valtion rautateiden ja pos
tin, tehtaiden, metsien ja maatilojen me
noja ei tässä ole tarpeen laajemmin kos
ketella. Nämä laitokset ovat osittain kehi
tystilassa samaan suuntaan kuin aikaisem
min. Jättäen pois superfosfaatti- ja rikki
happotehtaat, jotka eivät enää esiinny ensi 
vuoden tulo- ja menoarvioesityksessä ja 
sivuuttamaila valtionrautateiden pääkone
pajat ja puutavaraliikkeet, jotka tulo- ja 
menoarvioesityksessä ensi kertaa esiintyvät 
erillisinä, on tämän pääluokan kohdalla 
ulkopuolelle sarekkeen viety summa, joka 
siis ei suoranaisesti vaikuta menojen koko
naissummaan, noin 7 miljoonaa markkaa 
pienempi kuin kuluvan vuoden tulo- ja 
menoarviossa oleva summa, toista miljaar
dia markkaa. Kuluvana vuonna on kui
tenkin annettu lupa ylittää kysymyksessä 
olevia menoja pyörein luvuin 16 miljoo
nalla, joita ei vertailussa ole otettu huo
miOon. 

Valtion pääomamenot, 19 pääluokka tuloa 
tuottavat pääomamenot, 20 pääluokka tuloa
tuottamattomat pääomamenot, ovat esityk
sessä yhteensä pienemmät kuin kuluvan 
vuoden tulo. ja menoarviossa, jos myöskin 
tällä kohdalla jätämme pois työttömyys
määrärahat, jotka, sitä meidän ainakin on 
toivominen, eivät jää pysyväisiksi tulo- ja 
menoarviossa. Esitykseen sisältyy 19 pää
luokan menoja 220 miljoonaa, siinä 60 mil-

joonaa uusia rautateitä varten, mitä maa
rää noin 10 vuotta sitten pidettiin normaa
lina. Vuoden 1933 tulo- ja menoarviossa 
on saman pääluokan menoja 232 miljoonaa, 
joten siis esityksessä tällä kohdalla on 12 
miljoonan markan vähennys. 

20 pääluokassa ovat vastaavat summat 
181 miljoonaa esityksessä ja 171 miljoonaa 
vuoden 1933 tulo- ja menoarviossa, joten 
siis lisäys siinä on noin 10 miljoonaa. 

Yhteensä pääomamenot osoittavat vain 
2 miljoonan vähennystä. 

Tämä, tavallisten menojen tarkastus, lu
kuunottamatta siis työttömyysmäärärahoja, 
osoittaa, että säännölliset menot usealla 
kymmenellä, noin 70 miljoonaa, alittavat 
nämä menot vuoden 1933 tulo- ja meno
arviossa, jos siihen tehdään tarpeelliset 
oikaisut. 

Tulemme sitten työttömyysmäärärahoi
hin. Kuluvan vuoden tulo- ja menoarvioon 
on otettu 12 miljoonaa kulkulaitosministe
riön kohdalle, alle 1 miljoona sosialiminis
teriön kohdalle ja 75 miljoonaa pääoma
menona 20 pääluokkaan, yhteensä siis run
saasti 87 miljoonaa. Mutta tähän tulee 
lisäksi niistä 320 miljoonasta, jotka on siir
retty työttömyyden lieventämistä varten 
hyväksytystä erikoisbudjetista vuodelle 
1933, noin 270 miljoonaa, siis kaikkiaan 357 
miljoonaa vuonna 1933. Työttömyys on 
meillä ollut suureksi osaksi aika-ajoittaista 
työttömyyttä. Työttömiä on suurin määrä 
vuoden alulla, jota vastoin työttömiä kesällä 
on paljon vähemmän. Käytettävissä olevan 
tilaston mukaan oli vuoden 1930 alussa noin 
35,000, vuoden 1931 alussa noin 55,000, 
vuoden 1932 alussa noin 90,000 ja vuoden 
1933 alussa noin 83,000 työtöntä. En us
kalla lähteä tarkalleen arvioimaan, kuinka 
paljon työttömiä tilasto tulee osoittamaan 
vuonna 1934. Kaikesta päättäen voidaan 
tämä luku arvioida alhaisemmaksi kuin 
työttömien määrä 1933. Myös näyttää sel
vältä, että työttömyys tulee jonkin verran 
muuttamaan luonnettaan. Parantuneet suh
danteet, joihin monet uskovat ja joita kaikki 
toivonevat, tulevat varmaankin ensin vai
kuttamaan työoloihin maalla ja myöhemmin 
kaupungeissa. 'l'ätä osoittaa myös tilasto, 
jonka mukaan myös kesällä on olemassa 
huomattavaa työttömyyttä etupäässä kau
pungeissa. 

Työttömyyden torjumiseksi käytettiin 
vuonna 1930 50 miljoonaa, v. 1931 64 mil-
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joonaa, v. 1932 106 milj. markkaa. V. 1933, 
jolloin, kuten jo mainittu, työttömäin luku 
on alentunut korkeimmasta määrästä, tul
laan käyttämään noin 360 miljoonaa. On 
selvää, että kuta kauemmin työttömyyttä 
kestää, sen lieventämiseksi käytettävien va
rojen tarve lisääntyy ja sitä enemmän työt
tömäin kestävyys vähenee. Näissä seikoissa 
on selvitys siihen, että tarkoitukseen käy
tettyjen varojen määrää on vuodesta 1932 
lähtien niin suuresti koroitettu, että se on 
enemmän kuin kolminkertainen. Toisena 
syynä on ilmeisesti ollut saada työmarkki
nat vilkastumaan panemalla enemmän va
roja liikkeeseen. Vuoden 1933 ohjelma 
ottaa huomioon teollisuuden ja muiden am
mattien työläisten tarpeita aivan toisella 
tavoin kuin aikaisemmin noudatettu oh
jelma. Kuluvan vuoden varojen käytön 
perusteena on lisäksi se, että entistä enem
män on koetettu saada tuloa tuottavia töitä 
käyntiin sekä valmistaa pysyviä työtilai
suuksia työttömille. En tahdo laajemmin 
tätä asiaa kosketella, koska siitä tässä 
istuntosalissa vielä tänä syksynä tulee ole
maan useasti puhetta. Ne määrärahat, joita 
työttömyyden lieventämiseksi nyt ehdote
taan, ovat edelleen varsin suuret. Niin suu
ret kuin kuluvana vuonna ne eivät ole, 
mutta kuluvan vuoden määrärahoilla oli
kin, kuten jo edellä olen maininnut, myös
kin toinen tarkoitus, ja työttömyys vähenee, 
jos nyt alkanutta yleistä taloudellista pa
rantumista jatkuu. 

Esityksessä ehdotetaan ensinnäkin 165 
miljoonaa puhtaita työttömyysmäärärahoja. 
Tähän on lisättävä ne 50 miljoonaa tai eh
käpä jonkun verran enemmän, mikä määrä 
kuluvan vuoden määrärahoista on jäljellä 
vuoden vaihteessa. Lisäykset sosialibudje
tissa ja kulkulaitosbudjettiin tehdyt siir
rot, jotka ennen ovat rasittaneet työttö
myysmäärärahoja, ovat yhteensä n. 5 mil
joonaa. Koko määrä on näin ollen 2120 mil
joonaa. Hyvin lähellä näitä ovat vielä ne 
5 miljoonaa, jotka 15 pääluokassa on ero
tettu työttömyysmäärärahoista avustukseksi 
ahdinkoon joutuneille kunnille, jotka lisäksi 
voivat saada lainoja valtion rahastoista. 

Vielä mainittakoon tässä yhteydessä, että 
.eri esityksessä ehdotetun nopean uudisasu
tuksen rahoittamiseksi paitsi työttömyys
varoja on aiottu käyttää obligatioita 42 milj. 
markan määrästä. Ne rahamäärät 220+5+ 
42 milj. markkaa, joita siten on suunniteltu 

mobilisoitaviksi työttömyyden lieventämi
seksi, ovat kylläkin pienemmät kuin tänä 
vuonna käytettävänä olevat noin 360 mil
joonaa, mutta huomioon ottaen parantuneet 
suhdanteet ja ne sivutarkoitukset, joihin 
kuluvan vuoden työttömyysmäärärahoja 
käytetään, uskallan olla sitä mieltä, että ensi 
vuodeksi työttömyyttä varten on varattu 
varsin runsas määräraha. 

Esityksen menojen loppusumma on 
2,996,500,000, eli 5 milj. markkaa pienempi 
kuin menot vuoden 1932 tilinpäätöksessä, 
vaikkakin esitykseen sisältyy noin 65 milj. 
markkaa enemmän työttömyysmäärärahoja 
kuin v. 1932. Jos taas kuluvana vuonna 
1933 todellisuudessa käytetyksi tulevat työt
tömyysmäärärahat sekä arviomäärärahojen 
ylitykset otetaan huomioon, saadaan kulu- · 
van vuoden tulo- ja menoarvioon menojen 
loppusummaksi 3,243,000,000. Vertailun 
oikeudenmukaisuuden tähden on vielä lisät
tävä 50 milj. markkaa säästyneitä työttö
myysvaroja ensi vuoden loppusummaan, 
joka siten nousee 3,050,000,000 markkaan. 
Esityksen kokonaismenot siis itse asiassa 
ovat noin 200 milj. markkaa alhaisemmat 
kuin tämän vuoden suoritettavat menot, 
varsinaiset hallinto- ja pääomamenot jok
seenkin samansuuruiset, valtiovelan hoito 
noin 70 miljoonaa ja työttömyyden aiheut
tamat menot noin 130 milj. markkaa hel
pommat, johtuen molemmat toivottavana 
olevasta taloudellisen tilanteen parantumi
sesta. 

Tähän voidaan tietysti väittää, että myös
kin ensi vuonna odottamattomista syistä 
tullaan tekemään lisäyksiä menoarvioon ja 
niin tapahtuneekin. Kuitenkin on muis
tettava, että ne asiat, jotka tänä vuonna 
ovat lisäyksiä aiheuttaneet, on esityksessä 
otettu varteen ja arviomäärärahoja laske
tun tarpeen mukaan lisätty. Kurssiolot voi
vat kylläkin ennustamattomalla tavalla 
muuttua. Kuitenkin näyttää todenmukai
selta, ettei sanottavan suuria lisäyksiä 
synny, ei ainakaan sellaisia, että esityksen 
edellyttämien menojen ja vuoden 1933 ku
lutuksen erotus tulisi päinvastaiseksi. 

Voimassaolevain lainsäännösten mukaan 
tulee hallituksen osoittaa ne varat, joilla 
menot ovat peitettävät. Hallitus on, kuten 
jo mainitsin, koettanut tämän tehdä esit
tämättä varsinaisia, uusia veroja, jotapaitsi 
uusia lainoja ei ehdoteta otettavaksi. Ai
noastaan leimaverolakiin ehdotetaan tehtä-
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väksi muutamia tarkistuksia. Verohuojen
nuksia ei ole voitu ehdottaa, ellei oteta huo
mioon, että perheelliset virkamiehet ehdo
tetaan vapautettaviksi siitä rasituksesta, 
joka viime vuosina on ollut heidän kannet
tavanaan. 

Valtion tulot ovat kuluvan vuoden ai
kana jatkuvasti lisääntyneet ja tämän joh
dosta on näyttänyt mahdolliselta korottaa 
tuontitullin arviota 53 miljoonalla. Kun 
lisäksi vientipalkkiot sianlihasta ja mu
nista 52 miljoonaa eivät enää tule lyhen
nykseksi tuontitullin tuottoon, on tämä 
tuotto arvioitu 105 milj. markkaa suurem
maksi kuin kuluvan vuoden tuloarviossa. 
Valtion osakeyhtiöistä lasketaan tulo- ja 
omaisuusveroa kertyvän 35 miljoonaa, muu 
lisäys on arvioitu 25 miljoonaksi vastaten 
vuoteen 1932 verraten 12 milj. markan 
vähennystä. Yhteensä tulo- ja omaisuus
veron tuottoon on merkitty lisäystä 60 mil
joonaa. Tulli- ja verotulojen lähempi tar
kastus, viittaan esityksen erikoisperustelui
hin, osoittaa, että nämä lisätulot toden
näköisesti kertyvät. 

Monet vähemmän tärkeät tulolähteet 
osoittavat lisääntynyttä tuloa ja kertyy 
näistä lisäyksistä eräitä miljoonia. Valtion 
rautateiden liike ja valtion metsätalous 
osoittavat ilmeistä nousua ja mahdollista 
on, että niistä kertyy tuloa enemmänkin 
kuin esityksessä on arvioitu. Pääomatu
loihin on m. m. merkitty 54 miljoonaa 
takaisinmaksettuja lainavaroja, joista osa 
vastaa ennen otettua muualle sij·oitettua 
lainaa, ja 22 miljoonaa markkaa valtion 
osakeyhtiöiden suorittamia lainanlyhennyk
siä, jotavastoin pääomatuloihin ei sisälly 
mainittavaa siirtoa rahastois.ta. Nämä 76 
miljoonaa ovat verrattavat vuoden 1933 
tuloarviossa olevaan 123 miljoonaan vas
taavanlaatuista tuloa, joka sisältää siir
tona vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuutus
rahastosta 40 milj. markkaa, tavallaan se
kin laina. Vuoden 1933 tuloihin on lisät
tävä myöhemmin tulo- ja menoarvioon mer
kityt yli 270 miljoonaa, pääasiassa kotimai
sia lainoja, joita kuitenkaan kuluvana 
vuonna todennäköisesti ei kokonaisuudes
saan tarvitse ottaa, riippuen siitä, että val
tion tulot ovat jo kuluvana vuonna nous
seet. Esitykseen otetut tulot ovat 158 mil
joonaa suuremmat kuin tulot vuoden 1933 
tuloarviossa. Mutta kun myöhemmin lisäksi 
tulleet lainavarat otetaan huomioon, ovat 

esityksen tulot vuoden 1933 tuloja pal
jon, toistasataa miljoonaa markkaa, pie
nemmät. 

En siis luule poikkeavani totuudesta jos. 
vielä kerran lausun esityksessä ehdotetun 
tulo- ja menoarvion olevan säästäväisyys
budjetin. Esityksessä ehdotetuilla määrä
rahoilla voitanee valtion asioita kuitenkin 
kohtuuden mukaan hoitaa. Esityksessä 
olevat sekä menot että tulot ovat vuoden 
1933 menoja ja kertyneitä tuloja pienem
mät, ja jos hallitus ja eduskunta noudat
tavat pidättyväisyyttä lisäysten myöntä
misessä tulo- ja menoarvioon, tulevat me
not ja tulot myös todellisuudessa olemaan 
pienemmät kuin vuonna 1933. Että ilman 
lisättyä velkaantumista ensi vuoden aikana. 
valtion talous on hoidettavissa, on valta
kunnan asioiden normaaliseen tilanteeseen 
palauttamiselle tärkeä ja voidaan sillä ta
voin myöskin ehkä odottaa riittävää ulko
maiden taloudellista arvonantoa. 

Vuoden 1932 tilinpäätöksessä oleva va
jaus, kuten esityksen yleisperusteluista 
käy ilmi, tulee esityksen mukaan peitetyksi 
tulojen ylijäämällä, jotapaitsi jää pieni 
säästö. Mutta tämä säästö on valtiotalou
den tarkoituksenmukaista hoitoa varten 
aivan liian pieni. On jo aikaisemmin las
kettu, että valtion käteisen rahantarpeen 
tyydyttämiseksi sekä varastojen hankintaan 
tarvitaan noin 600 milj. markan pääoma
säästö ja kun tätä ei ole ollut, on varat 
mainittuihin tarkoituksiin ollut hankittava 
lyhytaikaisilla lainanotoilla. Olisi siis py
rittävä lähivuosina ·huomattavasti lisää
mään mainittua säästöä. Mikäli lähivuo
sina maahan hankitaan uusia pitkäaikai
sia lainoja, olisi varat käytettävä lyhytai
kaisen velan maksamiseen, mikä myös mer
kitsisi pääomasäästön lisäämistä. Sivumen
nen voitaneen mainita, että lisämenoarvio
esityksen rajoittamiseksi kaikkein välttä
mättömimpään voitaisiin ajatella sellaista 
järjestelyä, että lisäysten myöntämistä 
varten vahvistettuun tulo- ja menoarvioon 
vaadittaisiin eduskunnan määräenemmistö. 

Viime vuodet ovat olleet koettelemuksen 
aikaa kansallemme ja ahtaat ajat ovat 
aiheuttaneet sisäistä levottomuutta. Se 
hyvä kuitenkin tällä koettelemusten ajalla 
on ollut, että kansan on ollut pakko tar
kistaa niitä vaatimuksia, joita valtiolle ase
tetaan. Tässä suhteessa on viimeisten kol
men vuoden aikana tapahtunut tervehty-



mistä. Velan ottaminen sellaisten tarkoi- l 
tusten saavuttamiseksi, joihin mielellään 
pyritään, on huomattu sellaiseksi apukei
noksi, johon tätänykyä ryhdytään paljon 
suuremmin epäilyksin kuin ennen. Jo ote
tut velat ovat muodostuneet meille liian 
kalliiksi sekä tehneet huonojen aikojen 
kestämisen vaikeammaksi. Olkoot saavu
tetut kokemukset omiansa painamaan mie
liin, että me lopultakin voimme luottaa ai
noastaan itseemme, omaan työhömme ja 
omaan säästäväisyyteemme. Tähän selvään 
totuuteen, niinhyvin kuin se todellisuuden 
rajoissa on saavutettavissa, pyrkii myös 
hallituksen nyt esilläoleva tulo- ja meno
arvioesitys perustumaan. 

I den allmänna motiveringen till propo
sitionen har, såsom o-fta förut redan, -fram
hållits att statsutgi-fterna till stor del äro 
bundna av lag, och att av dessa en del un
der de senaste åren ändrats. Emellertid 
ha även en del av de genom-förda lag
ändringarna mötts av kritik, och det torde 
kunna utsägas att en väsentlig del av just 
de lagar, som binda budgetens utgi-fter, är 
av den natur, att ett lugnt -fortskridande av 
samhällets så ekonomiska som kulturella 
arbete -förutsätter, att dessa åtminstone i 
all huvudsak bestå, och att tvära ändringar 
och därav betingade omkastningar ej i läng
den kunna vara till något gagn. Den sak
kunnignämnd som statsrådet åter i vår, så
som det tidigare även skett, tillsatt -för att 
granska stats-finansernas läge och -föreslå 
möjliga inskränkningar och nödigbe-funna 
ändringar i statsbudgeten uttalar även: 
,Vid granskandet av utgi-ftsstaten har 
nämnden iakttagit, att det ej i alla punkter 
är möjligt att undvika tillskott till det lö
pande årets utgiftsstat. I synnerhet är att 
märka, att de av arbetslösheten betingade 
extraordinarie allmänna arbetena under det 
löpande året ha -finansierats med låne
medel, vilka icke ingå i den egentliga ut
gi-ftsstaten." Och vidare: ,Å andra sidan 
vållar ernående av minskningar utomor
dentliga svårigheter, sedan det statens ut
gifter under de senaste åren nedtryckts 
med sträng hand. Om en större bestående 
besparing skall'ernås i statens utgifter, kan 
detta uppnås endast sålunda, att organisa
tionen av statens -förvaltning ändras. Här
av -följande mera kännbar minskning av 

utgifterna, skulle kunna -förmärkas -först 
efter förloppet av en längre tid. '' 

Detta uttalande torde kunna betraktas 
som riktigt. Men denna uppfattning ute
sluter emellertid icke att successivt, efter 
nödig utredning, en -förenkling och en -för
bättring av -förvaltningens organisation må 
äga rum; och ha även åtgärder för sådant 
ändamål vidtagits. 

Emellertid är sålunda nu den statliga 
ram, inom viiken budgeten är att uppgöra, 
de bestående förhållandenas ram. Och åt
gärder, som för år framåt binda nya stats
medel, äro nu uteslutna. 

Den ekonomiska ramen är åter -föreskri
ven av våra egna tillgångar. En ökad 
skuldsättning -för skötseln av statens van
liga löpande åligganden är under alla -för
hållanden att undvika; nu kan sådant -för
-farande endast -fördröja återgången till 
fullt normala -förhållanden. 

Den ännu ej upphörda ekonomiska kri
sen, kännbar både på land och i stad, ute
sluter tanken på införande av nya skatter. 
Snarast vore en lättnad av skattetungan att 
eftersträva, men är detta i nu rådande läge 
knappast uppnåeligt. Arbetslöshetsproble
met är alls icke avskrivet, och arbetslöshe
tens skötsel betingar stora extraordinarie 
utgifter. 

Härmed äro i korta drag de betingelser 
angivna, .vilka regeringen hait att -följa vid 
uppgörandet av budgetpropositionen. Det 
är en den noggranna sparsamhetens bud
get. 

1För att visa detta är det icke tillräckligt 
att jäm-föra de si-ffror, som ingå i stats
förslaget -för innevarande år och i proposi
tionen. En hel del omställningar hava va
rit nödvändiga. Dels hava överföringar av 
bok-föringsnatur skett, dels hava runslag, 
nödvändiga -för ändamål, som redan senaste 
år beviljats, blivit införda. Granskar man, 
ur dessa synpunkter den -föreliggande bud
geten, så blir i själva verket den höjning 
på de olika budgetposterna, som -framträder 
i propositionen, betydligt -förändrad. 

1Sålunda uppvisa de 4 -första kapitlen 
sammanlagda en ringa minskning. Utrikes
förvaltningen uppvisar en obetydlig minsk
ning, justitieministeriet en verklig ökning 
på 1 miljon, inrikesministeriet en ökning 
av 4 miljoner, -finansministeriet en minsk
ning om 1 miljon, -försvarsministeriet i 

8 
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själva verket en ökning av ·5 miljoner, 
ehuru synliga siffrorna ge 30 ~;2 milj., un
dervisningsministeriet en ökning, i själva 
verket den största, på 6 miljoner, lant
bruksministeriet en ökning på inemot 6 
miljoner, kommunikationsministeriet en ök
ning på 3 miljoner, emot den minskning 
om 4 1/ 2 milj. som är skenbar i budgeten, 
handels- och industriministeriet en ökning 
på 3 1

/ 2 milj. och socialministeriet en ök
ning mindre än 1 milj., medan däremot 
särskilda utgifter minskats med 2: och pen
sioner med 4 milj. 

1Samlar man upp alla dessa förändringar 
så äro i själva verket utgifterna för stats
förvaltningen, som ingå i de 16· första hu
vudtitlarna, 2,110 milj. mark; motsvarande 
utgifter enligt innevarande års budget 
voro 1,995 milj. mark, men härtill hava vi 
att lägga de kostnader, som hava påförts 
statsverket under sista året på grund av 
åtgärder, som betinga fortsättning. Så
lunda tillkommer för statsåklagare 1

/ 3 milj., 
för den rörliga poliskommenderingen •5. 3

/ 4 

milj., för överskridningar av förslagsan
slag inom militären 2·1 milj., för täckande 
av brist i mobilisationsförråden 5 1

/ 3 milj., 
- bristen har uppkommit genom att i år för 
militärens beklädnad uttagningar därifrån 
skett - och slutligen de dolda 67 milj. 
vilka åtgå till premiering av kreaturssköt
selns produkter. Dessa 99 milj. böra så
lunda tilläggas för att man skall komma 
till någon riktig jämförelse. Summan blir 
då 2,105 milj., alltså uppgå de rena för
valtningsutgifterna enligt propositionen, 
de i de .16 första huvudtitlarna upptagna, 
till 5 miljoner mark mera än det som i år 
behöves. Beaktar man dessutom de 20 mil
joner mark som på 1r1 H. 'T. detta år ha 
använts för andelskassornas centralkassa, så 
bli. i själva verket de i propositionen för
utsedda utgifterna för nästa år 15 miljoner 
mark mindre än utgifterna under detta år. 

.På samma sätt visar en likartad gransk
ning, att minskningen för statsskuldens 
skötsel uppgå till 72: miljoner i stället för 
de 81 miljoner mark, som äro nämnda i 
propositionen, och att i själva verket på 
kapitalutgifter sammanlagt en minskning 
av 2 miljoner mark uppkommit. 

Utom detta ligga då utgifterna för lind
ring av arbetslösheten. Arbetslösheten 
har under de senaste åren jämt stigit, för 
att under detta sista år något minskas. An-

talet arbetslösa enligt kommunikationsmi
nisteriets statistik, som omfattar hela lan
det, var år 1930 35,000 personer, år 193.1 
55,000 personer och 1932 90,{):00 personer, 
allt hänförande sig till toppen i början av 
åren, medan den år 1933 sjönk till 83,000 
personer vid samma tid. Arbetslösheten 
har visserligen förändrat karaktär, lättnad 
har konstaterats på landsorten, men i stä
derna äro förhållandena i huvudsak sådana 
som tidigare och t. o. m. en smula sämre. 

I alla fall har man skäl att hoppas att 
denna nedgång från 1932 till 1933 skall 
fortsätta, då ju våra ekonomiska förhål
landen visat en tydlig förbättring. År 
1930 användes för arbetslöshetens bekäm
pande 50 miljoner, år HJ31 >64 miljoner, år 
1932 106 miljoner och i år kommer man 
att använda 3·58 miljoner. Denna ökning 
till det tredubbla har ingalunda betingats 
av det, att arbetslösheten skulle hava 
ökats, som jag redan sade har den något 
avtagit, men den har vidtagits, emedan 
man önskade få det allmänna ekonomiska 
livet stimulerat genom ökning av all
männa arbeil:.en oc:h ökad penningcivkula
tion. Nu ha brister, som här förefanns, 
blivit fyllda, och jag är övertygad om att 
de penningar, som i år föreslås komma att 
räcka till för ändamålet. 

I år föreslås 1<65 miljoner verkliga ar
betslöshetspengar, vartill komma 50! miljo
ner, som bliva över från de anslag, vilka 
redan äro beviljade för detta år, och 
vidare 5 miljoner, tidigare osynliga utgif
ter för arbetsledning och anslag, som be
lastat olika poster i själva arbetslöshets
anslagen, och som för ordningens skull 
överförts till kommunikationsministeriet 
och till socialministeriet, alltså 5, miljoner 
för detta. Tillsammans ger detta 2,20 mil
joner och är härvid ännu att beakta, att 
för den snabba kolonisation, som är avsedd 
att inledas, 42 miljoner beräknats. Alltså 
summan understiger den tidigare använda, 
men torde kunna anses fullkomligt till
räcklig. 

.Sammanfattar jag nu de siffror jag här 
har anfört, så torde man kunna säga att 
den rena förvaltningsbudgeten och statens 
kapitalplaceringar föreslagria för nästa år 
äro ungefär desamma som i år, att utgif
terna för statsskulden bliva ungefär 70 
miljoner mindre och att utgifterna för 
arbetslösheten bliva ungefär 130 miljoner 
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mindre, beroende på den förbättring av 
det ekonomiska läget, som kan förutses. 

De nödvändiga inkomster, som regerin
gen har att anvisa för täckande av budge
ten äro här uppskattade högre än senaste 
år. Jag hänvisar till motiveringen i själva 
budgetpropositionen. Tullinkomsterna äro 
iikade i själva verket endast med 53 mil
joner. 52 miljoner kommer till genom den 
ändrade bokföringen. Inkomst- och förmö
genhetsskatten har beräknats bliva ökad 
med :25 miljoner mark över det för i år1 
beräknade. Vidare tillkommer att statens 
egna aktiebolag komma att betala 35 milj. 
inkomst- och förmögenhetsskatt. I själva 
verket är då denna summa 1:2: miljoner 
mark mindre än det som år 193.2 inflöt. 

Jag betecknar än en gång den här fram
lagda budgeten som en sparsamhetsbudget, 
men en sådan att med däri föreslagna an
slag rikets angelägenheter anständigt böra 
kunna skötas. Utgifter och inkomster en
ligt denna understiga verkliga utgifter och 
inkasserade medel under år 1933, och för 
.såvitt regering och riksdag pålägga sig 
någon återhållsamhet i tilläggsbudgeterna, 
komma de i verkligheten betydligt att göra 
detta. Att sålunda utan ökad skuldsätt
ning statsangelägenheterna redan under 
nästa år böra lmnna omhänderhas, är för 
återförandet av statsfinanserna till ett nor
mrult tillstånd av vikt, och torde även i sin 
mån gagna vårt anseende ute i världen. 

Eristen i ståtsbokslutet för 19;3.2 blir, så
.som i motiveringen till propositionen an
förts, täckt av budgetöverskottet, varför
utom återstår en mindre besparing. Men 
detta överskott är för ett riktigt hand
havande av statshushållningen alltför litet. 
Redan tidigare har beräknats, att för sta
tens kassabehov och för uppläggning av 
nödvändiga förråd erfordras en kapital
behållning om 600 miljoner mark. Då så
dan ej funnits, ha dessa medel varit att 
anskaffa genom kortfristig upplåning. De 
närmaste årens strävan bör vara att be
tydligt öka kapitalbehållningen. I den mån 
under de instundande åren nya stående 
lån upptagas, böra dessa användas för av
kortning a v kortfristig skuld, vilket bety
der en ökning av kapitalbehållningen. 

I detta sammanhang må i förbigående 
hänvisas till att för begränsning av till
läggsanslag till ett oundgängligt minimum, 
den ordning kunde inslås, att för bevill-

ning av tillägg till redan · fastställd budget 
inom riksdagen kvalificerad majoritet er
fordrades. 

Dessa år ha varit en prövotid för vårt 
folk, och de trånga tiderna ha givit utslag 
i en inre oro. Ett gott har denna pröv
ning haft med sig. Vårt folk har tvingats 
att granska även de ekonomiska krav, som 
det ställer på staten. Under de tre gångna 
åren har en tillnyktring ägt rum. Skuld
sättning för att nå mål, som locka, är en 
utväg, som man numera med mycket större 
tvekan än tidigare tillgriper. Den gamla 
skuldsättningen har blivit oss för dyr, och 
den har även gjort de tillstramade tiderna 
svårare att bära. Måtte den förnyade lär
domen bestå, den att det till sist är vårt 
eget arbete och vår egen sparsamhet vi ha 
att Iita, på oss själva. På denna klara 
sanning, så gott det mänskligt är möjligt 
att nå, söker även den budgetproposition 
bygga, som regeringen nu framlägger. 

Valtiovarainministeri R e l a n d e r: 
Herra puhemies! Valtion talousarvion si
sällys riippuu oleellisissa kohdin siitä käsi
tyksestä, minkä hallitus itselleen muodos
taa taloudellisten olojen yleisestä kehityk
sestä tulevana budjettivuonna. Tätä käsi
tyskantaa luotaessa ja perusteltaessa on 
huomio tietenkin ensiSIJassa kiinnitetty 
oman maan taloudellisiin edellytyksiin. 
Nämä taas ovat huomattavassa määrässä 
riippuvaiset maailmantalouden kehitys
suunnasta. Maassamme valmistettujen tuot
teiden hinnat riippuvat yleisestä hintata
sosta ja velkasuhteemme ulkomaihin näi
den raha-arvojen muutoksista. Myöskin 
yleistä taloudellista kehitystä on niin muo
doin ollut seurattava. On siis varmaankin 
paikallaan, että tulevan vuoden budjetti
esityksen yhteydessä luodaan katsaus eräi
siin tärkeimpiin maailmantalouden vaihei
siin ja suuntaviivoihin, kosketellaksemme 
senjälkeen oman maamme kehityksestä saa
tuja taloudellisia näkökohtia. Pyydän 
saada näistä antaa lyhyen selostuksen ja 
täten valaista niitä arvioita ja johtopäätök
siä, joille hallituksen budjettiesitys raken
tuu. 

Nykyisen maailmantalouden merkillisin 
ilmiö ja samalla suuripiirteisin ja valtaa
vin yritys maailmanpulan poistamiseksi ja 
hintojen koroittamiseksi on epäilemättä Yh
dysvaltain presidentin tunnettu aloite. Hä-
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nen alkuunpanemansa reflatiopolitiikan ja 
uuden yleisen ostokyvyn kohottamista tar
koittavan recovery-ohjelman pääkohdista 
lienee sen johdosta syytä tässä esittää 
eräitä näkökohtia ja arvosteluja. 

Huhtikuussa tänä vuonna presidentti 
Roosevelt sai kongressilta laajat valtuudet 
luotanottoon ja valtiovarain käyttöön ylei
siin töihin sekä dollarin devalvatioon aina 
50 %:lla. Näitä valtuuksia hän tähän 
saakka on vain verrattain säästäväisesti 
käyttänyt. Dollarin vapauduttua kullasta 
sen arvo laski noin 25-30 %, vaihdellen 
näiden rajojen välillä ja joskus niitä ylit
täenkin. Mutta etupäässä psykologisista 
vaikutteista riippuen presidentti Roosevel
tin suunnittelut aikaansaivat ensi kuukau
sina hyvinkin huomattavan tuotannon li
sääntymisen ja hintojen nousun kultahin
toihinkin verrattuna. Hän sai toivehik
kaan mielialan syntymään ja uutta yrit
teliäisyyttä herätetyksi. Pörssivaihto nousi 
varsin yllättäviin määriin. Tätä voima
kasta kehitystä kesti aina heinäkuun keski
\'aiheisiin, mutta tällöin tapahtui huomat
tava lasku pörsseissä. Tämä tietenkin oli 
osaksi luonnollista seurausta liian kiihty
neestä noususta, mutta ammattikitjallisuu
dessa julkaistujen arvostelujen mukaan se 
myöskin aiheutui epävarmuudesta presi
dentti Rooseveltin kokonaisohjelmaan näh
den ja varsinkin epäilyksistä niihin sään
nöstelysuunnitelmiin nähden, jotka nyt esi
tettiin julkisuudessakin. Nyt kävi ilmi, 
että hän valtiovallan voimalla tahtoi sään
nösteltäväksi koko tuotantotoiminnan, että 
hän joko hyvällä tai pakkoa käyttämällä 
pyrki mitä laajimpaan valtiovalvontaan 
varsinkin teolliseen toimintaan nähden. 
Niinpä oli kutakin teollisuusryhmää var
tm järjestettävä viikkotyöaika ja alin tun
tipalkka. Samalla oli sopimuksissa tarkal
leen määrättävä tehtaan myyntihintojen 
perusteet. Myöskin muusta työstä oli niin
ikään alimmat palkat määrättävä. Kulut
tajat oli myös saatava suosimaan niitä lii
kennöitsijöitä, jotka vapaaehtoisesti liittyi
,,ät tähän hänen luomaansa suureen ren
kaaseen National Recovery Association
liittoon. Päätarkoituksena oli laajentaa 
työmahdollisuuksia, koroittaa palkkoja ja 
lisätä ostokykyä, mutta samalla pitää ku
lutustavarain hinnat mahdollisimman al
.hmsma. Palkankoroitusten vaikutusta ei 
niin muodoin saisi tehdä tyhjäksi k01•oitta-

malla tavaroiden hintoja ja elintarvekus
tmmuksia. 

Tämä näin hahmoiteltu toinen aste presi
dentti Rooseveltin talouspolitiikassa on ta
loudellisissa asiantuntijapiireissä herättänyt 
huolestusta. Jos se ei onnistu, niin se voi 
johtaa mitä suurimpaan sekasortoon. Tuol
lainen valtiovallan diktaattorimainen se
kaantuminen tuotantotoiminnan palkka- ja 
hintapolitiikkaan yksityisseikkoja myöten 
ou sellaista väkivaltaa lounnollista taloudel
lista kehitystä kohtaan, että se herättää 
vakavaa epäilystä sen onnistumisesta. Koko 
tehtävä on niin jättiläismäinen, että se 
tuntuu inhimilliselle kyvylle ylivoimaiselta. 
Näin on äskettäin asiantuntevalta englanti
l:use.ita taholta julkilausuttu. 

Mitään selvemmin näkyvää tulosta ei 
vielä voida huomata. Päinvastoin on ti
lanne hyvin sekava. Työnantajain ja työn
tekijäin välille on syntynyt vakavia eri
mielisyyksiä palkkatasosta, jotka ovat osal
taan vaikeuttaneet muutenkin hitaasti ta
pahtuvaa työnantajaryhmien liittymistä 
suureen yhtymään. Presidentti on lopulta 
pakottanut eräiden suurten pääteollisuuk
sien johtajat hyväksymään hallituksen 
asettamia sopimusehtoja toisten asettuessa 
jyrkästi vastarintaan. Se toivorikkaus, joka 
alussa oli vallalla recovery-suunnitelmiin 
nähden, alkaa jo siellä täällä osoittaa heik
kenemistä. Myöskin kysymys ostovoiman 
piiloutumisesta, tesauroimise~ta, eli toisin 
sanoen se ilmiö, ettei lisättyä ostovoimaa 
käytetäkään uusien tavaroiden ostamiseen, 
alkaa olla vakavan huomion esineenä. 

Mielenkiinnolla kaikkialla seurataan Yh
dysvaltain valtavaa kokeilua. On huomat
tava, kuten edellä mainittiinkin, ettei pre
sidentti Roosevelt ole vielä sanottavalla 
määrällä käyttänyt varsinaisia inflatioval
tuuksiaan; ei ole käytetty hänelle myön
nettyä uutta luottoa eikä setelistöäkään li
sätty. Tämä kokeilu on siis tavallan vielä 
alussa, mutta edelleen yhä epätietoista on, 
mihin se johtaa. Niin paljon kumminkin 
on selvää, että tuskin mikään muu maa voi 
ryntyä sellaisiin pakkotoimenpiteisiin tuo
tannon kiihoittamiseksi ja hintojen nosta
miseksi. Järjestelmän ytimenä on voima
kas agitatio ja vetoaminen tunneseikkoihin. 
Yhdysvalloilla on tässä se etu, että sen talous 
on omavaraista, sillä on valtavan suuret 
omat varat, joukossa myös paljon piiloi· 
tettua omaisuutta. Presidentti Rooseveltin 



toiminta on tähän saamka tähdännyt hyvin 
päättäväisesti yksipuolisen omavaraistalou
den kehittämiseksi ja lujittamiseksi asetta
malla kansainväliset intressit kokonaan syr
jään. Hänen avustajiensa joukossa on 
kumminkin ollut voimallisia kansainvälisen 
kaupan vaatimusten kannattajia. Voineeko 
ehkä erään huomattavan, edellisten peri
aatteiden kannattajan poistumista hänen 
lähimpäin neuvonantajainsa paikalta pitää 
merkkinä siitä, että kansainväliset intres
sit tulevat saamaan paremman sijan tule
vissa toimenpiteissä. Tätä nykyä ei kum
minkaan voi vähimmässä määrässä raken
taa tulevaisuutta sille olettamukselle, että 
Yhdysvaltain kokeilu johtaisi pysyväiseen 
markkinahintojen nousuun. 

Tosin myös Englannissa ja Skandina
vianmaissa on tärkeänä pyrkimyksenä hin
tain koroittaminen. Tätä varten toivo
taan yhteistä talouspolitiikkaa kaikkien 
niiden maiden kesken, jotka muodostavat 
n. s. Sterling-ryhmän ja johon myös Suomi 
kuuluu. Englannin taholta on äskettäin 
huomautettu, että on vältettävä rahallista 
inflatiota liiallisten valtion menojen 
kautta, mutta on harkittava kaikkia valtio
vallan toimenpiteitä, joilla voitaisiin elä
hyttää elinkeinoja. Siellä Englannissa ni
mittäin nämä pyrkimykset ovat lähinnä 
kohdistuneet halpakorkoisten rahojen välit
tämiseksi tuotannon hyväksi. Ruotsissa on 
suunniteltu yleisiä töitä laajassa mittakaa
vassa. Meillä on kuljettu varovaista keski
tietä, on pyritty vastustamaan työttö
myyttä järjestämällä yleisiä töitä ottamalla 
kumminkin samalla huomioon, ettei koti
maisia rahamarkkinoita liiaksi rasitettaisi. 
"Täten on päästy sekä markkinain helpottu
miseen että työttömyyden vähenemiseen. 

Tämä katsaus niiden valtojen pyrkimyk-
1liin hintatason korottamiseksi, joiden 
kanssa olemme lähinnä tekemisissä, ei niin
muodoin vielä anna takeita pysyväisestä 
hintain paranemisesta, joskin siihen viit
taavia oireita, huomattaviakin, on ole
massa. On epäilemättä välttämätöntä, että 
valtio edelleen tukee maataloustuotteiden 
vientiä. Niistä yleistaloudellisista näkökoh
dista huolimatta, jotka puhuvat vienti
palkkiojärjestelmää vastaan, on hallitus 
niinmuodoin ehdottanut sitä tulevanakin 
vuonna sovellettavaksi. 

Niitä talousoloja, joita edellä on seu
rattu, on välttämätöntä tarkastaa myös 
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eräältä toiselta kannalta, nimittäin valuut
takursseja seuraamalla. Tämä on varsin 
tärkeää voidakseen muodostaa käsitystä 
Suomen ulkomaisen valtiovelan, sekä lyhyt
aikaisen että pitkäaikaisen, arvon muutok
sista niitten markka-arvoon verrattuna. 

Sen jälkeen kuin Amerikan Yhdysvallat 
viime huhtikuussa luopuivat kultakannasta 
ja kun Lontoon talouskonferenssissä tehdyt 
yritykset vakaannuttaa maailman johtavat 
valuutat, epäonnistuivat, rahakurssit ovat 
joutuneet voimakkaiden vaihteluiden alai
siksi. Niiden vastainen kehitys riippuu mo
nista ristiriitaisista voimista ja on tällä 
hetkellä epävarmempi kuin minään ajan
kohtana maailmansotaa seuranneen inflatio
kauden jälkeen. 

Tässä sekavassa tilanteessa on meillä 
Suomen kannalta katsoen varma kiinne
kohta Suomen markan suhteessa Englan
nin kultaan. Enemmän kuin vuoden ajan 
punnan kurssi on meillä ollut täysin vakaa. 
Suomen Pankin asema on kuukausi kuu
kaudelta vahvistunut ja oli sen kulta- ja· 
valuuttavarasto elokuun 15 p:nä ilman 
kreditiivejä 972 miljoonaa markkaa, vas
taavan summan oltua vuosi takaperin 720 
miljoonaa markkaa. Myöskin liikepankkien 
ulkomaiset maksusuhteet ovat huomatta
vasti parantuneet, kuten myöhemmin pyy
dän saada vähän tarkemmin selostaa. Ulko
maisen maksutaseemme kehittyessä edulli
sesti tämä suunta jatkunee edelleenkin 
ja Suomen Pankki saa siten lisääntyvät 
mahdollisuudet hallita valuuttatilannetta. 
Voimme näin ollen edellyttää että Suomen 
markan ja Englannin punnan välinen 
suhde säilyy ensi vuoden kuluessa jotensa
kin nykyisellään eikä ainakaan muodostu 
meille epäedullisemmaksi. Punnan kurssin 
alentaminenkin voi tulla kysymykseen, jos 
maailmanmarkkinain hinnat punnissa las
kettuina nousevat tai muita samaan suun· 
truan vaikuttavia asianhaaroja ilmaantuu. 

Samoin kuin Suomen markka on Ruotsin 
kruunu kiinteästi liittynyt puntaan. Kosk·a 
Ruotsin Valtiopankin ja liikepankkien va
luutta-asema on nykyisin erittäin vahva, 
voimme me olettaa kruunun edelleenkin 
seuraavan puntaa. Mikäli näin tapafu.tuu, 
pysyy Suomen markan ja Ruotsin kruu
nun suhde suurin piirtein muuttumatto
mattomana. 

Toistenkin meidän kannalta tärkeiden 
rahakurssien kehitys riippuu siitä, missä 
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maarin niiden ja EngLannin punnan väli
sisSä suhteissa tapahtuu muutoksia. Kysy
mykseen tulevat lähinnä AmerikailJ dollari 
ja Ranskan frangi. Kun viimemainittu on 
nykyisin johtava kultavaluutta, riippuu sen 
kehityksestä läheisesti myös muiden kulta
valuuttojen kehitys. 

Ra,juimmat vaihtelut ovat, kuten luon
nollista., esiintyneet punnan ja dollarin väli
sissä suhteissa. Kun niiden välinen kurssi 
oli alkuvuodesta pysytellyt n. 3.4o :ssä, ko
hosi se nopeasti 4.oo:aan Yhdysvaltain 
luovuttua kultakannalta. Näytti jonkin 
aikaa siltä,. että se pyrittäisiin sitomaan tä
hän, mutta kun näin .ei tapahtunut, alkoi 
uusi, jyrkkä kurssinnousu, joka heinäkuun 
puolivälissä vei dollarin kurssin 4.86 :een 
eli vanhaan dollarin ja punnan väli<>een 
kultapariteettiin. Siitä se vähitellen kuiten
kin laski niin, että se on elokuussa vaihdel
lut 4Ao--4.6o paikkeilla, dollarin kurssin 
Suomen markoissa ollessa noin 50. Dollari
kurssin viimeaikainen vaihtelu ahtaammissa 
rajoissa ei vielä poistanut epävarmuutta sen 
vastaiseen kehitykseen nähden. On nimit
täin otettava huomioon, että dolla.ri nykyi
sellään on tuntuvasti aliarvioitu verrattuna 
sen sisäiseen ostovoimaan, sillä .sen huonon
tuminen on lähinnä johtunut keinottelusta 
ja pääoman paosta, ja tämän vuoksi ja kun 
Amerikalla on aktiivinen maksutase, ja 
syyskausi säännöllisesti on sen maksusuh
t.eiden kannalta edullinen, täytyisi olettaa 
dollarikurssin lä:hiaikoina parantuvan, jos 
talouselämän luonnolliset voimat saisivat 
vapaasti tehdä: tehtävänsä. Toiselta puolen 
erinäiset seikat kuitenkin viittaavat siihen·, 
·että vaikka tällainen paraneminen todella 
tapahtuisi, se ehkä muodostuisi lyhytailmi
seksi. Ensinnäkin on huomattava, että Ame
rikassa on viime aikoina neuvoteltu erityi
sen valuuttarahaston perustamisesta, jonka 
lähimpänä tehtä:vänä olisi pidättää dollarin 
ulkomaisen arvon kohoamista. Edelleen 
täytyy ottaa lukuun sekin mahdollisuus, että 
,presidentti Roosevelt tulee enemmän kuin 
tähän saakka käyttämään kongressilta saa
miaan inflatiovaltuuksia. Jos näin tapah
tuu, vienee se dollarin sisäisen ostovoiman 
1alentumiseen ja uudistettuun pääomapa
koon sekä samalla myös dollarin ulkomaisen 
arvon entistä suurempaan laskuun. Kun on 
siis eri suuntiin vaikuttavia voimia eikä 
Amerikan hallituksen taholta liene julki
sesti esitetty, mihin donarikurssiin siellä 

lopulta pyritään,. ei näytä olevan muuta 
mahdollisuutta kuin lähteä siitä otaksu
masta, että dollarikurssi ensi vuonna pysyy 
suunnilleen siinä missä se viime aikoina on 
ollut. 

Tulemme Ranskrun frangin ja punnan vä
lisiin suhteisiin. Ne ovat viime aikoina ol
leet verraten l1a'llhalliset johtuen Englannin 
Pankin ja Ranskan Pankin välisestä yhteis
toiminnasta. Aikaisemmin keväällä ilmeni 
pakoa frangista, kun oli liikkeellä 'huhuja, 
että Ranska olisi pakotettu luopumaan kul
t~akannasta. Ranskan täytyi sen johdosta 
ottaa Englannista va:luuttalaina, mutta 
myöhemmin ja varsinkin senjälkeen kun 
n. s. kultamaat heinäkuun alussa tekivät 
sopimuksen toistensa tukemisesta, frangi on 
osoittautunut erittäin vahvaksi. Frangin 
ja punnan vålin,en kurssi on ·elokuun ku
luessa muuttunut hieman frangin eduksi, 
elokuun lopussa ja ,syyskuun alussa huomat
tavastikin, kun Englannin valuuttapoli
tiikka dollarin laskun johdosta on ottanut 
itsenäisemmän suunnan. 

Mitä vastaiseen kehitykseen tulee, on otet
tava huomioon, että senjälkeen kuin Ame
rikka luopui kullasta, Englannissa on esiin
tynyt suunta, joka on vaatinut punnan huo
nontamista verrattuna kultavaluuttoihin. 
Sitä myöten kuin dollarin arvon alenemi
sen epäedulliset vaikutukset Englannin ul
komaankauppaan tulevat näkyviin ja var
sinkin jos dollarin arvo edelleen 1askee, täl
laiset vaatimukset luonnollisesti voimistuvat 
ja voivat lopulta viedä punnan kulta-arvon 
alenemiseen. Siihen viittaavana enteenä voi
daan pitää frangin ImUistumista Englannin 
markkinoilla viime viikkoina. Varovaisinta 
lienee näin ollen lähteä s,iitå edellytyksestä, 
että Englannin puuta ja sen mukana myös 
Suomen markan arvo Ranskan frangiin ja 
murhin kultava1uuttoihin verrattuna saat
taa •ensi vuonna muodostua jossain, määrin 
nykyistä epäedullisemmaksi. Kokonaan maih
dollisuuksien ulkopuolella ei ole sekään, että 
jos sekä punta että dollari huomattavasti 
laskevat arvossa frangiin verrattuna, kulta
kannassa pJ1syminen käy Ranskalle: ja sen 
mukana todennäköisesti muillekin vielä kul
takantaan sidotuille maille ylivoimaiseksi. 
Jos näin tapahtuisi, syntyy tilanne, joka 
tekisi tyhjiksi kaikki enna:kkolaskelmat. 

Kun tämän jälkeen kääntää huomion koti
m~Van talouselämän kehitykseen kuluvan 
vuoden aikana, on siinä monen pula-ajan 
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ilmiön ohella todettava myös senaista nou
sua, joka antaa toiveita alkavrama kehityk
sestä parempia aikoja kohti. Tosin työttö
myys vielä rasittaa,, joskin vähemmän kuin 
viime vuonna. Suurilla kansalaisryhmillä 
kuten mwaseudun maanviljelijöillä ja: 
asunto-osakeyhtiöiden osakkailla kaupun
geissa on taloudelliset vaikeutensa, ja monet 
kunnat ovat myöskin etupäässä työttömyy
den vaikutuksesta joutuneet taloudellisiin 
vaikeuksiin. Mutta voidaan myös jo huD
mata valoisampia puolia taloutemme nykyi
sissä vaiheissa. Sellairsena tahtoisin ensin 
mainita tuotantot·oiminnan huomattavan el
pymisen. 

Kotimarkkinateollisuuden tuotanto on 
huomattavasti laajentunut. Erään suur
pramkkimme tilaston mukaan, joka käsittää 
40 % maamme kotimarkkinateollisuudesta, 
on tämän tuotannon kokonaisa,rvo tämän 
vuoden edellisellä puoliskolla 20 % suu
rempi kuin vastaavana aikana viime vuonna. 
Nousua on huomruttavana kaikilla tärkeim
millä kotiteollisuuden aloilla, suurinta 
(30%) metalliteollisuuden alalla, huomat
tavaa (18 %) ravinto- ja nautintoaineteol
lisuuden osalla, 17 % nahka- ja kenkäteol
lisuudessa, ja 15 % kutomateollisuudessa. 
Näiden tavarain tukkuhinnat ovat olleet 
jonkinverran alemmat kuin vastaavaan ai
kaan viime vuonna; heinäkuun indeksiluku 
osoittaa kumminkin nousua viime vuoden 
vastaavaan indeksilukuun verrattumll. 

Myöskin vientiteollisuutemme on tämän 
vuoden edellisellä puoliskolla miltei kaut
taaltaan laajentanut toimintaansa. Niinpä 
selluloosan tuotanto on kasvanut 423 milj. 
kilosta edellisen vuoden ensimmäisellä puo
liskolla 441:een, puuvamrkkeen tuotanto 
88:sta 116 miljoonaan :kiloon, pa;perin 
163:sta 172:ecn, faneerituotannon pysyessa 
jotakuinkin ennallaan. Hintojen kehitys on 
yleensä ollut epäedullinen, joskin viime ai
koina osittaista parannusta on huomatta
vana. Voimakkain kehitys on ollut saha
teollisuudella. Vuoden edelliseltä puolis
kolta arvioidaan sahattu ma~Lra noin 
500,000 standerttiin, sen oltua vuotta ai
kaisemmin 440,000 standerttia. Elokuun 
keskivaiheilla oli 725,000 standerttia myyty, 
va;staavan määrän edellisenä vuonna ollessa 
vain 425,000 standerttia. Koko vientimää
rän oletetaan tänä vuonna nousevan 
800,000 standerttiin. Hinnat ovat nouse
maan päin. 'Tämän lisäksi voidaan mainita, 

että puunjalostusteollisuudella puolivuo
den vaihteessa oli niin paljon tilauksia, 
että ne vastaavat noin 6 a 9 kuukauden 
säännöllistä tuotantoa. 

Myöskin kaupan alalla on vilkastumista 
näkyvissä. Yhteensovittamalla keskusosuus
liikkeiden, maakauppiaitten yhtymäin ja 
eräiden yksityisten tukkuliikkeiden myyn
tinumerot eri vuosina 7 ensimmäiseltä kuu
kaudelta saadaan seuraavat indeksiluvut: 
vuoden 1926 indeksi - siis myyntiarvo -
merkitään 100:lla. Seuraan tämän indeksi
luvun kehitystä muutamina vuosina. V. 
1929 tämä indeksi oli 138, seuraavana 
vuonna 120, v. 1931 96, viime vuonna, siis 
1932, 95, tänä vuonna 106. Viime vuoteen 
verrattuna on siis lisäys 10 %. Tämän 
ohella ·on huomattava, että tämän vuoden 
hintataso sekin on ollut vähän alempana 
viime vuoden, se on ollut 89, viime vuoden 
hintayksikön ol1essa 90.3. 

Edellä kuvattu edullinen kehitys on joh
tunut myöskin siitä, että rahamarkkinat 
ovat huomattavasti helpottuneet. Liike
pan'kkien talletukset, jotka kesästä 1931 
lukien melkein yhtä mittaa vähenivät, ov!Lt 
vuoden vaihteesta lukien alkaneet kasvaa: 
tämän vuoden 7 kuukaudelta on lisäys 223 
miljoonaa markkaa. Antolainauksen edel
leen vähetessä, tänä vuonna kumminkin 
heikommin kuin edellisenä vuonna, on re
diskonttauksia huomattavasti v&hennetty; 
ne on tänä vuonna vähennetty 275 miljoo
nasta 21 miljoonaan markkaan. Myöskin 
säästöpankeissa, osuuskauppojen säästökas
soissa ja postisäästöpankeissa ovat talletuk
set kasvaneet 57 milj. markalla vuodessa 
7 kuukautena - edellisenä vuonna oli sa
mana aikana 70 milj. markan vähennys. 

Täten ta;pahtunut ra.hamarkkinain huo
jennus on saattanut valtiopankin kolme 
kertaa alentamaan diskonttokorkonsa; 
1 p:nä helmikuuta alin diskouttakorko !pU
dotettiin 6 1 / 2 :sta 6:een prosenttiin, 3 p:nä 
kesäkuuta 5 1 / 2 prosenttiin ja nyt syyskuun 
4 p:nä 5 prosenttiin. Pankkien maksukate 
ulkomaita kohtaan on myös huomattavasti 
parantunut. Niinpä valtiopankin ja yksi
tyispankkien ulkomaiset nettosaatavat ovat 
vuoden 7 kuukauden aikana lisääntyneet 
455 milj. markalla nousten elokuun 1 p:nä 
1,187 milj. markkaan, vastaavan luvun ol
lessa vuotta aikaisemmin 698 milj. mark
kaa. Ulkomaan kauppa on tänä vuonna 
ollut huomattavasti vilkkaampaa ih.11in edel-
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lisenä vuonna. Tuonti on kutrkausi kuu
kaudelta osoittanut suurempia kokonais
arvoja ja myöskin vienti on saavuttanut 
edellisen vuoden tulosta huomattavasti kor
keamman loppuarvon. 

Vuoden 7 ensimmäiseltä kuukaudelta 
tuonnin määrä, volyymi, on ollut 25 % 
suurempi kuin vuonna 1932, mutta hinta
tason oHessa 3 % alempana, tuonnin rwha
arvo lisääntyi vain 21 prosentilla eli 1,655 
miljoonasta 2,007 milj. matkhan. Tästä 
352 miljoonan ma11kan noususta suurin osa 
johtuu rawka-aineitten ja koneitten tuon
nin lisäyksestä. Edellisten osalle tulee näet 
159 milj. markkaa ja jäl-kimmäisten 122 
miljoonaa. Vain 71 miiJ.joonalla markalla 
on valmiitten kulutustavarain tuonti kas
vanut. Myöskin nämä numerot kuvastavat 
selvään kotimaisen tuotantotoiminnan <e1py
mistä. 

Viennin volyymi on samaan aikaan li
sääntynyt 15 %; hintataso on ollut 5 % 
edellisen vuoden arvoa alempi, joten vien
nin raha-arvo on kasvanut 10 %:lla eli 
2,409 miljoonasta 2,638 miljoonaan mark
kaan. Tämän nousun ovat puutavarat ai
heuttaneet. Näitten vienti on näet noussut 
764 miljoonasta 1,052 milljoonaan mark
kaan eli siis 288 miljoonalla markalla. 

Vuoden seitsemän ensimmäisen kuukau
den kauppatase on näin muodoin edullinen. 
Viennin ylijäämä on 631 miljoonaa mark
kaa. On vielä huomattava, että tähän tu
lokseen sisältyy pääomatavarain eli siis tuo
tantoa edistävien tavarain tuonnin nousua 
edellisestä vuodesta 281 miljoonaa. mark
kaa. 

Viimeksi saatujen tietojen mukaan on 
kauppataseen suotuisa kehitys jatkunut 
myöskin e[okuun ajan. Vientienemmyyttä 
oli elokuun viimeisenä päivänä, noin 820 
miljoonaa markkaa, siis muutama kymmen 
miljoonaa markkaa vain alempi viime vuo
den erinomaisen suurta tulosta. Maatalous 
on kansantaloudessamme niin tärkeä .ala, 
että sen .tulokset kuluvalta vuodelta sa
moin kuin siihen läheisesti liittyvän metsä
talouden tulokset ja toiveet vaativat eri
koista huomiota. Kulunut taiJ.vi oli viljan 
talvehtimisel1e varsin edullinen, niinpä 
oraat olivat kesän tullen hyvin rehevät. 
Kuuma ja kuiva kesä ja alkukesä tuntu
vasti huononsi näitten viljain ja myöskin 
heinän kasvua, eivätkä kevätviljat eikä 
juurikasvit twhtoneet päästä alkuun. Hei-

·~-----------------------------

nä:kuun alkupuolesta lähtien kumminkin oli 
huomattavaa parannusta havaitta.vissa niin 
että ruis ja vehnä antanevat tavaillista 
pa:remman sadon, perunatkin tyydyttävän 
·eikä ohran eikä kaurankaan sato ole huo
mattavasti viimevuotista heikompi. Heinä
sa:dossa on monin paikoin huomattava vä
hennys. Määriltään tämän vuoden sato 
on arvioitu seuraavin numeroin verrattuna 
vuoden 1932 satoon. Numerot esittävät 
satoa miljoonin kiloin. Niinpä vehnän 
sato on arvioitu tänä vuonna 43 miljoo
naksi, viime vuonna 42, ruis tänä vuonna 
3&6, viime vuonna 329, ohra 161, viime 
vuonna 179, kaura 586, viime vuonna 669, 
peruna 1,123, viime vuonna 983,. kylvö
heinä 2,619, viime vuonna 3,016, luonnon
heinä 263, viime vuonna 304. 

Viime vuoden sadon kokonaisarvon on 
Maataloustuottajain Keskusliitto laskenut 
5,312 miljoonaJksi markaksi. Tällöin on 
yksikkönä käytetty viime vuoden keskihin
toja, jotka on laskettu tukkuhintojen pe
rusteella. Käyttämällä nykyisiä tukkuhin
toja on tällä twholla saatu tämän vuoden 
sadon arvo noin 300 milj. markkaa alem
maksi. Tällaista laskelmaa vastaan voi
daan kumminkin huomauttaa, että saadut 
tulosnumerot ,eivät ole verrattavissa toi
siinsa, koska ne on johdettu eri perus
teista. Eräässä toisessa laskelmassa, joka 
perustuu Pellervo-seuran markkinatutki
muslaitoksen hankkimien maanviljelijäin 
saamiin n. s. luovutushintoihin, on tultu 
siihen tulokseen, että rt;ämän vuoden sato 
tätä nykyä voitaneen arvioida hiukan suu
remmaksi, noin 100 milj. suuremma!ksi 
kuin viime vuoden satotulos. Tämä arvio
tulos tuntuukin luonnohliselta tapahtunutta 
hintakehitystä tarkast•ettaessa. Kuluvana 
vuonna on vehnän, ohran ja kauran hinta 
ollut edellisen vuoden hintoja korkeam
pikin, mikä suhde ilmeisesti tulee jatku
maan ensi satokaudenkin osalta. Rukiin 
hinta on tosin viime vuoden hintaa vähän 
alhaisempi, mutta suurempi sato nostaa 
sa:don raha-arvoa senkin osalta. Perunan 
suurempi satomäärä myöskin tekee sadon 
raha-arvon senkin osalta alhaisemmasta 
hinnasta huolimatta edellisen vuoden raha
arvoa hieman korkeammaksi. Heinäsadon 
raha-arvo sen sijaan jää sadon pienenty
misen vuoksi hiukan korkeammasta hin
nasta huolimatta viime vuoden sadon raha
arvoa jonkin verran alhaisemma:ksi. 
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Sen tulolähteen rinnalla, minkä maata
lous muodostaa, ovat maalaisväestölle met
sätalouden 31ntamat tulot mitä tärkeimmät. 
Puutavaran kysynnän ollessa vilkasta, saa 
metsänomi,staja paremman hinnan, jota 
paitsi hakkuut ja uittotyöt antavat työ
tilaisuutta ja ansiota lukuisille, jotka eivät 
saa elatusta maataloudesta. Se tilasto, 
mi'kä on saatavissa hakkuista ja puuraaka
:aineen kysynnästä, osoittaa ilahduttavaa 
nousua pariin edelliseen vuoteen verrat
tuna. 

Pyydän enJSinnä saada esittää seuraavan 
numerosarjan yksityismetsien hakkuista 
kahdelta viimeksikuluneelta hakkuukau
delta. Viime .talven hakkuukausi siis kä
sittää vuodet 1932-33, edellisen vuoden 
hakkuukausi !käsittää vuoden 1931-32. 
Hakattu sahapuutavaramäärä edellisenä 
vuonna teki 11 milj. runkoa, viime vuonna 
18 faneeripuita, edellinen hrukkuukausi 1.3, 
n;t 1.6 milj. runkoa, parrupuita, edelli
nen hakkuukausi 100,000 runkoa, viime 
talven 300,000 runkoa,· paperipuun hak
kuu sisälsi edellisenä ha!kkuukautena 1.5 
mi,lj. pinokuutiDmetriä, viime talve~ hak
kuu 3.6 milj. p-m3

• . MäntypropseJa en
sinmainittu hakkuukausi 0.7 milj. p-m3 

ja viime talven hrukkuu 1 miljoona. Hal
koja tämä ensinmainittu hakkuukausi 0.9 
milj. p-m3 ja viime talv,en 2 miljoonaa. 

Viime talven hakkuista saivat yksityis
tilain omistajat kamtorahoina pyörein lu
Yuin lausuttuna 550 milj. markkaa, mikä 
summa oli miltei kaksinkertainen edelli
seen talvikauteen verrattuna. Kantohinto
jen ohella oli maaseudun asukkailla viime 
hakkuukautena tuloja työpaikkoina metsä
ja uittotöistä 425 a 450 milj. markkaa, 
mihin summaan sisältyvät valtion ja yh
tiöiden metsien ha:kkuutkin. 
• Sahatavaran myynnit ovat sujuneet yli 

odotusten ja paperijalosteiden miltei vuo
den tuotanto eteenpäin on sijoitettu mark
kinoille. Puuraaka-aineen kysyntää tulee 
siis varmasti alkavana ostokautena olemaan 
runsaammin kuin vuosi sitten. Yksityis
metsien hakkuista heinäkuun viimeiseen 
J)ährään mennessä tehdyt metsänhakkuu
ilmoitukset tukevat myös tätä olettamusta. 
Tämän perusteella voitaneen edellyttää sa
hapuiden hakkuiden yksityismetsien !koh
dalla laajentuvan ainakin 10 a 15 prosen
tilla. Osapuilleen samassa suhteessa on 
:faneeritehtaiden lisättävä koivutukkien 

hankintoja. Pap~ripuuhakkuut lisäänty
vät kuitenkin eniten. On se mahdollisuus 
olemassa, että yksityistilain metsissä tul
laan valmistamaan 5 a 5.5 milj. pinokuu
tiometriä paperipuita. Parrujen veisto 
sekä propsien ja ihalkojen valmistuskin py
synee ainakin viime talven tasolla. 

Sahatavaran hintojen varsin huomattava 
nousu on j·o nyt vaikuttanut koihottavasti 
tukkien hintoihin. Paperiteollisuus Dn nyt 
kuluttamaisillaan aikaisemmin kalliilla hin
noilla harukitut ra31katavaravarastonsa lDp
puun. Maaseudulla on siitä syystä havait
ta;vissa :paperipuiden kohdalla hintatason 
nousua. Kaiken tämän perusteella ja ot
tamalla huomioon ha'kkuumäärien toden
nålköinen lisäys, voitaneen maaseudun tu
,}ot metsien myynnistä ensi talvikauden 
aikana arvioida noin 750 milj. markaksi. 
Vertauksen vuoksi mainittakoon, että yksi
tyistilain omistajat ovat itsenäisyytemme 
aikana nostaneet kantorahoina vuosittain 
noin ke1skimäärin 680 milj. mal'lkkaa. Mitä 
taa,sen työpalkkoihin tulee, niin niitähän 
teollisuuspiirit ovat suunnitelleet nostetta
viksi jonkinverran. Metsätalouden tar
joarrna työansio tulisi tämän mukaan ole
maan 500 a 52,5 milj. markkaa. 

Edelläesitetystä katsauksesta yleisen 
maailmantalouden ja oman maamme talou
dellisten olojen kehitykseen käynee sel
väksi, että meidän on, kuten monasti en
nenkin vaikeina aikoina, luotettava it
seemme ja omin voimin, rohkein mielin ja 
uutterana työllä käytettävä hyväksemme 
niitä mahdollisuuksia, joita täällä tarjou
tuu oman taloutemme kohottamiseksi, sillä 
varrkka taloudellinen pohja on kaikkien 
pyrintöjemme, valtioNisten ja sivistyksel
listenkin terveelle kehitykselle välttämätön 
edellytys. On tällä kertaa melko vaikeam
paa kuin esim. viime vuosina budjettia 
esiteltäessä löytää perusteita, kun pyrkii 
ennustamaan, mitä teitä suuressa maail
massa maailmanpulasta ja sen aiheutta
mista onnettomuuksista [öydetään pelas
tusta. 'Tältä kohdalta tu1evaisuus näyttää 
synkältä. Omien olojemme kannalta tie 
on selvä. Se on suurin piirtein iatsottuna 
sen raha- ja talouspolitiikan jatkamista, 
jolla tämän vuoden ajan on koetettu saada 
luottrumusta herätetyksi, pääomamuodos
tusta elvytetyksi, työttömyyttä vähenne
ty.ksi, vähävaraisten taloudellisia oloja pa
rannetuiksi ja siten perusteita onnellisem-

9 
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malle kehitykselle luoduiksi. Tämän ke
hityksen välttämättömänit edellytyksenä on, 
että yhteiskunnan rauha säilyy ja sen sään
nönmukainen toiminta saa häiriöittä jatkua. 

Ed. S o m e r s a l o: Hallituksen esitys 
valtion tulo- ja menoarvioksi vuodelle 1\9,34 
on siitä merkillinen asiakirja, että se jäl
leen vahvistaa Nevanlinna-vainajan väit
teen: Tehkää mitä tahdotte menoarvion su
pistamiseksi, se kasvaa kuitenkin. ISen lop
putuloksena näet on, että valtion menot ku
luvan vuoden tulo- ja menoarvioon verra
ten jälleen ovat lisäytyneet noin 120 milj. 
markalla. Siitä huolimatta on tulo- ja 
menoarvio saatettu ainakin paperilla tasa
painoon ilman lainoja. ·Tulopuolella me ha
vaitsemme lisäystä tulo- ja omaisuusveron 
kohdalla 60 milj. markkaa, tuontitullin 
kohdalla 105 milj. markkaa ja leimaveron 
kohdalla 10 milj. markkaa. Osakeyhtiö Al
koholiliikkeen ylijäämän on hallitus arvioi
nut kasvavan, samoin valtionrautateitten ja 
metsätalouden ylijäämän. Tämä todistaa, 
että hallitus katsoo talouspulan ensi vuonna 
huomattavasti helpottuvan, niinkuin me 
tässä äsken kuulimmekin. Oireet eri maissa 
viittaavat tosin tähän hallituksen osoitta
maan suuntaan, mutta suositeltavaa tuskin 
on, että se valtion tulo- ja menoarviossa 
jo ennakkoon noteerataan kiinteästi arvioi
tuna rahatulona ja sijoitetaan heti saman 
tien myöskin menopuolelle. Yksityinen 
liikemies, joka näin menettelisi omissa ja 
varsinkin toisten raha-asioissa menettäisi 
piankin varovaisen ja harkitsevan miehen 
maineen, ja ehkäpä vielä muutakin. Hal
litukset sitävastoin voivat tavallisesti loh
dutella itseään vastaavissa tapauksissa 
sillä, että kun laskelmien paikkansapitä
mättömyys todetaan, ne itse jo miltei sään
nöllisesti ovat siirtyneet historian lehdille 
ja yksityisenä miehenä on sellaisen eron
neen hallituksen jäsen senkin jälkeen yhtä 
kunnioitettu ja arvossapidetty kuin ennen
kin, eikä hänen maineensa politiikkona
kaan, kokemuksen mukaan, näytä siitä kär
sivän. .Mutta vaikka pula-aika hallituksen 
odotuksen mukaan muuttuisikin korkeasuh
danteeksi, • mistä meillä ei kuitenkaan ole 
vielä vähimpiäkään takeita, on syitä, joi
den tulisi pakottaa meidät äärimmäisiin 
rajoituksiin valtion menoissa. Tähän voi
daan tosin huomauttaa, että useimmat me
not ovat lailla määrätyt. ~alitettavasti. 

.Mutta silloin on näitä lakeja kiireellisesti 
muutettava. Kun tutkimukset todistavat, 
että valtion menot meillä tekevät tai aina
kin vuonna 1~928 tekivät - eikä se ollut 
mikään poikkeusvuosi - 2·6 % kansallis
tulosta, mutta esim. Ruotsissa vain 121 %, 
olisi todellakin aika ryhtyä näitä menoja. 
armotta vähentämään. Kun pääomanmuo
dostus maassamme vuosina li922-2i9 on 
kokonaisuudessaan laskettu nousseen vain 
noin 20 miljaardiin ma11k:kaan, mutta vail-. 
tion nettomenot tekivät samaan aikaan 23 
miljaardia eli 3 miljaardia enemmän, 
olemme me sellaisella tiellä, jonka jokaisen 
täytyy ymmärtää johtavan vaivaistaloon. 
Jos vielä otamme huomioon kuntien me
not samalla ajanjaksolla, saamme julkisiksi 
menoi,ksi jopa 30 miljaardia ja nettomenot 
lähes 50 % pääomanmuodostuksesta. Sa
mantapaisen suhteen löydämme me tietääk
seni vain Neuvosto-Venäjältä, jonka ta
lousjärjestelmän tulokset eivät tosiaankaan 
kehoita esimerkin ottamiseen. Jos pula
aika siis ulkomailla väistyisikin, todistavat 
nämä numerot, että me omasta puoles
tamme elämme sellaisessa pulassa, josta ei 
korkeasuhdannekaan voi meitä pelastaa, el
lemme vähennä ja perusteellisesti vähennä 
valtion menoja. 

'Maatalouden alalla suoritetut laskelmat 
osoittavat, että noin 18'8,000 tilalla eli noin 
33 % Suomen kaikista maatiloista, jos nii
den täytyy lyhentää velkojaan vaikkapa 
5 % :lla, eivät tulot riitä edes velkojen hoi
toon. Niitä ei .Maakiinteistöpankkikaan 
pysty pelastamaan, vaan ainoastaan huo
mattava koron alentaminen ja pääoma
markkinoiden tuntuva helpottuminen. 
Mutta kuinka voisivatkaan nämä markki
nat helpottua ja korko alentua, jos valtio 
vie koko pääomamuodostuksen ja vielä 
50% sen yli~ Yhtä vähän voivat luon
nottoman alhaiset työpaikkamme nousta ja 
samoin raaka-aineiden esim. puun hinta 
kohota, kun rahan kireys ja korkea korko
kanta, jotka juuri ovat pakottaneet teolli
suuslaitoksia tällaisiin säästöihin, eivät 
helpvtu. Kaikki ne toimenpiteet, joihin 
meillä on ryhdytty pula-ajan kestämiseksi 
ja voittamiseksi, ovat jättäneet pula-ajan 
tärkeimmän kotimaisen syyn ja aiheen, jul
kistaloutemme menojen ylenmääräisyyden 
koskemattomiksi ja sitä jopa osittain lisän
neetkin. En kylläkään usko, että hallituk
sella nykyisen lainsäädäntömme puitteissa 
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olisi ollut suuriakaan mahdollisuuksia sel
laisen menoarvion laatimiseen, joka pys
tyisi kumoamaan tämän nurinkurisen ti
lanteen ja vihdoinkin johdattamaan meitä 
taloudellisen tervehtymisen kaidalle tielle. 

Menot puolustuslaitoksen tehostamiseksi, 
työttömyyden torjumiseksi ja maatalouden 
hätätilan lieventämiseksi ovat välttämättö
miä, mutta tässäkin nyt käsiteltävänä ole
vassa menoarvioesityksessä on kohtia, joissa 
säästöt eivät olisi olleet mahdottomia. 
Esim. 2 Pääluokassa havaitsemme 60,000 
markan menot Parlamenttien välisen Lii
ton Suomen ryhmän käytettäväksi (Kes
kusta: Silloin se tuntuukin!)'. 'Tämä on 
<tosin pieni meno, mutta näin Englantilai
sen viikon aikana lienee sallittua muistut
taa erään kunnia-arvoisan englantilaisen 
vieraamme sanoista : ,Pidä kiinni pen
neistä, markat tulevat kyllä perässä". 
Tätä määrärahaa me näet emme ollenkaan 
tarvitsee. Valtiollinen kehitys läntisissä 
naapurimaissamme on kulkemassa sellaiseen 
suuntaan, ettei se kelpaa tuontitavaraksi 
meidän maahamme. Ruotsin, Norjan ja 
Tanskan parlamenttien kanssa on meillä 
todellakin sangen vähän yhteistä ja kun 
tuota liittoa käytetään sellaiseen sopimat
tomaan politikoimiseen kuin viime kuun 
lopulla, täällä sen neuvoston kokouksessa 
tapahtui, voi se. vahingoittaakin meitä. Sa
notun neuvoston tervetuliaisiksi lausui sen 
puheenjohtaja opetusministeri Mantere 
m. m. seuraavaa: ,Tuntuu hyvältä saada 
lausua tervetulleiksi yhteisiin neuvottelui
hin naapurimaiden parlamentaarikkoja, 
miehiä, joiden tietää ajan suurissa valtiol
lisissa kysymyksissä seisovan samalla pe
ruskannalla. Tämä tuntuu mieluisalta 
etenkin nykyisenä ajankohtana, jolloin 
kansalaisvapauksille rakentuva valtiojär
jestelmä, kansanvalta ja parlamentarismi, 
ovat joutuneet ankarien hyökkäyksien alai
siksi. Nähdessämme miten diktatoriset 
pyrkimykset moniahtaalla Euroopassa ovat 
voittaneet jalansijaa, toisaalla tosin väliai
kaisesti ja hyvin ymmärtäen, mitä se mer
kitsee vapaalle kulttuurikehitykselle ja rau
hallisten olojen säilymiselle niin valtioiden 
sisällä kuin valtioiden kesken, tunnemme 
entistä suurempaa tarvetta etsiä toistemme 
yhteyttä ja sitä tietä vahvistaa voimiamme 
taistelussa noita pyrkimyksiä vastaan, pyr
kimyksiä, jotka eivät ole tuntemattomia 
täällä rPohjolassakaan, vaikka niillä täällä 

näyttääkin olevan verraten vähäiset me
nestymisen mahdollisuudet (Eduskunnasta: 
Oikein ! ) . - Ei liene Europankaan vaHiol
Iiselle ja sivistyskehitykselle vailla merki
tystä miten Pohjolan kansat selviytyvät ajan 
suurista pulmakysymyksistä, varsinkin kun 
muistaa, että tämä va'ltioryhmä nyt on :jou
tunut puolustwmaan länsieurooppailaista va
pautta ei ainoastaan itäisellä vaan myös 
eteläisellä rajalla. Terveen kansanvallan 
ja kansalaisoikeuksien säilyminen näiden 
valtioiden sekä lännen suurten demokra
tioiden piirissä on varmaan auttava niitä 
maita, joissa diktatuurijärjestelmä syystä 
tai toisesta on saanut yliotteen.'' 1Tällaista 
puhetta on katsottava aivan sopimatto
maksi sekaantumiseksi toisten meidän kans
samme ystävällisissä suhteissa olevien val
tioiden sisäisiin asioihin (Naurua eduskun
nasta. - Puhemies koputtaa). ,Siinähän 
kuvitellaan, että me olisimme jo saksalais
suomalaisen sodan kynnyksellä. iSe ei lmi
tenkaan liene Parlamenttien välisen Liiton 
tarkoitus (Vasemmalta: .Ei sitä kukaan 
usko!), ja näin harhapoluille johdettu työ 
on parasta lopettaa. 

Neljännessä pääluokassa me lahjoitamme 
satoihin tuhansiin kohoavia turhia me
noja käytännöllisesti katsoen tarpeettomista 
käännös- ja painatustöistä. Koska kaikki 
ne ruotsinkieltä käyttävät sivistyneet, joita 
varten lukematon määrä julkaisuja ruot
siunetaan ja ruotsiksi erikseen painate
taan, osannevat myös suomea, olisivat no
peat lainsäädäntötoimenpiteet tällaisen tuh
lauksen lopettamiseksi tarpeelliset (Kes
kustasta: Aivan oikein! - Ed. Lohi: rSiinä 
hän on oikeassa ! ) . 

Mutta erikoista huomiota kiinnittävät 
viidenteen pääluokkaan kuuluvat ulko
asiainministeriön menot. Niissä on arvio
määrärahana varattu muuttokustannuksiin 
300,000 markkaa. Aivan äskettäin suori
tettiin ulkomaisessa edustuksessamme en
nen kuulumaton sarja siirtoja, eli seuraa
vat siirrot: ministeri Hynninen Riiasta 
Tallinnaan, linnuntietä 300 kilometriä, mi
nisteri Palin Helsingistä Riikaan 380 kilo
metriä, ministeri Thesleff Oslosta Helsin
kiin 800 kilometriä, ministeri Wuolijoki 
Berlinistä Osloon 900 kilometriä, minis
teri Vuorimaa Tallinnasta Berliniin 1,000 
kilometriä, ministeri Orasmaa Madridista 
Helsinkiin 3,000 kilometriä, ministeri Val
vanne Helsingistä Tokioon 7,500 kilomet-
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riä ja ministeri Winckelmann Tokiosta 
Madridiin 10,000 kilometriä linnuntietä. 
En tiedä, mitä nämä siirrot ovat maksa
neet, mutta kysyä täytyy, olivatko ne 
kaikki nykyisenä pula-aikana, jolloin jo
kainen tarpeeton penni valtionmenoissa on 
säästettävä, todellakin niin kiireellisiä ja 
välttämättömiä~ Ja kun nekään eivät liene 
maksaneet 300,000 markkaa, on kysyttävä, 
mitä odottaa ulkoasiainministeriö sitten 
ensi vuonna tapahtuvan, että vieläkin suu
remmat siirrot kävisivät tarpeellisiksi? 
Muuttuisika ehkä valtiollinen suunta nyt 
vuorostaan - Norjassa? 

Myös matkakustannukset 600,000 mark
kaa tuntuvat sangen korkeilta. Ei ole mie
lestäni aivan välttämätöntä,. että ministeri 
Wuolijoki ensi vuonna johtaja Tannerin 
saapuessa läpikulkumatkallaan jostain so
sialistikongressista, ehkä Tukholmaan, val
tion kustannuksella lentää häntä sinne ta
paamaan. Välttämättömät diplomaattiseen 
edustukseen kuuluvat matkustusmenot on 
tietenkin suoritettava, mutta tällaisten 
matkojen suhteen on harjoitettava harkin
taa, kieltämällä tarpeettomat ja hyvittä
mällä tarpeelliset todellisten menojen mu
kaan, mikä ei nykyjään aina tapahtune. 

Tilapäiseen edustukseen diplomaattisissa 
neuvotteluissa on arviomäärärahana va
rattu 500,000 markkaa. Vaikka summaa 
onkin tästä vuodesta huomattavasti vähen
netty, tuntuu sekin tarpeettoman kor
kealta. Meillä ei ole mitään syytä ottaa 
osaa kaikkiin asevarustusten supistamis
neuvotteluihin, joissa suurvallat keskenään 
riitelevät laivastojen tonnistosta tai mil
joona-armeijoidensa suuruudesta pääse
mättä niille itsenekään saatikka sitten 
meille merkityksellisiin käytännöllisiin tu
loksiin. Riittänee jo, kun me Karrsainlii
tolle, josta ei ole kenellekään suurta hyötyä 
suoritamme miljoonia hyviin sikaareihin ja 
loisteliaaseen elämään. 

Suomen tuotteiden tunnetuksi tekemi
seen ulkomailla on varattu 250,000 mark
kaa. Tämä voisi olla todella hyödyllinen 
ja korkoa kantava meno, mikäli sitä harki
ten ja suunnitelmallisesti käytetään. Mutta 
kun esim. päätoimittaja Urho Toivola lä
hetetään aina Amerikkaan asti maatamme 
mainostamaan, en kuitenkaan lukisi häntä 
tällaisiin tuotteisiin. 

Valtionapuna erinäisille yhdistyksille on 
7 pääluokassa varattu 530,000 markkaa, 

-------

10 pääluokassa työväenopistojen ja muiden 
vapaiden opistojen avustukseen 2,150,000 
markkaa (Vasemmalta: Mitäs 9 pääluo
kassa?), avustuksena erinäisille valistus
järjestöille 330,000 markkaa ja opintokerho
toiminnan tukemiseen 300,000 markkaa 
(Ed. Voionmaa: Liian pieni!). Mikäli 
tällaiset menot todellakin palvelevat yhteis
kunnallista valistusta ja varsinkin työväen 
ja pienviljelijäin henkistä ja taloudellista 
nousua, ovat ne viisaasti ja kaukonäköi
sesti sijoitetut. Mutta vielä tänäkin vuonna 
on myönnetty huomattavia varoja tarkoi
tuksiin, jotka ovat antaneet päinvastaisen 
tuloksen. Niitä on käytetty sosialidemo
kraattisen puolueen puoluepropagandaan, 
mikä merkitsee pimitystä eikä valistusta. 
Eduskunnan on saatava täydet takeet, 
tällaisia avustusvaroja myöntäessään, ettei 
sellainen menettely enää voi uudistua. 

14 pääluokassa on arviomäärärahana va
rattu apurahana työttömyyskassoille 2 mil
joonaa markkaa (Vasemmalta: Liian vä
hän ! ) . Jo aikaisempina vuosina on täällä 
osoitettu, eivätkä olosuhteet ole sen jälkeen 
paljoakaan muuttuneet, että suhteettoman 
pieni osa noista varoista joutuu käytetyksi 
todellisiin avustuksiin. Huomattavan osan 
valtionavusta nielee nimittäin työttömyys
kassojen hoito, joka edelleenkin tulee koh
tuuttoman kalliiksi. Kassojen hoito ei 
edes viime aikoina ole järjestetty lain 
vaatimusten mukaisesti. Kommunistisen 
ammattijärjestön ja sen ammattiliittojen 
tultua hajoitetuiksi ovat uudet sos. dem. 
ammattiliitot jakaneet avustuksia ennen
kuin avustuksen saajat ovat täyttäneet 
laissa määrätyt ehdot. Tämä on tapahtu
nut, jotta työläiset entistä runsaammin 
liittyisivät näivetystautia sairastaviin sosia
lidemokraattisiin liittoihin ja puolue siten 
saisi heistä lujemman otteen. Mutta tällai
sen puoluepropagandan tukeminen vielä 
puolueen hyväksi, joka pyrkii marxilaiseen 
yhteiskuntajärjestykseen, jonka mukaan 
Neuvosto-Venäjää erään sosialidemokraatti
sen puolueen johtajamme todistuksen mu
kaan, ja sangen avomielisen todistuksen 
mukaan, jo hallitaan, ei voi eikä saa olla 
valtion tarkoituksena. Nämä varat ne on 
kdkonaan pyyhittävä ja työttömien am
mattityöläisten avustus järjestettävä koko
naan uusien 'Periaatteiden mukaan. 

Huomiota kiinnittää samassa pääluokassa 
90,000 markan arviomääräraha kansainväli-



sen työjärjestön kustannusten peittämi
seksi. Tämä järjestö on viime vuosina 
kulkenut teitä, joiden suhteen, ministeri 
Mantereen sanoja käyttääkseni, ajan suu
rissa valtiollisissa kysymyksissä me emme 
seiso samalla peruskannalla. Edustuk
semme tuossa järjestössä on ollut epä
pätevä ja siellä on tehty päätöksiä, jotka 
eivät sopeudu meidän oloihimme. Tässäkin 
suhteessa olisi harkittava, eivätkö säästöt 
meidän kohdaltamme ole mahdollisia (V a
semmalta : Ei ! ) . 

Loppulausuntonani tahtoisin tulo- ja 
menoarvion pääpiirteisiin palaten viitata 
erään hallituksen toimesta suoritetun ta
loudellisen selvityksen lausuntoon, että 
,pikainenkin silmäys maan raha-asioiden 
hoitoon viime vuosina riittää osoittamaan, 
että Suomen talouspolitiikassa odottamat
toman vähän on kiinnitetty huomiota ah
taammassa mielessä finanssipoliittisiin nä
kökohtiin, se on huolenpitoon maan raha
markkinoista. Näyttää siltä kuin tällä 
alalla katsottaisiin riittäväksi, että Suomen 
Pankki hoitaa valuuttapolitiikkaa ja halli
tus budjettiasiat sekä että valtio tarvit
taessa ottaa lainoja ulkomailta -mikä nyt 
onneksi ei ensi vuonna tapahtune -, ja 
takaa niitä sekä säätää veroja tarpeittensa 
mukaan. Se suuri vastuu, mikä valtiolla 
on maan rahamarkkinain kehityksestä ja 
valtion suuret mahdollisuudet vaikuttaa 
niihin muutenkin ku!n vain verottamalla 
niitä, ovat käsittämättömässä määrässä jää
neet Suomessa huomiota vaille.'' Julkiset 
menomme ovat suhteettomat ja pääoma
sijoitukset keskitetään tarkoituksiin, jotka 
eivät palvele tuotantoa eivätkä siten luo 
edellytyksiä uuden pääoman muodostumi
selle ja uusien työtilaisuuksien syntymi
selle, mikä tie yksinään johtaisi meidät ulos 
pula-ajasta. Ja kun tällaisia sijoituksia 
joskus yritetään, voi käydä, kuten Leive
joen uudisasukassiirtolassa, että maahan 
kiinnitetään 800,000 markkaa, mutta vi
rastokankeuden vuoksi eivät uudisasukkaat 
pääse paikalle muuttamaan, niin että ojat 
kasvavat umpeen ja maatuvat. Ja niin 
vieraita kaikelle käytännölle ovat meidän 
viranomaisemme, että herra Hatvan vakuut
taessa Leivejoella asuvan 40 uudisasukasta, 
ei sieltä hakemallakaan ~öydä enempää 
kuin kuusi tai seitsemän. Toiset 33 lienee 
sitten susi syönyt. Näin kivettynyttä on 
nykyinen virastojärjestelmämme. Ennen-

kuin valtion menoja todenteolla Yoidaan 
pienentä~ sellaiseen mittaan, että pääoman 
muodostus meillä jälleen käy tuottavaksi, 
on tätä nykyistä järjestelmää, jonka hel
maan valtion kaikki tulot ovat kiinni jääty
neet, lainsäädännöllä löyhennettävä. ,~
symys on kansanvaltaisen hallintokoneiston 
teknillisestä heikkoudesta, josta on pääs
tävä. Kun esim. on ratkaistavana kaksi
sataa polttavaa kysymystä ja kymmenen 
puoluesuuntaa tahtoo ehkä osallistua rat
kaisuun, niin tuloksena on, että kysy
myksiä on käsiteltävä 2,000 eri tavalla. 
Todellisuudessa kaikki monimutkaistuu 
komiteain ja kaikenlaisten hallinnollisten 
toimeenpanovaltaan liittyvien muodolli
suuksien kautta". Näin seisoo ,Suomen 
.Sosialidemokraatissa". Ja erään lehden 
mukaan ,Hitlerin voitto ei merkitse mitään 
muuta kuin että loistavalla järjestökoneis
tolla hänen on onnistunut särkeä koko 
kansanvaltainen ja työkyvytön eduskunta". 
Tämä on myös ,Suomen Sosialidemokraa
tista". Kansanvaltaisella hallituksella on 
,nykyjään valittavana: joko niiden on toi
mintaansa tehostettava tai peräännyttävä 
diktatuurin edessä". Lausunto on myös 
,Suomen Sosialidemokraatista'' (Keskus
tasta : 7. 5 miljoonaa vähennystä ! ) . 

Ed. H a u t a 1 a: Koska hallituksen esitys 
vuoden 1934 tulo- ja menoarvioksi on mie
lestäni kaikkea muuta kuin pula-aikaa sil
mälläpitäen laadittu, lienee välttämätöntä, 
että vakavasti huomioidaan tilanteen tunte
mattomuutta, joka annetusta esityksestä 
räikeästi ilmenee. 

Ensinnäkin tulopuoli on otettu kovin ihan
teellisesti, vaikka edellisen vuoden tilinpää
tös selvästi osoittaa, ettei tuloarvio ole pi
tänyt paikkaansa. Ja se merkityksellinen 
mahdollisuus on aina olemassa yksityisessä 
sekä valtiotaloudessa, että suunnitellut tu
lot useasti pettävät, mutta kiinteästi määri
tellyt menot, ne pitävät aina paikkansa. Ja 
vaikkapa olisi niinkin, että jollakin tavoin 
saataisiin kansalaistemme tyhjentyneestä 
kukkarosta kaiveltua viimeisetkin pennit 
pystyssäpitääksemme sitä komeutta, jota vii
meisten vuosien aikana on suunniteltu, emme 
mielestäni sitä saa tehdä, sillä kansa, eten
kin sen pohjakerro'kset, huokailevat toivot
tomina niiden raskaiden välillisten verojen 
alla, jotka sen harteille on sälytetty. On 
ymmärrettävää, että kun muutamien tuhan-
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sien markkojen vuotuisista tuloista kiskais
taan 40 a 50 :kin % välillisiä veroja, niin 
eipä ole ihme, että usko elämään pettää par
haimmankin miehen. Sillä niU'kaksi käy leipä 
pureskellessa niitä viimeisiä prosentteja, 
jotka käytettäväksi jää. Ja valtiotalou
temme suunnattomat menot ovat raskaasti 
arvostelun alaisena niissäkin piireissä, jotka 
vielä kykenevät jotenkuten syömään riittä
vän jokapäiväisen leivän. ·Siksi on mieles
täni tarpeellista muutamalla sanalla arvos
tella hallituksen antamaa tulo- ja menoar
vioesitystä. 

2 ja 3 pääluokassa on tehty heti alussa se 
periaatteellinen erehdys, että on lähdetty 
kohottamaan edustajien ja hallituksen jäsen
ten palkkoja ja siten ehdoteltu kuin suunta, 
johonka lähdetään kulkemaan. Mielestäni 
edustajien palkaksi pitäisi riittää 150 mark
kaa päivältä eikä hallituksen jäsentenkään 
palkkojen korottamista voida mitenkään eikä 
olekaan asiallisesti perusteltu. Ministerien 
palkkoja koroitettaessa on m. m. pääminis
terin palkka ehdotettu koroitettavaksi 
180,000 Suomen markkaan. Ehdotukset ovat 
kaikkea muuta kuin järjellisiä. Toivon ja 
myöskin uskon, ettei moisia ehdotuksia kos
kaan tässä talossa päätökseen lyötäisi, vaan 
lähdetään päinvastoin rohkeasti palkkojen 
alentamisen tielle. 

Edellisen puhujan kanssa täytyy minun 
olla vakavasti eri mieltä 9 pää1uoikan meno
eristä. Siis puolustuslaitoksen ruenoissa ei 
ole yritettykään sitä suunnanmuutosta, jota 
ehdottomasti tarvittaisiin, vaan edelleen tah
dottaisiin lisätä sen suurilukuista virkakun
taa ja monin uhrauksin kehittää menot mah
dollisimman suuriksi ja siten lisääntyvien 
rasitusten muodossa haavoittaa jo hajalle 
lyötyä puolustustahtoa. rPuolustuslaitoksen 
menoissakin on joskun tultava pyykkikivelle, 
uskallettava supistaakin sen menoja, sillä 
kieltämättä suurin osa Suomen kansaa ar
vostelee puolustuslaitoksen menot liian suu
riksi ja sitä ne ovatkin. Emme jätä maa
tamme vieraan kouristeltavaksi, mutta emme 
saa myöskään rajattorniin kasvattaa, viimei
senkin leipäpalan kansamme suusta murta
malla, puolustuslaitoksemme nykyjäänkin jo 
liian suurta virkamiesten joukkoa, jota sinne 
hallituksen esityksen mukaisesti lisää jälleen 
tarvittaisiin. Puol ustuslai toksemme me
noissa on vältettävä menoja lisääviä uudis
tuksia, sillä on turhaa hahmoitella maas
tamme määräävää sotilasvaltiota. 

11 pääluokassa, maataloudellisessa, siis 
tuottavaa toimintaa tarkoittavien yritysten 
tukemisessa, on hallitus osoittautunut kit
saammaksi. Esimerkiksi vaikeuksissa ole
vien maatalouden harjoittajain ja osuusmei
jerien tukemiseen ehdotettu määräraha on 
mitätön, - esim. osuusmeijereille 2.5 mil
joonaa markkaa - että tilanteen tuntien 
sitä hyvällä syyllä voidaan ehdottaa korotet
tavaksi ainakin 8 a 10 milj. markkaan. 

Enempää yksityiskohtia tarkkailematta 
voidaan kieltämättä tulla hallituksen anta
masta esityksestä sellaiseen lopputulokseen, 
että se on laadittu kaikkea muuta kuin kan
san kantokykyä vastaavalla tavalla. On va
litettavaa, että on lakiin perustuvia menoja, 
mutta monia niistä olisi kyllä hyvällä tah
dolla, hyvällä syyllä voitu esittää runsaasti 
pienennettäviksi, kuten esim. suuria virka
miesten palkkoja, sekä samalla säästeliääm
min laatia tuottamattorniin tarkoituksiin 
esitetyt lisäykset, kuten esimerkiksi edellä
mainitsemani puolustuslaitoksen maara
rahat. Eipä taitaisi olla haitaksi, vaikka täl
laisia taloussuunnitelmia antavalla hallituk
sella olisikin heidän kaipaamansa holhous
tai talouslautakunta, mutta uskon, että edus
kunta kykenee toistaiseksi sen tehtävän suo
rittamaan ja täyttämään, joten lisää lauta
kuntia ei siis mielestäni tarvita. 

Valtiovarainvaliokunnan tehtäväksi siis 
ensi kädessä jää poimia nisut akanoista. Toi
von, että se siinä tehtävässään onnistuu pa
remmin kuin hallitus, jonka työtä täällä on 
koetettu kiittää ensimmäisestä päivästä läh
tien, vaikka ei se puolissakaan kohdissaan 
sitä suinkaan ansaitsisi. Jos otetaan huo
mioon, mihin markkamääräisiin suorituksiin 
kansamme tällä kertaa ehkä kykenisi, niin 
olisi tulo- ja menoarvion lopputulos saatava 
pysähtymään runsaasti lj3 alhaisempiin lu
kuihin, j•a siihen suuntaan meidän on eh
dottomasti pyrittävä. Tässä maassa on 
elettävä muidenkin kuin suurista palkoista 
unta näkevien ja niitä jo nauttivien virka
miesten. Se on Suomen kansan tänä ras
kaana aikana asettama oikeutettu vaatimus. 

Ed. T a n ne r: Herra puhemies! Val
tion tulo- ja menoarvion esittäminen edus
kunnalle on tavallisesti parlamenttaarisessa 
elämässä suurtapahtuma. Tähän on myös
kin täydet syynsä, sillä tulo- ja menoarvio
han merkitsee seuraavan vuoden taloudelli
sessa elämässä paljon. Tulo- ja meno-
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arvion yhteydessä määrätään, keitä varat 
kerätään, ja menopuolella, kenen hyväksi 
ne jaetaan. Nyt näyttää kuitenkin tänä 
vuonna siltä, kuin tulo- ja menoarviota 
kohtaan olisi vallalla melkoisen heikko 
intressi. Se on näkynyt etukäteen jo sano
malehtikeskusteluista, ja minusta tuntuu 
ilma täällä eduskunnassakin siltä, että 
mielenkiinto täälläkin on verrattain laimea. 
Tunnelmahan oli parin ensimmäisen tun
nin aikana niinkuin jollakin luokalla, jossa 
vanhat rehtorit pitävät esitelmiä. Sen jäl
keen on tosin tullut vähän vilkkaampaa. 
Eduskunnan molemmat uudet puolueet 
<>vat esittäytyneet ja esittäneet eduskun
nalle ohjelmansa, jonka me tietysti etukä
teen olemme jo sanomalehtien välityksellä 
saaneet kuulla. Minä olisin odottanut, että 
varsinkin ensimmäisen puhujan lausunto 
<>lisi tuonut jotakin uutta keskusteluun, 
päättäen siitä suuresta metelistä, mitä etu
käteen asianomaisen puhujan oman lehden 
palstoilla on pidetty, mutta hänen pu
heensa oli täydellinen pettymys. Minä koe
tin päässä seurata hänen ehdottami:aan vä
hennyksiä ja luullakseni ne nousivat noin 
7 milj. markkaan koko kolmen miljaardin 
budjetissa. Siinä hänen koko reformi
<>hjelmansa (Vasemmalta: Nekin hän olisi 
antanut sotalaitokselle!). Tämä puhe oli, 
niinkuin eduskunta tietää, neitsytpuhe. 
Näin ollen voinee todeta, että asianomaisen 
puhujan parlamenttaarinen neitsyys on 
heitetty jokseenkin turhan asian vuoksi 
hukkaan (Eduskunnassa naurua. Ed. Hak
kila: Ellei se ole kainoutta !) . 

Tämä mielenkiinnon vähäisyys tulo- ja 
menoarviota kohtaan johtuu tietysti sen 
sisällöstä. Pula-aika, joka painaa leimansa 
kaikkeen, painaa myöskin tulo- ja meno
arvioon leimansa ja määrää jokseenkin tar
koin sen loppusumman. Siinä ei eri puo
lueilla ja ryhmillä ole vallan paljoa jaet
tavaa ja senvuoksi riitakin on pienempää 
kuin tavallisesti. Oppositioniukin on tähän 
tyydyttävä ja koetettava vain tulo- ja 
menoarvion sisällä olevia summia siirtele
mällä pääluokasta toiseen ja momentilta 
toiselle pitää paremmin puoliaan. 

Ensimmäinen vaikutus tulo- ja meno
arviosta on - se on suoraan sanottava -
melko lailla miellyttävä. Se on saatu tasa
painoon ilman uusia veroja ja ilman lai
noja. Tähän tuloikseen, tasapainoon saami
seen, hallituskin ilmoittaa erikoisesti pyrki-

neensä ja kaikesta päättäen hallitus on hy
vin tyytyväinen tulokseen. Tähän onkin 
tietysti täysi syy ja eduskunnallakin on 
aihetta onnitella hallitusta ja sen molempia 
rahaministereitä tästä hyvästä tuloksesta 
(Vasemma!ita: Tuonti kasvaa!). Ehkä voi 
sanoa tämän paremmin toisin päin: on 
syytä onnitella hallitusta siitä, että se on 
sattunut syntymään onnelliseen aikaan 
(Ed. Komu: Hyvien tähtien alla!). Monet 
onnelliset seikat ovat nimittäin helpotta
neet tulo- ja menoarvion tasapainoon saat
tamista. 

Täällä on jo koko laajastikin selostettu 
niitä olosuhteita, joiden vallitessa tulo- ja 
menoarvio on ollut laadittavana. Niistä on 
näkynyt, että tulot voidaan arvioida noin 
200 miljoonaa markkaa suuremmiksi kuin 
tämän vuoden tulo- ja menoarviossa. Siinä 
on tullituloissa noin 65 miljoonaa lisäystä, 
tulo- ja omaisuusverossa 60 miljoonaa, 
alkoholiliike antaa lähes 90 miljoonaa 
j. n. e. Tuloja tulee toisin sanoen usealta 
eri taholta enemmän kuin aikaisemmin. 
Menopuolella taasen on varsinkin se ila
huttava ilmiö havaittavissa, että me aivan 
ilman omaa ansiotamme saamme suuren 
säästön agiomenoissa johtuen siitä, että 
dollari on erkaantunut kullasta ja ~en 
kurssi on huomattavasti alentunut. Halli
tus laskee korko- ja lyhennysmenot 53 mar
kan mukaan dollarilta - tällä hetkellähän 
kurssi on vieläkin edullisempi, vaihdellen 
siinä 50 markan kahden puolen. Jos tämä 
kurssi tulee pysymään, tulee valtiovarain
valiokunnalla olemaan hauska tehtävä 
arvioida nämä menot vieläkin pienemmiksi, 
kuin mitä hallitus on tehnyt. Tämän
tapaisten onnellisten asianhaarain avulla 
on siis hallitukselle ollut mahdollista 
päästä siihen edulliseen tulokseen, johon 
budjettia tehtäessä on päästy. 

Joka tapauksessa on eduskunnankin ta
holta ja tältä paikalta syytä sanoa, että se 
tulos, johon on tultu, se että tulo- ja meno
arvio näinkin helposti menee tasapainoon, 
osoittaa selvää selvemmin, että se mustamaa
laus, jota valtion rahalliseen asemaan näh
den niin mielellään varsinkin <>ikeisto
piireissä on harjoitettu, on jokseenkin 
haettua. Kaikessa täytyy tietysti ottaa 
huomioon olevat olosuhteet ja minä pyytäi
sin kysyä näiltä mustamaalaajilta, voivatko 
he osoittaa montakaan maata, jossa tulo- ja 
menoarvio näinkin helposti voidaan saada 
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lukkoon. :Mieleeni johtuu tätä mainitessani 
Ranskan entinen finanssiministeri Cheron, 
joka pari vuotta takaperin parlamentissa 
kauhistuneena lausui, että vajaus valtion 
budjetissa kasvaa miljoonalla frangilla joka 
minuutti. :Meillä ei vajausta tulo- ja meno
arviossa vielä ole ollut ja toivottavasti 
voimme edelleenkin saman aseman säilyttää. 
:Meillä ei myöskään vielä Dle koskaan tarvin
nut jättää virkamiesten palkkoja maksa
matta, vaikka valtiolla joskus on ollut ti
lillään vajaus Suomen Pankissa (Ed. von 
Frenckell: Ei työläistenkään!). Ei, mutta 
niistä huolehtivat yksityiset enemmän 
(Ed. Räisänen: Ja Punainen Risti!). Tällä 
hetkellä valtiolla jälleen on tilillään rahoja
kin, joskin parin vuoden aikana, kuten 
mainitsin, tili on ollut väärällä puolella. 

Tämmöiseen tulokseen on päästy vain 
senkautta, että eduskunta jo parin vuoden 
aikana Dn harjoittanut ankaraa säästäväi
syyttä hyväksyen kaksikin säästäväisyys
budjettia. Tapahtuneet supistukset ovat 
monen mielestä ehkä saattaneet tuntua 
liiankin ankarilta ja monella alalla ne 
ilmeisesti ovat sitä olleetkin. :Mutta kun 
tuloja ei ole voitu lisätä ~ porvarillisten 
ryhmien tavallisesti käyttämä tulolähde, 
tulliruuvikin oli jo kierretty ihan pohjaan 
saakka, ja muut tulolähteet ovat myös 
olleet ehtyneinä - ei ole ollut muuta 
keinoa kuin supistaa menoja. Tällöin on 
pohjana ollut pari vuotta takaperin istu
neen n. s. Paasikiven komitean ehdotuk
set, joita hallitukset senjälkeen ovat suurin 
piirtein seuranneet. Tänäkin vuonna on 
istunut eräs sentapainen 8äästäväisyys
komitea tohtori Tudeerin johdolla. Minä 
ihmettelen, ettei siitä koskaan ole missään 
aikaisemmin mainittu, ei sanomalehtiuuti
sissa eikä muutenkaan. Äsken ministeri 
Wittingin lausunnossa minä ensi kerran 
kuulin siitä julkisuudessa mainittavan. 
Tämä komitea teki ehdotuksensa ensi vuo
den budjettia varten. On tässä lausuttava, 
että tätä esitystä ei vallan paljoa ole seu
rattu ja että siitä poikkeamiset eivät ta
vallisesti ole olleet myöskään onneksi. 

Budjetin onnellisesta lukkoon mene
misestä emme kuitenkaan mielestäni saa 
vetää vääriä johtopäätöksiä. Valtion rahal
linen asema on tietysti yhä edelleenkin 
kireä ja se käy hyvin selvästi ilmi budje
tistakin. Täytyyhän hallituksen vielä tänä
kin vuonna ehdottaa, että esim. Suomen 

Pankin koko voitto siirrettäisiin käytettä
vä:ksi valtion menoihin, vaikka pankin 
ohjesäännön mukaan toistaiseksi vielä puo
let olisi pidätettävä pankin omien rahasto
jen kartuttamiseksi. Alkoholiliikkeen koko
arvioitu ylijäämä halutaan niinikään ottaa 
mukaan ilman, että edes veropidätyksiä ti
linpäätöksessä sallittaisiin tehdä. Se suuri 
laina, jonka valtio aikanaan on antanut 
Enso-Gutzeitille ja joka oli 250 milj. mar
kan suuruinen, on peritty hyvin nopeassa 
tahdissa takaisin, jopa niin nopeassa, että 
tällä hetkellä on peritty niin paljon takai
sin, kuin alkuperäisen sopimuksen mukaan 
vasta vuonna 1937 olisi ollut määrä periä. 
Osakeyhtiö Tornatorin osakkeet, joista 
valtio omisti suuren osan, ovat kaikki tul
leet myydyiksi, ei tosin yksityisille, vaan. 
Enso-Gutzeit-osakeyhtiölle. Kaikki tämä 
osoittaa valtion suurta rahantarvetta ja 
senvuoksi on varovaisuus edelleenkin tar
peellinen valtion tulo- ja menoarviota ra
kennettaessa. 

Miten hallitus sitten on onnistunut 
noudattamaan varovaisuutta tulo- ja meno
arvion rakentamisessa ja varsinkin sen 
menopuolella ~ Täällä on jo aikaisemmin 
mainittu, että menot ovat kasvaneet noin 
120 milj. markalla kuluvan vuoden budjet
tiin verraten. Siitä, millä tavalla ne ovat 
kasvaneet, antaa hallitus selostuksen esi
tyksensä 2 sivulla ja siitä käy ilmi, että 
ensinnäkin 46 milj. markan suuruinen 
kasvu on johtunut siitä, että erinäisiä me
noja on arvioitu tarkemmin kuin aikai
semmin. :Muut kasvua osoittavat numerot 
ovat todellisia lisäyksiä, joko hyödyllisiä, 
jotka voi tyydytyksellä ottaa vastaan, tai 
myöskin tarpeettomia. Mihinkään yksityis
kohtiin en tässä tarkastelussa tietysti voi 
yrittääkään mennä. Koetan vain muuta
min yleispiirtein kuvata, miltä tämä tulo
ja menoarvio minun silmissäni näyttää. 

Ensinnäkin, lausuisin suuren tyytyväi
syyteni siitä, että sivistysmenoja on jälleen 
pitkästä aikaa voitu korottaa, tosin vain 
,6 milj. markalla, mutta joka tapauksessa se 
osoittaa suunnan kääntyneen. Summa on 
tietysti vähäinen, kuin muistaa, mitenkä 
ankaralla kädellä kahtena edellisenä vuonna 
sivistysbudjettia on käsitelty. Nytkin teen 
sen havainnon, että nämä lisäykset tulevat 
yliopiston ja oppikoulujen hyväksi. Sensi
jaan kansakoululaitos on edelleen ikään
kuin pannassa, sen hyväksi ei katsota voi-
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tavan uusia uhrauksia tehdä. - Sairaan
hoitoon on myöskin, jos olen oikein ymmär
tänyt, tullut jonkun verran lisäyksiä ja se 
tietysti on myös ansiopuolelle mainittava. 

Sen sijaan nousee heti epäilyksiä mieleen, 
kun siirtyy 9 pääluoldman, joka ·koskee puo~ 
lustuslaitosta. Rahaminist1eri Witting täällä 
jo arv,elikin, että hallituksen ehdotukses1ta 
tässä pääluokassa tullaan paljon puhumaan 
ja minä koetan nyt aluksi täyttää hänen 
(Ed. Voionmaa: Toivomuksensa!)--
toivomuksensa tä:ssä suhteessa. 

Puolustusmenoja on meillä usein verrattu 
vakuutuSIIlla:ksuihin. Jos niin on laita, niin 
kyllä me olemme koko kalliissa vakuutus
yhtiössä vakuutettuja. Puolustusmenot nou
sevat meidän vaatimattomissa oloissamme 
liian :korkeisiin summiin. Kun vuosi ·taka
perin täällä ,esiteltiin uutta aluejärjestel
mäå, vakuutettiin meille hallituksen taholta, 
että se ei tule muodostumaan kalliimmruks:i 
kuin aikaisemmin, mutta nyt me näemme, 
ettå siihen siirtyminen kuitenkin tulee mak
samaan maaUe kokolailla lisäyksiä. Lisäys 
puolw;tusbudjetissa on, niinkuin ministeri 
Witting täällä mainitsi, 30 1

/ 2 milj. markkaa 
ja se on, siteerataJkseni hänen sanojaan, 
,huomattava summa esiintyäkseen säästä
väisyysbudjetissa ". Se on huomattava 
etenikin sen vuoksi, että puolustuslaitoSi on 
aivan liian kallis jo errtisestää:rrkin, joten 
kaikki mitä 1siihen lisäitään on pevkästä pa
hasta. Nythän se hallituksen esityksen mu
ilman tulisi maalle maksamaan säännöllisiä 
menoja 476 milj. markkaa. Lisäksi tulisi 
vielä 100 milj. markan suuruinen perushan
kinta, jonka budjettiin ottaminen herättää 
ainakin näin vasemmistolaisen puhujan mi:e
lessä suurta ihmettelyä, koska se aikanaan 
10n eduskunna:ssa päätetty toteutettavaksi 
nimenomaan vain siinä tapauksessa, ettei 
budjetin rakentaminen tuota vaikeuksia. 
Tästä 100 miljoonan perushankintamäär'ä
rahasta tosin kirjataan 30 milj. markkaa 
työttömyysmäärärahojen joukkoon, mutta 
sehän on vain kirjanpitokysymys; todelli
suudessa määräraha pysyy 100 milj. markan 
suuruisena. Eräitten muitten piklkuer:ien 
kanssa nousee meidä:n puolustusbudjet
timme siis lähes 600 milj. markkaan sil1oin, 
kun koko budjetti on 3,000 miljoonaa, se 
muodostaa siis viidennen osan koko budjetin 
loppusummasta. Tosin ministeri Witting 
käytti paljon vaivaa ja työtä osoittaakseen, 
ettei ka:svu ole niin suuri kuin näistä nume-

roista käy selville. Hän jongleerasi tässä 
työttömyysmäärärahvilla, joita on sotkettu 
eri tavalla t-ämän vuoden ja ensi vuoden 
budjettiin. Minä toivoisin, ettei tämmöi
sillä keinoilla koeteta o~oi:ttaa tassä pääluo
kassa :sää:stäväisyysharrastuksia. Eihän ole 
oikein, että työttömyysmäärärahat lasketaan 
erikseen silloin kun budjetin todellisista me
noista .on kysymy,s. - Yhtenä syynä määrä
rahojen kasvuun puolustusbudjetissa Olli 

asevelvollisten lukumäärän li:säys. Se tie
tysti nostaa automaattisesti ruoka- ja vaate
tusmenoja. Mutta monet muutkin momen
tit ovat kasvaneet. Niinpä taisteluvälineet, 
alurnsien korjaus, ilmailu, kiinteistöt, ikulje
~tusmaksut, kaikki ne ovat saaneet osaltaan 
lisäyksiä. Näyttää siis siltä, että hallituksen 
säästäväisyysharrastukset eivät ole laisin
kaan koskeneet puolustusla~tosta. 

Ministeri Witting siteerasi erästä kohtaa 
mainitsemastani Tudeerin komitean mietin
nöstä. Minä pyydän :saada seurata hänen 
'esimerkkiään ja myöskin lukea sieltä erään 
!kappaleen. Kun tällä komitealla oli harkit
tavanaan ~puolustusmenojen pääluokka, esi
teltiin sille laskelma, jonka mukaan menot 
olisivat kasvaneet 25 milj. markalla, ei siis 
edes niin paljon kuin hallitus nyt esittää. 
Tämän vaatimuksen johdosta neuvottelu
kunnan mietintöön kuitenkin tuli seuraava 
kohta: ,Neuvottelukunta kui,ten:kin katsoo, 
ettei puolustusmenoja nykyhetkellä voida 
lisätä, jos niitä toiselta puolen :ei myöskä.än, 
katsoen yleisvaltiollisen tilanteen epävar
muuteen, mitenkään täLlä hetkellä voitane 
vähentääkään. Niiden lisääntyminen olisi 
ehkä vältettävissä asevelvollisten palvelus
päivien luvun vähentämisellä. Myös olisi 
ylimää11äisen palkatun henkilökunnan käyt
,töä supistettava, kun näille uskottu tehtävä 
voidaan suorittaa asevelvollisiUa. Vielä 
olisi harkittava, mitä avoimiksi joutuvia 
virkoja voidaan jättää täyttämäittä". Tämä 
hallituksen asettaman komitean kanta on 
jäänyt hallituksen taholta täysin huomioon 
ottamatta ja se ~ei ole mikään hyvä enne hal
lituksen esittämän taloudellisen neuvottelu
kunnan vastaiselle toiminnalle. Mielestäni 
olisi semmo~sen pienen maan kuin Suomen, 
jolla on riittävästi tehtävää taloudellisissa
kin asioissa, syytä jättää kilpajuoksu aseel
lisen varustelun alalla toisille valtioille. 

Puolustusbudjetissa herättää erikoista 
huomiota suojeluskuntajärjestöä koskeva 
osa. Tämä laitos .on tosin niin koskematta-

10 
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maks,i julistettu, että siitä näyttää ainakin 
parlamentin ulkopuolella olevan vaarallista 
totuutta lausua. Siitä saa heti oikeusmi
nisterin liikkeelle ja hän koettaa puuhata 
asianomaisen puhujan Pontius Pilatuksen 

'eteen vastaamaan puheistaan, ja tällöin syy
tetään valheellisten tietojen levittämisestä 
silloinkin kun silkka totuus on ollut ikysy
mykisessä. Täällä on kuitenkin toistettava 
samaa, mitä parlamentin ulkopuolella on 
sanottu, että suoj·eluskuntalaitokseen on var
sinkin sen nykyisessä kehitysvaiheessa suh
tauduttava hyvinkin varovaisesti. Sen viime 
vuosien otteet eivät ole olleet semmoisia, että 
ne olis·ivat omiaan herättämään luotta
musta laitosta kohtaan edes porvarillisella 
taholla, saati s·itten niiden piirien taholla, 
jotka ovat kokonaan laitoksen ulikopuolella. 
Semmoiset nimet kujn M:ä:n:tsälä ja Tampere 
viittaavat ilman pitempiä puhei,ta siihen, 
mitä tarkoitan. Ne ovat olleet hyvin ku
vaavia tapahtumia viime ai~ojen kehityk
sessä, muista pienemmistä tapahtumista pu
humatta. Olisi odottanut, että hallituskin 
olisi kiinnittänyt tähän seikkaan huomiota 
ja pannut suojeluskuntalaitoksen jokisikin 
vuodeksi karanteeniin, kunnes on selvitetty, 
kuinka se olisi lopuJlisesti järjestettävä. 
Sen sijaan hallitus ikäänkuin palkkioksi hy
västä käyttäytymisestä ja isänmaalle hyö
dyllisestä toiminn:asta lisää sille käyttö
varoj'a ja sen kautta antaa tunnustuksen 
sen työlle (Ed. Voionmaa: Ylimääräiselle 
työlle!). Tämän laitoksen vakinaista hen
kilökuntaa aiotaan: lisätä 600,000 markan 
.arvosta. Vaa:tetukseen ehdotetaan lisää ko
konainen miljoona markkaa ja sitä perustel
laan sillä, että ykisityisten lahjoitukset ovat 
pienerrtyneet. Että ne ovat pienentyneet, 
sen kai voi hyvin ymmäJrtää suojelusknntien 
viimeaikaisen toiminnan valossa., mutta onko 
silloin hallituksen syytä lähteä tätä aukikoa 
tukkeamaan (Ed. Ryömä: LotiUe annetaan 
miljoona sopparahoja. - Ed. Räisänen: Ei 
saisi ottawkaan lahjoitusrahoja!). 

Aivan uusi määräraha suojeluskuntabud
jetissa on n. s. lottien määräraha. Nekin eh
d:otetaan nyt valtion leipiin otettaviksi ja 
siinä mielessä esitetään lotta-järjestölle 
maksettavaksi 500,000 markkaa. Minun 
nähdäkseni: innostus tässä järjestössä on 
ilman valtion apurahaakin ollut riittävän 
suuri tähänkin saakka. Nuorilla neitosilla 
on tavallisesti taipumus mennä sinne, missä 
nuoria: miehiä on ja viel&pä pukeutumaan,.. 
kin niinkuin nämä toivovat. \ 

----------------------------

Suorastaan oudon vaikutuksen tekee halli
tuksen esitys siinä kohden, jossa ehdotetaan, 
'että suojduskuntatalojen avust:ami,seen 
myöskin myönnettäisiin miljoonan markan 
määräraha. Nehän ovat itse asiassa huvi
ja seurataloja, ei niillä mitään puolustus
mel'kitystä ole. Jos muutkin huvi- ja seu
ratalot saataisiin asettaa samaan asemaan, 
että valtio niitä :tukee, kun ne nykyisen pu
lakauden johdosta ovat joutuneet vaikeuk
siin, niin hyvä on, menkööt silloin n&mäkin 
siinä joukossa, mutta minä arvaan, että 
sitä ehdotusta ei ainakaan hallituksen ta
holta tulla tekemään. Näitä suojeluskunta
taloja on liian paljon rakenneltukin maa
seudulle. Moniin kuntiin, joissa ennestään 
on ~errattain hyvät seuratalot, on niitä pys
tytetty, ja silloin ymmärtää, että yleisöme
nestys ~ei voi olla enää niin suuri, että se 
jaksaa ylläpitää näin monta taloa (Ed. 
Räisänen: Isoja taloja!). Että suojelus
kunnat eivät suinkaan ole rahasta tyhjiä 
vielä talokysymyksessäJkään, näkyy siitä, 
että viime vuosien kuluessa on useita kym
meniä työväentaloja pak:J\;ohuutokaupassa 
joutum1t suojeluskuntien haltuun. MyöSikin 
työväentalot ovat nimittäin olleet siinä 
huonossa asemassa, etteivät ole vointeet ta
louttaan täysin tyydyttävästi hoitaa. 

Toinen kohta hallituksen esityksessä, jota 
epäilyksin lähestyy, on se, joka koskee ehdo-
tettuja palkkoj·en koroituksia. Se herättää 
epäilystä sen johdosta, että palkkojen ko
roitukset nykyjåän ovat niin kovin harvi
naisia. Niistä ei ole pariin k<Olmeeru vuo
teen millään taholla mitään kuultu . 

Hallitus ehdottaa perheellisille virkamie
hille yhteensä noin 36 milj. marlmn tu16jen 
lisäystä, joka järjest~ettäisiin siten, että pari 
vuotta voimassa ollut 5 % :n pallmnalennus 
poistettaisiin. Eiduskunnan jäJsenille halli
tus ehdottaa 25 markan päiväpalkan li
säystä, niin että me onn'elliset pääs:i,simme 
200 markan päiväpalikkoihin. Ja itseään
kään ei hallitus ole unohtanut tai sanoisi:nko 
kohteliaammin : seuraavaa hallitusta, vaan 
ehdottannt, että tulevalle pääministerille 
maksettaisiin 180,000 ja niille toisille her
roille 140,000 ma11kkaa. 

Minä myönnän, että näitä esityksiä voi 
erittäin hyvin perustella. Jos katsoo en
sinnäkin perheellisten virkamiesten asemaa, 
varsinkiin alempipalkkaisten, niin on se 
epäilemättä ollut sangen vaikea viime vuo
sina. Eduskunnan jäsenille ei 200 markkaa 
luultavasti myöSikään olisi liikaa, ei aina-
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kaan niille, jotka maaseudulta tänne tulevat 
ja ovat pakotettuja harukkimaan itselleen 
ulkopuolelta Imdin asunnon ja ruoan. Ja 
myöskin iha:lliJtuksen jäsent·en pal~koja minä 
normaalisissa oloissa olisin valmis koroitta
maan. Ei minusta ole liikaa - ainakaan 
hyvälle pääministerille - maksaa 1>80,000 
ja hyville ministereille 140,000 markkaa. 
Voidakseen hyvin valita, täytyy myöskin 
voida kilpailla yksityisten kanssa. Heisiili
gin kaupunki kulkee tässä suhteessa vielä 
edellwkin. Sehän maJksaa vielä ~orkeammat 
korvaukset kaupunginj.ohtajilleen. Edus
kunta itse maksaa luottamusmiehilleen Suo
men Pankissa korkeampia korvauksia. Ja 
valtio on 's-ekin sentään koko iso afääri, aina
kin suurimpia mitä meidän horisontissamme 
on näkyvissä. 

'Mutta vaikka n1äin hyvin voidaan näitä 
ehdotuksia perustella, niin minusta olisi sit
.tenkin hyvin tarkkaan harkittav,ru, ennen
kuin tämänsuuntainen ratkaisu otetaan. 
Ovathan elinkustannukset edelleenkin alen
tuneet ja edelleenkin eletään vie1ä pula-ajan 
keskellä. Työttömyys on suuri, palkat ovrat 
hyvin laajoissa yhteiskuntapiireissä. paljon 
alle aikaisempain palkkojen ja millään ta
holla ei vielä ole koroituksiin suinkaan 
menty. Myöskin maatalous huutaJa kovasti 
puraansa ja näihin varsinaisiin pula-.ajan 
ilmiöihin uppoaa tietysti vielä satoja mil
joonia, .ennenkuin asiat alkarvat olla järjes
tyksessä. On tietysti myöskin muistettava, 
että tämmöiset palkankoroitukset eivärt ole 
kansalaisten keskuudessa niin kovin popu
läärisiä. Miten epä:populä1ärisiä n·e ovat, 
sen sai aikoinaan herra Mantereen hallitus 
tunteru lähtiessä.än niissä merkeissä vaalei
hin. 

Tässäkin kysymyksessä oli tuolla äsken
mainits-emaUani Tudeerin komitealla toinen 
kanta, jossa tosin kyllä myönnettiin olevan 
tärkeätä, että valtion viran- ja toimerrhalti
jai.n paJrlmt pian koroitettaisiin entiselle ta
solleen, muttra lausuttiin samalla mietin
nössä: , Tästä huolimatta neuvottelukunta ei 
ole nähnyt muuta mahdollisuutta kuin jat
kaa mainittua vähentämi.stä vielä vuonna 
1934, elleivät olosuhteet siihen .mennessä 
muutu .paremmiksi,, jolloin tämä vähennys 
olisi poistettava.'' Neuvottelukunnalla oli 
vielä oma itsenäinenkin kantansa: e.räihin de
taljeihin nähden. Se katsoi, että säännölli
sestikin olisi valtion perheettämille virka
~iehiUe ja semmoisille, joilla ei ole elatus-

velvollisuutta, maksettava jonkin verran vä
hemmän kuin niille, joilla on elatusvoelvolli
suutta. Siinä katsottiin, että noin 5% :n 
säännöllinen ero olisi hyvin hyvästi perus
teltavissrru ja ,se ehdotettiin otettavaksi käy
täntöön jo ensi vuoden budjetissakin ja las
kettiin siitä koituvan säästöä noin parikym
mentä miljoonaa markkaa. Hallitus sen si
jaliD kulkee toista linjaa: ei säästä, vaan 
lisää, kuten ~Sanoin, noin 36 milj. mwrkkaa. 

Lopullista kantaani tässä kysymyksessä 
en ole täHä mitenkään tahtonut esittää. Mie
lestäni asia ansaitsee erittäin vakavan har
kinnan kumpaankin suuntaan. 

Heikoin kohta haHitukSien tulo- ja meno
arvioesityksessä on epäilemättä hallituksen 
kanta työttömyyskysymyksen hoitamiseen 
nähden. Hallitushan on yleensäkin erittäin 
optimistinen tulo- ja menoarvioesitykses
sään, mutta tämä optimismi tulee selvimmin 
näkyviin siinä tavassa, jolla työttömyysky
symys aiotaan hallituksen ohjelman mukruan 
hoitaa. Hallitus kuvittelee nimittäin, ettei 
asema työttömyyden alalla enää ole lähes
kään niin vakava kuin aikaisemmin. Las
ketarrunpa, että täksi vuodeksi va;ratuista 
työttömyyden vastu:stamismäärärahoista voi
taisiin säästääkin, jopa kerrassaan 50 milj. 
markkaa, ja kun ensi vuodeksi ehdotetaan 
165 milj. markkaa, olisi ensi vuonna siis käy
tettä.vänä 215 milj. :mrurkkaa. Tämän lisäksi 
ilmoittaa hallitus, että se ,tällä kertaa eri 
pääluokkien kohdalle on ottanut melkoiset 
työmäärärahat, joita voidaan käyttää työ
markkinoilla kulloinkin vallitsevia oloja sil
mälläpitäen". 

Mitä ensinnäkin tähän viimema.inittuun 
ilmoitukseen tulee,. on sitä vaikea kontrollee
r.ruta, kun ei ole ollut tilaisuudessa suoritta
maan yhteenlaskua budjettiin eri momen
teiHe hajoitettuihin työmäärärahoihin näh
den. Sikäli kuin olen vertailussa onnistu
nut itselleni tätä kysymystä selvittämään, 
on minusta kuitenkin tuntunut, että vwrsi
naiset työmä:äräraJhat olisivat jonkin verran 
vähentyneet, eivätkä suinkaan lisäänty.neet. 
Mutta en ole asia,st1a varma, koska en ole, 
niinkuin srunottu,. voinut laskelmia toimittaa. 
E·d'uskunnan olisi kuitenkin tätä kohtaa kä
sitellessään mu~stettava, että työttömyys 
maassa on edelleen ·erittäin suuri ja koko 
kysymys sen kautta ·erittäin valm;va. Talvi
kuukausinahan työttömyys lähentelee vielä
kin noin 100,000 henkeä ja tuskinpa se siitä 
·ensi ta.lvenakaan tulee paljoa alenemaan. 
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Voi tosin sanoa, että: maaseudulla työttö
myys osoittaa alenevaa suuntaa, johtuen 
siitä, .että metsätöitä suoritetaan paljon run
saammin kuin aikaisemmin ja asema siis 
siellä myöskin huomattavasti kevenee. 
Mutta kaupungeissa asia on vielä ainakin 
entisessä kunnossaan,. jollei huonommassa. 
kinakin tä.ällä pääkaupungissa huomaa, että 
kysymys takertuu yhä pahemmin tervaan. 
Sekä v,a,ratöihin käytettäviä määrärahoja 
että köyhäinhoitomenoja on saanut jatk~ 
vasti yhä lisätä. Ja jos työttömien luku
määrä jonkin verran laskisikin, niin ei se 
vielä oikeuta suurempaan optimismiin :tässä 
asiassa. Eihän tähärukään mennessä kaikkia 
työttömiä ole voitu hoitaa, korkeintaan 1
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tali ·ehkä 1/ 3 , ja niillekin, jotka on hoidettu, 
ovat maksetut palkat olleet kovin vähäiset. 

Aikanaanhan n. s. Hynnisen komitea 
laski tarvittavan vuoden 1932 loppupuolta 
ja vuotta 1933 varten 500 milj. markkaa. 
Tästä hallitus ja eduskunta tinki jo 150 
milj. pois ja •nyt i,stuva hallitus n·äkyy vielä 
aikovan tinkiä 50 mil:joonaa siten, ettei 
kaikkea tätä rahaa panna käytäntöön. 
Näistä tinkimisistä huolimatta tulee tänä 
vuonna joka tapauksessa! käytettäväksi työt
tömyyden torjumista varten noin 360 mil
joQilaa markkaa, kuten olen laskenut ja huo
matakseni ministeri Wdtting mainitsi myös
kin saman summan. Tämä siitä huolimatt>a, 
että hallitus aikoo tuon 50 miljoonaa mark
kaa vielä; nitistäiä pois määrårahasta. 360 
miljoonaa siis tänä vuonn.a ja ensi vuodeksi 
vain 215. Minusta tällöin ei voi sam·oa, ku
ten ministeri Witting mainitsi, että ,työttö
myyden torjumiseen on varattu varsin run
sas määräraha''. Pä,invastoin tämä määrä
·raha on liian pieni. Mitenkä toisi8sa mai,g,ga 
asia hoidetaan, sen osoitta!a esimerkiksi ver
taus Ruotsiin, jossa aivan .tänä keviilinä on 
eduskunnan päätöksellä varattu 170 miljoo
naa kruunua, .siis noi,n 2 miljardia markkaa 
yleisten töiden käyntiinpanoon. Jos ott<aa 
a;,sukasluvun perusteeksi, pitäisi meillä va
rata ehkä 1 miljardi. Mutta kun Suomi on 
köyhempi maa, niin älkäämme pyytäkö niin 
palj·on. Mutta kun se pudotetaan viidenteen 
osaan, niin silloin on oltu liian paljon sääs
täväisyysbudjetin kannal1a1, mutta väärä.ssä 
paikassa. 

Yleisen työttömyyden ohella on asemaa 
vielä paljon vaikeuttanut se, että työpalkat 
ovat hirveästi pudonneet. Metsätöissähän 
viime talvena 8--10 marrkan .p'äiväpalkat ei-
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väJt olleet mitään harvinaisuuksia. Tämä on 
herättänyt suurta huomiota. Kunnat ovat 
valittaneet, kun ovat saaneet köyhäinhoito
menonsa kasvamwan. Eduskunnassa nousi 
voimakas kritiikki viime kevättalvella kah
denk1n välikysymyksen yhteydessä ja jopa 
maan ulkopuolellaJkin on kaiku tästä kiiri
nyt. Englannin parlamentissakin on asiasta 
tehtiY kyselyjä, joissa on vähä:n ilkeämieli
sesti vertailtu Suomen työoloja Venäjän 
pakkotyöoloihin ja pyydetty hallitukselta 
selvityksiä. Nähtävä.sti sen johdosta täällä 
on kaikessa hilj.aisuudeS8a !käynyt eräs Eng
lannin parlamentin jäi8enten muodostama lä
hetystö ottamassa selvää meidän työolois
tamme. Se kierteli kokonaisen viikon käy
den eräissä tehtaissa ja tavaten myöskin 
alaan kuuluvia henkilöitä. Toivottavasti 
tämä läJJ.etystö on saanut sen li:uv,a;n, ettei 
asema ole niin huono kuin Englannissa on 
luultu. Mutta emme voi myöskään kehua 
palkkaoloissa vallitsevilla oloillamme. Niilll
tävästi puunjalostusta harjoittavat li~kkeet 
itsekin nyt tuntevat 1a1seman olevan heikon 
ja häpeävät eruti·stä menettelyään. Tähän 
viittaa se että nyt .suunnitellaan, toisenlruista 
toimintaa, luvataan palkkojen koroituksia. 
Ja jotta tätä voitaäsiin kontrolleerata,, ,aiko
vat liikkeet omalle keskusliitolleen ryhtyä 
lähettämään säännöllisiä pa1kkatilastoja, 
jotka tämä keskusliitto sitten jättä:ä puoles
taan hallituksen käytettäväksi. Jos näin me
,netellään, saadaan ·ai~ann jonkunlain,en pa
rannusaskel. Silloin syntyy palkkatilasto, 
joka on julkinen ja tavallaan virallinen ja 
jonka pohjal1w keskustelu paljon .paremmin 
silloin voi tapahtua. - Teollisuudella:mme 
onkin tätä nykyä paljon suuremmat mahdol
lisuudet kuin vielä joku aika takaperin ko
.roittaa työläistensäJ palkkatasoa, sillä koko 
meidän teollisuutemmehan ,ansaitsee tällä 
hetkellä aika hyvin, niin hyvin vientiteolli
suus kuin myös kotimarkkinateollisuus, joi
den kaikkien toiminta on vi1lkastunut ja an-
8iot siitä johtuen kasvaneet. 

Mielestäini olisi työttömyyden vastusta
mista tarkoittavaa määrfirah,aia huomatta
vasti lisättävä. On hankittava U8ea:mmille 
työttömille työtä ja kaikille täten työhön 
otetuille enemmän pailkkaa kuin, aikaisem
min. Mainits,en tässä y'hteyde.ssä, että toh
tori Tud'eerin komitea ehdotti 200 miljoo
nrua markkaa aivan uutta rahaa. Minun näiD.
dä:kseni sekin on arvioinut asemaa liian opti
mistisesti. Y mmä,rtääkseni pitäisi ainakin 
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300 miljoonaa markkaa varata työttömyy
<Ien torjumiseen. 

Olisi ehkä väärin jättää tässä yhteydessä 
kajoamatta maatalouspä·ä1uokka.an. Sehän 
muodostaa niin koviin ,suuren ja samalla mo
nihaaraisen osan budjetista:. Kun maata
lous myöskin on pääeli:nkeinomme, merkit
sevät .sen kohda!Ha jaetut summat aika pal
jon maan taloudessa. Tässä pääluokassa 
näkyy! haHitus ehdottavan kurkemista en
tistä monasti täällä arvosteltua suuntaa 
myöten. Entiset maatalouden tukemismää
rärahat on säilytetty j,a lisäyksiä on monissa 
kohdissa esitetty. Kokonai!Sli:säys tässä pää
luokassa tekee 18 miljoonaw markkaa, vaik
kakin ·erinJäisiltä oppilaitoksilta y. m. on huo
mattavia summia vähennetty. 

On tietysti myönnettä.vä, että ma,atalous 
€lää vaikeaa aikakautta ja että sekin taiste
lee pulan kourissa niinkuin monet muutkin 
yhteiskun:tapiirit. Mielestäni pulaa kuiten
kin melkolailla liioitellaan. V1arsinkin nyt, 
kun sa;to tänä vuonJHll on onneksi tullut niin
kin hyvä kuin se on tullut,. ei ole syyili tur
haan :mustamaalaukseen t'älläkään alalla. 
Nyt on ennen kaikkea muistettava, että maa
talous tulee saamaan runsa1asti lisä,tuloja ai
van luonnollista tietä. J\!Ietsärahojahan tu
lee virtaamaan ensi talvena maaseudulle pal
jon enemmän kuin aik.a!i'semmin. Me.tsiä os
tetaan runsaasti ja hinnat ovat myös nous
seet huomattavasti. Kaikki maassa olevat 
sahat tulevat nähtävästi käyntiin pant·a<viksi 
ja niitä varten tarvitaan raaka-aineita, 
myöskin ennestään käynnissä olleiden van
hat varastot .ovat jokseenkin loppuun kulu
tettuja (Vasemmalta: Ostorengas on liian 
lujassa! - Hajoittakaa !) . Tosin ei valtion 
metsähuutokauppoja v1elä ole pidetty eikä 
siis tiedä tarkkaan, mille kohdalle hinnat 
-asettuvat,. mutta sik'äli kuin kuulee ammatti
miesten ja asiantuntijain lausuntoja, niin il
meisesti sahatavarain kantohinta nousee noin 
markalla kuutiojalalta. Jos meillä sahaus 
nousee miljoonaan standertti<in, niinkuin sa
maiset asi,antuntijat arvioivat,. merkitsee se 
250 miljoonaa kuutiojalkaa ja markan nousu 
kuutiojalalta siis yksin koroitettua hintaa 
250 milj. markkaa. Lisäksi tulee tietysti 
runs~JJa!Sti paperipuita ja muuta pientä puu
tavaraa. Rahamin,isteri Relander tosin laski, 
€ttä metsätuloja tulisi maaseudulle noin 750 
milj. markkaa, sen sijaan että ne tänä 
vuonna nousivat 550:een,. siis noirn 200 milj. 
markan lisäys. Minä luulen,. että tämä on 

aivan liian vaatimattomasti laskettu. Lisä
tuloja täytyy tulla. useampia satoja miljoo
nia markkoja edelliseen vuoteen verraten ja 
se tietysti p.rurantaa aivan mtka,isevast~ maa
seudun asemaa. 

Tästä huolimatta hallitus ehdottaa run
saasti jatkuvia tukemistoimenpiteitä. Näistä 
on ainakin minun ,silmissäni kaikkein vasten
mielisin vientipalkkiojuttu. Sitä eivät täällä 
esiintyneet ra.haministeritkään voineet kuin 
hieman häpeillen puolust,a:a eikä sitä millä;än 
voikaan puolustaa. Se on ennestään ollut 
jo koko rasittava ja nyt se hallituksen esi
tyksen mukaan tulee muodostumaan vielä
kin rasittavamma.ksi. Samalla tulee sen sisäi
nen järjestely myöskin kokonaan mullistet
tavaksi. Sen sijaan ·että tämmöisiä vienti
palkkioita tähän saakka on maksettu voille 
korkeintaan 3 marklma, juustolle 2, markkaa, 
sianlihaUe 3: 25 ja kananmunille 4 markkaa, 
aiotaan nyt aivan toisella tavalla käsitellä 
näitä ma1atalouden eri tuotteita. Se tapah
tuu siten, että voin avustus nostetaan, jopa 
niin voimakkaasti kuin 5 markkaan saakka 
kilolta. Ja samalla vähennettäisiin munille 
tähän saakmru ma:k:settu vientipalkkio, joka 
nyt orn ollut 4 markkrua., ja aikanaan jopa 5 
markkaa., 2 1

/ 2 markkaan. Tiedättekö, mitä 
tämmöinen j.ärjest,ely merkitsee? Se mer
kitsee sitä, että meijereitä ha,lutaan tukea 
tämän kautta.. Se ei tule maatalouden hy
väksi, vaan meijereideifl: huonon taloudellisen 
aseman para:ntamisebi. Sen sijaan pien,. 
viljelijät, joita on houkuteltu vuosien lm
luessa kohotta1ma:an kwnatalouttaan,. jätettäi
siin nyt puolen avustuksen varaan, jolla hei
dät tälle ala.He on houkuteltu. Se on aivan 
väärään suuntaan menevää avustusta, jos 
avustusta tahdotaan jakwa. Tämä ,.,köyhän
apu", jos .sitä ,siksi rohkenee kutsua mikä 
vientipalkkiona maataloudelle suoritettai
siin,, tulee tekemäällJ kokonaista 95 milj. 
markkaa vuodessa j,ru on siinä huomattavaa 
kasvua tämän vuoden budjettinumeroihin 
nähden, joihin verraten se tulee nousema·an 
huoma.ta.kseni 20 milj. markalla. 

Tämä ei ole ainoa lisäys,. joka mruata.lous
budjetissa esiintyy. Meijereitä. aiotaan 
avustaa toiseHakin tavalla, varaamaila niille 
2 1/2 miljoonaa markkaa akordien tekoon. 
Yleisesti tunnettu asia on, että meijerit ov;at 
meillä liian ylellisesti ja raskaasti rakennet
tuja, monasti liian lähelle kaupunkeja, niin 
että niiden taloudellinen ·asema on ollut pit
kän aikaa heikko. Tietysti nykyinen pula-
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1a1ika on sitä vielä huonontanutkin, mutta to
deta voi, että juuri meijerien liian raskaiden 
käyttökulujen vuoksi maidon hinta karja
taloustuottajille monilla seuduilla putoaa 
aivan kohtuuttoman alhaiseksi. 

Edelleen ,ehdotetaan MaakiiJtteistöpankin 
lainojffil korko aleunettavaksi 5% :iin. Se 
maksaa valtiolle 500,000 markkaa. Ja kaikki 
entiset tukemistoimenpiteet, korkeat tuLlit, 
jauhatuspa:kot ja muut semmoiset jäisivät 
tietysti edelleen voimall!n. Ei siis voi syyttää 
ainakaan sitä, ettei hallitus oEsi koettanut 
maataloutta muistaa,, päinva.stoin- on se hy
vinkin 'runsaalla kädellä koettanut panna 
muut yhteiskunt,aduokat tukemaan tätä 
:maamme pääelinkeinoa. 

No, en tahdo vastustaa maatalouden tuke
mista, päinvastoin, ll!Utetta:koon sitä jos se 
apua ,tarvitsee. Mutta ätköön tällöin unoh
dettako myöskään vieläkin heikommass,ru ase
massa olevia~ irruttensä työstä ja palkkatu
loista eläviä työlä:isiä. Suosittelisinkin valio
kul1llalle sen vuoksi jonkin1aistll! pula-avus
tusjärjestelyä samaan malli~n kuin Ruot
sissa j,a: Tanskassa on äskettäin tehty, jolloin 
koetetaan kumpaakin ryhmää avustaa niin 
pitkälle, kuin maan varat riittävät. 

Ehkä olisi epäkohteliasta unohtaa niin 
tärkeä tekijä kuin alkoholi budjettikeskus
telun yhteydessä. Se ansaitsee oman lu
kunsa. Ja varsinkin nyt, kun suunnitellaan 
toisen kokonaisen vuoden toimintaa kielto
lain kaaduttua, on jo parempia näköaloja 
siitä, minkälaiseksi tulevaisuus näyttää muo
dostuvan. 

Silloin kuin kieltolain kaatamiseksi teh
tiin työtä, annettiin meille paljon lupauksia 
ja kauniita lupauksia. Tästä maasta piti 
tulla täydellinen paratiisi, jos vain päästäi
siin siitä riesasta eroon. Meille luvattiin 
valtion kukkaroon lisätuloja 30:01------'500 milj. 
markkaa riippuen siitä, kuinka antelias ku
kin lupaaja oli. Edelleen luvattiin, että 
maa saadaan täysin raittiilksi ja salakuljetus 
pois. Miten lienee nyt sen raittiuden laita? 
Minusta näyttää, että tilanne on huonompi 
kuin ennen (Vasemmalta : Varmasti ! ) . Pari 
päivää sitten näimme erään läänin maaher
ran vaativan hallitusta kiireellisiin toimen
piteisiin, jotta Karhuviina saataisiin pois. 
Se on ollut nähtävästi liian vahvaa juomaa 
pohjalaisillekin. 'Täälläkin se on paljon tu
hoa tehnyt (Vasemmalta: Ne sanovatkin 
sitä IKL :ksi!- Hilpeyttä). - Salakulje
tusta ei myöskään ole saatu poistetuksi, 

se 'päinvastoin rehoittaa edelleen ja se on 
näyttänyt jättäneen jälkiä myöskin halli
tuksen tulo- ja menoarvioesitykseen. 8iinä 
ehdotetaan nyt jälleen pitkästä aikaa, että 
merivartiolaitosta vahvistettaisiin ja siihen 
tarkoitukseen annettaisiin 2,400,000 mark
kaa. Tarkoituksena on hallituksen peruste
lujen mukaan panna laivoja taas enemmän 
liikkeelle kuin ennen. Miksei näin yksinker
taista keinoa ole tehokkaammin aikaisem
min käytetty, - se menee yli minun ym
märrykseni. Budjettiehdotus tuo myöskin 
armotta näkyviin niiden lupausten onttou
den, joita valtiolle kertyviin tuloihin näh
den annettiin. Luullakseni olen onnistunut 
löytämään kaikki eri momenteilla olevat 
tulolähteet, kuin mainitsen, että alkoholi
liikkeeltä odotetaan noin 89.5 milj. mark
kaa, oluen ja paloviinan valmistusverojen 
lasketaan tuottavan ensi vuonna 7'2, milj. 
markkaa. Lisäksi tulee jonkin verran tul
leja, mutta siinä se sitten kaikki myöskin 
on. 3001 miljoonaan markkaan ei lähes
kään päästä, puhumattakaan 500 milj. mar
kasta, jota summaa useat eduskunnankin 
jäsenet meille vilkuttelivat. On siis sa
nottava, että kieltolain kaatajain vekselit 
ovat jääneet kokonaan lunastamatta ja että 
moraalinen tila maassa ei myöskään ole 
sen jälkeen parantunut (Vasemmalta: Päin
vastoin!). 

Kuriositeetin vuoksi mainitsen vielä pari 
kolme momenttia, jotka voinevat herättää 
eduskunnan jäsenissä mielenkiintoa. Oi
keistobolshevistinen lapuanliikekin on saa
nut tulo- ja menoarvioon puumerkkinsä pai
netuksi. Siellä on 'eräs momentti, joka joh
tuu sen toiminnasta. ,Poliisimenoja on ni
mittäin lisätty. Liikkuva polisikomennus
kunta on perustettu ja se on tapahtunut 
yksinomaan niiden yleisten järjestyshäi
riöiden vuoksi, joita tämä oikeistobolshe
vistinen liike on maassa aiheuttanut. ,Se 
maksaa meille nyt 7.9 milj. markkaa vuo
dessa, niin että nyt me senkin hinnan tie
dämme. Lisäykset ensi vuodeksi nousevat 
5.5 milj. markkaan. - Samanlainen huvit
tava momentti on eräs toinen, jossa ehdo
tetaan 250,000 markkaa, jotta voitaisiin 
peittää ne kavallukset, joita virkamiehet 
yksityisten varoista tekevät. Kavallukset
kin alkavat tulla niin säännöksi, että nekin 
täytyy organiseerata. - Ja komiteain koh
talo on jälleen aivan toisennäköinen kuin 
muutama vuosi sitten. Meillähän oli joku 
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vuosi sitten eräs hallitus, joka saavutti 
suurta kansansuosiota esiintymällä komi
teain teurastajana; ne piti silloin kaikki 
hävittää. Nyt esitetään taas lisäyksiä 
400,()0;0 markkaa, niin että sekin homma 
on valunut täydellisesti hiekkaan. 

Meillä vasemmistossa ei tietysti voida 
olla lähestulkoonkaan tyytyväisiä siihen ta
paan, jolla hallitus budjetin menopuolta 
on käsitellyt. Mainitsin j·o, että me odo
tamme hartaasti, että työttömyyskysymys 
otetaan paljon vakavammalta kannalta ja 
että sen torjumiseen varataan enemmän va
roja. 1Työaika olisi myöskin järjestettävä 
ainakin 8 tunnin päivätyön pohjalle ja sillä 
tavalla varattava jonkin verran lisää työ
mahdollisuuksia nykyisille työttömille. Se 
tietysti maksaisi valtiolle jonkin verran li
sämenoja. Maataloudesta puheen ollen ei 
saisi unohtaa maataloustyöväkeä. !Senkin 
asemaa olisi huomattavasti parannettava ja 
varsinkin sen perin kurjia asunto-oloja olisi 
korjattava. 

Ennenkuin lopetan on ehkä syytä muu
tamalla sanalla vielä kos>keteUa hudj·etti
ehdotuksen tulopuolta. rSiitä :ei tosin :ole 
paljon sanottav,a:a, kun ei mitään muutos
ehdotu"llisia tuloihin ja veronkantoon näh
den tehdä. Kaikki entiset raskaat verot 
jää:vät ,siten vastoin kansalaisten hartaita 
toivomuksia yhä edelleen entiselleen. 

Hallitus näyttää tulopuolellakin olevan 
mellmlailla optimistinen j·a -ehkä täydellä 
syyllä. Mainitsin jo, että tullitulojen 
tuotto arvioidaan 65 mHj. markkaa netto
tulona suuremmaksi kuin 'aikais.emmin. 
Otaksutaan niin ollen kall!san pystyvän 
ylläpitämään ~sitä kiihtynyttä tuontia, j:ota 
tänä vuonna on tapahtunut. Tul·o- ja 
omaisuusveron arvioidaan kasv:av,an 60 
milj. markalla. Luullaan :siis, että li1kkeet 
ja yksityiset kansalaiset saavat huomat
tavasti lisätuloja. Metsätulojen arviointiin 
nähden on tietysti nykyinen ajanhetki huo
nosti valittu, koska vasta ensi viikolla al
kavien valtion metsähuutokauppojen jäl
keen voidaan sanoa, mille tasolle hinnat 
asettuvat. Valtion liikelaitoksetkin ovat tu
lopuolella lisänneet jonkunverran tulok
siaan, kaikki muut, paitsi puolustuslaitok
sen, joiden tilinpäätöksissä tulot ja menot 
hyvin merkillisellä tavalla menevät aivan 
tasan. Jos yksityisliikkeessä näin tapah
tuu, on silloin aina lähellä epäilys, että 
siellä on suuriakin tappioita olemassa. Ar-

vattavasti näin on laita näissäkin laitok
sissa ja sitäkin tietä valtio niin ollen yllä
pitää puolustuslaitosta ilman että siitä mi
tään numeroita meille esitetään. 

Kootakseni sanottavani jonkinlaisen yleis
vaikutuksen muotoon tekisi mieleni karak
terisoida tämä budjetti semmoiseksi, että 
se tekee jonkinverran harmaan ja värittö
män vaikutuksen. :Siinä ei ole mitään reip
paita otteita, se tallaa vanhoja polkuja. 
rSuu·rempia lisäyksiä siinä esitetään vain 
puolustuslaitoksen ja maatalouden me
noissa ja vähäinen lisäys kulttuuribudje
tissa, maamme sivistysmenoissa. Muissa 
kohdin se on yleensä varovainen. 

Tämännäköinen on siis nykyisin istuvan 
kulttuuri-liberaalisen hallituksen taloudelli
nen ohjelma. 

Ed. Sarlin: Herra puhemies! Val
tion talousarvion rakentaminen kestävälle 
pohjalle ei ole mikään helppo tehtävä yleis
maailmallisen lamakauden jännittäessä ta
louselämän jousta halki sivistysmaiden ja 
valtiollisten mielialojen lainehtiessa pulan 
puristuksessa jyrkkäharjaisina kansojen 
pohjakerroksista aina huippuihin asti. 

Tasavaltamme hallitusta on mielestäni 
syytä onnitella siitä, että se pidättyväisyy
den sääntöjä seuraten ja äärimmäisyys
ainesten vaatimuksia päättävästi torjuen on 
kyennyt tarjoamaan eduskunnalle budjetti
esityksen, joka on saatu tasapainoon tar
vitsematta turvautua uusiin veroihin tai 
lainojen ottoon tai muihin erikoistoimen
piteisiin. Nähtäväksi jää, jaksaako edus
kunta, kuten kahtena edellisenä vuotena 
tunnustusta ansaitsevalla tavalla on tapah
tunut, seurata hallituksen esimerkkiä ja 
pysyä samalla pidättyväisyyden linjalla, 
vai ryhdytäänkö jälleen, niinkuin valitetta
vasti kylläkin tapahtui nousukonjunktuu
rien maassa vallitessa, lisäilemään bud
jettiesityksen menomomentteja erikoisalo
jen eduksi sellaisenakin tavalla, että jäl
leen tasavallan talouden kokonaisuus siitä 
tulisi kärsimään. Yleensä tuntuvat J?,e pe
rustelut ja päätelmät, joilla hallitus on 
esilläolevan budjettiehdotuksensa rakenta
nut, samoinkuin se erinomaisen mielenkiin
toinen katsaus maailman yleisiin talous
ilmiöihin, jonka herra rahaministeri täällä 
esitti, oikeilta ja harkituilta, niin eriäviä 
mielipiteitä kuin tietenkin saattaa ilmetä-
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kin erikoiskohdissa yksityiskohtia arvostel
taessa. 

Onhan näet ensiksikin, kuten herra raha
ministerikin täällä on todennut, pantava. 
merkille, että vaikka taloudellinen tilanne 
maailmassa vielä laajoin mitoin ja sangen 
yleisesti on varsin epämääräinen ja vaikka 
valtakuntien välisissä neuvospöydissä ei ole 
onnistuttu avaamaan kansojen välistä 
kauppaa kahlehtivaa gordiolaista solmua, 
viittaavat kuitenkin monet seikat, kuten 
hallitus nimenomaan on selittänyt~ siihen, 
että taloudellinen asema kotimaassamme on 
jonkinverran helpottumassa. Kauppa
taseemme on useita vuosia peräkkäin ollut 
vientivoittoinen ja rinnan tämän ilahdutta
van ilmiön kanssa on kyetty vähentämään 
lyhytaikaista velkaamme ulkomaille, niin 
että se vuodenvaihteessa oli supistunut 
pienimpään määrään koko itsenäisyytemme 
aikana, nimittäin 690 milj. markkaan. Kun 
samoihin aikoihin tuli tunnetuksi, ettei 
Suomessa tultaisi toteuttamaan mitään in
fla tiota, kaikkein vähimmin rahamme ar
von tahallista huonontamista muista maista 
riippumattomana, irrallisena, ja sellaisena 
julkistaloudelle ja yksityistaloudellekin tur
miollisena toimenpiteenä, seurasi siitä, ku
ten tiedämme, että rahaa on ollut liikkeessä 
enemmän kuin ennen. Ilmoitetaanharr liike
pankeissa kesäkuussa olleen jopa noin 400 
milj. markkaa kassavaroja, eikä tämä 
määrä ole senjälkeen ainakaan sanottavasti 
vähentynyt. Siten helpottuneen rahatilan
teen johdosta Suomen Pankki saattoi kesä
kuussa alentaa diskonUokorkonsa alem
maksi kuin mitä se on ollut sitten vuo
den 1919, ja yksityispankkien sekä talle
tus- että antolainauskorkoja on alennettu. 
Vastikään on lisäkst Suomen Pankin dis
konttokorkoa uudelleen alennettu, kuten 
täällä jo on mainittu, 0.5 % :lla. Kuta pi
dättyväisempiä valtion menoissa ollaan, 
sitä varmemmin voidaan odottaa kehityk
sen jatkuvan ylläkerrottuun onnelliseen 
suuntaan, sillä rahankierron vilkastumista 
ja yksityisyritteliäisyyden elpymistä hei
kontaisi varmaankin tuntuvasti huomatta
vampi jatkuva rahojen investoiminen koti·( 
maisten valtion obligatioiden tai muussa 
muodossa enemmän tai vähemmän tuotta
mattomien yleisten menojen peittämiseksi. 
Uusien lainojen välttäminen onkin niin
muodoin painava asianhaara talouselä-

mämme elvyttämispyrkimykselle yleensä ja 
on oltava tyytyväisiä siitä, että hallitus on 
valtion talousarvioesityksensä nyt saanut 
lukkoon niitä esittämättä. 

On edelleen todettava, että puunjalostus
liikkeittemme asema vahvistui jo viime 
vuoden aikana huomattavasti. Tämän vuo
den sahatavaravarastot alkavat olla koko
naan loppuun myydyt ja hinnat ovat enti
sestään hieman kohonneet. Selluloosaa on 
myöskin myyty vilkkaasti, vieläpä 1935 
vuoden laivaukseenkin. Tästä kaikesta 
tulee olemaan seurauksena, että maaseudun 
työttömyystilanne, joka jo viime talvena, 
kokonaisuudessaan katsottuna, oli melkoi
sesti helpompi kuin talvella 1931-1932, 
ensi talvena kaiken todennäköisyyden mu
kaan tulee edelleen ainakin vähän helpot
tumaan sekä että metsätyöpaikat, jotka 
paikoin viime talvena vielä olivat toimeen
tulon minimirajan alapuolella, pääsevät 
kohoamaan. Maanviljelijöille. avautuu sa
malla laajempia mahdollisuuksia metsän
myyntiin kuin edellisellä myyntikaudella 
ja hinnatkin kiertyvät ainakin jonkunver
ran korkeammiksi. Nämä seikat, ellei niitä 
yliarvioida, oikeuttavat käsittääkseni mää
rättyihin supistuksiin valtion budjetin me
noissa, mutta vaikka niin onkin laita, ei 
tietenkään ole. tilannetta katseltava liian 
optimistisin silmin. Maatilojen pakkohuuto
kauppojen runsas lisääntyminen, maalais
kuntien, jopa erinäisten kaupunkienkin, 
edelleen sangen kireä, etten sanoisi kestä
mätön taloudellinen asema varsinkin Poh
jois-Suomessa sekä työttömyysnumeroitten 
ilmeinen nousu jälleen heti syksyn alettua 
suuremmissa kaupungeissamme ja eräissä 
väkirikkaissa asutuskeskuksissamme puhu
vat jatkuvasti siksi vakavaa kieltä, että 
valtiovallan on mielestäni pidettävä edel
leen silmät auki ja katsottava, ettei jou
duta auttamattoman hädän eteen heikom
milla seuduilla. Vaikkakin siis edellä kos
ketellut tilanteen helpottumisilmiöt ovat 
osaltaan vaikuttaneet valtion talouteen, 
jonka keventymistä ovat sen lisäksi edistä
neet eräät muutkin seikat, kuten rahami
nisterin mainitsema dollarin arvon lasku, 
ei hallituksella mielestäni ole ollut perus
teltua syytä antaa optimistisempaa bud
jettiesitystä kuin mitä on tapahtunut. 
Osoittaaharr budjetti, kuten täällä on mai
nittu, jo nyt 39 milj. markan ylijäämää, 
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joka on ehdotettu käytettäväksi 1932 vuo
,den tilinpäätöksen osoittaman vajauksen 
peittämiseen. 

Tietenkin vasta budjetin tarkempi, yksi
tyiskohtaisempi tarkkailu, kuin mihin nyt 
on ollut riittävästi aikaa, on osoittava, onko 
laskelmissa osuttu täysin oikeaan, vai onko 
määrätyissä kohdin tarkistukselle varaa, 
jotta eri tarpeet tulisivat tasasuhtaisesti ja 
riittävästi tyydytetyiksi ja jotta toiselta 
puolen arvioidut tulot ne pystyisivät tosi
asiallisestikin peittämään. Olen ollut ohi
mennen tekevinäni sen havainnon 
ja sehän .on hallituksenkin taholta tä
nään jo myönnetty että hallitus 
on katsonut mahdolliseksi sangen ylei
sesti koroittaa tulomomentteja kuluvan 
vuoden eristä. Mutta uskottavasti ovat 
koroitukset riittävästi perusteltuja. Si
vumennen v·oinen kuitenkin mainita, 
että valtion metsätalouden nettotuloa, 
sikäli kuin minulle ainakin on ilmoitettu, 
. on hallituksessa koroitettu 30 milj. mar
kalla siitä 43 milj. markan määrästä, johon 
asianomainen ammattivirasto oli nykytilan
teen perusteella tuon tulon arvioinut. Tu
leeko tämä koroitus todella osoittautumaan 
olojen mukaiseksi, on oleva kiintoisaa nähdä, 
vallankin kun edellisinä vuosina tulojen 
suurentuminen yli alkuperäisen arvion oli 
tietämäni mukaan ainakin osaksi aiheutu
nut siitä, että työttömyyden torjumistarkoi
:tuksessa oli täytynyt hakkuuttaa säännölli
.siä määriä enemmän, jollainen luonnolli
.sesti ei ole hyväksyttävää muutoin kuin 
pakkotilanteessa, jota taasen ensi talvena 
toivottavasti ei enää esiinny. Toivottavasti 
metsän hinnat kuitenkin tulevat kohoamaan 
yli ammattiviranomaisien arvion ja piak
koin pidettävät valtion tukkihuutokaupat 
tuovat asiaan lopullisen varmuuden, niin 
että tilanne voidaan valtiovarainvaliokun
nassa harkita. 

Sikäli kuin näin tapahtuu ja tulojen 
arviointi myös tulo- Ja omaisuusveron, 
tuontitullien, korko- ja osinkotulojen sekä 
valtionrautateitten tuottoon nähden to
teutuu, kuten näyttää olevan perusteellis
ta:kin syytä päätellä, esitykseen otetut me
not oyat peitettävissä lainoitta ja veron
koroituksitta, mikäli esitetyillä ruenoilla li
.säyksittä selviydytään. Hyvällä tahdolla 
ja tiukalla säästäväisyydellä on eduskun
nassakin käsittääkseni näille perille vaka
vasti pyrittävä ja tunnustus on annettava 

hallitukselle siitäkin, ettei se valtiotalouden 
kevennysharrastuksessa ole unohtanut niitä 
taloudellisen elämämme aloja, joita lama
kausi raskaana on pyrkinyt puristamaan. 
Onhan rnaataviljelevän väestön taloudel
lista ahdinkoa pyritty lieventämään val
tion varoista annettavan tuntuvan tuen 
kautta rn. m. alentamalla valtion vastatta
vaksi Maakiinteistöpankin korkoa, otta
malla määräraha, vaikkakin vaatimaton, 
hädässä olevien meijerilaitosten pelastami
seksi sekä lisäämällä erinäisten karja
taloustuotteiden hintojen vakaannuttamis
mielessä vientipalkkioita. Työmäärärahoissa 
sen sijaan esiintyy jonkun verran supistuk
sia jälleen. Niinpä on metsänhoito- ja 
suonkuivaustöitä varten valtionmailla osoi
tettuja määrärahoja ehdotettu vähennettä
väksi 2lf2 milj. markalla, samoin neljän
teen osaansa määrärahaa ,varsinaisia suon
kuivaustöitä varten valtionmailla ", mitkä 
vähennykset olisi mielellään nähnyt vältet
tävän, koska mainitut määrärahat tarkoit
tavat todella tuottavaa työtä ja edellinen 
niistä samalla on sellainen erä, jolla on 
tyydytettävä valtion metsätalouden sään
nöllisiä vuotuistarpeita, s. o. hakkuualan 
saattamista uudelleen metsistyskuntoon, 
jota tietenkään ei ole laiminlyötävä kestä
vän metsätalouden turvaamista vaaranta
matta. Vähemmässä määrin on supistettu 
myös rautateiden liikkuvan kaluston lisää
mismäärärahoja sekä uudis- ja uusiruistöitä 
varten valmiilla radoilla osoitettua määrä
rahaa, niinikään tie- ja siltarakennusrnäärä
rahoja, Pohjois-Suomen ja Karjalan raja
seutujen maantieverkoston määrärahaa ja 
joenperkausrnäärärahaa. Ja kun samalla 
työttörnyysrnäärärahatkin on ollut alennet
tava, jää työmarkkinatilanne kenties sitten
kin ahtaaksi, ellei yksityisyritteliäisyys ky
kene odotettua enemmän tarjoamaan sijoi
tusmahdollisuuksia työvoirnille. Omasta 
puolestani rohkenisinkin olla sitä mieltä, 
mikäli siinä voitaisiin onnistua, että olisi 
syytä eduskunnassakin koettaa keksiä 
menojen lievennyksiä muilla aloilla ja si
joittaa siten aikaansaatavat säästöt työ- ja 
työttömyysmäärärahojen koroituksiin, jotta 
enenevin määrin päästäisiin vaitionkin pon
nistuksin siitä suoranaista epätoivoa kylvä
västä onnettomuudesta, johon vuosi vuo
delta jatkuva työttömyys ahdistaa jouti
laisuuteen ja sen kautta nälkään ja viluun 
tuomittuja ihmisjoukkoja, niin ruumiillisen 
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kuin henkisenkin työn tekijäin parissa. 
Lisäksi on muistettava, että vain riittävien 
työ- ja työttömyysmäärärahojen turvin 
kyetään työstä suorittamaan sellaiset pal
kat, että perheellisetkin pystyvät niillä 
köyhäinhoidon hartioille sortumatta itse
elatukseen, johon pääsyksi valtiovallankin 
on määrätietoisesti työskenneltävä myöskin 
yksityisiin työnantajiin voimakkaasti vedo
ten, jotta kuntien talous ei murenisi suo
rastaan kestämättömäksi rusentavien köy
häinhoitorasitusten kohoamisen johdosta. -
Pääkaupungissamme on tilanne kehitty
mässä tässä kohden suorastaan ylivoimai
seksi, ja näin etenkin sen johdosta, että 
pulan seurauksena monet tuhannet henki
sen työn tekijätkin, varsinkin liike-elämän 
alalla palvelleet naiset ja miehet, joille on 
miltei mahdotonta löytää sopivia tilapäisiä 
varatöitä, ovat ilman ansiotuloja ja prole
tarisoituvat pelottavan nopeassa tahdissa 
siten lisäten yhteiskunnallista tyytymättö
myyttä. - Olen siinä vakaumuksessa, että 
hallitus on parhaansa yrittänyt työttömyys
tilanteen lieventämispyrkimyksen tehok
kaaksi edistämiseksi ja hallituksen ote 
muiden muassa asutustoiminnan kehittämi
seksi työttömyyttä pysyväisesti vähentä
vällä linjalla on oikea-aikainen ja oikea
suuntainen ote. Mutta työttömyyden kur
juus on meidän kylmällä leveysasteellamme, 
pitkien talviemme kourissa, niin vakavan 
raskas ilmiö, että sen helpottamiseksi on 
molempien valtiomahtien yhteisen luotta
muksellisen ponnistuksen kautta koetettava 
löytää varoja mahdollisimmassa määrin, 
eikä vähimmin, jotta korvaukseton suora
nainen avustus köyhäinhoidon muodossa ei 
painaisi yhä uusia ja uusia joukkoja sille 
yrittämättömyyden, itse-elatustarmon ty
rehtymisen ja siveellisen selkärangan tait
tumisen notkopolulle, jolta vain harva 
sittemmin kykenee nousemaan. 

Menoista puhuttaessa ei voi sivuuttaa 
sitä tosiasiaa, että puolustusmenot ja suoje
luskuntajärjestön apurahat jälleen kohoa
vat, vaikka niin lähinnä tapahtuukin edus
kunnan saätämän aluejärjestelmän joh
dosta. Meidän on oltava valmiit, se on 
käsitykseni ja siinä yhdyn täydelleen halli
tuksen käsitykseen, kovinakin aikoina uh
raamaan mahdollisimman pitkälle varoja 
puolustuslaitoksemme puolustusvalmiuden 
kehittämiseksi ja sen rinnalla isänmaan 
itsenäisyyden turvaksi luodun suojelus-

kuntalaitoksen tukemiseksi. Mutta edelli
seen kohdistuvien määrärahojen käyttöön 
nähden on yhä edelleen vaadittava, että 
ne tulevat todella niin sijoitetuiksi, että 
armeijamme kunto kohoaa eikä, niinkuin 
esim. ilmavoimiin nähden olen ollut pakoi
tettu tältä samalta paikalta aikoinani to
teamaan, että puolen kolmatta sataa miljoo
naa on itsenäisyytemme aikana uponnut 
suoraan sanoen suohon eikä ilmojen herruu
den ylenemiseksi (Keskustasta: Liioitte
lua!). On paikallaan, että hallitus ja puo
lustusministeriö ovat ryhtyneet muiden 
muassa juuri ilmavoimien asioiden käsitte
lyn keskitystä tarkoittaviin toimenpiteisiin 
sekä sellaiseen järjestelyyn yleisesikunnas7 
samme, että pätevä mies otetaan jakamaan 
ja valvomaan hankintoja, niin että ne to
della onnistuvat entistä paremmin ja haa
raantuvat oikeammassa suhteessa eri ase
lajien osalle. 

Mitä taasen suojeluskuntajärjestöömme 
tulee, el eduskunnassa :liene unohdettu, 
mitä valtiovarainvaliokunta tämän edellistä 
budjettia käsiteltäessä ehdotti määräraho
jen korotusta kannattaessaan eduskunnassa 
~ausutta;vaksi. Valiokunnan mietinnössä 
sanottiin: ,Valiokunta, joka ei ole voinut 
jättää huomioon ottamatta niitä häiriöitä, 
mitä suojeluskunnissa kuluvan vuoden ai
kana on ilmennyt ja joista tod]steena ovat 
muiden murussa ne rangaistukset, mihin 
suojeluskuntain päällikkö päiväkäskyllään 
on langettanut lukuisat suoj,eluskunta:in 
päällystöön kuuluvat henkilöt, katsoo tar
peelliseksi korostaa, että on tehokkaasti val
vottava, että kaikenlainen poliittinen veh
keily suojeluskunnissa vältetällin, koska suo
jeluskunnat ainorustaan sillä ehdoin voivat 
toteuttaa korimaa ja uudistuksen johdosta 
yhä merkityksellisemmäksi käyvää tehtä
väänsä tasavallan turvana.'' - Näin valtio
varairrvaliokunta viime vuonna. Eikä mi
nulla tässä yhteydessä 'Ole aihetta muuhun 
kuin alleviivata san:at ,on tehokkaasti val
vottava". Sillä monin pa;ikoin ja monin koh
din näyttää valvonta- senhän ovat viime
kesäisetkin tapahtumat todistaneet - olevan 
yhtä tarkeätä, jotta päästäisiin todella sii
hen, että .tämä kansamme kenties tärkein 
laitos :eheänä ja erehdyksittä seisoisi tasa
vallan turvana sekä ulos- että sisäänpäin 
vaaran uhatessa, eikä edes osittain eksyisi 
kantamaan valtion kivääriä muun järjes
tön kuin Suomen suojeluskuntajärjestön 
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univormupukimen yllä (Eduskunnasta: 
Hyvä!). 

Miellestäni hallitus on budjettiesitykses
sään osannut, vastaväitteistä huolimatta, 
oikeaan ,siinäkin, että se on koroittanut 
korkeimpien virkamiesten palkkoja lain
käyttömme ylilll'lllissä instansseissa, puhut
ta:koon mitä ta:hansa tästäkin otteesta. To
tisesti on jo korkea aika valtiovallan niin 
palkata oman oikeusjärjestyksensä y:lläpi
dossa välttämättömät ~elimet, että taito, 
kyky ja koeteltu kansalaiskunto niissä ovat 
parhaalla mahdolliseilla tavalla edustetut. 
Suorastaan typerää, etten sanoisi arvelut
tavaa, olisi niin menetellä, että luottamus 
esim. oikeuslaitokseemme pääsisi horju
maan sen johdosta, että sen ylimpien ,a;stei
den henkilökohtainen kykeneväisyys jou
tuisi kysymyksenalaiseksi. 

Budjetin eri kohdista puhuttaessa herät
tää uutuutena huomiota se seikka, että 
valtion rautateiden kohdalla budjetissa 
esiintyy kaksi liikelaitosta, joi8ta va[tion 
budjetti aikaisemmin ei ole tietänyt mi
tään, nimittäin valtionrautateiden pääkone
pajat ja valtionrautateiden puutavaraliike, 
joista edellisen tulot ja menot on arvioitu 
noin 107 milj. markaksi ja jälkimmäisen 
38 milj. markaksi. Kun ottaa huomioon, 
että tähänastisissa budjeteissa on esiinty
nyt sellaisiakin valtion liikelaitoksia kuin on 
esim. maanmittausha]lituksen valokopiolai
tos, jonka sekä tulot että menot pysytte
levät huoma,ttavasti alapuolella 1 milj. mar
kan, niin on epäilemättä ol:lut jo korkea 
aika ottaa budjettiin mainitut rautateiden 
suuret liikelaitokset, jotka tä1hän asti on 
hoidettu, kuten sanottu, budjetin ulkopuo
lella. Sen järkeen kun valltion puunjalos
tuslaitO'kset vuosi sitten luovutettiin eri
tyi8elle osakeyhtiölle, havaitsee eduskunta 
nyt, että valtion välittömään hallintaan :on 
edelleenkin jäänyt eräs sahalaitos, nimit
täin rautateiden Roikonkosken saha, jonka 
olemassao[osta useimmat edustajat, edes ai
kaisemmat valtiovarainvaliokunnan jäsenet
Ikään, eivät tähän asti liene tienneet mitään 
- niin, tuskinpa aina kaikkien hallitusten 
jäsenetkään, syystä että tätä sahalaitosta on 
hoidettu budjetin ulkopuolella. 

Liikelaitoksista puhuttaessa saattaa olla 
paikallaan kosketella sitä jo aiemminkin 
eduskunnassa huomautettua seikkaa, että 
vaikka valtion liikelaitosten erikoisbudje
teissa on erikseen huomattu määrärahat 

näiden lai,tos,ten korjauksiin ja ylläpitoon, 
jopa niiden uusimisiinkin, joilla määrära
hoilla ne siis :pidetään asianmukaisessa kun
nossa, niin sen lisäksi on huomattu erityi
nen määräraha kuoletuksiin, mikä tällaisen 
lirkelaitoksen kannalta tietää käs,ittääkseni 
yk,sinkertaise8ti vain laitoksen verottamista 
valtiorahaston hyväksi. 'I'ällainen määrä
raha :on näet ollemassa ainoastaan senvuoksi, 
että voitaisiin valtion pääomatulona huo
mioida vastaavansuuruinen rahamäärä. 
A.Jsiassa olisi mielestäni riittävästi perus
tetta siinä tarpauksessa, että näistä :kuole
tusmaksutuloista muodostettaisiin esim. jon
kinlainen valtion liikelaitosten uudistus
rahasto, jonka varoilla näissä laitoksissa 
toimeenpantaisiin uudistuksia, täydennyk
siä y. m. Mutta niinhän ei ole asian laita, 
vaan niitä, kuten valtion muita:kin pääoma
tuloja, käytetään valtion juoksevien, taval~ 
listen kulutusmenojen suorittamiseen, ja 
jos jokin uudistus jollakin tehtaalla on 
toimeenpantava, on sitä va.rten, aina osoi
tettava ·erityinen uusi määräraha. Aivan 
luonnottomaksi tulee asia puolustuslaitok
sen tehta,isiin nähden, ne kun ovat ra:ken
netut sota-ajan tarvetta si1mälläpitäen. 
Niiden rauhanaikainen liike on siksi vähäi
nen, :että käy jotakuinkin ylivoimaiseksi 
si]lä kuolettaa tehtaiden sodanajan tarvetta 
varten hankittua kiinteistöä ja irtaimistoa. 
Puolustuslaitoksen tehtaiden kuoletukset 
ovatkin tietääkseni tämän vuoksi arvioidut 
vastaavwsti .pienemmiksi. Mainittu kuole
tusmääräraha on siten aivan harkinnan va
rainen menoerä, joka on otettu tehtaan 
budjettiin vain prinsiipin vuoksi, kun la:ki 
kerta kaikkiaan sellaista vaatii. Koska 
puolustuslaitoksen tehtaiden tulot ja menot 
ovat :samansuuruisia, Se on, tuotteiden hin
nat määrätään sellaisiksi, että tehtaan me
not tulevat tuotteiden hinnalla peitetyiksi, 
ja kun tuotteiden melkein yksinomaisena 
ostajana on puolustusministeriö, niin jokai
nen tälllainen :kuoletusmeno on omiaan li
säämään puolustusministeriön mak.settavaa 
tuotteiden hintaa, se on, puolustusministe
riö pystyy hankkimaan sitä vähemmän puo
lustustarpeita,. mitä korkeammaksi tehtai
den kuoletukset eli siis verotukset valtio
rahaston hyväksi merkitään, jotenka nuo 
kuoletukset loppujen lopuksi asiallisesti 
merkitsevät erinäisten puolustusmenosään
nön määrärahain vastaavaa typistystä. Jär
jestelmä tuntuu olevan sitäkin vähemmän 
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puolustettavissa, kun kysymyksessäolevien 
tehtaiden perustamiskustannukset oikeas
taan jo ovat aikoinaan tulleet täysin :kuo
iletetuirnsi puolustuslait:oksen kertakaikki
sina menoina, joita puolustuslaitos siis nyt 
on pakotettu toistamiseen kuolettamaan. 
Olisikin epäilemättä wika ottaa kysymys 
valtion liikelaitosten kuoletuksista ja myös 
niiden liikepääoman korosta uuden perus
teellisen harkinnan alaiseksi, sillä nykyi
sessä järjestelmässä näyttää olevan jotakin 
vinossa. Esitykseni venymisestä huolimatta 
en ma!lta ulla parilla samalla koskettele
matta Saimaan kanavan uusimis- ja kor
jaustyöky,symystä. Budjetin perusteluista 
käy selvän .selkeästi ilmi, ,että Saimaan ka
navaa on todella ryhdytty laajentwmaan 
ja syventämään melkoiselta osalta lähes 
puolensadanmiljoonan kustannuksilla ja yli 
2.5 sadanmiljoonan lasketuiilla lisäkustan
nuksilla, ennenkuin edes on ollut lopullista 
tietoa ~siitä, mihin määrään vielä näiden 
erien lisäksi tulisivat nousemaan kanavan 
yläpuolisten väylitm laajentamisesta kana
van laajennuksen suuruuteen johtuvat kus
tannukset, enempää kuin siitäkään, teke
vätkö nämä kustannukset, varmaan 100-
miljoonaiset nekin, :koko Saimaan kamavan 
uusiruishankkeen kanna tta;mattoma:ksi ja 
mruhdottoma:ksi. 

Tämä va1tion tilintarkastajienkin to
teama tosirusia on omansa herättämään 
hämmästystä. Satoja miljoonia vain ilman 
että on aikanaan tiedetty ha.jmvkaan lopul
lisista kustannuksista tai koko hankkeen 
varsinaisesta kannattavaisuudesta. Nykyi
nen hallitus on mielestäni kreivin aikaan 
pannut pisteen tälle hankkeelle esittämällä, 
ettei mitään jatkotöitä enää, vaan kesken
eräisten lopettamista, kunnes laskelmat 
ovat selvät; ja selvyys näistä toki halli
tuksen toimesta saatanee vielä tämän syk
syn aikruna ja riittävällä :pätevyydellä. 

Kajoamatta tällä kertaa laajemmalti yk
sityiskohtiin saanen lopettaa lausuntoni, 
herra puhemies, siihen toivomukseen, että 
kaikki kansansa parwsta todella harrastavat 
voimat tasoittaisivat yhteisymmärryksessä 
tietä talouselämämme elvyttämise~le myös
kin valtion menoarvion osalta, sekä että 
valtiollinen ja yhteiskunnallinen taistelu
tanner pysyi,si täysin vapa;ana sellaisesta 
vallankumouksellisuuden sanoisinko, 
huumasta, jonka päähän nousrdla eräillä 
tahoilla näytään melkeinpä kerskailtavan, 

vaikka niilläkin tahoilla 1luulisi lopultakin 
oivrullettavan, :että suurieleinen lörpöttely 
tällaisista asioista, ikävä kyllä, yhtä paljon 
kuin valtio- ja oikeusjärjestyksen vastaiset 
liikehtimiset tai teot ovat omiansa maan 
rajojen takana, tarkoitan ainakin maissa, 
joihin ei sivu virallisen ulkomaisen edus
tuksen ole viety ryhmätunnuksia, pilaa
maan luottamusta maa;hamme ja sen ta
louden vakavuuteen sekä sitä tietä niitä 
ka•nsainvälisiä suhteitamme, joista lopulta 
va~tiotaloutemmekin menestys on riippu
vainen. 

Apulaiskulkulaitosministeri Kosken-
m a a: Herra puhemies! - Arvoisat kan
sanedustajat! - Tahdon tässä esittää työt
tömyyskysymyksessä muutamia tietoja, jotka 
ehkä valaisevat budjettia. Kuten kuukau
sittain sanomalehdille annetuista ilmoituk
sistakin ilmenee, on työttömien luku koko 
tämän vuoden työttömyyskaudella vähenty
nyt edelliseen vuoteen verraten. Tämä vä
hennys oli viime lokakuulla edelliseen vuo
teen verraten 0.6 %, marraskuulla se oli 
9.1 %, joulukuulla 5.2 %. Sitten se alkoi 
tämän vuoden aikana vielä tuntuvarumin 
vähentyä, nimittäin tammikuussa se oli 
12.5 %, helmikuussa 22.8 %, maaliskuulla 
28.7 %, huhtikuulla 29.2 %, toukokuulla 
20.6 %, kesäkuulla 15.8 %, ja heinäkuulla 
15.2 %. Elokuun tiedot eivät ole vielä ai
van täysin saapuneet, että voisimme niitä 
esittää. Niinikään on tällä työttömyyskau
della voitu järjestää töitä paljon suurem
malle työttömien määrälle verrattuna koko 
työttömien määrään kuin edellisellä työttö
myyskaudella. Viime lokakuulla voitiin jär
jestää 7.1 % :lle työttömistä enemmän työtä 
kuin edellisellä työttömyyskaudella, marras
kuulla 7.6% :lle, joulukuulla 5.1 % :lle, tam
mikuulla 12.4% :lle, helmikuulla laski kui
tenkin taasen enemmyys ainoastaan 1 % :iin, 
maaliskuulla se oli 3.9 %, huhtikuulla 4.5 %, 
toukokuulla 7.8 %, kesäkuulla 19.6 % ja hei
näkuulla oli 9.9 %. (Vasemmalta: Paljonko 
jäi 'ilman työtä~). Kyllä ne ovat täällä 
myöskin, se voidaankin pai'k;alla ilmoittaa. 
Viime työttömyyskaudella voitiin järjestää 
töitä lokakuussa 37.7% :lle, marraskuussa 
41.6 %:He, joulukuussa 42 %:lle, tammi
,kuussa 43.9 %:lle, helmikuussa 46 %:lle, 
maaliskuussa 48.4 % :lle, huhtikuussa 
50.6 %:lle, toukokuussa 58.9 %:lle, kesii
kuussa '56. 2 % :He, heinäkuussa, jolloin vara-
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töitä vähennettiin kesäajan johdosta, 
46.2 %:lle. 

Mitä nyt ensin tulee työttömien määrän 
vähennykseen, niin on se ensikädessä aiheu
tunut taloudellisen tilanteen parantumisesta 
varsinkin puutavaramarkkinoilla, josta on 
ollut seurauksena rahojen virtaaminen maa
seudulle ja yksityisyritteliäisyyden lisään
tyminen sekä sen 'johdosta myös työtilai
suuksien lisääntyminen. Tämä havaittiin 
viime talvena, kun puutavaran hankinta
miehiä tarvittiin varsinaisilla metsäalueilla 
entistään enemmän ja varatöitä voitiin sen 
johdosta metsäalueilla vähentää. Myöskin 
on koetettu valtion töitä entistä enemmän 
järjestää. 

Näyttää siltä kuin työttömyystilanne edel
leen paranisi, ellei vaan mitään häiriöitä 
markkinatilanteessa tai muutenkaan ta
pahdu. M. m. puutavarayhtiöt ovat ilmoit
taneet, että puutavaran hakkuumäärät tule
vat alkavana hakkuukautena lähenemään 
normaalisia määriä. On sentähden syytä 
olettaa, että työttömyystilanne tulee maa
seudulla ja varsinkin metsäseuduilla edel
leen helpottumaan. Vaikeammassa ase
massa, kuten täällä on jo moneen kertaan 
mainittu, tulevat olemaan vain kaupungit, 
kauppalat ja taajaväkiset yhdyskunnat, 
joissa melkoista työttömyyttä tulee ensi tal
vena ja nähtävästi myöhemminkin olemaan. 
Kun siis työttömyys näissä paikoissa näyttää 
muodostuvan pysyväiseksi ilmiöksi on ryh
dytti erityisiin toimenpiteisiin työttömien 
siirtämiseksi muual!le, varsinkin maalle, 
m. m. uudisasutuksen ]mutta ja antamalla 
heille opetusta, jotta he voisivat siirtyä toi
sille toimialoille, joissa työväkeä tullaan 
enemmältä tarvitsemaan. Esimerkkinä voi
sin mainita, että on ollut tarkoituksena 
m. m., että Kemin y. m. metsäpaikkojen lä
heisyyteen järjestettäisiin asutuskeskusten 
työttömille kursseja, että he, varsinkin 
kausityöläiset, lastaajat ja semmoiset, voisi
vat saada myös talvella työtä eivätkä jäisi 
kunnan ja valtion hoidettaviksi. Täten voi
taisiin työttömyyttä ajan ollen vähentää ja 
ehkä lopullisesti poistaakin, joten kunnat ja 
valtio pääsisivät niistä melkoisista rasituk
sista, jotka köyhäinavun ja:kaminen ja vara
työmaiden järjestäminen niille aiheuttaa, 
jotka saattavat varsinkin heikommille kun
nille tulla ylivoimaisiksi. 

Kuluvana vuonna on myös tehty useita 
aloitteita tuotannollisen toiminnan virkis-

tyttämiseksi, jolloin työväkikin taas pääsisi 
säännöllisiin töihin. Mainittakoon vain toh
tori Jänneksen ehdotukset tuotannon elvyt
tämiseksi, hyödyllisten töiden lisäämiseksi 
j. n. e. Kuten ylempänä on jo mainittu, tu
lee käynnissä oleva teollisuus myös vaati
maan enemmän työvoimaa. Kuitenkaan ei 
ole tahdottu luottaa vain täten syntyviin 
luonnollisiin työtilaisuuksiin, vaan on järjes
tetty jatkuvasti varatyönluontoisia töitäkin 
n. s. ylimääräisten yleisten töiden lisäksi, 
joita jatkuvasti vielä suoritetaan 350 milj. 
markan määrärahan varoilla. Näitä vara
töitä varten on kesän kuluessa tehty suun
nitelmia, koettaen silloin antaa etusija tuot
taville yrityksille. Kun varatyörahoja on 
vielä melkoinen määrä jäljellä, voidaan va
ratyöt myös tarpeen mukaan alkaa. 

Kuluvana vuonna on koetettu kohottaa al
haisia työväen palkkoja. ,Jotta valtio näyt
täisi tässä suhteessa hyvää esimerkkiä, koroi
tettiin työpalkat heti vuoden vaihteessa val
tion työmailla. Senjälkeen ovat työpalkat 
valtion työmailla yleensä olleet korkeammat 
kuin muissa töissä samalla seudulla. 

Asian valaisemiseksi esitetään kuntien il
moittamat viime toukokuun sekatyömiesten 
palkat, joista annetut tiedot maaherrat ovat 
vielä tarkistaneet sekä samoissa kunnissa 
vastaavana aikana valtion töissä olevain pal
kat läänittäin yhdistettyinä. Siis kuntien 
ilmoittamien ja maaherrojen tarkistamien 
tietojen mukaan oli Uudenmaan läänissä 
maaseudulla keskityöpalkat, nimittäin keski
määrä koko läänistä, 23 mk 78 p. Valtion 
töissä oli vastaava luku 30 mk. 86 p., siis 
29.s% suurempi. Turun ja Porin läänissä 
o'li yksityisen työssä 21 mk. 37 p. ja valtion 
töissä 26 mk. 61 p., siis 24.5 % suurempi. 
Hämeen läänissä oli yksityisten sekatyöläis
ten palkka keskimäärin 21 mk. 51 p. ja val
tion töissä 24 mk. 66 p., eli siis 14.6 % suu
rempi. Viipurin läänissä oli yksityisten 
töissä sekatyöläisten pailkka 22 m'k. 49 p. ja 
valtion töissä 25 mk. 30 p., eli siis 12.5 % 
suurempi. Mikkelin läänissä oli yksityisten 
sekatyöläisten palkka keskimäärin 18 mk. 
57 p. ja valtion töissä 25 mk. 57 p., eli siis 
37.7% suurempi. Kuopion läänissä oli yksi
tyisten sekatyöläisten palkat 19 mk. 49 p. ja 
valtion töissä 26 mk. 7 p. eli siis 33.7 % 
suurempi. Vaasan läänissä oli yksityisten 
töissä 21 mk. 51 p. ja valtion töissä 27 mk. 12 
p. eli siis 26.1 % suurempi. Oulun läänissä 
oli yksityisten sekatyöläisten palkka keski-
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määrin 24 mk. 52 p. ja valtion töissä 28 mk. 
35 p. eli siis 15.6 % suurempi. 

Varsinkin viime alkutalven kuluessa vali
tettiin metsätyömiesten palkkojen eräillä 
paikkakunnilla laskeneen toimeentulomini
min alapuolelle, jopa siinä määrin, että kun
nat joutuivat elättämään metsätyöläisten 
perheitä. Tämän epäkohdan korjaamiseksi 
käännyttiin puutavarayhtiöiden puoleen 
pyytiien pikaista korj·austa. Kun senjäl
keenkin vielä ilmoitettiin metsätyömiesten 
palkkauksen olevan liian ,a:lhaisen, annettiin 
ammattimiesten tutkia metsätyömait~a ja 
niiden palk'kausoloja yli 40 kunnassa, joissa 
metsätöitä suuremmassa määrin ~suoritet
tiin. 'l'ällöin ilmeni, että valitukset olivat 
lukuisissa tapauksissa aiheel'llisia. Samalla 
kuitenkin myös kävi ilmi, että useiden vielä 
metsätöihin tottumattomien työmiesten työ
teho oli tavallista aikaisempi ja että huo
nokelinen alkutalvi oli myös osaltaan vai
kuttanut työsaavutuksiin. Kun keli sittem
min 'parani, mutta hakkuukausi näytti muo
dostuvan lyhyeksi, nostivat puutavara
yhtiöt palk'koja ja olivat työmiesten ansiot 
keväämmällä paikotellen hyvinkin tyydyt
tävät, varsinkin Itä-Suomessa. 

Kun puutavaramarkkinat ovat viime syk
systä parantuneet, näyttää puutavarayh
tiöillä olevan mahdollista maksaa ensi tal
vena työväelleen tyydyttävää palkkaa. Tie
dusteltaessa ovat puutavarayhtiöt ilmoitta
neetkin, että Pohjois-Suomessa tulevat met
sätöiden taksat koroitettaviksi viimevuoti
sista tuntuvasti. Etelämpänä ei ole kyllä
kään vielä taksoja vahvistettu, vaan se ta
pahtuu vasta syys-lokakuun vaihteessa. 
Kuitenkin luvattiin täälläkin koroittaa pal
kat kohtuullisiksi. Yleensä katsottiin metsä
työläisten palkkaus voitavan järjestää sem
moiseksi, että työkykyinen ja työhaluinen 
mies, joka tekee täyden päivätyön, voi itse 
elättää perheensä. 

Ed. von F r e n c k e ll: Herra puhemies! 
Hallitus on sanonut laatineensa budjet
tinsa pitämällä päämääränään tulo- ja 
menoarvion tasapainoon saattamista tarvit
sematta turvautua uusiin veroihin tahi lai
nojen ottoon. Tämä merkinnee, että nor
maaliajat ainakin hallituksen käsityksen 
mukaan vähitellen palautuvat, jolloin tasa
paino on saatava aikaan ilman lainoja 
taikka muita tekokeinoja. Toinen kysymys 
on, tuleeko suuri yleisö tyytymään siihen, 

että verot normaaliaikoina jäävät ennal
leen. Tuntuu päinvastoin siltä, kuin kaik
kialla olisi odotettu ja vaadittukin verojen 
alentamista sekä välillisten, että välittö
mien. Emme vastaisuudessa voi turvautua 
sellaisiin tulleihin, jotka olemme pakosta 
ottaneet käytäntöön. Ei myöskään tulo
ja omaisuusveroa voida vastaisuudessa kan
taa samassa mittakaavassa kuin tähän asti, 
erittäinkin sen jälkeen kuin köyhäinhoito
menot miltei kokonaan on jätetty kuntien 
niskoille, jolloin kunnallisverot ovat nous
seet miltei kaksinkertaisiksi siitä mitä nii
den pitäisi olla. Ennenkuin veroja voidaan 
tuntuvasti alentaa, on siis jyrkästi torjut
tava jokainen menopuolen suurentamista 
tarkoittava yritys, tapahtukoon lisäys muo
dossa tai toisessa. Ikävä kyllä hallitus ei 
ole kiinnittänyt huomiotansa tähän koh
taan. Päinvastoin tuntuu, niinkuin halli
tus tahallisesti tahtoisi lisätä muutamia 
sekä valtion ja kuntien että yksityistenkin 
menoja. Hallitus ei kyllä ole omaksunut 
mitään inflatio-ohjelmaa, minkä suurella 
mielihyvällä tältä paikalta totean, ei aina
kaan siinä muodossa, että rahamme huo
nonnettaisiin. Mutta nähtävästi hallituk
sen pyrkimys on ollut saada palkkataso 
yleisesti nyt jo ylenemään. Onhan halli
tus, jättäen naimattomat virkamiehet huo
mioon ottamatta ehdottanut palkanlisäystä 
naimisissa oleville virkamiehil!le, vaikkakin 
vain 5 %- Minä en tiedä, minkä tähden 
naimattomat ovat jääneet ulkopuolelle, 
eihän ainoastaan perheellisten menot ole 
nousseet, siis ronvien ja lasten eikä mies
ten. Kaikille edustajille on ehdotettu 
15 % :n palkankoroitus, sekä naimisissa ole
ville että naimattornille, herroille ministe
reille 40 % :n ja herra pääministerille 
50 % :n palkankoroitus. Minä mielelläni 
soisin virkamiehille, heihin luettuna herrat 
ministerit ja pääministeri, palkankoroituk
sen, koska heidän palkkansa ovat olleet 
liian alhaiset. Mutta jos kerran palkkoja 
ruvetaan koroittamaan ja hallitus antaa tä
hän koroitukseen merkin, jonka eduskunta 
vielä varmentaisi, niin tämä tietysti mer
kitsee palkkatason nostamista koko maassa. 
Mutta onko aika jo tähän yleiseen palkka
tason nostamiseen kypsä? Minä sitä suu
resti epäilen. Talouselämämme ei vielä 
kestäne yleisiä palkankoroituksia ja toi
selta puolen palkankoroitukset, jotka ai
noastaan suoritettaisiin eduskunta- ja hal-
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lituspiireissä, synnyttäisivät vain katke
ruutta ja lopettaisivat sen työrauhan, joka 
tähän asti on vallinnut. 

Hallitus on huomannut, että paremmat 
.ajat ovat tulossa, ja herrat ministerit ovat 
myöskin täällä vielä vahvistaneet sen 
eräillä numeroilla. Siis hyvä oras on nä
kyvissä; mutta orasta ei pitäisi vihanta
rehuna niittää eikä korjata. Työttömyys 
on vielä siksi suuri ja valtion ja kuntien 
on uhrattava siihen niin suuret summat, 
etteivät voimat eivätkä varat vielä riitä 
palkankoroituksin. Näin ollen ovat kaikki 
palkankoroitukset ainakin minun ymmär
tääkseni ennenaikaisia. 'Mitä kansanedus
tajien palkkaan tulee ja koska elinkustan
nusten indeksi Helsingissä ei ole noussut, 
olisi koroitus turha lahja, jota edustajien 
ei pitäisi ottaa hallitukselta vastaan (Va
semmalta: Oikein! - Ei sitä otetalman !) . 

Mainitsin jo, että suoranaisia veroja olisi 
alennettava. Hallitus päinvastoin laskee, 
että tulo- ja on\aisuusvero nousisi 70 mil
joonalla markalla. Myöskin tullitulot on 
koroitettu 50 miljoonalla markalla. Mitään 
tullialennuksia tuskin on ajateltu. Näin 
ollen ja koska varastot ylimalkaan ovat 
Suomessa hyvin pieniä, ei ehdotettu tulli 
kumminkaan ole liian optimistisesti las
kettu. Nähtävästi tuonti tulee suurene
maan. Onhan meillä parasta aikaa britti
läinen viikko käynnissä, jonka tarkoituk
sena on lisätä m. m. englantilaisten ta:va
rain tuontia Suomeen. Että tämän Eng
lannin viennin lisäyksen pitäisi tapahtua 
toisten maiden tuonnin kustannuksella eikä 
kotiteollisuuden menekkiä vähentämällä, 
on minusta aivan selvää, vaikkei siitä tar
peeksi ole sanomalehdissä mainittu. Koti
teollisuutta on nyt ja vastaisuudessakin 
kaikista ulkomaalaisista viikaista huoli
matta pidettävä ensi kädessä silmällä. 

Tämä vain ohimennen. Minä tahtoisin 
nimittäin tämän yhteydessä hallitukselle 
huomauttaa eräästä epäkohdasta, jossa eh
dottomasti on kaikin voimin pyrittävä saa
maan korjausta aikaan ja johon juuri 
nämä päivät ovat edullisia. Hallitus on 
m. m. kosketellut sitä asiaa ja sanoo että 
,edelleen rehoittavan väkiviinan salakul
jetuksen torjumiseksi ehdotetaan merivar
tiolaitokselle lisättyjä määrärahoja.'' Kos
kettelemani epäkohta tarkoittaa Englannin 
lipun väärinkäyttämistä, jota ikävä kyllä 
juuri näinä aikoina on tapahtunut ja 

vastedes tapahtuu. Tarkoitan siis salakul
jetuslaivojen oleskelua Suomenlahdella ja 
Pohjanlahdella Englannin lipun suojassa. 
Näitä laivoja on kesän kuluessa ollut 9 
kappaletta, joista parastaikaa 4 oleskelee 
vesiemme ulkopuolella Suomenlahdella. 
Koska ilmoituksen mukaan kaikkien mui
den maiden lippujen alla kulkevien sala
kuljetuslaivojen lukumäärä ei ole ollut 
enempää kuin 7 tai 8, niin muodostavat 
Englannin lipun alla kulkevat laivat tä
män ,mustan laiV'aston'' ·enemmistön. Kun 
vielä ottaa huomioon, että näistä laivoista 
jokainen tuo meille noin 100,000 litraa 
9,6 prosenttista pirtua, josta aineesta ei 
Englannissa valmisteta tippaakaan, niin 
Suomen hallituksen pitäisi Englannin arv. 
hallitukselle huomauttaa, miten suurta har
mia tämä väärinkäyttö on herättänyt yli 
koko Suomen. 

Ed. Tanner täällä kosketteli paria asiaa, 
joihin minä omasta puolestani pyytäisin 
saada vastata kumminkin hyvin lyhyesti. 
Hän puhui salakuljetuksesta ja alkoholin 
käytöstä. Me, jotka olimme kieltolakia 
kaatamassa, olemme huolestuneena huoman
neet, etteivät asiat ole parantuneet niin
kuin me olisimme toivoneet. Ed. 'Tanner 
sanoi ettei moraali ole noussut ja minun 
täytyy todeta, että niin on asianlaita. Joka 
kerta kun on kysymys tästä uudesta alko
hoolilaista, niin vasemmisto, siis sosiali
demokraatit, ovat iloisia siitä, että uusi 
laki ei ole onnistunut, niinkuin me oli
simme toivoneet. Se on tosin hyvin alhai
nen moraali, mitä sieltä puolelta tähän 
nähden näytetään ! 

Ed. Tanner myös sanoi että suojelus
kunta on parlamentin muurien ulkopuo
lella pidettävä pyhänä ja että jos totuu
den siitä sanoo, voi joutua linnaan. Eihän 
kukaan kansalainen Suomessa ole joutunut 
linnaan siitä, että hän totuuden on puhu
nut, mutta jos hän ,muunnettua totuutta'' 
puhuu, niin hän hyvin helposti linnaan 
voi joutua. Ja ed. Tanner nähtävästi vielä 
tulee näkemään, että suojeluskunta-ajatus 
on pyhä ei ainoastaan eduskunnan muu
rien ulkopuolella vaan myös 'Sen sisäpuo
lella (Oikealta: Hyvä!). Jos ed. Tanner 
ja sosialidemokraatit mielellään haluavat 
säilyttää rauhan, niinkuin he väittävät, 
niin he voivat sallia porvarien nostaa Suo
men siniristi-lipun niihin paikkoihin, minne 
nämä haluavat ja jättävät punaisten lip-
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pujen nostamisen ainakin niin suuressa 
kaupungissa kuin Tampereella (Äärimmäi
sestä oikeistosta: Hyvä! -Vasemmalta: Pu
nainen kaupunki!). Silloin rauha säilyy 
ja silloin myös suojeluskunta ja suojelus
kuntalaiset voivat tehdä vapaasti sen mitä 
niiden on tehtävä. Mutta niitä ei pidä 
aina kiusata ja provosoida. 

Jag ber ännu att få beröra en punkt 
som regeringen i sin budget berört, näm
ligen det belopp av Finlands Banks vinst
medel som ånyo skall anslås till täckande 
av budgetbristen. Enligt Finlands Banks 
av riksdagen antagna reglemente skall 
hälften av Finlands Banks vinst överfö
ras till stärkande av bankens fonder, me
dan den andra hälften skall ställas till 
riksdagens fria förfogande. Emellertid har 
riksdagen på regeringarnas initiativ redan 
för andra gången underlåtit att stärka den 
finska marken och den finska valutan, och 
föreslår att hela årsvinsten oavkortad 
skulle ställas till riksdagens förfogande. 
Detta är att överskatta den finska valu
tans inre styrka och att överskatta Fin
lands Banks ställning. I den mån tiderna 
förbättras kommer större krav att ställas 
på Finlands Bank och dess långivning och 
Finlands Banks egna medel måste stärkas. 
Det synes mig därför vara synnerligen 
oklokt om riksdagen år ut och år in tän
ker lägga beslag på Finlands Banks vinst
medel. Låt så vara att Finlands Banks 
bokslut måhända uppgöres speciellt för
siktigt just med tanke på den penning
hunger som från riksdagens och regerin
gens sida visas, men mot denna brand
skattning av Finlands Bank måste en be
stämd reservation inläggas. Det vore tid 
på att redan i år respektera Finlands 
Banks reglemente varvid endast hälften 
av vinsten av riksdagen borde disponeras. 

Man har även hört att inom regeringen 
dryftas ett nytt lagförslag som skulle avse 
beskattning av nya bostadsfastigheter så
väl i stad som på landet. Visserligen är 
det för tidigt att ännu uttala sig om ett 
dylikt lagförslag, så mycket mer som de
taljerna icke äro kända. Avsikten vore en
ligt hörsägen att förhindra en lättsinnig 
kreditgivning till dylika nya bostadsbyg
gen, med andra ord, man hyser icke mer 
tilltro till våra banker och deras omdöme 
sedan de under den senaste högkonjunk-

turen på ett så glänsande sätt misslycka
des i sin kreditgivning. Jag tillåter mig: 
dock ställa mig rätt så tveksam till en 
dylik lag och är icke övertygad om be
hövligheten av ett dylikt lagförslag, åt
minstone så länge icke motiveringen har· 
framlagts. Som känt önskar städerna för 
undvikande av tomtspekulation vid för
säljning av sina tomter förpliktiga köpa
ren att inom en viss tid, inom tre resp .. 
fem år, bebygga den inköpta tomten .. 
Därest tomten icke inom 3 år är bebyggd 
måste 30 % tilläggspris erläggas, och därest 
tomten förblivit obebyggd under 5 år hö
jes försäljningspriset med 150%. Skulle· 
en ny lag stiftas utan att stadsförbundet 
såsom sakkunnig har hörts, lmn det in
träffa att statens och städernas intressen 
råka i konflikt, och de personer, som i 
god tro under åren hava köpt tomter, 
bliva bestraffade antingen de bygga eller 
underlåta att utföra detta. Ett dylikt in
grepp i äganderätten bör överhuvudtaget 
icke ske, och därest så sker bör dylik lag 
stiftas på sätt som i grundlag stadgas. 

Må det slutligen vara mig tillåtet att 
framföra en komplimang tili herrar finans
ministrar för det sätt på vilket budgeten 
rent tekniskt sett har blivit uppgjord. Un
der de gångna åren har från riksdagens 
sida upprepade önskemål uttalats och så
vitt jag vid studium av budgeten har 
funnit hava samtliga goda önskemål, av 
herrar finansministrar respekterats. 

Ed. Kesti: Herra puhemies! Täälla 
on tässä tulo- ja menoarvion lähetekeskus
telussa tänään jo sitä arvosteltu puolelta 
jos toiseltakin. Sen vuoksi rajoitunkin te
kemään arvosteluni vain lyhyessä muo
dossa. 

Hallitus tulo- ja menoarvionsa peruste
lusså lausuu ikäänkuin tyydytyksenä sen 
saavutuksen, että se on saanut tulo- ja 
menoarvion tasapainoon ilman uusia veroja 
ja lainoihin turvautumisia ja että meno
arvion lopputulos vielä osoittaa ylijäämää
kin yli 40 milj. markkaa, vaikka ensi vuo
den menot onkin arvioitu 120 milj. mark
kaa suuremmiksi kuin kuluvana vuonna 
tulee olemaan. 

Niiden muutamien päivien aikana, kun 
tulo- ja menoarvio on ollut eduskunnan 
jäsenille jaettuna, tuskin monikaan edus
taja on sen sisältöön ehtinyt lähemmin pe-
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rehtyä. Sen perusteella, mitä olen joutu
nut menoarvwon tutustumaan, toivoisin 
valtiovarainvaliokunnan kiinnittävän enem
män huomiota siihen puoleen, miten olisi 
mahdollisuuksia saada verohuojennuksia 
kansalle, johon puoleen asiasta hallitus ei 
näytä kiinnittäneen ollenkaan huomiota, 
vaan on lisäillyt menoja sitä mukaan kuin 
on luullut tulojen kasvavan. 

Meillä on kulutustavarain tullivero, m. m. 
viljatulli, niin korkea, että se panee suu
ret väestöryhmät suoranaisesti näkemään 
nälkää ja alastomuutta. Sen vuoksi kansa
laiset odottavat eduskunnalta pidättyväi
syyttä turhiin menoihin nähden toivoen, 
että niistä kokonaan luovutaan ja monissa 
hyvinä aikoina tarpeellisiksi katsotuissa 
menoissakin tehtäisiin supistuksia enem
män kuin mitä hallitus on ehdottanut. Jos 
sitävastoin edelleen tahdotaan välttämättö
miin kulutustavaroihin nähden säilyttää 
tulliverot entisen suuruisina, niin tuntuu 
aivan luonnolliselta, että valtio, joka on 
viime vuosina sortunut suurimmaksi työn
antajaksi työmarkkinoilla rupeaa näyttä
mään suuntaa palkkojen koroittajana työ
miehille eikä virkamiehille. Se käynee 
mahdolliseksi ainoastaan työmäärärahoja 
menoarvioon lisäämällä, jos ne lisätään 
ainakin kaksinkertaisiksi siihen nähden, 
mitä hallitus on menoarviossa esittänyt. 
Sillä sitä luonnotonta olotilaa ei voitane 
enää jatkaa, missä on oltu vuosia, että val
tion varatyöläiset työmaalla saavat syödä 
vettä ja leipää ja kunnat elättävät valtion 
ja puutavaraliikkeiden työläisten perheet. 

Se suunta, johon hallitus on kirjanpidol
lisesti pyrkinyt, saadakseen tulo- ja meno
arvion tasapainoon, on oikea ja siinä suh
teessa voipi hallitusta onnitella, koska yli
jäämäi1kin menoarviossa syntyy. 

Hallituksen talousarvioesityksessä kiinnit
tää erikoisesti huomiota puolustuslaitoksen 
menojen kasvu, jota hallitus ensi vuoteen 
nähden pitää välttämättömänä. Sillä pää
luokalla menojen lisäystä on 46 milj. mark
kaa. Tämä hallituksen esitys tuntuu näin 
siviiliaivoille mwhdottomalta, kun srumtun 
puolustuslaitoksen menot kuluvana vuonna
kin, kaikki yhteen laskettuna tekevät noin 
600 milj. markkaa pyöreissä luvuissa. 

Täällä pääministeri viime istunnossa 
esitti lausunnon talousneuvoston perustami
sen tarpeellisuudesta ja luetteli entisten jo 
asetettujen neuvostojen nimiä. Ja jollen 

minä vaarin muista, mainitsi hän olevan 
meillä jo m. m. puolustusneuvoston (Vasem
malta : On olemassa ! ) , joka lienee julkinen 
(Vasemmalta: Niin on!) ja sen lisäksi olen 
kuullut olevan vielä salaisen puolustusneu
voston, joten luulisin näiden neuvostojen 
ajan olevan jo ryhtyä miett!mään keinoja 
menojen pienentämiseksi puolustuslaitok
sessa (Vasemmalta: Päinvastoin!). Ja jos 
ne eivät siihen kykene, niin turhaa on enää 
tähän maahan lisää neuvostoja perustaa_ 
Tällaisilla neuvostoilla, kuten edellä olevat
kin, saadaan tästä maasta pian neuvosto
valta. .Sillä vaikka koko maan talous
elämä on aivan lamassa ja veronmaksajat 
näkevät nälkää, määräilevät nämä neuvos
tot ehdotuksiaan ollenkaan välittämättä 
kansasta, jaksaako se kantaa ne rasitukset, 
joita lisääntyvät menot aiheuttavat. 

Uusi asevelvollisuuslaki, joka perustuu 
aluejärjestelmään, on aiheuttanut lisä
menoja jo huomattavasti ja näkyy edelleen 
niitä vaativan. Siinäkään ei voitu odottaa 
parempia taloudellisia aikoja. Samoin on 
lento- ja laivasto-ohjelmien käytäntöön
panon suhteen. Ne täytyy kansan toteut
taa, vaikka veronmaksajat laumoittain sor
tuvat kodeistaan mierontielle. 

Näinä viimeisinä vuosina olen tullut näke
mään, kuinka pian kansasta saadaan puo
lustustahto kokonaan lamaan ja sen kautta 
olen tullut enemmän ymmärtämään niitä, 
jotka puolustuslaitostamme vastaan hyök
käävät. Niillä seuduilla maatamme, missä 
pakkohuutokaupat raivoavat, talonpojasta, 
joka on lähtenyt kodistaan kilometri
tehtaalle, painaen viimeisen kerran koti
veräjänsä kiinni, on samalla hetkellä tullut 
mies, jolle ei tarvitse mennä saarnaamaan 
isänmaallisuutta eikä isänmaan eteen uh
rautuvaa puolustusvalmiutta. Heillä ei tässä 
yhteiskunnassa ole mielestään mitään puo
lustettavaa silloin kun kotitalot siirtyvät 
pankkilaitoksille. 

Ehdotan siis valtiovarainvaliokunnalle, 
että se poistaisi hallituksen puolustuslaitok
selle esittämän määrärahan korotuksen ensi 
vuoden menoarviosta, ja jos mahdollista on, 
tekisi supistuksia enemmänkin, että jat
kuva puolustuslaitoksen menojen nousu 
lakkaisi. 

Suojeluskuntajärjestölle ehdotetut mää
rärahain koroitukset tuntuvat kokonaan 
kohtuuttomilta. Sellaisen järjestön, jolla 
on itsemääräämisoikeus sisäisissä asioissa 

12 
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ja joka nauttii hallitusvallan tukea ta
loudellisesti, pitäisi toki vaatia jäseniltään 
€hdotonta kuuliaisuutta valtiovaltaa koh
taan ja puhdistaa järjestönsä siihen alistu
ma ttomista aineksista. Vai onko sanotun 
järjestön joht? jo menettänyt auktoriteet
tinsa jäsenistöönsä nähden~ Jos niin on, 
silloin hallituksen, joka vielä käyttää isän
tävaltaansa, olisi pitänyt panna ehtoja 
määrärahojen saantiin, sillä sitä lasta, jota 
isä rakastaa, sitä hän myös kurittaa. 

Lotta Svärd-yhdistys suojeluskuntalai
toksen osana on myös tullut huomioon
otetuksi menoarviossa, jolle yhdistykselle 
ehdotetaan 500,000 markkaa. Se tuntuu 
myös kohtuuttomalle, sillä jos sanottu yh
distys on tähän asti voinut toimia ilman 
valtioapua, pitäisi sillä olla siihen eteenkin 
päin samat mahdollisuudet olemassa. Vai 
johtuuko sanotun yhdistyksen taloudellinen 
heikkous siitä, että se uhrautui tänä vuonna 
liian usein vaalivalistustilaisuuksien järjes
tämiseen, joissa oli tuhansia ja taas tuhan
sia henkilöitä~ Eikö näistä saatukaan tu
loja, että nyt tultaisiin omin voimin toi
meen, koska täytyisi saada apua näissä ti
laisuuksissa haukutulta valtiovallalta. 

Kymmenennen pääluokan kohdalla on 
hallitus ehdottanut lisäystä yii 6 milj .. 
markkaa. Nämä lisäykset, jotka tulisivat 
korkeimman koulusivistyksen hyväksi, eivät 
ole mielestäni ehdotetut oikeaan paikkaan, 
vaikka en tahdo kieltääkään korkeamman 
sivistyksen tarpeellisuutta. Sillä nämä si
vistyslaitokset eivät ole oikeassa suhteessa 
kansan kantokykyyn nähden, paremmin 
kuin puolustuslaitoksemmekaan. Eikö meillä 
ole jo koulusivistyneistöä liikaa, jolle ei ole 
yhteiskunnassa varaa antaa työtä~ Täten
hän on muodostunut maahan sivistynyt 
köyhälistö. Ha1lituksen tulisi kiinnittää 
€nemmän huomiota varsinaiseen kansan 
sivistämiseen ja erikoisesti ammatilliseen 
sivistykseen, sillä silloin ne pääomat, jotka 
opetukseen uhrataan, eivät olisi tuottamat
tornia, niinkuin ne nyt monen koulunkäy
neen kohdalla ovat. 

10 :nennen pääluokan XIII luvun koh
dalla esiintyvät menot, 12 milj. mk., ovat 
suurimmalta osalta hukkaan heitettyjä. 
Mitä maaseudulle on hyötyä teattereista ja 
oopperoista, joista kaupunkilaiset nautti
vat~ Me emme tahdo kieltää kaupunkilai
silta huvittelua, jos heillä on siihen aikaa 
ja varoja, mutta antaa valtion tukea niiden 

pystyssäpitämiseen siinäkään muodossa, 
missä, se nyt tapahtuu, ei ole oikein. 
Niille rahoille täytyisi löytää parempia 
sijoitusmahdollisuuksia, varsinkin näin ras
kaana taloudellisena aikana. 

Vaatimattomuutta ja säästäväisyyttä ei 
nykyisen hallituksen tulo- ja menoarvio 
sisällä, paremmin kuin edellistenkään halli
tusten laatimat menneinä vuosina. Niissä 
kaikissa ilmenee jatkuvaisuuden laki liian 
voimakkaasti. Jatkuvaisuuden lakia niistä 
lienee mahdotonta saada kokonaan poiste
tuksi, koska lailla on suurin osa menoista 
järjestetty. Mutta hyvällä tahdolla luulisin 
tuloksiin päästävän. Se muutos hallituksen 
esityksessä kyllä on hiukan havaittavissa, 
että on enemmän ryhdytty kiinnittämään 
huomiota myös tuotannollisen toiminnan 
edistämiseen. Jos käytäisiin toiselta puo
len vastaavasti vähentämään sitä loistoa ja 
ylellisyyttä, joka meillä valtiotaloudes
samme esiintyy monella muotoa, m. m. ulko
laisessa edustuksessamme, armeijan lois
tavapukuisessa upseeristossamme, julkisten 
rakennusten ylellisyydessä ja niiden turha
maisuuteen asti hienossa sisustuksessa, niin 
sitä hätää, mikä kansan keskuudessa nytkin 
vallitsee, voitaisiin paljon suuremmassa 
mittakaavassa lievittää, kuin mitä nytkin 
voidaan tehdä. 

Valtiovarainvaliokunnan pyydän koet
tamaan saada tästä tulo- ja menoarviosta 
todella pula-ajan budjetin. Sillä kansalai
set seuraa:vat tehtäväämme ehkä enem
män kuin ennen. Ne veromarkat, jotka 
sieltä saloilta kootaan valtion kukkaroon, on 
aivan liian monessa tapauksessa säästetty 
lasten leipää kaventamalla, alastomuutta ja 
vilua kärsien, joten tuhlaukseen valtiolla ei 
ole mielestäni varaa. Ja sen estämiseen on 
jokaisella edustajalla moraalinen velvolli
suus. 

Maatalousministeri J u t i l a: Herra pu
hemies! Täällä ovat jo herra apulaisvaliio
varainministeri ja valtiovarainminist,eri ku
vanneet 1sitä taloudellista taustaa, jota vas
taan hamtuksen tulo- ja menoarvioesitystä 
vuodelle 1934 myös maatalousmäärärahoihin 
nähden on arvos:telta,va. Koska erärut ar
voisat edustajat ovat puheenvuoroissaan 
kosketelleet eräitä näistä määrärahoista, pi
täen joitain niistä mikä tarpeettomina tai 
liian suurina, mikä taas liian pieninä, saa-



nen seuraavassa lyhyesti kosketella erinäi
siä maatalousmäärärahoja. 

Mainittakoon tällöin aluksi, että hallituk
sen esityksessä eduskunnalle valtion tulo- ja 
menoarvioksi vuodelle 1934 on myös niissä 
kohdi,ssa, jotka koskevat maataloutta, lme
tettu niin paljon kuin valtion rahataloudel
lisen tilanteen on arvioitu sen sallivan kiin
nittää huomiota maatalouden alalla edelleen
kin vallitsevan pula-ajan lieventämiseen sekä 
siitä johtuvan maataviljelev{in väestön ta
loudellisen ahdingon helpottamiseen. Täl
löin on pyrit:ty käyttämään liikenevät varat 
niin tehokkaasti ja ta:dmituksenmukaisesti 
kuin suinkin maataloutemme hyväksi.. Maa
talouspulan jatkuvaisuutta osoittaa m. m. 
se, että maatalouskiinteimistöjen pakkohuu
tokaupat ovat olleet edelleen lisääntymässä. 
Niinpä näiden maatalouskiirrteimistöjen 
pakkohuutokauppojen luku oli vuonna 1931 
kuukautta kohden 137, mutta vuonna 1932 
210 ja kuluvan vuoden alkupuoliskolla aina 
293. 

'Pakkohuutokauppojen luku näyttää ny
kyisin johtuvan ensi sijassa siitä, että yhä 
useammat maanviljelijät eivät enää jaksa 
maksaa lainoista erääntyneitä, nytkin vielä 
verraten korkeaprosenttisia korkoja. Laina
pääoman kuoletuksia luotonantajat ovat sen 
sijaan ruvenneet vähitellen yhä lempeäm
min ja lempeämmin vaatimaan takaisin. 

Käydäkseen hyvällä esimerkillä edellä 
korkojen alentamisessa on hallitus meno
arvion yhteydessä tahtonut sellaisiin lainoi
hin nähden, jotka, valtio on antanut eri
näisille maataloutta rahoittaville luottolai
toksille, s. o. Suomen Hypoteekkiyhdistyk
selle ja Osuuskassojen Keskuslainarahasto 
Osakeyhtiölle, nähnyt välttämättömäksi esit
tää melkoisen koron alennuksen. Tätä sil
mällä pitäen on esitetty mainittujen raha
laitosten vuonna 1925 otetusta dollarilai
nasta määrätty 8% :n korko aleunettavaksi 
6 % :ksi sekä vuonna 19,26 otetusta dollari
lainasta samoille rahalaitoksille myönnetty
jen lainojen 7 1

/ 2 % :n korko niinikään 
alennettavak!si 6 % :ksi. Näin aiheutuva 
korkotulojen vähennys merkitsisi valtiolle 
3 1 /2 miljoonaa markkaa, mikä siis vastaa
vasti 'tulisi niiden maanviljelijäin hyväksi, 
jotka sanotuista lainavaroista ovat saaneet 
lainoja. Samanlaista korkohe1potusta, mikä 
myöskin tulisi maanviljelijöiden hyväksi, tie
tää 11 Pl :n 16 momentin kohdalla oleva esi
tys, joka tarkoittaa 500,000 markan määrä-
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rahan käyttämistä Osakeyhtiö Maakiinteistö
pankin myöntämien lainojen korkojen alen
tamiseksi 5 % :iin. Määräraha ei ole tämän 
suurempi, johtuen siitä, että Maa;kiintei!Stö
pankiHa on vielä käytettävänään lähes 3 
miljoonaa markkaa varoja, jotka sille on 
myönnetty vuoden 1932 menoarviossa pan
kin mahdollisten tappioiden peittämiseksi 
ja joita varoja se myöskin voi käyttää anto
lainauskoron alentamiseen. Kun Maakiin
teistöpankki sitäpaitsi on äskettäin työky
vyttömyys- ja vanhuusvakuutusrahastosta 
eduskunnan valtuutuksen mukaisella val
tioneuvoston päätöksellä saanut 30 miljoo
nan markan suuruisen lainan 4 % :lla, voi
daan näistäkin varoista tulevia korkovoit
toja käyttää pankin antolainauskoron alen
tamiseen. Kun korkokanta muutenkin jatku
vasti näyttää alenevan, johtuen maan yhä 
paranevasta maksutaseesta sekä vastaavasta 
Suomen Pankin ja kauppapankkien ynnä 
eräiden muiden luottolaitosten aseman hel
pottumisesta, kuten täällä on osoitettu, on 
yhä enemmä,fi toiveita siitä, että vähitellen 
maataloudessa:kin korkokanta muodostuu 
sopusointuiseksi maatalouden kannattavai
suuden kanssa. Tätä on omiaan helpotta
maan sekin, että metsäntuotteiden hinnat 
näyttävät olevan nousussa sekä työansio
mahdollisuudet ensi hakkuukauden aikana 
metsätaloudesta lisääntymässä, kuten täällä 
on esitetty. 

Vallitseva pulakausi ei ole vaikeuttanut 
ainoastaan yksityisten maan·viljelijäin ta
loudellista asemaa, vaan hsäksi vallinneiden 
alha1sten tuotehintain takia tuottanut vai
keuksia myös monille maataloudellisille tuo
tantolaitoksille, kuten osuusmeijereille, kar
janmyynti-, kone- sekä turvepehku-, sähkö-, 
mylly- ja muille sellaisille osuuskunnille, 
niin että monet näistä ovat maklsukyvyttö
minä joutuneet vararikkoon. Varsin lukui
sat tuotanto-osuuskunnat tulevat edelleen 
ennen pitkää, jos pikaista apua ei tule, sa
man kohtalon alaisiksi. Hallitus onkin tämän 
vuoksi Pellervo-seuran avustaessa. toimitut
tanut verraten yksityiskohtaisia tutki
muksia ,sanotunlaisten osuuskuntien talou
dellisesta tilaS!ta saadakseen selville tosi
asiallisen Wan sekä tämän perusteella me
noarvion yhteydessä esittänyt toimenpiteitä 
sanottujen maataloudellisten tuotantolai
tosten aseman helpottamiseksi. Niinpä on 
varsinaist-en tulojen kolmannen osaston en
simmäis,essä momentissa ehdotettu, että va.l-
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tioneuvosto oikeutettaisiin alentamaan maa
taloudellisten tuota:ntolaitosten valtiolta 
saamien lainojen korkoja kuitenkin huo
mioon ottaen, .etteivät nämä alennukset ai
heuta valtion korkotuloihin suurempaa vä
hennystä kuin 1 miljoona markkaa. Tätä 
varten on: lisäksi kiinnitetty huomiota eri
näisten meijerien taloudellisen aseman hel
pottamiseen ja ·tätä varten otettu 11 Pl:n 
XIX luvun 17 momentin kohdalle 2.5 miljoo
nan markan määJräraha, jonka rajoissa val
tio voisi avUistaa vaikeuksissa olevia meije
reitä lähinnä suostumaHa akordeihill! valtion
varoist.a niille myönnettyjen lainojen osalta 
kuitenkin huomioon ottaen ·ettei valtion 
myöntämä etu olisi prosenteissa suurempi 
kuin yksityisten velkojain akordin tarjoo
jrulle antama helpotus. Näin menetellen on 
toiveita saada monikin meijeri pelastumaan 
vararikost-a ja jatkamaan toimintaansa nor
maalisel1a tavalla, kun vain, on päässyt vai
kean .ajan yli. 

Ed. Tanner on täällä esittämässään 
lausunnossa pitänyt kyllä tällaisia mää
rärahoja tarpeettomina j.a m. m. tällöin huo
mauttanut siitä, etteivät ne muka tulisi en
sinkään pienviljelijöiden hyväksi. Tahdon 
kuitenkin huomauttaa, että ma<ahamme on 
vuoden 1920 jälkeen perustettu noin 300 
uutta meijeriosuuskuntaa. Näistä on suuri 
enemmistö menestynyt toistaiseksi hyvin ja 
niilli on asianlaita varsinkin sellaisten mei
jerien .suhteen, jotka perustettiin ennen 
vuotta 1928 ja jotka siis pääsivät vielä pari 
.kolme vuotta toimimruan. tuotteiden hintojen 
ollessa tyydyttävät. Sensijaan ovat eräät 
meijerit, jotka oiVa,t perustetut yllämainitun 
ajankohdan jälkeen ja v;arsinkin maan itäi
sille ja pohjoisille pienviljelijäalueille, 
viime aikoina joutuneet v.aikeuksiin, koska 
meijerituotteiden hinnat ovat viime aikoina 
alentuneet melkeinpä '50% :iin siitä, mitä 
ne olivat meijereitä suunniteltaessa ja 
perustetta.essa. Meijerituotteista saatujen 
heikkojen hintojen vuoksi eivät meijeri
tuottajat ole pystyneet ost,amata:n väkir.e
huja, mikä seikka on vaikuttanut luonnolli
sesti alentava.sti maidon tuotantoon. Lukui
sat pakkohuutokaupat, joitten kautta. karj•a~ 
talous moniHa tiloilla on kokonaan hävi
tetty, ovat myöskin/ ·osaltaan vaikuttaneet 
meijerien maitomäärien vähenemiseen. Mitä 
erityi·sesti Oulun lääniin tulee, on ilmastol
lisist.a olosuhteist.a johtuen siellä kahtena 
viime vuotena saatu perätysten huono rehu-

sato, mikä seikka luonnollisesti on ollut 
omansa vielä tuntuvasti alentamaan maidoilli
tuotantoa ja meijerien vastaanottami·a mai
tomääriä. Kootun tilaston mukaan on siten 
erinäisten pohjoisten ja itäisten meijerilii~ 
tojen alueilla maidontuotanto viime vuonna 
laskenut jopa 30 %: lla j.a tänä vuonna1 edel
leen viime vuotiseen verrattuna noin 
20 %. Tällaisissa olosuhteissa ovat tie
tysti meijerit, jotka ovat rakennetut ja suun
nitellut kokOriJaan toisillru hintaperusteitla j.a 
jotka eivät aikaisempina ed'ullisempina vuo
sina vielä ole kerinneet kuolett.amaan ra!ken
nuspääomiaan, joutuneet vaikeuksiin: korko
jen ja pääomalyhennysten suorittamisessa. 
Meijerituotteiden hintojen alennuttua ja 
mllJitomäärien vähennyttyä on syn.tynyt 
ristiriita toiselta puolen meijeriin sijoitetun 
ja vielä maksamatta olevalli lain,apääoman ja 
toiselta puolen meijerin vastruanottaman 
maitomäärän ja siitä tilitetyn rahamäärän 
välillä. 

Nyt mainitustru vaikellJsta tilanteesta eivät 
erinäiset osuusmeijerit kykene se~viytymään 
muutoin kuin sitä tietä,, että niiden laina
pääoma tavalla tai toisella saadaan vä:henn.e
tyksi niin, että se on oikeassa suhteessa vas
ta,anotettuun maitomäärään ja siitä tilitet
tyyn ra,hamää.rä.ä:n. Tällai,nen järjestely 
voidaran saada1 aikaan ensimuäkin siten, että 
asianomaiset meijerit joutuvat vararikko
tila,an, jonik:.a jälkeen perustetaan uusi mei
jeri, joka konkurssihuutokaupasta ottllJru it
selleen vararikan tehneen meijerin, koneis
toineen ja kllJlUstoineen. Tätä menettelyta
paa onkin jo osittain muut·amissa tapauk
sissa käytetty, mutta on sillä huomllJttu &e
vam: se haitta, että maidontuojat, jotka jou
tuvat lis'ämaksuJen, takuiden) y. m. muo
dossa kantamaan v:ararikon tehneen mei
jeriosuuskunnan. puolesta va,rsin suuria ra.
situksia, eivät mielellään liity jäseniksi 
uuteen meijeriosuuskuntaan. eivätkä halua 
edes lähettää sille ma.itoaan jalostettav.aksi, 
joten sen menestysmahdollisuudet on huo
mattu useimmissa tapllJuksissa olevan sangr"' 
heikot. On senvuoksi ajateltu, että tällai
siin vaikeaan asemaan joutuneisiin meijeri
osuuskuntiin voitaisiin sovelluttaa saanaa 
menetelmäJä, mitä rahalaitokset käyttävät 
teollisuus- ja kauppaliikkeisiin nähden niit
ten jouduttua maksuvaikeuksiin, nimi.ttäin 
akordimenetelmää. 

Tunnustaa täytyy, että ne helpoitukset, 
mitkäl valtio tällä tavalla menoarviossru on 
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esittänyt valtion kustannettaviksi tuet
taessa maataloutta ja osuuskuntia, eivät .si
nänsä ole kovin suuret,. mutta esitettyjen 
määrärahojen turvin voitaneen kuitenkin 
pel.astrua huomrutta.va joukko sellaisia tuotan
tolaitoksia, jotka pohjaltaan ovat terveitä ja 
voivaJt, kun maataloustuotteideiJJ hinnat saa
daan paranemruan, taasen menestyksellisesti 
toimia. Vaikkakin maataloustuotteiden hin
•nat viime kuukausina,, ilahuttavaa kyllä, 
ovat olleet jossain määrin noususruunnassa, 
·on kotieläirutuotteid'en hinnat edelleen kui
tenkin niin alhaiset, että ne edellyttävät jat
kuvasti niitä toimenpiteitä, jotka ovat oll'eet 
jo tänä vuonna ja muutamana aikaisempa
·nakin vuonmca voimassa, nimittäin erikoisia 
palkkioita niä<iden tuotteiden hint~jen va
kauttrumiseksi. Siihen nähden, että kuluvan 
vuoden lopussa päätityvät sekä kananmunain 
että !Sianlihan vientitodistuksista annetun 
lain että voin ja juuston hintojen V·a!kiinnut
tamisestaJ annetun lain voimassaoloaika, on 
J::!allitus huolellisesti harkinnut niitä toimen
'Piteitä,. joilla kotieläintuotteiden hintoja 
edelleenkin voitaisiin vakiinrnUJttaa ja saak
taa ne silloin sopusointuun tuotantokustan
rnusten kanssa. Kuluvana vuonna on ar
vioitu edellämainittujen lakien perusteella 
maksettavien kotieläimuotteiden vientipalk
kioiden nousevan lähes 9·2' milj. markkaan. 
Tästä on kuluvan vuoden menoarviossa ker
'iamen:ona merkitty vain, kuten täällä on 
maJinittwkin, 25 milj. markan arviomäärä
raha,, joka kuitenkin .tullee ylitettäväksi 
noin 15 milj. markalLa ja käytettäväksi voin 
ja juuston vie:n:tipalkkioin·a;,. Muut vienti
palkkiot on tänä vuonna sensijaan otettu 
huomioon vähennyksenä tuontitullin tuo
tossa ja on arvioitu nousevan lähes 52~ milj. 
markka,aill. Hallitus ei ole pitä:nl)'-t tarkoi
tuksenmukaisena tehdä esityksiä yllämainit
tujen vientipalkkiolakien uusimiseksi ja si
ten sitoa ehkä useaksikin vuodeksi valtion 
menoja, koska hintasuhdan1teet vuodesta toi
seen sanotturhin marutalou.stuotteisiiru näh
den voiv,rut melkoisestikin vaihtua, vaa:n sen
sijaan hallitus on otta,nut menoarvioon 
11 Pl. XIX: 15 momentin kohdalle kerta
menona 95 milj. markan suuruis.en• määrä
rahan, käytettäväksi vuoden 1934 aikana 
voin, juuston, sianlihan j.a mu:n:ain hintojen 
vakiinnutta1miseksi siten, että vastaavat 
vientipaikkioma'ksimit olisivat kiloa kohden 
voille 5 markkaa1,. juustolle 2 mk., pekonille 
2: 60,. tuoreelle sianlihalle '2 sekä kanan-

munille 21: 50. .Sanotun palkkion maksa
minen loppuisi silloin,, kun voin. tukkuhinta 
nousee 27 markkaan, jUJUSton 14, pekonin 
j,a tuoreen sianlihan 14 sekä kananmunain 
15 mrurkkaa:n. Hallituksen .esitys merkitsee 
tällöin sitä:,. että kuluvaan vuoteen verraten 
voin maksimipalkkio nousisi kiloru kohden 
2 markaJla, mutta pE!konin sen sijaan las
kisi 65 pennillä, tuoreen sianlihan 50 pen
nillä sekä kaJlJaillllllunain 1 mk. 50 pennillä. 
Hallitus on pitänyt erittäin tärkeänä sitä, 
että eritoten voin hinta vrukiinnutettaisiin ja 
sen kautta myöskin maidon hinta maas
samme saataisiin siks·i korkealle, että se 
suun{illilleen vastaisi nykyisiä keskimääräisiä 
maidontuot,a:ntokustannuksia. Tämä hyöty, 
mikä tällä tavalla saataisiin, tuli8i mitä 
la.ajimmille maataloUJstuottajapiireille, myös
kin niille yhdenkin lehmän omistajille, 
jotka maitoa myyvät. Jos tässä onnistu
taan, merkitsee se sitä, että Suomen pien
viljelys- ja maitotalousvaltainen maatalous 
siten saisi niin paljon rahatuloja, että se 
voisi vähitellen, kun vielä otetaan huo
mioon, että viljan hinnat tällä hetkellä jo 
ovat tyydyttävät 8ekä metsätulot lisäänty
mässä, yhä enemmän omin voimin suoriutua 
maatalouspulan vaurioista. 

lVIaitotalaustuotteiden hintojen kohottami
nen olisi myös omiaan varmistamaan hei
kossa taloudellisessa asemassa olevien meije
rien taloutta, niin että nekin voisivat vä
hitellen luonnollista tietä, se on liikkees
tään saamillaan rahatuloilla, hoitaa raha
menonsa ja tällöin maksaa lainainsa korot 
ja kuoletukset. Kun palkkioiden lähemmät 
perusteet ja maksujärjestyksen vahvistaisi 
valtioneuvosto näin myönnettävän määrä
rahan puitteissa, saataisiin myöskin riittä
vät takeet siitä, että palkkiot tulisivat mah
dollisimman tarkoituksenmukaisella tavalla 
käytetyiksi karjataloutemme vaikean ase
man helpottamiseksi, ja tällöin myös niin, 
etteivät kuluttaja- ja teollisuusintressitkään 
tästä kärsisi, vaan että koko toimenpide 
koituisi koko meidän talouselämämme hy
väksi kokonaisuudessaan. 

Koskettelen vielä eräitä kohtia maata
lousmäärärahoista. Varsinaiset maatalous
määrärahat kokonaisuudessaan ovat halli
tuksen esityksessä arvioidut vuodelle 1934 
261.5 milj. markaksi. Kun kuluvan vuo
den menoarviossa on vastaava luku 193 
milj. markkaa, on lisäys näin ollen 68.5 
milj. markkaa, josta todellista kuitenkin 



94 Perjantaina 8 p. syy,skuuta 19.33. 

vain 1'8.5 milj. markkaa, koska eräät vienti
palkkiot eivät tänä vuonna ole sisältyneet 
menoarvioon. Lisäyksistä on tällöin mai
nittava ensinnäkin lisäykset maanmit
taus-ja verollepanokustannusmäärärahoihin, 
joita on täytynyt huomattavasti kohottaa 
siitä syystä, että ne eivät ole tämän vuoden 
menoarviossa todellisen suuruisiksi arvioi
dut. Maanparannustoimintaan myönnetty
jen määrärahojen lisäys 6.1 milj. markkaa 
on sen sijaan näennäinen, johtuen moment
tisiirrosta. Päinvastoin on todellisuudessa 
rahallisista syistä valtionavustusta maan
parannustöihin täytynyt vähentää 5.5 milj. 
markalla. Tällöin on kuitenkin otettava 
huomioon, että hallituksen menoarvioehdo
tuksessa esittämästä työttömyysmäärära
hasta on tarkoitettu myönnettäväksi avus
tusta maanparanustöiden kustantamiseen 
seuduilla, missä työttömyyttä tullee erikoi
sesti vallitsemaan, jota varten myöskin on 
varattu valmiita työsuunnitelmia. Noin 
3.3 milj. lisäys XII luvussa, maataloudelli
sen neuvontatyön kohdalla, on myöskin mo
menttisiirrosta johtuva, sillä todellisuu
dessa on useimpien maataloudellisten jär
jestöjen määrärahoja, valitettavaa kyllä, oltu 
pakotettuja rahataloudellisista syistä vä
hentämään. Ainoastaan sian- ja lampaan
hoidon edistämiseksi sekä Pellervo-seu
ran markkinatutkimuslaitoksen suorittaman 
markkinatutkimustoiminnan tehostamiseksi, 
samoin kuin karjanmyyntiosuuskuntain 
neuvonnan, ohjauksen ja harjoittelutoimin
nan järjestämiseksi samoin kuin markki
nataloudellisen tutkimustyön ja neuvonta
työn edistämiseksi maamme ruotsinkieli
sellä alueella on esitetty myönnettäväksi 
pienehköjä määrärahoja lisää. Näin on 
tehty siksi, että mainitut maatalouden alat 
kaipaavat tällä hetkellä erityistä kohenta
mista. Määrärahojen lisäys 57 milj. mark
kaa XIX ,luvussa on aiheutunut pääasiassa, 
kuten täällä on mainittu, kotieläinhoidon 
tuotteiden hintojen vakiinnuttamispalkkio
määrärahasta sekä meijerien auttamismää
rärahasta. Luvun sisällä on kuitenkin eri
näisiä tärkeitä määrärahoja ehdotettu vä
hennettäväksikin, tällöin m. m. valtionavus
tusmäärärahaa maanparannustöiden kustan
tamiseksi 5.5 miljoonalla markalla. Tällöin 
on tarkoitettu myös saada tarpeellinen lisä
määräraha vastaavista työttömyysmäärära
hoista. 

Niinikään on rahataloudellisista syistä 
oltu pakotettuja esittämään avustusmäärä
raha yksityisille maatalousoppilaitoksille 
vähennettäväksi kuluvan vuoden määrära
hasta 1

/ 2 miljoonalla markalla, joskin toi
saalta on todettava, että yhä useammat 
yksityisluontoiset maatalousoppilaitokset 
ovat joutuneet suuriin rahallisiin vaikeuk
siin saattaakseen loppuun jo aletut raken
nushankkeensa. 

Mitä muihin vähmmyksiin maatalousme
norurviossa tulee, mairuittakoon niistä, että 
maatalousoppilaitosten määrärahoja on vä
hennetty kuluvan vuoden menoa•rvioon ver
•raten 818,500 markalla, asutustoimintamää
rärahoja 313,000 markalla sekä yksityismet
sätalousmäärärahoja 289,700 markalla, kun 
Ben sijaan kalastus on sa,anut lisäystä 
149,.700 markkaa sekä maatalouden koe- ja 
tutkimustoiminta 121,200 markkaa. Huo
mattawv to~menpide viimemain•itun1 toimin
Tilan alalla on se, että on ehdotettu otetta
vaksi menoarvioon erinä,i.siä määrärahoja jo 
kauan kaivatun koetilan hankkimiseksi lai
dunkoetoiminnan t!llrpeisiin. 

T'odetta;va siis on, että vaikkakm maoata
louden tilanne edelleenkin on vaikea ja edel
lyttäisi se menoarviossakin, melkoisia mää
rärahoja, ei hallitus parhaallakaan twhdolla, 
saada:kseen tulo- ja menoarvioesityksen ta
sapainoon,. ole, siis rahataloudellisista syistä, 
voinut enempä-ä lisätä maatalousmenoja kuin 
mitä on tosiasiassa tapahtunut. Mikäli hal
lituksen tulo- ja menoa,rvioesityks.essä onnis
tutalan,,. sitä eduskunnassa käsiteltäessä, löy
tämään lisätuloja v:altiolle, ei mi:mulla; ma,a
talousministerinä ole mitään sitä vastaan, 
että maatalouskin niistä saa tarpeellisen 
osuutensa. 

Puh e m i e s: Kun useat valiokunnat 
kutsuttiin kokoontumaan tämän istunnon 
keskeydyttyä, niin keskeytetään nyt istunto 
ja sitä jatketaan tänään kello 19. 

Täysistunto keskeytetään kello 16,30. 
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Täysistuntoa jatketaan 

kello 1'9. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Keskustelu tulo- ja menoarvioesityksestä 
jatkuu: 

Ed. S v e n t o r z e t s k i: Herra puhe
mies! - Täällä eduskunnassa on ennen
kin, voin sanoa, vuosittain ekspedieerattu 
tämä paksu budjettikirja tavallisen mal
lin mukaisesti, ilman että erikoista mie
lenkiintoa budjetti olisi koskaan herättä
nyt. Siinä suhteessa ne sanat, joita täällä 
eräs edustaja aikaisemmin lausui, että sekä 
itse budjettiesitys että sen vastaanotto ja 
keskustelu sen ympärillä on tehnyt nyt
kin, niin kuin aina, harmaan vaikutuk
sen, olivat oikeat. Se johtuu eräistä sei
koista, joita ei ole niin selväpiirteisesti 
joka kerta selitetty. Minä sen vuoksi, 
herra puhemies, en aio puuttua tässä ti
laisuudessa itse talousarvion yksityiskoh
tiin. Täällä on jo ehditty onnitella halli
tusta sekä oikealta että vasemmalta, niin 
että minä siinä suhteessa jätän hallituk
sen jäsenet toistaiseksi rauhaan, mutta 
mielelläni csittäisin muutamia ajatuksia, 
jotka koskevat, ei niin paljon hallituksen 
talouspoliittista suuntaa budjettia laadit
taessa kuin porvariston suhtautumista näi
hin hallituksen esittämiin budjetteihin. 

Joka on ollut pidemmän aikaa seuraa
massa eduskunnassa porvarillisten hallitus
ten budjettipolitiikkaa, hän kyllä osaa an
taa arvoa sille valtiotaloudelliselle kompro
missisovittelulle, jota porvarilliset puolueet 
ovat kaikkina vuosina talousarviota hy
väksyessään harjoittaneet ja jota edus
kunnan markkinakielellä kutsutaan leh
mäkaupoiksi. Tämä tulos on aina ollut 
selvä siinä suhteessa, että nämä sovittelut 
oli tehty työväenluokan etujen kustannuk
sella. 'Tästä johtuu, että jos porvarilliset 
puolueet taktillisista syistä syyttelevät toi
nen toistaan, niin kuin viime aikoina on 
ollut muodissa, yhteistoiminnasta työväen
luokan kanssa jonkun määrätyn asian yh
teydessä, niin sitä vastoin ne vaikenevat 
niin kuin hiiri, silloin kuin hiljaisen sopi
muksen tulos ilmenee eduskunnassa por
varillisen talousarvion muodossa. Silloin 
asianomaisella taholla ymmärretään mai-

niosti, mistä on kysymys. Silloin ei bud
jetin· evästyskeskustelussa sanallakaan tois
teta niitä paljon lupaavia vaalipuheita, 
joissa jaettiin hyvää oikealle ja vasem
malle, tietoisina siitä, että lupauksia tä
hänastisen porvarillisen talousarvion puit
teissa on hyvin vaikea toteuttaa. Tästä on 
kuitenkin se hyvä seuraus, että valitsija
joukot alkavat antaa suurempaa arvoa ja 
suurempaa luottamusta sellaiselle talous
arviopolitiikalle, joka on esiintynyt tietysti 
vain osittain sosialidemokraattisen edus
kuntaryhmän vastalauseessa ja joka etsii 
valtiotaloudessa oikeita lähtökohtia, aset
taen valtion budjettipolitiikan riippuvai
seksi Suomen kansan todellisesta veron
kantokyvystä. 

Kun olemme taas kokoontuneet arvoste
lemaan ja evästämään nykyisen hallituksen 
budjettiesitystä, joka on samanlainen asia
kirja kuin kaikki edelliset porvariston hy
väksymät budjettiesitykset, niin on syytä 
tämän vuoden evästyskeskustelussa kiin
nittää huomio siihen, että esillä oleva ta
lousarvio joutuu uuden eduskunnan käsi
teltäväksi hieman muuttuneissa poliitti
sissa olosuhteissa. Ennen budjetin eväs
tyskeskustelua eduskunnassa on :Suomen 
kansa ehtinyt vaaleissa evästää itse edus
kuntaa. Ja tämä kansan eduskunnalle an
tama evästys puhuu selvää kieltä laajojen 
valitsijapiirien nimessä. Sosialidemokraat
tien suuri voitto valtiollisissa vaaleissa vel
voittaa sen vuoksi meitä enemmän kuin tä
hän saakka toimimaan siihen suuntaan, 
jota kansa vaaleissa on ilmeisesti edellyt
tänyt ja jota sosialidemokraattinen työ
väenpuolue on parlamentissa aina edusta
nut. Olen syvästi vakuutettu siitä, että 
jos Suomen kansa saisi kerran välittömästi, 
se tahtoo sanoa, kansanäänestyksen kautta 
lausua arvostelevan sanan porvarillisten 
puolueiden hyväksymästä valtion talous
arviosta, niin luulen, että useat sen tä
hänastiset, jos niin voi sanoa, tabu-luokat, 
joita ei saa koskea, muuttuisivat sellaisiksi, 
ettei porvarillinen hallitusvalta budjetin 
alkuperäisenä laatijana niitä enää kovin 
helposti omikseen tuntisi. Mutta koska 
meillä ei sellaista kontrollimenetelmää 
valtiosäännössä valitettavasti ole olemassa, 
niin sitä suuremmalla syyllä on puhuttava 
tästä asiasta eduskunnan puhujalavalta, 
jotta kansalaiset pääsisivät selville siitä, 
mikä ero on porvarillisen ja sosialistisen 
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käsityskannan välillä, silloin kun on kysy
mys kansalaisilta nostettujen verojen käyt
tämisestä. Tässä suhteessa pyydän esille
tuoda muutamia näkökohtia. 

Suurin käytännöllinen ero suhtautumi
sessa budjettiin on siinä, että porvarillinen 1 

edustajaehdokas lupaa valitsijoille rahalli
sissa kysymyksissä sellaista, jota sama hen
kilö, niin pian kuin hän tulee valituksi 
kansanedustajaksi, ei voi käytännössä to
teuttaa rikkomatta porvarillisen talousar
vion raameja ja osittain myöskin sen luok
kaluonnetta (Ed. Moilanen: Niin tekevät 
juuri vasemmistoehdokkaat!). Ed. Moila
nen, vasemmisto valitettavasti ei ole ollut 
tilaisuudessa esitellä ja hyväksyä budjet
tia. Me toivomme, että sellainen hetki tu
lee (Ed. Tarkkanen: Kyllä se oli jo esit
telymahdollisuus!). Tästä johtuu, että 
porvarillinen puhuja helposti lupaa kuuli
jakunnalle suuria valtiollisia avustuksia, 
koska tällaiselta puhujalta ei valitettavasti 
vaadita vastausta hyvin tärkeään ja val
tiotaloudessa ratkaisevaan kysymykseen: 
Mistä nuo valtion varat ote
t a a n t a i millä t a v a ll a ne v a l
t i o ll e h a n k i t a a n. Porvarillinen edus
tajaehdokas ei voi enää kansanedustajan 
ominaisuudessa puhua samaa kieltä niin 
pian kuin hän joutuu talousarvion eväs
tyskeskustelussa eduskunnan ja tosiasioiden 
eteen. Sellainen edustaja on voinut sanoa 
valtiolle: Antakaa rahaa, mutta sama hen
kilö ei voi vastata eduskunnalle eikä hal
litukselle, mistä nämä rahat otetaan. 

'Toista on, kun sosialidemokraattinen työ
väenpuolue lähtee vaaleihin ja perustelee 
eduskunnassa kantaansa talousarvion poli
tiikassa. Sosialidemokraatit ovat aina osoit
taneet niitä talousarviossa olevia menoja, 
joita voitaisiin tuntuvasti supistaa ja käyt
tää ne siellä, missä kansan todellinen hätä 
ja kurjuus vallitsee ja missä nuo varat 
voisivat paljon tuntuvarumin kuin tähän 
.saakka lieventää pulassaolevien kansalais
ten ahdinkotilaa. Siis silloin kuin sosiali
demokraatit voivat hankkia pulasta kärsi
välle kansanosalle rahallista ja taloudel
lista apua hallituksen esittämän budjetti
summan puitteissa, eli siis lisäämättä kan
.salaisten verotaakkaa ja ottamatta uusia 
lainoja eivät porvarilliset puolueet voi sa
man päämäärän saavuttamiseksi toimia 
muuten kuin paisuttamalla budjettia 
uusilla valtion ja kansan rasituksilla, joista 

he eivät uskalla valitsijoilleen suoraan pu
hua. Tästä johtuu, että maamme puolus
tusmenot ovat saaneet yhä vain jatkuvasti 
kasvaa, ilman että porvariston taholta us
kallettaisiin ryhtyä toimenpiteisiin tämän 
paisuvan pääluokan menojen järkiperäi
seksi supistamiseksi. 

Toisena tärkeänä ja tehokkaana jarruna 
eduskunnan budjettipolitiikassa on ollut 
porvariston yhteinen tahto lyödä oma tyy
pillinen luokkabudjettimalli jo etukäteen 
kiinni lailla. Tällä menettelyllä on tah
dottu panssaroida kaikki ne menoerät, 
jotka muodostavat porvariston politiikassa 
sellaisen kompromissituloksen, johon on 
vaikea kajota. Minä vain sanon, että täl
lainen porvariston politiikka on. maksanut 
.Suomen kansalle useita tuhansia miljoo
nia. Tästäkin siis jo käy selville, miten 
vaikeata on taistella tällaista porvariston 
lukemattomissa - käytän taas sitä rumaa 
sanaa - lehmäkaupoissa jäätynyttä bud
jettimallia vastaan. 

Minusta valtion talousarvio ei saa olla 
vaikean pulakauden aikana yhtä kankea 
ja jäätynyt kuin säännöllisissä oloissa. Nyt 
täytyy budjettipolitiikan olla niin ajan
mukainen ja joustava, että eduskunta voisi 
vapaasti siirtää huomattavia rahasummia 
yhdestä pääluokasta toiseen sitä mukaa 
kuin kansalaisten hätä ja pulan kehitys 
kulloinkin vaatii. 'Talousarvion käsitte
lyssä eduskunnalla täytyy olla suurempi 
aloite- ja liikuntavapaus kuin normaalissa 
oloissa, samanlainen aloite ja menettely
tapavapaus kuin sodassa, jolloin vara
joukkoja heitetään rintaman eri osille, 
riippuen siitä, mikä sivusta vaatii tila
päistä tukea, armeijan kokonaisuuden säi
lyttämiseksi. Tämä olisi mielestäni pula
kauden ensimmäinen vaatimus budjettiin 
nähden. Ei se pelkkä toteaminen, että 
budjetti on lyöty lailla kiinni merkitse 
vielä sitä, että sitä mikä lailla on kiinni
lyöty, ei voi lailla muuttaa toisenlaiseksi . 
Eduskunta olisi väärässä käsityksessä, jos 
luulisi, että tämäkin vakiintunut malli on 
jotain sellaista, johon ei voi koskaan saada 
mitään muutoksia. 

Porvariston laatimien budjettien perin
nölliset ominaisuudet ilmenevät yhtä räi
keästi myös tässä esityksessä. Puuttumatta 
kuitenkaan tässä tilaisuudessa sen yksityis
kohtiin - niistä on jo paljon aamupuo
lella puhuttu - muistutan eduskunnalle 
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vielä kerran, että hallitus on pyrkinyt edel
leenkin paisuttamaan ja lisäämään menoja 
siellä, missä niitä eduskunnan päätöksen
kin mukaisesti olisi pitänyt tuntuvasti vä
hentää ja päinvastoin osoitti lyhytnäköistä 
ja vahingollista säästäväisyyttä siinä, missä 
työttömyys- ja muu hätä samaten kuin työ
kansan sivistys- ja valistusjano vaativat val
tiovallalta suurempaa myötätuntoa sekä val
tiotaloudellista ja yhteiskunnallista kauko
näköisyyttä. Valaisevat esimerkit tulevat 
tässä suhteessa eduskunnalle tunnetuiksi 
heti senjälkeen kuin valtion talousarvio pa
laa takaisin eduskuntaan. Minä senvuoksi 
toivonkin, että valtiovarainvaliokunta koet
taisi toimia hallituksen budjettiesitystä kä
sitellessään siinä hengessä kuin Suomen 
kansa on vaaleissa eduskuntaa tavallansa 
jo evästänyt. 

Oli mielenkiintoista kuulla - tekisi mieli 
sanoa - herttaisen ministeri Relanderin 
kertomusta kansainvälisestä tilanteesta tällä 
hetkellä, ja kaikista niistä eri symptoo
meista, joita voidaan havaita pörssien pe
lissä, kauppapoliittisessa elämässä, kurssien 
vaihteluissa ja muussa suhteessa. Tämmöi
nen yleinen esitys budjettikeskustelun yh
teydessä on minusta hyvin paikallaan ja 
tervetullut. Mutta kun ministeri oli kovin 
levoton Amerikan presidentti Rooseveltin 
rohkeista kokeiluista, niin johtuu mieleen, 
miksi hän ei ollut levoton silloin, kuin Roo
seveltin edeltäjä Hoover on kokeillut talou
dellisella politiikalla sillä tavalla ja siihen 
suuntaan, joka on saanut Amerikassa sel
laisen rahataloudellisen anarkian, jota nyt 
täytyy koettaa parantaa hevoskuureilla. 
Minä luulen, että jos me hetkeksi jätämme 
tämän meidän eduskuntamme ja meidän 
pienet olomme ja siirrymme käsittelemään 
näitä pulaesityksiä suuressa mittakaavassa 
- minä en tule sitä tekemään, se ottaisi 
monta tuntia kallista aikaa eduskunnalta 
- niin minä tahtoisin vain huomauttaa 
herroille finanssiministereille, että sen vi
rallisen optimismin- niin hauskaa kuin se 
tietysti onkin tässä kodikkaassa salissa 
kuulla, - lähtökohta on yhtä vakaa ja luo
tettava kuin kaikki ne kokemukset ja ko
keilut, joita porvarillinen maailma ja sen 
eturivin miehet ovat pulakauden aikana 
yrittäneet panna täytäntöön monessa suu
ressa konferenssissa, missä istuu miehiä, 
jotka luulevat olevansa ainakin viisaampia 
kuin me täällä Suomessa ja jotka ovat 

päättyneet, niinkuin herrat tietävät, sillä 
tavalla, että yksi fiasko on laskettava toi
sensa jälkeen pitkässä ja loppumattomassa 
aakkosjärjestyksessä. Kun on tämmöinen 
kansainvälinen tausta ja kun porvarillinen 
hallitseva luokka kantaa yksinään edesvas
tuun siitä taloudellisesta anarkiasta, joka 
vallitsee maailmassa, niin, ed. Moilanen, 
käy naurettavaksi, kun te syytätte tästä 
lopputuloksesta meitä vaatimattomia ja 
tässä suhteessa oikeuksia vailla olevia mar
xilaisia sosialidemokraatteja. Minä tunnen 
ed. Moilasen hyvin jo, me olemme vanhoja 
työkavereita ja minä tiedän, että hän nau
reskelee itsekin omalle välihuudahduksel
leen. 

Ed. Kares: Niin kauan taaksepäin 
kuin minä muistan tämän yksikamarisen 
eduskunnan istuntoja - ja minä muistan 
niitä, muutamia väliaikoja lukuunotta
matta, aina ensimmäiseen eduskuntakau
teen asti - niin kauan on täällä aina, 
kun on valtion tulo- ja menoarvio esitetty, 
pidetty pitkiä ja viisaita, erinomaisen vii
saita budjettiluentoja. Niitä ovat pitäneet 
budjettiehdotusten tekijät, valtakunnan fi
nanssiministerit ja eri puolueitten talousvii
saat ovat lausuneet omia viisaita periaattei
taan, erinomaisen tärkeitä ja suuriarvoisia. 
Me edustajat olemme kuunnelleet niitä 
usein henkeä pidätellen. Yhteistä näissä 
kaikissa viisaissa esitelmissä koko yksikama
risen eduskunnan aikana on ollut se, että 
sekä finanssiministerit että puolueitten ta
lousnerot ovat aina ,esittäneet, mitenkä 
ehdottomasti on valtion menoissa noudatet
tava säästäväisyyttä ja pyrittävä menojen 
supistamisessa aivan välttämättömimpään 
sekä valtion pääomasäästön säilyttämiseen 
ja kartuttamiseen. Uskoakseni tuskin yk
sikään näistä suurista finanssipuheista on 
ollut sellainen, ettei siinä jollakin tavalla 
ole tämäkin sävel soinut. Mutta tämä 
kansa ei ole kaikista näistä viisaista esitel
mistä viisastunut, eikä myöskään kansan
eduskunta tullut viisaammaksi (V asem
malta: Mutta nyt tulee!). Eikä eduskunta 
niistä viisastukaan, ennenkuin se oppii 
erään yksinkertaisen asian, nimittäin sen, 
että se lakkaa kansaneduskunnan korkeim
malla viisauden osoituksena, tylsällä nau
rulla, kohtelemasta kaikkia ehdotuksia, 
jotka koskevat pieniä säästöjä, jotka kos
kevat esim. 7 miljoonaa, 60,000:sta mar-

13 
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kasta puhumattakaan. Semmoiselle sääs
töHehän täällä äsken naurettiin, niinkuin 
mitättömyydelle nauretaan. Hyvät herrat, 
tämä nauru on ennenkaikkea naurua suu
rimmalle osalle edustajista itselleen, sillä 
olen vakuutettu siitä, että eduskunnassa on 
perin harvoja edustajia, jotka kykenevät 
talousasioissa ja budjetissa suuriin asioihin 
perinpohjin syventymään, vaan he liikku
vat pienissä ja huomaavat pienet. Lisäksi 
on muistettava, että vain pienissä asioissa 
säästämällä lopultakin säästö toimeensaa
daan. V altiotaloudessakin on varmasti 
totta se, mitä yksityiskodeissa sanotaan: 
suuria menoja e.i voida välttää, mutta pie
nissä asioissa on koetettava tehdä säästöjä. 

Ei ole viisastuttu mainitsemistani kau
niista budjettipuheista. Hyvinä vuosina on 
kerran erinäisten seikkojen takia kokoon
tunut suuri pääomasäästö. Muistan pro
fessori Nevanlinna-vainajan kerr-an sano
neen, että tämä pääomasäästö olisi sur
keasti tarvittu liikepääomaksi valtion suu
ressa toiminnassa. Tämä pääomasäästö on 
kuitenkin kaikista viisaista budjettipu
heista kulutettu, hävitetty, ja vielä on 
näinä hyvinä vuosina tehty sangen suuri 
valtionvelka, jonka korot ja kuoletukset nyt 
painavat budjettia sillä tavalla, että jo sen
kin tähden on peräti vaikea suunnitella 
säästöjä. 

Ed. Tanner puhui pilaa siitä, että ed. 
Somersalo ei ole voinut suoralta kädeltä 
esittää suuria satojen tai edes kymmenien 
miljoonien poistoja talousarviosta (V asem
malta: Sehän oli kirjoitettu puhe, ei se 
ollut suoralta kädeltä!). - - Aivan, kir
joitettu puhe, niinkuin kaikki täällä ovat 
puhuneet paperista. Kaikki, ed. Tanneria 
lukuunottamatta, ovat näet käyttäneet ko
tona kirjoittamaansa. Mutta hän ei kyllä, se 
on totta, esittänyt suuria poistoja (Eduskun
nasta: Ei voinut!). Niitäkin kyllä voidaan 
meidän taholta, kun tilaisuus tulee, esittää 
ja esitettäneekin, mutta minä myönnän ed. 
Tannerille, että suuria säästöjä tuskin ja 
varmastikaan ei ·aikaansaada ennenkuin 
nykyinen järjestelmä perinpohjin muuttuu 
(Ed. Leppälä: Niin kommunistitkin sanoi
vat ennen!). --Jos kommunistitkin ovat 
niin sanoneet, niin se ei estä sitä, ~että 
asia on tältä puolen varmasti totta (Edus
kunnassa naurua). Hallitseva demokratia 
on osannut asiat hoitaa niin taitavasti, 
että kaikki tulevatkin eduskunnat ovat 

budjettiin nähden käsistä ja jaloista si
dotut liikkumattomiksi niin täydellisesti, 
että eduskunnan budjettimääräysoikeus on 
tullut miltei varjoksi ja nimelliseksi. 

On jo viitattu siihen, mitenkä suurin osa. 
valtion menoista on jähmetetty, jäädytetty 
laeilla, joita ei eduskunnassa yhtäkkiä. 
voida muuttaa, vaan on muutoksia varten 
eduskunnassa ja hallituksessa tehtävä 
pitkiä ennakkovalmistuksia. Ed. Sventor
zetski huomautti, että porvarit ovat näitä 
budjettikohtia lailla jähmetyttäneet. Var
masti ovat porvaritkin syypäät siihen. 
Mutta eivät marxilaiset sosialidemokraatit 
suinkaan ole Biihen syyttömiä. Minä muis
tan suoralta kädeltä erää;n tapahtuman si
vistysvaliokunnassa, kun oli ky,symyksessä 
erään pienten lasten laitoksen vuosimenoar
vion järjestäminen lailla. Kun vastustin 
sitä, pidettiin minua vallan mustana van
hoillisena, niinkuin yleensä kyllä olen ollut
kin. Sosialidemokraatit sillä ik:ertaa jyr
kästi vaativat, että asia on lailla järjestet
tävä. Niin että minä luulen, että tässä her
rat edustajat molemmilta puolilta saavat 
lyödä kättä käteen ja jakaa syyn keskenään 
(Keskustasta: Puhuja muiden mukana!). 
Kaikissa tapauksissa on asia nyt järjestetty 
sellaiseksi, ~eikä ,sitä hetkessä voida auttaa. 

Sitten toiseksi on tämä sosialidemokraat
tian hapattama järjestelmä asettanut kaiken 
elämän niin leveälle jalalle, että vuotuiset 
menot laitosten ja asioiden hoidossa ja kun
nossapidossa vievät tavattornia rahamää,riä. 
Huomautan vain esimerkkinä tä:stä meidän 
erinomai.sen upeasta eduskuntatalosta (Kes
kustasta : Tyytyväisiä olette tekin ! ) . - -
Olen äänestänyt tämän talon perustamista 
vastaan, en ole koskaan kannattanut tätä, 
vaan olen pitänyt 1Sitä hullutuiksena meidän 
pieniin varoihin nähden (Keskustasta : 
Mutta ei ole puhunut sitä vastaan!). - -
Olen puhunut sitä vastaan missä kysymys 
siitä on ollut (Ed. Aaltonen: Kansanko
kouksissa!). Eduskuntatalon vuotuiset hoi
tomenot, j-os lasketaan rakennuskustannuk
sille edes 6 % :n korko, ja yhdistetään siihen 
rakennusten hoitokustannukset - budjetti
ehdotuksen mukaan 820,000 markkaa -
merkitsevät joka vuosi jokaista meitä kor
keista edustajista !kohden 39,000 markan 
vuosivuokraa. Rakennuskustannukset nou
ISiva:t puoleen miljoonaan markkaan jokaista 
edustajaa kohden. Mutta onhan tämä sit
ten erinomaisen komeata. Tätä voi näytellä 



l~uropan turisteille, ja täällä on erinomai
sen leveätä tylsästi nauraa kaikille puheille 
pikkusäästöistä; samalla UJikaa nauraa pik
kusäästöille, kun se mitä ed. Kesti sanoi ta
pahtuvan tilaltaan karlmitettujen viljelijäin 
sieluissa, ja- hsään- myös työstä häädet
tyjen ja työtä saamattomien kunnollisten 
työmiesten sieluissa, on kauhistuttava;a ja 
veristä totuutta. Kaiken muun o1emme 
tässä demokraattisessa järjestelmässä osan
neet asettaa samalle kannalle kuin eduskun
tatalokin. Meidän koululaitoksemme raken
nukset ma1alaiskansakouluista alkaen ovat 
upeita palat,seja (Vasemmalta: Entäs ases
sorin istuimet ! ) . Asessorin istuin Turussa 
on rakennettu ehkä jo paris8!taa vuotta sit
ten (Vasemmalta: Entäs rovastin puustel
lit !) . Rovastinpuustelli Lapualla on suu
rista pappiloista pienimpiä, ja seurakun
nan rakentama ilman että papit ovat lisää 
vaatineet (Vasemmalta: Ja kalliit palkat!). 
Palkat eivät ole minun järjestämiäni. Ame
r1kassa näin suurissa paikkakunnissa kansa
kouluina vaatimattomia tupia, joskin taasen 
sellaisissa paikoissa, missä oli verotettavana 
suuria kaivosyhtiöitä, koulut olivat ylellisiä 
loistolaitoksia. Sairaalamme ovat tehdyt 
niin loistaviksi, että ne monin paikoin muis
tuttavat entisajan kuninkaan palatseja (Va
semmalta : Mistähän niitä saisi~). Meillä 
vaaditaan kunniltå köyhäintaloja nykyjään 
sellaisia, että muutamien Turun pu,olessa 
olevien pikku,kuntien miltei kannattaisi hoi
taa köyhänsä Turun hienoimmass:a hote.rlissa 
ja saisivat halvemmalla kuin köyhäintalosS'a 
(Vasemmalta: So so!). Niin on laskettu 
eräässä yhteisessä köyhäintalossa (Eduskun
nasta paljon välihuudahduksia. Puhemies 
koputtaa). Tämä kaikki, herrat edustajat 
(Vasemmalta: Ja naiset!), vie sellai8ia vuo
simenoja tä.ltä kansalta, että budjetin, val
tion ja kuntien, suurempi supistaminen on 
erinomaisen vaikeata, jopa suorastaan mah
dotonta. Vallitsevaa pula-aikaa on käytetty 
tähän samaan ylelliseen leventelemiseen. 
Työmiehille on ollut hankittava työtä, ja sitä 
tässä maassa totisesti on ja voidaan hankkia 
myöskin tuottavassa toiminnassa. Mutta 
meillä on valmiiksi päätetty, johon emme 
voi muutosta enää tehdä, esimerkikisi ylen 
upea autotie Turusta Helsinkiin, merkilli
nen tuhlauksen ja ylellisyyden ja meidän 
pieniin oloihimme nähden typeryyden tuote. 
'l'ie on perustettu lujemmin kuin rautatie. 
Se nvkennetaan vanhan tien syrjään, mutta 
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kuitenkin useissa paikoissa a.sumattomia 
seutuja pitkin niin että vanhan tien täytyy 
olla paikoillaan niinkuin ennenkin. Se ra
kennetaan valtion rautatien kilpailijaksi 
(Vasemmalta: Koska se on ra:kennettu?). 
Ollaan paraikaa rakentamassa, olen pä:tkiä 
siitä usein ajanut (Vasemmalta: Tarpeelli
nen tie ! ) . Koko tämä tie, samoinkuin tie 
Helsingistä Porvooseen on vain muutamien 
ylellisyysaut·oajajien, mukavuusautoajajien, 
hyväksi suunniteltu (Vasemmalta: Sekoi
tatte asioita!- Kares on ajanut sitä!). Olen 
niinkin itse ajanut sitä ja tiedän, mistä se 
kulkee ja siitä tulee aikoinaan eduskunnassa 
esitettäv&ksi hyvin hauskat historiat, kun
han herrat ja:ksavat odottaa. 

No, tosin on pari laitosta, josta te, herrat 
marxilaiset, aina osaatte ehdottaa suuria 
säästöjä ja josta on tietysti erinomaisen 
helppo leikata kymmeniä miljoonia, ehkä 
satojakin, nimittäin maanpuolustuslaitos ja 
suojeluskunta. Mutta asia on niin, että näi
hin laitoksiin ei tässä maassa toistaiseksi 
voida •eikä saada kajota. Ja syy, minkätäh
den niihin ei voida kajota, on teidän, herrat 
marxilaiset (Vasemmalta: Oho ! ) . l\1:rkä 
raja on meillä puolustettavana ~ Ainoase 
taan se raja, jonka takaista valtakuntaa tei
dän omien todistustenne mukaan hallitaan 
Marxin periaatteiden mukaan (Vasem
malta: Hyvä!). Se on se raja, jota varten 
meidän on ylen kallista puolustuslaitosta 
ylläpidet.tävä (Vasemmalta: Hyökkäämät
tömyyssopimus!). Ja me pidämme sitä yllä 
niin kauan kuin tässä maassa on niitä, jotka 
eivät tunnusta heidän siellä ja meidän kuu
luvan samaan .sivistyspii,riin. Suojeluskun
nan synnyn, herrat marxilaiset, myös tie
dätte, ja me tiedämme, miksi sitä salaisin, 
että sinä päivänä kuin suojeluskunnat tuho
taan marxilaisuus rupeaa tässä maassa pi
tämään sitä paholaisen sabattia, joka on 
marxilaisuudelle ominaista (Vasemmalta: 
Siis luokkakaarti!). Se ei ole luokkalaitos. 
Se on laitos, joka puolustaa valtiota, kotia, 
kirkkoa niillä perusteilla, millä niitä on vuo
situhannet rakennettu vasten sitä, mitä 
marxilaisuus suunnittelee (Ed. Koivisto: 
Kunhan lapualaiset vaan antavat sen 
olla!). Lapualaiset kyllä hoitavat suojelus
kunnan ilman herra edustajan huomautusta 
ylitä hyvin kuin tekin (Vasemmalta: Nyt 
sen kuulette, maalaisliittolaiset!). - Minä 
olin Amerikan kongressissa eräänä päivänä, 
seuraamassa asiain käsittelyä siellä. Siellä 
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sillöin tällöin joku puhuja toisen puhuessa 
nousi, teki kysymyksiä, pitipä lyhyen pu~ 
heenkin, ja varsinainen puhuja v·astasi. 
Meillä on demokratia kehittynyt siksi, että 
eduskunta on yhdessä määkivä lammas
lauma, joka toisen puhuessa nostaa minkä-
laisen rähäkän tahansa (Keskustasta: Kau
nista puhetta! - Hävytöntä! - Vasem
malta: Kuka on pässin. 

Onhan vielä kolmas asia, mistä voidaan 
säästöjä tehdä. Se on edustaja Tannerin 
mainitsema lentävä poliisikomennuskunta. 
Hyvä•t hermt, emme me ole sitä halunneet, 
eikä edes ystävämme oikeistossa ole sitä ha
lunneet, vaan olemme päinvastoin sanoneet, 
että jos ne miljoonat, joita lentävään polii
sikomennuskuntaa.n käytetään, käytettäisiin 
poliisilaitoksen täsmälliseen, järjestelmä1li
seen kuntoonpanemiseen ja järjestämiseen, 
niin poliisilaitoksesta voisi tulla elin, jolla 
nykyjään niin valtavaksi tullut huliga.nismi 
voitaisiin kurissa pitää. Lentävä poliisi
komennuskunta siihen ei kykene. Me emme 
kyllä tarvitse tätä lentävää poliisikomen
nuskuntaa, sillä meidän keskuudessa kyllä 
järjestys pidetä:än (Vasemmalta: Sikäli mi
käli!). Kysymys siitä, milloinika teitä vas
taan, herrat marxilais·et, sitä tarvitaan, ei 
ole tällä kertaa vielä vastattavissa (Keskus
tasta: Hm!). Ei missään tapauksessa pidä 
tämän lentävän poliisikomennuskunnan 
kanssa hermostua ainakaan niin paljon, että 
ruvettaisiin herroja hallituksen jäseniä kes
kellä Helsintkiä ja keskellä päivää poliisi
komennuskurinalla varjelemaan. Sellaista
kin hermostumista voi helposti tulla (Edus
kunnasta: Onko se uhkaus? - Tai ennus
tus~ - .Se on hermostumista ! ) . - - Ol
koon nyt mitä tahansa, hyvät :herrat. -
Mutta siihen asti kuin nyt odotetaan, ketä 
va.staan :lentävää poliisikomennuskuntaa 
käytetään, pyytäisin, herrat ministerit, että 
lentävää poliisikomennuskuntaa tarmok
kaasti käytettäisiin, niinkuin eräissä pai
koissa jo on käytetty, meidän syksyisissä 
metsissämme hävittämään salapolttajien 
polttopaikkoja ja ottamaan kiinni sitä tro
karien ikauhistuttavaa laumaa, joka maas
samme rehoittaa (Eduskunnasta: Kannate
taan!). Jos lentävä poliisikomennuskunta 
tehokkaasti tätä toimittaa, voi se siinä saada 
paljon aikaan. 

Ed. von Frenckellille muuten huomaut
taisin, että hän ei saa yhtään hermostua 
siitä, jos niiden taholta, jotka ennen puolus-

tivat ki·eltolakia, joskus kysytään herroilta, 
jotka jyrkimmin vaativat kieltolain kaata
mista, missä huudetut tulokset näkyvät, 
mikä on teidän järjestelmänne siunaus1 Se 
on vain kaatamista siihen kuppiin, jonka te 
itse kieltolain päivinä valmistitte, lukemalla 
kaiken pahan, mitä tässä maassa tapahtui, 
kieltolain syyksi ja ikoettamalla kaikin :imi
noin jarruttaa niitä toimenpiteitä, joilla 
lain valvontaa ohsi saatu tehokkaaksi. 
Nythän on ruvettu raittiutta ajamaan hei
dänkin taholtaan, onpahan perustettu eräs 
vanhojen herrojen raittiusseurakin, jossa 
sihteerinä on herra Rantakari - minä olen 
hänen monessa nähnyt, mutta en ole häntä 
ennen nähnyt raittiusseuran sihteerinä! -
mutta asioissa ei ole saatu korjausta, ei sit
tenkään. 

Minä sanoin alussa, ·etteivät pitkät bud
jettipuheet ole mitään hyödyttäneet (Edus
kunnasta: Ei tämäkään!). Ei minun pu
heeni olekaan mikään budjettipuhe (Edus
kunnassa naurua), ei tähän asti ainakaan, 
olen koettanut herrain väitteitä pikkusen 
oikoa. Kaikista budjettipuheiden viisauk
sista huolimatta ovat valtion verot, välitti}. 
mät ja välilliset, yhä vaan nousseet ja kas
vaneet. Nyt hallitus voi iloita ja täällä on 
lausuttu monet tunnustukset siitä, että on 
meno- ja tulopuoli saatu helpolla vaivalla 
tasapainoon. Mutta kunhan herrat edusta
jat täyttävät kaikki ne lupaukset, mitä on 
vaaliaikoina tullut tehdyksi (Vasemmalta: 
Ette ole tekään täyttänyt!). - minä en ole 
onrne:ksi tehnyt yhtään lupausta, vaan olen 
ilmoittanut kaikille, etten minä [upaa mi
tään (Eduskunnasta: Se oli viisaasti tehty!) 
- kunhan nämä lupaukset on täytetty, 
niin kysyisin, missä budjetin tasapaino on. 
Ja kunhan sitä paitsi on tehty se, mikä on 
välttämättömästi tehtävä, jos isänmaa mie
litään pelastaa suurelta tuholta, nimittäin 
on saatu karkoitetuksi vasaranpauke maan
viljelijäimme talojen päältä, saatu pelaste
tuksi monien vähävaraisten, tuhansien vä
hävaraisten, kodit kaupungeissa ja anne
tuksi työtä niille, jotka työtä haluavat ja 
tahtovat tehdä, niin haluan taas kysyä, 
missähän kehuttu tasapaino lienee. 

,Minun on tunnustettava, etten aina;kaan 
käytettävänä olleessa lyhyessä ajassa ole 
kyennyt tämän miljardikirjan salaisuuk
siin syverutymään. Mutta en minä siinä 
suhteessa eduskunnassa joudu yksinäiseksi. 
Eduskunnassa on ehkä ka;hden käden sor-



milla luettava määrä niitä edustajia, jotka 
todella kykenevät paneutumaan valtion ta
lousarvion koko rakenteeseen ja syventy
mään kaikkeen siihen, mikä talousarviossa 
on johtavana lankana, kaikki muut edusta
jat ovat ulkopuoleHa tämmöisen, voivat 
arvioida joitakin yksityiskohtia ja niistä 
mielipiteensä lausua (Ed. Kivisalo: Entäs 
puhuja itse~) - Luullakseni jo äsken 
mainitsin oman kompetenssini, ei minun 
tarvinne yhdelle kuurolle rpitää kahta saar
naa. - Ainakin kuusi vuotta takaperin, 
kun viimeksi istuin eduskunnassa, sitä me
noa taasen kuusi vuotta, olivat asiat näin, 
ja minä en usko, että näiden kuluneiden 
kuuden vuoden aikana, kun olen ollut 
täältä pois, asia on siitä yhtään korjautu
nut. Uska1Jlan sanoa tämän .pelkäämättä, 
että korkea-arvoinen puhemies: koputtaa mi
nua järjestykseen tämän korkean seuran 
loukkaamisesta. Uskalla·n sanoa sen sen
tiihden, että maan demokraattinen ja par
lamenttaarinen hallitus on jo tämän edus
kunnan a:i:kana antanut epäpätevyystodis
tuksen eduskunnan kyvystä käsitellä ta
loudellisia ja sosialisia asioita. Minä ym
märrän puolustusneuvoston, ymmarran 
kauppasopimusneuvoston, mutta taloudel
listen ja sosialisten wsiain oikean neuvotte
lukunnan pitäisi kaiken järjen nimessä toki 
olla tämä eduskunta. Jos se ei siihen ky
kene, mihin se sitten kykenee ja mitä sillä 
sitten on Mkemistä ~ Mutta korkea hallitus 
on tehnyt ehdotuksen,. että asetetaan ta
lousneuvosto, ellen väärin muista, lähes mil
joonan markan vuosimenosäännöllä (Edus
kunnasta: Ei läheskään, 700,000!). -
700,000 ko se oli~ - 700,000 markan vuosi
menosääJnnöHä. TäLlä tavalla perustetaan 
valtakuntaan kansanvallan taloudellinen ja 
sosialinen aivotrusti, johon jäseniksi, aina
kin erään ehdotuksen mukaan, jonka ai
kaisemmin näin, m. m. ilrnt~sutaan edusta
jia niinlkin erinomaisen ikompetentilta ta
loudellisen järjen taholta kuin Työväen 
Sivistysliitto. Siitä syntyy oivallinen kah
tiajako. Ta:loudeHinen neuvosto neuvotte
lee, neuvottelee, ja tekee viisaat suunnitel
mat, ja me kansanedustajat, me vain pää
tämme. Meidän ei tarvitse neuvotella, me 
päätämme. En usko, että räikeämpää heit
tovalaistuskuvaa siitä, mihin aikoinaan niin 
kehuttu parlamenttaarinen hallitusmuoto 
on vaipunut, voidaan antaa kuin tämä eh
dotus talousneuvostosta, jonka .pitäisi kor-
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vata eduskunnan kyvyttömyys juuri sillä 
alalla, missä toki kansaneduskunnalla pi
täisi jotakin kykyä olla. 

Olen aikaisemmin kuullut monta kertaa, 
että on puhuttu ·tyhjäJstä ilmasta, mitä on 
pumpattu budjettiin. Eiköhän tässäkin 
budjetissa sentään ole aika vahvasti tyh
jää iLmaa (Eduskunnasta: Ja tässä pu
heessa!). - Niin, en minä ole puheessani 
nykyoloihin nähden väittänytkään paljon 
muuta olevan (Eduskunnassa naurua). -
Tässä budjetissa on sangen paljon hyvä
uskoisuuden tyhjää ilmaa. Luotetaan en
nusmerkkeihin, joita maallikko ei sentään 
huomaa, ja joiden ennusmerkkien alla sem
moinen suuri valtakunta kuin Amerikan 
Yhdysvallat nykyjään on erinomaisen vai
kean kriisin kohdassa. Meillä luotetaan nii
hin niin voimallisesti, että budjetti on ra
kennettu tämän luottamisen varaan. 

Tämän hyväuskoisuuden perustuksella ja 
aivan kuin luottaen hyväntahtoisuuteen 
eduskunnan puolelta sentähden, että bud
jetti on saatu näin mukavasti tasapainoon, 
on hallitus ehdottanut omien jäsentensä 
palkkojen koroittami:sta, päiiministerin 
180,000 markaksi ja muiden ministerien 
140,000 markaksi. Hallitus perustelee tätä 
lyhyesti sanomaHa, että koroitus on tar
peemsta hallitusten jäsenten tehtävien laa
tuun j31 etenkin niiden edesvastuullisuu
teen katsoen. Minä ihmettelen vain, ettei 
hallitus ole tässä kohden perustellut sa
malla tavoin kuin viidennen pääluokan 
I :luvun 1) kohdassa, kun on ulkoasiain
ministeriön sanomalehtijaoston ,arvoval
taa" esitetty korotettavaksi, ehdottamalla 
6,000 markan palkan !lisäys (Vasemmalta: 
Niin, siellä on ystävänne Rantakari!) -
niin, hänen arvovaltaansa nostetaan nyt 
6,000 mal'kalla -. Minä en suinkaan halua 
olla pikkumainen (Eduskunnassa naurua). 
Hyvät hallitusmiehet tarvitsevat hyvän 
palkan. Mutta kyllä ajankohta tälle pal
kankoroituksen ehdottamiselle on erinomai
sen epäsopiva. Hallitus tekee ehdotuksensa 
palkankoroituksesta jäsenilleen samalla ker
taa, kuin se vielä ehdottaa alaisiltaan vir
kamiehiltä ikoottavruksi 35 miljoonan mar
kan erikoi:sveron pula-ajan takia. Se eh
dottaa pa1kkojaan koroitettavaksi samaHa 
aikaa kuin kansa eräissä osissa maata on 
syönyt ja syö rehujauhoja, ja missä nyt 
voimallisesti juorutaan, että korkea esi
valta on määrännyt jauhoihin sekotetta-
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vaksi tuhkaa, jottru niitä ei voitaisi syödä. 
Minä tiedän, mistä juoru on kotoisin. Ei
hän asia ole aivan sanallisesti niin, mutta 
vähän sinne päin, siksi niissä paiikoissa kui
t2nkin tulee muodostumaan, että he eivät 
\'Oi enää, rehuja:kaan syödä, koska tuhkaa 
tulee joukkoon (Keskustasta: Kyllä on ases
sorin puhe paksua ! - Olisi paras lopet
taa!). Sen tähden uska.Uan sa.noa: on allut 
.aikalailla rohkeata tämmöisenä aikana eh
dottaa koroitetta.vaksi palkkoja ministe
reille. Muutenkin suurta palkkaa pitäisi 
vastata myöskin asianomainen kompetenssi. 
Bn millään tavalla kiellä nykyiseltä halli
tukselta kompetenssia. Sehän on sen osoit
tanut ,hyvällä'' budjetilla ja sehän on 
m. m. laa;dituttanut ·eduskunnalla lain, jolle 
se ei nyt löydä käytäntöä. Mutta täytyy
hän kuitenkin huomauttaa, että hallituksen 
jäsenten virkoihin ei meillä yleensä suu
rempaa kompetenssia vaadita. Edellisenä 
hwllitusaikana ennen vapaussotaa, ainakin 
yhteen aikaan, pidettiin senaattorin pa
raimpana kompetenssina sitä, että hän oli 
kenraali. Sekin miltei tuntui paremmalta 
kuin se, ·että kompetenssina ovat määrätty 
puoluepalvelus ja puolueansio. Enkä minä 
mitään mielikuvitusta kerro, kun sanon, 
että näis,sä korkeapalkkaisrksi aiotuissa vi
roissa on ollut usein miehiä, joilla ei ole 
edes mahdollisuutta vä:hänkään syventyä 
niihin ha~litushaaroihin, joita heidän pi
täisii hoitaa (Keskustast•a: Ja v~eläkin tyl
semmät sinne pyrkivät!). Tämähän on to
siasia, jota ei kukaan ki.eltäne (Keskus
tasta: Ovat täyttäneet tehtävänsä hyvin!), 
ja tämä, epä:kompetenti8uus on vaikuttanut, 
että asianomaJinen voi 8ekaantua äänestyiJ.\:
sissäänkin niin, ettei asiaa ole raastuvan
oikeudessa!kaan selville saatu. Mutta täm
möinen epäkompetentisuus on turmiollinen 
myös sen tähden, että se estää ihmisen pa
nemasta asiain hoitoon kaikkea 'harmstusta, 
kykyä ja tarmoa, ja sitä kuitenkin hallitus
miehiltä, jos :keltä.än vaadittaisiin. Jos mi
nistereiksi saadaan kompetentteja henki
löitä, jotka kaiken aikansa, tarmonsa, voi
man8a ja intonsa uhraavat hallitusasiain 
hoitoon, ei se:Haisia miehiä voida kyllin kor
kealla palkalla palka.ta. Mutta, kun asioita 
ei ho~deta hyvin, eikä osata hoitaa hyvin, 
asia muuttuu. Tosin ministerien liian pie
net palkat voivat vaikuttaa sen, että ky
vykkäilläkin miehillä on 1liian monia. toimia 
hoidettavana. Tunnen erään usean kerran 

ministerinä olleen miehen, kyvykkään mie
hen,. jonka asiain :hoidosta kerrotaan, että 
hänen pöydälleen ka,s:autui asia;kirjoja asia
kirjojen päälle. Kasa kasvoi yhä korkerum
malle ja :korkeammalle, kunnes alimmaiset 
putosivat lattia;lle ja sieltä ne nostettiin 
hyllylle. Mutta asiain hoito ei kärsinyt, 
sillä tällä mieheHä oli ainakin neljän hen
kilön työkyky. Silloin kuin hän taas tart
tui asioihin, ne luistivat hyvin. Mutta kai
kilta ei käy näin. Tämä asiain harrasta
ma.ttomuus: ja mahdottomuus syventyä nii
hin, vaikuttaa sen, että ministeriöstä minis
teriöön tulee käytäntöön eräänlainen ,an
taa mennä"-taktii:kka. Meillähän kuului
sa:ssa asutusskandaalissa .paljastui seHainen. 
Ajatellaan, että on ollut ministereitä eri 
ryhmistä, usein ministereitä .siitä puo
lueesta, joka on ottanut aivan ·erityiseksi 
tummssanakseen virasto-olojen yksinker
taistuttamisen, niin sieltä puolueesta on 
useita ministereitä tällä paikalla ollut. Siitä 
huolimatta on vuodesta vuoteen annettu 
säitlyä. jä:rjestelmän, missä vaaditaan 20-
30 astetta sisältävä tie ennenkuin viljelijä 
pää;see viljelemään jo valmiiksi ojitettua ja 
kuokittua sarkaa. Siis palkankoroituksen 
yhteydessä on ehdottomasti myöskin järjes
telmää muutettava niin, että k!llnsaJku.nnalla 
on takeita siitä, että hallitusmiehet myös
kin täyttävät mitan. 

Hallitus on omien palkkojensa koroit
tamisehdotuksen yhteydessä ehdottanut 
meille edustajille myös annettavaksi 200 
markkaa päivässä. Minä en taaskaan tahdo 
olla pikkumainen, enkä suinkaan halua, 
että edustajien paJ.:kat oman toimensa syr
Jas:sa hoidettavasta toimesta alennetaan 
niin ala8 kuin esim. oli sen valtion viran 
palkka, jota olen hoitanut 6 vuotta, ja, 
jota kykenin hoitamaan vain siten, että 
muiStaJ lähteistä saamastani paJ.:kasta käy
tin ai!ka runsaan ·osan. En fhalua edusta
jien patlkkoja suinkaan tähän alennetta
vaksi, mutta 6 vuotta taikaperin oli ensim
mäisenä aikana edustajan palkka 125 mark
kaaJ, sitten se nostettiin 150:een. Se :riitti 
silloin hyvin huo'limatta ,siitä, että aika oli 
monin verroin kalliimpi kuin nyt. Tämä 
nykyinen palkka riittää erittäin hyvin, 
olenpa va1mi.s ajattelemaan, että sitä voi
taisiin vähentää. Tai ainakin voitaisiin aja
tella ja ehdota.'lJ ajateltavaksi, eikö edus
tajien palkkoihin nähden olisi ,sovitettava 
komitean [pa1kkojen järjestelmää: erilaista 



palkkaa kaupungissa oleville ja erilaista 
niille,. jotka ovat maaseudulta. Komiteoissa 
tätä järjestelmää on noudaJtettu, enkä minä 
ole koskaan kuullut, että olisi ilmestynyt 
haluttomuutta komiteoitten jäsenyyteen sen 
paremmin kuin hallituksen jäsenyyteen
ikään näiden pw1kkojen pienuuden tähden. 

Erittäin olisi tarkistamista siinä tavassa, 
millä edustajien matkalaskuja hoidetaan. 
Olen 9 vuotta kirjoittanut valtiolle matka
laskuja, ja takaan, että olen ottanut niistä 
jokaisen pennin kuin laillisesti voi saada, 
mutta sittenkään en osannut eduskunnan 
matkalaskua kyllin taitavasti kirjoittaa. 
Kirjoitin sen aivan matkustussäännön mu
kaisesti, ottamalla 175 mar~kaa päivä1ltä, 
mutta minun laskuani ei maksettu sillä ta
va1la, vaan minulle työnnettiin 175 mark
kaa lisää (Keskustasta: Se oli yhdestä päi
västä!) •sellaiselta päivältä, jolloin minä 
LapuaHa en vielä edes kapsäkkiäni palmn
nut. Ihmettelin sitä, ja sanottiin, että on 
sellainen järjestelmä, että Seinäjoelta ll!sti 
lasketaan ka:kJsi matkapäivää ja kolmas oli 
se päivä, jolloinka täällä valtakirjat tar
kastettiin. Se oli minulle 1suuri yllätys,. ja 
se selittää minulle myöskin erään ihmeelli
sen kertomuksen, jonka olen kuullut, mutta 
jota en ole uskonut, nimittäin,. että edus
taja voi valtiopäivien lopussa olla kotonaan 
samana iltana - hän on nimittäin aikai
semmin! lähtenyt täältä kuuluisille sauna
matkoilleen - sen päivän iltana, jolloin 
eduskunta täällä juhlallisesti lopetetaan, 
mutta palkka hänelle juo'msee kolme päivää 
jä1estäpäin. Tämä matkalaskujen ihmeel
linen kirjoittaminen selittää tämän salai
suuden. Maa.ssamme kävi toistakymmentä 
vuotta sitten eräs ulkomaalainen, joka oli 
käynyt cparlamenttaarisia oloja tutkimassa 
eri maissa. Hän lausui muutamille suuren 
ilonsa siitä, että! Suomi on ainoa maa, missä 
ei politiikasta vielä tehdä rahaa yksityi
sille. Minusta tuntui, että hän silloinkin jo 
sanoi liian kauniisti, ja sen ajan jälkeen on 
politiikasta, puoluepdlitiikasta, saatu suu
ria:kin paThkoja ja palkkioita. Meidän on, 
edustajat, varottava kaikissa edesottamisis
samme, matkalaskuista alkaen, että me 
emme etuile niillä varoilla, mitkä ovll!t käy
tettävinämme. 

Yleensä on talousarviossa;mme menty en
tiseen tapaan. On m. m. porvarillisen yh
teiskunnan välttämättömyydeksi katsottu, 
,että sen pitää myö1skin tukea niitä pyrki-
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myksiä, joi:lla kasvatetaan marxilaista ai
nesta tähän maahan, sitä ainesta, joka ei 
ole koskaan salannut, että se aikoo tuhota 
nyky~sen yhteiskuntajärjestelmän - lailli
sella tavalla, jos se käy .päinsä, mutta ti
laisuuden tullen myö,skin laittomalla ta
valla. Tämä nykyinen porvarillinen yh
teiskunta on siksi höHä, että se valtionva
roilla tukee laitoksia, jotka tarkoittavat tä
män hengen juurruttamista ja kasvatta
mista. Se on vanhaa perintöä ja nähtä
västi nykyinen eduskunta jatkaa sitä kai
kesta huolimatta ja rohkeasti. Sellaisessa 
ei ole säästetty, mutta kyllä säästääkin on 
osattu. Ei ole budjettiin vieläkään otettu 
sitä peräti vaatimatonta matkarahaa, mikä 
aikaisempina aikoina oli Suomen kirkon 
pappien opintomatkoja va:rten ulkomaille. 
Se oli [pieni määräraha, mutta erinomaisen 
tärkeä nuoremman pappispolvemme kehit
tämiseHe, jotta he saivat tutustua toisten 
kirkkojen oloihin ja elämään,. ja tuoda vai
kutuksia omll!ll kirkkomme toimintaan. Sa
moin huomautan, että uskonnollisten jär
jestöjen rautatiepilettien korvaukseksi nii
den tärkeässä työssä, joka tarkoittaa koko 
maata ja kansaa, oli aikaisemmin myön
netty 50,000 mar~a:a vuodessa. Nyt on 
siitäkin supistettu 10,000 markkaa, siis 
säästöjä on toimitettu. Nähtävästi tämä 
10,000 markan supistus tarvittiin sitä var
ten, että hallitus on tänä vuonna myöntä
nyt erruäl1e kirjailijatta:relle, joka on kir
joittanut ,Miehen kylkiluu' '~nimisen kir
jan, 10,000 markan ylimääräisen elä;kkeen. 
Hän ei ole ,siinä asemassa, että hän olisi 
tarvinnut eläkettä, ja hänen pääteoksensa 
,Miehen kylkiluu'' ja muutkaan eivät kos
kaan pääse kansalliskirjallisuuden asemaan 
maassamme. Tällaiseerrkin .rusiaan on va
roja käytetty, mutta uskonnollisen toimin
nan edistä:miseltä on koetettu vawtimatto
masta summasta supistaa 10,000 markkaa. 

P u he m i e s: Ed. Kareksen lausunnon 
johdosta huomautan, että hän käytti puhues
saan edustajien välihuudahduksista edusta
jia loukkaavaa sanontaa, joka valtiopäivä
järjestyksen 58 § :n mukaan ei ole sallittu. 

Ed. Hänninen: Herra puhemies! Val
tion tulo- ja menoarvion käsittely eduskun
nassa antaa joka syksy parhaimman käsityk
sen toiselta puolen hallituksen, toiselta edus
kunnan ja sen eri ryhmien taloudellisesta 
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suuntautumisesta. Hallituksen suuntaa ja 
käsitystä kuvaavat tulo- ja menoarvioesitys 
kokonaisuudessaan. Se ilmenee niinhyvin 
tulojen ja menojen kokonaissummissa ja 
jaoituksissa, varsinkin kun niitä vertailee 
edellisten vuosien tulo- ja menoarvioihin, 
kuin myöskin siinä, miten hallitus aikoo ot
taa kansalta ne tulot, mitkä valtio tarvitsee, 
- kun meillä valtion varaston pääomasääs
töä ei enää ole, - ja miten se menopuolella 
aikoo ne käyttää valtakunnan ja kansakun
nan hyväksi. Jokaiseen pääluokkaan, jokai
seen lukuun ja jokaiseen momenttiin halli
tus ikäänkuin vuodattaa oman käsityksensä. 
Eduskunnan enemmistön kanta ja suunta 
tulee lopullisesti esille vasta eduskunnan 
vastauksessa, joka tavallisesti valmistuu jou
lun edellä, sen jälkeen kuin kaikki tulo- ja 
menoarviossa olevat asiat ovat sekä valtio
varainvaliokunnassa että eduskunnan täys
istunnossa olleet satojen keskustelujen, so
vittelujen ja äänestysten alaisina. 

Kun taloudellinen ahdinko omaisuuksien 
menetyksen, työttömyyden sekä siitä seuraa
van hädän ja kärsimysten muodossa mitä 
raskaimmin painaa kansakuntaa, varsinkin 
sen toisia elinkeinoryhmiä, ja kun kansa on 
taas uusien vaalien kautta valitut edusta
jansa lähettänyt eduskuntaan, seurataan 
yleisönkin puolelta entistä kiinteämmin tulo
ja menoarvioesitystä täällä eduskunnassa. 

Minun käsitykseni mukaan tämä käsitel
tävänä oleva tulo- ja menoarvioesitys ei poik
kea sanottavassa määrässä kahdesta edelli
sestä. Se on tyypillinen, liiaksi puristettu 
ja typistetty pula-ajan budjetti, jollaisia lä
hinnä edellisetkin ovat olleet. Tavallisina 
aikoina kaikkien maiden budjetit säännölli
sesti kasvavat, ainakin pysyvät yleissummiin 
nähden entisellään. Se on yleensä terveen 
kehityksen merkki. Suuret heilahdukset 
puoleen tai toiseen ovat turmiollisia tai häi
riöitä tuottavia, eikä niitä terveesti hoidet
tujen valtioiden budjeteissa huomatakaan. 
Niinpä valtion menot meilläkin Suomessa 
vuosien 1890~1910 eli 20 vuoden kuluessa 
kasvoivat säännöllisesti. Ne kasvoivat 
36,600,000 :sta 156,600,000 markkaan eli kes
kimäärin 16.4% vuosittain. Vuosien 1920-
28 välillä kasvoivat valtion menot 2,089 mil
joonasta 5,041,578,000 markkaan eli keski
määrin 369 milj. markkaa eli noin 17 % vuo
dessa. Meillä o:ri kyllä paljon puhuttu ja 
kirjoitettu siitä, että noina nousukauden 
vuosina 192~28 välillä tuhlattiin liian pal-

jon vaitionkin varoja, ja edellinen puhuja 
täällä hyvin räikeästi esittikin joitakin esi
merkkejä. Mutta niinkuin vertailusta näh
dään, oli jo 1890 ja 1910 välillä valtion me
nojen vuosittainen nousu prosenteissa lähes 
yhtä suuri ja tuloja on valtiolle hankittu ja 
täytynyt hankkia samassa suhteessa kuin 
menot ovat nousseet. Vuodesta 1928 alkaen 
ilmenee sensijaan jyrkkä laskusuunta, jota 
on jatkunut näihin saakka. Valtion menot 
on supistettu 5,041,578,000 markasta 
2,470,000,000 markkaan. Vähennys kuuden 
vuoden kuluessa siis tekee 2,570,000,000 ja 
jonkun verran päälle, joka on noin puolet 
1928 menoarviosta. Suurempaa kokonais
supistusta tuskin voidaan terveesti ajatellen 
suositella. Tuskin missään sivistysmaassa 
on tällaisia heilahduksia valtion tuloissa ja 
menoissa edellisiin vuosiin nähden tapahtu
nutkaan kuin meillä. Muutokset on meillä 
sitäpaitsi tehty useimmiten liian karkealla 
kädellä, usein vain prosenteissa, katsomatta 
sitä, mitä se vaikuttaa maan taloudelliseen 
ja henkiseen elämään ja kehitykseen yleensä. 
Meillä on julkisestikin iloittu siitä, että val
tion menoarvio supistuu. Se on muka oikean 
säästämisen tulos. Mutta vähemmän siitä 
iloittaisiin, jos asiaa perinpohjin punnittai
siin. Silloin ei huomata, mitä se vaikuttaa 
m. m. rahan kiertokulkuun yleensä. On näet 
muistettava, että valtio on suurin työnan
taja, jonka velvollisuutena on tukea niin 
hyvin henkistä kuin taloudellista elämää, 
jonka velvollisuus on pitää työrattaita käyn
nissä silloinkin, kun yksityisyritteliäisyys ei 
riitä ja jonka velvollisuutena on pitää huolta 
siitäkin, että rahankierto maassa ei pahasti 
häiriinny ja rahan kotimainen arvo ei pa
hasti vaihtele, siitäkin huolimatta, että sen 
arvo ulkomailla ehkä jonkinverran alenisi. 
Niin paljon puristettu ja pienennetty bud
jetti kuin tämäkin esitys tietää vuoden 1928 
budjettiin verraten on sinänsä murheen 
merkki, aikana jolloin valtion pitäisi en
tistä enemmän korvata yksityisyritteliäisyy
den lamaannusta. 

Kun kansa lisääntyy ja kehittyy, samalla 
vaitionkin menot suurenevät säästäväisyy
destä huolimatta, siitä me emme pääse mi
hinkään. Sentähden voidaan puhuakin kas
vavan budjetin laista. Meidän nykyinen 
maatalousministerimme onkin tästä aikoi
naan kirjoittanut tutkimuksen. Meillä 
se näyttää muuttuvan supistuvan budjetin 
laiksi. Tämä budjetti ei lupaa mitään sa-



nottavia muutoksia ja edistystä edelliseen
kään budjettiin verraten eikä sen nume
roissa vielä ilmene nousukauden ja aikojen 
paranemisen merkkejä, kuten rahaministeri 
puheessaan täällä huomautti. Se on tehty 
yleensä liian korkean markanarvon mer
keissä. Tässä budjettiesityksessä ei myös
kään ilmene sanottavassa määrässä pyrki
mystä valtion voimalla saada tyrehtynyt ra
hankierto maassa elpymään. Jos niin olisi 
olisivat työ- ja työttömyysmäärärahaehdo
tukset paljon suuremmat. Nälkää tämä tie
tää edelleen köyhille ja vähävaraisille seu
duille. Valtiovarainvaliokunnan pitäisi sen
tähden työ- ja työttömyysvaroja tuntuvasti 
lisätä. 

Hallituksen esityksen johdannossa maini
taan kuluvan vuoden työttömyysarviosta 
säästyvän noin 50 miljoonaa markkaa. 
Säästöt ovat hyvät olemassa ja säästäväisyys 
oikealla paikalla ja ajalla on hyve, mutta 
sille, joka tuntee elämää maan köyhimmillä 
seuduilla, herää kysymys, eivätkö nämä 
säästöt ole syntyneet äärimmäisessä hädässä 
olevien kustannuksella, eivätkö ne ole sen
tähden synninvaroja. Hallitukselta sopinee 
kysyä - hallituksen jäseniä täällä ei tosin 
näy - onko ollut työtä työttömille riittä
västi, onko työstä maksettu kunnollinen 
palkka, jolla työmies valtion varatöissä ja 
muissa valtion töissä on hyvin elänyt ja 
voinut elättää myöskin perheensä. Tähän 
ei hallitus voine vastata myönteisesti. Työt
tömyyttä on pelottavan paljon ollut niin 
hyvin maaseudulla kuin kaupungeissakin ja 
omaisuutensa pilahinnasta menettäneistä tu
lee yhä lisää. Niitä tulee sekä mailtaan 
sortuvista tilallisista että liikkeen- ja teol
lisuudenharjoittajistakin, joilla sattuu ole
maan jonkin verran velkaa, sillä nyt on 
arvossa raha, mutta ei tavara eikä työ. 
Nähtävästi hallitus katselee liiaksi valoisin 
toivein tilannetta esittäessään työttömyyden 
lieventämiseksi ensi vuodelle vain 165 mil
joonaa markkaa. Pelkään, että ensi vuon
nakin uusiintuu kuluvan vuoden surullinen 
tilanne, että töihin pääsee vaan vähäinen 
prosentti työnhakijoista, ja että suurin osa 
jää kuntien ja valtion suoranaisten avustus
ten varaan. Työpalkat vaitionkin töissä ja 
varsinkin varatöissä ovat olleet liian alhai
set, useinkin nälkäpalkkoja. Valtio on palk
kauksessaan näyttänyt huonoa esimerkkiä 
suuryhtiöille ja siten on yleinen palkkataso, 
ainakin pohjoisessa painunut liian alas, 
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niin alas, että kuntien on laajassa mitassa 
täytynyt elättää työntekijäin perheitä. Palk
kojen pienuus ja työansioiden puute varsin
kin Pohjois-Suomessa on suurimpana syynä 
siihen, että tilallisia joutuu paljon pois 
tiloiltaan - kun eivät saa kerätyksi korko
rahojaan- että verotettava tulo ja veron
maksajain luku vähenee ja että kunnat ovat 
joutuneet vaikeaan asemaan. Puutavara
yhtiöt seuraavat valtion esimerkkiä, vieläpä 
ovat vointinsa mukaan vaikuttaneet siihen 
suuntaan, ettei valtiokaan nostaisi palkkoja. 
Näin ollen on ainakin Pohjois-Suomessa 
voinut jatkua - kun ihmisten henkensä 
pitimiksi on täytynyt jotakin yrittää - sel
lainen tilanne, että hevoskanta harvenee ja 
huononee yhtiöiden ja valtion töissä, ajo
neuvot kuluvat eikä uusia voida tilalle 
hankkia ja että ihmiset tekevät työtä ruoka
palkalla kuluttaen työkykyään ja vaatetus
taankin. Tässä kyllä kehutaan, että Suomi 
on paremmin kestänyt pula-ajan kuin moni 
muu valtio. Voisihan se siltä näyttää Hel
singistä päin katsottuna- vaikka täälläkin 
löytyy kurjuutta - mutta Pohjois- ja Koil
lis-Suomessa on monin paikoin huomatta
vissa yleinen taloudellinen luhistuminen. 
Kunnat sortuvat, kuntien varakkaatkin 
köyhtyvät raskaan verotaakan alla ja köyhät 
viettävät kituvaa elämää. Äärimmäisillä 
rajaseuduilla näkee entistä enemmän ali
ravittuja lamalaihoja aikuisia sekä heikkoja 
ja sairaita lapsia, joiden vaatetuksestakaan 
ei ole paljon tietoa. Rahaa siis tarvittai
siin uusien työmaiden avaamiseen ja palk
kauksien parantamiseen enemmän kuin tulo
ja menoarvioehdotuksessa on esitetty. Työtä 
olisi saatava kaikille ja työstä maksettava 
kunnollinen palkka. Missä yksityinen yrit
teliäisyys ei riitä, on valtion annettava 
työtä. Vain siten se voi virkistää rahan 
kiertokulkua maakunnissa. Suomi on vielä 
niin alkuvoimainen maa, että se voi elättää 
ja antaa työtä paljon suuremmaliekin 
väestömäärälle, kuin mitä meillä on. Meillä 
ei ole maasta puutetta, niinkuin on esimer
kiksi Tanskassa, Belgiassa ja Hollannissa ja 
monissa muissa Keski-Europan maissa. An
nettakoon maata huokeilla ehdoilla niille, 
jotka sitä haluavat viljellä, kuivatettakoon 
soita ja rakennettakoon teitä. 

Minä en tahdo sanoa, ettei hallituksen 
esityksessä olisi hyviäkin otteita, mutta ne 
vaativat laajemmassa mittakaavassa toteu
tettuina enemmän rahaa. 

14 
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Pulan paino on meillä samoinkuin mo
nissa muissakin maissa raskaimmin kohdan
nut talonpoikia ja työläisiä. Liian kireä 
rahapolitiikka sitä vielä tehostaa. Maa
talouden alalla vallitsevan pulan lieventä
miseksi ehdotetaan noin 100 milj. markkaa. 
Sekin on kyllä huomattava rahaerä, mutta 
ei läheskään riittävä. Eikä mielestämme 
näillä avustuskeinoilla voidakaan muuta 
kuin siirtää tuhansien maanviljelijäin ta
loudellista luhistumista jonkinverran tuon
nemmaksi, jollei rahaa saada kiertämään 
valtakunnassa, enemmän ostokykyä nouse
maan ja korkokantaa huomattavasti alentu
maan. Kun maamiehen asema paranee, ka
toaa myöskin työttömyys maaseudulta, se 
on vakaumukseni. 

Hallitus kuitenkin näkyy edelleenkin us
kovan, ettei rahapoliittisin keinoin voida 
tilannetta korjata. Valtion tulot aiotaan 
ensi vuonnakin hankkia jokseenkin samoilla 
keinoilla kuin edellisinä vuosina ja viime 
aikoina yleensä. Tulo- ja omaisuusveron 
on arvioitu tuottavan 460 milj. markkaa, 
jossa summassa tai hiukan yläpuolella ne 
ovat olleet 1921 vuodesta lähtien. Tuonti
tullien osalle on laskettu 1,250 milj. mark
kaa, jossa määrässä ne ovat pysytelleet vuo
desta 1927 lähtien. Ei mitään muutosta 
tulo- ja omaisuusveron ja tulliveron väli
sessä suhteessa ole tässäkään tulo- ja meno
arviossa, vaikka tulliverotus on meillä, Lat
viaa ja Viroa lukuunottamatta, suhteessa 
muuhun verotukseen suurempi kuin muissa 
maissa. Meillä ei ole vielä hallituksen esi
tystä tullitariffiksi emmekä siis tiedä, mil
lainen se tulee olemaan. Mutta luultavasti 
sekään ei tule paljon muuttumaan edelli
sistä. Olisi kuitenkin hallituksen sitä val
mistellessaan huomattava, että tullien rasi
tus silloin, kuin se koskee kaikkien tärkeim
piä ja välttämättömimpiä nimikkeitä, on 
köyhälle kansalle ja maan köyhimmille 
Dsille rahan kotimaisen ostoarvon ja raha
tulojen vähenemisen tähden entistä paljon 
raskaampi. Kaikkein välttämättömimmis
täkin tarvikkeista täytyy köyhien seutujen 
asukasten luopua. Enimmän rasittaa rukiin 
tulli maan pohjoisia köyhiä seutuja. On 
laskettu, että Oulujoen vesistön pohjois
puolelta olevilta alueilta menee tätä veroa 
noin 20 milj. markkaa, eikä se siellä ole 
suojelustulli, niinkuin se on maan muissa 
osissa, vaan se on siellä suorastaan verotulli. 
Kun ei olisi varaa tullittomankaan viljan 

ostoon, niin vielä vähemmin sitä on siellä 
kalliin viljan ostamiseen. 

Edellinen puhuja täällä mainitsi, että 
monin paikoin käytetään jo leivän korvik
keita m. m. leseitä, joissa hän sanoi olevan 
tuhkaakin. Minä olen ollut tilaisuudessa 
näkemään leipää, johon on sekoitettu pe
täjää. 

Täällä on esitetty mielihyvän tunteita 
siitä, että ei ole tarvinnut turvautua vero
jen lisäykseen ja uusien verojen kantami
seen. Uudet verot yleensäkin ovat epämie
luisia, mutta niihinkin on täytynyt monissa 
maissa turvautua esim. työttömyyden tor
jumiseksi. Uudet verot ovat paikallaan sil
loin, kun saadaan oikeat vero-objektit ja 
kun ne kohdistuvat varakkaampaan kansan
luokkaan. 

Kuntien raha-asiat ovat monin paikoin 
joutuneet aivan hunningolle. Se 5 milj. 
markkaa, jonka hallitus köyhien kuntien 
auttamiseksi ehdottaa, ei mielestämme ole 
läheskään riittävä. Viittaan tässä niihin 
numeroihin, joita n. s. Sipin komitean mie
tintöön on kerätty eri kunnista ja niiden 
asemasta, joka mietintö valmistui viime ke
sana. Tilanne ei ainakaan Pohjois-Suo
messa ole vielä parantunut. Päinvastoin 
se on tullut siellä useimmissa kunnissa en
tistä paljon huonommaksi. Kun monessa 
kunnassa veroäyrin hinta on kohonnut yli 
20 markan, niin sellaista verotusta ei vara
kaskaan enää kestä, vaan pian ovat varak
kaammatkin köyhtyneet. 

Yksityiskohtainen eri luokkien, lukujen 
ja momenttien käsittely tapahtuu valtio
varainvaliokunnassa, eikä niihin ole näin 
yleisessä keskustelussa aikaakaan. Yleisenä 
evästyksenä tahtoisin valtiovarainvaliokun
nalle lausua, niinkuin jo aikaisemmin olen 
viittaillutkin, että työ- ja työttömyysmäärä
rahoja olisi tuntuvasti lisättävä, samoin kun
tien ja maatalouden auttamiseksi ehdotet
tuja määriä ja että työtilaisuuksia edusta
jain aloitteidenkin pohjalla olisi tuntuvasti 
tulo- ja menoarviossa lisättävä. 

Ed. Se r .g eli u s: Herr ta:hn:m! Rege
ringens förslag till årsstat för 1934 hrur 
mångenstädes utom riksdagen, men även 
inom denna, rönt ett rätt gynnsamt mot
ta.gande, om jag frånser frän några yttran
den, i villm kritiken beröl'de allting annat 
än s;jäha budgeten,. vilket också av respek
tive talare medgavs. Ett yttrande gjorde 



åtminstone på mig ett pi.Mamt intryck så
tillvida att jag hade känsla:n av att vi förts 
tillbaka. :till den. tid, d:å kommunismen hade 
sin representation här i riksda:gen. Det är 
beklagligt .aJtt vi sko1a sänka oss ned till 
samma diskUJssion:splan som under de åren, 
som föregingo tilldragelserYJJa: år 1930. 

Det måste emellertid medgiv&s att erkän
nandet som kommit regeringens proposition 
till del är berä:ttigat på många punJkter, men 
varje målmedvetet arbetande regering har 
ändå alltid försmake:n a:v den malör.t, som 
vedersakarna i objektivitetens namn icke 
kunna: undgå att krydda1 kritiken med. 
Otvivelaktig.t har, så:som hrur redan av en 
föregående talare nämndes, utvecklingen till 
det bättre här hemma givit regerin.gen en 
gynnsa,mmare grund att bygga på än vad 
förhållandet varit und'er de par tre senaste 
åren. Men dessa orsaiker, de gynrnsamma 
fÖrhållandena, får mall! ej enbart til1skriva 
det sy.nbarligen goda positiva resultat som 
regeringen i si:n proposition. kommit till -
39 miljoners överskott trots stegrade utgif
ter av 72 miljoner mark- utan främst an,._ 
ser ja.g för.tjä:nsten: ·böra tillskrivas en vis,s 
återhållsa:mhet parad med ett visst erkän
nansvärt förutseende. 

Budgeten i1r vi1l inpackad. LåYJJ hehöver 
ej aYJJlitas,, men optimismen som präglar 
'budgetpropositionen kommer :starkast till 
uttryck på inkomSitsidan,, där bland annat 
inkoms.t- och förmögenhetsskatten beräkn:as 
medföra1 ·e.tt tillskott av icke mindre än om-

, kring 60 miljoner finska mark och import
tul1wma berä1mas .till 53 miljoner. Det he
räknade överskottet av tullintraden kommer 
väl ej att i nämnvärd .gmd ytterligare för
dyra levnadskostnadcrna, då jag förutsätt:er 
att eiJidast en mindre del av dessa; intrader 
skola ifllflyta i form av förhöjda tullar. Nå
got märkligt, m e n d o c k et t n o g s å 
b e h ö v l i g t s t e g, har sålunda regerin,._ 
gen icke på grund av sin beräkn[ng av tull
intraderna ta.git i den protektionistiska po-
1itik som under senare år blivit ,tradition i 
vårt land. Lägger marn härtill ännu för
sla:get om höj.ning av exportpremierna med 
25 miljOll<er mark,. vilket ingentillg <alllm.at 
är än dumping mot utlandet och som möj
ligen kan försvara sig såvitt det gäller de 
mindre bemedlades, närmast småbrukarnes, 
1ntressen, vilket icke är fa1let med de före
slagnru expo11tpremimma på smör, delvis 
också på fläiSk, så finner man, att regerin-
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gen sugit s~g fast vid den or~ktiga upl)f,att
ningen att restriktioner, alltså tullar,, pre
mier och dylikt, under olika former kunna 
befrämja handelsutbytet natiorrerna emel
lan. Detta är ju icke fallet. Problematisk 
är överhuvud nyttarn av dessa. ·exportprc
mier till och med för producentemm, för 
konrsumenternral är åtgärde:n fullt klar, den 
betyder ingenting annat ä:n dyraa:'e levnads
förhålbnden. 

Om regerinrgen fått sin budget att gå i lås 
till och med utan överskortt och kunnat på
visa att de mindre hemedlade skulle kunntat 
motse en lindrin:g i den alltför tunga sär
skilt indirekta 1skattebördan, så hade propo
sitionen åt:minrstorre fått de ekonomiskt be
trycktas välsignelse. Men deUa, är icke för
hållandet med 1934 års budget. Den, kom
mer ,således icke i detta avseende att vara 
till någon tröst för dem som hava synner
ligcn stora svårigheter a.tt skaffa s.ig livets 
nödtorft. Detta ,gäller arbetare, tjän,stemän 
och lönetaga,re överhuvud. 

Be.träffande utgi:f'tssidan må här näii1l1Jas 
ett par m'ärkligare omständi.ghe:ter. Allt 
missnöje från statens befattningsha:vares 
''lida hade naturligtvis regerlingen kommit 
från, om den .tagit steget fullt ut och åter
bördat åt samtliga 8.tll!tstjänstemän dem till-
1mmmande löncförmåner. En sådan åt,gärd 
hade varit fullt berät:tiga1d och billig. De 
ekonamiska förhållandena hava, om de också 
icke ä.ro fullt tillfredsställande, likvä1 ut
vecklats så att regerin•gen icke enbart hade 
behövt begränsa löneförhöjningent till fa
miljeförsörjarnas kategori, utan kunnat låta 
dennJa komm111 sa.mtliga .statstjänare till del. 
Att lä.mn<a de ogifta tjä!l1StemännJen och be
iattnin,gshavarne helt åt sitt öde - icke 
cns den minsta löneförbättring föreslås -
det verka:r så mycket mer,. om ja:g så får ut
trycka mig ,ö v ·e r r a s k a n d e'' som i 
budgetpropositionen föreslås vissa löndör
höjnin.gar, vilket här flera gånger i drug 
nämnts, åt ·en del av statens förtroendemän 
liksom högsta tjänstemän. Ä ven riksd&gs
representanterna ihågkommas. Detta .säger 
'jag inrgalunda i den mening att icke de före
;-;lrugna förhöjningar:na också vore beri1tti
gade, men då regeringen utgått från reci
prositetsprinci pen: ,G i v å t d e m s o m 
g i v a å t o s s", och denna följts med un
dantag för de ogifta befattningshavarn:e, så 
anser jag att dennrru förfördeln,in,g borde 
korrigeras i riksdagen. 
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Betrfuffande utgMtssidan måste äinnu n'äm
nas att man ej ens vid en första flyktig ge
nomläisn,ing undgår att lägga märke till de 
stora nya utgiftsposter som uppta,gas under 
försvaret och utrikesrepresen,tationen. Det 
är icke utan ,skäl och med stort. bekymmer 
en stor del .a~ landets befolkning frågar sig, 
om det har varit oeftergivligt, om det är ur 
många synpunkter fraffiS1Ynt och 1billigt att 
år från år öka försvarsbudgeten, nu senast 
med 31 miljoner mark och li~aså att införa 
nya utgif.tsposter i vår utrikesbudget, då 
vi här i landet helt säkel't även, under nä,sta 
vinter måste räkna med et:t halft h undra
tusen arbetslösa. Det märklig;a är härvid 
dock att, medan riksdagens majoritet icke 
uttalat ,sig för en be:gränsning a.v försvaTs
utgifterna med undant.ag för d'e hrmdra mil
joner, som rdm. Tanner berörde och regerin~ 
geTIJ sålunda på denna, punkt icke kan be
lastas för ohörsarrnhet •eller obstruktion, så 
har riksdagen upprepacle gånger och under 
mycket ikategori:sk form uppmana.t till åter
hållsa:mhet beträffande vår utrikesrepre
sentation. 

Utan att denna. gång ingå på en mera 
detaljerad granskning av 5 H. T., utrikes
ministeriets budget, och de däri upptagna 
nya. utgiftsposterna kan jag dock ej under
låta att redan i detta sammanhang fästa 
vederbörandes uppmärksamhet, främst 
statsutskottets, vid den poetiska apologi, 
varmed hr utrikesministern försökt moti
vera inrättandet av en ny legation i Buda
pest och ökning av anslagen för kansli
personalen vid konsulat och legationer 
m. m. I motiveringen anslås såväl de na
tionella strängarna, reciprocitetsprincipen 
och det märkliga ,vårt lands värdighet", 
viiken kan tänka skulle taga skada av att 
hava sin hemvist i ett distrikt av London, 
dit icke bördsaristokratin gärna sätter sin 
fot, emedan detta distrikt, såsom i propo
sitionen säges, numera blivit ett p e n
s i o n s d i s t r i k t. Det är ett av moti
ven för att legationshuset i London skall 
säljas. 

Vilka utgifter alla de av hr utrikesmi
nistern föreslagna omställningarna skola 
medföra framgår ej ur budgeten och kom
mer ej heller att kunna bestämmas vid bud
getens fastställande. I propositionen jong
leras med en mängd poster, transporter, 
och detta giver en tydlig försmak av att 
den, som motiverat budgeten, icke själv 
haft klart för sig, vilka utgifter som slut-

ligen omställningarna komma att medföra. 
Nya anslag måste otvivelaktigt för utrikes
representationen begäras och naturligtvis 
ett par månader efter det 1,934 års budget 
slutbehandlats, om nämligen hr utrikes
ministerns diplomatiska intuitioner skola 
följas: bestående i inrättande av nya sän
debudsposter, vidlyftiga och oändamåls
enliga förflyttningar från fjärran östern 
till fjärran västern, ombyte av kansliper
sonal och dylikt. Erfarenhenten har näm
ligen från detta år visat att knappast har 
utrikesministeriets budget fastställts förrän 
nya anslag kort därpå äskats, och att an
slagen ej bliva obctydliga, därför har jag 
ännu ett belägg, om man observerar, att 
agioförlusterna, kursförlusterna, upptagits 
detta år till ungefär enahanda belopp, 
d. v. s. omkring finska mark 7 miljoner, 
såsom uti innevarande års budget, trots 
det att finnmarken i förhållande till mån
gen utländsk valuta avsevärt förbättrats. 
Det visar således tendenscn, vartill budge
ten strävar, trots riksdagens uttryckliga 
uppmaning till återhållsamhet. Här har 
således utrikes- liksom statsutskottet ett 
rikligt material att sovra, och härvid bör 
utskotten gå så tillväga, att de uttryckli
gen påminna utrikesministern om att han 
äger ställa sig av riksdagen givna uppma
ningar och föreskrifter till efterrättclse. 
En obstruktion i fortsättningen mot riks
dagen kan jag icke förstå. Den måste 
bliva farlig, ja, jag vågar säga att den till 
och med kan bliva parlamentariskt livs
farlig. 

Biträdande finansministern Witting 
nämnde i förbigående vid budgetens pre
sentation bland annat, att ·5 H. T. upp
visar en obetydlig minskning. Ja, det ägcr 
sin riktighet, för såvitt man grundar sitt 
omdöme på det siffermaterial, som levere
ras i budgeten. Men en djupare inblick i 
här tidigare nämnda och föreslagna om
ställningar talar sitt tydliga språk. Någon 
minslming, vågar jag påstå, kommer 5 
H. T. icke att uppvisa om regeringens för
slag godkännes, men väl de facto en ökning. 
Men frånsett alltså från en ökning eller 
minskning hoppas jag, att riksdagen skall 
hävda sin ställning gentemot regeringens 
representant och visa, att den med sina 
föreskrifter menar allvar, något som hr nt
rikesministern tills vidare icke lärt sig att 
inse. 



Ed. H e i s k a n e n : Herra puhemies ! -
Tarkastellessani hallituksen laatimaa val
tion ensi vuoden tulo- ja menoarviota kiin
tyy huomioni sen lisäksi, mitä jo useat 
edelliset puhujat ovat maininneet, osaksi 
siihen, mitä hallitus on tehnyt, vaikka ei 
olisi pitänyt tehdä, osaksi siihen, mitä 
hallitus ei ole tehnyt, vaikka olisi pi
tänyt tehdä. Edellinen koskee ulko
asiain hoidolle varattua budjettia, jälkim
mäinen sivistysbudjettia. Puhuessani ulko
asiainministeriön menoista en tahdo kajota 
Lontoon lähettilään nimitys-kysymykseen. 
Ta:hdon vain huomauttaa, että tämän, vas
toin Suomen kansan tahtoa virkaansa nimi
tetyn lähettilään Lontoossa pitäminen nä
kyy tulevan kovin kalliiksi, kuten jo edelli
nen puhuja mainitsi. Hallituksen esityk
sen mukaan tarvitaan nyt Lontoon lähetys
töön kansliahenkilökuntaa varten 65,000 
markan lisämääräraha ja jo nyt maksetaan, 
mikäli tietooni on tullut, tänä vuonna lähet
tiläälle viikoittain 16 puntaa erikoista 
asuntoavustusta, jollaista aikaisemmat lä
hettiläät eivät ole tarvinneet. Tämäkin 
tekee vuodessa 832 puntaa eli noin 190,000 
Suomen markkaa. Ja ilmeisesti lienee yh
tenä tärkeimmistä syistä lähettiläämme mu
kavuuden lisääminen, jonka takia aiotaan 
nyt erittäin epäedullisena aikana myydä 
Lontoon lähetystön kiinteistö hyvin huo
keaan hintaan, ja todennäköisesti ensi 
vuonna joudutaan sitten ostamaan ehkä 
uusi talo, sanokaamme vaikka kymmenen 
kertaa korkeammalla hinnalla. Kun enti
nen lähettiläs, joka kykeni edustamaan 
myös suomalaista Suomea ja antamaan 
maamme kulttuurista oikean kuvan ulko
mailla, tyytyi vaatimattomammin elämään, 
niin nähdäkseni siihen saisi tyytyä nykyi
nenkin, jonka kyky näissä asioissa lienee 
kovin rajoitettu. 

Hallitus ehdottaa sanomalehtijaoston ar
vovallan kohottamiseksi tämän jaoston 
muutettavaksi osastoksi. Tämä tuntuu tar
peettomalta, kun ottaa huomioon, miten 
paljon pienempi tämä osasto on kuin poliit
tinen, kaupallinen ja oikeudellinen osasto 
ja kun muistaa, että nykyinen sanomalehti
jaoston päällikkö näyttää paljon enemmän 
hoitelevan sisäpolitiikkaa kuin ulkopolitiik
kaa. Tuo muutos on siis käsitykseni mu
kaan aivan tarpeeton. Muista ulkoasiain 
alalla olevista epäkohdista valtion budje
tissa on jo aikaisemmin mainittu. 
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Jos siirryn katselemaan sivistys budjettia, 
niin kiintyy huomioni erikoisesti oppikoulu
menoihin ja niiden jakautumiseen suomen
kielisten ja ruotsinkielisten koulujen kes
ken. Viime talvena tehdyn tilaston mu
kaan käytettiin 1930-31 ruotsinkielisten 
oppikoulujen hyväksi 22.1 % valtion kai
kista oppikoulumenoista, kuten kielilain
säädäntömme epäkohtia korjaamaan tarkoi
tetusta ed. Suurkongan aloitteesta eduskun
nassa viime toukokuun 4 päivänä keskus
teltaessa kansanedustaja Annala osoitti. 
Kun maassamme ruotsinkielistä väestöä on 
noin 10 %, ehkä ei sitäkään, niin merkitsee 
tämä sitä, että ruotsinkielistemme koulu
tukseen valtio käytti 1930-31 varoja suh
teellisesti kaksi kertaa enemmän kuin suo
malaisten koulutukseen, ja koska viime vuo
sina ei ruotsalaisia kouluja, ,Oulun skou
lua'' lukuunottamatta, ole ehdotettu lak
kautettavaksi eikä suomalaisia uusia kou
luja ainakaan useita perustettavaksi, niin 
lienee suhde yhä edelleen suunnilleen sama. 
Jos tässä siirryttäisiin suhteellisuusperiaat
teeseen, joka ilmeisesti oppikoulujen alalla 
olisi oikea ja paras jakoperuste, merkitsisi 
se, sittenkuin muutos on toteutettu, val
tiolle noin 15 milj. markan vuotuista sääs
töä. Sillä suomalaisiakin kouluja on nyt 
tarpeeksi, joten niitä ei tarvittaisi nykyis
ten lisäksi perustaa. 

Mainitsemaani säästöä tietysti ei nyt heti 
saataisi syntymään, mutta jotakin olisi voi
tettu jo nytkin ja säästö lisääntyisi vuosit
tain. , Pikkusumma ", sanottaneen, ja totta 
on, että tämä 15 miljoonaa tekee valtion 
tulo- ja menoarviosta vain noin 1 / 2 %
Mutta se on kyllin suuri, jotta sillä voi
taisiin palkata 200 uutta professoria laa
jentamaan suomalaisen kulttuurin sarkaa 
ja syventämään suomalaista hengen vilje
lystä tai avustaa noin 300 taiteilijaa tai 
noin 400 nuorempaa tieteenharjoittajaa tai 
pelastaa noin 600 talonpoikaa avustamaHa 
heitä kutakin keskimäärin 25,000 markalla. 
Tämän summan, 200 professorinviran palk
kausta vastaavan summan, Suomen valtio 
uhraa turhaan ruotsalaisuuden alttarille 
yksistään oppikoulujen alalla eikä tämä 
uhraus ole yksistään turhaa, vaan siitä on 
suorastaan vahinkoa suomalaiselle sivistyk
selle, sillä siten valtio tulee kasvattaneeksi 
niin paljon ruotsinkielisiä virkamiehiä, että 
niistä ainakin joka toisen täytyy hankkia 
elatuksensa suomalaisesta Suomesta. Nämä 
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virkamiehet, jotka ovat saaneet opetuk
sensa sellaisten ruotsalaisten opettajain joh
dolla, jotka eivät kärsi nähdä koulunsa ka
tolla 'Suomen valtakunnan lippua, kuten 
Kristiinan koulun esimerkki osoittaa, ovat 
saaneet koulussaan niin oudon kuvan suo
malaisesta Suomesta, etteivät he mitenkään 
voi ymmärtää ympäristöään, jouduttuaan 
suomalaiseen seutuun virkamieheksi, vaan 
pysyvät vieraina sen sivistysharrastuksille. 

Meillä on maailman vapaamielisin halli
tusmuoto, joka takaa 10% vähemmistön 
kielelle samat oikeudet kuin pääväestön 
kielelle, hallitusmuoto jonka muuttamiseen 
siinä suhteessa olisi jo korkea aika (Kes
kustasta: Oikein!). Mutta meillä on käy
tännössä menty vielä paljon yli niiden 
kuuluisain ,samanlaisten perusteiden'', 
joiden mukaan valtion on ,suomen- ja 
ruotsinkielisen väestön sivistyksellisiä ja ta
loudellisia tarpeita tyydytettävä' ', joista 
hallitusmuodon 14 § :ssä puhutaan. Sillä 
mikä on se samanlainen peruste, joka pa
kottaa ruotsalaisen oppikouluopetuksen hy
väksi käyttämään suhteellisesti kaksi kertaa 
enemmän valtion varoja kuin suomalaisen 
oppikouluopetuksen hyväksi. Pidetäänkö 
ehkä ruotsalaisia kaksi kertaa tyhmempinä? 
Tuskin. Ja tuskin se lienee lainlaatijan 
tarkoitus. Tai jaetaanko ehkä oikeuksia 
kukkaron mukaan? Tuskin sekään lienee 
lainlaatijan tarkoitus. Mitkä ovat sitten ne 
samanlaiset perusteet? Sivistystarve, sano
taan. Ruotsalaisten sivistystarve on muka 
paljon suurempi kuin suomalaisten. Se 
joka tätä puhuu, ei tunne asioita tai tie
toisesti valehtelee. Kun esim. Helsingin 
ruotsalaisiin oppikouluihin mahtuvat mel
kein kaikki pyrkijät, niin Helsingin suoma
laisiin valtion oppikouluihin pyrkijäistä 
ei ole mahtunut aina edes puoltakaan. Mi
nulla on tässä tilasto, vuosi sitten esitetty. 
Silloin Helsingin suomalaiseen normaali
lyseoon pyrki kaikkiaan ensimmäiselle luo
kalle 211 oppilasta, joista voitiin ottaa ai
noastaan 74. Suomalaiseen lyseoon pyrki 
169, niistä hyväksyttiin 128 ja kouluun 
voitiin ottaa vain 66. Helsingin toiseen 
suomalaiseen lyseoon pyrki 51, niistä hy
väksyttiin 35. Suomalaiseen tyttölyseoon 
pyrki ensimmäiselle luokalle 161, voitiin 
ottaa vain 81, suomalaiseen tyttökouluun 
pyrki 120, voitiin ottaa vain 74 j. n. e. 
Helsingin toiseen suomalaiseen tyttökou
luun pyrki 100, voitiin ottaa vain 33. Hel-

singin kolmanteen suomalaiseen tyttökou
luun pyrki 68, voitiin ottaa vain 34. V er
tailun vuoksi mainitsen ruotsalaisista oppi
kouluista. Ruotsalaiseen normaalilyseoon 
pyrki ensimmäiselle luokalle 84, ja niistä 
voitiin ottaa 75, siis miltei kaikki j. n. e. 
Ruotsalaiseen tyttölyseoon pyrki 69 ja voi
tiin ottaa 57, ja toisissa kouluissa samalla 
tavalla. 

Täten hallitukset siis määrätietoisesti es
tävät suomalaisia opiskelijoita oppikoului
hin pääsemästä, mutta pitävät samalla huo
len, että vain ruotsalaisilla olisi siihen aina 
tilaisuutta. Oppineiston lukumäärä meillä 
saisi kyllä paremmin pienetä kuin suureta, 
mutta sen täytyisi tapahtua ainakin suh
teellisesti eikä yksistään siten, että sitä 
valtion toimenpiteillä pyritään suomalai
sella taholla vähentämåän ja ruotsalaisella 
paremminkin lisäämään. Jos suomalaiset 
tahtovat lapsiaan saada koulutetuiksi, niin 
heidän on yhä edelleen ylläpidettävä kal
liita yksityisiä yhteiskouluja. Siihen ol
tiin pakotettuja suomalaisuustaistelun alku
aikoina ja siihen ollaan pakotettuja vali
tettavasti nytkin, 15 vuotta itsenäisiksi tu
lomme jälkeen. 

Olen äskeisillä esimerkeillä osoittanut, 
ettei myöskään sivistystarve ole ollut mää
räämässä silloin kun valtio on tukenut ja 
tukee ruotsalaisia oppikouluja suhteelli
sesti kaksi kertaa enemmän kuin suomalai
sia. Lyhyesti sanottuna hallitus on mieles
täni vielä nytkin toiminut suorastaan hal
litusmuodon selviä määräyksiä ja henkeä 
vastaan, kun ei ole ryhtynyt tätä epäkoh
taa korjaamaan. 

Mistä ruotsalaisiin kouluihin saadaan op
pilaita? Suurimman ryhmän muodostavat 
tietysti ruotsalaisten vanhempien lapset. 
Mutta sangen huomattavana vähemmis
tönä ovat myös suomalaisten vanhempien 
lapset. Tulen myöhemmin esittämään yk
sityiskohtaisen tilaston kustakin eri ruot
salaisesta oppikoulusta. Ja sitten kolman
nen ryhmän muodostavat passilla Suo
messa asuvien ulkovaltain alamaisten lap
set. Jos kerran valtio katsoo olevan oikein, 
että ulkomaiden täällä asuvien alamaisten 
lapset koulutetaan, jota vastaan minulla 
ei ole mitään sanottavaa, niin totta ih
meessä sen täytyy silloin tapahtua suomen
kielisissä kouluissa, eikä maan vähemmistö
kielisissä kouluissa. Kun suomalaisiin kou
luihin eivät mahdu ne oppilaat, jotka sinne 
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pyrkivät, niin ruotsalaiset koulut kituvat, 
kuten hyvin on tiedossa ja tunnetaan, op
pilaiden puutetta. Näistä asioista on edus
kunnassa keskusteltu aikaisemmin ja tehty 
aloitteita, m. m. kansanedustaja Saarisen 
aloite 1925 ja sitten edustaja Suurkongan 
aloite, josta viime keväänä täällä keskus
teltiin. Tämä viimeinen aloite päättyi ed. 
Annalan tekemän muutosehdotuksen jäl
keen ponteen, ,että hallitus ensi tilassa 
valmistaisi kielilainsäädännön uudistamista 
tarkoittavan esityksen, joka on laadittu 
sille pohjalle, että tarpeeton ja kohtuuton 
ruotsinkielen hyväksi vallitseva kaksikieli
syys sekä virasto- että opetuslaitoksen 
alalla lakkautetaan". Tämä aloite sai va
litettavasti kolme ääntä liian pienen ääni
maaran, mutta sitä vastaankin äänesti 
muistaakseni vain 89 edustajaa, siis ei eh
dotonta enemmistöä. Se, että hallitus ei 
ole eduskunnan näin suuren vähemmistön 
ja varmasti Suomen kansan valtavan enem
mistön mielipidettä missään muodossa otta
nut huomioon osoittaa, että hallitus ei ole 
tässä kysymyksessä osannut arvioida tilan
netta oikein. 

Ryhtymättä tässä yhteydessä puhumaan 
muista kaksikielisyysjärjestelmän aiheut
tamista tarpeettomista menoista tyydyn 
vain toteamaan, että hallitus siis tällä oppi
koulubudjetin alalla on menetellyt epävii
saasti ja, kuten äsken mainitsin, myöskin 
hallitusmuodon kirjainta ja henkeä vas
taan. Toivon, että kun tämä valtion tulo
ja menoarvio joutuu yksityiskohtaiseen kä
sittelyyn, tässä kohdassa eduskunnan ta
holta tullaan tekemään siihen tarpeelliset 
muutokset. 

Ed. S o i n i: Herra puhemies ! Tarkas
tellessa hallituksen ehdotusta valtion tulo
ja menoarvioksi vuodelle 1934 ja lähinnä 
arviota 11 pääluokan kohdalla en voi maa
talousmiehenä olla tyydytyksellä panematta 
merkille niitä hallituksen toimenpiteitä, 
jotka tarkoittavat maataloutemme tärkeim
män haaran, karjatalouden, pelastamista 
siltä tuholta, joka sitä on ollut uhkaamassa 
tuotteiden hintojen romahdusmaisesti las
kiessa. Että karjatalouden taantuminen 
vielä kulumassa olevana vuonna on ollut 
ilmeinen, osoittaa parhaiten se, ·että tämän 
vuoden kahdeksan ensimmäisen kuukauden 
voinvienti on ollut noin 60,000 astiaa pie
nempi vastaavaa vientiä edellisenä vuonna. 

Menetys rahallisesti maalle on tässä suh
teessa sitäkin suurempi, kun voin keski
hinta on ollut noin 6:6 penniä pienempi kuin 
vastaavasti edellisenä vuonna huolimatta 
vientipalkkion antamasta tuesta. Kun kar
jataloutemme taantuminen tietää maatalous
väen ja ennen kaikkea pien- ja keskikokois
viljelijöitten elämismahdollisuuden arvelut
tavaa pienentymistä on näin ollen ha1lituk
sen esitys, jonka tarkoituksena on voin vien
tipalkkion avulla tukea tämän kansanluokan 
elämisen mahdollisuutta, ei ainoastaan pai
kallaan vaan myöskin välttämätön toimen
pide. Ehdotusta voin vientipalkkion mää
räksi voi pitää kohtuuden mukaisena. En
nenkuin vähää:kään voi ajatella jonkun 
myytävä:ksi aijotun tuotantoa harjoittavan 
yrityksen menestymistä täytyisi tuotteista 
saadun hinnan vastata edes tuotantokustan
nuksia. Kirjanpitotulokset m. m. Länsi
Suomen karjanjalostusyhdistyksen kirjan
pitot·oimiston tekemien tutkimusten mukaan 
osoittavat voin tuotantokustannuksi,en ny
kyisten suhdanteitten vallitessa nousevan 
noin 27 macrkkaan kilolta. Miten toivotonta 
karjatalouden asema on ollut, kun sen tuot
teita on myyty 7 a 8 markkaa alle tuotanto
kustannusten, on ilman muuta selvää. 

Toinen karjatalouden kannalta yhtä toi
vottu ja tervetullut hallituksen ehdotus 
koskee vaikeaan asemaan joutuneiden osuus
meijerien avustamista. Vaikka meillä 
yleensä osuusmeijerit ovat menestyneet eri
koisen hyvin, on kuitenkin niiden meijerien 
joukossa, jotka ovat perustetut vuonna 
1928 tai sen jälkeen useita hyvin vaikeassa 
asemassa olevia varsinkin syrjäseutujen 
meijereitä. Kyseelliset meijerit ovat koko 
ajan joutuneet toimimaan tuotteiden lasku
suunnan merkeissä, jolloin on ollut vaikeata 
kerätä riittävästi lyhennyksiä rakennus
y. m. velkojen peittämiseksi. Kun alhainen 
maidon hintataso on vähentänyt tuotantoa 
ja pienentänyt meijeriin tuodun maidon 
määrää on se nostanut voikilon valmistus
kustannuksia ja siten alentanut maidosta 
tilitettävää hintaa sirhen määrään, ettei 
lainojen suoritusta ole voinut ajatellakaan. 
Näin on meillä yli 30 .sellaista meijeriä, joi
den asema on kestämätön. Seurauksena 
oleva vararikko voi käydä vallan kohtalok
kaaksi näiden seutujen maatalousväestölle 
jo sellaisenaan, mutta vielä kauaskantoi
semmaksi seuraukset v·oivat käydä sen täh
den että karjatalous, pienviljelijäväestön 
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sittenkin varmin toimeentulon edellytys, 
tyreh tyy pi tkliksi ajaksi. Valtion väliin
tulo tässä yhteydessä avustamaHa kyseellisiä 
osuusmeijereitä on sen tähden tuiki välttä
mätöntä. 

Kun ottaa huomioon edellä olevat halli
tuksen ehdotukset, ei voi toisaalta olla ihme
tellen panematta merkille sitä kielteistä kan
taa, jonka hallitus on omaksunut niihin toi
menpiteisiin nähden, jotka tarkoittavat vas
taisen karjataloutemme kehittämistä sille 
tasolle, että se kykenisi ilman edellä viitat
tuja toimenpiteitä takaamaan elämisen- ja 
toimentulon mahdollisuuden harjoittajal
leen. Kun nimittäin tarkastelee hallituksen 
tekemiä ehdotuksia niillä kohdilla, jotka 
tarkoittavat karjataloutemme jatkuvaa ke
hittämistä entistä tuotantokykyisemmäksi 
ja kannattavammaksi, on hallitus siihen 
määrään ollut vähentämässä avustusmäärä
rahoja näillä lmhdin, että vähen.nys toteu
tettuna panee kyseenalaiseksi, voidaanko 
suunitelmallista työtä jatkaa siinä mää
rässä, että se voisi olla t111keena jatkuvasta 
karjataloutemme kehittymisestä. Voipa 
seuraukset olla siksikfn kohtalokkaat, että 
kehittymässä oleva karjataloutemme lähtee 
taantumaan. 

Kun tämä suunta pistää esiin miltei joka 
ainoalla kohdalla hallituksen esityksessä, 
joka tarkoittaa karjataloutemme kehittä
mistä, on se ·sitäkin ihmeellisempi, kun pa
lauttaa mieleen esitykset, jotka tarkoittavat 
karjataloutemme tilapäistä avustamista. 
Kun on kyseessä karjanhoito- ja meijeri
talousoppilaitoikset, joiden merkitys kunnol
lisen, ammattitaitoisen karjanhoitoväen kas
vattamiseksi on niin tärkeä ja suurmerki
tyksellinen kuin se on, ·ehdotetaan määrä
rahoja tässä lmhden supistettavaksi. Tämä 
ei suinkaan ole suotavaa, koskapa nämä 
koulut nykyiselläänkään eivät suinkaan 
toimi liian väljissä olosuhteissa. 

Edelleen ehdotetaan XII luvun 3 momentin 
kohdalla karjatalouden edistämistä tarkoit
tavien määrärahojen supistamista varsin 
huomattavasti. Kohta tarkoittanee niitä 
varoja, jotka maataloudellisille yhdistyk
sille, lähinnä maanviljelysseuroille, antavat 
ma,!:ldollisuuksia työhön karjatalouden ke
hittämiseksi. Kun tuntee nykyiset mahdol
lisuudet tähän työhön, ei todella määrära
hojen supistukseen enää ole vähintäkään 
asiallista syytä. Vähennys tuntuu sitäkin 
luonnottomammalta, kun tietääkseni tällä 

kohdalla esitetyillä varoilla olisi hoidettava 
karjataloutemme kehittämistyön a ja o, tar
kastusyhdistysten valvonta ja kyseeilisten 
yhdistysten avustaminen varsinkin silloin 
kun on kyseessä sen toimintamuodon elvyt-
1;äminPn ja tukemine!l pienviljelijöiden kes
kuudessa. Mitenkä voi yleensä ajatella kar
jataloudellisen neuvontatyön tehostamista, 
tarkastusyhdistystoiminnan t·ehokasta val
vontaa ja sen elvyttämistä pienennetyillä 
määrärahoilla, kun nykyistenkään avustus
ten varassa ei sitä ole pystytty riittävän te
hokkaasti tekemään ja mistä osaltaan on 
ollut jo seurauksena, että tarkastusyhdistys
ten toiminta, karjatalouden kehittämistyön 
ensimmäinen ehto ja edellytys, on päässyt 
varsin arveluttavasti taantumaan. 

Edelleen on XII luvun 7 momentin koh
dalla ,karjanjalostusyhdistykset'' tehty 
varsin tuntuva vähennys määrärahoista. 
Nimike mielestäni on harhaan johtava ja 
saattaa ·asiaa lähemmin tuntemattoman 
saada siihen käsitykseen, että ·se on karjan
jalostusyhdistysten saama ·suoranainen avus
tus. Tähän kohtaan sisältyvät kuitenkin 
myöskin ne avustukset, jotka lakiin perus
tuvina jaetaan karjanjalostusyhdistysten 
välityksellä pienviljelijöiden sonninpitoyh
tymille, ja käsittävät nämät noin puolet 
koko summasta. Vähentämällä tällä koh
dalla avustusmääriä tietää se siis samalla 
sonninpitoyhdistysten toimintamuodon la
mauttamista ja on se omiaan samalla tyreh
dyttämään yhden kaikista voimakkaimpia 
apukeinoja pienviljelijöiden karjakannan 
kehittämiseksi. Että asia nykyisellä asteel
laan ei ·ole enää vähäksi arvioitava, käy sel
ville, kun mainitsen, että meillä nykyjään 
on yli 1,200 pienviljelijöiden perustamaa 
sonninpitoyhtymää ja niissä noin 20,000 
karjanomistajaa mukana ka.rja:taloutensa ke
hi ttämistyössä. 

Vähentämällä ky.seellisellä kohdalla mää
rärahoja, vähenn.etään myöskin karjanjalos
tusyhdistysten toimintamahdollisuuksia sii
hen määrään, että niille käy toiminnan 
säännöllinen jatkaminen hyvin kyseenalai
seksi. Näin sitäkin suuremmalla syyllä, 
kun vallitseva pulakausi on rajoittamassa 
niiden omien tulojen hankintamahdolli
·suuksia, jotka tu1ot näihin asti ovat muo
dostaneet huomattavasti suuremman osan 
kuin valtion avustukset. Voi täydellä syyllä 
kysyä, onko todella jalostusyhdistysten suo
rittama työ tämän maan karjatalouden ke-



hittämiseksi ollut niin vähäarvoinen, että nii
den toiminta voidaan tällä tavalla lamaut
taa ja niiden työ keskeyttää siksi, kunnes 
karjanomistajat jälleen voivat pulakauden 
helpottuessa näiden yhdistystensä toimin
nalle taata työn jatkamisen edellytyksiä. 
Tämä tuntuu merkilliseltä, kun ajattelee 
esim. niitä ylistäviä arvosteluja ja kiitoksia, 
joita v. 1932 Viipurin suurnäyttelyn yhtey
dessä maamme hallituksen, koti- ja ulko~ 
maisten asiantuntijoiden y. m. taholta lau
suttiin siitä työstä, jonka maamme karjan
jalostusyhdistykset ovat suorittaneet ka.rja
taloutemme kehittämiseksi. Uskallan kyllä 
olla sitä mieltä, että jalostusyhdistysten 
edustama työ on sen arvoinen, että valtio-· 
vallan taholta olisi jo aika vapauttaa ne siitä 
epävarmuuden tilasta, jossa ne vuodesta 
vuoteen ovat olleet taloudellisesti epävar
moin mahdollisuuksin yrittäessään työtään 
tehdä. Vähintäkään oikeutta en näe siihen, 
että tätä epävarmuutta määrärahoja vähen
tämällä vain lisättäisiin ja siten tämä työ 
karjataloutemme kehittämiseksi saatettai
siin tyrehtymään. 

Minä myönnän, että säästäväisyys valtion 
varojen käytössä ei ole ainoastaan toivot
tava vaan välttämätön. Mutta olen vakuu
tettu, että jos säästäväisyysperiaate pan
naan käytäntöön edellä viittaamissani ta
pauksissa, tulee se ajan ollen maallemme 
liian kalliiksi, sillä saattamalla karjatalous 
taantumaan, merkitsee se maallemme kym
menien miljoonien menetystä ja maamme 
maa talousväestön vaitavalle enemmistölle 
elämismahdollisuuksien arveluttavaa vähen
tymistä. Uskallan sen tähden toivoa, että 
valtiovarainvaliokunta ja eduskunta ottaa 
vakavasti harkittavakseen, onko meillä to
dellakin varaa päästää maataloutemme tär
kein puoli, karjatalous, taantumaan. 

Ed. S c h i l d t: Herra puhemies! 1Tulen 
tässä omalta vaatimattomalta osaltani to
teuttamaan sitä ennustusta, jonka ministeri 
Witting täällä aamupäivällä antoi. Kysy
myksessä on nimittäin 9 pääluokka, nimen
omaan sen XIII luku 6 kohta, joka koskee 
suojeluskuntatalojen avustamista. Hallituk
sen selitys tästä asiasta on selvä ja todel
lista tilannetta tarkasti kuvaava ja en 
puutu siihen tässä enemmän, sillä oletan, 
että kaikki edustajat ovat tämän tulo- ja 
menoarvion lukeneet läpi. 
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Tässä kohdassa osoitettu määräraha suo
jeluskuntatalojen auttamiseksi ei kuiten
kaan riitä. Esitän siksi evästyksenä, että 
tämä määräraha koroitettaisiin 8 milj. 
markalla (Eduskunnasta: Miksi ei kohta 
20:llä!). Pyydän perustella tätä muuta
milla sanoilla viitaten kuitenkin tähän hal
lituksen selostukseen tulo- ja menoarviossa. 
Tästähän nimittäin käy selville, että ]ksi
tyiset, jotka ovat suojeluskuntataloj!f~tuke
neet, ovat nyttemmin vaikean ajan vuoksi 
joutuneet sellaiseen tilaan, että eivät voi 
enää toimintaansa jatkaa, vaan että heitä 
uhkaavat tämän tukemisensa vuoksi ulos
mittaukset ja kotikonnultaan lähtö. Tätä 
tulo- ja menoarviota selittäessään ministeri 
Witting huomautti myöskin siitä, että val
tio on useissa näistä taloista mukana ja 
olen vakuutettu, että tässä osoitettu määrä
raha ei riitä näiden asioiden järjestämi
seksi. Jos nimittäin suuremmat näistä ta
loista joutuvat suoritustilaan, tulee valtio
vallan kuitenkin puuttua asiaan pelastaak
seen ne rahat, mitkä se on jo näihin taloi
hin sijoittanut. Näin ollen on pakko edessä 
ryhtyä silloin tätä asiaa järjestämään, 
mutta en ymmärrä, miksei tätä voitaisi jär
jestää jo etukäteen. 

Täällä aamupäivällä ed. Tanner vastoin 
parempaa tietoansa sanoi, että suojelus
kuntatalot ovat ainoastaan huvittelupaik
koja. Kun käytän poissaolevasta edustaja 
Tannerista tällaista lausuntoa, niin johtuu 
se siitä, että minä pidän häntä yhtenä 
niistä suojeluskunta-asiaintuntijoista, joita 
sosialidemokraattisella puolueella on. Ar
voisa edustajahan nimittäin on aktiivisesti 
ottanut osaa suojeluskuntatoimintaan, tosin 
kylläkin paraatissa. Ed. Tanner huomautti 
myöskin siitä, että suojeluskuntatalojen 
vaikea tilanne johtuu siitä, että niitä on 
rakennettu niin paljon, ja kun ne ovat 
kaikki tuollaisia huvittelupaikkoja ja sa
manlaisia taloja on muidenkin yhdistysten 
vallassa niin kilpailu on niin kova, että 
tästä seuraa vaikea aika suojeluskunta
taloille. Ed. Tanner ollen suurliikemies 
ymmärtää tietysti kilpailun merkityksen ja 
luulenkin, että hän on kanssani samaa 
mieltä, että kilpailua tässä suhteessa olisi 
vähennettävä, ja allekirjoittaa kai sen tosi
asian, että niin moni kommunistisista ta
loista on siirtynyt suojeluskunnan käsiin, 
joten kilpailu tässä suhteessa tulee vähene
mään. 

15 
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Ed. Kesti on tätä kohtaa 91 pääluokassa 
käsitellessään huomauttanut, että noin 
suuri menoerä tällaiseen tarkoitukseen 
osoitetaan ja viitannut siihen, että tuo 
pakkohuutokauppojen peikko saattaa mo
net miehet pois kodiltaan ja konnultaan ja 
heidän puolustustahtonsa laskee silloin nol
laan. ,Sopisi kuitenkin tämän yhteydessä 
kysyä, eikö sellainen seikka, että jokin 
iSuomen kansalainen joutuu lähtemään ko
doltaan ja konnultaan pois siitä syystä, että 
on avustanut vapaaehtoista maanpuolustus
työtä, ole vielä omiaan lisäämään katke
ruutta tuon miehen sydämeen. 

·Täällä on tässä tulo- ja menoarviossa nyt 
esitetty paljon avustuksia kaikenlaisille yk
sityisille ja yhtiöille ja enhän tahdo väit
tää, että ne eivät olisi paikallaan. Mutta 
tahtoisin kiinnittää huomiota siihen, eikö 
yleisistä varoista olisi avustettava myöskin 
niitä, jotka ovat vapaaehtoisen maanpuolus
tuksen vuoksi joutuneet vaikeuksiin. 

Ed. Löthman: Herra puhemi:es! Pyy
täisin kiirunittää rurv. eduskunnan huomiota 
esilläolevaJlJ hallitwsen tulo- ja meliLoarvion 
10 Pl :n X lukuun, siinä ensiksi esitettyyn 
r:ruhamäär'ään kansanopistojen valtionavuksi. 
Se on esitetty 1,700,000 markaksi, siis juuri 
samaksi su:mma:ksi,. mikä ,se oli kulun,eenakin 
vuotena. Kansa:nopistot ova;t valtion va~ 
roista kansanopistolain mukaan oikeutetut 
saamruan 45-60 % niiden todellisista me
noista. Kuluvana vuotena on valtionapu 
ollut 54 %. Vähemp~ kuin 60 % ei kuiten
kaa:n riitä. Sitä voisi hyvinkin, pitkälti pe
rustella, mutta en myöhäisen hetken: tähden 
tahdo eduskuntaa pitkillä puheilla enää 
vaivata. Tietoisena siitä,, että näin on ~rusiat, 
on kouluhallitus puolestaan ehdottanut hal-
1itukselle sen mukatisen lisäyksen, että kan
sanopistojen valtionavustus tulevaa vuotta 
'varten lisättäisiiru 800,000 markalLa, siis 
'1.1,500,.000 markkaa. Hyvin ymmiärtäen hal
lituksen supistusperiaatteen vaiLtion me
noissa täytyy kuitenkin kimnittää huomiota 
siihen tosiasiruan,, että valtio avustaessarun 
yhteiskunnrulle hyödyllisiä laitoksia ·ei voi 
jättää välttäJmätöntä apua vaille !ka:nsan
opistolaitosta. Vdkataakkru painaa monta 
'k:ansrunopistoa. Riittäimättömällä avustuk
sella se velkrutaa:kka J~hä kasvaa. On ymmär
't'ettäv!ää, etteivät kansanopi,stot voi toimin
ta.nsa tehoa ja menestystä vaara:ntamatta 

'ryhtyä ·enää menojensa supistuksiin. Ja 
'siinä suhteessa ovat kansanopistomme pa
:rinru vi~me vuoten,a tehrreet kaikkensa väJhen
tämällä n.,s. todellisia menoja, joiden mu
kaan niichm valtioapukin: lasketarun. Niin
ikään on kouluhallituksen tekemät menojen 
supistusehdotukset otettu huomiooo niin 
tarkalleen kuin: :suinibn on ollut mahdollista, 
silloin kuin ka:nsanopistojen johtokunnat 
ovat tehneet tulo- ja menoarvioitruan. Tun
tien kansanopistojen hädän,alaisen aseman ja 
mahdottomuuden uusi:in menojen. supistuk
siin onkin kouluhallitus tehnyt, nimkuin 
sanottu, edellä esitetyn li.säyksten kansan
opistomooojen kohdrulla tulevan vuoden bud
'jettiin. 

Erikoisen merkittävä välttämättömien me
nojen erä, vieläpä sellainen, jonka suhteen 
krunsanopistot itse eivät vo] aikaaJiliSaada su
pistuksia menoissrua:n, vaan tarvitsevat siihen 
aivan erikoistoimenpiteitä valtion taholta, 
joista tullaankin täällä aikanaan tekemään 
raha1asia-aloite, on velkojen korot ja kuole
tukset. Ni:iden suhteen ovat useat kansan
opistot jo ikuluv.run vuoden aikaJlJa joutuneet 
mitä suurimpiin vaikeuksiin ja jos nyt kan~ 
sanopisrtomme eivät saa sitä vähintä välttä
mätöntä apua valtiovallaJlJ puolelta;,, niin 
joutuu monien kan:sanop]stojen olemassaolo 
suorastaan kysymyksenala1iseksi. 

,Sanomatta on ,selväJä,. mitä sivistyksellistä 
tuhoa se merkitseisi meidän maaseutuvä,es
töllemme,, entä mitä V·ruurioita sellainen saisi 
aikarun niissä sivistystä harrastavissru kan
:Sa:laispiireissä, jotka takaadin1a tai muuten 
ovat joutuneet ikansa:nopistotoimint,aru tuke
maan. 

Kuntien kansanopistojen kannatus omien 
lisääntyneiden menoj.ensru tähden· ei ole juuri 
li:Sättävissä ja y:ksityiste;ru avullakin on, ny
kyisissä oloissa raj,a!ll:sa. .Sellaista kansalais
kasvatusta, jota kansanopistomme tekevät, 
ei ole nykyiseniäJkään a,jankohtana mitenkään 
väheksyttävä. Kansanopistot tarvitsevat nyt 
välttämättömän avun', sillä hallitukisen esi
tyksen mukaan se ,rurviomäärä on vähäinen 
ja ri]ttämätön. Pyydän ,siis arv. eduskun
nan huomiota kiinnittää siihen asiaan,. mitä 
kouluhrullitus esittlä:ä esittäessään kansan
opistojen määrärahaksi 800,000 mk. suu
remman summan,, ·että se hyvänta:htoisesti 
otettaisiin huomioon. Ja se siitä:kin huoli
maUw, että, rriinilmin täällä tänä päivänä 
olemme kuulleet 1budjetin yLeiskes'kusielussa, 
sivistysasiain kohdalta tekee valtiOTh tulo- ja 



menoarvio tulevaa vuotta varten 6 milj. 
markkaa enemmän kuin 1tänä kuluvana vuo
tena. 

Pyytäisin myöskin tämän 10 pääluokan 
kohdrulla ei ainoastaan kansanopistojen avus
tamiseen välttämätöntä lisäystä, mutta myös 
toivottavasti lisäystä sellaisiin avustuksiin, 
niinkuin valistusjärjestöille ja opintokerho
toiminnan tu:kemiseei!lJ. Tarkoittavathan sekä 
kansanopistotyö että erinäisten valistusjär
jestöjen ja myöskin opistokerhotoiminnan 
tukeminen ·sitä v.rupaan valitustyön muotoa, 
joka on pääasiassa maaseudun monessa suh
teessa lapsipuolen asemassa olevan valistus
tarpeen tyydyttäjfulä. 

Ed. K o r v e n o j a: Herra puhemies! -
Kun ed. Tanner ei malttanut puheenvuoros
saan olla puuttumatta menoarviossa maa
talouden tukemista koskevaan kohtaan, 
katson asiakseni kajota tähän lausuntoon, 
vaikka siihen on täällä jo toisissa puheen
vuoroissa selvitystä annettukin ja vaikka 
toteankin, että vasemmisto loistaa täällä 
poissaolollaan (Vasemmalta: Missä on oi
keisto?). Minun käsittääkseni sanontani 
kuuluu tällä kertaa oikeastaan enemmän 
vasemmistolle senkin vuoksi, että minä kä
sitän ed. Tannerin puheenvuoron käytön 
tämän budjettikäsittelyn yhteydessä olevan 
jonkinlainen ohjelmapuhe. Hän mainitsi, 
että maatalousmenoarviossa on vientipalkkio 
vastenmielisin ja että se tulee muodostu
maan vielä entistään rasittavammaksi, ja 
kun me siis lähdemme asiaa katselemaan 
siltä kannalta, että ed. Tanner esittää 
täällä, niin kuin sanoin, ohjelmapuhetta 
tämän tärkeän maataloudellisen kysymyk
sen suhteen, niin täytyy ihmetellä sitä sa
nontaa, minkä hän tästä esitti. Olisi odot
tanut, ettei ed. Tanner ylläsanotussa mie
lessä ainakaan olisi puuttunut siis maa
taloustuotteiden tukemistoimenpiteisiin, sillä 
olettaisin hänen kaikkein parhaiten koko 
ryhmässään tietävän, mistä tässä kohden on 
kysymys, että tässä on kysymyksessä maan 
pääväestön osan niukan toimeentulon tu
keminen olosuhteissa, joihin he itse eivät 
ole syypäitä. Maataloustuotannon tukemi
seen on meillä merkittävässä määrässä juuri 
karjataloustuotantoa tukemalla ryhdytty 
suhteellisesti hyvin myöhään, melkeinpä yh
dennellätoista hetkellä, ja sittenkin kovin 
varovasti. Maataloustuottajain taholtahan 
esitettiin kuluvaksi vuodeksi voin hinnan 
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tukemiseksi 5 markkaa kilolta, mutta edus
kunta myönsi vain 3 markkaa ja senkin 
nipin napin toverien sosialistien pannessa 
yksimielisesti vastaan, - eikö tämä ole 
totta? - vaikka he ovat muka ajavinaan 
myöskin pienviljelijäin asiaa. Olosuhteet 
muodostivat tilanteen sitten sellaiseksi, että 
tästä 3 markasta tuli apua kuitenkin vain 
ikäänkuin oljenkorresta hukkuvalle, sillä 
kun maailmanmarkkinain hinta laski laske
mistaan, jouduttiin siihen, että maalis- ja 
huhtikuussa maitotaloustuotteiden hinta
indeksi putosi alle 60:n vuosien 192·6-28 
hinnasta ja heikoimmat meijerit jaksoivat 
tilittää vain 50-60 penniä maitokilon ker
masta. Kun tietää, että karjasta meillä 
maataloutta harjoittava väestö, niin pien
kuin suurviljelijätkin, saavat päätuloläh
teensä, niin tuollaisella hintapohjalla las
kettu meijeritili ei tosiaankaan huvita. 
Kyllä siinä tahtoo mennä väkisinkin sisu 
kaulaan. Ja kun näin käy tässä mruassa 
maanviljelijälle, niin s1en tietää jokainen, 
mitä se merkitsee koko maan talouselämälle. 
Ei ole silloin varaa teettää taloudessaan ehkä 
kaikkein tärkeimpiäkin töitä, kun täytyy 
ensisijassa ,suorittaa verot ja korot, jotta 
edes voisi tilallaan pysyä. Tässä kohden on 
käsittääkseni meidän oloissamme työttö
myystilanteen suuri ratkaisemismahdolli
suus. Yritettäköön saada maanviljel~jät ja
loilleen, niin kyllä silloin työttömyystilanne
kin helpottuu luonnollista tietä. Teollisuus 
vaikeroi tuskissruan, mutta pitää kuitenkin 
tuotteilleen hintoja, jotka ovat yli 100 % 
vuoden 1926-28 keskihinnoista. Kuka lie
nee tässä maassa huomattavin teollisuus
tuotteiden ostaja, jollei maanviljelijä, kun 
hänellä vaan on siihen varoja. Nyt niitä ei 
ole ollut. On joten kuten koetettu tulla toi
meen entisillä j·a teollisuuden varastot .ovat 
täyn.nä. Seurauksena siis tästä on vaikea 
aika teollisuustyöväestöllekin. Tämän her
rat sosialistit kyllä ymmärtävät, vaikka tah
tovat kieroilla selvässä asiassa. Kun nyt siis 
näin onnettomasti on käynyt, et.tä vienti
palkkio jäi toivottua pienemmäksi ja hint·a~ 
taso painui arvaamattoman' alas, on se maa
taloudessakin kiristänyt tilan111etta niin, että 
tarvitaan huomattava hintatason nousu en
nen kuin vauriot korjautuvat. Maatalous
tuottajain truholta hallitukselle tehtyä ehdo
tusta ei hallitus katsonut voivansa sellaise
naan ottaa menoarviossa hoidettavaksi, vaan 
esittää sen nyt tässä menoarviossa typiste-
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tyssä muodoSISa. lVIutta1 silloin1 juuri tätä 
määrää, joka tässä menoarviossa on, esitetty, 
jos sitihen kerran ma:ataloudenharjoittajain 
kannalta ,tyydytään, on pidettäviä käsittääk
seni aivan kaåkkein vaatimattomimpana mi
nimivaatimuksena, ja sen vuoksi toivoisicn, 
että valtiova,rainvaliokunta: sM sellaisenaan 
hyväksyisi. Se jo osoittaisi sitä, että on edes 
hyvää tahtoa asioita korjatoa1 ja minä uskon, 
että meidän maamme maanviljelijöillä riit
tää tarmoa ja työkykyä ponnistella kotinsa 
j,a perheensä hyväksi,, kun heille avautuu 
edes kaikkein välttiämättömimmät elämisen 
edellytykset, ja juuri maatalouden tukemis
toiminnalla poistetaan. myöskin kaikkein 
varmimmin nykyisen, ajan suuri viltsaus, tä
män maan niin paljon puhuttu vaikea työt
tömyystilann,e (Vasemmalta: Köykäjnen 
neitsy~pwhe ! ) . 

Ed. A i t t on i e m i: Tähänastista maam
me itsenäisyysajan pienviljelyspolitiikkaa 
saamme osaltaan kiittää siitä, että tuskin 
minkään muun yhteiskuntaryhmän kuin 
pienviljelijäväestön keskuudessa esiintyy 
niin voimakkaana pyrkimys selviytyä ajan 
aikaansaamista vaikeuksista myös oman 
ammattipätevyytensä parantamisella. Tätä 
on pidettävä erittäin ilahduttavana ilmiönä 
niin hyvin pienviljelijäväestön itsensä kuin 
koko yhteiskuntamme kannalta asiaa kat
sottuna. Siksipä odottaisikin pienviljelys
politiikallemme mainitsemanilaista jatkoa, 
mutta sellaisia merkkejä ei kuitenkaan 
osoita nyt esillä oleva valtion tulo- ja meno
arvio. Pienviljelijäin ammattisivistyksen 
kohottamista ja pienviljelyksen edistä
mistä tarkoittavia määrärahoja on kat
sottu voitavan supistaa, jopa tavalla, joka 
tekee miltei tyhjäksi eräitä tähänastisia hy
viä saavutuksia. 

lVIeillä on käytetty muutamien vuosien 
kuluessa valtion varoja noin miljoona 
markkaa 'retkeilytiloiksi soveltuvilla pien
tiloilla sellaisiin uudistuksiin ja parannus
töihin, jotka lisäävät asianomaisen tilan 
tuottavaisuutta ja sen merkitystä esikuva
tilana. Niiden tilojen isänniltä, jotka ovat 
mainitunlaista avustusta saaneet, on otettu 
kirjalliseen sitoumukseen määräys siitä, 
että avustuksen saaja suostuu vähintäin 
viitenä vuotena avustuksen saamisesta lu
kien päästämään tilalleen sellaiset pienvil
jelijäin opintoretkikunnat, jotka saavat 
valtion avustusta tai jotka asianomainen 

ammattijärjestö muuten toimeenpanee, sekä 
antamaan tällaisten retkikuntien johtajille 
tarpeelliset tiedot sillä saaduista tuloksista. 
Tällaisten retkeilytilojen lukumäärä tulee 
vuonna 1934 olemaan noin 200. Mutta näi
den lisäksi on maassamme paljon muita 
sellaisia pientiloja, joita voidaan pitää esi
kuvallisina joko kokonaisuudessaan tai joi
tain osaltaan ja joiden haltijat ovat haluk
kaita vastaanottamaan retkeilijöitä. 

Pienviljelijäväellä onkin ollut runsaasti 
retkeilyinnostusta. Köyhätkin pientilalli
set, kunhan ne ovat saaneet vähäisen avus
tuksen, ovat lähteneet opintomatkalle. Pal
jon hyvää ovatkin pienviljelijäin opinto
matkat aikaansaaneet. Tässä yhteydessä ei 
kuitenkaan ole syytä näitä saavutuksia ryh
tyä lähemmin kuvailemaan. 

Tähänastiset toimenpiteet retkeilytilojen 
synnyttämiseksi, pienviljelijäin vähävarai
suus ja heidän halunsa parantaa ammatti
taitoaan sekä opintomatkojen tähän tarkoi
tukseen hyvin soveltuminen puhuvat voi
makkaasti sen puolesta, että valtion tulo
ja menoarviossa pitäisi olla määräraha 
pienviljelijäin opintomatkojen järjestä
mistä varten. Tällaista ei sieltä kuitenkaan 
löydä. Sillä momentille, jonka nimikkeenä 
on ennen ollut ,pienviljelijäin opintomat
kat ja esikuvatalouksien avustaminen" eh
dotetaan nyt nimeksi ,kokotalouskilpailun 
järjestäminen". Tämä nimike ja momen
tissa esitetyt perustelut ilmaisevat että tar
koitus on nyt vain edistää retkeilytilojen 
syntymistä ja jättää köyhät edistyshaluiset 
pitempien matkojen takana asuvat pienti
lalliset niille pääsemästä. 

Uusien retkeilytilojen kehittämistä on 
kyllä kannatettava, mutta pienviljelijöille 
on myös varattava retkeilyavustusta, jopa 
mielestäni enemmänkin kuin kuluvana 
vuonna. Jos tässä kohdassa yritetään sääs
tää, niin siitä voidaan sanoa että pennin 
säästö aiheuttaa kymmenien markkojen 
häviön. 

Muissakin pienviljelijäin ammattipäte
vyyden parantamisen tukemista tarkoitta
vissa määrärahoissa on tehty supistuksia, 
joskaan ei niin rajuja kuin opintomatko
jen järjestämiseen tarkoitetussa maara
rahassa. Pienviljelijät tuntevat nykyisin 
hyvinkin raskaasti heitä painavat taloudel
liset vaikeudet. He ovat myöskin selvillä 
siitä, että samoin kuin yksityisten ruenoissa 
on tehtävä supistuksia, on niitä tehtävä 
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vaitionkin menoissa. Mutta miksi juuri 
pienviljelijäin opetus- ja neuvontamäärä- · 
rahoihin on tehtävä supistuksia, sitä ei voi 
ymmärtää. Pienviljelijäin osallehan tulee 
heidän lukumääräänsä ja vähävaraisuu
teensa katsoen valtion opetus- ja neuvonta
määrärahoista ylen vähän. Toivon että val
tiovarainvaliokunta tekee pienviljelijöitä 
koskeviin määrärahoihin tarpeelliset oi
kaisut. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Asia lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
valiokuntaan. 

V aliokuntain puheenjohtaja,t ja: varapuheen
johtajat. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että eri va
liokunnat ovat puheenjohtajikseen ja vara
puheenjohtajikseen tänään valinneet: 

P e r u s t u s 1 a kiva 1 i o k u n t a pu-
heenjohtajaksi ed. Rydman i n ja vara
puheenjohtajaksi ed. L a h d e n s u o n; 

L a kiva 1 i o k u n t a puheenjohtajaksi 
ed. J a t k o 1 a n ja varapuheenjohtajaksi 
ed. Kom un; 

U l k o a s i a i n v a l i o kun t a puheen
johtajaksi ed. V o i on m a a n ja vara
puheenjohtajaksi ed. Kukkosen; 

-----------------------------

V a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o k u n t a pu-
heenjohtajaksi ed. He 1 on ja varapuheen
johtajaksi ed. Heikkisen; 

P a n k k i v a 1 i o k u n ta puheenjohta
jaksi ed. R yö mä n ja varapuheenjohta
jaksi ed. B randeri n; 

T a 1 o usva 1 i o k u n t a puheenjohta-
jaksi ed. Reinikaisen ja varapuheen
johtajaksi ed. K empi n; 

Sivistys v a 1 i o kunta puheenjoh
tajaksi ed. Kukkosen ja varapuheen
johtajaksi ed. Å h l s t r ö m i n; 

M a a t a l o u s v a l i o k u n t a puheen-
johtajaksi ed. Koiviston ja varapu
heenjohtajaksi ed. M a r t t i l a n; 

T yö v ä e n a s i a i n v a l i o k u n t a pu
heenjohtajaksi ed. P a 1m g r e n i n ja 
varapuheenjohtajaksi ed. Paasi v u o
ren; sekä 

K u 1 k u 1 a i t o s v a l i o k u n t a puheen
johtajaksi ed. Jan h o sen ja varapuheen
johtajaksi ed. A a l t o s e n. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi tiistaina kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 22. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Anton Kotonen. 
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5. Tiistaina 12 p. syyskuuta 1933 
kello 15. 

Päivä järjestys. 

Ilmoituksia. 
Siv. 

E sHellään: 

1) Puhemiesneuvoston laatima luet-
telo lepäämässä olevista, vuoden 1933 
valtiopäivillä vireille pantavista laki
ehdotuksista . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 119 

2) Puhemiesneuvoston laatima luet-
telo tasavallan presidentin vahvista
matta jättämistä, vuoden 1933 valtio
päivillä vireille pantavista lakiehdo
tuksista . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 120 

Puhetta johtrua ~puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Heikkinem., Heiskan,en,, Huittinen, 
Hästbacka, Lahdensuo, Leiwo, Linkomies, 
Lohi,, Mantere, Moilanen,, Mylly:mäki, Ok
sala, Tarkkanen, Turkka, Tyrni ja Veste
rinen. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta oikeusasian takia ed. Turkka, 
virkatehtävien ta:kia ed. Tyrni,, 'Valtiovarain
valiokunnan jäsenyydestä johtuvan matkan 
rta:kiru ~edustajat Moilanen ja Huittinen ja 
yksityisten asiain takia edusta:jrut Hästbaeka 
ja Lohi sekä tästä j,a huomisesta päivästä 
valtion itilintarkastuksesta aiheutuvan mat
kan johdosta ed. Tarkkrunen. 

• 

Uusi hallituksen esitys. 

P u he m i e s: Ilmoiteta:run, että eduskun
naJle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella kuluvan .syyskuun 9 päivältä saapu
JJ.ut hallituksen esitys n:o 23, joka on nyt 
edustajille jaettu. 

Laki- ja talousvaliokunnan puhe,enjohtajat. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että laki- ja 
talousvaliokunta on valinnrut puheenjohta
jakseen ed. H o r e 11 i n ja varrupuheenjoh
tajakseen ed. L i n n a: n. 

Puheenvuoron saatuaan 18iusuu 

1Ed. P ru ~ m g r en: Työväenasiainvalio
kunta kokoontuu kohta tämän täysistUlllllon 
jälkeen. 

Socia:lutskottet behagade samunanträda 
omedelbart efter avslutandet av 1plenum. 

Päiväjärj,estY~ksessä ole:vat asiat: 

1) Puhemiesneuvoston laatima luettelo le,pää
mässä olevista, vuoden 1933 valtiopäivillä 

virei!lle pantavista lakiehdotuksi!fta. 

Esitellään edelläSoootun luettelon a) koh
dassa mainittu asia, nåmittäin 

ehdotus laiks>i oppivelvollisuudesta 15 päi
vänä huhtikuuta 1921 annetun lain 9 § :n 

muuttami.sesta 

ja lähetetääm: asia puhemiesneuvoston ehdo
,tuksen mukaisesti lausunnon antamista var
ten s i v i s t y s v w 1 i o k u n t a a n . 
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Esitellään luettelon b) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotus laiksi kotimaisen viljan mene·kin 
edistämisestä. 

Puhemiesneuvoston ehdotus, että lakieh
dotus katsottaisiin rauenneeksi, hyvä:ksy
·tään. 

Esitellään luettelon c) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotus laiksi valtioneuvoston oikeude·sta 
luovuttaa eräät valtion teollisuuslaitokset 

perustettavalle osakeyhtiölle. 

Puhemiesneuvoston ehdotus, että: lakieh
dotus katsottaisiin rauenneeksi, hyväksy
tään. 

Esitellään luettelon d) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotus laiksi hallitus·muodon 49 § :n 
muuttamisesta 

ja läihetetään asia puhemiesneuvostaru ehdo
tuksen mukaisesti laustmnon antamista. var
ten p e r u s t u s l a k i v a l i o k u n t a a n. 

Esitellään luettelon e) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotus laiksi vailtiopäiväjärje1styksen 85 § :n 
muuttamisesta 

ja lähetetään asia puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaises,ti lausunnon antamista var
ten p e 1r u s t u s l a. k i v a: l i o k u n t a a n. 

Esitellään luettelon f) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotus lai:bi yhdi,styksi~;rtä annetun lain 
eräiden pykälien muuttamisesta 

ja lähetetään asia puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti lausunnon antamista 
varten l a k i v a l i o k u n t a a n. 

Esitellään luettelon g) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotus laiksi työttömyyskassoista, joilla on 
oikeus saada. apurahaa valtion varois,t.'l. 

ja lähetetään asia puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti lausunnon antamista 
varten työväenasiainvalio kun
ta an. 

Esitellään luettelon h) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ehdotukset laiksi valtioneuvoston oikeuskans
lerin ja eduskunnan oi·keusasiamiehen tehtä
vien jaon perusteista sekä laiksi valtioneu-

voston oikeuskanslerin vapauttamisesta 
eräistä tehtävistä 

ja lähetetään asia puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti lausunnon antamista var
ten p e r u s t u s l a k i va l i o k u n t a a n. 

2) Puhemiesneuvoston laatima luettelo tasa
vallan presidentin vahvistamatta jättämistä, 
vuoden 1933 valtiopäivillä vireille pantavisrta 

laki ehdotuksista. 

Esitellään edelläsanotun luettelon a) koh
dassa mainittu asia, nimittäin 

tasavallan pre.sidentin vahvistamatta jättämä 
ehdotus lai,ksi kansakoulun kustannuksista 

annetun lain muuttamisesta. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Puhemiesneuvoston ehdotus asian lähet
tämisestä v a l t i o v a r a i n v a l i o kun
t aan lausunnon antamista varten hyväk
sytään. 

Esitellään luettelon b) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

tasa.vallan presidentin vahvistamatta jättämä 
ehdotus laiksi vähittäismaksukaupasta. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

• 
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Asia lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti lausunnon antamista 
varten 1 a k i v a 1 i o k u n t a a n. 

Esitellään luettelon c) kohdassa mainittu 
asia, nimittäin 

ta,savallan presidentin vaJhvistamatta jättä
mät ehdotukset metsästyslaiiksi ja laiksi ri

koslain 33 luvun 12 § :n muuttamisesta. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Puhemiesneuvoston ehdotus asian lähet
tämisestä lausunnon antamista varten 
l a k i- j a t a l o u s v a l i o k u n t a a n hy
väksytään. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi perjantaina kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,17. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 
Anton Kotonen. 

16 
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6. Perjantaina 15 p. syyskuuta 1933 
kello 15. 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 
Siv. 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n :o 23 eläin
suojelulaiksi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 123 

2) Ed. Pennasen y. m. aloite edus
kunnan työjärjestyksen eräitten pykä-
lien muuttamisesta ............ , . . . 125 

Pöydallepanoa varten 
esitellään: 

3) Lakivaliokunnan mietintö n:o 1 
hallituksen esityksen johdosta Jaiksi 
ulosottolain 5 luvun 18 ja 48 §:n 
muuttamisesta ................... . 

4) Lakh11aliokunnan mietintö n:o 2 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
ulosottolain väliaikaisesta muuttami-
sesta ............................ . 

5) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 1 hallituksen esityksen joh
dosta määrärahan myöntämisestä eräi
den rakennusten mkentwmista varten 
Salmin rajavartioston keskussijoitus-
paikalle Pitkärantaan ............ . 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 
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" 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Arffman, Heislkanen, Jern, Ko
ponen, Mantere, Myllymä;ki, Paasivuori 
Puittinen, Tanner, Valta ja Åhlström. ' 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat ensi 
maanantaiksi ja tiistaiksi kunnallisten teh
tävien takia ed. Särkkä ja virkatehtävien 
takia ed. Kares, 15 päivästä 19 päivään 
ulkomaanmatkan takia edustajat Åhlström 
ja Aaltonen sekä ,ensi maanantaiksi yksi
tyisten asiain takia ed. Pennanen. 

Päiväjärjest~ksessä olevat asiat: 

1) Ehdotuksen eläinsuojelulaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n:o 23 esitel
lään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin talousvaliokun
taan. 

Ed. K arvet t i: Esiteltävää lakiehdo
tusta tarkasteltaessa tuntuisi siltä kuin 
eläinsuojelulain laatijat tässä eivä't olisi 
riittävästi ottaneet huomioon olosU'hteita 
maaseudulla. Edelleen tuntuisi siltä kuin 
eläinlääkärit tässä tahtoisivat pidättää it
selleen eräitä sellaisia oikeuksia, joita ai
kaisemmin ovat suorittaneet asiantuntijat 
maaseudulla. Meillähän on harvaan asut
tuja seutuja ja eläinlääkäreitä vain siellä 
täällä ja tässä >la:kiehdotuksessa on kohtia 
joihin nähden ehdottomasti tultaisiin suo~ 
rittamaan rikkomuksia, jos laki näin hy
väksyttäisiin. Tässä suhteessa minä vain 
viittaan lakiehdotuksen 2 §:n 1 kohtaan, 
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jossa kielletään esim. muun kotieläimen 
kuohitseminen, joka on neljä kuukautta 
vanha, eläintä tiedottomaksi saattamatta 
tai käyttämättä paikallisturrutusta. Siinä 
on sellainen tapaus, joka jää eläinlääkä
reil1e, esim. karjun kastreeraaminen, jonka 
tähän asti ovat yleisesti suorittaneet asian
tuntijat maaseudulla. E·delleen 2 §:n 4 
momentti; siinä sanotaan, että punnitse
minen jostakin ruumiinosasta ripustamalla 
on kielletty, vaikika Skandinavian maissa 
ja meilläkin nyt jo on menty siihen, että 
porsaita myytäessä yleisesti niitä punni
taan ripustamalla na:hkaremmistä taikka 
nauhasta toisesta takajalasta. Edelleen 
6 §:ssä, siinä on hevosen kuohitsemisesta 
mainittu, että sen saa suorittaa laillistettu 
eläinlääkäri tai muu maatalousministeriön 
eläinlääkintöosaston siihen hyväksymä hen
kilö, johon viimemainittuun tietysti eläin
lääkintöosasto hyväksyy vain eläinlääkärin. 
Siinä pitäisi siis olla laillistetun eläinlää
kärin asemasta siihen taitavaksi tunnettu 
henkilö, jonka tähän tehtävään maatalous
ministeriön eläinlääkintöosasto hyväksyy, 
sillä meillähän on esimel\kiksi paljon tai
tavia miestarkastuskarjakoita, jotka tämän 
työn pystyvät suorittamaan. 

Erikoisesti tahtoisin vielä 8 § :n 2 mo
mentista huomauttaa, että jos suoritetaan 
katselmusta, jonka 7 § edellyttää, niin sii
näkin tapauksessa, että tämä katselmus ei 
antaisi asiantuntijalle aihetta muistutuk
siin, niin silloinkin joutuu eläimen omis
taja suorittamaan ilman tuomiota ja pää
töstä tuon katselmusmarksun. Tämän kat
selmusmaksun suorittaminen, jos sen jou
tuu eläimen omistaja maksamaan ilman, 
että se olisi aiheellinen, niin se on omiansa 
viemään mielivaltaan. Tässä suhteessa pi
täisi lakia täydentää. 

Edelleen 7 ·§ :ssä mainitaan sivulla 3 : 
,Jos kotieläin saamansa vamman joh
dosta tai muusta syystä on sellaisessa 
tilassa, että sen hengissäpitäminen il
meisesti on julmuutta eläintä kohtaan, 
on poliisiviranomaisen toimitettava eläi
men katselmus, käyttäen apunaan, mil
loin se suurempaa viivytystä aiheuttamatta 
käy päinsä, lail:listettua eläinlääkäriä, jos 
sellainen on saatavissa, tai kotieläinhoitoa 
tuntevaa muuta luotettavaa henkilöä.'' 
Siinä haluaisin pyyhkiä pois sanat ,lail
listettu -eläinlääkäri" ja sanoa vain: , koti
eläinhoitoa tuntevaa luotettavaa henkilöä''. 

Ja samaa myös 8 §:n 1 momentissa, jossa 
sanat ,eläinlääkärin tai muun" kolman
nella rivillä tahtoisin pyy'h!kiä pois. 

Mitä tulee 12 §:ään, joka koskee juuta
laisten ja muhamettilaisten rituaalista teu
raoStustapaa, niin se on erinomaisen pai
kallansa. 

Jos siis teuraskarjakauppaa harjoittavan 
tai puhtaasti käytännön maanviljelijän kan
nalta tarkastetaan tätä lakiesitystä, niin se 
antaa varaa monessa suhteessa korjauksille. 

Ed. Sventorzetski: Herra puhe
mies ! - Maallikolle tämä asia on tietysti 
hyvin vaikea päättää monessa suhteessa ja 
varsinkin siinä kohden, j·ossa. puhutaan juu
talaisten menettelytavoista eläinten teuras
tukses,sa. Minä kuitenkin, vaikken ole kom
peten.tti tähän asiaan kajoamaan sen enem
pää, olen kiinnittä1nyt huomiota siihen, että 
tämän kysymyksen ympärille jo alusta on 
syrutynyt jonkinrrnoinen ilmakeh'ä, jossa ehkä 
on poliittistakin esimakua, ehkä kansallista
kin. Sen vuoks!i minä pyytärisin aivan lyh
käisesti evästää asianomaista valiokuntaa, 
varsinkin kun tiedän,. että sen puheenjohtaja 
on lääkäri (Vasemmrulta: Ihmisläiäkäri!), 
että eräässä kirjasessa, jota on tämän asian 
yhteydessä >levi,tetty, on tuotu esille hyvin 
paljon sellaisia lausuntoja, jotkru puolusta
va,t juutalaisten menettelytaprua (Ed. Komu: 
Huono menettelytapa!), ja että niiden puo
lustajain joukossBJ on pitkä sarja hyvin tun
net,tuj.a, kaiDJSai[ljvä.lisestikillJ hyvin tunnet
tuja, auktoriteette.ja ja meidän omiakin. 
Ensimmäisenä sellaisena, on rprofessori Carl 
Tigerstedt, - minä en aio tekstiä lukea, 
mainitsen vain nimiä: tohtori W alte.r 
Cast:ren ja sitten skandina.vialaisiru .auktori
teetteja koko joukko, tunnettu berliniläinen 
anBJtomian professori Hans Wirchow, ja 
koko joukko muita,,, joiden lausunnot mene
vät siihen suurutaan, että tämä juutrulainen 
tapa teurastaa e}äimiä ei ole missä.än suh
teessa, enemmän tuskia .tuottava eläimille 
kuin muu:t .tavat ja monessa suhteessa se on 
vielä humaamrisempi. Niin kuin sanottu, 
herra puhemies, minä en ole asiantuntija 
näissä asioissa, mutta minusta tuntuu siltä 
kuin tä:tä asiaa asianomaisessa valiokun
nassa ei saisi noin lyödä kiinni ilman muuta, 
vaan olisi syytä tätä asia!ll pohtia; enemmän 
ja pyytää asian,tun,tijoita,. jotta tämä kysy
mys tulisi valaistuksi kaikilta puolil.ta puo
lueettomasti. 



Ed. H ä. n n i ne n: Kyseessäoleva halli
tuksen esitys oru kyllä koko lailla parempi 
kuin se lakialoite, joka vuonna 1926 oli edus
kunnassa käsiteltävänä. Siinä oli men:ty 
monessa suhteessa suorasta,.an hen:tomieli
syyteen. Esimerkkinä main:Ltsen, että eläi
melle, jos se ulkona asettuu makuulle, oli 
tehtävä jonkinmoinen vuode. Tämä olisi 
johtanut m. m. siihen, että metsästäjällä 
metsästysmatkoilla olisi pitänyt olla jonkin
moinen patja koiralleen aiUJa mukana (Kes
kusta;sta: Entäs poroille.?). Poroille myös. 

Tämä haHituksen esitys yleensä liikkuu 
asiallisella pohjalla, mutta joitakin huomau
tuksia tämänkin johdosta on ,tehtävä. Niinpä 
esityksen perusteluista., kun niissä maini
taan ne lait ja lainkohdat, joiden tilalle 
tämä eläirusuojeluslaki olisi laadittava,, puut
tuu poronhoitolaki, vaikka sen 19 ja 39 §:ssä 
on eläinsuojelua koskevia säädöksiä. Edel
lisessä selitetään, mitenkä poro on mel1kit
tävä, ettei se kärsi, nimittäin niin, että merk
kiä leika:tessa ei saa poistaa kolmatta osaa 
enempää korvan päästä eikä myöskään ulot
taa viiltoa kolmatta osaa syvemmälle korvan 
laidasta; 39 §:ssä on .taas säännöksiä,, mi
tenkä poro on teurastettava, ja että se vält
tämättömäs.ti ennen teurastusta on tain
nutettava. Mielestäni tähän eläinsuojelu
lakiin ei olisikaan otettava säännöksiä poron
hoidosta ja poron teurastamisesta, vaan olisi 
se jätettävä edeHämainitun porolain varaan. 
On myöskin vaikeaa selvitellä, mikä on kesy 
ja mikä on villi poro, sillä poro ei yleensä 
ole kumpikaan, ei oikein kesy e~kä villi, vaan 
se on siltä väliltä. Siihen käsitykseen on 
m. m. poronhoitokomitea tullut. 

Toinen kohta, josta a,ikoisin asianomaista 
valiokuntaa evästää, on 4 §:n 2 momentti. 
Siinä selitetään, mi•tenkä kanoja saa. teuras
taa. Siinä esitetään ·luvalli.seksi tuo vanha 
tapa, e,ttä kanalta saa kirveellä tai muulla 
teräaseella lyödä kaulan poikki. Se on nyt 
jo vanhentunut teurastustapa, eikä se kel
paa esim. vientikanoja käsiteltäessä. Niissä 
pitää olla pää mukana. Silmästähän näkee, 
onko ka,na kauan sitten vai äsken teuras
tettu. Nykyjään teurastetaankin kanat sillä 
tavalla, että erityisesti rakennettu veitsi 
työnnetään kidasta aivoihin ja hiukan pun
nautetaan. Kana kuolee silloin silmänrä
päyksessä. Mutta täS\tä teurastustavasta ei 
ole mainintaa:kaan tässä momentissa. 

Palaa.n. vielä hiukan poronhoitoon. Tässä 
kielletään m. m. haavoittamasta eläin:tä, niin 
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että tulee sisäinen verenvuoto. Kyllä usein 
täytyy .ampumalla kaataa poro. Siitä ei 
päästä mihinkään, kun monillakin seuduilla 
porot ovat niin villiintyneitä, että niitä ei 
saada kiinn,i, kun ampumalla. Siinä tapauk
sessa syntyy aina si•säinen verenvuoto. 

Minä kehoittaisin talousvalikuntaa otta
maan huomioon: n•ämäkin huomautukset. 

Keskustelu julistetaa.n. pääittyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään; 
esitys lähetetään talous v al i o kun-

' ,taan. 

2) Eduglkunnan työjärjestyksen eräitten 
pykälien muuttamista 

tarkoittava ed. Pennasen y. m. aloite esitel
lään. 

P u h e m i e s: Kysymyksessäoleva ed. 
Pennasen y. m. aloite jaettiin painettuna 
edustajille viime istunnossa. Työjä,rjestyk
sen 66 §:n muk11Jan on edustajan tekemä 
aloite työjärjestyksen muuttamiseen, ellei 
eduskunta sitä suorastaan hylkää, iähetet
tävä la.usunnon antamista varten ,puhemies
neuvostoon. 

Keskuste.Iu: 

Ed. von B o r n: J ag tillåter mig, herr 
talman, att å svenska riksdagsgruppens 
vä1gnar med någr.a ord heledsaga remissen 
av det föreli,ggande initiativet. 

Det är ju ett anmärkningsvärt och för den 
nuvarande situationen betecknande faktum, 
som knappast kan annat än beklagas, att det 
första inom riksdagen framkomna initiativ, 
sam ri:ksd11Jgen i sin nya sammansättning har 
wtt ta1ga befattning med,. innebär ett angrepp 
.på det svenska språkets ställning och rätt 
inom vår folkrepresentation. Förslaget 
verkar snar.t sa:gt som en efterdyning från 
valkampanjen. Det tyder på att där bakom 
ligga vissa utfästelser, som tidigare givits 
och som det nu gäller att infria. Ja, det 
låter en nästan ana, att nu skaH kapplöp
nin:gen börja om de svensktalandes och de
ras språks fördriva:nde från: det offentliga 
livets olika områden. 
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Det talades dock under öppnin;gshögtid
ligheten vid denna riksdag vackra ord om 
kärlek och förståelse människorna emellan. 
Är detta nu det första utslag:et inom riks
drugens e:gen krets av denna kä.rlek och för
ståelse, den, om vilken även en ,av försla,gets 
undertecknare så hö.gstätmt ordade. Eller 
va:r det enda·st en ropandes röst i öknen den 
gången; :nlålr aUt kommer omkring, var det 
kanske blott en ljudande malm. 

Det må försvaras huru vältaligt och 
skickligt som helst, detta förslag, det må 
framläg:gas vilka välfunna. förevändningar 
som helst iör detsamma, envar förstår dock 
och inser, att det måste framstå för de 
svenska: 6ksdagsmännen och hela d:en 
svenska befolkningen såsom ett hugg emot 
dem, såsom en orättvisa, ett intrång på en 
ställning och rätt,. som de åtnjutit och som 
de fortfarande anse sig böra få åtnjuta. 
Förslaget såsom sådant är uppenbarligen 
framsprunget ur en ovilja och fien1Jlighet, 
som man icke kan missta:ga sig på; helw dess 
tendens bär denrna prä:gel av bristande för
ståelse och brist.wde godJ vilja. Är det i 
detta teeken vårt arbete här skall gå, i oför
dragsamhetens, hänsynslöshetens, de själ
viska str:ävandenas tecken. Är då verkligen 
det finska språkets och de fins!ktalandes rätt 
i .a:llmäm.het och i riksda,gen isynnerhet otill
fredsst'ällarnde och ofullständig dä.rför, att 
även det svenska språket och de svenskta
lande vid sida,n därav åtnjuta vi:ssa rättig
heter? Lida rverkl~gen de finsktalande 
därav, att de svensktalande få hålla de:n rrutt 
oförkränkt, som de hittills åtnjut,it? Den, 
soml själv sätter så mycket värde på sina 
språkliga rättigheter som de finsktalande, 
borde dock hava någon förståelse för at.t 
också andra önska: bevara sina. 

Försla:get bottnar icke e:niligt vår meniilllg 
i saklighet och omtanke om allas gemen
samma bästa, utan i politik, sna:mst den rena 
prurtipoliltilmn. Riksdagen bör dock hava 
bä:ttre att görru än att nu tänka på sådana 
saker, virka hava en bismak av småaktighet, 
trångsynthet och tr.aka:sseringslusta. Det 
befordrar åtmiilliStone i1cke sa:neringen av 
det offentli:ga livet, varom så mycket talats, 
det konsoliderar icke,, det i,solemr och sepa
rerar. Det 1ägger ~runden till missnöje och 
vantrevnad. Är det detta man velat åsta,d
ko:mma•, skall man säkerl~gen lyckas däri. 
Djupt beklagligt ar det i varje fall aJtt man 
pä detta sätt på allru områden skwll söka 

störa samarbetet och samförståndet och 
skapa denna atmosfär av misstämning, som 
synes vilja lägga sin hämsko över allting, 
och framför allt denna känsla av vantrev
nad för den svenska befolkningen uti dess 
eget land. 

Man motiverar förslaget bl. a. med .rutt 
tvåspråkigheten i riksdagsarbetet är onödig 
och skadlig, ,,,:haitallinen". Om onödigheten 
kan man va.ra av annan uppfattning och är 
det även .på svenskt håll. Lång,t onödi:gare 
är i vwrje fall mycket ,annat,, som förekom
mer i riksdagen, icke minst det rikli,ga ord
flödet, som ju allt sättes till pappers och 
tryckes och i:n:bin.des. Talet om tvåspråkig
hetens skadlj,ghet, eller kanske rättare ut
tryckt menlighet,, vågar jag åter wse såsom 
Mde ohållbart och olämpligt. Eiler har det 
verkligen gått så •långt, att ingen finsk riks
da:gsman, som ej förstår svenska., vidare 
skulle bry sig om a tt taga någon som helst 
notis om vad en svensk riksdagsmw1 till
äventyrs har att säga, med andr.a ord att 
han skulle va,ra fullkomli:gt. li~gilt~g för vad 
denne yttmr eller fö.reslår. Jag vill i det 
1ängsta tro, .att så i1cke är förhåillandet. Jag 
vågar förutsätta, a;tt det i denna församling 
dock finnes någon:,. som vHl lyssna även till 
vad vi här ytters:t till höger i salen hava på 
hj•ärtat., också om han icke kan få del därav 
annorlunda än genom en kortfattad över
sättning. Översättning,en av de svenska an
förandena sker ju dock till stor del i de 
finsktalande riksdagsmännens intresse. Men 
dä:1:1utöver har naturligtvis även de sve:nska 
riksdagsmännen intresse av, ja rä:tt att 
krä:va•,. att deras yttranden skola kunillla upp
ia,ttas av :riksda.gens övr~ga medlemmar. Att 
lämnru bort den allmänna tolkningen kan 
dessutom så mycket mindre komma i frå,ga 
som ju den behöves för wtt exempelvis för 
talmamnen, i händelse deJ1illJe ej behärskar 
svenska, göra klart vad en svensk represen
:tant yttrat och före;sbgit,, och framförallt 
gÖrllJ möjli,gt för honom att korrekt återgiva 
de formulerade förslag, som under diskus
sionen från svenskt håll tilläiventyl's fram
kommit. Det :är icke satgt, att riksdagen.s 
sekreterare allti:d hinner eller ens har för
måglll att ombesörja detta. 

.AJtt ta:lmannens meddelwnden, skulle gi,vas 
endast på finska, vore enligt min tanke hän
synslöst emot de svenstktalande riksdrugs
männen,. i synnerhet mot de svenska allmo
gerepr~entaJnterna och oodra, som icke i 



Muutotksia: edlliSikunnan rtyöjä1rjestY'kseen. 127 

erforderlig mån behä~ska finska språket. 
Envar riksdagsman bör dock fullständigt i 
varje ögorublick kunna följa med förhand
lingarna oc:ili vid omröstningarna fullt för
stå, varom fråga äJr. I många fall, såsom 
vid lån:ga redogörelser från talmannen:s sida, 
t. ex. då vid budgetbehandlingen e:tt otal 
försla;g med mycket siffror framlagts, är det 
sä:kerligen även för flere riksdBJgsmän vä1-
kommet att få höra förslBJgen och omröst
ningspropositionerna tvenne gånger. Att 
enskild tolkning skulle kunna ersätta den 
officiella återgivningen på svenska av tal
mannens meddelam.den och omröstnmgspro
positioner, är knappast möjligt, så mycket 
mindre som det mången gång kanske skulle 
gälla to}kning för flere representanter sam
tidigt och dessa säkerli;gen icke på en gån:g 
kunde lbetjänas av en och sBJmma tolk. Där
till kommer ju, .att tolkni'll!gen mitt under 
pågående förhandlingar och omröstningar 
lätt kunde verka störande på andra nära 
sittande ri'ksda;gsmänJ. 

Vad slutligen det svenska protokollssam
mandraget beträffar, så redigeras detsamma 1 

såsom mellanarbete på svenska kansUet och 
kräver icke därför extra kostna;der; och 
tryclmingen därav råter dra;r dock en för
svinnande del av de kostn&der, som belöpa 
sig på riksdagen:s di,gra tryck i öv:rigt med 
allru yttranden, framstrullningar och betän
kanden in ,extenso återgivna. Genom sin 
korthet och översiktlighet är för öv:rigt det 
svensk& samma:ndraget mycket .användbar.t 
såsom uppslagsverk och orientering med av
seende å de vidlyft~ga riksdagsförhandlin
,garrua. 

iSvenska riksdagsgruppen kan icke förstå, 
att något verkligt int:vesse ur finsk synpunkt 
vore förenrut med det föreliggande förslruget. 
Det är mer eller mindre uppkonstruerat och 
synes nä:rmast nu få tjäna vissa taktiska 
syften. Det vore knappast vä:rdigt den nyss 
sammarrrkomna riksdage.ll a.tt börja sin vecrk
samhet med en lagstiftn.ingsåtgärd av denna 
art. Här .är ju dock ej fråga om en rätt, 
som den ·finskru befolkningen saknar, utan 
om en, som man vill fråntaga; den svenska. 
Detta är icke ett a11bete av positivt uppbyg
gande art,, uta;n wv negaltivt nedrivande. Det 
är icke ett arbete f ·Ö r den finska befolk
ningen, utan ett arbete m o t den svenska. 
Det åstadkommer säkerUgen intet ,gott för 
nägon:, men det .gör lika säkert mycket för
fång för mån:gru. 

Man frågar si'g ofta,. då förslag sådana 
som det föreliggande se dagen:: Finnes det 
verkUgen in,gen ,på finskt håll,. som har vilja 
och mod att stiga fram och säga: ,Nej, detta 
anstår oss icke. Vi hehöva icke förgripa 
oss på andra för .rutt själva knnna leva. Vår 
ställning är ,given,, vår rätt 'är obestridHg 
och ful1t tryggwd:; låt oss icke heröva andra 
vad dem rättvisligen tillkommer, låt oss icke 
hava lust till något, som vår nästa tillhör. 
Vi kunna •själva utveckla oss fritt, må vi 
~även låta andra ,göra detsamma. Det vi icke 
vilja, att andra .skola göra oss, det skola vi 
iclm heller göra dem. '' 

1Svenska riksdagsgru,ppen, som icke vill 
motsätta sig förslBJget.s sakHga prövnin.g i 
vederbörande utskott,. uttala;r emellertid den 
bestämda fö.rhoppningen, att ordningen i 
'riksda:gen ska:ll få förbliva vid det .gamla 
hävdvunna, :som kränker ingen, men i varje 
fall tillfreds.ställer mång,en. 

Ed. Kivi o j a: Eduskunnan työjärjes
tyksen muuttaminen viimeisellä vaalikau
della ja sitä edellisellä osoittautui aivan 
toivottomaksi tehtävä:ksi, siitä huolimatta, 
että osoitettiin muutamia sellaisia kohtia 
työjärjestyksessä, jotka ovat jääneet risti
riitaan vakiintuneen käytännön kanssa. 
Saattaa nyt olla parempi onni tällä muu
tosehdotuksella, jonka Pekka Pennanen 
y. m. ovat ehdottaneet. Minä teen tämän 
johtopäätöksen siitä, että juuri siitä ryh
mästä, jossa Pennanen silloin oli puheen
johtajana, tuli vuonna 1929 syyskuussa 
ensimmäinen ja suurin vastustus sille aloit
teel1e, jonka minä tein työjärjestyksen 
muuttamiseksi. Ehkäpä nyt on ryhmässä 
henki muuttunut, ja sen pyydän tyydy
tyksellä panna merkille. Aloitettani, joka 
silloin tarkoitti suuremman työtehon ai
kaansaamista, kohdeltiin sangen pilkalli
sesti ja se esitettiin jopa silloisen puhe
miehen toimesta;kin erikoisesti korostaen, 
että ,ellei eduskunta nyt tätä heti h y l
k ä ä", niin sitten puhemiesneuvostoon, ja 
hylkääjä myös esitti asian, vaikka oli ilmo
nosti aloitteisiini tutustunut, sangen yli
mielisesti. Meissä poloisissa kaikissa on 
tietysti koston :henkeä ja jos minussa nyt 
sitä olisi oikein paljon, niin minä tietysti 
vastalahjaksi esittäisin, että tämäkin nyt 
heti hyljättäisin sillä tavalla kuin silloin 
ja vielä muu1loin:kin minun a1oitteilleni on 
tehty. Mutta minä en tule sellaista esi-
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tystä nyt tekemään. Pyytäisin vain lkiin
nitettäväJksi huomiota siihen, että työjär
jestys vieläkin kaipaa perinpohjaisempaa 
tarkastusta, kuin mitä tässä aloitteessa esi
tetään, ja kun minä sellaista tarkastusta 
siihen toivon, niin minä myöskin toi
von, että tämä aloite menee puhemiesneu
vostoon ja siellä laajenee niin että siihen 
tulee mukaan monia muita kohtia, jotka 
kaipaavat korjausta. 

Tahtoisin tässä yhteydessä mainita, että 
vuoden 1930 toisten valtiopäiväin asia:kir
jain 4 osan loppupuolella on puhemiesneu
voston lausunto työjärjestyksen eräiden 
pykälien muuttamista koskevan ed. Kivi
ojan aloitteen -johdosta ja perustuslakiva
liokunnan mietintö n:o 10 samasta asiasta. 
Mietinnössä lausutaan: ,Valiokunnan mie
lestä olisi tarkoituksenmukaisinta, että pu
heenaoleva muutosehdotus otettaisiin har
kittavaksi vastedes mahdollisesti kysymyk
seen tulevan työjärjestyksen yleisen tarkis
tamisen yhteydessä." Perustusla:kivwlio
kuntaa pidetään hyvin arvovaltaisena valio
kuntana ja sen asian käsittelyssä on ollut 
mUJkana tämän käsilläolevan aloitteen alle
kirjoittajista silloinen vakinainen jäsen ed. 
Riipinen ja varajäsen ed. Pennanen täl
laista lausuntoa antamassa. Nyt siis olisi 
kysyttävä,. miksi ed. Pennanen niin ha'l
veksii silloista perustuslakivaliokuntaa, jossa 
oli mukana, että ehdottaa vieläkin vastoin 
silloista perustuslakivaliokunnan mietintöä 
y:ksityisiä kohtia nmutettava:ksi, mutta ei 
yleistä tarkistusta. Ne kohdat, jotka yleistä 
tarkistusta ikaipaisivat, mielestäni vieläkin 
olisivat ne kohdat, joissa säädetään tämän 
työn alkuunpääseminen. Nyt me olemm~ 
kaksi viikkoa jo täällä olleet eikä vielä ole 
päästy oikein kunnolliseen alkuun kaikissa 
valiokunnissa. Työjärjestyksessä tarvitsisi 
saada määräajat valitsijamiesten valitsemi
seen ja valiokuntien asettamiseen hyvin ly
hyiksi ja muita sellaisia korjauksia toivoi
sin tehtäväksi, että täällä työteho paranisi, 
ja toivoisin, että puhemiesneuvostossa ja 
eduskunnassa ei enää löytyisi sellaisia, jotka 
sanovat: ,katsotaanpa, sopivatko nämä si
nun ehdotuksesi edustajille vai par·emmin 
joiHekin koulupojille, jotka kovaa kuria 
tarvitsevat." Ja sitten edelleen johtuu tässä 
vain sattumalta mieleeni yksi pykälä, jota 
ennen en ole maininnut aloitteessani, joka 
olisi muutettava käytännön mukaiseJksi. 
Työjärjestyksen 45 § 1 momentin 2 koh-

dassa säädetään, että kun äänestyskone on 
epäkunnossa ja sillä yritetään äänestää, 
niin ei saa palata seisomaHa tapahtuvaan 
äänestämiseen, vaan on mentävä Eppuää
nestykseen. Mutta senkin voisi muuttaa 
sillä tavalla, että saa palata myöskin sei
somaHa koettamiseen, ellei sitä ole ensinnä 
yritetty. On sattunut tässä talossa oltaessa, 
että eräässä asiassa heti aluksi yritettiin 
koneäänestystä ja kun kone ei antanut vas
tausta, niin sitten käskettiin nousta joiden
kin seisomaan, en muista, oliko ne ,jaa'' 
tai ,ei" äänestäjiä, sillä kertaa. Mutta se 
oli työjärjestyksen vastaista ja sellaistahan 
puhemies valtiopäiväjärjestyksen 55 § :n 
mU'kaan ei olisi saanut esittää, joten minä 
toivon, että kun nyt siltä taholta, jolta vas
tustus on ollut niin huomattava ja rpon
teva, on tehty aloite työjärjestyksen muut
tamiseksi, että nyt todella muutetaan tar
.peelliset kohdat ja toimitetaan työjärjes
tyksen yleinen tarkistus. 

Mitä sitten tulee näihin kohtiin, jotka 
tässä errkoisesti esitetään, niin minä luu
len, että ed. von Bornkin sentään on siinä 
yksim~elinen, että toisinaan on tilanne jok
seenkin joutava tässä salissa, kun luetaan 
ensiksi vastaus kyselyyn, vastaus väliky
symykseen suomeksi tunnin toista, sitten 
aloitetaan samaa paasata ruotsiksi ja sali 
tyhjenee, niin että siinä ei ole aina ollut 
ed. Bornkaan lähellä. Niin että kyllä ti
lanne on silloin jokseenkin nolo, joten 
kyllä näissä olisi jotakin korjaamista. Minä 
kyllä myönnän ed. von Bornin lausun
nosta sen, että aina ei edustaja keiJkiä kun 
on paljon esityksiä ja sattuu olemaan joku 
toinen toveri jostakin asiasta keskustele
massa, niin ei kerkiä aina huomata suo
malaista äänestysesitystä. Siinä tapauk
sessa on hyvä, että se sanotaan vielä toisen 
kerran ja pääsee huomaamaan, mistä on 
kysymys. Tämän olen huomannut kyllä 
olevan hyödyksi monelle ruotsinkieltä tai
tamattomallekin, koska he kyselevät sitten 
vierustoveri,ltaan uudelleen, että mitenikä 
se olikaan, otitko tarkemman selon, miten 
se ruotsiksi sanottiin. Asialla on monta 
puolta ja minä toivon, että asia saisi nyt 
perinpohjaisen ja rauhallisen käsittelyn 
täällä. 

Ed. S a r l i n : Herra puhemies ! V aitio
päiväjärjestyksen 57 § :n mukaan edustaja 
täysistunnossa on oikeutettu pöytäkirjaan 
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vapaasti puhumaan ja lausumaan mielensä 
kaikista silloin keskustelun alaisina olevista 
asioista ja kaiken sen laillisuudesta, mitä 
valtiopäivillä tapahtuu. Esillä on ehdotus 
,eduskunnan työjärjestyksen eräiden pykä
lien muuttamisesta ja tämän ehdotuksen 
tarkoituksena on helpottaa eduskunnasta 
,aiheutuvia valtion rahamenoja sekä vapaut
taa eduskuntatyö kaksikielisyyden ja sen 
vaatiman tulkintajärjestelmän hankaluuk
sista. Keskustelun alaisena voidaan siis 
katsoa olevan kysymys eduskuntatyön te
hokkuudesta yleensä ja sitä häiritsevien 
seikkojen poistamisesta. Sen vuoksi katson 
tässä yhteydessä olevani oikeutettu rakenta
vassa mielessä lausumaan oman ja edusta
mani eduskuntaryhmän käsityksen niistä 
muistakin haitoista, joita eduskunnan työs
kentelyssä on ollut havaittavissa ja joiden 
korjaamiseen olisi luvallisin keinoin pyrit
tävä. 

Eri maiden parlamentit ovat aikojen ku
luessa luoneet itselleen omat tapansa ja 
tottumuksensa. Parlamentarismin vanhoissa 
emämaissa, varsinkin Englannissa, tavan
mukainen oikeus, vaikkei sitä olekaan kitey
tetty lain muotoon, on katsottu parlamentin 
jäseniä sitovaksi. Traditiot siellä vallitse
vat jokaisen edustajan toimia ohjaavina nor
meina ja niitä vastaan nouseva tekisi itsensä 
nopeasti lainsäätäjäkunnassa mahdotto
maksi. 

Meidän parlamentarismimme on vielä var
sin nuorta, mutta se ei ole niin äsken luotua 
,enää, etteikö jo meilläkin olisi mahdollista 
pyrkiä vakiinnuttamaan parlamentaarisia 
tapoja. Tässä pyrkimyksessä ei mielestäni 
olisi lähdettävä lainaamaan esikuvia ulko
mailta. Kunkin maan parlamentin on me
nettelytavoissaan ja tottumuksissaan ku
vastettava oman kansakuntansa parhaita 
erikoisominaisuuksia ja luonteenlaatua, ja 
parlamentissa ja parlamenttia vallitsevat 
tavat ovat siten vakiinnutettavat edellisten 
mukaisiksi, s. o. sellaisiksi, että ne vastaa
vat kansan käsitystä hyvästä ja sopivasta, 
sopimattoman hyljäten. Niin on tärkeätä 
menetellä varsinkin aikoina, jolloin yleis
maailmallisen ahdinko- ja kuohuntatilan 
johdosta meilläkin on syntynyt valtiollisia 
ryhmityksiä, joiden ohjelmaan näyttää 
kuuluvan joko kokonaan aiheettomien tai 
asiattomilla syillä perusteitujen hyökkäys
ten tekeminen sekä valtiovaltaa vastaan 
yleensä että etenkin eduskuntaa vastaan, 

järkyttääkseen kansan luottamusta parla
mentarismiin. 

Epäkohtien poistaminen eduskuntatyöstä 
on tällaisissa oloissa jokaisen edustajan kak
sinkertainen velvollisuus. 

Tätä taustaa vastaan katsottuna ei voi olla 
arvostelematta ensinnäkin sellaista vä
lihuudahdusten käyttöä, joka on päässyt 
täysistunnoissa vallalle. 

V aitiopäiväjärjestyksen 58 ~ :n mukaan 
edustajan tulee esiintyä vakavasti ja arvok
kaasti eikä hän saa käyttää loukkaavia, pil
kallisia tahi muutoin sopimattomia sanoja, 
ja puhemiehen on, jos niin tapahtuu, kut
suttava rikkoja järjestykseen. Työjärjes
tyksen '57 § :ssä vuorostaan kielletään melua
vat suosion- tai paheksumisenosoitukset 
täysistunnoissa. - Jokainen edustaja, jolla 
on pitempiaikaista kokemusta eduskunta
työstä, tietää, miten paljon eduskunnassa 
on näitä säännöksiä vastaan rikottu. Rik
komuksia puolustellaan tavallisesti selittele
mällä, että eräiden toisten maiden parlamen
teissa välihuudahtelut ja muut suosion- tai 
paheksumisenosoitukset ovat runsaammas
sakin käytössä kuin meillä. Puolustelu on 
kestämätön jo siihenkin nähden, ettei maissa, 
joista esimerkit otetaan, liene säädetty täl
laiselle menettelylle kieltoa eikä niiden par
lamenteissa siis rikota kirjoitettua lakia 
vastaan. Lisäksi on asiaa arvosteltaessa 
otettava oleellisena tekijänä varteen, miten 
suosion- tai paheksumisenosoitukset tapah
tuvat. Mentäisiin liian pitkälle, jos vaa
dittaisiin, ettei 'missään olosuhteissa koskaan 
saisi välihuudahduksilla ilmaista mieltään 
kuulemastaan. Niin suureen jäykkyyteen 
ei eduskuntatyössä ole välttämätöntä mennä. 
Mutta ero, jopa sangen suuri, on huudah
duksella ja toisella. Lyhyet ja sattuvat huo
mautukset voivat hedelmöittää keskustelua 
ja joskus antaa valaistustakin asiaan, mutta 
tylsät ja sopivasta huumorista tai älykkyy
destä vapaat tahi tarkoituksellisesti ilkeät 
huudahdukset eivät virkistä ketään, vaan 
tympäisevät. Lisäksi voivat ne sivullisessa 
kuulijassa herättää eduskunnalle epäsuo
peata arvostelua, sillä kansamme luonteen
mukaista on esiintyä julkisissa tilaisuuk
sissa rauhallisesti ja arvokkaasti. 

Välihuudahtelujen liiallisesta käytöstä 
yleensä ja etenkin puhujia häiritsevien sel
laisten viljelystä on eduskunnassa päästävä. 
Siihen on jokaisen edustajan pyrittävä, ja 
siihen herra puhemiehellä on oikeus meitä 

17 
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lujalla kädellä velvoittaa pitäessään valtio
päiväjärjestyksen 55 i§, :n säätämää järjes
tystä istunnoissa. 

Oikean tavan luominen on tässä tehok
kain keino, mutta ellei siinä onnistuta, lie
nee syytä harkita työjärjestyksen tiukenta
mista. 

Toinen epäkohta, jota ei ole syytä vaiti
ollen sivuuttaa, on vaikeus saada kaikkien 
valiokuntien työ luistamaan tarpeellisella 
teholla ja osanotto täysistuntoihin mahdol
lisimman säännölliseksi. Edellinen riippuu 
osaksi valiokuntien puheenjohtajista, mutta 
oleellisimmin niiden jäsenistä, jälkimmäinen 
kaikista edustajista. On tullut tavaksi, että 
maaseudulla asuvat edustajat sangen usein 
matkustavat kotiinsa sunnuntaiksi. Jos 
matkat supistuisivat vain sunnuntai- ja py
häpäivien poissaoloon, ei niitä vastaan voi
taisi tehdä muistutusta. Mutta kuta pi
temmälle valtiopäivien työ edistyy, sitä 
useammin ollaan matkalla jo lauantait, jopa 
osa maanantaistakin, josta johtuu, että mai
nittuina päivinä usein vältetään valiokun
tien kokouksia tai että niinä on hankala 
saada valiokunnat päätösvaltaisiksi. Mi
käli kuitenkin valiokuntien asettamat jaos
tot näinä päivinä kokoutuvat, ei matkoista 
synny häiriötä eduskuntatyölle ja päivät 
tulevat hyödyllisesti käytetyiksi. Valtio
päiväjärjestyksen 17 § :ssä säädetään, että 
edustaja, joka eduskunnan luvatta jää pois 
istunnosta ilman hyväksyttävää estettä, voi
daan tuomita menettämään edustajapalk
kansa tai osan siitä sekä, ellei edustaja ole 
ottanut tästä ojentuakseen, toimensa menet
täneeksi. Jos valiokunnan jäsen vuorostaan 
ilman hyväksyttävää estettä tai erityistä lu
paa on jäänyt valiokunnan kokouksesta pois, 
asia on työjärjestyksen 17 '§1 :n mukaan il
moitettava eduskunnalle, joka tämän joh
dosta voi julistaa hänet saman seuraamuk
sen alaiseksi kuin edellä on mainittu. Ilmoi
tuksen tekeminen on kuitenkin hyvin ylei
sesti - etten sanoisi säännöllisesti - lai
minlyöty, ja siitä on johtunut, että edusta
jat joskus, asiasta varajäsenelle ilmoittamat
takin, ovat jääneet valiokuntaan saapu
matta. 

Myönnettäköön kernaasti, että maaseu
dulla asuvan olisi vaikea antautua kansan
edustajan tehtävään, ellei hän saisi silloin 
tällöin käydä kotonaan asioitaan hoita
massa, sekä että valtiollisten asiain tarpeel
linen valaiseminen ja kosketuksen ylläpitä-

minen valitsijain kanssa velvoittaa edusta
jaa liikkumaan vaalipiirissään. Mutta liika 
usein toistuva poissaolo eduskuntatyöstä ei 
ole hyvän tavan mukaista ja on omansa he
rättämään oudoksumista laajemmissakin pii
reissä. Voimassaolevat säännökset riittävät 
korjaamaan kosketelluu epäkohdan, kunhan 
niitä vain käytetään. 

Olen jo viitannut valtiopäiväjärjestyksen 
58 § :n säännökseen edustajan velvollisuu
desta esiintyä vakavasti ja arvokkaasti sekä 
puhemiehen 55 l§,:ssä säädettyyn velvoituk
seen ylläpitää järjestystä eduskunnan is
tunnoissa. Näiden säännösten vastaista on 
käsitykseni mukaan ollut menettely, johon 
ovat tehneet itsensä syypäiksi edustajat, 
jotka ovat eduskunnassa, vieläpä sen juhlal
lisessa avajaistilaisuudessakin, esiintyneet 
johtajiensa suulla itsensä vallankumouksel
liseksi julistaneen puolueryhmityksen soti
lasmallisissa univormupukimissa osoittaak
seen siten eduskunnallekin sotilaallisen jär
jestäytymisensä ulkoiset tunnusmerkit vai
kuttavina tekijöinä valtiollisessa taistelussa. 

Käsitys vakaasta ja arvokkaasta esiinty
misestä riippuu itsekunkin kulttuuritasosta 
ja tapojen sekä sopivaisuuden tajusta ja on 
siis pohjaltaan yksilöllinen tai, missä yksi
löllistä harkintaa ja vastuuta vähemmän vil
jellään, ryhmäkunnallinen. Mutta eduskun
nalla kokonaisuudessaan ja sen puhemie
hellä tulee olla määrätty käsityksensä va
kaan ja arvokkaan esiintymisen sekä hyvän 
järjestyksen ja hyvän tavan vaatimuksista. 
Ja tämän käsityksen on vastattava kansan 
valtavan enemmistön käsitystä, joka taasen 
on kyettävä toteamaan ilman erikoismääri
telmiäkin. Eduskuntaa ja sen kautta ta
pahtuvaa lain~?äädäntötyötä kunnioittava 
kansa ei voi pitää vakaan ja arvokkaan 
esiintymisen eikä hyvän tavan ja hyvän jär
jestyksen mukaisena kansanedustajan esiin
tymistä lainsäätäjäkunnan korkeassa työssä 
vormupuserossa, joka laadultaan ja kuosil
taan näyttää paremmin soveltuvan tappelu
tantereelle tai ruumiillisen työn suorituk
seen. Ja tätä kansan käsitystä on omansa 
vahvistamaan tietoisuus siitä, että sama pu
sero on tapahtumien logiikan painolla kan
san silmissä muodostunut väkivaltaisten ot
teiden symboliksi, ja periytynyt niiden kan
nettavaksi, jotka työskentelevät samoilla lin
joilla kuin valtiovallan toimenpiteellä tois
taiseksi keskeytetty lapuanliike, jonka lak
kautusvaatimus paraillaan odottaa tuomio-



istuimen ratkaisua. Olisimmekin siis, kun 
eräät edustajat kaikesta tästä ja edustaja
tovereittensa ilmeisestä paheksumisesta huo
limatta eivät ole tällaisen vormun kantami
sesta eduskunnassa luopuneet, toivoneet, että 
eduskunnan herra puhemies olisi kieltänyt 
tämän hyvän tavan vastaisen menettelyn, 
jota kieltoa eduskunnan suuri enemmistö 
epäilemättä olisi ollut valmis tukemaan sekä 
että puhemies siten olisi saattanut eduskun
nan mainittuihin puseroihin nähden otta
maan heti alussa julkisessa toimessa olevien 
edustajien osalta saman kannan kuin mille 
hallitus oli asettunut virkamiehiin nähden. 
Kun näin ei kuitenkaan ole tapahtunut ja 
muutamat edustajat, joille lienee eräältä 
arvovaltaa vaativalta lakimiestaholta edus
kunnassa selitetty edellämainittu kielto mah
dottomaksi ilman perustuslain muutosta, 
näyttävät pitkittävän hylättävää menette
lyään, vaikka siitä luopuminen, jota yhä 
odotamme, osoittaisi heidän antavan arvoa 
eduskunnalle ja sen enemmistön käsitys
tavalle, on jätettävä kansliatoimikunnan 
harkintaan keinojen keksiminen kosketelluu 
vallattbmuuden lopettamiseksi. Siitä on 
mielestäni päästävä senkin vuoksi, että me
nettely, ellei sitä saada loppumaan, voi an
taa aihetta esimerkin seuraamiseen toisilla 
tahoilla ja riistää eduskunnalta mahdolli
suuden silloinkaan reagoida vallattomuutta 
vastaan. Kansan oikeustajunta ei käsitä, 
että isänmaallisen kansanliikkeen omaottei
sen kyltin alla kulkeva ryhmä saisi olla edus
kunnassa poikkeusasemassa hyvään tapaan 
alistumatta. Ja mitähän sanottaisiin edus
kunnassa, jos joku edustaja saapuisi tänne 
esim. punaisessa puserossa, Marxin merkit 
kaulanauhassa. 

Parlamentin on tässäkin suhteessa kyet
tävä luomaan sen arvon mukainen käytäntö 
ja vakiintunut tapa; ja keinoja siihen, herra 
puhemies, ei puuttune, jos tahtoa riittää 
(Ed. Vioionrrnaa : Hyvä ! ) . 

'Ed. Pennanen: Herra puhemies! -
Kun ed. von Born on avannut keskustelun 
tämän kysymyksessä olevan työjärjestyk
sen muuttamista koskevan aloitteen joh
dosta, niin pyydän minäkin antaa pienen 
lisän tähän keskusteluun. Minä en ryhdy 
vaihtamaan mielipiteitä kahden viimeisen 
puhujan kanssa. Koetan pysyä lausunnos
sani niissä rajoissa, joissa aloite on pysy
nyt. Ed. von Born on lausunnossaan käyt-
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tänyt sellaisia voimasanoja, että sävynä 
rhänen esityksessään oli, että tämän aloit
teen takana on jotain muuta kuin puh
taasti asiallisia syitä, että siinä on joku 
hyökkäystarkoitus ja itsekkyyttä, taktiik
kaa tai jotain sellaista. Minä en olisi odot
tanut ed. von Bornin lausunnossaan täl
laista ajattelevankaan toisista. Niin kauan 
kuin olen edustajana ollut, se täytynee 
ruotsalaistenkin myöntää, en ole pyrkinyt 
suinkaan taktikoimaan edes kielikysymyk
sessä ja se ei ole ollut nytkään tarkoitus. 
Mutta jos ed. von Bornin lausunto on kä
sitettävä niin kuin se on käsitettävä ja niin 
kuin hän nimenomaan sanoi, ruotsinkieltä 
puhuvan kansanaineksen mielenilmauksena, 
niin kyllä täytyy sanoa, että meidän ruot
sinkielinen kansanaineksemme, - minä en 
sano ruotsalaisen, vaan ruotsinkielisen kan- · 
sanaineksen - käsitys on vallan sama kuin 
takaisina aikoina. He eivät nähtävästi, ko
konaan otettuina, ole vielä mitään oppineet 
eivätkä mitään unohtaneet. Jos asia olisi 
toisin, niin minun käsitykseni mukaan mo
net kysymykset kielialalla olisi voitu rat
kaista rauhallisemmin ja varmastikin myös 
paremmin sekä ruotsalaisen kansanainek
sen että suomenkieltä puhuvan kansan
aineksen kannalta. 

Tälle eduskunnalle on jätetty käsiteltä
väksi koko joukko aloitteita, jotka ovat 
joko puhtaasti kielipoliittisia tai hyvin 
läheltä sivuavat niitä, ja monet näistä 
aloitteista tietävät muutosta meidän 
valtiosääntöömme, meidän perustuslakei
himme. Tämä aloite, josta nyt on kysy
mys, eduskunnan työjärjestystä koskeva 
aloite on siinä suhteessa niin vaatimaton, 
ettei se meidän perustuslakeihimme kajoa 
ollenkaan. Valtiopäiväjärjestyksen 88 §, 
jossa sanotaan, että ,asiain käsittelyissä 
va!ltiopäivillä käytettäköön suomen- taikka 
ruotsinkieltä" pysyköön sellaisena, aina:kin 
minun puolestani. Edelleen sanotaan: , V a
liokunnan mietinnöt ja lausunnot, niin myös 
puhemiesneuvoston ja kansliatoimikunnan 
kirjalliset ehdotukset ovat toimitettavat mo
lemmilla näillä kielillä". Pysyköön puo
lestani 8ekin säännös sellaisena. ,Suomeksi 
ja ruotsiksi ovat myös annettavat hallituk
sen kirjaltiset ilmoitukset eduskunnalle". 
Ei 8iihenkään säännökseen esitetä muutosta. 
Muutosehdotukset koskevat vain 8itä tul
kintamenettelyä, sitä kaksikielisyyttä, jota 
eduskunnan työjärjestyksen mukaan edus-
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kunnassa on tähän asti noudatettu. Ja 
minä arvelen, että ruotsinkielisten:kin edus
tajien täytynee ainakin sydämensä pohjassa 
myöntää se,. että täällä eduskunnassa har
joitetaan liian paljon kaksikielisyyttä. Se
hän tietää ei ainoastaan rahallisia kustan
nuksia, joille minä en puolestani ollenkaan 
pane pääpainoa.. .Se tietää myöskin edus
kunnan ajan hukkaa ja, mikä mielestäni on 
haitallisinta, sillä on epäedullinen psyko
loginen vaikutus. A:loitteessa mainitaan 
jo, mitenkä erinäisissä tilaisuuksissa saat
taa tuo tulkintajärjestelmä tuntua suoras
taan kiusalliselta, mutta minä en luule lau
suvani mitään halventavaa eduskunnasta, 
kun sanon sen käsityksen, jonka olen mo
nelta maaseutulaiselta kuullut heidän käy
dessään joskus eduskuntaa katselemassa, 
että kun esim. puhemies joutuu tekemään 
useamman laatuisia äänestysehdotuksia ja 
nämä kaikki on joko puhemiehen itsensä 
tai tulkin toistettava toisella kielellä, tämä 
on tuntunut kuuntelijoista siltä, jolta se 
on varmasti tuntunut meistä monesta edus
tajasta:kin. .Sellainen menettelyhän sivuaa 
jotakin sellaista, jonka paikka ei ole tässä 
salissa, komiikkaa nimittäin. Jos ne muu
tosehdotukset, joita aloitteessa ehdotetaan, 
tietäisivät kohtuuttomuutta ruotsinkielisille, 
niin minä en ainakaan sellaiseen aloittee
seen nimeäni panisi, mutta voidaanko to
siaan puhua kohtuuttomuuksista, kun ker
ran tämänkin aloitteen mukaan ne ummik
koruotsinkieliset, jotka eivät taida suomen
kieltä, eivätkä sitä ymmärrä, saavat käyt
tää hyväkseen yksityistui!kkia, joka ~opot
taa heille niin paljon kuin tarpeellista on 
ja he tahtovat. Mitä taas tulee ruotsin
kieliseen sivistyneistöön, niin minun näh
däkseni heillä ei ole syytä puhua mis
tään kohtuuttomuudesta. Jos he tahtovat 
jokainoan sanan, mitä he täällä esittävät, 
saada meille suomenkielisille tunnetuksi, 
niin puhukoot suomea, sillä kyllä he sitä 
osaavat. Jos he taas tahtovat puhua ruot
sia, niin se on heidän oma asiansa. 

Suuri valiokuntahan on rakenteeltaan, 
niinkuin tiedämme, tavallaan kamari ka
marissa. Siellä istunnoissa ja käsittelyissä 
noudatetaan suunnilleen samaa tapaa kuin 
eduskunnassa muuten, mutta ej vain tul
kita. Ja suuressa valiokunnassa on ollut 
puheenjohtajiakin ja on parhaallaankin pu
heenjohtaja, joka ei käytä ruotsinkieltä, 
mutta onko kellään ollut syytä valitella 
sitä, ettei suuren valiokunnan asiain käsit-

telyssä olisi tullut tolkulle siitä, mitä kukin 
on :tarkoittanut, puili.ukoon sitten suomen
kieltä tai ruotsinkieltä. Mitenkä siellä esi
tykset, jos esimerkiksi joku ummikkoruot
salainen, jolla on kuiskaaja vieressään -
ja se saa olla ja pitää!kin olla - :mitenkä on 
saanut jonkun ehdotuksensa ummiikko
suomalaisille tunnetuksi, sitä käykää hy
vät edustajat suuressa valiokunnassa kat
somassa. Siellä ovat edustajat tulleet 
toimeen ilman tulkintajärjestelmää. Niin 
on tultu toimeen monessa yksityisvalio
kunnassrukin. Toisissa valiokunnissa on 
kyllä jonkunlaista tulkintajärjestelmää 
käytetty. Ei aloite tiedä sitä, että täällä 
eduskunnassa, jos joku ummikkoruotsin
kielinen tekisi jonkun ehdotuksen, että 
siitä ei suomenkielinen saisi tietoa. Pu
hujan velvollisuus on antaa, ja puhemies 
voi pyytää ehdotuksen kirjallisesti ja se 
on puhemiehen ja sihteerin asia, miten:kä 
se suomentuu. Nämä muutokset, joita 
tässä on ajateltu, eivät tee sitä ollenkaan 
mahdottomaksi. 

Olisi hyvin houkuttelevaa ryhtyä puhu
maan myöskin niistä asioista, joita oo. Sar
lin kosketteli, mutta niinkuin sanoin minä 
pysyn tämän aloitteen puitteissa. 

1Tätä eduskuntaa on monellakin taholla 
ja niin usein arvosteltu mielestäni liikaa
kin. Käsitykseni on se ja se on kokemuk
seni pitkältä ajalta, että eduskunta on sit
tenkin kaikista puutteistaan huolimatta ny
kyistä mainettansa parempi. Mutta edus
kunnan on itsensä pidettävä huoli siitä, 
että mainetta ei syyttä suotta alenneta 
ja kuten jo mainitsin, tarpeeton tulkinta, 
tarpeeton toistaminen herättää arvostelua 
ei vain suomenkielisten niissä kansalaisissa, 
jotka joutuvat seuraamaan eduskunnan 
työtä. Maaseutulaiset usein käyvätkin 
täällä ja hyvähän se onkin että käyvät 
katsomassa ja seuraamassa eduskunnan 
työtä. Minusta siis ei ole mitään asial
lista syytä ruotsin'kielistenkään suhtau
tua sillä tavalla tähän aloitteeseen kuin ed. 
von Born on suhtautunut. Ei tässä ole 
kysymys kaksikielisyyden tarpeettomana 
poistamisesta, tässä on vain kysymys tar
peettoman kaksikielisyyden poistamisesta. 
Sikäli kuin kaksikielisyys on eduskunta
työssä vielä tarpeellista, niin sikäli se säily
köön, sitä tämä aloite ei kiellä. 

Muuten tästä ruotsinkielistemme kannan
otosta olisi puhumista paljonkin. Minä 
nyt en tiedä, onko tässä tilaisuus siitä lä-



hemmin keskustella. Käsityksenäni sanon 
vain, että jos ruotsinkieliset ja suomenkieli
set osaisivat edes tällaisessa asiassa, joka ei 
ollenkaan kajoa ruotsinkielisten valtiosään
nössä myönnettyihin oikeuksiin, rauhaili
sesti ja ennakkoluulottomasti järjestellä 
asian, niin monet kiperämmätkin kysymyk
set voitaisiin sitten rauhallisemmin järjes
tellä. Mutta näissä asioissa näyttää ole
van kysymys ei vain ruotsinkielisyydestä 
ja suomenkielisyydestä, vaan myös · ruot
sinmielisyydestä ja suomenmieli:syydestä. 
Eiköhän se siitä johdukin, että tällä ta
valla ennrukkoluuloisesti suhtaudutaan toi
siinsa ~ Ja olkoon nyt sen verran sa
nottu tässä, että minä vielä käsittäisin 
sen, jos ummikkoruotsalainen talonpoika 
suhtautuisi ennakkoluulolla tällaiseen, ja 
pelkäisi, että hän ummikkona joutuu vai
keuksiin. Mutta sitä minä en käsitä, että 
ruotsinkielinen sivistyneistö suhtautuu 
asiaan tällä tavalla, sivistyll!eistö, joka ei lä
hestulkoonkaan aina ole, jos lähdetään 
sukujuuria etsimään, ollenkaan pesunkestä
vää ruotsalaista. 

Ed. Takala: Herra puhemies! Val
tiolle kalliiksi tuleva kaksikielisyysjärjes
telmä on kehitetty sangen pitkälle meidän 
maassamme. Suureksi osaksi suomalaisista 
sukujuurista polveutunutta, aikojen ku
luessa ruotsinkielen omaksunutta ja sitä 
kieltä vielä puhuvaa väestöä on maamme 
rannikkoseuduilla ja virkamiehinä suoma
laisilla seuduilla vain 1

/ 10 valtakuntamme 
väestöstä. Suomenkieltä puhuu 90 % eikä 
jaksa käsittää sitä asiantilaa, että pieni 
ruotsinkieltä puhuva kansallinen vähem
mistö saa maassa suurempia oikeuksia kuin 
valtakunnan kieltä puhuva suomalainen 
kansa. 

Täällä eduskunnassakin on tuo kaksikie
lisyys kehitetty niin pitkälle, että täällä 
on ruotsalaisia varten yleistulkki ja ruot
sinkieltä puhuvia kansanmiehiä varten yk
sityistulkki, vaikka eduskunnassa ei ole 
montakaan edustajaa, joka ei ymmärtäisi 
valtakunnan kieltä. .Sitten täällä on edus
kunnan työjärjestyksen mukaan erikoinen 
eduskunnan ruotsalainen kanslia virkamie
hineen, joka kai pohjautuu valtiopäiväjär
jestyksen 88 §:ään, mutta joka sekin on 
kehitetty laajemmaksi kuin mitä valtiopäi
väjärjestyksen asianomainen kohta edellyt
tää. Myöskin täällä on ruotsinkielinen pi-
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kakirjoituskanslia ja, vaikka eduskunnan 
keskustelupöytäkirjoissa ruotsinkieliset lau
sunnot julkaistaankin ruotsinkielellä, niin 
siitä huolimatta julkaistaan vielä eduskun
nan asiakirjoista ruotsinkielinen laitos. •Täs
säkin tehdään enemmän kuin mitä mie
lestäni valtiopäiväjärjestys tällaisenaankin 
voimassaollen edellyttää. Sitäpaitsi tuon 
valtiopäiväjärjestyksen muuttamiseen suo
malaisuuden oikeutettuja vaatimuksia vas
taavaksi ·on tuHut jo 'korkea aika, eWi 
käytäntö saadaan yhteen jo paljon edelle 
menneen luonnollisen kehityksen kanssa. 
Asiaharr on niin, että suomalainen asutus, 
joka ennen tunkeutui valtakunnan rajankin 
yli korpeen ja katajaisella sitkeydellä kir
veellä ja kuokalla valloitti suomalaista 
maata viljelykselle, on nyt alkanut vastus
tamattomasti vyöryä niihinkin keskuspai'k
koihin, joista ylpeä ruotsalainen taikka ve
näläinen herra hallitsi sitä. Ruotsalais
enemmistöinen kaupunki toisensa jälkeen 
on joutunut ja joutuu suomalaisen enem
mistön käsiin ja hallittavaksi. Jo lähes 
parikymmentä vuotta sitten väenlaskussa 
Vaasassa huomattiin, että sielläkin on jo 
enemmistö suomalaisia, lukuunottamatta 
vaivaistaloa, jossa enemmistö ainakin sil
loin oli ruotsinkielisiä. Ja ilolla voidaan 
panna merkille, että Helsingin suomalai
sen ja ruotsalaisen väestön suhde lähen
telee nopeasti jo samaa lukua kuin ruot
salaisen ja suomalaisen väestön suhde koko 
maassa. Se historiallinen vääryys, mitä 
lukuisat suomalaiset sukupolvet ovat saa
neet kärsiä omassa maassaan, on nyt lop
pumassa. tSe alkuvoima, jok;J, vuosisatain 
aikana suomalaisen kansan taholta kohdis
tettiin yksinomaan kivikkoisen maakamaran 
raivaamiseen, on osaksi käännetty muok
kaamaan myöskin hengen kivipeltoa. Ja 
me olemme saaneet nähdä, että suomalainen 
sivistys on vuosisadassa kohonnut kukois
tukseen elämän erilaisilla aloilla, ja ettei 
ainoastaan suomalainen ruumiinkulttuuri, 
mutta myöskin suomalainen tiede ja taide 
ovat tuoneet oman panoksensa ihmiskunnan 
kulttuurikehity kseen. 

Maalaisliittolainen, joka edustaa suoma
laista talonpoikaa ja työmiestä, tämän kan
san syviä rivejä, on iloinen siitä, että tais
teluun suomalaisuuden oikeutettujen vaati
musten puolesta saadaan lisävoimaa. Ed. 
Pennasen y. m. nyt puheenaoleva ehdotus 
eduskunnan työjärjestyksen eräiden pykä-
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lien muuttamisesta on merkki siitä, joskin 
vielä toistaiseksi vaatimaton, että suoma
lainen oikeisto hylkää sen erittäin raskaasti 
tuomittavan kannan, joka on ilmaistu lau
seessa, että ,eivät kysy tämän maan pellot, 
mitä kieltä sen kyntäjät puhuvat''. Minä 
uskaltaisin sanoa, että juuri sitä kysyy 
tämä maa, sen pyhä ja vaivankostea multa, 
joka kätkee poveensa menneisyyteen häipy
neiden suomalaisten sukupolvien valjenneet 
luut, sukupolvien, joidenka työn tuloksena 
tämä nyt elävä sukupolvi on saanut astua 
itsenäisen Suomen valtakuntaan (Vasem
,malta: Juhlapuhe). Ja mustapaidoille, 
narrikaapujen kantajille --

Puhemies (koputtaa): Ei saa käyt
tää loukkaavia sanoja. 

P u rh u j a: - ja muukalaisten apinoitsi
joille, tahtoisin sanoa sekä kieli- että muista 
kysymyksistä puheen ollen, että tämä kansa 
osaa ajatella suomalaiskansallisesti, niin 
että se ei pureksimatta niele kaikkea sitä 
muukalaista, jota te koetatte tälle kansalle 
syöttää. Vain se, mikä kumpuaa tämän 
kansan omasta keskuudesta, tämän kansan 
ajatusmaailmasta ja sen sieluelämän poh
jalta, on pysyvää ja sillä on ja saa olla 
sija maassa. Sosialismi, oli se sitten marxi
laista tai hitleriläistä, on sellaista saksa
laista rihkamaa, joka on liian huonoa tälle 
kansalle. 

Mutta palatakseni takaisin eduskunnan 
työjärjestyksen muutosesitykseen, niin yh
dyn minä esityksen tekijöihin työjärjestyk
sen 18 §:n poistamisesta ja 40 §:n muut
tamisesta sellåiseksi kuin sen ed. Pennanen 
y. m. ehdottavat. Asiallisesti toisenlaiseksi 
ei viimeksimainittua pykälää valtiopäivä
järjestyksen nykyisellään voimassa ollen 
voida tehdä, niin nurinkurista kuin onkin, 
että nämä säännökset edellyttävät, että 
Suomen valtakunnan parlamentissa on 
edustajia, jotka eivät osaisi eivätkä edes 
ymmärtäisi Suomen valtakunnan kieltä, 
suomenkieltä, koska tarvitsevat sitä varten 
yksityistulkin. Tässä kohden tulee pakos
takin mieleen suomenkielisten asema Ruot
sissa, jossa he poloiset eivät saa alkuopetus
takaan omalla äidinkielellään, samaan ai
kaan kuin tällä puolella Pohjanlahden val
tio palkkaa eduskuntaankin tulkit huolehti
maan siitä, että ruotsinkieltä puhuvat ym-1 
märtävät täällä puhemiestä ja suomalaisia 

edustajia. Yleistulkin tarpeettomuus on 
niin ilmeinen, että siitä ei voida kiistää. 
Yleistulkin tehtävä muodostuu nykyisellään 
suorastaan koomilliseksi, kun hän usein pu
huu tyhjälle salille, josta eivät ainoastaan 
suomalaiset edustajat, mutta myöskin ruot
sinkielisiämme edustavat edustajat usein 
tulkitsemisen aikana poistuvat. 1Talousar
vion käsittelyn yhteydessä panin merkille, 
että kun ministeri Witting alkoi, ensiksi 
puhuttuaan suomeksi, puhua samaa asiaa 
ruotsiksi, niin eduskunta tyhjeni niin tyys
tin, että eduskunnassa oli vain kymmenisen 
ruotsalaisen ryhmän edustajaa, ja kuusi 
suomalaista edustajaa. ,Jos ruotsalaisemme 
tätä asiaa vastustavat, käsitän minä heidän 
tekevän sen jonkinlaisista kunnianarkuus
syistä. 

Työjärjestyksen 60 §:n ehdottavat aloit
teentekijät muutettavaksi seuraavanlaiseksi: 
Eduskunnan keskustelupöytäkirjat julkais
taan painosta. Tämä merkitsee käytän
nössä toteutettuna sitä, että eduskunnan 
keskustelupöytäkirjoissa tulisi olemaan 
myöskin ruotsinkielinen käännös. Mieles
täni valtiopäiväjärjestyksen säännös ei estä 
tätä pykälää muuttamasta siten, varsinkin 
kun ruotsalaisia kansanmiehiä varten on 
yksityistulkki, että eduskunnan keskustelu
pöytäkirjat julkaistaan suomeksi. 

Kun tämä aloite toivottavasti saa edus
kunnassa niin paljon kannatusta osakseen, 
että työjärjestystä todellakin muutetaan, 
niin olisi mielestäni mentävä vieläkin pi
temmälle kuin mitä ehdotus edellyttää. 
Evästäisin asianomaisia eduskunnan elimiä, 
jotka tätä asiaa käsittelevät, että ne ottai
sivat harkittavakseen eduskunnan ruotsalai
sen kanslian lakkauttamisen samoinkuin 
ruotsalaisen pikakirjoituskanslian lakkaut
t~;tmisen. Valtiopäiväjärjestyksen edellyttä
mät mietintöjen, lausuntojen, ehdotusten 
ja ilmoitusten käännökset arvelisin voitavan 
tehdä osaksi asianomaisessa valiokunnassa 
ja eduskunnan keslmskansliassa. Kun ruot
salainen pikakirjoituskanslia lakkautettai
siin, mikä niinikään valtiopäiväjärjestyksen 
mukaan mielestäni kävisi päinsä, niin suo
malaiseen pikakirjoituskansliaan voitaisiin 
hankkia kaksi ruotsalaista pikakirjoittajaa, 
joiden tehtävänä olisi ruotsinkielisten pu
heiden pikakirjoittaminen. Näitä puheita 
on niin vähän, että kaksi pikakirjoittajaa 
niistä luullakseni selviytyisi. ~Ruotsalaisen 
kanslian lakkauttaminen vaatisi silloin 
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muutosta paitsi työjärjestyksen 8 §:ään, 
myöskin työjärjestyksen 59 §:ään, jossa 
voitaisiin sanoa, että käsittelyn pohjaksi 
eduskunnassa pannaan suomenkielinen 
teksti. Ruotsinkielinen teksti, milloin sitä 
valtiopäiväjärjestyksen mukaan tarvitaan, 
laaditaan joko asianomaisessa valiokun
nassa tai eduskunnan keskuskansliassa, ja 
olisi valtiopäiväjärjestyksen 85 §:ssä mai
nituilla tarkistajilla oikeus eduskunnan 
vallalla päättää ruotsinkielisen tekstin }lopul
lisesta sanamuodosta. Kun kerran edus
kunnan työjärjestystä lähdetään muutta
maan, niin olisi muutokset suomalaisuuden 
vaatimusten mukaan tehtävät sellaisiksi 
kuin valtiopäiväjärjestyksen puitteissa on 
mahdollista. 

Ihmettelen muuten, että mikään hallitus 
ei ole katsonut velvollisuuksiinsa kuuluvan 
antaa eduskunnalle esitystä valtiopäiväjär
jestyksen muuttamisesta siten, että hyödy
tön, aikaa viepä ja kuluja aiheuttava kaksi
kielisyysjärjestelmä eduskunnasta voitai
.siin poistaa. 

Ruotsinkieltä puhuville suomalaisille ja 1 

heidän edustajilleen tahtoisin sanoa, että 
heittäkää pois turha kansallisuustaistelu ja 
päätetään sulautua yhdeksi ja kokonaiseksi 
Suomen kansaksi. Kuitenkin on, ja niin 
varmasti onkin, että taistelu kehitystä, luon
nollista kehitystä vastaan nyt niinkuin en
nenkin on traagillista. 

Ed. M a t t s s on: Föreliggande förslag 
till ändring av de stadganden, som möjlig
göra den svenska allmogens deltagande i 
ordnandet av rikets angelägenheter, inger 
hos samma svenska allmoge mycken oro 
och bekymmer. Valbarhet till Finlands 
riksdag är ju fotad på den bredast tänk
bara bas, i det att inga stipulationer om 
kompetens eller andra företräden finnas. 
Skulle riksdagen besluta denna ändring, är 
därmed en kompetensfordran för valbarhet 
till riksdagen ställd för svenskarna, som 
icke äger motsvarighet på det finska fol
ket. ·Tyngst drabbades den svenska allmo
gen, ty härefter kunde den icke utse rep
.resentanter inom sin egen klass, utan måste 
uppdraget helt överlämnas åt sådana som 
.äro utbildade för offentliga tjänster. Sys
temet bleve då för framtiden, att riksda
gen bleve i ordets rätta bemärkelse en 
folkrepresentation endast för landets finska 
befolkning. Ock då vi, Finlands svensk-

talande allmoge, ännu aldrig försport nå
gon ovilja mot att se och höra oss, då det 
gällt fullgörande av de medborgarskyldig
heter riket fordrar, anse vi det som en 
uppenbar orättvisa, att bliva beskurna de 
rättigheter medborgarna i allmänhet äro 
tillförsäkrade. Det mest elementära rätts
begrepp torde kunna sammanfattas i att 
skyldigheter och rättigheter skall i förhål
lande till varandra, utmätas lika för alla, 
i detta fall, att svensk och finne skall på 
sitt modersmål betjänas. 

Ändringsförslaget motiveras med ekono
misk besparing och tidsvinst. Ett syfte 
som är väl värt a tt taga fasta på och i 
anledning av vilket man kunde anföra, att 
om trånaden att komma svenskt språk och 
svensk kultur i landet till livs, kunde nå
got dämpas, skulle redan detta lämnp. en 
besparing i både tid och medel, som många 
gånger om skulle kompensera den obetyd
liga kostnaden och det ringa omaket, som 
förorsakas av att göra den svenska allmo
gen skälig rättvisa. Skulle därjämte svensk 
och finne gemensamt koncentrera sig på 
uppgiften att ordna rikets angelägenheter 
under tillbörlig arbetsro för vardera na
tionaliteten, skulle besparingarna bliva 
oanat stora och förhållandena i landet 
gestalta sig helt annorlunda. 

I det jag sålunda helt ansluter mig till 
vad som redan av rdm. von Born an
förts, hoppas jag, i hela den svenska all
mogens i ~Finland intresse, att utskottet 
skall finna den begärda ändringen orätt
vis, och icke av behovet påkallad. 

Ed. V i r k kun en: Herra puhemies! 
-Pyydän lausua muutaman sanan ainoas
tansa esillä olevasta aloitteesta. Kaikki se, 
mitä ed. Sarlin täällä esitti, kuuluu mie
lestäni toiseen yhteyteen ja sen käsittelylle 
olisi valmistettava tilaisuus erikseen. On 
epä:käytännöllistä ja epäkiitoHista (Ed. 
Ryömä: Sitä se ainakin on!) kiinnittää 
useita asioita toisiinsa. Parempi on niiden 
käsittelyä pitää täällä erillään. 

Esillä oleva aloite lähtee siitä käsityk
sestä, että jokainen yleisiä asioita seuran
nut kansalainen tässä maassa ei ole voinut 
olla huomaamatta, että kaikkeen kielilain
säädäntöön uudet olot ja ajan kehitys aset
tavat uusia vaatimulksia. Ei joudu, niinkuin 
ed. von Born arvelee, pahasta tahdosta tai 
hyökkäyshalusta taikka mistään huonoista 
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motiiveista, että käydään kielilainsäädän
töön eri aloitteissa sekä eduskunnassa että 
eduskunnan ulkopuolella käsiksi, vaan se 
johtuu siitä, että ajan kehitys ei voi pysyä 
samalla kannalla, millä tähän saakka on 
oltu. Status quo kielilainsäädännössä ei ole 
ylläpidettävissä, vaan meidän on pakko ja 
velvollisuus koettaa kunkin ajan vaatimus
ten mukaan järjestää nämäkin tärkeät, 
vaikka kyllä arkaluontoiset lainsäädännölli
set asiat. Näin' on myöskin •ka:ksikielisyy
den laita. Kaksikielisyyttä tarvittiin, sa
nokaamme 20 vuotta sitten enemmän tämän 
maan virallisessa elämässä, kuin mitä sitä 
nykyjään tarvitaan, ja voimme kait ereh
tymättä sanoa, ·että 20 vuoden kuluttua 
kaksikielisyyttä tarvitaan vielä vähemmän 
valtakunnan julkisessa ·elämässä, kuin mitä 
sitä tänä hetkenä vielä tarvitaan. Peri
aate kaksikielisyyden järjestämisessä niin 
·eduskunnassa kuin kaikessa muussa viral
lisessa toiminnassa on mielestäni vallan 
selvä. Kaksikielisyyttä on virallisessa elä
massa edelleen ylläpidettävä sen mukaan, 
kuin käytännöllinen tarve ja siihen liitty
vät eräät kohtuussyyt vaativat. Erimieli
.syyttä tietysti syntyy keskuudessamme eri
tyisesti ruotsinkielisen ja suomenkielisen 
väestön edustajien välillä siitä, mikä on 
tänä hetkenä tämä käytännöllinen tarve ja 
mitkä ovrut siihen liittyvät kohtuussyyt, 
mutta niiden selvittämisessä pitäisi mene
tellä juuri niin, kuin ed. Kivioja täällä eh
dotti, että koettaisimme perusteellisesti ja 
rauhallisesti yhteisymmärrykseen pyl1kien 
asiaa käsitellä. 

Mitä erittäin eduskunnassa tähän asti 
ylläpidettyyn kaksikielisyyteen tulee, niin 
kyllä oli odottamatonta, että ed. von Born 
koko ryhmänsä nimessä niin jyrkästi ja 
paheksuvasti esiintyi tätä aloitetta vastaan. 
Kun ·olen ollut mukana tämän aloitteen 
valmistamisessa, niin kaiken aikaa minulla 
todellaikin ·on ollut se käsitys, että laajoissa 
piireissä eduskunnassa - myöskin ruotsin
kielisellä taholla - olisi tultu huomaamaan, 
että sellaista kaksikielisyyttä, jota eduskun
nassa nykyjänsä vielä on, ei käytännölli
nen tarve eivätkä myöskään kohtuussyyt 
vaadi ylläpidettäväksi. Minusta ruotsin
kielistenkin edustajain esiintyminen viime 
aikoina on viitannut siihen, etteivät hekään 
ole tyytyväisiä tähän yleiseen tulkitsemis
järjestelmään, eivät hekään ole huomanneet 
sitä omien etujensa kannalta tyydyttä
väksi. 

Työjärjestys säätää, että ruotsinkielisen 
puhujan lausunnon ,ponsi" on suomeksi 
tulkittava. On pitkin aikaa ollut 'kysymyk
sen- ja tulkinnanalaisena, mitä sanamuoto 
,ponsi on tulkittava" oikeastaan tarkoit
taa. Sen pitäisi tietysti sanamuodoltaan 
tietää sitä, että ainoastaan se suoranainen 
ehdotus, joka ruotsinkielisessä lausunnossa 
on, tehdään yleistulkinnassa myöskin toi
sella kielellä tiettäväksi. On. tulkitsemi
sessa koetettu myöskin motivoida pontta, 
mutta usein on tuntunut siltä, että tulkinta 
on muodostunut •laajemma:ksi, kuin mitä 
työjärjestyksen suoranainen sanamuoto 
edellyttää. Mutta on käynyt niin, että 
ruotsin'kieliset edustajat ovat itse huoman
neet, ettei heidän ·lausunnoilleen tule riit
tävästi huomiota eduskunnassa tällaisen 
yleistulkinnan kautta. Olemmehan viime 
aikoina yhä enemmän saaneet huomata, 
että jotkut ruotsinkieliset puhujat ovat itse 
kokonaisuudessaan suomentan:eet omat lau
suntonsa. On ollut pari kolme sellaista 
ruotsinkielistä edustajaa, jotka jotenkin 
säännöllisesti ovat näin menetelleet. Myön
nän, että työjärjestyksen ja puhemiehen'kin 
kannalta tämä menettely on saattanut olla 
epäilyksenalaista, mutta se on kumminkin 
saanut tapahtua. Toiset ruotsinkieliset 
edustajat ovat menetelleet si.Uä tavalla, että 
he jonkun ·Osan lausunnostansa, jota he 
ovat pitäneet erittäin tärkeänä, ovak esit
täneet suomeksi. Kun näin on tapahtunut, 
tämä käytäntö jo osoittaa sitä, että nykyi
nen yleistulkkijärjestelmä ei toimi tyydyt
tävästi eikä se enää ole ajanmukainen ja 
että se kwksikielisyys, jota sen avulla koe
tetaan ylläpitää, on jo vanhentumassa ja 
poistumassa eduskunnasta. 

Mitä erityisesti tulee siihen osuuteen, 
joka puhemiehellä on eduskunnan toimien 
johtamisessa, niin \li ainoastaan niillä rpu
hemi~hillä, jotka ovat myöskin ruotsinkieltä 
käyttäneet, vaan myös eduskunnan jäse
nillä on ollut se käsitys, että puhemiehen 
toiminta tämän kaksikielisyyden kautta 
muodostuu aivan liian suuressa määrässä 
:koneelliseksi, jos se .muutenkin valtiopäivä
järjestyksen mukaan supistetaan hyvin ah
taisiin muotoihin. Olen kyllä itselleni teh
nyt saman kysymyksen, minkä ed. von Born 
täällä teki, kysymyksen, eikö suomenkie
listen edustajien etu vaatisi, että he saisi
vat jokaisen ruotsinkielisen lausunnon pon
nen itsellensä tulkituksi. Mutta täällä on 
jo keskustelussa huomautettu, että mikäli 
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ruotsirukielisissä lausunnoissa varsinainen 
ehdotus tehdään, se tulee aina eduskunnan 
tietoon. Ja aivan oikein täällä on huomau
tettu myöskin, mitenkä viralliset ka'ksik~e
liset _lausunnot, joita esimerkiksi hallituk
sen .puolesta annetaan, eivät suinkaan toi
sen kielen osalta herätä sitä mielenkiintoa, 
mi:kä niillä pitäisi eduskunnassa olla. 

YksityistuH~kijärjestelmä on säilytettävä. 
Olen kyllä sitä mieltä, että n~in kauan kuin 
eduskunnassa on, niin'kuin työjärjestys ni
menomaan .sanoo, ,ruotsinkielinen kansan
mies'', joka ei ymmärrä maan enemmistö
väestön kieltä, hänelle on kohtuussyistä val
mistettava erikoinen tilaisuus seurata kä
sittelyjä eduskunnassa. 

Yleistulkkijärjestelmää koskeva kohta on 
käsiteltävänä olevan aloitteen tärkein ja 
varsinainen ponsi. Mitä toiseen kohtaan, 
ehdotukseen ruotsinkielisen su.pistelman 
poistamisesta, tulee, niin se minunkin mie
lestäni on koko vähäarvoinen asia. Se on 
otettu mukaan siitä syystä, että, mikäli tie
dän ja kokemus on osoittanut, tuskinpa ku
kaan on tätä supistelmaa tarvinnut, se on 
näyttäytynyt kokonaan epäkäytännölliseksi 
tuotteeksi. Jos sitä vielä jonkun aikaa tah
dottaisiin säilyttää, niin eihän asia paljoa 
merkitse. Se tulee !kyllä ennen pitkää sekin 
häviämään, jollei vielä tällä kertaa. 

'Tahdon lopuksi sanoa, että ed. von Born 
on ryhmänsä nimessä käyttänyt aivan liial
lisesti ja aivan tarpeettomasti voimasanoja, 
kun hän puhui siitä, että täällä ,tehdään 
ankara hyökkäys ruotsinkielisten kielellisiä 
oikeuksia vastaan", ,se on vääryys", ,siinä 
isketään kipeästi", ,osoitetaan halutto
muutta ymmärtää heidän asemataan" ja 
,;osoitetaan suorastaan ei ainoastaan hyvän 
tahdon puutetta, vaan vihamielisyyttä ruot
sinkielistä eduskuntaryhmää kohtaan". 
Asianomainen puhuja ja ne, jotka ovat hä
nen takanaan tällaisten voimasanojen käy
tössä, eivät nähtävästi usko vaJkuutustani, 
kun sanon, että tällaisia vaikuttimia, joita 
on luultu löydettävän tässä aloitteessa, siinä 
ei ensinkään ole olemassa. On suora totuus 
se, että niitä ei ole ·olemassa. Jos hra v. 
Bornin tavalla yleensä suhtaudutaan niihin 
kielikysymyksen selvittelyä koskeviin aloit
teisiin, joita meidän kuitenkin täytyy käsi
tellä, niin emmehän silloin pääse :Y~hteis
ymmärrykseen emmekä myöskään yhteistyö
hön näissä asioissa, johon pääsemistä tällä
kin taholla harrastetaan, niin'kuin sitä saa
tetaan harrastaa toisellakin taholla. 

Tahdon sanoa lopuksi, että ajan kehi
tystä osoittaa sekin, että ruotsinkielisten 
edustajain kanta on sekin muuttunut. 
Olemme aivan viime aikoinakin saaneet 
kuulla erityisiä vastalauseita esitettävän 
siltä taholta sellaisissa tilanteissa, joissa kie
lelliset näkökohdat heidän mielestänsä ovat 
tulleet huonosti varteenotetuiksi. Nyt nämä 
vastalauseet ovat, hyvä ja ilahduttava mai
nita, kokonaan hävinneet. Vieläpä ruotsa
laiset edustajat ovat olleet itse mukana jär
jestämässä eduslmntansa asioita sillä ta
valla, että heidän aikaisemmat vastalau
seensa ovat menettäneet kaiken tehonsa. 
Minä toivon, että tätä kysymystä voitaisiin 
vallan asiallisesti ja rauhallisesti käsitellä. 
Tullaan silloin nä:kemään, että kysymyk
sessä on sellaisen kwksikielisyyden poistami
nen eduskunnasta, jolla ei enää ole olemassa 
olemisen oikeutta. 

Ed. S u n d s t r ö m: Ed. Sarlin hyökkäsi 
täällä mielestäni nyt käsiteltävän asian ul
kopuolella isänmaallisen kansanliikkeen 
kimppuun varsin sopimattomalla tavalla. 
Hän väitti, että isänmaallinen kansanliike 
tää:llä edustaa väkivaltapolitiikkaa ja symbo
lisoi sitä. Näin sanoi hän siitä huolimatta, 
että hänen tiedossaan täytyy olla, että isän
maallisen kansanliikkeen ohjelmassa ei ole 
sanaakaan, joka viittaisi väkivaltapolitiik
kaan taikka keinoihin, jotka eivät kuulu 
parlamenttaariseen elämään. Minä katson 
senvuoksi, että · hänen hyökkäyksensä on 
ollut niin matalamielinen, ettei siihen ole 
tässä salissa syytä enempää vastata. 

Hän teki myös ehdotuksen, että edus
kunta ryhtyisi säännöstelemään täällä edus
tajain pU'kuja. Kun hän on saanut tehdä 
tämän ehdotuksensa, niin pyydän saada sen 
johdosta lausua muutaman sanan. 

Hän viittasi ensinnäkin kansliatoimikun
nan mahdollisuuksiin. Niistä puhutaan 
työjärjestyksen 7 § :ssä, jossa sanotaan: 
,Kansliatoimikunnan tulee huolehtia edus
kunnan talouden ja rahavarain hoidosta 
sekä määrätä maksettaviksi valtiopäiväkus
tannukset, julistaa kansliavirat haettaviksi 
ja täyttää ne, niin myös ottaa tarvittavat 
vahtimestarit ja muu henkilökunta, valvoa 
eduskunnan kanslian virkamiesten ja muun 
henkilökunnan toimintaa ja ryhtyä siitä 
ehkä aiheutuviin toimenpiteisiin, sekä antaa 
lausuntonsa edustajain istumajärjestyk
sestä". Lisäksi on 65 § :ssä säädetty, että 
kansliatoimikunnalla on järjestyksen yllä-

18 
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pitämiseksi kuunteluparvekkeella oikeus an
taa erinäisiä järjestysohjeita. Muita oikeuk
sia kansliatoimikunnalla ei ole. Näistä 
säännöksistä selviää, että työjärjestyksen 
mukaan kansliatoimikunnalla ei ole mitään 
laillista oikeutta ryhtyä määräämään, millä 
tavoin edustajain on pukeuduttava edus
taja tehtäväänsä suorittaessaan. Kanslia toi
mikunnan päätös, jos se sisältäisi tässä suh
teessa määräyksiä, olisi laiton. 

Eduskunnalla ei ole sisäisen oikeusjär
jestyksensä piirissä myöskään mahdolli
suutta perustuslakeja loukkaamatta ryhtyä 
määräämään, millä tavoin edustajain on 
edustajatehtäviään suorittaessaan pukeu
duttava. Valtiopäiväjärjestyksen ja mui
den voimassa olevien perustuslakien sekä 
laillisten säännösten mukaan, joita vielä 
saanee katsoa sitoviksi silloinkin, kun ne 
turvaavat isänmaallisen kansanliikkeen 
edustajia ja miehiä, on edustajilla henkilö
kohtainen oikeus tässä talossa käydä puet
tuna yksilöllisen makunsa mukaisesti (Ed. 
Ryömä : Vaikka lakki päässä ! ) , kunhan he 
eivät siten loukkaa valtiopäiväjärjestyksen 
58 § :n määräystä, että edustajan tulee 
esiintyä vakaasti ja arvokkaasti. Sanojen 
,vakaasti ja arvokkaasti" merkitys ja 
sisältö on selvä, varsinkin jos samalla ase
tamme rinnalle ruotsinkielisen sanonnan 
,allvarligt oc{l värdigt ". Arvokkuus on es
teettinen käsite, jolla tarkoitetaan lujan, 
levollisen ja usein ylevyyttä lähestyvän 
luonteen ilmausta. Tämä määritelmä sel
vittänee myös, mitä arvokkaana esiintymi
sellä on ymmärrettävä. En erehtyne, kun 
sanon, että vakaa käytös tarkoittaa jokseen
kin samaa kuin arvokas käytös, siten ym
märrettynä kuin juuri mainitsin. 

Tätä taustaa vastaan on selviö, ettei 
isänmaallisen kansanliikkeen puserossa 
esiintyminen ole ristiriidassa valtiopäivä
järjestyksen 58 § :n vaatimusten kanssa. 
Meidän puseromme ja solmiomme värit, jos 
mitkään ovat tyynet ja mielen ylevyyttä 
kuvastavat (Keskustasta: Kaukana siitä!). 
Ovathan ne meidän heränneittemme tun
nusvärit. Puseromme malli on myös yksin
kertaisen työpuseron, ja minä luulen ettei 
todellakaan ole häpeällistä esiintyä tässä ta
lossa ruumiillisen työntekijän tamineissa 
(Vasemmalta: Ei se pue henkistä työnteki
jää! - Puhemies koputtaa.). Semmoisena 
ei sen pitäisi olla ristiriidassa vakaan käy
töksen vaatimusten kanssa. Puseromme 

ainoa vika voikin olla vain siinä, että se 
osoittaa kantajansa poliittisen maailman
katsomuksen, joka on vastenmielinen eräille 
toisille. Mutta eikö täällä eduskunnassa 
kaikki ole järjestetty siten, että edustajain 
poliittinen väri tulisi esille. Jo istumajär
jestys on tarkoitettu havainnollisesti ulko
puolisellekin osoittamaan, mihin poliitti
seen ryhmään kukin kuuluu. Siis poliitti
sen suuntautumisen ulkonainen tunnusta
minen ei semmoisenaan voi olla parlamen
taarisen elämän hengen tai arvon vastaista, 
vaikka se tapahtuukin ulkonaisin merkein. 
Eri asia on, jos katsotaan että koko se po
liittinen suunta, johon joku ulkonaisesti 
havaittavalla tavalla tunnustautuu, ei saa 
olla eduskunnassa edustettuna. Silloin tie
tenkään ei tähän suuntaan kuulumista 
osoittavia tunnusmerkkejäkään ole eduskun
nassa sallittava. Isänmaallinen kansanliike 
on kuitenkin laillinen järjestö ja isänmaal
lisen kansanliikkeen edustajilla on sen
vuoksi ainakin toistaiseksi vielä voimassa 
olevien perustuslakien mukaan oikeus olla 
läsnä tässä eduskunnassa. Ja he vaativat 
itselleen täällä myös perustuslain mukaisia 
oikeuksia. Tässä maassa on viime aikoina 
paljon puhuttu ja huudettu laillisuudesta. 
Ylevä laillisuuskäsite on suorastaan tehty 
epäilyttäväksi sen vuoksi, että sen ritareiksi 
ovat ilmestyneet ne, joiden koko toiminnan 
päämääränä on laillisen yhteiskuntajärjes
tyksen tuhoaminen. Luottamus laillisuu
teen ja materialiseen oikeuteen on sen 
vuoksi viime aikoina alkanut tämän kan
san paraimmiston piirissä horjua (Puhe
mies koputtaa). Älköön ainakaan edus
kunta itse horjuttako tätä luottamusta 
ja--

P u h e m i e s: Minun täytyy puhujalle 
huomauttaa, että koetetaan pysyä asiassa. 
Työjärjestyksen muutoksesta on ainoastaan 
kysymys. 

P u 'h u j a: Minä luulen puhuvani työ
järjestyksen muutoksesta, kun puhun siitä, 
onko eduskunnalla oikeus käydä antamaan 
ehdotettuja määräyksiä. 

P u h e m i e s: Minä huomautan puhu
jalle, että puhemiehen huomautukset on 
otettava huomioon. 

Puhuja poistuu pU>hujalavalta. Hyvä
huutoja eduskunnasta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 
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P u h e m i e s: Kun ei ole tehty ehdotusta 
aloitteen hylkäämisestä, lähetetään se työ
järjestyksen 66 § :n mukaisesti lausunnon 
antamista varten p u h e m i e s n e u v o s
toon. 

Pöydäl1epanolt: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon : 

3) Ehdotnrksen laiksi ulosottolain 5 luvun 
18 ja 48 § :n muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 1; 

4) Ehdotuksen laiksi ulosottolain väliailmi-
sesta muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 2; 
sekä 

5) Määrärahan myöntämi,stä eräiden ra:ken
nusten rakentamista varten Salmin rajavar
tioston keskussijoituspaikalle Pitkärantaan 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 1. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on maanantaina kello 19. 

Täysistunto lopetetaan kello 17,08. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 
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määrärahan osoittamisesta yhteisen 

kello 19. 

'Siv. 

151 

153 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

koulutalon ,rakentrumista varten Viipu
rin teollisuuskoululle ja Suomen saha-
teollisuuskoululle ................. . 

10) Ed. Tapanisen y. m. rah. al. n:o 
10 määrärahan osoittamisesta hakkuu
palkkioiksi suomalaisille pienpuutava
ran ostajille Tornion- ja Muonion-
jokien vesistöissä ................. . 

11) Ed. Heiniön y. m. rah. al. n:o 11 
määrärahan osoittamisesta valtion len
tokonetehtaan siirtämiseksi .Suomenlinr 
nasta Tampereelle ............... . 

12) Ed. Kiviojan y. m. rah. al. n:o 
12 määrärahoo osoittamisesta puhelin
johdon ra;kentamiseksi Oulusta Hai-
luodon !kirkonkylään ............. . 

13) Ed. Jatkolan y. m. rah. al. n:o 
13 lisämäärärahan osoittrumisesta val
tionavuksi kunnanläälkärien paikkaa
mista ja kunnallisen sairawn:hoidon 
edistämistä varten ............... . 

14) Ed. Herralan y. m. rah. al. n:o 
14 määrärahan osoittamisesta Rova
niemen yleisen sairaalan laajentami-
seen ............................. . 

15) Ed. Herralan y. m. rah. al. n:o 
15 määrärahan osoittamisesta Oulun 
läänin lääninsairaalan laajentamiseen 

16) Ed. Aaltosen y. m. rah. al. n:o 
16 mä!ärä:rahan osoittami,sesta Turun 
läänin lääninsairaalan laajenta;mista; 
varten ........................... . 

17) Ed. Ryömän rah. al. :n:o 1'7 
määrärahan osoittamisesta sairasma
jan rakentamista val'ten Enontekiöön 

18) Ed. Salon y. m. rah. al. n:o 18 
määrärruhan osoittamisesta aluesairaa
lan rakentamiseksi Säräisniemen pitä-
jään ............................ . 

19) Ed. Kalliokosken y. m. rah. al. 
n:o 19 määrära;han osoittamisesta yh-

Siv. 

153 

" 

" 

" 

154 

" 

" 

" 

" 

" 



142 Maanantaina 18, p. syyskuuta 1H33. 

teisen sairrualan rakentamista varten 
Vetelin, Perhon ja Ha1suan 'kunnille 

20) Ed. Oksasen y. m. rah. al. n:o 
20 määrärahan osoittamisesta Helsin
,gin yleisen sairaala;n synnytys- ja nais
tautienosaston vuosimenoarviota var-
ten ............................. . 

21) Ed. HMJJnu1an y. m. rah. al. n:o 
21 _määrärahan :osoittamisesta valtion
sairaalan rakentamista varten Kemiin 

22) Ed. von Frenckellin y. m. rah. 
al. n:o 22 määrärahan osoittamisesta 
sairaalarakennuksen rakentamiseksi 
Helsingin sotilassaimalaa varten .... 

23) Ed. Koivuranil11an y. m. rah. al. 
n:o 23 määrärahan osoi,ttamisesta Ro
vaniemen y-leisen sairaalalll laajenta-
mista varten ..................... . 

24) Ed. Pohjalan y. m. rah. al. n:o 
24 määrärahan osoittamisesta Porin 
valtionsairaalan uudelleen rakentarrni-
seksi ............................ . 

2.5) Ed. Jauhosen y. m. rah. al. n:o 
25 mä:äräraha'l]j osoittamisesta avustuk
seksi Oulun dill!konissakodi!J:le uudis
rakennuksen mkentamista val'lten .. 

26) E'd. Linillian y. m. rah. al. n:o 
26 määrärahan osoittamisesta avustuk
seksi Uudenmaan suomalaisten kun
tain y. m. yhtymälle keuhkotau:ti,pa
rantolan rakentamistöiden aloittamista 
varten ........................... . 

2'7) Ed. Räisäsen y. m. raih. al. n:o 
27 lisämäärära1han osoittamisesta Suo
men Tuberkuloosin Vastustamisyhdis
tyksel1e kahden uuden ,tuberkuloosi-
huoltopiirin perustamiseksi ....... . 

28) Ed. A-aJttelan y. m. ra:h. al. n:o 
28 lisämäJärärahan osoittrumisesta va;l
tionavustuksiksi tuberkuloosiparanto-
lain rakentamista varten ......... . 

29) Ed. Sarlinin y. m. ra;h. al. n:o 
29 mä;ärärahan osoittamisesta palotoi-
men edistämistä varten ........... . 

30) Ed. V. AnnalaJn y. m. rah. al. 
n: 0 30 mruärärahan osoittamisesta sie
lunihoitotyötä varten erinäisillä paik-
ka;kunnilla ....................... . 

31) Ed. Lumpeen y. m. rah. a:l. 1111:0 

31 ~isämä:ärärahan osoittamisesta; koti-
kasvatustyön tukemiseksi ......... . 

32) Ed. Kukkosen y. m. raih. al. 
n:o 32 mää,rärahan osoittamisesta apu-

Siv. 

154 

" 

155 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

ralhoiksi itämerensuomalaisia kieliä 
opiskeleville yliop.pilaille Eestiin teh-
täviä opintomaikoja varten ........ . 

33) Ed. Rantalan y. m. rah. al. n:o 
33 mää:räraihan osoittamisesta avustuk-
seksi Työväen Urheiluliitolle ....... . 

34) Ed. W:enmani!l1 y. m. rah. rul. 
n:o 34 mäJärärahan osoittamisesta Suo
men Rauhanliiton toiminnan edistämi-
seksi ............................ . 

35) Ed. Oula:smMn y. m. rah. al. 
n:o 35 mä!äräirahan osoittamisesta käy
t~~täyäksi varhaisnuorisotoiminna;n hy-
vll!ksi ........................... . 

36)1 Ed. Voionmaan y. m. rah. al. 
n:o 36 koroitetun määrärahan osoirtta
misesta opintokerhotoiminnan avusta-
miseksi ......................... . 

37) Ed. Voionmaan y. m. rah. al. 
n:o 37 koroitetun määrä:ra~han osoitta
misesta kansantrujuistieteellisten luen-
tojen avustamiseksi ............... . 

38) Ed. VoiolllUlaan y. m. rah. al. 
n:o 38 koroitetun määrärahan osoitta
misesta erinäisten valistusjärjestöjen 
avustamiseksi .................... . 

39) Ed. Voionmaan y. m. rah. al. 
n:o 39 lisä:tyn määrärahan osoittami-
sesta raittiustyötä varten ......... . 

40) Ed. Löthmanin y. m. rah. al. 
1n:o 40 määrärahojen osoittamisesta 
kansanopistojen vuosiavustuksen ko
roittamista sekä niiden rakennusavus
tuksia ja :kuoletuslainoja val'lten .... 

41) Ed. Hongan y. m. rah. al. n:o 
41 määrärahan osoittamisesta Salon 
yhteiskoulun ottamiseksi valtion hal-
tuun ............................ . 

42) Ed. Lahtela111 y. m. rah. al. n:o 
42 määrärahan osoittamisesta Kemi
järven yhteiskoulun avustamiseen .. 

43) .Ed. Oksasen y. m. raih. al. n:o 
43 mäåJrärahan osoittamisesta Kotkan 
tyttölyseon rakentamista varten .... 

44) Ed. Kivenojan y. m. rah. al. n:o 
44 määrärahrun osoittamisesta Hami
nan yhteislyseon rakennustyön alloitta-
mista varten ..................... . 

45) Ed. Pärssisen y. m. rah. al. n:o 
45 koroitetun määrärahan osoittami
sesta maalaiskansakoulujen avusta-
mista varten ..................... . 

Siv. 

156 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

157 

" 

" 

" 

" 



R,ah,a as~.a-aloi M€et. 

46) Ed. Larrnpi,soo y. m. rruh. a1. 
n:o 46 määrärahan osoittamisesta Mus
tialaan ra.kennettavaa musoorrukenr 
nusta varten ..................... . 

47) Ed. Vaaraman y. m. rah. al. 
n: o 4 7 mäiärärruhan osoittamisesta Sa
von ma:akunta~arkiston rakentamista 
varten ............................ . 

48) Ed. 'Tuomivaruran rah. al. n:o 
48 mäiärärahan osoittarrnisesta velkaau
tuooiden kunnollisten maanvnjelijäin 
velkojen vakauttlllmista varten ..... . 

49) Ed. Koiviston y. m. rah. al. n:o 
49 lisämäärärahan osoittarrnisesta yk
sityismetsätalouden edistämistä ja vrul-
vontaa varten ................... . 

50) Ed. Pekkalan y. m. rah. al. n:o 
50 lisämäärärahan osoittamisesta avus
tuksiksi ·erinäisille metsätaloudellisille 
yhdistyksille ..................... . 

5~1) Ed. Pekka:la;n ra:h. al. n:o 51 
määrärahojen osoittamisesta metsrun
parannus- ja suonkuivaustöihin .... 

5~2) Ed. Tolosen y. m. rah. al. n:o 
52 määrärahan osoittamisesta metsä
marjojen ja sienien keräämistä sekä 
kauppaa edistävää valistustyötä var-
ten ............................. . 

53) Ed. Oksasen rah. al. n:o 53 
määrärahan osoittamisesta Suomalai
selle Marttaliitolle kolmen koneellisen 
marja:nlkuivaamon perustarrnis- ja hoi-
tokustannuksiin .................. . 

54) Ed. Lahtelan y. m. 1;ah. al. n:o 
54 määrärahan osoittamisesta poron-
lihan vientipa:lkkioiksi ............ . 

55) Ed. Oulasmaan y. m. rah. a:l. 
n:o 55 määräraili.an osoittamisesta pe
runa:nviljely'ksen 'tehostamiseksi Poh
jois-Karjalan ja Oulun läänin ahdin-
gossa olevissa kunnissa ........... . 

56) Ed. Hirvensalon y. m. ra:h. al 
n: o 5.6 koroitetun määrärahan osoitta
misesta maatalouskerhotyötä varten .. 

57) Ed. Oula:smaan y. m. rah. al. 
n:o 57 määrära:han osoittamisesta 
mruatalouskerhotyötä varten Itä- ja 
Pohjoi~Karjalan1 sekä Oulun läämin 
heikossa taloudellisessa asemassa ole-
ville kunnille .................... . 

58) Ed. Ikosen y. m. rah. a:l. !Ill:o 58 
määrärallau .osoittamisesta avus:tuk
siksi yksityisille maatalousoppilaitok-
sille ............................. . 

Siv. 

157 

" 

" 

" 

158' 

" 

" 

" 

" 

" 

160 

" 

161 

59) Ed. Heikkisen y. m .. rah. al. n:o 
59 määrärallan osoittamisesta Muuru
veden maata:louskoulujen lunastami-
se'ksi valtiolle .................... . 

60) Ed. Sariola!Ill y. m. rruh. al. n:o 
60 määräraili.an osoittamisesta Itä-Hä
meen tietopuolisen karjanhoitokoulun 
ja koulutilan lunastacrniseksi valtiolle 

61) Ed. Leiwon y. m. ra:h. al. n:o 61 
määrärahan ·osoittamisesta lehtorin
viran perustamiseksi Lepa.an puutar-
haopistoon ....................... . 

62) Ed. Ha:nnulan y. m. rah. al. 
n:o 62 määrärahan >CJsoittamisesta Pe
räpohjolan kasviTIJViljelyskoeaseman 
perustamista va,rten .............. . 

63) Ed. Lehtosen y. m. rah. al. n:o 
63 määrärahan osoittrumisesta raivaus
töiden suorittamiseen vankityövoimalla 
Petsamon kihlakunnassa .......... . 

64) Ed. Lehtosen y. m. rah. al. n: o 
64 lisämäärärahan osoittamisesta 
uudis- ja laidunviljelyspalkkioiksi 
rajaseudulla ..................... . 

65) Ed. Oulasmaan y. m. rah. a:l. 
n:o 65 lisäm'äärärahan osoittamisesta 
pienviljelijäin laidun- ja uudisrai
vauspalkkioiden koroittacrnista varten 

66) Ed. Rytingin y. m. raih. al. n,:o 
1 66 määrärahan osoi,ttamisesta heikossa 

taloudellisessa asemassa olevien pien
viljelijäin raivattujen uudispeltoj,en 
kasvukuntoon saattamista varten .... 

67) Ed. Hautalan y. m. rah. al. n:o 
67 määrärahan osoittamisesta jaetta
va;ksi Oulun läänin pienviljelijöille 
perusparamnusten suorittamista var-
ten,. ............................. . 

68) Ed. V allaksen y. m. rah. al. 
n:o 68 määrärahan osoittamisesta: pien
viljelijäin. ja asutustilallisten hedelmä-
tarhaviljelyspalkkioiksi ........... . 

69) Ed. Jokisen y. m. rah. al. n:o 
69 määrärahan osoittamisesta pien
viljelij'äin opintomatkojen ja esikuva-
talouksien avustamista varten ..... . 

70) Ed. Lampisen y. m. rah. al. 
n:o 70 määrärahan osoittamiseSlta pien
viljelijäin laidunyhtymien avustamista 
varten ........................... . 

71) Ed. Setälän y. m. rah. al. n:o 
71 määrärahan osoittamisestru laidun
maan hankkimiseksi pientilallisille. 

143 

'Siv. 

161 

" 

, 

" 

" 

" 

" 

, 

162 

" 

" 

, 



144 (M.aanan:taina 18 p. syyskuuta l9G3. 
~--~--~~------~------~~~~~~~~~~~-'----"-'---------

72) Ed. Aittaniemen y. m. rah. al. 
n:o 72 määrärahan osoittamisesta pien-
viljelyksen 'kehittämistä varten ..... . 

73) Ed. Aittaniemen y. m. rah. al. 
n:o 73 määrärahan osoittamisesta jaet
tavaksi pienviljelijöille kotoiiSten lan
tavarojeJ:L taLteenottoparkkojen >laitta-
mista varten ..................... . 

74) Ed. Erkon y. m. rah. al. n:o 74 
määrärahan osoittamisesta Suomen 
Kalastajajärjestöjen Keskusliitto r. y:n 
avustamista varten ............... . 

75) Ed. Leppäiän y. m. rah. al. n:o 
75 määrärahan osoittamisesta maa;ta
louSISeuroj en kalan viljelyslaitoksien 
ylläpitämistä varten .............. . 

76) Ed. Österiliolmi:n y. m. rah. al. 
n:o 76 määrärahan osoittamisesta ka-
lanviennin pa1kitsemiseksi ......... . 

77) Ed. Leppäiän y. m. rah. al. 
n:o 77 määrärahan osoittamisesta Vuo
hensalon kalanviljelyslaitosta varten 

78) Ed. Österholmin y. m. rah. al. 
n:o 78 lisämäärärahan ·osoittamisesta 
kotimaisen kalankulutuks.en lisäämi-
seksi ............................ . 

79) Ed. Kaija1aisen y. m. rah. al. 
n: o 79 ·määrärahan osoittamisesta 
avustukseksi Petsamon kalanmyynti-
osuuskunnalle .................... . 

80) Ed. Kaurasen y. m. rah. al. n:o 
80 määrärahan osoittamisesta Vuoksen 
laskua varten ................... . 

81) Ed. Rytingin y. m. rah. al. n:o 
81 määrärahaTIJ osoittamisesta koneel
lisen tutkimuksen toimittamista var
ten Sotka- ja Pudasjärven vedenpin-
nan 1säännöstelemiseksi ............ . 

82) Ed. Arffmanin y. m. ra:h. al. n:o 
82 määrärahan osoittamisesta Sotka
mon vesistön ja Oulujärven tulvave-
denpinnan alentamiseksi .......... . 

83) Ed. Lahtelan y. m. ra:h. al. n:o 
83 määrärahan osoittamisesta Kemi
järven tulvien ehkäi•semistä tarkoitta
vien perkaustöiden suori,ttamista var-
ten ............................. . 

84) Ed. Huotarin y. m. rah. al. n:o 
84 määrärahan oso]ttamisesta nuoriso
työttömyyden kasvua selvittävän tut-
kimuksen toimeenpanoa varten ..... . 

85) Ed. Perhon y. m. rah. al. n:o 85 
määrärahan osoittamisesta vanhuus-

Siv. 

162 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

ja työkyvy.ttömyysvakuutuksen .toteut-
tarrnista varten ................... . 

86) Ed. Lumpeen y. m. rah. al. 
n: o 86 Hsämäärä:ra;han osoittamisesta 
vähävaraisten 'lasten ja nuorten am-
mattilkasva:tusta varten ........... . 

87) Ed. Tannerin y. m. rah. al. in:o 
87 määrärahan osoittamisesta maata
loustyöväen asunto-olojen parantami-
seksi ............................ . 

88) Ed. Pärssisen y. m. rah. al. 
n:o 88 mää.rä,raihan osoitltamisesta äi
tiyshuollon järjestämistä varten vähä-
varaisten keskuudessa ............. . 

89) Ed. Heiniön y. m. rah. al. n:o 
89 koroitetun määrärahan osoittami
sesta Ammattienedi,stämislaitoksen 
avustamista varten ............... . 

90) Ed. Lumpeen y. m. rah. al. 
n:o 90 lisämäärärahan osoittamisesta 
kesävirkistyksen jårjestelyä. varten 
alle kansakouluiän oleville varatto-
mien kotien 1lapsille ............... . 

91) Ed. Moilasen, y. m. rah. al. n:o 
91 määrärahan osoittami,sesta( työkes
kustalon .rakentamista varten Viipu
rin :i!täiselle laitakaupunkialueelle ... 

92) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 
92 määrärahan osoittamisesta KuoHt
järven kirkorrkylän~Tuutijärven erä-
maantien rakentamiseen ........... . 

H3) E1d. Lahtelan y. m. rah .. al. n:o 
93 määrärahan osoittamisesta Kuola
Jarven Kursunkylän ~ Ahvenseljän 
tien ra;kentamista varten ......... . 

94) Ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 
9·4 määrärahan osoit.tamisesta Kemi
järven~Luusuan maan.tien rakenta-
miseen .......................... . 

95) Ed. Oulasmaan y. m. rah. al. 
n:o 95 määrärahan osoittamisesta Val
timon kunnassa olevan Puukarin
Koppelojärv.en maantien kuntoonpa-
noa varten ....................... . 

9•6) Ed. Janihosen rah. al. n:o 96 
1 määrärruhan osoittamisesta Piispajär
ven~Kiannanniemen~Hossan maan-
tien ra:kenta;mista varten ......... . 

97) Ed. Voionmaan y. m. raih. al. 
n: o 97 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Tampe-
reelta länteen ................... . 

98) Ed. Kettusen, y. m. rah. al. n:o 
98 määrärahan osoittamisesta ma:an-

Siv. 

163 

" 

164 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

165 



R.ahaas,ia-aloi tteet. 

tien rakentamista varten Rääkkylän 
Oravisalosta Pyssysalon kautta Rääk-
kylän kirkonkylään ............... . 

99) Ed. Rytingin y. m. rah. al. n::o 
.99 mäåirärahan osoittamisesta maan
tien rakentamista varten Ranuanr---
Impiöjärven maan.tiestä Mäntyjärven 
kautta Posion kuntaan ........... . 

100) Ed. Kestin y. m. rah. aJL n':o 
100 määrärahan osoittamisesta maan
tien rakentamista varten Muhoksen
Ylikiimingin maantieltä Utajärven-
Puolangan maantielle ............. . 

101) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n:o 101 määrärahan osoittamisesta 
Palojoensuun- Kaaresuvannon- Kil
pisjärven maantie.n rakentamista var-
ten ............................. . 

102) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n: o 102 määrärahan osoittamisestru 
Kittilän---<Enontekiön maantien raken-
tamista varten ................... . 

103) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n:o 10\3 määrärahan osoittamisesta 
Savukosken-Martinkylän maantien 
rakentamista varten .............. . 

104) Ed. Kiviojan rah. al. n:o 104 
määrärahan osoittamisesta maan,tien · 
rakentamista varten Rautiosta; Ala-
vieskaan .................... , ..... . 

105} Ed. Hännisen y. m. rah. al. 
n:o 105 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamiseksi Kuusamon 
Poussunkylän Murtovaarasta Kurvi
.senvaaran kautta Teerirannalle .... 

106) Ed. Hännisen y. m. ra:h. al. 
n:o 106 määrärahan osoittamisesta 
Posion kunnassa olevan Lehtiniemen 
-Paloperän maantien rakentamista 
varten .......................... . 

107) Ed. Oulasmaan y. m. rah. al. 
n:o 107 mäiirärahan osoittamisesta 
maantien rakentamiseksi Porokylän 
pysäikiltä Kuhmoniemen maantielle .. 

108) Ed. Hännisen, rah. al. n:o 108 
määrärahan osoittamisesta maantien 
rakentamiseksi Haatajasta Ylikitkan 
ja Livojärven välillä olevalle tukin-
i3iirtolai tteelle .................... . 

109) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n:o 109 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Pelko
senniemen kirkonkylästä Kairalan ky-
]ään .. : ........................ .. 

Siv. 

165 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

166 

" 

" 

110) Ed. Lepistön, y. m. rah. al. 
n:o 110 määrärahan, osoittamisesta 
maantien rakentamista V8Jl'lten Taho
lammin pohjoispuolen maantieltä 
Eskolan asemalle ................. . 

111) Ed. Kososen y. m. rah. al. n:o 
111 määrärahan osoittamisesta Ilo
mantsin-Möhkön maantien korjaa-
mista varten ..................... . 

112) Ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n:o 112 määrärahan osoittamisesta 
Vaalajärven-Jeesiän tieosan raken-
tamista varten ................... . 

113) Ed. Marttilan y. m. rah. al. 
n:o 113 m'äärärahan osoittamisesta 
teiden tekemiseen uudisasutusalueilla 

114) Ed. Kullbergin y. m. rah. al. 
n:o 114 määrärahan· osoittamisesta 
.Pernajan pitäjän Koskenkylän ja 
Kouvolan aseman välisen maantien 
uudelleen rakentrumista va,rten ..... . 

115) Ed. Tukian y. m. rah. al. n:o 
115 määrärahan osoittamisesta maan
tien rakentamista varten Lappeenran-
nasta Taipalsaarelle ............... . 

116) Ed. Koivurannan y. m. rah. a1. 
n:o 116 määrärahan osoittamisesta 
maantien rakentamista varten Sierilän 
lossiLta Pekkalan lossille Kemijoen 
eteläpuolta ....................... . 

117) Ed. Koivurannan y. m. rah. 
al. n: o 117 määrärahan osoittamisesta 
'Pellonkylän ja Me1tauksen välisen 
maantierakennustyön jatkamista var-
ten ............................. . 

118) Ed. Hännisen y. m. rah. al. 
n:o 118 määrärahan osoittamisesta yh
dystien rakentamista varten Oulun
Kuusamon maantiestä Kuoliovaaran 
seudu1ta Purnuvaaran kautta Karinie-
men-Raistakan tiehen ........... . 

119) Ed. Ry.tingin y. m. rah. al. 
n:o 119 mää1rärahan osoi.ttamisesta yh
dystien rakentamista varten Pudasjär
ven--Sarajärven maantiestä Ranuan 
-Kelahaaran maantiehen ......... . 

120) Ed. Salon rah. al. n:o 120 
määrärahan osoittamisesta maantie
penkereen ja sillan rakentamiseksi 
Otermajärven safuneen ............ . 

121) Ed. Hännisen y. m. rah. al. 
n: o 121 määrärahan osoittamisesta 
sillan rakentami,seksi Iijokeen laske-
van Siuruanjoen yli ............. . 

145 

Siv. 

166 

" 

, 

" 

" 

" 

" 

167 

" 

" 

" 

" 
19 



146 tM,aanantaina 18 p. syyskuuta 1933. 

122) Ed. Salon rah. al. n:o 122 
mä:ärärahan osoittamisesta sillan ra
kentamiseksi Oulujoen yli< Utajärven 
-Puolangan maantiellä ........... . 

123) Ed. Kämäräisen y. m. rah. al. 
n:o 123 määrärahan osoittamisesta 
Peltosalmen sillan rakennusttöiden 
aloittamista varten ............... . 

124) Ed. Kiviojan rah. al. mo 124 
määrärahan osoittamisesta Ylivieskan 
-Ryöppään satamaradan rakenta-
mista varten ..................... . 

125) Ed. Kaasalaisen y. m. rah. al. 
n:o 12,5 määrärahan osoi,ttamisestw 
Kyläpaak!kolan-Mylly.pellon radan 
rakentamista varten .............. . 

12,6) Ed. Jauhosen y. m. rah. al. 
n:o 126 mä:ärärahan osoittamisesta 
rautatien rakentamista varten Kontio-
mäen asemalta Taivalkosikelle ..... . 

127) Ed. Rytingjn y. m. rah. al. n:o 
127 määrärahan osoittamisesta Oulnn 
-Kuusamon-Paanajärven rautatien 
ra:kentamistöiden alullepanoa varten 

128) Ed. Sjöblomin y. m. rah. al. n:o 
128 määrärahan osoittamisesta radio
majakan rakentamista varten Utöhön 

129) Ed. Moilasen y. m. rah. al. n:o 
129 määrärahan osoittamisesta Srulva
rin johtoloiston rakentamista sekä eri-
näisiä perkaustöitä varten ......... . 

130) Ed. Sjöblomin y. m. rah. al. 
n :o 130 määrärahan osoittamisesta pu
helinjohdon rakentamiseksi Degerbyn 
-Sottungan- Kumlingen~Brändön 
välille ........................... . 

131) Ed. Schildtin y. m. rah. al. 
n:o 131 määrärahan osoirtltamisesta 
Päijänteen vesistöön kuuluvien Sa
maan- ja Hopeasalmen syventämistä 
varten ........................... . 

132) Ed. Toivolan y. m. toiv. al. 
n:o 1 presidentin vaalia koskevien pe
rusituslain säännösten muuttamisesta 

133) Ed. Virkkusen y. m. toiv. al. 
n :o 2 kansanedustajien lukumäärän 
välhentämisestä ................... . 

134) Ed. Schildtin y. m. toiv. al. 
n:o 3 valtiollisen vaalioikeuden myön
tämisestä vakinaisessa sotapalveluk
sessa oleville upseereille, sotilasvirka-
miehille ja kanta-ruliupseereille ..... . 

135) Ed. Rantasen y. m. toiv. al. 
n:o 4 va;1tiollisen vaalioikeuden myön-

Siv. 

167 

" 

" 

" 

168 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

tämisestä vakinaisessa sotapalveluk-
sessa oleville henkilöille ........... . 

136) Ed. J. Annalan y. m. toiv. al. 
UJ:o 5 kielilainsäädännön uudistami-
sesta ............................ . 

137) Ed. Junnilan y. m. toiv. al. 
n:o 6 va1tionyliopi,ston muuttamisesta 
täysin suomenkieliseksi ........... . 

138) Ed. Ala-Kuljun y. m. toiv. wl. 
n:o 7 teknillisen korkerukoulun suoma-
laistamisesta ..................... . 

139') Ed. Lahdensuon y. m. toiv. al. 
n:o 8 ~esityksen antamisesta Suomen 
lippulaiksi ....................... . 

140) Ed. Huittisen y. m. toiv. al. 
n :o 9 sakkokoron poistamisesta ..... . 

141) Ed. Åhlströmin y. m. toiv. al. 
n:o 10 komissiouin asettamisesta tutki
maan Tammisaaren pakkotyölaitok
sessa kesällä 1933 sattuneen syömäla-
kon yhteydessä olevia asioita ....... . 

142) Ed. Erkon y. m. toiv. rul. n:o 
11 erinäisistä kauppasopimuksia uudis
tettaessa varteenotettavista seikoista 

143) Ed. Hannulan y. m. toiv. al. 
UJ:o 12 Tornion ja Muonion rajajokien 
uittoväylän rakennuskustannuksien 
jruosta ........................... . 

:144) Ed. Tarkkasen y. m. toiv. al. 
n:o 13 pakkokurssin vahvistamisesta 
Osakeyhtiö Maa:kiinteistöpankin obli
gatioille maksujen suorituksessa .... 

145) Ed. Takalan y. m. :toiv. al. 
n: o 14 erikoisveron säätämisestä puo
lustuslaitoksen maan,puol ustusvälinei
den lisäämistä ja kunnostamista var-
ten ............................. . 

146) Ed. Oulasmaan y. m. toiv. al. 
n:o 15 erikoisveron säätämisestä ta-
louspulan lieventämiseksi ......... . 

147) Ed. Pitkäsen y. m. toiv. a1. 
n:o 16 ku1taehtolai11JOja saaneiden 
maanviljdijäin V3ipauttamisesta kulta-
ehtositoumuksestaan .............. . 

148) Ed. Hautalan y. m. toiv. al. 
n:o 17 toimenpitei,stä kultaehdon pois.-
t31miseksi frangilainoista .......... . 

149) Ed. Jfestin y. m. toiv. al. n:o 
18 ulkomaisten maakalouskiinnirtyslai
nain vapauttamisesta kultaeihdosta .. 

150) Ed. Jacobssonin toiv. al. n:o 
19 velallisen oikeuttamisesta lun~sta
maan kultaehtoisen obligation sen ni-

Siv. 

168 

170' 

172: 

173 

" 

" 

" 

177 

" 

" 



Toii\"OIIDUS a.:Uoi t.teet 0 

Siv. 

mellisarvosta valtakunnan pankin sete-
leille 0 0 0. • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 177 

151) Ed. Erkon y. m. toiv. al. n:o 
20 kulutustuotteiden tullinalennuk-
sista .. .. .. .. .. .. . . .. .... .. .. .. .. . . 178 

152) Ed. Ikosen y. m. toiv. al. n:o 
21 korvauksen myönt;ämisest.ä Suomen 
kansalai8ille heidän Venäjälle jää-
neestä omaisuudestaan ............ . 

153·) Ed. Rytingin y. m. toiv. al. " 
n:o 22 virasto-olojen yksinkertaistUJt
tamisesta ja uudelleen järjestämisestä , 

154) Ed. Hannulan y. m. toiv. al. 
n:o 23 Tornion kaupungin vapautta
misesta ottamasta osaa Tornionjoen 
sillan rakennuskustannuksiin ........ 180 

155) Ed. von Frenckellin y. m. toiv. 
al. n:o 24 valtion hypoteekkilaitoksen 
perustamisesta ................... . 

15,6) Ed. Linkomiehen toiv. al. n:o 
25 Helsingin yliopiSiton päärakennuk-
sen laajentarrnisesta ............... . 

157) Ed. von Frenckellin y. m. toiv. 
al. n :o 26 stadionin kentän rakenta-
misesta varatyöanäärära:hoilla ...... . 

158) Ed. Kestin y. m. ;toiv. ml. n:o 
27 esityksen allltamisesta pankkitar
kastustoiminnaTIJ tehostamisesta ja ra-
halaitoksien kontrolloimisesta ...... . 

159) Ed. Hautalan toiv. al. n:o 28 
toimenpiteistä Suomen markan a.rvon 
a'lentamiseksi .................... . 

" 

" 

" 

" 

" 160) Ed. Hautalan toiv. al. n:o 29 
korkom~r~inaalin määrä:ämisestä 1 1

/ 2 

prosentiksi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 181 
161) Ed. Pohjalan y. m. toiv . .al. 

n1: o 30 toimenpiteistä uuden lasten
sairaalan raJkerrtamiseksi Helsinkiin .. 

1·62) Ed. Hongan y. m. toiv. al. 
n:o 31lenrtolmneen sijoittamisesta Tur
kuun sairaslentokuljetusta varten .. 

163) Ed. Sal'linin y. m. toiv . .al. n:o 
32 -esityksen antamisesta laiksi sokeus-
korvauksesta ..................... . 

164) Ed. Lahdensuon y. m. toiv. al. 
n:o 33 esityksen antamisesta muutok-
siksi vesioikeuslakiin ............. . 

165) Ed. Lonkaisen y. m. toiv. al. 
n:o 34 kuuromykkien köyhäinhoidon 
uudistamisesta ................... . 

166) Ed. Kivisalon y. m. toiv. al. 
n:o 315 työ,ttömyysr.ahastojen perusta· 
mista koskevien säännösten tehostami-
sesta ............................ . 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

167) Ed. K~visalon y. m. toiv. al. 
n:o 36 taajaväkisillä paikkakunnilla 
olevien vuokra-alueiden i!tsenäis:tyttä-
misestä .......................... . 

168) Ed. Kestin y. m. toiv. al. n:o 
37 niiden vuokra-alueiden itsenäistyt
tämisestä, jotka jostakin syystä on jä-
tetty lunastusoilkeutta vaille ....... . 

169) Ed. Kiviojan rtoiv. al. n:o 38 
kuntien rajain tarkistamisesta ..... . 

170) Ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n:o 39 suurradioaseman perustami
sesta Jyväskylän kaupunkiin tai sen 
läheisyyteen ............ 0 ••••••••• 

171) Ed. Sarlinin y.m. toiv. al. 
n:o 40 muutosten aikaalliSaamisesta 
kirkollista verotustw koskeviin sään-
nöksiin ......................... . 

172) Ed. Sjöblomin y. m. toiv. al. 
n :o 41 ansiomaksun lakkauttamisesta 

173) Ed. Rantasen y. m . .toiv. aL 
n:o 42 englanninkielen saattamisesta 
pakolliseksi oppiaineeksi oppikoului-
hin ......... 0 ................... .. 

174) Ed. Riipisen y. m. toiv. al. n:o 
43 toimenpiteistä lasten ja nuorten 
suojelemiseksi sukupuolirikollisuu-
delta ............................ . 

17 5) Ed. J acobssonin toiv. al. n: o 
44 maa:kunta-arkiSiton sijoittamisesta 
Vaasan kaupunkiin .... 0 ••••••••••• 

176) Ed. Böökin y. m . .toiv. al. n:o 
45 partiojärjestöjen urheilutoiminnan 
tukemisesta raha-arpajaisten vo~tto-
varoilla .... 0 ••••••••••••••••••••• 

177) Ed. Erkon y. m. toiv. al. n:o 
46 almanakkojen ja kalenterien julkai
semisen erioikeuden lopettamisesta .. 

178) Ed. V. Annalan y. m. toiv. alo 
n:o 47 maakiinteistöjen säilyttämi
sestä niin suurina, että ne kykenevät 
elättäinään viljelijän perheineen .... 

1'7,9,) Ed. Vilhulan y. m. toiv. aL 
n:o 48 tutkimuksen toimittamisesta 
yksityisten maanomistajain haHuss.a 
olleiden metsä-alueiden siirtymisestä; 
vuoden 1915 jälkeen ,puutavaraliikettä 
harjoittaville osakeyhtiöiHe ....... . 

180) Ed. V. Annalan y. m. ;toiv. al. 
n:o 49 lainan ottamisesta velkaan.tu
neiden kunnollisten maanviljelijäin 
ve1Jkojen vakauttamista varten ..... . 

147 

Siv. 

181 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

183 



148 1faanantaina 18 p. syyskuuta 1'9>33. 

181) Ed: Eskolan y. m. toiv. al. n:o 
50 valtion varoista maatalouden tuke
miseksi annettujen lainain muuttami-
sesta kuoletuslainoiksi ............. . 

182) Ed. Kämä.räisen y. m. toiv. al. 
n:o 51 maataloudessa tarvittavien luot-
tojen vrukauttamisesta ............. . 

183) Ed. Kestin y. m. toiv. al. n,:o 
52 taloudelliseen ahdinkoon joutunei
den pienviljelijäin velkojen vakautta-
misesta .......................... . 

184) Ed. Eskolan y. m. toiv. al. n:o 
53 toimenpiteistä itsenäistyneiden 
vuokra-alueiden pysyttämiseksi niiden 
todellisilla viljelijöillä ............ . 

·185) Ed. Marttilan y. m. toiv. rul. 
n:o 54 tutkimuksen toimittamisesta 
valtion asutustoimenpiteiden kautta 
erotettujen asutustilojen omistajain 
velkasuhteista .................... . 

186) Ed. T. Halosen y. m. toiv. al. 
n:o 55 toimenpiteistä omatta syyttään 
rahallisiin vaikeuksiin joutuneiden 
maaseudun asuntotilallisten auttami-
seksi ............................ . 

187) Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 
n:o 56 Pohjois- ja Itä-Suomen metsä
seutujen väestön elämismahdollisuuk-
sien tutkimisesta ................. . 

188) Ed. Kestin y. m. toiv. al. n:o 
57 esityksen antamisesta laiksi maata
louskiinteistöjen pakkohuutokauppo-
jen lopettamiseksi määräajaksi ..... . 

189) Ed. Kempin y. m. toiv. al. n:o 
58 asutustilojen hintojen alentami-
sesta ............................ . 

190) Ed. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n:o 59 Leppäveden, Keiteleen, ja Kivi
järven sekä niiden väliHä olevien j,är
vien vedenpinnan alentamismahdolli-
suuksien tutkimisesta ............. . 

191) Ed. Huittisen y. m. toiv. al. 
n:o 60 määräaikaisen verovapauden 
myöntämisestä uudisasuk'kaille ..... . 

192) Ed. Salon y. m. toiv. al. n1:o 
61 viljatullin peruuttamisesta eräissä 
tapauksissa ...................... . 

193) Ed. Kalliokosken y. m. toiv. al. 
n:o 62 valmisteveron määräämisestä 
margariinille ja nmiUe kasvisrasvoille 

194) Ed. Setälän y. m. toiv. al. n:o 
63 laidunmaan hankkimisesta pakko
lunastuksella pienviljelmille ja itse-
näistyneille mäkitupa-alueille ...... . 

• 

Siv. 

183 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

184 

" 

" 

" 

" 

195) Ed. Kestin y. m. toiv. al. n:o 
64 esityksen antamisesta laiksi pien-
viljelijäin laidunosuuskunnista ..... . 

196) Ed. Rytingin y. m. ,toiv. al. 
n :o 65 valtion metsämaiden asutta; 
mista koskevan lainsäädännön muuttae 
misesta ......................... . 

197) Ed. Salon y. m. toiv. al. n:o 
66 vankityövoiman käyttämisestä asu
tusalueiden viljelyskuntoon raivaami-
seen ............................ . 

198) Ed. Särkän y. m. ltoiv. al. n:o 
67 puutarhataimistojen ja siemenistu
kast.avaroiden saattamisesta tarkastuk-
sen alaisiksi ...................... . 

199) Ed. V. Annalan y. m. toiv. a1. 
n:o 68 venäläisen puutavaran maahan-
tuonnin kieltämisestä ............. . 

200) Ed. Huittisen y. m. toiv. al. 
n:o 69 tutkimuksen toimittamisesta 
puutavarain mittauksessa vallitsevista 
epwkohdista ...................... . 

201) Ed. Kullbergin y. m. toiv. al. 
n:o 70 yleisten ja yhdenmukaisten 
normien aikaansaamisesta maan puu-
tavaranmyynnissä ................ . 

202) Ed. Soiuin y. m. toiv. al. n:o 
71 kulojen hävittämien yksityisten 
asunto- ja maatalousra:kennusten uudel
leen rakentamisesta työttömyysmäärä-
rahoilla ......................... . 

203) Ed. Miikin y. m. toiv . .a:l. n:o 
72 kalanmätihautomon perustamisesta 
Saimaan ja Vuoksen vesistöä varten 

204) Ed. Metsärannan y. m. toiv. al. 
n:o 73 valtion talouskoulun perustami-
sesta Helsinkiin .................. . 

205) Ed. Tolosen y. m. toiv. al. n:o 
74 metsämarjojen tarkastusaseman 
perustamisesta ................... . 

206) Ed. Tannerin y. m. toiv. al. 
n:o 75 vä;hintä palkkaa koskevan lain
säädännön soveltamisesta metsä- ja 
uittotyöläisten työpalkkojen turvaami-
seksi ........ : ................... . 

207) Ed. Tannerin y. m. toiv. al. 
n:o 76 toimenpiteistä yleisen ja jatku
van työpa,lkkatilaston aikaansaami-
seksi ........................... . 

208) Ed. Hildenin y. m. ,toiv. al. 
n:o 77 työaj,an yleisestä lyhentämi-
sestä ............................ . 

209) Ed. Pärssisen y. m. toiv. al. 
tn: o 78 sairaanhoitajien työolojen sel-

Siv. 

184 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

185 

" 

" 

" 

" 

" 

" 



ToiiVOilllHffia.]ioi tteet. 

v1t~i~est~. ja heidän työaikansa ly-
hentrumsesta ..................... . 

210) Ed. V. Arnm.alan y. m. toiv. al. 
n:o 79 va1Jtion varatöissä ja yksityis
ten liikkeiden teettämi.ssä metsätöissä 
maksettavan urakkapalkan yksikkö-
hinnan nostamisesta .............. . 

211) Ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n:o 80 työhönsä harjaantuneen työn
tekijän toimeentulon turvaamisesta .. 

212) Ed. Erkon y. m. toiv. al. n:o 
81 i:lmailuliikennetoimiston perustami
sesta kulkulaitosten ja yleisten töiden 
ministeriöön ..................... . 

213) Ed. Branderin y. m. toiv. al. 
n:o 82 Pyhäjärven ja Oriveden väli-
sen kannaksen ikanavoimisesta ..... . 

214) Ed. Oksasen y. m. ,toiv. al. n:o 
83 maantien rakentamisesta Laurit
salasta Taipalsaaren Amrpujalan ky-
lään ............................. . 

215) Ed. Janihosen toiv. al. n:o 84 
eräitten maantiesuuntien tutkituttami
sesta Suomussalmen y. m. rpitäjissä .. 

216) Eid. Hännisen y. m. toiv. al. 
n:o 85 eräiden maantiesuuntien tutki
tuttamisesta Kuusamon ja Posion kun-
nissa ............................ . 

217) Ed. Lampisen y. m. toiv. al. 
n:o 86 tutkimukse:Il! ;t.oimittamisesta 
rautatien rakentamista vll!rten Helsin
gin läheltä Korian kautta Harjun ase-
malle ........................... . 

218) Ed. von Frenckellin y. m. ,toiv. 
al. n:o 8'7 rautatien rakentamisesta 
Korialta Porvoon~Keravan radalle 

219) Ed. Aaltosen y. :m. toiv. al. 
"n: o 88 Turun~Riihimäen rautatien 
rakentamisesta ................... . 

220) Ed. Alestalon y. m. rtoiv. al. 
n:o 89 tutkimuksen toimittamisesta 
ratasuunnalla Mynämäki-Peipohja-
Kau.hajoki-Vaasa ............... . 

221) Ed. Pilppulan y. m. toiv. al. 
n:o 90 rautatien rakentamisesta 
Uudestakaupungista Satakunnan ra-
dalle ............................ . 

222) Ed. Eskolan y. m. toiv. al. n:o 
91 rautatien rakerutamisema Mäntästä 
rrämsänkosken tehdasalueen kautta 
Päijänteen rantaan ............... . 

223) Eid. Vilhulan y. m. toiv. al. 
n:o 92 rautatien rakentamisesta Haa-

Siv. 

185 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

187 

" 

" 

·pamäen asemalta· Haapajärven ase-
malle .......................... .. 

224) Ed. J. Annalan y. m. rtoiv. af. 
'n:o 93 rautatien rakentamisesta Mylly
mäen ·tai Haapamäen asemalta Karstu-
lan kautta Nivalan asemalle ....... . 

225) Ed. Vesterisen y. m. toiv. al. 
n:o 94 rautatien rakentamisesta Jy
väskylästä Suolahden tai Uuraisten 
pitäjien kautta Haarpajärvern asemalle 

226) Ed. Kalliokosken y. m. toiv. 
al. n:o 95 rautatien rakentamisesta 
Kokkolasta Suolahteen ............ . 

227) Ed. BrJ?iglgarin y. m. toiv. al. 
n:o 96 rautatien ,rakentamisesta Suo
'lahden asemalta Äänekosken kauppa-
laan ............................. . 

228) Ed. Vaaraman y. m. toiv. al. 
n:o 97 Keski-Suomen poikkiradan ra-
kentamisesta ..................... . 

229) Ed. Jutilan y. m. rtoiv. al. n:o 
98 Huutokosken-Mikkelin-Heinolan 
radan rakentamisesta ............. . 

230) Ed. Branderin y. m. toiv. al. 
n:o 99 rautatien rakentamisesta Mat
kaselän asemalta Savonlinnan ja Mik-
kelin ikautta Heinolaan ........... . 

231) Ed. Tuomivaaran y. m. toiv. 
al. n:o 100 Viipurin kiertoradan ra-
kentamisesta ..................... . 

232) Ed. Leppälän y. m. toiv. al. 
n:o 101 rautatien rakentamisesta Uuk-
sulta Salmiin .................... . 

233) Ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 
n:o 102 rautatien rakentamisesta Suis-
tamosta Ilomantsiin .............. . 

234) Ed. Pennasen y. m. toiv. al. 
n:o 103 ~rautakien rakentamisesta Joen-
suusta Ilomantsiin ................ . 

235) Ed. Kososen y. m. toiv. al. n,:o 
104 rautatien rakentamisesta Joen-
suusta Ilomantsiin ............... . 

236) Ed. Heikkisen y. m. toiv. al. 
n:o 105 rautatien rakentamisesta Sys
mäjärven asemalta Savon radalle .. 

237) Ed. Hännisen y. m. toiv. al. 
n:o 106 rautatien rakentamisesta Ou-
lusta Kuusa;mon Paanajärvelle ..... . 

238) Ed. Lohen toiv. al. n:o 107 
rautatien rakerutamisesta Oulun tai 
Iin asemalta Kuusamon Paanajärvelle 

239) Ed. Koivurannan y. m. toiv. 
al. n:o 108 rautatien rakentamisesta 
Kulusjoelta Kitkajärvelle ......... . 

149 

Siv. 

187 

" 

, 

" 

189 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

, 



150 M,aanautaina 18 p. syY6kuuta 1'9G3. 

Ensimmäinen käsittely: 

240} Ehdotus 
5 luvun 1,8 ja 48 

Asia k i r j .a lt: 
mietintö n: o 1 ; 
n:o 17. 

laiksi ulosottolain 
§ :n muuttamisesta 

Lakivaliokunnan 
hall1tuksen esitys 

241) Ehdotus laiksi ulosottolain vä-
liaikaisesta muuttamisesta ......... . 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 2; hallituksen esitys 
n:o 16. · 

Ainoa k ä; s i t te 1 y: 

242) Ehdotus määrärahan myöntä
misestä eräiden rakennusten rakenta
mista varten Salmin rajavartioston 
keskussijoituspaikaHe Pitkärantaan .. 

A s i a k i r j a t: Va1tiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 1; hallituksen 
:esitys n:o 11. 

Pöydällepa:noa: varten 
e s i t e 11 ä ä n: 

·243) Ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 1 sen johdosta, että eduskun-
nan tiedoksi on saatettu asetus Suo-

Siv. 

190 

" 

" 

men ja Viron kesken näiden maiden 
välisestä kauppavaihdosta johtuvien 
maksujen järjestelystä tehdyn pöytä
kirjan voimaansaattamisesta . . . . . . . . 191 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Aaltonen, Alestalo, Arffman, 
Erkko, T. Halonen, Heiskanen, Helene
lund, Hirvensalo, Jacobsson, Jern, Kares, 
Koivisto, Koivulahti-Lehto, Koponen, Ko
sonen, Luostarinen, Meriläinen, Myllymäki, 
Paasivuori, Pennanen, Puittinen, Ranta
nen, Särkkä, Tanner, 'Tuomivaara, Vilhula, 
Voionmaa, Ahlström ja Österholm. 

Muistosanat ed. Ryynäse,stä. 

Seisoalleen nousten lausuu 

<Puhemies: Arvoisat edustajat l Ennen
kuin työmme näillä valtiopäivillä on pääs
syt alkuvalmisteluja pitemmälle, on minun 
ve~vollisuuteni jo toisen kerran ilmoittaa, 
että yhden joukostamme on ollut lähdet
tävä matkalle sinne, mistä ei enää palata. 
Meille on saapunut surusanoma, että edus
taja Ryynäsen on tuonen viikatemies tänä 
aamuna tavoittanut hänen kotonaan Pielis
järvellä. Edustajana kaikilla valtiopäivillä 
vuodesta 191'9 alkaen on nyt mananmajoille 
siirtynyt edustajatoverimme varsinkin val
tiovarainvaliokunnan jäsenenä ja valitsija
miesten puheenjohtajana tunnollisesti ja 
taitavasti täyttänyt niihin niinkuin muu
hunkin edustajatyöhön kuuluvat tehtä
vänsä, ja hilpeänä kunnon karjalaisena hän 
saavutti kaikkien meidän hänen kanssaan 
yhteistyöhön jouturieitten ystävyyden ja 
myötätunnon. Kaivaten kunnioitamme hä
nen muistoaan. 

Yleistulkki ilmoittaa kuolemantapauk
sesta ruotsiksi. 

Puhemiehen sanoja kuuntelevat edustajat 
seisaaltaan. 

Hetken hiljaisuus. 

Ilmoitusasiat: 

Lomaupyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta virkatehtävien vuoksi edustajat 
Vilhula ja Hirvensalo, kunnallisten tehtä
vien takia edustajat Koivulahti-iLehto, T. 
Halonen ja Meriläinen ja yksityisten asiain 
takia edustajat Tuomivaara, Voionmaa, 
Luostarinen ja Erkko, täksi ja huomiseksi 
päiväksi yksityisten asiain takia ed. Ales
talo, tämän viikon ajaksi sairauden takia 
ed. Rantanen sekä sairauden takia toistai· 
seksi ed. Paasivuori. 
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Uusia hallictlllksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että tasaval
lan presidentin kahden kirjelmän ohella 
tämän kuun 15 päivältä on eduskunnalle 
saapunut hallituksen esitykset n :ot 24-2,6 
sekä kirjelmän ohella tältä päivältä halli
tuksen esitykset n :ot 2.7 ja 28, jotka kaikki 
nyt on edustajille jaettu. 

Puhemies: Ilmoitan, että aloitteita 
tehneillä edustajilla, jotka tarvitsevat niitä, 
.asioita nyt valiokuntiin lähetettäessä, on 
tilaisuus saada ne eduskunnan keskuskans
liasta. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a 11 i o k o s k i: Suuri valiokunta 
kokoontuu huomenna tiistaina kello 15. 

PäiväjärjeSitfksessä ol,evat asiat: 

1) Määrärahojen osoittamista työttömyyden 
torjumiseksi 

koskeva ed. Tannerin y. m. rah. al. n :o 1 
·esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarain
valiokuntaan. 

Keskustelu: 

Pääministeri K i v i m ä k i: Herra puhe
mies sallinee, että minä esilläolevan aloit~ 
teen yhteydessä, joka on ensimmäinen va
liokuntaan nyt lähetettävistä, muutamin 
sanoin koskettelen tehtyjen aloitteiden yleis
piirteitä. 

Aloitteiden luku on näillä valtiopäivillä, 
tavallista suurempi. Osaksi tämä johtunee 
vallitsevasta vaikeasta ajasta, jonka lievit
tämiseksi ehdotetaan eri katsantokannoista 
lähteneitä tai paikallisten olojen vaatimia 
-erilaisia keinoja. Osittain ovat eduskunnan 
nuoret puolueet uusien luutien tavoin tah-

toneet lähteä la:kaisemaan ja osoittamaan 
. valitsijoilleen, että niiden edustajat muka 

ovat löytäneet muilta huomaamatta jää
neitä menettelytapoja, joilla hätä ja yhteis
kunnalliset epäkohdat olisivat lopullisesti 
poistettavissa. 

Aloiteoikeus on kansanedustajan kallis
arvoinen oikeus. Aloitteiden kautta eri vir
taukset kansakunnan keskuudessa tulevat 
valtiovallan tietoon, samoin kuin niiden 
kautta tulee huomio kiinnitetyksi eri kansa
laispiirien ja eri paikkakuntien tarpeisiin. 
Useita hyödyllisiä lainsäädäntö- ja muita 
toimenpiteitä on eduskunta-aloitteiden joh
dosta tullut vireille ja saatu onnelliseen 
päätökseen. Mutta aloiteoikeuttakaan ei 
saa johtaa harhateille. Näin tapahtuu, jos 
aloitteita tehdään kokonaisuuden etuja vaa
rinottamatta ja puoluetaktillisessa mielessä, 
taikka siten, että aloite tulee tyhjäksi is
kuksi ilmaan, jolloin aloitteesta on kärsinyt 
ei vain asianomaisen kansanedustajan, vaan 
myöskin koko eduskunnan arvo, jolta kansa 
täydellä syyllä odottaa ainoastaan tulok
seen johtavia, maan parasta silmällä pitäen 
hyvin perusteltuja ehdotuksia. 

Kosketelluin tavoin menettelivät aikoi
naan laajassa mitassa kommunistit silloin, 
kuin he olivat eduskunnassa. Parlamentti 
oli heille ainoastaan paikka, josta he va
paasti saattoivat levittää oppejansa ja mie
lettömiä aatteitansa. Ne, jotka silloin oli
vat täällä, muistavat, että sanotulta taholta 
ehdotettiin jopa neuvostojärjestelmän to
teuttamista eduskuntatietä. .Sen jälkeen 
kuin mainitun suunnan edustajia ei enää 
eduskunnassa ole ollut, on aloitteiden teos
sakin ollut havaittavissa pidättyväisyyttä, 
kunnes taas näillä valtiopäivillä on valitet
tava käänne huonompaan suuntaan alka
nut. On tehty ehdotuksia, jotka tähtäävät 
talousjärjestelmämme perusteiden järkyt
tämiseen, niin myös aloitteita kehityksen 
pyörän kääntämiseksi kauemmaksi taakse
päin kuin missä se tässä maassa tuskin on 
ollut kirjoitetun lain aikana. 

Rahaasia-aloitteita laadittaessa ei liki
mainkaan jokaisessa ole ajateltu, mistä va
rat aloitteessa ehdotetun toimenpiteen to
teuttamiseksi on saatava tai on tässä suh
teessa ehdotettu keinoja: veron koroituksia 
tai uusia veroja taikka jopa turvautumista 
luoton ottamiseen Suomen Pankista, jotka 
keinot ehkäisevät tai ainakin hidastuttavat 
pyrkimyksiä korkean korkokannan alenta-
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miseksi, verorasitusten vähentämiseksi ja 
terveen talouselämän kehittämiseksi, siitä 
puhumattakaan, että viimeksimainittu keino 
- turvautuminen Suomen ,Pankkiin - sii
näkin tapauksessa, ettei se johtaisi rahan 
arvon alenemiseen, heikentäisi luottamusta 
oikean rahapolitiikan noudattamiseen, jota 
maassamme on pidettävä tärkeimpänä ta
louspoliittisella sääntönä. Samaan suuntaan 
vaikuttaa myös, jos tuottamattorniin yri
tyksiin ehdotetut suuret määrärahat todella 
tulevat näin sijoitetuiksi. 

Yhtenä tärkeänä syynä maamme pää
omamarkkinoiden ahtauteen ja korkeaan 
korkokantaan on ollut, niinkuin monesti 
on osoitettu, liiallinen niin yksityisten kuin 
julkistenkin varastojen investointi raken
nus- ja muihin sellaisiin tarkoituksiin, 
joista pääomat, jos ollenkaan tai vain san
gen hitaasti, palaavat takaisin uusien yri
tysten perustamista ja kehittämistä palve
lemaan. Kun tällaisessa sijoituspolitiikassa 
viime vuosina on viimeinkin tapahtunut 
seisahtumista, on se varmaan osaltansa 
myöskin saanut aikaan pääomamarkkinoi
den helpottumista ja korkokannan alene
mista 13 ja siitäkin korkeammasta enim
mäislainauskorosta 9% :n enimmäislainaus
korkoon, jossa siinäkin toivottavasti lähi
aikoina tulee tapahtumaan helpottumista. 

Tämän kehityksen tulee saada jatkua. 
Työttömyyspolitiikassakaan, jonka johtami
nen tehokkaisiin tuloksiin kylläkin on oleva 
eduskunnan ja hallituksen tärkeimpiä 
asioita nykyoloissa, ei tässä suhteessa voida 
tehdä suurempia poikkeuksia kuin mihin 
olosuhteet suorastaan pakottavat. Ei myös
kään ole, niinkuin joissakin aloitteissa on 
ehdotettu tehtäväksi, pääomamarkkinoita 
rasitettava suurilla valtion tarpeisiin otet
tavilla obligatiolainoilla, mikäli se ei näytä 
ehdottoman välttämättömältä, ja tällä het
kellä ei ole mitään aihetta olettaa, että täl
laista välttämättömyyttä ilmenisi. Tuskin 
tarvitsee mainita, ettei, jos talousarvio tah
dotaan puolustettavin keinoin saada pysy~ 
mään tasapainossa, menojen lisääminen 
siitä, mitä hallitus tulo- ja menoarviossaan 
esitti, ole suurestikaan, jos lainkaan mah
dollista. 

Useat poliittisluontoiset aloitteet, joita 
myös on sangen monia ja eri suuntaan me
neviä, ovat niinikään sellaisia, että niiden 
tekemättä jättäminen olisi yleisedun kan
nalta ollut suotavaa. Ei maata sillä raken-

neta, että pakkokeinoin koetetaan ehkäistä. 
kansan keskuudessa liikkuvien valtiollisten 
tai sivistyksellisten virtausten syntyminen, 
jatkuminen ja kehittyminen, vaan on va
paassa valtiossa eri ajatussuuntien niin va
semmalla kuin oikealla annettava esteettö
mästi toistensa kanssa kilvoitella, sikäli 
kuin ne pysyvät lakien ja hyvien tapojen 
rajoissa eivätkä pyri voimassaolevan yhteis
kuntajärjestyksen väkivaltaiseen kukistami
seen tai maan kansalaisille taattujen yleis
ten oikeuksien ja oikeusturvan hävittämi
seen. 

Yhtä vähän on omiansa sisäistä rauhaa. 
edistämään sellaiset ehdotukset kielikysy
myksen järjestämiseksi, jotka saattavat 
maan ruotsinkielisen väestön osan, kuului 
se sitten sivistyneistöön tai kansanmiehiin, 
tuntemaan, ettei tämä maa enää olekaan 
heidän isänmaatansa, jossa heillä on yhtä
läinen oikeus kuin muillakin kansalaisilla. 
aineelliseen ja henkiseen viljelykseen. 
Näissä asioissa ovat kaikki suomenkielisen 
kansanaineksen oikeutetut vaatimukset tyy
dytettävissä ilman, että maan erikielisten 
väestöryhmien väliin kaivetaan ylitsepääse
mätön kuilu. 

Edellä vain yleispiirtein hahmoitetulla 
terveellä talouspolitiikalla ja suvaitsevaisen 
demokraattisen suunnan noudattamisella 
hallitusasioiden hoidossa on viime aikoina 
saavutettu ne myöntöperäiset tulokset, joi
hin on päästy, ja vältytty monista vaikeuk
sista, joita useat muut maat ovat joutuneet 
kestämään. Tämän politiikan edelleen jat
kamista pitää nykyinen hallitus välttämät
tömänä. Asianomaiset valiokunnat, joiden 
käsiteltäväksi aloitteet nyt joutuvat, samoin 
kuin myöhemmin eduskunta asettunevat 
toivottavasti seuraamaan samaa poliittista 
peruskäsitystä. .siinä tapauksessa, että 
aloitteissa, jos ne eduskunnan taholta joh
tavat toimenpiteisiin, olisi yksityiskohtia~ 
joita hallitus ei voi hyväksyä, ei niiden täh
den, jos toimenpiteet vain yleisesti vastaa
vat kosketeltua valtiollista suuntaa, ole tar
vis olettaa ristiriidan syntymistä eduskun
nan ja hallituksen välillä. Näip. on myös
kin hallituksen esityksien laita, joista useat 
eduskunnalle jo annetuista samoin kuin 
vastedeskin annettavista koskettelevat sa
moja asioita kuin monet aloitteista. :Myös 
niissä on hallituksen viitoittaman suunnan 
seuraaminen välttämätöntä (Ed. Kivioja: 
Ruotsiksi myös !) . 
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Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja esitys lähetetään v a.l t i o v a r a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

2) Määrärahan osoittamista korvauksen 
myöntämiseksi vuonna 1918 Venäjällä pal
velleille Suomen valtion virkailijoille heidän 
sodan johdosta Venäjälle jääneestä irtairmis-

tostaan 

koskeva ed. Moilasen y. m, rah. al. n :o 2 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o kun t a a n. 

3) l\lääräiahan osoittamista frangilainojen 
koron alentamista varten 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. :rah. al. n :o 
3 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

4) Määrärahan osoittami:sta rukiin tullin ta
kaisin maksamiseksi eräissä osissa maata 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. rah. al. 
n :o 4 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a 1 i o kun t a a n. 

5) Määrärahan osoittamisrta rukiin tullin ta
kaisin maksamista varten Kuopion lääniru 

kunnille 

tarkoittava ed. Simojoen y. m. rah. al. n :o 
5 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti valtio v a
r a i n v a l i o kun t a a n. 

6) Määrärahan osoittamista avustuksiksi luon. 
nonvoimain aiheuttamain vaurioitten joh
dosta :kärsimään joutuneille vähävaraisille 

asukkaille 

tarkoittava ed. Lepistön y.m. rah. al. n :o 6 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

7) Määrärahan osoittamista pyörremyrskyjen 
ja raesateiden aiheuttamien tuhojen 

korvaamista varten 

tarkoittava ed. 'Tukian y. m. rah. al. n :o 7 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

8) Määrärahan osoittamista hylkeenpyynnistä 
maksettavan palkkion koroittamista varten 

tarkoittava ed. J acobssonin y.m. rah. aL 
n :o 8 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

9) Määrärahan osoittamista yhteisen koulu
talon rakentamista varten Viipurin teollisuus-

koululle ja Suomen sahateollisuuskoululle 

tarkoittava ed. Moilasen y. m. rah. al. n :o 9 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a 1 i o kun t a a n. 

10) Määrärahan osoittamista hakkuupalk
kioiksi suomalaisille pienpuutavaran ostajille 

Tornion- ja. Muon:ionjo:Jden ves•isrtöissä 

tarkoittava ed. Tapanisen y. m. rah. al. 
n :o 10 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a 1 i o kuntaan. 

11) Määrärahan osoittamista valtion leuto
konetehtaan siirtämiseksi Suomenlinnasta 

Tampereelle 

tarkoittava ed. Heiniön y. m. rah. al. n :o 11 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

12) l\läärärahan osoittamista puhelinjohdon 
rakentami.seksi Oulusta Hailuodon kirkon-

kylään 

tarkoittava ed. Kiviojan y. m. rah. al. n :o 
12 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a l i o kun t a a n. 

20. 
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13) L:iJsämäärärahau osoittamista valtion
avuksi kunnanlääkärien palklkaamista ja kun

nallisen saimanho1idon edistämistä varten 

tarkoittava ed. J atkolan y. m. rah. al. n :o 
13 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee pyy
tää ta 1 o usva l i o k u n n a n lausunto 
asiasta. 

18) Määrärahan osoittamista aluesairaalan 
rakentamiseksi Säräisniemen pitäjään 

tarkoittava ed. Salon y. m. rah. al. n :o 18 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o kuntaan, jonka tulee pyytää lau
sunto asiasta talousva 1 i 6 kunnalta. 

19) Määrärahan osoittamista yhteisen sairaa
lan rakentamista varten Vetelin, Perhon ja 

14) Määrärahan osoittamista Rovaniemen Halsuan kunnille 
yleisen sairaalan laajentamiseen 

tarkoittava ed. Herralan y. m. rah. al. n :o 
14 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee pyy
tää ta 1 o usva 1 i o kunnan lausunto 
asiasta. 

15) Määräraban osoittamista Oulun läänin 
lääninsairaalan laajentamiseen 

tarkoittava ed. Herralan y. m. rah. al. n :o 
15 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee pyy
tää t a 1 o u s v a 1 i o kun n a n lausunto 
asiasta. 

16) Määrärahan osoittamista Turun läänin 
lääninsairaalan laajentamista varten 

tarkoittava ed. Aaltosen y. m. rah. al. n :o 
16 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää t a 1 o u s v a 1 i o kun n a n lausunto 
.asiasta. 

17) Määrärahan osoittamista sairasmajan ra
kentamista varten Enontekiöön 

tarkoittava ed. Ryömän rah. al. n :o 17 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
.ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o kun t a a n, jonka tulee pyytää lau
sunto asiasta t a l o u s v a 1 i o k u n n a l t a. 

tarkoittava ed. Kalliokosken y. m. rah. al. 
n :o 19 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää lausunto asiasta t a l o u s v a l i o
k u n n alta. 

20) Määrärahan osoittamista Helsingin ylei
sen sairaaJan synnytys~ ja na.istautienosa.srton 

vuosimenoarviota varten 

tarkoittava ed. Oksasen y. m. rah. al. n :o 
20 esitellään. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarainva
liokuntaan, jonka tulee pyytää lausunto 
asiasta talousvaliokunnalta. 

Keskustelu: 

Ed. H u o t a r i: Vaikka pääministeri an
toikin vähän toiveita, että esityksistä moni
kaan menisi myönteisiin tuloksiin, siitä huo
limatta minä yhtenä tämän aloitteen allekir
joittajana pyytäisin kumminkin valtiova
rainvaliokunnan jäsenille huomauttaa asian 
tärkeydestä. Vaikka tätä sairaalaa varten 
onkin tulevan vuoden tulo- ja menoarviossa 
otettu huomattava summa, niin kumminkin 
toivoisimme, että valtiovarainvaliokunta nä
kisi tähän varoja saatavan, niin että toi
minta tässä sairaalassa voitaisiin alkaa, niin
kuin on toivottu, elokuun 1 päivänä. Me 
eduskunnan naisjäsenet olimme viime vii
kolla katselemassa sitä sairaalaa ja vakuut
tivat siellä rakentajat, etta sairaala valmis
tuu hyvään aikaan, niinkuin on ajateltukin. 



Elokuun alussa sinne voitaisiin jo si
joittaa sairaita. Ja kun tietää sen mah
dottoman tilanahtauden, mikä nykyisin 
va!llitsee naistautien sairaalassa, mitenkä 
läälkärioppilaat ja kätiläop;pilaat joutuva1t 
kärsimään liiasta ahtaudesta, niin olisi toi
vottavaa, että tämä summa, mitä tässä pyy
detään, ehdottoma!Sti valtiovarainvaliokun
nassa löydettäisiin tähän tarkoitukseen ja 
€ttä asia tulisi siellä hyväksytyksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 
Aloi·te lä:hetetään v a 1 t i o v a r a i n v a l i o
k unta a n, jonka tulee pyytää lausunto 
asiasta t a l o u s v a l i o k u n n a l t a. 

21) Määrärahan eysoittll1llhl:sta valtionsairaa
lan rakentamista varteni Kemiin 

tarkoittava ed. Hannulan y. m. rah. al. n :o 
21 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti valtio v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää lausunto asiasta t a l o u s v a l i o kun
n alta. 

:22) Määrärahan osoittamista sairaalaraken
nuksen rakentamiseksi Helsingin sotilas

sairaalaa varten 

tarkoittava ed. von Frenckellin y. m. rah. al. 
n :o 22 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää lausunto asiasta t a l o u s v a l i o kun
n alta. 

23) Määrärahan osoittamista Rovaniemen 
yleisen sairaalan laajentamista varten 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n :o 23 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää lausunto asiasta t a l o u s v a l i o kun
nal ta. 

24) Määrärahan osoittamista Porin valtion
sairaalan uudelleen rakentamiseksi 

tarkoittava ed. Pohjalan y. m. rah. al. n :o 
24 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos-
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ton ehdotuksen mukaisesti valtio v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää lausunto asiasta talousvalio kun
n alta. 

25) Määrärahan osoittamista avustukseksi 
Oulun di!akonissakodille uudisraikennuksen 

rakentamista varten 

koskeva ed. Jauhosen y. m. rah. al. n :o 25 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n ta a n, jonka tulee pyytää lau
sunto asiasta t a l o u s v a l i o k u n n a l t a. 

26) Määrärahan osoittamista. avustukseksi 
Uudenmaan suomalaisten kuntain y. m. yhty

mälle keuhkotautiparantolan rakentamis
töiden aloittamista varten 

koskeva ed. Linnan y.m. rah. al. n :o 26 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää lau
sunto asiasta talousvaliokun n alta. 

27) Lisämäärärahan osoittamista Suomen Tu
berkuloosin Vastustaruisyhdistykselle kahden 

uuden tuberkuloosihuoltopiirin perustami
seksi 

tarkoittava ed. Räisäsen y. m. rah. al. n :o 27 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o kuntaan, jonka tulee pyytää lau
sunto asiasta t a l o u s v a l i o k u n n a l t a. 

28) Lisämäärärahan osoittamista va:Hion 
avustukseksi tuberkuloosiparantolain 

rakentamista varten 

tarkoittava ed. Aattelan y. m. rah. al. n :o 28 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o kun t a a n, jonka tulee pyytää lau
sunto asiasta talousvaliokun n alta. 

29) Määrärahan osoittamista palotoimen edis
tämistä varten 

tarkoittava ed. Sarlinin y. m. rah. al. n :o 29 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
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ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o kunta a n, jonka tulee pyytää lau
sunto asiasta l a iki- j a t a 'l o u s v a l i o
'kunnalta. 

30) Määrärahan osoittamista sielunhoitotyötä 
varten erinäisillä paikkakunnilla 

koskeva ed. V. Annalan y. m. rah. al. n :o 30 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
lausunto asiasta s i v i s t y s v a l i o kun
nalta. 

31) Lisämäärärahan osoittamista kotikasva
tustyön tukemiseksi 

koskeva ed. Lumpeen y. m. rah. al. n :o 31 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
lausunto asiasta s i v i s t y s v a l i o kun
n alta. 

32) Määrärahan osoittamista apurahoiksi 
itämerensuomala.isia, kieliä opisbleville yli· 

oppilaille Eestiin tehtäviä opintomatkoja 
varten 

koskeva ed. Kukkosen y. m. rah. al. n :o 3:2 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v ru l t i o 'V a r a i n
v a 1 i o kuntaan, jonika: tulee pyytää lau
sunto asiasta s L v i s t y s v a ~ i, o k u ne. 
na l ta. 

33) Määrärahan osoHtamista avustukseksi 
Työväen Urheiluliitolle 

ta:Dkoittava ed. Rantalan y. m. ra,h. al. 
n:o B3 esitellään ja: lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t 1 o
v a r a i n v a 1 i o ik: u n1 t a a n, jonJka tulee 
,pyytää: lausunto asiasta. s i v i :s t y s v a l i o
k u n n a l .t a. 

34) Määrärahan osoittamista Suomen Rau
hanliiton toiminiU!an edistämits,eksi 

tarkoittava ed. W enmanin y. m. rah. al. 
n:o 34 esit,elläiän: ja lähetetään, ipuhemies-

neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n valio ik: unta ,a; n, jonka tulee 
pyytää ~ausunto asias.ta s i v ~ s t y s 'V a 1 i o
kunruaHa. 

35) Määrärahan osoittamista käytettävä!kslf 
varhaisnuorisotoiminnan hyväksi 

koskeva ed. Oulasmaan y .. m. lra:h. al. n.:o 35-
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a; l t i o ,y a r a i :nr 
v 'a 'l i o kun t a a n, jonlka: tulee pyytää lau
sunto asiasta s i vi i s ,t, y s v a ] i .o iki u n.
n·a 1 ta. 

36) Koroitetun määrärahan osoittamista opin
kerhotoiminnan avustamiseksi 

koskeva ed. Voiommaan y. m. ra:h. al. n:o 36 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v ru l t r o ,v a r a i :nr 
v 'a 'l i o kun :ta a ni, jonlka tulee pyytää lau
sunto asiasta s i v i s t y s v ,a l i o k u nr 
nalta. 

37) Koroitetun määrärahan o·soittamista ka~& 
santajuistieteellisten luentojen avustami

seksi 

ikos:keva ed. Voionmaan y. m. rah. ,a;l, n: o 37 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v ru l t i o vara i :n
v a 1 i o kun :ta a n, jonlka, tulee pyytää lau
sunto a:si,asta S r V i S t y S V a l i 0 k U n-
1] aLta. 

38) Koroitetun määrärahan osoittamista eri
näisten valistusjärjestöjen avustamisebi 

koskeva ed. Voionmaan y. m. rah. al. n:o 38 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v ru l t i o ,v a r a i n.
v 'a 1 i o k u !llJ .ta a n, jonlkw tulee pyytää :tau
sunto asiasta s i v i s t y s v .a l i o kun
n alta. 

39) Lisätyn määrärahan osoittamista I·aittius
työtä varten 

tarkoittava ed. Voionmaan y. m. rah. al. 
n:o 39 esit,ellään ja 1äihetetään. puihemies-
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neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v 61 r a i n v a l i o kun t aan, jonka tulee 
pyytää lausunto asiasta s i v i s t y s v a l i o
kunna•lta. 

40) Määrärahojen osoittamista kansanopisto
jen vuosiavustuksen koroittam'ista sekä niiden 
rakennusavustuksia ja kuoletuslainoja varten 

tarkoittava ed. Löthmanin y. m. rah. al. 
n:o 40 esitellään ja lähetetään ,puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1-t i o
v a r a i n v a l i o kun t aan, jonka tulee 
pyytää lausuruto a;siasta s i v i s t y s v a 1 1 o
ku :rina·lt a. 

41) Määrärahan osoittamista Salon yhteis
koulun ottamiseksi valtion haltuun 

tarkoittava .ed. Hongrun y. m. rah. al. n:o 41 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v 111 l t i o v a ,r a i n
v a 1 i o kuntaan, jonka tulee pyytää lau
sunto rusiasta s i v i s t y •s v a l i o k u n
n aLta. 

42) Määrärahan osoittamista Kemijärven yh
teiskoulun avustamiseen 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. ra:h. al. 
111:0 42 esitellään ja lähetetä:än puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun ta a n, jonkru tulee 
pyytää lausuruto asiasta s i v i s t y s v a 1 i o
kunnaHa. 

43) Määrärahan osoittamista Kotkan tyttö
lyseon rakentamista varten 

koskeva ed. Okisasen y. m. ,rah. al. n:o 43 
esitellään ja lähetetään, puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v 111 l t i o v a .r a i n
v a 1 i o kun t a a n, jonka tulee pyytää lau
sunto asi:asta sivistysvaliokuu
n aLta. 

44) Määrärahan osoittamista Haminan yhteis
lyseon ~akennustyön a1loittamrista varten 

koskeva ed. Kiveruoj,an y. m. rah. al. n:o 44 
esiteLlään ja lähetetään puhemiesneuvoston 

ehdotuksen mukaisesti v 111 l t i o vara i n
v a 1 i o kuntaan,. jonka1 tulee pyytä.ä lau
sunto oo1asta s :U v i s t y s v a 1 i o k u n
naHa. 

45) Koroitetun määrärahan osoittamista maa
laiskansakoulujen avustamista varten 

koskev;a ed. Pärssisen y. m. rah. al. n:o 45 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a l i o kuntaan, jonka ,tulee pyytää lau
sunto asiasta sivilsltysva.liokun
n a 1 ta. 

46) Määrärahan osoittamista Mustialaan ra
kennettavaa museorakennusta varten 

ta11koittava ed. Lampisen y. m. rah. a.l. 
n :o 46 esitellään ja lähetetään pulhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti valtio
v a r a i n •v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
,pyytää lausunto asiasta s i v i s t y s v a 1 i o
kunnalta. 

47) Määrärahan osoittamista Savon maa
kunta-arkiston rakentamista varten 

koskeva ed. Vaaraman y.m. ll'ah. al. n:o 47 
esitellään j.ru lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v ru l t i o ,vara i n.
v a 1 i o kun t .aan, jonikai tulee pyytää lau
sunto asirasta s i v i s t y s v a ,1 i o k u n
nalta. 

48) Määrärahan osoittamista velkaantuneiden 
kunnollisten maanviljelijäin velkojen 

vakauttamista varten 

tarkoittava' ·ed. Tuomivaaran y. m. rah. al. 
n:o 48 esitelläiän j.a lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i .o
v .a r a i n v a 1 i o k u n t a .a n, jonka tulee 
pyytää lausunto asiasta m a a t a 1 o u s
v a l i o k u n n a 1 t a. 

49) Lisämäärärahan osoittamista yksityis
metsätalouden edistämistä ja valvontaa 

varten 

koskeva ed. Koiviston y. m. ~ah. al. n: o 49 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
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ehdotuksen mukaisesti v w l t i o ,v a r a i n
v a 1 i o kuntaan,. jonlro31 tulee pyytää lau
sunto asiasta maatalousvalio kun
na l ta. 

50) Lisämäärärahan osoittamista avustuk
siksi erinäisille metsätaloudellisille yhd'is-

tyksille 

koskeva ed. Pekka1ailli y. m. rah. al. n:o 50 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v 81 l t i o v a r a i n
v 1a 1 i o kunta a n,. jo~ru tulee pyytää lau
sunto asiasta maatalousvalio kun
naHa. 

51) Määrärahojen osoittamista metsänpal'an
nus- ja suonkuivaustöihin 

tarkoittava ed. Pekkalan rah. al. n :o 51 
esitellään ja lähetetään .puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v w l t i o ·v a r a i :n
v a 1 i o kuntaan, jonika tulee pyytiLä lau
sunto asiasta maata 1 o usva l i o kun
n alta. 

52) Määrärahan osoittamista metsämarjojen 
ja sienien keräämistä sekä kauppaa edistävää 

valistustyötä varten 

koskeva ed. Tolosen y. m. rah. al. n: o '52 
esitellään ja lähetetäiLn puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v w l t i o ,v a r a i n
valiokun taan,. jonka tulee pyytää 
\ill a a, t a l 0 JU S V al J! i' 0 k Ui :JlillJ a n la USUTI:tO 

asiasta. 

53) Määrärahan osoittamista Suomalaiselle 
Marttaliitolle· kolme,n koneeJlisen marjarukui

vaamon ~perus:tamis- ja hoitoikustannuksiin 

koskeva ed. Oksasen 1ralh. aL n:o 53, esi
tellään ja looetetäiLn puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v 81 ll' a i n
v a l i o k u TIJ ta a n,. jonka tulee pyytää 
m a a t a 1 o usva 1 i o kunnan lausunto 
asiasta. 

54) Määrärahan osoittamista poronlihan 
vientipalkJkioibi 

koskeva ed. Lahtelan y. m. rah. al. n:o 54 
esitellään jru lruhetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i 11-

v a l i o k ru n t a a n,, jonka tulee pyytää 
m a .ru t a 1 o .u 8 v a 1 i o k UIn. 1] a. n. lausunto 
asiasta. 

55) Määrärahan osoittam.ista perunanviljelyk
sen tehostamiseksi Pohjois-Karjalan ja Oulun 

läänin ahdingossa olevissa kunnissa 

koskeva ,ed. Oulasmaan y. m. rah. al. n:o 55 
esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että esity8 lähetettäisiin vailtiovarain
valiokuntaan, jonka tulee pyytää maata
lousvaliokunnan lausunto asia8ta. 

Keskustelu: 

Ed. 0 u 1 a s m a a: Herra puhemies! -
Kun nykyinen eduskunta aloitti työnsä, 
lausui herra puhemies eduskunnan yhtenä 
tehtävänä olevan etsiä keinoja maassamme 
vallitsevan talouspulan poistamiseksi ja hä
dänalaisten väestökerrosten auttamiseksi. 
Tässä asiassa odottaakin kansa nykyiseltä 
eduskunnalta todella tehok!kaita toimen
piteitä, sillä tuhoisat ovat nykyisen lama
kauden seuraukset olleet erittäinkin vähä
väkiselle pienviljelijäluokalle kautta maam
me, mutta raskaimpana ovat tämän lama
kauden koettelemukset kohdistuneet maam
me köyhimpien seutujen, Pohjois-Karjalan 
ja Oulun läänin vähävä,kisiin eläjiin, pien
viljelijöihin ja metsätyö~äisiin. Elämä 
näillä seuduilla ei normaaliaikanakaan ollut 
sillä tasolla, jonka voi katsoa vastaavan 
inhimillisen elämän kohtuullisimpiakaan 
vaatimuksia, mutta jota aikaa sentään 
nämä vähään tyytyvät korveneläjät muis
televat nykyisin jonkinlaisena ihanneolo
tilana. Bohjois-Suomen asulclmat on ny
kyinen pula-aika asettanut sellaiseen an
karaan puristukseen, että useassa tapauk
sessa on heidän elämänsä vain päivästä päi
vään kestävää painia nälkäkuoleman kanssa. 
Pohjois-Suomessa asuvana ja siellä laajoilla 
alueilla tehtävi(mi vuoksi liikkumaan jou-
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tuneena olen nähnyt monen monia koteja, 
joissa elettävää elämää ei juuri enää voi 
ihmiselämäksi sanoa, koska heiltä puuttuu 
kaikki ihmiselämälle välttämättömät tar
peet, ruoka ja vaatteet, muusta puhumat
takaan. Suurin syy tähän tilanteeseen on 
nykyisin vallitseva rahan niukkuus, sillä 
suurin osa näiden nyt kurjassa asemassa 
olevien seutujen asukkaista on elänyt suu
rimmaksi osaksi rwha-ansiotöiden, metsätöi
den, varassa maanviljelyksen ollessa jää
neenä lapsipuolen asemaan heikoksi ja yksi
puoliseksi. Sillä ennen tätä nykyistä pula
aikaa, rahan liikkuessa runsaammin metsä
työmailla, jäi maanviljelys näillä Pohjois
Suomen pikkutiloilla yhä enemmän ja 
enemmän sivuelinkeinoksi, joten pula-aika 
yllätti nämä pienviljelijät rappeutunein 
main ja heikoin viljelyksin luonnonniitty
jen ollessa valta-alana heidän viljelyskel
poisista maistaan. Raha, joka pohjoisen 
seudun asukkaille näin ollen on a ja o 
ja jota liikkui, kuten jo mainitsin, ennen 
nykyistä pulakautta sentään verrattain 
runsaasti Pohjois-1Suomen metsätyömailla, 
on nykyisen metsätyöväestön alipalkkaus
järjestelmän vuoksi, mikä järjestelmä viime 
talvena oli huipussaan Pohjois-Suomen 
metsätyömailla, nykyisin sangen harvinai
nen vieras sikäläisellä pieneläjällä. Tämä 
työväestön alipalkkaus on suureksi osaksi 
syynä myös siihen vaikeaan asemaan, johon 
Pohjois-Suomen kunnat ovat joutuneet, 
ollen eräät kunnat nykyisin aivan taloudel
lisen romahduksen partaalla, ja •on niiden 
talouden tasapainossa pitäminen nykyisissä 
oloissa suorastaan ylivoimainen asia. Ylen
määrin kasvanut köyhäinhoitorasitus on 
raskain painolasti näille sortuville kunnille, 
jotka eivät mitenkään enää voi selviytyä 
asioistaan ilman valtion apua. Köyhäin
hoitorasituksen kasvun taas ·ovat aiheutta
neet juuri metsätöissä alipalkattuina ollei
den pienviljelijäin perheet, jotka ovat siir
tyneet kuntien ruokittaviksi suurimmaksi 
osaksi vuotta, nimittäin talvikuukausiksi 
ja alku:kesäksi, jona aikana omasta maasta 
saadut tuotteet eivät riitä perheen ravin
noksi -- eikä, kuten ymmärrettävää on, 
metsätöissä 8 tai 10 markan päiväpalkoilla, 
jollainen oli jalkamiehen päiväpalkka esim. 
Pielisen Karjalan metsätyömailla, voida 
elättää perhettä. 

Käsityksen siitä, miten suuria joukkoja 
täysin työkykyisiä ihmisiä ja heidän per-
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heitään ovat nämä köyhät kunnat joutu
neet elättämään, saa siitä tilastosta, joka 
viime talvena julkaistiin sanomalehdissä 
puolueettoman, asiaa tutkineen henkilön 
työn tuloksena, mikä tilasto käsitti m. m. 
Oulun läänin kunnat. Tämän tilaston mu
kaan oli näiden kuntien elätettävänä 3,000 
metsätyöläisen perhettä. Kun ajatellaan, 
että kussakin perheessä on vaikkapa vain 
neljäkin henkilöä, mikä perheen jäsenluvun 
pienuus näillä köyhillä seuduilla on kui
tenkin harvinainen, niin nousee näiden 
varsinaisten köyhäinhoidonapua nauttivien 
ohella elätettävien luku sangen suureen 
määrään. On myös huomattava, että tä
män taakan alle joutuneet kunnat ovat 
olleet maamme köyhimpiä jo ennestäänkin. 
Edellämainittu tilasto ei kuitenkaan käsit
tänyt Kuopion läänin kuntia, joissa erikoi
sesti Pielisen Karjalassa ja muuallakin 
kyllä, ·ov3!t asiat vähintään yhtä huonosti, 
ollen kunnan leivissä olijain lukumäärä 
kasvanut viimeisten vuosien aikana 50, jopa 
60 :llakin prosentilla. Mainitsen tässä esi
merkin vuoksi, että esim. Nurmeksen kun
nan köyhäinhoitomenot olivat viime vuonna 
853,73i5 markkaa, ollen samat menot v. 1928 
vain 506,317 markkaa. Tämän valtavan 
kasvun on aiheuttanut työväestön alipalk
kausjärjestelmä metsätyömailla. Saman
lainen on tilanne suurin piirtein katsoen 
kaikissa näissä ahdingossa olevissa kun
nissa, joiden yhä harvenevat veronmaksajat 
nääntyvät verotaakan alle, joutuessaan 
maksamaan jopa 25 % tuloistaan ve
roina. Ymmärrettävää on, että tämä tällai
nen suunta ei vcoi jatkua, vaan täytyy näi
den kuntien, kuten jo äsken mainitsin, yhä 
enenevässä maarassa turvautua valtion 
apuun voidakseen selviytyä ylenmäärin 
kasvaneista menoistaan. 

Suunniteltaessa toimenpiteitä näiden ah
dingossa olevien kuntien avustamiseksi, 
olisi mielestäni erittäin tärkeää, että näi
den ahdingossa olevien kuntien suurinta 
rasitusta, köyhäinihoidon viljamenoja, py
rittäisiin ensi sij3!SSa vruhentämään. Eräs 
tällainen keino on se, että aletaan tehostaa 
juurikasvien ja ennenkaikkea niistä tuot
toisimman, perunan, viljelyä näissä kun
nissa. Erittäinkin maataomistavia köyhäin
hoidonapua nauttivia olisi saatettava vilje
lemään perunaa ravinnokseen. Mutta myös 
muidenkin vähävaraisten näissä kunnissa 
olisi erittäin tähdellistä pyrkiä lisäämään 



160 

Pohjois-Suomessa takapajulla olevaa peru
nanviljelyä ja sen ruoaksi käyttöä, vähen
tämällä siten kalliin ja nykyisin raskaan 
tulliveron alaisena olevan ostoviljan käyt
töä. 

Mainitsin jo alussa maanviljelyksen ole
van vielä verraten heikkoa ja yksipuo
lista näissä pohjoisissa seuduissa, ollen esim. 
Pohjois-Karjalan kuntien .pinta-aloista 
vain keskimäärin noin 1 % viljeltyä 
maata. Totta kyllä on, että viljelyspinta
alat ovat viime aikoina pienviljelijäin 
uudisraivauspalkkioiden ansiosta huomatta
vasti laajentuneet. Maanviljelys on kui
tenkin täällä etupäässä vähemmän tuottoi
saa viljanviljelyä, tuottoisamman juuri
kasvi- ja perunanviljelyn ollessa sangen vä
häistä, jopa toisin paikoin aivan mitätön
täkin, mitä todistavat esillll. sellaiset tapauk
set Pohjois-Karjalasta, että 40'---75 maa
hehtaarin omistajalla saattaa olla lj2 hl pe
runaa kylvössä. Yleensä on perunanviljely 
näillä pohjoisilla seuduilla niin alkuasteella, 
että viime talvena Pohjois-Karjalasta koo
tun tilaston perusteella ainoastaan 10 % 
sellaisista pienviljelijöistä, joilla lmikilla 
olisi maan puolesta mitä parhaat edellytyk
set olla omavaraisia perunanviljelyn suh
teen, vieläpä viljellä sitä myytäväksikin, 
on omavaraista perunanviljelyn suhteen. 
Kun perunanviljely on näin vähäistä, on 
ymmärrettävää myöskin viljan kulutuksen 
suhteettoman suuri prosenttimäärä juuri 
näillä maamme köyhimmillä seuduilla, 
minkä seikan voi todeta esim. köyhäinhoi
don viljamenoja vertailemalla eri kuntien 
kesken. 

Kun ruoka-aineena arvokas peruna, jonka 
välttämättömyys leivän lisänä, j·opa sijaise
nakin muualla maassamme täysin käsite
tään, suurimman osan vuotta puuttuu köy
hän pohjois-suomalaisen pierreläjän ruoka
pöydältä ja sen /korvaa kalliin ostoviljan 
käyttö, on ymmärrettävää, miten yksipuo
lista ja puutteellista on sellainen ruoka
järjestys, joka sisältää vain leipää ja suo
laa. Syyn siihen, että perunanviljelys on 
näin vähäistä, sanovat useimmat olevan 
sen, että ei ollut keväällä varaa siemenen 
ostoon. Mutta myöskin se tapa, millä 
täällä perunaa viljellään, ei ole ollut omiaan 
kannustamaan lisäämään perunanviljelystä, 
sillä käytännössä oleva liian tiheä kylvö ja 
pohjoisiin oloihin sopimaton siemenlaatu 
antavat heikkoja satoja, kun sensijaan oi
keata kylvötapaa ja pohjoisiin oloihin so-

veltuvaa siemenlaatua käyttämällä saadaan 
hyviä tuloksia hyvinkin pohjoisella leveys
asteella, vieden peruna täällä voiton kai
kista muista viljelyskasveista. Tehokas ja 
nopea perunanviljelyn lisääminen näissä 
pohjoisissa kunnissa on nyt ehdoton välttä
mättömyys, jotta niiden väestö estettäisiin 
nääntymästä nälkään. Olen ollut puheissa 
useiden Pohjois-Suomen kuntien köyhäin
hoidon esimiesten kanssa, ja he ovat olleet 
poikkeuksetta sitä mieltä, että perunanvil
jelyn tehokkaalla lisäämisellä on aivan ensi
arvoisen tärkeä merkitys näille sortuville 
kunnille. Toivomukseni olisi, että asian
omainen valiokunta myös ymmärtäisi asian 
tärkeyden ja puolustaisi ehdottamaani 
1 miljoonan määrärahaa annettavaksi pe
runanviljelyn tehostamista varten ahdin
gossa oleville Pohjois-Karjalan ja Oulun 
läänin kunnille, jolla määrärahalla hankit
taisiin pohjoisella leveysasteella menestyviä 
perunansiemenlaatuja jaettavaksi korotto
mina siemenlainauksina erikoisesti köyhäin
hoidon apua nauttiville maataomistaville 
kuntalaisille, mutta myös, mikäli siementä 
riittää, muillekin vähävaraisille kuntalai
sille sekä että paikallisten maataloudellis
ten järjestöjen avulla tehostettaisiin järki
peräistä perunanviljelyä neuvonnan muo
dossa sekä toimeenpantaisiin perunanvilje
lys- ja säilytyskilpailuja viljelyshalun kan
nustamiseksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään valtiovara i n v a-
1 i o kun t a a n, jonka tulee pyytää 
maatalousvaliokunnan lausunto 
asiasta. 

56) Määrärahan osoittamista maatalouskerho-
työtä varten 

tarkoittava ed. Hirvensalon y. m. rah. al. 
n:o 516 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti valtio
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää m a a t a 1 o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

57) Määrärahan osoittamista maatalouskerho
työtä varten Itä- ja Pohjois-Karjalan sekä 

Onlnn läänin heikossa taloudellisessa 
asemassa oleville kunnille 

tarkoittava ed. Oulasmaan y. m. rah. al. 
n:o 57 esitellään ja lähetetään puhemies-



neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

58) Määrärahan osoittamista avustuksiksi 
yksityisille maatalousoppilaitoksille 

tarkoittava ed. Ikosen y. m. rah. al. n:o 58 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
m a a t a 1 o u s v a l i o k u n n a n lausunto 
asiasta. 

59) Määrärahan osoittamista Muuruveden 
maatalouskoulujen lunastamiseksi valtiolle 

tarkoittava ed. Heikkisen y. m. rah. al. 
n: o 59 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotu~sen mukaisesti valtio
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

60) Määrärahan osoittamista Itä-Hämeen tie
topuolisen karjanhoitolroulun ja koulutilan 

lunastamisc,lrsi valtiolle 

tarkoittava ed. :Sariolan y. m. rah. al. 
n 10 60l esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a 1 o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

61) Määrärahan osoittamista lehtorinviran 
perustamiseksi Lepaan puutarhaopistoon 

tarkoittava ed. Leiwon y. m. rah. al. n:o 61 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a l i o kuntaan, jonka tulee pyytää 
m a a t a 1 o u s v a 1 i o kun n a n lausunto 
asiasta. 

62) Määrärahan osoittamista Peräpohjolan 
kasvinviljelyskoeaseman perustamista varten 

tarkoittava ed. Hannulan y. m. rah. al. 
n:o 62 esitellään ja lähetetään puhemies-
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neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

63) Määrärahan osoittamista raivaustöiden 
suodttami'Seen vankityövoimalla Petsamon 

kihlakunna,stsa 

tarkoittava ed. Lehtosen y. m. rah. al. 
n:o 63 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

64) Lisämäärärahan osoittamista uudis- ja 
laidunviljelyspalkkioiksi rajaseudulla 

tarkoittava ed. Lehtosen y. m. rah. al. 
n:o 64 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

85) Lisämäärärahan osoittamista pienviljeli
jäin laidun- ja uudisraivaus,palkJkioiden ko

roittamista varten 

tarkoittava ed. Oulasmaan y. m. rah. al. 
n:o 65 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

66) Määrärahan osoittamista heikossa talou
dellisessa asemassa olevien pienrviljelijäin 

raivattujen uudispeltojen kasvukuntoon 
saattamista varten 

tarkoittava ed. Rytingin y. m. rah. al. 
n: o 6,6 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

21 
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67) Määrärahan osoittamista jaettavaksi Ou
lun läänin pienviljelijöille perusparannusten 

suorittamista varten 

tarkoittava ed. Hautalan y. m. rah. al. 
n:o 67 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee 
pyytää m a a t a 1 o u s v a 1 i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

68) Määrärahan osoittamista pi•enviljelijäin 
ja. asutustilallisten hedelmätarhaviljelys

palkkioiksi 

tarkoittava ed. Vallaksen y. m. rah. al. 
n:o 6,8 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee 
pyytää m a a t a 1 o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

69) J\IIäärärahan osoittamista pienviljelijäin 
opintomatkojen ja esikuvatalouksien avusta

mista varten 

tarkoittava ed. Jokisen y. m. rah. al. n:o 69, 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
m a a t a l o u s v a 1 i o k u n n a n lausunto 
asiasta. 

70) Määrärahan osoittamista pienviljelijäin 
laidunyhtymien avustamista. varten 

tarkoittava ed. Lampisen y. m. ra:h. al. n :o 
70 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee pyy
tää maata 1 o usva 1 i o kunnan lau
sunto asiasta. 

71) Määrärahan osoittamista laidunmaan 
hankkimiseksi pientilaliisille 

tarkoittava ed. Setälän y. m. rah. al. n :o 71 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a 1 i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
m a a t a 1 o u s v a l i o kun n a n lausunto 

0 t asiaSua. 

72) Määrärahan osoittamista pienviljelyksen 
kehittämistä varten 

tarkoittava ed. Aittaniemen y. m. rah. al. 
n :o 72 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a 1 i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

73) Määrärahan osoittamista jaettavaksi pien
viljelijöille kotoisten lantavarojen talteen

ottopaikkojen laittamista varten 

tarkoittava ed . .Aitton~emen y. m. rah. al. 
n :o 73 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

74) Määrärahan osoittamista Suomen Kalas
tajajärjestöjen Keskusliitto r. y:n avusta

mista varten 

tarkoittava ed. Erkon y. m. rah. al. n :o 74 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o kun t a a n, jonka tulee pyytää 
maa talous v al i oku n n an lausunto 
asiasta. 

75) Määrärahan osoittamista maatalousseuro
jen kalanviljelyslaitoksien ylläpitämistä 

varten 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. rah. al. n :o 
75 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ·ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
rainvaliokuntaan, jonka tulee pyy
tää m a a t a l o u s v a l i o kun n a n lau
stmto asiasta. 

76) Määrärahan osoittamista kalanviennin 
palkitsemiseksi 

tarkoittava ed. Österholmin y. m. rah. al. 
n :u 76 esitellään ja ;lähetetään purhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee 
pyytää m a a t a 1 o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 
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77) Määrärahan osoittamista Vuohensalon 
kalanviljelyslaitosta varten 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. rah. al. n :o 
77 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
:voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o kuntaan, jonka tulee pyy
tää m a a t a l o u s v a l i o kun n a n lau
sunto asiasta. 

78) Lisämäärärahan osoittamista kotimaisen 
kalankulutuksen lisäämiseksi 

tarkoittava ed. Österholmin y. m. rah. al. 
n :o 78 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti valtio
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

7!J) Määrärahan osoittamista. avustukseksi 
Petsamon kalanmyyntiosuuskunnaUe 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 79 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

80) Määrärahan osoittamista Vuoksen laskua 
varten 

tarkoittava ed. Kaurasen y. m. rah. al. n :o 
80 ·esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee pyy
tää maatalousvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

81) Määrärahan osoittamista koneellisen tut
kimuksen toimittamista varten Sotka- ja Pu

dasjärven vedenpinnan säännöstelemiseksi 

tarkoittava ed. Rytingin y. m. rah. al. n :o 
81 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää maatalousvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

82) Määrärahan osoittamista Sotkamon vesis
tön ja Oulujärven tulvavedenpinnan alenta

miseksi 

tarkoittava ed. Arffmanin y. m. rah. al. 
n :o ·82 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a. a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

83) Määrärahan osoittamista Kemijärven tul
vien ehkäisemistä · tarkoittavien perkaustöi

den suorittamista varten 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. n :o 
83 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o kuntaan, jonka tulee pyy
tää m a a t a l o u s v a 1 i o k u n n a n la u
sunto asiasta. 

84) ~Iäärärahan osoittamista nuorisotyöttö
myyden kasvua selvittävän tutkimuksen toi

meenpanoa varten 

tarkoittava ed. Huotarin y. m. rah. al. 
n :o 84 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää työväenasiainvalio kun
n a n lausunto asiasta. 

85) I\iäärärahan osoittamista vanhuus- ja työ
kyvyttömyysvakuutuksen toteuttamista 

varten 

tarkoittava ed. Perhon y. m. rah. al. n :o 85 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
työväenasiainvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

86) Lisämäärärahan osoittamista vähävarais
ten lasten ja nuorten ammattikasvatusta 

varten 

tarkoittava ed. Lumpeen y. m. rah. al. n :o 
86 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti valtio v a-
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r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää työväenasiainvaliokunnan 
lausunto asiasta. · 

87) Määrärahan osoittamista maataloustyö
väen asunto-olojen parantamiseksi 

tarkoittava ed. Tannerin y. m. rah. al. n:o 
87 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
rainvaliokuntaan, jonka tulee pyy
tää työväenasiainvaliokunnan 
lausunto asiasta. 

88) Määrärahan osoittamista äitiyshuollon 
järjestämistä varten vähävaraisten kes

kuudessa 

tarkoittava ed. Pärssisen y. m. rah. al. n :o 
88 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mc1kaisesti v a 1 t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää työväenasiainvaliokunnan 
lausunto asiasta. 

89) Koroitetun määrärahan osoittamista 
Ammattienedistäm:islaitoksen avustamista 

varten 

tarkoittava ed. Heiniön y. m. rah. al. n :o 89 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a l i o kun ta a n, jonka tulee pyytää 
työväenasiain v a 1 i o kunnan lau
sunto asiasta. 

90) Lisämäärärahan osoittamista kesävirkis
tyksen järjestelyä varten alle kansakouluiän 

oleville varattomien kotien lapsille 

tarkoittava ed. Lumpeen y. m. rah. al. ;n :o 
90 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää työväenasiainvaliokunnan 
lausunto asiasta. 

91) Määrärahan osoittamista työkeskustalon 
rakentamista varten Viipurin itäiselle laita

kaupunkialueelle 

tarkoittava ed. Moilasen y. m. rah. al. n :o 
91 esitellään ja lähetetään puhemiesneu-

voston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää työväenasiainvaliokunnan 
lausunto asiasta. 

92) Määrärahan osoittamista Kuolajärven 
kirkonkylän-Tuntijärven erämaantien ra

kentamiseen 

tarkoittava ed. r~ahtelan y. m. rah. al. n :o 
92 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää kulku l a i t o s v a 1 i o k u n n a n lau
sunto asiasta. 

93) Määrärahan osoittamista Kuolajärven 
Kunmnkylän-Ahvenseljän tien I'akenta

mista varten 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. n :o 
9,3 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti va l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää kulkulaitosvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

94) I'tläärärahan osoittamista Kemijärven 
Luusuan maantien rakentamiseen 

tarkoittava ed. Lahtelan y. m. rah. al. n :o 
94 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee pyy
tää kulkulaitos v a 1 i o kunnan lau
sunto asiasta. 

95) Määrärahan osoittamista Valtimon kun
nassa olevan Puukarin-Koppelojärven maan-

tien kuntoonpanoa varten 

tarkoittava ed. Oulasmaan y. m. rah. al. n :o 
96 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee pyy
tää kulkulait o s v a l i o kun n a n lau
sunto asiasta. 

96) Määrärahan ostoittamitsta Piispajärven 
-Kiannanniemen-Hossan maantien raken

tamista varten 

tarkoittava ed. J anhosen rah. al. n :o 9,6 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
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ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
k u l k u l a i t o s v a l i o k u n n a n lau
sunto asiasta. 

97) J\lläärä.rahan osoittamista maantien raken
tamista varten Tampereelta länteen 

tarkoittava ed. Voionmaan y. m. rah. al. 
u :o 97 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää k u l k u l a i t o s v a 1 i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

98) Määrärahan osoittamista maantien raken
tamista varten Rääkkylän Oravisalosta Pys-

sysalon kautta Rääkkylän kirkonkylään 

tarkoittava ed. Kettusen y. m. rah. al. n :o 
98 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää kulkulaitos v a 1 i o kunnan lau
sunto asiasta. 

99) Määrärahan osoittamista maantien raken
tamista varten Ranuan-Impiöjärven maan
tiestä Mäntyjärven kautta Posion kuntaan 

koskeva ed. Rytingin y. m. rah. al. n :o 99 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
k u 1 k u l a i t o s v a 1 i o k u n n a n lau
sunto· asiasta. 

100) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Muhoksen-Ylikiimingin 
maantieltä Utajärven-Puolangan maantielle 

tarkoittava ed. Kestin y. m. rah. al. n :o 
100 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää kulku l a i t o s v a l i o k u n n a n lau
sunto asiasta. 

101) Mää1·ärahan osoittamista Palojoensuun 
-Kaaresuvannon~Kilpisjärven maantien ra

kentamista varten 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 101 esitellään ja lähetetään puhemies-

neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää k u l k u l a i t o s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

102) J'lläärärahan osoittamista Kittilän
Enontekiön maantien rakentamista varten 

koskeva ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. n :o 
102. esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää kulkulaitosvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

103) Määrärahan osoittamista Savukosken
Martinkylän maantien rakentamista varten 

koskeva ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. n :o 
103 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a 1 i o kun t a a n, jonka tulee pyy
tää k u 1 k ula i t o s v a 1 i o kunnan lau
sunto asiasta. 

104) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Rautiosta Alavieskaan 

tarkoittava ed. Kiviojan rah. al. n :o 104 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o kun t a a n, jonka tulee pyytää 
k u 1 k u l a i t o s v a l i o k u n n a n lau
sunto asiasta. 

105) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Kuusamon Poussunkylän Mur

tovaarasta Kurviseuva:ara111 kautta. Teeri
raunahle 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. rah. al. n :o 
105 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää lausunto kulku l a i t o s v a l i o kun
n alta. 

106) Määrärahan osoittamista Posion kun
nassa olevan Lehtiniemen-Paloperän maan

tien rakentamista varten 

koskeva ed. Hännisen y. m. rah. al. n :o 
106 esitellään ja lähetetään puhemiesneu-
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voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää kulkulaitosvaliokunnalta 
lausunto asiasta. 

107) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Porokylän pysäkiltä Kuhmonie

men maantielle 

tarkoittava ed. Oulasmaan y. m. rah. al. 
n :o 107 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää k u 1 k ula i t o s valiokun n a 1-
t a lausunto asiasta. 

108) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamiseksi Maatajasta Ylikitkan ja Livo-

järven välillä olevalle tukinsiirtolaitteelle 

tarkoittava ed. Hännisen rah. al. n :o 108 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o kun t a a n, jonka tulee pyytää 
kulkulaitosvalio kunnalta lau
sunto asiasta. 

109) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Pelkosenniemen kirkonky-

lästä Kairalan kylään 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. 
n :o 109 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää kulku l a i t o s v a l i o k u n
n alta lausunto asiasta. 

110) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Toholammin pohjoispuolen 

maantieltä Eskolan asemalle 

tarkoittava ed. Lepistön y. m. lak. al. n :o 
110 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti valtio v a
r a i n valiokuntaan, jonka tulee pyy
tää asiasta lausunto kulkulaitos v a
l i o k u n n a l t a. 

111) Määrärahan osoittamista Ilomantsin 
Möhkön maantien korjaamista varten 

tarkoittava ed. Kososen y. m. rah. al. n :o 111 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 

ehdotuks.en mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää 
asiasta lausunto k u l k ula i t o s v a l i o
k u nna l ta. 

112) l\lläärärahan osoittamista Vaalajärven'-
Jeesiön tieosan rakentamista varten 

tarkoittava ed. Kaijalaisen y. m. rah. al. n :o 
112 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto k u l k u l a i t o s
v a l i o k u n n a l t a. 

113) Määrärahan osoittamista teiden tekemi
seen uudisasutusalueilla 

tarkoittava ed. Marttilan y. m. rah. al. n :o 
113 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulku l a i t o s
v a l i o k u n n a 1 t a. 

114) Määrärahan osoittamista Pernajan pitä
jän Kosken!kylän ja Kouvol!an aseman välisen 

maantien uudelleen rakentamista varten 

tarkoittava ed. Kullbergin y. m. rah. al. n :o 
114 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulku l a i t o s
v a l i o k u n n a l t a. 

1.15) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Lappeenrannasta Taipal

saarelle 

tarkoittava ed. Tukian y. m. rah. al. n :o 
115 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulkulait o s
v a l i o k u n n a l t a. 

116) Määrärahan osoittamista maantien ra
kentamista varten Sierilän lossilta Pekkalan 

lossille Kemijoen eteläpuolta 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n :o 116 esitellään ja lähetetään puhemies-



neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulku l a i t o s
v a l i o k u n n a l t a. 

117) Määrärahan osoittamistå Pellonkylän ja 
Meltauksen maantierakennustyön jatkamista 

varten 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. rah. al. 
n :o 117 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulku l a i t o s
v a l i o k u n n a l t a. 

118) Määrärahan osoittamista yhdystien ra
kentamista varten Oulun-Kuusamon maan
tiestä Kuoliovaaran seudulta Purnuvaaran 

kautta Kariniemen-Raistakan tiehen 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. rah. al. n :o 
118 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulku l a i t o s
v a l i o k u n n a l t a. 

119) Määrärahan osoittamista yhdystien ra
kentamista varten Pudasjärven-Sarajärven 
maantiefrtii Ranuan'"--'Kelahaaran maantiehen 

tarkoittava ed. Rytingin y. m. rah. al. n :o 
119 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto 'Kulku l a i t o s
v a l i o k u n n a l t a. 

1'20) Määrärahan osoittamista maantiepenke
re,en ja sillan rakentamiseksi Otermajär

ven salmeen 

tarkoittava ed. Salon rah. al. n :o 120 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti valtiovara i n v a
l i o kun t a a n, jonka tulee pyytää asiasta 
lausunto k u l k u l a i t o s v a l i o k u n
n alta. 
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121) Määrärahan osoittamista sillan rakenta
mise)>jsi Iijokeen lasilrevan Siuruanjoen yli 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. rah. al n :o 
121 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti valtio
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulku l a i t o s
v a l i o k u n n a l t a. 

12~2) Määrärahan osoittamista sillan rakenta
miseksi Oulujoen yli Utajärven-Puolangan 

maantiellä 

tarkoittava ed. Salon rah. al. n :o 122 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a-
1 i o kun t a a n, jonka tulee pyytää asiasta 
lausunto kulku l a i t o s v a l i o k u n
n alta. 

123) Määrärahan osoittamista Peltosalmen 
sillan mkennnstöiden aloittami,s,ta varten 

tarkoittava ed. Kämäräisen y. m. rah. al. n :o 
123 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulku l a i t o s
v a l i o k u n n a l t a. 

124) Määräraha! . .< osoittamista Ylivieskan
Ryöppään satamaradan rakentamista varten 

,, 
tarkoittava ed. Kiviojan rah. al. n :o 124 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o kunta a n, jonka tulee pyytää 
asiasta lausunto kulku l a i t o s v a l i o
kun n alta. 

125) ~läärärahan osoittamista Kyläpaakkolan 
-Myllypellon radan rakentamista varten 

tarkoittava ed. Kaasalaisen y. m. rah. al n :o 
125 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulku l a i t o s
v a l i o k u n n a l t a. 
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126) Määrärahan osoittamista rautatien ra
kentamista varten Kontiomäen asemalta 

Taivalkoskelle 

tarkoittava ed. Jauhosen y. m. rah. al. n:o 
126 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulkulait o s
v a 1 i o k u n n a l t a. 

127) Niäärärahan osoittamista Oulun-Kuu
samon-Paanajärven rautatien rakentamis

töiden alullepanoa varten 

tarkoittava ed. Rytingin y. m. rah. al. n :o 
127 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulkulait o s
v a l i o k u n n a l t a. 

128) ~Iäärärahan osoittamista radiomaja.kan 
1·akentamista varten Utöhön 

tarkoittava ed. Sjöblomin y. m. rah. al. n :o 
128 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o- , 
vara i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulku l a i t o s
v a l i o k u nn a l t a. 

129) Määrärahan osoittamista Salvarin johto
loiston ra,kentamista sekä erinäisiä perkaus

töitä varten 

tarkoittava ed. Moilasen y. m. rah. al. n :o 
129 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulkulait o s
v a l i o k u n n a l t a. 

130) Määrärahan osoittamista puhelinjohdon 
rakentamiseksi Degerbyn-Sottungan

Kumlingen-Brändo'n välille 

tarkoittava ed. Sjöblomin y. m. rah. al. n :o 
130 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o-

v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto kulkulait o s
v a l i o k u n n a l t a. 

131) J\Iäärärahan osoittamista Päijänteen ve
sistöön kuuluvien Samaan- ja Hop·e•a,salmen 

syventämistä varten 

tarkoittava ed. Schildtin y. m. rah. al. n :o 
131 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää asiasta lausunto k u l k u l a i t o s
v a l i o k u n n a 1 t a. 

132) Presidentin vaalia koskevien pe·rustus
lainsäännösten muuttamista 

tarkoittava ed. Toivolan y. m. toiv. al. n :o 
1 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s
l a k i v a 1 i o k u n t a a n. 

133) Kansanedustajien lukumäärän vä
hentämistä 

tarkoittava ed. Virkkusen y. m. toiv. al. n :o 
2 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s
l a k i y a l i o k u n t a a n. 

134) Valtiollisen vaalioikeuden myöntämistä 
vakinaisessa sotapalveluksessa oleville upsee

reille, sotilasvirkamiehille ja kanta
aliupseereille 

tarkoittava ed. Schildtin y. m. toiv. al. n :o 
3 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s
l a k i v a l i o k u n t a a n. 

135) Valtiollisen vaalioikeuden myöntämistä 
va,kinaisessa sotapalve·luksessa oleville 

henkilöille 

tarkoittava ed. Rantasen y. m. toiv. al. n :o 
4 esitellään. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin perustuslaki
valiokuntaan 
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Keskustelu: 

Ed. Le i w o: Herra puhemies! Kun minä 
toistamiseen olen mukana allekirjoitta
massa samansuuntaista aloitetta kuin vuo
den 1931 valtiopäivillä, jolloin tekemäs
sämme toivomusaloitteessa ehdotettiin edus
kunnan päätettäväksi että hallitus ottaisi 
harkittavakseen sellaisen lainmuutoksen ai
kaansaamisen valtiopäiväjärjestyksen 6 
§ :.ään että vakinaisessa sotapalveluksessa 
oleville myönnettäisiin vaalioikeus, katson 
olevani pienen selityksen velkaa. 

Aloite joutui perustuslakivaliokunnan 
käsiteltäväksi vuoden 1932 valtiopäivillä 
sekä lopulliseen käsittelyyn eduskunnassa 
joulukuun lopulla samana vuonna. Eri
näisistä seikoista johtui että perustuslaki
valiokunnan hylkäävä mietintö tällöin tuli 
keskustelutta hyväksytyksi. Kosk11 aloit
teessamme esitetty toivomus mielestämme 
kuitenkin on senlaatuinen ettei sen periaat
teellista oikeutusta voida kieltää, olemme 
me nyt, silloisen aloitteen tekijät tahtoneet 
sen uudistaa siinä toivossa että se nyt tu
lisi laajemmissakin eduskuntapiireissä ajat
telun ja käsittelyn alaiseksi. Hylkäävän 
ehdotuksensa perusteluksi esitti perustus
lakivaliokunta seuraavan lyhyen lausun
non: ,Valiokunta on pitänyt selvänä että 
luja järjestys ja kuri ovat puolustuslaitok
selle välttämättömät. Jos vakinaisessa sota
palveluksessa oleville myönnettäisiin vaali
oikeus, olisi siitä seurauksena, että heille 
olisi myös hyväksyttävä oikeus ottaa osaa 
vaali- ja myös muuhun poliittiseen toimin
taan. Sotilaallinen järjestys ja kuri jou
tuisi siitä kuitenkin kärsimään. Puolustus
laitoksen tehtävän ja aseman kannalta on 
tärkeätä, ettei sotaväessä anneta aihetta po
litikoimiseen. Useissa muissakin Europan 
maissa voimassaolevan lainsäädännön mu
kaan vakinaisessa sotapalveluksessa olevat 
ovat vaalioikeutta vailla." 

Mietinnöstä ei käy selville, onko valio
kunta asiaa valmistaessaan käyttänyt asian
tuntijoita vai onko se luottanut vain omiin 
arveluihinsa vaalioikeuden myöntämisen 
vaikutuksesta sotilaalliseen järjestykseen ja 
kuriin. Jos näillä valtiopäivillä olisi ase
tettu erikoinen puolustusasiainvaliokunta, 
olisinkin ehdottanut, että perustuslakivalio
kunnan tulisi ennen asian käsittelyä pyy
tää puolustusasiainvaliokunnan lausuntoa, 
jotta asia tulisi täydellä asiantuntemuksella 

käsitellyksi. Kun nyt ei ole näin asian 
laita, on minun tyydyttävä vain lausumaan 
se toivomus, että perustuslakivaliokunta 
hankkisi asiasta mahdollisimman perusteel
lisen selvityksen. 

Onhan asian laita niin, että tällä aioit
teelia ei lainsäädäntöömme tuotaisi sille 
ennestään uutta ja vierasta, sillä vasta 
vuoden 1906 valtiopäiväjärjestys meillä 
ensi kerran kielsi vaalioikeuden vakinai
sessa sotapalveluksessa olevilta. 'Tällä val
tiopäiväjärjestyksen määräyksellä on oma 
historiansa. Vuonna 190!5 asetettu n. s. 
eduskunnan uudistuskomitea oletti sotilaal
liselta ·kannalta pidettävän välttämättö
mänä, että sotaväen miehistöitä kielletään 
valtiollinen vaalioikeus, ja edellytti, että 
samat syyt, joiden katsotaan vaativan sota
joukkojen miehistöä pysymään erillään po
litiikasta, myös tulisivat otettaviksi huo
mioon päällikkökuntaan nähden. On kui
tenkin erikoisesti huomattava, että komitea 
perusti käsityksensä yksinomaan sotilaalli
siin syihin, mikä oli silloin ymmärrettävää 
senvuoksi, että Suomi oli silloin sotilaalli
sesti vieraan valtion vallan alaisena eikä 
omaa sotaväkeä ollut. :Sitäpaitsi komitea 
ehdotti äänioikeuden ikärajan 21 vuodeksi, 
joten ehdotus olisi tullut koskemaan asial
lisesti miehistöäkin. Vuosien 1905 ja 190i6 
perustuslakivaliokunta taas vastoin sano
tun komitean kantaa lausui mietinnössä 
asiasta seuraavaa: ,Siihen nähden, että 
ikäraja vaalioikeutta varten on koroitettu 
24 vuoteen, minkä johdosta useimmat ase
velvolliset tulevat sotapalveluksen suoritta
neiksi e.nnenkuin he saavat vaalioikeuden, 
voidaan sanoa, että sillä seikalla, että on 
muodostettu nyt puheenaoleva poikkeus
luokka, jota ei ole keisarillisen senaatin 
tekemässä esitysehdotuksessa, ei ole mitään 
suurempaa käytännöllistä merkitystä mikäli 
on kysymys asevelvollisesta miehistöstä, 
mutta päällystö ja vakinaisesti palveleva 
alipäällystö, jotka ovat ottaneet sotilas
ammatin elämäntehtäväkseen, joutuvat tä
män kautta asemaan, joka ei hyvin sovellu 
vanhastaan meillä vallitsevaan käsitykseen 
sotaväen suhteesta kansalaisyhteiskuntaan. 
Kun kysymyksessä olevan määräyksen ei 
kuitenkaan voida katsoa olevan sitä laatua, 
että eduskuntareformin perille ajaminen 
siitä syystä pitäisi panna lykkääntymis
vaaran alaiseksi, ei valiokunta ole katsonut 
nyt olevan syytä ehdottaa sen poista-

22 
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mista' '. Silloinen perustuslakivaliokunta 
oli siis sitä mieltä, että vaalioikeutta ei 
olisi kiellettävä sotilailta ja pysytti sitä kos
kevan määräyksen vain siitä syystä, ettei 
venäläisten viranomaisten taholta tästä 
syystä estettäisi koko eduskuntauudistusta. 
Tämä syy on nyt poissa ja olisi jo aika 
poistaa sen aiheuttama epäoikeudenmukai
suus ja kohtuuttomuus lainsäädännöstä. 

Vuoden 1932 perustuslakivaliokunta pe
rustelee hylkäävää lausuntoansa myös sillä, 
että useissa muissa Euroopan maissa voi
massa olevan lainsäädännön mukaan vaki
naisessa sotapalveluksessa ovat vaalioi
keutta vailla. Tämä väite pitää kyllä paik
kansa, sillä viime vuonna suoritettujen tut
kimusten mukaan ovat vakinaisessa palve
luksessa olevat valtiollista vaalioikeutta 
vailla seuraavissa maissa: Suomi, Saksa, 
Ranska, ~Puola, Unkari, Tshekkoslovakia, 
Itävalta, Rumania ja Jugoslavia, mutta 
sanottu oikeus taas on Ruotsissa, Norjassa, 
Tanskassa, Virossa, Sveitsissä, Espanjassa, 
Belgiassa ja Englannissa sekä myöskin 
Neuvosto-Venäjällä. Englannissa tosin 
vaalioikeus on kielletty määrätyiltä kor
keilta virkamiehiltä ja osaksi määrätyiltä 
korkeilta upseereilta. Italiassa ja Krei
kassa on vaalioikeus upseereilla, mutta ei 
aliupseereilla eikä sotilailla. Hollannin 
laissa taas säädetään, että äänioikeutta ei 
ole meri- ja maavoimissa aktiivisessa palve
luksessa olevilla niin kauan kuin nämä ko
konaan tai osaksi pidetään poikkeukselli
sella tavalla aseissa s. o. sodan, sodanvaaran 
tai muun säännöllisistä poikkeavien olosuh
teitten aikana. 

Aloitteessamme ei ole erikoisesti käsitelty 
kysymystä vaalikelpoisuudesta, vaan on se 
jätetty hallituksen harkittavaksi vaalioi
keutta koskevien asioitten yhteydessä. 01-

·koon tässä kuitenkin mainittu, että yllä
luetelluissa maissa, missä on vaalioikeus, on 
myös vaalikelpoisuus, eräissä maissa vain 
vähäisin poikkeuksin . 

. Perustuslakivaliokunnan mietinnössä pe
lätään politikointia. Onhan kyllä mahdo
tonta olettaa ja odottaa, ettei poliittista 
ajattelua syntyisi niiden keskuudessa, jotka 
rauhallisen politiikan päättyessä ovat en
simmäisinä tulessa. Kysymys on vain siitä, 
onko parempi, että syntyy erikoinen upsee
ripolitiikka kuin se, että upseerit ovat yh
teistoiminnassa valtiollisissakin asioissa si
viiliväestön kanssa. Kokemus on sitäpaitsi 

osoittanut, ettei politikointia sotaväessä ole 
suuremmassa määrin niissä maissa, missä 
sotilailla on vaalioikeus kuin siellä, missä 
sitä ei ole. .Pikemmin päinvastoin. Eihän 
liene havaittu esim. meillä kunnallisen ääni
oikeudenkaan sitä aiheuttaneen yhtä vähän 
kuin se on aiheuttanut kurin höltymistä
kään. .Sitä kurin höltymistä ei ole havait
tavissa, vaikka ehkä usealla muullakin 
paikkakunnalla on laita samoin kuin siellä, 
mistä minä olen kotoisin, että rykmentin 
komentaja istuu rinnakkain vääpelinsä 
kanssa kaupungin valtuustossa. 

Yllä esitetyistä syistä toivon, että nykyi
nen perustuslakivaliokunta myötämielisem
min ja toivoakseni myönteisemmin kuin 
edellinen perustuslakivaliokunta suhtautuisi 
nyt tehtyyn aloitteeseen. 

Ed. 'J{ uusi s t o: Edellisen puhujan 
pitkä polemiikki edellisten valtiopäivien 
perustuslakivaliokunnan mietintöä vastaan 
tuli jotenkin tarpeettoma!ksi, kun muistaa, 
että aloitteentekijät eivät itse tehneet min
kään'lai'sta esitystä viime valtiopäivillä, että 
heidän esityksensä hyväksyttäisiin täällä ; 
eduskunta joutui sen siis hylkäämään ai
van yksimielisesti. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puht::miesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään p e r u s t u s 1 a kiva-
1 i o k u n t a a n. 

136) Kielilainsäädännön uudistamista 

tarkoittava ed. J. Annalan y. m. toiv. al. 
n:o 5 esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin perustuslaki
valiokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. J. Annala: Sen johdosta, e.ttä 
herra pääministeri täällä antamassaan. lau
sunnossa viittasi m. m. kielilainsäädännön 
uudistamista tarkoittaviin aloitteisiin pyy
dän lausua, että tämä aloite ei tahdo kai
vaa kuiluja erikielisten kansalaisten välille. 
Herra pääministeri mielestäni vähemmän 
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sopivasti, aivan liioitellen ja asiattomasti 
puhui sellaisesta kuilujen kaivamisesta 
tässä suhteessa. 'Tämäkin aloite päinvas
toin tarkoittaa kuiluja aiheuttavien syitten 
poistamista ja kielilainsäädännön johta
mista sellaisille urille, että myöskin maam
me väestön valtava enemmistö s. o. suomen
kielinen kansa tuntisi kielilainsäädännön 
vastaavan oikeuden ja kohtuuden vaati
muksia. Toivon siis, että asianomainen va
liokunta ja eduskunta tällä kertaa tulee 
tämän aloitteen ratkaisemaan myönteisesti. 

Ed. von B o r n: J ag hade kanske icke 
anledning att efter statsministerns uppträ
dande här i afton taga till ordet uti en 
fråga som denna. Men jag skall i varje 
fall tillåta mig säga ett par ord utan att, 
såsom jag hoppas, röra upp det hav, över 
vilket statsministern här sökt gjuta olja. 

Till denna riksdag har inlämnats ett an
tal initiativ, vilka alla syfta till samma 
:rnål, det svenska språkets undanträngande 
från olika områden av det offentliga livet 
i vårt land. Det föreliggande förslaget ut
gör ett led uti denna aktion, denna offen
siv, som snar.ast framstår som en trumeld 
på bred front. Jag förstår icke för min 
del den .· iver, med viiken man just nu be
reder sig att gå till storms mot allt svenskt 
i landet. J ag förstår ej hela denna menta
litet, som ligger bakom dessa strävanden. 
Jag förstår ej heller, vilka verkliga olägen
heter man har av de nuvarande förhållan
dena, om man en gång, såsom man ju må
ste, utgår från att vårt land dock har vid 
sidan av den finska befolkningen en sedan 
hedenhös här bofast svenskspråkig befolk
ning. J ag förstår ej slutligen, vilka verk
liga intressen man på finskt håll kan hava 
av denna befolknings oroande, förförde
lande, hetsande, såsom ju dock genom de 
många nu framlagda initiativen måste s'ke. 

Man hänvisar vanligen till att tvåsprå
kigheten kostar så mycket. Oavsett att nu 
härutinnan ligger stora överdrifter, är det 
ju merändels så, att skola vi undviika allt, 
som ikostar litet, är det sanrrerligen icke 
mycket, som blir kvar orört. Statsmaski
neriet drager sina kostnader, det kan ej 
undvikas. Alla bidra.ga vi till dess uppe
hållande, alla hava även rätt att ställa 
vissa anspråk därpå och att få njuta vissa 
förmåner därav. Alla intressen måste där-

vid i möjligaste mån av staten tillgodo
ses. Därhän har även språklagstiftningen 
strävat. 

Men det är säkerligen onödigt att i detta 
sammanhang spilla ord på detta initiativ 
liksom på de många andra av samma art, 
vilka senare komma att föredragas för re
miss. Vi stå uppenbarligen här på svenskt 
håll och finskt håll i tvenne skilda världar, 
urståndsatta att nå varandra. Åtminstone 
tyda de framlagda förslagen på, att det 
knappast finnes möjlighet för oss att finna 
varandra och verkligen förstå varandra. 
Detta är djupt beklagligt. Jag vet ej, 
var det brister. Allt samarbete kan i öv
rigt 'Ol'dnas bra mellan svenskar och finnar, 
det må gälla korumunala värv, ekonomiska 
strävanden eller politik i allmänhet, men 
så snart vi komma in på de språk:politiska 
förhållandena, är det s'lut med friden och 
endräkten. Det är icke blott beklagligt 
detta, det innebär ofta även en betydande 
fara, ty andra skola på denna väg lätt 
kunna slå kilar in i en sammanhållning 
och ett samförstånd, som eljest kunde upp
rä tthållas och som säker ligen ofta nog 
vore av utomordentlig betydelse. 

Man trodde för tio år sedan, när språk
lagstiftning·en enhälligt antogs av riksda
gen, att nu skulle det bliva slut på de 
upprepade språkstriderna. Men också det 
hoppet sveks, och nu är man tydligen i · 
färd att riva upp allt, som då i endräkt 
och samförstånd genom ömsesidiga efter
gifter tillskapades. 

Det har ofta sagts, att svenskarna ingen
ting lärt och ingenting glömt. Ja väl, det 
är sant, det är mycket vi icke glömt. Vi 
hava icke glömt tidigare uppgörelser och 
utfästelser och de löften, som t. ex. språ:k
lagstiftningens antagande innebar. Vi hava 
ej heller glömt vapenbrödalaget med de 
finsktalande från många tidigare skeden 
såväl i stridens som fredens värv. Det 
vore kanske icke ur vägen, om man även 
på finskt håll skulle icke helt förgäta allt 
sådant. Vi hava dock ingenting lärt, säger 
man. Jo, vi hava i varje fall lärt ett, att 
man icke kan bygga på lag och grundlag 
i detta land, att man icke kan Iita på att 
icke genom majoritetsbeslut och maktbud 
sådant rives upp, som ansetts böra gälla 
såsom rätt, och att man' icke kan tro på 
att doo goda viljan och förståelsen alltid 
skall vara i tillräcklig grad företrädd bland 
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dem, som bestämma om landets öden och 
dess medborgares väl och ve. 

J ag skall icke gå in på enskildheter i 
det framlagda förslaget, lika litet som jag 
vidare skall yttra mig, då de övriga till 
samma kategori hörande initiativen här re
mitteras. Vi äro ju i varje fall på svenskt 
håll i tillfälle att vid ärendenas vidare 
behandling i riksdagen och dess utskott 
göra våra påminnelser mot desamma gäl
lande. 

Ed. J. A l1l n a 1 a: Minä >8ll lähde tallä 
kertaa väittelemään, ed. von Bornin kanssa 
siitä, minkä jo viime keväänä täällä selvit
telimme. Osoitin silloin ne sekä humanisti
set että taloudelliset näkökohdat,. jotka va~a
tivat tässä asiassa lainsäadännön uudista
mi·sta. Minun mielestäni maamme ruotsin
kielinen ~väestö ~tse pahentaa asiansa kai
kistru eniten ~Sillä, että 1he .pitävät itsepintai
sesti kiinni kaiikista niistä kohtuuttomista 
etuoikeuks~sta taikka sanokaamme mieluum
min kohtuuttomuuksista,. jotka meillä kieli
lainsäädännössä ovat vallaUa,, ja sen tähden 
me joudumme pitämään tätä, asiaa esillä 
niin kauan kunnes me saamme parannuksia 
aikaan tässä asiassa. 

Kulli minä katselen asiaa. ruotsinki-elisen 
ikansanosamme kannalta, niin millJun mieles
. täni olisi viisainta ja edullisinta tälle ruot
sinkieliselle krunsanosaUe, niinkuin meille 
kaikillekin, että me poi1staisimme niämä koh
tuuttomuudet. Silloin vois1mme tehdä rau
hassa työtä muissakin asioissa ja paljon pa
remmassa yhteisymmärryksessä kuin nyt. 

Keskustelu julistetaan ,päättyneeksei. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyvä!ksytään 
ja asia lahetetään p e r u s t u s 1 a k i v a
l i o k u n ·t a; a n. 

137) Valtionyliopiston muuttamista täysin 
suomenkieliseksi 

tarkoittava ed. Junnilan y. m. toiv. al 
n : o 6 esitellään. 

Puhe m i e .s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, ettäi asia ,lähetettäisiin perustusll(l,kiva
lioikuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. F u r u h j e l m: För min del ber jag 
att få fö.reslå remiss tiH kulturutskottet. 
Ett liknande ärende var under senaste riks~ 
da.gsperiod också föremål för behandlin.g i 
kulturutskottet. 

Ed. v o n B o r n: J a.g har i talmariskon
ferensen förordat detta samma förslag och 
ber !här nu att få understöda det av rdm. 
FuruhjeLm framställda försla.get. 

Keskustelu julistetaan päättyneek.si. 

P u h e m i e s: Vastoin. puhemiesneuvos
ton ehdotusta on ed. Furuhjelm ed. von 
Bornin kannattamana ehdottanut, että esil
läoleva asia lähetettäisiin sivistysvaliokun
taan. Kutsun tätä ehdotusta ed. Furu
hjelmin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy 'pu:hemiesneuvoston ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa,, on 
ed. Furuhjelmin ehdotus !hyväksytty . 

Puhe m i e 8: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka 'äänestävät ,,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on ta1pa!htunut, toteaa 

Puhe m i e s: Vähemmistö. 

Ed. F u r u h j e l m pyytää koneäänes
tystä. 

<Puhemies: Esitän vastattavaksi ,jaa'' 
tai ,ei''. 

P u h e mies: Äänestyksessä on annettu 
78 jaa- j~a 50 ei-ääntä, 3 tyhj.äå; poissa 6;8. 

Eduskunta on siis hyväksynyt puhemies
neuvoston ehdotuksen. 

Asia lähetetään p e r u s t u s l a k i 'V a-
1 i o k u n t a a n. ' 
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138) Teknillisen lwrkeakoulun suomalaista
mista 

;twrkoittavru ed. Ala-Kuljun y. m. toiv. al. 
n:o 7 esitellään ja lahetetään .puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti .p e ,r u s t u s
l a k i v a l i o k u n t a a n. 

139) Esityksen antamista Suomen lippulaiksi 

ta.rkoittava ed. Lahdensuon y. m. toiv. al. 
n:o 8 esitellään ja lähetetään .puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s-
1 a k i 'v a l i o k u n t a a n. 

140) Sakkokoron poistamista 

tarkoittwva ed. Huittisen y. m. toiv. al. n:o 9 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti 1 a kiva l i o kun
t aan. 

141) Komissiouin asettamista tutkimaan 
Tammisaaren pa!kkotyölaitokses,sa kesällä 
1933 sattuneen syömälakon yhteydessä olevia 

asioita 

tarkoittava ed. Åhlströmin y. m. toiv. al. 
n:o 10 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti l a k i
v a l i: o k u n t a a n. 

142) Erinäisiä, kauppasopimuksia uudistet
taessa varteen otettavia seikkoja 

koskeva ed. Erkon y. m. toiv. al. n:o 11 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen muka1isesti u 1 k o a s i a i n v a l i D

kuntaan. 

143) Tornion ja Muonion rajajokien uitto
väylän rakennuskustannuksien ja:koa 

koskeva ed. Hannulan y. m. toiv. al. n:o 12 
esitellään ja lärhetetään ·puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti u l k o a s i a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

144) Pakkokurssin vahvistamista Osakeyhtiö 
Maakiinteistöpankin obligatioille maksujen 

suorituksessa 

tarkoittava ed. Tarkkasen y. m. to~v. al. 

n:o 13 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukarisesti v a l t i o
v a r a i n v a .1 i o k u n t a a n. 

145) Erikoisveron 'Säätämistä puolustuslaitok
sen maanpuolustusvälineiden lisäämistä j:1 

kunnostamista varten 

tarkoittava ed. Takalan y. m. toiv. al. n:o 14 
esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtionvarain
valiokun taan. 

Keskustelu: 

Ed. He i n i ö: Herra puhemies! 'Toivo-
r musaloite lakiesityksestä ylimääräisen ve

rotuksen toimeenpanemiseksi puolustuslai
tostamme varten on sellaisenaan siksi mer
kityksellinen, että sen käsitteleminen jo 
heti näin ensi asteessa on tarpeellista. Ku
ten jo hallituksen tulo- ja menoarvioehdo
tuksessa on mainittu, nousevat puolustus
laitoksen menot noin 20 % :iin kokonais
arviosta. Kansalaiselle, jolle maan puolus
tuslaitos on tärkeä, on tietysti aina mie
luista nähdä sitä vaalittavan. Mutta kan
salainen ei voi kuitenkaan kiinnittää huo
miota yksinomaan tähän puoleen kansa
kunnan elämässä, ainakaan ajankohtana, 
jolloin inhimillisesti nähtynä ei ole ole
massa ilmeistä uhkaa naapurivaltojen ta
holta. Senvuoksi vaikea taloudellinen aika, 
jonka voittamisesta tosin saattaa lausua 
hyviä toiveita, ei anna oikeutta tällaisilla 
uusillå veroilla rasittaa veronmaksajain 
maksukykyä. Toivomusaloitteen laatijat 
ovat jättäneet veronmaksun ulkopuolelle 
kansan valtavan enemmistön asettamalla 
tulorajaksi 50,000 mk., tosin jättämällä 
näin vapautetuille tilaisuuden vapaaehtoi
seen veron suoritukseen. Kun verotus sa
malla on tehty tulojen mukaan asteittain 
nousevaksi, ovat ehdotuksentekijät luulleet 
voivansa hyvin perustella verotusehdotus
taan sillä, että se koskisi vain niitä ,pii
rejä, jotka eivät ole sanottavasti tai ei
vät ollenkaan kärsineet pulan aiheutta
masta ansioiden vähenemisestä''. 

Ehdotuksella on mielestäni muutamia 
heikkouksia, jotka sen tekijät ovat sivuut-
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taneet joko tieten tahtoen tai ehdotuksensa 
seurauksia tarkemmin harkitsematta. Puo
luetaktillisena en halua ehdotusta pitää, 
koska se sellaisena olisi vastenmielinen 
yleensäkin ja tällaisessa koko kansan elin
kysymyksessä eritoten. 

Yhtenä ja varsin tärkeänä heikkoutena 
ehdotuksella on se, että se niin ilmeisesti 
järjestää veronmaksun vain määrätyn kan
sanosan suoritettavaksi. Onhan puolustus
laitos kuitenkin koko kansan oma, laitos, 
jonka olemassaolosta hyötyvät kaikki, vie
läpä meidän kiivaat rauhanystävämmekin, 
jotka julkisesti saarnaavat puolustusnihi
lismiä. Jos kerran näin on asianlaita, 
voimme katsoa yksimielisesti valtion aset
taman veron olevan sen hinnan, jolla yksi
tyiset ostavat valtioyhteyden tuottaman 
edun, tässä tapauksessa takuun rauhalli
sesta, turvallisesta yhteiskunnasta ja sen 
sisällä tapahtuvasta kansakunnan elämästä. 
Näin ollen on mielestäni verotus kohdis
tuva kansaan kokonaisuudessaan, olkoorrkin 
niin, että se pientuloisia kohtaa hyvin lie
västi ja suurtuloisia nousevalla asteikolla. 
Vallan omituisesti olisi asia järjestetty, 
jos verotus laajoille piireille olisi kokonaan 
ehdonvallan asia. 

Toinen heikkous on mielestäni siinä, että 
halutaan säätää tulovero, jonka käyttö on 
edeltäkäsin määrätty. Tosin meillä on jos
kus ennenkin tällaista harrastettu, kun sää
dettiin tulovero kansakoululaitoksen, rauta
teiden y. m. peruskustannuksiin, mutta 
olisi syytä välttää tällaista varsinaisen ve
rotuksen sivulla liikkuvaa verotusta. Siitä 
voisi muodostua ennakkotapaus, jota tah
dottaisiin uusia tuonnempanakin, koska 
hyviä ja hyväksyttäviä tarkoituksia aina 
löytyy, vieläpä helpostikin. Kolmas ja tär
kein heikkous on kuitenkin siinä, että eh
dotuksen tekijät laskevat maassamme löy
tyvän ehkä laajojakin piirejä, joita ei ah
das taloudellinen aika olisi paljonkaan tai 
ei lainkaan koskenut. Mitä ja missä ne 
piirit ovat, ei ole ilmoitettu. Maatalous
piirejä ne tuskin ovat, koska hallituksen 
tulo- ja menoarvio jo niin monessa suh
teessa on valjastettu tukemaan heikosti kan
nattavaa maataloutta. En tahdo suinkaan 
hallituksen ehdottamaa tukea moittia, vaan 
asian vuoksi tässä yhteydessä siihen ohimen
nen viitata. 

Meidän kotimarkkinateollisuudellamme ei 
ole viime vuosina ollut eikä ole vieläkään 

leveänleivän päiviä, sitähän osoittavat tul
lisuojapyynnöt, lyhennetyt työviikot j. n. e. 
Sitä osoittavat myöskin vähentyneet osin
gonjaot, josta taas riippuu osakkeenomis
tajain vähentynyt veronmaksukyky. Kun 
lisäksi tiedämme, että nykyisiä valtion
veroja on moitittu rasittavan korkeiksi, 
ja kunnallisverotus on osoittanut huoles
tuttavia nousun merkkejä juuri ahtaan 
ajan seurauksena, niin on ilmeistä, että täl
laiseen lisäveron perimiseen tällä ajankoh
dalla on varsin vähän oikeutusta, vaikka 
kannatettava asia, puolustuslaitoksemme, 
onkin meille kaikille läheinen ja rakas. 

Kun lisäksi ehdotus koskee määrävuosia, 
kolmea lahinnä olevaa, joiden taloudellinen 
määrittely on edelleen sangen vaikeata, on 
ehdotus tältäkin kohdalta ilmeisen heikko. 

Jos halutaan välttämättä lisätä puolus
tuksen kohdalla määrärahoja, tehtäköön 
esityksiä lisämäärärahoista siinä yhtey
dessä, osoittamalla samalla, mistä vastaavat 
vähennykset olisi tehtävä, vähennykset, 
jotka eivät ole puolustusmäärärahojen mer
kitykseen verrattavia, tai eivät ainakaan 
siinä määrin ajankohtaisia kuin nämä. 

Näillä perusteilla rohkenen valiokunnalle 
suosittaa puheenaolevan toivomusaloitteen 
hylkäämistä. 

Pääministeri K i v i m ä k i: Aloitteen pe
rusteluissa ehdotetaan, että puheena oleva 
erikoisvero voitaisiin kantaa kuluvan ja lä
hivuosien, esimerkiksi kolmen vuoden ai
kana valtion verotuksen veronalaisesta tu
losta ylenevän asteikon mukaan, jossa alin 
veroprosentti olisi 1 ja ylin 6. Niille, joi
den tulo on alle 50,000 markan, olisi veron
maksu kuitenkin jätettävä vapaaehtoiseksi. 
Heidän olisi veroilmoituksessaan mainit
tava, haluavatko maksaa veronsa tai ei, 
myöhemmin siitä ei sitten enää voisi kiel
täytyä. 

Ehdotetun veron tuotto esitetään käytet
täväksi erityiseen laissa edeltäkäsin mää
rättyyn tarkoitukseen. Tällaista menette
lyä ei kuitenkaan voida budjetin yhtenäi
syyden kannalta pitää hyväksyttävänä. 
Kerran aikaisemmin on tämä kysymys ol
lut esillä eduskunnassa. Vuoden 1928 val
tiopäiville annetussa hallituksen esityksessä 
moottoriajoneuvoverosta ehdotettiin säädet
täväksi, että veron tuotto olisi käytettävä 
yleisten teiden parantamiseen ja kunnossa
pitoon moottoriajoneuvoliikennettä silmäl-



läpitäen. Valtiovarainvaliokunta lausui 
mietinnössään tämän johdosta: ,Koska va
liokunnan mielestä eduskunnan tulee saada 
vapaasti päättää myös tämän veron tuo
tosta, on lakiehdotuksesta poistettu kysy
myksessä oleva momentti.'' Verrattain laa
jan keskustelun jälkeen eduskunta hyväk
syikin tämän kannan. ,Sellainen menettely, 
että jotkut valtion tulot lailla säädettäi
siin käytettäväksi määrättyihin tarkoituk
siin, voisi muuten muodostua hyvin arve
luttavaksi ennakkotapaukseksi etenkin kun 
on kysymys puolustusmenoista. 

Ehdotettu erikoinen puolustusvero tuot
taisi, mikäli verotus on pakollista, vuoden 
19,219 tulojen perusteella laskettuna yh
teensä noin 87 milj. markkaa. Fyysillisten 
henkilöiden osalle tulisi tästä 46.2, koti
maisten osakeyhtiöiden 31.-i ja muiden yh
tymien ynnä muiden osalle 9 1

/ 2 milj. 
markkaa. Jos 50,000 markkaa pienempien 
tulojen nauttijat jätetään pakollisesta ve
ronmaksusta vapaiksi, merkitsee se, että 
varsinmsm verovelvollisia tulee vuoden 
1929 tulojen verotusta koskevan tilaston 
mukaan olemaan ainoastaan 20,000 fyysil
listä henkilöä, mikä on vain 2. 7 2 % maini
tulta vuodelta tulo- ja omaisuusverotuk
sessa verotettujen fyysillisten henkilöiden 
luvusta, 746,000 :sta. Mitä erityisesti maan
viljelijöihin tulee, oli verotettuja maanvil
jelijöitä vuodelta 1929 toimitetussa vero
tuksessa 201,000, mutta heistä tulisi ehdo
tettua puolustusveroa pakollisesti suoritta
maan ainoastaan 1,800 eli 9

/ 10 %, ollen 
heidänkin veronsa ainoastaan 2,686,000 
markkaa eli 5.s % fyysillisten henkilöiden 
yhteenlasketusta verosta. 

Ed. Takala: Herra puhemies! Vaikka 
aloite erikoisveron määräämisestä valtakun
tamme turvallisuustakeiden lujittamiseksi 
onkin eduskunnassa vasta ensimmäisessä 
vaiheessa ja tätä on näinkin vähän käsi
telty, niin katson sopivaksi ja tarpeelli
seksikin jo nyt asiasta lausua aloitteen en
simmäisenä allekirjoittajana muutamia aja
tuksia. Siihen minua kehoittaa paitsi itse 
asian laajakantoisuus myöskin se arvostelu, 
jonka tämä aloite on saanut n. s. kolman
nen valtiollisen mahdin, sanomalehdistön 
ja sanomalehtimiesten taholta. Arvostan 
julkisen sanan antamia arvosteluja sitä 
taustaa vastaan katsoen, että kunkin puo
lueen sanomalehtien kannanotot vaikuttavat 
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huomattavasti asioiden käsittelyyn myöskin 
täällä eduskunnassa. 

Minun täytyy tunnustaa, että olen lie
västi hämmä:>tynyt sekä vasemmiston että 
oikeiston ottamasta asenteesta puheenaole
vaan kysymykseen. Sosialidemokraattien 
pää-äänenkannattaja näki maalaisliiton ta
holta tehdyn puolustusapuneuvojen vahvis
tamista tarkoittavan aloitteen kumarruk
seksi oikeistolle. Sen mielestä voitaisiin 
ehkä asiasta neuvotella, jos vero kannettai
siin muihin kuin puolustustarkoituksiin. 
Kokoomuspuolueen taholta on aloite koe
tettu leimata harkitsemattomuudesta ai
heutuneeksi ja sen antamisen tarkoituksia 
on epäilty tai sitten on minut, aloitteen 
ensimmäinen allekirjoittaja, suorastaan lei
mattu tehneen aloitteeni sosialidemokraat
tien toimeksi annosta. Kokoomuksen pää
äänenkannattaja oli erikoisesti huolestunut 
pankkien ja suurliikkeiden sekä teollisuu
denharjoittajain puolesta, samoista syistä 
myöskin I. K. J_,:n pääkaupunkilainen lehti 
polemisoi jyrkästi aloitetta vastaan, peljä
ten koron kasvamista, jos vero tultaisiin 
kantamaan, ja ellen väärin muista, niin 
viimeksimainittu lehti, jonka pääkirjoituk
sen kirjoittaja on johtavimpia tuon puo
lueen edustajia täällä eduskunnassa, sanoi 
puolustusveron kantamista joksikin verotus
bolshevismiksi, josta eniten muka hyötyisi 
Moskova. 

Aloite, jonka useat maalaisliittolaiset 
edustajat ovat allekirjoittaneet ja johon 
nähdäkseni koko ryhmä on suhtautunut 
myötätuntoisesti, on kuitenkin lähtenyt 
puhtaasti isäänmaallisista motiiveista ja on 
se ilmaus siitä vastuuntunnosta, mitä maa
laisliittolaisissa piireissä tunnetaan nimen
omaan maanpuolustusasiain ollessa kysy
myksessä. Meidän on katsottava puolustus
asiaa taktillisista näkökohdista vapautu
neina ja ottaen huomioon ne kylmät tosi
asiat, jotka painollaan pakottavat meitä 
uhrautuvaisuuteen taloudellisten mahdolli
suuksiemme raJOISsa yhteisen 1sanmaan 
asian hyväksi. Toivomusaloitteen peruste
luissa on viitattu sekaavaan kansainväliseen 
tilanteeseen, joka saattaa tuoda 1Suomelle 
epämieluisia yllätyksiä ja suhteellisesti ly
hyessä ajassa vähentää mahdollisuuk
siamme itsenäisen asemamme puolustusta
misessa. Vaikka meidän on kunnioitettava 
kansainvälisiä sopimuksia, myöskin niitä, 
joita olemme solmineet itäisen naapurivalta-
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kuntamme kanssa, niin on kuitenkin muis
tettava, että ne eivät elä ikuisesti. Kan
sainvälisissä myrskyissä saattaa niiden mer
kitys nopeastikin menettää vaikutusvoi
mansa ja silloin poliittisten keinojen lop
puessa valitettavasti ratkaisevat aseet. :Mitä 
heikompi puolustuslaitos on, sitä nopeam
min on vaara joutua mahdollisen hyökkää
jän kohteeksi. En tahdo väittää, etteikö 
meillä vastuunalaisissa piireissä olisi mah
dollisesti myös kiinnitetty huomio siihen, 
mitä itäisen rajamme takana tapahtuu, 
mutta ei liene sopivaisuudesta poikkeavaa, 
jos muistutan niistä tiedoista, jotka kerto
vat itäisen naapurimme varusteluista sekä 
Itä-Karjalassa että Inkerissä. Siellähän on 
rakennettu tai parhaillaan rakennetaan 
maanteitä ja rautateitä sotilaallisia tarkoi
tuksia silmälläpitäen. Kun me emme voi 
ajatellakaan, että Suomen puolelta uhkaisi 
Venäjää minkäänlainen hyökkäyksen pelko 
- sellainenhan on suorastaan mahdotto
muus - niin meidän täytyy päätellä Ve
näjällä olevan sotilaallisia suunnitelmia 
Suomea kohtaan. 'Tämä taas meitä suoma
laisia vakavasti muistuttaa siitä historialli
sesta tehtävästä ja sen jatkuvaisuudesta, 
jota Suomen kansa raskain uhrein on suo
rittanut puolustaen olemassaoloaan ja sivis
tysmuotoaan hyökkäävää itää vastaan. 

Tältä pohjalta lähtee esitys erikoisen ve
ron määräämisestä valtakuntamme puolus
tusvoimien apuneuvojen lisäämiseksi. Oli
sin iloinen siitä, että eduskunnan kaikki 
puolueet yksimielisinä löytäisivät toisensa 
tämän isänmaan suuren asian käsittelyssä. 
Uskallan puhua kaikkien tämän aloitteen 
allekirjoittajien puolesta, ja toivomuk
semme on, että se saisi osakseen maltilli
semman ja asiallisemman käsittelyn edus
kunnassa kuin mikä sen osaksi on tullut 
eduskunnan ulkopuolella. Uskaltaisin edel
leen toivoa, että myöskin sosialidemokraatit, 
jotka nähdäkseni viime vuosina ovat asialli
semmin kuin ennen suhtautuneet puolustus
laitokseen ja maanpuolustusasiaan yleensä, 
ymmärtäisivät tämän erikoisveron tähdelli
sen tarkoituksen. Tämänlaatuista veroa ei 
mielestäni voida kantaa mihinkään· muu
hun tarkoituksen kuin maanpuolustuksen 
hyväksi. Silloin se tulee palvelemaan koko 
maata ja kansaa eikä erityisesti mitään kan
sanluokkaa yksinään. Esim. työttömyystar
koituksiin, niin ensiluokkaisen tärkeää kuin 
sekin asia on, on mielestäni käytettävä 

muita varoja, sillä puhtaasti pelkästään 
työttömyyden poistamiseksi kannettava eri
koisvero voitaisiin selittää asiallisiin syihin 
nojautuen omaisuuden siirtämiseksi toiselta 
yhteiskuntaluokalta toiselle. 

Ehdotuksessa on ajateltu vero pakolli
sena kohtaamaan niitä, joiden verotettava 
tulo olisi 50,000 mk. tai sitä suurempi. 
Tässä kohdin on esitystä vastaan tehty 
julkisuudessa huomautuksia ja väitetty 
asetettua rajaa liian korkeaksi. Minulla 
on kuitenkin kansamme isänmaallisesta 
mielestä niin hyvä käsitys, että uskoisin 
niiden, joita taloudellinen pula ei ole teh
nyt kokonaan maksukyvyttömiksi, maksa
van vapaaehtoisestikin tuloistaan ehdote
tun 1 % :n. Sitäpaitsi täytyy ottaa myös
kin huomioon, että pienituloiset kansalaiset 
joutuvat maksamaan välillistä veroa tulois
taan suhteellisesti raskaammin kuin suuri
tuloiset, joten heidän osuuttaan valtion ta
louden tasapainossa pitämisessä ja puolus
tusmäärärahoissa ei ole väheksyttävä. Ei 
ole myöskään väheksyttävä sitä, että lu
kuisissa perheissä on sellaisia jäseniä, jotka 
joutuvat suorittamaan sotapalvelusta, siis 
olemaan useita vuosia valtion palveluk
sessa. Ei sentähden mielestäni ole asial
lista väittää, että tämän veron kautta puo
lustusrasitus asetettaisiin muutamien har
vojen kannettavaksi. Lisäksi on ilmeinen 
tosiasia, että pienituloinen maanviljelijä
väestö ja työväestö ovat joutuneet anka
rimmin pula-ajasta kärsimään. Toiselta 
puolen ainakin eräät yhtymät ovat mai
nittujen väestöosien joutuessa kärsimään 
keränneet jopa kymmenien miljoonien 
vuosivoitot, kuten niistä veroilmoituksista 
ja tilinpäätöksistä on voitu todeta. Ja 
oikeistonkin taholta tunnustetaan esim. 
teollisuudessa palkkatason alhaisuus koska 
siltä taholta on annettu aloite asiasta. 

Ymmärrettävistä syistä en tahdo lähteä, 
eikä minulla tällä hetkellä ole siihen riit
täviä mahdollisuuksiakaan, tekemään sel
vaa puolustusapuneuvojemme nykyisestä 
tilasta. Siinä suhteessa erikoisasiantunti
jat voivat eduskuntaa valaista. Katson 
riittäväksi tässä yhteydessä todeta, että 
aloitteeseen on olemassa hyvin painavia 
aiheita ja puolustusapuneuvojen täydentä
minen on kiireellinen asia, ehkä kiireelli
sempi kuin luullaankaan. 

Että tätä aloitetta ei mitenkään käsitet
täisi imperialistisista pyrkimyksistä lähte-



neeksi, tahdon alleviivata aloitteen viidettä 
kohtaa, jossa m. m. sanotaan, että turval
lisuustakeittemme lisäämistoiminnassa so
dan halu pienen maan taholta ei voi eikä 
saa näytellä minkäänlaista osaa. Poliitti
sin keinoin, jotka ovat hallituksen ja edus
kunnan käytettävissä, on tehtävä mitä 
tehtävissä on, mutta siltä varalta, että 
s'ovinnollinen politiikkakaan ei pelasta 
hyökkäykseltä, on maan puolustusvoimat 
pidettävä • uhkaavaa vaaraa vastaavassa 
kunnossa. 

Jos tätä aloitetta omistavien piirien ta
holta lähdetään vastustamaan - mistä sel
viä merkkejä jo täällä eduskunnassa ja 
muualla on ilmennyt - niin pitäisin sitä 
valitettavana seikkana. Onhan juuri tällä 
taholla aina tehostettu maanpuolustuksen 
tähdellisyyttä ja uhrauksien välttämättö
myyttä maanpuolustusasian, todella suu
ren isänmaan asian hyväksi. Toivottavasti 
ei nyt kuitenkaan tapahdu niin, että esi
koisoikeus myydään hernerokasta. Jos so
sialidemokraatit taas tätä asiaa vastustavat, 
todistavat he oikeaksi heihin kohdistetun 
syytöksen vihamielisyydestään maanpuo
lustusasiaan ja maanpuolustuslaitosta koh
taan. 

Ed. H a k k i 1 a: Edellin@ puhuja. useam
paan kertaan vetosi vasemmiston kannatuk
seen haluten alleviivata sitä, että aloitteensa 
tähtää liian suuren sotilasra1si,tuksen vähen
tämistä ja tämän rasituksen siirtämistä 
vähävaraisten osalta rikkaampien ja maksu
kykyisempien kansankerrosten kannetta
vaksi. Mielestäni hänen aloitteessaan on 
epäilemättä pa<ljon varteenotettavaa ja ellei 
olekaan tällä kertaa sattunut saamaan on
nellista muotoa, niin se varmasti on varteen
otettava vastaisuudessa, kun pyritään vä
hentämään liian suureksi pruisunutta puo
lustusmenoeräämme ja vähävaraisen kansan 
osalta siirtämään varakkaitten kannetta
vaksi isänmaan puolustusta. 

Puhuja lausui, että hänen aloitteensru on 
saanut lämmintä vastakaikua oman ryh
mänsä s. o. suurimman porvarillisen ryh
män taholta. Kun siihen lisäksi tulee se 
tosiasia, että tämä aloite epäilemättä tulee 
saamaa1n osaJkseen ymmärtämystä täältä va
semmalta, ja että siitä ainakin, jollei nyt, 
niin tulevaisuudessa, koetetaan muokata 
jotakin hyvää, niin tämä nuori edustaja 
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varmaankaan ei ole aloitettaan turhaan teib.
nyt. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 
Asia lähetetään v a l t i o v a r a i n v a 1 i o
kun taan. 

146) Erikoisveron säätämistä talouspulan 
lieventämiseksi 

tarkoittava ed. Oulasmaan y. m. toiv. al. 
n:o 15 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

H7) Kultaehtolainoja saaneiden maanviljeli
jäin vapauttamista kultaehtositoumuk

sestaan 

tarkoittava ed. Pitkäsen y. m. toiv. al. n:o 
16 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotUksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

148) Toimenpiteitä kultaehdon poistamiseksi 
frangilainoista 

koskeva ed. Hautalan y. m. toiv. al. n:o 17 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

149) Ulkomaisten maatalouskiinnityslainain 
vapauttamista kultaehdosta 

tarkoittava ed. Kestin toiv. al. n:o 18 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukai,sesti v a 1 t i o v a r a i n
v a; 1 i o k u n t a a n. 

150) Velallisen oikeuttamista Innastamaan 
kultaehtoisen obligation sen nimellisarvosta 

valtakunnanpankin seteleillä 

tarkoittava ed. J acobssonin y. m. toiv. al. 
n:o 19 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n ·valiokuntaan. 

23 
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151) Kulutustuotteiden tullina<lennuksia 

tarkoittava .ed. Erkon y. m. toiv. al. n:o 20 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a' r a i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

152) Korvauksen myöntämistä Suomen kan
salaisille heidän Venäjälle jäänee.stä omai

suudestaan 

tarkoittava ·ed. Ikosen y. m. toiv. al. n:o 21 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

153) Virasto-olojen yksinkertaistuttamista. ja 
uudelleen järjestämistä 

tarkoittava ed. Rytingin y. m. toiv. al. n:o 
22 esitellään. 

Puhemies: P~hemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarainva
Eokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. R y dm a n: Herra puhemies! Kun 
valtiopäiväjärjestys suo yksityiselle edusta
jalle oikeuden aloitteen tekemiseen, on tar
koitus tietysti, että tällaiset aloitteet teh
dään harkiten ja että se, mitä aioitteelia 
toivotaan aikaansaatavan, todella on aina
kin aloitteentekijän mielestä käytännölli
sesti mahdollista ja toivottavaa. 

Taktillisessa mielessä tehdyt aloitteet eli 
sellaiset, joita aloitteentekijät eivät itse 
rohkenisi panna täytäntöÖ'n, jos he siihen 
vallan saisivat, ja jotka siis ainoastaan tar
koittavat valitsijain suosion voittamista, 
mutta joiden hyväksytyksi tulemista aloit
teentekijät kukaties sisimmässään eivät 
edes toivo, kuuluvat niihin ilmiöihin, jotka 
ovat osaltaan olleet omiaan herättämään 
tyytymättömyyttä parlamenttaariseen elä
määmme ja jotka sentakia olisi siitä kitket
tävä. 

Kun tarkastaa niitä lähes 300 :aan nou
sevaa eduskunta-aloitetta, jotka näille val
tiopäiville ovat jätetyt, ei voi parhaimmal
lakaan tahdolla välttyä saamasta sitä käsic 

tystä, että osa niistä on juuri tällaisia tak
tillisia aloitteita, siksi mahdottomilta ja 
toista tarkoitusta kuin toteuttamista varten 
tehdyiltä ne näyttävät. Minä voin ehkä 
erehtyä. Ehkei asianlaita ole näin. Mutta 
siinä tapauksessa ne ainakin on tehty sel
laisella asiantuntemattomuudella ja kevey
dellä, etten sanoisi kevytmielisyydellä, ettei 
tämäkään ole kansanedustajan arvon mu
kaista eikä eduskunnan arvoa ylläpitävää. 

Kun minä olen pyytänyt pulfeenvuoroa 
nyt käsiteltävänä olevan aloitteen yhtey
dessä, en tee sitä tuomitakseni nimenomaan 
ja juuri vain tätä aloitetta sellaiseksi, joita 
tässä olen rohjennut moittia, vaan olen sen 
joutunut valitsemaan enemmänkin sattu
malta usean muun samanarvoisen ja kuka
ties vähemmänkin hyväksyttävistä syistä 
tehdyn aloitteen joukosta, koska minusta 
tällaisten aloitteiden ilmautumista ei voida 
vaitiollen sivuutta11. 

Toivomusaloitteen n :o 22 aloitteen alle
kirjoittajat ilmoittavat aluksi toivomuk
sensa olevan, että hallitus kiireellisesti val
mistaisi esityksen virasto-olojemme yksin
kertaistuttamisesta ja uudelleen järjestämi
sestä siten, että virkoja ja virastoja mah
dollisimman paljon yhdistetään ja tarpeet
tomia virkoja lopetetaan sekä virkamiesten 
työtehoa ja työtehtävää lisätään. Eivätkö 
aloitteentekijät tosiaankaan tiedä, että ky
symys virasto-olojen parantamisesta on ol
lut jatkuvasti päiväjärjestyksessä koko it
senäisyytemme ajan? Jo vuonna 1920 ase
tettiin n. s. virastokomitea, johon, ellen 
minä muista väärin, jäseninä kuuluivat 
m. m. eduskunnan nykyinen puhemies ja 
eduskunnan sihteeri. Tämä virasto viras
tolta harkitsi mahdollisuuksia virastojen 
yhdistämiseen ministeriöihin ja toisiin vi
rastoihin ja niiden järjestysmuodon saatta
miseen ajanmukaiselle kannalle. Tuloksena 
komitean monivuotisesta työstä oli sekä se, 
että virastojen järjestysmuodot tosiaan 
oleellisilta osiltaan tulivat uusituiksi ja 
että useita huomattavia virastojen yhteen
sulautumisia toimeenpantiin. Virastokomi
tean työn päätyttyä asetettiin n. s. virasto
lautakunta, joka kohdisti huomionsa ennen
kaikkea virastojen työtapain yksinkertais
tuttamiseen. Virastolautakuntakin teki pit
käaikaista ja tarkkaa työtä, mutta siitä 
huolimatta se sUJhteellisen harvoissa tapauk
sissa keksi toimintamuotoja, jotka toteutet
tuina olisivat sanottavassa määrin olleet 



entisiä toimintamuotoja yksinkertaisemmat. 
Virastokomiteaan ja virastolautakuntaan 
oli koetettu saada ja oli epäilemättä saa
tukin jäseniä, joilta ei puuttunut halua 
yhtä vähän kuin kykyäkään saada työstään 
mahdollisimman hyvät tulokset. Mutta pii
reissä, joilla luonnollisista syistä kylläkään 
ei ole minkäänlaista aavistusta virasto
työstä, luullaan tästä huolimatta edelleen 
v'oitavan tehdä virastoja koskevia vaikka 
minkälaisia aloitteita. 

Mutta jos aloitteentekijät edes olisivat 
päättäneet toivomuksensa tähän, ei minulla 
kuitenkaan olisi ollut aihetta kosketella sitä 
siinä mielessä, joka ilmeni lausuntoni alussa. 
Mutta aloitteentekijät haluavat lisäksi, että 
uusiin virkoihin nähden ja vanhoissa:kin vi
roissa viranhaltijain vaihtuessa kokonaan 
luovuttaisiin eläkkeestä ja että virkamies
ten palkkoja - aloitteentekijät käyttävät 
kyllä sanamuotoa ,korkeapalkkaisten virka
miesten palkkoja", mutta täytäntöönpano 
veisi kyllä pakosta toimenpiteen koskemaan 
lähes kaikkia virkamiehiä - että siis virka
miesten palkkoja alennettaisiin niin, että 
korkein palkka olisi 60,000 markkaa. Tässä 
joutuu hyvääkin uskova lukija - ja tah
toisinpa vakuuttaa sitä olevani ja ainakin 
tahtovani sitä olla - joutuu hyvää:kin us
kova lukija epäilemään aloitteentekijäin 
hyvää tahtoa. Jos virasto-oloissamme to
siaan on niin paljon korjattavaa ja muu
tettavaa kuin aloitteentekijät toivomuk
sensa alkuosasta päätellen tuntuvat luule
van, olisikohan se virkamiesten laatua 
huonontamalla aikaansaatavissa ~ Valtion 
palkathan ovat yleensä, mutta eritoten 
ylimmissä ja vastuullisimmissa viroissa, 
nytkin alhaisempia, osittain huomattavasti
kin alhaisempia kuin kunnallisissa, osuus
toiminnallisissa ja yksityisissä yrityksissä, 
niin alempia kuin esim. eduskunnan omille 
virkamiehilleen maksamat. Jos nämä pal
kat vielä alennettaisiin, kuten aloitteente
kijät ilmoittavat haluavansa, noin 50 % :lla, 
ja useassa tapauksessa, kun eläke-edun 
poistaminen otetaan huomioon, siitäkin yli, 
tulisi valtiolle mahdottomaksi kilpailla ky
vykkäistä voimista. Nämä silloin epäile
mättä hakeutuisivat muualle. Seuraus täl
laisesta toimenpiteestä olisi - ja luulisipa 
toki aloitteentekijäin tämän ymmärtävän
virasto-olojemme täydellinen kurjistuminen. 
Tapahtuisi jo~a:kin ai.van päinvastaista sille, 
miksi aloitteen alkuosassa väitetään pyrit-
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tävän. Enpä tosiaankaan usko, että se 
vähäväkinen kansanaines, se väestöluokka, 
joka on maamme suurimpia, ellei suurin, 
ja jonka aseman vahvistamista ja nosta
mista on pidettävä eräänä valtiollisen elä
mämme tärkeimmistä tehtävistä, että tämä 
väestöluokka, jota aloitteentekijät juuri 
ovat täällä edustamassa, tällaisesta tilasta 
olisi kiitollinen. Ovathan juuri nämä väes
töryhmät enemmän kuin muut taloudelli
sesti vahvemmat riippuvaisia virkakoneis
ton kunnollisesta hoidosta. He joutuisivat 
kyllä tällaisen uudistuksen kalliisti maksa
maan. Ja vielä: mitä erikoisesti eläke-etui
hin tulee, tahtoisivatko aloitteentekijät to
dellakin kääntää kehityksen kulun pois 
siltä uralta, joka koettaa saattaa elämän
työnsä täyttäneen ja aikansa isänmaataan 
palvelleen henkilön vanhuudenpäivät talou
dellisesti turvatuiksi. Yksityiset liikkeet 
ovat yhä enenevässä määrässä pyrkineet 
eläkejärjestelmään, joka turvaisi niiden 
palveluksessa olleiden loppuiän. Yhä useam
mat kunnat suorittavat eläkkeitä virkamie
hilleen ja työmiehilleen. Valtio saisi suo
rittaa eläkettä työmiehilleen, mutta virka
mieskunta, ylimmästä alimpaan, sen pitäisi 
olla tuota vanhuudenturvaa vailla. Minkä 
takia~ Senkö takia, että kansan syvien ri
vien silmissä, niiden silmissä, joiden useasti 
on vaikea arvostella oikein näitä asioita, 
on niin kiitollinen aihe rynnätä juuri vir
kamiesten kimppuun. Ja eikö todella ole 
virkamiesten kimppuun ryntäämistä, kun 
perusteluissa sanotaan, että kansan pohja
kerrokset saavat kärsiä voittamattomia vai
keuksia, kun toiset piirit ja erikoisesti vir
kamiespiirit saavat kansan kärsimysten 
kustannuksella itselleen ylimääräistä etua 
(Keskustasta: Oikein ! ) , siis salakavala 
viittaus siihen, että virkamiehille nykyiset 
ajat ovat olleet varsin mieluiset. Voipa 
lukija saada sen käsityksenkin, että virka
miehet suorastaan ovat olleet myötävaikut
tamassa kovan ajan syntymiseen. Tällaiset 
viittaukset ovat väärinä todistuksina tuo
mittavat. Ja mitä erinomaista etua virka
miehet sitten näinä vuosina ovat saaneet~ 
Tämä etu on siinä - vastaavat aloitteen
tekijät - että rahanarvo on kohonnut mil
tei kaksinkertaiseksi ja siis heidän palk
kansa samanaikaisesti ja samassa suhteessa. 
Koska tällainen rahanarvon nousu olisi ta
pahtunut 7 Jos siirrymme vertaamaan ra
hanarvoa pitemmältä ajalta, on se päin-
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vastoin laskenut. Mutta vaikka ottaisimme 
lähtökohdaksi vuoden 1926, jonka jälkeen 
rahanarvo kyllä on noussut, on tämä nousu 
sellaiseen tavaraan nähden, jota virkamie
het joutuvat kuluttamaan, korkeintaan 15 
a 20 % :n välillä. Näin ollen ei ole oikein 
eikä rehellistä puhua kaksinkertaisesta nou
susta. 

En ole sillä, mitä tässä olen lausunut, 
mitenkään tahtonut väittää ensiksikin, että 
virasto-olot ehdottomasti olisivat ihanteel
lisia. Ne ovat tietysti puutteellisia, kuten 
kaikki inhimillinen toiminta, ja luonnolli
sesti on pyrittävä niitä jatkuvasti paran
tamaan. En myöskään tahdo väittää, ettei 
virkamiesten palkoista ja palkkaeduista 
saisi keskustella ja ettei niitä saisi arvos
tella, mutta minun täytyy panna vasta
lauseeni sitä helppohintaista tapaa vastaan, 
jolla näitä asioita nyt kyseessäolevassa 
aloitteessa on käsitelty. Se ei mielestäni 
ole ollut arvokasta ja minä valitan, että 
useassa muussa aloitteessa edustajan ja 
eduskunnan arvosta on välitetty yhtä vä
hän. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään v a l t i o v a r a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

154) Tmmion kaupungin vapauttamista otta
ma.sta osaa Toruionjo·en sillan rakennus

Imstanuuksiin 

tarkoittava ed. Hannulan y. m. toiv. al. 
n :o 23 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

155) Valtion hypoteekkilaitoksen perus-
tamista 

tarkoittava ed. von Frenckellin y. m. toiv. 
al. n :o 24 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1-
t i o vara i n valiokuntaan, jonka tu
lee pyytää p a n k k i v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

156) Helsingin yliopiston päärakennuksen 
laajentamista 

tarkoittava ed. Linkomiehen toiv. al. n :o 
25 esitellään ja lähetetään puhemiesneu-

voston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a 1 i o k u 11 t a a n, j orrka tulee 
pyytää sivistys v a 1 i o k u nn a 11 lau
sunto asiasta. 

157) Stadionin kentän rakentamista varatyö
määrärahoilla 

tarkoittava ed. von Frenckellin y. m. toiv. 
al. n :o 26 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l
t i o vara i n valiokuntaan, jonka tu
lee pyytää s i v i s t y s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

158) Esityksen antamista pankkitarkastustoi
minnan tehostamisesta ja rahalaitoksien 

kontrolloimisesta 

tarkoittava ed. Kestin y. m. toiv. al. n :o 
27 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti p a n k k i
v a l i o k u n t a a n. 

159) Toimenpiteitä Suomen markan arvon 
alentamiseksi 

tarkoittava ed. Hautalan toiv. a1. n :o 28 
esitellään 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin pankkivalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. T o i v o l a: Päiväjärjestyksestä käy 
ilmi, että tämän asian yhteydessä edus
kunnan pitäisi ryhtyä tahallisesti huonon
tamaan Suomen markan arvoa. Kun 
meillä varmaankaan useimmilla ei ole ol
lut tilaisuutta tutustua tämän aloitteen 
perusteluihin - mehän emme saa nähdä 
näitä perusteluja eduskunnalle jaet
tuina -, niin uskallan ehdottaa, että tämä 
asia pantaisiin pöydälle eduskunnan seu
raavaan täysistuntoon. 

Tässä samassa yhteydessä pyydän lisäksi 
panna vastalauseen nimenomaan sitä tapaa 
vastaan, millä nämä aloitteet käsitellään. 
Lähes 300 aloitetta on eduskunnan päivä
järjestyksessä mainittu, mutta jos edus-



tajat tahtoisivat ja olisivat tahtoneet tu
tustua näihin aloitteihin ennakolta, tie
tääkseen, ovatko ne sen arvoisia, että ne 
on valiokuntaan lähetettävä, niin eduskun
nan kanslia ei olisi voinut tätä nykyistä 
järjestelmää käyttäen tarjota edustajille 
tilaisuutta tähän tutustumiseen. 'Minä luu
len, että harva lienee se eduskunta, joka 
tällä tavalla lähettää aloitteita valiokun
tiin, näkemättä mitä aloitteiden peruste
luissa sanotaan ja tietämättä niistä muuta 
kuin sen lyhyen maininnan, mikä sisältyy 
päiväjärjestykseen. 

Ed. Rydman: Kannatan ed. Toivo
lan tekemää ehdotusta. 

P u h e m i e s : Koska 
pöydälle, niin kehoitan 
lausumaan ajatuksensa 
nosta. 

asiaa on pyydetty 
seuraavia puhujia 
vain pöydällepa-

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
pää ttyneeksi. 

Puh e m i e s: Tehty pöydelläpanoehdo
tus hyväksyttäneen yksimielisesti. 

Ehdotus hyväksytään. A!sia p a n n a a n 
p ö y d ä ll e ensi istuntoon. 

160) Korkomarginaalin määräämistä 
1 1

/ 2 % :ksi 

tarkoittava ed. Hautalan toiv. al. n :o 29 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p a n k k i v a-
1 i o k u n t a a n. 

161) Toimenpiteitä nnden lastensairaalan ra
kentamiseksi Helsinkiin 

tarkoittava ed. Pohjalan y. m. toiv. al. n :o 
30 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti t a 1 o u s
v a Ii o k u n t a a n. 

162) Lentokoneen sijoittamista Turkuun sai
raslentokuljetusta varten 

tarkoittava ed. Hongan y. m. toiv. al. n :o 
31 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti t a l o u s v a
l i o k u n t a a n. 
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163) Esityksen antamista laiksi sokeus
korvauksesta 

tarkoittava ed. Sarlinin y. m. toiv. al. n :o 
32 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä e n
a s i a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

164) Esityksen antamista muutoksiksi vesi
oikeuslakiin 

tarkoittava ed. Lahdensuon y. m. toiv. al. 
n :o 33 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti laki- ja 
t a l o u s v a l i o k u n t a a n. 

165) Kuuromyli:kien köyhäinhoidon 
uudistamista 

tarkoittava ed. Lonkaisen y. m. toiv. al. 
n :o 34 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti laki- ja 
t a l o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

166) Työttömyysra,hastojen perustamista kos
kovien säännösten tehostamista 

tarkoittava ed. Kivisalon y. m. toiv. al. 
n :o 35 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti laki- ja 
t a l o u s v a l i o k u n t a a n. · 

167) Taajaväkisi.Hä paikkakunnilla olevien 
vuokra-alueiden itsenäistyttä,mistä 

tarkoittava ed. Kivisalon y. m. toiv. al. 
n :o 36 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti laki- ja 
t •a l o u s v a l i o k u n t a a n. 

1138) Niiden vuokra-alueiden itsenäistyttä
mistä, jotka jostakin syystä on jätetty lnnas

tnsoikeutta vaille 

tarkoittava ed. Kestin y. m. toiv. al. n :o 
37 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti 1 a k i- ja 
t a l o u s v a l i o k u n t a a n. 
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169) Kuntien rajain tarkistamista 

tarkoittava ed. Kiviojan toiv. al. n :o 38 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti laki- ja ta-
1 o u s v a l i o k u n t a a n. 

170) Suurradioaseman perustamista Jyväsky
län kaupunkiin tai sen läheisyyteen 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. toiv. al. n :o 
3'9 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen muka,isesti l a k i- ja 
t a l o u s v a l i o kun t a a n. 

171) lUuutoksen aikaansaamista kirkollista 
verotusta koskeviin säännöksiin 

tarkoittava ed. Sarlinin y. m. toiv. al. n :o 
40 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti laki- ja 
t a l o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

172) Ansiomaksun lak!kauttamista 

tarkoittava ed. Sjöblomin y. m. toiv. al. 
n :o 41 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti 1 a k i- ja 
t a 1 o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

173) Englanninkielen saattamista pakolli
se,ksi oppiaineelrsi oppikouluihin 

tarkoittava ed. Rantasen y. m. toiv. al. 
n :o 42 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaan s i v i s t y s
v a 1 i o k u 11 t a a n. 

17 4) Toimenpiteitä lasten ja nuorten suojele
miseksi sukupuolirikollisuudelta 

tarkoittava ed. Riipisen y. m. toiv. al. n :o 
43 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s
v a 1 i o k u n t a a n. 

175) :Maakunta-arkiston sijoittamista Vaasan 
kaupunkiin 

tarkoittava ed. Jacobssonin toiv. al. n :o 44 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti s i v i s t y s
v a l i o k u n t a a n. 

176) Partiojärjestöjen urheilutoiminnan tuke-
mista raha-arpajaisten voittovaroilla 

tarkoittava ed. Böökin y. m. toiv. al. n :o 
45 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti sivistys
v a 1 i o k u n t a a n. 

177) Almana,kkojen ja kalenterien julkaisemi-
sen erioikeuden lopettamista 

tarkoittava ed. Erkon y. m. toiv. al. n :o 
46 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti sivistys
v a 1 i o k u n t a a n. 

178) Maakiinteistöjen säilyttämistä niin suu
rina, että ne kykenevät elättämään viljelijän 

perheineen 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n :o 4 7 esitellään. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin maatalousvalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. T o i v o 1 a: Ehdotan, että asia pan
taisiin pöydälle seuraavaan täysistuntoon. 

Ed. Rydman: Kannatan ed. Toivolan 
tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Toivola ed. Rydmanin kannattamana 
ehdottanut, että asia pantaisiin pöydälle 
seuraavaan istuntoon. 

rSelonteko myönnetään oikeaksi. 

Asia pannaan yksimielisesti p ö y
d ä ll e seuraavaan istuntoon. 

179) Tutkimuksen toimittamista yksityisten 
maanomistajain hallussa olleiden metsäaluei
den siirtymisestä. vuoden 1915 jälkeen puu-

tavaraliikettä harjoittaville osake-
yhtiöille 

tarkoittava ed. Vilhulan y. m. toiv. al. n :o 
48 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti m a a t a
l o u s v a l i o k u n t a a n. 



180) Lainan ottamista velkaantuneiden kun
nollisten maanviljelijäin velkojen va,kautta

mista varten 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n :o 49 esitellään. 

,puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, ·että ·asia lähetettäisiin maatalousvalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. T o i v o l a : Pyydän ehdottaa, että 
tämäkin asia pantaisiin pöydälle seuraa
vaan täysistuntoon. 

Ed. Rydman: Kannatan ed. Toivolan 
tekemää ehdotusta. 

' Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Toivola ed. Rydmanin kannattamana 
ehdottanut,. että asia pantaisiin pöydälle 
seuraavaan istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Asia pannaan yksimielisesti p ö y
d ä ll e seuraavaan istuntoon. 

181) Valtion varoista maatalouden tukemi
seksi annettujen lainain muuttamista 

kuoletuslainoiksi 

tarkoittava ed. Eskolan y. m. toiv. al. n :o 
50 esitelliiän ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti m a a t a: 
l o u s v a l i o k u n t a a n. 

182) Maataloudessa tarvittavien luottojen 
vakauttaruis ta 

tarkoittava ed. Kämäräisen y. m. toiv. al. 
n :o 51 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti maat a-
1 o u s v a l i o k u n t a a n. 

183) Taloudelliseen ahdinkoon joutuneiden 
pienviljelijäin velkojen vakauttamista 

tarkoittava ed. Kestin y. m. toiv. al. n :o 52 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
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ehdotuksen mukaisesti m a .~talous v a
l i o k u n t a a n. 

184) Toimenpiteitä itsenäistyneiden vuokra
alueiden pysyttämiseksi niiden todellisilla 

viljelijöillä 

tarkoittava ed. Eskolan y. m. toiv. al. n :o 
53 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s
v a l i o k u n ta a n. 

185) Tutkimuksen toimittamista valtion asu
tustoimenpiteiden kautta erotettujen asutus

tilojen omistajain velkasuhteista 

tarkoittava ed. Marttilan y. m. toiv. al. n :o 
54 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a lo u s
v a l i o k u n t a a n. 

186) Toimenpiteitä omatta syyttään rahalli
siin vaikeuksiin joutuneiden maaseudun 

asuntotilallisten auttamiseksi 

tarkoittava ed. ·T. Halosen y. m. toiv. al. 
n :o 55 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti m a a ta-
1 o u s v a l i o k u n t a a n. 

187) Pohjois- ja Itä-Suomen metsäseutujen 
väestön elämismahdollisuuksien tutkimista 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. toiv. al. n :o 
56 esitellään ja lihhetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti maata l o u s
v a l i o k u n t a a n. 

188) Esityksen antamista laiksi maatalous
kiinteistöjen pakkohuutokauppojen lopetta

misesta määräajaksi 

tarkoittava ed. Kestin y. m. toiv. al. n :o 57 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a ta l o u s v a-
1 i o k u n t a a n. 

189) Asutustilojen hintojen alentamista 

tarkoittava ed. Kempin y. m. toiv. al. n :o 
5.S esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s
v a l i o k u n t a a n. 
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190) Leppäveden, Keiteleen ja Kivijärven 
sekä niiden välillä olevien järvien vedenpin

nan alentamismahdollisuuksien tutkimista 

tarkoittava ed. Vi1hu1an y. m. toiv. al. n :o 
59 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a 1 o u s
v a l i o k u n t a a n. 

191) Määräaikaisen verovapauden myöntä
mistä uudisasukkaille 

tarkoittava ed. Huittisen y. m. toiv. al. n :o 
60 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s
v a 1 i o kuntaan. 

192) Viljatullin peruuttamista eräissä 
tapauksissa 

tarkoittava ed. Salon y. m. toiv. al. n :o 61 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a-
1 i o k u n t a a n. 

193) Valmisteveron määräämistä margarii
nille ja muille kasvisrasvoille 

tarkoittava ed. Kalliokosken y. m. toiv. al. 
n :o 62 esitellään j?. lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti maata-
1 o u s v a l i o k u n t a a n. 

HHi) Valtion me,tsämaiden a.sutt,amista koske
van lainsäädännön muuttamista 

tarkoittava ed. Rytingin y. m. toiv. al. n :o 
65 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s
v a l i o k u n t a a n. 

1!17) Vankityövoiman käyttämistä asutus
alueillen viljely~kuntoon raivaamiseen 

tarkoittava ed. Salon y. m. toiv. al. n :o 6,6 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a
l i o k u n t a a n. 

198) Puutarhataimistojen ja siemenistukas-. 
tavaroiden saattamista tarkastuksen alaisilrsi 

tarkoittava ed. Särkän y. m. toiv. al. n :o 
67 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti m a a t a-
1 o u s v n l i o 'k u n t a a n. 

199) Venäläisen puutavaran maahantuonnin 
I{ieltämistä 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n :o 68 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaan m a a t E

l o u s v a l i 9 k u n t a a n. 

194) Laidnnmaan hankkimista pakkolunaF.- i "'"") 

tukseHa pienviljelmille ja itsenäistyneille "''w Tutkimuksen toimittamista puutavarain 
mäkitupa-alueille mittauksessa vallitsevista epäkohdista 

tarkoittava ed. Setälän y. m. toiv. al. n :o 
63 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a ta l o u s
v a l i o k u n t a a n. 

195) Esityksen antamista laiksi pienviljeli. 
jäin laidunosuusiruunista 

tarkoittava ed. Kestin v. m. toiv. al. n :o 64 
esitellään ja .lähetetääl{ puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m .a a t a l o u s v a-
1 i o k u n ta a n. 

tarkoittava ed. Huittisen y. m. toiv. al. n :o 
69 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti m a a ta
l o u s v a l i o k u n t a a n. 

201) Yldsten ja yhdenmukaisten normien 
aikaansaamista maan puutavaran myynnissä 

tarkoittava ed. Kullbergin y. m. toiv. al. 
n :o 70 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti m a a t a-

! l o u s v a ] i o k u n t a a n. 



202) Kulojen hävittämien yksityisten asunto
ja maatalousrakennusten uudelleen rakenta

mista työttömyysmäärärahoilla 

tarkoittava ed. Soinin y. m. toiv. al. n :o 
71 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti m a a t a-
1 o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

203) Kalanmätihautomon perustamista Sai
maan ja Vuoksen vesistöä varten 

tarkoittava ed. Miikin y. m. toiv. al. n :o 
72 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti m a a t a-
1 o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

204) Valtion talouskoulun perustamista 
Helsinkiin 

tarkoittava ed. Metsärannan y. m. toiv. al. 
n :o 73 esit~llään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti m a a t a
l o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

205) Metsämarjojen tarkastusaseman 
perustamista 

tarkoittava ed. Tolosen y. m. toiv. al. n :o 
74 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti maata-
1 o u s v a l i o k u n t a a n. 

206) Vähintä palkkaa koskevan lainsäädän
nön soveltamista metsä- ja uittotyöläisten 

työpalkkojen turvaamiseksi 

tarkoittava ed. Tannerin y. m. toiv. al. n :o 
75 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti työ v ä e n
a s i a i n v a l i o k u n t a a n. 

207) Toimenpiteitä yleisen ja jatkuvan työ
palkkatilaston aikaansaamiseksi 

tarkoittava ed. Tannerin y. m. toiv. al. n :o 
76 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä e n
a s i a i n v a l i o k u n t a a n. 
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208) Työajan yleistä lyhentämistä 

tarkoittava ed. Hildenin y. m. toiv. al. n :o 
77 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä e n
a s i a i n v a l i o k u n t a a n. 

209) Sairaanhoitajien työolojen selvittämistä 
ja heidän työaikansa lyhentämistä 

tarkoittava ed. Pärssisen y. m. toiv. al. 
n :o 78 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti t y ö
v ä e n a s i a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

210) Valtion varatöissä ;ia yksityisten liikkei
den teettämissä metsätöissä maksettavan 

;uakka.palkan yksikköhinnan nostamista 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n :o 79 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti t y ö
v ä e n a s i a i n v a l i o k u n t a a n. 

211) Työhönsä harjaantuneen työnte·kijän 
toimeentulon turvaamista 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n :o 80 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin työväenasiain
valiokuntaan. 

Keskustelu: 

Puolustusministeri 0 k s a l a: Monien 
ihmeteltäväin aloitteiden joukossa on käsi
teltävänä oleva aloite ihmeteltävimpiä. Se 
on ihmeteltävä varsinkin sentähden, että 
aloite on lähtöisin porvarillisen ryhmän 
taholta. Vanha kokemus, vanha porvaril
linen ajatustapa on sitä mieltä, että työn
antaja ja työntekijä keskinäisellä sopimuk
sella sopivat palkasta. Mitkään muut te
kijät eivät voi vaikuttaa tämän palkan 
suuruuteen eivätkä tuntea vastuunalai
suutta palkan suuruutta määrättäessä. Ei 
ole ollut onnellista, että mitkään järjes
töt, ammattijärjestöt taikka muut· ovat 
sotkeutuneet palkanmääräärniskysymyk-

24 
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seen. Yhtä vähän onnellista on varmaan, 
jos se on mahdollistakaan, valtion sekaan
tua palkkauskysymyksen järjestelyyn. 

Minä toivoisin, että tämä asia valiokun
nassa saisi (Keskustasta: Hiljaisen hau
tauksen!) hiljaisen hautauksen, aivan oi
kein. Ei valtiolla ole mitään mahdolli
suuksia lähteä määräämään palkkoja niin 
kauan kuin valtio ei myöskään määrää 
tuotteiden hintoja. Ja näin pitkälle ei 
kuitenkaan koskaan voida ajatella mentä
väksi, joten koko tämä aloite on täydelli
nen isku ilmaan. 

Ed. T o i v o l a: Minä uskallan olla hie
man eri mieltä kuin edellinen puhuja tä
män aloitteen arvosta. Minun täytyy huo
mauttaa, että Euroopan porvarillisimpiin 
kuuluva suurvalta, Englanti, on vuoden 
1909· jälkeen parilla kolmella eri lailla 
ryhtynyt nimenomaan minimipalkkoja sää
tämään, koska ihmisyys jo vaatii, ettei 
työntekijöitä käytetä töissä sellaista palk
kaa vastaan, joka ei riitä ihmisarvoisen 
elämän ylläpitämiseen. Minä siis toivoi
sin, että aloite saisi asiallisen käsittelyn 
valiokunnassa. Sen puolesta voidaan esit
tää monia näkökohtia. En tahdo kuiten
kaan tällä sanoa, että kaikki ne yksityis
kohdat, jotka aloitteen perusteluissa esiin
tyvät, olisivat paikkansftpitäviä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 
Asia lähetetään t y ö v ä e n a s i a i n v a
liokuntaan. 

212) Ilmailuliikennetoimiston perustamista 
kulkulaitosten ja yleisten töiden ministeriöön 

koskeva ed. Erkon y. m. toiv. al. n :o 81 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti kulku 1 a i
t o s v a l i o k u n t a a n. 

213) Pyhäjärven ja Oriveden välisen 
kannaksen kanavoimista 

koskeva ed. Branderin y. m. toiv. al. n :o 
82 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti k u 1 k ula i
t o s v a l i o k u n t a a n. 

214) Maantien rakentamista Lauritsalasta 
Taipalsaaren Ampujalan kylään 

koskeva ed. Oksasen y. m. toiv. al. n :o 83 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti kulkulait o s
v a l i o k u n t a a n. 

2.15) Eräitten maantiesuuntien tutkitutta
mista Suomussalmen y. m. pitäjissä 

koskeva ed. J anhosen toiv. al. n :o 84 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti kulkulait o s
v a l i o k u n t a a n. 

216) Eräiden maantiesuuntien tutkitutta
mista Kuusamon ja Posion kunnissa 

koskeva ed. Hännisen y. m. toiv. al. n :o 
85 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti kulku-
1 a i t o s v a 1 i o k u n t a a n. 

217) Tutkimuksen toimittamista rautatien 
ra:kentamista varten Helsingin läheltä Korian 

kautta Harjun asemalle 

koskeva ed. Lampisen y. m. toiv. al. n :o 
86 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti kulku l a i
t o s v a l i o k u n t a a n. 

218) Rautatien rakentamista Korialta 
Porvoon-Keravan radalle 

koskeva ed. von Frenckellin y. m. toiv. al. 
n :o 87 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti k u 1 k u-
1 a i t o s v a l i o k u n t a a n. 

219) Turun-Riihimäen rautatien 
rakentamista 

koskeva ed. Aaltosen y. m. toiv. al. n :o 88 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti kulku l a i
t o s v a l i o k u n t a a n. 
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220) Tutkimuksen toimittamista ratasuun
nalla 1\'.lynämäki-Peipohja-Kauhajoki

Vaasa 

koskeva ed. Alestalon y. m. toiv. al. n :o 
89 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti kulku 1 a i
t o s v a l i o k u n t a a n. 

2;21) Rautatien rakentamista Uudestakaupun
gista Satakunnan radalle 

koskeva ed. Piippulan y. m. toiv. al. n :o 
90 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti k u l k u-
1 a i t o s v a l i o k u n t a a n. 

222) Rautatien rakentamista Mäntästä. Jäm
sänlwsken tehdasalueen kautta Päijänteen 

ra.ntaan 

koskeva ed. Eskolan y. m. toiv. al. n :o Dl 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti kulkulait o s
v a l i o k u n t a a n. 

2,23) Rautatien rakentamista Haapamäen 
asemalta Haapajärven asemalle 

koskeva ed. Vilhulan y. m. toiv. al. n :o 92 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti kulku l a i t o s
v a 1 i o k u n t a a n. 

224) Rautatien rakentamista Myllymäen tai 
Haapamäen asemalta Karstulan kautta 

Nivalan asemalle 

koskeva ed. J. Annalan y. m. toiv. al. n :o 
93 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti kulku l a i
t o s v a l i o k u n t a a n. 

225) Rautatien rakentamista .Jyväskylästä , 
Suolahden tai Uuraisten pitäjien kautta 

Haapajärven asemalle 

koskeva ed. Vesterisen y. m. toiv. al. n :o 
94 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti kulku l a i
t o s v a l i o k u n t a a n. 

226) Rautatien rakentamista Kokkolasta 
Suolahteen 

koskeva ed. Kalliokosken y. m. toiv. al. n :o 
95 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin kulkulaitosva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

,Ed. H ä s t b a c k a: Herr talman! För 
byggandet av Jarnvägar in'Oim rayonen 
Haapamäki - Pieksämäki-Idensalmi-Yli
vieska och stambanan till förstnämnda ut
gångspunkt föreligga nu fem ski1da hem
ställningsmotioner. En av dem kommer 
utan allt tvivel att antagas av riksdagen .. 
Nämnda banfria område är det största av 
alla söder om Uleåborg och i fråga om 
behovet av järnväg i syfte att betjäna 
tättbefolkade bosättningsområden samt han
deln, a;tt förmedla varutransporten till 
utlandet, står detJta område även obe
stridligt främst bland alla i behov av 
järnväg. Det gäller för utskottet att 
utvälja någon av de fem föreslagna 
banlinjerna, som korsa området och vid 
valet tillse att den bansträc'kning, som mest 
betjänar statens allmänna intressen och 
den redan inom området befintliga bo
sättningen utväljes. J ag är övertygad om, 
om utskottet frigöres från de starkt ut
präglade lokala eller privatpolitiska in
tressen, som tidigare så starkt framträtt 
vid beslut om nya järnvägsbyggen, och 
fäster huvudmotivet vid antydda syn
punkter, samt jämför räntabilitetskalkyler, 
som järnvägsstyrelsen uppgjort för de 
olika banlinj erna, och då finner, a tt Ga:mla
karleby-Suolahti hanan står främst av alla 
kon!kurrerande banlinjer. Den är också 
den mest naturliga ban:sträckningen inom 
området, om man tar hänsyn till den toma 
rutans form och till järnvägsnätets fram
tida utveckling såväl beträffande varu
transporten som uti försvarstekniskt av
seende. Den sammanbinder inlandet med 
en av landets främsta hamnar, som hamn
kommitten föreslagit till centralhamn för 
mellersta österbotten. Denna hamn har 
även större utvecklingsmöjlighcter än nå
gon annan hamn i landet, till icke blott 
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landsdelens utan hela landets fromma. 
Som bevis för att hamnen betjänar stora 
lokala och allmänna intressen må nämnas 
att exportprisen för rundvirlke varit c :a 
9 % högre från Gamlakarleby tulldistrikt 
än medelpriset från samtliga övriga ut
förselhamnar i landet. lVIed andra ord 
från Gamlakarleby tulldistrikt har under 
femårsperioden 1,9r28-19<32 erhållits för 
pappersved 14: 10 högre medelpris per m3 

än medelpriset utgör för totala exporten 

karleby tulldistrikt och från de konkur
rerande hamnarna, ger vid handen, att 
Gamlakarleby-Suolahti banlinjen fyller 
Jarnvägarnas främsta uppgift, att be
fordra en allsidig lösning av de national
ekonomiska problemen på de mest givande 
sät,t beträffande exporten av rundvirke 
till utlandet. Men denna bansträck
ning har även den fördelen framom de 
konkurrerande bansträckningarna, att den 
icke leder trafiken bort från redan fär
digt byggda banor och undergräver deras 
redan dåliga räntabilitet, utan fastmer 
ökar trafiken på dem, såväl person- som 
godstrafiken. 

Det ekonomiska utbytet av ifrågava
rande järnväg är även avsevärt bättre än 
för konkurrerande banlinjer, vill~et fram
går av hittills framlagda kalkyler. 

J ag skall nu avstå från att i detalj be
röra de motiv, som tidigare anförts för 

i hela landet. A vseende bör även fästas 
vid den omständigheten, att medelpriset 
för den pappersved, som utskeppas från 
Gamlakarleby distrikt, varit 19 mark 40 
penni per m3 högre än medelpriset från 
de närmast konkurrerande hamnar, näm
ligen Brahestad, Jakobstad, V asa, Kaskö 
och Kristinestad, till vilka trafiken skulle 
ledas om någon av de till Gamlakarleby 
-Suolahti banan konkurrerande banlinjer 
skulle byggas. De ekonomiska förluster 
som härigenom skulle till&kyndas mellersta 
österbotten, Keski-Suomi och hela landet 
äro avsevärda. För den pappersved, som 
under femårsperioden 1928-1932 expor
terats från Gamlakarleby tulldistrikt, 
hava exportörerna erhållit i högre pris än 
det sammanlagda medelpriset varit vid 
konkurrerande hamnar, i runda tal 
13,130,600 mark, samt för props 20,341,600 
mark, tillhopa således 33,472,100 mark, 
vilket utgör per år 6,694,400 mark. 

, olika banlinjer, då jag icke känner till om 
nya synpunkter anförts. Vill blott upp
mana utskottet att noga bedöma de motiv, 
som anförts för olika banlinjer och icke 
såsom ofta varit fallet gå till arbetet med 
förutfattade meningar, och handla där
efter. Våra järnvägsbyggen måste frigö
ras från privatpolitiska intressen för att 
få vårt lands ekonomiska utveckling att 
vila på en fastare grund och våra järn
vägar att ge ett bättre och jämnare ut
byte. 

J ag har velat fästa utskottets uppmärk
samhet på dessa sakförhållanden, ty det 
är ett avsevärt tillskott att årligen erhålla 
c :a 6, 7 mark högre pris för export av 
varor från en hamn än från en annan, om 
samma varumängd fördelats på dc när
gränsande hamnar, till vilka de med Gamla
karleby-Suolahti banan konkurrerande 
banlinjerna leda exporten. Dessa sakför·· 
hållanden ge riksdagsmännen en direkt 
anvisning att se till att anläggandet av 
järnvägar beslutes så, att exporten ledes 
direkt till den hamn, varigenom det största 
ekonomiska utbytet erhålles för exporte
rade alster. Detta icke blott i exportö
rernas intresse, utan fastmer för att bereda 
möjlighet för skogsägarne att erhålla högre 
pris för skogen och därjämte för att kunna 1 

draga de mesta möjliga fördelar av ut
landet av exporten. De anförda exemplen, 
om skillnaden uti exportpris från Gamla- ' 

Jag är även fullt övertygad att, om ut
skottet granskar alla på sak verkande om
ständigheter för behovet av en järnväg, 
Gamlakarleby-Suolahti barnan kommer att 
få en långt framskjuten plats framorm de 
kon:kurrerande banlinj erna. 

Såsom av det anförda framgår, anser 
jag att utskottet bör noggrannt under
söka motiven för de föreslagna nya järn
vägarna och utvälja endast någon av de 
mest lönande. I detta nu är det icke rik
tigt att anlägga nya järnvägar i större 
utsträckning. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään k u 1 k u l a i t o s v a l i o
k unta a n. 
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2,27) Rautatien rakentamista Suolahden ase-
malta Äänekosken kauppalaan 

tarkoittava ed. Bryggarin y. m. toiv. al. 
n :o 96 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti kulku
l a i t o s v a 1 i o k u n t a a n. 

228) Keski-Suomen poikkirada~ rakentamista 

tarkoittava ed. Vaaraman y. m. toiv. al. 
n :o 97 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti kulku-
1 a i t o s v a l i o k u n t a a n. 

229) Huutokosken-Mikkelin-Heinolan 
radan rakentamista 

tarkoittava ed. Jutilan y. m. toiv. al. n :o 
98 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti kulku l a i
t o s v a l i o k u n t a a n. 

230) Rautatien rakentamista Jl!Iatkaselän ase
malta Savonlinnan ja Mikkelin kautta 

Heinolaan 

tarkoittava ed. Branderin y. m. toiv. al. 
n :o 9·9 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti k u 1 k u-
1 a i t o s v a l i o k u n t a a n. 

23l) Viipurin kiertoradan rakentamista 

tarkoittava ed. 'f'uomivaaran y. m. toiv. al. 
n :o 100 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti kulku-
1 a i t o s v a l i o k u n t a a n. 

232) Rautatien rakentamista Uuksulta 
Salmiin 

tarkoittava ed. 'Leppälän y. m. toiv. al. 
n :o 101 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti kulku-
1 a i t o s v a l i o k u n t a a n. 

233) Rautatien rakentamista Suistamosta 
Ilomantsiin 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. toiv. al. 

n :o 102 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti kulku
l a i t o s v a l i o k u n t a a n. 

234) Rautatien rakentambta .Joensuusta 
Ilomantsiin 

tarkoittava ed. Penn~sen y. m. toiv. al. 
n :o 103 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti kulku
l a i t o s v a l i o k u n t a a n. 

235) Rautatien rakentamista .Joensuusta 
Ilomantsiin 

tarkoittava ed. Kososen y. m. toiv. al. n :o 
104 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti k u 1 k ula i
t o s v a l i o k u n t a a n. 

236) Rautatien rakentamista Sysmä;iärvcn 
asemalta Savon radalle 

tarkoittava od. Heikkisen y. m. toiv. al. 
n :o 105 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti kulku
l a i t o s v a l i o k u n t a a n. 

237) Rautatien rakentamista Oulusta Kuusa
mon Paanajärve!le 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. toiv. al. 
n :o 106 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti kulku
l a i t o s v a l i o k u n t a a n. 

238) Rautatien rakentamista Oulun tai Iin 
asemalta Kuusamon Paanajärvelle 

tarkoittava ed. Lohen toiv. al. n :o 107 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti k u l k u l a i t o s
v a l i o k u n t a a n. 

239) Rautatien rakentamista Kulusjoelta 
Kitkajärvelle 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. toiv. al. 
n :o 108 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti kulku
l a i t o s v a 1 i o k u n t a a n. 
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240) Ehdotus laiksi ulosottolain 5 luvun 18 
ja 48 § :n muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n :o 
1 ja otetaan e n s i mm ä i s e e n k ä s i t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 17, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n :o l. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi ja asia lähetetään suureen 
v a l i o k u n t a a n. 

241) Ehdotus laiksi ulosottolain väliaikaisesta 
muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n :o 
2 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä s i t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 16, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n :o 2. 

Keskustelu: 

Ed. S i m o j o k i: Herra puhemies! Kun 
tämä lakiesitys oli lakivaliokunnassa käsi
teltävänä, tehtiin valiokunnan maalaisliit
tolaisten jäsenten taholta vastalauseessa 
mainittu muutosehdotus. Äänestyksessä 
asetuin kannattamaan hallituksen esitystä 
sellaisenaan, ehtimättä harkita missä suh
teessa maalaisliiton tekemä ehdotus olisi 
niihin aloitteisiin nähden, joita on nyt 
edu.<;kunnalle jätetty ja jotka tarkoittavat 
pakkohuutokauppojen väliaikaista keskeyt
tämistä ja maatalousveikaiu vakauttamista. 
Tähän kysymykseen ja niihin aloitteisiin 
tutustuttuani, joita on kyseessäolevassa 
asiassa tehty, olen tullut siihen tulokseen, 
että ellei kyseessäolevassa lakiesityksessä 
sanottua hallituksen ehdottamaa kiinteistö
jen ulosmittauksen ja sen myymisen vä
listä aikaa pidennetä, ei pakkohuutokaup
pojen keskeyttämistä ja velkojen vakaut
tamista tarkoittavat lakiehdotukset hyväk-

syttynäkään ehdi niiden maanviljelijöiden 
avuksi, joiden kiinteistöjen pakkohuuto
kaupat lähikuukausina kuulutetaan tai 
ovat jo kuulutetut pidettäviksi. Kuiten
kin on mielestäni riittävää pidentää sa
nottu aikamäärä, mikäli on kysymys kiin
teistöjen myymisestä maalla, 1 vuodeksi, 
ja mikäli on kysymys kaupunkikiinteimis
tön myymisestä, 1

/ 2 vuodeksi. Jos edus
kunta hyväksyy sen lisäksi hallituksen eh
dottaman ja valiokunnan hyväksymän 
lisäyksen tähän 23 § :ään, jonka mukaan 
oikeusministeri on oikeutettu vielä lisäksi 
myöntämään määrätyissä tapauksissa lyk
käystä maalla olevan kiinteimistön myymi
sestä 3 kuukautta sanotun määräajan yli, 
jää velalliselle mielestäni riittävästi aikaa 
velkojensa järjestelyyn tähän asti mahdol
listen ja eduskunnan toivottavasti lähitule
vaisuudessa hyväksymien lisätoimenpitei
den kautta. 

1Ehdotan siis, että esittämäni ehdotus 
otetaan huomioon tämän kysymyksen jat
kuvassa käsittelyssä (Ed. Lahdensuo: Tul
kaa meidän mukaan vain!). 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

242) Ehdotus määrärahan myöntämisestä 
eräiden rakennusten rakentamista varten Sal

min rajavartioston keskussijoituspaikalle 
Pitkärantaan. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 1 ja otetaan a i no a a n k ä s i t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 1'1, joka sisältää yl
lämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 1. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy valtiovarainvalio
kunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 



Pöydällepano. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon: 

243) Sen johdosta, että eduskunnan tie
doksi on saatettu 

asetus Suomen ja Viron kesken näiden mai
den välisestä kauppavaihdosta johtuvien mak

sujen järjestelystä tehdyn pöytäkirjan 
voimaansaattamisesta, 

laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 1. 

Ehdotuksen metsästyslaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n :o ;2,7 esitel
lään. 
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Puh e m i e s: Kun edustajille on jaettu 
hallituksen esitys n :o 27 metsästyslaiksi, 
ehdottaa puhemiesneuvosto, että asia nyt 
lähetettäisiin laki- ja talousvaliokuntaan. 

Puhemiesneuvoston ehdiotus hyväksytään ; 
esitys lähetetään laki- ja t a 1 o usva-
1 i o k u n t a a n. 

Puhe m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi keskiviikkona kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 21,5<7. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 





8. Keskiviikkona 20 p. syyskuuta 1933 

Päiväjärjestys. 

1l m o i t u k s i a. 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n:o 24 laiksi 
puolustuslaitoksen soittoraihastoista .. 

2) Hallituksen esitys n:o 25 laiksi 
Jyväskylän kasvastusopillisesta kor-
keakoulusta ..................... . 

3) Hallituksen esitys n:o 26 kor
vauksen antamisesta vuonna 1918 Ve
näjällä palvelleille Suomen valtion 
virkailijoille heidän silloin syttyneen 
sodan johdosta menettämä.stään irtai-
mesta omaisuudesta ............. . 

4) Hallituksen esitys n:o 28 laiksi 
tuontitavaroiden pakollisesta alkupe-
rämerkinnästä ................... . 

6) Ed. Hautalan toiv. al. n :o 
28 toimenptteis.tä Suomen markan ar-
von alentamiseksi . . . . . ........... . 

6) Ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n:o 47 ma,a:kiinteistöjen säilyttämisestä 
niin suurina, että ne kykenevät elättä-
mään viljelijän perheineen ....... . 

7) Ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n:o 49 lainan ottamisesta velkaantu
neiden kunnollisten maanviljelijäin 
velkojen vakauttamista varten ..... . 

8) Ed. Heiskanen y. m. lak. al. 
n:o 1 laiksi Suomen hallitusmuodon 
14 §:n muuttamisesta ........... . 

9) Ed. V. Annalan y. m. lak. al. 
n:o 2 laiksi Suomen hallitusmuodon 
14 §:n muuttamisesta ........... . 

10) Ed. Vilhulan y. m. lak. al. n:o 3 
laiksi valtiopäiväjärjestyksen 88 §:n 
muuttamisesta ................... . 

11) Ed. V. Annalan y. m. lak. al. 
n:o 4 laiksi valtiopäiväjä,rjestyksen 7 
§:n muuttamisesta ............... . 

kello 14. 

Siv. 
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12) Ed. Horellin y. m. lak. al. n:o 5 
laiksi valt1opäiväjärjestyksen 7 §:n 
muuttamisesta, lailksi maa·laiskuntain 
kunna.llislain 10 §:n muuttamisesta ja 
laiksi kaupunkien kunnallislain 11 §:n 
muuttamisesta ................... . 

13) Ed. Heiskasen y. m. lak. :al. n:o 
6 laiksi Helsingin yliopiston järjestys
muodon perusteista annetun lain 
muuttamisesta, laiksi Helsingin yli
opiston järjesty,smuodon perusteita 
koskevan lain voimaanpanosta anne
tun lain muuttamisesta ja laiksi Åbo 
akademin valtionavusta ........... . 

14) Ed. V. Annalan y. m. lak. al. 
n :o 7 laeiksi Helsingin yliopiston jär
jestysmuodon perusteista annetun la.in 
sekä sen voimaanpanoa koskevan lain 
eräiden pykälien muuttamisesta .... 

1'5) Ed. V. Annalan y. m. lak. al. 
n: o 8 laiksi ulkomaalaiiSen ottamisesta 
Suomen kansalaiseksi anrnetun lain 
muuttamisesta ................... . 

16) Ed. Hautalan y. m. lak. al. n:o g, 
laiksi valtion viran tai toimen halti
jan oikeudesta eläkkeeseen 30 p :nä 
joulukuuta 1924 annetun lain kumoa-
misesta ......................... . 

17) Ed. Takalan y. m. lak. al. n:o 10 
laiksi valtion viran tai toimen haltijan 
oikeudesta eläkkeeseen annetun lain 
5 §:n muuttamisesta ............. . 

18) Ed. Kiviojan lak. al. n:o 11 
laiksi neuvoa-antavan. kansanäänestyk
sen toimeenpanemisesta koron sään-
nöstelyn ,selvittämiseksi ........... . 

19) Ed. Pitkäsen y. m. lak. al. n:o 12 
laiksi rikoslain 38 luvun 10 § :n muut-
tamisesta ........................ . 

20) Ed. Pitkäsen y. m. lak. al. n :o 
13 laiksi lisäyksestä kauppakaaren 
9 lukuun ....................... . 
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Ke.sikiviikkona 20 p. 1syysimuta 1H3,3. 

21) Ed. Hautaloo lak. al. n:o 14 
laiksi lisäyksestä kauppakaaren 9 lu-
kuun ........................... . 

22) Ed. Lohen y. m. lak. .al. n:o 15 
laiksi maakaaren 1 luvun muuttami
sesta 9 päivällllä kesäkuuta 1933 an'llJe-
tun lain 2 §:n muuttamisesta ..... . 

23) Ed. J. Annalan y. m. iak. al. 
n:o 16 laiksi yhdistyslain muuttami-
sesta ........................... . 

24) Ed. V. Annalan y. m. lak. al. 
n:o 17 laiksi yhdistyksistä 4 p. tammi~ 
kuuta 1919 annetun lain 4 §~:n muut-
tatmisesta ....................... . 

25) Ed. Kiviojan y. m. lak. al. n:o 
18 laiksi eräiden kapinaan osaaotta
rreiden henlld<löiden armahtamisesta .. 

26) Ed. Vesterisen y. m. lak. al. n:o 
19 laiksi eräiden maatalousluottojen 
korko- j.a kuoletusmaksujen väliaikai-
sesta järjestelystä ............... . 

27) Ed. Ellilän y. m. lak. al. n:o 20 
laiksi maanviljelijäin maatalousomai
suuteen kohdistuvien ulosottotoimenpi-
teiden siirtämisestä toistaiseksi ..... . 

28) Ed. V. Annalan y. m. lak. al. 
u:o 21 laiksi maalla olevien maanvil
jelyskiinteistöjen ja niiden vHjelemi
seen tarvittavan irtaimiston pakko-
myynnin ikesikeyttämisestä . . ...... . 

29) Ed. V. An,nalan y. m. lak. al. 
n:o 22 laiksi ulosottolain muuttami-
sesta ........................... . 

30) Ed. Kiviojan y. m. lak. al. n :o 
23 laiksi edustajanpalkkiosta annet
tua lakia väliaikaisesti muuttaneen 
lain ViOimassaoloaj asta ........... . 

31) Ed. Kestin y. m. lak. al. n:o 24 
laiksi viran- ja toimenhaltijain palk
kausten vähentämisestä vuoden 1934 
aikana .............. ." ........... . 

32) Ed. Tannerin y. m. lak. al. n:o 
25 laiksi omaisuusveron kantamisesta 
koroitettuna vuonna 1934 ......... . 

33) Ed. Nymanin y. m. lak. al. n:o 
26 laiksi kantoajan jälkeen valtion jru 
kunnan veroja maksettaessa suoritet
tavasta veronlisäyksestä ja laiksi tulo
ja omaisuusverolai.n 65 §:n muuttami-
sesta ............................ . 

34) Ed. V. AnnalaJJJ y. m. lak. al. 
n:o 27 laiksi eräiden lahjoitusmaa
kruununpuistojen luovuttamisesta .. 
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35) Ed. Wickmanin y. m. lak. al. 
n:o 28 laiksi kananmunain vientitodis-
tuiksista ......................... . 

36) Ed. Sergeliuksen y. m. lak. al. 
n:o 29 laiksi valtion viran tai toimen 
haltijan oikeudesta eläkkeeseen anne-
tun :lain 3 §:n muuttamisesta ..... . 

37) Ed. Pekkalan y. m. lak. al. n:o 
30 laiksi eräiden viljatuotteiden tul-
lista vuonna 1934 ............... . 

38) Ed. Koiviston y. m. lak. al. n:o 
31 metsälliParannuslaiksi ......... . 

39) Ed. Leppäiän y. m. lak. al. 
n:o 32 laiksi varojen varaamisesta 
uudis- ja laidunviljelykseen pienvilje
lijöille annet.tavia palkkioita varten 
annetun lain 1 §:n muuttamisesta .. 

40) Ed. Kämäräisen y. m. lak. al. 
n:o 33 laiksi Suomen Pankin ohjesään-
nön muuttamisesta ............... . 

41) Ed. Ryömän lak. al. n:o 34 
laiksi Helsingin yliopiston järjestys
muodon perusteista :annetun lain 
30 §:n muuttarrnisesta ........... . 

42) Ed. von Frenckellin y. m. lak. 
al. n :o 35 laiksi väkijuomista anne-
tun lain 1 '§:n muuttamisesta ..... . 

43) Ed. Tannerin y. m. lak. al. n:o 
36 laiksi elinkeinon harjoittamisen oi
keudesta annetun Jain muuttamisesta 

44) Ed. Kivisalon y. m. lak. al. n:o 
37 laiksi maalaiskuntain kunnallislain 
9 §:n 1 momentin muuttamisesta ja 
laiksi kaupunkien kunnallislain 10 §:n 
1 monwn:tin muuttamisesta ....... . 

45) Ed. Korvenojan y. m. lak. al. 
n:o 38 laiksi maalaiskuntain kunnallis
lain muuttamisesta ja laiksi kaupun
kien kwmallis1lain muuttamisesta .. 

46) Ed. Sarlinin y. m. lak. al. n:o 
39 laiksi tielain 78 § :n muuttamisesta 

47) Ed. Kivioj.an lak. al. n:o 40 
lailksi ~tielain 93 §:n muuttamisesta .. 

48) Ed. Salon y. m. lak. al. n:o 41 
laiksi tilusten rauhoittamisesta koti
eläinten vahingonteolta 18 p:nä helmi
kuuta 1921 arrmetun lain muuttami-
sesta ........................... . 

49) Ed. Sarlinin y. m. lak. al. n:o 
42 laiksi pa1osuojelumalksusta ..... . 

50) Ed. Koivurannan y. m. lak. al. 
n:o 43 laiksi valtion metsämaiden 

· asuttamisesta ja niillä olevien vuokra-
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alueiden lun:astamisesta annetun lain 
eräiden pykälien muuttamisesta .... 

51) Ed. Fagerholmin y. m. lak. al. 
n:o 44 laiksi kahdeksan· tunnin työ
ajasta an;netun lain 2, 3, 11 ja 12 §:n 
muuttamisesta ................... . 

52) Ed. Toivosen y. m. lak. al. n:o 
45 laiksi työajasta maabloudessa 

Toinen käsittely: 

53) Ehdotus laiksi ulosottolain 5 lu
vun 18 ja 48 §:n muuttamisesta .... 

A s i ru k i r j a .t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 1; lakivaliokunnan 
mietintö n: o 1; : hallituksen esitys 
n,:o 17. 

54) Ehdotus laiksi ulosottolain väli-
aikaisesta muuttamisesta ......... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö J]: o 2; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 2; hallituksen esitys 
n:o 16. 

A :i n o a k ä s i t t e l y: 

~55<) Asetus Suomen j.a; Viron kes
ken näiden maiden välisestä kauppa
vaihdosta johtuvi.en maksujen järjes
telystä tehdyn pöytäkirjan voimaan-
saattamisesta .................... . 

Asiakirjat: UlkoasiainvaJlio-
kunnan mietintö n:o 1; mainittu ase
tus. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

56) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 1 vuoden 1932 valtiopäivillä 
lepäämään jätettäväksi hyväksytyn 
ehdotuksen johdosta laiksi valtioneu
voston oikeuskanslerin ja eduskunnan 
oikeusasiamiehen tehtävien jaon pe
rusteista sekä samoilla valtiopäivillä 
lepäämään jätetyn ehdotuksen joh
dosta laiksi valtioneuvoston oikeus
kanslerin vapauttamisesta eräistä teh-
tävistä .......................... . 

57) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 2 vuoden 1931 valtiopäivillä 
lepäämään jätettäväksi hyväksytyn 

Siv. 

230 

" 

" 

" 

231 

240 

" 

ehdotuksen johdosta laiksi hallitus
muodon 49 §:n muuttamisesta .... 

58) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 3 vuoden 1931 valtiopäivillä 
lepäämään jätettäväksi hyväksytyn 
ehdotuksen johdosta laiksi valtiopäi
väjärjestyksen 85 §:n muuttamisesta 

59) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n :o 2 hallituksen esityksen joh
dosta Suomen liittymisestä taloudel
lista lähentymistä tarkoittavaan kan-
sainväliseen sopimukseen ......... . 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Alestalo, Arffman, Heikkinen, 
Heiskanen, Kalliokoski, Lohi, Myllymäki, 
Paasivuori, Rantanen, Reinikainen, Riipi
nen ja .Suurkonka. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta virkatehtävien takia ed. Riipi
nen, yhteiskunnallisten tehtävien takia 
edustajat Kalliokoski ja .Suurkonka sekä 
kunnallisten tehtävien takia ed. Heikkinen, 
ensi perjantaiksi ja lauantaiksi virkatehtä
vän talkia ed. Sjöb1om sekä ensi perjantaiksi, 
lauantaiksi ja maanantaiksi ed. Jatkola, tä
män viikon ajaksi yksityisten asiain takia 
ed. Lohi sekä tämän kuun 25 päivästä loka
kuun 14 päivään uLkomaanmatkan takia pu
hemiehelle lähemmin ilmoitetussa tehtä
vässä ed. Toivola. 

Päiväjärjestyks,essä olevat asiat: 

1) Ehdotuksen laiksi puolutuslaitoksen 
soittorahastoista 

sisältävä hallituksen esitys n:o 24 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 



196 

2) Ehdotuksen laiksi Jyvä:s:kylän kasvatus
opilli,sesta korkeakoulusta 

sisältävä hallituksen esitys n:o 25 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti s i v i s t y s v a 1 i o
k u n t aan, jonka tulee pyytää v a 1 t i o
v a r a i n v a 1 i o k u n n a n lausunto asiasta. 

3) Korvauksen antamista vuonna 1918 Venä
jällä palvelleille Suomen valtion virkailijoille 
heidän silloin syttyneen sodan johdosta me-

nettämästään irtaimesta omaisuudesta 

koskeva hallituksen esitys n:o 26 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o
k unta a n. 

4) Ehdotuksen laiksi tuontitavaroiden pakol
lisesta alkuperämerkinnästä 

sisältävä hallituksen esitys n: o 28 esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarainva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. Ö s t e r h o l m: Beträffande den 
föreliggande propositionen ber jag få fram
hålla, att jag icke har stort förtroende för 
åtgärder av det slag som nu föreslås i 
syfte att gynna den inhemska produktio
nen. Dylika åtgärder äro till sin natur 
sådana, att de äro ägnade att väeka upp
märksamhet i de länder, med vilka vi stå i 
handelsförbindelse och framkalla håg till 
repressalier och önskan att betala med 
samma mynt. Jag ber att få nämna, att 
under de senaste åren krafter varit i 
rörelse i Sverige i syfte att få till stånd 
ursprungsbeteckning för fisk. Det är 
främst fiskarorganisationerna på svenska 
östkusten, som velat resa hinder mot import 
av levande fisk från Finland till Stock
holm. Dessa ansträgningar ha tillsvidare 
lett till att den statskommitte, som bär 
namnet jordbruksutredningen, inkommit 
med förslag om införande av ursprungsbe
teckning för fisk och fiskkonserver. I hän-

delse denna tarrke förverkligas, kommer 
åtgärden att hårt drabba det nästan enda 
nwmnvärda, som vi ha kvar av vår fiSk
export, och göra sina följder gäJlande 
särskilt för fiskarbefolkningen i Satakunta, 
Åboland och Åland, men också för vårt 
fiske i allmänhet, i anseende till att det 
komme att uppstå en ytterligare ökning 
av det överskott, som trycker prisen på 
fiskmarknaden. Det är klart att dessa 
strävanden i Sverige få vind i seglen, om 
vi här hemma sätta i gång en tillämpning 
av ursprungsbeteckningssystemet, även om 
det komme att gälla andra varuslag än 
fisk. 

Jag vet väl, att en hänvisning till fiskeri
näringens trångmål och svårigheter inte 
har någon betydelse i och för sig som 
argument i en diskussion om handelspoli
tiska åtgärder. Så bortglömd och miss
gynnad och misshandlad som denna 
näringsgren sedan länge varit och fort
farande är, lär det icke för riksdagen och 
regeringen betyda stort till eller ifrån, om 
det blir i någon mån sä:mre ställt än det 
hittills varit på detta område. Men det 
finnes andra intressen, som äro för stats
makten värdefullare och dyrbara.re och som 
städse kunna. räkna. på skydd och som 
på samma sätt som fisket kunde komma 
att få vidkännas följderna. av att vi be
gynt tillämpa systemet med ursprungs
beteckning. 

Stadgandena om obligatorisk ursprungs
beteckning äro alltid att betrakta som 
tveeggade vapen och särskilt äro de det i 
en tid som denna, då handelsutbytet är 
~på många sätt försvårat, då stämningen 
är i,rriterad och misstänksamheten vaken. 
Jag vädjar till utskottet att det noga måtte 
övertänka frågan om behöv ligheten av en 
sådan lag som den förevarande. För min 
del skulle jag helst se att vi icke behövde 
öka vår ekonomiska stridsberedskap mcd 
en lag om ursprungsbeteckning, i synner
het som det icke alls är sagt, att dess 
verkan på den köpande allmänheten här 
hemma skulle bliva den som man avsett. 
Ursprungsbeteckningen är, som sagt, ett 
tveeggat vapen, och sådana bör man icke 
taga i bruk utan att en tvingande nöd
vändighet föreligger. Det är ju nu visser
ligen fråga om en fullmakt för regeringen 
att tillämpa systemet med ursprungsbeteck
ning, men de psykologiska verkningarna 
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även av detta förslag äro i huvudsak de 
samma som om det vore fråga om en lag 
om införande av obligatorisk ursprungs
beteckning. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Asia lähetetään v a 1 t i o v a r a i n v a-
1 i o :k u n t a a n. 

5) Toimenpiteitä Suomen markan arvon 
alentamiscksi 

tarkoittava ed. Hautalan toiv. al. n :o 28 
esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin pankkivalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri R e 1 a n d e r : 
Herra puhemies! Tämä toivomusaloite on 
sisällykseltään senkaltainen, että se vaatii 
jonkunlaista arvostelua valtiotalouden hoi
don kannalta. Pyydän siitä syystä saada 
sitä vähän lähemmin tarkastaa. 

Ne perustelut, jotka nyt esilläolevassa 
toivomusaloitteessa esitetään, koskettelevat 
suurelta osalta aikaisemmin jo esitettyjä 
ajatuksia ja suunnitelmia. Näitä asioita 
on julkisuudessa käsitelty ja ne olivat 
eduskunnassa viimeksi päättyneen istunto
kauden aikana monta kertaa esillä ja erit
täin tarkan ja monipuolisen harkinnan 
alamina. Eduskunta myöskin aina, kun 
Suomen Pankin seteli- ja korkopolitiikkaa 

. koskeva kysymys oli esillä, osoitti päätök
sessään selvään sen kantansa, että Suo
men Pankin rahapolitiikka on ollut pää
suunniltaan oikea. Luulisin nyt, kun uusi 
edustaja tekee niinkin tärkeän, koko maan 
talouselämän juuria niin läheltä koskette
levan aloitteen eduskunnalle kuin nyt 
esillä oleva on, että hän olisi omistanut 
jotakin huomiota sille perinpohjaiselle sel
vittelylle, jota esim. viime keväänä on 
näille kysymyksille omistettu. Niin ei ole 
ollut laita ja näin on syntynyt tämä 
aloite, joka sekä muodoltaan että sisällyk-

seltään on sillä tasolla kuin se on. Uutta 
tässä nimittäin on se erinomainen rohkeus, 
etten sanoisi häikäilemättömyys, jolla väit
teitä singotaan huolimatta asian laajakan
toisuudesta ja huolimatta niistä vakavista 
ja asiallisista syistä, jotka on niitä vastaan 
esitetty. 

Tällaisiin kuuluu ensinnäkin väite, että 
valtiopankki muka on setelipolitiikanaan 
monien vuosien aikana vaikeuttanut maan 
rahaliikettä, jonka suunnan tuhoisat seu
raukset ovat selvästi näkösällä. Mennäänpä 
tässä aloitteessa niinkin pitkälle, että sano
taan Suomen Pankin rikkoneen oman ohje
sääntönsä perussäännöksiä vastaan. Tämä 
väite aiheutunee lähinnä siitä, että Pankin 
taholta on vastustettu sellaista keino
tekoista setelistön lisäystä, joka johtaisi 
inflatioon ja rahanarvon romahdukseen. 
Enemmittä perusteluitta sitten sanotaan: 
,Suunnan ollessa tällaisen on suoralta kä
deltä selvää, että valtiopankin setelistöpoli
tiikka on ratkaisevasti vaikuttanut talous
elämän sortumiseen.'' Tällaisia suoralta 
kädeltä heitettyjä väitteitä on lukuisia. 
En aio niihin kaikkiin kajota. Mutta tah
toisin kumminkin eduskunnan huomiota · 
vieläkin kiinnittää niihin väitteisiin, jotka 
esitetään Suomen Pankin setelipolitiikkaa 
vastaan ja sen vaikutuksista. 

Tässä väitteessä, niinkuin se esitetään 
tässä- toivomusaloitteessa, taaskin ilmenee 
tuo harhakäsitys, että setelistön pienuus 
olisi syynä pulaan. Asia on kumminkin 
niin, että setelistön suuruus itsestään mu
kautuu taloudellisten vaatimusten mukai
sesti. Pieni setelistö on pulan seuraus
ilmiö. Milloin työtilaisuuksia on runsaasti, 
palkat nousevat ja yleisön ostokyky tämän 
johdosta on hyvä, kasvaa myös setelistön 
liikkeessäoleva määrä ilman mitään erikoi
sia toimenpiteitä. Tuon harhakäsityksen 
vallassa kiinnitetään setelistön pienuuteen 
huomiota niin paljon, että aivan ensiluok
kaiset asiaan vaikuttavat perussyyt jää
vät syrjään. Meidän talouspulamme riip
puu, kuten muuallakin, peräti tärkeältä 
osalta luottamuksen puutteesta. Se on pää
asiassa johtunut maailmanmarkkinain hin
tojen romahdusmaisesta laskusta. Pulan 
voittamista eli tuotantoelämän elpymistä 
on vaikeuttanut juuri se luottamuksen 
puute, joka on ollut omansa suuressa mää
rin rajoittamaan rahalaitostemme halua 
uusien luottojen myöntämiseen. Nyt on 
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tosiaankin olemassa oireita, huomattavia
kin, siitä, että tuotantotoiminta on vilkas
tumassa. Minulla oli tilaisuus tulevan vuo
den budjetin lähetekeskustelussa esittää 
koko sarja numeroita eri taloudellisilta 
aloilta, jotka selvään osoittavat taloudelli
sen elämän elpymistä. Nämä kaksi viik
koa, jotka siitä ovat kuluneet, vain tuke
vat silloin esittämiäni johtopäätöksiä ta
loutemme elpymisestä. Viittaan esim. vain 
niihin hintoihin, joita on puutavarahuuto
kaupassa näiden kahden viikon aikana 
saatu. 

On muistettava myöskin, että maamme 
taloudellinen toiminta perustuu ensi sijassa 
rahatalouteen. Sen elpymisen mitä tär
keimpänä ehtona on, että raha virtaa luot
tolaitoksiin tuotantoelämän käytettäväksi. 
Se edellyttää niinmuodoin pääomanmuo
dostusta, siis säästäväisyyttä ja tämän sääs
täväisyyden tuloksien käyttämistä maan 
hyväksi. Mutta kaiken tämän perusedelly
tyksenä on pysyvä rahanarvo, ja varma 
vakaumus siitä, ettei rahanarvoa päästetä 
huononemaan (Keskustasta: Eikä parane
maan! - Mitenkäs Amerikassa n. Kuten 
tiedetään, tämä kohta oli tärkeimpiä ny
kyisen hallituksen julistuksessa sen as
tuessa viime joulukuussa toimeensa. Ra
hanarvon vakavana pysyttämiseksi se on 
toiminut, siinä mielessä se on tukenut Suo
men Pankin rahapolitiikkaa, tätä politiik
kaa, Suomen Pankin, jonka päätehtävänä 
on perussääntöjensä mukaan Suomen raha
laitoksen pitän'linen vakavalla ja turvalli
sella kannalla. Tämän tietysti herra Hau
tala on jättänyt mainitsematta. Ja halli
tus katsoo, että juuri tämä periaatteellinen 
kanta on huomattavalta osalta auttanut 
taloudellista kehitystä pois siitä ahtau
desta, joka sitä suuresti puristi vielä vuosi 
sitten, ja avannut suurempia mahdolli
suuksia tulevaisuuteen nähden. Tämä poli
tiikka on myöskin saanut huomattavaa tun
nustusta niiden ulkomaisten asiantuntijain 
taholta ja varsinkin niiden puolelta, joi
den kanssa olemme raha-asioissa, joiden 
meille suomaa luottamusta tulemme edel
leenkin tarvitsemaan. Valtion lyhytaikai
seen ulkomaiseen velkaan nähden, joka ai
van äskettäin laskettiin nykyisten arvojen 
mukaan 614 miljoonaksi Suomen markaksi 
ja jonka hoito vuosi sitten tuotti melkoi
siakin vaikeuksia etupäässä niiden inflatio
suunnitelmien johdosta, joita silloin kan
natettiin tähän ulkomais!jen velkaan näh-

den, on tilanne nyt aivan toisenlaiseksi 
muuttunut. Koko monihaaraisessa talous
elämässämme selvään huomattava elpymi
nen ja maamme taloudelliselle kehitykselle 
omistettu arvonauto ja luottamus perustuu 
tosiasiallisesti ja oleellisesti siihen talous
järjestelmään, jonka kulmakivenä on ra
hanarvon vakavana pysyttäminen. Tämä 
ohjelma ja sen saavutukset on herra Hau
talan periaatteiden mukaan nyt uhrattava. 
Eikä hän esityksensä perustelemiseksi tar
vitse pitkiä todisteita. Hän sanoo, ,että 
voitaisiin säilyttää sitkeiden ponnistusten 
tuloksena hankitut realiomaisuudet oikeille 
omistajilleen ja saada tuotannollinen elämä 
vilkastumaan ja siten työttömyyskin pois
tetuksi, on välttämättä käytävä rahanosto
voimaa heikentämään". ,Mikä on hyöty 
kohta tulevan pakkohuutokaupan lykkää
misestä, ellei tahdota valmistaa tilaisuutta 
realiomaisuuksien arvon nousulle. Ja se 
voi tapahtua ratkaisevimmin vain inflation 
kautta.'' Näin varmalle talousmiehelle tus
kin kannattaa esittää, mitä kokemus puhuu 
inflatiosta. Tahdon kuitenkin muutamalla 
rivillä siitäkin mainita eduskunnan jäse
nille, vaikka se ehkä on useimmille ennes
tään tuttua, nimittäin se että kokemuksen 
mukaan tuo inflatio ei tuota niitä seu
rauksia, mitä hän toivoo. Päinvastoin on 
pelättävissä, että ne jäävät saavuttamatta. 
Inflatio ei luo mitään uusia varoja, se hä
vittää omaisuutta. Se johtaa sellaisten hin
tojen ja työpalkkojen nousuun, jotka eh
käisevät tuotantotoimintaa, puhumattakaan 
siitä mielivaltaisesta omaisuuden siirrosta, 
jonka se aiheuttaa velkojain ja velallisten 
kesken (Keskustasta: Entäs inflatio 1 }. 

Tähän vertailuun nähden pyydän vielä 
esittää, mitä herra Hautala sanoo: ,Sillä 
- inflatio - toimenpiteellä tulisi estetyksi 
se kohtuuton saalistusmahdollisuus, mikä 
rahalla nyt on olemassa - ja näin ei mie
lestäni tehtäisi kenellekään vääryyttä, vaan' 
tuhansille oikeutta.'' Pyydän huomauttaa, 
että vuoden 193'1 tilaston mukaan ·oli hen
kivakuutuskirjain luku 1,294,<JOO, säästö
pankkien säästäjäin säästökirjain luku 
vuoden 1:9·32 päättyessä 811,000, pankkien 
eri säästötilien haltijain luku 628,000. 
Näissä on hyvin paljon vähävaraisia. Mi
tähän nämä kaikki pitävät herra Hautalan 
väitteestä ~ 

Tämä aloite on lähtenyt hyvin ahtaasta, 
kierosta ja yksipuolisesta katsantokannasta. 
Sen on aiheuttanut nähtävästi pakkohuuto-



kauppojen luoma valitettava ahdinko
tilanne. Mutta sen hämmentämänä on tar
tuttu lähinnä tarjoutuvaan keinoon, voi
matta ollenkaan harkita ja arvostella näi
den keinojen taloudellista vaikutusta ja 
kantavuutta. Niinpä on syntynyt esitys, 
jota täytyy katsoa sekä muodollisesti hei
koksi että asiallisesti ala-arvoiseksi. 

Ed. T a n n e r: Tarkoitukseni on, herra 
puhemies, ehdottaa, että tämä ed. Hautalan 
toivomusaloite hyljättäisiin valiokuntaan 
lähettämättä. 

Tämän huoneen tapoihin on kyllä kuu
lunut lähettää valiokuntaan heikostikin 
perusteltuja aloitteita. Pelkkä kohteliai
suus eduskunnan jäsenten taholta on luo
nut meillä semmoisen käytännön. Luullak
seni tähän kysymykseen nähden täytyy kum
minkin omaksua toisenlainen kanta. Jos 
kysymys inflation aikaansaamisesta jäl'leen 
rupeaa meillä olemaan vireillä ja kummit
telemaan, on se omiaan mitä suurimmassa 
määrässä luomaan levottomuutta maassa 
kaikissa niissäkin piireissä, jotka kuluvan 
vuoden aikana ovat saavuttaneet luotta
musta taloudelliseen kehitykseemme. On 
voitu havaita kaikkialta, että niin pian 
kuin voimakkaammin ryhdytään vaatimaan 
rahan huonontamista, säikähtävät kaikki 
tallettajat, samoinkuin henkivakuuttajat 
ja kaikki ne, joille inflatiosta on vahinkoa, 
ja se on omiaan saattamaan taloudellisen 
elämän liukkaalle pinnalle. 

Ryhtymättä laajemmin perustelemaan in
flation vahingollista vaikutusta, josta herra 
valtiovarainministeri juuri edellä on anta
nut elävän kuvan, ehdotan näin ollen, että 
eduskunta hyllkäisi ed. Hautalan toivomus
aloitteen. 

Ed. H a u t a l a : Herra puhemies ! Täällä 
-on ankarasti hyökätty tekemääni aloitetta 
vastaan ei ainoastaan tässä istunnossa, vaan 
jo selvä käry siitä tuntui edellisessäkin. 
On huomattava, kuinka täällä vanhojen te
kijöiden taholta arvostellaan uusia aloit
teita, sillä on huomautettu, että uudet tuu
let puhaltavat - ja on tosiasia, että uudet 
tuulet puhaltavat tässä maassa - nuo tuu
let ovat myös tuoneet tänne niitä hiukan 
parjattuja, ehkä raskaastikin arvosteltuja 
uusia luutia. Nämä luudat ovat rohjen
neet, ja yhtenä niistä olen rohjennut tehdä 
esityksen, jota tällä kertaa ja jota viime 
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istunnossa jo - sanoisinko - ainakin hil
jaisesti ankarasti arvosteltiin. Mielestäni 
tuntuu siltä kuin näitä tällaisia ajatuksia, 
joita uudet luudat uusien tuulten mukana 
ovat täällä julkituoneet, niitä on enemmän
kin tuolla kansalaisten syvissä riveissä, 
niitä huokuu enemmänkin siellä kansan
miesten rinnoissa, mutta uskaltaisin aja
tella, että tokkopa niitä kaikki täällä, joille 
nämä arvokkaat oikeudet aloitteiden julki
tuontiin on uskottu, tokkopa täällä kaikki 
uskaltavat tuoda niitä esille tavalla sellai
sella, jo1la heidän valitsijansa toivovat. 
Täällä on tosin asiallisesti huomautettu ja 
on totta, että aloiteoikeus on pyhä ja arvo
kas ja minä puolestani pidän myöskin sen 
sellaisena, vaikka niitä aloitteita, joihin 
olen ryhtynyt, ei suinkaan täällä pidetä 
siinä arvossa, kuin ne piirit ja minä, joihin 
kuulun, näiköku1maltamme mielelläanme ne 
pitäisimme. 

Täällä on näissä kysymyksissä näiden 
uusien aloitteiden julkitultua käyty ilmei
seen taisteluun näitä uusia ajatussuuntia 
vastaan. ViDkami,esten ja niin sanottujen ra
hamiesten taholta on ilmeisesti käyty tu
kahduttamaan, ikäänkuin nenästä kääntä
mään, olkaa pojat hiljaa. Rohkenen huo
mauttaa, että nämä virkamieskysymykset, 
joita täällä on tehty, on niiden rylhmien ta
holta, joihin varmaankin nämä tehdyt aloit
teet raskaimmin sivaltaisivat, käyty myös
kin raskaasti arvostelemaan. Kun nyt jo 
täällä on selville tullut, että meidän bud
jettimme menoarvio päättyy nytkin anne
tussa menoarviossa noin pyöreänä 3 :een 
miljaardiin markkaan ja meidän täytyy 
muistaa, että meillä on nyt vain seteleitä 
liikkeessä, niinkuin tiedämme, pyöreä mil
jaardi ja me muistamme, jos menemme 
hiukan taaksepäin, kuinka budjettimme 
menoarvio vuodelta 1928 päättyi noin 3.4 
miljaardiin markkaan, on luonnollista, että 
kun tällainen vain vähäinen ero on meno
arvion päätteessä ja nyt kansa tällä mark
kamäärällä, mikä meillä on käytettävissä, 
joutuu suorittamaan tuon menoarvion, lyö
mään sen lu!k!koon, niin .on s~lloin oikeutet
tuja myöskin näitä näkökohtia silmällä
pitäen ne vaatimukset, jotka esitetään me
nojen supistamiseksi, ja niin muodoin myös
kin ovat oikeutettuja ne vaatimukset, jotka 
esitetään virkamiesten palkkojen vähentä
miseksi ja myöskin eläkkeiden poistamiseksi. 
Kun me tiedämme, että virkamiehet ovat 
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saavuttaneet nuo oikeutensa niinä aikoina, 
jolloin tosiaankin on ollut riittävä markka
määrä liikkeellä, kansa on kyennyt väliUi
sinä veroina suorittamaan näihin yleisiin 
menoihin tarvittavat markkamäärät, riittä
vän rahamäarän liikkeellä ollessa, mutta 
nyt kun on tosiaankin, niinkuin täällä on 
julkituotu ja olen kohdaltani koettanut, 
sen kuin olen siihen kyennyt esittää, johda
tettu tilanne tunnettuun rahanvähyyteen, 
niin ei voida myöskään ymmärtää, että voi
taisiin suorittaa virkamiehille nämä markka
määräiset palkat ja eläkkeet, joihinka ne 
ovat parempina aikoina lainkin kirjaimella 
kytkettyinä. Me tiedämme, että virkamies
temme eläkkeisiin menee pyöreästi run
saasti 100 miljoonaa marklkaa ja tiedetään, 
että ikälisiin ja sen sellaisiin menee run
saasti noin 60 miljoonaa markkaa ja että 
vielä lisäksi n. s. lapsiavustuksia maksetaan 
virkamiehille noin parikymmentä miljoo
naa markkaa. Nämä tällaiset summat yh
distettyinä ovat summia, joiden täytyy tun
tua kansan miesten ja naisten kukkaroissa, 
ja kun ne otetaan vielä aikana tällaisena
kin, jolloin todellakin on niinkuin sanottu, 
vain 2 j 3 setelimäärästä liikkeellä siitä, mitä 
on ollut niinä aikoina, jolloin nämä etui
suudet on myönnetty, niin ei ole ihme, jos 
Pohjanmaalta ja Pohjan perukoilta ja, us
kallan sanoa, kaikilta Suomen ääriitä kai
kuvat oikeutetut vaatimukset, että täm~n 
markkamäärien liikkeellä ollessa voidaan oi
keudella vaatia virkamiehiltä niitä parem
pina aikoina myönnettyjä etuisuuksia pois
tettavaksi. 

Ja jos, niinkuin näyttää, että virkamie
hemme eivät voi eivätkä ainakaan hyvillä 
mielin näiden etuisuuksien menettämiseen 
taivu, mutta tahtovat säilyttää välttämättä 
ne markkamääräiset tulonsa, niin on luon
nollista, että saamme riittävän markkamää
rän liikkeelle, että todella, koska paljon 
markkoja tarvitaan, on vara antaa virka
miehille ja silloin niitä myös riittää niille 
uudisasukkaille, niille yrittäjille, kansan 
miehille ja naisille, jotka ovat rohjenneet 
käydä kuokan ja auran varresta leipäänsä 
irti ottamaan.- En ole ammattimies, mutta 
tiedän varmaan, että teissä on monta sel
laista, jotka kykenette, ja täällä on annettu
kin jo huomata, että täällä arvostellaan 
asioita eri tavalla kuin me kansanmiehet 
siellä kentillä. Mutta tiedän kuitenkin, ja 
kokemus on näyttänyt, että se, sanottakoon, 

setelipolitiikka ja se rahapolitiikka, jolla 
meidän rahatalouttamme on johdateltu, ei 
ole vienyt niihin tuloksiin käytännössä, joi
hin sillä on tahdottu pyrkiä. On eletty 
paremman ajan toivossa, on puristettu niin 
sanottua luottoa. Täällä jo tältä arvon 
paikalta herra valtiovarainministeri lausui, 
ettei ole puutetta rahasta, ei ole puutetta 
seteleistä, mutta on puute luottamuksesta. 
Mistä johtuu luottamuksen puute~ Siinä 
voi olla monia tekijöitä. En ole kylliksi 
pätevä jokaista ongelmaa perinpohjin sel
vittelemään, mutta mielestäni korkokannan 
suuruus ennen kaikkea vaikuttaa myös hai
tallisesti luoton saantiin. Suomen Pankki 
on pitänyt diskonttokorkoansa ja maa
taloudellisiin tarkoituksiin myöntämiensä 
luottojen korkoa siksi korkeana, että se on 
ratkaisevasti vaikuttanut myös luoton hei
kentymiseen. Siksi että taloudelliset mark
kinat tuotteiden laskeutuessa ovat käyneet 
ahtaammiksi ja kun maatalous paremmin 
kuin muutkaan tuotannolliset yritykset ei
vät ole voineet tuottaa sellaista korkomää
rää, johonka rahapääoma lainaajansa vel
vottaisi, niin on luonnollista, että tämä 
on johtanut luottamuksen puutteeseen. 
Sillä ei lainaaja paremmin kuin lainanotta
jakaan ollessaan tietoinen että tulee sido
tuksi sellaiseen sitoumukseen, josta ei voi 
vastata, niin on luonnollista, että tämä ' 
myös haitallisesti vaikuttaa molemminpuo
liseen luottamukseen, jota :mhakaupassa 
välttämättä tarvitaan. Siis koron suuruus 
on mielestäni yksi selvimpiä ilmiöitä sii
hen, että luottamus on käynyt niin vähäi
seksi, ettei rahaa ole liikkeellä. Näin ollen 
on ollut mahdollista järjestelmällisesti säi
lyttää tilanne sellaisena, että on käynyt 
mahdolliseksi säilyttää Suomen Pankin hol
veissa ja samojen syitten pakottamana mui
denkin pankkien holveissa se markkamäärä, 
mikä olisi tarvittu liikkeessä tuolla maa
kunnissa. Mutta kun näin on kerran käy
nyt, että on, niinkuin voinen todeta, jär
jestelmällisesti rahapääoman omistajien 
etuisuuksia silmälläpitäen suojattu vain 
heidän pääomaansa, niin on luonnollista, 
että rahan liikunto tuolla maakunnissa ja 
taloudellisessa elämässä on käynyt vähäi
semmäksi. Me tiedämme, että raha on tar
koitettu välikappaleeksi, se on tarkoitettu 
palvelemaan ihmiskuntaa, mutta siitä on 
muodostunut ei ainoastaan meillä, vaan 
myöskin muualla, varsinkin viimeisen puo-
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len vuosikymmenen työn tuloksena, jonka 
me voimme todeta, meidänkin maassamme, 
kansankielellä sanottuna pirullinen välikap
pale--

P u h e m i e s, koputtaen: Kiellän käyttä
mästä sellaisia sanoja. 

Puhuja: - - joka on viemässä lmn
san oikeuksia hukkaan (Ed. Tanner: Piti 
puhua siitä markan arvosta!). On huo
mautettu, että markan arvosta, sen osto
voimasta kai on tarkoitus, pitäisi muu
tama sana sanoa. Mielestäni me tiedämme 
käytännön miehinä, vaikka ehkei sitä täällä 
näillä seuduilla, joissa tosiaan'kin nautitaan 
niitä etuisuuksia, mitkä kansan työn tulok
sina pinnalle saadaan, ehkei täällä tiedetä, 
mitä merkitsee markan arvo. Mutta tuolla 
maakylissä, jossa ollaan sidotut, yrittäjät 
pienemmistä suurimpiin, etenkin maatalou
dessa takavuosien markkamääräisiin sitou
muks~in, ,siellä nyt kiskotaan takaisin 
näitä pula-ajan markkoja, joita on niin 
tavattoman vähän liikkeellä ja joiden liik
keelle saantiin ei tuotannollisen elämän 
aloilla löydetä pohjaa. Siellä tiedetään 
markan arvo. Nyt ostetaan, niinkuin täällä 
on kai tahdottu tietää, sellaisilla markka
määrinä,. joiden pitäisi vastata realiomai
suuksien arvosta vain noin 50%, sillä os
tetaan monissakin tapauksissa pakkovasa
ran alta 100 % :n omaisuus. Siinä näkyy 
mielestäni selvimpänä se, mikä markan ny
kyinen ostovoima on. Ja siksi, että nämä 
epäkohdat poistuisivat, on välttämätöntä, 
että myös palautetaan markkamäärissä las
kettu arvo niille realiomaisuuksille, joita 
tähän maahan näiden viimeisten puoli
·vuosikymmenien työntuloksina on luotu. 

·Tahtoisin sanoa: Mikä on hyöty siitä 
suurisuuntaisesta asutustoiminnasta ~ :M:ikä 
on hyöty kaikista niistä maatalous- kuin 
muista taloudellisista yrityksistä, joita on 
tehty tämän viimeisen puolivuosikymmenen 
aikana~ Ellei näille yrittäjille myönnetä 
oikeuksia, vaan riistetään ne noilla markka
mä-äräisinä sitoumuksiHa yrittäneen ikäsis,tä 
pois. Tämä voi tapahtua yhtä hyvin maa
seudulla, ja se voi tapahtua yhtä hyvin 
kaupunkikeskuksissa. Vähäisiksi tulevat 
käymään jå aina raskaiksi kansan harteilla 
kannettaviksi ne tilapäiset toimenpiteet, 
joihin pulan lievittämiseksi on ryhdytty. 
Me tiedämme, että on säädetty viimeisen
kin eduskunnan aikana jo monia kymme-

niä n. s. pulalakeja. Mutta kuka teistä VOI 

osoittaa käytännössä niiden paljoakaan 
merkinneen. Pakkohuutokauppojen lakkaut
taminen, se on tärkeä ja ensiarvoinen asia. 
Mutta ellei valmisteta noille uhatuille vil
jelijöille, noille uhatuille realiomaisuuksilla 
yrittäjille, tilaisuutta myös vastata sitou
muksistaan, niin ei voida tuolla pakkohuu
tokauppojen lopettamisella sittenkään siir
tää heidän sortumistaan muuta kuin johon
kin määrättyyn aikaan. 

Nykyinen ra,han vähyys kieltämättä vai
kuttaa myös teollisuuden markkinoilla. Kun 
maatalous ja suurin piirtein se kuluttava 
väestö, olkoon se maataloudessa tai muilla 
tuotannonaloilla elävää, kun se tehdään os
tokyvyttömäksi, niin on luonnollista, että 
sen täytyy vaikuttaa myös teollisuuden hei
kontumiseen. Mutta jos kerran maatalous
väestö, joka on suurin kuluttajajoukko, ky
kenee kuluttamaan sen, minkä teollisuus 
tu.ottaa, niin silloin varmaankin myös työ
markkinat, jotka ovat niin ahtaaksi käy
neet maatalouden ja myöskin teollisuuden 
alalla, myöskin virkistyvät ja niistä voi
daan löytää ja saada varmaankin sellainen 
ratkaisu työttömyyskysymykselle, joka ei 
ole vain näennäistä eikä minkään raskai
den välillisten veroJen muodossa kansalta 
irtiotettua, vaan se on luonnolilisen ke
hityksen tulos, ja tämä luonnollinen 
kehitys saa myös sen aikaan, että näille 
työtätekeville, työtäpelkäämättämille jou
koille avautuu mahdollisuudet käyttää par
haiten voimansa, työvoimansa, millä he tah
tovat itselleen ja perheelleen toimeentulon 
hankkia. 

'Tahdotaan myös toiselta puolen väitellä 
- se on myös n. s. rahamiesten politiikkaa, 
- kun sanotaan, että agiotapp.Lot muodos-
tuisivat niin suuriksi, että ,se olisri kansan
taloudellisesti suuri menetys. 

On luonnollista, että jos Suomen markan 
arvoa ulkomaiseen valuuttaan verrattaessa 
alennetaan, niin siitä a1heutuu kultavaluut
taan verraten agiotappiota. Mutta jos tällä 
rahan lisäyksellä saavutetaan se merkityk
sellinen tulos, että tuotannollinen elämä 
lä,htee elpymään ja virkistymään, niin sil
loin myös saavutetaan ja voidaan pitää pa
remmin huolta niistä mahdollisista tap
pioista, minkä suomenmarkan arvon vaih
telu aiheuttaisi. 

Täällä on puhuttu, kuinka tällä tavoin 
tosiaan riistettäisiin oilkeudet tuha,nsilta 

26 
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säästäjiltä ja mainittiin monenlaisia sääs
täjiä. On totta, että niitä on olemassa, 
mutta tällä rahapolitiikalla on riistetty oi
keudet tässä maassa, ei tuhansilta, vaan 
voidaanpa sanoa kymmeniltä tuhansilta, ja 
sadoiltakin tuhansilta kansalaisilta'. Puhut
tiin ja mainittiin tosiaan noista säästäjistä. 
Niitä voi olla suuria lukuja. Voi olla sääs
täjiä. Tiedämme käytännön miehinä maa
seudulla, että siellä on esim. osuuskassoissa 
sellaisia pikkusäästäjiä, siellä on osuuskas
sojen välityksellä jaettu pienen pieniä sääs
tölaatikoita, joihin kansakoululapset, -pojat 
ja -tyttäret, ovat keränneet markan, kym
menen ehkä sata. Näistä saadaan säästä
jäin lukumäärä 'nousemaan. Mutta se ei 
pidä käytännön kanssa yhtä. Tämä todel
listen säästäjäin lukumäärä ei edellytä sitä 
että säästetty rahamäärä olisi niin suuri, 
että säästäjien edut olisi ratkaisevasti es
teenä markan arvoa laskettaessa. Puhutaan 
paljon, ja me odotammekin toivorikkalna 
parempaa aikaa, mutta sittenkin ne ovat 
vielä toistaiseksi, niinkuin näitten pitkien 
vuosien aikana on voitu todeta, tulevai
suuden utukuvia. On myönnettävä, että 
merkit monilla taloudellisillakin aloilla viit
taavat siihen, mutta ei voida kieltää sitä 
tosiasiaa, Bttä näitten merkkien perusteella 
ei voida vielä edellyttää, että tuotannolli
nen ·elämä pelastettaisiin näitten merkkien 
valossa, ja että maataloutta uhkaava vaara 
voitaisiin torjua myöskin näiden samaisten 
merkkien valossa. Täällä on kyllin päteviä 
raha~asiain tuntijoita, joten luulisin teidän 
tietävän, mitä tarkoittaa inflatio; minun ei 
tarvitse vähin tietoineni käydä perustele
maan sitä sen pitemmälle, sillä te näytte 
olevan kyllin kypsiä ajattelemaan ja arvos
telemaan lausuttuja ajatuksia. Ja näyttää 
siltä, että täällä ollaan myöskin kyllin val
miita, vaikkakin vasta päivän kuluttua, tor
jumaan tällaisia aloitteita. Paljon mieluum
min olisin kuullut tuomioni eilispäivänä, 
heti suoralta kädeltä kansanmiesten raha
miesten ajatuksina näistä a:sioista, nyt olen 
kuullut ja kuuntelen lisää niitten todellis
ten rahapoliitikkojen mielipiteitä moisesta 
kysymyksestä. Mutta sittenkin uskon ja 
toivon, että tällaiset ajatukset eivät ole vie
raita Suomen kansalle, ja minä luulen, että 
ne eivät ole vieraita teille kaikille arvoi
sille edustajillekaan. Luulisin, että näitä 
samaisia terveisiä ja eväitä on varmaankin 
mukananne tänne parlamenttiin lähetetty, 
kun vain te rohkenette ne julkituoda. 

Mielestäni, inflatio, rahanarvon alentami
nen, on ainoa mahdollinen keino estää ra
hapääoman saamasta aiheetonta voittoa 
ja hyötyä. Se on ainoa keino, jolla palau
tetaan työlle ja sen tuloksille oikea arvonsa. 

Ed. Hänninen: Herra puhemies! On 
luonnollista, että hallituksen ja hallituspuo
lueitten taholta toivotaan tällaiselle aloit
teelle mitä hiljaisinta hautausta, sillä halli
tus, niinkuin täällä jo herra valtiovarain
ministerilkin mainitsi, on ohjelmassaan si
toutunut koroitetun markan arvon varti
jaksi. Hallitus on myöskin monasti antanut 
meidän ymmärtää, että se ei lainkaan usko 
rahapoliittisin keinoin voitavan pulaa pa
rantaa. Toisenlainen käsitys on kuitenkin 
tästä asiasta monissa muissa maissa. Esim. 
Tanskassa Stauningin ministeriön esityk
sestä laskettiin kruunun arvoa 15 %:lla 
(Ed. Vesterinen: 20% !) .. Ja tämä tehtiin 
maatalousmiesten painostuksesta. Ruotsissa 
kultakannasta luopumisen aikoina sekä hal
litus että eduskunta antoi valtakunnan 
pankille sellaisen määräyksen, että kruunun 
sisäinen ostovoima on pysytettävä vakavana. 
Ja niin Ruotsissa on tehtykin. Lisäksi 
meillä on tuorein esimerkki Pohjois-Ameri
kan Yhdysvalloista, maasta, jota me aina 
tähän asti olemme pitäneet jonkinlaisena 
finanssimaana ja jonka oppeja me olemme 
täällä omaksuneet aika paljon. Siellähän 
juuri ta:vkoituksellisesti pyritään inflatioon, 
vaikka kultavarastot ovat satumaisen suu
ret. Nyt tiedämme, että äsken 76 kongres
sin jäsenestä jo 71 on äänestänyt inflation 
puolesta. Että meillä on hallituksessa toi
nen käsitys kuin siellä, sille minä en tie
tysti mitään mahda. Mutta kun asiat näin 
ovat, minusta herra valtiovarainministerin 
ei olisi ollut hyökättävä aloitteen kimppuun 
siten kuin hän äsken hyökkäsi. 

Tässä kysymyksessä olevassa aloitteessa 
on aivan sama pyrkimys kuin Amerikan 
Yhdysvalloissa nykyjään. Tässä ta:hdottai
siin liikkeessäolevan setelistön lisäämistä, 
rahan kiertokulun parantamista ja rahassa 
mitatun omaisuuden ja työn arvon koroit
tamista. Tämä pyrkimys on minusta poh
jaltaan oikea, vaikkakaan minä en hyväksy 
aloitteen perusteluja enkä myöskään pontta 
sellaisenaan. Perustelut ovat jonkinverran 
sekavia ja ponsi epäonnistunut. Mutta kui
tenJkin tämä aloite on lähtenyt sellaiselta 
pohjalta, että suotakoon sille asianomainen 
valiokuntakäsittely. Keskustellenharr asiat 
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selvenevät, S'e kai pitänee tässäkin paik
kansa. 

Tosiasia on, että meillä on vuodesta 1928 
alkaen rahapolitiikkaa johdettu deflation 
.eli rahanarvon koroituksen merkeissä. Defla
tiopolitiikalle ominaiset keinot: liikkuvan 
setelistön vähentäminen, korkea korkokanta 
ja luotan rajoittaminen, ovat meillä olleet 
t~hokkaammin käytännössä kuin missään 
muussa maassa vastaavana aikana. Onhan 
meillä liikkeessäoleva setelistö tänä aikana 
vähentynyt ei vähempää kuin kolmannella 
osalla. Ja on otettava huomioon, että tästä 
noin miljaardista markasta, mikä meillä on 
liikkuvaa setelistöä, on yksityispankeissa, 
niinkuin täällä on a~kaisemmin mainittu, 
lepäämässä noin 400 miljoonaa. Kun ote
taan vielä huomioon, että setelistön määrää 
ei ole kontrolloitu, sillä seteleitä myöskin 
hukkuu aikojen kuluessa, niin voidaan ar
vioida, että liikkeessä on setelistöä meillä 
vain noin 113 siitä mikä oli vuonna 1'9,28. 

Tämän aloitteen perusteluissa aivan oi
kein huomautetaan, että vuosisadan vaih
teessa, 20 vuoden aikana,. meidän liikkeessä 
oleva setelistömme kohosi 2 112 kertaiseksi. 
Ja se onkin oikein, että jokaisessa valtakun
nassa täytyy myöskin raha:määrän kohota, 
koska astettavien tavaroiden arvo kasvaa ja 
ihmisiä tulee lisää. I,iikkuvan setelistön pi
täisi olla oikeassa suhteessa ostettaviin tar
vikkeisiin. Siitähän emme pääse mihin
kään. 

Herra valtiovarainministeri täällä huo
mautti, että liikkuvan rahan määrä riippuu 
siitä, miten paljon on työtilaisuuksia maassa. 
Hän sanoi: ,Milloin työtilaisuuksia on pal
jon, silloin raha liikkuu ja ostolkyky suure
nee.'' Mutta minun mielestäni hallituksen 
velvollisuutena on, silloin kuin raiha ei liiku 
yksityisyritteliäisyyden kautta, panna työ
tilaisuuksia käyntiin, niin että kaikki saa
vat työtä ja että kaikille saadaan myöskin 
työstä kunnollinen palkka, niin 'että sillä 
elävät, ei ainoastaan työntekijä., mutta myös
kin hänen perheensä (Ed. Ryömä: Se on 
oikea periaate!). Niin ei meillä ole ollut. 
Työttömien laumat ovat olleet aika suuret 
ja hallituksella olisi tilaisuus myös katsella, 
mitenkä Helenankadulla odottaa työttömiä 
yhä kasvavat laumat, ja pohjoisesta on mi
nulla havaintoja siitä, että sielläkin työttö
miä on paljon. Ei ole yksityisten eikä vai
tionkaan töitä; ja jos on,. niin maksetaan 
niissä sellaiset palkat, että kuntien täytyy 

elättää työmiesten perheet (V aseniroalta: 
Se on paha asia!). Tämä ei ole oikeaa poli
tiikkaa. Kun näin on, niin minä ihmettelen, 
että herrojen sosialistien taholta tehdään 
sellainen ehdotus, että tämä aloite saisi jo 
täällä kuoliniskun (Ed. Tanner: Sehän on 
ihan eri asia ! ) . Ei se ole eri asia, sillä työt
tömyyden torjumiseen tarvitaan rahaa ja 
töitä (Ed. Hakkila: Antakaa rahaa eikä 
puheita!). Ei ole oikein, että meidän kireä 
ra:ha.politiikkamme, ainakin osalta, on vai
kuttanut arvoj·en laskuun, niin että esim. 
maakiinteistöjen arvo on laskenut puolella. 
Meidän maakiinteistöjemme velat lasketaan 
olevan nykyisin 6 miljaardia markkaa. Kun 
niitä vastaavat omaisuudet ovat arvossa las
keneet ·puoleen, niin arvaamme, mitä seu
rauksia tästä on ollut (Ed. Hakkila: Eivät 
ne ole laskeneet, raha on noussut.!).- Niin, 
raha on noussut taikka omaisuuden arvo 
laskenut, kummin sanottaneen, sama asia 
(Vasemmalta kuuluu vielä sivuhuudahduk
sia. Puhemies, koputtaen: Hiljaa!). 

Amerikassa pyritään inflation avull:;t sii
hen, että omaisuuksien arvot taas kohoisi
vat. Tämä ajatus ei ole minusta niin hyl
jeksittävä, että aloite siitä nyt voitaisiin 
suoralta kädeltä kaataa. 

Herra valtiovarainministeri täällä toi 
esimerk1kejä, kuinka säästäjiä on miljoonia 
ja 'kuinka henkivakuutuksien arvot alenisi
vat pienenkin . inflation kautta. Niinhän 
tietysti tapahtuisi, mutta toisaalta on otet
tava huomioon niiden tuhansien ja kymme
nien tuhansien velkaisten ihmisten asema, 
joiden velat ovat kohonneet rahan arvon 
kohotessa kaksinkertaisiksi, niin korkei.ksi, 
että he eivät voi velkojaan suorittaa. Viime 
syksynä kerättiin tilastoa vaikeuksiin jou
tuneista maamiehistä. Sellaisia, jotka eivät 
omin varoinsa voi pulasta selvitä, oli silloin 
15,000, mutta vähän jäljemmin jo laskettiin 
niitä olevan 20,000. Niistä on kyllä pelas
tettu jo melkoinen osa Maakiinteistöpankin 
avulla, se myönnettäköön. Mutta se on ollut 
mielestäni vain asian siirtämistä tuonnem
maksi. Ei heidän elämänsä tilallisina ole 
siitä paljon parantunut. Kymmenettuhan
net kaupunkilaiset, joilla on kaupunkikiin
teistöjä, ta,loja ja osalkclmoneistoja, huokaa
vat pulan painon alla. - Kyllä herra val
tiovarainministeri sen tietää. - Nekin 
odottaisivat jotakin helpotusta asemaansa, 
mutta nykyinen tilanne ei sitä, ainakaan 
minun käsittääkseni, paljon lohduta. 
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Meillä on kyllä ollut vientiylijäämä aika 
suuri viime ailkoina. Oikeastaan voimme sa
noa, että kauppataseemme on ollut loistava. 
En ainakaan minä tiedä yhtään muuta 
maata, jossa kauppatase olisi ollut niin 
aktiivinen kuin meillä viime aikoina. Muu
tamien vuosien kuluessa on vientiylijäämä 
kohonnut neljännelle miljaardille hyvään 
määrään. Minne tämä on kadonnut? Tähän 
vastattaneen, että tällä on maksettu paljon 
niin yksityisiä kuin vaitionkin velkoja ulko
maille. Mutta yleisössä on hyvin laajalle 
levinnyt se käsitys, että kaikki valuutta ei 
ole viime aikoina tullut maahan. Jos näin 
on, niin meillä ei ole toivoa tästä vientiyli
jäämäs.täkään. 

Tätä taustaa vastaan ymmärtää hyvin täl
laisenkin suoran käden aloitteen, vaikka, 
niinkuin jo mainitsin, omasta puolestani en 
hyväksy sen muotoa. Kannatan kuitenkin, 
että asia lähetetään asianomaiseen valiokun
taan jatkuvaa käsittelyä varten. 

E.d. von Frenckell: Herra puhe
mies! Aluksi pieni huomautus arvoisalle 
ed. Yrjö Hautalalle. Hän luulee, että ne 
ajatukset ja ehdotukset, mitä hän täällä 
on tuo:qut esiin, olisivat uusia. Ei suuressa 
maailmassa eikä pienessä eduskuntatalossa
kaali ole mitään uutta hänen ehdotukses
saan. Päinvastoin täällä on jauhettu vuo
sittain samoja ehdotuksia ja aina samalla 
tuloksella. Siis ne ,syksymyrskyt", mitä 
hän nyt täällä luulee tuulevan, ovat mi
nusta. pienet lounaistuulet, jotJka j'o rpari 
kolme vuotta täällä eduskunnassa on ha
vaittu. Ehkä ed. Hautalaa voisi vielä ke
hoittaa lukemaan vähän finanssihistoriaa. 
Hän saisi silloin havaita, että jo keski
ajalla oli olemassa tällaisia ehdotuksia ja 
jopa koetettiin toteuttaaiki.n rahan alenta
misla. Seuraus oli hyvin ikävä; kaikki 
nämä ehdottajat hirtettiin ennen pitkää, 
koska tulos oli huono. Minä lausun sen 
toivomuksen, että ed. Hautala säilyisi vielä 
meidän keskuudessamme ja sentähden, 
herra puhemies, minä ryhdyn kannatta
maan ed. Tannerin ehdotusta. 

Ed. Hautala on sitä mieltä, ettei tekisi 
kenellekään vääryyttä, vaan tuhansille oi
lmutta, jos Suomen markka alennettaisiin, 
ja väittää, että ainoastaan joku markka on 
joutunut säästöpankkien hoiviin. On syytä 
huomauttaa hänelle, että tilaston mukaan 
- ja tilasto nähtävästi ei tällä kertaa nar-

raa meitä - on yli 4 miljaardia säästö
pankeilla ja noin 6 miljaardia säästörahoja 
kauppapankeilla, siis yhteensä 10 miljaar
dia markkaa säästö rahaa. Jos kymmenes
kin osa näistä sääste(yistä rahoista saatai
siin ed. Hautalalle käytettäväksi, niin ei
köhän se ainakin aluksi riittäisi. 

Ed. Hautala ja ed. Hänninen väittävät, 
että liikkeessä olevien setelien lukumäärä 
olisi huomattavasti pienentynyt (Ed. Hän
ninen: Tilastot sen näyttävät!). - Niin, 
mutta täytyy lukea tilasto oikealla tavalla, 
eikä väärällä. - Tilasto näyttää ensiksi 
sen, että maaliskuussa, silloin kun liik
keessä olevien setelien lukumä~rä on suu
rin, on lasku ollut noin 300 miljoonaa. 
Verraten 1,500,000,000 markkaan, tämä te
kee vain 20% eikä 30 %. Ja sitten on 
huomioo;notettava, etteivät kauppapankit 
säilytä mitään seteleitä ainakaan suuressa 
määrin holveissaan. Ne kantavat takaisin 
ne Suomen Pankkiin. Niitä ei pitäisi· las
kea kaksi kertaa: ensiksi Suomen Pankin 
holveissa löytyviä ja toiseksi yksityispank
kien kirjoissa olevia. Se on kaksinkertaista 
amerikkalaista kirjanpitoa, mitä ei täällä 
pitäisi harjoittaa. 

Suomen Pankin 1 § :n mukaan on maan 
rahaliikkeen edistäminen ja helpoittaminen 
silmälläpidettävä ja myöskin maan rahan 
vakiinnuttamiaen. Eihän Suomen markan 
arvoa vakiinnutettaisi, jos eduskunta hy
väksyisi ed .. Hautalan esityksen. rPäinvas
toin. 

Kun täällä huomautetaan. että Ameri
kassa nähtävästi ryhdytään i~flatioon, niin 
siihen on vastattava ensiksi, että Suomessa
han on ollut in:Elatio, joka meiltä vei noin 
90 % alkuperäisestä kultamarkan arvosta. 
'Senjälkeen on vielä 30 % näistä jälelläole
vista 10 % :sta mennyt, silloin kun me pun
nan kanssa romahdimme. Ja nyt lisäksi 
halutaan, että Suomen markka itse tekisi 
pari kolme kuperkeikkaa, ennenkuin poh
jassa oltaisiin. Amerikassahan on kulta
kannasta luovuttu, mutta toistaiseksi ai
noastaan 30% :lila. N~htävästi tämä romaJh
dus vielä tulee lisääntymään, mutta Ame
rikan olot vaikuttavat automaattisesti mei
hin. Sen jälkeen kuin Suomen Pankki 
jätti kultakantansa ja Suomen markka lii
tettiin puntaan, olemme itse asiassa teh
neet 30 % :n inflation siinä merkityksessä, 
mitä herra Hautala toivoo. Ja jos Ameri
kan dollari vielä huononee ja koska dollari 
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on jossakin suhteessa punnan kanssa yh
teydessä, niin Suomen markka sitä tietä 
myöskin tulee ,romahtamaan'' kultavaluut
toihin nähden. Tämä minusta pitäisi tois
taiseksi meille riittää. Onhan huomioon 
otettava, että puutavaran hinnat ovat nous
seet noin 20 :lla jopa 30 :Häkin prosentilla, 
voin hinta, jolla Suomessa on suuri mer
kitys, on noussut tänä vuonna yli 10 pro
sentilla j. n. e. 

Vaikkapa minä soisin ed. Hautalalle, siis 
hänen esitykselleen, niin hyvän hautauk
sen kuin mahdollista, niin minä en voi 
olla mukana siinä, että eduskunnan aikaa 
turhaan tähän käytetään. On hyvin tär
keätä, sekä kotimaassa että ulkomailla, että 
alusta alkaen saadaan tieto, minkä kannan 
uusi eduskunta ottaa rahapolitiikassamme. 
Ei päivääkään pitäisi viivyttää tällaista 
asiaa, ja näin ollen lausuisin sen toivomuk
sen, että alote heti järjestettäisiin pois päi
väjärjestyksestä. 

Muuten minun täytyy vielä huomauttaa 
siitä, että ennenkuin kaikille työttömille 
voidaan järjestää työtä, vai'kkapa nykyi
sillä alhaisilla palkoilla, ei ole syytä kiris
tää työläisten oloja nostamalla hintoja, en
nenkuin työläisten palkat on nostettu. Tä
hän asti meidän kukkaromme on ollut liian 
pieni. 

Ed. T o i v o 1 a: Täällä on jo tämän 
aloitteen johdosta siksi selvästi osoitettu, 
että inflatiolla ei tällä hetkellä ole eduskun
nassa laajempaa kannatusta, ettei minun 
tarvitse monta sanaa lausua. Pyytäisin vain 
suositella aloitteentekijöille erästä suoma
laista teosta, varsin tuoretta, josta myöskin 
asia saisi valaistusta, nimittäin Hynnisen 
komitearu mietintöä, joka va•rsin perusteelli
sesti näitä asioita käsittelee. Tässä mietin
nössä lyhyessä muodossa kuvaillaan infla
tion turmiollisuus seuraavasti: ,Inflatio, 
tapahtuipa se missä muodossa hyvänsä, ei 
tuottaisi toivottua helpotusta talouselämälle, 
vaan olisi päinvastoin erinomaisen turmiol
linen koko yhteiskunnalle. Täällä tarvi
taan ennen kaikkea luottamusta Suomen 
markkaan ja maamme oloihin yleensä, työ
rauhaa, levollisuutta ja vakavuutta. Kai
kenlaiset inflatiota tai muunlaisia kokei
luja vaativat kansankokoukset ja sanoma
lehtien kirjoitukset ovat omansa ylläpitä
mään levottomuutta ja ovat siten vain va-

hingoksi, vaikka ne eivät johtaisikaan toi
menpiteisiin.'' 

Kun jo puhe inflatiosta olisi vahingoksi, 
vaikka se ei johtaisikaal!- toimenpiteisiin, 
niin yhdyn kann~tttamaan ed. Tannerin te·· 
kemää ehdotusta, että aloite jo täällä hylät 
täisiin. 

Ed. P i t k ä n e n: Täällä kaikki toiset 
puhujat, lukuunottamatta ed. ·Toivolaa, sa
malla linjalla esiintyneistä, ovat Suomen 
Pankin johdossa, hyvin lähellä Suomen 
Pankkia olevia edustajia. On aivan luon
nollista, että heidän täytyy puoltaa omaa 
työtänsä ja sitä politiikkaa, jota Suomen 
Pankki on harjoittanut. Muuten tämä 
juuri, että näin on tapantunut, tämä pa
nee ihmettelemään, miksikä se on niin arka 
paikka, ettei Suomen Pankin politiikkaa 
saisi arvostella niin paljon, että valiokunta
käsittelyn läpi se kulkisi. Minä huomaut
taisin ed. Tannerille tästä asiasta eräällä 
vanhalla kokemuksella ja esimerkillä. Muu
tama vuosi sitten ed. Ikola teki erään 
aloitteen täällä eduskunnassa, joka ei saa
nut valiokuntakäsittelyä, mutta hylättiin 
jo esitellessä. Kolmen vuoden kuluttua 
saatiin kansanäänestyksen tuloksella to
deta, että maisteri Ikola, silloin edustaja, 
ajoi suuremman osan Suomen kansan asiaa 
eikä millään tavalla ollut siis erehtynyt. 
Mutta ne, jotka äänestivät sen aiotteen 
ilman valiokuntakäsittelyä, hylättäväksi, ne 
olivat väärässä. Minä olen varma, että jos 
tänä vuonna esimerkiksi saataisiin kansan
äänestys toimeenpannuksi, onko Suomen 
Pankki harjoittanut kansantaloudelle ter
vettä politiikkaa, niin tulos olisi samanlai
nen kun esimerkkinä mainitussa äänestyk
sessä. On luonnollista, että ed. von 
Frenckell joutuu tällaista ehdotusta kan
nattamaan, 'sillä tietääkseni hänen miljoo
nansa ovat myös kysymyksessä, ja jos ne 
eivät poiji kyllin nopeaan, niin kyllä· se on 
vahinko sekin, mutta vain ed. v. Frenckel
lille. Myöskin tämä nykyinen Suomen Pan
kin politiikka on mieleistä vasemmistolle, 
joka on kuluttajia edustava puolue, nehän 
nyt kaikki nauttivat siitä, että Suomen 
Pankki pitää yllä tällaista rahapolitiikkaa, 
joka ottaa arvot kaikelta työltä ja toimin
nalta ja myöskin pääomalta. 

Ed. P en n a n e n: Herra puhemies! Ed. 
Tanner on tehnyt ehdotuksen kysymyk-
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sessäolevan .aloitteen suoralta kädeltä hyl
käämiseksi. Tämä ehdotus tuntuu vakiin
tuneen käytännön jälkeen kai jossain mää
rin oudolta. Onhan yksikamarisessa edus
kunnassa vakiintunut tavjksi, että edusta
jan tekemä aloite, kaskekoonpa se mitä 
asiaa tahansa, tärkeätä tai vähemmän tär
keätä, lähetetään valiokuntaan valmistelta
vaksi ja uudelleen eduskunnan pohditta
vaksi. Tämä menettely eduskunnassa on 
nähtävästi vakiintunut sellaiseksi, että kat
sotaan kohtuussyiden vaativan niin teke
mään. Tällä tavalla ei kuitenkaan ole aina 
menetelty Suomen parlamentissa. Sääty
valtiopäivillä yleensä oli tapana, että edus
tajan tekemä aloite jaettiin muistaakseni 
painettuna edustajille ja edustajat pohti
vat asiaa lähetekeskustelussa jokseenkin 
seikkaperäisesti ja antoivat siitä tuomionsa, 
eikä ollut ollenkaan harvinaista, että edus
tajan tekemä aloite hylättiin suoralta kä
deltä (Ed. Lahdensuo: Nyt ei olekaan pai
nettu!)'. Kumpiko näistä menettelytavoista 
on sekä asiallisesti oikeampi että käytän
nöllisesti parempi, siitähän saattaa olla eri 
mieliä ja minä pyysinkin puheenvuoron 
lausuakseni käsitykseni näistä kahdesta eri
laisesta menettelytavasta. 

'Tällä viimeksimainitulla, nimittäin sääty
valtiopäivien noudattamalla menettelyta
valla, oli se hyvä puoli, että se velvoitti 
edustajan pidättymään tarpeettomista ja 
toisarvoisista aloitteista. Edustajan nimit
täin oli jo koetettava etukäteen pohtia, 
oliko hänen ,asiansa sellainen, että se kes
tää sen ensimmäisen kiirastulen, ja jos oli 
syytä epäillä sitä, niin kyllä valitsijainkin 
mielipide huomioonotettuna oli viisaampaa 
jättää tekemättä sellainen aloite, josta saat
toi olla jotenkin varma, että se tuli jo 
lähetekeskustelussa hylätyksi. Minä arve
len, että vastaisuudessa olisi syytä ruveta 
tässä yksikamarisessa eduskunnassa noudat
tamaan tuota säätyvaltiopäivien menette
lyä. Luulisin, että siitä asiat eivät asialli
sesti kärsisi, eduskunnan asiakirjat lyheni
sivät, painatustyöt väJhenisivät ja monelta 
arvoisalta edustajalta jäisi tekemättä moni 
turha työ. Nyt on kumminkin jo näilläkin 
alkaneilla valtiopäivillä lähetetty valiokun
taan aloitteita, jotka mielestäni, ainakin 
jotkut niistä, olisivat ansainneet saman 
kohtalon, mikä nyt on tälle aloitteelle eh
dotettu, eikä siis se menettelytapa, että seu
lottaisiin jo lähetekeskustelussa kukin aloite 

suoralta kädeltä, käy enää päinsä kaikkiin 
aloitteisiin nähden. 

Pääasiassa tästä syystä enkä siis mistään 
periaatteellisista syistä minä puolestani ar
velen sopivammaksi, että myöskin tämä 
aloite menköön nyt valiokuntaan, kuten 
sinne on mennyt moni muukin oikeastaan 
hylättäiVä aloite. Imusun vain sen toivo
muksen, että valiokunta niin pian kuin 
mahdollista antaisi tästä mietintönsä, ettei 
se epävarmuus, johon jotkut puhujat ovat 
viitanneet, epävarmuus eduskunnan kan
nasta inflatioon nähden enää kauan jat
kuisi. 

Mitä sitten itse asiaan tulee, minä en 
kylläkään kannata tahallista inflatiota ja 
olen sitä mieltä, että mikä rikkaalle Ame
rikalle sopii kokeiltavaksi, se ei sovi meille. 
Mutta, kuten sanoin, en luule siitä meidän 
luottomme ulkomaillakaan juuri kärsivän, 
jos asia lähetetään valiokunt&an, kun valio
kunta vain nopeasti antaa siitä mietintönsä, 
että eduskunta saa sanoa lopullisen sanansa 
asiassa. 

Mitä sitten vastaisuuteen tulee, niin tois
tan sen vielä, jonka jo mainitsin, että ken
ties olisi parasta vastaisuudessa ruveta 
tässä yksikamarisessakin eduskunnassa sen
lomaan tarkemmin kaikkia aloitteita, an
saitsevatko ne ollenkaan valiokuntaan lä
hettämistä vaiko ei. 

Ed. T u o m i v .a a r a: Vaikka en voikaan 
hyväksyä ed·. Hautalan y. m. toivomusaloi
tetta n :o 28, niin kuitenkin niistä syistä, 
joita täällä on esitetty, olen sitä mieltä, 
että tapahtuisi kohtuuttomuus ed. Hauta
laa kohtaan, jos hänen hyvässä tarkoituk
sessa, parhaan kykynsä mukaan laatima 
aloite nyt jo tässä tilaisuudessa hylättäi
siin, ilman että se saisi sille valtiopäiväjär
jestyksen mukaan kuuluvaa asiallista käsit
telyä asianomaisessa valiokunnassa. Peri
aatteena on ollut, harvoja tapauksia lu
kuunottamatta, että edustajain tekemät 
aloitteet ilman tarkempaa seulomista on lä
hetetty valiokuntien seulottaviksi ja pun
nittaviksi. Minusta tästä periaatteesta luo
puminen voisi helposti viedä siihen, että 
täällä kulloinkin eri tahoilta kohdeltaisiin 
meille vastenmielisiä aloitteita tämän mu
kaisesti, joka veisi pakostakin jonkunlai
seen mielivaltaan. Näin ollen ilmoitan, että 
ryhmäni asettuu samalle kannalle, siis sille, 
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että. tämäkin aloite olisi lähetettävä valio 
kuntaan käsittelyä varten. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Tanner ed. von Frenckellin y. m. kan
nattamana ehdottanut, että hylkäämällä 
puhemiesneuvoston ehdotus asian lähettä
misestä pankkivaliokuntaan aloite hylättäi
siin. Kutsun tätä ehdotusta ed. T~nnerin 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äiinestys ja päätös: 

Joka hyväksyy puhemiesneuvoston ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Tannerin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
84 jaa- ja 85 ei-ääntä, 9 tyhjää; poissa 21. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Hautala: Pyydän ·avointa äänes
tystä. 

P u h e m i es: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat .avointa äänestystä, nousemaan 
seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puh e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

!Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aittoniemi, Ala-Kulju, Asikai
nen, Brander, Ellilä, Eskola, Estlander, 
Halonen A., Halonen, T., Hannula, Hau
tala, Hirvensalo, Honka, Honkala, Huitti
nen, Hämäläinen, Hänninen, Ikonen, Jau
honen, Jokinen, Jutila, Kaasalainen, Kai
jalainen, Kares, Karvetti, Kauranen, 
Kemppi, Kesti, Kivenoja, Kivioja, Koi-

visto, Koivuranta, Korvenoja, Kukkonen, 
Kämäräinen, Kääriäinen, Lahdensuo, Lah
tela, Lampinen, Leppälä, Lindman, Luos
tarinen, Löthman, Miikki, Mäkeläinen, Nik
kola, Oulasmaa, Paksujalka, Pennanen, 
Pilppula, Pitkänen, Puittinen, Rantala, 
Rytinki, Räisänen, Salo, Sariola, Schildt, 
Simojoki, Somersalo, Sundström, Suokas, 
Sventorzetski, Takala, Tapaninen, Tarkka
nen, Tolonen, Tukia, 'l'uomivaara, Turkia, 
W ainio,. V allaJs, Valta, V eh!kaoja, Venho, 
Vesterinen, Vilhula, Virkkunen ja Väisä
nen. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aarniokoski, Aattela, Anders
son, von Born, Colliander, Erkko, Fager
holm, Forstadius, von :B'renckell, Furu
hjelm, Haga, Hakkila, Harvala, Heiniö, 
Helenelund, Relo, Herrala, Hilden, Hiltu
nen, Horelli, Huotari,. Hästbacka, Inkilä, 
J acobsson, J atkola, J ern, Junnila, Kettu
nen, Kivimäki, Kivisalo, Koivulahti-Lehto, 
Komu, Koponen, Kosonen, Kuj.ala, Kull
berg, Kuusisto, Lastu, Lehtokoski, Lehto
nen, Leiwo, Lepistö, Lindström, Lonkai
nen, Lumijärvi, Lumme, Malkamäki, Mal
mivuori, Mangs, Mantere, Marttila, Matts
son, Meriläinen, Metsäranta, Moilanen, 
Mustasilta, Nyman, Oksala, Oksanen, Pa
junen, Palmgren, Peltonen, Penttala, Pe
sonen, Pohjala, Rydman, Ryömä, Salmen
oja, Salonen, Sarlin, Sergelius, Sinisalo, 
Siren, Sjöblom, Soini, Syrjänen, Särkkä, 
Söderhjelm, Tanner, Toivola, Toivonen, 
Turkia, Tyrni, V aamma, Wickman, Wiik, 
Voionmaa, Ahlström, östenson ja Öster
holm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 26 
edustajaa: 

Alestalo, A.mpuja, Annala J., Annala V., 
Arffman, Bryggari, Böök, Heikkinen, Heis
kanen, Kalliokoski, Kulovaara, Linkomies, 
Linna, Lohi, Myllymäki, Paasivuori, Pek
kala, Perho, Pärssinen, Rantanen, Reini
kainen, Riipinen, 'Setälä, Suurkonka, W el
ling ja Wenman. 

Puhe m i e s: Avoimessa. äänestyksessä 
on annettu 80 jaa- ja 91 ei-ääntä, joten 
aloite on hylätty. 
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6) Maakiinteistöjen säilyttämistä niin suu
rina, että ne kykenevät elättämään viljelijän 

perheineen 

koskeva ed. V. Annalan y. m. toiv. al. n :o 
4 7 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a 1 o u s
va·liokuntaan. 

7) Lainan ottamista velkaantuneiden kunnol
listen maanviljelijäin velkojen vakauttamista 

varten 

tarkoittava ed. V. Annalan y. m. toiv. al. 
n :o 49 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti m a a t a
l o u s v a 1 i o k u n t a a n. 

8) Ehdotuksen laiksi Suomen hallitusmuo
don H § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Heiskasen y. m. lak. al. n :o 1 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti perustuslaki
v a l i o k u n t a a n. 

9) Ehdotuksen laiksi Suomen hallitusmuo
don 14 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. V. Annalan y.m. lak. al. n :o 2 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s l a k i
v a l i o k u n t a a n. 

10) Ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
88 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Vilhulan y. m. lak. al. n :o 3 
esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin perustuslaki
valiokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. V i l h ula: Herra pU'hemies! Nyt 
lähetekeskustelussa oleva aloite tähtää edus
kunnan suomalaistamiseen kielellisesti. Vii-

me tiistain istunnossa on herra pääministeri 
kosketellessaan tälle eduskunnalle kieliky
symyksen järjestämisen suhteen jätettyjä 
aloitteita maininnut, että ,ne saattavat 
maan ruotsinkielisen väsetönosan, kuului se 
sitten sivistyneistöön tai kansanmiehiin, 
tuntemaan, ettei tämä maa enää olekaan 
heidän isänmaatansa, jossa heillä on yhtä
läinen oikeus kuin muillakin kansalaisilla 
aineelliseen ja henkiseen viljelykseen". Kun 
herra pääministeri on tällä lausumallaan 
tarkoittanut luonnollisesti myösJkin nyt 
juuri esillä olevaa aloitetta, niin on paikal
laan sen johdosta huomauttaa, että ei suin
kaan se, mitä kieltä esim. eduskunnassa pu
hutaan, estä ruotsinkielistä väestöä aineelli
sen ja henkisen viljelyksen harjoittamisesta 
sitä suuremmalla syyllä, kun vain harvoja 
poikkeuksia lukuunottamatta koko nykyisen 
ruotsalaisen kansanpuolueen eduskuntaryh
män jäsenet osaavat suomenkieltä ja sa
moin on asianlaita ollut aikaisempiinkin mo
niin saman puolueen ryhmiin nähden. 
Myöskin ruotsinkielisten sosialidemokraat
tien äänillä valitut ruotsinkieliset edustajat 
osaavat suomenkieltä. Suhtautuminen ky
symyksessä olevaan aloitteeseen riippuu ko
konaan siitä, tahdotaanko eduskunnassa 
käytännöllisesti jo melko tarpeettomaksi 
muodostunut kaksikielisyys lopettaa vai pi
detäänkö välttämättömänä sen edelleen jat
kamista. Aloitteen tekijät katsovat, että se 
voidaan lopettaa ja tämän kannan takana 
uskomme olevan Suomen kansan valtavan 
enemmistön. On väärin luulla, että tämäkin 
aloite olisi johtunut sorron halusta tai vi
hasta maan ruotsinkielistä kansanainesta 
kohtaan tai jonkinlaisesta kansalliskiihkosta, 
sillä totuus on, että se johtuu vain siitä sy
västä vakaumuksesta, että Suomen kansalla 
täytyy olla oikeus suomalaisen kansallisval
tion muodostamiseen, ja tätä oikeutta ei voi 
siltä mikään mahti kieltää, sillä siihen pe
rustuu ratkaisevalla tavalla kysymys siitä, 
voiko Suomen kansa täyttää tehtävänsä kan
sakuntana kansakuntien joukossa. Ja Suo
men eduskunnan suuriarvoinen kunniateh
tävä pitäisi olla kaikkien tähän päämäärään 
tähtäävien toimenpiteitten toteuttajana. 

Niin pienellä kielellisenä vähemmistönä 
kuin ruotsinkielinen väestönosa Suomessa 
on, ei missään muussa maassa liene näiden 
maiden parlamenteissa niin pitkälle mene
viä kielellisiä oikeuksia kuin ruotsinkielellä 
Suomessa on, huolimatta siitä,. että kielelli-



sct vähemmistöt näissä maissa saattavat 
olla melkoisesti suurempia kuin ~Suo
messa. Ja sen kieltämättä arvokkaan työn 
vuoksi, jota meidän maamme ruotsinkie
linen väestö on suorittanut länsimaisen 
kulttuurin välittäjänä kansakunnallemme, 
on tälle väestölle suotu, mikä onkin vält
tämätöntä, varsin monia etuja ja oikeuk
sia, jotka turvaav{lt jatkuvasti sen ole
massaolon osana Suomen kansasta, näiden 
etujen ja oikeuksien olematta kuitenkaan 
oikeutettuja estämään suomalaisuuden to
teutumista Suomessa, johon esilläoleva aloi
tekin osaltaan tähtää. Kaksikielisen järjes
telmän käytäntöön ottaminen eduskunnassa 
on tietysti johtunut myöskin siitä, että 
aikoinaan on kokonaan suomenkieltä taita
mattomiru edustajia ollut melkoisen run
saasti eduskunnan jäseninä. Mutta nythän 
on asianlaita niin, että nykyisessäkin edus
kunnassa lienee ainoastaan viisi sellaista 
edustajaa, jotka ovat kokonaan suomen
kieltä taitamattomia. Käytännön kannalta 
voidaan siis katsoa, että kaksikielisyyttä pi
detään nykyisin yllä tämänkin eduskunnan 
suhteen va~n noiden viiden edustajan 
vuoksi. Tämä määrä on siis vain 2 1

/ 2 % 
koko eduskunnan edustajamäärästä. Kieltää 
ei myöskään voida sitä, että kaksikielisyys 
vie melkoisesti eduskunnan kallista aikaa ja 
sen tarpeettomuus tulee sangen selvästi ilmi 
hyvin usein asioiden käsittelyssä eduskun
nassa, kuten eduskunnan puhujalavalta on 
monta kertaa jo todettu. 

Asian taloudelliseen puoleen on myöskin 
syytä kiinnittää huomiota. Kaksikielisyys 
eduskunnassa maksanee vuosittain 500,000-
700,000 markkaan riippuen istuntokansien 
pituudesta elikkä siis noin 100,000 markkaa 
ja ylitsekin sen yhtä kokonaan suomen
kieltä taitamatonta nykyisen eduskunnan 
jäsentä kohti. Lienee myönnettävä, että 
tässä siis ollaan tekemisissä taloudellisesti
kin varsin kalliin järjestelmän kanssa. 

Näidenkin tässä esittämiooi näkök10htien 
perusteella minä toivon asian joutuessa va
liokunnan käsiteltäväksi 1sille myönteistä 
ratkaisua. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Asia lähetetään p e r u s t u s 1 a k i v a-
1 i o k u n t a a n. 
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11) Ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
7 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. V. Annalan y. m. lak. al. n :o 4 
esitellään ja lähetetäiän puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u 1s 1 a k i
v a l i 10 k u n t a a n. 

12) Ehdotukset laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
7 § :n muuttamisesta, laiksi maalaiskuntain 
kunnallislain 10 § :n muuttamisesta ja laiksi 

kaupunkien kunnallislain 11 § :n muut
tamisesta 

sisältävä ed. Horellin y. m. lak. al. n :o 5 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e. r u s t u s 1 a k i
v a l i o k u n t a a n. 

13) Ehdotukset laiksi Helsingin yliopiston 
järjestysmuodon perusteista annetun lain 
muuttamisesta, laiksi Helsingin yliopiston 
järjestysmuodon perusteita koskevan lain 
voimaanpanosta annetun lain muuttamisesta 

ja laiksi Aho akademin valtionavusta 

sisältävä ed. Heiskasen y. m. la:k. al. n :o 6 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s 1 a k i
v a l i o k u n t a a n. 

14) Ehdotukset laiksi Helsingin yliopiston 
järjestysmuodon perusteista annetun lain 
sekä sen voimaanpanoa koskevan lain eräi-

den pykälien muuttamisesta 

sisältävä ed. V. Annalan y. m. lak. al. n :o 7 
esitellään ja Hihetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti perustu 1S 1 a k i
v a 1 i o k u n t a a n. 

15) Ehdotuksen laiksi ulkomaalaisen ottami
sesta Suomen kansalaiseksi annetun lain 

muuttamisesta 

sisältävä ed. V. Annalan y. m. lak. al. n :o 8 
esitelläåin ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s 1 a k i
v a l i ,o·k u n t a a n. 

27 
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16) Ehdotuksen laiksi valtion viran tai toi
men haltijan oikeudesta eläkkeeseen 30 p :nä 
joulukuuta 1924 annetun lain kumoamisesta 

sisältävä ed. Hautalan y. m. lak. al. n :o 9 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotul\lsen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o k u n t a a n. 

17) Ehdotuben laiksi valtion viran tai toi
men haltijan oikeudesta eläkkeeseen annetun 

lain 5 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Takalan y. m. lak. al. n :o 10 
esitellä;än ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

18) Ehdotuksen laiksi neuvoa-a,ntavan kan
sanäänestyksen toimeenpanemisesta koron 

säännöstelyn selvittämiseksi 

sisältävä ed. Kiviojan lak. al. n :o 11 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti perustuslaki v a
l i o k u n t a a n. 

19) Ehdo,tuhen laiksi rikos1lain 38 luvun 
10 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Pitkäsen y. m. lak. al. n :.o 12 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti l a k i v a l i o k u n
t aan. 

20) Ehdotuksen laiksi lisäyksestä kauppa
kaaren 9 lukuun 

si'Sältävä ed. Pitkäsen y. m. lak. aL n :o 13 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti l a k i v a l i o k u n
taan. 

21) Ehdotuksen laiksi lisäyksestä kauppa
kaaren 9 lukuun . 

sisältävä ed. Hautalan lak. al. n :o 14 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoS;ton ehdo
tuksen mukaisesti 1 a k i v a l i o k u rr t a a n. 

22) Ehdotuksen laiksi maakaaren 1 luvun 
muuttamisesta 9 päivänä kesäkuuta 19,33 

annetun lain 2 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Lohen y. m. lak. al. n :o 15 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti l a k i v a l i o k u n
t aan. 

23) Ehdotuksen laiksi yhdistyslain muutta
misesta 

sisältävä ed .• J. Annalan y. m. lak. al. n :o 16 
esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että ·asia lähet·ettäisiin lakivaliokun
taan. 

Keskustelu: 

Ed. J. Annala: Herra puhemies! -
Jokaisen kansan tärkein velvollisuus on huo
lehtia itsenäisyytensä ja vapautensa turvaa
misesta. Tässä tehtävässään kansakunnan 
tulee kiinnittää huomiota sekä niihin ulko
naisiin että sisäisiin ilmiöihin, jotka valta
kunnan vapautta ja sisäistä rauhaa mah
dollisesti vaarantavat. Niin on asia myös
kin Suomen kansan kohdalla. Me olemme 
saavuttaneet valtiollisen itsenäisyyden ja 
siksi meidän velvollisuutemme on myös huo
lehtia siitä, että tämä kansakunnan suurin 
saavutus on aina tarpeeksi hyvin turvattu 
sekä si!'lään että ulospäin. Ilman tätä edelly
tystä ei kansa voi sisäistä rauhaa nauttien 
täyttää sitä kansallista tehtäväänsä, mikä 
sillä kansakuntien joukossa on. 

Meidän täytyy kuitenkin valitettavasti to
deta, että itsenäisyytemme aikana on kan
samme keskuudessa esiintynyt sellaisia aate
suuntia ja niiden valtiollista toimintaa, jotka 
ovat olleet omiaan vaarantamaan sekä kan
sakunnan sisäistä rauhaa että ulkonaista 
vapautta, jopa suorastaan tähdättykin vii
memainittua vastaan. Tällainen kansakun
nan rauhalliselle kehitykselle ja ulkonaiselle 
vapaudelle vaarallinen toiminta on ollut 
maassamme kaikissa ilmenemismuodoissaan 
aina järjestetty jonkun ulkonaisen esikuvan 
mukaan, jopa usein myöskin kokonaan ul
komailta johdettukin. Esimerkkinä vain 
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mainittakoon kommunistinen puolue, joka 
• oli kokonaan johdettu maamme rajain ulko

puolelta. 
Meille on siis hyvin tunnettua tällaisten 

valtiolliseen toimintaan osaaottavien vieras
peräisten suuntien vahingollisuus. Sen t:ih
den valtiovalta onkin ryhtynyt päättäviin 1 

toimenpiteisiin näistä suunnista kaikkein ' 
vaarallisinta, nimittäin kommunismia vas
taan. Mutta meidän valtiojärjestyksemme 
vapaamielisyys näyttää johtavan siihen, eWi 
täällä yritetään yhtä jos toistakin ulkomai
sen esikuvan mukaan järjestettyä erään
laista vallankumousta panna toimeen. Kan
salliseksi häpeäksemme on meidän viime vuo-

1 

sina täytynyt todeta, että eräät ulkolaiset 
valtiolliset suuntautumiset ovat täällä saa
neet sellaisia kannattajia, joiden toiminta on 
muodostunut suoranaiseksi uhkaksi valtio
valtaa vastaan, kuten aikoinaan m. m. kom
munistienkin toiminta oli. Näin olemme jou
tuneet siihen, että meidän on yhä määrä
tietoisemmin toimittava oman erikoisen kan
sallisen vapautemme ja voimassaolevan val
tiosääntömme lujittamiseksi, jos mielimme 
täyttää sen erikoisen kansallisen tehtä
vämme, joka meillä kieltämättä on kansa
kuntien · keskuudessa täytettävä. Valtio
valta on sen tähden velvollinen estämään 
kaikki sellaiset yritykset, joiden tarkoitus 
on valtiojärjestyksemme vapaamielisyyttä 
hyväkseen käyttäen tuhota tämä kansanval
tainen valtiojärjestys ja eräänlaisen vallan
kumouksen kautta saattaa täällä voimaan 
jonkun ulkolaisen esikuvan mukaan joko pu
nainen, ruskea tai musta diktatuuri. Valtio
vallan täytyy kyetä puolustamaan voimassa 
olevaa kansallista ja kansanvaltaista valtio
ja yhteiskuntajärjestystä, joten sen on otet
tava päättävästi torjuva asenne kaikkiin 
edellämainitsemiini epäkansallisiin ja huo
nossa mielessä kansainvälisiin, meidän itse
näisyydenemme ja vapaudellemme vaaralli
siin suuntautumisiin. Meidän maassamme 
on jo tähänkin saakka esiintynyt liian pal
jon väärässä mielessä kansainvälistä toimin
taa, mutta siitä huolimatta se näyttää pyrki
vän yhä laajentuneena rintamalla lisäänty
mään. Huomattava kuitenkin on, että kan
sainvälisyys kelpaa noudatettavaksi vain 
määrättyihin rajoihin saakka, mutta ei niin 
pitkälle, että valtio menettää oman erikoisen 
kansallisen merkityksensä. Valtioelämässä 
on pyrittävä toimimaan kansallisten voimien 
rajoissa, jolloin siinä ilmenevät ne kansalli-

set voimatekijät ja se kansallinen erikoisuus, 
mikä kussakin kansassa on erikoista ja val
takuntaa rakentavaa. 

Meillä suomalaisilla on kieltämättä oma 
erikoinenkin tehtävämme pohjoisimpana 
länsimaisen kulttuurin ja demokraattisen 
valtiojärjestelmän etuvaTtijakansana. Tämä 
tehtävä meidän on täytettävä omalla kan
sallisella tavallamme, käyttäen hyväksemme 
kansanisuutemme erikoisia ominaisuuksia ja 
vaalimaila sitä vapautta, jonka olemme saa
vuttaneet ja jonka turvin voimme tehtä
vämme täyttää. Täällä ei käy laatuun se, 
mikä on mahdollista idässä tai etelässä, sillä 
meillä on omat tapamme ja maailmankäsi
tyksemme, joista tahdomme myöskin kiinni
pitää. Suomen kansa on mielestäni ylpeä ja 
vapautta rakastava kansa, se ei alistu ilman 
taistelua diktatuurin ruoskanalaisuuteen, 
eikä luovu hevillä omista kansallisista ta
voistaan ja saavutuksistaan valtiollisen elä
män alalla (Keskustasta: Ei varmaan
kaan!). Valtiovallan on sentähden pidet
tävä huolta siitä, että me saamme rauhassa 
kehittää olojamme niin taloudellisen kuin 
v hteiskunnallisenkin elämän alalla. Koska 
kuitenkin meidän yhdistyslaissamme sellai
sena kuin se on voimassa, on ilmeisesti sel
lainen heikkous, että sellaisten yhdistysten 
ja yhteenliittymien toiminta, jotka ottavat 
ohjeensa ulkomailta, on mahdollista, niin 
olemme nyt esillä olevan aloitteen allekir
joittajat tahtoneet tehdä tämän lakialoit
teen, jolla mainitun yhdistyslain sisältö täy
dennettäisiin. Toivomme sentähden, että 
asianomainen valiokunta ratkaisee nopeasti 
tämän asian myönteiseen suuntaan, sillä val
tiovallan on vihdoinkin pontevilla toimen
piteillä tehtävä loppu sellaisesta valtioelä
mässämme esiin tyvästä kansainvälisyydestä, 
mitä meillä viime vuosina on esiintynyt, ja 
joka väkevästi heikantaa kansallisen poli
tiikkamme vahvistumista ja kehitystä. 

Sisäasiainministeri P u h a k k a : Herra 
puhemies! Olen ollut tilaisuudessa vuoden 
1932 valtiopäivillä erästä yhdistyslain muu
tosta tarkoittavaa ehdotusta käsiteltäessä 
huomauttamaan siitä oikeusperiaatteesta, 
että valtiollisessa elämässä toimivat järjes
Wt eivät saa olla ulkomaisen johdon alaisia 
eikä siitä riippuvaisia. Tämä periaate ilme
nee meillä siinä yhdistyslain säännöksessä, 
että ulkomaalainen ei saa olla jäsenenä yh
distyksessä, jonka tarkoituksiin kuuluu val-
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tiollisiin asioihin vaikuttaminen. Sanotun 
periaatteen toteuttamiseksi on nyt tehty laki
aloitteet n :ot 16 ja 17, joista edelliseen näh
däkseni on antanut aiheen ensi sijassa isän
maallisen kansanliikkeen nimellä toimiva 
järjestö, jälkimmäisen ollessa tähdätty etu
päässä sosialidemokraattista puoluetta vas
taan. Ei tietenkään ole muistuttamista sitä 
vastaan, että yleisesti tunnustetut oikeus
periaatteet saavat selvän ilmaisumuotonsa 
positiivisessa laissa. Toinen asia on, onko 
tämä olevana ajankohtana välttämätöntä ja 
niin kiireellistä, että siihen olisi ryhdyttävä 
sellaisen ehkä riittämättömän valmistelun 
pohjalla kuin esillä olevat lakialoitteet mah
dollisesti ovat laaditut. Olen aikaisemmin 
tältä paikalta lausunut, että sosialidemo
kraattisen puolueen riippuvaisuus ulkomai
sesta johdosta oli varsin kysymyksenalainen 
ja riippuvainen siitä, miten eräät epäsel
vät ja tulkinnan alaiset kohdat sen ohjel
massa olivat ymmärrettävät. Puolue on sen 
jälkeen itse selittänyt nämä kohdat niin että 
se ei olisi ulkomaisen johdon alainen eikä 
siitä riippuvainen. Mitä sitten tulee isän
maallisen kansanliikkeen nimellä toimivaan 
järjestöön, niin käsittääkseni tämä järjestö 
ei ole yleensä aiheuttanut ehdotuksia siihen 
kohdistuvista toimenpiteistä läheskään niin 
paljon jotensakin vähän sanovalla, tosin 
suurelta osalta ulkomailta lainatulla n. s. pe
rusohjelmallaan, jota vasta viime aikoina on 
ryhdytty yksityiskohtaisesti kehittämään, 
kuin suuriäänisellä esiintymisellään kaikkia 
toisin ajattelevia vastaan. Järjestöhän se
littil:ä yhtenä pääpyrkimyksenään olevan 
kaikkien puolueiden yleensä ja sosialidemo
kraattisen puolueen erikseen hävittämisen 
ja esittää tämän ohjelmansa usein uhitellen 
ja sellaisessa äänilajissa, joka helposti ai
heuttaa vihaa ja katkeruutta sitä vastaan. 
Mainitsen tästä vain aivan hiljakkoin sat
tuneen esimerkin osoittaakseni, ketä kaikkea 
vastaan järjestö asettuu sotakannalle. 
Eräässä järjestön järjestämässä tilaisuu
dessa esiintynyt puhuja lausui m. m. seuraa
vaa: ,Kun kannattajajoukko kasvaa niin 
suureksi, että isänmaallinen kansanliike 
pääsee valtaan, täytyy erinäisiä puoluepuka
reita, raaputtajia y. m. vastustajia panna 
häkkiin eli keskitysleirille aivan kuin Sak
sassa. Vastustajia kohtaan tullaan olemaan 
armottomia.'' Tässä siis nykyiset politikot 
saavat kuulla, mikä on heidän murheellisen 
matkansa määrä. Edelleen järjestö saman 

puhujan esityksen mukaan on uppiniskai
nen, jos niin saa sanoa, isäänsäkin vastaan. 
Hän nimittäin sanoo .Diäin: ,.,Puoluevaltaa 
vastaan taisteltaessa isänmaallinen kansan
liike on joutunut tekemään pesäeron myös 
kokoomuspuolueen kanssa, koska tämä puo
lue ei ole ryhtynyt toteuttamaan liikkeen 
päämääriä, vaan on osoittautunut vanhoilli
seksi, homehtuneeksi, mitään aikaansaamat
tomaksi oikeistopuolueeksi'' (Eduskunnasta 
naurua ja hälyä. - Puhemies koputtaa.), 
niin että siinä saa sitten kuulla kokoomus
puoluekin kunniansa. Mutta jos saan vielä 
hiukan jatkaa näitä otteita, niin sanotaan 
puheessa myöskin näin: ,Puoluepukarit ovat 
liikkeen leppymättömiä vastustajia syystä 
että liikkeen voitto tekee lopun korkeista vi
roista ja suurista palkoista, kun taas liike
miesten palkkana nykyaikana voi olla kor
keintaan vankila.'' Kun tällaisia ja luke
mattomia samantapaisia lausumia tulee toi
sin ajattelevien tietoon harva se päivä, niin 
nähdäkseni minulla on syytä siihen oletta
mukseen, että esillä oleva aloitekin on johtu
nut ainakin yhtä paljon isänmaallisen kan
sanliikkeen nimellä toimivan järjestön räi
keistä menettelytavoista kuin sen ohjelman 
sisällöstä tai sen suhteista maan ulkopuo
lelle. Toivottavasti tämä seikka tulee asian
mukaisesti huomioon otetuksi esilläolevaa 
lakialoitetta käsiteltäessä, eikä hairahduta 
siihen käsitykseen, että aloitteen hyväksymi
sellä ehkä saavutettaisiin sellaisia tuloksia, 
joihin on pyrittävä toista tietä, sikäli kun 
niihin pyritään. Tämä ei luonnollisestikaan 
tiedä sitä, etteikö tehtyjen aloitteiden poh
jalla voitaisi saada alussa mainitsemaani oi
keusperiaatetta nimenomaisena säännöksenä 
sisällytetyksi meidän oikeusjärjestykseemme. 

Ed. W i i k: Koska ed. Annala äskeisessä 
lausunnossaan esitti yhtä paljon, mutta 
yhtä sisällyksettömiä sanoja kuin on esi
tetty hänen aloitteensa johdannossa, mai
nitsematta kuitenkaan, mihin oikeastaan 
tällä aloitteella pyritään ja mitkä tulisivat 
olemaan sen seuraukset, pyydän siitä saada 
lausua käsitykseni. 

Arvattavasti tällä aloitteella on tarkoi
tettu myöskin sosialidemokraattisen puo
lueen lakkauttamista; ainakaan aloitteen te
kijät tuskin ovat voineet olla ottamatta 
huomioon tällaista mahdollisuutta. Ehkä 
he ovat myöskin ajatelleet, että maassa 
toimivat fascistiset yhteenliittymät tulisi-
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vat laklkautettaviksi, koska he puhuvat 
aloitteessaan myöskin ulkonaisista tunnus
merkeistä. En tiedä, ovatko he tulleet aja
telleeksi, että tämän lain mukaan tulisi 
lakkautettavaksi myöskin parlamenttien
välisen liiton Suomen osasto ja että sa
maan luokkaan kuuluvat ne yhdistykset, 
jotka eri maissa - luullakseni myös mei
dän maassamme - toimivat Kansainliiton 
aatteen levittämiseksi, edelleen rauhan
yhdistykset, Pan-Europa-yhdistys y. m. s. 
Tämä on selvää; ei auttaisi se, että aloit
teen tekijät mahdollisesti rientäisivät tuo
mioistuimille selittämään, että he eivät ole 
sellaista tarkoittaneet. 

Ylipäänsä, kun aloitteessa sanotaan, että 
se tarkoittaa yhteenliittymiä, joiden ,voi
d a a n k a t s o a olevan riippuvaisuussuh
teessa johonkin ulkomailla esiintyvään val
tiolliseen järjestöön, yhteenliittymään tai 
s u u n t a a n taikka sellaisen välittömän 
v a i k u t u k s e n alaisena'', niin tähän 
määritelmään mahtuvat kaikki mahdolliset 
valtiolliset yhteenliittymät (Keskustasta: 
Lukekaa edelleen t). Enitenhän ihminen 
saa vaikutelmia lukemalla sanomalehtiä, eri 
suuntien äänenkannattajia, ja tämmöinen 
vaikutushan on erittäin ,välitön". Onko 
kukaan ihminen elänyt niin säkissä, ettei 
hän ole saanut mitään vaikutelmia ulkoa; 
onko sellaista kansaa, joka on täysin läpi
pääsemättömän kiinalaisen muurin ympä
röimä? Jos on, niin sellainen ihminen ja 
sellainen kansa ovat siis maalaisliiton ihan
teita. Mutta tuskin maalaisliitto on pys
tynyt ihannettaan edes omassa keskuudes
saan täysin toteuttamaan. Ellen erehdy, 
niin maalaisliittokin on ollut kosketuksissa 
eräiden muiden maiden talonpoikaisjärjes
töjen kanssa. Se on kaiketi tällöin saanut 
vaikutelmia, koska niiden saanti on jokai
sen yhteistoiminnan eräänä tarkoituksena 
(Keskustasta: Onko ne olleet vallanku
mouksellisia~), ja silloin myöskin maalais
liitto pitää lakkauttaa. 

On pantava merkille, että tässä ei ole 
kysymys mistään rikoksesta. Jos joku yk
sityinen ihminen saa vaikutelmia vaikka 
ulkomailta, niin hän ei tulisi edes tämän
kään lain mukaan siitä rangaistavaksi. 
Mutta jos useat sellaiset ihmiset liittyvät 
3rhteen, niin silloin heidän yhteenliittymi
sensä lakkautetaan ja kaiketi ne, jotka sii
hen ovat kuuluneet, tulevat rangaistaviksi. 

Pahinta tällaisen lakiehdotuksen suhteen 

on, että niinkuin tällainen laki on vain 
lakimuotoon puettua mielivaltaa, niin se 
aukaisee oven täydelliselle mielivallalle 
myös lain käytössä. Vaikka Suomessa on 
puhuttu laillisuudesta niin paljon kuin 
harvassa maassa, niin laillisuuskäsite on 
täällä niin vähän juurtunut, että jos joku 
ryhmä arvelee voivansa säätää jonkinlai
sia lakeja, joiden se luulee vahvistavan 
sen valta-asemaa, vaikkakin vain tilapäi
sesti, niin se säätää ne. Ei oteta huomioon 
sitä arvoa, mikä on pysyväisillä oikeusnor
meilla, sellaisilla, jotka eivät vaihtele joka 
kerta kun poliittiset voimasuhteet hiukan 
muuttuvat. 

Tällaista lakia porvaristo ei varmaan
kaan uskaltaisi koskaan säätää, ellei se luu
lisi olevansa varma siitä, että se aina itse 
tulee myöskin lakia käyttämään, että var
sinkin tuomioistuimet tulevat aina olemaan 
sen vallan käytön välineinä. Mutta itse 
porvaristossakin ilmenee eri ryhmiä, ja 
viime vuosina saatu kokemus on osoittanut, 
että laki, joka on säädetty käytettäväksi 
porvariston yhteisiä vihollisia vastaan, on 
voinut tulla käytettäväksi myöskin eri por
variryhmiä vastaan. Hyötyykö ajan pit
kään kukaan sellaisesta epävarmuuden ti
lasta, joka syntyy yhä uusien poikkeus
lakien säätämisestä "? Hyötyykö oikeuskäsit
teiden horjuttamisesta kukaan muu kuin 
ne, jotka ta h t o v a t asettaa oikeusjärjes
tyksen tilalle anarkian ja siitä nousevan 
diktatuurin ? 

~Mitkä tulevat olemaan tämän lain yhteis
kunnalliset seuraukset, jos laki säädetään 
ja jos sen tarkoitus saavutetaan, jos muun 
muassa - sillä käsittääkseni se on eräänä 
tämän lain tarkoituksena - sosialidemo
kraattinen puolue lakkautetaan? Ainoas
taan se, joka vuosikymmeniä on läheltä 
katsonut, miten mahtavasti sosialidemo
kraattinen työväenliike on vaikuttanut si
vistyksellisesti ja siveellisesti työläisjouk
koihin 'kohoittavasti, se voi muodostaa itsel
leen käsityksen siitä, minkälaiseksi tila 
muuttuisi, jos työväenluokan julkinen toi
minta tukahdutettaisiin. Sosialidemokraat
tinen työväki ei liioin käytä isänmaallisia 
korulauseita, mutta se on omasta puoles
taan pyrkinyt toteuttamaan isänmaa-käsit
teen. Se, mikä sillä tähän saakka on ollut 
arvokasta ja puolustettavaa, se tahdotaan 
nyt kaikki siltä riistää. Viime vuosina 
työväen enemmistö on saatettu nälän ra-
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jalle. Nyt toiset tahtovat riistää siltä ääni
oikeuden, toiset yhdistymisvapauden. Jos 
siinä onnistutaan, se joutuu sellaisen paa
rialuokan asemaan, jolla ei ole yhteistä 
muun kansan kanssa, joten ei ·sille voida 
myöskään vaatimuksia asettaa. 

Viisaat, todella isänmaalliset porvarit 
ovat varoittaneet saattamasta työväenluok
kaa sellaiseen tilaan, että kansallamme vaa
ran uhatessa ei ole mitään yhteistä. Tämän 
asian käsittely tulee osoittamaan, paljonko 
näitä vastuuntuntoisia porvareita on edus
kunnassa. Pääministeri äsken kyllä huo
mautti, että ,ei maata sillä rakenneta, että 
pakkokeinoin yritetään ehkäistä kansan 
keskuudessa liikkuvien valtiollisten tai si
vistyksellisten virtausten syntyminen, jat
lmminen ja kehittyminen, vaan on va
paassa valtiossa eri ajatussuuntien, niin 
vasemmalla kuin oikealla, annettava esteet
tömästi toistensa kanssa kilvoitella, sikäli 
kuin ne pysyvät lakien ja hyvien tapojen 
rajoissa''. 

En tiedä, onko harkittu puolueolojemme 
kehitystä, sellaiseksi kuin se muodostuisi, 
jos tämä lakiehdotus toteutuisi. Tähän 
saakka maalaisliiton tapana on ollut käyt
tää vasemmiston apua oikeistoa vastaan ja 
päinvastoin. En tiedä, mistä johtuu se voi
mantunne, joka nyt tahtoo aikaansaada 
täydellisen muutoksen tähänastiseen me
nettelyyn .(Ed. Tanner: Kai vaalien tulok
sista ! ) . Arvellaan nyt, että jos kansan
vallasta suljetaan työväenluokka pois, niin 
siitä kuitenkin jää sen verran jäljelle, että 
se vastaa erikoisesti maalaisliiton edusta
maa luokkaetua. Minä luulen kuitenkin, 
että äärimmäinen oikeisto on arvioinut ti
lanteen oikeammin, kun se on laskenut, 
että jos vasemmisto saadaan pois, niin kes
kusta on sitä helpommin voitettavissa. .Se 
on johdonmukaisesti ajateltu. Jos maalais
liitto nyt yhtyy mainittuun pyrkimykseen 
;fa jos tämä saavuttaa tarkoituksensa, ehkä 
jo kohta sen jälke€n tavataan maalaisliit
tolaisten kanssa maanalaisuudessa. Työ
väki on jo eri aikoina saanut tottua sellai
seen toimintaan, Bobrikoffin aikana, maail
mansodan aikana osaksi; se tulisi toimin
taansa jatkamaan niinkuin se jatkaa sitä 
Italiassa ja .Saksassa. Me emme t a h d o 
siirtää yhteiskunnallista etutaistelua sellai
selle tasolle; jos toiset sen tekevät, kanta
koot edesvastuun (Vasemmalta: Oikein, oi
kein!). 

Luultavasti ei näitä seikkoja ole tarkem
min harkittu, kun tämä eduskuntaesitys 
laadittiin, eikä myöskään kaiketi ole har
kittu sellaista pikkuseikkaa kuin että kan
san toiselta puolelta ei voida riistää sen 
perustuslainmukaisia oikeuksia tavallisessa 
lainsäädäntöjärjestyksessä, vaan että tämä 
lakiehdotus on käsiteltävä siinä järjestyk
sessä, kuin perustuslain muutoksesta on 
säädetty. 

Vielä on aikaa harkita kaikkia näitä 
seikkoja. Käytettäköön sitä hyväksi (Va
semmalta: Hyvä!). 

Ed. K a r e s: Herra sisäasiainministeri 
on katsonut asiakseen tässä yhteydessä ru
veta arvostelemaan isänmaallisen kansan
liikkeen ohjelmaa ja menettelytapoja. Tie
tääkseni eivät nyt kysymyksessäolevat aloit
teet millään tavalla antaneet aihetta asiasta 
syrjäytymiseen, mikä tässä tapahtui. Näissä 
aloitteissahan on kysymys siitä, että kiel
lettäisiin järjestöt, jotka ovat joko riippu
vaisia joistakin vieraassa maassa, ulkopuo
lella maan, olevista järjestöistä tai ilmai
sevat jollain tavoin yhteytensä näitten jär
jestöjen kanssa. Herra sisäasiainministe
rinhän täytyi tunnustaa, ettei tämä aloite, 
mikä nyt on esillä, millään tavoin siltä 
puolelta koske IKL :ää. Mekin puoles
tamme, lmullessamme tästä aloitteesta ja 
havaitessamme, että aloitteen tekijällä on 
erinomaisen lämmin halu käydä isänmaal
lisen kansanliikkeen kimppuun, olimme 
aloitteesta aivan välinpitämättömiä. Se ei 
kosketa edes meidän kylmiä vaatteitamme 
(Ed. Voionmaa: Mustia paitoja! - Puhe
mies koputtaa). - Ei edes mustia paito
jamme. Sillä sitä miestä ei tule, joka 
osaisi näyttää, että isänmaallinen kansan
liike olisi jossakin riippuvaisuusyhteydessä 
tai edes ohjeyhteydessä johonkin ulkomaa
laiseen järjestöön (Vasemmalta: Soo !) . 
Päinvastoin, hyvät herrat, jos asioita ruve
taan tarkemmin tutkimaan, niin saksalai
set ovat taitaneet ottaa meiltä yhtä ja 
toista (Naurua eduskunnasta), jota ette 
havaitsekaan. Siltä puolelta asia on siis 
jotakuinkin selvä. Mitä tulee siihen, että 
aloitteen tekijä tahtoisi, ettei. saisi ilmaista 
edes lausumilla tai joillakin me:~.,:~cillä, että 
ollaan ikäänkuin yhteismielessä jonkun ul
komaalaisen järjestön kanssa, niin sehän 
on jotain aivan päätöntä. Sillä aatteethan 
lentävät maasta maahan ja kansasta kan-
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saan. Ja jos herrat katselevat nyky
aikaista maailmankuvaa, niin te näette, että 
samat aatteet, mitä isänmaallisen kansanliik
keenkin keskuudessa ajetaan, kutkevat ny
kyjään aivan vastustamattomaHa voimalla 
koko tämän turmeltuneen demokratian lä
pitse. Sitä ei millään voida estää. Ja sil
loin kyllä joskus julkilausuma, jossa aate 
lausutaan, voi näyttää samanlaiselta kuin 
se on toisessa maassa. Sitäkään ei voi mil
lään tavoin kukaan ihminen estää. Mutta 
toiselta puolen on isänmaallinen kansan
liike tietääkseni jo aloitteissaan esittänyt 
tarkoitusperiään sellaisina, että sen oma
varaisen suomalaisuuden pitäisi koko hyvin 
tulla näkyviin. Se siitä. 

Mutta, niinkuin sanoin, herra sisäasiain
ministeri käytti tilaisuutta hyväkseen hyö
kätäkseen meidän ohjeimiemme ja meidän 
menettelytapojemme kimppuun. Mitä oh
jelmiin tulee, eihän siinä, mitä herra sisä
asiainministeri sanoi, ollut mitään salai
suutta. Emme ole koskaan peittäneet 
kahta asiaa: nimittäin että meidän tietoi
sena pyrkimyksenämme tässä maassa on 
hävittää marxilaisuus ja hävittää se vii
meistä rahtua myöten. Että edellinen pu
huja tässä puhui siitä, että työväenluokka 
sen kautta erotettaisiin jonkinlaiseen eri
koisasemaan, suljettuna pois kaikesta yh
teislmntaelämästä, se on sitä marxilaista 
,liian ihmeellisen'' puhumista, koskapa ei 
parlamenttaarinen kieli suvaitse mitään 
huonompaa sanaa, siis ,liian ihmeellisen'' 
puhumista, niinkuin kohtelias kiinalainen 
sanoo siitä, mikä ei ole totta. Sillä marxi
laisuus ei toki ole samaa kuin työväenasia. 
Minä myönnän, että porvarillisissa pii
reissä on tässä kohden tehty eräs, minä sa
noisin, perussynti, peruserehdys. Ennen 
kaikkea se tuli näkyviin viime eduskunta
kaudella, jolloinka porvarillisilla piireillä 
oli esteetön valta järjestää maan lainsää
däntö ja maan yleiset asiat. Silloin olisi 
porvarillisten edustajain pitänyt huomata, 
että heidän on hoidettava myös ruumiilli
sen työntekijäin asemaa samalla kertaa ja 
samassa yhteydessä kuin maanviljelijäväes
tön asemaa hoidettiin. Mutta tämän por
varit kyllä jättivät suuressa määrässä ai
van kuin urakalle meidän marxilaiselle va
semmistollemme. Niin on usein tapahtu
nut. Viime istunnossa, jossa en ollut läsnä, 
kuulin täällä jonkun oikeistoedustajan pu-.. 
huneen meidän isänmaallisen kansanliikkeen 

työväen asioita koskevista asioista, että ne 
ovat tuiki sopimattomia porvareille, että 
jos me olemme porvareita, niin meidän 
pitäisi sellainen aloite hylätä. Se oli hyvin 
kuvaavaa sille käsityskannalle, mikä on ol
lut vallitsemassa. Isänmaallinen kansan
liike, sen voin ilmoittaa, on jyrkästi päät
tänyt tässä ottaa toisen kannan. Te tu
lette saamaan meiltä yksiä ja toisia aloit
teita, jotka todella syvästi koskevat myös
kin meidän työmiestemme elämää ja PYY: 
tävät sitä edistää, sillä me haluamme, että 
tästä kansasta kerran' tulee sellainen kansa, 
missä ei luokittain jaeta oikeuksia eikä 
etuja, jossa tunnustetaan valheeksi ja vää
ryydeksi se marxilaisuudesta lainattu luok
kaoppi ja luokka-ajatus, joka on myrkyt
tänyt suorastaan koko meidän yleisen kat
somuskantamme myöskin porvariston pii
reissä. Tämä on meille sellaisenaan selviö, 
jota meidän ei tarvitse todistella, mutta 
marxilaisuuden henki, marxilainen maail
mankatsomus, rienaava, kieltävä, kaikkea 
sitä hylkäävä, mille nykyinen yhteiskunta 
on rakentanut tuhansia vuosia, se on mei
dän vihollisemme loppuun asti (Ed. Am
puja: Kareksen kirkko on rienaava!). 

Mitä tulee toiseen asiaan, jon:ka sisä
asiainministeri mainitsi, nimittäin, että me 
taistelemme kaikkia puolueita vastaan, niin 
me emme ole sitäkään kieltäneet. Jok'ainoa 
puolue tässä maassa on meidän taiste
lumme kohde (Vasemmalta: Isänmaalli
nen kansanliike on puolue!). Isänmaalli
sen kansanliikkeen muka asettumisesta 
puolueeksi on paljon puhuttu. Mitä her
rat sillä puheella tarkoittavat? Tehän 
olette monta kertaa sanoneet meille: , Täy
tyy käyttää parlamenttaarisia keinoja, ei 
saa käyttää ulkoparlamenttaarisia kei
noja.'' Isänmaallisen kansanliikkeen johto 
ja sen miehet ovat päättäneet jyrkästi py
syä parlamenttaarisella linjalla (Vasem
malta : Se on hyvä ! ) , tehdä siellä kaikki, 
mitä tehdä voidaan, saada aikaan marxilai
suuden hävittämiseksi ja puolueiden hävit
tiimiseksi kaikki, mitä voidaan sillä tiellä 
saada aikaan. Mutta, hyvät herrat, kun 
tämä päätös oli tehty, eihän meillä ollut 
muuta mahdollisuutta kuin muodostua ta
vallaan puolueryhmäksi keskellä tätä par
lamenttia (Hilpeyttä eduskunnassa). Kun 
te nauratte sitä, nauratte te tälle nykyi
selle järjestelmälle, sillä niin onnettomasti 
ja niin, minä sanoisin, viheliäisesti on 

• 
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olomme tässä kohden järjestetty, että ei 
kukaan ihminen voi laillisella tavalla tä
män maan asioihin ottaa osaa kuulumatta 
johonkin puolueeseen (Vasemmalta: Oi
kein!). Me koetamme opettaa kaikessa ope
tuksessa sitä, että yksimielisyys vallitsisi 
kansalaisten keskuudessa, mutta maamme 
lainsäädännössä on perustukseksi pantu 
puoluehenki, puolueet ja joka kolmen vuo
den perästä tapahtuva puolueiden emä
riita. Tätä me emme voi toistaiseksi estää. 
Meidän on täytynyt asettua tälle kannalle, 
koska laki meidät siihen suorastaan pakot
taa, mutta päämäärä on meillä tässä aivan 
selvä, täysin selvä. Sinä päivänä, kun vai
kutusvalta on isänmaallisella kansanliik
keellä, sinä päivänä, kun ja jos se päivä 
koittaa (Vasemmalta: Ei se koi ta!), - se 
koittaa kerran, kuinka pian, sitä en tiedä 
-, jolloinka isänmaallisen kansanliikkeen 
väki tässä komeassa salissa on johtoase
massa (Vasemmalta: Herra varjelkoon!), 
sinä päivänä - saatte sen merkitä aika
kirjoihin, että se on jo nyt sanottu - sinä 
päivänä puolueet lakkaavat olemasta, ilman 
että oikean kansanvaltaisen järjestelmän 
päästä olisi yhtään ainoata hiusta pudo
tettu, sillä kansanvalta ei toki tarvitse puo
lueita, ei millään tavalla. Ja jos väitetään, 
että demokratia tarvitsee puolueita, niin 
silloin tehdään väite, joka on kuolinisku de
mokratialle, sillä puolueet ovat pahasta. Me 
emme sitä väitettä usko. 

Nämät ovat meille selvät päämäärät. Ei
hän niistä olisi sisäasiainministerin tarvin
nut huomauttaa. Mutta hän mainitsi sit
ten eräitä yksityisen puhujan ankaroita ja 
kovia lauseita, mitä oli käytetty. Jokainen 
puhuja vastaa itse puolestaan; emmehän 
me ennakolta sensuroi kenenkään ihmisen 
puheita. Ja me puolestamme valitamme 
sellaisia ylisanoja, mitä tässä pU!heessa on 
käytetty (Ed. Lahdensuo: Pankaa pois vi
ralta!), mutta toiselta puolen, hyvät her
rat, on teidän kuitenkin muistaminen, että 
isänmaallisen kansanliikkeen miehiä ja pyr
kimyksiä on puolueitten taholta kohdeltu 
sillä tavalla, ettei voi oudoksua,. jos joku 
innostunut mieli joskus puhkeaa tuollai
siinkin sanontoihin. Ajatellaan - minä 
mainitsen vain herrojen rakastamien puo
lueitten lehdistä, mainitsen ylisanoja, jotka 
taisivat teidän mielestä olla kovin kohte
liaita ja sopivia. Ilkka-lehdessä on m. m. 
allekirjoittaneesta viime viikolla mainittu 

• 

tämäntapainen epiteetti: ,Älykäs, pirulli
nen, ilkeämielin en ja pahasisuinen.'' Minä 
luulen, että tämä lausunto täysin painaa 
vaa'an tasapainoon sen lausunnon kanssa, 
mitä herra sisäasiainministeri siteerasi. Ja 
tämä ei ole ainoa, vaan marxilaiset lehdet 
ovat aina Lapuanliikkeen alkupäivistä asti 
kohdelleet meitä huligaaneina ja lurjuk
sina, niitä sanojakin ovat yleisesti käyttä
neet. Sosialidemokraatti-lehti ei ole vuosi
kausiin esim. minusta yhtään ainoata to
tuudensanaa kirjoittanut. Me emme it
seämme puolusta, en minä sitä varten tästä 
puhu. Käykää päälle vain, se on meille 
aivan yhdentekevää. Mutta kyllä minun 
täytyy ihmetellä sitä, että porvarillisissa 
isänmaallisissa piireissä ei ole isänmaallisen 
kansanliikkeen pyrkimyksissä nähty mitään 
kauniimpaa eikä syvempää, ettei siellä ole 
huomattu sitä mitä kello nykyjään lyö, 
ettei ole nähty, mitenkä teidän, puoluei
den johtomiestenkin nuorukaiset ovat mei
dän joukossamme innostuneimpina kaikista, 
ettekä te voi niitä estää. :Se on ihmeellistä, 
ettei sitä ole huomattu, vaan kaikesta tästä 
huolimatta kohdellaan isänmaallisen kan
sanliikkeen miehiä kuin jotakin pariasluok
kaa (Ed. Tanner: Selittäkää nyt kyydityk
set, murhapoltot ja murhat!). - - Eikö 
vielä mitä, herra Tanner~ (Ed. Tanner: 
Vaikka kaikki rikoslain pykälät!). - -
No, se oli kaikkein parasta. Jos tätä me
noa, hyvät herrat jatkuu, mihin joudu
taan? rSanon: me emme häiritse eduskun
nan työtä. Meidän puolesta ei ole yhtään 
välihuudahdusta huudettu. Me olemme teh
neet aioitteemme täysin vilpittömässä mie
lessä. Herrat saavat ne kaataa tai hyväk
syä, se ei sitten asiaan meidän puoleltamme 
vaikuta. Me kuljemme täällä siinä mielessä, 
että me teemme kaikki mitä voimme. Minun 
täytyy surkutella, jos puolueiden sokeuden 
takia meidän maassamme olot kehitetään 
siihen, että se uusi henki, joka on syn,ty
nyt, joka kasvaa ja voimistuu, jonka lä
vitsepääsyä mikään ei voi estää, että se 
lopulta tulee väkivaltaisena voimana kansa
kunnan elämään (Vasemmalta: Niin tu
lee!). Minä en toivoisi sitä. Minä viimei
seen asti toivoisin ja odottaisin, että mei
dän maassamme ei edes Saksassa käytyä 
sisällissotaa tarvitsisi käydä. Mutta jotta 
siihen päästäisiin, täytyisi meillä kansalai
set, aina sisäasiainministeriä myöten, olla 
hyvää tahtoa kaikkien niiden kesken, jotka 



kuitenkin tunnustavat tämän isänmaan 
ylemmäksi kaikkia muita maallisia etuja. 
Niitä on täällä eduskunnassa paljon. Vä
listä mieli masentuu. Ed. Sarlinin pu
huessa mieleni oli hyvin masentunut (Va
semmalta: Hyvin ymmärrettävää ! ) . Hä
nellä ei todellakaan ollut kauneimpia sa
noja miehestä, joka menee tietään myöten 
ja lähtiessään lausuu: ,Tänä päivänä mi
nulta menee minun virkani, mutta minä 
teen sen kuitenkin". Minä olisin odottanut 
toisenlaista arvostelutapaa. Olen nähnyt 
ed. <Sarlinin joskus liikkuvan ihanteellisen 
maailmankatsomuskannan piirissä ja puhu
van ihanteellisesti miehen teoista. Jos jat
kamme tätä suuntaa, niin mihin joudum
me? Ja edesvastuu on silloin puolueiden 
eikä meidän. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään lakivaliokuntaa n. 

24) Ehdotuksen laiksi yhdistyksistä 4 p. tam
mikuuta 1919 annetun lain 4 · § :n muutta

misesta 

sisä'ltävä ed. V. Annalan y. m. lak. al. n :o 
17 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti l a k i v a l i o
kun ta an. 

25) Ehdotuksen laiksi eräiden kapinaan osaa
ottaneiden henkilöiden armahtamisesta 

sisältävä ed. Kiviojan y. m. lak. al. n :o 18 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti lakivalio kun
t aan. 

26) Ehdotuksen laiksi eräiden maatalous
luottojen korko- ja kuoletusmaksujen väli

aikaisesta järjestelystä 

sisältävä ed. Vesterisen y. m. lak. al. n :o 19 
esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin l a k i v a l i o
k u n t a a n, jonka tulee pyytää v a l t i o
v a r a i n v a l i o ik u n n a n lausunto asiasta. 
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Keskustelu: 

Ed. V e s t e r i n e n: Herra puhemies ! 
Rahan korlma kosikeva kysymys on näinä 
aikoina, jolloin taloudellinen pulakausi on 
kaikkialla maailmassa painanut syvät jäl
jet kansojen elämään, joutunut ankaram
man arvostelun alaiseksi kuin ehkä milloin
kaan ennen. Tässäkin kamarissa on tämä 
asia ollut päiväjärjestyksessä ja keskuste
lun alaisena näinä viime vuosina. Niinpä 
nytkin, kun eduskunta vaalien jälkeen on 
kokoontunut, on tämä asia jälleen esillä 
tosin vain edustajien aloitteena eikä halli
tuksen esityksenä, kuten olisi ollut syytä 
odottaa. 

1Maassamme vallitsevasta korkokannasta 
nykyisen lamakauden aikana tuotannollisen 
elämän maksukyvyn heikentyessä ei voitane 
olla muuta kuin yhtä mieltä, että se on 
liian korkea, jota ei etenkään maatalous 
kykene nykyisten tuotteiden hinnalla suo
rittamaan. Tämä tunnustetaan koronsään
nöstelyn vastustajienkin taholla. Puhuihan 
m. m. pääministeri ohjelmapuheessaan viime 
istunnossa koron alennuksen tarpeellisuu
desta, vaikka hallituksen taholla luotetta
neekin koron alenemiseen ilman lainsäädän
töä. 

:Tämän asian esillä ollessa joutuu kysy
mään, onko välttämätöntä käydä valtioval
lan toimenpitein rahan korkoa lailla sään
nöstelemään. On myönnettävä, että vapaa
ehtoisuuden, sovinnon tie olisi tässäkin 
asiassa parhain. Mutta aivan viimeaikai
setkin tapahtumat antavat vakavata tukea 
koron säännöstelyn kannattajille. Valtio
pankkimme alensi diskonttokorkoa tämän 
kuun alkupäivinä. On ollut syytä toivoa, 
että yksityiset rahalaitokset noudattaisivat 
Suomen Pankin antamaa ohjetta. Tie
dämme, että rahalaitosten väliset neuvotte
lut ovat johtaneet kielteiseen tulokseen ja 
yleinen koron alennus on jäänyt epämää
räisestä tulevaisuudesta riippuvaksi. Näin 
o1len ovat Suomen Pankin koron alennuk
sesta päässeet osallisiksi vain harvat ja 
erittäin vakavaraiset liikkeet, ja yleinen 
koron alennus, jota Suomen Pankin ta
holta todennäköisesti on tarkoitettu, jää 
toteutumatta. 

Näinä raskaina aikoina, jolloin kymme
net tuhannet, eräiden tilastojen mukaan 
maa;taloudessa noin 80,000 tilallista, taiste
vat raskalllll velkatawkan alla ja todennäiköi-

28 
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sesti sortuvat, ellei pikaista apua voida 
antaa korkeiden korkojen tuottamiin rasi
tuksiin, on vähemmän harkittua, ettei edes 
sitä puolen prosentin alennusta ole voitu 
vapailla markkinoilla toteuttaa, jota Suo
men Pankin antama ohje edellyttää. On 
ollut suuri kiusaus laajentaa lakiesityksen 
vaikutusta näin tuoreiden tapahtumain jäl
keen, kun on tietoinen siitä, että erään
kin suurpankin reservivarasto ylittää 200 
m.ilj. markan erän ja on korottomana Suo
men Pankissa. Mutta kaikesta huolimatta on 
esitys varsin varovainen ja tarkoittaa vain 
pitkäaikaisten luottojen säännöstelyä. Laki
ehdotus on ehkä monen mielestä liian va
rovainen. Mutta se on valmistettukin vain 
siinä mielessä, että se oikeudenmukaisuu
della ja asiallisuudella voittaisi puolelleen 
eduskunnan kannatuksen. Tämänkin esi
tyksen hyväksymisellä päästään sentään 
huomattaviin korkohelpotuksiin, jota niin 
kipeästi maatalousväestön keskuudessa kai
vataan. Minulla on syytä toivoa, että tämä 
eduskunta on näissä taloudellisissa asioissa 
suopeampi ja asettuu hätää kärsivien kan
salaisten toivomuksille enemmän ymmärtä
välle kannalle kuin aikaisemmassa kokoon
panossa. Onhan tähän eduskuntaan tullut 
uutta voimaa, uusi puolue, joka varmaan
kin radikaalisella talousohjelmanaan on 
hämmästyttänyt yksinpä omia äänestäjiään-

. kin. Tämä aikakausi on monessa suhteessa 
merkillinen ja yllätyksillc altis. Kuika olisi 
uskonut, että I. K. L., joka muut.ama kuu
kausi sitten erään huomattavan johtomie
hensä kautta julisti maailmalle syvän hal
veksumisen kaikkea materialistista maail
maa vastaan ja loihe lausumaan: Meille ei 
kuulu korkoprosentit, ei pinokuutiometrit, 
ei kananmunien vientipalkkiot eikä porsaan 
kasvatus (Ed. Kares: Minä en ole koskaan 
sitä lausunut), nyt kirjoittaa alle ja jättää 
eduskunnan hyväksyttäväksi aloitteita por
saan kasvatuksesta, kanan munista, pino
kuutiometreistä ja korkoprosenteista (Va
semmalta: Ja IDinimipalkoista!). En pie
nimmälläkään tavalla tahdo aliarvioida pi
kaista kääntymistä ja nopeaa parantumista 
(Ed. Hakkila: Vanhanakin!), onhan sillä
kin ollut usein pysyväinen arvonsa. Päin
vastoin on maatalousväestön ja minun hei
dän mukanansa syytä iloita siitä avusta, 
jota uusi puolue, isänmaallinen kansan
liike, tarjoaa maalaisliiton taloudellisen 
hätäohjelman hyväksymisen puolesta. Tun-

tuu ikäänkuin turvallisemmalta, kun rin
tama laajenee. 'l'ähän asti olemme tunte
neet olevamme orpoja ja vailla aseita. Ke
sällä toimitettujen vaalien tulos osoitti, että 
kansanvaltainen valtiosääntömme saa tämän 
kansan kannatuksen. Mutta kansanvallan 
ystävien on mielestäni tätä aikaa käytet
tävä kansanvallan lujittamiseen ja raken
tavaan työhön maan ja kansan hyväksi. 
Ei riitä meille yksinomaan teroittaa ihmis
ten mieliin kansanvallan olemassaolon vält
tämättömyyttä valtiollisen elämämme pe
rustana, jos emme samalla kertaa kykene 
poistamaan suurempia epäkohtia ja estä
mään ennen kaikkea talonpoikaisväestön 
joukkosortumista. Tuskin liioittelen kun 
sanon, että maatalousväcstö, talonpojat, 
riippumatta heidän tilojensa suuruudesta, 
on tämän kansan niin valtiosääntömme kuin 
itsenäisyytemmekin lujin tuki ja turva. 
Jos .se voima alkaa hajota, jos .maa
talous väestö saa kokea oikeutetuille vaati
muksilleen eduskunnan taholta ivaa, ylen
katsetta ja kylmyyttä, niin sen luottamus, 
niin luja kuin se vielä onkin, parlament
tarismiin loppuu. Ja silloin jätetään maan 
parhaat voimat alttiiksi kiihoitukselle, joka 
voi koitua maallemme varsin kohtalok
kaaksi. Senpä vuoksi on näihin taloudelli
siin kysymyksiin tartuttava nopein ottein 
ja vakain mielin, todella etsien orkeaa rat
kaisua ja rakentavassa mielessä . 

Toivon, että tämä• lakiehdotus saisi valio
kunnassa myönteisen päätöksen. 

Ed. Kares: Kun edellinen puhuja esitti 
erään erinomaisen jutun, joka on kiertänyt 
kaikissa maalaisliiton lehdissä, että minä 
olisin joskus sanonut, että meille ei kuulu 
sianporsaat ja muut tuollaiset, niin asia ei 
ole ensinkään niin, vaan kerroin parissa esi
telmässä, että kuuntelin eräänä sunnuntaina 
suomalaista radiolähetystä Venäjältä ja mi
nua suretti suuresti, että siellä ei mistään 
muusta puhuttu kuin pinopuiden kuutioista 
ja raskaan työn saavutuksista ja porsaiden 
kasvatuksesta. Minua suuresti surettaa tämä 
kansan sielun mataloittaminen. Se oli ainoa, 
mitä minä sanoin. Muuten pyydän samalla 
anteeksi sitä, että edellisessä puheenvuoros
sani mainitsin ed. Sarlinin sanoneen jota
kin Tampereesta. Se oli samassa istunnossa 
joku toinen, joka siitä puhui, ja siis pyydän 
anteeksi, että kohdistin sen ed. Sarliniin. 
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Ed. V e s t e r i n e n: Minä valitan, jos 
asia ei ole tosi, mutta se on ollut joka ta:pa:uk
sessa ympäri maan lehdissä ja minä nyt 
käytin tässä tilaisuudessa sitä ja minusta on 
ikäävää jo senkin vuoksi, ettei ole todennä
köisesti tämän selityksen mukaan käänty
mystä tapahtunutkaan, jonka minä ilokseni 
luulin tapahtuneeksi. Valitan, että minä 
olen tullut sitä käyttäneeksi tässä tilaisuu
dessa. Toivon, että näissä talousasioissa ym
märrämme toisiamme. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Asia lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti lakivaliokuntaa n, 
jonka tulee pyyttää v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n n a n lausunto asiassa. 

27) Ehdotuksen laiksi maanviljelijäin maa
talousomaisuuteen kohdistuvien ulosottotoi

menpiteiden siirtämisestä toistaiseksi 

sisältävä ed. Ellilän y. m. lak. al. n :o 20 esi
tellään. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin lakivaliokuntaan, 
jonka tulee pyytää maatalousvaliokunnan 
lausunto asiasta. 

Keskustelu: 

Ed. E ll i l ä: Herra puhemies! Esitys 
pakkohuutokauppojen lykkääruisestä tulee 
eduskunnassa käsiteltäväksi useamman 
aloitteen ja myöskin hallituksen esityksen 
pohjalla. Tämä hallituksen esitys tulee tänä 
päivänä toiseen käsittelyyn. Senvuoksi tah
toisin kaiken sekaannuksen välttämiseksi 
kiinnittää huomiota nyt kysymyksessäole
vaan lakialoitteeseen n :o 20 ja siihen, että 
se on tarpeellinen siitä huolimatta, vaikkapa 
hallituksen esitys hyväksyttäisiin siinä muo
dossa, jonka se on suuressa valiokunnassa : 
nyt saanut. 

Hallituksen esityksen mukaan jäisi nimit
täin pakkohuutokauppain lykkääminen riip
pumaan yksinomaan ulosottoviranomaisen 
hyvästä tahdosta, kun sensijaan hyväksy
mällä nyt kysymyksessä olevaan aloitteeseen 
sisältyvä lakiehdotus, saataisiin toistaiseksi 

yleinen sulku illaatalouden pakkohuutokau
poille. Tämän aloitteen mukainen lainsää
däntö onkin tällä kertaa välttämättömän tar
peellinen. Tahdon huomauttaa vielä siitä, 
mistä jo aloitteen perusteluissa on mainittu, 
nimittäin, että ehdotettu lykkäys on yhtä 
tarpeellinen saamamiesten kuin velallisten
kin kannalta. Tämä johtuu siitä, että pakko
huutokaupoissa, jos niitä pidetään tuhka
tiheään, kuten pyt tapahtuu, huutosummat 
laskevat tarpeettoman alas. Täten saavat 
velkojat pyyhkiä suuren osan saatavistaan 
eivätkä he silloin suinkaan hyödy mitään 
siitä, että joukottain velallisia maanviljeli
jöitä sortuu tiloiltaan. Kun nyt kaikesta 
päättäen vihdoinkin paremmat ajat ovat 
edessä ja maanviljelijät lähiaikoina parem-

' min kuin ennen pystyvät tyydyttämään vel
kojiensa vaatimukset, olisi tällaisen yleisen 
hengähdysajan heille järjestäminen ensi
luokkaisen tärkeätä. Viittaan vielä siihen, 
että esim. metsätuotteiden hintojen kohoa-

! minen avaa monelle ahdingossa olevalle vil
i jelijälle uusia selviytymismahdollisuuksia. 

Samoin näyttäisi jonkinlaista paranemista 
olevan tapahtumassa myöskin maitotalous
tuotteiden markkinoilla. Mutta ken tuntee 
maataloudellisen tuotannon hitauden, sen 
täytyy olla selvillä siitä, että tarvitaan mel
koisesti aikaa, jos mieli maanviljelijän velan
ja koronmaksukyvyn parantua. Olen sen
vuoksi vakuutettu siitä, että jos eduskunta 
tällä kertaa todella katsoo tarpeelliseksi har
joittaa tehokasta pulan torjumispolitiikkaa, 
niin ensimmäisenä toimenpiteenä siinä on 
sellainen pakkohuutokauppojen määräaikai
nen keskeyttäminen, kuin tässä aloitteessa 
tarkoitetaan. Senvuoksi olisi mitä toivotta
vinta, että tämä aloite käsiteltäisiin mahdol
lisimman kiireellisesti. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja asia lähetetään l a k i v a l i o kun t a a n, 
jonka tulee pyytää m a a t a l o u s v a l i o
k u n n a n lausunto asiasta. 

28) Ehdotuksen laiksi maalla olevien maan
viljelyskiinteistöjen ja niiden viljelemiseen 

tarvittavan irtaimiston pakkomyynnin 
keskeyttämisestä 
1 

sisältävä ed. V. Annalan y. m.Iak. al. n :o 21 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
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ehdotuksen mukaisesti l a k i v a l i o k u n- , 
t a a n, jonka tulee pyytää m a a t a l o u s- ' 
v a l i o k u n n a n lausunto asiasta. 

29) Ehdotuksen laiksi ulosottolain muutta
misesta 

sisältävä ed. V. Annalan y. m. lak. al. n :o 
22 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin lakivaliokuntaan, 
jonka tulee pyytää maatalousvaliokunnan 
lausunto asiasta. 

Keskustelu: 

Ed. S a r l i n: Herra puhemies! Siitä 
huolimatta, että kansanedustaja Kares 
täällä eräässä lausunnossaan viittasi siihen, 
että siitä tavasta, millä Suomen kansanval
taa kannattavat miehet toteuttavat valtiol
lista taisteluaan kamsanvallan puolesta, voi 
tulevai'suudessa riippua tuleeko n. s. is'än
maallinen kansanliike pakotetuksi vakival
taisesti toteuttamaan ohjelmansa, katson 
minä, herra puhemies, olevani tämänkin ris
kin edessä pakotettu varsin vakavasti ja 
asiaHise~ti -arvostelemaan nyt esillä olevaa 
aloitetta. 

Esillä oleva aloite tarkoittaa voi:rruassaole
va>n ulCYsottolain muuttamista siten, ettei 
maanviljelysti,laa, jolla velallinen perhei
neen asuu ja jota ·on pidettävä hänen toi
meentulonsa pääasiallisena lähteenä, olisi 
oikeutta ulosmitata velasta, joka on synty
nyt senjälkeen, kun hän tuli edellämainitun
laisen tilan omis'tajaksi, tai otettu vasta sit
ten, kun esitetty ulosottola.in muutos olisi 
astunut lakina voimaan. Labehdotuksen 
mukaan ei olisi lupa ulosmitata myöskään 
.kJotieläimiä tai maataloustuotantoon tarvit
tavia työka,luja ja koneita, paitsi milloin ne 
kuuluisivat t'oiselle kuin sille, joka kiinteis
töllä harjoittaa maataloutta. Mutta ei vielä 
tässäkään kyllin. Lakiehdotuksessa on vielä 
lisäksi säännös, jonka mukaan edelläselos
tetunlaiselta velalliselta ei olisi lupa uLosmi
tata hänen viljelystilansa maatalous- ja kar
jataloustuotosta enempää kuin lj3 eikä 
liioin kasvavaa metsää hakattava:ksi muu
toin kuin metsänhoitolautakunnan suostu
muksella, jota suostumusta myönnettäessä 

olrsi otettava huomioon, paitsi mets'änhoi
doUisia näkökantoja, sekin, että tilalle jäisi 
riittävästi metsää sen kotitarvetta varten. 

,Aloite ·ei mielestäni sellaisenaan ole sen 
luontoinen, että sille olisi suurempaa huo
mi!ota eduskunnassa omistettava. Aikaisem
min 'On täällä toiselta taholta, jolla tunne
tuista syistä eduskunnassa ei enä>ä ole edus
tajia, tehty poliittisia tarkoitusperiä vaJrten 
sarja aloitteita - sanoisinko höyhensarja
aloitteita -, jotka asianomaisissa vaEokun
nissa ovat saaneet verrattain lyhyen tuo
mion, sen enempää eduskunnan työskente
lyä häiritsemättä. Mutta nyt esillä olevalla 
a1oitteella on siinä mielessä uutuuden viehä
tylksensä, •että se liittyy yhtenä, ilmeisesti 
sangen painavaksi tarkoitettuna renkaana 
siihen enemmän tai vähemmän demagogis
ten aloitt•eiden sarjaan, joita, kuten täällä 
jo ennemminkin on lausuttu, ·näytään vis
siltä taholta tehdyn kenties taktikoimistar
koituksessa, jotta tekijät eduskunnassakin 
täyttäisivät velvollisuutensa n. s. isänmaal
lisen kansanliikkeen päämääri:en toteutta
miseksi. 

Siinä monessa suh'teessa sangen valaise
vassa haastatte1ussa, jonka sanotun puo
lueen lähetti, kansanedusta:ja, eversti So
meDsa•lo antoi Saksan kansallissosialistisen 
liikkeen taistelulehdelle nimeltään ,Völ
kischer Beobachter'' viime elo'kuun 1 p mä, 
mutta j•ota minulle tuntemattomista syistä 
liikkeen pää-äänenkannattaja ,Ajan Suun
ta" täällä ei CYle suomalaiselle yleisöHe lain
kaan seLostanut, eversti Somersa[o ilmoittaa 
Lapuan liikkeen, isänmaallisen kansaJnliik
keen nimisenä, laajennetun ,ohjel:rruansa mu
kaisesti nyttemmin vaativan työtä ja leipää 
kaikille kansalaisille, puhtaasti kansallista 
va:ltakunnanjohtoa, talonpoikain maan py
syttämistä omistajiensa hallussa sekä kan
san uskonnonisten tunt,eiden ja tapojen 
kunnioittamista ; ja mielenkiintoista on to
deta, että suunnilleen juuri näissä puit
teissa puolueen eduskuntaryhmän alortteet
kin liikkuvat. 

Koskettelemassani haastattelussa haasta
teltu eri'tyis,esti mainitsee, että Eikkeen lä
himpänä päämääränä nyt on voittaa liik
keen hyväksi maa!laisliiton jäsenmassa. Sillä 
kei'lloin liike, näin sanotaan ha:astatt'e1ussa, 
muka pä:äsee lopputaist·elun vaiheeseen. Jo 
sillä eleellä, jonka n. s. kansanliikkeen puo
lueen johto aikaisemmin oli tehnyt, a.noes
saan tm~avallan presidentiltä, että edus-
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kunta kutsuttaisiin määräaikaa aikaisemmin 
koolle päättämään maatilojen pakkohuuto
kauppoj,en keskeyttämises'tä, oli puolueelle 
muka saavutettu suuria etuja. Kokonaan 
riippumatta siitä, millä tavalla tasavallan 
presidentti anomukseen suhtautuisi, oli ano
mus muka saava osakseen koko talonpoikai
sen kansan kannatuksen ja siten vievä kan
srunliikettä - näin jatketaan ,Völkischer 
Beobacht<erin" haastattelussa - valtavan 
askeleen eteenpäin. - Mainittuun eleeseen 
ei siis näytä ryhdytyn asian itsensä vuoksi, 
ahdingossa olevien maanviljelijäin pelasta
miseksi konnuiUeen, vaan ainakin lähinnä, 
jotta n. s. kansanliikkeen kannatus talon
poikaisen väestön keskuudessa sen kautta 
valtavasti kasvais~ 

Samanlaisessa tarkoituksessa näyttävät 
puolueen eduskuntaryhmän maataloutta ja 
pulatilannetta koskevat aloi'tteet me]lw 
yleensäkin tehdyn ja näytäänhän niistä, 
,Ajan Suunnan" ilmoituksen mukaan, otet
tavan erikoispainoksiakin, jotta ne tulisivat 
tunnetuiksi Suomenniemellä joka talossa ja 
joka mökissä. ,Ja kieltää ~ei voikaan, että 
siinä suhteessa on onnistuttu keksimään 
me.i'ko hyviä vetonumeroita. Mainitsen nii~stä 
ryhmän aloitt~eet maatilojen pak!kohuuto
kauppojen keskeyttämisestä, sukuperintöla
kiin tähtäävästä lainsäädännöstä Wojen 

· liian pieneksi pirstomisen estämiseksi, 500 
miljoonan markan osoittamisesta maatwlous
velkojen vakauttamiseen 4% :n korolla sekä 
nyt käsillä olevan aloitteen maanviljelysti
lojen omistajain ainaisen omistusoikeuden 
turvaamisesta (Ed. Vesterinen: Hyviä aloit
teita!). 

Lähtökohtana viimeksi mainitul1le lakiesi
tykselle esitetään, että jos valt~on tai yksi
tyisen palveiJ.uksessa oleva palkannauttija 
velkautuu siinä määrin, että hän ei 'enää 
kykene velkojaan hoitamaan, ei häneltä 
pakkoluovuteta hänen virkaansa, s. o. toi
meentulonsa lähdettä, vaan häneltä ulos
mitataan vain kolmannes tuloista. On 
muka täysi syy soveltaa samaa periaatetta 
myöskin maanviUelijöihin: maanviljelijäl
täkään ei ole veloista pakkomyyntiteitse 
otettava pois hänen toimeentTUlonsa läh
dettä, sitä maatilaa, jota viljellen maanvil
jelijä saa oman ja perheensä pääa:siallisen 
elatuksen, ,eikä myöskään maataloudessa 
tarvittavia tyokaluja ja koneita ei:kä koti
eläimiä. l.Hosmitata saataisiin vain - ku
ten jo olen sanonut - kolmannes maa- ja 

karjatailouden bruttotuotosta sekä metsästä 
myyttää vain sen verran puutav~araa kuin 
metsänhoitolautakunnat sallivat, j,olloin 
metsänhoidollisten näkökohtien lisäksi olisi 
otettava huomivon myös se seikka, että 
tilalle jäisi riittävästi puuta kotitarvetta 
varten. 

Aloitteentekijät näyttävät tästä päättäen 
olevan siinä käsityksessä, että toimeentulon 
lähdettä voidaan ulosottotoimissa käsitellä 
s~amanvertaisena, olipa kysymyksessä virka 
tai maatila tahi mi:kä muu arvo tahansa. 
Kun a:loitt,een allekirjoittajissa 'On sekä 
lainopillista että taroudellista asiantunte
musta omaavia, olisi kuitenlkin odottanut 
heidän kiinnittävän huomiota m. m. siihen 
tosiasiaan, että maatilan omistajaksi voi
daan päästä oston kautta, mutta että vir
koja ja toimia ei Suomessa ainakaan tois
taiseksi vielä ole voitu ostaa eikä liioin 
periä'kään. Mutta vaikka siten virkaa ei 
voidakaan ulosmitata dkä pakkohuutokau
palla myydä enimmän tarjoavalle, olipa nyt 
sitten kysymys valtion virasta tai yksityi
sen toimesta, niin ei ikai tehtäisi itseänsä 
syypä:äksi vähempään kuin erittäin kepeä
kenkäiseen loogi'lliseen päättelyyn, jos tästä 
katsot'taisiin ilman muuta johtuvan sen, 
ett~ei myöskään maatilaa saisi ulosmitata. 
Ja edelleen, jos virkamiehen palkasta onkin 
helppo ulosmitata kolmannes, hän 'kun nos
taa pallkkansa määräpäivinä, niin 'kolman
neben ulosmittaaminen maanviljelijän 
bruttotuotosta ei 'suinkaan ole yhtä helppo 
tehtävä. Maanviljelijån bruttotuotto on 
näet sangen moninainen ja osaksi päivit
täin, osaksi vuosrttain korjattava. Miten 
olisi ulosottomiehen meneteltävä sitä ulos
mitatessaan ja huutokauppaa kuuluttaes
saan ~ Viljaista, heinistä ja juurikasveista 
olisi kai kolmannes ulosmitattava vuosittain 
ja arvatenkin elonkorjuuaikaan. Mutta 
jos näin on tarkoitettu meneooltäväksi, olisi 
ollut samaHa ~ehdotettava muutettavaksi 
ulosottolain 6 luvun 20 §, jossa ulosotto
miehelle on säädetty ulosottoasiakirjojen 
vastaanottamisesta lukien verrattain lyhyt 
määräaika ulosmittausta ja irtaimen 'Omai
suuden huutokauppaa varten. Vielä vai
keampi olisi ulosottomiehen noudattaa la
kia mait!ona saadun bruttotuoton ulosmit
taukseen nähden. Maito olisi t~etysti ulos
mitattava päivittäin. Mutta sellainenhan 
kävisi minun järkeni mukaan mahdotto
maksi, ja eihän nyt toki voitane edes va-
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kavasti ~ajatella, että ulosottomiehen pitäisi 
seistä kiulun vieressä joka.isren maidontuot
tajan lypsytarhassa tai navetassa. Olisiko 
lisä!ksi kunkin päivän toimitusta pidettävä 
eri ulosmittauksena, jnsta ulosottomi,es joka 
kerran saisi erityisen u:losmittauspalkan? 
Miten u1osmitattujen martojen myytäväksi 
kuuluttaminen ja paikkohuutorkauppa sitten 
o1isi järjestettävä, j. n. e.? Ulosottolain 5 
luvun 6 § :n säännökset, joita ei ,ole ehdo
tettu muutettavaksi, eivät soveltuisi aina
kaan maitohuutokauppa,an. Edelleen tulisi 
kai urosottomiehen olla läsnä esimerkiksi 
jokaisessa tcurastuksessa saadakseen kol
manneksen kullakin kerral!la tuoreeltaan· 
ulosmi ta tU:ksi. ,Ja rkun vilj elystila:llisen ko
tieläinpertheessä tapahtuisi iloinen tapaus, 
syntyisi varsa, vasikka tai porsaita, olisi 
taasen ulosottomiehen oltava nopeasti kum
mina läsnä panemassa sinettinsä jo!&a kol
mannen pään selkään tai rlyömässä näin 
saatu tuottro kolmia, ·e'Hei lisäystä siunau
tuirsikaan pääluvun mukaan korlmea. Muu
toin ei ulosottomies olisi täyttänyt velvol
lisuuttaan velkojan edun valvomiseJksi, sillä 
jos hän huolimattomuudenaan olisi pääs
tärryt tuottokolmanneksen käsistäärn niin 
viljasta, heinistä, maidosta, kananmunista, 
vasi'lmi1sta, lampaista ja porsa:ista <kuin mah
doHisista muistakin maan- ja 'karjaminti
mista, niin mistäpä hän sen enää ottaisi, 
kun se dlisi rsyöty, juotu tai myöty. Mutta 
eiköhän tähän tällaiseen, herrat aloitteen
tekijät, tarvittai!Si vähän liian monrta ulos
ottomiestä? 

Kasvavan metsän ulosmittaamiseen taa
sen on täytäntöönpanovaikeuksien takia 
ulosottolain 4 luvun 29 § :n 2 momentin 
mukaan kielletty muulla tavoin kuin että 
tila, taikka jos velallisella on ainoastaan 
nautinto-oikeus siihen, tämä oikeus ullos
mitataan. Tuota säännöstä ei ole ehdotettu 
muutettavra:ksi, vaikka se tulisi olemaan ris
tiriidassa lakialoitteen 5 a § :n 3 momentin 
kanssa. Kun 5 a § :n 1 momentti kieltää 
snna mainirtuin edellytJ71ksin kokonaan 
maanviljelystilojen ulosmirttauksen, niin 
edellä mainittu 4 luvun 29 § :n 2 momentin 
mukaan myös :kasvavan metsän urosmittaa
minen ~olisi samalla kokonaan kie:Uetty, 
mutta sensijaan lakialoitteen 5 a § :n 3 mo
mentin mukaan sallittu. Varmasti joutui
siv,at ulosottomiehet täytäntöönpanossa um
pikujaan tällaisen rsotkun edessä, kun näet 
toinen lainpaikka kieltäisi sen, minkä toi-

nen sallisi tehdä. Ja vallan mahdottomaksi 
kävisi myös mctsänhoitolautalkuntien asema, 
jos ne joutui:sivat kJ71symy:kscssä olevaa 3 
momenttia käytännössä :-mveltamaan ja kul
kemaan ulosottomiesten mukana metsiä tar
kastamassa suostumuksen antoa varten tai 
leimata:kseen metsää ulosmittaukseen. Met
sänhoitolautakunnat joutuisivat pakostakin 
ylivoimai,sen tehtävän eteen, heidän kun 
pitäisi leimata tai osoittaa puita niin pal
j.on, että saamamiehen etu ei tulisi louka
tuksi, mutta ei kuitenkaan enempää kuin 
että maatilan kotitaloustarve jatkuvasti 
olisi turvattu. Ja samana olisi huolehdit
tava siitäkin, että hakkuu muodostuisi met
sänhoidon vaatimusten mukai'Seksi. 

Lakialaitteessa ehdotetvn lain sove'ltami
nen käytännössä oli,si, lyhyesti sanoen, mre
lestäni mahdottomuus. Meidän ulosott,ola
kimme on pa.raita lakejamme, ja on sre 
ehyt kokonairsuus sinänsä, joka :on syntynyt 
etevien lainoppineiden monien vuosien uut
teran työn tuloksena. Sen muuttaminen 
vaatii huolellista valmistelua ja tarkik!åa 
harkintaa. Sellainen muut:tarmisyritys kuin 
käsiiHä or1reva., on, sikäli kuin se todella on 
tarkoitettu läpivietäväksi, katsottava san
gen kepeälk:en'käiseksi. 

Näiden käytännöllisten seikkain rinnalla, 
jotka, niihin tällä 1kertaa syvemmälti puut
tumatta, osoittavat lakialoitteen kes'tämät
tömyyden, jää muutamin sanoin vielä va
lajstavakJSi asian periaatteellinen puoli ja 
aloitteen merlkitys talroudeiJ:lisena tekijänä 
maanvmjelijäin kannalta katsottuna. 

Viime maanantain istunnossa herra pää
ministeri viittasi siihen, miten outoon suun
taan keihity;stä johdettaisiin, jos yhteiskun
nallista ja taloudellista elämää ryhdyttäi
siin säännös'1:1elemään tavalla, joka taannut
ta~si olot kirjoitettujen lakien t'a'kaiselle 
taso]ile. Niinpä onkin todettava, ettei edes 
maakuntalakien aikana, jotik:a noin 1200-
luvulla rovat kirjoitetut muistiin kuvaamaan 
sitä ennen va!llinnei'ta oiikeussuhteita, menty 
siihen ettei sellaisissa primiti,ivisis'S'ä oloissa 
elävät maanviljelijät olisi vastanneet ve
loistaan. Suvun omistusoikeuden me.rki
tystä korostettiin ainoastaan :siten, että, 
jos tila joutui myytäväk!si, sukulaiset sai
vat sen lunastaa ostajalta; ja tämä:kin ta
pahtui etupäässä sen vudksi, että tillan omis
taminen 'Sama:lla oli poliittitsten oikeuksien 
ehtona. Se ei siis hempeäimielisyydestä ke
vytmielisesti asioi'taan hoitelevaa tilallista 
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kohtaan ollut saanut alkusysäystä. Ja '1 
vaiUrka Rooman valtakunnan vanhemman 
niin sanotun peltokansalaisuuden aikainen ' 
lainsäädäntö oli etupäässä agmarilainsää
däntöä sanan laajemmassa rmielesssä, s. o. 
lainsäädäntöä siitä, miten maanviljelijäin 
väiliset oikeussuhteet oli järjestettä,vä, ei 
niihinikäiän toki sisältynyt sellaisia otteita 
kuin mihin nyt näytään pyrittävän. 

Esillä oleva aloite toteutettuna loisi Suo
men tasavaltaan turpeeseen sidotun kansan
luokan sukupolvesta toiseen, jonka merkitys 
valtakunnan ja yhteiskunnan tukena ja 
turvana ei, niinkuin aloitteen perusteluissa 
näytään edellyttävän, suinkaan ylenisi, 1 

kohoaisi ja tiivistyisi, vaan sen sijaan sur
kastuisi olemattomaksi. 

Aloitteen perusteluissa sanotaan, että 
maanviljelijäin velkaantuminen ei suurim
malta osalta ole pula-ajan eikä sen seuraus
ten aiheuttamaa, vaan että velat ovat syn
tyneet jo ennen kuin maataloustuotteiden 
hintojen lasku saattoi maatalouden nykyi
siin vaikeuksiin. Ja kaikki tämä on aloit
teentekijäin käsityksen mukaan, niin perus
teluista selviää, johtunut muka vain siitä, 
että maatalouden yleistä kehitystä on meillä 
varsinkin sodan jälkeisinä vuosina tietoi
sesti, kuten perusteluissa sanotaan, johdettu 
siihen suuntaan, että maanviljelijät ovat 
ruvenneet käyttämään luottoa enemmän 
kuin maatalouden terve kehitys edellyttäisi. 
Ja tämän vuoksi sekä kun ei ole odotetta
vissa, niin jälleen kuuluvat perustelun sa
nat, että kehityksen suunta itsestään muut
tuisi sellaiseksi, että maataloudessa ruvettai
siin luotankäyttöä supistamaan, on sitten 
tämä aloite tehty ja valtio haastettu avuksi 
sillä tavoin, että sen tulisi lailla luoda 
maanviljelijöistä eräänlainen turpeeseen 
sidottu pariasluokka, jolla ei olisi valtaa 
Suomen tasavallassa enää vapaasti käyttää 
omaa omaisuuttaan. Olkoonpa niinkin, että 
maatalouden yleisessä suuntaus- ja ohjaus
työssä olisi tapahtunut väitettyjä virheitä, 
että jalostuslaitoksia kenties olisi perustettu 
paikoin liian kepeälle pohjalle sekä että 
luottoa vähemmän tuottaviinkin yrityksiin 
olisi melkoisesti käytetty, ei tuosta ole 
yritettävä päästä sillä, että valtiovalta ryh
tyisi korjaamaan epäkohtia rankaisemalla 
niitä, joiden viaksi ei voitaisi lukea muuta 
kuin se, että he ovat alistuneet noudatta
maan valtiovallan avustuksella annettuja 
neuvoja ja ohjeita. Sehän ei toki olisi 
minkään oikeudenmukaisuuden mukaista. 

Jo periaatteellisestikin on siis lakiehdotus 
oikeudentunnon vastainen. Korjausta liial
lisen luoton käytössä on etsittävä vallan toi
sella linjalla, järjestämällä ohjaus ja neu
vonta niille perille vieväksi ja luotonanto 
enenevässä määrässä varmojen realivakuuk
sien varaan. 

Eikä lakialoite itse asiassa taloudellisesti
kaan toisi helpotusta velkaantuneitten 
maanviljelijäin asemaan, vielä vähemmän 
maatalouden harjoittajien vastaisiin mah
dollisuuksiin vaikeuksiensa voittamiseksi. 
J~akihan ei lainkaan tulisi koskemaan tähän
astisia velkoja, vaan ainoastaan niitä, joita 
maanviljelijä mahdollisesti tekisi sen jälkeen 
kun laki olisi astunut voimaan. Niistä taa
sen ei, hyvät herrat, enää sen jälkeen suur
takaan surua olisi, sillä tuskinpa kukaan 
enää sen jälkeen kuin tällainen laki olisi 
Suomessa säädetty, myöntäisi maanviljeli
jöille luottoa muuta kuin kenties henkilö
takuita vastaan, jollaisesta luotosta sen 
peräti tuhoisien seurausten vuoksi maan
viljelijäin keskuudessa on juuri koetettu 
pääsemällä päästä vapaaksi ja jollaisten 
henkilötakuitten käyttöä maatalouslainoissa 
on ankarasti vastustettu. Lakiehdotuksen 
mukaan lainan kiinnitys maatilaan tosin 
olisi sallittu, mutta kun ulosmittaus olisi 
kielletty, ei kiinnityksellä olisi asiallista 
merkitystä. Nykyinen maatalous on kui
tenkin, se on minun käsitykseni, ja tulee 
epäilemättä vastaisuudessakin olemaan sii
hen määrään Juotosta riippuvainen, että 
luoton saannin tällä tavoin tyrehdyttämi
nen useimmissa tapauksissa tyrehdyttäisi 
maataloudenkin. Kun luottoa maatilaan ei 
enää olisi mainittavammin saatavissa ja si
ten maatilojen kauppahinnatkin olisi kätei
sesti suoritettava, alenisivat maatilojen 
hinnat luonnollisesti romahdusmaisesti, 
mikä tietenkin aiheuttaisi jyrkän pysäh
dyksen myöskin toimenpiteissä maatalou
den velkain vakauttamiseksi. Maatilain 
perimysasiat vaikeutuisivat lakiehdotuksen 
johdosta sangen suuresti nekin, sillä mistäpä 
saatavilla tai millä varoilla toinen peris
myskumppani pitkässä veijossarjassa pys
tyisi toisen osuuden lunastamaan. Lisäksi 
vielä on huomattava, että kun mitään pelkoa 
maanviljelijällä ei enää olisi siitä, että 
hänen tilansa voisi joutua pakkotoimen
pitein pois hänen huostastaan, voisi se 
heikentää intressiä tilan hyvästä hoidosta 
ja siten johtaa maatalouden taantumuk
seen. 

• 
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Esillä oleva lakialoite, vaikka se nyt 
onkin n. s. Isänmaallisen kansanliikkeen 
ryhmän kaikkien jäsenten allekirjoittama, 
on minun ymmärtääkseni tyypillinen esi
merkki ryhmän maatalousaloitteista yleensä 
ja laadultaan sekä asialliselta sisällöltään 
käsittääkseni sen mittainen, että tuntuupa 
miltei valitettavalta, ettei lakialoitteitakin 
voida suoralta kädeltä hylätä, vaan että 
niiden täytyy mennä valiokuntaan. Siellä 
aloitteelle kuitenkin annettaneen sille kuu
luva arvo. 

Sanomalehti Ajan Suunnan viime perjan
tain numerossa sanotaan : ,Isänmaallinen 
kansanliike on mennyt edus:Kuntaan työs
kennelläkseen siellä puolueitten rinnalla 
maamme lainsäädännön uudistamiseksi ja 
kehittämiseksi niitten periaatteitten mukai
seksi, jotka kansanliike on ohjelmassaan 
julkilausunut. Tässä mielessä on se valmis
tanut joukon aloitteita---. Isänmaal
lisen kansanliikkeen vastustajat' ' - niin 
jatketaan - ,ovat liiklk:een koko toiminta
ajan parjanneet sitä sekä ohjelmattomaksi 
että vain väkivaltaa ja laittomuutta harjoit
tavaksi. Heillä on nyt tilaisuus eduskunta
ryhmiensä kautta kansallemme osoittaa, 
ottavatko he valtankuntaa rakentavan lain~ 
säädäntötyön, yhteiskuntajärjestyksemme 
lujittamisen ja talouspulan lievittämisen 
yhtä vakavalta kannalta kuin Isänmaalli
nen kansanliike sen nyt esitetyissä aloitteis
saan on tehnyt''. 

Olen kosketellut yhtä näistä aloitteista.
Onko Suomen kansa ja varsinkin sen maata
viljelevä väestö siinä näkevä valtakuntaa 
rakentavan, yhteiskuntajärjestystä lujitta
van ja hädässä, vieläpä tosihädässä olevien 
maanviljelijäin asemaa helpoittavan otteen, 
sitä on oleva kiintoisaa huomioida. 

Eduskunnalle uskoisin aloitteen antavan 
esikuvan niistä periaatteista, joilla n. s. 
isänmaallinen kansanliike arkoo lainsää
däntötyötä uudistaa ja kehittää. Lakialoite 
on, se on minun käsitykseni, valaiseva näyte, 
etten sanoisi pieni kouluesimerkki siitä, 
millä tavalla lainsäädäntötyötä ei ole suori
tettava ja mihin joudutaan, jos taktikoimis
näkökannat pääsevät Suomen tasavallan 
eduskunnassa valta-asemaan. 

Ed. V. Anna l a: Tässä yhteydessä en 
katso tarpeelliseksi perusteellisesti puuttua 
asiaan; siihen on tilaisuus sitten, kun asia 

• 

toivoakseni tulee täällä eduskunnassa käsit
telyn alaiseksi. 

Ed. Sarlinille muutama sana. Hänen 
esityksensä alusta loppuun oli hölyn pölyä 
- anteeksi ruma sana (Ed. Sarlin: Todis
takaa se!), jo se on tuota asiallista ke
veyttä, että hän rohkenee väittää, että tämä 
aloite on taktilwimista,rkoitulksessa tehty. 
Pyydän sen todistamaan (Ed. Sarlin: Se 
on jo todistettu!). Ei sinnepäinkään. Ja 
se mitä hän esittää itse aloitteesta, on yhtä 
kevyttä. Hän huomauttaa, että lakiehdo
tus maatilojen pakkomyynnin estämisestä 
siinä muodossa kuin se nyt on tehty, mer
kitsee, että on käytännössä mahdoton to
teuttaa tällaista lakia. Jos todella on 
asianlaita niin, että siinä ei ole mitään 
muuta vikaa kuin nämä käytännölliset sei
kat, niin silloin ei ole liian suurta arvoa 
kiinnitettävä esitettyyn arvosteluun. Ja 
kun hän koettaa olla sukkela ja mainitsee, 
että entä kun tapahtuu iloinen perhetapah
tuma karjassa, niin sitäkin uutta tulokasta 
on ulosottomiehen tultava u'losmittaamaan. 
Kotieläimiä esityksen mukaan ei saa ulos
mitata. Tämä osoittaa vain, kuinka hata
rasti ed. 8arlin on itse aloitteeseenkin pe
rehtynyt. Ja sitten erinomaisen painavaksi 
tarkoitettu muistutus: tämä aloite muka 
aiheuttaa sen, että maanviljelijäväestöstä tu
lee turpeeseen sidottu kansanluokka. On 
todellakin logiikka omituista! Kun aloite 
tähtää siihen, että tässä maassa on luotava 
sellainen talonpoikaisluokka, joka on lujasti 
kiinni maakamarassa, joka ei ole altis ku
mouksellisten oppien houkutuksille, niin 
tämä aloite leimataan sellaiseksi, että se 
tekee maanviljelijäväestöstä turpeeseen si
dotun, siis suunnilleen maaorjatalonpoikien 
asemaan verrattavan kansanluokan. Eihän 
aloitteen mukaan suinkaan ole kielletty maa
tilan myynti! Eikö ed. Sarlin älyä, että 
on kielletty vain sen pakkomyynti velasta. 
Ja ed. Sarlin huomauttaa, että tällaista pe
riaatetta ei lainsäädäntö tunne ensinkään 
kahlaten ummet ja lammet aina roomalais
lakeihin saakka. Mutta nyt on asia niin, 
että sen tuntee meidänkin lainsäädäntömme. 
Asetus rangaistusten täytäntöönpanosta 
säätää 5 luvun 3 §:ssä näin: ,Jos sakkoon 
tuomitulla on varoja sakkonsa maksami
seen, vaan ei puhdasta rahaa, on sakko 
otettava ulos hänen muusta yksityisestä 
omaisuudestaan tai hänen pesäosuudestaan, 
niinkuin velan ulosottamisesta on säädetty . 



Ulms.o,ttolain mu'llttaminen. 225 

Sakosta ei kuitenkaan saa ulosottaa, mitä 
sakotettu tarvitsee omaksi tai omaistensa 
elatukseksi yhden kuukauden aikana, taikka 
vaatteeksi itselleen tai niille, eikä myös
kään hänen ainoata ansiokeinoansa eikä 
tarpeellista asumustansa eikä kiinteistöä, 
josta hän saa tarpeenmukaisen elatuksensa, 
eikä mitä sen kiinteistön viljelemiseen tar
vitaan". 

Se, mitä ed. Sarlin mainitsee siitä, että 
tämä laki toteutettuna vaikeuttaa perin
nönjaon tekemistä, se on asiallinen huomau
tus. Mutta tässä lakiehdotuksessa nimen
omaan mainitaan, että se ei koske sellaisia 
velkoja, jotka ovat syntyneet, ennenkuin 
asianomainen tulisi kiinteimistön omista
jaksi. Perinnönjaossa syntyy luonnollisesti 
kauppa tilalle jäävän ja muiden perijäin 
kesken, ja hyvin useinhan kauppakantrah
tiin pannaan se nimenomainen ehto, että 
omistusoikeus siirtyy ostajalle vasta sitten 
kun hinta on täysin maksettu. Tämä 
ehto tietenkin voidaan panna myöskin, 
milloin kauppa koskee maakiinteimistöä, 
nimittäin aina silloin, kuin myyjä ei katso 
saavansa riittäviä takeita siitä, että kaup
pasumma tulee maksetuksi. Tämä ehto 
tekee mahdolliseksi päästä maahan käsiksi 
siis sellaisenkin, jolla ei ole varaa ma:ksaa 
tilan kauppahintaa, siis tekee mahdolliseksi 
alkaa maataloustoiminnan sellaiselle peril
liselle, joka ei pysty koko perintösummaa 
muille perillisille maksamaan. Kun siis 
tämäkin seikka, ainoa, joka siinä oli varsi
naisesti asiallinen, on sen luontoinen, että 
sekin järjestyy, en katso olevan mitään 
syytä siihen valitteluun, jonka ed. 1Sarlin 
teki, valitteluun, että tätä ei voida jättää 
valiokuntaan lähettämättä. 

Toivon, että valiokunta kiinnittää asiaan 
erikoisen suurta huomiota. Jos ruloitteessa 
aukkoja on, ne on korjattava. Sen pää
pyrkimys tähtää maanviljelijäväestön ase
man parantamiseen tässä maassa. Ja minä 
yhdyn siihen, mitä täällä ed. Vesterinen 
huomautti maanviljelijäväestön merkityk
sestä. Me emme pääse mihinkään siitä, 
että tämä maa on maanviljelysmaa, että 
siis maanviljelys on maan pääelinkeino. 
Tästä seuraa, että maanviljelijäväestö muo
dostaa kansakunnan selkärangan. Ei ole 
samantekevää, millainen tämä se]käranka on. 
Jos se murtuu, murtuu koko yhteiskunta. Ja 
se murtuu varmasti, jos lähdetään sille va
paamieliselle tielle, jota ed. Sarlin täällä suo-

sittelee, vapaamieliselle ,laissez faire, lais
sez passer"-tielle. Se vie perikatoon, jos 
mikään, ja minä toivon, että eduskunta ei 
kulje sellaista tietä. 

Ed. Kivi s a 1 o: Hyvään tapaan kuu
luu, ettei ala-arvoisista asioista puhuta pit
kälti. Sen vuoksi minäkin sanon ajatuk
seni tästä, mielestäni ala-arvoisesta laki
aloitteesta mahdollisimman lyhyesti. 

Tämä lakialoite muistuttaa hyvin paljon 
kommunistien täällä aikoinaan tekemää 
aloitetta, jonka mukaan myöskään ei saa
nut ulosmitata pienviljelijältä veloista tai 
muusta saatavista hänen tilaansa eikä irtai
mistoansa. Se ero tällä kuitenkin on, että 
kommunistien aloite oli, sanoisinko, rehel
lisempi, sillä siinä ilman muuta sanottiin, 
ettei saa ulosmitata, eikä ollut mitään ta
kaporttia, jolla tämä säädös sitten tehtiin 
tyhjäksi, niin kuin on tässä ed. Annalan 
y. m. tekemässä lakialoitteessa. Tämän la
kialoitteen perusteluissa, samoin kuin sen 
kolmessa ensimmäisessä momentissakin, de
magoogisin elein puhutaan hädässä olevain 
maanviljelijäin auttamisesta ja ettei hei
dän omaisuudestaan saa mitata muuta kuin 
%, mutta sitten neljännessä momentissa 
otetaan se takaisin. Siinä sanotaan, että 
tämä laki ei koske niitä velkoja, jotka 
ovat olleet ennen tämän lain voimaan as
tumista. Siis juuri niitä, joiden auttami
seksi laki muka on tarkoitettu, ei sillä 
voida auttaa viidenpennin edestä. En voi 
olla tämmöistä huomautusta tekemättä. 
Vaikka nyt puhaltavatkin uudet tuulet, 
niin ei se ole täällä uutta. Se muistetaan 
siltä ajalta hyvin, kun kommunistit täällä 
olivat. 

Toisenkin huomautuksen truhtoisin tehdä 
tätä l&kiehdotusta vastaan. Sen mukaan kuin 
mma olen tietänyt ja maatalousmiehet 
yleensä puhuvat, eivät maatilat meillä ole 
sellaisia kultakaivoksia, että niiden brutto
tuloista yli 30% on voittoa. Ja kuitenkin 
tämän lain mukaan voidaan % brutto
tuloista mitata. Eikö se ole jokseenkin sa
mantekevää, jos manviljelijältä mitataan 
% bruttotuloista, jos häneltä otetaan sil
loin koko tilakin, jos tämmöinen ulosmit
taus sitten on edes mahdollistakaan, jota 
ed. Sarlin edellä on epäillyt. 

Edelleen minä pidän tätä lakia turmiol
lisena maanviljelijäinkin kannalta. Kuka 
sen jälkeen enää uskoo maanviljelijälle mi-
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tään lainaa, kun tietää, ettei tältä voida 
ulosmitata. Taikka kuka menee takaamaan 
maanviljelijälle lainaa, sen jälkeen kuin 
tämmöinen laki on tuHut voimaan~ Minä 
en suinkaan ole ulosmittausten ystävä, 
mutta kyllä asia on niin, että kun tahdo
taan maanviljelijäin luotto-oloja parantaa, 
niin kyllä siinä näin pitkälle meneviä 
uudistuksia on kartettava, huolimatta siitä, 
että sitä nyt ajaa puolue, jonka pää-äänen
kannattajan päätoimittaja on julistanut 
joukkonsa vallankumoukselliseksi. 

Ed. V. A n n ala: Minä pyydän edelli
selle puhujalle vain lyhyesti huomauttaa, 
että tämä laki ei ole tarkoitettukaan nii
den auttamiseksi, jotka nyt ovat pulaan 
joutuneet, vaan että niiden auttamiseksi 
on aivan toiset aloitteet (Ed. Kivisalo: 
Tässä sanotaan niin!). Ja mitä nimen
omaan tulee siihen pelkoon, että maa
talous ei saa riittävästi luottoa, sen jäl
keen kuin tällainen laki tulisi voimaan, 
se on minusta vallan aiheeton. Nyt sa
manlainen laki on voimassa virkamiehiin 
nähden ja kokemus osoittaa, että virka
miehet voivat velkautua ihan korviansa 
myöten. Ja mahdollisuudet maanviljeli
jöihin nähden tulisivat olemaan samat. On 
aivan selvää, että silloin merkitsisi luot
tamus henkilöön paljon enemmän kuin ny
kyjänsä. Ja sehän olisi etu. Silloin tuli
sivat autetuiksi varmasti aina kunnollisim
mat maanviljelijät, jotka apua tarvitse
vat. Ja se, että heiltä otetaan pois % 
tuloista, se merkitsee sitä, että menoja 
on vastaavasti supistettava, aivan niin 
kuin virkamiestenkin. Jos esim. valtion 
viran ja toimen haltijalla on palkkaa 1,000 
mk. kuukaudessa ja siitä otetaan 333 mark
kaa pois, niin ei muuta kuin kiristää suo
livyötä ja tulla toimeen sillä, mitä jäl
jelle jää. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston e!hdotu:s hyvä!ksytään.. 
Asia läihetetään l a k i v a l i o ik: u n t a a n, 
jonka tulee pyytää siitä maatalous
v a 1 i o k u n n a n lausunto. 

·P u h e m i e s: Istunto keskeytetään nyt ; 
sitä jatketan tänään kello 20. 

Täysistunto keskeytetään kello 17 ,54. 

T"åysistu.ntoa jatketaan 

kello 20. 

Puhetta johtaa ensimmäinen varapuhe
mies H a k k i l a. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Jatketaan päiväjärjestyksessä olevain 
asiain käsittelyä. 

30) Ehdotuksen laiksi edustajanpalkkiosta 
annettua lakia väliaikaisesti muuttaneen lain 

voimassaoloaja.sta 

sisältävä ed. Kiviojan y. m. lak. al. n:o 23 
esitellään ja ·lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o k u n t a a n. 

31) Ehdotuksen laiksi viran- ja toimenhalti
jain palkkausten vähentämisestä vuoden 1934 

aikana 

sisältävä ed. Kestin y. m. lak. al. n :o 24 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

32) Ehdotuksen laiksi omaisuusver~n kanta
misesta koroitettuna vuonna 1934 

sisältävä ed. Tannerin y. m. lak. al. n :o 25 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 



33) Ehdotuksen laiksi kantoajan jälkeen val
tion ja kuuDJan veroja ma,ksettaessa suoritet
tavasta veronlisäyksestä ja laiksi tulo- ja 

omaisuusverolain 65 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Nymanin y. m. lak. al. n :o 
26 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

34) Ehdotuksen laiksi eräiden lahjoitusmaa
kruununpuistojen luovuttamisesta 

sisältävä ed. V. Annalan y.m. lak. al. n :o 
27 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee 
hankkia p e r u s t u s 1 a k i v a 1 i o k u n
n a n lausunto asiasta. 

35) Ehdotuksen laiksi kananmunuin vienti
todistuksista 

sisä:ltävä ed. Wickmanin y. m. Iak. al. n :o 
28 esitellään. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Puhemiesneuvosto ehdottaa, että asia lähe
tettäisiin valtiovarainvaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. Wickman: Som bekant utgår i 
och med detta år Iagen av den 29 decem
ber 1928 om exportbevis för hönsägg och 
fläsk. Unde;r den tid nämnda lag existe
rat har äggproduktionen vuxit år från 
år. Denna utveckiing borde vara för alla 
glädjande, ty förutom den nationalekono
miska betydelse den stegrade äggproduk
tionen fått, så har den även biivit en 
första rangens fråga av social art. I detta 
nu finnes i landet över 19,000 familjer, 
som mer eller mindre hava sin utkomst 
genom hönsskötseln. En bii~k på dessa 
hönsgårdsägares ställning beträffande 
ägandet av odlad jord Iåter oss ana att 
det är förnämligast ,småfoiket'' som pro
fiterat av denna näringsgren: 6,401'3 
hönsgårdsägare hava mindre än 2 ha å:ker, 
6,965 ägare hava 2-10 ha, 3,873 hava 
10-15 ha, 1,830 hönsgårdsägare hava mer 
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än 25 ha åker. Vidare märka vi att de 
flesta hönsgårdar hava en relativt Iiten 
besättning. Av våra 19,071 hönsgårdar 
äga 13,952 mindre än 50 hönor per gård, 
3,340 hava 50-100 hönor, 1,497 hava 100 
-250 hönor, 250 gårdar äga 250'----500 hö
nor, 29 hava 500-1,000 hönor och endast 
3 gårdar hava över 1,000 hönor. Detta 
bevisar att det är de mindre bemediade 
som i hönsskötseln fått en god ekonomisk 
hjälp i dessa bistra tider. 

Av intresse torde det även vara att taga 
del av hönsskötselns geografiska utbred
ning. I Nyiands Iän bedrives hönsskötsel 
i 9 kommuner, Åbo-Björneborgs Iän i 58 
kommuner, Tavastehus Iän i 2·5 kommu
ner, Kuopio Iän i 2·1 kommuner, Vasa Iän: 
i 54 kommuner och Uleåborgs Iän i 18 
kommuner. I dessa uppgifter ingår ej 
Åiand, där dock hönsskötsein i ganska stor 
omfattning bedrives. Hönsbeståndet har 
vu.-.;:it från 1.5 miij. hönor 1'928 till 3 milj. 
1933. Äggproduktionen och exporten har 
vuxit i samma grad, eller från 1928, då 
exporten var 5,800 kg., till 6 miij. kg. 
1932. I år beräknas exporten stiga tili 
10 milj., och regeringen räknar 19'34 med 
12: milj. kg. eller lika mycket i kilovikt 
som exportsmöret. År 19,10 importerades 
45 milj. st. ägg. Nu beräknar man kon
sumtionen av ägg i vårt land till 136 miij. 
st. eller 7 milj. kg. Våra äggproducenter 
fylla hemiandsmarknaden tmed egna ägg 
och exportera dessutom som sagt 101--12. 
milj. kg. per år. Vi ha kommit upp tili 
en produktion av 342 miij. st. eller 19 
milj. kg. per år eller i pengar räknat ef
ter 1,5 mark per kg. 25'8 miij. mark. Det 
är lätt att räkna ut viiken enorm summa 
hade gått till utlandet för äggimporten, 
ifall inte lagen av den 29 dec. 19128 hade 
kommit och sporrat till producering av 
ägg i vårt eget land. Man räknar ej fel, 
om man beräknar summan till inemot 100 
milj. mark för importäggen, om ej det 
nuvarande uppsvinget på äggproduktions
området hade inträffat. Nu har vårt land 
icke blott denna summa till godo för hem
landets penningmarknad, utan nu kommer 
i år c :a 110 milj. in dessutom för export
äggen. Nästa år beräknas exporten ännu 
stiga, enligt regeringens beräkning till 12 
milj. kg. 

Staten har som bekant under de gångna 
fem åren erlagt i premier för exportägg, 
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för de fyra första åren mk 5 per kg. och 
i år 4 mk kg. Nu synes för mången som 
om denna premiering vore orättvis gent
emot andra samhällsmedlemmar. En kort 
redogörelse för huru hönsgårdsägarna se 
på frågan torde därför vara på sin plats. 
Kanhända skall en sådan utläggning kor
rigera någons feluppfattning. Som känt 
är, har staten belagt havren med en tull 
av 25 pi kg. och korn 1 mk per kg. Å 
olika torrfoderingredienser betalar äggpro
ducenten 30 pi per kg. i tullavgift. Å 
varje producerad äggkilo betalar produ
centen till sta ten 1 : 50-1 : 80 mk. Nu är 
det uträknat att våra hönsgårdar konsu
mera ca 33 milj. kg. inhemsk säd. För 
det foder som åtgår till 3 milj. hönor be-· 
talar hönsägaren 30 milj. mk till staten 
eller samma belopp som staten erlägger i 
premier. Toge man bort spannmåls- och 
andra för hönsägaren besvärliga tullar, 
finge man även slopa premieringen och 
hönsskötseln skulle bära sig. Men nu vet 
alla att något sådant ej kan i detta nu 
ske, ty nu om någonsin behöver jordbru
karen a;v-sättningsmarknader för sin spann
mål, särskilt för havren. Att blott stegra 
eller uppmuntra till stegring, produktio
nen av havre utan att tänka på avsätt
ningsmarlmaden är ej kl<Jkt. Att tänka 
på export av foderhavre kan knappast 
1mmma i fråga. Nu hava våra hönsgårdar 
kommit som en välbehövlig spannmålsför
brukare till spannmålsproducentens egen 
dörr i och för uppköp av säd. Tack vare 
äggpremierna kan äggproducenten betala 
25 pi !kg. för havre och 1 mk för kg. korn, 
mera än bonden finge för sin säd i ut
landet. Äggpremierna gagnar alltså vä
sentligast bonden och i sista hand alla i 
vårt land. Tack vare den rikliga tillgån
gen till små ägg och icke exportdugliga 
ägg hava äggkonsumerrterna i vårt land 
de senaste fem åren kunnat köpa ägg till 
pris som man aldrig kunnat drömma om. 
Icke minst de mindre bemedlade borde 
vara tacksamma för denna utveckling. Nu 
hålla äggen på att bliva, som rätt är, en 
verklig folkrätt. 

Av här nämnda fakta och skildring 
finna vi att hönsskötseln och äggproduk
tionen hava blivit en första rangens fråga 
av ekonomisk och social natur. På många 
ställen är det hart när omöjligt att ut
finna arbetsmöjligheter som kunde föda 

sin man än mindre en familj. Emigratio
nen är otänkbar nu och för en längre 
tid framåt. I vida delar av vårt land 
äro jordlägenheterna så små, att en vi
dare styckning ej kan komma i fråga. 
Därför måste nya utkomstmöjligheter och 
näringsgrenar uttänkas och stödjas. En 
sådan ny samhällsnyttig och någorlunda 
lönande näringsgren har hönsskötseln ut
gjort för de 19,071 hönsgårdsägarna här 
varit fråga om. 

Men det finnes ett ganska betydelsefullt 
men, som nu möter denna grupp av små
folket. . Redan i våras riktades hårda slag 
mot vår unga hönsskötsel från utlandets 
sida. :B'öre den 7 mars var tullen i Tysk
land 5 rmk per 100 kg. Samma dag höj
des tullen till 30 rmk och den 11 samma 
månad till 70 rmk per 100 kg. eller 11 
fmk per kilo. Men icke nog därmed, sam
tidigt höjdes kvalitetsfordringarna och 
fastställdes dämtöver en ganska besvär
lig och svåruppfyllbar kontingentering 
1,7'51,100 kg. per år. Visserligen ficks den 
10 maj en förändring till stånd, så att 
tullen är i detta nu 40 rmk för de 9 
första månaderna och 30 rmk för de 3 
sista av årets månader, allt detta beräk
nat för 1'00 kg. ägg. Att detta var ett 
hårt slag är givet. Bäst som det är föl
jer England exemplet. Sverige har stängt 
sin för oss en tid så goda marknad redan 
tidigare. Men det värsta är ännu ej om
nämnt. Det synes som om det förslag till 
ordnandet av statens understöd för ägg
produktionen, enligt det som framgår av 
det till riksdagen överlämnade statsförsla
get för år 1934, ej vore lyckat. I 11 H. T. 
XIX kapitlet under rubriken ,Särskilda 
anslag" föreslås en summa stor fmk 95 
milj. som ett engångs anslag för premie
ring av produkter från husdjursskötseln i 
och för prisens stabilisering. Till dessa 
premierade produ:kter höra smör, ost, fläsk 
och hönsägg. I sin ,redogörelse för kal
kylerna till statens inkomst- och utgifts
stat för år 1934" (sid. 192) får man när
mare del av grunderna för anslagets för
delning. Vi märka bland annat en avse
värd förhöjning av premierna för smör, 
vilket torde nog vara på sin plats, men 
att i samma stund minska understödet för 
hönsskötseln genom en sänkning av pre
mierna från 5 a 4 mk per kg., som det 
nu varit i fem år, till 2.: 50 per kg. med 
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gränserna för partipris till 12 : 50 och 1>5 
mk per kg. synes vara att fara tillräck
ligt hårdhänt fram med vår yngsta hus
djursnäringsgren. Lägger man därtill att 
anslaget måste betraktas som blott tillfäl
ligt, för ett år i sänder, förstår man lätt 
den oro som förslaget skapat i hönsgårds
kretsar. I den händelse regeringens för
slag vinner understöd, vilket jag icke hop
pas, kan en ka tasrof bland många a v våra 
19,000 hönsgårdar icke undvikas. Många 
hava uppmuntrats, tack vare statens tidi" 
gare premieringspolitik, till att bygga dyra 
hönsgårdar och lägga ned stora summor 
i och för anskaffning av prima besättning 
och genom en kostsam avelsverksamhet 
draga försorg om att skapa i landet en 
god hönsstam, och nu vore man färdig 
att med några penndrag spoliera alltsam
man. Sådant kan omöjligt få ske. Där
för vågar jag hoppas att vederbörande ut
skott ville noggrannt sätta sig in i denna 
fråga innan utslaget fälles. Det är inte 
blott de 19,000 hönsgårdsägarna som hava 
ekonomiskt intresse av att denna fråga 
löses i den riktning föreslagits i den före
liggande lagmotionen, utan det är jämväl 
en viktig fråga för de tusentals arbetare 
som arbeta vid förpackningsstationerna, 
kvarnarna där torrfodret tillverkas, far
tygsägarna som föra äggen till utlandet, 
sta tsjärnvägarna, emballeringstill verkarna 
och icke minst för jordbrukarna, som nu 
tack vare hönsskötseln hava en säker av
sättningsmarknad för sin spannmål, sär
skilt i nordligare trakter där havre odlas 
tili avsalu. 

Jag vågar hoppas att föreliggande lag
förslag blir av vederbörande utskott för
ordat, ty det borde ligga i allas, ja hela 
samhällets intresse att denna vår yngsta 
husdjursskötselgren i lugn och ro får ut
vecklas till den betydelsefulla ekonomiska 
och sociala faktor i samhället den har 
stora betingelser att bliva. Lagförslaget 
avser icke att införa något nytt i vårt 
folks ekonomiska liv, utan blott att i lag 
fastslå ett beprövat system för 5 år 
framåt. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään; 
asia lähetetään v a l t i o v a r a i n v a l i o
k u. n ta a n. 

36) Ehdotnirosen lai>ksi valtion viran tai toi
men haltijan oikeudesta eläkkeeseen annetun 

lain 3 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Sergeliuksen y. m. lak. al. n :o 
29 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

37) Ehdotuksen laiksi eräiden viljatuotteiden 
tullista vuonna 1934 

sisältävä ed. Pekkalan y. m. lak. al. n :o 30 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o kun ta a n, jonka tulee hankkia 
m a a t a l o u s v a l i o kun n a n lausunto 
asiasta. 

38) Ehdotuksen metsänparannnuslaiksi 

sisältävä ed. Koiviston y. m. lak. al. n :o · 31 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a l i o kun. t a a n, jonka tulee hankkia 
maata 1 o usva l i o kunnan lausunto 
asiasta. 

39) Ehdotuksen laiksi varojen varaamisesta 
nudis- ja laidunviljelykseen pienviljelijöille 
annettavia palkkioita varten annetun lain 

1 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Leppäiän y. m. lak. al. n :o 32 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a.l i o kun t aan, jonka tulee hankkia 
m a a t a l o u s v a l i o k u n n a. n lausunto 
asiasta. 

40) Ehdotuksen laiksi Suomen Pankin ohje-
säännön muuttamisesta 

sisältävä ed. Kämäräisen y. m. lak. al. n :o 
33 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p a n k k i v a-
1 i o k u n t a a. n. 

41) Ehdotuksen laiksi Helsingin yliopiston 
järjestysmuodon perusteista annetun lain 

30 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Ryömän lak. al. n :o 34 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti perustuslaki v a-
1 i o k u n t a a n. 
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42) Ehdotuksen laiksi väkijuomista annetun 
lain 1 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. von Frenckellin y. m. lak. al. 
n :o 35 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti t a l o u s
v a l i o kun ta a n. 

43) Ehdotuksen laiksi elinkeinon harjoitta
misen oikeudesta annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. 'l'annerin y. m. lak. al. n :o 36 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti t a l o u s v a l i o
kun ta an. 

44) Ehdotukset laiksi maalaiskuntain kun
nallislain 9 § :n 1 momentin muuttamisesta 
ja •laiksi kaupunkien kunnallislain 10 § :n 

1 momentin muuttamisesta 

sisältävä ed. Kivisalon y.m. lak. al. n :o 37 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti laki- ja talous
Y a l i o k u n ta a n. 

45) Ehdotukset laiksi maalaiskuntain kun
nallislain muuttamisesta ja laiksi kaupun

kien kunnallislain muuttamisesta 

sisältävä ed. Korvenojan y. m. lak. al. n :o 
38 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti laki- ja ta-
1 o u s v a l i o k u n t a a n. 

46) Ehdotuksen laiksi tielain 78 § :n 
muuttamisesta 

sisältävä ed. Sarlinin y. m. lak. al. n :o 39 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti l a k i- j a talous
v a l i o k u n t a a n. 

47) Ehdotuksen laiksi tielain 93 § :n 
muuttamisesta 

sisältävä ed. Kiviojan lak. al. n :o 40 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti laki- ja talous
v a l i o k u n t a a n. 

48) Ehdotuksen laiksi tilusten rauhoittami
sesta kotieläinten vahingonteolta 18 p :nä 
helmikuuta 192,1 annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Salon y. m. lak. al. n :o 41 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti laki- ja ta 1 o u s
v a l i o k u n t a a n. 

49) Ehdotuksen laiksi palosuojelumaksusta 

sisältävä ed. Sarlinin y. m. lak. al. n :o 42 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti laki- j a t a l o u s
v a l i o k u n t a a n. 

50) Ehdotuksen laiksi valtion metsämaiden 
asuttamisesta ja niillä olevien vuokra-ainei

den lunastamisesta annetun lain eräiden 
pykälien muuttamisesta 

sisältävä ed. Koivurannan y. m. lak. al. n :o 
43 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti m a a t a 1 o u s
v a l i o k u n t a a n. 

51) Ehdotuksen laiksi kahdeksan tunnin työ
ajasta annetun lain 2, 3, 11 ja 12 § :n 

muuttamisesta 

sisältävä cd. Fagerholmin y. m. lak. al. 
n :o 44 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti työ
v ä e n a s i a i n v a 11 i o k u 11 t a a 11. 

52) Ehdotuksen laiksi työajasta maa
taloudessa 

sisältävä ed. Toivosen y. m. lak. al. n :o 45 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti työväenasia i n
v a l i o k n n ta a n. 

53) Ehdotus laiksi ulosottolain 5 luvun 18 
ja 48 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 1 ja otetaantoiseenkäsittelyyn 
siinä sekä lakivaliokunnan mietinnössä 
n :o 1 valmistelevasti käsitelty hallituksen 
esitys n :o 17, joka sisältää yllämainitun 
lakiehdotuksen. 
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Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on suuren valiokunnan 
mietintö n :o 1. Ensin sallitaan asiasta 
vleiskeskustelu; sen jälkeen siirtyy edus
kunta käsittelemään asiaa yksityiskohtai
sesti. 

Yleiskeskustelua m synny. 

Yksityiskohtaisessa käsitelyssä hyväksy
tään lakiehdotuksen 18 ja 48 § sekä johto
lause ja nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

54) Ehdotus laiksi ulosottolain väliaikaisesta 
muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 2 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e l y y n 
snna sekä · lakivaliokunnan mietinnössä 
n :o 2 valmistelevasti käsitelty hallituksen 
esitys n :o 16, joka sisältää yllämainitun 
lakiehdotuksen. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on suuren valiokunnan 
mietintö n :o 2. Ensin sallitaan asiasta 
yleiskeskustelu; sen jälkeen siirrytään 
asian yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Oikeusministeri S e r l a c h i u s : Herra 
puhemies! Hallituksen esityksessä edus
kunnalle ulosottolain väliaikaisesta muutta
misesta ehdotetaan ulosottolain 6 luvun 
23 § :ssä pakkohuutokaupan toimittamista 
varten maalla säädetty neljän kuukauden 
määräaika pidennettäväksi 6 kuukaudeksi 
eli yhtä pitkäksi ajaksi kuin se oli mää
rätty lokakuun 2 päivänä 1931 annetussa 
laissa. Suuri valiokunta on kuitenkin 
päättänyt, että määräaika olisi pidennet
tävä yhdeksi vuodeksi, minkä lisäksi valio
kunta vielä päätti, että kaupungeissa olisi 
vastaava aika oleva 6 kuukautta. 

Suuren valiokunnan kantaa ei voida 
hyväksyä. Lainkohdassa on kysymys siitä 
ajasta, joka ulosottomiehellä on oleva käy
tettävänä ulosmittauksen loppuun suoritta
mista varten, ja tarkoittaa muutosehdotus 

tämänmukaisesti ainoastaan helpotuksen 
suomista ulosottomiehille heidän suorittaes
saan virkatehtäviään, niin että ulosotto
mies, milloin hänen suoritettavakseen on 
kertynyt paljon pakkohuutokauppoja, voisi 
ne kaikki kohtuuttamitta vaikeuksitta ja 
muita virkatehtäviään laiminlyömättä suo
rittaa. Hallituksen esityksen perusteluissa 
1931 valtiopäiville lausuttiin tästä kysy
myksestä seuraavaa: 

,Nykyinen taloudellinen pulakausi, joka 
erityisen ankarasti on kohdistunut maa
talouteen, on aiheuttanut maalla olevien 
kiinteistöjen pakkohuutokauppojen tavatto
man lisääntymisen varsinkin eräissä osissa 
maatamme. Kun tällaisten huutokauppojen 
toimittaminen käytännössä miltei poikkeuk
setta joutuu kruununvoudin tehtäväksi ja 
ulosottolaki kieltää kruununvoutia pane
masta toista sijaansa ulosottomieheksi sel
laiseen toimitukseen, johtuu siitä että 
kruununvoudin on ainakin eräissä tapauk
sissa vaikea, laiminlyömättä muita virka
tehtäviään, saada huutokaupat toimitetuiksi 
mainitun lain VI luvun 23 pykälässä sää
detyssä määräajassa, neljässä kuukaudessa 
siitä kuin hän on saanut täytäntöönpanon 
perusteena olevat asiakirjat. Senvuoksi ja 
kun tämän, toivottavasti pian ohimenevän 
epäkohdan korjaamiseksi ei ole syytä ryh
tyä sanotunlaisten virkamiesten luvun 
lisäämiseen, näyttää tarpeelliselta tilapäi
sesti jossakin määrin pidentää mainittua 
määräaikaa. Kahden kuukauden lisäystä 
voitaneen pitää riittävänä, joten sanottu 
määräaika tulisi olemaan kuusi kuukautta.'' 

Sanottuihin näkökohtiin nojautuvana ei 
hallituksen näille valtiopäiville annetussa 
esityksessäkään ehdotettu ulosottomiehille 
suurempaa helpotusta tehtäviensä määrä
aikaisessa suorittamisessa. Hallitus on ol
lut selvillä siitä, että ulosottomiehille ei 
tule antaa kovin pitkää aikaa tehtäviensä 
suorittamiseen, koskapa siitä voi olla seu
rauksena että ulosottomies tarpeettomastikin 
pitkittää toimenpiteitänsä ja siten aiheut
taa haittaa ja vahinkoa. Kärsimään voisi
vat joutua eivät ainoastaan säästöpankit, 
osuuskassat ja muut rahalaitokset, vaan 
myöskin esim. kunnat verosaataviaan 
periessään sekä maanviljelystyöväki, jonka 
taloudellinen asema ei yleensä ole sellainen, 
että se voisi vuosikaupalla odottaa palkko
jensa maksamista. Tämän vuoksi on myös
kin velkojen vakauttaruislainsäädännön yh-
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teydessä aina erityisesti pidetty silmällä 
vero- ja palkkasaatavien pikaista maksa
mista. Vielä on huomattava että kovin 
pitkän määräajan varaaminen ulosottomie
helle saattaisi aiheuttaa kohtuutonta etua 
sellaiselle velalliselle, joka niskoittelullaan 
on syypää ul~;>shakuun. Tapaukset, jotka 
ovat aiheuttaneet uloshaun, ovat kerta 
kaikkiaan niin erilaiset että liian pitkän 
määräajan suominen ulosottomiehelle eh
dottomasti vie kohtuuttomuuksiin. Mainit
·takoon vielä että, jos ulosottomiehelle annet
taisiin suuren valiokunnan ehdottamat laa
jat valtuudet sen ajankohdan määräämi
seen, jolloin hän katsoo asiakseen ryhtyä 
uloshakuun. ulosottomies saattaa joutua 
esiintymään jonkunlaisena välittäjänä vel
kojan ja velallisen välillä, mikä voisi saat
taa hänet, koska painostustakin puolelta 
ja toiselta ehkä tultaisiin harjoittamaan, 
pahaan välikäteen virkatehtäviensä asian
mukaisessa hoitamisessa. 

Mitä kaupunkeihin tulee, ei ole mitään 
syytä pidentää kysymyksessäolevassa lain
kohdassa olevaa määräaikaa, koska valituk
sia siitä, että kaupunginvoudit ja maistraa
tit eivät kolmen kuukauden kuluessa ehdi 
ulosottotoimenpiteitä suorittaa, ei ole kuu
lunut. 

Niinkuin siitä, mitä edellä olen lausunut, 
ilmenee, on se lainsäädännöllinen perusta, 
johon ulosottolain kysymyksessäoleva sään
nös nojautuu, se että säännöksen avulla 
ulosottomiehen virkatehtävien suorittamista 
helpotettaisiin. Sama lainsäädännöllinen 
perusta on myöskin 23 a § :llä, joka antaa 
oikeusministerille vallan pidentää 23 § :ssä 
olevia määräaikoja. Siihen katsoen, että 
oikeusministerin päätöksen tulee nojautua 
siihen seikkaan että velallisen velat toden
näköisesti ovat vakautettavissa, on sään
nöksen tarkoituksena kuitenkin myös mora
torion, joskin vain enimmäismääräisen, 
myöntäminen. Tämänvuoksi ei varsinaista 
teknillistä estettä ole siihen että tässä sään
nöksessä olevia määräaikoja jonkun verran 
pidennetään. Asiallisia syitä tällaiseen 
pidennykseen ei kuitenkaan näytä olevan 
olemassa, sillä lainkohdan mukaan voi huu
tokauppa lykkäytyä jopa kolmella kuu
kaudella 23 § :ssä säädetyn 6 kuukauden 
määräajan yli. 

Viitaten siihen, mitä edellä olen lausu
nut, olen sitä mieltä että eduskunnalla ei 
ole aihetta omaksua suuren valiokunnan 
ehdottamia muutoksia. 

Ed. K e m p p i : Kyseessäolevan lain 
6 luvun 23 § on minusta onnistuneempi 
suuren valiokunnan ehdottamassa muodossa 
kuin hallituksen esityksessä ja lakivaliokun
nan mietinnössä. Tämän lainmuutoksen 
tarkoituksena on viivyttää ulosmitatun 
kiinteistön myyntiä että kiinteistön omista
jat niin maalla kuin kaupungeissa saisivat 
aikaa velkojensa maksun järjestämiseen. 
Jos olot meillä olisivat normaaliset, niin 
emme me tarvitsisi silloin tätäkään poik
keuslakia. Mutta nythän niinkuin kaikki 
tiedämme ovat olot poikkeukselliset ja sen 
tähden tarvitaan poikkeuksellisia hyvinkin 
pitkälle meneviä toimenpiteitä. Tilanne 
meillä, kuten kaikki tiedämme, on vakava. 
Pakkohuutokauppojen luku tänäkin vuonna 
on lisaäntymistään lisääntynyt. Vaadittiin
harr tänä syksynä tämän asian tähden 
eduskuntaakin kokoontumaan jo ennen 
määräaikaansa. 

Minusta olisi asialle, sekä veiailisille että 
heidän takausmiehilleen kuin myös velko
jille ja koko yhteiskunnalle edullisempaa, 
jos tämä esitetty määräaika olisi vieläkin 
pidempi. Sentähden minä pyydän ehdot
taa että 23 § :ssä sanat: ,1 vuoden'' muu
tettaisiin ,1 vuodeksi 6 kuukaudeksi'' ja 
sanat ,6 kuukauden" muutettaisiin ,1 vuo
deksi", joten pykälä tulisi kuulumaan: 
,Kun kiinteistö on ulosmitattu, tulee ulos
ottomiehen siten suorittaa kaikki tehtä
vänsä, ettei omaisuuden myyminen hänen 
syystänsä viivästy, maalla päälle yhden 
vuoden kuuden kuukauden ja kaupungissa 
päälle yhden vuoden siitä, kun 3 luvun 
21 ja 22 § :ssä mainitut asiakirjat on otettu 
vastaan''. Tämä ehdotus on sama kuin 
lakivaliokunnan mietintöön liitetyn vasta
lauseen ehdotus. 

Ed. E s t l a n d e r: Stadgandet i 23 § 
utsökningslagen har till ändamål att ga
rantera egendomsutmätning för gäld så 
skyndsamt som med nödiga praktiska åt
gärder och med rättssäkerheten är för
enligt. Med sagda ändamål är däremot 
icke förenligt att skrida till den ändring 
som stora utskottet har vidtagit, nämligen 
en högst betydande förlängning av ifrå
gavarande tidsfrist för exekutionerna. 
Denna ändring utgår näm:ligen från ett 
helt. annat och motsatt syfte, som är att 
hindra omedelbar och snabb rättsexeku
tion. Stora utskottet synes emellertid 
icke hava betänkt att ändringen och för-
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längningen icke komma att hänföra sig 
endast till de ömmande fall, för vHka man 
velat göra undantag, utan kunde komma 
att ske till förfång för alla rättssökande 
överhuvudtaget. Ändringen kan därför 
ur lagstiftningssynpunkt icke försvaras. 
Den inbegriper i själva verket ett försök 
att indirekte införa någots1ags morato
rium. Ett dylikt försök bör dock förverk
ligas genom ett helt annat slag av lag
stiftning än en ändring uti utsökningsla
gens förevarande paragraf. Moratorium 
innebär ju ett intrång i enskild rätt, låt 
vara endast tillfälligt, och lagstiftningen 
borde också därefter lämpas. 

Jag tillåter mig, hr talman, att redan 
nu föreslå ett sådant ändringsförslag, att 
riksdagen ville omfatta lagförslagets 23 § 
uti den formulering som lagutskottet givit 
densamma. 

Ed. J a t k o 1 a: On valitettavaa, että 1 

suuri valiokunta muutti käsiteltävänä ole-~ 
van lakiehdotuksen 23 § :ssä olevia määrä
aikoja, joiden kuluessa kiinteistöhuutokau
pat on toimitettava. Suuren valiokunnan 
päätös, niin luulen, perustuu ainakin osaksi 
erehdykseen (Ed. Komu: Kokonaan ereh
dykseen !) . Muutamat valiokunnan jäse
net ja ehkä useatkin ovat olleet nähtä
västi siinä käRityksessä, että ulosottomie
het eivät saisi pitää huutokauppoja ly
hyemmän ajan sisällä kuin mitä lainpai
kassa on säädetty ja että siis, jos määrä
aika on pitempi, huutokauppa välttämät
tömästi lykkäytyy pitemmälle. Mutta sitä
hän tässä ei ole säädetty. Olipa tuo mää
räaika miten pitkä tahansa, on ulosotto
miehellä, jos pykälä muuten jää sellaiseksi 
kuin se on, oikeus toimittaa huutokauppa 
aivan lyhyenkin ajan kuluessa, eivätkä mi
nun nähdäkseni ulosottoviranomaiset voi 
ilman muuta siirtääkään kaikkia huuto
kauppoja maalla vuoden ja kaupungissa 
puolen vuoden päähän, sillä se voisi ai
heuttaa ainakin muutamissa kihlakunnissa 
maalla ja ehkäpä kaupungeissakin pelot
tavaa ruuhkautumista heidän töissään ja 
monenlaista muuta hankaluutta, josta kum
minkaan ei ole tässä tarvis lähemmin 
tehdä selkoa. Mutta asianomaiselle velalli
sellekaan ei kysymyksessä olevasta kovin 
pitkästä määräajasta olisi hyötyä kuin ehkä 
harvoissa tapauksissa. 

Hallitus on ehdottanut 23 ·§ :n määrä-

aikaa maaseudulla pidennettäväksi 4 :stä 
kuukaudesta 6 :ksi kuukaudeksi muun 
ohella siitä syystä, niin kuin perusteluissa 
mainitaan, että maatalouden velkain va
kauttamislain avulla paremmin ehdittäisiin 
vwkauttamistoimenpiteet suorittaa ja pe
lastaa ne maanviljelijät sortumasta, jotka 
ovat pelastettavissa. Tätä varten ei kui
tenkaan tarvita niin pitkää aikaa kuin 
vuosi, vaan kuuden kuukauden aika on 
tavallisissa tapauksissa riittävä. Tämä kävi 
selville m. m. siitä lausunnosta, jonka Osa
keyhtiö Maakiinteistöpankin johtaja laki
valiokunnan jaostossa antoi, kun häntä 
siellä asiantuntijana kuultiin. Ja varsin
kin senvuoksi on kuuden kuukauden mää
räaika riittävä, että 23 a § :n nojalla tu
lee oikeusministerinä olemaan valta velalli
sen tai luottolaitoksen hakemuksesta mää
rätä, että maatalouskiinteistön myyminen 
on lykättävä, silloin kun siihen on eri
koista syytä, 23 § :ssä säädettyä määrä
aikaa pidemmälle, enintään kolme kuu
kautta tuonnemmaksi eli siis aina yhdeksän 
kuukauden päähän siitä, kun kruunun
vouti on ulosottoasiakirjat va:staanottanut. 
Jos luullaan, että vakauttamistoimenpiteet 
eräissä tapauksissa vaatisivat vielä pi
temmän ajan kuin yhdeksän kuukautta, 
niin olisi silloin pidennettävä 23 a ·§ :ssä 
säädettyä määräaikaa. Sillä olisi merki
tystä enempi kuin 2,3 § :n määräajan pi
dentämisellä siitäkin syystä, että oikeus
ministerin myöntämää lykkäysaikaa on 
ulosottomiehen ehdottomasti noudatettava 
ja että siis oikeusministerin päätös aina 
tietää todellista lykkäystä huutokaupan 
toimittamisessa. 

Mitä taas tulee 23 § :n määräajan piden
tämiseen kaupunkeihin nähden, niin ei 
siihen ole mitään aihetta, niinkuin herra 
oikeusministerikin täällä jo lausui. Ja se 
on omansa vaikuttamaan, vain ulosotto
asiain kasautumista kaupungeissa, jos ni
mittäin kaupunkien ulosottoviranomaiset 
kovin usein siirtäisivät huutokaupat aina 
kuuden kuukauden päähän ulosottoasia:kir
jain vastaanottamisesta. Mutta tässä on 
toki jonkun verran otettava huomioon 
myös velkojain oikeuksia ja etuja. Sekä 
maalla että kaupungeissa voivat velkojat 
usein itse olla semmoisessa asemassa, että 
heidän on oman ahdinkotilansa takia saa
tava mahdollisimman paljon saamisiansa ja 
lainsäätäjän ei senvuoksi pidä kokonaan 
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jättää heidänkään etujaan huomioonotta
matta antamalla ulosottoviranomaisille ko
vin pitkän määrärajan huutokaupan toi
mittamista varten. 

Minun nähdäkseni olisi edellämainituista 
syistä palautettava lakiehdotuksen .23 py
kälä siihen muotoon, joka sillä oli halli 
tuksen esityksessä ja lakivaliokunnan mie
tinnössä, mutta sen sijaan voitaisiin aivan 
hyvin pidentää 23 a § :ssä säädettyä mää
räaikaa 3 kuukaudella eli 6 kuukaudeksi. 
Ja kannatan minä senvuoksi ed. Estlan
derin täällä jo tekemää ehdotusta 23 § :ään 
nähden sekä ehdotan, että 23 a § :ssä sää
detty määräaika .3 kuukautta, säädettäi
siin 6 kuukaudeksi. 

Mitä tulee sitten pakkohuutokauppojen 
kokonaan keskeyttämiseen toistaiseksi, josta 
täällä on puhuttu, niin se on asia erik
seen. Minä olin viime huhtikuussa sitä 
mieltä, että siihen olisi jo keväällä ollut 
mentävä, mutta sen jälkeen on Osakeyhtiö 
Maankiinteistöpankin toiminta jo järjes
tynyt niin, että nykyisin lienee kaikilla 
maaviljelijöillä, joita tilan pakkohuuto
kauppa uhkaa, mutta jotka ovat vielä pan
kin avulla pelastettavissa, tilaisuus saada 
siihen pankilta tehokasta apua. V alitetta
vaa erikoisesti on vain se, etteivät asian
omaiset velalliset tarkoista ohjeista huoli
matta osaa riittävästi käyttää hyväkseen 
sanotun pankin tarjoamia etuja. Onko ai
hetta vielä nyt säätää pakkohuutokauppo
jen toistaiseksi kokonaan keskeyttäminen, 
nyt kun on tulossa laki, jolla Maakiinteis
töpankin toimintamahdollisuuksia yhä laa
jennetaan, ja myös laki asunto-osa:keyh
tiöiden pakkohallinnasta, siitä tulee edus
kunta tehtyjen aloitteiden johdosta aika
naan päättämään ja se kaipaa erittäin 
tarkkaa harkintaa. Mutta nyt esillä oleva 
lakiehdotus voidaan käsitellä ja on käsi
teltävä itsenäisenä asiana sitä tarkoitusta 
silmälläpitäen, joka sillä on. 

Ed. Kivioja: Työjärjestyksen 20 §:n 
mukaan olisivat samaa asiaa koskevat aloit
teet valiokunnassa käsiteltävät toistensa yh
teydessä eikä niin itsenäisenä asiana tätä, 
niinkuin edellinen puhuja esitti. Lakiva
liokunnassa huomattava vähemmistö eh
dotti, että tämä asia olisi pidetty pöy
dällä, kunnes edustajien aloitteet olisivat 
sinne joutuneet ja ne olisi voitu yhdessä 
käsitellä, mutta enemmistön päätös oli se, 

että tämä asia käsiteltiin itsenäisenä ja 
siitä on nyt tullut se, mikä on tullut, että 
täällä ei yksimielisyyteen tunnuta päästä
vän. ·Minä ehdotan siis senvuoksi, että val
tiopäiväjärjestyksen 616 §:n 5 momentin 
mukaan eduskunta palauttaisi tämän asian 
vielä lakivaliokuntaan uuden lausunnon 
antamista varten. Asia olisi jo tämänkin 
esityksen vuoksi tärkeä, että se saisi siellä 
uuden käsittelyn, koskapa oikeusministeri 
on täällä esittänyt omalle kannallensa eri 
p e r u s t e e t kuin mitä hallituksen esityk
sessä oli, ja senkin vuoksi se olisi tärkeä, 
että ne yksityisten edustajien aloitteet, 
jotka äsken sinne lähetettiin ja jotka hy
vin läheltä koskevat tätä samaa asiaa, muu
ten jäävät käsittelemättä, ellei tätä halli
tuksen esitystä saada niille kyytimieheksi. 

Ed. Sundström: Hyvän ulosottome
nettelyn tunnusmerkkeinä ovat nopeus ja 
tehokkuus. Hallituksen käsiteltävänä oleva 
esitys on jo semmoisenaan kuitenkin risti
riidassa varsinaisten ulosottomenettelyä kos
kevain periaatteiden kanssa. .Sekin lykkää 
täytäntöönpanoa yli sen ajan, mikä on 
välttämätöntä itse ulosmittauksen kannalta. 
Kysymyksessä olevaa pidennystä vaativat 
hallituksenkin mielestä tärkeät sosialipo
liittiset syyt, joiden vuoksi puhtaasti pro
sessuaaliset näkökohdat toissijaisina saavat 
väistyä. Ehdotettu pidennys on katsottu 
välttämättömäksi m. m., jotta Maakiinteistö
pankilla olisi mahdollista suorittaa ne toi
menpiteet, jotka ovat tarpeellisia hädässä 
olevan, ulosmitattua kiinteimistöä omista
van maanviljelijän auttamiseksi. Tällaisen 
näkökohdan varteen ottaminen onkin yh
teiskunnan jo kokonaisuuden edun kannalta 
ehdottomasti välttämätöntä. Yhteiskunta 
on tällä hetkellä eräänlaisessa pakkotilassa. 
Huomattava osa kansastamme kamppailee 
epä;to1voisesti taloudellisessa hädässä, johon 
he ovat joutuneet, ainakin suurin osa, il
man omaa syytään. Erittäinkin maanvilje
lijöitä on taloudellinen häviö uhkaamassa. 
Maakiinteistöjen pakkohuutokauppojen lu
kuhan on ollut aivan pelottavan suuri ja 
osoittaa edelleen kasvua. Ne uhkaavat 
tehdä tuhansista maanviljelijöistä koditto
mia ja siten lisätä sen väestöosan määrää, 
jossa maaperä on suopea yhteiskunnan vas
taisille opeille. 

Näin ollen ei siis vain ihmisyys, vaan 
myöskin porvarillisen yhteiskunnan etu eh-
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dottomasti vaativat, että yhteiskunnan on 
tehtävä kaikkensa 1pelastaalkseen omatta 
syyttään hätään joutuneet. Pakkotilaperi
aatteiden mukaan voidaan tällöin pienempi 
etu aina uhrata suuremman pelastamiseksi. 
Ja meidän mielestämme on selviö, että se 
etu, mikä saavutetaan ulosottomenettelyn 
säilyttämisellä normaalisessa kulussa on pie
nempi sitä etua, mikä yhteiskunnalla on 
siitä, että tehdään mahdolliseksi tuhansien 
maanviljelijäin pelastaminen. 

Ne keinot, jotka :Maakiinteistöpankilla 
on nykyisin käytettävissään hädässä olevien 
auttamiseksi, eivät kuitenkaan ole lähes
kään tyydyttäviä. Pankin mahdollisuuksia 
on senvuoksi lisättävä. Maatalousveikain va
kauttamista koskeva lainsäädäntö on uudis
tettava. Siinä tarkoituksessa ovat m. m. 
isänmaallisen kansanliikkeen edustajat 
täällä tehneet aloitteen. Me aloitteenteki
jät olemme vakuutettuja siitä, että edus
kunta ymmärtäen suuren hädän, tulee suh
tautumaan myötämielisyydellä tähän aloit
teeseen yhteiskunnan kokonaisedun vuoksi. 
Mutta nyt on myöskin huolehdittava li
säksi siitä, että suunniteltu apu voidaan 
turvata niille, jotka nyt kiemurtelevät hä; 
dän kourissa ja joihin nykyisen lainsäädän
nön luomat vakauttamistoimenpiteet eivät 
ulotu. tSitä varten on tehtävä mahdolli
seksi, että pakkomyyntejä ei näiden koh
dalta tarvitse toimittaa, ennenkuin maata
lousvelkain vakauttamislainsäädäntö on 
eduskunnan avulla ehditty uusia. Tässä 
tarkoituksessa ovat isänmaallisen kansan
liikkeen edustajat ehdottaneet pakkomyyn
tien tilapäistä keskeyttämistä. Mutta tä
mäkään aloite ei voi parhaimmassakaan ta
pauksessa ehtiä niiden avuksi, joiden tilat 
nyt jo ovat ulosmitatut. 'Tätä varten on 
tarpeellinen suuren valiokunnan hyväksymä 
ajan pidennys. Jos ulosottolain '6 luvun 
23 § muutetaan siten, että pakkomyyntiä 
maalla ei tarvitse toimittaa, ennenkuin vii
meistään vuoden kuluessa tarpeellisten 
asiakirjain saapumisesta ulosottomiehelle, 
silloin on eduskunnalla, jos sillä on hyvää 
tahtoa, mahdollisuus ojentaa auttava kä
tensä niillekin kuunollisille maanviljeli
jöille, joiden kiinteistöt nyt jo ovat joutu
neet ulosmitatuiksi, mutta joille nykyisin 
mahdollisista vakauttamistoimenpiteistä ei 
ole apua. Mielestäni on eduskunnan vel
vollisuus huolehtia siitä, että suunnitellut 
auttamistoimenpiteet voivat ehtiä kaikkien 

niiden pelastukseksi, joita varten ne ovat 
tarkoitetut. Meidän yhteiskunnallamme ei 
todellakaan pitäisi olla varaa heikentää 
itsenäistä ja omilla jaloillaan seisovaa 
maanviljelijäväestöämme. 'Se uhraus, mitä 
nyt vaaditaan, on pieni saavutettavaan 
hyötyyn verrattuna. Mitkään muodollis
juridiset vastaväitteet eivät myöskään ole 
paikallaan. Herra oikeusministerin esittä
mät seikat eivät mielestäni asiallisesti ole 
myöskään niin painavia, että ne vaatisivat 
suuren valiokunnan kannasta luopumista. 
Muistettakoon, että nyt on toimittava sit
tenkin pakkotilassa ja porvarillisenkin yh
teiskuntaperiaatteen mukaan on tällöin pie
nemmän edun ehdottomasti väistyttävä 
suuremman tieltä. 

Ehdotan senvuoksi suuren valiokunnan 
kannan hyväksymistä. 

Pääministeri Kivimäki: Ed. Sund
strömin lausunnosta voisi saada sen käsi
tyksen, ikäänkuin kruununvouti voisi mieli
valtaisesti lykätä huutokaupan pitämisen, 
jos suuren valiokunnan ehdotus hyväksyt
täisiin. Näin ei tietenkään ole laita, vaan 
tulee jokaisen virkamiehen suorittaa tehtä
vänsä ilman viivytystä. He on yleinen 
sääntö, josta ulosottomieskään ei saa poi
keta. Suuren valiokunnan ehdotus ei siis, 
niinkuin luullaan, sisällä mitään morato
riota eikä tuota, jos kruununvouti menet
telee virkavelvollisuutensa mukaisesti, ve
lalliselle sitä etua, jota ed. Sundström ku
vitteli. Varsinainen moratoriota muistut
tava pykälä on lakiehdotuksen 23 a §. Se 
antaa oikeusministerille vallan harkintansa 
mukaan myöntää lykkäystä huutokaupan 
pitämisestä, jota valtuutta kruununvoudilla 
ei ole 23 §:n mukaan. Jos eduskunta tah
too pidentää määräaikaa 23 a §:ssä, niin 
sitä vastaan, niinkuin oikeusministerikin 
huomautti, ei ole mitään teknillistä es
tettä. 

Ed. S u n d s t r ö m : Jos suuren valio
kunnan kannan mukaisesti hyväksytään 
23 § niin kuuluvana, että siinä määrätään 
tämä määräaika yhdeksi vuodeksi, niin mie
lestäni on ulosottomiehellä, silloin kun esi
tetään perusteellisia syitä lykkäyksen ai
kaansaamis·eksi, oikeus viivyttää kysymyk
sessäolevan huutokaupan toimittamista. 
Jos velallinen esim. ilmoittaa hänelle, että 
hänellä on toiveita maksun saantiin ja että 
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hänellä siis on mahdollisuus ilman pakko
toimia suorittaa velkansa, kun hänelle an
netaan siihen aikaa, niin silloin mielestäni 
ulosottomiehellä on mahdollisuus lykätä 
kysymyksessäolevan huutokaupan toimitta
mista, kunhan siten ei ylitetä tuota 23 §:n 
sää tämää maksimiaikarajaa. 

Pääministeri Kivimäki: Ed. Sund
strömin täytyy tietää, että paljon kante
luja on tullut virkamiehiä vastaan siitä, 
että he ovat laiminlyöneet tehtäviensä suo
rittamisen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ensi m mä i ne n v a r ap uh em ies: 
Keskustelun kuluessa on ed. Kivioja teh
nyt ehdotuksen asian palauttamisesta laki
valiokuntaan, mutta kun ehdotusta ei ole 
kannatettu, ei se tule äänestyksenalaiseksi. 

.Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K i v i o j a : Ed. Vailas on kahdesti 
pyytänyt puheenvuoroa sitä kannattaak
seen, mutta puhemies ei ole sitä huoman
nut. 

E n s i mm ä i ne n varapuhemies: 
Ed. V allas pyysi ensi kerran vastoin työ
järjestystä puheenvuoron toisen edustajan 
puheenvuoron aikana, suullisesti, toisen ker
ran hän teki sen sen jälkeen kuin keskustelu 
oli julistettu päättyneeksi. 

Ed. Hänninen: Minä huomasin, että 
ed. Vailas pyysi puheenvuoroa jo aikai
semmin, mutta herra puhemies ei huoman
nut sitä. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Minä mainitsin juuri, että hän teki sen ed. 
Sundströmin puheenvuoron aikana, mutta 
~i työjärjestyksen mukaisesti. 

N uijanlyönti. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Yleiskeskustelun kuluessa on tehty useita 
muutosehdotuksia lakiehdotuksen yksityis
kohtiin. Nämä ehdotukset on asian yksi
tyiskohtaisessa käsittelyssä uudistettava ja 

kannatettava tullakseen äänestyksenalai
siksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

23 §. 
Keskustelu: 

Ed. Kivi o j a: Pyydän saada uudis
taa ehdotuksen, että koko asia palautet
taisiin lakivaliokuntaan valtiopäiväjärjes
tyksen 66 § :n 5 momentin mukaan, koska 
toinen käsittely vielä kestää. 

Ed. V a ll a s: Pyydän kannattaa ed. 
Kiviojan tekemää ehdotusta. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kun keskustelun kuluessa ed. Kivioja ed. 
Vallaksen kannattamana on ehdottanut, 
että eduskunta pyytäisi asiasta lakivalio
kunnan uutta lausuntoa ja kun, jos tämä 
ehdotus hyväksyttäisiin, asian käsittely kes
keytyisi, kehoitan seuraavia puhujia lau
.sumaan mielipiteensä ed. Kiviojan ehdo
tuksesta. 

Ed. Estlander: Jag begärde ordet 
för att upprepa mitt förslag från allmänna 
diskussionen och anhåller att herr talman
nen ville föredraga detsamma sedan nu 
förevarande förslag avgjorts. 

Ed. K o r v e no j a: Minä pyysin pu
heenvuoroa oikeastaan kannattaakseni ed. 
Jatkolan tekemää ehdotusta 23 § :n suhteen 
ja senvuoksi pysyn sillä kannalla, että 
asia käsiteltäisiin tässä yhteydessä, siirtä
mättä sen käsittelyä muuhun yhteyteen. 

Ed. J a t k o 1 a: Pyydän kannattaa ed. 
Estlanderin tekemää ehdotusta. 

Keskustelu lausunnon pyytämisestä laki
valiokunnalta julistetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Keskustelun kuluessa on ed. Kivioja ed. 
Vallaksen kannattamana ehdottanut, että 
eduskunta päättäisi pyytää lakivaliokun
nalta uuden lausunnon asiasta. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 
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_liänestys ja päätös: 

Ken tahtoo jatkaa asian asiallista käsit
telyä, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, on 
Bd. Kiviojan ehdotus hyväksytty. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Aänestyksessä on annettu 102 jaa- ja 36 ei
ääntä, 5 tyhjää; poissa 56. 

Eduskunta on siis hylännyt ed. Kiviojan 
ehdotuksen. 

Asian käsittely jatkuu. 

Ed. Estlander: Jag ber att få 
föreslå att 23 § måtte antagas i den 
lydelse lagutskottet givit densamma. 

Ed. K e m p p i : Minä pyydän uudistaa 
vleiskeskustelun aikana tekemäni ehdotuk
~en, että 23 § :ssä aika 1 vuosi muutettai
siin. 1 vuosi ja 6 kuukautta, ja toisessa 
kohdassa 6 kuukautta 1 vuodeksi. 

Ed. K o m u : Minäkin pyydän saada 
kannattaa ed. Estlanderin tekemää ehdo
tusta, että tämä pykälä hyväksyttäisiin 
lakivaliokunnan ja hallituksen esittämässä 
muodossa. Eihän tässä voi olla kysymys 
mistään moratoriosta siinä muodossa, että 
pakkohuutokauppojen toimeenpano toistai
seksi lykättäisiin, vaan kysymys on yksin
omaan siitä, missä ajassa ulosottomiehen pi
tää toimittaa toimeksi saamansa ulosotto
toimitus loppuun. Maalaisliittolaisten ta
holta tätä pykälää vastaan tehtiin muistu
tuksia jo lakivaliokunnassa ja ehdotettiin, 
niin kuin vastalauseesta näkyy, näitä mää
räaikoja pidennettäviksi sillä perusteella, 
että kysymyksessä olisi muka pakkohuuto
kauppojen kokonaan estäminen määräajaksi. 
Nähtävästi eivät asianomaiset ehdotuksen 
tekijät olleet silloin perehtyneet tähän 
asiaan, mutta luulisin, että sen jälkeen 
kuin oikeusministeri on täällä perusteelli
sesti asiaa valaissut samoin kuin edustajat 
Estlander ja Jatkola, ei pitäisi olla mitään 
sitä vastaan, että tämä pykälä hyväksyt
täisiin siinä muodossa kuin se on laki
valiokunnassa hyväksytty. Jos kerran 
pakkohuutokaupat aiotaan kokonaan kiel
tää joksikin ajaksi, niin sehän on tapah
tuva aivan toisella perusteella ja siihen 
kai lienee nyt näiden valiokuntaan lähetet-

, tyjen aloitteiden perusteella mahdollisuus, 
jolloin minä:kin voin tästä asiasta lausua 
mielipiteeni. 

Ed. J a t k o l a : Ilmoitan uudelleen, että 
kannatan ed. Estlanderin tekemää ehdo
tusta. 

Ed. V allas: Pyydän vain ed. Ko
mulle huomauttaa, ettei tässä suinkaan ole 
kysymys mistään moratoriosta, eikähän 
asian käsittelystäkään voi kukaan sellaista 
käsitystä saada. On vain kysymys tarpeelli
sesta ajan voittamisesta vaikeuksiin joutu
neen maanviljelijäin aseman järjestämi
seksi. Pyydän kannattaa ed. Kempin teke
mää ehdotusta. 

Ed. S j ö b l o m: På de skäl som här 
framhållits av rdm. Estlander och rdm. 
Jatkola ber också jag att få understöda 
det förslag som av rdm. Estlander här 
framfördes. Jag finner att även om man 
skulle stadga en så lång tid som stora 
utskottet här föreslagit, detta icke hindrar 
vederbörande utmätningsman att verkställa 
auktion även tidigare så fort han hinner, 
varför jag finner det vara betydelselöst, 
om tiden på detta sätt förlänges. 

Ed. K o m u: Ed. Vallakselle huomautan 
vain, että herra pääministerin ja viimeksi 
ed. Sjöblomin lausunnon olisi pitänyt hä
nelle valaista, ettei hänen mainitsemaansa 
aikaa voida millään tavalla voittaa, koska 
mikään ei velvoita ulosottomiestä pitkittä
mästä pakkohuutokaupan toimeenpanoa pi
simpään määräaikaan, vaan hänen on suo
ritettava toimituksensa niin pian loppuun 
kuin hän suinkin muilta töiltään joutaa. 

Ed. V e h k a o j a: Minä vain huomau
tan ed. Komulle, että on nylkyisenkin 
lairu a~kana sattunut ta~pauksia ainakin 
meillä päin, jolloin pakkohuutokauppa on 
kuulutettu jo pidettäväksi, mutta sekin, 
joka on ollut saamamiehenä tästä tilasta, 
on katsonut itselleen olevan eduksi peruut
taa sillä kertaa tämä pakkohuutokauppa 
ja antaa vielä tilaisuuden velalliselle koet
taa järjestää velkojansa, siis ilman pakko
toimenpiteitä. Jos nyt me saamme tämän 
pitemmän ajan, niin on aivan luonnollista, 
että silloin kruununvouti, jos velallinen ja 
velanantaja, kun he katsovat, että heidän 
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yhteinen etunsa vaatii saada mahdollisim
man pitkän ajan tämän asian järjestämi
seksi, niin silloin vuosi on aina parempi 
tähän tarkoitukseen kuin kuusi kuukautta; 
ja kun siitä ei ole mitään vahinkoa, vaikka 
tämä aika on pitempi kuin kuusi kuu
kautta, niin minä en ymmärrä, minkä täh
den sitä täytyy vastustaa. Minä antai
sin olla sen vieläkin pitemmän kuin vuosi 
ja siinä suhteessa minä yhdyn kannatta
maan myös ed. Kempin tekemää ehdotusta. 

Ed. K o m u: Edellisen puhujan lausun
non johdosta vielä huomautan, että asia 
saattaa olla näin yksinkertainen kuin hän 
kuvasi, jos on yksi velkoja ja hän suostuu 
huutokaupan lykkäykseen eikä kolmas hen
kilö tee kantelua maaherralle, että ulosot
tomies toimenpiteitänsä tarpeettomasti vii
vyttää. Mutta jos velkojia on useampia 
eivätkä kaikki ole samalla kanna'lla kuin 
tuo, joka on etuoikeutettu saamamies, ja 
tehdään kantelu, ettei ulosottomies ole suo
rittanutkaan tehtäväänsä niin pian lop
puun kuin olisi ollut mahdollista, niin 
siitä on muistutus selvänä seurauksena hä
nelle, niin kuin herra pääministeri huo
mautti. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Keskustelun kuluessa on ed. Estlander ed. 
Komun y. m. kannattamana ehdottanut, 
että pykälä hyväksyttäisiin lwkivaliokun
nan ehdotuksen mukaisesti. Ed. Kemppi 
ed. Vallwksen kannattamana on ehdotta
nut, että pykälä hyväksyttäisiin lakivalio
kunnan mietintöön liitetyn vastalauseen 
mukaisesti. Kutsun edellistä ed. Estlan
derin, jälkimmäistä ed. Kempin ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Äänestyksessä ehdotan meneteltäväksi sillä 
tavalla, että ensin äänestetään ed. Estlan
derin ja ed. Kempin ehdotusten välillä ja 
voittanut asetetaan vastaehdotukseksi suu
ren valiokunnan ehdotukselle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja. päätös: 

1) Äänestys ed. Estlanderin ja ed. Kem
pin ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Estlanderin ehdotuksen, äänestää ,jaa'' ; 
jos ,ei'' voittaa, on ed. Kempin ehdotus 
hyväksytty. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Äänestyksessä on annettu 93 jaa- ja 62 
ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 43. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä 
hyväksynyt ed. Estlanderin ehdotuksen. 

2), Äänestys suuren valiokunnan el}do
tuksen ja ed. Estlanderin ehdotuksen vä
lillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Estlanderin ehdotus hyväik
sytty. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Äänestyksessä on annettu 81 jaa- ja 73 
ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 42,. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. E s t l a n d e r : J ag anhåller om 
öppen omröstning. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kehoitan niitä edustajia, jotka kannatta
vat avointa äänestystä, nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Avoin äänestys tulee toimitettavaksi. 

iSi:hteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aa:kula, Aattela, Aittoniemi, Ala~Kulju, 
Annala, J., Arffman, Asikainen, Brander, 
Böök, Ellilä, Eskola, Halonen, A., Han
nula, Hiltunen, Hirvensalo, Huittinen, 



Ulv>So.ttolain muuttaminen. 239 
-- --------------------~----------------~----------- -------

Hämäläinen, Hänninen, fkonen, Jutila, 
Kaasalainen, Kaijalainen, Kares, Karvetti, 
Kauranen, Kemppi, Kesti, Kivenoja, Ki
vioja, Koivisto, Kuja:la, Kukkonen, Kulo
vaara, Kämäräinen, Kääriäinen, Lwhden
suo, Lahtela, Lampinen, Lehtonen, Lep
pälä, Lindström, Luostarinen, Löthman, 
Miikki, Mäkeläinen, Nikkola, Oulasmaa, 
Paksujalka, Perho, Pesonen, Pilppula, 
Pärssinen, Rantala, Rytinki, Salo, Salo
nen, Sariola, Schildt, Simojoki, Soini, So
mersalo, Sundström, Suokas, Takala, Tark
kanen, Tolonen, Tukia, Tuomivaara, 
Turkka, Vaarama, Vainio, Vallas, Valta, 
Vehkaoja, Welling, Venho, Vesterinen, 
Vilhula, Virkkunen ja Väisänen. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aarn:i:okoski, Ampuja, von 
Born, Colliander, Erkko, .Estlander, For
stadius, von Frenckell, Furuhjelm, Haga, 
Hakkila, Halonen, T., Harvala, Heiniö, 
Helenelund, Herrala, Hilden, Honka, Ho
relli, Hästbacka, Inkilä, Jacobsson, Jat
k<Yla, J ern, Jokinen, Junnila, Kettunen, 
Kivimäki, <Kivisalo, Koivulahti-Lehto, 
Komu, Koponen, Korvenoja, Kosonen, 
Kullberg, Kuusisto, Lastu, Leiwo, Lepistö, 
Linkomies, Linna, Lumijärvi, Lumme, Mal
kamäki, Malmivuori, Mangs, Marttila, 
Mattsson, Meriläinen, Metsäranta, Moila
nen, Mustasilta, Nyman, Oksanen, Paju
nen, Palmgren, .Pekkala, Peltonen, Penna
nen, Penttala, Pohjala, Puittinen, Ryd
man, Salmenoja, Sarlin, Sinisalo, -Siren, 
Sjöblom, Särkkä, Toivola, Toivonen, Tur
kia, Tyrni, V enman, Wickman, Wiik, 
Voionmaa ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraa:vat 38 
edustajaa: 

Alestalo, Andersson, Anna:la, V., Bryg
gari, Fagerholm, Hautala, Heikkinen, 
Heiskanen, Helo, Honkala, Huotari, Jan
honen, Kalliokoski, Koivuranta, Lehto
koski, Lindman, Lohi, Lonkainen, Man
tere, Myllymäki, Oksala, Paasivuori, 
Pitkänen, Rantanen, Rein:Ukainen, Rii
pinen, Ryömä, Räisänen, Sergelius, Se
tälä, Suurkorrka, Sventorzetski, Syrjänen, 
Söderhjelm, Tanner, Tapaninen, Ahlström 
ja Östenson. 

Puhemies K a ll i o asettuu paikalleen. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 80 jaa- ja 79 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

2•3 a §. 

Keskustelu: 

Ed. Ja t ik o l a: Viitaten siihen, mitä 
yleiskeskustelussa lausuin, ehdotan, että 
23 a § :ssä oleva määräaika ,kolme kuu
kautta'' muutettaisiin sanoiksi ,kuusi kuu
kautta". 

Ed. K o m u: Minä kannatan ed. Jat
kolalli tEJkeanaä ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Jatkola ed. Kamun kannattamana eh
dottanut, että 23 a r§, :ssä olevat sanat 
,kolme kuukautta" muutettaisiin sanoiksi 
,kuusi kuukautta". Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Jatkolan ehdotukse'ksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päät.ös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Jatkolan ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
38 jaa- ja 117 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 42. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Jatko
lan ehdotuksen. 

Lain voimassaoloaikaa koskeva saannös, 
lakiehdotuksen johtolause ja nimike hyväk
sytään keskustelutta. 

P u h e m i e s : Kun lakiehdotusta ei ole 
muuttamatta hyväksytty, palautetaan asia 
suureen valiokuntaan, joten asian 
toinen käsittely tulee jatkumaan. 
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55) Asetus Suomen ja Viron kesken näiden 
maiden välisestä kauppavaihdosta johtuvien 
maksujen järjestelystä tehdyn pöytäkirjan 

voimaansaattamisesta. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n :o 1 ja otetaan ainoaan käsi t te-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty mai
nittu asetus. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 1. 

Keskustelu: 

Ed. V o i o n m a a : Herra puhemies ! 
Tämä kysymys ei ole niitä valtakuntaa 
mullistavia suuria asioita, mutta koska se 
kuitenkin on luonteeltaan erikoinen ja kun 
varmaankaan monet eduskunnan jäsenet 
eivät ole tulleet tarkemmin asiaan perehty
neiksi, saattaa olla syytä parilla sanalla 
aivan lyhyesti selostaa asiaa. 

Asia perustuu eduskunnan viime ke
väänä hyväksymään lakiin hallituksen oi
keuttamisesta antamaan tarpeenvaatimia 
säännöksiä Suomen vientikaupan turvaa
miseksi, jonka lain alussa sanotaan, että 
jos jossakin maassa on ryhdytty vaikeutta
maan Suomen tuotteiden vientiä sanottuun 
maahan voidaan, silloin !kuin eduskunta 
ei ole koolla, Suomen vientikaupan turvaa
miseksi asetuksella antaa mainituista 
maista Suomeen tapahtuvaan tuontiin koh
distuvia vastaavia säämi.öksiä. Ja toisessa 
pykälässä säädetään, että tämän lain no
jalla annetut asetukset on viipymättä 
ilmoitettava eduskunnan puhemiehelle, 
jonka tulee saattaa ne eduskunnan tie
toon, niin· pian kuin se kokoontuu, ja ne 
on kumottava, mikäli eduskunta niin päät
tää. Koko laki on muuten voimassa ainoas
taan vuoden 1933 loppuun saakka. 

Tosin luultiin, että tätä lakia ei tarvitsisi 
käytännössä toteuttaa, että se täyttäisi teh
tävänsä vain paljaalla olemassaolemisel
laan. Kuitenkin on sitä tullut sovelletta
vaksi Suomen ja Viron välillä, joiden kes
ken on keväällä tehty pöytäkirja, joka kos
kee Suomen ja Viron välisen kaupan mak
susuoritusten järjestämistä clearing-järjes
telmän mukaisesti siten, että virolaiset 
Suomen tavarain ostajat ovat velvolliset 
tilittämään tuontinsa Suomen Pankin tilille 

Virossa ja päinvastoin. Tämä ei ole kui
tenkaan mikään vihollisten keskinäinen 
sopimus, vaan ystävällisessä hengessä suo
ritettu järjestely, mikä käy esille siitäkin 
pöytäkirjan kohdasta, jossa sanotaan, että 
,kun edellytetään, että tämän pöytäkirjan 
mukainen järjestely ei tule vähentämään 
maiden välistä normaalista kauppavaihtoa, 
Eestin hallitus sitoutuu myöntämään tuonti
lupia varsinkin niille suomalaisille tava
roille, joille voimassa olevassa kauppasopi
muksessa on myönnetty tullietuja". Tämä 
pöytäkirja saatettiin sitten lainvoimaiseksi 
Suomessa erityisellä asetuksella. Tämän 
asetuksen voimassapitämisestä tai kumoami
sesta nyt on· kysymys. Ulkoasiainvalio
kunta, tutkittuaan tätä asiaa ja havait
tuaan ja kuultuaan, että vaikkakaan tämä 
pöytäkirjassa lausuttu toivomus ei ole täy
dellisesti vienyt tarkoituksen perille, niin 
sittenkin se on ollut tarpeenvaatima ja mah
dollisesti tulee samanlaista lainsäädäntöä 
tai samanlaisia järjestelyjä vieläkin tarvit
tavaksi. 

Kun näin asia on ja kun ulkoasiainvalio
kunta ei ole havainnut tässä mitään vaa
raa, vaan nähnyt pöytäkirjan olevan maan 
etujen mukainen, se on ehdottanut edus
kunnan päätettäväksi, ettei edellämainittua 
asetusta olisi kumottava. Rohkenen toivoa, 
että eduskunta hyväksyy tämän ehdotuk
sen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy ulkoasiainvaliokun
nan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon 

56) Vuoden 1932 valtiopäivillä lepäämään 
jätettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 
laiksi valtioneuvoston oikeuskanslerin ja 
eduskunnan oikeusasiamiehen tebtävien jaon 
perusteista sekä samoilla valtiopäivillä lepää
mään jätetyn ehdotuksen johdosta laiksi val
tioneuvoston oikeuskanslerin vapauttami·sesta 

eräistä tehtävistä 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 1; 
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57) Vuoden 1931 valtiopäivillä lepäämään 
jätettäväksi hyväksytyn ehdotuksen jO<hdosta 
laiksi hallitusmuodon 49 § :n muuttamisesta 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 2; 

:58) Vuoden 1931 valtiopäivillä lepäämään 
jätettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 

laiksi valtiopäiväjärjestyksen 85 § :n 
muuttamisesta 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 3; sekä 

:59) Suomen liittymistä taloudellista lähenty
mistä tarkoittavaan kansainväliseen 

sopimukseen 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 2. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. H a k k i 1 a: Suuren valiokunnan ko
kous pidetään huomenna kello 14. 

Tarkistajain puheenjohtaja ja varapuheen
johtaja. 

P u h e m i e s : Ilmoitetaan, että tarkista
jat ovat valinneet puheenjohtajakseen ed. 
V i r k k: u s e n ja varapuheenjohtajakseen 
ed. H ä n n i s e n. 

P u he m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi perjantaina kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 22,04. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 
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9. Perjantaina 22 p. syyskuuta 1933 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 

Toinen käsi t te 1 y: 

1) Ehdotus laiksi ulosottolain väli-
aikaisesta muuttamisesta ......... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietinnöt n:ot 2 a ja 2; laki
valiokunnan mietintö n:o 2; hallituk
sen esitys n:o 16. 

Ainoa käsi t te 1 y: 

2) Ehdotukset laiksi valtioneuvos
ton oikeuskanslerin ja eduskunnan oi
keusasiamiehen tehtävien jaon perus
teista ja laiksi valtioneuvoston oikeus
kanslerin vapauttamisesta eräistä teh-
tävistä .......................... . 

Asia k i r j a t: Perustusla:kivalio
kunnan mietintö n:o 1; vuoden 1932 
vp:ltä lepäämässä olevat lakiehdotuk
set. 

3) Ehdotus laiksi hallitusmuodon 
49 §:n muuttamisesta .......•....... 

Asiakirjat: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 2; vuoden 1931 
vp:ltä lepäämässä oleva lakiehdotus. 

4) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjes-
tyksen 85, §:n muuttamisesta ..... . 

Asia k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 3; vuoden 1931 
vp:ltä lepäämässä oleva lakiehdotus. 

5) Ehdotus Suomen liittymisestä 
taloudellista lähentymistä tarkoitta
vaan kansainväliseen sopimukseen .. 

A s i a k i r j a t: Ulkoasiain valio-
kunnan mietintö n:o 2; hallituksen 
esitys n:o 20. 

kello 15. 

Siv. 
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'Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat J. Annala, von Frenckell, Hau
tala, Heiskanen, Jatkola, Lohi, Myllymä:ki, 
Paasivuori, Rantanen ja Sjöblom. 

Ilmoitusasiat : 

Lomanrpyynnöt. 

Vapautusta ~eduskuntatyöstä saavat per
heessä sattuneen kuolemant~pauksen joh
dosta tästä päivästä ensi keskiviikkoon ed. 
Hautala sekä ~ed. Ryynäs-vainajan hautauk
sen takia maanantaiksi ja tiistaiksi edus
tajat Kukkonen ja Brander. 

Päiväjärjestyksessä OO!e'Vat asiat: 

1) ~Ehdotus laiksi ulosottolain väliaikaisesta 
muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 2 a ja otetaan j a t kettu u n toi
s e e n ik ä s i t t e 1 y y n siinä sekä saman 
valiokunnan mietinnössä n:o 2 ja lakiva
liokunnan mietinnössä n:o 2 valmistele
vasti käsitelty hallituksen esitys n:o 16, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 2 a, josta 
nähdään, että suuri valiokunta asian uudel
leen käsiteltyään on kaikissa kohdin yhty
nyt eduskunnan asiassa tekemiin päätök
siin. Valtiopäiväjärjestyksen 66 §:n 3 mo
mentin mukaisesti julistetaan asian toinen 
käsittely näin ollen päättyneeksi. 
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2) Ehdotukset laiksi valtioneuvoston oibus
kanslerin ja eduskunnan oikeusasiamiehen 
tehtävien jaon perusteista ja laiksi valtio
neuvoston oikeuskanslerin vapauttamisesta 

eräistä tehtävistä. 

Esitellään perustuslaJkivaliokunnan mie
tintö n:o 1 ja otetaan ainoa a n k ä s i t
t e 1 y y n yllämainitut siinä valmistelevasti 
käsitellyt vuoden 1932 valtiopäiviltä le
rpäämässä olevat la:kiehdotukset. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n:o 1. 
Ensin sallitaan keskustelu molemmista la
kiehdotuksista yhteisesti. Sen jälkeen teh
dään päätös erikseen kummastakin laki
ehdotuksesta, jotka valtiopäiväjärjestyksen 
73 §:n mukaan voidaan. nyt muuttamatto
mina hyväksyä tai hylätä. Jos tehdään 
ehdotus lakiehdotusten hylkäämisestä, on 
ensinnä toimitettava äänestys ensimmäi
sestä lakiehdotuksesta. Sanottu lakiehdo
tus tulee tällöin hyväksytyksi, jos vähin
tään 2

/ 3 annetuista äänistä sen hyvä!ksy
mistä kannattaa, mutta muussa tapauksessa 
on lakiehdotus hylätty. Jos ensimmäinen 
lakiehdotus tulee hyväksytyksi, tehdään 
yksinkertaisella ääntenenemmistöllä päätös 
jälkimmäisen lwkiehdotuksen hyväksymi
sestä taikka hylkäämisestä, mutta jos en
simmäinen lakiehdotus hylätään, on jäl
kimmäinen lakiehdotus katsottava rauen
neeksi. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Ke.skustelu: 

Ed. Riipinen: Näiden lakiehdotus
ten hyväksyminen tietää sitä, että :meillä 
vakiinnutetaan edelleen oikeusasiamiehen 
toimi ja kun minä periaatteellisista syistä 
vastustan tätä tointa, täytyy :minun myös
kin vastustaa näiden lakiehdotusten hy
väksymistä. Minä vastustan tätä tointa 
siitä syystä, että se on tarpeeton. Se on 
jonkinlainen jäljittely oloista, jotka eivät 
:meillä ensinkään vastaa tarkoitustaan. 
Pyydän viitata vielä siihen lausuntoon, 
jonka täällä nykyinen nääministeri tämän 
asian esilläollessa on antanut. Hän on sa
nonut, että oikeusasiamiehen toimi on tässä 
:muodossa aivan tarkoitustaan vastaama-

ton. Minä vastustan tätä tointa siitä 
syystä, että minusta nämä asiat on kes
kitettävä yhden viraston hoitoon,. joka vi
rasto hoidettakoon sitten mahdollisimman 
pätevästi Hoidettakoon oikeuskanslerin 
toimi,. johon kai ainakin pitäisi nimittää 
mahdollisimman pätevä oilkeusoppinut, hoi
dettakoon se sellaisilla työvoimilla ja niin 
pätevästi, että kaikki asiat voidaan keskit
tää sen alaisuuteen. Ja toiseksi minä vas
tustan tätä taloudellisista syistä. Siinähän 
tulee valtiolle hyvin huomattava säästö, 
jos toinen tarpeeton instanssi lakkautetaan 
ja sen toimet keskitetään toiseen. 

Sitten minun täytyy vastustaa tätä vielä 
siitä syystä, ,että tässä jälkimmäisessä laki
ehdotuksessa ,ehdotetaan sellaisten asiain 
kuin puolustuslaitosta ja suojeluskuntia 
koskevien asioiden käsittely siirrettäväksi 
oikeusasiamiehelle, oikeusasiamiehelle, joksi 
eduskunta valitsee kulloinkin (Keskustasta: 
Luotettavan miehen!) puolueheilahteluja 
silmälläpitäen mieluisensa henkilön. Muun 
muassa sitä on aivan äskettäin, nimittäin 
varaorkeusasiamiehen virkaa, hoitanut tun
nettu kommunistien asianajaja, tohtori 
Mikko Erich. Minusta vaaraunetaan täm
möisen tärkeän alan kuin puolustuslaitok
sen ja suojeluskuntalaitoksen asioiden kä
sittelyä sillä, että siirretään tällaisen puo
luenä!kökohtia si1mälläpitäen valitun hen
kilön hoitoon nämä asiat. Täällähän pal
jon vastustetaan politikoimisen viemistä 
puolustusasioihin ja suojeluskuntaan. Tämä 
jos mikään on viittaus siihen, että myöskin 
poliittiset näkökohdat tulisivat näissä 
asioissa määrääviksi. 

Näistä syistä minä pyydän, herra puhe
mies, ,ehdottaa nämä lakiehdotukset hylät
täviksi. 

Ed. Ö s t e r h o 1m: Med anledning av 
det nyss avgivna yttrandet ber jag få 
framhålla att frågan om justitieombuds .. 
mannabefattningen nu icke är aktuell. Den 
frågan avgjordes, då riksdagen för icke 
så länge sedan tog ställning till förslaget 
om ämbetets indragning. Då nu återigen 
från den yttersta högern framföres :motivet 
att justitieombudsmannabefattningen är 
onödig, så må det då kunna sägas, att 
detta är betecknande för den yttersta 
högerns syn på rättstillståndet i landet. 
Efter ant som skett här i vårt land under 
de senaste åren är det dock ganska märk-
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ligt, att man anser att vi hava för mycket 
av skydd för den enskilda medborgarens 
rätt. 

Ed. L i n k o m i e s: Olen samaa mieltä 
kuin ed. Riipinen sikäli, että oikeusasia
miehen toimi on tarpeeton ja että se tar
peettomana olisi lakkautettava. En näe 
vähintäkään vaaraa oikeusturvalle siitä, 
että tämä toimi lakkautettaisiin, koska käy
tännössä on varsin selvästi käynyt ilmi, 
että oikeuskanslerinvirasto voi hoitaa ne 
tehtävät,. jotka o~keusasiamiehelle kuulu
vat, yhtä tehokkaasti, kuin mitä ne nyt 
kahden viranomaisen toimesta tulevat hoi
detuiksi. Mutta tällä kertaa ei enää ole 
kysymys oikeusasiamiehen toimen lakkaut
tamisesta. Eduskunta on siinä jo tehnyt 
päätöksen, joka on käynyt toiseen suun
taan, kuin minun mielipiteeni on. Tällä 
kertaa on siis vain käsiteltävä sitä, onko 
saatava aikaan jotakin työnjakoa näiden 
kahden viranomaisen välillä, ja käsittääk
seni, kun kerran on lähdettävä siitä, että 
meillä on nämä kaksi viranomaista, on 
syytä tällaiseen työnjakoon pyrkiä. Minä
kään en pidä onnistuneena sitä, että oikeus
asiamiehelle siirretään jälkimmäisen la;ki
ehdotuiksen mukaan ne asiat, joista ed. 
Riipinen mainitsi, mutta en kuitenkaan 
tästä syystä katso voivani asettua sille 
kannalle,. että lakiehdotukset olisi hylät
tävä,. koska minusta käytännöllisiin näkö
kohtiin on asiassa kiinnitettävä huomiota. 
Näin ollen olen perustuslakivaliokunnassa 
asettunut sille kannalle, että lakiehdotukset 
voidaan hyväksyä, ja olen edelleenkin sa
maa mieltä. 

Ed. S u n d s t r ö m: Siihen tapaan näh
den, millä oikeuskansleri ja oikeusasiamies 
ovat viime aikoina hoitaneet niitä korkeita 
t~htäviä, mitä heillä lain mukaan on, voi
daan tehdä paljon huomautuksia. Molem
mista viroista on tavallaan tullut jonkin
laisia kruunun juristivirkoja. Niiden hal
tijain tärkeimpänä tehtävänä olisi. pitänyt 
olla kansalaisille perustuslain mukaan kuu
luvien oikeuksien turvaaminen. Tähän puo
leen eivät kuitenkaan asianomaiset viran
hoitajat ole ymmärtääkseni tarpeellisella 
huolella kiinnittäneet huomiota. Tämän 
vuolksi olisi kyllä mielestäni hyvin tärkeätä, 
että niin hyvin oikeuskanslerin kuin oikeus
asiamiehenkin tehtäviä säännösteleviä la-

keja ja säännöksiä muutettaisiin. Se muu
tos, jota nyt suunnitellaan, ei mielestäni 
kuitenkaan missään kohden ole omiansa 
johtamaan kehitystä oikeaan suuntaan, 
vaan päinvastoin tekemään kysymyksessä 
olevien virkojen asianmukaisen hoidon yhä 
vaikeammaJksi. Erikoisen vaarallisena pi
dän sitä, että puolustuslaitoksen asiain lä
hin valvonta joutuu tällä tavoin oikeusasia
miehen hoitoon, oikeusasiamiehen, joka lä
hinnä valitaan yksinomaan puoluenäkökoh
tien mukaan. Katson sen vuoksi, kuten ed. 
Riipinen täällä, että kysymyksessä olevan 
lainsäädännön kautta yksinomaan vaikeu
tettaisiin asiain saattamista jälleen oikealle 
tolalle. Vastustan sen vuoksi kysymyksessä 
olevan lain hyväksymistä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Rii•pinen ed. Sundströmin kannatta
mana ehdottanut, että lakiehdotukset hy
lättäisiin. 

Selont~ko myönnetään oikeaksi. 

P u he m i e s: Koska lakiehdotuksia ei 
ole yiksimielisesti hyväksytty, niin tulee nyt 
äänestettävä!ksi ensimmäisestä lakiehdotuk
sesta. 

Äänestykset ja päätös: 

Joka hyväksyy esillä olevan lakiehdotuk
sen sellaisena kuin ·eduskunta on •sen 1932 
vuoden valtiopäivillä lepäämään jätettä
väksi hyväksynyt, äänestää ,jaa"; joka ei 
sitä hyväksy, äänestää ,ei". Jos vähin
tään kaksi kolmasosaa annetuista äänistä 
on jaa-ääniä, on lakiehdotus hyväksytty, 
mutta muuten se on hylätty. 

Puhemies: Xänestvksessä on annettu 
155 jaa- ja 30 ei-ääntä; V poissa 14. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ensimmäi
sen lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Tulisi äänestettäväimi toi
sesta lakiehdotuksesta yksinkertaisella ään
tenenemmistöllä. 
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Joka hyväksyy toisen lakiehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on sa
nottu lakiehdotus hylätty. 

Puhemies: 1\:änestyksessä on annettu 
1,,5,5, jaa- ja 26 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 17. 

Eduskunta on siis hyväksynyt toisenkin 
la:kiehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi hallitusmuodon 49 § :n 
muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 2 ja otetaan ainoaan käsit
telyyn yllälffiainittu, siinä valmistele
vasti käsitelty vuoden 1931 valtiopäiviltä 
lepäämässä oleva lakiehdotus. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on pe
rustuslakivaliokunnan mietintö n:o 2. Val
tiopäiväjärjestyksen 73 § :n mukaan voidaan 
lakiehdotus nyt muuttama:ttomana hyväk
syä tai hylätä. Jos tehdään ehdotus laki
ehdotuksen hylkäämisestä, on äänestys toi
mitettava. Lakiehdotus tulee tällöin hyväk
sytyksi, jos vruhintään kaksi :kolmasosaa an
netuista äänistä sen hyväksymistä kannat
taa, mutta muussa tapauksessa on lakiehdo
tus hY'lätty. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
85 § :n muuttamisesta. 

Esitellään perustusla!kivaliokunnan mie
tintö n :o 3 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n yllämainittu siinä valmistelevasti 
käsitelty vuoden 19m valtiopäiviltä lepää
mässä oleva lakiehdotus. 

P u h e mies: Käsittelyn pohjana on pe
rustuslalkivaliokunnan mietintö n :o 3. 

Valtiopäiväjärjestyksen 73• § :n mukaan 
voidaan lakiehdotus nyt muuttamattomana 
hyväksyä tai hylätä. Jos tehdään ehdotus 
lakiehdotuksen hylkäämisestä, on äänestys 
toimitettava. Lakiehdotus tulee tällöin hy
väksytyksi, jos vähintään % annetuista 
äänistä sen hyväksymistä kannattaa, mutta 
muussa tapauksessa on lakiehdotus hylätty. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

1Ed. L a h d en s u o: Niillä syillä, jotka 
on mainittu perustuslakivaliokunnan mietin

. töön liittyvässä vastalauseessa, minä ehdo
tan, että tämä lakiehdotus hylättäisiin. 

Ed. E s t l a n d e r : Herr ta:lman ! Jag 
ber att få uttala mig till förmån för grund
lagsutskottets förslag och således för lag
förslagets antagande. Jag slkall be att i 
korthet få anföra vissa skäl, som synas mig 
tala för en ökning av antalet justeringsmän. 
Jag har i själva verket ända från det den 
nugällande ordningen blev antagen, haft 
den uppfattningen, att denna viktiga sida 
av riksdagsarbetet icke blivit tili fullo be
aktad, och att det sätt, på vilket riksdagens 
expeditioner nu åstadkommas, icke lämnar 
så fullständiga garantier som önskligt vore. 

Om vi tänka oss förhållandet sådant det 
var under den gamla fyrastånds lantdagens 
tid, så finna vi att det existerade en ganska 
stor olikhet i det sätt, varpå de skilda stån
den motiverade sina beslut, och det var en 
svår, ofta nog endast, om man så må säga, 
med diplomatisk skicklighet genomförbar 
uppgift att åstadkomma en motivering av 
besluten, vi1ken motsvarade det som av stän
derna antagits, men därjämte var så formu
lerad, att den av alla stånden också kunde 
betraktas matsvara deras beslut. Med andra 
ord det var då, i högre grad än nu visserli
gen, men också nu i viss mån nödvändigt 
att se till att anledningar icke givas till stö
ringar i förtroendet för justering och expedi
tion av riksdagsbesluten. För närvarande 
är ju naturligtvis icke samma anledning för 
handen att tillse att alla olika riktningar 
inom riksdagen äro representerade i juste
ringsmannakollegiet. Men om vi tänka på 
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riksdagsarbetet, måste vi erlkänna, om vi 
också göra det ogärna, att de grupper, som 
bestå inom plenum och som påverka beslu
ten, kunna hava skälig anledning att anse 
sig böra vara representerade vid justerin
gen och expedieringen, då riksdagens skri
velser i deras slutliga form fastställas. 

Ä ven för närvarande uppstå inom riks
dagen nya grupper, och jämväl detta är 
ett skäl varför antalet justeringsmän bör 
ökas. 

För de svenska expeditionerna är emeHer
tid en ökning av justeringsmännens antal 
särskilt av behovet påkallad. Det har näm
ligen någon gång förekommit att fullstän
dig insikt och kunskap med avseende å 
justeringen av de svenska texterna icke 
tillgodosetts inom det antal justeringsmän 
som enligt nugällande R. 0. kan utses. 

Med a vseende å de svenska texterna är 
emellertid justeringen vida viktigare än 
med avseende å de finska. För det första 
därför att de svenska texterna från början 
äro betydligt sämre tillgodosedda än de 
finska. Redan med avseende å proposi
tionerna gäller detta i hög grad. Och därtill 
är att märka att beredningen i utskotten 
avser nästan uteslutande de finska texterna, 
så att det är lämnat åt de svenska med
lemmarna att så gott de kunna justera de 
svenska texterna efter de finska. Också 
det svenska kansliet, som -i detta avseende 
naturligtvis måste utföra den största delen 
av uppgiften, arbetar under synnerligen 
tryckta förhållanden. Ty kansliet får van
ligen först i sista minuten hand om be
tänkandena som då måste rättas möjligast 
snabbt. Det är icke någon enkel sak, när 
det gäller lagtexter, att så att säga på 
stående fot justera in ändringar efter den 
finska texten, som måhända i flere läsnin
gar undergått ändringar vid utskottsbe
handlingen. 

10ch när ,de svensika texterna slutligen 
komma till justeringsmännen, hava dessa 
med avseende å dem en helt annan och 
mera maktpåliggande uppgift, än med av
seende å de finska texterna. Genom juste
ringen av de svenska skrivelserna skola 
nämligen de svenska lagtexterna bli origi
nala ifrån att tidigare hava varit endast 
översättningar av de finska. 

Allt detta gör att det vore önskligt att 
hava en fullt tryggad representation för 
justeringen särskilt av de svenska lag
texterna. 

Oekså det nuvarande arbetssättet vid 
justeringen synes mig påkalla en ökning 
av antalet. Arbetssättet är nämligen för 
närvarande, jag måste tillåta mig att säga 
det, ganska summariskt, medan det borde 
vara ytterligt noggrannt. Detta beror för 
det första på det ringa antalet justerings
män och för det andra på ett slags pres
sion av opinionen i riksdagen, · där man 
fordrat a:llt snabbare expeditioner. Det har 
därför ansetts vara • möjligt att till och 
med icke så alldeles sällan, nöja sig med 
endast en läsning av expeditionerna. Detta 
förstår jag mycket väl, ehuru enligt min 
tanke tvenne läsningar böra företagas, 
vilket naturligtvis sker i viktigare fall. Ty 
detta bidragar till att förlänga expeditions
arbetet. Om justeringsmännen endast äro 
fem, är det icke möjligt att dela upp dem 
på tvenne divisioner med självständigt ar
bete. Detta vore däremot möjligt om man 
ökade antalet, såsom här är föreslaget, till 
sju, ehuru jag för min del hellre sett att 
det ökades ända till nio. Det bleve då 
möjligt att utföra arbetet på tvenne linjer, 
som kunde arbeta samtidigt. Den andra 
läsningen skulle sålunda ske med nya kraf
ter, med nya ögon och bleve därför betyd
ligt mer verksam och betydligt mindre 
ansträngande än den upprepade genom
läsning, som samma personer nu måste före
taga, klart niedvetna om att detta icke 
medför en fullt säker kontroll, eller ens en 
så sä:ker kontroll, som man hade att tillgå 
i händelse tvenne avdelningar av juste
ringsmännen skötte var och en sin del av 
arbetet. Skulle det föreliggande lagförsla
get antagas, kunde tvenne divisioner, den 
ena på fyra och den andra på tre med
lemmar inrättas, och skulle arbetet icke en
dast därigenom bliva snabbare utan också 
ernå större grundlighet. Och detta är väl 
i alla fall det viktigaste och det som just 
med detta lagförslag åsyftas. 

Jag ber med åberopande av dessa om
ständigheter att få, herr talman, förorda 
lagförslagets antagande. 

Ed. Hirvensalo: Kannatan ed. Lah
densuon ehdotusta, että lakiehdotus hylät
täisiin. 

Ed. Vi r kk unen: Herra puhemies!
Ed. Jacobssonin ynnä muiden aloite on ai
ikanaan tehty sen ta!kia, että taattaisiin 
ruotsinkielisen edustajan osanotto eduskun-
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nan tarkistajien työhön. Tämä pyrkimys 
on kyllä täysin oikeutettu. Tarkistajissa on 
tarpeen ruotsirrkielinenkin jäsen, kun tar
kistajien on vastattava toimituskirjain 
myöskin ruotsinkielisestä tekstistä. Onkin 
tunnustettava, että ruotsinkielen edustaja 
tai edustajat tarkistajissa ovat yleensä suo.
rittaneet arvokkaan työn, valvoen tarkista
jien työn sitä osaa, joka heille lä!hinnä kuu
luu. 

Mutta olen joutunut epäilemään, onko 
lain muutos tarpeellinen mainitun oikean 
pyrkimyksen saavuttamiseksi. Eduskunta 
on tietääkseni hyvin ·oivaltanut,, että tarkis
tajien joukossa tarvitaan ruotsinkielerrkin 
edustaja ja toimittanut tarkistajien vaalin 
tätä näkökohtaa silmälläpitäen. Mikäli tie
dän ja muistan, on eduskunta siitä lähtien, 
kun tarkistajien laitos perustettiin, huoleh
tinut siitä,. että tarkistajista joku olisi 
ruotsinkielinen. Ed. Estlander äsken mai
nitsi, että olisi jonkun kerran tapahtunut, 
että tätä näkökohtaa ei olisi noudatettu. 
Jos niin on tapahtunut, se on valitettavaa. 
Tällä kertaa esim. on puheenaoleva tarve 
niin hyvin turvattu, että tarkistajissa on 
kaksi ruotsinkielistä edustajaa. Minusta 
tuntuu näin ollen, että käytäntö osoittaa, 
että lain muutos tuskin on tarpeellinen. Ja 
mikäli olen saanut kokemuksia tarkistajien 
työstä, en liioin voisi sanoa, niinkuin edelli
nen arv. puhuja vakuuttaa, että tämä työ 
voittaisi työn suorittajien lukumäärän li
säämisestä kahdella. Ed. Estlander esitti 
kyllä huomattavan näikökohdan, että tarkis
·tajat voisivat jakautua kahteen jaostoon ja 
että siis voitaisiin .palautua :sille kannalle, 
jolla aikaisemmin oltiin, kun erikoinen toi
mitus- ja tarkastusvaliokunta huolehtivat 
eduskunnan toimituskirjojen toimittami
sesta. Minä kuitenkaan en ymmärrä, mi
tenkä 7 tarkistajaa voisi ja:kautua kahteen 
jaostoon. Kummankin jaoston työnt~kijäin 
lukumäärä tulisi silloin siksi vähäiseksi, 
että se ei varmentaisi tarkistajain tarkkaa 
työtä, vaan päinvastoin ,saattaisi sen enem
män vaaranalaiseksi. Minä saatan yhtyä 
siihen, mitä ed. Estlander sanoi, että tar
kistajien työn erinäisissä tapauksissa on 
pakko muodostua sillä tavalla ylimalkai
seksi, että täytyy tyytyä yhteenkin lukemi
seen silloin, kuin asiat ovat erikoisen· kii
reellisiä. Mutta kuitenkin voin sanoa, että 
tällainenkin poikkeustapauksessa esiintynyt 
menettely ei ole tuottanut vauriota tarkis
tajien työlle. 

Tulen siis siihen, että minun kokemuik
,seni puoltaa lähinnä mietintöön liitetyn vas
talauseen hyväksymistä ilman että se oikea. 
näkökohta, jota täällä olen puoltanut, jou
tuisi vaarannetuksi. 

Ed. S u n d s t r ö m: Luovun. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
·ed. Lahdensuo ed. Hirvensalon lkannatta
n_t~na ehdottanut, että lakiehdotus hylättäi
snn. 

Selonteko myönnetään oi:keaksi. 

Äänestys ja päätös: 

,Joka hyväksyy esilläolevan laJkiehdotuk
sen sellaisena kuin eduskunta on sen 1931 
vuoden valtiopäivillä lepäämään jätettä
väksi hyvä:ksynyt, äänestää ,jaa"; joka ei 
sitä hyväksy, äänestää ,ei". Jos vähintään 
2

/ 3 annetuista äänistä on ,jaa" ääniä, on 
lakiehdotU!s hyväksytty, mutta muussa ta
pauksessa se on hylätty. 

P u h ·e m i ·e s: Äänestyksessä on annettu 
100 jaa- ja 76 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 20. 

Eduskunta on siis hylännyt lakiehdo
tu'ksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus !Suomen liittymisestä taloudel
lista lähentymistä tarko'ittavaan kansainväli

seen sopimukseen. 

Esitellään ulkoasiainvalioikunnan mie
tintö n:o 2 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 20, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puhemies: K!äsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n:o 2. 

Keskustelu: 

Ed. Kukkonen: Pyydän ehdottaa, 
että asia pantaisiin pöydälle ensi viikon 
perjantain istuntoon. 
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Ed. Huittinen: Kannatan ed. Kuk
kosen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kukkonen ed. Huittisen kannattamana 
ehdottanut, että asia pantaisiin pöydälle 
ensi viikon perjantain istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Kun ka:ksi edustajaa on 
pyytänyt asian pantavaksi pöydälle, on se 
valtiopäiväjärjestyksen 65 ~:n mukaan pöy
dälle pantava . 

.. 

Kun muuta ehdotusta kui~ ed. Kuk
kosen ei ole tehty, pannaan asia p ö y
d ä ll e ensi viikon perjantain istuntoon. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi tiistaina kello 15. 

'Täysistunto lopetetaan kello 16,10. 

Pöytäkirjan vakuu:d~ksi: 

Anton Kotonen. 
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10. Tiistaina 26 p. syyskuuta 1933 

Päiväjä:rje-stys. 

Il m o i t u k s i a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi ulosottolain 5 lu
vun 18 ja 48 §:n muuttamisesta .... 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 1; lakivaliokunnan 
mietintö n:o 1; hallituksen esitys 
n:o 17. 

2>) Ehdotus laiksi ulosottolain väli-
aikaisesta muuttamisesta ......... . 

Asia k i r j.a t: Suuren valiokun
nan mietinnöt n:ot 2 a ja 21; laki
valiokunnan mietintö n:o 2; hallituk
sen esitys n :o 116. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

3) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 2 hallituksen esityksen joh
dosta määJrära;han myöntämisestä tul
lirakennuksen rakentamista varten 
Petsamoon ....................... . 

4) :Sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 1 vuoden 1931 valtiopäivillä le
påämään jätettäväksi hyväksytyn eh
dotuksen johdosta oppivelvollisuu
desta huhtikuun 1'5 päivänä 1921 an-
netun lain 9 §:n muuttamisesta ..... . 

5) Työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 1 vuoden 1931 valtiopäivillä 
lepäämään jätetyn ehdotuksen joh
dosta laiksi työttömyyskassoista, joilla 
on oikeus saada apurahaa valtion va-
roista ........................... . 

kello 15. 

Siv. 
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Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Brander, T. Halonen, Hannula, 
Hautala, Heiskanen, Kukkonen, Myllymäki, 
Oksanen, Paasivuori, Paksujalka, Pitkänen, 
Sjöblom, Tanner ja Toivola. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta kunnallisten tehtävien takia ed. 
Pitkänen sekä yksityisten asiain takia edus
tajat T. Halonen ja Hannula. 

Uusi edustaja. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että maanvil
jelijä Heiikki Soininen, joka nyttemmin 
kuolleen kunnallisneuvos Ryynäsen vara
miehenä on valittu tulemaan eduskunnan 
jäseneksi, on tänään minulle näyttänyt 
asianmukaisesti tarkastetun ja hyväksytyn 
edustajavaltakirjansa ja siis tullut oikeute
tuksi ryhtymään edustajatointaan hoita
maan. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

·P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella kuluvan syyskuun 12 päivältä saapu
nut hallituksen esitykset n :ot 29~32, jotka 
nyt on edustajille jaettu. 
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Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi ulosottolain 5 luvun 18 ja 
48 § :n muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä hal
lituksen esitys n:o 17, jota on valmistele
V'asti käsitelty lakivaliokunnan mietinnössä 
n :o 1 j•a suuren valiokunnan mietinnössä 
n :o 1, esitellään k o l m a n teen käsi t
t e l y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskus
telu asiasta, senjälkeen tehdään päätös laki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Asian toisessa käsittelyssä päätetty laki
ehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan pää ttyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi ulosottolain väliaikaisesta 
muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä hal
lituksen esitys n :o 16, jota on valmistele
vasti käsitelty lakivaliokunnan mietinnössä 
n :o .2 ja suuren valiokunnan mietinnöissä 
n:ot 2 ja 2a, esitellään kolmanteen 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta, senjälkeen tehdään päätös asian toi
sessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuksen 
hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

Pääministeri K i v i mä k i: Se muutos, 
joka asian toisessa käsittelyssä on tehty la
kiehdotuksen 23 § :ään, on valitettava siltä 
kannalta, että arveluttavan pitkän lykkäyk
sen myöntäminen pakkohuutokaupan toi
mittamiselle on jätetty riippuvaksi ulosot
tomiehen vapaasta harkinnasta. Tähän 
muutokseen ei ole ollut edes mitään käy
tännöllistä tarvetta. Kaikkien pakkohuu-

tokauppojen lykkäämistä niin kaupungissa 
kuin maaliakin siitä ajasta, jonka kuluessa 
ne nykyjään ovat toimitettavat, nimittäin 
maalla 4 kuukaudesta ja kaupungissa 3 kuu
kaudesta, aina 1 vuodeksi maaHa ja 6 kuu
kaudeksi kaupungissa, ei mitenkään voida 
puolustaa sillä, että ylivelkaantuneille maan
viljelijöille on huutokaupan siirtämisellä 
varattava tilaisuus asioittensa järjestämi
seen. Miksi esim. on kaupunkitalojen, kau
punkitonttien, tehdaslaitosten, jopa vuokra
maaliakin olevan tehdaslaitoksen pakko
myynnit lykättävä 6 kuukaudeksi tai 1 vuo
deksi, jos ulosottomies ehtii ne aikaisemmin 
toimittaa~ Tästä ei ole mitään hyötyä hä
dässä oleville maanviljelijöille, vaan yksin
omaan haittaa velkojille. Sen kautta suosi
taan sellaisiakin velallisia, jotka eivät lain
J,raan tällaista suosimista kaipaa ja pannaan 
esteitä omaisuuksien rahaksimuutolle kon
kursseissa ja muissakin tapauksissa, jolloin 
esim. takausmiesten etu vaatii omaisuuden 
nopeaa rahaksimuuttoa. Voi sattua usein, 
että esim. tehdaslaitoksen, jonka uudelleen 
käyntiinpanoa pidettäisiin tärkeänä, omis
tusoikeuteen välttämättömästi olisi saatava 
nopeasti muutos aikaan tai että rakentama
ton tontti, joka olisi pian saatava ra;kenne
tuksi, pitäisi lyhyessä ajassa voida rahaksi 
muuttaa. Ehdotuksesta seuraavaa tarpee
tonta pysähtymistä liike- ja talouselämän 
säännöllisessä kulussa ei nähdäkseni voida 
sallia, vaan on hallituksen, jos esillä oleva 
lakiehdotus kuitenkin hyväksytään, otettava 
harkittavaksi, onko mahdollista -lakiehdotuk
sen johdosta syntyvät huomattavat haitat 
poistaa hallinnollisin toimenpitein, vai onko, 
jos tämä ei näytä käyvän päinsä, lakiehdo
tus jätettävä va:hvistamatta ja asiassa an
nettava eduskunnalle uusi esitys, jossa toi
sella tavoin kuin tässä ehdotuksessa, otetaan 
huomioon niitä muistutuksia, joita hallituk
sen esitystä vastaan on täällä tehty. Myön
nettävä on, että haittoja esiintyy myös halli
tuksen esityksessä, niitä haittoja, joita kos
kettelin, mutta ne eivät ole niin suuret ja 
ehdotus kysymyksessä olevan ajan pidentä
misestä maalla 6 kuukaudeksi on perustel
tavissa sillä, että useimmissa ulosottopii
reissä ulosottotoimenpiteitten luku viime 
vuosien aikoina on niin paljon lisääntynyt, 
että lyhyempi ajanpidennys on tarpeellinen. 
Jos ulosottomiehille olisi ehdotettu oikeus 
määrätyissä, laissa luetelluissa tapauksissa 
ja erityisistä syistä myöntää lykkäystä ah-
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<l.ingossa oleville ve1allisille, olisi lakiehdo
tusta voitu arvostella toisin kuin nyt, jol
loin se on saanut ei hätään joutuneen maan
viljelijän auttamista tarkoittavan, vaan sel
laisen yleisen moratorioluonteen, jonka sää
tämiseen ei ole mitään käytännöllistä tar
vetta ja joka siitä syystä hipoo perustuslain 
rajoja. Täytyy valittaa, että vissien yksi
puolisten päämäärien ajaminen on voinut 
siinä määrin himmentää asian ulkokoh
taista arvostelua, että syntyy lakiehdotus, 
jonka voimaansaattaminen aiheuttaa epäi
lyksiä. Ei voi muuta kuin toivoa, että tämä 
ei uudistuisi. Epäkypsillä lakiehdotuksilla· 
annetaan vain ilon aihetta niiUe, jotka täl
laisia aiheita tarvitsevat aseeksi eduskuntaa 
vastaan. 

Ed. E s t l a n d e r: Jag tillåter mig före
:Slå att detta ärende skulle bordläggas till 
följande plenum. 

Ed. P e k k a l a:. Kun käsilläoleva asia 
llerra pääministerin lausunnon johdosta on 

, tavallaan joutunut uuteen vaiheeseen, on 
syytä sitä vielä lähemmin harkita, ja sen 
vuoksi kannatan puolestani ed. Estlanderin 
~hdotusta asian pöydälle panosta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
·ed. Estlander ed. Pekkalan kannattamana 
ehdottanut, että asia pantaisiin pöydäHe 
ensi istuntoon. 

Selonteko myönnetään qikeaksi. 

Puhemies: Pöydällepanoehdotus hy
väksyttänee yksimielisesti. 

Hyväksytään; asia pannaan p ö y
d ä ll e ensi istuntoon. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon 

3) Määrärahan myöntämistä tullirwkennuksen 
ra.kentamista varten Petsamoon 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 2; 

4) Vuoden 1931 valtiopäivillä lepäämään jä
tettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 
oppivelvollisuudesta huhtikuun 15 päivänä 

1921 annetun lain 9 § :n muuttamista 

koskeva sivistysvaliokunnan mietintö n :o 
1; ja 

5) Vuoden 1931 valtiopäivillä lepäämään jä
tetyn ehdotuksen johdosta laiksi työttömyys
kassoista, joilla on oikeus saada apurahaa 

valtion varoista, 

koskeva työväenasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 1. 

P u h e m i e s : Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi perjantaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,26. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 





11. Perjantaina 29 p. syyskuuta 1933 
kello 14. 

Päiväjärje·stys. 

I 1 m o i t u k s i a. 
Siv. 

K o 1m a s k ä s i t t e 1 y: 

1) Ehdotus laiksi ulosottolain väli
aikaisesta muuttamisesta . . . . . . . . . . . 256 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietinnöt n:ot 2 a ja 2; laki
valiokunnan mietintö n:o 2; hallituk
sen esitys n:o 16. 

A i no a k ä s i t t e 1 y: 

2) Ehdotus laiksi oppivelvollisuu-
desta 15 päivänä huhtikuuta 1921 an
netun lain 9 §:n muuttamisesta . . . . 271 

Asiakirjat: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n:o 1; vuoden 1931 
vp:ltä lepäämässä oleva lakiehdotus. 

3) Ehdotus laiksi työttömyyskas
soista, joilla on oikeus saada apurahaa 
valtion varoista . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 301 

Asiakirjat: Työväenasiainvalio-
kunnan mietintö n:o 1; vuoden 1932 
vp:ltä lepäämässä oleva lakiehdotus. 

4) Ehdotus Suomen liittymisestä 
taloudellista lähentymistä tarkoitta-
vaan kansainväliseen sopimukseen . . 302 

Asiakirjat: Ulkoasiainvali·okun-
nan mietintö n:o 2; hallituksen esitys 
n:o 20. 

5) Ehdotus määrärahan myöntämi-
sestä tullirakennuksen rakentamista 
varten Petsamoon . . . . . . . . . . . . . . . . . 316 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 2; hallituksen 
esitys n:o 19. 

Esitellään: 

6) Hallituksen esitys n:o 29 laiksi 
maatalouskiinteistöstä saatujen tulojen 

verottamisesta kaupungeissa ja kaup-
palaissa ......................... . 

7) Hallituksen esitys n:o 30 evan
kelis-luterilaisten seurakuntain papis
ton palkkauksesta 4 päivänä elokuuta 
1922 annetun lain 2 §:n muuttami-
;;;esta ............................ . 

8) Hallituksen esitys n:o 31 määrä
rahan myöntämisestä valtion eläin
lääkintöla:boratorion uuden talliraken
nuksen käyttökuntoon saattamista 
varten .......................... . 

9) Hallituksen esitys n:o 32 laiksi 
oppisopimuslain muuttami·sesta. . ... 

10) Ed. Pennasen y. m. aloite edus
kunnan työjärjestyksen eräitten pykä
lien muuttamisesta sekä puhemiesneu-
voston siitä antama lausunto ....... . 

Puhetta johtl!la puhemies Kallio. 

Siv. 

" 

" 

" 

Nimenhuudossa me11kitään poiss:aoleviksi 
edustajat Heiskanen,. Myllymäki, Paasic 
vuori ja W ainio. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

V rupa:utusta eduskunrtatyöstä saa'Vlllt ulko
maisen 1edustustehtävän takia loka;kuun 2 
,päivästä saman kuun 18 päivään edustajat 
Mantere ja Hannula, oikeusasian vuoksi 
ensi maana,ntaiksi ja ti~staiksi ed. Turkka, 
virkatehtävien takia samoiilli ed. V aa1.1ama, 
yksityisten asiain takia; tästä istunnosta ed. 
W ainio sekä ensi tiistaiksi ed. Kaijalainen. 
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Päiväjärjestyksessä o1eva.t a~Siat: 

1) Ehdotus laiksi ulosottolain väliaikaisesta 
muuttamisesta. 

Yllämainitun lrukielhdotuks® sisältävä 
hallituksoo esitys n:o 16,. jota oru VlaJ.mistele
vasti käsitelty lakivaliokunnan mietinnössä 
n:o 2 ja suuren vaJiokunnan mietinnöissä 
n: o 2 ja 2 a, esitellään k o l m a :n t e e n 
k ä s i: :t t ·e l y y n. 

J> u he mies: En:sin sallitaan keskustelu 
asiaiSta, sen jälkeoo tehdään päätös lakieh
dotuksen hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

Ed. Sundström: Herra pääministeri 
lausui tämän kuun 26 päivän t.äysiSitunnossa 
käsiteltävänä olevan asian yhteydessä edus
kunnalle vakavia sanoja. Edistysmielinen 
lehti ,Häme" kirjoittikin jo, että pääminis
teri iski eduskunn1alle nyrkkinsä pöytään ja 
oli niin tiukka, että aivan väikkyi mielessä 
jo diktaattori:ha:hmo. Luj,anta. pääministeri 
todellakin esiintyi. Mutta valitett~avasti se 
tapahtui heikon asian puolesta ja vielä hei
kommin perustein. Pääministeri lamsui 
vaatimuksiaan perustellakseen m. m.: ,Eaik
kien pa:kko:huutokaiuppojen lykkäämistä niin 
kaupungeissa kuin muuallakin siitä ajasta, 
jonka kuluessa ne nykyjään ovat toimitet
tavat, nimittäin maa.Ua 4 kuukaudesta ja 
kaupungeissa 3 kuukaudesta aina 1 vuO
deksi,. ei mitenkään voida pU!oluSitaa sillä, 
että ylivelkaantuneille ma:anrviljelijöille on 
huutokaupan siirtämisellä va11attava tilai
suus asioittensa järjestämiseen. Mrksi esi
merkiksi kaupunkitalojen, kaupunikitont
tien, tehdaslaitosten,. jopa vuokramaaliakin 
olevan tehdaslaitoksen paJkkomyynnit olisi 
lykättävä 1 vuodeksi, jos ulosottomies ne 
ehtii ,ailmisemmin toimittaa. Tästä ei ole 1 

mitään hyötyä hädä:ssä olevine maanviljeli- i 
jöille, vaan yksinomaan hait.taa velkojille. 
Senkautta suositaan sellaisia:kin velallisia, 
jotka ~eivät lainik!a.an tällaista suosimista 
kaipaa." 

En todellakaan tässä kohden ymmärrä 
herra pääministerin perusteluja. Esilläole
van lakiehdotuksenha,n mukaan ei kiinteis
tön pakkohuutokauppaa sa1a kaupnn,gissa 
viivyttää 'PääHe 6 kuukauden, mutta päämi-

-------------------

· nisteri puhui ehdotuksen mahdottOtllluutta 
todista:essaam. yhdestä vuodesta. Olisi odot
tanut, että silloin kun: n~rkki lyödään edus
kunnan edessä pöytään, sitä 1ennen ainakin 
perehdyttäisiin niihin asioihin•,. joiden 
vuoksi nyt näin lujasti esiinnyt'ään. Mutta 
pakkohuutokauppa-ajan pidentäminen imu
pungissa 3:ma 6:een kuukauteen ei todella
kaan ole mullistava tai: vaarallinen. On 
aivan turhaa liiottelua pä:äministerin tavoin 
väittää, että se aiheuttaisi pysähtymistä 
liike- j1a talouselämän säännöllisessä kulussa. 
Näin sitäkin suuremmalla syyllä, kun laki
ehdotuksen mukaan huutokaupan lykkäyty
minen ei ole ehdotonta, vaan riippuu ulos
ottomiehen harkinnasta. 

Pääministerin kysymyksessäoleva väite 
turutui todellakin v,arsiru merkillisteltä kun 
hän itse ,aikaisemmin samoin ikuin o:i'keus
ministerikin täällä pontevasti huomautti, 
ettei suunniteLtu lain muutos tooilllsiallisesti 
voi aikaansaada mitään huutokauppojen 
lykkäy.tymiSitä velallisen eduksi, kooka ulos
ottomiehen on virkasyytteen uhalla ne toi
mitettava niin pian kuin mahdollista. Mitä 
juuri kaupunkeihi·n tulee, niin ei ole edes 
pelättävissä, että :siellä aiheettomlllsti viivy
teitäisiin huutokauppoja. Kaupungeissaharr 
kiinteistöjen pa'kkomyynnit säännölliseSiti 
toimittaa itse ma.istraatti. Luulisin, että pää~ 
ministerin pitäisi voida luottrua maistraat
tiin kysymyksessäol>evassa asilllssa. Missään 
tapauksessa ei laki, joka antaa. maistraateille 
mahdollisuuden lykätä huutokaupanpitoo 
entisen 3 kuukauden sijasta korkeintaan 6 
kuukaudella,. silloin kun se katsoo sen mak
sun järjestämisen kannalta tarpeelliseksi, 
vaara.nnru mke- ja talous·elämää kaupun
geissa:, kuten pääministeri pelottteli. Muu
ten on sanottav,a,, että juuri maistraatti on 
liike- ja tarouselämän turvallisuuden kan
nalta tosiasialliseSiti paljoll1 Vlarmempi elin 
myöntämään huutoklllupan lykkäyksen kuin 
konsanaan oikeusministeri, jolle ehdotuksen 
23 a § myöskin myöntää oikeuden pyynnöstä 
lykätä huutokaupan pitoa. Puolueiden 
määrää:mälle oikeusministerille ei pitåisi an
taa oikeutta sekaantua oikeudenkäyttöön, 
johon ulosmittauskin tavallaan kuuluu. 

EdeHä <Sanomani osoittaa, ettei ehdotettu 
pieni ajan pidennys ainakaan kaupungeissa 
tuota mi:tään oikeusv,aaraa tai oleellista 
haittaa liike-elämälle. Kaupunkikiinteistöjä 
koskevien huutokauppojen lykkää:ntymisen 
perusteella ei siis ainakillan voida vastustaa 
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maalla olevien kiinteistöjen pa®kohuuto~ 
kauppoja koskevien säännöste:ru hy-väksy
mistiil, kuten pääministeri oleelliselta osallta 
kuitenkin teki. EsiHä olevan lakiehdotuk
sen päätarkoitus onkin, että maalla olevien 
_kiinteistöjen palkkohuutokaupat voidaan 
saada lykätyiksi, silloin,. kun se on tarpeel
lista kunnollisten maanviljelijäin pelastami
.seksi maantielle joutumasta. Mutta täiliän 
puoleen pääministeri kiinnitti tu:skin mitään 
huomiota. Huomautan uudelleen,. että lll!e 
keinot, mitkä voima:ssaolevien säännösten ja 
järje1stelyje.n perusteella Maakiinteistöpan>
killa on nykyisin käytettävissä hädämä ole
vien .auttrumiseksi, eivät ole läheskään tyy
dyttäviä. PMllkin mahdollisuuksia; on ehdot
tomaiSti suuresti li1sättävä. Maatalousvelko~ 
jen vaka;uttamista koskeva bmsäädäntö on 
uusittava. ISiinä tarkoituksessa onkin 'h:ä
·dässä olevien maanviljelijäin auttamis1eksi 
täällä tehty aloitteita. Voimme olla vaikuu
tettuja; siitä, ett'ä eduskunta ymmärtää 
maaseudun suuren häidä:n j.a maanviljelijä
väestön mu11tuma:tta säilymisen välttämättö
myyden ja tulee yhteiskunnan· kokonaisedu111 
vuoksi suhtautumaan myötämielisyyde1lä 
näihin aloitteihin. Mutta n1yt on eduskun
nan huolehdittava lisäksi siitä, että suunni
teltu apu tulee turvatu!ksi niille kunlllollisille 
maa;nviljelijöille,. joiden lkiinteistöt 'nyt jo 
ovat ulosmittauksen .alaisia,, mutta joihin 
nykyisen lainsäädännön luomat vakautta
mistoimen'pirt.eet eivät ulotu. Heidät Dn kui
tenkin ehdottomasti pelastettava maantielle 
joutumasta. Sitä varten on ~siis tehtävä 
mahdolliseksi, että paikkomyyntejä näiden 
kohdalta 1ei tarvitse toimittaa, enillienkuin 
maa:talousv:elko j en v.akau ttamislainsäädänitö 
on eduskunnan avulla uusittu. Tässä sa
massa tarkoituksessa on, kuten tiettyä, isän
maallisen lkansanliilkkeen edustajat tehneet 
lakialoitteen pakkomyynltien tilapäisestä 
keskeyttämise1stä (Ed. V'esterilllen: Ja maa
laisliitto!), mutta tämäkääin1 aloite ei voi 
pa,rhaimmassakaan tapauksessa, ikun yli:maä
räisiä valtiopäiviä ei kutsuttu 'lmolle, ehltiä 
.avuksi, niiden avuksi, joiden tilait nyt jo ovat 
ulosmitatut. Tämän vuoksi on eduskunnan 
toisessa käsittelyssä hyvälksymän lalkiehdo
tuksen ma:hdolliseksi tekemä ajanpidennys 
välttämätön. Jos ulosottolain 6 luvun 23 § 
muutetaan siten, että pakkohuutokauppaa 
maalla ei tarvitse toimittaa, ennenkuin vii
meistään vuoden kuluessa tarpeellisten asia
kirjain saapumisesta ulosottomiehelle,. silloin 

on eduSkunnalla,. jos sillä on hyvää tahtoa, 
mahdollisuus ojentaa ,aufttava kätensä mille
kin kunnollisiLle mamviljelijöille, joiden 
kiinteistöt nyt jo ovalt joutuneet ulosmit
tau!ksen alaisilksi, mutta joille nrylkyisin tar
jolla olevista vakauttamistoimen:piteistä ei 
ole miltää.ru hyötyä. Mielestäni on eduskun
naii1 ehdoton velvollisuus huolehtia siitä, että 
suunnitellut auttamistoimenpiteet voivat 
ehtiä juuri ni,iden avuksi, joita varten ne on 
.ajateltu. Yhteiskunnan kokonaisetu vaatii, 
että nyt sortumassa ·ölevat tuhannet ma'an
viljelijät pelasteltaaill maallltielle joutumasta. 
Sitä vaatii Jllimenomaan: myöskin liike- ja 
talouselämän .etu, jolle herra pääministeri 
näyttä!ä paneVJan ratkaisevan merkityksen. 
Myö.skin velkojain etu vaatii,. ettei paklko
myyntiä: lkiir:ehditä silloin, lkun pienellä lyk
käyksellä on ehkä mahdollista maks~ 
saanti. Herra päämini:sterikin puhui velko
jistru, mutta hän ooyttää a-jattelevan vain 
:niitä ve1kojia,, jotka ovat Vl~~Jatin.eet ulosmit
tausta. Otetta:koon kuitenkin ihuomioon 
myöskin ne !huonommassa ·asemassa olevat 
vel'kojat, joltka pakkomyynnin !kautta usein 
menettävät lkoko saat,aVJansa ja joiden in
tressi,ssä. senvuoksi on, että pakkomyynti 
lykkäytyisi maksun järjestämiseksi. Tällai
sessa asema:ssa ovat usein yksityiset hyvä
uslmiset velananta:jat, kun sen sijaan ikatteen 
omistavat ja sen vuoksi turvaHisessa ase
rma;ssa olevat ulosmittauksen hakijat ovat 
useim!miteru rahalaitoksia. YhteiskUllillan 
kokonaisetu vaatii kuitookin edellistenkin 
intressien varteen ottamima. 

Pää/ministeri puhui myös t,alk:aajien 
eduislta. Olen vakuutettu siitä, että taikaa
jien etu erittäinkin vaatii kysymyksessä ole
vaa lykkäystä, sillä samalla kuin se lisää 
sitä mahdollisuutta, ettei heiidän tarvitse 
maksa;a,. lykkää se :säännöllisesti heitäkin 
uhkaa'Vlaa ulosmittausta ja. pakkomyyntiä. 
Juuri takaukserthan maaseudulla synnyttä
vä:t ulosmittausten ja pakkomyyntien ikes
keytymättömän ketjun, mutta tämän ketjun 
nopea pidentyminen ei aillialkaan yhteiskun
nan edun kannalta ole toivottava. Minun 
täytyy muuten ihmetellä sitä jäätävää kyl
myyttä, joka halli<tu~sen taholta on ihuoku
nut niitä ehdotuksia kohtaan, jotka ~tarkoit
tavat suunnitteilla olev,an avun turvaamista 
niille hädälssä oleville maanviljelijöille, joita 
nykyiset velikain vakautta;misltoiiiDenpiteet 
eivät pysty pelastamfllan. Ha1lit1Ul näyttää 
noudattruvan periaatett,a ,fi.at justitia, pe-

33 
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reat mundus'' eli toteutuko<m oikeus, vaikka 
maailma ihäviäåsi,. mikä ,periaate selvemmin 
voidaa!I1 nyt !kysymyksessä olevan asian yh
·teydessä julkilausua sanoin: Velkojain on 
pakkomyynnillä saa.tava 'heti omruru:;a, vaikka 
ylivoimaisten tapahtumien vuoksi tuhannet 
kU11itlJOillisert maa;nviljelijät menettäisivät si
ten kontunsa j81 !kotinsa ja joutuisivat maan
tielle ja vaiklka lisäksi .toiset ilmoruoilllillassa 
asemassa olevat velkojat pakkomyynniin 
kautta jäisivät saart;aviaan va.ille. Minä saa
taru hyvin ymmärtää, että panlkkimruailmaa 
lähellä oleva p'ääministeri ajattelee näin, 
mutta minulle on käsittä.mätöllltä, että halli
tuksessa. olev,art; maa.talousmiehet ovat sa
ma.lla kannalla. 

Huomioon ottaen,. että !kysymyksessä ole
van lakiehdotuksen hyväiksymisellä o~keuden 
vo:Umaan'Saa.ttamiselle tuotertut haitat ovat 
paljon pienempiä kuillll n1e edut, mirtikä !kansa
kunnalle ja yhteisikUllillalle turvrutaan sen 
kautta, että kuunollisille velallisille vara
taan tilaisuus pelastumiseen,, kat~Son,. että 
edusikunoo.n olisi hyväksyttävä nyt esillä 
olev.a lakiehdotus. Näin olisi! tehtåvä 'htalli
tuksen uhkau'k:si!sta huolimatta, varsir:nkin 
kun hallitus ei ole tarkemmin ilmoittanut, 
millaiseksi uusi esitys tulee. Pelkään kui
tenkin, että asia tulee saBI!Illa.an tänään rtoi
sen ratkaisun. Jo viime istulllll/On tapahtu
mat vi:Utta.sivat siihen,. että .ruotsalaiset, edis
tys ja vasemmisto ovat asian tavalliseen ta
paan jo etukäteen järjestäneet. Tulee ole
maan mielenlkiintoista nähdä,, uska.ltav111tko 
ne vasemmiston maalaisedustajat, jotka ai
kaisemmin ovat la;kiehdotusta puoltaneet, 
seistä! kannallaan, vai rtottelev.rutko he puo
lueensa !kaupunkilaisjohdon määTäyksiä hal
lituksen tahdon voittoon viemiseksi. 

Lopulksi el1! V'Oi olla :kiinnittämättä huo
miota pääministerin edusikunnalle antaman 
ub!kauksen muotoon. Hän sanoi: ,Ehdo
tusta seurwavaa :ta'I1Jee!tonta pysäh:tymistä 
liike- ja 'talouselämän säännöllisessä kulussa 
ei niilhdäkseni voida sallia, vaan on halli
tuksoo, jos esillä oleva laiki,ehdotus kuitenkin 
hyväksytään, otettava harkittava;ksi, on:ko 
mahdollista lakiehdotuksen johdosta synty
vät huomattavat haitat poistaa hallinnollisin 
toimenpitein, vai onko, jos tämä ei näytä käy
vän päinsä, lakiehdotus ·jätettävä vahvis
tamatta ja asiassa annettava; eduskunnalle 
uusi esitJ'IS.'' Pääministeri tässä siis jo ikaa
v.ailee hallinnollisia :toimelllpiteitä, joilla 
eduskunna;n mahdollisest-i hyväksymän lain 

tarkoitus lykärt;ä paikkomyyntej'ä ikun:ruollis.
ten velallisten pelastamiseksi - sitähäa:L pää
ministeri ilmeisesti pitää liike--elämää vaa
ra:nta;vana haittana ~ tehtäisiin sruavutta~ 
mruttomaksi,, tai lain vahvistamatta jättä
mistä. Edellinen wdhtoehto tnntuu juriidi
sesti mahdottomail.ta toteuttaa,. ellei tässä to
della pidetä dikltatuuria tälh:täimessä, mihin 
pääministerin oman puolueen ,.,Häme'' viit
toi. Pääministerin esittämä toinen vaiht(}
ehto tuntuu myös merkilliselrtä. Hän lausui,. 
että hallitus tulee smoin ha:Vkimemaan, omm 
lakiehdotus jäitettävä vahvistamatta. Mutta 
vielä ainakin .toistaiseksi voimassa olevan 
halli!tusmuodQTh mukaaJll kuuluu tämän ky
symy!ksen lopullinen ratkaiseminen tasaval 
lan presidentilLe. Minusta ei tunnu sopi
v;ailta, että p'ääministeri ·esittä:ä hallitul~selle 
kuuluvana sellaisen vallankäytön,. joka kuu
luu v'altion päämiehelle. Se osoitt111a aivan 
vää1rää asennetta tasavallan presidenttiin 
nähden. Käsitykseni mukaan olisikin halli
tuksen ollut ikäytettävä. eduskuntaaillinähden 
parlamentarismiin kuuluvia keinoja tah
tonsa toteutrtamiseksi eikä tehtävä viitte~tä 
suun,truan, jonika pä:ässä monelle saattaa hää
möittää jonkinlainen ·edistysmielis-ruortsa
lais-marxilainen diktatuuri. 

Kat<SOn, että eduskunn.a;n olisi hyväJiksyrt
tävä esillä oleva laki,ehdotus eikä alisttuttav.a 
hallituksen es~ttämään uhkavaatimukseen. 
Täirkeä asia on ,asiallisesti rat!kaist.ava. 

Ed. K a ll i o k o s k i : Herra puhemies t 
~ Vaikka onkin selvää, että minun yrityk
seni puolustaa nyt esilläolevan lain muu
tosesityksen hyväksymistä, kalpenee edelli
sen esityksen rinnalla, katson kuitenkin 
asianmukaiseksi minäkin puolestani muuta
malla sanalla asiaan puuttua. 

Esillä olevan ulosottolain muutosesityksen 
tueksi on esitetty kaksi perustetta. En
simmäinen niistä esiintyy hallituksen esi
tyksessä ja se koskee maanviljelijäin vel
kain vakauttaruistoimenpiteitten helpottu
mista tämän esillä olevan lakiesityksen hy
väksymisen kautta. Hallituksen esityksessä 
sanotaan: ,Koska kokemus nyttemmin kui
tenkin on osoittanut, että maataloudenhar
joittajain velkain vakauttaminen eräissä 
tapauksissa on alkaneen ulosottomenettelyn 
johdosta tarpeettomasti vaikeutunut tai 
kokonaan rauennutkin, vaikka vakauttami
sen edellytykset muuten ovat olleet ole
massa, näyttää sittenkin tarpeelliselta, 
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että sanottua - viittaus koskee viime vuo
den lopussa rauennutta lakia - lakia vas
taava väliaikainen laki säädetään uudel
leen. Täten varattaisiin Osakeyhtiö Maa
kiinteistöpankille, jonka toimialaan maa
talouden velkain vakauttaminen nykyjään 
pääasiallisesti kuuluu, riittävä aika tämän 
vakauttamisen toimittamiseen yksityisten 
velkojain kanssa tehtävin sopimuksin ja 
vältettäisiin kuluja ja ikävyyksiä tuottavat 
pakkohuutokaupat. '' Sitten on esitetty toi
nen peruste ja sen on esittänyt herra 
oikeusministeri asian toisessa käsittelyssä 
antamassaan lausunnossa. Oikeastaan se 
peruste oli ote hallituksen aikaisemman 
esityksen perusteluista, ja kuuluu: ,Ny
kyinen taloudellinen pulakausi, joka erityi
sen anakarasti on kohdistunut maatalou
teen, on aiheuttanut maalla olevien kiin
teistöjen pakkohuutokauppojen tavattoman 
lisäytymisen varsinkin eräissä osissa maa
tamme. Kun tällaisten huutokauppojen 
toimittaminen käytännössä miltei poikkeuk
setta joutuu kruununvoudin tehtäväksi ja 
ulosottolaki kieltää kruununvoutia pane
masta toista sijaansa ulosottomieheksi sel
laisiin toimituksiin, johtuu siitä, että 
kruununvoudin on ainakin eräissä tapauk
sissa vaikea, laiminlyömättä muita virka
tehtäviään saada huutokaupat toimitetuksi 
mainitun lain 6 luvun 23 § :ssä säädetyssä 
maaraaJassa, neljässä kuukaudessa siitä, 
kun hän on saanut täytäntöönpanon perus
teena olevat asiakirjat. Sen vuoksi ja kun 
tämän, toivottavasti pian ohimenevän, epä
kohdan korjaamiseen ei ole syytä ryhtyä 
sanotunlaisten virkamiesten luvun lisäämi
seen, näyttää tarpeelliselta jossain määrin 
pidentää mainittua määräaikaa.'' Nämä 
esitetyt perusteet ovat molemmat olemassa, 
ovat siitä huolimatta, että herra oikeus
ministeri edellä viittaamassani lausunnossa 
osaksi yrittikin kieltää sen perusteen, joka 
hallituksen esityksessä esiintyy. Ainakin 
hän yrittää sen kieltää esillä olevan laki
esityksen ensimmäisen eli kuudennen luvun 
23 § :n osalta. Kun minä väitän, että 
myös hallituksen esitykseen sisältyvä pe
rustelu, nimittäin maanviljelijäin velkain 
vakauttamistoiminnan helpottuminen tä
män lain kautta on olemassa, en suinkaan 
väitä, että tämä lakiesitys olisi jonkin
lainen moratorio. En ainakaan tahdo 
väittää, että se on sitä hyvin suuressa 
määrin. Jonkinlaisen moratorion kuiten-

kin sen 23 a § :n kohdalla myös herra 
oikeusministeri tunnustaa. En suinkaan 
myöskään tahdo väittää, että tällä laki
esityksellä voitaisiin korjata esimerkiksi sen 
lainsäädännön puute, josta on tehty aloite 
ja joka koskee pakkohuutokauppain lyk
käämistä toistaiseksi (Ed. Vesterinen : 
Maalaisliitto on tehnyt!). Niin, minä tar
koitan juuri maalaisliiton aloitetta. (Puhe
mies koputtaa.) Mutta, vaikka onkin myön
nettävä, että tämä ei suinkaan ole mikään 
moratorioesitys edes sellaisena kuin se 
nyt on eduskunnan hyväksyttävänä ja että 
se ei suinkaan poista pakkohuutokaup
pojen lykkäämisen tarvetta, niin on sitten
kin tässäkin asiassa puolia, jotka ovat var
teenotettava myöskin hädässä olevan velal
lisen maamiehen kannalta. 

Omasta puolestani en lainkaan kykene 
arvostelemaan kysymystä siitä, onko vält
tämätöntä kaupungeissa pidentää pakko
huutokauppojen toimittamisaikaa sillä ta
valla kuin esillä olevassa lakies1tyksessä on 
esitetty, mutta maaseudulla se myöskin 
velassaolevain maanviljelijäin kannalta on 
välttämätöntä. Tämä pidennetty aika, sillä 
tavoin pidennetty aika kuin käsiteltävänä 
olevassa lakiesityksessä ehdotetaan, on mie
lestäni tarpeellinen monista käytännölli
sistä syistä. Tähänastinen kokemus esi
merkiksi maatalouden velkain vakauttamis
toiminnasta on osoittanut, ettei tämä toi
minta suinkaan ole niin nopea kuin maa
talouden velkain vakauttamislakia säädet
täessä toivottiin. Se, että asiat eivät 
järjesty nopeasti, riippuu monesta syystä. 
Tilojen omistuspaperit eivät lähimainkaan 
aina ole sellaisessa kunnossa, että periaat
teessa myönnetty laina voitaisiin nopeasti 
saada nostamiskuntoon. Monissa tapauk
sissa tuottaa vaikeuksia myös se, että 
maanjakotoimitukset ovat suorittamatta ja 
ainakin tähän asti Maakiinteistöpankki 
näyttää noudattaneen sellaisia lainoitus
periaatteita, että se vain erittäin harvoissa 
poikkeustapauksissa myöntää lainoja mui
hin kuin sellaisiin kiinteistöihin, jotka ovat 
laillisesti toisista erotetut ja omalla rekis
terinumerolla varustetut. Siis m. m. tällai
sista syistä velkojen vakauttamistoiminta 
viipyy ja pidennetty määräaika pakko
huutokauppojen toimittamiselle on jo tästä 
syystä tarpeen. 

Kun velkojen vakauttamislakia säädet
täessä edellytettiin myös akordimenetelmää 
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ja toivottiin sen tulevan käytäntöön lukui
sissa tapauksissa, jotta konkurssimenetel
mät ja pakkohuutokaupat voitaisiin välttää 
ja että tämä pyrkimys saataisiin tehok
kaaksi, olisi myöskin siltä kannalta välttä
mätöntä saada nämä pakkohuutokauppojen 
toimittamismääräajat ainakin niin pitkiksi 
kuin esillä olevassa lakiesityksessä ehdote
taan. On nimittäin niin, että akordi
menettely ainakin nykyisten säännösten 
ja menettelytapojen mukaan edellyttää 
useasti monivaiheisia neuvotteluja velalli
sen ja saamamiesten kesken, niinikään se 
edellyttää välimiesmenettelyäkin ennenkuin 
se lopullisesti järjestyy. Jos pakkohuuto
kaupan toimittamismääräaika on lyhyt, 
saattaa käydä niin, että sellainen arkordi
menetelmä, joka pidemmän määräajan 
kuluessa voisi toteutua, jää toteuttamatta 
ja pakkohuutokauppa, joka voitaisiin mää
rärajan ollessa pidempi välttää, joudutaan 
toimittamaan, tietenkin yleisten etujen va
hingoksi. 

Olen viitannut vain esimerkin vuoksi 
näihin muutamiin tapauksiin, jotka mieles
täni vaativat määräajan pidentämistä sillä 
tavoin kuin esilläolevassa lakiesityksessä 
esitetäan. Lakiesitystä vastaan on esitetty 
huomautuksia, joilta kaikilta ei tietenkään 
voida kieltää arvoa. On sanottu, että 
velalliset ja velkojat näissä ulosottoasioissa 
joutuvat tämän lakiesityksen hyväksytyksi 
tulemisen vuoksi ulosottomiesten mielival
taan. Velallisen kannalta minun mielestäni 
on kuitenkin parempi joutua meikäläisissä 
oloissa useimmissa tapauksissa humaanisen 
virkamiehen mielivallan alaiseksi kuin elää 
ehdottomassa pakkohuutokaupan varmuu
dessa. Meidän virkamieskasvatuksemme 
mielestäni edellyttää jonkinlaista humaani
suutta myöskin ulosottomiehiltä heidän 
harjoittaessaan toimintaansa ja kuten sa
nottu, luottaisin niin paljon myös meidän 
ulosottomiehiimme, tämän heidän kasva
tuksensa perusteella, että minä mieluum
min jättäisin hädässä ja vaikeuksissa olevat 
velalliset sellaisen ulosottomiehen mieli
valtaan, jolla on valta siirtää pakkohuuto
kaupan toimittaminen tuonnemmaksi, kuin 
jättäisin heidät elämään ehdottomassa 
pakkohuutokaupan toimittamisvarmuudessa. 
Tällainen on tilanne velallisen kannalta. 
Mutta saamamiehenkään kannalta ei mie
lestäni tämän mielivallan, joksi sitä on 
sanottu, varaan jääminen näytä olevan 

niin kovin vaarallista. Ei nimittäin tar
vitse edellyttää, että ulosottomiehet saa
dessansa valtuudet pakkohuutokauppojen 
toimittamisajan pidentämiseen, sitä ehdot
tomasti joka tapauksessa käyttäisivät. 
Minun käsittääkseni on syytä pikemminkin 
edellyttää, että ulosottomiehet kaikissa 
niissä tapauksissa, joissa he pitävät sel
viönä, että mitään mahdollisuuksia asian 
järjestämiselle ilman pakkohuutokaupan 
toimittamista ei ole, toimittavat huutokau
pan ennenkuin se pisin määräaika, jota 
laki edellyttää on loppuun kulunut. Tällä 
tavalla siis kaikissa niissä tapauksissa, 
joissa saamamiehen etu ehdottomasti vaatii 
pakkohuutokaupan nopeata toimittamista, 
on sellainen mahdollista ja käsittääkseni 
myös useimmissa tapauksissa tulee tapah
tumaan. 

Herra oikeusministeri mainitsi täällä pu
heessaan, että tämän lainsäädännön kautta 
saataisiin, useasti juonittelevalle ja vasta
hakoiselle velalliselle, kohtuutonta etua. 
Tämänlainen väite nyt tietenkin perustuu 
ensinnäkin siihen käsitykseen, että ulos
ottomiehet kaikissa tapauksissa viivyttävät 
pakkohuutokaupan toimittamista pisimmän 
sallitun ajan, ja sitäpaitsi sen kai täytyy 
perustua sellaiseen käsitykseen, että ulos
ottotoimen alaiselle omaisuudelle ulosmit
tauksen jälkeisenä aikana ehdottomasti tu
lee tapahtumaan jotakin vahinkoa. Miten
kään muuten en ymmärrä saamamiehen va
hinkoa ehdottomaksi selviöksi tällaisessa 
asiassa. Mielestäni on kuitenkin niin, että 
milloin on syytä pelätä velallisen sillä ta
voin hoitavan omaisuuttaan, että sen arvo 
ennen huutokaupan toimittamista ehdotto
masti vähentyy, että siis omaisuus huoli
mattoman hoidon kautta menettää osan 
arvostaan, on ulosottomies velvollinen toi
mittamaan pakkohuutokaupan ennen tä
män pisimmän määräajan loppumista. Ei 
missään tapauksessa voisi tulla kysymyk
seenkään, että nyt esillä oleva lainsäädäntö 
estäisi ulosottomiestä tällaisesta toimen
piteestä. Pikemminkin kai on käsitettävä 
niin, että hän tekisi virkavirheen, jos hän 
huolimatta siitä, että hänen tietoonsa on 
saatettu asioita, joiden perusteella hänellä 
on syytä otaksua ulosmittauksen alaiselle 
omaisuudelle tapahtuvan vahinkoa, viivyt
täisi huutokaupan toimittamista (Vasem
malta: Nyt viivytellään liikaa!). mksi en 
katsoisi, että ulosottomiehen valta, joka 
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tässä kyllä kieltämättä tulee melkoisen 
suureksi, asettaisi myöskään saamamiehien 
oikeuksia liian suuren vaaran alaiseksi, 
koska heilläkin on syytä edellyttää, että 
ulosottomiehet ovat tunnollisia ihmisiä, 
ovat vastuuutunuolla varustettuja virka
miehiä. Siis vaarallista, tältä kannalta 
katsoen, ei mielestäni tämän vallan ulos
ottomiehelle antaminen ole, mutta välttä
mätöntä se on edellä esittämistäni ja mo
nista muistakin syistä, joita en tässä ryhdy 
tarkemmin esittämään. 

Sanon uudelleen, että en suinkaan pidä 
esillä olevaa lakiesitystä sellaisena, että se 
vastaisi pakkohuutokauppojen yleistä lyk
käämistä tarkoittavia esityksiä, mutta sa
non, että se helpottaisi merkitsevällä ta
valla asioitten hoitoa siihen mennessä, 
kunnes mainitun lakiesityksen kohtalo 
eduskunnassa on tullut ratkaistuksi, ja 
laki on tullut saatettua voimaan. Siltä 
kannaltakin, jotta tämän asian käsittelylle 
saataisiin riittävä aika ja jotta sinä aikana 
ei ehtisi tapahtua korvaamattomia vahin
koja, olisi mielestäni lakiesityksen hyväksy
minen välttämätöntä. Maalaisliiton edus
kuntaryhmä onkin päåttänyt yksimielisesti 
kannattaa lakiesityksen hyväksymistä. 

Hallituksen taholta on kyllä tehty ilmoi
tus, että hallitus tulee harkitsemaan sitä, 
eikö tämä lakiesitys, jos se kaikesta huoli
matta tulee hyväksytyksi, olisi jätettävä 
vahvistamatta. Minulla on kuitenkin syy 
vakavasti toivoa, etti1 hallitus, edellyttä
mällä, että lakiesitys nyt tulee hyväksy
tyksi, niinkuin minä hartaasti toivon, että 
hallitus tämän jälkeen asiaa harkitessansa 
kuitenkin tulee asiassa toisenlaiseen tulok
seen, ja että hallitus esittää lakiesityksen 
tasavallan presidentille vahvistettavaksi, 
koska lakiesityksen vahvistamatta jättämi
nen viivyttäisi ehdottomasti asian lopulli
seen ratkaisuun tuloa ja saattaisi tuottaa 
arvaamatonta vahinkoa tärkeille yleisille 
eduille. 

Pääministeri K i v i mäki: Ed. Sund
ström puhui täällä vallan aiheettomasti hal
lituksen nyrkin pöytään iskemisestä (Va
semmalta: Ei suinkaan!). Edellisessä is
tunnossa minä hyvin vaatimattomasti ai
noastaan huomautin, ettei ole tarpeellista 
eikä ole oikein ulottaa pakkohuutokauppo
jen lykkäämistä muille aloille kuin niille, 
missä se on ehdottoman välttämätöntä. Eikä 

ed. Sundström ole esittänyt yhtään perus
tetta, joka voisi kumota tämän käsityksen. 

Ed. Sundström, jonka korkeana lainoppi
neena pitäisi tietää kuinka vaarallista on, 
että poikkeussäännöksiä viedään aloille, 
joissa elämän säännöllisen kulun jatkami
nen on tarpeellista, katsoi mahdolliseksi ryh
tyä tässä asiassa esittämään pateettista de
magogiaa ja henkilökohtaisia, miltei sopi
mattomia syrjähyppäyksiä. Siihen ei mi
nulla ole mitään sanomista, koska jokainen 
ajaa asiaansa niinkuin haluaa. Mutta men
näkseni ed. Sundströmin esityksen asialli
seen puoleen lausun vain, että jo edellisessä 
istunnossa huomautin, että lakiehdotusta 
voitaisiin arvostella aivan toisin kuin sitä 
nyt on arvosteltava, j·os siinä ulosottomie
helle olisi annettu oikeus erityisissä, laissa 
nimenomaan luetelluissa tapauksissa, myön
tää lykkäys, eikä, niinkuin tässä on ehdo
tettu, antaa asian ratkaisemisen riippua 
ulosottomiehen mielivallasta. En suinkaan 
t·ahdo vastustaa ehdotuksia, jotka helpotta
vat todellisessa lykkäyksen tarpeessa oie
vien maanviljelijöiden asiaa. 

Uutta esitystä valmistettaessa, jos sellai
nen tulee kysymykseen, voidaan sen lisäksi, 
mitä äsken mainitsin, ottaa harkittavaksi, 
eikö huutokaupan lykkäämisen myöntämistä 
aikaisemmin mainitsemillani edellytyksillä 
ole mahdollista siirtää oikeusministeriitä 
ulosottomiehelle, jolloin menettely tulisi yk
sinkertaisemmaksi kuin mitä se esillä ole
vassa lakiehdotuksessa on, muutos, josta ai
kaisemminkin on useasti ollut kysymystä. 

Ed. S a r l i n: Herra puhemies! Toden
näköisesti minut sen jälkeen mitä tässä us
kallan lausua, tullaan myöskin leimaamaan 
jäätävän kylmäksi kaikelle sille, mitä maa
talouden hyväksi olisi tehtävä ja ennen kaik
kea velkaantuneiden maanviljelijäin hy
väksi. Olisinkin taipuvainen uskomaan, 
että se hehkuva lämpö, joka eräässä lausun
nossa täällä esiintyi, olisi todella inhimilli
sen sydämen lähimmäiilen rakkauden kylläs
tyksestä lähtenyt, ellei sen ryhmän asiamies, 
jonka puolesta tämä lausunto annettiin, 
olisi, niinkuin minulla on ollut kunnia jo 
kerran tältä paikalta eduskunnalle todeta, 
ulkomailla selittänyt, että yleensä ne aloit
teet, mihin täällä siltä taholta on ryhdytty, 
ovat poliittisesti välttämättömiä maalais
liittolaisten äänestäjämassojen siirtämiseksi 
niille linjoille, joilla lopputaisteluun edellä-



262 'Perjanta,i.na 29, p. S'YYJStkUl1ta 1:933. 

mainitun ryhmän taholta nyt väkevästi py
ritään (Ed. Lahdensuo: Turha yritys! -
Naurua). Minä kuitenkin menen asiallisesti 
asiaan ja koetan lämpimän sydämeni rin
nalla pitää pääni tarpeeksi kylmänä. 

Kuten muistetaan ja esillä olevan ulos
ottolain väliaikaista muuttamista koskevan 
lakiesityksen perusteluissa todetaan, muu
tettiin lokakuun 2 päivänä 19131 annetulla 
lailla ulosottolakia väliaikaisesti siten, että 
6 luvun 23 § :ssä pakkohuutokauppojen toi
mittamista varten maalla säädetty neljän 
kuukauden määräaika pidennettiin kuu
deksi kuukaudeksi, ja että tähän lakiin lisä
tyssä 23 a § :ssä annettiin oikeusministerille 
valta myöntää maalla olevan ulosmitatun 
kiinteistön tai maatalousirtaimiston pakko
huutokauppa lykättäväksi enintään kolme 
kuukautta saman luvun 20 ja 23 § :ssä sää
dettyjen määräaikojen yli. Mikä kaikki kui
tenkin tapahtui vain sen vuoksi, että siten 
voitiin voittaa riittävästi aikaa vakautta
ruistoimenpiteiden loppuun suorittamista 
varten sellaisissa tapauksissa, jolloin velalli
sen velat olivat vakautettavissa. Lokakuun 
2 päivänä 1931 annettu laki oli kuitenkin, 
kuten muistetaan, voimassa vain 1932 vuo
den loppuun, koska oli edellytetty, että sitä 
ennen aikaansaatava laki eräiden maatalou
den velkain vakauttamisesta olisi tehnyt en
siksi mainitun lain tarpeettomaksi. 

Nyt esillä olevan lain perusteluissa on kui
tenkin todettu, että maatalouderrharjoitta
jien velkain vakauttaminen eräissä tapauk
sissa, joka vakauttaminen nykyisin, kuten 
tunnettua, tapahtuu pääasiassa 0. Y. Maa
kiinteistöpankin kautta, on saattanut vai
keutua alkaneen ulosottomenettelyn vuoksi, 
sekä että ulosottolain 23 § :ssä säädettyä 
määräaikaa siitä syystä olisi väliaikaisesti 
edelleen jatkettava maalla 6 kuukauteen, 
jollaista pidennystä hallitus ja lakivaliokun
nan kuulema asiantuntija ovat pitäneet täy
sin riittävänä ja johon lakivaliokunnan 
suuri enemmistökin puolestaan on yhtynyt. 

Suurempaa pidelll!ystä ei ole osoitettu 
tarpeelliseksi senkään johdosta, että ulosot
tomiesten työtaakka on pula-ajan ja talou
dellisen lamakauden vuoksi huomattavasti 
lisääntynyt. Eduskunta on kuitenkin asian 
toisessa käsittelyssä muuttanut puheen
alaisen 2,3 '§ :n sisä:llön oleellisesti toi
senlaiseksi, vieläpä kokonaan toisenluon
toiseksikin. .Sen sijaan, että ulosotto
miehen voimassaolevan lain mukaan tu-

lee, kun kiinteistö on ulosmitattu, n 11 n 
k i i r e i s e s t i, kuten lain sanat kuu
luvat, suorittaa kaikki tehtävänsä, ettei 
omaisuuden myyminen hänen syystänsä vii
västy maalla päälle 4 ja kaupungissa päälle 
3 kuukauden siitä kuin 3 luvun 21 ja 22 
§ :ssä mainitut asiakirjat on otettu vastaan, 
eduskunta väliaikaisen muutoslain toisessa 
käsittelyssä on päättänyt kokonaan poistaa 
23 § :stä ulosottomiehelle säädetyn velvoi
tuksen suorittaa tehtävänsä kiireisesti ja 
tyytynyt sanontaan, että ulosottomiehen tu
lee s i t e n suorittaa, kuten sana kuuluu, 
tehtävänsä, ettei omaisuuden myyminen vii
västy maalla päälle 1 vuoden ja kaupun
gissa päälle 6 kuukauden asiakirjain ,vas
taanottamisesta. Siten on säännös kokonai
suudessaan menettänyt nykyisen luonteensa. 
Maksimi-määräajasta, johon asti asiaa voi
massaolevan lain mukaan ei saisi vitkastut
taa, ellei voitaisi näyttää pätevää virka
estettä, on tullut aikaa normeeraava pää
sääntö, jolla ilmeisesti on pyritty siihen, 
ettei kiinteistöhuutokauppoja, kokonaan 
riippumatta siitä, mitkä syyt ovat ulosmit
tauksen aiheuttaneet, väliaikaisen lain voi
massaollessa yleensäkään pidettäisi, ennen
kuin maalla noin vuosi ja kaupungissa noin 
6 kuukautta on kulunut asiakirjain vastaan
ottamisesta, mutta pitkitys jäisi lakiesityk
sen mukaan kuitenkin ulosottomiehen vapaa
seen harkintaan, niin että hän mielensä mu
kaan voisi päästää tai sitoa. Ulosotonhal
tija ei käytännöllisesti katsoen voisi tämän 
jälkeen viivästelylle yhtään mitään ja hä
nen tarkastettavikseen vuosineljänneksittäin 
lähetettävät ulosottopäiväkirjainotteet pai
suisivat sietämättömän pitkiksi, aiheuttaen 
melko runsaasti lisää työtä sekä ulosottomie
hille itselleen että ulosotonhaltijoille. 

Lakivaliokunnan mietintöön liittyvä vas
talause osoittaa, että niillä säännöksillä, 
jotka eduskunta asian toisessa käsittelyssä 
on hyväksynyt, on tähdätty tykkänään toi
seen päämäärään kuin mitä hallitus on esi
tyksellään tarkoittanut. Sanotaanharr vas
talauseessa - ja samaa puhuttiin poliitti
sin värivivahduksin suuressa valiokunnassa
kin yllin kyllin - että pakkohuutokauppa
tulva on paisunut siksi valtavaksi, että tar
vitaan vaikuttavampia toimenpiteitä asian 
auttamiseksi sekä että normaalisiin oloihin 
päästäisiin parhaiten siirtämällä kaikki pak
kohuutokauppatoimenpiteet määräajaksi, 
kysymys, joka, kuten jokainen heti huo-
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maa, on kokonaan sivulla siitä kysymyk
.sestä, johon ulosottolain nyt esilläolevalla 
muutoksella on tähdätty. 

Kuten herra pääministeri täällä jo edelli
.sessä istunnossa ja vielä tänään on oikein 
osoittanut, esilläolevalla lainmuutoksella siis 
.ilmeisesti, vaikkakin verhottuna, on tah
dottu aikaansaada melko yleinen moratorio, 
joka hipoo perustuslain rajoja ja jonka vält
tämättömyyttä 1lsian yhteydessä, käytän
nimisen tarpeen sanelemana, ei ole edes yri
tetty seikkaperäisesti täällä selvitellä. 

Minulla ei ole syytä uudistaa kaikkea sitä, 
mitä asian käsittelyissä sekä eduskunnassa 
.että valiokunnissa on esitetty. Hallituksen 
taholta on jo mielestäni riittävän selvästi 
osoitettu, että laki sellaisena kuin miksi se 
toisessa käsittelyssä muodostui, tuskin voi
.nee tulla vahvistetuksi. Sain kunnian 
eräässä lausunnossa täällä kuulua siihen 
ryhmään, joka kolmiyhteisenä muodostaisi 
Suomessa tulevan diktatuurin. Mutta minä 
luulisin, että herra pääministeri täällä mai
nitessansa, että voi olla epäilyksenalaista, 
iultaisiinko tämä laki vahvistamaan, on aja
tellut hallituksen tässäkin käyttävän sille 
perustuslain mukaan kuuluvaa oikeutta, 
niin että valtioneuvoston jäsenet, koska pre
sidentti tekee päätöksensä valtioneuvostossa, 
saavat antaa asiassa neuvoja, tähtäämätiä 
toki suorastaan diktatuuriin. 

Tyydynkin siis puolestani vain toteamaan, 
että määräajan pidentäminen yli hallituk
sen esittämän ei ·ole tarpeellinen velkautu
neiden maanviljelijäin velkain vakautta
mistoimenpiteille eikä ulosottomiesten vir
kain säännölliselle hoidolle, sekä että se 
voimaansaatettuna ainakin määrätyissä ta
pauksissa vakavasti loukkaisi ahdingossa 
Dievain saamamiesten etua ja oikeutta ja 
tuottaisi aiheetonta hyötyä niillekin velal
lisille, jotka eivät mitään helläkätisyyttä 
kaipaisi. Edelleen siitä koituisi moninaisia 
haittoja, se on minun käsitykseni, aivan 
samoin kuin hallituksen taholta on viitattu, 
talous- ja liike-elämän säännölliselle kululle 
yleensä ja olisi jälleen omansa ainakin jos
sakin määrin vaikeuttamaan m. m. juuri 
maanviljelijäin luotonsaantimahdollisuuk
sia, jotka muutoinkin jo ovat kireät, jopa 
konkurssipesäin'kin selvittelyä. Harhakäsi
tys siitä, ettei huutokaupanpitoa, ellei nyt 
esilläolevia määräaikoja pidennettäisi, voi
taisi lainkaan jatkaa edes saamamiehen 
tahdosta, lienee toki jo jokaiselta edusta-

jalta hälvennyt, kun jo suuressa valiokun
nassa:kin selkeästi osoitettiin ja todistettiin, 
että ulosottolain, lähemmin sanoen sen 6 lu
vun 20 § :n, mukaan saamamies voi myön
tää milloin tahansa maksuajan pitennystä 
joko lyhyemmäksi tai pitemmäksi ajaksi . 

Suuressa valiokunnassa olin puolestani 
jo tilaisuudessa viittaamaan siihen, että 
asia olisi muuttunut kdkonaan toiseksi, ku
ten täällä jo on huomautettukin, jos laissa 
olisi edes yritetty määritellä ne tapaukset, 
joissa, ja ne syyt, joiden perusteella ah
dingossa oleville velallisille olisi ollut lyk
käystä myönnettävä, eikä jätetty asiaa tyk
känänsä ulosottomiesten mielivaltaan. Sille 
puheelle ei kuitenkaan korvaa suuressa 
valiokunnassa lainkaan kallistettu, vaan 
tehtiin epäilyksenalaiseksi päinvastoin jo 
sekin, oliko valtiopäiväjärjestyksen hengen 
mukaistakaan, että suuri valiokunta, asian 
sinne palatessa, lausuisi muuta kuin yh
tymisensä eduskunnan aikaisempaan pää
tökseen. Ja niin on nyt tästä tärkeästä 
vä:liaikaisesta laista tullut sellainen, etten 
ainakaan minä, ja toivottavasti rinnallani 
moni muu, voi sitä hyväksyä, vaan ehdo
tan, herra puhemies, että laki hylättäisiin, 
niin rtärkeätä kuin olisikin ollut, että 23 a § 
olisi viipymättä saatettu voimaan kunnol
listen viljelijäin pelastamiseksi siinä tarkoi
tetuissa tapauksissa kotikonnuilleen. 

Hallitus voinee kuitenkin keksiä keinoja 
asian pelastamiseksi tältiikin osalta ajan 
lmkatta, ja ·tehnee hallitus edelleen muu
tenkin voitavansa hädänalaisten kunnollis
ten viljelijäin, niinkuin muidenkin velallis
ten aseman helpottamiseksi toimenpiteillä, 
jotka ovat terveellä ja arvostelun kestävällä 
pohjalla, jollaisella pohjalla lakiesitys sel
laisena kuin miksi se eduskunnan toisessa 
käsittelyssä muodostui, ei mielestäni lepää. 

Ed. Kesti: Herra puhemies! - Tämän 
lyhyen eduskunnan koossaolon aikana on 
saanut huomata hallituksen taholta, jos 
pääministerin lausunnot kuvastavat halli
tuksen kantaa, mielestäni liian neuvovan 
asenteen eduskuntaa kohtaan. Pääministeri 
on monta eri kertaa tahtonut tuoda ilmi 
sen, että näin on tehtävä tai muuten se 
ei sovi. Niinpä herra pääministeri täällä 
viime istunnossa tämän asian esillä ollessa 
osoitti lausunnossaan, että tämä laki siinä 
muodossa, kuin eduskunta sille antoi toi
sessa käsittelyssä, olisi hylättävä. Ja jos 



264 Pe:r;j.antaina 2·9 p. syysiiDuuta 1:93'3., 

sitä alistumista ei täällä tapahdu, jää lruki 
vahvistamatta. 

Ne muutokset, jotka lakiin on tehty edus
kunnassa, ovat välttämättömyyden aiheut
tamat. Eduskunnan jäsenet ovat olleet tie
toisia siitä, olisivatpa olleet ilman nyrkin
iskujakin, että tämä keino pakkohuutokaup
pojen lopettamiseksi tällä ulosottolain muu
toksella ei ole niitä parhaimpia keinoja 1 

eikä näin ollen ole käytännöllisyytensä puo
lesta puolustettavissa. Mutta sopinee kui
tenkin kysyä pääministeriltä, mitä muuta
kaan eduskunta olisi voinut tehdä tämän 
pakkohuutokaup,an kurjuuden laimentami
seksi, kun sitä varten ei saada hallitukselta 
erikoista esitystä. Kansanedustajat, jotka 
ovat olleet näkemässä sen tuhoisan hävi
tyksen, mikä maaseudulla tapahtuu lailli
sen ryöstön muodossa, jossa omaisuudet 
siirretään toisiin käsiin ilman, että hätään
tyneille ihmisille annettaisiin aikaa järjes
tää asioitaan, niin edustajat eivät voi olla 
tekemättä jotakin tämän pakkohuutokaup
patilanteen häiritsemiseksi, vaikka toiselta 
puolen näkevätkin ne seuraukset, mitä tä
män lain hyväksymisestä johtuu. 

Tämä muutos lakiehdotukseen antaa to
sin vähätöisille ulosottoviranomaisille tilai
suuden laiskottelemiseen sellaisissakin ta
pauksissa, joissa se ei olisi tarpeellista, 
mihin pääministeri lausunnossaan täällä 
viittasi. Mutta minä tahtoisin herra pää
ministeriä asettamaan vaakalaudalle tämän 
asian yhteydessä mielestäni toisen tärkeän 
puolen asiasta, joka myös häiritsee normaa
lista elämää. Meillähän on vuosia ollut 
havaittavissa se, että velkaiset siirtävät 
onraisuuksiansa pois omasta hallinnastaan 
saadakseen näin aikaa asioittensa järjestä
miseen, joista sitten saamamiehet eivät saa 
mitään, vaikka kuinka kiireellä yrittävät. 
Tästähän tulee olemaan seurauksena ylei
nen jatkuva moraalin rappeutuminen, jota 
ei voida saada enää lainlaadinnallakaan pa
lautumaan ja joka moraalin rappeutumi
nen tulee esiintymään vielä normaalisten 
olojenkin palattua. Tämä omaisuuksien 
siirtovimma on jo niin suuressa mittakaa
vassa, että on eräitä pitäjiä, joissa eivät 
tahdo tietää paikalliset asukkaatkaan, mitä 
mikin omistaa. Senvuoksi ihmetyttää, miksi 
nykyinen hallitus yhtä hyvin kuin edellinen
kin sulkee korvansa sille vaatimukselle, 
joka täälläkin on monta kertaa tuotu esille, 
että pakkohuutokaupat on määräajaksi lo-

petettava. Pitäkö hallitus niitä tilastonu
meroita, joita pakkohuutokaupoista on laa
dittu, vielä liian pieninä~ Laki pakkohuuto
kauppojen lopettamisesta määräajaksikin 
on, se myönnettäköön, järjestyneissä oloissa 
rohkea leikkaus ja epänormaalisten olojen 
tulos, vaan koska muutkaan toimenpiteet 
eivät tuo tuloksia, tuntuu välttämättömyy
delle, että siihen on mentävä, sitäkin suu
remmalla syyllä, koska nlyttää siltä, että 
nousevat konjunktuurit talouselämässä ovat. 
tulossa, joten akordeeraukseerrkaan ei parin 
vuoden kuluttua ehkä tarvitse mennä .. Pää
oman omistajille tämän toimenpiteen 
kautta, jos lamakauden aallonpohja on lo
pussa, tulee varmasti olemaan etua, samoin 
kuin velkaisillekin, jotka saavat jäädä edel
leen yrittämään olleiden konjunktuurivaih
telujen opettamana uutta, varovampaa elä
mää. 

Minä toivoisin, että eduskunta hyväksyisi 
tämän lain, huolimatta niistä murhaavista 
lausunnoista, joita täällä on sitä vastaan 
annettu, koska hallitus voi saada tähän 
lakiin muutoksen eduskuunassa heti, kun 
eduskunta on saanut hallitukselta kunnol
lisen esityksen pakkohuutokauppojen lo
pettamiseksi määräajaksi maataloudenhar
joittajiin nähden. Silloirrhan tämä mahdo
ton ulosottolaki, jdka nyt tuntuu mullis
tavan järjestyneet olot, saadaan kaJhdessa 
viikossa olemattomaksi. 

iMaan sanomalehdistö on koko tämän lain 
käsittelyajan suurin rubriikein antanut 
kansalaisille tiedon, että pakkohuutokaupat 
on aiottu tämän iakiehdotuksen avulla lo
pettaa yhdeksi vuodeksi, vaikka se todelli
suudess'a ei sitä ole. Olisi sen vuoksi 
hauska nähdä, mitkä ryhmät täällä ottavat 
vastatakseen siitä pettymyksestä, joka kan
salaisille täten aiheutetaan, jos tämä laki 
hylätään eduskunnassa. Jos lakia ei vah
visteta, se on asia erikseen, joten asian sii
hen puoleen en tahdo kajota. 

Koska täällä edellinen puhuja teki ehdo
tuksen tämän lain hylkäämisestä, niin minä 
puolestani pyydän ehdottaa eduskunnalle, 
seuraavan ponnen: 

Huomioonottaen maassa vallitsevan vai
kean taloudellisen tilanteen, eduskunta ke
hoittaa hallitusta antamaan eduskunnalle 
kiireellisesti ehdotuksen laiksi pakkohuuto
kauppojen lopettamiseksi maatalouden har
joittajain kiinteimistöihin ja irtaimistoihin 
näihden määräajaksi, ja että hallitus sa-
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maila antaisi edellisestä laista aiheutuvat 
tarpeelliset muutosehdotukset ulosottola
kiin. 

Ed. Ko rvenoj a: Herra puhemies!
Nyt ratkaistavana olevan ulosottolain väli
aikaista muuttamista tarkoittavan lakiesi
tyksen käsittelyssä on käsittääkseni edus
kunnassa ilmennyt melkoista sekavuutta 
siitä, mitä tällä lainmuutoksella tosiasialli
sesti tarkoitetaan. Tätä on omiaan lisää
mään se, että on ajoittain näyttänyt siltä, 
kuin hallituksenkaan taholta ei olisi oltu 
täysin selvillä tarkoitusperistä. Pohjautuu
han hallituksen esityksen perustelu pää
asiassa siihen, että väliaikainen laki pakko
huutokauppojen lykkäämisestä olisi tarpeen 
sen vuoksi, että maataloudenharjoittajain 
velkain vakauttaminen eräissä tapauksissa 
on alkaneen ulosottomenettelyn johdosta 
tarpeettomasti vaikeutunut tai kokonaan 
raU!ennutkin, vaikka vakauttamisen edelly
tykset muuten ovat olleet olemassa. Mutta 
sen jälkeen kun lakiehdotukseen tehtiin 
siinä nyt olevat muutokset, selvisi oikeus
ministerin lausunnosta huomattavasti toisen
lainen kanta. Herra oikeusministerihän 
lausui, että muutosehdotus tarkoittaa ai
noastaan helpotuksen suomista ulosottomie
hille heidän suorittaessaan virkatehtäviään 
ja että tätä päämäärää tavoittelee myöskin 
vuoden 1931 valtiopäivillä hyväksytty ulos
ottolain muutos. .Samalla hän esitti niitä 
haittoja, joita aiheutuu tarpeettomasti pit
kitetystä ulosottotoimenpiteestä. Lakiehdo
tuksen 23 a §.:n hän selitti tarkoittavan mo
ratorion myöntämistä siinä tapauksessa, 
että velallisten velat todennäköisesti ovat 
vakautettavissa. 

Suuressa valiokunnassa asia:a ensimmäistä 
kertaa käsiteltäessä asetuin oman harkin
tani pohjalla pääasiassa lain tarkoitukseen 
nähden sille kannalle, kuin herm oikeus
ministeri täällä on esittänyt, seuraavista 
syistä: Ensinnäkään en käsitä tätä lakimuu
tosehdotusta miksikään erikoiseksi pulan 
helpottamisvälineeksi, sillä en käsitä, että 
asioita sillä korjataan, että niiden ratkaisua 
puoleen tai toiseen luonnottomasti viivyte
tään. Pää,asia on tilanteen auttamiseksi 
keksiä keinoja, millä ylivelkautuneita maan
viljelijöitä voidaan todella nopeasti auttaa 
asiainsa selvittelyssä, silloin kun siihen on 
todellisuuspohjaisia mahdollisuuksia. Näitä 
keinoja on ehkä liiaksikin hitaasti kehitetty, 

mutta se on asia erikseen. Toiselta puo~en 
siinäkin muodossa, mikä lailla on hallituk
sen esityksessä, jää varsin huomattava aika 
asian järjestelylle silloin, kun siihen on 
kerran mahdollisuuksia. Tiedetäänhän, että 
ulosottotoimenpiteet, ennenkuin ne ehtivät 
pakkohuutokauppa-asteelle, voivat viedä lä
hes kuusi kuukautta, ja tähän tulee lisäksi 
lakiehdotUJksessa edellytetty kuuden kuu
kauden aika; ja ellei senkään vielä katsota 
riittävän, niin v,oi oikeusministeri myöntää 
lisäksi lykkäystä kolme kuukautta. Siis 
suurin aikamäärä voi tätä tietä nousta noin 
1'5 kuukauteen siitä kun asianomainen on 
saatettu tietoiseksi, että hänen on toden
teolla ryhdyttävä asioitaan uudelleen järjes
tämään, jos siihen on mahdollisuutta. Yh
tenä apuna velallisella on kaikessa tapauk
sessa iM:aakiinteistöpankki, joka saatuaan 
tiedon ulosmittauksesta ].>:ehoittaa velallista 
hakemaan apua Maakiinteistöpankilta. Ellei 
se ole sellainen pankkilaitos, että se kykenee 
apua antamaan, niin tehtäköön siinä suh
teessa korjaus. Riittävästi aikaa avunsaan
tiin Maakiinteistöpankista tarjoaa kyllä hal
lituksen esityksen mukainen lainmuutos, jos 
vain asianomainen velallinen ripeästi hoi
taa asioitaan. Huomattavana asiain järjes
telyn jouduttamisen helpottajana on pidet
tävä vielä sitä, että Maakiinteistöpankilla 
on oikeus kiinnityksen saantiin jo ulosmi
tattuun omaisuuteen. Siis siitä huolimatta, 
että ulosmittaus on toimitettu, voi velalli
nen rauhassa järjestellä asioitaan Maakiin
teistöpankin välityksellä. Jos taas asiat 
ovat siksi vaikeat, ettei niitä ennen pakko
huutokauppaa voida ratkaista, on Maakiin
teistöpankilla oikeus lunastaa kiinteistö 
pakkohuutokaupan jälkeenkin. !Sitä paitsi 
on nyt koossa olevalle eduskunnalle annettu 
esitys ~iaakiirrteistöpankin tämänsuuntaisen 
toiminnan laajentamisest'akin. Ellei tätä 
tietä nyt voida asioita järjestää riittävän 
nopeasti, niin en käsitä, mitä hyötyä on 
asioiden pitkittämisestä siirtämällä niitä hä
märään tulevaisuuteen, sillä varmaa on, että 
sillä suositaan sellaisiakin "\"elallisia, jotka 
eivät lainkaan tällaista suosimista kaipaa, 
kuten herra pääministerikin edellisessä is
tunnossa mainitsi ja josta minullakin on 
useita esimerkkejä tiedossa. Edustajia näyt
tää tässä asiassa johtaneen harhaan yleisenä 
puheenaiheena oleva pulatilanne, ja ovat 
herkkäuskoisimmat tällä lainsäädäntötoi
menpiteellä luulleet auttavansa tuntuvasti 
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asiaa, mutta lienee joukossa sellaisiakin, 
jotka ovat asiaan sotkeneet jotain muutakin, 
niin että täytyy valittaa, kuten herra pää
ministerikin mainitsi, että vissien yksipuolis
ten päämäärien ajaminen on voinut siinä 
määrin himmentää asiassa ulkokohtaista ar
vostelua, että syntyy lakiehdotus, jonka 
voimaan saattaminen aiheuttaa epäilyksiä. 
Mutta samalla minun täytyy kuitenkin va
littaa, että herra pääministeri esiintyi 
asiassa vähän liian myöhäisellä asteella, var
sinkin kun, kuten alussa viittasin, herra pää
ministerin olisi pitänyt jo aikaisemmin huo
mata, että eduskunta oli tässä asiassa jonkun 
verran harhaan johdettu. 

Edellä esittämilläni perusteilla katson siis 
olevan paikallaan, ettei lakiehdotusta nykyi
sessä muodossaan hyväksytä, jos varsinkin, 
kuten täällä herra pääministeri mainitsi, 
uusi lakiehdotus lietimmiten saadaan ja sii
hen tehdään ne korjaukset, jotka eduskun
takäsittelyn aikana ovat katsotut tarpeen 
vaatimiksi. 

Ed. V a 11 a s: Niinkuin täällä jo käy
tetyissä puheenvuoroissa on mainittu, niin 
tämän asian esillä ollessa edellisessä täys
istunnossa herra pääministeri moitti edus
kunnan enemmistöä siitä, :kun se oli muut
tanut hallituksen esitystä, siten kuin se nyt 
on muutettu. Tällöin herra pääministeri 
lausunnossaan toi esille kaikki sekä todel
liset että oletetut tämän lain varjopuolet 
samalla tuomiten sen tietenkin hylättäväksi. 
En tahdo mitenkään kieltää, etteikö pää
ministerillä olisi ollut vissi oikeutuksensa 
tähän, mutta siihen tapaan 'ja sävyyn näh
den, millä se esitettiin, en ilman muuta voi 
tyytyä. Eihän ole eduskunnan viaksi luet
tava sitä, jos hallitus esitystä valmistaes
saan ei ollut riittävässä määrässä ottanut 
huomioon maassa vallitsevaa hätätilannetta. 
Ja kun ei niin ollut tapahtunut, on edus
kunnan enemmistö tämän tilanteen vaka
vuuden syvästi tuntien ja käsitykseni mu
kaan täysin vi1pittömässä mielessä pyrki
nyt saamaan siihen sellaisen muutoksen, 
joka todella vastaisi tilanteen asettamia 
vaatimuksia. Sananlaskussa sanotaan, että 
hukkuva tarttuu oljenkorteenkin pelastusta 
toivoessaan, ja minä tahtoisin verrata edus
kunnan enemmistön kannanottoa tässä ky
symyksessä juuri tuollaiseen epätoivon vim
massa tapahtuneeseen pelastautumisyrityk
seen. Kun lisäksi ottaa huomioon sen, että 

edustajien keskuuteen oli levinnyt sellais
takin käsitystä, että tämä hallituksen esitys 
tappaisi kaikki edustajien tätä samaa ky
symystä koskevat aloitteet, ja kun tästä 
syystä johtui vielä epäilemään sitäkin mah
dollisuutta,. että tämä esitys olisikin :juuri 
siinä tarkoituksessa annettu, ja kun vielä 
mainitsen senkin, jaka täällä edellisessä pu
heessa tuli mainituksi, että herra päämi
nisteri esiintyi tässä asiassa, sanoisinko, 
liian myöhään, niin minun täytyy todeta 
tämän johdosta, että on ollut syytä sysissä, 
jospa on oUut sepissäJkin. 'Toivottavasti 
herra pääministeri vielä tahtoo tarkistaa 
eduskunnan ·enemmistöön kohdistamaansa 
arvostelua. Mitä sitten itse asiaan tulee, 
niin minä puolestani myönnän sen, että 
eduskunnan enemmistön aikaansaama muu
tos olisi, kuka ties herra pääministerinkin 
mielestä, paremmin onnistunut, jos se olisi 
tehty vain sanotun lain 23 a § :n kohdalla. 
Mutta sekin on tällä hetkellä vain oletta
mus, josta ei tiedä, miten sen asian laita 
käytännössä olisi ollut. 

Siihen katsoen, kun hallituksella on tilai
suus antaa uusi ja parempi lakiesitys edus
kunnalle vielä senkin jälkeen, lk:un tämä 
käsiteltävänä oleva ehdotus on tullut hy
väksytyksi, niin tulen kaiken varalta anta
maan ääneni tämän lain hyväksymisen puo
lesta. 

Ed. E s t l a n d e r: Min anmärkning, 
som ja;g tidigare vid behandlingen av 
ärendet framställt,. innehär att den änd
ring, viReen fått inflyta i 23 §, genom sitt 
syfte alls icke hör dit och att den, däri 
införd, gör lagförslaget både logiskt och 
lagtekniskt omöjligt. J ag ber, herr tal
man, att få med denna motivering under
st_öda förslaget att lagen nu måtte för
kastas. Å regeringen ankommer ju sedan 
att överväga om ett nytt lagförslag bör 
överlämnas till riksdagen. 

Ed. S u n d s t r ö m: Sen jolidosta, että 
pääministeri lausui, ettei hän mitenkään 
ollut esittänyt jyrkässä äänilajissa vaati
muksia eduskunnalle, luen uudelleen sen 
kohdan puheesta, jota on hänen oman puo
lueensa lehdistössä pidetty nyrkiniskuna 
ja kuten mainittu diktatuurin väläyttämi
senä. Hän sanoi ehdotuksesta seuraavaa: 
,Tarpeetonta pysähtymistä liike- ja talous
elämän säännöllisessä kulussa ei nähdäk-
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seni voida sallia, vaan on hallituksen, 
jos esillä oleva lakiehdotus kuitenkin hy
väksytään, otettava harkittavaksi, o:niko 
ma;hdollista lakiehdotuksen johdosta synty
vät huomattavat haitat poistaa hallinnolli
sin toimenpitein, vai onko, jos tämä 
€i näytä 'käyvän päinsä, lakiehdotus jä
tettävä vahvistamatta". Eikö tässä ole 
esitetty selvä uhka siltä varalta, että 
laki hyväksytään? En ymmärrä, mi
ten se olisi voitu sanoa selvemmin. Mie
lestäni olen tällä lausunnon lukemisella 
myöskin esittänyt todistukset väitteelleni. 
Totean lisäksi, ettei pääministeri ole voinut 
esittää mitään asiallista esitystiini vastaan. 
Pääministeri huomautti, että olen tehnyt 
itseni syypääksi pateettis-demogogiseen 
,esiintymiseen. Tämä väite on juuri sellai
nen henkilökohtainen loukkaus, josta herra 
pääministeri itse minua syyttää, ja liittyy 
se niiden loukkausten pitkään sarjaan, 
jota edustamaani ryhmää vastaan pää
ministerin ja hallituksen taholta niin 
runsaasti on katsottu voitavan syytää 
{Vasemmalta: Entäs siellä?). 

Mitä sitten tulee ed. Korvenojan täällä 
esittämään lausuntoon, niin pyydän kiin
nittää huomiota vain yhteen ainoaan koh
taan. Ed. Korvenoja arvostelee tilannetta 
voimassa olevan lainsäädännön perusteella. 
Kuten tiettyä, on eduskunnassa kuitenkin 
tehty aloitteita siihen suuntaan, että laa
jemmatkin piirit, kuin nykyisin, tulisi
vat osallisiksi yhteiskunnan avusta. Mei
,dän mielestämme on välttämätöntä, että 
nykyisiä avustaruistoimenpiteitä laajenne
taan. Mutta jotta nämä avustaruistoimen
piteet voisivat tulla niiden hyväksi, jotka 
nyt jo ovat ulosmittausuhan alaisia, niin 
on välttämätöntä, että näiden kohdalta 
ulosmittauksia tai niiden johdosta tapah
tuneita pakkomyyntejä voidaan lykätä 
siksi, kunnes uusi lainsäädäntö ehditään 
aikaansaada. Tämä mielestäni on näkö
kohta, jonka ed. Korvenoja on kokonaan 
jättänyt huomioon ottamatta ja mikä juuri 
meidän kohdaltamme on erittäin tärkeä, 
koska katsomme, kuten sanoin, että vakaut
taruislainsäädäntö on uusittava· ja yhteis
kunnan apua annettava niillekin, jotka ny
kyisen lainsäädännön mukaan eivät voi 
tulla siitä osallisiksi. 

Ed. K i v i o j a : Minäkin yhdyn siihen 
arvosteluun, että pääministerin esiintymi-

nen tuli liian myöhään. Kun hän nyt sa
noo, että laki olisi pitänyt tehdä sellainen, 
että ulosottomiehille ,eräissä laissa tarkem
min määrätyissä tapauksissa" olisi annettu 
oikeus myöntää lykkäystä, niin hänen olisi 
pitänyt yhtyä kannattamaan sitä ehdotusta, 
jonka kaksikin kertaa tein, että tämä laki 
olisi toisen käsittelyn kestäessä palautettu 
lakivaliokuntaan. Tämä hänen kaipaa
mansa muutos lakiin on siksi suuri, että 
se olisi tarvinnut tällaisen perinpohjaisem
man käsittelyn. On kyllä vahinko, että ei 
mitään lippuäänestystä siitä ehdotuksestani 
suoritettu, mutta erinäisistä kriteerioista 
minulla on syytä vetää se johtopäätös, että 
hän vastusti sitä ehdotusta. Siinä vai
heessa hänen olisi pitänyt esiintyä. 

Ed. Sarlinin lausunnon johdosta haluai
sin myöskin tehdä pienen huomautuksen. 
Hän valitti sitä, että tästä laista on jätetty 
pois sana : ,kiireellisesti". , Ulosottomiehen 
tulee niin kiire e 11 i se s t i toimia". 
Minä tahtoisin antaa hänen valittelulleen 
osoitteen. Se, joka nämä sanat ehdotti 
poisjätettäväksi, tästä laista ,kiireellisyy
den" poistettavaksi, oli hänen ryhmätove
rinsa ed. Rydman. 

Ed. Ny m a n: J ag ber att få framhålla 
att jag icke kan godkänna ifrågavarande 
lagförslag, främst på grund av de ändrin
gar, som omotiverat införts under riks
dagsbehandlingen. Denna min ståndpunkt 
är dikterad av sakliga skäl, och jag är full
komligt omedveten om några taktiska över
enskommelser av den art rdm. Sundströms 
agitatoriska första andragande här an
tydde om. På vilket håll de partitaktiska 
manövrerna äro mest gouterade, det läm
nar jag till riksdagens bedömande. 

Då hr statsministern ställt i utsikt en ny 
proposition i ärendet, sedan den nu till be
handling föreliggande förkastats, så har 
ju riksdagen möjlighet inom kort att ånyo 
upptaga frågan till behandling, och jag 
hoppas, att den då blir på visst håll be
handlad mer sakligt än denna gång. Jag 
omfattar förslae-et om lagförslagets för
kastande. 

Ed. S o m e r s a l o : Täällä on ed. Sarlin 
jo toiseen kertaan tehnyt eduskunnalle sel
koa eräästä isänmaallisen kansanliikkeen ta
holta ulkomaiselle lehdelle annetusta haas
tattelusta, jossa hänen ilmoituksensa mu-
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kaan on muka selitetty erinäiset esitykset 
välttämättömiksi maalaisliiton jäsenmasso
jen valtaamiseksi, joten siis sanotusta haas
tattelusta selviää näiden esitysten demagoo
ginen tarkoitus (Keskustasta : Aivan niin ! ) . 
Kun tällaisia haastatteluja yleensä ei ulko
maalaisille lehdille ole annettu muita kuin 
eräs, jonka minä olen antanut Völkischer 
Beobachterille ja jota ed. Sarlin siis toden
näköisesti tarkoittaa, tahdon tässä huomaut
taa, että mitään tällaista ajatusta minä en 
ole lausunut eikä sellaista ole myöskään mis
sään lehdessä muka minun haastattelunani 
painatettu, joten siis joko ed. Sarlin vali
tettavasti ei hallitse saksankieltä ja on tul
kinnut tämän väärin taikka on hän tehnyt 
itsensä syypääksi sellaiseen menettelyyn, 
jonka nimeä minä en tahdo tässä lähemmin 
mainita. Huomautan vain, että sellainen 
kaikkein vähimmin on omiaan koroittamaan 
sitä eduskunnan arvovaltaa, jonka puolesta 
ed. Sarlin sanoo taistelevansa. 

Ed. S w e n t o r z et s k i: Herra puhe
mies! Ilmoitan, etltä olen asiassa samalla 
karunaHa kuin ne suuren valiokurnnan sosia
lidemokr8Jattiset jäsenet, joiden rmyötäva;iku
>tuksella tämä hallitukselle vaste:nrmielin,en, 
mutta palkollisten huutokauppojen abisille 
kansalaisille tervetullut eduskunnalill twhänr 
astinen päätös oo synrtynyt. En ryhdy kui
tenkaan ,puhumaa!IlJ tästä asia!srta;, koska olen 
tietoinen,. etltä ryhmäm.i enemmistön llmnta on 
toiseniJ.ainen, mutta sensijaan tahtois!in lau
sua muutamia sanoja tämän ristiriida;n pää
syylliBeHe - istuvan hallirtuksen herra pää
ministeriUe, ikoska härn:en uhkavaatimuk
sensa ka,ipaa eräitä :reunamuistutuksia. 

Meilläkin ·on oikeus muutamia ajwtuksia 
istuvalle hallitukselle eduskunnan lavalta 
esittää. Olen nimittäin huomannut, että 
nykyinen hailliltus on unohta:111ut kokonaan ne 
parlamenttaruriset voimasuhteet, joiden. v.al
littessa; herra Kivimäen hallitus on Ollllasta 
a;loitte.estaan päät,tänyt jatkaa omaa toimin
.taansa eduskuntavaalien jälkeen. Ehkä tämä 
tosin laillinen mutta epäparlame.nttaa;rinoo 
ilmiö olisiki[}J menn,yt syksyn pimeydessä 
huomaamatta, jollei hallituksen yliorkainen 
ja ,siinä suhtee:ssa sopimaton asenne edus
kunnan edessä samaten kuin sen monet 
muutkin otteet olisi kiinnittän,yt laajojen 
poliittis>te'llJ piirien huomiota kaht-een seik
kaan. Ensiksi siihen, .. että hallituksen yh
teistoiminta: ja yhteisymmärrys uuden edus-

klllllllan kanssa ei 1epäJä minkään enn.aikolta 
myönnetyn tai it8Jrkistetun parlamentta:ari
sen luottrumuksm ,pohjalla. Ja toiseksi sii
hen, että herra Kivimäiki j8J hänen hailliltuk
serusa ei ole ottanut omasta aloitteestaan nå:in 
tärkeätä yhteistoimirm8J:DI kysyrrnystä ,8JSiaill'
omaiJs,i:ssa instansseissa esille,. vaikika hyvä 
parlamenttaarinen rt;apa tapahtuneideru edus
kuntavaalien. jälkeen ja uusien konjuniktuu
,rien vallitessa tällaista men,ettelyt8lpaa ikyUä 
edellyttäisi. Tätä taustaa vasten syntynyttä 
ristiriitaa arvosteltaessa herättää epäilemättä 
suurta ihme:trtely.ä ja osittain myöskin 'hy
myilyä se esimtymista.pa,, joHa herra pää
ministeri luulee voiva:n.sa imponeeratru sellai
seen uuteen eduskuntaan,,. joka ei ole oJlut 
myötävaikuttamassa nykyisen 'ha1litukoon 
nmodostamiseen eikä! IIJJäin muodoin ka.lliiJJa 
pienintäJkään. ·edesvastuuta SC'IlJ olCiffiassar 
oloSita. Sen sijaan, että hallitus ailJtaisi ym
märtäl~, dtä se tarjoaa uudelle eduskUDJ
nalle tilaisuuden määrätä suhteensa hani
tukseen, aha herra pääministeri esiinty
missarj8JUSa epäparlamenttaarisella uhikauk
sella jättää! edUJskunna[}J lailliset päältökset 
vahvistrumatt.a. Herra Kivimäen hallitus on 
parlamenttaarisesti ja kokoonpwnolta.8JllJ liå.an 
.epämääräilllen voidakseen ,esiintyä :sel1aiseUa 
varmuudell8J äsken vali.tun parlamentin 
edessä. Uusi eduskunta edustaa SuOiinen 
kansaa, mutta minä kysyn, ketä edustaa 
poliittisesti ja parlamerruttaarisesti tämän 
uuden eduskunnan ·edessä' viimevuotinen 
hallitus~ Minusta :tunrt;uukin, et:tä: hallitus 
tässä .suhteessa on laimin1yönyrt; parl8Jmeil1Jt
taarista yhteistoimintaa edellyttävän. enna!k
koselvitrtelyn,. mikä on !laskettava vahingoksi 
hallitukselle itselleoo, ·eduslkurmalle ja asioi
den käsittelylle edu~unnassa. 

Ed. 0 u l a s 1m ,a a: Pyydän saada vain 
kannattaa ed. Kestiru täällä aiik:a:isemmin te
kemäJä ponsiehdotusta. 

,Ed. W i i k : Minäkin pyysin puheenvuo
ron kannattaakseni ed. Kestin esittämää 
anomuspontta. 

Ed. S a r l i n: Ed. Somersalon lausunnon 
johdosta pyytäisin huomauttaa, että minä 
en ,ainoastaan ,näJhtävästi'' tarkoilttanut 
,.,Völkischer Beolbachterille" ailillJettua haas
tattelua, vaan minä tar'lmitin juuri sitä. Se 
on annettu viime elolkuun 1 päivänä ja jul
kaisltu Völkischer Beobachterrssa elokuun 
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2 päivänä. Ilkälvä kyllä ed. Somersalo ei sil
Jioin, 'k.nn tminä ·OOS~ kerran tälmämi ,asian 
eduskrmDJan ,puhujalavalta esitin, ryhtynyt 
m:ilnua koettaanaaJU ojentaa, siNä silloin mi
nulla oli mukanani mainittu saksankielinen 
lehti ja minä olisin lukeiJJut as~an siittä sak
sankielellä näyttääroseni,. että ymmärrän 
sitä. Mutta ikun lehti,, ikävä kyllä, ei tällä 
!kertaa ole muikanani, nim,. ed. Somersalo, tu
len soo vastaisuudessa 1ukemaan näy.ttäälk
seni ymmärtruvänri saksankieltä ja todetak
seni, etten minä missääJn ole erehtynyt. 

Ed. K o .m u: Käydystä keskustelusta 
:päättäen saattaa o1etta&,. että tämä nylt lkäsi
teltäväruä oleva laki tulee hylätyksi ja halli
tus tulee antamaaJU myöhemmin uurlen esi
tyksen, jossa otetaan huomioon es·~tystä va:s
ta3illl eduskunnassa tehdyt muistutukset sekä 
rakeliltamaan esityksensä sille pohjalle, ettei 
pakkohuutolkauppojen lykkä:äJin:Usestä pääsisi 
osaNisiksi ne, joille se ei ole tarpeelliruen eikä 
suotava. Kun hallittus siis siinä tapauksessa, 
että laki hylätään .tai jätetäoo vahvista
matta, .tulee antamaaJU uuden esityksen, toi
voisin, että hallitus 'sovittaisi tällöin pakko
huutokauppojen lyk!k:ääJin:Usestä osallistuvien 
joukkoon myöskin pa1!kann•auttijat, joilta 
velasta melkein poikkeuksetta voidaan ii1Y
kyjään lkolmaosa palkasta u1losmitata, ilman 
että heidän mieltään kysytääa:tikään,. ja näin 
ollen he jäävä:t siis edelleen vanhan lain 
alaisiksi. Tämä71' vuoksi,. että pa&anruautti
joillekin vastai8uudessa tultaisiin tekemään 
oikeutta, olen sitä mieLtä, että; tämä esitys 
olisi nyt hylättävä, ja toivon, että hallitus 
ottaa myöskin mainitsemani kaikkein huo
noimmassa :asemaJSsa olevat vastaisuudessa 
huomioon. 

Ed. Pennanen: Niin toisen kuin toi
senkin .täällä esitetyn mielipiteen puolesta 
on vakuutettu,. että takana on, puhtaasti 
asialliset syyt. Minä otan nämä vakuudet 
täydestä (Ed. Sventorzetski: Niin täyltyy 
ottaa!). Mutta pyydän huomauttaa siitä, 
että kyllä tässä keskustelussa on esiintynyt 
paljon muutakin kuin asiallista. Minä en 
käsitä, mitä joku sanomalehtihaastattelu tai 
jonkun edustaj.am. saksankielen taito kuuluu 
.tämän asian yhteyteen enkä minä pidä pää
asiana arvostelua siitäkään, onko herra pää
ministeri esiirurtynyt tässä liian jyrkrusti vai 
aivan tarpeen mukaisesti. Minun mie1es
täni hailitulk.sen on esiinnyttävä kylliUJ sel-

väisti ja tarmokkaasti siHoin lkun katsoo sii
hen .tarvetta ole~an. Myönnän kyllä minä
kiilll, että hallitus mahdollisesti olisi voinut 
käs~yksensä i1moirttaa jonkun vermn aikai
semmin. 

Mitä sitten aBiaan tulee, niin minä olen 
;asian alkuvaiheissa ollut hallituksen· esityik
sen kannalla enkä twstä lakiehdotuksesta ole 
pyrkinyt valmistamaan minkäänlaista osit
taistalkaan moratoriolakia, mutta suuressa 
valioikunnassa päiäasiallisesti muodollisista 
syistä olen kyllä yhtynyt eduskunnan käsi
tykseen, ja toiseksi siitäkin sy.ystä, lkun eli! 

lakiehdotusta twssä:kään muodossa kuin se 
nyt on esillä, pidä niin kovin haitallisena 
ja vaaralli·sena. Mutta kun haUittrksen puo
lesta on ilmoitettu, että asiasta tultaisiin an
tamaan uusi esitys, jossa todennäköisesti 
mentäisiin 1siihen,, että 23 a § kävisi tarpeet
tomaksi, ja se oikeus, joka siinä ehdotetaan 
oikeusministerille, siirrettäisiin ulos-otto
viranomaiselle,. niin minun mielestäni jo 
yksinomaoo tä1stä syystä paraneisi lakiehdo
tus aika paljon, sillä ei ainakaan kaikkien 
velallisten tule tarpeenkaa;n, vaartie,ssa kään~ 
nyttyä oikeusministerin puoleen, joka on 
siksi, sanoisin ylhäinen ja kaukainen viran
omainen monelle sydänmaan maanviljeli
jälle. Miikäli tällaisen ilmoituksen Ma·an
kiinrteistöpan'kki tekee velallisen puolesta, se 
kyllä käy tietysti helpommin ja käytännölli
semmin päinsä. Mutta, kuten1 sanoin, asia 
jo yksinomaan siitä syystä, että ulosotto
viranorrnainen voisi visseillä edellytyksillä 
harkita onko jatkettu aika tarpeen vaatima 
vai ei., minä katson, että se ajan humka, 
j'onka tämän asian hylkääminen aiheuttaisi, 
tulee korvatuksi sillä, että laki loppujen lo
puksi tulisi paremmaksi kuin .:rp.itä se nyt on 
jos näin hyväksyttäisiin. 

Minä näistä syistä yhdyn kannattamaan 
niitä, jotka ehdottavat tämän lakiehdotuk
sen tällä kertaa hylättäväiksi. 

Ed. V allas: Ed. Komun lausunnon 
johdosta pyytäisin huomauttaa, kun hän 
toivoessaan hallitukselta uutta esitystä 
tässä asiassa, niin hän ehdotti, että pal
kannauttijoita erikoisesti siinä olisi muis
tettava. Nythän kuitenkin on asia sillä ta
valla, että palkannauttijathan nyt ovat 
niitä, joilla rahaa on, jotka voivat jota
kin ostaa ja maksaa myöskin veikansa 
(Vasemmalta : Jos niillä on palkkaa ! ) . 
Tlarkoitan nimittäin sellaisia palkannaut-
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tijoita, jotka saavat vakituisesta toimesta 
tai virasta palkkatuloa. Jos hän tarkoitti 
työläisiä, joilla on vain 1 : 50 tuntipalkka 
taikka 10 a 15 markan päiväpalkkaa, niin 
asia tietenkin on toinen, mutta sitä hän ei 
tietenkään tarkoittanutkaan. 

Ed. P i t k ä n e n : Minun teki mieleni 
myös ed. Komulle huomauttaa siitä, että 
palkannauttijat ovat tässä asiassa nyt niin 
paljon edellä maanviljelijöistä jo, että ei 
siinä suhteessa liene mitään syytä vielä 
käydä korjausta tekemään. Onhan tun
nettua, että palkannauttijoilta otetaan 
vain 113 tuloista. Jos palkka on niin pieni, 
että perheellisen palkka on vain 30 mark
kaa päivässä, niin siitä ei oteta mitään. 
Mutta maanviljelijöiltä myydään a m
m a t t i ja se tehdään useissa tapauksissa 
aivan kykenemättömäksi tämän toimen
piteen kautta perheestänsä huoltamaan. 
On tapauksia, että velkoja on kulkenut 
ulosottomiehen mukana myymässä ja on 
myyty ruoka-aittakin niin tyhjäksi, että 
seuraavalla kerralla syöntiin ei ole ollut 
varaa. 

Ed. K o m u : Minä kyllä olen tietoinen 
siitä, että perheelliseltä mieheltä, jos hä
nen palkkansa ei ylitä 30 markkaa päi
vässä, ei voida ulosmitata. Mutta käytän
nössä on kuitenkin menty siihen, että tätä 
määräystä ei ole noudatettu. Minä olen 
kahtena edellisenä kesänä joutunut anta
maan lainopillisia neuvoja sellaisille työ
läispoloisille, jotka ovat päässeet talven 
työttömänä oltuaan lyhyeksi ajaksi töihin 
kesällä ja heti ensimmäisestä tilistä on 
,rouhaistu'' -heiltä 113 , vaikka palkka toi
sessa tapauksessa on ollut 30 markkaa, 
toisessa on jäänyt sen allekin. Nämä 
onnettomat eivät valitusteitsekään voi 
saada mitään oikaisua sen vuoksi, että toi
menpiteet viipyvät niin kauan, vaiitti tai 
ei, että veromäärä ehditään periä siihen 
mennessä loppuun. Ei ole ollut siis apua, 
vaikka olisi valitettukin. Ja nämä epä
kohdat voidaan kyllä lainsäädännöllä ja 
myös hallinnollisilla toimenpiteillä estää, 
jos vain on halua. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Sarlin ed .. Estlanderin ja Korvenojan 

kannattamana ehdottanut, että lakiehdotus 
hylättäisiin. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Sarlinin ehdotukseksi. Ed. Kesti ed. Ou
lasmaan kannattamana on ehdottanut hy
väksyttäväksi näin kuuluvan ponsilausel
man: ,Huomioonottaen maassa vallitsevan 
vaikean taloudellisen tilanteen, eduskunta 
kehoittaa hallitusta antamaan eduskun
nalle kiireellisesti esityksen laiksi pakko
huutokauppojen lopettamiseksi maatalou
denharjoittajain kiinteimistöihin ja irtai
mistoihin nähden määräajaksi, ja että hal
litus samalla antaisi edellisestä laista ai
heutuvat tarpeelliset muutosehdotukset 
ulosottolakiin." Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Kestin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puh e m i e s: Äänestyksessä esitän me
neteltäväksi sillä tavalla, että ensin äänes
tetään lakiehdotuksen hyväksymisestä tai 
hylkäämisestä ja sen jälkeen otetaan rat
kaistavaksi erillisenä ed. Kestin ehdotus. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena 
kuin se on toisessa käsittelyssä päätetty, 
äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, on ed. 
Sarlinin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
77 jaa- ja 109 ei-ääntä, 6 tyhjää; poissa 7. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a 11 i o koski: Pyydän avointa 
äänestystä. 

P u h e m i e s : Å voin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seiso alleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 
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,,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

:A.akula, Aittoniemi, Ala-Kulju, Alestalo, 
Annala, J., Annala, V., Arffman, Asikai
nen, Brander, Ellilä, Halonen, A., Han
nula, Hautala, Heikkinen, Hirvensalo, 
Honkala, Huittinen, Hänninen, Ikonen, 
Jauhonen, Jutila, Kaasalainen, Kaijalai
nen, Kalliokoski, Kares, Karvetti, Kaura
nen, Kemppi, Kesti, Kivenoja, Kivioja, 
Koivisto, Koivuranta, Kuja:la, KU!kkonen, 
Kulovaara, Kämäräinen, Kääriäinen, Lah
densuo, Lahtela, Lampinen, Leppälä, Lohi, 
Luostarinen, Löthman, Miikki, Mäke'läinen, 
Nikkola, Oulasmaa, Paksujalka, Perho, 
Pilppula, Pitkänen, Rantanen, Riipinen, 
Rytinki, Räisänen, Salo, Sariola, Schildt, 
Setälä, Simojoki, Soininen, Somersalo, 
Sundström, Suokas, Suurkonka, Sventor
zetski, Takala, Tapaninen, Tarkkanen, Tu
kia, Tuomivaara, Vallas, Valta, Vehkaoja, 
Venho, Vesterinen, Vilhula ja Väisänen. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aarniokoski, Ampuja, An
dersson, Bryggari, Böök, Colliander, 
Evkko, Estlander, Fagerholm, Forstadius, 
v. Frenckell, Furuhjelm, Haga, Hakkila, 
Halonen, T ., Harvala, Heiniö, Helenelund, 
Helo, Herrala, Hilden, Hiltunen, Honka, 
Horelli, Huotari, Hämäläinen, Hästbacka 
Inkilä, Jacobsson, Jatkola, Jern, Jokinen: 
Junnila, Kettunen, Kivimäki, Kivisalo, 
Koiv~lahti-Lehto, Komu, Koponen, Kor
venoJa, Kosonen, Kullberg, Kuusisto, 
Lastu, Lehtokoski, Lehtonen, Leiwo, Le
pistö, Lindman, Lindström, Linkomies, 
Linna, Lonkainen, Lumijärvi, Lumme, 
Malkamäki, Malmivuori, Mangs, Mantere, 
Marttila, Mattsson, Meriläinen, Metsäranta, 
Moilanen, Mustasilta, Nyman, Oksala, Ok
sanen, Pajunen, Palmgren, Pekkala, P~l
tonen, Pennanen, Penttala, Pesonen, Poh
jala, Puittinen, Pärssinen, Reinikainen, 
Rydman, Ryömä, Salmenoja, Salonen, Sar
iJ.in, Sergelius, Sinisalo, Siren, Sjöblom, 
Soini, Syrjänen, Hä:vkkä, Söderhjelm, Tan
ner, Toivola, Toivonen, Tolonen, Turkia, 
Turkka, Tyrni, Vaarama, W enman, Wick
man, Wiik, Virkkunen, Voionmaa, Ahl
ström, östenson ja Österholm. 

Poissa ääruestyksestä ovat seuraavat 9 
edustajaa: 

Aattela, von Born, Eskola, Heiskanen, 
Myllymäki, Paasivuori, Rantala, W ainio ja 
Welling. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 80 jaa- ja 109 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hylännyt laJkiehdotuk
sen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely on päät
tynyt. 

P u h e m i e s : Tulee äänestettävä•ksi ed. 
Kestin ponsiehdotuksesta. 

Joka hyväksyy ed. Kestin ehdotuksen, 
äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, on sa
nottu ehdotus hylätty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
107 jaa- ja 6.3 ei-ääntä, 3 tyhjää ; poissa 2:6. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Kes
tin ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi oppivelvollisuudesta 15 päi
vänä huhtikuuta 1921 annetun lain 9 § :n 

muuttamisesta. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 1 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e-
1 y y n yllämainittu, siinä valmistelevasti 
käsitelty vuoden 193•1 vp :ltä lepäämässä 
oleva lakiehdotus. 

lP u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on si
vistysvaliokunnan mietintö n :o 1. Ensin 
sallitaan keskustelu asiasta. :Sen jälkeen 
tehdään valtiopäiväjärjestyksen 73 :§ :n mu
kaisesti ääntenenemmistöllä päätös laki
ehdotuksen muuttamattomana hyväiksymi
sestä taikka hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

Ed. J. Ann ala: Supistetun kansakou
lun entistä yleisemmäksi saattamista tar
koittava lakiesitys on nyt tullut yli vaalien 
äänestettynä la:kina eduskunnan lopullisesti 
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rat!kaistavaksi, joten tahdon lausua asiasta 
jonkun sanan, koska olen ollut aina esillä 
olevaa lakiesitystä kannattamassa (V asem
malta: Voi! Voi!). Tätä lakia vastaan on 
varsinkin vaalien jälkeen käyty erittäin 
voimakasta taistelua. Hyvin usein on eri
näisissä päivälehdissä ollut joko sen tai tä
män paikkakunnan opettajakokouksen julki
lausuma tai joku muu kirjoitus tätä lakia 
vastaan. Kaikesta on voinut tehdä sen 
huomion, että lain hyväksymisestä on tah
dottu tehdä hyvin huomattavassa määrässä 
poliittinen kysymys (Vasemmalta: Sitä se 
todella onkin ! ) . Maalaisliitto ei kuitenkaan 
ole tätä asiaa nyt, enempää kuin aikaisem
minkaan, käsitellyt minään poliittisena ky
symyksenä, vaan taloudellisena ja valistuk
sellisena kysymyksenä. Mitä itse oppivel
vollisuuteen tulee, niin jo oppivelvollisuus
lakia säädettäessä oltiin sitä mieltä, että 
sellainen on säädettävä, mutta siitä, kuinka 
laaja ohjelma on kansakouluille hyväksyt
tävä, oltiin eri mieltä eduskunnan enem
mistön kanssa. Maalaisliiton taholta tah
dottiin saada oppivelvollisuuslaista sellai
nen, että kansakoulu olisi ollut yksiosainen, 
jolloin sama opettaja olisi opettanut lapsia 
ensimmäiseltä viimeiselle Iuokalle saakka. 
Oppivelvol1isuuslakia eduskunnassa käsi
teltäessä toisessa käsittelyssä 26 päivänä 
lokakuuta 19·20 esitettiin maalaisliiton ta
holta laskelmia, joiden mukaan yksiosainen 
kansakoulu olisi tullut todennäköisesti noin 
30 a 40 miljoonaa markkaa huokeammaksi 
vuosittain kuin kaksiosainen kansakoulu. 
Näitä silloisen edustajan Vuorimaan las
kelmia ei silloin osoitettu kokonaan päte
mättömiksi, mutta siitä huolimatta, että 
maalaisliiton taholta tämän lisäksi vielä 
m. m. ed. L·ohi y. m. puhuivat yksiosaisen 
eli supistetun kansakoulun puolesta, edus
kunta kuitenkin hyväksyi kaksiosaisen kan
sakoulumuodon antamatta arvoa niille ta
loudellisille tekijöille, joihin maalaisliiton 
taholta oli vedottu. 

Mutta koska tämän asian yhteydessä on 
harjoitettu era1ssa sanomalehtikirjoituk
SISSa viime aikoina, varsinkin vaalien 
edellä, paljon humpuukia, niin minun täy
tyy tässä yhteydessä saattaa erään täällä 
nyt edustajana istuvan sanomalehden pää
toimittajan tietoon m. m. se, että oikeisto 
oli silloin maalaisliiton kantaa vastaan edus
kunnassa. Ja m. m. nyt esillä olevan laki
ehdotuksen antaja Paavo Virkkunen lausui 

oppivelvollisuuslain kolmannessa käsitte
lyssä 23 päivänä marraskuuta 1920 m. m. 
seuraavaa: ,Olen ollut läheisesti mukana 
oppivelvollisuuslain valmistavassa edus
kuntakäsittelyssä sen kaikilla asteilla ja 
olen joka kohdalla suhtautunut siihen 
myönteisesti. Teen samoin nytkin asian 
ratkaisevassa käsittelyssä. Olen sitä mieltä, 
että varsinainen lakiehdotus on rakennettu 
oikealle pohjalle siinä tärkeimmässä peri
aatteessaan, että maaseudunkin kansakoulu
toimi toimii kaksiosastoisena. 'l'ämä pohja 
on oikea, paitsi kasvatusopillisista syistä, 
sentähden, että se ottaa huomioon opetus
olojen todellisen kehityksen meillä. Pu
heenaoleva kahtiajako alemman- ja ylem
män kansanopetuksen välillä on jo tosi
asiallisesti olemassa hyvin monessa kun
nassa. Se on viime aikoina asian luonnosta 
raivannut itselleen yhä enemmän tilaa var
sinkin Etelä-Suomessa. Jopa voi sanoa sen 
olevan tavallaan jo vakiintunut kaikkialla 
maassamme, kun ottaa huomioon, että alku
opetusta pienille lapsille on yleisesti an
nettu erikseen kirkollisessa lasten opetuk
sessa. Olen kaiken aikaa oppivelvollisuu
den ajamisessa käsittänyt asian siten, että 
kysymyksessä on juuri tämän erillään an
netun lasten alkuopetuksen kehittäminen 
ajanmukaisemmalle kanna'lle kuin mitä se 
nykyjään on, ja yleensä liittäminen varsi
naisen kansakouluopetuksen yhteyteen, joka 
mielestäni onkin oikein. ' ' 

Minä voisin jatkaa tällaisten esimerkkien 
esitystä, mutta se on tarpeetonta. Tämä 
oli vain yksi esimerkki sellaisesta käsitys
kannasta. Nyt on meillä syytä iloita siitä, 
että maalaisliittolainen ajatustapa on saa
nut yhä laajempien piirien kam.natuksen 
kuin mitä sillä vielä oli mainittuna päivänä 
vuonna 1920. Tuosta ajasta on nyt kulu
nut alun toistakymmentä vuotta. Sinä ai
kana on käytäntö näyttänyt, että maalais
liiton silloin sivistysviholliseksi leimattu 
kanta ei ollut niinkään huono, etteikö se 
olisi ansainnut jo silloin vakavampaa huo
miota. On nimittäin tultu siihen, että tuo 
parjattu ja äärettömän huonoksi arvioitu 
supistettu kansakoulu on kaikesta ylempien 
kouluviranomaisten vastustuksesta huoli
matta raivannut itselleen sangen huomat
tavan aseman kansakoulumme keskuudessa. 
Nykyjään toimivista 5,286 kansakoulusta 
on nimittäin 1,260 supistettua kansakoulua. 
Erikoisesti on supistettuja kouluja synty-



nyt viime1sma vuosina, jolloin kunnilla on 
,ollut kouluviranomaisiin nähden vähän va
paampi valta määrätä, minkälaatuisen kou
lun se tahtoo lain säätämissä rajoissa pe
rustaa. Käytäntö on siis osoittanut toi
saalta sen, että kunnat mielellään perus
tavat myöskin supistettuja kansakouluja, 
koska ne tulevat taloudellisesti huomatta
vasti heiporomiksi kantaa. Edelleen on 
käytäntö osoittanut huomioitavaksi, että 
.supistetut kansakoulut ovat opetukselliseen 
tehoansa nähden kyenneet saavuttamaan 
seilaisia tuloksia, ettei siinä ole jäänyt pal
joa sanansijaa muuta kuin kaikikein piin
tynei:inmille teoreetikoille ja niille, joilla 
on ollut hyvä halu sortaa supistettua kan
.sakoulumuotoa. 

Tämä kaikki onkin vaikuttanut sen, että 
supistettu kansaJkoulumuoto on saanut yhä 
enemmän kannattajia niissä vastuunalai
sissa kansalaispiireissä, jotka tuntevat 
mitä merkitsee olla vastuussa yhteiskun
nan menoista kun itse niitä veroillaan 
maksaa. Niinpä onkin supistetun kansa
koulun yleistämistä tarkoittavaan toimin
taan liittynyt yhä laajemmat piirit, kuten 
äsken osoittamani ed. Virkkusen ja hänen 
mukanaan toivottavasti tällwkin kertaa 
koko oikeiston suunnanmuutos osoittaa. 
Nyt kuitenkin vasemmiston ja edistysmie
lisen puolueen taholta erikoisesti tahdo
taan vastustaa tätä lakia, joka antaisi kun
nille entistään vähän laajemmat oikeudet 
supistetun kansakoulun yleistämiseen. 'l'ul
lainen lainsäädäntö on tahdottu leimata 
jopa kokonaan taantumukselliseksi ja eh
käpä sivistysvihollisuudesta johtuvaksi toi
minnaksi. Tahdon kuitenkin tässä yhtey
dessä kohta huomauttaa, ettei tämä pidä 
ainakaan minuun nähden, eikä myöskään 
maa·laisliiton eduskuntaryhmään nähden 
paikkaansa. Olemme kansanvalistuksen ys
täviä ja erikoisesti on ain8Jkin minulle tär
keää, että myöskin maaseutu saa osansa 
tiedon ja sivistyksen aikeista, sillä ei oppi
maton ja tietoja vailla oleva ihminen ny
kyisessä yhteiskunnassa pärjää pahaisesti
kaan. Sen vuoksi pitäisi jokaisella kansan
lapsellakin olla tilaisuus saada välttämät
tömät tiedonalkeet voidakseen täysi-ikäi
seksi vartuttuaan paremmin tässä yhteis
kunnassa pärjätä. Yhteiskunnan velvolli
suus on antaa kansalle tämä tieto ja tämä
hän on kaikkien hyväksymä periaate. Toi
nen asia on sitten se, kuinka laajan ope-
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tuksen yhteiskunta on velvollinen kaikille 
varaamaan. 

Tämä asia mielestäni riippuu taasen kan
san kantokyvystä, eikä siitä, mikä muoto 
mahdollisesti teoreettisessa mielessä olisi 
kaikkein paras. Kannattaessani supistetun 
kansakoulun yleistämistä, teen sen siis sen 
vuoksi, että toivon mahdollisimman tarkasti 
kaikkien maaseudun syrjäkylienkin lasten 
tulevan osalliseksi kansakoulutiedoista. Mi
nua on kyllä syytetty eräissä lehdissä ja 
täällä eduskunnassakin tämän asian käsit
telyn yhteydessäkin siitä, että unohdan ko
konaan syrjäkylät, jotka muka tämän lain 
hyväksymisen jälkeen jäisivät huonom
malle osalle kuin asutuskeskukset ja kir
konkylät. Asia ei ole niin, että unohtaisin 
syrjäkylät, sillä kannatan supistetun kan
sakoulun yleistämistä juuri sen vuoksi, että 
syrjäkylätkin saisivat entistä nopeammin 
kansakoulunsa. Käytännössä on nimittäin 
ollut sellainen menettely vallalla, että moni
lukuisissa kunnissa ovat syrjäkylät tähän 
saakka saaneet turhaan odottaa kansakou
lua, vaikka kunnissa on koko tämän ajan, 
alun toistakymmentä vuotta, toteutettu 
oppivelvollisuuden täytäntöönpanoa, mutta 
tehty se sillä tavoin, että suurempia kou
luja on pyritty kaikkien sääntöjen mukaan 
kehittämään yhä täydellisemmiksi perusta
malla niihin alakouluja silläkin uhalla, että 
syrjäkylät saavat yhä odottaa omaa kou
luaan. Parempi mielestäni olisi, että py
rittäisiin saamaan esim. supistetun koulun 
muotoinen kansakoulu ensin hyvin yleiseksi 
ja vasta sitten, kun kaikilla olisi edes sel
laisen käyntimahdollisuudet, olisi aika har
kita, jos varat riittävät, kuinka laajaksi 
kansakoulun ohjelma mahdollisesti pitäisi 
laajentaa. Tässä on oppivelvollisuuslakia 
säädettäessä tehty virhe, joka uhkaa käydä 
hyvin tuhoisaksi koko kansakoululaitokselle. 
Perustamalla aikanaan täydellisesti kaksi
osainen kansakoulumuoto mentiin pitem
mälle kuin kansan kantokyky olisi sallinut. 
Asutuskeskuksiin ja kirkonkyliin nousi 
osaksi aivan liiankin upeita koulutaloja, 
mutta syrjäkylät ovat jääneet ilman. Nyt 
kuitenkin eräitten vähemmän kansanvaltais
ten ja hyvin vähän harkitsevien piirien ta
holta on jo väitetty, että tähänkin saakka 
,kansakouluja törröttää aivan liian ti
heässä" tässä maassa. Tällaista ei voi hy
väksyä, mutta vastavaikutus on käsittääk
seni ollut mahdollista jo kesken oppivelvol-

35 
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lisuuslain täydellistä toteuttamista ja voi
maantuloa sen vuoksi, että ohjelma on ollut 
liian raskas kantaa. Me voimme kuitenkin 
vielä huomattavasti tasoittaa mielipiteitä 
ja korjata asiaa hyväksymällä tämän lain, 
joka nyt on esillä ratkaisevassa käsittelyssä, 
sillä tämä antaisi kunnille vähän suurem
man vapauden perustaa sellaisia kouluja 
kuin käytäntö ja paikkakunnallinen tarve 
kussakin kunnassa vaatii. 

Minä en lähde väittelemään supistetun ja 
kaksiosaisen kansakoulun paremmuudesta 
tai huonommuudesta, sillä siitähän voi esit
tää syitä ja vastasyitä melkein kuinka pit
källe tahansa, silti pääsemättä ehdottomaan 
lopputulokseen. Tahdon kuitenkin lausua, 
että epäilen sangen suuresti niiden etujen 
laajuutta, joita alakansakoululla tahdotaan 
usein väittää olevan. Myönnän, että sillä 
on etujakin, mutta sillä on myöskin huo
mattavia haittoja, esim. se, että lapset var
sinkin harvempaan asutulla maaseudulla 
joutuvat aivan liian nuorina pois kotoaan 
kouluun. Sellainen on monestakin syystä 
hyvin arveluttavaa, sillä siinä piilee lasten 
terveydelle huomattavia vaaroja, kuten hel
posti liikarasitus y. m. sellaisia vaaroja nuo
rille lapsille pitkistä koulumatkoista. Sitä
paitsi tämä järjestelmä johtaa siihen ikä
vään ilmiöön, että vanhemmat yhä enemmän 
johdetaan laiminlyömään lastensa kasvatuk
sen, ennen kaikkea lukutaidon ensimmäisen 
opettamisen. 

Minua ei ole saanut vakuutetuksi supiste
tun kansakoulun sopimattomuudesta enem
pää täällä aikaisemmin viime eduskunta
kaudella esitetyt näkökohdat kuin ne lukui
sat opettajakokousten julkilausumatkaan, 
joita on ollut lehdissä ja jaettu erinäisinä 
kirjasina edustajillekin. Vaikka minulla on 
maamme kansakoulunopettajien pätevyy
destä hyvä käsitys, niin mainitsemiani jul
kilausumia lukiessani en ole joskus voinut 
olla hymyilemä ttä niiden melkein sanaili
sesti samansisältöiselle asulle. En ole ni
mittäin voinut välttää ajatusta niiden yh
teisestä alkuperästä ja siitä, että tälle kysy
mykselle on tahdottu määrätyllä taholla an
taa liian suuressa määrässä poliittinen 
luonne. Niin ei kuitenkaan pitäisi tehdä, 
sillä tämä asia olisi ratkaistava kansakoulu
laitoksen jatkuvaa kehitystä silmällä pitäen, 
mutta kuitenkin ottaen vakavasti huomioon, 
mitä tämä kansa voi taloudellisesti kantaa. 

Supistettua koulumuotoa, jonka ohjelmaa 

on tahdottu moittia liian suppeaksi, voitai
siin mielestäni sitäkin kehittää esim. koulu
ajan pidentämisellä alakoulun kouluajan 
kustannuksella, ilman että siitä tarvitsisi 
olla mitään vahinkoa. Nämä asiat eivät 
kuitenkaan kuulu tähän asiaan, eivätkä ole 
nyt ratkaistavia, sillä niistä on säädetty 
asetuksella. 

Kaiken kaikkiaan on syytä vakavasti toi
voa, että eduskunta hyväksyy tämän lain. 
Sitä toivoo suuri osa maamme kansasta ja 
melkein kaikki vastuuntuntoiset kunnallis
miehet ja sillä tavalla menetellen eduskunta 
tekisi kansakoululaitoksen vastaisen kehi
tyksen nykyistään paljon notkeammaksi. 

Edellä lausumani perusteella pyydänkin 
siis, herra puhemies, ehdottaa, että edus
kunta hyväksyisi lakiesityksen sivistysvalio
kunnan mietintöön liitetyn vastalauseen mu
kaisesti. 

Opetusministeri M a n t e r e: Herra puhe
mies ! Esillä oleva asia on aikaisemmin eri 
kerroilla ollut täällä eduskunnassa niin laa
jan ja perusteellisen käsittelyn alaisena, 
että näyttää tarpeettomalta siihen enää 
perinpohjaisemmin puuttua. Tähän on sitä 
vähemmän syytä, kun sivistysvaliokunta 
varsin huomattavalla enemmistöllä - 12 
äänellä 5 vastaan - ehdottaa lakiehdotuk
sen hylättäväksi, esittäen siis ratkaisua, 
jota omalta osaltani olen asian kaikissa vai
heissa puoltanut. Voin näin muodoin rajoit~ 
tua etupäässä tarkastamaan vain niitä pe
rusteita, joita mietintöön liitetyssä vasta
lauseessa on esitetty lakiehdotuksen hyväk
symisen puolesta. 

Vastalauseessa huomautetaan ensinnä 
siitä, että supistetulla koululla on oma oi
keutettu asemansa maamme kansakoululai
toksessa. Asia on epäilemättä näin. Supis
tettu kansakoulumuoto kuuluu oppivelvolli
suuslain mukaisesti meidän kansakoulujär
jestelmäämme. Mutta tähän on heti lisät
tävä, että lainlaatija on käsittänyt supiste
tun koulun oikeutuksen ilmeisesti toisin 
kuin vastalauseen allekirjoittajat. Tämän 
todistamiseksi tarvitsee vain palauttaa muis
tiin saman oppivelvollisuuslain 9 ·§, j·onka 
muuttaminen nyt on kysymyksessä. Sen 
mukaanhan jokaisessa kansakoulupiirissä, 
jossa yläkansakouluun pantavien lasten 
luku nousee vähintään 30 :een ja alakansa
kouluun pantavien lasten luku vähintään 
15 :een, tulee olla täydellinen kansakoulu .. 
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Vain siinä tapauksessa, että yläkansakou
luun pantavien lasten lukumäärä on 30 pie
nempi e i k ä k u n t a o l e p i i r i i n p e
r u s ta n u t t ä ll a i s t a k a n s a k o u
I u a, annettakoon opetusta supistetussa kou
lussa, kuten 9 § :n 2 momentti kuuluu. Voi
massaolevan lainlaatijan tarkoitus oli siis 
tehdä supistettu koulu poikkeusluontoiseksi, 
tehdä se kouluksi, joka tulisi toimimaan vain 
siellä, missä kouluun pantavien lasten luku 
on alhainen, mutta ei muualla. Siinä tar
koituksessa se oppilasmäärän ylin raja, 
joka oikeutti perustamaan supistetun kou
lun, säädettiin verraten alhaiseksi ja siitä 
syystä jätettiin kunnille vapaus olla yleensä 
ollenkaan perustamatta supistettua koulua. 
Oppivelvollisuuslain varsinainen isä profes
sori Soininen lukuisissa lausunnoissa esitti 
käsityksenään, että supistettu kansakoulu, 
vaikka se taloudellisesti saattoi ollakin edul
lisempi, on opetuksen tehokkuuden kannalta 
katsoen erilaatuisista kansakouluista hei
koin, eli niinkuin hän sanoi ,lasten kannalta 
huonoin". Että kouluviranomaiset myö
hemmin, kun vähäoppilaisia kouluja muo
dostui tuntuvasti enemmän kuin mitä oppi
velvollisuuslakia säädettäessä osattiin ar
vata - minä ohimennen myönnän, että tässä 
oppivelvollisuuslakia laadittaessa laskettiin 
väärin - ovat, varsin'kin sen jälkeen kuin 
taloudellinen pula synnytti suuria vaikeuk
sia sekä valtion että kuntien taloudenhoi
dolle, kehoittaneet kuntia muuttamaan täy
dellisiä kouluja supistetuiksi, ei merkitse 
sitä, niinkuin on usein tahdottu väittää, että 
kouluviranomaisten käsitys supistetusta kou
lusta, sen heikommuudesta täydelliseen kou
luun verrattuna, olisi muuttunut. Näihin 
kehoituksiin on ollut yksinomaisena syynä 
se, että on tahdottu säästää sekä valtion että 
kuntien varoja siellä, missä oppilasluku on 
ollut niin vähäinen, että täydellistä kansa
koulua ei ole ollut syytä ylläpitää, ja jossa 
siis supistettukin kansakoulu juuri oppilas
luvun vähäisyyden takia voi menestyksellä 
toimia. 

Kuten tunnettua, ovat kunnat yleensä ol
leet vastahakoisia muuttamaan täydellisiä 
kansakoulujaan supistetuiksi. Kun ed. An
nala on nyt täällä viimeksi taas väittänyt 
toista, niin hän ei voi esittää tosiasioita tä
män väitteen tueksi. Senkin jälkeen kun 
kouluviranomaiset taloudellisten olojen ki
ristyessä ovat, kuten jo huomautin, kuntia 
siihen kehoittaneet, eivät kunnat muutok-

seen ole yleisesti menneet, kuten valiokun
nan mietinnössäkin huomautetaan. Tätä ny
kyäkin on maassa 413 täydellistä kansakou
lua, jotka oppilaslukunsa perusteella voitai
siin, tulkitsemalla lakia niinkuin sitä viime 
vuosina on tulkittu, muuttaa supistetuiksi. 
Kuntien vastahakoisuus on helposti ymmär
rettävissä. Ne karttavat supistettua koulua, 
koska se on täydellistä kansakoulua hei
kompi. Tämä osoittaa, että vastalauseessa 
esitetty väite kuntien ja lasten vanhempien 
käsityksestä supistetun koulun sopivaisuu
desta ja sen eduista on paikkansa pitämä
tön. Ei supistettu koulu myöskään ole niin 
yleinen kuin vastalauseessa sanotaan. Kou
lujen lukumäärä tosin lähenee 1

/ 4 , mutta 
kun ottaa huomioon, että supistetut koulut 
ovat pieniä, täydellisten koulujen ollessa 
usein suuria, kaksi- ja useampiopettajaisia, 
ja niiden oppilasluku huomattavasti suu
rempi kuin supistettujen koulujen, alenee 
supistetun koulun osuus kansakoululaitok
sessamme vastalauseessa mainittua määrää 
tuntuvasti vähäisemmäksi. 

Lakiehdotuksen hyväksymistä suositel
laan vastalauseessa edelleen selittämällä eh
dotetun lain muutoksen tarkoituksen olevan 
kehittää kunnallisen itsehallinnon pohjalla 
,vapaata kilpailua" täydellisen ja supiste
tun kansakoulun välillä. Sanonta on jon
kinverran hämärä. Jos oikein ymmärrän 
vastalauseen tarkoitusta, sisältyy sanottuun 
perusteluun vaatimus, että valtion viran
omaisen olisi pysyttäydyttävä syrjässä eri
näisiä tärkeitä kansakouluasioita ratkais
taessa, nimenomaan ratkaistaessa kysymystä, 
onko perustettava supistettu vaiko täydelli
nen kansakoulu. Tätä ei voi pitää kansa
koululaitoksen kehityksen kannalta hyväk
syttävänä. Valtion viranomaisella täytyy 
olla oikeus ja velvollisuus vastustaa epätar
koituksenmukaisten koulujen perustamista. 
Muussa tapauksessa kansakoululaitoksemme 
voisi piankin alkaa kehittyä tavalla ja suun
taan, joka ei vastaisi sen tarkoitusta eikä 
tyydyttäisi kansallisen sivistyksen välttä
mättömimpiä tarpeita. Tämä seikka onkin 
otettu varteen tähänastisessa kansakoulu
lainsäädännössämme eikä siitä ole vastedes
kään luovuttava. Jos lähdettäisiin vastalau
seessa suositelluu ,vapaan kilpailun" tielle, 
olisi siitä todennäköisesti seurauksena sekin, 
että kaksikielisissä kunnissa vähemmistö 
saisi usein tyytyä, vaikka olosuhteet eivät 
sitä edellyttäisi, heikompimuotoiseen kou-
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luun kuin enemmistö. V aitiovallan asia on 
katsoa, ettei tällaista pääse tapahtumaan, 
asettua heikomman tueksi ja yleensä tehok
kaasti vaikuttaa kouluolojen tarkoituksen
mukaiseen kehitykseen. Laki on siis niin laa
dittava, että valtion viranomaisella on sii
hen täysi mahdollisuus. 

Vastalauseessa huomautetaan edelleen, 
ettei ehdotettu lain muutos pakottaisi kun
tia perustamaan supistettuja kansakouluja. 
Asia on kyllä näin. Mutta lakiehdotuksen 
tarkoitus on avata kunnille mahdollisuus 
tehdä koulunsa nykyistä yleisemmin supis
tetuksi, mitä mahdollisuutta niiden tieten
kin toivotaan myös käyttävän hyväkseen, 
muutenhan ei koko tällä lakiehdotuksella 
olisi mitään merkitystä. Seurauksena olisi, 
kuten asian käsittelyn eri vaiheissa on osoi
tettu, maaseudun kansakoulun arveluttava 
heikontuminen niin opetuksellisessa kuin 
kasva tuksellisessakin suhteessa. Erityisesti 
joutuisivat maaseudun syrjäkylät, jotka 
muutenkin ovat huonommassa asemassa sekä 
taloudellisesti että sivistyksellisesti, tästä 
kärsimään, ja yleensä lisääntyisi se epätasai
suus kansakoululaitoksessamme, jota siinä 
valitettavasti nytkin on havaittavissa jo 
liiankin suuressa määrässä. Toisaalla tulisi 
olemaan vähäoppilaisia täydellisiä kouluja, 
joissa opetus muodostuisi erittäin tehok
kaaksi, mikä tietenkin on paikallaan ja oi
kein, toisaalla suuroppilaisia supistettuja 
kouluja, joiden työteho pakosta muodostuisi 
heikoksi. Vastakohta kaupunkien ja maa
seudun välillä, mitä tulee kansakoulun ope
tustasoon yleensä, tulisi nykyistä yhä suu
remmaksi: kaupungeissa olisi kaikkialla 
täydellisiä kansakouluja luokkaopettajineen, 
maaseudulla varsin yleiseen supistettu koulu 
ja siinä kaikki luokat yhdellä opettajalla. 
Kansakoululaitoksemme jatkuva kehittämi
nen tähän suuntaan ei voi, niinkuin olen 
useaan kertaan tältä samalta paikalta koet
tanut osoittaa, olla maaseutuväestömme 
edun mukaista. Tämän lakiehdotuksen mu
kaan kaupungit tulisivat kansakoululaitok
sen etuihin, siis kaikkein tärkeimpään sivis
tyslaitokseen nähden, yhä edullisempaan 
asemaan maaseutuun verrattuna. 

Nyt ratkaisuun joutunut lakiehdotus on
kin supistetun kansakoulun heikommuuden 
taikia saanut osakseen: ankaraa arvostelua 
sekä kouluviranomaisten että kansakoulun
opettajain tahoLta. Viimeksimainitut ovat 
käsitelleet asiaa lukuisissa kokouksissaan -

ja minä en luule,. ettei heillä ole ollut tässä, 
eikä ole voinut olla mitään poliittisia tarkoi
tuksia - ja selvässä muodossa lausuneet 
va.stustavansa ehdotelttua lainmuutosta. Mi
nulle on muutama päivä sitten lähetetty 
:m. m. .Savonlinn:an tarkastuspiirin opetta
jiston yksimielisesti hyväksymä jwLkilau
suma, jossa sanotaan näin: ,Koska supi•s
tettu kansakoulu on sekä opetuksen että kas
vatuksen puolesta paljon heikompi koulu
muoto kuin nykyjään jo yleinen täydellinen 
kansakoulu ja koska supistetun kansakoulun 
yleistämisen kautta kansakoulu jakautuisi 
eri tyyppeihin, joista toinen, supistettu kan
sakoulu, rtuottaisi oppivelvollisuutensa siinä 
suorittaneel'le huomattavasti suurempia vai
keuksia niin käytännöllisessä elämässä kuin 
opintojen jatkamisessa, ja koska pienen kan" 
san itsenäisyydelle ja tulevaisuudelle on 
välttämätöntä, että jokainen sen jäsen omaa 
mahdollisimman korkean sivistysmä.ärän, 
kokous pitää välttämättömänä, että kan
samme todellista sivistyksellistä etua. harras
tavat keskittävät .ponnistuksen:sa siihen, että 
iepäämäs.sä oleva lakiehdotus supistetnn 
kansakoulun yleistäruisestä saadaan raukea
maan.'' 

Niinkuin ed. Annala huomautti, niin täl
laisia päätöslauselmia on hyväksytty U'Seita 
eri tarkastuspiirien kokouksissa ja ne ovat 
kyllä pääasiassa samankaltai'Sia. Mutta on 
varsin luonnollista,. että näin on asianlaita: 
asia on sama ja mielipiteet samat. Siitä ei 
Gle pienintäkään epäilystä, että meidän kan
sakoulunopettajistomme on lakiehdotusta 
vastaan. Se julkilausuma, minkä minä olen 
esittänyt, edus:taa ilmeisesti :maan kansa, 
koulunopettajiston kantaa yleensä, ja samaa 
mieltä ovat myös kouluviranomaiset. 

Odotettuja suuria säästöjä ehdotettu muu
tos ei myöskään synnyttäisi, mutta tavallaan 
kyllä tuhlausta, kun koulurakennuksia j.äisi 
tadwitukseensa käyttämättä, virattomiksi 
jääville operttajille pitäisi maksaa lakkautus
pa1kika ja lisäksi on otettava huomioon,. että 
kauniille ,aiulle saatettu alakansakoululairtos, 
yksi oppivelvollisuuslailla toimeensaadun 
kansakoululaitoksemme arvokkaimpia tulok
sia, niinkuin ed. Virikkunenkin oppivelvolli
suuslakia säädettäesiSä huomautti, hävitet
täisiin suurelrta osalta, mikä tietysti vaikut
taisi pahasti koko kansakoululaitoksemme 
toimintaan. Jos sinoin kun oppivelvollisuus
laki hyväksyttiin ja yleistä oppivelvolli
suutta ruvettiin toimeenpanemaan, olisi 
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menty sille linjalle, jota ed. Annala nyt on 
esittänY~t ja joka aikanaan oli maalaisliiton 
kanta, niin ilmeisesti olisi s:aavutet,tu huo
mattavasti halvempi kansakouluilai:tos, !kuin 
mikä meillä nyt on. Mutta klill yleistä oppi
velvollisuutta nyt on t01teutettu toistakym
mentä vuotta ja se suurimmalta osalta on jo 
toimeenpantu ja kaikki laitokset ovat jo suu
rimmalta osalta olemassa, niin hyvin koulu
taLot kuin myös kaikki varsin kalliit semi
naarilaitokset, jotka on tarvittu a'la,kansa
koulunopettajien valmistamiseksi, niin nyt 
ei enää voida saavuttaa niitä suuria sääs
töjä, joista on paljon puhuttu. 

Kun kaiken tämän ottaa huomioon,. ei voi 
mielestäni tulla muuhun lopputuloikseen 
kuin siihen, että lakiehdotus olisi hylättävä. 

Ed. P ä r s s i n en: Herra puhemies ! Tä
nään jälleen ratkaistaan kenties pitkäksi 
ajaksi maamme kansakoulul,ai'toksen kohtaJo. 
Kansakoulua on jo monin tavoin vahingoi
tettu samaan aikaan kun sen vaatimukset 
kasvavat ja siltä Qlisi ei suinkaan supi,stet
tava, vaan kehitettävä yleiseen oppikoulun 
pohjwkouluksi. Varmaankin on julkisuu
dessa tapahtlmut keskustelu paljon selven
tänyt asiaa. Suuret kansakouluväen kokouk
set, joissa tuhannet opettajat edustajiensa 
kautta ovat lausuneet tästä esityJksestä hyl
käävän tuomionsa, osoittavat meiHe suun
taa,. miten on äänestettävä. Jo kaksi vuotta 
sitten, jolloin tämä esitys annettiin,. asettui 
silloinen sivistysvaliokunta esitykseen näh
den hylkääväile kannalle. Kun !kuitenkin 
vastakkainen mielipide pääsi voitolle, jätet
tiin asia lepäämää'n yli vaalien. Jälleen eh
dotltaa sivistysvaliokunta suurella enemmis
töllä esityksen hylättäväksi. Ja meillä on 
hyvä syy toivoa,, että nyt tämä ikanta onnel
lisesti voittaa. 

Ed. Anna:la jätti lausumatta, että tämä 
esitys tarkoittaa paitsi sitä, että uusia supis
tettuja kouluja entistä tiheämmin perustet
taisiin, myöskin sitä, että arvaamaton määrä, 
vähintäin 500 säännöllistä kansakoulua 
muutettaisiin 1supistetuiksi. 8iis näin moni 
varsinainen alakansalkoulu lakka Uitettaisi.in 
ja !kääpiömuotoisena yhdisteitäisiin supis
tett.uun yläkouluun. 

Tämä esitys on laadultaan sellainen, että 
se ei voi kestäJä arvostelun kiirastulta. Kun 
kansakoululaitos aikoinaan perustettiin, oli 
sen perustajan •päämääränä yksi ja yhtäläi
nen k~ansakou1lu kaikkialle maahan, vieläpä 

koulu sellainen, joka pohjakouluna liittyisi 
oppikouluun. Vasta yleistä oppivelvolli
suutta suunniteltaessa kehittyi ajatus supis
tetusta koulusta väliasteeksi ja aikaa voit
taen ohimeneväksi koulumuodoksi. Kuinka 
siis nykyaikana, jolloin kansakoulu jo on 
van,ha vakiintunUit sivistyslaitos,. voisi tulla 
kysymykseen sup~stetun koulun lukumäärän 
lisääminen ja sen puolittainen yleistäminen! 
Ei ole voinut olla panematta merkille, että 
asia on sen ajajielll taholta paisutettu suu
re'ksi keinotekoisen puoluepaineen avulla, 
samalla kuin esitetyt perustelut ovat oUeet 
jopa joko pintapuolisia otaksumia tahi suo
ranaista kuhssimaalausta. Huippukohtana 
tämän asian ajosta onkin, että mo saamme 
nähdä edustajien Virkkusen ja Annalan 
harjoittamassa kilpajuoksua sii1tä, kumpi 
heistä enemmän voi palvella tälläkin alalla 
taantumusta. 

Sekä ailkaisemma&sa eduskunnassa että si
vistysva1iokunnassa ovat erä:ät tämän supis
tetun kansakoulun puoltajat lausuneet mieli
piteitä,. että sitä on puolustet1tava, koska 
muka siten: lapset saadaan takaisin kodin 
kasvattavaan hoivaan. He ovat unohtaneet, 
että koteja on kahdenlaisia, hyviä ja huo
noja, mut1ta että koulu kokonaisuudessaan 
on ei ain:oast.aan opetuslairtos, vaan juuri 
kasvatuslaitos. Jos heidän ajatustapwansa 
kehitettäisiin pitemmälle, tulisimme si.ihen, 
että kansaru lapset ovat kokonaan otettava 
pois koulusta, että he pä:äsevät kokonaan ko
din vaikutuspiiriin. 

Täällä on opetusministeri selitt.änyt su
pistetun koulun heikkoja puolia. En siis 
käy asiaa laajasti vaJaisemaan. Pyydän kui
.tenkin tehdä muutami.a vertauksia rajoit
tuen eräisiin pääkohtiin. 

Supistetussa kouluss1a on yläkoulun luku
vuosi 28 viikkoa pitkä, säännöllisessä kansa
koulus.sa 38 viikkoa. Siis rajoittuu oppilas
ten kouluaika supi:stetussa koulussa joka 
vuosi kahdella kuukaudella tullen aika nel
jänä vuotena 8 kuukaudeksi. Näin ollen 
yläJkoulun oppilaat tosiasiaUisesti supiste
tussa koulussa ovat 3

/ 4 aikaa sii1tä, minkä 
ne ovat säännöllisessä koulus1sa. Tästä joh
tuu, että supistetun koulun opetusohjelma 
on myöskin aivan toisenlainen kuin tavalli
sen. Oppiaineista jätetään os'a kurssista 
pois. NiiJJ..pä esimerkiksi laskennossa jäisi 
pois tavalliset murtoluvut, moniehtoinen 
päätöslasku ja sen ohella korkolasku. Kun 
lukuvuosi kestäisi 1 päivästä lokakuuta tou-
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kokuun 1 päivään, ei voisi olla puhetta mis~ 
täärn maanviljelysopetuksesta eikä liioin kas
vitarhaopetuksesta. Mirnä suuresti ihmette
len, ettei maalaisliiton taholla ole tahdottu 
tietää sii:tä, että nykyään on .paraikaa elpy
mässä uusi kokeellinen työopetukseen pe
rustuva maatalousopetus. Kehoittaisin maa
.talousharrastajia tutustumaan siihen kansa
koulun maatalousopetuksen ohjelmaan, joka 
on kansakoulurn opetusohjelmakomitean mie
:tinnössä ju1aistu. Luulisin,. ·että tämä tutu~ 
tuminen saisi heidän muuttamaan kanta:nsa. 
Eikö meillä ole syytä vihdoinkin vaatia maa
talousopetuksen parempaa 1toteuttamista? 
Mutta supistettu 'lmu1umuoto piiinv;a;stoin te
kee sille esteitä, tekee sen mahdottomaksi. 
Myöskin on nykyaikaisessa kansakoulussa 
uusi oppiaine yhdistettynä toisiin. Se on 
aine kotieläinten tuntemisesta ja niiden hoi
dost·a. Tämän oppiaineen avulla, la:siketaan 
pohja karja:nhoidon harrastukselle. Niin
ikää:n vanha kansakoulun oppiain:e, käsityöt, 
vaatii oman aikansa. Supistetussa koulussa 
tulisivat nämä oppiaineet melkein kokonaan 
sivuutetuiksi. Käsityöt rajoitettai:siin 4 tun
n.i:sta 3 tuntiin, jolloirr opetusta, niinkuin 
rnykyjäänkin supistetuissa kouluissa käsi
työn opetusta annetaan vain kerran viikossa. 
On syytä kysyä, minkä vuoksi suurelle osalle 
maaseudun lapsia halutaan nyt tällainen 
huonompi kansa/koulumuoto. 

Edelleen: eri:koisesti on parannettu ala
kansakoulu näyttä:nyt olevan sen vastusta
jille kompastuskivi. Muista.n hyvin,. kuinka 
yli 20 vuotta sirtten myöskin eduskunnassa 
etenkin sen :pappisedustajat sitä vastustivat. 
He vastustivat sitä vanhojen kirkollisten 
kiertokoulujen säilyttämi,sen halusta. Mutta 
kasvatuskysymystä ei voida ratkaista pi
meässä. NJ71kyajan kasvatustiede kirkastaa 
valonheittäjän t.avalla la:sta, ja sen kasva
tusta koskevat asia:t, a-settaen· uusia vaati
muksia ja viittoen uusia menettelytapoja. 
Niinpä esim. alakansakoulu ei ole enää 
.pelkkä tavauksen, ja sisäluvun oppilaitos, 
joka työskenteli:si vain vaLmistaa1kseen oppi
lwan yläkansakouhmn; se on kasvatuskoulu 
itsessään ja sen vuoksi sen on asetuttava 
seitsenvuoltiaan ja yhdeksånvuotiaan 'lapsen 
ruumiin ja hengen kehityksen tasolle. Tästä 
:syystä onkin sen 'ohjelmassa 1askennon, sisä
luvun ja kirjoituksen ohella kotiseutuope
:tusta,. muovailua, puheha:rjoituksia satujen 
:muodossa, piirustusta, paperi- ja niinitöitä 
y. m. askartelua. Tähän opetukseen ovat 

----------------- --------------

alakoulujen opettajat saaneet erikoisvalmis
tuksen ja kun nyt haluttaisiin yhd]stää ala
koulu 12-viikkoisena kääpiönä yläkoulun 
opettajalle, johon toimeen tällä ei ole am
mattivalmistusta eikä kenties taipumusta, 
niin ei sellaista voi pedagogiselta kannalta 
käsittää. Jos nyt todella annettaisiin isku 
sadoille alakansakouluille, niin .eiköhän seu
raava aste ohsi yritys :palauttaa itse kansa
koulunkin tilalle vanha Jukolan veljesten 
lukkarikoulu. 

Ja vihdoin: mitä tällä muutoksella ta1ou
dellisesti voiterttaisiin? Supistetun kansa
koulun kustannukset ovat vain 2, 700 ma,rk
kaa pienemmät kuin 18-viiikkoisella alakan
sakoululla varustetun ylä:koulun. Viittä
sataa koulua kohti se tekisi 1,350,000 mark
kaa. Näin pienestä summastako möisimme 
Suomen syrjäisimpien ja harvaan asuttujen 
seutujen kansan lasten: oppilaitoksen vain 
sen vuoksi, e:trtä joidenkin puoluepolitikoi.tsi
j oiden säästä väisyysiskula useet tulisivat 
täytäntöön (Keskustasta: Kyllä se on kari
keerattua!) . Ei ole ! 

Ed. Annala puhui lämpimästi syrjäseutu
jen oppilaiden lyhyempien koulumatkojen 
puolesta. Hänen puheensa ei pitänyt paik
kaansa. Voi ymmärtää, että jos kouluja 
muutetaan supistetuiksi ja yleensä enemmän 
perustetaan supistettuja kouluja, niin seu
raus on, että koulut harvenevat tällä, ei
vätkä siis lisäänny, ja jos kouluja on har
vemmassa, sanoo toisten yksinkertainenkin 
järki, että myöskin koulumatkat ovat silloin 
pidemmät (!Keskustasta: Ei pidä paik
kaansa!). Kyllä se pitää. 

On valitettavaa, että viime vuosina, kuten 
mietinnössä näkyy, supistettujen koulujen 
luku on ka:svanut. Tämä kuitenkin osoittaa, 
että ilman tätäkin lakia voidaan välttämät
tömän tarpeen vaatiessa supistettuja Imu
luja järjestää. .Siltäkin kannalta on siis 
lainmuutos tarpeeton. Esillä olevassa mie
tinnössä on jätetty lausumatta, että maam
me maalaiskunnissa on siinä lueteltujen 
5,2:86 yläkoulun lisäksi noin 2,500 kiinteää 
36-viikkoista ja lähes 1·,00(); 18-viikkoista 
alakansakoulua. Tästä näemme, mitenkä 
suuressa määrässä kansamme itse asiassa 
alakansakoululaitosta suosii. Näiden ole
ma::ssaolo osoittaa, mihin suuntaan luonnol
linen kansakoululaitoksen kehitys kulkee. 
Älkäämme siis pyrkikö kääntämään kehi
tyksen pyörää taaksepäin, älkäämm.e liioin 
heittäkö työttömiksi sadottain opettajia, 
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jotka sitten hätätilaan joutuneina lisäisivät 
köyhäinhoitolaisten joukkoa. Olkoon tämä 
asia kokonaisuudessaan pahaa unta, josta 
eduskunta pian herää. Olkaamme vakuu
tettuja siitä, että kansanopetus yhä paran
nettuna palvelee kansan siveellistä, älyllistä 
ja käytännö]listä kasvatusta, luoden lujan 
pohjan kansakunnan sivistykselle ja elä
mälle. Siihen uhratut varat myöskin ovat 
parhain säästö, minkä mikään kansakunta 
tekee. tTässä mielessä kannatan valiokunnan 
ehdotusta, että esitykseen sisältyvä lakieh
dotus hylätään :(Vasemmalta: Hyvä!). 

Puhemies: Eduskunnan istunto kes
keytetään ja jatketaan sitä tänään kello 19. 

Täysistunto keskeytetään kello 17. 

Täysistuntoa jatketaJan 

keHo 19. 

Puhetta johtaa puhemies lK a 11 i o. 

Jatketaan 2) asian käsittelyä. 

Keskustelu jatkuu: 

Ed. V i r k kun en: Herra puhemies! 
Esillä oleva kysymys supistetun kansakou
lun tekemisestä nykyistä yleisemmäksi oli 
eduskunnassa laajan käsittelyn alaisena 
syyskuussa 1931. Tällöin annetuissa mo
nissa lausunnoissa esitettiin asiaa sekä 
puoltavia että vastustavia perusteluja luul
lakseni niin perin pohjin, että sekä asian 
puolesta että sitä vastaan lienee sanottu 
yleensä kaikki, mitä sanottavaa on jopa 
aina taantumukseen saakka, josta ed. Pärs
sinen on täällä puhunut. Minulla sentähden 
·ei ole tarkoitus eikä halu tällä kertaa, kun 
aikaisemmasta käsittelystä, johon olen vii
tannut, on pari vuotta kulunut, uudelleen 
lausua kaikkea sitä, mitä silloin minulla oli 
tilaisuus esittää asian puolesta. Olen tässä 
kohden sama mieltä kuin ministeri Mantere, 
että on jo puolelta ja toiselta hyvin tyhjen
tävästi asiaa käsitelty. Niinpä sivistysvalio
kunnan mietintökin, jonka sisällyksen valio-

kunnan enemmistö on määrännyt, tällä ker
taa tyytyy pääasiassa viittaamaan aikaisem
paan, samaa asiaa käsitelleeseen, paljon 
laajempaan mietintöön. 'Tämä onkin asian 
nykyisessä vaiheessa sopivaa. ,Samoin vas
talausekin, jonka takana minäkin olen, si
siHtää ainoastaan joitakin viittauksia tär
keimpiin huomioonotettaviin nähkökohtiin. 
Minäkin rajoitun pääasiassa viittaamaan 
niihin. Jos jonkun sanan kuitenkin pyy
dän lisäksi esittää, niin se johtuu siitä, että 
minunkin nimeni täällä aikaisemmassa kes
kustelussa on mainittu. 

Valiokunnan enemmistö sanoo, että kan
sakoululaitoksen kehityksen kannalta ei ole 
syytä suosia supistettujen koulujen synty
mistä. Mutta huolimatta siitä, että näitä 
kouluja ylemmät kouluviranomaiset eivät 
suinkaan ole suosineet, ne ovat kuitenki:p., 
eikä vähimmin viimeisinä vuosina, valloit
taneet itselleen alaa siinä määrin, että tä
män koulumuodon osuus maalaiskansakou
lujen kokonaismäärästä lähentelee nykyään, 
niinkuin olemme vastalauseessa sanoneet, 
neljättäosaa. Tämä tosiasia oikeuttaa sano
maan, että supistetulla kansakoululla on 
oma oikeutettu asemansa kansakoululaitok
sessamme, sellainen asema, joka vaatii sekä 
lainsäätäjiä että kouluviranomaisia suhtau
tumaan niihin myönteisesti eikä enimmäk
seen kielteisesti, kuten kuitenkin tapahtuu. 

Herra opetusministeri on täällä tulkinnut 
asianomaisia oppivelvollisuuslain pykäliä 
siihen suuntaan, että lainsäätäjä on tarkoit
tanut supistettua koulua ainoastansa poik
keukselliseksi ja ohimeneväksi. Olen taipu
vainen myöntämään, että tämä tulkinta on 
oikea, mutta sitä huomattavampaa on, että 
lainsäätäjän tarkoituksista huolimatta su
pistettu kansakoulu on kuluneina oppivel
vollisuuden toimeenpanemisen kymmenenä 
vuotena kuitenkin saavuttanut sen määrän, 
mikä sillä nykyään on. Kehitys on osoitta
nut, ettei tämä koulumuoto ole mikään väli
aste oppivelvollisuuden toteuttamisessa, 
niinkuin ed. Pärssinen täällä on sanonut, 
vaan kyllä sillä on oma elinvoimainen ase
mansa erityisesti meidän maamme harvem
min asutuissa ja köyhemmissä seuduissa. 
Eihän voi selittää sitä, että meiu:lä tänä het
kenä on supistettuja kouluja niin suuri 
määrä kuin 1,260 muulla tavoin, kuin että 
se osoittautuu todellakin paikkansa puolus
tavaksi ja elinvoimaiseksi koulumuodoksi. 
Minä en voi nytkään, yhtä vähän kuin ai-
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kaisemmin olen voinut, luopua siitä käsi
tyksestäni, että kun pedagogiselta ja lapsi
psykologiselta kannalta punnitaan supiste
tun koulun etuja ja haittoja, niin edelliset 
edUit ovat voitolla. TerveydeHiset näJköikoh
dat taas kieltämättä puoltavat tätä koulu
muotoa niissä maamme osissa, joihin olen 
viitannut. Oma käsitykseni on se, että jos 
täydellistä kansakoulua alakouluineen tah
dotaan yleistää näissä maamme itäisissä ja 
pohjoisissa osissa, täytyy myös yleistää sitä 
käytäntöä, mitä nyt on kokeiltu erityisesti 
Kainuunmaassa pienten lasten asuntoko
deilla. Ainoastansa asuntokoteja enemmän 
ja laajemmin perustamalla, jos valtiovallalla 
siihen on enemmän varoja kuin tätä nykyä, 
voidaan ajatella, että täydellinen koulu
muoto menestyy niissä seuduin, joita tässä 
pidän silmällä. Tahdon sanoa, että talou
delliset näkökohdat, toisin sanoen se, että 
supistettu kansakoulu tulee huokeammaksi, 
eivät ainakaan minulle ole olleet määrää
vinä, vaikka niillä tietysti on huomioonotet
tava merkitys tätä asiaa selvitettäessä. 
Mutta, kuten sanoin, minä en tällä kertaa 
tahdo ryhtyä todistamaan näitä käsityk
siäni, vaan viittaan eduskunnan pöytäkir
joissa luettaviin aikaisempiin lausuntoihini. 
Mielestäni ne kuitenkin osoittavat, että su
pistettua kansakoulua meidän kansakoulu
laitoksessamme ei pitäisi kohdella ainakaan 
enää lapsipuolen tavoin. Päinvastoin pitää 
sitäkin suosiolla, asiantuntemuksella ja har
rastuksena vaalia. Ja kun näin tehdään, 
niin saadaan nähdä, mitä hyvää sekin voi 
meidän kansakouluopetuksellemme tuottaa, 
varmaan paljon enemmän hyvää, kuin mitä 
tätä nykyä tahdotaan myöntää. 

Olen tehnyt näitä viittauksia vain sitä 
varten, että se, mikä on lainmuutoksen kan
tava ajatus, tulisi asianmukaisesti koroste
tuksi. Lainmuutos tahtoo nojata kunnalli
seen itsehallintoon. Herra opetusministeri 
sanoi, että vastalauseen maininta vapaasta 
kilpailusta on jonkin verran hämärä. Lause 
tarkoittaa yksinkertaisesti sitä, että kunnat 
ja kuntien viranomaisina kotien edustajat 
ja lasten vanhemmat saisivat enemmän kuin 
tähän saakka valita, kummanko koulumuo
don he tahtovat perustaa lapsillensa. Tämä 
aloite on aikanaan ,Svinhufvudin hallituk
sessa syntynyt, ei ylhäältä päin tulleista ke
hoituksista, vaan se on syntynyt toivomuk
sista, joita maakunnista, erityisesti maan 
itäisistä ja pohjoisista osista on esitetty. 

Tämä aloite luottaa kunnallisen itsehallin
non valistuneeseen toimintaan myöskin, kun 
on kysymys kuntien koulu- ja opetustoimin
nan järjestämisestä. Lainmuutos tahtoo, 
hankkia kunnalliselle itsehallinnolle jonkin 
verran suurempia toimintamahdollisuuksia, 
kun tehtävänä on järjestäa kunnan kansa
koululaitos. Jos lakiehdotus olisi pakolli
nen, minä sitä en kannattaisi, mutta se te
kee asian kunnille vapaaehtoiseksi. Tämä 
minusta on oikeutettua ja kannatettavaa. 
Minä en ole, niinkuin ed. Annala täällä on 
lausunut, muuttanut 10 vuotta sitten esittä
määni kantaa. Minä en tahdo hävittää täy
dellistä kansakoulua alakansakouluineen .. 
Minä olen tältä paikalta monesti sanonut,. 
että niillä on merkityksensä erityisesti maan 
vauraammissa ja tiheämmin asutuissa osissa 
ja ennenkaikkea kaupunkiyhteiskunnissa. 
Niillä on suuri tehtävänsä, minä olen myöts 
alakansakoulun ystävä, vaikka minulla olisi 
nykyhetkellä yhtä ja toista arvosteltavaa 
alakansakoulun järjestämisestä. Olen mu
kana laajentamassa supistetun kansakoulun 
käyttöä erittäin niiden kokemusten pohjalla, 
joita kansakoulutoiminnasta on varsinkin 
syrjäisemmillä ja harvaan asutuilla seu
duilla saatu viimeisen vuosikymmenen lm
luessa. Jos tahdotaan, niin voitaneen sa
noa, että minä korostan tätä puolta asiasta 
enemmän, kuilW' ehkä olen sitä aikaisemmin 
tehnyt. 

Minua on oudoksuttanut se, että valiokun
nassa on ollut ja tässä eduskunnassakin, 
joka on kokoontunut uusien vaalien jälkeen, 
näyttää olevan vähän luottamusta kuntien 
harkintaan, kun on järjestettävä niiden 
koulutoiminta, ja kuntien kykyyn tehdä oi
keita ratkaisuja, kun yksityistapauksissa 
vaali on tehtävä täydellisen koulun tai su
pistetun koulun välillä. Minä voin yhtyä 
herra opetusministeriin siinäkin, että koulu
viranomaisten, ylhäisten ja alempien, tie
tysti ei ole syytä eikä ole oikeuttakaan aset
tua ikäänkuin kädet ristissä katselemaan ja 
seuraamaan tätä kehitystä tai vapaata kil
pailua. Tietysti kouluviranomaiset ohjaa
vat kansakoulujen toimintaa oman käsityk
sensä mukaan. Mutta kyllä mielestäni on 
täysin oikeutettu sekin vaatimus, että niillä, 
joita lasten kasvatus ja koulutus lähinnä 
koskee, kodeilla ja vanhemmilla ja heitä 
edustavilla kuntien viranomaisilla, on 
asiasta myöskin sanottavaa ja ratkaistavaa 
ehkä suuremmassa määrässä kuin ennen. 
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Tämä on se pääajatus, joka minun käsityk
seni mukaan kannattaa lainmuutosta, ja se 
ajatus mielestäni on oikea. 

On huomautettu lakiehdotusta vastaan, 
että se on liiaksi väljentänyt supistetun kou
lun mahdollisuutta asettamalla ylärajaksi 
oppilasluvulle, kun supistettu kansakoulu 
voi tulla kysymykseen, 39. Olen huoman
nut olevan niitä, jotka mieluummin hyväk
syisivät lakiehdotuksen, jos puheenaoleva 
yläraja olisi alhaisempi. Käytännöllistä 
merkitystä tällä vastahuomautuksella kui
tenkaan tuskin on. On näet niin, että käy
tännössä tulisi supistetun koulun mahdolli
suus enimmäkseen liikkumaan sen oppilas
määrän, jonka laki nyt määrää, läheisyy
dessä, siis 30 :n läheisissä rajoissa, liukuen 
30 :stä 35 :een. Näin kait käytännössä tämä 
supistetun koulun yleiseksi tekeminen tulisi 
tapahtumaan. Kun näin on 1aita, menet
tää merkityksensä myöskin toinen vasta
väite, joka valiokunnassakin on esitetty laki
ehdotusta vastaan, nimittäin se, että ala
koulun oppilasmäärän pysyttäminen muute
tussa laissa niin alhaalla -kuin 15 :ssa, olisi 
epäjohdonmukaisuus. En huomaa, että se 
sitä olisi, kun otetaan huomioon, että supis
tetun koulun järjestämisen mahdollisuus, 
kuten mainitsin, tulisi liikkumaan sillä ta
soma,. j1oUa oppilasmäärä on noin 35 ja ta
vallisesti kait tämän numeron alapuolella
kin. Silloin alakouluun pantavain lasten 
lukumäärä hyvin voi olla 15. 

Täällä on puhuttu, ainakin ed. Annala ja 
myös herra opetusministeri ovat sitä teh
neet, siitä vastustuksesta, jota lakiehdotus 
on julkisuudessa, erittäin viime aikoina, 
saanut vastaansa asiantuntijain, erityisesti 
kansakoulunopettajain taholta. Minulla on 
sama käsitys, minkä joku edustaja täällä 
jo aamupäivällä 'lausui, ettii asi>ata on kyllä 
paisutettu yli ymmärrettävien mittojen. 
Minä myönnän oikeaksi senkin opetusminis
terin huomion, että kaiketi enemmistö, ehkä 
suurikin enemmistö maan kansakoulunopet
tajia tällä hetkellä vastustaa tätä lakia. 
Mutta hyvin on minulle tunnettua sekin, 
että on opettajia ja opettajapiirejä, jotka 
sitä lämpimästi puolustavat. Henkilökoh
taisesti olen tehnyt sen havainnon, että 
yleensä vanhemmat opettajat ovat tämän 
lakiehdotuksen puolella, jota vastoin nuo
remmat näyttävät olevan sitä vastaan. Kun 
herra opetusministeri täällä luki jonkun lau
sunnon, jonka hän oli saanut Savonlinnan 

tarkastuspiiristä, niin voisin ilmoittaa, että 
minulle on myöskin tullut lausuntoja asian
tuntijoilta, myöskin niiltä alueilta, joita 
herra opetusministeri täällä mainitsi. Kou
lukentälläkin näyttää olevan kahdenlaista 
ilmaa. Ehkä saan lukea minäkin vuoros
tani jonkun otteen lausunnoista, joita mi
nulle on tullut (Ed. Pärssinen: Onko ne ko
kouksen päätöksiä!). Asiantuntija kirjoit
taa: Jos supistettu koulu järjestetään si
ten, että alakouluja pidetään syksyllä 8 viik
koa, annetaan ta:lveksi kotitehtäviä luke
misessa ja kirjoituksessa, ja keväällä 2 
viikkoa, se on yhteensä 10 viikkoa ja sitten 
vielä sinä syksynä, jolloin alakoululaiset tu
levat yläkouluun, he ovat 8 viikkoa alakou
lun kolmantena osastona, niin he yhteensä 
saavat alakoulun opetusta 28 viikkoa. Ja 
yläkoululle jää 30 viikkoa, se on sama kuin 
entisessä kansakoulussa. Silloin ei tosiaan 
tarvitse tätä järjestelyä moittia, vaikka op
pilaita olisikin keskimäärin vähän yli 30, 
satunnaisesti se voisi mennä aina 39 :ään, 
mutta yleensä luku olisi 32 ja 33 paikkeilla. 
Alakouluun nähden tämä olisi paljon pa
rempi kuin 18 viikkoisella alakoululla va
rustettu täydellinen koulu, jossa alakoulun 
oppilaat saavat olla kokonaisen vuodenkin 
koulutta (Ed. Pärssinen: 18 viikkoa vain!). 
Kyllä, mutta se jakautuu sekä syksyyn että 
kevääseen ja sehän on opetuksellisen edisty
misen kannalta, niinkuin opettaja Pärssinen 
tietää, erinomaisen tärkeä' asia. Kun vielä 
supistettuun kouluun oppilaat otettaisiin 
vielä vuotta vanhempina s. o. 8-vuotisina, 
kuten on oikeus, ovat he jo aika kehityskel
poisia yläikoulussa. 

Tällaisia lausuntoja myöskin on olemassa. 
Olen tutustunut moniin painosta toimite
tuksi, minullekin lähetettyihin lausuntoi
hin. Niissä on näkökohtia, joita mielellään 
ottaa varteen ja punnitsee. Minusta niissä 
kaikissa kuitenkin keveästi käsitellään tai 
kokonaan sivuutetaan, mikä oikeus kuntien 
itsehallinnolla on asiassa. Kyllahän myön
nän, että monet muut esitetyt näkökohdat 
ovat sellaisia, joista voidaan keskustella ja 
joista asiallisessa pedagogises8'a ajatusvaih
dossa voidaan vaihtaa mielipiteitä ja esittää 
eriäviä ajatuksia. Mutta ne syyt, joihin 
lakiehdotus perustuu, minun mielestäni 
useimmissa tapauksissa painavat enemmän 
kuin vastasyyt. Minä katson, että julkisuu
dessa esitetty arvostelu on useissa kohdin 
muodostunut epäoikeutetuksi. Kannatan 
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sivistysvaliokunnan mietintöön liitetyn vas
talauseen mukaisesti lakiehdotuksen hyväk
symistä ja pyydän siis, herra puhemies, yh
tyä ed. Annalan ehdotukseen. 

Ed. Österholm: Herr taJ.man! Kul
turutskottets betänkande står nu på samma 
ståndpunkt som utskottets yttrande i saken 
tili 1931 års riksdag, då ärendet anhängig
gjordes genom propositionen i ämnet. Dess 
avstyrkande är lika bestämt nu som då, 
och utskottet finner stöd för sin uppfatt
ning av den utveckling, som ägt rum se
dan dess. Bakom propositionens förslag stå 
nu av utskottets medlemmar, egendomligt 
nog, tre präster, en läroverkslektor och en 
folkskollärare. Om därav skaH dragas nå
gon slutsats, så är det i varje fall icke den, 
att reservanterna företräda folkskolans och 
dess lärares opinion, ty den har i avgjort 
övervägande omfattning klart och tydligt 
gått emot förslaget att underlätta förutsätt
ningarna för den reducerade skoltypens 
förallmänligande. Detta har hr undervis
ningsministern intygat under debatten på 
förmiddagen och detta har också rdm. 
Virkkunen, förslagets främsta förespråkare, 
just nu medgivit. Folkskollärarna ha med 
oro följt denna frågas utveckling och de 
betrakta förslagets avvärjande som en sak 
av största vikt för vår folkskola och dess 
framtid. 

I själva verket är det spörsmål, som nu 
föreligger till avgörande, någonting mycket 
mer än en vanlig skolteknisk fråga. Det 
är knapp·ast för mycket om man betecknar 
den som en viktig kulturfråga. Folkskolan 
med föl'kortad lärokurs projekterades vid 
läropliktslagens stiftande som en undantags
typ, avsedd att tiUgodose behovet främst i 
glest bebyggda trakter. Den är som sådan 
snarast att betrakta som en övergångsform, 
viiken skulle ersätta den fullständiga folk
skolan efterhand som utvecklingen kunde 
medgiva detta. J ag vågar vidhålla denna 
uppfattning även efter det jag nyss åhört 
rdm. Virkkunens framställning. Den tid 
som gått sedan läropliktslagens tiHkomst 
har knappast givit anledning till att ändra 
uppfattningen om den reducerade skolans 
betydelse. Den omständigheten, att ut
märkta lärare under vissa förhållanden 
kommit tili goda resultat inom ramen för 
den reducerade skolans begränsade arbets
möjligheter, betyder naturligtvis inte, att 

denna typ vore jämngod med den fullstän
diga. Det framgår ju redan därav, att den 
sammanlagda lärotiden för den ena är 136 
veckor och för den andra .2:16. De barn, 
som undervisas i den reducerade skolan, få 
åtnjuta skolans undervisning under 80 
veckor kortare tid än de, som ha förmånen 
att gå i en fullständig sk<Jla. Vad detta be
tyder av minskade utsikter tili uppfostran 
och kunskapsförvärv är utan vidare klart, 
oavsett betydelsen av att på det lägsta sta
diet undervisningen handhaves av särskilt 
utbildade lärare för de små barnens hand
ledning. Den reducerade skolan är under 
alla förhållanden en skoltyp av lägre klass, 
vars förallmänligande icke står i överens
stämmelse med folkundervisningens in
tressen. 

Lagförslaget inrymmer allvarliga kon
sekvenser även för lärarutbildningen, som 
hittills försiggått med beaktande av den 
lägre och den högre skolans särskilda behov. 
Vår lägre skola, småskolan, har tack vare 
en tidsenlig lärarutbildning uppvisat en 
vacker utveckling, som det verlcligen icke 
är skäl att göra slut på e1ler att försvåra. 
Lagförslagets antagande skulle av allt att 
döma föra det med sig, att frågan om in
dragning av småskoleseminarier komme 
upp på dagordningen och att den lägre 
skolans betydelse i vår folkundervisning 
komme att avsevärt försv·agas. 

ISärskilt oförnuftigt synes det vara att i 
dessa tider tillmötesgå anspråken på den 
redueerade skolans förallmänligande. Nu 
försiggår det omfattande utredningsarbete, 
som avser att undersöka möjligheterna för 
den planerade stora skolreformen. Denna 
reform, som måhända ännu kräver år av 
arbete och förberedelser innan den kan för
verkligas, förutsätter som ett oeftergivligt 
villkor, att folkskoleundervisningen är av 
utmärkt beskaffenb.et. Det kan verkligen 
icke göras troligt, att lagförslagets anta
gande skulle gagna detta syftemål. Tvärtom 
är det alldeles uppenbart, att dess godkän
nande skulle innebära ett försvagande av 
folkskolans betyde1se därigenom att effek
ten av dess undervisning och uppfostran 
skulle minskas. 

Den tarrkegång som ligger till grund för 
propositionen, kan icke dölja sin reaktio
nära karaktär. Förslaget såg dagen under 
1apporörelsens klang- och jubeldagar, då 
mycket egendomliga åsikter, som man torde 



!Supistettu !kansakoulu. 283 

minnas, framfördes angående de mest trän
gande reformbehoven inom folkundervisnin
gen. Det föreliggande spörsmålet får sin 
karaktär av kulturfråga just därigenom att 
det hotar att avbryta eller i varje fall för
svaga en utvecklingslinje i vår folkunder
visning och göra folkskolan sämre ställd 
än förut inför sina växande framtidsupp
gifter. Det vore ett steg tillbaka i vår fo1k
undervisning och i vår skolpolitik, om pro
positionen bleve godkänd, och man måste 
därför hoppas, att riksdagen skall följa 
kulturutskottets tvenne gånger uttalade 
uppfattning att lagförslaget bör avböjas. 

Ed. W i i k: Herra puhemies! Sosialide
mokraattinen ryhmä on myötävaikuttanut 
siihen, että 'tämä lakiehdotus 1ykkääntyi yli 
vaalien, ja olen varma sii,tä, että tämä lyk
ikäys on ollut :asialle eduksi. Se saattaa suo
rastaan ratkaisevasti vaikuttaa sen kohta
loon. Ryhmämme v111stustaa edelleen tätä 
1akiehdotusta, sillä ryhmämme edrrstaa kan
sanluokka,a, joka pyrkii! yhteiskunnallisesti 
kohoamaan ja sentähden tarvitsee tietoja, ja 
niinpä puolueemme harrastaakin tietojen 
levittämistä mahdomsimman laajoihin kan
sanjouk:koihin. Se onkin johdonmukaisesti 
vastu:staamt yrityksiä oppivelvollisuuslain 
huononrtami,seksi, muun muassa yrityksiä 
su pistetwn kansaikoni u:n yleistämiseksi. 

Valitettavasti maalaisliitto on ollut yhtä 
johdonmukaisesti päånvastaisella kannalla. 
Se on käsittääkseni liian yksipuolisesti pitä
nyt silmällä maan köyhimpien seutujen 
oloja, ikäänkui:n näi'den pitäisi saada mää
rätä yleisen kehityksen nopeus. Tähän ehkä 
vastataan, niinkuin vastalauseessa sanota1an, 
että lain muutos ei pa:kota perustamaan su
pi·stettuja ikouluja, vaan jättää kunnille har
kint,avallan. Mutta mielestäni niin laajaa 
harkintavaltaa ei ole kunnille jätettävä. 
Kunnallismi·ehet ova.t kitsa,ita,. niinkuin 
kaikki tiedämme. Lainsäätäjällä pitää olla 
avarammat näköalat kuin kyläpoliitikoilla. 

v,astalauseen alla ova;t myöskin kokoomus
puolueen ja sen kansanliikkeen edustajien 
nimet. Joka kerta 'kuin tämä asia on: ollut 
ennen eduskunnassa käsiteltävänä - neljä 
kertaa,. tämä on viides - niin kokoomus
puolueen äänet on niin hyvin valiokunnissa 
kuin täysistunnossa annettu supistetun kan
sakoulun hyväksi. Tämä on johdonmukruist~a, 
sillä kokoomuspuolue edustaa vallassaolevaa 
kansanluokkaa, jonka luokkaetu ei liioin 

vruadi 'tietojen levittämistä kansan !keskuu
teen, joka ehkä tulisi n.iitä käyttämään 
omalllli tavrullaan .. Ja mitä ·enemmän varoja 
käytetään kansalle hyödyllisiin ~tarkoituk
siin, sitä vähemmä:n niitä riittää niihin mui
hin, joita oikeisto saattaa harrastrua enem
män. 

Kuitenkaan ei kokoomuspuolue ole esiin
tynyt tässä asiassa aivan. johdonmukaisesti. 
Viime vaalien edellä;, kun opettajain kes
kuudessa oltiin huolestuneitru tämän asian 
,takia, ryhdyttiin siltä taholta han'kkimaa,n 
tietoja eri puolueiden kannrusta tähän asiruan 
nähden. Näitä toimenpiteitä ei voitu ilman 
muuta sivuuttaa,, sillä kansakoulunopettaja 
on vaikutusvaLtainen tekijä: hän on johta
van,a 8ieluna nuorisoseura:ssa, hän pitää 
kaikki puheet sen juhlissa,, hän johtaa laulu
kuoroa, ja opintokerhoa~ ja hän tietää,, missä 
kodeissa ol1a,an punaisia, missä sinivalkoisia 
ja missä sinimu:stiru. Myöskin kokoomuspuo
lue joutui siis pohtimaan ehkä enitistä har
taammin tätä asiaa ja nähtävästi tämän ,poh
dinnaJJ. tuldksena ilmestyi , 1Uudessa Suo
messa'' viime kesäkuun 18 päivänä pääkir
joitus, jdka osoittaa jonkinlaista suunnan
muutosta ja joka muu:ten niin erinomaisesti 
valaisee tätä kysymystä, että pyydän saada 
lukea siitä muutamia otteita. 

Siinä sanotaan, eutä ,.,opettajilla näyttää 
olevan pätevät syyt kantaansa, että ylä[wu
luluokkien työteho ja -tulokset huoma1tta
vasti kärsisivät suunnitellusta supistetun 
koulutyypin yle]stämisestäl. Vielä perusteel
lisemman muutoksen aiheuttaisi kysymyk
sessä oleva lwkiesitys a~lakoululuokkien ope
tukseen. Se joutuisi yläkoulun opettajan 
hoidettavaksi ja vähenisi 'Siihen käytettävä 
aika ainakin kolmannellaJ osalla vuodessa ... 
mutta useimmissa tapauksissaJ jopa kolman
teen osaan nykyisestä;än. Tällainen muutos, 
jos se lakiesityksen sallimissa puitteissa ylei
sesti pantaisiin toimeen, muodostuisi kohta
lokkaaksi koko alakansa!koululle. Ensinnä
kään ei ole taJrikoituksemnukaiSita, että ylä
kansakoulun opettaja toimii samalla alakou
luluokkien opettajan,a. Alakoulussa ovat 
oppilaat aivan toisella kehitystasolla; kuin 
ylä,koulussa, ja sen vuoksi .täytyy opetuk
senikin olla luonteeltaan toisenlaartuista. Ylä
koulun opettajain on vaikea sovittautua ala
kouluasteelia olevien lasten kehitystason 
mukaisesti. Siitä on riittruvät kokemukset 
ajaLta ennen maailmansotaa ... Osittainen 
palaaminen noihin: oloihin ~ei tunnu suositel-
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tava:lta, ellei siihen ole ehdottomasti pakot
tavia ta!loude1lisia syitä. Nykyisin a:lakiOUlu
ludkiHa opetust!a antavat naiS1opettajat, 
jotika ovat Viartavasten tehtäväänsä va1mis
tautuneita ja voivat a~van toisella tavalla 
kuin yläkoulun opetta,jat vaalia alakoulu
iäissä olevia herkk~ä ihmistaimia. 

8upistetu:ssa kansakoulussa a1akoululuo
kille varattu lyhyt! työa,ika väh·entää sitä
paitsi näiden luokkien työmahdollisuuksia 
vielä suuremmassa määrä1ssä. kuin ylä'koulu
lu()killa. Opetuksen on työajan lyhyyden 
vuoksi pakko muodostua paäasiallisesti ko
neelliseksi luku-,, kirjoitus-· ja laskutaidon 
harjoi·ttamiseksi. Ei ole aikaa siihen, minkä 
kuitenkin tulisi olla a1akansa'koulun pääteh
tävä, lapsen tieto- ja toimintavoimien ja eri
tyisesti havaintokyvyn kehittämiseen. Ala
koulun kasva:ttava merkitys hä.ipyy siis su
.pistetussa kanBakoulussa: jotenkin olematto
miin.'' Kirjoittaja tulee siihen tulokseen, 
että ,,,meistä rtuntuu, että eduskunil1an olisi 
hylättävä lepälämään jätetty supistetun kan
sakoulun yleisemmäksi tekemistä tarkoittava 
lakiesitys" (Ed. Ryömä: Se oli vaalivaltti, 
se! - Vasemmalta: Kuka sen on kirjoitt'a
nut?). Tämän kirjtoituksen ilmeisesti on kir
joittanut harras kansansivistyksen ystävä. 
Hänen nimeään en tiedä, koska kirjoitus on 
ilmestynyt toimituksen päåkirjoituksena 
puolueen pää-ä•änen'kannattajassa kaksi viik
koa ennen vaaleja.. Puolueen johto ei ole 
sitä oikaissut,. puolueen puheenjohtaja, joka 
·aina niin innl()kka,asti ja viimeksi tässä istun
nossa. on esiintynyt. supistetun kansakoulun 
puolesta, ei iLmaissut eriävää kantaansa ja 
puolueen edustajaehdokkaat kautta linjan 
vaikenivat. Näin ollen täytyi saada se käsi
tys, että puolue oli vaJitsijain. edessä lupau
tunut esiintymään· pöydällä olevaa lakiehdo· 
.tusta vastaan. 

Minä jo silloin. epäJilin, jääkö tuo kannan.
otto pysyväise'ksi. Rohkenin ju}kisuudessa 
lamsua, että kanta ehkä muuttuu jo piankin 
vaa1ien jälkeen. En saanut tähän vasrtausta, 
enkä; si,tä odottanutka.an. Nyt olen saanut 
vastauksen, ja se on täsmälleen sellainen 
kuin odotin. Nyt saadaan 111ähdä, onko ko
koomuspuolueen ryhmässä kuitenkin sellai
sia, jotka •antavat arvoa ,sille kannalle, jonka 
puolueen pää-äänenkannattaja vaalitaiste-
1un pyörteissä omaksui, vai täytyykö tämän 
asian vailossa todeta,. että n'iin vanhalliseksi 
luultu kokoomuspuolue on kuitenkin niin 
kehityskykyinen, että: se kolmessa kuukau-

dessa muuttaa kan,taa kaksi kerrtaa {V asem
malta: Tärkeissä asioissa,!). Jos niin on 
asianlaita, niin minun täytyy valitt:aa tätä 
kannanottoa, sitä enemmän, koska [uuHak
seniJ se tämän jälkeen ei enää tule muuttu
maan, ellei mahdollisesti ensi vaaleissa (V a
semmalta : Hyvä!). 

Ed. l\'I a l k a mäki: Lepäämään jätetty 
lakiehdotus supistetun kansakoulun yleisc 
tämisestä oppilasmäärää lisäämällä on nyt 
ratkaisevassa vaiheessaan. .Monet kerrat 
on asiasta aikaisemmilla valtiopäivillä kiis
telty, kunnes vuonna 1\9~1 supistetun kou
lun yleistämisen kannattajat pääsivät voi
toHe hallituksen esityksen turvin. Voitto 
ei kylläkään ollut loistava, vain 103 
äänellä tuli supistetun koulun yleistämi
nen hyväksytyksi asian koLmannessa käsit
telyssä. Vastustajat jättivät 92 äänellä lain 
sitten lepäämään ylitse vaalien. 

Nyt vaalien jälkeen on eduskunnan si
vistysvaliokunta ehdottanut, että kysymyk
sessä oleva lakiehdotus hylättäisiin. Yh
dyn täydellisesti sivistysvaliokunnan hyl
käävään lausuntoon ja toivon, että tämä 
uusi eduskunta yhtyisi myöskin siihen .. 
Jokaiselle mielestäni pitäisi olla selvää,. 
että opetuksellisesti lapset jäävät heikom
malle puolelle, silloin kun kuutena koulu
vuotena oppiaika supistetussa koulussa jää 
kokonaista 80 viikkoa lyhyemmäksi kuin 
täydellisessä kansakoulussa. Pienen oppi
lasmäärän kanssa jotenkuten selviydytään. 
'Kenties päästään tyydyttäviinkin tulok
siin, kun yläkoulun oppilaiden luku on 
alle 30, kuten nyt on asianlaita. ~Uutta 
jos oppilasluku saa nousta aina 39 :ään, 
kuten tämä lakiehdotus sallisi, niin se ei 
ole opetukselle onneksi. Täydellisenkin 
maalaiskansakoulun luokat ovat nykyään 
liian suuria oppilasmäärän noustessa yli 
40. Sallittu ylirajahan on maalaiskansa
kouluiSis·a 50 oppilasta yhdellä luokaUa. 
Näissäkin kouluissa olisi mielestäni tule
vaisuudessa päästävä suurin sallittu oppi
lasmäärä vähentämään 40 :een, eikä siis 
missään tapauksessa supistetussa koulussa 
olisi oppilasmäärää siihen asti lisättävä. 

Aikoinaan eduskunta on hyväksynyt pe
riaatteen, että tässä maassa kansakoulu on 
saatava oppikoulun pohjakouluksi. Oppi
Koulukomitea ehdottaakin nyt mietinnös
sään tähän suuntaan mentäväksi, kun op
pikoulujen uudelleen järjestelyyn ryhdy-
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tään. Supistetun koulun oppilasmäärää li
.säämällä vaaraunetaan kuitenkin pohja
kouluaatteen toteutumista. !Sillä supiste
tun koulun lyhyt työaika ja suuri oppilas
maara alentavat ehdottomasti tuloksia. 
Nythän jo usein on moitittu kansakoulun 
työtä. Pohjakouluaatteen vastustajien 
mielestä kansakoulu ei kykene tarpeeksi 
oppilaita kehittämään. On ikävää, että 
pohjakouluaatteen kannattajina esiinty
neet, nimittäin maalaisliittolaiset, ainakin 
suuri osa heistä, tämän lakiehdotuksen hy
väksymisellä antavat uusia aseita vastus
tajien käsiin. 

En myöskään voi hyväksyä sellaista kan
taa, että maaseutu aina syrjäytetään, että 
se saa aina vain muruja, jotka putoavat 
rikkaan pöydältä, ja vain korvikkeita ja 
vastikkeita koulualallakin. Kaupungit, 
kauppalat, ja tiheät asutuskeskukset ovat 
melkein kaikissa suhteissa varsinaista maa
seutua edullisemmassa asemassa. Kansa
koulun jälkeen näissä voidaan hankkia 
helposti lisää tietoja ja taitoja. :Syrjäisen 
maalaio;kylän asukkailla ei tällaisia tilai
suuksia ainakaan runsaasti ole. Maalais
kylän lasten melkeinpä ainoa tiedontie, ai
noa sivistysahjo on kansakoulu, mutta se
kin suodaan heille typistetyssä muodossa. 
Ja nyt tätä typistettya muotoakin vielä 
€sillä olevan lakiehdotuksen avulla tahdo
taan huonontaa. 

Täällä on moneen kertaan viitattu sii
hen, että lisäämällä tämän lain avulla 
supistettuja kansakouluja täydellisten kus
tannuksella säästetään varoja näin pula
aikana. On kuitenkin taas toisaalta to
dettu, ettei säästöjä voida tehdä ainakaan 
heti, koska koulujen muuttaminen supiste
tuiksi ja opettajain lakkautuspalkalle aset
taminen kysyy aikaa. ,Samoin lakkautus
ja supistettujen koulujen paremmat pal-
1mt nielevät nämä odotetut säästöt ainakin 
aluksi suurimmaksi osaksi. Huoneistokysy
mys ja rakennuskustannukset eivät tässä 
asiassa näyttele suurta osaa, koska supis
tettu koulu vaatii melkein samat kustan
nukset kuin yhden ylä- ja alakoulunopet
tajan koulukin. 

On sitten myöskin sanottu, että supis
tettu koulumuoto tarjoaisi kodeille suu
remmat kasvatusmahdollisuudet ja että 
vanhemmat eivät mielellään päästäisi lap
siaan pitkäaikaisempaan täydelliseen kou
luun. :Mutta nykyään vanhemmat suoras-

taan eivät ehdi kasvatustyöhön tarpeeksi 
huomiota: kiinnit,tämää.nkään. Ain.akin maa
laistyövä,estön !keskuudessa ovat molemmat 
vanhemmat usein. työhön sidotut, jru kovasti 
näkyvät olevan työssä kiinni tavallisten ta
lojen isännäit ja .emäinnäitkin. Joka tapauk
se:ssa oleru tehny:t sen havainnon, että van
hemmat yleensä mieluummin lähettävät lap
set kouluun kuin pitävät niitä oman on
nensa nojassa kotinurkissa. Ja missä koulu
'keittola.t ovat toimin!I1assa,. siellä vanilcemmart 
usein sallisivat lastellJSru jo liiankin nuOII'ina 
astuvan op~ntielle. Olen ollut tilaisuudessa 
toteamaan, että opettajain l()n ollut pakko 
lähet1tää kotiin näitä liia:ru nuoria .alaikouluun 
pyrkijöitä. Vanhempien mielestä nim. lap
set ovat koulussa turvassa opettajain1 .sil
mäJlläprdon alaisina,, eivät ole pahaa teke
mä,ssä eivätkä oppimaiSsa. Ja lämmin ateria 
koulussa la,sketaa.n nykyjään kallisarvoiseksi 
köyhissä perheissä. Jos koulukeittola siis 
toimii, rniin vanhemmat mieluummin antai
sivat la.sten käydä ,alakoulua 2 vuotta kuin 
vain 12 viikkoa kahtena! lukuvuOIIlna, kuten 
supi,stetussa koulussa käydään. 

Miruunkin mielestän,i ·olisi myös tässä 
asiassa kuultava etupäässä niiden ääntä, 
jotka työskerutdevät koulualalla, varsinkin 
siis opettajien j.a myöskin kansakouluntar
ka:stajien. Heidän puoleltaan on kyllin sel
västi ja kyllin monta kertaa lausuttu,. että 
he vastusta.vat tämän esilläolevan lwki·ehdo
tuk,geru hyväksymistä. SupiiStetun kan~Sa
:koulun opettaja saa 200 markkaa korkeam
ma:n palkan kuukaudessa kuin tä;ydeHisen 
kouluru opettaja,. ja nykyäwn oppila:smäJä
rässä on ollut huoma.ttava ero, mutta silti 
me1kei11' koko opettajakunta vastust,aa supis
tetun koulun ylei,stämist.ä. Eiväetkä supis
tettujen koulujen opettaj.apaikat ole suu
remman palkkansa vuoksika:an olleet halu
tuimpia paikkoja, vaikka yleensä lmikki ih
miset ottaisivatkin mielellään korlkeampaa 
palkkaa kuin aiempaa. Sii:tä syystä rtulen 
siihen johiopää'tö'kseen, että ISUpistetun koru
lurn täytyy olla koulumuotona jo nykyisel
läänkin .epwtyydyttävä, koska se ei ole kyen
nyt opettajia puolelleen voittamaan suurem
man palkankaan houkutellessa. 

Kun olen tarkastellut ,sivistysvaliol'kunoon 
mietintöön lii'tetty'ä vas:talausetta,. on mieleni 
aivan masentunut,. kun niin lw~keasti oppi
neet herrat kuin teolog'i,antohtori, kirkko
herra, pastori, lehtori ja vieläpä maalais
liittolainen kansaJkoulunopettaj.akin, joita 
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itseääln ja joiden lapsia 1aki ei ltule koske· 
maan, ovat vra1mii.t ·pimeimmän mawseudun 
oloja tällä tavalla yhä huonontama:an. M.a
sentava,a 0!11 todeta suomalaisem. sivistynei-s
tön taholta tällwista ,,,jäätävää !kylmyyttä", 
niinkuin eräässä toisessa yhteydessä. tänään 
on lausuttu, kansakoulua kohtruan. Varsin
<kin kirkon miesten osuus tä.ssä huononnus
yrityksessä turutuu vastalauseem. perusteella 
silmiinpistävän suurelta. 

Joka tapauksessa opettajain keskuudessa 
seurataan jännitykisellä tämän päivän pää
töstä. Erityisesti alakoulun opettajiin lain 
hyväksyminen tulisi ra;skaasti koskemaan. 
Heitähä:n jäisi ilman paikkaia., sii-s ilman 
,työtä ja leipä:ä, tavaton joukko. Täiällä OIIl 

esitetty, kuinkw opettajain puolelta on kir
jelmiä lähetetty puoleen ja toiseen. Minäkin 
voisin tuoda ,guullisiaJ terveisiä kokoomuksen 
ja I. K. L:n edustajille. Voin mainita, että 
heidän kannattajiansa ja äänestäjiänsä opet
tajain keskuudessa on kää:ntynyt minunkin 
puoleeni tässä asiassa. He ovat v~alitt.aneet 
suuresti, että he eiväit äänestäessään kokoo
muksen ja; I. K. L:n ehdokkaita O'le arvan
neet eivärtikä uskoneet, että nämä lähtisivät 
sille tielle tässä asiassa, kuin sivistysvalio• 
kunnan va;s,talause nyt kuitenkin osoittaa. 
Tuntuukin omitui,selta;,, että: näiden täytyy 
lähteä sosi·a'Hsteilta, noi:lta viha;tuilta ma.rxi
laisilta,. apu& etsimään omiailllSa vwstaan. On 
vahinko,. etteivät he tosia,an:ka,an tunteneet 
omiansa oikein jo vaalien edeHä, vaan uskoi
vat niihin kokoomusleht:Len ,liukkaisiin" 
!kirjoituksiin, joista ed. Wiik tää:llä äsken 
mainitsi. He luuliv<Vt silloin, että sosiali
demokrwattien ja edi,styspuolueen vaHstustyö 
tässä suhteessa oli.si ollut vain heidän omien 
ehdokkaittensa parjausta. Nyt he ovat ru
venneet peLkäämään,. että meidän, puhees
samme on ollut perää,. ja ovat lausuneet huo
lestuksensa siitä yksinpä meillekin. Kuiten
kin kaikestru huolimwtta minä henkilökohtai
sesti toivon, että sentään kokoomus ja 
I. K. L. tässä wsiassru eivät !kokonaisuudes
saan olisi sivistysvaliokunnassa olevien, edus
tajiensa kannalla (~asemmalta: Kyllä ne 
ovai !), va1an <tuli:siva:t meidän mukaamme, 
ede:s aånakin pieni osru,, niinkuin tuntuu maa
laisliitossakin .pieni osa oLevan, j<Yka kulkee 
samaa tietä meidä,n kanssamme. 

Tässä kysymyksessä on kiinnitetty huo
miotru myöskin vastalauseen tekijä.in tähän 
lauseeseen: ,Kun la;in muutos ei pakota pe
:rustamaain supistettuja kouluja lain edellyt-

tämissä tapauksissa, vaan jättää kunnille 
harkintavallan järjestää karusa:kouluopetu'k
sen jommankumman vaihtoehdon muka:an, 
on sitä vähemmän syytä sitä vastustaa.'' 
Mutta minä 1ta,as pelkääill,. että jos rtämä laki
ehdotus hyväksytään, niin ennen pitkää 
varmaan ikucrn)liUe lähetetään määräyksiä, 
joissa pula-ajan täJhden voidaan varutia, kysy
mykseen tulevat koulut muuttamaan supis
tetuiksi kentiespä vailkka valtioavun mern.e
tyksen uhalla. Tuo harkintavwlta voidaan 
,siis poi:staa, v.aikka.pa ~sitä ~ei juuri tämä la;ki
ehdotus veisikään. 

Minun mielestäni kwikki syyt puhuvatkin 
·sivistysvalioikurman hylkäävän ehdotuksen 
puolesta ja toivon, että eduskunta asettuu 
tälle validkunn1a::n lkaamalle ja siten lopulli
sesti lyö takaisin tämän .taantumuksen hyök
käyksen kansakoululaitosta vastaan. Uskal
Ian käyttää sanaa ,taantumus" vielä, vaiik:ka 
siitä äisken huomruutettiin. Sillä minun mie
lestäni! orn taantumuks.en voitto,. jo8 supis
tettu kansaJkoulu tulee en,tistä yleisemmäksi. 

Ed. Lumme: Herra puhemies! Harva 
eduskunnan käsittelemä kysymys on kautta. 
maan herättänyt viime vuosina niin suurta 
huomiota kuin nyt käsiteltävänä oleva su
pistettua kansakoulua koskeva asia. Mutta 
eipä ihmekään. Tämähän koskettaa niin 
valtavia ihmisryhmiä. Kymmenien tuhan
sien lwsten koulukysymys on ratkaistavana. 
,Siksi asiaan on kiinnitetty ja on kiinni
tettävä edelleen erikoista huomiota. Laki
esityksessä pyritään huonontamaan Suomen 
kansakoululaitoksen vaikutusta tekemällä 
supistetun kansakoulun maaseudun kansa
koulun yleistyypiksi, siitä ei päästä mihin
kään. Kuten on tunnettua ja täällä tänään 
on sanottu, on nykyisten säännösten mu
kaan koulupiiriin perustettava täydellinen 
kansakoulu, jos piirissä on vähintään 30 
yläkouluikäistä lasta; muussa tapauksessa 
on supistetun koulun perustaminen sallittu_ 

Nyt esillä olevassa laissa tulisi tämä raja 
nousemaan 40 lapseen. Sivistysvaliokunnan 
mietinnöstä, joka ilokseni on lakiehdotusta 
vastaan, ilmenee, että lukuvuonna 1932:__33 
oli maalaiskansakouluja 5,2:86, joista jo su
pistettuja 1,2160. Kolmen viimeisen koulu
vuoden kuluessa on täydellisiä kansakouluja 
muutettu 212 supistetuksi, eikä ihme, sillä. 
keväällä vuonna 1'9311 kouluhallitus nimen
omaan antoi kehoituksen tähän suuntaan. 
Nykyjään olevista täydellisistä kouluista 
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saattaisi muuttaa 413 supistetuksi kouluksi, 
mutta, ilahduttavaa kyllä, koulun johto
kunnat j·a maalaisvaltuustot eivät ole tähän 
supistukseen vielä lähteneet. Ja jos tämä 
esitys tulee hyväksytyksi, niin edelleen li
säksi saattaa 380 koulua joutua supistuksen 
tielle. Näin ollen ennen pitkää olisi alun 
kolmattatuhatta koulua maassamme supis
tettuna. Ja mikä ero on näiden supistet
tujen koulujen ja tavallisen täydellisen 
kansakoulun välillä. Ero ei ole 6 vuo
den opetusaikaan nähden pienempi kuin 80 
viikkoa. Kouluelämässä, sen kokemuksen 
mukaan, mikä minullakin on sekä maalais
koulun opettajana olleena että kaupunki
laiskoulun opettajana olleena, jo 80, tuntia 
merkitsee melko paljon puhumattakaan 80 
päivästä, jotka voidaan työskennellä lasten 
keskuudessa. Mutta tässä ei ole kysymys 
80 tunnista eikä ole 80 päivästä, vaan tässä 
on kysymys 80 kouluviikon supistuksesta ja 
se on paljon. 

Kaikki työ vaatii aikansa eikä lyhyem
mässä ajassa yhtä suurin voimin voi suo
rittaa samaa työmäärää kuin pitemmässä 
ajassa. Tämä pitää paikkansa ennen kaik
kea juuri kasvatustyöhön nähden, jollaista 
varsinkin kansakoulutyö suuressa määrin 
on. ,Hiljaa hyvä tulee", sanotaan sanan
laskussa, ja se voitaneen kasvatustyöhön 
erikoisesti myöskin sovelluttaa. 

Supistettu kansakoulu tulisi siis maa
seudun melko yleiseksi kansakoulumuo
doksi. Kansakoulu on suurimmalle osalle 
maaseudun lapsia heidän ainoa koulunsa, 
heidän oppikoulunsa ja myöskin heidän 
yliopistonsa. Kun koko maassa noin 
50,000 lasta saa kansakoulusta päästöto
distuksen keväisin, niin vajaa 20 % heistä 
jaJtkaa oppiikoulussa tai jossain ammatti
koulussa tai muussa opiskelupaikassa. Kun 
edelleen tiedämme, että kaupunkien ja 
taajaväkisten yhdyskuntien kansakoulun 
oppilailla on paljon suuremmat mahdolli
suudet jatkaa, - onhan heillä esimerkiksi 

• työväenopistot, vapaaopistot y. m., - niin 
saamme käsityksen, että köY,hien saloseu
tujen nuorille, joitakin harvoja poikkeuk
sia lukuunottamatta, jää ainoaksi opin
ahjoksi kansakoulu. Tosin maaseudun va
rakkaat perheet voivat kouluttaa lap
sensa vaikkapa yliopistoon saakka, mutta 
toista se on pienviljelijälle ja palkkatyö
väestölle. Minua oudoksuttaa sivistysva
liokunnan vähemmistön kanta. Henkilöt, 

jotka ovat yhteiskunnan kustannuksella 
tulleet osalliseksi sangen kalliista opetuk
sesta yliopistoa myöten ja jotka kaiken 
todennäköisyyden mukaan eivät koskaan 
omia lapsiaan panisi supistettuun kansa
kouluun, pitävät siitä tiukasti kiinni. Eikö 
olisi paljon kauniimpaa jakaa sitä hyvää, 
mitä on yhteiskunnalta itse saanut, myös
kin vähempiosaisille, myös köyhien mök
kien pienme tytöille ja pienille pojille sa
doissa maalaiskunnissamme? Minä en ole 
myöskään huomannut, että täydellisen 
koulun vastustajat olisivat valmiit pudot
tamaan kolmanneksen oppikoulujen ja yli
opiston tasosta, vaan päinvastoin siltä 
taholta pyritään kohentamaan korkeam
paa opetustyötä. Se on kyllä hyvä, enkä 
minä ole sitä vastaan, mutta oltakoon 
tasapuolisia. Muistettakoon, että tasaval
tamme valtavan osan kansalaisistamme 
muodostavat vähävaraiset pieneläjät, joille 
olemme paljon velkaa. Heidän lastensa 
koulumahdollisuuksia ei ole supistettava, 
vaan oikeastaan olisi lisättävä. 

Entistä laajemmassa maarassa tulisi 
myös lain mukaan olemaan kahdenlaisia 
tai jopa kolmenlaisia kansakoulun päästö
todistuksen saaneita. Kun ajattelee hei
dän vastaista oloaan ja eloaan rinnatus
ten, niin heidän sivistystasossaan olisi huo
mattava ero. Edelleen supistettu koulu
muoto luonnollisesti ei voisi tulla ylei
seksi oppikoulun pohjakouluksi, niin kuin 
kansakoulusta eduskunta on a~kaisemmin 
periaatteellisesti päättänyt ja oppikoulu
komitea käytäntöön suunnitellutkin. Olen 
tuUut aja.teHeeksi, että mahdollise!Sti supis
tetun kansakoulun yleistämisellä pyritään
kin ajamaan kansakoulun pohjakouluky
symys karille. Kansakouluun pohjakou
luna on kuitenkin pyrittävä. Jo Uno 
Cygnaeus, kansakoulumme isä, aikoinaan 
lausui: ,Ei kestä kauan, ennen kuin 
uudenaikaisesti järjestetyssä kansakoulussa 
käy kaikkien yhteiskuntakerrosten lapset, 
mistä seuraa, että n. s. paremman ja huo
noruman kansan välinen juopa tasautuu. '' 
Cygnaeuksen valoisaa luottamusta tule
vaisuuteen kuvastaa hänen sanansa: ,,Olen 
vakuutettu siitä, että hallitusta, jos se 
kannattaa esittämääni periaatetta ja jär
jestää vastaisen kansakoulumme senmu
kaisesti säikähtämättä sellaisen laitoksen 
välttämättä vaatimia kustannuksia, kiit
tävät ja siunaavat vastaiset sukupolvet, 
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jotka saavat nauttia sellaisen laitoksen 
hedelmiä ja käsittävät sen hyödyn selvem
min kuin nykyinen sukupolvi.'' Näin sa
noi Suomen kansakoululaitoksen isä jo yli 
70 vuotta sitten. Hänelle olisi varmaan 
murheen hetki 'dllut !kuulla sellaisia lau
suntoja kuin ed. Annala ja ed. Virkku
nen täällä tänään ovat esittäneet. Kun 
oppivelvollisuuslaki aikoinaan säädettiin, 
käytiin samalla eduskunnassa taistelua 
supistetun kansakoulun puolesta ja vas
taan. Asia on siis jo vanha. Tämä tais
telu ilmeisesti merkitsi juuri sitä, oliko 
täydellinen vaiko supistettu kansakoulu 
tehtävä kansakoulumme päätyypiksi. Op
pivelvollisuuslain asianomainen pykälä 
siinä muodossa, jonka se eduskunnassa sai, 
oli samalla vastaus kysymykseen: täydelli
nen kansakoulu oli oleva kansakoulumme 
päätyyppi ja supistettu vain poikkeus
tyyppi harvaanasuttuja seutuja varten. 
Supistettu koulumuoto oli todella alkujaan 
tarkoitettu käytettäväksi vain poikkeus
tapauksissa, minkä saattaa todeta silloi
sista mielipiteistä, niin kuin herra opetus
ministeri täällä jo tänään mainitsi. M. m. 
Mikael Soininen, joka oli oppivelvollisuus
lakia valmistamassa alusta loppuun asti, 
sen kaikissa asteissa, jolle siis silloiset mie
lipiteet ovat olleet hyvin tunnettuja, lau
sui ·oppivelvollisuuslain voimaantulovuo
tena 1921 julkaisemassaan lain selitysteok
sessa: ,Supistettu kansakoulu on talou
dellisesti edullisin, mutta lapsille kaikista 
epäedullisin kansakoulumuoto. Kun se 
taloudellisista syistä on sallittu kaikkein 
harvimmin asutuissa ja siis ainoastaan 
laajoissa piireissä, tulee myöskin alakansa
koulun asteella olevien oppilaiden koulu
matkat pitkiksi. Supistettu kansakoulu 
on väliaikainen koulumuoto, joka häviää 
sikäli kuin lasten luku koulussa kasvaa 
niin suureksi, että se on muutettava täy
delliseksi kansa:kouluksi. '' 

Mitä tuloksia on jo antanut supistettu 
koulu verrattuna täydelliseen kansakou
luun? Olen tutustunut m. m. pariin pai
nettuun, supistetussa kansakoulussa vuosi
kausia työskennelleen opettajan perusteel
liseen lausuntoon. Ne antavat surullisen 
kuvan siitä tasosta, jolle kansakoulu nyt 
haluttaisiin suunnata. Toinen opettajista 
kertoo yhdeksänvuotisen kokemuksen pe
rusteella, että hän alkoi työnsä supiste
tussa kansakoulussa tämän koulumuodon 

-----

kannattajana vapaaehtoisesti valiten supis
tetun kansakoulun, siirtymällä siihen hy
västä kaksiopettajaisesta yläkoulusta. .Su
pistetun koulun hyvät puolet: oppilaat 
saavat ·olla koko ajan saman opettajan 
vaikutuksen alaisina, pieni oppilasmäärä, 
yläkoulun oppilaat saavat syys- ja kevät
aikana olla kotitöissä ja opettajalle tuleva 
lisäpalkka saattaa supistetun koulun näyt
tämään sellaisena, että siihen iiman en
nakkoluuloa uskaltaisi siirtyä jopa van
hempien opettajien varoituksista huoli
matta. Mutta tämä opettaja pettyi. Näin 
sanoo hän kokemuksesta: Sellaisessa , tuli
palokiireessä ", joka supistetussa koulussa 
täytyy aina olla, tulee koulunkäynti liian 
rasittavaksi. Alituinen, hellittämätön pon
nistelu kuluttaa voimia liian paljon, eikä 
opettajakaan voi sellaisessa kiireessä tehdä 
oppimista niin miellyttäväksi ja selväksi 
kuin muuten voisi. Jos hän erehtyy muu
tamaksi viikoksi opettamaan siinä tahdissa 
kuin lasten kehityskyvyn mukaan pitäisi, 
niin seuraavat viikot on kiirehdittävä en
tistä huimemmin. Jos hän koko vuoden 
erehtyy opettamaan lasten enemmistön kä
sityskykyä vastaavalla tavalla, niin kaikki 
kurssit jäisivät auttamattomasti kesken. 
Nyt täytyy tyytyä siihen, että oppilaista 
pysyy vauhdissa mukana vain ne, jotka 
siihen pystyvät ja toiset saavat jäädä jäl
keen. 

Maamies ei vaadi laihoaan kasvamaan 
lyhyemmässä ajassa kuin mitä se kyp
syäkseen luonnonlakien mukaan tarvitsee, 
hän ei valjasta varsaansa raskaan kuor
man eteen. Ei edes moottorikulkuneu
voilta vaadita suurempaa nopeutta kuin 
niiden rakenne kestää. Mutta tämän kan
san kymmenillä tuhansille maalaislapsille 
tahdotaan sälyttää liian raskas taa;kka ja 
heiltä vaaditaan nopeampaa henkistä työs
kentelykykyä kuin heidän kehityksensä 
edellyttää. Maalaislapsen elämä ei tosiaan 
ole kadehdittava. Useat heistä saavat olla 
supistetun koulumuodon vallitessa toisen 
puolen vuofta liian raskaassa ruumiilli
sessa työssä ·ja toisen puolen liian ras
kaassa henkisessä työssä. Tietenkin supis
tetun koulun opettajat tekevät voitavansa, 
vähentääkseen supistetun koulun aiheut
tamia vaurioita ja kohottaaksensa oppi
laittensa elämäniloa ja elämän:kelpoisuutta, 
mutta parhaimmilla ponnistuksillaankaan 
eivät voi korvata 80 viikon vähennystä 
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kouluajassa eikä niitä seurauksia, jotka 
tästä johtuvat. Heistä tuntuu mahdotto
malm aj,ateHa, että supi:st:ettuja kouluja 
lisättäisiin silloin, kun pitäisi olla kysy
mys niiden vähentämisestä. 

Tuo opettaja 9 vuoden kokemusten pe
rusteella päättää lausuntonsa sanoihin: 
,Suotakoon tämän maan lapsille tänä 
muutenkin vaikeana aikana edes sellainen 
kouluaika, jota heillä on oikeus odottaa.'' 

Eräs kansakoulujen tarkastaja lausuu 
havaintonaan seuraavaa: ,Kokemus on 
·osoittanut, että supistetussa koulussa, jossa 
yläkoululaisten lukumäärä on enintään 20 
vaiheilla, on saavutettu tyydyttäviä tulok
sia, mutta oppilasmäärän noustessa '30 :een 
näyttäytyvät tämän koulumuodon varjo
puolet selvästi. Ainoastaan aniharvoissa 
tapauksissa erikoisen tarmokkaan ja mnos
tuneen opettajan hoidossa oleva koulu 
on voinut kohottaa työn tulokset riittä
vän suuriksi ylituntien ja erikoisopetuk
sen avulla. Enimmissä näin suurissa kou
luissa ovat saavutukset pakostakin jääneet 
melkoista heikorumiksi kuin täydellisessä 
kansakoulussa. Ja jos oppilaslukua vielä 
koroitettaisiin 40 :n vaiheille, olisivat tu
lokset varmasti vielä paljon heikommat 
niinkuin helposti on ymmärrettävissä.'' 

.Supistetun kansakoulun puoltajat ovat 
erikoisesti alleviivanneet myöskin sitä, että 
lapsi joutuu supistetussa koulussa koko 
kouluajaitseen saman opettajan luokalle 
ja se olisi kasvatuksellisesti ja opetuksel
lisesti eduksi. Tokkopa vain? Kenellä 
tosiaan riittää niin voimakasta harras
tusta ja kykyä, että jaksaa perehtyä hy
vin nykyaikaiseen paljon vaativaan alku
·opetukseen ja taas monipuolista taitoa 
vaativaan yläkansakouluopetukseen ja vielä 
jatko-opetukseen. Joko ala- tai yläkou
luopetus siitä kärsii, taikkapa molemmat. 
Juuri erikoistuminen on meidän ajal
lemme tunnusmerkillistä. Se tekee mah
dolliseksi kaikilla aloilla hyvät saavu
tukset. 

Myöskin viitataan oppikoulujen opetta
jiin ja osoitetaan, miten he monella ikä
asteella opettavat. Siihen on vain huo
mautettava, että oppilasaines on heillä 
paljon iäkkäämpää ja he hoitavat vain 
yhden tai kaksi ainetta eikä niinkuin kan
sakoulunopettajat puolentoistakymmentä 
ainetta. Vertailua pätevästi ei voi mis
.sään tapauksessa tehdä. 

Yhtenä syynä supistettuun kouluun mai
nitaan myös, että kodit saavat pitää enem
mrun lapsensa. Aivan niin. Mutta onko 
liikaa, jos pitkän lapsuuden ja nuoruuden 
aikana lapsi käy koulua kuuden vuoden 
aikana noin 190-200 pmvaa vuoden 
3615 :stä päivästä ja viipyy koulussaan 4-5 
vuorokauden 24 tunnista. Minä en ole 
tavannut niitä vanhempia, jotka olisivat. 
tahtoneet lapsensa pois koulusta, mutta 
niitä olen tavannut monen monta, jotka 
esim. lupa-aikojen pituutta valittavat ja 
näkevät koulussa auttajansa ja tukijansa. 
Ja edelhoen emme voi kieltää sitä tosi
asiaa, että tuhansissa tapauksissa meillä
kin lapsen kouluun pääseminen merkitsee 
hänelle ruumiillista hoitoa ja kehittämistä 
sekä hyvien henkisten ja siveellisten vai
kutusten. saamista, joita vaille hän ilman 
koulua jäisi taikka saisi aivan päinvastai
sia vaikutuksia. Monen monelle la:pselle 
koulu on valoisin kohta hänen elämässään, 
koulumuistot e~ämän ihanimpia muistoja. 

Puhutaan nykyjään paljon rikollisuu
desta ja nuorten rikollisuudesta erikoi
sesti. Rikollisuushan ilmenee jo kansa
kouluasteellakin. Yksityisiä esimerkkejä 
voisi mainita, miten jossakin jo kansakou
lupoika kesällä 19•33 juovuksissa päättää 
päivänä tai surmaa toisen. Eivätkö tuol
laiset tapaukset velvoita huolehtimaan lap
sista ja nuorista, velvoita sitomaan heidän 
vapaa-aikaansa ja johtamaan heitä tie
don, taidon ja kasvamisen tielle~ Nyt ei 
ole varaa ottaa lapsilta pois ja supistaa 
heidän etujaan. Suunnan pitäisi olla ai
van toisen, ja kun voimme edelleen to
deta, että lapset mielellään käyvät koulua 
pitkienkin matkojen takaa, niin mitä men
nään heidän kevättään sumentamaan. Val
tion tulisi osoittaa kunnille ja koko kan
salle suuntaa ylöspäin, olla suunnannäyt
täjänä. Joskaan supistettu kansakoulu ei 
·tule paikalliseksi, ni,in suuntaa lakiesityk
seHä näytetään supistettua koulua kdhti. 
Tätä käsitystäni tukeakseni minä pyydän 
viitata toiselle alalle. Nykyinen väkijuo
majärjestelmä ei tietysti suoraan sano, 
että kansan on juotava, että se on paJkko, 
mutta kyllä se voimakkaasti suuntaa näyt
tää ja kansa seuraa viittausta kiireellä ja 
pelottavin jäljin (EdUJskunlllasta: Yik:si asia 
kerrallaan!). Valtion teko on viittaus 
kansalaisille suunnasta, mihin päin on kul
jettava, siitä ei päästä. Ellei tällä laki-

37 
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esityksellä olisi myös tarkoitus suunnata 
kansakoulua supistusta kohti, niin ei sitä 
koskaan olisi annettukaan. 

Kaksi valoisaa piirrettä kuitenkin tässä 
kysymyksessä nä·en. Ensiksikin !Suomen 
työväestö rakastaa kansakouluaan ja vaa
lii sitä. Se seisoo täydellisen kansakoulun 
puolesta. Kun vaalien edellä useissa ta
pauksissa jouduin maalaiskansankin kanssa 
kosketuksiin ja näistä asioista oli puhe, 
niin yhtenä seinänä seisottiin täydellisen 
koulun puolella. Jostakin muusta on sääs
tettävä, mutta ei lasten osasta. Työväestö 
tajuaa myöskin, että varsinkin kansanval
taisessa maassa kasvatus- ja opetustyössä 
tehdyt virheet ovat tuhoa tuottavat. Tie
torikas, ruumiillisesti, henkisesti ja siveel
lisesti kasvanut kansa pystyy paremmin 
täyttämään kutsumuksensa kuin vähän 
tietävä ja vähän taitava kansa. 

'Toinen valoisa piirre on tämän asian 
yhteydessä esille tullut näinä vuosina, jol
loin yleistä täydellistä kansakoulua kohti 
on nuolia lennellyt aikaisemmasta halli
tuksesta saakka. Kansakouluväki, niin tar
kastajat kuin opettajistokin, ovat seisoneet 
miehekkäästi Uno Cygnaeuksen perintöä 
vaalien. Vaikkakin supistetun koulun 
opettajan vuosipalkka on 2,400 markkaa 
korkeampi kuin tavallisen opettajan 
palkka, niin ei ole raha houkutellut va
kaumuksesta luopumaan. Se tietää hyvää 
ja osoittaa, että kansakouluväki käsittää, 
miten suuresta on kysymys. Ja suuresta
han onkin kysymys. Opetuksen tulee, 
käyttääkseni Pestalozzin sanoja, olla pe
rustus, jolle voidaan rakentaa kuinka kor
kea pilvenpiirtäjä tahansa. Kun siis näin 
paljosta on kysymys, niin on huolella 
asiaan suhtauduttava. Älköön pääskö Suo
men nuori polvi sanomaan, että edus
kunta siltä otti suuren osan sen edelly
tyksistä kasvaakseen terveeseen suuntaan. 
S'aakoot siksi Suomen maalaiskuntien salo
kylien pienten töllienkin lapset viestin tä
nään siitä, että täällä heitä muistetaan 
ja heidän kouluaan, saloseutujen lyhtyä, 
niin:kuiru kansakoulUliUies Alpo Noponen 
vainaja aikoinaan sanoi, tuetaan ja heille 
tahdotaan kasvatuksellisesti ja opetuksel
lisesti antaa ainakin samassa määrässä 
kuin tähän asti parhaat eväät elämän tel
meeseen. Siksi on nyt esillä oleva laki
ehdotus hylättävä Suomen maalaislasten 
tähden. 

Ed. P aksuj alka: Herra puhemiesr 
Kun täällä tänään on tämän asian ollessa 
esillä koetettu tehdä selvää puolin sekä 
toisin, on moitittu tätä lakiesitystä tar
peettomana ja, myöskin turmiollisena kou
luolojemme kehityksen estäjänä ja se on 
ehdotettu hylwttäväksi, toiseLta puolen taas 
koetettu puolustella lain tarkoitusta ja, 
sitä parannusta, jonka se etenkin maa:lais
kouluoloihin nähden saisi aika.an, niin en 
tahdo lähteäi pitemmälle lakiehdotusta tar
kamelemaan, mutta en malta olla myös
kään mainitsematta eräistä kohdista, joi
hin op~usministeri aikaisemmassa puhees
saan ja sen 'lisäksi ed. Pärssinen ovat vii
tanneet. 'Täällä herra opetusministeri ku
vaili sitä saavutusta, joka oppivelvolli
suuslain säätämisellä on alakouluun nähden 
aikaansaatu ja mainitsi monasti siitä mer-
kityksestä, mikä sillä alkeisena opin anta
jana on meidän koulunuorisonemme ole
massa, mutta minulla on hiukan eriävä 
käsitys :kumminkin siiltä, vaikka en lähde· 
tässä väittämään, ette:ikö ala!koululla kau
punkioloissa olisi merkitystä olemassa .. 
Tuntien läheisesti maaseutuelämää, on mi
nun sanottava, että maaseudulla tämän 
lain sovelluttaminen on jo eri lajlla huo
mioon otettava, sillä muistaen ne pitkät 
koulumatkat ja ne vaikeat tieolot, joita 
nämä ensi asteella olevat l111pset joutuvat 
kulkemoon, niin siitä huolimatta, vaikka 
nämä koulumatkat eivät ylittäisikään niitä 
laissa säädettyjä pisimpiä matkoja, tule
vat ne kuitenkin olemaan näille pienille 
lapsille siksi rasittavia, että sitäkärun vä
häistä oppia, jota alakoulut ohjelmallaan 
tarjoava!t, ei tämä oppilas pysty riittävästi 
va:staanottamaan. Täällä ed. Pärssinen 
huomautti siitä, että maalaisliiton edus
kuntaryhmän taholta on tahdottu hyökätä 
tämän tärkeän' opina:hjon kimppuun, jolla 
maaseutuväestän keskuudessa on ensiluok
kaisen tärkeä merkitys olemiiiSSa. Minä 
huomautan vaan, että kyllä maa!laisliitto
laiset kansanedustajat ovat !käsittäneet, 
mikä merkitys esilläolevalla lailla on kan
sakouluoloissamme maaseutuväestön kes~ 
kuudessa, mutta ne ovat ottane~ myös 
muut seikat huomioon, joita en tahdo ru
veta kertaamaan, koska ne on täällä jo 
monasti sanottu. 

Lain vastustajat ovat koettaneet kyllä 
puolustella kantaansa sillä, että nyt, jos 
lähdetään tälle supistetulle koulutielle ja 
kolrlumuotoa käytännössä :soveltamaan, tul--
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laan heikontamaan sitä pohjasivistystä ja 
sitä pohjllltietoa, jota meidän kansakou
luistamme lähteneet ja opintielle joutuneet 
oppilaat tulisivat ehdottomasti kaipaamaan. 
Mutta minulla on kokonaan !toinen käsitys, 
että joo nyt joHakin meidän ikansa:kou
luista lähVeneellä oppilaalla tulisi olemaan 
sellaisia edellytyksiä, että se pystyisi mei
dän nykyisten kouluolojemmekin mukaan 
riittävässä määrässä selviytymään oppi-

. kouluohjelmassa,, niin se silloin myös pys
tyy suorittamaan tämän supistetun koulun 
käymisen jä}keenkin. Minusta olisi oikeas
taan tarpeellista päästä rajoittamaan sel
laiset ainekset oppikoulutielle joutumasta, 
joilla ei luontaisia taipumuksia ole ole
massa ja jotka ovlllt tulleet monasti meidän 
yhteiskunnalle varsin kalliiksi ·ja joidenka 
oma taloudellinen asemakin on joutunut 
loppujen lopuksi sen takia kärsimään. 

Vaikka täällä on kovin koetettu puolus
taa nyt voimassaolevan :lain olemassaoloa 
ja vastustaa samalla tämäm uuden lain 
hyväksymistä, niin minun täytyy kuitenkin 
sanoa,. että voimassaoleva oppivelvollisuus
laki olisi eräiltä kohdin lainsäädännöllä 
saatava parwnemaa:n. Kun tietääkseni 
suuri osa maalaisväestön keskuudessa on 
ollut jo pitemmän aikaa sitä mieltä, että 
lainsäädännön kautta olisi alakoulu oppi
velvollisuuslaista poistettava, niin tuntuu 
omituiselta se,. että tahdotaan pitää yllä 
sellaista lakia, jota kansan suuri enem
mistö ei tule omaksumaan. Täällä ed. 
Pärssinen ·huomautti vielä siitä, että jos 
nyt mentäisiirn tällaiselle supistetuHe kou
lutidle, niin tä:ssä on verrattain pieni 
säästö olemassa, ettei siihen oikeastaan 
kannattaisi paljon kiinnittää huomiota, 
m. m. mainiten sen ·olevan alle 3,000 mark
kaa koulua kohde.n vuodessa, mutta minun 
'käsittää,kseni ed. Pärssinen ei ole ottanut 
huomioon niitä menoja, joita oppilaiden 
ma:joitus- ja kyydityskustannukset tulisi
vat edustamaan etenkin niiNä seuduilla, 
niinkuin alussa jo mainitsin, jotka ovat 
vielä harvaan a:suttuja. 

Kun 1sivistysvaliokunta perustelee mie
tinnössään hylkääNää kantaansa; sillä, että 
on käytännössä olemaiSsa jo meillä 1,260 
supistettua koulua ·ja tämän voimassaole
van lain mulman olisi vielä tilaisuus ko
hottaa niiden lukumäätää 413 koululla ja 
jos tämä lakiesitys hyvä:ksyttä:Vsiin, tuHsi 
se vielä Esäämääm valtuuksia 380 supistetun 
koulun perustamiselle, niin katsoo va:lio-

kunnan enemmistö, ettei olisi suositeltavaa 
supistettujen kowlujen enempää syntymistä, 
mitä nyt voimassaoleva lruki edellyttää. 
Kun valiokunta lähti ehdottamaan tätä 
hylkäävää mietintöä, niin olisin toivonut, 
että valiokunta olisi esittä'llyt tarkemmat 
perustelut siitä, mikä vaara tulisi siinä 
olemaa:n, jos tämä lakiehdotus hyväksytään, 
sillä nämä mietinnössä esitetyt perustelut 
täUaisenaan eivät tule minun käsitykseni 
mukaan mitenkään sotimaan tämän lain 
hyvä:ksymisltä vastaan, vaa;n päinvastoin, 
sillä se suuri käytiilllnössä olevien supistet
tujen: kouluj•en lukumäärä on jo omiaan 
osoitta:malllll sitä halua, mikä etenkin maa
laiskunnissa on ollut supistettuun koulu
muotoon pääsemiseen ja sitä tietä koulu
rasitusten supistamiseen:. 

Kun tämän lain hyväksymisellä ei ole 
pakottava, vaan supi:stetu'll koulumuodon 
laajempien käytäntöönottomahdollisuuksien 
myöntämistä tarkoittava merkitys ja kun 
mielestäni ei tässä mitään sellaista vaaraa 
ole olemassa, joka estäisi kouiluolojemme 
edelleen kehitystä, niin tulen yhtymään 
esilläolevaan sivistysvaliokunnan mietin
töön liittyvään vastarauseeseen ja ehdotan 
tämän lakiehdotuksen hyväiksyttävä!ksi. 

Ed. V a [ l a s: Täällä OillJ jo tämän asian 
käsittelyn yhteydessä puhuttu paljon, hyvin 
kauniisti ja liikuttavasti tä:män nykyisen 
koulujärjestelmän puolesta, mutta minusta 
on täällä puhuttu myös paljon sellaista teo
riaa, joka ei minun käytännön miehen pää
hän ole mennyt,, ja minä pyysinkin puheen ... 
vuoron erityisesti hena opetusministerin 
lausunnon johdosta,,. kun hän esitti eräiden 
kansakoulunopettajain mielipiteen tästä ky
csymyksestä. 

Minun mielestäni sitä mielipidettä, jonka 
kansakoulunopettajat tässä kysymyksessä 
ov~t ott.aneet, on pidettävä <luonnollisena, ei 
sumilman niin paljon poliittisista syist:ä, 
kuin: ed. Annala: mainitsi, vaan, paremmin
kin siitä yksinkertaisesta syy<s.tä, että erinäi
set opettajapiirit - eivä;t siis kaikki - pyr
kivät siten torjumaan: työmäärän lisäämistä, 
joka supistetuissa kouluissa kieltämäittä on 
suurempi kuin varsinaisissa yläkansakou
luissa. Mutta tä:stä näkökohdasta lä;htenyttä 
opettajapiirien kannanottoa ei mielestäni 
ikuitenkwan voida huomioon ottaa nyt esillä
olevaa lakiehdotusta käsiteltäessä. Päinvas
toin, ratkaiseva merkitys olisi annetta•va 
sille mieiipiteelle, jota maalaiskuntien vas-
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tuunalaiset kunnallismiehet ja ertttäirnkin 
mrualaislasten vanhemmat edustavat. Mikäli 
tunnen näitä mielialoja Itä-Suomessa ja 
erittäinkin Ka•rjalan kannaksen kunnissa, 
josta olen kotoisin, niin ne edustavat- mah
dollisia harvoja poikkeuksia h:Ukuunotta
mattru - sitä, .mi1tä tämä kyseessäoleva lain
muutos tarkoittaa. Meneepä yleinen mieli
pide siellä vielä pitemmällekin. Siellä ol
laan TIJimittä:ilr:L aivan vakavasti sitä mieltä, 
että pienten lasten koulu tässä alakansa
koulumuodossaan olisi kerta kaikkiaan lak
kautettava ja palattava takaisin siihen van
haan pienten [aste:n ikoulumuotoon, joka en
nen tätä oli olemassa. Tämä mielipide ei 
suinka:an pohjaudu, niimkuin voilsi luulla, 
yksinomaan sääistäväisyysnä•kökohtii1Ill, vaan 
tähän on ollut vaikuttamassa paljon .paina
vammat syyt. Olen tavannut useitakin eri 
kunnLssa toimivia karumkoulunopettwjia, 
jotka ovat all!tautu:llieet tutkimaan tämän ny
kyisen koulujärjestelmän vaikutusta niin 
lasten opilliisee.n kuin fyysilliseenkin kehi
tykseen nähden, ja ne tutkimuksen' tulokset 
lyhyesti sanoen ·ovat olleet kielteisiä. Kun 
tällä kerralla ei kuitenkaan ole kysymys 
juurii tästä asiasta, ei liene lupa siitä pitem
mä1ti puhuakaa-n. 

Ed. J. Annala laajrussa lausunnossaan on 
varsin yl"sityiskohtaisesti luonnehtinut ne 
ajatukset, jotka maalaisväestöHemme ovat 
ominaisia tähän ·esilläolevaalll kysycmyikseen 
näJhden. Emme me siitä huolimatta mitään 
sivistysvihomsia liene me ma,alaisli·ittolaiset, 
vaikka 8itä onik:i.n truhdottu va:stustajien ta
holta väittää,. me vaan pyrimme seuraamaan 
sitä •ajatusta.,. josta saruanlaskussakin sano
taa'fll ja, jota Lumme täällä jo käyt>ti,. tosin 
päiinvast,aisessa tarkoituksessa - nimittäin, 
että hiljaa hyvää tulee, ajatellen aiva-n kau
nis - siis luonnollista vaikka hitaampaa 
eikä keinotekoista kehitystä on seurattava. 
.Siten virheet käyvät harvinaisemmi'ksi, joita 
meillä liiallisessa edistys- ja uudistusinnossa 
!kieltämättä ,paljon on ·tehty. Näitä on 
eduskunnankin mielestäni 8yytä1 ottaa var
teen aina minoin -se suinkin on mahdollista, 
kuten esim. nyt tätä kysymystä ratkais
taessa. 

Pyydä:n sii8 kannattaa sivistysvrulidkun
nan mietintöön Eit,tyvää ed. Virkkusen y. m. 
allekirjoittamaa vrustalausetta. 

Ed. Lohi: Kun tätä oppivelvollisuus
-laki•a säädettiin 12 vuott>a sitten, oli minulla 

myöskiru kunnia olla jo silloin mukana rtä
män lain särutäm~sessä. Täimän Lain sä:ätä
minen tapruhtui aikana, jolloin oltiin taval
laa.n ·sellais·essw nousuhumalassa, jolloin ei 
arvioitu paljon, mitä mei·dän kansa kyken.ee 
ikruntamaan ja kestämään. Luultiin oltavan 
rikkaita ja tulevaisuus nålytti niin ruusun
hohteiselta. Vasta, oli ,saavutettu itsenäi
syys, ta1oudelliset ikon.junft\;tuurit olivat nou
susuunnassa ja yleinen mieliala tuntui sil
loin olevan,, että meillä on1 tilaisuus kaikin . 
puolin elää, niinkuin rikkaat •elävät. .Silloin 
kun tätä oppivelvollisuuslakia, säädettiin, 
me, jotka eprui<limme, että agkel on1 lii<a11 
pitkä,. että me emme kykene sitä astumaan, 
vaadimme niiltäJ,. jotka pitivät sellaisia juh
la,sa,arnoja, kuin tässä .pa;rin edellisen: puhu
jan edellä pitrumät, että osoittakaa edes 
jonikinlaisi:a numeroita, mitä tämä tulee 
maksamaan Suomen kansalle, kun yhtäkkiä 
hypäitään truhän kaksinkertaiseen koulujär
jestelmään, muUa; näitä numeroita i:kävä 
kyllä ei kukaan osarunut esittää. Minä 
myönnän .sen, että tämä näin pitkältä jo ku
lunut aika on johtanut siihen,. -että: nyt eh
dotetulla lainmuutoksella ei ole enää sitä 
käytännöllistä! arvDa, mikä sillä olisi ollut 
silloin., kun alkujaan oppivelvollisuuslakia 
säädettiin, nimenoma•an sentalkia että nykyi
sen oppivelvollisuus1a.in mukaan on suurelta 
osalta jo ikansaikoululaitos järjestetty, ma.h
tava1 rakennukset rakennettu,, jotta on1 hyvin 
vaikeaa todellista menojen säästöä saada 
useissakaan tapauksissa ·enää ailka.an. 

'Mutta ka1ikesta huolimatta, vaikka ·edistys 
tällä alalia on ollut huomattava,. niin tooi
asia on se, että oppivelvollisuuslakia ei vielä
kä:äln ole saatu läheskää!l1 !kaikkialla; toteute
tuksi siinä miUa:kaav.assll!, kui:n1 oppivelvolli
suuslaki ·edellyttää. Ja toinen tosiasia on se, 
että tämä niin huonoksi ja pataluhaksi soi
ma:ttu !Supistettu kansakoulumuoto se ilmi
kesta huolima1tta, on osoittautunut tähänkin 
asti vielä erittäin dinvoima:iseksi,. vaikka 
mahdomsuudet siihen ovat olleet hyvin ra
joitetut. Mutta ennen kaikkea se seikka on 
vaikuttanut, .että on' monessa; t:apauksessa 
astuttu .aivaill< tarpeettomasti !kehityksen 
edelle, että1 kaJksinkertainen kansakoulu huo
neiston ja opettajain puolesta on järjes
tetty, kun koulupii:reissäJ on silloin perusta
IDisaikana ollut tuo oppilasmä:ämä, mikä la;in 
mukaan velvoittaa kabinikerba.isen 'koulun 
perustamisen. Olihan selvää, että silloin 
kulll koulu perustettiirn, näitä oppivelvolli-



suusijässä olevia lapsia, kun ot,ettiin kaikki, 
mitkä sillä ikärajan välillä on, mitkä on 
oppivelvollisuuslain ala:isia,. niitä useissa ta
pauksissa löytyi yli kolmenkymmenen. 
Mutta sitten ei olekaan riittänyt näitä lap
sia, kun on pää1sty säänn,öllisiin oloihin, että 
monet kaksiopettajaiset koulut nyt ovat pal
jon väihemniällä oppibsmä:ärällä,, kuin mitä 
oikeastaan voimassaoleva la'kikin edellyttää, 
ja jos mikään ntiin tämä on tuhlausta. TääHä 
o.n puhuttu hyvin kauniita sanoja tämän 
kaksinkertaisen koulujärjestelmän puolesta 
ja minä en tahdo lähteä väittelemään siitä, 
että: onko parempi vai huonompi se järjes
telmä kuin se,. että oJ.isi pysytty sillä van-. 
halla ,suunnalla, jo'lla ennen, oppivelvolli
suuslakia oltii'IJJ,, ·että piente.n lasten opetus 
olisi järjestetty samassa koulussa syksyisin 
ja keväisin. Mutta minun täytyy sanoa, että 
minä en voi täil1äkälän hetikellä ummi&taa sil
mi&ni myöskään asian toi,selle puoJeile, het
kellä~, jolloin eletään meidän maassa sellai
sessa tilan1tee:ssa.,. e:ttäJ sa:tojen ja tuhansien 
näiden koulujen lasten vanhemmista täytyy 
oma kotinsa jättäiä ja läihteä maailman tan
tereitru kiertämään. Ei niihin tehoa nämä 
juhla.saarnrut siHoin kun tietävät, että yhtenä 
syynä tähän pois kodi,sta sortumiseen on 
ollut se liiallinen suuruuden hulluus ja, into, 
johon ,on tällä rulalla ~pyritty niin kuin niin 
monellru muullakin a!lalla. Meillä oli tänä 
päivänä edellä asia, joHoin oli kyseessä, että 
tätä pakkohuutokauppojen vyöryä saa,tai
siin keskeytetyksi, mutta se sama, vasem
misto,, joka nyt niin kauniita sa,wrnoja pitää, 
se oli valmis 'sen hylkäämään. Sillä taholla 
ei näytä ,pantavan mitään a~rvoa sille, mitä 
me kykenemme kantamaan,, mutta me taion
poikien edustajat,, joiden täytyy myös ottwa 
se puoli huomioon, kun meidän täytyy viu
lut maksaa., me emme voi ummistaa sil
miämme myöskään tältä puolelta kun me 
tiedämme, kuink& monet meidän joukos
tamme sortuvat yhteiskunnan asettaman 
raskaan taakan alle. Ja tämä tosiasia kun 
otetaan toiselta puolen huomioon sen elämän 
todellisuuden valossa;, missä nykyhetkenä 
eletään, niin kyllä ne kauniit pateettiset 
sruarnat, joi,ta pidetään tä&llä, eivät ne tehoa 
niiden korviin,. jotkru joutuvat kotinsa me
nettämään. Niin kuin minä sa;noin,. niin 
tällä la;i,n muutoksella ei enä!ä ole sitä mer
kitystä ja: vaikutusta kuin olisi, ollut silloin, 
jos olisi nämä näkökohdat otettu suurem
massa määrin huomioon, kun oppivelvolli-
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suuslaki säädettiin. Mut-ta sittenkin, kun 
toiselta puolen on totta, että oppivelvolli
suuslakia ei ole vielä köyhimmillä ja har
va:an·asutui:lla seuduilla lä!heskä:än saatu to
teutetuksi tälläkään hetkellä, niin minä an
taisin mahdollisuuden kunnan viranomai
siHe ha~ki:ta laajemmassa mitassa kuin ny
kyinen laki sen saUii, että milloin on supis
tettu kansakoulu perustettava. Vaikka täällä 
ed. W'iik pilkallisesti näitä kuntien johto
miehiä~, valtuustoja ja muita, nimitti ,kylä
poliitikoiksi", niin kyllä asili on siten, että 
ne kyläpoliitikot, ne ne sittenkin tässä yh
teiskunnassa raskaimman kuorman kantavat. 

~Minä kannatan vastalaugetta. 

Ed. S o i n i ne n: Täällä opetusmin,isteri 
toi esille, et,tä oppivelvallisuuslain toimeen
pano on lähimain loppuun sa&tettu, jonka 
vuoksi ei olisi nyt syytä taantumukseen. 
Parempi olisi t:iety-sti, jos maa,laisliiton eh
dottama supistettu koulumuoto olisi aikai
semmin tullut käytäntöön. Mutta enti,stä 
enemmän käytännössä kummi:nikin ollaan 
meno:ssa sinne päin, että kuntien kan
nettava kuorma kouluihin nähden tulee en
tistäänkin raskaammaksi. On :ruyt vielä ai
kaa tal'kistaa, kumpi painaa vaa'assa enem
män,, leipä vari' sivistys. Myönnän, että mo
lemmat ovat var-sin ~tarpee-lliset, mutta käy
tännössä on lmmminkin osoittautunut, että 
Suomeni kansa ei ole tyytyväinen oppivel
vollisuuslakiin maaseudulla. siinä laajuu
dessa, jossa sitä on !koetettu toimeenpanna, 
vaan se kaj:paa supistetumpaa koulumuotoa. 
Opettajien ~puheissa on tä,äHä kaunis idea 
täydellisen kansakoulun puolesta. Mutta 
jos olisi ollut tiedossa,. kuinka vähävarainen 
kansa suhtautuu yli varojen kä;ypään lakiin, 
niin, vaikkakin opettajien olisi siinä syytä 
kuulla niiden mielipidettä., jotka, ovat jou
tuneet kovalle koetukselle käyttäessään vä
hävaraisina pitkien matlwjen päiässä py
ryssä ja pakkasessa aliravittuna ja aUvaa
tetettuna: koulussa; lapsiansa ja vaikka :kun
nat tekevät Imiken voita,vansa va&tettaessaan 
ja ravitessaan: lwpsia, ei ne enää :voi sitä 
jatkuvasti tehdä vaarantamatta kuntien ta
loudellista .asemaa. Kun jo Pohjois- ja Itä
Suomessa moni kuntf!l on joutumassa valtion 
palkkahuollon partaalle ja se seikka, johon 
jo viittasin, että la1)Jset joutuvat 7 vuoden 
ijässä -terveydelle hyvin va1ara;llis,issa olosuh
teissa haJkemaan valistusta,. niin tältäkin 
kannalta katsoen ei ore tästä sydänmailla 



vastaruvaa hyötyä. Kun asiassa on menty 
pitkälle, niin lopetan ja yhdyn vain sivis
tysvalidkunnan mietinnön ensimmäiseen 
va:stalauseeseen. 

Ed. Kares: Ed. Lohi sanoi aivan oikein, 
että nämä asiat olisi pitäny't ho~taa jo alusta 
alkaen. Mutta kun tästä puhun, :niin teen 
kyllä erään varauksen. On mahdollista, että 
ed. Annala voi niiltä ajoilta, jolloinka edus
kunna;ssa ensi kertoja puheltii:n oppivelvolli
suudesta, löytää minunkin 1lausuntoi:nani 
va11sin rajujw ajatuksia siihen aikaoo, kun 
professori Soininen ajoi tätä as]aa sriloisen 
vanhan suomalaisen puolueen keskuudessa. 
Nyt, jos niitä rsieltä löytyy, - en itse niitä 
muista - niiru em minä; muuta voi sanoa 
kuin sen, että minä iloitsen jokaisesta vuo
desta,. jolloin minä vielä; voin tulla vii,saam
ma[{si. Eikä sitä saa ihmetellä, jos kokoo
muksenkin miehissä on sellaista kehitystä 
tapahtunut. Ed. Pennanen,,, vanha mies, 
ilmoitti äsken, •että hä!l1 on vielä niin kehi
ty,skykyinen, että hän äiskeisessär paikkohuu
rtokauppa,jutussa voi kolme kertaa muuttaa 
mielipidettään. Sehän on ilwhduttavaa, eikä 
siitä: mitään ,pahaa ole sa,nottava; (Ed. Pen
lnanen: 'T,ä:ssä ei y.htä!än kerta;a, !) . Muuten 
on mielestäni tästä' asiasta paisutettu puolin 
ja toisin vähän liian suuri juttu. En.sinnä
ikin ne, jotka puolusta;vat la!kiehdotusta,. ovat 
mielestäni tässä nruhneet Eiarn paljon vaivaa, 
sillä,. niin kuin ed. Lohi huomautti, on tämä 
suuressa määriw hiivan heittämistä uuniin 
sen jälkeen kun leivät jo oru leivottu. Oppi
velvolli:suuslain mruärärumä:t kansakoulut on 
suurimma;ssa osassa maata jo järjestetty,. ja 
mitä maran kesikiosii,n tulee, niin saamme olLa 
vaiJmrut siitä, että siellä supistettujen koulu
jen perustaminen kohtaa erinäisiä vaikeuk
sia. Perin harvoin varmaan tulee tapahtu
maan se, että jo olemassa oleva täi}'"dellinen 
koulu jossakin kylässä muutettaisiin supis
tetuksi kouluksi, koska1pa kyläläiset sitä 
vastustavat, ja sanovat, etteivät he tahdo 
olla huonommassa asemassa kuin toise<tkaan 
kylät. Ja kun uusia kouluja perustetaan, 
niin tämä sama vastarinta kohtaa. V anhem
mat sa,novat: Mi:ksi meidän pitäisi olla huo
nommalla koululla,. koska. n~ kaikkien nii
den mielestä, jot:Jka kouluasioista kauniita 
puheita pitävät, rtäydeUinen koulu on niin 
erinoma.inml! laitos. Näin ·ollen se supistetun 
koulumuodon laajentamisyritys mitru tämä 
lakiehdotus tietää, tulee merkitsemään jota-

kin vain maan syrjäisimmille osille, mutta 
oleili varma, että se siellä myös merldtsee 
vaiJsinkin kotien fkan,nalta, niinkuin tulen 
väbän jälkeenpäiin huomauttamaan, erittäm 
paljon. 

Mutta: jos on liikaa toivottu niiden puo
lelta, jotka tätä lakiehdotusta puolustavat, 
niin mielestäm:i lakiehdotuksen va:stustaja:ID 
truholta on tämämJ kysymyksen yhteydessä 
liioiteltu vallan valtava.ssa määrässä,. kun on 
kuvattu sitä tavattoman suurta eroa, mikä 
mu'kaJ on olemassa täydellisen ka::n,saikoulun 
ja supi.stetun kansakoulun väliHä. Kun käyn 
siitä puhumaan·, niin pyydän huomauttaa, 
että olen sen v·erran ollut opettajan:a< ja ka;s
vattajana, että tiedän opetustulosten riippu
van sangen suuressa määrin siitä, minkälai
nen ·opettaja kussakin koulussa on. On var
maru, että kansakouluunkin nälhden on totta 
Grundtvigin periaate, että opett1aja tekee 
koulun. Ja opettaja, joka todellakin tekee 
koulun, hä:n 'kykenee puolta lyhyemmässä!kin 
ajassa opettamaan sen., mitä toinen heikom
pilaihjainen opett.aja ei kykene opettamaan 
pitemmässäikään aja:ssa. Tämä on siis lo
puLtakin henkimkohtainen kysymys. Mitä 
nyt tulee näiden kahden koulumuodon ete
vä:mmyyteen toinen toisensa rinnalla, ensin
näkin tiedolliseen puoleen nähden, niin minä 
en usko, että hyvässä supistetussa koulussa 
käynyt oppilas koulusta pä.ästyäån os,a,a pal
jonkaan vähemmim kuin se, joka on käyntyt 
täydellisen kansakoulun. Kurssithan tule
vat olemaan sittenkin jotakuinkin samanlai
set ja sitäpaitsi on varmaa ·se, että supiste
tun koulun alakoulu tulee ant-amruan tiedolli
sesti oppilaille enemmän kuin nykyinen ala
koulu antaa. Sillä opettaja, joka sitru pitää, 
·pitää lakkaamatta silmällä sitä, että hänen 
oppila:an,sa valmistuva.t yläkouluun. Tämä 
merkitsee tiedollisesti varsin paljon. Meiillä 
ei nyt ole tilaisuus puhua nykyisen ala!kou
luru järjestely,stä, siiriähäin olisi todella pal
jon huomauttelemista ja puhumista juuri 
myös tietojen antamiseen nähden. Mutta se 
sikseen. 

Täällä on sitten puhuttu ennen ikaikkea 
siitä, mitenkä täydellinen ka:n,swkoulu kasva
tukseHisesti on parempaa !kuin supistettu 
kansalkoulu. Eiköhän1,. hyvät herrat ja 1!1ai
set, sillä täällähän on pidetty kovin koreita 
puheita naisedustajain taholta, eiköhän nyt 
'kuitenkin tätä kansakoulujen kasvatuksel
lista .puolta yleeiJJSäkin aivan paljon liioi
tella~ Meillä on viimeisenä 10 vuote:na,. jo 
kauemmirukin, kansamme el~mässä i'lmesty-
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nyt mitä surettavimpia rappeutumisilmiöitä 
(V :;.:::::::mmaJta: Ei ne kansasta johdu!) ja 
,olen joSkus niihn~ lkirjoituksi.a,,, joissa syy
tetään. näistä myöskin sitä koulukasvatusta, 
mitä on :niin runsaasti ka:nswlle jaettu. On 
tehty koulut siihen syypäiksi. Minä luulen, 
"että niin voimallisella puheella kansakoulu
jen kasvatuksellisesta merkityksestä kuin 
tääilä tänä!kin päivänä erää~tä taholta on 
,pidetty, annetaan yltyä juuri tällruiselle va:a
mlliselle a:rvostelulle kansakoulunopettajien 
työstä. Minä tiedäm. ja olen sen mO!ll!ta ker
taa myös tunnustanut, että meidän kansa
kouluopettajistomme yleensä tekee erittäin 
.tunnollista ja ahkera:a työtä., tekee yleensä 
"kaiken, minkäJ se voi nousevan nuorisomme 
hyväiks:i, mutta älkäämme nyt toki eduskun
nan puhujalavoiltrn ·panko näiden opettajien 
niskoille raskaampaa taakka•a:,. kuin he kan
taa voivat. Sillä koulujen !lmsvattava vai
lmtus, se meidän on nyt kerta kaikkiaan to
detta:va,, jää sittenkin verrattain pieneksi. 
.Me vanhemmat mukat kasvattelemme paria 
lkolmea lasta ja me tiedämme, kuinka erin
omaiset vaikeudet meillä usein tässä on, ja 
!kuinka perin usein meidän kasvatustyömme 
näinkin pienen la;psijoukon ka:nssa aivan 
.epäJonn,istuu,. ja kuitenkin meillru on käytet
.tävänämme ikasva.tukseemme aivan toisenlai
sia keinoja, kuin ka:nsakoulunopettajaHa on. 
Meillä on ka:sv:atukseemme kodissa käytet
tävänä elävän sanan ja sydämen: sanan 
voima,. se, jOika lähtee äidin, erunen kaikkea 
.äidin, sydämestä. Meillä on sitäpaitsi ko
.deissamme kurikeinoja, joita ilman lapsen 
kasvatus ei koskaairu tule menestymääm.. 
Opettajien ympärilläJ on 40-50 lasta. Mo
.net heistä toimivrut .pieruillä edeNytyksiHä 
elävä:än sanaan näJhden, ja kurikeinot, joita 
lasten kasvatuksessa välttämättömästi tarvi
taan, ovat heiltä otetut jotakuinkin tyystin 
pois. Näin sitä kasv:atuksellist•!l! puoltru, mitä 
kansakoulut voiva;t vwikuttaa, ei todellakaan 
saa kovin suureksi arvioida. Minä tunnen 
kristillisiä ka:nsakoulunopettajia, nöyr1a 
ltyöntelkijöitäJ tä1lä työma,ailla, jotka tunnus
tavat, että heidän ainoa kasvatuskeinonsa 
usein on hiljainen salattu tie korkeuden 
kautta lasteru sydämiiru. Missä tätä tietä 
kuljetaan,. siellä kasvatus voi menestyä, 
mutta siellä,. missä kansaikoulunopettajai.ar, 
niinkuin täällä,. naureskelee tällaiselle pu
lleelle, siellä ei todellakaan kasvatuksesta 
.~uuriakaan vaikutuksia saa. 

On sarrwttwa j:a ikävällä todettava, että [ 

kansamme on pyrkinyt antamaan lapsenlkas
vatuksensa suorastaan urakal1e koulujen 
opettajille. V:ieläpä niin paljon, että, jos 
joskus vanhemmille puhuu he~dän lastensa 
huonosta käyttäytymisestä, he sanovat: 
olemmehan me käyttäneet ne kouluissa ja 
eivät ne ole sen paremmiksi tulleet. He ova:t 
jättäneet siis lapsen kasvatuksen; opettajan 
huolehdittava:lrsi,, ja täällähän ed. Malka
mäki a'n:toi luvaJU, että näJin saakin ta.pahtua, 
ja. piti oikeana sitä,. ettäJ vanlhemrmat pyrki
vät lykkääanä:än lapsensa kouluihin niin ai
kaisin ja niin pitkäJksi aikaa kuin mahdol
lista. Siihenhän nykyisin voimallisesti py
ritään. 9-vuotiaana yläkansakouluun., 7-
vuotiaan.a jo ala!kansakouluun, jossa käy
dään koko talvikaudet, 5-vuotiaana men
nään lastenseimeen, jota myöskin on pyritty 
yleistämäfun. Näin tapaihtuu hiljalleen las
temme sosiali:soiminen. 'Siihenhän pyritään. 
Ed .. Malkamäki .puheessaan aivan avoimesti 
tun111usti, et·tä pää;määränä on lasten: sosiali
soiminen. Kri:stityt vanlhemmat t&tä katse
levat murheella. On huomautettu minulle, 
mitenkä esim. kristittyjen !kotien piireissä 
kovin raskaalla mielellä m. m. Perä-Pohjo
.lassa lruhetetään lapsia koulukoteihin,. joita 
siellä on pa'kko pitkien ma;tkojen tähden pi
tää. Lapsethan jäävät kouluissa sittenlkin 
etupäässä kaikista opettajien raskaista pon~ 
nistuksista huolimatta toistensa kasva.tetta
viksi. Vanhemmat oivaltavat tämän j.a siksi 
he raskain mieli:n lähettävät lapsiail1;11 koulu
koteihin. Jos supistetun koulun kautta voi
daan edes osa näiden vanhempien huolia 
keventää, nimittäin perustamaHa .supistettu 
koulu läJlemmäs heidän kot.ejaan, niin 
olemme tehneeu näille kodeille ja vanhem
mille erinomaisen hyvän palveluksen. 

~.n siis tahtoisi,. että: niin kovin pa.ljon 
puhutaan kasvatuh>ellisesta puolesta, vaikka, 
vieläJkin kerran saJU:on,. myönnän, että opet
tajat siinä: tekevät kruik'kensa,, minkä voivat. 
Mutta jos siitä nyt .puhutaan, nii,n: onhan 
supistetuHa, koululla myöskin omat kasva
tukselliset puolensa, jotka ovat hyvin tär
keästi huomioonotettavat. täydelliseen kaJnsa
kouluun n1äihden. E1ihän ole suinkaan pie
nimerkityksellistäJ se, n,iirulmin täällä jo on 
huomautettu, että la;pset varhaisimmassa 
iässä, ruiinä vuosina, jolloin niide:ll! pitäisi 
olla alakansakoulussa, saavat suurimman 
osan talveansa olla kodissaan isän ja ä:idin 
hoidossa., ottaa osaa siellä kodin a:skareilhin 
j. m:. e. Tämä: on todella suurimerkityksel-
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1listä 1wpsiHe juuri niiden herkimpänä ikä
kautena, jolloin niiden lapsull'S vasta oikeas
taan avaa •ensimmäiset teräilehtensä. On 
suuri merkitys myöskin sillä, että supiste
tussa kansaftmulussa sama opettaJja lapsia 
kasvattaa,. sikäli kuin heitäJ nyt kasvattaa 
voidaan, alusta .alkaren. Totta kai kaiken 
järjen nimessä siitä pitäisi tulla täydelli
sempää kasvatustyötä,, kuin se, että toinen 
kasvattaa ka:ksi herkintä ikävuotta, jonlm 
perästä toinen rupeaa kasva;ttama:an, ehkä 
vallan~ erilairsten periaatteiden mukaan. Jos 
koulussru on marxilainen opettaja, eiköpä:hän 
hän mielelläiän opettaisi 1arpsia: jo a,lakou1usta 
asti, ettei joku kristitty opettaja saisi lap
sia muka turmella, ja ikristitty opettaja. var
maaJn:, :aivan vammasti, on pahoillaan siitä, 
että joku marxilainen opettaja alakoululap
set ·ensinnä sielun pohjaa myöten1 turmelee. 
Niin on mielestä·ni kasvatuksellis.essa puo
lessa supistettu koulu ainakin yhtfi hyvä 
kuin täydellinen koulu. 

Että: opettadien enemmistö puolustaa. täy
dellistä ka:nsalkoulua, eihän sitä kukaan voi 
ihmetellä. Ei se mitään poEtiikkaa ole, 
niinkuin ed. ÅruJnala sanoo. Sehän kuuluu 
jo heidän ammattiinsa,. ja mielestäni heillä 
tässä kohdm11 on valvottav:ana eräitä tärkeitä 
asioita; oman ammattinsa kann•aJ.rta, sellaisi:a, 
että: kun puolestani asetun .puolustamaan 
supistettua kansakoulua, teen se:n raskaa1la 
mielellä juuri sen tähden, että; lmnsakoulun
opettajilta tämän kautta sulkeutuu eräitä 
työpaäkkojru, joita kyllä tarvittaisiin. 

Niinkuin saruoin,, en. pidä; tätäJ asiaa mi
m.äJäJn erityisen suureura asiana. Se ei puo
leen ·eikä toiseen. suuria vaikuta. Mutta kun 
tässä nyt kuitenkin lakiehdotuksen kautta 
jätetään eräs varaventtiili raskaitw ja; vai
keita aikoja varten, sellaisia, joita nykyjwän 
eletääm:, jolloin monet l:rusten vanihe:mmat to
dellakin ovat konnuistaan häviämässä pois, 
varrutaa:n er.äis helpompi varaventtiili, nnn 
sitä on eduskunnan n•yt käytettävä; ja siksi 
minä kannatan vastalausetta. 

Ed. B r a n d e r : Herra puhemies ! Yli 
kolmikymmenvuotisen kokemukseni no
jalla kansakoulun johtokunnan toimissa 
niin yiksityisen kuin kunnan valitsemissa 
kansakoulun johtokunnissa ja osittain 
myös kansakoulukeittolan toiminnassa, 
pyydän lausua muutamia kokemuksiani. 

Ilokseni on minun sanottava, että koko 
ajan on koulussamme ollut erittäin onnis-

tuneita opettajia ja saipa opettajamme· 
johtama koulukeittola Tampereen näytte
lyssä 1,000 markan palkinnonkin kerho
toiminnastaan sodan aiheuttaman pulan 
aikana, vaikkei silloin vielä sitä nimeä 
maalla tunnettu. Molemmat kansakoulu
muodot ovat tarpeelliset paikallwan. Ala
koulu voi mielestäni menestJksellä toimia 
talvisaikaan vain 2 kilometrin säteellä 
koulun ympäristössä. Pitemmät matkat 
vievät lapsen terveyttä niin pa!ljon takai
sin, ettei opetuksen takia ole syytä pieno
kai:slten terveyttä uhra:ta. Lasta ei kan
nata viskata tunkiolle pesuveden mukana 
(Eduskunnasta : Eikä edes pellolle!). J oh
tokunta, jossa olen pisimpään ollut, onkin 
katsonut, että alakoulun pakollinen :koulu
velvollisuus on astunut voimaan ainoas
taan tä1lä 2. kilometrin etäisyydellä taval
lisen luonnonlain pakosta. 

Alakoulu on hyvin tarpeellinen tiheissä 
asutusalueissa, mutta ei harvaan asutuilla 
maaseuduilla. Välttääkseen alakansakou
lun aiheuttamia haittoja olisi kouluja ra
kennettava ainakin kaksi kertaa tiheäm
rpään kuin nyt on rakennettu. 

Kahden kansakoulun piirijaossa o'len 
kansakoulun tarkastajan lausunnon har
haanjohtamana ollut vaikuttamassa, että 
yksi täydellinen kansakoulu on perustettu 
kahden supistetun koulun sija:lle. Kansa
koulupiirin asukkaat olivat ankarasti vas
taan ehdotustani. Tarkastajan avulla 
ajoin ylemmän koulun läpi vasten piirin 
asukkaiden selvästi lausumaa tahtoa. Olen 
perästäpäin huomannut erehdykseni ja 
seuraavissa jaoissa olen ottanut salolais
tenkin toivomukset varteen paikallisten 
olojen aiheuttamina. 

En mitenkään loukkaa alakansakoulun 
opettajain taitoa. On sattunut niin on
nellisesti, että alakansakoulun opettajalla 
piirissäni on ollut parhaat luonnolliset 
taipumukset opettajan toimeen kuin mil
lään tun temillani kansakoul unopettaj illa. 
Kun haluan kuulla, miten kansan lapselle 
on puhuttava hartaasti ja vaikuttavasti, 
niin menen alakansakoulun opettajan tut
kintoon hänen harrasta puhettaan kuule
maan. Olisi kappalaiselle ja piispaHekin 
oppimista alakansakoulun opettajan herät
tävästä yksinkertaisesta sanasta. 

:Maalla on lapsilla niin paljon oppimista 
kotona ja luonnosta, ettei ole turhaa kii
rettä 'kouluun, eli niinkuin eräs kansan 
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mies sattuvasti sanoi, kun määräsin hänen 
lapsensa 5 kilometrin päästä alakansakou
luun: ,Antakaa lapsen edes rauhassa kui
vaa syntymisen jälkeen ennenkuin raa
haatte lastani koulutielle kylmettymään.'' 
Asia selveni minulle pikemmin tällä lau
seella kuin pitkää opetuksen teoriaa lukies
sani. 

En osaa pitäjäni puolesta edes syyttää 
kansakoulua tähänastisista kustannuksista
kaan. 

On ollut onnellinen sattuma, että ha
masta ensimmäisestä opettajasta 60 vuotta 
sitten nykypäiviin asti on aina sattunut 
pitäjäämme onnistuneita kansalkoulunopet
tajia. Pitäjä on opettajille kiitoksen 
velkaa siitä että entisestä kerjäläispitäjästä 
on tullut maatalouspitäjä, johon pahin 
pula-aika ei ole löytänyt tietään suurin 
piirtein katsoen. Vielä vuonna 1918 ky
syivät !Sortavalan kauppiaat minulta tun
tien kotipitäjäni vanhan maineen, kun oli 
puhe muonan hankkimisesta valkoiselle 
armeijalle: ,tuleeko Kiteeitä muita kuin 
kerjäläisiä, piikoja ja perunoita.'' Aika 
oli onneksi nmuttunut j'a rsort,avalalaisia sai 
vuorostaan tulla kerjuulle Kiteelle. Sitä 
on kansakoulu Kiteellä tehnyt. Nostan 
hattuani kansakouluopettajille. 

Molemmat koulumuodot ovat aivan pai~ 
kallaan ja tarpeelliset, kun ne vain sovi
tetaan oikein ympäristöönsä ja onnistu
taan valitsemaan seminaariin oppilaita, 
jotka ikatsovat elävää elämää avoimin 
silmin. Opettaja, joka on innostunut 
alaansa, voi innostaa oppilaansakin ja saa 
paljon aikaan vähemmilläkin oppitun
neilla. Epäonnistunutta opettajaa ei auta 
supistettu eikä täydellinen kansakoulu 
alallaan onnistumaan. Väärin valittu toi
miala painaa kuten lauta härän silmien 
edessä, estäen näkemästä luontoa. Eikä 
asiaa auta se, että opetukseen onnistumat
tomat opettajat vapautetaan toimestaan 
ja asetetaan kansakouluntarkastajan vir
kaan. Molemmat koulumuodot ovat pai
kallaan, kun ne vain sovitetaan oikein 
ympäristöönsä. 

Kannatan ed. Annalan tekemää vasta
lausetta. 

Ed. L i n k o m i e s: Ammattimiespiirit 
pitävät jotenkin yksimielisesti supistettua 
kansakoulua sekä kasvatuksellisesti että 
opetuksellisesti epäedullisempana koulu-

muotona. Vielä epäedullisemmaksi se luon
nollisesti tulisi, jos sen oppilasluku saisi 
kohota aina 39, :ään, niinkuin käsiteltävänä 
olevan lakiesityksen mukaan olisi mahdol
lista. Lakiesitystä voidaan siis puoltaa 
pääasiallisesti vain taloudellisilla nrukokoh
dilla. Mutta aivan täydellisesti yli maa
lin ammutaan, kun tässä yhteydessä ruve
taan puhumaan maan taloudellisesta kan
tokyvystä. Ne suhteellisen vähäiset talou
delliset säästöt, jotka tässä 'olisivat saavu
tettavissa, eivät mielestäni tällaisessä sivis
tyskysymyksessä ole ratkaisevia. Senvuoksi 
olen tullut siihen käsitykseen, että tämä 
lakiesitys olisi hylättävä, ja kokoomuspuo
lueen eduskuntaryhmässä ovat monet sa
malla kannalla (Eduskunnasta hyvä-huu
toja). Yhdyn ed. Wiikin täällä siteeraa
maan Uuden Suomen kirjoitukseen, jossa 
näiden lainausten perusteella nähtävästi 
oli varsin hyviä kohtia. 

Ed. A l a~K u l j u: Täällä esitetyissä 
lausunnoissa on mainittu, että meidän 
olisi kuunneltava tässä asiassa ensi kä
dessä niiden ääntä, jotka toimivat koulu
alalla ja ovat siis asiantuntijoita. Herra 
opetusministeri on täällä maininnutkin, 
että kouluviranomaiset ovat tuominneet 
tämän supistetun koulun yleistämissuun
nitelman. Kuitenkin tästä voisi saada sen 
käsityksen, että kouluviranomaisten kes
kuudessa ei siis yleensä ole esiintynyt ol
lenkaan supistetun koulun puolesta mieli
piteitä. Sen tähden minä pyydän tässä 
mainita eräistä sellaisista, joissa supistet
tua koulua on kannatettukin. Nimittäin 
maalaiskansakoulujen tarkastajain kokouk
sen pöytäik:irjasta, kokouksen, joka pidet
tiin 1'931. Siellä m. m. eräs kansakoulun
tar.1lmsta.ja mainitsee näin: Minua ilah
duttaa, että supistettu kansakoulu on saa
nut myötätuntoa osakseen. Olen aina kuu
hmut niihin, jotka ovat pitäneet sitä huo
mionarvoisena koulumuotona. En minä
kään kyllä tahtoisi sen oppilasmäärän 
yleistä koroittamista, mutta säännökset 
siinä suhteessa olisi saatava joustavam
miksi. Jos nyt oppilasmäärä supistetussa 
koulussa joskus tilapäisesti nousee 30 :een, 
pitäisi koulu muuttaa täydelliseksi. Heti 
seuraavana vuonna 'Oppilasmäärä voi las
kea sen alle. Tästä saattaisi johtua kou
lumuodon alituista vaihtelua. rSehän ei 
saata olla asianmukaista. Supistettu kou-

38 
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luhan ei ole mikään ihanne, mutta meillä 
täytyisi sitä olojen pakosta edelleen kehit
tää.'' iTämän lepäämäänjätetyn esityksen 
hyväksyminen, sehän merkitsisi sitä, että 
säännökset oppilasmäärään nähden tuli
sivat joustavammiksi, mistä ei voi olla 
muuta kuin etua kansakoulu!laitdksen ke
hittymiselle. 

Täällä on myöskin, kun tätä asiaa on 
tahdottu suurennella puolin ja toisin, pe-

. loteltu sillä, että tämän lakiehdotuksen 
hyväksyminen merkitsisi sitä, että moni 
alakansakoulu jouduttaisiin 1akkautta- · 
maan, ja muistaakseni täällä mainittiin, 
että niitä olisi 500. Näin ei kuitenkaan 
asianlaita voine olla. Minulle on asian
tuntijain taholta huomautettu, että tämän 
lain nojalla ei yleensä voitaisi lakkauttaa 
muita alakouluja kuin mitkä jo nykyisen
kin voimassaolevan lain nojalla voidaan 
lalffi:auttaa ja koulu muuttaa supistetuksi 
kouluksi. 'Täydellisen koulun muuttami
nen supistetu:ksi voi tapahtua nykyisen 
samoin kuin ehdotetun lain nojalla vain 
siinä tapauksessa, että alakouluun panta
vien lasten ~uku laskee alle 15. Tässä 
kohdassa siis ei voimassaolevalla; ·lailla ja 
käsiteltävänä olevalla lakiesityksellä ole 
mitään eroa. Ei siis voi myöskään puhua 
siitä, että jos tämä laki tulee hyväksy
tyksi, monet, ehkä sadat alakowun opet
tajat joutuvat lakkautuspalka'lle, jo'lloin 
siis myöskään taloudellisesta säästöstä ei 
voisi puhua mitään. 

!Sivistysvaliokunnan mietinnössä maini
tut 380 koulua, jotka voitaisiin muuttaa 
supistetuiksi, jos hallituksen esitys hyväk
syttäisiin, ovat kouluja, j·oissa ei vielä ala
koulua ole ollut. 

On myöskin mainittu, ettei tä:lilä tavalla 
saataisi sanottavastikaan säästöä. Mutta 
ainakin kansakoulurakennuksiin nähden 
tätä säästöä voitaisiin saada. Minä äsket
täin keskustelin erään kansakoulutarkas
tajan kanssa, joka mainitsi, että supiste
tun koulun rakennus tulee maksamaan 
vain noin 140.--150,000 markkaa ja täy
dellisen kansakoulun rakennus 250-
300,000 markkaa samalla paikkakunnalla. 
Ja merkitseehän tämäkin sentään aika 
paljon, jos 100-150,000 markkaa koulu
taloon nähden voidaan säästää. 

Täällä on myöskin paljon huomautettu 
siitä, että supistettu koulu olisi opetuk
sellisessa suhteessa hu0nompi kuin täydel-

linen kansakoulu. Tässäikin sisä!ltää tämä 
kansakoulujen tarkastajain kokouksen pöy
täkirja, jossa kysymys oli käsiteltävänä, 
eräitä lausuntoja. Eräs kansakouluntar
kastaja sanoo m. m. näin: ,Minun täytyy 
tunnustaa, että aluksi suhtauduin epäluu
lolla supistettuun kouluun, mutta ilokseni 
olen havainnut, että se vastaa tarkoitus
taan." Eräs toinen mainitsee: ,Puoles
tani en ole havainnut supistetuissa kou
luissa saatavan huonompia tuldksia kuin 
täydellisissä. Tuloksetharr riippuvat niin 
kovin paljon opettajista.'' lfolmas mai
nitsee näin: ,Supistetuista kouluista koke
mukset siis näyttävät olevan erilaiset. 
Minä olen niistä saanut suhteellisen hyvät 
kokemukset.'' Ja edelleen neljäs: ,Ei mie
lestäni ole syytä erikoisesti kiittää eikä 
moittia supistetun koulun nykyisiä saavu
tuksia.'' Tästä voi tehdä sentään sen joh
topäätöksen, ettei niin suoralta kädeltä 
voida mennä supistettua koulua tuomitse
maan opetuksellisessa enempää kuin kas
vatuksellisessakaan suhteessa huonommaksi 
kuin täydellinen kansakoulu on. Ja kun 
erittäinkin otetaan huomioon vielä se 
seikka, että nykyjään on kansakoulu tule
massa suurten kustannusten tähden kan
san keskuudessa jopa epäpopulääriseksi, 
niin pitäisi jättää kunnille se vapaus, se 
hiukan suurempi vapaus, jota tämä laki 
edellyttää, niin että tämäkin haitta sillä 
tavalla voitaisiin välttää. 

Näillä perusteilla minä tulen kannatta
maan tämän lepäämään jätetyn laikiehdo
tuksen hyväksymistä. 

Ed. M a l k a m ä k i: Minä ihmettelen ed. 
Kareksen lausuntoa, jossa hän sanoo minun 
avoimesti suositelleen. lasten kasva;tuksen 
siirtämistä kokonaan kodeilta koulun hal
tuun. Puhuin kuiterrkin vain kokemuksis
<tani ja lausuin tästä asiasta seuraavaa: ,On 
sanottu, että supistettu koulumuoto tar
joaisi kodeille suuremmat kasvatusmahdol
lisuudet ja että vanhemmat eivät mieleHään 
päästäisi lapsiaan pitkäaikaisempaan täydel
liseen kouluun. Mutta nykyään vanhem
mat suorastaan eivät ehdi kasvatustyöhön 
tarpeeksi huomiota kiinnittämään. Joka ta
pauksessa olen tehnyt sen havainnon, että 
vanhemmat usein mieluummin lähettävät 
lapset kouluun kuin pitävät niitä oman on
nensa noja:ssa kotinurkissa. Ja missä koulu
keittiöt ovat toiminnassa, siellä vanhemmat 
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usein sallisivat lastensa jo liiankin nuorina 
astuvan opin tielle. Vanhempien mielestä 
lapset ovat koulussa turvassa opettajain sil
mälläpidon a'laisina, eivät ole pahaa teke
mässä eivätkä oppimassa. Ja lämmin ateria 
koulussa lasketaan nykyään kallisarvoiseksi 
köy hissä per heissä". 

Lisäksi huomautan vielä, että ed. Karek
.sen ei pidä ,olla niin kovin luulevainen, että 
hän uskoo aina hänen lausunnoil:leen nauret
tavan, vaikka ne usein tänä syksynä ovatkin 
olleet sitä laatua, että ne ovat eduskunnassa 
hilpeyttä herättäneet. 

Ed. V i r k k u n e n : Minä kuuntelin ed. 
Wiiikin hyölclräävää lausuntoa meLkoisesti 
ihmetellen. Hänen lausuntonsa 1läpi kuulsi 
se käsitys, että tällaisenkin kysymyksen, 
kuin se on, joka sisältyy käsittelynalaiseen 
lakiaiJ:oitteeseen, pitäisi olla puoluekysymys. 
Se voi olla sitä ehtkä hänelle, mutta ei mi
nulle. Kokoomuspuolue ei ole milloinkaan 
puolueena ottanut kantaa tähän asiaan, vaan 
tietäwkseni kaiken aikaa kun asiaa on käsi
telty, on oltu meidän keskuudessamme eri 
mieltä siitä. Minulla on läheisiä aatetove
reita, joilla asiassa on toinen käsitys kuin 
minuUa. Olemme vapaasti vaihtaneet siitä 
ajatuksia. Ed. Wiik ahtaassa puoluekart
sannossaan ei voi käsittää sitä, että tällaista 
asiaa voidaan käsitellä kaikista puoluenäkö
kohdista ja ohjelmista irrallisena. Meidän 
keskuudessamme käsitellään puolu:eeseemme 
lukeutuvat kansalaiset ja myöskin kansan
edustajat, niinkuin täällä on kuultu, käsitte
levät tätä asiaa aivan vapaasti, kukin mää
rää kantansa vakaumuksensa mukaan. Tätä 
vapaata kantaa minä suosittelen myös so
sialidemokraateille. 

Ed. K a r e s: Panen vain merkille, että 
ed. Malkamäki, kun hän refel'oi sitä erittäin 
luonnotonta tilaa ja suhdetta, missä useissa 
paikoissa vanhemmat ovat koului!hin nähden, 
ei mi:llään tavalla maininnut sitä paheksu
vansa, vaan päinvastoin juuri sitä piti yh
tenä tärkeimpänä puolustajana sille mieli
piteelle, ettei supistettua, kansakoulumuotoa 
pitäisi yleistää. 

Ed. K a 1 il i o k o s k i: Kun olen vuosien 
kuluessa usein j'Outunut tässä asiassa peistä 
taittamaan, en malttanut vielä tämän asian 
nähtävästi toistaiseksi viimeisessä vaiheessa 
olla puuttumatta muutamalla sanalla asiaan. 

Kun on kysymys tämän asian ta,loudelli
sesta puolesta, niin silloin on sanottava, että 
se asian tässä vaiheessa ei ole erikoisen suuri. 
Jos voidaan muuttaa muutama sata täydel
listä kansakoulua supistetuksi kouluksi, ei se 
merkitse mitään ratkaisevaa säästöä valtion 
taloudessa ja varsinkaan maan taloudessa se 
ei ole erikoisen suuri asia. Jos vältytään 
muuttamasta muutamaa sataa supistettua 
koulua täydelliseksi kouluksi, ei sekään ole 
niin ratkaiseva asia taloudelliselta kannalta 
arvostellen, että si!lle maan ja valtion talou
dellisia kysymyksiä järjestettäessä voitaisiin 
antaa edes taloudellisesti vaikeana aikana 
ratkaiseva merkitys. Mutta tämä kysymys 
tässä viimeksimainitussa merkityksessä on 
kuitenkin huomattavasti suurempi kuin mik
sikä ~ed. Pärssinen sen on l<ask:en-ut. On otet
tava huomioon, että erityisesti niitä kouluja 
meillä vielä on hyvin paljon ilman omaa ta
loa, jotka toistaiseksi toimivat supistettuina 
kouluina ja jos supistetun koulun käyttä
mismahdollisuudet tehtäisiin suuremmiksi 
kuin minkälaiset ne nyt ovat, vältyttäisiin 
lukuisissa tapauksissa rakentamasta taloja 
täydellistä koulua varten, kun se nykyisten 
säännösten mukaan joudutaan niin raken
t~maan. Tässä mielessä tämä kysymys siis 
taloudelliselta kannalta katsoen muuttuu jo 
vähän suuremmaksi ja huomattavastikin 
suuremmaksi kuin miksi ed. Pärssinen sen 
on laskenut. Mutta suureksi taloudelliselta 
kannalta kwtsoen tämä !kysymys vasta sitten 
muuttuu, kun asia otetaan koko kansakoulu
laitosta koskevana. Jos mei'llä olisi kansa
koululaitos järjestetty alakansakoulukysy
mykseen nähden alun perin supistetun kan
sakoulun linjalle, silloin olisi todella saavu
tettu suuri säästö niin hyvin kansakoulu
laitoksen perustamiskustannuksiin nähden 
kuin sen vuotuisiin ylläpitomenoihin. Mutta 
siitähän nyt tässä vaiheessa ei suinkaan ole 
kysymys ja siitä ei siis kannata tämän pi
temmäHe puhua. Kun kuitenkin vähäisen
kin säästön saavuttaminen on tärkeätä, ase
tun aJsian tässä vaiheessa sille kannwlle, 
'jolla olen aikaisemminkin ollwt, ja yhdyn 
siis kannattamaan sivistysvaliokunnan mie
tintöön liitettyä vastalausetta. 

Tahdon kuitenkin muutamalla sanaHa 
vielä kosketella tämän koulukysymyksen 
opetuksellista ja kasvatuksellistakin pudlta. 

Täällä on monissa puheenvuoroissa lau
suttu sellainen käJsi:tys, että Ikiouluaika ratkm
see tavattoman paLjon ja että kysymys siitä, 



300 

onko kouluaika muutaman viikon pitempi 
tai lyhyempi, on sekä opehtkselhselta että 
lkasvatukselhseH,a;kin kannalta suuri asia. 
Tätä vastaan on toisaalta sanottu, että opet
taja tekee koulun ja sekin on totta. En 
tahdo kieltää kaikkea arvoa niiltä väitteiltä, 
jotka painostavat kouluajan pituutta, mutta 
suuremman arvon annan sille väitteelle, että 
opettaja tekee koulun. Tahtoisin kuitenkin 
tähän vielä lisätä yhden ajatuksen, nimit
täin sen, että oppilaat tekevät koulun, ja 
kun on puhe kansakoululaitoksen opetuk
sellisistå ja varsinkin sen kasvatukselli
sista saavutuksista, on minun mielestäni 
paljon suurempi kuin kysymys muutaman 
viikon kou'luajasta kysymys siitä, mitenkä 
voitaisiin koululaitoksemme niin järjestää, 
että ;väihäla!h~aiset ja use]n, huonotapaiset lap
set, jotka nylkyaikana ovat erittäm pahan,a 
jarruna kansakoulutyölle, swataisiin jollaiki:n 
tava;lla eri koululaitoksiin. Silloin jos 
päästäisiin si~hen, että kiltimmät ja lahjak
kaammat lapset saisivat opiskella erikseen, 
voitaisiin aivan varmasti nykyistä kansa
koulukurssia vastaava oppimäärä ja myös
kin sen tarjoamat kasvatukselliset saavutuk
set saavuttaa paljon lyhyemmässä ajassa, 
!kuin mikä nykyisin on välttämätöntä. 
Niille, jotka niin erityisellä lämm<illä puhu
vat kansakoululaitosta koskevista kysymyk
sistä ja jotka syyttävät meitä supistetun 
kansakoulun ystäviä sivistysvihollisuudesta, 
olisi minun mielestäni tärkeämpää kuin tästä 
kouluajan muutamalla viikolla lyhentämi
sestä tai pidentämisestä kiinnipitäminen, sen 
seikan selvittäminen, mitenkä päästäisiin 
siihen, että todella edistyskykyiset ja edis
tyshaluiset lapset saisivat kansakoulussa ti
laisuuden päästä osaHisiksi siitä kehityk
sestä, mihin kehitykseen he ilman sitä paino
lastia, mitä kansakouluissa niin paljon on, 
voisivat päästä. 

Lopuksi kiinnitän huomiota siihen koh
taan ed. Kareksen lausunnossa, jossa hän 
kertoi siitä, että usein esiintyy ristiriitaa 
periaatteiden ja käytännön välillä näissä 
kansakouluasioissa. Hän mainitsi, että löy
tyy paljon tapauksia, jolloinka henkilöt, 
jotka ,periaatteellisesti asettuvat supistetun 
!kansakoulun kannalle, kuitenkin siUoin, kun 
tulevat oman kylän kouluasiat kysymykseen, 
pitävät tiukasti kiinni täydellisestä kansa
koulusta. Näin epäilemättä saattaa useassa 
tapauksessa olla asianlaita, sehän on varsin 
inhimillistäkin. Tällaista kantaa mielestäni 

'hyvin sattuvalla tavalla kuvastaa eräs kan
sakouluasioita koskeva ja ,isänmaallista kan
sanliikettä'' hyvin lähellä sattunut tapaus 
viime kesänä. En muista tarkkaan, mihin 
aikaan se oli, kun kansanliikkeen suuri joh
taja piti sen suuren puheensa, jossa sanot
tiin, että oliko se nyt jokaisen viiden tai jo
kaisen kymmenen kilometrin päässä ,törröt
tävät" kansakoulut vievät tämän maan pe
rikatoon. Pari päivää tämän jälkeen tuli 
eräs kansanliikkeen tunnettu johtomies, 
jonka nimi myös sattuu olemaan Vihtori, 
kouluhallitukseen sen tähden, että aiottiin 
hänen kotikyläitään lakkauttaa kansakoulu 
ja yhdistää tämä kansakoulupiiri toiseen 
kansakoulupiiriin, koska silläkään menette
lyllä eivät kansakoulumatkat olisi tulleet ko
vinka~an pitkiksi, ja hän sa;noi kansan lasten 
ja kotikylänsä lasten kasvatukse~listen tar
peiden vaativan välttämättömästi tämän 
koulun voimassa pitämistä ja 'hän piti siitä 
kiinni siitäkin huolimatta, että hänelle huo
mautettiin isänmaallisen kansanliikkeen 
pyrkimyksistä kansakoululaitoksen supista
miseksi ja siitä sen periaatteesta, että nämä 
liian tiheässä törröttävät kansakoulut vie
vät maan taloudelliseen perikatoon. Saat
taa kyllä useasti näissä trupauksissa olla niin, 
kuin sen entisen isännän mielestä 'Oli rauta
tieasioissa, jotta se on aiv<an turhaa kiistellä 
siitä, mistä rautatie menee, kunhan se vaan 
meidän kautta menee. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun iJmlua-:sa on 
ed. J. AmmaJla ed. ·Virkkusen y. m. kannat
tamanaJ ehdottanut, että sivistysvaliokun
nan mi1etintöön Eitet~ vast,alauseen mu.., 
kaisesti lepäämään jätetty lakiehdotus hy
väJksyttäisiin. Kutsun tätä ed. J. Annalan 
ehdotrukseksi. 

:Selonteko myönnetään oikeaik~i. 

.Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy sivistysvaliokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,~ei" voittaa, 
on ed. J. Annalan ehdotus hyväksytty. 

P u he mies: Äänestyksessä on annettu 
126 jaa- ja 60 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 10. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 
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Ed. J. Annala: 
äänestystä:. 

Pyydä;ru avointa 

Puhemies: Avoimlta ä:ä:nestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kann:attwv<at ruvointa äänestystä,. nousemaan 
.seisoaJleen. 

Kurn tämä on tapruhtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa'' äämestävät s~mraavat edustajat: 

Aa:ltonen, Aarniokoski, Aatte1a, Ampuja, 
Andersson, von Born, Bryggari, Böök, Col
liander, E'llilä, Erk!ko, Eskola, Estlander, 
Fagerholm, ForstadiUJS, von Frenckell, Fu
ruhjelm, Haga, Haikkila, Halonen, T., Han
nwla, Harvala, Helo, Herralla, Hilden, 
Hiltunen, Honka, Huotari, Hämäläinen, 
Hästbacka, Inkilä, Jacobsson, Jatkola, Jern, 
KwasaJlainen, KaijaLainen, Karvetti, Kesti, 
Kettunen, Kivenoja, Kivimä'ki, KivisaJ.o, 
Koivulahti-Lehto, Komu, Koponen,. Korven
{)ja, Kosonen, Kujala, Kullberg,. Kulovaara, 
Kuusisto, Kääriäinen, Lahtela, Lastu, Leh
tokoski, Lehtonen, Lepistö, Li•ndman, L:Und
ström, Linkomies, I.inna, Lonkainen, Lumi
jäTvi, Lumme, J,öthman, Ma:lka~ä:ki, Mal
mivuori, Mangs, Mantere, Marttila, Matts
son, Meriläinen, Metsäranta, Moilanen, 
Mustasilta, Mäkeläi·nen, Nikkola, Nyman, 
Oksanen, Oulasma:a, Pajun,en, Pa!lmgren, 
PekkaJla, Peltonen, Penttala, Perho, Peso
nen, Pohj,a;la, Puittinen, Pä,rssirmen, Rwn
tala, Reinikainen, Rydman, Ryti:nki, 
Ryömä,. Rä~s·äa:l!en, Salmen,oja, .Salonen, 
Sarlin, Sergelius, Setälä, Sinisa!lo, Siren, 
Sjöblom, Sundström, Suokas, Suurkonka, 
Sve'llltorzet:ski, Syrjänen, Särkikä, Söder
hjelm, Tanner, Toivola, Troi:vonen, Tolonen, 
Tukia, Turkia, Turkka, Tyrni, V alta, Wel
ling, \0eniho, W e'lllman, WiCikman, "\Viik, 
Voionmaa, Väisänen, Åhlström, Östenson 
ja Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aittoniemi, Alla-Kulju, Alestalo, 
Annala, J., Annrula, V., Arffmam:, Asikai
nen, Brander, Halonen, A., Hautwla, He:iJk-

kinen, Heiskanen, Hirvensalo, Honkala, 
Horelli, Huittinen, Hä:nnin'Bll,, Iikonen, Ju
ti:la, Kalliokoski, Kares, Kaumnen, Kemppi, 
Kivioja, Koivisto, Koivuranta, Kukkonen, 
Kämäräinen, La'hdensuo, Lampinen, Leiwo, 
Leppä1ä, Lohi, Luostarinen, Miikki, Oksala, 
Paksujwlka, Pennanen, Pilppula, Pitkänen, 
Riipinen, Salo, Sariola, Schildt, Simojoki, 
Soini:,. Soirnnen, Somersalo, Takala, Tapa
ni:nen, Tarkkanen, Tuomi vaara, V allas, 
Vehkaoja, Vesterinen, Vilhula ja Virk
kunen. 

Po~ssa äänestyksestä ovat seuraavat 10 
edustajaa: 

Heiniö, Helenelund, Jauhonen,. Jokinen, 
Junnila, Myllymäki, Paasivuori, Rantanen, 
Vaarama ja W ainio. 

P u he m i e s: Avoimessa äänestvksessä 
on annet:tu 130 jaa- ja 58 ei-äwntä. · 

Eduskunta on siis hyväksynyt sivistys
valiokunnan hylkäävän ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi työttömyys.kassoista, joilla 
on oikeus saada apurahaa valtion varoista. 

Esitellään, työväenasiainvalliokunnan mie
tintö n:o 1 ja otetaan ainoaan käsit
t e il y y n siinä valmiste'levasti käsitelty 
vuoden 1932 vp :ltä lepäämä.ssä oleva yHä
mainittu lakiehdotus. 

Puhemies: Käsittelyn .pohjana on 
työväenasiainvaliokunnan mi:etiCllltÖ n:o 1. 

En:sin srullitaan keskustelu wsiasta. Sen 
jäLkeen tehdään va,Lt:Uopä.iväjärjestyksen 
73 §:n mukaisesti ääntenenemmistöllä pää
tös lalkiehdotuksen muuttamattomana hy
väksymisestä taikika hylkäämisestä. 

Keskustein: 

Ed. Co ll i a n de r: För de f:lesta eUer 
för en stor del av riksdagens ledamöter är 
väl denna fråga rätt lätt att avgöra, då de 
tidigare hava behandlat densamma, men 
fö,r oss, som nu första gången stå inför 
frågan, är det däremot icke så lätt att 
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fatta position. På denna grund anser jag 
att vi borde få någon tid på oss för att 
sätta oss in i frågan och föreslår att ären
det måtte bordläggas till plenum näs:ta 
fredag. 

Ed. T u ik: i a: Kannatan ed. Collianderin 
tekemää ehdotusta. 

Puhemies: Kun kaksi edustajaa on 
asiaa pyytänyt pöydihlle, niin on se pan
tava pöydähle, ja sen 'takia ik:ehoitan seuraa
viru puhujia lausumaan mielensä pöydälle
;pam:on ajasta. 

KeSikustelu: 

Ed. Tuomi v a a r a: Luovun. 

Ed. S o me r s a l o: Luovun. 

Ed. Bryggari: Luovun. 

Ed. I n k i 1 ä: Luovun. 

Ed. Lehtonen: Luovun. 

Ed. Pennanen: Kun asia on pantava 
pöydälle, nim minä ehdotan, että asia ;pan
taisiin pöydälle seuraavaan istuntoon. 

Ed. V a H a s: Minä pyydän kannattaa 
ed. Pennasen tekemää ehdotusta. 

Ed. Toivo 1 a: Minä kannatta:isin ed. 
Collianderin ehdotusta nimenomaan sillä 
perusteella, että eduskuntaryhmillä ei ole 
tilaisuutta, jos asia otetaan esille tiistain 
istunnossa, niin perusteellisesti asiaa käsi
tellä kuin olisi toivottavaa. Pyydän, että 
tämä näkökohta otettaisiin huomioon nyt 
pöydällepanosta päätettäessä. 

Ed. P e n n a n e n: Minun käsittääkseni 
eduskuntaryhmillä on ollut aikaa riittä
västi harkita myöskin tätä kysymystä (Ed. 
Laihdensuo : Liilkaakin!). 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Colliander ed. Tukian kannattamana 
ehdottanut, että asia pantaisiin pöydälle 

ensi perjantaina pidettävään istuntoon. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Collianderin 
ehdotukseksi. Ed. \Pennanen ed. Vallaksen 
kannattamana on ehdottanut, että asia pan
taisiin pöydälle ensi istuntoon. Kutsun 
tätä ed. Pennasen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åäuestys ja päätös: 

Joka hyväksyy ed. ,Pennasen ehdotuksen, 
·äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Collianderin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
76 jaa- ja 110 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 12. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Col
lianderin ehdotuksen. Asia p a n n a a n 
pöydälle ensi perjantain istuntoon. 

4) Ehdotus Suomen liittymisestä taloudellista 
lähentymistä tarkoittavaan kansai11väliseen 

sopimukseen. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 2 ja otetaan ainoa·an käsitte-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n:o 20, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on ul
koasiainvalio~unnan mietintö n:o 2. 

Keskustelu: 

Ed. K u k k o ne n: Pyytäessäni viikko 
sitten asian pöydälle, ei minua vähimmässä
kään määrin johtanut halu aiheettomasti 
viivyttää esityksen käsittelyä. En ole myös
kään epäiHyt halli:tuksen vilpitöntä pyrki
mystä sopimuksen voimaansaattamisella 
palvella yhteistä parasta. Kun minä kuiten
kin, ollen itse ulkoasi,ainvaliokunnan jäsen, 
olen hakenut tilaisuutta vielä lähemmin 
tarkastaa jo syntynyttä mietintöä, johtuu 
se yksinomaan siitä havainnosta, että minä 
ja todennäköisesti monet muutkin valiokun
nan jäsenet näytämme liian vähän kiinnit
täneen huomiota tämän kansainvälisen sopi
muksen merkitykseen, tarkoituksenmukai-
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suuteen ja sen soveltamisesta ilmeisestikin 
syntyviin vaikeuksiin. Näin on tapahtunut 
luullakseni lähinnä senvuoksi, ettei meillä, 
ehkä jotakuta valiokunnan jäsentä lukuun
ottamatta, ole ollut käytettävinämme kaik
kein tuoreimpia sopimuksen merkitystä va
laisevia asiatietoja. Sittemmin olen niitä 
hankkinut. Tämän sanottuani toivon jo 
ennakolta torjuneeni vaikuttimieni mah
dollisen vääJrinkäsittälmisen. 

Puheenaoleva asia kuuluu niiden kan
sainvälisten sopimusten joukkoon, joita 
eduskunta tuon tuostakin saa hyväksyttä
väkseen, mutta joiden sisältö useissa ta
pauksissa jää sille varsin hämäräksi, niistä 
selityksistä huolimatta, joita ulkoasiainmi
nisteriön taholta annetaan. iKun nykyisenä 
ajankohtana tämänkaltaisiin sopimuksiin, 
eritoten jos niihin, kuten nyt käsillä ole
vaan, sisältyy kauppapoliittisia toimenpi
teitä, on suhtauduttava erikoisen varovai
sesti, pidin tarpeellisena saada aikaa tar
kempaa selvitystä ja harkintaa varten. 
Lykkäys johtaakin nyt ainakin minut sel
laiseen tulokseen, että kysymyksessä olevaa 
sopimusta on arvosteltava toisin kuin mi
hin ultkoasiainvaliokunta saamansa selvi
tyksen perusteella oli tullut ja kuin mitä 
itsekin myöhemmin lähemmin mainittavasta 
syystä olen asian eräässä varhaisemmassa 
vaiheessa arvellut. 

Kauppapoliittiset suhteet ma:ailmassa ei
vät siitä lähtien kuin Oslon sopimus liki
pitäen kolme vuotta sitten perustajajäsen
ten taholta allekirjoitettiin, eivätkä senkään 
jälkeen kuin Suomi tiedusteli pääsyä so
pimukseen, ole, kuten silloin otaksuttiin, 
helpottuneet, vaan päinvastoin käyneet en
tistä kireämmiksi, jopa saaneet suoranaisen 
kauppasodan iluonteenkin. Suomikin saa, 
niin arvelen, sentähden varustautua useiden 
kauppasopimustensa tarkistamiseen, jolloin, 
kuten eräässä ed. Erkon y. m. toivomus
aloitteessa aivan oikein esitetään, joudu
taan ehkä hyväksymään aivan toiset pe
riaatteet m. m. yleisen suosituimmuuden 
käyttöön nähden kuin miLle kauppasopi
muksemme aikaisemmin ovat rakentuneet. 
Olisi mielestäni senvuoksi jo nyt, ennen
kuin Oslon sopimukseen sitoudutaan, syytä 
harkita, eikö Suomen olisi tarkistettava 
kauppasopimuspolitii:kkaansa snna mie
lessä, että niiden maiden kanssa, jotka käy
tännössä eivät noudata kaupan vapauden 
periaatteita, jätettäisiin tekemättä sellaiset 
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kauppasopimukset, joihin sisältyy maarays 
yleisestä suosituimmuudesta. Niistä maista, 
jotka kuuluvat Oslon sopimukseen, on Hol
lanti viime aikoina ryhtynyt tuontiaan 
kontingentoimaan, Tanska, kuten tiedämme, 
ylläpitää edelleen valuuttasäännöstelyä ja 
Ruotsi pyrkii laajentamaan ennestäänkin 
ylen kiusalliseksi tunnettua tavaramerkin
täjärjestelmäänsä. Kaikki nämä toimenpi
teet ovat enemmän tai vähemmän Oslon 
sopimuksen hengen vastaisia. 

Voi sentähden hyvällä syyllä asettaa ky
symyksenalaiseksi, onko Suomella aihetta 
edellä esitetyssä suhteessa Oslon sopimuk
sella sitoa toimintavapauttaan, eritoten kun 
asianomaiset allekirjoittajamaat eivät itse
kään sitä enää aina1man tarkoin noudata. 
Siihen osallistuneet Hollanti ja Belgia, 
jotka ovat Suomen puutavaratuotteiden 
tärkeimpiä ostajamaita, ovat n. s. Ouchyn 
sopimuksen puitteissa, joka syntyi Belgian 
aloitteesta, asettuneet puolustamaan kaup
pasopimuksissa r a j o i t e t t u a suosituim
muutta, siis toimimaan enemmän tai vä
hemmän Skandinavian maiden omaksumaa 
typistämättömän suosituimmuuden periaa
tetta ja Oslon sopimusta vastaan. Tosin 
Englanti, tietämäni mukaan, on tehnyt tyh
jäksi Ouchyn sopimuksen, mutta suuntaa 
ilmaiseva yritys pysyy tosiasiana. Sitä
paitsi saattaa kysyä, eikö nyt nimenomaan 
Ouchyn sopimuksen rauettua Oslon sopi
muskin ole menettänyt oleellisinta osaa 
merkityksestään. 

Ilmeistä on, ·että Suomen vientikaupan 
kannalta tunnetusti tärkeät maat pyrkivät 
tällä tavoin ohjaamaan oman kauppavaih
tonsa vastavuoroisemmaksi kuin se yleisen 
suosituimmuuden perusteella on mahdol
lista. Nykyisin tuottaa tämä myöskin Suo
men kauppasopimuksiin kuuluva määräys 
enemmän vahinkoa kuin hyötyä eritoten 
sentakia, että sitä kaikeulaisin veruklkein 
eri maissa on alettu kiertää. 

Lisäksi tulee kysymys tulleista. Voidaan 
nimittäin panna kyseenalaiseksi, onko ny
kyoloissa viisasta sitoa tullipolitiikkamme, 
joka on edelleen varsinaisen tullitariffin 
puutteessa, sopimuksella sellaisiin maihin, 
joiden kauppa Suomen kanssa ei edes lä
hentelekään vastavuoroisuutta. Ruotsin 
myynnit meille päin ovat joskus olleet kol
mekin kertaa omiamme suuremmat, Norjan 
joskus yli kaksi kertaa. Oslon sopimus 
kaikessa sisällyksettömyydessään sisältää 
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kuitenkin määräyksen, että tullin:koroituk
sia ei saa panna toimeen, ilman että mui
den konventioniin kuuluvien maiden halli
tuksille, siis tässä tapauksessa myös Ruot
sin ja Norjan, ensin tehdään asiassa ilmoi
tus, jonka tulee tapahtua vähintään 15 päi
vää ennen tullinkoroituksen toimeenpanoa. 
Ymmärtää helposti, mihin avuttomuuden 
tila:an tänä kaupallisen levuttomuuden a,i
kana saa;ttaa joutua maamme, jolla lähim
pien naapurimaittensa kanssa on kerrotun
lainen kauppatase. On sitäpaitsi aiheel
lista kysyä, onko tätä asiaa valmisteltaessa 
hankittu selvitys siitä, mitä käytännössä 
merkitsee sopimuksen sisältämä ennakko
ilmoitus tullien koroittamisesta ~ Mitä mer
kitystä jäisi niin sanotulle taloudelliselle 
valtalaille, jota aikanaan, muistaakseni 
viime vuonna, sekä eduskunta että hallitus 
piti tuiki tarpeellisena~ .Ta edelleen, ovatko 
ne korkeimmat viranomaiset, esim. valtio
varainministeriö, joiden asiana on soveltaa 
tullilwkejamme, saaneet ajoissa tahi edes 
lainkaan tilaisuutta lausua mielipiteensä 
sopimuksen vaikutuksesta äsken mainitse
missani suihteissa. Oslon s<wiJmuiksen teon 
aiheena mainitaan ·olleen, ja minä omalta
nikin kohdalta sen varsin hyvin muistan, 
myöskin sen, että siihen liittyneet maat 
voisivat yhteistoiminnassa puolustaa kau
pallisia ja siis kauppasopimuksellisiakin 
etujaan Englannissa sen jälkeen kuin tämä 
maa oli siirtynyt tullisuojelujärjestelmän 
kannalle. On luonnollisesti vaikeata sivul
lisen arvostella, missä määrin kyseessä ole
villa Oslon sopimukseen liittyneillä val
tioilla tosiasiallisesti on ollut etua tästä 
sopimuksesta silloin kuin ne ovat tehneet 
äskettäin allekirjoittamansa kauppasopi
mukset Englannin kanssa. Tosiasiaksi joka 
tapauksessa jää, että Suomen ilmoittautu
mista osalliseksi Oslon sopimukseen ei hy
väksytty ennenkuin kauppasopimus Eng
lannin kanssa suurin piirtein jo oli saatu 
Oslon sopimusmaiden taholta valmiiksi. 
Minä totean tämän seikan, jolla on merki
tystä arvosteltaessa Suomen liittymistä Os
lon sopimukseen. Suomen liittyminen Os
lon sopimukseen tapahtui siis tähän tär
keään aloitteeseen nähden aivan sananmu
kaisesti ,post festum'' liian myöhään ( Oi
kealta: Aivan oikein!). Minuun, joka puo
lestani juuri tässä ja, saattaisin sanoa, ai
noastaan tässä suhteessa olen uskaltanut 
odottaa Oslon sopimuksesta elinkeinoelä-

mällemme etua, vaikuttaa pettymys masen
tavasti. Mielialaa ei ole suinkaan omansa 
kohottamaan se havainto, että on jäänyt 
asian käsittelyssä osoittamatta, mitä muita 
etuja asemamme Oslon valtiDna meille ehkä 
toisi. Päinvastoin saapuu tietoja uusien 
pilvien kDhoamisesta ainakin karjatalDus
tuotteittemme kaupan taivaalle, mikäli on 
Ska:ndina:vioo maista kysymys. Kun Suo
mella nyttemmin on ollut onni, vaikkakin 
monessa suhteessa tuotantoelämän tekemin 
raskain uhrauksin, saada kolmeksi vuodeksi 
ailkaan ,sopimus Englannin kanssa, ei mieles
täni ole mitään aihetta ilman uutta tähän
astista paljon perusteellisempaa harkintaa 
sitoa käsiään tämän Suomen taloudellisille 
eduille epäsuotuisan sopimuksen kautta, 
vaan Dn ne ymmärtääkseni säilytettävä va
paina niiden monien muiden kauppasopi
musten tarkistamista varten, joihin olosuh
teet ennen pitkää meidät paikottavat. 

J\!Iitä tulee yleensäkin kansainvälisiin so
pimuksiin, solmitaan niitä nykyjään varsin 
runsaasti. Saattaa sanoa, että aika on 
kansainvälisille sopimuksille suorastaan kul
ta-aika. Mutta samalla on helppoa havaita, 
että niitä solmitaan kepeästi sikäli, että jD 
alunperin lwetetaan varata tilaisuutta 
määräysten sivuuttamiseen. Eipä puutu 
tapauksia, jotka on leimattava suorastaan 
hyväksyttyjen sopimusten loukkauksiksi. 
Sellaisia sattui varsin vihreässä mennei
syydessä, muistaakseni viime vuonna, ai
heuttaen, kuten muistettanee, välikysymyk
senkin eduskunnassa. Tässä mielessä, sa
noisin puolestani, ei meidän pitäisi sopi
muksia solmita. Jos sellaisia tehdään, on 
niitä myös tarkoin noudatettava. Minä 
pelkään, että Oslon sopimus vie meidät 
kiusausten liukkaa:lle polulle. Sen vuoksi 
suosittelenkin varovaisuutta ja omasta puo
lestani ainakin toistaiseksi kieltäydyn läh
temästä sille tielle. 

Lähempi keskustelu Oslon sopimuksesta 
luonteensa vuoksi on kuitenkin tapahtuva 
ei täällä pöytäkirjan edessä eduskunnassa, 
vaan valiokunnassa. :Sen vuoksi minä, 
herra puhemies, rohkenenkin edellä sano
maani viitaten ehdottaa, että valtiDpäivä
järjestyksen •6:6 §:n 5 momentin mukaan 
eduskunta päättäisi lähettää nyt esillä ole
van asian ulkoasiainvaliokuntaan uuden lau
sunnon antamista varten. 

Ehdotustani vastaan esitettäneen se väite, 
että sopimuksen perusteellisempi tutkiminen 
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ehkä pantaisiin pahaksi Skandinavian 
maissa. Minä puolestani olen varma siitä, 
että meidän skandinavialaiset ystävämme 
hyvin ymmärtävät varovaisuuden eritoten 
taloudellisissa kysymyksissä. Itse he osaa
vat olla polkematta ansaan eivätJkä varmaan
kaan pahastu, jos me jäljittelemme heitä 
tässä jalossa taidossa. Liittyminen Oslon 
.sopimukseen on täydellisesti vapaaehtoinen, 
ehdonvallan asia, se varmasti käsitetään 
myöskin lahden takana, ja mitä omiin kan
sanedustajiimme tulee, en saata edellyttää
kään, että kukaan heistä olisi ennakollisesti 
sitonut käsiänsä enempää sopimuksen puo
lesta kuin sitä vastaankaan. Jos asia, ku
ten puolestani toivon, palautuu valiokun
taan, luulisin valiokunnan olevan syytä sa
massa yhteydessä kiinnittää huomiotansa 
myös siihen edustajain Erkon y. m. aloit
teeseen, joka tarkoittaa rajoittaa yleisen 
suosituimmuusehdon käyttöä kauppasopi
muksissa niihin maihin nähden, jotka miltei 
tuontikielloksi muodostuvin rajoituksin eh
käisevät normaaleja kauppasuhteita. 

Ed. V o i o n m a a : Herra puhemies ! 
Oslon sopimuksen taloudellinen merkitys 
Suomelle ei ole suuri. Tosin Suomen 
kauppa muiden Oslon maiden kanssa on 
melkoinen, hallituksen esityksessä näky
väin numeroiden mukaan kun 212.1 % Suo
men koko tuonnista ja 14.6 % maamme 
koko viennistä viime vuonna sisältyi tä
hän kauppaan, mutta Oslon sopimuksen 
vaikutus tässä kohden supistuu siihen, että 
kunkin sopimuspuolen tulee alla valmis 
viivyttämään mahdollisesti kokonaisen kuu
kauden ajan aikomainsa suojelustullien 
koroituksia ja että päinvastoin taas kukin 
sopimuspuoli voi viivyttää toisten sopi
muspuolten samanlaisia aikeita yhtä kauan. 
Puntaroidessaan taas sen taloudellisen va
hingon suuruutta, mikä saattaisi sopimuk
sesta maallemme koitua, hallitus toteaa, 
että vain 35 % Suomen tulleista on seHai
sia, joita sopimus voisi mahdollisesti ka
jota tuon yhden respiittikuukauden ku
luessa, mutta että näitäkään tullinalaisia 
tavaroita ei sanottavassa maarassa ole 
tuotu Oslon sopimuksen valtioista. Halli
tuksen esityksestä on luettava se ajatus, 
että sopimuksen voi hyväksyä, kun ei siitä 
mitään vahirrkoakaan ole. 

Mielipide siitä, että puheenaolevan sopi
muksen taloudellinen merkitys on jokseen-

kin vähäinen ja että se on voimaton muut
tamaan olevia oloja, lienee jakseenkin 
yleinen. Muistan tässä mitä erään Skan
dinavian maan pääministeri kesällä 1932 
Pohjoismaiden parlamenttien välisen lii
ton kokouksessa Oslossa lausui vavlalla 
olevasta kauppapoliittisesta itsekkäisyy
destä. ,Se on olemassa", hän lausui, ,se 
kuuluu nyt kerta kaikkiaan vallalla ole
vaan yhteiskuntajärjestelmään emmekä me 
sitä voi voittaa, asetuimmepa vapaakau
palliselle kannalle tai muunlaise:Lle'' -
mikä ei estänyt häntä kumminkaan ole
masta mukana tässä hyvässä sopimuksessa, 
joka mainitussa Oslon kokouksessa (missä 
Suomenikin eduskunta oli edustettuna) yk
simielisesti ilman mitään epäluuloj'a ja 
epäilyksiä katsottiin hyväksyttäväksi. 

Mutta sopimuksen varsinainen merkitys 
ei olekaan mielestäni siinä jokseenkin vä
häisessä ellei olemattomassa hetken talou
dellisessa edussa, minkä se voi osallisilleen 
tuottaa. Hallituksen esityksessä mainita,an 
vain ohimennen sopimukseen kuuluva pöy
täkirja, jossa sopimusvaltioiden hallituk
set ilmoittavat kannattavansa kaupalle ase
tettujen esteiden vähentämistä ja harkit
sevansa sopimuksen periaatteiden sovelta
mista muissakin suhteissa keskinäiseen 
kauppaansa. Sopimuksen varsinainen mer
kitys on mielestäni kuitenkin juuri tässä. 
Huomautettaneen, että tuolla pöytäkir
jan lausumalla on vain deklaratoorinen ja 
moraalinen merkitys. Siitä huolimatta se 
on arvokas. Kansat ja valtakunnat elävät 
edelleen yhtämittaisessa taloudellisessa so
tatilassa. Monet arvelevat, että se kyllä 
itsestään järjestyy rauhallisemmaksi ja pa
remmaksi, mutta merkit osoittavat, että 
sitä tietä tulee rauha vasta sen jälkeen, 
kun kaikki ovat romahtaneet samaan tur
mion kuiluun. Kokemuksesta pitäisi mei
dänkin jo tietää, ettei parempaa valtiol
lista ja taloudellista maailmaa voida luoda 
sen ikuisen epäluottamuksen ja epäluulon 
perusteella, jota mainituilta tahoilta ali
tuisesti korviimme kuiskutellaan. 

Tällaisina yleismaailmallisen anarkian 
aikoina on jo yhdessä pysyminen .itsessään 
avu. Sellaisenkin kansojen keskeisen yh
teistoiminnan aikaansawminen, joka tasa
arvoisen ystävyyden ja keskinäisen luotta
muksen pohjalla oleviin mahdollisuuksiin 
rajoittuen ja estämättä kutakin kansaa ja 
maata koettamasta omin apuinensa rat-

39 
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kaista taloudellisia ja muita vaikeita kysy
myksiä, päinvastoin niitä oikealla tavalla 
tukemalla, koettaa edistää keskinäistä tie
doitusta, keskinäistä järjestystä ja keski
näistä yhteistyötä kaikkien yhteinen me
nestys silmämääränä, on moraalisesti arvo
kasta ja ansiokasta. Jos tällaista järjes
tystä saadaan aikaan vanhassa, historialli
sessa, luonnollisessa talouspiirissä ja samaa 
demokraattisesti edistyneiden kans•ojen 
keskuudessa, niin sillä saattaa olla tosi
asiallistakin, valtiollistakin ja maailman
taloudellistakin merkitystä. Tässä kohden 
on huomioinnin arvoista, että Oslon sopi
muksen piiriin lueitujen maiden väkiluku 
Europassa nykyään on 32 ja neljäsosa 
miljoonaa henkeä, mikä lukumäärä tosin 
on vain 10 % Europan väkiluvusta, Neu
vosto-Venäjä pois luettuna, mutta joka si
nänsä on melkein jo suurvallan suuruinen 
väkiluku. Ja suuremman merkityksen 
tämä väkirikas yhtymä. saapi, kun otetaan 
huomioon se korkea taloudellinen ja val
tiollinen kanta, jolle nämä kansat ovat 
nousseet. Näiden Oslon valtioiden kauppa, 
viime vuonna (1932) teki niiden yhteen
laskettu tuonti yhteensä 11.3 % maailman 
tuontikaupasta, niiden vienti 10.2 % maml
man vientika:upasta ja koko kauppavaihto 
10.s % koko maailman kauppavaihdosta. 
Mutta: se on kuitenkin semmoinen kauppa
vaihto, joka voittaa sekä Saksan että Rans
kan samanaikaiset kauppa.vaihdot eriksoeen 
ja joka yhteiseksi; katsottuna edustaa suu
ruusjärjestyksessä kolmatta kauppapiiriä 
koko maailmassa, sillä ainoastaan1 Englan
nin ja Yhdysvaltain kauppa on suurempi 
kuin näiden maiden kauppavaihto, niiden 
osallisuus maailmankauppaan yhteensä. Ei 
ole vä.häarvoista, jos tällaisessa piirissä, joka 
meillekin on sangen tärkeä, saa;daan' vallalle 
keskinäiseen yhteisymmärrykseen ja hyvään 
järjeBtykseen tähtäävä toiminta, eikähän 
mistään muusta, kuten hallituksen esityk
sestä selvästi näkee,. ei mistään mullistavista 
taloudellisista muutoksista, ei mistään min
kään valtion taloudellisen itsemääräämis
oikeuden supistamisesta ole kysymys. Ky
symys on yhteistoiminnasta yleismaailmalli
sen anarkian vallitessa, joka pyrintö mieles
täni ant,aa tälle Oslon sopimukselle sellaisen 
arvon, jota Suomen pitäisi välttämättömästi 
tavoitella. Kuten sanottu, tämä sopimus on
kin saanut kannatusta, ja viimeksi se va
paassa ja luottamuksellisessa Pohjoismaiden 

parlamenttien välisessä kokouksessa Oslossa 
hyväksyttiin. E,n voi olla toivoma:tta,. että 
eduskunta hyväiksyy ulkoasiainvaliokunnan 
ehdotuksen. 

Minua ilahduttaa se, että maalaisliiton 
taholta on äskeisessä puheessa osoitettu 
suurta kiinnostusta •tä:hän :asiaan:, mutta en 
voi olla valittamatta sitä !henkeä, jossa sen 
esittäminen äsken tapahtui. Ei voi juuri 
tuoda julki suurempaa epäluottamusta kuin 
siinä tuotiin hallituksen 'solmimaru ja alle
kirjoitta;maa ja eduskunnUJn valiokunnan 
yksimielisesti hyväiksymää sopimusta vas
taan. Jään kysymään ihmetellen,. mitä mer
kitsee asian valiokuntaan ta;kaisin. lyl~kää
minen, kun ·eduskunnaill, julkisessa istun
nossa on lausuttu tästä sopimuksesta sem
moisia .sanoja,, joista huokuu yleinen pessi
mismi, yleinen epäluuloisuus, yleinen epä
luottamus, huolimatta niistä silittelevistä sa
noista, joita siihen liitettiin. 

Asia sietää kyllä tulla täällä julkisesti 
keskusteltavaksi. Oslon sopimuksen erikoi
suuksia onkin juuri se, että se ei ole mikään 
salaisen diplomatian tuote,, vaan se on hy
vin julkinen asiakirja, jota on: koko ajan 
julkisesti käsitelty kansojen julkisella fo
rumilla, vapaassa .sanomalehdistössä ja par
lamenteissa, eikä siihen liity mitään salaisia 
asiakirjoja.. Kun nyt esitetiiän tämän asi:an 
lykkäämistä takaisin valiokunnan 'harkitta
vaksi, niin on muistettava:, että kaksi halli
tusta j·o on harkinnut! tätä asiaa, :a;rvatta
va;sti jonkin verran, enn-enkuin ne ovat men
neet tekemään eduskunnalle esitystä, ja että 
aikaisempi, kolmaskin 'hallitus, silloisen ul
koministerin ilmoituksen mukaan ulkoasiain
valiokunnassa:, olisi ollut kyllä halukas yhty
mään tähän ja oli sitä: mieltä, että Suomen 
oli yhdyttävä tähän sopimukseen, vaikka 
hän ,sitä ajankohtaa ·ei pitänyt sopivana. 
Täällä tehty ilmoitus, että Suomea ei muka 
alun perin ·olisi huolittu mukaan, on täy
dellisessä ristiriidassa Norjan nykyisen pää
ministerin Movinckelin, kesällä 1932 Oslon 
konferenssissa .antaman tiedon ka.nssa, jossa 
hän ilmoitti Oslon 1sopimuksen teosta joulu
kuussa 19·30 m. m. että Suomea kysyttiin 
myöskin mukaan, mutta sen kauppapoliitti
nen asema oli :sellainen, että se katsoi, että 
sen ei ollut onnellista sillä hetkellä yhtyä 
sopimukseen. 

Se ·on siis kauan ollut päiväjärjestyksessä 
tämä kysymys ja ihmeellistä on, ·että nyt 
vasta siinä 1löydetä:än ne hirveärr vaaralliset 
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ansat ja muut vaarat,. joista täällä puhu
taan, jotka muka tähän liittyisivät (Ed. 
Alestalo: On hyvä, että ne huomata:an nyt
kin!). Ei pidä asioita liioitella ja varsinkaan 
tällaisissa ka•n:sainvälisissä asioissa ei pidä 
suotta arkoja maalata paholaisia seinäHe. 
Sopimuksen lukemisessa täytyy käyttää ter
vettä järkeä. Se on minun .mielestäni ja 
minä käsitän ha:llitu:ksen mielestä ja ulko
asiainvaliokunnan mielestä., joka, sitä on 
yksimielisesti kannattanut, erinomaisen selvä 
ja ymmärrettävä sopimus, joss.a ei ole mi
tään ha.udattuja koiria ja se ei sisällä mi
tältn kauppasopimuksia kajoavia kohtia. Se 
sisältää yksinkertaisen menetelmäohjeen, 
tiedoitusohjeen siltä varalta,, että kun jotkut 
maat aikovat tehdä muutoksia tulleihinsa, 
siitä on ystävällisessä mielessä ilmoitettava 
sopimuspuolille, jotta; ne s.a:avat tehdä sac 
malla muistutuksiansa sitä vastaan. Se peri
aate tuli yleismaailmallisesti hyväksytyksi 
myöSkin kansainvälisessä talouskonferens
sissll!kin 1930 Genevessä, jossa minäkin kuu
luin Suomen valtuuskuntaan. Ei tämä täm
möinen toiminta mahda nyt mitään sellaista 
olla, joka kovin koskisi ja vaikuttaisi mei
dän wvpaa1seen ja i·tsenäiseen kauppapoli
tiikkaan ja meidän oman-avun politiikkaan, 
jota sopii kyllä ihailla, kuinka .suuresti ta
hansa. 

Mielestäni joudutaan vielä omituisemmille 
poluille, jos tätä suurennetaan. tämän asian 
merlldtystä sillä t.avoin,, että ulkoasiainvalio
kunnan,. jolle lä:ksy annetaan takaisin,. pi
täisi ruveta kä1sittelemään koko meidän 
maamme kauppapolitiikan muuttamista tä
män asi'an yhteydessä. Johan va1tiopäivä
järjestyskin 8anoo, että eri asiat on erikseen 
käsiteltävä. Tässä on esillä Oslon sopimus, 
se on nyt käsiteltävä, eikä siihen ole mieles• 
täni muita seikkoja sekotettava; se on asia 
itsekseen, sillä on oma luonne ja .sen hyvää 
henikeä ja selvää pyrkimystä ei minusta mil
lään tavoin voida poisselittää, mikä ei suin
kaan estä eduskuntaa ja valiokuntia ryhty
mästä niihin 'suuriin kauppapoliittisiinkin 
uudistuksiin, vaikka ne ovat luonnollisesti 
erikse,nsä kä.siteltävät. 

Näin ollen minä en näe mitään syytä asian 
takaisin lykkäämiseen valiokun.taan. Minun 
ymmärrykseeni .ei mahdu,. mitä enempää 
se tässä asiassa voisi tehdä. Se "ei voi ruveta 
käsittelemään ilmiken maailman asioita, eikä 
se ole sitä tarkoittanutkaan. Kaikkia mah
dollisia tulevaisuuden tapauksia se ei ole 

voinut ottaa huomioonsa, koska kukaan ih
minen ei voi niitä tietää. Se on pysynyt. vain 
asiassa ja tullut siihen päätökseen, mihinkä 
se on tullut. 

Sen sijaan on mielestäni edustaja Kukko
nen täällä tuonut esille täydellisen ansenaa
linsa tämän ehdotuksen hylkäämistä vas
•taan. Ja kun hän on oman kantansa perus
tellut asian hylkäämistä varten, niin ihmet
telen, miksei <hän ole valmis täällä hylkää
mään sopimusta. Sitä varten me täällä. tätä 
käsittelemme oikeassa, harkitussa ja hyvässä 
järjestyksessä, että nyt päätämme tästä sopi
muksesta, joka on niin kypsytetty kuin se 
näissä ·oloissa voi ·olla. Päätämme sen hy
väksymisestä taikka hylkäämisestä. 

Ed. Sergeliu s: Herr talman! Utri
kesutskottets hr ordförande har här berört 
i korthet Oslo-konventionens innehåll och 
dessutom hänv1sat till det viktiga och nyt
tiga behov, som kommer till uttryck i det 
till konventionen fogade protokollet, däri 
undertecknarna förklara sig vara beredda 
att stöda de internationella strävanden, som 
gå ut på .att försöka få en sund mellan
folklig handelspolitik till stånd genom att 
minska alla de konstlade skrankor som rc
geringarna under åratal byggt för att 
hindra varnbytet nationerna emellan. D.2t 
är icke så mycket jag i mitt yttrande kor:n
mer att beröra själva konventionens inn.c
håll som mer dess historik. 

Jag vill då först säga, att Finlands an
slutning till en sådan konvention bör hä;lsas 
med största tillfredsställelse. I denna min 
historiska belysning av ärendet kommer jao· 
in på en omständighet, som berördes a~ 
rdm. Kukkonen, och i följd av viiken om
ständighet han ville påstå, att Oslo-fördra
get numera skulle förverkat sin betydelse. 
Det gäller nämligen Finlands ställning till 
det engelska handelsfördraget. 

Det beklagliga med denna konvention är 
endast, att vår anslutning ur mer än en 
synpunkt icke tidigare kommit till stånd. 
Och förstod jag rdm. Kukkonen rätt, så 
ansåg han också, att tidpunkten för ett år 
eller par år sedan hade varit lämpligare 
för konventionens godkännande än vid nu
varande tidpunkt. 

Redan hösten 1930 hörde sig, .såsom ut
rikesutskottets ordförande nämnde, dåva
rande statsminister Movincke11 för hos bland 
annat vår regering om dess ståndpunkt till 
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ett fördrag av här angiven art, men vår 
regering avvis!l!de kategoriskt tanken på 
en anslutning från Finlands sida, enär, så
som svaret lydde, den handelspolitiska 
situationen hemma icke var gynnsam för 
en anslutning hösten 1930. Många röster 
höjdes redan vid denna tid för ett annam
mande av konventionen, enär varje vän a.v 
handelspolitisk fred med oro måste vara 
vittne till det tullskyddspolitiska liebhabe
riet, som år från år tog allt skadligare for
mer, - och häri ligger just Oslo-konventio
nens stora betydelse. Sådana or·saker, som 
angivas som hinder för anslutning till Oslo
konventionen, och som man f9rtfarande på 
vederbörande håll vill göra gällande, är det 
att år 1930 ej ännu existemde ett handels
fördrag Norge-Finland. Ett sådant på
stående är enbart löst prat. Hade den 
goda viljan år 1930 funnits hos vår rege
ring, så hade Norge högst säkert utan det 
numera ratificerade handelsfördraget med 
tillfredsställelse hälsat Finlands anslutning. 
Men huvudorsaken, varför regeringen 
hösten 1930 icke ville ansluta sig till denna 
konvention, som icke syftade till annat än 
till ett fredligt handelsutbyte nationerna 
emellan, var a tt regeringen då hade sina 
kraftiga tullsatser i bakfickan och ej i 
anständighetens namn kunde träda i un
derhandlingar. 

Hade regeringen också med arbetet på 
längre sikt i sina protektionistiska strävan
den varit i någon mån återhållsam hö.sten 
1930, hade Oslo tullfördrag kunnat accepte
ras, enär detta till sin natur är ytterst 
elastiskt och lärnnar bland annat alla 
finanstullar utom konventionen. 1 konven
tionen säges visserligen, att i undantags
fall få finanstullar utan särskild framställ
ning höjas, men då det icke i artikeln ut
tryckligen stipuleras någon tid för dessas 
ikraftsättande, följer därav a priori, att 
de kunna omedelbart av vi1ken regering som 
helst tagas t~ll !linvändning. K·onventionen 
är dessutom elastlSk i det avseende säsom 
utrikesutskottets hr ordförande här näillinde, 
att den berör endaSit s'kyddstullar och 
dessa skyddstullar utgöra 35 % av S!limt
liga tullar enligt ett i tiden uppgjort för
slag till tulltariff, vartill ännu kan fogas, 
att skyddstullarna inom kort tid, 15 dagar, 
kunna uppsägas och nya sedan av regerin
gen införas. 

År 1930, den ödesdigra hösten, gick frå-

gan i baklås, ända till hösten 1932, då den 
finska regeringen ansåg tiden vara mogen 
för att göra sin entre, då först, efter att 
åter hava fått sin tullproposition med 
ytterligare förhöjda tullar för 1933 stad
fäst. Hoppet att denna om ock sentida 
demarche skulle göra det möjligt för vårt 
land att i tullpolitiska frågor upptagas i 
den ,första rondeus'' underhandlingar med 
England, kom på skam, och därmed för
verkades •även den främsta uppgiften so:::n 
konventionen borde hava haft, enligt rdm. 
Kukkonen. Hade vi för ett år sedan varit 
anslutna till fördraget hade vi kommn; i 
första rondeus underhandlingar, detta blev 
nu endast förunna:t de tre skandinaviska 
länderna, och medan dessa redan en tid 
haft sin handelspolitik klarlagd gentemot 
England befinna vi oss ännu, trots ständigt 
återkommande notiser i dagspressen, på 
ovisshetens plan, åtminstone för såvitt det 
gäller några bestämdare meddelanden be
träffande det finsk-engelska handelsfördra
get till utrikesutskottet. Och dock hade 
man åtminstone kunnat vänta under den 
månad som gått och riksdagen varit samlad 
något meddelande från regeringshåll i före
nämnt avseende. 

Att frågan om möjligheten för Finlands 
anslutning först efter ett år, efter den 
finska regeringens demarche, 'blivit avgjord 
av de tidigare till konventionen anslutna 
fem staterna har man uppgivit bero på ett 
missförstånd från en av de ursprungliga 
signatärmakterna. Låtom oss hoppas att 
orsaken varit den angivna. 

Huru som helst, blir säsom jåg livligt 
önskar och hoppas, Finlands anslutning 
till Oslo-konventionen i dag en verklighet 
och förmodar jag att därmed vår tullpoli
tiska krigsrustning för en längre tid framåt 
icke ytterligare skall utbyggas. 

Det är häri konventionens stora bety
delse [igger. Jag är ense med ram. 
Kukkonen i det avseendet att Finlands 
handelspolitik borde omläggas, men omläg
gas just i den anda och mening som an
gives uti tilläggsprotokollet till konventio
nen. Genom en anslutning till denna kon
vention binda vi oss icke - den tjänar en
dast det handelspolitiska upplysningsar
betet. 

Vartill tjänar, frågar rdm. Kukkonen, 
hela detta fördrag, ornnämnande bl. a. att 
återigen nya moln synas på den tullpoli-
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tiska himmeln västeröver. Jo, det är just 
för att förekomma bildningen av sådana 
tullpolitiska moln i framtide.n, för att bc
främja handelsutbytet, däri ligger hela kon
ventionens betydelse. 

J ag anser att en återremiss är onödig 
till utskottet för utrikesärenden, där icke 
en enda röst höjdes -för konventionens för
kastande eller en enda röst skulle höjts för 
kritik av dess enskilda delar. Jag motsät
ter mig sålunda remissförslaget emedan re
sultatet efter förnyad behandling knappast 
skulle bliva något annat än det tidigare, 
nämligen ett förordande av konventionens 
godkännande. 

Att de krafter, som möjligen satt sig 
senare i rörelse och försökt få bl. a. rdm. 
Kukkonen öve.rtygad om skadligheten av 
denna konvention, icke äro förtrogna med 
konventionens innehåll och de övriga kon
ventioner, som hava varit uppe i samband 
med denna, detta är min övertygelse. 

Ulkoasiainministeri H a c k z e ll : Herra 
puhemies! Pyydän tämän hallituksen esityk
sen hyväksytyksi tulemisen puolesta pää
asiassa yhtyä siihen, mitä ulkoasiainvalio
kunnan herra puheenjohtaja lausui. Tämän 
lisäksi pyytäisin muutamalla sanalla vielä 
kosketella eräitä tätä Oslon sopimusta kos
kevia seikkoja. 

Tällä sopimukseen liittymisellä, jonka 
edellinen hallitus pani alulle, on puhtaasti 
kauppa- ja myös yleispoliittinen puolensa. 
Sopimuksen kauppapoliittisesta merkityk
sestä on tärkeimmät näkökohdat esitetty hal
lituksen esityksen perusteluissa. Viittaan 
niihin, erityisesti kuitenkin vielä koros
taen, että sopimus ei koske vero- vaan ai
noastaan suojatulleja, joita meillä on las
kettu olevan vain noin 35 % kaikista tul
leista. Kun siis sopimus tulisi koskemaan 
ainoastaan pienempää osaa tullejamme ja 
niittenkin suhteen rajoittuisi vain ilmoitta
misvel vollisu u teen koroi ttamistapa uksessa 
tuottamatta missään vaiheessa muuta kuin 
suunnitellun koroituksen lykkääntymisen 
enintään kuukaudeksi, ei tämä sopimus 
asiallisesti lainkaan sido toimintavapaut
tamme. Se velvoittaa meidät suojatullien 
koroitussuunnitelmissamme noudattamaan 
vain määrättyjä muodollisuuksia, jollaisiin 
toiset sopimusvallat ovat samalla tavoin vel
voitetut meihin nähden. Niinkuin esityksen 
perusteluista selviää, käsittää vientimme 

sopimusmaihin meidän kauppamme kan
nalta tärkeämpiä artikkeleita ja on jonkun 
verran suurempikin kuin tuontimme niistä, 
jonka vuoksi mainittu viivytys todennäköi
sesti koituu meille useammin hyödyksi kuin 
vahingoksi. Sen kestäessä voimme, niin
kuin mainituissa perusteluissa huomaute
taankin, koettaa vaikuttaa asiain kulkuun, 
mihin ilman tämän sopimuksen mukaista il
moittamisvelvollisuutta tuskin olisi teoreet
tistakaan mahdollisuutta. Käsiteltävässä so
pimuksessa on vapaakaupallinen henki, 
mutta kun kansantaloutemme riippuu vien
nistä enemmän- kuin tiettävästi ainoankaan 
muun eurooppalaisen maan, yhtä ainoaa 
kenties lukuunottamatta, niin saattavatko 
todella muut kuin vapaakauppaa lähentyvät 
periaatteet asemaamme suurin piirtein tar
kastaen olla ylipäänsä etujemme mulmiset, 
tietysti sinä rajoituksella, että oman 
maamme markkinoita tyydyttävää Suomeen 
jo täysin kotiutunutta teollisuutta sekä 
muuta tällaista tuotantoamme on kaikin ta
voin suojeltava ja että etenkin dumpingia 
vastaan on taisteltava kaikin keinoin, mitkä 
olosuhteet suinkin sallivat. Tällainen oli 
asema silloin kuin edellinen hallitus pani 
alulle nyt käsiteltävän asian, missä se muu
ten sai meidän yleisen mielipiteenkin edus
tajilta kannatusta, eikä kauppapoliittisessa 
tilanteessa ole sen jälkeen tapahtunut sel
laista muutosta, joka kehoittaisi silloin 
omaksutuista periaatteista luopumaan. lVIitä 
taas yleispoliittiseen puoleen tulee, on huo
mattava, että silloin kuin asia pantiin alulle, 
oli Suomella tekeillä tai tiedossa joukko 
kauppasopimuksia, joita solmimaan oli ryh
dyttävä. Näistä katsottiin luonnollisesti 
voitavan selvitä helpommin liittymällä ta
loudellisessa mielessä johonkin valtaryh
mään, koska eristäytyminen varsinkin vä
häväkiselle maalle saattaa helposti muodos
tua kaikkea muuta kuin loistavaksi. Sik
sipä Skandinavian maatkin pyrkivät jonkin
laiseen blokkiin, vaikkapa vaatimattomaan
kin. Valittavana ei meillä puolestamme 
ollut kuin tämä ryhmä tai sitten mahdolli
sesti jotkut epämääräiset ryhmitykset. 

Tahdon vielä huomauttaa, että maamme 
yhtyi vuonna 1930 tehtyyn sopimukseen 
määrättyjen periaatteiden nimessä. Ja kun 
yleispoliittisessakaan asemassa ei sen jälkeen 
ole tapahtunut sellaisia muutoksia, jotka pa
kottaisivat meitä niistä peräytymään tai se
littäisivät sen, voisi taannoiselta kannal-
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tamme luopuminen tuskin tapahtua kan
sainväl~stä arvoamme heikentämättä. 

Sopimukselta on eräillä tahoilla tahdottu 
kieltää käytännöllinen merkitys. On yh
tenä syynä tähän mainittu nimenomaan 
pula-aikakin, jonka sanotaan pakottavan 
kansamme toimimaan tällaisista sopimuk
sista piittaamatta. Tahtoisin siihen sa
noa, ettei tätä liene alkujaan tarkoitettu
kaan miksikään nimenomaan pulatoimen
piteeksi, ja että pula-ajallakin on toivotta
vasti loppunsa. Niinikään tahtoisin sanoa, 
että monen muun sopimuksen käytännölli
nen merkitys on alunperin käsitetty nyt kä
siteltävääkin pienemmäksi, vaikka lukuisat, 
eräissä tapauksissa miltei kaikki, valtiot 
ovatkin niihin liittyneet, koska ne ovat pi
täneet eristäytymistä niihinkin nähden itsel
leen epäedullisena. 

On myöskin huomautettu suosituimmuu
den muodostuneen useasti vaikutuksiltaan 
vastakkaiseksi sille, mitä tällä periaatteella 
on alkujaan tarkoitettu, missä huomautuk
sessa onkin täysi perä. 'l'ähän jälleen saatan 
vastata vaiTI, että jos kerran pyritään kor
jaamaan niitä epäkohtia, mihin suosituim
muusperiaate nykyisellään saattaa ant11a ai
hetta, 011 meillä tällaiseen korjaustyöhön 
vastaisuudessa toki suuremmat mahdollisuu
det ryhmässä kuin yksinämme. 

Kuten ulkoasiainvaliokunnan herra pu
heenjohtaja vallan oikein huomautti, on ny
kyhetkenä pantava suuri pääpaino Oslon 
sopimuksen pöytäkirjaan, jossa lausutaan, 
että kysymyksessä olevat hallitukset ovat 
valmiit tukemaan kansainvälistä toimintaa, 
jonka tarkoituksena on kaupalle asetettujen 
esteiden vähentäminen ja kauppavaihdon 
yleisten edellytysten parantaminen. Mitään 
syytä ei ole olettaa, etteivätkö nämä valtiot 
rehellisesti ja tunnollisesti aikoisi jatkaa tätä 
toimintaa, jota ovat tässä suunnitelleet, huo
limatta kaikista vaikeuksista, mitkä nyt 
maailmassa vallitsevat ja mitkä ovat pakot
taneet nekin, ainakin eräät niistä, erinäisiin 
toimenpiteisiin, jotka saattavat näyttää vis
siltä luopumiselta tältä päälinjalta. 

Olen myöskin vakuutettu siitä. että jos 
olot niin kehittyvät, että meidän olisi pakko 
saada aikaan muutoksia meidän kauppa
politiikassamme, niin voimme täydellä luot
tamuksella kääntyä näiden valtioiden puo
leen ja neuvotella uusista periaatteista, joita 
me katsomme itsellemme olevan välttä
mättömän pakon ajaa läpi. Ehkä meille tä-

män kautta tulee mahdoiiisuus saada näitä 
valtioita osittain meihin yhtymään ja sen 
kautta saada asia luJemmalle pohjalle ja 
ehkä myöskin suuremmalla voimalla saada 
niitä periaatteita, joita me ehkä tulemme 
pitämään välttämättöminä, tunnustetuiksi 
semmoistenkin valtaKuntien puolelta, jotka 
ovat ulkopuolella tämän sopimuksen. 

Minä siis pyytäisin suositella tämän esi
tyksen hyväksymistä siinä muodossa kuin 
se nylt on annettu erittäin korost,wmalla sitä, 
että ulkoasiainvaliokunnassa, jossa asiaa kä
siteltiin, ja jossa myöskin olin läsnä, yksi
mielisesti asetuttiin kannattamaan tätä eh
dotusta. 

Ed. K a r v e t t i: Oslon scmimusta teh
täessä ei liene edes tiedusteltu Suomen 
mielipidettä sopimukseen liittymisestä. Kun 
Suomi myöhemmin, tehtyään tällä välin 
kauppasopimuksen Norjan KanRsa, nimen
'Omaan päästäkseen Kauppasopimusneuvotte
luissa Englannin kanssa Skandinavian mai
den asemaan, pyrki päästä Oslo-konven
tioon, viivyttivät sopimusmaat suostumuk
sen antamista Suomelle usro-sopimukseen 
iJ.iittymisasiassa. Kun .Suomi näin ollen on 
tullut estetyksi konvcntioon liittymästä ai
kana, jolloin Suomi katsoi tämän itselleen 
tärkeäksi, niin nyt Oslon sopimukseen me
neminen, jolloin kauppasopimus Suomen ja 
Englannin välillä 'On tehty, on, kuten täällä 
ed. Kukkonen mainitsi, post festum. Kun 
Ruotsikin kuuluu Oslon sopimusmaihin, niin 
ei meillä senkään vuoksi o<le syytä sitoa so
pimuksilla itseämme, koska Ruotsi kaikin 
muin keinoin kuin Oslon sopimuksessa mai
nituin, koettaa estää suomalaisten tuottei
den vientiä maahansa. Tarkoitan tällä eri
koisesti niitä leimausmääräyksiä, joita 
Ruotsi sovelluttaa suomalaisiin tuotteisiin 
nähden, ja jotka leimausmääräykset vaikut
tavat paljm1 tehokkaammin kuin tullit, -
nehän vaikuttavat suorastaan vientikiellon 
tavoin. Kun ruotsalaiset ovat suomalaisten 
hyväuskoisuutta hyväksikäyttäen aikaan
saaneet m. m. lihanviennin estymisen Ruot
siin, jota vientiä ikimuistoisista ajoista on 
maastamme harjoitettu, niin m. m. tällaisten 
vientiesteiden aikaansaaminen on vuosi vuo
delta saattanut kauppataseemme Ruotsiin 
yhä epäedullisemmaksi. Niinpä vielä vuonna 
1922 Suomen vienti Ruotsiin oli tuounis
tamme mainitusta maasta 115.s % eli kaup
pataseemme Ruotsiin oli silloin aktiivinen. 
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Nyt on se vuosi vuodelta huonontunut, teh
den vienti 1924 83 %, 1927 34.s %, 1930 
33.5 % ja viime vuonna 35.3 %, ja tämän 
vuoden 8 ensimmäisenä kuukautena enää 
vain 27.7 %. Vientimme tammi-elokuun 
aikana oli tänä vuonna 68 milj. markkaa, 
viime vuonna lähes 77 milj. markkaa ja 
edellisenä vuonna vastaavana aikana yli 81 
milj. markkaa. Vientimme on viime vuo
desta 8 kuukauden aikana vähentynyt lä
hes 9 milj. markalla. Mutta tuonti Ruot
sista on tänäkin vuonna lisäytynyt sitä vas
toin suuresti, ollen 8 ensi kuukautena tänä 
vuonna nimittäin 246 milj. markkaa, mutta 
viime vuonna va:staavarr1a aikana vain 155 
milj. markkaa ja 1931 179 milj. markkaa. 
Tuontirrnme Ruotsista tämän vuoden 8 kuu
kauden ·aikana on suurentunut siis 91 milj. 
markkaan ja kauppataseemme muuttunut 
noin 100 milj. markkaa passiivisemmaksi 
kuin 1932 vastaavana ai'kana. 

Jos Suomi liittyisi Oslon sopimukseen, 
tulisi se sopimuksen edellyttämällä tavalla 
sitoneeksi itsensä tulleihin nähden ja sen 
ohessa Ruotsi ·edelleen yrittäisi ylläpitää 
muitakin vientikiellon tapaisesti vaikuttavia 
määräyksiänsä ja ehkä tehden uusiakin sa
manlaisia. Näin ollen Suomen liittyminen 
Oslon sopimukseen juuri suhteeseemme 
nähden Ruotsiin tekee liittymisemme ky
seenalaiseksi. Maamme joutuisi todella 
naurunalaiseen asemaan, jos se säilyttääk
seen ikivanhoja oikeuksiansa Ruotsissa olisi 
pakotettu julistamaan pahimmassa tapauk
sessa ehkä boikotin ruotsalaisia tuotteita 
vastaan, mutta kuitenkin ennen boikotin 
aloittamista tekisi tullipoliittisen sopimuk
sen mainitun maan kanssa. Näin menetel
len joutuisimme valitettavaan välikäteen 
muiden maiden silmissä, olkoot vaatimuk
semme kuinkakin oikeutettuja tahansa. 

Vaikka Oslon sopimuksessa, se myönnet
täköön, on hyvin vähän oikeudellisesti sito
via kohtia, katsoisin kuitenkin olevan syytä 
palauttaa asia takaisin ulkoasiainvaliokun
taanjayhdyn kannattamaan ed. Kukkosen 
täällä tekemää ehdotusta siitä syystä, ettei 
valiokunnan tiedossa ole ollut kaikkia niitä 
asioita, joita ehkä tällä välin on saatu 
kuulla ja joihin tutustuminen saattaa olla 
paikallaan ennen asian ratkaisuvaiheeseen 
joutumista (Vasemmalta: Vastalauseen te
kemistä varten l). 

Puhemies: Kun on tehty ehdotus 
asian palauttamisesta ulkoasiainvaliokun-

taan ja tätä ehdotusta on kannatettu ja kun 
tämän ehdotuksen hyväksyminen keskeyt
täisi asian asiallisen käsittelyn, on siitä 
työjärjestyksen 41 § :n mukaan ensin pää
tettävä. Kehoitan seuraavia puhujia koh
distamaan lausuntonsa tähän ehdotukseen. 

Ed. V. A n n a l a: Koska minun on tä
män takia luovuttava lausumasta ajatus
tani itse esillä olevasta kysymyksestä, eh
dotan, että kysymystä ei lähetettäisi takai
sin ulkoasiainvaliokuntaan, vaan että se rat
kaistaisiin tässä istunnossa. 

Keskustelu ulkoasiainvaliokuntaan pa
lauttamisesta julistetaan päättyneeksi. 

P u h e mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kukkonen ed. Karvetin kannattamana 
ehdottanut, että asia palautettaisiin ulko
asiainvaliokuntaan. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Kukkosen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

.Äänestys ja päätös: 

Joka haluaa jatkaa asian asiallista käsit
telyä, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Kukkosen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Xänestyksessä on annettu 
110 jaa- ja 53 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 35. 

Eduskunta on siis päättänyt jatkaa asian 
asiallista käsittelyä. 

Keskustelu a~Sia.sta jankuu: 

Ed. K u k k o n e n: Koska ehdotusta asian 
palauttamisesta valiokuntaan ei ole hyväk
sytty, ehdotan, että mietintö hylättäisiin. 

Ed. V. Annala: En tahdo eduskun
nan aikaa pwljOillJ kuluttaa, muutama sana 
vain. Täällä ed. V oi•onmaa on lähinnä saa
nut minut vakuutet:uksi siitä, että tähän so
pimu~seen ei ole liityttävä. Hän nimen
omaan huomautti, että sopimuksen. taloudel
linen merkitys on merkityksetön. Kuitenkin 
on kysymys juuri taloudellisesta sopimuk
sesta. Minkä taikia meidän siis olisi mentävä 
sopimukseen, josta me jo etukäteen tie
dämme, että se on merkityksetön tai ainakin 
hyvin välhänmerkityksellinl8ll. Meidän kaup-
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pammehan suuntautuu pääasiassa En:glan
tiin. Minä olen samaa mieltä herra ulko
asiainministerin kanssa siitä, että harvan 
maa;n kansanta,lous on niin riippuvainen 
vi·ennistä kuin Suomen. Mutta täällä on jo 
numeroinkin osoitettu, että se vienti, josta 
tämä kan,samtalou,s on niiin riippuvain,en, ei 
kohdistu lähinnä niihin maihin, joista on 
kysymys tässä käsi,ttelynalaisessa Oslon sopi
muksessa. Kun meidän vient~mme nyt on 
toistaiseksi saatu järjestetyksi Englannin 
krunssa, ei meidän siis sentakia ole syytä 
mennä tähällJ sopimukseen. Jos me siihen 
liitymme sentakia,. että me järjestäi;simme 
yksissä neuvoin lähinnä na.apurimaamme 
Ruotsin kanssa vientimme En.glarutiin, sil
loin me joudumme vetämään tässä sopimuk
sessa lyhemmän korren. Siis tämäkään 
seikka ei puolla sopimukseen liittymistä. 

Eräs toinen seildka: meillähän on tullijär
jestelmä nykyään sangen joustava sen jäl
keen kuin Olli otettu käytäntöön nuo n. ~s. 
tähtitullit, jotka siis tekevrut hallitukselle 
mwhdolliseksi visseissä rajoissru koroittaa tul
leja ilman eduskunnan päätöstä. Tämä 
Oslon sopimukseen liittyminen tekee mwh
dottomaksi tai ainakin hyvin hankalaksi tä
män ·tä:htitullijärjestelmän käyttämisen. To
sin V'Oidaan t1rlleja koroittaa sillä tavalla, 
että korotuksesta ilmoitetruan sopimusval
loille,. jotka 15 päivän kuluessa tekevät sii·tä 
huomautuksen, jos tekevät. Jos kaikki sopi
musvallat hyväksyväit ·tullikoroituksen, me
nee asia ilman vaikeuk,sia. Mutta täällä ei 
ole ainoa:kaan puhuja kiinnittänyt huomiota 
siihen, mitä tapwhtuu sitten,. jos asianomai
sista sopimusvaHoista joku tai jotkut kiel
täytyvät hyväksymästä. Seurauksena on 
konflikti. Sa,attaa olla, että se konflikti me
nee ohi ilman mitään seurauksiaJ mutta 
suuri mahdollTsuus on myöskin siihen, että 
se jättää varsin pysyviä seurauksia. Minkä 
•takia me menemme siis sopimukseen, josta 
ei ole taloudellista hyötyä, mutta poliittisia 
vaaroja. Ja nämä hanlkau'ksen mahdolhsuu
det on minusta otettava hyvin vakavasti 
harkittaviksi, ennenkuin tähän .sopimukseen 
liitytään. Poliittiruen merkitys, johon ed. 
Voionmaa erikoisesti kiinnitti huomiota, ei 
ole myöskään suuri. On n~imittäin otettava 
huomioon, että kysymys on taloudellisesta 
sopimuksesta ja että sopimusv:aHat eivät ole 
keskenänsä tekemisissä muuta kuin talou
dellisissa,. nimenomaan tulleja koskevissa, 
kysymyksissä. Tosin minä myönnän, että 

Suomen kannalta ei ·tällä hetkellä ole erikoi
sen suurta pelkoa :mennä tähän sopimuk
seen,. koska, meillä on tullit koroitettu jo 
melkeinpä siihen äärimmäiseen rajaan,,. mitä 
ajatellru saattaa. Mutta on otettava huo
mioon, että voi olla yksi ja toinen tavara, 
joka tällä hetkellä ei ole tulleilla suojattu 
siinä määrin, kuin jokin kaupallinen tilanne 
saattaa tehdä tarpeelliseksi myöhemmin, ja 
silloin tietenkin on pakko tullej1ru ,pyrkiä 
koroi ttamaan. 

Kun tämä siis voi aiheutta•a erinäisiä vai
keuksia nimenomaan meidän tullipolitiikas
samme ja kun minä katson, että ne poliitti
set edut, jotka se mahdollisesti mukanansa 
tuo, ovat niin vähäiset sen rinnalla, mitä 
vaikeuksia se vo~ mukanansa tuoda, niin 
minä yhdy.n ed. Kukkoseen ja ehdotan, ,että 
ehdotus Oslon sopimukseen liittymisestä hy
lättäisiin. 

Ed. Lohi: Minun huomioni on tämän 
asian yhteydes'sä kimtynyt nimenomaan sii
hen seikkaan, että meiUä aikaisempina vuo
sina, kun tulleja oli pakko ehtimiseen muu
teUa, muodostui asema sellaiseksi, että kun 
tiTottaja.ryhmäit saivat tietää olevan tekeillä 
jotain tullien koroitusta, niin ne vuoden vii
meisinä päivinä ryhtyivät tuomaan sitä ta
varaa varastoihin pitkiksi ajoiksi. Tämän 
johdosta säädettiin laik:i, että hallituksella on: 
oikeus tullinkoroitus panna heti toimeen, 
kmli tällaisen esityksen on presidentti hy
väik&ynyt, sillä varauksella tietysti,, että jos 
eduskunta ei hyväiksy, niin silloin nämä ko
roitetut tullit maksetaan takaisin. Jos täl
laiseen sopimukseen mennään,. mitä tällä 
lai:Ha sitten on merkitystä? Tämä varokeino 
jääpi aivan kuolleeksi kirj.aimeksi j.a sen ta
kia minusta jo tästä ,syystä tuntuu arvelut
tavalta tällaiseen sopimukseen mennä, jolla 
tehdään käytännöllisesti tarpeettomaksi se 
laki, joka va.sta muutrumia vuosia sitten sää
dettiin. 

Ed. Huittinen: Yhtymällä niihin pc
rusteluihin, joita ed. Kukkonen täällä äsken 
lausunnossa,an esitti, minäkin yhdyn kan
nruttamaan hänen äsken tekemäänsä hylkää
misehdotusta. 

Mutta tässä yhteydessä minä en voi olla 
herra ulikoasiainministerille huomautta
matta, että tämän asian käsittelyn yhtey
dessä ei valiokunnassa ole, va:st1oin kaiikkia 
vakuutteluja, esitetty kaikkia asiaan vaikut-
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tavia seikkoja ja tekijöitä, j.a tä:stä syystä 
myöskin me, joiden mielestä nyt, saa1tuamme 
asiasta lisätietoja1, olisi tämä kysymys koko
naisuudessaan ollut palautettava valiokun
kuntaan uutta kä;sittelyä varten, olemme ol
leet yksimielisinä hyvä!ksymässäJ sen ulko
asiainvaliokunnan mietinnön,. joka nyt on 
käsittelyn pohjana,. 

Ei voitane vaatia, että ainakaan me ulko
a,siainvaliokunnaru nii·n sanoakseni. maallik
kojäsenet tuntisimme kaikki ne epä:määräi
sen lukuisat kansaiinväliset sopimukset, joita 
nyt eri valtioiden välillä kaikennimisinä ja 
-lawtuisina ·on voimassa, mutta meillä on oi
keus odottaa, että ulkoasiainministeriässä 
asiat tarkoin srelvitellään ja selvittelyn tu
lokset - niin sen myönteiset kuin kieltei
setkin puolet - avoimesti ja tarrkoin tuo
daan esille, siUoin kun vaEokunta pyytää 
ministeriön lausuntoa asiassa. Ainoastaan 
tä:llä tavalla menetellen vältytään vastaisuu
dessa tällaisesta keskustelusta, joka nyt on 
tapahtunut täJäHä eduskunnassa. 

Ed. Toivo 1 a: Tarkoitukseni ei oHut 
puuttua tähän keskusteluun, mutta kun 
tässä; on tullut tästä keskustelusta erinomai
sen hupaisa siinä suhteessa, että täällä 
useammat ulkoasiainvaliokunnan jäsenet 
ovat puhuneet ja tehneet ehdotuksia ulko
asiainvaliokunnan yksimielistä, päätöstä vas
taan, niin sanittaneen myöskin sellaisen jä
senen,. joka vielä on valiokunnan päätöksen 
kannalla., muutama sana lausua esilläole
vasta asiasta. 

Mi·nä luulen, että asiaa eräHläJ ta'hoiHa -
Oslon .sopimusta nimittäin - on käsitetty 
jossain määrin väärin. On rpuhuttu siitä, 
että täJlä sopimukseHa olisi erikoisen suuri 
poEitti:nen merkitys, jota vastoin kaupa:lli
se>lta kannalta sopimuksesta koituisi meille 
yksinomaan vahinkoa. Asia lienee kuiten
kin aivan päånvastoin. Niin vähäpätöinen, 
niin mitätön kuin Oslon sopimus lien:eekin, 
niin palvelee se eräitä tärkeiksi tunnustet
tuja periaatteita nykyaikaiSien kauppapoli
tiikan alalla. Jo kauan on sivistysmaailma 
kdkonaisuudessaan ollut selvillä siitä, että 
nykyi8e'lll maailmanpulan ~Syihin on myös
kin luettava se epäva1rmuus, mikä vallitsee 
ja on va1Hnnut kymmenkunnan vuoden 
ajan kansainvälisen kaupan alalla. Tämä 
epävarmuus on osittain johtunut m. m. 
siitä, että tuHitariffeihin on harva se vuosi 
ja eri maissa moneen kertaan saman vuo-

den kuluessa tehty muutoksia. Nämä muu
tokset sinänsä ovat synnyttäneet epävar
muutta ja vaikeuttaneet kansainvälisen 
kaupan käyntiä. Jokseenkin ylksimielisiä 
ollaan myöskin siitä, että kansainvälisen 
kaupan tyrehtyessä hyvinvointi siinä osassa 
si•vistysmaailmaa, joka on mitä kiinteim
rmin li}ttynyt maailmankauppaan, yhä enti
sestään laskeutuu. Kun näin on, niin on 
sellaisen maan, jonka kansallistulosta noin 
kolmas osa vuosittain kulkeutuu maailman
mal1kkinoi1'le, on tällaisen maan edun mu
kaista, että kansainvälisiin kauppasuhtei
sii'llJ saadaan jonkunlaista va!kavuutta; ja 
niinkuin esityksen perusteiuissakin on sa
nottu, on Suomen hallitus omalta osaltaan 
vuosien varrella ollut mukana kansainväli
sessä yhteistyössä, jonka tarlmitusperiin on 
kuulunut m. m. vakavuuden aikaansaami
nen kansainvälisen kaupan alalla. Onnetto
muudeksi mei'lle, onnettomuudeksi monelle 
muulle maalle eivät nämä pyrkimykset ole 
johtaneet niin hyviin tu~ollisiin kuin on 
toisinaan uskallettu optimismin hetkinä toi
voa ja uskoa. Niinpä maailman talouskon
ferenssi, joka 1927 kokoontui Geneveen ja 
jossa o-livat mukana kaikikien sivistysmai
de!lll, johtavien ja pienempienkin, pätevim
mät kyvyt talouselämän ja kansairuvälisen 
kaupan a;lalta, teki itse asiassa suurimmalta 
osalta turhaa työtä. Se ei ·tehnyt kuiten
kaan aivan turhaa työtä, kun se totesi, että 
nimenomaan hää'lyväisyys ja epävarmuus 
tariffi<en a:la:lla on osaltaan vaikeuttanut 
kansainvälistäi l!;i!la"nnetta ja myöskin kiris
tänyt maai1manpulaa. Tämän toteamisen 
p.ohjalta voidaan sanoa Oslon sopimuksen 
nousseen. Se on niitä sopimuksia, jviden 
avulla pienilukuinen va1tioryhmä on käy
tämmössä 'koettanut ottaa ensimmäisiä aske
leita hyveen tiellä. Myönnetään, että vaka
vuuden aikaansaaminen tuHitariffeihin on 
välttämättömyys. Siitä huolimatta tullita
riffeja muuteHaan. Muutamat Pohjois
Euroopan pienet maat, jotka yhteenliitty
neinä voivat kui,tenkin jotakirn merkitä 
maailma1n suurtenkin rinnalla, muutamat 
tä1laiset pienet maat päättävät si:1loin aset
taa erinäisiä vaikeuksia tullitariffien liian 
nopean, 'liian hätäisen, liian päähänpistot
tain tapahtuvan muuttelemisen tielle. Tässä 
on Oslon sopimuksen käytännöniuen mer
kitys. Se ei estä ainoatakaan sopimusval
taa noudattamasta omia etujaan tullitariffi
politiikas:saa:n, se ainoastaan jossain määrin 
vaikeuttaa tullien muuttamista, siinä tar-

40 



314 

koituksessa, että syntyisi aina,kin näiden 
maiden välille joTI!kinlaista kauppapoliit
tista vakavuutta. Ja jos te muistelette, hy
väit herrat ja naiset, ta,aksepäin viime vuo
sia, niin te muistatte epäi'lemättä, että hu
ihutikin siitä, että Englanti aikoo kohottaa 
sanokaamme kärurepaperin tullia, ovat syn
nyttäneet :levottomuutta meidän vientipii
reissämme, huhutkin siitä, että Englanti 
ajkoo a,settaa tullin jollekin maataloustuot
teeHemme, jonka markkina,paikkana on 
Englanti, ovat synnyttäneet suuDta levotto
muutta kansamme pääelinkeinon harjoitta
jain keskuudessa (Keskustasta: Tulli on 
pantu siitä huolimatta!). Tulli on pantu 
sii,tä huolimatta, mutta minä luulisin, että 
jos Englanti myöskin kuuluisi niihin sopi
musvaltoihin, joista Oslon 8<J1Pimuksessa on 
lkysymys, ja jos se olisi valmis ennen tullin 
koroittamista neuvottelemaan meidän kans
samme asiasta, niin meillä olisi., myös maan
viljelijöiUä samoin kuin teollisuuden:har
joittajilla, suuremmat varmuudet ja takeet 
siitä, ettei meitä ainakaan yllätetä. 

Kun ne maat, jotka Oslon sopimuksen 
ovat a~lekirjoittaneet, tarjoavat toisilleen 
tällaisen varmuuden jaJ kun ne eivät mil
lään tavalla houkuttele meitä mukaansa, 
vaan ovat .ainoastaan va:lmiit ottamaan mei
dät, jos meillä itsellämme on halua, sopimus
kumppaniksi, niin meidän on kiinnitettävä 
ennen kaikkea huomio siihen käytännölli
seen, tuntuvaan hyötyyn, mikä tällaiseen 
so:pimukseen 'liittymisestä johtuu, eikä ole 
suinkaan väheksyttävä myöskään niiden 
maiden merkitySitä omalle taloudellemme, 
jotka mainitun sopimuksen ovat allekir
joittaneet. V uomra 1931 oli Suomen vienti 
Oslon sopimusmaihin 758 miljoonaa,, viime 
vuon,na oli vientimme 678 miljoonaa. Pro
serLteissa se oli edellis·enä vuonna 17. 7 pro
senttia koko viennistämme ja viime vuonna 
14.6 prosenttia koko viennistämme. 

Minä rohkenen sanoa, että maailmanmah
tava Englan·ti, kun se silJapuu meidän mark
kiruoi1lemme järjestelemään vi]kkojaan, an
taa a1rvon paljon pieruemmälle prosentti
määräll8 omasta viennistään, kuin mitä 
tässä on kysymyksessä meidän vientiimme 
näihden. Niissä vaikeissa oloissa, joiss'a pieni 
kansa, joka verrattain harvojen vienti
artikkelien nojass:a pyrkii suurempaa hy
vinvointia kohti, näissä vaikeissa oloissa ei 
minun mielestäni tämän kansan sovi hal
veksia niitä kauppayhteyksiä, joita meillä 
vailllhastaan on Hollantiin, Belgiaan, Nor-

jaan, Tanskaan ja Ruotsiiru. Ei ole katsot
'tava s01keasti Ruot,siin päin, on nähtävä, 
että tässä on mukana myös toisia korkealla 
kulttuuritasolla olevia kauppil!kansoja, joi
den kanssa me.Udän on hyvä säilyttää hyvät 
suhteet ja myös vakauttaa tullitariffit 
esimerkiksi muille ja hyödyksi itsellemme. 

U~koasiainministeri H a c k z e 11: lVIinä 
ohsin tässä kosketellut paria sei'k!kaa, joista 
eräät puhujat, jotka puhuivat tämän esi
tyksen hyväksymistä vastaan, mainitsivat. 
Kansanedustaja Toivola juuri korosti m. m. 
Hollannin ja Belgia.n suurta :merkitystä 
meidäill vLentikaupallemme, ja pyydä:n kan
sanedustaja Annalalle erittäin aHeviivata, 
että Oslon sopimukseen kuuluvat myöskin 
nä:mä valtiot, jotka vanhastaan ovat mei
dän hyviä, ehkäpä luotettavimpia osta
jiamme ja että tämmöiset läJheiset suhteet 
niiden kanssa meille ehdottomasti ovat ,suu
resta merkityksestä. 

lVIitä sitten tulee kysymykseen siitä, että 
jokainen ilmoitus tullikoroi:tuksesta aiheut
taa, voi aiheuttaa jänlllitystä jopa konflik
tejakin, on asiassa kyllä perää. Mutta sel
lainenihan on tilanne nytkin joka kerta kun 
joku maa Hmoittaa jonkun meidä;n tärkeän 
vientitavaran tullin Jmroitwk8esta, siitä tu
llee aina jännitystä ja pahaa mieltä ja pyr
kimystä selvitä tilanteesta mahdollisesti 
vastatoimenpitein. Tässä suhteessa ei ti
lanne ensinikään muutu, vaikka me olemme 
rtäss:ä Oslon sopimuksessa. Meillä on se etu, 
että me pääsemme asiasta etukäteen neuvot
telemaan. Ja pyydän juuri kansanedustaja 
Annalalle korostaa, että erinomaisen tär
keä puoli asiassa on juuri tämä yhtei8toi
minta näiden suhteellisesti pienten valtioi
den kanssa, mitkä v!IJltiot kansain-väilisessä 
yhteistyössä kuitenkin merkitsevät verrat
toman paljon enemmärn kuin niiden asukas
lUiku ede<llyttäisi. Niissä on; vanhaa kult
tuuria, niiden lausuntoja, niiden mielipi
teitä kuullaan paljon enemmän kuin mo
IUen suuren valtakunnan. 

Sitten kansanedustaja Lohelle pyydän 
korostaa :sitä, että tässä ei ole kysymystä 
finanss~tulleista, va.an suojelutulleista. On
han tunnettua, että finanssitullien koroi
tus, jos sii,tä huhu rupeaa leviämään, ai
heuttaa pikaista tuontia jostakin naapuri
maasta löytyvästä varastosta. Tämä nyt 
·on, kuten tunnettua, koskenut kahvia, so
keria ja :sellaisia tuotteita. Ne tavarat, 
joista on kysymys tässä Oslon sopimukse,ssa, 
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ne eivät ·Ole niin hetiposti tuotavissa, eivätkä 
n·e ole tuollaista joukkotavaraa. Ne ovat 
koneita, ne ovat metaLlituotteita, höyrylai
voja ja sen sellaista, niitä ei kenenkään 
kannata :suurin määrin lähettää toiseen 
maruhan toivossa ti,t.mata väJhän tulleissa. Ja 
sitten on edetleen otettava huomioon, että 
sopimuksen ·ensimmäisen artiklan lopussa 
mainitaan, että ·tällaisia toimenpiteitä suun
nitteleva sopimuspuoli voi vaatia ilmoituk
sen käsiteltäväksi luottamuksellisena. Jos 
voi olla epäilystä jonkun tavaran suhteen, 
niin siHoin voi vaatia asian käsittelyä. sa
laisena, jolloin juuri kun on tekemisissä 
niiden sopimuspuolten kanssa, joista tässä 
·on kysymys, voi olla jotakuinkin valruu
'tettu siitä, että asia tosiaankin pysyy sa
lassa. Mitä 'kansanedustaja Huittisen huo
mautukseen tulee, ettei ulkoasiainvaliokun
nassa ole esitetty kaikkia niitä sopimuksia, 
jotka voisivat vaikuttaa asiaan, valitan 
kyllä suuresti,. että tällainen käsitys on voi
nut syntyä. Minusta tämä hallituksen esi
tys on verrat,tain tyhjentävä kaikkeen sii
hen nähden, mikä asiaan voi vaikuttaa. 
Siinähän on lueteltu meidän tuontimme ja 
meidän vientimme näitten maitten suhteen, 
enkä parhaalla tahdolla voi johdattaa mie
leeni niitä sopimUJksia, joista tässä olisi pi
tänyt vielä •lisäksi mainita ja suuresti epäi
len, onko edes sellaisia sopimuksia, jotka 
nyt tähän asiaan nimenomaan olisivat eri
tyistä vaikuttaneet. Mikäli nyt olen ym
märtänyt, voi olla joitakin uusia suunnitel
mia meidän kauppapolitiikkaamme nähden, 
mutta näitä :suunnitelmia ei toistaiseksi ole 
esitetty, vielä vähemmän on niitä voitu tut
kia. Jos sellaisia ilmenee,, niin niitähän voi 
sitten tutkia ja, kuten jo edellisessä lausun
nossani sanoin, en voi käsittää, •että mitään 
lopullisia ·esteitä niitten toteuttamiseksi 
asetettaisiin, :sen kautta että hyväksyttäi.siin 
tämä Oslon sopimus. 

Ed. V. A n n a l a : Minä en ensinkään ole 
vähäksynyt Belgian ja Hollannin kaup
paamme. Herra ulkoasiainministeri on siinä 
suhteessa käsittänyt minut täydellisesti vää
rin. Minä olen vain väittänyt, että kaupalli
nen tilanne, joka nyt on Suomen jå näitten 
valtioitten välillä, jotka kuuluvat Oslon so
pimukseen, ei muuttuisi siitä paremmaksi, 
että me liittyisimme tähän sopimukseen, 
mutta että siitä olisi juuri ne haitat, jotka 
minä mainitsin. Ja tämän takia minä kat-

son, että tuohon sopimukseen ei ole men
tävä. Minä ymmärrän varsin hyvin, että 
herra ulkoasiainministeri kaikin voimin puo
lustaa tätä; se kuuluu hänen virkaansa. 
EHei hän si'tä teki1si, olisi tilanne vaU.an 
merkillinen, varsinkin herra ministerin kan
nalta. Mutta hänen esityksensä ei ole saa
nut minua vakuutetuksi siitä, että puheen
alaiseen sopimukseen välttämättä olisi lii
tyttävä. 

Ed. Sergeliu s: Ainoastaan pari sanaa 
mitä asian käsittelyyn tulee valiokunnassa 
ja täällä eduskunnassa. Herrat Kukkonen 
ja Karvetti väittivät täällä useamman ker
ran, ellen minä muista väärin, sopimuksen 
tulleen ,post festum". Nythän tiedämme 
ja on tosiseikkana mainittu use·a;mpaan ker
taan tänä iltana eduskunnassa, että valio
kunta yksimielisesti hyväksyi tämän sopi
muksen. Mukana olivat silloin asiaa valio
kunnassa käsiteltäessä sekä herra Kukkonen 
että Karvetti, joten, jos mikään, niin hei
dän arvostelunsa tässä tilaisuudessa on tul
lut post festum. 

Ed. H u i t t i ne n: Haluamatta pitem
mälti jatkaa keskustelua, huomautan vain 
herra ulkoasiainministerille siitä, että tie
dossani on tällä hetkellä asioita, jotka oi
keuttivat minut äskeiseen lausuntooni. 

Ed. H a k k i 1 a: Minä myöskin haluaisin 
todeta, että molempien niitten ryhmien ta
holta, joilta tänään on haluttu tämä asia 
joko palauttaa ulkoasiainvaliokuntaan tai 
hylätä, ulkoasiainvaliokunnassa toisen ryh·· 
män taholta ei käytetty ainoatakaan puheen
vuoroa eikä tehty vastalausetta ja toisen 
ryhmän taholta hyväksyttiin myöskin muit
ten kanssa yksimiehsesti tämä asia, joten 
tämä uusi käänne on outo. Sellainen ei 
ole suositeltavaa, kun on kysymys niin va
kavista asioista kuin qvat nämä ulkoasiain
valiokunnan käsite'ltävt~t. 

Ed. K a k k o ne n: Minä olen ensimmäi
sessä lausunnossani puolestani ilmoittanut 
syyn menettelyyni. Se on sama kuin ed. 
Huittisen äsken mainitsema. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kukkonen ed. V. Annalan kannattamana 
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ehdottanut, että ulkoasiainvaliokunnan eh
dotus hylättäisiin. Kutsun· tätä ehdotusta 
ed. Kukkosen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy ulkoasiainvaliokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Kukkosen -ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
105 jaa- ja 58 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 35. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ulkoasiain
valiokunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus määrärahan myöntämisestä tulli
rakennuksen rakentamista varten Petsamoon. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 2 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n :o 19, joka sisältää yllämai
nitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 2. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri Relander: Esillä 
oleva hallituksen esitys on herättänyt jon
kun verran vastustusta. Jo lähetekeskus
telussa ed. Kaijalainen esitti huomautuksia 
hallituksen suunnitelmaa vastaan ja valtio
varainvaliokunnassa vähemmistö on asettu
nut samalle kannalle. Minulla on se tunne, 
että tämä vastustus aiheutuu etupäässä 
ka'hdesta seikasta. Pelätään, että ne erikois
edut tulliverotukseen nähden, jotka on 
myönnetty muutamien Lapin kuntien asuk
kaille, nyt lakkautettaisiin, ja pelätään 
myöskin, että tämä hallituksen suunnitelma 
toisi mukanaan rakennuskustannuksia huo
mattavia määriä niiden ·lisäksi, mitä esitys 
käsittää. Toivon voivani osoittaa, että tämä 
pelko on kumpaiseltakin kohdalta aiheeton. 
Mutta pyytäisin samalla, vaikka aika on 

näin myöhäinen, vielä saada vedota edus
kunnan kärsivällisyyteen esittääkseni eri 
puolia tästä kysymyksestä semmoisina kuin 
ne hallituksen kannalta näyttäytyvät. 

Kuten esityksessä huomautetaan, ovat 
tulliolot Petsamossa tämän alueen tultua 
yhdistetyksi Suomeen, olleet järjestettyinä 
väliaikaiselle kannalle. Mutta jo v. 1925 
oli hallitus kiinnittänyt huomionsa näihin 
oloihin tarkoituksella määrätä ammatti
viranomainen Petsamon ulkomaisessa liiken
teessä suoritettavia tullitehtäviä varten. 
Tässä tarkoituksessa annettiin tullihallituk
selle toimeksi m. m. rakennuttaa tarvittava 
rakennus Salmijärvelle, ja tämä rakennus 
vailmistuikin v. 1925. Kun ei kuitenkaan 
silloin ollut maantieyhteyttä Petsamoon, 
katsottiin voitavan toistaiseksi tulla toimeen 
siten, että rajavartiostolle uskottiin myös 
tullin hallinto Petsamon alueella. Tuonti 
oli silloin verrattain vähäistä. Kun sitten 
maantie Petsamon Liinahamariin saakka 
1930 valmistui ja suora yhteys Jäämereen 
aikaansaatiin, vilkastui 'liikenne. Niiden 
ilmoitusten perusteeHa, jotka Petsamon ra
javartiosto on vuoden 1932 kuluessa lähettä
nyt Kemin tullikamarille, on sikäläinen 
tuonti käsittänyt v. 1932 m. m. seuraavat 
tavaramäärät: ruisjauhoja 817,000 ki1oa, 
vehnäjauhoja 206,000 kHoa, ohra-, !kaura-, 
vehnä- ja riisisuurimoita 90,000 kiloa, 
sokeria 304,000 kiloa, kahvia 52,000 kiloa. 
Koko tuonti oli v. 1932 10.1 milj. mark
kaa, oltuaan edellisenä vuonna vain 6.3 milj. 
:markkaa. Tullin kanto oli v. 1931 ainoas
taan 38,870 :markkaa, mutta nousi v. 1932, 
kuten hallituksen esityksessä mainitaan, jo 
376,177 markkaan. Näistä numeroista jo 
käy ilmi, kuinka liikenne ja varsinkin tulli
tuloja tuottava liikenne on lisääntymässä. 
Mutta muitakin seikkoja voidaan mainita, 
jotka osoittavat vilkastuvaa talouselämää. 
Paitsi ka'lastaja-aluksia, on I~iinahamarin ja 
Trifonan satamissa viime vuonna käynyt 
toistasataa laivaa, tuoden mukanaan lasteja 
ulkomaan satamista, pääasiassa Norjasta, 
mutta myöskin Saksasta. Tämän lisäänty
vän liikenteen takia ja sen edelleen kehit
tämiseksi on Loviisan Kalastus-Osakeyhtiö 
perustanut Liinahamariin eri varastoja. 
Näistä asemistaan ja muista aikeistaan sa
nottu yhtiö eräässä valtiovarainministeriölle 
osoitetussa esityksessä esittää seuraavaan 
tapaan: Aikomuksemme on saada ulkolai
sia troolareita, jotka kalastavat Jäämerellä 
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Muurmanin rannikon ja Kuolan niemimaan 
seuduilla, tulemaan Petsamoon ottamaan 
kivihiiltä ja 'laskemme, että vuotuinen vaih
tomme tulee nousemaan 10,000-15,000 ton
niin, ja kun tähän lisätään oma tarpeemme 
kahdelle troolarille ja kalajauhotehtaaalle, 
olisi aseman vaihto 15,000-20,000 tonnia 
vuodessa. Kun ulkolaiset troolarit sitä
paitsi tarvitsevat suolaa, jäätä, vettä ja 
muonaa, on näitäkin tarpeita paikkakun
nalla tyydytettävä. Meillä oli tänä vuonna 
pieni jäävarasto, noin 500 tonnia, joka kävi 
aivan riittämättömäksi. AikomU'ksemme on 
ensi talvena ottaa noin 5,000 tonnia, josta 
itse käytämme noin 2,000 ja loput 3,000 
myymme. Paitsi kalajaU:hotehdasta, joka 
valmistunee lokakuun lopulla tai marras
kuun alussa, on meidän pakko rakentaa 
uusi suolamakasiini niin pian kuin suinkin 
voidaksemme tyydyttää ulkolaisten suolan 
tarpeen. Muun hankinnan järjestävät sikä
läiset kauppiaat. M. m. SOK tulee laajen
tamaan ~eipomoansa siten, ·että voivat toi
mittaa niitä eri leipälajeja, joita eri kansal
lisuudet vaativat (Ed. Hannula: Tulevai
suuden toiveita!). Näin sanoo tuo yhtiö. 
Tämä laajeneva liikenne valtakunnan ai
noassa Jäämeren satamassa, joka koko vuo
den on jäästä vapaa, vaatii hallituksen kä
sityksen mukaan pätevää ja joustavaa tulli
käsittelyä. Tullitariffin soveltumislain pe
rusteella on vaJltioneuvosto myöntänyt tulli
vapauden suurimmalle osalle tuontitava
roita, mikä tullivapaus elinkeinonharjoitta
jille myönnetään hakemuksen perusteella. 
Jo tämä lisenssijärjestelmä ja sen valvomi
nen kaipaa, samoinkuin tavarain maahan 
n .. onti, tarkkailua. Mutta Petsamoon tuo
daan myöskin tullinalaisia tavaroita ja se
kin on lisääntymässä, kuten jo huomautin. 
Joskin rajavartiosto hoitaessaan tullitehtä
vät on tehnyt parhaansa, on sillä ollut han
kaluutensa. Tulliteknillisten tietojen puut
teesta on johtunut hitautta ja joustavuu
den puutetta tullikäsittelyssä. On ollut 
pakko järjestää tullinkanto monimutkai
seksi pankin välityksellä tapahtuvaksi, asia
kirjain lähetys on viivästynyt, kun se aina 
saa kulkea Kemin tullikamarin kautta. 
Tunnettuaharr on, että tullihallinto nykyään 
monipuolisine tullitariffi-, kauppapoliitti
sine- ja terveydenhoidollisinekin määräyk
sineen on niin monimutkainen toiminta, että 
sitä voi tyydyttävästi ja asiantuntemuksella 
hoitaa ainoastaan tulliteknillisen koulutuk-

sen ja kokemuksen saanut tullivirkamies. 
Mainittakoon tämän Esäksi vielä, että Lovii
san kalastusyhtiö, joka tuntee sikäläiset 
olotkin, pitää tullikamarin peruStamista lii
kenteen kannalta aivan välttämättömänä, 
huomauttaen, että nykyisen tullikäsittelyn 
hitautta sinne tulevat laivat jo valittavat. 
Tätä samaa moitetta nykyään kilpailevat 
ulkolaiset hiilen myyjät levittävät väittäen 
edullisemmaksi ostaa hiilen Norjan puo
lelta, jossa tulliselvitykset toimitetaan no
peasti. Kokenutta tullimiestä kysytään 
myöskin niitä toimituslaitoksia varten, joita 
varmaankin perustetaan vierrtitavarain val
mistusta varten. Tässä nimittäin myös tu
lee kysymykSeen tullitariffin soveltamis•lain 
edellyttämä lisenssi- ja tullietujärjestelmä. 

V aUiovarainministerin käynnillä viime 
elokuulla Petsamossa selvisi, että kaikki 
henkilöt, joiden mielipidettä asiassa on 
kuultu, empimättä ovat se'littäneet, että he 
katsovat tullihallinnon Petsamossa olevan 
ensi tilassa siirrettävän tullihallituksen alai
selrsi. Näiden henkilöiden ~ausunnoille on 
annettava sitä suurempi arvo kun he ovat 
läheltä voineet seurata liikennettä sekä sen 
kehitystä ja nykyistä tuHiselvitystä. 

Kun hallitus näin ollen katsoo välttämät
tömäksi valtion edun kannalta, että tulli
hallinto siirretään rajavartiostolta tullilai
tokselle, se ei edellytä sitä, että ne edut, 
mitkä valtioneuvosto tullivapauksien muo
dossa on myöntänyt Petsamon, Inarin, Uts
joen ja Enontekiön asukkaille, lal}kautet
taisiin. Päinvastoin on valtioneuvostolla 
ta11koitus vielä myöntää näitä tullivapauk
sia niitä vähentämättä paikallisille asuk
kaille ja liikkeen harjoittajille. Mutta hal
litus pitää tärkeänä, että tämän liikkeen 
kaikinpuolinen valvominen ja seuraaminen 
on tullialaan perehtyneen ammattimiehen 
käsissä. 

Koska Liinahamarissa, jonne aiottu tulli
kamari on sijoitettava, ei ole rakennuksia, 
joita voitaisiin tarkoitukseen käyttää, on 
välttämätöntä, että tulliviranomaisille, jotka 
Liinahamariin määrätään, rakennetaan 
asuinrakennus toimistohuoneineen. Aika 
näyttää olevan rakentamiselle sopiva, sekä 
mitä tulee työpalkkoihin että tarveaineihin. 
Rakennustyötä voidaan hyvinkin verrata 
varatöihin. Eräässä valtiovarainvaiJ.iokun
nan jäsenille ulkoapäin lähetetyssä esityk
sesä väitetään, että tullihallinnon siirtämi
nen Petsamossa tullilaitokselle piankin mat-
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kaansaattaisi valtiolle miljoonia kysyviä 
kustannuksia yksinomaan rakennustoimin
nan kautta. Tähän huomautettakoon vain, 
että kuten· edellä on mainittu, tullilaitok
sella on jo oma ra:kennuksensa Salmijär
vellä, eikä uutta rakennusta kaivata sillä
kään paikalla, jossa tullipuomi nykyään on. 
Petsamon tullirakennuksen sisustus ei kysy 
sanottavasti uusia varoja, koska kassa
kaappi ja kaikkein välttämättömin kalusto 
jo on olemassa (Keskustasta: Katsotaanpa 
vuoden päästä!). Kun on tarkoitus, että 
rajavartiosto mahdollisimman ~aajalti edel
leen hoitaa itse rajan vartiointia, ei ole 
myöskään aihetta puhua niistä suurista kus
tannuksista, jotka muka tulliMnkilökunnan 
paikkaaminen tulisi vaatimaan. Lähinnä 
nyt on tarkoitus saada tulliteknillisesti pä
tevä tullivalvonta vain Petsamon Liinaha
mariin ja Trifonaan. 

Katsoisin edellisen perusteella hyvin suo
tavaksi ja Petsamon talloudelliselle kehityk
selle varsin tärkeäksi, että valtiovarain
valiokunnan esitys hyväksytään, ja pyydän 
niinmuodoin saada mitä parhaiten suosi
tella eduskunnalle tä:llaista ratkaisua. 

Ed. Kaijalaine n: Ennenkuin edus
kunta ratkaisee tämän .asian, on mielestäni 
syytä kiinnittää vielä huomiota niihin seik
koihin, jotka puhuvat hallituksen esityksen 
hyväksymistä vastaan. 

Hallituksen esityksestä ja valtiovarain
valiokunnan mietinnöstä käy ensinnäkin 
selville, ettei kummallakaan. taholla ole ha
vaittu olevan aihetta huomautuksiin raja
vartioston tähän asti suorittamaa tullitehtä
vien hoitoa vastaan Petsamossa ja Taka
Lapissa. Sensijaan on ainakin minulle jää
nyt epäselväksi se seikka, tulisivatko nämä 
tehtä•vät hallituksen esittämän ja valiokun
nan kannattaman uuden järjestelyn tapah
duttua siirtymään tullihallitukselle myöskin 
Inarin ja Utsjoen kunnissa sekä niissä 
osissa Petsamoa, jotka eivät kuuluisi suun
nitellun Liinahamarin tullikamarin va.rtio
purun. Hallituksen esityksessä mainitaan 
myöskin Inarin ja Utsjoen pitäjät, mutta 
se tapahtuu vain ohimennen. V altiovarain
valiokunta sitä vastoin puhuu kaiken aikaa 
yksinomaan Petsamon alueesta. Kummas
takin, niin hyvin hallituksen esityksestä 
kuin myös valtiovarainvaliokunnan mietin
nöstä tulee siihen käsitykseen, että tulli
tehtävät on tarkoitus siirtää tullihallituksen 

käsiin vain osittain. Miten asianlaita to
dellisuudessa on, siihen olisi mielenkiin
toista saada riittävän selvä vastaus. Valio
kunnan mietintö ja myöskin herra valtio
varainministerin äskeinen lausunto viittaa
vat siihen, että todellakin on tarkoitus jär
jestää nämä tullitehtävät kahden e~j viras
ton samanaikaisesti hoidettaviksi. Jos tar
koituksena tosiaankin on asettaa rajavar
tiosto ja tullihallitus yhdessä suorittamaan 
näitä tehtäviä pohjoisella mjaseudulla, niin 
siitä syntyy ennemmin tai myöhemmin sa
manlainen sekasotku kuin Kannaksella, 
jossa asiat nyttemmin ovat kehittyneet sii
hen vaiheeseen, että kuulemani mukaan vas
toin tullihallituksen ankaraa vastustusta 
tullin hallussa olevia tehtäviä on pakko 
siirtää sikäläiselle rajavartiostolle, koska 
tullihallitus on osoittautunut kykenemättö
mäksi niitä hoitamaan. Kun kokemus näin 
ollen osoittaa, minkälaista sekaannusta saat
taa syntyä, kun kaksi eri virastoa samalla 
alueella asetetaan tullitehtäviä hoitamaan, 
niin tuntuu käsittämättömältä jo.•;; sama hal
litus, joka kenties aivan lähiaikoina joutuu 
suorittamaan Kannaksella erotuomarin teh
täviä molempien tulliasioita hoitavien viras
tojen välillä, nyt tahtoisi jatkaa saman
laista järjestelmää toisella taholla. Niin 
tarkoin ei nimittäin kummallekin virastolle 
tulevia tehtäviä voida määritellä, etteikö 
erimielisyyksiin ja kahnauksiin aina jäisi 
mahdollisuuksia. 

Edellyttäen, että hallitus tosiaankin pyr
kii tähän käytännössä huonoksi havaittuun 
järjestelmään myös pohjoisella rajaseu
dulla, olisi siis tämän vuoksi Petsamoon 
nyt rakennettava hallituksen esittämä tulli
talo, jota varten jo kuluvan vuoden meno
arvioon olisi lisäyksenä otettava kokonaista 
450,000 markkaa eli huomattavasti enem
män, kuin mitä vuotuiset tullitulot ovat 
koko sillä alueella, jossa nyt rajavartiosto 
huolehtii tullitehtävistä. Talon rakentami
seksi jouduttaisiin näin ollen pohjoisella 
rajaseudulla kantamaan toista vuotta tulli
maksuja, ennenkuin talon hinta olisi saatu 
suoritetuksi. Sitäpaitsi ei hallituksen esi
tyksestä eikä valtiovarainvaliokunnan mie
tinnöstä käy selville, sisältyvätkö hallituk
sen esityksessä mainittuun kustannusar
vioon myös tullitalon sisustuskustannukset. 
Ottaen huomioon rakennuskustannusten 
kalleuden Petsamossa näyttää siltä, että 
näitä kustannuksia ei tässä ole huomioon 
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otettu. Merkit viittaavat siihen, että en
nenkuin tulliita:lo kaikki1ie sisä:llyksineen on 
Petsamon puuttomille rannoille saatu pys
tytetyksi, uppoavat siihen kenties kahden 
perättäisen vuoden tullitulot sanotulta 
alueelta. Lisäksi olen :kuullut kerrottavan, 
että kun tullihallitus, joka monta eri kertaa 
yritti turhaan taivuttaa edellisen hallituk
sen valtiovarainministeriä tämän asian puo
lelle, sai nykyisen hallituksen sille lämpe
nemään, heräsi tullihallituksessa halu yk
sillä lämpimillä ottaa hallitukselta irti 
enemmän. Ellei saamani tieto ole erehdyt
tävä, suositteli tullihallitus 12 huonetta 
sisältävää rakennussuunnitelmaa, jonka mu
kaan Petsamon tullitaloon olisi tullut huo
neistot myöskin tullinhoitajan apulaiselle ja 
kamreerille. Tässä kohden pysähtyi halli
tus kuitenkin ajattelemaan hieman asian 
kalleutta tyytyen tällä kertaa siihen suun
nitelmaan, joka sille ensiksi esitettiin. Aja
teltiin kaiketi, että kun saadaan eduskunta 
aluksi sitomaan kätensä pienemmällä sum
malla, tulevat kyllä tullinhoitajan apulai
nen ja kamreerikin saamaan asuntonsa ai
kanaan. Ja valtiovarainvaliokunnan enem
mistön päätös osoittaa, että hallitus on las
kelmissaan ainakin toistaiseksi sangen hy
vin onnistunut. 

Tähän saakka on tullitehtäviä Petsamon 
Liinahamarissa, jonne nyt suunnitellaan 
komeaa tullitaloa kallispalkkaisine virkaili
joineen, hoitanut rajavartiovääpeli ja sota
mies asianomaisen rajavartiokomppanian 
päällikön vaivonnan alaisena. Sen mahdol
lisuuden varalta, että satamaan saapuu 
yhtaikaa useampia laivoja, on rajavartios
tolla aina ollut tilaisuus lähettää tulliteh
täviin totuttamaansa päällystöä ja miehis
töä paikaHe niin paljon kuin kulloinkin on 
tarvittu. Kun tätä tullitehtäviin osallis
tunutta rajavartiomiehistöä muina aikoina 
on voitu käyttää muihin toimiin, niin on 
tosiasia, että käytännöllisempiiä ja samalla 
kustannuksiltaan halvempaa tulliasiain
hoitamistapaa Petsamon toistaiseksi vielä 
vaatimattomiin oloihin on vaikea ajatella. 
Se on myöskin tarkoituksenmukainen, sillä 
rajavartiostolla on tullitehtävien hoitami
sessa siellä yli 10 vuoden kokemus, eikä 
tullihallitu."l ole vielä tähän päivään men
nessä voinut esittää mitään sellaista huo
mautusta rajavartiostoa vastaan, joka voi
taisiin ottaa vakavalta kannalta. Tulli
mieskään ei näet syntyessään ole valmis 

---- ·----------~----

publikaani, jonka vuoksi myöskin sille ko
kemukselle jonka tullitehtäviä Petsamossa 
hoitamaan erikoisella huolella valitut raja
vartioupseerit, aliupseerit ja sotamiehet 
ovat saavuttaneet, on annettava arvoa. 

Jos nyt, kuten sanottu, tarkoituksena on 
järjestää tulliolot pohjoisella rajaseudulla 
siten, että varsinaiset käytännölliset tulli
tehtävät jäisivät edelleenkin rajavartiostolle 
ja erityinen tullivirkamiehistö asetettaisiin 
hoitamaan vähäisiä konttoritehtäviä, tai 
niinkuin hallituksen esityksessä hienosti sa
notaan: ,seuraamaan olojen ja liikenteen 
kehitystä", niin kyllä minun täytyy sanoa, 
että valtion varojen sijoittaminen tällaiseen 
tarkoitukseen ei ole valtion eikä veronmak
sajain kannalta mitenkään oikein. Ei ole 
tällaisena vaikeana ajankohtana vastoin to
dellista tarvetta syytä ryhtyä kalliiseen ra
kennustoimintaan ja perustaa uusia tar
peettomia virkoja. Ennestään on valtiolla 
Petsamossa tappiota tuottavaa laivaliiken
nettä valvomassa erityinen virkamies, jolla 
siellä liikennöivän ainoan vuorolaivan val
vonnasta ei ole sanottavasti muuta vaivaa 
kuin vilkaista ulos ikkunasta. Nyt suun
nitellaan samanlaisia virkoja perustetta
vaksi lisää. 

Olen edellä kosketellut esillä olevaa asiaa 
sen aiheellisen olettamuksen pohjalla, että 
tulliasiain hoidosta .Petsamossa sekä Inarin 
ja Utsjoen pitäjissä tulisivat yhdessä huo
lehtimaan rajavartiosto ja tullihallitus. Jos 
sen sijaan tarkoituksena on siirtää nämä 
tehtävät yksinomaan tullihallituksen käsiin, 
niin tulos on yhtä mahdoton. Sitä tietä 
päädytään valtion ruenoissa ennen pitkää 
sellaisiin summiin, että se tie ei mitenkään 
houkuttele. TäJssä suunnitelmassa dlisi se 
lähes puolen miljoonan markan menoerä, 
joka nyt esitetään tarkoituksen varatta
vaksi, vasta hiljaista alkusoittoa. Me 
saisimme täällä eduskunnassa varustautua 
siihen, että tullihallituksen rakennuskustan
nuksiin ja palkkausmenoihin pohjoisella 
rajaseudulla jouduttaisiin vuosittain ties 
kuinka pitkän ajan myöntämään määrä
rahoja, sillä itsestään selvää on, että raja
vartiosto ei varsinaisen tehtävänsä vuoksi 
voi luopua erinäisistä vartioasemistaan ~ 
niitä on nimittäin muuallakin :kuin Sa;lmi
järvellä ~, eikä näin ollen luovuttaa tul
lin käytettäväksi myöskään omia asunto
jaan. Varmaa myös on, että sillä mies
määrällä, jolla nämä tehtävät hoitaa raja-
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vartiosto, ei tullihallitus noissa harvaan 
asutuissa vaikeakulkuisissa erämaissa tule 
toimeen ja koko tämä kallis koneisto olisi 
perustettava pyydystämään sitä verrattain 
pientä tuloerää, joka Petsamosta ja Taka
Lapista vuosittain saadaan. :Siinä ei mieles
täni ole mitään järkeä. 

Tämän asian yhteydessä olen myös kuul
lut puhuttavan valtion arvovallasta. Val
tion arvo muka kärsii siitä, että Petsamossa 
ja •Taka"Lapissa tulliasiat hoidetaan soti
laan puvussa. En ole kuitenkaan havain
nut tulliasioita haitavien rajavartiosotilait
ten esiintymisessä mitään sellaista, joka 
antaisi aihetta huomautuksiin. Ellei kui
tenlman tämän suuremmista ,epäkohdista'' 
ole kysymys, niin on aivan yksinkertainen 
asia hankkia niille rajavartiomiehille, jotka 
tulliasioita hoitavat, siviilipuvut. Tämä ei 
ole minun ajatukseni, vaan olen sen kuul
lut asianomaiselta sotilastaholta. Se ei 
vaadi valtiolta suuria kustannuksia, ja 
mitä tulee siihen seikkaan, että Lapin raja
vartiosto varsinaisten tehtäviensä lisäänty
misen vuoksi - kysymyksessä on 30 a 40 
Taka-Lapin asevelvollisen kouluttaminen 
vuosittain - tarvitsisi muutaman miehen 
lisää tullitehtäviä varten, niin ovat myöskin 
siitä aiheutuvat kustannukset vain pieni 
osa siitä, mitä erityisen tullilaitoksen perus
taminen pohjoiselle rajaseudulle tulee mak
samaan. 

Mutta kun on puhe valtion arvosta, 
jonka väitetään kärsivän sen vuoksi, ettei 
Petsamossa ole vahvistetun mallin mukaisia 
tullimiehiä, niin en voi olla kiinnittämättä 
hallituksen huomiota erääseen pohjoisella 
rajaseudulla tehtyyn ilmeiseen laiminlyön
tiin, johon nähdäkseni olisi syytä käyttää 
juuri niitä varoja, joita hallitus ja valio
kunta nyt ehdottavat kiinnitettäväksi tulli
olojen tarpeettomaan uudestijärjestelyyn 
samalla rajaseudulla. V. 1930 hankittiin 
valtion toimesta pylväät Utsjoen-Nuorga
min puhelinlinjalle. Kustannukset tästä 
tulivat kalliiksi, sillä pylväät oli sinne met
sättömälle seudul1e tuotava kaukaa Inarin
joen varrelta. Mutta nämä pylväät, jotka 
ensin oli poroilla vedätettävä Inarinjoen 
varrelle sekä sen jälkeen uitettava suunni
tellun linjan varteen Inarin- ja Tenojokea 
myöten ja taas poroiUa yksiteLlen pai'koi•l
leen vedätettävä, jätettiin pystyttämättä. 
Siellä lahoo valtion omaisuutta noin 200,000 
markan arvosta eikä vielä tä:hän päivään 

mennessä ole näkynyt pienintäkään merk
kiä siitä, mihin hallitus aikoo tämän asian 
vuoksi ryhtyä, vaikka asiasta on posti- ja 
lennätinhallitus useita kertoja hallitukselle 
huomauttanut ja pyytänyt varoja, viimeksi 
aivan äslrettäin. Mainittakoon, että suun
niteltu 'linja sijaitsee Suomen ja Norjan 
rajan välittömässä läheisyydessä. lVIitähän 
tällaisesta saarnattomuudesta ajatellaan ra
jan takana, Norjan puolella~ Onkohan hal
litus tullut koskaan tätä asiaa ajatelleeksi~ 
Mielestäni tämä on kiistattomasti sellainen 
laimirrlyönti, josta maamme arvokin kärsii, 
puhumattakaan muusta vahingosta, mikä 
asian yhteydessä valtiolle on tapahtunut. 

Perustelut, joilla tullihallituksen innoit
tamana hallitus ja valiokunta pohjoisen 
rajaseudun tulliolojen uutta järjestelyä 
esittävät, ovat kauttaaltaan hatarat ja jou
tuu pakostakin epäilemään, onko edes hal
litus ollut kaikista tähän asiaan liittyvistä 
seikoista selvillä. On myönnettävä, että 
Petsamon alueen olosuhteet ovat kehitty
neet siitä, mitä ne olivat silloin, kun alue 
liitettiin maahamme. Valitettavaa on kui
tenkin se, että tulliolojen uudelleen järjes
tämistä ajetaan m. m. sillä, että Petsamon 
liikeolot kuvataan suuremmiksi, kuin mitä 
ne todellisuudessa ovat. Niinpä kun valtio
varainvaliokunta puhuu Petsamon teolli
suuslaitoksist,a, tulivat vä:libtömästi mieleeni 
erään rautatiehankkeen yhteydessä aika
naan käytetyt perustelut. Rautatien tar
peellisuutta perusteltaessa viitattiin m. m. 
rautatiesuunnan varrella oleviin sahalaitok
siin, mutta kun asiaa tutkittiin, niin havait
tiin, että perustelujen kirjoittajan oli täy
tynyt laskea sahalaitoksiksi mainitsemansa 
määrän tavallisia halkosahoja, sillä koko 
siltä alueelta, jossa sahalaitosten piti olla, 
ei muita teollisuuslaitoksia löytynyt kuin 
y·ksi vanha myllyrähjä. Jos on ensinkään 
tarpeellista puhua tämän asian yhteydessä 
Petsamoon suunnitelluista teollisuuslaitok
sista, niin on tällöin lähinnä kiinnitettävä 
huomiota rakenteilla olevaan kalajauhoteh
taa:seen, josta myöskin herra valtiovarain
ministeri äsken mainitsi ja jonka teho on 
suunniteltu niin suureksi, että s·e voisi jau
haa koko Petsamon vuotuisen kalansaaliin 
yhdessä viikossa. Annettakoon nyt tämän 
hankkeen kuitenkin rauhassa kehittyä ja 
katsotaan, mitä tästä suurisuuntaisesta yri
tyksestä tulee. Tämä on kuitenkin hieman 
a11kaluorrtoinen asia, jonka vuoksi en tahdo 
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siitä jatkaa pitemmälle. Missään tapauk
sessa ei ainakaan kaiajauhotehtaan vasta
painoksi ole valtion tarpeellist~ _ryhtyä .ra
kentamaan sinne veronmaksaJam varoilla 
suureromoista tullitaloa etenkään tällaisena. 
.aikana. 

Täällä herra valtiovarainministeri pu
huessaan siitä seikasta, mihin tässä viimeksi 
koskettelin viittasi eräisiin muihin suun
nitelmiin, joita Petsamosta päin on .. ku~~: 
nut. Täytyy kuitenkin sano~! etta ~Ita 
tulee siihen ajatukseen, etta ulkolaiset 
trawlarit käyttäisivät Petsamoon suunnitel
tua kivihiilisatamaa, niin se ajatus on koko 
lailla hiekalle rakennettu. Niin kauan kuin 
sikäläisillä vesillä on liikkunut ulkolaisia 
:aluksia, jotka tarvitsev~~ kivi_hi_il~~·. ne ovat 
aina käyttäneet VuoreiJ'an kivihullsatamaa 
ja tulevat varmasti käy.ttäm~än ~itä edel
leenkin syystä että se on sopivasti matkan 
varrella. Porkkeaminen Petsamoon aiheut
taisi näille ulkolaisille laivoille runsaan 
vuorokauden viivytyksen, eikä näin ollen 
{)le luultavaa, että Petsamoon suunnitellulla 
kivihiilisatamalla tulisi olemaan mitään 
merkitystä. Kaikki ne, Petsamon teolli
suuslaitokset, joista nyt puhutaan, ovat 
tällä hetkellä vielä enemmän tai vähemmän 
kokeiluasteella. Mitään varmll!a ei niiden 
va:man voi vielä .tässä vaiheessa perustaa. 

Herra valtiovarainministeri kiinnitti huo
miota myöskin Petsamon kautta mlllahan 
tuotavien tavaroiden määriin. Niiden lu
vuilla ei kuitenkaan tämän asian ylhteydessä 
{)le merkitystä, ennen kuin voidaan _sito
vasti todistaa, missä määrin rajav;artmst.o 
{)n suorittanut tullitehtävien hoidossa lai
minlyöntejä. Mutta sitähän ei ol~ tää~ä 
.esitetty. Päinvastoin hallitus samom kmn 
myöskin valtiovarainv;aliokunta ovat toden
neet että rajavartiosto on niistä suoriutu
nut 'hyvin mitään aihetta huomautuksiin ei 
{)le havaittu olevan. Mutta jos tätä asiaa 
ruvetaan paisuttelemll!an, niin kyllähän 
tästä tärkeä saada;an ; j1a minun täytyy sa
noa että tällaisten asiain kysymyksessä ol
len' on tullihallitus parhaita mainosmesta
reita. Se on tämänkin asian yhteydessä 
saatu nähdä ja siitä ovat monet edustajat, 
jotka näinä päivi~ä ovat t~?.lla ka;h::ilassa 
istuneet, tulleet aivan henkilokohtamun ko
kemuksiin. 

Viitaten siihen, mitä edellä olen lausu
nut, pyydän, herra puhemies, ahdottaa, että 
valiokunnan ehdotus hylättäisiin. Säästet-

täköön nyt näillä myöhäisillä tunneilla se 
määrä:vaha, mitä hallitus nyt aikoo tähän 
tarkoitukseen sijoittaa, ja ajateltakoon myös 
sitä mistä nämä rahat otetaan. Veronmak
saj~in kukkarosta ne otetaan, ja tällaisena 
aikana on mielestäni tähän seikkaan syytä 
kiinnittää vakavaa huomiota. 

Ed. P i l p 'P u 'l a: Herra puhemies! 
Nyt käsiteltävänä oleva hallituksen esitys 
eduskunnaHe on ja;,tkoa sille monilukuiseille 
esitysten sarjalle, joita nykyinen hallitus 
on antanut eduskunnalle jo viime valtio-
päivien aikana. Suuri osa hallituksen anta;., 
mista esityksistä on ollut Esäyksiä kuluvan 
vuoden ylimääräiseen tulo-- ja menoarvi?on 
ja varat lisättyjä menoja varten on ama 
ehdotettu otettavaksi kuluvana vuonna 
kertyvistä valtion tuloista. Tälla~sten . es~
tysten antaminen on ollut mahdollista siksi, 
että nykyinen hallitus on sattunut synty
mään näin onnelliseen aikaan, kuten ed. 
Tanner budjetin läheteJkeskustelussa lausui, 
että valtion tulot ovat kohonneet tänä 
vuonna arvioitua maaraa suuremmiksi. 
Mutta tästä huolimatta olisi odottanut_ny
kyiseltätkin hallitukselta suurempaa pidät
tyväisyyttä tämänlaatuisten esitysten anta
misessa. Ei ainakaan näiHä valtiopäivillä 
olisi pitänyt hanituksen enää jatkaa täl
laisten poikkeusluontoisten esitysten anta
mista koska sillä olisi ollut tilaisuus tehdä 

' d . esityksiä asiallisemmin eiiSi vuo en varsi-
naiseen menoarvioon, jolloin myös edus
kunnalla olisi ollut mahdol:lisuus perusteel
lisemm:Un ja asiallisemmin harkita, onko 
valtiolla todellakin käytettävissä varoja 
jatkuvasti taaskin kohoamass~ olevien m.e
nojen peittämiseen siinä laaJuudessa kmn 
hallitus ehdottaa niitä ensi vuodeliekin li
srut•täväksi. Monet hallituksen esitylkset ku
luvwn vuoden ylimääräiseen menoarvioon 
ovat olleet uusien virastojen ja virkojen 
perustamista .tarkoittavia ja niiden jouk
koon on luettava myös esillä oleva hwllituk
sen resitys. Kun edellinen, maalaisliiton 
johdolla toiminut, !hallitus p~rki antaJ?-H
laan <esityksillä saamaan va1twn menoJSSa 
säästöjä aikaan ja supistamawn valtion me
noja yleensä, niin nJikyinen hallitus päin
vastoin antaa esityksiä niin ylimääräiseen 
menoarvioon kuin. varsinaiseen ensi vuoden 
menoarvioon, jotka, jos eduskunta ne tu
lisi hyvruksymään, t1etäisivät varsinkin vi
rasto- ja pll!lk!kamenoissa usean kymmenen 

41 



322 

miljoonan lisäyksen oosi vnodeHe. Turhaan 
on saatu etsiä hallituksen esitysten jou
kosta se}laisia ·esityksiä, jotJka tietäisivät 
menoj·en vähentämistä tai ainakin niiden 
pysyttämistä kuluvan vuoden menoarviOJ1 
puitteissa. Tästä, samoin kuin nyt käsitel
tävänä olevasta ha;llituksen ehdotuksesta 
onkin hyvällä syyllä vedettävä sellainen 
johtopäätös, että nykyine:p. ha:1li:tus, jota 
hyvällä syyllä on sanottu viDkamieshalli
tukseksi,. on lähtenyt taloudeHista pulaa 
helpott8!lllaan maan virkakoneistoa lisää
mällä ja virastomenoja huomattarvasti ny
kyisestään korottamalla. 

Tämäkin esitys tullimkennu:k:sen ralken
tamisesta Petsamoon edellyttää taaskin me
nojen 'lisäämistä tullilaitoks·en kohdalle, ei 
ainoastaan rakennuskustannuksissa, vaan 
myös vuotuisia yllrupitokustannuksia ja li
sääntyviä p.alkkamenoja, menoja, jotka ei
vät ainakaan tällä hetkellä näyttäisi olevan 
aivan vä:lttämättömiä. Esityksessä ehdo
tettu menoerä 450,000 markkaa ei tosin o1e 
eriikoisen suuri, mutta kun kust•annusarvio 
on varsin surumittainen eikä siiJhen ~sisä;lly 
edes rakennuksen sisustamiskustannuksia, 
on todennäköistä, että ehdotettu menoerä 
tulee huomattavasti ylitetyksi rakel1I1usta 
rakennettaessa. Tämän hallituksen esityk
sen .samoinkuin vailtiovarainvalliokunnan an
taman mietinnön<kin perustelut ehdotuksen 
hyväksymiselle ovat varsin heikot ja riip
puvat enemmän tulevaisuuden valoisalta 
kajastavassa ilmapiirissä lkuin olevien oJo
jen tosiasiallisella ·pohjana. Pula-aika on 
vaikuttanut myöskin Petsamon olojen ke
hityksessä samalla tavalla kuin kaikkialla 
muualla!kin, joten nykytilanne ei siellä 
edellytä nykyisin verrattain hyvästi järjes
tetyn tullinkanto- ja tullivalvontajärjeste
lyn muuttamista sitäkin vähemmän, koska 
tämän tehtävän on hoitanut sikäläinen ra
javartiosto kokonaan i<1man mitään kor
vausta ja kuten asiantuntija-taholta on il
moitettu, se voidaan siellä edelleenkin 
hyvin hoitaa varsin pienin lisäkustannuksin 
vuosikaudet eteenpäin tarvitsematta ryhtyä 
ehdotettua tullirakennusta rakentamaan. 

V a1tiovarainvaliokunta perustelee ehdo
tuksen !hyväksymistä m. m. sillä, että lii
kenne Petsamossa on yleensä a1ka:nut elpyä, 
illiinpä si·ellä ·On nyttemmin ;jo pari teolli
suuslaitosta ja uusia sellaisia on paraillaan 
suunnitte1lun alaisena. V a:liokuJlJta ei tosin 
ole rohj,ennut mainita, mitä teollisuusla.i-

toksia P•etsamossa on ja ovatko ne nykyisin 
edes :toiminnassa. Mikäili olen kuullut ei
vät nämä teollisuuslaitokset, jos ni~tä sem
moisiksi voi sanoa, ole viime .ai1lmina olleet 
s~e1lä toimin.nassa. Ja jos uusia sellaisia 
sinne suunnitellaarnkin, niin ei siitäJkään 
tule v:aliokunnan mietinnössä edellyttämää 
liikenteen elpymistä. 

Yhtenä syynä esityksen antamisella on 
mainittu olevan sen,. että matJkailijain ja 
myös.kirr norjalaisten t·ah&ta on lausuttu 
paheksumisia siitä, kun tuB.imies täällä 
pohjoisella raj.alla esiintyy tavallisessa so
tilaalll puvussa, eikä, kuten muualla, tar
kastuksia toimita siviilipuvussa oreva hen
kilö. Tämä sei'kka ei ole kuitenkaan mis
sää:ru suhteessa tuottanut häiriötä matkaili
jalii~mntee1le enempää kuin mitään· ikä
vyyksiä •mjanaapurienkaan vä:lil1e. Täällä 
ed. Kaäjalainen on varsin peruste~llisesti 
selvit:täny•t P1etsamon oloja ja tuonut sei
ville sen tosiasian, että tällaiseeJlJ lisäme
noon tällä kertaa ei olisi aihetta, joten minä 
siis kannatan ed. Kaijalaisen tekemää hyl
käävää ehdotusta. 

Ed. S j ö h l om: Efter den uttömm.ande 
utredning, som gavs av hr finansministern, 
är det icke nödigt att nu och i synnerhet i 
anseende till den 1sena timmen, närmare ibe
röra dessa speciella förhållanden. Det är en
dast några synpunkter jag i frågan ville 
framhålla sä~skilt med anledning av de två 
senaste talarenas yttranden, vilka så be
.stämt och kraftigt hava motsatt si.g detta 
anslag19 heviljande. 

På grund av den utveckling trafiken i 
Petsamo-området nume~a vunnit, måste det 
anse,s naturligt, att från tullstyre1sens sida 
yrkanden framställts på åtgärders vidta
.gande för inrangerande av förhå:llandena på 
detta område. i det tullorganisationssystem, 
som gäller i landet för övrigt. I sådant 
,syfte är den första na:turliga åtgärden att 
i denna .grän,smark med dess - ju län.gre 
det lider - alltmer ti1lväxande trafik, -
export och import, - en tullkammare,. låt 
vara även i anspråkslös fo11m, inrätta:s. Be
tydelsen härav torde av envar kunna imses 
utan vidare. Att överlämna tu'llbeva;knin
gen och tull'behandlingen av .gods åt :gräns
bevakningen kan icke övereMstämma med 
mdni:n,gen och överensstämmer icke heller 
med ordningen i de övriga delarna av :tan
det och har endast kunnat gå för sig under 
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hittills rådande enikla och outvecklade för
hållanden. Gränsbevakningen 'har ju helt 
andra uppgifter att fyl1ru, och man kan även 
våga påstå, att dens8JIIIIDa ej ens skall vara 
kompetent att omhänderhava alla de göro
mål, som en mer utveciklad trafik kommer 
att i tulltekniskt avseende ställa .på den
samrrna. Då det såväl för .personalens be
kvämlighets skull i denn~ avlägsna bygd 
som i synnerhet för statens anseende, som 
fordmr att dess tjän.stemän skola åtminstone 
åtnjuta clen respekt som aJlS!tänd~g;a bostads
förhåHanden m:edföra, är jag av den åsik
ten, att propositionen borde godkännas och 
det äskade anslaget i enllighet med statsut
skottets betänikande bifallas, i synnerhet då 
kostnaderna ej stiga till högre belopp än 
450,000 mark och tullkamrar finnas inrät
tade å orter med mindre tullupplbörd än i 
Petsamo; ja tullanstalter förekomma å orter 
där någon nämnvärd uppbörd alls ej före
ikommer. 

Reservanterna hava som stöd för sin av
vikande menin,g anfört att det nurådande 
systemet ej skulle givit skäl tili några an
märkningar och att den okning av trafiken, 
som under den närmaste framt~den kan 
emotses, icke skulle förutsätta den före~ 
slrugna omorgan'i,sationen. Men från tull
mannahåll,. från tullstyrelsens sida,,. före
ligga helt andra uppgifter hä:rom. Där an
ses det oundgäng.ligen nödvändigt att om
organisationen nu redan verkställes - och 
;på fackmyndigheterna måste mll!n ju docik 
Iita:. 

Jag vågar därför emotse, att riksdagen 
nu skall godkänna förslaget. 

K·eskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u 'h e m ies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kaijalainen ed. Piippulan kannatta
mana ehdottanut, että valtiovaminvaliokun
nan ·ehdotus hylättäisiin. Kutsun tätä eh
dotusta ed. Kaijalaisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

J ofua: hyväksyy valtiovarainvaJiokunnan 
ehdotuksen, åänestää ,jaa"; jos ,.,ei" voit
taa, on ed. Kaijalaisen ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
89 jaa- ja 67 ei-ääntä,. 2 tyhjää; poissa 41. 

Eduskunta on siis hyväksynyt valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotuksen laiksi maatalonskiinteistöstä 
saatujen tulojen verottamisesta kaupungeissa 

ja kauppaJoissa 

sisältävä hallituksen esitys n:o 29 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti 1 a k i- j a ta l o u s v a li o
k u n t a a n, jonka tulee pyytää v a 1-
t i o vara i n v a 1 i o kunnan lausuntoa 
asiasta. 

7) Evankelis-luteri~aisten seuraJkuntain papis
ton palkkanksesta 4 päivänä elokuuta 1922 

annetun lain 2 § :n muuttamista 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 3·0 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti 1 a ik i- j a. ta 1 o u ,g v a-
1 i o k u il1 t a a n. 

8) Määrärahan myöntämistä valtion eläin
lääkintölaboratorion uuden tallirakennuksen 

käyttökuntoon saattamista varten 

iaDkoittava hallituksen esitys n :o 31 esitel
lään ja lähetetään puhemieSiileuvoston ehdo
tuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i u v a
r a i n v a 1 i o kuntaan. 

9) Ehdotuksen laiksi oppisopimuslain 
muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 32 esitel
lään Ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti t y ö väen a s i a i n
v a 1 i o k u n ta a n. 

10) Eduskunnan työjärjestyksen eräitten 
pykälien muuttamista 

tarkoittava ed. Pennasen y. m. aloite sekä 
puhemiesneuvoston siitä antama lausunto 
esitellään. 
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P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa,. että asia lähetettäisiin perustuslakiva
liokuntaan. 

iKes·kusteln: 

Ed. Rydman: Herra puhemies! Edus
kunnan työjärjestyksen 66 § säätää, että 
edustajan tekemä aloite työjärjestyksen 
muuttamiseen, siis sellainen, joka meillä 
nyt tässä :on käsiteltävänä, on, ellei edus
kunta sitä hylkää, lähetettävä puhemiesneu
vostoon lausunnon antamista varten. Kun 
tämä aloite oli ensimmäisen kerran esillä 
täysistunnossa lähetettiinkin se työjärjes
tyksen mukaisesti mainittua tarkoitusta 
varten puhemiesneuvostoon, jonka siis tuli 
siitä antaa lausunto. Lausumatta mitään 
itse esityksen sisällyksestä, esittää puhe
miesneuvosto nyt eduskunnalle lausunto
naan, että aloite valtiopäiväjärjestyksen 
46 §:n 2 momentin mukaisesti lähetettäi
siin perustuslakivaliokunnan tarkastetta
vcaksi. Kun puhemiesneuvostossa olen kuu
lunut siihen vähemmistöön, joka ei ole kat
sonut tätä puhemiesneuvoston ehdotusta 
asialliseksi, rohkenen vielä muutamalla sa
nalla täälläkin asiaa kosketella. Puhemies
neuvoston lausunto ei sisällä muuta kuin 
mitä puhemiesneuvosto lausuu kaikista 
aloitteista, joita ei eduskunta ole suoralta 
kädeltä hylännyt. Tämä mielestäni ei 
voine olla työjärjestyksen 66 •§ :n tarkoitus. 
Jos sillä toisin sanoen ei olisi tarkoitettu 
mitään muuta tai muunlaista menettelyä 
kuin sitä, mitä puhemiesneuvosto nyt eh
dottaa, ei tällaista erikoista säännöstä olisi 
ollenkaan tarvittu, koska se ei sisältäisi mi
tään, joka poikkeaisi siitä mitä noudate
taan kaikkiin muurrlaisiinkin aloitteisiin 
nähden. Ei voitane mielestäni myöskään 
väittää, että 66 ·§ olisi tulkittava niin, että 
puhemiesneuvosto olisi oikeutettu, mutta 
ei velvollinen, antamaan lausuntonsa täl
laisesta aloitteesta. Tulen näin ollen sii
hen, että puhemiesneuvosto ehdottaessaan 
ainoastaan, että asia olisi lähetettävä pe
rustuslakivaliokuntaan, ei ole asiasta anta
nut sellaista lausuntoa, jota työjärjestyk
sen 66 § edellyttää. Että tarkoitus todel
lakin on, että puhemiesneuvoston on sinne 
lähetettyä työjärjestyksen muutosta kos
kevaa aloitetta käsiteltävä todellakin asial
lisesti, <käy ilmi myöskin työjärjestyksen 

2:9, § :stä, jossa sanotaan, että puhemies
neuvoston tehtävänä on m. m. antaa lau
sunto edustajan tekemästä aloitteesta työ
järjestyksen muuttamiseen. Tämä ei myös
kään ole, niinkuin on väitetty, ristiriidassa 
valtiopäiväjärjestyksen 46 ·§ :n kanssa, 
jossa määritellään perustuslakivaliokunnan 
käsiteltävät asiat ja jonka 2 momentti kuu
luu: ,Valiokunnan tulee myös tarkastaa 
sinne lähetetyt ehdotukset eduskunnan työ
järjestyksen ja valtiopäivillä suhteellisen 
vaalitavan mukaan toimitettavia vaaleja 
koskevien määräysten sekä eduskunnan oi
keusasiamiehen johtosäännön säätämisestä, 
muuttamisesta taik<ka kumoamisesta''. Jos 
2 momentin sanoja ,sinne lähetetyt ehdo
tukset" tulkitaan niiden tavallisen merki
tyksen mukaan, sisältäisi lukemani sään
nös ainoastaan sen, että perustuslakivalio
kunnan on käsiteltävä momentissa maini
tut asiat, mikäli ne valiokuntaan lähete
tään, mutta ettei siis olisi olemassa pakkoa 
lähettää ne sinne. Tällaisen tulkinnan puo
lesta puhuu se seikka, että esim. vaikka 
2 ·§ :n 1 momentin sanamuoto täysin nyt 
koskettelemassani suhteessa vastaa 2 mo
mentin sanoja ja tässä perustuslakivalio
kunnan käsiteltävien asioiden joukossa lue
tellaan ,sinne lähetetyt" - siis samat sa
nat kuin 2 momentissa - perustuslain sää
tämistä, muuttamista, selittämistä ja ku
moamista taikka perustuslain kanssa lä
heisessä asiallisessa yhteydessä olevaa lain
säädäntöä koskevat asiat, näitä asioita kos
keva toivomusaloite epäämättä voidaan 
eduskunnassa hylätä valiokuntaan lähettä
mättäkin, eikä siis joudu perustuslakivalio
kunnan käsiteltäväksi. 

Jos se tulkinta, jonka tässä olen esittä
nyt, on oikea, eikä siis olisi pakkoa lähet
tää työjärjestystä ~oskeva aloite perus
tuslakivaliokuntaan, ei: ristiriitaa tietysti 
ole olemassa valtiopäiväjärjestyksen 46 § :n 
ja työjärjestyksen 66 § :n välillä. Jos taas 
oltaisiin sitä mieltä, jota kantaa kyllä 
myöskin voi puolustaa, että valtiopäiväjär
jestyksen 46 ·§ :n 1 ja 2 momenteissa mai
nitut asiat ehdottomasti ovat valmistelta
vat perustuslakivaliokunnassa, on edus
kunnan, sittenkuin pu!h:emiesneuvosto on 
antanut työjärjestyksen muuttamista kos
kevasta aloitteesta asiallisen lausunnon, lä
hetettävä se perustuslakivaliokuntaan, joka 
sitten asiasta antaa mietintönsä, joka kä
sitellään tavallisessa järjestyksessä. Näin 
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on muutoin tehtykin, esim. kun ed. !Kivi
oja vuoden 19i30 toisilla valtiopäivillä teki 
aloitteen työjärjestyksen 1 ja 313 § :ien 
muuttamisesta. Puhemiesneuvosto antoi 
silloin aloitteesta täysin asiallisen ja pe
rustellun eikä vain muodollisen lausunnon, 
jonka jälkeen eduskunta puhemiesneuvos
ton ehdotuksesta päätti lähettää asian pe
rustuslakivaliokuntaan. Perustuslaki valio
kunnan sittemmin antamassa mietinnössä 
lausutaarrkin m. m., että valiokunnalle on 
lähetetty ed. Kiviojan aloite sekä puhe
miesneuvoston aiotteen johdosta antama 
lausunto. Ja seurasi tämä lausunto mie
tintöä liitteenä. Eiköhän hieman · hymyi
lyttäisi, jos perustuslakivaliokunta nyt tu
lisi lausumaan samoin ja mietintöön liit
tyisi tämä niin omituisen sisältörikas lau
sunto. Sattuvasti olikin tämän puhemies
neuvoston lausunnon ensimmäinen luonnos 
kirjoitettu seuraavaan muotoon: ,;Lausun
tonaan asiasta saa puhemiesneuvosto ai
noastaan ehdottaa", vaikka sana ,ainoas
taan'' sitten pyyhittiin siitä pois, koska 
se liiaksi alleviivasi lausunnon laihuutta. 
On mielestäni aivan ilmeistä, että puhe
miesneuvosto ei ole toiminut oikein, kun se 
ei ole asiallisesti käsitellyt aloitetta, vaan 
ainoastaan keksinyt lausunnon sanamuo
don ehdotukselle, joka ei sisällä muuta 
kuin asian siirtämistä puhemiesneuvostosta 
perustuslakivaliokuntaan. 

Ehdotan sentakia nyt, herra puhemies, 
että asia palautettaisiin puhemiesneuvos
toon, jonka tulee työjärjestyksen eräiden 
pykälien muuttamista koskevasta ed. Pen
nasen y. m. aloitteesta antaa asiallinen lau
sunto. 

Ed. K i v i o j a: Kannatan ed. Rydma
nin ehdotusta. 

Ed. K a ll i o k o s k i: Minäkin olen 
eduskunnan puhemiesneuvostossa ollut sen 
tulkinnan kannalla, jonka ed. Rydman 
täällä esitti, ja siksi yhdyn kannattamaan 
hänen tekemäänsä ehdotusta. ,Mielestäni 
olisi puhemiesneuvoston tullut, vaikka sillä 
ei olisi siihen ollut varsinaista velvolli
suuttakaan, käsitellä sinne lähetetty aloite 
asiallisesti. Mutta minulla on tämän aloit
teen puhemiesneuvostoon pa:l,auttamiseen 
toinenkin mielestäni asiallinen syy, nimit
täin se, että perustuslakivaliokunnalla ei 
mielestäni valtiopäiväjärjestyksen mukaan 

----

ole oikeutta tehdä työjärjestykseen muita 
muutosehdotuksia kuin aloitteeseen sisälty
viä. Puhemiesneuvostolla sen sijaan sellai
nen valta valtiopäiväjärjestyksen 54 § :n 
mukaan eittäimä:ttfunä:sti on. Kun tar
koituksenmukaism:vsnäJkökohdat vaatisivat 
muidell'kin muutosten tekemistä työjärjes
tykseen kuin niiden, joita aloitteessa on 
ehdotettu olisi mielestäni asianmukaista, 
että puhemiesneuvosto käsittelisi tämän 
aloitteen ja samalla toisenkin työjärjes
tyksen muuttamisesta tehdyn aloitteen, 
sekä näiden yhteydessä harkitsisi, eikö työ
järjestys eräiltä muiltakin kuin aloitteissa 
ehdotetuilta kohdiltaan kaipaisi muutta
mista. 

Ed. V i r k k u n e n: Puhemiesneuvoston 
eduskunnalle tekemä ehdotus oli mielestäni 
hyvin omituinen, herättäen arveluita. Tus
kin kumminkaan olisin asiassa mitään lau
sunut, jollei ed. Rydman täällä olisi esiin
tynyt. Mutta minun on sanottava, että kä
sitytkseni mukaan ed. Rydman on vallan 
oikeassa. Työjärjestyksen mukaan puhe
miesneuvosto toimii työjärjestyksen muut
tamista koskevissa asioissa samalla tavalla, 
kuin jotakin asiaa valmistava valiokunta. 
Jos puhemiesneuvosto huomaa, että asian 
joistakin puolista olisi laillisuuteen nähden 
saatava perustuslakivaliokunnan lausunto, 
silloin puhemiesneuvoston on meneteltävä 
samalla tavalla kuin valiokunta samanlai
sessa asiassa menettelee. Minä siis myös
kin yhdyn siihen käsitykseen, että tätä 
asiaa ei ole hoidettu sillä tavalla, kuin ,66 '§ 
työjärjestyksessä määrää ja niinkuin muis
tarukseni tällaisia asioita aikaisemmin on 
hoidettu. Pyydän myös yhtyä siihen, että 
asia palautetaan asiallista käsittelyä var
ten puhemiesneuvostoon. 

Ed. Å h l s t r ö m : Då på grund av 
missförstånd från riksdagsmännens sida 
salongen nu är blott halvbesatt och då 
frågan synes påkalla ett närmare över
vägande från riksdagsmännens sida, förrän 
den här avgöres, så ber jag att få 
föreslå att ärendet bordlägges tili nästa 
plenum. 

Ed. Estlander: Enligt min tanke 
är talmanskonferensens förslag visserligen 
i så måtto olämpligt stiliserat, att det 
skulle giva vid handen att detta vore det 
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utlåtande som riksdagen av talmanskonfe
rensen begärde. Men däremot kan jag icke 
anse, att icke talmanskonferensen hade 
varit berättigad föreslå att ärendet skulle 
hänskjutas till grundlagsutskottet. Det 
förekommer att ett utskott, till vilket ett 
ärende alldeles ovedersägligen skall enligt 
R. 0. hänskjutas, kan föreslå på särskilda 
skäl att ärendet hänskjutes till annat ut
skott. Och detta är tillämpligt, synes det 
mig, också i detta fall. J ag finner därför 
icke något skäl, varför ärendet nu skulle 
återremitteras till talmanskonferensen. 

Ed. V i r k ik unen: Ed. Estlander on 
samaa mieltä kuin minäkin siinä, että puhe
miesneuvosto on tässä tapauksessa se asian
omainen valiokunta,, jon:ka tulee asi,allisesti 
asiaa käsitellä. Tietysti asiaa käsittelevä 
valiokunta voi erinäisistä ,syistä ·ehdottaa, 
että se vapautetaan tehtävästään ja tehtävä 
annetaan jollekin toiselle. Mutta silloin täy
tyy, niinkuin ed. Estlander myöskin huo
mautti, tämä ·ehdotus olla perusteltu. Eihän 
mikään: valiokunta ilman muuta pyri va
paaksi sen tehtävän suorittamisesta, joka 
sille valtiopäiväjärjestyksen mukaan kuu
luu. Sillä täytyy olla esitettävinä asialliset 
syyt, jotka puhuvat sen vapauttamisen puo
lesta. Onhan esime11kiksi tavallista esittää 
sellainen syy, että toisessa valiokunnassa on 
joku samanluontoinen asia jo ennakolta kä
siteltä'Vänä. Mitään tällaista puhemiesneu
vosto ei voi esittää. Sen tähden se vertaus
kohta, minkä ed. Es1tlander tässäJ esitti, ei 
sovi tähän tapaukseen. 

Ed. Ampuja: Kannatan ed. Ahl
strömin tekemää ehdotusta, että asia pantai
siin pöydälle. 

P u h e m i e s: Kun on tehty ehdotus, että 
asia pantaisiin pöydälle, ja sitä ehdotusta 
on kanna·tettu, ja koska tämän ehdotuksen 
hyväksyminen keskeyttäisi asian askllisen 
'k:ä,sittelyn, on siitä ensin päätettävä. Kehoi
tan senvuofusi 8euraavia puhujia lausumaan 
mielensä tästä ehdotuksesta. 

Ed. P en n a n en: Tuntuu jonkun ver
_ran merkilliseltä, kun tällaista mielestäni 
jotenkin helppotajuista ja yksinkertaista 
asiaa ei oikeastaan - ka inostellaanko tässä 
vai mitä? - haluaisi kukaan ottaa käsitel
läkseen. Puhemiesneuv08to lJ~kkäisi sen pe-

rustusla'kivaliokunnalle, siellä ei tunnu ole
van erityistä haåua ottaa sitä vastaan ja nyt 
pitäisi eduskunnankin pidättyä sitä edes 
kuunolleen johonkin lähettäJmästä. Minä toi
voisin !kumminkin, että a1ote nyt jonnekin 
passitettaisiin käsiteltäväksi. 

Keskustelu pöydä1lepan08ta julistetaan 
päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Ahlström ed. Ampujan kannattamana 
ehdottanut, että asia pantaisiin pöydälle 
ensi istuntoon. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Ahlströmin ehdotWkSieksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka haluaa jatkaa asian asiallista käsit
telyä, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Ahlströmin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,·ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta 'On sii8 päättäJnyt jatkaa rusian 
asiallista käsittdyä. 

Keskustelu asias.ta jatikuu: 

Ed. E s t 1 a n d e r : J ag ville baxa 
nwmna att ~ta1manskonferensen i detta 
särskiTda fall ikunde hava anledning 
'att föreslå remiss tili grundlagsutskot
tet, ty i 46 § R. 0. förutsättes just 
.att ärenden av detta slag kunna remitteras 
till grundla;gsutskottet. Under sådant för
hållande behövs det icke påvisas något sär
gkilt ,sammanhang med ärenden som i övrigt 
skulle behandlas där. En annan sa'k ä.r ju 
att motiveringen had:e bort va:ra annorlunda 
eller betänkandet annorlunda avfatta;t. 

Ed. V i r k kun en: Tietysti asia voi
daall1 lähettää perustuslakivaliokuntaan. 
Mutta jos puhemiesneuvosto asianomaisen:a 
valiokuntana huomaa tarpeelliseksi saada 
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perustuslaJkivaliokunnan lausunnon, niin 
sillä itsellä on suora tie kääntyä perustus
laikivaliokunna,n puoleen eikä asian tarvitse 
kulkea eduskunnan kautta. 

Ed. K i v i o j a: Täällä kosketeltujen 
säännösten tarkoitus tuntuisi olevan se,, että 
puhemiesneuvosto antaa aloitteen johdosta 
lausunnon, mitenkä muutos olisi a s i a ll i
s e s t i oleva,. mutta sitten. viimeisen muodon 
stilisoiminen voidarun lähettää perustuslaki
vaJiokunnan tehtäväksi. 

Ed. E s t 1 a n d ·e r: Gentemot hr Virkku
nen ville jag framhålla, att visserligen tal
manskonferensen liksom oc!kså utskotten 
ilmnna vända sig till andra utskott och be
.gära u'tlåtande, men detta är icke detsamma 
som här är frå:ga om och som riksda,gsord
ningen förutsätter, då det säges, att tiill 
grundlagsutskottet kunna sändas oelkså 
ärenden, som röra arhetsordningen. Såsom 
ärendet nu har fattats skaJll det remittems 
genom riksdagen. 

Keskustelu julistetaan pääittyneeksi. 

P u 'he mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Rydman ed. Kiviojan kannattamana eh
dottanut,, että asia palautettaisiin puhemies
neuvostoon asiallisen lausunnon antamista 
varten. Kutsun tätä ehdotusta ed. Ryd
manin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikea:ksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyvä!ksyy puhemiesneuvoston ehdo
tuksen, äänestää ,.jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Rydmanin ehdotus hyväksytty. 

P u h ·e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,.,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Krun tämä on tapahtunut, lausuu 

P u he m i e s: E:nemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Koneäänestys toimitetaan. 

P u h ·e m i e s: Ä:änestyksessä on annettu 
41 jaa- ja 83 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 73. 

P u h e m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt ed. Rydmanin ·ehdotuksen . 

Uusia hallitulksen esityksiä. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella kuluvan syyskuun 29 päivältä saapu
nut hallituksen esitykset n:ot 33 ja 34, jotka 
on nyt ·edustajille jaettu. 

Puhemies: Eduskunnan seura;ava 
istunto on ensi tiistaina 'kello 19. 

Täysistunto lopetetaan !kello 1,10. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 





12. Tiistaina 3 p. lokakuuta 1933 
kello 19. 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u ik s i a. 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n :o 33 laiksi 
helpotusten myöntämisestä erinäisissä 
tapauksissa lainanottajille sodan joh
dosta vahinkoa kärsineiden lainausra
hastosta myönnettyjen lainojen takai-
sinmaksussa valtiolle ............. . 

2) Hallituksen esitys n :o 34 laiksi 
lainajyvästöistä ja siemenrahastoista 

3) Ed. Kiviojan aloite eduskun
nan työjärjestyksen eräitten pykälien 
muuttamisesta ................... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

4) Lakivaliokunnan mietintö n :o 3 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
eräiden asunto-osakeyhtiöiden pakko-
hallinnosta ..................... . 

5) V altiovarainv8Jliokllnll1an mie
tintö n:o 3 vahvistamatta jätetyn eh
dotuksen johdosta laiksi kansakoulu
laitoksen kustannuksista annetun lain 
muuttamisesta ................... . 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Siv. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Hannula, Harvala, Jacobsson, 
J ern, Kaijalainen, Kares, Koivuranta, 
Kuusisto, Lahtela, Lehtonen, Mangs, Man
tere, Myllymäki, Paasivuori, Sventorzetski, 
Tanner, Turkka, Vaarama ja Wickman. 

Dmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat sai
rauden takia tästä istunnosta ed. Kares, 
perheessä sattuneen kuolemantapauksen 
johdosta tämän viikon ajaksi ed. Jern, yksi
tyisten asiain takia tästä istunnosta edus
tajat Lehtonen ja Wickman, ulkomaanmat
kan t8Jkia tämän kuun 15 päivään ed. Tan
ner, yksityisten asiain takia huomispäivästä 
tämän viikon loppuun ed. Mattsson ja tä
män viikon ajaksi ed. Lahtela sekä tästä 
istunnosta ja huomiseksi päiväksi ed. 
Koivuranta. 

Päiväjärj,estyks,essä olevat asiat: 

1) Ehdotuksen laiksi helpotusten myöntämi
sestä erinäisissä tapau'ksissa lainanottajille 
sodan johdosta vahiuJkoa 'kärsinej_den lainaus
rahastosta myönnettyjen lainojen takaisin-

maksussa valtiolle 

sisältävä hallituksen esitys n:o 33 esitel
lään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin vaWovarainva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. Ikonen: Noudattaen eduskunnan 
toivomusta, on hallitus nyt esilläolevassa 
laki:ehdotuksessa ehdottanut helpotusta lai
nanottajille niinsanottujen sotavahinkolai
nojen takaisinmaksamisessa. Tämän esityk
sen antaminen onkin ollut paikallaan. Esi-

42 
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tystä voitaisiin nähdäkseni lainoja saanei
den taholtakin pitää tyydyttävänä, jos 
asiaan ei sisältyisi mitään muuta kuin 
85 % :n korvauksen järjestäminen vahinkoa 
kärsineille avustuksen ja lainojen poispyyh
kimisen muodossa. Asiassa on ikuitenkin. 
pari tärkeätä seikkaa, jotka pyytäisin val
tiovarainvaliokunnan ottamaan huomioon 
asiaa käsitellessään. Toinen näistä sei
koista, rahan arvon jatkuva aleneminen 
kyseellisten lainojen saannin jälkeen, joka 
on mainittu hallituksen esityksen peruste
luissa, aiheutti sen, ettei saaduilla avustuk
silla suinkaan voitu esimerkiksi hävitettyjä 
rakennuksia rakentaa. Päinvastoin tuli ra
kentaminen :monta kertaa kalliimmaksi kuin 
mitä oli saatu avustusta hävitetyistä raken
miksista. Toiseksi on otettava huomioon, 
että vahingot ~orvattiin obligatioilla, joita 
hätään joutuneet olivat pakotetut muut
tamaan rahaksi 60-75 prosentin nimellis~ 
arvosta. Näin ollen eivät asianomaiset to
dellisuudessa ole saaneet puoltakaan siitä 
avustusmäärästä, mikä paperilla lasketaan 
heidän saaneen. 

Pyydän siis valtiovarainvaliokunnan otta
maan nämä seikat huomioon asiaa käsitel
lessään ja tekemään siitä aiheutuvat muu
tokset hallituksen esitykseen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Esitys lähetetään v a 1 t i o v a r a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

2) Ehdotuksen laiksi lainajyvästöistä ja 
siemenraha,Sitoi'Sita 

sisältävä hallituksen esitys n:o 34 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti 1 a k i- ja ta 1 o usva
liokuntaan. 

3) Eduskunnan työjärjestyksen eräitten 
pykälien muuttamista 

tarkoittava ed. Kiviojan aloite esitellään. 

Puhemies: Päiväjärjestyksessä 3:n
tena asiana olevan ed. Kiviojan aloitteen 
johdosta on minun lausuttava seuraavaa: 

Aloitteen 10 §:n 1 momentissa ehdotettu 
aikamääräys sisältää poikkeuksen valtiopäi
väjärjestyksen 39 §:n 1 momentissa sää
det;vstä aikamääräykseSitä, a!loitteen 10 § :n 
2 momentissa ehdotettu taas valtiopäivä:jär
jestyksen 40 §:n 1 momentin ja 42 '§:n 1 
momentin aikamääräyksistä ja aloitteen 
14 §:ssä oleva valtiopäiväjärjestyksen 
51 §:n 1 momentissa säädetystä määrä
ajasta. Kun mainitut ehdotuksen säännök
set siis tulisivat olemaan ristiriidassa pe
rustuslain kanssa ja kun valtiopäiväjärjes
tyksen 55 §:n mukaan puhemiehen tulee 
valvoa, ettei mitään perustuslakien vas
taista oteta käsiteltäväksi, ja sa;man perus
tuslain 80 §:n mukaan kieltäytyä nostettua 
kysymystä esille ottamasta, jos katsoo sen 
olevan vastoin perustuslakia, niin en katso 
voivani käsiteltäväksi esitellä puheenaolevaa 
aloitetta sikäli kuin se koskee työjärjestyk
sen 10 ja 14 §:ää. Muilta osiltaan esitte
len aloitteen nyt käsiteltäväksi, huomaut
taen, että aloite näiltä osiltaan on, ellei 
eduskunta sitä heti niiltä osilta hylkää, työ
järjestyksen 66 §:n mukaan lähetettävä 
'lausunnon antamista varten. puhemiesneu
vostoon. 

Keskustelu: 

Ed. Rydman: Kun minä olen pyytä
nyt puheenvuoroa tässä asiassa arvostellak
seni sitä ehdotusta työjärjestyksen muut
tamiseksi, jonka ed. Kivioja täällä on teh
nyt, olen minä rohjennut tähän ryhtyä siitä 
huolimatta, että minä, niinkuin ed. Kivioja
kin, varsin innokkaasti harrastan muutos
ten aikaansaamista työjärjestykseen, mikäli 
s1inä aukkoja on havaiUavissa, jotka, estä
vät eduskunnan töiden hyvää järjestystä 
ja hyvää eteenpäinviemistä. Mutta minusta 
kuitenkin ne muutokset, jotka ed. Kivioja 
tässä on tehnyt, lukuunottamatta niitä, 
jotka herra puhemies täällä jo mainitsi, 
eivät valitettavasti johda siihen tulokseen, 
jota hän tarkoittaa. 

Mitä ensiksikin tulee 12 §: n kohdalla 
ehdotettuun muutokseen, on mielestäni täl
lainen muutos aiheeton, koska tarkistajia, 
joita tässä pykälässä kosketellaan, ei tar
vita kiireellisesti eduskunnan alkuaikoina 
ja koska valtiopäiväjär;festyksen 85 §:n 3 
momentin mukaan eduskunta itsekin voi 
tarkistuksen hätätilassa toimittaa. Näin 
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lie.n.ee muutoin tapahtunutkin erittäinkin 
eduskuntatyön alussa, kun esim. puhemie
hen vaalista on ilmoitettu tasavallan presi
dentille. 

Mitä sitten tulee 17 § :ään, jossa ed. 
Kivioja ehdottaa, että jaoston kokouksesta
km pois jäänyt edustaja voisi tulla saman 
seuraamuksen alaiseksi kuin valiokunnan 
kokouksesta poisjäänyt, niin minä luulen, 
<että työjärjestyksen tarkoitus, sellaisena 
kuin se nytkin on, sen jo sisältää. Minä 
luulen, että ed. Kiviojan ehdotus tässä suh
teessa ei aikaansaa mitään muutosta. Näin 
ollen minusta tämä muutosehdotus on tar
peeton. 

Sitten ed. Kivioja ehdottaa työjärjestyk
sen 23 §:ään muutoksen, jonka mukaan 
valiokunnan olisi ilmoitettava eduskunnalle 
.syy siihen, ettei se saa ensimmäistä mie
tintöään valmiiksi kuuden päivän kuluessa 
eduskunnan 'kokoontumisen jälkeen. Minä 
luulen, että tämäkin muutosehdotus tuot
taisi pääasiallisesti vain hankaluutta ja 
lisätyötä sekä valiokunnille tietysti, että 
myöskin eduskunnalle, ilman, että se oi
keastaan aikaansaisi mitään parannusta va
liokuntien työtehossa. Hyvin useinhan va
liokunta kohta alussa voi saada laajan 
hallituksen esityksen käsiteltäväkseen, jol
loin tietysti olisi nieman hymyilyttävää, 
jos sen jo kuuden päivän kuluessa pitäisi 
ilmoittaa, että meillä on nyt näin laaja 
ehdotus käsiteltävänä ja että me emme ehdi 
saada sitä nyt valmiiksi. Ja johdonmukai
suushan minun mielestäni vaatisi, vaikka 
ed. Kiviojan ehdotuksessa ei sellaista ni
menomaan mainita, ·että aina uudestaan joka 
kuudes päivä pi,täisi tästä ilmoittaa. Se 
nyt tuHsi vähän liian vaivaHoiseksi', niin 
että minusta tuntuu, ,että tämäkään ei ole 
oikein talikkaan ja hyvin harkittua. 

Sitten ed. Kivioja 33 '§:n kohdalla eh
dottaa, että täysistunnon alkaessa on ni
menhuuto toimitettava, ellei eduskunta 
päätä muuten todettavaksi, kutka edusta
jat merkitään läsnäoleviksi. Mikäli minä 
olen kuullut, - minä en itse ole ollut 
edustajana silloin, kun tällainen samanlai
nen ehdotus on täällä ollut käsiteltävänä -
mutta mikäli minä o1en kuullut, on edus
kunta aikaisemmin samanlaisen ehdotuksen 
hylännyt. Minun täytyy sitä paitsi suo
raan tunnustaa, että minä en oikein käsitä, 
mitä ed. Kivioja tällä muutoksella tarkoit
taa. Hän ei nimittäin ollenkaan tässä viit-

taa mihinkään toimenpiteesee.n., jolla edus
tajien läsnäolo olisi muulla tavalla kuin ni
menhuudolla todettavissa (Ed. Kivioja: Vä
hätietoinen!). Voin olla vähätietoinen, ed. 
Kivioja, minä vain sanon, että minä en 
tiedä. 

Vielä ed. Kivioja ehdottaa muutosta 
myöskin 45 §:ään. Se on minusta ehkä nyt 
kaikkein omituisin näistä ehdotuksista. 
Laki nykyisessä muodossaan, 45 §:n 2 mo
mentti, josta nyt on puhe, sanoo, että ,jos 
äänestyskoneella toimitettavassa äänestyk
sessä konetta ei voida käyttää taikka jos 
koneella suoritettu äänestys puhemiehen 
mielestä" j. n. e. Tottakai nyt minun ym
märtääkseni on 1suurempi syy toimittaa 
avoin äänestys silloin, kun äänestyskonetta 
ei ollenkaan voida käyttää, kuin siinä ta
pauksessa, että koneäänestys ei puhemie
hen mielestä ole antanut luotettavaa vas
tausta. Edenisessä tapauksessa kai syy on 
vielä suurempi, ja minä en nytkään, ed. 
Kivioja, ymmärrä, miksi tämä osa tästä 
jätetään pois. Minun täytyy valittaa, että 
minä näin ollen tulen siihen tulokseen, että 
näillä ed. Kiviojan ehdottamilla muutok
silla työjärjestykseen ei päästä ollenkaan 
parempaan työtehoon kuin työjärjestyksen 
ollessa sellaisena kuin se nytkin on. Ja 
minun täytyy näin ollen ehdottaa - siitä 
huolimatta, että minun on sulkeuduttava 
eduskunnan suosioon, koska täällä nyt juuri 
on jaettu eräs muutosehdotus työjärjestyk
seen, joka on minun allekirjoittamani -
minun täytyy, herra puhemies, ehdottaa, 
että tämä ehdotus valiokuntaan låihettä
mättä hylättäisiin. 

Ed. R yö mä: Niinkuin edellinen pu
huja jo laajemmin teki selvää tästä aloit
teesta, ovat siinä tehdyt ehdotukset kaikki 
järjestään hyvin mitättömiä ja asiattomia. 
On senvuoksi tarpeetonta vaivata edus
kuntaa tällaisten asiain käsittelyl1ä, kun on 
kerran asiaruuhkaa muutenkin tavattoman 
paljon. Yhdyn kannattamaan edellisen pu
hujan ehdotusta, että tämä asia ilman 
muuta hylättäisiin. 

Ed. Kivioja: Minä en voi yhtyä 
siihen puhemiehen tulkintaan, että ehdote
tut työjärjestyksen pykälät ovat vastoin 
valtiopäiväjärjestystä. Valtiopäiväjärjestyk
sessä säädetään vain eräässä tapauksessa 
viiden päivän määräaika ja toisessa tapauk-
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sessa kahden pmvan määräaika, minkä ku
luessa kyseeiliset toimet on tehtävä. Mi
nun ehdotuksessani ne on tehtävä heti, siis 
se sisältyy viiden päivän ja kahden päivän 
määräaikaan, ja vastaavanlaisia ,ristirii
toja" on olemassa muuallakin rtyöjärjestyk
sen ja valtiopäiväjärjestyksen välillä, joita 
ei ole nyt tässä syytä lähteä sen enempi 
esittelemään. 

Mitä sitten tulee ed. Rydmanin mainitse
miin kohtiin, niin minun täytyy valittaa, 
että hän ei ole tutustunut perusteluun ja 
perustuslakivaliokunnan mietintöön n:o 10 
vuoden 1930 toisilla valtiopäivillä. Siinä 
pitäisi olla hyvin selvästi vastaus niihin 
moniin kysymyksiin, joita hän ei tää:llä 
tiennyt, m. m. tästä nimenhuutoasiasta; ja 
mitä siihen nimenhuutoasiaan rtulee, niin 
siinä juuri eduskunta työjärjestyksestä 
poikkeaa ilman valiokuntavalmistelua joka 
kierran kun puhemies ehdottaa, vieläpä vas
toin valtiopäiväjärjestyksen 55 '§:ää, puhe
mies, silloin kun samana päivänä useampia 
istuntoja pidetään, myöhemmissä istun
noissa ehdottaa, ~että poikettaisiin työjärjes
tyksestä, niin siitä on poikettu. Ed. Ryd
manin uuden esityksen mukaan pitäisi jo
kainen sellainen ehdotus lähettää valiokun
taan valmisteltavaksi. Hänen ehdotuksensa 
ei muutoinkaan kävele. Minä voin aika
naan tehdä vastapalveluksen (Naurua edus
kunnasta). 

Mitä sitten tulee hänen mainitsemaansa 
45 §:n muutosehdotukseen, se koskee sitä 
tapausta, kun äänestyskonetta ei voida 
käyttää, niin nyt on säädetty, että äänes
tyskonetta käytetään m. m. silloin kun pu
hemies käskee, ja jos ei voida käyrttää sitä, 
tulee lippuäänestys. Mutta me.illä on ollut 
tapauksia, että puhemies on ilman seiso
maan nousemista käskenyt käyttämään 
äänestyskonetta, ja kun se on ollut rikki, ei 
ole kuitenkaan suoritettu lippuäänestystä. 
Mutta taasen ilman valiokuntavalmistelua 
puhemies ehdottaa vastoin työjärjestystä, 
että noustaisiin seisomaan ja niin on tehty. 
Tämä ehdotukseni tekee tämän mahdolli
seksi,· että puhemies voi äänestyttää ko
neella äänestysyrityksen perästä seisomaan 
nousemaHa vastoin nykyistä työjärjestystä. 
Minä luulen, että olisi syytä antaa asian 
mennä puhemiesneuvostoon, jolla nyt muu
tenkin on tekemistä työjärjestyksen kanssa, 
ja koettaa katsoa, eikö tässä olisi mitään 

käyttökelpoisia kohtia. ,Ceterum censoo 
inertiam esse delen:dam. ' ' 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
~d. Rydman ed. Ryömän kannattamana eh
dottanut, että aloite hylättäisiin lähettä
mättä siltä puhemiesneuvostoon. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Rydmanin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka kannattaa aloitteen lähettämistä 
lausunnon antamista varten puhemiesneu
vostoon, äänestää ,;jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Rydmanin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
65 jaa- ja 98 ei-ääntä, 6 tyhjää; poissa 30. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Ryd
manin ehdotuksen. 

Aloite hylätään. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan puhemiesneuvoston. ehdotuksen mu
kaisesti pöydälle seuraavaan istuntoon: 

4) Ehdotuksen laiksi eräiden asunto-osake-
yhtiöiden pakkohallinnosta 

sisältävän hallituksen esitY'ksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n:o 3; 
sekä 

5) Vahvistamatta jätetyn ehdotuksen johdosta 
laiksi kansakoululaitoksen kustannuksista an

netun lain muuttamisesta 

laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 3. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi perjantaina ikello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 19,35. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 
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Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia. 
Siv. 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi eräiden asunto
osakeyhtiöiden pakkohallinnosta . . . . 335 

A s i a k i r j a. t: Lakivaliokunnan 
mietintö n :o 3; hallituksen esitys 
n:o 18. 

Ainoa käsittely: 

2) Ehdotus laiksi· työttömyyskas
soista, joilla on oikeus saada apura:haa 
valtion varoista .................. . 

A s i a k i r j a t: Työväenasiainvalio
kunnan mietintö n :o 1; vuoden 1932 
vp :ltä lepäämässä oleva laki:ehdotus. 

3) Ehdotus laiksi kansakoululaitok-
sen kustannuksi.sta annetun lain muut
tamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 345 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
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vp :llä hyväksytty,. vahvistamatta jä
tetty la.kiehdotus. 

4) Ehdotus täysistuntojen ja valio
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1933 varsinaisilla valtiopäivillä . . . . . 361 

Asiakirjat: Puhemiesneuvoston 
ehdotus. 

Esitellään: 

5) Ed. Rydmanin y. m. aloite edus
kunnan työjärjestyksen 43 § :n muut-
tamisesta ....................... , . 
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Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

6) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n: o 4 hallituksen esityksen joh
dosta korvauksen antamisesta vuonna 
19'18 Venäjällä palvelleille Suomen 
valtion virkailijoille heidän silloin 
syttyneen sodan johdosta menettä
mästään irtaimesta omaisuudesta .... 

7) Lakivaliokunnan mietintö n:o 4 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
vähittäismaksukaupasta ........... . 

Puhetta johtaa puhemies Kallio. 

Siv. 
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" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
•edustajat Hannula, Heikkinen, Jern, Kiven
oja, Lahtela, Mantere, Mattsson, Myllymäki, 
Paasivuori, Tanner, Ta11klkanen ja Toivola. 

Ilmoitusasiat: 

Uusi hallituksen esitys. 

P u h ·e m i e s: Hmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella tältä päivältä saapunut hallituksen 
esitys mo 35,. joka on n~t edustajille jaettu. 

Lomanpyynuöt. 

Vapautusta eduSkuntatyöstä saavat erään 
luottamustehtävän takia tämän istunnon 
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alkuosasta ed. Tarkkanen, per1hoossä sattu
neen sai·rauden twkia tästä istunnosta ed. 
Kivenoja sekä yiksityisten asiain takia tästä 
istunnosta ed. Heikkinen ja tämiin kuun 
9 ja 10 päivilksi ed. Pennanen. 

Ed. Räisäsen yleisradion järjestelyä 
koskeva kysymys. 

P u h e m i e s : Esitellään ed. Räisäsen 
asianomaisen hallituksen jäs·enen vastatta
vaksi osoittama 'kysymys, jo!ka 'koskee yleis
radion järjestelyä, sekä kulkulaitosten ja 
yleisten töiden mini1Sterin antama kirjalli
nen vastaus siihen. 

Notaari lukee kysymyksen ja siihen anne
tun vastauksen: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

V. 1930 helmikuussa bU!sui Eduskunta 
toivomuksen, että hallitus ik:iireemsesti sel
vityttäisi ik:ysymyiksen yleisradiotoiminnan 
tt!knillisen järjestelyn talouden ja ohjelma
toiminnan keskittämisestä yhteisen johdon 
alaisiksi ja muiden tarpeelhsten parannus
ten aikaansaamiseksi, ja •että hallitus sen
jälkeen tekisi Eduskunnarle asianmukaisen 
esityksen yleisradiot,oiminnan uudestaanjär
jestämiseksi. Tämän Eduskunnan toivo
muiffisen mukaisesti asettikin hallitus huhti
kuun 11 päivänä v. 1930 asiantuntijakomi
tean harkitsemaan 'kysymystä ja tekemäiän 
ehdotuiksel1J rusiassa. Vaikka y leisradiokomi
tean mietintö valmistuiJkin jo maaliskuussa 
v. 1931, ei Eduskunnan t!oivomaa !hallituk
sen esitystä ole Eduskunna,n käsiteltäväksi 
jätetty. Maamme yleisradion jä:rjestellyssä 
on yhä edelleen kuitenkin havaittavissa 
sama hajanaisuus ja samat puutteellisuudet, 
jotka aiikanaan antoivat aiheen Eduskunnan 
lausumaan toivomukseen. Koska ylJ.eis
radiollamme ei ole sen lkokonaistaloudesta 
huolehtivaa ja sen toimintaa suunnitelmallic. 
sesti ohjaavaa johtoelintä, ei yleisradiomme 
ole voinut seurata tälilä alalla kaikissa 
muissa maissa trupahtunutta nopeaa kehi
tystä. Oleel'lisimpana seurauksena tästä on 
ollut, että radiorkuuntelijain lukumäärä, 
joka kaiki,ssa muissa maissa on edelleen no~ 
peasti noussut, ·on meillä alkanut vähentyä 

-----------------------------------

tai -ainakin pysyä paikoillaan. Lähetysase
mien ·tekniUinen !kehittäminen on viime vuo
sina laiminlyöty~ mikä nyt helposti johtaa 
siihen, että! Suomi ankarassa kansainväli
sessä ki,lpailussa voi menettää tärlreilllrillät 
aaltopituutensa yleisradiomme korvaamatto-
ma:ksi vahingoksi. Edelleen on todettava, 
että maamme yleisrrudion nykyinen hajalli
.nen Ollgll!nisatio on epätaloude1linen ja kal
lis. Lisäksi sille valtion virastdlle, joka si
vutehtävänään hoitaa yleisradion telrniHistä 
puolta, on yleisradiotoiminta sellaisenaan 
vier.as. Vielä osoittavat muista maista tällä 
alllllla saadut kokemukset, että yleisradion 
ohje1ma1Hisen ja teknillisen hoidon yhdistä
minren yhteen on elinehto menestykselliselle 
yleisradion toiminnalle. Yleisradiossa val
lalla olevan pahimman •epäkohdan ilrorjaami
nen on näin ollen, kuten Eduskunta on toi
vomu'ksessaan lausunut, kiireellinen asia 
eikä siedä viivyttelyä, varsinkaan kun yleis
radiokomitean ehdottama uudelleenjärjes
tely ei aiheuta sanottavia kustannuksia, 
vaan piJkemminkin sää:Jstöä. 

Kun niiden esitysten joukossa, jotka hal
litus oillJ Eduskunnalle jättänyt ei ole ollut 
tätä asiaa koskevaa esitystä, erikä sanomaleh
titiedloista päättäen ku~ulaitosministeriöstä 
ole voitu antaa vastausta tiedusteluun, tul
laanko tä!Haista esitystä Eduskunnalle jät
tämäänikäJän, katson olevani pakotettu no
jautuen va!ltiopäiväJjärjestyksen 37 § :n 
1) kohtaaJli laajojen kuuntelijapiirieJli puo
lesta esi.ttä:mään asianomaisen hallituksen 
jä,senen vastattavaksi seuraavan kysymyk-
sen: 

·Miksei hallitus, vaikka perinpoh
jainen selvitys asiasta on jätetty Val
tioneuvostolle jo \klolmatta vuotta 
sitten, ole jättänyt Eduskunnalle 
yleisradiomme järjestellyä koskevaa 
esitystä; sekä 

koska tällainen 'esitys tuHaan Edus
kunnalle hallituksen 'Puolesta jättä
mään? 

Helsingi,ssä, syyskuun 22 päi,vänä 1933. 

Yrjö Räi.s·änen. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

·Eduskunnan lausuttua toivomuksen, että 
hallitus selvityttäisi kysymyksen yleisradio
toiminnan tekniiHisen järjestelyn, taiJ.ouden 
ja ohjelmatoim:innan lkeskittämi:sestä yhtei-
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sen johd~n alai,siksi 'ja muiden tarpeellisten 
parannusten ailkaansaamiseksi ja että hall.i
tus :sen jä:Ikeen telkisi Eduskunnalle asian
mukaisen ·esityksen yleisradiotoiminnan 
uudestaan jä:rjestifuni,se!ksi, on kansanedus
taja y;rjö Räisänen Herra Puhemiehelle an
netussa kirj·oituksessa ·esittänyt asianomai
sen hallituksen j·äsenen vastattavaksi seuraa
van tkysymykserr: 

Miksei hallitus, vaikka perinp.ohjainen 
selvitys asiasta on jätetty va1tioneuvosto1~e 
jo koLmatta vuotta sitten, ole jä:ttänyt Edus
kunnalle yleisradiomme järjestelyä koskevaa 
esitystä; sekä 

koska tällainen esitys tullaan Eduskun
nalle haHitutksen pU!olesta jättämään~ 

Tämän johdosta saan kunnioittaen täten 
ilmoittaa, että asia on va!lmistavan käsitte-
1lyn a1aisena va~tioneuv.oston asettamassa 
ministerivalioik.unnassa. Kun asia viimeksi 
oli valiokunnan käsiteltävärrä, valiokunta 
!katsoi tarpeelliseksi, ennenkuin se lopulli
sesti merkitsi kantansa asiassa, selvityttää 
yksityiskohtaisemmin kuin mitä yleiSTadio
komitean mietinnössä oli tapahtunut lmmi
tean vähemmistön ehdotusta, että yleis
radioasemien ja samaNa valtion muiden ra
diolaittei!den teknillistä hoitamista varten 
muodostettaisiin valtion liikelaitos. Varsin
kin tahdottiin lisäselvityksen avulla saada 
tietoja .«:fudotetun liikelaitoksen a~heutta
mista kustannuksista, niin perustamis- kuin 
käyttökustannuksi,stakin, ja niiden perus
teella toimittaa tarpeellisia vertailuja. Lisä
selvityksen hankkiminen annettiin kahden 
teknikon toimeksi. Kun tämä se~vitys, jota 
paraillaan toimitetaan, on saatu, niin vallio
kunta jatkaa ,si'lle annetun tehtävän suorit
tamista. 

Arkanaan tulen antamaan :trurkelll'Illian 
vastauksen a:sirussa. 

Helsingissä, kuLkulaitosten ja yleisten 
töiden ministeriössä, 3 päivänä lokakuuta 
1933. 

Ministeri K. E. Linna. 

Rilksdagens Herr Talman. 

Sedan R~ksdagen hemställt att regeringen 
måtte låta utreda frågan om koncentration 
av rundradioväsendets tekniska organisa
tion, e'konOtmiska förvaltning och program
verksamhet under en -gemensam l·edning och 
åstadkommandet av övriga nödiga förbätt
ringa,r samt att regeringen dä:rpå till Riks-

dagen måtte aV'låta vederbörlig proposition 
angående omorganisation av rundradiovä
sendet, har riksdagsmannen Yrjö Räisänen 
i en till Herr Talmannen ingiven skrift ti'll 
vede11börande regering.smedlems besvarande 
frams:tällt följarrde spörsmål: 

Vadör har icke RegeTing·en, ehuru en 
-grundlig utredning i sa!ken in:lämnats till 
.statsrådet för mer än två år sedan, förelagt 
Riksdagen proposition angående organisa

.tionen av vår rundradio; samt 
när kOIIlliiDer från regeringens sida dylik 

p1roposition att överlämnas till Riksdagen Y 
M]ed an~edning härav fär jag vördsrumt 

meddela, att saiken är under förbereda:nde 
beha,ndling i ett av .statsrådet tiHsatt mi
nisteruts!kott. Då ärerudet senast behandla
des i utskottet, ansågs nödig,t att, innan ut
skottet definitivt fastslog sin ståndpunkt i 
frågan, låta mer.a i detalj än vad som stkett 
i rurrdradiolmmmittens betänkan:de utreda 
'minoritet·ens inom kommitten förslag, att 
för den tekniska skötseln av rundradiosta
tionerna och samtidigt •av staten,s öv.riga ra
dioan1äggningar måtte grundas en 8tatens 
affärsinrättning. Sä:rskilt ville man genom 
ytterligare utredning erhålla uppgifter om 
de kostnader, den föreslagna affärsinrä.tt
ningens anlläggning och drift lkomme att 
föranleda, 1och på basen av dessa uppgifter 
verkstä:Ha erforderliga jämförelser. Inför
skaffandet av denna till:äggsutredning har 
uppdragits åt två tekniker. Så snart ut-
8kottet fått emottaga denna utrednirrg, som 
:ännu ej slutförts, ska:ll utslmttet återupp
taga sitt arbete. 

I sinom tid kommer jag att lämna närr
mare besked i ämnet. 

Helsingfors, å ministeriet för ikomanuni!ka
tionsväsendet {)Ch aHmänna !IJrbetena, den 
3 o:ktober 1933. 

Minister K. E. Linna. 

Puhemies: V:a.ltiopäivåjärjestyksen 
37 ·§ :n 1 momentin .mukaan ei asiasta 
sa]lita keskustelua eikä ,tehdä päätöstä. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi eräiden asunto-osake
yhtiöiden pakkohallinnosta. 

Esitellään 'lalkiva!liokunnan mietintö n :o 3 
ja otetaan en s i mm ä i se e n k ä: s i t te-
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1 y y n siinä va:lmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n ;o 18, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

Puhe m i e •S: Käsittelyn pohjana on la
kivaliokunnan mietintö n :o 3. 

Keskustelu: 

Oikeusministeri S ·e r l a c hius: Herra 
puhemies! La'kivaQiokunta on tehnyt eräi
den asunto-·osakeyhtiöiden pakkohanintoa 
ilmskevan 'lakiesityksen 12 § :n 2 momenttiin 
sangen huomattavia muutoksia. Sanottu 
säännös koSkee asunto-osakeyhtiön veloista 
mabettavia korikoja. Hallitus oli ehdotta
nut, että pakkohallinnon ~alaiseksi asetetun 
yhtiön veialle tai sille osalle velkaa, jonka 
pakkohallinnonai'kaisen, sopimuksenmukai
sen 'lmron maksuun ta~on tuotto ei riitä, on 
laskettava 5 % :n !korko. Pruklmhaillinnon 
alkamiseen asti sitävastoin lask;ettaisiin ve
loille täysi sovittu !korko. Lakivaliokunta 
on ·ehdottanut säännöksen muutettavak;si 
ensinnä!kin siten, että pakkohallinnon aikana 
erääntyneitä korkoja, joiden maiksuun ylh
tiön tuotto ei riitä, ei saisi yhtiöltä myöhem
minkään periä, ja toise!ksi siten, että ennen 
pak;lmhallinnon aJikua erääntyneitä !korkoja, 
mikäli niitä on malk!samatta 6 kk. pitem.
mältä ajalta, ei voitaisi o1:1enkaan vaatia 
suoritettaviksi. Yhtiölle toisin sanoen ilman 
muuta anteeksiannettaisiin tässä mainitut 
korumv·elat. Nämä hallituksen esitykseen 
tehdyt muutokset eivät mielestäni ole oi
ilma·an osuneita. Asian valaisemiseksi .pyy
dän saada esiintuoda seuraavaa. 

Keskinäisten hypoteekikilaitosten saan
näissä on yleensä määräys, jonka mukaan 
hypoteekkiyhdistys ei heti välittömästi jon
kun puolivuotismaksun eräännyttyä ole 
oikeutettu ryhtymään 'lainhakutoimiin, vaan 
yhdistyksen lainanottajaila 'On oikeus vii
vyttää mruksua jdko ikdlme tai lkuusi kuu
kautta maksamalla sioltä ajalta sa!kkokorkoa. 
Sekä Suomen Hypoteekkiyhdistyksessä että 
Suomen Asuntohypoteekkiparrkissa, jotka 
ikumpikin ovat valtion tukemia lainanotta
jien keskinäisiä yhdistyksiä, on nykyisen 
pu:la!kauden kestäessä saatu se ilmkemus, että 
yhdistyst·en jäsenet ovat varsin yleisesti tätä 
viivyttämisoikeuttaan yhdistyksen vahin
goksi väärinkäyttäneet. Kun myöhempäin 
kiinnitysten haltijat ovat välittömästi kor-

kojen .eräännyttyä v;oineet uhata lainanotta
jaa lainhaulla, ovat lukuisat lainanottajat 
maatilastaan tai kaupunlkita:lostaan kerty
:villä tuloillaMll ensi sijassa maksaneet myö
hempäin kiinnitysten !korkoja, jääden sen
vuoksi ilman varoja, kun hypoteekkilaitok
sen korko erääntyy. Eivät ole harvinaisia 
nekään tapaukset, j·oissa asunto-osakeyhtiön 
hallituksen j.äsenet, jouduttuaan menemään 
takattkseen y'htiöUe otetusta kassakreditiivi
lainasta tai vekselistä, ovat vapautuaikseen 
takuusta käyttäm.eet talon tulot näiden vel
koj·en maksamiseen. 

Olisi p·eräti kohtuutonta pyyhJkiä ensim
mäisten kiinnitysten 'korot niissä tapauk
sissa, joissa myölhemmät kiinnityksenhalti
jat ovat voineet periä saamisensa. .Suomen 
Asuntohypoteektkipankista saatujen tietojen 
mukaan on täliä pankiUa seHaisista asunto
osakeyhtiötaloista, jotka voivat joutua pak
kohallinnon •alaisiksi, kuutta !kuukautta van
hempia rästejä yli 1 milj. markkaa. Sellai
sia asunto-osakeyhtiötalojen rästejä, joiden 
•eräänty.misestä ei vielä dle kuutta kuukautta 
kulunut, on yli 2.8 miljoonaa markkaa. Kun 
uuden 1lain julkaisemista odoteltaessa talo
yhtiöt todennäköisesti pyrkivät viivytteie. 
mään suorituksiaan, saada:kseen koroistaan 
mahdolli,simman paljon anteeksi, on lasket
tava, että Suomen Asuntohypoteekk:ipankki 
joutuisi tästäkin 2.8 milj. markan määrästä 
pyyhkimään huomattavan osan, j~os 'lakiva
liokunnan ehdotus tulisi lai'ksi. TäJlainen 
usean miljoonan markan menetys voisi 
käydä 'pankille, joka muutenkin on vai
:lceassa asemassa, kohtalokkaaksi. 

·Lakivaliokunnan ehdottama menettely, 
että aikaisemmin kuin kuutta kuukautta 
·ennen pakkohal'linnon a'1kua erääntyneet 
korot pyyhitään siinäkin tapauksessa,. että; 
kysymyksessä on ensiarvoista !kiinnitys
luottoa j8Jkavan hypoteekkilaitoksen myön
tämä tai etuoikeudeltaaJJ. siihen verrattava 
kiinnityslaina, :on senkin vuoksi kohtuuton, 
että talojen nykyinen vuokratuotto sään
nönmu1kaisesti riittää hypote0kkilainan ko
ron maksamiseen. Kun pa:[&ofhallint'olaki 
kaikissa muissa tkdhdin on asettunut sille 
kannalle, että kiinnitysten keskinäistä etu
oikeusjärjestystä on maksujen suorituksessa 
noudatettava, ei tä:ssä kohden ole syytä poik
keukseen. Lakivaliokunnan e'hdottama sa
namuoto edellyttää vähtämättömä:sti seUai
sen lisäsäännöksen, että hypoteekkilaitoksen 
myöntämän ensisijaisen ikiinnitysluoton tai 
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.sen kanssa yhdenarvoisen kiinnitysluoton 
korkoja tai puolivuoti&maksuja ei pyyhitä. 

Samanlainen epäoikeudenmukaisuus tulee 
kohta8Jmaan ensiarvoisten kiinnityslainojen 
myöntäjiä myöskin sen kautta, että lakiva
liokunnan ehdotuksen mukaan myöskin ne 
pakkohwllinnon aikana tai 6 kk. sitä ennen 
erääntyneet korot, joita ei jonakin pakko
hallintovuotena voida talon tuotolla peittää, 
pyyhitään. Sellainen asunto-osaJkeyhtiö, 
jolla on huomattavia korkorästejä pakko
hallintoa ·edeltäneeltä 6 kk. ajalta, joutuu 
käyttämään ensimmäisen pakkohallintovuo
den tulot pääasiassa näiden rästilmrkojen 
maksamiseen, jolloin pakkohallintoajalta 
'laslmttavat korot tulisivat myös ensiarvoisen 
kiinnitysluoton kohdalta ensimmäi,senä vuo
tena; pyyhityiksi. Tällaisen kohtuuttoman 
tuloksen välttämiseksi olisi lakivaliokunnan 
ehdotukseen välttämättä tehtävä lisäys, joka 
turvaa ensiar:rvoisen kiinnitysluoton oikeudet 
myöskin äsken käsittelemässäni kohdassa. 

Voidaan edelleen asettaa kysymyksenalai
·seksi, eikö lakivwliokunta ole mennyt <liian 
pitkälle muutt8Jessaan hallitukiSen esityk
s·essä olevaa ehdotusta, jonka mukaan jona
ikin pak!kdhallintovuotena maksamatta jää
neistä koroista 5 % 'Olisi myöhemmin velko
jalle hyvitettävä. Tuntuu siltä, kuin laki
valiokunta olisi perusteluissaan jonkun ver
Tan Eioitdlut korkojen pyyhkimisen merki
tystä sekä jättänyt kiinnittämättä tarpeel
lista huomiota siihen vaikutukseen, mikä 
:ko11kojen pyyhkimisel~ä ilmeisesti tulee ole
maan niihin luotonantajiin, jotka kiinteis
töihin ovat myöntäneet toissijaista kiinnitys
luottoa. Jos pakkohallintojärjestelmän 
kauttaJ kyetään palauttamaan hallinnon 
alaisiNe yhtiöiHe niiden osakepääoman arvo 
Jmkonaisuudessaan tai osittain takaisin, on 
pidettävä kohtuuttomana, että kiinnityksen
haltijat kokonaan menettävät korkonsa. 
Osakepääomalla luonnol'lisesti on aina kiin
nityssaamisiin verraten roleva huonompi 
·oikeus. 

Edellä 1ausumaani viitaten toivon, että 
"Suuri validkunta palauttaisi lakiehdotuksen 
hallituksen ehdottamaan muotoon tai aina
kin t~ekisi lakivaliokunnan ehdotukseen ne 
lisäykset, jotka edellä olen maininnut. 

Ed. Nyman: Det har på mig verkat 
irapperande, att ~agutskottets betänkande 
förelig~ger utan några som helst reservatio
ner. De ändringar utskottet infört i 12 § 

synas mig så stri:dande mot vedertagna 
rättsprinciper, att man hade väntat sig att 
utskottsbetänkandet skulle åtföljas av en re
servation åtminstone a:v en del av utskotts
medlemmarna. Man har visserligen fått 
'Vänja sig vid mycket på sen8Jre tider; med 
hänvisning tiU kristiden har en hel del lag
försla:g genomtrumfats, ,som utan vidar·e 
trampat under fötterna rättsgrundsatser, 
vilka tidigare ansetts som oförgri'Pliga. Men 
vad man nu i detta utskottsbetänkande utlä
ser, utgör ett av de mest cyniska; exempel 
på tendensen i nutida ~lagfabrikation. Utan 
betän.kande vi1l'l man beröva borgenär, vad 
honom rättmätigt tillkollliller, och detta 
oberoende av viiken prioritetsordning han 
bland inteckningshavarna har. Då lagut
skottet fö'reslagit, ~att under administration 
stä:llt bostadsaktiebolag skall vara befriat 
från erläggandet a'V förfal'lna räntor, som 
ä:ro oguldna för längre tid än sex månader 
före admiinistrationens början, så har [ag
utskottet tydligen icke varit fullt medv·etet 
om att ett sådant lagsta:dgande innebure en 
oerhörd kränkning av de främst priorite
rade inteckningsha'Varnas rätt, jag menar då 
dera:s, .som i stöd av sina fullgoda intecknin
gar haft sina räntor fullt tryggade, även om 
dessa icke erlagt,g på förfalloda:gen. Den 
som något haft att taga befattning med fas
tighetskreditgivningen i städerna vet, att de 
i förmånsrättsordningen först varande in
teclrningshavarna - till stor del bestående 
av spal'banker, försäkringsbola;g, bostadshy
potek!sbanken, kassor av olika s1ag, fonder 
för a:llmännyttiga ändamåJl - i talrika fall 
av ren välvilja på anhållan av vederbörande 
bostads'holag underlåtit att järnhårt i lag
sökningsväg på förfallodag indriva låne
räntor. Man ha:r icke önskat skrida tHl så
dan :extrem åtgärd, som skulle haft tili följd 
b(jla:gets konkurs, utan för.sökt förhjä:lpa ve
derbörande bolag till att 'Vinna tid för even
tuell konvertering av högprocentiga lån ti:ll 
lån med lägre räntor och för överenskom
melser med sina borgenä:rer. I många faU 
har :en sådan hänsynsfull behandling av bO
stadsbola:g lett tiU att vederbörande bolag 
fått möjligheter att klara sig undan kon
kurs, i andra har detta syftemål icke nåtts, 
utan har ränteuppskovet blott kommit in
teckningshavare med sämre förmånsrätt till 
godo, i det dessa fått sina räntor erlagda på 
de bättre prioriterades bekostnad. Det vore 
en besynnerlig belöning lagstiftaren skulle 

43 
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giva en inteckningshavare med prillia säker
het, solli av ren hygglighet, i förlitan på att 
räntan mrder alla olliständigheter vore 
tryggad :enligt inteckningglagen under tre 
år med samllia rätt solli lånekapitaiet, vän
tat llied ränteindrivnin:gen mer än ett halvt 
år.- För min de'l ikan jag icke under något 
förhå:Hande giHa det grepp på swken lagut
skottet anlagt. Ty utskottets förslag i 
denna del innefattar i själva verket den 
konsekvensen att de sällire prioriterade in
teckningshavarna gynnas på de bättre 
prioriterades bekostnad, vartill ingen anled
ning finnes. 

Och för övrigt vill jag ännu i detta salli
marrhang framhå!lla, att det av iagutskottet 
tä.nkta stadgandet i denna punkt är orilli
ligt även i ett annat avseende. Det är nälli
:ligen så att även om en inteckningshavare 
ganska snart eft.er förfall anlitat lagsök
ningsvägen för utfående av förfaUen I'änta, 
så är det rätt vanligt :att sex månader icke 
hinna till för fordrans exekutiva uttagande, 
i synnerhet Olli alla rättslliedel av vederbö
rande utnyttjas, men även frånsett detta. 
Ä ven om alltså en 'långivare - vilket väl 
dock icke avsetts att betecknas som en önsk
värd princip - hänsynslöst omedelbart 
efter förfall skridit till lagsökningsåtgärder 
och sålunda icke låtit sig bevekas till mild
het, så riskerar borgenären att det oaktat 
gå miste Olli en del av honom tillkollilliande 
ränta, att arltså notera en klar förlust på en 
säker fordran. Och detta kan icke anses 
rättvist. 

I själva verket måsrte en skarp .åtskillnllld 
göras lliellan inteckningshavare llied fullgod 
sä:kerhet och sådana, vilkas kapital och ränta 
med hänsyn till fastigheterna.s värdelliinsk
ning icke nu kunna ur fastigheterna utgå, 
skillnad måste göras mellan p'rima inteck
ningar och toppinteckningar. Dessa sist
nämnda: kunna i detta nu betecknas som 
mer eller mindre ·värdelösa och i avseende 
å dem kan det ifrågasättas, huruvida icke 
lagstiftaren ägde även lliOralisk rätt att in
gripa reglerande med hänsyn till förfallna 
räntor, som i varje fall vid en eventuell 
exekutiv :realisation nu ilmnna anses defini
tivt förlorade jämte kapitalet. Ett av adllii
nistrationens syftemål vore ju att tillgodose 
dessa senare inteckningshavares intressen 
genolli att förhindra e:x;e!kutiva åtgärder un
der adlliinistrationstiden och att sålunda, 
om en värdestegring på fastigheter verk-

ligen i sinom tid inställer sig såsolli man 
hoppas, rädda inteckningshava·ren undan 
förlust :av hans kapital. Hade lagutskottet 
alltså fö.rsökt draga en gräns m~llan prima 
inteckningar och vad jag kallat toppinteck
ningar och rörande de förstnämnda. i 
12 § föreslagit seX'lliånads-bestämme1sen, så 
skulle jag förstått utskottet. Då hade för
slaget grundats på av det ekonomiska livet 
fattbara skäl, som kunnat försvara:s. I dess 
nuvarande fo11m är 12 § oantagbar, och jag 
vågar uttala förhoppningen att stora utslmt
tet ska:li godkänna paragrafen i den lyde1se 
den har ·enligt regeringens proposition. J ag 
föreställer mig nämligen, att med avseende 
å tiden före administrationen svårigheter 
skulle inställa sig vid formuleran:det av lag
texten, ifall man ville gå in för tanken att 
mer än sex månader förfallna ogurdna :rän
tor på toppinteckningar skulle strykas. Det 
vore icke lätt att generellt ange, i vi1ka fall 
räntan icke skulle behöva erläggas. När
lliast 'borde väl då prövningen härav in casu 
överlällinas till någon lälliplig instans, 
kanske magistraten, som ägde befogenhet 
avgöra, om ,räntan vore att hänfö,ra till ett 
inteckningslån av sådan kategori, att dess, 
värde med hänsyn till för tiden gällande 
fastighetspris vore att anse som förlorat, 
och .som då slmlle kunna resolvera, att ogul
den ränta av åberopa:d art icke behövde 
erläggas. Betänkligheter mot .en så:dan an
ordning kunna dock även anföras, och där
för synes det mig .ri:ktigare att i denna 
punikt återgå till regeringspropositionen. 

Jag har främst här i dag beaktat den 
största principiella avviikelse lagutskottet 
gjort från propositiorren. överhuvud är 
det ju ieke a:ngenämt at nödgas slcrida tiH. 
en undantagslagstiftning solli nu ifrågava
rande. Met det kan icke förnekas att fas
tighetsk!risen medfört så allvar.samma följ
der för innehavare av bostadsaktier och för 
en del 'långivare, att ett ingrirpande från lag
stiftarens sida är tiU en viss grad motiverat. 
Trots de betänkligheter, som kunna anfö,ras 
mot denna lag, bör propositionen dock 
kunna i sina huvuddrag betecknas solli till
fredsställande. Att alla lagsöknings- och 
exekutiva ätgärder mot bostadsa:ktiebola.g 
under wdlliinistrationstiden lliruste omöjlig
göras, bör anses som naturligt och överens
stämmande med adm.:inistrationens syftemä:L 
Däremot :kan det pä fullgoda skä:l ifrägasät
tas, om stadgandet i 2 § molli. 2 rörande ;lag-
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sökning hos borgesman för bolagets gäld är 
riktigt. Jag går med pä att så kan vara 
fallet med 'hänsyn tili borgesmän, som äro 
bolagets wktionäJrer och andra vilkas förmö
genhet icke räcker till för gäldens betalning. 
:Men i praktiken har det faktiskt förekom
m~t talrika fall, då penninganstalterna givit 
lån till bostadsbola.g endast och allen.ast med: 
hänsyn till att god borgen presterats jämte 
inteckningssäkerhet, där firmor e:x;empelvis 
utverkat kredit mot inteckning och sin bor
gen för möjliggörande av arbeten av olika 
slag i vederbörande bolags fastighet. Det 
förefaller icke vara rätt att i dylika fall av
skära möjligheten för långivare att hos bor
gesman, som är fu1lt ·vederhäftig för sin l.öf
tesförbindelse, utsöka gälden även under 
administmtionstiden. Det mäste tagas med 
i räkningen att en löftesman före admi
nistrationens avslutande kan bliva insolvent, 
·och om inteckningssäkerhet icke då heller 
betyder något, så har administrationsförfa
randet genom att förhindra borgenär att gå 
lös mot löftesman, medan han varit solvent, 
i själva verket förorsak:at långivaren för
lust. Det synes mig som om stora utskottet 
hade anledning att ägna denna sida av sa
ken uppmärksamhet och i sådant avseende 
göra något tillägg till 2 ·§ 2 mom., som skulle 
göra möjligt för borgenär att vända sig mot 
borgesman i sådana fall jag antytt om. 
Måhända kunde magistraten givas rätt att i 
undantagsfall, där vägande omständigheter 
det kräva, i och för tillvaratagandet av bor
genärs rätt bevilja honom tillstånd att ut
föra talan mot borgesman för gäld, som be
viljats huvudsa1k1igast med beaktande av att 
borgen ställts. Sålunda kunde momentets 
alltför radika;la förbud för 'lagsökning av 
borgesman eventuellt modifieras. 

Ed. Kares: Herra puhemies! Kun va
liokunnassa joutui seuraamaan tämän asian 
käsittelyä ja sai kuulJia sinne kutsuttuja 
asiantuntijoita, tuli pian havaitsemaan, 
että koko tämän lakiehdotuksen varsinai
nen ydinpykälä on täällä jo usein m;;ti
nittu 1'2. §. .Siitä, mitenkä ko:rikomääräyk
set siinä järjestetään, riippuu, voidaanko 
tällä lakiaioitteelia mitään aikansaada sen 
varsinaisen ta:rikoituksen toteuttamiseksi, 
vieläpä voidaan, jos se pJikälä sopimatto
masti järjestetään, väittää, että koko laki
aloite sellaisenaan on tarpeeton, vieläopä 
asunto-osakeyhtiöil'le niiden asemaa vai-

keuttava. Lakiehdotuksen tarkoituksesta 
mainitsee hallitus esityksensä alussa: ,Ny
kyinen pula-ai!ka on saattanut useat 
asunto-osakeyhtiöt, joiden varsinaisena tar
koituksena on varata rakentamansa talon 
huoneistot osakikaittensa omaan henkilö
kohtaiseen käyttöön, niin vaikeaan talou
delliseen asemaan, etteivät ne ilman eri
koisia toimenpiteitä näytä pula-ajasta sel
viytyvän. Naiden sortuminen tietäisi ei 
ainoastaan kaiken omaisuuden menetystä 
niille tuhansille, useimmiten vähävaraisille 
perheille, j·otka säästövaroillaan ja lisäksi 
lainavarojen turvin ovat vakinaisen kodin 
saannin tarkoituksessa han:kkineet itseUeen 
osakke~ta tällaisissa yhtiöissä, vaan myös
kin sijoituiksen menetystä niille, jotka tois
a;rvoista kiinnitysvakuutta vastaan ovat 
antaneet lainoja näille yhtiöille". Hallitus 
siis pitää lain varsinaisena päätarkoituk
sena niiden tuhansien, useimmiten vähä
varaisten kansalaisten turvaamista, jotk!a 
hyvänä aikana, sinä aikana, minä huomau
tan, jolloin hallituksen ja yhteiskunnan 
taholta yleensä kehoiteltiin ja avustettiin 
rakennustoimintaa ja tällä 1tavalla tehtiin 
yhteiskunta omalta osaltaan syylliseksi sii
hen tilanteeseen, mikä kaupunkien asunto
o1oissa nykyjään vallitsee. 

Hallitus vi~ttaa myös siihen, että &a
malla on otettava, mikäli mahdollista, tur
vattavaksi niiden oikeudet, jotka ovat näi
hin yhtiöihin kiinnittäneet pääomia, anta
neet niille lainoj,a. Tämä puoli onkin 
erittäin voimallisesti otettu huomioon. Se 
näkyy siitä, että kolmijäseniseen komi
teaan, jonka hallitus on asettanut, on 
pantu kaksi pankkimiestä, jotta siis aina
kin pankkien asema on komiteassa ollut 
erittäin hyvin valvottu ja hoidettu. Ja se 
kyllä näkyy hallituksen esityksestä, sillä 
se käy kokonaan lainanantajien turvaami
sein merkeissä,, niinkuin tulen huomautta
maan. 

On 'luonnollista, että tällaisessa asiassa 
aina tulevat olemaan asuntokiinteistön 
osakkeenomistaj-ain ja lainanantajain edut 
ristiriitaiset. Ja jos tästä jotakin mieli
tään, niin päästään tulokseen vain siten, 
että molemmin puolin ollaan valmiit me
nettämään jotakin siitä, mitä nyt kullakin 
on. Jos jompikumpi puoli yrittää pitää 
kiinni omista eduistansa lyhentämättöminä, 
niin tällaisesta lainsäädännöstä ei tule mi
tään. Osakkeenomistajat kaikissa tapauk-
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sissa, tuli tätä lakia tai ei, ovat jo me
nettäneet paljon j:a tulevat eteenkinpäin 
asunto~osakeyhtiöidensä kautta paljon me
nettämään. He ovat nyt jo menettäneet 
koko pääomansa; on jotakuinkin turhaa 
toivoa, että minkään pa,J:dwhallintoajan 
jä;lkeen näillä pääomilla olisi mitään suu
rempaa arvoa. Pääoma on jo nyt mene
tetty. Ellei jotakin aivan ihmeellistä :kon
junMuurien muutosta tapahdu, niin tämä 
kai pitänee paikkansa. Toiseksi ovat nämä 
asuntokiinteistöjen osakkaat menettäneet 
sen kautta, että he ovat tähän asti mak
saneet erittäin suuria vuokria. Sikäli 
kuin tunnen esim. Turusta oloja, niin 
os!!Wkeenomistajain vuokrat muihin saman
veroisiin vuokriin nähden ovat tunnetusti: 
suuremmat. 'rämän ovat osakkeenomista
jat nyt jo saaneet menettää. Mutta useim
mat osaklkeenomistajista menettävät tämän 
lisäksi sen kautta, että ovat lainanneet 
sen pääoman, jolla ovat asunto-osakkeita 
ostaneet ja lainanneet myöskin usein huo
neistonsa kunnossapitämiseen, ja näiden 
korot painavat heitä lisäksi !kalliiden 1 

vuokrien ja muun menetyksen ohessa. Sa
nottiin valiokunnassa, - muistaa:kseni se 
oli juuri Asuntohypoteekkipanikin puo
lelta - että jos korkomäärä alennetaan 
sillä tavalla kuin lakivaliokunta nyt on 
ehdottanut, niin voivat asunto-osakeyhtiön 
osakkeenomistajat konjunktuurien paran
tuessa joutua kovin edulliseen asemaan. 
Mutta ei huomattu ensinkään, että laki
ehdotuksen l!9 § antaa lainanantajille ti
laisuuden siinä tapauksessa, jos asunto
osal&een omistajain edut tulevat liian 
huomattaviksiJ, ;topettaa pa!kkohallinto, ja 
sen ne tietysti tekevät heti kun tilanne 
sellaiseksi muuttuu. 

Näin ovat siis osakkeenomistajat me
nettäneet ja tulevat kaikissa tapauksissa 
menettämään. Niiden asemaa ei enää lo
pullisesti voida menetykseltä pelastaa, niin 
että herra oikeusministerin huomautus 
siitä, että lainat toki ~ovat etuoikeutetut 
osakepääomaan verraten, menettää merki
tyksensä, ko~a osakepääoma useimmissa 
tapauksissa on jo menetetty. Lainananta
jain on ehdottomasti myöskin luovuttava 
joistakin eduista, joita he nyt nauttivat 
ja joita laki muuten heille tukee. Sillä 
asemahan on nyt sellainen, että jos yhtiöt 
menevät konkurssiin, niinkuin ne ilman 
tätä pakkolakia menevät, niin lainananta-

jat ovat menettäneet pawomansa, vieläpä, 
jos kerran niin on, kuin on täällä sanottu, 
ettei ensimmäisen kiinnityksel11kään omis
tajat voi saada täyttä korkoa, ensimmäi
sen kiinnityksen omistaja:tkin menettävät 
ainaJkin osan pääomastaan, jos pakkohuuto
kauppa tulee. Siis laki pyrkii kaikessa 
tapauksessa erääseen lainanantajille erin
omaisen arVIakkaaseen päämäärään, nimit
täin säilyttämään lainanantajain pääoman 
mahdollisesti tulevia parempia aikoja var
ten. Tämän suuren edun rinnalla on lai
nanantajain varmastikin edullista luopua 
eräistä toisista eduista. Ja nämä eduista 
luopumiset eivät voi tulla kysymykseen 
muissa kuin koroissa. Asemahan on nyt 
kertakaikkiaan sellainen, jos käytännölli
sesti tuntee asunto-osakeyhtiöitä, että, jos 
hallituksen ehdottama 12 § sellaisenaan 
hyväksytään, yhtiöt pakkohallintovuosina 
tulevat joka vuosi yhä enemmän velkau
tumaJan. On yihtiöitä, joiden velat tämän 
ehdotuksen mukaan, kun 5% kaikissa ta
pauksissa veloista on maksettava, nousevat 
sadalla, parillasad:allatuhannella, vieläpä 
enemmänkin vuodessa. Niin huonossa ase
massa ollaan. Ja ne osaJkkeenomistaja:t, 
jotka vielä talossa asuvat, tietävät, että 
kaiken sen kuorman ohesssa, mitä he nyt 
kantavat varsin raskaina vuokrina j. n. e., 
heillä on edessään varsin synkkä 'tulevai
suus silloin kuin pakkohallinto loppuu. 
Talon velka on noussut niin paljon että, 
vaikkapa konjunktuurit olisivat parantu
neetkin tällä alalla, niin heidän asemansa 
ei missään tapauksessa ainakaan paljon 
;paase paranemaan. Tästä on luonnollisesti 
seurauksena, että osakkeenomistajillt pyr
kivät häviämään asuiiiDoistaan" niin kuin 
ne jo nyt ovat jättäneet osakkeensa huo
neistojensa pöydille ja menneet sitä tietä. 
Yhä voimallisemmaksi tämä halu tulee 
täimmöisen pakkohallinnon alaisuudessa. 
Ja tästä taasen on seurauksena, että yhä 
useampi huoneisto, osakeyhtiön talossa tu
lee vapaille vuokramarkkinoille, ja sehän 
talonomistajien laskelman mukaan merkit
see suurta tappiota sii:hen nähden, että 
osakkeenomistajat :asuisivat vwkinaisesti 
huoneissaan ja maksaisivat korkeinta käy
pää vuokraa. Yhtiölle jäisi silloin malkset
tavaksi asuntojen ylläpito- ja korjauskus
tannukset, jotka nyt ovat osakkailla. Yh
tiöiden tulisi pitää huoneistot usein pitkiä 
aikoja vuokraamattomina, kesäajat j. n. e. 



A·sunto-o·sakeyhtiöiden pakkohallinto. 341 

Niiden olisi annettava huoneistot paljon 
halvemmalla vuokralla kuin se vuokra, 
minkä ne nyt saavat. Tämä olisi seuraus. 
Minulle on ilmoitettu, että talonomistajat 
laskevat tällaiset vahingot, jo1Jka näistä 
äskenmainitsemistani seikoista \koituvat, 
noin 10 % !ksi talon bruttotuloista. Niin 
että minä lopulta kysyn, onko lainanomis
tajan etujen mukaista ajaa asiat tällai
seen tilante.eseen 1 Osakkeenomistajat eivät 
hyödy mitään ja lainanantajat eivät myös
kään hyödy mitään, vaan heidän tappionsa 
päinvastoin tulevat aina suuremmiksi. 

Näitä seikkoja silmälläpitäen on valio
kunta joutunut siihen korkosäännöstelyyn, 
mitä 12 § valiokunnan mietinnössä nyky
jään: merkitsee. Minä huomautaJJ.i, että hal
lituksenkin on ollut pa!kko mennä !koriko
säännöstelyyn tämän pykälän yhteydessä. 
Hallituksenkin on täytynyt supistaa korko
määrä niiltä lainoilta, joihin korkotulot 
eivät riitä, 5 % :iin. Siis on jo luovuttu 
siitä periaatteesta, mitä tähän asti on ai
van lujana pidetty, että korkoja ei saa 
säännöstellä. :1\fe olemrrne lakivaliokunnassa 
joutuneet menemaan pitemmälle tässä 
asiassa päästäksemme sellaiseen tilantee
seen, että talojen velat eivät pakkohallinto
vuosina lisäänny ja että jäljelläolevat osaik
keenomistajrut eivät tuntisi eduilleen vält
tämättömäksi lähteä hekin pois taloistaan 
ja jättää osaketalot siihen. Se lakiehdotus, 
minkä valiokunta on tehnyt, oikeastaan 
vain vaJhvistaa nykyisen asiaintilan, joka 
on se, että suuri osa lainanantajista ei 
enää saa mitään korkoja ja että usein 
ensimmäisen ikiinnityksenkin omistajat saa
vat korlli:onsa ainoasta,an sikäli kuin osak
kaat vielä kykenevät uusia lainoja teke
maan. V aliokunnankin ehdotuksessa on 
määrätty, että korot maksetaan etuoikeus
järjeStyksessä, siis niitten prosenttien mu
kaan, mikä niille velkakirjoissa on mää
rätty, mutta kun talon tulot kol'koihin ei
vät enää riitä, silloin jäävät asianomai
set ilman korlk:oja; tyhjästä ei yiksinkertai
sesti enää mitään voi ottaa, se on sentään 
pankkimiehillekin aivan mahdotonta. Tässä 
on kyllä huomattu etuoikeutettujen saama
miesten oikeutettu etu. V aliakunnan ehdo
tuksessahan 12 § perustuu siihen. M'inä 
myönnän, että ehdotuksen 12. ·§ :n 2 mo
mentti, joka säätää, että kuusi kuukautta 
aikaisemmat erääntyneet velat jätetään 
maksamatta, mahdollisesti sietää suuressa 

valiokunnassa erään korjauksen siihen ta
paan, että siinäikin etuoikeutettujen saama
miesten asema otetaan huomioon, mutta se 
korjaus on tehtävä sillä tavalla, että 
asunto-osaJkeyhtiöitten osakkaiden edut ei
vät siitä joudu kärsimään, vaan että sen 
kärsivät ne viimeiset kiinnityksen omista
jat, joitten saatavat nyt jo ovat kokonaan 
menetetyt. 

Herra oikeusministeri on sanonut erityi
sesti J1.isuntohypoteekkiparukin etuja louka
tun. Minä ihmettelen suuresti sitä, että 
Asuntohypoteekkipankin johtaja, kun hän 
oli asiantuntijana valiokunnrussa, ei esittä
nyt meille tätä näkökohtaa eikä maininnut, 
mitä mahdomsia tappioita Asuntohypo
teekkipankki tulee saamaan, j'os asia siten 
järjestetään kuin valiokunnassa on aja
teltu. 'Siitä 'hän ei puhunut yhtään mitään, 
joten tämä tieto tulee, niinkuin korkean 
esiva,Uan taholta viime aikoina yllättävät 
tiedot ovat tulleet, kova·sti myöhään. Mutta 
muilta tahoiltakin olen saanut selvää, että 
Asll!Thtohypoteekkipankki joutuu tämän py
kälän kautta jonkin määrän kärsimään. Se 
ei voi saada täyttä kol'koa tämän pykälän 
mukaan edes, v;aikika sillä onkin ensimmäi
nen kiinnity's taloihin, vaan useissa .tapauk
sissa sekin korko jää alle sen, mitä on 
wlkakirjoissa määrät,ty. l\futta mielestäni 
.Asuntohypoteekkipankin vahingot ovat sit
tenkin otettavat erittäin tyyneltä kannalta. 
Ensinnäkin, jos mi:tään lakia ei hyväksyt
täsi, pankki joutuisi olemaan siinä ase
massa, että se ei nytkään voi saada täysiä 
korkoja näistä ensimmäisistä kiinnityksistä. 
Jos laki hyväksy,ttäisiin hallituksen esittä
mässä muodossa,. niin silloin kyllä Asunt~ 
hypoteekkipankilla olis'i eräs erinomainen 
etu, se voisi pakkohallintovuodet näyttää 
kirjanpidossaan, että se ei ole sa:anut tun~ 
tuvampia tappioita. Se voi merkitä tulo
puolelleen saatavia näistä asunto-osakeyh
tiöistä sen 5 %, jonka hallitus sille lupaa, 
mutta tämähän etu on lopultakin katsoen 
pulhta1asti kirjanpidollinen etu, joka sitten 
pakkohallintovuosien loputtua me11kirtsee 
sitä suurempaa tappiota pankiJle, kun ko
rot ovat kerta;kaikkiaan pyyhittävät saa
ma;ttomina. Niinhän asema lopulta on. 

Se vahinko, mikä tämän :la·in hyväksy
misen kautta lakivaliokunnan esittämässä 
muodossa tulee Asuntohypoteekkipankille, 
ei ole sittenkään varsin suuri,. ei aina;kaan 
niin suuri, että se voisi ratkaisevasti vai-
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kuttaa pankin asemaan. Se vahinko ei mis
sääin tapauksessa ole verrannollinen n:iihin 
tappioihin, mitä Asuntohypoteekkipank!ki 
on jo muuten saanut, esim. sen kurssin 
alenemisen kautta, mitä maamme raha on 
ulkomailla kärsinyt. Nämä vruhingot ovat 
siksi suuria ja vaHmtta:vat siksi raskaasti 
pankin .rusemaan, että pankin sietäisi var
maankin tarkasti ja kaiklmin tarkimmin 
huolehtia juuri tästä seikasta, eikä koettaa 
hyötyä jo loppuun lypsetyistä asunto-osa
keyhtiöitten osakka~sta ithan viimeiseen asti. 
Ei siltä taholta kuitenkaan paljon apua 
lähde, ja se apu, mikä lähtee, on sitten
kin vain nimellinen apu, panik:ki on voinut 
maksaa tähän sawkka kärsimärusä kurssi
häviöt ainoastaan sen kautta, että se on 
vahvemmilta osakkailta saanut la:inawmiaan 
varoja takaisin, j,a niillä varoilla se on 
ostanut amerikkalaisiLta markkinoilta ali
kurssiin pankin omia obligatioita, joilla se 
on voinut niroellisarvoon lyhentää ulko
maista vell{laansa. Täten ISa:adulla kurssi
voitolla on pankki voinut maksaa mak
sunsa. Nyt tämäkin tie näyttää tuillkeutu
neen tai ainakin tulleen palj.on vaikeam
maksi, siillä pankin .obligatioiden kurssit 
Amerika;ssa ovwt nousseet korkealle ja E
sä:ksi niitä Dn sieltä nykyjään kai erittäin 
vaikeata saada. .Sen jä1keen kuin Suomi 
ainoana maana maksoi sotaveLkansa Ameri
kalle, nousiVIat tämänkin pankin obligatiot 
varsin huimaavasti ja tuntuvasti ja ovwt 
jatkuvasti nousseet etupäässä panlkin omien 
suurien obligatio-ostojen kautta ja myös
kin, koska pankki tähän asti täsmällisesti 
on maksanut laukeavat korkonsa ja :kuole
tuksensa, jonka kautta luottamus pankin 
obligatioihin Amerikassa on tullut suu
reksi. Ei niitä olle voitu vaihtaa edeiS nii
hin valtion 4% :n obligatioihin,, joi'ta viime 
keväänä eduskunnassa kai myönnettiin ja 
joihin amerikkalaiset Dlivat suostuneet. 
Amerikkalaiset pitävät nämä hyvii<t kor
keampikorkoiset obligatiot 1hyväntään, koska 
Suomi nyt kerran Dn niin rikas ja vamkas 
maa, että se kykenee sitoumuksensa suori,t
tamaan silloink1n kun muut valtakunnat 
eivät niitä suorita (Ed. Pitkänen: Tekee 
uutta velkaa!). En minä muuten moiti 
hallitusta siitä komeasta eleestä, jonka .Suu
men valtakunta teki ma;ailman kansojen 
edessä suorittamalla maksunsa. Se oli lmu
nis ja 'lmmea ele,. mutta kyllä tässäkin olisi 
täytynyt hvskea kulut ennenkuin ruvetaam 

tornia rakentamaan, ja näitä kuluja me 
saamme nyt vähän kerrassaan maksaa 
myöskin siinä, että Hypoteekkipankki on 
joutunut suuriin vaikeuksiin, joista sen on 
kovin hankala selvitä. Niin että kun kat
selee asiaa tältäkin puolelta Hypot~eekki
pankin muiden vaikeuksien edessä ja rin
nalla, niin ei voi mennä siihen, että tämän 
la;kialoitteen tarkoitus, nimittäin tuhansien 
pienivarai,sten eläjien pela;staminen, koko
naan uhrataan pankin eduille. Lakiehdo
tuksen 12 ~ hoidettakoon siihen suuntaan 
kuin lakiva;liokunta on sen hoitanut. Muu
te.n tullaan siihen tilanteeseen, että tämä 
lwki on hylättävä, koska, jos se hyväksy
tään hallituksen esittämässä muodossa, 
nämä ·asunto-osakeyhtiö.t joutuvat entistä~ 
kin viheliäisempään tilaan, ne eivät nimit
täin pääse edes konkurssiin, vaan niiden 
täytyy olla hirressä pakkohallinnon vuodet 
ja odottaa, että kun hirressäo1oaikw viime·in 
loppuu, silloin on konkurssi edessä. Minä 
olen kyllä kuullut kansanomaisen sanan, 
joka sanoo, että ensimmäinen hetlki hirres
säkin pahin on, kyllä se sitte.n myöhemmin 
menee, mutta tässä Dll sellainen hirtto
nuora, jok.a vuodesta vuoteen kuristaa ja 
jota asunto-osakeyhtiöt eivät edes konkur.s
siin menemällä saa pois, saamamiehet eivät 
niitä konkurssiin päästä. 

Katson, että lakivaliokunta on tässä me
netellyt oikein. Minulla puolestani on erää
seen pykä~ääin vielä muutosehdotus, mut>ta 
sen tekemiseen minulla on tilaisuus suu
ressa vaEokunruassa. 

Ed. Kosonen: Herra puhemies l Kat
soen siihen, että lakivaliokunnan mietintö 
esillä olevasta asiasta tulee yksimielisenä, 
tuntuisi selvältä, että ajatusten vaihtami
nen ei olisi enää tarpeellinen. Mutta se 
seikka, että tämän lain vaikutusala on niin 
kovin suppea kuin se on, antaa aihetta 
tuoda ilmi vaikavan huolestlllilisen. Eräissä 
muissakin suhteissa täällä on keskustelu 
virinnyt. 

Monien pulavuosien aikana on eduskunta 
säätänyt lukuisan määrän lakeja, jotka 
ovat kohdistuneet ainoastaan maatalouskiin
teistöjen omistajiin ja yleensä elinkeinon
harjoittajiin maa- ja karjatalousalalla. 
Muiden väestöosien auttaminen on saanut 
jatkuvasti odottaa vuorDaan. Kun maan 
työväestön taholta on pyydetty vain riit
tävästi työtä ja kunnollista palkkaa, on 
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'Saatu nähdä tapahtuvan niin, että sille 
vastataan leipäorren korkeammalle nosta
misella. 'Työväestön pulavaatimuksiin vas
tataan sille tärkeiden kulutustarvikkeiden 
hintojen keinotekoisilla koroituksilla edun 
lanigetessa toisa.anrne. 

Tällä kertaa näyttää tulevan vuoro 
apuun asunnonomistajille, tai oikeammin 
sittenkin luotonantaji1le. Että se tulee 
nyt vasta yhdennellätorstahetkellä, johtu
nee kai siitä, että asunnonomistajat ovat 
hekin lopulta menettäneet kainoutensa ja 
vedonneet vasta viime kädessä valtion 
apuun, hetkellä, jolloinka jo valtaisa määrä 
niitä asunto-osakkeiden omistajia esim. Hel
singissä, joiden asunto ma:ksaa 40!0.___!600 
markkaan kuutiolta, ovat joutuneet pelaa
maan pelinsä lopuuun. Apu kuitenkin 
tulee, jos ei aikanaan, niin jolloinkin. 

Toukokuun 18 päivänä, niinkuin asia
kirjoista huomataan, ryhtyi hallitus tuu
masta toimeen, antaen asettamalleen komi
tealle tehtäväksi suunnitella lainsäädäntöä 
velkaantuneiden asunto-osakeyhtiöiden aut
tamiseksi, ja nyt sitten on eduskunnan 
kädessä laki hyväksyttävänä. Jo lain nimi 
sanoo miten sen vaikutus supistuu. Se 
koskee vain niitä asunnonomistajia, jotka 
ovat muodostaneet keskenään helmikuun 5 
pmvana 192·6 annetun lain mukaisen 
asunto-osakeyhtiön, niitäkin sellaisin rajoi
tuksin kuin lakiehdotuksen 1 §:ssä sääde
tään. 

Huomataan siis, että laki sulkee pnris
tään kaikki muut asuntokiinteistöjen omis
tajat ja ennen kaikkea yksityiset pienra
kentajat. Kun mailmansodan jälkeen ra
kennettujen osakehuoneistojen luvuksi on 
arvioitu maassa 20-2!5,000, saattaa arvata, 
etteivät ole vallan vähäiset yksityisetkään 
asuntorakennusyritykset samalta ajalta. 
Suotuisien konjurrktuurien vallitessa ja 
ajan hellkeä seuraten samalla kuumeisella 
kiireellä kuin suurkaupungeissa, kohosi 
myös pikkukaupungeissa, esikaupungeissa 
ja taajaväkisissä yhdyskunnissa asuintalo 
yksityisille tai pienemmille yhtymille, sellai
sille, joita ei tämä laJki lainkaan lmske. 
Pieneläjät, kuten työmiehet ja pikkuvirkai
lijat, sitoivat näihin asuntoyrityksiin ai
noat vuosien ja vuosikymmenien kestäessä 
kunnialla ansaitsemansa _säästövaransa ja 
hankkivat lisän kustannuksia varten luo
tolla, joutuen yhdet veiailisiksi valtiolle, 
toiset rahalaitoksille, kolmannet yksityisille 
j. n. e. 

Ja niin kuin nyt ovat ja ovat jo ammoin 
olleet vaikeuksissa asunto-osakeyhtiöt, ovat 
myös muut omakotirakentajat. Kun ulos
ottomiehen vasara paukkuu talonpojan pir
tin seinään ja suuren 'lmupunkiosaketalon: 
kiviseinämään, ei se jätä koskettamatta 
myös yksityisen omakotirakentajan vaati
mattomaan taloon. Nämäkin ovat siis huu
tavassa hukassa. Ja jos tunnustetaan yh
teiskunnan edun olevan tulla avuksi 
asunto-osakeyhtiöille, niin se on sitä myös 
näihin toisiinkin nähden. Sen todistele
miseen ei tarvinne ryhtyä. Luotettavasti 
on ilmoitettu, että ennen kuin on seuraa
vaan vuoteen päästy, menevät esim. Vii
purin kaupungissa sadat omakotikiinteistöt 
pakkomyyntiin. Tämä meno käy sitäkin 
kiireisemmäksi, jos jatketaan vielä kuntain
kin toimesta siten kuin eräissä kaupun
geissa jo on sattunut, että omakotiraken
nusten maanvuokraa nostetaan - vaikeuk
sien vallitessa- ainapa 3'99-kertaisesti. 

On sen tähden enemmän kuin valitetta
vaa, että hallitus ei komitealle, j·oka tätä 
lakiehdotusta varten aineistoa hankki, an
tanut laajempia toimintaohjeita silmällä
pitäen laajempipohjaisen lain aikaansaa
mista. Valitettavaa on myös se, ettei hal
litus antanut kannatustaan muodossa eikä 
toisessa Helsingin asuntoyhtiöiden ja asun
nonomistajain yhdistyksen tarjoamalle laki
esitykselle viime keväänä. Sanotun laki
esityksen 1 §:n 1 momentti kuuluu seuraa
vasti: ,Milloin kaupungissa, kauppalassa· 
tai taajaväkisessä yhdyskunnassa olevan 
asuntokiinteistön omistaja on taloudellisten 
suhdanteiden sekä korkeakoritoisten ja ly
hytaikaisten kiinteistöä rasittavain vel
kainsa vudksi joutunut maksuvaikeuksiin, 
ovat hänen velkojansa velvolliset myöntä.~ 
mään hänelle toistaiseksi, kuitenkin enin
tään vuoden 11935 loppuun saakka, lyhen
nystä velan pääoman ja sen lyhennysten 
suorittamisessa ja sinä aikana joko koko
naan tai osaksi luopumaan vaatimasta kor
koa pääomalle." En halua sanoa, että si
teeraamani lakiehdotuksen paikka sisältäisi 
maailman viisaimman ajatuksen, mutta 
joka tapauksessa se ottaa huomioon nekin 
avuntarpeessa olevat asuntokiinteistöjen 
omistajat, jotka hallituksen lakiesitys jät
tää huomioon ottamatta.. Ja luullakseni 
jotakin tuohon suuntaan käyvän avun tu
lee näillekin poissuljetuille olla. Kun heille 
sitä vain nopeasti saataisiin. - Omakoti
rakentajain omassa piirissä kaivataan vii-
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den vuoden maksutaukoa, kuten hallituk
scrrkin tietoon on hiljattain saatettu. 

Nähtävästi lähinnä siitä aiheutuen, että 
äskettäin on omakotirakentaj.ain taholta 
käännytty hallituksen ja eduskuntaryh
mien puoleen, näyttää hallitus panneen 
asiassa alulle joitakin tutkimustoimenpi
teitä. Mutta kun enemmän kuin kaksi 
kertaa on saatu havaita toteutuvan vanhan 
sanantavan: ,Hitaita herrojen kiireet", 
sekä hädässä olevalle apua odotellessa sen: 
,Ennen kurki kuolee, ennen kuin suo su
laksi tulee", katsoisin, että eduskunnan 
olisi jo tällä ajankohdalla, omalta osaltaan 
sekaannuttava asioihin. Ellei suuri valio
kuntakaan, niin kuin ei lakivaliokunta, 
voisi tätä lakia viedä laajemmalle pohjalle, 
en epäilisi asettaa harkittavaksi, olisiko 
laista luovuttava ja jäätävä odottamaan 
hallitukselta nopeasti annettavaa uutta 
esitystä, sellaista kuin ankarasti pakotta
vat syyt sitä tällä hetkellä vaativat. Jos 
taasen havaitaan, ettei tällainen menettely 
sovellu, en näkisi hallituksen loukkaukseksi, 
jos eduskunta lausuisi toivomuksen ryhtyä 
ja kiirehtiä toimenpiteitä, jotka tarkoitta
vat helpotuksen suomista omakotirakenta
jain vakavaan asemaan. Näin sitäkin suu
remmalla syyllä, koska eduskunta ei ole 
vieläkään tietoinen, mihin tuloksiin halli
tus on tullut selvittäessään, mitä mahdolli
suuksia olisi helpotusten myöntämiseksi 
vähäväkisen väestön valtiolta saamain lai
nojen lyhennys- ja roorkomaksujen suorit
tamisesta, jollaista selvitystä eduskunta 
helmikuun 2·6 päivänä viime vuonna osoit
tamassaan toivomuksessa kaipasi. - Vuo
den 193'2 hallituksen kertomuksen mukaan 
olisi asia maataloushallituksen harkitta
vana. Tästäkin muuten huomataan, ettei 
aika ole aina kallista. 

Esillä olevan lakiehdotuksen tarkasteluun 
en katso aiheelliseksi puuttua, vaan viit
taan lakivaliokunnan mietinnön peruste
luihin, jotka vastaavat minunkin käsitys
täni. Asian kolmannessa käsittelyssä esit
tänen, jos tarkoituksenmukaiseksi havait
sen, pyrkimystä tähdentävän toivomus
ponnen. 

Ed. Jacobs s on: Med anledning av 
rdm. Nymans yttrande ber jag få fram
hålla, att då propositionen behandlades i 
lagutskottet jag för min del föreslog att 
12 § sik:ulle antagas enligt regering.ens pro-

position. Det är visserligen sant att häri
genom den hjälp propositionen avser att 
medföra, avsevärt skulle minskas. Men å 
andra sidan är det fråga, om icke den redi
gering lagutskottet givit paragrafen kan 
medföra en ödesdiger inverkan på den i 
regel såsom bergsäker ansedda kreditgiv
ningen mot första inteckning och att så
lunda den större hjälp för några enskilda 
bostadsbolag, som lagutskottets förslag inne
bär, skulle köpas på bekostnad av kredit
givningen i allmänhet mot inteckning. Jag 
måste för den skull för min del hoppas, 
att stora utskottet ville ägna paragrafen 
förnyad omprövning och granskning och 
att 12 §:n måtte god!kännas i överensstäm
melse med regeringens proposition. 

Ed. K o m u: Herra oikeusministeri oli 
kovasti huolissaan senvuoksi, että lakiesi
tyksen 12 § tässä muodossa kuin la,kivalio
kunta on sen esittänyt, aiheuttaa muka tun
tuvia tappioita Asuntohypoteekkipankille. 
Minä ihmettelen, että tuon pankin toimitus
johtaja, tuomari Linturi, ollessaan ilmulta
vana asiantuntijana lakivaliokunnassa, ei 
tästä seikasta maininnut mitään, vaikka hä
neltä koetettiin lypsää tietoja, mitä tuohlai
nen 'lainmuutos tulisi vaikuttamaan hänen 
johtamaansa pankkiin, sillä hänelle nimen
omaan selitettiin, että aikaisemmin käy
dyissä keskusteluissa sekä valiokunnassa 
että valiokunnan asettamas1sa jaostossa 
oltiin hyvin taipuvaisia hyväksymään laki
esitystä valmistelleen komitean sihteerin 
laatimassa vastalauseessa esitetty muutos. 
Hän ei nähtävästi ollut silloin selvillä 
asiasta eikä hän tahtonut siihen puoleen 
kiinnittää huomiota. Minä en nyt omasta 
puolestani pitäisi kovin turmiolli:sena tuota 
lainmuutosta Asuntohypoteekkipankille
kaan. - En tThllne kyllä tuon laitoksen 
sääntöjä, enkä siis tiedä kuinka pian sen on 
perittävä rästikorot, mutta jos se on jättä
nyt niitä monelta vuodelta kantamatta, niin 
kyllä kai silloin on huolimattomuudenkin 
syyksi asiassa jotakin luettava. No, jos 
tä1tä kohdalta olisi välttämättä selvenettävä 
Jwkivaliokunnan muutosehdotusta, niin mi
nulla ei ole mitään sitä vastaan. Mutta että 
lain 12 § hyväksyttäisiin haHitukse.n esityk
sen mukaisena, sitä minä pidän kohtuutto
mana. Olen näet sitä mieltä, että silloin 
lailla ei v.oitettaisi yhtään mitään, vaan saa
taisiin paperille laki, jolle ei ainakaan 
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suurta käytäntöä voitaisi löytää, enempää 
kuin sille viime keväiselle puserolaillekaan, 
ja jos löydettäisiinkin, niin se hyöty, mikä 
laista ·olisi niille, joille se ·On ta.rkoitettu 
antaa, olisi varsin minimaalinen. Joka ta
pauksessa on asiain tila valiokunnankin saa
man selvityksen mukaan sellainen, että tois
sijaiset luotot, puhumattakaan nyt osake
pääomasta, joka on kaikkein huonoimmaHa 
tilalla, ovat tällä kertaa menetetyt, ja laki
valiokunta on mainitun § :n muutosta teh
dessään lähtenyt siitä näkökulmasta, että 
kun pakkohallinnalla voitaisiin turvata noi
den toissijaisten luottojen haitijoille myö
hemmin heidän pääomansa, olisi heidänkin 
jotakin puolestaan uhrattava ja luovuttava 
niistä koroista, jotka pakkohallinnon aikana 
jäävät rästiin. Ja jos näin tulee käymään, 
niin ei nähdiilkseni ole vääryyttä tehty ke
nellekään. Lakiesitystä valmistellessa on 
sitäpaitsi jätetty melkein kokonaan huo
mioon ottamatta ve1kaisten asunto-osakeyh
tiöiden osakkeiden omistajat. Nämä osak
keiden omistajat jäävät tämän lain mukaan 
hyvin pienen turvan varaan. He voivat 
pakkohallinnon alaiseksi jouduttuaan siinä 
tapauksessa, että konjunktuurit parantuvat, 
mahdollisesti ehkä turvata osan osa:kepää
omastaan. Mutta miUä hinnalla se tapah
tuu? Heidän täytyy koko pakkohallinnan 
ajan maksaa ,korkeinta käypää" 
vuokraa, niinkuin lakiesityksen 1 § :n toi
sessa ja 4 § :n ensimmäisessä momentissa 
nimenomaan mainitaan. He ovat olleet 
useammassa tapauksessa jo hyvin ylivel
kaantuneita, silloin kuin asunto-osakeyh
tiöiden osakkaiksi ovat menneet, saaneet 
osakekirjoja pantiksi antaen kalliilla ko
roilla lainoja, joutuneet monessa tapauk
sessa työttömiksi, ja jos ovat saaneet työtä, 
saavat siitä nyt pienen palkan, niin että 
heidän vdkansa omista asioistaan ja sitou
muksistaan ovat kasvamistaan kasvaneet. 
Jos heidän täytyy tämän pakkoha1linnon 
alaisina maksaa korkeinta käypää vuokraa 
siinä toivossa, että he, jos ajat paranevat, 
saavat osakepääomansa ositta,in turvatuksi 
ja siis ponnistella tuon hurskaan 'luulon va
rassa, kantaen suurta velkataakkaa omista 
sitoumuksistaan ja ottaa:ksensa pakkohallin
nan lakattuw vielä kantaakseen yhtiön 
lisääntyneet velat, niin onhan siitä nimen
omaisena seurauksena, ·ettei vuokrataso täl
laisissa taloissa suinkaan, ensiksikään jo 
yhtiön lisääntyneiden velkojen vuoksi, mi-

tenkään v·oi laskea, vaan se jää pakkohwllin
non lakattuakin sangen korkeaksi. Ja kun 
heillä ov!lit vielä nämä omat sitoumuksensa 
suorittamatta ja niitä täytyisi käydä hoita
maan, niin, jos tuolla linjalla, kuin hallitus 
on esittänyt, lain 12 § säädetään, merkitsee 
se minun nähdäkseni vain sitä, että on siir
retty muutamia vuosia eteenpäin se välttä
mätön paha, romahdus, jonlm edessä nyt 
tällä kertaa nämä vdkaiset osakkeiden omis
t&jat ovat. Ja jos mitään muuta ei asiassa 
aikaan saada tällä lainsäädännöllä kuin vält
tämättömän pahan siirtäminen muutamiksi 
vuosiksi eteenpäin, niin senvuoksi nähdäk
seni ei kannata lakia säätää. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan pä:ättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e n v a 1 i o k u n t a a n. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: Kun hallitus on tänään 
antanut uuden esityksen työttömyyskas
soista, niin tarkoituksenmUJkaisuussyistä 
katson johtuvan, että toisena päiväjärjes
tyksessä oleva asia otetaan esille vasta sit
ten kun hwllituksen uusi esitys on lopulli
sesti käsitelty. Näin ollen poistetaan päi
väjärjestyksestä 2) asia. 

3) Ehdotus laiksi kansakoululaitoksen 
kustannuksista annetun lain 

muuttamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 3 ja oteta,an a i n ·o aan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty vuo
den 1932 vp :llä hyväksytty, vahvistamatta 
jätetty yllämainittu lakiehdotus. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 3. 
Ensin sanitaan keskustelu asiasta. Sen jäl
keen tehdään valtiopäiväjärjestyksen 73 § :n 
mukaisesti päätös lakiehdotuksen muutta
mattomana hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä. 

44 



346 Perjantaina ,6· p. lo-ka1,·uut·a 1,9,33. 

Keskustelu: 

Valtiova.rainministeri R e 1 a n d e r: 
Herra puhemies! Pyytäisin saada kiinnit
tää arv. eduskunnan huomiota tämän kysy
myiksen taloudelliseen puoleen ja siinä :koh
den nyt varsinkin alleviivata sitä, mitä 
valtiovarainvaliokunnan enemmistö lausuu. 
Ensiksi ehkä muutamia numeroita. Keski
määrin on vuosina 1926-28 käytetty kan
sakoulujen oppikirjoihin ja oppilaiden mui
hin koulutal'peisiin noin 17 1/2 mi,lj. mark
kaa vuodessa. Oppikirjoihin ja koulutar
peisiin käytetyt varat vaihtelevat eri kun
nissa ja saman kunnan eri kouluissaikin ko
vin suuresti. Tarkastuspiirittäin laaditut 
keskiarvot vaihtelevat oppilasta kohden 90 
-57 markan välillä ja alin kustannus oppi
lasta kohti eri kouluissa on vaihdellut 18 
markasta 353 mal'kkaan, mikä osoittanee, 
että varojen käyttöön nähden voidaan tehdä 
muistutuksia. 

Voitanee arvioida, että käsiteltävänä ole
van lakiehdotuksen hyväksymisestä vuonna 
1935 aiheutuisi valtio!Lle ainakin noin 8 milj. 
markan lisämenot. Kun ottaa huomioon, 
mitä vaikeuksia viime vuosina on ollut saada 
budjetin tulot ja menot tasa.painoon ja erit
täinkin, miten laajalti on täytynyt varsin 
tärkeitä tarpeita jättää ra:hallisista syistä 
tyydyttämättä, niin tuntuu tällaisen suuren 
lisämenon lailla vahvistaminen varsin arve
luttavalta. Ja tähän tulee vielä mielestäni 
lisäksi, etteivät esilläolevatkaan näkökohdat 
vaadi sellaista ratkaisua, jota valiokunnan 
vastalauseessa esitetään, sillä minun mieles
täni oikea periaate ·on, että vähävaraisille 
toimitetaan kansakoulutarpeet valtion kus
tannuksella ja kuuleman mukaan on myös
kin monissa kunnissa tärrnä asia voitu järjes
tää kaikki€ll tyydytykseksi. Näin ollen kat
soisin •siis, että tätä esitystä asiallisesti ar
vosteltaessa ja varsinkin valtiotalouden jär
kevän hoidon kannalta ajateltaessa olisi 
hyvin tärkeätä, että valtiovarainvaliokun
nan mietinnössä esitetty kanta eduskunnassa 
tulisi hyväksytyksi. 

1Ed. Rantala: Herra puhemies! Kan
sa:koulun kustannnslain. muutoksista eten
kin mikäli kysymys on lain 18 § :stä, joka 
koskee oppikirjojen ja koulutarpeiden kan
saikoulun oppilaille antamista, on viime 
vuosien aikana eduskunnassa monet kerrat 
ollut laajoja keskusteluja. Tämän vuoksi 

tälllä kertaa en katso ol-evan syytä perus
teellisesti kosketella tätä asiaa. Pyydän kui
tenkin lyhyesti perustella sitä kantaa, joka 
esiintyy valtiovarqinvaliokrmnan mietintöön 
liittyvässä vastalauseessa. 

Kun vuoden 1931 valtiopäivillä kustan
nuslain 18 § sai sen sisällön,. joka sil:tä 
nykyään voimassaolevassa laissa on, oltiin 
lain muutoksesta suuresti erimi·elisiä ja py
kälän sanamuoto ra:tkai!Stiin useimmissa 
äänestyksissä vain muutaman. äänen enem
mistöllä. Kun hallitus oli aikaisemmin 
useampia kertoja esittänyt kansakoululai
toksen kustannuslakiin muutoksia, jotka 
ollivllit tul1eet eduskunnassa hylätyiksi ja 
sam3issa lakiehdotuksessa oli kysymys 
useampien pykälien muuttamisesta, joilla 
muutoksilla tahdottiin saada säästöjä ai
kaan kansakoululaitoksen kustannuksissa, 
ei eduskunnassa voimakkaammin asetuttu 
silloista :lainmuutosta vastaan sen sittem
min ollessa ra·tkailsevassa kolmanntessa kä
sittelyssä. E·ttä lain 18 § ei ol~ut saanut 
tyydyttävää muotoa, osoitta;a se, että heti 
seuraavana vuonna eduskunta-ai1oitteen pofrl
jalla tuli hyväksytyksi lakiehdotU!S, joka 
tarkoittaa oppiikirjojen ja muiden koulu
tarpeiden maksutta kansakouluoppilaitle 
antamista, lukuunottamatta jatko-opetuk
sessa tarvittavia oppikirjoja, jotka olisi 
maksutta annettava oppilaille ainoastaan 
käytettäväksi. Tämä vahvistamatta jätetty 
laki on nyt eduskunnan ratkaistavana. 

V al'tiovarainvahokunnan mietinnössä pe
rUJstellaan si•tä kantaa, johon valiokun:ta 
äänestyksen jäl,keen yhden ään•en enemmis
töllä on tul:lut ehdottaen lakiehdotuksen 
hylkäämistä. Näissä perusteluissa maini
taan m. m., että kansakoululaitoksen toi
minta on tämän järjestelmän pui.tte,i.ssa 
toistaiseksi voinut tyydyttävä!Sti jatkua. 
V aliakunnan jaoston tSaamat tiedot kuiteiD• 
kin osoi•ttavat, että nykyi1sestä järjestel
mästä on ollut varsin huomatta:vi:a haittoja 
itse koulutyölle. Niinpä valitetaan ylei
sesti, etteivät oppi.laat nykyisen järjestel
män aikana kouluun saapuessaan ole va
rustettuja oppikirjoilla ja koulutarpeillia 
ja että; kestää usein pitkiäkin aikoja, en
nenkuin ine oppilaat,. jotka eivät vara;tto
muuden perusteella ole saaneet näitä ilmai
seksi, ne !hankkivat. Käypä usein niinkin, 
ettei tälla;i.nen oppi[M mite:nlkään niitä 
pysty sawm3Jan. Lisäksi on ilmoitettu, että 
järjestelmän muutoksesta on ollut seurauk-
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sena, että samalla luokalla sall!ttaa oppi
lailla olla samassa 3!in<eessa V!arsin erilaisia 
oppikirjoja käytettävänä, kun vanhoja kir
joja vl,laan pakotettuja laina.amaarr. Täl
löin voi sattua niinkin, että esim. maan
tieteessä jolla:kin oppilaalla voi olla oppi
kirja, jonka mulman Suomi kuuluisi vielä 
Venäjän 'J:;jeisarikuntaan. Oppikirjojen puut
tumi,sesta ja niiden kirjavuudesta aiheutuu 
luonnollisesti näin ollen huoma;ttavaa hait
taa ikoulutyöhle. Ilman pakottavaa syytä ei 
suuri osa maalaiskuntia myöskään olisi 
rylhtynyt siihen, että ne .tällaisena pura
a]kanakin katsovat täytyväm.sä omalla kus
t,8Jnnuksellaan hankkia kirj8Jt ja koulutar
peet kaikille kansakoulunoppilaille. 

Muitakin epäkohtia kuin mitä edellä olen 
maininnut on nykyisestä järjestelmästä ai
heutunut. En tahdo niitä ryhtyä ltaajem
min käsittelemään. Mainirt.sen vain, että ne 
epäilykset, j·oita eduskunnassa vuonna 1931 
lausuttiin uut,ta järjesteilmää vastaan, ku
ten si1itä, että opettajat ryhtyvät kirja
asiami,eihiksi ja sii·tä syntyy erinäisiä han
kaluuksia, ova:t oso~ttautun'eet sellaisiksi, 
ettei niitä ole aiheettoma,sti esi:tetty. Mui:s
tutan vain niiJstä epäkohdista, joista hil
jattain sanomalehdissä on oHut tietoja ja 
joitten epäkohtien johdosta oikeuskanslerin 
on ollut ryhdyttävä tutkimuksiin ja toi
menpiteisiin. 

Käsit,eltävänä 'olevan labethdotuksen hy
väksymisestä syntyy kyllä valtiolle lisäme
noja nykyisestään. Sitä ei voida kieltää, 
mutta ne säästöt, joi•ta valtiolle nyt on 
saatu nykyisen järjestelmän aikana oppi
ki<rja- ja kou1utarvekustannuksista, tulle
vat seuraavien vuosien aikana lisääntymään 
ny:kyisestään, vaikkapa nykyinenkin järj•es
telmä pysytettäisiin. Tähän a:stiset säästöt 
ovat osa;ksi saavutetut sillä, että on kulu
tettu varuhoj,a varastoja, joita Jwului·1la ja 
kunnil1a oli ·tai vanhoja kirjoja lainma
ma1la •tultu toimeen. Menot täUä kohtaa, 
kun varastot ovat loppuun ku1utetut, siis 
joka tapauksessa lähivuosina tulev;!llt kohOia
maan. Kansakoulurrnenoissa on sitä paitsi 
toteutettu niin suuria säästöjä, että :muissa 
valtion vähänkään sum~emmissa menoerissä 
ei juuri v!llStaavanJJaisia säästöjä löydä. 
Niinpä esim. maa;1aiskan:sakoulujen avus
tusmääriära:ha O'lli alentunut niiin, että kun 
se vuonna 1930 oli noin 60 i/2 miljoonaa 
markkaa ja vuonna 19131 noin 57 miljoo
naa markkaa, oli se viime vuonna enää 

noin 30 i / 2 miljoonaa markkaa. Säästöjen 
aikaa1nsaaminen on ky11ä tarpeellinen ja 
vä1ttämätörukin asia, mutta ikansanopetuk
sessakaan ei pitäisi säästää niin paljon, 
että opetus siitä känsisi eikä säästöihin pyr
kiä 1sillä tavrulla, ,että valtion menojen sääs
töt aiheuUa;v:at lisättyjä :menoja krmni:Ue 
ja Hsäksi vaikeuttavat väfuävaraisten kan
sa.laiste:n asemaa. 

Vaikka vara~ttomille kwnsa:kouluoppi[ai:Ue 
,mmetaankin nykyjään johtokunnan har
kinmJa•sta riippuen oppikirjrut ja koulutar
peet ilmaisEJksi, on muistettava, että sitten
kin esim. mrua:seudu1la pienvilj.eli1jäväestön 
keskuudessa sellaisil:lekin lastelll vanhem
mille, joita ei voida sanoa suorastaan va
rattomiksi ja joilla on esim. jonklll1 verran 
omaisuutta, mutta sen ohessa eh:kä huomat
tava velkataakka, tuottaa nykyinen järjes
te1mä suuria vaikeuksia niiden menoerien 
suorittamiseen nähden, jotka tarvitaan nyt 
lasten kirjoihin jra koulutarpeisiin. Tämä 
osa väestöstä saa nykyjään suoritt·aa enti
sestäänkin usein kohonneita veroja val
tiolle, mutta etenkin kunnille. Ei olisi 
suinkaan kohtuutonta, jos nämä perheet 
saisiv8Jt yhte:i.skunna1ta jotakin korvausta 
ja he<lpotusta lastensa koulunkäynnin kus
tannuksista. 

Kuten valt,i,ovarainvaliokunruan mieltin
töön liittyvässä va:stalauseessa huomaute
ta,an, lakiehdotuksen hyväksymisen ei tar
vitsisi merkitä eikä johtaa yhtä suuriin 
menoihin kuin mitä vapaiden oppikirj~ojen 
ja kou1utarpeiden antamisesta valtiolle ai
kai,semmm aiheutui. Kou~uv:.i:ranomaisten 
ohjeilla ja va:lvonnal1a oli,si pidettävä huoli 
siitä, ettei tällä alalla tuhlaus.ta saataisi 
harjoi-ttaa. 

Laikiehdotus, joka edellisessä eduskun
nassa tuli hyväksytyksi ja jonka lepää
mään jättämisehdotusta ei edes riittävä 
määrä edustajia .siUom kannattanut, olisi 
nyt hyväksyttåvä. Pyy<dän, her.ra puhe
m~es, rehdottaa, että valiokunn.an miletin
töön liittyvän vastrulauseen mukaisesti edus
kunta päättäisi hyväksyä käJSiteltävänä ole
v:an vahvistamatta jätetyn lakiehdotuksen 
sellaisenaan. 

LEd. L e p p ä l ä :. Nyt käsiteltävänä oleva 
asia on varsinkin kansanedustajille, edus
kunnassa aikaisemmin suoritettujen kes
kustelujen ja sanomalehtikirjoittelun vuok
si, hyvin tuttu. LEn senvuoksi halua kes-
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'kustelua pitkittää, varsinkaan senvuoksi, 
että aikaisemmissa vai>heissa olen perustel
lut ehdotustani. 

Muutamasta seikasta en kuitenkaan voi 
nyt olla huomauttamatta. Eräät edusta
jat ovat epäilleet hyväksyä käsiteltävänä 
olev;aa lakiehdotusta senvuoksi, että siinä 
ehdotetaan koulukirjat ja koulutarpeet 
jaettaviksi oppilaille maksutta o m i [>: s i, 
vaikka olisivat jo aikaisemmin olleet val
miit hyväksymään minun alkuperäisen eh
dotukseni, jossa ehdotetaan koulukirjat ja 
koulutarpeet annottaviksi maksUJtta käy
t että v i k s i. Epäilemättä jälkimmäinen 
vaihtoehto tuntuisi, kun säästäväi
syyttä tahdotaan erikoisesti alleviivata, 
niinkuin tulee tehdä, mukavammalta. Täl
laista vaihtoehtoa nyt ei kuitenkaan enää 
ole käytettävissä. Eikä ero edellisen ja 
jä~kimmäisen vaihtoehdon välillä ole niin 
suuri kuin tahdotaan kuvitella. Koulutar
peista, kun niitä neljä vuotta on käytetty, 
ei ole juuri mitään enää käyttökelpoista 
toiselle tarjottavaksi. Kirjat taasen kulu
vat neljän vuoden käytössä sellaisi.:ksi, ettei 
niitä terveydellisistä ynnä muista syi>stä 
juuri voi uusille oppilaille enää antaa. Nii
den siis, jotka hyväksyivät alkuperäisen 
ehdotuksen, ei pitäisi olla vaikea hyväksyä 
nyt käsiteltävänä olevaa lakiehd!otusta. 

Yhdyn kannattamaan ed. Rantalan teke
mää ehdotusta. 

Ed. V e h k a o j a: Esillä oleva lakiesi
tys on, kuten täällä on huomautettu, meille 
jokaiselle siksi tuttu, ettei siitä montakaan 
sanaa tarvitse lausua. Enkä minäkään aio 
asiassa paljon aikaa kuluttaa. Mutta se 
käsitys, millä valtiovarainvaliokunta on 
tullut hylkäävään tulokseen, minun mie
lestäni kaipaa jonkun verran käsittelyä. 

Kuten valtiovarainvaliokunnan mietin
nön perusteluista näfkyy, on valtiovarain
valiokunta kohdistanut hylkäävän mietin
tönsä kolmeen eri kohtaan. Ensiksi en
simmäisessä kohdassa lausutaan: Koska ny
kyinen järjestelmä on ollut voimassa 
vain toista vuotta, ei siitä ole meidän 
käsityksemme mukaan saatu tarpeellista 
kokemusta. Siihen minun mielestäni on 
lausuttava, että minun käsitykseni on se, 
että kaikki kansakoulujen johtokuntien 
jäsenet ja myös kunnallismiehet ovat saa
neet tässä jo tarpeeksi paljon kokemusta. 
SiHtä onhan melkein mahdotonta kansa-

kou1un johtokunnan miiärätä raja varatto
man ja, vähän varakkaamman lastBn van• 
hempain välillä. Se on sellainen tehtävä. 
jota tuskin yksikään kansa:kou,1un johto: 
kunta meidän maassamme on voinut oi
kealla tavalla tehdä. 

'Toiseksi valtiovarainvaliokunta mainit
see, että tämänkin nykyisen järjestel
män mukaan ei ole tavattu mitään Bri
koista häiriötä kansakouluoloissamme, jo
tenka siis on syytä jatkaa tätä nykyistä 
järjestelmää, koska ei ole häiriöitä tapah
tunut. Tähän minun on myöskin sanot
tava, että onhan luonnollista, ettei nykyi
senkään lain mukaan voi twpahtua suu
rempia häiriöitä kansalk:oulutoiminnan 
alalla, sillä oppivelvollisuuslaki pakot
taa jokaisen kouluiässä olevan lapsen 
koulua käymään. On luonnollista, että 
vaikka ristiriitoja syntyy lasten vanhem
pain ja johtokunnan välillä siinä, että kun 
sattuu sellainen lasten vanhus, joka kat
soo, ettei hän olisi oikein kykenevä osta
maan oppiikirjoja ja opetusvälineitä lap
selleen, niin hä:n mieluummin tahtoisi jät
tää lapsensa koulusta ko\konaan tai lykätä 
tämän koulunkäynnin myöhemmä:ksi. Täl
löin syntyy johtokunnan ja lasten vanhem
pain välillä erimielisyyttä, sillä johtokun
tahan on velvollinen vaatimaan jokaisen 
kansakouluiässä olevan lapsen käymään 
koulua. Nämä periaatteet, mitä valtiovarain
valiokunta näissä kahdessa mainitsemassani 
tapauksessa on lausunut, llB ovat minun 
mielestäni jokseenkin heikosti pBrusteltuja. 

Mitä taas tulee kolmanteen kohtaan, mili:ä 
on ikäänkuin pääkohta valtiovarainvalio
kunnan mietinnössä, valtiovarain säästämi
nen, niin siinäihän nyt on asiaa, sitä ei voi 
kieltää. Sillä onhan ilmeistä, että kun me 
'Clämme sellaista aikaa, kuin tällä kertaa 
elämme, jolloin valtiovallankin täytyy kaik
ki keinot käyttää saadakseen mahdollisim
man paljon· säästöjä syntymään, silloin 
luonnollisesti voidaan myöskin tällaiseen 
valtiovarainvaliokunnan taholta vedota. 
Mutta kun ajattelee sitten, onko tässä oikea 
paikka säästää valtion varoja (Eduskun
nasta: Ei ole!), niin minun mielestäni, kun 
asiaa harkitsee maalaisväestön kannalta täl
laisena vaikeana 'taloudeillisena aikana, jota 
nyt elämme, niin täytyy tulla siihen tulok
seen, että tämä paikka ei ole sellainBn, jota 
valtio ja eduskunta ja hallitus voi käyttää 
säästämistarkoituksessa. Onhan ilmeistä, 
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että ne monet kymmenettuhannet, ehkä sa
dattuhannet oppilaat, jotka saavat vain kan
sakouluopetuksen maassamme, erikoisesti 
juuri maalaiskansakoululapset, niillähän on 
hyvin harvoin mahdollisuus muuta kuin 
jotwkin itsekasvatustietä nuorisoseuroissa 
tai muissa kehittää sitä pohjaopetusta, 
minkä ovat kansakouluissa saaneet. Ja nyt, 
kun tämä a:pu, tämä muutama miljoona 
markkaa, mitä tässä u:hr.atta:isiin tämän laa
jan maalaisväestön ja niitten oppilaitten 
hyväksi, niin minun käsittääkseni tämä ei 
ole sellainen paikka, missä pitäisi tätä sääs
täväisyyttä harjoittaa. Minä vain tahdon 
mainita sen, että meillä ovat samat henkilöt, 
jotka nyt ovat valmiit kieltämään tämän 
avustuksen maalaislasten vanhemmilta ja 
maalaiskunnilta, köyhiltä kunnilta, samat 
henkilöt ovat va•lmiit varmasti tänäkin 
vuonna, kuten niin monta kertaa ennen, 
m~meen muuhun valistustyöhön antamaan 
avustusta. Minä mainitsen vain siitä, että 
tässäkin talousarviossa löytyy 10,500,000 
ma~kkaa va,rattuna tieteen ja taiteen hy
väksi näistä raha-arpajaisista, joita siis pi
detään meidän maassamme tieteen ja taiteen 
hyväksi. Tässä talousarviossa sanotaan, 
että täytyy avustuksena myöntää sellaisille 
teattereille, joilla ei ole vakinaista osuutta 
raha~arpajaisista, 1,700,000 markkaa. Kun 
nyt rinnastetaan niitä henkilöitä, jotka käy
vät esim. Helsing~ssä teattereissa, nä.ihin 
maalaiskansakoululapsiin ja niiden vanhem
piin, niin totta totisesti minun täytyy kysyä 
niiltä valtiovarainvaliokunnan jäseniltä, 
jotka ovat tulleet hylkäävään esitykseen tä
hän lakiin nähden: Kummassa tapauksessa 
menevät oikeampaan paikkaan valtion ra
hat, silloinko, kun annetaan kymmenkunta
miljoonaa markkaa teatterien ylläpitämi
seksi kaupunge1ssamme, vai silloinko, kun 
annetaan saman verran .rahaa maalaiskansa
koululasten koulutarpeiden hankkimiseksi 
valtion kustannuksella? Jos me tätä ajatte
lemme, niin silloin minun mielestäni tämä 
paikka on korjattava ja minä olen vakuu
tettu siitä, että vaikka tämä lakiesitys, niin 
kuin minä toivon, tulisi hyväksytyksi täällä 
eduskunnassa, minä olen vakuutettu siitä, 
että jos kouluhallitus ja kansakouluopetta
jat tahtovat säästäväisyyttä harjoittaa, 
niin ne varmasti voivat tämän lain voi
maankin tultua harjoittaa säästäväisyyttä 
verrattain huomattavasti. Minä olen ai
. kaisemminkin jo sanonut tältä paikalta, 

että meillä on kansakoululaitoksen suhteen 
harjoitettu tuhlaavaisuutta ja suurelta 
osalta myöskin siinä suhteessa, että koulu
hallitus on ollut aina valmis hyväksymään 
uuden oppikirjan. Milloin joku uusi koulu
neuvos on ilmestynyt meidän kansamme 
keskuuteen, niin se on laatinut oman mie
lensämukaisen oppikirjan ja tätä oppi
kirjaa on taas ruvettu myymään kaikkiin 
kansakouluihin siitä huolimatta, että siellä 
ennestään on ollut jo tarpeeksi ja ainakin 
yhtä hyvä oppikirja. Tällaisella alalla voi
daan säästää huomattavasti ja minä aina
kin toivon, että jos tämä laki nyt tulee hy
väksytyksi, kansakoulunopettajat ja myös
kin kouluhallitus ja kansakouluntarkastajat 
kiinnittävät huomiota säästämiseen, ettei 
tarpeettomasti vaihdella oppikirjoja, koska 
siihen ei ole mitään pakottavaa syytä. 

Minä siis toivon, että eduskunta hyväk
syisi tämän esillä olevan lakiesityksen ja 
yhdyn myöskin kannattamaan ed. Rantalan 
tekemää ehdotusta. 

Ed. Kesti: Herra puhemies! - Kun 
kansakoululapsille annettavia vapaita oppi
kirjoja ja koulutarpeita vastaan on niin 
paljon puhuttu, niin ei sovi jättää vertaile
matta sitä vastaavaan menettelyyn eräällä 
toisella pakollisella koulutusalalla. Valtio
taloudelle olisi varmaan varsin edullista 
vaatia, että ne asevelvolliset, joilla tai joi
den vanhemmilla siihen suinkin on varaa, 
ostaisivat itse ammuksensa. Varmaan voi
sivat monet asevelvollisista hankkia myös 
oman kiväärinsä puhumattakaan vaatetuk
sesta ja ruuasta. Mutta se, joka sellaista 
lakia ehdottaisi, leimattaisiin luonnollisesti 
suoralla kädellä hölmöksi, sillä vaikkapa 
sellaisesta omavaraistaloudesta asevelvollis
ten kesken olisikin valtiolle melkoinen 
säästö - varmaankin asevelvolliset itsekin 
koettaisivat säästellä itse kustantamiaan 
ammuksia y. m. välineitä - niin ilmenisi 
siitä myöskin niin paljon hankaluutta, että 
sellaisesta järjestelmästä ei voida puhua
kaan. :l\futta asevelvollisuuteen verraten 
on oppivelvollisuus yhtä ankara ellei anka
rampi rasitus. Asevelvollisuus suoritetaan 
noin vuodessa, mutta oppivelvollisuuden 
alaisuus kestää kuusi vuotta, monelle enem
mänkin ja ottaen eri velvollisuuksien suo
rittajien ikäero huomioon, on oppivelvolli
suuden suorittaminen kylläkin raskasta . 
Tämän huomioonottaen tunnustetaan alku-
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pera1sessä oppivelvollisuuden kustannus
laissa koululapsille oikeus saada ilmaiseksi 
ja omi:ksi kaikki tarvittavat oppikirjat ja 
koulutarpeet. ·Tämä oli oppivelvollisuus
lain laatijoille selviö ja sanotun lain perrn;
edellytyksiä, kuten sen täytyy olla yhä 
edelleenkin. 

Samaan aikaan kun oppivelvollisuuslaki 
säädettiin, siis vuoden '19'19' valtiopäivien 
aikana, lausuttiin eräässä sivistysvaliokun
nan mietinnössä n:ossa 1 sivulla 7 seuraa
vaa: , Taloudelliselta kannalta katsoen on 
luonnollista, että oppivälineiden maksutto
muus oppilaille ennemmin tai myöhemmin 
johtaa siihen, että joko valtio tai kunta itse 
kustantaa oppivälineet. '' Ja niinpä sivis
tysvaliokunta ehdotti eduskunnan sanot
tavaksi, että hallitus ryhtyisi toimiin itse 
kustantaakseen kansakouluoppikirjat ja 
ja:kaakseen ne maksutta kai:kille kansakou
luille. Eduskunta sitten todella tekikin 
sellaisen ehdotuksen hallitukselle, vaikka 
silloinen hallitus, joka oli virkamieshallitus 
ja jonka jäsenenä oli erään kansakoulu
oppikirjoja kustantavan yhtiön johtaja, ei 
ottanut eduskunnan päätöstä huomioon, 
vaan aivan samoin kuin tapahtui esilläole
valle eduskunnan päättämälle lainmuutok
selle, jätti sen vahvistamatta, joten har
hauttavasti valtion oppikirjamonopoliksi 
ristitty aloite sillä kertaa jäi toteutta
matta. Mutta aivan yhtä luonnollista kuin 
on se, että valtion kivääritehtaassa valmis
tetaan asevelvollisia varten kiväärit ja pat
ruunat ja niihin panokset, joita asevelvol
liset saavat ilmaiseksi käyttääkseen, yhtä 
luonnollista on valmistuttaa valtion omis
tamissa paperitehtaissa paperi kaiJBakoulu
kirjoja varten ja painattaa ne valtion 
omassa kirjapainossa ja jakaa kirjat ilmai
seksi ja omiksi, kuten alkuperäisessä laissa 
jo säädettiin. Ja kun tätä toimenpidettä 
ei ole toteutettu ennemmin, niin on se toteu
tettava myöhemmin, kuten vuoden 1919 
valtiopäivien sivistysvaliokunta jo ennusti. 

En kuitenkaan tällä kertaa eikä tässä yh
teydessä tahdo ehdottaa tehtäväksi halli
tukselle tätä tarkoittavaa toivomuspontta, 
vaikka se tämän asian yhteyteen tuntuisi 
sopivan (Ed. Lahdensuo: Joko peloittaa!), 
koska nykyinen hallitus tuntuu tykkäävän 
pahaa seUaisesta toivomuksesta, ja koska 
epäilen, ettei nykyinen hallitus kuitenkaan 
pystyisi tätä toteuttamaan tarkoituksen
mukaisella tavalla. Tyydyn siis nyt vain 

toteamaan ja lausumaan julki sen totea
muksen, että myöhemmin tulen esittämään 
ja ajamaan sellaista lakia, jonka mukaan 
valtio itse painatta:a ja kaikille kansakoulu
oppilaille ilmaiseksi jakaa tarpeelliset oppi
kirjat. 

Tämän vaatimuksemme perusteluita:kaan 
ei siis ole syytä tässä kosketella. Eräästä 
seikasta ei kuitenkaan sovi olla nyt jo mai
nitsematta, koska se on aivan ajankohtai
nen. Edellä mainitsemassani vanhassa si
vistysvaliokunnan mietinnössä kerrotaan 

· näet sivulla 3, että m. m. Amerikan Yhdys
valloissa on havaittu väärinkäytöksiä han
kittaessa kansakouluille oppikirjoja yksityi
siltä kustannusliikkeiltä ja että esim. J apa
nissa samoissa olosuhteissa paljastui sellai
nen väärinkäytös, että valtio puhdistaak
seen maan niistä vuonna 1903 eli jo tasan 
30 vuotta sitten otti oppikirjojen painatuk
sen ja jakelun omaan haltuunsa. 

Valitettavasti on meilläkin juuri tänä 
vuonna paljastunut asioita, joiden johdosta 
kouluhallitus on pyytänyt oikeuskanslerin 
toimenpiteitä m. m. ainakin 200 opettajaa 
vastaan. Ja paraillaan levittää erä:s toinen 
kustannusliike osakepapereitaan opettajis
ton keskuuteen ilmeisellä tarkoituksella 
saada kiedotuksi näitä omaa etua tavoit
televiin toimenpiteisiin tämänkin liikkeen 
kustantainain kansakouluoppikirjojen le
vittämiseksi. Alkaa siis olla korkea aika pe
lastaa maan kansakouluopettajisto kiusaa
jitten kynsistä ottamalla oppikirjojen val
mistuttaminen ja ilmaiseksi jakelu valtion 
välittömään hoitoon. Silloinkuin oppikir
jat saadaan ilmaiseksi, katoaa itsestään 
kaikki rahapeli ja keinottelu niiden avulla. 

Minä siis odotan ja toivon paljon parem
paa ja paljon täydellisempää järjestelyä 
kansakouluoppikirjojen ja opetusvälineiden 
hankinnan ja jakelun alalla kuin mitä ed. 
Leppäiän ehdotuksen mukainen eduskunnan 
hyväksymä lainmuutos sisältää. Mutta sitä 
parempaa odottaessani tulen antamaan 
ääneni kyseessäolevan 'lain puolesta, joten 
yhdyn valtiovarainvaliokunnan mietintöön 
lii tettyyn vastala useeseen. 

Ed. L e i w o: Herra puhemies ! Sekä ke
vättalvella 19•32 että nyt tässä eduskun
nassa olen joutunut valtiovarainrvaliokun
nan jaostossa ja valiokunnassa käsittele-
mään tätä samaa ed. Leppäiän aloitetta. 
Olen kummallrukin kerraUa asettunut sitä 
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vastustamaan .ensiksikin sentähden, että pi
dän aivan oikeudenmukaisena sen, että sel
laiset vanhemmat, joilla siihen on kykyä 
ja mahdollisuutta, itse hankkivat lapsillensa 
oppikirjat. Mikään oppivelvollisuus, oppi
pakko ja koulunkäyntipakko eivät voi vel
voittaa yhteiskuntaa näitä sellaisille anta
maan, jotka itse pystyvät n€ hankkimaan. 
Velvoittaaharr laki meitä monessa asiassa 
paljoon sellaiseen, joka vaatii kustannuk
sia, silti noita kustannuksia meille korvaa
matta. 

'Toinen syy, minkä vuoksi aikoinaan tätä 
vastustin, oli se, että kokemus oli liian 
pieni tämän lain toteuttamisessa. Nyttem
min on kokemusta vähitellen ruvettu saa
maan, on luotu useilla paikoi'lla järjestelmä, 
jonka mukaan varatitomille oppilaille oppi
kirjat jaetaan. Ja päinvastoin ikuin jotkut 
edelliset puhujat ovat maininneet, minulla 
on omasta kohdastani siitä koulusta, jonka 
johtokuntaan olen kuulunut, ja moniaalta 
muualtakin sellaisia tietoja, että järjes
telmä onnistuu a~ka hyvin, kunhan se vain 
käytännöllisesti järjestetään. 

Tätä vuonna 1931 annettua lakia on vas
tustettu monilla sekä käytännöllisillä että 
periaatteellisilla syillä. Täälläkin on jo 
väitetty, että se monessa tapauksessa siir
tää ne kustannukset, joita valtio aikaisem
min~ kantoi, nyt kuntien niskoille. Minä 
en tiedä ainoatakaan tapausta, missä se 
välttämättömyydellä niin tekisi. :Sillä min
kään kunnan ei ole pakko antaa vapaita 
oppikirjoja niille, jotka voivat ne itsekin 
hankkia. :Se on monessa kunnassa ollut 
epäilemättä ennenaikaista turhaa hätään
tymistä ja jonkinlaisten häiriöiden ja epä
selvyyden pelkoa. 

Ei myöskään tällä lailla, vuoden '1•9811 
lailla, tuoteta minkäänlaista lisäkustannusta 
tai haittaa tai vahinkoa maan varattomalle 
väestölle. .Sillä sikäli kuin minä tiedän, 
niin yleensä johtokunnat verrattain väljästi 
tuota käsittelevät ja vapautusta myönne
tään sellaisissa tapauksissa, missä vähänkin 
katsotaan siihen aihetta olevan. Asian 
käsittelyssä valiokunnassa ja jaostossa on 
vedottu siihen, että maassamme on seutuja, 
joissa ei ole varakkaita ja köyhiä, vaan 
joissa kaikki ovat jotenkin köyhiä. Jos on 
S€llaisia seutuja, joissa kaikki koululapset 
ovat köyhien vanhempien lapsia, niin sil
loinhan nykyisinkin voimassa dlevan lain 
mukaan näille annetaan oppikirjat kaikille 

vapaasti, mikään ei sitä estä. Minulle on 
kerrottu sellaisistakin kouluista, JOISsa 
37 :stä oppilaasta vain 3 itse kustantaa it
sellensä oppikirjat ja muut kouluvälineet. 
Tällaisia saattaa olla ja on aivan oikein, 
että varattomat vapautetaan. Mutta min
kätähden sitten pakotettaisiin niillä seu
duilla, missä on varallisuutta siksi paljon, 
että kyetään lapsille oppikirjat antamaan, 
vapaita oppikirjoja vastaanottamaan? 

On myöskin monta kertaa tämän ·asian 
käsittelyssä sanottu sitä, että on säälimä
töntä, on sopimatonta ennen aikojaan ru
veta jakamaan jo lapsia rikkaihin ja köy
hiin. Se jakohan nyt joka tapauksessa on 
olemassa ja se huomaantuu joka tapauk
sessa tavalla tai toisella. Sillä eivät kaikki 
varallisuussuhteittensa vuoksi voi pu:keutua 
samalla tavoin j. n. e. Ja sitäpaitsi täl
lainen jako jää joka tapauksessa olemaan 
kouluissakin, sillä niissähän jaetaan myös
kin sekä vaatetusapua varattomille, että 
myös ruoka-avustusta varattomille. 

Täällä on myöskin puhuttu niistä hai
toista, joita tämä vapaiden oppikirjain an
tamiskielto muka olisi tuonut mukanansa 
opetustyöhön. Ehkäpä siitä on haittoja 
tullut, ehkä ei opetusvälineitä ole kylliksi 
ajoissa hankittu. Mutta vika on silloin 
johtokunnissa ja opettajissa. Sillä onhan 
tilaisuus järjestää niin, että ne kyllä ajoissa 
saadaan yhtä hyvin silloin, kun ne anne
taan vapaasti taikka maksusta. On myös
kin liiallista yleistämistä, kun täällä vedo
taan siihen asiantuntijana jaostossa esiin
tyneen henkilön lausuntoon että on tavattu 
sellainenkin oppikirja, jossa sanotaan, että 
Suomi on Venäjän keisar~kunnan osa. Sel
lainen on ehkä vain yhden tapauksen ylei
seksi tekemistä, joka ei muuta todista kuin 
sitä, että opettaja ei oikein valvo asioita 
eikä tarkastaja huolehdi siitä, että opettaja 
asiat hyvin hoitaa. 

Minusta tuntuisi erinomaisen arvelutta
valta lähteä nyt tätä voimassa olevaa lakia 
kumoamaan ja hyväksymään vahvistamatta 
jätettyä uutta lakia sen vuoksi, että me 
olemme tämän nyt voimassa olevan lain 
kautta saaneet tuoduksi kansakoulujen hal
lintoon ympäri maata erittäin voimakkaana 
juuri opetusvälineisiin nähden säästäväi
syysnäkökohdan. Kunnat ovat oppineet 
säästämään ja myöskin lasten vanlhemmat 
ovat oppineet säästämään, vieläpä itse lap
setkin oppivat säästämään. Jos nyt näin 
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yhtäkkiä tästä järjestelmästä luovuttaisiin, 
merkitsisi se moniaalla melkeinpä sitä, että 
nyt annetaan lupa taas ryhtyä hupakäti
semmin ja tuhlaavammin opetusvälineitä 
,käyttelemään. 

Tahtomatta keskustelua pitemmälle jat
kaa ilmoitan kannattavani valtiovarain
valiokunnan mietintöä. 

Ed. L a s t u: Herra puhemies! Esillä
oleva kysymys lienee suurelle osalle edus
kuntaa erittäin moneen kertaan pohdittu 
ja selitetty, mutta koska eduskunnassa on 
uusiakin tulokkaita, uusiakin jäseniä, jotka 
eivät ole tä.män asian selvittelyssä olleet en
nen mukana, niin lienee paikallaan muuta
miin kohtiin tässä kajota ammattimieherrkin, 
joka 30 vuotta on joutunut asian kanssa 
hyvin läheisesti tekemisiin sekä pienissä 
kouluissa että suurissa, maalla ja esikau
pungissa. 

Periaatteellinen kysymys tässä nyt ei 
suinkaan ole se, kuin täällä on tahdottu 
väittää, että tässä olisi säästäminen se kan
nustin, jota eräs puoli tässä eduskunnassa 
ajaa, vaan siinä lienee muitakin asioita. 

Erityisesti eräät ryhmät vastustavat 
tätä kysymystä juuri muista syistä. Mutta 
kun ottaa huomioon, että eduskunnassa on 
viime aikoina käsitelty eräitä kysymyksiä, 
joissa hyvin pontevasti on puhuttu maa
laisväestön puolesta - tarkoitan lakiesi
tyksiä, joissa on otettu ajaakseen juuri sor
tuvan, pulaan joutuneen vähäväkisen maan
viljelijäväestön asemaa, niin on ihmeteiJ.
tävä, että siltäkin taholta, jotka pula
asioita ajavat, on ilmaantunut tässä kysy
mykst>,ssä vastustusta. ;Sillä sellainen pien
viljelijä, joka 'on ollut taloudellisessa ah
dinkotilassa ja pulassa, ehkä menettänyt 
vararikossa jo omaisuutensa ja on elämän 
ja kuoleman välillä hoippunut, eikö heidän 
lapsilleen, eh'kä 3-4 lasta käy koulussa, 
eikö näille juuri olisi tarpeen saada ilmai
set koulutarpeet, sillä he voivat olla sellai
sessa asemassa vielä, että johtokunta ja 
muut kouluviranomaiset eivät katso heitä 
siksi varattomiksi, että ilman muuta he 
tästä oikeudesta pääsisivät osallisiksi. Tääl
lähän on nimittäin jo sanottu useaankin 
kertaan, että tämän asian ratkaiseminen 
on perin vaikeata, kuka on varallinen ja 
kuka on varaton. Tässä on esimerkkejä 
siitä, että toisessa pitäjässä arvostellaan 
avustus 80:kin prosenttia silloin kun ikäsi-

tellään esim. vapaita koulutarpeita ja kir
joja, mutta myöskin kenkä-, vaatetusavus
tusta ja myöskin vapaata ruokaa. Toi
saalla mennään 60 % :iin ja toisella puo
lella Suomea jopa toisessa koulupiirissäkin 
mennään aivan päinvastoin 30:een joskus 
20:eenkin prosenttiin. Vieläpä kunnan eri 
kouluissa menetellään aivan eri tavalla. 
Toisessa koulussa otetaan perustalksi fiO, 
toisessa 30 %- Vieläpä eri johtokunna~kin 
samassa koulussa arvostelevat eri tavalla. 
Ajatellaan, että tässä johtokunta on teh
nyt tänä vuonna eräänlaisen päätöksen, 
pannut prosentiksi 60, tulee johtokunnan 
muutos, pari jäsentä vain muuttuu johto
kunnassa, niin otetaan perustaksi 30 % 
seuraavana vuonna. Viciäpä samalla luo
kalla tai samassa koulussa on 4----5-6 opet
tajaa - opettajain varaan täytyy suureksi 
osa!ksi tässä rakentaa - millä tavalla arvos
tellaan vanhempien varallisuus, koska usein 
opettajat parhaiten tämän asian tuntevat~ 
Toiset opettajat ludkissaan ottavat eri pro
senttilukuja käytäntöön. Tämä käytännöl
linen ratkaisu tässä juuri alunperirukin on 
kannustanut siirtymään toiseen parempaan 
järjestelmään. Noin 20 vuotta sitten, kun 
tämä asia astui esille, olin jo tilaisuudessa 
Savon ja Karjalan rajoilla n. s. vanhoissa 
kunnankokouksissa tämän asian saamaan 
lävitse maalaisliittolaisten avustuksella', ja 
ikävä kyllä, että he kuitenkin parin vuo
den päästä tästä taantuivat ja tekivät siinä 
kunnassa jo toisen päätöksen. Tämän 20 
vuoden aikana on eri puolilla maata tais
teltu tästä vaihtelevalla onnella ja se näkyy 
juuri nyt m. m. eduskuntatyössä!kin ja 
eduskunnan pöytäkirjoissa. 

Jos käytännöllinen järjestely tässä suh
teessa yksin olisi vaikea, vielä sen ymmär
täisi, mutta kun ajatellaan juuri sitä puolta, 
millä tavalla nämä kirjat ja koulutarpeet 
sitten toimitetaan oppilaille. Nyt on otet
tava huomioon, että maalaiskunnissa ei ole 
kirjakauppoja, ei niitä ole kaikissa taaja
väkisissä yhdyskunnisswkaan. Niiden va
raan ei voi koulutarpeiden ja kirjojen jakoa 
laittaa. Sentähden onkin tullut tavaksi, 
että suurilta liikkeiltä nämä tarpeet tila
taan. Johtajaopettajan on se tilaus teh
tävä, mutta vai'kea on kesäkuussa esim. 
sanoa, paljonko tarvitaan kirjoja tulevana 
vuonna, varsinkin koulussa, jossa oppilas
luku saattaa viikottain vaihtua suuressa 
määrässä, vieläpä lukukausittain useampi 
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kynunen vaihtuu luo'lmlla. Silloin täytyy 
tehdä urakalla suuri tilaus ja pitää huolta 
csiitä, että joka tapauksessa riittää. Silloin 
ei voi säästäväisyyttä ainakaan tarkalleen 
noudattaa, jos mieli saada työ alkuun ja 
rauhallisesti jatkumaan säännöllisesti koko 
vuoden. Sittenkuin nämä kirjat tulevat 
kouluun, täytyy sopia siitä, ku:ka ne jaikaa, 
opettaja ilman muuta ei ole velvollinen 
ryhtymään kirja:kauppiaaksi. Johtokunnan 
täytyy valita siihen muu henkilö, jos opet
taja kieltäytyy siitä. .Silloin on annettava 
kirjat oppilaille syksyllä, koulutarpeet pit
kin vuotta, välitunnilla kyniä, toisitie kumi, 
ja kirjakauppias on velvollinen säännölli
. sesti tuon työnsä suorittamaan vieläpä tun
nillakin usein, jos opettajat eivät kerran 
voi muuten ottaa tätä asiaa omaan hoi
toonsa. .Silloin se luonnollisesti käy pa
remmin. Ja sittenkuin taas annetaan kir
jat ja koulutarpeet niille, joiden puolesta 
kunta nämä maksaa, niin sitten tulee kol
mas luokka - tai ensimmäiseksi voisimme 
sanoa - varwkkaat, joilta varmasti saa 
kaikki maksut, mutta tähän väliin jää eräs 
.alue, jolta voi saada noita maksuja, mutta 
usein niiltä ei saakaan. Silloin opettaja 
joutuu tilittämään joka tapauksessa nuo 
maksut säännöllisesti sinne, mistä kirjat on 
tilattu, mutta saako hän niitä rahoja. Ei 
puutu esimerkkejä, että opettajan on täy
tynyt oikeustietä hakea 3 markkaa, ,6 mark
kaa, nimittäin vanhaa rahaa, nykyjään tie
tysti 30, 40, 50 markkaa, ja tällainen, jos 
mikään herättää koulun ga vanhempien 
·välille huonoa henkeä, ja sitä joka tapauk
sessa olisi vältettävä. Tämäntapaiset käy
tännölliset syyt, jotka tulevat eteen elä
mässä, ovat olleet niin painavia, että kaikki, 
jotka johtokunnissa ja kunnallisissa toimissa 
ja varsinkin opettajina ovat tulleet asian 
kanssa tekemisiin, ovat me}kein yksimieli
cSesti sillä kannalla, että järjestelmän muu
tos tässä vain auttaa, ja täytyy siis valit
taa, että tässä suhteessa on ollut olotila, jol
loin on oltu taantumuksen sylissä. 

Täällä ed. Leiwo jo lausui muuta
mia väitteitä, joihinka olisi tietysti yksityis
kohtaisemminkin kajottava, mutta eduskun
nassa arvoisat jäsenet kai ovat ottaneet 
näissä jo oman kantansa ja lopuksi toivoi
·sinkin, että varsinkin oikeistossa, jossa pien
viljelijäin ja pulaan joutuneiden kansalais
ten etua erikoisesti ajetaan, otettaisiin myös
kin tämä asia käsiteltäväksi, kun tästä äänes-

tys tulee, ja pyydän siis kannattaa myöskin 
ed. ,Rantalan vastalausetta. 

[P u h e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään nyt; sitä jatketaan tänään 
kello 1'9. 

!Edus:kunn&n istunto keskeytetään kello 
1'6,50. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 119' • 

'Puhemies: Jatketaan 3)1 asian käsit
telyä. 

Keskustelu jatkuu: 

·Ed. Malkamäki: Olen tosin itse sel
laisesta kunnasta, jossa kustannetaan il
maiset oppikirjat ja muut koulutarpeet 
niillekin kansll!koulun opp~laille, joita ei 
pidetä varattomina, joten en opettajana 
ole joutunut kärsimään siitä sekaannuk
sesta ja niistä työn haitoista, jotka ny
kyään vallitsevat monissa kansakouluissa. 
Mutta mielestäni tässä asiassa omakoh
taista kdkemusta omaavien opettajien lau
suntoihin olisi vakavaa huomiota kiinni
tettävä. Ja he ovat moneen kertaan selit
täneet, miten nykyinen tilanne on omiaan 
hidastuttamaan ja vaikeuttamaan koulu
työtä. Muutamat oppilaat eivät millään 
tahdo saada koulutarpeita kotoaan juuri 
varojen puutteen vuoksi. He saattavat 
olla pitkiäkin aikoja ilman tarpeellisia vä
lineitä, tai välineet ovat hyvin kirjavia ja 
kehnoja laadultaan. Muun muassa eili
sessä ,Helsingin Sanomissa'' oli julkaistu 
Pohj·anmaan opettajien käsitys tästä 
asiasta. Siinä sanotaan: ,Kansakoulunopet
tajat Pohjanmaalla ovat poikkeU!ksetta sitä 
mieltä, että ellei tarpeita jaeta maksutta 
kaikille kansakoulun oppilai1le, kärsii kan
sakoulutyö siitä.'' 

Lisäksi eri kunnissa, vieläpä saman kun
nan eri koulupiireissäkin, voidaan myös 
v·arallisuussuhteet arvostella aivan eri ta
voin. Siten toisin paikoin köyhätkin van~ 
hemmat, jotka jossakin muualla eivät tar
vitsisi lapsilleen koulutarpeita ja oppikir-

45 
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joja kustantaa, ovat pakotetut itse lastensa 
koulumenot suorittamaan. Kioulujen joh
tokuntien asema on myösikin hyvin tukala 
lajitellessa vanhempia maksaviin ja ei
maksaviin. Välttyäkseen näistä ikävistä 
puolista monet !kunnat ovatkin katsoneet 
paremmaksi ma.tksaa rikkaittenkin lasten 
koulutarpeet, s. o. antaa ne kaikille ilmai
seksi. Mutta kuntienkin varallisuus saat
taa vähentyä ja myötämielisyys kylmetä, 
ja niin välhite1len voidaan joutua ympäri 
maan nykyiseen sekavaan tilanteeseen, 
joka muutamin paikoin vallitsee. Sitä 
paitsi mielestäni nykyään juuri huonoim
massa asemassa olevien kuntien, jotka ei
vät kJkene lapsille ilmaisia koulutarpeita 
jakamaan, niiden kuntien jo ilmankin ras
kaasti rasitettuja vanhempia nykyinen olo
tila pahimmin painaa. Vieläpä he joutu
vat suorittamaan vähittruin ostaessaan kou
lutarpeista paljon korkeammat maksutkin 
kuin kunta, joka on tukkuostaja. 

Tämän asian yhteydessä on myös paljon 
puhuttu tuhlauksesta. Se ei kuitenkaan 
voine tulla perin suureksi, vaikka valtio 
osallistuisikin ilmaisiin koulutarpeisiin, jos 
kussakin kunnassa valvotaan ja annetaan 
tarkat määräykset koulutarpeiden jaosta. 
Ainakin siinä kunnassa, jonka o:Loja tar
kemmin tunnen, on tuhlaus saatu r.ajoit
tumaan jotentkin vähiin opettajiin vetoa
malla, vaikka kyllä myönnän, että tässä 
tapauksessa koulutarpeita jakavat henki
löt, siis opettajat, merkitsevät jonkin ver
ran puoleen ta~kka toiseen. 

Joka tapauksessa olen kuitentkin tullut 
siihen tulokseen, olen siis sitä mieltä, että 
kansakoulun oppilaille olisi annettava il
maiset koulutarpeet ja oppikirjat, ik:oska 
valtio velvoittaa lapset kouluun Jähettä
maan. Ed. Kesti puhui täällä aivan oi
kein lasten asevelvollisuudesta. Kun siis 
lapset suorittavat tätä asevelvoHisuuttaan, 
niin heitä olisi kohdeltava edes vähän 
sinne päin kuin muita asevelvollisia. Jos 
vanhemmat, tai kun vanhemmat siis ruok
kivat ja vaatettavat lapset, niin olisi oi
keus ja kohtuus, että valtio antaisi heille 
edes työaseet tai toisin sanoen avustaisi 
niiden saannissa. 

Kannatan siis vahvistamatta jätetyn laki
ehdotuksen hyväksymistä sellaisenaan ja 
toivon, että eduskunnan enemmistö yhtyy 
myös valtiovarainvaliokunnan mietintöön 
liitettyyn vastalauseeseen. 

.Ed. A a r n i o k o s k i : Herra puhemies [. 
Kun tämä kansakoululaitoksen kustannuk
sista annettu lainmuutos, mikä nyt on 
uudelleen käsiteltävänä, tuli kansan kes
kuudessa tunnetuksi, hyväksyttiin se var
sinkin maaseudulla melkein yksimielisesti .. 
Ne harvat vastustajat, joita löytyi, perus
telivat vastustavaa kantaansa ainoastaan 
sillä, että on tarpeetonta juuri voimaan 
saatettua lakia uudelleen muuttaa. Mutta 
se toivova usko, mikä suurimmalla osalla 
kansaamme oli tämän lain voimaan astu
miseen nähden, sai ankaran iskun, kun ei 
eduskunnan jo hyväksymä laki saanutkaan 
virallista vahvistusta. Kun vertaa vuoden 
19:32 valtiovarainvaliokunnan mietintöä. 
n :oa 21 nyt valtiovarainvaliokunnan hyl
käävään mietintöön, niin ihmetellen jou
tuu kysymään, mistä se kylmä!kiskoisuusc 
johtui, että nyt on katsottu olevan syytä 
poiketa pois entisen valtiovarainvaiiokun
nan kuin myös sivistysvaliokunnan otta
malta linjalta. Eihän yleinen pulakausi 
ole enää niin raskaasti painamassa kuin 
aikaisemmin, ja kaikki talouselämää kos
kevat merkit alkavat vähitellen viitata sii
hen, että taloudellisissa kysymybissä teh
dään nousua ylöspäin. Ken on, arvoisat 
edustajat, joutunut käytännössä toimeen
panemaan sitä n. s. kastijakoa, mikä ny
kyjään voimassa olevan kansakoululaitok
sen kustannuslain 1:8 § :n mukaan on joh
tokuntien tehtävä oppikirjain ja muiden 
koulutarpeiden jakamista varten, niin var
maan on huomannut, että tehtävä ei ole 
niinkään helppo kuin sen on luullut, jos 
ei suorastaan oteta sellaista kantaa, että. 
maximiraja nousee oppilasmäärään näh
den kohtuuttoman korkeaksi. Ikävä kyllä 
on todeta että tämäkin laki mikä nyky
jään on voimassa kansakoululaitoksen kus
tannuksista, on ·johdattanut aivan rehelli
set kansalaiset palvelemaan tieten tai 
tietämättään epärehellisyyttä, sillä on ai
van varma, että kun valtio ottaa osaa va
rattomien kansakoululasten oppikirjoihin 
ja muihin koulutarpeisiin, on epävakaisessa 
taloudellisessa asemassa olevat kunnat jou
tuneet hyvin kiusalliseen tilanteeseen to
detessaan kansakoulujen johtokuntien hy
vä:ksJ>1ffiän varattomien oppilaiden maximi
rajan, ja yksinkertaisesti siitä syystä, että 
se tietää tuloa valtiolta kunnille. Että tu(} 
rajaviivan veto lapsen ja lapsen välillä 
vanhempien varalJ.isuuden perusteella on 
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tosiaan vaikea ja arkaluontoinen tehtävä, 
johtuu siitä, ettei ole olemassa mitään 
käytännössä olevaa jakoperustetta, mitä 
voitaisiin sovitella yleiseksi jakotavwksi. 
Onhan ihmisten todelliset varallisuussuh
teet toiselle hyvin hämärät, ja ovat näin
ollen monien kans&koulujen johtokunnat 
tehneet vääriä päätelmiä koulupiiriläisten 
varallisuudesta, ja ne tuhannet lwsten van
hemmat, jotka rajaviivan vedossa ovat 
joutuneet varakkaiden puolelle, vaikka 
yhtä hyvä syy olisi heillä ollut jäädä va
rattomiin, ne vanhemmat huokaavat talou
dellisen taakan alla, ja kun on kysymyk
sessä useamman ·lapsen eri luokilla koulut
taminen, painaa tuo kansakoulun johto
kunnan asiantuntemattomuudesta ottama 
kanta aivan ylivoimaisesti rajan yläpuo
lelle asetettuja lwsten varrhempia. Jos kou
lutyön käytännöllisen menestymisen kan
nalta arvioi tuota wsiaa, niin siltäkin kan
nalta on nyt esillä oleva laki hyväksyt
tävä. Oppikirjojen ja koulutarpeitten yh
täläisyys, siisteys ja niitten käytössä täs
mällisyys sekä hankinnassa y;hteisostojen 
kautta suurempi kannattavaisuus ovat te
kijöitä, joita ei saa sivuuttaa tätä asiaa 
tällä kertaa lukkoon lyötäessä. Juuri 
edellä mainitut seikat ovat jo kymme
nissä ja voidaanpa sanoa sadoissa hyvin 
raskaasti kuormitetuissa kunnissa omak
sutut ja toimittu nykyisen voimassa ole
van kansakoululaitoksen kustannuslain pe
riaatteita vastaan toimittamalla kunnan 
kustannuksella kaikille kansakoulun oppi
laille oppikirjat ja muut koulutarpeet. 
Tämänlainen lain täytäntöönpanijain ot
tama kanta niin henkiseltä !kuin taloudelli
selta kannaltakin on otettava huomioon ja 
on valtiovallan täydellisesti käytävä nyt 
tukemaan kansakoulun työn menestystä 
viitoitt3!malla valoisaksi se tie, jotta lapset 
.tuntevat jokapäiväisessä koulutyössä ole
vansa vain yhdenvertaisia lapsia eivätkä va
rakkaitten ja varattomien lapsia, joka jo on 
puolueopin lapsen sielunelämään istutta
mista. Sen tähden onkin suotavaa, että nyt 
hyväksyttäisiin vuonna 1932 valtiopäivillä 
jo hyväksytty, mutta vahvistamatta jätetty 
laki, kansakoulun kustannuksista annettu 
lainmuutos. 

rEd. P a k s u j a '1 k a: Sen jälkeen, mitä 
täällä on· tänään tästä esillä olevasta laki
ehdotuksesta sanottu, ei minulla ole sii-

hen mitään lisättävää, vaan yhdyn kan
nattamaan valtiovarainvaliokunnan mie
tintöön liittyvää vastalausetta. 

Ed. B r a n d e r: Herra puhemies! Olen 
pitkään ollut il!maisten kirjojeru ant3imisen 
puolella. Monasti kunnanv:aJtuustossa olen 
saanut prunna kaiken puhetaitoni liikkeelle 
ja sittenkin nipin näipin saanut tämän 
lävitse. Ukot eivät tahdo tätä tunnustaa 
oikeaksi. Sanovat: Sittenhän me olla&n 
niinkuin Venäjällä,. ettei tarvitse mi.tään 
muuta, kuin että .lapsi vain sy:ntyy, ja val
tio pitää kaikesta muusta huolen. Toiselta 
.puolen ovat ukot lopulta ymmärtäneet, että 
ei tässä mitään ihan ilmaäsia kirjoja ann€ta. 
ainakaan varakkaammille,1 jota he ellJSiksi 
pclkäsivät, sillä varakkaat kui•tenkin kun
uran kuitit lunastavat. 

Mutta pitkän ajan kuluessa seurattuani 
ilmaisten; kirjojen käsittelyä on minussa 
kehittynyt toin@ näkökulma. Hyvin har
taasti käyn koulul1ani huomioita tekemässä, 
missä oJien pitkääJn ollut puheenjohtrujana. 
Koululla kuuliru erään meidän talonpoi
kamme lauseen: ,.,.lapsen kasvatus se taitaa 
kannattaa paremmin kuin: puun kasv.atus, 
vaikka .toiset pitävät sitä kaikkein tärkeim
pänä". Olen huomru:nnut,, että ilmainen 
kirja ei ole suurenJkaran arvoinen. Jos siitä 
olisi vähänkiru maksettu, niin kirjaa. ko.hdel
taisiin hcllemmin jru se kestäisi pitemmän 
.aikaa.,, kuin ed. Leppällä mainitsi. Kirjat 
kai kestävätkin pitempään jru sisarsarjassa 
sisa:rukset voivat käyttää samaa kirjaa. En 
tarkoita, että kirjoja; käytettäisiin niin pit
kän aikaa kuin minun kouluaikanani. Esim. 
ranskankielen oppikirja oli painettu - se 
oli Sw3ihnin kirjoittama - 1834, muistaak
seni, ja minä luin sitä 1890-1uvulla ja äitinri 
oli lukenut sitä sama;a; kirja~V., Täällä on 
minulla ollut eduskunnassakin aamulukemi
sena eräs koulukirja ja se on vielä tämän
näköinen (näyttää kirjaa), kun se on mak
settu kirja, ja siitä kouluajasta on 40 vuotta. 
Pyytäisin lukea täältä neljä riviä, sillä olen 
huomannut,. että näissä vruruhoissru kirjoissa 
on useirru asiat paljon paremmin sanottu 
kuin uusissa. Täällä sanotarun: ,,,Rebus 
angustis wimosus atque Fortis adpa.re;; 
sapienter idem Contrahes vento nlimium 
secundo Turgidi31 velru" (Ed. Komu: Mitä 
se on 8Uomeksi?). No, minä srunon: Silloin 
kun asiat ovat aht:aa1la ~ eli siis pula
aikana - osoittruudu sisukkaaksi jru roh~ 
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kea:ksi; myötätuulessa vedä kokoon. tuulen 
liiaksi pullistamat purjeet. Ja sitä meidän 
olisi tehtävä. Sisua pitää oJila, mutta sääs
täväisyyttä pitää olla myöskin. Tämä on 
kaikkein tärfueintä täJssä koulukirja,-asiassa. 
Ellemme lapsi'llemme opeta jo pieillJestä, että 
täytyy säästää myöskin (Ed. Kalliokoski: 
Myötätuulessa!) :koulukirjoissa,, niin ne 
oppivat ilmaisia kirjoja viskomaan pahasti 
ja silloin saamme heti •tuon tuhla:av;aisuuden 
liikkeelle. Se on se oppi joka siinä maksaa 
ene:mmärn kuin kirjat, sillä köyhille ne anne
taan kuitenkin ilmaiseksi. Maks.avatko 
kaillJSalaiset ne suoraan itse ostaen tai valtion 
kuitissa, .se on herttaisen sama asia,. mutta 
tuo pieni opetus, säästää kirjoja:, on suuri 
opetus, ehkä mon•ta kertaa yhtä suuri kuin 
heikon opettajan koko muu opetus. 

Minä oleru nähnyt paljon kirjoja ja kou
lutarpeita vää:rinkäytettävän, jos opettaja 
ei ole keskitasoa korkeammalla - hyv;ät 
opettajat sitä eivät salli. Käytäntö kyllä 
tuJiee asettamaan kirjat kylliksi huokeiksi, 
vaikkrupa niitä myytäisiinkim Tässä voisi 
tulla yksi! pa.r.annus, että uusien kirjojen 
käytäntöönottoraivo hiukan supistuisi. Sillä 
minä olen nähnyt monta hyvää, klas
sillisen hyvää kirjaa, hy1ättävän ja jonkun 
'PUo1ivillaisen tekijä.ru tekeleet otettavan 
uusiksi! koulukirjoiksi. Minulla on esim. 
tämä Xenophonin Anaiba:sis-kirja, joka; on 
kirjoitettu yli 2,000 vuotta 1sitten, ja se on 
meidän kadettikoulussamme vie]lä kurssikir
jana. Pidän suurena vahinkona, ettei se ole 
meidän suojeluskunnissa kurssikirjaillJa ja 
siitä saisi myöskin osia kansakouluun. :Se 
on sittenkin parhaita; kirjoj,IJJ mitä löytyy. 
Kaikki tämä vanha, hyvä, kun jokin tekee 
uuden, se unohdetaan ja :se hukataan kirjo
jen tulvaan. Meillä Suomessa ollaan siinä 
hyvässä asemassa,. ettemme me tarvitse pe
lätä liika~JJ valtiososialismiru, me kykenemme 
paremmin kuin missääJn muussa va1ta!lmn~ 
nassa hoitrumaan yksityisyritteliäisyyden 
varassa asioita. Pitäkäämme vara pienissä 
asioissa, ettei käy kuin suurelle Amerikalle. 
Minua ihmetytti, kun presidentti Roose
v-eltin täytyi käydä samoihin temppuihin 
kuin Venäjän hallituksenkin: ruveta perus
tamaan valtion elintarvekauppoja. Suo
messa se tuskin enää •tulisi tarpeelliseksi, me 
olemme jo niin paljon sivistyneitä, että 
yksityinen yritteliäisyys, johon on luettava 
osuustoiminta yksityisten harjoittamanru, se 
on niin kehittynyt Suomessa,. ettemme kos-

kaan tarvitse .tätä kehuttua Amerikan mal
lia. Me olemme Amerikasta ainakin yhden 
sukupolven edellä ja enoomnänkin. Minua 
aina harmittaa, kun kuulen jonkun Ameri
kassa käyneen miehen sanova.n,, että meidän 
pitäisi ottaa sieltä oppia ja ·kuitenkin ,ame
I·ikkalaiset saisivat vielä moneksi vuodeksi 
tulla meille oppiin, niin siellä ei olisi sel
laista .pulaa. Mutta; oppikirjoissa meillä 
juuri on semmoinen kiire, ensiru tehdä pal
jon uusia oppikirjoja, sitten kiireellä viedä 
lapsia liian nuorooa kouluun, sitten kiireellä 
saada ne yliöppilaiksi, kiireellä saada pro
fessoreiksi ja lopuksi huomataan, että pro
fessorilta on jäänyt se tärkein työ teke
mättä, korvantaukset ovlllt jääneet kuiva
matta (Eduskunnassa naurua). Sentähden 
tiilmä ei ole niinkään pieni asia kuin se 
näyttää. Meidän täytyy säästäväisyyttä 
harjoittaa, sillä ellemme pennistä aloita, 
emme myöskään markkaa näe. Silloin kun 
meillä oli vuoden 19•18 sota, oli minulla 
'paljon perunoita, niin kuitenkin annoin 
määräyksen armeijassa ja kotona, että 
kajikki perunat on syötävä kuorineen (Edus
kunnassa hilpeyttä) ja minä söin ne, koko 
sot~ajan kuorineen sentakia, ·että säästä~ 
väisyys vaati tätä ja myös sentakia, ettei 
ruvettaisi hulluttelemaan ja kiskomaan pe
·täjästä kuoria ja menemään johonkin muu
hun hullutteluun. Tämä on sitä samaa 
säästäväisyyttä, mitä tässäkin koulukirja• 
asiassa tarvitaailll. 

Ed. Kesti otti hyvin huonon vertauksen 
kivääristä. ' tSe ei sovi tässä asiassa ollen
kaan esimerkiksi. Se on Juuri meidän köy
hyyttä, että meidä:n täytyy niin paljon 
patruunoita käyttää, jotka ammutaan huo
nosti. Meid:än täytyisi tähdätä tarkemmin 
eikä saisi antaa nii~ paljon ilmaisia 'Patruu
nia.. Meidän olisi otettava oppia buurei1ta, 
jotka vastustivat suurta maailmanmahtia 
yksinään. Ei siellä saanut liikoja patruu
nia. Ellei buurinuorukainen tuonut yhitä 
monta otusta, kuin sai ammustw mukaansa, 
niin poika sai selkäänsä. 

Puhe m i ,e s (koputtaa): Pyydän pu
hujaa pysymään ,asirussa. 

Puhuja;: No niin! Minä teen uuden 
vertauksen. Paremmin sopiSI tähän se 
peite, jonka hörmöläiset huoma,sivat liian 
lyhyeksi. Kun varpaita kylmi, niin ne. leik~ 
kasivat yläosasta ja ompelivat sen varp.ait-
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ten koh~le,, ,j~~l?.in peite jäi Y:läJosast~ ~i.3lll 1 
lyhyeksi. Ja t;ata tkoosaa, ·ellei se opi såås
tämäiän, niin sitä aina kylmää nämä vaJ,tion 
verot. 

Ed. Riipinen: Tältä pi,tkä:ä keskus
teJua, vaikkapa se nyt sai tuonlkin:laisen 
ik~~rteen ~in .äsken,, ei saisi jatka:a, mutta 
mma en vo1 vawten sivuuttaa huomautusta, 
joka täählä on tehty. 'Täällähän on sanottu, 
että ne,. jotka tekevät ail:oitteita maatalous
pulasta, maatalouspulan lieventämiseksi, ne 
ovat nyt velvollisia äänestämään vapaita 
oppikirjoja kai1kille kam.sa:koululapsi1le. Minä 
en oilenkaan käsitä,. mitä tekemistä näiUä 
asioilla on toistensa rkanssa. Ja jos niillä 
jotakin tekemistä on, niiin 'se on juuri ;päin
vastaista kuin mitä ,täällä on neuvottu. Jos 
me aiomme . Uevittä;ä maata;louspulaa, niin 
tottahan mmdän myös pitää keksiä keinoja 
millä julkisia varoja niin hyviin valtion 
kuin kunnan, säästetään, ja rtässälhä.n juuri: 
on sellaisesta kysymys. IlmaisteTh oppiikir
jojen antamim.en kaikhlle lapsille, siis varak~ 
kaidenkin kotien 'lapsille, se on aiva.n kaitk~ 
kia säästäväisyysperia:atteita vastaan. Val
tiovarainvaliokunta onkin perustellut tätä 
iniäillä säästä.väisyysperiaatteiUa ja se on 
aivan oikein. Mutta minä katsoisin, rettä 
vielä paljon tärrke.ämpi kuin nämä ta:lou
delliset syyt tä.ssä vastustaa vap:aita oppi
kirjoja ka:iJkille lapsille, ovat kasvatuksel
Eset syyt. Täällä joku sanoi,, että Pohjan
maan opettaja,t ovat kirjoittaneet sitä ja 
si·tä ja että olisi :annett,a:va vaJpa1at oppi
kirjat. Ky:llä minäikin näin sen 'kirjoituk
sen ja kyllähän !Siellä Pohjanmaalla saat
taa olla sellaisiakin opettajia. Mutta minä 
olen kuullut ja saanut Pohjanmaan opet
tajilta, vanhoilta kokenei1ta ~pet.tajilta, 
jotka ovat nähneet monenlaisia aikoja, ki
reämmät ja helpommat aljat, olen saanut 
tehtäväksi hei:ltii1 tuoda rtä.nne sen ajatuk
sen, että vapaiden oppiikirjojen antaminen 
on suorastaan sellainen treko, joka johtaa 
mamaliseen rhöltymiseen ja on lkaSIVatuk
sellisesti vaarallinen. Ja minä ymmärrän 
täydeJlisesti näitä opettajia. Katsokaa: 
!koko se pieteetti, joruka •lapsi tuntee oppi
kirjoja kohtaan, ja jota hänen täytyy tun
tea, sen hän yhdistää samalla myöskin: 
siihen oppiin, siihen kasvatukseen, hän 
yhdistää sen konkreettiseen esineeseen. Ja 
kun oppikirja on sellainen, jonka hän saa 
ilmaiseksi, jonlka hän saa tuhrata, repiä, 

iheit,tää nurkkaan, saa uuden sijalle - minä 
tiedäm: tämän, minä :tiedän sen,. että näin 
tapalhtuu - hä:n saa uuden, niin sehän on 
iha.n selvää, että koko se rpieteetti mitä 
!hän tuntee tuota oppia ja tuota 'kirjaa 
kohtaan, häviää siitä. Ja se minusta on 
ihyvin varura:llista. Minä luulen, että on 
teht~ jo !i:ika suuri vahinko niille oppilas
polville, Jotka ovat vapaita oppikirjoja 
käyt.täneet. Ne eivä.t ole myöhemminkään 
oppineet käyt:tämääru oppikirjoja sillä ta
valla, millä ,oppikirjoja on kohdeltava .. Ja 
minä uskon, että s~llä tavalla olisi vähi
tellen kasvatettu tähä.n maruhan sellainen 
sukupolvi, joka vielä paremmin kuin me 
olisi pystynyt johtamaa;n tämä:n maa.n 
asiat suurella t.uhlailulla aivan suoranai
seen vararil{lkoon. 

Minun täytyy siis .vastustaa näitä va
paita oppikirjoja. 

. ~~e~istossa on nimenomaan näitä op
pikirJOJa rpuollettu. Senhän vielä ymmär
tää. Se kuuluu heidän ,ohjelmaansa tuo 
lrupsen sosialisoiminen ja kotien vapautta
minen kaikenlaisesta edesvastuusta ja kai
kemJlaisisrt:a menoista laJpsen hyväksi, siis 
koko huoltopuol,esta lapseen nälhden. Mutta 
miro en käsitä ensinkään, että täällä voi 
olla muita, jotJka kannattavat tuollaista 
periaatetta. 

On vaa.raHista menettää sellainen kas
vatustekijä kuin kodit t:oosäikään suhteessa. 
On selvää, että kun koti ·osallistuu koulu
työhön ainakin siinä muodossa, että se 
seuraa koulua ainakin ha:nkk:iJmaihla koulu
ta11peet 1apseHensa, niin se samalla on 
eräs myötäkasvatustekijä lapsen koulu
aikana. Ja meillä ei ole varrua menettää 
täHaisia kasvatustekijöitä. 

Minä sii>S näistä kasvatuksellisista syistä 
olen tu1lut ,sille ilmnnalle, joHa valtiovarain
varliotkunt:a orn, ja toivon, että vaJtiovarain
vruiolkunnan esi,ttämä mietintö tulee hyväk
sytyksi. 

Ed. H on rk a: Yhdyn täysin siihen lau
suntoon, jonka ed. Leiwo tässä asiassa ai
kaisemmin antoi. Tarkoitukseni oli lisäksi 
kooketella asian 'kasvatukselli>Sta puolta, 
mutta koska edellinen puhuja on siihem. 
jo tarrttunut, en katso olevan syytä siinä 
pitemmä:Iti viipyä. Tahdon :vain lopuksi 
huomauttaa, että kun kerran eduskunnalla 
on nyt ti,laJisuus hy:lkäämällä tämä laki
ehdotus aikaansaada valtiolle 8 milj. mar-
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kalll säästön,. i·1man että sillä vaararrmetaan 
minkäiän väestöryhmän oleellisia etuja, niin 
siUoin on velvomsuus äänestää :tämän laki
ehdotuksen hyväksymistä vastaan. 

Ed. .p ä r s s i n e n: Herra rpuhemies! 
Katsoen siihen, minkälai.sen lkäädlteen asia 
on saanut, kun sitä on ruvettu hetken 
ti,lanteen ja, voi sanoa, yHy.ty;ksen va:lossa 
selittämään, ikäänkuin iky,gymys olisi aivan 
uusi,, pidän oikeutettuna esittää, minkä
laisten vaiheiden lävitse tämä n. s. oppi
kirjapykälä eduskunnassa on kulkenut ja 
kuinka rpaljon sillä on eri aikoina ollut 
kannatusta. Tämä selitys osa:ltaan valai
see sitä, ovatko todellakin asian takana olleet 
ainoastaan sosialidemokraat~tiset edustajat 
ja onko kysymystä ajettu jonkin lasten 
sosialisoimisen va1ossa. Se myös valaisee 
sitä, oniko näillä, jotka ovat puolustaneet 
vapaita oppikirjoja ja koulutarvilrkeita, ol
[ut sellaiset käsitykset opettajakunnan höl
tyneestä moraalista kuin ·edellinen puhuja 
osoitti. Pä;invastoin me näemme, että edus
!kuntru on aina ennen luottanut opettajiin ja 
uskonut, että kulll tämä asia ~oikein jär
jestetään, niin Suomen kansaJkoulun opet
tajakunta pitää ikyHä huolen siitä, ettei 
oppilaille i1maiseksi annettuja oppikirjoja 
väärinkäytetä. 

Kun vuodesta 1907 läJhtien oppivelvolli
suuslaJki oli eduskunnassa esiHä, niin sen 
yhteydessä aina käsiteltiin tätä oppikirja
pykä,lää. S~tten vuonna 1910 säädettiin 
o,ppivelvollisuuslaiki ja me näemme, että 
silloinen sivistysvaliokunta, yhtä henki·löä 
lukuunottamatta, oli vapa,iden oppikirjain 
jakamisen kannalla kaikille kansakoulun
oppilaille. Tämän mielipiteen puolesta 
äänestivät siis valiokunnassa myöE~kin maa
laisliittolaiset ja suomettarelaisetkin edus
tajat. Ainoastaan ed. Y. K. Yrjö-Koski
nen pani vastalauseen, jossa hä:n ehdotti, 
että Ja!ki hylättäisiin. Mutta silloin jo 
nähtiin, mil'!tä päin olisi tälle kysymyk
selle löydettävä haudanka.ivajat. Ne olivat 
suomettarelaiset, jotka valtiovarairuvalio
,kunnassa ehdottivat, et,tä eduskunnan hy
vcäksymä oppivelvollisuuslaki ei saisi kor
keimmassa paikassa vahvistusta. Ja niin
tkui.n sen ajan edustajat rmuiSitavat, oli suo
mettarelaisilla silloin hyvät suhteet Pieta
riin päin, ja kun eduskunta siis lhyväksyi 
oppivelvollisuuslain ja otti siihen pykälän, 
jossa määlrättiin vapruat oppikirjat 'kaikille 

kansakoulun o:ppi·laiille, niin onnistuivat he 
sitten perästrupäin vaikuttamaan Pietariin 
sillä tavalla, että IJmrkeimman vallan ta
holta oppivelvollisuuslaki hylättiin taikka 
siis jätettiin vailivistamatta. Kun tietää, 
missä nykyisen isänmaaUisen kansanliik
keen juuret ja kokoomuspuolueen juuret 
ovat, ei oHenkaan ihmetytä, että siltä ta
holta on samaan, suunta:an tullut ehdotuksia, 
jotka kyllä osataan hyvin viHaiseen vaip
paam kätkeä. 

Viipyi sitten kymmenkrmnan vuotta en
nenkuin oppivelvollisuuslaissa päästiin 
uut1een ratkaisuun. Asia tuli eduskunnalle 
1919 ja siitä annettu hallituksen esitys 
sisälsi py;kä,län, että opp~kirjat ja koulu
tal'lpeet ova;t jaettarvat vapaasti: oppilaille. 
Siinä hallituksessa ei istunut ,sosialisteja, 
vaan oli tämä.n ·esityksen valmistamut ikun
nioitetta;v:a professori Mikael Soininen, joka 
ei suinkaan ollut lasten soStialisoimisen kan
naJla. Ja kun asia .sitt,en 1920 ·eduskun
nassa käs1teltiin, niim. ei sivistysvaliokun
nassa kenenkään rpääihän tullut vastustaa 
tätä; oppikirjojen vapaasti jakamista kai
'ki:lle. Se meni sivistysvaliokunnassa läpi ja 
myöskin se meni eduskunnassa niin läpi, 
ettei löydy pöytäikirjoissa minkäänlaista 
vastaehdotustakaan. Siis aivan yksimieli
sesti vuonna 1920 hyvälksytyssä appivelvol
lisuuslaissa on tämä pykälä. Ne, jotka nyt 
ovat ruvenneet täällä aåvan niinkuin uutuu
tena tarjoamaan erinomaise.n viisasta sääs
täväisyyttänsä ja jäkälien syömist1ä sivistys
·Vainiolla, ne saisivat hieman tutustua myös 
tä:llaisten suurten asiain historialliseen en
tisyyteen. 

Sitten 15 päivänä huhtikuutru 1921 vah
vistettiin oppive'lvollisuuslaiki ja oli se kauan 
voimassa sellaisenaan ja vieläpä ,kun 1926 
annettiin sitä koskevia muutoksia, niin jäi 
edelleen la!kiin ,tämä oppikirjojen ja koulu
taTirpeiden vapaasti jako kaikille oppilaille. 
Tuli sitten pula-a:i!ka. Mutta tämä.n rujan 
yhteydessä nosti myös valtiollinen har
vainvalta päätänsä ja sen muhna loihdit
tiin esiin sivistysvihollinen virtaus. Tämä 
sirvistysviliollinen virtaus kulki sukulaissuh
teessa sen pyrkimyksen kanssa, j·ota parai
kaa tunnetulta taholta kautta Suomen niin 
kiiJhJkeästi ajetaan. Se asetti oppikuntoi
suuden tiJalle uuden voimasanan, uuden 
määrite1män, :asekuntoisuude:n. Se tahtoo 
nuorison käteen kirjojen asemasta pyssyt 
ja aseet muka maan puolustuksen nimessä. 
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Se pelkää kansalaisten henkisen näk:Okul
m.an avartamista ja te~kee kaikkensa sen 
.supistamiseksi. :Se truhtoo, että heikkenisi 
se sivis:tystyö, se syvien 'rivien valistumi
nen,. joka kautta maan on ollut ni~n voi
mallisessa käynnissä i,tsenäisyytemme ajan, 
ja että sen sivistyksen suunnan täytyisi 
muuttua. Sen mielestä olisi sivistystyön 
tielle ,saatava esteitä,. täytyisi saada krunsa-
1aisille ruhtaampi ja matrulampi hengenrtaso, 
~ttä voitaisiin sitten valtiollisella alalla 
kulet,taa maamme kansanvallasta harvain
valtaan, kansalaisten yhdenvertaisuudesta 
'herra:valtaan. Sen homman hedelmiä ovat 
:suurimmalta osalta kaikki ne pyrkimykset, 
joilla kansakoululaitosta taihdotaan huo
nontaa (Oikealta: Oho!). Kyllä niin on. 

Muttlli eduskunta .puolestaan on hyvin 
työläästi lährtenyt tälle tielle. Niinkuin 
.a:rvoisat ~ede1hsen eduskunnan edustajat 
muistaNat, niin vuonna 1930 vielä .sivis
ty.svaliokunlta ja valtiovarainvaliokunta 
asettuivat vapaiden oppikirjojen ja koulu
tarpeiden 'kaTIIlllaJle. Asiaa ei siis eduskun
nassa sa1atu läpi. Seuraavana vuonna .sit
ten oli jo taantumus - milnä käytän sitä 
sanaa, vaikika tuolla taholla ,ei siitä tykätä 
- voitta;nut niin paljon, että eduskunnassa 
flaaJtiin tilapäisesti menemäliilll lä,pi pykälä, 
joka kieltää vapaat oppikirjat ja koulu
tarpeet kaikilta kansakoululapsi,lta. Mutta 
-ei pidä luulla, että tähän tultiin yksimieli
sesti ja ilman suurta vastustusta. Se oli 
{)ikeastaan sa;tunnainen voitto, sillä vain 
:94 ääntä 84 vastaan sai tuon asian pää
takseen. Ja syynä myös oli ~se, että osa 
sellaisia edustajia, jotka olivat toisella kan
nalla, ei ollut saapuvilla äänestyksessä ja 
näin ollen sellainen päätös oikeastaan ei 
kuvastanutkatan eduskunnaTIJ mielialaa. Tu
likin pian asia;1le uusi käänne. Kun ed. 
Leppälä teki tunnetun a1oitteensa,, niin jo 
muutaman kuukauden rpeTästä, kun tästä 
asiasta oli marraskuussa ääTIJestetty, niin 
,jo kevätkaudella 19,32 laadittiin laki, 
jossa myönnettiin vapaat oppikirjat. Nyt 
täytyy minun johtaa edustajain mieliin 
taasen eräs kuvaava seikka. Tällöinikin 
tehtiin kokoomuksen taholta: ehdotus, että 
~tämä latld saataisiin ilepäJämään ylitse vaa
li•en,. mutta >Sen ~ehdotuksent puolesta äänesti 
:ainoastaan 41 edustajaa. Sillä tavalla hei
<Iän yrityksensä sillä kertaa mooi myttyyn. 
Nyt kun olemme .<>iinä,. että ei maan pää" 
mites ole vahvistanut tätä lakia ja asia siis 

tällä kertaa ratkaistaan, niin on hyvä joh
taa mieleen nä.itå seikkoja ja sitä, että Sii.is 
eduskunnan tmditsiooniin kuuluu olla va
p.ai,den oppik~rjain ja tkou:lutampeiden ikan
natl,la.. Minä en mitenkään jaksa uskoa, 
että se eduskunta, joka nyt vaalien jälkeen 
kokoontuu ja jossa on niin paljon uusia 
edustajia, joilta kansa odott8Ja,. että nrumä 
sen mieHli kuUilltelevat, että; tämä edus
,kunta rtulisrii hylkäämään lain, joilika mu
~matn kansakoulun oppilaille va:paa,t oppi
kirjat ja koulutarpeet myönnetään. 

tMinä erikse,en vetoan t:ässä iSuomen ta
lonpoikien ja työläisten edustajiin. Tah
don johtaa heidän mieleensä, että tila;ston 
mukaan ma:alaiskansakouluis>Sa on pientilal
:l~sten ja .. rp:Lenli:i:kkeenharjoittajain Japsia 
55.1 % ja työväen lapsia 41.5 %. ,Siis enem
mistö syvien ,ri:v~en tlapsia. .Ja ikaupun'ki
kansakouluissa, kuten, tunnettu, on suurin 
osa lapsista vähävaraisia. Se pykälä, jota 
nykyjään noudatetaan oppikirjojen j.aossa, 
on todellalkin epäonnistunut .gen takia, että 
siinä käytetään sanaa ,varaton' '. :Sana 
,waraton" ja ,·vähävarainen" ovat kaksi 
aivan eri käsit.että. Tästä johtuukin, että 
johtokunnat esim. kaupungeissa vaativat 
köyhäinhoitolautakunnan todistusta, ennen
,kuin antavat vapaat oppikirjat. On aivan 
vaikea määrätä, kuinka voitaisiin vähä
varaisiHe antaa oppikirjat vaikika tältä vä
häv:araiseilta puuttui8i raihaa nimenomaan 
kirjojen ostoon, :koska laissa sanotaan,, että 
tulee olla täysin varaton. 

Minä en käy toistamaan niitä väitteitä 
ja Jausuntoja, joHa täållä on lausuttu va
paiden ja ikruikiUe omiksi annettavien oppi
ikirjojen ja koulutarpeiden puolesta muuta 
kuin aiv8Jlll yksinlkertaisesti toirvon, että 
eduskunta yhtyy vaLtiovarainvaliokunnan 
mietintöön liitettyyn vastalauseeseen. 

Ed. P en n a ne n: Minä ainakin huo
maan erehtyneeni tänä iltana. Oletin nri
mittäin, että tämä asia on jo aikaisemmin 
:1:\;eskusteltu niin kypsäksi, ettei tästä liioin 
kukaan enää mitään irti saa. Mutta ainakin 
kaksi viimeista puhujaa ovat osoittaneet, 
että kun on vilkas mieliikuvitus ja antaa 
ajatustensa vapaasti lentää, niin yhtä ja 
toi:sta uutta aina vielä tulee. Viimeistä 
edcllinen puil:Lttja katsoi tässä olevan ky
symyksen la;sten 8osiali.soimisesta, viimeinen 
puhuja arveli, että tämä ky,symys pohjau
tuu herraV!altarun ja johonkin harvainval-
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taan. Minä olen nähnyt .tässä kysymyksen 
vain siitä, <annet~J;anko maksukykyisten ja 
varakkaitten vanhempain lapsille ilmaiset 
oppikirjat vai eikö anneta. Tämä on mil
nust;a v·ermttaim. vaatimaton kysymys kas
vatukselliseLta kannalta. Ra:hahliselta !kan
:nallta sa:notaan sen tietävän jonkun 8 mi~
joon~J;a markkaa vuosittain ja täällä on eräs 
puhuja aikaisemmin pitänyt kovasti kiinni 
60,000 markan sääJstöstä, niin, miksei nyt 
säästetä tuota suunnilleen 8 miljoonaa 
markkaa vuosittain. Ei ~tämä pienvi'lj,eli,
jöitä eikä yleensä köyhiä !koske, sehän on 
tä:ällä S~J;nottu enemmän kuin kymmenen 
kertJaa. He saavat joka tapauksessa oppi
kirjat ilmaiseksi. 

Keskustelu julistetaan päiittyneeksi. 

lP u he mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Rantala ed. Leppäiän kannattamana 
ehdottanut valtiovarainvaliokunnan mietin
töön liittyvän vastJalauseen mukaisesti, että 
eduSlkunta päättäisi hyväksyä käsiteltävänä 
olevan vahvistamatta jätetyn lalkiehdotu:k
sen. Kutsun ~tätä eJhdotusta ed. Ranml,an 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,.,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Rantll;!an ehdotus hyväksytty. 

P u h ·e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
73 ·jaa- jta 106 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 17. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. J u n n i l ·a: Pyydän avoillita äänes
ty,stä. 

·p u ih e m i es: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Pyydän niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisoalle en. 

Kun ·täimä on tapahtunut, toteaa 

Puhe m ies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

·Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
~een. 

,;Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaklrla, Ala-Kulju, Alestalo, Annala, V.,. 
von Born, Brander, Böök, Gollianderr 
Ellilä, E:dili:o, Estlander, Forstadius, von:_ 
Frenckell, Furuhjelm, Haga, Halonen, A., 
Heiniö, Heiskanen, Helenelund, Hirvensalo, 
Horuka, Honkala, Horelli, Huittinen, Häst
backia, Inkilä, Jacobsson, J atkola, Junni!la, 
Kares, Eemppi, Kivimäki,. Kivioja, Koi
visto, Korvenoja, Kukkonen, Kullberg, 
Lampinen, Lehtonen, Leiwo, Linkomies,. 
Lohi, Mangs, Moilanen, Nikkola, Nyman, 
Oksala, Oksanen, Palmgren, Pennanen•,. 
Pohjala, Rantanen, Riipinen, Rydman,. 
Sarlin, SeJhildt, Sergdius,. Simojoki, Sjö
blom, Soini, iSundström, Suurkonka, Särlkkä, 
Söderhjelm, T.apaninen, ·Tarkkanen, Tukia, 
Tuomi vaara, Tyrni, V aarama, W ainio, Ves
terinen, Virkkunen, Östenson ja Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aarniokoski, Aattela, Aitto
niemi, Ampuja, Andersson, AnrnaiJ.,a,. J.,. 
Arffman, Asikainen,, Bryggari, Eskola, Fa
gerholm, HakkiJa, Halonen, T., Harvala, 
Hautala, Heilo, Henala, Hilden, Hiltunen, 
Huotari, Hämäläinen, Hänninen, Ikonen, 
J anhonen, Jokinen, J uti1a, Kaasalainen, 
Kai<jalainen, Kalliokoski, Karvetti, Kaura
nen, Kesti, Kettunen, Kivi,salo, Koivulahti
Lehto, Koivur.oota, Komu, Koponen, Ko
sonen, Kuja1a, Kulovaara, Kämäräinen,. 
Kääriäinen, Lahdensuo, La:stu, Lehtoikoski,. 
Lepistö, LeppäJä, Lindman, Lindström, 
Linnta, Lonkainen, Lumijärvi, Lumme, 
Luostarmen, Lötlhman, Malkamäki, Malmi
vuori, Marttila, Meriläinen, Metsäranta,. 
Miikki, Mustasilta, Miilkeläinen,. OuJasmaa,. 
Pajunen, Paksuja1ka, Pekkala, Peltonen, 

. Penttala, Perho, Pesonen, Puittinen, Pärs
sinen, Rantala, Reinikainen, Rytinki, 
Ryömä, Räisän•en, Salmenoja, Salo, Salo
nen, Sariola, Setälä, Sinisalo, .Siren, Soi
ninen, Sventorzetski, .Sy.rjän,en, T~kala,. 
Toivonen, Tolonen, Turkia, Turkka, V allas,. 
Vialta, Vehkaoja, Welling, Venho, Wenman,. 
Wiclanan, Wiiik:, Vilhula, Voionmaa, Väi
säinen ja Ahlström. 



Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 16 
edustajaa: 

Hannula, Heikkinen, Jern, Kivenoja, 
, Kuusisto, Lahtela, M,anter·e, Mattsson, Myl

lymäki, Paasivuori, Pilpp-rula, Pitkänen, 
Somersalo, Suökas, Tanll!er ja Toivola. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 75 jaa- j1a 107 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväJksynyt ed. Ran
talan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus täysistuntojen ja valiokuntain 
työsuunnitelmaksi vuoden 1933 varsinaisilla 

valtiopäivillä. 

Esiltellään ,a i n o a a n k ä s i .t t e l y y n 
puhemiesneuvoston yHämainittu ehdotus. 

P u h e m i e s: Ensiksi esitellään järjes
tyksessään työsuunn~telman alussa olevat 
1---4 ·§ ja sen jälkeen kutakin valiokuntaa 
koskeva osa työsuunnitelmasta erikseen. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. K i v i o j a: Ken tarkastelee tätä 
työsuunnit~lmwa ja valiokuntien aikaansa.a
mia lausuntoja ja mietintöjä, joutuu totea
maan, että pyrkimykset alkutoimien no
peammaksi tekemiseksi ovat aiheeUisia. 

Keskustelu julistetaan pääJttyneeiksi. 

1---4 § hyväksytään keskustelutta. 

Perustuslaiki,valiokuntaa koskeva osa hy
väksytään. 

Lakiv·aliokuntaa koskeva osa. 

Keskustelu: 

Ed. 0 u l a s m a a: Nivalan tapausten 
johdosta tuomittujen miesten turvattomiksi 
jääneiden perheiden hädän nimessä rohke
nen esittää sen toivomuksen, että lakivalio-
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kunta jouduttaisi näiden miesten armah
duswsiaa koskevan lakialo1tteen käsittelyä, 
mikä :asia on merkitty ikahdeksanne:ksi tä
hän lakivaliokunnan työ,suunnitelmaam.. 
Kun nämä tuomitut, joiden ,riikos, väitetty 
rikos ei ole tarkoittanut hallituksen ku
moamista, ovat jo suurimman osan rangairs
tustwan kärsineet, sensijaan että toisia mie
lestäni vieläkin sumronpaa pafu.aa tehneitä 
on etukäteen armahdettu, olisi nyt kii
reesti vapautettava nämä miehet köyhiä 
perheitään huoltamaan ja hoitamatta jä>ä
neitä peltojwan kyntämään ennen maan 
jäätymistä. - Älköön suon sulaminen vii
pyikö niin kauan, että kuriki ennättää 
kuolla. 

Keslmstelu julistetaan päättyneeiksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Ulkoasiainvalioikuntaa, valtiovarainva:lio
kuntaa, paniklkivalioknntaa,. talousvaliokun
taa, laki- ja talousv,aliokuntaa, sivistysvalio
kuntaa, maatalousvaliokuntaa, työväen
asiainvaliokuntaa ja kulkulaitosvaliokuntaa 
koskevat osat hyväksytään ilman keskus
telua. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) 'Eduskunnan työjärjestyksen 43 §:n 
muuttamista 

koskeva ed. Rydmani:n y. m. aloite esitel
lään. 

Puhemies: Huomautan, että työjär
jestyksen 66 § :n mu:J.man 011 aloite, ehlei 
eduskunta sitä hylkää, lähetettävä lausun
non antamista varten puhemiesneuvostoon. 

Keskustelu: 

Ed. Kivioja: Herra puhemies!' Mi
nun olisi tietenkin aluksi oltava kohtelias 
ja toivotettava ed. Rydman tervetulleeksi 
seuraani, mutta minulta nyt poloiselta puut
tuvat nämä kohteliaisuusla:hjat, etten minä 
osaa sitä niin hyvin tehdä kuin pitäisi (Edus
kunnassa hilpeyttä), mutta mieluistahan on 
saada seuraa, kun on joutunut yksin näitä 
asioita vuosikausia harrastamaan. Mutta 
minä toivoisin ed. Rydmanin seuraani saa-
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dessa, että hän ryhtyisi todella positiivi
seen tyohön työjärjestyksen muuttami
seksi eli oikeammin työtehon parantami
seksi eiikä ainoastaan vikoja hakemaan hy
vistä, hänen huonosti tuntemistaan aloit
teistani. Minä soisin uuden toverin käy
vän, koska hänellä siihen pitäisi olla edel
lytyksiä, työjärjestyksen perinpohjaiseen 
tarkastamiseen. Onhan sitäpaitsi työjär
jestyksessä paljonkin jo pykäliä, että niitä 
ei paljon tarvitse lisää, mutta tarvittai
siin monta käytännöstä unohtunutta py
kälää panna käytäntöön. 

i]\l[inä olisin suonut, että hän nyt tätä 
ehdotusta, mikä tässä nyt on käsillä, olisi 
pitänyt toistaiseksi pöytälaatikossaan, en
sinnäkin kotonaan ja sitten vielä jonkun 
aikaa siellä jakaranda-laatikossa, eikä 
tuonut nä:in epäkypsänä tätä esille näin 
Y'htäkkiä, ed. Kestin ponnesta suuttuneena. 
TaJhtoisin mainita, että kunnianarvoisa 
edellisen eduskunnan Jasen, presidentti 
Ståhlberg, tääNä eraassa lausunnossaan 
myöskin kaipasi, että jotakin tällaista pi
täisi saada kuin mitä ed. Rydmankin ajaa 
takaa, mutta hän ei kuitenkaan, varovai
nen kun oli, kerinnyt tehdä siitä mitään 
ehdotusta, sillä asia on todella vaikea ja 
arkaluontoinen ja tämä varovaisuus tie
tysti olisi ed. Rydmanin ja ed. Sarlininkin 
otettava huomioon, siHä tässä maailmassa 
voidaan eteenpäin pyrkiessä tarvit'a sitä
kin ominaisuutta (Eduskunnassa hilpeyttä). 
Tässä on nyt sattunut sellainen aloite, että 
tätä täytyy sanoa taantumukselliseksi. Ei
köhän siinä liene tullut nyt erehdys edistys
puolueen miehille läihtiessään näin taantu
muksen asioille~ Sillä taantumukseksihan se 
täytyy merkitä, että miehet käyvät lyhen
tämään edustajan perustuslaissa turvat
tuja oikeuksia. Tähän saakka on tuol
laisten ponsien teko-oikeus ollut ja niiden 
hyväksytyksi tulemisen oikeus samoin. Nyt 
se aloitteen mukaan on suorastaan lak
kaava ilman perustuslainmuutosta. Voi
daan huomauttaa, että ei lakkaa, vaan että 
nämä ponnet tulevat parempina validkun
takäsittelyn jälkeen jälleen tänne esille. 
Katsotaanpas nyt tätä tapausta, joka tä
män a'loitteen on aiheuttanut. Aloitteen
tekijän mielestä olisi siis äskeinen ed. Kes
tin ponsi ollut palautettava lakivaliorkun
taan, jossa pääasiakin oli käsiteltävänä, ja 
tässä meillä oli äsken valiokuntain työ
suunnitelma. Siellä lakivaliokunnan koh-

dalla on jo nyt 20 asiaa ja uusia tuntuu 
olevan tulossa hallituksesta. Nyt ei ole 
sanottu tässä käsillä olevassa työjärjestyk
sen muutosehdotuksessa sitä, missä järjes
tyksessä valiokunnan pitää käsitellä täUai
set eduskunnasta sinne takaisin lähetyt 
toivomusponnet. Kun se tietysti on yksi
tyisen edustajan aloite, niin se menisi 
tässä työsuunnitelmassa pohjimmaiseksi 
ja niin ollen se tulisi täällä 2'1 :uneksi 
asiaksi. Siten sinne tulee a1kupä.ähän li
säiksi hallituksen esityksiä, niin todennä
köisyyden mukaan se ainakin siellä vii
pyisi. Ja mikäli minä tiedän, niin laki
valiokunnan pöytä tuskin milloinkaan on 
tullut puhtaaksi vaaEen edelläkään. Se 
siis asiallisesti merkitsisi sitä, että tällaista 
toivomuspontta ei enää koskaan voisi saada 
hyväksytyksi, kun se lähetetään samaan 
valiokuntaan takaisin, ainaikin mitä laki
valiokuntaan tulee, tähän äskeiseen tapauk
seen nähden. Toista olisi asia ol'lut, jos 
olisi ehdotettu, että sellainen ponsi on 
läJhetettävä suureen valiokuntaan, sillä mi
käli tiedän, niin sinne asiat eivät ole van
hentuneet, tai sitten joku muu ehdotus 
olisi oHut sopiva. En nyt osaa sanoa, oli
siko sellainen asia valiokuntaan lähettä
mättä ja pöydälle panemalla saatu kyp
semmä:ksi, mutta asiallisesti nyt tämä muu
tosehdotus tällaisena kuin se on nyt edes
sämme, merkitsee siis aivan samaa kuin 
kieltää edustaja mitään ponsia ~hdotta
masta ja saamasta käsittelyn alaisiksi tai 
ainakaan hyväksytyiksi. 

Mutta vielä arveluttavammaksi tulee 
asia silloin, kun on kysymyksessä hallituk
sen tiedonautojen johdosta syntynyt kes
kustelu ja välikysymyskeskustelu ja niissä 
tehtävät ponnet. Ne voivat myös olla toi
vomusponsia. Tässä käsillä olevassa työ
järjestyben muutosehdotuksessa sanotaan 
sen uuden momentin alussa: ,Kun edus
kunnassa 'lainsäädäntö- taimuuta asiaa 
käsiteltäessä tehdään ehdotus toivomus
päätökseksi" j. n. e. On siis huomattava, 
että ,kun a s i 'a a käsitellään'', ,muuta 
asiaa käsiteltäessä''. Valtiopäiväjärjestyk
sen 86 ja 37 § :ssä puhutaan myöskin 
a s i a n käsittelystä, 37 § :n 2, momentti, 
joka koskee välikysymystä, puhuu, että 
milloin edustaja tahtoo tehdä valtioneuvos
ton jäsenelle tämän virka-alaan kuuluvasta 
a s i a s t a välikysymyksen, siis ainakin 
valtiopäiväjärjestyksen mukaan pitää väli-
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kysymyksen olla a s i a a eikä asia tto
muutta, ja siis kun sellaista asiaa käsitel
lään, niin sitä käsiteltäessä tulee käytän
töön tämä ed. :Rydmanin ja ed. Sarlinin 
~hdottama muutos. Mutta nyt viittaamieni 
valtiopäiväjärjestyksen pykälien mukaan 
niissä asiankäsittelyissä voidaan päiväjär
jestykseen siirtymisponsi hyväksyä ilman 
mitään valiokuntakäsittelyä. Tässä suh
teessa siis tämä ehdotus aivan jyrkästi sotii 
valtiopäiväjärjestyksen selvää määräystä 
vastaan. Ajatellaanpa esimerkkiä. Jos nyt 
olisi ollut ed. Kestin tekemä välikysymys 
siitä, ,tietääkö hallitus, että maassa on ollut 
liika paljon pakkohuutokauppoja", ja siitä 
olisi täällä sitten keskusteltu ja vastoin 
puhemiehen ehdotusta hän olisi esittänyt 
jokseenkin samanlaisen toivomusponnen, että 
hallituksen pitää antaa lakiehdotus, jolla 
pakkohuutokaupat keskeytetään, niin ed. 
Rydmanin ehdotuksen mukaan tällaista 
asiaa käsiteltäessä tehty toivomuspäätöseh
dotus olisi pitänyt lähettää valiokuntaan, 
siihen valiokuntaan, jossa päämietintö on 
annettu. .Se jää siis vähän hämäräksi mi
hin valiokuntaan (Ed. Lohi: Kestin omaan 
valiokuntaan ! ) tällaisessa asiassa se olisi 
-ollut lähetettävä. Mutta valtiopäiväjärjes
tyksen mukaan se voidaan ilman valiokun
taan lähettämättä, vaikka kuinka äkkiä kä
sille tullut ponsi, hyväksyä. Jos siis tämä 
ei ole vastoin valtiopäiväjärjestyksen selvää 
määräystä, niin minä aina!kaan en ym
märrä, mikä sitten on sitä vastaan. Täl
lainen on siis aivan selvästi valtiopäivä
järjestyksen vastainen ja verrattain ihmeel
listä on, että sellainen nyt tällä kertaa 
voitiin esitellä. 

Ed .. Rydmanin ehdotus olisi siis pitänyt 
olla kokolailla toisenlainen, ennenkuin se 
voitaisiin sanoa valtiopäiväjärjestYksen mu
kaiseksi. Tämä ei ole tällä kertaa edes 
lojaalinen valtiopäiväjärjestystä kohtaan. 

Sitten vielä, ed. Rydmanin sanoja käyt
tääkseni, ,ei ehdotettu momentti ai:kaansaa 
mitään muutosta". Meillähän on täällä 
paljon sääntöjä, mutta mitä puustaavi aut
taa, kun säännöksiä ei noudateta. Ei aina
kaan sääntöjen puute olisi milloinkaan es
tänyt eduskuntaa esim. ryhtymästä kurin
pidollisiin toimenpitei:siin edustajaa vas
taan, joka saapuu juovuksissa täysistun
toon, ja moneen muuhun asiaan on meillä 
pykäliä, mutta niitä ei käytetä. Mistä. ed. 
:Rydman ja ed. !Sarlin tietävät, että heidän 

momenttiaan sen paremmin käytettäisiin~ 
Mitä takeita siitä on, ettei sekin jäisi vain 
kuolleeksi kirjaimeksi ~ Ja mistä ed. Ryd
man ja ed. ·Sarlin tietävät, ettei työjär
jestystä heidän uuden momenttinsa koh
dalla aina vapaasti muutettaisi ,in casu''? 
Ni·i:nihrun väittää voitavan tehdä tohtori 
Y. W. Puhakka Lakimies-aikakauskirjassa 
v. 1930 ja !hänhän on näissä asioissa suu
reksi osa:ksi tunnustettu auiktoriteetti, mi
mm .silti sitä väittämättä, soisirv:atko mah
dollisesti aloitteen tekijrut häneHe tällä ker
taa ylennystä oi'keuskanslerin paikalle. 
Mainitussa Lakimiehen vuosikerrassa si
vuilla 16:5__.:17:1 hän esittää, että jonkun 
a.sia1n voi käsitellä eduskunnan työjrurjes
tyksen vastaisesti, ja .silloin hänen mi•eles
tänsä työjärjestys muutettiin siinä ,in 
casu" tapauksessa, minkä jälkeen se heti 
palasi .ennalleen. Kuka menee trukaamaan, 
ettei aina ed. Kestin ponnen esille tullessa 
työjärjestystä muutettruisi,. VRJikka ed. Ryd
maniru ehdotus olisikin virallisesti työjär
jestyiksenä? Tämä tulkinta kai jäi päte
vä:ksi, si:Uä saJIDan lehden sivuilla 259--260 
vastustin tätä käJSitystä, että työjärjestys 
näin vapaamuotoisesti vo:itaisii.n muuttaa 
miten hyvänsä, ja lausuin, että asia on aina 
puhemiesneuvostossa ja perustuslakivalio
kunnassa vaLmistettava, mHloin työjä,rjes
tystä muutetaan. Mutta vielä srttenkin 
sivuilla 351-352 a:l:kuperäinen kirjoittaja 
piti kiinni muuttamisjärjestyskäsitykses
tään eikä sen jälkeen tietääkseni kukaan ole 
siihen vastannut. Jos siis tällainen käsitys 
oma:ksutaan, niin voi joku edustaja vastakin 
sa;ada ernemmistön ehdotukselleen ja sillä 
aina ,in casu" suspendeerata tämän Ryd
manin uuden momentim 

Tul'koon vielä mainituksi, että saiillan 
tohtori PU!hakau käsitJiksen mukaan val
tiopäivä,järjestys ei myönnä yksityiselle 
edust.rujalle a;loiteoikeutta työjärjestyksen 
muuttamiseen; se on ihänen vaika;a käsityk
sensä. Silloin olisivat ilman muuta olleet ed. 
P·ennasen y. m. ja minun useat ja niin 
myös tämä ed. Rydmanin ja ed. Sarlinin 
aloite aivan valtiopä~väjärjestyksen va;stai
sia ja: jätettä.viilt esittelemättä. Näin ollen, 
jos sekin tulkinta on oikea, täytyy jäädä 
ihmettelemä~än, kuin:ka silloinen puhermies 
kun nykyistä •työjärjestystä hyväksyttiin, 
on sallinut tilihän työjärjestykseen salakul
jet·taa valtiopäiväjärjestyksen vastaisen 
66 §:n 2 IIllOinentin (Eduskunna.sta: Mitä 
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siinä sanotaan?). ,Siinä sanot.aJan, että edus
tajalla on aloiteoikeus, muttaJ tri Puhrukan 
mielesrt;äJ valtiopäilväjärjestys sanoo, että 
edustajana ei ole alo[teoil]muttru vaan ai
noamaan :puhemi,esneuvostolla. 

Kun siis ed. Rydmanrin aloite 1ei miten
kään tässä muodossaan vie edes toivotuille 
perille jaJ on aivan tarkoituksen vastainen 
sekä ri,stiriidassa vailtiopä[väjärj.estyksen 
selvien määräysten kanssa, ja ikun muun 
muaJSsa tä,ällä perusteluissa jo nälkyy, että 
hän ei o1e ollut ainaikruan se;ru tolhtori Pu
hakan kirjoituksen mielestä ;perillä valtio
pä~väjärjesty!ksestä, sillä täällä esitetään 
v.altiopäivädärjestyksessä säädetyn: ,kruik
kien eduskunnan päätettävibi joutuvien 
asi,a.in vruliokun:bavalmistelu on sääntönä" 
ilman poikkeusta, mutta siitä Puhakka ni
menomaan vastustaa ja ikysyy, että missä 
;pykälässä se on särudetty, niin tämä kaikin 
päin on erittäin (hätiköidysti ja epäonnis
tuneesti vaLmistettu ehdotus, josta ei voi 
mi,tenkään kunnollista sa1ada.. Minä siis 
nä,in asiallisilla syillä·, ~herra puhemies, eh
dotan, että nyt .tämä käsillä oleva työjär
jestyksen muutosehdotus hylätään valio
kuntaan lä!hettämättä. 

Ed. V i r k 1k: u ne n: Herra puhemies! 
Minä en halua sekaantua edellisen puhujan 
yrityksiin maksaa kalavelkojansa, vaan 
minä jätän ne hänen ja hänen vastapuo
lensa keskinäiseksi asiaksi. 

Olen melkoisella mielenkiinnolla tutustu
nut t-ähän aroitteeseen ja olen päåasiassa 
samaa mieltä kuin aloitteentekijät tarpeelli
suudesta t~hdä työjärjestyksen 43 § :ään 
sen suuntainen lisäys, mikä aloitteessa eh
dotetaan. Yleensä on eduskun;nan: työn oh
jarumisessa varsinkin viime vuosina yhä 
määrätietoisemmin pyritty siihen, että edus
kunnan istunnoissa tehtyjen ehdotusten .pi
tää,, jotta ne voitaisiin esittää ratkaista
viksi, perustua johonkin asialliseen aloittee
seen tai niiden on pitänyt ennen suoritetta
vaa ratkaisua saada välttämätön valiokunta
käiSittely. Oikein on,. että valtiopäiväjäJrjes
tyksen 63 § :n sisäiltämiä säännöksiä päätöstä 
edeltävän valiokuntakäsittelyn vå!]ttämättö
myydestä johdonmukaisesti sovelletaan ja 
kehitetään sillä tav.oin, että eduskunta is
Junnoissaan yleensä ei tekisi päätöksiä saa
matta sitä ennen asianomaisen valiokunnan 
selvitystä asiassa. Näi·n ollen pidä,n nyt 
tehtyä aloitetta tarpeellisena ja ajanmuka.i-

sena. Ajanmukainen se on, siihen nähden, 
että esim. se tapahtuma eduskunnan eräässä 
aikaisemmassa istunnossa, joka. lähinnä on 
aiheuttanut aloitteen tekemisen',, kyll!ä alas
tomattomasti osoitti, miten eduskunnan1 ei 
pitäisi tehdä, laajakantoisia ratkaisuja. 
Jos siis yleensä kannatan aloitclta, teen 
sen kuitenkin eräitä poikkeustapauksia sil
mälläpitäen. Pyydän 'näet puhemiesneu
voston .harkittavaksi alistaa, eikö kuitenkin 
olisi aihetta muodostaa työjärjestyksen mai
nittuun pykälään ehdotetun lisämomentin 
sanamuoto vähemmän kategooriseksi, kuin 
miksi se aloitteessa on kirjoitettu. Voidaan 
ajatella tapauksia, ja sellaisia on eduskun
takäsittelyssä ky]lä esiintynyt, joissa toivo
muspäiitös tai toivomusponsi on niin välittö
mässä yhteydessä käsiteltävänä olevan asian 
kanssa tai se n•iin luontevasti seuraa josta
kin päätöksestä,. että ehdotus toivomuspää
tökseksi tai toivomusponneksi tuskin se:1la.i
sessa tapauksessa tarvitsisi mitään valio
kuntavalmistelua. Tarpeettomasti ·ei täl
läistäkä&n asiaa tarvitsisi valiokuntaan lä
hettää. Tarpeeton olisi valiokunnan lau
sunto. siHoin, kun ehdotus sinänsä on selvä. 
ja yksinkertainen. Jos niin kategoorisesti 
meneteltäisiin, kuin aloitteentekijät ovat 
a;jatelleet, olisi seurauksena se, että ilman 
mitään p.ako.ttavaa syytä viivytett.äisliin ja 
ehkä vaikeutettaisiin itsessään selvän asian 
ratkaisua. Mielestäni voitaisiin puhemie
helle antaa oikeus haJrkita, milloin sellai-

. nenkin ehdotus, jota ,aJioitteessa mainitaan,, 
on senluontoinen, että se ilman· mitään vaar. 
raa voidaan suoraan esittää eduskunnan 
ratkaistavaksi. Jos puhemiehelle myönne
tään, tällainen harkinta, ei tarvitse pelätä, 
että vähemmän harkittuj,aJ tai valmistusta 
vaativia ·ehdotuksia puhemies suoraan es~t
täisi eduskunnan pääteWLviksi, mutta kui
tenkin olisi mahdollisuus säilytetty edus
kunnan istunnossa viipymättä ratkaista 
myöskin sellaisia ponsiehdotuksia, joilla on 
katsottava olevan enemmän muodoll~n:en 
kuin asiallinen sisäil:lys. 

Asetan nam ollen puhemiesneuvoston 
harkittavaksi, eikö ehdotettU:un lisämoment
tiin olisi esimerkiksi 7 :nnen rivin jälkeen 
lisättävä sanat: ,tai ellei puhemies katso, 
että tehty ehdotus voidaan heti esittää rat
kaistavaksi". 'Siinä,. mitä olen lausunut, 
seuraa, ett& minä! kannatan aloitteen lähet
tämistä asiaJilista käsittelyä var.ten puhe
miesneuvostoon. 
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Ed. Rytin k i: Kannatan ed. Kiviojan 1 

tekemää ehdotusta. 

Ed. V. Annala: Herra puhemies! 
On ehdotettu lisäys valtiopäiväjärjestyksen 
-43 §:ään,. jonka m.:ukaan täysistunnossa 
asiain käsittelyn yhteydessä tehty ehdotus 
toivomuspä;ätök.seksi, ·edellyttäen että ehdo
tusta on kannatettu, lähetettäisiin,, ellei 
eduskunta sitä hylkää, asianomaiseen valio
Jrnntaan. Tarkoitus on siis se, että voitai
.siin estää harkitsemattomien päätösten syn
tyminen eduskunnassa aivan niinkuin ed. 
Virkkunen täällä alleviiv,aJSi. Minä myön
nän, •että esitetyllä muutoksella voi olla jo
takin merkitystä niin kauan kuin edustajat 
katsovat voivansa edustajateht<ävänsä hoi
taa sillä tavalla lmn se nyt täysistuntojen 
'Osalta suuressa määrin hoidetaan. Ei ole 
edustajille eikä Suomen kansalle mikään sa
laisuus, että edustajat seuraavat kyllä mu
ikana istuntojen alkupuolella, mutta sitten 
rivit täällä istuntosalissa harvenemista.an 
harvenevat. Osalle edustajia näyttävät 
nämä täysistunnot olevan erinomainen ti
laisuus viettäJä joutoaikaa tuolla kahvilan 
;puolella. Se aika, siis, mikä olisi käytettävä 
Jasian käsittelyyn tääll:ä istuntosalissa, käy
tetään viihtyisämmin kahvikupin ääressä. 
Tämä hauskuus keskeytetään vain siksi 
ajaksi kuin kello kutsuu sisälle ä:änestyk
seen. No, nyt tietenkin ovat nämä kahvi
lassa istujat, jos istunnossa on tehty asian 
normaalisesta kulusta poikkeava toivomus
ehdotus, joka on äänestyksellä ratkaistava, 
pahassa pulassa, sillä kuinkllopa edustaja 
osaa ottaa kantaa asiassa, josta ei mitään 
tiedä. Ja nyt tahtovat edustajat Rydman 
ja Sarlin ojentaa pelastavan kätensä näille 
ällikällä lyödyille teke'Illällä puheenalaisen 
ehdotuksensa eduskunnan työjärjestyksen 
muuttamiseksi. 

Toinen osa edustajia hoi.taa .vieläkin ke
•vytmielisemmin sen osan edusknntatyötä, 
joka on lopulta ratkaisevinta, nimittäin 
nämä eduskunnan täysistunnot. Näitä edus
tajia ei vaivaa pakokauhu istuntosalista ai
noastaan siinä lievemmässä muodossa,. että 
he pysähtyisivät kahvilan puolelle, vaant he 
katSovat,. että eduskunnan päätökset eivåt 
heitä ensinkään liikuta. Ja niin he lähte
vät kokonaan pois ·eduskuntatalosta teille 
tietyrnättömille. Tästä juoruavat ylen il'
keästi nuo äänestystaulut, joiden alimmalta 
riviltä voi ken tahansa lukea, montako 

edustajaa täältä livistää omille teilleen. 
Sillä rivillähän ·ei pitäisi olla lllluuta kuin se 
luku, joka ilmoittaa niiden edustajien Inä;ä
rän, joille eduskunltal 001 antanut vapauden 
olla istunnosta poissa (Ed.. Kivioja: Ja 
Niskanen!). Mutta niin vaatimaton se ei 
ole milloinkaan vähänkin pitemmän istun
i!lJOn jälkipuoliskolla, vaan se osoittaa,. että 
edustajia on jopa kyunmenittäinkin livistä
nyt istunnosta pois. Kuvaava on tämänkin 
.päivän äänestys. Kuinka monelle on edus
kunta antanut luvan olla pois: parisen 
kymmentä niitä oli äänestyksestä poissa. 
Sitä, joka täällä on vasta-alkaja, on tämä 
meno hämmästyttänyt (Ed. Voionmaa: 
Kunnes oppii!). Niinkö väh.än velvoitta
vana tätä edustajatehtävää pidetään, ettei 
katsota tarpeelliseksi seurata asiain käsitte
lyä niin tarkoin, että pystyttäisiin äänestä
mään niistä ehdotuksista, joita edustajat 
keskustelun aikana tekevät? Jos eduskun
nan enemrnistD 'haluaa asettua tukemaan 
edesvastuttomuutta eduskunnassa, niin se 
hyväksyy herrojen Rydmanin ja Sarlinin 
ehdotuksen. Minä puolestani en halua olla 
tällaisessa mukana, koska minä en usko eh
dotuksen hyväksymistä tarpeelliseksi sen
kään takia,. että edustaja, jos hän on keskin
kertaisella älyllä varustettu ja jos hän on 
tarlmin asian käsittelyn kulkua :täysistun
nossa. seurannut, ei pystyisi määräämään 
.kantaansa keskustelun aikana tehtyyn 
uuteen ehdotukseen. 

Vielä toinen 1seikka,. joka puhuu ehdotuk
sen hyväksyrrnistä '"asta,an. Se seikka,. että 
edustajien on ilman ryhmäneuvotteluja 
pakko määrätä kantansa johonkin uuteen 
ehdotukseen, on omansa vähentämään puo
luepoliittisten kompromissien eli kansan
kielellä sanoakseni lehmäkauppojen solmi
mista. Ja edelleen: orrko nyt välttiLmä
töntä pyrkiä hidastuttamaa:n ja kangista
;maan eduskuntakäsittelyä? Sen sijaan, 
että asia nyt ratkaistaan tai ainakin voi
daain ratkaista myöskin lisäponnen osalta 
samalla kertaa kuin itse pääasia, jonka yh
teydessä se on tehty, se siirtyy nyt käsitel
tävänä olevan ehdotuksen mukaan valiokun
taan. Valiokunta käsittelee sitä kolmessa 
eri käsittelyssä, jonka jälkeen asia palaa ta
ka~sin lopullista käsittelyä varten täysistun~ 
toon. Tähän on mennyt aikaa v<ähintään 
pari viikkoa ja kun se nyt uudelleen kyp
sytettynä, useissa tapauksissa varmaankin 
muuttumattomana, palaa takaisin tänne 
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täysistuntoon, ovat puhehaluiset kansan
edustajat ehtineet kirjoittaa paksuja pink
koja sanaa täällä eduskunnassa julkilaulet
tavaiksi. Tä:llöin asetetaan kovalle koetuk
selle nimenomaan sellaisten edustajien kär
sivällisyys,, jotka ovat tunnollisesti asian kä
sittelyä seuranneet jo ,silloin, kun se oli kä
sittelyn alaisena ensimmäistä kertaa. Jos 
nyt kuitenkin keskustelun kuluessa tehdään 
sellainen ehdotus, joka tode'llakin on ~laaja
kantoinen siinä määrin,. että tarvitaan aikaa 
asiaan syventymistä varten, silloin on,, jos 
eduSkunnan enemmistö niin tahtoo, mah
dollisuus panna asia pöydälle johonkin 
eduskunnan seuraava.an istuntoon. Tämä 
tietenkin on mahdollista, sillä asia on kai 
käsitettävä niin, että ponnen käsittelyä on 
pidettävä omana käsittelynään, siis koko
llJruan eriJ:lisenä siitä käsittelystä, jonka yh
teydessä tuo ponsiehdotus tehtiin, joten siis 
samalta ta.voin kuin voidaan vaatia pöydälle 
mikä asia tahansa," samoin voidaan vaatia 
pöydälle myöskin jokainen asian käsitte
lyssä syntynyt ehdotus toivomuspäätök
selksi. 

lNäin ollen minä siis ·en näe mitään asial
lista syytä siihen lisäykseen, jonka herrat 
Rydman ja Sarlin ehdottavat, ja esitän pu
hemiesneuvostolle ha~ki.ttavaksi, eikö olisi 
syytä antaa hylkäävä lausunto kyseenalai
sesta asiasta. 

Ed. F o r stadi u s: Tahtoisin vain ed. 
V. Annalalle sanoa, että on eh'kä ennen
aikaista pitää .noin mahtipontista nuhde
saa;rnaa edustajille. Minä luulen, että 
kaikki muutkin ryhmät ovrut olleet yhtä 
inndkkaita ja täsmällisiä työssään kuin hä
neru ryhmänsä; ja viime ä:änestyksessä oli 
hä:nen ryhmästään ;poissa kokona,ista 7.14 %. 

Ed. R ä isän e 1n: Minä kuulin: suurella 
mielenkiinnolla ed. Kiviojan lausunnon ja 
minä siitä pyydän julkisesti kiittää, sillä 
se oli hänen paras puheenvuorons1a täällä 
eduskunnassa. Se oli kerrassaarn ruhjova 
edustajien Rydmanin ja Sarlinin ehdotuk
seen näihden, joka 10n syntynyt siitä kii
vaudesta;, jonka ed. Eestin ponsi', jonka 
eduskunta niin suurella enemmistöllä hy
väJksyi, näyttää aiheuttaneen eräissä ;pii
reissä, varsinkin pa:nJkikimiespiireissä. Minä 
en kyllä ;pelkäisi .tämän kysymyksen asial
lista käsittelyä puhemiesneuvostossakaan, 
mutta minusta asia on nyt jo tässä vai-

heessa niin selvä, että minä toivoisin, että 
eduskunta antaisi sille amnonpiston ja se· 
äänestettäisii·ru paperj:koriin t'ä:ssäJ istun
nossa. Minä kannatan ed. Kiviojan teke
mää ehdotusta. 

Ed. S a r l i n: Kun minulla; ei ole 
ti•laisuutta,, vail~ka ole:nJkin allekirjoittanut 
ed. Rydmarrilln crinnalla tämälll aloitteen, 
pU:hemieSIIlleuvostoon kuulumattomana olla 
mUJkana sitä käsite•ltäeS:Sä puhemi·esneuvos
tossa, jos asia sinne lähetetään, niin pyy
täisin lyhyesti huomauttaa, että minulla 
puolestani ei ole mitään ,sen suuntaista 
muutosta vastaan kuin ed. Vi1rkkusen 
täällä ehdottama·. Ei tämä aloite ole rtJehty 
va1la;n niin hätiköiden kuin täällä eriiät 
näyttävät luuLevan,. ja kyllä meillji on •e:d. 
Rydmanin kanssa vissit tuntosarvet varo
vaisuu.den saralla. Me olemme käyneet 
neuvotteleunassa sen auktoriteetin kanssa, 
jo:nJka ,suurta varovaisuutta täällä äsken 
voima~kaasti korostettiin, eHm hä;n ole näih
nyt aloitettamme a;rmonpiston arvoiseksi, 
niinkuin ed. Räisänen, vaan katsOIIlut sen 
eritJtäin tärkeäksi ja valtiopäiväjärjestytk
sen mukaiseksi, ja se rii•ttänee vastapai
noksi sille kritiiki:lle, jo:nJka ed. Kivioja 
täällä voimallisesti ,toi esille siihen suun
taan, että aloite ei olisi valtiopäiväjärjes
tyksen kanssa sopusoinnussa. Mutta seikka:,. 
johon ed. Virkkunen viittasi, oli meillä 
hyvi:nJkin vakavan ha11kinnan alaisena. Voisi 
näiet todeUrukin käydä niin, e1Jtä joku toi
vomusponsicpäätö.sehdotus joutuisi pitkäksi 
ajaJksi valiokuntaan. V altiopäiväjärjestys. 
säätää näet, missä järj<estyksessä asiat ovat 
valiokunnissa käsiteltävät, ja jotta puheen
alaisissa tapauksissa ei tarvitsis.i niin käydä, 
on edustwja; Vi11kkusen ehdottama muutos 
mielestäni otettava varteen. Ei mikään 
muuten estäne, jos todella tunnustetaan, 
niinkuin jokaisen harkitsevan 'edustajan 
täytyy tunnustaa,. että korjausta nyt ky
seessäolevalla kohdalla työjärjestykseen kai
vataan, pyyt'ämästä tai huomauttamasta 
hallitukselle, että myös va1tiQpäiväjärjestys: 
saattaisi tämän työjärjestyksen muutoksen 
johdoSlta kaivata muutosta. 

Mitä taas ~tu1ee .siihen ed. Annalan lau
suntoon, et:tä jokainen, jolla oru keskin
kertainm jäJrki, voisi iLman muuta, jos hän 
olisi eduskunnan istunnossa ollut mukana, 
eikä istunut kahviilassa, pätevästi päätellä 
ka'nnaSitaan tehtyyn ponsiehdotukseen, niin 



iTyöjäJ.'jes.tyi@sen 43· § :n muuttaminen. ___________ ::__::......_=-..__:_ ___ _:_ _____________________ _ 
367 

luulen, että hän on jomkun vuodoo kulut
tua valmis justeeraa;maan tätä ajatustaan. 
Tällainen rponsiehdotushan voidaan tehdä 
hyvinkin vakavan asian yhteydessä ja hy
vin kauaskantoiSJOOa vallan viimeisissä pu
heenvuoroissa, niin että ää.nesltysesitys seu
raa välittömästi muutaman minuutin ku
luttua. Minä ehkä kuulun keskinkertaista 
järkeä omaavien alapuolelle, mutta olen 
eduskunta-aikanani tullut monta ke:rttaa 
ha;vai·tsemaan, että on ollut {Peräti vaik!eata 
ottaa kantaa asiassa, jonika on kuullut jon
lrun 1edusta:jan ehdotuksenaan l.ausuva.n 
muutaman minuutin si:tä ennen kuin siihen 
on kanta otettava. Ja useiillJ tällaiset pon
net suurten ja sosialisesti ·tai valtiollisesti 
vaikeiden kysy;mysten ohella voivat olla 
yhtä kauaskantavia, vakavia sekä valtio
että yhteiskuntaelämään suurestikin vaikt~t
tavia. Jotta ei tarvitsisi vaatia,. 'että edus
tajan täytyy olla heti valmis ottamaan 
kanta; kysymyksissä, joilla voi olla iJ)eräti 
vakava merkitys, jopa; laajakantoinen ta
loudellinen merkitys, ei nyt tolki liene tpois 
laidoi1taarn, että pyritään siihen, minne 
a:loittoossa; on pyritty ja että annetaan ti
laisuus valiokunta!käsittelyyn ja edustajille 
aikaa perehtyä asiaan paremmin. 

Ed. Vallas: Kun •ed. V. Annala lau
sunnossaa;n täällä ä:sken selitti tietoisesti 
väärin sitä, mistä johtuvat ne numerot, 
jotka äänestystauluun ilmestyvät poissaole
vien tilille, rniin, kun se minun •käsitykseni 
mukaoo ei oollaisenaan rpidä paikkaansa, 
pyydän seruvuoksi huomautltaa hänelle, 
etteivät ne yksin johdu siitä, että joku 
edustaja on sattunut jäämä:äilll kahvilan 
puolelle tai on sitten lomalla. Saattaaihan 
näet olla niin, kuten usein olen !havainnut, 
etteivät kaikki edustajat ensinkään ota 
osaa äänestyk!seen, siis äänestyskOillle laskee 
ne silloin 'ipoissaolevien luokkaan kuulu
viksi. Nyt todella voi eduskunta ja leh
teriy1eisö älkkiä saada sen käSJi.tykse.n, että 
noin 'Paljon todellakin oli .edustajia poissa. 
Eräässä tapauksessa aiva;n hiljattain oli 
poissaolevien Juku noin 70 tai ilähimain 
ja kuitenkin edustajat ·Olivat melkein kaikki 
paikallaan. On todella;kin ikruvää, 'että tällä 
tavoin agitatoorisessa mi·elessä selitetään 
viiJärin asioita. Ja muuteruk:in ·lausunto oli 
aivan ala-arvoista niin !korkeasti oppineelta 
mieheltä. 

Ed. K :i: v i o j a: Minä jätin äsken sano
matta, että tämä ehdotus on vielä ha;lli
tustaJkin vastaan, sillä hamtus ei halunnut 
valiokuntaan :takaisin illiihettämistä ja sel
vyyden saamista, kun sitä asiaa käsiteltiin, 
jonka yhteydessä ed. Kestin rponsi 'lopuksi 
hyväksy•ttiin. Kun sitä käsiteltiin toisessa 
käsittelyssä, niin minä ·esitin asian takaisin 
lakivaliokuntaan juuri siinä t31rkoituksessa 
kuin ny:t ed. Sarlilli ja Rydmam. rperusteli
vwt, että aJSia saisi pe.rin.pohjai,sen valmis
telnn. Milnä en saanut rsilloon kanna.tta
jikSJi e'Th ed. Rydmam.ia mrkä :ed. Sarlinia 
en'kä pääministeriä. Siis ha;llituksen tar
koitus oli, kwn 'ei se siinä lyönyt nyrkkiä 
pöytään, ·että asiaa ei saa .paJauttaa valio
ku'Thtaan, ei saa valmist,eHa sen erikoisem
min. Nyt hallituksen k:annattajain puD
lesta; sanotaan, et.tä rpitäisi saada vidä !kol
m31nnen käsittelyn jällmenkin asia valio
kuntaa;n jossain muodossa. Miksei silloin 
kannatettu, että lähetetään se toisen käsit
telYin kestäessä takaisin valiokuntaan~ 

,Sitten minulle jäi vielä ed. Sarlinin vii
meisen rpuheenvuoron jälkeen epäselväksi 
se, 'että .mitä työjärjestys paremmin auttaa 
tälla;isen selvityksen antamiseen, kun eivät 
valtiopäiväjärjestyksen määräykset ole aut
taneet~ Tai sitten ed. Sarli:n tähän asti 
ei ole tahtonut niitä käy.Uää. Minä en 
ainakaoo ole kuuHut täällä olon[ aikana 
esitettävän esim. va1tiopäirvä;jä.rjestyksen 
71 §:ää käytettävaksi, joilika mukaan saa 
minkäl asian tahansa suureen validkuntaan 
ja ,sen kautta mihin validkunrtaan hyvänsä 
lausunnon antamista varten. Jos ei tätä 
ole kerran käytetty 1eitkä tarvittu, niin mitä 
me teemme uusilla pykälillä kun ei entisiä
kään ole tarvittu~ Minä en ainakaan tätä 
käsitä; minun käJsityskykyni on niin paljon 
keskinkerrtais·ta alempi. 

Ed. V. A n n a l a : Ed. V allas tää.Uä puhui 
taasen joko vastoin parempaa tietoansa tai 
pahasti erehtyen. Jos ed. Vallas ei usko 
näitä lukuja, mitkä ilmestyvät äänestystau
lulle, niin kai sitten ainakin julkista äänes
tystä. Mikä oli tänäpäivänä julkisen äänes
tyksen tulos~ Se oli se, että äänestäjä oli, 
ellen erehdy, 180. Onko kahdellekymme
nelle edustajalle myönnetty oikeus olla 
pois:sa istunnosta? 

Ja sitten minulla on ilo todeta, ·että ed. 
Forstadius on täällä paljon rehellisempi. 
Hän tunnustaa, että poissa täältä ollaan 
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eikä väitä ensinkään, että täällä sitä istu
taan ja ahkeroidaan, niinkuin ed. Vallas. 

Ed. Sarlinille pyytäisiin vain huomaut
taa, ettei ole, jos asia todellakin on laaja
kantoinen ja edustajat haluaisivat siihen 
syventyä, välttämätöntä ratkaista sitä sillä 
kertaa, jolloin ehdotus tehdään, koska on 
oikeus pyytää asia pöydälle. Ja jos edus
kunnan enemmistö tahtoo yhtä vakavasti 
asiaan suhtautua, niin kai se silloin myös
kin jää pöydälle. 

Ed., Räisänen: Ed. Sarlinin puheen
vuoron johdosta minun tiiytyy sanoa, että 
pitää vähentää herrojen Rydmanin ja !Sar
linin tekijäosuutta tähän esitykseen. Kun 
ed. Kestin .ponsi 107 ääne'llä 63 vastaan hy
väksyttiin viime perjantain.a, ·viikko sitten, 
niin seuraavana .päivän-ä, lam11ntaina, sisälsi 
Uusi Suomi ankaran hyökkäyksen eduskun
taa vastaan jai 1siinä taasen - kuinkahan 
monennen Sll!dannen kerran? - sanottiin 
kuinka huono ja viheliäinen laitos tämä 
eduskunta on,. ja sitten jatkettiin: ,,Tällai
set tapaukset olisi eduskunnan, itsensäkin 
takia tulevaisuudessa saatava estetyiksi. 
Sen vuoksi olisi eduskunnan työjä~jestystä 
tai, jos asia pelkällä työjärjestyksen muu
toksella ei ole jä.rjestettävissä, itse valtio
päiväj•ärjestys'tä muutettava siten, että kä
visi mahdottomaksi tällaisten päätösten te
keminen ilman valiokunta valmistelua.'' 
Kaksi päivää tämiin jälkeen, maanantai
aamuisessa Helsin1gin Sanomissa ja Turun 
Sanomissa, oli voimakasta rumputulta, joka 
kävi näissä samoissa m.eclreissä ja samana 
päivänä, maanantaina,. on allekirjoitettu se 
edustajien Rydmanin ja Sarlinin esitys, 
joka on tä1ällä tåruäpäivänä esillä ja joka toi
vottavasti tässä istunnossa hylätään. 

Ed. V a 11 a s: Ed. V. Annala koetti 
täällä hyvässä järjestyksessä peräytyä siitä 
räiilmästä syytöksestä, minkä hän eduskun
taa kohtaan heitti, mutta mielestäni hän 
ei kuitenkarun .siinä onni.stunut. Vaå.kka hän 
ny.t jo selittää hiukan toisin, niin äsken 
hän sanoi, että tuo taulu ·tuolla seinällä 1 
juoruaa, hän ei silloin puhunut mitään 
avoimesta äänestyksestä. Mutta yhtä hy
vin voi 'edustaja, joka on pidättynyt kone
äänestyksestä myöskin pidättyä avoimesta 
äänestyksestä, jolloinka hän ·ei aii1lla lip
puansa (Ed. KalliokoSki: Se ei ole miehe
kästä!). Siis ed. Annalan täytynee vielä-

kin peräytyä. Muuten mitä tulee niilhin, 
jotlka nyt ovat tänne 1eduskuntaan tulleet 
puhdistamaan tätä kailmsta siitä, mistä 
sitä lieneekin syytetty, niin varmastikin 
yhtä paljon ja vielrupä varsin huom1!1ttavia
kin I.K.L:n edustajia on loistanut poissa
olollaan (Ed. Räisänen: Taitaa olla 'par
haillaarukin!), niin että syytös siitä muihin 
puolue~siin kuuluvia edustajia rkdht11ian on 
kyllä, niitn kuinkas si•tä osaa sanoa, se on 
hyvin - olkoon srunomatta. 

Ed. Rydman: V altiopäiväjärjestykoon 
65 § säätää: ,V aliakunnan mietintö on, 
kun se ensi kerran esitellään, pantava pöy
daUe. Seuraavan k!erran esiteltäessä oo se 
keskuste:ltua tai keskustelutta vielä pöy
dällepantava, jos kaksi jäsem.rtä tai use8!m.
mat sitä pyytävät. Mutta kun asia kol
mannen kerran tulee ,eså.lle, ä~köön sitä 
enää pöydälle pantako' '. Mutta tällainen 
ponsiehdotus voidaan tällöinkin tehdä enkä 
minä tiedä, ed. Annala, kuinka silloin pan
taisiin tämä asia pöydälle. Pontta ei kai 
erikseen voida panna pöydälle (Ed. V. An
narla: Kyllä!). 

Ed. V. A.nnal a: 8aaJll vastata tä:hän 
ensilksi. Jos minä oikein ymmärrän asian, 
niin se on näin. Ko1mannessa käsittelyssä 
käsitelläJän ja ratkaistaan .tietenkin ensiksi 
itse pääasia. Tämän käsittelyn yhh~ydessä 
tehdään ·ehdotus toivomuspäätökseksi. Sen 
jä1keen kuin pääasia on ratkaistu, ;puhe
mies esittelee ratkaistavaksi toiv:omusehdo
tuksen. Tätä minä pidän eri käsittelynä. 
Ellei asia näin olisi, silloim. on käsittelyn
alai!Il!en eh·dotus kokonaan perustuslainvas
tainen (Ed. Ryömä: Väli.ttÖimä.ssä yhtey
dessä!). Välittömässä yhteydessä Msitel
lään, mutta on katsottava eri käsittelyksi 
(Keskustasta: Ei, ei!). 

Pyytäisin vielä ·ed. Vallakselle huomaut
taa, että minä en ole mistään peräytynyt 
enkä ole ensinkään rpuhunut misiliän puo
lueista, vaan kansanedustajista. Jos :meillä 
ja teillä on syntisiä,. niin ku'kin ottakoon 
osansa. 

Ed. Rydman: Mi:nä t8!hdon vain ly
hyesti ed. Annalalle huomauttaa, että tuo 
hänen menettelynsä ei ole maihdollinen, 
koska kesku.stelu silloin jo on julistettu 
päättyneeksi. Mitenkä tämä ehdotus sitten 
enää tehdäOO? Se ·ei käy enää [päinsä. 
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Ed. Wiik: Valitan, että edustajien 
Rycdmanin ja Sarlinin aloite on ·tehty siinä 
yhteydessä, jossa se on tehty. Ensirnnä se 
on omiansa antamaan hallitukselle sen kä
sityksen, ettei 1ed. Kestin anomuspontta 
tarvitsekaan ottaa huomioon. Toiseksi 
a1oite ei ole nyt voinut saada sellaista muo
toa, että se voitaisiin hyvruksyä. Kuiten
kin se kä.sittääil"seni sisältää myöskin var
teen otettavaa. Jos se nyt hylätä,än, niin 
:aloitteentekijät saavat tilaisuuden saattaa 
ehdotuksensa sellaiseen muotoon, että edus
kunta voi sen hyväksyä. Käsittääkseni 
tämä työ olisi mieluummin tehtävä aloit
teentekijäin toimesta, jotta ei puhemies
neuvostoa sillä rasit-ettaisi (Eduskunnasta: 
{)ikein!). 

Ed. K i v i o j a: Minä haluan huomaut
taa, että ed. Rydman erehtyi tulkitessaan 
v:altiopäiväijärjestyksen 65 iPYkälää. Siinä 
-ei puhuta ensinkään koLmannen käsittelyn 
-asioista, joidenka yhteydessä näitä ponsia 
tav~Vllisesti tehdään ja niinkuin viimeksikin 
tapahtui, sillä tässä puhutaan vain valio
kunnan mietinnöstä, kun se ensi kerran 
esitellään. Se on ensimmäisen \käsittelyn 
asia ja sitten toisessa käsittelyssä tulee 
suuren valiokunnan mietintö joka tavalli
sesti ei olekaan pöydällä, jollei sitä pyydetä. 
Sitten kuin nämä pöydällepannut mietin
nöt ensimmäisessä käsittelyssä ja toisessa 
käsittelyssä on tarpeeksi monesti pantu 
pöydälle, että ne kolmannen kerran siinä 
käsittelyssä tulevat esille, niin pöydälle
panaan ei enää suostuta. Näin on tulkittu. 
Mutta kolmannen käsittelyn asi·at on voitu 
panna pöydälle kuinka monta kertaa hy
vänsä. 

Vielä haluaisin sitten väärinkäsityksen 
välttämiseksi huomauttaa, että minä en 
vastusta eduskunnan työtehon paranta
mista ja järjestyksen ytlläpitämistä enkä 
asian perinpohjaista tutkimista. Päinvas
toin minä olen sitä koettanut yrittää, 
vaikka tosin yksinäni ja niin kauan, ja 
iloitsen, että muutkin tulevat siinä mu
kaan. Mutta kun meillä jo löytyy, niin
kuin ·olen osoittanut, pykäliä tarpeeksi, 
niin minusta riittää, että entiset pykälät 
pannaan käytäntöön ja uudet annettakoon 
olla poissa. 

Ed. B r y g g a r i: En olisi pyytänyt pu
:heenvuoroa, jos ed. V. Annala tuntisi 

------------------------

omatkin puutteensa ja heikkoutensa. Ha
luan hänelle palauttaa mieleen, että täällä 
on itse kenenkin tilillä yhtä ja toista. 
Erikoisesti on huomautettav·a, ettei edus
tajain tehtävä rajoitu yksistään täysistun
toihin, vaan siihen kuuluu myöskin valio
kuntatyö, ja minä suosittelen, että ed. V. 
Annala valiokuntatyöhön nähden tekisi 
samoin kuin Nummisuutarin vaimolle kant
tori kehoitti tekemään, että pitäisi katsoa 
ensin omaan poveen ja si!tten vasta ryh
tyä toisia kivittelemään. 

Keskustelu julistetaan päättyneeiksi. 

Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kivioja ed. Rytingin y. m. kannatta
mana ehdottanut, että aloite hylättäisiin. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Kiviojan ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka kannattaa aloitteen lähettämistä 
työjärjestyksen 66 § :ssä mainitussa tar
koituksessa puhemiesneuvostoon, äänestää 
,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, on ed. Kiviojan 
ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestylksessä on annettu 
61 jaa- ja 76 ei-ääntä, 9 tyhjää; poissa 53. 
(Naurua eduskunnassa). 

P u h e m i e s: Eduskunta on siis hylän
nyt aloitteen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. R y dm a n: Pyydän avointa äänes
tystä. 

Puh e m i e s: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Avoin äänestys tulee toi
m~tettavaksi. 

47 
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Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,J·aa" äänestävät seuraavat edustajat: 

A:akula, Ma-Kulju, Alestalo, Annala, V., 
von Born, Bryggari, Colliander, Erkko, 
Estlander, Fagerholm, Forsta;dius, von 
Frenckell, Furuhjelm, Hakk:i!la, Heiniö, 
Helenelund, Helo, Hiltunen, Hirvensalo, 
Honka, Horelli, Hämäläinen, Hästbacka, 
Inkilä, J atko1a, Kivimäki, Kivisallo, Komu, 
Korvenoja, Kullberg, Lehtonen, Leiwo, 
Lindman, Lindström, Linkomies, Löthman, 
Malmivuori, Moilanen, Nyman, ·Oksanen, 
Pajunen, Palmgren, Pennanen, Penttala, 
Puittinen, Rydman, Ryömä, Sarlin, Serge
lius, Sjöblom, Syrjänen, Särkkä, Söder
hjelm, Tolonen, Tuomivaara, V aarama, 
W ainio, Venho, Wickman, Virkkunen, Åhl
ström ja östenson. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aattela, Aittoniemi, Ampuja, 
Arffman, Asikainen, Brander, Ellilä, Halo
nen, A., Halonen, T., Hautala, Heiskanen, 
Huittinen, Huotari, Hänninen, lkonen, 
Jauhonen, Jutila, Kaasalainen, Ifaijalai
nen, Kalliokoski, Kares, Karvetti, Kaura
nen, Kemppi, Kesti, Kettunen, Kivioja, 
Koivuranta, Koponen, Kosonen, Ku1ovaara, 
Kämäräinen, Kääriäinen, Lampinen, Lastu, 
Leppälä, Linna, Lohi, Lonkainen, Lumi
järvi, Luostarinen, Malkamäki, Marttila, 
Meriläinen, Miik'ki, Mäkeläinen, Nikkola, 
Oulasmaa, PaJksujalka, Peltonen, Perho, 
Pesonen, Rantala, Rytinki, Räisänen, Sal
menoja, Salo, Salonen, Sariola, Schildt, 
Setälä, Simojoki, Sinisalo, Siren, Soininen, 
Suurkon:ka, Sventorzetski, Takala, Tapani
nen, Toivonen, ·Tukia, Turkia, V allas, 
Valta, Vilhula ja Väisänen. 

Poissa ääne:styksestä ovat seuraavat 59 
edustajaa: 

Aarniokoski, Andersson, Annala, J., 
Böök, Eskola, Haga, Hannula, Harvala, 
Heikkinen, Herrala, Hilden, Honkala, Ja
cobsson, Jern, Jokinen, Junnila, Kivenoja, 
Koivisto, Koivulahti-Lehto, Kujala, Kuk
konen, Kuusisto, Lahdensuo, Lahtela, Leh
tokoski, Lepistö, Lumme, Mangs, Mantere, 

Matt:sson, Metsäranta, Mustasilta, Mylly
mä!ki, Oksala, Paasivuori,. Pekkwla,. Pilp
pula, Pitkänen, Pohjala, Pärssinen, Ran
tanen, Reinikainen, Riipinen, Soini,. ISomer
salo, Sundström, ·Suokas, Tanner,, ·Tarkka
nem.,, Toivola, Tur1kka, 'Tyrn:i:,, Vehkaoja, 
Wel'1ing, W enma:n, Vesterinen,, Witi~, V oion
maa ja Österholm. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 62 jaa- ja 77 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hylännyt aloitteen. 

Asia on loppuun 'käsitelty. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti ensi istuntoon 

6) Korvauksen ant,amista vuonll!a 1918 Venä
jällä palvelleille Suomen valtion virkailijoille 
heidän silloin syttyneen sodan johdosta me-

DJettämästään irtaime·sta omaisuudesta 

koskevan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 4; sekä 

7) Ehdotuksen laiksi vähittäismaksu
kaupasta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 4. 

P u he m i e s: Kun edustajille on jaettu 
hallituksen esitys n :o 35 laiksi työttömyys
kassoista, joilla on oikeus saada apurruhaa 
valtion varoista, niin voitaneen sekin esi
tellä valiokuntaan lähettämistä varten. 

Ehdotuksen laiksi työttömyyskassoista, joilla 
on oikeus saada apurahaa valtion varoista 

sisältävä hallitU!ksen esitys n :o 35 esitel
lään. 
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,p u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ~hdot
taa, että asia lahetettäisiin työväenasiain
valiokuntaan. 

Keskustelu: 

Sosialim~nisteri: H y n n i n en: Herra 
puhemies ! La1kiesitys rtyöttömyyffu:assoista, 
mikä vaalien yli äänest,ettynä on nyt jou
tunut eduskunnam lopulEsesti ikäsiteltä
väksi, ei wäissä kohdin näytä olevan täysin 
tarkoituksenmulkainen. Tämän vuoksi on 
annettu eduskunnalle uusi esitys laiksi 
työttömyyskassoista, joilla on oi'lreus saada 
apurahaa valtion varoista. Tässä uudessa 
esityksessä asetutruan sille kacrma,lle, että 
työttömyyskassoille olisi taattava jonkin 
verran suurempi va1tiorupu, !kuin mikä 
esiintyy nyt vaalien yli äänestetyssä laki
esirtyiksessä ja että kassan jäsen olisi oi
keutettu avustukseen simä ,tapauksessa, 
ettei hänellä ole sarutavissa hänen työky
kyään ja ammattitaitoaan vastaavaa työtä, 
kun sitävastom vaalien yli ä:äne.stetyn eh
dotuksoo mukaan tämä oikeus ihäneltä me
nisi siinä tapauksessa, että hän kieltäytyisi 
vastaanottamasta työtä yleensä, miikä olisi 
hänen voimiansa ja taitoansa vastaavaa. 
Nykyisessä lakiesityksessä on myös päivä
avustuksen suuruus korotettu 30 marka1ksi 
va.Mien yli äiäireStetyssä esityksessä olleen 
25 marikan sijasta. Pyrkimys valmistaa 
työttömyyskassoiHe entistä suurempi mah
dollisuus kehittymiseen näyttää tarkoituk
senmukaiselta. Kolremushan osoitta,a meillä, 
että työjä~jestelmän avulla, se on, työtilai
suuksia hanlkkimalla työttömille, ei ole 
voitu huolta.a yleensä kuin 1

/ 3 työttömien 
määrästä ja että v-arsinkin .ammattioppi
neelle työväelle on ollut hYIVin vailkea työt
tömyysaikoina järjestää työtilaisuuksia. Tä
mäJll ·epäikohdan auttamiseksi on ammatilli
sesti järjestäytynyt työvälki meillä samoin
kuin 'eräissä muissa maissa turvautunut 
omaan .a,puun perustaen työttömyyskassoja. 
Nykyjään on Suomessa kymmenen tällaista 
työttömyyskassaa, joista jäsenluvultaan 
suurimmat ovat Kirjatyöntekijäin L·iiton, 
Metallityöväen, Liiketyöntekijä~n Liiton 
ynnä Rakennustyöväen ja Puutyöväen liit
tojen kassat. 

Työ.ttömyyskassojen kiehitystä meillä on 
edistänyt se seilkka, että valtin työttömyys
kassoista v. 19117 annetun asetuksen pe
rusteella on myÖllltänyt näi-lle avustusta, 

-------~-~~-

ni~ittäin huoltovelvollisille 2
/ 3 osaa ja 

mmlle puolet kassan jäsenille suoritetuista 
avustuiksista. Mainitun asetuksen mukaan 
ei tyÖ!ttömyyskassalla ole :klliffiminkaan ol
lut oilmutta suorittaa .työttömyysavustusta 
jäsenilleen kuru enintään 10 mk. päivältä. 
Myö.skill useimmissa muissa maissa,. missä 
työttömyyskassoj,a esiintyy, on valtio tai 
yhdessä va:ltilo ja kunta avustaneet työttö
myyskassoj.a. Niinpä ovat Norjan! työttö
myys'kass:at saan·eert tällaisista: lähteistä 
llivustusta noin 50%. Tans!IDan työ.ttömyys
kassoille valtion ja kunti,en tlliholta amnetut 
avustukset ovat eri ai]mina suuresti v.ailh
delleet, ollen kumminkin niiden määrä 
viime aikoina yle:ensä 'lm.skimäärirn 40 %. 
Eräissä ma-issa taas, kuten Belgiassa ja 
Sveitsissä, ova.t työttömyyskassat yleisistä 
varoista saaneet vieläkin humnat.tavampia 
avustuksia. 

Vaikka:kin meiHä on ollut va:ltionawus
tus työttömyyskassoiUe, kuten ailkaioommin 
mai!ni,tti,in, lkut~Vkin huoltovelvollista ikohden 
2

/ 3 osaaJ ja muille puolet suoritetuista työt
tömyysavustuiksista, niin ei meiLlä ole rtäl
lamen kassa,toiminta huomattavammin ke
hiittynyt. Kun esi:m. Tanskassa on työttö
myysikassojen jäseninä yli 300,000 työläistä 
ja Norjassa noin 47,000, oli meillä kymme
nessä työttömyyskassassa jäsen,iä viime hei
näkuun 1 :päiväTiä .va:in alle 17,000. Useat 
kassat meillä eivät ole myöskään kyenneet 
mwksamaan työttömilLe jäsenilleen asetuk
sen sallimaa iko:rikeinta avustusta 10 mark
kaa päivältä. Enilffillllän v.a1litsevat päivä
maksut ruäyttä:vät .esim. Kutomfl!teollisuu
den ja Liiketyöntekijäin Liiton kassoissa 
vaihtelevml! vain 4-6 markan välillä ja 
Puutyöväenliiton kassassa 6~8 markan vä
lillä j. n. e., va:Ukka tämän korkeoonpi:wkin 
maJksuja niissä esiintyy. Kirjatyöntekijäin 
ja Rakennustyöväen liittojen ynnä Metalli
työväen kassat näyttävät malksaNan sen 
sijaan :y~leensä asetThksen sa1liman ikorkeim
maill avustuksen; näissälkin kyllä ·esiintyy 
tiettyä määrää :alempia avustuksia. 

Meikäläisten työrttömyysk:assojen kehittä
misen kaJlenalta on miin ollen täflkeää että 
airoaisemmin asetuksen mukainen v;ltion
a[luraha .suoritetaan kutrukin 10 ma:r1kan 
päivittäi8tä avustusmäärää kohden. Tämän 
yli menevältä määirältä on sen .sijaan kat
sottu vaitimravustus voitarvam jättää sa
maksi miksi se oli esitetty vwalien yli 
äänestetyssä Iakiehdotuksessa eli puoleksi 
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huoltovelvol:lisille ja kolrrnannekseksi muille 
kassojerr jäsenille suoritetuista avustuk
sista. 

Niinkuru edellä jo maimittii:n, on uudessa 
esityksessä asetuttu sille 'kannalle, että tie
tyssä ammatissa toimiva työntekijä, jolka 
on k!assan jäsenenä, on oikeutettu työttö
myysavustukseen, jollei hänellä ole saata
vissa hänen wmmat,titaitoaan vastaavaa 
työtä. Tällainen määräys näyttää olevan 
kohtuullinen ja oikeudenmukainen, sillä ei 
ole toi.tvottavaa, että määrätyn ammattitai
don oppinut työntekijä pakotetaan työttö
myysaikana siirtymään työskentelemään 
ma:hdollisesti aivan vieraille työaloille ja 
että hän näin voi joutua vaikuttamaan 
osaltwan siihen, että palk!kataso näiJ:lä 
aJoilla mahdollisesti polkeutuu alas. Työn
teki,jäin liittymistä työttömyyskassaan ·edis
tänee myös huomattavassa määrin se seikka, 
että työläiset saavat va:kuuden siitä, että 
he työttömyyden sattuessa heidäm ammatti
alallruan ovat jossain määrin turvatut työt
tömyyskassan heille suorittaman avustuk
sen kautta. 

Uudessa eduskunnalle jätetyssä :lakiesi
tyksessä on sen sijaan asetuttu samalla kan
nalle kuin aikaisemmassakin ~esityksessä 
siinä, että työttömyyskassat on selvästi ero
tettava ammattijärjestön yhteydestä, niin 
että ne esiintyvät itsenäisinä laitoksina. 
Aikaisemmin, jolloin tämä yhteys oli muo
dollisest~kin varsin läheinen, näytti tällai
sesta y!hteistoiminnasta johtuneen kassoi
hin nähdern eräitä haitallisi1a seuraulksia. 
Työttömyy.ska.ssojen toimintaa viime ai-

koina uudelleen järjesteltäessä; on ikyllä 
nykyisenkin lainsäädännön pui,tte:issa ee.im. 
kassojen säännöt uusimaHa voitu kas.sojen 
itsenäisyys sä:i:lyttää ja välttää siten yhteis
työstä .ammattijärjestöj,en 'kanssa mahdolli
sesti johtuvat epäkohdat, mutta on tästä 
huolimatta asiallista, että lai:n:säädännön 
kautta rtämä jo tavallaan käytä;nnössä saa
vutettu asiaintila varmennetaan. 

Keskustelu julistetaan [läättyneeksi. 

Asia lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti t y ö v ä en a s i a i n
v a l i o k u n t a a n. 

Puheenvuoron s:aatuaan lausuu 

Ed. K a 11 i o koski: Suuri valiokunta 
kdlwontuu huomenna kello 10. 

Puh 'e mies: Edusk1111!llan seuraava IS

tunto on ensi tiistaina !kello 19. 

Eduskunnan täysistunto lopetetaan kello 
21,32. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 
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Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi vähittäismaksu-
kaupasta ........................ . 

·A s i ·a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mi>etintö n :o 4; hallituksen esitys 
n:o 15. 

Ainoa käsittely: 

2) Ehdotus korvauksen antamisesta 
vuonna 1918 Venäjällä palvelleille 
Suomen valtion virkailijoille heidän 
silloin syttyneen sodan johdosta me
nettämästään irtaimesta omaisuudesta 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 4; hallituksen 
esitys n :o 26. 

3) Ehdotus puhemiesneuvoston ke
hoittamisesta ehdottamaan eduskun
nan työjärjestykseen .tarpeellisiksi kat-
somiaan muutoksia ............... . 

A s i a k i r j a t: Ed. Kiviojan kir
jelmä. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

4) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 4 eduskunnan oikeusasia
miehen toiminnastaan vuosina 1931 ja 
1932 antamien kertomusten johdosta 

5) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n :o 3 hallitUiksen es~tyksen joh
dosta evankelis-luterilaisten seurakun
tain papiston palkkauksesta 4 päi
vänä elokuuta 1922 ·annetun lrun 2 
§:n muuttamisesta ............... . 

kello 19. 

.Siv. 
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Puhetta johtaa puhemies K a II i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Arffman, Hannula, Hästbacka, 
Mantere, Myllymäki, Paasivuori, Riipinen, 
Salo, Tanner ja Turkka. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat yksi
tyisten asiain takia tästä istunnosta edusta
jat Hästbacka, Salo, Riipinen ja Arffman. 

Uusia hallitu~sen esitY'ksiä. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella kuluva:::J. lokakuun 6 päivältä saapu
nut hallituksen esitykset n:ot 36-38 sekä 
tältä päivältä esitys n:o 39, jotka nyt on 
edustajille jaettu. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a II i o koski: Suuri valiokunta 
kokoontuu huomenna kello 12. 

Päiväjärjestykses·sä olevat a;siat: 

1) Ehdotus lailksi vähittäismaksukaupa.sta.. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö :::1:0 4 
ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä s i t t e-



374 Tiistaina 1,0 p. lokakuuta 19,33. 

l y y n siinä valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 15, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on la
kivaliokuanan mietintö n:o 4. 

Kecskustelu: 

Ed. Sundström: Våhittäismaksutapa 
saattaa olla yhteiskunnallisesti hyödyllinen, 
sillä se tekee hyödykkeiden ja tarvikkeiden 
saannin mahdolliseksi niillekin, joilla ei ole 
varaa yhdellä kertaa suorittaa niiden hin
taa. Mutta tällainen on se vain :1iissä ta
pauksissa, joissa molemmat sopimuskump
panit ovat vastuuntuntoisia. Jos ostaja on 
ymmärtämätön tai kevytmielinen, on suuri 
vaara tarjolla, että vähittäismaksujärjes
telmä johtaa usein sitoumuksiin, jotka ai
heuttavat velkaantumista ja saattavat olla 
ostajalle muutenkin mitä turmiollisimpia. 
Kun ostaja pienellä käteismaksulla saattaa 
saada haltuunsa esineen, jota hän himoitsee, 
tai johon myyjä kaunomaalauksillaan on 
saanut hänet innostumaan, vaikka hänellä 
tosiasiallisesti ei ole varoja sen hankkimi
seen ja vaikka se ·ei ole edes häaelle tar
peellinen, sattuu helposti, että hän kiinnit
tämättä tarpeellista huomiota sitoumuksen 
todelliseen sisältöön ja ajattelematta, kyke
neekö hän myöhempiä maksujaan suoritta
maan, solmii vähittäismaksusopimuksen, 
joka johtaa 'hänelle tuhoisiin seumuksiin. 
Näin saattaa käydä varsbkin silloin kun 
tällainen henkilö joutuu asiansa taitavan 
myyjän käsiin. Vähittäismaksujärjestelmä 
on tästä syystä lyhyesti sanoen sangen 
usein vahingollisen velkaantumisen salakul
jettaja, joaka suhteen yhteiskunnalla on 
syytä pitää silmänsä auki. Ymmärrän sen 
vuoksi hyvin ne motiivit, ja hyväksyn ne 
tarkoitusperät, mitkä ovat johtaneet laki
valiokunnan mietintöön liittyvän vastalau
seen allekirjoittaji:a. Mutta juristina en 
kuitenkaaa saata hyväksyä sitä ehdotusta 
vähittäismaksujärjestelmän haittojen pois
tamiseksi, mikä sisältyy vastalauseeseen. 

Vastalauseen mukaan olisi ensinnäkin 
ostajalla aina oikeus peräyttää vähittäis
maksukauppasopimus, vaikka hänen oikeut
taan ei olisikaan millään tavoin sopimuk
sella loukattu. Se antaisi toisb sanoen 
ostajalle oikeuden täydelliseen mielivaltaan 
kaupan purkamiseen nähden. Mutta sellai-

nen ei olisi terveen yhteiskuntaelämän pe
riaatteiden eikä moraalinkaan kannalta suo
tavaa. Se hävittäisi sitäpaitsi kaikea var
muuden vähittäismaksukauppaan nähden. 
Mutta toiselta puolen ei vastalauseen alle
kirjoittajain ehdotus anna läheskään riittä
vää suojaa sellaiselle ostajalle, joka ei ole 
heti esineen saatuaan palauttanut sitä myy
jälle. Kysymyksessäolevassa ehdotuksessa on 
näet pidetty silmällä vain niitä tapauksia, 
jolloin myyjän asiamies edeltäpäin ilmoitta
matta on saapunut ostajan luokse ja silloin 
saanut syntymään sopimuksen. Mutta osta
jan suojaaminen on ymmärtääkseni tarpeel
linen muulloinkin. Se että myyjän asia
mies etukäteen ilmoittaa tulostaan ei tainne 
lopuksi suurestikaan suojella ostajaa vähit. 
täismaksujärjestelmän vaaroilta. Useimmi
ten jäisi tuollainen ilmoitus kaiken toden
näkoisyyden mukaan vaikutuksettomaksi. 

· Ja miten voisi myyjä riidan sattuessa todis
taa ilmoittaneensa tu1ostaan. 

Kesäkuun 13 päivänä 192,6 annettu oi
keustoimia koskeva laki säätää 30 '§:ssä että 
petollisella viettelyllä aikaansaatu oikeus
toimi on pätemätön. Sen 3,1 §:ssä säädetään 
että, jos joku käyttäen hyväkseen toisen 
pulaa, ymmärtämättömyyttä tai kevytmieli
syyttä on ottanut tai edustanut itselleen 
aineemsta etua, joka on ilmeisessä epäsuh
teessa siihen, mitä hän on antanut tai 
myöntäayt, niin ei täten syntynyt oikeus
toimi sido sitä, jonka etua näin on lou
kattu. Näillä säännöksillä on siis peijaten 
taikka kiskoen tehty kauppasopimus julis
tettu pätemättömäksi. Mielestäni eivät sa
notut säännökset vähittäismaksukaupasta 
puheenollen kuitenkaan ole riittäviä. Ne 
eivät anna yhteiskunnan edun mukaista 
turvaa vähittäisma:ksutavan väärinkäyttöä 
vastaan sellaisissa tapauksissa, joista edellä 
mainitsin. 'Sanottaneen että lainsäädän
nöllä ei ole ma;hdollista muutenkaan estää 
ymmärtämättömiä tai kevytmielisiä ihmisiä 
vaJhingoittarnasta itseään sopimusvapauden 
piirissä ja että yhteiskunnalla ei ole edes 
syytä pyrkiä tähän, koska silloin toiminta
vapautta liiaksi rajoitettaisiin kokonaisedun 
vahingoksi, minkä lisäksi vastuuntuntoa 
heikennettäisiin. Sääntönä tällainen käsi
tys onkin tietenkin oikea. Mutta vähittäis
maksujärjestelmä on semmoisenaan ainakin 
suurelta osalta niin sanoakseni keinotekoi
nen menettelytapa vai'hdannan lisäämiseksi. 
Se tavallaan poiseliminoi eräät luonnolliset 



varmuuskeinot sopimusvapauden vaarm
käyttöä vastaan. Tämä::1 vuoksi ja kun on 
notoorinen tosiasia että vähittäismaksujär
jestelmä on varsin laajassa mitassa johta
nut väärinkäytöksiin ja kevytmieliseen vel
kaantumiseen, niin on mielestäni yhteiskun
na..'l kokonaisedun mukaista että yhteis
kunta antaa poikkeuksellista suoja:a vähit
täismaksujärjestelmää vastaan ainakin nii
hin nähden, jotka syystä tai toisesta eivät 
kykene suojelemaan itseään tämän järjes
telmän haitallisilta seurauksilta. 

Edellämainitsemani vuoden 1926 lai::1 
31 •§:n mukaan on, kuten sanoin, toisen 
ymmärtämättömyyden tai kevytmielisyyden 
hyväksi käyttäminen kohtuuttoman edun 
saavuttamiseen selitetty yleiseksi oikeustoi
men pätemättömyysperusteeksi. Tässä lain
kohdassa lausutaan periaate, joka mielestäni 
olisi sovellettava väihittäiskauppaan nähden 
riippumatta ·siitä, onko myyjä pyrkinyt 
kohtuuttoman edun tavoitteluun. Katsoisin, 
että aina, milloin vähittäismaksukauppa
sopimus on aikaansaatu käyttämällä hy
väksi ostajan ymmärtämättömyyttä tai ke
vytmielisyyttä, pitäisi ostajalla olla oikeus 
vaatia kaupan purkamista, jos hän esittää 
tämän vaatimuksen 'heti sen jälkeen kuin 
hän on saanut vastaanottaa myydyn esineen 
ja jos hän samalla palauttaa tuon esineen 
myyjälle. 

Sanottaneen, että tällainen periaate vaa
rantaisi liike-elämän varmuutta ja ·että se 
olisi ristiriidassa sopimusvapauden kanssa. 
Mitä ensimmäiseen väitteeseen tulee, niin 
on kyllä totta, että esittämäni periaate 
supistaisi vähittäismaksukauppasopimusten 
loukkaamattomuutta. Mutta näin tapah
tuisi vain sellaisissa tapauksissa, joissa yh
teiskunnan todellinen etu vaatii. sitä. Seu
rauksena olisi, että myyjät eivät käyttäisi 
vähi ttäiSIIllaksuj ärj estelmää sellaisissa ta
pauksissa, joissa on pelättävissä, että sopi
mus voidaan ostajan ymmärtämättömyyden 
tai kevytmielisyyden takia peräyttää. 
Mutta tästä olisi varmasti niin hyvin yksi
tyisille kuin yhteiskunnallekin etua. Vä
hittäismaksukauppa tulisi, .kun sen yhtey
dessä nykyisin esiintyvä epäterve rekiaarni 
ja houkuttelu lakkaisi, rakentumaan reali
semmalle pohjalle ja palvelemaan enemmän 
tosi tarpeita. 

Mitä sitten tulee siihen väitteeseen, että 
esittämäni periaate loukkaisi sopimusva
pautta, niin onkin totta, että se ei olisi 
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sopusoinnussa viime vuos1m saakka vallin
neen taloudellisen liberalismin kanssa. 
Mutta tuo liberalismi kaipaakin yhteiskun
nan kokonaisedun nimessä rajoituksia, ku
ten osoittavat edellä mainitun vuoden 1926 
lain sopimusvapautta koskevat säännö·kset, 
joilla pyritään suojelemaan heikompaa. Sa
maan päämäärään tähtää esittämänikin pe
riaate. 

Ehdottaisin siis ensinnäkin, että ehdotuk
seen laiksi vä:hittäismaksukaupasta lisättäi-, 
siin uusi pykälä, jossa säädettäisiin: Jos 
vähittäismaksukauppaa koskeva sopimus on 
syntynyt käyttämällä hyväksi ostajan ym
märtämättömyyttä tai kevytmielisyyttä, on 
ostajalla oikeus purkaa sopimus, jos hän 
esineen vastaanotettuaan heti vaatii 8itä ja 
s-amalla palauttaa myyjälle esineen. 

Mutta ymmärtämättömälle ja kevytmie
liselle ostajalle olisi käsittääkseni annet
tava suojaa silloinkin kun hän sanottujen 
heikkouksiensa vuoksi ei ole itse osannut 
ajoissa peräytyäkään sopimuksesta ja tulee 
sitten kykenemättömäksi täyttämään itsel
leen ottamiaan maksuvelvollisuuksia. Tä
män pitäisi mielestäni tapahtua siten, että 
8iinä tilityksessä, joka 3 §:n mukaan toimi
tetaan silloin, kun myyjä tahtoo ottaa esi
neen takai8in, ostajan hyväksi olisi luet
tava käteismaksuhinnan ja vähittäismaksu
hinnan v·älinen ero, mikä siinä tapauksessa, 
·ettei ·ensin mainitusta ole riittävää selvi
tystä, olisi tämän pykälän viimeisen mo
mentin mukaan laskettava yhdeksi viiden
nekseksi väihittäismaksuhinnasta. Tällä ta
voin menettäisi myyj•ä sen taloudellisen 
hyödyn, minkä hän vähittäismaksutavan 
perusteella olisi itselleen saanut, mutta jo
hon hänellä yhteiskunnan kokonaisedun 
mukaisesti ei voida antaa oikeutta silloin, 
kun vähittäismaksu8opimus on syntynyt 
ostajan ymmärtämättömyyttä tai kevytmie
lisyyttä hyväksikäyttäen. 

Edellä esittämäni perusteella ehdotan 
näin ollen lisäksi, että käsiteltävänä olevan 
lakiehdotuksen 3 '§:n '2 momentti muutettai
siin näin kuuluvaksi: , Tilityksessä on osta
j-an hyväksi laskettava esineen arvo sitä ta
kaisinostettaessa, määrättynä sen mukaan, 
mitä myyjän katsotaan voivan esineestä sil
loin saada toimittaessaan sen tarkoituksen
mukaisella tavalla myydyksi". Milloin 
asianhaaroista ilmenee, että kauppa on syn
tynyt käyttämällä hyväksi ostajan ymmär
tämättömyyttä tai kevytmielisyyttä, lasket-
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takoon lisäksi ostajan hyväksi käteismaksu
hinnan ja vähittäisanaksuhinnan välinen 
ero. 

Uskallan toivoa, että suuri valiokunta 
ottaa muutosehdotukseni huomioon. 

Ed. K o s o ne n: Herra puhemies! 
On jälleen tilaisuus panna merkille, että 
sattuu toisinaan asioita, että kaksi äärim
mäisyyttä joutuu samalle linjalle. 'Se, mitä 
minäkin aioin sanoa, pääasiassa kulkee sa
maan suuntaan kuin edellisen puhujan 
lausunto. 

Täytyy myöntää, että hyväksyttäessä sitä 
vähittäismaksukauppaa säännöstelevää lakia, 
jonka tasavallan herra presidentti kor
keimman oikeuden antaman lausunnon no
jalla jätti vahvistamatta, mentiin eduskun
nan enemmistöpäätöksellä eräissä suhteissa 
liiallisuuksiin. Tällä kertaa ainakin laki
valiokunnan eneunmistö on koettanut sel
laista varoa ja uskottavasti niin menettelee 
eduskuntakin. 

Ed. Kivioja ja pari kolme hänen kump
paniaan ovat kuitenkin tahtoneet kirjoitet
tavaksi lakiin jotakin sellaista, että jos 
sillä pyrkimyksellä olisi laajempaa kanna
tusta, saattaisi pelätä tämänkin lain ajau
tuvan hakoteille. Vastalauseen kirjoittajat 
pyrkivät ilmeisesti erääseen uuteen periaat
teeseen, nimittäin siihen, että samasta 
asiasta laadittaisiin laki erikseen älykkäitä 
varten ja erikseen niitä varten, jotka eivät 
käsitä ,petiitillä painetun sopimuksen tar
koitusta''. Muuhun käsitykseen ei voi tulla 
siitä pykälämallista, jonka vastalauseen kir
joittajat ovat kirjoitukseensa liittäneet. 
Mihin mahtanevat muuten vastalausujat 
käytännössä pyrkiä ja minkälaisin perus
tein? Tätä on koetettava arvata. He nyt 
joka tapauksessa tahtovat varata ostajalle 
oikeuden luovuttaa ostamansa esine heti 
sen saatuansa takaisin myyjälle vieläpä hy
vitystä saaden ailheuttaa myyjälle ,jonkin
laisen sakon. Entä perusteet? Niitä ei 
sanota. Onko niin, että ostajalle tahdotaan 
varata tilaisuus harjoittaa narrimaisuutta: 
tehdä reilusti kauppa, mutta kun on tavara 
hänelle saapunut, hän saa sen heti luovut
taa takaisin, vieläpä saa sakotuttaa myyjää 
viidenneksellä esineen vä'hittäismaksuhin
nasta, jos myyjän ~asiamies ilman edellä
käynyttä ilmoitusta on saapunut ostajan 
luokse puhelemaan kaupasta. Jos nyt saat
taisi luulla, että edellytetään petostapausta: 

ostaja olisi saanut huonomman tavaran 
kuin millaisesta oli puhe ja hän siksi tahtoo 
luovuttaa esineen takaisin, niin tämä olisi 
toki myös pitänyt sanoa laissa. Mutta ta
pa:htuneesta petoksestahan sitäpaitsi voi 
petetyksi tullut vaatia hyvitystä toisen lain 
avul1a. Vastalausujain pykälän muoto on 
siksi avara, että ostajalla tuon takaisinluo
vutusoikeuden käyttämiseen ei tarvitse olla 
mitään perusteita. Ostaja voi ilman muuta 
kaupanteon jälkeen heittäytyä lmtuma
päälle ja esineen saavuttua antaa sen heti 
takaisin, jopa vastalausujain tarkoittamassa 
tapauksessa sakotuttaa myyjää viidennek
sellä esineen hinnasta. 

Ei voi muuta kuin ihmetellä, että ed. 
Kivioja pitkäaikaisena lainsäätäjänä sekä, 
asia- ja muototarkkana miehenä saattaa· 
ulosantaa sellaisenkin la;kipykälän kuin hä
nen ja kumppaniensa vastalauseeseen liit
tyy. Vaikka onhan tosin ed. Kivioja tais
tellut täällä m. m. kuvapatsaita vastaan,. 
jos hän nyt taistelee tuulimyllyjä vastaan, 
sillä suoman sanoen aivan jotakin niin 
huikeaa hänen tämäkin otteensa ilmeisesti 
on. Onkin siksi vakavasti kysyttävä, että 
jos lainsäädäntö tahdotaan painaa tämän
laiselle keveälle, etten sanoisi narrimai
suutta osoittavalle tasolle, niin mistä voi
kaan lopulta tulla se tarpeellinen arvo
valta eduskuntatyötä kohtaan. Toivoa täy
tyy että suuri valiokunta pitemmättä ajan
'hukatta sivuuttaa vastalausujain Eskon 
puumerkit, pyyhkii ne ja asettuu lakivalio
kunnan mietinnön kannalle. 

Muuten vähittäismaksukauppatavan sään
nöstelemisen tarpeellisuudesta kohtuulli
sella tavalla tuskin voinee ilmetä erimieli
syyttä. Jos ottaisi asian tiukasti osuustoi
mintaihmisen kannalta, niin tie olisi selvä 
ja mutkaton: vähittäismaksutapa olisi ko
konaan estettävä. Osuustoiminta-aatteen pe
rusteihin näet kuuluu saada aikaan tarvik
keiden jakelussa terveet tavat. Mutta kun 
äkillinen ryykäys tässäkään asiassa ei ole 
mahdollista, on tyydyttävä pahimpien hait
tojen poistamiseen puheenaolevalla alalla. 

Kun vähittäismaksujärjestelmä on ilman 
lain esteitä saanut kehittyä niin laajaksi 
kuin se on, ovat sen tuottamat haitat pai
navammat kuin siitä tulevat edut. Tottu
mus epätaloudellisuuteen, s. o. yli varojensa. 
ja maksukykyjensä elämiseen on monesta 
vapaasta ihmisestä tehnyt säälittävän velka
orjan, mistä orjuudesta saa maksaa usein-
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kin tuntuvia oppirahoja ... Toiselta puolen 
kontrolloimaton järjestelmä on päästänyt 
valtaan tunnottoman huijauksen, siitä esi
merkkejä kertoilematta. Ja onko nyt sit
ten järjestelmän etuisuudeksi luettava se, 
että sen turvin saa vähävarainen opiskelija 
tärkeän kirjateoksen, käsityöliikkeen alkaja 
käsityökoneen, autoalalle aikova auton 
j. n. e., mutta kun jokapäiväiset kulutus
tarvikkeetkin aletaan myydä ja ostaa sa
man tavan mukaan, on kehityksen katsot
tava rientäneen liian pitkälle epäterveeseen 
suuntaan. Käyneekin sen vuoksi tarpeelli
seksi rajoitta.a vastaisuudessa tämän järjes
telmän liikkuma-alaa. Tällöin lienee syytä 
harkita sitäkin, voidaanko ja miten sallia 
helpommaksi kotimaisten tarvikkeiden 
kauppa ennen ulkolaisten puheenaolevaa 
maksutapaa noudattaen. Vastaisuuden va
raan mahdollisesti muun lainsäädäntöuudis
tuksen yhteyteen on myöskin jätettävä, jos 
tarvetta on, keinottelumahdollisuuksien 
poistaminen tätä kauppamuotoa harjoitet
taessa. Terveellä pohjalla toimivien kaupal
listen järjestöjen ja muultakin taholta har
joitetulla valistustyöllä tässä suhteessa voisi 
olla hyvä merkitys saada kansanmieskin ai
kanaan tajuamaan ,petiitillä painetun 
kauppasopimuksen'' merkitys. 

P u he m i e s: Huomautan puhujalle, 
että hän on sanonut lausunnossaan vasta
lauseen DJrur.rimaiseks.~ ja siten loukannut 
vastalauseen aJ:lekirjoittajia, joka ei ole srul
littua. 

Ed. K i ;v i o j a: Herra puhemies! On 
ilruhduttava asia, että vastalauseen tekijät 
ovat saaneet ed. Sundströmin, äskeisestä 
lausunnosta päättäen, samalle asialle, millä 
vastalauseen tekijätki,n ovat olleet, ja hei
dän puolestansaha.n jo m. m. prof. Sund
strömin a,pua pyydettiin, elllllenkuin [aki
valiokunnassa asi'a loppuun käsiteltiin ja 
ennenikuin vastalause kirjoitettiin, mutta 
siHoi.n erinäisistä syistä ei lkeri.tty .sritä saada. 
Kun siris voi näin edustajalle ja professo
rille olla asia sellainen, ettei .siitä aivan 
äkkiä voi sanoa, miten olisi tehtävä, nyt 
vasta jä,lempää häneNekin se on selvinnvt 
- ja minä SIUurin piirtein voin. sitä ehd~
tusta kannattaa - :mutta kun ne näin ovat 
tällaiset vruhittäisma,ksukaupan alaan kuu
luvat asiat epäse'lviä edustajille, niin onko 

:mikääll! ihme, jos siis saloseutujen mö
keissä voidaan: j.outua ymmäitle, kun sinne 
saa(Puu lkaUJppamatkustaja kaunomaalauk
siensa kanssa kehUJmaan tavait'aa. Ei sie~lä 
ole sen lain mukaan,. jonka puo~esta ed. 
Kosonen peistä kä;vi tai1Jtamassa, mitään 
ma!hdoHisuutta pyytää asiaa pöydälle, että 
saisi miettiä, jota keinoa kyllä ed. Ko.sonen 
osaa käyttää sekä täysistumwissa ·että va
liokunna.ssa. Jos tulee pikkusenkin han
kalampi asia esille, niin ei muuta ikuim. 
panJnaan asia pöydäLle seuraavaan viikkoon, 
että saa tätä asiaa miettiä ja saa ryhmäs~ 
säkin si,itä neuvotella. Jos tällainen vas
taava etu olisi säädetty tässä laissa osta
jille, että ne, kun myyjä saapuu,. saavat 
pyytää asian ~pöydälle ja !Pitää pe.rilieneu
vottelnn, ll!iin me ·emme olisi pam:neet mi
tään vastalausetta. Jos nimi.ttäi•n osto
SO(Pimus syntyy sillä tavalla, että toinenikin 
puoli :käsittää, miS!tä on kysymys ja on 
saanut harkita ja sitten .panee nimensä ,alle, 
niin jos hän on tehlllyt .tyhmyydenkin sil
lloin, niin vastatkoon siitä. Sitä mieltä 
ovat vastalauseen kirjoittajat olleet. Mutta 
kun tässä nyt ei ole niillä mi,tään pöydä1le
pyyntömahdo1lisuutta tässä laissa, vaa.n 
.asia tapahtuu tästedespäin niinkuin .tähän
ikiru asti sillä tavrulla, että sin•ne mökkiin 
tulee myyjä tarjoama,a.n ta:vara,a;, siellä tus
kin ovat kaikki perheenjäsenet kotona, että 
ne voisivat heti neuvotella ja ne ovat siinä 
myyjän lumoissa, että ne eivät siinä kerkiä 
mitään !tarkkoja harki•nnan alaisia pä.ätök-

. siä tehdäkään, kaikki ta,pa'htuu äkkiä, niin 
:kyllä on ai:van oikea tämä pymmys, mikä 
vastalauseen tekijöillä on ollut, että tällai
seen Hlanteeseen joutuneet osta:jat pitäisi 
jollakin >lain säädöksellä turvalta. Siinä 
olemme ed. Sundströmin kanssa yhtä mieltä 
ja eilen väärin muista, niirn' vielä viime 
vuonna ed. Kosonenlkin oli 'kiivaasti samalla 
ikrunnalla. Minä siis valitan, että täällä 
ilainsä.ätäjäin joukossa on sellaisia ed. Koso
sen kalta,isia, jotka puolessa vuodessa voi
vat näin täy;dellisesti kallltaansa muuttaa 
ostajain puole~lta kiivruaiksi myyjäjrn etujen 
ajajaksi. 

Niinkuin tästä vastalauseesta näkyy, niin 
;vastalau.seen tekijät nöyrästi tunnustava;t, 
että he e~vät ole keksiooet tämänJ parempaa 
.keiooa. Jos se suuressoa vaJinkunnassa ke!k
sitää:n, niin me ilolla Uiili.de:rnme sitä kan
nattamaan. Mutta niin kaua.n kuin ei 
mitään parempaa oLlut keksitty, niin me 
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paiDiimme näikösä1le täihän [)aperillle sen, 
mi!kru meistä oli hyvä. 
M~tä tulee tähän 1 moonenttiin, niin siinä 

säädetään, että ostaja saa !h. e t i esineen 
sruatuaan antaJa ,sen rta:kaisin, tietysti siinä 
tapauksessa, että se ei ole vastannut ke
humista. Onlhan meillä va;staavanlainen 
säädös esim. hev.oskaUippoihin näJhden, että 
saa kolmen ,päil.vän kuluessa sen purkaa, 
niin että minusta tämä ei niin erittäin 
lrnmmalliJnen säädös olisi, vruilklka jotakin 
sensuunrtaista tähän 1 momenttiin jäisikin. 
Mutta en nyt sitä pidä kaikkein tä,rkeim
iPimä, tätä 1 momenrtin muuttamista. 

Mutta kai!ken sen jäi~keenkin, mitä ed. 
Kosonen tää,llä koetti esittää, ;niin minusta 
tuntuu, että täJmä 3 §:nl 2 momentin muut
taminen sittenkin on osunut jotakuinkin 
lähelle oikeaa ja ~ehkä siihen suuntaan pa
mnnettuna kuin ·ed. Sundström esitti siitä 
tulee aivan hyväkin. Ei voi pitää tällaista 
säännöstä mitenikään ,terveiden yhteiskun
taperiaatteiden ja moraalin kannalta arve
luttavana~", eikä tämä pitäisi ol:la mikään 
uusi ~periaate, että tiHlä tavalla s·akotetarun 
myyjää. Perusteluissa on sanottu, että 
tä,llä srukolla luulemme siihen päästävän, 
että myyntiliikkeet pruremmin valvoisivat 
EiaJksi tungettelevia asiaJmiehiään1. Minä 
luu!len, että raha:s·aJkko siinä pall'emmin pa
nee ne valvomaan. Kun ne tietävät, että 
on vaara menettää i / 5 esineen hinnasta, 
niin tietysti ne silloin antavat sellaisia oh
jeita myyjille, ettei pidä semmoiseen paik
kwan mennä ta,rjoamaan, missä se on ylel
lisyystavaraa ja missä nähtävästi ei voida 
sitoumnksista vasta,ta. Mutta jos tarusen 
sillä taval:la syntyy tämä kauppasopimus, 
että on os3Jttu odottaa myyjän saapumista, 
jos ne ovat kortilla ilmoittan,eet, niinkuin 
aikoja ennen i~moittaa esim. edustajiille 
Akateemisen KirjakalJipan vähittäismaksu
os·asto,. että he~dän edustaj81nsa saapuu, jos 
siis joku täl:lainen ilmoitus on annettu ja 
sel:laisen perästä siellä ostajan kotona teih
däärn ostosopimus, niin se sa:a olla pätevä. 
Jos taasen ostaja on mecrunyt myyntimk
keeseen, kirjakauppaan tai autoikauppaan, 
ja sie1lru teihny,t itselleen kuinka tyhmän 
sitoumuksen tahansa, niin· sekin minun 
mielestäni saa olla seisovairueillJ sitoumus, 
sillä siim on aloite ollut hänellä. Hän on 
lähtenyt sitä tavaraa ha;kemaa.n,. ja silloin 
:minun mielestäni ei ole niin erittäin suurta 
syytä turvata häntä. Mutta ainoastaan 

siinä t~pauksessa, että tyrkyttäjä edeltä
:päin i1moittaJmatta sa.apuu ostajan luo ja 
siellä. ei ole iketä:än vieraita iihmisiä, eikä 
edes lähelläkään saatavan~ niitä kiinteistö
ikau;pan vahvistajia, joista viime keväänä 
laki säädettiin, niin siinä tajpaUksessa mie
lestän~ on ostaja turvattava tällaiiSiHa sää
döksillä. Ei minun mielestäni .oiikein kan
sanvaltaiset ja liberaa.liset periaatteetkwan 
edellytä sitä, että ostajaJ:lru rpiltää olla va
paus tehdä suuria tyhmyyksiä. Eikä tässä 
ole niin uusi :p.eriaate siin3;kään, josta ed. 
Kosonen mainitsi, että tehdään eri lain
säädäntö eräil'le kansalaisryhmille. Minusta 
tuntuu, lknn tarkasti lukee tämän hallituk
sen esityiksen perustelut, että tässä hallitus 
on taihtonut tehdä erHaisen lainsäädännön 
myyjälle ja erilaisen lainsäädä:nnön osta
jalle, asettaa ostajan eri asemruan ja myy
jän ·eri asemaan. Kun tässä arvoste113Jan 
haJllituksen esityksen perustelujen 2 sivulla 
toisen palstan keskipaikkeilla ·edellistä vwh
vistamatta jäänyttä lakia väJhittäismak:su
lkaupasta, niin hallitus siinä lausuu näin: 
,.Joskin myyjä voisi saada korvausta näistä 
kustannwksista .ajama;lla siitä erikseen kan
Imtta tuomioistuimessa,. on käytäninöllisesti 
tärkeätä, että nämä menot otetaan huomioon 
jo myyjän ja ostajan välisessä tiEtyksessä.'' 
Nyt ed. Kosonen oli sitä mieltä, että mei'liJ.ä 
on jo laJkia aivan ta11pMksi peijausta vas
taan, ja niLnihän tääJllä professori .Sund
.ström!kin esitti, että siihen on lakiJpykä~iä. 
Hallituksen mielestä sii,s :osta,jan hyväksi 
ei tarvitse tilirtyiksessä 13JSkea mitään täi
,laista, sillä hänelle on jo eri 1a!kipykälät. 
Menköön käräjiin. Tiedämmehän kyllä, 
m~tenkä sydänmaan mökkiläinen voi kä:rä
jissä asiansa ajaa,. hän peJJkää jo koko kä
räj~paiklkaa, ei !hän sinne mielellä.ä.n lähde. 
Mutta hallituksen mielestä on niin tehtävä, 
tilityksessä ei voi ottaa ostajrua huomioon~ 
että hän on tullut petetyksi'. TiEtyksessä 
hallituksen esityksen mulkarun ei voi myy
jää sa]kottaa sillä tavoin kuin vastalause 
edellyttää. Mutta hallitus sanoo tässä, että 
myyjällä olisi oiikeus saada kulut oikeuden
,käynnissä !kai'kista niistä kustannuksista, 
mitä hänelle johtuu esineen taikaisin otta
:mi.sesta, :mutta ikäytänmöllisesti on mrkeää, 
että myyjää ei vaivata eri oibudenkäyillr 
nitlä v&an että myyjän kustannukset ote
taan jo tility!ksessä huomiOOilJ. Minusta tun
tuu hallituksen •esityiksen mukaan, että 
tässä pannaan ostaja ja myyjä v1illtäin eri-
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la.isten /Periaatteiden rulaisiksi ja; vastalau
seen ~tekidät ovat tarkoittaneet ainoastaan 
tämän myyjään sovitetun periaatteen so
vellettavalksi myös ostajaan. Sanamuodosta 
ja yksityislkohdista minä en r111pea väitteLe
mään, mutta kam.natan jokaista ehdotusta, 
joka samoilla periarutteilla vie siihen, mihin 
tällä vrastalauseella on ,pyritty. 

Ed. B r a nd e r: Herra pu:hemiesd Vas
tustan vastalauseen tekijöitä, en periaat
teen tähden, vaan pykälien mahdottomuu
den takia käytännössä. Tarkoitus on kyllä 
hyvä, mutta pienissä tapauksissa lain käyt
täim:Unen pieneläjälle on ma;hdotonta. Mei
dän oirkeusvaa!kamme on niin: kalliisti silat
tava, ennenkuin se punnitsee oikeutta. Pie
nellä. vähittäismaksutavail'la myytiilvät esi
neet eivät kannata !tätä menette~ytapaa 
ollenikaan. Sentähden kannatan, että käy
täisiin navakammin vaan pahan juuriin 
~ikä se11rauiksiin. Säily,tetään ainoastaan 
hevoslkaurpa:lle 3 päivän purkamisoikeus 
eikä Esätä muille. Tässä on tehtävä se, 
mitä maalaiset samovat, kun eläimet eivät 
tahdo pysyä alallaan ,niitä paimenlliettaessa: 
,älä lyö, vaan pane aita'!" Vähittäisma!k
sutava1le on pantava kylliksi luja aita, ettei 
.synny ollenkaan turhia oikeuSk:UJ1uja. Niin
kin suuren esineen kuin separaattorrin ta
kia ei trulonpoj.an kannata 'ryhtyä oikeuden
käyntiin, si:llä asianajaja vie .separaatrtorin, 
ja lehmän vielä kaupanpäällisiksi. Maakiin
teistöpankin arviomiehenä olen todennut, 
että useissa velkaluetteloissa on vähittäis
maksutavalla myyty kone yhtenä ikävänä 
tekijänä. Ensin vähittäismaksutavan etuja 
viiJärin 1selitellen on agentti voinut myydä 
1,000 markan arvoisen koneen 2,500 mar
kalla. Protesti- ja muiden kulujen kanssa 
nousee summa tava:msesti lähes 3,000:een 
ma;rkkaan. Kone on tavallisesti ulkolainen. 
Kirjaiiija Mai'la Mikkolan kuvaa;ma virma;n 
agentti on vielä ilmielävänä maaseudun 
painajaisena juuri tärrnän vähittäismaft\:su
tavrun: vuoksi ja va:a;ra:llinen erilttäi~n vek
selioikeutta hyväkseen käyttäen. Voisin 
tässä ai,van ly~hyen esimerlkin mainita naa
-puripitäjästä, missä uudisvilje:lijä oli saanut 
vasta t111pansa valmiiksi ja peltosarkam.sa 
a:lulle - ylijc:ilitaja Hatva; ei ollut vielä 
kerinnyt tarjota virljelyslainaa kylliksi. -
Uudistalossa ei ollut vie·lä ainoaaikaan :leh
mää. Sii'hen tuli u1kolaisen vimnan agentti 
separaattori autossaan. Tupa ·o'li niin pieni, 

että emäntä komensi kauppiaan: pellolle ja 
saruoi: ,pa:ne se kone vai'kka tuonne kannon 
iPää1hän ". Agentti teki työtä !käskettyä ja 
ruuvasi separaattorin kanruon iPiilähän. Vih
doin tuli isäntä kotiin ja agentti selitti 
iswnnälle kohteliaa;sti: ,Tämä jätetään 
teiHe näihrt;äväJksi. Olisiko isäntä ystä:väi
linen ja panisi nåmensä tähän säily,tyskuit
tiin, että kone saa jäädä truloon. Pääkont
tori vaatii näkyviin, missä !kone on. '' Niin 
pruni isäntä nimensä, eikä tietä,nyt, että 
se oli ve:kseli. Tuli .protesti. Päästäkseen 
tuomiosta mies suostui vähittäismaksuta
paan, koSka :katsoi, että. oikeudenlkäynti, 
vaiikka kauppa oli tehty ymmärtämättö
myydessä, ~ei kannattanut (Eduskunnasta: 
Aivaru!) . Niin, minun !käydessäni separa,at
tori oli vieläkin kannon päässä ja isäntä 
niimitteli rSitä separaa•ttoria alkt1peräisellä 
latinasta; suomeksi kään[)]etyl1ä nimellä, 
joka oru ,semmoinen, etten uskalla sanoa, 
puheenjohtaja voisi koputtaa IVasaraJla. 

Näitä esimerlillejä ohsi rt;u:hansittain. 
Vaikkapa niin hyödyllisten esineitten kuin 
kirjojen ostosta vähittäismaksutavalla olisi 
kysymys, niin en voi hyväksyä. Kun näen 
että nuod toivorikas liikeapulainen on 
ostanut rkovin kalliin lki~jan vähittäismak
sutavalla, niin minun täytyy heti merkitä 
tapaus hänen 'luottonsa huonolle puolelle, 
koska käyttää vähittäisma:ksutapaa. Ikävä 
kokemus pakottaa; tähän. Maalaisten käsi
tys ikoko ;vä;hittäisma:ksutavasta on se, ettei 
se ole yhdessä ei:kä toisessa suhteessa hyvä. 
Koko trupa joutaisi ainakin maalta p.ois
tettavalksi, jotta vältyttäisiin ainalkin näistä 
juttukuluista. 

Kaupan pul'kamiset aiheuttaisivat :kui
tenJkiru, että koneitten hinnat kallistuisivat, 
koska kaupasta aiheutuisi lisäkuluja myös
kin myyjille. On ostajiemkin ;parissa ret
telönhruluisia. S~lloin 'saisivat myös kätei
sellä ostajat maksaa hiukaru iko'l'keamman 
hinnan. Tehtaan täytyy prunna kai'kki me
not kuluihinsa, men~pä tavara mitä tietä 
hyvänsä. :Sen takia jo tehtyjen kauppojen 
purkaminen ei o'le :kunnon ostajirllelkaan 
edullinen. Kaupan purkamisesta seuraava 
esimerkki. Sama edellä mainittu agentti 
möi melke~n samoja ta;poja :käyttäen vä
hittäismaksutavalla myösk~n meidän pitä
jän salokylään erään koneen ja ruuvasi 
sen tupaan. Sirellä oli ainoastaan trulon 
tyttäret läsnä ja toineru ~lopulta kirjoitti 
myöskin tuohon säi'lytyskuittiin nimensä. 
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Odotettiin sitten, että ta1on asioita hoitava 
veti olisi tullut kotia. Kirkolle oli veljellä 
20 kilomeiJI"in matika. Tuli hämärä, ja sillä 
aikaa ~erkisi huhuja ~evirtä tuon tyttäJren 
korviin, että se voi olla :paha pa;peri, johon 
pan~ nime-nsä. Tyttäret pitivät neuvotte
lun ja tulos oli se, että toinen tyttö kirves 
kädessä asettui ovelle ja nimensä kirjoit
tanut a:stui keskilattia.Ue hiilikoukulla va
rustettuna ja sanoi: ,nyt paperi takaisin 
tll!i tästä tulee!'' Kauppa purettiin luon
nonlain voimalla. Minä toivoisin, että pur
kamiset parhaimmin selvitettäisiin tämän 
tavan eikä lakipykälien mukaan (Eduskun
nasta: Ahaa!). 

Itse :paha ·ei parane yksiu vähittäismak
suta[paa sutpistaen, meidän on ,päästävä ai
kanaan myöskin vekselila:kiin. Sillä kun 
vekselii1n on niin helppo pwruna nimensä 
eikä siihen tarvita todistajia, on vaara jou
tua narratuksi suuri ja seurauks·et korjaa
ma;ttomat. Sillä vaia&a tavara ei tulisi 
perillelkääru, niin velkscli on 1una;stett!!Ava 
sittenkint. Olen ollut selvittämässä asiaa, 
missä tilivara on 1ähetetty Helsingistä. To
distettiin, että eräJs ajuri Joensuusta oli 
sen tavaran ottanut rautatieltä ulos ja 
varastrunut. Perille ei sepruraa:ttori tullut 
koskaau. Kun vekseli oli kirjoitettu, niin 
oli vekseli myös maksettava, vaikka pien
viljelijä ei sa;an111t separa!!Attmia koSkaan. 
Hälllien olisi pitänyt nQstaa juttu tätä aju
ria vastaan,, mutta hän katsoi, ettei se 'kan
nata, kun ajuri oli vara,ton. Sen vuoksi 
olisi mielestäni para1s tehdä sillä tavalla 
kuten meidän arvois,a entinen Kiteen tuo
miokunnan tuomari Forss aikoinaan lausui 
alleJkirjoittaneelle: ,En ole 40 vuoden tuo
maritoimi,aikanani ottanut ainoatakaan ta
lonpojan konkurssiasiaa käsiteLtäväkseni. 
Kun talonpoika tulee taskut täynnä p!!Ape
reita ja pyytää konikmssia, ik:äsken heti 
peUolle ja .sanon: konkurssi ja vekseli ovat 
vain Hi!lmmiesten etuoike'lVksia. '' Ja tuo
mari sanoi, että nuoret tuomrurit eivät us
ka1la tehdä oikeita tuomioitru ollenkaan. 
Ukko noudatti tuomariohjeiden kultaista 
ohjetta, mikä löytyy meidänkin h1kiemme 
alussa: ,Hyvä tuomari on [parempi kuin 
laki, koska häin asettaa !kaikki asirut pai
kalleen.'' 

Se.ntakia karunattaisin, että kaikki rvälh.it
täismaksutapa supistettai8iin ~eikä pantaisi 
liika monia pykäliä purkamiseen. Sillä ta
valla me parhaiten vaJvomme niiden vähä-

väkisten maalaisten etua, jotka näissä !kau
poissa muuten joutuvat eniimmin kärsi
mään. 

Ed. K a ll i o k o s k i: Ed. Branderin 
perustelujen mukaan olisi minun mielestäni 
pitänyt tulla aivan päinvastaiseen tulok
seen, kuin mihin hän tuli. >Sitä pyrkimystä, 
jota ed. Brander käsittääkseni tarkoitti 
edistää, tarkoittavat myöskin vastalauseen 
allekirjoittajat edistää, nimittäin harkinta
kyvyttämän maalaiseläjän suojaamista vä
hittäismaksutavan aiheuttamilta taloudelli
silta vaaroilta. Kokemuksen perusteella 
maaseudulta ei minusta voi olla muuta kuin 
yksi mieli tämän vähittäismaksukaupan 
turmiollisuudesta, kun sitä yleisesti arvos
tellaan. Siellä säännöllisesti ovat asiat 
kulkeneet tosiaankin niin että lukemattomia 
pieneläjiä, jotka eivät ole kauppaa tehdes
sänsä kyenneet asioita tarpeeksi harkitse
maan, on tämän vähittäismaksukaupan tur
vin johdettu 8itoumuksiin, jotka ovat olleet 
heille ilmeiseksi vahingoksi. 

Mitä tulee siihen ehdotukseen, jonka ed. 
Sundström teki tämän 3 §:n 2 momentin 
~Suhteen, on minun mielestäni, vaikkakin se 
ilmeisesti tarkoittaa edistää sitä pyrki
mystä, jota vastalau,gujatkin tahtovat edis
tää, hyvin epäilyksen alaista, johtaisiko se 
toivottuun tulokseen. Hän nimittäin asetti 
tämän pykälän muodon niin, että ostajan 
hyväksi voitaisiin eräissä tapauksissa laskea 
käteismyyntihinnan ja vähittäismyynti'hin
nan välinen ero. Ken nyt näitä vähittäis
kauppamuotoja tuntee, tietää 'kuitenkin hy
vin, että varsin useassa tapauksessa on 
asian laita niin, että vähittäismaksuhin
nalla ja käteismaksuliinnalla ei ole min
käänlaista eroa. Näin on asian laita aina
kin kirjakauppaan nähden ja minä luulen 
että useihin muihinkin kauppatav·aroihin 
nähden on asian laita sillä tavalla, että ta
varain vähittäismaksuhinnalla ja kätei8-
maksuhinnalla ei ole minkäänlaista eroa. 
Eri asia sitten on, jos näitä ~asioita arvos
telemaan pystyvä ostaja käteisellä ostaes
saan 8aa tavaran huokeammalla, kuin mikä 
on ilmoitettu hinta. Tavallisessa 'käytän
nössä kai useimmassa tapauksessa asian 
laita on niin, että näillä kahdella nyt pu
'heenaolevalla hinnalla ei ole minkäänlaista 
eroa ja siis tämän eron QStajan hyväksi 
lukeminen ei itse asiassa ole mikään ran
gaistus myyjälle eikä se millään tavalla tur-
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vrua ostajaa myyjän mahdollisia petoksia 
vastaan. 

Ed. Kosonen: Ed. Kiviojan lausun
non johdosta täytyy sanoa, ~että minä en 
puolessa vuodessa enkä edes puolessa vuosi
kymmenessä aio siirtyä ostajan kannaltani 
myyjän kannalle niin yksipuolisesti kuin 
mitä hän täällä edellyttää. Minä huomau
tan, että täanän edellistä lakia laadittaessa 
eduskunnan enemmistö meni eräässä suh
teessa liiallisuuksiin sillä tunnetulla seu
rauksella, ja tämän vuoksi en tahdo nyt 
enää olla mukana sentapaisessa lainsäädän
nössä. Ed. Kivioja haluaa vastalauseensa 
mukaan varata ostajalle maJhdollisuuden 
panna asian pöydälle. Tahtoisin vain huo
mauttaa, että ostajalla on mahdollisuus 
Hman lainsäädäntöä haudata kokonaan asia, 
ilman pöydällepanoa. 

Ed. S u n d ~s t r ö m: Sikäli kuin tiedos
sani on, niin yleensä on vähittäismaksu
hinta korkeampi kuin käteismaksuhinta ja 
minun mielestäni tämä sama käsitys käy 
ilmi tästä lakivaliokunnan hyväksymästä 
lakiehdotuksesta. Siinähän sanotaan: ,Ellei 
käteismaksuhinnasta ole riittävää selvitystä, 
katsotaan sen olevan 4

/ 5 vähittäismaksuhin
nasta' '. Tä:ssä siis nimenomaan lähdetään 
siitä olettamuksesta, että vähittäismaksu
hinta on aina korkeampi kuin käteismaksu
hinta, ja lisäksi sitten julkilausutaan tämä 
peria;ate sitä tapausta varten, jolloin ei 
voida vähittäismaksuhintaa todeta. Mieles
täni niin ollen siis tämä ehdotukseni käy
tännöllisesti jahtaa samaan tulokseen kuin 
mihin vastalauseen allekirjoittajainkin eh
dotus vie. 

Ed. Kivioja: On todettava, että ed. 
Kosonen ei tunne näitä asioita ollenkaan, 
kun hän luulee, että nämä agentit sallivat 
asian panna pöydälle. Kyllä ne vaativat 
h e t i ostamaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e en v a 1 i o k u n t a a n. 

2) Ehdotus korvauks,en antamisesta vuonna 
1918 Venäjällä palve1leille Suomen valtion 
virkailijoille heidän silloin syttyneen sodau 

johdosta menettämäJstäänJ irtaimesta 
omaisuudesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 4 ja otetaan a i no 'aan k ä
s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 26, joka sisältää yllä
mainitun ~ehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 4. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy valtiovarainvalio
kunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus puhemie,sneuvoston kehoHtami
sesta ehdottamaan eduskunnan työjärjestyk
seen tarpeelliseksi katsomiaan muutoksia. 

Esitellään ja otetaan a i n o a a n k ä
s i t t e l y y n ed. Kiviojan kirjelmä, joka 
sisältää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Ed. Kivioj~a on, todennä
köisesti työjärjestyksen 34 '§:n 3 momen
tin nojalla, eduskunnan kansliaan jättänyt 
eduskunnalle osoitetun, kuluvan lokakuun 
4 päivälle päivätyn kirjoituksen, jossa ehdo
tetaan, että eduskunta päättäisi kehoittaa 
puhemiesneuvostoa toimittama;an valtiopäi
väjärjestyksen 54 '§:n mukaan ehdotuksen 
eduskunnan työjärjestyksen muuttamiseksi 
tarpeelliseksi katsomiltaan kohdilta. Vaikka 
puheenaoleva ed. Kiviojan ehdotus, joka 
päiväjärjestyksessä on kolmantena asiana, 
ei hyväksyttynäkään sisältäisi mitään sen 
lisäksi, mitä valtiopäiväjärjestyksen 54 ~:n 
2 momentissa jo on puhemiesneuvoston vel
vollisuudeksi säädetty, katson kuitenkin 
voivani esitellä asian eduskunnan käsiteltä
väksi. Asia esitellään siis nyt ainoaan kä
sittelyyn. Käsittelyn pohjana on sanottu 
edustaja Kiviojan kirjoitus. 
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.Keskustelu: 

Ed. H a k k i 1 a: Kun puhemiesneuvos
tolla valtiopäiväjärjestyksen 54 '§:n mu
kaan on sama velvollisuus ja työjärjestyk
sen muuttami.smahdollisuus kuin mitä tässä 
kirjelmässä ehdotetaan, niin minä katson, 
että tällainen ehdotus on tarpeeton, ja 
ehdotan sen vuoksi, ·että se hylättäisiin. 

Ed. H o r e ll i: Kannatan ed. Hakkilan 
ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Hakkila ed. Horellin kannattamana eh
dottanut, että kirjelmässä tehty ehdotus hy
lättäisiin. Kutsun tätä ehdotusta ed. Hak
kilan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Xäne.stys ja päältös: 

Joka hyväksyy kirjelmässä tehdyn ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Hakkilan ehdotus hyväksytty. 

Puh e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Enemmistö. 

Eduskunta on siis hylännyt ed. Kiviojan 
ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

PöydällepaiiiOt: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan .. 
naan pöydälle ensi istuntoon 

4) EduskUJllnan oikeusasiamiehen toiminn"cliS
taan vuosina 1931 j.a 1932 anta.mien kerto

musten johdosta 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 4, sekä 

5) EvaDikeli.s-,}uterilaisten seuraikuntain papis
ton palkkauksesta 4 päivänä elo'kuuta 1922 

annetun lain 2 § :·n muuttami!S.ta 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 3. 

P u he m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi perjantaina kello 13. 

Täysistunto lopetetaan kello 20,09. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 



15. Perjantaina 13 p. lokakuuta 1933 
kello 13. 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u ik: s i' a. 
Siv. 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi eräiden asunto
osakeyhtiöiden pakkohallinnosta . . . . 384 

A. s i a k i r j a t: Suuren va:liokun
nan mietintö n :o 3 ; la:kivaliokunnan 
mietintö n :o 3; hallituksen esitys 
n:o 118. 

Ensimmäinen käsittely: 

2) Ehdotus laiksi evanikelis-luteri
laisten seuralkuntain papiston pa1k
kauksesta 4 päivänä elokuuta 1912~ 
annetun lain 2 §:n muuttamisesta . . 392 

'A s i a k i r j a t: Lruki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 3 ; hallituk-' 
sen esitys n :o 30. 

Ainoa käsittely: 

3) Eduskunnan oikeusasiamiehen 
kertomukset toiminna:staan vuosina 
19311 ja 193-2 ..................... . 

Asia k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 4 ; mainitut ker
tomukset. 

Esitellään: 

4) HaUitUJksen esitys n:o 36 laiksi 
torpan, lampuotitilan ja mäkitupa
alueen vuokrauiksesta 12 päivänä maa
liskuuta 1909 annetun asetuksen 

" 

67 §:n muuttamisesta . . . . . . . . . . . . . . 402 
5) Hallituksen esitys n :o 37 laiksi 

maalaiskuntain asutuslautakunnista 5 

paiVana toukokuuta 19'25 annetun 
lain 1, 8 ja 10 §:n muuttamisesta .. 

6) Hallituksen ·esitys n :o 38 eräistä 
puutavarayhtiöiden lainvastaisesti 
hankkimista kiinteistöistä ......... . 

7) Hallitukisen esitys n :o 39 laeiiksi 
oikeu:denkäymiskaaren 1'7 luvun, 21 
luvun 3 § :n ja 24 luvun 3 § :n, maa
kaaren 1 luvun sekä rikoslain 17 lu-
vun muuttamisesta ............... . 

8) Ed. :Pennasen y. m. aloite edus
kunnan työjä~jestyksen eräiden py
kälien muuttamisesta ja puhemiesneu-
voston siitä antama lausunto ..... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

9) Laki- ja talousva!Liolkunnan mie
tintö n :o 1 hallituksen esityksen joh
dosta metsästyslaiksi ja illiksi rikos
lain 3,3 luvun 12 §•:n muuttamisesta 

P111hetta johtaa puhemies K a ~ l i o. 

Siv. 

402 

403 

" 

" 

413 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Forstadius, Hannula, Heiskanen, 
Mantere, Paasivuori, Sjöblom, 'Tanner ja 
Tapaninen. 

Puhelmiehen muistosanat ed. Myllymäestä. 

!Seisoalleen nousten lausuu 

P u h e m i e s: Arvoisat edustajat ! En
nenkuin ryhdymme tämän päivän täys
istunnon osalle tuleviin tehtäviin, on mi
nun taaskin ilmoitettava eduskunnalle su-
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rusanoma. Edustaja Kalle lVI y 11 y mäki 
on vaikean sairauden jälkeen eilen illalla 
kuollut sairaalassa, johon hän meni valtio
päivien alussa. Edustaja Myllymäki oli 
eduskunnan jäsenenä vuodesta 19:22. lVIe 
olemme menettäneet hänessä a:hkeran, tun
nollisen ja innostuneen työtoverin, joka 
kauan säilyy kunnioittavassa muistos
samme. 

Puhemiehen sanoja kuuntelevat edusta
jat seisaaltaan. 

Hetken hiljaisuus. 

Tulkki ilmoittaa lyhyesti ruotsiksi tapah
tumasta. 

IlmoitUS!IJSiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta .eduskuntatyöstä saavat yksi
tyisten asiain takia tästä istunnosta edus
tajat Forstadius ja Tapaninen sekä tämän 
istunnon loppuosasta ed. Oulasmaa, kun
nallisten tehtävien takia ensi tiistaiksi ed. 
Mustasilta, kunnallispäivien takia ensi tiis
taiksi ed. Brander sekä virkatehtävien ta
kia :kolmen päivän ajaksi ed. Jatkola. 

P u h e m i e s: Ed. Toivola, jolle varem
min myönnettiin vapautusta eduskunta
työstä ulkomaanmatkan takia, vaan joka 
sattuneen esteen takia ei ole sitä käyttä
nyt, pyytää vapautusta eduskuntatyöstä 
ulkomaamatkan takia tämän kuun 17 päi- , 
västä kuukauden :loppuun. 

Vapautus myönnetään. 

Pall!kkivaltuusmiesten vaalin toimittaminen. 

Puh e m i e s: Valtiopäiväjärjestyksen 
83 § :n 4 momentin mukaan on pankkival
tuusmiehet valittava eduskuntavaalien jäl
keen aikavilla ensimmäisillä varsinaisilla 
valtiopäivillä. Tämän johdosta puhemies
neuvosto ehdottaa, että eduskunta päät-

täisi kehoittaa valitsijamiehiä toimittamaan 
sanotun vaalin. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Suomen Pankin tilintarkastajien ja heidän 
varamiestensä vaalin toimittaminen. 

Puhemies: Niin ikään ehdottaa puhe
miesneuvosto, että eduskunta päättäisi ke
hoittaa valitsijamiehiä toimittamaan valtio
päiväjärjestyksen 83 § :n 5 momentissa 
mainitun Suomen Pankin tilintarkastajien 
ja näiden varamiesten vaalin. 

.Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Vuoden 1934 valtiontilintarkastajien ja hei
dän varalmiestensä valitseminen. 

P u h e m i e s : Edelleen ehdottaa puhe
miesneuvosto, että eduskunta kehoittaisi 
valitsijamiehiä hallitusmuodon 7,1 § :n mu
kaisesti valitsemaan vuodeksi 1934 viisi 
valtiontilintarkastajaa sekä varamiehen 
kullekin heistä. 

~ut.emiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Päiväjärjestyks•essä olevat a.siat: 

1) Ehdotus laiksi eräiden asunto-osakeyhtiöi
den pakkohallinnosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 3 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n:o 3 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :o 18, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 3. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen jäl
keen käydään lakiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 
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Yleiskeskustelu: 

Oikeusministeri S e r 1 a c !h i u s: Herra 
puhemies! Siinä muodossa, jossa suuri va
liokunta on hyväksynyt asunto-osakeyhtiöi
.den pakkohallintolaJin 12 § :n, on ainoastaan 
yksi nii,stä lakivaliokunnan mietinnössä 
esiintyMistä ~epäkohdista, joista huomautin 
hallituksen esi tyifusen lähetekeskuste,l ussa, 
tul1ut lmrjatuksi. Suuri valiokunta on sel
ventänyt lakivaliolkunnan mainitul'le pykä
lälle hyväJksymää sanamuotoa siinä, ettei
vät ennen prukkohallinnon alkua syntyneet 
1rästikorot joudu kilpailemaan ensimmäi
seltä pakkohallintovuodelta mene'Vien kor
Jkoje.ru kanssa. Tämä on jo huomattava pa
rannus lakivaliokunnan mietintöö,n, mutta 
jäilje'llejääneet viat ovat vielä siksi oleelli
-set, että lakia suuren va1iokunnan ehdotta
massa muodossa mielestäni ei voida hyväk
:syä. 

Minulla oli lähetekesllmstelussa tilaisuus 
mainita, että niiden korkojen pyyh:kimine:n, 
jotka ovat erää:ntyneet aikaisemmin kuin 
6 kuukautta prukkohallinnon alkwmisesta, 
tulisi ra.skaimmin koskemaan kaupunkikiin
teistöjen omistajien keSkinäistä hYiPoteekki
la.itosta, Suomen Asuntohypoteekkipankkia, 
joka nä!htävä.sti tulisi menettrumään tämän 
.säännöksen kautta ainakin 1 milj. markan, 
mutta hyvin todennäköisesti kaksi tai lmlme 
kertaa enemmän, riip,puen siitä, milloin ,lalki 
.astuu voimaan. Asuntohypoteekki!Pankki on 
myöntä:n~ asiailomaisille kiinteistöille ly;k
käystä korkojen maksussa antaakseen näillle 
malhdollisuuden hoitaa myöhempäin kiinni
tysten korkoja ja ~siten vä}ttää talon joutu
mista rpa;kkohuutokaup:paan. TäNaista hy
väntahtoisuutta on osoitettu tietäen, että 
pankilla etuoikeusjärjestyksen mukaan on 
kolmen vuoden koroille sama etuoikeus 
kuin itse pääoma~lekin. Korkojen maksun 
lyikkäämiseen suostuminen on siis asialli
sesti ollut uutta 'luotonantoa ensimmäistä 
mahdollisimman turvallista vaikuutta vas
taan. Jos tällaiset luotot pyyhitään, herä
tetään epäluottamusta siihen reaalivakuu
teen, jota tähän asti on meillä totuttu pi
tämään vuorenvarmana, nimittäin kaupun
kien asuntokiinteistöjen ensimmäisiin kiin
nityksiin. 
~Seuraamus tällaisesta menettelystä tus

kin voi oUa muu kuin se, että luottolai
t<Ybet eivät vastedes uskalla antaa min
.käänlaista lykkäystä kiinteistöluotan koron 
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maksussa, vaan ilman muuta panevat saa
misensa hakuun heti kun koronmaJksun erä
päivä on sivuutettu. Joskin käsiteltävänä 
oleva laki koskee vain asunto-osakeyhtiöitä, 
niin luottolaitokset luonnollisesti pelkäävät, 
että samat säännökset myöhemmin tulevat 
ulotettaviksi muihinkin asuntokiinteistöi
hin, kuten lakivaliokunta mietinnössään ni
menomaan on sanonut toivovansa. Minulle 
on Suomen Asuntohypoteekkipan!kista tie
dusteluuni ilmoitettu, että pankin on kii
reimmiten haettava useita kymmeniä yksi
tyisten ja tavallisten kiinteistöosakeY'htiöit
ten omistamia kiinteistöjä pakkohuuto
kauppaan, jos tahdotaan välttää, ettei 
pankki joudu saamaan pakkohallintolain
säädäntöä laajennettaessa uusia seitsen
numeroisissa luvuissa laskettavia tappioita. 

Minulla oli tilaisuus lakiesityksen lähete
keskustelussa viitata erääseen sovittelumah
dollisuuteen hallituksen esityksen ja laki
valiokunnan mietinnön välillä, jolla viime
mainitussa esiintyvät pahimmat virheet oli
sivat tulleet autetuiksi. Kun pakkohallin
non alaisiksi joutuvat talot jotenkin sään
nönmukaisesti tuottavat ylijäämää niin pal
jon, että ensiarvoisen 'hypoteekkiluoton tai 
muun etuoikeudeltaan siihen verrattavan 
luoton k@ot s.aadaan joka t'apauksessa mak
setuiksi nykyisenkin vuokratason vallitessa, 
olisi laissa voitu määrätä, ettei ensiarvoi
sen hypoteekkiluoton tai muun siihen ver
rattavan luoton korkoja missään tapauk
sessa pyyhitä. Oikeudenmukaisuus vaatii, 
ettei saamista, joka on pidettävä varmana, 
tällaisella poikkeuslainsäädännöllä tehdä 
arvottomaksi. 

Edellä sanotun lisäksi ta:hdon tässä vielä 
huomauttaa eräistä seirkoista. Jos niin käy, 
että ennen pakkohallinnon alkua eräänty
neet korot lain voimin pyyhitään pois si
ten kuin suuri valiokunta on ehdottanut, 
on otettava huomioon, että Asuntohypo
teekkipankin voi olla pakko, välttääkseen 
mahdollisuuden mukaan tappioita, käyttää 
hyväkseen sen osakkaina olevien asunto
Dsa!keyhtiöiden vä1iUä vallitsevaa keskinäistä 
v,astuuvelvdllisuutta, eli toisin sanoen kään
tyä sääntöjensä mukaisin lisämaksuvaati
muksin sellaisten lainanottajiensa puo
leen, jotka eivät ole joutuneet pakkohallin
non alaisiksi. Tämä olisi erinomaisen ras
kas toimenpide, sillä siten itse asiassa kor
kojen poispyyhkimisestä eräiUe pankin 
osakkaille aiheutuva etu siirtyisi asiansa 
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hoitamaan kykenevien osakkaiden kustan
nettavaksi. Mutta tämän lisäksi on vielä 
otettava huomioon, että pakJkohallinnossa 
ollut osakas, jota korkojen poispyyhkimi
sellä on tarkoitettu auttaa, vuorostaan voi 
joutua osallistumaan niihin pankin kärsi
miin tappioihin, mitkä korkojen poispyyh
kiminen on aiheuttanut. Pakkohallinnon 
lakattua ei näet ole mitään oikeudellista 
estettä siihen, että pakkohallinnossa olleet 
osakkaat yhtäläisesti pankin muiden osak
kaiden kanssa vastaavat pankille sen tap
pioista. Huomataan siis, että ehdotettu 
korkovapauden myöntäminen ei ainoastaan 
johda tästä aiheutuvan edun siirtymiseen 
suorituksensa hoitaneiden osakkaiden kus
tannettavaksi, vaan myöskin saattaa korko
vapautuksen saaneet osakkaat osaltaan vas
tuullisiksi saamastaan korkovapautuksesta. 
Tämä vahingon siirtyminen muiden osak
kaiden vastattavaksi sekä sen :kiertokulku 
osaltaan osoittavat, miten vaikeata on oi
keudenmukaisesti ja käytännöllisesti jär
jestää suuren valiokunnan ehdottamaa kor
kovapautusta. 

Lopuksi huomautan siitä, että lakiehdo
tuksPn 12 § :lle suuren valiokunnan ehdot
tama sanamuoto ei ole täysin selvä, joten 
se voi'li johtaa käytännössä eriäviin tulkin
toihin. 

E·d. Erkko: Herra puhemies! Käaitel
täv•änä olevan lakiehdotuksen tarkoituksena 
on suojella n·iitä monia pääasiassa pikkue1är 
jien perhe1tä, jotka hankkiakseen i·tselleen 
oman kodin, ovat joutuneet ottamaan osak
keita •asunt,o-osakeyhtiöissäi ja estää niitä 
pub-ajasta johtuvan .arvojen laskun: joh
dosta menettä:mästä sekä tämän kodin 
että vielä li8äksi jä~mästä lmtinsa menettä
:neinä ja usein ve1karutuneina vamsi•n heik
koina ottrumaan osaa tai.steluun olemassa
olosta. 

Jotta tämä sosiaalisesti erittäin tärkeä 
pä:ämäJärä saavutettaisiin,. on pakko lainsää
dännöl~äi rajoi.trtrua eräitäi niistä yleis:ilstä oi
keuksista, j:oita laki normaal'ia:ikoja si1mällä
pitäien on omaisuusoikeudellisessa .suhteessa 
kullekin a,ntanut. Tällaiset rajoitukset eivät 
kuitenkaan ISaa mennä pitemmälle kuin mitä 
sosiaalinen trurkoi.tuksenmukaisuns välttä
mättömä•st'~ vaatii. Ne eivät myöskäiän saa, 
olla ruonteeltaan sellarisia, että ne auttaes
saan toisia asettaisivat toiset asemaan, joka 

vain laajentaisi sirtäi puflaa ja ahdinkoa, 
jonka supistami•sta on tarkoitettru. 

:Edellä oll:evan la:kiehdotuksen 12 § :ää on 
arvosteltava tätä tausta1a vastaan. Hallituk
sen esityksessä oli pu!heenalainen pykälä kir
joitettu molempia edelläkosketeltuja näkö
kant~ja ,si·rmälläpitäen·. Lakiv:afliokunrta taa'
sen :nräy.ttä:ä pa,nneen päiäpainon vain sosiwa
lisel:le :nräköka:nna1le. Käsittelyn .pohjana ole
vcassa suuren va:liokunnan mietinnö•ssä ViUO

rostaan näytään pyrityn löytäimään asialle 
ratkaisu, joka ottruisi tasapuol~semmi;n, var
teen molemmat puheenalaiset lindart. Umei
sesti kuitenkaan ei se tulos,. johon suuri va
liroknmta on päätynyt, ole oikeusperiaattei-. 
den !lmnnalta kaikissa koihdissa:an hyvä]~syt
tävi:ssä. Lain pä:äta;rkoritushan, s. o. ahdin
koon joutuneiden asrmmo-.osakeyhtiöiden 
osa:kka:idien pelastaminen ei va:adi .paremman 
oikeuden järjestämi.stä niiUe saama:miehille, 
jotka, jos talot pula-a:jan johdosta menisivät 
pai~kohuutokauppruan, joka tapauksessa jou
tuisivrut menettämä,än saatavansa. Ensisijai
sen ja sellaisenaan kaikissa oloissa; jär:kky
mättömäksi järjestetyn kiinnitysluotan oi
keuden supistaminen toissijaisten ~uoton 
hyväksi on pahasti ristiriidassa kaikkina 
aikoin:a noudatettaJVam oikeus- ja luottoperi
aatteen ka,ns,sa. Olisikin siis vielä ruud!elleen 
tarkoin harkittava,, onko todella perusteltua 
syytä säätää edes väliaikaisesti :lakia, jonka 
kautta ainakin osa ensisija:ise'l1 kiumitysluo
ton erää:ntyneistä koroista poistettaisiin tois
:sijaisten eduksi täillä .silti ,parant•ama.tta ah
dinlwon joutuneiden velallisten as:emaa. 

Olen turhaan hakenru:t [akivaliokunnan, j,a 
suuren valiokunnan mietinnöistä peruste
luja, joiden nojalla arvostelemaani kohtaa 
voitaisiin puolustaa. 

Mutta jos siis edellä lruusumani periaat
·teellinen mui!Stutus näyttää siksi painava:lta, 
että se criittäisi perustelemaan asian palaut
ta:mi:sen la:kivaliokunta:an, puhuvat palautta
misen! puolesta tmyös iakiteknilliset seikat. 
Suuren valiokunn31ll koskettelema:lleni pykä
lälle antama sana:muoto, joka Eenee johtu
nut •sinänsä kyl1äikin hyvän tarkoituksen, 
nimittäin •asian jouduttamisen auttamisesta,, 
on ainakin kahdessa; kohdassa siksi epäselvä, 
että se antaa aihettru ristiriitaiseen tulkin
taan. Niinpä on 2 momentin ensimmäinen 
lause kirjoitettu se1laiseksi, ettäJ •se,, vaikka 
sitä tuskin lienee tarkoitettu, velvoitta:a,. sa
maUa kun osa koroista joutuisi pois pyy
hittäv:äksi,, suorittamaaill! päältä pitkäaikais-
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ten kuoletu:slainojen kaikki pääomanly
hennykset etuoikeusjärjestyksen mukaan, 
vaikkei olisikaan mitään järkeä siinä, että 
samwlla: ku:in nämä kustannukset maksettai
siin,. korkoja suoritettaisiin ainoastaan tili
vuodelta ta~ kuudelta kuukaudelta sitä en
nen. 

Momentin viimeinen lause vuovostaan on 
kirjoitettu siten, että sen ensimmäinen sana. 
,nämä" voisi hyvällä syyllä Lukea ta.rkoit
tava!lll edellisessä lauseessa mainittuja kaik
kia ennen tPakkoha:llinnan alkua eväänty
neitä korkoja.. Nämä; kuitenkin, mikäli ne 
eivät ole lal1genneet maksettaviksi kuuden 
kuukauden aikana pakkohallinnan alusta 
lukien, momentin puheerualaisen kolmannen 
lauseen mukaan ovat poistettavat, mutta 
tulisivat viimeisen lauseen mukaan makset
taviksi. 

Olen:k:in siis sitä mi•eUä, että eduslmnnan 
olisi valtiopäiväjärjestyksen 6·6 § :n 5 mo
mentin mukaisesti pyydettävä ~ak~vaJliC}kun
naJta. asiassa. uutta lausuntoa,. m1kä oli:si 
suotavaa senkin vudksi, ette:i tämä tävkeä 
'lakiesitys kolmanteen käsitte[yyn joutues
sa:a:n ajautuisi karille. Ehdotankin siis, 
•herra puhemies, että asiasta. vcaadi1ttaisiin 
la:kiv:aliolmnna.lta uusi •lausunto. 

Ed. Junnila: Käsiteltävänä olevan 
lwkiehdotuksen 12 §:ään sisältyvien ensi
sijaisten lainojen korot ovat mielestäni jä.ä
neet liian vähä:He huomioimiseHe. Kun sitä
paitsi pykälässä suureru valiokunnan ehdo
tuksen mukaan esiintyy senta1paisia ristirii
toja, joista ed. Erkko juuri täällä mainitsi, 
oler11 minäkin tullut 'siihen vakan;mukseen, 
että eduskuntakäsittelyssä lienee lähinnä 
juuri tätä pykälää vaikea oikoa, jJOnka 
vuoksi se olisi palautettarva uudelleen laki
valipkuntaan lähinnä näiden selvenuysten ja 
ensisijaisten korkojen tarkemman huomioi
misen johdosta. Tästä syystä pyydän kan
nattaa ed. Erkon ehdotusta. 

P u h e m i e •s: Kun on t.ehty ehdotus, 
että rusia palautettaisiin ilaJkivcalioku:ntaan ja 
tä1Jä ehdotusta on ka:nna:tet,tu' ja: koska tä
män ehdotuksen hyväksyminen keskeyttäisi 
asian asiallisen käsittelyn, niin ·on ensin ra:t
kaista'V'a tä:mä ehdotus ja: sentakia kehoitan 
seuraavia puhujiru lausumaan mielensä tästä 
ehdotuk!sesta. 

Ed. L i n k o m i e s : Herm puhemies ! 
Minäkin voin yhtyä kannattamaan asian 
palauttrumista laki'Valiokuntaan. Mutta kun 
lrukivaliokunta otta'a asian uudelleen käsi
teltäväksi siinä tapauksessa, että eduskunta 
tällaisen palautuspäätöksen tekee, niin mie-
1estäni olisi koko 1'2 § otettava tarkalleen 
uuden harkinnan alaiseksi. Nythän on 
niin, että lakivaliokunta ja suuri valiokunta 
ovat yhtyneet erittäin suurista muutoksista 
juuri 1:2 § :ään. Laajakantoisin hallituksen 
esitykseen tehty muutos on, että yhtiö ai
naiseksi vapautetaan pa:kkohallimron aikana 
erääntyneitä korkoj:a suorittamasta, jos 
tuotto ei niiden maksamiseen riitä, ja että 
yhtiö samoin on vapautettu ma!ksamasta 
korkoja, jotka ovat erääntyneet kuusi kuu
kautta ennen pakkohallinnon alkua. Täl
lainen korkojen pyyhkiminen merkitsisi tie
tääkseni 1ainsäädännössämme aivan uutta 
periaatetta, jonika käytäntöön ottaminen voi 
viedä varsin arvelu:ttaviin johtopäätöksiin. 
Sillä jos tälle tielle lä;hdetään, ei si1loi~ 
periaatteellisesti olisi muistuttamista myös
kään sellai1sta järjestelyä; vastaan, että 
kai!klki maatalouskiinteistöt, joita omistaja 
itse viljelee, vapautettaisiin suorittamasta 
niitä lm:r'Iwja, joihin tilan tuotto ei riitä. 
Mutta toistaiseksi ei ainakaan ole katsottu 
voitavan tällaiselle tielle maatalouskiinteis
töi:hin nähden lähteä. Mielestäni voitaisiin 
kummintkin tällaista menettelyä maatalous
kiinteistöjen kohdalta puoltaa yhtä hyvillä 
tai ehkä paremmillakin perusteilla, koska 
maanviljelijä, joka menettää tiLansa, ka
dottaa samalla toimeentulomahdollisuu
tensa., mutta maksuvaikeuksissa olevan yh
tiön asunto-osa1k'keen omista'ja itse asiassa 
nykyjään ei menetä mitään, koska sellaisen 
yhtiön osakepääoma, niinkuin täällä on lau
suttu, on jo katsottava menetetyksi ja 
koska vapailla markkinoilla on vu~ratta
vissa 'huoneistoja aivan yhtä hyviHä tai 
edullisemmillakin ehdoilla. 

Lakivaliokunta on perustellut kantaansa 
sillä, että osakkeenomistajan sijoitukselle 
on annettava yhtäläinen suoja kuin luoton
antajallekin. Kumminkin on yleisten oi
keusperiaatteiden mukaan niin, että luo
tonantajan saamisella on etuoikeus osake
pääomaan verrattuna. Sellainen lainsään
nös, joka yrittää· turvata osakkeenomistajaa 
luotonantajan kustannuksella, on siis tähän 
asti vallitsevien oikeusperiaatteiden vastai
nen. Jos luotanantajat eivät enää voi olla 
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varmoja siitä, että heidä:n korkosaatavansa 
ovat lailla · turvatut, niin on s-eurauiksena 
oleva, että asunto-osakeyhtiöiltä tulevaisuu
dessa loppuu luotto jotensakin tyystin. Kun 
lain vooimasswoloaika on kulunut umpeen, 
on pelättävää, että lainat tulevat sanotta
vaJksi irti, ja kun ei uutta luottoa varmas
tikaan ole saatavissa, on seurauksena oleva 
vielä suurempi ahdinko kuin nykyjään. 
Sellainen järjestely, jota lakivaliokunta ja 
suuri valiokunta ovat ehdottaneet, ei näin 
ollen käsittääkseni lopulta olisi myöskään 
osakkeenomistajain todellisen edun mukai
nen. Mielestäni siis olisi, j<Os asiaa käydään 
järjestämään hallituksen viitoi ttamaan 
suuntaan, ehdottomasti pysyttävä hallituk
sen esityksen pohjalla. Siinä taataan luo
tonarutajille myös pakkohallinnon ajalta 
kohtuullinen korko, srumoinkuin turvataan 
oikeus myöskin ik:uutta kuukautta aikaisem
min erääntyneiden ko11kojen perimiseen, 
vaikkakin maksu lykkääntyy siksi, kunnes 
.y~htiö on päässyt makSuvaikeuksista. Hal
lituksen esityftrnen mukaan siis luownanta
jalta ei riistettäisi mahdollisuutta periä 
laillista saamistansa, mikäli olosuhteet tu
levaisuudessa muuttuvat niin, että perimi
nen käy ma:hdolliseik:si. Valioik:untien tä
hänastisen ehdotuksen mllikaan taas kysy
mylrnessäolevat luotonanrtajat ainaiseksi me
nettäisivät korkosaatavansa, vaikkapa olo
sU!hteet muuttuisivatkin niin, että yhtiö 
voisi nuo saatavansa suorittaa. On muis
tettav•a, että niiden luotona:nta:jain joUkossa, 
jotka tästä lainsäännöksestä joutuisivat kär
simään, on paljon yleishyödyllisiä kassoja, 
joita valtion ei ole syytä tällä tavalla ran
gaista niiden asunto-osaJkeyhtiöille osoitta
man auliuden johdDsta. 

On viitattu siihen, että valtio on velvol
linen auttamaan asunto-osalkkeiden Dmista
jia, koska valtio itse on ollut mukana pe
rustamassa Asuntohypoteekkipankkia, jDnika 
kulta:klausulilainat tulevat nyt asuntokiin
teistöille kohtuuttoman kalliiksi. Tässä 
väitteessä on epäilemättä perää. Mutta jos 
laki saa sen muodon, jonka valiokunnat 
Dvat hyvcälksyneet, suositaan Asuntohypo
tMkkipankkia muiden luotonantajain kus
tannuksella, sillä Asuntohypoteekk~pankki 
saisi pakkohallintoajalta yleell!Sä korkonsa, 
kun taas muut luotonantaj,at, joiden kiin
nit:)nkset tulevat Asuntohypoteekkipa;nkin 
ki:innitysten jälkeen, eivält uSieinkaan saisi 
saatavastaan korkoa. Mutta ei ole oikein, 

että Asuntohypoteeikki!pankin toiminnan 
haitalliset seuraukset tällä tavalla pannaan 
toisten luotonantajain kannettavaksi. Jos 
siis tahdota!hll auttaa asuntoyhtiöitä kulta
klausuulilainain korkojen ma;ksamisessa, 
olisi valtion suoranaisesti avustettava pank
kia, jotta sen ei tarvitsisi periä 1ainDista 
korkeampaa korkoa, kuin alunperin Dli tar
koitettu. Täillainen menettely olisi parem
min sopusoinnussa :myöskin sen menettelyn 
kanssa, jota on noudatettu Keskuslaina
raha:ston kultafrangilainoihin nähden. 

Kun siis mielestäni ne periaatteet, joille 
lrukiV1ruliokunta on perustanut muutoksensa 
laJkiesit~ksen 12 § :ään, j,oihin muutdksiin 
suuri valiokunta pääasiassa on yhtynyt, 
eivät ole hyväksyttävät, ja kun kysymyk
sessä oleva ·laill!Säännös tässä muodossa ei 
myöskään käsitykseni mukaan tulevaisuu
dessa tule olemaan asunto-osakeyhtiöiden 
todellisen edun mukainen, olisi mielestäni 
1akivaliokunna'lla syytä vielä perinpohjin 
harkita, minkä muodon 12 § on saava . 

Ed. Ny m a n: Herr talman! J ag ber 
också att få förorda återremiss till lagut
skottet och vill något motivera denna min 
ståndpunkt. 

Det kan icke bestridas, att den formule
ring m § i regeringens proposition inne
håller med hänsyn till beta~ning av räntor 
på inteckningslån vore den mest sympa
tiska, men medgiva:s måste, att svårighe
terna för tvångsadministrerade bostadsbo
lag skulle gestalta sig tämligen oövervin
neliga om oguldna räntor skulle kumu
leras år efter år. Med beaktande av det 
S'akförhållandet, att vid i detta nu fö·r
anstaltade exekutiva auktioner mot inteck
ningar av lägre förmånsrättsordning lån
givet kapital jämte utestående ränta vore 
för1orat, kan man måhända försvara att 
räntor å lån, som icke under administra
tionstiden räkenskapsårsvis ur det admi
nistrerade bolagets inkomster kunna be
stridas, finge strykas. Men går man in för 
denna princip, så kräver logiken principens 
tillämpning även för tiden före administra
tionen. Det är icke riktigt, utan tvärtom 
i högsta grad orättfärdigt, att säsom nu 
föreslagits stryka ut oguldna räntor, som 
varit förfallna över ett halvt år, för såvitt 
prima inteekningar angår. Om det nu gäl
ler att slå in på den linje jag nyss 
nämnde, bör man i allt förnufts namn även 
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med hänsyn tili tiden före administratio
nen för vart räkenskapsår på grund av de 
inkomster bostadsbolag haft under räken
skapsåret fastslå, på vHka lån ränta kunnat 
erläggas, om såsom rättvisligen bort ske 
förmånsrättsordningen vid räntebetalningen 
iakttagits. Med beaktande av detta skulle 
det då f,al1a sig naturligt att oguldad, mer 
än sex månader förfallna räntor skulle 
strykas ·endast för de inteckningslån, som 
falla utanför den gräns, där bostadsbolags 
inkomster icke vidare medgivit räntebetal
ning, om förmånsrättsordningen a1ltså 
följts. På de lån, som falla inom nämnda 
gräns, borde då förfallen ränta wlltså er
läggas. På detta sätt vore i varje fall 
den principen räddad, att prima inteck
ningshavare icke skulle bliva utsatta för en 
expropriation av den art lagutskottet före
slagit, utan den 1av lagutskottet såsom rik
tig ansedda grundsatsen med avseende å 
räntefrihet under administrationstiden för 
toppinteckningarna skulle blott logiskt U:t
sträckas till trden före adminis'trationen. 

För att även de synpunkter, ja.g ihär 
framkastat, skola bliv,a underkastade all
sidig prövning, förordar jag alltså åter
remiss till lagutskottet. 

Ed. P e k k a 1 a: Kun minunkin mieles
täni lakiehdotuksen 12 § :n 2 momentti suu
ren valiokunnan esittämässä muodossa on 
siksi epäselvä, että se olisi kokonaan uudel
leen kirjoitettava, kannatan minäkin puo
lestani ed. Erkon ehdotusta asian lähettä
misestä uudelleen 1a:kiva1iokuntaan lausun
non antamista varten. 

Ed. K a r e s: K]oska jyrkästi vastustan 
tämän asian lykkäämistä takaisin valiokun
taan; ja siis lain voimaantUlon hidastutta
ruista, sillä asia on hyvin kiireehlinen, pyy
dän perustella tätä kantaani varsinkin nii
hin syihin nähden, millä asiaa on pyydetty 
valiokuntaan takaisin lähetettäväksi, vähän 
laajemmin. 

Herra oikeus:tp_inisteri, niinkuin tässä 
muutkin puhujat, on asettunut vastusta
maan pääasiallisesti, ja sen tähden ehdotta
nut lähettämistä valiokuntaan, suuren va
liokunnan ehdotusta, jonka mukaan sellai
nen korko, jonka maksuun talon tuotto ei 
riitä, poispyyhitään. Hän on ehdottanut, 
että tähän pykälään tehtäisiin sellainen 
muutos, että ainakin ensikiinnityksen tai 

siihen verrattavan kiinnityksen maksama
tonta korko-osaa ei poispyyhittäisi, vaan 
että se kirjattaisiin yhtiön velaksi. Sitä 
kai ehdotus tarkoittaneen. Minä en voi par
haalla tahdollanikaan yhtyä tähän oikeus
ministerin ja edellisten puhujain kantaan, 
enkä voi olla suorastaan ihmettelemättä sitä, 
että tässä asiassa vastuunalaisen ministerin 
taholta osoitetaan niin suurta intoa. Tämä 
lakihan, sellaisena kuin se nyt on, antaa en
sirmnäiseHe kiinnitykseUe sille kuuluvan 
etuoikeutuksen, jonka noja1la ensi:kiin
nityksen haltija saa nauttia ehkä useim
mi8sa tapauksissa kaiken talon tuilon 
hyväkseen. Nyt pitäi8i tämän pulalain 
avulla - sillä minä huomautan, että 
on kysymys puiLalaista - antaa tälle 
kiinnitykselle vieläkin suurempi etuoikeus 
kuin yleinen laki on jo antanut sille ennen 
muita. Tämän lain avulla pitäisi ensi
kiinnityksen haltijan poikkeuksellisesti 
muihin kiinnityksenhaitijoihin nähden 
saada kytkeä velallinen sellaiseen korko
orjuuteen, josta, elleivät konjunktuurit ai
van ihmeellisesti muutu, velallisen on mwh
dotonta koskaan selviytyä. Onrko tämä oi
keudenmukaista~ ,Ja onko tämä silloin 
myöskään sellainen laki, jonka tarkoituk
sena olisi auttaa vaikeUksissa olevia asunto
osakkaita, joiden valtava enemmistö, niin
kuin näkemäni tilasto osoittaa, noin 80 %, 
on luettava yhteiskuntamme vähäosaisim
piin. Minä pyydän huomauttaa vielä ker
ran, että tätä lakia laadittaessa on toki 
lä:hdettävä siitä päätarkoituksesta, jonka 
hallitus on tälle laiHe esittänyt esityksensä 
alussa, kun se sanoo: ,Näiden asunto-osak
keiden omistajain sortuminen tietäisi ei 
vain kaiken omaisuuden menettämistä 
niille tUhansille, useimmiten vähävaraisten 
perheille, jotka säästövaroillaan ja lisäksi 
lainavarojen turvin ovat vakinaisen kodin 
saannin tarkoituksessa hankkineet itselleen 
osakkeita tällaisessa yhtiössä.'' Siis tämän 
lain päätarkoitus on tUkea näitä vähävarai
sia, joita on 80% asunto-osrukeyhtiön osak
kaista. Tältä kannalta on lakia arvostel
tava. 

Jos tarkastelee hallituksen asiassa anta
maa esitystä ja vieläpä, 1'2 pykälää lu
kuunottamatta, lakiehdotusta sellaisena 
kuin se nyt on tullut suuresta valiokun
nasta, kun katselee sitä kohta kohdalta, 
niin huomaa, mitenkä yksinomaan lainan
antajain etua on pyydetty suojella. Asunto-
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osakeyhtiöiden etuja ei siinä ole nimeksi
kään otettu huomioon, ellei eduksi lueta 
sitä, että asunto-osakeyhtiöt eivät pääse 
konkurssiin. ,Sekin ainoa pykälä, jonka va
liokunta on muuttanut asunto-osakeyhtiöitä 
suojaavaksi, 'herättää nyt sekä oikeusminis
terin että edellisten puhujain taholta an
karaa vastustusta. Lakivaliokunta ja myös 
suuri valiokunta eivät kuitenkaan ole voi
neet, ja minä huomautan, miltei yksimieli
sesti, lakivaliokunta vain yhden edustajan 
vastustaessa, suuri valiokunta kolmen jäse
nensä vastustaessa, valiokunnat eivät ole 
voineet olla tekemättä esittämäänsä muu
tosta, koska on voitu todeta, että tästä 
laista ha:llituksen esittämässä muodossa 
olisi tullut suorastaan loistonäytös niistä 
paperilaeista, mitä meillä usein laaditaan. 
Se olisi ollut tyhjä isku ilmaan, jolla ei 
olisi yhtään mitään merkitystä. Jos laki 
olisi jätetty hallituksen esittämään muo
toon, ja minä pelkään, vai'k!kapa se muo
dostettaisiin senkin mukaan kuin edelliset 
puhujat ovat tästä lausuneet, on varsin to
dennäköistä, ettei yksikään yhtiö olisi suos
tuvainen pakkohallintaan. Ja jos talo lai
nanantajan toimesta asetetaan pakkohallin
taan, läihtisivät, niinkuin edellisessä istun
nossa, jolloin asia oli puheena, mainitsin, 
osakkaat talosta, jolloin pakkohallinta olisi 
lopetettava. Lainanantajatkin jäävät sil
loin vaille sitä turvaa, mitä osakkeenomis
tajat kaikessa tapauksessa tässä asiassa tie
tävät. 

Muuta tulosta ei voikaan odottaa 'laista, 
josta ensinnäkin huomaa, että sen vaiku
tuspiiri on tahdottu rajoittaa mitä sup
peimmaksi. Se sulkee piiristään kaikki 
omakotiasuntojen omistajat ja muut vai
keuksiin joutuneet kiinteistönomistajat. Li
säksi vaikka sen pitäisi käsittää asunto
osakeyhtiöitä, lain vaikutus on rajoitettu 
käsittämään vain ne yhtiöt, joissa alun
perin on saatu määrätty määrä osakkeita 
myydyksi, jättäen lain ulkopuolelle ehkä 
enimmin avun tarpeessa olevat yhtiöt. 
Tätä kyllä voi eräältä puolelta ymmärtää, 
mutta kaikessa tapauksessa on todettava, 
että näillä supistuksillakin on tarkoitettu 
tukea lainanantajain, eikä suinkaan asunto
osakeyhtiöiden etua. 

Saman pykälän 2 momentissa määrä
tään, että osakkaiden on maksettava kor
keinta käypää vuokraa, huolimatta siitä, 
että ovat maksaneet kymmeniä tuhansia 

markkoja yhden huoneen osakkeesta. Li
säksi kumoaa laki varsin radikaalisella ta
valla sekä osakeyhtiölain että yhtiöiden 
säännöt siinä suhteessa, että se muuttaa 
kokonaan tähänastiset vuokranmaksun pe
rusteet. Säädetään nimittäin, että sen si
jaan, kun nyt lasketaan yhtiövuokra sa
mansuuruiseksi kaikilta lattiapinta-aloilta, 
tästä 'lähin kUJkin huoneisto erikseen mak
saa korkeinta käypää vuokraa. Tämä mer
kitsee sitä, että sellaisessa talossa, missä 
on sekä pieniä että suuria asuntoja, pien
ten asuntojen neliövuokran käyvillä mark
kinoilla ollessa korkeamman, säännöllisesti 
pienten osakehuoneistojen yhtiövuokra pak
kohallintaan otetuissa taloissa tulee nykyi
sestään nousemaan. Koska täten kuitenkin 
saadaan taloista korkein mahdollinen tulo, 
on tämäkin säännös mitä suurimmassa 
määrin lainanantajain etuja tukeva. 'Tässä 
kohtaa, joka mitä syvimmin muuttaa voi
massaolevia lakeja ja tapoja, hallitus ei ole 
pelännyt mennä äärimmäisyyksiin asti 
muutoksissa. Nähtävästi siitä syystä, että 
se on nähnyt täten voivansa suojella lai
nanantajien .etuja. 

Lakiesityksessä määrätään, että taloa 
hoitaa toimitsijamies, joka siis ylinnä, vä
littämättä osakkaiden valitsemasta halli
tuksesta tai yhtiökokouksesta, saa määrätä 
yhtiön asioista. Tämä toimitsija ehdottaa 
yhtiövuokrat, perii vuokrat, sekä Esäksi yk
sin päättää siitä, ajetaanko osakas talosta 
pois, joka valta tähän saakka on ollut vain 
yhtiökokouksella. Laissa on määräys siitä, 
että vanhoja, useimmissa tapauksissa työt
tömyydestä johtuvia, perimättä jääneitä 
yhtiövuokria ei pyyhitä, vaan jäävät nämä 
veikana rasittamaan osakasta, joka vuokra
velka hänen on aikanaan suoritettava, en
nenkuin saa ruveta nauttimaan etuina tu
loja huoneistosta siinäkin tapauksessa, että 
konjunktuurit kovasti paranisivat. Myös 
säädetään, että takaaja ja vekseliosakas, 
joka on osallisena yhtiön velasta, jossa ei 
ole kiinnitysvakuutta, saa vastata heti ve
lasta. Tiedetään, että tällaisina takaa:jina 
ovat vain yhtiön osakkaat, tarkemmin sa
noen useimmiten johtokunnan jäsenet, ja 
tiedetään myös, että viime vuosina tällaisia 
vekseleitä ei juuri ole syntynyt muussa tar
koituksessa kuin maksaa ensikiinnitysten 
korkoja, etupäässä asuntopankin korkoja. 
Sillä asuntopankin luonnottoman korkea 
sakkokorko - se voi todellakin nousta erit-
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täin korkealle, minulla on siitä kyllä tie
toja -- on ollut sellaisena pelotuksena, että 
yhtiön johtokuntien jäsenet ovat mieluum
min menneet vekseliin osallisiksi, lainan
neet rahoja toisista rahalaitoksista mak
saakseen korkovelat kuin olleet halukkaat 
maksamaan noita sakkokorkoja. Tällaisten 
vekselien osalliset saavat siis heti nyt pak
kohallinnon alkaessa niskoilleen nämä ve
lat. 

Toimitsijan on lakiehdotuksen mukaan 
maksettava sikäli kuin varoja kertyy ja ra
hat riittävät ja niitä katsotaan korkoihin 
riittävän, koron velanantajalle, riippumatta 
koronmaksuun sovitusta määräpäivästä. 
Mitään suurempia korjauksia ei lainananta
jasta riippuva toimitsija myöskään saa suo
rittaa, koska rahat on kerättävä koronmak
suun. Osakkaan on huolimatta siitä, että 
hän suorittaa korkeimman käyvän vuokran, 
suoritettava huoneistossaan kaikki korjaus
työt. 

Edellä sanomastani jo näkyy, että laki 
joka kohdaltaan mitä voimallisimmin tukee 
lainaoontajan etuja joka-ainoassa pykäJlässä. 
Koko laki edellyttää, että osakas jää taloon 
asumaan, jossa tapauksessa lainanantaja 
voisi päästä nauttimaan niitä etuja, joita 
tämän lain kautta sille on tahdottu pysyt
tää. Jos kuitenkin laki hyväksytään halli
tuksen esittämässä muodossa tai vaikkapa 
se hyväksyttäisiin oikeusministerin esittä
män muutoksen mukaisesti, ei tätä pää
maaraa kuitenkaan tulla saavuttamaan. 
Osakkaat jättävät täUöin huoneistonsa, 
jolloin toimitsijan on yhtiön varoiiJ.1a kor
jattava huoneisto, jolloin IJmoneisto joksi
kin aikaa voi jäädä tyhjäksi tai jos siihen 
saadaan vuokralainen, jdka ei edes lupaa 
maksaa korkeinta käypää vuokraa, mutta 
joka ehkä jättää pienenkin vuokran mak
samatta. Tällöin lainanantaja jäisi sitä 
turvaa vaille, jonka hallitus esityksellään 
on tahtonut antaa. Nyt kun lakivalio
kunta ja myös suuri valiokunta ovat yksi
mielisesti tehneet hallituksen esitykseen 
muutoksen, joka antaa turvaa sekä lainan
antajalle kohtuullisesti -- suurempaa tur
vaa ei tämän lainsäädännön puitteissa voida 
antaa -- että myös jon:kun verran asunto
yhtiölle, asettuvat kuitenkin oikeusminis
teri ja edelliset puhujat ehdotusta vastus
tamaan. Pitäisi ajatella, mihin asemaan 
.sellainen osaka:s joutuu, jolla ehkä ennen 
pakkohallinrnon arlkua ·on suuri vuokrav-elka, 

--------------------------------

joka tulee maksettavaksi paikkahallinnon 
päätyttyä yhdellä kertaa, ja jol:La lisäksi on 
korot maksettava osakeveloista. Jos nyt li
säksi yhtiön on tällöin suoritettava suuri 
rästiinjäänyt korkovelka j.a sen johdosta 
joutuu verottamaan osakkaitaan, niin asema 
tulee vallan kestämättömäksi. Täällä on 
puhuttu, herra oikeusministeri, siitä, että 
Asuntohypoteekkipankki mahdollisesti jou
tuu verottamaan muita osakeyhtiöitä, 
mutta ei huomata lainkaan tässä, että yhtiö 
pakkdhallinnon jä1keerr joutuu raskaasti 
verottamaan niitä osakkaiuaan, jotka mak
settuaan korkeinta käypää vuokraa neljän 
vuoden ajan ovat jo raskaan taakan lmnta
neet eivätkä ole voineet viedä sinä. aikana 
yhtiötänsä edes vararikkoon. Tämä on, hy
vät herrat, sy;dämetön lakiesitys, siitä ei 
pääistä. Kysyä voi, onko tällaista lak1a sää
dettävä, mutta jos sitä ruvetaan säätämään, 
niin täytyyhän toki pitää edes jonkun ver
ran silmällä lain :tarkoitusta, näiden tuhan
sien osakkeenomistajain turvaamista. Tässä 
sitä ei ole huomioon otettu. 

Täällä herra oikeusministeri on eräänä 
~käänkuin u:hkauksena esittänyt, että tämän 
lain tultua hyväksytyksi nähdään, miten 
Hypoteekkipankki ja rluonnollisesti muutkin 
rahalaitokset tulevat kosta;maan niille ta
loil1e, jotka eivät ole oikeutetut pääsemään 
pakkohallintoon. 

Puhemies (koputtaa): Pyydän huo
mauttaa puhujalle, että mielestäni olisi 
puhujain nyt rajoitettava lausuntonsa ai
noastaa;n niihin syihin, joilla he puoltavat 
tai vastustavat valiokuntaan lä:hettämistä. 
Muu keskustelu itse asiasta suoritetaan 
myöhemmin, ellei asiaa palauteta valiokun
taan. 

Puhu j a: Näillä syillä olen taihtonut 
osoittaa, että valiokuntaan lähettäminen on 
aivan tu11haa. 

Täällä ed. Erkko on sitten vielä mainin
nut erityisiä epäselvyyksiä 12 §.:ssä siinä 
muodossa kuin se on saanut suuvessa valio
kunnassa. Minä ihmettelen näitä huomau
tuksia. ·Eräs saksalainen sananlasku sanoo 
,Der Richter soll kein Esel sein", tuomari 
ei toki saa olla aasi. Ja varmaa on, että 
tuomari, joka ei ymmärrä -12 ·§: n 2 mo
mentin loppuosassa, mitä klorolla tarkoite
taan, on enemmän kuin aasi. Niin selvä 
tämä pykälä on. Ja se toinen kohta, josta 
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herra 'Erkko myookin huomautti, on saman
lainen. Minä olen vakuutettu siitä, että 
jos nyt perusteellisesti poiketaan 1'21 '§,:stä 
siinä muodossa kuin suuri valiokunta on 
sen viimeksi laatinut, silloin voidaan sanoa 
että lainsä:ätäjä on aasi. Se tekee lain, 
jolla ei vähäakään lähennytä sitä tarkoi
tusta, mihin sillä pyritään. Tämän tähden 
vastustan asian lähettämistä valiokuntaan. 

Ed. K a ll i o k o s k i: Minäkin vastustai
sin asian palauttamista lakivaliokuntaan. 
Jos suuren valiokunnan ehdotusta vastaan 
olisi tehty sellaisia huomautuksia, jotka ei
vät vielä ole olleet valiokuntien harkitta
vana, voisi ehdotusta asian palauttamisesta 
valiokuntaan puolustaa. Niin ei kuitenkaan 
ole asianlaita, vaan. kaik!ki nyt esitetyt huo
mautukset ovat jo ennenkin esitetyt ja ovat 
ne olleet harkittavina paitsi lakivaliokun
nassa myös suuressa valiokunnassa ja sen 
jaostossa. Edustajille pitäisi mielestäni 
jo asian tässä vaiheessa olla selvää, että 
herra oikeusministerin esittämiä asiallisia 
huomautuksia ei voida ottaa varteen, koska 
ne tekisivät lain tarkoituksen saavuttamat
tomaksi niinkuin edellinen puhuja on 
täällä esittänyt. Esitetyt huomautukset 
ehkä voitaisiin paremmiwkin ottaa huo
mioon, ellei tällä lailla estettäisi asunto
osakeyhtiöitä tekemästä konkurssia. Mutta 
kun niin tulee tapahtumaan, kun esitetty 
laki estää pakkohallinnon uhassa elävät 
talo-osakeyhtiöt tekemästä konkurssin, ei 
mielestäni voida näitä vaatimuksia, joita 
herra oikeusministeri on esittänyt, ottaa 
huomioon. Ei myöskään niiden muodollis
ten huomautusten johdosta, joita lakiehdo
tuksen 12 § :n 2 momentin suhteen on tehty, 
olisi mielestäni syytä palauttaa asia uudel
[een lakivaEokuntaan. Selvenrtä'vät muutok
set epäilemättä ovat valmiina edustajain tas
kuissa nyt jo tässä istunnossa esitettäväksi, 
ja siinä tapauksessa, että ne havaitaan 
täällä perusteellisiksi, palautuu asia vielä 
uudelleen suureen valiokuntaan, jossa näitä 
muodollisia muutoksia voidaan edelleen har
kita, niin että mielestäni ei ole mitään ai
hetta palauttaa asiaa lakivaliokuntaan. 

Keskustelu valiokuntaan palauttamisesta 
julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Erkko ed. Junnilan y. m. kannattamana 

ehdottanut, että asia palautettaisiin uuden 
lausunnon antamista varten lakivaliokun
taan. Kutsun tätä ehdotusta ed. ErkoR 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka haluaa jatkaa asian asiallista kä
sittelyä, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa,.
on ed. Erkon ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu: 
60 jaa- ja 110 ei-ääntä, 6 tyhjää; poissa 23 .. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Erkon 
ehdotuksen. Asia palautetaan l.ru k i v a [ i o
kuntaan. 

2) Ehdotus laiksi evaukelis-luterilai:sten ~seu
rakuntain papiston palkkauksesta 4 päivänä 
elo'kuuta 1922 annetun lain 2 § :n muutta--

misesta. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan 
mietintö n :o 3 ja otetaan en s i mm ä i
s e e n k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistele
vasti käsitelty hallituksen esitys n :o 30,. 
joka sisaltää yllämainitun lakiehdotuksen .. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 3 .. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
S U U r e e n V a 1 i 0 k U n t a a n. 

3) Eduskunnan oikeusasiamiehen kertomuk-· 
set toiminnastaan vuosina 1931 ja 1932. 

~Esitellään perustus1ak:ivaliolmnnan mie
tintö n :o 4 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitellyt yl
lämainitut kertomukset. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on pe
rustuslakivaliokunnan mietintö n :o 4. 
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Keskustelu: 

Ed. L i n k o m i e s: Eduskunnan oikeus
asiamies on kertomuksessaan vuodelta 1932 
sivulla 10 maininnut toimenpiteistään sen 
seikan selvittämiseksi, oliko asianomaisen 
virkamiehen taholta tapahtunut laimin
llyönti ·etsintäkuulutetun entisen 'kaupungin
viskaalin Arvo Lindhin pidättämisessä. 
Oikeusasiamies vaati asianomaiselta virka
mieheltä selitystä, joka kuitenkin osoittau
tui tyydyttäväksi. Mitään laiminlyöntiä ei 
siis tässä suhteessa todettu tapahtuneen. 
Tähän tapaukseen on nyt perustuslaki
valiokunta kiinnittänyt mietinnössään huo
miota, ja sekin on tähän yksityistapaukseen 
nähden päätynyt samaan tulokseen kuin 
herra oikeusasiamies. Kumminkin on va
liokunta katsonut olevan aihetta tässä yh
teydessä esittää sellaisen ylimalkaisen lau
sunnon, etteivät kaikki ne viranomaiset, 
joiden asiana etsintäkuulutettujen pidättä
minen on, tässä suhteessa aina ole toimi
neet niin huolellisesti ja tarmokkaasti kuin 
heidän virkavelvollisuutensa olisi vaatinut, 
Tämän lausunnon, joka sisältää osaan maan 
virkamieskuntaa kohdistuvan ylimalkaisen 
syytöksen, perustaa valiokunta luetteloon 
vuosina 1930-1933 etsintäkuulutetuista 
henkilöistä, joiden on epäilty tehneen it
sensä syypäiksi poliittisluontoisiin rikoksiin. 
Tästä luettelosta, joka on ollut perustus
lakivaliokunnan käyteWirvänä, näkyy, että 
etsintäkuulutetuista henkilöistä eräiden on 
pitkähkön aikaa onnistunut välttää pidät
täminen. Kumminkin on huomattava, että 
nyttemmin pidättämättä olevat tä1laiset 
henkilöt ovat ka:ikki kommunisteja. 

Valiokunta ei ole kuitenkaan ainoassa
kaan tapauksessa, kun se on tätä, asiaa tut
kinut, voinut havaita, että pidättämättä jää
minen olisi johtunut viranomaisten laimin
lyönnistä. Päinvastoin on valiokunnassa 
osoitettu, että pidättämättä jäämiseen on 
vaikuttanut monesti se seikka, että väestön 
taholta on annettu etsintäkuulutetuille suo
jaa ja että väestön taholta ei siis ole an
nettu virkamiehille sitä apua, jota virka
miesten toiminta onnistuakseen olisi vaati
nut. Näin ollen viranomaiset eivät niissä 
tapauksissa, joita valiokunta tarkoittaa, ole 
tehneet itseänsä syypäiksi virkavelvollisuu
den laiminlyöntiin. Päinvastoin ovat viran
omaiset monesti olleet liiankin virkaintoi
sia, esim. kun• erästä henkilöä, jota epäiltiin 

etsintäkuulutetuksi, kuljetettiin pidätettynä 
pitkät matkat, ennenkuin hän sai henkilöl
lisyytensä selvitetyksi. 

Valiokunta ei siis ole tosiasioiden pohjalla 
ollut oikeutettu lausumaan sellaista, mistä 
nyt on kysymys. Puheena oleva lausunto 
sisältää virkamiehistöön kohdistuvan todis
tamattoman syytöksen, eikä ole eduskunnan 
arvon mukaista ryhtyä hyväksymään sellai
sia moitelauseita, joiden asiallisuuden voi 
lievimmin sanoen asettaa epäilyksenalai
seksi. Virkamiehet ovat oikeutetut vaati
maan, että heitä eduskunnan taholta koh
dellaan oikeudenmukaisesti. Täällä edus
kunnassa on kyllä Olllut ta.pana, että virrka
miehistä on esitetty perustelemattomia 
väitteitä, mutta varmastikaan sellainen ei 
myöskään menestyksellisen hallinnon kan
nalta missään tapauksessa ole maalle edul
lista. 

Mielestäni koko se kappale, jossa esiin
tyy kysymyksessä oleva lause, on valiokun
nan mietinnössä tarpeeton, mutta nimen
omaan se lause, johon II vastalauseessa 
viitataan, on virkamiehistöä ylimalkaisesti 
loukkaava ja tosiasioiden valossa kestämä
tön. Sen vuoksi ehdotan II vastalauseen 
mukaisesti, että tiimlä lause valiokunnan 
mietinnöstä poistetaan. 

Ed. S u n d s t r ö m : Herra puhemies! 
Koskettelen samaa kohtaa ikuin edellinenkin 
puhuja. Perustus[wkivaliolkunta on mietin
nössään lausunut asianhaarain vi.ittaavan 
siihen, etteivät kaikki ne viranomais·et, joi
den asilana etsintäkuulutettujen pidättämi
nen on, aina ole toimineet niin huolellisesti 
ja tarmokkruasti kuin heidän virkavelvolli
suutensa olisi vaatinut. Tässä lauselmassa, 
jossa ymmärtää:kseni pidetään siJmällä po
liisiviranomaisten toimiTIJtaa vain sellaisia 
poliittisia rikoksentekijöitä kohtaan, jotka 
eivät ole lwmmunisteja, lausutaan poliisi
viranomaisia loukkaava moite ilman, että 
valiokunnalla on oHut pien:iJntäkään todis
tusta siitä, että poliisiviranQIIllaiset todella 
olisivat tehneet itsensä syypäiik:si virkavel
vollisuutensa laiminlyöntiin. Se seikka, 
että valiokunta on todennut, että eräät po
liittis'luontoisiin rikoksiin syyllistyneet ovat 
voineet piileskeHä maassa pitemmän aikaa 
kiinni joutumatta, ei vielä semmoisenaan 
todista mitään siitä, että poEisiviranomai
set olisivat tehneet itsensä syypäiksi laimin
lyönteihin. Siihen, että etsintä on jäänyt 
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tuloksettomaksi, on voinut vaikuttaa monet 
muut realiset syyt. Poliisivoiman heikkous 
maaseuduLla on varmaanlkin yiksi tärkeim
piä niistä. Toisena hyvin tärkeänä teki
jänä on mainittava etsittävien saama suoja 
paikalliselta väestöltä. Tällaisissa olosuh
teissa ei poliisiviranomainen parhaimmailla
kaan tahdolla voi aina päästä nopeasti tu
lokseen. Ennenkuin tä!illä ryhdytään julki
lausumaan moitteita poliisiviranomaisille, 
olisi muistettav-a näiden viranomaisten erin
omailsen arkaa tehtävää ja vaikeata asemaa. 
Hen!kilöetsinnän reffektiivisin keino on koti
tarkastus. Vain sen avuiJ1a voidaan kyl
liksi nopeasti pää:stä tuloksiin. Mutta koti
tarkastus on samalla mitä vaarwllisin sekä 
poliisiviranomaisille että valtiovallalle. Jo 
rilkoslaki pakottaa poliisin tarkasti harkit
semaan, onko edellytykset sen käyttämiseen 
kulloinkin olemassa. Kodin loukkaamatto
muutta ei ole rikottava muutoin kuin aivan 
pakottavissa tapauksissa. Poliisiviranomai
set eivät saa eivätkä uska!lla ryhtyä sellai
sin edellytyksin kotietsinnän avulla häirit
semään kansalaisille perustuslail'la turvat
tua kotirauhaa, kun korkeat viranomaiset 
määrätessään esim. tunnetun kotitarkastuk
sen Mommila:ssa .. Tuonlaatuiset kotietsin
nät, jos niitä kaikkiaila tuhkatiheään toi
mitettaisiin, johtaisivat ehkä joskus tulJOk
siinkin, mutta tekisivät ikyllä pian poliisi
viranomaiset toimintapaikkakunnalla viha
tuiksi ja htkaisisivat !kaikki yhteistoimin
nan mahdollisuudet poliisin ja pailkallisen 
väestön välillä. Tästä olisi seurauksena 
normaalisen poliisitoiminnan suuri vaikeu
tumimen yhteilskunnalle arvaamattomaksi 
vahing.dksi. Meidän poliilsiviranomaisillam
me ·on ollut pyrkiessään ~UJottamukselliseen 
yhteistoimintaan paikallisen väestörn kanssa 
kriminaalirpoliittisten päämäärien saavutta
miseksi suuria vaikeuksia voitettavanaan 
sen johdosta, että Venäjän vallan aikairn:en 
epäluulo ja ynseys poliilsia kohtaan väistyy 
vain hitaasti, eikä ole vielä:kään kailkikiaHa 
kokonaan väistynyt sen luottamuksen tieltä, 
jota poliisi tehtävissään onnistuakseen eh
dottomasti tarvitsee. P;oliisiviranomaisemme 
ovat kuitenkin maltiUisella esiintymisellään 
ja harkituilla toim]nnallaan virantoimituk
sessaan vähitellen voittaneet ilaajoissa yh
teiskuntaa säilyttävissä kansalaispiireissä 
ehdottoman luottamuksen. Ja tämä [uotta
mus on niin suuriarvoinen, että yhteiskun
nan etu vaatii, ettei sitä harkitsemattomilla 

tai vir1kaintoisiUa teoilla horjuteta. Tämän 
ovat poliisiviranomaisemme ymmärtäneet ja 
sen mukaisesti ·toimineet. Mutta sen sijaan 
ei sitä aina '<Yle tajuttu hallituksessa. Sieltä 
annettujen määräysten perusteella on po
liisiviranomaisia esim. ikäsketty ryhtymään 
mielestäni aiheettorniin poliisirtoimenpitei
siin kunniallisten ilsänmaallisten kansalais
ten toiminnan :suhteen aivankuin jos nämä 
olisivat törkeitä rikoksellisia. Juuri tällai
nen menettely on ja on ollut omiaan vai
k~uttamaan poliisitoimintaa ja estämään 
sen menestyksellistä suoritusta. Sen voivat 
varmaan poliisimiehet todistaa. 

Moite, joka sisältyy perustus[akivaliokun
nan mietintöön, on se'lvästi väritykseltään 
poliittisluontoinen. Se on tarkoitettu jon
kinlaiseksi aasinpotimiksi aina:kin osittain 
muka epäluotettavalle vir'kamiesryhmälle. 
Kun se lisäiksi, kuten jo huomautin, on 
vailla asiallilsta pohjaa, on se aiheeton 
loukkaus vaikeissa olosuhteissa työskente
levää virkakuntaa kohtaan. Ehdotettu 
moitelau~elma ei senvuoksi ole myöskään 
eduskunnan arvon mukainen. Ehdotan 
näin o~len, että perustuslwkivaliokunnan 
mietintöön liittyvä II vastalause hyväksyt
täisiin. 

Ed. A a 11 t on en: Herra puhemies! Kun 
edustajat Lmkomies ja Sundström 10vat 
edelleen täällä eduskunn:an istunnossakin 
vastalausee:nSJa mukaise:sti ehdottaneet pe
rustuslakivaliokunnan mietinnöstä poistet
tavaJksi erään kohdan, niin senvuoksi ja 
j1otta ei jäisi sellaista !käsitystä, ettei täm
möisen kohdan ottamiseen oli,si 10llut mi
tään aihetta, pyydän esittää muutamia ta
pauksia esimerkkinä kertomuskauden ajalma. 

Mitä ensinnäkin Lindhin talpaukseen tu
lee, niin se·hän ei ole tässä pääasia; se on 
ollut vain lähtökohtana valiokunnan lausu
malle. Kuiten!kin :on tämäkin tapaus yh
tenä osoituksena siitä, kuinka helppoa on 
lapua1laisten ollut välttä,ä viranomaisten 
kätten ulottuville j10utuminen. Se se'l10stus, 
minkä asiaoomairnen nimismies on läänin 
maaherralUe tä:stä asiasta 'antanut ja johon 
täällä ed. Linkomies on viitannut, ei ole 
saanut ainakaan minua, eilkä nä:htävästi 
useita muitakaan perustuslakivaliokunnan 
jäseniä vrukuutetuksi siitä, että hän olisi 
tehnyt kaikkensa etsintäkuulutetun Lindhin 
kiinniottwmiseksi, jos se lieneekin maaher

. raa tyydyrttänyt, silksi naiivilta koko se se-
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lostus,. joka perustuslalki,caliokunnalle esi
tettiin, vaikutti. 

Suurempaa huomiota !kuin Lindhin ta
paus on kuitenkin herättänyt eräiden mui
den etsintäkuulutettujen mahdollisuudet 
välttyä joutumasta piidätetyiksi. Mäntsä
läm kapinan alkaessa, niinkuin hyvin muis
tetaan, annettiin mää.räys eräiden lapuan
liikkeen johtoon kuuluvain henkilöiden, 
jotka siUoin olesikelivat Häaneenlinnassa, pi
dättämisestä. Näitä ei kuitenkaan sieltä, 
merkillistä kyllä, tavattu, eikä heitä löy-
1letty muualtakaan pitkiin aikoihin, esim. 
Idänpään seuratalolta, missä heidän tiede
tään Hämeenlinnasta p:oi:stuttuaan pitäneen 
neuvottelujaan, kJoskapa sinne mainitaan 
tääJltä Helsingistäkin päin eräiden huoma,t
tavien poliitikkojen olleen ikoskeituksessa 
puhelimen välityksellä. Oliko tähän syy 
parkaHisissa viranomaisissa vai ehkä jo 
määräystä Hämeenlinnaan välitettäessä, ei 
muuta sitä tosiasiaa, että ilmeistä huolelli
suuden ja tarmokkuuden puutetta virkavel
vollisuuksien täyttämiseen tässäkin on ollut. 

Eerolaisen mahdollisuudet välttyä kuu
kausimääriä viranomaisten käsiin joutu
masta on myös ollut omiaan suuresti vah
vistamaan käsitystä, etteivät ainakaan 
kaikki viranomaiset ole olleet selvillä vel
>"Olli:suuksistaan, sillä eihän voitane aja
tella, että hän olisi voinut muuten piiles
kellä niin kauan kuin todella tapahtui ja 
vielä härnätäkin viranomaisia, kuten myös 
silloisena arkana saatiin havaita. Mäntsä
läläisten Vuoren, Talanterän, Gestrinin 
y. m. mahdollisuudet piileskellä niin kauan 
kuin ,todella tapahtui, vieläpä kotinurkil
laan, kuten myös tiedetää.n tapahituneen, ei 
niin~kään ole omiaan vakuuttamaan, että 
kaikki viranomaiset olisivat toimineet niin 
huolellliisesti ja tarmokkaasti kuin heidän 
virkavelviOllisuutensa olisi vaa;tinut. Näis
tähän saatiin eräät lk:ii:rmi vasta sitten kuin 
he itse tekivät kotiin saapumisestaan ilmoi
tuksen viranomais~lle. 

Muitakin esimerkkejä samaan suuntaan 
kertomuSkaudelta voisi·n mainita, mutta 
edelläolevatkin jo riittänevät osoittamaan, 
että perustuslakivaliolkunnalla on ollut riit
täwästi aihetta lausua sen verran kuin mitä 
esilläolevassa mietinnössä on tässä suhteessa 
sanottu. Jos edustajain Linkomiehen ja 
Sundströmin vasta!lauseellJ ja täällä uudiste
tun ehdotuksen mukaisesti kysymyksessä
oleva 'lause poisteta1an,. memdtsisi se samaa 

kuin että eduskunta siunaisi ne lainmin
lyönnit, joita jokainen näitä asioita seuran
nut ihminen on voinut havaita tapahtu
neeksi. Siihen nähtävästi myöskin vasta
lausujat ja ehdotuksentekijät pyrkivät, mikä 
on'kin varsin yillllll.äTrettävää., koskapa oi
keiston taholta on kaiken aikaa hyväksy
västi ymmärretty niiden tekoja, jotka edel
läsanotuin tavoin ovat, kuka pidemmäm 
kuka lyhemmän aikaa, ·voineet välttää vi
ranomaisten 'käsiin joutumisen. On ilmiten
kin .liikaa vaadittu, kun v,aaditaan edus
kuntakin tämmöistä ymmärtä!mä.än .. 

.Ed. Sundström puhui täällä myöskin ko
tirauhasta ja sen säi1lymisen ja suojaamisen 
tä~keydestä. Mielestäni tämä ed. Sundströ
min lausuma tulee kuitenkin !kovin myö
hään (Vasemmalta: Oikein!). Ei esim. 1930 
si[tä taholta puhuttu samaiH . .a truvalla kotirau
han turvaamisen puolesta. Päinvastoin juuri 
siltä truholta, johon ed. Sundström on ikuu
lurnut, toimeenpantiin lukuisia kotirauhan 
rilkkomi.si1a. Muistuu tässä mieleeni yhtäk
kiä pari tapausta. 'Toinen siitä vaalipii
ristä, jonka edustajana tää:llä olen, Pöy
tyä1tä, ja toinen Forssasta. Pöytyälläihän 
eräässä Turussa pidetyssä la[lmalaiskokouk
sessa olleet miehet hyökkäsivät yön pi
meydess1ä. erään työmies Vainion asunrtoon, 
rilkk:oivat koti:r~auhaa aikoessaan kyyditä. 
V aini,on, mutta mies ei lähtenyt häiritsijäin 
mukaa;ll', vaan pani kovan kovaa vastaan, 
jollloin eräs lkotirauhan häiritsijöistä, Rau
konoja oli muistaalkseni hä:nen :nimensä, sai 
kahalkassa surmansa. Työmies V ailnion 
vaimo sitävastoin pwkotettiin lähtemään 
asunnostaan. Tapahtui törkeä kotirauhan 
rikkominen ja ta;pahtui siinä y:hteydessä 
vielä paljon muutakin, ·paitsi itseään Vai
niota myös hä:nen puolisoaan kohtaan. 
Forssassa taas hyökättiin keskellä yötä työ
mielS Ho1min asuntoon. Hänet 1surmattiin 
siellä. Tätä ta1p.austa ei ole vielä täihän päi
vään mennessä edes saatu lopullisesti selvi
tetyiksi. Tämä,n olen ta:htonut sanoa vain 
pailauttaakseni herrojen muistiin, millä ta
valla sillä taholla on kotirauha käsitetty 
vielä niinkin myöhään kuin kolmisen vuotta 
ta;kaperin. 

Ed. P en n a n en: Ei Olle ensimma.Isen 
kerran kun .perustuslakivaliokunta käsitel
lessään oi:keusasiamiehen kertomusta, sama
ten kuin oikeuskanslerin ja myöskin halli
tuksen kertomuksia pysähtyy erinäisiin po-
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liittisiin näkökohtiin ja kirjoilttaa niistä 
mietintöönsäkin mietelmiään. Minusta tällä 
kertaa näyttää myöskin siltä, että koko ka[>
pale, johon sisältyy II vastalauseessa pois
tettruvaksi ehdotettu lause, on syntynyt jon
killimoisten poliittisten mielteiden johdosta. 
Ei tarkoitukseni o'le nyt enemmän kuin kos
kaan ennenkään puolustella sitä, mikä on 
laitonta,. mutta minun mielestäni ei perus
tuslrukivaJiokunnan, saati sitten edusknn
nan, sovi asia!ldrjoissaan lilikkua iPelkkien 
olettamusten varassa. Toista on, jos on 
voitu todeta laiminlyöntejä ta[>afutuneen 
po}iilsiviranomaisten taholta, sanottakoon se 
silloin ja saatetta:koon Jaiminlyöjrut iailli
seen edesvastuuseen. Niiln ei ole nyt, kuten 
monasti ennenkään, ollut asianlaita. Näin 
ollen minusta näyttää, että koko kysymyk
sessä oleva kappa1e olisi ollut poistettava. 
Ainalkin kllippaleen viimeinen lause sisältää 
epäsuorasti sen saman moitteen,. sanoisinko 
syytöks,en:, poliisiviranomaisia vastaan, joka 
sisältyy vasta:lausees:sa mainittuun lausee
seen. Pidän kumminkin aivan toivottomana 
edes ehdottaa: täunän viimeisen lauseen pois
tamista, saati koko kysymyksessä olevan 
kappaleen: poistamista. Pyysin vain puheen
vruoron mel'lkiltälkseni käsitykseni, että koko 
ka;p1prule kokonaan ~luettuna sisältää epäoi
keutetun ja perustelemattomarr syytöksen 
kysymyksessä olevia viranoma,isia vastaan. 

Ed. K o ,p on en: Minulla itse asiassa ei 
ole perustuslakivaliokunnan mietintöä 'Vas
taan mitääil1 muistuttamista,. mutta sen si
jaan haluaisi1n kiinnittä:ä huomiota erääseen 
vä:hemmäJn huomattavaan asiaan. Perustus
lakivaliokunta tarkasta:essaan oikeusasia
miehen ikertomWkseen liittyvää selontekoa 
eduskunnan edellisinä vuosina tekemistä 
päätöksistä huomasi,. että niistä allieutuvat 
hallituksen toimenpiteet kertomusvuoden 
päättyessä ovat olleet keskeneräi,siä. Tä
män johdosta valiokunta lausuu, että vii
:meksimainittujen joukossa on eräitä sellai
sia asioita, jotka ovat jääneet liian pitkäksi 
aikaa valmisteltav1ksi. Näistä on erikseen 
mainittava eduskunnan jo joulukuun 2 
päivänä 1921 antama kehoitus esityik
sen antamisesta laiksi asemakaavan mu
kaan järjestetyissä tai asutustiheyddiliän 
sellaisiin verratta;vissa asumusryhmissä 
tahi nilihin vastaisuudessa liitettävillä 
alueiJ:la olevain niiden vuokramiesten vuok-

rasuhteista johtuvien oikeuksien järjestämi
seksi, jotka eiv,ät saa al:ueilta.aiJJ ~lunastaa. 
Eduskunnan oikeusasiamies vuoden 1931 
kertomuksen sivulla 44-----45 sekä vuoden 
1932 kertoml]ksen sivulla 52-53 tekee sel
koa lkysymyiksessäolevan asian eriJ vaiheista. 
Sen muikaail1 sisäasiainministeriö antoi elo
kuun 14 päivänä 1aimvaJmisteluikunnan nel
jännelle jaosto'lle toimeksi laatia ~ehdotuk
sen sanotuksi ,laiksi. Laill1Va1miste,lukunnan 
ehdotus valmistui lokakuun 1 päivänä 1926, 
mirnkä jälkeen siitä ,pyydettiin lausuntoa 
valtiovarainministeriöltä sekä asutushalli
tuikse1ta ja maanmittausha;llitukselta. Sit
terukun nämä lausunnot oli saatu, annettiin 
heinäkuun 2 ,päivänä 1928 lailnvalmistelu
kunnan 4:rn jaoston tehtä,väiksi 'larutia tarlds
tettu ehdotus. Marraskuun 2,1 päivänä 1928 
lainvalmistel]J'kunta lähetti ylhdistelmän 3!11-

n:etuislta lausunnoista sekä oman lausun
tonsa iJ1moittaen samalla, ettei jaosto asian 
käsittelyssä illmaantuneen !Periaatteellisen 
kysymyksen ta!löa ollut vielä batinut ehdo
tusta hallituksen esitykseksi, vallill jäi odot
tamaa;n :hallituksen toimenpidettä esitetyn 
lausunnon johdosta, että hallitus Jakiehdo
tusta tarkastaessaan ottaisi harkittavakseen, 
olisilko sen yhteydessä ryhdyttävä toimen
piteisiin niiden vuokramiesten oikeuksien 
turvaamiseksi, jotka ehdotuksen mukruan 
jäisivät ilman lunastusoikeutta. Valtioneu
vosto pärutti marraskuun 20 päJivänä 193(} 
kehoittaa lainvalmistelukuntaa lpuheemwle
van lakiehdotuksen Jihteydessä laatimaa;n ja 
aikanaan v,altioneuvostolle lälhettämään eh
dotuksen mainittujen vuokramiesten oikeus
suhteiden turvaamista tarkoittavaksi Jain
säädännöksi. Tähän päättyy oikeusasia
miehen tiedonannot, paitsi että vuotena 
1931 on uudella lai,nsäädännöllru ,pidennetty 
vuokramiesten vuokra-aikaa. 

Kuluvan vuoden kevätistuntokaudella ed .. 
HaJkala teki asianomaiselle ha;llituksen jä:se
neUe kysymyksen srumasta. a:siasta. Tähän 
kysymykseen ei vastattu. 

Kun pidennetty vuokra-aika [päättyy 
vuonna 1936 ja asemrukaavalain vahvista
minen on poistanut tärkeimmän esteen ky
symyksessäolevan lairusäädämmön tieltä, niin 
olisi toivottruvaa, että ha:Jllitus nyt, lkun pe
rustuslakivaliokunta ja toivottavasti ,edus
kunta myöskin hyväksyy tämän 1lausunnom., 
tämän jäiJ!keen asiassa antaisi esityksen ja 
että eduskunta ·voisi ryhtyä tässä suhteessa 
asian vaatimiin towenpiteisiin:. 
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Ed. S u n d s t r ö m: E.d. Aaltosen lau
sunnon johdosta pyytäisin vaan sanoa, etten 
Ole !koskaan hyväJksynyt .laitonta kotirauhan 
rikilmmista, tapaJhtuipa se miltä taholta ta
hansa. Sellainen teko on mielestäni pidet
tävä törkeänä rikoksena, joka on ankarasti 
rangaistava. Tahtoisin, ~ttä olisi tässäkin 
maassa ehdottomasti pidettävä !kiinni siitä 
ylevästä englantilaisesta pe•ria;atteesta että 
minun !kotini on minun linnani, johon ke
nelläkäänJ ei ole mitääm asiaa (V.asemma:lta: 
Mutta mustat eivät ole pitäneet! - Ed. 
Lahdensuo: Olisi voinut opettaa käytän
nössä!): 

Ed. Kares: Tämä puhee,naoleva lause 
tekee todella varsin merkillisen vaikutuksen, 
kun ei edes tämän keskustelun aikanru voida 
sen tlauseen perusteeksi mainita mitään 
muuta kuin se, mitä ·ed. Aaltonen ·on tuonut 
€Sille, j.a se on todella perliiti heikkoa. Hu!o
.mautan vaan, ·että hän mainitsi mäntsälä
läisten Vuoren. Talanterän ja; Gestrinin 
ikiinniottamisesta, mitenkä sitä ei sruatu toi
mitetuksi. Sehän .tapahtui täällä esivallan 
silimien a1la täJmä pidättämisyritys, esival
lan, joka ei suinkaan ollut pidätettäville 
millään tavalla suosiolline·n. Sinne lähetet
tiin myöskin uslwl1isimpia miehiä Helsin
gi;stoä tätä pidätystä toimittamaan. Niin että 
kyllä kai siinä nyt todelila koetettiin kailcld, 
mitä koetettavissa oli, ja: kuitenkin peräti 
huonoHa menestyksellä, niin ettei suinkaan 
sitä nyt millään nimellä Vioi tuoda esimer
kiksi viranomaisten ja poliisimiesten hUJoli
mattomuudesta. Ja kun kerran näistä pu
!lmtaan, niin olisi odottanut, että olisi esim. 
tuotu esiol1le sellainenkin seikka,. että pidäte
tyi·ksi mä:äräityistä kommunistiedustrujista ei 
saatu pidätetyiksi pidätysmääräyksen jål
·keisinä kuukausina eikä vielä nytkään oi
keastaan ketään muita ikuin ne, jotka lapua
laiset ottiV1at kiinni, ja josta nämä lrupua:lai
set nyt istuvat vankilassa. Vai ajatteleeko 
.Jwrra Aaltonen ja muut marxilaiset, että 
näiden kommuni•stien pidättämättömyys oli 
lapualaismieliseksi väitetyn virkamiehistön 
ja polii·simieh:istön syy,. niinkuin tässä nyt 
syytetään? Se osoitta;a parhaiten, mitenkä 
vaikeassa .tilant~essa näissä asioissa olJlaa:n, 
aivan niinkuin edustajat. Sundström ja Lin
lmmies jo ovat maininneet. 

Mitä tu1ee ed. Aaltosen puheeseen koti
rauhan rikkomisista, niin eiköhän ed. Aalto
nen huomaa, mitenkä hän erityisen raskaalla 

tavalla sotkee asia;t se:kaisin. Tässähän on 
kysymys viranomaisten laiminlyö.misistä ja 
myöskin siitä, onko vi.ra:nomaisiUe annetotava 
ja kuinka la1a:ja oikeus mennä! kansalaisten 
koteihin pitämään kotitarkastuksia minkä
laisten heikkojen syytösten perustuksella 
ta;hansa. Jos tässä kohden meneteHään sorpi
mattomasti, niin totisesti annetaan kuolin
isku hail.lituksen a;rvova11alle, sikäli kuin 
sitä nyt yleensä vielä on olemassa. Eihän 
tähän nyt voi mill-ään •tavalla verrata niitä 
kotirauhan riokkomisia,. mitä yksityiset ka:n
salaiset ovat tehneet. Muuten en puutu tä
hän asiaan. Minä d1en varma siitä, että me 
t•ää1lä ed. Aaltosen ja; muiden mlllrxilaisten 
kanssa •saamme vielä monta kertaa puhua 
sekä •silloisten la pu3!1aismieli;sten rikkomuk
sista e1kä mrurxilaisten molempien ryhmien 
vielä suuremmista rikkomuksista. Niin että 
min:ä luulen, että meillä. on hyvä aihe olla 
sitä sotkema;tta tähän asiaan, joka on aivan 
toinen asia. Se mikä on •minusta surUillisinta 
tämmöisen la.useen ottamisessa ja ·että edus
kunta sen hyväksyy, on se,. että perustus
lakivaliokun ta,. jota nyt kuitenkin on to
tuttu pitämään, aikaisemmin ainakin, ensim
mäisinä eduskuntakausina, erittäin arvoval
·taisena ja vakava;na v;a1io'kuntana ja jonka 
jo nimi varsinkin maaseudu~la oJ.mnsan kes
kuudessa: pitäisi taata ehdottoman oikea
mieliosyyden, että tämä valiokunta sotketaa:n 
aivan .puhtaaseen puoluepeliin. Sillä tätä 
lausetta, josta tässä nyt on puhe, ei vcoi mil
lään muulla puolustaa kuin sillä puolue
valtaiseJ:la :menolla, mrkä nykyjään valta
kunnassa vallitsee. Sotkekaa vain, hyvät 
herrat, pwoluekomento perustuslakivalio
kunnan lausuntoihin, sitä pikemmin saatte 
nähdä, mitä se tämän kansan keskuudessa 
vaikuttaa (Vasemmalta: Onko uhkaus?). 
PitäJisi toki parlamentin varoa: si,tä, ettei 
edes .perustuslakiv:aliokuntaa sotketa aivan 
selvästi ilmeiseen ja kieltämättömään puo
luemielisyyteen (Ed. J. Annala: Puhuja 
sekottaa asia!llisuuteen puoluemieltä !) . 

.Ed. R y dm a: n: Perustuslakival1olrnn
na1la on ollut käytettävänään, niinkuin sen 
mietinnöstä:kin näkyy,. etsintä:kuu1utettujen 
luettelo kolmen v.uoden ajalta; ja tästä 
käy eittä;mruttömästi ilmi,,. että usea etsintär 
kuulutettu on pitemm!än ajan ollut kateissa, 
ilman että viranomaiset ovat onnistuneet 
heitä pidättämä-än. On jotenkin vammaa, 
että monessa tällaisessa ta;pauksessa tämä 
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on riippunut ei ainoastaan siitä, että pai
kaUinen väestö olisi heitä suosinut, va.an 
juuri siitä, että viranomaiset eivät ole toi
mittaneet tehtäväänsä niinkuin heidän olisi 
tullut tehdä. Mutta tästä huolimatta va
liokunta .on tässä mietinnössäKn käyttänyt 
erinomaisen varovaista sanontata:paa. Sa
notaan vain, että ,tämä näyttää viittaavan 
siihen; etteivät kaikki viranomaiset, joiden 
asi·ana etrsintäkuulutettuj.en pidättäminen 
on, tässä suhteessa aina o:le toiJmineet niin 
huoleJ.lisesti j.a tarmokkaasti kuin heidän. 
virkavelvollisuutensa :o1isi vaa;tiruut' '. Minä 
luulen,. että ed. Kareskin aivan hyvin tie
tää, että näin paljon .toki voi sanoa (Va
semmall ta : Vielä enemmänkin!). 

Ed. Wi i i k: Kun Olli esitetty asia sillä 
tavalla,. kuin perustuslakivaliokunta olisi 
useinmainit.ulla laUiSeeila truhtonut moittia 
maa.n virkaanie.skuntalll ylipäänsä, mma 
jyrkästi torjuu tällaisen vääristelyn, j·ohon 
ei myöskään lauseen sanamuoto millään 
tavalla anna aihetta. Olemme kaikki tietoi
sia siitä häikäilemättömäJstä terrodsta,. joka 
lapualaisten taholta on kohdistunut niin 
lainkuu1iaisiin virka;miehiin kuin kansarlai
siin yhoerusä. Se on tietysti otettava: huo
mioon lievenrtävänä ·asianhaarana a:rvostel
ta,essa eräiden virkamiesten laiminlyöntejä. 
Tiedämme myös, että useat virkamiehet 
ovat täyttäneet tehtävänsä ja useat muut 
olisivat sen tehneet, j.ors olisivat sen voi
neet ja uskaltaneet, jos hallitukset olisivat 
antaneet heille riittävästi tukea:. 

Ed. Aaltonen: Ed. Kareksenr lau
sunnon johdosta on huomautettava·, että 
perustuslakivaliokunnan mietinnössä ei 
tehdä minkääru1aista eroa etsintäkuulutuk
sen alaisten la<pualaisten ja etsintwkuulu
turosen alaisten kommunistien v&Elfä. Ne, 
jotka täällä; 1ovat syyttäneet - ja sen teki 
ed. Kares Tähinnä - permstuslakivaliokun
taa puoluekomennosta, ne ovat itse teh
neet tästä asiasta, en tiedä mistä syystä, 
puoluekysymykseru, olkoon siihen ,ollut sit
ten aiheena huono oma;tunto tai mikä ta
hansa (Vasemmalta: Se juuri!). 

Kun kiinnitin huomiota myöskin ky.sy
mykseen koti.rauhasta, sain aiheen siihen 
ed. .Sundströmin la.usunnosta. Totean mie
lihyvällä, että ed. Sundström nyt niin 
päättävästi ja rohkeasti tuomitsee täJHaiset 
teot. Olisi vaan odottanut, että myöskin 

lapuan'liikkeen johdon taholta olisi täm
möiset teot aikanaan tuomittu eikä ,,ym
märretty" niitä niin pitkäl!l:e, että nätden 
tekoj.en yhteydessä •saatettiin puhua hy
väksyvässä ruänilajissa jopa ,erääillllaisesta 
va:Hankumouksestakin''. - Olen muuten 
ed. Kareksen kanssa yhtä mi1e.ltä siitä, 
että meille ta1rjoutuu vastedes tilaisuus 
keskUJsteUa näistä asioista väili;än laajem
ma:rtikin. Senvuoksi minäkin olen pidät
täytynyt lausumaan vain muutamia kaik
kein oleellisimpia tapahtumia perusteluiksi 
sille 1ausumalle, jonka perustuslakivalio
kunta on omaksunut. Perustuslakivalio~ 
kunnan mietinrrössähän jo ede:llytetään, 
että keskuste1u Mäntsälän kapinan tapah
tumista ja ·sen yhteydessä olevista asioista 
voidaan suorittaa lähemmin vasta sitten 
kun hallituksen kertomus sieltä eduskun
nan käsiteltäväksi palaa. 

Ed. Kuusisto: Minä pyytäisin ed. 
.Sundströmiltä kysyä, olilw hän siinä ,isän
maallisen kansanliikkeen'' johdon kokouk
sessa,, jossa päätettiin, että työväentllllojen 
polttoja he eivät voi estää,. elleivät jotkut 
nimeltä mainitut laillisuutta puolustaneet 
vi1rkamiehet väisty paikoiltaan1 Jokseenkin 
:tämänsuuntaisen lausunnon ,isänmaa:llisen 
kansanliikkeen'' j.ohto antoi sinä aikana, 
jolLoin maas:samme melkein joka yö p.wloi 
työväentaloja:. Sitä ei minuu krusittääkseni 
voi käsittää milläiän muulla tavoin kuin 
että täHä taholla epäsuorasti ~siunattiin 
täUaisia tekoja ja ikäänkuin kehoitettiin 
niitä jatkamaan. 

Ed. S u n d •S t r ö m: Ed. Aaltosen lau
sunnon johdosta: pyytäisin ensinnäkin mai
nita, ettei ole ketään tässä talossa, joka 
uslwisi, että vasemmisto on ott,anut tämän 
,lauselman kysymykrsessä olevaan mietin
töön sen vuoksi, että kommrunistisia etsi~;tä
viä ei ole saatu aikanaan kiinni. 

Edellise:Ill .puhujan kysymykseen pyytäi
sin vasta:ta:, että tiedossani ei ole,. ·että isän
maallisen kansaniliikkeen johto olisi kos
kaan tällaista päätöst.ä tehnyt tai edes 
koskaan täNaista kysymystä käsitellyt. 

Ed. Kivi s a 1 o: Minäkin pyydän kiin
nittää hallituksen huom~ota siri,hen asiaan, 
josta ed. Koponen edellä puhui. rSe kos.l 
kee tässä mietinnössä mainittua taajaväki
sillä ja niihin verrattavilla paikkakunnilla 



olevien vuokmlaisten a:siaa. Näitä vuokra
laisia on lainvalmistelukunnan kokoamien 
tietojen mukaan lähes 13,000 ruokakuntaa, 
joten se, perheenjäsenet lukuunotettuina, 
on suuri osa meidän väestöstämrme. Nämä 
vuokralaiset ovat olleet oikeudellisesti kat
soen ilmassa. Heidän asiaansa on hoidettu 
väliaikaisesti vuokra-aikaa viisi vuotta ker
rallaan pidentämällä. Joka kerta kun täl
lainen pidennys on annettu, on se tehty 
siinä toiVIossa, että ennen sen loppuun ku
lumista saadaan näiden vuokraiaisten asia 
lopullisesti järjestetyksi. Viimeksi annet
tiin täillainen viiden vuoden pidennys v. 
1930 toisilla valtiopäivillä, ja sen mukaan 
loppuu vuokra-aika maaliskuun 14 päivänä 
19316. Nämä vuokralaiset odottavat mitä 
suurimmalLa 'levottomuudella, mikä heidän 
oikeudellinen kohtalonsa on. Tämä pitkä
aikainen epävarma olotila, jossa heidän on 
tarvinnut elää, on ollut heille monella ta
valla kiusallinen. Kun ei o1le ollut var
muutta siitä, saako viisi vuotta kerrallaan 
pidennetyn vuokra-ajan jälkeen enää jäädä 
tilalleen siedettävillä ehdoilla edes vuokra
laise:ksi, niin tämä epävarmuus on estänyt 
tekemästä mitään suurempia perusparan
nuksia. On tapauksia, että torpparin riihi 
on niin rappeutunut, ettei sitä .enää ole 
hy;väksytty palovakuutukseen, mutta uuden 
riihenkin rakentaminen on epävarmaa, kun 
on ainoastaan 3 tai 4 vuotta vuokra-aikaa 
jälellä. 

Tämä epävarma tila myös katkeroittaa 
asianomaisten vuokramiesten mieliä. He 
eivät voi käsittää, minkä vuoksi oikeutta 
jaetaan heille eri tavalla kuin on jaettu 
muille. He katsovat itsensä yhtä ansiok
kaiksi pääsemään tilansa omistajiksi tai 
ainaJkin varmaJ.Le vuokraoikeudel1e kuin ne
kin, joiden asia jo on aikaisemmalla lain
säädännömä ratkaistu, nimittäin vuonna 
191:8 annetun ja 191~9 parannetun vuokra
maiden lun:astuslain kautta ja sitten myö
hemmin annettujen lunastuslakien kautta. 
:Sitten on huomattava, että vuonna 1926 an
netun valtionmailla olevien vuokralaisten 
lunastusoikeutta koskevan lain 8 §:ssä sa
notaan, että korvauksen maksamisesta niille 
vuokramiehille, jotka jäävät lunastusoi
keutta vaille, säädetään ~erikseen. Tällä 
tavoin oikein lakipykälässä luvattiin kor
vaus niille, jotka O'Vat jääneet lunastus
oikeutta vaille. Mutta sen jälkeen kuin 
tällainen pykälä on säädetty ei näistä kor-

399 

vauksista ole kukaan mitään puhunut. 
Päinvastoin. Kun näiden vuokralaisten 
asia oli esillä v. 1'930 toisilla valtiopäiviUä, 
tekivät kokoomuslaiset ja ruotsalaiset edus
tajat sekä valiokunnassa että eduskunnan 
täysistunnossa ehdotuksen, että näiden 
vuokramiesten vuokramaksua sallittaisiin 
koroittaa viisikertaiseksi. Siis korvauksen 
asemesta ta:hdotaan sälyttää näiden vuokra
laisten harteille viisinkertainen vuokranr 
koroitus. Tämmöinen menettely ei ole tasa
puolista, se on näitä vuokralaisia kohtaan 
harjoitettua puolueelJisuutta. 

Mitä tulee muihin täällä kes1ru:stelunr 
ala1sina olleisiin seikkoihin, niin niihin ei 
liene syytä enempää puuttua. Minä tah
toisin v;ain lyihye:sti sanoa, että mikä on 
pahaa, se on pahaa, eikä sitä ole syytä 
myöskään valiokunnan mietinnössä salata. 
Ed. I\!areksel1e lienee tunnettu se profeet
tain sana, että se, mitä he sa:1assa tekevät, 
pitää saarnattaman kattoin päällä, ja on 
mielestäni oikein, että valiokunta on sano
nut pahaiksi sen, mikä pahaa on. En voi 
ymmärtää kuin!l\ia tällaista rehellistä totuu
den sanomista voivat paheksua sellaiset 
edustajat, jotka sanovat vartaV!asten toimi
vansa poliittisen elämän puhdistamiseksi. 

Ed. Li n k 10m ies: Täytyy leima~ta puo
lustamattomaksi käsitteiden sekoittamiseksi, 
kun esitetään sellainen väite, että muka 
vruatimus puheenaolevan lauseen poistami
sesta valiokunnan mietinnöstä olisi puolue
mielestä johtunut. 'Tässähän on huomau
tettu, että valiokunnalla ei ole ollut ai
noassakaan yksityistapauksessa mitään pe
rustetta tällaiseen viittaukseensa, ja on 
vaa;dittu esitettäväksi tosiasioita, joihin 
tämä lause voisi perustua. Sellaisia ei ole 
vtoitu täällä antaa j,a näin ollen, jos siis 
puhutaan puoluemielestä, täytyy lausua, 
että päimnastoin juuri se valiokunnan mie
tinnön laus~, josta nyt tässä on kysymys, 
on puoluemwlen sanelema. 

Ed. Kuusisto: Ed. :Sundströmin lau
sunnon johdosta minä huomautan, että 
sen julis1tuksen, josta äskeisessä lausun
nossani mainitsin, alla oli herra Vihtori 
Kasolan nimi. Minä en kyllä todellakaan 
satu muistamaan, 'Oliko herra Kos01la sillä 
hetkellä lapuanJiikkeen vai ,,,isänmaallisen 
kansanliikkeen'' toimitusjohtaja. 
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Ed. A a l t o ne n: En tiedä, oliko ed. 
Linkomies sisällä silloin, kun ed. . Kares 
käytti puheenvuoronsa. Jos hän oli silloin 
sisällä, en olisi odottanut, että hän olisi 
kääntänyt puoluemielestä puheen täältä
päin lähteneeksi, sillä nimenomaan ed. Ka
res täällä puhui puoluemielestä, mikä ei 
suinkaan ole valiokunnan enemmistön kan
taa sanellut. 

Kun sain puheenvuoron, on syytä vielä 
lyhyesti huomauttaa ed. Kareksen edelli
sestä lausunnosta, kun hän siinä antoi niin 
erinomaisen suuren arvon eduskunnan pe
rustuslakivaliokunnalle, mikä sille kieltä
mättä onkin annettava. Suuri arvo on 
sille annettu kerran aikaisemminkin, silloin 
kuin lapualaisten taholta hyökättiin perus
tuslakivaliokunnan istuntoon, häirittiin 
sitä, keskeytettiin sen työ. Oliko tämä ken
ties tunnustus nimenomaan juuri perus
tuslakivaliokunnalle, siltä taholta, sellai
seksi sitä nyt ed. Kareksen ·lausunnon jäll
!keen voisi ajatella. 

Ed. K a r e s: Ed. Kivisalo puhui siitä, 
että se, mitä salassa tapahtuu, se katoilta 
julistetaan. Se on aivan tosi, mutta se1laista, 
mitä ei lainkaan ole tapahtunut, sitä ei 
julisteta katoilta, vaan sitä, että tyhjiä 
puhutaan, kutsutaan siinä samassa kir
jassa tuulen synnyttämiseksi, ja tässä on 
puhuttu tyhjiä kaikesta päättäen. Täällä 
on puhuttu jostain julistuksesta ja sanottu, 
että se tapahtui siihen aikaan, jolloin työ
väentaloja paloi miltei joka yö. En minä 
muista semmoista aikaa, että työväentaloja 
paloi miltei joka yö (Ed. Voionmaa: Joka 
toinen yö!). En tiedä, yhden työväentalon 
polttamisen minä muistan ja tuli selville, 
että se oli jollain tavalla hyvin läheltä ta
loa olleitten sytyttämä. En minä muita 
muista. Eikä nämä ainakaan ole tapahtu
neet kansanliikkeen johdon aH~ana. 

Mitä taasen edellinen puhuja sanoi, niin 
kai hän käsitti väärin professori Linko
miestä. Ed. Linkomieshän väitti nimen
omaan, että te ette siellä millään tavalla 
voi väittää, ettei puheenaoleva lause, jolla 
ei ole mitään perustetta, perustuisi puolue
mieleen. Sehän on selvä, että se perustuu 
siihen. 

Ed. S i m o j o k i: Minä panen vastalau
seeni sitä menettelyä vastaan, että täällä 
on ed. Kivisalo käyttänyt Jumalan pyhää 
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sanaa (Naurua eduskunnassa.) poliittisessa 
puheenvuorossa poliittisten vastustajiensa 
likaamiseksi, ja kaikkein inhottavimmaksi 
tällaisen menettelyn tekee se, että tällaista 
Jumalan sanan käyttöä joudutaan kuule
maan Hämeen läänin vuoden 1918 punai
sen maaherran, Kivisalon, suusta. 

Ed. Kivisalo: _Minä tahdon vain ly
hyesti huomauttaa ed. Karekselle, että 
kyllä sellaista on tapahtunut, jota tässä 
perustuslakivaliokunnan mietinnössä maini
taan. 

Ed. Simojoelle tahdon mainita, että kyllä 
kai meillä on oikeus uskoa raamatun to
tuuksia meillä marxilaisillakin, sillä onhan 
se kirjojen kirja ja onhan siinä ikuisia to
tuuksia ja kyllä kai niitä korkeita velvoi
tuksia, mitä siinä sanotaan, on velvollisuus 
noudattaa myöskin valtiollisessa elämässä. 

Mitä tulee siihen viittaukseen, että minä 
olen ollut Hämeen läänin maaherrana, niin 
sillä asialla on tämän asian kanssa yhtä vä
vän yhtäläisyyttä kuin esim. lehmällä ja 
käsirattailla, jos tämä on sopiva esimerkki 
osoittamaan kahden asian erilaisuutta. 
Minä olen siitä vastannut ja vastaan edel
leenkin, sekä Jumalan että ihmisten että 
yleisen oikeuden edessä. Vastaan myös sil
loisista teoistani. 

Ed. S a r l i n: Jokaisen oikeusvaltion 
ylin tehtävä on minun käsittääkseni valtion 
oikeusjärjestyksen ylläpitäminen, ja juuri 
sitä varten Suomen tasavallassakin on oi
keuskansleri ja oikeusasiamies Suomen 
eduskunnassa. Jos nämä kajoavat jonkin
laisiin oikeusjärjestyksen ylläpitämistä kos
keviin tapauksiin ja ilmoittavat toimitta
neensa niiden johdosta tutkimuksia siitä 
syystä, että on ollut perusteltua aihetta 
epäillä, että valtion ne viranomaiset, joiden 
velvollisuus on toimia oikeusjärjestyksen 
ylläpitämiseksi, eivät olisi hoitaneet huo
lella tehtäviänsä, niin ei voitane totisesti 
väittää, että kun tällainen kertomus ja sen 
yhteydessä olevat asiat menevät eduskun
nan perustuslakivaliokuntaan, eduskunnan 
perustuslakivaliokunta muuttuisi jonkinlai
seksi puoluepoliittiseksi elimeksi käsitelles
sään tätä kysymystä. Sellaista ajatusta 
vastaan on mielestäni syytä panna vasta
lause (Vasemmalta: Oikein!). Ja jos nyt, 
niinkuin on tapahtunut, seitsemästätoista 
15 perustuslakivaliokunnan jäsentä on saa-
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nut etsintäkuulutuksia tarkastaessaan sen 
käsityksen, että ei ole menetelty aina sillä 
.huolella ja tarmolla kuin olisi ollut odo
tettavaa, silloin kun on ollut etsittävänä 
:poliittisista motiiveista rikkonut rikollinen, 
niin minä en voi ymmärtää, että voidaan 
väittää, että nämä 15 valiokunnan jäsentä 
vain puoluemielessä ovat tämän julkilausu
man tahtoneet mietintöönsä ottaa, ja sen
vuoksi minusta ei liioin ole aihetta sitä 
sillä syyllä vaatia pois. 

Ed. Sundström: Kuten ed. Sarlin 
mainitsi, on valtiovallan tehtävänä lähinnä 
.oikeusjärjestyksen ylläpitäminen. Valtio
vallan orgaanien on toimittava nimenomaan 
tässä tarkoituksessa. Mutta mielestäni on 
•aksiomimaisesti julkilausuttava myöskin, 
,että julkinen valta ei missään tapauksessa 
saa halventaa näitä omia orgaanejaan. Ny
kyisin eräällä taholla katsotaan kuitenkin, 
kun valtiovallan orgaanien avulla ei ole 
päästy niihin päämääriin, joihin poliitti
.sessa tarkoituksessa on pyritty, mahdolli
seksi ilman asiallista syytä halventaa näitä 
valtiovallan julkisia orgaaneja. Minun 
mielestäni valtiovallalla tietysti on oikeus 
,arvostella orgaanejaan, kun on siihen 
syytä. Mutta kun moititaan viranomaisia, 
niin vaaditaan ehdottomasti, että esitetään 
myös syyt näiden moittimiseen. Nyt ei pe
rustuslakivaliokunta ole voinut esittää ai
noatakaan aiheellista syytä kysymyksessä
olevaan moitteeseen. Kun perustuslakiva
liolkunta tahtoo kuitenkin pitää kiinni 
tästä moitteestaan, osoittaa tämä, että tämä 
.moittiminen on tapahtunut poliittisessa tar
koituksessa. 

Ed. L i n k o m i e s: Ed. Sarlinin puheen
vuoron johdosta haluan huomauttaa, että 
()ikeusjärjestyksen mukaista on myöskin se, 
.että suojataan virkamiehiä perustelematto
milta syytöksiltä myöskin eduskunnan ta
holta. 

Ed. K a r e s : Minä myöskin pyydän ed . 
. Sarlinin puheenvuoron johdosta huomaut
taa, kun minä tämän puolueasian ensin 
:toin esille, että ei ole vielä puoluemieltä se, 
-että perustuslakivaliokunta ottaa käsitel
.läkseen kaikki ne seikat, mitä tässä kerto
muksessa on esilletuotu, mutta puoluemie
lisyys näkyy sitten siinä, mitä perustus
lakivaliokunta siitä lausuu. 

Ed. K u u s i s t o: Ed.. Kares n~kyy ole
van kovin muistamaton eräisiin meidän 
maassamme viime aikoina tapahtuneisiin ta
pauk<siin nä;hden. Mutta minä nyt halluai
sin kysyä, että jos näitä työväentalojen 
tuhopolttoja ei olisi tapahtunut enempää 
kuin hänen mainitsemansa yksi, niin min
kätähden sitten I.1apuan liiilili:een ja ,isän
maallisen kansanliikkeen" yhteinen toimi
tusjohtaja selitti, että he eivät voi estää 
niitä tapahtumasta, elleivät laillisuutta 
noudattavat virkamiehet väisty paikoiltaan 
tai eroteta. Silloinhan tämä kehoitus olisi 
ollut tarpeeton, jos kerran tällaisia tuho
polttaja ei olisi tapahtunut aivan järjes
telmällisesti. 

Ed. R i i p i ne n: Minusta vasemmistolle 
kaikkein vähimmin kuuluu tässä oikeus ar
vostella maan ·virkamiehistöä ja Lapuan lii
kettä j·a Isänmaa:JJista kansanliikettä siUä 
tavalla kuin ovat täällä arvostelleet. Meillä
hän on viime vuosien kuluessa tapahtunut 
yhtä ja toista (Ed. Komu: Varsinkin sitä 
toista!) ja niihin tapauksiin on täällä myös
kin tässä esillä olevassa mietinnössä viitattu. 
Mutta vasemmisto täydellisesti unohtaa, 
mistä syystä asiat täällä ovat menneet sään
nöllisiltä raiteiltansa pois. Se on juuri siitä 
syystä, että te olette suojelleet tää:llä välilli
sesti ja välittömästi suurinta rikollisuutta, 
valtiopetosta, suojelemaHa kommunismia ja 
vaatimalla, niinkuin edelleenkin vaaditte, 
kommunisteille kansalaisoikeutta j'a täydel
listä toimintavapautta .. Vasta sitten kuin te 
olette sanoutuneet irti tästä marxilaisuu
destanne ja tästä kommunismin suojelemi
sesta, vasta sitten teillä on oikeus puhua ja 
arvostella täällä virkamiehiä, jotka joutu
vat juuri teidän töittenne hedelmien takia 
(Vasemmalta: Teidän töittenne !) tavallista 
suurempiin vaikeuksiin virkavelvollisuuk
siensa täyttämisessä. Tämä on sitä samaa 
ulkokullaisuutta, jota sieltä vasemmalta 
aina saadaan nåhdä näiden asioiden esille 
tullessa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Linkomies ed. Sundströmin kannatta
mana ehdottanut, että perustuslakivaliokun
nan mietintöön liitetyn II vastalauseen mu
kaisesti poistettaisiin siinä mainittu lause 
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perusteluista. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Linkomiehen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy perustuslwkivaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ei voittaa, 
on ed. Linkomiehen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
147 jaa- ja 52 ei ääntä; p1oissa 52. 

P u h e m i e s : Koska koneäänestyksessä 
ei saatu tällä kertaa oikeaa tuLosta, niin on 
toimitetta·va avoin äänestys. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aaltonen, Aarniokoski, Aattela, 
Aittoniemi, Alestalo, Ampuj'a, Andersson, 
Annala, J., Arffman, Asikainen, V'On Born, 
Bryggari, Colliander, Ellilä, Erkko, Eskola, 
Estlander, Fagerholm, von Frenckell, Furu
hjelm, Haga, Hakkila, Halonen, A., Halo
nen, T., Harvala, Hautala, Heiniö, Heiska
nen, Helenelund, Helo, Herrala, Hilden, 
Hiltunen, Hirvensalo, Huittinen, Huotari, 
Hämäläinen, Hänninen, Hästbacka, Ikonen, 
Inkilä, Jacobsson, Jauhonen, J.atko[a, Jern, 
Jokinen, Jutila, Kaasalainen, Kaijalainen, 
Kalliokoski, Karvetti, Kauranen, Kemppi, 
Kesti, Kettunen, Kivioja, Kivisalo, Koi
visto, Koivulahti-Lehto, Koivuranta, Komu, . 
Koponen, Kujala, Kukkonen, Kullberg, Ku
lovaara, Kuusisto, Kämäräinen, La:hdensuo, 
Lahtela, Lampinen, Lastu, Lehtokoski, Le
pistö, Leppälä, Lindman, Lindström, Linna, 
Lohi, Lonkainen, Lumijärvi, Lumme, Luos
tarinen, Löthman, Markamäki, Malmivuori, 
1\fangs, Marttila, Mattsson, Meriläinen, Met
säranta, Miikki, Mustasilta, Mäkeläinen, 
Nyman, Pajunen, Paksujalka, Palmgren, 
Pekkala, Peltonen, Penttala, Perho, Peso
nen, Puittinen, Pärssinen, Rantala, Reini
kainen, Rydman, Rytinki, Ryömä, Räisänen, 
Salmenoja, Salo, Salonen, Sariola, Sarlin, 
.Sergelius, Setälä, Sinisalo, Siren, Soininen, 
Suokas, Suurkonka, Sventorzetski, Syrjä-

nen, Särkkä, Söderhjelm, Takala, Tarkka~ 
nen, Toivonen, Tolonen, Tukia, Turkia, 
Turkka, Tyrni, Val1as, Vaha, Vehkaoja, 
w,elliJll!g, V enho, -..,y e111nan, Vesterinen,. 
Wickman, Wiik,, Vilhula, Voionmaa, Ahl
ström, östenson ja öste~holm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

_Ai1a-Kulju, Anna!la, V., Böök, Honka, Hon
kala, Hore'lli, Junnila, Kares, Kivenoja, Ki
vimä;ki, Konnenoja, Lehtonen, Leiwo, Linlko
mies, Nikkola, Oksanen, Pennanen, Pohjala, 
Rantanen, Riipinen, Schildt, Simojoki, So
mersalo, Sundström, Tuomivaara, Vaarama, 
Wainio ja Virkkunen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 19 
edustajaa: 

Brander, Forstadius, Hannula, Heikki
nen, Kosonen, Kääriäinen, Mantere, Moila
nen, Oksala, Oulasmaa., Paasivuori, Pilp
pllia, Pitlkänen, Sjöblom, Soini, Tarmer, 
Trupaninen, To1vola ja Väisänen. 

P u h e m i e s: Avoimessa äänestyksessä. 
on annettu 150 jaa- ja 28 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt perustus
lakivaliokunnan mietinnön. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotuksen laiksi torpan, lampnotitilan ja 
mäkitupa-alueen vuokrauksesta 12 päivänä 
maaliskuuta 1909 annetun asetuksen 67 § :n 

muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 36 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti m a a t a 1 o u s v a l i o kun
t aan. 

5) Ehdotuksen laiksi maalaisknnta:in asutus
lautakunnista 5 päivänä touko·kuuta 1925 
annetun lain 1, 8 ja 10 § :n muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 37 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti m a a ta l o u s v a i i o kun
t aan. 
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6) Eräitä puutavarayhtiöiden lainvastaisesti 
hankkimia kiinteistöjä 

koskeva hallituksen esitys n :o 38 esitelLään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti l a k i rv a l i o kun t a a n, 
jonka tulee pyytää asiasta lausunto v a 1-
t i o rv a r a i n rv a l i o k u n n a l t a. 

7) Ehdotukset laeiksi oikeudenkäymiskaaren 
17 luvun, 21 luvun 3 § :n ja 24 luvun 3 § :n, 
maakaaren 1 luvun se·kä rikoslain 17 luvun 

muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 39 esitellään. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin lakivaliokuntaan. 

Kes·kustelu: 

Ed. K a ll i o k o s k i : Kun kysymyksessä 
on erittäin laaja hallituksen esitys- esityk
sessä on 40 sivua - ja kun kysymys on 
asiasta, jota on vuosikymmeniä valmisteltu 
ennenkuin se on voitu eduskunnalle esittää, 
olisi minun mielestäni tarkoituksenmukaista 
varata eduskunnan jäsenille tilaisuus jo 
ennen asian valiokuntaan lähettämistä vä
hän lähemmin perehtyä esitykseen, ja siksi 
minä pyytäisin, herra puhemies, ehdottaa, 
että a.sia pantaisiin pöydälle tulevan viikon 
viimeiseen istuntoon. 

Ed. T a r k k a n e n : Pyydän saada kan
nattaa ed. Kal1io~osken rtekemää ehdotusta. 

P u h e m i e s: Kun asiaa ei ole päätetty 
yksimielisesti lähettä:ä valiokuntaan, niin on 
se jääpä pöydälle; kehoitan senvuoksi seu
raavia puhujia lausumaan mielensä pöy
dällepanon a:jasta. 

Ed. K o rm u : Minä ehdotan, että asia 
pannaan pöydälle seuraavaan istuntoon. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Puhe m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kalliokoski ed. 'Tarkkasen kannatta
mana ehdottanut, että asia pantaisiin pöy
dälle ensi viikon viimeiseen istuntoon. Kut-

sun tätä ehdotusta ed. Kalliokosken ehdo
tukseksi. Ed. Komu on ehdottanut, että 
asia pantaisiin pöydälle ensi istuntoon. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Komun ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikea;ksi. 

Åäuestys ja päätös: 

Joka hyväksyy .ed. rKomun ehdotuksen, 
äänestää ,jaa'; jos ,ei'' voittaa, on ed. 
:K:alliokosken ehdotus hyväksytty. 

P u h e m ies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,jaa", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis päättänyt panna 
asian p ö y d ä ll e ensi viikon viimeiseen 
istuntoon. 

8) Eduskunnan työjärjestyksen eräiden pykä
lien muuttamista 

koskeva ed. ·Pennasen y. m. aloite ja puhe
miesneuvoston siitä antama lausunto esitel
lään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että aloite valtiopäiväjärjestyksen 
46 § :n '2 momentin mukaisesti lähetettäi
siin perustuslakivaliokunnan tarkastetta
vaksi. 

Kes·kustelu: 

Ed. R yö m ä: Herra puhemies! Kun nyt 
ryhdytään järjestelemään eduskunnan omia 
keskinäisiä sisäisiä kielioloja, jotka tietääk
seni ovat tällaisina olleet aina yksikamari
sen eduskunnan alusta allkaen, olisi mieles
täni kajottava vain sellaisiin seikkoihin, 
jotka näyttäisivät muodostaneoo oleellisen 
epälmhdan, mutta ei lk:ai:ken'laisiin pieniin 
me11kitykse1Jtömiin asioihin, yhtä vahän 
kuin olisi ryhdyttävä sellaisiin muutoksiin, 
jotka tekisivät suomenikieltä taitamattoman 
ruotsinkielisen edustajan toiminnan edus-
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kunnassa vaikeaksi. EdUS\kunnan kaksi
kielisyyteen huomiota kiinnitettäessä luulen 
osuvani varsin oikeaan siinä, että enin siinä 
suht,eessa on suomenkielisiä edustajia ikävys
tyttänyt 'hallituksen vastausten ja i,lmoitus
ten kahdella kielellä esittäminen. Vaiikkei 
tämä asia suoranaisesti nyt käsiteltävänä 
olevaan asiaan kuulukaan, uskallan tässä 
yhteydessä huomauttaa tästä, sanoisinilro 
eipäkohdasta. Minun mielestäni tulisikin 
hallituksen kanssa yhdessä neuvotella siitä, 
eikö tätä asiaa voitaisi toimittaa yksinker
taisemmin, ilman että sen vuoksi olisi val
tiopäiväjärj·estystä suinkaan muutetta.va. 
Ajattelen asiaa järjestettäväksi esim. siten, 
että sanotut asiakirjat jaettaisiin ruotsin
kielisilie edustajille ruotsinkie~·ehlä saman
aikaisesti, kuin ne suomenkielellä esitettäi
siin, j,a sitten vain ilmoitettaisiin, että asia
kirja on ruotsinkielellä edustajille toimi
tettu. Tällä tavalla tämä toimitus suuressa 
määrässä [J'ihenisi. 

Mitä ruotsinkidisten edustajain puheiden 
tulkitsemiseen suome'ksi tulee, olen asiassa 
kuulunut vähemmistöön puhemiesneuvos
tossa, joka yhden äänen enemmistöllä päätti 
ehdottaa niiden tulkitsemisen lopettamista. 
Minun mielestäni nämä tu:l'kitsemiset siten 
toimitettuina kuin on tapahtunut, eivät ole 
kuluttaneet kovin paljon eduskunnan aikaa, 
mutta siitä huolimatta on rootsinkielisillä 
puhujilla ollut mahdollisuus saada ruotsin
kieltä ymmärtämättömienkin tietoon, mitä 
ovat halunneet asiassa lausua tai ehdottaa. 
Tietysti:kin ei tällä useastikaan ole ollut sa
nottavaa merkitystä asian ratkaisulle, mutta 
on myöskin esitetty ruotsinkielisiä lausun
toja - ajattelen tässä suhteessa esim. pro
fessori Estlanderin eräitä erittäin tiiviitä 
ja arvokkaita lausuntoja, - joiden suomen
kielisiä tulkintoja suomeniki>eliset edustajat 
ovat erikoisella mielenkiinnolla seuranneet. 
On huomruttava, että muul1a kielellä kuin 
äidinkielellä pidettävien puheiden valmistus 
vaatii hyvin suuren työn eikä sellaista ole 
sittenkään helppoa saada yhtä hyvään muo
toon kuin äidinkielistä, vaikka jossakiu 
määrin toista kieltä hallitsisikin. Toiselta 
puolen suomenkielisilläkään edustajilla ei 
pitäisi olla hauskaa kuulla virheellistä suo
unenkie~en käyttöä. Tämä on asian käytän
nöllinen puoli, ja sen periaatteellinen puoli 
on siinä, että ruotsinkielinen suomenkieltä 
taitamaton edustaja tietää tulkitsemisen 
avulla V'oiva!liSa tulla lmko eduskunnassa 

ymmärretyksi. Asia on sitäpaitsi sekä ra
hallisesti että eduskunnan ajan kulutukseen 
nähden sangen pieni, minkä vuoksi toivoi
sin, että perustuslakivaliokunta asettuisi 
ko8ketellun tulkitsemisen jatkuvan säilyttä
m:isen kannalle. 

Puhemiesneuvostossa tein erään ehdotuk
sen, joka suuresti lyhenrtäisi äänestyksessä 
vallitsevaa käännösjärjestelmää. Ehdotuk
seni ei kuitenkaan puhemiesneuvostossa 
asi.an käsittelyssä noudatetun äänestysme
nettelyn johdosta lainkaan joutunut sellai
sena erinäisenä äänestettäväksi jääden siten 
asiallisesti huomioon ottamatta, vaikka sillä 
tietääkseni puhemiesneuvostossa olisi ollut 
enemmistö. Ehdotukseni oli se, että työjär
jestyksen 40 § :n viimeistä momenttia muu
tettaisiin siten, että ruotsiksi käännettäisiin 
puhemiehen esityksistä, paitsi hänen tie
doksiamtonsa, hänen se 1 o s t u k sen s a 
kulloinkin keskustelun kuluessa te h
d y i.s t ä e r i e h d o t u k s i s ta. Vii
meksimainittu selostus on siiksi tärkeä, et,tä 
se on täydellisenä saatettava myös suomen
kieltä ymmärtämättömän edustajan tietoon. 
Yiksityistulkinta ei ole niinkään varma, jo
tenka se on oleva yleistulkin tehtävänä. 
Mutta mitä sitten tulee puhemiehen teke
miin ehdotuksiin usein sangen pitkäksikin 
äänestysmenette 1 yksi, jotka eh
dotukset ovat aivan muodol1ista laatua ja 
tavallisesti sellaisenaan hyväksytään, ne 
VlOi yleistulkki jo helposti selostaa, kun eh
dotusten sisältö on jdkaisen tiedossa. Ja 
kun sanottujen äänestysmenettelyehdotus
ten kääntäminen ruotsiksi vie lhyvin paljon 
aikaa, voitaisiin nämä samoin kuin äänes
tysesitykset haitatta jättää kääntämättä. 

Suosittelen näinollen perustuslakivaliokun
nalle koskettelemaani muutosta työjärjes
tyksen 40 § :n viimeiseen momenttiin, jol
loin se tulisi kuulumaan seuraavasti: ,Pu
hemiehen Hedoksianuot ja keskusteilun ku
luessa tehtyjä ehdotuksia ko~evat selostuk
set esitetään kummal1alkin kielellä". Tämä 
olisikin minun mielestäni ainoa muutos, 
joka tämän aloitteen johdosta olisi toimi
tettava. 

Ed. P e n iil a n e n: Herra puhemies ! Ar
Vloisa edellinen puhuja on huomauttanut 
siitä, että voimassa oleva eduskunnan työ
järjestys on ollut suunnilleen samanlainen 
yksikamarisen eduskunnan a.Jkuajoista asti 
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ja hänen mielestään juuri siitä syystäkin 
olisi jatkuvasti samarulaisena pidettävä. 
Minusta tämä työjärjestyksen pitkä voi
massaoloailm jo sinänsä panee ajattelemaan, 
eivätJkö tämän suunnilleen neljännesvuosi
sadan aikana ole olot sen verran muuttu
neet kielellisessäkin suhteessa, että myös 
eduskunnan työjärjestys, mikäli on kysy
mys kaksikielisyydestä, kaipaa korjausta. 
Sillä eihän maailma ole ildelellisissä!kään 
kysymyksissä aivan paikallaan seisonut sa
nottuna aikana. Eteenpäin on menty ja 
menty siinä suhteessa hyvään suuntaan, 
että suomenkielen taito ja myöskin käyttö 
on tänä kuluneena aikana yleistynyt. Kun 
nyt tämä kysymyksessäoleva aloite edus
kunnassa tähän asti noudatetun tulkinta
järjestelmän muuttamisesta ja typistämi
sestä on taaskin, muistaakseni kolmannen 
kerran, jonkunlaisessa evästysasteessa, niin 
minäkin pyydän muutamalla sanalla eväs
tää perustusla:kiva:liokuntaa, kun oletan 
asian varmastikin perustuslakivaliokunnan 
tarkastettavaksi joutuvan. Minä lausuisin 
v:aliokunnalle s·en toivomuksen, että valio
kunta, rajoittumatta tarkastamaan vain 
al<Oitteen ehdotusten soveltuvaisuutta val
tiopäiväjärjestYJksen säännöksiin, tarikas
taisi aioitetta ja siihen sisältyviä ehdotuk
siJa myös asiallisesti, niin että valiokunnan 
lausunnosta näkyisi, ovatko ehdotukset va
liokunnan mielestä asiallisestikin hyväk
syttäviä. 

Aloitteeseen sisältyvien ehdotusten lailli
sesta puolesta tuskin mitääin epäiliyksiä voi
taneenkaan esittää. Sellaista ei puhemies
neuvostossa esiintuotu jyrkinkään mielipide 
ole voinut löytää, vaikka se muuten on 
asettunut a·loitteeseen nähden ihan kieltei
selle kannalle. Mitä sitten tulee puhemies
neuvoston päätÖikseksi tulleeseen ehdotuk
seen, niin sisä1tää se m. m., että selostus 
tehdyistä ehdotuksista ja äänestysmenet
telyehdotus toistettaisiin ruotsinkielellä. 
Tekee mieli kysyä, mitä ja ketä varlten nii
den tutkinta tai toisltaminen on tarpeellista. 
Kun suomea ymmärtävät edustajat ovat jo 
ne kerran kuulleet ja !kun ummikkoruotsin
kieliset, j~oita on ja ehkä tulee olemaan vas
takin joitakin, saavat a:siasta selon yksityis
tulkin välityksellä, niin ei toki puhemies
neuvoston kannan perusteeksi riitä se, että 
on muka hyvä kuulla niitä molemmillakin 
kielillä, siis kahteen kertaan. Täytyyhän 
toki edellyttää edustajilla Dlevan sen ver-

ran muistilahjaa ja tariDkaavaisuuttakin 
tallella, ettei toistaminen jonkinlaisena niin 
sanoakseni larslkanläksynä olisi tarpeellista. 

Mitä sitten tulee ruotsinkieliseen supis
telmaan eduskunnan pöytäkirjoista, niim. 
edellyttäisihän oikeastaan jonkinlainen vas
tavuor·oisuus sitä, että suomenikielisia var
ten laadittaisiin supistelma ruotsinldelisista 
lausunnoista, joita eduskunnassa on an
nettu ja varmaan .annetaan ei vain suomen
kielen taitamattomuudesta, muUa myös 
prinsiippisyistä. Mutta tällaista supistel
maa ruotsinkielisistä 1ammnnoista ei toki 
kenehlekään suomen'kieliseHe ole johtunut 
mieleen toivoakaan eikä vai'Iffiasti tule joh
tumaan. Mielestäni on myös kyseenalaista, 
minkä verran mainitusta supistelmasta on 
käytännöllistä hyötyä ja minkä verran sillä 
<On merkitystä ruotsinkielistenkään seutu
jen kansalaisille, kun kerran eduskunn~n 
asiakirjat, siis hallituksen esitykset, edus
kunta-aloitteet ja mietinnöt y. m., mitä asia
kirjoihin kuuluu, 'laaditaan myös ruotsin
kielisinä. 

En myöskään katso olevan syytä Skan
dinavian maiden ·takia minkäänlaista su
pistelmaa laatia. Myönnän kyllä, että on 
hyvä olla vuomv.aikutuksessa ja kosketuk
sissa naa;purimaiden kanssa. Mutta eikö
hän siinäkin suhteessa riitä tavallinen vasta
vuoroisuus, että ikunk.un maan asiakirjat 
ovat saatavissa sillä kielellä, mitä maassa 
yleisesti käytetään. 

Minä en ole pyrkinyt enikä pyri nytkään 
tekemään tämän kysymyksessäolevan a~oit
teen ehdotuksista sen suurempaa numeroa, 
!kuin mitä ne itse •asiassa ova;t. 01en j.o 
aikaisemmin sanonut, että minuSita tämä 
asia on verraten vaatimaton varsinaisten 
kielikysymysten rinnalla. Mutta jos edus
kunnan enemmistö osoittautuu haluttomaksi 
järjestelemään kielioLoja omassa keskuu
dessaan edes sikäili, että käytännössä tar
peettomaksi osoittautunut ka:ksikielisyys 
poistettaisiin, niin mitä voitaisiin toivoa 
sitten, kun tulee kysymys kolm maata kos
kevien virasto-olojen vapauttamisesta tar
peettomasta kaiksikielisyydestä. Minä roh
kenen kumminkin esitetyistä vastaväitteistä 
huolimatta toivoa, että perustuslakivalio
kunta kiatsoo tehtyjen ehdotusten ei vain 
soveltuvan valtiopäiväjärjestyksen säännök
siin, mutta myös asiallisesti sellaisiksi, että 
ne ·tulevat ei hankaluuttamaa:n, mutta päin
vastoin edistämään eduskunnan työtä. 
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Ed. Lindström: I rdm. Pennanens 
m. fl. förslag till ändring av särskilda pa
ragrafer i arbetsordningen för riksdagen 
göres gällande att användningen av finska 
och svenska språken har skapat en onödig 
och skadlig tvåspråkighet även i riksdags
arbetet. 

rFörslagsställaren riktar sitt änidrings
förslag mot 40 § i riksdagens arbetsord
ning, i vars 1 mom. stadgas, att riksdagen 
skall tillsätta en allmän tolk, vars uppgift 
är att på finska återgiva ,klämmarna'' i 
anförandena på svenska språket, och före
slår, att denna tolkbefattning såsom 
varande obehövlig skall indragas, moti
verande denna sin framställning med att 
inom riksdagskretsar torde den uppfattnin
gen vara synnerligen allmän, att allmänna 
tolkbefattningen såsom föråldrad och obe
lWvlig borde indragas. Denna synpunkt 
på saken kan vara berättigad beträffande 
så:dana personer, som kunna svenska och 
för vilka tolkens översättning är en upp
repning av vad de redan hört, men för det 
stora flertalet av de finska riksdagsmän
nen, som inte förstå svenska, borde det 
inte vara likgiltigt vad en svensktarlande 
har att anföra. Det kan ju rhända att han 
i sitt anförande framhråller sådana syn
punkter i frågan, som de inte kommit att 
tänka på. Jag vill således framhålla, att 
tolkningen av ,klämmarna" till finska av 
de svenska anförandena inte är alldeles 
värdelös och borde därför bibehållas. 

Annorlunda ställer sig ej heller frågan 
ur svensk synpunkt sett, då även andra 
och tredje momenten i samma 40 § be
röras. Visserligen medger förslagsställaren, 
att en privat tolk är av behovet påkallad 
för de svenska allmogeriksdagsmännen lik
som tidigare, men den allmänna tolknin
gen av talmannens meddelanden och om
röstningspropositioner, som talmannen 
skall framställa, liksom själva omröstnings
förfarandet och uppgiften av, på vilket 
sätt omröstningspropositionerna skall be
svaras, uttalas endast på finska språket. 
Huru förslagsställaren tänkt sig, att den 
privata toiken skall kunna meddela sig 
med alla •dem som anlita hans hjälp utan 
att yttra sig högt, då såsom nu är fallet 
de svenska talande tillhöra olika partier 
och sitta på vardera sidan i plenisalen, är 
för mig obegripligt. Enligt min uppfatt
ning är det just talmannens meddelanden 

och förslag, huru vid omröstningen skall 
förfaras, som är av största betydelse för 
den enskilde riksdagsmannens ställnings
tagande till de föreliggande olika försla
gen, som underställas omröstning och böra 
således omedelbart såsom hittills toikas till 
svenska. 

Riksdagsman Pennanen liksom de övriga 
undertecknarna av detta ändringsförslag 
av riksdagens arbetsordning har med den 
föreslagna ändringen medvetet velat rikta 
ett slag mot de svenska allmogeriksdagsmän
nen, ty de svenska skolade riksdagsmännen 
äro inte berö11da därav, emedan de ju kunna 
bägge språken, likasom de finska bildade 
riksdargsmännen. Alltså är det [andsbyg
dens representanter, den svenska allmoge
befolkningens ombud, som inte kunnat el
ler haft möjligheter att skaffa sig tillräck
liga kunskaper i finska språket och vilka 
nu av språkfanatiker skall berövas möjlig
heten att sakligt följa med riksdagens ar
bete. 

Enligt förslagsställarnas mening skall nu 
den svenska arbetar- och bondebefolknin
gen vara tvungen att mot sin vilja invälja 
till riksdagen enbart sådana personer, som 
behärska finska språket. Det är nämligen 
inte sagt att sådana personer finnas att 
tillgå, till vilka den svenska allmogebefolk
ningen odelat kan giva sitt förtroende. 
När, såsom nu är fallet, de svenska riks
dagsmännens antal ändå uppgår till över 
tiondedelen av hela antalet, borde de ändå 
kunna påräkna så stora rättigheter som 
vad en tolkning av talmannens meddelan
den, uppställandet av omröstningsproposi
tionerna samt deras besvarande innebär. 
Förslagsställarna gå dock väl långt, då de 
i sin motivering framhålla: ,Direkte pin
samt kan en enbart formell tillämpning av 
tvåspråkigheten bliva i sådana fall, i vilka 
talmannen skänker något tillkännagivande 
till riksdagen en högtidligare form, exem
pelvis då det innehåller minnesord över 
avlidna. Tolkens uppgift är att till sven
ska översätta ett sådant yttrande officiellt 
och torrt, vilket ingalunda är ägnat att 
höja stämningen." Jag undrar var det 
finnes stadgat att toiken måste översätta 
dessa tillkännagivanden officiellt och torrt 
till svenska. Varför kan eller får inte toi
ken giva sina ord en högtidligare form 
liksom talmannen. I ändringsförslaget har 
inte ens ifrågasatts att i faU en svensk-
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talande avlider (de äro ju också dödliga) 
minnesorden över honom skulle få över
sättas till hans modersmål, så att hans 
språkfränder kunde förstå vad som om 
honom av talmannen tillkännagivits för 
riksdagen. 

Det är sorgligt att språkstriden, med 
andra ord svenska språkets utrotande från 
riksdagen, gjorts till en av huvudfrågorna 
i nu sittande riksdag. Det 'borde vara 
många viktigare och för landet och dess 
inbyggare nyttigare lagförslag, som vänta 
på sin lösning. Tiotusental av landets be
folkning lever på svältgränsen, hänvisade 
till fattigvården eller den privata välgören
heten för att uppehålla livshanken, medan 
lagstiftaren, som äger bestämmanderätten 
{)ver statsmedlens förvaltning, framlägger 
lagförslag, som rentav omöjliggöra för en 
del av dess medlemmar att effektivt del
taga i riksdagens arbete. De finska bor
gerliga riksdagsmännens inställning till 
denna fråga, på några få undantag när, 
liksom den studerande finska ungdomens 
ställningstagande i samma sak är såtill
vida förkastlig som den inte har sin mot
svarighet bland folkets breda lager. J ag 
har nämligen en 30-årig erfare:rrhet därav 
från min verksamhet inom arbetarrörelsen 
på en tvåspråkig ort. Någon språkstrid 
har inte ifrågakommit på denna tid, utan 
man talar det språk man kan, tolkar och 
gör sig förstådd på bästa sätt i gott sam
förstånd. Den uppfattning jag fått om 
tvåspråkigheten i riksdagen under den 
korta tid jag varit i tillfälle att närvara, 
är att den inte utgör något hinder för 
riksdagens framgångsrika arhete, svårig
heten härleder sig nog av andra orsaker. 
Socialdemokratiska partiets ställningsta
gande till språkfrågorna anser jag vara 
riktig och betryggande för språkminorite
ten i landet. Vid partikongressen i Tam
merfors innevara:ride år fastställdes nämli
gen att: ,Partiet tillerkänner även den 
nationella minoriteten i landet rätt till en 
sådan ställning, att dess språkliga behov 
i det offentliga livet bliva rättvisligen till
godosedda, och att den är i tillfälle att ut
veckla sin kultur på sitt eget språk med 
tillhjälp av de av samhället understödda 
läroinrättningarna av alla olika grader." 

Uttalar härmed den förhoppningen att 
.grundlagsutskottet besluter förkasta detta 
:ändringsförslag, likasom talmanskonferen-

-----------~------~-----------

sens utlåtande, så att svenska språket får 
begagnatS i riksdagen såsom härirutills. 

Ed. H e i s k a ne n: Herra puhemies! 
Ensiksikin pyydän lausua iloni siitä, että 
suomalaisuustaistelu on johtanut niin pit
källe, että kuollutkin puu jo alkaa tehdä 
urpuja, s. o., :että ed. Pennanen, joka vielä 
toissa talvena äänesti yliopiston suomalais
tamista vastaan ja viime keväänä vastusti 
kaksikielisyyden poistamista, nyt on teh
nyt aloitteen kaksikielisyyden vähentämi
seksi eduskunnasta (Ed. Pennanen: Vähen
tämistä olen aina kannattanut!). Lausun 
ed. Pennasen tervetulleeksi suomalaisuus
rintamaan ja olen hyvilläni, että suomalai
suustyö on, kuten näyttää, saanut voiman
lisää oikealta (Ed. Pennanen: Kiitos!). 
Samalla toivoisin myöskin, että suomalai
suustaistelu saisi vastaavaa voimanlisää 
myöskin vasemmalta (Keskustasta: Turha 
toivo!). 

Valtiopäiväjärjestyksen 88 §:ssä sano
taan: ,Asiain käsittelyissä valtiopäivillä 
ikäytettäköön suomen- taiik!ka ruotsin'kieltä. 
Valiokuntain mietinnöt ja lausunnot, niin 
myös puhemiesneuvoston ja kansliatoimi
kunnan kirjalliset ehdotukset ovat toimi
tetvavat molemmilla kielillä. ,Suomeksi ja 
ruotsiksi ovat myös annettavat hallituksen 
kirjalliset ilmoitukset eduskunnalle". Ja 
tämän määräyksen puitteissa tietysti täytyy 
eduskunnan työjärjestyksen muutosten ta
pahtua, kunnes valtiopäiväjärjestyksen 
mainittu 88 § muutetaan, mikä toivon mu
kaan tapahtunee pian. Aloite asiasta on 
jo tehty. Eikä liene vaikea huomata, että 
esillä oleva ed. Pennasen y. m. muutos
aloite ·on sopusoinnussa valtiopäiväjärjes
tyksen kanssa. Päinvastoin voidaan todeta, 
että se ei ole mennyt niin pitkälle tarpeet
toman k!aksikielisyyden poistamisessa edus
kunnassa kuin olisi voinut mennä, joten 
tämä aloite meitä tosisuomalaisia ei lähes
kään tyydytä. Eduskunnan työjärjestystä 
laadittaessa on näet katsottu yllämainitun 
valtiopäiväjärjestyksen 88 §:n sisällön tu
levan toteutetuksi vasta siten, että edus
kunnan kansliassa on ruotsalainen kanslia, 
ruotsalainen pikakirjoituskanslia ja sitä
paitsi vielä yleistulkki ja yksityistulkki 
,ruotsalaisia kansanmiehiä'' varten, kuten 
termi kuuluu. Näistä olisi voinut jo ai
koja sitten :lakkauttaa ruotsalaisen kanslian, 
ruotsalaisen pikakirjoituskanslian ja yleis-
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tulkin viran ja näiden tilalle hankkia kes
kuskansliaan jonkun tai joitakuita ruotsin
kielentaitoisia virkamiehiä ja suomalaiseen 
pikakirjoituskansliaan jonkun tai joitakin 
ruotsalaista pikakirjoitusta taitavia henki
löitä. Täten voitaisiin aivan hyvin toimit
taa valiokuntien mietinnöt ja lausunnot, 
niin myös puhemiesneuvoston ja kanslia
toimikunnan kirjalliset ehdotukset molem
milla kielillä, kuten nykyinen valtiopäivä
järjestys edellyttää. Mitä taas hallituksen 
kirjallisiin ilmoituksiin tulee, jotka myös 
on annettava molemmilla kielillä, niin hal
litushan voi itse käännättää ruotsalaiset il
moituksensa suomeksi ja päinvastoin suo
malaiset ilmoitukset ruotsiksi, mikäli niitä 
annetaan. 

Kun siis esillä olevassa aloitteessa ei ole 
menty niin pitkälle kuin valtiopäiväjärjes
tys olisi satlinut, vaan aloitteessa on rajoi
tettu lakkauttamaan ainoastaan yleistulkin 
toimi ja hiukan rajoittamaan kaksikieli
syyttä eduskunnassa, niin olisi luullut, että 
se puhemiesneuvostossa olisi yksimielisesti 
ehdotettu hyväksyttäväksi. Mutta näin ei 
ole tapahtunut. Puhemiesneuvoston ruot
salaiset, sosialistiset ja edistysmieliset jäse
net ·ovat vastustaneet ehdotusta ja ehdotta
vat yleistulkin toimen säilytettäväksi ja en
tisen komennon pysytettäväksi suurin piir
tein muuttumattomana, sillä ne myönnytyk
set, joihin tämä puhemiesneuvoston osa 
suostuu, eiVJät asiallisesti paljon merkitse. 
Että ruotsalaiset ovat tällä kannalla, sitä 
vielä joten kuten ymmärtää, vaikka tällai
nen kannanotto ei heidänkään kannaltaan 
ole ajanpitkään oleva viisasta. Mutta että 
'tälle ruotsalaisuutta suosivalle ja kaikki 
kansalliset näkökohdat tuomitsevalle kan
nalle asettuvat myöskin sosialidemokraatti
set puhemiesneuvoston jäsenet, jotka aina
kin sanovat edustavansa täälLä suomalaista 
työmiestä ja suomalaista pienviljelijää, niin 
sitä on vaikeampi käsittää (Ed. Hakkila: 
Ei meidän tarvitse näytellä!). Nämä miehet 
ovat käsittäneet valtakirjansa ai,van väärin, 
sillä tiedän sosialisteja ,äänestäneen työmie
hen ja pienviljelijän yleensä ajatte'levan 
suomalaiskansallisesti, vaikka heidän ruot
salaiset ja kansainvälisesti orientoituneet 
johtajansa ovat tehneet kaikkensa kansalli
sen ajatustavan poisjuurruttamiseksi jou
koista. Tiedän, että maalaisväestö, sosiali
demokraatteja äänestävä, ajattelee näin, 
sillä olen luultavasti joutunut niiden kes-

----------------

kuudessa työskentelemään enemmän kuin 
ehkä moni teidän ryhmänne jäsenistä (Ed. 
Hakkila: Kyllä me valtuutu'ksemme tun
nemme!). Edistyspuolueen edustajista pu
hemiesneuvostossa en puhu, sillä siltä ta
holta ei voida tässä asiassa paljoa odottaa .. 
Edistyspuolue tahtoo ruotsalaisia syleilles
sään tehdä jonkinlaisen harakirin, joka täl'Le 
ryhmälle olkoon sallittu. On helppo todeta,. 
että jos eduskunnan sosialististen ja edistys
mielisten edustajien ta11koitus on kairvaa 
maata alta pois kansanvailaita ja parla
mentarismilta, niin silloin heidän asettu
misensa tällaiselle mahdottomalle kannalle· 
kysymyksissä, joissa kansan valtava ,enem-· 
mistö ajattelee ·toisin, on ymmärrettävää. 
Mutta samalla voin mainita, että heidän täl
lainen kannanottonsa on omiaan kaikkea 
muuta kuin lujittamaan kansanvaltaa. 

Ruotsalaiset ovat saaneet suomalaiset 
suggeroiduiksi siihen luuloon, että tasapuo
lisuuden y. m. nimessä olisi ruotsalaisille· 
jääneet etuoikeudet säilytettävä ikuisiksi 
·ajoiksi ja heidän kielelleen varattava suun
nilleen yhtä laaja käytäntö kuin valtakun
nan pääkielelle. Kun ruotsalaiset puhuvat 
tasapuolisuudesta, niin pyydän tehdä aja
tuskokeen ja kysyä, mitenkä te ruotsalaiset 
menettelisitte, jos tässä maassa olisi 90 pro
senttia ruotsalaisia ja 10 prosenttia suoma
laisia. KeskusteEsitteko te parlamentissanne 
siitä, initen saataisiin suomalaiset puheen
vuorot tulkituiksi ruotsiksi, miten :puhe
miehen tiedoitukset selostettaisiin suomeksi 
ja miten laaja yhteenveto pöytäkirjoista 
julkaistaisiin suomeksi, miten monta 
tulkkia pitäisi olla ,suomalaisia kansan
miehiä" varten tai sa:llittaisiinko edes. 
suomea käyttää parlamentissanne ~ Olisin 
kiitollinen, jos joku teistä tämän tai jonkun 
muun kysymyksen yhteydessä vastaisi ilman 
sarvia ja hampaita tähän kysymykseen .. 
Toisessa yhteydessä minulle tulee todennä
köisesti tilaisuus puhua siitä, miten te olette 
menetelleet silloin kuin teillä oli määrää
misvalta, ja ver:rata teidän menettelyänne 
meidän tosisuomalaisten menettelyyn, joita 
te olette valmiit haukkumaan bobrikoffilai
siksi, isänmaan vihollisiksi ja ties miksi ... 
Katsomme sitten vertauksen suoritettuanne 
·kumpaisenko menettelytavat ovat tasapuoli
sempia. Tällä kertaa en näihin kysymyksiin 
kajoa. Totean vain, että tehty aloite ei lä
heskään meitä kaikkia tyydytä, koska se ei 
vedä niin pitkälle meneviä johtopäätöksiä 
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kuin se olisi voinut vetää. Kun siinä kui
tenkin edes hiukan nykyistä outoa, etten 
käyttäisi kuvaavampaa sanaa, tilaa pyritään 
korjaamaan, niin katson voivani sitä kan
nattaa. Ja toivon, että se valiokunnassa -
jossa vielä saan tilaisuuden asiaan puuttua 
- samoin kuin eduskunnassakin hyväksyt
täisiin. 

Ed. Kivi s a l o: Herra .puhemies! Mi
nuHa -ei ole ollut tilaisuutta ta11kastaa mitä 
kaikkia seikkoja puhemiesneuvostossa tätä 
asiaa käsiteltäessä on o:Uut esillä. 8envuoksi 
minä voin tätä asiaa katsella vain siltä kan
nalta, miltä se minusta ruotsia taitamatto
mana kansanmiehenä näyttää ja mitä muu
ten tässä asiassa oikeana sisimmässäni pi
däm;. 

Minä en ta!hdo epäillä, ainakaan kaiklkien 
aloitteentekijäin hyvää tal1koitusta. En 
myöskään väitä, ettei lmksilkielisyyden vä
hentämiseksi täällä olisi jotakin tehtävä. 
Mutta niin pitkälUe meneviä toimenpiteitä 
kuin aloitteessa esitetään, en vo~ ihyväiksyä. 
Enemmistö ei saa tehdä vähemmistöLle vää
ryyttä. 

A.loitteenrteik]jäin ehdotus, ett·ei eduskun
nan pöytäkirjoista toimitettaisi Lruotsinkie
listä SUIPistelmaa, merkitsee asia!ll:iBesti sitä, 
että ruotsa,laiselle raihvaa:lle, j()lka ei osaa 
suomea, ei tahdota antaa mitään tietoja hei
dän omalla kielellään niistä keskusteluista, 
joiden tuloksena ovat lairusäännälkset, joide.n 
noudattamista iheiltä niinJkuin muiltakin 
vaaditaan ja tulleekin vaatia. Tämä ei Qle 
oikein. Ennenvanhaan sanottiin, että suo
malainen mies sai ruotsiksi [protokollat ja 
suomeksi selkään. Tätä asirua pidettiin 
vääTäruä, niinkuin se olikin. Nyt truhdotaan 
tämä kääntää ai•nakin verrannollisesti rniin
päin, että ruotsa!lainen kansanmies saa suo
meksi protokollat ja ruotsiksi sel
käänsä. Ei vä:äryys voi o.J.la yhdessä ta
paulksessa muuta kuin vääryys, samQin· kuin 
se on toisessakin. Puhemiesneuvostossa ovat 
ne oikeassa,, jotka väittävät, että rwotsia 
tait~Vmattoman on ennecru ;puhemiehen kes
kustelun selostusta saatava tietää mitä 
ruotsinkielinen lausunto on ·sisältänyt. Muu
tenhan ei ruotsia taitrumaton kansanmies 
voi harkita, hänellä ei ole aikaa, harkita, 
asettuUJko hän ruotsiksi esitettyä ehdotusta 
kannattamaan vai v.astustamaan. Siinä sril
mämäipäyksessä kuin jo keskustelu on pää;t-

tynyt ja ehdotus lyhyesti sanotaan, Qn 
vaikea kantaansa ratkaista. 

On myös oikeutettua, että suomea taita
maton ruotsalainen edustaja saa ajatuk
sensa kaikkien edustajien tietoon1. Mutta 
aloitteen hyvaksyminen, toisin sanoen yksi
tyistulkin toimen lakkauttaminen, t!etää tä
män oikeuden kieltämistä. Tämä tietää siis 
sitä, kuten edellä jo ed. Lindström on sano
nutkin, että ruotsalaiset eivät voi valita 
edustajakseen suomea tai.twmatonta kansan
miestä. Eduskunta 1la!kkaa olemasta ruotsa
laiseen rahvaa:seen .nähden todelli111en kan
·saneduskunta. Se muuttuu heihin nähden 
jonkinlaiseksi herrainpäiviksri, joksi aikoi
naan hyvällä syyllä •Säätyeduskuntaa sanot
tiin. 

Jos tätä a.1oitteen ajatusta johdonmukai
sesti kehitetään, nim täytyi,sri 'sen kai johtaa 
rsi:irhen:kin, ettei suomalainenkaan rahva:s 
voisi va1ita edustajakseen sellaista, joka ei 
QSaa ruotsia, siLlä kyllä kai niin tärkeässä 
tehtävässä 'kuin lainsäädännössä jokaisen 
edustajan tulisi saada tietää, mitä !Siinä 
ikesikustelussa, jonka tuloksena l01pullinen 
lainsäädös on, sanotaan. Sitäpaitsi semmoi
nen yl:imieJlisyys, ettei !haluta tietääkään, 
mitä to:i!sikielisillä Qn sanottavaa, ei ole edus
kunnan a·rvon mukaista. Myö,s maamme 
ruotsalaisen väestön tu:lee pitää tätä edus
kurutaa oman~Vnsa ja senvuoksi ei .siinä hei
dålnkään oikeu'ksiansa saa loukata. 

iKaksi!kie1isyyden vä!hentämiseksi riittää 
mielestäni tällä kertaa se, mitä ed. Ryömä 
on tässä edehlä esittänyt ja 'johonJka minä 
pyydän yhtyä. 'Doivon, että perustuslaki
valiokunta ottaa sen i]:momioon tätä asiaa 
käsitellessään. Pidemmälle merruerviä uudis
tuksia tällä alana on mielestä:n;i .syytä tällä 
kertaa karttaa senkin vuoksi, kun niistä 
vaa1ilen edellä, jolloin ruotsalai.set asettivat 
ehdok!kaansa, ei ollut la:ajasrti puhetta. Päin
va;stoin silloin itse Vihtori Kosolakin [pU
hui: ,eivät kysy tämän maan pellot, mitä 
kieltä niiden kyntä:jä puhuu" ja hänen 
joukikonsa huusivat ,hyvä, hyvä" niin 
äänekkäästi kuin ja!ksoivat. 

Ed. J e r n: Herr talman! Då rdm. 
Lindström redan har iberört flera av de 
punkter ja:g tränkt uttala mi:g om, så kan 
jag fatta mig kort. Det föreliggande ini
tiativet har på svenskt håll givetvis väckt 
stora bekymmer. Då förslaget främst riktar 
sig mot de 1svenska allmogerepresentan-

52 
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terna·, ffiro beky:mren störst inom vårt läger. 
Om arrbetsordningen ändras i den före
slajgna .6ktningen, komme vi,. som icke be
härska finska språket, i ett sämre läge 
än andra. Detta överensstämmer i~ke rmed 
vare s~g o11dalydelsen dler andemeningen 
i rege~ngsrformen, som stadgar o:rn lika 
rätt för båda språ:kgm:pperna. 

Minoriteten av ta:lmanskonferensen ut
talar visst, att ,ingen önskar motsätta sig 
åtgärder, vi1ka äro oundgängliga för att 
även en riksdagsman, som icke förstår 
finska, skall oberoende av denna brist 
kunna fullfölja sina ål~g;ganden ". Detta 
låter ju nog så V1ackert,. men envar borde 
inse att d:e före:sla,gna åtgärderna icke 
överensställhllla härmed utan i hö.g grad 
'ledem d!e 1svenska aHmogemännens· rätt och 
att dera:s deltagande i riksdagsarbetet nära 
nog omöjlig;göres om åtgärderna genom
driva:s. 

På finskt håll resonerar man kanske 
he:lt kallt på det sä:ttet, att till riksdagen 
må väljas ·endast sådanru personer, som 
behärska finska språ:ket. Men vad bleve 
följden om den svenska ibefoJkningen vore 
hänvisad ti1l att så förfara ~ :F'öljden bleve 
att den 'Svenska ilandslbygden,. enikannerli
gen anmogebefolkningen, i stort set.t bleve 
utan representation i riksdagen. Man bleve 
tvun.gen rutt välja nästan. uteslutande per
soner, ,som ha:v•a högre sko1bi1dning, eme
dan det ju inom allmogens ·led finnes yt
terst få som behärslka finska språ:ke,t. Ja:g 
tillåter mig vädja till dem, som på finskt 
håll representera allmogen, de breda folk
lagren, och frågar huruvida de anse det 
vara Tyckligt att den svenska al1mo:gebe
fo'lkningen ej bleve i tillfälle a:tt :göra sin 
röst hörd i folkrepresenta,tionen. Det är 
icke förenligt., va:rtken med demokratins 
e'ller rättens principer, att åstadkomma 
såJdana ändringar i arbetso11dningen, att 
de svenska ri:ksdagsmän som icke be
härska finrska, icke kunna ordentligt följa 
med förhandlingarna eller givru uttryck åt 
sin mening på ett sådant sätt, att CLet 
uppfattas av dem, som icke kunna svenska 
språ:ket. 

Försla,gsställarna påstå, att tvåsprå:kig
heten och tolkningssystemet förrutom kost
nader även 1bereder svårigheter i riksdags
arbetet. Detta hava försla1gsställarna dock 
icke förmått bevisa. De ondgöra sig över 
aHt ·d!et som ska!ll framställa:s rpå svenska 

språ:ket ,även om i riksdagen icke skulle 
finnas eru. enda svensktalande al1moge
rman". Detta är alldeles onödirga bekym
mer, ~y .alltjämt finnes· här i riksda,gen 
flera riksda:gsmän, som ieke kunna finska 
språ:ket. 

Man hade hoppats att talmanskonferen
sen skulle föres.lagit, att initiativet helt 
och hå!llet sku1le aV!böjas. Allt det som 
anföres i förr,a delen av talmanskonferen
sens uttalamde hade även varit fullgoda 
motiv för ett avböjande förslrug. Likväl 
fö-reslår talmanskonferensen, att de svensk
språJkiga anförandena icke skulle översättas 
till finska och att omröstnin,gspropositio
nerna icke •skuLle översä;ttas tili svenska. 
Detta är enligt min uppfattni-rug ett o!lyck
ligt förslag. Bärskilt ville ja:g understryka 
ruödvändigheten av ·att de sv<enska anföran
dena översättas tili finsik:a. Om den saken 
sä<~er talmanskonferensen bland annat: 
,,Ä ven de riksda1gsmän, som icke förstå 
svenska, 1böra redan innan talmannen redo
gjort för de framställda förslagen få del 
av vad nåigon 1svenskspråkig riksdagsrman 
föreslagit, för a:tt de må kunna motsätta 
sig förslaget eHer fö,rena sig om detsamma. 
Den tolkning till finska av svenskspråkiga 
anföranden, 'som sker genom allmänna 
tolken,. kan vara av nöden jä:mvä!l av den 
anledningen, att därige.nom även de riks
dagsmän, som icke förstå svenska, bättre 
må kunna följa med diskussione.rna i dks
dagen". Och sedan längre fra:rn: ,Den av 
a1lmänn:a t()lken verkställda to~knin.gen kan 
vara på ,sin p'lats jämväl med hänsyn till 
talmannen, diärest denne icke tillfyl1est för
står •Svenska." Av detta uttalande fram
,går det tydUgt, att o:m överrsättningen ~liV 
de svensksprålk:iga anförandena ,till · finska 
upphör, de:tta skulle medföm lk:i:iJnnibara 
oläige:nlwter i riksdlagsarbetet, så:ledes all
deles mot.satsen till vad förs!la:gsstäl'larna 
göra gälla:nde. Det är nu för övrigt icke 
så ofta de ,svenskru rik.sdagsmännen uttala 
sig, varför man icke med skäl kan göra 
gälla;nde att det tager för lång tid, om 
dessa a:ndragrunden i korthet öve11sättas tiH 
finska 1språ:ket. 

E:nv:rur,. som lidel\sefritt och objektivt prö
var denna sak, ibö.r :komrma till det resu1-
tatet, att den to1knin,g, som nu förekom
mer i rik:sda1gen,. är nödvändig, att, ()ill 

den 'bortfa:ller e:l1e·r inskrärrkes, detta med
för känmJbara olärgenheter, varjämte det 
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betyder en skriande orättvi.sa mot de 
sve,IlJSka allmorgemännen. 

Kostnadernru iör tolknin,gen äro så små, 
att det rent ut sagt är löjligt att tala Dm 
de:m. J arg uttalar iörhoppningen, att 
grundlagsutslmttet slml:l beakta de av mig 
anförda ,synpunkterna och a:lltså föreslå 
initiativets förkastande. I det praiktiska 
livet är man överallt, dår de båda språ:k
grupperna komma i heröring med va
randra, angelä,gen om att så ordn3J för
hå:llandena, rutt mwn förstår varandra. Det 
vore verldigen bedrövligt, om i riksdagen 
fö·rhålla:ndena så skulie ol'dnas, att de olika 
språ:kgrupperna icke skulle förstå vamndra. 

Ed. Pennane.n: Julkisessa toimin
narssa yleensä ja 1siis myöskin ·eduskun,ta
työssä saa tottua siihen, ·että kuulee arvos
teluja jos minkä:llaisia. Siinä, mitä ed. Heis
kanen äsken lausui, on nyt sentään minuHe 
jotrukin uutta. Hän verrattain nuorena 
miehenä toivottaa minut vanhan miehen 
tervetulleeksi suomalaiseen rintamaan (Ed. 
Ryömä: Tosisu:Oiffiala:J,seen!). Tietää!ffiseni 
oJien o1lut, ja myöskin muiden tieten, suo
malainen syntymästäni saakka enkä ole voi
nut muuta ollakaan. Kysymys on vaan 
suomalaisessakin rintrumassa siitä, miten ja 
missä sävy,ssä suoma1aisuuden asiaa p!~!rhai
ten ajetaan, ja mi.nä arveleru edustajien 
Dlevan jotenkin yksimielisiä ,siitä, että ed. 
Heiskarsen •lausunto ei ole suinka·an omiaan 
edistämään sell3Jista asiallista neuvottelua 
trussäkään kysymyksessä, kuin suotavaa 
olisi (Ed. von Frenckell: Hyvä!). 

Ed. W i c km a n: Man har förut från 
finskt håll alltid försäkrat, att man med 
sin lmmp för det finska språJkets rätt och 
den frrumtida iinska Il!atiocna:lstaten ej på 
nå,got sätt åsyfta'r att skada eller förför
dela den svenska a:llmoge:befol'kningen. 
Emelle,rtid är det svårt att förstå av det 
föreUggande försla,get annart, än att turen 
nu kommit ti1l deu •svenska allmogen att 
få bevittna; de finslmrutionellas lust att in
.skränka den svenska allmogeibefolkningens 
la.gliga rätt att .göra sin ·talan och vilja 
hörd och förstådd i parlamentet. Man på
står att de svenska a11mogerepresentan
terna kunna få del av de finska, yttran
denaJ i .riksda.gen genom tolknin,g som sker 
genom privruttolk, om de sveuska allmoge
männen så önrska. Det är ju gott och väl 

att så är. Men, vi äJro så .pass naiva, att 
vi vå,ga tro, •att det inrg.alrmda skulle skada 
de riksda,gsmän, som ej förstå svenska, att 
.genom den aJllmänna tolkens hjälp få del 
a:v vad de svenska riksda:1gsmännen ha att 
·säga. Jarg är övertygad ·Oiffi att den finska 
och 'Svenska bonden och arbetaren, ailltså 
a:lhnogen, har mycket rutt lära: a:v va·randra 
och behöva varandras stöd. Var, om icke 
i rrksdagen, borde vårt lands aillmoge
'I'epresentanter räcka varandra ·brodershan
den tiH upp!by,ggande arrbete för hela vårt 
kära fosterlrunds ibäJs~a. Om riksdagsman 
Pennane·ns förslag iblir antaget, har Fin
lands svenska a:llmo,gebefolkning fått en 
sådan mindervärdighetsför'klaring, som sent 
skaJil ,glömma:s. Ja1g vädjar till den finska 
arbetaren och bonden .oomt till varje sunt 
tänkalll!de och kristligt sinnade med1em av 
det finska folket a,tt bannlysa allt broders
hat och nationell trån.gbrösthet. Vårt folk, 
aU.tså hela Finlands folk, håller på att 
under,skriva sin egen dödsdom, ifall det 
icke gö.r aHvarlig hot och bättring från 
det språikha:t, tsom odlats i vårt la:nd. 

De .prästvigd3J ritffisdagsmän,. som under
tecknllit rdm. Pennanens motion, vill jag 
lämna att begrunda söndagens högmässo
text vars grundtaJJ!ke är: låtom oss älska. 
Detta är kärlekens högsta bud och detta är 
Mästarens ,bud till oss. Allttså förenar jag 
också mig med rdm. J erns uttalade för
hoppning, artt rdlm Penn:anens motion blir 
förkwstad. • 

Ed. R yö :mä: Taihdon ed. Heiskaselle, 
joka tääl1ä on nuorena tutokkaana antanut 
hyviä neuvoja joka suuntaan,. huomauttaa, 
ett:ä sosialidemokraattinen .puolue ei ole 
mikään kielipuolue, vaan se edustaa maan 
sekä suomen- että ruotsinkielistä väestöä. 
Ja minä pitäisin maalaisliito:llekin parem
pana:,. että .se lopettaisi kielikiihkonsa ja 
koettaisi vetää yhteyteensä myös ruotsin
k~elisen ta:lonpoihisväestön. Se ajojahti, 
jota tällä kertaa suoritetaan ruotsinkielistä 
väestöä vastman, ei o1e paika1laan. Tulee 
·Sellai.sia: nåytteitä, kuin esim. että ed. 
v. Frenckell ryhmineen turvautuu suojelus
pyhimy,kseensä Lapuail:1a. 

Ed. H e i s k a n e n: Sen johdosta, että 
ka:nsanedusta,ja Pennasella on epäilemättä 
hyvin suuret ansirot parlamentarismin 
a1wlla, en katso ole:va1n syytä vastata hänen 
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puheeseensa~ varsinkin kun mielihyvin olen 
voinut todeta, että hänenkin kantansa suo
malaisuusasiassa on näyttänyt kulkevan 
kohti aktiivisempwa suomalaisuutta. Mitä 
truaJS •Sosia!listi.seilli edustwja Ryömän lau
surutoon tulee, niin pyytääsin vain siihen 
mainita, että älkäJä turhaan hermostuko. 
Jos te kerran olette oikealla asialla,. niin 
ei ole hermostumiseen syytä, mutta se her
mostuneisuus,. joka ,sillä tahoUa aina sil
loin tällöin n:äiden asiwin esille tullessa on 
havaittavi&sa, oooittwa, että siellä eivät 
ruotsa1aisuutta hwrrastavat johtaj.at tunne 
o1evansa aivan oikealla asialla. Onhan 
kyllä ymmärrettävää, että suomalaista 
miestä voipi joskus n:o1ottaa:kin, kun on 
ruotsaJlaisten asiana.jajaksi ryhtynyt. Mitå 
maalaisliittoon .tulee, niin käsitykseni mu
kaan maa~a~sliiton puolueohjelma on aivan 
se1vä ja riidaton, kuten jokaisen eduskun
n:an jäsenen täytyisi tietä, ja ,siis maalais
liitto missåäm. twpaarksessa ei voi keskeyttää 
suomalaisuustaistelua ennenkuin suomalai
nen kanswllisva1rtio on luotu. 

Ed. Kivi s a ,l o: Minäkin huomautan 
ed. Heiskaselle, ettei tällä asia1La nyt ole 
mitään tekemistä sosia1idemokratian kan
sainvälisyyden 1kanssa. Ei meillä o[e täBsä 
edes minkäänlaista ryhmäpäätöstä. Minua 
ainaJkin tässä kiinnostaa etupäiilssä se asia, 
kuinka minä saisin selon siitä, mitä ruotsi!1-
kieliseTIJ edustajan lausunto, •joka saattaa 
olla hyvinkin varteenotetta'Va, sisältää. 
Siitä en saa tietoa, jos wloite hyväJksytään. 
En minä miBlelläni ,loukkaisi toisinajattele
vaa lähimmäistäni, mutta en ole voinut va
pautua :siitä ajatu:k'3esta, •että tässä asiasta 
puhuttaessa on hyvä annos taktikoimista, 
josta niin usein moititaan. Suoma1aisi]la 
pomrareil1a oli täJssä edusku:nnwssa koko
naista kob:ne vuotta valtava •eneimllistö. Te 
olisitte :silloin voineet säåtää täällä niin 
radikaaliset ikieliuudistukset !kuin teitä :i!kinä 
dlisi hwluttanut (Eduskunnwsta: Oikein! -
Ei ihan!). Mutta te ette tehneet silJloin mi
tään, paitsi että kulutitte aikaa meidän so
sia:lidemokraattien kall!Sainvälisyycden mu:s
tawmiselksi, ja nyt kun te olette joutuneet 
väJhemmistöön, te olette kovaa poilkaa ·wsian 
puolesta, aivam kuin se olisi joku uusi asia, 
niinkuin se ei olisi nyt swma !kuin mikä se 
on ollut 'Viimeksi kuluneen kolmen vuoden 
aikana ja sitä ennenkin. TäJmmöinen me-

nettely ei ole kaunista. Panen sitä vwstaan 
vasta:la useeni. 

Ed. V i r :k k u:n •e n: Keskustelun ku
luessa on annettu useita lausuntoja, jotka 
vaativat selvittelyä ja 'Vastausta. Pidän 
kumminkin sopivampana, että keskustelun 
jatko siirtyy ratkaisevaan tilaisuuteen, jossa 
asiasta päätetään. Senrtähden en tahdo tässä 
istunnossa käyttää pite~pää puheenvuoroa. 
vaan yhdyn siihen ed. Pennasen lausun
toon, että .perustuslaJkivaliokunta tätä aloi
tetta käs:ittelisi kaikinpuolin asiaUi:sesti. 

Ed. K a r e s: Minun täytyy :kerran ilolla 
todeta, että olen yhtä mieltä kuin joku 
marxi,lainen. Nimittäin ed. Kivisalon lau
sunnon ensimmäisessä osassa (Ed. Kivisalo: 
Toivottavasti tulemme olemaan sitä usein!), 
sillä tämä ensimmäinen osa oli aivan pai
kallaan. Ja kun vielä ottaa huomioon, että 
näissä asioi.ssa 8uuria 1uvanmrut maa~aisliitto 
piti hallitusta hallussa·a:n. 

Ed. T a k a 1 a: Minä en ole tyytyväi
nen tähän puhemiesneuvoston lausuntoon. 
Aloite on kaksi kertaa lähetetty puhemies
neuVJOstoon lausunnon antamista varten, 
mutta se lausunto on tullut sellainen, että 
olisi melkein syytä vielä kolmannen kerran 
se sinne lähettää. Minä ymmärrän, että 
tähän päätökseen ovat eniten vaikuttaneet 
sosialidemokraatit, joidenka kansallinen 
väri on täällä tunnettu. Tätä sosialidemo
kraattien kannanottoa ei kuitenkaan voi ih
meteUä, kun tietää, että sosialidemokraat
tien viimeisessä puolue'lmkoulksessa Tampe
reella kansallisuusohjelman saneli tämän 
ryhmän ruotsinkielisiin kuuluva mies, mais
teri Karl H. Wiik (Ed. PärssinBU: Wiik 
puhuu hyvää suomea !) . Minä kuitenkin 
tahtoisin sosialidemokraateille nuorena mie
henäikin sanoa, että älkää jännittäkö jousta 
.liian ankarasti kansallisuuskysymyksessä. 
Minä olen v~akuutettu siitä, että suomalai
suus tulee voittamaan tässä maassa, ja suo
malaisuuden virta on niill voimwkas, että 
se tulee pyyhkäisemään myöskin sosialide
mokraatit tieltään, jos nB eivät aikanaan 
ymmärrä etsikkoaikaansa tässä mruassa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 
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PuhemiesneuV10ston ehdotus hyväksytään; 
asia 'Lähetetään p e r u s t u s l a k i v a l i o
kun taa n. 

PöydäJ1epano: 

J,>öydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon 

9) Ehdotukset metsästyslaiksi ja laiksi rikos
lain 33 luvun 12 § :n muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 1. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
täysistunto on ensi tiistaina kello 19. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a ll i o k o s k i: Suuri valiokunta 
fkolmontuu huomenna kello lj2 10. 

Täysistunto Lopetetaan kello 16,45. 

Pöytakirjan v,akuudeksi: 

Anton Kotonen. 





16. Tiistaina 17 p. lokakuuta 1933 

Päiväj ärjestys. 

I 1 m o i t u k s i a. 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi vähittäismaksu-
kaupasta ........................ . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 4 ; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 4; hallituksen esitys 
n:o 15. 

2) Ehdotus laiksi evankelis-luteri
laisten seurakuntain papiston palk
kauksesta 4 päivänä elokuuta 19,22 
annetun lain 2 §:n muuttami.sesta .. 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 5; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 3; hallituk
sen esitys n :o 30. 

Ensimmäinen käsittely: 

3) Ehdotus metsästyslaiksi ja laiksi 
rikoslain 313 luvun 12 § :n muuttami-
sesta .............. · .. · · .. · · · · · · · 

Asiakirjat: La:ki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 1; hallituk
sen esitys n :o 2:7. 

Pöydällepanoa varten 
esite 11 ä ä n: 

4) Pankkivaliokunnan mietintö 
n:o 1 pankkitarkastustoiminnan tehos
tamista ja rahalaitosten k!ontrolloi
mista koskevan toivomusaloitteen joh-
dosta ........................... . 

5) TalousvaEokunnan mietintö 
n:o 1 toivomusaloitteen johdosta, joka 
tarkoittaa lastensairaalan rakenta-
mista Helsinkiin ................. . 

kello 19. 

Siv. 

416 

430 

" 

448 

" 

Siv. 

6) Talousvaliokunnan mietintö 
n:o 2 toivomusaloitteen johdosta, joka 
tarkoittaa lentokoneen sijoittamista 
Turkuun sairaslentokuljetusta varten 448 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaolerviksi 
edustajat Brander, A. Halonen, Leiwo, 
Suokas, Toivola ja öst,enson. 

Ilmoitmasia.t: 

Loma.npyynnöt. 

Vapautusta edus'kunrtatyöstä saavat sai
rauden takia toistaiseks·i lääkärin lausun
non perusteella ed. Suokas, sail\auden ta
kia tästä istunnosta ed. östenson, virka
tehtävän ·takia :tämän kuun 18 päivä;stä 
22 päivään ed. Linds·tröm, läheisen omais,en 
saåra uden j·ohdosta tästä istunnosta ,ed. A. 
Halonen ,sekä kunnallisten tehtävien 'i>akia 
tästä istunnosta ed. Leiwo. 

Uusi edustaja, 

Puhemies: Ilmoitetaan, että toimit
taja Akseli K a n e rv a, joka nyttemmin 
edesmenneen lliikkeenhoitaja Kail.le Myhly
mäen v;aramiehenä on valittu edUSikunnan 
jäsellieksi, on tänään puhemie;helle esittänyt 
asianmukaisesti tarkastetun ja hyväksytyn 
edustajanvaltakirjansa ja on siis tullut oi
keutetuksi ryhtymään edustajatointaan hoi
tamaan. 
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1) Ehdotus lai:ksi vähittäismaksukaupasta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 4 ja otetaam. t o i: s ·e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä la!kivaliokunnan mietin
nössä n :o 4 valmistelev:rusti käsitelty hal!li
tuksen esitys n :o 15, joka sisältää yHämai
nitun la1öehdotuiksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 4. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, senjälkeen 
käydään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed . .Sundström: Kun esilläoleva laki
ehdotus oli ensi käsittelyssä, tein perus
tellun ehdotuksen eräitten lisäysten ottami
sesta ehdotukseen. Esittämilläni syillä 
uudistin eräin täydennyksin ehdotukseni 
suuressa valiokunnassa. Ehdotin, että laki
ehdotukseen lisättäisiin näin kuuluva uusi 
2 §: ,Jos vähittäismaksukauppaa koskeva 
sopimus on syntynyt käyttämällä hyväksi 
ostajan ilmeistä ymmärtämättömyyttä tai 
kevytmielisyyttä, on ostajalla oikeus pur
kaa sopimus jos hän esineen vastaanotet
tuaan heti vaatii sitä ja samalla palauttaa 
myyjäille esineen''. .Samoin ehdotin, että 
lakiehdotuksen 3 §:n 2 momenttiin tehtäi
siin seuraava lisäys: ,Milloin asianhaaroista 
ilmenee, että kauppa on syntynyt käyttä
mällä hyväksi ostajan ilmeistä ymmärtä
mättömyyttä tai kevytmielisyyttä, lasketta
kaan lisäksi ostajan hyväksi käteismaksu
hinnan ja vähittäismaksuhinnan välinen 
ero". Nämä ehdotukseni hylättiin suuressa 
valiokunnassa lähinnä sosialidemokraattien, 
ruotsalaisten ja edistyksen äänillä. Ne 
syyt ja näkökohdat, joihin ehdotukseni hyl
kääjät nojautuvat, eivät mielestäni ole oi
keudelliselta tai sosiaaliselta kannalta pä
teviä. Olen edelleen sitä mieltä, että yh
teiskunnan kokonaisetu vaatii, että lakieh
dotukseen vähittäismaksukaupasta tehdään 
ehdottamani lisäykset ja pyydän senvuoksi 
vielä koetella eduskunnan kärsivällisyyttä 
esittämälJä eräitä Diäkökohtia ehdotukseni 
tueksi. 

-----~--~-~-~~~~~-

Lähden siitä kiistämättömästä tosiasiasta, 
että vähittäismaksujärjestelmää on varsin 
laajassa mitassa käytetty väärin menekin 
lisäämiseksi. Esittämällä maksuehdot näen
näisesti helpoiksi ja houkutteleviksi on hy
vin usein saatu jo kaupalliselta kannalta 
epäterveen kaunomaalauksen ja reklamoin
nin avulla syntymään kauppa, joka on 
niin hyvin kansantailoudellisesti kuin osta
jankin kannalta vahingollinen. Sangen mo
nasti on tällaisissa tapauksissa kaupan syn
tymiseen suurelta osalta lisäksi syynä os
tajan ilmeinen ymmärtämättömyys tai ke
vytmielisyys. ·Kun myyjä on, kuten joka
päivisin sanotaan, puhunut ostajan pään 
pyörälle, ei tämä ole monasti enää osannut 
oikein arvioida sitoumuksensa koko laa
juutta ja sen suhdetta siihen hyötyyn, 
mikä ost·etulla esmeellä hänelle on. Myyjä
ikään ei tällöin enää usein toimi kokonaan 
hyvässä uskossa. Hän on itse tietoinen 
siitä, että ostaja ei kauppaa tehdessään 
harkitse kuten huolellinen ja ymmärtäväi
nen mies. Vai rohkeneeka joku vakavis
sa,an väittää toista silloin kuin myyjä saa 
edullisten maksuehtojen avulla esimerkiksi 
yhden lehmän omistajan ostamaan sepwraat
torin tai pienen puutarhan haltijan osta
maan perunannost6koneen tai mökkiläisen 
qstamaan Electrolux-pölyimurin? En usko. 
Tällaisissa ja niihin verrattavissa tapauk
sissa pitäisi ostajalla olla oikeus purkaa 
kauppa, jos hän sitä vaatii heti esineen 
haltuunsa saatuaan ja samalla palauttaa 
esineen myyjälle. Tätä vaatii mielestäni 
materiaalinen oikeus ja kohtuus. On suo
rastaan vääryys, että esim. tuo ymmärtämä
tön separaattorin ostaja pakotetaan pitä
mään tuo hänelle tosiasiallisesti hyödytön 
separaattori, jota hän ei kykene maksa
maan, vaikka siitä ehkä seuraa, että hä
neltä separaattorin hinnan maksuksi on 
ulosmitattava hänen ainoa lehmänsä. Yh
teiskunnan kokonaisetu vaatii, ettei toisen 
ymmärtämättömyyttä tai kevytmielisyyttä 
hyväksi käytetä sellaisten sopimusten teke
miseen, jotka vahingoittavat tätä ja jotka 
samalla johtavat hyödykkeiden epätalimdel
liseen käyttöön. Toisen ymmärtämättömyy
den tai kevytmielisyyden tietoinen hyväksi
käyttäminen taloudellisten etujen saavut
tllillli·seen on myös eetillisesti hylättävää. 
Näiden molempien periaatteiden paikkansa
pitäväisyyttä ei tahdottane kiistää. Vain 
formaalijuristi, jolle itse elämä ja sen tar-
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koitus on vieras tai merkityksetön, saatta
neekin olla toisella kannalla. Tiedän, että 
jotkut ovat valmiit viittaamaan liike-elä
män varmuuden vaatimuksiin. Mutta sitä
kään ei mielestäni saa toteuttaa moraalisten 
periaatteiden kustannuksella. 

Olen tahtonut komstaa tätä puolta, koska 
Bhdotukseni mukaan ostajalla on oikeus 
purkaa vain sellainen kauppa, jossa on 
käytetty hyv:äJksi ostajan i1lmeistä ymmärtä
mättömyyttä, toisin sanoen, jossa myyjä on 
tietensä pyrkinyt käyttämään ostajan ym
märtämättömyyttä tai kevytmielisyyttä hy
väkseen. Ostajalla olisi purkaanisoikeus eh
dottamami säännöksen perusteella näet vain 
niissä ta,pauksissa, joissa vwstuuntuntoinen 
myyjä olisi itiSe omasta aloitteestaan jät
tänyt klllupa,n tekemättä. 

Jo aikaisemmassa käsi ttelysiSä olen h uo
mauttanut, että käsitteet ymmärtämättö
myys ja kev-ytmielisyys ovat lainsäädän
nössä jo ennenkin omaksuttuja. Vuoden 
1929 laki oikeustoimista mainitsee 31 §:ssään 
ymmärtämättömyyden ja kevytmielisyyden 
pätemättömyysperusteena silloin kuin toi
nen sopimuskumppani on toisen näitä heik
kouksia hyväksikäyttäen hankkinut itsel
leen kohtuuttoman edun. Ja rikoslain 3;8 
luvun 10 § julistaa toisen ymmärtämättö
myyttä tai kevytmielisyyttä hyväksikäyt
täen tapahtuneen kiskomisen rangaistavaksi 
teoksi. Näin ollen on siis todettava, että 
nämä molemmat käsitteet ymmärtämättö
myys ja kevYtmielisyys ov.at niin kiinteitä 
ja tarkkamääräisiä, että ne kelpaavat jurii
disen arvostelun perusteeksi. Väärinkäsi
tyksen v,älttämiseksi huomautan, että ehdot
tamassani lisäyksessä ei tietenkään ole ky
symys ostajan ymmärtämättömyydestä 
yleensä tai hänen kevytmielisestä luontees
taan. Kun siinä puhutaan ilmeisestä ym
märtämä ttömyydestä tai kevytmielisyydestä, 
tarkoitetaan tietenkin, että sopimuksen sol
miminen niissä olosuhteissa, joissa se on 
syntynyt, osoittaa objektiivisesti arvostel
len ilmeistä ymmärtämättömyyttä tai ke
vytmielisyyttä ostajan puolelta. En luule, 
että näiden seikkojen toteamisen suhteen 
syntyisi käytännössä suurempia vaikeuksia. 
Tuomari joutuu kyllä usein paljon vai
keampien probleemien eteen ja ehdotuksen
han mukaan tämän kysymyksen lopullinen 
ratkaisu aina voidaan saattaa tuomarin 
käsiin. 

On sanottu, että ehdotuksellani tarkoitta-

mani päämäärä voidaan saavutaa oikeus
toimia yleensä koskevien pätemättömyys
perusteidenkin avulla. Näin ei ymmärtääk
seni kuitenkaan ole asianlaita. Edellämai
nitun vuoden 19,29 lain mitkään pätemät
tömyysperusteet eivät sovellu tarkoitta
miini tapauksiin, jollei niissä samalla ole 
kysymys 31 §:n mukaan petollisesta viet
telystä tai 312, §:n tarkoittamasta kiskomi
sesta tai jollei, kuten 3:3 § :ssä edellytetään, 
sopimus ole tehty sellaisissa olosuhteissa, 
että niistä tietoisen olisi kunnianvastaista 
ja arvotonta vedota oikeustoimeen. Vain 
viimeksimainitun lain kohdan tarkoittama 
sopimus saattaa todellakin eräissä tapauk
sissa olla sellainen, että se vastaisi sellai
sissa olosuhteissa tehtyä sopimusta, jota 
ehdotuksessani tarkoitan. Mutta näin olisi 
kuitenkin asianlaita vain poikeustapauk
sissa. Toisen ilmeisen ymmärtämättömyy
den tai kevYtmielisyyden hyväksikäyttämi
nen sopimuksen aikaansaamisessa katsotta
neen näet vain harvoin nykyaikaisen Teklaa
min vallitessa kunnianvastaiseksi teoksi, 
mikäli ei siinä samalla ole kysymys esim. 
ruumiillisen sairauden, vanhuudenheil&ou
den, juopumtllksen tai mulhll sellaisen syyn 
ta:kia oikeustoimen sisällystä arvostelemaan 
kykenemättömästä henkilöstä. 

Mitä sitten tulee 3 §:n '2 momenttiin 
ehdottama.ani lisäykseen, niin on sitä vas
taan huomautettu, että se merkitsisi myy
jälle jonkinlaista rangaistusta, joka on vie
ras kaikille oikeusperiaatteille. Näin ei ole 
mielestäni asianlaita. Myyjä menettäisi 
tässä käteismaksuhinnan ja vähittäismaksu
hinnan välisen eron, toisin sanoen sen voi~ 
ton, jonka saamiseksi hän on juuri' käyttäen 
hyväksi toisen ilmeistä ymmärtämä ttö
myyttä ja kevYtmielisyyttä tehnyt vähit
täismaksusopimuksen. Tämän ylimääräisen 
edun menettäminen ei mielestäni näissä olo
suhteissa ole kohtuutonta. Jäähän hänelle 
vielä käteismaksuhintaan säännön mukai
sesti sisältyvä voitto. 

Vielä on sanottu, etä ulosottomies jou
tuu suuriin vaikeuksiin, kun hänen harkit
tavakseen tulee kysymys, onko sopimus 
tehty toisen ilmeistä ymmärtämättömyyttä 
tai kevytmielisyyttä hyväksi käyttäen. En 
usko, että ratkaisu tulisi ylivoimaisen vai
keaksi. Voidaanhan sitäpaitsi hänen pää
töksestään ulosoton haltijalle valittamalla 
kysymys jättää epätietoisissa tapauksissa 
tuomioistuimen harkittavaksi, ja sen har-

53 
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kintaan voimme varmaan luottamukselli
sesti jättää tämärukin kysymyksen. Saahan 
se, kuten jo mainitsin, ratkaistavakseen 
paljon vaikeampiakin probleemeja. 

Mielestäni näin ollen kysymyksessä ole
vat lisäykset olisi otettava huomioon. 

O~keusministeri S e r 1 a c h i u s: Herra 
puhemies! Lakiehdotuksen 1 § :n mukaan 
on vähittäismaksukauppaan sovellettava 
niitä yleisiä oikeussäännöksiä, mitkä irtai
men esineen kaupasta ovat voimassa. Itse 
vähittäismaksukaupan luonne oikeustoi
mena ei kaipaa siinä suhteessa säädettä
väksi poikkeuksia tai lisämäärä yksiä. Ne 
epäkohdat, jotka ovat ilmenneet siinä, että 
vä!hittäismwksukauppaa harjoittavien liik
keitten asiamiehet ovat käyttäneet hyväk
seen ostajien kevytmielisyyttä tai ymmär
tämättömyyttä eivät johdu tämän kauppa
toimen o~keudellisesta luonteesta, sillä 
myöskin muissa kaupoissa, varsinkin luot
tokaupoissa, voi myyjä yhtä hyvin käyttää 
hyväkseen ostajan kevytmielisyyttä tai 
ymmärtämättömyyttä. Näin ollen ei voida 
pitää oikeana, että tähän lakiin otetaan 
yleisistä periaatteista poikkeavia säännök
siä ostajan kevytmielisyyden ja ymmärtä
mättömyyden varalta. 

Sitäpaitsi on huomattava, että se ehdo
tus, mi'kä täällä on tehty, lähtee periaat
teellisesti kokonaan väärältä pohjalta. Se 
ei kehoita suurempaan harkintaan, vaan 
p~kemminkin edistää ja suojelee ilmvytmie
lisyyttä ja ymmärtämättömyyttä. Olisi 
kaikkien hyväksyttyjen lainsäädäntöpe
riaatteitten sekä oikeusjärjestyksemme pe
rusaatteiden vastaista, että ostaja ehdote
tuin tavoin oikeutettaisiin hyötymään 
omasta kevytmielisyydestään tai ymmärtä
mättömyydestään. Tällainen säännöstely 
osoittaisi lainsäätäjän puolelta täydellistä 
piittaamattomuutta siitä, miten lainsäätä
jän on pyrittävä ylläpitämään' vakavia 
suhteita kaupallisessa elämässä. Tällaiseen 
huomautukseen on minulla aihetta senkin 
vuoksi, että ehdotettu oikeustoimen päte
mättömyyden tunnusme1~kki, joka ei si
sällä mitään muuta kuin, että myyjä on 
käyttänyt hyväkseen ostajan ymmärtämät
tömyyttä tai kevytmielisyyttä, on käytän
nöllisenä kriteeriona kerrassaan kelvoton 
epämääräisyytensä vuoksi. Toistaiseksi ei 
ole minkään maan lainsäädännössä jätetty 
varallisuusoikeudellisten oikeustoimien pä-

tevyyttä yksinomaan sanotunlaisesta tun
nusmerkistä riippuvaksi. Suomen lainsää
täjän ei ole syytä läJhteä tässä suhteessa 
tiennäyttäjänä kokeilemaam siinä hyvässä 
uskossa, että ehdotetut säännökset muka 
poistaisivat epäkohdat, jotka ovat ilmen
neet vähittäismaksukaupassa. Tällaisella 
kokeilulla vain aikaansaataisiin, että se 
oikeusuhde, joka vähittäismaksukaupan 
kautta luodaan, kävisi niin epävarmaksi, 
että myyjät kokonaan luopuisivat teike
mästä sellaisia kauppasopimuksia, joita on 
arvosteltava vähittäismaksukaupa:sta 8!11-

netun lain mukaan. He luonnollisesti siir
tyisivät luottokauppaan, joka on yleisten 
säännösten alainen ja turvaisivat siinä tar
peellisin sopimusehdoin oikeutensa. Jos 
lainsäätäjä tahtoo olla johdonmukainen, 
olisi siis myös ryhdyttävä ankaraan luot
tokaupan säännöstelyyn. 

Mitä ehdotetun muutoksen Ja:kiteknilli
seen toteuttamiseen tulee, on huomattava, 
että sen johdosta olisi useita muitakin laki
~hdotuksen pykäliä muutettava, niiden 
joukossa varsinkin 10 §. Tämä on kui
tenkin tehtävä, jonka menestyksellistä suo
rittamista ei asian nykyisessä vaiheessa 
enää voida ajatellakaan mahdolliseksi. 

Edellä sanottuun viitaten minä puoles
tani jyrkästi torjuu ehdotetun muutoksen 
huomioon ottamisen j,a odotan lakiehdotuk
sen hyväksymistä sellaisenaan. 

Ed. Kivi o j a: Herra puhemies! Kun 
lakia ,säädetään, on se niin koetettava sää
tää, ettei siihen ainakaan tahallaan jätetä 
puutteellisuuksia tai suorastaan räikeitä 
epäkohtia suosita. Niin räikeitä jää tähän 
suuren vahokunnan ja herra oikeusminis
terin puoltamaan iaikiin, siinä määrässä 
räikeitä, että lakiehdotusta, ellei siihen nyt 
saada muutoksia, ei voi kolmannessa käsit
telyssä hyväksyä. 

Yksi lainsäätäjän johtotähtiä hänen 
työssänsä on se, että vähäväkisten puolta 
on koetettava pitää. Nyt on kuitenkin 
tämän lain käsittelyssä sekä lakivaliokun
nassa, eduskunnassa että suuressa valio
kunnassa ja jälleen täällä täysistunnossa 
ilmennyt vähävä!kisiä kansan pohjakerrok
sia kohtan sellainen jäätävän kylmä henki, 
ettei tämän lain säätämisessä 'Ole muka 
tarvis h·ei,stä välittää. Jos ken tekee tyh
myyksiä, hän sen itse kärsiköön. ,Olenko 
minä veljeni vmtija?" se on tää!llä ollut 
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enemmistön kanta, vaikka sentään yleisesti 
täälläkin myönnetään, että taistelu ei ole 
lruheskään tasa viikistä kai.kJki mahdolli!set 
kurssinsa suorittaneen vähittäismaksurkaup
pa-asiamiehen ja tätä myyntiprosenteis
taan elävää ja rikastuvaa tyrkyttäjää vas
taan torjuvan asenteen ottaneen kansan
miehen ja kansannaisen väli~1ä. Ei ole 
valistus vielä niin levinnyt ja voimaansa 
eikä vaikutukseensa päässyt, ettei vielä tä
näkin SJiksynä olisi tehty tyhmyy:ksiä, jol
laisilta tämä laki ei tule ketään varjele
maan. 

JYlinä ja muut vastalausujat emme tahdo 
tehdä vääryyttä vähittäismaksurkauppaa 
harjoittaville Iiikkeille, vaan estää ihei
dän asiamiehensä tekemästä vääryyttä yk
sinkertaiselle kansalle. •Tämä 10n pää
määrä, nimittäin se, ·että myyntiliikkeiden 
pitää entistä paremmin valvoa kiertäviä 
asiamiehiään. Tähän pyrimme ja pidämme 
pyrkimyksemme, vielä oikeusministerin 
lausunnon jälkeenkin, aivan a~heellisena, 
oikeutettuna ja kannatettavana. Eivät ne 
kuulu menneisyy,teen, vaan ovat aivan näi
den viikkojen asioita tällaiset, että sepa
raattoria tyrkytetään pienvilj·elijälle, jolla 
jo on sellainen, nimittäin kotimainen. 
Mutta tyllkyttäjä on samalla aimo mää
rässä konsulentin vikainen. Hän selittää, 
että kotimainen separaattori kyl'lä erottaa 
kerman, mutta se samalla särkee kermassa 
rasvapisarat niin pilalle, ettei siitä tule 
niin paljon voita kuin nyt tarj,ottavan ja 
joka talossa ostetun ulkolaisen separaatto
rin kuorimasta kermasta. Hän tyrkyttää 
ja täihän hänellä on tilaisuus paljon enem
män kuin missään muussa kaupassa, vaikka 
herra oikeusministeri väitti, että muualla
kin on tilaisuus tällaisiin väärinkäytöksiin, 
mutta tässä siihen on enemmän tilaisuutta, 
ja kun hän tyrkyttää, kun ei ole ketään 
vierasta läsnä puhumassa järkeä - jos 
säädettäisiin jonkinlaisen kaupanvahvista
jan läsnäolo välttämä,ttömäksi, niin tyytyi
sin; sellaiset ja monet muut ehdotukseni 
eivät kelvcanneet lakivalidkunnan jaostOille 
- niin hän saa jossakin talossa vielä nyt 
ja vastakin tuollaisen aivan tarpeettoman 
kaupan syntymään. Tarkoittamani 'tapauk
set ovat sellaisia, joissa vielä hiukan ala
ikäiset ovat tehneet kaupan panemalla 
holhoojansa, vanhan isoisän nimen vekse
liin, joka eräässäkin tapauksessa lienee lan
gennut tämän kuun 1:5 päivänä ja sisäl-

tänyt 2,000 markkaa eli enemmän kuin 
kaksinkertaisen hinnan kotimaisesta sepa
raattorista. Toinen tapaus, että tyrkyt
täjäkonsulentti on saanut ,ylipuhutuksi'' 
jo vanhuudenhouriossa, mutta ei holhouk
senalaisena olevan yksin kotiin sattuneen 
isännän panemaan nimensä aivan liian 
separaattorin ostositoumukseen. Kun val
tio on edesmenneinä aikoina avustanut kai
kenlaisia konsulentteja kiertämään valis
tusta jakamassa, niin nytkin luuHaan näitä 
kaunopuheisia tyrkyttäjiä hyväntekijöiksi 
ja uskotaan, että nyt on otollinen aika ot
taa vastaan sellainen taikasampo, että 
kaikki köyhyys poistuu kuin yhdellä is
kulla. Ei niissä tilaisuuksissa, kun kau
pan vahvistaja puuttuu, ostaja arvaa ky
sellä pölyimurin käyttövoimaa, vaan on 
sattunut tapauksia, että sellainen on saatu 
myydyksi jopa 6 pnk :n päähän viimeisestä 
sähkölinjan päästä. Tyrkyttäjäkonsulentti 
tietysti maalasi sen, kuinka hyödyllinen 
emännänapulainen tyrkytettävä esine on, 
mutta tahallaan jätti sanomatta sen käyt
tövoiman tarpeen, mikä onkin luonnollista, 
kun hänen pitää saada paljon kauppoja 
syntymään ja rikastua myyntipro.senteilla. 
Tä:llainen tavarain tyrlkytys minne tahansa 
pitää saada estetyksi. Hyvällä tahdolla 
kiertävä myyjä jo näkee, missä hänen 
käyntinsä ja nimenkiristyksensä ostosopi
mukseen on terveitten yhteiskunnamsten 
periaatteiden vastaista. 

~Olen puhunut vain maalaisoloista ja si
vuuttanut monet pääkaupunkilaistapauk
set, joissa valistustaso on kyllä kokolailla 
toinen ja joissa vähävaraiselle konttorinei
dille on ,edullisilla" väih~ttäismaksueh
doilla tyrkytetty liian paljon vaatteita ja 
turkiksia, niin että - ellei hän ole osan
nut ny;kyaikaiseen tapaan jättää hoita
mansa kassan tilinpäätä auki - hän on 
joutunut liiaksi supistamaan kunnollisia 
ruoka-annaksiaan ja siten valmistanut hei
kontuneessa ruumiissaan maaperän esim. 
keuhkotaudille. 

Tällaiset näköalat silmien edessä en voi 
mennä tähän lainsäädäntöön. <Minä jo 
asian ensimmäisessä käsittelys'sä osoitin, 
kuinka tämä on puolueellinen siinä, että 
ostaja aina tällaisissa tapauksissa kylmä<Sti 
jätetään turvautumaan ,eri oikeudenkäyn
tiin", josta hän yksinkertaisena syvien ri
vien kansalaisena ei mitenkään voi kun
nialla ja lisähäviöttä suoriutua, mutta 
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myyjälle on katsottu tarkoituksenmulkai
seksi varata tilaisuus etuama valvoa jo 
tilityksessä ilman eri oikeudenkäyntiä, jo
hon myyjällä olisi paremmat edellytykset. 
Eikö johdonmukaisuus olisi myös vaatinut 
että tilityksessä on myyjän hyvä:ksi luet
tava myös esim. 10 markkaa jokaiselta 
tunnilta, vail'linaiselta;kin, minkä tämän 
asiamies on suvainnut viipyä ostajan luona 
kauppaa hieromassa ja valistavia neuvo
jaan jakamassa 1 Jos jollakin muulla ta
valla saataisiin vähittäismwksukauppain 
kalastelu säädyllisemmälle tasolle, niin 
minä olen valmis lähtemään muullekin lin
jalle kuin lakivaliokunnan mietintöön lii
tetyn vastalauseen viitoittamalle. Toistai
seksi minä kuitenkin pidän 3 § :n 2 mo
mentin vastalauseesta kiinni. 1 momentti 
saa olla hallituksen esityksen mukaankin, 
jotta saataisin muutosehdotukselle suu
rempi kannatus 2 momentin kohdalla. 1 
momenttihan tarkoittaa takaisinanto-oi
keutta, mutta siihen päästään jo hallituk
sen esityksen mukaan siten, että kieltäy
dytään ma;ksamasta erääntyneitä maksuja. 
Tällä ehdotetuna 2 momentin muutoksella, 
josta haluan pitää kiinni, päästään siihen 
- joka erään edustadan mielestä suuressa 
valiokunnassa oli paha - että kun myy
jällä on riski menettää 1

/ 5 tav:aran hin
nasta, niin hän tulee varovaisemmaksi tyr
kyttämään separaattoria ja karjakeittiötä 
lehmättömälle tai sille, jolla jo on sellai
nen tai muuripata navetan yhteydessä, ja 
pölyimuria emännän apulaiseksi sähköttö
mään kylään, tai tulee estetyksi vielä oo.r
raamasta, että muka valtion toimesta tule
valla viikolla tämäkin kylä sähköistetään, 
olkaa nyt hyvä ja otta;kaa tavara vastaan, 
sillä seuraavalla kerralla sen hinta on jo 
kohonnut, mutta ymmärtäkää nyt pit~ä 
säkin suuta auki, kun saatte halvalla. 

Uudistan vielä, etten voi olla mukana 
sää tämässä sellaista laikia, joka sallii täl
laisten epäkohtien jäädä rehoittamaan. En 
voi nähdä vastaavaa sosiaalista hyötyä sii
täkään asianpuolesta, että tänä työttömänä 
aikana olisi varattava mahdollisimman mo
nille tilaisuus ansaita leipänsä vähittäis
maksukauppamatkustajina. Jos työttömiä 
sillä autetaan, ettei tuollaista kiertävän 
konsulentin virkaa rohjeta säätää ehdotta
ma'llani tavalla edes myyntiliikkeen val
vonnan alaiseksi, niin siitä tulee sitä enem
män kurjuutta peijattujen ostajain perhei-

siin, jotka tämän lain mukaan vain kyl
mästi jätettäisiin hakemaan oikeuttansa 
,eri oikeudenkäynneillä", jos pystyvät sii
hen. Ja varmaan on aina oleva sellaisia 
työttömiä asianaja,jia, jotka omaksi eduk
seen heitä yllyttäisivät näihin ,eri oi:keu
denkäynteihin" ja siten tuottaisivat heille 
lisää vahinkoa. 

Minä en voi tulla muuhun kuin että 
lainsäätäjän on nyt asetuttava päättävästi 
heikomman puolelle näissä tapauksissa, ja 
siitä syystä asian yksityiskohtaisessa käsit
telyssä aion tehdä sen ehdotuksen, jonka 
hyvyydestä olen yhä vakuutettu. 

Ed. S ö d e r h j e l m: Herr ta1man! 
Det förslag till ändring av regeringens 
proposition, som nyss framställts av rdm. 
Sundström och som redan förkastats av 
stora utskottet, synes mig icke taga tillbör
lig hänsyn till ändamålet med nu under 
handläggning varande initiativ. Vi hava 
att göra med lagstiftning på lång sikt och 
i ett ömtåligt ämne. Det är icke nu 
fråga om krislagstiftning. Det gäller ej 
heller, såvitt jag kan förstå, att hjälpa 
någon viss samhällsklass ur en tillfällig 
svårighet. Fråga är om en lagstiftning rö
rande en viss kategori av köpeavtal, och 
då kan man icke lämna alldeles utan beak
tande de regler, som enligt vår rätt böra 
tillämpas på förmögenhetsrättsliga avtal i 
allmänhet och köpeavtal i synnerhet. Re
geringspropositionen uppfyller detta krav 
så långt görligt är utan att minska lagens 
effektivitet. Men rdm. Sundströms linje 
tager icke hänsyn till sådana fordringar. 
Tvärtom kan man säga, att detta förslag 
på en väsentlig punkt negligerar den lag
stiftning och de principer, som gälla civil
rättsliga avtal i allmänhet. 

I lagen om rättshandlingar inom förmö
genhetsrättens område av 1929, däri grund
reglerna för köp ingå, finnes ett uttryck
ligt stadgande rörande de fall, då någon på 
grund av oföl'lstånd e~~ler lättsinne ingått 
ett a;vtal. Enligt den allmänna principen 
kan icke den lättsinnige eller oförståndige 
blott och bart på grund härav, i stöd av 
sina nämnda egenskaper fordra att avta
let skall anses ogiltigt. Men om med
kontrahenten thar använt sig av detta oför
stånd eller detta lättsinne till att skaffa 
sig själv uppenbart oskälig vinst på den 
andres bekostnad, då blir rättsärendet utan 
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gä!tlande kraft. Det är då fråga om nå:gon
ting som närmast är att jämföra med 
ocker. Hall sådant inträffar i avbetalnings
handel, skall den allmänna regeln tilläm
pas: köparen kan bryta köpet. Men att i 
varje fall av lättsinne och oförstånd vid 
avbetalningsköp göra detta ogiltigt, alltså 
även om säljaren icke skaffar sig oskälig 
nytta, utan handeln är på allt sätt ärlig 
och för båda parterna lika fördelaktig, 
detta leder till fullständigt ohållbara kon
sekvenser. Man bör då med samma rätt 
kunna och man måste utsträcka principen 
även till andra former av köp och avtal. 
Om rdm. Sundström vill skapa ändringar 
i avtalslagens principer, så att blotta lätt
silmet och oförståndet gäller såsom krite
rium för avtalets ogiltighet, varför inskrän
ker ha;n sig då till avbetalningsköp 7 Lätt
sinniga och oförståndiga människor göra 
dagligen avtal, som äro fö·r dem .ofördel
aktiga, köpa kontant eller på kredit va
ror, som de ej behöva, låta övertala sig av 
skickliga butiksbiträden, hyra våningar, 
som icke passa dem, och, speciellt viktigt, 
upptaga lån för ändamål, som icke äro nyt
tiga och som kanske giva ingen valuta för 
pengarna. Om den gamla principen skall 
övergivas att den, som av oförstånd eller 
lättsinne gör en handel, också får stå för 
konsekvenserna, varför göra det blott 
ifråga om avtalbetalningsköp? T. ex. 
gårdfarihandlare kunna ofta med ännu 
större skicklighet än avobetaln:ings•agenter 
övertala en oförståndig människa till ett 
köp, och 1alla veta vi viiken skicklighet och 
förmåga vältränade butiksbiträden lyekats 
förskaffa sig. 

Härtill kommer att ifråga om sådana av
bet·alningsköp, som synas oskäliga, det 
långtifrån alltid just kan åberopas oför
stånd och lättsinne från köparens sida. Det 
missförhåUande, som i denna handel är 
det väsentliga, det på vilket uppmärksam
heten framför allt bör ri!ktas, det är de 
loekande former under vilka varan utbju
des. Det är försäljarenas löften, beskriv
ningar, övertalningar som göra avbetal
ningsköp farliga, och det är allra främst 
de.ssa falska förespeglingar, 8om av lagstif
taren skall beaktas. Men i detta avseende 
behöves ingen ny lagstiftning. I § 30 av 
arvtalslagen säges uttryckligen, att, där av
tai tillkommit genom svekligt förledande, 
detsamma icke är gällande mot den för-

ledda. Det är mot dessa svekliga försäl
jare lagstiftaren ingriper. Däremot bör 
han icke premiera oförstånd och lättsinne. 
Häri ligger det sundströmska förslagets 
stora fel. Det träffar icke alls den sjuka 
punkten och slår dessutom sönder det ci
vilrättsliga system avtalslagen, tillkommen 
så sent som 1929, har skapat. 

Men rdm. Sundströms förslag är icke 
blott juridiskt principvidrigt och miss
lyckat, det är också opraktiskt och det gi
ver sist och slutligen den oförståndige och 
lättsinnige köparen ingen som helst fördel. 
Vi skola taga det fall att varan kommer 
till köparen och, såsom rdm. Sundström 
har tänkt sig, han återsänder den till säl
jaren. Det finnes väl ingen säljare, åt
minstone större firma, som utan vidare ta
ger varan tillbaka. Det är för dem en 
absolut nödvändighet att hålla reda på sin 
stora kundkrets. För dem Mir det ett 
tvång att vägra att återtaga det sålda ända 
tills klara bevis äro framlagda. Köparen 
kan icke göra sig tillgodo den sundströmska 
paragrafen utan att gå till process. I 
denna process skall han alltså visa med 
vittnen och utredning, att han är lätt
sinnig eller att han är öbegåvad. Det blir 
en process, som blir en fullkomlig komedi 
och långtifrån leder till något verkligt ob
jektivt resultat. Men dessutom bereder det 
köparen i de flesta fall ut0mordenHiga 
svårigheter att framlägga denna bevisning 
därför att processen kommer att ske i nio 
fall av tio på säljarens hemort. Alltså, en 
köpare t. ex. i norra Finland, som ha.r 
köpt av en över hela landet arbetande 
firma med hemort i Helsingfors, skall driva 
sitt mål vid rådstuvurätten i Helsingfors. 
Detta blir också fallet t. o. m. om han en
dast sitter hemma och vägrar att göra 
någonting och vägrar att ibetala sina av
betalningsrater. Orsaken är den, 'att de 
flesta avbetalningsfirmor taga växlar, så 
fort det gäller större avbetalningsförsälj
ningar, oeh efter vad jag har sett äro dessa 
växlar genomgående utställda •att betalas i 
Helsingfors eller åtminstone på säljarens 
hemort. Resultatet är att de kunna dri
vas in genom stämning till rädstuvur~tten 
på säljarens hemort, och där måste alltså 
köparen visa sin dumhet och sitt oför
stånd. Man måste komma med vittnen och 
advokater från någon avlägsen trakt oeh 
processa i Helsingfors. 
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Också om växlar icke hava utfärdats fin
nes det en massa avbetalnmgskontrakt, i 
vilka forum har bestärrnts. Man prorogerar 
rättegången från köparens hemort till säl
jarens, oc~ detta villkor ä~ ic~e förbjudet 
i avbetalnmgslagen. Alltsa bhr pro.cessen 
också i dessa fall i nio fall av tw 1 Hel
singfors, kanske någon gång på någon an
nan ort men aldrig på köparens hemort. 
Då dyli'ka processer bliva al1deles för dyra 
för den, som har blivit lurad vid ett köp, 
så bllir hela lagen utan någon som helst 
betydelse. Ingendera parten har någonting 
att vinna på det hela. Man kan dessuto~ 
antaga, att säljaren för att skydda s1g 
mot dylika risker något höjer priset på 
varan och alltså den hederliga och arbet
samma, den som behöver varan till vi~ket 
pnis som helst,. han får beta:la dcruna ·risk-
premie. . 

AHdeles omöjligt synes m1g det av rdm. 
Sundström gjorda förslaget, såvitt det gäl
ler återbetalning till köparen av skillna
den mellan avbetalningspriset och det kon
tanta 'betalningspriset, i vanliga fall 1 

/" 

av köpesumman. Om t. ex. en vanlig birs
chaufför köper en flere hundratusen marks 
bil så är det ju icke annat än rena rama 
lättsinnä Han ·lämnar omedelbart bilen 
obegagnad tillbaka. Dess vär?-e h.~r allt~å 
icke sjunkit alls, men han far rakna s1g 
tillgodo 115 av dessa flere hundra~use_n 
mark. Denna konsekvens kan naturhgtVIs 
av en god domare motarbetas, men taga 
vi lagen logiskt som den är föreslagen, så 
uppnår en ohederlig köpare lätt stora för
delar. 

Rdm. Sundströms förslag för endast till 
långa processer och till hopplösa strid~ghe
ter och skadar därigenom avbetalnmgs
handeln. Man får icke a:lldeles glömma 
bort att denna handel har stora förtjän
ster.' Det är riktigt att systemet har sina 
nackdelar, men t. ex. i huru många hem 
underlättas icke husmoderns arbete av en 
symaskin, köpt på avbetalning? Huru 
många separatorer, sådana som verkligen 
äro till nytta, har icke sålts och köpts på 
liknande villkor o. s. v. Vi få icke skada 
en legitim näring med en krislagstiftning 
som sist och slutligen hjälper ingen. 

Då enligt mitt förmenande rdm. Sund
ströms förslag icke hlott bryter mot vår 
rätts allmänna och i lag fastställda prin
ciper, utan även är opra.kti,skt och hjäl-

per ingen, mer än regeringens proposition 
gör det, så hoppas jag att riksdagen, lik
som lagutskottet och stora utskottet, med 
förkastande av detta och andra liknande 
förslag, skall godkänna regeringens propo
sition. 

Ed. K a 11 i o k o s k i: Herra puhemies! 
Suuressa valiolkunnassa ja sen jaostossa on 
tätä lv8iaa, ;yähittäismaksulkau,ppaa kosike
vaa lakiehdotusta verrattain :mon1puolisesti 
käsiteLty. Tämän asiarn käsittelyssä on 
kiinnitetty hyvin paljon huomiota niihin 
myönteisiirn puoliin, joita välhittäismaiksu
kau,pa]la lkieltäJmättä runsaasti on. Asian 
käsittelyn yhteydessä on osoitettu, että vä
hittäismaklsukaupan turvin meillä esimeil'
kiksi vuokra-autoliikenteen alalla olosuh
teet ovat aivan toiset kuin tuskiru missään 
muualla maailmassa. Kun maailmassa 
yleensä vuokra-autoEikenne on yksityisten 
liikkeenharjoittajain hwllussa ja autoj.en 
kuljetta,jat ovat heidän patklkatyöläisiään, 
on asianlaita meillä sellainen, väJhittäis
maJK:sulkaupan ansiosta, että vuokra-autot 
ovat yleensä kuljettajain omia, joka on 
kieltä:mättä myönteinen ilmiö tässä asiassa. 
On myös tuotu esille se seikikw, että vähit
täJisma,ksulkaupan turvin vähävaraiset per
heet ovat tilaisuudessa hankikimaan tar
peellisia esineitä itselleen ja esimerkiksi 
nuoret vähävaraiset ihmiset lwti'a perus
taessa,an ovat tilaisuudessa sen varusta.
maan ja :kalustamaa.n. Näiden suurten 
myönteisten puolien vuoksi, joita vähittäis
maksUikaupalla on, ei ole taihdottu vaikeut
taa vähittäisma:ksukaupan :kelhity.stä,, vaikka 
valiokunnassa ei ole suirukaan voitu kiel
tää, ettei täJllä vähittäismalksukaupalla siinä 
muodossa, kuin se nykyisin meidän maas
samme esiintyy, olisi runsaasti myös kiel
t,eisiä JlUolia. 

Nä,istä ikielteis~stä ilmiöistä on valiokun
nan jäsenten käsityksen mukaan, ainaidn 
enemmistön kä:si·tyksen mukaan, uskottu 
voitavan va1pautua: ensilksi, nousevan kan
sal1Valisltuksen kautta, joJile1ka asialle on 
pantu hyvin suuri paino tämän a.sia.n kä
sittelyn ylhteydessä. Nousevan kansanrva
listuksen on uskottu vastaisuudessa tur
vaavan myyjää:n nähden heikommassa ase
massa olevat ostajat niiHä taloudellisilta 
va.aroi1ta joita karusalaisten alhaisen sivis
tystason 'v~olksi vä!hittäismaksu1kau:ppa niin 
useassa ta,pau!ksessa varsil1kin maan syrjäi-
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siHä seuduilla tuo. Nylkyisin vaNitsevaan 
:käytäntöön melkoisen parannuiksen tuo
varua lainsäädännöllisenä >Seikikana on sitä
paitsi tahdottu panna merkil1e tämän lain~ 
säädännön edellyttämä tilitys ostajan ja 
myyjän keslken, silloin kun kauppa syystä 
tai ,toisesta tu1ee puretulksi. Täillaista tili
tystä kun aikaisemmin ·ei ole toimitettu, 
on lukemattomissa tapauksissa käynyt näin, 
että kaUIPan tullessa purettavaksi on myyjä 
menettäny,t jo suorittamansa osan ikaurp[)a
hinnasta, joka on saattanut olla me1lwisen 
suurikin,. ja lisälksi hanikkimansa esineen ja 
kä.rsinyt siten hyvinkin suuria taloudellisia 
tap;pioita. Mielestäni lähinnä näiden seik
kojen nojalla on suuren valiokuniDJan enffill
mistö katsonut asianmukaiseksi puolustaa 
lrukiesi.tJ71ksen hyväksymistä se1laisenaan, 
varsinlkin kun heidän mielestään ,on tuntu
urut tärkeältä edistä:ä py.vkimystru saada 
tällä alalla meidän maassamme vallitseva. 
lainsäädäntö yhdenmukaiseksi usei.siSa naa
purimaissamme olevan vastaavanlaisen lain
säädännön kanssa. 

Asian käsittelyn yhteydessä ei kuiten
kaan ole voitu kie1tä;ä !kaikkea oiJkeutusta: 
niiltä näikökohdilta, joita 'On esitetty laki
valiokunnan mietintöön liitetyssä vasta,lau
.scessa ja joita eräät ,puhuja,t, lähinnä ed. 
Sundström täällä eduskunnassa ja myöslkin 
suuressa valiokunnassa, ov&t .esittäneet. 
Omasta puolestanikin olen sitä :mieltä, että 
selkä vastalauseessa ehdotettujen että ed. 
Sundströmin esittämien muutos®dotusten 
tankoitus on ehdottomasti hyvä. Se peruste, 
j.oka ;suuressa ·valiokunnass,a, ainalkin sen 
jaostossa, aluksi tuotiin esiin, että tailoudel
lisia sopimuksia koskevassa laissa 'ja rikos
laissa olewat säännökset, jotka tuntevat sel
laiset perusteet kuin ymmä1rtämä,ttömyys 
ja kevy,tmielisyys, turvaisivat osta,jan nyt 
puheena olevan kaupan tuottamilta vaa
roilta, on tullut jo tämänkin keskustelun 
yhteydessä osoitetulksi nyt puheena oleviin 
tapauksiin soveltumattomaJksi. Nä~den sään
llÖsten mukaan paitsi ymmärtämättömyyttä 
ja kevytmielisyyttä tarvitaan edeLlytyksenä 
jonkin sopimuksen purkautumiseen, että 
toinen asian,puoli on sopimuksen yhteydessä 
saanwt tai edustanut jotakin sellaista etua, 
joka on epäsuhteessa siihen, mitä hän on 
antanut tai myöntänyt, ja vain tällä edel
lytyksenä purkautuu sellainen :sotpimus, 
jossa toinen sopimuspuoli on ollut ymmär
tämii.Jtön tai kevytmielinen. Nyt kysymyk-

sessä olevissa tapauks,issa ei suinkaan voida 
lähimainkaan aina väittää, että myyjä olisi 
siitä huolimatta, että ostaja: on ollut ym
märtämäitön rtai !kevytmielinen, hankkinut 
itselleen sellaista etua, joka olisi Hmeisessä 
epäsuhteessa siihen, mitä hän on antanut 
tai myöntänyt, ja siis nläideni yleisten sään
nösten perusteena ei käsittäakseni tämän 
lain alwisia sop1mu[\]sia saada puretuksi 
siitä huolimatta, että nämä sopimukset mo
nessa tapauksessa saattruvat o~la ostajan 
kannailta erittäin tunmio1lisia. 

Olisin siis periruatteessa valmis hyvåiksy
mään sellaisen py'kälän, jota ed. Sundström 
on ·esittäruyt uudeksi 2 §:iksi 18!1\:iehdotuk
seen. En kyllä ole vakuutettu siitä, että 
hänen ehdotuksensa sanamuoto on ehdotto
masti tarkoritwksenmukwisin, enJkä edes siitä, 
että siinä edellytetty suoraviivainen menet
tely on paras tapa kysymylksessä olevan 
aS<ian ratkaisemiseksi, mutta joitakin ma:h
do]lisuuksia tällaisten toisen asiapuolen ym
mäirtämä'ttiimyyteen ja ikevytmieilisyyteen 
perustuvien kauppasopimusten pur'kami
se!ksi olisi !Sall!tava. Sen ehdoturksen rinnalla, 
jonka ed. Sundström on tehnyt, voitaisiin 
mielestäni harkita esim. sellaista menette
lyä, että ostaja, ymmärtämätön tai kevyt
mielinen tahi sivistykseHisten edellyty.s
tensä puolesta arvostehvkyvytön ostaja, 
jotka tavallisesti verrattain nopeasti tälllai
sen kaupan tehtyänsä katuu sitä, Q1lisi tilai
suudessa kaupan jäLkeen menemään jo'ko 
jonkun !kunnallisen viranomaisen, poliisivi
ranomaisen tai muun lain määräämän hen
k~lön luokse saamaan hänen apuansa kau
pan purhmis~ksi. Olisi mielestäni välttä
mäHömästi säädettävä ainakin niin, että 
milloin ~tällainen purk&misvaatimus tehtäi
siin niin nopea.sti, että myyntiliike ei ole 
vielä lähettänyt myymäänsä tavaraa, pur
kam:Usvaatimus olisi ehdottomasti otettava 
huomioon. Tunnen nimittäin lukuisia sel
laisiakin tapauksia että tällainen arvostelu
kyvytön ostaja on seuraavana päi'Vänä kau
pan tehtyä;nsä mennyt kunnallisen viran
omaisen tai muun pai:kikakunnalla olevan 
luottamusta nauttivan henkilön luokse, on 
ilmoittanut kauppans~a ja katuvansa sitä, 
mutta mitään mruhdullisuulffiia kaupan pur
kamiseen ei tällöin enää ole oHut o1e
ma:ssa, 1ms1k;a kauppasopimus jo on tullut 
å.llekirjoitetuksi. Tällaisessa ta1pauksessa, 
kun purlk:aminen on tapahtunut näin no
peasti, ei myyjälUe lkoi,tuisi kaupan purka-
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mi:sesta mitään vahinkoa ja olisi mielestäni 
ainakin tällainen :ma<hdoHisuus ikaupan pur
kamiseksi välttämättömästi varattava. 

Mitä sitten tulee siihen ehdotukseen, 
jonka ed. Sundström on tehnyt lain 3 §:n 
suhteen, niin sitä vastaan tietysti voidaan 
esittää erinomaisen paljon teoreettisia epäi
lyksiä, ja kylläJhän kieltämättä on myÖ·s'kin 
käytännöllisesti outoa, että oSJtada, joka sillä 
perusteella, että hän on ollut ymmärtärrnä
tön ja kevytmielinen tai arvostelukyvytön 
saa puretuksi teJke:mänsä SO[Jimuksen, että 
hän vielä saisi purkamisrpalk:kiota 115 : n 
kaU\])an:alaiJsen omaisuuden arvosta. Siltä 
kannalta ikyllä, ·että nämä myyntiliiilrkeet 
joutuisivat tällaisen riskin vuoksi iPitämään 
asiamiehiänsä riittävästi kurissa, siltä !kan
nalta tällainen säännös saattaisi olla pai
ka1laM1, mutta ei luonnollisesti ole tarlmi
tuksenmukaista sillä tavoin ,suojella he:i:k
koa ja arvostelukyvytöntä ostajaa, että hän 
sais1i käyttää hyväiksensä arvostelulkyvy.ttö
myyttänsä, y:mmärtämättömyyttäJnsä ja ke
vytmielisyyttän,sä ja saisi, jos onnistuisi 
saamaan ikiaupan syntymään, .tästä pa~k
kioksi sitten 115 malhdollisestti hyvinkin kal
lishintaisen kaupanalaisen esineen arvosta. 
Olisi siis kyllä mielestäni taTikoituksenmu
kaista, mikäli tällainen riski myyjälle tah
dotaan säilyttää, jota seikkaa minä puoles
tani en pitäisi n~in!kään paJheksuttavana, 
järjestää asia niin, että tämä ran.gaistuksen 
luontoinen riski tulisi jonkun toisen !kuin 
ostajan hyvälksi, esim. valtiovallan hyväksi, 
edellyttämälllä, että tämän lain toimeenpa
nosta malhdolliJsesti sille 1a:iJheutuu lkustan
nulksia. Näiden kustannusten peittämiseksi 
saattaisi tällaisen sal\!koverotulksen järjestä
minen olla; paikaUaan ja kohtuullista, niin 
että tällaisia seii]_llioja .silmäJilä1pittäen mi
nusta tuntuu siltä, niinkuin la:kiesitys vielä 
ei olisi loppuun aisti vaLmi!Steltu ja niin
kuin asiaa vielä1kin :pitäisi harkita. 

Täällä on kyllä väitetty, että kevytmieli
syyttä ja ymmärtämättömyyttä ikau,poissa 
esiintyy, voi esiintyä ja tulee esiintymään 
riippumatta siitä, miten ha;nikailaiksi vähit
täismaksukaupan harjoittaminen tehdään 
ja miten hyvin ymmä,rtämätöntä ja !kevyt
mielistä ostajaa siinä esiintyviltä vaarailta 
suojeUaan. On sanottu, että esim. ,väJhitltäis
kaupassa tapahtuu hyvin paljon ikevytmie
lilstä esireiden ostamista ja että tässä kaup
p8imuodossa yhtä !hyvin kui·n vruhittäisma!k
sukaupassa myyjä voi käyttää hyväkseen 

--------------------

ostajan ynllmärtämättömyyt!tä ja ke.vytmie
lisyyttä. Tätä väitettä vastaan on !kuitenkin 
huomautettava ensinnäkin, että vä!hititros
karuppaa tavallisesti harjoitetaan ikiintteissä 
myymälöissä, joiden kanssa ihmiset joutuvat 
asioihin vain menemäLlä nJäilli.in myymälöi
hin. Näiden taholta 'ei sii1'S tavallisesti har
j.oiteta ,seliaista tava;roiden tyrikyttämistä, 
jonika1aista harjoittavat nämä ·eri puolilla 
maa;ta li~kkuvat vähittäi:smaiksuliikkeiden 
asiamiehet. Sitä paitsi varsinkin nyky
oloissa on luottokauppa vähittäiskaupassa 
meJiko tarkkaan mjoi.tettu, ja raili.an puute, 
kun luottolkaup,pa;a ei paljon käytCitä, estää 
muuten ymmärtämätöntä ja kevytmielistä 
ostajaa menemästä sdlaisiin ikau:ppasitDu
mUJksiin, jotka ovat hänelle suureksi vaJlin
gO'ksi. Kun iSen .si,jaan vähilttäisma!ksu
kaUJppa perustuu suuresti,. me1Jkein yiksin
oma:an 1uoton käytttämiseen, ei tietell!'kään 
saman:la,i:sta 'suojaa tällä ala,l1a ole olemassa 
kuin on olemassa vähittäi·skauppaa vastruan. 

Vie,lä on huomattu, että 1rnlkuikauppias, 
joka pieni tavaravarasto mukanaan Wkkuu 
paikkakunnilla talosta ta,loon, saattaa tuot
twa v,ahinkoja ymmärtämättömil:le ja kev~ct
mielisilJe ostajille. Tähän on kuitenkin huo
mautettava, että ensiksikin nämä kulkuikaup
piawt, kulkekoot ne sitten jalan, hevosella 
tai autolla, tavalLisesti kykenevä:t kuletta
maan mutkanansa vain suhteellisesti vähä
arvoisia e:sineitä. Niiden kaupassa ei ta
vallisesti voi tulla kysymykseen suuret va
hingot. Sitä 1paitsi kulkukauppiaat vain 
harvoissa tapauksissa myyvät velaksi. Ne 
useasti lii1klkuvat laadoilla aloina ja omista
vat niin vä:hä,n pääomaa, e'otä he eivät ky
kene myymään velaksi ja iS811J vuoksi eivät 
ostajat ole vaa.rassa tulla 'kovin suureen va
hinlkoon heidän tähtensä, 'koska yrrnmärtä
mättömiä ja kevytmiolisiä ostajia ikau:poi~sa 
näiden kanssa suojelee rahan puute. 

Myös ·on puhuttu 1siitä, €1ttä esim. lainaus
lirkkeessä sa:arttava•t yrrnmärtämättömät ja 
kevytmieliset i'hmitSet saada itselleen suuria 
vahinkoja. He voivat -ottaa la,inoja epätar
koituiksenmU'k:aisesti ja kevytmielisesti ja 
siis väJhittäismaksukauppa·laissa heidän hy
väksensä. annettu suoja ei ikuitenlkaan tur
vaa heidäm: omaisuutrtansa, 'koska heillä on 
tilaisuus muuten teJhdä veHma,. Tietysti 
asianLaita niin on, että mitään eihdotonta 
suojaa näiden ymmärtäJmättömien ja kevyt
mielisten iihmisten omaisuuden srolyttärrni
selle ei vähittätismaksukauppalain kiristä-
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misellä rsaada, mutta kyllä nyt kuitenkin 
a:si8Jnlaita niin on, että ainrukin maaseudun 
rahalaitoksissa jonkin verran arvosteLlaan, 
onko syytä sille henlkilölle, joka lainanha
kijana esiintyy, seHainen .myöntää. Ptarem
pina r~tha-8Jilkoina tämä ha,r~kinta ei aina 
saattanut olla erikoisen t3Jffika, ja kieltä
mättä on sattunut tapauksia, jolloin lainoja 
on myönnetty sellaisissakin taiPaulmissa, 
jolloin lainanhakija iLmeisesti on ollut ym
märtämätön ja ikeV)~tmielinerukin. Mutta ny
kyinen ra:hankireyden ailka on varmasti 
muuttanut olot tässä suhteess'a., ainakin, 
kuten ~m:noUu, maaseudun rahalaitoiksissa, 
seHaisiiksi, jotta erittäin harrvoissa tapauk
sissa saattaa tulla kysJ'illlyikseen rahalainan 
antaminen sellaiselle henkilöHe, joka käyt
täisi saamanJSa lainan ymmärtämättömästi 
tai kevytmielisesti. Kaiken edel,lä sanomani 
perusteena olisin siis sitä mieltä, että joko 
v,astalausee:ss•a tehtyjä t1hdortuksia tai ed. 
SundstrÖimin eJhdotuiksia tai eihJkäpä 1iliiden 
rinnalla lkysymy:kseen tulevia muita ehdo
tuksia olisi edelleen harkittava. En :Jmiten
kaall taJhdo ehdotta1a wsian palauttamista 
lakiv3Jliokuntaan asian tä8sä vaiheessa, 
mutta tulen kannattamaan ed. Su11dströmin 
lrubesitykseen ehdottamaa toista uutta py
käilää siinä tM~koituksessa, että asia pa
lautuis·i vielä ,suureen valiokuntaan ja tulisi 
siel'lä harkittav,a:ksi niiden mruhdollisten 
rim:11aiklkai1sehdoimsten ohella, jottka tässä ta
pauksessa saattaisi va1t tulla !ky;sJ'illlY:kseen. 

Ed. Kosonen: Ed. Kivioja puhui voi
malla vähäväkisten auttamisesta. Saanee 
luUJl'la, että hän itse tykönänsä kuvitte[ee 
olevan vaalien lähellä. Nähtävästi irtipääs
seet sunnuntaimetsästäjien jänikset alka
vat kummitella. Paljon muun ohella on ed. 
Kivioja tahto11ut jatkuvrusti väittäå, että 
asiamiehet saapuessaan kutsumattomina jon
kun yksinkertaisen kansanmiehen asuntoon 
tarjoamaan kaupaksi jotain esinettä eivät 
halua mitenkään siirtää kaupantekoa, vaan 
houkuttelevat sen päättämään heti, joten 
voi syntyä ostajalle epäedullinen sopimus. 
En tahtoisi mielelläni uskoa, että näin 
herkkä 'kauppaan ryhtyminen on sitten
kään yleistä, pikemminkin kun kysymyk
sessä on varsinkin kauppa, joka vaatii tun
tuvan rahamäärän, vaikkakin vähittäismak
saenkin, on yksinkertainen ihminen halu
kas sitä miettimään ja lykkäämään kaupasta 
päättämisen montakin kertaa. !Kyllä taasen 

--------------------···--

asiamies on valmis panemaan asian pöy
dälle, ed. Kiviojan sanontaa käyttäen, ja 
juoksemaan saman asian takia vaikka kym
menen kertaa. Sellaisen minä luulen ole
van tavan. ,Jos taasen kauppaan on saatu 
houkutelluksi henkilö, joka on täyttä ym
märrystä vailla, siinähän on silloin tapahtu
nut petos, ja sellainen sopimus lienee teh
tävissä pätemättömäksi; sen laatuisen ta
pauksen varalta on olemassa laki. 

Vähittäisma:ksujärjestelmän haitoista olen 
jo ennemmin lausunut käsitykseni, joten 
voin sen puolen asiassa sivuuttaa. Olen 
edelleenkin sitä mieltä, ettei lakiin olisi 
tällä kertaa otetta;va muuta kuin mitä se 
nyt sisältää. 

Ed. ,S u n d s t r ö m: Täällä on ehdotuk
siani vastaan tehty kovin monia eri väit
teitä. Niiden niin sanoakseni systemaatti
nen käsittely on sen vuoksi varnin vaikeata. 
Rajoitun sen vuoksi kohta kohdalta vastaa
maan niihin eri väitteisiin, joita täällä on 
tehty. 

Ensiksikin koskettelen herra oikeusminis
terin tekemiä huomautuksia. Herra oikeus
ministeri käsittelee esillä olevaa tapausta 
kuin kylmä formaalijuristi. Mutta minun 
käsitykseni mukaan näitä tapauksia ei saa 
tällä tavoin käsitellä. Jos muodollinen oi
keus johtaa ilmeiseen vääryyteen, niin sil
loin ei muodollisen oi:keuden soveltaminen 
ole yhteisen edun mukaista. Ja käsittääk
seni olen osoittanut, että esillä olevien an
karasti muodollisjuridisten säännöiSten so
veltam.inen johtaa sellaiseen tulokseen, että 
oikeus ja kohtuus siitä kärsii. .Sen vuoksi 
mielestäni näistä vanhoista, niinsanoakseni, 
muodollisjuridis~sta peria:atteista on tingit
tävä. 

Kuvaavaa herra oikeusministerin ajatus
tavalle oli, että hän sanoi: ,On väärin, että 
ostaja saisi hyötyä oman ymmärtämättö
myytensä ja kevytmielisyytensä perus
teella.'' Mitä on. siUoin se hyöty, jota oikeus
ministeri tässä ajattelee. ;Se hyöty ei voi 
olla mikään muu kuin se, että hän pääsee 
kärsimästä sitä vahinkoa, mikä hänelle on 
koitunut siitä kaupasta, jonka hän ymmär
tämättömyytensä ja kevytmielisyytensä pe
rusteella on solminut. Ja jos hän todella
kin saa tämän hyödyn, niin minun käsit
tääkseni sitä vastaan ei yhteiskunnan eikä 
moraalin kannalta voida tehdä mitään huo
mautuksia. 

54 
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Herra oikeusministeri mainitsi myös, että 
ymmärtämättömyyden ja kevytmielisyyden 
kriteerit ovat niin tavattoman epävarmoja, 
etteivät ne kelpaa pätemättömyysperus
teeksi. Olen jo huomauttanut, että nämä 
samat käsitteet esiintyvät lainsäädännös
sämme aikaisemminkin ja ovat jo sielläkin 
kelpaaviksi havaitut. Ne kelpaavat siis ko
kemuksen mukaisesti myös tässä. Oikeus
toimia koskevassa laissa ovat mainitut sei
kat pätemättömyyden perusteina niissä ta
pauksissa, joissa on hankittu kohtuutonta 
etua. Esillä olevassa tapauksessa ovat ne 
pätemättömyyden perusteina sen sijaan sil
loin kun oikeustoimi sen tarkoituksia sil
mällä pitäen on yhteiskunna:llisesti tai ta
loudellisesti järjetön. Kun sanotaan, että 
kauppa voidaan purkaa silloin kun se on 
syntynyt ilmeisen ymmärtämättömyyden 
tai kevytmielisyyden vuoksi, niin minä kat
son, että tuomarilla kauppaan liittyvien 
objektiivisten seikkojen perusteella on 
helppo todeta, onko tämä kauppa sen tar
koitusta silmällä pitäen syntynyt ilmeisestä 
ymmärtämättömyydestä tai kevytmielisyy
destä. In dubio mitius. Silloin kun asia 
ei ole selvä, niin tietenkin tuomari katsoo, 
että kauppa sitoo ostajan. 

Oikeusministeri sanoi myös, että jos teke
mäni ehdotukset hyväksytään, niin on 
vaara tarjolla, että myyjät luopuvat vähit
täismaksujärjestelmästä. :Kuten jo aikai
semmin olen huomauttanut, onkin vähittäis
maksujärjestelmä tavallaan keinotekoinen 
tapa vaihdannan lisäämiseksi. Yhteiskun
nan kannalta on vain etua, että kysymyk
sessäolevaa kauppamuotoa käytetään niin 
vähän kuin mahdollista. Sen liiallinen 
käyttö lisää nimittäin turhaa kulutusta ja 
myöskin aiheuttaa tarpeetonta velkaantu
mista. Olen varma siitä, että vähittäis
kauppajärjestelmästä luovutaan, jos ehdo
tukseni hyväksytään, vain niissä tapauk
sissa, jolloin myyjän on syytä epäillä, että 
tehty kauppa ei tule pysyväiseksi. Niissä 
tapauksissa, joissa hän on varma, että mi
kään ymmärtämättömyys ja kevytmielisyys 
ei voi tulla kaupan purkamisen perusteeksi, 
solmii hän sensijaan empimättä kaupan. 
Ehdotukseni kautta myyjät pakotettaisiin 
luopumaan tarpeettomasta reklaamin teosta, 
he tulisivat myös enemmän varovaisiksi, ja 
tämä olisi mielestäni yhteiskunnan kannalta 
vain hyödyksi. 

:Niitä sitten tulee ed. Söderhjelmin teke-

miin huomautuksiin, niin pyydän niihinkin 
kohta kohdalta palata. 

Ed. Söderlljelm kysyy ensinnäkin minkä 
vuoksi minä tässä vähittäismaksukauppaa 
koskevassa laissa teen sellaisia muutosehdo
tuksia, jotka koskevat yksinomaan vähit
täiskauppaa eivätkä kaikkia oikeustoimia 
yleensä. Minä en pysty ymmärtämään ed. 
Söderhjelmin kysymystä. En tiedä edes, 
onko se vakavasti tarkoitettukaan. Kyllä 
kai ed. Söderhjelmin pitää tietää, että 
esilläolevan lakiehdotuksen yhteydessä on 
mahdotonta tehdä mitään muutosehdotuk
sia, jotka koskisivat oikeustoimia yleensä. 
Kun tässä nyt on puhe yksinomaan vähit
tärismwksukaup;paa koskevasta laista, niin 
minun on tietenkin pakko rajoittua vain 
sitä koskeviin muutosehdotuksiin. 

Ed. .Söderhjelm huomautti ehdotukses
sani mainitusta ymmärtämättömyydestä ja 
kevytmielisyydestä puhuessaan, että osta
jan siis tulisi mahdollisessa oikeudenkäyn
nissä ryhtyä näyttämään toteen, että hän 
on ymmärtämätön tai kevytmielinen, ja sa
noi, että siitähän tulisi selvä komedia. Tä
mäkin huomautus on sellainen, että minä 
en taaskaan voi uskoa, että ed. Söderhjelm 
on tehnyt sen vakavassa mielessä. Minä 
edellisessä puheenvuorossani nimenomaan 
huomautin, että kysymys oikeustoimeen 
myötävaikuttaneesta ymmärtämättömyydes
tä tai kevytmielisyydestä on tietenkin ar
vosteltava niiden objektiivisten seikkojen 
perusteella, jotka liittyvät itse oikeustoi
meen. Ei siinä ole puhe ostajan yleisestä 
kevytmielisyydestä vaan 8iitä, onko kysy
myksessäoleva oikeu8toimi syntynyt sellai
sissa olosuhteissa, että ne ilmeisesti osoitta
vat sen syntyneen kevytmielisyydestä. 

Sitten huomautti ed. Söderhjelm myös
kin, että vuoden 19'219 lain 3:1 § petoksesta 
peittäisi ne tapaukset, joista olen puhunut 
ehdotuksessani. Olen aikaisemmin jo suu
ressa valiokunnassa vastanut tähän ed. Sö
derhjelmin huomautukseen. Olen nimen
omaan ~Sanonut, että ne tapaukset, joista 
minä puhun, eivät ole sellaisia, että ne 
mahtuisivat rikosoikeuden piiriin ja 31 
§:ssä on ilmeisesti kysymys vain petolli
sesta kaupasta. On varsin leveä raja pe
tollisuuden ja toisen ymmärtämättömyyden 
hyväksi käyttämisen välillä. 

Osoittaakseen siten ehdotukseni :käytäm~ 
nöllisen mahdottomuuden on ed. Söderhjelm 
huomauttanut, että ostajan olisi kovin vai-
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kea saada hyväkseen näitä etuja, joita eh
dotukseni hänelle tarkoittaa tarjota. Hän 
huomautti, että oikeudenkäynnin aina tu
lisi tapahtua sillä paikkakunnalla, missä 
myyjä asuu. Tämä on ehdottomasti vää
rin. Jos ostaja haluaa luopua kaupasta, 
niin hänen on ehdotukseni mukaan palau
tettava esine myyjälle. Kun ostaja toimit
taa tämän tavaran myyjän ovelle, niin on 
myyjän otettava tämä tavara vastaan. Os
taja saa hänen riskillään jättää sen siihen. 
Ja kun hän on näin tavaran myyjälle ta
kaisin palauttanut, niin myyjällä ei senjäl
keen ole mitään muuta keinoa kuin oikeu
denkäynnillä vaatia ostajalta maksua tai 
vahingonkorvausta ja tämä oikeudenkäynti 
on ehdottomasti käytävä ostajan kotipai-
1mlla. Siinä kohden on laki ehdottomasti 
.selvä, paitsi milloin mahdollisesti on sovittu 
jostakin muusta oikeuspaikasta, mutta näin 
ei säännön mukaisesti ole asian laita. 

Sitten huomautti ed. 1Söderhjelm my,ös
kin erään autoa koskevan esimerkin perus
teella, kuinka mahdottomiin tuloksiin 3 §:n 
2 momentin lisäys johtaisi. Hän sanoi, että 
ostaja tässä saisi aivan uuden auton perus
teella itselleen tavattoman suuren hyvityk
sen. Mielestäni nyt kuitenkin kaikkea la
kia on järjellä tulkittava. 3, § tarkoittaa 
tietenkin 2 momentissaan niitä tapauksia, 
jolloin myyjällä on kaupan perusteella 
ostajalta jotakin saatavaa. 1Tämän saata
van lyhennykseksi luetaan tämä käteismak
sun ja vähittäismaksukaupan välinen ero. 
Jos hän saa, kuten ed. Söderhjelm mainitsi, 
aivan uuden auton takaisin, niin todennä
köisesti on tämän auton myyntihinta vielä 
siksi suuri, ettei se jää paljoakaan alle os
ta.jan lupaamaan hinnan. Tässä tapauk
sessa siis kysymyksessä olevaa viidennestä 
on tarvis käyttää vain sikäli kuin ehkä 
myyjälle vielä jotakin saatavaa jää päälle 
sen, mitä hän on saanut kysymyksessä ole
vasta aivan uudesta autosta. Missään ta
pauksessa ei kysymyksessä oleva ehdotus 
johda siihen, että myyjän olisi pakko antaa 
ostajalle vielä jotakin ra;haa kaupan purka
jaisiksi. Ja tässä kohden pyydän oikaista 
ed. Kalliokosken huomautusta. 3 '§:n 2 mo
mentti tarkoittaa nimittäin vain niitä ta
pauksia, jolloin ostaja jää myyjälle velkaa. 
Ostaja ei tule toisin sanoen koskaan hyöty
maan kysymyksessä olevasta tilinteosta. 
Ehdotukseni tarkoittama hintain ero la;ske
taan hänen hyväkseen hänen velkansa ly- , 

hennykseksi, ja mielestäni onkin ehdotto
masti oikein, että niissä tapauksissa, joissa 
myyjä on saanut aikaan kaupan käyttäen 
hyväkseen ostajan ilmeistä ymmärtämättö
myyttä ja kevytmielisyyttä, hänen on tyy
dyttävä pienempään käteismaksuhintaan 
eikä vaadittava ostajalta korkeata vähittäis
maksuhintaa. Minun mielestäni tämä on 
oikeus ja kohtuus. Katson näin ollen siis, 
että minä olen tässä kohden aivan samaa 
mieltä kuin ed. Kalliokoskikin. Lopputulos 
on meillä sama. 

Olen näin ollen siis kohta kohdalta käy
nyt läpi ne muistutukset, jotka täällä ehdo
tuksiani vastaan on tehty. 

'Ed. K i v i o j a: Ed. Söderhjelm kyllä 
paljasti täällä hyvinkin selvästi sen, ke
nen etuja hän ajaa ja minulla ei ole 
syytä puuttua si:Uhen puoleen sen enempää. 
- Ed. Kososen kanssa on epäilemättä ai
van turhaa ruveta keskusteluun täällä, 
kun hän tähän asiaan sotki metsästyslait
kin. Ei nyt tähän kuulu ollenkaan siitä 
väitellä, millä kannalla minä siinä laissa 
olen, eikä siitä, että minä en edes ikipäi
vinäni ole ollutkaan metsästäjä. Ed. Ko
sonen ei tuntunut tässä asiassa, mikä on 
esillä, ottavan ollenkaan huomioon esittä
miäni esimerkkejä eikä mitään muutakaan. 
Ja koko lausunto osoitti, että hän ei tunne 
olevia oloja eikä näiden kiertävien agitaat
torien ja agenttien tapoja, eikä hän tunne 
myöskään sitä, että minä en ole hänen 
kaltaisensa juuri mi<ssään enkä ensinkään 
siinä, että vaalien läheisyys tai kaukaisuus 
määräisi minun kantani. Minulla on va
kaumus muutenkin. 

Ed. Kalliokoski: Jos ed. Sund
strömin ehdottarua lisäys lakiesityksen 
3 § :ään tosiaankin olisi tulkittavissa niin 
kuin ed. Sundström on sen viimeksi käyt
tämässään puheenvuorossa tulkinnut, ei 
minulla puolestani olisi mitään tällaisen 
muutoksen tekemistä vastaan. Ihmettelen 
kuitenkin, että vaikka samat epäilykset, 
jotka minä esitin äskeisessä puheenvuoros
sani, esitettiin suuressa valiokunnassa 
UJSeammassa:kin eri puheenvuorossa, ed. 
Sundström ei tätä tu~kintaa lainkaa;n 
siellä esittänyt, jotta olisi voitu siellä har
kita, voidaanko tämän muutosesityksen sa
namuoto tosiaankin käsittää niinkuin ed. 
Sundström sen nyt selitti voitavan käsit-
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tää. Minä puolestani epäilen, että sitä tus
kin voitaisiin niin tulkita kuin ed. Sund
ström on sen nyt tulkinnut. Mutta jos se 
voidaan niin tulik:ita, niin minulla, kuten 
sanottu, ei ole mitään sitä vastaan. 

Ed. S ö d ·e r h j e l m: J ag är mycket 
glad, om man kan tolka rdm. Sundströms 
förslag till tredje paragrafen såsom han 
själv har gjort, liksom även rdm. Kallio
koski sagt, men så som han skrivit den 
kan jag åtminstone icke tolka den så. 

V ad sedan hans invändning om forum 
vidkommer, så torde vi som jurister icke 
behöva diskutera om saken. Det är riktigt, 
att det är lk:öparens forum som skall ifråga
komma i vailiiga fall, men redan i mitt 
senaste yttrande påpekade jag, att i nio 
fall av tio i avbetalningsköp ingår proroga
tion av forum, och den föreslagna nya 
lagstiftningen skulle medföra att i tio fall 
av tio prorogation komme att införas an
tingen utryckligen eller genom att avbetal
ningsvexlarna ställts betalbara på säljarens 
hemort. 

Ännu en detalj vill jag beröra, d. v. s. 
frågan om de subjektiva och objektiva om
ständigheter, som skola tagas i betraktande 
i en eventuell process. Om en person köper 
ett kartverk som kostar 200 kronor, såsom 
det blev fråga om i stora utskottet, så kan 
det vara en fullt legitim handel, men det 
kan vara ett lättsinne, och detta kan en
dast bevisas genom att man drager fram 
personens privata förhållanden och hans 
ekonomiska ställning. 

Det är också rätt att rdm .. Sundström 
icke i detta sammanhang kan föreslå 
ändringar i de allmänna principerna, men 
så många motioner som han framlagt i 
början av denna ri:ksdag, borde han väl 
också ha framlagt motion rörande ändring 
av denna huvudpunkt, denna utomordent
ligt vilktiga princip i hela vår civilrätt. 
H uru har han · kunnat gå omkring och 
tänka, att allt borde ändras, men inte i 
denna punkt inlämnat någon motion. 

Jag tror emellertid att en diskussion i 
juridik mellan hr Sundström ocih mig icke 
nu är på sin plats. Rdm. Sundström sade 
just att vi äro gamla förenwde jurister 
från den gamla tiden. J ag håller på lagen 
från 1.92:9•, men det är väl så att han anser 
att sedan lr9r30 all juridik borde för
ändrats. 

Ed. V a 11 a s: Niinkuin täällä jo tämän 
asian ensimmäisen käsittelyn yhteydessä 
käytetyissä puheenvuoroissa ilmeni, niin 
tämän esilläolevan lakiehdotuksen tarkoi
tus niissä yleensäkin tunnustettiin oikeaksi. 
Mutta useat puhujat kuitenkin pitivät laki
ehdotusta semmoisenaan vielä riittämättö
mänä ja esittivät toivomuksia, että suuri 
valiokunta korjaisi sitä niin, että väärin
käytökset ja kevytmielinen velkaantuminen 
saatai:siin sen avulla paremmin ehkäistyksi. 
Oli kuitenkin odotettavissa, ettei suuri va
liokunta tulisi muutoksia siihen tekemään 
ja niin on käynytkin. Arvattavasti siihen 
ovat olleet vaikuttama8sa samat syyt, jotka 
estivät lakivaliokuntaa sisällyttämästä laki
ehdotukseen säännöksiä, joita muuten kyl
läkin pidettiin tarpeellirsina. Lakivaliokun
nassa:kin siis oli aivan yleinen se mieli
pide, ettei tämä lakiehdotus täytä kaikkia 
niitä vaatimuksia, joita vähittäismaksu
kauppaa koskevan kysymyksen vastainen 
järjestely vaatii. Tämä käsitys ilmeneekin 
aivan selvästi valiokunnan mietinnön pe
rusteluissa, joissa sanotaan: ,Yhtyen hal
lituksen esityksen perusteluihin lakivalio
kunta pitää ehdotettua lwkia vähittäismak
sukaupan järjestämisestä sekä tarpeelli
sena että myöskin kiireellisenä, erittäinkin 
vähittäismaJksu:kaupassa ilmenneiden vää
rinlkäytösten ehkäirsemiseksi. V aliakunta 
tosin oli sitä mieltä, ettei tämänkään lain 
avulla voida riittävän tehokkaasti poistaa 
epäkohtia, joita on esiintynyt vähittäis
maksukauppaa harjoittavien liikkeiden 
asiamiesten hankintatoiminnassa varsinkin 
maan syrjäseuduilla, mutta valiokunta ei 
ole katsonut tarkoituksenmukaiseksi ehdot
taa tähän laJkiehdotukseen lisäsäännöksiä, 
joiden avulla koetettaisiin turvata kehitty
mättömiä henkilöitä tekemästä harkitsemat
tomia ostositoumuksia. Tähän puoleen vä
hittäismaksukaupasta voitaneen, sittenkun 
on saatu kokemusta tämän lain vaikutuk
sesta, vastaisuudessa sopivalla tavalla kiin
nittää huomiota joko voimassaolevaa elin
keinolakia uudistettaessa tai muun lain
säädännön yhteydessä.'' Valiokunta tässä 
siis samalla esittää sen toteamuksen, ettei 
sellaista aitaa, jota ed. Brander aikaisem
massa lausunnossaan tankoitti, tämän lruki
ehdotuksen puitteissa ole mahdollista ra
kentaa, vaan että se olisi tehtävä voimassa
olevaa elinkeinolakia vastaavasti muutta
malla. 
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Olisi tietenkin ollut hyvin toivottavaa se, 
että kun tämä asia nyt eduskunnassa .on kä
siteltävänä, että se samalla olisi voitu lo
pullisesti saattaa pois päiväjärjestyksestä. 
Kun sellaiseen ei nyt kuitenkaan ole aloi
tetta ,olema:ssa ja kun tä:hän käsite1tävän:ä 
olevaan lakiehdotukseen tehdyt muutos
ehdotukset eivät käytännössä varmaankaan 
olisi kyllin riittäviä esitettyjen epäkohtien 
poistamiseksi, tulen siihen tulOikseen, että 
on parasta hyväksyä hallituksen E?h:dotus 
semmoisenaan ja mahdollisesti myöhemmin 
hallitukselta saada sellaisia esityksiä, joita 
lakivairokunta mietinnössään on toivonut. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

1 '§ hyväksytään. 

2 §. 

KeSikustelu: 

Ed. Sundström: Minä olisin pyy
tänyt ehdottaa, että kysymyksessäolevaan 
lakiin olisi hyväksytty uusi 2 §, joka kuu
luisi seuraavasti: ,Jos vähittäismaksu
kauppaa koskeva sopimus on syntynyt 
käyttämällä hyväksi ostajan ilmeistä ym
märtämättömyyttä tai kevytmielisyyttä, on 
ostajalla oikeus purkaa sopimus, jos hän 
esineen vastaanotettuaan heti vaatii sitä ja 
samalla palauttaa myyjälle esineen.'' 

Ed. V e s t eri n e n: Minä voin kannat
taa ed. Sundströmin tekemää ehdotusta. 

Ed. S i m o j o k i: Minä tahdoin sanoa 
samaa. Kannatan ed. Sundströmin ehdo
tusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Sundström ed. Vesterisen kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotukseen otettaisiin 
uusi näin kuuluva 2 §: ,Jos vähittäis
maksukauppaa koskeva sopimus on synty
nyt käyttämällä hyväksi ostajan ilmeistä 
ymmärtämättömyyttä tai kevytmielisyyttä, 
on ostajalla oikeus purkaa sopimus, jos hän 
esineen vastaanotettuaan heti vaatii sitä ja 

samalla palauttaa myyjälle esineen". Kut
sun tätä ehdotusta ed. Sundströmin ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

iiänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Sundströmin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
112 jaa- ja 70 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 14. 

Puh e m i es: Eduskunta on siis hylän
nyt ed. Sundströmin ehdotuksen. 

Lakiehdotuksen 2 § hyväksytään. 

3 §. 

Ed. K i v i o j a: Ehdotan, että tämä 
pykälä, muita momentteja muuttamatta, 
hyväksytään 2 momentin kohdalta sellai
sena kuin se on lakivaliokunnan mietintöön 
liitetyssä vastalauseessa. 

Ed. A r f f m a n: Minä pyydän kannat
taa ed. Kiviojan tekemää ehdotusta. 

Ed. Sun d s t r ö m: Ehdottaisin, että 
3 §:n 2 momenttiin lisättäisiin seuraava 
lause: ,Milloin asianhaaroista ilmenee, että 
kauppa on syntynyt käyttämällä hyvä:ksi 
ostajan ilmeistä ymmärtämättömyyttä tai 
kevytmielisyyttä, laskettakoon lisäksi osta
jan hyväksi käteismaksuhinnan ja vähittäis
maksuhinnan välinen ero.'' 

Ed. T u o m i v a a r a: Pyydän kannattaa 
ed .. Sundströmin tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kivioja ed. Arffmanin kannattamana 
ehdottanut, että 3 §:n 2 momentti saisi sen 
sanamuodon, mitä lakivaliokunnan mietin
töön liitetyssä vastalauseessa tälle momen
tille ehdotetaan. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
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Kiviojan ehdotukseksi. Ed. Sundström ed. 
Tuomivaaran kannattamana on ehdottanut, 
että samaan momenttiin lisättäisiin näin 
kuuluva lause: ,Milloin asianhaaroista il
menee, että kauppa on syntynyt käyttä
mällä hyväksi ostajan ilmeistä ymmärtä
mättömyyttä tai kevytmielisyyttä, lasketta
koon lisäksi .ostajan hyväksi käteismaksu
hinnan ja vähittäismaksuhinnan välinen 
ero." Kutsun tätä ehdotusta ed. Sund
strömin ehdotukseksi. 

Se[onrteko myön11ietään oi~eaksi. 

P u h e m i e s: Koska ehdotukset ovat 
vast:aJkka,isia, niin ehdotan äänestyksessä 
meneteltäväksi sillä tavalLa, että ensin 
äänestetään ed. Kiviojan ehdotuksen ja ed. 
SU11Jdströmin ehdotuksen v.älillä ja vcoittaja 
asetetaan vastaJehdotuiJ."seksi valiokunnan 
ehdotukselle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestyl.;set ja päätös: 

1) Äänestys ed. Sundstr.ömin j.a ed. Ki
viojan ehdotusten välillä. 

Joka täissä ä;änestyksess.ä hyväksyy ed. 
Sundströmin ehdotuksen, äänestää ,jaa'' ; 
jos ,ei'' voittaa, ~:~n ed. Ki·viojan ehdotus 
hyväiksytty. 

P u he m i e s: Äänestyksessä on anruettu 
84 jaJa- ja 74 ei-äänrtä, 27 tyhjäiä; poissa 14. 

Eduskunta on siis täissä äänestyksessä 
hyväksynyt ed. Sundströmin ehdotuksen. 

2) Äänestys suuren valiokunnan eihdo
tUJksen ja ed. Sundströmin ehdotuksen vä
liillä. 

Joka hyväksyy suuren vailidkunnan eh
dotuksen, äänestää ,.,,jaa"; jos ,ei" voittaJa, 
on ed. Sundströmin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Ään:esty~ksess.ä on aJllnettu 
116 jaa.- ja 65 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 15. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan. ehdotuksen. 

4-19 §, [akiehdotuksen j.ohtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotu:ksen toinen käsittely ju:liste
ta•an päättyii'eeksi. 

2) Ehdotus laiks1i eva~eilis-luterilai:sten ,seu
ratkuntain papiston palkkauksesta 4 päivänä 
elokuuta 1922 annetun lain 2 § :n muutta-

misesta. 

:Esitellään suur.e:n vcaliokunnaJll llllieti!ntö 
n:o 5 ja otetaan toi s e·en käsi t te
l y y 'ru siinä sekä lalki- ja talousvalio1mn
nen mietinnössä n :o 3 valmisteleva:sti käsi
telty hallituksen .esitys n:o 30, joka sisäl
tää yillämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e llll i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valliakunnan mietintö 111 :o 5. Ensin 
salJ.itaaJll ylei:skeslmstelu ~siasta; sen j~H
keen käydään laki·ehdotulksen yks1tyi·skoh
ta:iseen käsittelyyn. 

Yle~skeskustelussa ei kukaan halua pu
heenvuo:ma. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä lakiehdo
tuksen 2 §, 'la:kiehdotuksen johtola1use ja 
nimike ihyvruksytään ·keslmste1:utta. 

Laikiehdotuksen toinen kä1Eåttely juliste
taJan päättyneeksi. 

3) Ehdotus metsäsrtyrslai.ksi ja laiksi rikos
lain 33 luvun 12 § :n muutta.mi:s,esta. 

Esitellään laki- ja talousv:alidkullill'an mie
tintö n :o 1 ja otetaan ensi mm ä i se e n 
k ä s i t t e l y y n siinä vaJilllistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 27, joka si
säitää yllämainåtun laki•ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Kä:sitt.e:lyn pohj a111a on 
[aki- ja tallousvaliokunruan mietinrtö ru:o 1. 

Keskustelu: 

Maatalousministeri J u tila: Herra pu
lhemies ! Sen johdosta, että laki- ja tallous
valiJOkunta on mietinnössään ~settrmut hyJ
ikä:ä:välle kannalle !hallituksen esitykseen 



näJhden uudeksi metsä:styslaiksi, sruan seu
rraavassa hallitulksen esityksen perusteluiksi 
kunnioittaen esittää eräitä näJkökohtia. 

/Sen jä;lkeen kun ·eduskunta huhtikuun 16 
päivänä 1914 pä~vätyssä anomuksessaan oli 
kehottanut hai!ilitusta saattamaan voimassar 
olevan, metsästyksestä Lokakuun 20 päivänä 
1898 annetun a:S<et~sen perinpohjaiS<en 
uudistuksen a~aiseksi, on metsästy.S<lain 
uudistuskysymys ollut monien va1heitten 
alaisena. Komitea sanottua asia:a valmiste
lemaan asetettiin heinäkuussa 1918, :mta:en 
tämä ehdotuksensa touk~kuussa 1921. Ensim
mäinen haLlituksen esi:tys asiasta annettiin 
eduskunnrulle heLmikuussa 1930, mutta jäi 
se tällöin eduskum1assa vaille ~opull1ista 
käsittelyä. Toineill uusi esitys anlllettiin 
eduskunnrulle Lokakuussa 1930. Sen perus
teella eduskunta hyväksyi metsästyslain ja 
lain rikoslain 33 1uvun 12 § :n muuttami
sesta helmikuun 21 päivänä 1933. 

Nämä lait eivät ku1tenka:m saaneet ·vah
vistusta, koska vwltioneuvosto ja tasaval
lan presidentti yksimielisesti katsoivat 
eduskunn1an hyväksymän metsästyslain si
sältävän eräitä säädöksiä, jotka eivät olisi 
olleet omiaan edistämään maan metsäll'riis
tataloutta, vruan päinVJastoin olisivat, edto
ten Suomen ete:läpuoliskolla, oLleet omiaan 
suuresti vaarantamaan jopa tähänastisen
kin riistwkannan, varsinkin valtion metsä
maiB:a. 

·Metsä:styksellä on Suome-ssa, missä on 
343,000 km2 maata ja !Siitä 25,,000 km2 met
S<ää sekä 45,000 km2 vettä, mutta asukkaita 
vain vajaa 11 henkeä neliökilometrillä, 
vaihdelLen· asukastiheys eri •läänei!Ssä 44 :stä 
2.5 henkeen, jo nytkin:, vaikka ei juuri 
mitään riistanhoitoa harjoiteta, huomattava 
kansantaloudellinen merkitys. Niinpä to
dennäköisyy,slaskelmia käyttäen on wrvioitu 
maassa vuosittain tapetun rii,stan, turkis
eläimetkin siihen mukaan luettuina., arvon 
nousevan keskimäärin 100 miJjo<;maan 
mark:lman, se on, käyttää:ksemme vertausta, 
noin 1

/ 3 sikata:lou temme vuotuisesta koko
naistuotosta. V arsi:nkin metsärikkai111a, har
vaw •asutuilla pohjoisilla ja itäisiUä seu
duillla maata anta:a metsästystalous jo n~
ikyiselläkin alkeeHisella asteeliaan paika;l[·i
se:llle väestölle huomattavaa lisäansiota sel
laisina aikoin1a vuotta., jolloin muuta ansi:o
mruhdoUisuutta ei ole tarjolla. 

Sitä paitsi on huomattava, että Suomen 
luonnonoloissa metsänriistan liha on erit-
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täin hienonmakuista sekä turkiseläinten 
nahkat korkealaatuisia. Välttämättömänä 
ehtona on kuitenkin metsästystaloutemme 
kohottamiselle, että tietoisuus metsästysta
loutemme mahdollisuuksista tehdään tunne
tuksi kansan laajoillekin kerroksille ja että 
metsästystalous saatetaan taitavan järkipe
räisen ja järjestelmällisen hoidon alaiseksi. 
Liikaa vapautta on tällöin yhteisen hyvän 
nimessä rajoitettava, jotta sen kautta jokai
nen yhteisön jäS<en lopulta saisi yhä suu
rempaa hyötyä ja huvia. Kaikilla tällai
silla pyrkimyksillä, joiden kautta kansakun
nat ovat saattaneet muun muassa maan, 
metsän ja vuorien aarteet <Säännöllisen ta
loudenhoidon piiriin sekä siten kohottaneet 
ja varmentaneet niiden tuotantomahdolli
suuksia, on aina ollut vastustajia, jotka 
eivät ole tajunneet järjestetyn taloudenpi
don etuja, vaan ovat, käyttääkseni metsäs
tystermiä, ,ampuneet soitimelta' '. 

Ne pääkohdat, joissa hallituksen esitys 
metsästyslaiksi poikkeaa eduskunnan hy
väksymästä, mutta nyttemmin vahvista
matta jääneestä lakiehdotuksesta, ovat seu
raavat: 

Eduskunnan hyväksymän lain 2 § :ssä 
ehdotetaan, että: ,:Sillä, jolla on vakaa hal
lintaoikeus maahan tai joka hallitsee vir,ka
taloa tai muuta siihen verrattavaa tilaa, on 
myöskin metsästysoikeus hallinnassaan ole
valla alueella. Kun maa muuten annetaan 
vuokralle, siirtyy metsästysoikeus vuokra
miehelle, ellei vuokrasopimuksessa ole ni
menomaan toisin määrätty". Hallitus on 
sen sijaan ollut sitä mieltä, että riistanhoi
dolliselta kannalta on tarpeellista, että met
sästysoikeus tavallisessa maanvuokrassa on 
yhdistetty maanomistukseen, koska tällöin 
saadaan laajoja yhtenäisiä metsästysalueita, 
joilla voidaan riistaa hoitaa. Tähän pyri
tään myös maanomistajain vapaan yhtymi

·Sen kautta, jota jo nytkin voimassaoleva 
metsästyslakimme edellyttää. Senvuoksi on 
hallituksen esityksen 2 § :n loppulause ehdO
tettu seuraavaksi: ,Muuten siirtyy, kun 
maa annetaan vuokralle, metsästysoikeus 
vuokramiehelle vain, jos se on vuokrasopi
muksessa nimenomaan määrätty". 

Arveluttava on la:ki- ja talousvaliokunnan 
hyväksymän lakiehdotuksen 4 § :ssä paikal
lisille asukkaille suotu oikeus vapaaseen 
metsästykseen valtion metsämailla kautta 
maan, s. o. noin 13,300 km2 :llä. Hallituk
sen esityksessä on tämä oikeus suotu paikal-
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lisille asukkaille vain Lapin ja Petsamon 
kihlakunnissa sekä Kemin kihlakuntaan 
kuuluvissa Kolarin, Kemijärven ja Kuola
järven kunnissa ja Oulun kihlakuntaan 
kuuluvissa Kuusamon ja Posion kunnissa ole
villa valtion mailla eli vain 8,100 km2 :llä. 

Metsästysoikeudesta muilla valtionmailla, 
s. o. n. 5,200 km2 :llä, tulisi sen sijaan halli
tuksen esittämän lakiehdotuksen 3 § :n mu
kaan olemaan voimassa seuraavaa: ,Met
sästysoikeus valtion viranomaisten hallin
nassa ja hoidossa olevilla valtionmailla voi
daan, sikäli kuin huolenpito riistakannan 
säilymisestä ja lisääntymisestä sen sallii, 
antaa yksityisten käytettäväksi, jolloin pai
kallisväestön etu ensi sijassa on otettava 
huomioon.''. Tästä säädettäisiin tarkemmin 
asetuksella. 

Laki- ja talousvaliokunnan mietinnön mu
kainen vapaan metsästysoikeuden laajennus 
valtionmailla on jo periaatteess,a hylättävä 
siksi että se seuduilla, missä asutus on vä
hänkin taajempi, ehdottomasti johtaa riis
takannan tuhoon. Niinpä jos esim. Turun
ja Porin läänissä, missä on 24 asukasta 
km2 :llä, annettaisiin tällainen oikeus paikal
liselle väestölle, olisi se varmaan tuhoisampi 
kuin Oulun läänissä, missä on vain 2 1 /2 
asukasta km2 :llä. Oulun läänin salomailla 
voi metsästys olla verraten lukuisien henki
löiden elinkeinona vapaankin metsästyksen 
vallitessa, mutta Etelä-Suomessa tällainen 
vapaus veisi siihen, että olisi jokaisen met
sällä kävijän hengenvaarallista valtion met
sämailla liikkua, puhumattakaan riistakan
nan tuhoutumisesta. Sitäpaitsi kaikille 
vapaa metsästysoikeus eteläisen Suomen 
valtionmailla edistäisi metsänhaaskausta 
sekä kuivalla ajalla kulovaaran takia jopa 
vaarantaisi metsien olemassaolon. Rajaseu
duilla vapaa metsästysoikeus vaikenttaisi 
valtakunnan rajain tehokasta vartiointia. 
Vapaa metsästysoikeus valtionmailla joh
taisi myös kaikkialla, missä näihin liittyy 
yksityismetsiä, luvattomaan metsästykseen 
yksityismailla. 

Kun Pohjois-Suomen asukkaiden tarpeet 
tulisivat tyydytetyiksi hallituksen esityksen 
mukaan niin pitkälle kuin heillä siihen on 
laillinen oikeus ja järkiperäinen metsästys
talouden harjoittaminen sen suinkin sallii, 
ei pitäisi olla järkisyitä esitettävänä halli
tuksen esityksen tätäkään kohtaa vastaan. 

Jos kuitenkin katsotaan, että Pohjois
Suomessa olisi vapaan metsästysoikeuden 

aluetta laajennettava siitä, mitä hallituksen 
~esityksessä on esitetty, on se kysymys, jota 
vielä voitaisiin lähemmin harkita. 

Paikallisille asukkaille Etelä-Suomen val
tionmailla vapaan metsästysoikeuden myön
täminen ei sen sijaan ole tarpeen siksikään, 
että metsästyslupien myöntäminen metsähait
Iinnon alaisille valtion omistamille maa- ja 
vesialueille on nyttemmin uudelleen järjes
tetty niin, että pääasiassa paikalliseen väes
töön kuuluvat henkilöt saavat metsästys
oikeuksia erinä:isi'l1 ehdoin ja että m. m. 
tilattomat ja pienviljelijäväestöön kuuluvat 
henkilöt voivat omiksi tarpeikseen alhaisin 
metsästysmaksuin harjoittaa metsästystä. 

Koska tämä uusi, vastikään tapahtunut 
metsästysolojen uudelleen järjestely valtion
mailla ei liene arvoisille kansanedustajille 
vielä tunnettu, saanen sitä tässä lähemmin 
selostaa, koska toivon, että sekin puolestansa 
puhuisi hallituksen kannan puolesta. 

Kirjeellään 9/6 1933 esitti metsähallitus 
maatalousministeriölle, että sen lisäksi, mitä 
metsästyslupien myöntämisestä metsästys
yhdistyksille on määräty, metsänhoitoviran
omaisille annettaisiin oikeus, harkinnan mu
kaan, myöntää määräajaksi, etupäässä pai
kalliseen väestöön kuuluville henkilöille, lu
pakirjoilla alhaista maksua vastaan metsäS
tysoikeuksia niillä metsähallituksen hallin
nassa olevilla valtion omistamilla metsä
mailla, joita metsähallitus ei katso tarvitta
van metsänriistan tarpeellisen säilymisen ja 
lisääntymisen turvaamiseksi rauhoittaa met
sästykseltä, ilman, että näiltä henkilöiitä 
otettaisiin sitoumusta noudattaa määrättyä 
metsänriistanhoitoa sillä alueella, johon 
metsästyslupa annetaan. 

Maatalousministeriö suostui metsähalli
tuksen esitykseen edellytyksellä, että lupa
kirjain maksu on kohtuullinen sekä että 
henkilöt, joille lupa annetaan, ovat tunne
tut sellaisiksi, että heidän voidaan odottaa 
käyttävän saamaansa metsästyslupaa riista
kannan· jatkuvalle säilymiselle ja lisäänty
miselle myönteisellä tavalla. 

Tämän johdosta on metsähallitus katsonut 
tarpeelliseksi metsähallinnon hallinnassa 
oleville valtionmaille metsänhoitoviran
omaisten toimesta myönnettäviin metsästys
lupiin sekä metsästykseltä rauhoitettavien 
alueiden järjestelyyn nähden määrätä, että 
1/11 1933 mennessä on hoitoalueesta asian
omaisessa järjestyksessä metsähallituksen 
hyväksyttäväksi alistettava karttapiirroksin 



433 :~f.ets.ä,s.tyslaki. 
- ----------~------------"---------~---~---

selvennetyt esitykset niistä alueista, jotka 
katsotaan välttämättömäksi tarvittavan tois
taiseksi joko kokonaan tai osittain rauhoit
taa metsästykseltä, ollen esityksiä tehtäessä 
huomioon otettava, että kenenkään voimassa 
oleviin lakeihin, asetuksiin, julistuksiin tai 
~rikoislupiin perustuvia metsästysoikeuksia 
ei rauhoitusten kautta tulla rajoittamaan 
tai lakkauttamaan; että milloin muuttuneet 
olosuhteet myöhemmin vaatisivat tehtäväksi 
muutoksia näiden esitysten perusteella muo
dostettuihin rauhoitusalueisiin nähden, on 
asianomaisen piirikuntakonttorin tai alue
metsänhoitajan tästä aikanaan tehtävä esi
tys metsähallitukselle; että metsähallitus 
ratkaisee metsästysyhdistysten, varsinaisten 
ammattimetsästäjien, yksityisten henkilöi
den pitempiaikaista metsästysoikeutta tar
koittavat, hirvenmetsästystä koskevat sekä 
23/2 1933 annetun luonnonsuojelulain edel
lyttämille valtion metsämaille mahdollisesti 
muodostettaville suoja-alueille sekä tieteelli
siin tarkoituksiin ja ulkomaalaisille metsä
hallinnon toimesta ehkä myönnettävät met
sästysluvat; että aluemetsänhoitajat oikeu
tetaan kukin hoitoalueessaan metsähallituk
sesta saatavia lupakirjalomakkeita käyttäen 
ja huomioon ottaen voimassaolevat metsäs
tystä koskevat lait ja asetukset sekä rauhoi
tusaluemääräykset, myöntämään niille val
tion omistamille ja metsähallinnon hallin
nassa oleville maa- ja vesialueille, joita met
sähallitus -ei ole katsonut tarvittavan rau
hoittaa metsästykseltä, korkeintaan yhden 
metsästyskauden kestäviä metsästyslupia 
sellaisille, pääasiassa paikalliseen väestöön 
kuuluvil1e henkilö~lle, jotka ovat tunnetut 
sellaisiksi, että heidän voidaan odottaa käyt
tävän saamaansa. metsästyslupaa riistakan
nan jatkuva.lle säilymiselle ja lisääntymi
selle myönteisellä tavalla. 

Sanottu ·lupa saadaan seuraavilla, osaksi 
lupakirjoihin painetuiUa., osaksi niihin li
sättävillä ehdoilla: Metsästyslupa ei sisällä 
metsästämisen yksinoikeutta eikä oikeutta 
metsästää hirveä ; metsästystä saadaan har
j oitta.a. ainoastaan laillisella ajalla ja. la.illi
sin keinoin sekä siten, ettei riistakannan 
säilyminen sen johdosta va.arannu; metsäs
tysoikeutta ei saa siirtää toiselle; tulen va
roma.ton käsittely ja sen hoidotta jättämi
nen on laillisen edesvastuun uhalla kiel
letty; luvattoman metsästyksen harjoitta
jista, mikäli niitä metsästysmatkalla tava
taan, on lupatodistuksen sa.a.jan viipymättä 

asianomaiselle metsänhoitoviranomaiselle il
moitettava; tämä lupa.tod~stus on metsästys
matkoilla aina mukana pidettävä sekä va.a
ditta.essa. viranomaiselle näytettävä. 

Lupakirjoilla myönnettävistä metsästys
oikeuksista. on, riippuen paikkakunnasta ja 
metsästysajan pituudesta sekä rmissä mää
rin metsästystä harjoitetaan tulolähteenä, 
metsästyskaudelta toistaiseksi perittävä 
määrätty maksu. 

Sanottu maksu vaihtelee tällöin: Perä
pohjolan ja Pohjanmaan piirikuntien sekä 
Rovaniemen hoitoalueen alueella 5-.-20 
markkaa, Lämi-,Suomen piir&unna.n sekä 
Korkea.kosken, Tuoma.rniemen ja Evon hoi
toalueitten alueella 10-40 markkaa, Itä
Suomen piirikunnan sekä Nikka.rila.n hoito
alueen a.lueeHa. 5~30 markkaa. Tilattomaan 
ja pienviljelijäväestöön kuuluvilta henki
·löiltä, silloin kun he harjoittavat metsäs
tystä ainoastaan omiksi ta.rpeikseen, kanne
taan tällöin edellämainittu alin maksu, 
mutta urheilumetsästäjiltä ja heihin verra.t
ta.vilta. henkilöiitä yllämainittujen korkeim
pien maksujen ka:ksinkerta.inenkin määrä. 

Lupakirjalla annettavan metsästysluvan 
voi myöntää myös asianomainen piirikunta.
konttori, milloin lupakirjan hankkiminen 
a.luemetsän.hoita.jalta. käy hankalaksi tai 
milldin se muuten, kuten esim. silloin, kun 
metsästysalue sisältää osia useammasta 
piirikuntakonttorin alaisesta hoitoa.lueesta., 
katsotaan tarpeelliseksi ja tarkoituksenmu
kaiseksi. Täten myöntämistään metsästys
luvista. on piirikuntakonttorin aikanaan il
moitettava asianomaisiin hoitoalueihin. 

Tämän ohella on metsähallitus katsonut 
tarpeelliseksi ilmoittaa, että senaatin päätös 
28 päivältä toukokuuta 1907, jolla metsä
hallitus oikeuteta.a.n myöntämään metsästys
lupia metsähallituksen a.la.isille viran- tai 
toimenhaitijoille sekä valtion metsätorppa
rerlle ja muille valtionmaan asukkaille sekä 
vuokra.a.ma.a.n metsästysoikeuksia metsästys
yhdistyksille ja yksityisille henkilöille, 
jotka ovat osoittaneet harrastavansa riis
tanhoidon edistämistä ja sitoutuvat toi
meenpanemaan järjestetyn metsästysvalvon
na.n, on, ottaen huomioon, mitä myöhemmin 
on erikseen määrätty, soveltuvin kohdin 
edelleenkin voimassa. 

Tämän senaatin päätöksen sekä 24/8 
1922 annetun metsäili.a.llintoa. koskevan ohje
säännön nojalla on metsähallinnon alaisista 
virka- ja palvelusmiehistä tässä senaatin 
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päätöksessä olevia erikoismääräyksiä nou
dattaen aluemetsänhoitajille kullakin hoito
alueessaan, muilla metsänhoitovirkamiehillä 
niillä metsähallinnon alaisilla maa- ja 
vesialueilla, jotka ovat heidän tarkastuk
sensa alaisia, sekä tämän ohella niillä 
alueilla, joilla he sillä kertaa ovat virka
asioissaan, työnjohtajilla kullakin toiminta
piirissään sekä metsärrvartijoilla ja ylimää
räisillä metsänvartijoiHa kullakin v,artiopii
rissään oikeus vapaasti metsästää omiksi 
tarpeikseen. 

Yllämainitun senaatin päätöksen nojalla 
on aluemetsänhoitajilla siten oikeus myön
tää päätöksessä lähemmin mainituilla eh
doilla valtion metsätorppareille vapaita 
metsästysoikeuksia valtion mailla. 

Tämän lisäksi on huomattava, että 5;'4 
1879 annetun knihtikontrahtien osittaista 
kumoamista koskevan julistuksen mukaan 
pitäjänmiehillä on n. s. knihtikontrahti
pitäjien alueilla olevilla valtion mailla 
edelleenkin vapaa metsästysoikeus. 

Rajavartiostoille on taasen maatalous
ministeriön kirjeellä 5/9 1922 myönnetty 
oikeus vapaasti harjoittaa luvallista met
sästystä niiden toiminta-alueille sattuvilla 
valtion mailla. Valtakunnan itärajalla si
jaitsevien tullivartiostojen henkilökunnalle 
on niinikään maatalousministeriön kirjeellä 
14/10 1924 myönnetty oikeus harjoittaa lu
vallista metsästystä tullivartiostojen toi
minta-alueille sattuvilla valtion mailla, sillä 
poikkeuksena, ettei metsästysoikeutta myön
netä Raivolan lehtikuusialueelle, Ikolan 
järven ja Veikkolan valtionpuistoihin eikä 
metsätieteelliselle tutkimuslaitokselle kuu
luvaan osaan Dosukkalan valtionpuistoa. 

Maatalousministeriön kirjeellä 21/1 1933 
on sitäpaitsi Petsamon alueella olevan Suo
ninkylän kohtayhteiskunnan eli siitin 
asukkaille myönnetty toistaiseksi oikeus 
lailhlisella ajwlla ja lai:llisin keinoin maksutta 
harjoittaa metsästystä ja kalastusta siitin 
alueella sekä samaten virkansa vuoksi Suo
ninkylän siitin alueella oleville tai liikku
ville viranomaisille sekä Suoninkylän kan
sakoulun opettajalle oikeus omaksi tarpeik
seen maksutta metsästää ja kalastaa sii
tin alueella laillisella ajalla ja laillisin kei
noin, ollen tätä varten kuitenkin, milloin se 
on mahdollista, etukäteen hankittava lupa
todistus asianomaiselta metsänhoitajalta. 

Näin ollen pitäisi nyttemmin voimaan
astuneiden uusien sekä edelleen voimassa 

olevien vanhojen määräysten metsästyksestä 
valtion mailla taata niilläkin alueilla, joilla 
ei sallita vapaata metsästystä, tyydyttää 
myöskin tilattoman ja pienviljelijäväestön 
metsästystarpeen niin pitkälle valtion met
sämailla, kuin se voidaan sallia ilman, että 
vaarannetaan riistakannan säilyväisyyttä 
tai muuten loukataan tärkeitä yleisiä etuja. 

Kolmas tärkeä kohta, jossa hallituksen 
esitys eroaa vahvistamatta jääneestä laki
ehdotuksesta, on riistanhoitoyhdistysten 
alueet. Laki- ja talousvaliokunnan puolta
mia kunnallisia riistanhoitoyhdistyksiä vas
taan puhuu se, että tällöin muodostuisi 
maahamme parhaassa tapaul~sessa lähes 550 
riistanhoitoyhdistystä, joideh kunkin alue 
on sangen pieni järkiperäisen riistanhoidon 
aikaansaamiseksi. Sitäpaitsi on todennä
köistä, että monissa kunnissa ei syntyisi en
sinkään riistanhoitoyhdistystä, jolloin jär
jestelmällinen riistanhoito näissä tapauk
sissa jäisi kokonaan toteutumatta. Sitä 
paitsi jakautuisivat riistan 'hoitoon käytet
tävissä olevat varat niin monille yhdistyk
sille, ettei juuri kukaan niillä saisi sanot
tavia aikaan. Riistan hoitoon kertyvien va
rojen oikeudenmukainen jakaminen kävisi 
tällöin myös mahdottomaksi. 

Riistanhoitoyhdistysten alueitten tulisi
kin olla siten valittuja, että ne muodostai
sivat riittävän suuria yhtenäisiä piirejä. 
Hallituksen esityksessä on riistanhoitoyhdis
tysten rajat jätetty maatalousministeriön 
tarkemmin määrättäviksi, samoin kuin riis
tanhoitoyhdistyksen sääntöjen vahvistami
nenkin. Jos eduskunta ei katso voivansa 
tällaisia valtuuksia antaa maatalousministe.
riölle, joka kuitenkin voi käyttää asiassa 
pätevää asiantuntemusta, olisi sellainenkin 
järjestely mahdollinen, että riistanhoito
yhdistysten alueet va:hvistettaisiin esim. sa
moiksi kuin nykyisten metsänhoitolauta
kuntien alueet. Metsän'hoitolautakuntia on 
maassamme nykyisin 18, jolloin riistan
hoitoalueiden luku tulisi yli kaksi kertaa 
niin suureksi kuin läänien luku. Sitä paitsi 
voitaisiin ajatella, että riistanhoitoyhdistyk
sen puheerujohtajarra toimisi a~sianomai
sen metsänhoitolautakunnan puheenjoh
taja, joka valitaan metsänhoitolautakunnan 
jäsenten keskuudesta. Metsänhoitolautakun
taan kuuluu taasen vähintään kolme ja 
enintään viisi metsänhoitoon perehtynyttä 
ja paikallisoloja tuntevaa varsinaista jä
sentä sekä yhä monta varajäsentä. Kun 
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metsänhoitolautakunnat ovat vuorovaiku
tuksessa alueensa sekä maa- että metsäta
loudellisten yhdistysten ja järjestöjen 
kanssa ja kun niiden jäsenillä muutenkin 
täytyy katsoa olevan metsästystaloudellista
kin asiantuntemusta, saataisiin metsänhoito
lautakunnasta näin ollen verraten helposti 
elin, joka huolehtisi riistanhoidollisestakin 
edistystyöstä maassamme. 

Ne muut eroavaisuudet, jotka ovat <halli
tuksen esityksen ja vahvistamatta jääneen 
metsästyslakiehdotuksen välillä, on edellä 
oleviin pääkohtiin verraten katsottava tois
arvoisiksi. Sellaisia ovat esim. määräykset 
kuvien käyttämisestä lähellä naapurin 
rajaa kanalintuja ammuttaessa. Niinikään 
kysymys siitä, minkä suuruiset riistanhoito
maksut olisi katsottava kohtuullisiksi, sa
moin kuin n. s. ,koira- ja kissapykälät ". 

Hallitus on esityksessään pyrkinyt niin 
pitkälle kuin suinkin ottamaan huomioon 
eduskunnan tekemät muutokset aikaisem
paan hallituksen esitykseen, mikäli ne ei
vät vain ole vaarantaneet järkiperäistä 
metsästystaloutta, johon hallitus esityksel
lään eduskunna!lle metsästysla~ksi on kiin
teästi pyrkinyt. Esitysfään valmistaessaan 
on 'hallitus saanut erittäin arvokasta asian
tuntemusta niistä lausunnoista, joita ovat 
antaneet Suomen Yleinen Metsästäjäliitto, 
Suomen val1tion luonnonsuojelunrv:aJvoja 
sekä metsäihallitus. 

Uskallan toivoa, että yllä esittämäni 
asialliset näkökohdat hallituksen esityksen 
tärkeitten pääkohtien perusteluiksi tulevat 
suosiollisesti huomioon otetuiksi, kun laki
ehdotus tulee suuren valiokunnan käsitel
täväksi. 

Maallamme on mahdollisuuksia kehittyä 
huomattavaksi metsänrirstama:aksi, jos me 
vain ymmärrämme järkevällä lainsäädän
nöllä ohjata metsänomistajiamme, metsäs
täjiämme ja metsästyksen harrastajia tähän 
päämäärään. Senvuoksi hallitus ei voi 
muuta odottaa kuin että sen esitys metsäs
tyslaiksi tärkeine pääkohtineen tulee edus
kunnassa hyväksytyksi. 

Ed. S a l o: Jo 115 vuotta sitten alettiin 
suunnitella vanhentuneen metsästysasetuk
sen korvaamista uudella metsästyslailla. 
V. 19r18 asetettiin komitea tätä asirua tutki
maan ja lainsäädännön uusiminen tässä 
kohden on ollut siis perin aikaa vievä. 
Viime eduskunnalta kului tässä asiassa ver-
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rattain paljon aikaa. Annettiinharr halli
tuksen ensimmäinen esitys eduskunnalle jo 
v. 19130 ja vasta viime keväänä eduskunta 
päätti hyväJksyä metsästyslain laki- ja ta
lousvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti. 

:Tapahtuu harvemmin, että joku asia, 
joka on käsitelty erikoisvaliokunnassa, vie
läpä suuressa valiokunnassa ja siellä jaos
tossakin, palaa takaisin erikoisvaliokuntaan. 
Kaikki nämä monet mutkat on metsästys
laki viime eduskunnan aikana tehnyt. Pit
kän valmistelun jäl:keen olisi luullut asian 
olevan jo selvän. Asian toisen käsittelyn ai
kana tehtiin paljon muutosehdotuksia, 
mutta laki- ja talousvaliokunnan perusteel
linen työ piti suurin piirtein paikkansa. 97 
äänellä 713 vastaan hyväksyi eduskunta lain 
21 päivänä helmikuuta 1933. Saman päivän 
ilta-istunnossa eduskunta 135 äänellä 63 
vastaan hylkäsi ehdotuksen lain lepäämään 
jättämisestä. Puhemies totesi, että asia on 
loppuun käsitelty ja eduskunta huokasi hel
potuksesta saatuaan tämän sitkeän asian 
pois päiväjärjestyksestä. Mutta ei sitä näy 
kaikista asioista niin vain pääse,vän, vaik
kapa puhemieskin sen nuijallaan vahvistaa. 
Kun tänä syksynä tulimme taas tänne, oli 
edessämme pulpetilla uudelleen asia vieläpä 
sanoisinko suurentuneena. Huomasimme 
heti, että lain vastustajien toiveet ovat to
teutuneet. Valtion päämies on jättänyt vah
vistamatta eduskunnan päätöksen. Ohja
ta:kseen uuden eduskunnan mielipiteitä vä
hemmistön mielen mukaan annettiin sille 
asiasta uusi hallituksen esitys rinnakkain 
siis käsiteltäväksi tämän vahvistamatta jää
neen lain kanssa. Kun valtiopäiväjärjestys 
antaa eduskunnalle ylivallan presidentin 
veto-oikeutta vastaan, tuntui uuden esityk
sen antaminen samasta asiasta lievimmin 
sanoen oudolta. Tuntui niinkuin hallitus 
uudella esityksellään tahtoisi ikoroittaa 
omaa minäänsä ja aliarvioida eduskunnan 
viime keväänä tekemää päatöstä. Kai se 
johtuu suomalaisen luonteesta, että tällai
sella liiallisella ohja:amishalulla on usein 
juuri päinvastainen tulos kuin mihin pyri
tään. Ehkä olisi ollut viisaampaa hallituk
sen sentään odottaa mille kannalle edus
kunta asettuu vahvistamatta jääneeseen la
kiin nähden, joka itsestään palaa eduskun
nan lausuntoa saamaan. Mutta ehkäpä hal
litus katsoi voivansa ja uskaltavansa poh
jaansa luottaen opettaa ja neuvoa edus
kuntaa tätä asiaa käsittelemään. 



On sanottava suoraan, vaikka olentkin 
myötävaikuttanut valiokunnassa ja edus
kunnassa metsästyslain syntymiseen, ettei 
se niin mikään erinomainen mestariteos 
maalaisten kannalta ole. Ei niiden seikko
jen vuoksi se ole huono, jotka hallitukselle 
ovat pahasta, vaan muista syistä. Tehtä
köön metsästyslaki täällä minkälaiseksi ta
hansa, se varmasti otetaan vastaan maalla 
suurella tyytymättömyydellä. Onhan se 
jälleen uusi rengas siihen ketjuun, jolla 
nykyinen yhteiskunta niin monilla muo
doilla kahlehtii jäseniensä tavallista elä
mää. Ihmisten vapaus supistetaan lailla 
lain perään pwkkopaitaan ja niin tarkoin, 
ettei kohta kukaan kuolevainen tarkkaan 
tiedä milloin on tehnyt jotakin, josta laki
kirja kädessä häntä jo voidaan syyttää. 
Kuluu varmasti kauan ennenkuin kansa 
uskoo todeksi, että me olemme täällä teh
neet sellaisen lain, joka kieltää heiltä oi
keuden astua jalallaan omaan metsäänsä 
ampuma-aseen kanssa, vaikka heillä on jo 
sen kantamislupa monesti uudistettu, ellei 
heillä ole taskussaan nimismiehen antama 
lupalippu. Kun hän saa tästä lupalipusta 
joka vuosi vielä maJksaa suuren maksun, 
jolla palkataan suuri joukko isoja herroja, 
metsästyksen valvojia, jotka kävelevät, mi
käli kävelevät, siellä metsissä ja joilla on 
oikeus asettaa semmoiset ehdot, ettet saa 
mennä pyssyn kanssa omaan metsääsi, 
vaikka olet joka vuosi maksanut näiden 
tarkastusherrain palkan nimismiehelle. 
Me~lle varmaankin sanotaan monesti, että 
eikö teillä ole siellä eduskunnassa enää 
mitään muuta tekemistä kuin tällaisen lain 
laatiminen, josta tuntuu niinkuin sen oli
sivat tehneet s~llaiset, jotka eivät ole met
sää nähneetkään, saatikka sitten metsästä
neet. Mutta sehän on tavallista, että kun 
me teemme jonkun lain, me teemme sen 
niim. perusteellisen, ettemme itsekään pysty 
sitä noudattamaan. Minusta tuntuu, että 
jos rikoslakiin olisi sisällytetty tämän met
sästyslain 22 § :n mukainen säädös, joka 
antaisi hallitukselle oikeuden riistanpyyn
nin rajoituksiin missä vain ja milloin vain 
sekä riittävät määräykset koirain kurissa 
pitämiseksi, niin näillä olisi tultu toimeen 
vielä pitkän aikaa. 

Kun tällaisia epäilyksiä tämän lain 
tarpeellisuudesta ja käytännollisyydestä 
maalla tietää olevan, niin ryhdyimme me
kin käsittelemään laki- ja talousvaliokun-

nassa tätä hallituksen ensinnä antamaa eh
dotusta aika suuresti epäillen. Kummin
kin selitettiin meille, että n. s. riistanhoito
yhdistyslinja, jollainen muodostuisi riista
mruksunsa suorittaneiden henkilöiden yh
teenliittymisellä, on nyt ainoa, jolla voi
daan riistanhoitoa järjestää, niin va!lio
kunta ryhtyi asiallisesti hallituksen esi
tystä käsittelemään, vaikka järjestelmä oli
kin sen mielestä outo. Yksityiskohdiltaan 
oli silloinen esitys, samoinkuin nykyisenkin 
hallituksen antama, varsinkin eräin osin, 
aivan sopimaton. Aikaa viepien sovittelu
jen jälkeen on se kuitenkin p.a!ljon paran
tunut, mutta nyt se ei kuitenkruan vieläkään 
tunnu kelpaavan hallitukselle. Jos täällä 
ei kerran saada syntymään lakia, joka edes 
jollakin tavalla ymmärretään maaseudulla, 
niin annetaan sen vielä olla tekemättä. Ei 
Suomen kansa itke, jos emme sille teekään 
tällaista metsästyslaJkia. Varmasti se tyk
kää paremmin siitä hyvää kuin että kiit
täisi meitä tällaisen lain tekemisestä. 

Knn verrataan hwLlituksen esitystä n :o 22 
vuoden 1930 valtiopäiville ja nyt käsiUä~ 
olevaa uutta hallituksen esitystä mets:äs
tysla:~ksi, on niillä paljon enemmänkin eroa 
kuin mitä maatalousministeri täällä äsket
täin puheessaan lausui. ,Se kai johtuu 
siitä, että sittenkin on täytynyt hallituksen 
ottaa huomioon aika paijon eduskunnasta 
tullutta tervettä järkeä, ettei siis yksistään 
urheilumetsästäjäin viisaus ole saanut mää
ritellä metsästyslain sanamuotoa, vaan on 
täytynyt meidän maalaistenkin mielipiteitä 
ottaa lain raJkenteessa hiukan huomioon. 
Minä tahtoisin sanoa, että tämä uusi esi
tys on aikalailla samanlainen kuin mitä 
ed. Sarlin ajoi viime keväänä asianomai
sessa valiokunnassa ja suuressa va.liokun
nassa, ja tästä päättäen on hän hyvin rat
kaisevasti saanut mielipiteensä uuteen la
kiin ja osoittaa siis erinomaisen viisasta 
miestä, joka näin paljon voi vaikuttaa hal
lituksen esityksen muotoon! 

1Suurimmat eroavaisuudet hallituksen esi
tyksen ja eduskunnan hyväksymän, mutta 
vahvistamatta jääneen lain välillä ovat seu
raavissa pJ~kälissä. Herra maatalousminis
teri mainitsi niistä myöskin, mutta omalla 
tavallaan. ,Minä tahtoisin niistä lausua 
muutaman sanan itse kustakin. 

V a!liokunnan mielestä oli mentävä met
sästysoikeuden vuokraamisessa heikomman 
puolelle. Jos kerran vuokrataan maa, niin 
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useasti tuo vuokraaja ei ymmärrä pitää 
eduistaan niin paljon huolta, että hän 
muistaisi kysyä, tuleeko tähän metsästys
oikeus mukana. Tällöin olisi hallituksen 
esityksen mukaan se jäänyt maanomista
jalle ja varmasti ikäväksi katJkeruudeksi 
vuokramiehelle, joka olisi luullut saaneensa 
vuokratessaan maan myös kaikki muut 
edut siinä mukana. Jotta ei tällaista ereh
dystä tapahtuisi, valiokunta muutti pykä
län sillä tavalla, että maanvuokran mu
kana menee myös vuokratun alueen met
sästysoikeus maanomistaj a:lta. 

Se suurin riitapykälä on 4 pykälä, joka 
vuoden 1930 esityksessä oli j.a joka on ny
kyisessälkin hallituksen esitYksessä ja jonika 
nyt väitetään tekevän koilwnaan :hlrmeitä, 
niin :pieneltä kuin se oikeastaan nyt mei
dän mielestä tuntuukin. Hallituksen ensim
mäisessä esityksessä oli j1o verrattain suu
ret alueet valtion metsämaita luvattu pai:k
ka.lkunrta,llllisten v·a;paaseen metsåJsty kseen. 
Sovittelujen kautta laki- j.a talousV~aJliokun
nassa ja suuressa valiokunnassa mentiin 
niin pitkälle, että V:oi sanoa ainakin 3

/ 4 

Suomen wdtion metsistä luvatun paikka
kuntalaisten vapaalksi metsä,s,tysmaaiksi. 
Kun tällöin heräsi kysymys, että mitä syytä 
on siHoin enää jättää muuta Suomea ulko
puolelle, kun kerran näin suuri osa va:ltion
maista on jo kerran annettu yleiselle met
sästykselle vapaaksi niillä ehdoilla nimit
täin, mitä lalk:i siitä määrää, niin ilaiki- ja 
trulousvaliokunta ehdotti, erttä metsästys
oikeus va!ltion metsärm:ailla, ei siis valtion 
tilain mailla, olisi vaiPaa kaikiil1e Suomen 
kansalaisille. Tämän kannan eduslkunta hy
välksyi viime keväänä ja nryt tuntuu, niin
kuin tästä asiasta tehtäi,siin se suurin kysy
mys, vieläpä tämänaamuisen hallituksen 
pää-ää,nenkannmttajan anuilman siitä tulisi 
se1lainen kanlki, jtoka ehkä ihorjuttaisi ja 
kaataisi hal:litulksen tuolin. Minä en nyt 
tahtoisi uskoa tällaista asiaa senrtään kaa
toasiaksi. .Siltä voi a:ivrun hyvin verrata sil
loin jo V rusku;rin juttuun, .joka kerran kaa
toi hallituksen. Jos hallitu!ksella on muuten 
halu kuolla, niin silloinhan se tietysti ookee 
itsemurha-aiheita ja eihän me sille mitään 
voida. Mutta, ei tämmöisten syiden vuoksi 
eduskuntaa V()i paklottaa sentää.n tekemään 
päätöksiä, jos se lkerr.an näkee ennemmin 
tehdyn päätölksen oilkeammaksi kuin hailli
tuk.oon myöhemmän kanna;n. 5 ja 6 § haHi
tuksen viimevuotisesta esityksestä p:oistet-

tiin mahdottomana senvuoksi, että se olisi 
paHmttaruut pienet metsåa,lueet yihdistymä:än 
toistensa kwnssa, ennen[win ne olisivat saa
neet :rnetsästysoilkeutta lainkaan. Siinähän 
oli määritelmä, että pitäisi olla 150 hehtaa
ria metsämaata yhteisessä lo!hikossa, ennen
kuin laiinikaan voisi metsästystä harjoittaa. 
Lallri- ja ta1ousvaliolmruta poisti nämä mo
lemmat näiti\ asioita järjestelevfrt pYJkälät, 
koska katsottiin ne aivan mahdottomiksi. 
Samoin valiolkunta 11isäsi 'lakiin oikeuden 
pyydystää toiserrkin moolla petoeläimiä Ou
lun läänissä enemmän kuin mitä hallitus 
oli ehdottanut. Hallitus oli nimittäin jät
tänyt ilve!ksen ja maalkot!ka:n tkoikonaa.n pois 
ja validkunta ikatsoi, että Oulun lä&nissä 
nämä tekevät siksi paljon vahinkoa, ettei 
ole ki·ellettävä metsästyksen jatikamista, jos 
näitä petoeläimiä ajaen täytyy :mennä toi
senkin ma,aJle. Metsästysoikeutta talon li
kellä ed. Sarlin ja ha1litus kovasti harrasti, 
hän kun piti riittävänä 50 metrin matkaa 
talosta. Niin l:Ukelle talon nurlkkia emme 
sentään halua päästää räiskyttämään pys
syjä. Me valioJkullinassa siirsimme tuota ;ra
jaa 100 metri>1lä, näin ettei saa 150 metriä 
lähemmälksi taloa menll1Jä .ammuskelemaan. 
Pitäähän nyt olla sentään turvassa kodeissa 
pyssy:miehiltä,- jos pihalla kävelee emäntä 
ja lapset, etteivät saa haulia naihkaansa. 
Niin ollen me muutimme hallituksen esityk
sen 50 metriä välhimmän matika.n 150 met
riksi. Myöskin kuvainvidOIS<ta valiokunnassa 
tuH kova riita. Haililitus esitti nimittäin, 
e>ttei teeren 'kuviw saisi asetta·a 200 metriä 
lä:hemmäiksi toisen rajaa, kun tku'Vilta am
muta,an. Tästä ·olisi ollut seurauksena, että 
hyvin moni maanviljelijä, joiUe maa,njaoi
tus on vannUit rajat siten, että niiden met
sälohkot saattavat olla monta kilometriä 
pitkiä, mutta lev·eyttä niillä ei ole kuin 200 
-300 metriä, eivät siis saisi tä.Haiselle loh
kollle kuvia panna lainikaan:, 'Vaiikka heillä 
olisi s1adan hehtaarin ala maata. Mutta sen 
sijaan toinen lohko, jonika pinta-ala olisi 
vaikka 10 hehtaarin ala, jos se on neliön 
muntoinen hän saisi panna kuvia. Täm
möistä järjestystä ei valiokunta voinut hy
väJksyä,, vwan päätti jättää linnun omaan 
valtaan·, mihinikä puuhun se tahtoo istua, 
olipa se rajaa liike~lä tai ei, päättätköön lintu 
siitä irtse, jos istuu, niin siitä saa sen rum
pua. 'Tämä määritelmä siis !kokonaan met
sästyslaista poistettiin ja minusta se on v3Jr
mrusti oikeaan osulliut päätös, eikä herra 
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maata1ousministerilläkään ollut siitä mitään 
muistutltamista. Rauhoitusaikoja muutet
tiiru hyvin suuressa määrin asiantuntijain 
lausuntojen mukaan ja, nii,nlkui.n kuulimme, 
ei niisltäJkään ollUJt mitään mo~tetta sanotta
vana. Riist,anhoitomaksun alens~i valiokunta 
hruhlitukseru aikaisemmasta esiltyksestä 50 
mar!kasta 20 markkaan. Valiokunta nimit
täiill! katsoi, ettei tässä lruissa., riistan:lwito
malksun suuruus saa olla määräävänä eikä 
tämä laJki saa 10lla tienestiväline valtiolle, 
vaan tär!keintä on se, että tällä järjestel
mäJlä sa:adaan järjestetJ'IkS'i metsästysasia ja 
rahatulo tästä on sivuasia. Seru vuoksi va
liokunta alensi riistanhoitomaksua paljon, 
enemmän kuin puolella halli>tuJksen ailikai
semmasta ehdotuksesta. Riist,a,nhoitoyhdis
tysten a,lueky:symys oli se paiha riitakysy
mys, joika vruliokiunnassa kesti kauan. Tässä 
maata1ousmind!steri puolusti ha!llituksen 
ka:ntaa, vaikka tuntui myöt.enantruvan, että 
siinä voi<si tehdä muutoksi,aJkin hallituksen 
esittämästä kannasta, esw. ,siirtyä metsä
lautalkuntien a1lueenmukaisiin riistanhoito
yhdistyksiin. On hauskaa todeta, että tässä
kin on. tapahtunut paraJlllrusta. Ensiiksi a:jet
ti]n jyrkästi sitä, että riistan.ihoitoyhdistys
ten: pitää ohla suuria ja läänejä käsittäviä. 
Me osoitiilllime valiokunnassa, kuinka mah
dobtomaksi meruevät tällaisten suurten riis
tanhoitoyhdistysten !kokowkset. Eiihän kan
nata esimerlkilksi Oulun läänistä läihteä 300 
ki,lometrin tai pitemmän matkan päästä 
Ouluun pitämään kolkousta lintujen met
sä,styiksesltä, sillä seurauksella,, että kun 
ma,alaiset jäävät sieltä nois, ill~in kaupunki
laiset 8aava;t tehdä siellä mieleisiään pää
töksiä. Tätä tällaista me eiiDJllle ole suin
kruaru valiokunnassa voineet sallia. TäJmä
hän on nimittäin siitä merkillinen laki, että 
kun: mruksaa riist<l!nhoitomaksun, niin pää
see riistanJhoitoyhdistyksen jäseneksi ja 
pääsee päättämään metsästy8asioista, vai~ka 
ei omistais:i. maata tuumaakaan, ei vuoikra.t
tua ei:kä omaa. Nyt voisi rikas, kun tietää, 
että pitkät maJtikat eSitävät ma.alwisia tule
masta kaukana kaupungissa ,pidettävään 
kokoukseen, ostaa itselleen, emännäUeen j.a 
ty1ttäriHeen ja pojiHeilJSa kai14:i11e metsästys
kortin ja viedä kai!kiki kokoukseen äänestä
mään, helpostiihan silloin saa errommistön 
ja mieleisiään päätöksiä. 'Tätä pe~äten me 
emme mitenikään voineet suostua tavatto
man suuriin ri~stanhoitoy:hdistysalueiden 
muodostamisiin ja niin ollen :lopulta tultiin 

siliihen, että riistanhoitoyhdistyksien rajat 
ov<l!t kunnan rajat, mutta ei kiinteästi -
~siinä ei herra maataiousmirristeri ollut kä
sittänyt aiv.a:n oikein asiaa, - 8iirnähän on 
vä1jenny;ksiä: hlonnontieteeUiset rajat, ku
ten vesistöt ja maastot otetaan rajoina 
pruäasiallisesti huomioon. Hallitu'ksen uudes
sa esitylksessä, saJilloisi:nko, ei ole usilmllettu 
määrätä mitään. rajoja, voaan on ne jä
tetty hru1litull\;sen myöihemmin harkittavaksi, 
mutta emme me uskalla luottaa hallituk
seen,. ettei se tee niitä rläänejä käsittäviä 
riistarclloitoyhdistyksiä jälleen, ei siitä mi
tään varmuutta ole, jos niistä tehdäänkin 
sellaisia suuria alueita, ja me ,sitten kum
minkin kärsisimme tuon ihairta:n,, minkä 
vuoksi juuri :suurten ri:i:stanihoitoyhdistys
ten 'lmkool11Panon hyfkäsill'!lle. 

Koirrupykälä valiokunnassa oli 'kovan lkiis
,tallJ alaisena. E~d. SaTilin piti !kovasti hyvien 
koirien puolta, ettei ruiitä nyt mitenkääm 
!Saa ta;ppaa, jos ne sattuu menemään yhden. 
kerran talon(poj>an lrummaslaumaan repi
mään sieHä lall11Paita. Meidän !krusittäälk
sell'llle taas, kun tunnemme, mi!Stä johtuu, 
että riistakaiilta kesällä 'häviää tavattoman 
p,ailijon, suurelta osalta juuri i,rtijuoksevat 
koirat ovat syypäitä siihen, että riistaa on 
vähän. Nythän on tavallista, että rauhoi
tusaik&na maalla on melkein kailkkiaJ1a jos 
minikänä;köisiä ja kokoisia pisikejä irti ja 
näJmä n:äyttä:vät ikatoavan Hl<l!lla myöhään 
met~Sään ja a~a:mulla ne tulevat !kotiin väsyk
sissä ja mär'kinä ja makaavat auringon
paisteessa (päivän kun ovat yön syöneet lin
tuja ja pesistä porkas1a. Minä luulen, että 
nrumä ovat tehrueet yksinään p.alj:on enem
män vahinkoa riistalle kuin pyssymiehet 
yhteensiL Tämän vuokisi va;liokurnta Oltti 
heti alunperin jyrkän kan.nan täillaisiin 'lu
vattomin<l! juokS'eviin koitriin :näihden. Se 
päätti, että laki on kirjoitettava 8i1lä ta
valla, että jos kuka tahansa näkee koiram 
rauhoitusaikana metsässä,. niin ~sen saa rta,p
paa:. Hallit:uksen esitys oli sellainen, että 
koiran saa tappaa: vasta 1Jwlmamnel1a ker
ra;lla, kun sen nakee. Kuka ihyvä ihminen 
voi todistrua, että ~hän on: kwksi kertaa ennen 
sen !koi,ran nä;hnyt ja nyt häru :näkee sen 
koJmannen kena:ru? Ei sellaista voi todis
taa, eihän sieHä rtodistwjan kanssa ikäydä 
metsässä \koiria !katselemassa, ja sitten, jos 
todellrukin nälkee sellaisen koiran, niin omis
taja sanoo, 'ettei se oHut minun koirani, 
niitä on saiillan värisiä mui1[akiin. Ei täm-
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möisillä esityksillä voi siis minikään ikoiran 
hävitystyötä rmet.sässä estää ja sen vuoksi 
va>liokunnan täytyi ottaa jy.D:wkä ikanta, 
jonJka minä käsitän vievän hyviin tuioksiin 
ja riistalkallinan lisääntymiseen. 

Hallitus näytti olleen myöskin esityksis
sään tavattoman karhu-ystävällinen. Se 
~ehdotti tapporahan karhulta kokonaan pois
tettavaksi. Kyllä kai se tuntuu mukavalta 
tuollaiselta kaupunkilaismetsästäjältä, kun 
lähtee ampumaan karhuja, kun niitä siellä 
kuuluu olevan, ja sydän nousee innosta, 
että nyt saa tappaa siellä karhun. Mutta 
ei se ole meistä, jotka elätämmc ne karhut 
ja kasvatamme niitä lehmillämme ja lam
paillamme, ei ne ole kovinkaan hyviä elu
koita. Kyllä me emme niistä tykkää ja 
tahdomme, että niitä kohtaan edelleenkin 
saa käydä täyttä sotaa täysillä aseilla. V a
liokunta päättikin antaa karhusta 500 mar
kan tapporahan niinkuin sudesta ja ah
mastakin, ja minä pidän, että sellaisen 
täytyy lain olla, jos ei mielitä tehdä syrjä
seutujen asujamille tavattoman pahaa pal
velusta. 

Rangaistuksia valiokunta ja eduskunta 
on kaventanut hallituksen esityksistä. Tämä 
siis todistaa, että me emme ole tahtoneet 
lievittää tämän lain tarkoitusta, kun 
olemme sitä eräiltä kohdin koventaneet. 
M. m. eduskunta hyväksyi laissaan, että 
metsästyskortti ja kortinsaantioikeus menee 
kolmeksi vuodeksi, jos rikkominen tätä la
kia vastaan on kovin raskas. 

Lausun vielä muutaman sanan siitä, mikä 
maatalousministerin mielestä, siis valtion 
metsämailla vapaa metsästäminen, on tässä 
laissa kaikkein pahin, ja josta myös uhkaa, 
niinkuin kuuluu, tulevan kysymys, jossa 
lyödään nyrkinisku eduskunnan edessä pöy
tään ja sillä pakotetaan eduskunta polvil
lensa. 

Väitetään, että tämä olisi valtion omai
suuden sosialisoimista, jos annetaan metsäs
tysoikeus valtion mailla paikkakunnan 
asukkaille. On sanottu, että kun kerran 
yksityismaillakin metsästysoikeus riippuu 
maanomistuksesta, niin silloin on myöskin 
kiellettävä valtion mailla metsästysoikeuden 
antaminen kansalaisille. Minä tahtoisin ky
syä, kuka muodostaa sitten valtion, muo
d.ostaako sen kansa, vai muodostaako sen 
ehkä metsähallitus ylijohtajineen ja metsä
neuvoksineen vai kuka oikeastaan on tämän 
valtion omaisuuden omistaja? Minä tah-

toisin väittää, että valtio-omaisuuden omis
taja on koko kansa ja vissin rajoituksin se~ 
saa sitä käyttää. Samaa silmällä pitäen me 
myöskin olemme menneet sille kannalle, 
että lain määräämin ehdoin saa jokainen 
Suomen kansalainen, jos se lunastaa tuon 
metsästyslipun joka vuosi nimismieheltä, 
metsästää valtion metsissä, ei tilojen met
sissä, vaan varsinaisilla hoitoalueilla. Ei 
ole väitettykään, että valtion metsästys
vuokratulot olisivat olleet suuret, päinvas
toin, etteivät ne ole merkinneet mitään. 
Metsähallituksen ylijohtaja Cajander viime 
keväänä helmikuun 21 päivänä lausui edus
kunnan istunnossa, että ,rahallisesti se ei 
merkitse suuriakaan. Esim. viime vuonna 
oli 5-vuotisia metsästysvuokrauksia voi
massa 38 ja ne tuottivat valtiolle vain 
10,2:70• markkaa. Lupia oli myönnetty yksi
tyisille henkilöille 345 ja ne tuottivat 7,3212 
markkaa. Edellisistä siis keskimäärin tuli 
54 markkaa vuodelta luvalta ja jälkimmäi
sistä noin 21 markkaa keskimäärin luvalta ". 
Kun laskee valtion metsien pinta-alan, niin 
ne näyttivät tuottaneen siis noin 7 penniä 
hehtaarilta vuokraa. 'Tämä on niin pikkui
nen asia valtiolle, että sen vuoksi siis siitä 
ei kannata riidellä. Mutta hallitus perus
telee sitä sillä, että metsänriista loppuu, 
jos paikkakuntalaiset saavat mennä metsään 
metsästämään. Omituiset ovat hallituksen 
viimeiset perustelut tässä asiassa. Se pani 
tämänkesäiset metsäpalotkin oikeastaan tä
män metsästyslain syyksi, vaikkei lakia oltu 
vielä vahvistettukaan. Ja minä en ole 
kuullut koskaan, että syyskuussa metsät 
palavat, jolloin metsästetään, kesällä ei saa 
kukaan metsästää eikä silloin ole mitään 
metsästysaikaa ja silloinhan ne palavat jos 
palavat. Tämmöinen perustelu on niin teh
tyä, että ei luulisi hallituksen tällaista 
käyttävän. Myös isänmaan turvallisuus 
sanotaan olevan vaarassa, jos siellä valtion 
metsissä joku haulikon kanssa kävelee. Ei
vät ne talonpojat ole ennenkään sotaa syn
nyttäneet. Herrat ne ovat sodan saaneet 
syntymään ja talonpojat saaneet siitä ris
kin kärsiä. Eivät ne siellä metsässä sotaa 
synnytä, jos ne siellä kävelevät, kyllä ne 
muita teitä sodat syttyvät. 

Mutta kun on väitetty, että tämä laiki 
saisi aikaan sen, että metsänriista loppuisi 
valtionmailta, niin minä tahdon väittää, 
että me olemme valiokunnassa tarkoituk
sella ja tieten hyväksyneet hallituksen esi-
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tyksen 2'2 §:n sellaisena kuin hallitus on 
sen esittänyt, ja se pykälä on raju. Sehän 
kuuluu, -se nimittäin tarkoittaa rajoituk
sia yleensä metsästysoikeuteen -: ,jos ko
kemus osoittaa, että 17 ja 18 '§ :ssä säädet
tyjä rauhoitusaikoja pitäisi joko koko 
maassa tai joissakin sen osissa pidentää tai 
jokin näissä mainittu riistalaji joksikin 
ajaksi tai toistaiseksi kokonaan rauhoittaa, 
säädettäköön siitä asetuksella. Sama olkoon 
laki sellaisenkin riistan rauhoittamisesta, 
jota ei ole sanotuissa pykälissä mainittu.'' 
Sitten 2 momentissa sanotaan hirvenmetsäs
tyksestä, mutta 3 momentti on vielä anka
rampi; asetukseen, josta tässä puhutaan, 
voidaan vielä ottaa ne e r i t ,y i s e t m ä ä
r ä y k se t, jotka riistakannan säilyttämi
seksi katsotaan tarpeellisiksi. Minä en ym
märrä, mitä hallitus on tarkoittanut si,tten 
tällä pykälällä kirjoittaessaan tämän, jos ei 
se luule sillä mitään voivansa tehdä. Minä 
käsitän, että tällä pykälällä on mahtava 
voima. Sillähän voidaan milloin vain ja 
missä vain ja mikä riistalaji hyvänsä ja 
kuinka kauaksi tahansa rauhoittaa. Ja kun 
vielä sanotaan, että vielä nekin riistalajit, 
jotka eivät ole koskaan rauhoitettuja, siis 
sudet ja karhut, voidaan tämän pykälän 
nojalla asetuksella rauhoittaa, niin mitä 
ihmettä enää hallitus epäilee, ettei se pysty 
kurissa pitämään vallatonta metsästystä. 
Minun mielestäni se onkin vaan tekosyy. 
Syyhän on siinä se, että kun nyt rauhoite
taan valtion hoitoalueita, niin tietysti riista 
niissä lisäytyy, mutta sitten kun se on li
säytynyt ja saattaa jollekin antaa lupia 
metsästää, niin sinne pääse:vät muutkin eikä 
herrat yksin metsästämään, niin sehän se 
paha on, siitähän se kenkä puristaa. · Se on 
niin vähän senrauhaluista väkeä tuo urhei
lumetsästäjä, ettei se tahtoisi samaan met
sään ketään muuta väkeä, kun itse menee 
koirinensa. Me taas katsomme, että tavalli
nen paikkakuntalainen, pikkuviljelijä tai 
työmies, on paljon vaarattomampi meidän 
lampaillemme kuin se kaupungista kallii
den koirien kanssa tuleva urheilumetsäs
täjä. 

Minulla on se käsitys, että siis se paisu
tettu väite, että jos täJmä laki hyväksytään 
tällaisenaan, se tietää riistakannan tuhoa 
on turha, että hallitus ei ole tätä asiaa lo
pulleen harkinnut. Jos se tämän pykälän 
nojalla nyt katsoo kunniansa tulleen louka
tuksi, niin minä uskallan olettaa, että se 

muuten on kyllästynyt elämäänsä ja tah
too päästä vapaaksi valjaista. Tämä asia 
on niin pikkuinen, niinkuin minä alussa 
lausuin, ettei tästä luulisi voivan tehdä it
selleen kaatumiskysymystä. Kun kansa
koulunkustannuslaista, joka minun mieles
täni oli periaattellisesti paljon tärkeämpi, 
ei hallitus silloinkaan .tehnyt mitään kabi
nettikysymystä, niin kyllä tätä nyt nauraa. 
kaikki, jos hallitus tähän itsensä ikaataa. 

Minä siis toivonkin, että suuri valiokunta 
hylkää tämän hallituksen esityksen ja sitten 
kun tämä asia tulee kolmanteen käsittelyyn 
eduskuntaan ja sen rinnalla käsitellään ai
noassa käsittelyssä viime keväänä päätetty 
ja vahvistamatta jäänyt metsästyslaki, että 
silloin hyväksytään se eduskunnan aikai
sempi kanta siitä huolimatta, mitä hallitus 
tä:stä asiasta nyt onkin sanonut. Kansan 
käsitys viime vaaleissa on lausuttu tässä 
asiassa ja sen nojalla aivan hyvin ja rau
hallisesti voi tämän lain hyväksyä siinä 
muodossa kuin viime keväänä sen eduskunta 
on päättänyt. 

!Puolustusministeri 0 k sala: Ed. Salon 
lausunnon johdosta minä katson olevani 
·velvollinen sanomaan muutaman sanan. 

Ed. Salon lausunto minusta osoitti, että 
hän ·ei ymmärrä taikka par.emminJkin hän 
ei tahdo ymmärtää, mistä tässä on !kysy
mys. Kyllä ihän tietää, että tämä asia ei 
dle niin vähäpätöinen ja niin merkitykse
tön kuin hän täällä ositti, mutta taktilli
si,sta syist·ä hän toi asiat esille siinä muo
dossa kuin hän ne toi. 

Kun metsästySlaki oli edellisillä valtio
päiviillä käsiteltävänä, huomautettiin eräissä 
lauslillnoissa täällä eduskunnassa,. että va
paa metsästysoikeus valltion omistamissa 
mets~ssä kaikkialla valtaikunn:a:ssa on vaa
rallinen puolustuslaitoksen krunnalta kat
soen. Tästä seikasta on myöhemminkin sa
nomalehdissä silloin täLlöin mainittu. Mutta 
tätä tosiasiaa ei ole ehkä tuotu esille sillä 
painohla ja vrukavuudella, joruka se kieltä
mättä ansaitsee. Asia on vakava eikä se 
ole niin ylimalkaisosti otettava kuin ed. 
Salo äSken täällä lausunnossaan teki. Maan
puolustuksen kann,alta katsoen olisi vapaa 
metsästysoilkeus valtion metsissä erittäin 
v.aarallinen ja arveluttava oikeus, joka 
tuottaisi enemmän ikävyyksiä ja vaikeuksia 
rajan vartioinn,issa kuin nyt osataan aavis
taakaan. 



Jos tarkastetaan karttaa, johon on mer
kitty valtion metsät, niin huomataan, että 
valtion metsät muodostavat käytännöHisesti 
katsoen katkeamattoman vyöhykkeen va'l
tion itärajalla aina Laatolmsta Jäämereen 
asti. Onpa valtion metsiä rajaa vasten 
myös Kannaksella, jonka merkitys puoilusc 
tuksellisessa suhteessa tunnet~aan. Ja tämä 
metsävyöhY'ke on pitkin matkaa maan har
villl1ID.in asuttuja seutuja ja synkkää kor
pea. Raja kulkee pitkin suuria metsiä, ve
sistöjä ja soita sat.ojen kilometrien pituu
delta. Tällaisen maarajan täysin tarklka 
varti,ointi vcaatisi kohtuuttoman suuria mies
mää6ä, jos se sittenkään olisi toteutetta
vissa. Meil<le on rajan vartiointi muodos
tunut helpommaksi juuri senvuoksi,, että 
rllijaJil:a olevat met,sät ovat tavallwan rau
hoitetut. Vartiomiesten ei ole tarvinnut 
kiinnittää huomioiaan eikä pelätä hyök
käystä metsissä liikkuvien henlkilöiden ta
holta, koska mBtsänkävijöillä ei ole ollut 
oikeutta metsästystarkoituksessakaan kanl
tllia aseita paitsi :luonnollisesti poikkeusta
pauksissa erikoisluvalla. Mutta jos nyt 
metsästysoikeus tehdään kaikkialla vapaa!ksi 
rajalla olevissa va!ltion metsissäkin, niin 
metsästyksen nimellä voivat maallemme vi
hamieliset henkilöt, ei suinkaan talonpojat, 
niinkuin ed. Salo tä:äHä arveli epäiltäv:än, 
lii,~kua rajoil11a. Harvalukuineru vartiomiB
histö ei voi menestJikseUise:sti toimittaa ra
jan vartiointia, j~os aseistettujen henkiJöi
den ja joukkojen EH"'kuminen rajalla teh
dään mahdolliseksi. Vartiomiesten turvalli
suus häviää ja heidän täytyy kiinnittää 
huomiotaan entistä enemmän kaikkiin ra
jan läheHä liikkuviin henkilöihin, olla hei
hin nähden varuillaan ja seurata heidän 
toimiaan ja sillä tavailla lyödä laimin var
sinaista tehtäväänsä, ainakin osaksi. 

Mruanpuolustuksen ja rajan teho:kka1an 
vartioinnin kannalta katsoen on siis minun 
jyrkästi vastustettava vapaan metsästygoi
keuden myöntämistä valtion metsissä valta
kunnan pitkillä rmaarajoilla. 

Ed. ÖiSterholm: Herr talma:n! Ut
skottets ståndpunkt i jruktla:gsfrågan har 
som känt väckt stor uppmärksamhet både 
irnom och utom riiksdagen:. Efter det den 
av senaste riksdag antagna lagen lämnats 
utan stadfästelse och därigenom hela frå
gan fått en anrna:n karaktär än förut, må
ste ma:n förutsätta, att utskottet ägnat 
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detta lagstiftnilllgsärende ali den allvar'liga 
prövning det förtjäna~. Emellertid har ut
skottet kOIIllJIIlit tili det Desultat, att rege
ringens proposition borde avböj.as. De skäl, 
som anföms i betänkandet för denna stånd
punkt, är.o vrsserligen många för såvitt det 
gähler antalet paragrafer, beträffa:nde viJka 
utskottsma:joriteten hyser en annan mening 
än den som framföres i propositionen~ men 
för såvitt det rör betydelsrefullare prak
tiska spörsmåJl och prirucipfrågor äro me
ningsolikheterna enligt min mening gaooka 
få. 

Ti:hl dessa viktigare frrugor ka:n man icke 
räkna den,. huruvi,da jakträtten vid lega 
av jord övergår till legotagaren endast 
ifall därom uttryckligen bestämmes i lego
avtalet, e1ler om detta aHtid skall ske, så
vida icke i [egoavtalet a:runorlunda bestäm
mes. Ic~e hcller äro skiljaktigheterna av 
större betydei,se beträffarnde fastställandet 
av jwktvårds:avgiften och utfärdandet av 
jaktkort. Än mindre kan detta sägas vara 
fallet med avseende å stadgandena om jakt 
med bulvan, användande av hund vid lo
jrukt samt rätt att döda hund, som anträf
fas ,lös, samt katt dler beträffande någon 
av de hestämmelser, tiH vilka hänvisas i 
utskottet:s betänkande rörande inskränk
ning a'v fångstsätt och utfärdande av jakt
förbud. 

iRdm. Salos [ånga yttmnde var enligt 
min mening ett typiskt BX'empe:t på huru 
man förmår tiUspetsa och fördjupa mot
srutserna efter en lång behandling av ett 
ärende utan att menin,gsolikhet~erna faktiskt 
i s:ak äro så stora och betydelsefulla som 
man viU göra dem till. 

Av ett något större intresse är frågan 
om jruktvårdsföreningarna:s verksamhetsom
råden. För min del ,a;nser jag att det mål, 
som det moderna jwktvårdsarbetet efter
sträva.r, kan uppnås både på den väg som 
propositionen föreslår, och på det sätt, som 
utskottsmrujoriteten avser. Mig personligen 
tillta~ar tanken på lmmmunala jaktvårds
föreningar mem, isynrrwrhet då det är av
sett rutt större sammanruutn<ingar kunn:a 
bildaJS oberoende av kommunernas gränser. 
Men i ingen händelse skulle jag finna det 
riktigt att göra detta spön;mål tiU en stor 
fråga, av viiken hela jaktiagsrdormens öde 
gjordes beroende. 

Slutligen kvarstår bland utskottets motiv 
:för propositionens avböjande den verkligt 
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betydelsefulla tvisten om den fria jakträt
ten på statens skogsmarker. Under de tidi
gare skedena av frågans behandling har 
det av sakkunskapen ådagalagts, att den 
fria jakträtten på statens marker inom 
ganska kort tid skulle äventyra villebråds
beståndet i landet. Dessutom rU:bbar denna 
fria jakträtt själva den grundläggande 
tanken i jaktlagsreformen, emedan den i 
stort sett upphäver ibetydelsen av den 
kontroll över jakten, s·om är avsedd att 
komma till stånd genom 'bestämmelsen om 
jaktkort, som envar skall innehava, vilken i 
syfte att bedr1va jakt rör sig i skog och 
mark och för vars anskaffande jakträtt 
bör vara en förutsättning. Och slutligen 
träder den fria jakträtten för nära prin
cipen om att rätten till jakt åtföljer 
äganderätten till jorden. Den uppluckrar 
grunderna för den åskådning, som hittills 
varit gällande och som bör för all fram
tid vara fredad för intrång. Här, på 
denna punkt, ha vi alltså att göra med en 
fråga av både principiell och praktisk inne
börd. Med tanke på det som passerat un
der behandlingen av jaktlagsreformen och 
den skärpta situation, som uppkommit 
kring densamma, måste rrnan dock ifråga
sätta, om det för någon grupp inom riks
dagen kan vara ett verkligt intresse att 
medverka till propositionens förkastande 
och till uppkomsten av en konflikt för 
denna tvistefrågas skull, isynnerhet som 
propositionen har på sin sida hela den 
sakkunskap, som kommit till orda i denna 
sak, och det icke heller .annars torde vara 
möjligt att utom riksdagen räkna på 
nämnvärd förståelse för ett frarrnhärdande 
i ståndpunkten, att jakträtten skall vara 
fri på statens marker. De som tänka all
varligt på denna fråga och beakta allt vad 
som därmed har sammanhang, böra förena 
sig i önskan att saken skall läggas till 
rätta i stora utskottet, så att propositio
nen i huvudsak godkännes och framför allt 
i den del det gäller jakträtten på statens 
skogsmarker. Det •skulle vara ett dåligt 
vittnesbörd om riksdagens förmåga att låta 
förnuftet komma till sin rätt, oan stora 
utskottet och riksdagen skulle följa den 
väg, som Iag- och ekonomiutskottet anvi
sar. Runt omkring i 1andet följer man 
med uppmärksamhet riksdagens ställnings
tagande i denna fråga både därför att 
jaktlagsreformen äntligen lborde fås i hamn 

och komma bort från dagordningen, men 
framför allt därför att den inrymmer möj
lighet till en politisk konflikt. Ingen 
önskar det hellre än riksdagens talrika ve
dersakare, att riksdagen skulle lyssna till 
lag- och ekonomiutskottets råd. Men detta 
bör icke få ske. 

Ed. 0 ula s maa: Herra puhemies! 
'rämän metsästyslakiasian tähänastisen kä
sittelyn aikana ei hallituksen taholta vielä 
ole voitu saada suinkaan ketään vrukuute
tuksi siitä, että valtion metsät olisi pidet
tävä metsästykseen nähden yksityisiltä sul
jettuna asiallisten syitten perusteella. Kun 
hallitus kaikin keinoin pyrkii säilyttämään 
valtion maiden metsästysoikeuden, eräitä 
Pohjois-Suomen kuntia lukuunottamatta, 
oman määräysvaltansa alaisina, niin varsi
nainen kansa näkee tässä yksinomaan pyr
kimyksen varata tämän metsästysoikeuden 
määrättyjä piirejä varten. Tällaiseen käsi
tykseen antaa erikoisesti aihetta nimen
omaan tähänastinen käytäntö. Valtion met
sät ovat olleet yksityisiltä metsästykseen 
nähden suljettuna, mutta tämä metsästys
oikeus sen sijaan vuokrattu mitättömästä 
korvauksesta joillekin kaupunkilaisille huvi
metsästäjille, jotka eivät suinkaan harjoita 
metsästystä taloudellisista syistä ansiok
seen tai yleensä hyötyä saadakseen, vaan 
yksinomaan huvikseen. Tässä yhteydessä 
olisi aihetta laajempaankin vertailuun 
näiden herrasmetsästäjien, paikallisten 
asukkaiden ja ammattimetsästäjien esim. 
metsästystapojen, riistanhoidon edistämi
sen ja riistakannan suojelun suhteen. Ra
joitun kuitenkin ainoastaan toteama·an, että 
niin hyvin ta vallisen maalaisväestön kuin 
ammattimetsästäjienkin metsästystavat kes
tävät kaikissa suhteissa vertailun niiden ta
pojen kanssa, joita n. s. huvimetsästäjät 
noudattavat. Voisipa sitä metsästystä, jota 
nama huvimetsästäjät suurin semmein 
useinkin harjoittavat, pikemminkin nimit
tää juopottelun ja hummauksen yhteydessä 
tapahtuvaksi eläinrääkkäykseksi kuin oi
keaksi metsästykseksi. Kun näiltä piireiltä 
tulisi uuden lain mukaan pääsy valtion 
metsiin estetyksi, niin varmaan senvuoksi 
on pantu sekä suuret että pienet pillit soi
maan hallituksen uuden esityksen puolesta. 
Se, että hallitus on lähtenyt näiden huvi
metsästäjien asialle esittäessään eduskun
nalle uuden metsästyslakiehdotuksen, näkyy 



hyvin selvästi niistä tärkeimmistä muutok
sista, jotka hallitus esittää eduskunnan hy
väksymään ja presidentin vahvistamatta 
jättämään lakiin. Niinpä hallitus haluaisi 
jättää riistanhoitoyhdistyksen alueiden mää
räämisen maa talousminristerin tehtä.vä,ksi. 
Hallituksen pyrkimyksenä näyttää olevan, 
että nämä alueet saataisiin mahdollisimman 
suuriksi, sillä siinä esityksessä, jonka pe
rusteella presidentin vahvistamatta jättämä 
uusi metsästyslaki on laadittu, oli nämä 
alueet määrätty läänin käsittäväksi ja sit
temmin hyväksytyssä laissa määrätään riis
tanhoitoyhdistyksen alueiden perustaksi 
kunta. Tätä hallitus kuitenkin vastustaa. 
Ne perustelut, joita hallitus uudessa esi
tyksessään on esittänyt kunnan käsittävän 
.alueen suurentamisen puolesta, eivät kui
tenkaan missään kohdin ole vakuuttavia 
varsinkin kun otetaan huomioon että vah
vistamatta olevan lain mukaan on mah
dollisuus yhdistää useampia kuntia yhdeksi 
Tiistanhoitoyhdistykseksi. Jos riistanhoito
yhdistyksen alue määrätään kovin suureksi, 
läänin käsittäväksi tai jos varsinkin maa
talousministeriölle annetaan valta alueen 
määräämiseen, niin joudutaan tällöin sii
hen, että koko riistanhoitoyhdistyksen pe
rustaminen muodostuu viralliseksi asiaksi, 
varsinaisten metsänomistajien kadottaessa 
kosketuksen ja vaikutusvallan yhdistyksen 
perustamiseen ja myöskin toimintaan. 
Niinpä hallitus ehdottaa yhdistyksen pu
heenjohtajan määräämisen maaherran 
asiaksi ilman että yhdistyksellä on siihen 
mitään sanottavaa. Ilmeisena tarkoituksena 
on pyrkiä siihen, että näistä riistanhoito
yhdistyksistä muodostuisi huvimetsästäjien 
metsästysmonopolialueita, joiden monopoli
o~eumsien han;k1kimine.lli •ei Eene täHöin ko
vinkaan vaikeata kun otetaan huomioon, 
että suurin osa metsästäjiä suhtautuu met
sästysoikeuteensa hyvinkin välinpitämättö
mästi. Suuret metsästysseurat, varsinkin 
useammat yhdessä kykenevät vuokraamaan 
suuremmankin riistanhoitoyhdistyksen met
sästysoikeuden, mihin esim. ammattimetsäs
täjät eivät milloinkaan kykene. Asianomai
nen pykälä on nimenomaan paikallisen 
väestön metsästysoikeuuen suojelemisen 
kannalta hallituksen uudessa esityksessä 
presidentin vahvistamatta jättämään ja 
eduskunnan hyväksymään lakiin verrattuna 
erittäin arveluttava. 

:Myöskin riistanhoitomaksun suuruus esi-
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tetään koroitettavaksi 20 markasta 30 
markkaan. Mutta vaikka näissä kohdin 
saataisiinkin hallituksen taholta tyydyttä
väitä näyttävä kompromissi aikaan, niin ei 
missään tapauksessa sitä ko1m lakiesitykseen 
nähden voida hyväksyä ennenkuin hallitus 
myöntyy siihen, että metsästys kaikilla val
tion mai:lla, sellaisin rajoituksin: kuin vah
v~stamatta olevassa laissa on, säädetään täy
sin vapaaksi ja ennenkuin. se voi taata, että 
laki tällöin tulee myöskin vahvistetuksi. 
Minulla onkin syytä erikoisesti varoittaa 
niitä maalaisliittolaisia, jotka hallituksen 
nyrkin nähtyään olivat jo valmiit sovittele
maan hallituksen kanssa, joka lienee ilmoit
tanut suostuvansa erinäisiin myönnytyk
siin riistanhoitoyhdistyksiä koskevassa 
osassa lakia. Hallitu:ksellahan on varaa 
tehdä tällaisia myönnytyksiä hyvinkin pal-. 
jon saadakseen uuden lain hyväksytyksi ja 
presidentin vahvistamatta jättämän lepää
mässä olevan lain hylätyksi. Sillä sen jäl
keenhän on presidentillä jälleen tilaisuus 
estää lain tulemasta voimaan, jos havait
taisiin, ettei uusi laki riittävästi vastaisi 
hallituspiirien toivomuksia. Jos maalasliit
tolaiset nyt, niimlkuin on kuulunut, perään
tyvät tähänastiselta kannaltaan ja puolue
ohjelmansa selvien määräyksien takaa ve
toamalla ha:llituksen ma:hdollisesti tekemiin 
toisarvoisiin ja vaikkapa huomattaviinkin 
myönny<iJ!ksiin, a,settuu ratkaisevassa vai
heessa kannattamaan hallituksen esitystä, 
niin silloin jää heidän vastuulleen, jos 
lakia ei kuitenkaan saada voimaan ja jos 
siis presidentti jälleen käyttää veto-oikeut
taan. Eduskunnalla on tilaisuus hallitus
muotomme mukaisesti saattaa jo kerran 
hyväksytty laki voimaan. Mitään syytä sen 
sijaan ei ole olemassa, joka antaisi aiheen 
eduskunnalle luopua omaksumaltaan kan
nalta ja perääntyä hallitusvallan painos
tuksen edessä. Tällaiseksi aiheeksi ei voida 
suinkaan lukea hallituspulan tai eduskun
nan hajoituksen uhkaa. Tällaiseen uhkauk
seen on eräissä hallituksen äänenkannatta
jissa kylläkin viitattu, mutta en ainakaan 
minä voi käsittää, mitä syytä hallituksella 
olisi tällaisten uhattujen johtopäätösten te
kemiseen sen johdosta, että eduskunta saat
taisi voimaan jo aikaisemmin hyväksytyn 
lain, koska hallitus ei silloinkaan kuin tämä 
presidentin hyväksymättä jättämä metsäs
tyslaki hyväksyttiin, ole tällaista johto
päätöstä asiassa vetänyt. Eikä suinkaan 
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se, että presidentti sitten käytti veto-oikeut
taan, poistanut haHituksen ja edu:skunruan 
välille tässä asiassa syntynyttä ristiriitaa. 
Mutta jos tämä hallitus omaksuu nyt esim. 
valtion metsämaiden metsästysoikeuteen 
nähden toisoolaisen kannan kuin eduskun
nan enemmistö, niin en ainakaan minä voi 
käsittää mitä esim. eduskunnan hajoitus 
vaikuttaisi hallituksen hyväksi. Jos edus
kunta kerran hyväksyy vahvistamatta ole
van lain ja saattaa sen siten voimaan, niin 
eihän eduskunnan hajoitus enää tähän 
asiaan vaikuta mitään. Mitä taasen halli
tuspulan uhkaan tulee, niin on erittäin ih
meellistä, jos nimenomaan maalaisliitto 
antaa tämän vai,kuttrua kannan muutok
seensa. Mitä syytä on maalaisliitolla nykyi
sen hallituksen suojelemiseen (Keskustasta: 
Ei mi tääm. ! ) , jos kerran maalaisliitto vä
hänkään a:jattelee rpulassa olevan maalais
väestön oloja. Päinvastoin. Jos maalais
liitto haluaa pyrkiä vaaliohjelmansa toteut
tamiseen, niin pitäisi nykyisen hallituksen 
kaatamisen olla sille kaikkein toivottavinta. 

Suomen pienviljelijäin puolueen edusta
jat tulevat täysin asiallisilla syillä viimei
seen saakka kannattamaan vahvistamatta 
jätetyn metsästyslain voimaansaattamista ja 
sen vuoksi vastustamaan hallituksen uutta 
esitystä. 

Ed. H e i n i ö : Herra puhemies! - Minä 
olen luullut, että ed. Salo täällä esiintyy 
asiantuntijana ja ehkä myös ed. Oulasmaa. 
Mutta kyllä minun täytyy tunnustaa, että 
minä voin rohkealla mielellä liittyä näihin 
sunnuntaimetsästäjiin ja alkaa tämän met
sästyslainkäsittelyn yhtä suurella asiantun
temuksella kuin hekin, vaikkakin minä olen 
tähän saakka tuntenut itseni täysin oudoksi 
tällä alalla. 

Ed. Salo osoitti täällä olleensa hallituksen 
tiennäyttäjä tätä lakia laadittaessa jatku
vasti. Se ilo on ed. Salolle kaikella muotoa 
myönnettävä, vaikka ei nyt juuri mielellään 
kuuntelekaan sellaista omahyväisyydelle 
tuntuvaa puhetapaa kuin mitä hän käytti. 
Hän sitäpaitsi, muutamia kohtia ottaakseni 
hänen puheestaan, hieman väärin siteerasi 
hallituksen esityksiä. Hän sanoi, että met
sästyslipun saa, vaikkei omista tuumaakaan 
maata, ja sillä tavoin voi kuka tahansa olla 
jäsenenä riistanhoitoyhdistyksessä ja mää
räämässä siellä mielin määrin. Mutta halli
tuksen esityksessä on nimenomaan 28 § :n 

2 momentti, jossa sanotaan: ,Metsästys
lipun saamista varten tulee asianomaisen 
esittää todistus siitä, että hänellä on oikeus 
metsästää määrätyllä alueella ja että hän on 
suorittanut riistanhoitomaksun.'' Näin 
ollen täytyy olla metsästysmaita hallitta
vissa, eikä ilman muuta vain lähteä metsäs
tysretkelle ja metsästysyhdistyksiin pyrki
mään, niinkuin ed. Salo täällä huomautti. 
Tämä hallituksen esityksen toinen momentti, 
se on tässä muodossa, mutta ed. Salo valio
kunnassa ehdotti sen hylättäväksi saadak
seen siis sekaannusta aikaan, jota hän ha
lusikin tässä. Olen kuullut sanottavan, että 
hallituksen hirttopuusta tavallisesti puhuu 
sellainen henkilö kevytmielisesti ja ilomie
lin, jolla itseUään on hyvä ihalu havitella 
hirtetyn jäämistöä. Minä en usko valiokun~ 
tatoverillani ed. Saloilla olevan tällaisia ha
vitteluja, vaan että hänen puheestaan sitten
kin olisi löydettävissä vain huonosti kek
sittyä viisastelua vakavan asian yhteydessä. 
Ja sellainenkin sitä haluaville sallittakoon, 
vaikkakaan se nyt ei korista aikamiestä. 

Mennäkseni itse asiaan tahtoisiin lausua 
seuraavaa. 

Kun laki- ja talousvaliokunnan enem
mistö on metsästyslain hyväksymisessä aset
tunut valiokunnan käsittelemään hallituk
sen esitykseen täysin hylkäävälle kannalle, 
on minulla aihe muutamin sanoin puolustaa 
valiokunnan mietintöön liittämääni vasta
lausetta ja siihen sisältyvää metsästyslain 
ehdotusta. 

Uuden lain tarpeellisuudesta on tältä pai
kalta puhuttu aikoinaan jo siksi paljon, 
etten pidä tarpeellisena sitä toistaa. En 
myöskään yritä perustella sitä kansantalou
dellistä merkitystä, mikä metsänriistalla on 
maallemme, koska siitäkin on jo varsin la
veasti lausuttu ajatuksia ja vieläpä parem
minkin kuin m:iJhin minun asiantuntemuk
seni riittäisi. Haluanikin sen vuoksi vain 
rajoittua tarka.sta:maan eräitä kohtia laki
ehdotuksessa, joista valiokunna!'sa on oltu 
eri mie!ltä tai y:htä mieltä. 

,Sellainen kohta on lain 4 §, jossa valio
kunnan enemmistö asettui hallituksen esi
tyksen puolustajaksi. Panin mielihyvin 
merkille, että valiokunta tällä tavoin osoitti 
hyväksyvänsä sen pohjan, jolla koko laki 
lepää, sillä lakiehdotuksen muista kohdista 
saattaa olla eri mieltä ja perustuu kannan
ottaminen niissä enempi tai vähempi useasti
kin teoreettisiin otaksumiin, mitä seuraa-
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muksia lain hyväksyminen saattaisi tuoda 
tullessaan ja on näiden kohtien muuttami
nen tulevaisuudessa mahdollista paremmin 
olevia oloja vastaaviksi saatujen kokemus
ten pohjalla. Niillä ei ole sitä periaatteel
lista ja lain tar:koituksen vastakkaista mer
kitystä kuin on 4 § :llä, jos sen sanamuoto 
muutetaan sellaiseksi kuin se oli siinä laissa, 
jonka tasavallan presidentti jätti vahvista
matta. Vaikka onkin jo monesti ennenkin 
painostettu sitä seikkaa, että valtion metsä
maille ulotettu vapaa mesästysoikeus johtaa 
ennen pitkää riistakannan tuhoon, sanotta
koon se tässä vielä kerran. Hallituksen 
ehdottama poikkeus 4 § :n 2 momentissa on 
mielestäni puolustettavissa siinä mainittu
jen paikkakuntain vähävaraisten asukkai
den hyväksi, koska seutujen harva asutus 
ja laajat alueet voinevat vaikuttaa siihen, 
että riistakannan säilymistä ei ehdotetuna 
poikkeuksena vaaranneta, mutta kyllä jos
sakin määrin kohotetaan paikallisen väes
tön muutoin raskaita toimeentulomahdolli
suuksia. 

Pykälissä 5-28 oli valiokunta asettunut 
kannattamaan hallituksen esitystä, pienenä 
poikkeuksena 13 § :n 2 momentti, jonka lO
pusta pyyhittiin pois sanat: ,jos metsäs
tyksenvalvoja sitä puoltaa". Pykälässä on 
maininta, millä ehdoilla saa ampua riistaa, 
jota on tuotettu maahan riistakannan lisää
miseksi. Olen valiokunnassa asettunut sa
malle kan:na1le, koska uskon maaherran ta
va!IJisesti tällaista metsästyksenvalvojan lruu
suntoa pyytävän, joten hallituksen esityk
sen tulos on sitä tietä saavutettavissa. To
sin en ole vastalauseessani tästä maininnut, 
vaan ottanut sen hallituksen esityiksen mu
kaisena, välttyä:kseni puuttumasta peräti 
toisarvoisiin seikkoi:hin. Haluan tästä mai
nita senvuoksi, että eräissä myöhemmissä 
pykälissä on uusiutunut sama; menettely, 
ilman että se merkitsisi minun luopuneen 
kannastani. 

Lakiehdotuksen 28 § :ssä mainittu riistan
hoitomaksu olisi voinut olla hallituksen esi
tyksen mukainen 30 markkaa, mutta koska 
kokemusta puuttuu, missä määrin maksuista 
kertyy tuloja riistanhoidolliseen työhön, 
voinee tyytyä valiokunnan ehdotukseen ja 
korjata sitä, sikäli kuin kokemus myöhem
min osoittaa sen tarpeelliseksi, korkeam
maksi tai vaikkapa laskeakin. Poikkeuksena 
vahvistamatta jääneestä lrukiehdotuksesta on 
alinta maksua koskeva kohta, jonka mukaan 
vähin riistalllhoitomaksu on oleva 5 mark-

kaa, eiikä 2 mk. 50 pen:niä, jota entisessä 
oli ehdotettu ja j()ka mi,el:estäni olisi otllut 
aivan mitätön, tuskinpa olisi vastannut sii
hen kUJlutettujen bbnkettien hintaa. 

Lakiehdotuksen 29 § :ään, jossa mainitaan 
riistanhoitopiireistä, sisältyy otaksumille pe
rustuva ehdotus, jonka käytännöllisyydestä 
ja tarkoituksenmukaisuudesta voidaan olla 
eri mieltä, kunnes kokemus on osoittanut 
jommankumman käytännössä. Omasta puo
lestani olen pitänyt parempana hallituksen 
esitystä, jonka mukaan maatalousministeriö 
määrää ne alueet, jotka kustakin läänistä 
rii:stanhoidollisesti ov;at tarkoitukseen sovel
tuvia muodostamaan yhteisen ,riistanhoi
topiirin. Kun kuitenkin vahvistamatta jä
tetyssä ehdotuksessa voi maaherra riistan
hoitoyhdistysten hakemuksesta muodostaa 
kunnan rajoista riippumatta sitäkin suu
rempia tai pienempiä riistanhoitoyhdis
tyksiä, joilla kullakin on oma alueensa, ei 
näillä eri ehdotuksilla ole käytännössä ko
vinkaan suurta eroa. 

Seuraavasta pykälästä, jossa on määräys 
metsästysoikeuden eväämisestä määräajaksi, 
on hallitus jättänyt pois sanat: ,Manttaali
kuntaa kuultuaan'', perustelematta esityk
sessä sitä sen enempää. Saattaisi kuitenkin 
olla paikallaan kuulla paikallisen asiantun
temuksen mieltä, niin että puolestani voin 
mainittua lisäystä tässä yhteydessä ryhtyä 
kannattamaan, kysymystä myöhemmin tar
kemmin harkittuani, ja varsinkin kun maa
laisliiton taholta on juuri tähänkin pykä
lään erikoisesti viitattu. Koska sillä on 
lisäksi toisarvoinen merkitys, niin mielestäni 
se voidaan heidän tahtonsa mukaan mieli
hyvin muuttaa. 

Lakiehdotuksen 33 '§ :n 4 momentti koi
rien ampumisesta on saanut ehdotuksessani 
hallituksen esityksestä poikkeavan muodon, 
syystä että en ole katsonut voivani hyväk
syä esityksessä olevan pykälän varsin mo
nimutkaista sanamuotoa. Kun valiokun
nassa kerrottiin varsin laajas1ti niistä va
hingoista, joita isännättöminä juoksentele
vat koirat aiheuttavat maanviljelijöille, on 
ankaruus paikallaan, ja kun kuitenkin eh
dotuksenkin mukaan oletetaan karkuteille 
joutuneiden koirien pidättäminen kor
vausta vastaan, on mielestäni tällä tavoin 
hankittu kunnollisesti hoidetuille koirille 
riittävästi suojaa. 

40 § :n 3 momentiksi olen ottanut vah
vistamatta jätetystä !Laista ·vastaavan koh
dan: ,Metsänriistaa ei saa ampua sen ol-
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lessa yleisellä tiellä,'' koska nyJkyisenä vilk
kaana maantieliikenteen aikana on arvelut
tavaa tehdä tästä poikkeusta. Yleinen tur
vallisuus velvoittaa rajoittamaan tätä san
gen pienelle metsästäjäjoukolle sattuvaa 
harvinaista oikeutta, koska ihmishengen 
menetys, sattuipa se vaikka kerran kym
menessä vuodessa, on sittenkin paljon suu
rempi menetys kuin joidenkin lintujen tai 
jänisten mahdollisuus vapautua maantien 
turviin. 

Vastalauseeni muut pykälät ovat sitten 
yleensä hallituksen esityksen mukaista ja 
on niistä valiokunnassa oltu yksimielisiä. 
Poikkeuksena ovat kuitenkin ,vielä 54 § ja. 
57 §, joista edelliseen on tehty se muutos, 
että karhun tappamis'esta annetaan aina 
valtion varoista nykyisessäkin laissa mää
rätty korvaus. On haluttu sanoa, että kor
vaus olisi vain silloin tarpeen, kun karhu 
tavataan haaskalta, koska silloin on elukan 
omistajalla jo ilmeistä vahinkoa karhusta, 
muilta karhun tunnustamisesta petoeläi
meksi johtuu j,o, että syytä on aina maK
saa karhusta tapporaha. Sitä paitsi tie
noota kiertelevä karhu on ainaisena uh
kana karjalle ja panee korven asukkaan 
vuorokausikaupalla olemaan varuillaan ja 
tällainen työ on myöskin palkan ansainnut, 
niin että karhusta saatakoon aina ,tappo
~aha, olipa se haaskalta tavattu taikka ei. 
Sitä paitsi voi todistaminen karhun haas
kalta ampumisesta aiheuttaa paljon jouta
vaa lisäkulua ja ajanhukkaa ei vain asian
omaiselle tapporahan pyytäjälle, vaan 
myöskin sen myöntäjälle, viranomaiselle. 

Pykälä 57 aiheutti valiokunnassa laajan 
keskustelun ja olen sen ottanut vastalau
seeseeni hallituksen esitylksen mukaisena. 
On tämän pykälän yhteydessä viitattu sii
hen, että valtion tulo- ja menoarviota ei 
saisi lailla liiaksi sitoa, jotta kerran vapau
duttaisiin jäätyneestä budjetista. Olen sa
maa mieltä ja juuri sen vuoksi olenkin 
erottanut valtion osuuden määrärahojen 
myöntämisestä kokonaan pois. Kun vah
vistamatta jätetyssä laissa lausutaan: ,Val
tion tulo- ja menoarvioon on joka vuo
deksi otettava riistanhoidon edistämiseksi 
määräraha", on se sitova määräys, josta 
ei hallitus eikä eduskunta voi poiketa. Ky
symys on enää vain määrärahan suuruu
desta ja se taas ilmeisesti on omiaan herä t
tämään joutavaa keskustelua eduskunnassa 
ja valtiovarainvaliokunnassa. On orkeam-

:, 

paa, että aluksi tyydytään niihin r:vhamää
riin, joita valtiolle kertyy riistanhoitomak
suina vuosittain, ja että ne käytetään riis
tanhoidon edistämiseksi. Jos osoittautuu 
tarpeelliseksi, niin myöntäköön eduskunta 
joko hallituksen esityksen tai edustajain 
aloitteiden nojalla tähän tarkoitukseen li
sävaroja. Silloin olemme vapaalla tolalla 
ilman ennakkositoumuksia ja pohjana on 
tulolähteen tukeminen sillä määrärahalla,_ 
jonka tulolähde tuotantonsa lisäämiseksi 
tai varmistamiseksi itse on antava, eikä 
verovarainen avustus tarkoitukseen, josta 
useimmat verovelvolliset eivät pääse tuloja 
nauttimaan. Jos taas halutaan tulo- ja me
noarvioon ottaa joka vuosi määräraha, joka 
on pienempi kuin riistanhoitomaksuista 
kertynyt tuloerä, s. o. halutaan tällä erällä 
kartuttaa valtion tuloja, voidaan sama tu
los saada aikaan sillä, että hallituksen esit
tämässä pykälässä muutetaan sana ,suun
nilleen" sanaksi ,korkeintaan", mitä jo 
vali6kunnassa suosittelinkin joustavamman 
käsittelyn saamiseksi. 

Kuten edellä sanotusta ilmenee, on valio
kunnan enemmistö pääkysymyksestä ollut 
yksimielinen ja siis ainoastaan toisarvoi
sista seikoista joutunut sellaiseen loppu
tulokseen, että valiokunnan enemmistö on 
katsonut voivansa ehdottaa eduskunnalle 
lakiesitysten hylkäämistä. Kun asia on 
näin, toivoisin suuren valiokunnan otta
van käsittelyn pohjaksi vastalauseeni ja 
onnistuvan antamaan sille sellaisen muo
don, jonka hyväksyminen eduskunnan 
enemmistölle on mahdollista. Kun pahim
pana esteenä, kuten jo huomautin, ovat, 
oikeastaan teoreettisille otaksumille perus
tuva käsitys ehdotuksien paremmuudesta, 
lakiehdotuksen '2'9 § ja vain pienemmältä 
osaltaan 30 §, luotan suuren valrokunnan 
pystyvän asian mtkaisemaan myönteisesti 
ja siten saamaan pois päiväjärjestyksestä 
kysymy;ksen, jonka ratkaisua on jo kauan 
odotettu ja odotettu ilmeisellä jännityk
sellä. 

Asiantuntijain arvostelun mukaan tulisi 
laista hallituksen esitykseen pohjautuvana 
paras pohjoismaissa löytyvä ja samaten 
asiantuntijain mukaan maallemme tärkeän 
tulolähteen turva ja e1vyttä;jä. Rohkenen 
vielä uskoa lakiesityksille p.ositiivisempaa 
lopputulosta kuin mihin laki- ja talous
valiokunta on päätynyt, eikä vähimmin sen 
vuoksi, että siten vältyttäisiin nostamasta 



päiväjärjestykseen kysymystä hallitusmuo
toomme otetun tasavallan presidentin veto
oikeuden merkity<ksestä. 

Ed. J e r n: J ag har :anihMlit om ordet 
endast för att få tiHkännrugiva, att jag i ilag
och ekonomiutskottet röstat med minorite
ten, ehuru jag sena:re icke blev i ti:Ufälle 
att underteckna den till utskottsbetänkan
det fogade reservat~onen. J a.g har icilm an
sctt mig klmna förena mig med majorite
ten främst på den g:rmnd, att jaikträtten 
på statens rmarker förklaras fri. En av 
jaktlagens främsta uppgifter bör väl va:ra 
att åstadkomma en rationell jaktvård, men 
detta blir icke möjligt om jaikträtten blir 
fri på statens marker. Under sådan:a om
ständigheter ber även jag att få rekommen
dem regeringcns pmposition. 

Ed. K i v i s a 1 o: MieielläJni yhdyn herra 
mawtalousmi111isterin ajatukseen, että met
sästysta:lous ohsi meiillä järjestettävä niin, 
että se tulisi nykyistä paljon tuottavam
maksi. Jos vertaa met1sästyksen lkaUJtta saa~ 
tuja tuloja täällä ja eräissä :mui1ssa maissa, 
huomataan että ne ovat meillä suhteellisesti 
melkoistaJkin pienemmät. Luulen, että täällä 
vasemmistossa kaik!ki ovat valmiit sen aja-

. tuksen allekirjointamaan. Mutta ihanitus ei 
dle .pysynyt sille ajatukseUeen ui'&ollisena. 
V. 1918 asetettiin asianrturutijoista komi,tea 
joka 'laati ansiokkaan mietinnön:, jossa esi
tettiin, että metsästyso~keus erotettaisiin 
maanomistuik!sesta :ja muodostettaisiin 
maassa vain 500 ha:n suuruisia metsän
riistahoitoalueita, joita annettaisiin se!l
laisille henkilöille vuokralle pitkähköksi 
a:jaksi, joilla on harrastusta metsänriis
tan hoitoon, ei:kä ainoastaan harrastusta 
niiden ampumiseen, ja joillla myöskin 
on tarpeeHinen metsästystaito, joilta ei 
jää metsiin !kitumaan otuksia, jotka sitten 
kuolevat joissakin lymYJPaikoissa ja laitta
vat metsän lemuarmaa:n, niin että varsinai
nen riista sieltä pakenee pois. Mainittu :lm
mitea teki tällaisen ehdotuksen, mutta hal
litus ei o1e ottanut sitä huomioon, vaan vas
toin komitean hyvästi peruste!ltuja ehdotuk
sia kytkenyt metsästysoikeuden rmaanomi<s
tU:kseen ja tullut sciinä sellaiseen riistanhoi
don ka'Il1Il:a1ta huonoon tulokseen, kuin se on 
tu1lut. Asiaihan on, nii:rrkuin komitea sa
noo, että mei1lä <Ovrut maatilain metsäaJat 
niin vähäiset, että niiLlä on maihdoton har-
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joittaa järlk~peräistä :rnetsästystalourtta. Sen
vuoksi komitea teki ehdotulksen, että erotet
taisiin metsästysoikeus maanomistuksesta. 
J w jos tälle kannalle hallitus vastedes ,aset
tuu ja laki !Sellaiseksi laitetaan, kuin mai
nittu !komitea ehdottaa, niin minä ainakin 
olen valmis sitä kannattamaan, IlliUtta nyt 
esillä olevassa muodossa mi:nä en voi sitä 
hyväiksyä. 

Muuten huomautwn, että täällä puhutaan 
nyt verrattain vähäisestä asiaiSita, :iJkäärnJkuin 
se olisi joiku suuri asia. Hallitus sallii met
sästysoikeuden valtion mailla vapaaJksi La
pin ja Petsamon k~hlakunnissa· sekä Kemin 
kihlaJkuntaan kuuluvissa Kolarin, Kemijär
ven ja Kuolajärven kunnissa sekä Oulun 
kihlakuntaan kuuluvissa Kuusamon, Posion 
y. m. kunnissa ja li:säiksi sa;i:rnme kuulla 
herra maatalousministeriltä, että hanitus on 
va1mis vielä laajentamaan sitä aluetta, jolla 
valtionmailla sallittaisiin paika:ll:Uselle väes
tölle· metsästy,s vapaaksi. Tämä tietää ,siis 
sitä,. että läihes 9

/ 10 va!lrtionmailla hallitus 
sallii vrupaan metsästysoiikeuden, mutta ei 
tällä 1110 :Ilä. Siitä nyt on tehty niin suuri 
numero kuin olisi t.ässä jo vaarassa jos kohta 
va,:Lkka mitä. Tämä ei ole oilkein. Tässä 
ll!iellään ka:rneeleja, mutta kuurnitaan hyt
tysiä. 

Herra ;punlustu,sminiSJterin väite, johon 
myös he~ra maatalousministeri viittasi, että 
metsästyso:ilkeus valtion mailla vaamntaa 
mallinllmolustusta, tuntuu minusta nyt 
oudolta siitä syystä, ettei sitä ole aikaisem
min esitetty. Se tuntuu oudolta myös sen
vuoksi, että hallitus :sallii P.ohjom-:Suomessa 
rajallaJkin metsästysoikeuden vapaakisi ra
jan lähellä valtio:rumailla. Eilkö pohjoisessa
kin ole maanpuolustus sentähden vaarassa? 
Jos !hra puolustusministerin väite on otet
tava täydestä, niin silloin olisi pitänyt 
laittaa säädös siitä, että joiku matka ra
jan läJhehlä on sel'laista, jolle ei kukaan 
metsästäjä saa mennä. Mutta :mitään sel
laista säännöstäihän tässä hwllituiksen esityk
sessä ei ole. Minusta ei tästä a<siasta olisi 
tehtävä niin suurta ruumeroa lkuin tästä on 
tehty (Keskustasta: Oikein ! ) . 

Keslkustelu julistetaa;n päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmmn!Cn käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 
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Pöydällepanot: 

PöydäJll~panoa varten esitellään ja pan
na3Jn pyödä1le ensi perjantaina pidettävään 
istuntoon: 

4) Pankkitarkas,tustoiminnan tehostamista 
ja rahala:itosten kontroHoimista 

koskevan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu pankkivaliokunnan mietintö n:o 1; 

5) Lastensairaalan rrukentamista HelsiJllkiin 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu talousvaliokunnan mietintö n:o 1; ja 

6) Lentokoneen sijoittamista Turkuun sai
ra:slento,kuljetusta varteu 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu talousvaliokunnan mietintö n:o 2. 

Uusi hallituksen esitys. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella tältä päivältä saapunut hallituksen 
esitys n:o 41, joka on nyt edustajille jaettu. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a 11 i o koski: Suuri valiokunta 
kokoontuu huomenna keHo 9,30. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava 
istunto on huomenna kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 22,58. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 



17. Keskiviikkona 18 p. lokakuuta 1933 
kello 15. 

Päi väj ärjes:tys. 
1 

Hmoi tuksia. 
Siv.l 

Esitellään: 

Hallituksen esitys n :o 41 laiksi 
eräiden väkijuomalakia vastwan teh
-dyistä rikoksista tuomittujen henki·löi
.den pitämisestä pakkolaitoksessa 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat V. Annala, von Frenckell, A. Ha
lonen, Kares, Lindström, Lonkainen, Ny
man, Oksala, Paasivuori, Suokas, Tanner, 
Toivola, Tukia, Wiik ja östenson. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta kunnallisten tehtävien takia ed. 
Wiik sekä komiteatöitten takia ed. Kares. 

Uusi hallituksen esitys. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että edus
kunnalle on tasavallan presidentin kirjel
män ohella eilispäivältä saapunut hallituk
sen esitys n:o 40, joka on nyt edustajille 
jaettu. 

Valitsijamiehet. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että valitsija
mieheksi ed. Myllymäki-vainajan sijaan 
tulee ed. M ä k e l ä i n e n. 

Laki- ja talousvaliokunnan jäsenet. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että eduskunta päättäisi kehoittaa va
litsijamiehiä valitsemaan jäsenen laki- ja 
talousvaliokuntaan ed. Myllymäki-vainajan 
sijaan. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Päiväjärjestyksessä oleva asia: 

Ehdotuksen laiksi eräiden vä'kijuomalakia 
vastaan tehdyistä rikoksista tuomittujen 
henkilöiden pitämisestä pakkolaitoksessa 

sisältävä hallituksen esitys n :o 41 esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin lakivaliokun
taan. 

Keskustelu: 

Sisäasiainministeri P u h akka: Herra 
puhemies! Lähtien siitä riidattomasta pe
riaatteesta, että jokaisen valtion ensisijai
siin tehtäviin kuuluu oman oikeusjärjes
tyksensä ylläpitäminen ja puolustaminen, 
hallitus on pitänyt velvollisuutenaan kiin
nittää erityistä huomiota siihen ammatti
maiseen rikollisuuteen, joka kohdistuu väki
juomalainsäädäntöömme. 

57 
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Hallitus on sitä mieltä, että tästä laa- 1 

jalle levinneestä ammatiksi ja elinkeinoiksi 
kehitetystä rikollisuudesta on siihen tar
koitukseen riittävän tehokkain toimenpitein 
tehtävä loppu. Puoli vuotta kestäneiden 
neuvottelujen tuloksena on Ison-Britannian 
kanssa saatu aikaan sopimus, jonka avulla 
tämän valtakunnan lipun väärinkäyttö 
spriivarastolaivojen suojana Suomenlah
della ja Pohjanlahdella vo~daan estää. Pu
heena olevan rikollisuuden estämiseksi tar
koittavan toiminnan elvyttämiseksi annet
tiin viime kesäkuun 2'2 päivänä uusi asE!tus 
sakkojen ja menetetyksi tuomitun tavaran 
arvon jakamisesta tullijutuissa, jolla ase
tuksella huomattavasti koroitettiin ilmian
tajan ja takavarikon tekijän osuuksia, ja 
samana päivänä annetulla toisella ·asetuk
sella ulotettiin oikeus näihin osuuksiin 
myös niihin väkijuomalakirikoksia koskeviin 
juttuihin, joita ei ole käsitelty tullijuttuina. 
Edelleen säädettiin samana päivänä anne
tussa asetuksessa poliisitoimiasetuksen 
muuttamisesta, että maaherra voi määrät
tyjä poliisitehtäviä varten asettaa ylimää
räisiä poliisikonstaapeleita. Tällä säännök
sellä tarkoitettiin tehdä mahdolliseksi yksi
tyinen poliisivaltuuksin tapahtuva toiminta 
väkijuomalain ylläpitämiseksi. Hallituk
sen esityksen johdosta muutettiin myös maa
liskuun 24 päivänä 1933 annetulla lailla 
eräitä väkijuomalain säänTiöksiä niin, että 
tätä lakia vastaan tehtyjen rikosten joh
dosta omaisuutta voidaan entistä laajem
min tuomita menetetyksi. 

Hallitus on kuitenkin ollut sitä mieltä, 
että nämä kylläkin hyvin huomattavat 
toimenpiteet eivät vielä takaa sitä, että 
koskettelemani rikollisuus saadaan loppu
maan. 1Sen harjoittajat muodostavat ni
mittäin kokonaisen ammatikunnan, joka, 
niin kauan kuin se on olemassa ja am
matti jotenkuten menestyy, ei ole halukas 
palaa:maan luvallisiin elinkeinoihin. On tultu 
siihen tulokseen, että ainoa todella teho
kas keino jo mainitsemieni toimenpiteitten 
ohella on se, että kysymyksessä oleva rikol
linen ammatti sen harjoittajiin kohdistuvin 

pakkotoimenpitein tehdään heille mahdot
tomaksi. Sitä tarkoittaa nyt valiokuntaan 
läJhetettävä hallituksen esitys. 

Voidaan huomauttaa, että tähän esityk
seen sisältyvä lakiehdotus on melkoinen 
poikkeus siitä, mihin lainsäädännössä 
yleensä on totuttu. Tämä huomautus tor
juttakoon kuitenkin sillä vastahuomautuk
sella, että se rikollisuuden laji, jota vas
taan lakiehdotus on tähdätty, myöskin me
nee kauas niiden rajojen ulkopuolelle, joi
den sisällä normaalinen ja normaalisen 
lainsäädännön tarkoittama rikollisuus py
syttelee. Kuten esityksen perusteluissa on 
mainittu, ne, jotka joutuisivat ehdotetun 
lain alaisiksi, ovat myös tekemällä rikolli
sen toiminnan ammatikseen ja elinkeinok
seen menettäneet siveellisen oikeutensa nii
hin etuihin, jotka nykyaikainen oikeusjär
jestys muutoin takaa. 

Rohkenen lausua sen toivomuksen, että 
eduskunta, ymmärtäen ehdotetun lain vält
tämättömyyden, on sen hyväksyvä ja siten 
antava hallitukselle sen tarvitsemat aseet 
kysymyksessä olevan rikollisuuden lopetta
miseksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 

Esitys lähetetään 
taan. 

l a k i v a l i o k u n-

Puhemies: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi perjantaina kello 115. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,216. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 
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Päiväj ärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus }aiksi vähittäismaksu-
kaupasta ........................ . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 4; lakivaliokunnan 
mietintö n: o 4 ; hallituksen esitys 
n:o 115. 

2) Ehdotus laiksi evankelis-luteri
laisten seurakuntain papiston palk
kauk.sesta 4 päivänä elokuuta 192~ 
annetun lain .2 § :n muuttamisesta .. 

Asia k i r j a t: iSuuren valiokun
nan mietintö n:: o 5 ; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n:o 3; hallituk
sen esitys n:o 30. 

Ainoa käsittely: 

3) Ehdotus pankkitarkastustoimin
nan tehostamista ja rahalaitosten 
kontrolloimista koskevan esirtyk.sen 
antamisesta ....................... · 

Asiakirjat: Pankkivaliokunnan 
mietintö n :o 1; ed. Kestin y. m. toiv. 
al. n:o 27. 

4) Ehdotus toimenpiteistä uuden 
lastensairaalan rakentamiseksi Hel-
sinkiin .......................... . 

A s i a k: i r j a t: Talousva'liokunnan 
mietintö n:o 1; ed .. Pohjalan y. m. 
toiv. al. n:o 30. 

5) Ehdotus lentokoneen sijoittami
sesta Turkuun sairaslentokuljetusta 
varten .......................... . 

A s i <a k i r j a t: Talousvaliokunnan 
mietintö n:o 2; ed. Hongan y. m. toiv. 
al. n:o 31. 
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Pöydällepanoa varten 
e s i t e 11 ä ä n: 

8) Lakivaliokunnan mietintö n :o 5 
vuoden 19,32 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyn ehdotuksen johdosta yhdistyk
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muuttamisesta ................... . 

91) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
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uudistettaessa varteenotettavia seik
koja koskevan toivomusaloitteen joh-
dosta ........................... . 
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Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaolevrksi 
edustajat V. Annala, von Frenckell, Furu
hjelm, Lindström, Moilanen, Paasivuori, 
Suokas, Söderhjelm ja Toivola. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat sai-
1 rauden takia tästä istunnosta ed. V. An-
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nala, perheessä sattuneen sairauden takia 
täksi ja huomiseksi päiväksi ed. Moilanen, 
oikeusasian takia tästä illasta ensi tiistai
hin ed. Aarniokoski, yhteiskunnallisten 
luottamustehtävien takia ensi tiistaiksi ed. 
Honkala sekä virkatehtävien taJkia ensi vii
kon ajaksi ed. J anhonen. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella tältä päivältä saapunut hallituksen 
esitykset n :o 42---46, jotka nyt on edusta
jille jaettu. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. H i r v en s a 1 o: Valitsijamiesten 
kokous pidetään eduskunnan istuntosalissa 
keskiviikkona tämän kuun 25 päivänä al
kaen kello 15. Ehdokaslistat valtiontilin
tarkastajain, Suomen Pankin tilintarkas
tajain ja Suomen Pankin pankkivaltuus
miesten vaaleja varten pyydän jättämään 
allekirjoittaneelle viimeistään keskiviikkona 
tämän kuun 25 päivänä, jolloin olen ta
vattavissa huoneessa n:o 8 kello 1

/ 2 11-11. 

Päiväjärjestyksessä ole·vat asiat: 

1) Ehdotus laiksi vähittäismaksukaupasta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 15, jota on valmis
televasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 4 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 4, esitellään k o 1m a n teen 
käsittelyyn. 

Puhe m i e s: Ensin sallitaan keskus
telu asiasta, sen jälkeen tehdään päätös 
asian toisessa käsittelyssä päätetyn laki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä. 

Keskustelu: 

Ed. Kivi o j a: Kun tästä samasta 
asiasta on lepäämässä lakiehdotus, joka 

myöntää ostajalle eräitä etuja m. m. mora
toriota erääntyneiden erien maJksamisessa 
ja kun uudessa esityksessä ei ole vastaavia 
etuja ja muutenkaan uuteen esitykseen ei 
saatu sinne tarpeellisiksi esitettyjä muu
toksia hyväksytyksi, niin pyydän ehdottaa, 
että tämä nyt käsillä oleva lakiesitys hy
lättäisiin. 

Ed. V a 11 a s: Kun tähän esillä olevaan 
asiaan nähden on sekä lakivaliokunnassa 
että myöskin täällä eduskunnassa käydyssä 
keskustelussa mielestäni riittävän selvästi 
osoitettu se tosiasia, että vähittäisma·ksu
kauppa eräillä aloilla on päässyt kehitty
mään sellaiseen suuntaan, joka yleiseltäkin 
kannalta katsoen on pidettävä erittäin va
hingollisena tähänastis-en lainsäädännön 
kykenemättä sitä ehkäisemään, ja kun 
tämä käsillä oleva lakiehdotuskaan ei ra
kennu sille pohjalle, että sen kautta olisi 
mitään ratkaisevaa tässä suhteessa aikaan
saatu ja kun nekään muutosehdotukset, 
joita lakivaliokunnan mietintöön liitetyn 
vastalauseen yhtenä allekirjoittajana aluksi 
yhdyin kannattamaan, eivät mielestäni riit
tävässä maarassa vastaa !käytännöllistä 
tarvetta, kuten asian toisen käsittelyn yh
teydessä käsityksenäni jo lausuin, niin sa
malla kuin kannatan käsiteltävänä olevan 
hallituksen esityksen hyväksymis-tä, rohke
nen ehdottaa eduskunnan lausuttavaksi 
toivomuksen, että hallitus viipymättä an
taisi eduskunnalle ehdotukset sellaisiksi 
elinkeinolain ja rikoslain muutoksiksi, että 
kiertävien asiamiesten ja ikulkukauppiai
den harjoittama epäterve vähittäismaksu
kauppa suorastaan kiellettäisiin. Tämän 
ehdotukseni perusteeksi pyydän vielä huo
mauttaa, että ainakaan mitään todellista 
tarvetta ei ole kyseellisen kauppatavan 
suosimiseen nähden olemassa, sillä nyky
jään on jo maaseudullakin pysyviä kaup
paliil\'keitä miltei joka kylässä, isommissa 
useampiakin, jotka kyllä pystyvät vähin
täänkin yhtä hyvin kuin kiertävät asia
miehetkin hankkimaan ostajapiiriensä tar
vitsemia tavaroita. Erittäinkin osuuskaup
pojen toimintaa tässä suhteessa pidän kai
kinpuolin tarkoituksenmukaisena ja luot
tamusta ansaitsevana. Lisäksi pyydän vielä 
mainita, että ehdotukseni tarkoittaa joten
kin samaa, mitä lakivaliokunnankin mie
tinnön perusteluissa sanotaan. Tarkoituk
seni on ainoastaan jouduttaa kysymyksen 
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lopullista saattamista pois päiväjärjestyk
sestä, erittäinkin kun tämäkin kysymys on 
tavallaan luettava n. s. pulakysymysten 
luokkaan. Elhdotan siis, että eduskunta 
lausuisi toivomuksenaan, että hallitus vii
pymättä antaisi eduskunnalle esityksen sel
laisista elinkeinolakiin ja rikoslakiin teh
tävistä muutoksista, että kiertävien asia
miesten tähän asti esteettä harjoittama 
epäterve vähittäismaksukauppa kiellettäi
siin. 

~Ed. A r f f in a n: Minä olisin odottanut, 
että edellinen puhuja niiden perustelujen 
jälkeen, mitä hän lausui, olisi· tullut kiel
teiseen tulokseen, sillä se olisi ollut joh
donmukaista, mutta hän toivoo uutta esi
tystä hallitukselta huolimatta siitä, vaikka 
nyt tämä laki hyväksyttäisiin. Kun mi
nulla on sama käsitys kuin ed. Kiviajalla 
tämän lain tarpeellisuudesta, niin minä sen 
tähden pyydän saada kannattaa ed. Kivi
ojan tekemää ehdotusta. 

Ed. V a ll a s: Asiasta saattaa kyllä olla 
erilaisia käsityksiä, ja minun mielestäni 
tämä käsiteltävänä oleva hallituksen esitys 
tarkoittaa vain vä:hittäismaksukaupan saat
tamista raiteilleen muuten, mutta en suin
kaan tahdo sitä kieltää, jota vastoin minä, 
samalla kun kannatan kyllä tätä raiteilleen 
saattamista niissä puitteissa, mitä lakiesitys 
tarkoittaa, toiselta puolen vastustan koko 
vähittäisma:ksukauppaa tai ainakin siinä 
muodossa kuin mitä esimerkkejä täällä on jo 
riittävästi esitetty, nimittäin väärinkäytök
set sillä alalla minä tahtoisin saada poiste
tuksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kivioja ed. Arffmanin kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Kiviojan ehdo
tukseksi. Ed. Vallas on ehdottanut edus
kunnan päätettäväksi toivomuksen, että 
hallitus viipymättä antaisi eduskunnalle 
esityksen sellaisista elinkeinolakiin ja rikos
lakiin tehtävistä muutoksista, että kiertä
vien asiamiesten tähän asti esteettä harjoit
tama epäterve vähittäismaksukauppa kiel
lettäisiin. Tätä ehdotusta ei ole kannatettu, 
joten se ei tule äänestyksen alaiseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena 
miksi se on toisessa käsittelyssä päätetty, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Ki
viojan ehdotus hyväksytty. 

P u he m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen sellaisena miksi se on toisessa käsit
telyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi evankelis-lnterilaisten 
senraknntain papiston palkkauksesta 4 pai
vänä elokunta 1922 annetun lain 2 § :n 

muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 30, jota on valmis
televasti käsitelty laki- ja talousvaliokun
nan mietinnössä n :o 3 ja suuren valiokun
nan mietinnössä n :o 5, esitellään k o l m a n
t e e n k äJ s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee lakiehdotuksen julistamiseen kii
reelliseksi, suuren valiokunnan mietinnössä 
siitä esitety ehdotus. Ensin sallitaan kes
kustelu asiasta. Sen jälkeen tehdään pää
tös lakiehdotuksen julistamisesta kiireelli
seksi. Siinä tapauksessa, että suuren valio
kunnan tätä koskeva ehdotus hyväksytään, 
päätetään lakiehdotuksen hyväJksymisestä 
tai hylkäämisestä, mutta jos ehdotus laki
ehdotuksen julistamisesta kiireelliseksi hy
lätään, on päätös tehtävä lakiehdotuksen 
hyväksymisestä jätettäväksi lepäämään en
simmäisiin vaalien jäljestä pidettäviin var
sinaisiin valtiopäiviin tai sen hylkäämi-

. sestä. Keskustelun kuluessa on esitettävä 
kaikki ehdotukset, jotka halutaan asiassa 
tehdä. 

Menettelytapa hyväJksytään. 
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Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Ehdotus lakiehdotuksen julistamisesta 
kiireelliseksi hyväJksytään yksimielisesti. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimielisesti. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus pankkitarkastustoiminnan tehos
tamista ja rahalaitosten kontrolloimista kos

kevan esityksen autallllisesta. 

Esitellään pankkivaliokunnan mietintö 
n :o 1 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e
I y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Kestin y. m. toiv. al. n :o 27, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
pankkivaliokunnan mietintö n :o 1. 

Keskustelu: 

Ed. Kesti: Ehdotan, että asia pantai
siin pöydälle ensi tiistaina pidettävään 
istuntoon. 

Ed. H auta l a: Kannatan ed. Kestin 
tekemää ehdotusta. 

P u h e m i e s: Kun kaksi edustajaa on 
pyytänyt asiaa pöydälle, niin on se jääpä 
pöydälle. Sen takia kehoitan seuraavia pu
hujia lausumaan mielensä ainoastaan pöy
dällepanon ajasta. 

Pöydällepanosta m kukaan halua pu
heenvuoroa. 

Puhe m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kesti ed. Hautalan kannattamana ehdot
tanut, että asia pantaisiin pöydälle ensi 
tiistaina pidettävään istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Kun muuta ehdotusta ei ole tehty, asia 
p a n n a a n p ö y d ä ll e ensi tiistain istun
toon. 

4) Ehdotus toimenpiteistä uuden lastensai
raalan rakentamiseksi Helsinkiin. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö 
n :o 1 ja otetaan a i no aan käsi t t c-
1 y y n siinä va1mistelevasti käsitelty ed. 
Pohjalan y. m. toiv. al. n :o 30, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
talousvaliokunnan mietintö n :o 1. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy talousvaliokunnan 
ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus lentokoneen sijoittamisesta 'l'ur
kuun sairaslentokuljetusta varten. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö 
n :o 2 ja otetaan a i no a a n käsi t te-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Hongan y. m. toiv. al. n :o 31, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on ta
lousvaliokunnan mietintö n :o 2. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy talousvaliokunnan 
ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotukset laeiksi oikeudenkäymis'kaaren 
17 luvun, 21 luvun 3 § :n ja 24 luvun 3 § :n, 
maakaaren 1 luvun sekä rikoslain 17 luvun 

muuttamisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 39 esitel
lään. 

P u he m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lä:hetettäisiin lakivaliokun
taan. 

Keskustelu: 

Oikeusministeri S e r l a c h i u s: Herra 
puhemies! Kun nyt 'käsiteltäväiksi jou-
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tuva hallituksen esitys oikeudenkäyruis
kaaren 17 luvun ja eräiden muiden lain
kohtien muuttamisesta merkitsee uutta 
käännettä oikeudenkäyntilaitoksemme uudis
tuspyrk!imysten .alalla, pyydän saarla muu
tamalla sanalla kosketeilla puheenaolevan 
€Sity:ksen yleistä merkitystä sekä oiikeuden
Jräyntilaitoksemme uudistamiseksi tehdyn 
työn. aikaisempia vaiheita. 

Yleinen oikeudenkäyntilaitoksen uudis
tus on ollut meillä vuosikymmeniä valmis
teltavana. Asian aikaisemmista vaiheista 
mainittakoon tässä, että jo v. 1870 perus
tettiin erityinen laamanninkäräjä:kapo~sta 
koottu rahasto tumnioistuinlaitoksen uudis
ta:mista varten. Samoihin ·aikoihin pantiin 
vireille myös uudistusehdotusten valmista
minen. Vuoden 1872 vailtiopäivillä lausu
tun toivomuksen johdosta valmistettiin ko
miteassa ehdotus, jonka pohjaila 1877 ja 
1878 vuoden valtiopäiville annettiin esitys, 
joka tarkoitti jokseenkin perinpohjaista 
muutosta kihlakunnanoikeuksi·en toiminta:an 
.siinä mielessä, että ne saataisiin jatkuvasti 
toimiviksi tai ainakin tiheämmin käräjille 
kokoutuviksi. Tämä esitys ·ei kuitenkaan 
johtanut tulokseen. LaajemmaHa pohjaUa 
otettiin a:sia sittemmin esiUe 1:891 valtio
päiv.ilJlä, i]run vrultiosäärlyt anoivat, että ryh
dyttäisiin towiin tuomioistuinlaitosta ja 
-oikeudenkäyntiä koskevan lainsäädännön 
tarkastamis~ksi. Anomuksen johdosta ase
tettiin erityinen komitea, jonka mietintö 
valmistui vuosisadan vaihteessa sisältäen 
kolme täydellistä laki ehdotusta, 1) tuomio
jstuinJaik!si, 2) laiksi riita-asiain oikeuden
käynnistä ja 3) laiksi rikosasiain oikeuden
käynnistä. Mainitut ehdotukset, jotka sit
temmin ovat pysyneet jatkuvan valmiste
lutyön pohjana, ynnä niistä annetut lau
sunnot jätettiin lainvrulmistelukunnan tar
kastettaviksi Esäjäsenten avrurrla. Lainval
mistelukunta antoi uudet täydelliset ehdo
tukset vv. 1908, 1909, 1911 ja 1912. Sitten 
jäi asia kuitenkin sikseen, kunnes työhön 
käytiin jälleen käsiksi !Suomen tultua itse
näiseksi. Jo elokuussa 1918 sai erityinen 
komitea tehtäväkseen va1rrnistaa lainvatlmis
telukunnan edellämainittujen ehdotusten 
pohja!lla ehdotuksen eduskunnalle annetta
vaksi esitykseksi. Komitean ehdotus val
mistui vielä samana vuonna. Esitystä täy
delliseksi oikeudenkäyntilaitoksen uudista~ 
miseksi, jollaisen aikaansaamista oli tarkoi
tettu, ei kuitenkaan eduskunnalle annettu. 

Sen sijaan ryhdyttiin valtioneuvoston seu
raavan vuoden tammikuussa tekemän pää
töksen mukaisesti laatimaan ehdotusta sel
laisiksi osittaisilksi muutotksiksi oikeuden
käyntimenettelyymme, jotka voitaisiin., säi
lyttämällä nykyinen tuomioistuinten j.ärjes
tysmuoto, toimeenpanna verrattain nopeasti 
ja tuottamatta :kovin suuria kustannuksia. 
Komitean ehdotus, 'josta hankittiin myös 
korkeimman oikeuden lausunto, ei kuiten
kaan 'johtanut tuito:kseen,. koska maan sil
loisen hamtuksen mi·elestä tarkoituksenmu
kaista tulosta ei oUut mahdollista saavut
taa sellaisilla osittaisilla uudistuksilla, jossa 
varsirukin ylemmät oikeusasteet olisivat 
säilyttäneet entisen järjestysmuotonsa. 

·Tämän j.äilikeen palattiinkin täydelJlistä 
uudistamista taDkoittavan suunnitelman 
kannalle. Seuraavien vuosien aikana 
useat komiteat samoinkuin myös lain
valmistelukunta työskentelievät tämän suun
nitelman toteuttamiseksi. Viimeinen täSsä 
tarkoituksessa laadittu ehdotus on Jiainval
mistelu:kunnan v. 1929 antama. Sen jäl
keen ei kysymys oikeudenik:äyntilaitoksemme 
täydellisestä uudistamisesta enää ole ollut 
yhtä keskeisenä kuin ,aikaisemmin, ja on 
nyttemmin tällaisen uudistuksen aikaansaa
misesta toistaiseksi luovuttu m. m. siitä 
syystä, että sen aiheuttamat täytäntöön
panokustannukset eivät ole oikeassa suh
·teessa maan yleiseen varallisuustasoon ja 
raha talouteen. 

Huolimatta siitä, että monien vuosikym
menien aikana tehty työ, joka on tarkoit
tanut oikeudenkäyntilaitotksemrme täydellistä 
uudistamista, näin ollen ei otle johtanut 
tulokseen, ei kuitenkaan voida sanoa, että 
tämä työ, johon maan parhaat bkimies
voimat ovat osallistuneet, olisi mennyt huk
ka:an. Niitä lukuisia ehdotuksia, jotka 
asiassa on valmistettu, voidaan päinvastoin 
hyvinkin menestykselEsesti käyttää ihyväksi 
suunniteltaessa toimenpiteitä osittaisten pa
rannusten aikaansa&miseksi oikeudenkäynti .. 
menettelyymme. 'Tämä on selvä:sti voitu 
havaita myöskin nyt kysymyksessä olevia 
lakiehdotuksia valmisteltaessa. Haliituksen 
esitykseen sisältyvät lakiehdotukset perus
tuvat tärkeimmiltä osihaan edeillämainitse
maani lainvalmistelukunnan v. 1929 :Laati
maan ehdotukseen, .poiketen siitä pääasiassa 
vain niissä kohdin, joissa sanottu ehdotus 
sisälsi suullisuus- ja vrulittömyysperiaat
teesta johtuvia säännöksi~ jota periaatetta 
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nyt p111henaolevassa [akiehdotuksessa ei ole 
otettu käytäntöön, koska on katsottu, että 
todisteluoikeutemme uudistus voidaan me
nestyksellisesti toteuttaa myös voimassaole
van suullispöytäkirjaJllisen oikeudenkäynti
menettelyn puitteissa. Tällainen yleisluon
toinen uudistus, jota hallitus esittää toteu
tettava;ksi, tarkoittaa vapaan todistusten 
harkinnan periaatteen käytäntöönottamista 
kaikessa oikeudenkäyntimenettelyssä. Tämä 
periaate on lausuttu julki lakiehdotuksen 
1 § :ssä. Sen mukaan on oiktmden vapaasti 
harkittuaan <kaikki kussakin asiassa esiin
tulleet asianhaarat päätettävä, onko jokin 
seikka pidettävä toteennäytettynä vai ei. 
Sellaisenaan ei periaate kylläkään enää olle 
uusi lainsäädännössämme, vaan on siitä 
useissa tapauksissa luo\'llttu myöskin rikos
asioita koskevan oikeudenkäyntimenettelyn 
yhteydessä. Tämän periaatteen tarkoituk
senmukaista soveltamista käytäntöön ovat 
kuitenkin tähän mennessä häirinneet var
sinkin todistajanesteitä koskevat kohta 200 
vuotta muuttumattomina pysyneet säännök
set, jotka ovat tuntuvasti rajoittaneet asian 
ratkaisuJJ.e merkityksellisen materialin ke
räämistä. Puheenaoleva rajoitus ehdotetaan 
nyt poistettava:ksi. Kantaja ei siis halli
tuksen esityksen mukaan voi: esim. estää 
kuulemasta vastaajan sukulaista todista
jana asiassa. Sen sijaan varataan lakieh
dotuksessa Hilieiselle sukulaiselle samoin
kuin häneen läheisessä lankoussuhteessa ole
valle henkilölle mahdollisuus kieltäytyä ru
peamasta todistajaksi asiassa. 

'IIodistusten vapaan harkinnan periaat
toosta on niinikään johtunut, että men
neeltä .ajalta periytynyt asianosaisen täyte
ja puhdistusvala ehdotetaan arviovalaa lu
kuunottamatta poistettavaksi. Sen sijaan 
on lakieihdotukseen otettu säännoksiä asian
osaisen kuulustelemisesta todistclutarkoi
tuksessa. Säädettäväksi ehdotetaan, että oi
keus voi riita-asiassa tai rikosasiassa, jossa 
rangaistusta ei vaadita, harkintansa mu
kaan, sittenkuin muut todisteet on esitetty, 
määrätä jompaakumrpaa asianosaista tai 
heitä molempia kuulusteltav:aksi todistclu
tar<koituksessa. Todistajavalan sijasta an
taa asianosainen kunniansa ja omantun
tonsa 'kautta vakuutuksen, että hän lausun
nossaan on pysyvä totuudessa. 

Viipymättä tässä muiden oikeudenkäy
miskaaren 17 luvun säännösten tarkaste
lussa haluan vielä viitata tärkeimpiin niistä 

muutoksista, jotka on tehty oikeudenkäy
miskaaren 24 luvun 3 § :ään. Hallitus eh
dottaa säädettäväksi, että tuomiossa on mai
nittava myös ne pääperu:steet, ·joihin no
jautuen todistusten harkinta on tapa:htu
nut. Tämä säärrnös on omiaan ehkäise
mään todistusten vapaan ha11kinn.an väärin
käyttämistä sekä tekemään mahdolil.iseksi 
alioikeuden suorittaman todistusten hal.'kin
nan tehokkaan jäiikitarkastuksen ylemmän 
oikeuS'asteen puOilelta tämän joutuessa jut
tua muutoksenharm. tai alistuksen johdosta 
käsittelemään. 

Lopuksi huomautan siitä, että todistelu
oilkeutemme prosessuaalilen uudestaan jär
jestcly on aiheuttanut oleelJi:sia muutoksia 
myös rikoslain 17 lukuun, mikä luku ny
ky~sessä muodossaan sisältää rangaistus
mwäräykset väärästä valasta, mutta uudessa 
muodossaan tulisi koskemaan myös va.il.atta 
annettua .perätöntä lausumaa. Niinikään 
joutuu esityksen mukaan rangaistav:wksi 
henkilö, joka antaa perättömän :lausuman 
poliisi·viranomaisen tai vi:vallisen syyttäjän 
toimittamassa valmistarva:ssa tutkimnassa_ 
Näiden muutosten ohella on n. s. ·tuotta
muk9elllisen väärän valan rankaiseminen 
kokonaan poistettu. 

Viitaten edellä sanottuun sekä hallituk
sen esityksen perusteluihin minä käytän 
tilaisuutta 1ausuaikseni sen vakaumukseni, 
että kysymyksessä olevan uudistuksen to
teuttamisella va:rmaankin tullaan huomat
tavana tavalla edistämään niiden tulosten 
sruavuttamista, joita vanhaan oikeuskult
tuuriin perustuvan valtion oikeudenkäynti
laitoks~Ha on syytä odottaa. 

Ed. K i v i o j a: Herra puhemies! Kun: 
meille tämän kuun 10 päivänä jaettiin 
tämä hallituksen esitys n :o 39 ja huoma
simme sen a;lla oikeusministerin nimen, 
niin ihastuimme, että näinkö pian todella 
hallitus on kerinnyt toteuttaa erään lu
pauksensa, antaa nimittäin todella ajan
kohtaisen ja tärkeän ja kipeästi kaivatun 
esityksen, josta pääministeri lausui 26 päi
vänä; syyskuuta erään lakiehdotuksen yh
teydessä, että ,.,asiassa on annettava edus
kunnalle uusi esitys, jossa toisella tavoin 
kuin tässä ehdotuksessa otetruan huomioon 
nilrtä muistutuksia" j. n. e. Mutta lähem
min tarkastaessa tätä nyt käsiteltävää eh
dotusta huomasivat edustajat, että tämä 
onkin aivan eri asia ja että oikeusministe-
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rille on tullut tärkeämmäksi nyt vain noin 
yks kaks' käydä oikeudenkäyntilaitoksen 
uudistamiseen. En minä sitä tahdo väit
tä.ä, ettei siinäkin olisi uudistamisen varaa 
ja uudistamisen tarvcetta olemassa, mutta 
kun uudistus on jo ollut vireillä yli 60 
vuoden, niirukuin oikeusministeri juuri to
disti, siis pitkänkin milespolven ajan, nå.in 
on käsittämätöntä, miksi nyt tämän esi
tyksen la~IJtimiseen tuli miiln kova hoppu, 
juuri nyt, kun halEtuksen, oikeusministe
rin ja esittelijäin kaikki työtarmo olisi tar
vittu toiseen asiaan, jonka tärkeyden pää
ministeri 29 päivänä viime syyskuuta myös
kin määritteli ja silloin ilmoitti eräitä 
suuntaviivoja, jonka:lainen se uusi esitys 
olisi oleva. 

Tämä uudistus, joka nyt on käsillä, on 
kovin suuri ja laa;jakantoinen ja, voipa 
sanoa, se on arveluttavaakin ruveta sitä 
nyt äkkiä kesken kaikkien kiireiden säätä
mään. SiHä meidän oikeude~äyttömme 
vahvimpia puolia on ollut - ainakin auk
toriteetit ovat niin pitäneet - juuri to
distelumenettelymme, jonka on katsottu an
tavan ta:keet asian objektiivisesta käsitte
lystä. Sanotaan •olevan surullisi:a kokemuk
sia lännen suuresta vapaasta maasta, jossa 
todi·stelumenetelmä on toisenlainen. 1Siellä 
pitäisi vielä enemmän kuin täällä olla totta 
sananllllSku: .,1aki on niinkuin se luetaan". 
Siellä voi puoluetoveruus ta;i vastrupuolueen 
jäsenyys panna sikäläisten tuomarien myö
tätunnon tai vastenmielisyyden asi:apudlta 
kohtaan arvioimaan todistusten paina
v:uutta. 

En voi pitää tätä erittä:im. kiireellisenä 
la:hjana hallitukselta, tätä esitystä tänä ai
kana puolueintohimojen repimälle kamsapa
rallemme. Siksi ei olisi ollutkaan tätä esi
tystä nyt 3Jll!llettava kesken näiden muiden 
kiireiden. Eirvät kiireellisyyttä muka puo
lustavat perustelut, joita on esitetty tässä 
painetussa esityksessä ja nyt oikeusminis
terin suun kautta, eivät ne t1111n!U ensin
kään vaikuuttaviitta sritä, että tällä asialla 
juu11i nyt tällä kerralla olisi niin kiire, 
että eduskunnan lakivaliokUlllll&n aikaa olisi 
siihen sidottava viikko- jopa kuukausikau
palla, niinkuin epäilemättä tulee käymään 
nyt. Mutta sitä vwkuuttavammalta tuntuisi
vat tällä hetkellä nämä hallituksen lupauk
set, joihin viittasin, niiden täyttäminen ja 
n. s. Kestin ponsi, jolla hallirtusta ikehoitet
tiin kiireelli-sesti valmistamaan eräitä toi-

sia esityksiä. Sen suuntais~a on kyllä usei
takin la!kivaliokunnassa, johonka nyt tätä 
puhemiesneuvosto ehdottaa lähetettäväksi, 
sen äsken hyväksytyssä työsuunnitelmassa, 
joka mui·staakseni viime viikolla oli ·täällä 
esillä, ja ellei hallitus lupauksistaan huo
limrutta halua pakkohuutokauppojen lyk
käysesitystä uusia, olisi sen ainakin runm.et
tava lakivaliokunnalle työrauha käsitellä 
tärr-keämpiä asi•oita ja oikein tosissa tun
tuisi olevan esitettävä hallitukselle se toi
vomus, että sen olisi tällä kertaa nyt tämä 
käsilJä oleva esitys kiirellisesti peruutet
tava, mihi:n sinä valtiopäiväjärjestyksen 
mukarun on oikeus, sillä tämä ei ole mikään 
ensiarvoinen asia eikä edes toisarvoinen
kaan, mutta. aivan viimearvoinen asia tällä 
kerralla. Joka tapauksessa on tä·äillä edus
kunna:ssa yleinen se toivomus, että lakiva
liokunta. ei sa~lisi hyvä:ksyttyä työsuunni
·tellmaansa häirittävän näiUä uusilla vahvis
tettuun työsuunnite~maan ikuulumattomilla 
esityksinä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja esitys läihetetään 1 a k i v a l i o kun
ta an. 

7) Suomelll ja Ison-Britannian sekä Pohjois
Irlannin Yhdistyneen Kuningaskunnan väli

sen kauppasopimuksen hyväksymistä 

koskeva hallituksen esitys n :o 40 esitelilään. 

P u h e m i e s: Puhemilesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin ulkoasiaimrva1io
lrnntaam 

Keskustelu: 

Ed. Österholm: Herr ta1man! Att 
regeringen fått handelsfördraget med Eng
land i hamn har väckt allmän tillfredsstäl
lelse, men det ibehövs icke inträngande stu
dier i propositionens text och tabeller för 
att upptäcka, att det köpts dyrt och med 
dryga offer från vår sida. För min del 
önskar jag taga fasta på den omständighe
ten, att dell! näringsgren som åter fått 
släppa tili av sina ekonomisika intressen, är 
vårt skärgårdsfiske. Jag säger att det åter 
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skett. När handelsfördraget med Estland 
senast reviderades, gjordes nämligen från 
vår sida en del medgivanden, vilkas följder 
vårt hemmafiske :får 1ov att dragas med, 
ehuru det alltsedan den ryska marknaden 
bortföll, befunrnit sig i beträngt läge, eme
dan det icke varit möjligt att upparbeta 
nya avsättningsområden i stället för dem 
som gått förlorade. Huru det står till i 
detta avseende framgår därav att vår fisk
export, som under tiden närmast före 
kriget utgjorde i medeltal 9.3 milj. kg. per 
år, motsvarande i nuvarande myntvärde 
c. 100 milj. mark, under de senaste åren, 
då den i främsta rummet gått till Sverige, 
utgjort endast 1.2 milj. kg., motsvarande 
9.5 milj. mark. Vår fiskexport har sålunda 
nedgått till ungefär en tiondedel av sitt 
värde före kriget. Och då hemmamarknaden 
icke kunnat giva nämnvärd ersättning för 
exportens avtynande, har följden blivit att 
vi ständigt ha ett överskott av fisk i han
deln som, utöver kristideus speciella verk
ningar, trycker ned prisen. Den del av lan
dets befolkning, som skall söka sin bärg
ning av denna urgamla näring, har därige
nom råkat i ett läge som under de senaste 
åren blivit allt mer bekymmersamt. Man 
kan utan överdrift säga, att åtminstone den 
del av vår skärgårdsbefolkning, för virken 
strömmingsfisket är den huvudsakliga in
komstkällan, sedan länge befinner sig nära 
svältgränsen. Det finnes följaktligen in
genting att giva bort av dess utkomstmöjlig
heter. 

Nu kommer emellertid handelsfördraget 
med England och för med sig ett nytt all
varligt hot för vårt skärgårdsfiske. Det 
inrymmer nämligen med avseende å import 
av salt sill en tullkontingering, som innefat
tar att under det första året efter 
fördragets ikraftträdande skall få införas 
1,400,000 kg. med en tull av endast 50 penni 
per kg. samt därefter 2,600,000 kg. årligen 
med en tullsats av 1 mark per kg. Det 
erbjuder inga svårigheter att inse vad detta 
betyder, då de inhemska sillfisk~bolagen 
i stort sett hittills förmått fylla behovet av 
sill och importen för övrigt begränsats av 
en så hög tullsats som 2 mark per kilo. Man 
måste förutsätta att vi framdeles få in till 
landet stora mängder av billig sill, som kon
ikurrerar i marknaden med våra egna fisk
produkter och yttermera trycker ned deras 
förut låga pris. Regeringen har skyndat 

att hålla våra sillfiskeföretag skadeslösa för 
den konkurrens som nu möter dem genom 
att de beviljats fördelaktiga lån för att de 
skola kunna utvidga sin verksamhet till 
områden, som icke beröras av det engelska 
handelsfördragets bestämmelser. Detta 
hade varit dem väl unnat, om regeringen 
samtidigt hade dragit försorg om att fiskar
befolkningen, som på det allvarligaste be
röres av de nya förhållandena, skulle på 
något sätt fått en handräckning av staten. 
Att så icke är fallet, vet envar av oss. I 
budgetpropositionen för nästa år föreslår 
regeringen visserligen ett nytt anslag till 
förmån för fisket. Det utgör 100,000 mark 
och gäller upprättande av fiskeristatistik. 
Under nuvarande förhållanden betyder 
detta att giva stenar i stället för bröd. Ty 
det är verkligen bröd, som fiskarbefolknin
gen behöver. Det må vid sådant förhål
lande icke synas underligt, om vår fiskarbe
folkning med bittra känslor motta,git under
rättelsen om det engelska handelsfördragets 
villkor. Denna bitterhet är så mycket mer 
förståelig som det är känt att i lantbruks
ministeriet ligger ett av lantbruksstyrelsen 
redan år 1930 inlämnat förslag om infö
rande av exportunderstöd för fisk. Detta 
förslag har veterligen icke blivit behandlat 
av statsrådet, ehuru flera fiskarorganisatio
ner inlämnat framställningar, i vilka en
träget begärts, att frågan måtte upptagas 
till avgörande. Lantbruksministeriet har 
remitterat den ena framställningen i saken 
efter den andra till utlåtande av lant!bruks
styrelsen och på detta sätt har ärendets be
handling förhalats. Medan lantlbruket om
huldats genom talrika kristidslagar, - in
gen minnes mer huru många de äro, - och 
genom ett särskilt understödssystem, som 
drager ett hundratal miljoner, vilket allt 
skattebetalarna, och således även skärgårds
befolkningen, får lov att vara med om att 
betala och då för arbetslöshetens lindrande 
offrats stora belopp, har det under hela 
kristiden icke funnits det minsta intresse 
till övers från statens sida för vårt skär
gårdsfiske. Svaret på dess hovsamt utta
lade begäran om hjälp för exportens uppar
betande har blivit ett förslag om 100,000 
mark till statistik samt de nya prövningar 
som det engelska handelsfördraget för med 
sig. 

Det är mig fullständigt främmande att 
söka resa opposition mot handelsfördragets 
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godkännande. Jag har endast velat visa 
vilka konsekvenser det för med sig för vårt 
fiske. Och så vill jarg även uttala förhopp
ningen att utskottet, då det granskar de 
uppoffringar, med vilka fördraget köpes, 
ville ägna uppmärksamhet även åt den an
del vårt hemmafiske har i dessa offer. Ifall 
så sker skall utskottet knappast underlåta 
att i sitt uttalande om fördragets betydelse 
och följder framhålla nödvändigheten av att 
staten på ändamålsenligt sätt håller ut
övarna av vårt skärgårdsfiske skadeslösa 
för de nya svårigheter som genom fördraget 
åsamkas dem. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja esitys lähetetään u l k o a s i a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

Pöydällepa.not: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti ensi istuntoon : 

8) Vuoden 1932 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyn ehdotuksen johdosta laiksi yhdis

tyksistä aunehn lain eräiden pykälien 
muuttamisesta 

laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 5; 
sekä 

9) Erinäisiä, kauppasopimuksia uudistet
taessa varteenotettavia seikkoja 

koskevan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 4. 

P u h e m i e s : Seuraava eduskunnan is
tunto on ensi tiistaina kello 15. 

Täysistunto lopetetaan kello 15,57. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 





19. Tiistaina 24 p. lokakuuta 1933 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 

A i no a k ä s i t t e l y: 

1) Ehdotus laiksi yhdistyksistä an
netun lain eräiden pykälien muutta-
misesta .......................... . 

Asia k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 5; vuoden 1932 vp:ltä 
lepäämässä oleva lakiehdotus. 

2) Ehdotus toivomukseksi pankki
tarkastustoiminnan tehostamista ja 
rahalaitosten kontrolloimista koskevan 
esityksen antamisesta ............. . 

Asiakirjat: Pankkivaliokunnan 
mietintö n:o 1; ed. Kestin y. m. toiv. 
al. n:o 27. 

3) Ehdotus toivomukseksi erinäi
sistä kauppasopimuksia uudistettaessa 
varteenotettavista seikoista ........ . 

Asiakirjat: Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n:o 4; ed. Erkon 
y. m. toiv. al. n:o 11. 

E s i t e II ä ä n: 

4) Hallituksen esitys n:o 42 laiksi 
tullien 'kantamisesta vuonna 19,34 ... 

5) Hallituksen esitys n:o 43 eräistä 
kutomakoneista suoritetun tullin kor-
vaamisesta ....................... . 

6) Hallituksen esitys n:o 44 laiksi 
veronmaksun laiminlyömisen johdosta 
suoritettavasta veronlisäyksestä ..... 

7) Hallituksen esitys n:o 45 laiksi 
metsänmyynnistä eräänlaatuisilta asu
tustilailta 28 päivänä huhtikuuta 
1925 annetun lain 1 ja 2 ~:n muutta-
misesta .......................... . 

kello 15. 

Siv. 

464 

472 

47:5 

480 

, 

4!81 

8) Hallituksen esitys n:o 46 lisä
määrärahan myöntämisestä valtion 
maiden asuttamisen johdosta erinäi
sille toimihenkilöille suoritettaviin 
palkkioihin ja korvauksiin ........ . 

Pöydällepanoa varten 
e s i te II ä ä n: 

9) Lakivaliokunnan mietintö n:o 3 a 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
eräiden asunto-osakeyhtiöiden pakko-
hallinnosta ...................... . 

10) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 5 lakialoitteiden johdosta, 
jotka sisältävät ~hdotuksen laiksi 
Suomen hallitusmuodon 14 § :n muut-
tamisesta ........................ . 

11) Talousvaliokunnan mietintö n:o 
3 hallituksen esityksen johdosta eläin-
suojelulaiksi ..................... . 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Siv. 

481 

" 

" 

" 

Nirrnenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Asikainen, Janhonen, Kares, 
Leiw:o, Paasivuori, Rantanen, Riipinen, 
Suokas, Toivola ja Vesterinen. 

:BmoitU:Sasiat: 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta oikeusasiain takia ed. Asikainen, 
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virkatehtävän takia edustajat Kares ja 
Leiwo, ensi perjantaiksi virkatehtävän takia 
ed. Hirvensalo sekä täksi ja huomiBeksi 
päiväksi ed. Rantanen ja läheisen omaisen 
kuoleman takia tästä istunnosta ed. Riipi
nen. 

Eduskunnan sihteerin tehtävien väliaikainen 
hoitaminen. 

Puhemies: Ilmoitan, että eduskunnan 
sihteeri, laamanni Kotonen on lääkärinto
distuksena näytetyn sairauden takia tois
taiBeksi estetty sihteerintointaan :hoitamasta, 
j.onka takia olen työjärjestyksen 9' §:n 2 
momenttiin nojautuen kutsunut keskus
kanslian notaari Kostia n hoitamaan sih
teerin tehtäviä. 

Päiväjärjestykses.sä olev:a.t asiat: 

1) Ehdotus laiksi yhdistyksistä annetun lain 
eräiden pykälien muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö !ll :o 5 
ja otetaan a i n o a a n k ä s i t t e l y y n 
siinä valmistelevasti käsitelty, vuoden 1!93!2 
vp:ltä lepäämässä oleva edellämainittu laki
ehdotus. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on la
kivaliokunnan mietintö n:o 5. Ensin salli
taan keskustelu asiasta, sen jälkeen tehdään 
valtiopäiväjärjestyksen 73 •§:n_ mukaisesti 
äänten enemmistöllä päätös lakiehdotuksen 
muuttama ttomana hyväksymisestä taikka 
hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

Ed. Tanner: Pyydän, että asia pantai
siin pöydälle tämän vilkon perjantain Is
tuntoon. 

Ed. K o m u: Kannatan ed. Tannerin te
kemää ehdotusta. 

P u h e m i e s: Koska asiaa on pyydetty 
pöydälle, niin on se valtiopäiväjärjestyksen 
mukaan jäävä pöydälle. Kehoitan seuraa
via puhujia lausumaan mielensä pöydälle
panon ajasta. 

Ed. Kivioja: Ensi perjantaiksi pöy
dällepruno un kaikkein sopimattominta sen 
takia, että silloin nähtävästi eduskunta ha
jaantuu kekrilomalle vähäksi >aikaa ja kun 
muutenkin on osoittautunut perjantaisin, 
että meitä on ollut täällä aivan lii<an vähän 
iltamyöhällä asioita käsittelemässä, niin 
minä pelkään, että asianlaita ensi perjan
taina on vielä huonompi. Sen tähden ensi 
perjantaiksi tämän asian pöydällepano on 
kaikkein epäonnistunein. Jos olisi ollut 
seuraavan viikon perjantai kysymyksessä, 
niin minä ulisin kyllä voinut sitä kannat
taa, mutta vastustan ensi perjantaita ja 
ehdotan, että asia pantaisiin pöydälle ensi 
torstaina pidettävään istuntoon. - Muuten 
on ihmeellistä, että lakivaliokunnan jaoston 
äskeisen kokouksen aikana ed. Komu il
moitti, että heidän ryhmänsä puolelta ei 
ainakaan sitä pyydetä pöydälle ja nyt hän 
oli sitä kannattamassa. 

Ed. Pitkänen: Minä kannatan ed. Ki
viojan tekemää ehdotusta. 

Ed. V i r k kun e n: Valtiopäiväjärjes
tyksen mukaan istunnon määrääminen on 
puhemiehen asia, e1kä mielestäni voida tehdä 
sellaista ehdotusta, jonka ed. Kivioja on 
tehnyt. Että •on pyydetty asia pöydälle 
perjantain istuntoon, kaiketi tarkoittaa sitä, 
että se pannaan pöydälle seuraavaan istun
toon. Minä vastustan ed. Kiviojan ehdo
tusta. 

Ed. Tanner: Ed. Kivioja on pyrkinyt 
hankki'maan itselleen eduskunnassa sen 
maineen, että hän vaatii kaikkia seuraa
maan työjärjestystä ja kaikkia muita sään
töjä. Minua hämmästyttää, että hän nyt 
antaa eduskunnan jäsenille perjantaina lu
van läJhteä niin aikaisin pois, ettemme ker
kiä yhdistyslakia täällä käsitellä. ,Se polil
taa hänen päänsä ympäriltä palj.on sitä 
gloriaa, minkä hän eduskunnan tapain
vartijana on itselleen koettanut hankkia. 

Ed. tK a ll i o k '0 s k i: Minunkaan mieles
täni ei tämän viikon perjantai, jona päi
vänä todennäköisesti pidetään seuraava 
·eduskunnan istunto, ole sopiva aika tämän 
asian pöydälle panemiseksi. tSen vuoksi 
ehdotan, herra puhemies, että asia pantai
siin pöydälle tulevalla viikolla pidettävään 
ensimmäiseen eduskunnan iBtuntoon. 



Yhd.i,styslain muuttaminen. 463 

Ed. V i r k k u ne n: Minä pyydän selven
tää äskeistä puheenvu011oani niin, että eh
dotan asian pöydällepanoa seuraavaan is
tuntoon. 

Ed. Koivu ranta: Kannatan ed. Kal
liokosken tekemää ehdotusta. 

Ed . .Colliander: Jag ber också att 
få understöda rdm. Kalliokoskis förslag. 

Ed. Pennanen: Minä kannatan ed. 
Virkkusen ehdotusta. Sen mukaan jää pu
hemiesneuvostolle mahdollisuus harkita, 
on;ko tarpeellista pitää seuraava istunto 
ennen ensi perjantaita. 

Ed. T a n n e r: Äänestyksen helpottami
seksi minä pyydän luopua omasta ehdotuk
sestani ja yhtyä ed. Virkkusen ehdotuk
seen. 

Ed. iK i v i o j a: Äänestyksen helpotta
miseksi minäkin pyydän luopua ·ehdotuk
sestani, jota tehdessäni jo sanoinkin, että 
jos olisi pyydetty pöydälle ensi viikolle, 
niin minä olisin sitä kannattanut. Muuten 
käytän tilaisuutta hyväkseni kiittääkseni 
ed. Tanneria siitä ,hyvin ansaitusta" kun
niasta, mitä hän minulle osoitti. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Puh e m i ·e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Virkkunen ed. Pennasen kannattamana 
ehdottanut, että asia pantaisiin pöydälle 
ensi istuntoon. Ed. · Kalliokoski ed. Col
lianderin y. m. kannattamana on ehdotta
nut, että asia pantaisiin pöydälle ensi vii
kolla pidettävään ensimmäiseen istuntoon. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Kalliokosken 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka kannattaa ed. Virkkusen ehdotusta, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Kalliokosken ehdotus hyvä:ksytty. 

!P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
912 jaa- ja 91 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 13. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a ll i o k o s k i: Kun oli vain yh
den äänen ero tässä äänestyksessä, niin 
minä pyydän avointa äänestystä. 

P u h e m i e s : Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa'' äänestävät seuraavat edustajat: 

:Aaltonen, Aarniokoski, Aattela, Ala
Kulju, :Ampuja, Andersson, Annala, V., 
Bryggari, Erkko, Eskola, Fagerholm, Hak
kila, Halonen, T., Harva'la, Helo, Herrala, 
Hilden, Hiltunen, Honka, Huotari, Hämä
läinen, Irrkilä, Jokinen, Junnila, Kanerva, 
Kesti, Kettunen, Kivimäki, Kivisalo, Koivu
lahti-Lehto, Komu, Koponen, Kosonen, Ku
jala, Kulovaara, Kuusisto, Lastu, Lehto
koski, Lepistö, Lindman, Linna, Lonkainen, 
Lumijärvi, Lumme, Malkamäiki, Malmivuori, 
Marttila, Meriläinen, Metsäranta, Musta
silta, Mäkeläinen, Nikkola, Oksala, Paju
nen, Pekkala, Peltonen, Pennanen, Pent
tala, Perho, Pesonen, Puittinen, Pärssinen, 
Rantala, Reinikainen, Rydman, Rytinki, 
Ryömä, Räisänen, Salmenoja, Salonen, Se
tälä, Simojoki, Sinisalo, Siren, Soini, .So
mersalo, Sundström, Sventorzetski, Syrjä
nen, Tanner, Toivonen, Tolonen, ·Tuomi
vaara, Turkia, Turkka, V aarama, Valta, 
Welling, W enman, Wiik, Virkkunen, Voion
maa, Väisänen ja Åhlström. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

• Aakula, Aittoniemi, Alestalo, Annala, J., 
Arffman, von Born, Brander, Böök, Col
liander, Ellilä, Estlander, Forstadius, von 
Frenckell, Furuhjelm, Haga, Halonen, A., 
Hannula, Hautala, Heikkinen, Heiniö, 
Heiskanen, Helenelund, Hirvensalo, Huit
tinen, Hänninen, Hästbacka, Ikonen, Ja
cobsson, Jatkola, Jern, Jutila, Kaasalainen, 
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Kaijalainen, Kalliokoski, Karvet:ti, Kaura
nen, Kemppi, Kivenoja, Kivioja, Koivisto, 
Koivuranta, Korvenoja, Kukkonen, Kull
berg, Kämäräinen, Lahdensuo, Lahtela, 
Lampinen, Lehtonen, Leppälä, Lindström, 
Linkomies, Lohi, Löthman, Mangs, Man
tere, Mattsson, MiiJkki, Moilanen, Nyman, 
Oksanen, Oulasmaa, Paiksujalka, Palmgren, 
Pilppula, Pitkänen, Pohjala, Salo, Sariola, 
Sarlin, Schildt, Sjöblom, Soininen, Suur
konka, :Särkkä, Söderhjelm, Takala, Tapa
ninen, Tarkkanen, Tukia, Tyrni, W ainio, 
V allas, Vehkaoja, V enho, Wickman, Vi~-

. hula, Östenson ja Österholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 15 
edustajaa: 

Asikainen, Honkala, Horelli, J anhonen, 
Kares, Kääriäinen, Leiwo, Luostarinen, 
Paasivuori, Rantanen, Riipinen, Sergelius, 
Suokas, Toivola ja Vesterinen. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 94 jaa- ja 89 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis päättänyt p anna 
asian p ö y d ä 11 e ensi istuntoon. 

2) Ehdotus toivOlmukseksi pankkitarkastustoi
minnan tehostamista ja rahalaitosten kontrol

loimista koskevan esityksen antamisesta. 

Esitellään pankkivaliokunnan mietintö 
n :o 1 ja otetaan a i n o aan k ä s i t t e-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Kestin y. m. toiv. al. n :o 217, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
pankkivaliokunnan mietintö n :o 1. 

Keskustelu: 

Ed. F o r s t a d i u s: Herra puhemies ! 
Käsiteltävänä oleva pienviljelijäin aloit(! 
on monessa suhteessa merkillinen asia
kirja. Ensinnäkin se sisältää joukon sel
laisia ajatuksia ja väitteitä, jotka ovat 
aivan vastakkaisia niiUe pyrkimyksille ja 
sille katsantokannalle, jota pienviljelijä
puolue edustaa ja jota se on äänenkannat
tajassaan pitkän aikaa ajanut. Toiseksi 

aloitteeseen sisältyy toisilleen jyrkästi vas
takkaisia väitteitä. Alussa voidaan puhua 
asiasta periaatteellisesti katsoen aivan toi
sin ikuin mitä myöhemmin samasta kysy
myksestä sanotaan. Kolmanneksi aloitteen 
perustelut osoittavat, ettei sen tekijöillä 
eikä allekirjoittajilla näytä olleen mitään 
tietoa siitä, mitä lait sisältävät juuri niistä 
asioista, joita aloite koskee. 

Kun pienviljelijäin luotoista on, kuten 
pienviljelijäin taloutta koskeva tohtori 
Willandtin tutkimus osoittaa, ainoastaan 
5% liikepankeista saatua ja kun liikepank
kien toiminta niinmuodoin vain mitättö
män vähän välittömästi koskee pienvilje
lijöitä, niin ovat aloitteentekijät saadak
seen aloitteelle edes jonkinlaista pohjaa, 
asettuneet ajamaan muka suurteollisuuden 
ja vapaan yksityisen yritteliäisyyden asiaa. 
Tässä toisten talousryhmien etujen harras
tamisessa ei sinään olisi mitään moititta
vaa, vaan päinvastoin se osoittaisi esimer
kiksi kelpaavaa yhteisen hyvän palvelus
halua ja omien ahtaitten puoluepyrkimys
tensä tukahuttamiskykyä, jos se olisi läh
t!Jnyt vakaasta mielenmuutoksesta. 

Aloite näyttää perustuvan seHaisiin mo
tiiveihin, jotka eivät kestä asiallista arvos
telua. Jo lähtökohtakin on pettävä. Aloit
teen perusteluihin sisältyy niin suuri määrä 
yleisen kokemuksen, talousteorian ja tun
nettujen tosiasioiden vastaisia väitteitä, 
ettei niitä kaikkia saata lähteä oikomaan. 
Koskettelen seuraavassa vam muutamia 
niistä. 

Jo ensimmäiseen lauseeseen sisältyvä aja
tus, että yksityinen liikepankkitoiminta 
muodostaa erittäin suuren vaaran vapaalle 
yksityiselle yritteliäisyydelle, on käsittä
mätön jokaiselle, joka vähänkin on talous
elämän kysymyksiin perehtynyt. Eihän 
voida edes ajatella mitään laajempaa yrit
teliäisyyttä ilman liikepankkeja. Pankkien 
olemassaolo on juuri yritteliäisyyden ehto, 
muutoiuhan ei pääomia saataisi kokoon. 
On näin muodoin vaikea käsittää, kuinka 
pankit silloin muodostaisivat suuren vaa
ran yritteliäisyydelle. Jos aloitteentekijät 
tarkoittavat sanonnanaan suorastaan sel
laista, että koko pankkitoiminta olisi meillä 
yhteiskunnallistutettava, niin että luotoista 
pääsisivät määräämään eri puolueiden va
litsemat valtion omistamien liikepankkien 
joMajat, niin silloin käy edellämainittu sa
nonta selväksi. Kun aloitteessa ei ~miten-
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kaan vielä ole menty noin pitkälle, jää en
simmäisen lauseen ajatus käsittämättö
mäksi. Samaan lauseeseen sisältyy lisäksi 
toinenkin ajatus, joka on selvästi ristirii
dassa sen katsantokannan kanssa, jota pien
viljelijäryhmän äänenkannattajassa on näi
hin asti ajettu. Siinä valitetaan pankki
toiminnan keskittymistä, jolle on annettu 
nimi ,trustiutuminen", jotta voitaisiin te
hokkaammin vaikuttaa niiden mieliin, joita 
on yllytettävä rahalaitoksia vastaan. Ei ole 
kulunut kahta vuotta enempää kuin pien
viljelijäin äänenkannattaja selitti pankki
toimintamme suureksi viaksi juuri sen, että 
meillä oli silloin liian paljon pankkeja ja 
pankin konttoreja. Tuon seikan väitettiin 
silloin kohottavan tarpeettomasti korkokan
taa ja aiheuttavan muutakin pahaa. Sen 
jälkeen kuin tuo moite pienviljelijäin ta
holta lausuttiin, on pankkien ja varsinkin 
pankinkonttorien luku vähentynyt. Kun 
kehitys on kulkenut nyt pienviljelijäin toi
vomaan suuntaan, niin ei se enää kelpaa
kaan pienviljelijäryhmälle. Nyt se onkin 
pahasta. Nyt se leimataan trustiutumiseksi, 
jonka avulla muka pyritään harjoittamaan 
painostusta tärkeissä taloudellisissa kysy
myksissä. Tuntuu siltä kuin aloitteenteki
jöille johdonmukaisuus olisi samantekevä. 
Pääasia on saada joka hetki näytellä arvos
telijan ja repijän kiitollista osaa. 

Kun ryhmä on lähtenyt muka paranta
maan huonoiksi havaitsemiansa luotto-olo
jamme, olisi odottanut, että se rakenta
vassa mielessä käsittelisi luottoturvallisuu
den kannalta niin perin tärkeätä kysy
mystä kuin saamamiehen oikeutta reaali
vakuuksien turvaamiseen ja niiden rahaksi 
muuttamiseen. Näin eivät aloitteentekijät 
kuitenkaan tee, vr,an päinvastoin aloitteen 
perusteluissa ajetaan sellaista luottoliik
keen vakavuuden kannalta turmiollista 
katsantokantaa, että liikepankit muka me
nettelisivät väärin ja kohtuuttomasti ryh
tyessään turvaamaan niiden omaisuuksien 
säilymistä, jotka ovat saatavien vakuutena. 
Pankkien toimenpiteet yrityk_sissään epä
onnistuneiden velallisten omaisuuden huk
kaamisen estämiseksi samoin kuin saatavan 
panttien realisoiminen selitetään aloitteessa 
kokonaan nurjalta puolelta siinä samassa 
hengessä, jossa epäonnistunut yrittäjäkin 
sen miltei poikkeuksetta selittää osoittaak
sensa olevansa omasta kohdastaan syytön 
epäonnistumiseensa. 

Siinä, että yrityksiä kaatuu nam ras
kaana pula-aikana, ei ole mitään epätaval
lista eikä luonnotonta. Niin käy talous
elämässä aina. Kun luotonantaj.a tuollai
sissa tapauksissa joutuu joko ottamaan val
vontaansa taikka realisoimaan saataviensa 
panttina ollutta vakuutta, niin sekin on 
aivan tavallinen ilmiö yhtä hyvin muualla 
kuin meilläkin. Meidän luottolaitoksemme 
ovat tuossa asiassa menetelleet juuri sillä 
tavoin kuin niiden pakostakin on menetel
tävä, jos ne kerran tahtovat turvata saa
taviaan niin pitkälle kuin ~Sellainen on mah
dollista nykyisen kaltaisissa oloissa. 

Jos asetuttaisiin sille kannalle, jota aloit
teentekijät ja pulaliike pitävät oikeana, ni
mittäin ettei luotanantaja saa millään ta
voin koskea pantteihin, vaikka velallisen 
asema olisi kehittymässä kuinka huonoksi, 
vaan luotonantajan on aina vain uskottava 
velallisen vakuutuksia ja puheita, niin sil
loin menisivät asiat hyvin pian sille kan
nalle, ettei luottoa olisikaan enää missään 
saatavana. 

Luotto-oloja ei vähääkään edistetä sellai
sen katsantokannan levittämisellä, että on 
mU:ka epäoikeudenmukaista, jos Juoton
antaja velallisen aseman käydessä kestä
mättömäksi koettaa turvata saatavansa 
ajoissa estämällä vakuuksien häviämisen. 
Tuollaisen mielipiteen ajaminen vain hor
juttaa koko luotonannon pohj:aa. Sillä ei 
ole mitään oikeudellista, eikä siveellistäikään 
perustaa. Se suosii huonoja yrittäjiä hy
vien kustannuksella eikä se kelpaa toimin
nan ohjeeksi ainakaan nykyisessä yhteis
kunnassa ja tuskinpa missään muussakaan. 

Kun lähdetään selittämään pankkiliikettä 
ja pankkiteoriaa, niin pitäisi silloin olla 
näissä kysymyksissä sisäHä edes sen verran, 
ettei puhuttaisi talletuspankkien maksuky
vystä sillä ta:voin kuin tässä aloitteessa teh
dään. Sellaista vaatimusta. että ta1Jetus
pa..llkin olisi jollakin hetkellä tai jonkin ai
van epätavallisen ajan kuluessa ,.,tehtävä 
suoritus kaikille velkojilleen", ei pankeille 
voida asettaa. Pankkien toimintahan pe
rustuu nimenomaan. siihen pitkäaikaiseen 
kokemukseen, ettei taNetuksia vaadita ulos 
kuin jokin osa. Usein ne säännöllisesti vain 
kasvavat. Tämän kokemuksen mukaisesti 
ne sijoitetaankin. Varoista sijoitetaan osa 
pitkäaikaisemmin, osa taas lyhytaikaisem
min. Siitä, että osa pankkien varoja on 
sijoitettu pitkäaikaisempiin tarkoituksiin, ei 

59 



466 

pitäisi tehdä sellaista väärän ki~hoituksen 
keinoa eikä 'luottamuksen horjuttamisasetta, 
jollai:sta pienviljelijäryhmä koettaa siitä, 
äänenkannattajansa oppeja noudattaen, 
tässä aloitteessaan tehdä. Juuri tässä koh
dassa paljastuvatkin aloitteen todelliset tar
koitusperäJt. 

Niistä omituisista ristiriitaismrksi!Sta, joita 
aloite sisältää, mainittakoon esimerkkinä 
seuraava. Alussa kuvai'l.l.aan. liikepankkien 
vo~maa ja mahtia ja selitetään se niin suu
reksi, että koko t~loudellisen ja yhteiskun
naJllisen elämän kehitys on niistä rii:ppu
vainen, jopa sanotaan, että ne saattavat 
mahdinaan alistaa tahtonsa alle koko yh
teiskunnallisen hallinnan:. Mutta vähän 
edempänä puhutaan aivarr päinvastoin, kun 
on tarkoitus koettaa hnrjutta.a yleisön luot
tamusta. Si:lloin selitetään, että useat pan
kit muka >.'oivat pysyä pystyssä vain sen 
varassa, ettei yhteiskunta voi sallia niiden 
kaatuvan. Nämä kaksi vastakkaista aja
tusta eivät oikein sovi johdonmukaisuuden 
puitteisiin. Sellainen •henlölö ne kyllä saat
taa yhdistää, j.oka ei välitä johdonmukai
suudesta. 

Räikeimpän.ä koko a:loitteen tarkoitus
perä paljastuu kuitenkin siinä kohdassa 
perusteluja:, jossa noustaan vastustamaan 
sitä pankeille kuuluvaa luonnollista oi
keutta, että ne saavat realisoida niiden hal
tuun joutuneet vakuudet, siUoirn; lnm niistä 
varmimmin saadaan takaisinsaatavien va:sta
arv·o. Ilmeisesti pankkien: tarkoi•tuksena on 
koettaa saada takaisin saatavansa myy
mällä rcaliomaisuudet silloin, kun niistä 
voidaan nuo saatavat takaisin, saada. V ar
memmaksi vakuudeksi sanotaan,, että tuol
lainen on jyrkästi tuomittavaa .. 

On, kaikkein lievintä sanaa käyttäen, sy
västi valitettavaa, että kansaneduskunnalle 
tehdyssä aloitteessa edes yritetään yhteisen 
hyvän nimessä aikaansaada ilmeistä vahin
koa ja haittaa niin tärkeälle taloudellisen 
toiminnan haaralle kuin pankkili~kc on. 
Nyt kysymyksessäoleva ajatus sopii hyvin 
huonosti yhteen sen aikaisemmin esitetyn 
valitte'lun kanssa, että pankkien asema olisi 
muka kovin heikko. Jos tämä väite oli'Si 
oikea, niin siHoin odottaisi aloitteen teki
jöiltä todellista vilpitöntä halua pyrkiä re
hellisesti korjaamaan tuota cpuutetta. Niin 
eivät he kuitenkaan tee, vaan aivan päin
vastoin. A:loitteessa puhutaan myöskin 
siitä, että pankit olisivat muka tärhärr asti 

ha:rjoittan,ect deflatiopolitiikkaa. En puo
lestani o*ein tajua, mi11ä tavoin liikepan
kit saattaisivat harjoittaa deflatiopolitiik
kaa. Tähän asti on katsottu, että sellaiseen 
on mahdoUisuus vain setelipankeilla. Tuo 
sama syytös liikepankkeja vastaan on ,pien
vilj elij ä.ry hmän äänenkanna ttaj assakin esi
tetty monta eri kertaa 'jo ennenkin, mutta 
koskaan sitä ei ole vain voitu ymmärret
tävästi selittää. Aloitteen tekijät puhuvat 
perusteluissaan parissakin kohdassa pankin
johtajain tan:tiemeista ja vaativat ne pois
tetta:viksi, vaikka äskettäin voimaan astu
nut uusi pan,ffikilakimme ne nimenomaan 
kieltää. Samoin siinä väitetään pankkitar
kastusvirastosta ja sen toiminnasta sellaista, 
joka ei pidä paikkaansa ja joka on. tullut 
uuden pankkitarkastuslain voimaan astut
tua korjatuksi. Sellainen väite,. että pank
kitarkastusvirasto ei seurai'si pankkien luot
tovakuuksien arvoa, on perätön ja louk
kaava, jollaista ei saisi julkisuudessa. tehdä
kään. Pankkitarkastusvirastqn tiedossa on 
aivan yksityiskohtaisesti kaikkien tärkeim
pren luottojen. vakuudet, niin että virasto 
saattaa. millä hetkellä hyvän1sä tutkia va
kuuksien arvon ja saada siitä selvän. Sa
moin on tarkastusvirastolla oikeus saada 
pankeilta kaik'ki tiedot pankin luotoista, 
niiden vakuuksista sekä pankeille llanki
tuista kiintcistöist.ä, niin että tämä virasto 
pysyy joka hetki hyvin tarkoin tapahtu
main kulun tasalla. KaHmn 11saks1 on 
pankkitarkastusvirastolla uuden lain mn
kaan muitakin laajoja oikeuksia pankin 
toiminnan senraamiseksi ja. mahdollisten 
väärinkäytösten estämiseksi. Niinpii vm 
pankkitarkastusviranomainen olla läsnä 
pankin hallintoneuvoston kokouksissa, sa
moin tilintarkastustila~suudessa., hän voi 
kutsua. kokoon pankin hallinnon, jos hän 
katsoo sen tarpeelliseksi, muita oikeuksia 
tässä lähemmin mainitsematta. Voida:an sa
noa, että uusi pankkien tarkastusta kos
keva laki antaa tarkastusviranomai,selle hy
vin. suuren vallan ja b.ajat oikeudet. J~s 
aloitteen tekijät .olisivat rlähemmin tutus
tuneet uuteen pankkitarkastusta koskevaan 
lakiin, niin he tuskin olisivat tehneet sel
laisia väitteitä tarkastuksen: puutteellis"Lm
desta, kuin aloitteessa nyt on. Sellainen
kin väite, että pankkitarkastustoiminta on 
meiHä vailla auktoriteettivaltaa, on tosi 
pohj.aa vailla, si:l:lä tarkastajiksi on nimi
tetty henkilöitä, joina on pitkäaikainen 
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pankkikokemus ja talouselämän tuntemusta 
sekä tarpeelliset teoreettiset tiedot. 

Toivomusponnessa ehdotetaan, että halli
tus kiireellisesti toimituttaisi tutkimuksen 
pankkien toiminnasta. Aloitteen tekijöiJle 
näyttää tästä päättäen olevan tuntematonta 
sekin, että meillä noin vuosi sitten edus
kunnan :lausuman toivomuksen: mu1kaisesti 
pantiin toimeen tuollainen tutkilillus, joka 
on yksityiskohtaisuudessaan ja ai:n:ehiston 
luotettavaisuudessa ainutlaatuinen. Mai
nittu tutkimus antaa, l~äsittääkseni, valais
tusta pankkeja koskeviin tärkeimpiin ky
symyksiin aivan riittävästi, niin ettei ole 
mitään aihetta panna toimeen uutta tut
kimusta samasta asiasta. 

Kannatan pankki valiokunnan ehdotusta, 
että eduskunta hy1käi,si edelläolevan aloit
teen. 

Ed. K e s t i: Herra puhemies! Pankki
valiokunnan hylkäävä mietintö esilläolevasta 
asiasta osoittaisi, että meillä rahalaitoksia 
hoidetaan hyvin ja valtion puolesta tarkas
tetaan riittävän tehokkaasti, koska yhden
kään sanotun valiokannan jäsenen puolesta 
ei ole edes vastalausetta valiokunnan mietin~ 
töön 'liitetty. Ja sitä samaa mieltä tuntuu 
ed. Forstadiuskin olevan. 

V aliakunta vetoo perusteluissaan sii
hen, että meillä pankkilainsäädäntömme 
on niin nuorta, ettei senvuoksi ole mitään 
syytä ryhtyä aloitteessa esitettyihin toimen
piteisiin, koska uusi pankkilaki ja pankki
tarkastuslaki astuivat voimaan niin myö
hään kuin kuluvan vuoden huhtikuun 1 päi
vana. Aloitteen tekijät ovat olleet yhtä 
hyvin kuin pankkivaliokunnan jäsenetkin 
tietoisia näiden lakien olemassaolosta, vaan 
ottaen huomioon niiden tehon, niin ne vievät 
samaan tulokseen pankkitarkastusalana 
kuin eduskunnan kolmen edellisen vuoden 
aikana hyväksymät pulan lieventämislait 
maatalouden auttamiseksi. Se vetoomus siis 
valiokunnan puolesta, että vastahyväksytyt 
lait ovat tulleet voimaan, ei mielestä11i ole 
kyllin riittävä syy yliolkaiseen aloitteen hyl
käämiseen, jos asialla muuten on pohjaa ole
massa. Sillä me olemme saaneet nähdä ko
kemuksesta, että hallituksen esityksen poh
jallakin laadittuja lakeja on saatu ryhtyä 
muuttamaan kuukauden, kahden kuluessa, 
ja aika tulee näyttämään pian sen, että uusi 
voimassaoleva laki pankkitarkastuksen 
alallakaan ei tule riittävän tehokkaasti estä-

mään käytäntöön vakiintunutta pankkilai
toksen käyttämää lai:rikiertämistä. 

Aloitteessa esitetyt epäkohdat, jotka tosin 
ovat ainakin alkuunpäässeet aikaisemman 
pankkilain voimassa ollessa, eivät tule vielä 
uudenkaan voimassaolevan pankkilain pe
rusteella korjatuiksi eikä voida poistaa, ja 
näihin epäkohtiin viitaten aloitteessa esite
täänkin toivomus uuden tehokkaamman 
pankkita1'fu:astuslain aikaansaamiseksi, eikä 
aloite tarkoita suinkaan koko pankkilain 
uusimista, kuten valiokunta antaa mietin
nössään ymmärtää, vaan nykyistä tehok
kaamman pankkitarkastustoiminnan ja ra
halaitosten luotto- ja korkopolitiikan kon
trollin aikaansaamista ja, että valtiolle saa
taisiin oikeus nimittää valtion edustajat 
liikepankkien ja yleisten rahalaitosten joh
tokuntiin. Jos yhteiskunta tahtoo valvoa 
määräämänsä henkilön kautta m. m. sen, 
miten tässä maassa metsänriistaa on hoidet
tava ,Jumalan suuressa luonnossa", kuten 
hallitus esitti metsästyslaissa, niin tottatoti
sesti yhteiskunnalla täytyy olla oikeus seu
rata rahalaitosten toimintaa, koska se saa 
aina vastata rötöksistäkin, jotka tulevat 
ilmi vasta sitten kuin ne eivät enää ole muu
toin korjattavissa, kuin menemällä satoihin
miljooniin takaukseen pankkien puolesta. 
Jos meillä nä~den rahalaitosten koinotteL1_
politiikka yrittää kostaa heille· itselleen, 
silloin aina pannaan suuret ja pienet pillit 
soimaan pankkien aseman pelastamisen puo
lesta eikä tulo kysymykseenkään, että jon
kun suurpanlrkimmc annettaisiin kaatu11 
huonoihin affääreihinsä, vaikka niiden syn
tymiseen on ollut syynä heidän oma har-
joittamansa rahapolitiiillka. 

Sellaista suurta mullistusta eivät aloit. 
teen allekirjoittajatkaan toivoisi, mutta ei 
ole pankkilaitoksen johtokuntia tuuditettava 
siihen luuloon, että vaikka he miten riskee
raavat ja liikkeensä hoitavat, niin yhteis
kunta ei tohdi antaa mennä heidän johta
mansa liikkeen nurin. Tällaista uhkapeliä 
meidän pankkilaitoksemme ovat harjoitta
neet pitkät ajat suuria voittoja tavoitelles
saan. Minusta tuntuukin sen vuoksi ih
meelliseltä se, että pankkivaliokunta, jonka 
jäsenet ovat tietoisia monista viime vuo
sina tapahtuneista kouraantuntuvista ope
tuksista pankkiromahduksien muodossa, on 
niistä huolimatta voinut olla noin hyvä
uskoinen tulevaisuuteen nähden, kuten 
pankkivaliokunnan perusteluissa esiintyy. 
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Minun kai täytyy tamän asian yhteydessä 
hiukan ryhtyä virkistämään pankkivalio
kunnan jäsenten ja muiden edustajain muis
tia eräissä tapahtuneissa tosiasioissa. Meillä
hän taloudellinen yritteliäisyys tapahtuu 
miltei aina luoton varassa. Pankista riip
puu, mitkä yritykset saavat tilaisuuden 
edes yrittää. Tämä pankkilaitosten talous
elämän kontrolli on luonnollisesti sitä te
hokkaampi, mitä suuremmassa maarassa 
pankkitoiminta on trustiutunut. Ja tässä 
suhteessa on kehitys meillä Suomessa men
nyt viime vuosina huimaavaa vauhtia juuri 
trustiutumista kohti. Vuodesta 19U läh
tien on 17 pankkia meillä lopettanut toi
mintansa, siis enemmän kuin yksi jokaista 
vuotta kohden. Jos tämä kehitys vielä vä
hän aikaa saa rauhassa jatkua, niin silloin 
meillä ei kohta ole muuta kuin yksi ainoa 
yksityispankki, joka määrää silloin kaikesta, 
mitä täällä tapahtuu ja saa tapahtua (Edus
kunnasta : Suomen Pankki!). Tällail!en 
määräysvalta on meidän muutamilla suur
pankeilla jo melko täydellisesti olemassa. 
Aioitteemme perustEcluissa olemme huo
mauttaneet siitä, kuinka se alkaa arvelutta
vasti ulottaa vaikutusvaltansa m. m. koko 
yhteiskunnan hallintoon. Kun keskittymi
nen pankkialalla johtaa siihen, että muuta
mat miehet määräävät maassa, mitä ra1utlla 
saa yrittää ja mitä ei, niin se vie siihen, että 
joku liikeala, job. on saanut heiltä luottoa, 
voidaan, jos se heidän toiminnalleen on 
edullista, luottoruuvia kiristämällä saada 
sellaiseen asemaan, että eivät mitkään voi
mat voi sitä pelastaa pankkien kynsistä. 
Luotan varassa elävä henkilö on aina jossa
kin määrin pienemmässä tai suuremmassa 
määrässä luotonant11jansa armoilla, varsin
kin sellaisena aikana, jolloin taloudellisessa 
elämässä tapahtuu heilahteluja. Sitä paitsi 
nämä pankkilaitosten johdon taholta tulevat 
mielenilmaisut tulevat toisin ajoin näkyviin 
talouselämän ulkopuolellakin. Ne voivat 
kohdistaa toimintansa m. m. maan yleiseen 
politiikkaan, saattaen poliittisesti velkaiset 
henkilöt tanssimaan omien pilliensä mu
kaan. Ja jos sellainen rupeaa yleisemmin 
esiintymään, vie se kai siihen, että on pian 
tehtävä aloite täällä eduskunnassa, että jul
kisille johtaville paikoille yhteiskunnan 
suojelemisen vuoksi pankkien valtaa vas
taan täytyy asettaa ainoastaan pankeista 
~aloudellisesti riippumattomia henkilöitä. 

Yksityisen talouselämän eri aloilla voi 

luetella suuren maaran esimerkkejä siitä, 
kuinka pankit ovat ottaneet haltuunsa suu
ria taloudellisia yrityksiä, pienemmistä 
yrittäjistä ja m. m. maanviljelystiloista pu
humattakaan. Tämä kaikkihan käy kuten 
itsestään luottoruuvia kiristämällä, johon 
niiden uhrien on taivuttava. Toiselta puo
len taas pankit voivat oman asemansa kor
jaamiseksi ryhtyä tukemaan sellaisia yri
tyksiä, jotka alusta alkaen ovat olleet epä
terveellä pohjalla tai jotka häikäilemättö
män keinottelunsa takia ovat menettäneet 
niihin sijoitetut paaomansa. Näinhän 
meillä on ollut asianlaita m. m. sahateolli
suuteen nähden. Nehän tosiasiallisesti 
vuonna 1928 ja 1929 tapahtuneessa puuta
varan hintojen laskussa menettivät useat 
käytännöllisesti katsoen kokonaan omat pää
omansa, vaan koska niihin olivat pankit sijoit
taneet huomattavia pääomia, täytyi pank
kien keinotekoisesti ryhtyä niitä tukemaan 
rahanarvon muuttamisella y. m. keinoin, 
muutoin niiden olisi ollut pakko tehdä vara
rikko, joka luonnollisesti olisi tuottanut 
pankeille voittamattomia luottotappioita. 
Jos silloin olisi pankkien tarkastus ja pank
kien kirjanpito tapahtunut todellisten reali
arvojen perusteella, niin voidaankin väittää 
verTattain suurella varmuudella, että eräät 
pankit olisivat tällöin joutuneet menettä
mään koko osakepääomansa ja näin ollen 
niiden par.kki1ain mukmm olisi ollut pakko 
asettua suoritustilaan. Minusta uusi pank
kilaki samoin kuin pankkien tarkastuskaan 
ei ole tilannetta tässä suhteessa parantanut. 
Voisi vielä nytkin olla niin, että jos eräät 
pankkimme pantaisiin saman ankaruuden 
alaisiksi, kuin aikoinaan pantiin lVIaalmn
tain Pankki, kun se yhdistettiin KansalEs·· 
pankkiin, niin parantuneista olosuhteista 
huolimatta pankkialalla voisi luottotapp;ot 
olla sellaiset, että eräiden pankkien täytyisi 
sulkea ovensa. 

Väärinymmärryksen välttämiseksi pyy
dän huomauttaa toistamiseen, että me aloit
teentekijät emme suinkaan toivo täll.ai::da 
mullistuksia, joka tietäisi koko talouselä
mämme karillemenoa, jos joku suuTi pank
kimme joutuisi tähän asemaan. Me luon
nollisesti olisimme heti vaaran uhatessa val
miit ehdottamaan yhteiskunnan väliinmenoa 
romahduksen estämiseksi, mutta ainoastaan 
siinä muodossa, että ne, jotka pääomalla 
pelaavat tällaista uhkapeliä uskoessaan joh
don sellaisiin käsiin, menettäisivät ensin 
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oman osakepääomansa ennen yhteiskunnan 
apua, sillä yhteiskunnan velvollisuuteen ei 
saa kuulua mennä pelastamaan uhkapelaa
jia uhkapelaajien hyväksi varsinkaan sil
loin, kun sitä tehdään melkein siinä uh
massa, että heidän johtamaansa liikelai
tosta yhteiskunta ei tohdi päästää kaatu
maan. 

Pankkilaitosten toiminta on saatava niin 
terveille liikeperiaatteille käytännöllisesti, 
että ne voivat kuten muutkin liikkeet tilin
päätöksissään esittää todellisen taloudelli
sen tilansa tallettajain ja osakkaittensa 
nähtäväksi. Mutta sitä ne eivät tähän men
nessä ole olleet, siitä ovat todistuksena olleet 
lukuisat pankkiromahdukset ja niiden yh
teydessä ilmenneet tosiasiat. Jos meidän 
yksityisten kansalaisten velkoja ja omai
suuksia arvioidaan toisiinsa päivän arvojen 
mukaan, niin ei ole mitään syytä olemassa 
siihen, että sellaiset laitokset kuin pankit
kin on, saisivat olla erikoisasemassa ja se on 
saavutettavissa tehokkaan pankkitarkastuk
sen avulla ja pankkimiesten esimerkillistä 
kylmäverisyyttä käyttäen, silloin kun nämä 
asettavat velkamiehensä suoritustilaan. 

Olemmehan tulleet näkemään näinä vuo
sina, miten pankkimiehet eivät ole jääneet 
odottamaan konjunktuurien paranemisia 
eräiden velkaisten liikkeiden suhteen, jos 
heidän sijoituksensa on luultu niistä vielä 
löytyvän. Miljoonien ja kymmenien mil
joonien omaisuudet on täytynyt niiden 
omistajan luovuttaa menemään murto
osasta pankkien hyväksi, kun pankit ovat 
niin tahtoneet. Jos pankit oman asemansa 
säilyttämiseksi ovat olleet tähän pakotetut, 
saman täytyy o!la lain pankkien suhteen. 
Yhteiskunnan tulee pitää huoli siitä, että se 
ei anna selkänsä varjossa keinotella, siltä 
tarvitsematta antaa tulla voittamattomia 
häiriöitä talouselämään pankkiromahdusten 
muodossa, koska valtion kaikessa tapauk
sessa täytyy ~vastata seurauksista, jos ne 
tulevat. Pankkielämässä meillä on jo myö
häisemmällä ajalla esiintynyt niin kouraan
tuntuvia huijauksia, että on aivan ihme, että 
niiden opettamina ei ole tämän pitemmälle 
päästy valtion puolesta sen liiketoiminnan 
vartiointiin ja pitämiseksi oikeilla raiteilla. 
Kun me palautamme muistiin m. m. Suojär
ven lahjoitusmaajutun, niin esiintyy siinä 
pankin osallisuus verrattain räikeällä ta
valla. Pankki, joka oli ottanut aikoinaan 
rahoittaakseen sen yhtiön, jolle sittemmin 

annettiin Suojärven lampuotitilain maat, 
olisi joutunut kärsimään sijoituksestaan, jos 
yhtiö ei olisi näitä maita saanut, mutta sitä 
vahinkoa ei pankki ottanut kantaakseen, 
vaan taivutti silloisen hallituksen polvilleen 
eteensä vetoamalla ulkomaalaisten oikeuk
siin, jotka nimellisesti kuuluivat yhtiöön. 
Suojärven talonpojat saivat kestää vahin
gon. Pankki pelasti nahkansa ja johtajat 
kunniansa huonoista sijoituksista. Yhtä 
kuvaava juttu pankkien toiminnasta on 
Parkuinmäen Sahaosakeyhtiön juttu, missä 
varsin pienestä luottomäärästä kysymyksen 
ollessa lopussa kävi niin, että sen omistaja 
menetti toistakymmentämiljoonaa markkaa 
silloista rahaa. 

Nämä edellä lyhyesti esitetyt ovat van
hoilta ajoilta esimerkkeinä siitä, että se 
mitä meillä nykyisinä vaikeina taloudelli
sina aikoina on esiintynyt, ei ole mitään 
uutta pankkien liiketoiminnassa. Nythän 
me olemme saaneet tottua vaikka mihin, 
tapausten tosin ollessa erillisiä, kuten edelli
setkin, mutta lähtöpaikan ollessa sama 
aivankuin yksityisen merellä ajelehtivan 
jäävuorenkin suhteen on olemassa. Ne lu
kuisat pankkiromahdukset, joista edellä 
mainitsin, ovat todistuksena siitä, että nii
den toimintaa ei ole voitu kvllin tehokkaasti 
ajoissa valvoa. Eikö nii~sä useammissa, 
kun on jouduttu tosiasiain eteen, ole ilmen
nyt suurempia tai pienempiä rötöksiä, ku
vaavimmin :M:aakuntain ja Vientipankin 
kaatumisen yhteydessä. 

Kun yleisö tallettaa varansa .ja varsinkin 
ne sadattuhannet pienet tallettajat, joista 
täällä aina pidetään suurta ääntä, silloin 
kun velkaisen talonpojan asian hoitaminen 
on kyseessä, ovat nämä tallettajat luotta
muksella vieneet säästönsä pankkiin uskoen, 
että lain avulla pankkien toiminta on niin 
määritelty, että niissä ei voidrr kadot
taa talletettua omaisuutta. Sitten tullaan 
sellaisten tosiasiain eteen pankkien hoidossa 
kuin oli Maakuntain Pankin suhteenkin, 
että luottoa oli yksille henkilöille annettu 
anteeksiantama ttoman kevytmielisesti kym
meniä miljoonia ilman mitään vastinetta ja 
joka pankin kaatuminen toiseen pankkiin 
aiheutti osakkeenomistajille 140 miljoonan 
markan menetyksen ja jonka pankkirötök
sen yhteydessä tuli m. m .. julkisuuteen, että 
nielevän pankin taholta vielä keinoteltiin 
näiden vahinkoa kärsineiden vahingoksi 
keinotekoisella osakkeiden arvon kcd<::ealla-
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pitämisellä, ja samalla oli sekin pankin kaa
tuminen yksi rengas lisää pankkivallan 
trustiutumista kohti. Vaikka näin tapahtui, 
niin eivät nämä tapahtumat olleet senaikais
ten lakien perusteella sellaisia, että ketään 
olisi voitu rangaista syyllisenä ja tuskinpa 
nykyisen pankkilain perusteellakaan sitä 
voitaisiin tehdä. Silloinkin tultiin vain 
tapahtuneiden tosiasiain eteen, siinä kaikki. 
Vientipankin romahdusta tutkittaessa tuli 
esille, jos arvoisat edustajat sen muis
taisivat, niin paljon pankkialalb. olevia 
puutteellisuuksia, että ne kyllä puhuisivat 
tämän aloitteen puolesta. että minun ei tar
vitsisi tätä aloitetta puolustaa. Vaan me 
ihmiset olemme sentään niin hyvänahkaisia, 
että me pian uneutamme ne. Siitä on hyvä 
näyte pankkivaliokunnan lausunto. 

Pankkilaitosten menettelytavoista mainirt
sinlkin jo edellä, miten ne ovat näyttäneet 
reilua esimerkkiä, miten on meneteltävä. 
Siitä on kuvaavana esimerkkinä ollut liike
uankikien suhta;<Jtuminen maatalouteen an
nettuun luottoon. Siinä ei ole osoi
tettu mitään helläkätisyyttä. Maaseu
dun velkainen talonpoika on saanut kuulla 
näiltä herroilta johtajilta armoa anoessa1a11 
ja maksuaikaa kerjätessään, että mitään 
mahdomsuuksia odotukseen ei ole olemassa, 
;ja panikkien pääjohtajat täällä Helsingissä 
pa:'i vuotta sitten sanoivat:kin maaseudun 
omaisuuksien siirtyessä kädestä toiseen, että 
siinä ei kansantaloudellisesti tapahdu mi
tään vahin;koa, jos talot vaihtavatkin omis
tajia; sillä jos Matti lä:h'iee talostaan, niin 
J'vhlQko tulee, ja maat viljd12.än kuten en
nenkin (Keskustasta: I~ivät })an1önjohtajat 
nliin sanoneet ! ) . Käytäntö kuitenkin osoit
taa toista, sillä .pa,nkeillc tilojen si1rtyessä 
jäävät ne myös viljelemättä. 

Erikoista huomiota voi myös kiirnnittää 
pa.nkJkien toimintaan talonpoilkicn muodos
ta:main puutavaraliikkeiden .rahoittamisen 
yhteydessä. Siinä on näinä vurosina tullut 
nåikyviin aivan kouraantunrtuva:sti pyrkimys 
auttaa suurta puutavarateollisuutta !pien
ten poisraivaamisella, pistämälilä nämä pie
net lJUutavara:liikkect penikin ja seinän vä
liin. Ja voi:pa sanoa, että siinä suhteessa 
pankit ovat onnistuneetikin niin hyvin opet
tamaan talonpoikaa, että ei tämä sukupolvi 
ainakaan ryhdy puutavarateollisuutta lait
tamaan omiiTh nimiinsä, vaikka valtio palk
kaisi sinne lkonsulenti.t niitä siihen yllyttä
määnkin. Ja nyt voikin jo melkein var-

muudella sanoa suurpuutavarate,ollisuuden 
pysyvän jatloiHaan, kun ne ovat saaneet 
parukkien avulla samoin kuin muitakin kei
noja käyttäen va'ltion, talonpojan ja työ
miehen tukemaan näitä yrityksiä. 

Myöskin se julkisuudessa esiintynyt väite, 
että pankit ovat lakia kiertäen hanrkikineet 
realiomaisuuksia haltuunsa, pitää paik
kansa. Siinä suhteessa on hyvin surullisia 
e:simerkikejä olemassa, mainitakseni pari 
vuotta sitten tapahtuneen Barkerin puu
villa'tehtaan ja Ilittoisten Verkatehtaan siir
tymisen Kansallis-Osa:ke-Pankin haltuun, 
joka omaisuuden siirto ei ta,pahtunut ai
noasta:an taJoudellisten syitten perusteeJila, 
vaan johtui a'lusta sisäpoliittisista kysymylk
si.stä, koska sanotun liikkeen johto oli eri 
mie1tä :maan sisäpolitiikassa pankinjohtajien 
kailllssa (Ed. Kalliokoski: Onko niin?) . Joo 
pankit ovat olleet pakotetut tekemään roh
keita: leikkauksia asiakkaittensa kanssa, ei 
se sinänsä suinkaan ole pankkilain vastaista, 
vaall! jos se tapahtuu edelleen 1samaan ta
paan kuin se on ta1pahtunut tähän asti, että 
pankit ryhtyvät apuyhhön muodossa liik
keen harjoittajaksi, jo,hon heillä p~nkki
laiu mukaan ei ole oikeutta ja tämmöistä 
toimintaa lakia kiertäen harjoitetaan, niin 
silloin on la:kia ta,rkastuksen suhteen tehos
tettava, samoinkuin sitäkin puolta pankki
aJalla, että jos joku pan:kki erikoisesti ra
hoi:t,ta,a jotakin teollisuuden haaraa suurem
massa määrässä, että niiden olisi 
myös silloin sen teollisuuden alan tuntija. 
Muuten kii;~r niinkuin eräälle pankille men
neinä vuo;;ina, joka suurimmat lainauksensa 
kiinnitti puutavarateollisuuteen ollen lä
kähtyä huonoihin afääreihinsä, joutuen 
pankki lopuksi siihen asemaan, että sen 
täytyi antaa luottoa lisää, vaikka entisetkin 
olivat vettä juomassa, eikä uudesta luotosta 
määrännyt enää pankin johto vaan velkai
CJet liih:keenharjoittajat. Tämmöinen raha
laitoksien johto voi viedä rahalaitokset pe
rikatoon. 

Koska. olen sitä mieltä, että rahalaitok
siemme luottojen vakuudet eivät tällä het
kellä ole nykyisten hinta-arvojen mukaan 
riittävät, joka sei~kka jokaiselle pitäisi olla 
selvä, niin ,tämän johdosta pitäisi yhteis
kunna:n ryhtyä myöskin asianmukaisiin toi
menpiteisiin asian selvittämiseksi, koska yh
teiskunrran äärimmäisessä taJpauksessa täy
tyy va:stata niistä. Ai·noa ke~no, johon ,raha
mies,piirimme lnott::wat, on hintatason ko-



hottrum]nen, koska nykyisten hintojen mu
kaan ne eivät niitä ·luavuta :pois !h:aiHinn:as
taan. Tämä johtaa siis <Siihen, että jos 
panikki: ta!htoo päästä luo,ttota[lpioista ko
koauniaan omaisuuksia lluovuttaesswan, täy
tyy niiden muuttaa mhan ootovoima,a ny
kyisestääJn, s. o. ryhtyä johtamaan maan ra
hapolitii:klkaa edu:kseen, joten raihan aJrvo ei 
silloin ole ,kullan mää,rää:mässä arvossa.,. vaan 
panlkkihernojen miiärää>mässä arvossa omien 
johtami,enS'a mkkeilden eduksi. Jos raihan a·r
von mää,rääminen ·saa niin •olla muutaunien 
miesten mieli:va;llan varassa, johtaa; se marun 
talouseläimän hun:nin'go~le, ku;ten viimeis
ten vuosien aikana on ·ollut, että rahan 
arvon heilruhtelun senrauksesta on kdko ta
louselämä ollut sekaisin. Sen estämiseksi, 
että panlkikimiehet eivä:t. saisi määritellä ra
hamme a•rvoa mielensä mukaan ja omien 
huonojen afäädensä peittämiseiksi, olisilkin 
yhteislkun•nan kokonaisuuden edun kmrmalta 
katsoen ry,hdYittä!vä ajoitssa tethokkain .toi
menpi,tein vall~omaan pankkimiesten t0i
min:taa ja siihen aloittee[ll[ffie tähtääJkin. 
Senvuoksi minä, •herra pwhemies, ehdotan
kin eduskunnalll hyvä,ksy,ttävätksi vastoin 
panlkkivaliolkunnan mietinlll•ÖISSä esilie1ttyä 
kan:ta:a seura~wan, aloi,tteessa, e1sitetyn t·oi
vomusponnen: 

et1tä hrul'litUJs kiireeUisesti to~mi.tuttaisi tut
kimWksen parukki- y. m. ralhailaitoksien <toi
mirmnasta tkii.nnittämäillä huomiota erilkoi
sesti siihen, että raihailaitoksien luottoj·en 
vakuudet ovalt riittä:vält ja että todelliset 
tappiot on otettu niiden ti[intpäätöksitssä 
huomioon; selkä ettei rruhrulaii:Jo®sien johta
jille tai osaik.keenomistajille jaeta ·osinkoja 
olemattomista voitoista; niin myöskin ettei
vät rruha:la.iitokset ole ilalkia kiertäen hankki
neet reaaliomai,suUJk.sia haltuunsa:; selkä että 
hail:litus va.lmi,staisi kiireeHisesti eduskun
naUe esirt:yksen l11Y'kyi.stä teihoklka,aunman 
pan:klkitarka:sltust,oimi•nnan ja mhrulaitoksien 
luotto- ja .korkopoliti~kwn kontrollin aikaan
saamisesta, seJkä myöskin esirtyksen, jonka 
avulla vatltiolle saatai-siin oilkeus nimittää 
va.ltion edusta.jat 1iikt1pami'klkien ja yileisten 
raharlai taksien johtokuntiin. 

Ed. S c h i 1 d t: Panikkifv.rulidkunna:ssa hy
lättiin tämä aloite yl\isimielisesti sen jälkeen 
kuin oli kuultu wsiallltuntidoitw. Se, mitä 
ed. Kesti on tässä lausunut, ei muuta mi
mm aikaisempaa käsitysrtäni prunkikivalio
kunnan jäsenenä .tålstä asiasta. Ihmettelern 
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vain sitä,, että ed. Kesti nyt, lknn hän el1Sin 
totesi sen, että pwljon liilkey.ri,tylksiä ja teol
lisuuslaitoksia on joutunut panik!löen ha'l
tuun, l'loihkenee väittää, että nämä inf1ation 
avulla tahitoiiSivat keinoteilla. Tämähän {)ln 
päii1'Vastoin, sil:lä pankitihan juuri vWSltusta
vrut säästäjielllSä vuoksi in:flla.tiota, mutta 
erimäitset muut ryhmä.t !kyllä kannruttwvrut 
inflatiota. TäBsä on eräs niistä dstiriidoista, 
jo~ta: .ed. Kesti on tuonut e.siiu. Yhdyn ed. 
For.stadiuksen esiJtykJSeen eihdottruen tämän 
aloitteen hylättäiVälksi. 

Ed. Hautala: Minä iVaan pyydän kan
na.t,taa ed. Kesti,n tekemää ehdotusta. 

Puh e.m ies: Keskuste<lun kuluessa on 
ed. Kesti :ed. Hautalrun kann.a1ttama:na eihdot
tanUJt eduskunnan :päätettäväiksi toivomuk
sen, ,et,tä haHirtus kiireellisesti t,oimi,tuttaisi 
tut:kimuiksen :panlkki- y. m. rruha1aitooten 
toimimna:sta, kiinuit.tämäiHä huomiota eri
koi.sesti siihen, että raha;lai,tosten luottojen 
vakuudet ovat rii,.t,tävätt j.a •et:tä rtodel'liset 
tappiot on otet:tu niiden ltilin:päätö!ksissä 
huomioon sekä ettei ra:ha~ai,t.us,ten jothtajiHe 
tai osakkeenomistajille jaeta osimlkoja ole
mattomista voi,toi.sta, :niin myöskin, et;teiväJt 
raihalaitokset ole laki.lli ikie,rtären hanik1kineet 
rea1liomaisuu:ksia hatltuuDJsa, selkä eUä hru1li
tus valmistaisi kii·reeUisestti edu:slkunnaille 
esirty:ksen nyikyistä <t·eihoikkaaunman paTIJklki
tarkastustoiminnan ja rahaJlaitosrt:en luotto
ja tkorJmpolitiikan kontrollin aiikaan.saatmi
sesta .se:kä myö,skin esityk:sen, jonika aiVUlla 
va1ti·olle saataisiin oiikeus nitmittää va[tion 
edusttajart :ti~ke,panlkkien ja yrleist:en ra<ha
lai,tosten j·oih,tokuntiin." Kutsun tärtä eh
dotusta ed. Kestin ehdotUJkseksi. 

Selonteko myönnetään oilkeatksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyvä1ksyy paillllclcivruliokunnan ehdo
tu:ksen,. äänestää ,.jaru"; jos ,,,ei" Vloittaa, 
on ed. Kestin ehdotus hyiVäiksy.t:ty. 

Puh e mies: Ke:hoitan niitä; edustaj1a, 
jotka äänesrt;ä1vät ,.,ei' ', nousemaan seisaal
leen. 

Kun rtärmä iOll tavaht:un;rut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 
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Eduslkunta on siis hyvälksynyt p8!n:kki
vruliolmruna:n hy1Jkäävän ·ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsi!te1ty. 

3) Ehdotus toivomukseksi erinäisistä kauppa
sopimuksia uudiste•ttaessa varteenotettavista 

seikoista. 

Esitellään ulkoasiain""8Jlidkunna·Ili mietintö 
n:o 4 ja otetaan ainoaa Ll1 lk ä s i t te-
1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Erkon y. m. toiv. al. n:o 11, joka sisältää 
y~lämainitnn ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn rpohjana on 
u1Jkoasiainvruhokunnrun mietintö n:o 4. 

Keskustelu: 

Ed. E r 1k k o: Alub.i on minun 1Vallittaen 
todettava, että en >Ole voinut ottaa DSa:a 
ulkoasiain valiokunna:n m:iiihin ko:lwulksiin, 
joissa asiantullitijoita kyseessä olevan a:loit
teelli johdosta kuultiin. Työni vatlt~ovarain
valliokunna:ssa esti sen. Mutta u~koasiain
valliokunna:n ny;t esillä olevasta mietiniilJÖs
tälkin nälkyy asiantuntijain jäljet kyHi111 sel
västi. Muutama sacrua 1lienee tässä paikatl
l8Jrun selvittääkseni a1oitteen tarkoitusta. 

Niilliä vuosina, jolloin Suomi on ollu1t 
itsooäisenä valtalkunt8Jna, ei tietääkseni 
edUJSikunnassa ole ollut rperiaattee~lista lkes
kuste'lua nii.stä suuntawiiNoista, joita lkaup
prupoliW!kassa on noudatettawa. Keslkuste
lut, miilloin niitä on ollut, ovllit •rajoittuneet 
muutrumruan :lausuntoon aina kulloinlldn kä
siteiltärvissä dleva,sta vrulmiista lkauppasopi
muksesta. En taJhdo ,tällä väittäiä, että 
olisi 'tehty joi.talkin koh:ta1ok!k:a1ta virheitä, 
pikemminkin ohsin taipuvaia1:en toteamaan, 
että l1C henkilöt, joita neuvotteluja on va
littu käymääin, ovait suorittaneet 1työnsä hy
vin. Mutta ajat ova,t muuttuneet lka:uppa
sopimulksiinJkin näihden. Sen sijaan, e/ttä ne 
oHsi,vat pysyneet puhtai:na kauppa- ja me
renik:uJ]kusQpimuJ\Jsina, joitala!aJdit.tiin IVissien 
yleisesti tunnustettujen periaatteiden mu
kaan, ovat kaupprusopimUJkset ISaa,neet yhä 
vo:iJmaldkaamman sekä ulko- että .sisäpoliitti
sen luonteen. Ei tarvitse muuta kuin luoda 
kaJtse Euroopan eri valtioihin, kun jo huo
maa miten tä1rkeätä osaa kauppasopimulkset 

näyitt~levä:t .poliit,tisessaikin mielessä. Vi:ut
taa:n m. m. sellaJisiin soprnu:ksiin kuin Sak
san ja Venäjän a~kais~mmat lkamprpasopi
mukse,t joiden ympärille kiteytyi VIOimaik:as 
u1lropolii1ttinen tais1teluase. Viitta~n äsken 
solmittuun italiaJlais-venäläiseen lkaurppaso
pimukseen, johon heti lii:ttyi toiset sopimuk
set,. jotka mullistruva!lla tavalla ovat vaikut
taneet k01ko Eu11opan yleispoliittiseen tillMJ.
teeseen. Viittaan myöskin Ottawan !konfe
renssiin ja sen seurauksiin ja rvaikutuksiin 
Englannin suhtautumisessa toisiin valta
kuntiin, miJstä meillä itsellämmekin on tuo
rein esimerkki eduskunnassa 'käsiteltävänä 
olevassa: :ka,u:ppa:sopimuksessa, josta muurt.a
mall:la taJholla on jo ennätetty telhdä suoras
taan poliittinenkin sopimus. Yksirupä Os
lon sopimuksellruk:in, jolhon Suomi y;htyi 
äslkettäin, on olemassa polii.t:tinen luonne, 
suuntaa näyttävä me.rlkitys, joka saa aivan 
erikoi!Sen arvon va.rsinkin nylk.ypäivien ta
paJhtumain va]ossa, e:telllkiru Keski-Euro
passa. 

Nämä kauppasopimuksetha111 ov.at aivan 
ensi'luoikkaisena poliitttisena aseena monessa 
ma:russa .ajankohtana, jolloin meLkein kaik
kialla pyritääTIJ tavattomin rajoituskeinoin 
sulik:eutuma:an omaan kuoreen ja eri•stäyty
mään toisista vmltioista. Täillöin ei aina, 
kuten u]koa,siairuvaJiokunnan mietinnöstälkin 
käy i:lmi, ·ole ,olemassa talkeita siitä, eittä so
pimu:srt:,en heJ1:keä noudat•etaan, va•an on o!le
massa trupaUikJsi.a, jolloin eni·ten suositun 
valtion ehto, josta nyt onkin etupäässä ky
symys, tosiasiassa jää ik:irjaimeksi. 

Väärinkäsitysten välttämiseksi tahdon 
tämä yhteydessä nimenoma:a,n lansua, että 
a:llcki,rj:oittaneen aloite lä:hti siitä periaat
teesta, että eni,ten •suositun valtion peri
arutetlta olisi Suomen kaUJppa,sopimulksissa 
edeJ'leenlkin noudatetta1va ja että Suomen 
etuj.en mukaista on py,syä yJ.eensä ka,upan 
vapauden llmnooUa. Mutta on sattunut sel
laista, että meidän on palkka maille, jotka 
ov,at oUeet crneildän ltarike1mpiä ostajamai
tamme ja joiden >Varassa ilwiko talouselä
mäimme pysyy [pystyssä, myöntää vissejä 
tuLlietuja j·a muitrukin etuja. Tämä mer
kHJsee s·iltä,, . .etttä eniten suositun klausniin 
periaate ,IlJäiden etujen muikaisesti ulotelttai
siin kaikkiin seUaisiin va[tioi!hin, joiden 
kanssa meiHä on kauppasopimus, joih~n 
tämä sama ehdotus si.sä~tyy. Kuten edus
ta:jat rt;ietä:vät, on olemassa rtapauiksia, joUoin 
eräät valtiot, joidellika piitäisi käy,täunössä 
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sopimusten mU!kaisesti myöntää me1lle 
kaU!ppasopimusrte:ru hengen mulmmen kohte
lun, eivät si,tä ikuirte.nka·a:n kaikissa tapaU!k
sissa ole tEJhn€ert, vaan va.luuttarajoirtulksin, 
korutmgenttmääräyiksm j•a mulita :ke1noja 
käyttäen, jotka eri taval1a koihdistuvat eri 
maihin, käytännössä tekevät ikaupanikäymnin 
varsin vaiikealksi ja eri:n:äi1sissä ;tarpaiUksissa 
me~kein rrnaihdottomaiksi. ,Samaan .ai!kaan 
nämä va:Ltiort itse saaNaJt nautrtia Suo
me!ssa kaikkia kaupan vapauden ja toisrl'le 
va11tioillekin sopimuksissa muita myönnet
tyjä etuja! 'Tal'lkoitukseni on aJoitteellani 
viitata juuri tähän ristiriitai;seen tilantee
seen, jossa :iLmeiHesti on korja.ami1sen va
raa. Ny!kyinen tilanne on ·eräissä ta;pauik
Hissa kestämäJtön, e]kä sen kautta ja ny
kyi1sten olosuhteiden valli,tessa ;v~oitda kau
paillemme hankkia kaiJklkia sen t,a:rvitsemia 
helpotUJksia, eivä1tkä myöskään ne edut, 
joita me myönnämme ni>ille valtioille, jotka 
suurin ,pii·rtein ik3.1tsoen pysyttävät kaupan 
V•apauden voimassa, tule tä.y!Sm arvoomsa. 

ULk:oasiainvrulioikunta myönrt;ää !kyLlä tä,ssä 
olevan e~pä.Jkohrtia, ja minun täytyy sanoa 
ulikoa1siainvaliokunnan mietinr:nöstä, että se 
on säJvyltänHä täysin myönteinen, ja on 
itse asiassa tullut samoilhi!l1 tuloksiin kuin 
aJ:lelkirrjoit,tann:tJkin. Ulkoasiainva.li·okunta 
on joihtopää,tÖiksissään m. m. todennut, että 
nykyisissä olosuhteissa :olisi entistä tä·r
k€ämpä.ä, että haillitus •tmwautuisi edus
kuntaan ja eritoten u<lkoasiainvaliokunta:an 
ja sen antamaan tukeen UISeammin kuin 
tälhä.n ,asti on oHut taiPa.na. Nykyhetkihän 
on maairlmassa •sellainen, että ei todella
kaan voi sanoa mihinikä suuntaan asiat 
tulevat :kehi,1Jtymään.. J!O yksistään sellai
set seiikat, että ;s,ellaiset ·pi:enet, puolueetto
mina aina· pysyrneet vaitaikunoo1t kuin 
TaTISka ja Sveiltsi :ovat .palkortettuja ryMy
maan erikoisiin pruo1ustu:svarustusrtöi:hin, 
osoittaa tilanteen iki.reyutä ja toilistwa, että 
mää.rätynlainen onneton sota;p.sykoosi on 
pääsemä!Ssä vailtaa.rn maail1massa kamsain
välisi•ssä suhteissa. Ka.urprullirsetkin suhteet 
joutuvat tämän psy'koosi:ru vailkultuspiiriin 
ja voidaan .täHaistell'kin sorp~musten yhtey
dessä sitoa lkansoden kohta.lot. Tämäkin 
seiklka puoltaa ikhnteäJmpäiä. yhteyttä edus
kunnan ja hruvlitu:kJsen vä.Iiillä näissä kysy
myksissä. Tähänastinen kauprpasorpimUISten 
käsittelyhän on ollut varsirn muodollista 
laatua ja on edus!kunnan s,uu sidottu jo 
senkin kautta, että selitetään arvoste'lun 

merkitsevän jonkunlai,sta epäsU<:~peutrta: tai 
epäik:oht:eliaisuutta :si:tä vailtilorta kohtaan, 
jonka kanssa sopimus on solmi.trtu. 

Lopuksi .tahdon vain todeta, e,trtä kat
son ulikoasia.in;vali•okunnaTh, j:oslkin hyJ.:kää
vään ponteen päättyvän, mietimrön ;perus
telujen asettuvarn ;periaart,teel:lisesiti samalle 
kannailile kuin toivomusaloitteenkin alleki:r
joi,ttwjat. Asia on kaatunut mielestäni 
eteenrpäin ja voi o]la hyvinkin läiheisen 
tulevaisuuden kysymys, ·että tJoivomus
a..loitteessa .tuodut nä'kö'kohdait saa;vat käy
tän:ruöllirsen merkitylksen. 

Ed. S e r g :e 1 i u s: Herr ta.lmllllr! Mo
tionen: om ·omlägga:rude av Fin.lands han
deLspolitik gentemot uttläThdsika makterr 
irrnebär prrumtilskt setrt ett .officiellt av
stårudstrugamde från den ihi.trtillsfö~jda pri!l1-
cipen om mestgynnad nation vid arvs,lutan
det av harudelsavtal med ffil f,rälll!lllande 
st3.it,. ;på g.runder som anföras i utslkottets 
betänikande och vi:lika jag nu ic!ke :häJ' bryr 
mig om a,tt upprepa. Medgivas måste dock 
at.t om ertt :Iand harr edoii'derli:ga resurser 
så ikan dert; överrgå, för aJtt före!komma över
raskningar, tilll ett klonsekvenrt. sys:tem med 
två:sid:iga fördrag, va:rtiJil motionrurorna 
syf,ta. lVIen de,t,ta sy;stem innehär, såsom 
utskotbert alldeles rilktigt anmäa•ker, ett 
steg längre bort från fri.Jhrunde~s;principen 
än 'VllJd ·som nu är fallet. OCih även .prra!k
tirsikt sett :kan den mestgynnlalllde iklaiUsulen 
alllvändas för att befrämja hander1sutby;tet, 
t. ex. förr artt köpa en viss ikonrt1ngent, ehl~r 
a:rudra sekundä·ra fördelar. Utöver dle skäl, 
som i utsik:ottetiS fö,r utr]kesärooden bet&n
ka.nde anföras mot en ,,så .kJa,tegorislkt ut
t,&lad önskan, under vilka motiorrärerna 
klät,t sin framställning om ny handels
poli.Jtisk orienterirug, lkan ä.nnu anföras, a.tt 
såvit.t från sa!kkunnigrt hå:l.l uppgivirts inga 
a.ndra nationer, vi·1ka hi.ttiills följt den 
mestgynnarrde prirncipen, ,o f f i c i e 11 t'' 
silml'le avskrivit derrna, om oc:kså, såJS!om 
be'ka'l1t, 'Pri1ll1Cirpen de facto kringgås med 
rulleihanda föreskrifter och ,rest•riiktioner av 
den amt som här derr föregående :ta:lar.en 
ruäi!llllde. 

:M:en va.rför jag har begä,rt ordet ärr icke 
så myeket för a1tt beröm sj,älva mot~onen, 
utan för att i detta sammanhang frätmst 
fästa rilksdagens och regeringens uprpmä:Jrik:
san:Lhet vid dert n:äst si:sta styciket i mo.ti
veringen. Hä:r påtalas ett missförrhå]land€ 
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som ,en gång måste bli 1til'Lrät1talagt, nämli
gen a;tt handel:s,fördrage.n komma till be
hand:lirug i riiksda,g.en fömt då [)al'!lamentet 
icke 1längre. ikan inrverka på fÖ'l1dragens in
nehåll. Riksdagen har så:som be'kanit be
träffande. sådana proposit]oner erudast 
m~jlig'he,t att runtingen antruga eller fö.r
krusta des1sa. Några ÖilJs'kvä:rda oc:h be(hö,v
liga ändringar i en del deta\lje,r ligga he1l1t 
oeh hållet Tht:Oim möjligheternas grätnser. 
N atudigtvis tilllmmmer det enlig't mitt 
förmenande regeringen och den på rege
ringe.ns uppdra:g •arbetarude traJl\itUJtkmnmit
ten a,tt fö.rbereda handclsfördrage.n ,ti>Ll ett 
långt framsikridet stadinrn,. men in1na:n 
det ömsesidiga underteGkna.ndet komrner 
ti'll stånd bö'r riiksda:g'em.'S nämmastJe forum, 
utrikesutskotitet, höras beträil'fande inne
hållet, såsom i motiveringen ,ti11l ntslkot,tets 
betärukande a1lldeles ·riktigt nämnes. Ut
skottet för utritkesälreruden thar åtrrn~nstone 
munrt:.lig.en flera gånger framfö,ri tiH ve
derbörande Dege·ringsmedlem ön:s\kan om 
ett delgivande av detailjinnehå1let av et,t 
handel:sfördrag som regeringen hall' för a,v
sikt att upprä't.ta, d:oc'k h:Ltti~l~:s utan å:syf
tat resu1trut. 

lntresseruterna hava visserligen med vä
gande motiv för sina framställningar om 
ändriruga'r a.v vissa detaljer i hantdelsför
dragen nppva'kitrut u~tsikottet, men deras 
önsrkningar hava enda:st undm\kasta1ts dis
kussion utan aH hava !kunnat beruktws. De 
stora trusterna, intressegrupperna., de 
hava a1ltid ha:llt möjllighet att bevaka sina 
intr.essen il1'os reger:Lngen oeh hos veder
börarrde ut!ländska maMer. Och har nå
gon mä1Migare grnpp ge.rrom traiMaten bli
v~t förförde1ad, tså ha:r regerin:gen ~ämnat 
denna grupp kompensrution un:der 'en eLler 
annrun form. .Sådana exeillliPel kunill!a. an
föras i många fall. J ag vi,ll ,erima endast 
om de senaSite 1~ompensationeir som bev~l
jades tvenne sillbolag och delvis ä;ven 
textilindustrin med a:nledning av det helt 
nyligeru undeTitec:k;n,ade ,oogelslk-fin,ska han
delsfördraget. Men mind11e och ekolllomi,Skt 
svagrure organåsmtione.r, såsom t. ex. den 
del aN vår ikustbefo~kning, som driver 
strömmingsfi1ske, hmr man åJtminstone icke 
tiUsvidare hålht sikadeslös för de Ullllbä,ran
den 'Som t. ex. gelliOlll hä,r nämnda fördTag 
dem högst antaglig·eru kommer a1U åsarnkas. 

Genom utSikottet för utrikesä:renden ikan 
påtagligen biHiga fordringar upptagas ti!ll 

prövning och ändrirugar fås ,t:Lll stånd äwen 
beträffande .~lwnomiiSIM svagare :organisa
tiorLers intressen, Dm rege,ringen i fram
tiden erinmr sig utskobtets tydligt forrrnu
lerade uttalande beträffarude behandlin:gen 
av harudelsfördrag. 

Utrskottet för ut,rilkesä,renden ikan sam
manika:Llas under alla :tide.r a;v äret utom 
under den tid som födlutilt eft,er det ny
val ägt rum tiH dess den nyvalda r~ks
dagen sammanträtt, och som i Tegeln orrn
fatta;,r endast en rt:id av två månader. 
Låtom oss hoppas att denna sis:ta offi
cielia uppmaning till parlrume,ntariskt sam
förstånd skaill hava åsy:i!tad verkarr och 
lä!Ilida alla paT.ter ,till båtnad. 

U1kowsiainminiisteri H a c ik z e ,Jl: Minä 
en alkujaan ailkonut käy:t1t:ää puhe.en:vuoroa 
tässä kyllä poihdintaa answitse,vassa asiassa, 
mutta katson oleva!Il syytä tässä pariHa 
sarualla vastata kansanedustada SergeliuJk
seHe hänen vaatimu~seensa,, lkosikeva kaiik
kieru kauppasorpimuksi,a koskervain asiain kä
si.ttellyä edeLtä !käsin UJ1koasiainvaliokun
nassa, m:Ltä seilkkaa mietinnössä myös on 
iko:sketeHu. 

MietilNlJÖssä: lausutaa,n, tosin ei niin jyr
kässä muodossa ikuin ka.rusa,ruedustaja Serge
lins tääJUä ,teki, et1tä !kaupallise,t sopimuk
set yleensä ova;t joutuneet ·e.dusikunnan kä
sitdtäJViksi vasta sil1ä as:t.ee.1l&, jolloin edus
kunnwlla ei enää ole o!l:lut mwhdonisuutlta 
vaiJkut.taa niiden si:sä1ly!kseen, ja että halli
tuksen niirrumuodoin olisi suuremmassa mää
rässä kuin tähän ast'ti o:ru tapahtunut pidet
tävä ulkoasiainvaliokunta t:ite!toisena kaup
p.asopimusneuvottelui,sta. 

Ta:hdoru tämän johdosta huomauttaa, että 
ha1litnsmuodon 33 §: n mukaan tasavallan 
p.residentti määrää Suomen suhteista uliko
mai:hin, kuitenkiu niin, <etrt:ä sopimukset 
u1kovaltojen !kanssa ovat eduslkunnan hy
väksyttävät, mikä:li ne sisäiltävä:t säännök
siä,. jotka lkuuluv.at lainsäädärruön alaan tai 
va1ltiosäännön mu!kaan muuten vaativat 
eduskunnan suos:tumnsta. Kauppasopimuk
set viemiden vaJtojen kanssa joutnva.t sään
nöllisesti eduskunnan hyvälksyttä,vi:ksi. Ul
koasiain!VaEokunnan lausunnosta saa sen 
käsityikserL, että sille olisi varUJttava tilai
suus jo neuv;ottelujen 'kuluessa. ja ennen 
sopimUJksen tekoa pereMyä neuvotteluihin 
ja lausua mielipiteensä vallrnisteiHa olevasta 
sopimuksesta. Sopi.musneucvotte,lut kuuluva1t 
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kuitenkin hallituksen tehtäviin ja tasaval
lan: presidentti päättä;ä. lopullisesti sopi
muksista, joten mainittu ulkoasiainvalio
kunnan ja täällä nyt ja:tketusti esitetty 
vaatimus saada, mikäli mahdollista, tilai
suutta vaikuttaa kaikkiiin sopimmmeuvot
teluihin, 'Ci ole peruste~tu. Erinäisissä ja 
melko useissakin tapauksissa saattaa edeJtä
käsin tapahtuva neuvottelu hallituksen ja 
eduskunnan ulkoasiainvaliokunnan vä:lillä 
tulla tarpeelliseksi, jopa välttämättömäksi
kin, mutta haJlituksen täytyy saada va
paasti harkita, miHoin näin on meneteltävä. 

UJ:koasiainminlisteri on usein antanut 
ulkoasiain vaJiokunnalle selostuksia valta
kunnan suhteista ulkovaltoihin ja on täl
löin myös kosketeltu sopimuksia., joista par
haiillaan on neuvoteltu. Erittäin tärkeissä 
tapauksissa on ulkoasiainvaJiokunta kut
suttu kooHe vireillä olevien sopimusneuvot
telujen takia valtiopäiväin väliajaHakin., 
niinkuin esim. ta.p.ahtui Tarton rauhanneu
vottelujen aikana. Hallitus tulee vastai
suudessakin mielihyvin antamaan ulko
asiainvaliokunnwlle · tietoja ulkomaiden 
kanssa käytävistä kauppasopimus- y. m. 
neuvotteluista, mikäli se katsoo neuvottelu
jen tärkeyden sitä vaativan. 

Keskusteh1 julistetaan päättyneeksi. 

Ulkoasainvaliokunnan hylkäävä ehdotus 
hyväksytään. 

.A,sia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotuksen laiksi tullien Imntamisesta 
vuonna 1934 

sisältävä hallituksen esitys n :o 42 esitel
lä.äil1. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarainva
li okuntaan. 

Keskustelu: 

V altioYara inministcri R e l a n. d c r: Herra 
puhemies! Käsiteltävänä olevassa esityk
sessä hallitus ensin selostaa niitä yleisiä 
suunta'.-iil'oja, joita on noudatettu esitystä , 

valmistettaessa, ja pel'ustelee sitten lähem
min ehdottamiaan muutoksia voimassa ole
vaan tullitariffiin, ottamalla huomioon jo 
va;hvistetun Suomen ja Ranskan välisen 
lisäkauppasopimuksen sekä myöskin jo alite
kirjoitetun Suomen ja :Suur-Britannian vä
lisen kauppasopimuksen aiheuttamat muu
tokset. Hallituksen ehdottarnat koroitukset 
supistuvat verrattain vä;hiin.. Vain neljän 
11:i:mikkeen kohdalle ehdotetaan suoranaista 
koroitusta, jota paitsi 9 nimil"keen kohdalle 
ehdotetaan tä;hteä, jotta valtioneuvosto 
vms1 tarpeen vaatiessa lisätä erinäisille 
kotimaisille teollisuuksi1le tullisuojaa. Näistä 
koroituksista tulenkestäville tiileille ehdo
tettu vaikuttaisi tuntuvammin kuluttajiin. 
Vuoden 1932 tuonnin mukaan. laskettuna 
se tietäisi noin 600,000 markan lisäveroa 
näiden tiilien käyttäjille. Yhteensä kaikki 
koroitukset merkitsisivät tuonnin :py:syessä 
ennallaan noin vä:hä:n: päälle miljoonan 
markan Jisäyst.ä tulliverotukseen. Tällöin 
on edellytetty tähtinimikkeiden tullieriä 
jonkin verran koroitettava.n. Ne tuUialen
nukset taas, jot:ka esitys sisäiltää, koskevat 
;joko Y·errattain vähäpätöisiä tuontieriä tai 
johtuu tämä Suomen< ja Englannin välisen 
kauppasopimuksen ehdoista, jotka aiheut
tavat eräille teollisuu:ksiHe korvausta tulli
alennuksen muodossa vähennetystä tullisuo
jasta. Huomattavin on kutomateollisuu
delle ehdotettu tulEvapaus seHaisiin konei
siin nä:hden, joita ei valmisteta kotimaassa 
ynnä painovalsseihin. Vuoden 1932 tilas-

' ton mukaan arvostellen tämä kohta tietäisi 
! noin 580,000 markan vähennystä vuotta 

kohti lasketuissa tullituloissa. Muut a:len
n.ukset vastaavat noin 237,000 markan vä
hennystä. Yhteensä siis alenn:nkset aiheut
tavat noin 800,000 ma1•kan vähenJJ:yksen 
tullituloissa. Tässä yhteydessä on ehkä 
syytä huomauttaa, että Suomen ja En1glan~ 
nin väli,sen kauppasopimuksen tariffierät 
aiheuttivat viime vuoden tuontimäärien 
mukaan arvost.eltuna noin 8 milj. markan 
vähennvksen vuotuiseen tullinkantoon. To
sin on· samalla mainittava, että tällainen 
laskelma perustuu teoreettisiin edellytyk
siin,, jotka käytännössä muuttuvat, siillä 
a.lempi tulli ja siitä johtuvat alemmat hin
nat varmaankin jossain määrin lisäävät 
tuonnin määrää. 

Edellä :::elostettujen tariffimuutosten joh
dosta on kumminkin odotettavissa jonkin 
yerran vähennystä viime vuoden tullituloi-
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hin verrattuna tämän vuoden saavutuksiin. 
Tämä seikka kehoittaa suureen varovaisuu
teen uusiin tullialennussuunnitelmiin näh
den, joita ehkä valtiovarainvaliokunnallekin 
esitetään. HaJllituksen kantaan tämä nä:kö
kohta on ratkaisevasti vaikuttanut niitä 
lukuisia ehdotuksia käsiteltäessä, jotka on 
esitetty tulliesityksen yhteydessä harkitta
viksi. 

Näistä eri ehdotuksista eräs mie'lestäni 
ennen muita. on s~ksi laaja ja valtion va
roja kysyvä, että siihen on syytä nyt jo 
lähetekeskustelussa kiinnittää eduskunnan 
ja varsinkin valtiovarainvaliokunnan huo
miota. Tarkoitan hallituksen esityksessä 
erikseen mainittua Oulun läänin 4 7 kun
nan anomusta kunnan asukkaiden maksa
man viljatullin :palauttamisesta kunni>lle. 
Tämä sanottujen kuntien anomus, joka jä
tettiin valtioneuvostolle viime keväänä, 
päättyy seuraaviin ponsiin: 1) että OUJlun 
läänin kunnille palautetaan keskimäärin 
50% sen asukkaiden maksamasta viljatul
lista., ei kuitwkaan enempää kuin 'W mark
kaa keskimäärin henkikirjoissa olevaa asu
kasta kohti; 2.) että Oulun läänin kun
nissa jokainen kunnal1lisveroa maksava yk
sityinen henkilö tai siihen verrattava saa 
laskea verovähennystä niin monta äyriä, 
kuin se luku osoittaa, joka saadaan siten, 
että valtion palauttama hcnkea kohti lr,s
kettu viljatulEn markkamäärä jaetaan edel
lisen vuoden. äyrimäärän hinnalla ja osa
maara kerrotaan verovelvollisen elättä
mälilä henkHöluvulla. Jos osalukuja syn
tyy, alenrnetaan äyrimäärä lähinn.ä olevaksi 
kokonaisluvuksi. Ja 3) että nämä lait 
säädetään voimassa oleviksi 5 vuotta. Sii
hen nähden, että tämä maamme pohjoisten 
kuntien viljatullikysymys on aikaisemmin 
jo ollut eri hallituksissa harkittav-ana ja 
varsin perusteellisten vaLmistelujen alainen, 
pyydän ensinnä saada 1lähemmin tehdä 
tästä selvää, varsinkin kun nykyisen halli
tuksen omaksuma kanta suurimmalta osalta 
perustuu tä,män valmistelun tcJ.loksiin. 

Kysymys korvauksen myöntämisestä ru
ldin tullien maksuista niissä maamme kun
nissa, joissa rukiinviljelys on vähäistä ja 
joihin ruis on sen vuoksi suurelta osalta 
tuotava, oli v. 1930 silloisen hallituksen poh
dittavana. 'I'ällöin hallitus asetti asiantun
tijatoimikunnan selvittämään kysymystä 
tuontitullien joko osittaisesta tai kokonaan 
poist.amisesta tai peruuttamisesto" :ditä ruis-

viljasta, joka kulutetaan valtakunnan poh
joisosissa, erityisesti Oulujoen vesistöstä 
pohjoiseen päin, taikka sanotun tullin pai
kalliselle väestölle tuottaman rasituksen 
muulla tavoin korvaamisesta, ollen paikka
kuntien tehtävänä yksinomaan kysymyksen 
käytännöllinen ratkaisu. Alueeseen nähden, 
jolla tullien korvaamista muodossa tai toi
sessa olisi suoritettava, toimikunta esitti 
ensimmäisenä perusteena, että tullin kor
vausalueeseen ei ole tarkoituksenmukaista 
ottaa paikkakuntia sieltä täältä, vaan että 
alueen tulisi muodostaa yhtenäinen koko
naisuus. Tämän vuoksi toimikunta jätti 
alueiden ulkopuolelle Oulujoen eteläpuo
lella olevat paikkakunnat, vaikkakin se 
myönsi, että Oulun läänissä ja Kuopion lää
nin pohjoisosissa oli eräitä erillisiä paikka
kuntia, jotka rukiin tuottoon nähden olivat 
melko heikossa asemassa. Lähtien siitä, että 
rukiintuotto koko valtakunnassa, Oulun 
lääniä lukuunottamatta, oli v. 1920 keski
määrin 97 kiloa ja vv. 1925-28 taas 118 
kiloa asukasta kohden, vastaavat luvut Ou
lun läänissä 47 ja 62 kiloa, toimikunta 
omaksui toiseksi perusteeksi aluetta mää
ritellessään, että korvausalueeseen olisi 
otettava vain poikkeustapauksissa sellaisia 
kuntia, joiden rukiintuotto nousi v. 1920 
yli 35 kilon, mikä määrä oli hieman yli 1

/ 3 :n 
koko valtakunnan rukiintuotosta asukasta 
kohden v. 1920 Oulun lääniä lukuunotta
matta. Vuoden 1920 luvut otettiin perus
teeksi sen vuoksi, että myöhempää kunnit
tain laadittua tilastoa rukiintuotosta silloin 
ei ollut. Edelleen toimikunta esitti, että 
koko tullin korvausalue oli jaettava vyö
hykkeisiin, joissa kor·vaus SliOritettaisiin eri
suuruisena. 'l'ätä perusteltiin osittain sillä, 
ettE suunnitellulla korvausalueella oli kun
tia, jotka sekä luonnonsuhteiden että talou
dellisten edellytysten puolesta melkoisessa 
määrässä erosivat toisistaan ja että rukiin
tuotto, mikä oli komitean lähtökohta ja 
ratkaiseva tekijä, oli myös eri suuri. Toi
mikunta ehdotti sen vuoksi, että korvaus
alue oli jaettava kahteen vyöhykkeeseen, 
pohjoiseen ja eteläiseen. Pohjoiseen vyö
hykkeeseen oli otettava vain ne kunnat, joi
hin jotensakin kaikki kulutettava ruisvilja 
oli muualta tuotava. Tässä vyöhykkeessä 
oli korvattava rukiin koko tulli määrätylle 
kulutusmäärälle laskettuna. Muu korvaus
alue jäisi eteläiseen vyöhykkeeseen, missä 
rukiin keskimääräinen tuotto v. 1920 oli 
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vain noin 1/ 4 muun Suomen rukiintuotosta 
maalla asuvaa henkeä kohti laskettuna. 
Tässä alueessa korvauksen olisi siis tullut 
olla noin 75% tullin määrästä. Siihen näh
den, että eteläisessä vyöhykkeessä voitiin 
viljellä ohraa paljon paremmalla menestyk
sellä kuin pohjoisessa vyöhykkeessä, toimi
kunta katsoi vyöhykkeiden tulevan oikeam
paan suhteeseen keskenään, jos eteläisessä 
vyöhykkeessä korvattaisiin vain 2

/ 3 tullin 
määrästä. Näiden vyöhykkeiden raja ehdo
tettiin kulkemaan yleensä Kemijoen seutua. 
Mitä niihin henkilöihin tulee, joiden tuli 
päästä tullikorvauksesta osallisiksi, toimi
kunta asettui sille kannalle, että ainoas
taan ne henkilöt, jotka olivat korvaus
alueella kulloinkin hengille pannut, saat
taisivat tulla osallisiksi puheenaolevasta 
edusta. Sitä vastoin ei tehtäisi eroa kau
punkien ja maaseudun väestön välillä, vaan 
kummallekin suoritettaisiin korvausta sa
mojen perusteiden mukaan. Niinpä Tor
nion ja Kemin kaupungit ja Rovanieme"1 
kauppala kuuluisivat eteläiseen vyöhykkee
seen. 

Kuten edellä mainittiin, asettui toimi
kunta sille kannalle, että puheenaolevaa 
korvausta olisi suoritettava kutakin asu
kasta kohti kiinteästi määrätyn ruismäärän 
perusteella. Vertaamalla rahtiavustuksen 
turvin kysymyksessäolevalle alueelle v. 
1929 kuljetettua ruisjauhomäärää noin 
169 kg. asukasta kohti rukiin kulutukseen 
koko maassa ja ottamalla toiselta puolen 
huomioon, että Pohjois-Suomen alkuperäi
sissä oloissa leipää käytetään suhteellisesti 
paljon enemmän kuin muualla Suomessa, 
toimikunta esitti, että 150 kiloa ruista ku
ta:kin puheena olevalla alueella kulloinkin 
hengille pantua asukasta kohti oli pantava 
perusteeksi, jonka mukaan tullikorvaus oli 
maksettava. Tullihelpotuksen toimeenpa
non toimikunta katsoi olevan järjestettä
vissä kolmea eri tietä: 1) Tulliperuutuksen 
muodossa, jolloin peruutusalueelle ulko
mailta tuotava ruis olisi tullivapaa ja 
muualta Suomesta tuodusta viljasta myön
nettävä tulliperuutus; 2) korttijärjestel
män avulla, jolloin asianomaisille henki
löille jaettaisiin määrätylle rukiin kilomää
rälle asetettu kortti ja 3) antamalla kor
vaus suoranaisesti rahassa. 

Tarkastaessaan näitä eri järjestelmiä ja 
niiden aiheuttamia kustannuksia toimikunta 
päätyi siihen, että tullirasitusta oli helpo-

tettava korvaamalla tulli rahassa. Vaikka
kin rahakorvauksen maksaminen tuntui ou
dolta, toimikunta oli sitä mieltä, että asial
lisesti ottaen valtion maksama korvaus
summa oli sama, annettiinpa se yhtä suu
resta viljamäärästä tulliperuutuksena, kort
tisysteemin hinnanalennuksena tai suora
naisena rahakorva uksena. Rahakorva HS

järjestelmän etuna mainittiin toimeenpanon 
aiheuttamien kustannusten pienuus ja se 
seikka, ettei se vahingoittanut paikallista 
viljan tuotantoa painamalla viljan hintaa 
alas kuten kaksi ensimmäistä järjestelmää. 

Järjestelmän toimeenpanoa sitten tämä 
toimikunta suunnitteli yksityiskohtia myö
ten. Sen valtiolle aiheuttamat menot toi
mikunta arvioi silloin, että se pohjoisessa 
vyöhykkeessä tulisi vaatimaan 3,615,187 
markkaa 50 penniä, eteläisessä 9,273,825 
markkaa, yhteensä siis noin lähes 13 mil
joonaa. Tällöin oli korvausta suoritettava 
henkilöä kohti vuodessa pohjoisessa vyö
hykkeessä 112 mk. 50 penniä ja eteläisessä 
vyöhykkeessä 75 markkaa. 

Tässä olen nyt siis verrattain laajalti se
lostanut tämän toimikunnan ehdotusta. 
Tästä edelläsanotusta ehdotuksesta pyydet
tiin sittemmin - valtioneuvosto pyysi -
lausuntoa maataloustuotteiden viennin ja 
kotimaisten maataloustuotteiden menekin 
lisäämistä sekä välityskustannusten supis
tamista koskevia kysymyksiä käsitelleeltä 
neuvottelukunnalta, siis hyvin pitkänimi
seitä neuvottelukunnalta. Tämä neuvotte
lukunta katsoi, että esitetty korvausjärjes
telmä oli ainoa mahdollinen, jos tällaisiin 
avustuksiin katsottaisiin syytä olevan. 
Omasta puolestaan se esitti mielipiteenään, 
että ehdotusta ei voitu puoltaa. Lähempiä 
perusteluja tosin ei esitetty, mutta mainit
tiin esityksessä, että avustus m. m. kysyisi 
huomattavasti enemmän rahoja kuin toi
mikunta oli arvioinut. Tämä neuvottelu
kunta arvioi tämän menon noin 20 milj. 
markaksi. 'l'oimikunnan esitys oli neuvot
telukunnan lausunnon mukana edellisessä 
hallituksessakin käsiteltävänä. Yksimieli
sesti hallitus sen hylkäsi ja lausunnot lii
tettiin asiakirjoihin. 

Nyt esilläolevassa tulliesityksessä mai
nittu 4 7 kunnan anomus tähtää pääasiassa 
samanlaiseen järjestelyyn kuin edelläselos
tetun toimikunnan ehdotus. Vaikka siinä 
painostetaan, että on kysymys kuntain 
avustamisesta, niin kumminkin järjestely 
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kohdistuu verohelpotuksiin kaikille kunnal
lisveroa suorittaville asukkaille, periaat
teessa siis jotakuinkin samalla tavalla kuin 
useinmainittu toimikunta on esittänyt. 
Tämä käy aivan selvään ilmi niistä ponsista, 
jotka jo mainitsin. Kustannuksiinkin näh
den tämä anomus on asetettava toimikun
nan ehdotuksen rinnalle. Se tietäisi ano
muksessa mainittujen laskelmien mukaan 
noin 16-17 milj. markan lisämenoa val
tiolle. 

Siirtyessän1 nyt selostamaan ha1lituksen 
ehdotusta ja kantaa, en kosketJtele viljatulli
kysymyksen periaaUeellista ,puolta. Lähinnä 
nyt on: kysymys käytännöllisistä toi~menpi
teistä. Se huomattava Iisärasitus, mirukä ny
kyinen viljatulli aiheuttaa maamme vähä
vara,isille kunnille niiHä seuduilla, joiss2 
viljaa, vähän viljellään, vaa!tii erityistä huo
miota valtiovallan puolelta ja antaa. aihetta 
harkita so,pivia avustustoimenpiteitä tulli
kysymyksen yhteydessä. Ivlutta siinä mie
lessä edellä se1ostettu neuvottelukunnan eh
dotus yhtä vä·hän kuin sanottu kun:tain 
anomus kelvannee kysymyksen ratkaisun 
pohjaksi. Viiljatullien vä'hävaraisille aiheut
tama Taha;llinen rasitus ei jakaudu alueetli
sesti, joskin on myönnettävä että rasitus 
väestön yleisen vähävaraisuuden vuoksi ras
kaimmin kohdistuu kosketellulle alueelle. 
Toiselta puolen on huomattava että valtio 
nyt jo rahtimvustusten muodossa, joita 
esim. viime vuonna suoritettiin kai&kiaa?l 
3,111,459 markkaa 70 penniä, helpottaa ky
seessäolevan korvausalueen väestön asemaa. 
Alueen ulkopuolella on nykyjäänkin kun
tia, joiden väestön toimeentulo varsinkin 
nykyisenä pula-aikana on yhtä vaikea kuin 
kyseessäolevalla alueella ja joiden liikenne
yhteydet ovat suunnilleen yhtä huonot il
man että heillä on edes rahtiavustusta. 
Lisäksi on huomattava ettei suinkaan 
kaikki kyseessäolevalla alueella henkikir
joitetut asukkaat ole tämän avustuksen 
tarpeessa; puhumattakaan varakkaammista 
palkannauttijoista ja liikkeen harjoitta
jista, joita tällä alueella sentään on, jou
tuisivat tullinkorvauseduista osal1isiksi 
myös sellaiset maanviljelijät, joiden talou
dessa ei tarvita ostaa viljaa. Ehdotukset 
ovat siis liian kaavamaisia eivätkä tarjoa 
oikeudenmukaista jakoperustetta edes sillä 
alueella, jota varten se on tarkoitettu. Sen 
valtiolle aiheuttamat kustannukset nyky
oloissa nousisivat niinkuin tässä edellä on 

mainittu, parinkymmenen miljoonan mar
kan vaiheille. 

'l'a:Bkasteltaessa varsinkin jälkimmäistä, 
nimittäin tuota 4 7 kunnan anomusta, joh
tuukin ajattelemaan että ehdotu:ksdla on 
tarkoitettu yhtä paljon kuin väestön puut
teenalaisen aseman lieventämistä, kuntien 
talouden helpottamista siten että kuntalai
set voisivat nostamillaan tullikorvauksilla 
maksaa veronsa. Pohjois-Suomen heikko
jen kuntien taloudellisen aseman helpotta
minen on kuitenkin järjestettävissä tois
takin tietä niin että se tulee paremmalla, 
kohtuudenmukaisemmalla tavalla järjeste
tyksi eikä aiheuta niin suuria menoja kuin 
nämä edellä olevat esitykset. 

'runnettuahan on että varsinkin Pohjois
Suomen kunnissa köyhäinhoitomenot ovat 
suuresti kasvaneet nimenomaan poikkeuk
sellisen työttömyyden vuoksi. Varsinaisen 
köyhäinhoidon lisäksi ovat kunnat olleet 
pakotettuja jakamaan huomattavia määriä 
elintarpeita etupäässä viljatuotteita työttö
myydestä kärsiville kuntalaisille. Jos kun
nille korvattaisiin näiden viljamäärien 
tullimaksut, heikoimmissa kunnissa koko
naan ja heikoissa osaksi, se helpottaisi 
kuntien taloudellista asemaa ja hyödyttäisi 
välillisesti myös kuntalaisia. Täten säilyi
sivät näissäkin kunnissa kunnallisen vero
tuksen perusteet samanlaisina kuin muis
sakin maamme kunnissa. Sen seikan har
kitseminen, mille kunnille korvausta olisi 
suoritettava, ei myöskään tuota sanottavia 
vaikeuksia. Kuntien taloudellisen aseman 
arvostelemiseksi hallituksella on nykyjään 
käytettävänään koko joukko tilastollista 
aineistoa kunnallistaloudellisen neuvottelu
kunnan lausunnosta alkaen ja kuten kun
tien antamat tiedot näiden taloudellisesta 
asemasta kahdelta viime vuodeltakin osoit
tavat. Näiden selvitysten ja kunnille avus
tuksia ja avustuslainoja myönnettäessä saa
vutettujen kokemusten nojalla on oleva 
suhteellisen helppoa arvostella, mille kun
nille ja kuinka paljon korvausta olisi 
myönnettävä. Tarkkoja tietoja siitä, 
kuinka suuret kyseessäolevien toimenpitei
den valtiolle aiheuttamat menot olisivat, ei 
tietenkään voida antaa, koska korvaus kos
kisi vuotta 1934. Mainittakoon kuitenkin 
että Oulun läänin maaherran antamien 
tietojen mukaan köyhäin!hoidon kuluttamat 
viljamäärät nousivat viime vuonna, siis 
vuonna 1932 Oulun läänissä seuraaviin 
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määriin: ruisjauhoa kulutettiin 1,604,000 
killoBJ, ohrajauhoa 223,000 kiloa, yhteensä 
siis 1,82;7,000 kiloa. Tänä vuonna on tä
hän ,saakka jaettu yhteensä 1,450,000 kiloa. 
Myöskin ,Suomen Punaisen ristin välityk
sellä on jaettu viljaa vuonna 19:32, noin 
950,000 kiloa, tarkoitan jauhoja. Nämä nu
merot olisi myöskin tässä otettava huo
mioon. Tosin Oulun läänin kaikki kunn:at 
eivät tule puheenaolevasta edusta osallisiksi. 
Mutta kun toiselta puolen lienee vwlttämä
töntä myöntää korvausta eräi1le toisten 
läänien heikkovaraisille kun:niHe, voitaneen 
arvion pohjana käyttää Oulun läänin maa
herran esittämiä lukuja. Näin ollen, aiheut
taisi kyseessäolevien vHjatullien korvaus 
valtiolle noin 4 miljoonan markan menot. 

JYiitä kysymyksen tulliteknilliseen puo
leen tulee, on ajateltu että kun tarkempi 
arviolaskelma avustusmenojen suuruudesta 
on tehty, hallitus tulevan. vuoden menoar
vion tultua vahvistetuksi, esittää tarpeelli
sen lisämenon tähän ·budjettiin, jonka vah
vistamissa rajoissa sitten näitä avustuksia 
voisi kunnille antaa. 

Tässä nyt esittämieni näkökohtien perus
teella hallitus esittää lakiin otettavaksi ne 
säännökset, jotka sisältyvät ehdotetun lain 
4 § :ään. 

'Ed. Salo: Useammalta taholta on aikai
semmin esitetty toivomus viljatullin järjes
telyn aikaansaamiseksi sellaisilla seruiuilla 
maata, joissa luonnonesteet kehoittavat pe
rustamaan tuotannon enemmän karjanhoi
don kuin viljanviljelyksen varaan. Paitsi 
Pohjois-Suomen edustajien tekemiä aloit
teita on mainittava Oulun läänin 47 kun
nan yhteinen anomus asian järjootämiseksi 
tulliperuutuksen !kautta. Vaikka t~issii 
asiassa eräs hallituksen asettama toimi
kunta, kuten kuulimme täällä äsken heiTa 
rahaministerin lausunnosta, on laatinut eh
dotuksen peruutuksen toteuttamiseksi, näyt
tää hallitus vielä ensi vuoden tulliesityksen
kin mukaan jättävän jatkumaan sen erit
täin raskaan epäoikeudenmulmisuuden, 
josta koko laaja maan pohjois- ja itäosa 
niin raskaasti kärsii (Vasemmalta: Kaikki 
köyhät!) ja jonka tuntien pakottaa sellai
setkin, jotka muuten koko kansantalouden 
kannalta hyväksyvät viljan viljelyksen suo
jaamisen tullin avulla, asettumaan vastus
tamaan viljatullia. Tulliesityksensä perus
teluissa hallitus ei kosketa leipäviljatullin 

peruutuksesta johtuvia valtion menoja, 
vaikka nyt kuulimme siitä tarkemman se
lonteon herra rahaministerin lausunnosta, 
eikä ne komitean ehdottamalla tavalla jär
jestettynä merkitsekään suuria sen hyö
dyn rinnalla, minkä tullisuoja viljan vil
jelyksen lisääntymiselle on tehnyt kansan
taloudelle vähllisesti. Sen sijaan hallitus 
perustelee peruutuksen suuria kontrolloi
misvaikeuksia. Jos hallitus on lukenut 
edellä mainitun komitean mietinnön ja jos 
sillä ei ole muuta kuin peruutuksen tark
kailuvaikeudet esteenä peruutusesitykselle, 
ei si:llä ole mitään tosisyytä lykätä asian 
järjestelyä. 1\!Iainitussa korr:itean mietin
nössähän ehdotetaan, että peruutus suori
tettaisiin kunnan vällityksellä 1numan hen
kikirjaan merkityn väkiluvun mukaan eri 
tavalla eri osissa maata riippuen siitä, 
mirJzä verran niiss~ tilaston mukaan tuo
tetaan omissa pelloissa leipäviljaa. Kun 
kunta näin saisi väkilukuaan vastaavan 
peruutusmäärän valtiolta, jakaisi se sen si
ten, että kuntalaisten verot tai muut mak
sut kuitataan sen mukaan kuin peruutus
summa riittää, tai jos se on suurempi kuin 
hänen maksunsa, saa hän erotuksen ra
hana. Minkäänlainen väärinkäyttö peruu
tuksen jaossn ei siis mitenkään voi tulla 
mahdolliseksi ja hallituksen vä~te kontrolli
vaikeuksista on siis aiheeton. Jos esim. 
kunta on katsottava "cilaston. mukaan sel
laiseksi, että siellä tuotetaan vain puoli 
leipäviljasta ja toinen puoli ostetaan, on 
helppo keskimääräisen henkilökulutuksen 
mukaan n1äärätä, minkä suuruinen summa 
sille kunnalle sen henkiluvun mukaan on 
maksettava. Summan jakamisessa asian
omaisille varmaankin kunta toimii täysin 
oikeudenmukaisesti ja siitähän kunnan ti
lintarkastajat tr<as pitävät puolestaan 
huolta. 

Kun olisi suotavaa, että tämä ikävä, 
maan erilaisesta ilmastosuhteista johtuva 
erimielisyys saataisiin pois päiväjärjestyk
sestä, toivon, että asianomainen valiokunta 
hyväksyisi tämän asian yhteydessä edus
kunnalle jättämäni toivomusaloitteen pon
nen, jossa hallitusta kehoitetaan antamaan 
esityksen asian järjestämiseksi. 

Nyt kun vascmmistokaan ei enää vaadi 
viljatullien poistamista kokonaan, kuten 
lienee oikeus päätti1ä cd. Peklmlan aloit
teen nojalla, jossa pyydetään vain 50 pen
nin alentamista kilolta, toivoisin siltä ta-
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holtakin toisenlaista suhtautumista tähän 
peruutusjuttuun kuin mitä tähän asti on 
ollut. 

Mitä tulee hallituksen tulliesityksessä 
mainittuun köyhien kuntien avustamiseen 
siten, että ne saisivat tulliperuutuksen sille 
leipäviljalle, jonka ne käy,ttävät köyhäin
hoitoon, on se tyydytyksellä merkittävä, 
mutta ei sinänsä voi tyydyttävästi rat
kaista viljatullikysymystä pitemmäksi ai
kaa. Täällä herra rahaministeri mainitsi 
lausunnossaan, että näitä kuntia voidaan 
muuten auttaa ja niitä on avustettu ja hy
vitetty niiden kaukaista 'asemaa rahtipalk
kioita maksamalla. On 'huomautettava 
kumminkin, että apu, jota rukoillaan, on 
aina vaikea maksaa ja vaikea pyytää. Täl
lainen kuntien alinomainen kerjääminen, 
johon tällä tavalla annetaan ikäänkuin neu
voa, ei ole suinkaan hallitusmiehillekään 
mieleistä. Sen vuoksi olisi näiden seutujen 
asia, jotka joutuvat tällä tavalla väkisel
läkin i'lmastosuhteitten vuoksi uhraamaan 
muun Suomen hyväksi niin paljon, järjes
tettävä paremmin vakinaiselle kannalle ja 
se minun käsittääkseni parhaiten tulisi 
juuri viljatulliperuutustietä pysyväisesti ja 
vakavasti järjestetyksi. 

Mitä tulee rahtipalkkioiden maksuun, 
joita nyt suoritetaan, nehän eivät ole var
sinaisesti mitään avustuksia kunnille. Ne
hän ovat oikeastaan valtion korvaus siitä, 
ettei se ole kyennyt kaikme seuduille ra
kentamaan rautateitä ja siis rahtiin näh
den asettamaan niitä yhtä edulliseen ase
maan kuin muita osia maassa. 

Siirtyäkseni sitten tulliesityksessä mai
nittuihin muihin kysymyksiin, tulee siinä 
huomaamaan siinä mainitun tulenkestävien 
tiilien tullikoroituksen. Minä olen kiitolli
nen hallitukselle tästä ottees,ta. Kun meillä 
nyt jo voidaan todistaa varmasti löytyvän 
suuret määrät maassa sellaista kaoliinia, 
joka kelpaa ainakin tulenkestävien tiilien 
valmistukseen, niin olisi järjetöntä ostaa 
tätä ulkomaista tavaraa 8 milj. markan 
edestä vuodessa, kuten nykyisin olen 
kuullut tähän tulenkestävään tiileen 
ulkomaille maastamme vuosittain mene
vän. Toivontkin, että tulenkestävän tiili
teollisuuden päästessä alkuun, nyt hal
lituksen tullikoroituksen johdosta tul
laan toteamaan, että meikäläinen kaoliini 
voi korvata nykyisin Saksasta ja muista 
maista tuotavan tavaran, johon on 

uhrattu toistakymmentä miljoonaa markkaa 
vuodessa ja joka tuonti voidaan vähentää, 
jollei kokonaan lopettaa, ja kun maini
tulla tulenkestävällä savella. tai kaoliinilla, 
kuten sitä mainitaan, tullaan nyt kokeile
maan tässä tarkoituksessa ja käyttämään, 
tullaan ehkä havaitsemaan, että se myös
kin kelpaa posliinin valmistukseen, jolloin 
myöskin Saksasta tuonti voidaan vähen
tää. Ja tätä eivät kai ainakaan ne, jotka 
ovat kokeneet Saksan toimenpiteitä, mei
dän kaupallisissa suhteissa ainakaan pitäisi 
pahana. Minä toivoisin siis, että hallituk
sen tulliesitys tulenkestäviin tiileihin näh
den hyväksyttäisiin, mutta toivoisin, että 
asianomainen valiokunta viljatulliperuu
tukseen nähden antaisi ha1lituksel1e sellai
sen toivomuksen kuin sitä koskeva aloite 
tarkoittaa. 

Ed. B r y g g a r i: KosJka meidän esitys
tämme viljatullin poistamisesta eikä myös
kään sen vähentämisestä ole maalaislii
ton taholta tähän saakka kannatettu, niin 
minä pyydän yhtyä toisella nimellä asian 
toteuttamiseen, jota täällä suosittelee ed. 
Salo. Hän käyttää tälle asialle nimitystä 
viljatullin peruutus. Yhdyn suosittelemaan 
hänen ehdotustaan ehdolla, että jokaiselle 
kunnalle, sen asukkaille, annetaan vilja
tullin peruutuksena takaisin se rahamäärä, 
mitä he ovat vrljatullina maksaneet val
tiolle. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään. 
Esitys lähetetään v a 1 t i o vara i n v a
l i o k u n t a a n. 

5) Eräistä kutomakoneista suoritetun tullin 
korvaamista 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 43 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o k u n t a a n. 

6) Ehdotuksen laiksi veronmaksun laimiulyö
misen johdosta suoritettavasta veron

lisäyksestä 

sisältävä hallituben esitys n :o 44 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh-
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\ 
dotuksen mukaisesti 
v a 1 i o k u n t a a n. 

v a l t i o v a r a i n- ! 10) Ehdotuksen laibi Suomen hallitusmuodon 
14 §:n muuttamisesta 

7) Ehdotuksen laiksi metsänmyynnistä erään-
1aatnisilta asutustUoilta 28 päivänä huhti
kuuta 1925 aunetun lain 1 ja 2 § :n muutta-

misesta 

sisä!ltävä hallituksen esitys n :o 45 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a 'l i o
kun t aan. 

8) Lisämäärärahan myöntämistä valtionmai
den asuttamisen johdosta erinäisille toimi

henkilöille suoritettaviin palkkioihin ja 
korvauksiin 

koskeva hallituksen esitys n :o 46 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
k unta a n. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon: 

9) Ehdotuksen laiksi eräiden asunto-osake
yhtiöiden pa1kkohallinnosta 

sisä!ltävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 3 a; 

sisältävien lakialoitteiden johdosta laadittu 
perustuslakivaliokunnan mietintö n :o 5; ja 

11) Ehdotuksen eläinsuojelulaiksi 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu talousvaliokunnan mietintö n :o 3. 

Puheenvuoron swatuaan lausuu 

'Ed. H e 1 o: Va:ltiovarainvaliokunta ko
koontuu vielä tänään kello 19. 

P u h e m i e s : Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi perjantaina kello 13. 

Täysistunto lopetetaan kello 17,2:7. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Aku Kostia. 
v. t. 
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20. Perjantaina 27 p. lokakuuta 1933 
kello 13. 

Päiväjärje·stys. 

I l m o i t u k s i a. 

Ainoa käsittely: 

1) Ehdotus laiksi yhdistyksistä an
netun lain eräiden pykälien muutta-
misesta .......................... . 

A s i a k i r j a t : I1a'kivaliokunnan 
mietintö n :o 5; vuoden 19312. vp :ltä 
lepäämässä oleva lakiehdotus. 

Toinen käsittely: 

2) Ehdotus •laiksi eräiden asunto
osakeyhtiöiden pakkohallinnosta .... 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 3; lakivaliokunnan 
mietinnöt n :ot 3 a ja 3; hallituksen 
esitys n :o 18. 

Ensimmäinen käsittely: 

3) Ehdotukset laiksi Suomen halli
tusmuodon 14 § :n muuttamisesta .... 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 5 ; ed. Heiskasen 
y. m. la:k. al. n :o 1; ed. V. Annalan 
y. m. lak. al. n :o 2. 

4) Ehdotus ·eläinsuojeilulaiik:si .... 
A. s i a k i r j a t: Talousvaliokunnan 

mietintö n :o 3; hallituksen esitys n :o 
23. 

P ö y d ä ll e p a n o a v a r t e n e s i
t e ll ä ä n: 

Siv. 

485 

505 

513 

518 

5) 'ryöväenasiainvaliokunnan mie
tintö n: o 2 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi oppisopimuslain muutta
misesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 521 

6) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n: o 5 hallituksen esityksen johdosta 
Suomen ja Sosialististen Neuvostotasa
valtain Liiton välisen porosopimuk-
sen hyväksymisestä ............... . 

7) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 6 hallituksen esityksen johdosta 
Suomen ja Ison-Britannian sekä Poh
jois-Irlannin Yhdistyneen Kuningas
kunnan välisen kauppasopimuksen hy-
väksymisestä ..................... . 

8) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 7 Tornion ja Muonion rajajokien 
uittoväylän rakennuskustannuksien ja
koa tarkoittavan toivomusaloitteen 
johdosta ......................... . 

9) Lakivaliokunnan mietintö n:o •6 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
eräiden väkijuomalakia vastaan teh
dyistä rikoksista tuomittujen henki
löiden pitämisestä pakkolaitoksessa .. 

10) Lakivaliokunnan mietintö n:o 7 
vuoden 1932. valtiopäivillä hyväksy
tyn, mutta vahvistamatta jätetyn eh
dotuksen johdosta laiksi vähittäis-
maksukaupasta ................... . 

.11) Laki- ja talousval~okunnan mie
tintö n:o 4 tielain 9,3 §:n muuttami
sesta tarkoittavan lakialoitteen j.oh-
dosta ............................ . 

·Puhetta johtaa puhemies K a 111 i o. 

521 
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" 
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Nimenhuudossa merki.tään poissaoleviksi 
edustajat Helenelund, Hirvensalo, J anho
nen, Jatkola, Rytin'ki, Suokas ja Toivola .. 
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Ilmoitusasiat: i tuksen mukaisesti valinneet jäsenen laki-
ja talousvaliokuntaan ed. Mylly-

Lo;manpyynnöt. mäki-vainajan sijaan ja että valituksi on 
tullut ed. K a ne r v a. 

Vapautusta eduskuntatyöstä :saa nlko-
mwama:tkan takia marraskuun 3 päivästä Valitsijamiesten puolesta: 
17 päivään ed. Oksala. 

Puhemies: Yksityisasiain takia pyy
tää vapautusta tästä istunnosta ed. Jat
kola. 

Tämän johdosta puheenvuoron saatuaan 
lausuu 

Ed. K i v i o j 'a : ~Kaikkiko ne pyytää lo
maa näin täd~eästä istunnosta 7 Minä eh
dotan, ettei myönnetä kenellekään lomaa. 

P u he m i e s: Puhemiesneuvosto puoltaa 
tätä anomusta. 

Vapautus myönnetään. 

Yksityisasiain takia saavat tästä istun
nosta vapautusta edustajat He~enelund ja 
l~ytin:ki. 

Puhemies: V a:litsijamiehiltä on saa
punut kolme kirje11mää, jotka sihteeri lu
kee. 

Laki- ja talousyaliokunnan jäsenet. 

Sihteeri lnkec: 

Eduskunnan valitsijamiehet. 

Helsingissä, 
ldkakuun 25 päivänä 1933. 

N:o 3. 

E d u s k u n n a ll e. 

Eduskunnian Valitsijamiehet saattavat 
lmnnioittaen Eduskunnan ~tietoon, että he 
ovat kdkouksessaan tänään Eduskunnan 
päätöspöytäkirjansa 4 § :n kohdalla kulu
van lokakuun 18 päivänä antaman kehDi-

h 0. Hirvensa:lo. 

1Viljo Rantala. 

Suomen Pankin pankkivaltuusmiehet sekä 
Suomen Pankin tilintarkastajat. 

8rhteeri lukee: 

Eduskunnan Valitsijamiehet. 

Helsingissä, 
lokakuun 215 päivänä 193'3. 

N:o 4. 

E d u s k u n n a ll e. 

Eduskunnan Valitsijamiehet saattavat 
kunnioittaen Eduskunnan tietoon, että he 
ovat kokouksessaan tänään Eduskunnan 
päätöspöytäkirjansa 1 a §:n kohdalla kulu
van lokakuun ·13 päivänä antaman kehoi
tuksen mukaisesti valinneet 1Suomen Pan
kin pankkivaltuusmiehet. 

V alituiksi ovat tulleet: 

'Tanner, Väinö, toimitusjohtaja, 
Imhdensuo, Jalo, filosofianmaisteri, 
I-I elo, Johan, filosofian tohtori, vara-

tuomari, 
Vesterinen, Vihtori, maanviljelijä, 
Ryömä, Hannes, pääjohtaja, 
von Frenckell, Erik, dipl. insinööri, 
Kilpi, Eino, päätoimittaja, 
Leppälä, Juhani, maanviljelijä, 
Junnila, Taave, kunnallisneuvos. 

Suppeampaan pankkivaltuustoon kuulu
vat kolme ensiksi mainittua, eli Tanner, 
Lahdensuo ja Helo. 

V. J :n 83 § :n 3 momentissa maimitussa 
ta:pauksessa tulee suppeampaan pankkiv.al
tuustoon Tannerin sijaan ensi,ksi RyÖ!mä ja 
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toiseksi Kilpi, Lahdensuon sijaan ensiksi 
Vesterinen ja toiseksi Leppälä sekä Helon 
sijaan ensiksi von Frenckell ja toiseksi 
Junnila. 

Samoin Valitsijamiehet ilmoittavat Edus
kunnan päätöspöytäkirjansa 1 b § :n koh
dalla iokakuun 13 päivänä antaman kehoi
tuksen mukaisesti toimittaneensa Suomen 
Pankin tilintarkastajain ja heidän vara
miestensä vaalin. 

Tilintarkastajilksi ovat tulleet valituiksi: 

Harvala, Kaarlo, toimittaja ja hänen 
varamieh0kseen, Y.alta, August, toi
mitsija, 

Huittinen, Kaapro, maanviljeEjä ja 
!hänen varamiehekseen Lohi, K. A., 
maanviljelijä, 

Kuusisto, August, maanviljelijä ja hä
nen varamiehekseen Saarinen, Paavo, 
taloudenhoitaja, 

Fränti, Aleksanteri, kunnallisneuvos ja 
hänen varamiehekseen Tuomiv:aara, 
E. A., maanviljelijä, sekä 

Aalto, Artturi, ent. sanoma[ehdentoi
mittaja ja hänen varamie:lwkseen 
Hiltunen, Onni, kansanedustaja. 

Valitsi'jamiesten puolesta: 

h 0. Hinrensalo. 

Viljo Rantala. 

Valtiontilintarkastajat ja heidän vara
miehensi~ 

Sihteeri lukee : 

Eduskunnan Valitsijamiehet. 

Helsingissä, 
lokakuun 2r5 päivänä 1933. 

N:o 5. 

E d u s k u n n a ll e. 

Eduskunnan Valitsijamiehet saattavat 
kunnioittaen Eduskunnan tietoon, että he 
ovat kokouksessaan tänään Eduskunnan 
päätöspöytäkirjansa 1 a § :n kohdalla kulu-

van lokakuun 13 päivänä antaman kehoi
tuksen mukaisesti valinneet viisi valtionti
lintarkastajaa sekä varamiehen kullekin 
heistä varainhoitovuotta 1934 varten. 

Valituiksi ovat tuileet: 

Rantala, Viljo, kansanedustaja ja hä
nen varamiehekseen Puittinen, Matti, 
kansan-edustaja, 

Tarkkanen, E. M., maanvi~jelijä ja hii
nen varamiehekseen Särkkä, K. V., 
kunnallisneuvos, 

Paasonen, Armas, rautatieläinen ja hä
nen varamiehekseen Helo, Johan, fi
losofiantohtori, varatuomari, 

Hästhacka, J. E., talousneuvos, pankin
johtaja ja hänen varamiehekseen 
Udd, I. Vilh., rakennusmestari, SCikä 

Tukia, Elias, maanwiljelijä ja hänen 
varamiehekseen Kalliokoski, Viljami, 
maan viljelijä. 

Valitsijamiesten puolesta: 

J. ... 0. Hirvensalo. 

Vrljo Rantala. 

Päiväjärjestyks,es,sä oil:evat asiat: 

1) Ehdotus laiksi yhdistyksistä annetun lain 
eräiden pykälien muuttamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n:o 5 
ja otetaan ainoaan käsi t t d y y n 
siinä valmistelevasti käsitelty, vuoden 1932 
vp :Itä lepäämässä oleva yllämainittu la:ki
ehdotus. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
lakiva:liokunnan mietintö n :o 5. Ensin sal
litaan keskustelu asiasta, sen jälkeen teh
dään valtiopäiväjärjestyksen 73 § :n mukai
sesti ääntenenemmistöllä päätös [a;kiehdo
tuksen muuttamattomana hyväksymisestä 
tai hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

!Ed. T a n rr e r: Herra puhemies! Yhdis
tyslain kohtalot kuvastavat niitä vaihte
luita.,. joita meidän sisäpolitiikassamme vii-
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meisten 15 vuoden aikana on ollut. Ensim
mäinen yhdistyslaki, jonka Suomi sai itse
näiseksi tultuaan, vahvistettiin vuoden 1919 
alussa ja oli siis vuoden 1918 eduskunnan 
käsittelyjen twlos. Se käsiteltiin siis heti 
kansalaissodan jälkeen ja eduskunnassa, 
joka oli melkein kemiallisesti pu:hdas kai
bsta muista kuin luotettavista valkoisista 
aineksista. Siitä huolimatta tästä yhdistys
laista tuli melkoisen siedettävä laki ja sen 
varassa onkin melkoisen hyvin voitu tähän 
saakka toimia. Kuvaavaa silloiselle katsanto
kannalle on, että maalaisliiton taholta sil
loin kovin anJkarasti moitittiin viranomais
ten vieroksuvaa suhtautumista yhdistyksiin 
ja yleensä vapaaseen kan1salaiselämään ja 
vaadittiin, ettei lrukia ainakaan siinä suh
teessa saisi millään lailla raskaammaksi 
tehdä. On tietysti mui:stetta:v;a, että tämä 
tapahtui maalaisliiton nuoruudessa, jolloin 
se vielä palveli ihanteita (Vasemmalta: Al
kion aikana!) ja jolloin sillä oli: johtajana 
tunnettu vapaamielinen henkilö, Santeri 
Alkio. Sen jälkeen ovat maalaisliiton po
lut kulkeneet yhä enemmän taantumuksel
liseen suuntaan. Kun olot vieläkin tasaan
tuivat, saatiin nä:frdä sekin ihme, että 
vuonna 1923 yhdistyslakia uudistettiin pa
rantamalla sitä monessa suhteessa, niin että 
siitä tuli vielä;kin mieluisampi :l·aki kuin 
a:ilkaisempi. 

Sen jälkeen ovat olot kuitenkin ja var
sinkin viimeisten vuosien aikana huomatta
vasti muuttuneet. Vuoden 1929 [opulla 
joutui Bduskunta käsittelemään silloisen 
hallituksen muutosehdotusta yohdistyslakiin. 
Hallitus oli kansanliikkeen pakottamana 
antanut lakiesityksensä ja eduskunta hy
väksyi sen hallituksen prukottamana. Mutta 
ei siHäkään hyvä. Me olemme sen jälkeen 
saaneet vieläkin uuden ehdotuksen yhdis
tyslain muutokseksi, ja se oli herra Svin
hufvudin hallituksen esitys. Se joutui kä
siteltäväksi viime eduskunrnassa kevättal
vella 1932, keskellä Mäntsälän kapinaviik
koa, ja se kai osaltaan selittää, että edus
kunta on voinut ollenkaan asettua tämmöi
sen lain kannalle. Eduskunta kuitenkin 
siirsi lain vaalien yEtse ja sillä tavalla se 
on säästynyt meidän lopullisesti ratkaista
vaksemme tässä eduskunnassa (Keskustasta.: 
H;yvä laki ! ) . Tämä esitys on monessa suh
teessa sen laatuinen, että se tekee yhdisty
misvapauden jokseenkin illusooriseksi. Tä
män jä~keen tuskin enää voi puhuakaan 

mistään yhdistysvapaudesta, korkeintaan 
jostain säännöstellystä yhdistysten toimin
nasta. Kun nyt on kysymyksessä ainiOas
taan lain joko hyväksyminen tai hy}kää
minen, en rupea rasittamaan eduskuntaa 
luettelemalla niitä monia kohtia, joissa laki 
tietää suorastaan pe1loittavaa uhkaa yhdis
tymisvapaudelle, vaan tyydyn koskettele
maan ainoastaan paria kohtaa, jotka lä
hinnä pistävät silmään. 

Ensimmäinen tämmöinen kohta sisältyy 
lakiehdotuksen 22 § :ään ja sen viimeiseen 
momenttiin. Siinä sanotaan: ,.,Jos yhdistys 
on lakkautettu sen johdosta, että se toimii 
Suomen voimassa olevan valtio- ja yhteis
kuntajärjestyksen väkivaltaiseksi kumoami
seksi, voidaan yhdistyksen omaisuus tuo
mita valtiolle menetetyksi." Tämä ehdotus 
tuo meidän lainsäädäntöömme kokonaan 
uuden periaatteen, mutta samalla se tuo 
meidän yhdistyksiemme toiminnalle hyvin
kin vakavan uhkan twlevaisuudessa. Tosin
harr tässä ehdotetaan, että vain semmois
ten yhdistysten omaisuus v.oidaan tuomita 
menetetyksi, jotka toimivat valtio- ja yoh
teislmntajärjestyksen väkiva1taiseksi kumoa
miseksi, mutta kuka voi sanoa, mikä ryhmä 
milloinkin voidaan yleisen mielipiteen tai 
vallassa olevan puolueen taholta seilittää 
tämäntapaiseksi (Ed. Lohi: Tuomioistuimet 
ratkaisee ! ) . Tuomioistuimiin me olelll1Ille 
aikaa sitten lakanneet luottamasta (Kes
kustasta: Ohoh!). Kuvitelkaapa semmois
takin ta;pausta, että esim. Helsingin Työ
väenyhdistys, jota vastaan paraikaa on 
käynnissä kam1:e sen toiminnan lrukkautta
miseksi juuri tämäntapaisilla perusteilla, 
että se todella lakkautettaisiin ja että sen 
omaisuus tuomittaisiin valtiolle menete
tyksi. Me tiedämme kuitenkin jokainen, 
että tämä yhdistys on täydellisesti puhdas 
kaikesta sentapaisesta toiminnasta, että se 
on täydellisesti sosialidemokraattisten ai
nesten hallinnassa, mutta siitä huolimatta 
on kanne pantu vireille eikä kukaan voi 
täJllä hetkellä sanoa, kuinka se päättyy. 
Jos sen omaisuus tuomittaisiin valtiolle me
netetyoksi, tulisi 'se merkitsemään sellaista 
uhkaa rauhalliselle yhteiskuntaelämälle, 
että minä luulen, että sitä ei olisi aivan 
mieluisaa nähdä. - Me Ollemme sitäpaitsi 
voineet nähdä, kuinka omaisuudet tämmöi
sissä tapauksissa, jolloin ne valtion puo
lesta asetetaan toimitsijamiesten hoidetta
viksi, hupenevat aivankuin tina tuhkaan. 
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tu'llaan hyvä:ksymään. Jos hallitus katsoo 
tarvitsevansa vaLtuuksia hoitaa maan 
asioita yleensä ja erikoisesti yhdistyselä
mää, niin ne vaituudethan hallitu>ksel1e tie

Näin näyttää käyvän esim. lakkautetun 1 

Suomen Ammattijärjestön omaisuuden, 
josta ei tule jäämään ei valtiolle eikä am- ' 
matillisille järjestöille minkäännäköistä iloa 
(Ed. Koivisto: Se on kuin Salomoniru tuo
mio!). 

. tysti voidaan antaa ja ne on jo annettu:kin. 
' Siinä mielessähän edusikltnta aikoinaan on 

Toinen kohta, johon näin viimeisessä tar
kastelus.qa ,lähinnä huomio kiintyy, on laki
ehdotuksen 27 § ja varsinkin sen toinen 
momentti, jossa määrätään, millä tavalla 
perustettu yhdistys on merkittävä rikos
rekisteriin (Eduskunnasta naurua. - Yh
distysrekisteriin l - Sama asia!), - yh
distysrekisteriin, - eduskunta voi huomata 
kuinka ajatusassosiatsio kulkee tämän laki~ 
ehdotuksen polkuja (Hilpeyttä eduskun
nassa)•, - ja jossa annetaan yhdistysre
kisterin hoitajalle aivan ennen tuntemat
tomia valtuuksia. Sen sijaan, että hänen 
tehtävänsä tähän saakka ovat olleet enem
män niin sanoakseni teknillistä laatua, hä
nen tehtävänään kun on ollut katsoa si
sältyykö sääntöihin kaikki ne määräykset, 
joita .laki vaatii, ja että ne muutenkin ovat 
laillisessa kunnossa, annettaisiin tämän la
kiehdotuksen mukaan tälle V'errattain pie
nelle virkamieheHe oikeus harkita, voiko 
yhdistystä yleensä rekisteriin ottaa. Hänen 
tehtäväkseen annetaan harkita yhdistyksen 
poliittinenkin puoli, ·eikä vain. harkita, vaan 
,j o s h ä n e ll ä o n a i h c t t a o t a k
s u a", että yhdistys on tarkoitettu toimi
maan vastoin la1keja ja hyviä tapoja j. n. e., 
niin silloin yhdistystä ei ainakaan ilman 1)i
tempiä lisäselvityksiä tulla merkitsemään 
rekister1in. On outoa, että tämmöistä tapaa 
koetetaan saada meidän lainsäädäntöömme. 
Eihän perustettu yhdistys näin menetellen 
pääse edes kunnolhsesti toimimaankaan. 
vaan hallinnolliset viran10maiset harkitse~ 
vat etukäteen, onko se sovelias alkamaan 
toimintansa vaiko ei. Jos näiden harkinta 
kulkee kielteiseen suuntaan, ei yhdistyk
sellä ole minkäänlaisia toimintaanpääsy
mahdollisuuksia. Minun nähdäkseni pitäisi 
täysin riittää ne takeet, mitä on annettu 
lain 21 § :ssä, missä annetaan tuomioistui
melle oikeus lakkauttaa jos se on toiminut 
vastoin lakia ja hyviä tapoja. 

Puuttumatta muihin tähän lakiin sisälty
viin. outoihin periaatteisiin tyydyn tällä 
kertaa vain mainitsemaan nämä edelläo1e
vat. Ne mieLestäni osoittwvat, että olemme 
epäilyttävässä määrässä luisumassa puh
taan mieliva llam. tielle, jos tämmöinen tlaki 

hyv~iksynyt tasavallan suojelula.in, jossa 
halhtut~selle on annettu melkoisen la:a,jat 
valtuudet. Muidenkin va:ltuuksien antami
sessa on eduskunta viime vuosina ollut ver
rattain aulis, ja luulisin 01levani oikeassa 
uskoessani, että eduskunta edelleenkin on 
valmis antamaan tilwpäiseen tarpeeseen 
tanittavia valtuuksia. JHutta herättää heti 
epäilyksiä, jos pysyväiseksi tarkoitettuun 
lainsäädäntöön ryhdytään ottamaan mu
kaan kaikenlaisia mieliva1taisuutta helpot
tavia määträyksiä, joita kuitel1ik:in tu1ltaisiin 
tarvitsemaan vain lyhyen ajan. 

.Me emme tietysti tällä hetikeHä tiedä, 
minkä ·ryhmän toimimaa tämmöin~n laki 
tulisi vastaisuudessw vaikeuttamaan taH&a 
eh'kä ehkäisemään. Tähänastinen kokemus 
on osoittanut, että kaikki ne rajoittavat la
'kimääräykset, joita eduskunta kolmen 
viime vuoden aikana on hyväksynyt, ovalt 
etupäässä tulleet käytetyksi äärimmäisen 
oikeiston to~mintaa. vastaan. Mutta meillä 
vasemmistossa on joka tapau!ksessa omat 
epäi1yksemme. Me olemme :nähneet, miten 
aina:kin vi1sseissä piireissä on olemassa jär
jestelmällinen pyrk~mys vaikeuttaa työ
våJenliikkeen toirmin:twa tässä maassa ja ka
sarta sen eteen rkai:kenlaisia esteitä. Kuuluu
han eräällä taholla melkein jokrupäiväisenä 
sotalhuutona: ,1mrurxilaisuus on tästä maasta 
häJviitettävä, sen juLkinen toimin:ta orn estet
tävä". Tämä antaa meiHe aiheen olla va
rovaisia ·~IlJ~en kuin annamme hyväksymi
semme m~hmkään semmoiseen lakiin, josta 
voi tässä mielessä !koitua vaikeuksia. ~fe:iJ.lä 
on sitä paitsi kovin koura.amturutuvia esi
merkkejä aiva1n viime päivi1tä, minkälaisia 
va:iikeuksica epäonnistunut lainsäädäntö voi 
tuoda mukanaan. Mainiotsen tässä suhteessa 
ne lukemattomat, moniin kymmeniin nouse
va:t tapaukset, joissa kunna!llisvawlilistoja 
on hylätty sillä perusteella muka, että 
niissä olevat ehdokkaat ovat aikoinaan kuu
luneet jäseninä joihinkin sittemmin lak
'kaut.ettuihin järjestöihin. Kun tuommoista 
sat~uu joka. päivä, niin ymmärrettäköön, 
etJta me emme voi olla tämmöioossä lain
säädännössä mukana, ja. että jos se hyväk 
sytään, me tulemme käsittämään ,sem. nv,r-
kiniskunn työviienlnokkaa vastaan. " 
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Tämä laki onnistuttiin viime eduskun
nassa saamaan lykätyksi yli vaali'en. Sen 
jrul.keen on meillä ollut vaalit, joissa sii
henastinen poliittinen suunta on saanut 
mitä jy;Dkirmmän tuomionsa. Eduskunta on 
nyt kokonaan toisella ta:va1'la kokoonpantu 
kuin edellinen edu8kumta. Tämä eduskunta 
on jo toimirunallaa;n myöskin ennättänyt 
osoittaa, että se monista asioista a:jattelee 
toisella tavalla kuin edellinen edus!kunta. 
Se on lyhyenä kQ1montumiskautenaa:n ell:
nättänyt torjua iluotaan useitakin yli vaa
lien lykättyjä, lepäämään saa:,tettuja ·laki
ehdotuksia, siten am.taen näytteen •tahdos
taan. Minä rohkenen oHa niin hyväuskoi
nJen, että odotan eduskunnan tähärukin la
kiin nähden osoittavan samantapaista pyr
kimystä. Muussa taJPauiksessa ei liene var
sin terveelliSitä astua seuraavissa vaaleissa 
kansan eteen. 

Miruä pyydän, herra puhemies, ·ehdottaa, 
että eduskunta hylkäisi tämän lakiehdo
tuksen. 

Ed. K o m u: Herra puhemies! - Käsit
telyn pohjana olevaan lakivaliokunnan mie
tintöön liittyvä•ssä vastalauseessa ehdotta
vat valiokunnan sosiaJlidemokraattiset jä
senet tämän käsitel,tävänä olevan lain hy
lättävälksi. Ed. Tanner tekikin jo. ryh
mämme puolesta tämmöisen hylkärumisehdo
tuksen ja minä pyydän, herra puhemies, 
saruda kannattaa hänen ehdotustaan. Sen 
lisäJksi, mitä asian aikaisemmissa ik:äsitte
lyissä ja mainitussa vastalauseessa on tä
män hy1käävän kanta;mme tueksi esitetty, 
m]nä pyydän tässä yhteydessä saa,da. ly
hyesti perustella vielä tätä hylkäävää 
kantaa. 

Lain muutoksen ta:~peellisuut.ta perus
teltiin aikoinaan m. m. sillä, että oli muka 
osoi:ttautunut hankalaksi sa:ada lalkkaute
tuksi seUaiset yhdistykset, jotka olivat pe
rustetut lakia ik:i·ertäen jatkamaan jonikun 
la!lcltautetun yhdistyksen toimintaa sekä 
että tämän vuoksi olisi VllJratrtava rekisteri
viranomaisiUe tilaisuus kontrolloida jo yh
distyksen rekisteri-ilmoitusta ikäsitellessäälll, 
onko mahdollisesti 'kyseessä tällainen yh
distys, sekä estää sen rekisteriin mer:kitse
minen. Edelleen perusteltiin esitystä sillä, 
että on tarpeellista muuttaa laki sit,en, että 
hallinnolliset v1ranomaiset voivat määrä:tes
sään jonik:in yhdisty!ksen toiminnalll laik,kau
tettavaiksi tai ikeskeytettäväiksi, asettaa yh-

distyksen hoHwuksen alai;seksi, sekä estää 
siis yhdistykselle vastuunalainen hallitus 
tai j·oMoikunta hoita:ma•sta Y'hdisty.ksen 
omaisuutta ja taloutta, edes siihen asti 
kuin ,laMkauttamispäätös on tuOilllioistui
messa annettu. Muitakin muutoksia nykyi
sin voimassaolevaan lakiin silloin esitettiin, 
mutta etten kuluttaisi eduskuiL11'a:n aikaa 
liialksi ja koska esitY's on suureUe osalle 
edustajia tunnettu, niin rajoitun selostuik
sessani tä:häJn. - TuHcoon muuten tässä 
yht.eydessä mai·nituksi, että asian yksityis
kohtaisessa käsittelyssä aikaisemmin edus
kunnassa emme onnistuneet sarumaa_YL la
kirin sel1laisia muutoksia, joita silloin sekä 
viielä nytkilll pidetään aivan välttämättö
milllä. 

Siirryn sitten trurka:ste.lemaan muutrumin 
sanoin tämän lainmuut,oiksen tarpeelli
suutta. Kuluneet vuodet o:vat oso1ttanfflt, 
että voimassaoleva la1ki antaa viTanomai
sille tarpeeksi keinoja laJki<a ja hyviä ta
poja va;s,taan rikikoneiden yhdistysten la!k
kauttamiseen. Ovathan ka1ikki yhdistykset, 
joissa aikoi·na:an oli kommunisteilla ede-'i' 
joltistakin vailkutusvaltaa, nyt lakkautetut. 
Onrpa tässä yhdistysten lal{ikamttamisinnossa 
menty niinJkin pitkälle, että •On vaadittu ja 
saart;u!bn laikkautetui:ksi sosialidemokraatti
seen puolueeseen jo vuosia ennen kuim 
kommunisteja alettiinkaan hätyytrellä kuu
luneita yhdi,stY~ksiä. I_~akkautuksen perus
teet ovat hyvin usein tuntuneet varsin 
löysiltä. Niinpä tiedän tapauksen, yhden 
esimelikin vain tässä mainitakseni, että on 
va!l!dittu lakkautettavaksi ja onnistuttukin 
laikkautrt:a:maan yhdistys, jonka ainoana vi
kana on ollut se, että yhdistys on hankki
nut vaJPpujuhlaansa puhujan sittemmin 
la~lclrautetulta rummattijärjestölltä.. Yhdistys 
oli ollut plllko.tettu :täJ:län ;puhujan IPYYll
töön mainitulta taholta siksi, ettei se ollut 
onnistunut omalta piirijärjestöitään saa
maam, puhujaa, kooka juhlia jrurjestetään 
sinä päi!Vänä paljon ja puhujien määrä oli 
raj.oitettu. Koskaan tämä yhdistys ei ole 
maksanut esim. veroa millekään muulle jär
j,estöHe ik:uin puolueemme asianomaisille eli
mille. TäHaisia: taJPaU'ksia on sattunut 
muitakin, ja näin la!kkautettujen yhdistys
ten pesien selvittäjät ovat sas;neet .tilittää 
yhdistyksen omaisuuden jä.än.nö:ksen sen 
myytyään puolueemme kassaan, kuten ne 
ovat yhdistysten säännöissä jo niitä perus
tettaessa määrätyt. Mutta pesän selvitys 
on, kuten ed. Tannerkin jo täru1lä hno-
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mautti, usein vienyt niin pitJkän ajan, että 
varojen lailliselle perijä:lle ei ole jäänyt
kään juuri miltään saatava:a, ja on käynyt 
niin:kin hu'llusti, että tällainen pesänhoi
taja, Kum'laJmon esimer•kin mainitakseni, on 
kava1tanut koko loput va.rat, joten rpuo
lueemme ei mahdollisesti tämän yhdistyk
sen peruja tule saamaan koslmarn yhtään 
penniä. 

Le,päämäissä olevar11 lain mukaarr olisi li
säksi, kuten sanottu, annettava ha.llinno1li
sille viranomaisille valta määrätä väliai
kruisesti rla:kika.uttaJillallreen yhdistykselle toi
mitsijamies ja kieltää sris yhdistylksen ha:l
litus harjoit•truma:sta yhdistyksen puolesta 
liiketoimintaa sekä hoitamasta sen omai
suutta. Tällöin voisi käydä siten, että 
toimitsijruksi määrättäisiin herukilö, jolla ei 
ole kyikyä telhtärvärrsä kunnolliseen täyttä
miseen, eilkä varoja vastata:ksreen myöhem
min yhdist:y1kselle ma!hdollisesti aiheutta~ 
rnastaan vahingosta, joka vuosia kestäneen 
kärä,jöimi,sen aiikama on saa:t:tanut nousta 
suuriirrkin summiin, etenkin tapauksissa, 
joissa on kysymyksessä suuret omaisuudet 
ja suuri lirkevarihto. Vaikka siis la:klkautus
karrne myöhemmin kumottaisiirukin täysin 
airheettomana, olisi yhdiiStyksel'le aiheutettu 
korvaamattomia tacppioita, sillä Iailsta puut
tuu määrräys, että va.rltio oEsi Umrvams:vel
vollinen tällaisissa tapattksissa. Ja kun 
näin on, paijoruko siUoin enää jää jäljelle 
hallitusmuodossamme säädetystä omaisuu
den turvrusta. 

Voimassaolevien säädösten mukaan ei 
yhdistysten ·rekisteröiminen ole välttämä
tön toimenpide, se on vain siviilioikeudel
linen laadUiltaan eikä siis .poliittirsluontoi
nen. Rekisteriin rnerkitsemättömyys ei estä 
perustrumasta yhdistyksiä, rnUJtta kylläkin 
niitä hanlkkima:sta nirmiirnsä omah'luutta. 
Mutta nyt käsiteltärvänä olevalla lailla tah
dotaan asettaa yhdistykset poi'kkeusase- , 
marun, nimilttäin ne yhdistykset jouka ilmoi
tetaan rekisteriin merkiutäwäksi. Rekisteri
virrurromaisiHe annettaisiin ma'hdolli.suus 
harkita, mikä yhdistys voidaan merkitä 
reikisooriirr, rniikä ei. Tämä toimenpide vie 
nähdäkseni tielle, jota tuskin voidaan pitää 
perustuslain hengen mukaisena. TäJ:la.inen 
hallinnollisten vira.nomaisten harkinta joh
taa jmrkinlaiseen ennaili::lkoestämiseen va
paassa !k:arusalaistoiminlll'russa, joka lku:iJterukin 
on perustuslaissa turvattu ja rs.iis koiko re
kisteriin meilli:itsemis- ja il:moittarnishomma 

tulee tällä truvwlla viranomaisten harkin
nasta riirprpuvaksi. 

Yhdistysten rekisterö1minen tämän lain 
mukaan, jos se hyväksytään, tu'lee sitäpaitsi 
niin rnutkalliseksi, kustannUJksia ja vaivoja 
aiheuttwvaksi ja viranomaiste.n rnielivaJ
la:sta riippuva'ksi, ettei tällaiselle tielle kä
sitykseni mukaan voida lähteä ainakaan 
siinä tapauksessa, että :rna:atamme aiotaan 
edelleeruki11 pitää penJJstus;lai'llisena tasa
va1truna. Myöskääin ei voida pitää sään
nöstä, että kansalaisten yhdistystoi:mi'llrll!aHa 
kdkoamat varat voidaan eräissä tapauk
sissa tuomita vwltiol!le merretetyksi, oikeu
denmuka:isena. Tällainen va.lrtiolle menet
tämissäännös sisältyy kyllä nyt jo voimas
saoleviin Jake:iJhin n&iden tapausrten varalta, 
joissa omaisuutta on käytetty rikoiksrenieko
vä<lirueenä. Mutta kuten edellä eräillä esi
merkeillä olen jo osoittanut, on tämän la-in 
a:laisissa ta;pauiksissa usean .ri:klkomuksen 
laatu serrluontoinen, et:tei 11äin raskai:ta 
seuraamuksia voida säätää. tekemättä laista. 
poikkeusla.kia. 

Lepäämä:ssä oleva la,ki sisä1ltää kyllä kiel
tämättä muutamia selvennyksiä. Mutta lain 
kielteiset puolet ova:t paljon painarvarrnmat, 
vielä:pä arveh1Jttava1tkin, ja kun mikään 
tosirtarrve ei vaadi tä:llaista lakia, ·olisi esi
tyksen hylikäämiseen sitälkin suurempi syy. 
Nii,llekin, jotka toivoisivat tätä lakia äärim
mäisen oikeistosuunnan kuri,s.'la pitärrnise'ksi 
- ja tätähän mwalaislii.ttolaiset sanovat 
tällä lailla pyrkivänsä a,jamaan - lienee 
airraldn selviö, että vasemmisto on voitu 
pitää kurissa voimassa olevaHaik:in lailla ja 
vieilärpä on voitu sitä kurittaa liiruksikin. 
Tämär11 huomioonottaen luulisin olevan 
maai}ma,rr helpoimman asia,n ,tukiståa" -
tuota kuu:lu~saa tenniä käyttäälkseni -
myöskin oikeistoa silloh11, iku11 se katsotaa:n 
tarpeeili:seik:si. V oima.ssa ole.va la,ki siihen 
antaa !kyllä tilaisuuden, sillä sen nimik
keessä enemmän kuin sisällössäikään ei ole 
samot•tu, että <Se oJ.isi säädetty vain vasem
mistoa varten. 

Edellä sanotun nojalla rohkenen toivoa, 
että lepäämässä oleva esitys hylätään. Jos 
hallitus lmtsroo tar:peelliseksi yhdistyslairn 
eräiden kohtien selventärmisen siinä tapauk
sessa, että esity,kseunme :hyväksytään, olisi 
sen uutta ·esitystä antaessaarn jätettäivä kui
terukiln yhdi.styslain ne korhda!t, joiden muut
taminen kaventaisi perustuslajssa säädettyä 
omaisuuden turvaa ja ken:enikään enruaJwlta, 
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estämältöntä yhdistysoikeutta, nykyisin voi
massa olevall1 lain vara:11n. 

Ed. I.~ ohi: Nyt käsiteltävänä oleva asia 
on epäilemättä yksi niitä kansanvaltaisen 
yhteiskunnan tärkeimpiä lakeja, koska se 
säännöstelee ne puitteet, missä kansalaiset 
voivat yhdistysten turvin omia aatteitansa 
ajaa. Ensimmäinen puhuja, ed. Tanner, 
huomautti siitä, että tätä yhdistyslakia sää
dettäessä nimenomaan maalaisliittolaiset oli
vat erinomaisen vapaamielisiä (Ed. Komu: 
Sehän on totuus!). Minä en tahdo kieltää 
sitä. - Samalla hän huomautti, että maa
laisliittolaiset nyttemmin ovat kääntyneet 
taantumuksen puolelle (Vasemmalta: Niin
kuin ovatkin!). Minä tahtoisin tähän huo
mauttaa, että me maalaisliittolaiset olemme 
sittenkin sellaista väkeä, että elävä elämä 
meille jotakin opettaa ja voin tähän sanoa 
sen tunnetun lauseen, että me kiitämme 
Jumalaa jokaisesta hetkestä, kun me tu
lemme viisaammiksi (Ed. Ampuja: Ei se 
viisautta ole!). J:\l[e toivoimme silloin kuin 
vuoden 1918 surkeista tapahtumista oli 
päästy, että tämä oli jo opettanut meidän 
kansaa siinä määrin, että voidaan kansa
laisten vapaus ulottaa hyvin laajalle, mutta 
surullinen kokemus nyt kuluneelta ajalta 
totesi, että myöskin yhdistyslakia voitiin 
niin suuressa määrin väärinkäyttää, että 
juuri yhdistyslain nojalla muodostettiin 
yhdistyksiä, joiden varsinaisena tehtävänä 
oli maan- ja valtiopetoksen toiminnan har
joittaminen, ja niin pitkälle, niinkuin eräs 
maalaisliiton edustaja eduskunnan puhuja
lavalta sanoi, että meidän lakiemme turvissa 
voidaan laillisesti maan- ja valtionpetosta 
harjoittaa. Olosuhteet parhaan kommu
nistiriehunnan aikana muodostuivat tosi
asiassa tällaisiksi. Onko silloin ihmeteltä
vää, että tällaiset tosiasiat silmiemme edessä 
me olemme asettuneet sille kannalle, että 
täytyy tarkistaa myöskin sitä lainsäädän
töä, joka kansalaisten oikeudet ja vapaudet 
säännöstelee, siihen rajaan, että julkista 
valtion- ja maanpetosta ei lain turvissa 
voida harjoittaa. 

Kun me seuraamme kehitystä tällä het
kellä yleensä kaikkialla maailmassa, niin 
minun mielestäni tosiasiana on pidettävä 
se, että niissä maissa, missä kansanvaltainen 
yhteiskuntajärjestelmä on menetetty ja 
diktatuuri astunut tilalle, on suurimpana 
syynä ollut se, että kansanvaltaiset ainekset 

eivät ole ajoissa ymmärtäneet lainsäädän
nössä täyttää niitä aukkoja, jolloin tuo raja
ton kansalaisvapaus on muodostunut koko 
kansakunnalle vaaraksi. Ja juuri tästä 
syystä me maalaisliittolaiset, kun me pi
dämme kansanvaltaisen yhteiskunnan pe
rustukset niin pyhinä, että me emme tah
toisi meidän maata ja kansaa saada siihen 
surulliseen tilaan, että täällä joku 
diktaattorivalta vielä ottaisi valtuudet 
kansan yli käsiinsä, olemme valmiit tarkis
tamaan jokaista sellaista lainsäädäntöä, 
joka antaa vapauden valtio- ja yhteiskunta
järjestyksen vastaiseen toimintaan. 

Kun viime eduskunnassa oli tämä laki
ehdotus käsiteltävänä, niin se ei tapahtunut 
sen hallituksen painostuksesta, joka tämän 
esityksen oli antanut, meidän suhtautumi
semme tähän lakiin, mutta se tapahtui va
kavan, asiallisen harkinnan jälkeen. Ja 
tämä harkinta, me käsitämme tälläkin het
kellä, oli oikea. Yhteiskunnan, jos se tah
too yhteiskuntarauhan säilyttää, velvolli
suus on lakien kautta toimia niin paljon 
kuin yhteiskunnalle on mahdollista, jotta 
sellaiset ainekset, joiden tarkoituksena on 
kumota ja hävittää yhteiskunnan perustuk
set, laillisesti ajoissa saadaan kiinni, ettei 
tuho muodostu sellaiseksi, että se hukut
taa meidät kaikki. 

Täällä ed. Tanner huomautti eräistä 
tämän lain kohdista, jotka hän piti kaikkein 
arveluttavimpina, esim. sen kohdan 22 § :ssä, 
jossa säädetään, että jos yhdistys on lak
kautettu sen johdosta, että se on toiminut 
Suomen voimassa olevan valtio- ja yh
teiskuntajärjestyksen väkivaltaiseksi ku
moamiseksi, voidaan yhdistyksen omaisuus 
tuomita valtiolle. Kyllä minusta tämäkin 
säännös on aivan oikea ja paikallaan. Sil
loin kuin yhdistyksen omaisuutta käyte
tään koko kansa;kunnan tuhoamise'ksi, niin 
ei mitään moraalista oikeutta ole tuon yh
distyksen perillisillä enää siihen omaisuu
teen. Kyllä se on aivan oikein, että yhteis
kunta ottaa sellaisen omaisuuden huos
taan.-:a. 

Ed. Tanner myöskin huomautti 27 § :n 
säännöksistä, jossa annetaan mahdollisuus 
rekisteriviranomaiselle tutkia yhdistyksen 
sääntöjä, ennenkuin se merkitsee sen yhdis
tysrekisteriin. Tässähän säädetään: ,Jos 
yhdistysrekisteriin tehtyä ilmoitusta tar
kastettaessa on aihetta otaksua, että yhdis
tys on tarkoitettu toimimaan vastoin lakia 
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tai hyviä tapoja tahi lakia kiertäen jatka
maan jonkin lakkautetun yhdistyksen toi
mintaa, hankkikoon rekisteriviranomainen 
asianomaisen poliisiviranomaisen välityk
sellä tarvittavaa lisäselvitystä ", ja jos hän 
tämän selvityksen saatuaan katsoo, että 
tämä yhdistys on tarkoitettu juuri sillä ta
valla toimimaan, niin hän voipi kieltää 
tuon rekisteriin merkitsemisen, mutta yh
distyksellä on oikeus tästä päätöksestä va
littaa. Sillä on oikeus siihen hakea muu
tosta korkeimmassa hallinto-oikeudessa, 
jotta se lopultakin tulee korkeimman tuo
mioistuimen harkittavaksi, ovatko ne syyt 
olemassa, joiden takia tuo rekisteriviran
omainen on evännyt tuon yhdistyksen re
kisteriin merkitsemisen. Täällähän kyllä 
ed. Tanner huomautti, että he ovat aikoja 
sitten lakanneet tuomioistuimiin luotta
masta, mutta me maalaisliittolaiset emme 
nyt ainakaan toistaiseksi sen korkeampaa 
normia tunne, johon voitaisiin nojata 
Dikeuskysymyksissä, kuin mitä meidän tuo
mioistuimet ovat. Me emme hyväksy sel
laista valtiomuotoa eikä sellaista peri
aatetta, että se on voiman oikeus ja että 
itsekukin ,me teemme mitä tahdomme", 
saadaan ottaa tunnuslauseeksi. Me pi
dämme kiinni siitä, että oikeusjärjestyksen 
täytyy pysyä loU'kkaamattomana, ja me sit
tenkin pidämme, että meidän tuomioistui
memme ovat puolue- ja luokkanäkökohtien 
ylä- ja ulkopuolella, ja sen takia me tur
vallisesti luotamme oikeusviranomaisiimme 1 

ja sitä enemmän näihin korkeimmalla as
teella oleviin. 

Täällä huomautti edellinen puhuja, että 
maalaisliittolaiset tätä lakia kannattavat 
sen takia, että tätä voitaisiin käyttää oi
keistoa vastaan. Me emme tahdo, että tätä 
lakia käytetään ketään rehellistä ihmistä 
vastaan, mutta olkoon se kuka tahansa oi
kealla tai vasemmalla, joka tahtoo meidän 
valtio- ja yhteiskuntajärjestelmän väki
valtaiseksi kumoamiseksi toimia, se on kaik
kia varten tämä laki tarpeellinen (Vasem
malta : Voimakasta väkeä ! ) . 

,Ed. E s t l a n d e r: Herr talman! Dess~ 
senaste år ha både inom den politiska och 
den ekonomiska lagstiftningen tillgripits 
åtgärder, som dikterats av begäret att till 
vad pris som helst och så att säga på 
genvägar uppnå resultat, vilka man tyckt 

hägra inom närmaste räckhåll, blott man 
resolut och utan skrupler ingrepe med 
statsmaktens alla utvägar. För ändamål, 
vilka ingalunda alltid kunnat godkännas, 
om de också i andra fall varit i och för 
sig försvarliga och nyttiga, har man ge
nom dylika lagstiftningsåtgärder kränkt 
de allmänna grunderna för själva rättstill
ståndet i landet. lVIan har försvagat till
tron till rättsväsendet och man har på 
detta sätt kraftigt motverkat själva syftet 
att upprätthålla och återställa normala 
förhållanden. ,Exempla sunt odiosa'' he
ter det, och huru frestande det än vorc, 
skall jag icke här skrida till att upp
räkna dylika lagstiftningsakter, men be
träffande den föreliggande anser jag mig 
böra framhålla de betänkliga sidor, som 
vidlåda dcnsamma. 

Det föreliggande lagförslaget bryter mot 
lagstiftningens grundprinciper däri, att 
det antages genom enkel lag, ehuru det 
uppenbarligen genom sitt innehåll inkräk
tar på själva grundsatsen om föreningsfri
het. Detta kan numera icke längre ändras, 
då lagförslaget är vilande. lVIen detta är 
ett väsentligt skäl för att förkasta detta 
lagförslag. 

Genom antagande ,av lagcn skulle också, 
materialiter, i själva lagstiftningen infö
ras en bestämmelse, viiken är ägnad att 
så att säga förtaga kraften uti lagens 
själva syfte, som ju ostridigt är tillåtelse 
åt medborgarne att bilda föreningar utan 
i förväg lagda hinder. Ett dylikt sätt att 
till synes upprätthålla en princip om med
borgerliga rättigheter, men likväl på bak
vägar sträva att omintetgöra dess utöv
ning, ett dylikt sätt är icke blott osympa
tiskt i högsta grad utan, ännu mera, det 
är skadligt ur alla synpunkter, från vilka 
lagstiftning överhuvudtaget kan betraktas. 
Slutligen kan man icke undgå att fram
hålla att även denna lagändring, såsom 
många flere tidigare, knappast är ägnad 
ens att leda tili det uppställda målet. 

Jag bör icke heller förbigå lagförslagets 
stadganden om konfiskation. Under infly
tande av just de betänkliga strömningar 
inom lagstiftningen, som jag i början an
tydde och som icke har uppträtt allena i 
vårt land, har det redan gått så långt, att 
man också uti gamla kulturländer fått be
vittna många yttringar av ett dylikt lag
stiftningsbarbari. Men det kan endast vara 
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önskligt att vårt land och vår lagstiftning 
icke må följa dessa exempel. 

Herr talman! J ag föreslår, att ifråga
varande lagförslag måtte förkastas. 

Ed. Virkkunen: Herra puhemies! 
Lopulle kolme vuotta kestänyt yhdistys
lain muutosten käsittely on nyt vihdoinkin 
tullut ratkaisevalle asteelleen. Olisi ollut 
suotavaa ja tarpeellista, että tämä lakieh
dotus olisi paljon aikaisemmin voitu hy
väksyä. Se olisi epäilemättä auttanut vi
ranomaisia monesta vaikeasta tilanteesta ja 
helpottanut sellaista kärjistymistä, jota 
viime vuosina taistelussamme maan- ja val
tiopetoksellista toimintaa vastaan on esiin
tynyt. 

Täällä on ed. Tanner ryhmänsä nimessä 
jo käsitellyt erityisesti niitä näistä muu
tosehdotuksista, joita vastaan sosialide
mokraatit ja muutamat muutkin eduskun
nan jäsenet ovat viimeisenä kahtena vuo
tena joka kerran, kun tämä asia täällä on 
ollut käsiteltävänä, ankarasti taistelleet. 
Täällä on ed. Lohi jo esittänyt mielestäni 
sitovia perusteita juuri näiden riidanalais
ten kohtien välttämättömyydelle kyseessä
olevassa laissa. Täytyy taistelussa kom
munistista kiihoitusta vastaan päästä siitä, 
että lain varjolla voidaan tällaista kiihoi
tusta yhä edelleen ylläpitää senkin jäl
keen, kun viranomaiset ovat voineet lak
kauttaa taikka lopettaa jonkun tällaisen 
järjestön. On ollut valtiovallalle edelli
sinä vuosina suorastansa alentavaa, että 
sitä on voitu lain varjon avulla monessa 
tapauksessa ikäänkuin vetää nenästä. On 
yleisen oikeudenkäsityksen mukaista, että 
sellainen omaisuus, jonka omistaa valtiota 
ja yhteiskuntaa vastaan taisteleva järjestö, 
peruutetaan valtiolle ja että tällaisen omai
suuden käyttäminen edelleen samanlaiseen 
rikolliseen tarkoitukseen tehdään tyhjäksi. 
Ja myös on yleisen oikeuskäsityksen mu
kaista se, että kun jollakin naamioidulla 
tavalla yritetään edelleen ylläpitää sel
laista yhdistystä, joka oikeuden päätöksellä 
on määrätty lakkautettavaksi, tällainen 
yritys torjutaan, ja että asianomaisella vi
ranomaisella on ei ainoastaan oikeus, vaan 
suorastaan velvollisuus tutkia, millä edel
lytyksillä uutta yhdistystä tahdotaan pe
rustaa. 

Ed. Tanner on monien muiden arvelut-

tavien sanojensa joukossa lausunut myös 
sen, että heidän tahollaan on jo aikoja 
sitten menetetty luottamus maan tuomio
istuimiin. Minun täytyy sanoa, että täl
lainen lausunto julkisesti esitettynä ja kun 
sen sellaisessa asemassa oleva mies kuin 
ed. Tanner täällä lausuu, on sentään ei 
ainoastaan odottamaton, vaan jotakin kuu
lumatonta kansaneduskunnassa. Puheena
oleva uusi muoto yhdistyslain §:lle ni
menomaan antaa asianomaiselle oikeuden 
viranomaisen päätöksestä vedota korkeim
man hallinto-oikeuden tutkimukseen ja tuo
mioon. Ed. Lohi on oikeassa sanoessaan, 
että lakia ja yhteiskuntajärjestystä puo
lustavat kansalaiset ja erityisesti kansan
edustajat eivät voi muuta kuin luottamuk
sella jättää tällaiset asiat valtakunnan kor
keimpien oikeuksien lopullisesti ratkaista
viksi. 

Ed. Estlander on tällä kertaa, niinkuin 
aikaisemminkin, lausunut sellaisia suuria 
sanoja, että ehdotettu lainsäädäntö rikkoisi 
lainsäädännön yleisiä perusvaatimuksia 
vastaan erityisesti siinä kohden, että tätä 
lainsäädäntöä ei aiota toteuttaa perustus
lain muutoksesta säädetyssä järjestyksessä. 
Pyytäisin ed. Estlanderia itseään johdatta
maan mieleen, mitenkä edellisessä eduskun
nassa, kun tämä sama kysymys oli käsitel
tävänä, silloinen eduslmnmm jäsen, presi
dentti Ståhlberg, täydellisesti kumosi ed. 
Estlanderin vaatimuksen siitä, että tämä 
laki olisi säädettävä perustuslain säätämis
järjestyksessä. Ed. Ståhlberg silloin huo
mautti, että yhdistysvapaus on hallitus
muodossa vakuutettu ainoastaan sellaisille 
yhdistyksille, joiden tarkoitus ei ole vas
toin lakia ja hyviä tapoja. Tarkoituksel
taan lainvastaiset tai hyvien tapojen vas
taiset yhdistykset jäävät perustuslaissa va
kuutetun yhdistysvapauden ulkopuolelle. 
Ja hän lisää: ,Mitä erittäin hallitusmuo
don 6 §:ssä säädettyyn omaisuuden tur
vaan tulee, niin se on perustuslaissa va
kuutettu ainoastaan Suomen kansalaisille, 
siis luonnollisille henkilöille, kun taas yh
distysten samaten kuin muidenkin yhty
mien omaisuusoloja voidaan siitä riippu
matta lainsäädännöllä järjestää, miten tar
koituksenmukaiseksi katsotaan.'' Ed. Est
landerilla ei olisi syytä puhua niin kors
keita sanoja asian lainmukaisesta käsitte
lystä eduskunnassa sen jälkeen kuin hän 
jo aikaisemmin on saanut siltä taholta, 
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jonlm olen maininnut, sen ojennuksen, 
mikä on asianmukainen. 

Pääeroavaisuus ed. Tannerin ja hänen 
kannattajiensa sekä niiden välillä, jotka 
kannattavat yhdistyslain muutosten hyväk
symistä, on kokonaan erilainen käsitys 
kommunisteista ja siitä kiihoituksesta, jota 
kommunistit valtakunnassa harjoittavat 
(Vasemmalta: Myös lapualaisiin!). Olisin 
toivonut, että myöskin ed. J acobsson vas
talauseessaan olisi kiinnittänyt jotakin huo
miota tähän koko tämän lainsäädännön 
pääkysymykseen. En voi ymmärtää, että 
ed. Jacobsson oikeusistuimen jäsenenä Suo
men valtakunnassa ei olisi joutunut huo
maamaan, minkälaisiin vaikeuksiin viran
omaiset useasti ovat joutuneet juuri sen 
takia, että nykyinen yhdistyslaki ei heille 
tarjoa riittäviä keinoja juuri kommunisti
sen kiihoituksen vastustamista vastaan. 
Olisin toivonut, että tuomarin asemassa 
oleva henkilö olisi asian käsittelyssä kiin
nittänyt huomiota tähän koko lainsäädän
tökysymyksen pääkohtaan eikä sitä vasta
lauseessaan kokonansa syrjäyttänyt. Tämä 
vastakohta on se, joka tällä hetkelläkin 
erottaa tämän lain puolustajien ja vastus
tajien käsitykset toisistaan. Onhan ed. 
rranner pari vuotta sitten eduskunnan 
pöytäkirjaan lausunut sen erinomaisen arve
luttavan käsityskannan, että hänen mieles
tänsä olisi otollista, että Suomen eduskun
nassa edelleenkin istuisi joku kommunis
tien mallikappale edustamassa tätäkin 
aatesuuntaa Suomen kansan keskuudessa. 
Mutta tämä aatesuunta on valtio- ja maan
petoksellinen, ja kun näin on, ei voi käsit
tää sitä, että ed. Tanner ja hänen kannal
Iansa olevat näin keveästi ja kevytmieli
sesti käsittelevät koko valtakunnan tur
vallisuudelle mitä vakavinta asiaa. Tulee
han joka päivä uusia todistuksia, mitä kom
munistinen maanalainen ja salakavala 
kiihoitus valtakunnassa merkitsee, minkä
laisten vaarojen keskellä meidän on yllä
pidettävä valtio- ja yhteiskuntajärjestys
tämme. Kun näin on, on käsittämätöntä, 
että eduskunnassa saattaisi löytyä enem
mistö, joka vastustaa sellaisia lain selven
tämisiä ja koventamisia, jotka antavat val
tiovallalle ja viranomaisille tehokkaampia 
keinoja taistelussa kommunistista kiihoi
tusta vastaan. 

Ed. Tanner lopetti lausuntonsa mainitse
malla nyrkiniskusta. Hän ei ole ainoas-

taan puhunut nyrkiniskusta, vaan hän on 
myöskin puheessaan lopuksi iskenyt nyrk
kinsä eduskunnan edessä. Meillä on hyvin 
tiedossa, - eduskuntapiireissä puhutaan 
siitä varsin yleisesti - että sen ryhmän 
nimessä, jonka edustajana ja johtajana ed. 
Tanner täällä esiintyy, on annettu toisille 
ryhmille tieto, mitä heidän rauhaansa so
pii ja mitä sosialidemokraatit tämän lain 
suhteen eduskunnan enemmistöltä odotta
vat. 

Kun tämä lainsäädäntöasia viimeisen 
kerran oli kolmannessa käsittelyssä, se oli 
huhtikuun alkupäivinä 1932, silloisen halli
tuksen puolesta selvin ja jyrkin sanoin 
ilmoitettiin, että hallitus pitää välttämättö
mänä lain hyväksymisen. Silloinen oikeus
ministeri, nykyinen pääministeri, myöskin 
käytti puheenvuoroa ja ilmoitti eduskun
nalle käsityksenänsä, että lakiehdotus oli 
niistä tärkeistä syistä, joita asiakirjoissa 
ja keskustelussa oli esitetty, hyväksyttävä. 
Minä en voi odottaa muuta, ikuin että ny
kyinen hallitus ja nykyinen pääministeri 
yhtä selvästi ja voimakkaasti esittävät 
kantansa eduskunnalle nyt, kun puolen
toista vuotta sitten (Vasemmalta: Olosuh
teet ovat muuttuneet ! ) . 

Eduskunnan yhteiskuntaa suojelevat jä
senet täyttävät tänä hetkenä velvollisuu
tensa, kun he hyväksyvät tämän lain 
(Vasemmalta: Mitäs ne suojeltavat sano
vat!). 

Ed. 'T u o m i v a a r ia: Koska olen aika
nani joutunut tätä esitystä ministeriössä 
valmistamaan ja sen allekirjoittamaan, kat
son tarpeeHiseksi kosketel:la eräitä seikkoja, 
jotka ovat aiheuttaneet tällaisen esityksen 
antamisen. 

Täällä ed. Tanner väitti, että tämä esi
tys yhdistyksistä annetun lain eräiden py
kälien muuttamisesta on syntynyt sen ta
kia, että kansanliike aikoinaan pakotti 
Svinhufvudin haHituksen sellaisen anta
maan. Ed. Tanner tehdessään tällaisen 
väitteen, unohtaa kokonaan ajan ennen tä
män kansanliikkeen syntymistä ja Svinhuf
vudin hallituksen muodostumista. Minulla 
oli tilaisuus olla mukana eduskunnassa sil
loin, kun sen äärimmäisenä vasemmistona 
oli kommunistinen eduskuntaryhmä. Minä 
muistan vielä selvästi sen rienaurksen ja 
meidän yhteiskuntajärjest)'lksemme häpäi
semisen, jota sanottu ryhmä järjeste1mäl-



494 Perjantaina 2:7 p. l()kakuuta 19313. 

lisesti suoritti eduskunnan puhujalavalta. 
Minä muistan ne ponnistukset, joita sil
loin tekivät sellaiset eduskunnan jäsenet, 
jotJka näkivät, että jos sitä menoa jatkuu, 
joudumme umpikujaan. Mutta kaikki yri
tyikset asettaa este lainsäädäntötietä anta
malla valtiovallalle tarpeelliset valtuudet 
tämän rienauksen lopettamiseksi, vuotivat 
hiekkaan sen tai;:ia, että sosialidemokraat
tinen eduskuntaryhmä ja siihen liittyneet 
eräät porvarilliset puolueryhmät, eritoten
kin ruotsinkielinen ryhmä, tekivät mahdot
tomaksi kaikki lainsäädännölliset yritykset 
ajoissa tukahduttaa kommunistien maan
petoksellinen puhuminen ja esiintyminen 
eduskunnassa ja muuaHa. Huolimatta 
niistä varoittavista äänistä, joita täällä 
eduskunnassa silloin lausuttiin, huolimatta 
niistä lukemattomista lähetystöistä, jotka 
kävivät hallituksen ja eduskunnan luona 
pyytämässä, että laillista tietä 'lainsäädän
nön avulla kommunistinen rienaus iopetet
taisiin, eduskunnan enemmistö suhtautui 
siihen aina vastustaen sitä ja hyläten 
kaikki yritykset sellais·en lainsäädännön 
aikaansaamiseksi. Ja lopulta me tulimme 
sitten olosuhteiden pakosta kansanliikkee
seen, talonpoikaismarssiin ja Svinhufvudin 
haHitukseen. Silloin oli ryhdyttävä tekoi
hin, eikä enää keskusteltava ja harkit
tava, sillä keskustelun aika oli jo mene
tetty. Silloin oli lakkautettava sellaiset 
yhdistyJkset, jotJka toimivat vastoin yhteis
kuntajärjestystämme sen kumoamiseksi 
marxilaisten päämäärien saavuttaminen 
päämääränään. Mutta mitenkä kävi~ Kun 
nämä yhdistykset lal;:kautettiin, ei kulunut 
pitkää aikaa, kun sosia:liministeriöön, jossa 
silloin hoidettiin yhdistysrekisteriasioita, 
saapui toinen toisensa perästä anomuksia 
uus1en yhdistysten rekisteriin merkitsemi
sestä. 8i1mäillessään näitä anomuksia saat
toi useimmista jo havaita, että kysymyk
sessä oli lakkautettujen yhdistysten toimin
nan jatkaminen toisella nimellä ja peite
tyssä muodossa. Allekirjoittanut katsoi 
tehtäväkseen ja velvollisuudekseen pereh
tyä tähän asiaan lähemmin ja sitä varten 
pyysin etsivältä keskuspoliisilta - pyysin 
kirjallisesti, jota sirhen saakka ei oltu us
kallettu tehdä - lausunnon kaikista täl
laisista yhdisty1ksistä. ,Ja minä havaitsin 
silloin, että useimpien näiden yhdistysten 
perustajat ja toimihenkilöt olivat kommu
nistiseen toimintaan osallistuneita, jopa 

syytteessä olevia ja vieläpä rangaistuja 
henkilöitä. Minä yritin silloin voimassa 
olevan yhdistyslain puitteissa toimia niin, 
että tällaisia aivan selvästi kommunististen 
lakkautcttujen yhdistysten jatkoksi perus
tettuja vapaa-ajattelijain yhdistyksiä, ve
neseuroja ja sen sellaisia, ei merkittäisi 
rekisteriin, mutta silloin tuli aina esteeksi 
ja tielle se, että yhdistyslakimme ei oi
keuta tällaista epäämistä tekemään, yhdis
tyksen täytyy päästä toimintaan siitä huo
limatta, vaikka oli näin selvät todistukset. 
Ja minulle lainoppineet, jotka :hoitivat 
näitä asioita, selittivät, että täytyy päästää 
tudHainen yhdistys toimimaan, antaa sen 
sitten toiminnassa näyttää, että se tosiaan
kin on tuollainen yhdistys. Siis toisin sa
noen jatkaa aivan samaa, mikä oli nostat
tanut kansan voimakkaaseen kansanliikkee
seen, viedä järjestelmällisesti jälleen heti 
lakkautetut kommunistiset yhdistykset yh
distysrekisteriin ja päästää ne toimimaan. 
l\bhdotontahan on hallituksen ja minkään 
ministeriön, joka kerran on vastuussa maan 
asioitten hoidosta, antaa tilanteen ilman 
muuta säännöllisesti ja aivan selvästi pai
nua takaisin siihen, mitä vastaan isänmaal
linen kansanaines niin jyrkästi oli noussut. 
Tässä on syy siihen, että tällaisia muutok
sia voimassaolevaan ythdistyslakiin nyt 
eduskunnassa käsitellään ja että niistä esi
tys on annettu. Ed. Tanner on siis hake
nut syytä aivan väärältä taholta. Syy on 
löydettävissä sieltä, missä taannoin sen 
mainitsin silloin a~koinaan ol'leen ja jonka 
seurauksia tässä nyt vain tarkastellaan ja 
käsitellään. On luonnollista, ainakin alle
kirjoittaneen mielestä, että jos perustetaan 
yhdistys, täytyy yhdistyksen perustajien 
ja sen toimihe11kilöiden oUa hyvämainei
sia kansalaisia. Minusta tämä on niin 
selvä vaatimus, että ei siihen oikeastaan 
pitäisi kenelläkään olla mitään vastaan. 
Mutta ed. Komu ,.Sosialidemokraatille" 
antamassaan selostuksessa tästä huonosta 
yhdistyslaista sanoo, että se kuuluu niiden 
voimassaolevien lakien ·huononnusten sar
jaan, jotka La.puan Eike aikoinaan antoi 
(Ed. Komu: Ja Tuomivaara oli allekir
joittamassa!). Hän sanoo, että tällainen 
vaatimus on kohtuuton vaatimus (Ed. 
Komu: On kyllä, py1syn vieläkin siinä!), 
että vaadittaisiin yhdistyksen perustajilta 
ja toimiherrkilöiltä hyvää mainetta, nimit
täin todellakin siinä määrässä, että olisi 
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taattu, että näillä on hyvä maine, että se 
todellakin voitaisiin nähdä ja todeta. Ja 
hänen mielestään tämä asia on joutava, 
sitä ei pitäisi vaatia sen takia, niinkuin 
hän sanoo, ,mikä työ ja mitikä kulungit 
tästä asianomaisille aiheutuisivat, on sano
mattakin selvää" (Ed. Komu: Niin on
kin!). Kyllä kai nyt on oikeudenmukaista 
aiheuttaa kulunkejakin, jos on kysymys 
siitä, että yhdistys on tosiaankin hyvämai
neisten kansalaisten perustama ja niiden 
johdossa. Minusta kulungit eivät määrää 
tätä asiaa, sen määräävät muut tekijät, 
joita ei tässä tarvitse selittää ja jotka vaa
tivat juuri tätä hyvää mainetta. 

Sitten ed. Tanner on täällä pitänyt hy
vin pahana sitä, että tähän lakiin on tul
lut semmoinen määräys, että rikollisesti 
toimineen yhdistyksen omaisuus voidaan 
tuomita valtiolle menetetyksi. Tähänkin 
asiaan me jouduimme paJkosta kiinnittä
mään huomiota. Täällä ed. Tanner mai
nitsi, että sen ammattijärjestön, joka sil
loin lakkautettiin, varat ovat nyt muka 
huvenneet aivan alemattomiin tämän sen 
asioiden se1vityksen aikana. Jollen minä 
nyt väärin muista, niin me näimme sil
loin, että tämän tai, jollei se ollut tämän, 
niin jonkun toisen samantapaisen kommu
nistisen yhdistyksen varat oli ove~alla ta
valla, lahjoitettu tai näennäisten velkojen 
mwksamiseen siirretty ajoissa pois, jotta 
ne eivät enää olleet käytettävissä niiden 
velkojen suorituksiin ja asioiden järjeste
lyyn, mitä sanotulla yhdistyJkse1lä oli. Mi
nusta tämä ei ole oikein. Se on väärin, 
että näin tehtiin ja että näin voidaan 
tehdä. Mutta yhdistysla;ki ei anna mitään 
mahdollisuuksia tarttua tähän asiaan, koska 
siinä ei tätä se~kkaa ole otettu huomioon. 

Sitten ed. 'Tanner mainitsi täällä, ettei 
ole sopivaa antaa rekisteriviranomaisille 
valtaa harkita, onko yhdistys todennäköi
sesti sellainen, joka toimintansa puolesta 
tulee rikkomaan lakia, hyviä tapoja tai 
suorastaan toimimaan rikollisesti (Ed. 
Komu: Mistä sen tietää?). Minä jo mai
nitsin alussa, minkälaiseen tilanteeseen 
jouduimme, kun kaikki piti merkitä rekis
teriin, ja katsoimme silloin välttämättö
mäksi, että tässä täytyy saada viranomai
sille jonkinlainen harkintaoikeus. Sitä tie
tysti voidaan epäillä ja asettaa kysymyk
senailaiseksi, missä määrin joku poliisi
konstaapeli voi tässä asiallisen arvostelun 

lausua. Mutta ei nyt yksistään tarvitse 
ollakaan jonkun maalaispoliisikonstaapelin 
varassa, silloin kun tällaisesta asiasta on 
kysymys (Ed. Komu: Keitä sitä sitten?). 
Asianomaisella viranomaise11a on kyllä 
mahdollisuuksia ottaa asioista selvä. Ja 
minä en maita tässä myöskään olla mai
nitsematta sitä, että ikun nämä asiat oli
vat päiväjärjestyksessä, olivat polttavia ja 
ehdottomasti jollain lailla se1vitettäviä 
seikkoja, etsivä keskuspoliisi, joka koke
muksiansa toi silloin esille, kun tätä lakia 
valmisteltiin, oli sitä mieltä, että tämän
tapaiset tehokkaammat määräykset yhdis
tyslakiin olisi saatava, jotta yhteiskunnan 
vastainen kommunistinen to~minta maassa 
voitaisiin estää, supistaa se mahdollisim
man vähiin. Nämä eivät ole siis mistään 
tuollaisista tunnesyistä taikka jostakin eri
koisesta vihamielisyydestä jotakin ryhmää 
vastaan syntyneitä. Nämä muutosehdotuk
set, jotka tässä lakiesityksessä ovat, ovat 
olevien olojen ja asiallisten syiden esiin
p8ikottamia. Siksi että tätä yhdistysva
pautta oli ennen talonpoikai:smarssia jat
kuvasti vuodesta vuoteen käytetty väärin 
yhteiskuntajärjestyksen rkumoamiseksi ja 
marxilaisen yhteiskunnan luomiseksi tule
vaisuudessa. Siitä j<Yhtuu koko tämä asia, 
siis nyt voimassaolevan yhdistyslain räi
keästä väärinkäyttämisestä, jota sosiali
demokraatit aina puolustivat, silloin kun 
siitä huomautettiin ja esteitä sille tahdot
tiin saada. 

Sitä, että yhdistysviranomainen saa jon
kinlaisen harkintao~keuden, pidetään tässä 
nyt niin vaarallisena. Mutta näkyy olevan 
niin, että nytkin voimassaolevan yhdistys
lain aikana sen tapaista käytetään, aina
kin siihen verrattavaa. Mikäli tiedän, isän
maallisen kansanliikkeen lukuisista yhdis
tyksistä vain Helsingin paikallisyhdistys 
on rekisteröity, ja mikäli olen kuullut, 
kerrotaan, että oikeusministeri on antanut 
määräyksen rekisteriviranomaisille, että 
muita yhdistyiksiä toistaiseksi ei saa re
kisteröidä, vaikka niiden säännöt ovat sa
manlaiset kuin rekisteröidyn Helsingin pai
kallisyhdistyksenkin säännöt. Tässäkin vi
ranomaiset nyt voimassaolevan lain aikana 
näkyvät jo käyttävän tällaista harkintaa. 
=~o, en minä tiedä, mitä varten vasem
misto sitä nyt niin hirveästi pe'J:kää, sillä 
niinkuin kuulette, käytännössä se jo jolla
kin tavalla on. (Vasemmalta: Miksi te 
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siis uusi[!, loukkuja itsellenne asetatte? -
Hy lä tkää laki ! ) . 

Tämän yhdistyslain tarkoituksena ei ole 
ollut, silloin kuin siitä esitys annettiin, ja 
minun käsittääkseni ei ole tänäikään päi
vänä milläänlailla vaikeuttaa työväen toi
mintaa tässä maassa, niirrkuin ed. Tanner 
sanoi, mikäli työväen toiminta ei ole mar
xilaisessa hengessä suoritettua yhteiskunta
järjestyksen kumoamiseen pyrkivää toi
mintaa. Jos se sellaista on, silloin tie
tysti sitä ei voida sania. Täytyy silloin 
olla laki, joka asettuu sellaisen toiminnan 
tielle. 

Ed. Komu täällä vielä totesi tuosta pu
hujalavalta, että keskusta er~koisesti toi
voo tätä lakia äärimmäisen oikeiston kuris
sapitämiseksi (Ed. Komu: Niin minulle on 
sanottu!). Ed. Komu ei nyt sanonut, mitä 
hän tarkoitti tällä ,äärimmäisenä oikeis
tolla", mutta ehkäpä hän tarkoitti isän
maallista kansanliikettä (Ed. Komu: Se 
tiedetään sanomatta!}. Mitä siihen tulee, 
että näin olisi - ed. Lohi kyllä korjasi 
tätä ed. Komun selitystä - mitä taas sii
hen tulee, että tätä yhdistyslakia toivot
taisiin hartaasti hyväksytyksi siksi, että 
sillä päästäisiin lopettamaan isänmaanisen 
kansanliikkeen toiminta, on se minusta 
otaksuma, joka ei toteudu. Kun täällä 
huhtikuussa käsiteltiin n. s. puserolakeja, 
minu:lla oli kunnia tältä paikalta silloin jo 
huomauttaa, että tällä puseroiailla tai 
näillä lakilailla ei voida tässä maassa tu
kahduttaa isänmaallisen kansanliikkeen toi
mintaa. Ja minä voin tästä nyt esillä
olevasta muutoksesta yhdistyslakiin sanoa 
aivan samaa (Oikealta: Oickein!). Jos 
tällä sitä yritetään tehdä, silloin, minä sa
non sen suoraan, valtiovalta lähtee mieli
valtaisuuden tielle ilman, että sillä on 
asiallista syytä tai aihetta si~hen. .Sillä 
isänmaallinen kansanliike toimii isänmaal
lisessa hengessä kansakunnan kokoamiseksi 
ja eheyttämiseksi ja suomalaisen kansalli
suusaatteen lopulliseen voittoon viemiseksi. 
Jos ne ovat tarkoitusperiä, joiden hyväksi 
toimiminen ·tässä maassa kielletään tällä 
yhdistyslai'lla, silloin me olemme tulleet 
hyvin räikeään mielivaltaan, joka mieli
valta tulee kostamaan, jos sitä yritetään, 
pahasti itsensä. Viimeinen selvä esimerkki 
siitä ovat Eestin t1apahtumat. Ja minä 
uskon, että hallitus, olkoon tämä tai joku 
toinen, ei ole niin harkitscmaton, että se 

lähtee tielle, jossa se varmasti 1lopulta hä
viää ja häviää perusteellisesti. 

Näin ollen minulla ei ole mitään syytä, 
herra puhemies, pelätä näiden muutosten 
hyväksymistä, mitkä tässä nyt ovat käsi
teltävinä. J1a yhdyn niihin, jo1Jka ovat suo
sitelleet lakiehdotuksen 'hyväksymistä. 

Pääministeri Kivi 1m ä k i: Mu11toikset 
yhdistyslakiin kävivät tarpeellisiksi sen 
jnhdos:ta, että komm11nistiset airLe.kset 
maassa a:]koivat käyttää väärin yhdistys
vapautta koske.via säädöksiä. Saarlakseen 
tällllän: estetyiksi al1ll:et.tiin jo, niinkuin ed. 
Tanner täällä mainitsi, 1929 vuoden valtio
päiville esi1tys yhdistyslain säännösten tiu
ken:twmiselksi siihen suuntawn, että laikia ja 
hyviä ta,poja vastaan työslkenteleväin yh
distysten •toiminta V'oitiin vähailkaisesti lak
kauttaa, ja että lain ;säännösten kie.rt.älllli
ruen VJailkeutui. Näin säädettyjen lainmuu
tosten johdosta ja kun myäs pa.inov~paus
lairnsäädäntöä sittemmin vuodm 1930 val
tiopäivillä kovennettiin, O'l1 kommunilstien 
n. s. J.egaalinen toiminta voitu tukahuttaa 
eikä sen maanrulainen, illegaalinen työsken
tely, jota viranomaiset ovat rvalppaasti seu
ranneet, ole a:rkaansa:anut merkityksellilsiä 
tuloiks~a. 

Eräät muut yhdistyslailfll sääinm.öksert;, 
joita vuoden 1929 valtiopäivillä käsitellyt 
muutokset eivät koiSkeneet, kaipasivat myös 
tarkistamista. Siinä ta11koituksessa annet
tiin: vuoden 1931 valtiopäiville se ha:lli>tuk
sen esitys, jonka pohjalle n~t käsiteltävänä 
o~eva lakiehdotus perUJStuu. Tärkeimmät 
muutokset, joista on kysymys, koskevat yh
di,st,yoksen omaisuuden valtiolle menettär 
mistä, laJkikautetun ·tai väliwilkaisesti toimi
masta kielletyn yhdistyksen omaisuuden 
hoitoa ja yhdistv.k:sen reikisteröimistä. 
Kanta näihin kysymyksiin on määrättäNä 
asi•allitsesti ja intohimottlomasti. 

Mitä ensiksimainittuun muutokseen tu
lee, on omaisuuden menettämisessä tah
dottu n:ähdä nykyaiJmiseen oikeusjärjestyk
seen soveltumaton seura~wrnUJS lainvastai
sesta toillllinnasta. Konfi:skatio, jota tämä 
seurawrnus tavallaan tietää, olisi jopa pe
rustusla~n va:stai•nen. Tällöin ei :lmiten.
kaan otiCta huomioon että kysyrrnys on siitä, 
kuka tulee lakkautetun .s. o. lmoilleen ju
riidisen henkilön omaisuuden saajaiksi, lä
hemmin sannen siitä, oniko yhdistyksen 
säännöissä laik!kauttamisen vwra:lta omai-
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suuden :siiJrtymisestä toiselle ole,yia sään
nöksiä noudatett~wa <Vai <Voidaa,ruko ja on!ko 
syytä säätää että tämä omaisuus on Ian
kea<Va <Valtiolle. Jos yhdistys la!kkauteta.an 
esim. hy<Vien tapojen vastaisen toiminnan 
<Vuoksi, 1ankee yhdisty'ksen omaisuus sään
nöissä määrättyyn tamkoituikseen ja <Val
ti-olle <Vain, jos sitä ei <Voida käyttää niin
kuin säännöissä on mää:rä,tty. Mahdolli
simman tehokkaa~sti estääkseen yhdistyksiä 
ryhtymästä työskentelemään ,y.oimassaole
<Van <Va•ltio- ja yhteiskuntajärjestyksen vä
kivaltaiseksi kumoamiseksi ehdotetaan sää
dettäväksi ettei säännöissä mahdollisesti ole
vaa käyttömääräystä ole tällaisessa tapauk
sessa noudatettava, vaan on omaisuus eh
dottomasti menevä valtiolle. Tämä on mie
lestäni oikein ja tarpeellista. 

Tulkittaessa jonkun yhdistyksen toimin
na:n lai,nvastaisuutta näyttää erimielisyyttä 
voivwn ilmetä ja ilmenee siitä, onko yhdis
tys, joka on lopetettu tällai:s1en toiminnan 
ja sisäisen järjestelyn kautta pitänyt 
huol,ta siitä ettei lainvast·aisuus myöhem
minkään jatku, kuitenkin aikaisemman toi
mintansa vuoksi lakikautet.tava. Laki jät
tää tämän kysym)~ksen tuomioistuimen yk
sityistapauksissa va.paasti harkittavaksi. 
Muuan ylioikeutemme on hiljattain aillita
massaan tuomiossa lausunut, että kun yh
distyiksen lainevastainen toiminta on laJkan
nut ja mainittuja ta1keita on luotu vastai
sen lain~vastaisuuden estämiseksi, yhdistystä 
ei aikai1semman toirninttansa vuolksi ole ollut 
la'kka:utettava. Sellainen käytäntö, joka 
kaikissa taJPau:ksi,ssa truhtoisi estää yhdis
tykset enää palaamasta laiUisen toiminnan 
tielle, sotisikin lain omaksumaa kan:ta:a vas
taan, jolla vain. tarkoitetaan ehkäistä lail
listen vapauksien väärinlkäyttöä. Sellaista 
käytäntöä vasta,a:n, jos sitä vastoin luuloa 
ilmenisi, olisi lainsäädännön ,puututtava. 

Sama ko;skee myös sellaisen yhdistyksen 
lakkauttamista tai toiminnan vä:liaikaista 
kieltämistä, joka on perustettu lakkaute
tun yhdist~ksen tila:lle ja joka on saanut 
omakseen tällaisen yhdistyksen omaisuuden. 
Ellei uuden yhdistyksen tarkoitus ole kier
tää la,kia, s. o. uuden nirne.n naamiossa. olla 
lakkautetun yhdistyksen jatkona, ei laki 
pane osteitä uuden yhdistyksen toirninnalle. 
Tämäkin on yksityista.pauksissa harkittava, 
kaikki asia,ssa esiintyvät seilkat rhuomioon 
ottaen. 

Käsit.eltä,vänä oleva lalkiehdotus säätää 
yhdi1s.tyksen oma•isuuden 1hoidosta la1kkau-

tetun tai toiminnan väliailkaisen kieltärrni
sen va.ra~ta,, että viranomaiset voivat mää
rätä yhden tai useamman ulkopuolisen hen
kilön yhdistyksen haHitu'ksen sijasta hoi
tamaan yhdistyksen omai•suutta ja ha.rjoirt
ta:maan yhdistyksen hrurjoittamaa ,elinkei
noa, kunnes lainvoimallien päätös yhdis
tyksen l~ka.utta:misesta on saatu. Viran
omaiset voivat mainittuun a,jankohtaa.n 
asti sania myö1s yhdistyksen hallituksen 
hoitaa yhdistyksen omaisuutta, mutta jos 
asia,nha.a.ra:t osoittavat sen twrpeelliseksi, on 
hoito uskottava vieraiUe. Kun lakkautta
minen on lopullinen, on pesänselvitys ta
pa:htuva. aina. oikeuden määrää.mien selvi
tysmiesten kautta. Syynä siihen, ettei 
yhdistyksen omille toimihenkilöille voida 
kaikissa tapauksissa uskoa omaisuuden 
hoitoa, ovat kommunistien tunnetut mani
pulatiot, joilla he koettivat pelastaa yh
distystensä taloja joutumasta lain seu
raamus:ten alaisiksi. Samaan tulokseen 
voisi päästä kieltämäl1lä omaisuuden myyn
nin kunnes 1ainvoimainen päätös yhdis
tyksen laikkaut,tamisesta on tullut. Tätä 
mruhdollisuutta, jota käyttä:mäHä omaisuu
den epäta.rkoituksemnuka.inen hoito vie
raissa käsissä voitaisiin välttää, ei lalkieih
dotusta va,lmisteltaessa ole otettu lukuun. 
Mutta on siihen, jos la!kiehdotukse.ssa sää
detty menettely käyrtännössä osoittautuisi 
suuria haittoja ja vahinlkoa tuotta:va:ksi, 
vastaisuudessa kiinnitettävä huomiota. Kun 
yhdistys on lopullisesti lakkautettu, ei mai
nittua haittaa tapitse ottaa niin paljon 
lukuun kuin :kysymylksen ollessa väliailkai
sesti toimimasta kielletystä yhdisty<ksestä, 
jota koskeva kielto voi ylemmissä oikeus
a1stei.ssa tulla kumotuksi. 

Suurinta epäily;sttä on 'herättänyt 27 
§: ään ehdotettu rekist:eröimi.stä kol"'keva 
muutos. Siitä ei nähdäJkseni voida vastu.s
t·aa sillä ,perus'te.ella, että erotus rekiste
röidyn ja rek1steröimät.tömän yhdistyksen 
väliLlä olisi ainoastaan siviilioikeudellista 
laatua, sillä tärkeitä eroavaisuuk.sia on 
myöskin jul'kisoi:keudellisessa mielessä. 
Niinpä ei reki,sterö~mättömälle yhdist)'ik
selle ole a.nne.ttu lu;pia iltamien tai muiden 
huvitilruisuuiksien .pitämiseen. Tämä julkis
oikeudellin:enki.n etu .on saanut j•a saa aina 
yhdistyksen: niin pian kuin mahdoali.srta 
pyrkimään yhdistysre'kisteriin, eikä yleisel
täkää.n kannalta ole yhdentekevää käyte
täänkö retkisteröimisoikeutta. oikein tai vää
rin, ja väärinkäytökseksi on leima1tta:va se, 
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että lruklkautettu yhdistys toisin uimin pää
see rekisteröimisen kautta nauttimaan 
laissa tawttuja etuisuuksiJa. Tämän väärin
käytöksen estämiseksi tarpeellista lail1ill u u
tosta ei voida asiallisilla ~Syillä vastustaa. 
Eri asia on, miten arvostelee ehdotuksen 
oikeaanosumista ta:l'koituksenmukaiselta ja 
periaakteelliselta kannalta. Käy•tännölli
seltä kannalta käsilläiolevaa ehdotusta vas
taan voidaan tuskin painavia muistutuksia 
esittää. Sen muka;an rekisterivimnomai
nen voi poliisiviranomaiselta hankkimansa 
selvityksen nojalla evätä rekisteröimisano
mulmen, jos yhdistys on ilmeisesti tarkoi
tettu laJkia kiertäen jatkwmaan jonkin lak
kautetun yhdistyksen toimintaa tai jos sen 
ta:rkoitus muuten on vastoin laJkia ja hyviä 
tapoja. Sen, mikä on ilmeistä tai rtarkoi
tettua, voinee rekisteriviranomainen useim
miten oikein ja tasa.puoliisesti harkita. 
Mutta jos tahdotaan tämä kysymys saaMaa 
periaa.tteellise1takin kannalta täysin ikoh
dallensa, on mahdollista asia järjestää nii·n, 
että milloin kosketeltuja epäilyksiä rekis
teröimistä vastaan ilmenee, ·rekistc.röi1minen 
ly-kätään, kunnes tuomioistuin on asian
omaisessa järjestyksessä ratkaissut, onko 
yhdistystä vastaan olemassa laissa säädet
tyjä esteitä. Tämä voisi tapwhtua esim. 
siten, että nostetaan kanne rekisteröimät
tömän yhdistyksen lakkauttamisesta sillä 
perusteella, että se on trurkoittettu jatka
maan lwkkautetun yhdistyiksen toimimaa ja 
sitten ikun lainvoimainen tuomio tässä ju
tussa on langennut, reki~teröi:mishakemus, 
tuomion sisällyksestä riippuen, joko hyvälk
sytään tai hylätään. Yhdilstyslainsäädäm.
töä edelleen kehittet.täessä on tätä puolta 
asiassa huolellisesti harkittava. 

Lrukiehdotusta vastaan on vielä huomau
tettu siitä, et:tä sen voimaantullessa ku
moutuu yhdistyslain 4 § siinä muodossa, 
jonka se sai viime keväänä. AsiaHisesti 
tämä huomautus on tärkeä, mutta ei kui
tenkaan ihan mtkaiseva. Mainitulla 4 §:n 
muutokseLla sa3Jtiin aiikaan se, että soti
lrurulliseen tapaan järjestyneitä yhteenliitty
miä ei syntynyt, vaan taipuivat kansalaiset, 
jotka seHaisten perustrnmis<ta suunnrttelivat, 
va:paaehtoisesti lain säännöksiin. Ei ole 
syytä luulla, että sinä väliaikana., joka on 
kuluva enn:en kuin 4 § :stä on, jos tämä 
laki tulee voimaan, ehditty a,ntaa uusi esi
tys ja se hyväksyä, perustettaisiin täUaisia 
soti-laallisia yhdistyksiä. Sitä:paitsi jää 
viime keväänä säädetty sama.a asiaa ikos-

keva rikoslain muutos voimaan ja se antaa 
mwhdo1lisuuden ryhtyä toimenpiteisiin sel
laisia yhdi,gtyksiä vms,taa.n, joiden jäsenet 
rikkovat sotilaallista jä.rjestäytytmiSikieltoa 
vMtaan. Mutta. epäilemättä on asia niill'r 
että jos tämä lakiehdotus hyvälksytään, 4 § 
on uuden esityksen kautta saa1tettava muo
dolliseen sopusointuun :rikoslain kanssa. 
Siinä yhteydessä on hmrkittava, onko 
4 §:ää:n tehtävä muitakin muutoksia, joita 
kogkevia aloitteita on eduskunnwlle jätetty. 
Myöskin on herätetty kysymys, eikö väli
aikaisesti t.oimimasta kielletyn yhd]styksen 
tila:1le perustetun yhdistyksen toiminta olisi 
myöslk:in kiellettävä, kunnes edellisen yh
distyksen toiminnan 1ainvastaisuudesta on 
lopulli-nen päätös saatu. 

Niinkuin siitä, mitä edellä olen ,lausunut, 
nälk:yy, kaipaa yhdi·sty:slainsäädänttömme, 
vaikka käsiteltävänä dleva la!kiehdotus hv
välksytään, useissa kohdin ta:rk1stwmista ja 
kehittämistä ja hallitus on ryhtyvä näihiJn 
toimiin kummassakin tapaUJksessa, sekä 
siinä, että lrukiehdotus nyt hyväksytään 
että silloin, jos se hylätään (Ed. Voion
maa: Moiempi parempi!). Esilläolevan la
kiehdotuks-en hyväksymisestä olisi se etu, 
että eräät yhdistyslain ,säännösten aiheut
tamait erimielisyydet saataisiin lopullisesti 
pois päiväjärjestyksestä ja rekisteröinnissä 
ilmennei!tä vai:keuksia, joita minusta tosin 
on suuresti liioiteltu, helpotettaisiin. Tä
mäin vuoksi ja vaikka sen jälkeen kun 
lakiehdotus puolitoi,sta vuotta taJkaperin 
hyväksyttiin, onikin seikkoja ilmaantunut, 
jotka puhuvat uuden ta.rkistetun ehdotuk
sen a.ntrumisen puolesta, en omalta :kohdal
tani kwtso olevan syytä sen kannan muut
tamiseen, jolle lakiehdotukseen nähden ase
tuin, kun 1siitä kevääUä 1932 äänestettiin. 
Samasta syystä pitää hallituskin Jainsää
tä.mistä toivottavana vaikkei se, kun myön
nettävä on, että ikommunllistien yhdistys
toiminta on voitu ja voidaai!'lJ voimassaole
van lain säännöksen nojalla pitää kurissa 
ja kun lakia sen tultua voimaan heti kui
tenkin on oleellisissa kohdissa uudi1stettava, 
voi ehdottomasti vaatia sen hyväiksymistä 
(Ed. Voionmaa: Ei ollut suositus!). 

Ed. Tarkka ne n: Pyydän saada il
moittaa, että maalaisliiton ryhmään lukeu
tuvat edustajat tulevat äänestämään yksi
mielisesti tämän lakiehdotuksen hyväksy
misen puolesta. 
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Täällä pääministeri lausunnossaan huo
mautti siitä, mitä tulee tapahtumaan tä
män lain hyväksymisen kautta, ja viittasi 
niihin muutoksiin, jotka viime keväänä 
eduskunta hyväksyi, että näistä tulee nyt 
tapahtumaan poikkeuksia, ja hän samalla 
huomautti siitä, että on tarkoitus antaa ' 
esitys näiden säännöksien uudelleen lakiin ! 

ottamisesta. Pyydän saada myöskin siitä ' 
huomauttaa, että juuri tällaista täydentä
vää lainsäädäntöä maalaisliiton eduskunta- : 
ryhmä odottaa, ja niin ollen jää siihen kä- · 
sitykseen, että hallitus, vastuuntuntoinen 
hallitus, tulee pitämään huolta siitä, että . 
eduskunnalle tulee annetuksi aikanaan : 
täydentävät esitykset. · 

,Ed. Jacobs s on: I sitt andragande 
frägade rdm. Virkkunen mig, om jag icke 
såsom praktisk domare vet, att nugällande 
föreningslag icke förmår hindra den kom
munistiska agitationen. Jag ber då att få 
svara att, för såvitt denna agitation ut
övas•i f ö r enin g a r, så kan redan gäl
lande lag förhindra densamma. Därpå 
hava vi bevis i de hundratals föreningar, 
vilka med stöd av gällande lagstadganden 
blivit upplösta. Och i detta hänseende kan 
jag ju även hänvisa till det yttrande, som 
nyss avgavs av statsministern. Rdm. Virkku
nen t r o r att 27 § i det vilande lagförslaget 
ännu bättre än nu gällande lag skulle 
förmå sätta en damm för den kommu
nistiska agitationen. Detta är nu ett miss
tag, nämligen därför att föreningar kunna 
verka även såsom i c k e inregistrerade. 
Man kan visserligen i förväg förhindra, 
dock i strid med 10 § R. F., föreningar 
att såsom juridiska personer verka, men 
man kan icke ens genom det vilande lag
förslaget hindra den i f ö r e n i n g a r 
bedrivna brottsliga agitationen och verk
samheten. Och det är väl ändå detta, som 
enligt allt förnuft måste vara ändamålet 
och syftet med ändringen i 27 § ! .T ag kan 
icke förstå annat än att rdm. Virkkunens 
uttalande åtminstone i dessa delar måste 
bero på att han icke tillräckligt känner 
redan gällande lagstadganden om förenin
gar! 

Ed. von F' r en c k e ll: I sitt andra
gande fällde rdm. Tuomivaara ett yttrande, 
som icke kan passera opåtalat. Han på
stod att ett antal av de s. k. kommunist-

lagarna icke hade blivit antagna av riks
dagen, emedan socialdemokraterna och 
svenskarna, ,ruotsalaiset", hade motsatt 
sig dessa lagars antagande. Så var emel
lertid icke fallet. Orsaken varför dessa 
lagar icke antogos var att, då ett så stort 
antal medlemmar av riksdagen med finska 
såsom modersmål motsatte sig lagarnas an
tagande och då ett antal riksdagsmän med 
svenska såsom modersmål i:p_tog samma 
ståndpunkt, lagarnas antagande förhindra
des. Det vore skäl för rdm. Tuomivaara, 
förrän han gör en så grav beskxllning mot 
en hel språkgrupp, att först sopa rent för 
egen dörr. Han borde undersöka huru
vida icke procentantalet bland dem, här i 
landet som har finska till modersmål och 
som ha sympatier för kommunismen, är 
större än motsvarande procentuella antal 
bland de svensktalande. 

Jag vill ännu tillägga att vi, som icke 
bara under en valkampanj, utan också i 
riksdagen bekänna oss till högerfraktionen 
och erkänna oss vara högermän, städse 
hava intagit en klar ställning mot kom
munismen och jämväl i framtiden komma 
att göra det. Däremot måste sådana poli
tiska grupper vara behäftade med miss
tankar, som, efter det en valkampanj är 
avslutad, i sin politiska trosbekännelse 
framföra åsikter, vilka under valkampan
jen icke berörts och vilka enligt utomståen
des uppfattning icke sammangå med det 
program, som de gentemot valmännen hava 
förpliktigat sig att genomföra. 

Om den politiska grupp, som rdm. Tuo
mivaara tillhör, även i framtiden önskar 
arbeta för det borgerliga samarbetet inom 
landet, så är det skäl att också i praktiken 
visa det. Men då har man icke rätt att 
göra dylika grava beskyllningar, som rdm. 
Tuomivaara nu gjort sig skyldig tili. 

Ed. I n k i l ä: Katson velvollisuudekseni 
ilmoittaa, että tulen äänestämään lepää
mässä olevan lakiehdotuksen hylkäämisen 
puolesta. Näin teen siitä syystä, että laki
ehdotuksessa käsitykseni mukaan on sään
nöksiä, joiden soveltuvaisuus voimassaole
viin oikeusperiaatteisiin on kyseeilinen ja 
joiden perusteella helposti voidaan johtua 
kohtuuttomuksiin ja kansalaisille perustus
laeissa turvattujen oikeuksien rajoittami
seen. Hylkäämiseen on sitäpaitsi tarpeeksi 
perustetta jo siinä, että hallituksen taholta 
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täällä on ilmoitettu heti tultavan antamaan 
korjausehdotuksia lakiin, jos lepäämässä 
oleva ehdotus sellaiseksi tulee. Eihän voi 
olla tarkoituksenmukaista eikä eduskunnan 
arvolle sopivaa säätää lakeja, joista jo niitä 
säädettäessä tiedetään, että ne eivät kelpaa 
käytäntöön sovellettaviksi, vaan ovat heti 
korjattavat. 

Ed. 'Tuomi vaara: I<Jd. von .B'renc
kellille minä pyydän sanoa, että minä en 
ole erikoisesti tarkoittanut mitään lakia, 
kun minä sanoin sen, mistä hän, minua 
moitti. Minä tarkoitin sillä sitä yhteistoi
mintaa, mikä oli ruotsalaisen kansanpuo
lueen ryhmän ja sosialidemokraattien 
kesken ja joka yhteistoiminta alkoi aikana, 
jonka ed. von Frenckell hyvin itsekin 
muistaa. Ja tästä yhteistoiminnasta suo
malaisia porvarillisia puolueita vastaan 
siis vasemmiston kanssa, sosialidemokraat
tien kanssa, suureksi osaksi johtui se, ettei 
saatu sellaisia lakeja, jotka olisivat asetta
neet esteitä kommunistien maanpetokselli
selle toiminnalle. Siis sen se vaikutti välil
lisesti. 

'Ed. \V i i k: Pyysin puheenvuoron, herra 
puhemies, lausuakseni mielipiteeni siitä 
lakiehdotuksen säännöksestä, jonka mu
kaan, ,jos yhdistys on lakkautettu sen joh
dosta, että 8e on toiminut Suomen voi
massaolevan valtio- ja yhteiskuntajärjes
tyksen väkivaltaiseksi kumoamiseiksi, voi
daan yhdistyksen omaisuus tuomita val
tiolle menetety:ksi. '' Taantumuksen esi
taistelijat eivät mielellään kuule, että edus
kunnassa !käytetään raamatun sanoja. Ja 
se on ymmärrettävää kyllä, sillä raamattu 
on täynnä sanoja, jotka kääntyvät heidän 
pahoja tekojansa vastaan. Kuitenkin us
kallan käyttäi1 täällä vieläkin muutamia 
raamatun sanoja, nimittäin: Älä himoitse 
lähimmäisesi huonetta (Vasemmalta: Jatka 
vielä sitä samaa ! ) . 

Viime vuosina on runsaasti lakkautettu 
yhdistyksiä, jotka ovat jättäneet jälkeensä 
sekä huoneita että muuta omaisuutta. Sitä 
omaisuutta ei valtio koskaan ole hankki
nut eikä omistanut, vaan köyhä työväestö 
on sen hankkinut aikana, jolloin Suomen 
työväenluokka vielä oli ehjä. Se on sen 
hankkinut 'luvallisten tarlkoitusperiensä 
edistämiseksi, hall!kkinut sen usein omilla 
voimillaan käyttäen siihen harvoja vapaa-

hetkiään. Työläisnaiset 'OVat ,perustaneet 
ompeluseuroja kerätäkseen varoja näiden 
rakennusten kunnossa pitämiseksi. Nuo 
työväentalot ovat muodostuneet Suomen 
työväenluokan sivistystyön kes!kipisteiksi, 
sivistystyön, jonka tulos on sellainen, että 
vanhat ihmiset, joilla on tilaisuus tehdä 
vertailuja, tunnustavat, että työväki on 
sivistynyt ja raitistunut siinä määrin kuin 
työväkeä ja varsinkin työväen nuorisoa on 
vedetty työväenliikkeen vaikutuspiiriin. 
Myöskin työväentalot ovat vaikuttaneet 
ulospäin. l\1onella paikkakunnalla on työ
väentalo ollut ainoa kokouspaikka, ainoa 
missä voidaan katsella taide-esityksiä. Ul
komaalaiset, jotka käyvät 1Suomessa ja 
joille näytetään työväentaloja ja kerrotaan, • 
että tällaisia on Suomessa lä:hes 1,000 kap
paletta, he ihailevat sitä työväkeä, joka 
on sellaisen omaisuuden luonut, sillä sen 
vertaista ei tietääkseni ole missään muussa 
maassa. Niinpä Suomen työväki on tällä
kin toiminnallaan hankllönut maallemme 
kunniaa, - maalle, jonka nyt rtaantul;llus
miesten vaatirrmksien mukaan pitäisi riis
tää työväestöitä tämä sen omaisuus. 

Siitä, millä perusteilla saatetaan tällai
sina taantumuksen aikoina lakkauttaa yh
distyksiä, mainitsen pari esimerkkiä. On 
tapauksia, joissa sosialidemokraattinen yh
distys on lakkautettu sen johdosta, että 
kun ensin samalla paiikkakunnalla on 'lak
kautettu kommunistinen yhdistys ja sen 
jälkeen perustettu sosialidemokraattinen 
yhdistys, johon ei ole kuulunut ainoata
kaan lakkautetun yhdistyksen jäsentä ja 
joka on toiminut vallan toisessa hengessä, 
jolla siis ei ole ollut mitään yhteistä lak
kautetun yhdistyksen kanssa, niin kuiten
kin tämä sosialidemokraattinenkin yhdistys 
on lakkautettu, koska sitä on pidetty muka 
entisen yhd~styksen jatkona. Taikka on 
sattunut, et'tä sosialidemokraattinen yhdis
tys on, vaikkakin vain yhdeksi illaksi, 
vuokrannut talonsa käytettäväksi sellaiselle 
yhdistykselle, joka myöhemmin on havaittu 
kommunistiseksi ja tullut lakkautetwksi, 
ja on 1tätä vuokraamista pidetty valtio
petoksellisen toiminnan tukemisena. Täl
laisia päätöksiä on tehty nimismiesten ja 
poliisien lausuntojen perusteella, joilta on 
puuttunut pätevyys arvostella tällaisia 
asioita. 

Tällaista mielivaltaa on siis jo tähän 
saakka harjoiteth1 verraten suuressa:kin 
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laajuudessa. Jos nyt esillä ofeva lakieh
dotus hyväksyttäisiin, niin mikään sellai
nen yhdistys, joka saatta·a joutua vallan
pitäjien vihoihin, ei voisi olla varma siitä, 
ettei se men0tä omaisuuttaan. 

Oikeiston johtaja on hänelle ominaisella 
paatoksella puhunut siitä, mitä tapahtuu 
lain varjolla ja mitä vaatii valtion arvo. 
Minä. kysyn: jos nyt onnistuisi tämän 

· lainmuutoksen avulla valtion ja sen kautta 
omistavan luokan viedä lain varjolla köy
himmältä luokalta sen omaisuutta, olisiko 
tämä valtion al\'on mukaista ja voisivatko 
herrat maalaisliittolaiset ja kokoomuspuo
lueen jäsenet hyvällä omallatunnolla pitää 
juhlatilaisuu:ksiaan seHaisissa taloissa, joita 
he eivät o1e rakentaneet ja joista tietävät, 
että hei:llä ei ole niihin mitään siveellistä 
oikeutta (Eduskunnasta: Voivat!) 1 

Ed. K o m u : Panin mielihyvin merkille 
herra pääministerin lausunnosta, ettei hän 
antanut kovin kehoittavaa ja suosittelevaa 
lausuntoa tästä lepäämässä olevasta laista. 
Hän piti joka tapauksessa tarpeellisena yh
distyslain muidenkin kohtien tarkastamisen 
siitä huolimatta, hyväksytäänkö vai hylä
täänkö tämä laki. Näin saattaakin olla 
asianlaita, mutta siitähän ei tässä yhtey
dessä ole kysymys. Pääministeri samoin
kuin ed. Tuomivaarakin viittasi siihen, että 
on liioiteltu niitä vaikeuksia, mitä lepää
mässä oleva laki hyväksyttynä aikaansaisi 
yhdistyksen rekisteröimisessä. Pysyn vie
lakin siinä väitteessäni, jonka olen ,Sosiali
demokraatille" antamassani selostuksessa 
maininnut ja josta ed. Tuomivaara huo~ 
mautti, sitä ei pysty kumoamaan ed. Tuomi
vaaran lausunto ei yhtään vähää. On ilman 
muuta selvää, että jos yhdistyksen perusta
jia on useampia kymmeniä, vieläpä satoja
kin, totta siitä silloin täytyy rahallisia ku
luja aiheutua, kun jokaisen henkilön osalta 
täytyy kolme papinkirjaa tai kolme siviili
rekisterinotetta liittää mukaan. Tähän voi
daan väittää, etteihän yhdistyksen perusta
misessa tarvitse ollakaan mukana muuta 
kuin vain muutamia henkilöitä. Jos näin 
meneteltäisiin, tämähän estäisi toiset sa
malla tavalla ajattelevat henkilöt liitty
mästä jo alkuhamasta yhdistyksen toimin
taan mukaan. Yhdistyksen perustajien hy
vämaineisuudesta en sinänsä riitele. Jos 
selvitys siitä katsotaan tarpeelliseksi, niin 
säädettäköön · laki sellaiseksi, että valtio 

hankkii sen omin kustannuksinsa, mutta 
köyhille työläisille ei saa tällaista velvolli
suutta asettaa. En ole käydyn keskustelun 
kuluessa voinut tulla toiselle kannalle kuin 
minkä olen jo aikaisemmin tältä paikalta 
esittänyt, ja toivon siis edelleen, että esitys 
hylätään. 

Ed. K u u s i s t o : Jos tämä lakiehdotus 
hyväksytään, niin ne kaksi kapinallista puo
luetta, jotka maassamme elävät ja vaikutta
v:at, eivät sen kautta tulisi menettämään yh
tään taloa, joka olisi heidän omansa. Mitä 
ensinnäkin vasemmistobolsheviikeihin tulee, 
niin ne eivät ole rakentaneet tässä maassa 
ainoatakaan työväentaloa. He ovat väli
aikaisesti tosin siellä ja täällä päässeet tois
ten rakentamien työväentalojen isännäksi ja 
nyt valtio siitä syystä, kun sosialidemokraa
tit eivät kaikkialla ole kyenneet kylliksi pi
tämään puoliaan, riistäisi heidän rakenta
mansa omaisuuden itselleen. Mitä taas oi
keistoholsheviikeihin tulee, niin tietää!kseni 
hekään eivät ole vielä rakentaneet ainoata
kaan toimitaloa täissä maassa. Ja jos tämä 
laki hyväksytään, niin seurauksena siitä tu
lisi olemaan se, että kaikki talot, jotka he 
ovat saaneet vuokrata tai käyttää, suljetaan. 
Jos tämä oikeistobolsheviikien liike - niin
kuin nyt on tapahtunut vasemmistobolshe
viikien toiminnan suhteen - myöhemmin 
tuomitaan lainvastaiseksi, niin tästä seuraa, 
että valtiolle tuomitaan menetetyiksi myös 
nämä oikeistobolsheviikien käyttämät talot. 
Niiden joukkoon, joissa harjoitetaan oikeis
tobolshevistista kiihoitusba, kuuluu m. m. 
eduskunnan entinen talo Heimola, joka jou
tuisi siis saman kohtalon alatseksi kuin useat 
työväentalot, siis valtion omaisuudeksi, jos 
lakiehdotus hyväksytään. Laki on siis hy
lättävä, koska sen nojalla voidaan ran
gaista syytöntä. 

Ed. P i t k ä n e n : Herra pääministerin 
lausunnon lopussa esittämä hallituksen 
kanta on mielestäni vermttain outo. Jos 
hallitus on tähän sisäpoliittisesti tärkeään 
lakiin nähden näin lojaalisella kannalla, että 
menipä niin tai näin, niin hallitukselle se 
on samantekevää, niin silloin voi hyvällä 
syyllä toivoa, että hallitus muihinkin lakei
hin, esim. metsästyslakiin nähden, ottaisi 
samanlaisen kannan, tai jos ei hallitus näin 
menettele, niin minä olen pakotettu vetä
mään sellaisen johtopäätöksen, että metsäs-
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tyslaki on tämän hallituksen tärkein sisä
poliittinen laki. 

Ed. V i r k kun en: Ed. Jacobssanilta ei 
ole voinut jäädä huomaamatta, että muu
tosehdotukset yhdistyslakiin ovat johtuneet 
käytännössä ilmenneistä vakavista puut
teista ja välttämättämistä tarpeista. Olen 
oudoksunut sitä, että ed. Jacobssan ei ole 
mitään havainnut noista puutte-ista. Kiel
tämätöntä on, että muutos yhdistyslain 
27 § :ään, josta ed. Jacobssan mainitsi, pa
remmin tehoaa taistelussa kommunistista 
kiihoitusta vastaan kuin pykälä sen nykyi
sessä muodossa. Ja kun ed. Jacobssan no
jautui pääministerin äsken kuultuun lau
suntoon, huomautan että, mikäli ymmärrän, 
pääministerin lausunnon eräs kohta kääntyy 
nimenomaan ed. Jacobssonin vastalausetta 
vastaan. Ed. Wiik ei ole käyttänyt oikein 
siteeraamaansa kymmenettä käskyä (Vasem
malta: Kyllä!). On toinen sana samassa 
kirjassa, joka paljon olennaisemmin kuuluu 
tähän tilaisuuteen. Se on se sana, joka ke
hoittaa meitä kaikessa toimimaan niin, että 
voisimme kunniallisesti ja arvokkaasti elää 
tässä maassa. Siihen lainsäädännönkin pi
tää myötävaikuttaa. 

Ed. Lohi: .Minä pyysin myöskin pu
heenvuoron herra pääministerin lausunnon 
johdosta ja valitan sitä lopputulosta, johon 
pääministeri tuli. Pääministeri lausunnos
saan aivan selvästi kumosi kaikki ne väit
teet, mitä tätä lakia vastaan on tehty, mutta 
siitä huolimatta lopputulos oli se, että mo
lempi parempi. Tällainen ei ole mielestäni 
päämäärästään tietoisen hallituksen arvon 
mukaista. 

Ed. P e n t t a l a: Ed. Tuomivaara tässä 
äsken selosti hyvin laajasti niitä syitä, 
jotka ovat aiheuttaneet nyt käsillä olevan 
lakiesityksen eduskunnalle antamisen. Tah
tomatta ryhtyä väittelemään, olivatko nämä 
syyt ainoat, jotka tämän esityksen aiheut
tivat, pyydän vaan viitata kahteen ta
paukseen, jotka osoittavat, että nyt jo voi
massaolevaa yhdistyslakiakin voidaan ver
rattain menestyksellisesti käyttää silloin, 
kun yhdistyslakia tahdotaan käyttää työ
väen toiminnan ehkäisemiseen. 

Silloin kun muutetun yhdistyslain no
jalla alettiin työväenyhdistyksiä lakkaut
taa, annettiin m. m. Nurmon pitäjän Kou-

ran työväenyhdistykselle väliaikainen lak
kauttamispäätös. Tämän lakkauttamispää
töksen johdosta käsiteltiin juttua useam
man kerran Lapuan käräjillä ja oikeus 
perinpohjaisen tutkimuksen jälkeen huo
masi, että siinä yhdistyksessä ei ole mitään 
syytä, jonka vuoksi sitä voitaisiin edes 
muistuttaa, vielä vähemmin lakkauttaa. 
Yleinen syyttäjä vetosi hovioikeuteen, joka 
pitkän odotuksen jälkeen antoi päätöksen 
vahvistaen kihlakunnanoikeuden päätök
sen. Tällä välin, kun oli kaksi oikeuden 
päätöstä jo olemassa, että yhdistystä ei 
lakkauteta, tehtiin yhdistyksen puolesta 
anomus, että myöskin yhdistyksen talo saa
taisiin yhdistyksen käytettäväksi. Tämä 
anomus evättiin sillä perusteella, koska 
oikeuden päätös ei ole saavuttanut lain 
voimaa. Ja näin ollen on tänä päivänä 
vielä Kouran työväenyhdistyksen talo sul
jettuna, on ollut jo vuosikausia ja tulee 
kai ainakin niin kauan pysymään suljet
tuna, että asiassa saadaan ihan korkeim
man oikeudenkin päätös. Näin ollen meillä 
ed. Lohen täällä vakuuttama, että maa
laisliittolaiset luottavat oikeudenkäyntiin, 
on tämä oikeudenkäynti käytännössä joh
tanut siihen, että kun joku yhdistys nykyi
senkin yhdistyslain mukaan asetetaan syyt
teeseen, niin sen talo voidaan sulkea ja pi
tää suljettuna niin kauan, että vuosikausia 
kestäneen oikeudenkäynnin jälkeen siihen 
saadaan korkeimman oikeuden päätös. 
Tämä tapahtuma on senlaatuinen, että mie
lestäni olisi herra sisäasiainministerillä 
syytä kiinnittää huomiota tähän juttuun ja 
tarkistaa, onko tässä ihan tarkalleen nou
datettu kaikkia lain kirjaimia. 

Toinen tapaus, mikä niin ilmeisen sel
västi kuvaa myöskin sitä oikeudenkäyttöä, 
johon ed. Lohi täällä niin voimakkaasti sa
noi luottavansa: Tmwan Äystön työväen
yhdistykse)l lakkauttamisjuttu on ollut 
useamman vuoden ajan riidanalaisena. 
Sitä on useamman kerran käsitelty Teuvan 
kihlakunn;moikeudessa. Sieltäkin on pää
tös vielä tulematta. Mutta tämän jutun 
seuraukset ovat ulottuneet nyt jo niin laa
jalle, huomatkaa edustaja Lohi, että 
Teuvan kunnan asioista on 3 vuotta 
Teuvan työväestö ollut kokonaan syrjäy
tettynä. Teuvan keskuslautakunta nimit
täin yli 3 vuotta sitten teki päätöksen, että 
koska Äystön työväenyhdistyksen puheen
johtaja on sallinut voimisteluseuran, joka 
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piti työväenyhdistyksen talolla iltaman, 
iltamassa lausua erään edustaja Pärssisen 
vuonna 1907 kirjoittaman runon, niin tä
män yhdistyksen puheenjohtajan täytyy 
olla kommunisti, ja niin ollen hylkäsi eh
·dokaslistat, joten Teuvan kunnanvaltuus
toon ei työväestö tullut saamaan ainutta
kaan edustajaa. Ja jos nyt sanomalehti
tiedoissa on perää, niin Teuvan kunnan 
keskusvaalilautakunta on näissä vaaleissa 
hylännyt kaikki työväen ehdokaslistat sen 
vuoksi, että Teuvan Äystön työväenyhdis
tys on syytteessä. Tätä ~distystä ei syyt
täjä ole edes syyttänytkään mistään val
tiopetoksellisesta, vielä vähemmän maanpe
toksellisesta toiminnasta, vaan muista ri
koksista, joista raskaimpana syytöksenä on 
ollut muka virkamiesten harhaan johtami
nen. Kun nykyisen yhdistyslain mukaan
kin jo aina silloin, kun porvaristo tahtoo 
vaikeuttaa työväen toimintaa, sillä on mah
dollisuutta' ja voi myöskin saada työväes
tön toiminnan ehkäistyksi, nämä kaksi, 
vuosikausia kestänyttä oikeusjuttua ovat 
siitä selvinä todistuksina, niin ei ainakaan 
tältä kannalta luulisi olevan enää ollenkaan 
tärkeää yhdistysten toimintaa rajoittaa. 
Eikä se ole myöskään porvariston etujen 
kannaltakaan tärkeää, sillä vaikka yhdis
tystoimintaa onkin voitu rajoittaa, niin 
sitä päämäärää, että työväenliike tai työ

. väen yhteiskunnalliset harrastukset hävi-
tettäisiin, ei näillä kummallakaan paikka
kunnalla ole saavutettu, sillä esim. viime 
eduskuntavaaleissa Kouran äänestysalueella 
sösialidemokraatit saivat suurimman ääni
määrän, kuin mitä milloinkaan ennen sillä 
alueella on saatu. 

Pyydän, herra puhemies, kannattaa ed. 
Tannerin tekemää ehdotusta. 

Ed. Kivi s a 1 o: Minä en voi ymmär
tää ed. Pitkäsen lausuntoa, että sisäpoliit
tinen tilanne nyt tämmöistä lakia vaatisi. 
Jos sisäpolitiikassamme sellaista on, niin 
esittäiköön hän mitä se on. Minä olen seuran
nut tätä keskustelua tarkasti enkä minä ole 
havainnut, että olisi tuotu ainoatakaan tosi
asiaa, joka osoittaisi, että tämä laki tällä 
kertaa on välttämätön. Koska kommunisti
järjestöt on voitu lakkauttaa ilman tätä 
lakia, niin voitanee heidän toimintansa 
.estää vastakin ilman tätä lakia. 

Valtiovallan velvollisuus tietysti on val
voa, ettei yhdistysvapautta käytetä väärin. 

Mutta yhtä tarkasti on sen velvollisuus val
voa, ettei samaa oikeutta aiheettomasti lou
kata eikä rajoiteta, sillonkun sitä käytetään 
maan lakien ja hyvän tavan mukaisesti 
sekä hyväksyttävien tarkoitusperien edistä
miseksi. Tämä laki olisi siis hylättävä 
sitäkin suuremmalla syyllä, kun herra pää
ministeri ilmoitti, että hallitus joka tapauk
sessa tulee antamaan esityksen, jossa mui
takin korjauksia lakiin tehdään, jotka ei
vät tämän esityksen kautta korjaannu. 

1Ed. Virkkuselle huomautan, että kielto: 
älä himoitse lähimmäisesi huonetta, ei ole 
kymmenennessä käskyssä, vaan yhdeksän
nessä (Hilpeyttä eduskunnassa). 

Ed. E s t 1 a n d e r: Hövligheten fordrar 
måhända, att jag med några ord besvarar 
ett uttalande av rdm. Virkkunen i hans 
första andragande. J ag hyser stor akt
ning för president Ståhlberg såsom en er
faren rättslärd, men jag tillskriver honom 
inte någon ofelbarhet, och jag anser att i 
det yttrande, som rdm. Virkkunen av ho
nom åberopade, han far vilse. Däremot 
måste jag säga, att jag har föga aktning 
till övers för personer, som i juridiska 
frågor överhuvud åberopa auktoriteter. 

J ag har ännu några ord att tillägga, 
som inte rikta sig alls mot rdm. Virkku
nen. J ag ville framhålla, att jag avstår 
från att om ett påstående av rdm. von 
Frenckell fälla ett omdöme, som därom 
rätteligen borde fällas; jag avstår därför 
att jag anser att sådant icke hör till denna 
offentliga diskussion. 

Ed. K i v i o j a: Kommunistilakien en
simmäisen käsittelyn ajoilta linjastaan tun
nettu pääministeri täällä lupasi, että joka 
tapauksessa tulee uusi lakiesitys tällaisesta 
asiasta kuin yhdistyslain muutoksista. 
Minä toivoisin, että eduskunta hyväksyisi 
tämän lain ja että hallitus sitten antaisi 
jo lakivaliokunnalle rauhan käsitellä muita 
asioita. Ja minulla on syytä odottaakin, 
että pääministerin lupaus tulee viipymään, 
sillä niiden kommunistilakien käsittelyn 
päättyessä hän ilmoitti, että hän ei voi nii
hin tyytyä, vaan tulee tekemään aikanaan 
oman linjansa mukaisen aloitteen. Viipy
köön myös uusi yhdistyslain muutos yhtä 
kauan; hyväksyttäköön tämä ja annetta
koon lakivaliokunnan käsitellä tärkeämpiä 
asioita pulan poistamiseksi. 
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Ed. V i r k k u n e n: lVIinä pyydän vain 
sanoa ed. Kivisalolle, että tavallaan olemme 
oikeassa käskynjärjestyksestä. Yhdeksäs 
ja kymmenes käsky kuuluvat alkuperäisesti 
yhteen ja ensimmäinen käsky on erotettava 
kahdeksi, niinkuin se alussa on ollut. 

Keskustelu julisteta~;tn päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Tanner ed. Komun y. m. kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Tannerin ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen äänestää 
,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, on ed. Tannerin 
ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
90 jaa- ja 94 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 9. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V i r k kun en: Pyydän avointa 
äänestystä. 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa'' äänestävät seurrua:va;t edustajat: 

Aakula, Aittoniemi, Ala-Kulju, Alestalo, 
Annala, J., Annala, V., Arffman, Asikai
nen, von Born,, Brander, Böök, Ellilä, 
Forstadius,. von Frenckell, Halonen, A., 
Hannula, Hauta;la, Heilkkinen, Heiniö, 
Heiskanen, Honika, Hton:kala, Horelli, Huit
tinen, Hä:nni,nen, Ikonen, Junnila:, J-utila, 
Kaasalainen, Kaija1ainen, Kalliokoski, Kar-

ve1tt], Kauranen, Kemppi, Kivenoja, Kivi
mäki, Kivioja, Koivisto, Koivura;ruta, Kor
venoja, Kukkonen, Kämäräinen, Lahden
suo, Lahtela, Lampinen, Lehtonen, Leivro, 
Leppälä, Linkomies, Lohi, Luost111rinen, 
Löthman, Miik!ki, Moilanen, Niikkola, Ny
man, Oksala, Oksanen, Oulasmaa,, Paksu
jalka, Palmgren, Pennanen, Pilppu~a, PH
känen, Pohjala, RantanectJJ, Riipinen, S&lo, 
Sariola, Sarlin, Schildt, Simojoki, Sjöblom, 
Soini, Soininen, Somer,s>aio, Sundström, 
Suurkonka, Takala, Ta,paninen, Ta,rkkanen, 
Tukia, Tuomiv~>ra, V a,aramru, W ainio, 
V rullas, Vehkao,ja, V enho, Vesterinen, Vil
hula ja Vimkkunen. 

,,Ei'' ää!ncstä:vät seuraa1vat edustajat: 

Aaltonen, Aarnio'koski, A1111Jtela, Ampuja,. 
Andersscm, Bryggari, Oo~lirunder, Erkko, 
E;Sk:ola, Estlrunder, Fagerholm, Furuhjelm, 
Haga, Haklöla, Halonen, T., Ha,rva1a, Helo, 
Herral111, Hiilden, Hiltunen, Huotari, Hä
mäläinen, Hä:sthacka, Inlkil~, Jacobs.SIOn, 
,Jern, J olkinen, Kanerva, Kesti, Kettunen, 
Kivi,sa1lo, Koi~ulahti-Lehto, Komu, Kopo
nen, Kosonen, Kujala, Kulova;ara, Kull
berg, Kuusisto, Kääriäinen, Lastu, Lehto
.J.m,ski, Lepistö, Lindman, Lindst1röm, Linna, 
J_,onkainen, Immijä:rvi, Lumme, lVIaJk~V
mäki, :M:almivuori,. M:a.ngs, Mar,ttila., Matts
son, MerLläinen, :M:ertsäranrta, Mustasilta, 
:M:äkeläinen, Paasivuori, Pajunen, PekkaliV, 
Peltonen, Penttala, Perho, Pesonen, Puit
tinen, Pämsinen, Ra111taia,. Reinikainen, 
Rydman, Ryömä, Räisänen, Salmenoja, 
Salonen, Sergelius, Setälä, Sinisalo, !Siren, 
Sventorzetski, Syrjä:nen, .Säriklkä, Söder
hjeLm, Tanner, Toivonen, Tolonen1, Turkia, 
Turkka, Tyrni, V alta, Welling, W enman, 
Wickman, Wiik, Voionmaa, Väi;sänen, Åhl
ström, Östenson ja öste'rholm. 

Poissa äänestyksestä 1ovat seuraavat 
9 edustajaa: 

Helene1und, Hi·rvensalo, Janhonen, Jat
lwla, Kares, Marrutere, Ry>tin[d, Suoikas ja. 
TlOivola. 

P u h e m i e ,s: Avoimessa ä;änestJllksessä 
on ·annettu 91 jaa- ja 98 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis päättänyt hylätä laki
ehdotuksen. 

Asia on lop;puun käsitelty. 



A·S'unto-osakeyhtiöiden pakkohal:linto. 505 

2) Ehdotus laiksi eräiden asunto-osake
yhtiöiden pakkohallinnosta. 

Esitellään suuren ·valiokunnan mietintö 
n:o 3 ja otetaan tois.een käsitte-
1 y y n siinä sekä lrukivaliokunnan mietin
nössä n:ot 3 ja 3 a va1mistelev3Jsti käsi
telty hallituksen ooi1tys n:o 18, j1oka sisältää 
yllämainitun l<Vkiehdotu'ksen. 

Puhe m ~ e s: Käsittelyn ,pohja,na on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 3. Ensin 
sallitaan asiasta yJei.skeskustelu ja sen jäl
keen käydään la:kiehdotuksen )"ksityislwh
tari~~men ;käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Oikeusmrnisteri S e r l a c h i u s: Herra 
.puhemi·es! Lakiehdotuksen 12 §, mikäli se 
kookee paimkohallintoon joutuneen asunto
osakeyhtiön vastuuta velkojensa koroista, 
on se kohta lakiehdotuksessa, jonka suh
teen yksimidisyys näyttää olevan vaikeim
min saavutettavissa. Tämän asian käsit
telyn aikais,emmissa va:ihei1ssa on minulla 
ollut tilaisuus viitata niihilli vaikeuksiin, 
joihin jouduta:an, jos hallitwksen esityk
sessä omruksutulta kann:avta luovutaan ja 
moratorion ohella vapautetaan yhtiö mak
samasta aikaisempia korkoja. Samalla olen 
voinut vii1tata myöskin .siihen, että eräin 
edellytyksin saattaisi rajoitet-tu korkojen 
anteeksiantOikin olla puolust.etta:vissa. TäJ
laisena edellytyksenä mainitsin m. m. sen, 
että en:siwrvoisen tai .siilhen verrattavan 
kiinnityksen korot olisi turvattava. Tämän 
mukaisesti lakiJvali.olkunta ehdottaakin kor
kojen .poispyyhkimiisen järjestettäväksi, 
mitä ·ell!siarvoist·en :kiinmityslainojen tur
vaamiseen tulee. f..Jakivali1oikunnan omak
sumasta kallinrusta on näin ollen sanotta.va, 
että se ainakin periaaterrutkaisuna pyrkii 
toteutta:maan osan asettamistani ede1lyty.k
sistä. Onko .lakivaliokunta onn.istunut tyy
dyttävästi järjestämään myöskin korko
VaJPauden laaduuden s1ekä sen teikniUisen 
ja käytännöllisen puolen, on kui1tenkin ky
symys, johon voidaan 'suhtautua eri tavoin. 
Minulla on tässä kohden vabuvat epäilyk
seni. Mitä ensinnäkin korkovapauden 
laajuuteen tulee, on huomattava, että. laki
valiokull!ta menee siinä vi,elä .pitemmä.Jle 
kuin suuri valiokunta, joka ehdotti suori-

tettaviksi sellaiset korot, mit;kä. erään
't y v ä t maksetta1vilksi kuuden kuukauden 
aikana ennen pa:kkohallinnon a,]kua. Laki
va1li:okunta sitävastoin ehdottaa malksetta
viksi ainoa:staan sellaiset ai'kaisemmat korot, 
jotJka ovat juosseet palkkohallin:toa ·edel
täneiden kuuden lmuka.uden arkana. Tähän 
si1sä1ltyy sellainen ;korkova[lauil;ulksen laven
rms, jota ei :mit·enkää.n voida hyväksyä. 
Kun useis:sa ta,pauksissa ko:r1ko malksetaan 
kerran vuodessa, tulisi lakivaJiokunnan eh
dotuksen mukaan näissä tapauksissa pyyhi
tyJkisi pois sellaisiakin korkoja, jotka eivät 
elliiJJen .pmkruohallinnon alilma ol.e edes erään
tyneet ja joita ei siltä ennen ole voitu ve
lallisi,Ha 'Vaa:ti.a. 

Mitä sitten tulee lakivaliolk:urmalll ehdot
tamaan enJsia.rvoi.sen ki·innityksen: määritel
mään, jonka mukaam kiinnityksen ensiar
voisuus olisi määrättä:vä 45-55 %: n mu
lkaan laskettuna rakennetun ;talon ja tontin 
~hteisestä rurvosta, on s~itä sanottruva, ·että 
määritelmä epämää:räisyytensä vuoksi on 
vaikeasti :käytäntöön sove.rlutettavi1ssa. Var
sinkin on määritelmän nojalla vaikea pää~ 
tellä, onlco kiinteiJstön arvoa, määrättäessä 
kat.sottwva; ra1tkaisevruksri. la,inan myöntämis
hetki vai:kio se het:ki, jolloin yhtiö joutui 
pakkohallintoon. Lakivaliokunnan omaksu
ma määritte'ly synnyttää myös toisenlaisia 
,epäilyksiä.. Niihin onkin vi1tattu m1etin.töön 
liirbtyvässä. .v.astalauseessw. La~dva>lio!kulill1lan 
ehdotuksesta, nä1et johtui:si, e:ttä. korot me
,netettäisiån myös kiinnityksestä, joka tosin 
sellaisenaan 'On toisa1rvoinen kiinn.itys, 
mutta joka tä.ytetakauJksen turvin on saa
tettu .ensiarvoisen kiinmitykism1 veroiseksi. 

Yleisenä huomautuksena lakivaliokun
nan ehdotuksen johdosta t.ruhtoisi~n vielä 
ma,iruita seuraavaa: 

La'kivaholkunnan muutosehdotWkset nä'h
tä:västi :peruS1tuvat siihen nälk:ö!kantaa:n, että 
pa:kikohai1li,nto, katsoen sen alk8.1Illisen edel
lytyksiin, on eräänJlainen konkurssin estä
mistä ta.nkoittava menettely, j1oten kiinni
tettyjä saamisia ei voida käsitellä paremmin 
ja suopeammin, kuin jos !lmll!kurssi to
deHa olis1 syntynyt ja talo myyty pakko
!huutolk:aupa·ssa. Mielestäni ei kuitenik:3Jan 
ole paikallaan ryhtyä. järjestämään ,pakko
hallintoa tällai,sen näkökohdan vara:ssa. Ei 
ole oikein, .että ve~kojille annetaan vain se, 
mikä he~lle konkurssi.ssa olisi tuleva., kun 
samalla kuitenkin yhtiön osakkaiUe, vaiik:ka 
näille yleisten oikeusperiaatteiden mukaan 
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kuuluu yhtiön omaisuuteen huon;ompi oi
keus kuin yhtiön velkojille, 1turvataan liki
pitäen yhtä täydelliset edut kuin jos yhtiö 
ei olisi lkonikurssissa. 

Esittärrnistäni huomautuks:ista selvinnee, 
että vaikeudet, joiJhin iJ.aki1va:liokunnan 
om~suma kanta tu1ee johta:maan, ovat 
kieltämättömät. Kun puheenaolevan laki
ehdotuksen tarkoituksena on moratorion 
järjestäminen ja a:iJkanaan voidaan hwrkita, 
onko muita .toimenpiteitä asiassa taa~peen, 
on käsitykseni mukaan hallituksen esitys 
hyvä;ksyttävä ennen lalkivaliokunnan ehdo
tusta, mitä koskettelemaani 12 § :ään tulee. 
Minä näin ollen toivollJ, että eduskunta hy
välksyisi puheenaolevam pykälän hallituksen 
ehdottamaf!Sa muodossa. 

'Ed. N y m a n : Herr talman ! 12. '§ av 
1agförs1aget i lagutskottets senaste redi
gering kan oförbehållsamt betecknas såsom 
ett framsteg gentemot den olyckliga for
mu:lering paragrafen i utskottets första be
tänkande hade. Lagutskottet har nu gå;tt 
in för att upprätthå:lla de förstklassiga in
teckningslånens förfallna räntor, som varit 
oguldna mer än ·6 månader före admi
nistrationens inträde. Därmed har en vik
tig rättsprincip hävdats och de anmä}_jk
ningar, som i är.endets tidigare skede här
utinnan framgått hava i viJss grad beak
tats. Utgår man från det resonnemang, 
som utgör grunden till lagutskottets for
mulering av 12 §, nämligen att räntam 
på toppinteckningar i varje fall vid exe
kutiv försäljning av fastigheten i detta 
nu vore förlorad, så vore paragrafen i 
dess nuvarande form rätt så acceptabel. 
J ag viU icke fördölja wtt definitionen på 
begreppet förstklassig inteckning är rätt 
så godtyckligt avfattad, men torele den i 
alla fall pralktiskt sett kunna beteclmas 
såsom någorlunda tillfredsställande. Det 
förefaller mig svårt att finna på andra 
lämpliga karaktäristika för förstklassig
heten än den ram, inom vilken inteck
ningen i förhål1ande till värdet av fastig
heten bör ligga. Denna ram har lagut
skottet angivit till 55, resp. 45 % av vär
det på hus o0h tomt enligt vid inte0k
nings1ån allmänt följda beräkningsgrun
der. Dessa siffror äro godtyckliga, men 
detsamma kunele sägas om vilka andra för
slag man än ville använda sig av i detta 
hänseende. En viss schablonmässighet vid 

------------------ ---

definieringen av förstklassigheten :har na
turligt nog icke kunnat undviik:as, men 
magistratens rätt att in casu slita menings
skiljaktigheten i denna punkt utgör i varje 
fall ·ett hälsosamt lkorrektiv däremot i 
praktiken. 

Emellertid synes mig som en synnerli
gen ·allvarlig anmärkning for1tfarande kan 
göras gällande emot lagutskottets uppfatt
ning i avseende å. räntefriheten, även om 
man i övrigt skullc vara böjd att godtaga 
1agutskottets principiella motiv härför. 
Lagutskottet har ieke ens i sitt andra be
tänkande fäst avseende vid det fall, som 
herr jrustitieministern just anförde, vid 
det fall då borgen eller annan säkerhet 
ställts för intecJkningslån, som icke kunna 
hänföras till de förstklassiga eller för vilka 
ränteinkomsterna under administrationsti
den icke förslår. Det är onelkligen en 
brist i den logiska konstruktiorren av stad
gandena rörande räntefriheten, att lag
utskottet icke beaktat, att ett toppinteeJk
ningslån och dess räntor gentemot fyll
nadssäkerhet kunele vara tryggade, ja att 
sådana lån ursprungligen kanske givits en
dast och allenast med hänsynstagande till 
dessa fyllnadssäkerheter. Sådana krediter 
förekomma icke så sällan, särskilt kanske 
vid hande'l!sbankerna men även i spar
bankerna. 

Minä olen huomauttanut, ettei lakivalio
kunta toisessa mietinnössään, mikä ikyllä 
meDkitsee suuren askeleen eteenpäin, mi
käli koskee määräyksiä korkojen poispyyh
kimisestä, on kiinnittänyt huomiotaan sel
laisiin tapauksiin, joissa muu vakuus, ta
kaus tai pantti, on olemassa toissijaisen 
eli huippukiinnityksen ohella. .Sellaisia ta
pauksia löytyy kylläkin, joissa luottoa on 
annettu kiinnitystä vastaan, joika ei ole 
ensisijainen tai jonka korkojen maksami
seen pakkohallliuta-aikana tulot eivät riitä, 
ja ainoastaan huomioonottamalla, että 
muuta vakuutta on asetettu. Eräs maa
seutusäästöpankki on kirjeellisesti ilmoit
tanut minulle huolensa juuri tässä koh
dassa. Minulla on kirje tässä 'käsillä ja 
luen siitä erinäisiä osia. Kirjeessä sano
taan m.m.: 

,Pyydämme kohteliaimmin sawda esit
tää muutamia lainoja, joita tekeillä oleva 
asunto-osrukeyhtiön pakkohallinnasta annet
tava la:ki tulisi koskemaan ja josta meille 
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sen voimassaoloaikana voisi koitua miljoo
nien markkojen tappio, vaikka meillä lail
lisesti olisi mahdollisuus saada täysi kor
vaus. Olemme myöntäneet rm. m. seuraavat 
lainat, joiden vakuutena on viimesijainen 
kiinnitys ja täysin pätevä joko ominais
tai täytetakaus, mutta joista me kyseessä
olevan lain voima:anastuttua ja sen mukaan 
asunto-osakeyhtiön jouduttua pakkohallin
taan emme tulisi saa;maa>n mitään korko-· 
hyvityksiä. '' Tässä on mainittu sitten näi
den asunto-osakeyhtiöiden nimet, mutta 
niitä minä en nyt tässä luettele. Smk. 
3,200,000, jossa on vakuutena viimesijai
nen !kiinnitys ja ta:kauiksessa eräs tässä 
mainittu kaupunki; Smk. 2,4JOO,OOO, jossa 
on viimesijainen kiinnitys ja takauksessa 
tässä myös eräs nimitetty liikepankki ; 
Smk. 460,000, jossa on vakuutena viime
sijainen kiinnitys ja useiden täysin päte
vien henkilöiden takaus ; Smk. 200,000, 
jossa on vakuutena viimesijainen kiinnitys 
ja useiden eri henkilöiden täysin pätevä 
taikaus ; Smk. 150,000, jossa on vakuutena 
viimesijainen kiinnitys ja täysin pätevä ta
kaus; <Smk. 240,000, jossa on vakuutena 
viimesijainen kiinnitys ja täysin pätevä 
taikaus sekä Smk. 1,250,00:0, jossa on va
kuutena 'keskimäinen ja viimesijainen kiin
nitys sekä useiden henkilöiden ta1mus. 
,;Kun näistä", !kirjeessä edelleen sanotaan, 
,'ja useista muista pienemmistä 1lainoista 
tulisi meille koitumaan useiden miljoonien 
markkojen vahinko sinä aikana, jolloin ky
seessäoleva laki on ajateltu voimassat}le
vaksi, täytyy meidän vastuunalaisina pank
kien hoitajina huomauttaa kaikille oikein 
ajatteleville lainlaatijoille, että tässä on 
tapahtumassa perustuslainvastainen lain
säädäntö, josta yksityiset ja vieläpä hyvän
tekeväisyyslaitokset tulev,at kärsimään suu
ria tappioita toisten hyväJksi. '' 

Tällaisia esimerkkejä olisi tietysti san
gen runsaasti saatavissa liiikepankeilta, 
jotka toissijaisia kiinnityksiä vastaan myön
tävät luottoa samalla kuitenkin usein vaa
tien muutakin va:kuutta. Kyllä olisi vää
rin, jos tällaisissakin tapauksissa, jolloin 
ko11kojen maJksu on turvattu näiden mui
den vakuuksien kautta, 1korko ilman muuta 
pyyhittäisiin pois. Ellei tässä kohdassa 
vielä voi lakia parantaa, niin kyllä tämä 
panee minut epäilemään, voidaanko tälLai
seen lainsäädäntöön mennä. 

Det synes mig också vara synnerligen 
nödvändigt at.t man uppmärksammar det 
fallet, då jämte inteckning tryggande sekun
där säkerhet ställts. Lagutskottets kon
struktion av stadgandena angående ränte
friheten måste logiskt utvecklas så att kre
dit av nyssnämnda. art, vad tiden för ad
ministrationen beträffar, jämnställes med 
krediten mot förstklassiga inteckningar, och 
så att räntefrihet icke under administra
tionstiden för dem inträder, och borde lån
tagaren då givas räM att taga i anspråk den 
sekundära säkerheten för räntornas gäl
dande. I dessa fall bör förlusten på grund 
av räntefrihet under ing,a förhållanden vält
ras på bostadsbo1agens långivare, snarare 
kunde då tänkas att borgesmannen finge 
vidkännas denna förlus't och att han icke 
medgåves regressrätt mot det tvångsadmi
nistrerade bolaget. Det vore i varje fall 
rättvisare än den ordning lagutskottet tänkt 
infö1.1a, men naturligtvis verkar det mot
bjudande att beröva borgesman sådan 
regressrätt. I varje fall skulle lagutskOit
tets principiella motivering för ränttefri'he
ten mycket väl kunna anföras såsom skäl 
även för ett sådant stadgande. 

Därest man icke ser sig i stånd att ut
plåna de påtagliga brister, som fortfarande 
vidlåda lagutskottets fö11slag med hänsyn 
till § 12 och även till § 2, så synes mig rätt 
klart, att man icke kan gå med på lagför
slaget, som ju för övrigt eljes i många styc
ken ingriper i rättsförhållandena på ett 
föga tilltalande sätt. 

Ed. L i n k o m i e s: Herra puhemies! 
Lakiv,aliokunta on, niinkuin täällä jo on esi
tetty, lakiehdotuksen tärkeimpään säännök
seen, sen 12 § :ään, nähden pysynyt, erästä 
poikkeusta lukuunottamatta, pääa;siassa en
tisellä kannallaan. Siten se on edelleen eh
dottanut, että ne korot, joihin tuotto pakko
hallinnon aikana ei riitä, olisi kokonaan 
pyyhittävä, samoin kuin nekin korot, jotka 
ovat olleet maksamatta 6 kuukautta pitem
män ajan ennen pakkohallinnon alkua. Ku
ten jo aikaisemmin olen huomauttanut, sotii 
tällainen säännös yleisiä oikeusperiaatteita 
vastaan. Lakivaliokunta puoltaa peruste
luissa kantaansa sillä, että muka on melkoi
sen varmaa, että osakkeen omistajat jättä
vät huoneistonsa, jos he eivät pakkohallin
non aikana saa itselleen sellaista etua, jota 
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valiokunnan ehdottama ~Säännös tarkoittaa. 
Käsittääkseni tämä lakivaliokunnan esit
tämä arvelu ei pidä paikkaansa. Sillä 
pakkohallinnon alaisiksi joutuisivat luon
nollisesti vleensä vain sellaiset yhtiöt, joi
den osakk~at nyt suorittavat huomattavasti 
korkeampaa vuokraa, kuin lakiehdotuksessa 
pakkohallTnnon aikana edellytetty korkein 
käypä vuokra. Tällaisten yhtiöiden osak
kaille tuottaisi siis käsiteltävänä oleva laki 
jo ilman korkojen pyyhkimistäkin huomat
tavaa etua. Senvuoksi ei käsittääkseni ole 
ensinkään pelättävä, että sellaiset osakkaat, 
jotka eivä:t nyt jo ole asunnoitaan hylän
neet, lain voimaan tultua jättäisivät huo
neistmrsa, jollei korkoja pyyhittäisi. Kun 
siis lain tarkoituksen saavuttamiseksi ei ole 
välttämätöntä sillä tavalla poiketa vallitse
vista oikeusperiaattei!sta, kuin lakivalio
kunta esittää, niin mielestäni olisi lakiehdo
tuksen 12 § hyväksyttävä hallituksen esi
tyksen mukaisessa muodossa. 

Huomautan tässä yhteydessä, että myös
kin lakiehdotuksen 2 § :ssä on säännös, joka 
tulee vaikuttamaan kohtuuttomasti. Sillä 
2 § :ssä säädetään, että yhtiöltä ei voida 
pakkohallinnon aikana mrtään velkaa periä. 
Toiselta puolen kumminkin voidaan yhtiön 
velan takuumieheltä periä velka siinä ta
pauksessa, että va'kuutena ei ole kiinnitystä 
tai kiinnitettyä velkakirjaa. Nyt on asunto
osakeyhtiöillä, vansinkin juuri niillä, jotka 
ovat huonossa asemassa, sellaisiakin velkoja, 
joihin yhtiön osakkaat ovat kirjoittautu
neet takaajiksi, mutta joiden vakuutena ei 
ole sen paremmin kiinnitystä kuin kiinni
tettyä velkakirjaakaan. Nyt siis tämän 
2 § :n mukaan, jos se hyväksytään siinä 
muodossa, kuin hallitus on esittänyt ja laki
valiokunta ja suuri valiokunta tätä esitystä 
ovat kannattaneet, tulisi käymään niin, että 
puheena olevan laatuisen velan takaajalta 
voitaisiin hakea velka, mutta hän ei voisi 
tehdä minkäänlaisia vaatimuksia yhtiötä 
kohtwan. Tämä on mielestäni myöskin sel
lainen kohtuuttomuus, joka on asiaa käsi
teltäessä otettava huomioon. 

Ed. K a r e s: Se, mitä herra oikeusminis
teri ja toiset ovat puhuneet lakivaliokunnan 
tekemää viimeistä ehdotusta vastaan, on 
asiallista ja oikeaa. Eihän voi kieltää sitä, 
että lakiehdotuksessa poiketaan vahvasti 
sellaisista oilkeusperiaattdsta, joita tavalli
sessa lainsäädännössä velan ottajan ja ve-

lan antajan välisissä suhteissa on nouda
tettu ja joita on ehdottomasti säännöllisissä 
oloissa noudatettava. Jos näistä halutaan 
jyrkä1sti pitää kiinni, niin koko tälbinen 
lainsäädäntö, mi•tä nyt on ajateltu ja mitä 
hallitus on esittänyt, tulee mahdottomaksi. 

Lakivaliokunta on koettanut pitää kiinni 
hallituksen esityksessään esittämästä Clh'>im
.mäisestä tarkoituksesta, mih~n aja:tellulla. 
lainsäädännöllä pyritään, joka hallituksen 
lwkiesityksessä, minun täytyy se sanoa, on 
itse lakitekstissä kokonaan unohdettu. Hal
litus sanoo esityksensä perusteluissa, että 
tarkoitus on pelastaa romahdukselta tuhan
net useimmiten vähävaraiset perheet, jotka 
ovat omia koteja hankkiaksensa sijoittaneet 
usein velkavaroja asunto-osakkeihin. Tämä 
tarkoitus on ehdottomasti ensiluokkaisen 
tärkeä ja sellainen, jota yhteiskunnan on 
koetettava auttaa, ottaen myös erityisesti 
huomioon, että valtio ja kaupunkikunnat 
ovat osaltaan syyllisiä siihen, että rakennus
kiihko eräänä aikana tuli niin suureksi, että 
tähän tilanteeseen nyt on jouduttu. Val
tion ja kaupunkikuntien puolelta kiihoitet
tiin rakennustoimintaan erityisillä apuva
roilla ja muillakin toimenpiteillä, niin että. 
ihmiset yleensä menettivät maltillisen har
kintansa tässä asiassa. Tämäkin on otet
tava huomioon, kun asiaa lähdetään tarkas
tamaan. Luonnollisesti on myös asiaa hoi
dettaessa lainanantajienkin etuja ja oikeuk
sia tuettava niin paljon kuin mahdollista, 
ja lakivaliokunta on koettanut ottara huo
mioon kaikki ne muistutuk'let, mitä asiassa 
on tehty ja mennyt ehdotuksessaan niin 
pitkälle, että ainakin muutama1t meistä laki
valiokunnan jäsenistä emme ole tähän olleet 
myötävaikuttamassa, vaikka emme ole ha
lunneet vastalausettakaan tehdä. Lai>nan
an>tajain etuja ja oikeuksia on tuettava, 
mutta kuitenkin sikäli, ettei lain ensimmäi
nen päätarkoitus tule kokonaan syrjäyte
tyksi. Pyydän vielä huomauttaa erästä 
seikkaa, jonka tämän lakiehdotuksen vas
tustajat tavallisesti aina unolrtavat, mitenkä 
ensiluokkaisen tärkeä etu lainanantajille on 
se, että asunto-osakeyhtiön osakka·at koete
taan pitää taloissaan kiinni. Täällä kyllä 
edellinen puhuja sanoi, että hallituksen esi
tyksenkin mukaan jää asunto-osakkeitten 
omistajille niin suuria etuja, että he eivät 
osakkeistaan luovu, jos nämä edut saavat. 
Minä en näitä etuja erityisesti näe. On 
huomattava, että he saavat maksa·a tästä-
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kin lähin korkeimman käyvän vuokran. 
Tosin he vähäksi aikaa vapautuvat kovin 
korkeitten korkojen maksamisesta, mutta 
hallituksen esityksen mukaan nämä kaikki 
kasaantuvat tulevaisuuteen, niin että jos 
kerran pakkohallitus voidaan lopettaa, talo 
on siinä tilassa, että osakkaat menettävät 
kaikkensa. Tämä on huomattava. Olen ol
lut asunto-osakeyhtiöiden omistajien kanssa 
tästä keskusteluissa ja he nimenomaan sa
novat, että asema on sellainen, että, jos 
hallituksen esitys hyväksytään, heidän täy
tyy koettaa tavalla tai toisella päästä va
paaksi pakkohallinnosta ; mutta pääsevätkö 
he, se on tuskin luultavaa, koskapa pank
kien, lainanantajien, edut va,ativat silloin 
pa;kkohallinnon asettamista. 

On muuten merkillistä, että oikeusminis
teri nyt haluaa kääntää hallituksen esityk
sen sisällyksen vain siksi kuin tarkoittaisi 
se moratorion myöntämistä näille asunto
osakeyhtiöille, vain moratorion, ja väittää, 
että asia lakivaliokunnassa on viety aivan 
toiselle suunnalle. Minä pyydän huomaut
taa kuitenkin, että hallitus esityksesään on 
lähtenyt jo pois pelkästä, moratorioajatuk
sesta ja mennyt korkojen säännöstelyn tielle. 
Se on luopunut, sekin, tähän asti voimassa 
olleesta oikeusperiaatteesta ja määrännyt, 
että ne lainanantajat, joiden korkoihin ei
vät talon tulot riitä, saavat korkoa vain 
5 % pääomalta ja tämä korko vielä sellaista, 
joka jää maksamatta aina pakkohallinnon 
loppuun asti, ja siitä ei edes lmrkoa mak
seta. Si~s hallitus on jo lähtenyt tälle 
tielle, ja jos aiotaan esityksen tarkoituk
sesta kiinnipitää, niin on lakivaliokunnan 
viimeinen ehdotus toki äärimmäinen, mille 
asteelle voidaan mennä. Sen pitemmälle ei 
lainanantajain etujen puolustamisessa voida 
mennä. 

Tosin on erittäin vaikea määritellä ensi
luokkaisen kiinnityksen luonnetta. Se on 
ollut lakivaliokunnassa suuren pohdinnan 
alaisena ja on lakivaliokunnan taholta oltu 
tätä pykälää nykyiseen muotoon saa
dessa yhteydessä lainvalmistelukunnan jä
senten kanssa, niin että on hankittu kaik
kea mahdollista juriidista apua, mitä saata
vissa on ollut tähän. Jos mennään tämän 
ensiluokkaisen kiinnityksen määrittelyssä 
siihen, että otetaan huomioon viimeisistä 
kiinnityksistä takaukset, niin joudutaan 
mielestäni aivan täydellisesti vesiajolle, ja 
sellai1seen kohtaan, että takausten päte-
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vyyttä - pyydän näet, huomauttaa, että on 
päteviä takauksia muitakin kuin pelkäs'tään 
pankki ja joku kaupunkikunta- ei kai voi
taisi selvittää muuten kuin siten, että yh
tiö· pannaan suoritustilaan, jolloin takaus
miesten maksukyky vasta tulee koetelluksi. 
On muuten merkillistä, että säästöpankkien 
taholta on meille täällä äsken esitettyjen 
tapaisia luetteloja lähetetty. Erään kau- ' 
puugin säästöpankin puolesta oltiin valio
kunnassa puhumassa näistä asioista ja tämä 
luettelo, joka tässä on esitetty, se luulta
vasti esitettiin jo meillekin. Mutta ihmeel
lisintä on se, että emme saaneet kysymäl
läkään tietää, ovatko luettelossa mainitut 
yhtiöt kaikki sellaisia tai mitkä niistä ovat 
sellaisia, että joutuisivat pakkohallinnan 
alaisiksi. Sen kaupunkisäästöpankin puo
lesta, josta se mainittiin, tuli selville, että 
oli vain yksi sellainen laina, että sen saa
nut talo tulisi pakkohallinnan alaiseksi, ja 
tästä luettelosta, joka täällä luettiin, emme 
saaneet mitään selvää, oli vain lueteltu 
kaikki ne asunto-osakeyhtiöt, joille asian
omainen pankki oli lainoja antanut. Me 
emme voineet tällaisiin tredonantoihin pal
jon perustaa. On aivan selvää, että laki
ehdotus, mikä meillä nyt on esillä, on, niin
kuin sanoin, toisia latuja kulkeva kuin ne 
periaatteet, mitä normaaliol'Oi1ssa noudate
taan, ja kysyä voi, onko yleensä tällaiseen 
lainsäädäntöön ryhdyttävä vai ei. Olen 
vakuutettu siitä, että jos siihen ryhdytään, 
niin tien täytyy olla se, mirrkä lakivalio
kunta on ottanut. Muuta tietä ei tässä voi 
olla. Silloin on tämä lakiehdotus hylät
tävä, sillä ei tule siitä paikkaamaHa tämän 
pa.rempaa, sitä ei sa,ada sen paremmaksi. 
Se on silloin hylättävä ja lähdettävä kau
punkien a:sunto-osakeyhtiöitä auttamaan sa
malla tavalla kuin maakiinteistöjä on py
ritty auttamaan, halpakorkoisilla obliga
tioilla. Tässä on pyritty ilman valtion vä
liintuloa ja rahallista apua järjestämään 
asia, jota näyttää olevan vaikea saada sitä 
tietä järjestetyksi. Minä pyydän kannattaa 
lakivaliokunnan viimeistä mietintöä. 

Ed. Kivioja: Herra puhemies! lVIinä
kin pyysin puheenvuoron puolustaakseni 
lakivaliokunnan mietintöä, varsinkin koska 
lakivaliokunnan puheenjohtaja valitetta
vasti ei ole täällä voinut olla saapuvilla. 
Toinen syy, miksi puheenvuoron pyysin, 
oli tarkoitus ehdottaa, että käsittelyn poh-
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jaksi nyt tässä toisessa käsittelyssä hyväk
syttäisiin tämä lakivaliokunnan uusi mie
tintö, nimittäin n:o 3 a, jota ehdotustani 
kai ed. Kares jo edeltäpäin tarkoitti kan
nattaa. Senjälkeen kun hän on puhunut 
tämän lakivaliokunnan mietinnön puolesta, 
ei minulla olekaan syytä lähteä enää kaik
kea kertaamaan. Huomauttaisin vain var-

• sinkin ed. Nymanin lausunnon johdosta 
siitä, että hän lukee toisen pykälän sana
muodon lakivaliokunnan viaksi. Siinä hä
nelle on tapahtunut erehdys, sillä toinen 
pykälä on lakivaliokunnan ensimmäisen 
mietinnön mukaan ja suuren valiokunnan 
mietinnön mukaan, ja lakivaliokunnan toi
sen mietinnön mukaan ehdotettu hyväksyt
täväksi aivan kuin hallituksen esityksessä. 
Jos siis toisessa pykälässä on jotain moitti
mista, niin lakivaliokunta tietysti torjuu 
ne moitteet ohitsensa hallitusta kohti. 
Mutta tämä toinen pykälä, jota ed. Nyman 
moitti ja toivoi muutettavaksi, sisältää 
tarkasti luettuna sellaista, jota ed. Nyman 
ei ole siitä löytänyt. Hän valitti sitäkin, 
että sellaiset lainat jäävät korottomiksi, 
joissa toisarvoisen ja viimearvoisen kiinni
tyksen lisäksi on hyvä takaaja, esim. kau
punki tai suuri pankkilaitos. Mutta toinen 
pykälä säätää, että yhtiöltä ei saa periä 
velkaa eikä yhtiön takaajalta saa periä 
v e 1 k a a, mutta siinä on jätetty nimen
omaan sanomatta se, ettei k o r k o j a saisi 
periä takaajalta. Ehkä pykälä, jos sana
muoto siihen suuntaan selvitetään, mer
kitsee sitä, mitä minä luulen, että pääomaa 
eli velkaa ei saa pakkohallinnon aikana 
periä, mutta kyllä sen koron. Olkoon tuon 
asian laita miten hyvänsä, kyllä kai se 
jatkuvan käsittelyn aikana selvenee. 

Siirryn ensimmäiseen muutokseen, jonka 
lakivaliokunta on tehnyt. Se on 6 §:ssä. 
.Se pykälä lakivaliokunnan ensimma1sen 
mietinnön mukaan ehdotettiin hyväksyttä
väksi, kuten hallituksen esityksessä. Suuri 
valiokunta meni sitä parantelemaan mie
lestänsä, ja lakivaliokunnan mielestä suu
ren valiokunnan ehdotus johtaisi siihen 
kohtuuttomuuteen, että siinä tapauksessa, 
että yhtiön isännöitsijä määrätään pakko
hallinnon aikaiseksi toimitsijaksi, hän saisi 
ensimmäiseltä kuukaudelta kaksinkertaisen 
palkan. Sen takia lakivaliokunta teki 
6 §:ään lisäyksen, jolla tämä suuren va
liokunnan siihen pykälään sisällyttämä 
kohtuuttomuus poistetaan, ja tämä on kai 

sellainen asia, josta ei kukaan tahtone laki
valiokuntaa moittia. Asia kuuluu olevan 
niin, että suuri valiokunta edellyttää, ettei 
isännöitsijää määrättäisi toimitsijaksi, ja 
lakivaliokunnan mielestä se olisi oleva mel
kein sääntö. Pääasialliset erimielisyydet 
koskevatkin tätä 12 §:ää. 19 §:ssä tosin 
on lakivaliokunta palanut entiselle kan
nalle, joka on hallituksen esitys, vaikka 
suuri valiokunta oli senkin ehdottanut 
muutettavaksi. Se koski sitä, mitenkä yh
tiön pakkohallinto lakkaa. Se tulee pakko
hallinnon alle siten, että yhtiökokous päät
tää ja myöskin sama kokous päättää lak
kauttamisesta eikä, kuten suuri valiokunta 
on ehdottanut, yhtiön hallitus. Näissä koh
dissa minä luulen, että eduskunta on jok
seenkin yksimielinen siitä, että lakivalio
kunnan toinen mietintö on parannus. 

Mitä sitten tulee tähän 12 §:ään, niin 
siinähän voi sanoa kaiken sen, mitä täällä 
on sanottu, puoleen ja toiseen, ja vielä 
paljon moneenkin suuntaan. Mutta se 
täällä on vielä jäänyt sanomatta, että kun 
tällaista lakia valmistetaan, niinkuin tämä
kin, joka on komiteassa valmistettu, niin 
on komitealta salattu sellaiset asiat, jotka 
nyt vasta toista kertaa asiaa käsiteltäessä 
toisessa käsittelyssä tuodaan esille. Sellai
nen salattu asia on komiteassa ollut se, 
että Asuntohypoteekkipankilla on korko
rästejä perimättä pitkiltä ajoilta. Niitä 
eivät tienneet komitean jäsenet, eikä sitä 
ollut komitean mietinnössä, ei sitä ollut 
sanottu hallituksen esityksessä eikä sitä 
sanottu myöskään lakivaliokunnalle, kun 
lakivaliokunta kuuli päteviä asiantunti
joita asiaa aluksi käsitellessään. Mutta 
vasta suuren valiokunnan jaostossa tuotiin 
esille, että näitä korkorästejä on niin pal
jon, että se vaarantaa Asuntohypoteekki
pankin aseman. Se on uusi tieto. Sen 
takia tietysti, kun lakivaliokuntaan asia 
palautettiin, se täytyi ottaa huomioon, kun 
saatiin selville, että siinä tiedossa on pe
rää ja kun eduskunta ei ollut antanut 
mitään ohjeita, eipä edes asian lakivalio
kuntaan palautettavaksi ehdottaja ed. Erk
kokaan ollut antanut mitään ohjeita, jotka 
kyllä olisi voitu antaa työjärjestyksen mu
kaan, ohjeita siitä, mihin suuntaan valio
kunnan mietinnössä pitää mennä. Siis 
eduskunnan ohjeita ei ollut, yksityisten 
lausuntoja kyllä oli, joten valiokunta ei 
tietysti voinut muuta kuin käsitellä asiaa 

• 



niinkuin ensikerrallakin, ottaa selvää 
asiantuntijoilta ja miten vain saa selvää ja 
muodostaa vapaasti mielipiteensä ja niin 
lakivaliokunta tuli sille kannalle, että oli 
syytä muuttaa käsitystä näistä en~ia:r:voi
sista kiinnityksistä, sellaisista lammsta, 
joiden vakuutena on ensiarvoinen kiin~i
tys. Ja sitten sen m~kaa_n muodostet~I:~ 
tämä pykälä, tällaiseksi kmn ?.-Yt on esilla: 
Lakivaliokunnalle sitten tuotnn taas uusi 
asia jota ei oltu koskaan ennen esitetty. 
Sen' jaostossa tätä asiaa käsiteltäessä si~ne 
tarjoutui asiantuntija kertomaan sammst~ 
asioista joista täällä ed. Nyman kertm, 
että niitä on sellaisia viimearvoisia kiinni
tysluottoja, joiden korot pyyhitään ja teh
dään luotonantajalle suuri vahinko. Kun 
lakivaliokunnan jaosto kysyi asiantunti
jalta sitä, että ovatko nämä. ~alot, j_?ihin 
on luottoa myönnetty, sellaisia, etta ne 
joutuvat pakkohallinnon alaisiksi, niin 
asiantuntija sanoi, että sitä hän ei tiedä, 
eikä edes uskokaan, että ne joutuvat, ku
ten ed. Kareskin esitti. Eihän valiokun
nan jaostolla eikä v3:lioku~nalla ~ll~t syy_t~ 
ottaa sellaisia huomiOon, JOtka mvat tuhsi 
tämän lain alaisiksi ollenkaan, ja niin py
kälä on koetettu lakivaliokunnassa muodos
taa parhaan ymmärryk~en mukaa~. _}Vlutt~ 
se nyt on sellainen kmn se on tassa, etta 
siihen voidaan tehdä muistutuksia taholta 
ja toiselta ja minä luulen, että jos ne 
kaikki muistutukset eduskunnassa otetaan 
huomioon, niin tullaan siihen, kuten ed. 
Kares sanoi, että tämä laki tietysti täytyy 
hylätä. Jos ei kenel!kään . o!keuk~i~ .. saa 
mennä lyhentämään, JOS kaikille pitaa ne 
taata, niin silloin tämä lakiehdotus on 
hylättävä ja valtion on muuten autettava 
näitä vaikeuksiin joutuneita asunto-osake
yhtiöitä. Mutta kun lähdetää~ s.~lt~ ka~~ 
nalta, jolta lakivaliokunta aluksi lahti, ~tta 
tällä esityksellä, niinkuin sen perustelmssa 
sanotaan oli tarkoitus auttaa näitä poloi
sia osakkeenomistajia, niin silloin oikeas
taan pitäisi tulla toisiin tuloksiin, ei siihen, 
mihin lakivaliokunta on tullut tässä jälkim
mäisessä mietinnössään, että jonkun oikeu
det turvataan vaan että olisi kaikkien luo
tanantajien ;ähän kärsittävä ja sillä t~
valla yhteisesti otettava osaa tuohon ha
tään. Mutta minä pelkään, niinkuin ed. 
Kareskin että jos hallituksen esitys hy
väksytää~ siis pakkohallinnonaikaiset korot 
jäävKt rä~tiksi ja ovat vastaisuudessa mak-
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settavat. niin asukkaat eivät katso etunsa 
vaativan pysyä ollenkaan yhtiön osakkaina 
ja pakkohallinnon alaisina, vaan hiljaisuu
dessa painavat oven kiinni ja hakevat asun
non muualta, sillä nykyisen asuntoreservin 
aikana sellainen on halvalla saatavissa ja 
heidän osakepääomansa joka tapauksessa on 
menetetty. Minä siis vieläkin uudistan eh
dotuksen että nyt käsittelyn pohjaksi otet-' .. . taisiin tämä lakivaliokunnan vnmemen 
mietintö n:o 3 a. 

Ed. K o m u: Olen pyytänyt puheenvuo
ron kannattaakseni ed. Kiviojan tekemää 
ehdotusta. Lakivaliokunnan esityksen 12 
§:ään nähden ottamaa kantaa on arvosteltu 
monelta taholta sangen ankarasti. Kuiten
kin on käsittääkseni asia niin, että jos tätä 
pakkohallintojärjestelmää aiotaan käyd~ 
sovelluttamaan ja sillä jotakin etua vai
keuksissa oleville asunto-osakeyhtiöille ja 
niitten osakkeenomistajille saada, täytyy 
siinä jonkun luopua eduistaan. Miten pit: 
källe luopumisessa mennään, se on aivan eri 
asia. Valiokunta on lähtenyt pykälän sana
muotoa muuttaessaan siitä näkökannasta, 
että jonkinlainen varmuus täytyy olla 
asunto-osakkeiden omistajilla siitä, minkä
laisia etuja tällä pakkohallinnolla heille 
taataan. Kun heidän nyt täytyy maksaa 
kalleinta käypää vuokraa, eivät he ilman, 
ettei edellämainitusta seikasta ole selvitystä, 
pakkohallintaan suostu, vaan siirtyvät, ku
ten ed. Kivioja ja ed. Kares ovat mainin
neet, vapaana oleviin muihin huoneistoihin 
sekä jättävät asunto-osakkeensa tyhjiksi ja 
tästä eivät · suinkaan lainanantajatkaan 
hyödy. Lakivaliokunta on, kuten ed. Kivi
oja lausui, parhaan ymmärryksensä mukaan 
koettanut muodostaa tämän pykälän mah
dollisimman laajoja piirejä tyydyttäväksi, 
mutta oikeusministeri ei ollut muutokseen 
aivan tyytyväinen, vaikkakaan hän ei kovin 
ankarasti valiokuntaa arvostellut. Suuri 
valiokunta jonne asia nähtävästi palaa, 
voinee korJata pykälän siltä kohdalta, johon 
oikeusministeri toivoi muutosta. 

Yleiskeskustelu julistetaan pää.ttyneeksi. 

Puhemies: Yleiskeskustelun kuluessa 
on ed. Kivioja ed. Komun kannattamana 
ehdottanut, että eduskunta päättäisi käsit
telyn pohjaksi ottaa lakivaliokunnan mie-
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tinnön n:o 3 a. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Kiviojan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka käsittelyn pohjaksi hyväksyy suu
ren valiokunnan mietinnön, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei'' voittaa, on ed. Kiviojan ehdotus 
hyväksytty. 

. Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
3!5 jaa- ja 135 ei-ääntä, 7 tyhjää; poissa .22. 

Eduskunta on siis päättänyt ottaa kä
sittelyn pohjaksi lakivaliokunnan mietin
nön n:o 3 a. 

1 § hyväksytään keskustelutta. 

2 §. 

Keskustelu: 

Ed. Linkomies: Viitaten siihen mitä 
yleiskeskustelussa esitin, ehdotan, että 2 §:n 
2 momentti saisi seuraavan sanamuodon: 
,Pakkohallinnon aikana älköön yhtiön vel
kaa haettako myöskään yhtiön takausmie
heltä; älköön myöskään takaajan sellaisesta 
velasta antamaa panttia rahaksi muutet
tako. '' Tarkoitus on siis poistaa se mää
räys, jonka mukaan yhtiön velka voitaisiin 
hakea takausmieheltä, jos sen vakuutena ei 
ole kiinnitystä tai kiinnitettyä · velkalmjaa. 

Ed. H o r e ll i: Pyydän kannattaa ed. 
Linkomiehen tekemää ehdotUc-;ta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Linkomies ed. Horellin kannattamana 
ehdottanut, että 2 §:n 2 momentti saisi 
seuraavan sanamuodon: ,Pakkohallinnon 
aikana älköön yhtiön velkaa haettako myös
kään yhtiön takausmieheltä; älköön myös
kään takaajan sellaisesta velasta antamaa 
panttia rahaksi muutettako.'' Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Linkomiehen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakivaliokunnan ehdotuk
sen, äänestää ,jaa'' ; j.os ,ei'' voittaa, on 
ed. I.1inkomiehen ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö . 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakivalio
kunnan ehdotuksen. 

3-11 § :t hyväksytään keskustelutta. 

12 §. 

Keskustelu: 

Ed. 1S j ö b 1 o m: I dcn till utskottets be
tänkande fogade reservationen har jag före
slagit, att § 12 måtte godkännas i den form 
paragrafen erhållit i regeringens proposi
tion, och får jag till utvecklande av den 
motivering jag i reservationen anfört i 
korthet framhålla, att jag anser ifrågava
rande lagförslag egentligen endast avse 
beviljande av ett uppskov med likvidering 
av bostadsaktiebolags skulder till en tid
punkt, då bolagens ställning genom in
trädda gynnsammare konjunkturer gör det 
möjligt för fordringsägarna att bliva gott
gjorda för sin fordran. Häremot har in
vänts, att bolagen då icke komme att njuta 
någon synnerlig nytta av hela lagen, eme
dan skulderna genom de upplupna rän
tornas kumulering endast komme att stiga 
och svårigheterna för bolagen att fullgöra 
sina betalningsförbindelser skulle ökas, var
för det ansetts nödvändigt, att bolagen 
borde beredas lättnader genom avskrivning 
av räntorna i vissa fall för lån, som be
viljats mot sämre inteckningssäkerhet. Det 
bör emellertid kunna fastställas, att även 
ett moratorium medför stor nytta och att 
ett dylikt förfarande först borde försökas, 
innan man skrider till en så radikal åt
gärd, som avskrivning av räntan utgör. 
En sådan avskrivning skulle även drabba 
sådana Jån, vilka beviljats mot svag inteck-
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ningssäkerhet, men i stället mot fullt veder
häftig borgen. I utskottet har meddelats 
fall, dä t. ex. solida bankinstitut och t. o. m. 
stadskommuner iklätt sig borgen för sädana 
län, för vilka, om utskottets förslag bleve 
lag, räntan kunde komma att avskrivas 
för alltid. Detta är enligt min tanke stri
-dande mot all rättvisa. Varför skola sä-
-dana län anses vara i sämre läge än först-
klassiga inteckningslän 7 Och vidare, om 
bolagets ställning efter administrationen 
skulle möjliggöra full betalning av de efter
skänkta räntorna, vilket teoretiskt är möj
ligt, vore det väl den största orättvisa, om 
ej fordringsägaren ens i detta fall skulle 
utfä sina avtalade räntor. Åtminstone 
denna möjlighet hade av uskottet bort 
beaktas. 

Det har invänts, att regeringens förslag 
ju även innehäller en avskrivning av rän
torna, i det att desamma nedsatts till ·5 % 
pä län, där tillgängarna icke förslä till be
räknande av den avtalade räntan och att 
den rena moratorieprincipen säledes även 
av regeringen frängätts. Detta är till en 
del sant, och enligt min tanke hade det 
ovillkorligen varit sakenligare, om denna 
räntereducering ej föreslagits. Men dä 
känt är, att en sädan räntenedsättning re
dan pä frivillighetens väg allmänt genom
förts och nägra anmärkningar häremot ej 
heller avhörts, giver denna omständighet 
icke anledning tiU uttalande frän min 
sida. 

Ur rent principiell synpunkt mäste det 
anses förkastligt att avhjälpande av miss
förhällanden pä det ekonomiska omrädet 
skall ske sälunda, att endast ena parten 
drager nytta, medan den andra lider all 
förlust. Avtalets hälgd fär ej på detta sätt 
kränkas. Ett godkännande av utskottets 
förslag skulle med sannolikhet öppna por
tarna för mänga andra företag, vilka kunde 
yrka pä befrielse frän erläggande av sina 
räntor, ty det är mängen som gärna sluppe 
sina räntor, där de icke äro i tillfälle att 
betala dem. 

Slutligen bör det anmärkas att de för
luster som, ifall utskottets förslag godkän
nes, drabba längivarna, i mänga fall, ja 
kanske i de flesta, komme att drabba en
skilda sparare, ty det är ju dock sist och 
slutligen deras pe'ngar, som kassor och spar
banker placerat i bostadsbolag. 

Jag fär därför föreslä att 12 § mätte 

godkännas i den form densamma har i re
geringens proposition. 

Ed. I.~ i n k o mies: Kannatan ed. Sjö
blomin tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan pä1ättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Sjöblom ed. Linkomiehen kannattamana 
ehdottanut, että 12 § hyväksyttäisiin halli
tuksen esityksen mukaisena.. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Sjöblomin ehdotukseksi. 

Seloll'teko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja. päätös: 

Joka hyväksyy lakivaliokunnan ehdotuk
sen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Sjöblomin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on all.inettu 
125 jaa- ja 44 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 25. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakivalio
kunnan ehdotuksen. 

13-23 §, lakiehdotuksen johtolause ja 
n:imike hyväksytään keskustelutta. 

Puhemies: Kun suuren va:liokunnan 
ehdotusta ei ole muuttamattomana hyväk
sytty, palautetaan a:sia trukaisin suu r e en 
v a l i o kun t a a n, joten asian toinen kä
sittely tulee jatkumaan. 

3) E-hdotukset laiksi Suomen hallitusmuodon 
14 § :n muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tinrtö n :o 5 ja otetaan en s i mm ä i se en 
k ä s i t te l y y n siinä va.lmistelevasti käsi
tellyt ed. Heiska:sen y. m. lak al. n :o 1 ja 
ed. V. Annalan y. m. lak. al. n:o 2, jotka 
sisältävät yllämainitut lakiehdotukset. 

1P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on pe
rustuslwkivaliokunnan mietintö n :o 5. 

Keskustelu: 

Ed. H e i s k a n e n: Herra puhemies! 
Kun perustuslakivaliokunta vastoin odotus-

65 
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tani on ehdottanut lakialoitteet, jotka si
sältävät ehdotuksen Suomen hallitusmuodon 
14 § :n muuttamisesta, hylättäviksi, niin 
pyydän saada jo tässä vaiheessa selostaa 
hiukan, mistä tässä on kysymys, ja johdan
noksi johdattaa mieliin hallitusmuodon tä
män n. s. kielipykälän syn:tymisvaiheita, 
koska ne todennäköisesti eivät liene kaikiille 
arvoisille edustajille tunnettuja. 

Ta~kastettaessa hallitusmuodon esivalmis
tuksia vuosina 1917-1918 havaitaan, että 
professori K. J. Ståhlbergin puheenjoh
dolla toiminut n. s. perustuslakikomitea oli 
lokakuun 3 päivänä 1917 päivättyyn, eh
dotukseensa Suomen hallitusmuodoksi sisäl
lyttänyt 10 § :n, joka kuului: ,Suomen kan
salaisella olkoon valta oikeudessa ja hal
lintoviranomaisen luona omassa asiassaan 
käyttää suomalaista tai ruotsalaista äidin
kieltään, niinkuin siitä laissa säädetään. 
Säännöksiä tämän maan oikeus-: ja virka
kielestä anrnetaan lain kautta.'' Komitean 
Jasenen, professori Wreden ehdotukseen 
liittämässä vastalauseessa ehdotetaan 10 § :n 
kohdwlta vain sanat ,ntiinkuin siitä laissa 
säädetään'' poistettavaksi. 

:Tämän komitean ehdotukseen perustui 
marraskuun 30 päivänä 1917 päivätty ja 
joulukuun 4 päivänä 1917 eduskunnalle wn
nettu ha1litu:ksen esitys Suomen hallitus
muodoksi. Ennenkuin eduskunta sai a;sian 
loppuun käsitellyksi, syntyi kll!pina. Kun 
se oli kukistettu, jätti hallitus kohta, ni
mittäin kesä:kuun 6 päivänä 1918 päivätyn 
esityksen, joka asettui, kuten mui:stamme, 
monarkistisen valtiomuodon kannalle. Esi
tys sisälsi edellämainittua 10 § :ää vootaa
van 34 § :n, johon kuitenkin oli otettu ny
kyisen hallitusmuodon 14 § :n 3 momenttia 
vastaava kohta, joka puhuu niistä paljon 
puhutuista ,samanlaisista perusteista". Li
swksi oli tähän pJ71käJlään tehty säännös 
asianosaisen oikeudesta saada toimituskir
jat äidinkielellään. Nämä molemmat lisäyk
set professori Setälän eräässä kirjoitukses
saan lausuman maininnan mukaan, haHitus 
hyväksyi >Capaaherra R. A. vV reden teke
män ehdotuksen perusteella. Hrullituksen 
esitystä eduskunnalle antaessaan senaatin 
varapuheenjohtaja J. K. Paasikivi m. m. 
lausui: ,Kun perustuslain säännöksillä jul
kilausutaan ne periaatteeet, joiden mukaan 
kielelliset olot valti-on puolelta ovat järjes
tettävät, niin poistetaan sen kautta epätie
toisuus siitä, että tällä alalla tulevaisuu-

dessa noudatetaan oikeutta jl!J kohtuutta, 
mikä on omiaan ruotsalaisen kansanainek
sen keskuudessa Esäämään turvalli:suuden 
j.a tyytyväisyyden tunnetta.'' Asiaa edus
kunnassa käsiteltäessä kuitenkin pemstus
lakivaliokunta ehdotti puheenaolevan sään
nöksen ·poistamista, 'lausuen mietinnössään 
muun muassa: ,Säännöksen, että maan oi
keus- ja virkakielestä säädettäessä lailla on 
asian:omaisel:le siinä mikäli malhdoHista va
rattava oikeus saada toimituskirjat suoma
laisella tai ruotsalaisella äidinkielellään, 
niin myös säänrnöksen, että ma;an suomen
ja ruotsinkielisen väestön sivistyksellisiä ja 
taloudellisia tarpeita valtion tulee tyydyt
tää saman~aisten perusteiden mukaan, eh
dottaa valiokunta poistettav:lllksi." Ja edel
leen jatkaa valiokunta: ,.,.Tämä ei kuiten
kaan merkitse sitä, ettei val~okunta tunnus
taisi säännöksissä lausuttuja periaatteita 
oikein tulkittuina hyväksyttäviksi, mutta 
kun säännökset ovat niin epämääräiset, 
että niiden merkitys kokonaan riippuu tul
kinnasta, näyttävät ne, tuottl!JIDatta sitä 
turvaa vähemmistönä olevalle kieliryhmwlle, 
jota säännöksillä on ta~koitettu, olevan 
omansa vain antamaan aihetta riitaisuuk
siin. Valiokunta on >CWkuutettu siitä, että 
maamme kielellisen vähemmistön missään 
tapauksessa ei tarvitse peljätä sortoa enem
mistön puolelta, ei kielelliseen asemaansa. 
nähden maamme hallinnossa ja yhteiskun
nallisessa elämässä eikä sivistyksellister, ja 
tl!J1oudellisten tarpeittensa tyydyttämi
sessä.'' Ain:oastaan kuusi valiokunnan jä
sentä kahdessa vastalauseessa, näiden edus
tajien joukossa m. m. edustaja Lauri Ing
man, ehdotti ,samanlaiset perusteet'' hy
väksyttäväksi suunnilleen hallituksen esit
tämässä muodossa. Eduskunta kuitenkin 
hyväiksyi nama ,.,samanlaiset perusteet'' 
edustaja Ingmanin vastalauseen, mukaisesti, 
mutta koko hallitusmuotoehdotus jä~ lepää
mään yli vaalien. Tämän johdosta hallitus 
antoi eduskunnaJlle samoilla valti:opäivillä 
syyskuun 27 päivänä 1918 päivätyn esityk
sen hallitusmuodoksi. T.ässä esityksessä oli 
myös samantapainen säännös ,samanlaisista 
perusteista''. Perustuslakivaliokunnan tällä 
kertaa antamaan lausuntoon liitetyssä vas
talauseessa viisi ma:alai:sliittolaista edusta
j.aa ehdotti pykälälle toista muotoa, pitäen 
valiokunnan hyväJksymää muotoa ,kan
saamme ja valtakuntaa hajoittavana sekä 
onnistumattomina yrityksinä sen kiihkon 
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hi:Ulitsemiseksi, joka ruotsalaisen kansanai
neksen keskuudessa vallitsee". 

14 § :n 1 momentti: ,Suomi ja ruotsi 
ovat tasavallan kansalliskielet'', e1 myös
kään ollut ensimmäisissä hallitusmuodon 
1uonnoksissa. Sitä ei ollut e:hdotuik:sessa 
maaliskuun 31 päivältä 1918 eikä hallituk
sen esity:ksessä huhtikuun 16 päiväiltä 1918, 
ei myöskään edustaja Ritavuoren y. m. te
kemässä ehdotuksessa saman kuun 14 päi
välltä. Se ilmestyi vasta hallituksen esityk
seen, joka on päivätty 13/5 1919, ja tuli 
kuten näyttää, osittain eduskunn1allekin yl
lätyksenä. Sen johdosta esitettiin useam
pia vastalauseita. Eräässä, jonka allekir
joittajina ovat m. m. Setälä,. Kotonen, 
Erich, Elfving ja Ryömä y. m., sanotaan 
m. m. : ,Sitä vastaan voidaan muistuttaa, 
että se j.oko asiallisesti ei sano mitään, jota 
pykälä jo itsessään ei sisällä, taikka sanoo 
jotakin, mikä ei ole täysin selvää''. Ja 
myöhemmin siitä sanotaan: ,.,Asettuen kui
tenkin sille kannalle, että nyt perustusla
kiin ehdotettu säännös sisältää sen peri
aatteen, että Suomen erikieliset kansanai
nekset kuuluvat samaan kansakuntaan, jolla 
on kaksi kansalliskieHä, olemme katsoneet 
voivamme hyväksyä hallitusmuotoon otetta
vaksi tämän säännöksen, johon ruotsinkicli
scllä taholla on pantu paljon painoa." Pa
rissa muussa vastalauseessa ehdotetaan 
säännös täysin poistettavaksi. 

1Se tuli kuitenkin valitettav.asti hyväksy
tyksi sen jälkeen kuin ruotsinkielinren edus
kuntaryhmä ja ruotsinkielinen sanomaleh
distö olivat painostaneet suomalaisia enem
män kuin mitä olisi ollut saJllittua, viittaa
malla maan silloiseen vakiintumattomaan 
valtiolliseen asemaan ja m. m. uhkaamalla 
asettua kannattamaan .AJhvenanmaan erot
tamista Suomesta. Niinpä mainitsikin m. m. 
ed. Linna: ,.,Me olemme taipuvaiset myön
tämään kaiken sen, mitä ruotsalaisiHa on 
oikeutettuja vaatimuksia, mutta me olemme 
myös oikeutetut odottamaan aivan toisen
laista kieltä, kuin mitä esimerkiksi ruotsa
lain·en sanomalehdistö on käyttänyt tätä 
kysymystä käsiteltäessä.'' Ja edustaja 
Erich, nykyinen Ruotsi1ssa oleva lähetti
läälmme, nyt aiantuntij.ana kuultu ministeri 
Eri0h, huomautti m. m.: ,.Minusta tuntuu 
miltei siltä kuin suuri valiokunta myönty
väisyydessään olisi mennyt liian pitkälle ... 
Minusta tuntuu kuin ruotsalaisen kansan
aineksen esiintyminen olisi ollut serukai-

taista, että tämä momentti ei olisi paikal
laan." Hän kuitenkin sanoo äänestävänsä 
säännöksen hyväksymisen puolesta toivoen, 
että ruotsill!kielinen kansanaines toiminnal
laan osoittaisi sellaista isänmaallisuutta ja 
yhteenkuuluvaisuuden tulllnetta maan pää
väestöä kohtaan, että ruotsinkieli todella 
,ansaitsLsi kansalEskielen nimen maas
samme". 

Olen viipynyt näin kauan hal'litusmuo
don 14 § :n syntymishistoriassa osoittaak 
seni, että jo silloin oli suuria epäilyksiä 
pykälän onnistuneisuudesta ja että se tuli 
hyväksytyksi vasta ruotsalaisten ank<aran 
painostuksen jälkeen. Jos tämä tai:kka tätä 
vastaava hallitusmuodon pykälä olisi hy
väksytty esimerkiksi professori Stå:hlbergin 
johdolla toimineen komitean ehdotuksen 
mukaisesti, niin mitään keslkuste'lua halli
tusmuodosta nyt ja mahdollisesti vastai
suudessa ei tarvittaisi esittää. 

Kun siis prof·essori Setälä tässä perus
tuslaJkivaliokunnan mietintöön liitetyssä 
liitteessä esittämässään lausunnossa sanoo 
m. m. : ,Se sei~ka, että Suomi vaikeana 
aikana on tähän valtiosääntöön ottanut 
erikielisten k;ansanainesten oikeutta ja etua 
turvaavat säännötkset, tekee nämä säännök
set vapaasti annetun lupauksen luontoi
seksi, jonka peruuttamista minun käsityk
seni mukaan ei oikeuden- eikä ikunnian
tunto salli'' ; niin tä:mä ei minun käsit
tääkseni pidä täysin paikkaansa, koskapa 
tässä ei ole kysymys tosiasiallisesti vapaasti 
annetusta 'lupauksesta, vaan ruotsalaisten 
painostukseen lopulta - monien epäilyk
sien jälkeen, ikuten edellisessä on osoitettu 
- taipumisesta. Ei siis mitenkään voi olla 
oikeuden- tai kunniantunnon vastaista 
tehdä tähän nyt sellaisia muutoksia, jotka 
nyt katsotaan tarpeellisiksi. 

Ministeri Erichin äsken mainitsemassani 
lausunnossaan esittämä toivomus, että ruot
sinkielisellä kans.anaineksel'la olisi sellainen 
yhteenkuuluvaisuuden tunne maan pää. 
väestöä kohtaan, että ruotsinkieli todella 
ansaitsisi ikansa.Uiskielen nimen maas
samme, ei ole toteutunut. Päinvastoin, 
ruotsalaisten eristäytymishalu on vuodesta 
toiseen jatkunut. Sitä osoittavat ruotsalai
nen kouluha;llitus ja ruotsalainen hiippa
kunta, jotka tänne on perustettu, sitä to
distaa ruotsalaisten halu saada erikoiset 
ruotsalaiset läänit, ruotsalaiset joukko-osas
tot j. n. e. Sitä todistaa myös se kiihkeä 



516 Perijantaina 217 p. 1okakuuta 19313. 

vastustus, joka siltä taholta on kohdannut 
kai'kkia yrityksiä suomalaisuuden aseman 
parantamiseksi maassamme sekä se - voi 
käyttää sanaa halventava - sävy, jossa 
ruotsalainen lehdistö jatkuvasti puhuu 
maamme suomenkielisen !kulttuurin kohot
tamisesta ja niistä toimenpiteistä, jotka 
myös lainsäädännön alalla !katsotaan tähän 
päämäärään pääsemiseksi välttämättömiksi. 
Siis ruotsinkieli, käyttääkseni ministeri 
Erichin sanontatapaa, ei tämän perus
teella ,ansaitse kansalEskielen nimeä maas
samme", \koska ruotsalaisilla ei ole ollut 
riittävästi yhteenkuuluvaisuuden tunnetta 
pääväestöä kohtaan. Kun kerran ruotsa
laiset pyrkivät eristäytymään, niin on näh
däkseni hyvin luonnollista, että ruotsin
kieli saa paikalliskielen oikeudet ruotsalai
sella alueella. Tämä merkitsee sitä, että 
siellä olisi ruotsalaisia kouluja, ruotsinkie
linen oikeuslaitos j. n. e., ja että Suomen 
kansalliskieleksi julistetaan yksinomaan 
suomi. Sitäpaitsi, ja ennenkaikkea ei ruot
sinkielelle voida jatkuvasti säilyttää kan
salliskielen asemaa maassa, jossa on vähe
.nevä määrä, tätä nykyä jo alle 10%, 
tätä kieltä äidinkielenänsä puhuvaa väes
töä. 

Kun meillä on hallitusmuodossa säädetty 
kaksi kieltä kansalliskieliksi, niin siten on 
lainsäädäntö ja käytäntö myös joutunut 
tukemaan epäluonnollista kaksikielisyyttä, 
joka nurjan historiallisen kehityksen tu
loksena meillä vielä vallitsee. 

Min. Erich sanoo nykyisessä lausunnos
saan, kun hän puhuu siitä, että meillä ei 
ole mitään kansallista vähemmistöä, että 
siitä koituu ruotsalaiselle kansanainekselle 
sekä etua että vahinkoa. Hän sitten jat
kaa: ,Kun siis meillä joskus on ruotsin
kieliseltä taholta suunniteltu esim. jonkun
laista ,Suomen ruotsalaisten kansallisuus
rekisteriä", jonkinlaista erikoista ruotsa
laista edustuslaitosta y. m. s. nämä suun
nitelmat toteutettuina olisivat merkinneet 
ilmeistä poikkeamista lainsäädäntömme 
johtavista periaatteista; nykyisen uni
v e r saa 1 i suu speriaatteen sijalle olisi 
asetettu selvä p a r t i k u 1 a a r i s u u s
järjestelmä ja selvä n. s. minoriteetti
autonomia. Ei ole kiellettävissä, että eräät 
jo nyt toteutuneet uudistukset ovat viitan
neet jälkimmäiseen suuntaan, mutta nuo 
perustuslain johtavat periaatteet ovat silti 
jääneet voimaan." 

Tässä meidän lainsäädännössämme on 
juuri tuollainen dualismi vallalla. Osit
tain on pyritty tuollaiseen universaaliperi
aatteen noudattamiseen, mutta niillä 
aloilla, missä ruotsalaiset ovat katsoneet 
itsellensä olevan etua, he ovat mitä sel
vimmin asettuneet toista, ed. Erichin sa
noja käyttääkseni ,partikulaarisuusjärjes
telmää" kannattamaan. Sitähän osoittavat 
juuri ruotsalainen kouluhallitus, ruotsalai
nen hiippakunta j. n. e. Silloin kun ruot
salaiset katsovat olevan hyötyä taas uni
versaalisuusperiaatteesta itselleen, kuten 
esim. silloin kun on virkapaikka haettava 
supisuomalaisessa seudussa, silloin kyllä 
he siihen turvautuvat. 

Kun tätä hallitusmuotoa on ehdotettu 
muutettavaksi 14 §:n kohdalta, niin olen 
usein kuullut mainittavan, että tässä suo
malainen väestö aikoo sortaa ruotsalaista 
väestöä. Tämä nyt on kuitenkin tuulesta 
temmattu väite. Että ruotsalaiset ovat täl
laisen psykoosin vallassa, sen hyvin ym
märtää, kun ottaa huomioon, että heillä 
itsellään on aina ollut halu sortaa suoma
laisia, silloin kuin heillä siihen on ollut 
tai nyt on tilaisuutta. Että Suomessa ei 
millään tavalla ruotsalaisia sorreta, eikä 
pyritä sortamaan, siihen jo viittaa sekin, 
että maamme passilla elävät ulkomaalaiset 
panevat lapsensa melkein poikkeuksetta 
ruotsinkielisiin oppikouluihin eikä suomen
kielisiin. Tässä ei missään muodossa ole 
sorrosta kysymys, kun hallitusmuoto muu
tetaan sillä tavoin kuin näissä kahdessa 
lakialaitteessa ehdotetaan. Ei myöskään 
muutos ole lähtenyt kunnianarkuussyistä, 
kuten useilla tahoilla on haluttu väittää, 
vaan kyllä siihen ovat vaikuttaneet asialli
set syyt. 

Annankin tässä vielä muutamaksi het
keksi puheenvuoron asiantuntijana kuul
lulle tri Ruudulle, koska moneen hänen 
esittämäänsä kohtaan voin täydellisesti 
yhtyä. Nämä kyllä ovat tästä liitteestä 
luettavissa, mutta epäilen, mahtaako jo
kainen edustaja tulla niitä tarpeellisella 
huolella lukeneeksi. Hän sanoo: ,H. M:n 
14 §:ssä ei ole ainoastaan tärkeää yksi-
1 ö i d e n kielellisiä oikeuksia määrittelevä 
merkitys, vaan myös perustavaa laatua 
oleva s i v i s t y s p o 1 i i t t i ne n luonne. 
Siinä nimittäin säädetään maamme erikie
listen väestöryhmien sivistystarpeiden tyy
dyttämisen perusteet. Käytäntö ja tosiolot 
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ovatkin johtaneet siihen, että tähän py
kälään on vedottu, kun erimielisyyttä on 
syntynyt suomen- ja ruotsinkielisen sivis
tystyön tukemisesta valtion varoilla. Nämä 
tosiseikat ja nykyaikaisen yhteiskunnan 
yhä kasvavat kansansivistystarpeet vai
kuttavat myös sen, että H. M:n puheena
olevan pykälän merkitys ei suinkaan ole 
vain deklaratoorinen, ei edes sen ensim
mäisen momentin, vaan päinvastoin siinä 
määritellyillä periaatteilla on melkoinen 
vaikutus tärkeisiin sivistyspoliittisiin rat
kaisuihin niin hyvin valtion tulo- ja meno
arvion laadinnassa kuin koululaitoksen ja 
korkeakouluopetuksen kehittämisessä. Näillä 
seikoilla on kenties vähäinen merkitys mo
nessa muussa maassa, mutta meillä on, 
johtuen maamme historiallisten olojen ja 
kansamme nykyaikaisten kasvavien sivis
tystarpeiden välisestä ristiriidasta, tällai
sen hallitusmuotopykälän sisällöllä tärkeä 
merkitys.'' 

Mitä taas tulee momenttiin ,suomi ja 
ruotsi ovat tasavallan kansalliskieliä ", 
joka nyt ehdotetaan muutettavaksi siten, 
että suomenkieli on oleva ainoa kansallis
kieli, niin siitä mainitsee tohtori Ruutu 
näin: ,Näillä säännöksillä on, kuten sa
nottu, oma sivistyspoliittinen merkityk
sensä katsottuna maamme historiallisen ke
hityksen taustaa vastaan ja samalla huo
mioonottaen nykyaikaisen kansanvallan si
vistyspoliittiset vaatimukset. KansalEskieli 
on se kieli, jonka varassa kansan suuri 
enemmistö saavuttaa tietonsa, ammatillisen, 
valtiollisen ja yhteiskunnallisen pätevyy
tensä sekä yleisen henkisen sivistyksensä. 
Kansalliskieli on t. s. se kieli, jolla suori
tetusta henkisestä työstä kansan kokonai-. 
suuden sivistyskehitys riippuu. Pienen vä
hemmistön kieli ei asiallisesti katsoen voi 
olla muuta kuin paikalliskieli, eikä se 
muuksi muutu edes hallitusmuodon sään
nöksellä.'' 

Sitten hän sanoo, kuten toisissakin asian
tuntijalausunnoissa on mainittu, että ehkä 
ei olisi välttämätöntä ollenkaan mitään sää
tää kansalliskielestä. Hän jatkaa kuiten
kin: ,Suomessa kuitenkin säännös kansal
liskielestä on paikallaan huomioonottaen, 
että kieliolot maassamme ovat, johtuen 
historiallisista syistä, vielä varsin sekavat 
ja että juuri siitä on syntynyt erimieli
syyksiä ja sivistyspoliittisia ristiriitoja. Ti
lannetta selventäisi ja mieliä rauhoittaisi 

sellainen yleisesti tajuttava määritelmä, 
että suomenkieli on kansalEskieli ja ruot
sinkieli paikalliskieli. Tämän kautta olisi 
vanha ja liian kauan päiväjärjestyksessä 
ollut kieliriita saanut periaatteellisen ja sa
malla nykyajan tosioloja vastaavan ratkai
sun.'' 

Kun meillä on kansallisen vähemmistön 
taholta joskus jopa vihjattu siihenkin, että 
tässä olisi kansallisen vähemmistön kään
nyttävä jo kansainliiton puoleen, niin tekisi 
mieli lukea tässä, mitä asiantuntija esittää 
niistä oikeuksista, jotka kansainliitto ja 
kansainvälinen käytäntö ehdottaa kansalli
sille vähemmistöille myönnettäväksi eri 
maissa. Tämä kuitenkin on tässä tohtori 
Ruudun esityksessä selvästi sanottu ja sii
hen voivat edustajat kiinnittää tarpeellista 
huomiota. 

Meillähän ei ole tähän asti tunnustettu 
mitään erikoista enemmistö- tai vähemmistö
kansallisuutta. Tämä ,johtuu siitä luon
nottomasta valta-asemasta, joka ruotsinkie
lellä historiallisista syistä maassamme on 
ollut. Tämä ruotsinkielen suhteeton valta
asema myös teki aikoinaan kansainvälisen 
vähemmistösuojeluperiaatteen soveltuma tto
maksi Suomeen. Kansainväliset suojelu
periaatteet olisi pikemminkin pitänyt so
velluttaa Suomen kansalliseen enemmistöön, 
mutta sehän olisi ollut mahdotonta. Ajan
oloon ei tämä luonnoton epäsuhde ruotsa
laisen liikasivistyneistön ja Suomen kansan 
syvien rivien kasvavien sivistysvaatimusten 
välillä voinut jatkua. Tuo ristiriita on 
aiheuttanut pitkäaikaista tyytymättömyyttä 
ja levottomuutta, joten vihdoinkin olisi 
syytä ratkaista tämä kysymys, jotta huo
mio Suomen sisäisessä rakennustyössä. voisi 
kohdistua ja keskittyä muihin tärkeisiin 
kysymyksiin.'' 

Asiantuntijain lausunnoissa on monessa 
suhteessa tultu päinvastaisiin tuloksiin. 
Kun esim. tohtori Ruutu pitää ulkopoliitti
sistakin syistä tärkeänä, että kysymys rat
kaistaisiin kerta kaikkiaan, niin asiantunti
jana kuultu ministeri Erich taas pitää tätä 
ulkopoliittisesti vaarallisena. Hän sanoo: 
, Vähemmistökansallisuuskysymykset ovat 
tunnetuista syistä viime aikoina taas jou
tuneet kansainvälisissä keskusteluissa vi
reille ja tämä kysymysryhmä on tosiasiassa 
myös hyvin arka kansainvälisessä suhteessa. 
Kansa, joka nyt näyttäisi antavan aihetta 
siihen moitteeseen, että se aikoo huonontaa 
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vähemmistönsä asemaa, saattaisi itsensä 
juuri nyt varsin epäedulliseen valoon". 
Tähän voi huomauttaa, että sitä vartenhan 
meillä on juuri ulkoedustus järjestetty eri 
maihin, että viralliselta taholta esitettäisiin 
todellinen tilanne maassamme, jos missä 
ulkomailla tästä on väärä käsitys vallitse
massa, joten siis mitään tällaista pelkoa, jo
hon professori Erich viittasi, ei ole tosi
asiallisesti olemassa. 

Pyydänkin saada lopettaa esitykseni en
sin muutamalla tohtori Ruudun lauseella ja 
sitten professori Setälän lauseella. ·Tohtori 
Ruutu sanoo: ,Suomessa oli vuonna 1900 
ruotsinkielisiä 12.89 %. Nyt heitä on vajaa 
10%. Parinkymmenenvuoden perästä va
jaa 7 % j. n. e. ·Tällaisen kehityksen vält
tämättömyyden valossa olisi meilläkin täl
laisia lainsäädäntökysymyksiä arvosteltava, 
jotta voitaisiin välttää tarpeettomia ja tuon 
tuosta:kin uudistuvia ristiriitoja". Ja pro
fessori Setälä taas sanoo, kun on kysymys 
Sveitsin oloista: ,Italiankieliset, joiden 
lukumäärä on noin 6 % koko asukasluvusta, 
eivät yleensä maan yhteisissä asioissa vaadi 
itselleen samaa huomiota kuin ranskankieli
set, koska italiankieliset, jotka julkisessa 
elämässä toimivat, yleensä ymmärtävät 
ranskaa ja saksaa ". Minä toivoisin ja odot
taisin, että meillä ruotsinkielinen vähem
mistö, jota ei ole kovin paljon enempää 
kuin italiankielistä vähemmistöä 1Sveitsissä 
käsittäisi asemansa tällä tavalla, koska 
myöskin meillä ne ruotsinkieliset, jotka jul
kisessa elämässä toimivat, yleensä ymmär
tävät suomea ja useimmat osaavat sitä pu
huakin. 

Kajoamatta tässä yhteydessä asiaan tä
män pitemmälti toivoisin, että suuri valio
kunta, joka joutuu asiata käsittelemään, 
hyväksyisi I vastalauseessa esitetyn laki
aloitteen. 

Ed. Rydman: Luovun. 

Ed. 1C a r e s: Koska asiasta ilmeisesti tu
lee varsin pitkä keskustelu ja tänä iltana 
eduskunta menee lomalle ja muitakin 
asioita vielä on, niin pyytäisin, että tämä 
asia pantaisiin pöydälle eduskunnan seuraa
vaan istuntoon. 

Ed. Linkomies: Kannatan ed. Karek
sen tekemää ehdotusta. 

Puhemies: Kun kaksi edustajaa on 
pyytänyt asiaa pöydälle, on se valtiopäivä
järjestyksen 65 §:n mukaan jääpä pöydälle. 
Kehoitan seuraavia puhujia lausumaan mie
lensä pöydällepanon ajasta. 

Keskustelu pöydällepanon ajasta juliste
taan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kares ed. Linkomiehen kannattamana 
ehdottanut, että asia pantaisiin pöydälle 
ensi istuntoon. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Kareksen ehdotukseksi. 

.Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, pantaneen asia pöydälle ensi 
istuntoon. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä 11 e ensi istun
toon. 

4) Ehdotus eläinsuojelulaiksi. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö 
n:o 3 ja otetaan ensimmäiseen kä
s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 23, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on ta
lousvaliokunnan mietintö n:o 3. 

Keskustelu: 

Ed. K e m p p i : Herra puhemies ! Hal
lituksen eläinsuojelulakiesitys on ollut ta
lousvaliokunoossa tarkan ja perinpohjaisen 
harkinnan alaisena. Ja niinkuin eduskun
nan jäsenet huomaavat, on valiokunta teh
nyt siihen kauttaaltaan suuria muutoksia. 
Me olemme lakiesitystä käsitellessämme 
ottaneet myöskin huomioon kaikki ne asial
liset muistUJtukset, joita lähetekeskustelussa 
edustajat Kares, Karvetti, Hänninen ja 
Sventorzetski tekivät hallituksen esityksen 
heikkouksista. V aliakunta on poistanut en
simmäisen kohdan, jossa hallituksen esityk
sen mukaan olisi kielletty 4 kuukautta ja 
sitä vanhemman hevosen tai muun koti-



-eläimen p-aitsi siipikarjan 'kuohitseminen, 
eläintä tiedottomaksi saattamatta tai käyt
tämättä paikallista turrutusta. 

Mielestäni meillä on j·o ennestään ole
massa iiian paljon lakipykäliä. Tämän 
2 § :n 1 kohta hallituksen esityksen mu
kaan hyväksyttynä toisi taas lisää yhden 
käytännön vastaisen määräyksen, sillä, ku
ten olemme saaneet tietää, eivät eläinlääkä
ritkään ole tä:hän saakka käyttäneet nukut
tamista eikä paikallista turrutusta mones
sakaan tapauksessa, joten mielestämme ei 
ole tarpeemsta tehdä lakiin sitovaa mää
räystä. Ja kun määräys koskisi, ei ainoas
taan hevosia, vaan niinkuin hallituksen esi
tyksessä sanotaan, kaikkia muitakin koti
eläimiä siipikarjaa lukuunottamatta, niin 
tuntuu oudolta ja totutun käytännön vas
taiselta, että esim. 4 kuukautta vanhempi 
lammas, pieni pässikin, olisi nukutettava 
tai käytettävä paikallista turrutusta ja 
haettava eläinlääkäri sitä toimittamaan 
usein ehkä kymmenien kilometri:en päästä. 
Ja kotieläimiinhän kuuluu muitakin, joi
den nimiä en täissä tahdo luetella. Olen 
ollut sekä valiokunruassa sekä jaostossa mu
kana tätä kohtaa poistamassa, koska se mie
lestäni on liian humaaninen ja teoreettinen. 
Saman pykälän 4 lmhdassa kieUetään hal
lituksen esityksen mukaan elävän eläimen 
kuljettaminen tai punnitseminen jostakin 
ruumiinosastaan ripustamalla. Kun edel
lisessä kohdassa kielletään elävän kanan 
punnitseminen panemalla se joltakin osal
taan puutarin koukkuun, niin valiokunta 
ehdottaa tässä 2 § :n 4 kohdassa sanat , tai 
punnitseminen'' poistettavaksi, kun esim., 
kuten tiedetään, meillä Suomessa ja muis
sakin maissa sikaporsaita on ruvettu myy
mään kiloittain ja punnitseminen toimite
taau siten, että nahkaremmi tai kumirengas 
aJSetetaan toiseen taka.jalkaan, johon sitten 
asetetaan puutarin koukku. Mielestäni ei 
kukaan asiaa tunteva henkilö voi pitää täl
laista menettelyä eläinrääiDkäyksenä. Py
kälän 8 kohtaan, jossa kiellletään ilmeisesti 
vaarallisen ravinnon antaminen kotieläi
mille, on valiokunt1a ehdottanut lisättäväksi 
sanan ,tiedettävästi'' koska mielestämme 
ei ole oike~n, että eläimen haltijaa tai omis
tajaa syytetään silloinkin, kun hän on tietä
mättään antanut eläimilleen terveydeille il
meisesti vaarallista ravintoainetta. 

Niiden monien muutosten tähden, j·oita 
tässä pykälässä on tehty, pitää valiokunta 
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luonnollisena, että viimeinen momentti pois
tetaan. Vaikka valiokunta onkin tehnyt 
tässä pykälässä niin paljvn tarpeellisia 
poistoja ja muutoksia, niin se ei eläinsuo
jelun kannalta ole mielestämme huoll'ontu
nut. Siinä on säillytetty 2, 3, 6 jra 7 kohta 
muuttumattomina. 

Siirryn sitten 4 § :ään. Tämän pykälän 
johdosta on kaikille eduskunnan jäsenille 
jaettu eläinsuojeluyhdistysten kustantamaa 
kirjasta, j·ossa selostetaan juutalaista teuras
tustapaa. V'aliokunnan jäsenet ovat vaka
vasti ja sivuvaikutteista vapaana koettaneet 
muodostaa itselleen asiallisen kannan tä
hänkin kohtaan nähden. Olemme koetta
neet tutustua sekä koti- että ulkomais
ten asiantuntijain antamiin lausuntoihin. 
Olemme myöskin olleet tilaisuudessa kuu
lemaan eläinlääkärien sekä Helsingin ja 
Viipurin Imupuugin teurastuslaitosten joh
tajien mielipiteitä. Meistä 5 valiokunnan 
jäsentä kävi myöskin Helsingin kaupungin 
teurastamossa omin silmin katsomassa juu
talaista teurastusta eli sektausta, joka 
viime aikoina on ollut niin ankaran arvos
telun alaisena. Sikäli kuin me valiokunnan 
jäsenet olemme koettaneet ottaa eri tahoilta 
tästä kysymyksestä sellkoa, olemme tulleet 
yksimielisesti siihen käsitykseen, että juu
talainen teurastus aikaisemmin on ollut 
eläinrääkkäystä ja on muistuttanut ehkä 
paremmin jotain pakanallista uhritoimi
tusta kuin sopivaa ja inhimillistä teurastus
tapaa. Mutta nykyjään teurastamoilla jo 
käytännössä olevaa tapaa. ei voitane asial
lisilla syi'llä sanoa eläinrääkkäykseksi. Tä
män vakuuttavat monet kymmenet eri mai
den tiedemiehet ja asiantuntijat. Ja jos 
la:ki hyväksytään suuressa valiokunnassa ja 
eduskunnassa siinä muodossa kuin talous
valiokunta ehdottaa, ei juutalaisilla eikä 
muhamettilaisilla ole oikeutta toimittaa 
muualla teurastusta kuin yleisillä. teurasta
moilla laitoksen eläinlääkärin va:lvonnan 
a[aisina. He eivät swa tuoda teurastusta 
valvomaan laitokseen edes omaa hyväksy
määnsä eläinläiikäriä, vaan tapa'htuu teu
rastus 4 § :n 1 momentin tulkitsemattoman 
määräyksen mukaan 'laitoksessa ja laitok
sen eläinlääkärin valvonnan alaisena. Eikä 
myöskään sektau'ksessa enää ole käytän
nössä, niinkuin ennen, kolme edestakaista 
viilt·oa, vaan ainoastaan yksi viilto, jolloin 
verisuonet ä'kkiä katkeava:t ja eläin heti 
vällittömästi viillon yhteydessä tainnutetaan 
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joko ampumalla tai lyömäUä. Kun nämä 
molemmat tapahtuvat noin yhdessä sekun
nissa aivan silmänräpäyksessä, niin kyllä 
se minun mielestäni tuntuu liian humaa
nilta, etten sanoisi hiuksien halkomiselta, 
jos kuka tahtoo väittää, että tätä menetel
mää voidaan pitää eläinrääkkäyksenä. An
taa juutalaisten ja muhamett~laistenkin 
täällä Suomessakin syödä suomalaista lihaa. 

V aliakunta on lisännyt myöskin 4 § :ään 
uuden 3 momentin, jossa ehdotetaan ase
tuksella säädettäväksi maastavietävän siipi
karjan teurastaminen. Hallituksen esityk
sessä määriteltiin poikkeuksetta siipikarjan 
teurastus toimitettavaksi siten, että pää te
rävällä aseella voimakkaalla iskulla erote
taan ruumiista. Va'liokunl11assa olemme saa
neet tietää, että siipikarjan lihasta on viime 
vuosina tullut huomattava vientitavara ul
komaille. Jos pykälä hyväksyttäisiin halli
tuksen esityksen mukaan, niin tämän tava
ran vienti loppuisi, sillä ulkomailla ei kuulu 
ostettavan päättömiä kanoja. Suomen 
Vientiyhdistykseltä olemme tulliha1lituksen 
kautta saaneet tietää, että esimerki'ksi viime 
vuonna vietiin maastamme teurastuskanoja 
400,000 kg. ja tänä vuonna seitsemän kuu
kauden aikana noin 150,000 kg. Kun valio
kunnan mielestä erityisessä asetuksessa voi
daan soveliaammin antaa tässä asiassa yk
sityiskohtaisia määräyksiä, olemme ehdotta
neet säädettäväksi määritelmän ulosvietä
vän siipikarjan teurastuksesta asetuksella. 
,Jos sitä sitten tulevaisuudessa olisi muu
tettava, niin asetuksen muuttaminen on 
aina yksinkertaisempi asia kuin lainmuutos. 

Niinikään on valiokunta poistanut 5 § :stä 
poron teurastusta koskevan kohdan, kun 
vasta viime vuotena annetun poronhoitolain 
39 § :ssä on määritelmä myöskin P'Oron teu
rastuksesta. Edelleen on 6 §:stä poistettu 
kokonaan hevosen kuohitsemista koskeva 
kohta, jonka hallituksen esityksen mukaan 
olisi saanut toimittaa ainoastaan laillistettu 
eläinlääkäri tai maartalousministeriön eläin
lääkintöosaston siihen hyväksymä henkilö. 
Mutta käytännössä olisi kai jouduttu siihen, 
että sellainen oikeus olisi useimmin ehkä 
annettu vain eläinlääkärille. Mielestämme ei 
ole syytä hallituksen esityksen mukaan täs
säkään mennä muuttamaan vakiintunutta 
käytäntöä. Tosinharr hevosten kuohitsemi
sen nykyjään toimittaa ehkä useimmiten 
laillistettu eläinlääkäri, mutta ei lainsäätä
jällä pitäisi olla mitään sitä vastaan, jos tä-

män tehtävän yhtä hyvin toimittaa ilman 
erikoista 'lupaa siihen hakematta joku esi
merkiksi mieskarjakko tai muu taitavaksi 
tunnettu henkilö. Ja emmehän me maalai
set usko hevostamme jonkun taitamattoman 
ja tuntemattoman puoskarin käsiin. Hevo
sen hännän typistämisen, jota verrattain 
vähän käytetään, on valiokunta ehdottanut 
hyväksyttäväksi hallituksen esityksen mu
kaan, jätettäväksi siis vain 'laillistetulle 
eläinlääkärille. 

7 §:ssä, jossa määritellään, mikä on 
näiden eläinten katselmus, jonka viran
omainen saa tarpeen vaatiessa toimittaa,. 
käyttäen hallituksen esity:ksen mukaan 
apuna taas vain laillistettua eläinlääkäriä, 
on valiokunta ehdottanut lisättäväksi sanat: 
,tai kotieläinhoitoa tuntevaa muuta luotet
tu vaa henkilöä", sillä varsinkin harvaan 
asutuilla seuduilla maalla saattaa laillis
tettu eläinlääkäri olla haettavana usein 
monien kymmenien kilometrien päästä ja 
aiheuttaisi eläimen haltijalle tai omistajalle 
ehkä hyvinkin suuria kustannuksia. 

Valiokunnassa on myös harkittu paljon, 
olisiko 8 § :n 2 momenttiin tehtävä sellai
nen lisäys, että edellisessä ;pykälässä määri
tellyn katselmuksellJ kulut suorittaisi eläi
men omistaja, jos katselmus on oiLlut ai
heellinen ja syy omistajassa, mutta kun 
tämä johtaisi siihen, että kysy;mys kustan
nuksista olisi aina alistettava tuomioistuin
ten harkittavaksi ja täten aiheutettaisiin 
ehkä hyvinkin runsaasti vähemmin täDkeää 
oikeudenkäyntiä ja .ehkä hyvil11kin runsaita 
lisålkustannuksia, niin olemme jääneet tässä 
kohdin hallituksen esityksen kannalle, sel
ventäen vain 8 § :n 2 momenttia siten, että 
eläimen haltijan maksettavat kustannukset 
voidaan periä eläimen myyntihinnasta, jos 
hän on samalla myöskin sen omistaja. 9, 
10, 11 ja 1'2 § :n valiokunta ehdottaa hy
väksyttäv1ksi hallituksen esityksen mukaan. 

Niinkuin edellä esittä:mästäni selviää, on 
talousvaliokunta tehnyt hallituksen esitY'k
seen ikoko joukon asiallisia muutoksia sekä 
myöskin muodollisia muut<Jksia, muuttaen 
m. m. 2 § :ssä eri momenttien sijoitusta si
tell!, että arvokkaammat kotieläimet on ase
tettu ensimmäiselle sijalle ja siipikarja ja 
kalat sitten 8inne viimeisille. Hallituksen 
esitY'ksessä oli aivan päinvastoin. 

Talousvalliakunta on tärkeimmissä koh
dissa 'kirjoittanut meLkein uudelleen eläin
suojelulain. Tämä on ollut mielestämme 
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tarpeellista siksi, kun lain kirjoittajat eivät 
ole ottaneet riittävästi huomioon varsinkin 
maaseudun olosuhteita. Hallituksen e~:ityk
sen mukaan hyväksyttynä olisi tästä eläin
suojelulaista maaseudulla yhdeltä osaltaan 
tullut myöskin eläinlääkärien suojelulaki ja 
samalla laki, joka käytämnöllisessä elämässä 
olisi vaikeasti toteutettavissa, etten sanoisi 
osittain mahdotonkin. Käytännöllistä elä
mää maaseudulla tuntevina, missä varsinai
sesti eläimet ovatkin, olemme samalla koet
taneet eläinsuojelun kannalta saada laista 
mahdollisimman hyvän. Samoin olemme hy
väksyneet hallituksen esityksen eri pykälien 
kohdalla 'kaikki seHaiset esitykset, jotka 
eläinsuojelun kannalta ovat hyviä j.a var
teen otettavia eivätkä johda uuteen käy
täntöön ja ovat mahdolliset toteuttaa. Ja 
kuten .eduskunnan jäsenet huOiillaavat, on 
tailousvaliokunnan mietintö, joka nyt on kä
sittelyn pohjana, aivan yksimielinen. Sen
täihden toivonkin, että suuri valiokunta ja 
eduskulllta tulevat eläinsuojelulaissa yhty
mään myöhemmin trulousvaliokunnan ehdo
tukseen. 

Ed. K a r v e t t i: Ehdotan,,. että asia pan
naan pöydälle ensi istuntoon .. 

'Ed. S a r i o l a: Minä pyydän kannattaa 
ed. Karvetin tekemää ehdotusta. 

P u h e mies: Kun kaksi edustajaa on 
pyytänyt asiaa pöydälle, on se valtiopäivä
järjestyksen mukaan pantava pöydälle. Ke
hoitan seuraavia edustajia 'lausumaan mie
lensä pöydällepanoajasta. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Keskustelu pöydällepanoajasta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Karvetti ed. Sariolan kannattamana eh
dottanut, että asia pantaisiin pöydälle ensi 
istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikea.ksi. 

P u h e m i e s: Kun muuta elhdotusta ei 
ole tehty, pantaneen asia pöydälle ensi is
tuntoon. 

---------~ ----------~------

Asia p a n n a a n p ö y d ä 11 e ensi is
tuntoon. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle seuraavaan istuntoon: 

5) Ehdotuksen laiksi oppisopimuslain 
muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu työväenasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 2; 

6) Suomen ja Sosialististen Neuvostotasaval
tain Liiton välisen porosopimuksen 

hyväksymistä 

tarkoittavall! hallituksen esityksen johdosta 
·laadittu ulkoasiainvaliokunn,an mietintö 
n:.o 5; 

7) Suomen ja Ison-Britannian sekä Pohjois
Irlannin Yhdistyneen Kuningas.kunnan väli

sen kaup.pasopimuksen hyväksymistä 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu ulkoasiainvaliokunn'an' mietintö 
n:o 6; 

8) Tornion ja Muonion rajajokien uittoväylän 
rakennuskustannuksien jakoa 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta iaa
di!ttu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 7 ; 

9) Ehdotuksen laiksi e-;äiden väkijuomalakia 
vastaan tehdyistä rikoksista tuomittujen hen

kilöiden pitämisestä pakkolaitoksessa 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 6; 

10) Vähittäismaksukauppaa 

koskevan, vuoden 1932 valtiopäivillä hy
väksytyn,, mutta vahvistamatta jätetyn eh
dotuksen johdosta laadittu lakivaliokunnan 
mietintö Ili :o 7; sekä 
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11) Tielain 93 § :n muuttamista 

tarkoittavan lakialoitteen johdosta laadittu 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n:o 4. 

Puhemies: Kun eduskunnalle on 
jaettu talousvaliokunnan mietintö n:o 4, 
niin voitaneen sekin esitellä pöydällepanoa 
varten. 

Puhemiehen ehdotus hyväksytään. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon: 

Väkijuomista annetun lain 1 § :n 
muuttamista 

tarkoittavan lakialoitteen johdosta laadittu 
talousvaliokunnan mietintö n:o 4. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puh cm ies: Ilmoitetaan, että edus
kunnalle on tasavallan presidentin kirjel
män ohella tältä päivältä saapunut halli
tuksen esitykset n:ot 47-51, jotka on nyt 
edustajille jaettu. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava 
istunto on ensi perjantaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 17,4 7. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Aku Kostia. 
V. t. 
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Päiväjärjestys. 

I ·1 m o i' t u k s i a. 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus eläinsuojelulaiksi .... 
Asiakirjat: Talousvaliokunnan 

mietintö n:o 3; hallituksen esitys n:o 
23. 

2) Ehdotus laiksi oppisopimuslain 
muuttamisesta ................... . 

Asiakirjat: Työväenasiainvalio
kunnan mietintö n:o 2; hallituksen 
esitys n:o 32. 

3) Ehdotus laiksi Suomen ja So
sialististen N euvostotasavaltain Liiton 
välisen porosopimuksen eräiden sään-
nösten hyväksymisestä ............ . 

Asiakirjat: Ulkoasiainvaliokun
nan mietintö n:o 5; hallituksen esitys 
n:o 13. 

4) Ehdotus 'laiksi eräiden Suomen 
ja Ison-Britannian sekä Pohjois-Irlan
nin Yhdistyneen Kuningaskunnan vä
lisen kauppasopimuksen säännösten 
hyväksymisestä .................. . 

Asia k i r j a t: Ulkoasiainvaliokun
nan mietintö n:o 6; hallituksen esitys 
n:o 40. 

5) Ehdotus laiksi eräiden väkijuo
malakia vastaan tehdyistä rikoksista 
tuomittujen henKilöiden pitämisestä 
pakkolaitoksessa .................. . 

Asiakirjat: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 6; hallituksen esitys 
n:o 41. 

6) Ehdotukset laiksi Suomen halli
tusmuodon 14 '§:n muuttamisesta .. : 

Asia k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n:o 5; ed. Heiskasen 
y. m. lak. al. n:o 1; ed. V. Anna:lan 
y. m. lak. al. n:o 2. 

kello 14. 

Siv. 

524 

537 

545 

" 

546 

" 

7) E1ldotus laiksi tielain 93 §:n 
muuttamisesta .................... . 

Asiakirjat: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n:o 4; ed. Kivi
ojan lak. al. n:o 40. 

8) Ehdotus laiksi väkijuomista an
netun lain 1 ·§:n muuttamisesta .... 

Asiakirjat: Talousvaliokunnan 
mietintö n:·o 4; ed. von Frenckellin 
y. m. lak. al. n:o 35. 

Ainoa käsittely: 

9) Ehdotus laiksi vähittäismaksu-
kaupasta ........................ . 

Asia k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n:o 7; vuoden 1932 vp:llä 
hyväksytty, vahvistamatta jätetty la
kiehdotus. 

10) Ehdotus toivomukseksi sopi
muksen aikaansaamisesta Ruotsin 
kanssa Tornion ja Muonion rajajokien 
uittoväylän jälellä olevien rakennus
kustannuksien yhteisestä maksamisesta 
valtionvaroista .................. . 

Asiakirjat: Ulkoasiainvaliokun
nan mietintö n:o 7; ed. Hannulan 
y. m. toiv. al. n:o 12. 

Esitellään: 

11) Hallituksen esitys n:o 47 laiksi 
lisäyksestä puolustuslaitoksen Yiroista 
ja toimista 22 päivänä joulukuuta 
1927 annettuun lakiin ............ . 

12) Hallituksen esitys n:o 48 erään 
valtiolle otetun obligatiolainan järjes-
tämisestä ........................ . 

13) Hallituksen esitys n:o 49 vesi
oikeuslain I luvun 5 §:n muuttami-
sesta ............................ . 

Siv. 

578 

579 

582 

" 

584 

" 

" 



524 Perjantaina 3 p. marras:kuuta 19'33. 

14) Hallituksen esitys n:·o 50 laiksi 
eräiden kiireellisten vesioikeusasiain 
käsittelemisestä ................... . 

15) Hallituksen esitys n:o 51 työn
tekijäin tapa turma vaku u tuslainsäädän-
nön muuttamisesta ............... . 

16) Ed. Heiniön toiv. al. n:o 109 
esityksen antamisesta kauppasopimuk
sia varten tarpeellisiksi muutoksiksi 
tullitariffiin ..................... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

17) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 1 hallituksen esityksen johdosta 
erikoisasutustoiminnan harj oi ttami
sesta työttömyyden torjumista sil-
mälläpitäen ..................... . 

18) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 2 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi pakkohuutokaupalla myytävien 
maatalouskiinteistöjen 1 unastamisesta 

19) Työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 3 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi työttömyyskassoista, joilla 
on oikeus saada apurahaa valtion va-
roista ........................... . 

20) Lakivaliokunnan mietintö n:o 8 
aloitteen johdosta laiksi eräiden kapi
naan osaaottaneiden henkilöiden ar-
mwhtamisesta .................... . 

21) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 5 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi lainajyvästöistä ja sie-
menrahastoista ................... . 

22) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 6 tielain 78 §:n muuttamista 
tarkoittavan lakialoitteen johdosta .. 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Siv. 

585 

" 

" 

586 

" 

" 

" 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Alestalo, J. Annala, Arffman, 
Bryggari, Ellilä, Hautala, Hiltunen, Joki
nen, Kesti, Koivulahti-Lehto, Kulovaara 
Linna, Lohi, Mangs, Mantere, Nyman' 
Paasivuori, Pilppula, Rytinki, Suokas j~ 
Särkkä. 

~------

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat lää
kärintodistuksena näytetyn sairauden pe
rusteella toistaiseksi ed. Paasivuori, sai
rauden perusteella toistaiseksi ed. Alestalo 
ja tästä istunnosta ed. Mantere, ulkomaan
matkan takia tästä päivästä 8 päivään ed. 
Bryggari, virkatehtävien takia tästä ja huo
mispäivästä ed. Ellilä, samaksi ajaksi yh
teiskunnallisten tehtävien takia ed. Särkkä, 
kunnallisten tehtävien takia tästä istun
nosta edustajat Mangs, Kesti, Kulovaara ja 
Rytinki sekä yksityisten asiain takia edus
tajat ,J. Annala ja Lohi. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

P u h e m i e s : Ilmoitetaan, että edus
kunnalle on tasavallan presidentin kirjel
män ohella viime lokakuun 27 päivältä 
saapunut hallituksen esitys n :o 52 sekä kir
jelmän ohella tältä päivältä esitykset n :ot 
53~59. Kaikki nämä esitykset on nyt edus
tajille jaettu. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a 11 i o k o s k i: Suuri valiokunta 
kokoontuu huomenna kello 10. 

Päiväjärjestyksessä olevat asi!llt: 

1) Ehdotus eläinsuoje·lulaiksi. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö 
n:o 3 ja otetaan ensimmäiseen kä
si t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 23, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
talousvaliokunnan mietintö n :o 3. 

Kes1kustelu: 

Ed. R e i n i k a i n e n: Kuten tunnet
tua, ovat meidän eläinsuojelua koskevat 
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säännöksemme hajallaan eri asetuksissa ja 
eri laeissa. Jo tämän tähden on tärkeätä, 
että saadaan yhtenäinen lainsäädäntö tällä
kin alalla. Mutta lisäksi kaipaavat eläinsuo
jelua koskevat säännökset lisäyksiä ja kor
jauksia. Mutta kun tällaiseen lainsäädän
töön mennään, niin on ehdottomasti pidet
tävä huolta olevista oloista ja elävästä elä
mästä, ettei tultaisi säätämään lakia, jota 
olisi mahdoton toteuttaa. Tämä on ollut 
valiokunnalla mielessään, kun sen on täy
tynyt hylätä useita niitä esityksiä, joita 
n. s. eläinsuojeluystävien puolesta on sille 
esitetty ja myöskin on valiokunnan täyty
nyt tätä seikkaa silmälläpitäen hylätä hal
lituksen esityksiäkin. 

Täällä viime kerralla jo tuotiin esille 
muutamia näistä seikoista, mutta pyydän 
erityisesti kiinnittää huomiota tämän halli
tuksen esityksen 2 § :ään. Kuten viime ker
ralla täällä huomautettiin, oli hallitus esit
tänyt, että neljää kuukautta vanhemmat 
eläimet olisi kuohittaessa joko nukutettava 
tai paikallisesti turtutettava. Minun käsit
tääkseni ensinnäkin eläinsuojelun kannalta 
ei ole mitään eroa, onko eläin neljä kuu
kautta vanhempi tai nuorempi. Tällainen 
raja on aivan mielivaltainen ja käytännölli
sessä elämässä se johtaisi varmasti mahdot
tomuuksiin. .Jos lakia aiottaisiin noudat
taa niinkuin sen tarkoitus on, täytyisi olla 
selvillä jokaisen eläimen ikä ja siinä täytyisi 
panna erityinen virasto pitämään kirjan
pitoa, milloin esim. joku kissanpoikanen 
tai koiran pentu on syntynyt. Ei kai oi
keudenkäynnissä voitaisi antaa täyttä arvoa 
sille omaisen antamalle väitteelle, että 
hänen kissanpoikansa on neljä kuukautta 
vanha tai että palvelusväki täsmälleen 
muistaisi sellaisen tärkeän perhetapauk
sen kuin esim. kissanpoikasen syntymisen. 
Minä en ole nähnyt hallituksen asetusta, 
mutta minulle on ilmoitettu, että hallitus 
ei ole tätä asetusta vielä tehnyt, niin etten 
tiedä, miten hallitus olisi näin tärkeän asian 
järjestänyt. Minusta tuntuu siltä, ettei 
herra maatalousministeri ole tätä asiaa 
ajatellut loppuun saakka (Maatalousminis
teri J u tila : Olen ajatellut ! ) . Herra maa
tal·ousministeri sanoi, että ib.än on ajatellut. 
Jään jännityksellä odottamaan, miten tämä 
asia on käytännössä sitten ratkaistava. 
Tämä tulee sitäkin vaikeammaksi, kun 
tämä sama pykälä oli aiottu niin kauas ulot
tuvaksi, että kanat ja siipikarjakin piti 

tähän yhdistää. En koskettele muita sa
manlaisia seikkoja tässä lainsäädännössä, 
koska edellisessä istunnossa jo ed. Kemppi 
niistä huomautti. Minä pyydän käsitellä 
erästä seikkaa, joka varmasti on tämän laki
ehdotuksen se pykälä, josta kaikkein enim
män on erimielisyyttä olemassa ja se on 
niinsanottu shektauspykälä. Valiokunta on 
lähtenyt siitä, minun käsittääkseni oi
keasta periaatteesta, ~tteivät uskonnolliset
kaan ajatustavat saa olla määräämässä 
siihen suuntaan, että eläintä saisi rääkätä. 
Mutta valiokunta on myös lähtenyt siitä, 
etteivät tällaiset määrätyt poliittiset seikat 
saa olla määräämässä, miten eläintä teuras
tetaan, kunhan on takeita siitä, ettei ta
pahdu eläinrääkkäystä. Tästä asiasta on 
viime aikoina kirjoitettu sanomalehdissä 
erittäin paljon. Tavattoman paljon asia
tonta, mutta paljon myös sellaista, joka 
on asiallista. Ne, jotka tästä asiasta ovat 
kirjoittaneet, niistä läpikuultaa se, ettei 
olla aivan selvillä siitä, miten valiokunta 
on ajatellut tämän asian ratkaistavaksi. 
V aliakunta myöntää perusteluissaan, että 
tähän saakka se tapa, jota Suomessakin 
on noudatettu shektaukseen nähden, siinä 
on ollut paljon eläinrääkkäystä mukana. 
Mutta täytyy muistaa, että siitä tavasta, 
jota valiokunta ehdottaa, ovat asiantuntijat 
sanoneet, ettei se ole enää shektausta, ja 
kun se niin toimitetaan, kun valiokunta 
ehdottaa, niin ei yksikään asiantuntija ole 
voinut väittää, että se on eläinrääkkäystä. 
Valiokunta on perinpohjaisesti tätä tutki
nut, osa valiokuntaa on itse käynyt pai
kalla tutustumassa tähän tapaan ja lisäksi 
olemme ottaneet lausunnot kaikista niistä 
teurastamoista, joissa on tällä tavalla suo
ritettu eläinten teurastamista. Ja, kuten 
sanottu, näiden lausuntojen mukaan se ei 
ole ollut eläinrääkkäystä. Vtaliokuntahan 
huomauttaa, että tämmöinen tapa, shektaus, 
on tapahtunut käytännössä niin nopeasti, 
ettei se voi olla eläinrääkkäystä ja että 
siitä takeita olisi, niin se on tapahtuva 
yleisissä teurastamoissa ja edelleen eläin
lääkärin valvonnan alaisena. Minä luotan 
niin paljon Suomen eläinlääkäreihin, että 
ne todella pitävät huolta siitä, ettei tässä 
tulla sallimaan minkäänlaista eläinrääk
käystä. 

Eläinsuojeluväen taholta on lähetetty va
liokunnalle kirjelmiä, joissa on pyydetty ja 
huomautettu vivisektiosta, se tahtoo sanoa, 
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että eläinten käyttäminen tieteellisiin tut
kimuksiin ja määrättyjen seerumien val
mistamiseen olisi kiellettävä. Jos tämä hy
väksyttäisiin, niin se merkitsisi kymmenien 
tuhansien ihmisten kuolemaa tässä maassa 
eikä vain ihmisten, vaan se merkitsee 
myös monen eläimen ennenaikaista kuole
maa ja ennen kaikkea se tulisi monelle 
eläimelle tuottamaan tavatonta kärsimystä, 
jos tähän suostuttaisiin. Sillä eri seerumien 
avulla voidaan useiden eläinten kärsimystä 
lieventää, jopa niiden henkikin pelastaa. 
Minä viittaan käytännössä vain niin tär
keään seerumiin, difteriaseerumiin, sen 
valmistamiseen tässä maassa (Eduskun
nasta: Vesikauhu!), niin, vesikauhu ja 
monet muut. Tämä esim. osoittaa, kuinka 
hyvää asiaa ajettaessa helposti ammutaan 
yli maalin. 

Valiokunnassa ja täällä eduskunnassa 
aloitekeskustelussa kiinnitettiin huomio sii
hen kysymykseen, että jos tehdään ilmiauto 
tämän lain rikkomisesta ja se on osoittautu
nut perättömäksi, kuka maksaa silloin kor
vauksen. Täällä huomautettiin, että tällä 
tavliJla voidaan köyhälle ihmiselle, jos valio
kunnan ehdotus hyväksytään, tuottaa tur
hia suuria kuluja. Ja olen kuullut, että 
lähetekeskustelussa tullaan kiinnittämään 
tähän samaan kysymykseen huomiota. Sen 
vuoksi pyytäisin kehottaa lukemaan hyvin 
tarkkaan valiokunnan tässä antamat perus
telut ja huomaamaan, että me olemme har
kinneet tätä kysymystä, sen juridista puolta 
aivan lainvalmistelukuntaa myöten, emmekä 
ole voineet saada tälle hyvälle asialle sel
laista muotoa kuin olisi ollut toivottava. 
Ei nimittäin voi mennä siihen, että poliisi
viranomainen ilman oikeudenkäyntiä voisi 
määrätä, kuka on syyllinen ja kuka maksaa, 
ja kun se menee oikeudenkäyntiin, niin 
tällaisessa asiassa molemmat riitapuolet 
saavat maksaa omat kulunsa, ja niin ollen 
tulisi useasti asianomaiselle paljon kalliim
maksi tällainen toimenpide, jota on täällä 
esitetty kuin valiokunnan ehdottarua muoto. 

Vielä erääseen seikkaan on kiinnitettävä 
hu()miota, ja se >on porokysymys. Hallitus 
on tahtonut tämän lain yhteyteen asettaa 
myös porot. Mehän täällä olemme monta 
kertaa tästä poroasiasta olleet keskuste- , 
lussa. Kun ensi kerran täällä ulkoasiain
valiokunnan silloinen puheenjohtaja Tanner 
esitti porokysymyksen, niin hän huo
mautti, että useat meistä eivät ole tunte-

neet porokysymystä eivätkä nähneet poroa 
muuta kuin näyttelyssä. Luul~n, että 
porokysymystä, sallittakoon se mmun sa
noa, ei hallituskaan vielä tarpeeksi tunne, 
vaikka se on tietysti kehittynyt paljon 
pitemmälle kuin ed. Tanner aikanaan. 
Poron soveltaminen tämän lain yhteyteen 
tulisi varmasti käytännössä tuottamaan sel
laisia vaikeuksia, että tätä lakia tultaisiin 
aina tavattomasti rikkomaan. Jos tämä 
laki hyväksytään sillä tavalla kuin hallituk
sen esityksessä on ehdotettu aina 4 § :n 
2 momenttia myöten niin pitäisi palkata 
monia eläinlääkäreitä yksistään rajaseutuja 
varten j. n. e. ja toiseksikin ero kesyn 
poron ja villin poron välillä on sellainen 
kysymys, - niin meille ovat poromiehet 
sanoneet, - joka käytännössä on hyvin 
vaikeata. Minun ymmärtääkseni meidän 
eri oikeusistuimillamme, tästä kysymyk
sestä tuomiota antaessaan, olisi hyvin vai
kea sanoa, mikä on kesy poro ja mikä villi 
poro. Kun minä kysyin eläinlääkäreiltä, 
mikä on kesyn poron ja villin poron ero, 
niin eläinlääkärit sanoivat, että ajokasporo 
on kesy poro ja muut porot ovat villejä. 
Jos tällä tavalla sanottaisiin, niin- voisi 
olla mahdollista lain sovelluttaminen, mutta 
hallitus kaikesta päättäen on ajatellut 
asian toisella tavalla ja paljon laajemmaksi 
kuin tämä selitys. Siis kesyn poron ja 
villin poron toisistaan erottaminen on 
hyvin vaikea ja teoreettinen kysymys. Eikä 
meillä ole mitään syytä mennä tämän lain 
yhteydessä porokysmykseen, kun meillä on 
säädetty erityinen laki poroista, ja että on 
täytynyt säätää erityinen laki poroista 
osoittaa, että porokysymys on sellainen, 
ettei sitä pidä sotkea muitten asiain yh
teyteen eikä muihin kotieläimiin. Kaikki 
ne määräykset, jotka hallitus tahtoo antaa, 
ne voidaan panna porolakiin ja sinnehän 
mahtuu vielä yhtä ja toista. Minä tällä 
nimittäin tarkoitan sitä, että porokysymyk
siä on täällä vaikea ajaa sentakia, että tämä 
porokysymys on varmasti suurimmalle 
osalle eduskuntaa, muutamia Pohjois
Suomen edustajia lukuunottamatta, aivan 
tuntematon. Kun suuri valiokunta menee 
tekemään muutoksia eläinsuojelulakiin ja 
talousvaliokunnan mietintöön, niin minä 
antaisin sen evään, että se koettaisi yhtä 
perinpohjaisesti harkita tätä kysymystä 
kun talousvaliokunta on tehnyt, ja jos se 
niin tekee, niin luulen, ettei paljon muutok-
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sia talousvaliokunnan mietintöön voida 
tehdä. 

Maatalousministeri J u t i 'l a: He1:1ra pu
hemies ! Talousvaliokunta on mietinnös
sään n:o 3 'tehnyt hallituksen esity;kseen 
eläinsuojelulaiksi erinä~siä muutolksia, joi,t
ten jnhdosta ja myöskin tästä asirusta täällä 
käytettyjen puheell!Vuorojen johdosta sa:an 
kunnioittaen lausua .se111raav8Ja. 

TalousvaHokun>ta !on rpoistanut laJkiehdo
tukse:n 2 §:stä k01hdan, jossa ehdotetaan 
kiel~ettäväksi 4 :kuukautta ja sitä vanhem
man hevosen tai muun kotieläitmen paitsi 
siipikarjan kastreeraus ~läintä tiedottomaksi 
saatta:mrutta tai;kka paikaillista ,turrutusta 
käyttämättä. Hallitus on tämän .telJ,nyt 
siksi, että 4 kuukautta on asetettu koti
eläinten sukU:kypsyy;s:rajaiksi. Sitä nuo
rempi kotieläin ei yleensä ole vie,lä sulku
kypsä. Pienemmät koti,eläimet tämän ikä
raj,an jälkeen tulevat sukukypsiksi ja 
tämä minun käsittääkseni ,on siis sa
nottuun ikärajaan syynä, jonka ed. Rei
nikainen anatomiaa j!a fysiol>ogiaa :~~mmär
tävänä ehikä käsittänee. Vahokunta on 
tehnyt sanotun muutoksen väittä,en, että 
kastreerauskustannukset halli>tuksen esityk
sen mUJkaisesti kohtuuttomasti kallistuvat 
ja etteivät eläinlääJkäritlkään nykyism 
yleensä käytä nukutusta tai ,paikallista 
turruttamista. Täihäm on kuitenkin huo
mwutettava, että käytä,nnössä tapaihtuu 
vain harvoin, kun muu kotieläin paitsi 
hevonen Imstreerataan 4 kuukautta vanhem
pana, sillä verraten harvoin kastreerataan 
vanhoja lkarjuja ja vain ylen harvoilll 
4 ikuuikaut.ta vanhempia sonneja. Mitä taa
sen turrutus- ja nukutusaineitten lkäyttö
kUistannuksiin tu1ee,. eivät ne ole :kohtuut
tomat. Niinpä 'll'OUsevat ne esim. rpaiJkaJ
liskuoletuksessa kokaiinia käytettäessä noin 
5 markan. seuduille ·sekä esim. eläin nuku
tettaessa kloraaliJhydra~wttia käytettäessä 
vain noin 5 mar'k:Jkaan. Mitä itse kastree
rauskustannuksiin. taas tulee, ovat maa
talousministeriön eläinJääkin töosastol ta saa
mieni tietojen mukaan yksityiset :hevos
leikkurit perineet malksua 5(}.-125 mark
kaa eläimeltä. Eläinlääikäri!en va·staava 
taksa on ta8!Sen ollut, silloin kun eJäin
lääkrurit järjestävät yhteisen vastll!amoton, 
jolloin userum1:)ia hevosia soonama !Päivänä 
v<oidaan kä1sitellä, 75~150 mll!rl&aa sekä 
muitten eläinten, kuten sonni.en ja karju-

jen ka.streerausmaksu. 50:...-100 markkaa. 
Näin ollen ewärt !kustannukset lhallitu:ksen 
esityksen mukaan eläinlääikärin hevosia lei
katessa sanot.tava.sti nousi,si korkeammilksi 
kuin illJ.itä maanviljelidät jo nykyisin jou
tuvat ma!ksa:maan, varsirukin lkUiru [isäksi 
täUöin voidaan käyttää mrua:italousministe
riön eläinlääkintöosaston siihen hyväksymää 
muutakin taitavaa henlkiJöä. Tällä tavalla 
vain saataisiin ehdoton vrurmuus siitä, ,että 
maall!Viljelijäin kalliit kotieläimet :eivät ai
nakaan joutuisi n. s. ,puo&llmden käsiin. 
Sitäpaitsi on huomattwvaa, että eläirulää
kä;rit jo enemmältä 'OSalta nylkyi>sin käyt
tävä;t kastreerauksessa turrutusta tai nu
kutusta ja tämä menet:telyJtrupa iJ.a,ajenee 
yhä. 

Näin ollen näyttää siMä, että vruliolkunta 
olisi hetikellisen hyödyn tavoittelussa an
tautunut 'liiaksi tirukimään eJäill1JSuojelus
peria,a1:>teista. 

Mitä sitten 2 §:äru siihe,n :kohtaan .tulee, 
jossa !kielletään elävän eläimen punnitse
minen, se jostakin ruumi.inosasta ri:pusta
maJla, voinee olla, että 1tämä !kohta käy
tännössä mei1kitsee niin vähän eläirusuo
jeluruäkökoihtia silmäJlä;pitäen, että S'e saat
taa jäädällön, kuten valioikuntaikin ehdot
taa, pois, koska sanotunlaista punnitse
mista käytetään ta.vallisimmin vain sian
porsaita punni:ttae,ssa. 

Valiokunnan telkemä lisäys lakiehdotUJk
sen 4 §:n 1 momenttiin, n. s. stheiktaus
momen>ttii,n, voitaneen !hyvälksyä valiokun
nan esittämässä muodossa ehdolla, että täl
löin ta:rkoin pidetään huo[ta siitä, että 
eläirulääikinnä1lisillä ja tteurastus,teknillisillä 
menetelmillä rii·Wilvässä määrässä pidetään 
huolta siitä, että lisäyksen mukaisesti teu
rwste,t,tava ,eläin ei tarpeettomasti kä,rsi ja 
ettei teurastus tällöin muutoinllmwn joudu 
ilmeiseen risHriitaan hyvien tapojen ja 
hmmaniteettivaatimusten kanssa. E1läinten 
kärsimylksiä tä:llöin, ne ennen teumstamista 
sidott.aessa alustaansa, voidaam, eräin 1ta
voin nykyisinlkin jo vailinoota:a käyttämäJlä 
huumaavia aineita ennen tätä sit1omistoimi
tusta. Niinpä esim. Saksassa ja >eräissä 
muissa K.esiki-Europan maiJssa viime ai
lmina juutaiLaisten teurastustrupoja !käytet
täessä eläimärukikäyksen välttämiseksi on 
ruisikutettu .eJäimen veri~moniin ennen kaa
toonis- ja tlljp!Poonistilaisuutta tiedottomaksi 
tekeviä aineita, joilla ei ole mirtään vailku
tusta lihaan. TäLlaisina aineina, on ennen-
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kaikiima käytetty 1kloraaJihydra81ttia ja 
pernoktaamia. Eläimen ka·wtaminen ja 
sitä seUil'aruvat toimitukset tapmhtuvrut täl
löin eläirrnen huurrnautuneeJ:l>a ollessa. Liha
hygieniseltä kannllllta .ei tällaista mene,tte
lytapaa vaJstaan voida tehdä muistutulksia. 
Sen käytäntöön saatiallllinen Suomessa ei 
myösikään koodanne mitään vailkeulksia, jos 
sanottu teurastustapa mjoitetaan täJ.löin 
määrättyiihin,, hyväksyttyihin rteurrustamoi
him,, joi,ssa kaikissa on eläin1lääkäri teums
tusiila.isuudessa 1lä,snä. 

Mitä tallisen tulee siihen aillmeroon mikä 
tällöin on eläimen kurikun aukileikkaami
sen ja tainnuttamisen v~lil'lä, niin siinä 
kyllä voidaan nämä eri toimi,tukset läihen
tää niin paljon toisiaan, •että ne trupahtu
vat, ainrukin teoreettisesti krutsoen, sama!Th
aikai,sestikin, tällöin siten jrurjestämällä, 
että elä:iJmen pää, heti !kun !kurlkiku on kat
kaistu, nopeasti käännetään ja •siiihen am.ne
taan tai1nnnttava isku. Jos tälQä ta!Valla 
tosiaaniki<n menetellään, s. o. jos asia tek
nilli:sesti voidaan näin järjestää,, siHoin 
voida.a.n san1oa, että ne eri katsantokannat, 
joita mietinnössä on koetettu sovi<ttaa toi
siinlsa,, tulevat siiihen pisteeseen, että nii
den voidaam oilkeastaan ik~JJtsoa olevan yhtä. 

Mitä s~tten tulee siihen muut()lkseen, jolka 
on te~hty .sii[li!karjan teumstamiseeru näh
den, c~oitaneen ikartsoa t.mr1koitukisenmuikai
seksi, että siipiikarjan rteumstamisesta 
maa.stavientiä va,rten säädetään rusetulksella, 
koska siipik~JJrjalle vientimaissa ~JJSetetlllan 
hyvin vaihteleovia varutilmuksia. 

Hallituksen esitylksen 5 §:8sä on kesy 
poro rusetettu samaa'n a:semaan lkui·n muut
kin kotieläimet rteurrustalllli,seen J:l>ähd!en. 
V aliakunta huomauttaa; •kuitenlkin, että 
koska poron teurastamisesta on säämnös 
viime vuonna a'Thnetun po.roruhoitolain 
37 §:ssä, voi.si se jäädä tästä poi,s. Sano
tu,ssa p)'lkälässä sanotaan: ,Ennenkuin 
poro ·teura,stetruam, on .se tainnutettava." 
Siis ilm~kiki [)orot on tainnutettma, eikä 
a•inoasta:an ke,syt porot, jotlka; mainitaa;n 
haJllirtu:kiSen lwkiehd:otukses,sa. V ailkka po
r.onlhoito1laissa näin onkin säålnnoo ta:innut
tami.sesta laajemma;ssa mieles.sä .kuin hal
li:tulksen e,sityksessä [)oroa :teurrustetta;essa, 
on kuitenkin käyt.ännölliseltä 'kannalta ja 
ottaen huomioon, että eläioouojelu:laJkiin on 
hruluttu ,srua;da kootuiksi hadanaiset säännök
set eri laeista ja asetu:ksista, pailkaHaa.n, 
että [)Oro olisi täiSSwkin laiS'sa mainibtu 

iikäänlkuin muistin viT!kistämiseJksi, kun ke
syistä poroi8ta on kysymys. Ei mikään 
asiantuntemattomuuskruan ole täl'löin kysy
my;ksessä, siHä poronlhoitolaki on ikatsotta;va 
rusilllntuntijai!ll! larutimalksi ja eduskunta on 
swruotussa laissa meneJtelmwlQe ;porojen ~tain
nuttamiseksi siten jo antanut sirullauk
sensa (Va.semmallta: Kesy rporo !). - Sitä 
suu1:1emmalla syyllä olisi lkesyyn poroon 
nähden näin meneteltävä, 1koska villiinikin 
poroon nähden on tästä jo säännös o:1e
ma,ssa. Hallitus on lakiehdotuksessaan ol
lut vain vruhän a;htruammaitla ka;nna1la kuin 
poronhoito laki. 

Mitä muihin talousvaliokunnan mietin
nössä tehtyihin muistutuksiin elläinsuojelu
lakiehdotuk,sen johdosta tu.lee, ovat ne ver
rattain v:ähäpätöi,siä (Vasemmalta: Kirjan
pito). - Ei tarvita! 

Ed. B ö ö k: Herra puhemies! Suomen 
eläinsuojeluväki ·on ilolla tervehtinyt esi
tystä eläinsuojclulaiksi, johon, niinkuin 
täällä jo on sanottu, nykyisin voimassaole
vat hajanaiset säännokset koottaisiin ja 
jossa ne saisivat nykyoloja vastaavan ja 
tarkoituksen mukaisen sisällön. Kun olen 
tutustunut haJllituk.sen esitykseen eläinsuo
jelulaiksi ja talousvaliokunnan mietintöön 
siitä, tahdon, ikun asi:a nyt joutuu suuren 
valiokunnan käsiteltäväksi, tuoda julki joi
takin ajatuksia niistä, toivomukseUa, että 
suuri valiokunta mikäli mahdollista, ottaisi 
ne huomioon. 

Ensiksi pyydän huomauttaa siitä, mitä 
talousvaliokunta lausuu asiasta yleensä mie
tintönsä perusteluissa. Siellähän valiokunta 
lausuu: ,,Kuitenkin näyttää valiokunnan 
mielestä siltä, kuin lakiesitys menisi kii
tettävässä pyrkimyksessään suojella turvat
tomi1a eläimiä raa:kaa kohtelua vastaan 
muutamissa kohdin liian pitkälle, jolloin 
on od:otettavi8sa, että lainsäännöksiä ei tul
taisi noudattamaan eikä hyvää tarkoitusta 
siten saavutettai,si." Tähän ajatukseen on 
minun vaikea yhtyä. Olen sitä mieltä, että 
tässä kiitett.ävässä pyrkimyksessä ei ole 
menty j·a tuskin voidaankaan mennä liian 
pitkälle. Ihmisellehän on annettu oikeus 
monella tavalla käyttää hyväkseen [uoma
kuntaa. Mutta hänelle ei ole annettu oi
keutta esim. taloudellisen hyödyn tähden 
tai mukavuussyistä meneteHä. niin, että 
tuottaa tarpeetonta tuskaa ja kärsimystä 
luomakunnalle, kaikkein vä:himmin kotieläi-
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mille, jotka palvPiLevat häntä, joi!ka tekevät 
raskaan työn hänen hyväkseen. Suhdet
tamme turvattomiin ihmisen armoille an
nettuihin eläimiin on katseltava yhtä pal
jon ellei enemmänkin eetilliseltä kuin yk
sinomaan ta:loudelliselta kannalta. Pyydän 
teitä, arvoisat edustajat, tältä kannwlta kat
somaan asiaa, kun tutustutte niihin huo
mautuksiin, joita muutamien pykälien koh
dalla nyt tulen tekemään. 

Mitä ensinnäkin tulee 2 § :ään, siitä on, 
kuten täällä on mainittu, talousvaliokunta 
poistanut hallituksen esit;rkseen sisältyvän 
€nsimmäisen kohdan, joka koskee neljäkuu
kautisen tai sitä vanhemman hevosen tai 
muun kotieläimen kastreemusta. Minä olen 
kuullut asiantuntevilta henkilöiltä, että py
kälää on ehkä näin kuuluvana vaikea hy
väksyä, koska sitä olisi vaikea toteuttaa. 
Kuiten!kin olisin hyvin ha,lukas jättämään 
tälle kohdalle määräyksen hevosesta. Sil
loin tämä kohta tulisi kuulumaan: ,Kiel
letty on 4 kuukautta vcanhemman hevosen 
kuohitseminen eläintä tiedottomaksi saatta
matta tai käyttämättä paikanista turru
tnsta." Ehdoton parannus 2 § :ään olisi 
myös kielto, jyrkkä kielto, ettei hevosen 
häntää saa o1lenkaa.n typistäii häntäluustoa, 
-lihaksia tai -jänteitä katkaisemalla. Hevo
sen hännän typistäminen tällä tavalla on 
mieletön ja luonnoton muoti, jolle hake
malla:kaan ei ilöydä mitään järjellisiä pe
rusteita. Häntä on hevoselle luonnon an
tama puolustusase kiusaavia hyönteisiä 
vastaan ja järkevän ihmisen silmissä kau
nistuskin. Tällaisen määräyksen sisällyttä
minen lakiin ei tuottane minkäänmoisia vai
keuksia missään suhteessa. Ja sama, mikä 
koskee hevosta, voitaisiin myös panna kos
kemaan koiraa. Eläinsuojeluliiton kirjel
mässä talousvaliokunnalle mainitaan m. m., 
että Englannin ja Amerikan koiranäytte
lyihinkään ei enää oteta sellaisia koiria, 
joiden korvat taikka hännät ovat typiste
tyt. 

Sel't'aava huomautukseni koskee 3 § :ää. 
Ehdortaisin harkittavaksi, eikö olisi syytä 
poistaa laista tämän pykälän toista kap
paletta, jossa puhutaan niistä eläimistä. 
joita näytetään menaseri<oissa ja niistä, 
jotka näyttävät taitojaan sirkuksissa. Ope
tettujen eläinten taitojen näyttäminen sir
kuksissa on mielestäni aivan yhtä hyvällä 
syyllä kieHettävä kuin paikasta toiseen kn
letettavien eläinten näyttäminen n. s. mena-
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serioissa. Kyllä kaiketi on selvää, että 
tällaisilla opetetuilla eläimillä jo oppiaika
naan on monta kovaa koettavana ja samoin 
tietysti näytöskausina. Älköön laki tulko 
sellaiseksi, että se houkuttelisi .ketään yrit
tämään hankkia elatustansa tai itselleen ta
loudellista hyötyä eläinten tuskien ja kär
simysten kustannuksella. 

Edellyttäen, että edellä tekemäni muu
tosehdotukset 2 § :ään tulisivat huomioon
otetuiksi, pitäisi 6 § :stä poistaa kokonaan 
se lause, jol1ik:a talnusvaliokuillta on sii
hen jättänyt, siis, että hevosen hännän ty
pistäm~sen häntälrhaksia, -jänteitä ja -luus
toa katkaisemaHa saa toimittaa ainoastaan 
laillistettu eläinlääkäri. Sensijaan katsoen 
siihen, että suurimman ja ja:loimman koti
eläimemme, hevosen sterilisoiminen joka ta
pauksessa on verrattain suuri, vaativa ja 
tuskaa tuottava operatio, ehdottaisin, että 
hallituksen esitykseen sisältyvä määräys 
siitä saisi jäädä lakiin ja tulisi 6 § siis 
kuulumaan niin, että hevosen kuohitsemi
sen saa toimittaa ainoastaan laiUistutettu 
eläinlääkäri tai muu maatalousministeriön 
eläinlääkintöosaston siihen hyväksymä hen
kilö. Ei kai siitä enää silloin kukaan voisi 
väittää, että kustannukset tällöin tulisivat 
niin korkeiksi, etteivät ne olisi kohtuulli
sessa suhteessa eläimen hintaan, ja joka
tapauksessa meillä olisi mahdollisimman 
suuret takeet siitä, että eläimet, hevoset, 
tulisivat varjelluiksi taitamattomuudesta 
johtuvista turhista kärsimyksistä. 

Mitä tulee lakiehdotuksen 4 § :ään, johon 
valiokunta myös on tehnyt muutosehdotuk
sen, olisin omasta puolestani oHut hyvin 
halulms ilman muuta hyväksymään esityk
sessä olevan pykälän, ja esitän vieläkin 
suuren valiokunnan harkittavahl., eikö va
liokunnan tekemää lievennystä teurastus
tapaan katsoen voitaisi sittenkin hylätä. 
Esitän tämän siitä huolimatta, että olen 
hyvin tietoinen niistä vaikeuksista, joita 
lainsäätäjällä on kyseessäolevan pykälän 
kohdalla juutalaisten käyttämän shektaus
menetelmän takia., ja saanen senkin sanoa., 
että 4 § talousva.liokunnankin ehdottama.ssa 
muodossa. tuo niin suuren parannuksen ny
kyiseen käytäntöön, etten pidä senkään hy
väksymistä mitenkään mahdottomana, ellei 
nyt pykälä1le voida. saada. vielä parempaa 
muotoa.. Kuitenkin tekisin tämän myömzy
tyksen nimenomaan sillä varauksella, että 
tällaista. shektaus-menetelmää e1 tehtäisi 
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niin yleiseksi, kuin miksikä se talousvalio
kunnan ehdotuksen mukaan tulee, tässä 
kun ei ole mainittu mitään siitä, milloin 
shektaus-menetelmää niin esitettynä, kuin 
talousvaliokunta sitä kuvaa, saa suorittaa. 
Mielestäni pykälään pitäisi tulla kohta, 
jossa määriteltäisiin, että tällaista shektaus
menetelmää ei saa suorittaa muulloin, kuin 
milloin va:kavat rituaaliset syyt sitä vaati
vat. 

Vielä minä .olisin halunnut sanoa 5 § :stä, 
jossa hallitus ehdottaa määrättävä:ksi: ,mil
loin eläintä saa käyttää tieteellisiin kokei
luihin, määrätään asetuksella". Siis siinä 
edellytetään, että n. s. vivisektio tulee lu
valliseksi. Voi olla, että vivisektiosta on 
ollut yhtä ja toista hyötyä, vaikka on ky
seellistä, olemmeko ehdottomasti oikeutet
tuja juuri hankkimaan itseJllemme näitä 
hyötyjä tällaisen rää!kkäyksem. kautta. 
Mutta minä olen myöskin tietoinen siitä, 
että tällaista vivisektiota harjoitetaan 
monta kertaa, ei enää oikeastaan tieteelli
senä tutkimuksena, vaan näytöksinä esim. 
eläinlääkärinoppilaille ja luonnontieteen 
oppilaille ja silloin se jo menettää merki
tyksensä. Onhan paljon sellaisia kokeiluja, 
joista opettaja voisi oppilaalle sanoa ilman 
muuta, että näin on kokeiltu ja näin ovat 
asiat, mutta kun nyt yhä uudelleen ja 
uudelleen tehdään samat kokeet, ei se voi 
enää olla tarkoituksenmukaista. Ehkä ar
voisat edustajat ovat joskus lukeneet esim. 
siitä, miten jatkuvasti eläinlääkäriopistoissa 
Saksassa menetellään, kun koiran pää vä
hitellen irroitetaan ruumiista, verisuonet 
liitetään letkuihin, jotka koneesta pump
puavat määrättyä nestettä koiran aivoihin, 
ja sillä tavalla pää saadaan vähitellen ir
roitetuksi ruumiista ja pidetään jatkuvasti 
keinotekoisesti elossa. Sellaiset näytökset 
tuntuvat joka tapauksessa mel'kityksettö
miltä ja hyödyttömiltä ja mielestäni myös
kin ihmisarvolle soveltumattomilta. Minä 
en kuitenkaan rohkene, kun en ole asian
tuntija enkä ole paljon asiantuntijoiden 
kanssa puhunut, tässä pykälässä mitään 
muutosehdotusta tehdä, mutta minä olen 
jokseenkin varma siitä, että eläinsuojelu
väki ei tule lepäämään, ennenkuin tähän
kin kohtaan saadaan humaniteettiperiaat
teita j·a eetillisiä periaatteita vastaavat 
muodot. 

Ed. Sergelius: Herr talman! Jag 
har begärt ordet för att fästa stora ut-

skottets uppmärksamhet vid 4 § :ns 2 mom. 
i ekonomiutskottets betänkande, vilket en
hgt mitt förmenande borde få en avfatt
ning, som står i konformitet med inne
hållet i samma paragrafs 1 mom. 

Ekonomisutskottet har i reg,eringens pro
position angående J.ag om djurskydd infört 
en del väsentliga förbättrin,gar bl. a. be
träffande bestämmelsen om skäkt. Enligt 
regeringens proposition borde den nuva-
rande skäkten förbjudas, vi1lket ju sig 
innebär en hegränsning av frioheten till re
ligionsutövning för de mosaiska trosbekän
narena, åtminstone att döma av de broschy
rer, som tillställts olika riksdagsmän. Nu
mera har, efter det hr lantbruksministern 
också medgivit, att ekonomiutskottet uti 
förenämnda avseende lyckats giva paragra
fen en sådan avfattning, att också han för 
sin del kan godkänna den, begränsningen 
från regeringens sida förfallit. 

Ekonomiutskottet har efter •att hava prö
vat bestämmelsen om förbudet mot den 
ortodoxa judiska slaktmetoden kommit en
hälligt till den uppfattningen, att ur djur
skyddssynpunkt inga giltiga skäJl kunna an
föras mot metoden sådan den kommit tili 
användning vid slaktinrättningarna i Hel
singfors och Viborg, och att förty r.ege
ringens proposition således i förenämnt 
av:seende ändrats. 

I .andra momentet, varom jag redan 
nämnde, i § 4 stadgas likväl, att utan he
dövning kan avlivning av fjäderfä äga rum 
blott huvudet med ett ikraftigt hugg skiljes 
f1~ån kroppen, viiken bestämmelse bör upp
fattas så, att skäJkten, enligt vilken huvu
det även .efter slakten bör hänga kvar vid 
kroppen, icke får tillämpas på fjäderfä, 
utan anlitande av a;llmän slaktinrättning. 
Denna föreskrift kommer uppenbarligen att 
bli ytterst svår att övervaka för det fåtal 
fåglar, som användas i hemmen, alltså för 
det privata behovet. Bestämme1sen före
faller så mycket mer egendomlig, då denna 
icke skall beröra exportvara. Ekonomiut
skottet har således på denna punkt beträf
fande fjäderfä bea:ktat de reala, de verk
liga, de ·ekonomiska behoven, men icke ta
git hänsyn till den religiösa övertygelsen. 

Det är ju uppenbart att varje slakt· 
metod kan innebära djurplågeri. Som be
kant äro såväl fack- som vetenskapsmännen 
av mycket olika uppfattning beträffande 
skäkten, och jag förmodar också, att uti 
denna församling åsikterna äro delade. Om 



E,läimsuojelulaki. 531 
-~-~-----~- --------

man sålunda på grund enbart av anlitade 
sakkunnigutlåtanden icke med säkerhet kan 
bilda sig en bestämd uppfattning, huruvida 
denna metod innebär djurplågeri eller icke, 
så väger så mycket tyngre den lagstiftning 
i olika kulturländer, som folkrepresentatio
nerna stiftat angående den judiska slakt
metoden. Frånse vi från Tyskland, som 
för närvarande på lagstiftningsområden 
icke så sällan erbjuder överraskningar, så 
är för närv,arrunde skäkten som bekant i 
Europa förbjuden endast delvis i Schweiz, 
enligt vad för mig uppgivits, där skäkten 
av fjäderfä är tillåten, alltså omvänt för
hållande mot vad nu av ekonomiutskottet 
föreslås, samt i Norge. Härvid må dock 
beträffande Norge erinras om att bland 
motståndare till förbudet befann sig en 
stor mängd kända lmlturpersonligheter, 
bland dem även förra statsministern Lykke, 
vi1ka utan reservation anslutit sig tili den 
i det övriga Europa gängse uppfattningen 
Dm att slakten enligt judisk ritus ,ej är 
djurplågeri. 

iSlutligen vill jag ännu nämna., att det 
engelska parlamentet helt nyligen antagit 
en lag, enllgt vilken uttryckligen föreskri
ves att skäkten är tillåten i det brittiska 
riket. 

I hopp om att stora utskottet skall ägna 
nödig uppmärksamhet åt den anmärkning, 
vil'ken jag här anfört främst med anled
ning av andra mom. i 4 §, ber jag att i 
övrigt få förorda hos stora utskottet eko
nomiutskottets förslag. 

Ed. K arvet t i: Herra puhemies! -
Vertaillessa talousvaliokunnan mietintöä 
eläinsuojelulaiksi hallituksen asia1sta anta
maan esitykseen on myönnettävä, että va
liokunta on tehny,t - maatalousministe
riön äskei,sestä esityksestä huoEmatta -
minun mielestäni monta ,ei ainoasta:a:n br
peellista, va:an välttämätöntäkin paran
nusta. Vaikka olen:kin siis va;Lmis myön
tämään, että. va1liokunta on va,rsin harki
ten ja tunnustusta ansaitsevalla bvalla 
tehnyt tehtä,vämsä, on tässä kuitenkin 
eräitä seikkoja, joista en nyt asiaa suureen 
valiokuntaan lähetettäessä saata olla eväs
tystä lausumatta siinä toivossa, ~että suuri 
valiokunta siihen kiinnittää huomiota ja 
tekee asianomaiset muutosehdotuksensa. 

Ensinnäkin tahtoisin kohdistaa huomion 

talousva[iokunnan mietinnössä 'Olevan 2 §:n 
4 momenttiin, jossa sanotaan: ,Kielletty 
on siipihrjan elävältä kyniminen tai eläi
men elävältä nylkeminen tai ripustrumi
nen". Nyt on asianlaita kuitellikin niin, 
että pekonisikoja teumstettaessa ne tain
nuttamisen jä1kee.n ta!kajatkaan sidotta
vasta ketti,ngistä kiri:nnitetään 1pyörivään 
kuljetu:selevaattoriin ja pistäuninen .ta.pah
tuu kyllä1kin verrattain nopeasti tainnutta
misen jälkeen, mutta va1sta sirtten kuin 
eläin on ripustettu sitä lkuljettavaan ele
va.a:tto:riin. Tällöin on eläintä vielä pidet
tävä eläväJnä, joskin kohta tainnutettuna. 
Tämä menettely on ta1ousvaJiokunnan eh
dotuksen mukaan kie:lletty. Tämä on !kui
tenkin yleinen pekonirteura:strumoi.ssa käy
tännö,ssä oleva ta:pa ja aivan välttännätön 
suurissa teurastamoissa. Sillä jos siat tain
nuttamisen jäN,~een jää:vät lojumaan la,t
tialle, jossa pistämin:e:nikin tapahtuisi, niin 
syntyy ensinnäJkin tainnutusa,palraUJtin 
äärreen ruuhkautmmista, j01ka estää työn 
normaalista edistymistä, ja toiseks,i tapah
tuu epäinhimillisyyttä pa~kotettaessa tain
nustusa,pa.raa:ttiin tulevat siat näkemään, 
kuinlka toi:sia sikoja pistetään, toitsien jou
koittain lojuessa verissään lattialla, sen 
sijam1 että nyt kukin -eläin heti niin pian 
kuin se on t:ainlllutettu, ,ta:kaja:lastaan ripus
teiltuna !kiinnitetään elevaattoriin, joka kul
jettaa eläimen erir]{ioiseen suljettuun pisto
poksiin, missä pistäminen toimitetaan. 

'l'ämä. on yleinen !käytäntö meillä ja 
muualla, missä sia:t tainnutetaan ·enillen 
pistämistä. Pyydän'ki:n näin ollen ehdottaa, 
että tässä. momentissa lisättäisiin viimeisen 
sanan eteen sana ,tainnuttwmatta", joten 
sii:s momentti kuuluisi: ,Kielletty on siipi
karjan ,elävältä kyniminen tai eläimen elä
vältä nylkeminen tai tainnuttaiffiailta ripus
ta:minen.'' Sekä että vwliakunnan ehdot
ta:ma 6 momentti kokonaan ede:llä esittä.
mästäni syystä poistet,taisiin., koska sekä 
4 että. 6 momentis,sa on yhteistä, miikä tun
tuisi tekevän niiden yhdistärrnisen mahdol
liseksi. Ellei taas katsottaisi V1oitavan 
6 momenttia jättää pois, on 4 mome,ntin 
loppuun li:sättävä vielä sen lisäiksi, mistä 
jo mainitsin, kaksi sanaa, nimittäin ,ja 
kuljettaminen", joten siis momentti koko
naisuudessall!n kuuluisi näin: ,Kieilletty on 
siipikarjan elä1vältä kyniminen tai e1läimen 
elä,vältä nyllmminen tai tainmuittamatta 
ripustaminen ja kuljettami111en.'' 
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Edelleen kiinnitän huomiota 4 § :n 1 mo
mentin toiseen lauseeseen, jossa puhutaan 
pistämisestä ennen tainnuttamista. Valio
kunta sanoo mietinnön perusteluissa ole
vansa hallituksen e~>ityksen kannaHa siinä, 
että juutalaisten ja muhamettilaisten teu
rastustavat on kiellettävä, sikäli kuin ne 
ovat eläinrääkkäystä. Talousvaliokunnan 
mietinnössä ei siis enää voida puhua shek
tauksesta, mutta jos ymmärrän oikein, tar
koittaa kyseessäoleva toinen lause jotakin 
siihen verrattavaa. Eläimen pistäminen ja 
sitten vasta tainnuttaminen on aikaisem
min ollut maassamme verrattain yleinen 
teurastustapa ainakin sikoihin nähden, 
mutta on epäinhimillisyytensä takia ilähes 
kokonaan häviämässä maamme maa.seuduil
takin. 

Tässä valiokunta tekee mainitun teuras
tustavan sallituksi, tosin vain ,.,yleisissä" 
teurastanioissa, kuten ehdotuksessa sano
t,aan. Kuten tunnettua on maassamme kol
menlaisia maatalousministeriön eläinlääkin
töosaston tarkoitukseen hyväksymiä teuras
tamoja, nimittäin yleisiä teur.astamoja, vien
titeurastamoja ja tavallisia kotimaista käyt
töä varten tarkoitettuja teurastamoja. Ylei
nen teurastamo on sellainen laitos, johon 
kuka tahansa korvausta vastaan saa viedä 
eläimensä teurastettavaksi, ja sellaisia on 
maassamme tietääkseni vain Helsingissä, 
Viipurissa ~ jos sekään hyväiksytty ~, 
Tampereella, Oulussa ja Porissa. Kun Tu
russakin asuu melkoisesti juutalaisia, olisi, 
esimerkin mainitakseni, talousvaliokunnan 
ehdotuksen mukaisesti, mikäli juutalaiset, 
ja ehkä tulee myöhemmin muitakin saman
laisia ihmisiä, jotka tämän jälkeen halua
vat ennen tainnuttamista pistetystä eläi
mestä saatavaa lihaa, se tuotava Turkuun 
Helsingistä, Viipurista tai Tampereelta, 
vaikka todellisuudessa tapahtuu nykyisin 
juuri päinvastoin, nimittäin, että Turun 
ympäristö lihan ylituotantoseutuna muonit
taa sekä Helsinkiä että Viipuria. Jos siis 
tämän pykälän 1 momentin toinen lause 
säilytetään, olisi sanan ,yleinen teuras
tamo" asemasta käytettävä ,maatalousmi
nisteriön eläinlääkintöosaston tarkoitukseen 
hyväksymässä teurastamossa ", joissa kus
sakin silloin myös on samaisen eläinJää
kin töosaston hyväksymät eläinlääkäri tu t
kinnon suorittaneet lihantarkastajat. Koh
tuutonta lienee, että esim. sellaiset kuin 
Karjakeskuskunnan teurastamo Helsingissä 

·-~~-

ja Lounais-Suomen Osuusteurastamo Tu
russa, joilla on yleistä teur.astamoa hyvin
kin vaJStaavat laitokset, estettäisiin teuras
tamasta eläimiä tavalla, joruka talousvalio
kunta tässä, tosin ehdollisesti, tekee luval
liseksi. 

Koska eläin on kaadettava, milloin se 
teurastetaan verisuonet katkaisemalla ennen 
tainnuttamista, on tätä kaatamista, olkoon, 
että siinä käytetään apuna tyynyäkin, jol
loin eläin milloin kaatuu tyynyn päälle, 
miHoin sen viereen, pidettävä epäinhimilli
senä tekona ja eläinsuojelulain vastaisena. 
Juutalaisten tarpeita varten teurastetaan 
vain yleensä suurikokoista :nautakarjaa, vie
läpä ihan voimakkaimpia ja parhaita raa
vaskarjayksilöitä, ja ainakin muhametti,lai
sia varten hevosia, jolloin täysin elävänä 
kaadettavat eläimet kaadettaessa loukkaa
vat polvensa ja muitakin ruumiinosiaan, 
mikä myös käytännössä näin tapahtuu, vie
läpä Helsingin yleisessä teurastuslaitok
sessa, joskaan ei ehkä sillä kertaa, jolloin 
eräät talousvaliokunnan jäsenet olivat tä
hån teurastustapaan sanotussa laitoksessa 
tutustumass•a. Minulle mainitsi juuri viime 
viikolla eräs eläinlääketieteen tohtori; hän 
oli ollut katsomassa tätä teurastustapaa, 
toden:neerusa niin tapa:htuneen, että eläimet 
loukkaavat jäseniänsä. 

Kun nyt lainsäätäjä säätää eläin.suojelu
lain, olisi ehdottomana vaatimuksena pidet
tävä teuras·eläimen tainn.uttamista ennen 
v·eren juoksuttamista, sillä ainoastaan näin 
suoritettu teurastus takaa teumseläimeHe 
tuskattoman kuoleman ja on ainoa inhimil
listä oikeuskäsitystä täysin vastaava ja eläin
rääkkäystä estävä teurastustapa, jonka 
vuoksi pyydän saada ehdottaa, että suuri 
valiokunta ja eduskunta poistaisi 4 § :n 1 
momentin toisen lauseen kokonaisuudes
saan talousvaliokunnan mietinnöstä, nimit
täin lauseen, joka kuuluu: ,Kuitenkin saa
daan eläin teurastaa yleisessä teuras•tamossa 
laitoksen eläinlääkärin valvomana myöskin 
siten, että eläin heti verisuonten äkiHisen 
ka:tkaisemisen jälkeen tainnutetaan " 

Ed. Böökin Lausunto, mikäli se koskee 
hevosen hännän typistämistä häntäJuustoa 
ja -lihaksia tai -jänteiden katka~semist.a, on 
hyväksyttävä ja voitaisiin mielestäni jät
tää tästä lakiesityksestä kokonaan pois. 
Sen sijaan en katso voitavan mennä siihen, 
että hevosen kastreerauksen saisi toimittwa 
yksinomaan eläinlääkäri, koska muutkin 
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he:rukilöt oppivat sen tekemään ja osaavat 
sen tehdä yhtä hyvin kuin eläinlääkäri
km. Myönnettävä tosin on, että joitakin 
taidonnäytteitä ehkä voitaisiin vaatia he
vosen kastreerausta suorittavilta ei-eläinlää
ikäreiltä. 

Kun 8 § :n 2 momentissa puhutaan 7 
§ :ssä mainitusta katselmuksesta aiheutu
ne~sta kustannuksista, on talou:svwliokunta 
selventänyt siinä hal\ituksen esitystä. Täs
säkin tapauksessa jäävät kustanmrkset ilmi
tenikin eläinten omistajain maksettaviksi 
huolimatta siitä, että katselmus on osoit 
tautunut täysin aiheettomaksi. Talousvalio
kunta on perusteluissaan hyvin pyöreästi, 
kiertäen kaartaen, sivuuttanut t~ämän koh
dan mainitsemaila: ,koska iilman oikeuden
päätöstä ei kernaasti voitaisi määrätä kus
tannuksia maksettavaksi yleisistä varoista". 
Allekirjoittaneeseen eivät san-at ,ei ker
naasti" tee oikein vakuuttavaa v·aikutusta, 
toisin sanoen jää kysymään, voisikohan 
sentään, miLloin eläinten kwljettaja tai 
omistaja on katselmuksessa osoittautunut 
syyttömäksi ja katselmus siis on ollut ai
heeton, voisiko tällaisissa tapauksissa suo
rittaa katselmuksen kustannukset yleisistä 
varoista. Niin pitäisi oUa laita, ellei, ku
ten on selitetty, riskoslain mukaan ilman 
oikeudenkäyntiä tällaisessa tapauksessa i]ms
tannuksia. käy periminen poliisiviranomai
selta tai häneen verrattavalta. Kustannus
ten periminen il:inan oikeudenkäyntiä, mil
loin sanottu katselmus on ollut aiheeton, 
on vääryys ja vie mielivaltaan. En arvos
telisi talousvaliokunnan mietinnön tätä 
kohtaa, ellei tiedossani oEsi juuri tuoreita 
tähän sove11ettavia tapauksia., joUoin, jos 
eläinsuojelulaki olisi ollut voimassa., olisi 
aiheettomasti jouduttu suorittaiilla.a.n sano
tunla.isesta. ka.tselmuksesta johtuneit'a kus
tanmrksia. Kun tässä siis joka tapauksessa 
on kohtuuttomuudesta kysymys, joskin tosin 
muutamista satamarkkasista vain kerral
laan, niin olisi mielestäni pykä!län tätä kdh
taa selvennettävä. 

Hallituksen esityks.en 9 § :ssä, jonka ta
lousvaliokunta on esittänyt hyväksyttäväksi 
hallituksen esityksen mukaisesti, puhutaan 
henkilöistä, joille jollakin paikkakunnalla 
erityisten olosuhteiden vaatiess.a, nimittäin 
maaherroiHa on valta antaa samanla~set oi
keudet 7 ja 8 § :ään nähden kuin poliisi
viranoma.isillakin, nimittäin suorittll!a kat
selmuksia. Tämä pykälä tarkoittanee ensi 

kädessä oikeuksien myöntämistä sellaisille 
eläinsuojelua erikoisalanaan harrastaviLle 
vanhoille tädeille ja ehkäpä sedillekin, joita 
useat mei,stä tuntevat ja jotka näkevät 
eläinrää!kkäystä melkein missä tahansa.. Jos 
8 § hyväksytään talousvaliokunnan ehdo
tuksen mukaisesti,, rohkenisin tällöin 9 
§ :ään ehdottaa sellaisen lisäyksen, että sa
notun pykä;län ensimmäisen lauseen alku 
tulisi kuulumaan: ,.,Kunnanvaltuuston esi
tyksestä on maaherralla valta maatalous
ministeriön eläinlääkintöosastoa kuultuaan 
määräajaik:si, korkeintaan kolmeksi vuo
deksi kerrallaan, mil1oin erityirset olosuh
teet jollain paikkakunnalla sitä vaativ,at, 
määrätä" j. n. e. Jos -edelläsanotunlainen 
muutos tehtäisiin, olisi kunnanvaltuustoilla, 
jotka tässä kyseressäolevas.sa tapauksessa 
tuntevat olosuhteita paremmin kuin ehkä 
maaherm, tilaisuus lausua mi·elensä asiassa 
ja tulisipa vielä varsinaisen ammatti-in
stanssintkin, nimittäin maatalousministe
riön eläinlääkintöosaston mielipide asiassa 
huomioonotettavaksi. Ja lisäksi tietää:kseni 
ei tällainen erikoisoikeus saisi olla elinikäi
nen, vaan määräajaksi annettu. Uskallan
kin näin ollen toivoa, että sekä suuri valio
kunta että eduskunta ottaisivat varteen la
kiesitykseen kohdistaman:i huomautukset. 

Ed. V e h k a o j a: Minulla on tilaisuus 
suuressa valiokunnassa asiaan lähemmin 
kajota. Mutta maatalousministerin lausun
non johdosta tahtoisin vain, koska hän on 
vielä täällä saapuvilla, huomauttaa, että 
eiköhän sittenkin asia mahda olla niin, että 
talousvaliokunta on osunut oikeaan silloin, 
kun näiden kotieläinten kuohitseminen on 
annettu muidenkin suorittaa kuin eläin
lääkärin. Hän mainitsi, että eläinlääkärit 
suorittavat yleensä pienemmästä maksusta 
näitä tehtäviä kuin yksityiset. Minä luu
len, että asiantuntijana tiedän sanoa, että 
näin ei ole asianlaita. Mitä sitten tulee 
huumausaineiden käyttöön, jota maatalous
ministeri mainitsi verrattain pieneksi lisä
kustannukseksi, niin minä kuitenkin luu
len, että ne eivät aivan yhtä pieniä ole sil
loin kun niitä joutuu maanviljelijä lunasta
maan, joka niitä tulee käyttämään. Eikö
hän siihen sentään voi sisältyä ehkä sata tai 
parisataa prosenttia hintaa lisää, kuin ne 
hinnat ovat, mitkä maatalousministeri mai
nitsi, sillä ne ovat kai myyntihintoja millä 
maanviljelijä niitä joutuu ostamaan. Minä 
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luulen, että vaikkakin suuri valiokunta 
tätä asiaa tutkii, jos se perusteellisesti 
lähtee tästä asiasta selvää ottamaan, niin 
tuskinpa suurempia muutoksia tähän laki
esitykseen voidaan sittenkään saada, sillä 
talousvaliokunta on koettanut saada tämän 
niin käytännöllistä elämää vastaavaksi kuin 
se vain on suinkin mahdollista ottamalla 
huomioon myöskin sen seikan, ettei eläin
rääkkäystä tulisi harjoitettavaksi. Miksei 
sitä eJläinrääWkäykseksi voida sanoa hyvin 
sitäkin, jos eläin esim. kaadetaan teurastus
paikalla ja joku kirves sattuu sen jalkaan, 
onhan se eläinrääkkäystä. Mutta sattuuhan 
eläimille sellaista paljon enemmän kuin 
niitä pidetään työhommissa, ilman että se 
on omistajan tai hoitajan vika, jos vahin
koja sattuu. 

Ed. Reinikainen: Me kuulimme 
· herra maatalousministerin lausunnosta, että 

maatalousministeri on suurin piirtein yh
tynyt talousvaliokunnan mietintöön, ja 
näin ollen näkee, että hallituskin on peräy
tynyt siltä kannalta, jonka se on ottanut. 
Maatalousministeri on tahtonut pitää kiinni 
kahdesta seikasta. Toinen on 4 §:n 2 mo
mentissa oleva määräys siitä rajasta, jota 
vanhimmat eläimet pitäisi kuohita nukut
tamalla tai turruttamalla. Sanoin, että 
minä jään odottamaan jännityksellä sitä, 
millä tavoin herra maatalousministeri jär
jestää sen kirjanpidon, jota tässä ikäkysy
myksessä hän tahtoo noudattaa, mutta 
emme ole sitä kuulleet. Ja minä luulen, 
että se on käytännössä mahdoton. Minun 
täytyy sanoa, ettei maatalousministerin pu
heenvuoro voinut saada eduskuntaa vakiin
nutetuksi siitä, ettei hallituksen esittämällä 
tavalla tämä pykälä olisi mahdollinen. Jos 
kerran tahdotaan tälle kannalle mennä, niin 
silloin on mentävä niin pitkälle, kuten eläin
suojeluväki vaatii, että jokainen eläin 
ikä ä n k a t s o m a t t a on nukutettava 
tai turrutettava kuohittaessa. Mutta jos 
tälle kannalle ei mennä, silloin on parempi, 
ettei aseteta mitään määrättyä rajaa. Tai 
sitten pitää mennä sille kannalle, mitä eläin
suojeluväki vaatii, ettei eläintä saa ollen
kaan kuohita. 

Toiseksi herra maatalousministeri vielä 
tahtoo puolustaa hallituksen esittämää poro
kysymystä. Minun täytyy sanoa, että yhtä 
vaikeasti hän tässä voi puolustaa kantaansa 
kuin edellisessäkin. Me muistamme, että ai-

koinaan eduskunnassa säädettiin laki poron
lihan, niinkuin muunkin lihan tarkastuk
sesta, ja minä luulen, että maatalousminis
terillä on ollut tarpeeksi harmia tämän ky
symyksen järjestämisestä, ja hän on var
masti monta kertaa katunut, että sotket
tiin poro muitten kotieläinten määräyksien 
alaiseksi. Minä antaisin sen neuvon, että 
jätetään nyt koko poro pois tämän lain yh
teydestä, sillä porohap on siksi poikkeuk
sellisissa oloissa elävä eläin, että on pa
rempi, ettei sitä sotketa muihin lakeihin. 
Aina silloin kun me tähän porokysymykseen 
sotkeudumme, ammumme me harhaan (Ed. 
Hannula: Varmasti!). Siellä huutaa joku 
Pohjois-Suomen edustaja: ,varmasti", ja 
minä luulen, että niin se tulee käymään. 

Hallitus on yhtynyt muissa asioissa ta
lousvaliokunnan mietintöön ja minun täy
tyy sitä suuremmalla syyllä toivoa, että se 
menisi suuressa valiokunnassa nyt tämän 
ha,1lituksenkin evästyk!sen perusteena ta
lousvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti. 

Ed. Karvetti on täällä kiinnittänyt huo
miota vielä pariin seikkaan. Täytyy sanoa, 
että ed. Karvetti on tämän asian käsitte
lyssä vähän epäjohdonmukainen. Hän on 
johdattanut meitä valiokunnassa varmasti 
vähän eläinrääkkäyksen kannalle siinä suh
teessa, että olemme ottaneet huomioon m. m. 
hänen esityksestään täällä sen, ettei tarvitse 
neljää kuukautta vanhempaa eläintä nukut
taa eikä tainnuttaa. Lisäksi on hän antanut 
monta muuta hyvää neuvoa, jotka olemme 
ottaneet huomioon. Mutta kun hän tulee 
4 § :ään, hän tietää, ettei ole eläinrääk
käystä sillä tavalla menetellä kuin valio
kunta ehdottaa, mutta hän määrätyistä, en 
tiedä mistä syistä, kuitenkin koettelee sen 
pykälän saada hallituksen esityksen kan
naille. Tämä pykälä ko:.kee tuota n. s. shek
tausta. 

Mitä tulee hänen huomautukseensa 
8 § :ään, niin minä viittaan siinä aikaisem
min antamaani lausuntoon. Minä myön
nän, että periaatteellisesti se kanta on oi
kea, mitä hän ajaa, mutta, kuten huomau
tin, emme saa sille sellaista muotoa, jotta 
se voitaisiin käytännössä toteuttaa. Minä 
vielä kerran viittaan siihen, että valiokunta 
oikein lainvalmistelukuntaa myöten tutki 
tämän kysymyksen. Minä luulen, että sen 
pitäisi riittää sen juridista puolta harkit
taessa. Ehkä lienee syytä huomauttaa, että 
meillä on sihteerinä valiokunnassa siviili-
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·oikeuden apulaisopettaja, jonka spesiali
.alana on tällaisten kysymysten laintulkinta. 

Sitten vielä ehkä muutama sana ed. Böö
kin vivisektiota koskevassa kysymyksessä. 
Minä, ikävää kuin on ennustella, olen va
lmutettu siitä, että kehitys, ikävä kyllä, 
tulee käymään toiseen suuntaan kuin mitä 
hän ennusti, nimittäin koko lääketiede me
nee yhä enemmän ja enemmän seerumin 
käyttämiseen ja meidän täytyy, pelastaak
semme eläimiä ja ihmisiä kuolemasta ja kär
simyksistä, käyttää seerumia. Hän otti 
muutaman esimerkin siitä, kuinka joku pro
fessori muka on turhan tähden piinannut 
eläimiä. Minä kovasti epäilen tätä. Ehkä 
joku sairaaloinen henkilö voi niin menetellä, 
mutta eduskunta voi olla vakuutettu siitä, 
että tämän maan ja koko maailman tiede
miehet eivät turhan tähden, kuten eläinsuo
jeluväki usein syyttää, eläimiä piinaa eikä 
rääkkää. Niiden asema tiedemiehenä takaa, 
että tällaista ei tule tapahtumaan. 

Maatalousministeri ,J u tila: Herra pu
hemies!- Tahdon muutamalla sanalla vielä 
vastata ed. Reinikaiselle, koska hän on kiin
nittänyt huomiota 4 kk :n ikärajaan koti
eläimiä kastreerattaessa. Käytännössä täl
lainen määräys ei ole osoittautunut niin 
vaikeaksi kuin teoriassa luulisi, sillä tämä 
raja on asetettu tähän lakiehdotukseen kuu
lemaila eläinlääkäreitä, jotka ovat kyllä sa
nottuihin asioihin perehtyneet. Tavallisim
min maataloudessa kastreerataan nim. vain 
4 kk. nuorempia sianporsaita, mutta hevo
sia, karjuja ja sonneja kastreerataan van
hempina. Poikkeusasemassa tulevat täten 
olemaan vain kissat ja koirat. Mutta kis
satkin minun luullakseni useimmiten kast
reerataan neljä kuukautta nuorempina. 
Koiriin nähden asianlaita on toinen. Näin 
ollen minä luulen, että käytännössä nämä 
väitteet, mitkä täällä on esitetty, että täy
tyisi erikoisrekisteriä pitää kaikista synty
vistä kotieläimistä, käyvät varsin perusteet
tomiksi. Sitäpaitsi, jos epäiltävä tapaus tu
lee, silloin voidaan in casu tutkia tällainen
kin. Mutta sellaisia tapauksia, kuten sa
nottu, tulisi käytännössä olemaan anihar
voja. Näin ollen minä katson, että vaadittu 
rekisterinpito kastreerattavien kotieläinten 
iästä on ollut vain ehkä leikillinen huomau
tus ed. Reinikaisen taholta. 

Ed. T olo ne n: Kun maassamme on run
saasti olemassa hyvää eläinsuojelustahtoa, 

sitten on runsaasti ymmärtämättömyyttä ja 
tietämättömyyttä ja edelleen on olemassa 
suoraa raakuutta, niin silloin ymmärrämme, 
kuinka vaikea on säätää lakia eläinsuojelu
laiksi. On tehty huomautuksia m. m. sitä 
pykälää vastaan, jossa puhutaan eläinten 
teurastuksesta. Tämän johdosta on minun 
sanottava, että eläinten teurastuksessa, jos 
se toimitetaan tämän pykälän ja tämän lain 
mukaisesti, ei koskaan kärsimykset eläimiä 
tule kohtaamaan niin suuressa maarin kuin 
mitä ne kärsivät elävässä elämässä ihmis
ten palveluksessa ollessansa (Vasemmalta: 
Oikein!). Minä viittaan vain niihin hevo
siin, jotka huonostipalkattujen miesten kä
sissä metsätöissä, myöskin ensi talvena tu
levat olemaan.. Kun suuri valiokunta tu
lee asiaa käsittelemään, niin minä luulen, 
että suurempia muutoksia se ei pysty tähän 
lakiin tekemään, jos se koettaa nimittäin 
niitä katsantokantoja palvella, mitä tässä 
suhteessa ilmenee. Minäkin puolestani kyllä 
sallin sen muutoksen, joka on hyvä, mutta 
tuskin niitä hyviä paljon pystytään esittä
mään. 

Ed. B r a n d e r : Herra puhemies ! Tar
peetonta tuskaa eläimille yritetään vähentää 
nukutusaineilla ja paikallista turrutusta 
käyttäen. Pelkään vaikutuksen käytän
nössä olevan pä:invastaisen. On huomattava, 
että nukutusaineet siirtävät tuskan vain 
tuonnemmaksi ja siihen liittyy vielä sitten 
kiusallinen kokaini- y. m. myrkkyhumala. 
On varottava tieteellistä eläinlääkintärääk
käystä apteekkien kannattavaisuuden pa
rantamiseksi. 

Ihmisille käytetään usein kuoletusaineita 
heikkojen hermojen takia. Eläimien hermot 
eivät tässä tule kysymykseen. Meidän kun
nanlääkäri sanoi lähes 30 vuoden praktiik
kansa aikana panneensa hammaskuoletuk
seen pääasiassa puhdasta vettä asiakkait
tensa uskon vahvistamiseksi, että kuoletus
ainetta on käytetty. Ainoastaan kerran elä
mässäni olen antanut panna kokaiinia ham
paaseeni ja silloinkin sain koko iltapäivän 
kärsiä sitä kokaiinituskaa, kun kokaiinia 
käyttämättä tuska kestää vain ehkä sekun
nin (Ed. Hakkila: Pitää pysyä periaattees
saan lujempana!). 

Eläinsuojelus perustuu suurelta osalta 
hyvään eläinhoitoon eikä lääkkeiden käyt
töön. Eläinrääkkäys lisääntyy suurelta 
osalta liiallisten lääkkeiden kautta niin 
eläinlääkärien kuin maallikoiden toimesta. 
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Pääasia on reseptin kirjoittamisessa eläi
men omistajan luottamuksen saavuttaminen 
kylliksi suuren laskun esittämistä varten. 
Aivan samoin kai menetelmä on myös ihmis
lääkärien kesken. 

Olen opettanut karjanhoito-oppilailleni 
erään totuuden, joka perustuu 30-vuotiseen 
opettaja toimeen. Olen sanonut oppilailleni: 
,Ette huomaa eläinrääkkäystä lääkkeiden 
avulla, ennenkuin tulette niin oppineiksi, 
että huomaatte milloin olette lääkkeellä ai
heuttanut eläimen kuoleman. Tähän tar
vitaan paljon kokemusta. Siis lääkkeitä 
käyttäkää ainoastaan muutamissa välttä
mättömyyden vaatimissa tapauksissa". Ei 
pidä såttenkään pelätä liiaiksi kai~kia kan
sanlää:käil'ei,tä, siitlä 1kailk1k:i he eivät ole puos
karei,ta. Löytyy myös erittäin onnistun-eita, 
kansanlääkäreitä, vaikka niitä on harvassa, 
samaten kurn löytyy myös eläinläälkeopi!1li
sia puosikareirta, vaiikka nii:täkin on ilaihdut
tava:sti ha,rvassa. 

Toivon, että valiokunta poistaa laista pal
jon tarpeettomia pykäliä ja jättäisi ehdon
vallan asiat käytännön kehitettäviksi. Liiat 
pykälät tulevat vain kansalle kalliiksi. 

Ed. W i c k m a n : Herr talman ! I 4 § 
i regeringens proposition stadgas att slakt 
av fjäderfä skall tillgå sålunda att huvudet 
å slaktdjuret avskiljes genom ett kraftigt 
hugg från kroppen. Av samma mening 
synes också ekonomiutskottet hava varit. 
Man synes alltså ej räkna med andra slakt
metoder när det gäller slakt av fjäderfä. 
Ett undantag göres för slakt av fjäderfä, 
ämnade för export. Nu är emellertid saken 
den att den vanliga praxis vid slakt av ung-

. tuppar vid större hönsgårdar blivit att 
slaktdjuret genom s. k. nackvridning av
livas. Denna slaktning tillgår sålunda att 
den person, som skall slakta djuret, tager 
med ett stadigt grepp i tuppens huvud och 
genom en hastig svängning av dess kropp 
i en cirkelformig rörelse i luften avskiljer 
huvudet från kroppen utan att nackskinnet 
för den skull brustit. Alla blodkärl, ådror 
och strupen bliva på en gång avbrutna och 
detta lika snabbt som vid halshuggning. 
Dessutom besparas djuret det plågsamma 
att man sträcker ut dess huvud på en slakt
stubbe och slaktaren sålunda också att se 
huru blodet såsom vid halshuggning flyger 
vida omkring. 

Jag vågar på dessa grunder anhålla, att 
stora utskottet ville taga dessa synpunkter· 
i beaktande och föreslår att slakt av ung
höns finge ske utan vare sig bedövning el
ler halshuggning, på här beskrivet sätt, icke 
blott vid slakt av höns avsedda för export 
utan vid hönsslakt i allmänhet. 

Ed. Kivioja: Ed. Böökin lausunnon 
johdosta olisi huomautettava, että hän pa
nee liian paljon arvoa eläinlääkärien oppi
neisuudelle. Tähän edustajain pöydällehän 
on nyt jaettu lakivaliokunnan mietintö n :o· 
8, josta näkyy, että hekin voivat erehtyä. 
Ehkäpä he erehtyisivät myöskin silloin, 
kun on kysymyksessä tuskien tuottaminen 
eläimille. Hallituksen esitys siinä suh
teessa, niinkuin ed. Böökin vaatimuksetkin, 
menee liian paljon ajasta edelle, kun tah
dotta.isiin tottuneil ta maalaisamma ttimie
hiltä kieltää vuosikymmeniä harjoittamansa 
kastreeraus-toimi. Eläinlääkäri voi siinä 
tapauksessa, johonka viittasin, menetellä 
välistä niinkin kuin on kerrottu, että hä
nen tekemisiinsä voi vaikuttaa yleisön väli
huudotkin. 

Ed. Tolosen lausunnon johdosta olisi 
huomautettava, että se on kyllä kannatet
tava asia, ettei metsänajoissakaan saisi 
eläinrääkkäystä harjoittaa. Tietystikin on 
mahdotonta työttömänä aikana kieltää met
sätöitä. Mutta minä ihmettelen, miksi ei 
ole yritetty hallituksen esityksessä eikä 
valiokunnan mietinnössä kieltää kilpa
ajaja. Ne ovat eläinrääkkäystä ja tarpeet
tomia tänä moottoriajoneuvoliikenteen ai
kana. Ne on eläinrääkkäystä. Jos katse
lette vapaana olevia hevosia, kun ne huvik
seen koettavat mennä kovaa, niin ne lauk
kaavat, mutta se kilpailuissa estetään ja 
vaaditaan niitä juoksemaan vaikeammalla 
tavalla. 

1Ed. W i i k: Lakiehdotuksen 3 § :n 2 mo
me:ntin mukaan sallittaisiin edelleen näyt
tää eläimiä ,sirkus- tai muissa niihin ver
rattavissa näytännöissä, joiden tarkoHus on 
pääasiassa eläimille opetetun taidon esittä
minen". Se eläinrääkkäy:ksen muoto, josta 
tässä on kysymys, on paUasta huvittelua, 
josta ei oie hyötyä kansalle ensinkään, \"aan 
korkeinta~,tn muutamme a,fäärimi:ehille., jotka 
tavallisesti ovatkin ulkomaa1aisia. Mitään 
opettavaist•a ei niissä näytännäissä myös--
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kään voi olla, koska eläimet pannaan niissä 
esittämään juuri sellaisia taitoja, joita 
niiLlä luonnontilassa ei ole. Minä näin ol
len toivon, että suuri valiokunta poistaa 
tämän 3 § :n 2 momentin ja selventää 3 
§ :n 1 momenttia niin, että myös eläinten 
näyttäminen sirkusnäytännäissä tulee k]el
letyksi. 

M~aatalousmiruisteri J u tila: Herra pu
hemies! Ed. Kiviojalle tahtoisin huomaut
taa että hän on kai käsittänyt väärin hal
lit~ksen esityksen, sillä hallituksen esityk
sen mukaan kaikkien muiden, paitsi yli 
4 kk. vaniham. hevosen,, kuohitsemisen voi 
toimittaa muukin kuin 1laillistutettu cläin
läå!käri, ja vieläpä vanhemman hevDsen 
kuohitsemisen ja hevosen hännän typistä
misenkin muukin maatailousministeriön 
eläinlääkintöosaston siihen hyväksymä hen
kilö. Siis kaikki taitavat henkilöt, jotka 
sellid'Siksi todetaan, saavat nämä vaativam
matkin tehtävät suorittaa. Näin ollen hal
lituksen esityksen tarkoituksena on vain 
eliminoida pois n. s. puoskarit, joista, minä 
luulen, ei myöskään eläimen omistajille ole 
mitään erikoi,sta iloa. Tahdon vielä tässä 
tämän sanoa senkin tähden, että eduskun
nassa on aikaisemmassa istunnossa huomau
tettu että tämä lakiehdotus olisi eläinlää
käril~ki. Tämä ei ole lain tarkoitus, va,an 
sen tarkoituksena tosiaan on suojella koti
eläimet niin että ni,istä ihmiset saavat 
mahdolhsimman kauan ja mahdollisimman 
suurta hyötyä, jota he eivät saa; silloin 
kun, kotidäimiä lyhytnäköisesti kmsataan 
j,a rääkätään tai ne joutuvat puoskarien 
parannetta viksi. 

Ed. A. H a l o ne n: Täällä on erikoisesti 
huomiota kiinnitetty siihen, että eläinten 
koulutusaika tulee niille olemaan raskas 
ja siinä tapahtuisi eläinrääkkäystä. Se 
myönnettäköön eläinsuojelun kannalta kat
soen. Mutta jos kouluaika onkin raskas, 
niin myöhemmin niillä on kerrassaan hy
vät päivät joko hevosilla tai muilla koulu
tetuilla eläimillä, ja silloin tulee rinnastet
tavaksi kumpi on suurempaa eläinrääk-' . käystä: sekö, että eläin tyhmänä ja taita-
mattomana, yksinkertaisena työjuhtana saa 
kärsiä koko elämänsä ajan, vetäen raskasta 
kuormaa ja olla suurten kärsimysten alai
nen vai se, että se, kouluaikana on kovem
malia ja myöhemmin sitten taas hyvällä 

hoidolla ja helpommalla. Mitä taas siihen 
huomautukseen tulee, että se tulee omis
tajaansa hyödyttämään näyttelyeläimenä, 
niin omistajan hyödyksihän se toimii työs
säkin. Ajatellaan esim. rahtihevosta. Minä 
myönnän, että mahdollisesti se harjoitus
aika on kovaa. Eläin joutuu joka tapauk
sessa siinä kärsimään yhteiskunnan ja ih
miskunnan keskuudessa ollessaan, siitä me 
emme voi niitä rasituksia millään tavalla 
kokonaan vapauttaa. 

Ed. T o l o ne n: Ed. Kiviojan lausun
non johdosta pyydän mainita, että eikö 
olisi parempi olla vääristelemättä minun 
ajatustani. En suinkaan ole toivonut, että 
metsätyöt jäisivät tekemättä. 

Ed. 0 ula s m a a: Ed. Kemppi täällä 
eduskunnan viime istunnossa jo selosti ta
lousvaliokunnan kannan tässä eläinsuojelu
lakiasiassa ja samoin on selostettu tässäkin 
istunnossa, ja minäkin hyväksyn talous
valiokunnan mietinnön kaikissa muissa koh
dissa paitsi 4 § :n kohdalta. Kielteisen kan
tani toin esille jo talousvaliokunnassa, 
vaikkakin ensikertalaisena edustajana en 
osannut esittää vastalausettani tarpeeksi ai
kaisin. Tähän pykälään nähden minullakin 
oli,si se toivomus, joruka ed. Ka,rvetti täällä 
jo esitti, nimittäin, että kysymyksessä ole
van pytkä.län ensilmmäisen kohdan toinen 
lause poistettaisiin ja hallituksen esitys tä
män pykälän kohdalta sellaisenaan, ilman 
mitään varauksia, hyväksyttäisiin. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

2) Ehdotus laiksi oppisopimuslain 
muuttamis,esta. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 2 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 32, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on työ
väenasiainvaliokunnan mietintö n :o 2. 
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Kes:kustelu: 

Ed. P a l m g r e n: Herra puhemies! 
Kuten työväenasiainvaliokunnan esillä ole
vasta mietinnöstä käy selville, on valio
kunta muutamissa vähemmän oleellisissa 
kohdissa tehnyt pienehköjä muutoksia. 
Syyt niihin ilmenevät perusteluista. Toi
sissa kohdinkin on valiokunnassa tosin val
linnut erimielisyyksiä, mutta eivät ne ole 
olleet senlaatuisia, että ne olisivat aiheut
taneet vastalauseita. Sitävastoin 13 §, 
jonka tarkoituksena on säännöstellä suurta 
periaatekysymystä, millaiseksi oppilaan 
asema muodostuu lakon tai työsulun koh
datessa hänen työmaataan, erinäisten 
äänestysten jälkeen hyväksyttiin toisin 
kuin oE arveLtu, ja tuli sen vuoksi [mhdenr 
vastalauseen kohteeksi. Viitaten vasta
lauseeseeni anon kunniiOi,ttareu, :e.ttä suuri 
valiokunta huomioonottaisi sen, ja pyydän 
vielä mielipiteeni tueksi mainita, että am
mattikasvatusneuvosto, jonka pätevyyttä 
tällä alalla ei voitane epäillä, aikanaan 
sosialiministeriölle antamassaan ehdotuk
sessa eräiksi muutoksiksi oppisopimuslakiin 
hyvällä syyllä 8 äänellä 2 vastaan myös
kin ehdotti, että koko 13 § poistettaisiin 
laista. Valitan suuresti, ettei sosialiminis
teriö ole 9ttanut sitä huomioon. 

Lopuksi saan vi,elä huomauttaa, että va
liokunnan kokoonpano tämän asian käsit
telyn aikana sairaustapausten takia ja 
ru.uistakirn syistä tavaHista enemmän vaih
teli. Jäsenten vaihtelu vaikutti myöskin 
lopputulokseen. 

Såsom av socialutskottets nu förelig~ 
gande betänkande framgår har utskottet 
i några mindre väsentliga delar vidtagit 
smärre förändringar. Skälen därtill framgå 
ur motiveringen. I en del andra punkter 
hava skiljaktiga meningar visserligen gjort 
sig gällande, men de hava icke varit av 
den beskaffenhet, att de blivit föremål för 
reservationer. Däremot har 13 §, som ju 
avser att reglera den stora principfrågan, 
huru lärlings ställning skall gestalta sig 
Qm strejk eller lockout utbryter på hans 
arbetsplats, efter särskilda omröstningar 
utfallit annorlunda än man beräknat och 
därför även blivit föremål för två reser
vationer. Hänvisande till min reservation 
har jag äran anhålla att stora utskottet 
behagade beakta densamma samt såsom 

rstöd för min mening ytterliga.re framhålla 
att yrkesutbildningsrådet, vars kompetens 
på detta område icke kan betvivlas, på sin 
tid i sitt till socialministeriet ingivna för
slag till särskilda ändringar i lagen om 
läroavtal på väl grundade skäl med 8 
röster mot 2 också föreslagit, att hela 13 § 
slmlle utgå ur lagen. Jag beklagar mycket 
att socialministeriet icke beaktat detta. 

Slutligen må ännu meddelas att utskot
tets sammansättning under behandlingen 
av detta ärende på grund av sjukdomsfall 
och andra skäl mer än vanligt växlat. 
Detta ombyte av ledamöter inverkar också 
på slutresultatet. 

Ed. I n k i l ä: 'Herra puhemies! Niinkuin 
työväenasiainvaliokunnan herra· puheen
johtaja täällä jo huomautti, on valiokunta 
päässyt yksimielisyyteen kaikista muista 
oppisopimuslain muutettavaksi esitetyistä 
pykälistä kuin 13 :nncsta, jonka suhteen on 
olemassa kolme eri ehdotusta. Kun puo
lestani olen valiokunnassa yhtynyt valio
kunnan enemmistön hyväksymään sana
muotoon, suotanee minun lyhyesti tä:tä kan
taa perustella ja suuren valiokunnan hy
väksyttäväksi suositella. 

Niin valiokunnan enemmistö kuin kum
mankin vastalauseen allekirjoittajat lähte
vät siitä, että oppisopimuslain alaiset oppi
laat on koetettava niin tyystin kuin suin
kin mahdollista pitää erillään työriitaisuuk
sista, joita heidän työpaikallaan sattuu. 
Eri mieltä on ilmennyt vain keinoista, joi
den avulla tämä päämäärä paraiten saavu
tetaan. 

Kun vastalauseissa esitetään oppilassuh
teen pakollista jatkumista työriidan aika
nakin, ellei yhteistä sopimusta sen keskeyt
tämisestä saada aikaan, niin ei tällä tavalla 
käsittääkseni suojella oppilaita joutumasta 
työriidan aiheuttaman taistelun pyörtee
seen, vaan päinvastoin työntämällä työnne
tään heidät sen piiriin. Jos on kysymyk
sessä työsulku, niin silloin työnantaja sel
västikin useimmissa tapauksissa haluaa py
sähdyttää koko tuotantotoiminnan eika ker
naasti ryhdy oppilaiden tahdosta heille 
töitä järjestelemään. Oppilaat saavat sil
loin varmasti tuntea, että he ovat työsulun 
aikana työnantajalle ainoastaan haitaksi ja 
että hän mieluimmin näkisi heidät jossa
kin muualla kuin työpaikalla. Jos taas on 
kysymyksessä lakko, niin silloin työnantaja 



kyllä useasti mielellään näkee oppilaat 
työssä, mutta sitä eivät tee heidän lakossa 
olevat täysoppineet työtoverinsa, jotka 
saattavat esiintyä heitä kohtaan hyvinkin 
kiihkoisasti. Oppilaat joutuvat siis, työ
riidan sattuessa jatkaessaan työtään, sel
laiseen asemaan, että heidän välinsä työrii
dan johdosta pakostakin kärjistyvät joko 
työnantajaan tai työtovereihin. 

Tätä tällaista oppilaan kannalta katsot
tuna aiheetonta - sillä oppilashan itse 
asiassa on kokonaan työriidan ulkopuolella 
- välien kärjistymistä koettaa hallituksen 
esitys välttää siten, että se sallii jomman
kumman asianomaisen, joko työnantajan tai 
oppilaan, työriidan sattuessa sen ajaksi 
keskeyttää oppilassuhteen tai vaikkapa pur
kaa koko oppisopimuksen. Tällä tavoin säi
lyy oppilas paraiten ristiriidoilta, joihin 
hän muuten joutuisi. Samanlainen mää
räyshän on nykyäänkin voimassa. Ja näi
hin kysymyksiin niin perinpohjin pereh
tynyt mies kuin ammattikasvatusneuvoston 
puheenjohtaja, kunnallisneuvos von Wright 
todisti, häntä työväenasiainvaliokunnassa 
asiantuntijana kuultaessa, ettei siitä mää
räyksestä ole käytännössä minkäänlaisia 
vaikeuksia aiheutunut. Ei tunnu näin ol
len olevan mitään syytä muuttaa hallituk
sen esitystä tässä kohden ja ryhtyä poik
keamaan nykyisestä käytännöstä. 

Hallituksen esityksessä on tähän pykä
lään lisäksi otettu määräys, jota ei ennen 
<Ole siinä ollut ja jonka tarkoituksena on, 
asiaa valmistelleen hallitussihteeri Venä
läisen työväenasiainvaliokunnalle tekemän 
ilmoituksen mukaan, avata oppilaille tilai
suus, jos suinkin mahdollista, käydä luku
kauden loppuun asti ammattikoulua työ
riidankin aikana. Kun tämä tarkoitus va
liokunnan mielestä on varsin hyväksyttävä, 
on valiokunta muuttanut määräyksen sana
muodon siten, että oppilaan oikeus käydä 
lukukauden loppuun koulua todella tulee 
turvatuksi, vaikkapa oppilassuhde työrii
dll!n johdosta äcesken liukukautta lkesikey
tyisikin. 

Jos työnantaja ei työriidan sattuessa 
pura oppisopimusta, johon purkamiseen 
hänellä on oikeus, vaan ainoastaan keskeyt
tää oppilassuhteen, niin silloin on ilmeistä, 
että hän katsoo oppilassuhteen taas jon
kun Imukauden kuluttua voivan jatkua. Ja 
koska hän oppisopimuslain 11 § :n mu
kaan on velvollinen sallimaan oppilaan kol-
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mena ensimmäisenä oppivuotenaan käydä 
ammattikoulua ja maksamaan hänelle pal
kan siltäkin ajalta, minkä hän on tällai
seen koulunkäyntiin käyttänyt, kuitenkin 
viikottain enintään yhtä hänen työpäi
väänsä vastaavalta ajalta, niin tuntuu luon
nolliselta, että työnantaja on valmis anta
maan oppilaan suorittaa ammattikoulun 
käyntiään oppilassuhteen keskeyttämisen
kin aikana, jotta hänen ei sitten enää, kun 
hän taas voi käyttää oppilasta työhön, tar
vitsisi uhrata vastaavaa aikaa oppilaan kou
lunkäyntiin, vaan saisi pitää hänet tuonkin 
ajan tuotannollisessa työssä. 

Ja samalla tavalla kuin keskeytysajan 
käyttäminen koulunkäyntiin on hyödyksi 
työnantajalle, on se myös hyödyllinen op
pilaalle. Tälle olisi luonnollisesti perin hai
tallista joutua kesken lukukautta lopetta
maan koulunikäyn1tinsä, sil'lä silloin jäisi 
oppikurssi aivan keskeneräiseksi ja olisi 
myöhemmin aloitettava taas uudelleen. Ja 
voihan oppilas, oppilassuhteen joksikin ai
kaa keskeytyessä, entistä perinpohjaisem
min syventyä koulunkäyntiin, kun ei hä
nellä enää työpaikalla ole työvelvollisuutta. 
Onhan monissa maissa työttömyysavustuk
seenkin nojaten pyritty järjestelemään 
asiat niin, että työttömäksi joutunut voi 
pakollisen työttömyysaikansa käyttää opin
noihin. 

Kun ammattikoulussa käynnin järjestä
misestä valiokunnan esittämällä tavalla 
tuntuu olevan hyötyä sekä työnantajalle 
että oppilaalle, mutta mitään haittoja ei 
siitä näy kenellekään johtuvan, uskallan 
odottaa, että valiokunnan ehdotus tässäkin 
kohden hyväksytään. 

Ed. Heiniö: Herra puhemies!- Tämä 
ny,t muutettavana oleva laki on siinä suh
teessa mer!killinen, että s~e on voinut kym
menen vuotta olla voimassa i'1man, että sii
hen on tehty vidä muutoksia; siis aika 
ha1rvinarista meidän lainsäädäntöelämåJs
sämme ja siis lkunruiailla merlkittärvä, että 
se on kestän(Yt tuBkokeensa. On1ro se kes
tänyt :sen juuri täysicp]toisuU:t<msa vuoksi, 
siitä saattaa kyllä olla eri mieltä, sillä luu
lisin, että sii,nä on ollut ja on edelleen tä
mänädn pailkkau'lcsen jälestä useita huonoja 
lcohtia, joihin olisi syytä tehdä muutoksia. 
M:utta allllma!ttio:pJ)ilasla:utakunnat ova1t 
ammattitarkastajain :myötävaikutukseJJa 
koettane~t soveHuttaa sitä. parhaansa mu-
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ka,a,n ja päässeetlkin jonlkinbiseen tuloik
seen. - Haluaisin Qmiiten'kin nyt vain lau
sua muu'tama'n ganan vali,oikunnan eräi<kn 
muutosten vuoksi, koska niis:sä on erpä:sel
vyyJksiä, joita ei saisi lalk:Lin jättää. 

Se11lainen on mielestäni 1 § :n neljäs 
kohta,, missä vatliolkunta sanoo: ,,Pykä,län 4 
momenttiin tehJty muutos on muodol:lista 
laatua ja sen ta,rkoitus on, että sananmuo
doSita kä.visi paremmin 1Selvi1le, että am
mruttioprp i'lasla u taikunnan vara,pu:heerujoh
taja ei ikuulu lautalkumtaan valkinaisena jä
senenä, niinlkuin asiainlaita y1eensä on 
kunnallisissa lautalkunncissa, vaan että hän 
toimii laJUtalkunna·ssa vain puheenjohtaja:n 
estettynä oHessa". Tämä täHai'lllen ta,pa ei 
o:te mie1lestäni hyvätk:sytrtävä, sillä varapu
heenjohtajan täytyy olLa yrhtä hyvin perillä 
kuin puheenjohtajankin .tehtä:vilstä ja jos 
varapuheenjohtaja ei o:ta osaa lautakunnan 
töihin, tehtäviin, muuta kuin sattumoisin, 
on aivan ,selvää, etttä hän ei yhtäikikiä ko
koulkseen kutsuttuna voi johtaa täysin 
asiallisesti puhetta tällaises,sa kokoulksessa. 
Sattuu ammruttioppilaslautrukunni1S1Sa silloin 
täl1löin, etrtä joku oppilas on kurinpidon 
taJ1leessa. Puheenjohtaja on härutä muis
tuttanut ja hänet kutswtaan uudelleen !lm
kou!roseen. On varsin ·vaikeata varrapuheen
johtajan, joka taas tä.ssä seuraarvassa ko
kouksessa on amtama,ssla lkuritusta, täysin 
asirrullisesti suhtautua, lkoska hän ei tiedä, 
mitä edellisessä kolkoukse,ssa on ttämän 
asian kahdrulla jo sanottu ja tehty. Ja 
ottaakseni esimerkin vielä toisen, jOika ku
vaa ~ehikä pa:remmin täitä, voiu maj,nita, että 
Tampereella on kunnallisissa asunto-osake
yhtiöi:ssä tapa :Siellainen, etttä puheenijohta
jalla on varamiehen:sä, niinkuin tässäkin 
ehdotetaan, ja järsenillä samalten, mutta 
nä,i,tä varamicihiä ei kut.suta koik'oulksiin vuo
silka;usiin. Itse o~en erään tä[lais:e.n yhtiön 
johtokunnan jäsen, mutta en ole !kertaa
kaan saanut !kutsua 1kcokoukseen vain sääs
täJväisyyss.yistä, kuulemma. Kolkousma:ksurt 
eivllit tosin o'1e suuret, muitta näihtävä,sti ne 
kuitenlkin ohsivat liilka suuret, ei:kä näin 
ollen va1ramiehiä ole i]mt,suttu ainoata:l~ll!an 
kertaa johtokunnan koikoulkseen. Jos mi
nun nyt täytyi,si yhtäkkiä me·nnä purheen
johitajaiksi tuommoiseen johitokunnan !lm
koukseen, olisi toimintani varsin vaikeata 
ja puutteelli:sta. .Sen vuoksi pitäisin vrursin 
tärkeänä, että näissä armmattioppilas
lautaJkunnan kolkoulksissa olisi mulkana myös 
va.rapuheenjolhtada, joko niin, että vara-

puiheenjolhtaja orn yksi lautakunnan vaiki
naisistra jäsenistä, ~tai sitten, jos, niinlkuin 
on tahdottu sanoa, ~täytyi1si tämä puheen
johtaja olla puolueettoman, vatrrupu:heen
johtada kerta ibilklkiaan määrättäisiin ole
maan mukruna ~a.utaikunnan. tehtävissä ja 
töissä. 'l'athtoisin tästä erilkoisesti huomaut
taa suurelle valiokunnruUe, että se kiimlit
tä.isi huomiota tähän ja korjaisi lakiehdo
tusta tältä kohdalta. 

Mitä tulee 13 §:ään, josta täällä orvat jo 
edeHiset puhujat maininneet, niin taJ1toisin 
smweHe va:liokunnrulle siinä suosiltta,a hal
litwksen t0kemää ehdotus,ta.. Asia on ni
mittäin niin, että tämä pykä:lämuoto, jonka 
valiokunta on hyvälk:synyt, ei ole p:eriaat
teessa täysin hyväksyttävä. Nykyisin, jol
loin nuoriso politilkoi täyttä päältä, jolloin 
jo :tarjotaan puseroi,ta valmi:stavan lkoulun 
oppilaille, alaluoikiilta ylä!luokille, oiliva.tpa 
ne sitten mustia tai punai8ia puseroita, ny
kyirsin., jo'lloin jokainen alaluoklkrulainen 
katsoo olevansa oilkeuterttu lausumaan päi
vän politiilkasta sanansa, niin saarttaa 
käydä:, että myöskin tällaisessa rta.pauksessa 
amma,ttioppHaslautalkunna,n hyvätksymä op
pila,s smmttaa airheuttaa vailklkrupa työre:tte
lö]tä. Näin ollen on omituista, että valio
kunnan .tekemän ehdJotuiksen perusteella 
velvoitettaisiin työnantaja, siitä hyvä,stä, 
että joku sen palveluksessa oleva oppilas 
on aiheurttanl\lt työlalkou:, malksama:a:n t~lle 
vielä pa,lk!ka laikili:oajalta, tosin vain sen 
perusteeHa, ert:tä asianomainen opp~las. käy 
amma,ttiikoulua eikä oppisopimusta ole pu
rettu. On näin oHen periaatteelJi,sesti väär 
rin, että työnanJtaja tä:llaisessalkin tapauk
sessa veivoitetaan pa1kmnma:ksuun. Halli
tuksen esitys or~kin rtä:llä kohdalla !tunltu
va,sti pa:rempi. 

Toisess:a vaJS!taJauseessa on tä11e rpykäJäUe 
uusi es!ity>B, mutta siinä on e<räs P.eifkikous, 
nim. se, että si,inä veivoitetaan työnantaja, 
ammati111ha:rjoittaja ja oprpi[as yhteisestä 
sopimuksesrt:a sär!kemää.n op,pisopimulkseu 
ja saarttaa ol'la e'räi'tä tapaulksia, jolloin 
tuollainen tuottaa vaikeuksia. Jos . tyÖIV 
wn:taja ei mieldlään, syy,Sitä tai toi:sesta, 
suo1stu siihen, niin silloin oppilas joutuu 
ilman muuta lruklkoilevalksi. O,pp]laalla taas 
täytynee oilla oikeus järudä työstä pois, ei 
niin paljon laikkoilevana, vaarn suorastaan. 
sen vuolksi, että hän tyÖipaiikallaan voi muu
ten myöhemmin joutua n. s. poliittisen sor
ron alaiseksi. Näin ol1en on viisairuta, ·että 
laki ilmarn muuta si:is antaa oppila.a:He mah-
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dollisuuden sa1noa irti .tä11ais;en oppisopi
mu!ksen ja järttä,ä työpailklkansa toistaiseksi. 
Hallituksen esi,ty:ksessä onJkin mainit,tu se 
sillä tavoin, että sanotaan: ,Työlakon tai 
työsulun kohdatessa siltä työpaikkaa, jossa 
oppila,s työiSkentelee, oLkoon niin hyvin 
ammatinharjoittaja kuin oppilas oikeutettu 
työseisauksen ajaksi keskeyttämään oppi
la-ssuhteen". Siinä sii,s ei va,adita yrubeistä 
sopimusta, vaan kummallakin on tämä 
oi'keus. Ainoa po1klkeus, jOika tähän ilman 
muuta hallituksen esirtyksestä turlee, on se 
tapaus, milloin oppilas jää pois työstä luku
kauden aikana. Samotaa~nhan hall]tuk:sen 
esityksessä: ,Oppilassuhdetta älköön kui
tenikaan ikestkeytettäJkö lUJkukauden aikana, 
jos oppilas smoin lkäy koulua ja ammatin,
hall'joitta;ja voi antaa 'käytännöllistä ope
tusta työruseisauksesta huol1mattta' '. Tämän 
py[{älän a:liku mie1estä.ni kuitenlkin jo au
taa sen vakuutuksen, jota tä:ssä .ta,I~Vitata!n
kin, niin e1ttä 01pp~las voi lke:slkeyttää oppi-
1assuhteensa, eikä tässä pykälän loppuosassa 
ehdot:t1omasti sidota asianomai,sta, paitsi 
siinä ta1pauksessa, että hän on työna,n1tajan 
palvelUikisessa saa:den ta,va,nlmulkaisen palk
kion oppitunni;lta, jota 11 § laissa edellY't
tää. Minä pitäi8iillJ siis tätä hallittu!ksen esi
tystä parempana, tuntuva;sti parempana 
kuin. 2 vasta~lauseessa mainittua ehdotusta, 
mutta ehdottomasti täysin hyväiksyttävänä, 
jos vertaamme sitä vaiHdkunnan esittämään 
13 §:ään. 

T~ssä ohimennen voin huomautitaa, rettä 
I vastalauseessa ovat vastwlauseen tekij~ 
erehdy;k:sestä huomauttaneet eräässä kah
da:ssa, että oppisop]musta teihttäessä oppi
sopimukseen mm1kittäisiin kii,nteä pa~lJkika 
ja ~näin ~oHen oppilailla ei ole aihet~ta iyö
riitaisuulksi,in, koska .siis pa1lkka on jo etu
käteen määrätty. Tällllä palikanmaksupe
rusbe on kuitenkin ainalkin 'ramp.e·reella 
ollut prosenttipallillm, 't. s. määrä1tty p~o
sentti si~tä, mitä rummatti,taitoinen työnte
kijä ;swa, niin että se saa1ttaa siis nousta ja 
la.s1kea 8en mukaJan, kuinka ammrutti!taitoi
sen työväen pallkka nousee ja laskee, joten 
tämä perustelu v&stalauseessa on siis si
käE hieman harharunjohtava. 

Nämä kruksi kohtaa midestäni ansaitse
vat tulla suuren va,liokunnan erikoisen har
kinna'n alaiseksi ja toivoisin, että suuri 
valiokunta niissä löytää sen rart:kaisun, 
minikä hyödyllinen työskentely ammrutti
oppilaslauta:kunnassa vaatisi. 

Ed. Palmgren: Herr talman! Den 
av den ärade föregående talaren gjorda 
påminnelsen beträffande 1 § 4 mom. för
tjänar beaktande och jag ber att siisom 
material vid den frågans behandling i 
stora utskottet få framhålla, att social
utskottet vid behandlingen av denna fråga 
också ägnade den uppmärksamhet. M!m 
fann att regeringen i propositionen hade 
avsett att yrkeslärlingsnämnderna skulle 
bestå av endast 3 personer, nämligen en 
ordförande oeh 2 ledamöter srumt at,t dessa 
2 ledamöter såsom här också är upptaget 
skulle utses, den ena bland arbetsgivare 
och den andra bland arbetare. Ifall :;åsom 
den föregående talaren önskade, till ut
skottet skulle väljas en ordförande, en vice
ordförande och dessutom 2 ledamöter, 
nämligen en representant för arbetsgivare 
och en för arbetare, så skulle utskottet 
bestå av 4 personer och man skulle icke 
där kunna vinna det som med propositio
nen har avsetts nämligen att det sknlle 
vara 2 representanter för de olika menings
riktningarna och så att säga en ojäYig 
ordförande. Efter rätt mycket övervä
gande kommo vi nog också i utskottet till 
att regeringen uti sin proposition hade 
åsyftat att valet skulle ske så att det skulle 
väljas en ordförande och vid förfall för 
honom en viceordförande samt dessutom 
2 representanter, en för arbetsgivar3 rch 
en för arbetare. När utskottet gjorde sin 
omformulering, så var utskottet av den 
meningen att det icke var en ändrin~ i 
sak utan endast ett förtydligande av vad 
redan i propositionen åsyftats. 

Ed. Ikonen: Minäkin pyysin puheen
vuoron ed. Heiniön lausunnon johdosta. 
Hän mainitsi 1 §:ssä siitä puutteellisuu
desta, ettei varapuheenjohtaja joudu sen
raamaan asiain käsittelyä, jos pykälä täl
laisenaan hyväksyttäisiin. Tämä pykälä oli 
pitkän keskustelun alaisena valiokunnassa, 
mutta kun tässä on säilytettävä se peri
aate, että työnantajain sekä työntekijäin 
puolelta on valittava saman verran jäse.niä 
ja puheenjohtaja on puolueeton, niin ei 
voitu löytää mi~tään keinoa saada va 'll'DU

heenjohtaja mahtumaan vakinaisten jä;;cn
ten joukkoon, sillä silloin tämä tasapuoli
suusperiawte häviäi,~i. Ed. Heiniöikään ei 
osannut esittää mitään muotoa, jolla tämä 
periaate voitaisiin säilyttää, jos otettaisiin 
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varapuheenjohtaja myöskin vakinaisten jä
senten joukkoon. Jos suuri valiokunta voi 
keksiä sellaisen menettelyn, niin minä luu
len, että kenelläkään ei ole sitä vastaan, 
luulen kuitenkin, että se on käytännössä 
mahdottomuus. 

Mitä tulee II:n vastalauseen sisältöön, 
niin sen myöskin ed. Heiniö jonkun verran 
tulkitsi väärin, kun hän sanoi, että oppilas 
ja ammatin harjoittaja velvoitettaisiin ]o
pettamaan oppilassuhde työnseisauksen 
ajaksi. Sitä se ei edellytä. Se vain oikeut
taa heidät siihen, jos he molemmat ovat 
yhtä mieltä asiasta. 

Ed. P e l t on e n: Herra puhemies! Am
mattitaidon kehittämisen kannalta katsoen 
on oppivelvollisuuslaki tärkeä ja samalla 
se myös luo edellytykset oppilailb vuosi
kausiksi eteenpäin vakinaisiin työsuhtei~:din, 
jotka oppisopimuksessa yksityisko11taisesti 
tarkoin määritellään. Kuitenkaan rivät 
oppisopimukset ole oppilaiden taholta aina 
hyvin pidettyjä, sillä sopimusta tehtäessä 
asianomainen työnantaja melkein poikkeuk
setta on vahvemmalla puolella ja voi sa
nella oppisopimuksen mielensä mukaisesti. 
Poikkeuksen tästä muodostavat ainoastaan 
ne työalat, joissa työväestö on hyvin jär
jestäytynyt ja joissa se on pystynyt aamua
tiilisten järjestöjensä avulla määrittele
mään ne palkat, mitä oppiaikana on työn
antajien oppilaille maksettava. Siitä huoli
matta, vaikka näin on asianlaita, ei oppi
laalla ole varaa kieltäytyä oppisopimuksen 
teosta ja vaikka sopimuksessa määritelty 
palkka on aivan kohtuutoman pieni riittä
mään edes vaatimattomaankaan toimeen
tuloon, sillä kilpailu oppipaikoista on var
sin ankara, jossa kilpailussa eivät edes 
palkkaedut ole määräävinä. Oppilaan on 
toimeerutullakseen sii1s turvaudutta:va omais
ten apuun tai jos niitä ei ole, tultava toi
meen siten kuin tulee. Ammatillinen jär
jestäytyminen entistään paremmin takaisi 
siis paremmat mahdollisuudet parempaan 
palkkaan y. m. etuisuuksien saamiseen 
oppilaille ja ehkäpä tässä suhteessa onkin 
hyvää tulossa, koska ammattillista järjes
täytymistä nykyaikana näyttävät erittäin 
voimakkaasti myös suosivan työnantajat, 
vaikka suoraan sanoen työväestö ei tätä 
pyrkimystä oikein pidä omanaan. Se nä
kee siinä vain vahinkoa työväen edun kan
nalta ja pitää sitä sellaisena, .johon jo 

valtiovallankin olisi kiinnitettävä huomiota 
ja hillittävä tätä työnantajain, voipa sa
noa melkein raivoa, millä ne pyrkivät se
kautumaan ammattiyhdistysliikkeen toi
mintaan. 

Olisin odottanut, että hallituksen esityk
sessä oppisopimuslain muuttamiseksi, olisi 
varattu ammattioppilaslautakunnille valta 
puuttua oppilaille oppiaikana maksettavan 
palkan määrittelyyn. Jos palkka olisi oppi
laalle oppiajalta pienempi kuin vastaa
vassa työpaikassa paikkakunnalla makse
taan tai riittämätön oppilaan kohtuulliseen 
toimeentuloon ja tehty ilmeisesti oppilaan 
puolustuskyvyttömyyttä hyväksi käyttäen, 
olisi varsin kohtuullista, että ammattioppi
lasiauta kun ta oikeu tettaisiin tekemään 
tästä asianomaisille huomautuksen sekä 
että tällaista oppisopimusta ei olisi rekis
teriin merkittävä. Tällä tavoin autettaisiin 
oppisopimuksien mukaisien hyvien työsuh
teitten säilymistä ja saatettaisiin myöskin 
äärimmäisen kilpailun varassa olevien oppi
laiden palkkausolot siedettävälle kannalle 
ja alinomaiset oppisopimuksien purkautu
miset sillä tavoin mielestäni häviämään. 
Sillä onhan selvää, että kun oppisopimus 
on aivan yksipuolisesti laadittu, niin oppi
las ei kiinny tarpeeksi työpaikkaansa ja on 
valmis ensimmäisen tilaisuuden tullessa 
muuttamaan työpaikkaansa, mikä useassa 
tapauksessa on myöskin vahingoksi työn
antajalle ja myöskin tälle kyseeiliselle 
oppilaalle. 

Mutta sitten sisältyy voimassaolevaan 
oppisopimuslakiin muudan ristiriitaisuus 
tai ainakin sellainen, joka on verra.ttain 
vaikeasti tulkittavissa. Mielestäni olisi tätä 
kohtaa nyt tällä kertaa, kun oppisopimus
laki uusitaan, jollain tavoin selvennettävä. 
Oppisopimuslain 3 §:ssä säädetään, että 
ammatinharjoittaja älköön pitäkö oppilasta 
tekemättä siitä kirjallista sopimusta oppi
laan kanssa, mikä aika sitten tarkemmin 
on määritelty lain 7 §:ssä. Tämä sopimuk
sen tellw tUllee sellaisilla paikkakunnilla ky
symykseen, missä on ammattioppilaslauta
lkunta, ,siis yleensä siellä, mi.lkä sisäiltyy 
täimän lain a:laisuuteen. Edelleen määrä
tään lain 3 §:ssä 3 kohdassa, että sopimuk
sessa on mainittava se tai ne ammatilliset 
opetuslaitokset, joita oppilaan tulee saada 
ammattikasvatuksekseen käyttää. Samoin 
opetuksen laajuus ja ammattikokeiden 
suoritustapa. Ja edelleen lain 8 §:ssä 
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taasen määritellään ne tapaukset, milloin 
sopimusta ei ole rekisteriin merkittävä. 
Yhtenä sellaisena seikkana mainitaan 3 §:n 
3 kohdassa mainitut määräykset opetuksen 
laajuudesta ja niistä opetuslaitoksista, joita 
oppilaan tulee käydä. Jos nämä ovat sel
laisia, että niiden ei katsota tal\:aavan oppi
laalle tyydyttävää ammattikasvatusta, sil
loin oppisopimusta lain mukaan ei ole 
rekisteriin merkittävä. Ja edelleen lain 
11 §:ssä sanotaan: ,Jos paikkakunnalla on 
yleinen ammattilaiskoulu tai muu julkisen 
valvonnan alainen ammatillinen opetuslai
tos, tulee ammattienharjoittajan varata 
opp1laaHeen tarpeellinen aika opetuksen 
saamiseen sellaisessa opetuslaitoksessa, selkä 
valvoa, että oppilas asianmukaisesti suo
rittaa koulurukäyntinsä j. n. e. 

Kun lähemmin vertaa kysymyksessä ole
via lain kohtia, huomataan ehdottomasti 
ristiriitaisuus, mikä tässä on olemass,a. Jos 
paikkakunnalla ei ole sellaista ammatti
tai muuta koulua, jossa oppilaalle voidaan 
antaa tyydyttävää ammattiopetusta, muo
dostuu oppisopimuslain mukaan sopimuk
sen rekisteriin merkintä mahdottomaksi. 
Kansakoulujen jatkokouluja ei hyväksytä 
sellaisiksi oppilaitoksiksi, mitä laki edellyt
tää. Näitä kyseeliisiä ammattilaiskouluja 
ja muita niihin verrattavia kouluja ei kui
tenkaan ole läheskään kaikilla paikkakun
nilla, joilla oppisopimuslaki on sovellettava 
voimaan. Näitä kouluja ei kuitenkaan 
laissa velvoiteta kuntia ehdottomasti perus
tamaan, vaan on niiden perustaminen kun
tien oma asia ja niinpä onkin asianlaita, 
että vain harvoissa kunnissa on mainittuja 
kouluja ja on myöskin monia kaupunkeja, 
joissa ei ole tarkoitustaan vastaavia am
mattilaiskouluja. 

Eräässä kaupungissa ,on 'ljateltu, että 
kansakoulun jatko-opetuksella voidaan kor
vata oppilaalle tuleva ammattilaiskouluope
tus. Tämä ei kuitenkaan käy päinsä, sillä 
kansakoulujatko-opetuksen ei katsota vas
taavan sitä opetusta, minkä oppilaan tu
lee ammattikasvatuksekseen saada, kuten 
ammattikasvatusneuvoston ja kauppa- ja 
teollisuusministeriön seuraavista lausun
noista käy lähemmin ilmi. Tässä huomau
tetaan ensinnäkin, että ,Verrattaessa kan
sakoulujen jatko-opetuksen ja yleisten am
mattilaiskoulujen opetusohjelmia keske
nään huomataan, että ne ovat näennäisesti 
sekä tuntimääräänsä että opetusaineisiinsa 
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nähden jokseenkin samanlaisia. Oleellisena 
eroituksena esim. Jyväskylän kansakoulun 
jatkolla kuitenkin rm se, että yleisissä am
mattikouluissa huomattavan suuren tunti
määrän omaava ja tärkeänä pidettävä am
mattipiirustus on korvattu y'ksipuolisella 
käsityöopetuksella, tässä tapauksessa puu
työopetuksella. Ammattipiirustuksen ope
tusta ammatillisissa kouluissa on kuitenkin 
pidettävä yhtenä niiden oleellisesti tär
keimpänä opetusaineena, koska teknillisen 
sivistyksen saanut opettaja juuri sen 
kautta pääsee lähimpään kosketukseen kun
kin eri ammattiin kuuluvan oppilaansa 
kanssa sen omalla alalla, antamalla juuri 
siltä alalta piirustUJStehtäviä ja sen yhtey
dessä ammattiopetusta. Ammatteihin kuu
luvien piirustusten teko ja vallanlk:in nii
den ymmärtäminen on nykyaikaiselle am
mattimiehelle ja siksi pyrki,välle nuorukai
seUe monin verroin tärkeämpää kuin puu
sepäntyön osaaminen esim. kirjanpainajan, 
vaatturin tai kellosepän oppilaalle. Edellä 
on jo mainittu, että kysymyksessä olevain 
koulumuotojen ohjelmien yhtäläisyys on 
vain näennäinen. Verrattaessa niiden sisäl
töä keskenään käy niiden oleellinen eroa
vaisuus ilmeiseksi. Käy selville, että jatko
koulun opetus seuraa yleissivistyksellistä 
linjaa, kun sitävastoin ammatillisten kou
lujen opetuksen tulee olla puhtaasti am
matillisella pohjalla, sen antamiin kaikkiin 
opetusaineisiin nähden. AmmatilliiSen ope
tuksen tulee etupäässä sovelluttaa kansa
koulun antamia tietoja käytännöllisen am
mattitoimirrnan puitteisiin, antaakseen am
mattilaiselle ne tarpeelliset, ammattinsa 
vaatimat yleiset tiedot, joita hän ljSeim
missa tapauksissa ,ei koulunkäyntinsä jäl
keen enää ole tilaisuudessa suuremmassa 
määrässä hankkimaan. Verrattaessa näiden 
eri koulumuotojen samoissa aineissa esiin
tyvän opetuksen sisältöä käy selville, että 
esim. äidinkielen opetus kohdistuu kansa
koulun jatkolla eri kirjailijoiden teoksiin 
tutustumiseen, kotikirjaston järjestämiseen, 
äänen muodostukseen, kaunolukuun ja oi
kein- ja ainekirjoitukseen, jota vastoin am
matillisissa kouluissa luetaan ammatillisia 
lukukirjoja, annetaan ammattialoille kuu
luvia kirjallisia tehtäviä, kirjoitusohjeita 
ja aineita sekä opetusta yleisimpien kieli
virheiden välttämisessä j. n. e. Verrattaessa 
muidenkin aineiden opetuksen sisältöä 
näissä kouluissa, huomaa saman ,oleellisen 
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eroavaisuuden niin lasku- ja mittausopin, 
kirjanpidon ja hinnoittelun kuin ammatti
opin ja muidenkin opetusaineiden opetuk
sessa." - - - ,Ottaen huomioon yllä sa
notun saa Ammattikasvatusneuvosto kun
nioittaen yksimielisenä mielipiteenään lau
sua, että kansakoulun jatko-opetuksen ei 
voida katsoa antavan sitä opetusta, jota 
ammattioppHaan tulee ammattikasvatuk
sekseen saada, kuten oppisopimuslain 3 § :n 
3 momentti, samoin kuin saman lain 8 § :n 
3 momentti edellyttävät." Ja tämänlaa tui
sen lausunnon on antanut myös sitten 
kauppa- ja teollisuusministeriö, jossa aivan 
samalla tavalla huomautetaan sekä perus
tellaan, että kansakoulujen jatko-opetus ei 
kelpaa sellaiseksi opetusaineeksi kuin mitä 
tarkoittaa tämä ammattikoulu. 

Nyt kun asia on tällä tavalla, joutuvat 
asianomaiset ammattioppilaslautaJkunnat ja 
työnantajat varsin ikävään välikäteen. 
Laki ehdottomasti· vaatii, että työnantaja 
ei saa pitää oppilasta tekemättä siitä 
asianmukaista oppilassopimusta joka sitten 
vielä on ilmoitettava ammattioppilaslauta
kunnalle ja rekisteriin merkitsemistä var
ten. Toiselta puolen on yhtä ,ehdottomasti 
määritelty ne tapaukset, jolloin sopimusta 
ei ole rekisteriin merkittävä ja se on, tuo 
tärkein kohta opetuksen laajuudesta ja 
niistä opetuslaitoksista, joita oppilaan on 
ammattikasvatuksekseen käytävä. Mutta 
sen sijaan, että ammattilaiskoulun perus
taminen olisi pakollinen, lain mukaan se 
ei ole pakollinen. Se on jätetty, kuten 
minä äsken mainitsin, kokonaan vapaa
ehtoisuuden varaan, ja tästä vapaaehtoi
suudesta myöskin johtuu, kuten minä huo
mautin, että useat kaupungit, puhumatta
kaan kauppaloista ja muista kunnista, ei
vät ole tähän mennessä perustaneet näitä 
ammattilaiskanluja eivätkä tule perusta
maankaan, ellei niitä siihen lain voimalla 
pakoteta, sillä useassa tapauksessa on oppi
lasmäärä näissä kouluissa verrattain pieni 
jå opetus myöskin näissä kouluissa tulee 
suhteellisen kaHiiksi oppilaslukumäärään 
nähden. 

Kun asia on nam, olisi mielestäni suu
ren valiokunnan, johonka asia joutuu, kiin
nitettävä tähän huomiota ja tehtävä lakiin 
sellaisia selventäviä muutoksia, jotta kysy
myksenalainen epäkohta poistuisi. 

Mitä sitten tulee hallituksen esittämiin 
oppisopimuslain muutoksiin, on mielestäni 

työväenasiainvaliokunta tehnyt siinä suh
teessa onnistuneita muutoksia. Se<llaisena 
mielestäni on ensinnä pidettävä muutosta, 
että työlakon tai työsulun 'kohdatessa ja 
oppilassuhteen keskeytyessä jatlkukoon kui
tenkin oppilaan opetus, jos hän silloin 
käy ammattikoulua, lukukauden loppuun 
saakka, ja että hän myöskin on oikeutettu 
saamaan lain 11 § :ssä mainitun pa'lkan 
työnantajaltaan tältä koulunkäyntiajalta. 
Myöskin mielestäni muut työväenasiain
valiokunnan tekemät muutokset tietävät ai
heellisia ja hyviä korjauksia hallituksen esi
tykseen. 

Ed. Heiniö: Täällä tehtiin minulle 
huomautus siitä, että ammattioppilaslauta
kunnan jäsenmäärään, jos se on kolme, 
ei saataisi lisätä puheenjohtajan lisäksi va
rapuheenjohtajaa mukaan sillä tavalla, että 
varapuheenjohtajakin tulisi asiantuntijaksi 
lautakuntaan. Minä ehdottaisinkin sen 
vuoksi, että tämä jäsenmäärä määrättäisiin 
kuudeksi, sillä silloinhan asiantuntemuskin 
paranee ja sillä tavalla voitaisiin varapu
heenjohtajakin kuljettaa mukana näissä ko
kouksissa. Että asiantuntemustakin tarvi
taan 'lisää, sitä osoittaa sekin, että vaikka
kin tällainen lautakunta on knuttakin suu
rempi ollut, niin saattaa syntyä tietämät
tömyyttä siitä, mikä työ on senlaatuista, 
että siitä pitäisi oppisopimus tehdä mi1kä 
ei. E8imerkkinä voin mainita, et'tä aikoi
naan syntyi riita siitä, että tahdottiin puu
seppätehtaassa sellainen oppilas, jolla ei 
ollut mitään muuta tehtävänä kuin ikkuna
poikien vernissaus, tehdä maalariksi ja tälle 
oppi'lassopimus. Mutta aivan järjetöntä on 
vaatia täl1e maalarinsopimusta, aivan sa
maten kuin jossakin muotiliikkeessä juok
sutyttönä olevalle vaadittaisiin oppisopi
musta. Tällaiseen kohtuuttamuuteen saat
taa mennä, jos asiantuntemusta puuttuu 
erinäisissä kohdin. Sen täJhden pidän suo
tavana, että jäsenmäärä olisi luvultaan ai
nakin kuusi, sillä ei se säästö, josta tässä 
on, kysymys, ole kuitenkaan niin aivan 
suureksi arvioitava, jos jäser.1määrä pan
taisiin kolmeksi. Täällä huomautettiin 
myös siitä, että minä olisin tulkinnut vää
rin toista vastalausetta .. Siinä nimittäin 
sanotaan: ,Elleivät ammatinharjoittajat ja 
oppilaat yhteisestä sopimuksesta tahdo työ
selkkauksen sattuessa sopimusta keskeyt
tää.'' Minä viittasin siihen, että tässähän 



nimenomaan sanotaan, että tämä oppilas
suhde jatkuu, ellei sopimusta saada ai
kaan, ja se saattaa olla visseissä tapauk
sissa vaikeata, joten ·en tahtoisi asettaa op
pilasta tällaiseen välikäteen. 

Mitä tulee tämän 13 § :n jättämiseen ko
konaan pois, niin, vaikka olisi syytä varoa, 
ettei oppilas joutuisi tällaisiin la~korette
löihin ja työsulun alaiseksi, minun mieles
täni ei oppilaan asemaa paranneta sillä, 
että jätetään pykälä pois, vaan on oppi
laan suhde sanottava laissa tällöinkin. Tä
män pykälän poisjättämisellä tehdään vai
keaksi myös työn!l!ntajan suhtautuminen 
oppilaaseen työsulku- ja lakkotapauksessa, 

. jollei ole minkään!laista ohjetta, mitä nou
dattaa, ja voi tästä joutua vielä vaikeam-
paan tilanteeseen itse oppilas. Sen vuolksi 
olisi parempi rohkeammin sanoa, mitä täl
laisissa tapauksissa lainsäätäjä on halun
nut, eikä jättää mitään epämääräiseksi. 

Ed. P a 1 m g r ·e n: Eduskunnan suuren 
valiokunnan ja työväenasiainva;liotkunnan 
käsiteltävinä ovat tässä yhteydessä ainoas
taan ne pykälät, joihin hallitus esitykses
sään on tehnyt muutosehdotU:ksia. Ed. 
Pdtonen on huolimatta tästä lausunut mie
lensä ja toivomuksensa eräistä pykälistä, 
jotka eivät nyt ole ollenkaan käsittelyn
alaisia ja siitä syystä minä arvelen, ·että 
suuri valiokunta ei myöskään voi tehdä 
niiden toiVIomusten johdosta mitään (Edus
kunnasta: Selvä on!). 

.Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen ikäsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
:s u u r e e n v a 1 i o ik u n t a a n. 

3) Ehdotus laiksi Suomen ja Sosialististen 
Nenvostotasava.ltain Liiton välisen poro

sopimuksen eräiden säännösten 
hyväksymisestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 5 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 13, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh .e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 5. Huo-
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mautan, että esitykseen sisältyvä porosopi
mus pöytäkirjoineen otetaan ainoaan käsit
telyyn lakiehdotuJksen kolmannen käsitte
lyn päätyttyä. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 

4) Ehdotus laiksi eräiden Suomen ja Ison
Britannian sekä Pohjois-Irlannin Yhdisty

neen KuningaSikunnan välisen kauppa
sopimuksen säännösten hyväksymisestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 6 ja otetaan e n s i mm ä i s e e n 
k ä 8 i t t e 1 y y n siinä valmisteil.evasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 40, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotub"n. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 6. Huo
mautan, että ulkoasiainvaliokunnan mie
tinnön ensimmäinen ponsi esitellään ai
noaan käsittelyyn lak~ehdotuksen kolman
nen käsittelyn päätyttyä. 

Keskustelu: 

Ed. S e r g e 1 i u s: Trots de anmärknin
gar som kunna anföras beträffande en del 
detaljer i det engelska handelsfördraget 
och de offer som en del intressegrupper 
få vidkännas, måste väl ur stabiliserings
synpunkt av varuutbytet mellan Finland 
och England handelsfördraget accepteras. 
Vilka svårigheter ett godkännande av han
delstraktatet kommer att medföra kan åt
minstone tillsvidare icke överblickas. Dock 
kan man redan nu förutse att dessa bliva 
betydande, men ur handelssynpunkt sett 
finnes väl ej heller för stora utskottet an
nan utväg än den som utrikesutskottet 
enhälligt valt, nämligen ett godkännande 
av traktaten. Jag finner ej anledning att 
i denna läsning ingå på en detaljprövning 
av handelsfördraget, men anser mig skyl
dig att i detta sammanhang bemöta det 
yttrande som av utrikesministern avgavs 
i tisdags för en vecka sedan med anled
ning av mitt ställningstagande till utskot-

69 
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tets för utrikesärenden uttalande beträf
fande behandlingen av sådana handelsför
drag som ankomma på riksdagens pröv
ning. 

Efter att i mitt yttrande hava konsta
terat att frågan om handelsfördrag komma 
till 'behandling i riksdagen först då parla
mentet icke längre kan inverka på för
dragens i n n e h å ll och med några exem
pel belyst nackdelarna av att utskottet för 
utrikesärenden icke på ett förberedande 
stadium, före handelstraktatens under
tecknande, får del av detaljerna, uttalade 
jag förhoppningen att utskottets uppma
ning till parlamentariskt samförstånd skall 
hava åsyftad verkan och lända alla parter 
till båtnad. Denna uppmaning, viiken 
utrikesministern betecknar som en ,f o r d
r a n" från min sida, bemötte han med 
att citera regeringsformens 33 §, enligt 
viiken republikens president bestämmer 
om Finlands förhållande till de utländska 
makterna med beaktande av riksdagens 
rätt, för så vitt det gäller lagstiftnings
åtgärd eller annat ärende som ankommer 
på riksdagen. Ur utskottets för utrikes
ärenden betänkande utläser utrikesmini
stern alldeles riktigt utskottets åsikt näm
ligen att detta borde beredas tillfälle, in
nan fördragen avslutas, d. v. s. under
tecknas, att uttala sig om innehållet, men 
anser utrikesministern på grund av den 
av honom citerade paragraf 33 i regerings
formen, att regeringen bör förbehållas rätt 
att i förenämnda avseende förfara såsom 
den för gott finner. Men en sådan upp
fattning står enligt mitt förmenande i 
strid med 48 § R. 0., som kompletterar 
regeringsformens 33 § på följande sätt. 
.,Uts!kottet för utrikesärenden äger b e
r e d a frågor angående de statsfördrag eller 
i statsfördrag ingående bestämmelser, vilka 
enligt regeringsformen skola av riksdagen 
godkännas, så ock de övriga utrikesären
den, för vilkas avgörande erfordras riks
dagens samtycke'' o. s. v., vilket första mo
ment ännu mer kategoriskt kompletteras 
.av det andra. ,.,Så ofta omständigheterna 
det påkalla s k a ll utskottet av regerin
gen erhålla redogörelse för rikets förhål
landen till utländska makter. '' Med orden 
,bereda'' i första mom. och då ,omstän
digheterna det påkalla skall utskottet av 
regeringen erhålla redogörelse" o. s. v. av
ses väl icke enbart ett godkännande eller 

förkastande av t. ex. en handelstraktat. 
utan det avser för så vitt jag förstår och 
som även kommit till uttryck i utskottets 
betänkande en beredning av den art som 
av mig påtalades i mitt senaste yttrande, 
då frågan om handelsfördragen var uppe. 
Det är även denna § 48 i R. 0. jag åsyf
tar, då jag slutar mitt yttrande med en 
uppmaning till parlamentariskt sam:for
stånd. 

KeskustP,lu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetää,n 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

5) Ehdotus laiksi eräiden väkijuomalakia 
vastaan tehdyistä rikoksista tuomittujen 

henkilöiden pitämises.tä pakkolaitoksessa. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n :o 
6 ja otetaan e n s i mm ä i s e e n k ä s i t-
t e l y y n snna valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 41, joka sisältää yl
lämainitun lakiehdotuksen. · 

P u h e m i e s: Käsittelvn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö ii :o 6. 

Puheenvuoroa ei pyydetä. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 

6) Ehdotukset laiksi Suomen hallitusmuodon 
14 § :n muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 5 ja otetaan e n s i mm ä i se en 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
tellyt ed. Heiskasen y. m. lak. al. n :o 1 ja 
ed. V. Annalan y. m. lak. al. n :o 2, jotka 
sisältävät yllämainitut lakichdotukset. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
perustuslakivaliokunnan mietintö n :o 5. 

Ke,stkustelu: 

Ed. Rydman: Herra plrhemies! Hal
litusmuodon 14 § :n sanat vastaavat siti'i 
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tosiseikkaa, että Suomen kansa kieleen kat
somatta on yksi ja jakamaton. Se lausuu 
ju1ki sen totuuden, etteivät Suomen kan
san ruotsia puhuvat jäsenet suinkaan ole, 
kuten heidän joukostaan toisinaan ja erit
täinkin viimeisten vuosikymmenien aikana 
on kuultu väitettävän, mitään itäruotsalai
sia, ,öst.wenskar". Suomenkieliseltä ta
holta onkin aina jyrkästi vastustettu täl
laisten ruotsinkielisten esittämäin väittei
den totuuden- ja oikeudenmukaisuutta. 
Koko historiallisen aikamme ovat nämä 
eri kieliset kansanryhmät asuneet vieri vie
ressä tässä samassa maassa, eläneet samoja 
vaiheita, kärsineet samoja vaikeuksia, sisäi
siä ja ulkonaisia, ja yhdessä kohottaneet 
maan kulttuuritasoa. Noin 1000 vuotta 
kestäneenä tämä historiallinen tosiseikka on 
ja pysyy tällaisena. Sitä ei voi tehdä mi
tättömäksi ruotsinkielisen yläluokan kes
kuudessa esiintynyt, mutta luullakseni hei
dänkin joukossaan enää ilman suurtakaan 
kaikupohjaa oleva· eristäytymispyrkimys. 
Mutta sitä eivät tee mitättömäksi myöskään 
suomenkielisenkään väestöaineksen keskuu
dessa syntyneet pyrkimykset saattaa ruot
sinkielinen kansanosamme toisarvoiseen ja 
huonompaan asemaan kuin kieleltään enem
mistössä oleva kansamme osa. Minä luulen, 
että me tässä esittämälläni perusteella 
voimme olla yksimielisiä, - meidän pitäisi 
ainakin voida sitä olla - siitä, että Suo
men kansa ei ole jakautunut suomalaisiin 
ja ruotsalaisiin, vaan suomen- ja ruotsin
kieltä puhuviin Suomen kansalaisiin. 

Seikka sinänsä on sitten se, että suomen 
kieli Ruotsin valtakunnan noustua suur
valta-asemaan joutui ma.assamme syrjäyte
tyksi ja lopulta sorrettuun asemaan. Seu
rauksena tästä oli, että Suomen sivisty
neistö muuttui kieleltään ruotsinkieliseksi, 
suomen kielen babylonialainen vankeus al
koi. Suomen irroittuminen Ruotsin valta
kunnasta ja Suomen kansan kohottaminm' 
kansaksi kansa;kuntien joukkoon ei vapaut
tanut suomen kieltä vankeudesta. Sitä piti 
siellä edelleen ruotsinkielistynyt sivistynyt 
luokkamme. Vasta Snellmanin aikoina al
koivat kahleet katketa j~a kun alku kerran 
oli tehty, oli edelleen jatkaminen helpom
paa. Kehitys onkin sitten meidän päi
viimme asti kulkenut samaan suuntaan yhä 
kiihtyvämpää vauhtia. On vain valitetta
vaa, että suuri osa sivistyneistöämme, se 
osa, joka edelleen jäi kieleltään ruotsalai.-

seksi, kynsin hampain vastusti kansan 
suuren enemmistön kielellisten oikeuksien 
kehittämistä. Kun ruotsin kielen yhä ene
nevässä määrässä täytyi antaa tilaa Suo
menkin kielelle asemissa, joissa ruotsin kieli 
aikaisemmin oli ollut yksinvaltiaana, alet
tiin jo puhua suomenkielisten harjoitta
masta sorrosta vähälukuisempia ruotsinkie
lisiä vastaan. Syntyi tai oikeamminkin 
synnytettiin kansamme erikielisten ainesten 
välille väärien väitteiden kautta keinotekoi
nen juopa. Syntyi ja kehittyi ,se väärä ja 
vahingollinen käsitys, että Suomen suomen
kieliset ja Suomen ruotsinkieliset olivat jos
kin samaan valtioyhtymään kuuluvia kui.
tenkin toistensa vastustajia. Ruotsinkieli
set pitivät suomenkielisiä huonompaan ro
tuun kuuluvana ja suomenlkieliset ruotsin
kielistä kansanosaa Suomen kansan vieras
peräisenä kasvannaisena. Ne, jotka laati
vat Suomen hallitusmuodon, eivät ole an
taneet tällaisten väärien katsantokantojen 
sokaista silmiään näkemästä asian todellista 
laitaa, nimittäin sitä, jonka alussa mainit
sin, että Suomen kansa on kieleen katso
matta yksi ja jakamaton ja että kummat
kin kielet täällä ovat historiamme alusta 
alkaen kotoisia. Niinpä säädettiinkin hal
litusmuodossamme, toteamalla tämä tosi
seikka, että ,suomi ja ruotsi ovat tasaval
lan kansalliskielet". 

Mutta tämän tosiseikan toteamisen joh
donmukainen tulos on myöskin se, että val
tiovallan on kohdeltava kumpaankin kieli
ryhmään kuuluvaa väestöä samojen yleis
ten periaatteiden mukaan. Se seikka, että 
toinen ryhmä puhuu toista ja toinen toista 
kieltä, ei tässä suhteessa saa vaikuttaa peri
aatteellista eroa, eikä sekään, että toinen 
osa muodostaa noin 90% koko kansan lu
kumäärästä ja toinen vain 10 %. Niinpä joh
donmukaisesti säädettiin samassa 14 § :ssä, 
että maan suomen- ja ruotsinkielisen väes
tön sivistyksellisiä ja taloudellisia tarpeita 
tulee valtion tyydyttää samanlaisten perus
teiden mukaan. Mutta tämä lainsäädäntö 
·ei ole ollut ainoastaan johdonmukaista, se 
on ollut myöskin oikeamielistä. Enemmistö, 
suuri enemmistö on voittanut kiusauksen 
syöstä vähemmistön siihen asemaan, jossa 
tuo vähemmistö vallassa ollessaan oli koet
tanut enemmistöä pitää. Se ymmärsi, että 
sekin juopa, joka oli lyöty kansamme eri
kielisten ainesten välille, oli yritettävä 
luoda umpeen, jotta voisimme seisoa vank-
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koina ja säilyä aikojen ristiaallokossa. 
'fuoreina olivat myöskin hallitusmuotoa 
luotaessa muistot siitä, että ruotsinkielinen 
kansanaines uskollisesti oli seisonut suomen
kielisen rinnalla pitkän laillisuustaistelun 
aikana, että tämä kansanaines oli osallistu
nut yhtä innokkaasti itsenäisyystaiste
lumme alkuvalmisteluihin, kuten esim. jää
käriliikkeeseen, kuin muu osa kansaa ja 
että vapaussodassa ruotsinkielinen kansan
aines melkein kokonaisena taisteli Suomen 
vapauden, sekä ulkonaisen että sisäisen, 
puolesta suomenkielisen sarkatakin rin
nalla. Se oli osoittanut, että se kaikista 
sen taholta tai ehkä pääasiassa sen sivisty
neistön taholta tulleista suomenkielisiin 
kohdistuneista erehdyksistä ja vääryyksis
täkin huolimatta oli valmis samoihin uh
rauksiin yhteisen isänmaan puolesta kuin 
muukin osa Suomen kansaa. 

Mitä me sitten voittaisimme sillä, että 
hallitusmuodon 14 § muutettaisiin seUai
seksi kuin käsiteltävänä olevissa kummassa
kin lakialaitteessa on ehdotettu~ Muutta
malla ensimmäistä momenttia ei voida 
muuttaa sitä tosiseikkaa, että tässä maassa 
on kaksi kotoista kieltä ja siis kaksi väestö
ryhmää, jotka kielestään huolimatta ovat 
oikeuksissaan ja velvollisuuksissaan saman
arvoiset. Hallitusmuodon sanamuodon muu
tos ei tässä kohden siis muuttaisi mitään, 
mutta antaisi tosioloista väärän kuvan. 
lVIuuttamaHa pykälän loppuosa supistettai
siin sitä vastoin kyllä niitä oikeuksia, joita 
ruotsinkielisellä kansanaineksena Suomessa 
on. Ne tulisivat pienemmiksi kuin suo
menkielisen kansanaineksen vastaavat oi
keudet. Mitä hyötyä tästä olisi~ ,Se on 
ollut esteenä suomalaiskansalliselle kehityk
selle ja kansallisen kulttuurin nousulle 
maassa", sanotaan ed. Heiskasen aloit
teessa, ja molemmissa aloitteissa puhutaan 
siitä, että pykälän loppuosa on antanut ai
hetta erilaisiin tulkintoihin. Vielä mai
nitaan ed. Annalan aloitteessa, että pykä
län sanamuoto tässä kohden liiaksi sitoo 
eduskuntaa ja hallitusta, ja ed. Heiskasen 
aloitteessa, että tämän kohdan sanonnan 
epämääräisyys on johtanut ruotsinkielisen 
väestöryhmän näkemään siinä sellaistakin, 
mitä lainsäätäjä ei ole tahtonut siihen sisäl
lyttää. Lienee kyllä esitetty erilaisia tul
kintoja siitä, mitä sanat ,samanlaisten pe
ruste~den mukaan'' merkitsevät. On kuiten
kin selvää mielestäni, ja niin on epäile-

mättä lainsäätäjäkin tarkoittanut, että 
nama sanat merkitsevät sitä, mitä profes
sori Setäläkin lausunnossaan esittää, ni
mittäin, että perusteet, joiden mukaan suo
men- ja ruotsinkielisen väestön sivistyksel
lisiä tarpeita on tyydytettävä, eivät saa olla 
erilaiset. Se on ruotsinkielisiin sovellutet
tuna, että valtion on pidettävä samaa 
huolta ruotsinkielisistä kuin suomenkieli
sistäkin asukkaista. Näin ollen ei pykälän 
sanamuoto ja tulkinta aiheuta mitään vai
keuksia ja näin ollen se myöskin antaa 
vastauksen, millarsiin ruotsinkielisten väit
teisiin ja vaatimuksiin ei ole pakko suos
tua. Ja jos kerran ollaan sitä mieltä, että 
se periaate samanlaisista perusteista, joista 
14 §:ssä puhutaan, on kohtuullinen, ei sen 
periaatteen julkilausuminen laissa myös
kään kohtuuttomasti sido eduskuntaa ja 
hallitusta. 

Mitä sitten vihdoin tulee siihen väittee
seen, että pykälä nykyisessä muodossaan 
olisi esteenä suomalaiskansalliselle kehityk
selle ja kansallisen kulttuurin nousulle 
maassamme, ei tämä väite voine pitää paik
kaansa. Ei suinkaan se seikka, että ruot
sinkielisten sivistystarpeille täällä annetaan 
samat oikeudet kuin suomenkielisten sivis
tystarpeille, voi estää edellisten kehitystä. 
Ja mitä suomenkielisen kulttuurin nousuun 
tulee, ei sitä tässä maassa voi ymmärtääk
seni enää mikään estää. Minulla on se kä
sitys tästä kulttuurista, kun sen kehitystä 
vain muutaman vuosikymmenen ajan seu
raa, että sen kehitys on ollut valtava. Mi
nusta me suomenkieliset voimme olla yl
peitä saavutuksistamme. Me olemme tosi
asiallisesti puolessa vuosisadassa saavutta
neet ruotsinkieliset, joilla on ollut meistä 
vähintään neljä kertaa. niin pitkä etu
matka. Me olemme nyt voimakkaammat. 
Meillä on yhdeksänkertainen lukumäärä 
takanamme ja meillä on omakielinen, yhtä 
korkea sivistyksemme ja kulttuurimme kuin 
ruotsinkielisillämmekin. 

On puhuttu meidän torpparimielestämme, 
joka ilmenisi siinä, että emme osaa pitää 
kiinni oikeuksistamme emmekä tarttua nii
hin. Torpparimieltä me osoittaisimme, jos 
vahvemmiksi kehittyneinä riistäisimme 
niiltä, jotka nyt ovat meitä heikommat, 
jotakin heille kohtuuden mukaan ja ni
messä kuuluvaa, sentakia, että he aikai
semmin ovat meitä kohdelleet huonosti. 
Minä sanoisin, että me olemme niin vah-
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voja ettei meidän tarvitse näyttää vah
vuuttamme toisten kustannuksella. Tämä 
on mielestäni oikeata isäntämieltä. Kehit
täkäämme edelleen suomenkielistä kulttuu
riamme, pitäkäämme kiinni saavutetuista 
oikeuksistamme ja vaatikaamme niitä, missä 
ne puuttuvat, mutta älkäämme sen lisäksi 
rajoittako toisten kehitysmahdollisuuksia. 

Osoittaa suurta epäuskoa suomenkielisen 
kulttuurin elinvoimaisuuteen, kun ei us
kota sen vapaasti hengenvoimalla kilpaillen 
pystyvän samanlaisiin saavutuksiin kuin 
ruotsinkielinen sivistyksemme. Tällaiselle 
kansalliselle pessimismille ei ole mitään pe
rustetta. V aikeimmissakin olosuhteissa on 
suomenkielinen kulttuurityö raivannut 
tiensä voittoon ja sitä voittoa ei suinkaan 
varmisteta negatiivisilla toimenpiteillä, 
vaan tarkasti huomioiden, että suomenkie
lisen kulttuurin pohjaa ei ka.venneta. Tun
tuu omituiselta ajatella, että suomalaisuutta 
niin jyrkästi ajavat piirit toisaalta ovat 
mukana sellaisissa aloitteissa, jotka ehkäi
sisrvät todel'lista positiivista suomalaisuus
työtä, mitä on kansan laajojen kerrosten, 
siis etupäässä suomenkielisten sivistyksellis
ten olojen kehittäminen. Eikö esim. su
pistetun kansakoulumuodon yleistäminen 
olisi merkinnyt juuri suomalaisen kulttuuri
pohjan heikentämistä ~ Eikö äänioikeuden 
rajoittaminen koske nimenomaan laajoja 
suomenkielisiä piirejä, joilta tahdottaisiin 
evätä vaikutus maan asioihin~ Samaan joh
taisi mielestäni myöskin sen vaatimuksen 
toteuttaminen, että kansanedustajain luku
mäffirää vähennettäisiin, mikä tietäisi ny
kyisen ruotsinkielelle edullisen vaalipiiri
jaon johdosta suomenkielisten edustajain 
lukumäärän suhteellista vähenemistä ['UOt
sinkielisten hyväksi. 

Kun perustuslakivaliokunta on mietin
nössään tullut lakialoitteisiin nähden hyl
käävään lopputulokseen, on siihen vaikut
tanqt valiokunnan käsitys siitä, että halli
tusmuodon 14 § ei ole nykyisessä muodos
saan esteenä suomenkielisen kansanaineksen 
oikeuksien ja sen omakielisen sivistyksen 
kehitykselle, vaan että ne esteet, jotka vielä 
tässä suhteessa ovat olemassa, voidaan pois
taa tähän pykälään koskematta. Mutta hy
väksymällä lakiehdotus voitaisiin ehkä vas
taisuudessa luoda esteitä kamsamme toisen 
osan vastaiselle kehitykselle. Minä tahtoisin 
UBkoa, että sama käsityskanta todistuksena 
suomenkielisen karu;anaineksen voimasta ja 

sen siveellisestä tasosta vallitsee myöskin 
suuressa valiokunnassa ja että eduskunta
kin sen jälkeen on tämän kannan hy
väksyvä. 

Puhemies: Eduskunnan istunto kes
keytetään ja jatketaan sitä tänään kello 19. 

Täysishmto keskeytetään kello 16.,54. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 19. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Ilmoitusasia: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa oikeus
asian takia täsHi istunnosta ed. Pilppula. 

Puhemies: Jatketaan ·6) asian käsit
telyä. 

Keskustelu jatkuu: 

Ed. H 'e i s k a ne n: Herra puhemies! 
Vi:iJklko s1tten osoitin tältä pa.ilka[rta, lähei
sesti liittyen Suomalainen Suomi nimisen 
aikaikausQdrjan ,kirjoi,tuikseoo, e1Jtä haHitus
muodon 14 § tuli hyvä!ksytyksi monien 
epäily;ksien jru]keen vm>ta sitten, ikun Tuot
salai:set oli!Vat tunnettuun ta1paan.sa mitä 
epälojawlisimmalla tav,ana ,painostanee:t 
snmnabista m:Uelipidettä. Edelleen osoitin 
a,siantunlhjana kuullun tohtori Ruudun 
lausuntoon nojautuei!1, että hallitusmuodon 
14 §:.n muuttamiseen si!Hä twvalla !kuin se 
perustuslakivaliokunnan mieltintöön liirte
tyssä vastalauseessa ehdort:etaan, on jo kor
kea aika ja että jo li~an kauarn ij)äiväjä:rjes
tyiks·e,gsä oHut kieliikysymys saadaan vain 
täten 'lopulliseen, myösikin ma,arrnme enem
mistökansallisuutta täysin tyydytltävään 
mtikaisuun. Tallä kertaa en olisi!kaan tar
vinnut puuttua asiaan, ellei !kulunut vii!kko 
mitä seilvimmin olisi osoittamJutt, miten orrni
tuisiin ja :keskenään risHrii1taisiin tulkiltl.-
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'toi'hin haLlitusmuodon 14 § v<oi !lmksiikieli
syyrsmie:sten j,a ruotsa1aistemme taJwHa joh
taa. Twkoitan yliopistokysymyksen yh
teydessä suoritettua keskustelua. Kllil hal
litrusmuodon 14 § ruotsalailsten ja maamme 
hallituksen eräitten jäsenten käsityksen 
muJkaan vaa1tii ruotsalaisi,J;lemme perustet
tavaksi erityilstä ikorkeailmulua, niin se 
yliopiston herra l'eh:torin kä:sirtyiksen mu
kaan edellyttää taas erilkoista ruotsinki•e
li8tä linjaa, vaiistuneen suomalaisen mieli
piteen ikäsitrtäessä, että ruotsalaisten yli
opisto-opetustllirve tulee tyydytetyksi ja 
hallitusmuodon 14 §:n sisältö :toteutetuksi 
siten, ,että ruotsllilaisille ylioppi1laille suo
dawn oikeus !kuunnella luentoja ja suorit
taa tutkintoja suomalaisessa yliopistossa. 

VaikkaJman haJlitusmuodon 14 § ei oi
kein tuJ:kittuna tietenkään voi olla, ei:kä 
ole, yl1opiston suomalaimamisen esteenä, 
niin viime päivien keskustelu osoittaa sel
västi tämän pykälän e,pä.määräisyyden ta
kia johta1v8Jn jllitkuvasti tuCJIHaisiin ristirii
taisiin käsi,tyksiin. Si]s jo käytännöHiset 
näköikohda.t vaativat tämän pyikäJläm. muut
tamista. Mutta ennen kaikkea sirt:ä vaativa;t 
periaa:tteelli:set .seikat. Ei näet ole ollen
kaan samantekevää, onlko Suomen kansal
Iisikielenä ainoastman suomi vaiko sekä 
suomi etltä ruotsi. Professori Se,tälä on taih
tonut vä1ttää - ja sama wjatus on ilml
ikeutunut myöskin viime smnuntain Uuden 
Suomen pääkirjoi,tu'.kseen - että säännös 
siitä, että suomi ja ruotsi ova:t ,ta;savallan 
kansalliskielet, oikein tulikittuna sisä1ltää 
vain ·sen, että ruotsinki1eEikin tunnustetaan 
kotoiseksi :ldeJleksi, jota la1ns•ää1tämisen ra
joissa voidaan vimnomaisrssa käyttää. 
M: uUa näin ei iLmeisesti nålytä olevan a,simn 
laita. Puhumat1takaan siitä, mitä kaiiklkea 
ruotsin1kieilisemme nä1kevät tälhä.n sanonrtaan 
sisältyvän, on se omiaan vakaanuuttamaan 
mei[lä vrulilirt:sevaa nmnesrsa suhteessa epä
edullista kaiksikieli,syyt:tä, ei.kä se oona 'kan
salliselle väJhemmisW1le mitään kiihoketta 
liittyä suomalai,seen kulttuuri.pii1riin eikä 
halua ryhtyä työskentelemään suomalaisen 
sivistyksen hyväksi, V!aan on omia;an jatlm
vasti pitämään yllä suomailaista, ,iku1ttuu
rivuotoa' ', käyttää,kJseni professmi Kos
kenniemen sanontaa. Meidän haJllitusmuo
tomme kaksine kansa:lli'skielineen, sen poh
jalle mkentuva epäonm:irstunurt rkielilainsää
dä.rutö ynnä käytäntö ovart esim. Suomen 
alamaisiiksi pääs•seitä ullkO!lll'aa!la;isia, saksa
laisia, venärläisiä, belgiala:isia y. m. rkään-

kuin hou:k11tellut m,t:tymään maamme ruot
sa,laisiin, joiden kulttuuriharrastukset liian 
usein ovalt suuntautuneet maamme mjojen 
taa. Tämäkään piirre ei ole valtakunna.."'l 
yhtenäisyyden ja valta,kunnan mahta'VUU
den kannwlta edullinen. Muua;1la pyrkii 
vaJltaikunnan pääväestö lainsäädäntatietä ja 
muuten sula:ttamaan itseell8ä maahan tu
levat ja sinne jäävät ulkomaa:laiset. Meillä 
nämä ikäärukuin kehoite:taa,n liittymään vä
hemmistökarusallisuuteen. Haluaako suoma
lamen olla isän,tänä omassa maassaan, sillä 
on myös tä11keä u:]kopoliittinen merkitys ja 
nimenomaan myönteinen mwkitys, päin
va8toin kuin mitä tohtori Erich taihtoo 
myöntää. Jos suomalainen pääväestö ei 
hwlua olla isäntänä edes omassa maa&.~, 
va1an antaa pienen vähemmistön, joruka 
keskuudessa on paljon ruotsalaistuneita 
suoma,lai.sia, halli,ta itseääu, niin milten 
Suomi voi vaatia tasa-all'voista asemaa 
myöskään ulkopoliittisessa suhteessa. Kuka 
tahtoo ren!k:i CJilla, ·häntä myöskin helposti 
sinä pidetään. 

On myöskin huomautettu - niin tapah
tui perustusla;kivaliokunna,ssa ja samaa 
olen nähnyt myös esitettävän ainatkiln. 
eräässä päivälehdessä - että hwllitusmuo
don 14 § on korjauksen ta11peessa, mutta 
että si,tä pitää muuttaa ainoastaan riittä
vän harkinn&n jäilkeen. Erilkoisesti on lau
suttu toivomus, että ha:llituksen 01lisi ryh
dyttävä asiassa niihin toimettpiteisiin, joita 
asian tärkeys vä!lttäanättä vawtii ja joita 
maan valveutunut mie.Jiq:>ide siltä odottaa. 
Tältä täy,tyy pitää pe1kkänä veruklkeena, 
sillä vaikkakin para:s olisi, että juuri maan 
ha1llitus valmistaisi tämärukin. kysymyksen, 
niin me tiedämme, ettei siitä kuitenkaan 
tule miitään. Mitä eMinnäikin nyrJkyisen ha;l
li.tuksen suomalaisuustahtoon tulee, niin 
sen on parhaiten luonnehtinut herra päå
minislteri eduS!kunta-aloitteen yrJleislkeskuste
lu:ssa e:sitttämässään puheenvuorossa, joten 
sii!hen en tarvitse kajota. Emme voi Odot
taa, ·että nykyinen hallitus ainailman tässä 
a:siJassa tekisi mitään ja näy,ttää ~Siltä kuin 
sellaista hallitusta, jonka sydämellä on suo
mala.isuusa:sia, ei sawta,ne lä:hilvuosina, joten 
jos micli suomailaisuusa,siaa edistää, on se 
tapmhtuva eduskunta-alaitteitten tietä ja 
eduskunnan kautta. Ja j1os haJ.lituikseanme 
näi.tä asioita vastoin tmhtoaan ikäsitteloo, 
niin se voi olla yhtä peru:steellisrt:a ~uin 
opetusministeriön suruHisen kuuluisa aloite 
eli n. :s. ,opetusminisrteriö.n haJlituiksen ni-
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me1lä ku1lkeva aloite' ' yliopiston suomrulais
tamiseksi, jol1e ruloirtJteelle yliopi.ston konsis
torio viirr:ne tiistaina antoi amnoniskun. Mo
uet muu,t täunän kysymyk&em. yht·eydessä 
tehdyt ailioittee:t, jotka o;vat tulleet hanituik
sen ulkopuo1elta, ov:a.t olleet ;pa:ljon parem
min perusteltuja ikuin hallitukisen aloite. 

Ja mitä eriikoisesti tulee tähän esillä ole
vaan kysymykseen, niin täJssäikin ovat aloi t
teet hyvin perusteltuja ja jos niissä joita
kin puuttei:ta huomataan, niin :sanamuo
dloniha.n voi suuri vruliokunt1a tai vieläpä 
eduskuntakin jossain määrin muuttaa, jos 
Jmtsoo sen ta11peellis:eksi, kunhan va:in 
näissä aiLoi:tteissa esitetyt periaatteet pide
tällin muuttamattomina. Erikoisesti odot
tai1sin, että suuressa valiokunn;assa sekä 
eduslku:nnassa olevat koikoomuspuolueern 
edustajrut olisivat toisel'la ik:annaHa ikuin 
kokoomuksen edustaja oli :p·erustuslakiva
li'Okunna:ssa, si:11ä jos täten puolue menet
telisi, niin se va.rmasti menett.e:lisi valitsi
joittensa ernemmi,stön miehpiteen mukaa:n, 
ja tämä tniminta käsitykseni mukaalll olisi 
myöskin lähempänä sen puolueen ohjel
maa. Myös toivoisin, että edistyspuoluees
sa.kim. olisi edes joitakin jäs!Clliä, jotka ikan
nattavrut aloitetta. Ilomme yhdeSitäkin pa
mnnuksen tehnee:stä ed~stysmieli:s•estä olisi 
prurempi lkuin 50 maalaisliittolai•sesta, jotka 
eivät p,a,,ra:nnusta tarvitse. · 

Ed. Rydmam.in puheenvuoron johdosrta 
.pyydän sanoa vielä seuraavaa. Hallitus
muodon 14 §:n muut:taminen ei mitenikään 
estä ruotsinki•elisiä tuntemasta SuOilllea 
isän.maa;kseen ja olemrusta ·lojaa~inen tois
kielinen väestönosa maassa'lllllle. Päinvas
toin hallitusmuodon 14 §:n muuttaminen 
ja myös muu kielilainsääJdärmön päättävä 
uudistruminen, s:rumal'la kuin se lopettaisi 
kieliriidan, yihtenäistäisi Suomen ikan1'Jaa, 
ja kuta enemmän yhdensuuntaisesti ikans:a
kunnaln: enemmistö aj.alttelee, sitä voimak
kaampi on vailJti.o. Tekemäillä pilclmparan
nuksia nykyisiim, kielellisiin epäkohtiin, 
jotika epäkohdiiksi suoma~ainen mielipide 
meillä miilt,ei yksimielisesti käsittää, me ta
hallisesti pitkitålmme kielirihaa ia saa
tamme ruotsinkieli:semme eräänlais~n kiih
kon tUJIIlisen tilaan, mikä va1 takuutailllillle 
kokonaisuuden kaJlll1ailta ei ole suotavaa. 
Rrutkaisemalla nämä kysymylkset, jotka kui
tenkin kerran on ratkaista·va !kerta kailk
kiwan, se ehikä hetkeksi tuntuisi ruotsin
ki:elisistämme, jotika ova;t tätä maa,ta tottu-

neet hallitoomruan, e:hkä jossakin maarrn 
vaikealta, mutta he pian tottuisivat uusiin 
oloi:hin, jopa mahdollisesti koko ruot<;ala.i
nen puolue voisi kokonaan loppua ja sen 
eri aineJkset sii,rtyisivät niihin puolueihin, 
joita läihinnä kukin heistä sos.i,alisesti ja 
talouspoliittisesti on. Yksi raJja, joka jakaa 
maa.mme kansalai:set kahtia, olisi ehkä pois
tunut. Ei:häJn lääikärilkään, kun hän rupeaa 
tekemään jotakin leikkausta, leilkkiaa yh
tenä päivänä yhtä osaa, toisena päivänä 
toista osaa samasta haava.sta ja samruan 
lei'klkau~seen oleellisesti kuuluvasta os:asta 
vaan hän tekee kertakaikkisen leikkauks~ 
koska •Se potHaan karma:lta joika •ta1pawksessa. 
lop.pnti:lissä on pa,rasta. 

Kun ed. Rydman sanoi, e:ttä nykyin~n 
hallitusmuodon 14 §:n säännös kiahdesta 
kansa;lliskielestä muika antaa o~kean kuvan 
maa:mme oloista, niin s:e ei voine pitää 
paikkaansa. Ja jos se pirt:ää paiil~kansa, niin 
se samalla antaa mitä sur!keilmman kuvan 
maamme suomen!kielisestä väestöstä. Sillä 
ei:hän tilanne sillloin, kun 10 % :n vähem
mis:tön kieli on julistettu ja kohotettu ikam~ 
salliskieleksi, vcoi olla luonnollinen ja jat
kuva tilanne missään maassa. Päiruvastoin 
säädös siitä, että pää:väestön kieli on kan
salliskieli tai valtakunnan kieli, miten sitä 
nyt halutruan nimittää, ja kansan vähem
mistön kieli pailkwlliski:eli ruotsinkielisen 
väestön asumaila rulueella, antaa oikean ku
van luonnollisesta ja kiihlwttomasta asian 
järjestelystä tässä maassa. 

On sanottu, että Suomi on niin humaa
ninen, että se haluaa myöntää vähemmis
tölle ne ja ne edut - tosiasiassa etuoikeu
det , jotka ruotsinkielisillämme yhä 
meillä ovat. Mutta mikä on ollut siitä 
palkka? Lainsäädäntömme on siten ikää>J
kuin pyrkinyt vahvistamaan ruotsalai
suutta maassamme, ja kuten esim. oppi
koulualalla yhä edelleen tapahtuu, suoma
laisuuden kustannuksella. Ruotsinkieli
semme ovat levittäneet lehdissään mitä sel
vimmän totuuden kanssa ristiriidassa ole
via tietoja kielioloista maassamme ja niistä 
päämääristä, joihin kansallisuuskysymyk
sen alalla pyritään, ja tämän he tekevät · 
osittain siksi, että suomalaisten joukossa 
on sellaisia, jotka ovat halukkaita kannat· 
tamaan ruotsalaisiemme kohtuutomia vaa
timuksia. 

Kun ed. Rydman sanoi, ettei suomalai
suuden voittoa mikään voi estää, niin hän 
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on oikeassa. Mutta epäonnistunut kieli
lainsäädäntö on omiaan sitä hidastutta
maan. Lainsäädäntö on meilläkin saatava 
sellaiseksi, että se pyrkii edistämään ja jou
duttaruaan suomalaisuuden voittoa. Ja että 
meillä niinkin pitkälle on päästy kuin mi
hin ed. Rydman viittasi edellisessä pu
heenvuorossaan, niin se johtuu suureksi 
osaksi niistä uhrautuvista miehistä, jotka 
aikaisemmin vuosikymmenestä toiseen ovat 
tehneet kaikkensa suomalaisuuden hyväksi, 
enemmän heistä kuin niif!tä, jotka puhu
vat luonnollisesta kehityksestä ja suomalai
sen sivistyksen omalla painollaan eteen
päin menemisestä. Muuten puhe luonnolli
sesta kehityksestä ja painollaan eteenpäin 
menemisestä tuntuu tässä yhteydessä jär
jenvastaiselta. Sillä yleensä, jos joku kap
pale menee painonsa vaikutuksesta, niin se 
putoaa alaspäin. Jos jossakin perheessä on 
etevä lapsi ja isä sanoisi, että tämä lapsi 
on niin etevä, ettei häntä tarvitse panna 
kouluun, kyllä hän menee eteenpäin joka 
tapauksessa, niin tämä isä tuntuisi koko
lailla lapselliselta. Yhtä lapselliselta mi
nusta tuntuvat ne meillä, jotka puhuvat 
suomalaisen sivistyksen omalla painollaan 
eteenpäin menemisestä. Se kyllä men•·e 
eteenpäin, sitä ei voi kieltää eikä estää, 
mutta se ei myöskään oikeuta asettamaan 
esteitä taikka olemaan vastakkaisella kan
nalla, kun halutaan niitä esteitä poistaa, 
joita suomalaisen sivistyksen tiellä meillä 
vielä on. 

Kun ed. Rydman puhui myöskin koh
tuusnäkökohdista, niin eivät suinkaan koh
tuuden mukaan ruotsalaisemme voi vaatia, 
että ruotsinkieli pysytetään samassa ase
massa, kansalliskielen asemassa, kuin suo
menkieli meillä on. Ja, kun ed. Rydman 
puhuu myöskin torpparimielestä ja isäntä
hengestä, niin en häntä voinut ymmärtää. 
Sekö on isäntämieltä, että annetaan pienen 
vähemmistön maassamme jopa sortaa pää
väestöä, ettei uskalleta muuttaa päivänsel
väksi käypiä epäkohtia siinä pelossa, että 
vähemmistö muka loukkautuisi, että järjes-

. tetään vähemmistön asema jopa eräissä 
kohdin paremmaksi kuin enemmistön 
asema? Jos tämä on isäntämieltä, niin sil
loin sitä ei ole ainakaan sellaisissa sivistys
valtioissa kuin on Saksa, Ranska, Ruotsi, 
Puola y. m. Minun nähdäkseni vallitsee 
meissä suomalaisissa, sanoisinko, rengin 
mieli, kun me olemme valmiit yhdessä ruot-

sinkielistemme kanssa vastustamaan suoma
laisuuden kehitystä edistävää lainsäädän
nön muutosta, yhdessä heidän kanssaan 
moittimaan suomalaisuusmiehiämme, tai 
kun me emme tahdo tai uskalla tunnustaa 
omaa kieltämme ainoaksi kansalliskieleksi 
maassa, joka väestösuhteen mukaan on mitä 
puhtain kansallisvaltio. 

Toivon, että suuressa valiokunnassa on 
olemassa niin paljon suomalaisen isäntä
mielen omaavia, että suuri valiokunta hy
väksyy aloitteessa esitetyt ehdotukset halli
tusmuodon 14 § :n muuttamisesta. 

Ed. Kares: Herra puhemies! Valta
kuntamme ja kansamme kieltämättä yh
tenä suurimmista risteistä ja onnettomuuk
sista on ollut se, että tähän yhteen isän
maahan on historian vuosisatain kuluessa 
asettunut kahdenkielinen väestö. Se on 
kuitenkin, tämä kahdenkielinen väestö, yh
dessä elettyjen vaiheiden, kestettyjen kär
simysten ja voittojen kautta muodostunut 
yhdeksi kansaksi. Nykyisin niin suosittu 
ja muotiin tullut rotututkimus ei voi erot
taa tässä maassa kahta kansaa. Kuinka 
monet sadat esim. niistä sivistyneistä, jotka 
nyt katsovat velvollisuudekseen taittaa 
peistään ruotsinkielen oikeuksien puolesta, 
periytyvätkin suomalaisesta verestä, ja voi
taisiin siis, ·jos tahdottaisiin häijytellä, ni
mittää kansallisuuden luopioiksi ja suvus
taan huonontuneiksi! Mutta totuuden ni
messä on toiselta puolen myönnettävä, että 
suomalaisten puolelta on löydettävissä pal
jon samanlaista. Kukahan meistä, varsin
kin Länsi-Suomen ja Satakunnan ranta
milta syntyneistä voikaan väittää, että hä
nen suonissaan virtaa täysin puhdasta suo
malaista verta, samoinkuin eivät ruotsalai
setkaan voi sanoa, että heissä liikkuisi 
ruotsalainen veri. Tänne on sittenkin syn
tynyt yksi kansa. Kaikenlaiset yritykset 
erottaa tässä maassa rotuja, niin että nii
den yhteiseksi nimeksi kelpaisi vain tuo 
ruotsalaisten taholla niin halukkaasti käy
tetty ,finländare", suomenmaalainen, ovat 
sekä typeriä että häijyjä. Runeberg, Suo
men kansalliseksi runoiiija:ksi leimalttu, vais
tosi tässä oikean ratkaisun. Hänhän sa
noo: ,Även jag är en finne" - myös 
olen suomalainen. Ja on sekin muistettava, 
että ruotsinkieltä puhuva ja suomenkieltä 
puhuva kansanaines tässä maassa ovat 
yleensä eläneet erittäin suuressa sovinnos,sa. 
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Historia ei tiedä meidän maassamme asu
vien Ruotsin rannikkolaisten ja suomalais
ten välillä tapahtuneen niinkään paljon 
taisteluja, kuin Suomen eri heimojen vä
lillä, ja muutenkin sovinto on ollut niin 
suuri, että tuskinpa on eri kielisten välillä 
edes kylätappeluja ollut sen enempää kuin 
yhteen aikaan kautta Satakunnan ja Poh
janmaan suomalaisissa pitäjissä. 

Ruotsalaisilla, huolimatta vähemmistö
asemastaan on ollut eräs erinomaisen tär
keä esikoisasema ja oikeus tässä maassa: 
sivistyksen, varakkuuden, sanalla sanoen 
korkeamman kulttuurin esikoisoikeus. Mi
ten tämä esikoisasema on saatu, siitä mei
dän lienee paras vaieta, ettemme herättäisi 
katkeria muistoja. Suomen kansa ei ole 
esim. koskaan, niinkuin Ruotsin kansa vas
taavassa tapauksessa, tymnni-nimellä lei
mannut sitä ruotsalaista kuningasta, joka , 
kerran Turun linnan muurien ääressä mes- · 
tautti Suomen suomenkielisen kulttuurin 
kukan, sen suomenkielisen aateliston. Emme 
muistele näitä, sitä tietä, mitä on kuljettu. 
Historiassa kulkee kaikki omaa tietään ja 
kansa ei saa patouttaa itseensä katkeruutta 
tällaisia vanhoja muistelemalla. Suomen 
kansa päinvastoin suurella kiitollisuudella 
muistelee ja on lukenut suurmiestensä 
joukkoon niitä ruotsalaisia, jotka käsittivät 
tämän esikoisaseman tuomat velvollisuu
det. Eikö ole suorastaan merkillistä, että 
se suomalainen ylioppilasnuoriso, jota esim. 
ruotsalaisten ja osittain suomalai1sten kes
kustalaisten taholta nykyjään soivataan 
rootsalaisvihasta ja jos mistä, että tämä 
ylioppilasnuoriso kokoontuu uudestaan ja 
uudestaan innostumaan ja lupauksia teke
mään miehen patsaan luo, joka on ruot
sinkielellä kirjoittanut ja ruotsinkielellä 
toimittanut isänmaallisen elämäntehtä
vänsä. Eikö se ihmetytä teitä, ruotsalaiset. 
Kuinka monet :tuosta nuorisoparvesta kä
sittävät Snellmanin sen ajan filosofian suu
ren mestarin ajatuksiin pohjautunutta 
maailmankäsitystä. Perin harvat tuon nuo
rison joukosta sitä edes tuntevat. Meillä 
olisi toisia ja on toisia, joiden aivan kuin 
luonnostaan pitäisi olla tätä nuorisoa pal
jon lähempänä ja joita he varmaan paljon 
enemmän tajuavat. Meillä on Lönnrot, 
suomalaisen hengen aarteiden kokooja, 
meillä on Kivi, jonka sieluun rakkaan 
Suomi-äidin kuva oli voimallisimmin ja 
syvimmin piirtynyt. Meidän nuorisomme 

muistelee näitä miehiä ja ihailee heitä, 
mutta on merkillistä, se palvoo vain Snell
mania, miestä, joka on täyttänyt esikois
oikeutensa velvollisuuden, miestä, jolla 
eräältä puolen on ollut aivan uudenaikai
set tunnussanat: Pois sivistyneistö vääristä 
luokkaeduistaan, pois kielieduistaan kaikki, 
jotta Suomen isänmaa voisi elää ja menes
tyä, pois tanssimasta Suomen kansan hau
dan päältä. Minä huomautan teille, että 
tällä ruotsiksi kirjoittaneella kansanisuu
temme miehellä on elämänpäämääriä, jotka 
aivan viime aikana on lausuttu vasta aito
suomalaisella kielellä. Nuoriso on kiitolli
nen ja tuntee syvästi sen, missä on tehty 
oikeutta ja vanhurskautta, sen missä mies 
on ollut valmis luopumaan kaikesta, jotta 
isänmaa ja sen kansa pelastuisi. 

Jospa tätä esimerkkiä olisi silloin ruot
sinkieltä puhuva sivistyneistömme seuran
nut ja käsittänyt. Ei olisi vuosisadan ku
luessa istutettu katkeruuden juuria, jotka 
uhkaavat repiä kansamme kokonaisuuden. 
Mutta niin ei tapahtunut. Luuletteko, että 
kansakunta hevin jaksaa unohtaa sitä, että 
sen kieli on julistettu vieraaksi kieleksi sen 
omassa isänmaassa. Mis,tä tulisi, herrat ruot
sinkieliset edustajat, mistä tulisikaan se 
voima, joka saisi enemmistökansallisuuden 
unohtamaan, että teidän isänne, juuri tei
dän, jotka nyt hoidatte ruotsalaisten arpaa 
tässä maassa, elätte ja vaikutatte, että 
nämä teidän isänne kauhistuneina pitivät 
laittomuutena suomenkielen käyttämistä 
esim. sellaisessa paikassa kuin ritari- ja 
aatelissäädyn istunnoissa, ja että nämä 
samat isät rakentelivat piikkilanka-aitoja 
suomenkielisten lasten estämiseksi pääse
mästä heitä varten yksityisuhrauksilla ja 
suurella rakkaudella rakennettuihin koului
hin. Nämä ovat kovin myöhäisiä asioita. 
Älkää luulko, että nämä unohtuvat niin 
pian. Me luulimme, isänmaalliset suoma
laiset luulimme, että kansamme voisi sen 
unohtaa. Vapaussodan päivinä te ruotsa
laiset seisoitte rinnan niiden suomalaisten 
miesten kanssa, jotka kulkivat kuoleman
virran reunaa. Te ette tehneet siinä mitään 
ihmeellistä ettekä erinomaista. En minä 
sitä sentähden mainitse. Miehen suurin 
kiitos on se, että hänestä sanotaan ,teit 
velvollisuutesi'' ja sen te teitte. On joskus 
teidän taholta sanottu: punaiset olivat vain 
suomalaisten keskuudessa. Ei ollut niin. 
Bnsimmäinen punapäällikkö, joka minua 
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p·appi~assani :kävi ahdistamassa, osasi suo
mea vain perin huonosti ja ruotsinvoittoi
sesti. - Te täytitte velvollisuutenna. Veri
side yhdistää, ja me luulimme vuodatetusta 
verestä kasvavan uuden polven, myös 
uuden ruotsalaisen polven, joka olisi valmis 
luopumaan ·sellaisesta, mistä yhteisedun 
kannalta ja koko kansan edun kannalta 
olisi ehdottomasti luovuttava, jotta maassa 
ja kansassa asuisi sovinto ja yksimielisyys 
niitä voimia vastaan, jotka vapaussodassa 
kerran kukistettiin. 

Mutta me petyimme taaskin ja pe
tyimme paljon. Minun on myönnettävä 
ja ilolla myönnettävä, että ruotsalaistemme 
joukossa on miehiä, jotka suuren teon mu
kana jaksoivat nousta pikkumaisesta ja ah
taasta tavallaan tavoittelemaan suuren 
Snellmanin asettamaa asemaa. Me ter
vehdimme heitä näitä ruotsinki~;lisiä mie
hiämme ja. naisiamme, me terve:hdimme 
heitä meihin kuuluvina nytkin, vaikka he 
epäilevät meidän joutuneen sortajan tielle 
ja väärään mieleen. Tämän tunnustamme 
ilolla. Mutta yleensä me petyimme. .M:inä 
muistan kuin eilispäivän erään eduskunnan 
historian surullisimmista hetkistä. Se oli 
vuoden 1926 valtiopäivillä Heimolan sa
lissa. Silloin tänne oikeiston puhujala
vaHe nousi marxilainen Sventorzetski, ja 
hän tarjosi ruotsalaisillemme, ruotsalai
sille puoluemiehille, apua ja tukea sillä 
e:hdol'la, että siellä asenne marxilai.suuteen 
muuttuisi. Ja sinä hetkenä ruotsalaisen 
puolueen johtajat möivät korikean esikois
asemansa punaiseen hernerokkaan (Vasean
malta: Aivan totisesti! - Kauheaa!). Me 
varoitimme silloin. Minä m. m. pidin pu
heen, jossa huomautin: älkää lähtekö tälle 
linjalle, teidän käy niinkuin saksalaisten, 
kun he liian kauan olivat eturintamilla, 
etulinjoilla, he eivät koskaan saaneet käyt
tää sitä Siegfried-linjaa, jonka olivat vii
meiseksi puolustuspaikakseen varanneet. 
Varoitin puheessani ja samoin muut teitä 
varoittivat: teidän oman rintamanne ta
kana marxilaisuus tulee saama;an voittoja 
tämän teidän tekonne jälkeen. Ei huolittu 
varoituksista, vaan tarjottu apu kelpasi 
teille, ja te olette siitä asti sitä tarkasti 
noudattaneet huolimatta siitä, että apu 
tuli suunnalta, jossa kansallisuudelle j·a kie
lelle jo periaatteen tähden annetaan aivan 
mitätön merkitys, vaikka teidän piti tie
tää, että se apu, mikä täältä annetaan, ei 

tule rakkaudesta tämän maan kumpaan
kaan kieleen erityisesti, vaan aivan omien 
etujen tavoitteleruishalusta (Vasemmalta: 
Te äänestitte kommunistien kanssa sairaus
vakuutuksen nurin! Ja monessa 
muussa!). 

P u h e m i e s koputtaen: Ei saa häiritä 
puhujaa! 

P u h u j a: Hetkenä vuonna 1930 tuntui 
toiselta. Ne ruotsalaisten joukosta, joiHa oli 
avoin sydän ja miehen mieli, näkivät kan
samme ja valtakuntamme kauhistuttavan 
vaaran, punaisen vaaran., marxilaisTuton 
(Vasemmalta: Oho ! ) , ja ne voimat piti
vät hetken ruotsalaisia puoluejohtajia sa
moin kuin suomalaiselta puolelta pidettiin 
suomalaisia puoluejohtajia kurissa. Me us
kalsimme silloin toivoa sitä ihmeellistä het
keä, jolloin keskenäiset riitakysymykset 
kieliasiassa voitaisiin neuvotteluilla isän
maallisten miesten ja naisten kesken kum
mastakin kieliryhmästä sovittaa. Minä tar
josin Lapuan liikkeen johdon puolesta pu
heessani Pallokentällä heinäkuussa 1930 
ruotsalaisille tilaisuutta näihin neuvotte
luihin ja pyysin niitä aloittamaan (Vasem
malta: Ei nyt olla Pallokentällä!). Minä 
tarjosin samaa tilaisuutta vielä, ja taaskin 
johdon puolesta, ruotsinkielellä pitämässäni 
puheessa seuraavana vuonna, kesällä 1931. 
Silloin puheessani sanoin myös perusehdot 
neuvotteluille. Ja nämä perusehdot oli
vat: ruotsalaisten on pidettävä kiinni vain 
ehdottoman välttämättömästä, sellaisesta, 
joka on välttämätöntä siihen, jotta ruotsin
kieltä puhuva tässä: maassa voisi asua ja 
rakentaa rauhassa tuntematta sortoa ja 
kunnioittaen kaikkea, mitä hänelle on py
hää ja kallista, mutta kaikesta, missä vain 
on kysymys ambitioasioista ja siitä, että 
Suomen valtakunta yhä maailman kansojen 
edessä kantaisi myö,s ruotsalaista leimaa, 
olisi luovuttava. Sellaisista asioista kiinni 
pitäminen isänmaan kasvojen edessä on 
pientä, matalaa ja itsekästä. Sen yli on 
noustava niiden, joilla on miehen mieli ja 
sydän. Meillä suomalaisilla on sitä vastoin 
aivan elintärkeätä, että meidänkin kie
lemme olemassaolo esiintyy maailman kan
sojen edessä suomalaisena. Näyttää ole
van kunkin elinvoimaisen kansan sisim
pään olemukseen kuuluva vaisto ja vaati
mus, että se kerran maailmassa toteuttaa 
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itsensä yksinään ja sekoittamattomana mi
hinkään toiseen. Ruotsinkieli on kansojen 
näyttämöllä kokonaisen valtakunnan kieli. 
Se on itsensä toteuttanut, niinkuin kansa
kunnat aina haluavat ja vaativat itsensä to
teuttamista. Monta yliopistoa vaalii sen 
kielen asemaa tieteellisessä tutkimuksessa. 
Meidän pieni kansamme vaatii myös itsel
leen asemaa, jossa sen kieli on määrää
mässä ja kuin lippuna, vain omavärisenä 
lippuna kaikkien nähtävissä. Ja tämän 
kansan varat ja voimat on käytettävä, jotta 
yksinäisen kielemme asema myös olisi ja 
näkyisi tieteiden vaalinnassa. 

Ed. Rydman mielestäni aivan väärin kä
sitti tässä nyt kysymyksessä olevat aloit
teet, samoinkuin eivät ole syvällisemmin 
käsittäneet sitä ne, jotka puhuvat vain 
käytännöllisistä seikoista. Eivät olot ja 
vaikeudet kielellisessä suhteessa estä suo
menkielen kehitystä ja kansallisuuden ke
hitystä. Ne eivät ole estäneet tähänkään 
asti. Tällä kansalla on, vaikka sen on ru
noilija sanonut, sittenkin katajaista sit
keyttä, joka painojen alta aina nousee ylös. 
:ffii tässä ole vaikuttamassa pelko, että me 
emme kilpailussa kestäisi, ei edes väärä 
isäntämieli, joka tahtoo näyttää isännyyt
tään sortamalla vähemmistöä. Ei, tässä on 
kysymyksessä heimomme hengen itsetoteut
taminen maailman edessä, oman lipun nos
taminen, josta ei kukaan voi erehtyä. Onko 
ed. Rydman kokonaan unohtanut tämän 
näiden aloitteiden tarkoituksen? 

Me tarjosimme, niinkuin sanoin, neuvot
telua näillä pohjilla. Niistä ei tullut mi
tään. Ei kukaan ruotsalaisista puoluemie
histä vastannut siihen. He olivat sokeutu
neet esi-isiensä syntiin: seistä paikallaan ja 
pitää kaikki, mitä historialliset olot ovat 
myöntäneet, liikaakin, ja sellaista, mitä 
vähemmistökansallisuuksilla missään muussa 
maassa ei ole. Ja pian näimme vanhan 
liiton, joka punaisesta hernerakasta kerran 
oli tehty, täysin vaikuttavaisena. Ruotsa
laisten puoluemiesten taholta asetettiin 
maan hallitukseen miehiä, joiden pelkkä 
olo siellä jo pelkkäin historiallisten muis
tojen takia oli omansa ärsyttämään kansa
laismieliä toisella puolella. Ja eräät his
toriamme onnettomat viikot lukevat al
kunsa siitä, että edellämainitun liiton vai
kuttama mieli provosoi sovittamattomalta 
tuntuvan ristiriidan. 

Meillä isänmaallisen kansanliikkeen mie-

hillä ja naisilla ei ole siis jäänyt ruotsa
laiseen puolueeseen nähden - se meidän 
on sanottava, huolimatta siitä, että meillä 
vielä on ystäviä ruotsalaistenkin riveissä 
(Vasemmalta: Frenckell!) - meille ei ole 
jäänyt käytettäväksi muuta kuin se, mitä 
meidän on käytettävä kaikkiin puolueisiin 
nähden: taisteltava puolueita vastaan, kul
jettava niiden ylitse ja koetettava poistaa 
kaikki ne edut ja oikeudet, jotka kantavat 
puolue-etujen, luokkaetujen ja ryhmäetu
jen leimaa. Ja sen täytyy ilmeisesti ta
pahtua taistelun kautta. Isänmaallisen 
kansanliikkeen kielialoitteet kasvavat aivan 
samalta pohjalta kuin sen muutkin aloit
teet, yleisisänmaalliselta, koko kansan yh
distämiseen tähtäävältä näkökulmalta. Ja 
me pääsemme tässäkin perille. Me toi
vomme vain, että miesten mielet ja avautu
neet sydämet ruotsinkieliseltä taholta pian 
taas tulisivat mukaan, ettei kuohuva katke
ruus tulisi liian suureksi ja tekisi tuhoa 
siellä, missä ei saa koskaan tuhoa tehdä 
(Vasemmalta: Muilutusennustus!). 

Yksi seikka vielä : me emme ole koskaan 
ajatelleet ruotsinkielisen kansanaineksemme 
sortamista. Jos meitä syytetään sellaisesta, 
niin me työnnämme syytöksen inhoten ta
kaisin. Tässä maassa asuu ja sitä viljelee 
ruotsinkielistäkin kansaa. Sillä on satojen 
vuosien kärsimysten ja yhdessä kestettyjen 
taistelujen pyhittämä kansalaisoikeus tä
hän maahan. Meitä on pilkattu lauseesta: 
,Tämän maan pellot eivät kysy, mitä kieltä 
sen kyntäjä käyttää". Tästä lauseesta ovat 
ruotsalaisen puolueen lehdet ottaneet aja
tuksen, jolla ne ovat yrittäneet pettää 
ystäviämmekin ruotsalaisten taholla, nimit
täin sen ajatuksen, niinkuin Lapuan liike 
ja isänmaallinen kansanliike olisi tahtonut 
asettua kylmäksi Suomen kansan kansalli
selle itsetoteutumiselle. Mistä tällainen aja
tus on voinut syntyä, kun kuitenkin, niin
kuin mainitsin, Lapuan liikkeen johdon ta
holta kaksi eri kertaa on tarjottu neuvot
teluja, siis huomautettu, että jotain on 
vinossa ja korjattava. Eihän koskaan ole 
tätä lausetta siis tähän suuntaan tarkoi
tettu. 

Niiden taholta taasen, jotka kieliasiaa 
ovat aina käyttäneet vaaliratsuna, mutta 
vallassaollessaan eivät ole panneet kortta 
ristiin asian eteenpäin viemiseksi, niiden 
taholta on tämän lauseen edessä meiltä 
kysytty: No eikö se kysy sitten vaikka 
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puhuttaisiin ryssaa (Eduskunnasta: Ty
perä kysymys ! - Onko niin~ - Naurua 
eduskunnassa.). Typerä kysymys, joka 
osoittaa, että ne kysyjät eivät ole koskaan 
tunteneet suomeksi eivätkä täyttä totta 
kieliasiassa tarkoittaneet (Keskustasta: 
Ohoh !) . Mitä on ryssällä tekemistä tässä 
asiassa, m1ssa on heidan kansalaisoi
keutensa tämän maan kamaraan, missä 
ovat heidän vuosisataiset talonsa ja pel
tonsa tässä maassa. Mutta ruotsinkielisillä 
ne kaikki ovat. Me käännymme teidän 
ylitsenne, ruotsalaiset puoluejohtajat, niin
kuin kaikkien puolueitten johtajien ylitse, 
niihin joukkoihin, joita te olette sokaisseet 
ja jatkuvasti sokaisette, te, niinkuin muut
kin puolueet. Me käännymme ruotsia
puhuvan kansanaineksen, rannikon talon
pojan, saariston kalastajan puoleen, ja 
me käännymme joka-ainoan ruotsinkieltä 
puhuvan puoleen, joka tässä maassa kutsu
muksensa velvollisuutta isänmaata rakas
taen täyttää, ja me huudamme heille: 
viljelkää rauhassa viljelyksiänne, tehkää 
tehtävänne ja puhuima äitienne kieltä, 
sydäntenne kieltä, meidän taholtamme ei 
koskaan, niin kauan kuin teitä täällä on, 
kielletä teitä puhumasta äidirnkieltänne, ei 
teidän Iapsianne saamasta tällä kielellä 
kansalaisopetusta ja teidän kirkoistanne 
kaikumasta teidän kielenne isien Jumalan 
ylistykseksi. Teillä tulee olemaan aina 
ruotsinkieliset opettajanne, pappinne ja 
virkamiehenne, ja tulee myöskin aina ole
maan kouluja, tarpeeksi kouluja, joissa 
teidän nuorisoanne valmistetaan suomalai
seen yliopistoon. Sen me lupaamme sen 
isänmaamme nimessä, jota me rakastamme 
ja jota tekin rakastatte, ystävämme ruotsa
laisten joukossa. Te ette voi kieltää, ettekä 
väittää vääräksi meidän pyrkimystämme 
siihen, että maailmassa olisi yksi suoma
lainen valtio, niinkuin on olemassa ruotsin
kielinen valtio. Tämä on meidän luon
nollinen oikeutemme, niinkuin teidän oi
keutenne on säilyttää ruotsalainen kielenne. 
Historian Jumala ei ole säilyttänyt meitä, 
pientä pirstaletta ennen suuresta heimosta, 
ellemme siinä näkisi pyhää tarkoitusta, että 
tämänkin heimon on kerran omakie'lisenä 
itsensä toteutettava maailman kansojen 
edessä. Meillä on syvä halu järjestää 
kieliasiat tässä maassa lopullisesti (Vasem
malta: Niin :tuntuu olevan!) ja meillä.on 
kiire tähän lopulliseen järjestämiseen, sillä 

meitä ahdistaa veljiemme vaiva. Me emme 
jaksa katsella länteenpäin, mitä siellä 
meistä sanotaan, meitä ahdista idän tuska. 
Inkeri itkee, Viena valittaa ja Karjalan 
kanteleen kielet ovat katkenneet (Ed. Räi
sänen : Taas tuli runoa ! ) . Meidän sydä
memme sykkii sinne. Teidän sydämenne 
siellä vasemmalla ei sinne osaa sykkiä 
(Vasemmalta: Kovemmin! Vielä kovem
min ! ) . Meidän sydämemme sykkii sinne. 
Siellä on Suomen kansan suuri kutsumus, 
jota me emme saa laiminlyödä. Suoma
lainen Suomi tuntee veljiensä sorron ja 
siksi haluamme asiat niin tässä maassa 
järjestää, ettei pienempi ösa Suomen kan
saa joudu sortoa kärsimään omassa maas
saan. 

Kannatan siis ed. Annalan tekemää aloi
tetta huomioonotettavaksi suuressa valio
kunnassa. 

Ed. L i n k o m i e s: Herra puhemies! -
Edellinen arvoisa puhuja on voimakkaasti 
kuvannut käsiteltävänä olevien aloitteiden 
isänmaallista ja kansallista pohjaa. Sen 
vuoksi riittänee, että kiinnitän huomiota 
asian käytännölliseen puoleen. 

Sellaisiin aloitteihin, jotka ta11koittavat 
maassamme vallitsevan yleisen kaksikieli
syysjärjestelmän poistamista, on kiinnitet
tävä erittäin vakavaa huomiota. Sillä yhä 
yleisemmin alkaa kansamme suomalainen 
enemmistö tuntea rasitukseksi sen, että 
suhteellisen pienen vähemmistön kieltä 
lain mukaan on pakko käyttää yhtä suu
ressa määrässä kuin kansan suuren enam
mistön kieltä. Niinpä on sitä pääm~ärää, 
johon nyt käsiteltävänä olevilla aloitteilla 
pyritään, mielestäni pidettävä ehdottomasti 
oikeana. Myönnettävä on samoin, että hal
litusmuodon 14 § ei eduskuntakäsittelyssä 
aikoinaan saanut sellaista muotoa, joka 
tyydyttäisi suomalaista ajatustapaa. Valio
kunnan käyttämä arvovaltainen asiantun
tija professori Erich nimenomaan lausuu, 
että jos nyt olisi kysymys perussäännöksen 
laatimisesta, voitaisiin ajatella sanottavak<Ji 
jotain sellaista kuin että suomenki,eli on 
yleinen virallinen kieli ja ruotsinkieli on 
virallirren kieli niissä rajoissa, jotka lain
säädäntö tarkemmin määrää. Mutta juuri 
tätä aloitteentekijätkin epäilemättä tarkoit
tavat, vai1kka he lausuvat saman asian toi
silla sanoilla. On ,erittäin valitettavaa, 
ettei hallitusmuotoa säädettäessä annettu 



Hallitusmuodo•n 14 § :n muuttaminen. 557 

tälle pykälällc sellaista muotoa, jota val
tiosääntöoikeutemme etevä tuntija ilmei
sesti, vaikka hän lauslmkin mielipiteensä 
varovaisessa muodossa, pitää parempana 
kuin hallitusmuodossa nyt olevaa sään
nöstä. :Kun en kumminkaan ole voinut 
kannattaa lainmuutosta nyt käsiteltävänä 
olevien aloitteiden pohjalla, johtuu se 
syistä, joihin olen allekirjoittamassani vas
talauseessa viitannut. Oikeistokannalta kat
soen kuuluu aloitteen t·eko tällaisessa laaja
kanto~sessa kysymyksessä lähinnä maan 
hallitukselle. Tämä kanta ei ole mikään 
veru:ke, jollaiseksi se on täällä leimattu, 
vaan se todistaa vakavaa käsitystä edus
tajatehtävän luonteesta. Tahtoisin tässä 
yhteydessä ed. Heiskaselle huomauttaa, 
että hänen ei ole syytä ryhtyä neuvomaan 
kokoomuspuoluetta, sillä hän voisi paljon 
paremmin kohdistaa sanansa maalaisliiton 
jäseniin (Keskustasta: Ei tarvitse!). Siellä 
on myöskin sellaisia, jotka yhä edelleen 
tarvitsevat parannusta, koskapa kerran pu
hemiesneuvostossa käsiteltäessä edustaja 
Pennasen ehdotusta työjärj·estYJkS'en muut
tamiseksi maalaisliiton taholta on äänes
tetty ruotsinkielisen pöytäkirjasupistelman 
säilyttämistä, :kun kumminkin suomalai
sella ta'holla yleisesti katsottiin, että tämä 
supistelma on aivan tarpeeton. 

Mielestäni ainoastaan hallituksella näyt
tää olevan mahdollisuus pätevien lakimies
voimien avulla saada harkituksi, minkälai
nen muoto tällaisella perussäännöksellä on 
oleva, jotta se kerran muutettuna voisi 
sitten jäädä muuttamatta. Juuri se pinta
puolinen käsittely, jonka tämä pykälä sai 
osakseen vuonna 1919 hallitusmuotoa sää
dettäessä, varoittaa mielestäni liian kiireel
lise'sti nyt antamasta pykälälle uutta muo
toa, joka ehkä sitten taas voisi osoittautua 
vähemmän onnistuneeksi. Erikoisesti on 
syytä lausua, että paikalliskielen käsite, 
joka aloitteiden mukaan tulisi lainsäädän
nössämme käytäntöön otettavaksi, on sellai
senaan kokolailla epäiSe'lvä. Pitäisi olla ole
massa valmis suunnit~lma erikoislainsää
dännöksi, josta i'lmenisi, mikä sija paikal
liskielellä tulisi olemaan yleisessä hallin
nossa, sillä muuten tulee epäilemättä ilme
nemään riitaisuuksia siitä, mi1lä tavalla 
paitkalliskielen käsitettä on erikoislainsää
däntöön sovellettava. Kaikki hankauksen 
aiheet tulevat vältetyiksi, jos ennen halli
tusmuodon 14 §:n muuttwmista selvitetään, 

miten kielilainsäädänrtömme kokonaisuudes
saan olisi järjestettävä sitä silmälläpitäen, 
että kaksi:kielisyys kaikkialla poistetaan. 
Tällaisen selvityksen hankkiminen ei ole 
ollut perustuslakivaliokunnalle mahdolli
nen, ja tämän tehtävän voi menestYJkselli
sesti mielestäni ain,oasta:an maan hallitus 
suorittaa. Tältä kannalta katsoen on erit
täin valitettavaa, että pääministeri ei ole 
seuraamassa näin tärkeän asian käsittelyä 
eduskunnassa (Ed. Räisänen: Lehestä 
lukkoa sitte!). 

Viittaan vielä e:Niäseen seikkaan, joka 
niinikään on omiaan osoittamaan, että 
aloitteita tehtäessä ei näytä punnitun 
kaikkia muutoksesta seuraavia johtopää
töksiä. Hallitusmuodossa on näet eräs toi
nen pykälä, joka epäilemättä myös olisi 
muutettava, jos 14 § saa uuden muodon. 
Tarkoitan 22 §:ää, jossa säädetään, että 
lait ja asetukset niin myös hallituksen esi
tykS'et eduskunnalle sekä eduskunnan vas
taukset esityksiin ja muut kirjelmät hani
tukselle annetaan suomen- ja ruotsinkie
lellä. Jos nyt ruotsinkieli asetetaan pai
kalliskielen asemaan, olisi tuskin perustel
tua, että hallituksen esitykset eduskun
nalle ja eduskunnan kirjelmät hallitukselle 
aina annettaisiin kahdella kielellä. Lait ja 
asetukset olisi kai edelleen julkaistava mo
lemmilla kielillä, mutta täydellisen kaksi
ki·elisyysjärj·estelmän säilyttitminen edus
kunnan ja hallituksen välisissä suhteissa 
tuskin sen jälkeen enää olisi ajateltavissa. 
Hallitusmuodon 14 §:n muuttamisen yhtey
dessä on siis myös harkittava, mitä muu
toksia tällöin on 22 § :ään tehtävä. Tietysti 
voi sanoa, että 14 § sisältää sellaisia perus
säännöksiä, jotka ensin on muutettava. 
Mutta käsitykseni. mukaan ei kumminkaan 
olisi syytä ryhtyä sellaiseen lainsäädäntö
toimenpiteeseen, jonka johdosta hallitus
muodossa tulisi olemaan rinnan kaksi py
kälää, jotka eivät ole keskenänsä sopusoin
nussa. 

Toiselta puolen taas asiaa on toki käsi
teltävä niin, ettei sekoiteta siihen kaikkea, 
mitä yleensä lainsäädännön alalla voi tulla 
kysymykseen. Tähän virheeseen teki mie
lestäni itsensä syypääksi perustuslakivalio
kunnan puheenjohtaja ed. Rydman, kun 
hän tässä yhteydessä rupesi puhumaan 
äänioikeudesta, edustajien lukumäärän vä
hentämisestä ja kaikesta sellaisesta, jolla ei 
mitenkään voi olla vähäisintäkään yhteyttä 
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hallitusmuodon 14 §:n muuttamisen kanssa. 
Myöskään ei mielestäni ed. Rydman oikein 
tulkinnut perustuslakivaliokunnan mietin
nön perusteluja, kun hän esitti asian siinä 
valossa, i'käänkuin lainsäädännössä ei olisi 
mitään muutettavaa. Perustusl,a,kivaliokun
twhan Dn nimenomaan mietinnössään lau
sunut, että on odotettava hallituksen toi
menpiteitä eduskunnan viime keväänä lau
suman toivomuksen johdosta. Näin ollen 
perustuslakivaliokunnan käsityksen mukaan 
sentään on ollut jotakin odotettavaa. Asiat 
eivät perustuslakivaliokunnan mielestä ole 
niin ihanteellisella kannalla kuin mitä ed. 
Rydmanin puheenvuoron perusteella. olisi 
voinut päättää. 

Joskin siis olen sitä mieltä, että kysy
myksessäoleva hallitusmuodon pykälä on 
ennen pitkää muutettava suomalaista aja
tustapaa ja tosioloja vastaavaan sekä sa
malla tulkinnallisesti selvään muotoon, niin 
olisi ratkaisua vielä käsittääkseni perusteel
lisesti valmisteltava. 

Ed. V i r k kun e n: Herra puhemies ! 
Minä pyydän käsitellä yksinomaan perus
tuslakivaliokunnan mietintöä. 

Perustuslakivaliokunnan mietintö halli
tusmuodon 14 § :n muuttamisesta on sisäl
lykseltään köyhä ja vaikutukseltaan myös
kin melkoisen heikko. Kumminkin mietin
nöllä tullee olemaan se merkitys, että vaikka 
siinä tällä kertaa vastustetaan ehdotuksia 
hallitusmuodon 14 § :n muuttamisesta, se 
yhtä kaikki, tavallaan vastoin tahtoaan, 
sysää tämän kysymyksen hyvän matkan 
eteenpäin lopullista ratkaisuansa kohti. 
Selitän seuraavassa, mihin perustan käsi
tykseni, että perustuslakiva:liokunnan mie
tintö ~tse asiassa on tehn;vt eduskunta-aloit
teiden ajamalle asialle suuremman palve
luksen, kuin valiokunta on ajatellutkaan. 

Jos mietintö sinänsä on laiha, niin sitä 
vastoin ne lausunnot, j·otka siihen on lii
tetty, ovat sisällysrikkaita ja yhtä mielen
kiintoisia kuin antavia. Voi sanoa, että 
eduskunnan asiakirja ei monesti tarjoa 
niin paljon ohjaavia nwkökohtia ensiluok
kaisen kysymyksen ratkaisemiselle kuin ne 
kolmen asiantuntijan lausunnot, jotka liit
tyvät mietintöön. Jokaisen edustajan, joka 
on näitä lausuntoja tutkinut - niitä pitää
kin tutkia, ei hätäisesti lukea - on täyty
nyt saada käsitys niiden kysymysten laaja
kantoisuudesta, jotka liittyvät hallitusmuo-

don 14 § :ään, ja hänessä tuskin on voinut 
olla heräämättä uusia ajatuksia ha;llitus
muodon puheenaolevan lmhdan tarkastami
sen tarpeellisuudesta, oli hänen kantansa 
asias•ta aikaisemmin ollut myönteinen tai 
kielteinen. Perustuslakivaliokunta ehkä tah
tookin puolustaa mietintönsä niukkuutta 
viittaamalla siihen arvokkaampaan ja mo
nipuolisempaan sisällykseen, jonka se voi 
tarjota mietintönsä mainituissa liitteissä. 
On vain todettava, että perustuslakivalio
kunta ei ole itse tehnyt tarpeellisia johto
päätöksiä siitä runsaasta ainehistosta, jonka 
se kylläkin kiitettävästi on hankkinut ja 
eduskunnalle jättänyt. 

PeruBtusla:kivaliokunnan mietintö onkin 
epätyydyttävä ennen kaikkea siinä ilmene
vän epäjohdonmukaisuuden takia. Valio
kunta myöntää, että hallitusmuodon 14 § :n 
·eräät säännökset ovat aiheuttaneet toisis
tansa eriäviä tulkintoja, jotka tietenkin 
osoittavat, että pYJkälän säännökset on epä
onnistuneesti laadittu. Valiokunta edel
leen myöntää, että kwksikielisyydestä on 
haittoja, mutta samalla se, tosin varsin epä
varmasti lausuu, että nämä haitat näyttä
vät olevan supistettavissa myöskin ,halli
tusmuotomme viitoittamia periaatteHa seu
raten". Nämä viimeksimainitut sanat ovat 
ydinkohta perustuslakivaliokunnan aloit
teiden johdosta antamassa lyhyessä lau
sunnossa. Mutta ei voi olla huomaamattar 
miten horjuvia ne ovat. 

V aliakunnan varsinainen epäjohdonmu
kaisuus ilmenee seuraavassa. Valiokunta 
tekee oikein, kun se_ viittaa niin tuoreeseen 
tapahtumaan kuin ·edellisen eduskunnan 
viime toukokuun alussa hallitukselle lausu
maan toivomukseen, että hallitus ottaisi 
harkittavakseen kysymyksen kielilainsää
dännön uudistamisesta siihen suunta:an, että 
m. m. kaksikielisyydestä johtuvat haitat 
saataisiin supistetuksi. Hallitusmuodon 
14 § :n säännökset niiden nykyisessä san&
muodossa ovat omiaan johtamaan, kuten 
kokemus kyllin on osoittanut, monenlai
siin väittelyihin ja riitoihin, kun käsitel
lään erinäisiä valtakunnan virallisessa elä
mässä esiintyviä kaksikielisyyskysymy ksiä. 
Mikä olisi tällöin ollut johdonmukaisempaa 
ja tarpeellisempaa kuin että valiokunta, 
kun se syystä on viitannut eduskunnan 
viime keväänä hallitukselle lausumaan toi
vomukseen, olisi valiokunnan nyt käsiteltä
vänä olevien eduskunta-aloitteiden johdosta 
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lausunut, että niissä esitetyt hallitusmuo
don 14 § :n sisällystä j'a muutosta koskevat 
kysymykset myöskin kuuluvat samojen 
asioiden piiriin, joista eduskunta aikaisem
min on pyytänyt hallitusta valmistamaan 
muutosehdotuksia ~ Valiokunnan näin ol
len olisi, johdonmukaisena omalle viittauk
selleen eduskunnan viime keväänä tekemään 
päätökseen, pitänyt jDhtaa mietintönsä ai
nakin sopivaan toivomusponteen, jollei va
liokunta suorastaan tahtonut hyväksyä 
aloitteissa esitettyjä ehdotuksia. Tämän ai
van itsestään antautuvan johtopäätöksen 
sij<asta perustuslakivaliokunta ilmoi·ttaa, 
että sen käsityksen mukaan ei ole esiintynyt 
riittäviä syitä hallitusmuodon puheenaole
van pykälän muuttamiseen. V•aliokunta
kaan ei siis tahdo kieltää sitä, siitä täällä jo 
edellinen puhuja on huomauttanut, että 
syitä on olemassa, mutta se ei ole katsonut 
syitä riittäviksi. Mietinnön lukija nyt ky
syy, kun valiokunta itsekin näin monissa 
kohdissa myöntää aloitteentekijäin esityk
sessä olevan varteenotettavia kohtia, eikö 
valiokunnalla ollut sitäkin suurempi aihe 
pyytää hallitusta toimittamaan selvityksen 
kysymyksestä sen koko laajuudessa. Tätä 
Dikea.a johtopäätöstä omista myönnytyksis
tään perustuslakivaliokunta kuitenkaan ei 
ole tahtonut tehdä. Päinvastoin valiokunta 
lopettaa lyhyen mietintönsä lausunnolla, 
joka yhä enemmän oudoksuttaa lukijaa. 
Valiokunta näet ilmoittaa mielipiteensä ole
van, että olisi odotettava hallituksen t'Oi
menpiteitä eduskunnan edellämainitun 
viime toukokuussa esittämän toiv·omuksen 
johdosta. Valiokunnan ajatus näyttää siis 
olevan se, - muuten kait lausuntoa ei voi 
ymmärtää - että jahka eduskunta aika
naan saa hallitukselta pyytämänsä ja halli
tuksen tarkoituksenmukaiseksi katsoman 
esityksen kielilainsäädännön uudistamisesta, 
silloin eduskunnalla on oleva tilaisuus 
uudelleen ja valiokunnan mielestä kait 
asiallisemmin kuin tällä kertaa harkita, eikö 
ole tarpeellista ryhtyä uudistamaan myös
kin hallitusmuodon 14 § :ää. Mutta totta
han tämä harkinta kuuluu hallitukselle sa
massa yhteydessä, jossa hallitus tutkii kieli
lainsäädännön tarpeellista uudistamista. En 
voi käsittää, miksi perustuslakivaliokunta ei 
ole kiinnittänyt enempää huomiota minis
teri Erichin asiantuntijalausunnossaan esit
tämään ajatukseen, että j'Os havaitaan, että 
kielellisiä suhtei·ta ja kielitaitoa •koskevissa 

tavallisissa laeissa on korjaamisen varaa, 
silloin on aika harkita, voidaanko tarpeelli
seksi havaitut muutokset toteuttaa perus
säännösten puitteissa yleisessä lainsäädäntö
järjestyksessä, vai pitääkö ensiksi ryhtyä 
perustuslain muutokseen. Tällä lausunnolla 
on selvästi osoitettu, että eduskunnan hal
litukselle viime keväänä antama tehtävä 
ikäänkuin sisämsellä väl ttämä ttömyydel
lään voi j·ohtaa hallitusta myöskin käsitte
lemään hallitusmuodon 14 § :ssä tehtyjä 
säännöksiä. Valiokunnan 'hylkäävä ehdotus 
on näin ollen vallan epäjohdonmukainen 
teko, koskapa valiokunta kerran on nojau
tunut eduskunnan viime keväänä tekemään 
päätökseen. 

Kun tämän jälkeen siirryn nyt käsiteltä
vänä olevaa kysymystä tarkastamaan ylei
sesti ja käytännön kannalta eräiden tosi
asioiden valossa, niin vain vahvistuu käsi
tys, että hallitusmuodon 14 § :n muutos ei 
ole vältettävissä, vaikka sitä monet tällä 
hetkellä vielä epäilevätkin. Mainitsen 
eräitä kumoamattomi·a tosi,asioita, jotka. te
kevät revidoimisen tarpeelliseksi. 

Pykälän v·arsinkin 1 ja 3 momentti ovat 
epäselviä, aiheuttaen erilaisia tulkintoja ja 
väitteitä, ja ennen kaikkea on niiden sisäl
tämä pääsäännös selvästi näinä aikoina jo 
yli-ikäinen. Riidanalainen kysymys, mitä 
pykälän 1 momentiss~a_ mainitulla kansallis
kielellä tarkoitetaan, saa opettavaista va
laistusta asiantuntijoilta. Ed. Heiskanen 
on edellisessä istunnossa ilmoittanut, miten 
satunnaisesti pykälän maininta kansallis
kielestä on syntynyt. Siitä, että lausunto 
suomen- ja ruotsinkielestä tasavallan kan
salliskielenä otettiin hallitusmuotoon varsin 
VHlmistumattomana, joh.tuu se, että kansal
liskieltä on eri tavalla selitetty. Prof. Se
tälä asiantuntijalausunnossaan selittää tätä 
kansalliskielen käsitettä lausuntonsa kol
messakin eri kohdassa. Kansalliskieli mer
kitsee hänen mukaan vastakohtana vieraalle 
kielel1e samaa kuin kotoinen kieli, jota siis 
voidaan käyttää kansakunnan viranomai
sissa. Hallitusmuodon 14 § tahtoo siis tä
män mukaan julkilausua, että ruotsinkieltä
kin saadaan käyttää virallisissa asioissa. 
Mitään muuta ei tämä lainsäännös sisällä, 
jatkaa prof. Setälä. Ministeri Erich käyt
tääkin asian tun tij ala usurrtonsa seli ty ksissä 
miltei j·ohdonmukaisesti virallisen kielen sa
namuotoa, tällä tavoin selittäen, mitä kan
salliskieleen sisältyy. Hänen selitykse.nsä 
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on, mikäli olen voinut ymmärtää, suunnil
leen sama kuin Setälän. Kolmas asiantun
tija, tohtori Ruutu, käsittelee vain sivu
mennen 1 §:n 1 momenttia. Sen sijaan 
hän näistä asiantuntijoista la'ajimmin esit
tää 3 momentin sisällystä. 
Nä~den asiantuntijain tulkintoja hyväk

synee suomalainen väestö yleensä. Mutta 
ruotsalaisen väestön ainakin nykypäiväiset 
johtajat eivät sitä tee. Sentähden luetaan 
polemiikkiakin asiantuntijain lausunnoissa. 
Edelliset kaksi asiantuntijaa, erityisesti mi
nisteri Erich, korostavat sitä, millä tavoin 
14 § :n lausuntoa kansalliskielestä ei saa 
tulkita ja mitä johtopäätöksiä siitä ei saa 
tehdä. Asiantuntij·at jyrkästi vastustavat 
sitä mielipidettä, joka ruotsalaisen kansan
puolueen johtavalla taholla on lausuttu, 
että maassa muka olisi kaksi kansallisuutta, 
vieläpä on katsottu sillä taholla voitavan 
mennä sellaiseen yltiöpäisyyteen, että ruot
salaisen kansanpuolueen viimeis·essäkin 
puoluekokouksessa on puhuttu suorastaan 
ruotsalaisesta rodusta tässä maassa. Täl
laista historiallisesti ja etnografisesti täy- 1 

sin mahdotonta käsitystä vastaan Eri0h sa
noo, että valtiosääntö ja lainsäädäntö eivät 
tunne mitään kansallista, vielä vähemmän 
rodullista vähemmistöä. Setälä taas koros
taa sitä, että laki meillä tuntee ainoastaan 
yhden Suomen kansan, johon kuuluu suo
men- ja ruotsinkielistä väestöä. Perustus
lakivaliokunnan puheenjohtajan tulkinta 
tässä kohden oli mielestäni myös pääasiassa 
samaan suuntaan menevä. Suomalaisella 
taholla onkin hallitusmuodon 14 § :n dekla
ratoorinen lause joutunut hyvin epäilyk
senalaiseksi ja on huomattu tarpeelliseksi 
sitä selventää myöskin sen kokonaan vää
rän tulkinnan trukia, jonka sille ruotsin
kieliset johtajat ovat yrittäneet antaa. 

Mutta tämä väärä tulkinta ehkä ei kui
tenkaan tekisi pykälän uusimista tässä koh
den välttämättömäksi. Painavampi peruste 
siihen on se, että hallitusmuodon kansallis
kieliä käsittävä lausunto ei nykyajan Suo
messa enää vastaa tosioloja sellaisina, kuin 
ne ovat. Teoksessaan ,Suomen valtio
oikeus'' Erich lausuu, kun hän selittää 
14 pykälää, olevan ilmeistä, että ,ik:ansal
liskieli'' on voimakkaampi sana kuin ,vi
rallinen kieli" taikka ,kotimainen kieli", 
joka on vieraan kielen vastakohta, ja hän 
lisää, että kansalliskieleksi tunnustetulla 
kielellä pitää käsitteen mukaisesti olla sija 
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korkeimman 'asteisessakin julkisessa elä
massa valtion ylimpien elimien toimin
Illassa. Näin Erich. Mutta onh·an kieltä
mätön tosiasia, että ruotsinkielellä ei enää 
ole nykyajan Suomessa tätä asemaa. Erich 
itse toteaa asiantuntijalausunnossaan, että 
useat keskusvirastot joutuvat aivan vähässä 
määrin käyttämään ruotsinkieltä. Niinpä 
hän sanoo: ,Vain häviävän vähäinen 
murto-osa siitä kirjeenvaihdosta, joka suo
ritetaan ulkoasiainministeriön ja lähetys
töjen kesken, tapahtuu ruotsinkielellä.'' 
Tähän Erichin lausuntoon voidaan lisätä, 
että samalla tavalla valtioneuvostossa, val
tion ylimmän elimen toiminnassa, supis
tumistaan supistuu ruotsinkielellä käsitel
tyjen asioiden luku. Mikään kansalliskie
len asema siinäkään merkityksessä, miss~i. 
siitä Erich puhuu ,Suomen valtio-oikeu
dessa'', ruotsinkielellä nykyisin ei ole. Niin 
suhteellisen lyhyessä ajassa, kuin lähes 
puolessatoista vuosikymmenessä hallitus
muodon säätämisen jälkeen näkevrut näin 
ollen kaikki, joilla on silmät nähdä, että 
suomen- ja ruotsinkielen rinnastaminen 
hallitusmuodossa ei vastaa nykyisiä tosi
oloja. 

Ensimmäisen vastalauseen allekirj oi tta
jat huomauttavat siitä, että epäedullinen 
kwksikielisyysjärjestelmä on vastainen luon
nolliselle kehitykselle, kuten he sanovat, 
Suomen valtakunnassa. Mutta he olisivat 
voineet sanoa enemmänkin, nimittäin sen, 
että tämä järjestelmä samoinkuin hallitus
muodon 14 § :n säännös on jo tullut yli
ikäiseksi valtakunnassa. KysYIJllys on täl
löin, kuinka voitaisiin jättää hallitusmuo
don 14 § :n sisällystä ennalleen, kun kum
minkin yleisesti tunnustetaan, perustus
lakivaliokuntakin sen tekee, että kielilain
säädäntömme kipeästi kaipaa uudistusta. 
Tällaista epäjohdonmukaisuutta ei miten
kään voida ainalman kauan noudattaa. Jos 
eduskunta tällä kertaa seuraisikin perus
tuslakivaliokunnan epäjohdonmukaisuutta 
ja tekisi kokonaan kielteisen päätöksen, 
niin voi pitää varmana, että asia .ennen
pitkää omalla painollaan nousee uudelleen 
päiväjärjestykseen. 

Lisäksi tulee, että jatkuvaa erimielisyyttä 
on olemassa siitä, millä tavoin (}n tulkit
tava hallitusmuodon 14 § :n 3 momentin 
säännös, joilika muka,an suomen- ja ruot
sinkielisen väestön sivistyiksellis,iä ja ta
loudellisia tarpeita valtion tulee tyydyttää 
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samanlaisten perusteiden mukaan. Suo
malaisella taholla on se kanta niin yhtei
nen, etten luule siitä todenteossa olevan 
poikkeusta, että väestösuhdeperiaate kysee
seen tulevien määrärahojen jakamisessa on 
ainoa luonnollinen ja oikea. Se Oil!kin 
kaikkialla maailmassa vastaavissa tapauk
sissa omaksuttu. Tohtori Ruutu on asian
tuntijalausunnossaan tämän aivan sitovasti 
osoittanut. 

Asiantuntijoista viimeksimainittu, toh
tori Ruutu, voimakkaasti kannattaa halli
tusmuodon 14 § :n muuttamista aloitteen 
tekijäin esittämään suuntaan. Kwksi en
sinmainittua asiantuntijaa taas; professori 
Setälä ja ministeri Erich, muutosta vas
tustavat. He määräävät kantaMa syillä, 
jotka kumminkin ovat hyvin kysymyksen
alaisia. Molemmat, sekä professori Setälä 
että ministeri Erich, myöntävät, että asia 
saattaisi muodostua toisenlaiseksi, jos ky
symys olisi uudesta säädettävästä laista, 
mutta he ~ovat sitä mieltä, että kun sään
nökset kerran on otettu voimassaolevaan 
perustuslwkiin, niiden olisi ~annettava py- ' 
syä siinä. Molemmat asiantuntijat tästä 
huolimatta kuitenkin ovat ajatelleet, min
kälaatuiset muutokset olisivat ma'hdollisia. 
Setälän mielestä olisi, jos jokin muutos 
olisi tehtävä, pykälän \koko ensimmäinen 
momentti, joka säätää kammlliskielestii. 
poistettava eikä nykyistä deklaratoorista 
lausumaa korvattava uudella. Hänen mie
lestään Suomessa aina:kaan meidän päivi
nämme ei kukaan epäile sitä, että ainakin 
suomenkieli on tässä maassa kansalliskieli. 
Erich taas lausuu, niinkuin ed. Linkomies 
äsken huomautti, että jos vasta nyt olisi 
kysymys perussäännöksen laatimisesta, V1oi
taisiin ehkä aj~atella sanottavaksi jotakin 
sellaista, että suomenkieli on yleinen vim'l
linen kieli ja ruotsinkieli niissä mjoissa, 
jotka lainsäädäntö tarkemmin maaraa. 
TäJmä Erichin viittaus sopivampaan, todel
lisia oloja paremmin vastaavaan lausurrnis
tapaan on 1käsittääkseni juuri se, jota aloit
teessakin tavoitellaan. Muutosehdotus sii
hen suuntaan, että ruotsinkielellä on pai
kalliskielen oikeudet, tarkoittanee ruotsin
kielen käyttämistä rajoitettuna virallisena 
kielenä er]koissäännösten perustuksella. 

Minä en tahdo ryhtyä tässä yhteydessä 
tarkemmin käsittelemään niitä syitä, joihin 
vedoten kaksi mainittua arvoisaa asiantun
tijaa on johtunut siihen tulokseen, että 

hallitusmuodon 14 § :n sisällystä ei olisi 
käytävä muuttamaan huolimatta heikkouk
sista, joita hekin myöntävät siinä olevan. 
Vakuuttavia nämä syyt eivät ole. Ennen 
kaikkea ovat kehitys j~a tilanne johtaneet, 
kuten olen osoittanut, siihen, että pJikälän 
revidoimista joko nyt tai ainaJkin lähitule
vaisuudessa ei voida jättää suorittamatta. 

Asiantuntijoiden Setälän ja E1richin viit
taukset muutosten sisällykseen, jos toimeen 
ryhdytään, ovat joka tapauksessa sen ar
voisia, että niihin on kiinnitettävä vaka
vaa huomiota. Huomiota myös vaativat 
ne mielipiteet, jotka hallitusmuodon 14 § :n 
sanamuotoja muutettaessa tahtoisivat aset
taa ,lkansalliskielen" sijaan ,virallisen 
kielen" tai ,valtakunnan kielen", jota äs
kettäin on jtrlkisuudessa mielestäni onnis
tuneella tavalla ehdotettu. Suotavaa olisi, 
että näitä ehdotuksia vielä olisi tilaisuus 
asiallisesti punnita. Erityisesti puolestani 
epäilen, mitä I vastalauseessa esitettyyn 
lakiehdotukseen tulee, onko ollut syytä 3 
momentista poistaa sana'a , taloudellisia''. 
Kun ottaa huomioon, että pääosa ruotsin
kielistä väestöä harjoittaa maataloutta, voi
daan mielestäni kysyä, eikö myöskin talou
delliset tai paremmin sanoen maataloudel
liset tarpeet olisi ainrukin rajoitetussa mää
rässä mainittava kansan sivistystä koske
vien tarpeiden rinnalla sellaisina, joita val
tion tulee tyydyttää väestösuhteen mukai
sessa määrässä. Jos suuri valiokunta päät
tää asettaa pohjaksi käsittelylleen vasta
lauseen ehdotuksen, olisi sen syytä harkita 
tätä yksityiskohtaa. 

Minunkin on tältä paikalta torjuttava 
ne syytökset ja loukkaukset suomalaista 
väestöä kohtaan, joita joka päivä saadaan 
lukea ruotsinkielisistä lehdistä - myöskin 
ruotsinmaalaisista, - että muka väärään 
osunut suomalainen 'kansallinen kiihkoilu 
tai viha ruotsinkieltä vastaan tai halu sor
taa ruotsinkiclistä väestöä tai mitä muuta 
pahaa osataan mainita, muka olisi vaikut
timena esityksiin kielilainsäädäntöön teh
tävistä muutoksista, joita suomalaiselta ta
holta esitetään. Kun tällaisia valituksia 
ja syytöksiä loppumattomasti päivä päi
vältä vatkutetaan, paljastavat niiden esit
täjät kyllä, millä puolella sokea kiihkoilu 
on. Kielilainsäädännön uudistus on suo
ritettava täysin kiihkottomasti asiallisilla 
perusteilla ja ennenkaikkea nykyisiä tosi
oloja silmälläpitäen. Tähän toimintaan pi-
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täisi ruotsinkielisenkin väestön edustajien 
myötävaikuttaa. Pelkästään kielteinen ja 
torjuva kanta on kokonaan hedelmätön. 
Myönteinen suhtautuminen vaikuttaisi sen, 
että ruotsinkielisen vähemmistöväestön nä
kökohtia ja toivomuksia myötämielisesti 
otettaisiin varteen, siinä määrin kuin mah
dollista on. Asiantuntijoista erityisesti 
Erieh korostaa sitä merkitystä Suomen 
kansainvälisen aseman edulliselle lujittu
miselle, joka on johtunut siitäkin, että 
ulkomailla tiedetään, että Suomen kieli
lainsäädäntö on vapaamielisempi kuin min
kään muun maan lainsäädäntö suunnilleen 
vastaavissa oloissa. Olen vakuutettu siitä, 
että tämä edullinen maine on säilyvä sen
kin jälkeen, kun kielilainsäädännössämme 
kokonaisuudessaan, hallitusmuodon 14 § 
siihen luettuna, tehdään ne muutokset, joi
hin ajan kehitys ja suomen- ja ruotsin
kielisen väestön todelliset olosuhteet kehoit
tavat. Jos ne vaatimukset, joita esitetään 
kielilainsäädännön ja myös hallitusmuodon 
14 § :n muuttamisesta, eivät olisi oikeu
denmukaisia, ne eivät suomalaisen väestön 
keskuudessa - siitä minä olen varma -
saiSI sitä kannatusta yhä laajenevassa 
määrässä, minkä ne kuitenkin saavat. Niitä 
kannatetaan ja niitä ajetaan seniähden, 
että niitä pidetään juuri oikeudenmukai
sina ja kaiken kohtuuden ilmauksina. Pe
rustuslakivaliokunnan puheenjohtaja puhui 
torpparimielestä ja isäntämielBStä, mutta 
hänen puheensa ei tässä kohden osunut oi
keaan. Suomalainen väestö on kyllä V'oit
tanut kaikki torpparimielensä katkeruudet 
kärsitystä sorrosta ja babyJonialaisesta van
keudesta, josta ed. Rydman puhui. Tällä 
väestöllä on varmasti nyt se oikea isäntä
mieli, joka arvaa oman tilansa, mutta 
antaa arvon toisellekin. Kuinka voisi 
maamme enemmistöväestö milloi11kaan ryh
tyä sortamaan vähemmistöväestöä, kun se 
omasta historiastaan hyvin tietää, mitä 
sorronalainen asema on merkinnyt sille. 
Kuinka se voisi kenellekään toiselle suoda 
samoj:a kohtaloita, joita sen itsensä ,on täy
tynyt kestää katkeamattomassa, ankarassa 
taistelussa oman kielensä luonnollisimpien 
vaatimusten puolesta. Myöskin vastaisuu
dessa on Suomi säilyttävä maineensa val
takuntana, j'oka vapaamielisemmin kuin 
mikään muu maa kohtelee vähemmistö
väestöänsä. Tämä on tuleva ulkomaisille
kin Suomen ystäville vastaisuudessakin 
selväksi. 

Olen ollut ja olen sitä mieltä, ja se 
yleensä on oikeistolaisen katsantokannan 
mukaista, että tällaisissa suurissa Jaaja
kantoisissa lainsäädäntökysymyksissä kuin 
kielilainsäädäntömme muutokset ovat, edus
kunnan lainsäädännöllisiä tehtäviä pitäisi 
:hallituksen johtaa. Hallitus on paremmin 
kuin jotkut edustajat tai edustajapiirit 
tilaisuudessa käsittelemään monipuolista 
asiaa sen koko laajuudessa ja suorittamaan 
kaikki ne valmistelut, jotka ovat tarpeel
lisia, kun muutoksia suoritetaan. Mutta 
hallituksella ei ole ainoastaan tilaisuus tä
hän. Hallitus on tähän valmistavaan ja 
johtavaan työhön myöskin velvollinen sillä 
paikalla, jossa se valtakunnassa on. Tfumä 
käsitys, edustaja Heiskanen, ei ole mikään 
veruke, vaan se päinvastoin johtuu asian 
omasta luonnosta (Ed. Räisänen: Miten
kuten!). Kyllä aloitteita voidaan edus
kunnassakin tehdä, mutta minä pelkään, 
että ne jäävät puolitiehen, jollei ole halli
tusta, joka tahtoo uudistusta johtaa, ja 
eduskuntaa, joka ymmärtää asettua tällai
sen johdon alaiseksi. Siinä aloi,tteessa edus
kunnan työjärjestyksen muuttamiseksi si
ten, että tarpeeton kaksikielisyys eduskun
nan työssä poistettaisiin, joka paraikaa 
myös on perustuslakivaliokunnan käsitel
tävänä ja jonka valmistelussa olen ollut 
mukana, nimenomaan on lausuttu perus
teluissa, että hallitusmuodon ja valtiopäi
väjärjeSityksen kielikysymystä koskevia 
kohtia, samoinkuin muuta kielilainsäädän
töämme, muutettaessa, hallituksen olisi 
tehtävä aloitteet. Kun nyt kumminkin 
päiväjärjestyksessä oleva asia on edus
kunta-aloitteiden kautta joutunut käsiteltä
väksi, olisi perustuslakivaliokunnan pitä
nyt johtaa, niinkuin minä olen mielestäni 
todistanut, asia myönteiseen lopputulok
seen. Perustuslakivaliokunnan epäjohdon
mukainen ponsiehdotus toivottavasti ei täl
läkään kertaa tule olemaan viimeinen sana 
asiassa. Puolestani toivon, että ne näkö
kohdat, joita olen esittänyt, pääsisivät vai
kuttamaan tämän asian ja;tkuvassa käsit
telyssä. 

Ed. Estlander: Då jag är ense om 
grundlagsutskottets kläm, har jag icke an
ledning att nu närmare utvecikla de skilj
aktligheter i uppfattning som likväl före
finnas mella;n de svensktalandes uppfatt
ning och utskottsmajoritetens. I hetän:kan
det tycikes ,det mig, och så mycket anser 
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jag mig böra framhålla, att det idke er
forderligen lagts vikt vid vad som likväl 
är alldeles ogensägligt i fråga om syftet 
med förevarande tvenne motioner 10m änd
ring av 14 § R. F. Upphävandet i det 
väsentliga av detta grundlagsstadgande, 
vi1ket uti dess nuvarande avfattning inta
ger en så uppmärksammad och så bety
delsefull ställning i det självständiga Fin-
1:ands första regeringsform, skulle lämna 
fritt spelrum åt godtycilm och orättfärdiga 
åtgärder i avseende å den likställighet i 
medborgerligt avseende som lagstadgandet 
hrur till uppgift att trygga. 

Någon anledning att i srummanhang med 
dessa motioner framhålla dksdagens den 4 
maj detta år gjorda hemställningsmotion 
beträffande en reform av språklagstiftnin
gen har jag för min del icke haft. Natur
ligtsvis måste dock detta riksdagens beslut 
av alla erkännas såsom ett fa:ktum. 

I den fråga, varvid de av utskottet 
hörda sarokunniga väsentligen uppehållit 
sig och som i utskottet varit föremål för 
den mest omfattande diskussion, vill jag 
blott antyda, att det icke kan vara rik
tigt att söka reducera betydelsen av stad
gandena i gällande regeringsform till att 
endast vara tomma deklarationer, de där 
sku:lle acvse förnämligast att gö,ra intryck 
på opinionen i utlandet. Detta synes mig 
vara en ovärdig tolkning. Också det som 
de tvenne sakkunniga, professor Setälä och 
minister Erich, i sina yttranden framhål
lit eller låtit förstå, visar redan tydligen, 
att frågans innebörd, dessa grundlagsbe
stämmelsers betydelse, höjer sig vida över 
vad som tyckes kunna uppfattas av per
soner, vilka anse Finlands historia och för
modligen också finskhetens historia taga 
sin början från den tidpunlk:t, nådens år 
l9i33, då deras riksdagsfullmakt utfärdats 
eller då de inträtt på den politmka hanan. 
Men jag lämnar dessas åsikter, med denna 
kara:ktäristilk, åt deras värde. 

Och för att återgå till grundlagsutslk:ot-' . tet, bör jag icke uppsöka blott det som 1 

denna fråga åtskiljer s;nenskt åskådnings
sätt från den opinion, vi1ken tager sig ut
tryek i grundlagsutskottets av en bety
dande majoritet uppburna betänkande. 
J ag bör fastmer uttala ett erkännande för 
den billighetens och humanitetens uppfatt
nin,. som i utskottsbetänkandet kommer 
till '"uttryck. Oeh likaså är det en skyl-

dighet, som jag gärna fullgör, att uti de 
tvenne sakkunnigas, professor Setäläs ocih 
minister Erichs, utlåtanden erikänna vad 
jag där kan ertkänna: flere tydliga ut
tryck av rättvisa och billighet gentemot 
landets svensktalande befolkning, om också 
därjämte i dem kunna uppvisas formule
ringar, vilka icke förmå tillfredsställa den 
genom långa ,tiders erfarenhet stadgade 
allmänna Uippfattningen på svenskt håll. 

Ed. Simojoki: Ed. Rydmanin lau
suntoa ohsi kuunnellut häanmäsrtyJkse'liä, 
ellei olisi ymmärtänyt että se oli taT:peeil
linen sen ruotsalais-edistysmi~eHs~osia1isti
sen rintaman luji,ttarrniseksi, mikä tääJlä 
on pyrkinyt valtaan. V arkeata on muurben 
käJSittää että ed. Rydman olisi Bivistyneenä 
suomalai,sena kansalaisena niin !kokonaan 
vailtla kansallistunrboa kuin hämen todella 
torpprur]henbsestä puheestaan huokui. Ed. 
Rydman vetoaa m. m. ruot:s.ala,istemme etu
oikeuksia puoilustaessaa;n siilhen, e~trtä ruot
salaiset ovat ottaneet osaa jääikäiri1ii1lliee
seen ja Suomen vapaussotaan. Se on totta, 
mUttta oikeuttaaika tämä heidän ailkeellisirrn
pien kansalaisvelvollisuulksi~en:sa sunrittar 
minen heitä loppuma:ttormasti esittä.mäii!n 
vekse,leitä suomalaisen kansanaineksen lu
nastet:tavaksi? Ainakin ne Va1asan ruot
salaiset pojat, joiden kanssa jouduin ma.
!lmamaan Satalkunna,n ja Hämeen hangissa 
vuonna 1918, ajattelivat, pannessaan alt
ti1ksi nuoren henkensä, vain isänrrnaa!ta. 
Ed. Rydman ei ole edes selviilä meidä;ru 
a!loitteistamme. NiiUä ei ole tarkoitus sor
,taa meidän ruotsaJaisteiillllle he1eUisiä oi
keuksia, VJaan saat1taa ruotsinikieli pa~kalHs
'kielen oikeuksiin lmnsainvii!lisesti hyvälksyt
tyjen periaatteiden mulkaall1, joilhin edus
taljat varrrnaan ovat tntuSitune0t perustus
lalki,valiokunnan rmi'etintöön liitetystä toh
tori Ruudun lausunnosta. 

Kun edistyspuolue ha:rmst1aa ja puo'lus
taa ka,nsainvä:listä politiikikaa, nimenomaan 
s1tä:, mihin Suomi ot:taa osaa ikansai<nlii
tos,sa, olisi ,sen johdollnluikaisuuden vuoksi 
myöskin seurat,tava niitä periaatteita, joita 
kansainliitto hyväikisyy väihemmi:stöikalli"lal
lilsuulksien oikeuksien turva,armisel{Js,i ja so
ve1lutettava niitä käytäntöön myö,s Suo
menrrnaassa. Me emme pyri yM.ä.än sen 
pi,temmälle. Ed. Rydman pe]kää että sen 
suomalais~kwnsrullisen herätylksen seurauk
seJlia, joka ny,t on !käymässä Suomen kan-
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saru ja ~erittärin sen nuoriison keSkuudessa, 
on ruotsalaisen ,k;arusanainelksen so11taminen 
tässä maassa,, ,,pahan pruhailila kosta:minen' ', 
ikuten hän sanoo. Se ei ole tarlkoittus. Jos 
joskus käy niin, että suomalainen rkansan
{Lines pääJsee sitlle oi:lmutettuun asemaa.n 
tässä maassa, n~in se ei rsiUoin malksa ruot
srulaisi:Ue tsiUä mitalla, millä lhe ovak meille 
mitanneet. Me eilliiile e:s.tä perurstamasta 
ruotswlailsi:a lkansaJlmuluja sinne, rmi,ssä ne 
'OVat välLttämättömiä, vaikrka ~ruotsarlaiserrnme 
ovrut estäneet suomalai1sten !kaJliSakoulujen 
perustamisen suomalaisille lkaJliSanJlapsiUe 
:monina pailklka:kunnilla. M~e emme eroita 
:ruotsalaisia ,työläisiä pallveluJksestamme sen 
:rikoksen perusteella, että he puhuvat eri 
!kieltä kuin ~säntänsä, niinlkui:n ruotsailai
semme ovat tehneet. Me emme ~estä pai
n,attama,sta ruotsa[aisia kirjoj~a, n~inikuin 
ruotsalaiset aika:naan viime vuosisadalla 
saivrut ailkruan muiden paitsi uslkonnol'l~sten 
suomala:ilsten kirjojen painatuski,ellon. Me 
.annrumme ~ruotsalaisten haJrj'01ttaa omailöe
'li,stä kUJlttuuria niiden huma,anisten peri
a:a;tteiden mukruan, jotka ovat 1mnsaincväJi
sesti ikatsotut kohtuuilli!silksi välhemmistö
kansailHsuudelle, mutta me 1tahdomme pois
taa ne etuoikeudet, jotika ,ruotsailaisemme 
onnistui taata itselLeen vapaussodan jäl
k!eisenä vailkeana lkriisikautena, jol:1oin oma 
kansanisuutemme oli hei~kouden :tilassa 
voidalkseen estää ruotsalai1sten unelmien to
teutumisen. Ed. Ry;dman vetoaa ,siilhen, 
että suomrulainen kansaJ1lisuus voi'ttaa tässä 
rrnarassa luonnomsen kehityksen tietä. Minä 
olen sruma:a mieltä hänen lka'mlsansa täissä 
asiassa, mutta tahdon huomauttaa, että 
t&istelun tie on ollut aina suomalla:i:sen !kan
sail'lisuuden luonnollisen kelhityikseru ,tie. 
Vain tai:srtellen on suomalHJinen kansalli:sruus 
vcoittanut rulaa tässä maassa, eivä:tlkä ruot
sa,laisemme ole pienintäikään etuoiikeuttaan 
luovut.ta:neet i<lman taistelua eivä1tkä tule 
luovuttrumaan. Sen vuoksi, kun olemme 
jäl1leen asitunee't 'tai.stelun tielle, olemme 
suomalaisuuden ,luonrnollisen kehityksen 
tiellä ja olemme vamnat siitä, :että se tie 
vie voirt:toon, vaikka ruotsalai:s:i:Uamrme on 
täalä hetikellä suomrulaisen nurjarn pmrla
mentari:sen järjestelmän :luomat edu,t puo
le:l[aran ma.rxila:isten tarjotessa heille mai~
ni·on: ISeilJkänoj&n (Keslkustasta: Marx on 
kuollut! - Va,semmalta: Mutta selkänoja 
elää ! ) . J·os te ruotsalaiset ituleltt•e saaJVUJt
tamaan voiton, se vain lhetlkeksi kykenee 

jarruttamaan suoma[aislkansal:lisen hengen 
voittoa tä:ssä ma·assa, jonlka vuolksi olisi 
pa!I~asta, ·että ruotsrulaisemme ,luopuisi'Vrut 
tu11h11Jsta taistelusta, jolka ,lopulta rkuiten
kin päättyy meidän voi,ttoomme. Olisi 
hyvä, että tälmä taistelu päättyisi nyt, että 
meidän kansaamme repi:vät kansaUisuus
taistelut loppui.sivrut. ,.,Se suomalaisuuden 
liilk:e, jota te isät ·e.tte tajua", :sanoi SneH
man, ,on pääsevä voitolle. Ei ole inhi
millistä voimaa, joka iky'kenee sen estä
mää'l1". Mutta .sel.laineru puo~ue,, joka aset
tuu ruotsalai,_stemme llmnssa yhteisrinta
maan ka:nsalli:sen taistelumme suurena tai
tekohtana, sellainen puolue, jolla on ri
veissään sellaisia suomwlaisuuden asian a:ja
jia kui:n ~edustajat Rydman ja Mantere, se 
tekisi viisa:immin, ~että poistaisi puolueensa 
nimen ,edestä mainesanan , ,:kansaJllinen' '. 
s.el[aisen puolueen pelkkä olemassaolo jo 
on suomalaiselle kansaJ1isuude1le häpeällmi. 

E·d. K u 11 b e r g: Herr .tailman! Ehuru 
i denn:a sruk rt;a:lats redan räJtt så :mycikert 
både om röd ärtsoppa och tagg:trådsstäng
se1 så ,skul'le ja.g ännu för min del be a,tt 
få dröja vid den föreliggande frågan med 
ett pa,r ord. Nä11mast skailil ja:g då föw;öka 
se :saiken UJr svensk syrupulllkt sådwn doo ter 
sig för mig. 

De la:gmotioner, vmka ligga: såsom grund 
för de:tta: älrendes behandlin:g, avse ic!ke att 
skän:ka åt ~det finska språllmt en ställlning 
eller rä:tt som det tidiga:re salknat utan hu
vudavsikten med dem är att beröva det 
svenska språlket ock den :sven:slka befollknin
g·en den stäUning oc3h :rätt de't .serdan ålde:r i 
lan:det e:gt och i grundla.g til'lförsäkra:~ts. 
Motionerna berö,ra därför den svensika be
folkningen i 'lande.t på ett syrmerligen ikäinn
ba,l1t ocill i mitt t.ycke orättvist säJtt. 

Det är erulig.t min uppfa:ttning full'kom
ligct orätt att som utgångspunlkt för finsM 
och sve:lllsrkt i landet ta;,ga fö11ebilder uti
från, från andra länder. I de flesta Iänder 
där språlkliga minorilteter finnars, hava. 
des:sa icke spelrut någon nämnvärd roH i 
lande'ts liv varför de ä:veu kommi't att 
bli:va av mindre betydelse. Många gånger 
hava de d:essutom, de språJkli.ga min:ori
teterna nämligen, ställt sig illojala gente
mot den strutliga enheten. Icke :så i vå11t 
Iand. Ända till de sista årtionJden har 
det svensika sp~råJket betytt oeThöm mydket 
i landert:s lkuLturliv och representerrur än i 
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dll!g en vilktig falktor som icke i procent a:v 
f,c>J.kets bildningsliv kan uttryckas. 

Tack vare det sveooka språil'iet har ihela 
vårt lrund dragits in i den västerländslka, 
den Ska:ndinavisika kuh,urswmhö,righeten 
och blivit dclaktigt av västerlämdsk räitts
u,ppfaittning, v1]1ket iclke bör underSikattas. 
Vi få i0ke glömma, ;ll!tt hätr ä.ven östern 
ständi.gt stått på lur och llltt de gångna 
se'klernrus krump i huvudsalk gäQlt ös,ter
lärudska ,eller vrusterläJndska infly.tanden. 
Även för vår ge:rue:ration borde denna 
kwmp iclke vara främmande, ty knappt ett 
och e:t.t halft årtionde !har gått sedan 
östern och västern förde sin gigantislka 
kamp om herraväldet i vårt land. 

En annan saik, som :vi eruligt miltt för
meruarude icke hetler få glömma, ä,r den, 
llltt den sveooka befollkningen i •landet 
8!ldrig brustit i lodalitet mot rilket. Den 
har a;ldrig höd:t u~p:mrsfanan ·elller tagit 
del i emot statsmakten riktade handlingar. 
Vi hava som svensika re,presellltante·r i 
denma försrumlin.g fu1Q rätt att sätga detta. 
I mioot liika hög grad som den firusilm 
befo]lkning·en ha1va vi U'lllde,r växlrunde tider 
försökt väJrna lagerus och rät.te:ns herra
vällde och vårt statEga oberoende. Det 
är visser>Hgen llltt belklaga, att det fillBka 
språlket under gångna ,t~de'r intagilt en 
a1lltför undaruskymd ställnirug i vårt lrund 
och i·clke fått komma tiH siu uaturliga rätt. 
Men härti11 har i hög gmd bidragilt vårt 
poli.tiska beroeTIJde av andm stater. Atlt 
förueka den sanning.en är rutt förnelka 
verkligheten i vårt polilti,slka liv. 

Oclkså de senaste åDens händelser be
kräfta enligt min uppbttlllirug den svemka 
befolkningen:s trohet och 11ojailitel'c gentemot 
riket. Här har en väldsam rö,relse pågått 
de senaste årcn, en rö.relse som a,vsett 
kommunismens bekämpaude. I hägnet av 
den har mång.t och myeket fö.Detagi:ts som 
skjutilt betänkligt över målet. T. o. m. upp
ror mot statsmakten har sett dagen. De 
kommunistisika ideerna hava inom vår 
sv•enska befol'lming fått en ytteret ringa 
utbredning. Vid ri~dll!gsva:let 1929, det 
senll!Ste vrul•et, vid vil!ket ikommunisterna 
fingo bedrirva offentlig vll!lveriksamhet, ut
gjorde de svenSika ikommuniströsterna en
dast 1 1

/ 2 % av srumtliga på svenska 'list.or 
ruvgivna röster. Hade kmn:munismen haft 
en lika ri·nga utb~ednin.g bl:md vår finska 
befol!knirug, hade inga stormanlopp mot 

vår räittsordning varken 1930 dler .senare 
behövt se dll!gen. Detta nä:rmast sagt med 
tanike på ett yttrande vid senaste prlenu.m, 
rut;t sveruskll!rna skullle gynnat kommunismen 
här. 

Därför ikäns det som en förc>lämpning 
och bitter kränikni.ng mot he,la vår svensika 
befolkning och oss .sven.'llka folkrepresen
tanter, då man vill beröva oss vår grund
lagsen~iga likstäi:ld:het o0h degrllldera oss 
till ett s1lags andra rangeoo medbo.rgare i 
riket. Så'Vitt vi kunna se hava vi uruder 
goda liksom onda tider ständigt ocrh obrotJts
ligt fullgjort våra skyldigheter gentemot 
landet och aldrig dragi>t oss tiillbaka., då 
verklig fara varit å fä,rde. J ag vågar 
påstå, att detta icke är självberöm. Ingen 
arul,edning finnes därför a.t,t beröva oss den 
stäJHni•ng, som grundlagen åt oss skänker. 
J ag tror ä:ven, att det eruhärHigt slkaH kunm.a 
irutygas ll!V dem, som de sena:ste åren Sitått i 
spetsen för vårt statliga och vårt po:li:tiska 
liv, 8!tt det är bra l:iJtet bekymmer den 
svenska befo11mingen berett våra makt
ägarnde i dessa av kristid och poJ.itilsik oro 
så överfyllda tider. Och doek ha,r den 
svensika befolkningen, åtminstone de se
na.ste tide11na, icke :kurunat gläJdja sig åt 
en helt och håll€lt fredllld stäJJning i foster
landet. 

Ma.n har som motiv till de försla,g grund
lagsändringarna framhålla, att svenskarna 
äro så få och vi dä:rför böra finna oss i 
en til:lba:kasa.tt ställning. Härtilll bör dock 
framhållas, att räHen är ingen grundsats 
som bygger på fåtals- eller flertalsprin
cipen. Den går över :såvä[ flertal som 
fåtal. Vår svelliSika befoMming har in
gailunda minskat i antal de senaste tiderna, 
om oekså folkökningen ll!V nll!turliga or
saker ic'ke vawirt så stor som på finsikt håtll. 
Den svenska befolik:ningen består tili storr 
del lllV stadsbefolikning, inom vilken folk
öllmingen är mindre än :hos 'landsbefo1k
ningen. Dett.a torde vrura en föret,eeJse, 
som o0kså på firuslkt håH är ailHför väl känd 
för rutt hä:r behöv.a. ytterliga,re utveciklas. 

Det uppseendeväckande är dock, att man 
i denna fråga som för oss är a;v den vi
talaste betydelse och s:om avs,er den svenska 
befolkningen:s uppenbara .tirllbakasättande, 
säger ,sig hand1a rmed den sven:ska befol'k
ningens bärsta för ögnnen. Så påstår rdm. 
Heiskanen i moti,veringen tiH sin motion. 
Enligt ett av motionärernas förslag kunde 
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t. o. m. svensik f,dllffikOileundervisning fö,r
bjudas. Vore deitta övere:russtämmande med 
den svens:ka befolkningens rätt och bästa ~ 
Nog hwr mwn ju fått vänja sig de sen~tSte 
tiderna vid ett oeh varje, men att i r~ks
dageoo ha:ndlingar komma fram med ett 
d~likt påstående ä:r docJk så gvoVlt att det 
icke kan få passera utan ett bestämt :tihl
bakavisande. Det ä;r nog ett tal som det 
parlamentariska språJkbruket förbjuder att 
tili sin rätt halt karaktärisera. Huru 
skulle man på fiookt håll up[>fatta dylika 
förslag, om de vore riMade mot den finska 
hefo1kni:rugen ~ Det torde här vara [>å sm 
plats att erinra om det g~tmla visdomsor
det, a,tt det man begär för sig s<jä1lv, det 
bör man oekså unna åt a::rudra. 

Fö·r min dell tror ja;g inte ens den fins'ka 
kulture.n s!kulle vinna på a!U tillbaJkatränga 
den svenslm. All ku1tur har uppblomstrat 
som en föUd av vä:XJ~1verkan meUan oEka 
folk och nationaliteter. Ingen kultur kan 
håHas uppe och blomst:ra i isolerin:g och 
avstängdhet, och aUra minst befrämjar 
man den egna kulturen med att utn01ta en 
anna,n. Åtmin:stone för universitets lärare 
borde detta vara kla11t, ty de åtminstone 
borde veta att la;:rudets ku'ltur och al1t verk
ligt veta:rude blomstra:r blott på internatio
nell grund. 

De.t förefa1le.r mig som om man på 
finskt håll icke .tiillrä.ckligt fäst uppmä-rk
samheten vid den bra, som lmlturisolerin
gen kan medföra isynruerhet för ett litet 
folk. J ag tror att ocJkså fö·r den fi:nska 
ikulturen den sve:ruska kan vam till stor 
n~tta. Det är nog att gå öve:r ån efter 
vwtten, då man vill undantränga den 
svenska odli:rugen för att !komma i beröring 
med kulturländer längre bo-rt. Det är 
enligt mitt förmenande bättre att för:st 
utnyttja de kä;Hor, som ligga inom när
mare räckhMl, innan ma:n går till kä:l,l
:lllöden belägna lä·:rugre bort. 

Då jag tror a:tt bevara'!Lde av den 
svenska befol!knJingens 'likställighet med 
den finslka icJke blott är av betydelse en
bart för vår svenska befollming, utwn 
oekså fö:r vår finska, och då ett frångående 
av likstäillighetsprincipen mellan finS1kt och 
svenskt i vår lam:d säkerligen skulle med
föra vådor och väcka bitterhet och olust 
hos vår s•ven1Sika befolkning, så vågar jag 
hoppas, att stora utskottet i denna fråga 
skaH intaga sarmma ståndpunlkt som grund
lagsutskottet har intagit. 

Ed. R y dm a n: Perustusla;kivaliokunta 
on mietinnössään lausunut, että ne haitat, 
joita kaksikielisyydellä on, ovat supistet
tavissa hallitusmuotomme puitteissa, sen 
nykyisessä sanamuodossa. Mitä tähän su
pistettavaan kaksikieliisyyteen taas tulee, 
odottaa valiokunta twssä suhteessa hallituk~ 
sen toimenpiteitä kielilainsäädännön uudis
tamiseksi. Valiokunta ei siis ole suinkaan 
sanonut, että hallitusmuotoa tätä varten 
ehkä pitäisi muuttaa. En voi tosiaankaan 
käsittää, mite:n!kä ed. Virkkui!}en voi tässä 
löytää epäjohdo'n:mukaisuutta, enkä myös
kään näin ollen voi tunnustaa sitä ed. Lin
komiehen väitettä oikeaksi, jossa hän s:a
noo, että minä puhuessani siitä, ettei hal
litusmuotoa ole tarvis muuttaa, olisin pu
hunut muuta kuin mitä perustuslakivalio
kunta on mietinnössään tahtonut ja tar
koittanut sanoa. Isäntämielestä ja torp
parimielestä antoi ed. Virkkunen saman,lai·
sen selityksen ja sille antoi myöskin saman 
sisällön kuin minäkin. En ymmärrä, mitä 
ed. Virkkunen silloin tarkoittaa sillä, että 
minä en näistä mielialoista puhuessani olisi 
osunut oikeaan. 

Ed. Simojoella ja minulla on niin erilai
set käsitykset sii,tä, mitä ylevä isäntämieH 
vaatii oikea[ta mieheltä, me seisomme tässä 
niin aivan eri tasolla, että minä pidän toi
vottomana tässä suhteessa ruveta ajatuk
senvaihtoon hänen kanssaan (Va;semmalta: 
Oikein!). 

Ed. von Prenckell: Herr talman! 
Rdm. Kares har i denna debatt utformat 
en stor del av sitt anförande såsom ett an
grepp mot den svenska befo1kningen här i 
landet varför jag skall be att få heröra 
några punkter i hans andragande. Jag är 
honom emellertid tacksam för att han så 
att säga har framfört den fosterländska 
folkrörelS:ens programdeklaration i fråga 
om dess ställning till de svenska i 'landet. 
Att jag är besviken över innehållet behö
ver jag väl knappast tillägga, och förmodar 
jag rdm. Kares varit medveten om att vi 
på svenskt högerhåll hade förutsatt helt 
andra principer. 

Rdm. Kares berörde det livliga samarbete 
som fördes emellan finska och svenska bor
gare sommaren och våren 19:30 och vill 
göra gällande, att IKL, åtminstone delvis, 
vore identisk med den folkrörelse som då 
uppstod. Jag tillåter mig erinra om att 
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denna fo~krörelses främsta programpunkt 
bestod i kra vet på k o mm u n i s m e n s 
u t rotan d e ur det offentliga liv·et i 
landet. Vidare sade man sig önska ett för
hindrande av p a r t i v ä l d et s f o r t
s a tt a m i s s b r u k. Man ville minska 
klasslk:ampshetsen, och framförallt 
önskade man stärka den b o r g e r l i g a 
t a n k e n i samhället. Arlt detta förkla
rade man sig villig att göra i frid och 
förståelse de olika språkgrupperna emel
lan. Dessa uttalanden och strävan att be
främja dessa tankar gjorde att de svenska 
i tiotusental förklarade sig omfatta nyss
nämnda programpunkter. Detta var även 
orsaken tili att, då bondetåget anlände 
till Helsingfors, de svenska deltagarnes 
antal procentuellt var högre än det vi -
enligt nuvarande terminologi -- hade varit 
berättigade tili. Men mycket snart kom 
man på svenskt håll underfund med att i 
ledningen för denna foLkrörelse smugit sig 
in personer som icke hade någonting där 
att göra, personer som avsiktligt snedvred 
:hela folkrörelsen och fick den sänkt till 
annat plan. Under hösten 1930 nödgades 
vi bevittna hurusom vid personer, in
skrivna i folkrörelsen, häftade blod. Per
sonligt övervåld utövades. J ag är emeller
tid glad och stolt över att från denna plats 
kunna vittna om att dylikt blod icke häftar 
vid någon svensk man. 

Då Mäntsälä u:pproret var likviderat, 
eller rättare sagt, då den rörelse, som ägde 
rum i Mäntsälä, var likviderad, kunde vi 
konstatera att folkrörelsen, sådan den som
maren 1930 hade proklamerats, icke mer 
existerade. När nu, våren 1933, folkrö
relsen skapades och man från de ledande 
männens inom folkrörelsen sida fra:mhöll, 
att man var en arvtagare tili folkrörel
sen av sommaren 1930, dock med den 
skillnaden, att man ville använda sig ute
slutande av lagliga medel och på lagligt 
sätt önSJkade genomföra det program, som 
man 1930 hade ställt upp, så var entu
siasmen på svensk håll stor för en anslut
ning till det nya förbundet om man också 
i någon mån var skeptisk då man erfor 
att bland ledarne fanns ett antal personer 
som man icke hade hundraprocentigt för
troende till. J ag vill framhålla att de 
svenskar, som räkna sig tin högern or1h 
som 1930 anslutit s~g till follkr.örelsen, äro 
stolta över att de gjorde detta och jag till-

-------------------------

lägger att vi i den dag som är vore vil
liga att underskriva varje punkt i det ur
sprungliga programmet, men vi svenskar 
kunna sannolikt icke i framtiden täruka 
oss ett samarbete med IKL därest det 
vidblir det program ,som a v rdm. Kare,s 
här nu har proklamerats. 

Detta betyder icke att vi upphörde att 
arbeta för det gemensamma fosterlandet, 
tvärtom vi äro nu såsom tidigare villiga 
att s t ä ll a f o s t e r l a n d e t f r a m
f ö r 8 p r å k et. Men det betyder att vi 
misstro IKL och icke tro att denna 
rörelse och de män som stå i spetsen för 
den äro de rätta männen att föra medbor
garandan framåt och stärka det gemen
samma fosterlandet. Vi intaga vår gamla 
ståndpunkt, men IKL har tyvärr svikit. 

Jag önskar dem av fullaste hjärta 
,lycka till" om de tro att de kunna 
åstadkomma någonting positivt. Det kan 
även hända att deras led under den när
maste framtiden kommer att ökas. Det är 
t. o. m. möjligt att denna rörelse under 
de närmaste åren kommer att se sin nu
merär ökad, men i längden kan en rö
relse icke föra ett •land framåt och vinna 
en slutlig seger, om den, i stället för att 
be'kämpa politikens avarter i själva ver
ket gynnar dessa. Rdm. Kares påstod bl. a. 
att IKL med händer och tänder be
kämpar marxismen och vänstern, men 
icke förty gör rörelsen allt vad den kan 
för att åt vänster driva de svenskar, som 
i likhet med vad fallet är med mig, icke 
hylla sig till denna världsåskådning utan 
försöka hålla fast vid högerideerna. Sam
tidigt som svenskarna med hugg och slag 
drivas åt vänster påstår man sig vilja 
minska vänsterns inflytande här i landet. 
Den vänstra handen vet i detta fall inom 
IKL icke vad den högra handen gör. 
Ledarna borde läsa abc-höckerna i stats
klokhet för att se huru man skapar en 
fosterländsk rörelse och huru man icke bör 
göra det. 

Den sanningen består ·emellertid fortfa
rande att åkrarna icke fråga efter vilket 
språk den plöjande talar. Och jag ville 
tillägga: e j h e ll e r s v ä r d e t k r ä
v e r s p r å k i n t y g d å f o s t e r l a n
d et ä r i f a r a. Men de jordbrukare 
och ordbrukare, som icke erkänna detta, 
göra det främst emedan de själva aldrig 
gått bakom plogen. Jag tror icke att rdm. 
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Heiskanen t. ex. vet huru ett dylikt instru
ment ser ur och därför bestrider han san
ningen (Huutoja eduskunnasta). Rehelli
nen talonpoika pj'isyy sanoissaan. Niin 
Kosola tekee l - (Eduskunnasta: Där kom 
sanningen fram !)·. Beslkyllningen att de 
svenska skulle sälja sin övertygelse till 
förmån för en ärtsoppa, är t. o. m. om det 
framställes såsom en liknelse, absurd. Jag 
kan icke förstå huru en riksdagsman täcks 
framföra sådant i riksdagen. Att denna 
riksdagsman dessutom är en Herrens tjä
nare gör saken icke bättre. Vår överty
gelse, den må vara riktig eller oriktig, den 
stå vi för och vi sälja den icke, hellre 
dö vi av hunger. Vi hava varit i tillfälle 
att visa det under den tiden då sven
skarna hade en proportionellt större :makt 
i landet än de nu hava och då ryssen för
sökte locka oss med sin ärtsoppa. Vår 
hunger kunde vi då tillfredsställa på an
nat .sätt än med den av ryssen ibjudna 
ärtsoppan. 

Rdm. Kullberg har här med siffror be
visat att senaste gång man kunde räkna 
de svenska ·kommunisterna deras antal 
uppgick till 1 1

/ 2 % av -de svenska 
röstande. Efter det jag vid senaste ple
num, då denna fråga avhandlades, upp
manade särskilda talare från IKL att 
räkna ut huruvida procentsatsen kommu
nister bland dem, som tala finska, var 
större än bland de svenska, så läste jag till 
min häpnad dagen därpå i Ajan Suunta 
påståendet att de, som vågade rösta mot 
föreningslagen, därmed hade dokurrnenterat 
sig som kommunister. Om en riksdagsman 
icke har bättre omdöme än så, då är hans 
plats bland kåsörerna i en tidning, men 
icke i riksdagen. 

Man har här upprepade gånger, såväl ti
digare som nu, önskat framhålla att de 
svenska i landet skulle vilja separera sig, 
att de ville betrakta sig såsom någon sorts 
elit eller något slags grädde. Den som 
påstår detta har slutat tidningsläsandet på 
1870 och 1880 talet. Det ik:an hända att 
i svenska tidningar fanns yttranden som 
kunde berättiga till detta uttalande för 
50, 60 och 70 år · sedan. Sedan dess är 
det en myt som språkfanatikerna leva 
högt på. 

Våra enkla krav sträcka sig icke längre 
än till yrkandet på att alla här i landet 
skola behandlas lika och att vi svenskar 

skola behandlas såsom v1 skulle tillhöra 
majoritetsgruppen. Detta önskar man i 
själva verket förmena oss. 

Ed. von B o r n: Rdm. Kares långa och 
av motsäge1ser fulla ta1, som kanske hade 
passat bättre på bollplan än i denna kam
mare, giver mig anledning till tvenne korta 
repliker. 

När rdm. Kares erinmr om, att det en 
gång gav:s ett tiHfälle - det var som känt 
i landets första riksstånd, ridderskapet och 
radeln - då användningen av finska språ
ket från sv;enskt hå1l stämplades som en 
olaglighet, bör det dock i rättvisans namn 
tillägga:s, att denna då framförda uppfatt
ning uttryckligen stödde sig på en tolk
:ning a:v den dåvarande riddarhusordnin
rgen, som var av grundlagsnatu:r och alltså 
måste striik:te följas. I denrnca riddarhus
ordning stadgades nämligen., att vid för
handlingar inom ståndet skulle användas 
landets officieUa språk, varmed vid riddar
husordningens tillkomst avsetts och icke 
kunnat avses annat än svenska. Såsom 
stöd för denna uppfattning åberopades 
även riddarhusordningens finska text, vari 
det stod ,maan virallista kieltä", alltså 
språJk i sin,gularis. Här förelåg alltså en 
tolkningsfråga, och även de många, som 
icke anslöto sig till denna uppfattning, att 
en olaglighet förelåg, funno i va:rje f,aJll 
tolkningen av stadgandet långt ifrån klar. 
De, som förde motståndets eHer omedgör
lighetens talan den gången, de uppträdde 
nog icke såsom finskhetens svurna fiende.r 
utan som laglighetens riddersmän. Princi
pen, att laglighetskravet går framom allt 
annat, utan hänsyn till sak eller person -
en uppfattniing, som ka:nske icke riktigt 
gått hr Kares i blodet - den var nog av
görande för dem, som ma:n nru är så färdi!g 
att klandra. Det var alltså i och för sig 
alldeles samma krav, som också har mån1ga 
företrädare under närvarande förhållanden 
och som man också nu med större eller 
mindre frrumgång på olika håll söker hävda 
inom vårt samhälle. 

Hr Kares beMagrude vidare, till och med 
upprepade gånger, att icke svenskarna 1930 
accepterat Lapporörelsens fö.rsbg om un
derhandlingar. Svenskarna hade då kanske 
fått sin ställning slutgHtigt tryggad, na
turligtvis under förutsättning, att de i 
övrigt accepterade Lappos läror och meto-
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der i vått och torrt. Nej, det var nog 
riktrgt, att man icke i allmänhet gick in 
häl'på från svenskt håll. Vi önskade nog 
icke vara med på sådana villkor. Till det 
priset ville vi nog icke köpa vår tryg1~et 
och komma icke heller någonsim. att göra 
det, lika litet som vi någonsin gjort det 
eller komma att göm det genom köpensk!Vp 
eller obehörig förbindeLse vänsterut. Fram
om vår föDdel och våra intressen, det beto
nades redan av den föregående talaren, går 
dock lag och rä tt och det allmänna bästa. 
Vi hava aldrig funnit det allmälllna bästa 
ligga i L!Vpporörelsen, Hka litet som nu i 
IKL, och därför skola nog locktonerna 
från det hå:llet även framde1es klinga för
gäves. 

Ed. H e i s k a n e n: Herra puhemies! 
Pyytäisin mainita muutaman sanan niiden 
puheenvuorojen johdosta, jotJk<a minun pu
he:envuoDoni jälkeen on täällä käytetty. 

Ensinnäkin pyytäisin ed. Lirukomiehelle 
huomauttaa sen johdosta, kun hän ma;i
nitsi, että minuHa ehkä olisi tekemistä maa
laislii,ton edustajiston keskuudessa, että sel
laista työtä minulla ainakin toistaiseksi on 
ollut kovin vähälll ja jos sitä 11menee, niin 
se voidaan suorittaa ryhmän keskuudessa. 
Kun sen sija;an minulla ei ole tilaisuutta 
päästä kokoomuspuolueen eduskuntaryh
mään, niin kun minä pyrin vaikuttamaan 
sinne päin, niin sen täytyy tapahtua täällä 
julkisesti. 

Kun täällä ed. Virkkunen tahtoi todis
tel!la, että se ei ole veruketta, kun halutaan 
nyt sii,rtää tämän kysymyksen käsittely 
hallituksen kautta tapahtuvruksi, niin totta 
totisesti minä en jaksa sitä käsiUää. Sillä 
kyllä kai ed. Virkkunen tietää yhtä hyvin 
kuin minä ja me kaikki muut, että aina
kaan tältä ha;mtukselta me emme voi siinä 
suhteessa mitään hyvää odottaa, joten siis, 
jos tälle kannalle asetutaan, niin se mer
kitsee tämän kysymyksen ratkaisun siirtä
mistä ehkä kau:kaiseenkin, joka tapauksessa 
epämää~äiseen tulevaisuuteen. 

Kun täällä ed. Kullberg mainitsi, että 
ruotsinkielen välityksellä olemme päässeet 
oswmsiksi länsimaisesta s~vistyksestä, niin 
mi!Ilä pyydän vain tähän huomauttaa, että 
me olemme yhä edelleen pyrkimässä sitä 
n. s. länsimaista sivistystä kohti. Me emme 
kyllä vielä Suomessa ole likikään päässeet 
niin pitkälle näissä asioissa, esim. kansalli-

-----------------

suuskysymyksen alalla, ·kuin Ruotsissa. 
Sidlä on kanswmsuuskysymykset jä~jes
tetJty paljon suo~aviivaisemmalla tavalla 
kuin mitä meillä, ja jos me ha1urumme joka 
suhteessa olla länsimaisen sivistyksen kanssa 
samalla tasolla, niin meillä tässä suhteessa 
on vielä sangen pwljon työtä. · 

Kun ed. Kullbel'g sanoi, että ruotsalai
sista halutruan tehdä jOlllkunlaisia toisen 
luokan kansalai,sia, niin tälhän täytyy sa
noa, että kyllä täytyy olla ruotsalaisiila ko
vin tehostettu itsetunto, jos ruotsinkieli
semme luulevat tulevansa toisen ~uokan 
kansa;laisi!ksi silloin, kun suomellJkieli teh
dään ainoruksi karusalliskieleksi ma;assa, jossa 
~suomenk~eltä jo nyt puhuu 90 % ja joiden
kin vuosien kuluttua ehkä jo 92 tai 93 
prosenttia. Ellen väärin ymmärtänyt ed. 
Kullbergin puheenvuoroa -- suomaraisella 
edustajwlla tietysti ei ole velvollisuus ym
märtää ruotsirukielistä puheenvuoroa -
niin hän puhui jotwilll siitä, että m3Jalais
liiton tekemä:ssä aloit:teessa ei suotu edes 
ikansooopetusta tuettavaksi valtion varoilla. 
Tämä ei kuitenkaan pidä paikkaansa. Sillä 
maalaisliittolaisten mielestä oli tämä wsia, 
nimittäin ruotsinkielisen k a n s a n o p e
tu k sen tukeminen vrultionvaroilla niin it
sestään selvä asia, ettei katsottu sii1tä ole
van edes mitä'ä:n syytä missään perustus
lailssa enää mainita. Tämä kanta oli sama 
kuin mikä oli perustuslakivaliokunnan v. 
1918 silloin kuin perustU!slakivaliokunta eh
dotti vastaavanlai!sten kohtien ottamista 
hallitusmuodon 14 § :ään evä:ttäväksi. Kun 
sitten ·Oli keskustelua perustuslakivaliokun
nassa siitä, että tässä muka aloitteentekijä;t 
ehkä ha,luavat kieltää ruotsalai~sen kansan
opetuksenkin tukemisen valtionvaroilla, niin 
silloin maala<isHittolaisten taholla oltiin heti 
valmiit huomaurtta:maan, että tästä tieten
kään ei ole ollut kysymys, ja kuten me 
tiedämme, niin kaikki ma;alaisliittolaiset 
siellä myöskin siirtyi,vät kann1a,ttamaan sitä 
aloitetta, jossa erikoisesti puhutillan ruot
sinkielisen kansanopetuksen tukemisesta 
valtionvaroilla. 

Kun ed. von Frenckell huomautti, että 
eristäytymispyrkimykset ruotsinkielisellä ta
holla ovat tapahtuneet korkeintaan joita
kin vuosikymmeniä sitten, niin minä pyy
dän saada tässä lukea muutamia kohtia 
eräästä Kotka Dumheter -- Kotka Nyheter 
-- nimisestä lehdestä. Tämä on tosin si
taatti, joka on otettu Helsingin Sanomista 
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tiistaina viime lokakuun 31 päivältä. Siinä 
tämä ruotsinkielinen 1ehti huomauttaa siitä, 
miten ruotsailaista maata Uudellamaalla on 
ruvettu myymään suomalaisille ja pitää 
sitä hyvin arveluttavana tekona (Ed. Räi
sänen: f[ehän kielsivät sitä ennen!). Niin, 
tässä on sanottu, että ,viime viikkojen ai
kana on Ruotsinpyhtään pitäjässä ei vä
hempää kuin kolme ruotsalaista maatilaa 
myyty sisämaasta kotoisin oleville suoma
laisille ulkopitä;jäläis~lle" j. n. e,., ja sitten 
jatketaan: ,.,Ruotsalaisen maan [uovuttami
nen suomalaisille on aina ja erikoisesti ny
kyjään erittäin vakava asia". Siis jos 
tämä ei osoita ruotsa1aisel1a t:ah.olla yhä 
edelleen vallitsevan eristäytymishalua ja 
pyrkimystä, niin sitten ei mikään. Ja tämä 
uutinen ei ole vielä viikkokaudenkaan 
vanha. 

Kun taas ed. von Born huomautti siitä, 
että ritarihuonejärjestys esti suomenkiden 
käytön siellä, ja Jeimasi ruotsalaiset silloin 
kuin ne kielsivät suomenkielen käytön 
siellä, laillisuusritareiksi, niin tämä juuri 
on yksi esimerkki os'Oittamaan, mitenkä 
ruotsinkielisten taholla osataan kääntää 
asiat ylösalaisin. Oli'siko nimittäin ollut ai
van ma:hdotonta muuttaa tai aina:ikin ehdot
taa muutettavwksi ritarihuonejärjestystä, 
taikka sittenkin sallia tuollaisen laittomuu
den tapahtuminen, jota nyt laittomuudeksi 
ei tosissa;an ed. ·von Bornkaan halunne sa
noa. 

Lopuksi pyytäisin huomautta·a vielä ruot
sinkielisille edustajillemme, että ei ole vii
sasta teidänikään kannalta olla kovin här
käpäis~ä näissä asioissa. Yliopistokysymys 
on varottava esimerkki siitä. Jos te olisitte 
olleet kymmenen vuotta tai sanokaamme 
vwin 5-6 vuotta sitten ymmärtäväisem
mäl~ä kannalla tä:ssä asiassa, niin luulta
vasti te olisitte siinä asiassa päässeet tei
dän kannalta edullisemp~tan ratkaisuun 
kuin mihin nyt tu1ette pääsemään. Ja jos 
te vielä edeHeen olette, ,,,emme voi" kan
nalla, niin joidenkin vuosien kuluttua tämä 
asia ratkaistaan ollenkaa.n teidän mieltänne 
siinä asiassa kysymälttä. Ja voi olla, että 
kuta pitemmältä te j.arrutatte näissä suo
mwlaisuuden kannalta mitä selvirmmissä ky
symyksissä hallitusmuodon muutoksen koh
dalla, niin voi olla, että tilanne maassamme 
kehittyy teille epäedumsempaan suuntaan. 
En suinkaan tätä sano uhkauksena, vaan 

mainitakseni tosiasian, johDU ainakin yli
op:iJstoesimel'lkki viittaa. 

Ed. S o m e r s a l o : Herra puhemies ! 
Täällä on ed. Kullberg tahtonut vakuuttaa 
ruotsinkielisten kansalaisten lainkuuliai
suutta, jota kai kukaan meistä ei tahdo
kaan epäillä. Todistukseksi tästä lainkuu
liaisuudesta, on hän esittänyt, mitenkä 
kommunisteja on suhteellisesti paljon enem
män suomenkielisten kuin ruotsinkielisten 
keskuudessa. Tämäkin myönnettäköön. 
Mutta minä näen että ed. von Frenckell 
nyökäyttää päätään hyvin tyytyväisenä. 
Ehkä myös ruotsalaisella taholla kuitenkin 
on syytä ajatella, mitenkä kommunismi 
meillä on syntynyt ja missä piireissä se on 
kehittynyt. Ed. Kullberg huomautti täällä 
myöskin, miten erikoisen suuri osa ruotsin
kielistä väestöä on kaupunkilaisväestöä. 
Tämä ruotsinkielinen kaupurrkilaisväestö, 
se on sivistyneistöä ja ainakaan toistaiseksi 
ei kommunismi ole meillä, niinkuin se näyt
tää olevan esim. Norjassa, myös sivisty
neistön liike. Ei se ole myöskään talon
poikaisliike. Yhtä vähän kuin kommunis
mia tavataan Uudenmaan tai Vaasan lää
nin ruotsinkielisten talonpoikain keskuu
dessa, yhtä vähän tavataan sitä siinä ter
veessä suomalaisessa talonpoikaisaineksessa, 
joka meillä vielä, Jumalan kiitos, maaseu
dullamme on. Ei se ole myöskään ruotsin
kielisten kalastajien keskuudessa levinnyt. 
Kommunismi, se on syntynyt maan irtai
men väestön keskuudessa. Kommunismi on 
kasvanut meillä suureksi meidän teollisuu
temme kehittyessä. Kommunistit ovat rekry
teeranneet itsensä etupäässä niistä piireistä, 
jotka ovat kotoisin meidän torppariolois
tamme, mitä suurimmassa ahdingossa elä
neistä väestöpiireistä, väestöpiireistä, joilla 
on ollut ehkä enemmän tekemistä ruotsa
laisen kuin suomalaisen yläluokan kanssa 
(Keskustasta: Nyt on kysymys hallitusmuo
dosta!). Kommunismi on kasvanut meillä 
suureksi nimenomaan teollisuuden kehit
tyessä meillä niinkuin kaikkialla muualla
kin maailmassa. Mutta minä luulen, että 
tämä kommunismi ei olisi niin voimakas 
kuin se meillä on, jos meidän ruotsinkieli
nen sivistyneistömme, ennen kaikkea mei
dän teollisuudenharjoittaja- ja tilanomis
tajaluokkamme, olisi omaksunut itselleen 
J. W. Snellmanin aatteet ja myöskin osoit-
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tanut kansallista suomalaista mieltä. Silloin 
olisi täällä ehkä syntynyt se kohtalon 
yhteys kansan välillä, yläluokan ja työväen
luokan välillä, joka olisi voimakkaasti vas
tustanut tuollaisen liikkeen kuin kommunis
min pinnalle nousua. 

Edustaja von Frenckell huomautti täällä, 
mitenkä hän allekirjoittaa täydelleen La
puan liikkeen alkuperäisen ohjelman, mutta 
ei suinkaan voi hyväksyä IKL :n ohjelmaa 
ja yhtyä työhön IKL :n kanssa. Senkin 
minä mielelläni uskon, enkä ole häneltä 
koskaan mitään muuta odottanutkaan. 
(Naurua vasemmalta). Lapuan liike, se 
oli tunnepohjainen liike. Se syntyi Suo
men kansan närkästyksestä ja pyhästä vi
hasta kommunistista rienausta vastaan 
(Vasemmalta: J-a virmain rahoittamana!). 
Lapuan liike saattoi tuon voimakkaan tun
teen avulla hetkeksi lyödä alas kommunis
min, niinkuin se sen tekikin, mutta kommu
nismia ei tunteilla eikä kauniilla sanoilla 
maailmasta koskaan poisteta, ei sillä, että 
me julistamme taistelevamme marxilai
suutta vastaan. Ei marxilaisuutta tästä 
maailmasta korusanoilla hävitetä. Siihen 
tarvitaan myöskin tekoja (Vasemmalta: 
I.~apiolla päähän!) ja nuo teot ovat ne, 
jotka teiltä puuttuvat ja joita te ette kos
kaan tule ymmärtämään, syystä että teillä 
ei ole mitään yhteyttä tuon suomalaisen 
kansan kanssa, joka juuri marxilaisuutta 
potee. Meillä se yhteys on ja me tuota 
kansaa ymmärrämme ja me ymmärrämme 
myös, että suomalaiselle työmiehelle on 
myös jotakin annettava (Vasemmalta: La
piolla päähän ! ) , ennenkuin hän voi ma rxi
laisuudesta luopua. Hänelle on näytettävä, 
että on toisiakin teitä työväen nousuun, 
niin taloudelliseen kuin sivistykselliseen 
eikä ainoastaan toisen internationalen juu
talaisjohdon alla. Näitä teitä me olemme 
lähteneet heille näyttämään emmekä, ku
ten sanoin, usko emmekä odota, että sellai
set herrat kuin edustaja von Frenckell 
siinä ovat mukana. Siitä me olemme jo 
kaiken toivomme menettäneet. Edustaja 
von Frenckell kertoi täällä hämmästyksellä 
lukeneensa eräitä prosenttivertailuja Ajan 
Suunnassa, kertoi lukeneensa, kuinka siinä 
on merkitty kommunisteiksi ne, jotka ovat 
äänestäneet lepäämään jätettyä yhdistys
lakia vastaan. Minun täytyy valitettavasti 
tehdä tässä suunnilleen sama huomautus 
ed. von Frenckellille, jonka minä jo kerran 

olen tehnyt ed. ~sarlinille, että he eivät näy 
ymmärtävän muuta kuin äidinkieltään. 
Ed. von Frenckell on lukenut Ajan Suun
nasta sellaista, mitä siinä ei milloinkan ole 
kirjoitettu eikä seisonut, ja luulen, että 
yleensä mitä ed. von Frenckell täällä on 
esittänyt, se tuskin edes kelpaisi sellaiseksi 
pakinak!si, josta tässä nyt oli kysymys. 

Ja nyt tahdon jättää ed. von Frenckellin 
ed. Kareksen huomaan. 

Ed. Kares (Eduskunnassa naurua). 
Herra puhemies! Kyllä kai ed. von Frenc
kell myöntää, että minä olen vähän van
hempi lapualainen kuin 'hän. Minä olen 
tietääkseni ollut mukana ensi hetkestä asti 
sekä tämän liikk!een voitoissa että sen tap
pioissa sekä sen iloissa että suruissa (V a
semmalta: Sielunpaimen!). Vasta viime 
eduskunnan aikana kuulin, että täällä edus
kunnassa ·on eräs ed. von Frenckell, j~ka 
sanoo ·olevansa lapualainen. Niin, minä en 
•oikein tiedä, missä hänen lapualaisuutensa 
näkyi, eräissä lausunnoissa pikkuisen siihen 
suuntaan oli aavistusta (Vasemmalta: An
toiko liian vähäm rarhaa '?), mutta itse puo
lestani en ole koskaan tähän ed. von Frenc
kellin lapualaisuuteen vallan erityisen pal
jon luottanut. Hän läksi nyt siitä, hänen 
lauswntonsa perustui siihen, että Lapuan
liike ei ole sama kuin isänmaallinen kansan
liike. Lapuanliike muka likvidoitiin Mänt
sälässä ja Mällltsälän jälkeen (Ed. Tarkka
nen: Se ei kuulu tähän asiaan, joka on 
esillä ! ) . Mitäs siitä sitten nyt väitellään, 
sillä 1niitä vanhoja lapualaisia, ennen Mänt
sälää olleita mukana, ei täällä ole juuri 
muita kuin minä ja ·ed. N:i!kkola. Me olemme 
niitä, jotka olemme olleet alusta alkaen 
vaivassa ja vaikeudessa mukana (Vasem
malta: Olihan se eversti! - Entäs Tuomi
vaara 1). Isänmaallinen kansanli1ke lähti 
Hämeenlinnan kokouksessa, niinkuin se!ll 
ohjelman ensimmäisessä ponnessa sanotaan, 
samalta pohjalta kuin voimakas La
pualta lähtenyt kansanliike (Keskustasta: 
Asiaan!). Se on siltä lähtenyt, mutta se 
on laajentanut ohjelmaansa monella tavalla, 
uLkopuolelle sen, mitä yhtäkkinäisen vaiston 
varassa, kansan äkkinäisen suuttumisen 
hengessä, syntynyt Lapuan liik!e oli voinut 
tehdä ja edes tarkoittaa. Mutta minua ilah
duttaa se, että ed. von Born havaitsee van
hassa Lapuan liikkeessä kolme kohtaa, jotka 
hän piti sen ohjelmaa määräävinä. Minä 
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ihmettelen sitä, että hän todellakin on nämä 
kohdat huomannut, siUä kaikkia uäitä koh
tia ·ei Lapuan liikkeen taholla ainakaan sel
västi lausuttu muuta kuin muutamissa har
voissa esitelmissä. Ensimmäinen kohta oli 
se, että kommunismi on tästä maasta tuhot
tava. Isänmaallinen kansanliike omisti tä
män ·ohjelman, mutta laajennettuna sellai
seksi kuin se j•o eräissä esitelmissä oli laa
jennettu Lapuan liikkeen voiman päivinä, 
nimittäin tarkoittamaan kaikkea marxilai
suutta (Eduskunnasta: Asiaan! Asiaan! -
Puhemies lmputtaa). Minä pyydän huo
mauttaa, että tässä on varsiu paljon muut
kin asiasta poikenneet, ennen kaikkea ed. 
von Frenckell (Puhemies koputtaa), ja 
miksi ,asiaan'' huutoa aina silloin ruvetaan 
käyttämään, kun me puhumme~ Toiset 
saavat puhua mitä tahtovat. 

P u h e m i e s, koputtaen: Minun täytyy 
kehoittaa palaamaan asiaan. 

P u h u j a: Me emme huomaa sitä eroa 
näiden kahden asian välillä, johon eroon 
nytkin nähtävästi taasen ed. von Frenckell 
pyrkii, kommunistien ja sosialistien välillä. 
Toinen kohta on puoluevallan poistamisasia 
tai epäkoht~en poistaminen puoluevallasta. 
Siinäkin on meidän täytynyt laajentaa oh
jelmaa. Olemme huomanneet, että puolue
vallasta ei saada pois epäkohtia, vaan jär
jestelmä sellaisenaan on muutettava, koko 
puoluevaltainen yhteiskunta;järjestys on 
muutettava. Ja mennäkseni nyt sitten lo
pulta asiaankin (Eduskunnassa naurua), 
niin ed. von Frenckell huomautti, että La
puan liikkeen piirissä haluttiin sovintoa ja 
julistettiin sovintoa eri kieliryhmien välillä. 
Me haluamme sitä isänmaallisen kansanliik
keen piirissä myös, ja kaikki meidän aioit
teemme tähtäävät tähän. Tämä kieliriitn 
on kerta kaikkiaan saatava loppumaan. 
Erotus ·on vain siinä, että me Lapuan liik
keen päivinä, minä ja muut, uskoimme tä
män mahdolliseks~ neuvottelujen kautta 
isänmaallisten ruotsalais•ten kanssa, ja näitä 
neuvotteluja meidän taholtamme kaksi eri 
kertaa tarjottiin. Nythän jokainen, joka 
kuulee sanan ,neuvottelu", ymmärtää, 
etteivät ne, j'Otka neuvotteluja tarj-oavat, 
suinkaan ole sitä mieltä, että olot jäi,sivät 
entiBelleen. Jos me sitä olisimme tarkoitta
neet, niin me emme olisi mitään neuvotte
luja tarjonneet, vaan me olisimme sanoneet: 

olkoon asiat niinkuin ovat, ja nyt vallitsee 
sula sovinto. Me tarj1osimme neuV'otteluja 
sentähden, että me alusta alkaen huoma
'simme, että jos tahdotaan tässä maassa 
saada aikaan sovintoa kieliryhmien kesken, 
niin on perusteellisesti korjattava kielelli
set seikat. On saatava aikaan lainsäädäntö, 
joka paremmin vastaa suomalaisen kansam 
asemaa 'Omassa isänmaassaan ja myöskin 
ruotsalaisen kansan asemaa siinä, ilman että 
siinä silti millään tavalla ruotsalaisten ase
maa Loukataan. Ed. V'On Bornkin myönsi, 
että tällaisia neuvotteluja tarjotti~n, mutta 
hän taasen ma·initsi neuvottelujen alkami
selle erään ehdon, jota meidän taholtamme 
ei lainkaan ajateltu. Minä en yhtään ker
taa keskusteluissa, joita tästä asiasta käy
tiin, kuullut siitä, että ehtona olisi, että 
kaikkien ruotsalaisten on liityttävä ~apua
laisiin. Minä en ole sellaista ehtoa kuullut. 
Me tiesimme, että siellä on suuri voimalli
nen ryhmä meidän henkistämme väkeä ja 
kun niiden kanssa saadaan sovittelu aikaan, 
niin kieliasia saadaan hyvin järjestetyksi 
tässä maassa. Ja minä surkutte1en sitä, että 
niillä ruotsalaisilla Lapuan liikkeeseen kuu
luvilla ei ollut siHä kertaa kylliiksi ryhtiä 
yli puoluejohdon ja aivan sokeiden puolue
miesten päiden ylitse ryhtyä meidän kans
samme neuvottelemaan näissä asioissa. He 
pelkäsivät silloin, niinkuin kai he pelkäävät 
tänäkin päivänä, sitä että hei·tä syytetään 
ruotsalaisuuden oikeuksien polkemisesta ja 
myymisestä. Näin on asia. Me olemme 
nyt joutuneet taistelun tietä toteuttamaan 
samaa ohjelmaa lkielias·iassa, mitä Lapuan
liikkeen aikana aioimme ja halusimme to
teuttaa neuvottelujen tietä (Ed. Colliander: 
Ahaa ! ) . Minä en koskaan ainakaan mi
tään muuta ohjelmaa ajattele, en silloin aja
tellut enkä nyt, ja olin kuitenkin kaikkein 
innokkaimmin neuvottelujen puolella sil
loin. 

TääHä on ed. von Frelllckell kovasti louk
kaantunut siitä, että sanoin ruotsalaisen 
puolueen johdon tai eduskuntaryhmän 1926 
myyneen korkerun €1Sikoisoikeutensa, ku1t
tuur1esikoisoikeutensa ja asemansa punai
seen hernerokkaa:n, ja sanoi, ettei vakau
muksia meidän tahollamme myydä. Minä 
pyytäisin vain kysyä, mistä ihmeestä tuli 
sitten yhtäkkinäinen muutos ruotsalaisen 
puolueen eduskuntaryhmän suhtautumi
seen sosialidemokraatteihin nähden. Se ta
pahtui aivan yhtäkkiä. Huolimatta siitä, 



Hallitusmuodon 14 § :n muuttaminen. 573 

että ruotsalainen ryhmä on voimallisesti 
ka,pitalismin kannattaja, suhde sosialistei
hin muuttui aivan päivissä. Mikä merkilli
nen v111kaumuksen muutos tämä oli. mistä se 
suuri valo yhtäkkiä tuli? Se tuli siitä, että 
ed. Sventorzetski oikeanpuoleiselta puhuja
lavalta tarjosi ruotsalaisille kannatusta kie
liasiassa kielellisten oikeuksien ajamisessa, 
jos he muuttavat asenteen. Minä en ym
märrä mikä on sitten lehmäkauppaa ja her
nerakasta myymistä, ellei tämä (Eduskun
nasta : Ei mikään!). Eihän nyt kokonaisen 
ryhmän vakaumus muutu yhtäkkiä muuta
missa päivissä. Minä en tällä mitään louk
kausta tarkoita, vaan asia ·on kerta kaik
kiaan täten. 

Isänmaallinen kansanliike tahtoo ei vain 
sovintoa kieliryhmi·en välillä, vaan sovintoa 
kaikkien kansanlwrrosten välillä (~asem
malta: iSiltä kuuluu!). Ja siUoin ei voi 
meihin sovittaa moitetta, että me olemme 
muka sanoneet olevamme oikeistoa. Me 
olemme kaikkein enemmän oikeistossa tässä 
eduskunnassa, jos on kysymys vanhojen, 
ikuisten arvojen säilyttämisestä kansamme 
elämässä ja jos on kysymys siitä, että mei
dän kansamme elää niillä vuosituhantisilla 
perustuksilla mille isät ja esi-isät ova:t ra
kentaneet. Siinä me olemme varmaan kaik
kein vanlhoillisimpia tässä eduskunnassa. 

P u h e m ies, koputtaen: Koetetaan py
syä kieliasiassa. 

Puhuja: Mutta jos oikeistolaisella 
tarkoitetaan kielirusianajajain taholla sitä, 
että aina olisi vain ajettava pääomanomis
tajain etua, niin silloin me emme todeUa
kaan ole oikeistolaisia. Mutta koska siitä 
ei nyt enää ole tässä lupa puhua, niin 
tahdon sen jättää. 

Mutta huomautan vidä eräästä seikasta. 
Tässä ed. Somersalo jo puhui siitä, mikä 
meillä on vaikuttanut, että kommunisteja 

. on niin paljon suomalaisten taholla. Ei'kö 
ed. von ]'renckellin mieleen koskaan ole 
johtunut se, mistä tulee meidän kansamme 
keskuuteen eräs sen kaikkein i'kävimmistä 
elämän ilmiöistä, sellainen lkatkeramieli
syys, joka tekee kaiken isänmaallisen ja 
järkevän kansalaistoiminnan tässä maassa 
vähin erin mahdottoma!ksi, nimittäin ih
meellinen herrasviha, joka tässä 'kansassa 
vallitsee. Mistä se tulee? Kun siihen et
sitään vastausta, niin löydetään se meidän 

------------------

maamme onnettomista kielioloista, snna 
että maamme sivistyneistö, sen virlkamie
het laajassa mitassa ovat olleet ruotsin
kielisiä ja kansa ympärillä aina tuntenut 
olevansa vieras näiden virkamiesten edessä 
ja joukossa, niin että tältäkin puolen kat
sellen ruotsalaisuuden asemassa on korjat
tavia kohtia, jos mielimme saada yhteyttä 
aikaan. 

Ed. von Frenckell muuten sanoi, että 
täällä meidän tahollamme ei tunneta aaJk
kosi8!kaan siitä -- tämä on asiaan kuulu
vaa, koska ed. von Frenckell'kin sai siitä 
puhua --, että meidän ta!hollamme ei tun
neta aakkosiakaan siitä, mitenkä isänmaal
linen kansanli~ke on synnytettävä ja miten 
sitä ei ole synnytettävä. K.Joska ed. von 
Frenckell näyttää itse mielestään hyvin 
tuntevan ei ainoastaan aakkoset, vaan 
myös itse tavan täydellisesti, niin minä 
kehoittaisin, että hän panisi toimeen isän
maallisen kansanliikkeen, synnyttäisi isän
maallisen kansanliikkeen, V·oimak'kaan isän
maallisen kansanliikkeen. Me ·emme vaadi, 
että hän synnyttäisi sen koko Suomeen, 
vaan perustaisi ruotsalaisten keskuuteen 
semmoisen isänmaallisen kansanlii!kikeen, 
joka taistelee lapuanliikkeen vanhoilla lin
joilla. Minä toivon, että hän sen synnyt
tää. Mutta olen aivan vakuutettu siitä, 
että vä!hän ajan perästä tämä kansanliike 
löytää itsensä myös kieliasiaan nähden sa
malla linjalla mihinkä me olemme joutu
neet. Sen verran perillä kansanliikkeitten 
psykologiasta minä sentään olen, että us
kallan sen väittää. 

Minun täytyy ihmetellä sitä, että täällä 
ed. von Born rupeaa esi-isiensä rikkomuk
sia suomell'kielistä kansaa kohtaan puolus
telemaan puhtaasti muodollisilla lakipykä
lillä, ratsastamaan eräillä muotojutuilla, 
niinkuin ne olisivat olleet esteenä ritaris
tolle ja aatelistalle järjestäessään tämän 
kansan kieliasiat siltä puolelta, niinkuin 
kansan hyvä olisi vaatinut. Varmasti ei 
mikään muodollinen kielipykälä tässä ollut 
esteenä. Se este oli sydä!missä, mielissä, 
se este oli siinä mielessä, joka tässä maassa 
on aina tahtonut käyttää isäntävaltaa sii
hen asti kuin siilhen vähänkin tilaisuutta 
on ollut. 

Ed. Kullberg puhui siitä, että ruotsa
laiset ovat aina olleet erittäin uskollisia. 
Minä myönnän sen. Eivät he ole Mänt
sälä<ssakään mUJkana oUeet, sanoi ed. Kull-
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berg. Minusta olisi nyt kerrankin hyvä 
lakata puhumasta näistä kunkin ryhmän 
tekemistä kapinoista ja sen sellaisista, sillä, 
jos niistä kovasti paljon ruvetaan tässä 
vielä jatkamaan, niin minun puolestani 
täytyy tuoda esiin ruotsalaisten kapina 
tässä maassa, kapina, joka on vielä ran
kaisematta, nimittäin ahvenanmaalaisten 
aivan suorastaan valtiopetoksellinen toi
minta vapaussodan aikana ja vapausodan 
jälkeen. Koetetaan nyt varjella, ettei mei
dän tarvitse kaikkia tällaisia kaivaa esille 
ja siitä varjellutaan siten, että kerrankin 
ruvettaisiin vaikenemaan yhdestä ja toi
sesta, mitä entisyydessä on tapahtunut, 
sillä jos entisyyttä kaivelemme, niin kyllä 
sitä kaiveieroista riittää monella taholla 
yhtä ja toista. 

Ed. T o i v o 1 a : Herra puhemies ! -
Eräs täällä aikaisemmin puhuneista edus
tajista päätti lausuntonsa sanaan ,häpeä''. 
Hän tarkoitti, että ne, jotka ovat asettu
neet esilläolevassa asiassa sille kannalle, 
ettei lakiehdotusta siinä muodossa, missä 
se eduskunnassa on esitetty lakialoitteena, 
hyväiksyttäisi, että ne antavat ruotsalai
sille sellaista tukea, joka on kansallinen 
häpeä. Ja ihän sanoi lisä:ksi, että sellai
sen puolueen olemassaolo, joka tälle kan
nalle uskaltaa asettua, on häpeä varsinkin, 
kun se liittää nimeensä sanan ,kansalli
nen". Ja kun minä katsoin miestä, joka 
nuo sanat lausui, satuin huomaamaan, että 
hänen päällään oli sellaisen mallin mu
kaan tehty puku, jota käyttävät paljon 
eteläisemmiilssä maassa miehet, jotka ovat 
ottaneet vallan käsiinsä väkivalloin ja tätä 
valtaa käyttäessään sortaneet sananmukai
sesti orjuuteen eraan kansanpirstaleen 
(Oikealta: Asiaan!), ja tuossa puvussa 
(Oi'kealta: Asiaan!) minä näin silloin 
myöskin tunnusmerkin siitä, mitä politiik
kaa täällä tänä iltana noiden puseroiden 
turvin on tahdottu ajaa. Siihen puseroon 
sisältyy määrätty kielipolitiikka, joka on 
hyvin läheisessä J71hteydessä hallitusmuo
don 14 § :n kanssa. Minä olen asiassa, kun 
palautan mieleen sen, millä tavalla dikta
tuurit, joita - puseroita käyttäen -
täällä matkitaan (Oikealta: Asiaan!), 
millä tavalla ne kielellisiä vähemmistöjä 
kohtelevat. Ja minä uskallan sanoa kan
sallisena miehenä, miehenä, joka on saanut 
tuntea monta karvasta palaa sen tähden, 

ettei ruotsalainen vähemmistö suomalaista 
tässä maassa suill!kaan ole k~hdellut, niin
kuin meillä olisi ollut oikeus vaatia, minä 
uskallan sittenkin sanoa, että olisi onnet
tomuus Suomen kansalle, jos me lähtisimme 
s~lle tielle, jolle nuo puserot viittaavat 
(Vasemmalta: Oikein!). 

Minä luulen, että sana ,häpeä'' on so
vellutettava, jos tahdotaan olla johdon
mukaisia, myöskin niihin miehiin, jotka 
ovat perustuslaki valiokunnalle asiantunti
jalausuntoja esittäneet. Näissä lausun
noissa asetutaan asiallisesti jokseenlkin sa
malle kannalle, kuin on se kanta, jota 
edusti täällä lausunnossaan ed. Rydman. 
Niinpä E. N. Setälä huomauttaa, että hän 
ei näe näitä esillä olevia ehdotUksia tar
peellisiksi käytännölhseltä kannalta, ja hän 
huomauttaa, että niistä eräältä toiselta 
kannalta :katsoen voisi olla erinomaisen 
suurta vahilllkoa, jos ne nykyisessä muo
dossaan päätöksi'ksi naulattaisiin. Hän 
viittaa tavallaan asiaan, joka on puolue
etujen, ryhmäetujen, luokkaetujen yläpuo
lella. Hän viittaa siihen vaaralliseen ase
maan, missä maamme elää, siihen tarpee
seen, mikä meillä on saada edelleenkin 
osaJksemme sivistyneen maailman kunnioi
tus siitä!kin syystä, että me oikeudenmu
kaisesti kohtelemme kielellistä väihemmis
töämme. Hän sanoo: Suomen arvonanto 
maailmassa perustuu hyvin olennaisesti sii
hen, että sen kielikysymyllffien järjestely 
vastaa ylimpiä vaatimuksia ja että syystä 
voidaan todeta, ettei mikään muu kansa 
vastaavissa oloissa ole osoitltanut yhtä 
suurta altiutta. - Minä voin omasta koke
muksestani - parilla mantereella saadusta 
kokemuksesta - vaikuuttaa, että tässä suh
teessa Suomen kansa tosiaankin nauttii 
harvinaisen suurta arvonantoa. Voidaan 
siis sanoa, että myöskin asiantuntijaan 
professori Setälään kohdistuu häpeä, kun 
hän tuollaisiin vähäpätöisiin sei!kkoihin 
nojautuen tahtoo a'Settaa esteitä nyt esillä 
olevien lakiehdotusten tielle (Oikealta: Ai-· 
van oikein!). Ja sama häpeä kohdistuu 
ilmeisesti myösikin - ennakolta voin jo 
olla vakuutettu siitä, että erään ryhmän 
taholta, sanotaan: ,aivan oikein", - !koh
distuu myöskin meidän tunnetuimpaan 
kansainvälisen oikeuden tutkijaamme, pro
fessori Erichiin. Hänkin huomauttaa lau
sunnossaan useampaankin kertaan siitä, 
että oikeUJdenmukainen kielilainsäädäntö, 
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oikeudenmukainen vähemmistöjen kohtelu 
on meidän kansallemme suurial"V'oinen asia. 

Mutta katsokamme, mitä ohjeita antaa 
oma elämämme tässä maassa to1minnal1e. 
Me muistamme ajan, jolloin Suomen oi
keus ja Suomen olemassaolo kansana oli 
uhattu. Me nuorimmat edustajat silloin 
olimme poikasia. Ja me tunsimme silloin 
poikasina, että oli häpeä, että ne miehet, 
jotka nyt twhtovat tekeytyä isänmaallisuu
den ylipapeiksi tässä maassa, että ne neu
voivat, eräät heistä, Suomen kansaa nöyr
tymään (Vasemmalta: Kares!) sen itäisen 
vaaran edessä, mikä meitä uhkasi (V asem
malta: Kares oli niitä!). Silloin meitä 
uhkasi kansana sama vaara, jonlka nyt 
ruotsalainen väiliemmistö tuntee itseään 
uhkaavan. Vakuutettakoon heille tällä het
kellä näistä lakiehdotuksista kuinka kau
niilla sanoilla hyvänsä, etteivät ne mer
kitse heille vaaraa ; ilmeistä on, että he 
eivät sitterrkään tuosta tunteestaan pääse. 
Ja tunne, se johtaa ihmisten ja kansojen 
elämässä tekoihin. Minä en ennusta mi
tään muuta tekoa meidän ruotsalaisen vä
hemmistömme taholta kuin sen, että se 
samalla innolla, millä monet muutkin vä
hemmistöt, ryhtyisi puolustamaan uhattua 
asemaansa, käyttäisi niitä keinoja, jotka 
sillä on käsissään, saadakseen puolelleen 
maailman myötätunnon. Maailman myötä
tunto, sen merkityksen me tiedämme, jotka 
muistamme, mitä aseita Suomi oikeustaiste
lussaan käytti pari kolmekymmentä vuotta 
sitten. Tuo maailman myötätunto on ääret
tömän mahtava tekijä lopukseerrikin kan
sojen elämässä ja se •on maihtava tekijä 
sellaisen kansan elämässä, joka on 160-
miljoonaisen kansan rinnalla, kansan, j()lka 
lisääntyy vuosittain 3 1

/ 2 miljoonalla, mei
dän maamme vä:kiluvulla. Kun näin on, 
hyvät herrat, niin meillä ei ole varaa kat
sella näitä asioita ryhmä-, luokka- tai mui
den pyyteiden valossa, vaan yrhteisen, koko 
kansan edun kannalta (Eduskunnasta: 
Hyvä ! ) . Ja tämä yhteinen, koko kansan 
etu vaatii, että me tämän asian hoidamme 
niin, ettei tosiaankaan synny vihaa ja rii
taa kahden tässä maassa elävän, k·ahta eri 
kieltä puhuvan kansanosan väEllä, vaan 
että ne voivat jatkuvasti vuosikymmenestä 
vuosikymmeneen rinnakkain tehdä työtä 
l ujemman, voimakkaamman, onnellisemman 
Suomen luomis·eksi (Eduskunnasta: Hyvä, 
hyvä!). 

Ed. K i v i s a l o: Lu()IVun. 

Ed. L eh t ok osk i: Kun on kuunnel
lut tämän päivän keskustelua hallitusmuo
don 14 §:n muuttamisesta, niin täytyy tulla 
siihen tulokseen, että me kesikustelun perus
teella emme ole Suomen eduskunnassa, vaan 
jossakin muuaHa, missä voidaan kaikki eri 
asiat sekoittaa toinen toisiinsa. Tää1lä on ed. 
Ka·res kumppaneineen sovelluttanu.t halli
tusmuodon 14 §:n muuttamiseen marxi'lai
suusrutot ja monet muut eri asiwt. Minä 
pyydän ed. Karekse1le mainita., että ennen 
kuin hwllitusmuodon 14 § on ollut edes 
käsittelyn rula1sena, on hän yleensä työtä 
tekevälle kansa.lle julistanut vain laki'a eikä 
mil1oirukaan evankeliumia. Tämän minä 
ta1hdon siMä ajalta sanoa, jolla minulla on 
ollut tilaisuus härutä useamm1n kuulla. 

Mitä sitten tulee siihen, että sosialide
mokrwatit jol1akin tavoin olisi:vwt erillmi
semmin vailkuttaneet siilhen, että hallitus
muodon 14 § on tutllut s·en si<SäTtöiseksi 
kuin se on, niin pyydän huoma;uiltaa niille, 
jo1Jka tääMä eduskunna•ssa uusina 'edusta
jina neuvovat monia harmaaJPäi,siä, niitä, 
jotka vuosikymmenet orvat teihneet täällä 
työtä, että te olisitte hyvät ja muistai
sit.te, iklJika on antanut esirty~ksen hallitus
muodosta 1919. Se oli silloinen valtion
hoitaja Manne:r;heim, ja tämän esityksen 
on va:r;mentauut si:l1oinen oikeusministeri 
Söderholm. Ja minä uskon, ettei ed. Kares 
paremmin kuin kukaan muukaan voi syyt
tää heitä ,marxilaisruton'' saastuttamiksi. 

Mitä sitten tulee perustusJa:bvaliokun
nan .. silloiseen kokoonpanoon, niin kyllä 
täytyy sanoa, että nii·n .sosialidemokraatti
seen pu,olue.eseen kuin kuululllkilll, niin en 
koskaan sentään porvruriHisenka.an edusta
jan suvai.tsisi käY'ttävän seHaista sanontaa 
31rvovaltai:s~sta eduskunm;an jäseni<Stä, kuin 
mitä täällä on käytetty. Vuoden 1919 pe
rustuslakivaliolmnnassahan olivat m. m. 
sellai.set arvovaJltaiset edusta:j8Jt kuin minis
teri Ritavuori-vainaja, prof. Erich, prof. 
Setälä, prof. Estlander, ed. von Born ja 
monet muut. Ei kai heistä, jotka suurelta 
osa;lta sanelivat silloin enemmistönä ollen 
perustuslalki,valiokunna;n mietinnön, ei kai 
hei,stä voida ,sovelluttaa s~llaista sanontaa., 
että he ova:t ,,puna]sen ru,ton saastutta
mia' '. Päinvastoin m. m. min1steri Rita
vuori-vainaja, joka taisteli lain ja oikeu
den puolesta, sai maksaa sen hengellään. 
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En tahdo tähän puoleen enemmältä 
puuttua, mut.ta ku:n olen ,tänä ihana kuun• · 
nellut täitä keskustelua ja verrannut siiihen 
keskusteluun, jota perustus'lakiv.alioikun
nassa 1919 käytiin, niin kyllä minun .täy
tyy sanoa, etrtä olemme paljon huonompia 
silloisia edustajia. En tiedä sitten, missä 
on vika, mutta niin on kumminJki.n, että 
monet .tä;män eduskunnan jäsenistä eivät 
ole kehnollisia edes kengännauhoja silloi
silta edustajilta ~aukai,semaan. 

Mitä sitten tulee vielä ,ed. He~sikasen 
lausunto~hin, niin j:o edellisellä kerralla, 
kun tästä a,siasta ~dli kysymys, !käytti ed. 
Hei:skanen sellaista puhet3:1paa, jalka ei ai
nakaan maalaislii!ton ryhmän jäsenelle so
pisi. Meillä on ollut marulaisliitrt;olainen 
hallitus, mutta tämän hanitulksen taholta 
ei tässä sulhteessa, pa,remmin kuin yliopis
ton kielikysymystä koskevassa asiassailman, 
ole ~annettu eduskunnalle minJkäänJlaista esi
tystä. Ja sen lilsäksi meiillä on ollut suo
mrnlainen ~porvarillinen enemmistö edus• 
kunnassa. Mutta lkuin!ka lkä:vi si1lloin, kun 
yliopiston suoma.laistuttami1Sa1siasta ääneiS
tettiin ~ SiLloin monet porvariHi,s.ten edus
kunta,ryhmien jäseni,stä p1dättäytyirvät 
äänestyiksestä (Ed. Räisänen: Kaiikki maa
lai:Siliittolaiset ministerit!). Ja mielestäni, 
jos j-dllalkin eduskuntaryhmällä on oikea 
v.a:kaumus, minJkä puolesta se uskaltaa kai
kissa vaiheissa esiintyä, niin silloin ·ei sen
laatuinen puhetapa sovi, kuin mitä täällä 
tänä i~ltana on käy,tetty. Tahdonkin panna 
vaka:van va;strulauseen sella,igta ,puheiapaa 
vastaam. 

Ed. Sventorze,tski: Arvoisat por
varilliset edustajat ovat kai kiiinnittäneet 
huomio.ta siihen, että vasemmiston. 'tahnlta 
ei nle käytetty tänään puheen:vuo,roa tämän 
asian yhteydessä. Tämä ei merkiltse 'sitä, 
e.ttei!kö meil'lä olisi selvä kanta tässä asia,ssa. 
Päin:vrustoin olemme voineet ,todeta., että se, 
mikä herättää hyvin suurta e.rimiehsyyttä 
ja viha,mielisyyt:tä pnrvariston ke.Sikuudessa, 
on työväestön mielestä hyvin selvä:pi1Dtei
nen ja yksinkertainen asia, ja ~t,tä se, mikä 
porvariston väl:iJllä ailheutt,aa suuDta levot
tomuutta. ja anlkruraa, j<JIPa osi•ttain SO!pima
tontalkin kielenkäyttöä edUJskunnassa., se 
otetaan va;semmislton piirei,ssä ai.va.n tyy
nesti ja objelktiivisesti va,sta;an. 

Kun erä.s arvossrupidetty edustaja yk
sinke.rtaisessa demagogiassa, koetti selkoit-

ta.a allekirjoit•taneenikin porva,riston !keskei
seen väilttelyyn ja pyyki.rupesuun, niin minä 
pyydän •sentään vapautusta tästä jutusta 
sen nykyisessä vaihe.essa,. Minä a.ivan lyh
käisesti sanon, etten ole koskaan ha~rjoit
tanut mitään lehmäkauppoja ruotsalaisen 
porvwriston kanssa. Eikä oosiaJlidemokra
tian ta:rviltsekaan sellaisia lehmäkauppoja 
ha•rjoittaa ja se voi todistaa, että se ei ole 
sitä tehnyt koskaan. Sosialidemolkrarutti
nen puolue on .suhtautunut tähän kieli!ky
sym)'lkseen aiv.an samaiHa tavalla sekä en
nen siltä minun puheenwuoroani, josta 
tääJllä oli mainittu, sekä sen jä.lkeen. Minä 
olen silloin vain ennustanut ruotsa~ai,sten 
kohta,}oa siinä tapauksessa, jos rtä.mä koh
ta[o jäisi riiiP,puvai,seksi vain porvariston 
maa,i1man!kaJt.somukse.sta. Että nlemme o:l
leet näiJssä e,nnustu'ksissa oikea.ssa, sen to
distaa parhaiten toiselta puolen tänään 
suorit·ettu hrurvinaisen ylervä ja hienotun
teinen keSikustelu, ja .toiselta rpuolen rusia;s.ta 
tuleva päätös. 

Ed. M a t t s s o n : Det är synnerligen 
osmakligt a:tt taga till orda i denna diskus
sion, en diskussion där det ena utfa:llet är 
hätskare än det andra o0h endast få glim
tar av sak och förnuft kommit tiH synes. 
Men rdm. Kares utfall mot ålänningarna 
uppkallade mig att tillbakavisa detta. ut
:frull Ålänningarna voro i·cke fönädare, 
ålänningarna hegagnade i'cke varken våld 
eller list, de frrumlade sin sa:k öppet och 
ärligt och världens förnämsta rättslärde 
godkände dera;s a:ktion. Dert är märkvär
di,gt huru ålänni:garnas intuition vid det 
tillfället i dag besannas. Ålännmgarna 
ville nämli1gen undandraga. sig ett framtida 
deltagande i sådana dehatter oom hava 
förekommit i riksdagen i kväll. J ag skall 
rekommendera åt rdm. Kares att han ta
ger del av de dnkument som kommo till 
vid tillfäJllet och då han kommer under
fund med de utfästelser FinlaiJJJds regering 
gjorde, så kan det hända att harrs för
finskningsiver i framtiden något ändraJs. 

Ed. H e i ,s k a n e n : Pyytäisin vain ed. 
Toivolan puheenvuoron johdosta mainita, 
että se taJpa, jolla Suomi tulee ratkaise
maan kansallisen vähemmistökysymyksensä, 
tulee sittenkin, kun tämä haUitusmuodon 
14 § muutetaan nyt esilläolevissa aloittei•ssa 
ehdotetuna tavalla, vastaamaan kaikkein 
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ylimpiä vaatimuksia. Jos Suomen ruotsin
kieliset tuntevat siten, että he luulev:at 
heidän oikeutettua asemaansa tä;ssä pyrit
tävän sortamaan, n~in silloin he tuntevat 
väärin ja sillehän me emme mitään mahda. 
Eikä tämä mahdollinen väärin tunteminen 
voi millään tavalla estää suomalaisuuskysy
myksen lopulEsta ratkaisua meillä. Minusta 
tuntuu odottamattomalta, että suomalainen 
edustaja kehtaa verrata ruotsalaisten ase
maa nyt tai lähitulevaisuudessa siiilien ase
maan, joka Suomella oli Venäjän valta
kunnan yhteydessä joitakin vuosikymmeniä 
sitten. Tässä ei pitäisi olla minkäänlaisia 
rinnastamismahdollisuuksia, kun asian ottaa 
orkeaUa kannalta. Ed. Lehtokoske1le pyy
täisin vain lyhyesti mainita, että minä en 
ole koskaan kannattanut nykyistä edellisen 
hallituksen tekoja suomalaisuusasiassa, ja 
ne tulivat tuomituiksi myös puoluekokouk
sessa. Olen varma siitä, että kaikki maa
laisliittolaiset tulevat käsitykseni muk~~Jan 
äänestämään suomalaisuusaloitteiden puo
lesta (Vasemma1ta: Eivät ole ministereinä 
nyt!). 

Ed. K ,a r e s: Ed. Lehtokosiki llllainitsi, 
että täällä on häJpäis1ty 1919 vailtiopäivien 
perustuslaikivwliokunnan jäseniä ja sanottu, 
että he olivat punaisen ruton sarustuttamia. 
En minä a:inaikaam ole puhunut yhtään 
sanaa sen perustuslakiv,~~Jliokunnan jäse
nistä, enkä ole yleensä ikenetstäkään yksi
tyisestä :i:hrrnitsestä. Olen puhunut vain ed. 
FrenckeHistä, ja hrun osasi ikyllä antaa ta
kaisin aivan tarpeeksi, etten ota mitään 
syytä siihen, mitä ed. Lehtolkos:ki sanoi. 
Minä siis vain totean sen, että ed. Sven
torzetski v. 1926 vain ,ennusti" ja ruot
swlailnen ryhmä pelästyi ennustuiksesta, ni~n 
että se muutti yhtäJklkiä 'ka1tsantoka.ntaansa. 
Se oli siis voimallinen ,ennustus". :Mitä 
tärullä tulee erään ruot:saJ.aisen edustajan 
puheeseen ahvenanrmaatlaisten käy,ttäytymi
sestä, niin minä milltei luulen, että meidän 
on palkkio vielä kevran siihen tavttua. Ei 
asia ole niin yksinkertainen. Minä huo
mautan vapaussodan päivistä. Ei heidän 
p~linsä ollut reilua ,peliä, mutta eh:kä 
saamme siilhen tilaisuuden pa:lata. 

Ed. Ta r ,k k a ne n: Eshllä oleva asia 
on synnyttäny,t ·eduskunnassa ke!Skustelun, 
joka osoittaa tasoa, jota vuoden 1930 jäl
keen ei eduskuntatyö,ssämme ole .ollut ha-

vaittavissa. Sitä a:Ukaa ennemmin kommu
nistit muodost1vrut eduskunnan istunnot 
sellaisi!ksi, joille vertoja vetää tämä päivä. 
SilLoista eduskuntatyötä on käytetty par
lamentta:ri,smin mustaamiseksi. Nyt on 
lähdetty uusille teiUe eduskunnan asial
lisuuden ,vahvistamiseksi.'' Mutta ne, jotka 
ovrut sa:nonee1t kulikevansa ikol1keai,sänmaal
lisessa mielessä, ja lähteneet puoluevaLtaa 
muka tästä maasta hävittrumään, ovat tänä 
päivänä näy.t.täneet, kuinka !kiith:koi.<Jaan 
agi,tatioon voidaan käyttää eduskunnan 
puhuja;pa~kkaa unohtaen asiwllisuuden. 
Olen paikotet.tu ,tämän huomautuksen teke
mään sen takia, etlt.eivät muut eduskunta
ryhmät ereu1.tyisi sUJmaall eduskunnan työtä 
häiri,tsevää,n !kilpajuoksuun, mihin IKL on 
tä,nä päivänä langennut. 

Ed. A l a-K ui j u: Ed. Toi<Vlolan lau
sunnon johdosta pyytäisin vain huOilllaut
taa, kun hän sanoi siteeraavansa professori 
Setällän asianrtuntija,lausuntoa, että hän ei 
siteerannut sitä, vaan minis.teri Erichin 
asiantuntijalausuntoa, josta taasen on sa
nottava, että siinä asia:nt111ntijrulausunnossa 
on tätä hallitusmuodon 14 §:n muutta
mista koskevaa asiaa :kat:seltu aiJVan liian 
paljon TUikholman horisont~sta. SitHoin 
kun tämä hamtus.muodon 14 § aikoinaan 
säädettiin, siHoi,nkin käytettiin suorastaa.n 
urkopoliitti<sta painostusta, tavaHaan sitä 
yritetärun nytlkin käyttää, ,sellaista tuntua 
ainaJkin jossain määrin tässä ministeri 
Erichin asiantuntijwlausunnossa ()lll. Mi
nusta kuitenikin meidän pitää saa:da va
paasti ja itsenäisesti omassa 'keskuudes
samme järjestää tämä asia liian paJjon 
siihen sekoit.tamatta .sellaisia te,kijöitä, 
jotka eivät kuitenkaan a:sia.an lorpu1ta!kaan 
ratkaisevasti voi vaikuttaa. Ja eihän Suo
men ~~Jrvonanto maarlmassa lopultakaan voi 
perustua vain siihen, .että sen ikielikysy
m3Cs on järjestetty m]tä vapaamieli,sirm:min, 
sillä jos tälle periaat1teelle annettaisiin niin 
suuri a:rvo, kuin si:lle pyritään tässä asian
tuntijalausunnossa ja myös ed. Toivolan 
lausurmossa antamaan, niin silloinhan me 
voi,simme pytkiä tätä arvonantoa itsel
lemme yhä enemmän ja enemmän saa,vut
tamaan myöntämällä y:hä uusia ja uusia 
etuo~keulksia ruotsa,laisille. Meidän arvon
antomme kansojenkin keskuudessa lopul
takin perustuu ,siihen, johon kaikkien lmnr 
sojen arvonannon täytyy pm·ustua, sii-
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hen, että toteurtamme omaa kansa1Hsta teh
tä väämme omassa kansallisessa henges
sämme (V asemmrulta: Suoma1aiset puseil'at 
päällä!). 

Ed. K a r e s: Minä olen iloinrnut tänä 
päivänä siitä, että isänmaailtisen kam:san· 
liikkeen ja marulaisliiton ryhmä on ku~ke
nut samalla linjalla, mutta sitä enemmän 
minua hämmästyttää, että ryhmän puheen
johtajaJksi on va.lirttu m~es, j~Oika ei voi seu
ra.ta keslkustelua, smä emmehän me a.sia:sta 
poilk:enneet, v!Van minun 'lausu~torui oli 
täysin asiassa pysyvä. Vasta edustaja von 
Frenckell poikkesi asiast:a j,a minä vastasin 
hänelle, niin että jos joku tässä on syylli
nen, niin ka:i se s~tten on ruotsailainen 
ryhmä, joka vei tämän keskustelun ai,van 
toiselle tolalle, rupesi puhumaan isärumaa:l
lisen kansa.nliikkeen ja La1puan liilkkeen 
väleistä ja jos mistä. Pitäisi 'koetta<a seu
rata keskustelua. 

Ed. K a rll i o k o s k i: Minun valitetta
vasti on t.otea.minen, että ed. Kareksen en
simmäinenkin lausunto liiikikui hyvin pal
jon ul:kapuolella asian, si:llä ei käsittääk
seni h!!Jlli:tusmuodon 14 §:ään kuulu es-im. 
se, mirukällaisi·a lehmäkauppoja ed. Kares 
on pallokentällä tarjonnut ruotsalaiseLle 
puolueelle, tai muut lausunnon :selostukset 
ed. Sventorze:t.skin otteista ja muu seLlai
nen. Ne ovat me1kio kaukana asia&ta, niin 
että mielestäni ryhmämme ,puhee,rujoihtajan 
vastalause on 'kyllä oikeutettu. 

Ed. v on Born: Jag har Wlåtirt mig 
yttedigare be om m·det för att ie~ke i riks
d!Vgen.s protokoll orättat måtte kvarstå ett 
påstående, som i och för sig äir missvisande. 
Om jag ieke missfö.rstrod rdm. Heislkanen, 
så ville han klandra det, a.tt man icke i 
ridderskapet och adeln i tiden rättade 
ett stadgailllde, som hindrade, 'eruligt vissas 
uppfattni,ng, användandet av finSika språ
ket. Men det var just detta, herr Heis
kanen, man gjorde eller viHe göra, ·och 
just från deit håll, där man ivriga.st mot
sa;tte sig fins:ka .språJket!S an;vända,nde på 
basen a.v den dåvarande r~ddarhusordnin
gen, just f.rån detta hå:ll fra.m&tä.Udes ett 
förslag till än:dring av samma stadga.ncle. 
Det varr ailltiSå icke någon fientlighet mot 
finSikheten, som här tog sig uttrycik, utan 
endast ·omvå11druad om lag och rätt. 

Ed. Kares: Eilkö ed. K!Vlliolm~rki ims
lkaan ole .pa.rl!Vmenttaa.r:Usessa elämässä ha
vainlllJut s~tä, että jonkun kysymy1ksen yh
teydessä lausutaan ryhmiin periaatteelli
nen karuta, ja .miruun Jansuntoni kosrki kQ
koruaan sitä, is·än.marullisen. kansallllii~\Jkeen 
periaat1teellista ka:ntaa kieliasiassa. 

Kesllmstellu juliS!tetaan päättyneeiksi. 

Laikiehdot~liksen ensiJIDma1·nen käsittely 
juliste.truan päättyn.eeksi. A.'!i.a 1läihetetään 
s u u ir e e n va 1 i o k u n .t a a n. 

7) Ehdotus laiksi tielain 93 § :n 
muuttamisesta. 

Esi,tel!lään laJki- ja ta;lousvarliDkunnan 
mieti,ntö n:o 4 ja ,oteta.an e ,n s i mm ä i
s e e n ik ä s i t t e l y y n siinä vaJ.mmtele
vasrti lkäsiter1ty ed. Kiviojan laik. al. n:o 40, 
joka sisältää vllä.mainitun lakiehdotulksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
lalki- ja ta1ousva1ioikunnan mietintö n:o 4. 

Keskustelu: 

Ed. K i v i o j a: Täihän käsittelyn polh
jana Dievaan mietintöön liittyvä vastalause 
on kyllä hyvä, minä voin sen hyväksyä ja 
yhtyä tätä kannattamaan, jos sillä olisi 
mruhdollisuuksia tulla hyväksytyksi. Mutta 
juuri siitä syystä, että muutos olirsi parem
min hyväksytty, lakialoite ei mene varsin 
niin pitkäille kuin vastalause. Valiokunnan 
mietinnön perustelut tun,tuvat taistelevan 
vastalausetta vastaan eikä niinkään paljon 
aloitettani vastaan. Kunnat eivät yleensä 
vastusta tarpeellisia tietöitä, niinkuin mie
tinnössä edellytetään. Päinvastoin voisin 
mainita esimerkkejä tuntemistani kunnista, 
esimerkkejä sellaisia, että kunnat ovat ano
neet uusia teitä ja kunnat ovat anoneet 
hengenvaa,ralli.sten maantiemutkien 0 i k a r
s e m i s t a, mutta ainoastarun silloin, kun 
aivan vaaratto.mia mutkia tarpeettomasti 
ruvetaan oikai·semaan, siUoin kunnat ovat 
niiJtä vastustaneet, ja sellaisia esimerkkejä
kin on pa:ljon olemassa. Ja tällä lakia1oit
tee1lani olen sitä tarkoittanut, että jos vaJ.
tiolla on liikoja rahoja, niin että niitä ei 
voi esim. suonkurvauksi,in saa:da mahtu-
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maan, vaan pitää tehdä tarpeettomia tie
töitä, niin silloin valtio myöskin kokonaan 
vastaisi tuollaisista ta.rpeettomista tien siir
roista, mutta mitään tarpeellisia ei tällä 
ole tahdottu vastustaa ja sen mukaan on 
lakialoitteen sanamuoto la,adittu. 

Kun täällä mietinnössä ensimmäisen pals
tan lopulla sanota1an, että on erityinen vir
kamies järjestetty valvomaan tiesuunnitel
mia, niin minun täytyy 'kysyä, mitä mer
kitystä sellaisella virkamiehellä on, kun 
vielä viime kerrankin täillaisten turhien 
mutkien oikaisemisesta keskustellessani tie
ja vesirakennusten yli-insinöörin kanssa 
hän oli sillä kanrualla, että Pohjanlahden 
rantaa pitkin kulkeva maantie on oikais
bava, sanokoot kunnat mitä tahansa. Minä 
suosittelisin, että suuri valiokunta ottaisi 
käsittelynsä pohjaksi ainakin lakiail.oitteen, 
ellei tätä vastalausetta haluttaisi ottaa, joka 
menee kyllä pitemmälle parempaan suun
taan. 

Keskustelu juHstetaan päättynee:ksi. 

Lrukiehdotuksen tmsimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

8) Ehdotus laiksi väkijuomista annetun lain 
1 § :n muuttamisesta. 

Esitelläiän talousvail.iokunnan mietintö n :o 
4 ja otetaan en s i m m ä i s e en k ä s i t
t e 1 y y n siinä valmi.stetlevasti käsitelty ed. 
von Fren0kellin y. m. Iak. al. n :o 35, joka 
sisältää yllämaini·tun lrukiehdotuksen. 

P u h e mies: Krusittelyn pohjana on ta
lousvaliokunnan mietintö n :o 4. 

Keskustelu: 

Ed. A. H a 1 on en: Herra puhemies! 
Nyt käsiteltävänä oleva ed. von Frenckellin 
y. m. lakialoite n :o 35, joka tarkoittaa väki
juomista annetun lain 1 § :n muuttamista, 
jossa I veroluokan olut tulisi jäämään ko
konaan rajoitusten ulkopuolelle ja II luo
kan oluen myyntirajoituksia vähennettäi
siin ja kaikkien olutlajien veroa alennettai
siin, on ilmeisessä ristiriidassa nykyisin 
voimassa olevan aLkoholilain 5 § :n kanssa, 

----

jonka mukaan pitäisi raittiusnäkökohdatkin 
ottaa huomioon, kun alkoholilainsäädäntöä 
laaditaan, ja johon ed. von :B~renckeHkin 
lakialoitteensa perustelujen alussa viittaa. 
Nyt tällä lakialaitteella kumminkin pyri
tään entistä suurempaan ja yleisempään 
oluen käyttöön, joka ei suinkaan näin ollen 
voi edistää kansanraittiutta, mutta varmast: 
päinvastoin, sillä yli 4% :n olut on epäi
}emättä päihdyttävä juoma, siitä ei voine 
olla eri mieltä. Mitä taas si.ihen tulee, että 
oluen yleisempi käyttö vähentäisi voimak
kaampien väkijuomien käyttöä, on se turhaa 
mielikuvitusta. Sillä oluen turmiollinen 
vaikutus on tunnettu jo 50 vuotta sitten, 
siitä että se turmiollisesti vaikuttaa nuori
soon ja edistää voimakkaampien al1l.miholi
pitoisten juomien käyttöä. Sen vuoksi jo 
säätyvatltiopäivien aikana ovat talonpojat 
taistelleet oluen kauppaa vastaan ja aikoi
naan on pyritty rajoittamaan oluen käyt
töä. Nyt ed. von Frenckell taas pyrkii kan
saa raitistuttamaan mahdollisimman run
saail.la oluen käytöllä. Tämäntapaiset pyr
kimykset ovat todellioselta raittiuskannalta 
katsottuna surulliset, sillä nä.i:ss.ä pyrkimyk
sissä tehdään pilaa todellisesta kansan rai
tistu ttamisesta. 

Mutta suuresti liioiteltua ja etten. sanoisi 
valheellista on ollut se tapa, millä on kiel
tolain ja raittiusaatteen kimppuun käyty 
nykyiseen alkoholilainsäädäntöön pyrkiessä. 
Kansanäänestyksen edellä sai panna mer
kille, ettei ri]ttävää e.desvrustuuntuntoa ol
lut kaikilla kirjoittajiHa ja puhujilla. Sil
loin monella tavalla johdettiin kansa:a har
haan. Esimerkkinä pyydän vain lY'hyesti vii
tata ,Ajan kysymys" lehden kirjoituksiin, 
joka 1lehti ilmestyi, sikäli kuin olen käsiini 
saanut, neljänä numerona joulukuussa 1931 
ja jonka päätoimittajana oli E. A. Tuomi
vaara. Mainitsen siitä vain joitakin kohtia. 
Joulukuun 19 päivänä 1931 oli kirjoitus, 
jonka otsikkona oli ,.,Parempaa lainsäädän
töä kohti". Siinä sanotaan, että kaikki ri
kokset, väkivalta, murhat, tappelut, sala
kuljetus ja nuorison turmeltuminen on 
kieltolain syy j. n. e. Saman numeron ta
kasivulla oli kirjoitus, jonka otsikossa sa
nottiin ,Naiset ojenta,kaa auttava kätenne", 
nimittäin sen vuoksi kun maaseudun rauha 
on poissa. Tämän kirjoituksen loppupon
nessa sanottiin: ,Naiset antakaa äänenne 
raittiuden hyväksi, kotiemme onnen hy
väksi, miesten terveyden ja •lasten tulevai-
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suuden hyväksi, parempien aikojen hy
väksi. Kieltolain kumoaminen on maamme 
tervehtymisen ehto.'' N :o 2 :.ssa, joka il
mestyi 21 päivänä joulukuuta, on eräs kir
joitus, jonka otsikkona oli ,Väkijuomat ve
rotetta viksi' '. Kirjoituksessa sanottiin, että 
jos Suomessa ei olisi ollut ki,eltolll!kia, olisi 
Suomi velaton ja että Suomen valtio on 
hävinnyt 350 m]ljoonaa vuodessa ja kielto
lain aikana yhteensä 4,200 miljoonaa mark
kaa. Ei tämäkään summa ole pienuudella 
p~lattu. Joulukuun 23 päivän numerossa 
uhataan hirveällä verojen nousulla, ellei 
saada kieltolakia kumoon. Ja kun kansan
äanestys läheni, niin kaiken varovaisuuden 
vuoksi tä:ssä numerossa luvataan 450 mil
joonaa markkaa, noin 100 mi•ljoonaa mark
kaa enemmän tuloja kuin edellisessä nu
merossa oli väitetty. Edelleen väitetään 
että kieltolaki on myrkyttänyt kansan pir
tulla ja edistänyt henkirikoksia. Maatllilous
tuottajille luvataan uuden alkoholilain voi
maantultua viljat, marjat, hedelmät y. m. 
kaupaksi j.a muuta kaikkea hyvää. Nume
l'ossa 4 sanotaan: Kuka uskaltaa vielä jat
kaa. Harkitkoon, kestääkö markkamme 
,arvo, jos kieltolaki vie'lä pidetään edelleen 
voimassa. 

Tämä rrittäköön kuvaamaan sitä tava· 
tonta liioittelua, jota tämän la;in aikaan
saamiseksi on käytetty. Haluaisin kysyä 
näiltä arvoisilta kirjoittajilta, onko a1iko
holiliikkeen puhdas voitto 450 miljoonaa 
markkaa vuodelta~ Sikäli kuin muistan oli 
viime vuoden nettovoitto vaan 57 miljoo
naa markkaa. Joka tapauksessa on täHä 
kohdalla 300 miljoonan markan pitkä liioit
telu, siis etten SMLoisi vrulhe ed. Tuomivaa
ran lehdessä. Eivät myöskä:än ole murhat 
ja tappelut nykyisenkään lainsäädännön 
voimassaolon aikana loppuneet, vaan päin
vastoin huomattavasti lisääntyneet. Sala
kuljetuskin jatkuu, vaikka sen piti heti 
iloppua, kun kieltolwki saadaan kumoon. En 
luettele pitemmälti, sillä kautta linjan ne, 
jotka ihanaa ai:kaa ennustivat tälle kan
salle nykyisen alkoholi.lain voimaan tultua, 
ovat osoittautuneet kauttaaltaan vääriksi 
profeetorksi ja jos kaiken tämän jällmen, 
mitä ,Ajan kysymyksessä'' oli kirjoitettu 
kieltolakia vastaan ja nykyisen alkoholilain
säädännön puolesta, olisi edustaja Tuomi
vaara pukeutunut mustaan murhepukuun, 
flliin minäkin olisin sitä ymmärtänyt. Mutta 
näin ei kumminkaan liene asianlaita. Minä 

puolestani olen varma että nykyinen alko
holilainsäädäntö on muodostava mustan 
lehden kansamme historiaan, ja tilasto 
näyttää että alkoholipitoisten juomien ku
lutus on jatkuvasti noussut. Näin ·on var
:sinkin kolmannen veroluokan o~uen. laita, 
jonka käyttö on tänäkin vuonna kuukaooi 
kuukaudel:ta noussut. Mutta tämän rin
nalla on kieltolain kahlehtima karhu-viina 
kauppaan laskettuna syösty syrjäisimmille
kin seuduille ja tehnyt tuihoisaa jälkeä 
maaseutuväestön keskuudessa ja sen klliS
vavan nuorison riveissä, rikolEsuutta lisä
ten ja veritekoja aiheuttaen.. Eikä ihme, 
sillä viime elokuulla myytiin yksin karhu
viinaa 529,000 litraa, ja tämän lisruksi juo
daan salakuljetettua pirtua suuret määrät. 
Kaiken tämän huomioon ottaen ei ed. von 
Frenckellilllä pitäisi olla syytä huolestumi
ISeen senvuoksi etteivät alkoholipitoiset juo
mat tekisi kauppaa.nsa, vaan olisi pikem
minkin syytä jäJttää tämänluontoisten aloit
teiden teko toistaiseksi, jotka ilmeisesti 
käytäntöön pantuina pahentaisivat raittius
tilannetta maassa. 

Senvuoksi toivon, että eduskunta hylkäisi 
tämän lakialoitteen talousvaliokunnan mi~ 
tinnön mukaisesti. 

Ed. W i c km a n: Herr talman! Det är 
med beklämning varje absolutist ser på de 
hysteriska åtgärder, som föreslås och delvis 
praktiseras på håll, där man säger sig vara 
vän av folknykterhet, men ej av total av
hållsamhet. Att göra vårt folk nyktert, 
men samtidigt så my0ket som möjligt fri
giva de berusande dryckerna har visat sig 
vara sådant, som ej kam förenas. Li!k:aså 
har man ej kunnat förena bekämpande av 
smuggling och stora inkomster till statskas
san genom laglig sprithandel. Det har vi
sat sig under senaste tid bli en nödvändig
het att bortlämna i kampen mot spritbruk 
och olaglig sprithandel a'lla sådana ideer 
och teorier, som visat sig ej genomförbara. 
I detta nu åtminstone har man på förbuds
vänligt håll anpassat sig efter tidsföl'lhål
landena. Sålunda kun:na vi t. ex. försäkra, 
att den paniska skräck vissa tidningar visat 
beträffande möjligheterna av ·en ny kam
palllj till förmån för en förbudslag äro obe
fogade, om blott det nya systemet i någon 
mån visar sig kunna befrämja folknykter
heten. Men i detta nu äro absolutisterna 
icke nöjda med utvecklingen. Drydk:enskap 
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och smuggling samt 'Olaglig sprithandel flo
rerar f·ortfarande i hög grad. 

Här nämndes, att det gäUer att bort
lämna alla för tillfäillet ogenomförbara 
ideer och anpassa sig efter förhandenva
rande förhållanden för att så lkämpa mot 
dryckenska.p och spritjobberi. Bland dessa 
ofruktbar.a ideer och teorier är helt säkert 
också teorin om möjlig'heten att förbättra 
nykterhetsläget geDJOm en förändring av 
alkohollagstiftningen i sådan riktning rdm. 
von Frenckell föreslår, nämligen att defi
nitionen ,alkoholhaltiga drycker" sikulle 
förändras sålunda att 2,25 %, alkoiholvikt
procent, skuHe höjas till 3,2 %, varjämte 
restriktionen vid försäljning av II-klassöl 
skulle väsentligen inskränlkas. Ej heller 
torde det vara klokt vare sig ur elronomisk 
eller folknykterhetssynpunkt att i enlighet 
med rdm. von Frenckells m. fl. i lagmotio
nen uttalade önskemål reducera den malt
skatt, som erlägges vid framstäl[ningen av 
II och III klass ölet. Atminstone bleve det 
svårare för rdm. von Frenckell att inlösa 
sin 90 miljoners växel a.v år 1931, om man 
ännu ytterligare skulle sänka denna malt
skatt. Att det bleve outhärdligt beträffande 
möjligheten att överva!ka alkoholmissbrulket, 
om alkoholviktprocenten för det s. k. nyk
terhetsölet skulle höjas från 2,25 % till 3,2, 
är klart som dagen. Då en gå:ng sakkun
niga ef:ter noggrann prövning, enligt eko~ 
nomiutskottets betänkande, faststäHde i ti
den 2,25 % alkoholviktp11ocent som gräns 
för en nykterhetsdryck, måste man förstå 
att varje procent eller del av procent öve.r 
denna gräns bör betecknas såsom havande 
berusande verkan, och måste varje dryck, 
som innehåller över 2,25 alkoiholviktprocent, 
för den skull av varje absolutist betecknas 
som en farlig rusgivande sådan. Om nu 
gränsen mellan en verklig nykterhetsdryck 
och en mer e1ler mindre farlig berusande 
maitdryck utplånas, skulle ej blott övervak
ningen av lagen bli outhärdlig, utan bleve 
även frestelsen för de unga och oerfarna 
så mycket större att begagna en sådan 
dryck, som officiellt betecknas som nykter
hetsdryck, men i sjä!lva verket är på grund 
av sin relativt höga alkoholprocent en beru
sande sådan. 

Av dessa skäl måste varje absolutist och 
folknykterhetsvän anse, att elkonomiutskot
tet träffat det rätta, då det vid behandlin
gen av rdm. von Frenckells m. fl. motion 

kommit till det resu!l:tat, ,att det icke är 
antagligt att de i motionen föreslagna åt
gärderna i syfte a t•t öka bruket a v malt
drycker komme att å:tminstone bestående 
minska åtgången av starkare drycker, utan 
endast föra:nleda ett alltmera tilltagande öl
drickande, varav man hos oss i början av 
detta sekel hade ledsamma erfarenheter i 
synnerhet på landsbygden och bland ung
domen.'' 

Det är därför att hoppas, att rdm. von 
Frenckel1s m. fl. motion röner samma öde 
i stora utslmttet som den rönt i ekonomiut
skottet, nämligen att ifrågavarande motion 
bleve förkastad tiili fromma för follknykter
heten i vårt land. 

Ed. v on F r e n c lk e 11: Sedan jag er
farit att 0. Y. Allkoholiliike till regeringen 
inlämnat ett förslag, att restrilktionerna 
rörande a;ndraklassölet väS'entligen skulle 
minskas, uttalar jag den förhoppningen att 
stora utskottet ville införskad'fa det av Al
koholiliike gjorda förslaget. J wg bryr mig 
därför icke om att i kväll nällmare motivera 
min motion, som enligt min uppfattning 
lugnt kan förkastas under fömtsättning att 
Alkoholiliikes förslag av regeringen omfat
tas och sedermera av r~ksdagen godlkännes. 

I ekonomiutslkottets betänkande finnes 
emellertid två eller tre meningar som jag 
icke med tystnad kan förbigå. Utskottet 
framhåller att ,i motionen yttras intet om 
I klass ölets berusande verkan". Jag hade 
tl'ott att man under de gångna åren såväi 
inom som utom riksdagen hade konstatemt 
att I klass ölet icke har berusande verkan, 
men för att ytterligare inskärpa det för dem, 
som eventuellt inrte veta det, ber jag fa 
säga, att man blir inte full, om man dricker 
I klass öl. Vidare säges det: I motionens 
motivering har icke ·erus påståtts, att något
dera av nedannämnda skäl numera skulle 
visat sig ohållbara. ,Det är dock skäi att 
här konsta:tera, att alkoholgränsens fast
ställande till 2,25 viktpr,ocent icke var en 
tiUfällighet, utan skedde detta efter om
sorgsfullt övervägande just på grund där
av, att sagda procentha:lt vid fastställandet 
av denna gräns ansågs vara riktig, emedan 
ölet kunde bevaras även vid olämdir:t vä
der och under ogynrsamma förhå:llarden". 
Min motion framfördes emedan jag tänkt 
mig att ölet främst slmlle drickas och icke 
bevaras under ogynnsamt väder och ogynn-
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samma förhållanden. Därför föreslog jag 
a:tt procenthalten skulle ökas. Den statistik 
som jag anförde visar att III-klassölet på 
ett skrämmande sätt ökats på bekostnad 
av II och I klass ölet. Jag tillät mig där
för föreslå att konsumtionen av: II klass 
och I klass öl skulle ökas för minskandet av 
spritdryckernas konsumtion. Jag förstår 
att rdm. Wiekman har sin åsikt för sig 
såsom absolutist därför försöker ja.g icke 
övertyga honom, men vill han göra en 
rundtur i Helsingfors till olilm restauranger 
och sedan avs'luta turen på poliskammaren, 
skall jag gärna visa vilket inflytande de 
starka dryckerna hava på medborgarne i 
Helsingfors i motsats till den inverkan de 
sv:agare dryckerna hava (Ed. Wickman: 
J ag har sett tillräckligt!) . 

Ed. K e m p p i: Edellisen puheenvuo
ron johdoota pyytäisin huomauttaa, että 
alkoholiliikkeen johtaja meille talousvalio
kunnassa ilmoitti, että alkoholiliike ei tahdo 
myyntioikeuksien laajentamisessa mennä 
niin pitkälle kuin ed. von Frenckell menee 
aloitteessaan. 

Ed. von F r en c k e 11: Minulle kum
minkin on ilmoitettu, että alkoholiliiiDe 
mielellään näkisi, että nykyinen tilanne 
muutettaisiin, ja lausun sen toivomuksen, 
että alkoholiliikkeen aloite myöskin otet
taisiin huomioon silloin, kun tätä aloitetta 
käsitellään. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lruhetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

9) Ehdotus laiksi vähittäismaksukaupa1sta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n :o 7 
ja otetaan a i n o a a n k ä s i t te l y y n 
siinä valrrnistelevasti käsitelty vuoden 1932 
vp :llä hyväksytty, v·ahvistarrnatta jätetty 
yllämainittu ~akiehdotus. 

P u h e m ies: Käsitteiyn pohjana on 
lakiva'li~kunnan mietintö n :o 7. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa;. 

Eduskunta yhtyy lakivaliokunnan ehdo
tukseen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

10) Ehdotus toivomukseksi sopimuk~reu 
aikaansaamisesta Ruotsin kanssa Tornion 
ja Muonion rajajokien uittoväylän jälellä 
olevien rakennuskustannuksien yhteisestä 

maksamise·sta valtionv·aroista. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 7 ja otetaan a i no a a n k ä s i t
t e 1 y y n siinä va1mistelevasti \käsitelty ed. 
Hannulan y. m. toiv. al. n :o 12, joka sisäl
tää yllämainitun ehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 7. 

Ed. H a n n u 1 a: Herra puhemies! Niit
ten suurten puheitten jälkeen, joita .tässä 
huoneessa tänä päivänä on pidetty, on 
perin epäkiitollista kiinnittää huomiota 
niin vähäpätöiseen kysymykseen kuin uit
tokustannuksiin Tornion ja Muonion raja
joissa. Senpä vuoksi pyydänkin v·ain ly
hyesti lausua iloni siitä myönteisestä kan
nasta, jonka ulkoasia·invaliokunta on aloit
teen johdosta ottanut sekä samalla toivo
muksen, että eduskunta Y'htyy v·aliokunnan 
kanta;an. 

Kysymyksessä on nimittäin epäikohdan 
korjaaminen, johon oikeastaan o~isi pitänyt 
ryhtyä jo vuosia sitten. A·loite tM'koittaa 
Tornion ja Muonion rajajokien uittOikus
tannusten huojentamista. Nuo kustannuk
set ovat nimittäin 2, 1

/ 2-3 kertaa kalliim
mat kuin missään muualla. Niinpä vuonna 
1931 kuutiometrin uitto Kemijoessa mak
soi 8: 14, mutta Tornion- ja Muoni'Onjoissa 
21: 63. Kuutiometrin uitto Tornion ja Muo
nion rajajoissa tuli siis maksamaan 13.: 49 
enemmän kuin Kemijoessa. Luonnollisesti 
tästä on seurauksena ja on aina ollut seu
rauksena, että kantohinta on vastaavassa 
määrässä alentunut. Metsistä omista•a val
tio Tornion ja Muonion jokien va:rrella 
73 %. Joka ainoa vuosi on valtio ja sa
malla yksityiset kärsinyt suuria tappioita 
sen vuoksi, että puutavara on täytynyt 
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myydä huomattavasti hwlvempaan hintaan J 

kuin Kemijoella tai muilla joilla, puhumat
takaan siitä, että metsähallituksen hak
kaussuunnitelmia ei ole voi.tu vuosikausiin 
täydellisesti toteuttaa. Lasik:elmieni mu
ka•an nousevat valtion tappiot tänäikin 
vuonna lähes 1 milj. markkaan. Jos puu
tavaraa Tornion ja Muonion joilla olisi 
voitu myydä tänä vuonna sama määrä 
kuin on myyty K€1Illijoella, nousisi tappio 
3--4 milj. markkaan. Uittokustannusten 
kalleuden vudksi on puutavaran kysyntä 
ja uitto 'l'ornion ja Muonion joilla vuosi 
vuodelta laskenut. Vuonna 19;30 käsitti 
uitto sanotuilla joilla vielä 16 miljoonaa 
uittoJmutiojrulkaa, mutta tänä vuonna se 
oli vain 6 miljoonaa uittokuutiojalik:aa pyö
rein luvuin. Kemijoella taasen on uitto 
vastaavama aikana kohonnut 4~50 mil
joonaan uj 3

• Uitosta Tornion ja Muonion 
joilla huoltaa uittoyhdistys, jossa ruotsa
laisilla tähän vuoteen saaJkka on ollut mää
räämisvalta. Ruotsalaisten aloitteesta ja 
toimesta näillä rajajoilla rakennettiin laut
tauslaitteet takavuosina, jotka tulivat mak
samaan hyvän joukon kolmattakymmentä
miljoonaa markkaa, niin että vuoden 19.25 
lopussa uittoyhdistyksen tilien mukaan 
maksamatonta rakennuspääomaa oli jälellä 
1,8158,32:3: 31 kruunua, siis yli 2i1 milj. 
markkaa. Tätä summaa on vuosien ku
luessa kuoletettu ja nämä kuoletuskustan
nu!kset aikaansaavat sen, että uittokustan
nukset sanotu~lla joilla nousevat 2 1

/ 2 jopa 
3 kertaa kalliimmiksi kuin muualla. Pää
omasta kuolettamatta tällä hetkellä lienee 
noin 5 milj. markkaa. Tt;hty aloite tar
koittaa sitä, että Ruotsin ja Suomen val
tiot yhdessä ottaisivat suorittaakseen tä
män jäljellä olevan määrän ja että Suomen 
ha:llitus tässä tarkoituksessa .ryihtyisi neu
votteluihin Ruotsin kanssa. Ruotsille tämä 
toimenpide ei olisi outo, sillä se on omilla 
uittoväyilillään jo ry;htynyt vastaavanlai
seen menettelyyn. Mitä Suomen valtioon 
tulee, niin ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
puhuu kiireellisen myönteisen ratkaisun 
puolesta. Kysyrrnyksessä on jatkuvien mil
jooniin markkoihin nousevien tappioiden 
välttäminen. Kun uittokustannukset Tor
nion ja Muonion rajajoilla saadaan samoiksi 
kuin muillakin uittoväylillä, kohoaa puu
tavaran hinta huomattavasti, sen menekki 
tU'lee lisääntymään ja aloitteen toteuttami
sesta aiheutuneet kustannukset monin ker
roin korvatuiksi. 

Toivottavaa näin ollen on, että hallitus 
aloitteen ja ulkoasiainvaliokunnan mietin
nön mukaisesti ryhtyisi sellaisiin toimen
pi·teisiin, että s'anotut uittokustannukset 
näillä rajajoilla saadaan järjestetyiksi li
kipitäen yhtä kohtuullisiksi kuin maan 
muilla uittoväylillä. 

Ed. T a p a n i n e n : Herra puhemies! 
Puheenaoleva toivomusaloite koskee Tor
nioll---Muonion jokilaakson metsätalouden 
ja niin muodoin myöskin yleisen taloude'.ll 
elinehtoja niin läheltä, toivomusa1oitteessa 
samoinkuin samaa asiaa koskevassa raha
wloitteessani mainitut epäkohdat läntisen 
rajaväylän uitto-oloicssa ovat siihen määrin 
tuhoisat, että minäkin puoJ:estanii lausun 
ihmetykseni, että ei näihin epäkohtiin ole 
jo puututtu paljon aikaisemmin. Parem
mat suhdanteet puutavaramarkkinoilla ta
kavuosina ovat nimitt.Mn vain voineet teihdä 
tilanteen Tornionjoella ko~keintruan siedet
täväksi, mutta se tosiasia, että metsätulot 
jo silloin suureksi osa;ksi ,.,llllenivät väy
lään", niinkuin sikäläinen sanonta kuuluu, 
on epäilemättä vaikuttanut sen, että lama
kausi jokilaaksossa on ollut niill1 raskas 
kuin se on. Nyt kun metsätöirtäkin olisi 
käytettävä työttömyyden lieventämiseksi, 
mutta kantohinnoissa tapahtui tunnettu 
putoaminen., näyttäytyy uitto-olojen kestä
mättömyys koko surkeudessaan. Haikkuita 
on voitu toimittaa vain hyvin rajoitetussa 
määrässä ja ainoastaan syrjäyttämällä hy
vin suuressa määrässä kannattavaisuuslas
kelmat ja metsähoidolliset nålkökohdat. On 
vanmaa, että työttömyyttä olisi paljon vä
hemmän ja töissä olisi voitu maJksaa tyy
dyttävämpiä palkkoja, jos uittokustannus
ten alentamiseen olisi ryhdytty jo ennen, 
nimikuin Tornionjokilaakson kum.tie'.ll toimi
kunnan puolesta on sitä eri kertoja esi
tetty. 

Nykyhe,tkellä puhuu tämän toivomus
aloitteen hyväksymisen puolesta nimen
omaan työttömyyskysymys. Olen, koska 
luulen voivani olla vakuutettu, että edus
kunta hyväksyy tämän ulkoasiainvaliokun
nan mietinnön ja ponnen, pyytänytkin tä
män puheenvuoroni ainoastaan ahleviivatak· 
seni ulkoasi•ainvaliokunnan mietinnön pe
rusteluissa sitä kohtaa, joka pyytää tehos
taa !hallitukselle toimenpiteen kiireelli
syyttä, jotta helpotusta tilanteeseen saatai
siin jo ensi uitto'kaudella. Jos toimenpide 
myöhästyy, niin ettei se enää ehdi vaii'Ut-
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taa kan<torahDihin eikä metsätöiden palk
koihin tänä ta'lvena, vaan korkeintaan uit
totyöläisten palkkoihin keväänä, niin on 
siitä saatava apu jäänyt sangen puolinai
seksi Kun työttömyyden ja alipaJ.kkauksern 
torjumiseksi Tornionjoella olisi nykyisin 
käytettävä kaikki mahdolliset keinot, olisi 
tässä tarjolla keino, joka luonnollisella, 
niin sanoakseni normarul.illa tavalla aut
taisi asian rwtkaisua. Mutta normaaleissa
kin talouselämän oloissa on lievästi sanoen 
tavatonta, että aikaisemman erehdyksen 
tähden, erehdyksen, johon valtiovalta ei ole 
syytön, rangaistaan iänsirajan metsänomis
taji'a ja työväkeä tavalla, joka pitkiksi 
a:jo~ksi heitkontaa heidän taloudellista ase
maansa ja estää sen nousua. 

Olen esittänyt asiaa koskevassa raha
aloitteessani esimerkkejä siitä, mitenikä epä
edullisessa asemrussa rajaväy1än metsät ovat 
muihin Suomen metsiin verrattuina. Uitto 
on el100llillän kuin 'kolme kertaa kalliimpaa 
Tornionjoessa kuin esim. naapurissa Kemi
joella. Syynä tähän ovat nimwomaan 
useinmainitut uittolaitteiden kuoletuskus
tannukset. TääHä on jo tänä iltana joita
kuita numeroita mainittu tässä suihteessa. 
Mainitsen lisä:ksi. että vuoden 1931 uitto
tilastosta käy esim. ilmi, että kuoletus
ku3taillnukset Kemijoessa ovat 6 %~, mutta 
Tornion ja Muonionjoessa kokonaista 33 % 
uiton kokonaiJSkustannuksista. 

Tiedämme, e.ttä syynä rajaväylän korkei
hin uittokustannuksiin on uittolaitteiden 
rakennettavaksi jättäminen ruotsaJ.aisille, 
joiden korkea hintataso ja kallispalkikainen 
työnjohto kohottivat ui.JttolaiJtteide'l1 hinnat 
SuOIIIlessa ennenkuulmmattomiin summiin. 
Mutta näin asiantuntemattomalle on käsit
tämätöntä, miksi rajajoelb maiden yhteis
ten asiain hoitamisesta ailheutuvat edut jou
tuvat aina ruotsalaisille. Stanotaan, että 
asialliset syyt sitä vaativwt. Mutta ainakin 
kysee&säolevassa asi·assa ovat nämä asi·alli
set syyt johtaneet siihen, että Torniongoen 
uittolaitteet ovat nyt käymättömän kalliit 
ja siltäpaitsi ne jo heti niiden valmistuttua 
harvaittiin osittain tarkoirtustaan vastaamat
tomiksi. Tornionjoella halutaan kyllä elää 
sovussa, rauhassa ja rakkaudessa ruotsa
laisen raj·anaapurin kanssa, mutta me siellä 
emme käs~tä, milksi etujm jaossa ruotsalai
sille aina pitää langeta n. s. leijonan osa. 
Tämä tuli näkyviin jälleen - en saata 
olla sitä tässä sivumennen mainitsematta -

kun äsken esim. taas sovittiin iohenvilje
lysla~tdksen paikasta Tornionjoessa. Emme 
käsitä, että tällainen tasavertaisesta oi!keu
desta alati luopuminen suomalaisten puo
lelta olisi omiaan rajanaapurirakkauttakaan 
lisäämään. 

Esillä oleva kysymys on niin tärkeä kuin 
rajaseutukysymys on. Rajalla, joka meillä 
on varakasta ja sivistynyttä maata, Ruot
sia va;<Eaan, siellä on Torn~onjoen vahvan 
ja valveutuneen väestön keskuudessa hyvä 
tilaisuus tehdä vertailuja molempien mai
den asiainhoidon välillä. On valitettavaa, 
että tämä vertailu ei useinkaan koidu Suo
men eduksi. Eduskunnalla on nyt ti[aisuus 
korj·ata vanhoja laim}nJyöntejä ja ulko
asiainvaliokunnan muodosteleman toivomus
ponnen hyväksyminen on käsittääkstmi vä
hintä, mitä täNä kertaa kyseessä olevan 
epäkohdan poistamiseksi on tehtävä. 

Keskustelu julistetoon päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy ulkoasiainvaliokun
nan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

11) Ehdotuksen laiksi lisäyksestä puolustus
la.itoksen viroista. ja toimista 22 päivänä 

joulukuuta 1927 annettuun lakiin 

sisältävä ihallituksen esitys n lO 4 7 esitel
lään ja lä'hetetään puhemiesneuvoston efu.
dotuksen mukaises1:i v a l t i o v a r a i n v a-
1 i o kun t aan. 

12) I~rään valtiolle otetun obligatiolainan 
järjestämistä 

tarkoittava hwllituksen esitys n :o 48 esi
tel'lään ja lähetetään puhem~esneuvoston eh
dotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

13) Ehdotuksen vesioikeuslain 1 luvun 5 § :n 
muuttamisesta 

sisältävä hallitrl'koon esitys n:o 49 esitel
lään. 

P u h e m i e s: Pu'hemiesneu vosto ehdot
taa,, että asia lähetettäisiin laki- ja talous
valiokuntaan. 



V€.s.ioikeuslain 1 luvun '5 § :n :muut:tamin€n. 585 

Ed. L a h d e n s u o: Hallitus on jättä
nyt eduskunrualle nyt esiteltävänä olmr•an 
esityksen vesioikeuslain 5 § :n muuttami
sesta. Esityksellä tahdotaan täydentää ve
sioikeuslakia eräillä säännöksillä joilta siinä 
ennestään ei ole, ja jotka säännökset koske
vat vesistöjen vedenjuoksun säännöstelyä. 

Kun vesioikeuslain täydellioseen uusimi
seen hallituksen ilmoitu'ksen :mukaan. ku
luu· vielä useita vuosia, ennenkuin laki saa
daan voimaan, niin on hallitus pitänyt 
välttämättömänä lain täydentäm:iJselilä 5 
§ :ään 'korjata siinä olevaa puutteellisuutta. 

Hallituksen esittämästä täydennykseS!tä 
sinänsä tuskin on muuta kuin hyvää sanot
tavaa. Mutta sen sijaan voidaan kysyä, 
eikö hallituksella olisi ollut aihetta saman 
tien esittää vesioikeuslakiin eräiltä muita
kin muUJtoksi·a ja täydennyksiä, joista tie
tääkseni on :hamtukselle'kin tehty anomuk~ 
sia ja ehdotuksia, ja joista ainakin joku 
näyttäisi olevan niin tätkeä ja kiireellinen 
toteutetrtavaksi jo ennen vesioikeuslain täy
dellistä uusimista, johon vi,elä voi kulua 
sen kokemuksen perUJStuksella asiaa arvos
tellen, mikä lain valmistelusta tähän asti 
on saatu, ei vain useita vuosia, vaan ehkä 
vielä vuosikymmen. 

Er·äs sellainen koko maata101ThSväen mie
lestä tätkeä ja kiireellinen asia, joka olisi 
pitänyt ottaa h-allituksen nyt jättämän esi
tyksen ohella ratkaistavaksi, sisältyy siiihen 
toivomusaloiltteeseen, joka näillä valtiopäi
villä on tehty ja joka tarkoittaa sellaisen 
muutoksen aikaansaamista vesioikeusla:kiin, 
että maanviljelys- ja talousseurojen eräille 
toimihenkilöille annetta:iJsiin oikeus yhteis
ten viemäritkysymysten !Selvittelyyn, jon1m 
kautta pienempien kuivatusyritysten :toteut
taminen sekä viemäri,en kunnossapito saa
taisiin näiden ammattimiesten ja lkunnallis
ten oja:lautakuntain avulla nykyistä hel
pommin, tehokkaammin ja nopeammin suo
ritetuksi. Tämäkään asia ei ole uusi., vaan 
on se jo ollut vtwsikausia vireillä. .Suomen 
Maatalousseurojen Keskusliiton edustaja
kokouksissa on sitä käsitelty ainakin kaksi 
eri kertaa ja .ovat nälmä 'kokoukset yksi
mielisesti kannattaneet sellai8ta vooioikeus
lain muutosta kuin toivomusaloitteessa eh
dotetaan ja on, kuten mainitsin, sen mu
kaisia anomuksia tehty hallituksel1ekin. 
Kun ne eivät ole kuitenkaan johtaneet mi-

hinkään toimenpiteeseen, on asia täytynyt 
koettaa saada eduskunnan kautta jonkun
laiseen ratka:iJsuun. Rohkenen siitä syystä 
kiinnittää jo tässä yhteydessä asianomai
sen valiokunnan huomiota asiaan ja esittää 
harkittruvaksi, eikö toivomusaloitteessa esi
tetty asia olisi niin tärkeä j·a kiireellinen, 
että sen tarkoittama muut08 vesioikeusla
kiin olisi hallituksen esitykseen sisältyvän 
Esäyksen ohella aikaansaatava, jo'lloin olisi 
ehkä pyydettävä hallitukselta uusi esitys, 
koska ei ole asianmuka:iJsta, että vesioikeus
lakiin tehdään pienempiä muutoksia ·eri 
kerroilla. 

Keskustelu jtulistetaan päättyne.elksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
1j a asia lähetetään 1 a k i- j a t a 1 o u s v a· 
1 i o k u n t a a n. 

14) Ehdotuksen laiksi eräiden kiireenisten 
vesioikeusas,iain kätsittelemisestä 

sisältävä hallituksen esitys n:o 50 esitel
lään ja .lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti 1 ·a k 1- j a t a l o u s
v a l i o k u n :t a a n. 

15) Työntekijäin tapaturmavakuutuslain
säädännön muuttamista 

koskeva hallituksen esitys n :o 51 esitellään 
ja •lähetetään puhemiJesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti t y ö v ä en a s i a i n v a l i o
kun taan. 

16) Esityksen antamista kauppa.sopimuksia 
varten tarpeellisiksi muutoksiksi 

tullitariffiin 

koskeva ed. Heiniön toiv. aL n :o 109 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
v ·a 'l i o ik u n t a a n. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esi:tellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston elhdotuk
sen mukai8esti ensi istuntoon : 

74 
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17) Erikoisasutustoiminnan harjoittamista 
työttömyyden torjumista silmälläpitäen 

koskevan hallituksen esityfusen johdosta 
laad~ttu maatalousvaliokunnan illlietintö 
'uo 1; 

18) Ehdotuksen laiksi pakkohuutokaupalla 
myytävien maatalous,kiinteistöjen 

l unastamisesta 

sisäUävän hal'lituksen esityksen johdosta 
· 1a:adittu maatalousvaliokunnan mieti:rutö 
n:o 2; 

19) Ehdotuksen laiksi työttömyyskassoi,sta, 
joilla on oikeus sa·ada apurahaa. 

valtion varoista 

sisälltävän hallituksen esityksen johdosta 
~aadittu työväenasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 3; 

20) Ehdotuksen laiksi eräiden kapinaan 
osaaottaneiden henkilöiden armahtamisesta 

sisältävän aloitteen johdosta laadittu laki
valiokunnan mietintö n :o 8 ; 

21) Ehdotuksen laiksi lainajyvästöistä ja 
s•iemenrahastoista 

'Sisältävän halli:tU'ksen esityksen johdosta 
'laadittu laki- j·a ta,lousvaliokunnan mieltintö 
n;o 5; sekä 

22) Tielain 78 § :n muuttamista 

tarkoittavan lakialoitteen johdosta laadittu 
la:ki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 6. 

P u h e m i e s: Eduskunnan. seuni.ava is
tunto on ensi tiistaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan kello 23,30. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 



22. Tiistaina 7 p. marraskuuta 1933 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia. 

Toinen käsitte,ly: 

1) Ehdotus laiksi eräiden asunto
osakeyhtiöiden pakkohallinnosta ... o 

A s i;,a kirjat: Suuren valiokun
nrun mietinnöt n:ot 3 a ja 3; laikivalio
kunnam mi,etinnö,t n:ot 3 a ja 3; hal
litu:k:sen esi,ty,s n:o 18. 

2) Erhdotus lairkosi oppisopimuslain 
muuttamisesta ................... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietirutö n:o 6; työv&en:asiainrv.a
liokunrmrn mietintö n:o 2; ha:llituJmen 
esitys n:o 32. 

3) Ehdotus lai1ksi Suomen ja So
sialististen Neuvostotasavwltojen Lii
ton välisen porosopimuksen eräiden 
säännösten hyväksymisestä ........ . 

Asia k i r j a t: Suuren vwlidkunr
nan mietintö n:o 7; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n:o 5; haJlituksen 
esitys n:o 13. 

4) Ehdotus laiksi eräiden Suomen 
ja Ison-Britanrnian sekä Pohjois-Irlan
nin Yhdistyneen Kuningaslkunnan vä
lisen kauppasopimuksen säännösten 
hyväksymisestä .................. . 

Asiakirjat: Sumen valiokun
nan mietinrtö n: 0 8; urkoa:siainvrulio
kunnan mieti,ntö n:o 6; hallituksen 
esitys n:o 40. 

5) Ehdotus lai~i tielain 93 §:ilJJ 
muuttamisesta ................... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun~
nan mietintö n:o 9; laki- j1a talous
valiokunnan mietintö n:o 4; ed. Kivi
ojan la!k. rul. n:o 40. 

6) Ehdotus laiiksi vä1kijuomista an~ 
nctun lain 1 '§. :n muuttamisesta .... 

kello 14. 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan rm1etirutö n:o 10; talousvaliolmn

Siv. mm mietintö n:o 4; ed. von F.ren<Jkel
lin y. m. 1a.k. al. n:o 35. 
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Ensimmäinen kä1sittely: 

7) Ehdotus laiksi erikoisasutustoi-
minnasta ........................ . 

A s i a k i 1r j a t: Ma,ruta:lousvaliokun
rran mietintö n:o 1; hallituksen esi
tys n:o 22. 

8) Ehdotus lairksi Osakeyhtiö Maa
kiinrteistöpanikin oikeudesta ostaa tai 
lunastaa pakkohuutokaupalla myytä-
viä kiinteistöjä ................... . 

A s i a k i r j a t: 1\ba.talousva.liokun
narn mietintö n: o 2; ha,1litulksen esitys 
n:o 21. 

9) Ehdotus laiksi työttömyys'klas
soist.a, joilla on oikeus saa:da rupu-
ra'haa valtion varoista ............. . 

A s i a lk i r j a t: Työväenasiainrva~ 
lio:kunnan mietintö n: o 3; hallituk
sen esitys ,n:o 35. 

10) Ehdotus 1laiksi lruin:a1jyvästöistä 
ja. siemenra!hastoista .............. . 

Asia k i r j a t: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n: o 5; ha:llitul{)sen 
esitys n:1o 34. 

11) Ehdotus lailksi eräiden ka[>i
naan osaaottaneiden henkilöiden ar-
maUl ta.misesta .................... . 

A s i a k i r j a t: Laikirvaliokunnan 
mietintö .n:o 8; ed. Kirviogan y. illl. lal'k. 
al. n:o 18. 

12) Ehdotus laiksi tielai[]j 78 §:n 
muuttamisesta ................... . 

A s i a'k i r ja t: Laki- ja tallous-
valiokunnan mietintö n:o 6; ed. Sa;r
linin y. m. lalk. ,aL n:o 39. 

Siv. 

605 

619 

623 

641 

646 

647 
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Esi teUään: 

13) Ha:llitulksen esitys n: o 52 [aiksi 
tuulaaikimaksun laskemisen pe.rus-
rtee:sta ........................... . 

14) Ha!llituksen esitys n:o 53 laiksi 
hallituksen Dikeuttamisesta antamaam· 
tarpeenvaatimia säännölksiä Suomen 
vientikaupan turvaamiseksi ........ . 

15) Hallituiksen esitys n:o 54 hyök
käyskäsitteen määJriltte1ecrnisestä Lo:ru
toossa 3 päivänä heinä:kuuta 1933 teh
dyn sopimuksen hyväksymisestä .... 

16) Hallitu~sen esitys n:o 55 la~ksi 
velan maksun järjestelystä kiinteistön 
ulosmittauksen yhteydessä ......... . 

17) Hallituksen esitys n:o 56 laiksi 
edustajanvaaleista ja muutoJksista la
kiin niiden vruHtsijamioesten valitsmni
sesta, jotka ·toimittavat tasaNaHan .pre-
sidentin vaalin ................... . 

18) HaJllitu!ksen esitys n:o 57 mää
rärahan myöntäm~sestä lisämaan osta
mista varten Satakunnan k!asvinvilje-
lySkoeasema:lle ................... . 

19) Hallitu:ksen esitys n:o 58 rau
tatierakennuksista vuosina 1934-
1938 ............................ . 

20) Hallituksen esit;vs n:o 59 la:~ksi 
vakuutusneuvostosta ja laiksi valtion 
tapaturmatoimistosta, ............. . 

PöydällepanDa varten 
esi teBään: 

21) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 2 hallituksen esityksen johdosta 
•laiksi Jyväskylän kasvatusDpillisesta 
korkeakoulusta ................... . 

Siv. 

647 

" 

" 

" 

" 

648 

" 
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Puhetta johtaa toinen vararpu:hemies 
von B.orn. 

Nimeruhuudossa merldtään poiBsaoJeviksi 
puhemies Kallio ja va.ra.puhemies Ha[lliila 
sekä eduSitajat Bryggari, Colliander, Bst
lander, Joldnen., Lep;pälä, Löthman, Ok
sala, Paasivuorj, Rydman•, Suokas ja Tan
ner. 

Ilmoitusasiat: 

Loman pyynnöt. 

V arpruutusta edmkunta:työstä sa.avat vir
ika~asiain takia täJksi päivälksi ed. Rydman 
ja ed. Löthman, J1ksityi8a.sioa.in vuo:ksi .tä
män istunnon a]kuosasta ed. Colliander. 
ullkomaam!lltik:an takia kuluvan kuun H} 
päivästä saman ikuun 20 päivää:n ed. Toi
vola ·sekä tämän kuun 10 päivästä 23 päi
vään ed. S:omersa:lo. 

Ed. Jatkolan vapauttaminen edustajatoimes
taan. 

Toi!I1en varapuhemi·es: Ed. Ja~t
:k:ola on eduskunnan kesilruskansliaan jättä
nyt eduskunnalle osoitetun ild.rje1män, 
jonJka siih:teeri lukee. 

E d u s k u n :n a l il e. 

Kun minä .tuUua.ni nimitetyiksi Mikkelin 
lääniii1 maruherran virkaan en voi virlkateili.
täv]eni takia jatkuvasti ottaa osaa odu8-
kunnan ltyöihön, pyydän kunnioittaen, etitä 
minUJt vwpa.utettaisiin edustaja.toimestani 
,ku,luvan marrwSikuun 10 päivästä lukien. 

Helsirugi:ssä, 6 päivänä marraskuuta 1933. 

E .• J. J~~Jtkola. 

T o i n en v a r a .p u h e m i e s: Viitaten 
valtiopäiväjärjestyiksen 10 §:ään puhemies
neuvosto puoltaa anomusta. 

Anomukseen suostutaan. 

Suuren valiokunnan jäsenet. 

Toinen varapuhemies: lltrnoirte
rtallln, e•ttä ·ed. J a.tkolan ti!lrul:le suureen va
'liokurm•an jäseneksi .tulee ed. Rydman. 
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Uusi jäsen lakivaliokuntaan ed. Jatkolan 
sijaan. 

T o i ne n varapuhemi-es: Puhe
miesneuvosto ehdottaa, että eduslkunta 
pääittäisi :kehoirttaa valitsijamiehiä valitse
maan jäisenen la:kivali()llrunrtaan ed. Ja,tJko
lan sijaan. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksy
tään. 

Puheenvuoron saa:tuaan lausuu 

Ed. K a Ui o k ·o s k i: Suuri va•l1okunrta 
kokoontuu huomenna kello 10. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi eräiden asunto-osakeyh
tiöiden pakkohallinnosta. 

Esitellääm. suuren va.liokunnan mietinitö 
n:o 3a ja otetaan jartk·ettuun toi
s e e n 1k ä s i ,t t e l y y n siinä seJkä saman 
valiolkunnan mi•etinn·Ö:ssä n:o 3 ja lrukiva:lio
!k:unnan mietinnöissä n:oissa 3 ja 3 a val
mi&televasti kä1sitelty ha.Uituksen esitys 
n:o 18, joka sisä1tää yllämaini,tun laikiehdo
tu!ksen. 

T .o i n e n v a r a p u he m i e s: Käsitte
lyn pohjana on suuren valiokunnan mie
tintö n:o 3 a, josta nähdään, että suuri va
liokunta, asian uudelleen käsite1tyään, on 
kaikissa kohdissa yhtynyt Bduskunnan siinä 
tekemiin pää.töksiin. Valtiopäiväjärjestyk
sen 66 §:n 3 momentin mUJkaisesti juliste
taan ·1a:kiehdot,uksen toinen käsi,ttely niin 
ollen :päättynee!ksi. 

2) Ehdotus laiksi oppisopimuslain muutta
misesta. 

Esitellään suuren va.lio[1mnnan mietintö 
n:o 6 ja otetaan toiseen kä.sitte
! y y n siinä sekä työ.väenasiainval~okun
na:n mietinnössä n:o 2 valJmrstelevasti käsi
telty ha,mtuksen esitys n:o 32, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

T o i n e n v a r a p u h •e m i e s: KäsiJtte
ilyn pohjana on suuren valiokunnan mie
tintö n:o 6. Ensin sallitaan y1eiske&kus
telu a,siasta, sen jäilkeen käydään la!kiehdo
:tu:ksen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. Suur rk o nlk a: Pystyvistä amma.t
tityönte!kijöistä on maassamme ollut tun
tuva puute jo pitemmän aikaa. Niinpä jo 
50-60 vuot,ta taka,perin, jolloin maahamme 
perustettiin entistä enemmän suuria teolli
suuslait()lksia, oltiin pakotettuja ham.kki
maan näihin ammaJttitaitoista työväkeä 
osaksi myös maan r.a,jojen ulJkopuolelta. 'l'ä
män ·epä!koihdan [wrjaamiseen .kiinnitet<tiin 
va1tilovaHan .puolelta !kohta huom~ota. Tätä 
tankoitusta vM'ten hyväksyi ·eduskunta 10 
vuotta taikaperin n. s. op,pisopimuslain, 
j~o!ka nyt ensi vuoden wlussa tulee olleeksi 
voimassa 10 vuotta. Aivan oiikein tääHä 
eduskunnan edetlisessä istunnossa huomau
tettiirukin, että tämä laki on kunnialla täyt
tänyt tehtäviinsä, kiOska se näin kauan on 
ja:ksa:nut olla voimassa. Siinä lakiesityk
sessä, mikä meillä nyt on esillä, ja joka 
ko:slkee oppisopimuslain Bräiden pykälien 
muut,tami:sta, on tlVTikoitwksen:a niiden epä
ikoMien poistaminen ja !korjaaminen, mi1tä 
kyseessäiolevassa la,issa 10 vuoden ajalla on 
havaittu olevan. 

KorjauJksena on pidettävä ensinnäkin tä
män la.kiesityiksen 1 §:ään sisäJtyvää muu
tosta, jossa työnvälitystoimi1stojen ja työ,t
tömyyslautakuntien tilalle ehdotetaan va
littavalksi ammatti10ppi.laslautakunnat. Tämä 
senvuo.ksi, että työttömyyslaUJtaikunna,t sa
moirukuin rtyönväilitystoimistot ovat pi,tä
neet itselleen niitä asioita, jotJka heille 
kuuluvat oppi1sopimuslain mukaisesti, jon
kun v8r<ran v~erai>na. Myöskin viime vuo
sina vallinnut suuri työ.ttömyys on vaikut
tanut sen, et:tä näillä työn:välitystoimis
rtoilla ja työt;tömyyslautalkunnilla ei ole 
riittänyt aiikaa pal'haalla tahdollakaan 
kiinni,t.tää riitltä:vää huomiota ni·ihin tehtä
viin, miltä oppisopimuslaki niille edellyt
tää. Pa,rannuiksena on pidettävä myöskin 
sitä, että 31mmattioppilaiden km'kein ikä 
ehdotetaan .koroitetta:valksi 18 vuodesta 21 
vuoteen. Tämä senvudksi, että, kuten asian
tun:tijlVt ova,t lausuneet, meillä on ammatti
haaroja, joihin ei voida ottaa ammattioppi
laita juuri nuorempina kui1n 18 vuotiaina 
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työn raskauden takia. Nä:mä :muutolkset 
ovat, kuten jo mainitsin, pa;rarumksi'a ja 
niihin nruhdcn asianomainen valiokunta on 
päässyt verrruttain yksimielisenä .täihält1 tu
lokseen. 

Sen sijaan tämän lrukiesityksen 13 pykä
lään nä:hden, joka antaa mää,räyksiä siitä, 
miten on meneteltävä smoin kun työlakko 
tai työnsulku kohtaa sellaista työpaikkaa, 
jossa on t.yöskentelemäissä tämän lain mu
kaisia ammattioppilaita, on oltu eri mieltä .. 
Tähän asiaan on kiinnitetty suurinta huo
miota sekä tyÖ•väenasiainva:li'CJikunnassa että 
myös suuressa valiökunnassa. Samoin si:i:tä 
mainittiin useissa puheenvuoroi•ssa edus
kunnassakin asian ollessa tääJlä ensim
mäistä >kertaa esillä. Siinä asiassa on o~tu 
y;htä mieltä, että nämä asiat olisi järjestet
tävä ,lailla niin, että työlakon tai työnsu
lun lkohdate~Ssa työpaikkaa, tämä mahdolli
simman väJhän vaikut,taisi häiritservästi 
oppilaan saamaan amma.tt:i:opetukseen näh
den. Mutta menettelytavoista, miten täJhän 
päämää.rään päästäisiin, on o~tu eri mieltä. 
Nykyisen voimassa olevan lain mllikaan on 
sekä rummattioppila~lla että t:yönantajiHa 
työlakon tai työnsulun kohdatessa työpaik
kaa oikeus sanoa jolko irti oppi,sopimus tai 
ke~Skeyttää se työse]kkauksen ajaksi. Työ
väenasiainvaliokunnan enemmistö on aset
tunut nyt pääasia1ssa tä;hän pykälään näh
den samalle lkannaUe. Se on kyllä pykä
lä:än liittänyt erään lauseen, j()lka koskette
lee sitä tapausta, jolloin ammaUioppi·la.s 
opiskelee ammattilkoutlussa. V aliakunnan 
väJhemmistö taasen on asettunut siHe !kan
nalle, että a:mmaUioppilailla eikä työnanta
jana ei pitäisi olla oilkeutta keskeyttää tätä 
oppisopimusta, vaan sitä olisi jat1kuvasti pi
dettävä voimassa, milloin tämä vain on 
mahdollista. V aliakunnan enemmistö on 
perustellut kantaansa., jolle se on tullut 
m. m. sillä, että kun laJki ei pakota ammat
tioppilasta työskentelemään la!konllilaisessa 
työpaikassa, niin si'lloin ei häntä myöskään 
voida syyttää :Siitä, että hän olisi la'lclw
dkkuri tai niin poispäin, niinlkuin voi olla 
laita siilloin jos hän on jatkuvasti pakoi
tettu jatlkamaan työskentelyä. Myöskin on 
viitattu siihen sei'kikaan, että amma:ttioppi
laille eräissä tapauksissa, jolloin esim. hä
nen läheisiä omaisiaan, joko isänsä tai vel
jensä, ovat liit,tyneet lalkkoon, niin 'hänelle 
olisi vaikea käydä työssä ,tuollaisessa työ
paikassa ja olla tai~telemassa toisia laiklkoon 
yhtyneitä vastaan. Nämä perusteh1t mic-

lestäni kuitenkaan eivät ole lmvin:kaan pai
navia. Jos laki kerran kieltää ammatti
oppilaan ottamasta osaa lak:koon .tai työn
sulkuun, niin ei ole mitään asiallista oi
keutta toisilla työläisillä silloin soim?Jta 
häntä lakonriklkuriksi kuten on sanottu. 
V aliakunnan vähemmistön mielestä sen si
jaan sillä, että laki kieltäisi amma.ttioppi
laan ryhty;mästä lakikoon, ottamasta siihen 
osaa, 1sillä on erityisiä etuja puolellaan. 

Työtaisteluihin li.i,t.tyy aina hyvin läJhei
sesti myöskin poliittista sivumalkua, sitä ei 
voitane kieltä·ä. Ja 'kun ajattelee, että am
matJtioppi!laina työskentelee enimmäkseen 
17-18 vuotiaita nuorulkai:Sia, niin hyvin 
helposti ymmärtää, että tällai,sta nuorta 
vä:keä voidaan johtaa helposti harhaan. He 
eivä,t jruksa täysin arvostella, mi[iloin lalkko 
on oikeut,ettu j. n. e. Ja tästä •Saattaa olla 
seuraulksena se, että heidän ammattiopetuk
sensa tulee ja,tkuvasti siitä lkärsimääJl. 

Pyydän tätä va,laista pienellä e8imer
killä. Ajatelkaamme, että ammattioppilas on 
liittyuyot laJklmon, joka .työpaikalla on syn
tynyt. Työnruntaja hankkii la:kon ailkana 
uusia .ammllittioppilaita tuohon työ.paik
kamn. Jos lakko päättyy huonosti, työnte
kijät eilvät saa tllihtoaan perille viedyksi, 
niin on hyvin [uultavaa., että työnanJtaja ei 
enää otakaan taikaisin niitä allil!mattioppi
laita, jotka vapaaehtoisesti ()'Vat 'ke.Skeyttä
neet oppisopimuk."!ensa. Ja näin voi käydä 
niin, että oppi,laJS, jdka esim. itse on si
toutunut oppisopimuksen nojalla o~emaa.n 
oppilaana neljä vuotta, on saattanut tästä 
ajasta jo olla opissa yli puolen tuosta 
ajasta - nyt joutuu läihtemää,n poi..<; ,työ
pai:kastaan, saa;matta 8iitä t.odistusta. Näin 
hänelle on tuHut suuri vahinko - hänen 
oppiaikansa suureksi osaksi on mennyt 
h uklkaarn. 

Valiokunnan vähemmiLstön kantaa, joka 
on asettunut sille kannalle, ettei ammatti
oppilailla eikä työnantajalla ole oikeutta. 
keskeyttää oppilassuhdetta, olll ollut puol· 
tamassa myös muutamien toisten maiden 
esime.rikkejä lainsäädännössä täHä alal1la. 
Niinpä TanSkassa ja Norjassa mi:SSä on 
vastaavanlaiset lait olemmssa, siellä la:ki e1 
anna a.mmat.ti,o,ppilaille enemmän kuin 
tyÖ•nantajallekaan tällaista oikeutta oppi
sopimuksen kes•keyttämiseen. Myös:kin 
meillä tätä asiaa kun on valmisteltu 
ammattikasvatusneuvostossa, niin sie1lä 
ammattikasvatusneuvoston enemmistö 8 
äänellä 2 vastaan .y'lrtyi myö.sikin tälle sa-
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malle kannaJ:le. Näistä syistä olen tullut 
siihen käsitykseen, että tässä asiassa olisi 
poikettava työväenasiainvaliOikunn.an enem
mistön esittämästä :kannasta ja ylhdyttävä 
kannat:tamaan niitä ajatuksia, joita rtyö
väenasiaoinvaliokunnan mietintöön liitettyi
hin vastalauseisiin sisältyy. Tulen asian
omaisen pyrkä;1än kohdalla tekemään tästä 
muutosehdotuksen. 

Yleiskerskusterlu julistetaan pää.ttyneeksi. 

Lakiehdotuksen yksityislkoihrta.inen tkäsit
tely. 

LaJkiehd:otulksen 1, 2, 4, 5, 7-9 § hyväk
sytään 'kesikusterlurt:ta. 

13 §. 

Ed. P a 1m g r en: Herr talman! Hän
visande till min reservation och det an
dragande jag fredagen den 3 november 
hade i denna angelägenhet får jag vörd
samt föreslå, att 13 § i lagen måtte utgå. 
Till stöd härför får jag ännu framhålla, 
att det för lärlingens uppfostran och ut
veckling vore av allra största betydelse, 
att han under lärotiden icke skulle indra
gas i eventuellt förekommande arbets
tvister. Lärlingens avlöning och andra för
måner äro fastställda i läroavtalet. An
gående dem kan icke uppkomma tvist, 
som skulle berättiga till strejk. Om strejk 
emellertid av andra skäl uppkommer å 
arbetsplatsen, kan den sålunda icke beröra 
lärlingens personliga förhållande. Det 
oaktat skulle lärlingen självfallet bliva ut
satt för stark påtryckning från de strej
kande äldre arbetarnas sida, om lagen 
tillerkänner honom en förment rätt att 
bryta läroavtalet. Det ligger i lärlingens 
intresse att bliva skyddad från sådan på
frestning. Samhället har icke heller nå
gon nytta därav, att lärlingar redan under 
lärotiden skola ställas inför frågan, huru 
de skola förhålla sig till deltagande i 
strejk på deras arbetsplatser. 

Ed. Ikonen: Oppisopimuksen tehnei
den oppilaiden lakkovapaus työnantajain 
ja työntekijäin välisissä työriitaisuuksissa 
ei tunnu sellaiselta, että se pitäisi lainsää
dännössä tehdä luvalliseksi. Oppisopimuk-

sethan tehdään koko oppiajaksi, jolloin 
määrätään m. m. kaikki oppilaan oikeudet 
sekä velvollisuudet oppiaikana. Omasta 
asiastaan ei siis oppilaan ole syytä ryhtyä 
lakkoilemaan, vaan on lakkoon ryhdyttävä 
muiden asiain vuoksi, joko vapaaehtoisesti 
tai sitten painostuksesta. Jos laki on sel
lainen, että oppilas voi ryhtyä lakkoon, 
silloin on ilman muuta selvää, että hänet 
siihen pakotetaan vanhempien työntekijäin 
puolelta, mutta jos laki kieltää oppilaiden 
sekaantumisen työriitaisuuksiin, silloin ei 
oppilasta voida verrata lakonmurtajaan, 
vaan hän voi työtaistelun ulkopuolella jat
kaa opintojaan, jotka siinä iässä, jossa 
oppilas on, ovatkin hänen tulevaisuudelleen 
tärkeämpiä kuin aktiivinen osanotto työ
taisteluihin. Niihin hänelle voi vielä va
rautua tilaisuus ja on hänelle silloin sitä 
enemmän voiton mahdollisuuksia mitä pä
tevämpi hän on ammatissaan eli toisin sa
noen, mitä välttämättömämpi hän on työn
antajalle. 

Ammattikasvatusneuvosto, joka ammatti
kasvatuksen alalla edustaa pätevintä asian
tuntemusta meillä, onkin asettunut, kuten 
täällä on jo mainittu, kielteiselle kannalle 
oppilaiden lakkovapauteen nähden, mutta 
hallitus esityksessään ei ole ottanut tätä 
kantaa muuta kuin vähäiseltä osalta huo
mioon. Hallitus on koettanut löytää jon
kinlaista keskitietä voimassaolevan, lakko
vapauden myöntävän ja ammattikasvatus
neuvoston kielteisen kannan välillä. Tämä 
kompromissi ei ole tyydyttänyt valiokun
nan enemmistöä, joka on kirjoittanut py
kälään lisäyksen, jonka mukaan oppilaan 
lakkoileminen hyväksytään, vieläpä veivoi
tetaan työnantaja tällaiselle oppilaalle suo
rittamaan palkkaa lakkoajalta hänen käy
dessään ammattikoulua. Jos laki kirjoite
taan näin, niin silloin todella lakkoon yh
tymätön oppilas voidaan leimata enemmän
kin kuin rikkuriksi, koska hän ei ymmärrä 
käyttää lain myöntämiä etuja: olla lakossa 
ja nostaa palkkaa siltäkin ajalta. Tällai
nen e'hdotus 13 §:ään tuli työväenasiain
valiokunnassa, kun siellä oli tilapäisesti 
varajäseniä mukana, ja suuri valiokunta
kin vain yhden äänen enemmistöllä hy
väksyi tämän pykälän. Minä uskon, että 
eduskunnan enemmistö tutustuttuaan työ
väenasiainvaliokunnan mietintöön liitettyyn 
II vastalauseeseen voi sen hyväksyä. Siinä 
on asetuttu tasapuoliselle kannalle työnan-
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tajaan ja oppilaaseen nä·hden. Ehdotan 
siis, herra puhemies, että 13 § hyväksyt
täisiin työväenasiainvaliokunnan mietin
nössä olevan II vastalauseen mukaisesti. 

Ed. B ö ö k: Minä kannatan ed. Palm
grenin tekemää ehdotusta. 

Ed. F a g e r h o l m: Herr talman! I ut
skottet har i övrigt rått en mycket stor 
enighet om de ändringar, som hava före
tagits i regeringens proposition, men i 
fråga om föreliggande 13 § råder det 
ganska djuptgående meningsskiljaktigheter. 
Ingenting är heller naturligare. Det är 
en paragraf där arbetsgivarnes och arbe
tarnas intresse går i sär och det är knap
past möjligt att härvidlag tänka sig nå
gon kompromiss, som skulle tillfredställa 
vardera parten. Under en strejk är det 
givet, att arbetsgivarna i händelse de hava 
tillfälle därtill, komma att utnyttja lär
lingarna. Och de kunna då, om i lag in
genting bestämmes härom, utnyttja lärlin
garna också till sådana arbeten, som lär
lingen annars icke skulle komma att bc
fatta sig med. De skulle alltså inte blott 
utföra det arbete som under normala för
hållanden åligger dem, alltså yrkesutbild
ningsarbete, utan d.e skulle också få ut
föra det arbete, som de för tillfället strej
kande arbetarne skola utföra. I stora in
dustriföretag med flere hundra arbetare 
spelar detta naturligtvis ingen större roll. 
I varje fall kan lärlingarnas arbete här
vidlag icke hava någon avgörande bety
delse för arbetskonfliktens utgång. Och 
skulle det endast vara fråga om sådana 
stora företag, så kunde vi för vår del 
gärna gå med på en sådan bestämmelse 
som här nu föreslås från olika håll. Men 
när frågan gäller små företag - och i 
regeln är det små företag som anställa 
lärlingar - så är förhållandet i stor ut
sträckning helt annorlunda. Där det står 
en 3 eller 4 arbetare och en eller ett par 
lärlingar, måste förhållandet vara annor
lunda än då det är fråga om en stor in
dustriinrättning med flere hundra arbetare 
och kanske ett tiotal lärlingar. Om arbe
tare i dessa små företag äro tvungna att 
gå ut i öppen konflikt, så kommer lärlings
arbetet utan tvivel att inverka på arbets
konfliktens förlopp och utgång. Därom 
kan knappast något tvivel råda. Och då 

komma vi till det förhållandet, som social
utskottets majoritet har försökt undvika, 
vi komma nämligen därhän att arbetarna 
efter strej<kens slut äro tvungna att be
trakta dessa lärlingars under strejk ut
förda arbete som sedvanligt strejkbrytar
arbete. Och då man nu vet hurudan åsikt 
man på arbetarhåll har om strejkbrytar
arbete är det naturligt att vi för vår del 
inte vilja vara med om att försätta lär
lingarna i sådan situation, att de måste 
med stöd av lag bära strejkbrytarnamnet. 
Det är nu en gång för alla på det sättet, 
.att vi på arbetarhåll betrak1Ja en strejk
brytare som en förrädare. Vi betrakta en 
strejkbrytare som om en den där faller 
de kämpande arbetarna i ryggen under en 
strejk. Vi betmkta .alltså en sådan med 
samma blick som man på högerhåll be
traktar en spion eller en landsförrädare. 
Det är ett faktum som det icke går att 
komma ifrån, och det borde därför inte i 
lag införas sådana bestämmelser som göra, 
att lärlingarna riskera a:tt bära denna 
strej<kbrytartitel. 

Här har hänvisats till yrkeslärlings
nämndens ståndpunkt i denna fråga. Det 
-är fullständigt riktigt att yrkeslärlings
nämndens flertal, däribland givetvis ar
betsgivarnas representanter, hava gått in 
för den tanken, att denna paragraf helt 
skall strykas från lagen, att lärlingsförhål
landet alltså icke skall kunna avbrytas 
under en strejk eller lockout. Men det 
bör dock erinras om att yrkeslärlingsnämn
dens aktade ordförande kommunalrådet 
von Wright, som hela sitt liv sysslat med 
dessa lärlingsspörsmål, var inne på samma 
linje som vi. Han ansåg att de bestäm
melser, som finnas i gällande lag voro till
räckliga därvidlag och att de inte beredde 
något som helst förfång varken för lär
lingar, arbetare eller arbetsgivare. Också 
regeringssekreterar Venäläinen, som utskot
tet hörde i denna punkt, var inne på 
samma tankegång. Också han ansåg det 
vara olyckligt om lärlingen på detta sätt 
skulle komma i en obehaglig mellanställ
ning. Genom att lärlingarna ju icke i en 
strejk kunna hava några egna ekonomiska 
intressen att bevaka, så bör ju icke heller 
arbetsgivaren betrakta dem i händelse de 
avbryta lärlingsförhållandet för den tid 
strejken pågår, såsom varande solidariska 
med arbetarna. De blanda sig icke i den 
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pågående arbetskonflikten och detta göra 
de bäst genom att för denna tid inställa 
arbetet. 

Från agrarhåll har det föreslagits att 
deras i reservationen intagna förslag till 
formulering av 13 § skulle godkännas, 
men den förefaller åtminstone mig att 
vara fullständigt omöjligt. Där heter det 
att lärlingsförhållandet skall fortgå, såvitt 
icke yrkesidkarna eller lärlingen efter öm
sesidig överenskommelse önskar avbryta 
detsamma. Det är ganska omöjligt att, 
när en konflikt står för dörren eller 
kanske redan utbrutit, några underhand
lingar skola kunna föras mellan lärlin
garna och arbetsgivarna om huruvida lär
lingsförhållandet skall avbrytas eller icke. 
Det är givet att om det är fråga om 8n 
strejk så vill arbetsgivaren icke avbryta 
lärlingsförhållandet, är det fråga om en 
lockout så vill han det kanske, men då är 
måhända lärlingarnas intresse annorlunda. 

Då det icke har kunnat anföras några 
vägande skäl emot den formulering som 
socialutskottet här har föreslagit, och då 
den gällande lagen icke i denna punkt har 
varit föremål för några egentliga an
grepp - det är endast ur teoretisk syn
punkt man har angripit denna bestäm
melse - så finner jag för min del att 
1·iksdagen väl kunde godkänna den av so
cialutskottet föreslagna formuleringen. 

Ed. I n k i l ä: Kun keskustelun kuluessa 
täällä on sanottu, että lakiehdotuksen 13 ·§ 
siinä muodossa kuin se esiintyy hallituk
sen ehdotuksessa, antaisi oppilaille jonkun
laisen lakkovapauden, niin tämä osuu sel
västikin kokonaan harhaan. Tämän pykä
län avulla ei suinkaan tahdota edistää sitä, 
että oppilaat ryhtyisivät jollakin tavalla 
työriitaisuuksia aikaansaamaan. Päinvas
toin tahdotaan päästä siihen, että jos työ
riitaisuuksia syntyy, jos niitä syntyy ilman 

1 että oppilaat siihen ovat millään tavalla 
vaikuttaneet, niin silloin oppilaat voidaan 
pitää irti näistä riitaisuuksista. Kokemus 
on osoittanut, ettei heitä voida pitää niistä 
h·ti, jos ·heidän on pak>ko olla työssä. Sil
loin he helposti joutuvat sellaisiin ristirii
toihin, jotka vetävät heidät mukaan tais
teluun. Toisin sitä vastoin on asian laita, 
oppilaat voidaan aivan toisella tavalla suo
jella, jos työriidan sattuessa oppisopimus 
saatetaan joko keskeyttää tai purkaa. On 

selvää, että tässä kohdin saadun kokemuk
sen perustalla hallitus on antanut tälle py
kälälle sen muodon, mikä sillä hallituksen 
esityksessä on. Samanlainen määräyshän 
on nykyäänkin voimassaolevassa laissa, ja 
minusta tuntuu, että eduskunnalla ei ole 
minkäänlaista syytä py11kiä saamaan sitä 
muutetuksi. 

Ed. Lehtonen: Minä pyydän kannat
taa täällä tehtyä ehdotusta, että 13 § hy
väksyttäisiin työväenasiainvaliokunnan mie
tintöön liittyvässä II vastalauseessa sano
tun mukaiseksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

T o i ne n varapuhemies: Keskus
telun kuluessa on ed. Ikonen ed. Lehtosen 
kannattamana ehdottanut, että pykälä hy
väksyttäisiin siinä muodossa mikä siil.J.ä on 
työväenasiainvaliokunnan mietintöön liite
tyssä II vastalauseessa. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Ikosen ehdotU:kseksi. Ed. Palm
gren ed. Böökin kannattamana on ehdotta
nut, että pykälä I vastalauseen mukaisesti 
poistettaisiin lakiehdotuksesta ja myös voi
massaolevasta laista. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Palmgrenin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Mieles
täni on äänestyksessä meneteltävä siten, 
että ensin äänestetään suuren valiokunnan 
ehdotuksen ja ed. Ikosen ehdotuksen välillä 
ja voittanut asetetaan ed. Palmgrenin eh
dotusta vas.t•aan, j()lka tietää sitä, että koko 
pykälä on poistettava. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys suuren valiokunnan ehdo
tuksen ja ed. Ikosen ehdotuksen välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy suu
ren valiokunnan ehdotuksen, äänestää 
,jaa"; j•os ,ei" voittaa, on ed. Ikosen eh
dotus hyväksytty. 

75 
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T o i ne n varapuhemies: Äänestyk
sessä on annettu 95 jaa- ja 85 ei-ääntä, 3 
tyhjää; poissa 16. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä hy
väksynyt suuren vruliolmnnan ehdotuksen. 

2) Äänestys suuren valiokunnan ehdotuk
sen ja ed. Palmgrenin ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,~i'' voittaa, 
on ed. Pia'lmgrenin ehdotus hyväksytty. 

Toinen varapuhemies: Kehoitan 
niitä edustajia, jotka ääniestävät ,ei", nou
semaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, lausun 

Toinen vara p u he mies: Bnem
mistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Toinen varapuhemies: Esitän 
vastaUavaksi ,jaa" tai ,ei". 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Äänes
tyksessä on annettu 93 jaa- ja 88 ei-ä[intä, 
2 tyhjää; poissa 16. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. P a l m g r e n: Jag anhåller om öp
pen omröstning. 

Toinen va.r·apuhemies: Avointa 
äänestystä on pyydetty. Kehoitan niitä 
edustajia, jotka .kannattavat avointa äänes
tystä, nousemaan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

T o i n e n v 1a r a p u h e m i e s: Avoin 
äänestys tulee toimitettava1~si. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aarniokoski, Aattela, Ampuja, 
Andersson, Er1kko, Eskola, Fagerholm, Fu-

ruhjelm, Ibga, Halonen, T., Harvala, Hei
niö, Helo, Herrala, Hilden, Hiltunen, Huo
tari, Hämäläinen, Inkilä, Jacobsson, Jat
kola, Jern, Kanerva, Kesti, Kettunen, Kivi
mäki, Kivisa1o, Koivulahti~Lehto, Komu, 
Koponen, Kosonen, Kuja1a, Kulov:aara, 
Kuusisto, Kääriäinen, Lastu, !Jehtokoski, 
Lepistö, Lindman, Lindström, Linna, IJon
kainen, '-Lumijärvi, Lumme, MalkamäJö, 
:M:almivuori, Mangs, Mantere, Marttila, 
Mattsson, Meriläinen, Metsäranta, l\iusta
silta, 1\'Iåkeläinen, Pajunen, Pekka'la, Pel
tonen, Penttala, Perho, Pesonen, Puittinen, 
Pärssinen, Rantala, Reinikainen, Rytinki, 
Ryömä, Räisänen, Salmenoja, Salonen, Sar
lin, Sergelius, Setälä, Sinisalo, Siren, Sven
torzetski, Syrjänen, Särkkä, Toivola, 'Toi
vonen, 'Tolonen, Tur1kia, Turkka, Valta, 
'"\V,e!Hing, W enman, Wickman, Wiik, Voion
maa, Ahlstr.öm ja Österholm. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaktda, Aittoniemi, _Ma-Kulju, Alestalo, 
Annala, J., Annala, V., Arffman, As·ikai
nen, von Born, Brander, Böök, Elli~ä, 
Forstadius, von Frenckell, Halonen, A., 
Hautala, Hei~kinen, Heiskanen, Helene
lund, Hirvensalo, Honka, Honkala, Horelli, 
Huittinen, Hänninen, HästJbacka, Ikvnen, 
,Janhonen, Junnila, Jntila, Kaasalainen, 
Kaitja:lainen, !Kalliokoski, Kares, Karvetti, 
Kauranen, Kemppi, Kivenoja, Kivioja, 
Koivisto, KoivurantJa, Korvenoja., Kukko
nen, 'Kullberg, Kämäräinen, Lahdensuo, 
Lahtela, Lampinen, [,ehtonen, Leiwo, Lin
komies, Lohi, lJuostarinen, Miikki, Moila
nen, Nikkola, Nyman, Oksa.nen, Oulasmaa, 
P~ksujal'ka, Palmgren, Pennanen, Pi:lppnl<1, 
P1tkänon, 'Pohjala, Rantanen, Riipinen, 
Salo, Sariola, Schildt, Simojoki, Sjöblom, 
Soini, Soininen, Somersalo, Sundström, 
Suurkonka, Söderhjelm, Takala, Tapaninen, 
Tarkkanen, Tukia, Tuomivaara, Tyrni, 
Vaarama, \Vainio, VaHas, Vehkaoja, Venho, 
Vesterinen, ViHmla, Virkkumm ja östen
son. 

Poissa äänestyksestä oYat seuraavat l± 
edustajaa: 

Bryggari, Colliiander, Estlander, Hakkila, 
Hannula, Jokinen, Leppä1ä, IJöthman, Ok
sala, Paasivuori, Rydman, Suokas, Tanner 
ja Vä~sänen. 
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Toineill varapuhemies: Avoi
messa äänestyksessä on annettu 91 jaa- ja 
9.3 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Palm
grenin ehdotuksen. 

1,8 §, lakiehdotuksen johtoiause ja nimike 
hyväksytään keslmstelutta. 

·T o i ne n varapuhemies: Kun suu
ren valiokunnan ehdotusta ei ole muutta
mattomallia hyväksytty, palautetaan asia 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n, joten asian 
toinen käsit•tely tulee jatkumaan. 

3) Ehdotus laiksi Suomen ja Sosialististen 
Neuvostota.savaltojen Liiton välisen poro
sopimuksen eräiden säännösten hyväksymi-

sestä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n ::o 7 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e l y y n 
siinä sekä ulkoasiiainvahokunnan mietin
nössä n:o 5 valmistelevasti käsitelty halli
tulksen esitys n:o 13, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

T o i ne n v a r a p u he m i e s: Käsitte
lyn pohjana on suuren valiokunnan mie
tintö n:o 7. 

Ensiksi sallitaan yleiskeskustelu asiasta, 
sen jälkeen käydärun 1lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan halua pu
heenvuoroa. 

Yksi tyiskoh taiscssa käsittelyssä hyväksy
tään keskustelutta 1lakiteksti, lakiehdotuk
sen johtolause ja nimike. 

I.~akiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

4) Ehdotus laiksi eräiden Suomen ja Ison
Britannian sekä Pohjois-Irlannin Yhdisty
neen Kuningas,kunnan välisen kauppasopi-

muksen säännösten hyväksymisestä. 

Esitellään suuren valiokunnatn mietintö 
n:o 8 ja otetaan toiseen käsitte-

l y y n snna sekä ulkoasiainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 6 valmistelevasti käsitelty 
ha.llitulksen esitys n:o 40, joka sisältää yllä
mai!nitun •lakiehdotuksen. 

T o i ne n varapuhemies: Käsitte
lyn pohjana on suuren valiokunnan mie
tintö .n:o 8. 

Ensin sallitaan yleiskeskustelu asiasta. 
Sen jälkeen käydään lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei puheenvuoroa pyy
detä. 

Yksityiskohtaisessa käsittelyssä hyväksy
tään ikeskustelutta l&kiteksti, lakiehdotuksen 
johtolause ja nimike. 

I_.~akiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan pääJttyneeksi. 

5) Ehdotus laili:Si tielain 93 § :n muutta
misesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 9 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä laki- j.a talousvaliokunnan 
mietinnössä n: o 4 va'lmistelevasti käsitelty 
ed. Kivioja;n 1ak. al. n:o 40, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Toi n c n varapuhemies: Käsitte
lyn pohjana on suuren valiokunnan mie
tintö n:o 9. 

Keskustelu: 

Bd. P a. k s u ja ·l k a: Ensiksi pyytäisin 
ehdottaa että eduskunta hyväksyisi käsitte
lyn pohjaksi cd. Kiviojan laki:aloitteessa 
ehdotetun lain, kuitenkin siten muutet
tuna, millaisena se esiintyy laki- ja talous-

! valiokunnan mietintöön 'liitetyssä vastalau
' seessa eli että 93 pykälä ku'uluisi seuraa

vasti: Kun yleistä liikennettä varten uusi 
maantie rakennetaan tai ennestään olevia 
levitetään tai siirretään, tulee niitten kun
tien, joitten alueen läpi tie kulkee, vastata 
12 § :ssä mainittujen korvausten suoritta
misesta. V aitioneuvosto voi kuitenkin har
kinnan mukaan myöntää kunnalle helpo
tusta 1 momentissa mainitusta korvausten 
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suorittamisvelvollisuudesta, tai milloin erit
täin paina!Vat syy:t antavat siihen aihetta 
kokonaan vapauttaa kunnan tästä velvolli
suudesta. 

>Sitten .tähän mainittuun pykälään ehdo
tan myöskin lisättäväksi 3 momentim, joka 
kuuluu näin: Jos kunta ei ole anonut tai 
siltä Viaaditussa lausunnossaan puoltanut 
uuden tilen rakentamista tai entisen tien 
siil'!toa, olkoon se vapaa tietä varten tarvit
tavien maa-alueiden lunastamisesta. Ehdo
tukseni perusteeksi pyytäisin lisäksi esiin
tuoda vielä seuraavaa. 

Laki- ja talousvaliokuntahan on asettu
nut alunperin resilläolevaa:ri lakiehdotuk
seen nähden hylkäävälle kannalle, jota kan
taa laki- jra talousvaliokunta mietinnössään 
perustelee sillä, että jos tä~lainen laki hy
väksyttäisiin veisi se siirhen, että kunnat 
i1mrun asiallisia syitä saattaisivat ryhtyä 
vastustamwan monien tarpeellisienkin teiden 
rakentamista, niin että monenkin tärkeän 
tien suunnitelman toteutuminen voisi vai
keutua. Kun tässä valiokunnan mietinnössä 
on tultu tällaiseen tulokseen, niin ei voi olla 
ihmettelemättä sitä, mistä vaEokunta on 
sen käsityksen saanut, koska ei vielä ole 
ollut väJhäakään kokemusta siitä, mitä täl
laisen lain voimaantulo tulisi käytännössä 
siihen vaikuttamaan. Ja onhan luonnollista, 
että jos kunnat 'tulisivat vapautumaan tie
alueiden lunastuksesta, tulevat ne samalla 
luopumaan myöskin siUoin siirtä vastusta
misesta, kun ne ovat tietoisia siitä, että 
oViat vastuusta vapaat. Vaikka ehdotetun 
tielain 9'3 §:n 3 momentin lisäyksessä sa
notaankin että jos kunta ei ole anonut eikä 
lausunnossaan puoltanu:t t1en rakentamista 
eli tien siirtoa, on se tien alle tarvittaVian 
maa-alueen lunastamis·esta vapaa, niin ei
hän tällä lilsäyksellä tarkoiteta sitä, että 
sihlä pyrittäisiin kuntien ta:holta tavpeelli
s]a ,teitä kuin myöskin siirtoja vastusta
maan, vaan vapauttamaan kunnat siitä vel
vollisuudesta, josta ei kunt1a kuntana kats·o 
itsellään hyötyä olevan. Se lakiesityksessä 
esitetty tielain '913 §.:n 3 momentin lisäys 
voisi vaikuttaa, että valtiovallan taholta 
oltaisiin entistä tarkemmin pakotettuja 
hm1kitsemawn tien siirron ynnä uusien tei
ten tarpeellisuutta, koskapa tiealueiden lu
nastus tulisi tapahtumaan valtion kustan
nuksella, joka mielestäni olisikin jossaikin 
tapauksessa ollut jo tarpeellista. Tässä va
liokunnan perustelussa sanotaan vielä siitä, 

että j'<JS 1tien alle tarvittavat maa-alueet 
jäisivät vaiJtion lunaste.ttaviksi, niin tulisi 
siinä tapauksessa maanomistaj·a vaati
maan korkeampaa hintaa luovuttamas
taan maa-alasta kuin jos se olisi kun
tien ~lunastettava. Mutta tä:mä!k:in sa
nonta mietinnön perustelussa on vain olet
tamus, jolta puuttuu todellisuuspohja, sillä 
jos jossakin erikoista:pauksessa olllii jo ai
kaisemmin sellaista sattunut, niin onhan 
voinut si:inä olla jokin muukin te:kijä, jolm 
on ollut vaikuttamassa siihen ja eihän täl
laista yleisluontoista tai yleiseksi käynyttä 
asiaa ja tämän ratkaisua voida perustaa 
jonrkin yksityistapauksen ympärille. Kun 
viimeksi vahvistetun tielain t93 §. :n 2 mo
menrtin käytäntöön sove1luttaminen jää 
kullo~nkin valtioneuvoston harudnnan va
man, niin ei se anna mitään varmuutta 
siitä, että kunnat pääsevät vapautumaan 
edellämainittujen tiealueiden lunastami
sesta, sHlä sehän jää riippuvaksi osaltaan 
siitä, millä tavalla siellä kulloinkin rasiaa 
käsitetään, samoin niistä lausunnoista joi
den pohjalla. itsekukin asia luonnolllliesti 
tullaan ,ratkaisemaan, että onko se ollut 
täysin asiantuntemuksella annettu ja toisin 
sanoen oikeaan osuva. Kun useat kunnat 
ennestään ovat j'O joutuneet kanrtrumaan ras
kaaJSti paikallistierasituksia avustuksilla, so
ramaan ostoilla y. m. sekä ottamaan jo suu
ren osan paikallisteitä kuntien kokonaan 
hoidettaviksi ja lmn sen lisäksi vie[ä lai!lla 
tahdotaan edelleen pitää va1tion teittenkin 
a:1le tarvittavan maa-alueen lunaJSta:misesta 
aiheutuva ra:situs 'kunt.i,en .Jmnnettavana, 
niin ei mielestäni tämä ole oikeudenmu
kaista, kun tällä lailla on tahdottu päästä 
siihen, että se epämääräisyys, jolka. tämän 
nyt voimassaolevan lain 'Ol,emassaololla on 
mainittujen tiealueiden lunraJStamiseen näh
den olemassa, että se tärrnärn lain. hyväksy
miseLlä nyt poistettaisiin. 

Kun tämä lakiesitys oli laki- ja talous
valiokunnan käsiteltävänä, hyväksyimme me 
miretintöön liitetyn vastalauseen allekirjoit
taneet -esityksessä esitetyn periaatteen, 
vaiklka kumminkaan emme voineet hyväksyä 
siinä esitettyä tielain 93 §:n 3 momentin 
sanontaa sellaisena kuin esityksessä oli tul
lut sanotuksi, vaan seHaisena kuin vasta
lauseessa olemme ehdottaneet, sillä esityk
sen muikaan täytyisi kuntien joka eri ta
pauksessa kääntyä anomuksella valtiovallan 
puoleen, j'oka samalla tuottaisi kunnille 
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huomattavampaa huolenpitoa anomuksen 
aina aikanaan tekemisestä, jota vastoin, jos 
tämä lakiesitys hyvälksyttäisiin mietintöön 
liittämämme vastalauseen mukaisesti, tuli
sivat kunnat vapautumaan siitä, ja jos val
tiovallan puolesta uusia tiesuunnitelmia tul
taisiin tekemään, niin että samalla valtion 
puolesta niiltä kunnilta, joita asia läJhei
semmin tulee kos~emaan, myöskin lausun
toa tultaisiin pyytämään. 

Niinkuin jo olen maininnut tämän lain
muutoksen tärkeydestä, ehdotan, että edus
kun hyväksyisi nyt esilläolevassa ~akiesi
tyksessä ehdotetun tielain 93 § :n muutok
sen la!ki- ja talousvaliokunnan mietintöön 
liittyvän vastalauseen mukaisesti. 

Ed. Kivi s a l o: Ed. Paksujalan lau
sunnon johdosta minä pyydän huomauttaa, 
että valiokunnan mietinnössä vastataan 
taikka oikeastaan :kumotaan kaikki ed. 
Paksujalan väitteet. Siinä myönnetään, 
että sellaisia cpäikdh:tia, joita ed. Kiviojan 
aloitteessa mainitaan, on kyllä oHut, mutta 
että niihin ei suinkaan o!le ollut syypäänä 
yksin valtio, vaan my.öskin kunnat anoes-, 
saan ja vaatiessaan tietöitä katsomatta aina 
sitä, onlko heidän ilmlloin'kin vaatimansa 
uusi tie tai tien oikaisu välttämätön 
vaiko ei. 

Valiokunta myös t'oteaa, että milloin val
tio on joutunut suorittamaan uuden tien 
taiklka tien oikaisuun tarvittavan maa
alueen iluruastuSilll:aiksun, niin tällöin se on 
tullut kalliimmaksi ikuin silloin, kun kunta 
on joutunut maan 'lunastnsmaksun suorit
tamaan. Tästä toimitettiin siellä tiedus
tclukin ja tultiin 1siihen tulokseen. 8i1tten 
on huomattava, että jos kunta ~m!konaan 
vapautetaan l unastusmaksun suorittami
sesta, niin se on omansa kuntia vieläkin 
enemmän kuin tähän asti kannustamaan 
siihen, että vaaditaan tietöitä huolimatta 
siitä, ovatlko ne aivan välttämättömiä. 

EdeHeen valiokunnan mietinnössä maini
taan, että miUoin on kohtuuHista, että 
kunta vapautetaan maanlunastusta suorit
tamasta, niin tämä on jo mahdolilista, 
vaikikei tätä ed. Kiviojan aloitetta hyväk
syttäisikään, sillä viime keväänä hyväksyt
tiin tielakiin muutos, jonika mukaan valtio
neuvosto voi harkittuaan vapauttaa kunnan 
joko osaksi taikka kokonaan uuteen tiehen 
tai tien oikaisuun tarvitt•avan maan lunas
tusmaksusta ja milloinka patkottaYat syyt 

siihen on, järjestää niin, että valtio suorit
taa ma!l!nlunastusmaksun. 

Ed. Salo: Minä kannatan ed. Paksu
jalan tekemää ehdotusta. Mielestäni laki
ja talousvaliokunnan enemmistö hyllätessään 
ed. Kiviojan aloitteen lähti siitä, että jos 
kunnat silloin, kun ne vastustamaHa ehdo
tusta tien muutoksesta taikka siirrosta, 
pääsevät siitä vapaaksi, että siUoin tien ra
kennustoiminta kokonaan pysähtyisi, eikä 
tarpeellisiakaan parannustöitä tehtäisi. 
Minä en pelkäisi tästä muutoksesta lain
kaan johtuvan sitä. Minä olen varma, 
että kunnat edelleenkin pyytävät varsinlkin 
varatö~ksi se1laisia tietöitä, jotka kunta
laisten mielestä ovat välttämättömiä ja 
korjauksen tarpeessa. Mutta on kohiuu
tonta silloin, kun jostakin syystä esim. 
puolustusnälkökannalta tai muulta lähtien 
määrätään toisen tien rinnalle 100 metrin 
tai 50 metrin päähän useiden kiJometrien 
pituudelle toinen tie rakennettavaksi, jol
loinka särjetään vähät viiljelyikset, että 
kunta veivoitetaan maat maksamaan. Jos 
kunta tällöin on vastustanut tiesuunnitel
maa, ja jos se on valtion kannalta vä1ttä
mätön, niin on kohtuullista myöskin, että 
silloin siitä johtunut haitta valtion puolelta 
myöskin !kannetaan, ettei enää kuntaa sil
loin velvoiteta suorittamaan ei yksin sirtii 
haittaa, mikä ikuisesti jää uudesta tiestä, 
vaan vieläpä uuden tien aiheuttamat mak
sut ja iunastukset. Näin ollen minä siis 
väitän, ettei ed. Kivisalon mainitsema 
seikka, että kunnat tässä luopuisivat tar
p•eellisiakin töitä pyytämästä, pidä paik
kaansa. 

Ed. Kivi o j a: Herra puhemies! Mi
nun!kin täytynee kaiil!na:ttaa ed. Paksujalan 
tekemää ehdotusta siinä rtoivossa, että kun 
se rtulee nyt hyväl~y:tylksi ja :menee suu
reen va:lioikuntaan takaisin, niin siellä sit
ten vähän korjataan asiaa. Ain131kin minä 
pel!kään, että jos tämä vastaila,use aivan sel
laisenaan •tulee hyvä!ksytyksi, niin viime 
keväänä hyväiksytty muutos tähän lakii.il1, 
johon ed. Kivisalo vii,ttasi, ja joika myös
kin on tunnettu ja [mksi ikm~taa mainittu 
minun aloitteessani, se 'silloin menettää 
osalksi meriki,tyksensä.. Voi •olla, että siihen
kin mOilllenttiin si11oin itä~J.tyisi koskea. 
Mutta senhän suuri valioikunta voi tehdä. 
lVJ:i.nun oma tar~koirtulkseni tämän aloiHeeni 
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teossa ja siitä muidenkin kunnamsmiesten 
kamssa edeltäpäin neuvoteHessani ei ollut 
mel1ll'ä varsin näin pH1kä:rle, kuin vasta:lan
seessa on sanot<tu. Aloitteen pää,tar[mirtus 
on toinen. Se on tässä 1:ai1ousvaliokunnan 
mietinnössä n:·o 4 väärin ymmärretty, tuo 
minun ta~koituikseni. Ei ·täJ!lä 'la:kialoit
teella nimittäin ole tarkoiitettu rteihdä tyh
jäksi viimekeväistä rlainmuutosta. Se saisi 
mielestäni jäädä täil.Iä kertaa voimaan ja 
tulisi ta:rkoituikseni mulkaan :kä:ytäntöön 
aina uusia teitä ra1kennettaa'!sa ja. myös 
sellaisissa ~va,nJhojen .teiden sii·rmissa, joi:ta 
kunnat ovat puoltaneet, jopa anoneetkin. 
2\Iutta minun aJ.oitteeni koskee vain sitä, 
että valtio omasta aloitteestaan käy siirtä
mään sellaisia te1tä, joista oiikein heLposti 
pääsee ikulrkemaan, ja niitä aivan turhan
twkia siirretään sellaisissa·kin 'kohdissa, 
;jotika eivät ole ihengenvaa,ralilisia. .Ta sel
laisista siirroista. kun kunnilta lausuntoa 
py-ydetään, kunnat tavallisesti vastus,ta,vat. 
SiLloin on kailkki syy, että 1kunnart vapautu
vat ·lunastuksesta. :Mutta viime keväänä 
hyväksytty lain muutos ei vi,elä sitä sisäJlä, 
vaa,n näissä1kin tapauksissa valti-oneuvos
tolle jää vapaa. harlkinta. Se voi myö.ntää 
ja olla yhtä, hyvin myöntämättä. Ei ed. Ki
visa:lo osannuit esittä:ä mitään perustetta, 
että valti,oneuvoston siinä ta[pauksessa olisi 
pakko il11yöntää ,kunnaJile :korvaus. Koke
mus oso~ttaa, että !kunnat yleisesti anovat 
kaitkJkia tarpee1lisia ,tiesiirtoja, mutta vas
tust:wR~t ta,rpeettomia. Tiedän useita ta
pau:ksia ja olen jo ennen:k~n erääs.<Jä tul:o
ja menoa,rviOik:esilmstelussa j,onakin edelli
senä vuot:ena maininnut, kuinka valtio suu
rin kustannuksin kunnan vastus:tuksesta 
huolimatta aivan vängällä o>li saada. siirre
ty:ksi esim. Kokkolan-Raahen välisellä 
Pohjanlahden rantamaantiellä Ka1ajoen 
Rahjwn kyHissä Siipoj.oen hwna jotensakin 
suora:n nykyisen maantien aivan jyrkäksi 
mutkaksi, joka aiiheutltaisi kaksi uutta pu
rosiltaa 3a siis suuria kustannuksia tiente
kijälle ja sitten viljelijöiHe viljelyksiecn 
pi,rstomista, jopa uusien ra:kermusten pois
tami:sta. Kun1ta vastusti, mutta tieinsinöö
rit pi!tivät suorastaan ,Jilir;käpäisesti '' 
'kii1mi suunlllitelmastaan. Kunnan luja 
vastustus hullutuksen toimeenpanosta ei 
ollurt pitlkiin aikoihin tepsiä olQen;kaan. Ei 
insmoor18n viisaus kal:list.anu;t korviaan 
elämän kokemuksen 'koulut,tamalle ta:lonpoi
ka·iselle vii;saudel1le, jonlka mukaan joen 
aMeen vierimisen estäminen olisi halvem-

mwlla torjuttu ja josta asian yhteyd~~å 
osoi,t€ttiin sangen selvästi, mi.ten se olisi 
tehtä,vä. Tälbisia turhi-a siintoja kunnat 
vastustavat ja turhien mutkien oikaise
mista, joil·la €i ole mitään muuta merki
tystä kuin 1saada joitakin kymmerniä met
rejä lyhempi rtie Petsamoon autoiLlaan me
neviille helsinkiläisille huvima.Hmilijoille. 
l\fut:ta samat !kunnat saavat ta.rpcellisia 
teitä, uusia teitä tiettömii111 osiinsa, kipeästi 
kaivattuja Jteitä pyytää ja odottaa. Ja kun
nat eivät ·tietysti hevin pyy;däkään hel1p.o
tusta sellaisest,a maanhmastulksesta, jos 
vain muuten tulevalt toimeen ra!ha-asio:is
saa~n. Esimer1kiksi samaJla tiellä jonka 
juuri mainitsin, oli samassa kunrna&<m 
mm11an hengenvaarallinen maantiemutka ja 
kunta anoi, €ttä se pitää oikaista, ja ;teki 
tämän anomuksen noin 10~9 vuo·tta sit
ten, ja. ilmoit:ti kunta arnomuiksessaan j.o 
alunpitäen, että uusi tiemaa on vapaasti 
valtion käytettävissä. Mutrta ~työ venyi 
monta: vuotta. ja rappi<Ylla olhwasta purosi:l
lasta huolimatta tyohön tuiLtii,n vasta 
vuonna 1927 ja silloin, mikä1li mestari il
moitti asian oikein, oli <tien oikaisukustan
nusarvioon VM'attuna vwltion märurä,raJla 
myös maan lunastu:kseen. Tämän verran 
v:alt~o k1inni1ttää siis huomiota,. tai sen insi
nööri lkiinillt.tää huomiota, kunnan lausrm
toiihin. Kun kuntJa .ta:rj.oa:a maa.n ilmai
seksi, niin vielä vuonna 1927 vaJtio ei huoli 
ilmaiseksi·,. vaan varaa mää1rära1han ,tien 
'knstannusa.rvioon. Se on si,tte:ru taas toi
nen asia, että se määräraiha sittenkin rkui
tenJkin jäi ,käyttämättä. Erttä sellai,nen oite
taan kustannusa,rvioon, se ·osoittaa, ettei 
nyt valtion suunni,te1matkaaTh ole aina 
kai1kkein pätevimmin ja ha,rkituimmin laa
dittuja ja että 'kannattaisi jotain huomiota 
kiinni.ttä.ä; kuntienkin lausunnoille. Toisia
kin Viaa.rallisten mutkain oikaisuja sama 
kun)ta on anonut. ja saaurut vuosia odotta,a. 
Mutta \kun aloitteissa mainittuihin mut
kiin, jotka ovat avaran näköalan johdosta 
vaaJrattomia, suunnitellaan oikaisuja pian 
toteutetltawiksi, niin on mielestäni 'lainsää
täjä;lJä /täysi syy käydä estännääin rahojen 
tuhlausta tuoNaisiin ,.,hu]lutuksiin". Tämä 
on aloitteen pääta:rkoi:tus, vai:kika tässä pc
rusteluj.eni lopussa on sanottu Va<I'Sin an:ka
roilla sanoilla, -että ma:ksaikooo V'altio itse 
kusta,nnurkset, niin ymmärtääihän jokainen, 
että siinä rivien välissä on tarkoitettu .sa
noa, ebtä tuollaiset turhat tiensiirrot on 
jätettävä tekemättä. Tämä on aloitteen 



päätMlkoitus. Sellaiset selvät sanat olisi 
luu1lu,t :lafrd- ja talousv•a·1io1mnnan:ki!ll lkä
sittäväin, vrursinkin kun sile1lä mietinnön 
aHelkirjoitwksesta päättäen oli mukana 
IKL :nkin edustaja. Heidän taholtaanhan 
vaalien edellä pidettiin erittäin suurta ääntä, 
- vieläpä nytkin joka pyJhä y<mpäri ma•a,~ 
ja myös juuri mainitun .edustajmll omassa 
vaalipiirissä - suurta ääntä sii,tä, että 
mwalaisliittolainen haHi.tus :muika panee ra
hat turhiin tietöihin, joten niitä ei riitä 
metsien parannmksiin ja suonkuiva;uksiin. 
Kun 'llyt vaikkapa maalaisliittoilainen hä
nen monin ta·v,oin pa1rjaamansa edustaja:, 
vieläpä hänen ää•nestäijäinsä neuvost•a te
koo ruloitteen, jolla jorukin ver:ran Oilisi v.oitu 
.auttaa .toteuttamaan tuota dhjelmaa, e,ttä 
ra~hat olisi vapautettu tu:rlhista tictöi.stä, 
niin olisi luullut olevan ohjelman takana 
sel:laisten, jotka ovat ol:leet :kansa1le esit
tärrnfulsä !tällaisia ohjelrrnia, mutta mietin
nön aJleikirjo1tuksia ver:rattaessa vastalau
seen ,anekirjoituksiin huiOmaa, että tällai
nen luulo pettää .pafu.asti. Alle~kirjoitulksiS>ta 
näkyy, mihin rintamaan hän on Yihtynyt 
maa1aisliittola:ista rirutamaa vas.t.aa.n ja hän 
siis Gn ollut vakaa•sti sitä mieLtä, että antaa 
ra1hojen mennä turhuuteen, antaa niiden 
mennä tieoikaisuihin, vaikka oo olisiva.t 
kuinka turhia ja; vaikika :kunnanvalt:uustot 
osoilttaisivat sen kuinka tul'halksi :taJhansa, 
niin ikwn:nanvaltuustoiilla ei saa olla mitää.n 
mää:riciärrnisvaltaa, se lkaiikki olkoon asian
tuntijoi>l!la insinööreillä, ja nii:ru I'ahat men
kööt sellaiseen tuottamattoma:an .tail'Jmituk
seen ja älkööt riittäkö ollenkaan tno\tltaNiin 
maa.npara.nnustarikoituksiin. 

Kun t&tä mietintöä katselee, niin se on 
murr'hee:Hinen ,mietintö täiltä\kin .kanna1ta to
deta, et;tä vaa~ipul:wet ovat toista, mutta 
käytäntö <Odusikuntatyössä on aivan toista. 
Ei näin pienessä asiassakaan saada ihmisiä, 
jotika 10vat lupautuneet siUe ka.nnalle, ei 
heitä kuitenkaan saada sille kamnahle, e;ttä 
turhat tiekyöt pienellä lainmuutoksella 
estettäisiin ja rahat varattaisiin tuottavam
pii·n tarkoituksiin. 

Ed. W a i n i o: l\tinusta tuntuu, niin
kuin edellinen puhuja olisi tahtonut viitata 
minuun. Minä en ole tottunut lu:ke:maan 
tä1laisia vakavia pa<pereita rivien välistä ja 
minä :toivon, että kun ed. Kivioja seuraa
van kerran tekee jä:rikeviä aloittei•ta, hän 
kirjoi!Uaa ne niin, et,tä ne riveiltä ynunä:r-

599 

tää. El1kä .toisen kerran edustaja Ki
vioja.Ue [isää. 

Ed. Salo: Ed. Wainio kyllä ;tu,li vaJis
tetuksi valiokunna,ssa :niin hyvin, ettei tM'
vinnut .r:iwien välistä <lu!kea, siel:lä puhut
tiin rivi.tikin va1miiksi, mutt3! ed. Wa.inio 
siittä hnölima.tta .ei voinut tulla siUe kan
nalle, jonka oli vaalei!Ss3! hyvälksynyt, va.an 
n:yt, kuru olisi voinut vaikuttaa :asiaan va ... 
liokunnrussa, ei taJhtoomt enää vaiJmttaa 
sitä,. :mitä hän :kesänä lupasi. 

Ed. Kivi s a l o: Ed. Kiviojan huo
mautukseen epäkohdista, j:oista hän lausun
no,ssa.an puhui, ta!htoisin sa,noa,. tettä närrnä
hä~ ~y,t ainakin osa:Jmi ovat tulleet korja
tuilk:si sen 'kautta, et!tä nyt eivät C!llää !l)ai
hlliset insi·nöö.rit voi :mää,rä,tä näitä tö1tä 
yksinään, koska vailtioneuvosto on sitä vM'
t.en ase~ta:nut erikoisen virlka,mielhen, j.oika 
katsoo Ja valvoo, että n. s. ,.,hulluituksia", 
joista ed. Kivioja puihui, ei .tutla tekemään. 
Olisi jä:äJtävä nyt odottarrna,an asiaJU kehi
t~~tä ja joo eivät nyik:yiset säädökset auta, 
mm muu:t.et.takoon la'kia tuon!llempana. 

Ed. Kivioja: Ei ole saanut vielä 
aikaan mitään tuo ed. Ki.visa.Jon ikiittämä 
erikoisvi·I1kamies sillä tidlä, jonka oikai
susta tässä perustelussani on pulmttu. --
1\firuä luuLen, että tärrnä ei l()~e oikea paiiklka 
minliD ruveta kin:kereitä pitämäiän siitä, 
onlko ed. W ainio iulkutaitoiti11en vai ei, ,mUitta 
tässä perustelUJjen vi1meisessä !lauseessa on 
'kyllä itse .rivilläkin luettavana näfrn: Kun 

• 0 •••• 0 0 .. ' ' IlliSintoorien suun1111te(lmlia kunnanvaltuusto-
jen lausunnoilla ei'kä millään nälhtävästi 
v:oi:da estää .tot;eutumaiSita'' - siinä ny;t pi
täisi •rivillälkin näkyä, että tä1lä on tarkoi
tettu estää insinöörien ,,,hullutulkset" toteu
tumasta. MUitta jos ed. W a:iJnio ei ole osan
nut .sitä lu:kea, niin minä en tietysti si:Ue 
mi1tään "\COi ja ka.nsanJliilke IKL var:maanlk:in 
vaH'ttaa suuresti, e.ttä se näin piliteviä edus
tajia .on sattunut saamaam., jotka eivä,t osa.a 
lukea (Eduskunnassa hilpeyttä). 

Ed. W a i n i o: Minun täiYtyy sanoa, 
että .minä tuummtan näissä kysymyksissä 
piiri-i:nsinöö.ri!lle paljonJ suurem:man päte
vyyden kuin ed. KiviojaHe. Jos hän puhuu 
in:sinöö,rien hullUitu'lmista, niinikuin hän tetki, 
niin minä voin sen i.lo!ll suoda häntelle mie
lelläni. Minä en viitsi nyt arvostella mitä 
atsianomaillien edust·aja :tääJUä on sanonut. 
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Ed. H o r e ll i: Ed. Kivioja mainitsi 
äsken, ettei vielä ole näkynyt minkäänlai
sia tuloksia siitä, että valtioneuvoston ta
holta olisi haluttu näitä haittoja saada 
vähenemään. Kulkulaitosministeriössä il
moitettiin, että kyllä siellä on tuloksia täs
säkin kohden näkynyt. Siellä on kulkulai
tosministeriössä palvelevan insinöörin toi
mesta saatu aikaan korjauksia, ja voisin 
luetella teitä, joissa nämä korjaukset ovat 
nousseet melkoisiin summiin ja on tällöin 
silmälläpidetty, että asutukselle ja vilje
lyksille koituvat haitatkin pienenisivät. 
Kun lisäksi viime toukokuun 27 päivänä 
annetun tielain 93 §:n toisen momentin 
nojalla ei ole voitu lopullisesti asiallisilla 
syillä ratkaista näitä korvauskysymyksiä, 
niin tuskin on syytä mennä enempää herra 
Kiviojan kuin vastalauseenkaan allekirjoit
tajain viittaamalle tielle, vaan odotetaan; 
ehkä se toinen momentti 93 §:ssä hyvin
kin vastaa tarkoitustaan. 

Ed. Tuomi vaara: Kun minä katse
len tätä laki- ja talousvaliokunnan mietin
töä ja niiden valiokunnan jäsenten luette
loa, jotka ovat ottaneet osaa asian käsitte
lyyn, minä näen siellä nimet ·Tukia ja 
Wainio. Nyt cd. Kivioja on hyökännyt 
ed. W ainion kimppuun ahdistacn häntä 
siitä, että hän ei ole allekirjoittanut vas
talausetta. Mutta hän on minun mieles
täni menetellyt tässä vähän puolueellisesti, 
kun hän ei ole samalla kerralla tarttunut 
ed. Tukiaa niskaviiloista kiinni (Vasem
mallta: Ei Tukialla ole tukkaakwan ! ) . 
Ja· ed. Tukian harkintakykyyn minä aina
kin olen oppinut monessa asiassa luotta
maan, ja kun minä näen hänet täällä va
liokunnan mietinnön takana, niin minun 
täytyy silloin vetää sellainen johtopäätös, 
että asialliset syyt ovat vetäneet ed. Tu
kian kannattamaan laki- ja talousvaliokun
nan mietintöä. Kun lähtee lakaisemaan 
toisen ra;ppuja, niin pitäisi ensin lakaista 
omansa tai ainakin aloittaa sieltä. Näin 
ollen siis ed. Kiviojan hyöktkäys näitä vas
taan on minun nähdäkseni taktiikkaa, 
koska se lähtee näin löyhiltä perusteilta. 

Ed. Kivi o j a: Ed. Horellia saanen va
listaa sillä tiedonannolla, että turhien suun
nitelmien teko ei ole yhtään lakannut ai
nakaan tähän päivään mennessä. Viime 
viikolla vielä, kun olin kekrilomalla, siellä 

kovasti viitoiteltiin tien oikaisuja samalle 
maantielle, mistä tässä on kysymys; ja 
virkamies on asetettu, ja laki jo viime 
toukokuussa vahvistettu! Mitä niitä suun
nitelmia tekeekään, jos ne ovat turhia? -
Ed. Tuomivaaralie pyytäisin huomauttaa, 
että olen yhtä mieltä hänen kanssaan siinä. 
että lakaisu on aloitettava lähempää ja 
kun en tunne kaukaisen vaalipiirin edusta
jan Tukian vaalipuheita enkä hänen valit
sijainsa kantaa, niin minä aloitin sieltä
päin, missä minä ne tunnen (Eduskun
nassa hilpeyttä). 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Toinen varapuhemies: Keskus
telun kuluessa on ed. Paksujalka ed. Salon 
kannattamana ehdottanut, että käsittelyn 
pohjaksi hyväksyttäisiin eduskunta-aloite, 
kuitenkin siten muutettuna kuin se on laki
ja talousvaliokunnan mietintöön liitetyssä 
vastalauseessa. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Paksujalan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Paksujalan ehdotus hyväksytty. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Äänes
tyksessä on annettu 113 jaa- ja 55 ei-ääntä, 
2 tyhjää; poissa 29. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan hylkäävän ehdotuksen. 

Asian toinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

6) Ehdotus laiksi väkijuomista annetun lain 
1 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 10 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä talousvaliokunnan mie
tinnössä n:o 4 valmistelevasti käsitelty ed. 
von Frenckellin y. m. lak. al. n:o 35, joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 
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Toinen varapuhemies: Käsitte
lyn pohjana on suuren valiokunnan mie
tintö n:o 10. 

Keskustelu: 

Ed. von Frenckell: Jag uttalar ett 
beklagande av att stora utskottet icke an
sett nödigt införskaffa det förslag till för
ändring av 'fÖrsä'ljningen a<V II :klassölet, 
som av Alkoholiiliike tiH statsrådet halr in
läm:ruats. 

Ed. Lumme: Herra puhemies! Huo
lestuneena katselee nykyistä tilannetta vä
kijuomien käytön alalla. Luulisi jo kaik
kien ajattelevien ja vastuuntuntoisten kan
salaisten etsivän tietä raittiusmielessä pa
rempiin olosuhteisiin. Kun kieltolakiäänes
tyksen aattoiltana radiossa sosialiministeri, 
rovasti Kilpeläinen totesi, että tilanne on 
kestämätön ja monin tavoin tahtoi sen 
osoittaa, niin nyt runsaan 1 112 vuotisen 
kokeilun jälkeen marraskuun 7 päivänä 
1933 voidaan paljon suuremmalla syyllä 
sanoa ja todeta tilanne todella kestämättö
mäksi. Siitä kantavat suuren vastuun nv
kyisen järjestelmän luojat. Väkijuom~
aalto paisuvana huuhtelee nyt kansaamme 
ja tempaa erikoisesti nuorison pauloihinsa. 
Oluthan kulkee voittokulkuaan, karhuviina 
tekee samoin ja niiden rinnalla salakulje
tus ja trokaus kukoistavat väkevänä. Ei 
tarvita enää uusien valtaväylien avaamista, 
vaan päinvastoin. Numerot puhuvat vaka
vata kieltä. 

Ed. von Frenckell y. m. suosittavat 
meille väkevämpää olutta ulkopuolelle sään
nöstelyn ja myös veroheLpotusta mallasjuo
mille siinä tarkoituksessa, että kansa enem
män joisi. Siitähän ei kyllä ole suora
naista esitystä, mutta aloitteessa kuitenkin 
se mainitaan. Tämä tietysti sentähden, 
että valtio saisi enemmän rahaa ja samalla 
tietysti myös oluttehtaiden osakkaat y. m. 
enemmän voittoa. Raittiustilannetta ei ole 
koskaan kuitenkaan parannettu sillä, että 
väkijuomien saantia helpotetaan ja myynti
paikkoja moninkertaistutettaisiin ja hin
toja pyrittäisiin alentamaan. Juopotte1ua 
ja rikollista elämää väkijuomien käyttö on 
aina lisännyt. Olutjuopottelu on meidän 
maassamme huimasti noussut niinkuin ta
lousvaliokunnan mietinnöstrukin ilmenee. 
Katsotta:koon sitä jättiläismäistä nousua, 

joka on tapahtunut esim. tämän vuoden 
aikana. Kun tammikuussa tänä vuonna 
käytettiin näitä kyseenalaisia, II ja III 
lu~_an ~lut~a yli _313,000 litraa, niin jo 
ennatettaessa huhtikuuhun käyttö on yli 
600,000 litraa ja heinäkuussa 863,000 lit
raa; elokuuss~ se laskee tosin 764,000 lit
raan, mutta mpä se ole ihmekään. Samaan 
aikaan ei ole vain oluen käyttö noussut 
sitä ovat tehneet muutkin väkijuomat: 
Kun esim. karhuviina päästettiin elokuun 
1 päivänä irti, niin tällöin viinan myynti
määrä edellisestä kuukaudesta, heinäkuusta 
?53,000 litrasta nousi heti 625,000 litraan, 
Josta pe!J.kä'stään ka.r:'huviinaa. :noin 529 000 
litraa. Oluen runsas kulutus ei ole 'siis 
vähentänyt väkevämpien juomien käyttöä, 
vaan päinvastoin. Aloitteentekijäthän tah
tovat II luokan oluen vapaaksi, jotta väke
vämmät juomat vä:henisivät. Mutta se ei 
pidä nykyään paikkaansa eikä se ole en
nenkään pitänyt. 

Kun edelleen kiinnittää huomiota sala
'kuljetuksen laajuuteen, niin ei sekään 
osoita tyrehtymistä. Jossain lehdessä oli 
äskettäin, että Suomea varten on kulu
massa olevana vuonna lastattu 3 mil;j. 
litraa pirtua, ja siitä olisi jo noin 2 milj. 
litraa tuotu maahan. Kun v. 1932 huhti
joulukuussa 1ta~avari'lmitiin. vä:kijuomi:a n. 
280,000 litraa, niin tänä vuonna jo elo
kuun loppuun oli takavarikoitu merivartio
laitoksen toimesta yli 315,000 litraa ja 
tullin ja poliisien kautta n. 100,000 litraa. 
Syyskuun loppuun oli merivartiolaitos ta
kavarikoinut 65,000 litraa enemmän kuin 
koko viime vuonna. Ja toisaalta tiedetään, 
että tuskin viidettäosaa tuodusta salrukulje
tetusta pirtumäärästä saadaan takavarikoi
tua. Ei tämä kansa alkoholijanoon kuole 
nykyjään, vaikkapa se ei saakaan toisen 
luokan olutta kuin maitoa, johon lakialait
teessa on pyritty. Miten surkeaksi olot tu
lisivatkaan, jos olutjuopottelulta kaikki es
teet poistettaisiin, siitä voi saada käsityk
sen palauttamaHa mieleen vuosisadan 
alussa olleet juopottelun riemuvuodet. 

Kansan parhaat ovat oluessa nähneet 
mitä vaarallisimman vihollisensa ja viholli
sen koko kansalle ja erikoisesti sen nuori
solle ja lapsille. Jo v. 1882, siis yli 50 
vuotta sitten, talonpoikaissäädyssä taistel
tiin voimakkaasti olutta vastaan. Olutteh
taat, joita oli eri puolilla maata maaseu
dullakin, herättivät suorastaan suuttumusta 
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kansan keskuudessa kirotun vaikutuksensa 1 

tähden. Pienenä esimerkkinä voin mai
nita, että kun Ilmajoella oluttehdas syttyi 
palamaan, niin kylän kansa ei mennyt 
sammuttamaan sitä, vaan iloitsi siitä, että 
kylän :kirous ja kirousta tuottava talo lop
pujen lopuksi paloi (Keskustasta: Ei siellä 
ole oluttehdasta palanut!). Näin meille on 
ilmoittanut asiantuntija, jota talousvalio
kunta on käyttänyt. Ja elämä muissakin 
suhteissa jo pelkästään nykyjään vapaana 
olevankin oluen tähden alkaa tulla turv,at
tomaksi maaseudulla. Kerrotaan seuratalo
jen taholta, että siellä juodaan I luokan 
Dlutta niin suuressa määrässä, että siitä 
päihtyvät ja senhän tiedemiehet ja lääkä
Titkin toteavat ja elämä alkaa käydä sel
laiseksi, että jokaisen huvitalon äärelle 
pitäisi saada putka. Äskettäin Hämeen 
läänin rpoliisipäällystöpäivillä on keskus
teltu järjestyksenpidosta :huvitilaisuuk
sissa. Asian alustaja valitti, että huvipai
lmt eivät ole sellaisia, kuin niiden pitäisi 
olla järjestyksenpidon kannalta. Huvihuo
neistoissa pitäisi aina olla huone pidätetty
jen säilyttämistä varten. Järjestysviran
omaiset todella valittavat olutjuopottelun 
laajuutta ja pelkäävät, että se tämän aloit
teen kautta, jos se hyväksyttäisiin, kas
vaisi entistä enemmän. Olnttahan ei voida 
pitää, niinkuin eräät tahtovat sen todeta 
ja merkitä, lasten juomana. Aivan äsket
täin esim. lääketieteoo ja kirurgian tohtori 
P. I. Tuovinen on kirjoitelmassaan al:ko
holipäihtymyksestä todennut, että oluesta 
päihtymyksen voi saada yhtäläisesti kuin 
väkevämmistäkin juomista. 

Edelleen on meidän otettava huomioon, 
että olueen eivät tyydy meidän :rmoret 
eivätkä vanhemmatkaan, v·aan olut avaa por
tin väkevämpien juomien käytölle. Aloit
teen toteuttaminen veisi meidät moniin 
vaikeuksiin: tavat raaistuisivat yhä ja riit
täviä esimerkkejä suunnasta on tämänkin 
päivän sanomalehdissä, juopottelu uhkaa
vasti lisääntyisi, turnvcattoonuus vaLtaisi kan
salaiset. Väkijuomien käyttäjät eivät 
tyydy siis, niirukuin minä mainitsin:, tähäil1. 
Mielestäni ei suuntautumisen pitäisikään 
tapahtua sinnepäin, mihin aloitteen tekijät 
tahtovat sen suunnata, vaan sen pitäisi 
kulkea toisaanne päin. Väkijuomien äärelle 
päässeissä ihmisissä kehitys tapahtuu väke
vämpiä juomia kohti. Valtiovallan pitäisi 
tehdä voitavansa, jotta tällaista alkuakaan, 

ikäänkuin portin avaamista, ei tapahtuisi, 
ja nimenomaan nuorten tähden. Olutta pi
detään vaarallisimpana alkoholijuomana 
raittiudelliselta kannalta. Naapurimaamme 
Ruotsin raittiusliike, Englannin raittius
liike j. n. e. taistelevat erikoisesti Dlut
juopottelua vastaan, koska se tietää, mi
tenkä esim. sama henkilö saattaa juoda 
20, 30 jtU 40:kin pulloa yhdessä ainoassa 
päivässä juopuaksensa. Kun joitakuita 
aikoja sitten olin naapurimaamme pää
kaupungissa, niin satuin lukemaan siellä 
erään haastattelun sen päivän lehdestä ja 
siinä juuri asianomainen kunnallinen vi
ranomainen mainitsi, mitenikä naistenkin 
keskuudessa saatetaan juoda 30 ja 40:kin 
pulloa päivässä ja olla alituisessa olut
humalassa. Tämä näyttää siis tietä, jolta 
harvat palaavat.· Ei ole siis ihme, että 
esim. Martin Luther aikoinaan puhuikin 
Saksan olutta ajatollessaan Saksan ru
tosta. Kun tätä kysymystä katselemme, 
niinkuin minä olen edellä tahtonut huo
mauttaa, erikoisesti nuorison kannalta, niin 
meillä kansanedustajilla ja Suomen edus
kunnalla on syytä suureen huoleen meidän 
nousevan polvemme tähden. Juopottelu 
kulkee vuosirenkaissa nuorempia aineksia 
kohti. Vaikkapa laki säätää, että vain 18 
vuotiaat saavat kapakoissa istua, niin 
niissä istuu nuorempiakin nuorukaisia ja 
nuorempiakin neitosia. Istuvat ja imevät 
itseensä kapakan myrkyllistä ilmaa, henkeä 
ja aineita. Aivan äskettäin oli Kyminseu
duilta Kymenlaaksosta eräitä kirjoitelmia 
lehdissä ja minä pyydän mainita vain 
eräitä piirteitä. Kerrotaan nimittäin, että 
esim. Kyminseudulta kaiken kukkuraksi, 
kertoo seudun sanomalehti, että jotkut 17-
19 vuotiaat koulutyttö-porukatkin herkut
telisivat Karhulla, sillä nuoret tytötkin 
tahtovat esiintyä kivasti ja tarjota pojille 
hyvää. Ja Karhun he ovat havainneet 
tässä suhteessa riittävän hyväksi. Koulu
tytöillekään ei viini kelpaa, vaan täytyy 
olla ainakin Karhua, niin kertoo lehti ylei
sölle, ja lisää, että tietonsa on saanut puo
littain viralliselta taholta. 

Äskettäin kääntyi Kotkan kaupungin 
raittiuslautakunta Alkoholiliikkeen johdon 
puoleen ja Kotkan kaupunginvaltuuston 
puoleen, kirjoitti näistä asioista ja mai
nitsi m. m., että tyttöjen ja poikien juo
potteleminen on jo yleinen ilmiö Kotkassa, 
vieläpä koulunuorisaakin on tavattu hu-
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maltuneena alkoholikahviloissa. Luin myös
kin turkulaisesta lehdestä ,Uudesta Au
rasta'' aivan lähipäivinä, mitenkä siellä 
joku kirjoittaja valittaa sitä surkeutta, 
joka autoasemilla, Turusta lähtevillä linja
autoilla on ja niin edelleen. 

'l'änä syksynä antoi Savonlinnan lyseon 
eräs rehtori oppilaillensa VI ja VII luo
kalla vastattavaksi kysymyksen: ,Mitä 
vaikeuksia nuorisolla on raittiuden noudat
tamisessa, mitä mahdollisuuksia sillä on 
niiden voittamiseen?'' Ja merkillinen ajan
piirre on, että nuo nuoret nuorukaiset 
oppikoulun ylemmillä luokilla, he kirjoi
tuksissaan mainitsevat nimenomaan, mi
tenkä olutjuopottelukin on se, joka koulu
nuorison keskuudessa tuhoaan tuo. Useita 
näistä aineista on tässä käytettävänäni, 
mutta minä en tahdo niistä mainita paljoa
kaan. Eräskin kirjoittaja sanoo, että kiel
tolain kumoaminen on lisännyt nuorison 
vaikeuksia raittiuden noudattamisessa mo
ninkertaiseksi. Nuorukaiset ensin ostavat 
olutta, huomaavat snna jotakin outoa 
makua, syventyvät tutkimaan sitä, mielty
vät siihen, jatkavat juopotteluaan ja lo
pulta siirtyvät väkevämpiin juomiin. Tä
mänlaisen huomion tekee nuorukainen oppi
koulun yläluokilla, ·huomion, jonka vanhem
mat ovat elämänkokemuksesta monin ker
roin saaneet tuta. Huomattava kouluhen
kilö, maisteri Hilja Vilke!maa, on äskettäin 
kirjoittanut, että sieltä ja täältä saapuu 
tietoja siitä mitenkä koulunuoriso sekä ko
tona että tanssiravintoloissa, sekä juhlissa 
että arkena alkaa laskea ryypyt vakinai
siin nautintoihin kuuluviksi. Valhe ja 
vilppi, petokset ja varkaudet eivät aina
kaan osoita vähenemistä koulunkaan piirissä, 
eivät myöskään siveyshairahdukset. Nämä 
kuvat ja tämä mitä olen esittänyt, ne ovat 
asioita, jotka painavat ihmistä, joka rakas
taa kansansa nuorisoa. Meidän nuori
somme on vaarassa ja nouseva polvi kulkee 
houkutusten teillä. Säilyykö se tai kaa
tuuko se. Siitä on kysymys. Eräs vanha 
lause kuuluu jotenkin näin: Vastusta al
kuja, vastusta ituja, silloin voitat. Olut on 
houkutteleva aine. Mitä yleisemmruksi se 
saadaan, sitä nopeammin nuoriso myrkyte
tään, ja minä pelolla ajattelen erikoisesti 
työläisnuorisoa. Oppikoulunuorisolla on 
koulunsa ja omat opettajansa ja on varak
kaat kotinsa hoitamassa ja hoivaamassa, 
mutta työtön nuoriso ja työläisnuoriso, 

vähäosainen nuoriso, se on paljon suu
remmissa vaikeuksissa ja kiusauksissa ja 
sentähden jokainen ote, jolla koetetaan vä
hentää sen mahdollisuuksia elää raittiisti 
ja ryhdikkäästi, sellainen ote olisi työn
nettävä takaisin. 

Kun siis huolestuttavia ääniä kuuluu 
joka puolelta, niin on syytä, että täällä 
eduskunnassa sekä tämän asian yhteydessä, 
että muissakin kohden, milloinka nämä 
asiat tulevat esille, niihin kiinnitetään tar
peellinen huomio. Kuluneen raittiusviikon 
aikana on kansa lukuisissa kokouksissa in
nostuneena pysähtynyt raittiuskysymyksen 
ääreen ja se on tietääkseni jakamattomana 
kaikokia laajennuksia vastaan. Minä olen 
useampana iltana ollut näissä kokouksissa 
ja sieltä kumahtaa vastaan kansan ääni ja 
varsinkin kärsivien äitien ja köyhien ko
tien ääni. Työläisäidit ovat pyytäneet 
säästämään heitä ja heidän nuoriansa. 
Nytkin heidän taakkansa on ylen raskas, 
kun kiusaukset lasten teillä ovat ylettömät. 
lVIinä odotankin, että eduskunta kansan pa
rasta tarkoittavana, kansan elämän, tervey
den, rauhan ja onnen vaalijana tahtoo kai
kin keinoin edistää kansan keskuudessa 
hyviä tapoja, raitista ja tervettä elämää, ja 
siksi ·estää kaikki sellaiset pyrkimyks(:)t, 
joilla pyritään väkijuomien levikkiä lisää
mään. Suunnan täytyy muuttua. Muussa 
tapauksessa olo täällä tulee yhä sietämät
tömämmä,ksi. 

,Erehdykset on viipymättä korjattava", 
sanotaan aloitteessa. Minä yhdyn siihen, 
mutta lisään: erehdys on tapahtunut siinä, 
että väkijuomat on päästetty uudelleen va
pauteensa. Vain väkijuomien saannin su
pistaminen tietää• suuntaumista raittiutta 
kohti. Ja minä jäänkin odottamaan, että 
eduskunta hyväksyy talousvaliokunnan mie
tinnön yksimielisesti. Samalla minä rohkenen 
kunnioittaen arv:oisalle valtakunnan halli
tukselle esittää pyyntöni, ettei se, niinkuin 
huhupuheet kertovat, enää väljennä väki
juomaliikkeen teitä, vaan että se etsii rait
tiuteen johtavia suuntaviivoja ja tosissaan 
pyrkii toteuttamaan nykyisen väkijuoma
lain 5 §:n periaatteita (Vasemmalta: 
Hyvä!). 

Ed. von Frenckell: Minun asiani 
tietysti ei ole korjata kaikkia sellaisia vää
riä väitöksiä, mitä täällä eduskunnassa tuo
daan esille, mutta minun täytyy kummin-
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kin lausua kummastukseni siitä, että ed. 
Lumme täällä väitti, että lääkärien ja tie
demiesten ilmoituksen mukaan ensimmäisen 
luokan olut olisi päihdyttävää. Löytyy 
mahdollisesti joku lääkäri, joka vielä on 
siinä harhaluulossa, mutta eivät lääkärit 
eivätkä tiedemiehet sitä väitä. 

Ed. W' i c km a n: Det är glädjande att 
konstatera, att stora utskottet i sitt betän
kande kommit till samma resultat som ti
digare ekonomiutskottet kommit till vid 
;behandlingen av rdm. von Frenckells m. fl. 
motion, nämligen att lagmotionen bör för
kastas. Nu är det blott att hoppas att 
riksdagen följer de anvisningar nämnda 
utskott givit genom att förkasta lagför
slaget. Utvecklingen av nykterhetsförhål
landena i landet under senaste tider pekar 
bestämt åt det hållet, att en ytterligare 
frigivning av berusande drycker ej är att 
rekommendera. Tvärtom böra inskränknin
gar göras beträffande vissa starka dryc
kers tillgänglighet i marknaden, t. ex. 
Karhu brännvinet. Måtte alltså rdm. von 
Frenckells m. fl. lagmotion i riksdagen 
bliva förkastad. 

Ed. Lumme: Minä huomautin käytän
nön miesten näkemän perusteella, mitenkä 
esimerkiksi suuren määrän, 4-5 pulloa 
!-luokan olutta juonut saattaa päihtyä 
siitä. Sehän on aivan todettavissa, ja mitä 
enemmän sitä juodaan, sitä voimakkaampi
han se on. Minulla ei ole useamman lää
kärin lausuntoa tässä, mutta pyydän esit
tää kohdan huomatuimman tämän alan 
tutkijan lausunnosta. Hän sanoo näin: 
,Yleisesti on vallalla käsitys, että vain vä
kevien alkoholijuomien yhteydessä tapah
tuu onnettomuuksia, väkivallan tekoja sekä 
muita alkoholin vakavia seurauksia. Eipä 
ole kai aikakautta ollut, ettei olisi kehuttu 
laimeita alkoholijuomia, viiniä ja oluttakin. 
Laimeista juomista tulee kyllä päihtymys, 
myönnetään, mutta suurempaa humalaa ei 
tule. Meidän täytyy sanoa, että tämä on 
ollut kohtalokas erehdys sangen monessa 
tapauksessa. Tieteellinen tutkimus on to
dennut, että yhtä suuren päihtymyksen voi 
saada nauttimaila laimeaa alkoholijuomaa 
kuin väkevääkin, kunhan vain nauttii kyl
lin suuren alkoholimäärän' '. 

Ed. Pitkänen: Jos ed. Lumme olisi 
ottanut vaivakseen 1askea, mitä 4--5 puo-

likkaasta !-luokan oluesta tulee alkoholia 
saamaan ihminen, niin ei voisi väittää, että 
siitä voi tulla kukaan ihminen humalaan. 
Siitähän ei tule alkoholia millään tavalla 
sitä määrää, mitä esimerkiksi pienelle lap
selle voidaan antaa jossakin [ääkkeessä. 
Myöskin ed. Lumpeen puheessaan lausuma 
naisten juopottelusta il:tamatilaisuuksissa, 
että 30 puUoa saaittavat naiset juoda !
luokan olutta, niin ovatko ne juoneet jou
kolla vai yksinään, sekin jäi sanomatta. 
Mutta jos yksinään on joku nainen juonut, 
nirin minä halua.isin nähdä tuommoisen nai
sen. 

Ed. Lumme: Edelliselle puhujalle pyy
dän huomauttaa, että jos haJluaa toisen pu
heenvuoroon käydä 1käsiksi, niin olisi !kuun
neltava, mitä toinen sanoo. iM:inä mainit
sin nimittäin, että ollessani Tuikholmassa 
luin: sie1lä raittiusviranomaisen haastattelu
tiedonannossa eraassa lehdessä, mitenkä 
siellä on vaimoja, jotka juovat 30 pulloa 
päivässä olutta ja ovat ainaisessa oluthu
malassa. Näin sanoi hän. Mutta minä 
edelleen sanoin, että kun 15-116-l.S-.20 vuo
tiaat, tytöt ja pojat, juovat 4--5 pu:Uoa, 
I-luokalllkin olutta, hekin ovat humalassa. 
,Ja kun poliisiviranomainen minulle nimen
omaan sanoi, että iltamapaikoilla l11ykyi
seillä en.siluokan olueila voi tullia huma
laan niin että viedään putkaan, kai se on 
siHoin päteväitä taholta sanottu. 

Ed. Kivi s a l o: :Minusta väitte~y siitä, 
mikä määrä alkoholia teikee ihmisen päih
tyueeksi ja mikä ei, on aivan hyödyltöntä, 
kun ottaa huomioon sen tosiasian, että mie
dot vä,kijuomat ovat itse asiassa raittius
kannalta 'katsöen paljon: vaarwl[i:sempia !kuin 
väkevät ja että juuri n. s. kohtuuden mie
het ovat kaikkein pahimpia juoppoudtm 
edistäjiä, palj-on vaarallisempia kuin ne, 
jotka ovat syvemmälle langenneet. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Toinen varapuhemies: Kun 
muita ehdotuksia ei ole tehty, katsottanee 
eduskunnan hyväksyneen suuren valiokun
nan hy,lkäävwn ehdotuksen. 

Asian: toinen käsittely jUilistetaan päät
tyneeksi. 
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7) Ehdotus laiksi erikoisasutustoiminnasta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mie
tintö n:o 1 ja otetaan e n s i mm ä i s e e n 
k ä s i t te 1 y y n siinä valmistelevast1 käsi
telty hallituksen esitys n:o 22', joka sisäl
tää yllämaini'tun lakiehdotuksen. 

T o i ne n v a r a p u h 'e m ies: Käsitte
lyn pohjana on maatalousvaliokunnan mie
tintö n:o 1. Huomautan, että valliokunnan 
mietinnössä olevat ponnet es~tellään ainoaan 
käsittelyyn lakiehdotuJksen kolmannen kä
sittelyn päätyttyä. 

Keskustelu: 

Ed. Koivisto: HerraJ puhemies! 
Esillä,olevasta asiasta antamansa esityksen 
pe,rusteluissa ilmoittaa hallitus suunni,ttele
mallaam. ,to1menpitee1lä py:r"kiväm.sä ikah
'teenJkin pruämää:rään. Em1ksi pyritään 
es1tyiksen toteuttamisella suuntaamaan työt
,tömyyden lieventämiseksi toirrneenpantavia 
vwra:töi,tä sellaisille aloille, joissa ne lisäisi
vät tuotannollisia mahdollisuuiks1a, ja toi
seksi on ta.r'koituJksena ;kaupunkiem. ja kaup
paloiden ;työttömäin sijoittrumisella vilje
lys- ja raivaUJstöihin rusutusti·loilla, jolloirn 
osalle :heistä tarjoutuisi tilaisuus päästä 
oman rtilam. omistajaksilkin, suuntarumaan 
v008tön siirtymistä asukuskeslnuksista maa
seudulle. 

E·ns:iJlmimainitun päämääjrän pieruiS~te-
luissa halilitus, osoitettuaan, miten pieni osa 
vuosittain käytetyistä varatyövaroista on 
.tuJilut maatalouden edistärrniseen, tie-, rauta
tie-, salta:ma- ja lka:navaitöihin verrattuna, 
[ausuu m. m.: ,Vaik!kaikin tie-,. rautatie-, sa
truma- ja 'kanawa- y. m. sellaisia töitä :on edel
leen varatöinä suori<tettava, silkäli kuin työt
tömyyden torjuminen vaattii niiden käytiin
panoa ja ne .ovat todeHaikin !hyödynisiä, on 
edelleenlk:in pyriittävä väihentämään niiden 
ensisijaista merkitystä varsinJkin ,torjut
toossa ma:aseUJdun työttömyyttä, j01ka tähän 
asti on ollut 70-75 prosenttia: koko maan 
työttömyydestä, ja siirrylttävä suor~ttamruwn 
varatöinä sellaisia töitä, jotJka samalla lisää
vät tuotannollisia ma;hdolliisuulksia ja siten 
vaikuttavat myöskin työttömyyttä eihkäise
väsiti. Niiden töiden lisäksi, joita :tähäm. asti, 
vai:kkalkin pi,enemmwssä määrässä, on suori
tettu varatöinä, kuten joenperlkaukset, maan 

ja metsän parannukset selkä uudismivauJk
set, on va,ratyöohje1maan a~iottu ottaa myös 
asu tustoimi·nta. '' 

'Toista trunlmi,tusta perustellaan m. m. seu
raa,vasti: ,Mutta asutuslkysymys ei ole •tär
keä vain maa.seudun työttömyyskysymylksen 
ratkaisemiseen nähden, vaan myöslkin aina
kin osaksi toimeentulon hamkkimiseksi kau
,punkien ja ka11ppaJluiden työttömille. Pu-
11an edellisten vuosien lkiihlkeä J'a[mnnustoi
milllta ja ~teollisen :toiminnalll kuJroistus vei 
nirrnittäin lkaupUIIl/keihim. ja kaUippaloihin 
suuren joulkon maaseudun työväiiDeä, jolla 
ei enää siellä ole t{)imeentullomal1ldo1lisuuk
siru. Usei.fla heistä on lkui,tenkin riittruvä 
maruta1oustöiden kiokemus, jotta: heidät mi
käli itse haluavat voidaan menestyiksellisesti 
siirtää uudisvilj.elijöilksi. Om. lisäksi o1let
Jtav,a huomioon, ·että näissä oloissa ja !kun 
siirtolaisuus on kokonaan pysähdyksissä, 
työrntekijäin vuotuisen lisäyksen sijoittami
nen työhön tulee tuottamaan yihä suurem
pia vaikeuksia.'' 

Kumpikin näistä tarkoitusperistä voidaan 
pitää täysin hyväksy1ttävä::ruä ja :t.oteuttami
sen a,rvoisena. On ihyvin ikäsitettävissä ne 
osittaim. kirpeätikin arvostelut, mitä esim. v·a
ll'rutöinä suoritettavat ma;anibeiden oikaisu- ja 
t.a:soitustyöt pai1k:kakuntaJlaisten puoleHa saa
vat useasti osakseen:, kun täysin lkulkU:kel
poisilLa teiUä suoriteLlaan aivan tar:peetto
mia oikaisuja, luiskaiu silauksia ja niiden 
heiniille kylvöä ja muuta semmoista ja kun 
tien lkummrullaJkin puolen on si1mä:nkooto 
vi,lje:lyslke1poista suota, joka odot,taa ojitusta 
ja raivausta, tarjotaJkiseen sen jälkeen jat
:kuvrun elämi!Smaihdoll1suuden kymmeniUe 
:pe11heille. Maaseutulwisen on maihd!oton kä
sittää tällaista va:rojen käy.ttöä ja vaiikea;ta 
se lienee mo<Ilelle lkaupunJkien työttömälle
kin, jolka tällaise~le sii:clotyömarulle viedääJU, 
varsin;kin jos hä1n pilclmtila:llisen poiilmna, 
jo1le Jmtitila ei ole voinut työ,tä antaa, työn
halkumatllmllaan on joutunut heiteltavaksi 
toiselta ,sii,ntotyöma1alta toiselle. Siinähän 
aivan :tien vieressä auiken~si ma:ihdollisuus 
vapatUltua työttömä,n ja kodittom&n ·J>;ohta
llosta. ja antautua siihen elämäntyöhön, jo
hon kotona on ka:svanut, mutta johon ei se 
pienuutensa vuoksi ole voinut mahdollisuuk
sia tarj<Jta. Tarvitsee vain käyttää !l1e varat, 
ja.tJka nyt uJhrata1an .tiehen, jolka muutenkin 
ja aina:k1ri vähemmrullä ~työllä olisi täysin 
tyydyttäwä, peruSiiJa:mnnuksiilll ja a:llkurai~ 
vau'msiin ulkopuolelle ;tieliuskan. 
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Voimassaolevilla viimeisten kymmenen 
vuoden kuluessa säädetyi,Jilä asutustoimin
taa iffiOSikev~lla laeilla ja asetwksilla, joiden 
ylhteinen luku nml'ssee sadan 'Viaiheille, on 
py.ritty ohjaamaan a:sutustoimintflla; oikeiHe 
urille. Kun tätä lainsää,däntöä ei ole oltu 
::irlaisuudessa rakentamaan ailkaäserrnJman pi
temmän kdkei'lun poh:jal,le, on siinä havait
tavissa; puuttecmsuulksia. Siihen ,on sruavu
tetun käytännön perusteella tehty usei·ta 
pamnnU!ksia, onpa toi,sia ,lalkeja [aadittu 
uudestaankin. Toistaiseksi on kuitenkin 
asutustoilmintaa. haittaamassa jou:tuisuuden 
puute, johtuen se ;paitsi asutuslainsäädä,n
nössä olevista puurbteeUisuuiksista myöskin 
muista syistä. Nyt käsiteltävänä olevan 
asian toteuttaminen edellyt1tää joutuisuut-ta 
ja joustavuUJtta, jota ei sa:avuteta nykyisen 
lainsäåldä,nnön puitteissa, vaa1n on sitä var
ten säädettävä uusi lalki, jolka antaa toi
meenpanijoiMeen mahdolilisiJmman suuren 
vapauden sen toimeenpano1ssa ja vavauttaa 
toiminnan aikaa vievistä muodollisuuksista. 
Täihän täihtää esillä oleva laJkiehdotus pan
sineen. Se on erää:nJlailnen poi:k:keuslaJki ja 
sel'laisena maata1ousval1okunta !katsodkin 
sen olevan säädettä.vä mää:räaja!ksi, jonka 
kuluessa saavutetta.va kokemus olisi anta
massa ohjeita lain vastaiselle voimassavy
Sy1ttwmise1le tai tal'peellisille muutok.sille. 

Jlfaa:talousvaliokunta ,on lka;tsonut v,oi
vansa yhtyä puoltamaan ha:HitUJksen esi;tyk
seen sisältyvää 1ailöehdotusta !huolimatta 
siitä, että sillä on si:i!hen nälhden ,epäillyk
siä. Mietintönsä perusteluissa 'valiokunta 
lausuu:kin m. m.: ,V:aliolnmta on puoles
tarun sitä mieltä, että työttömyyden torju
miseksi :myönnet,tyjä ja vasteCI.es myönn•et
tiiviä varoja on, mi1käli 1suinikin mruhdo,l
l~sta, 'käytettävä etupäässä !Sellaisiin töiihin, 
joiden ,ta;rkoituksena on tuotannon ·kohot
taminen. ValiollmnnaHa on kuitenkin se 
käsitys, että puheenaolevan. esit:y~ksen to
teuttaminen tulee !käytännössä tuottamaan 
vailkeuik.sia. Niinikään ei valiokunta voi 
olla :kiinnibtämä.ttä ,eduskunnan huomiota 
siihen, että suunni.teltu .toiminta huomatta
vassa mää['in tulisi .poitk!keamaan asutustoi
minnan nyikyi:sistä to:i!mintamuodois.ta. Kun 
kysymYJksessä kuite:n:kiru on erilkois1ainsää
däntö, jolla ei vielä pyritä järjestämään 
asUitustoimintaa sellaiJsenaa1n, va,an esitys, 
nii:nJkuin jo ylempänä on maini.tJt,u, on an
nettu työttömyyden lieventämistä sHmäHä
p~täen, ei vaJio:kunta puolestaaru ole tahto
nut asettua esity;stä vastuJstamaan." 

Lakiehdotulksen y.ks]tyi.slkohtiin tekemänsä 
muutOikset on vaJlioilmnta mietinnössään 
se~kll!Peräisesti perustel,1nt, joten en vidä 
ta,rveellisena niihin tässä ylhteyde:ssä :ka
jota. 

V aliokurman ponsiehdotuksessa on kyllä 
yksi paiinovi•rhe, joho:nika tullen a~ka;rman 
edus!lmntakäsittelyssä ikiinni:ttäimään huo

• ;t mwua. 
Mi·tä sitten tulee siihen, olisiko puheena

oleva toiminta .siir,rettäJvä yksinomaan asu
tushailiUtuiksen suodtettruvaksi vai jätettävä 
kolkonaan maa:trulousmirristeriön toimeenpa;n
tavaksi, kuten mietintöön lii.tetyissä vaJSta
laUJseissa: ehdotetaan, on huomautettava, 
että kun ha1Htus on halunnut saada lain 
toimeell[)anovaltuudet sellaisina 1kuin ne 
la:kiehdotuiksessa ovat, ei ,edusJkunnalla olisi 
syytä mennä niitä si1tä !kielti:Lmään, koska 
ei asian ,esi:tetyllä rtavaHa jikjestäminen 
tule tuottamaan mitään haittaa ja ik:oska 
sen kautta maata:1ousministeriö ja myö.skin 
osaksi vat1tioneuvosto saatetwan ensisidai
sesti vastuuseen lain toimeenp:anosta ja tä
märu asian onnistumiiSesta ~tai epäonnistu
misesta. UskaJlfllnkin sen vuoksi suositella 
lakiehdotusta suuren valiokunnan hyväik
sy;ttäväksi maatalousva.li<oikunnan ehdotta
massa muodossa. 

Ed. H on ik a ·l a: Herra puhemi€s! Hail
litu[\;sen esitvs lai:k.si 1erikoisasutuksen <toi
minnasta sis"ä1ltää vain 3 pyikälää. M:ut>ta 
koska seru lyhyydestä huolimaHa siihen si
sä1tyy veTiratttain erilaisia asioita, kuten 
viljelyksien ja lai.tumen lisääminen erilmis
ten pa]rokioiden avul:la, toiseksi ryhmäasu
tuksen aiikaaJn.saaminen ja kolmanneksi :kau
puniki;la.istyöttömie·n siirtäminen maaseu
dulle, niin ilru:nikeaa 'luonnostaan,, e<ttä täl
laisen lain käytäntöön s01veUuttruminen tuot
taa monenlaisia vailkcu:ksia. Itse lain pää
tal~lmi.tUJkseen nälhden, että työttömyyden 
torjumiseksi myönnettyjä varoja on, mi
käli mahdollista, lkäytettä,vä sellaisiin töi
hin, joiden twrkoitu:ksena on tuo,tanllJOn 
kohottaminen, oHaarr maaital ousvalio:kun
na.ssa oltu hallitulksen kanssa: aivan yksi
mielisiä. P.&ljon ;pa1rempi!ham o1n, että täl
laiset varat itulevart; sijoitetuiksi peLlon rai
va:Uikseen kuin marunltien sijansa <toiseen 
paikkaan siirtämiseen. Mutta se suunni
teLma, jtonlka ha:mtus esi:ttää, ei näytä tar
koitu:ksenmukaisel.ta ja tuntuu vailkealta 
sovellut.taa !käytäntöön. Jos suunnitelma 
toteute1ta:an haHituksen esittämällä tavalla, 
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että maatalousministeriö voi siirtää maa
kiinteimistöjen oston ja asutussuunnitel
main larutimisen 0. Y. Maakiinteistöpan~ 
ki.Ue, niin se voi viedä asutustoiminnan 
nusi:lle ai:va:n tunterrna:ttomille urille, urille, 
joista on myöhemmin vaiikea peräYityä. Se 
voi helposti johtaa siihen, että asUJtushal
litus on lopetetta;va. Sillä jos asutushal
litukselle ei myönnetä var01ja ja sille kuu
luvia :tehtäviä siirretääu väihä väihäJtä :toi
sille laitoksille, niin seuraa .siitä ~tsestään, 
ettei lm:ko keskusvirastoa; tarvita. Maa
talou.svailioikun:ta on kyllä hal:lituksen esi
tykseen tchnJit joitaikuita korja,wksia, mutta 
ne eivät tunnu riittävän. Käsitytkserrnme 
mukaan eivät hallitus eikä maatalousva
liokuntalkaan ole tuoneet esiin sellaisia pa
kottavia syitä, joiden perustee1la maa
taJ,ousministe,riön olisi siirrettävä valtuu
tensa 0. Y. MarukiinteistöpankiUe. Maa
ki~nteistöpankiUe a.sutussuunnitelmain laa
timinen lienee verrattain vierasta. Sen arl
kUil)Cräinen .ta.dmitus lienee maatalousvel
kaåru va:kauttaminen ja sen (}lemrussaiOlo ai
nakin alurksi suunniteltiin vain tilapäiseksi, 
niin ka:ua'ksi kuin pt1laa jrut!kuu. JOika ta
paulksessa :IVIaa'kiilliteistöpanlk!ki on ht.sot
tava yksityispankin ,Juontoiselksi, vaåikkalkin 
valtio omistaa ,sen suurimmaksi osaksi. 
TäHä pa,n:kkila:}toksella luu:lisi olevan tar
peeksi työma:ata nyrkyisessäJkin muodos
sarun. Ja jos sirllä vielä ei sitä ole, on 
luultavaa, että se sitä lälhitulevaisuudessa 
saa, sillä eihän Maa:kiinteistöparukki ole 
täihä·nastisella to1mi•nnaUaarn :kyennyt pois
tamaan maanvilj.e:lijäin pulaa kuin har
voissa ,ta1pau!ksissa, vaan aiillloastruan siirtä
UYit si,tä toistaiseklsi. .Jos nyt erikoisasutus 
siirretä-än 0. Y. Maakiimeistöpankille, niin 
se lisää tarpeettomasti panikin rtyötwalclma 
ja !häiritsee •sen pääasiallista telhtävää. E~kä 
sen [)<ykyinen :toiminta ole niin nopeaa, 
etteikö siinä olisi parantamisen va:raa. 
Päinvastoin kuuluu mruanvi'ljelijäin kes
kuudessa moitteita siitä, että asia sie1lä 
vi~pyy .tal:1)eet,toman k8Juan. E:iJköhän olisi 
viisainta :pitää Maalkimteistöpamik!ki vain 
ra!hrulaito!ksena, joi'!m vakau:t:taa maanvilje
lijäin velkoja, eikä yhdistää >siihen tarpeet
tomasti,. kun ei ole mitään rer:iJkoista syytä, 
asutustoimintaa,, sillä huomauttaa voidaa.n, 
etteivät serrrjä:1keen maanviljelijät ti.edä, 
mi'kä laitos J\bakiinteistöpam'kki oikeastaan 
on, ja samalla hallinioviranomaisi,l'le pan
kin toiminnan tavk!kaileminen ja seuraami
nen tulee vaikeaksi, sillä jos huo:mautetaran 

----··-----·---- ----

epäk(}hdista velko.jen valkauutaJmisessa, niin 
voidaan p.amJdn puolesta saillloa, että heillä 
on niin pa:ljon työtä .tuon erilkoisasuJturksen 
kanssa., ettei ole voinut toimia iparemmin, 
ja jos huomautetaan taa:s erirkoisa.sutuk
sesta, niin pamikiki voi iJ:mOIIIlauttaa heidän 
pääasiallisista tehtävistään. Vielä on otet
tava huomioon, että haUit111ksen esitys .tie
tää sitä, että Osakeyihrtiö Mawkiinteistö
pamlklki saisi käyttää asutushallitusta kuu
lematta asutusobligatioita ja asutusrahaston 
varoja.. Kos!ka meillä toisitaiseksi on asu
tusihaillitus, j<Jka on kartsottava ikailkesta 
huolimartrta ammalitivirrustoksi :tä:JUä a•lal:la ja 
omaa suuren kokemuksen asutusasioissa, 
tuntuu luonnolliselta, että maatalousministe
riö myös erilkoisasutussuuThnllitteluissa käyt
tää trumä.n viraston rupua ja sih':tää valtuu
tensa asutusha<l'lirtukse1le. 

Emme talhdo ikieltää, 1etteilkö nykyinen 
as'U!tussysteemi ole hidas jru lkanlk:ea ja erkö 
asutus:halli>tuksessa olisi ikorjaa:mista. Mu:llta 
se on asia erikseen, joka on otettaNa kdm
naisuudessaa.n rkäsiteltävälksi. MaataJous
valiokunna.n lisäys, että va!Ltuus myönnet
täisiin Osaikey:htiö Maakiinteistöpankille tai 
asUJtushaLlilturkseUe ei rparaJilJna .tilarrme'bta, 
sitlä :mi'kä estää maatailousministeriötä !käyt
tämästä siin:äik:in :ta;pMliksessa v:ruin l\1aa
kiiThtei•stöpa~kia. Seikka, mi!kä ;vielä ;edcl
lyittää., että lain toimeenplllllijana oEsi asu
tushallitus, on se, että ne tilat, jotka tämän 
la:irn aNulla muodostetaam, k:oeaj.a!lli jälik:een 
joutuisivat kuitenkin asutushallituksen ja 
asutusvicmnomaisten valvontaan. Ei tunnu 
onnehlise1ta, että toinen vi,r.asto ot,taa asuk
kaat ikoeajarksi hoitoonsa ja :toinen joutuu 
suorittamruan lop•putarkastu'kse:n ja peri
mä.ä!ll/ takaisin lainat, jotka toinen on voi
nut !SiiJhen awvinlkin a.VlOkärtisesti antaa. 

Maalaiskuntain !kannalta iherätrtää tä&<>ä 
lrukie'hdotuJksessa epäilysitä se, et,tä maa:lais
kmJJtiin vo:i>da:an siirtää kaupunkien työt
tömiru i!lman, että kunnat itse voivat mitään 
sa:noa, rkietä otetman ja mirrukälaisia. Nämä 
työtrtömärthä:n ortertaau koeajaksi, joka siis 
edeJlyttää,. ;että niitä koeajallJ jä,l'l~eeillJ ei 
twrvitse hyvä!ksyä rtilan asulkka,i!l"si, jos he:r~:
kirlö on t~lalle !kykenemätön ja muuten so
pimaton. Jos jossain rta:pauksessa näin ta.
pahtuu, on asianomainen !työläinen koe
aikana saawuttanut rkotipaiikkaoirkeudien jo 
lnmnassa ja voi joutua:, lku:n elämisen :mah
dollisuudet otetaan pois, [mrunan köym.äin
hoidoru varaan. Ei ta~itse muuta kuin 
yksi kymmenestä tapauksesta: olla tällainen, 
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kun asianomaiselle kumm!a,1le on pa1ljon 
suurempi vahinlko tä3tä ikuim että !kunta saa 
yhdeksän veroa maksavaa 'kun.nonista ·kan.
sa·laista. 

Kysyä v.oi myös, millä työHömyydestä 
kärsivä pienviljelijä elää sen ,adan kuin 
hän mi•va:a lisä;peltoa. Hallituksen esityk
sen mUikarun hän saa vain 75 % uudisvil
jelyspalkkiosta rahassa. Uudisviljelyspalk
kio on n;y:kyjään 600-1,000 .ma,rkkaa heh
tMrilta, riippuen ti,lan suuruudes1Ja, siis 
ranassa hän saisi 450--750 mariklkaa ja 
lopulla paJikikiolla :lyhen1111ettäisii.n hänen 
va1tiorafuastosta sa:amaalliSa lainaa. Palkkio 
ei lku~tenkaaiJJ lai•n mulka•aiJJ saisi IJJousta yli 
2,000 mlk hehtaaria kohti. Maata:lousvalio
kunta ik01hotti tä:mä·n rahassa ma!ksettava111 
p~kion 100 %:iin, mwtta tuntuu, ettei 
pienviljelijä useassa1kaan •tapa:uksessa ,ky
kene tä:lläJkä,än summalla peltoa .raivaa
maan, sillä pe:llon .raivaus nylkyjäänikin tu
lBe maiksamaan noin 3,000 ma,:rlukaa ihehtaa
rilta.. Ei myöskä.äJn tunrnu oonistunee1ta, 
että pawklkio ehdotetuilla tava.Ua 1käytetään 
laillllan ly:hentämiseen. Tajpa on a:ivan uusi 
eikä o'le luult!Lvaa, että sil1ä p,aljoaik!Lan 
parannetta.i!Siillll 'heikossa asemassa olevan 
pienviljelijän tilaa, sillä nämä valtion lai
na:tiha,n ovart hwlip.rukoDk!oisi.a ja ,tavalla:an 
valkautettuja, kun taoo :ko!1kealkorikoiset 
painlklkiluot.ot y. m. jäävät yhä ·tekemään 
pie111,viljelijän Meman ·epä.varmaJksi. 

Towon, että suuri .vaJiokunta otta~si huo
miocm ·vastalauseen n:o 1 ja simen rtehdym 
chdotwksen laiksi eriiiDoisasutustoiminnasta 
sii'hen liirttyvine toiminta:su u:nnitelmineen. 
Tämä ehdotus tuli yhde'flä ääiiLellä maru
taJ>oUISvaJiokunnassa hylä.trtyä. Tämä ehdo
tus, vaiikikaikin se asettaa hai1l~tukselle joi
takin rajoirtuiksi,a, voidruan soiVeHuttaa ik:äy
tä:rutöön, ja sa:mrulla kun sen avulla voida·an 
käy!Uää työttömyysvwroja a!Sutustoimintaan, 
viedään !Lsutustoimintaa myös ·eteen:pä.in. 

IEd. A 1 e s ta 1 o: Kun tämä esillä oleva 
asia tuli eduskuntaan, on se kaiken aikaa 
herättänyt vaJJsin suurta mielenkiintoa 
etenkin eräissä piireissä. Hallituiksen 
esityksen astu tustoiminnan j ohtamiseksi 
uusille urille tultua eduskunnan käsiteltä
väksi ja kun se tuli maatalousvaliokuntaan 
ja siellä läihetettiin jaostoon, on ensinnä
kin asianomainen jaosto kiinnittänyt ky
symykseen varsin vakavaa huomiota. Jos 
tähän .esity~seen syventyy käytännöllinen 

asutustoimintahenkilö, niin hän pa:kostrukin 
joutuu varsin pitkiin ha1ikintoi:hin y•ksis
tään jo voimassa olevien monien asutus
laJkien perusteella. Kuten täällä on mai
nittu, on meillä asutuslakeja jo noin 100 
eri :kappaletta. Se jaosto, joka ,tätä asiaa 
rY'htyi valmistelemaan - ja etenkin alle
kirjoittanut jaoston puheenjohtajana -
koetti niihin parihaansa mukaan syventyä. 
Tämä laki, joka nyt on esillä, jakautuu pää
asiassa kahteen linjaan. Etenkin lain toinen 
osa jo lähentelee voimassa olevia asutuslakeja 
siinä määrin, että samaa toimintaa, jota 
aiotaan esillä olevan lain avulla suorit
taa mtisten pieilJVIiljelmiell! auttamiseksi, 
voitaisiin jo voimassa olevien lakienkin 
avulla tehdä melko paljon enemmän, mutta 
ainakin yhtä paljon kuin tällwkin esillä ole
valla lailla. Asianlaitwhan on s~ten, että 
tämän lain puitteissa tulisivat ensinnäkin 
mtisistä pie111vi.ljelijöistä hyötymään ai
noa..'ltaan ne, joilla on asutuslainoja. Kaikki 
muut pi•enviljelijät tulisivat jäämään lain 
uLkopuolelle. Tiedämme, että meiHä on 
voillllassa laki, jonka mukaan myönnetään 
pienviljelijöille uudis- ja laidunviljelysrai
vauspaliklkioita, jotka lähentelevät jo hyvin 
suuressa mitassa niitä määriä, mitä tässä 
laissa:kin eJlldotetaan. Esillä olevan lain 
mukaan tosin voidaan myöntää raivaus
palkkioita aina 2,000 :een marklk!Lan asti 
hehtaaria kohti, mutta !kun näillä palk
kioilla olisi lyhennettävä valtion saatavaa, 
ei paH"kion saaja voisi saamiaan rahoja 
käyttää raivauksen ihyvwksi, joten palk
kioilla olisi ainoastaan vä<lillinen merik:itys. 
Kun jo voimassa olevan lain mukaan voi
daan myöntää 1ainoja uudisviljelyksien 
raivaamiseen entisi'lle pienviljelijöille myös
kin aina 2,000 markkaan asti hehtaaria 
kohti, niin, jos hallitus olisi kiinnittänyt 
huomiota täJhän asutusLain jo ennestään 
suomaan oikeuteen, se olisi voinut tätä rai
vaustoimintaa järj•estää ilman uuden laki
esityksen antamista. ,Samoin voidaan voi
massa 'olevien lakien mukaan myöntää 
myöskin rakennuslainoja entisille pienvil
jelijöille, joten entiset pienvilje'lijät ovat 
käsitykseni mukaan yhtä hyvin turvattuja 
tulipa tä.mä laJki tältä kohden hyväksytyksi 
tai ei. Mutta kun täJhän lakiin sisältyy 
toinen kysymys, joka lieneeikin lain anta
misen päämotiivi, nimittäin uusien tilojen 
muodostaminen ja uusien alueiden raivaa
minen työttömyysvaroilla, niin siitä syystä 
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· maatalousvaliokunnan jaostokin asettui sille 
kannalle, 'ettei esitystä olisi hylät,tävä. Ky
symys on nimittäin varsin tärkeä siinä 
suhteessa, että voitaisiin työttömyysvaroja 
vihdoinkin käyttää terveeseen j'a luovaan 
toimintaan. Mutta, kuten täällä jo edelli
nen puhuja mainitsi, meidän käsityksemme 
mukaan, joka pohjautuu käytännölliseen 
asutusasiain tuntemukseen, tämän lain 
siinä muodossa soveltaminen, kuin se on 
hallituiksen esit)"rksessä ja maata'lousvalio
kunnan mietinnössäkin on melkein mahdo
tonta ensinnäkin siitä syystä, että kaikki 
entinen asutuskokemus on mietintöä an
nettaessa k01konaan sivuutettu. 

Jos tämä mietintö kulkisi edes osapuil
leen van'hoja saavutetun kdkemuksen lin
joja, silloin voisi ajatella, että siinä ehdo
tettua toimintaa voitaisiin käytännössä 
hoitaa, mutta sehän tähtää aivan uusille 
urille. Kuten :tääHä arvoisa edellinen pu
huja jo mainitsi, siirtyisi ensim1äkin tilo
jen osto kokonaan Maakiinteistöpan!kille. 
;:roiseksi jäisi lain käytäntöön soveltaminen 
muussa suhteessa tietysti maatalousseu
roille sen promemorian mukaan, joka esi
tettiin maatalousvaliokunnalle. Mutta me
hän tiedämme, että maatalousseumt toi
mivat pääasiassa neuvojavoimina ja käy
tännöl'linen rakennustoiminta ja käy,tän
nöllinen uusien tilojen muodostaminen ovat 
jokseenkin kaksi eri asiaa. J,a miksi'kä 
sitten olisi lähdettävä sellaiselle ·tielle, 
josta oikeastaan ei ole 'ko'kemUJksia ja jo
honka on kokonaan palkattava uusia työ
voimi,a? Mi'ksei käytetä asutushallituksen 
Iwkeneita voimia ja miksei edes asutuslauta
kuntia käytetä näitä suunnittduj:a laati
massa ja valmistamassa~ . Kyllä asianlaita 
i:'itt(mkin on siten, että jos viedään esim. 
täältä Helsingistä työttömiä maaseudulle 
ja vai,l\:ika ne siellä jonkin a]kaa iheiluttai
sivat kudkkaa, - minä kyllä epäilen, että 
ne heiluttaisivat sitä hyvin heikosti -, 
niin eivät ne noin vain kädenkäänteessä 
opi pienviljelijän ja uudiSilliljelijän vai
keata tehtäcvää. Käsitykseni mukaan rai
vaustyö on suoritettava niitten miesten 
voimalla, jotka siihen ovat oppineet ja 
jotka siilhen pystyvät ja joilla sitä työtä 
kohtaan on myöskin siinä määrin !harras
tusta, etteivät tee raivaustyötä ainoastaan 
hätäaputyönä, va·an sellaisena työnä, että 
he voisivat työnsä tuloksia käyttää jatiku
yasti hyvliJkseen. 

Meitä vastalauseen allekirjoittaneita on 
sitäpaitsi epäilyttänyt erikoisesti se seikka, 
että tämän uuden asutuslain kautta vai
keutettaisiin Etelä-Suomen pienviljelijäin 
lisämaan saantia. Meillähän Etelä,Suomessa 
on liian pienten tilojen lisämaa-alueiden 
saanti aivan mahdotonta. :Sen vuoksi en
nenkuin läihdetään luomaan uusia ikituvia 
pknviljelijöitä maaseudulle, olisi yhteis
kunnan velvollisuus ensi sijassa koettaa 
saada entiset vcaikeassa taloudellisessa ase
massa olevat pientalonpojat jaloilleen. Tältä 
pohjalta asiaa ikatsoen olenkin sitä mieltä, 
että uutta asutusta tehtäköön ja työttö
miä sijoitettakoon maatalouteen ainoastaan 
sellaisilla seuduilla, joissa on suuria vilje
lemättömiä maa-alueita. Olen koiko pienen 
elämäni pitänyt asutustyötä maamme yh
tenä kai'l\lkein tä11keimmistä kysymy:ksistä 
ja oLen iloinen, että ,tässäkin kamarissa 
atkaa sil1e aj,atuJkselle ikypsyä väihitellen 
pohja. Tosin se kypsyminen tapahtuu 
vasta pakottavien olojen vuoksi, Nyt ei 
ole enää mahdollisuutta koota kaupun!k:ei
hin sitä liikaväestöä ja sitä lisä'kansoitusta, 
jota ma·assamme ,tapahtuu. On pa,k:ko lo
pulta,kin läihteä maaseudulle terveeseen, 
luovaan työhön, sellaiseen työhön, että sit
keällä työllä ja pitJkiä päiviä tekemällä 
voi ihan'kkia itselleen ja perheelleen terveel
lisen toimeentulon. Mutta tällä esitj1ksellä, 
joka meillä nyt on esillä, emme pääse sii
hen tuloikseen. Meidän täytyy ehdottomasti 
saada täydellinen uudistus asutustoimin
nassa j,a meidän täytyy saada asutuskomi
tean mietinnön pohjalla sellainen laki, 
jonka avulla kermnkin tämän maan kor
vet alkavat nousta, jotta tämä maa vii
meinkin pääsisi omava.raiseksi. 8illä ta
voin myös työttömyys tulee aivan kuin 
its,estään tästä maasta :häviämään, ja se 
häviää pysyväisesti. 

!Suosittelen suurelle valiokunnalle I vas
talausetta. Se on siksi selvä, 'että jokai
nen ymmärtää, mihin siinä pyritään, ja se 
kulkee vaiJJhoja kokeneita latuja pitkin. 

Ed. K u 11 b e r g: Innan denna rege
ringsproposition angående speciell koloni
sationsverksamhet med tanik:e på arbetslös
hetens lindrande går till stora utskottet 
skulle jag önska fästa utskottets uppmärk
samhet vid en del omständigheter som en
ligt mitt förmenande icke äro av oväsent
lig betydelse i denna fråga. 

77 
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I agrarutskottet hörde underteclmad till 
dem som vid ärendets förbcredande be
handling anslutit sig till den uppfattnin
gen i frågan som i den till utskottets bc
tänkande :fogade första reservationen 
föreslås. Då det emellertid senare fram
gick, att regeringen icke godkände denna 
linje utan höll på sitt eget förslag och då 
utskottet med en rösts majoritet beslutat 
lägga :propositionen till grund för behand
lingen, har jag försökt inställa mig eftt)I' 
ntskottsbeslutet, synnerligast som utskottet 
i propositionen enligt min uppfattning in
fört en del förtydliganden och tillägg som 
avgjort förbättrat densamma. I ett av
seendc har jag likväl icke kunnat förena 
mig med utskottsmajoriteten varför jag nn 
med hänvisning till den tredje reservatio
nen i utskottets betänkancll~ hcr att få sä.ga 
några ord. 

Enligt min uppfattning hava vi gått 
alltför långt i vår undantagslagstiftning. 
Vi hava en sådan mängd undantagslagar, 
avscdda att gälla för ett år, för två år 
cller tre år, att lmappast någon mera kan 
hålla reda på deras antal. Vi böra där
för, ju förr dess bättre, försöka komma 
ifrån dcnna lagstiftning, ty den hringar 
ickc reda i våra förhållanden utan den lc
der utvecklingen in i en sådan fåra, att 
vi 1ängrc fram hava ä.nnu svårare att 
komma därifrån. Det är nog till dcn nor
mala lagstiftningen vi fortast möjligt böra 
försöka komma. lVIen om cmellertid regc
ringen av en eller annan orsak iinnu an
F>er sig hava skäl att fortsätta på undan
tagslagstiftningcns väg, så bör dcnna verk
r-;amhct ligga regcringen så nära som möj
ligt och rcgeringen hava möjlighct att ome
delbart såväl leda som övervaka dcn
F>amma. Så är cmcllertid icke fallct mcd 
det nu förcliggandc förslaget till speciell 
kolonisationsvcl'ksamhet. Här finge jämväl 
0. Y. Maakiinteistöpankki, utom koloni
sationsstyrclscn, rätt att utöva dylik kolo
nisationsverksamhet samt dessutom rätt tili 
kolonisationsfonden att med dcss medel in
köpa lämpliga fastighetcr och låta utarbcta 
kolonisationsplancr för desamma. Här går 
man enligt min tanko för Iångt. 0. Y. 
Maakiinteistöpankki är ett företag i rätt 
hög grad av privat natur och det kan icke 
vara förenligt med statens intressc a.tt 
häraY göra ett ämbetsverk för kolonisatio
nen. Dcssutom hordc redan försiktigheten 

mana till åtcrhållsamhet vad Maakiinteistö
pankki vidkommer, ty baliken med sin nu
varande verksamhet är ett nyssgrundat 
företag och det är att bcfara, att dcss. 
verksamhet för stabilisering av lanthushåll
ningens skulder kommer att medföra för
lustcr för statsverket. En långivning upj~ 
till 90% av lantbrukets uppskattade ka
pitalvärde är högst riskabelt och redan 
nu har Maakiinteistöparrkki, trots att den 
så kort tid varit i vcrksamhct, varit tvun
gen att anlita utsökning för att få in rän
torna på sina till låntagarna bcviljadc lån. 
Allt tyder sålunda cnligt min uppfattning 
på att rörande Maakiinteistöpankki stor 
försiktighet bör iakttagas och att dcss verk
samhet ingaluuda bör uthyggas mcd nya 
arbctsfält åtminstonc intc i hankcns nu
varande utvecklingsskedc. Redan svårighe
ten att utöva kontroll övcr de av hankcn 
för detta ändamål använda statsmcdlen; 
bordc mana till försiktighet. J ag förc
ställcr mig att det inte kan vara så lätt 
att i J\'Iaakiinteistöpankkis bokföring få 
reda, huru statsmcdlen använts och om dc 
verkligen använts på ctt sätt, som står i 
i.ivercnsstämmelse med statens fördrl och 
hästa. Önskar regeringcn sjiilv därcmot på 
egcn risk utföra den i propositionen före
slagna snabbkoloniseringen delvis i anslut
ning tili arbetslösa, som kolonister villiga 
stadsbor, så hör detta ickc förmenas, men 
då utsikterna för ctt misslyckande på dctta 
område såsom regeringcn nu har tänkt sig
äro rätt stora, är det bäst att lantbru:ks
ministcrict ensamt tar itu mcd arbetsupp
giften och för varje gång anlitar det ämbcts
verk som härför hcfinncs lämpligast. Jag
vågar därför hoppas, att dc i tredje rcser
vationen framförda synpunkterna av stora 
utskottet skola beaktas och 1 mom. i 1 § 
erhålla den lydclsc som i rescrvationcu 
förcslås. 

Bd. M: a r t tila: Kun kyseessäolevaan 
hallituksen es-itykseen sisältyvät suunnitel
mat erikoisasusustoiminnasta kesällä jo en
nen eduskunnan kokoontumista tulivat jul
kisuuteen, herätti se laajoissa 'Piireissä hy
vin sekavia tunteita. Työttömyysasioita 
hoitavissa kunnan miehissä herätti tyydy
tystä se seikka, että suunnitelluilla toimen
piteillä tarkoitettiin töiden suuntaamista 
enemmän tuotannolliselle alalle. Asutus
miehet taas epäilivät, kuinka sen rulians-
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sin saa käyntiin. Asutustilalliset ja sik-si 
pyrkivät ottivat sen vastaan erikoisella tyy
dytyksellä, koska se toi heille huomattavia 
etuisuuksia. 1\Iutta oli myös sellaisia, 
jotka heti tuomitsivat suunnitelman epäon
nistuneeksi. Tällaisin sekavin tuntein otet
tiin asia vastaan myös maatalousvaliokun
nassa. Parhaana osoituksena tästä on se, 
että asia nyt vasta on eduskuntakäsitte
lyssä, ja kt~mminkin itse asiassa ne mua
tokset, mitä valiokunnassa hallituksen esi
tykseen on tehty, ovat verrattain vähäiset. 
Ennenkuin valiokunnan jäsenet saivat 
asiantuntijoina ikäytetyiltä ministereiltä 
ynnä muilta yksityiskohtaisompia tietoja 
tehdyistä suunnitelmista, oli jonkunlainen 
ennakkoluulo kysymyksen suurisuuntaisuu
desta, uusille aloille siirtymisestä, kau
punkilaisten siirtämisestä maaseudulle y. m. 
Valiokunnassa käytettävissä olleet, yksi
tyiskohtaisia suunnitelmia koskevat asiakir
jat ja monet asiantuntijalausunnot lopulta
kin saivat valiokunnan enemmistön halli
tuksen suunnitelmien taakse, mutta huo
mattava vähemmistö jäi edelleen ,tuo
maaksi''. 

Minun kantani miiäräämiseen valiolnm
nan mietinnön pohjalla on vaikuttanut en
sinnäkin se, mistä jo alussa mainitsin, että 
työttömyyttä lieventävät yleiset työt tahdo
taan suunnata tuotannolliselle alalle, toi
seksi se, että toimenpiteillä yritetään saada 
helpotusta korpien uudisasukkaille, jotka 
tavattoman vaatimattomissa oloissa eläen, 
luovat korpiin arvoja tuleville sukupol
vme, kolmanneksi se, että katson maan
kumaraan kiinnittiimisen olevan sen keinon, 
millä pitemmälle katsoen sittenkin parhai
ten vastaista työttömyyttä lievennetään. 
Vielä on kantani määräämiseen, varsinkin 
mikäli se koskee maatalousministeriön val
tuuksien siirtåJmistä myös 0. Y. :Maa:kiin
teistöpankille, vaikuttanut se seikka, että 
maiden lunastamiseen voidaan käyttää obli
gatioita ja varsinainen rahapääoma voidaan 
näin ollen käyttää varsinaisiin töihin ja 
myöskin, että koko toiminta täten saadaan 
joustavammaksi. Se kokemus, mikä mi
nulla on ollut kunnallisen työttömyyslauta
kunnan puheenjohtajana, osoittaa, että 
tässä jos missään tarvitsisi olla mahdolli
simman suuri toimintavapaus. Työttömien 
hrutä on monta kerta·a siksi suuri, että se 
vaaltisi nopeita ·toimenpiteitä. Työ.t,tömyy-

den lieventämistoimenpiteet eivä!t sai:si olla 
krunlkeisiin ja, aikaa vieviin kaavoilhin sido
tut. Siis juuri tältä kannal,ta lmtsoen olen 
minä ollut vaJmis myöntämään 0. Y. Ma.a
kiin!te~stö;pankille v·aituudet maiden lunas
ta:misecn ja välittämiseen. 

V a:liokunnan jäsenistä on osa ,tuijottanut 
ai•van liikaa tässä asia:ssa asutustha!llitrukscen 
ja enltisiin a:suttaanistoimenpiteisiin vi.elä 
senlkin jälkeen, vaiQ~ka ha,llituksen jäsen 
sel~tti, että tässä ei <Jle asutuskysymys pä1i
asia,, vaan ~tässä on pääasiana ,työ.ttömyys
kysymys seikä samai1la i11maisi, että hallirtus 
hwluaisi kokeilla täUä alalla ja ottaa; myös 
asim1 vastuumeen. lVIimun mielestäni meinä 
on asutustoiminta tällä !ke~taa jonkinlai
sessa taitekohdassa ja senta!kia ollut la
massa jo vuosikausia. Jos tätä taiiteilroh
dan ·aikaa. voi•da,a,n lkäy,ttää asutustoimin
taan j:oustavammailla menetehnäHä kuin 
tähän asti, niin se kokemus voidaan tyydy
tyksellä ottaa vastaa;n 'Vastaista asutuslain
säädämttöä tehdessä, johon lähitrdevaisuu
de~a ryhdytään. 

On va:litettava:a, että vali~ik:unta ei tässi:i 
asiassa päässyt yksimielisyyteen, ik:os1m 
tästä yhdeltä osalta aia1eutui, että tämän 
lain nojalla ei todennäköisesti !kuluvana 
sy:ksynä: enää ,päästä :kdkeilema:an, miikä mi
nun mielest&ni, niin hyvi1n työttömien knia1 
asUJtustilallisten ikanna[ta u.lisi ollut er~t
täiu tärkeää. 

V airklk:a minäikään en usko kyseessäolevan 
lain saavan aikam1 mitään mullistavaa ja 
kä:änteente[mvää tyÖ!ttömyys- ja. asutus
asioissa., :ka1tson lmmmimJkin 'lain •pyl'ik1viin 
johtamaan !kehitystä oilkeaan suuntaan, 
joika on varteen otet1tav·aa. Näistä syistä 
mi~ä:ki.n toivoisin, että suuri va.liOilnmta 
hyvfi[{.Syis~ maat.wlousvalioknnnan mie
tinrnön. 

1.' o i The n v a r a lP u :h {~ m ies: Tämän 
asioo käsittelv keskeytetään. Niinikää1n 
keskevtctään T~vt täysistunto ja jatketaan 
sitä 1kel:lo 19,30. 

Täysistunto keskcytetiiiin kello 17 ,18. 
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Täysistuntoa jatketaan 

kello 19,30. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Jatketaan 7) asian käsittelyä. 

Ke;,,Jmstelu jatkuu: 

Maatalousministeri J u t i l a: Herra pu
hemies! I\1aatalousvaliokunnan mietinnön 
johdosta hallituksen esitykseksi erikois
asutustoiminnan harjoittamisesta työttö
myyden torjumista silmälläpitäen saan 
kunnioittaen lausua seuraavaa: 

Kuten hallituksen esityksessä eduskun
nalle on mainittu, on valtion työttömyys
komitea v. 1932 valmistuneessa mietin-

. nossaan kiinnittänyt huomiota järkevän 
asutuspolitiikan merkitykseen työttömyys
kysymystä ratkaistaessa. Sanottu työttö
myyskomitea ei kuitenkaan katsonut voi
vansa tehdä asiassa yksityiskohtaisempaa 
esitystä eikä ehdottaa, kuten suunniteltu 
oli, pellonraivausta ja välttämättömien ra
kennusten rakentamista asutustiloille vara
töinä senvuoksi, että asutushallituksen ta
holta ei silloin katsottu voitavan ottaa hoi
taakseen asian käytännöllistä puolta, eikä 
muutenkaan pidetty tarpeellisena edellä
mainittujen töiden tecttämistä varatöinä. 

Suunnitellessaan toimenpiteitä työttö
myyden torjumiseksi tuli kysymys hallituk
sen keskuudessa uudelleen esille viime ke
sänä. Neuvottelussa, joka asian selvittämi
seksi pidettiin valtioneuvostossa, oltiin asu
tushallituksen taholla taaskin yleensä sitä 
mieltä, että pellon raivauttaminen ja ra
kennuksien rakennuttaminen varatöinä ei 
kuuluisi asutustoimintaan eikä asutushalli
tus voisi siis ottaa asiaa hoitaakseen. Halli
tus piti asiaa kuitenkin monesta syystä 
tärkeänä. Niinpä asutustoiminnassa oli 
havaittu olevan erinäisiä puutteellisuuksia, 
sillä kun vuosittain oli saatu perustetuksi 
vain 400-700 viljelystilaa, oli se liian vä
häistä, kun asutustarpeen tyydyttämiseksi 
olisi perustettava useammankertainen määrä 
tähän verraten. Perustetuista tiloista on 
myöskin huomattava osa muodostettu kan
nattavan maatalouden harjoittamista sil
mälläpitäen liian pieniksi, joten lisämaitten 
hankkiminen tiloihin on muodostunut yh
deksi kaikkein tärkeimmistä toimenpiteistä 
asutustoiminnassa. 

Edelleen niistä 457 milj. markasta, jotka 
vv. 1918-31 on asutusrahaston varoista 
lainoina annettu, on 207 milj. markkaa eli 
45.3 % annettu maanostoon, noin 213 milj. 
eli 46.7 % rakennusten rakentamiseen ja 
vain noin 17 milj. eli 3.4 % vakauttamis
lainoina ja vain noin 19 milj. eli 4.2 % 
viljelysten raivaamiseen. Näin ollen varsin
kin viljelysten raivaukseen myönnetyt lai
nat ovat osoittautuneet mitättömiksi. Ne 
ovat saaneet aikaan sen, että asutustilojen 
peltoala on liian heikossa tahdissa lisäänty
nyt ja tullut turvaksi asutustilalliselle itsel
lensä. Viljelystiloista, joihin rakennus
lainoja pääasiallisesti asutusrakennusten 
rakentamiseen asutushallituksen hyväksy
mien piirustusten mukaan on annettu, on 
v. 1931 suoritetun tutkimuksen mukaan ol
lut 77.s % sellaisia, joilla peltoala on enin
tään 6 ha, ja 31.4 % sellaisia, joiden pelto
ala on enintään 2 ha. Rakennuspääoma 
onkin täten noussut melkoiseksi tiloilla, 
joiden pellonraivauksesta ei ole pidetty 
huolta ja joiden tuotto ei siis vielä olisi 
edellyttänyt täten syntyneen, näin suuren 
rakennuspääoman koron ja kuoletuksen suo-· 
rittamista, ei ainakaan itse tilalta saata
vista tuloista. Valtion metsämaille peruste
tuista tiloista oli myöskin asutushallituksen 
toimeksi annetun luetteloimisen mukaan 15 
päivänä toukokuuta kuluvaa vuotta 758 
viljelystilaa, 760 asuntotilaa ja 247 lisä
maata olleet sellaisia, joille ei, asutushalli
tuksen ilmoituksen mukaan, ole saatu asuk
kaita. Tämä on johtunut m. m. siitä, että 
nykyisenä vaikeana aikana tilattomilla ei 
ole ollut omia varoja varsinkaan pellon
raivaamiseen, kun perustetuille tiloille on 
tehty vain suuremmat kuivatusviemärit. 
Sivuansiomahdollisuudet viime vuosina, var
sinkin maan metsäseuduilla, kuten tun
nettua, ovat olleet niin niukat, että ne hä
din tuskin ovat pitäneet asianomaiset 
metsätöissä olleet pientilanisot hengissä; 
vieläpä usein perheen tänä aikana on va
litettavasti täytynyt turvautua köyhäin
hoitoon. 

Toiselta puolen on, kuten hallituksen 
esityksestäkin käy selville, pidetty tarpeel
lisena kohdistaa varatyöt tähänastisia tuot
tavampiin töihin ja nimenomaan sellaisiin, 
joiden avulla työttömyys pysyväisosti vähe
nee. Tällöin on katsottu, että raivautta
malla peltoja varsinkin valtion asutustoi
minnan kautta perustetuille tiloille, joilla 
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entuudestaan ei ole peltoa tai on sitä vain 
vähäinen ala, kohotetaan tilan tuottoa, pa
rannetaan tilallisen maksukykyä, saatetaan 
valtion lainoina myöntämä rakennuspääoma 
oikeampaan suhteeseen tilan koko maa
talouspääomaan verraten, saatetaan valtion 
lainojen takaisin saanti nykyistä varmem
maksi ja vähennetään työttömien lukua sen 
kautta, että asutustilallisella tulee olemaan 
tilansa viljelemisessä riittävästi työtä. 

Asutushallituksen valtion metsämaille, 
valtion omistamille vero- ja rälssiluontoi
sille maille, valtion virkataloille, samoin
kuin palautuslain, valtion varoilla tapahtu
van asutustoiminnan rahoittamisesta anne
tun lain sekä pakkohuutokaupalla .myytä
vien kiinteistöjen lunastamisesta valtiolle 
annetun lain mukaan perustettuja asutus
tiloja, joille voidaan raivata peltoa ja ra
kennuttaa vaatimattomat asuin- ja eläin
suojarakennukset, on asutushallituksessa 
tehdyn tutkimuksen mukaan j{aikkiaan 
1,791 tilaa. Tällöin voidaan, jos tyydytään 
siihen, että kullekin viljelystilalle tulee 
valmista peltoa 3 ha, raivata noin 3,300 ha 
peltoa, rakentaa 81 km tietä ja kaivaa 
88,000 metriä viemäriojaa, joihin kaikkiin 
on arvioitu menevän noin 12,000 hevos
työpäivää ja noin 260,000 jalkamiestyö
päivää. Lisäksi voidaan sanotuille tiloille 
rakennuttaa vähintään 758 asuin- ja 450 
eläinsuojarakennusta. Nämä asumattomat 
tilat sijaitsevat pääasiassa Pohjois- ja Itä
Suomessa. Oulun läänissä sellaisia tiloja, 
joille maata voitaisiin raivata, on lähes 
1,000 kappaletta. 

Maakiinteistöpanmki on sille vakauttamis
laissa myönnetyn oikeuden nojalla myös 
hankkinut maata ja lunastanut eiliseen päi
vään mennessä kaikkiaan noin 29,300 ha 
maata. 'rästä voidaan arviolta käyttää asu
tustarkoitukseen ehkä noin 5,000 ha. Lunas
tetuille tiloille tehdään tällöin käyttösuun
nitelmat, joista käy selville myös tiloille 
raivattavat uudet pellot sekä rakennetta
vat rakennukset. Käyttösuunnitelmat jo 
lunastetuille tiloille valmistuvat pääasialli
sesti tämän vuoden kuluessa. Odotetaan 
vain varoja ja valtuuksia, jotta saataisiin 
työt panna käyntiin. 

Pankeilla ja yksityisillä on myöskin hal
lussaan melkoinen määrä tiloja, jotka sovel
tuvat asutustarkoitukseen käytettäväksi. 
Näiden valtiolle hankkimista varten on lmi
tenkin tarpeen nykyistään mutkattomampi 
maanostomenetelmii. 

Kuten edellä on huomautettu, ovat pe
rustetut asutustilat saaneet melkoisessa 
määrässä asutuslainoja, kun taas tilojen 
peltoala on edelleenkin sangen vähäinen. 
Kun r31kennuslaina on maksettava takaisin 
10-20 vuoden kuluessa ja sen korko on 
5 %, nousee vuotuisma:ksu 15:een tai aina
kin 10 % :iin, mikä on liian raskas makset
tava köyhälle, vähäpeltoiselle asutustilalli
selle. Jotta tilanne asutustilallisen kan
nalta he1pottuisi, on ehdotettu, että hä
nen valtion varoista saamaansa lainaa ly
hennettäisiin enintään 2,000 markalla jo
kaista hehtaaria kohti, jonka hän raivaa 
tilallaan pelloksi. Lisäksi on ehdotettu, 
että sellaiselle tilalliselle, jonka peltoala on 
enintään 5 ha ja jonka taloudellinen 
asema on sellainen, että hän raivausaikana 
toimeen tulla·kseen tarvitsee raha-avus
tusta, maksettaisiin sopivissa erissä harkin
nan mukaan enintään 75 % siitä, mitä hä
nelle pienviljelijäin uudis- ja laidunrai
vauspalkkioiden suorittamisesta voimassa
olevilla perusteilla tekemästään pellon rai
vauksesta olisi tällaisena palkkiona tuleva. 
Tällä tavalla hän saisi sinä aikana kun 
hän raivausta toimittaa ainakin välttämät
tömät elintarvikkeet itselleen ja perheel
leen. Jotta jo oonakolta olisi saatu selville, 
miten paljon asutustilallisia on halukkaita 
saamaan suunnitelluilla ehdoilla viljelys
palkkioita tai varatöiden teettoa tilallaan, 
on asutushallitus maatalousministeriön tkec 
hoituksesta sitä asutuslautakuntien kautta 
tiedustellut asutustilallisilta ja tällöin on 
saatu tietoon, että yli 8,000 asutustilallista 
olisi halukasta raivauttamaan maata ja ra
kentamaan tai rakennuttamaan välttämät
tömiä talousrakennuksia tapauksissa, jol
loin tällaisia ei ole. Se, miten paljon rai
i·austyöhön osallistuviksi ilmoittautuneita 
viljelyspa1kkioiden turvin on, on myöskin 
otettu selville erikoisilla kyselykaavak
keilla. Tällöin on myöskin saatu selville, 
paljonko on sellaisia asntustilallisia, jotka 
haluavat, että heidän tiloillaan raivaute
taan uutta peltoa ja rakennutetaan puut
tuva asuin- tai eläinsuojarakennus, mikä 
toimintamuoto myös kuuluu suunniteltuun 
e.rikoisasutustoimintaan. 1VlerkiUe on pan
tava, että kotieläinsuoja puuttuu 1,405:lta 
ilmoittautuneelta, mutta asuinrakennus 
vain 813:lta. Suunnitellut rakennukset on 
myöskin tarkoin määritelty. Niitä varten 
on tehty erikoiset piirustusluonnokset, 
joissa on käytetty kaikki se kokemus, mitii 
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tähän asti pienviljelijäin rakennusten 
suunnitteluista on olemassa. 

Erikoisasutustoiminnan tarkoituksena on 
siis tehostaa asutusmaan hankinta sille 
asteelle, jota nykyisin vallitsevat suhteelli
sesti vielä alhaiset maanhinnat edellyttä
vät, saattaa perustetut asutustilat, jotka 
muuten pellon ja välttämättömien raken
nusten puuttuessa jäisivät epämääräiseksi 
ajaksi asukkaita vaille tai eivät antaisi 
heille riittävästi työtä ja toimeentuloa, 
tuottokuntoisiksi, korjata peltojen lisäämi
sellä se asutustiloilla vallitseva epäkohta, 
että kuollut rakennuspääoma ei ole oi
keassa suhteessa muihin maatalouspäii
oman eri ryhmiin, saattaa pääasiassa ra
ke.nnuslainojen lyhentämisellä tilalta me
nevien vuotuisten korkojen ja suoritusten 
suorittaminen tähänastista helpommaksi, 
ohjata valtion varoilla suoritettavat vara
työt sellaisiksi, että työttömyys niiden 
kautta pysyväisesti vähenisi siten, että 
varovasti siirrettäisiin kaupungeista sel
laisia työttömiä, jotka ovat ·miltei kaiken 
ikänsä maanviljelystyötä tehneet ja olisi
vat siihen edelleenkin halukkaita ja joita 
myöskin ehkä kaupungit olisivat haluk
kaita avustamaan, maaseudulle asutus
tilallisiksi. Tällöin myöskin lopuksi saatai
siin kokemusta siitä, voidaanko maaseu
dulta juuri tällaiseen työttömyyden pysy-
vään vastustamiseen asutustoiminnan ' 

minnaksi työttömyyden vastustamista var
ten tehden siihen vain eräitä pääasiallisesti 
muodollisia muutoksia. 

Sitten haluaisin vielä sanoa muutaman 
sanan niil'le arvoisille herroille edustajille, 
jotka ovat mietintöön kirjoittaneet vasta
lauseita ja näitä vastalauseitaa,n täällä 
edu&kunnassa vielä selostaneet. 

Ed. H<mkala on täällä vastalauseensa 
mukai1sesti epäillyt sitä, että jos ~'Iaakiin
tcistöpankille annettaisiin asutusmaan han
kinta erikoisasutusta varten ja asutussuun
nitelmien laatiminen näin hankituilla 
mailla, ei sanottu laitos silinä onnistuisi, 
vaan olisi se omiaan jopa viivyt.tämään sa
notun pankin varsinaista tehtävää s. Q. 

maanviljelijäin vellmin vakauttamista; sitä
kin suuremmalla syyllä, kuten hän sanoi, 
koska valitetaan, että asiat Maakiinteistö
pankissa muka vi:Upyisivät. 'Täl1öin on kui
terrkin huomattava, että Maakiinteistö
pankki on pakkohuutokaupoista ostanut 
virime aikoina maata enemmän kuin asutus
hallitus, vaikka ensinmainitun mahdoLlisuu
det siihen 0\'at olleet huomattavasti rajoi
tetummat kuin asntushallituksen, koska 
pankki voi ~lunastaa vain tiloja, joiden 
omistajat 1ovat ennen paklwhuutokauppa:a 
jättäneet laina-anomU'ksen pankille ja pan
kin johtokunta ne voimassa olevien, pan-
kin toimint-aa rajoittavien säännösten mu
kaan ottanut käsitellä!kseen. Niinpä esim. 
voin esittää täällä tilaston, jonka mukaan 
esim. kuluneen lokakuun aikana on osake
yhtiö Maakiinteistöpankki ·ostanut m tilaa, 
mutta asutushallitus vaan 91. Maakiin
teistöpankin hankkimien tilojen pinta-ala 
on 5,;;j8>1 heht·aaria, mutta asutushaHituksen 
vain 2,91,8., Tästä 10n viljeltyä maata; 
Maakii,nteistöpa.nkin ostamilla tiloi1la 8111 
hehtaaria ja asutushallituksen Sl2'. Yhtei
nen lunastushinta on ollut: J\llaakiinteistö

kautta kiinnittää huomiota ja siirtää ennen 
kaikkea juuri ra:kennustöihinkin ja käsi
töiJhin tottuneita henkilöitä taajaväki:sistä 
yhdyskunnista takaisin maaseudulle. Tie
dän kyllä, että tällainen toiminta eräillä 
tahoilla on herättänyt vastahakoisuutta. 
M:aalaiskunnat ovat pelänneet, että ne 1 

saisivat siten muka kunnottomia henki
löitä maalle takaisin. Mutta minä vakuu
tan, että kaupunkien työttömissä on pal
jon sellaisia henkilöitä, jotka ovat kunnol
lista asutusainesta. Sellaisessa maatalous
maassa kuin Suomi on kaupunkiväestö 
vielä suurimmalta osalta maaseudulla syn
tynyttä ja kasvanutta. Ei ainoastaan 
meillä, vaan suurissa teollisuusmaissakin, 
nykyisin vieläpä Englannissa;kin, pyritään 
siihen, että koetetaan kaupunkilaisväestö 
saada, mikäli se on kunnollista asutusai
nesta, takaisin maalle, 

' pankin tilojen 5,300,000: markkaa, mutta 

:Lausun tyydytykseni siitä, että maata
lousvaliokunta mietinnössään on hyväksy
nyt hallituksen esityksen erikoisasutustoi-

1 

asutushallituksen '2,2161,10!00 markkaa. :Siten 
on Maakiinteistöpankin lunastamien tilo
jen hinta ollut keskimäärin n .. 55,000! mark
kaa, mutta asutushaLlituksen vain vajaat 
25,000 markka·a. Tästä tullaan siihen, että 
se maa-ala, mitä on saatu asutushallituksen 
pakkohuutokaupoista lunastamien tilojen 
hankinnan kautta, on ollut varsin pieni. 
Siitä ei ole asutusmaaksi riittänyt oikeas
taan mitään, kun sen sijaan Maakiinteistö
pankin lUJnastamien tilojen maa-ala 10n niin 
suuri, että siitä tulee huomattavat määrät 
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maata myöskin mmtustarkoitukseen ldiytet- , 
täväksi. Sitäpaitsi on huomattava, eWi 1 

~Iaakiinteistöpankki on maksanut tilat ob
ligatioi1la, mutta. asutushallitus on voinut 
sen, v·oimassa olevien lakien mukaan, t-ehdä 
vain käyttämällä rahaa ja tämä raha on 
·ollut poissa varsinaiselta a:sutustoimi!llnalta, 
koska on katsottu tä:llä hetkellä, että van
han asutuksen turvaaminen on välttämättö
mämpää kuin uuden luominen ja jo ole
vien päiistäminen konkurssihuutokauppaan. 
:l\Iitä taas tulee asutussuunnitelmien tekoon 
:l\Iaakiinteistöpankin ostaneilla tiloilla, on 
snna It[aakiinteistöpankilla käytettävissä 
mielestäni ainakin yhtä pätevää voimaa 
kuin asutushallituksella on ollut käyttää. 
Että sanottu maanhankinta häiritsisi M.aa
ld~nteistöpar1kissa maanviljelijäin velkojen 
vakautta.mistoimintaa, ja että se myöskin 
viivyttäisi laina-anomusten käsittelyä, ei ole 
todistettu, sillä tähän asti Maakiinteistö
pwnkki on ottanut vastaan noin 14,00{): 
laina-anomusta, ja tällä hetkellä niitä on 
käsittelemättä •asutushallituksessa vain 47 
s. o. ainoastaan sen verran kuin kahden 
päitvän kuluessa uusia asioita Maa:kiinteis
t(~pankklin tulee. 

Ed. Kullbergin epäily, että Maakiinteistö
pankki antaessan .g:() prosenttiin asti lai
noja voimassaolevien säännösten mukaan 
vaarantaisi Maakiinteistöpankin asemaa 
niin, ettei se sik"li voisi hankkia maata 
erikoisasntnstcimintaa varten, lienee park
}{imsapitämätön. Maakiinteistöpankki ni
mittäin ainoastaan poikkeustapa uksess•a 
myöntää lainoja ailna 90i prosenttiin asti, 
ja arviot ovat myös jossain määrin varo
vaisia. Vain silloin lainoja myönnetään 
tähän asti, kun on lainanhwkija osoittau
tunut tähänastisella toiminnallaan pysty
vän hoitamaan suurtenkin 'lainojen korot. 
Yleensä on menty huomattavasti alempaan 
prosenttimäärään ja jätetty ylivelkaantu
neet tilat pakkohuutokauppatietä selrvitet
täviksi. Kun tällä tavoin suuri osa lai
noista on tullut poispyyhittyä, on tilallinen 
voinut saada halvemmalla hinna;lla tilansa 
ja tällä tavalla paremmat mahdollisuudet 
tilansa edelleen hoitamiseen. Lisäksi on 
huomattava, ettii vakautettavat tilat on ar
vioitu oloissa, jolloin tiloj•en 'hinnat ovat 
olleet ahmmillaan - mehän olemme elä
neet viime aikoina aallon pohjassa. Ja kun 
nyt ollaan vähitellen menossa nousukon-

junktuureihin, kuten ehkä myöhemmin olen 
tilaisuudessa osoittamaan, ja kun tilojen 
hinnat myöskin vähitellen a·lkavat nousta, 
ennen kaikkea metsien hintojen nousun 
takia, tulee lVIaakiinteistöpankista lainanot
taneille maanviljelijöille vähitellen helpom
maksi maksaa korkojaan ja kuoletuksia. 
Sitä paitsi on huomattava, että kun vakaut
taruislain mukaan laina annetaan 40 vuo
deksi sekä kuoletus ja korko aikavat vasta 
193t6, tähän 40 vuoden aika-an, minä luu
len, mahtun hyvinkin vaihtelevia taloudel
lisia suhdanteita, sekä hyviä että huonoja 
vuosia, joten yllä;mainittua Maakiinteistö
pankin toimintaa ei •Ole arvosteltava, niin
kuilu ei! yleensäkään kiinteistölainojen anta
mista, hetkellisten konjunktuurien mukaan. 

Jjjd, Alestalo taasen olisi antanut tämän 
työttömyyden vastustaruistoimenpiteen asu
tushallituksen toimitettavaksi. Mutta täällä 
edellä cYlen jo osoittanut, että asutushallitus 
ei ole mielellään tätä tehtävää ottanut vas
taan. Sitä paitsi ed. Alestalo on huomaut
tanut, että olisi muutenkin hyvä :käyttäii 
asutusviranomaisia täUaisissa töissä ja myös 
m. m. asutuslautakuntia. Asianlaita onkin 
niin että jos tällaiset tehtärvät annetaan 
V'alti.oneuvostoHe ja sitellä lä:hinnä maata
lousministeriöHe, niin onhan maatalousmi
nisteriön käytettävänä alaisiaan viranomai
sia ja nii:lle suoritettavaksi voidaan antaa 
ilman erikoisia lainsäännöksiäkään verrat
tain pitkälle sellaisia asioita, jotka heille 
jo ennestään lain mukaan kuuluvat. 

Valitan tässä tapaU'ksessa vain sitä, eWi 
nyt kysymyksessä olevan asian käsittely on 
mennyt näin pitkälle, ehkä ennen kaikkea 
siksi että herra Alestalon jdhdolla toimiva 
maatalousvaliokunnan jaosto on tätä lakia 
kovin perusteellisesti harkinnut, jotenka ei 
hallitus todenniiköisesti saa valtuuksia niin 
aikaisin että edes tänä syksynä voitaisiin 
panna ,töpinäksi", jos niin saa sanoa 
(Vasemmalta: Saa sanoa!). Pohjoisessa on 
;jo talvi ja täällä Helsingissäkin jo lumi
hiutaleet taiL'lSiV'at. Niin ollen näyttää siltä, 
että jos nämä valtuudet saadaan, niitä voi
daan vasta ensi keväänä käyttää. 

Kuten sanottu, lausun tyydytykseni siitä, 
että maatalousvaliokunta on kuitenkin aset
tunut hallituksen esityksen kannalle ja toi
von, että suuri valiokunta katsoo asian 
myös sen arvoiseksi, että se 'l1opeasti saa
daan täällä päätökseen. 
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Ed. E s k o l a : l\Enä olen kyllä niiden 
joukossa, jotka ovat hyväksyneet tämän 
lain pääasiassa !hallituksen esityksen mukai
sena. Mutta. en kuitenkaan usko että tällä 
lailla saavutetaan kaikkia niitä py~kimyk
siä ja tarkoitusperiä, joita. hallitus on il
meisesti lailla luullut saavutettavan. Minä 
olen sitä mieltä että tämän lain kautta tul
laan perustamaan joukko uusia. tiloja:, jotka 
jäävät jo alkuasteenaan keskeneräisiksi ja 
todellisuudessa asutustoiminnan. sanoisinko. 
irvikuviksi. Kun näin perustcttlt tilat jää~ 
Yiit täUä tavoin keskentekoisiksi, eivät nii
den omistajart: myöhemminkään voi niitii 
rakentaa valmiiksi. Minusta olisi oHut pa
rempi että hal'litus olisi seurannut samaa 
menettelytapaa kuin useissa muissa maissa 
että >tilat olisi rakennettu valmiiksi ja sit
ten vasta luovutettu omistajiUeen, koska 
silloin myös rakennuskulttuuri olisi kohon
nut korkeammalle kuin mitä se Hirniin lain 
kautta tu'lee olemaan. Ne suunnitelmat, 
jotka valiokunnalle esitettiin, ova:t senlaa
tuisia, että niitä ei kukaan järkevä aiSutus
toimi.ntamies voi hyväksyä. Mutta koska 
kuitenkin hallitus on luvannut vastata. tä
män lain seuraU'ksista, ja koska se tallimit
taa työttömyyden torjumista niin ei maata
lousvaliokunnan enemmistöllä ollut syyHi. 
vaikeuttaa hallituksen toimintaa tässä suh
teessa. MeidäiD mielestämme hatlituksen on 
vastattava siitä. mitä se tekee tai mitä se 
tekemättä jättää ja me arvostelemme sitten 
niiltä tekoja sen mukaan. 

Herra maatalousminiKtcri moitti m-t. 
niinkuin aikaisemminkin, asutushallituk;en 
toimintaa etupäässä siitä syystä, että asu
tushallitus on käyttänyt varoja liian pal
jon ra!J.mnnustoimintaan ja liian väl1än vil
jelysten l'aivaamiseen. Minä en puolestani ' 

· pitäisi tätä suinkaan moitittavana, sillä 
pienviljelijäin asunnot meidän maa&<>amme 
ovat olleet liian huonot. Niitä on ollut 
parannettavana myöskin va1tion varoilla ja 
valtion toimesta. Yksi asia suoritetaan yh
dellä kertaa, toinen toisella., sehån on käy
tännöllisen elämän tavallinen menettely
tapa, ja nyt alkaa viljelysten lisäämisen 
vuoro. 

Niinkuin sanottu. minä olen sitri mieltli, 
että koko tämä hallituksen suunnitelma tu~ 
lee saamaan myöhemmin ankaraa a~voste
lua osa:kseen, mutta siitä vastaa hallitus, 
joka on tällaisen suurmite1man esittänyt, ja ! 

eduskunta minun käsittääkseni vapauttaa 
itsensä ti.istä kokonaan. 

Ed. S e t ä l ä: Herra pul10mies! Se, että 
meillä hamtus lopt1ksikin on kiinnittänyt 
huomiota siihen tilanrt:eeseen., mikä meillä 
asutustoiminnan alalla ja tilaUoman väes
tön maan hankintakysymyksessä jo vuosi
kynlll1entoista on vallinnut, sitä toimenpi
dettä on tervehdittävä tyydytykselW ... 
Vaikka samalla on ensinnäkin huOIIllautet
tava, että tässä hallituksen esityksessä on 
muutamia sellaisia aukkoja, jotka me mie
lellämme olisimme nähneet siinä oleva11 
mukana. Ensinnäkin, niinkuin herra maa
talousministeri tietää, tästä hallituksen m;i
tyksestä on jäänyt lain ulkopuolelle suuri 
osa tämän maan pienvil'jelijöistä. Ne hal
lituksen toimenpiteet, mihin tässä. laissa py
ritään, kohdistuvat vain noin 1 / 3 :aan tä-
män maan pienviljelijäväestöstä. Sen li
säksi tämä hallituksen .esitys asettaa tä
män ryhmän vallan ·poikkeuksellisen edul
liseen a._qemaan muihin tämän maan pien
tilallisiin nähden. Ovathan nämä raivaus
palkkiot erä,i,ssä tapauksissa kolminkertaiset 
siihen nähden, mitä aivan rajanaapurina 
oleva yksityismaana ja toisia teitä muodos
tunut pientilallinen tulee valtion avustusta 
saamaan. Saavathan nämä hallituksen esi
tyksen mukaan ensinnäkin 75 % siitä palk
kiomäärästä, mikä on säädetty 1932 uudis
ja laidunraivauspalkkiohvilla. Sen lisäksi 
he saavaiJI lisäpalkkiota, joka voi nousta 
2,000 markkaan thehta:aria kohti, lukuun-

. otettuna tämä 75 %. Sen Iisä:ksi on 1922' 
vuoden valtionma.iden asuttamislaissa sää
dös, jonka mukaan uudisasukas ensimmäi
senä kymmenenä vuotena r.aivaamastaan 
maa-alueosta saa Pohjois-Suomessa ja sii~ 
hen verrattavilla alueilla 1,000 markkaa 
lu~htaarista raivauspalkkiota; ja Etelä-,Suo
messa 700 markkaa. Tämä palkkio, kuten 
asiantuntijat valiokunnassa selittivät, sisäl
tyy myöskin uudisasukkaan raivauspa1kkioi.
hin, joten palkkio näin ollen voi Pohjois
Suomessa nousta 3,000 ma:nkkaan ha:olta, 
kun naapuri voi siitä saada vain !korkein
taan 1,000 markkan. hehtaarilta raivaus
palkkiota. Nämä ovat minun käsittääkseni 
täm[in 1hall1tulksen esityksen kielteisiä puo:. 
lia. 

Jiyönteiseksi puoleksi esityksessä on kat
sottava se, että tässä hallituksen esityksen 
perustelujen mukaan kohdistetaan. asutus
toiminta sellaisille alueille, joihin se oli..'>i 
jo aikoja ennen ollut suunnattava. Valtion 
metsien arvioimistyön yhteydessä on las
kettu, että Suomen eteläpuoliskossa on 2.'~ 
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milj. ha eli noin 17.5% viljelemättömän 
maan koko alasta ja Suomen pohjoispuolis
kossa saman verran eli 2.6 mi.lj. ha vilje
lemätöntä viljelyskelpoista maata. Tämän 
edellä olevan tilaston mukaan maassamme 
voitaisiiill, mikäJi viljelysteknilliset tai asu
tuspoli'ittiset syyt eivät asettai.si· esteitä, 
vielä raivata peltoa nykyisen peltoa1an kak
sinkertainen määrä. Asutustoiminnan kan
nalta on erikoisen tärkeätä todeta, etrtii 
Suomen eteläpuoliskossa on yli 2 miJ:j. ha 
viljelyskelpoista, mutta vielä toistaiseksi 
viljelemätöntä maata. Asutuspoliittisesti on 
tämä tosiasia sikäli tärkeä, että asutustoi
minnan harjoittamiselle oru eteJäosa.ssa 
maata monessa suhteessa monin verroin pa
remmat edellytykset kuin Pohjois-Suomessa. 
Minun käsitykseni mukaan meidän asutus
toiminnan eräs perusvirhe onkin ollut juuri 
se, että uudisasutustoiminta on pääasialli
sesti suunnattu valtionmaille, jotka suu
rimmaksi osaksi sijaitseva.t Pohjois-Suo
messa ja joina koko viljelyskelpoin,en maa
ala on vähän toista mi·ljoonaa ha ja siitä 
yH 1 milj. ha on suota. Meillä.J:uin, tilas
ton mukaan valtionmailla ei löydy enää 
kuin noin 140,000 ha:n ala vitjelyskelpoista 
kovaa maata. Se on siitä syystä, •että val
tiolle on aikoinaan jäänyt vain kaikki ka
ruimmat ja vHjelyksdle vähimmän sopivat 
maa-alueet, koska viljelyskelpoinen ja vil
jelykselle helpoimmin raiva.ttavat maat en~ 
siksi on otettu viljelykseen ja si:tä tietä 
ovat yleensä joutuneet yksityisten omistuk
seen1 valtionmaiden työntyessä köyhille, ka
ruille saloseuduille samaan "aikaan. kuin 
Etelä-Suomessa viljavampaa maata hyvien 
liikenneyhteyksien läheisyydessä on. vielä 
yli 2 milj. ha :n ala viljelyskelpoista maa.ta, 
jonne asutustoiminta olisi aivan ensi ti
lassa suunnattava. 

Meillä oli maatalousvaliokunnassa, var
si·nkin siinä jaostossa, joka valmisteli tätä 
vaJ.iokumnan mietintöä, 'hyvin. suuria epäi
lyksiä hallituksen esitykseen nähden siinä 
kohdin, kun siinä luovutettiin koko asutus
toiminnan hoitaminen yksityiselle pankki
laitokselle. Senrvuoksi me olemmekin teh
neet maatalousvaliokunnassa muutoksen. 1 
§ :ään, jossa maatalousministeriölle anne
taa oikeus siirtäå paitsi Osakeyhtiö Maa
kiinteistöpankille myöskin asutushalJituk
selle nämä valtuudet. Me olemme maata
lousvaliokunnassa pääasiassa läihteneet puol
tamaan ha:llituksen esitystä sillä perns-

teeHa, että tässä hailitukselle annetaan ti
laisuus koettaa, lähteekö meidän asutus
toiminta nopeammin kulkemaan senjäJkeen 
kuin siihen tulee hallituksen ehdottamalla 
tarvalla myös toinen toimintaelin. Kun 
täällä on sen lisäksi vielä saatu muutamia 
muutoksia hallituksen esitykseen, niistä 
joista minä puolestani pidän tärkeimpänä 
sen lisäyksen, että myös paikallisen lisä
maan tarve otetaan huomioon asutussuun
nitelmia ostetui:lla tiloilla te:htäessä, en mi
nwkään puolestani ole tämän esityksen hyJ
käämisen kannalla. Mielestäni kaikki asu
tustoiminta on työttömyystorjuntaa. Meil
lwhän luonnollinen väestön .J.isäys on noin 
kolmisenkymmentåltuhatta henkeä vuodessa 
jrN siitä tulee maaseudun pienviljelijäväes
tön ja tilattoman väestön osa!lle noin 11,000 
henkeä. Se osoittaa. jo, että, meiUä täy.tyy 
myös asutustoimintaan ruveta kiinnittä
mään paljon enemmän huomiota valtioval
lan taholta kuin tähän asti on tehty. Mi
nun käsitykseni mukaan meillä on vielä 
eräs tekijä, joka on omiansa kohdistamaan 
työttömyyden torjuntaa ja työtöntä väkcii 
kiinnittämään maa:talouteen ja oman tilan 
viljelijäksi, ja se on se, että tarvitsemme vielä 
noin 70-80 milj. kiloa vuodessa leipävil
jaa tuottaa ulkoa ja niin pitkältä minun 
mielestäni kannattaa kaikilla keinoin, mitä 
valtiovallallakin on käytettävänään, pyrkiä 
asutustoiminnalla omavaraisuustalouteen, 
kun me olemme saavuttan·eet leipäviljaan 
nähden omavaraisuuden. 

Minä toivoisin nyt, kun me sosialidemo
kraatit emme asetu tätä hallituksen esitystä 
vastustamaan, että kun hallitus antaa toi-
rneenpanoasetuksen, se ottaisi myös huo
mioon, että säännöllinen asutustoiminta, asu
tuslain ja asutuskassojen ohjesäännön puit
teissa, ei tulisi tästä kärsimään. Kun halli
tuksella on halu kokeilla, on sille annettavå 
tilaisuus näyttää saadaanko tämän maan asu
tustoiminta nopearumasti käymään. Kyllä 
se onkin jo kymmenisen vuotta kulken:ut 
luvalla sanoen noidutussa ympyrässä. 

Ed. Soini: Herra rpuhemies! Kun 
tää:~lä maatalousvaliokunnan mie:tintöön 
vastalauseen tekijät ovat perusteluissaan, 
esit•täneeJt näkökohtia, jotka eivät minusta 
ole asia1lisia, pyydäu1 niiden johdo8ta tehdä 
erinäisiä huomalJitulksia. 

Maa;ta1ousva1io:kunna.n enemmisitöikin mJ 
nimittäi'll ottanu1t jo mietinnössään huo-

78 
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edes osan :työttömyysmi,Jjoonien 
misesta maataloutemme hyväksi. 

sijoit:ta-

Ed. Ale s talo: 'l'äällä on ensinnäkin 
tahdottu väittää, että asutushallitus ei ole 
suostunut ottamaan tämän suuntaista työt
tömyysvaroilla toimitettavaa asutustoimin
taa snorittaakscen. Meille kuitenkin valio
kunnassa esitettiin asutushallituksen taholta 
suunnitelma, jonka mukaan olisi voitu käyt
tää noin 47 miljoonaa työttömyysvaroja 
juuri uuden asustustoiminnan suorittami
seen. Minä kyllä ymmärrän asutushallitus ta, 
että se ei ole lähtenyt ilman muuta tällaisen 
esit:yiksen pohjana asutustyötä ·teikemää:n, 
kuin on tämä. hallituksen esitys. Minä ja 

mioon yleensä kaikki ne epäkohdat, joihin 
1 vastalauseen tekijättkin ovat täällä viitan

neet ja j10itru haJiitukscn esit)~ksessä epäile
mäJbtä on. Niinpä on va,lio:knnta!kin piltänyt 
väihemmin suotavana sitä ammattivirastoa 
vieroksuvaa kantaa, joka esiintyy :haJli:tuk
SG'll! esityiksessä, ja srksi v:aJiokunta on näh
nyt välttämättömäil{si tehdä .mietintöön 
tä!lli:~ ikohda:1la asia.nomaisen lisi:iyksen, joka 
tuo ~Lsutushalliltu:ksenkin osalliseksi esityk
sen edellyttämiin toimenpiteisiin. Kun 
täählä ederleen on lausuttu vastalauseen 
la~tija:in taholta, ottä kyseeiliseen taT'koi
tukseen ei 0. Y. lVIaa:kiinteis•töpn.n[dd saisi 
kä(y:titää a:sutusra!haston pää:omaa, on valio- i 

·kmnnan enemmistö ehdottomasti samalla 
kanna;l:la ja käy sekin varsin hyvin selville 
valiokurnna111 enemmistön mietinnöstä. Edel
leen ei vrulioikunnan enemmistÖikään ole pi
tänyt oikeana,. että ma,ata:lousjä.rjeS:töjen 
neuVI()jat toimilttaisi.vat csitytk:sen edellyttä
mäHä tavalla muodostetlta,villa tiiloilla ja 
viljelyiks:i!llä tar1ka:srtus- ja vahontatoimitu:k
sct, vaan jättää sen .paikallisiHe asutuslau
ta:lrunnille, siten tuoden yhä uudeLleen täs
:särkin mUJodossa asntusha1lituk&0n osa:llisC'ksi 
kyseelli.siin :toimenpiteisiin. Niinikään on 
vruliokunta mietinnössään tuonut esi.He aja
tuksen, •C!t,tä. :kaupungeista maaseudulle työt
tömiä :sii11rettäessä on ·vaiikalliscn asutus
lautalkunnan lausuntoa kysyHä1vii. Näin 
ollen on minusta vastala.usehton tekijöiden 
esirbtä.mät nälkälkohdat riit.tämä.trt()miä vasta
lauseen :tuelksi, ik:oS:ka·pa mietinnössäkin nä
mät jo miltei kai~kiki ovat huomioon otetut 
sellaisessa muodossa, kuin vastahuseen te
kijätkin ov•llJt toivoneet. 

' muut jaoston jäsenet olisimme voineet ottaa 
se]laisen lkannarn :tässä kysymyrksessä, minkä 
on otta111111t ed. Eskola, että ne eivät olisi 
ottaneet omaJile vastuulleen tä1tä lakia, oli
sivat ilman muuta h~"Väksyneet hallituksen 
csi·tyksen ja jättäneet kolko toiminnan riip
pumaan milloinkin olevasta hallituksesta. 
Mutta sattui olemaan niin erinomaisesti, 
että tähän jruostoon tkuului 3 vanhaa asutus
lautakunnan puheerujiOihtajaa ja ne .tietysti 
katsehvat, :koettivat sovittaa tätä esitystä 
kentäHe eikä kaitsella sitä ihanteena pa:pe
rilla, ja me totta totise._o;;ti tu'limme siihen 
tttloik:secn, että me crmme V!Qi Jiillteä tälle 
linija,lle. 

Minäkin kuulun kyllä niihin, jotka eirvä,t 
erikloisesti näe ha:llituksen esitva{sen rtobeut
tamisella mitään suurempia "aikaansaata
~an, on si:bt.en kysymylksessä työttörrnyys
kysy.mys .tai si~hen rtässä yhteydessä kyt
ketty asutustoiminta, mUJtta olen kuitenlkin 
lähten;yt valiokunnassa kann:a:ttamaan ila[
ll>tuksen esitystä, koska 'tneidä'n maassamme 
toder1la jo on korkea airka ilroe:btaa sijoit:taa 
työttömyySIIlliljoonia tuotta'Viinlkin tarkoi
tuksiin. Siitä:hän .asi,asta meillä ·On viime 
vuosina paljon puhuttu. Nyt kyseessä oleva 
esitys on ensimmäinen yritys tä.hän suun
taan ja sentälhden minusta sitä esitystä ja 
Hen ede1lybtämiä rboimen1piteitä on myöskin 
kannatettava. Toivon näin o1len, että suuri 
vruliokunta ja eduskunta varaa lhaUituiksclrle 
tilaisuuden kysec:llisen esitYJkse:n .puitteis.;;;a 

~'Iitä sitten tulee e:d. Soiuin lausuntoon, 
mioo myönnän, että otettiin ;paljon sel
laista, mitä jaosto oli va,lmii.ksi saanut, tä
hän ihaU~tulkse·n esit;y1kseen uutta. Mutta 
siihen jäi vielä sellaisia aukkoja, että me 

i emme ole voineet ottaa vastuullemme sitä 
sellaisenaan ja siitä syystä me olemme esit
täneet vastalauseemme ja oma'lll lakiesity.k-
semme. 

l\[aatalousministcri J u tila: Uena pu
hemies! Ed. Alestalon puheenvuoron joh
dosta minä olen pakotettu täällä totea
maan, että asutushallitus tooiaankaan ei 
ole ollut halukas, nimittäin asutushallitulk
sen silloinen ylijohtaja, ottamaan tä tii eri
koisasutustoimintaa varsinkaan työttömyy
den vastustamisen merkeissä suorittawk
seen, ja tämän mielipiteensä hän lausui jo 
aikanaan työttömyyskomiteassa. Ja sittem
min, kun valtioneuvostossa pidettiin asian 
jOihdosta neuvottelu ja ·hän kutsuttiin 
sinne, hän katsoi myös sic>llä rnahdotto-
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mwksi asutushallituksen taholta tiillaisen 
,;uorittamisen, joskin asessori LUillliala toi
Bena neuvottelijana oli ollut toista mieltä. 
Kun sitten myöhemmin tiedustelin häneltä, 
paljonko sellaisia tiloja mahdollisesti olisi, 
joilla olisi ma•hdollista raivausta tehdä, en
nen kaikkea tiloja, jotka ovat asukasta 
vailla, hän mainitsi niin pie.nen luvun, 
että epäilin tämän todenperäisyyttä, jonka 
johdosta lähetin asutushallitukselle seuraa
van kirjeen: ,Esiintulleesta syystä maata
lousministeriö 1m:hoittaa asutushallitusta 
ensi tilassa tänne ilmoittamaan pitäjittäin, 
kuinka monelle metsä- ynnä muuHe val-tion 
maalle perustetulle uudistilalle ei ole tä
hän mennessä vielä saatu asukasta ja mistä 
johtuu, ettei asukasta ole tilaHe ilmaan
tunut.'' 

Muistaakseni jo seuraavana päivänä sil
loinen asutushallituksen ylijuhtaja Hatva 
tulee ministeriöön ja neuvotellaan asiasta 
ja hän silloin taipuu tä!llaisen ehdotuksen 
tekemään, joka on se ehdotus, mistä herra 
~\.lestalo täällä ·on maininnut, ja tästä käy 
selville, että asutushallituksen hoidossa 
olevista valtion metsä- y. m. valtion maille 
perustetuista uudistiloista, joille ei ole tou
kokuun 15 päivään mennessä saatu asu
kasta, on luettelon mukaan viljelystiloja 
758, asuntotiloja 760 ja lisämaita 248. 

Sittemmin syyskuun 20 päivänä asutus
ha[litus pyytää maatalousministeriöitä val
tuuksia saa:dakseen ottaa väliaikaisia asuk
kaita sellaisille asutustoimikunnan suunnit
telemille asutusalueille, joilla_ tiloja ei ole 
vielä saatu lopullisesti erotettua ja mer
kittyä maarekisteriin, vaan j·oilla on kat
sottu tilan paikka ja viljelyskelpoiset 
alueet, joihin peltoa voitaisiin raivata. Kun 
tämä kirjelmä tuli maatalousministeriöön, 
epäilin, minkä takia tällaista kirjettä lähe
tetään maatwlousminist.eriöön, ja !kun tut
kin asiaa, huomasin, että laissa valtion 
metsämaiden asuttamisesta vuodelta 1!9Q,2, 
siten kuin se on muutettu vuonna 192!7, 
ilman muuta osoitetaan se :tie, jota tällöin 
on käytettävä. 'Silloin nimittäin täHaisessa 
tapauksessa tilattoman ()n käännyttävä 
asianomaisen asutuslautakunnan puoleen, 
se lähettää anomuksen asutustoimikun
naHe, tämä asutushallitukselle ja ministe
riö päättää lopuHisesti väliaikaisen asuk
kaan ottamisesta. Tätä ma;hdollisuutta ei 
ole käytetty, kun olen tutkinut asiaa, 
muuta kuin yhdessä ainoassa tapauksessa. 

Siis hyvän joukon toistatuhatta tapausta 
on silloin todennäiköisesti jäänyt !käyttä
mättä. Asutushallitus ei ·ole !kai orlenlk:aan 
huomannut tätä asianomaista lainpaikkaa 
ja näin ollen minä palautin tämän kirjel
män asutushallitukseen viittaamalla yllä
mainituun 'lainkohtaan ja !kehoitin asutus
hallitusta huolehtimaan siitä, että asutus
lauta'kunnat i·lmoittavat tilattomille, että 
tämäkin mahdollisuus on käytettä:vi&<>ä. 

Kun asianlaita on tällainen, hyvä ed. 
Alestalo, niin minä luulen, että silloin on 
täytynyt hallituksen tilapäislarlla etsiä 
uusia uria. Jos myöhemmin olenkin suos
tunut siihen, että asutushallitus palaute
taan täJhän hallituksen esitykseen ja siitä 
tulevaan lakiin, niin se on minun !käsit
tääkseni tapa!htunut myöskin asiallisiHa pe
rustdlla. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. 

Asia lähetetään suureen valio k n 11-
taan. 

S) Ehdotus laiksi Osa.keyhtiö Maaldinteistö
paukin oiikeudeRta ostaa tai lunastaa pakko

huutokaupalla myytäviä kiinteistöjä. 

Esitellään maarta·lousvaliokunnan mietintö 
n:o 2 ja otetaa:n ensimmäiseen ikä
s i t te l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
haHituiksen esitys n :o 21, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h .e m i e s : Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n :o 2. 

Kes·kustelu: 

Ed. K u ll b e r g: :B~örenämnda rege
ringsproposition, vilken avser att kon
eentrera all inlösningsrätt vid exekutiva 
auktioner hos 0. Y. Maakiinteistöpankki, 
är i mitt tycke rätt så överflödig. Den hör 
till de undantagslagar, som föreslås att gälla 
blott för ett år och är dessutom av grund
lagsnatur, så att den i hrådskande ordning 
måste godkännas. Propositionen ingår som 
ett led i regeringens strävan att hos 0. Y. 
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J\IIaakiinteistöpankki koncentrera allt flere 
av statsuppgifterna. De förmåner som upp
nås genom lagförslaget, äro så obetydliga, 
att de icke enligt min uppfattning skulle 
påkallat denna särskilda undantagslagstift
ning. Det är nog att beklaga, att regerin
gen på detta sätt försöker beröva stats
maktens egna specialorgan möjlighet att 
operera på ett visst område, där verk
samheten hittills varit oklanderlig och 
framgångsrik. Då agrarutskottet likväl 
ändrat regeringspropositionen i så måtto att 
jämväl kolonisationsstyrelsens rätt till in
lösen tryggas, har jag icke motsatt mig 
propositionens godkännande, ehuru jag 
ansett den vara onödig. Jag vill blott 
uttala fö1~10ppningen, att regeringen i 
fortsättningen måtte bevilja kolonisations
styrelsen erforderliga medel, så att den vid 
de exekutiva auktionerna kan begagna sig 
av sin inlösningsrä.tt och förebygga en 
onödig stegring av fast~g·hetsvä.rdena. 
Enligt min uppfattning är det nämligcn 
att befara, att om 0. Y. Maakiinteistö
pankki får en monopolstä.llning vid de exe
kutiva auktionerna, detta lätt kan leda. 
dä.rhä.n att priserna. på lä.genhetcrna drivas 
upp utöver bärighctsgränsen, och härpå 
vinner åtminstone icke den blivande nya 
ägaren. Vi måste försöka. förebygga ett 
upprepande av de exekutiva auktionerna 1 

ge.nom att pri:ssättningen icke går utöv·:r i 
räntrubilitetsvärdet. Om också den för·:- . 
slagna lagens giltighetstid är blott ett enda ! 
år, har jag l~kväl ansett det vara 8käl att 
fä.sta uppmärksamheten vid dessa här 
nämnda omständigheter. 

Ed. K o i v u r a. n ta: Herra puhemies! 
Kun en ole voinut yhtyä kannattamaan 
esillä olevaa pakkohuutokaupalla myytä
vien maatalouskiinteistöjen lunastamista 
tarkoittavaa esitystä, niinkuin maatalous
valiokunnan mietintöön liitetystä vastalau
seesta näkyy, p,yydän jo asian tässä vai
heessa aivan lyhyesti perustella hylkäävää 
kantaani. 

Xsken suureen valiokuntaan lä1hetetyssä. 
n. s. pika-asutustoiminnan ha:rjoittamista 
tarkoittavassa esityksessään hanitus m. m. 
on pyytänyt edukunnalta valtuuksia siir
tää. mairuitun asutustoiminnan toteuttami
sen Maakiinteistöpankille.. Tässä nyt esillä 
olevan esityksen pääasia:llisena tarkoituk
sena on siirtää pa~;;:kdhuutokaupalla m,vytä-

vien tilojen hmastaminen yksinomaan J;Iac,
kiinteistöpankille, joten asutushallituksen 
tätä tarkoittava toiminta tulisi tyyten ~ak
kaamaan. Kaikesta tästä on täytynyt ve
tää sellainen johtopäätös, että hrullituks~n 
tarkoitll'ksena on asutushallituksen lakkaut
taminen. Tätä on myöskin asutustoiminta
komitean enemmistö mietinnösswän ehdotta
nut. Kun kuitenkaan tästä ei suorana:isesti 
tässä yhteydessä ole välittömästi kysymyö, 
en siihen puoleen asiasta enempää kajo<L. 
varsinkin kun maatalousvaliokuntakaan ei 
ole hyvaksynyt ilman muuta hallitukse1' 
tarkoituksia. 

Kun tarkkailee haHituksen esillä olevan 
esityksen perusteluja löytääkseen ne erin
omaiset syyt, jotka ovat pakoittaruee.t e;.;i
tykscn antamiseen, täytyy todeta, että ne 
eivät ole mitenkään varrmuttavia kyseelli
sen toimenpiteen uuden järjestelyn välttä
mättömyydestä. Tässä maassa pitäisi käsi
tykseni mukaan olla jokseenkin yksimieli
nen midipide siitä, että pakkohuutokaupat 
olisi saatava vähenemään ellei kokonaan 
loppumaan, ja tätä pyrkimystä toteutta
maan perustettiin m. m. M:aakiinteistö
pankki. 'l'ätä tarkoittavia julkilausumia on 
täällä eduskunnassa moneen otteeseen tuotu 
0sille ja hyväksyttykin. Paklwhuutokaup
pojen luku on kuit·enkin valitettavasti oso~t
tanut lisääntymistä, mikä tietää sit~, että 
yhä useammat maanviljelijäper:heet sortu
Yat pois kodeistansa. Tämä. on suruilinen 
ilmiö ja todistaa se vastaansanomattomasti, 
ettei ole vielä tähän mennessä tehty kaiik
kea mikä. ehkä tehtävissä olisi pakkohuuto
kauppavyöryn hillitsemiseksi ja pysä.hdyt
tä;miseksi. On myönnettävä, että sekä a.<;u
tushallitus että Maakiinteistöpankki ovat 
lunastaneet paljon pakkohuut<>kaupalla 
myytyjä tiloja. Niinkuin halli·tuksen esi
tyksen perusteluista näkyy, on asutU8hai
lituksen Junastustoiminta kohdistunut etu
päässä pienempiin tiloihin, siis pientilallis
ten pelastamiseen maantielle joutumasta. 
Kun näin on tapahtunut, ei siinä pitäisi 
olla moitittavaa eikä lainkaan sen vuoksi 
pitäisi asutushaHitulksen kyseellistä toimiil
taa lopettaa tai heikentää, vaan päinva.'>
toin tehostaa. HallitU8, joka tarvitsee 
maata pika-asutuksen aikaansaamiseksi., tah
toisi juuri tätä silmäUäpitäen tehostaa pak
kohuutokauppaan joutuneiden tilojen ostoa 
0ikä. ole tyytyväinen asutushallituksen tilo
jen lunastustoimintaan. Voidaan tietenkin 
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·kysyä, miksei ·asutushallitus ole lunastanut 
.enemmän sille tarjotuista tiloista tai niilstä 
tiloista, joita sen luna.stettavaksi on ilmoi
tettu. Onko asutushallitus ehkä liian pal
jon huolehtinut niiden ihmisten vastaisesta 
toimeenrtulomahclollisuudesta, jotka tulevat 
näillä lunastetuiHa tiloilla asumaan j.a jotka 
c:iis saavat kantaa:ksensa ja suoritettava:k
sensa rt.ilojen hmastus'hinnan ja korkeat ko
rot. Perusteluista selviää., että asutushalli
tuksen lunastamien .tiloj•en hinnaksi on tul
lut 836 markkaa hehtaaria kohti keskimää
rin. ~faakiinteistöpankin lunastamien tilo
jen hinnaksi on taas tullut 1,320 markkaa 
hehtaaria 'kohti keskimäärin, siis huomatta
vasti enemmän kuin mitä tilojen 1unasta
minen hehtaaria kohti asutushallitukselle 

·on maksanut. Mutta tässä on jo tultu niin 
korkeaan maanhintaan, ·että saattaa kysyä, 
mitenkähän kauan ne ihmiset, jotka tällai
sen maanhinnan ja sille kasvavan komn 
saavat suoritettavakseen, pysyvät tiloil
lansa. Ja kun tilat ositetaan, niille raiva
taan pellot ja rakennetaan rakennukset, 
niin alkaapa totisesti tilan asukkaalla olla 
miettimistä, millä ihän kykenee kaiken mak
;;;amaan. Selvää on, että mitä korkeampi 
hinta maksetaan kyseenalaisia tiloja lun:as
tettaessa, sitä paremmin turvataan saama
miesten oikeudet, eikä tämäkään tietenkään 
ole vailla merkitystänsä. Kysymys on vain 
siitä, kmnma1le on pantava pääpaino 
asiassa. Mitä kalliimpaa maa, sitä enem
män tulee velkaa sille, jdka jää kalliiseen 
hintaan lunastetun maan hwltijaksi. Olen 
puolestani sitä mieltä, että ei ole mitään 
todellista aihetta lakkauttaa eikä edes ::hei
kcmtaa asutushallituksen tilojen lunastamis
toimintaa. Mielestäni on asut-uShallitus ot
tanut kyseenalaisten tilojen lunastamistoi
minnan oikealta kannalta eikä se kokemus, 
mikä asutushal.lituksessa on saavutettu jo 
tilojen lunastamistoiminnassa, ole suinkaa;n 
vahäksi arvattava.. Uudistus tässä muodossa 
saisi .mielestäni jäädä ·toimeenpanematta, 
koska meillä ei pulalaeista ole erikoisesti 
puutetta, puute on ainoastaan näiden la
kien todel1isesta tehosta. 

Viittasin jo siihen, että maa.talousvalio
kuntakaan ei ole ollut valmis antamaan ti
lojen lunastamista yksinoma:an Maakiinteis
töpankille. Kun kuitenkin esillä oleva laki
ehdotus, jos se hyväksytään, heikontaisi 
asutushallituksen maanl unastustoimintaa, 
olisi mielestäni tämä lakiehdotus 'hylättävä 

ja senjälkeen, mikäli tarvetta ilmenee hal
litus voisi antaa uuden esityksen, joka toisi 
tilojen lunastamiJStoimintaan !JJJiitä paran
nulk:sia, joita siinä ehkä tarvitaan myös asu
'tushallituksen kohdalla. En voi kannattaa 
'hallituksen pyrkimyksiä asutustoiminnan ja 
tilojen hmastustoiminnan sii:dämisestä Maa
kimteistäpankille myöskään seruvuoksi, että 
minun ymmärtääkseni Maakiinteistöpankin 
varsinainen tehtävä, maatalouden velkojen 
vakauttamistoiminta, tulisi siitä pakostakin 
kärsimään. Maalk:iinteiJStöpankilla on var
maankin aivan riittävästi tehtävää hätään
tyneiden talonpoikien velkojen vakautta
misessa, ja kun sitäpaitsi Maakiinteistöpan
killa on oikeus lunastaa pakkohuutokau
poissa myytyjä kiinte~stöjä, on sillä työtä 
aivan tarpeeksi. Hätääntyneiden ja talou
delliseen ahdinkoon joutuneiden talonpoi
kien maita ei pitäisi alkaa erikoistoimin 
hankkia edes niinkään hyvään tarkoituk
seen kuin mitä asutustarkoitus on. .Se voi 
·helposti viedä myös siihen, että vaihdetaan 
parempi isäntä tai viljelijä huonompaan 
vilj·elijään, joka jälleen tarvitsi:si valtion 
n'hrauksia ,pystyssä pysyäkseen. Pakkohuu
tokauppojen J.opettamiJSeen .ta:i ainakin nii
den lukumäärän rajoittamiseen olisi pää
huomio kiinnitettävä. 

Toivoisin, että suuri valiokunta käsitel
lessään kyseeilistä esitystä kiinnittää huo
mion myös edellä lausumiini seikkoihin. 

Maa.talousministeri J u t i 1 a: Herra pu
hemies! Käsilläolevan maatalousvaliokun
nan mietinnön sekä asiassa täällä käytetty
jen puheenvuorojen johdosta saan kunnian 
lausua seuraavaa. 

Ensinnä lausun tyydytykseni siitä~ että 
valiokunta on pääpiirteissään hyväksynyt 
hallituksen esityksen puheena6levassa asias
sa. Ko~a täällä eräissä puheenvuoroissa 
on viitattu siihen, että pula edeHeen jatkuu 
ankarana., saan mainita muutamaii1 sanan 
tästäkin samoinkuin näiden yhteydessä 
niistä toimenpiteistä, joihin tä:hä:n ·asti on 
ryhdytty maanviljelijäin veLkojen vakaut
tamiseksi. 

Se ankara taloudellinen pula, mikä maas
samme on vallinnut vuoden 1928 keskipai
koilta aHmen, näyttää vihdoinkin rupeavan 
lievenemään. Tätä todistaa ennenkaikkea 
se, että mawkiinteistöjen pakkohuutokaup
pain luku on alkanut huomattavasti aleta. 
Niirupä., kun sanottujen pakkolmutokauppo-
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jen luku oli vielä kuluvan vuoden toisella ' 
vuosineljänneksellä 1,001, on se kolman
nella vuosiueljänneksellä painunut 905 :een, 
joten lasku on lähes 18 %. Tosin viime 
vuonnakin sanottuna aikana ilmeni lievää 
laskua, aleten pakkohuutokauppojen ..luku 
vastaavasti 800 :sta 7 43 :een, mutta tällöin 
oli kuitenkin huomattava, että kun viime 
vuonna huhti-toukolru.uHa pakkohuuio
kaupattujen tilojen omistajain velat nousi
vat 128 miljoonasta 146 mil'joonaan mark
kaan seuraavana vuosineljänneksenä, olivat 
ne tiinä vuonna vastaavasti laskeneet 148 
miljoonasta 103 milj. ma1~kkaan. Haetut 
saatavat nousivat viime vuonna vastaa
vana aikana 77 miljoonasta 101 miljoo- ' 
naan markkaan, mutta laskivat tänä 
vuonna 104 miljoonasta 77 milj. markkaan. 
Näin <Jllen voitaneen sanoa maa:kiinteistö
jen palrkohuutokaurp,patilaston valossa ;pu
lati1anteen maaseudulla huoma.ttavasti hcl
pottuneen. Sa:man ilmiön myöskin iJ:moit
taa. tehneensä ~Iaa:kiinteistöpaJnlkin toimi
tusjohtada .pan'k~He jätettyjen vakauttamis
anomusten ;perusteellla, mainiten että hyvin 
lukuisat va'kauttamL<~lainain 'ha!kijoista ovat 
tehneet :sen, ei enää niin väJWianättömän 
häJdän paikoittamina, vaan usein!kin tiedus
tellen, olisi:ko i!llaihdolli•sta 1\iaaJkiinteistö
pan:ki.sta saada hU'oma·ttavasti. edullisem
min .ehdoin lainoja !kuin mitii heidän ny
kyiset lainansa ovat. 
'Mitä Maakiinteistöpwnkin toimintaan 

maanviljelijäin velkain vakauttaaniseksi tu
lee, 'Voidaan mainita, eMä. 2 ipäicvää.n ma·r
raskuuta 1933 mennessä Maakiin:teistii!p·an
kista on myönnetty lainoja kai'kikiaa:n 4,138. 
l-IJ<"lättyjä Suomen Hypoteekikiyhdistykselle 
siirrettyjä on 4,631, käsittelemättöminä I-ly
poteek!kiyhclistyilrseen siivre,ttyjä. 245, rauen
neita tai peruutettuja 2,570; a.rviomichiHii 
on vielä 2,058 ja Maa:kiint.eist()parrkissa kä
sittelemättömi.ä vain 47. I,aina-anomuksia 
on lVIaakiinteistöpankiUe niirL ollen teht~
kaikkiaan 13,689. ]~o.pullisesti vakautetut 
4,138 lainaa käsittää kai•kikiaan 279.:\ milj. 
markkaa. N'ä:istä lainoista 1tuBaan lopnHi
sesti nostamaan 239 mi1lj. mar1kkaa, joten 
niiden a!lle jäävien lkiinnc\lainojen sum·nns 
on noin 40. mi!Jj. mankkaa. 

Mitä pa[~kohnutokaupoista lunastettuihin 
tiloihin tulee, on J\'IaaJriinteistöpmikki ai
kana 23/8-6/11 kuluvaa 'VuoHa kä~tänyt 
lunastusoikeutta 318 tapauksessa, käsit,täen 
480 tilaa. NiiiHä on viljelysmaa-ta 5.412 ha 

lwkonai.,pinta-mla 29,266 :ha, ja lunastus
hinta 35.s milj. markkaa, tehden koko 
pinta-ala hehtaaria !kohden keskimäärin 
1,220 :ma:dilka.a. Asutushallitus on taasen 
siitä a:lka·en:,. kun :siilJä ·on oHut marhclol:lisuus 
lunastaa ~tiloja pakkohm.JJtoikaupoista, s. o. 
toufkolmun: 14 päivä&tä 1932 lolm:knun •lo:p~ 
puun lmluvaa vuotta, tehnyt ·lmiik:kiaan 
1,302 ostoa, tilojen lulkumää.rän oHes,sa 1,687 
ja niistä malksetun hinnan 66.:~ mi·l;j. mark
kaa. Heihtaa,rihinta on oHut 863 ma:r'kikaa 
sekä hinta tilaa kohden 40,409 marklkaa. 
Lunastettu ikoko :pinta-aJa cm ollut 76,416 
ha ja viiljdlyn maan rula 13,266 ha. I"'a,s
kettaessa yhteen sekä Maa:kiinteistöpan[ön 
että nsutushrulliturksen yllämainittuna a~jan
ja:ksona paJkk:ohuutokwu:proissa lunastamia 
tiloja koskevat luvut, saadaan, e.t:tä kaiken 
kaikkiaan on siis tähän mennessä paklro
huutokau1poista tehty 1,620 ostoa, käsittäen 
2,167 ti,laa, joiden hintru on 102 milj. ma'I1k
kaa, Lunastettujen tilojen kakonaispinta
a·la on oHu.t. 105,682 <ha selkä viljellyn maan 
a~la 18,678 ha. Mitä hehtaa.rin !hintaan tu
lee, voidaan todeta, et-tä asutus:ha.llitulksen 
tekemät ostot ovat !kolkonaispinta-a1lan he!h
taaria kohden olleet halvemmat kuin 1\faa
kiin:teistöpankin, mutta viiljellyn maan heh
taaria :kohden taasen >päinvastoin kalliim
mat, johtuen siitä, että 1\•laakiinteistÖjpan~ 
kin lunasta:miHa ti:loiUa on oHut :suhteelli
sesti huomattavasti enemmän ,peltoa !kuin 
asutushaJilituksen osta:milla. tiloilla. S~tä
paitsi on ~pallllta:va. me:rkiUe se seirkllm, e:tHi 
Maakiinteistöpankin lunasta.mart tilat ovat 
oHeet vi1me a]koina yli lkalk:si kertaa niin 
suuria kuin: asutuslha.Uituksen ostamien ti
lo:ien ·kokonaispinlta-a]a. 

Että asutushallitus on varsin varovai
se.~ti imutoikaupoista ostanut .tiloja, käy 
ilmi sii·tä, että. vain 22 % pa:kkohunt<Jkau
patuista tiloista on ostettu. 

Se taasen, että palkiko'huutokau,pp;::ti.lmNlC 
on tällä hetikellä helpottunut, johtuu ensin
näkin sii·tä, että 1mluneen rkesän sa:to on 
lmtsottava varsin tyydyttä1väiksi, vieläpä 
lci:pävilj.aan ja perunoihin näihden hyväiksi
kin. Sitä\paitsi ovat ka:rjataJoustuotteidcn 
hinnat viime kuukausina nousseet, joka. on 
lisännyt Illaanvi,ljelijäin ra!hansaantimah
dollisurLksia. Hei!l\Jkona kohtana. on kui;ten
kin huomattwva viljatuotteiden hinnassa 
viime viikkoina ta:paihtunnt huoma:ttava 
lasku. Sitäpaitsi on mainittwva, ot.tä .met
siiJalondellinen m:mk:kinatilanne on jMkn-
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vasti 1pa:rantunut. Puunjalostustuotteiden 
vienti on ,l]sään.tynyt j.a metsä,taJlou~rtuottri
den hinnat ovat olleet noususuunnassa. Tä
hän viittaa sekin, että metsä1ha1k:Jkau:kset 
näyttävät huoma;ttavasti lisäänrtyvä,n. 
Niin,pii on Keskusmetsäseura TwpidHe ha
kattrwaksi ilmoi,tetun hwk:kuumää,rä 30 päi
väii!n syyskuuta mennessä verrattuna edel
lis:cen vuoteen noussut: saha1puihin n.Jiihden 
78 %, faneeri-, rnHa- ja tulitilldkupuihin 
nli:hden 66 %, paperipuihin näihden 23 %, 
kaivosrmihin nähden 134 % ja; haJkoihin 
nähden 20 %. Sahatavaraun&rll~kjn.oilila on, 
kuten 'tunnettua, vallinm:ä :poik:keuksellisen 
vilkas {~stoha.lu, joten Suomenkin saihata
va,ra ,tälti:i yuodeHa lienee j.(~kseenikin ta'ljk
kaan loppm1nmyyty. Kun hinnat vastaa
vt:L-sti cn-at 'kohonnoot noin 2 puntaa stan- , 
dcTtiltu, on t~i:mii vaikuttanut elvvttävästi. 
JlctH~inomistajille on tulkkipuista tänä 
vuonna mmksettu huomatta.vasti parempia 
hintoja rkuin edeHisenä vuonna, hinna,nniOu
sun _yleensä olle.s:sa yhden ma:rilmn vaiheiHa 
kuutiojalkaa kohti. Pa.rcmpia toiveita ja ; 
suurempaa luottamusta tulevwrsuuteen ! 
o;:,;oittaa sakin, ettii pa,peripuiSJta., joiden 1 

lnm:ppoja toistaiseksi on tehty enimmän 
Itä- ja Keski-Suomessa, cm malksettu noin 
10-15 mar'kkaa 1kuutionretriltä enemmän 
kuht \'iime v1conna. Voidaan siis sanoa, 
PWi. Yarsil1lkin metsäta,loustuotteiden hinna:t 
ovat 11.ousema.ssa. Palkat :myöskin todennå
köisesti nousevat 15-20 %. Ainakin niin 
on vakuutettu niissä neuvotteluissa, joita 
hallitus on käynyt asianomaisten yhtiöittea 
kanssa, ja josta myöskin täällä herra a:pu
laiskul:kulai:tosministeri bu;djettikeskus.te
lnssa on .ta.r'kemmin antanll!t tietoj•a. 

Niiin .oHen on todeHava., cMä .toilseilta :puo
len 11e eriikoistoimeTl!Piteet, joihin ma&"l
S<tmme on ryhdytty maa;talouspu'lan pois
tamiseksi ja tällöin m. m. mallitalouden vel
kain vaikauttamise!ksi sekä toise1ta :puolen 
parantuneet talouskon.junktuurit ovat. vie
neet siihen, että maascuclulila!kin katseillaan 
tulevaisuutta täil1lä hetkellä me11koista va:loi
sammin kuin vielä tämän vuoden alknpuo
lis!kolla. Tulevaisuus voi kuitelllkin vielä 
tuottaa ~rlm.tyiksiä. Tieitcn:kin on syytä edel
leen 'kiinnittiiä huomiota niihin pul>ailmiöi
hin, jotka ovat vaMalla, mutta y;htä vaarail
li9ta 'kuin olisi ollut luulotolla itselileen. 
ettei Suomen maataloudessa ole ollut pu~ 
Jaa, on s0kin, jos puJailmiöi.Hi liioitel~aan 
ja pulan 'lmstannu1ksella johdetaan i'bmisiä 
harikitsemattomiin tekoi:hin. 

lVIitä kysymyksessä olev•aan hallituksen 
esitykseen tulee, toivon, että se tulisi siinä 
muodossa suuressa valiokunnassa hyväksy
tyksi kuin se on tässä esillä. Se, mikä tässä 
valiokunnan mietinnössä kuitenkin on arve
luttavin kohta, on se, jossa on esitetty, että 
tämä olisi käsiteltävä valtiopäiväjärjestyk
sen 67 § :n määräämällä tavalla. Tätä us
kallan kuitenkin epäillä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

l-akiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju-
listetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

9) Ehdotus laiksi työttömyyskassoista, joilla 
on oikeus saada a}mrahaa valtion varoista. 

Esitellään työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 3 ja otetaan e n s i m mä i s e en 
k ä s i t te l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 35, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i c s : Käsittelyn pohjana on 
työväenasiainvaliokunnan mietintö n:o 3. 

Keskustelu : 

Ed. P a l m g r e n: Hena puhemies! -
Marraskuun 2 päivänä 1917 annettu laki 
työttömyyskassoista, joilla on oikeus saada 
apurahaa yleisistä varoista, ei määrätyistä 
syistä ainakaan toistaiseksi ole työttömyy
den lievcntämisessä näytellyt sellaista osaa 
kuin alun perin ajateltiin. Osittain on 
työttömyys lamakauden viime vuosina saa
nut sellaisen laajuuden, että sen vastusta
minen on valtiovallan taholta vaatinut pal
jon voimakkaampia toimenpiteitä. Osittain 
taas työttömyyskassat ovat käsittäneet ai
noastaan murto-osan työväestöstä. Työttö
myyskassat ovat olleet ja ovat edeellee.nkin 
läheisesti ammattiosastoihin liittyviä ja sillä 
työväestöllä, joka on ammattiosastojen ulko
puolella, ei suurin piirtein katsoen ole mi
tään työttömyyskassoja. 

Koska kuitenkin kysymys työttömyyskas
salain hyvin kaipaamasta tarkistuksesta jo 
vuosikausia on ollut hallituksen ja eduskun
nan käsiteltävänä ja koska kysymys jälleen 
on ajankohtainen, olisi uusi laki saatava 

• 
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sellaiseksi, että yhteiskunta kokonaisuudes
saan voisi suhtautua siihen luottamuksella 
ja että se muodostuisi sellaiseksi, että se 
tuottaisi suurinta mahdollista hyötyä var
sinaista tarkoitusperäänsä, työttömyyttä, 
lievennettäessä. 

Täysin tietoisena tästä on työväenasiain
valiokunta pyrkinyt laatimaan ehdotuksen, 
joka vastaisi näitä toiveita. Tämä on onnis
tunut erittäin hyvin. Vaikkakin on kysy
myksessä asia, jota on voitu ja jota voidaan 
katsoa eri kannoilta, ei mietintöön ole lii
tetty yhtään vastalausetta. Joskin tämä 
seikka jo itsestään mitä parhaiten puhuu 
mietinnön puolesta, pyydän kuitenkin vielä 
sen valaisemiseksi esittää seuraavaa: 

Pieni 2 § :n toiseen kohtaan tehty lisäys 
ei ole mikään asiallinen muutos, vaan on 
sen tarkoituksena ainoastaan hallituksen 
esityksen perusteluissa esitetyn ajatuksen 
mukaisesti selventää mainitun lainkohdan 
sanamuotoa. Tämä ilmeneekin täysin siitä, 
mitä valiokunnan esityksen perusteluissa 
esitetään. Valiokunnassa olin tosin niiden 
joukossa, jotka aluksi pitivät, että asia olisi 
ollut selvä ilman kysymyksessä olevaa li
säystä ja että sitä niin muodoin ei olisi tar
vittu. Mutta toiselta puolen ei ollut päte
vää syyt:~. vastustaa lisäystä, kun tämä 
myönnytys näytti olevan yksimielisen ehdo
tuksen edellytyksenä. 

Asiakirjoista ilmenee, että 26 § sisältää 
säännöksiä, jotka kuluneina vuosina usein 
ovat olleet huomion ja arvostelun kohteina, 
sekä että nytkin olisi ollut vaikeata, ehkäpä 
mahdotontakin aikaansaada ehdotus, joka 
olisi tyydyttänyt kaikkia. Valiokunnan eh
dotuksella on tässä kohden ne edut, että 
kaikki sen jäsenet ovat voineet hyväksyä 
sen sellaisenaan. sekä ettei kukaan voi :-;itä 
vastaan tehdä ~akavia muistutuksia. 

Työväenasiainvaliokunnan esillä oleva eh
dotus on siis aikaan saatu määrätietoisten 
pyrkimysten jälkeen saada vanha riitakysy
mys poistetuksi sekä työttömyyden lieventä
miseksi ainakin säännöllisissä oloissa saada 
aikaan laki, jonka kaikki voivat ,hyväksyä. 

Saan kunnioittaen jatkokäsittelyyn suu
ressa valiokunnassa sekä eduskunnassa suo
sitella mietintöä ja lakiehdotusta sekä lau
sua sen toivomuksen, että sitä edelleenkin 
kannatettaisiin yhtä yksimielisesti kuin 
valiokunnassakin. 

Lagen av den 2 november 1917 an-

• 

gilcnde arbetslöshetskassor, som äga rätt 
till bidrag ur allmänna medel, har på 
grund av särskilda skäl åtminstone tilb
vidare icke spelat den roll vid bekämpande 
av arbetslösheten, som man ursprungligen 
tänkte sig. Dels har arbctslösheten under 
de senaste krisåren haft en sådan omfatt
ning att dess motarbetande kräft mvcket 
kraftiga åtgärder från statsmaktens · sida. 
Dels har arbetslöshctskassorna omfattats av 
endast en ringa del av arbetarbefolkningen. 
Arbetslöshetskassorna hava varit och äro 
nära anslutna till fackföreningarna. Den 
arbetande befolkning, som står utanför 
fackföreningarna, har tillsvidare i stort 
sett inga arbetslöshetskassor. Då emellertid 
frågan om en välbehövlig revision av la
gen om arbetslöshetskassor under åratal va
rit föremål för behandling inom regering 
och riksdag, och då denna fråga nu åter 
~ir aktuell, skulle det gälla att få den nya 
lagen så avfattad, att samhället i dess hel
het kunde omfatta den med förtroende 
samt att den skulle bliva till största gagn 
för den uppgift, nämligen arbetslöshetens 
hekämpande, som den avser att fylla. Fullt 
medvetet härom har socialutslcottet strävat 
att åstadkomma ctt förslag, som skulle mat
svara dessa förväntningar. Detta har lyc
kats överhövan väl. Ehuru det gäller ett 
spörsmål som setts och kan ses från olika 
synpunkter, åtföljes betänkandct icke av 
någon reservation. Ehuru denna omstän
dighet redan i och för sig på bästa sätt 
talar för betänkandet, får jag dock till 
yttermera belysning av detsamma fram
hiHla följande: 

Det Iilla tillägg, som fogats till 2 ~ 2 
mom., innebär icke någon saklig förän
dring, utan avser endast att i enlighet med 
tankegången i motiveringen tili regerin
gens proposition förtydliga ordalydelsen i 
hc~rörda lagrum. Detta framgår också till
fullo av vad i motiveringen till utskottets 
förslag framhållits. Inom utskottet hörde 
jag visserligen till dem, vilka till en bör
jan ansåg att saken hade varit klar även 
utan ifrågavarande tillägg och att det
samma därför icke behövdes. Men det 
fanns å andra sidan intet giltigt skäl att 
motsätta sig tillägget, då en eftergift i 
detta avseende synes utgöra en av förut
sättningarna för ett enhälligt förslag. 

Av handlingarna framgår att 2,6 §:en 
innchållcr stadganden, som under de 
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gångna åren ofta varit föremål för upp
märksamhet och kritik samt att det också 
nu hade varit svårt, kanske t. o. m. omöj
ligt att åstadkomma ett förslag, som hade 
tillfullo tillfredställt alla. Utskottets för
"Slag i denna del har de fördelar att samt
liga ledamöter kunnat samlas kring det
"Samma och att ingen kunnat förebära all
varliga invändningar emot detsamma. 

Socialutskottets föreliggande förslag har 
sålunda tillkommit efter en målmedveten 
strävan att få en gammal tvistefråga ur 
tiden samt att beträffande bekämpandet av 
arbetslösheten åtminstone under normala 
förhållanden få till stånd en lag, omkring 
viiken envar kan samla sig. Jag har äran 
till vidare behandling inom stora utskottet 
och riksdagen rekommendera betänkandet 
och lagförslaget samt uttala den förhopp
ningen, att detsamma allt framgent måtte 
omfattas med samma enstämmighet som i 
utskottet. 

Ed. S o me r s a '1. o: Herra puhe:mie's! Acr
voisa edellinen puhuja lausui täällä, että 
nyt ~esilläolevassa lakiesityksessä työväen
-asiainvaliokunnan mietinnössä on se saa;tu 
sellaiseen muotoon, että siihen ei kenellä
kään pitäisi olla enää vakavia muistutuk
sia. Minun täytyy kyllä olla tässä asiassa 
eri mieltä ja esittää jopa sangenkin vakavia 
muistutuksia juuri tätä valiokunnan mietin
töä vasta~an. En voi olla onnittelematta 
herroja sosialidemokraatteja siitä taidosta 
(Vasemmalta : Kiitos ! ) , jolla he nyt ovat 
noin 8 vuoden ajan tätä työttömyyskassa
asiaa ajaneet ja saaneet sen nyt lopuksi 
jotakuinkin samaan pisteeseen, josta se pyö
rimään lähti. Siitähän on jo 8 vuotta, kun 
tämä kysymys otettiin esille. Kun voimas
saoleva vuoden 1917 asetus työttömyyskas
soista havaittiin tarkoitustaan vastaamatto
maksi, annettiin ensimmäinen esitys uudeksi 
laiksi vuonna 19'25. Jo tällöin havaittiin 
nykyisen asetuksen perusvirheet, joita työ
väenasiainvaliokunta katsoi välttämättö
mäksi korjata; Tällaisena perusvirheenä oli 
ennen kaikkea tuo kassojen riippuvaisuus 
ammatillisista järjestöistä. Eduskunta hyl
käsi esitylksen ja työväenasiainvaliokunta 
lausui o1hjeeksi uudelle esitykselle, että kas
soja ei saa millään muodoin yhdistää am
matillisiin järjestöihin. 

Toinen ·esitys laiksi annettiin vuonna 
1931, mutta siinä jouduttiin taas taisteluun 

tuosta riippuvaisuusperiaatteesta, joruka 
ympärillä koko tämä kysymys pyörii. Her
rat sosialidemokraatit saivat lakiesityksen 
äänestettyä lepäämään yli vaalien ja kun 
se nyt näillä valtiopäivillä vihdoinkin näytti 
tulevan siihen kuntoon, että kassojen jär
jestelyä uudelle terveemmälle pohjalle vä
hitellen voitaisiin ajatella, silloin tapahtui
kin se kumma, että kun työväenasiainvalio
kunta oli jo tämän valmiiksi käsitellyt ja 
hyväksynyt ja se oli otettu täällä täysistun
toon esityslistalle, niin me hämmästyksek
semme vielä täysistunnon aamuna havait
simme, että laki oli vedetty takaisin ja sen 
sijaan hallitus oli tehnyt aivan uuden esi
tyksen, kolmannen esityksen tästä samasta 
laista. Ja mitenkä se juuri tuossa v,aiheessa 
on hoidettu, siitä minun täytyy antaa toi
nenkin aivan erikoinen tunnustus sosialide
mokraatei11e, jotka tässä todellakin ovat 
osoittaneet oikeata politiikan taitoa. 

Tämä lakiesitys, joka oli jätetty lepää
mään yli vaalien, se saatiin vedettyä takai
sin sangen taitavasti valmistetul1a rumpu
tulella kaikissa sosialidemokraattisissa leh
dissä sekä valmistel ulla myöskin täällä 
eduskunnan kuloaareissa. Niinpä kirjoitti 
tästä laista Suomen Sosialidemokraatissa 
Suomen ammattiyhdistysten keskusliiton 
puheenjohtaja, toveri Huttunen, seuraavan 
murhaavan lausunnon. Hän lausui toivo
vansa, että ,,eduskunnassa löytyy riittävä 
enemmistö an ta:rnaan tällaiselle laille sen 
arv1on, mikä sille asiallisesti kuuluu, s. o. 
jättämään sen vain eduskunnan arkistoon 
muistoksi tuleville sukupolville maamme so
sialipolitiikan suuntaviivoista siltä ajalta, 
jolloin tämän tekeleen toi eduskunnalle 
Svinhufvudin 'hallituksen sosialiministeri, 
nykyinen IKL :n edustaja Tuomirv.aara, 
joka kaiketi nyt teeskentelee samanlaista 
työväenystävyyttä, ik:uin muutkin saman 
ry'hmän jäsenet." 

No niin. Tämä lepäämään. jätetty laki
esitys saatiin todell~Vkin tänne eduskunnan 
arkistoon sen pimeimpään nurkkaan ja 
meillä on edessämme nyt aivan uusi laki
ehdotus. Tuo lakiehdotus, sellaisena kuin 
hallitus sen on laatinut, sisältää monessa 
suJhteessa parannuksia edelliseen lakiin, se 
on tunnustettava. Esim. avustusmääriä on 
koroitettu ja se oli välttämätöntä. Mutta 
ikävä kyllä tuohon hallituksenkin esitykseen 
sisältyi eräänlainen pukinsorkka., jota her
rat sosiaJidemokraatit ovat taitavasti 
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osanneet hyväkseen ;käy.ttää. Hallituksen 
esityksessä sanotaan, että ,.,kun työttö
myyskassat nauttivat huoo:nattavaa va:Ltio
apua ja ammatilliset järjestöt taas ovat yk
sityisten eturyhmien edustajia, näyttää 
välttämättömältä laissa määrätä, että sano
tut kaksi toimintamuotoa ovat pidettävät 
toisistaan erillään sekä ·että jäsenyys työt
tömyyskassassa ei mitenkään ole sidottu jä
senyyteen vastaavassa ammatillisessa jär
jestössä.'' Tässä hallitus asettui lepää
mään jätetyn laJkiehdotuksen periaatteen 
pdhjalle. Mutta siihen liittyy heti toinen 
lause, jota en voi käsittää muuksi, kuin so
sialidemokraattien mielistelyksi. Siinä ni
mittäin jatketaan: ,Tällaisella järjestelyllä 
ei kuitenkaan ole tarkoituksena ehkäistä 
sitä, etteivät määrätyn ammattialan tai 
paikkakunnan järjestyneet työntekijät muo
dostaisi kantajoukkoa myöskin vastaavan 
alan tai pail,>!kakunnan työttömyyskassassa. '' 
Tämä on nyt lausuttu vain perustelussa ja 
voitaisiin siis katsoa sangen merkityksettö
mäksi. Mutta ihmetellä täytyy, kuinka 
porvarillinen hallitus voi antaa tuollaisen 
merkityksen näille n. s. järjestyneille työn
tekijöille (Vasemmalta: Ajatellapa sitä!), 
joiHa tarkoitetaan marxilaisia ammat.ti:liit
toja, kun me kerran tiedämme, että ne tätä 
nykyä pienentyen joka neljännesvuosi kä
sittävä_t enää noin 18,000 jäsentä, jolloinka 
tuo ammattiyhdistyksen keskusliitto SAK 
todeUisuudessa ei käsitä edes sitä työläis
määrää, mikä on liittyneenä suojeluskun
tiin, ja tuskinpa edes sitäkään, mikä nyky
jään on liittynyt vapaaseen työväkeen. Sil
·loin on todel:takin pa[j'On lausuttu hallituk
sen suusta jonkinla]sena toteamuksen.a,, että 
n1l!ma marxilaiset ammruttiliitot tulisivat 
:rrmodostamaan kantajoukon työt.tömyyskas
'soissa. Meidän ei tarvitse muuta kuin seu
rata alsian käsittelyä työ.väenasiainvaliokun
nassa nä:hdälksemme, mitä tU'o tavallaan 
vaarattomalta näyttänyt lause on saanut 
aikaan. 

Työväenasiainva'liokunta vetoaa juuri 
tuohon hallituksen myönnytykseen sanoen, 
että ,i1meistä kuitenkin on, että määrätyn 
ammattialan 1tai paikkakunnan järjestyneet 
työntekijät, joiden keskuudessa työttömyys
kassoja täihän asti on perustettu, tulevat 
muodostamaan työttömyyskassojen jäsenten 
kantajoukon ja että näin ollen työttömyys
kassan ja asianomaisen yhdisty;ksen, jär
jestön tai muun tässä lainkohdassa tarkoi .. 

tetun J71hteenliittymän tehtävissä tulee toi
mimaan srumoja henkilöitä". Tämä siis on 
kehitetty edelleen tuosta pikkulauseesta. 
Nyt olemme jo niin pitkällä, että amma
tiHisissa järj.estöissä ja työt:tömyyskassoissa 
saa •olla samat toimihenkilöt (Vasemmalta: 
Voi kaWhistus !), ja tämän perusteella lau
suu valiokunta mietinnössään, että se on 
,selventä.nyt" pykälän 2 momentin sana
muotoa. Ja tämä ,selvennys" on jälleen 
kehitys tästä perustelusta ja käsittää nyt 
seuraavan. !Siinä sanotaan: , Työttömyys
kassa ei iSaa harjoittaa muuta toimintaa 
kuin tässä laissa mainittua, eikä se myös
kään saa kuulua muunlaista toimintaa har
joittavaan yhdisty;kseen, järjestöön tai 
muuhun yhteenEittymään eikä olla siitä 
riippuvainen.'' 'Tähän asti siis seurataan 
hallituksen esitystä ja myöskin lepäämään 
jätettyä laJkiesitystä. Mutta srtten ·Seuraa 
loppulauseena: ,eilkä saa olla siitä riippu
vainen, vairoka se toimis1kin tällaisessa yh
teydessä". Siis nyt vi-rallisesti jo laissa 
todetaan, että näimä kassat saavat toimia 
järjestöjen yhteydessä. Ja silloin me 
olemme 'saapuneet tuohon alkupisteeseen, 
josta taistelu alkoi, nimittäin sid'hen, että 
kassat ja järjestöt taas ovat mitä suloi
simmassa yhiteistoiminnassa, niin että niitä 
ei voi toisistaan erottaa. Ja että näin on, 
sitä todistaa se seikka, että työväenasiain
va-liokunnan sosia[idemokraattiset jäsenet 
nyt ovat voineet niellä tämän uuden laki
esityksen •tällä työväenasiainvaliokunnan 
pienellä lisäyksellä, ne samat jäsenet, jotka 
panivat lepäämään jätettyyn la;kiesitykseen 
jyrisevän va,stalauseensa ja selittivät, että 
sitä ei kuuna päivänä voida hyväksyä (Va
semmalta: Eilkä hyväJksytä !) . TämäJhän to
distaa, •että ·he nälkevät tässä pienessä [i
säyksessä kaikkien niiden esteiden kaatu
van, jotka ovat häirinneet heidän toivo
muksiaan kwssoista. Ja silloin me saavum
mekin peruskysymykseen, nimittäin tua:hon 
kassojen ja jä11jestöjen Jihiteistoimin:taan. 

Tuo äsken mainitsemani sosialidemo
kraattisten jäsenten vas:ta:lause työväen
asiainva:liokunnan mietintöön lepäämään jä
te;ty.ssä lakiesityksessä sisälsi m. m. seuraa
vat .sanat: ,.,Olemassa olevia työttömyykas
soja vastaan, joilla on oikeus saada apu
rahaa valtionvaroista, •ei ole voitu esittää 
mitään asiallisesti oikeutettuja muistutuk
sia. Kassat ovat h~~Jrjoittaneet tolinintaansa 
lain ja asetuksen puitteissa ja sosia:liminis-
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teriöHä on ollut tilaisuus valvoa niitä ja 
niiden avustustoimintaa yksityiskohta,]sesti. 
Sitä että käytännöllisesti katsoen nämä kas
sat 'Ovat ol'leet yksinomaan ammatillisten 
ty~öväenjärjestöjen muodostamat, voi tus
kin lukea näille järjestöille viaksi. Amma
tillisHla järjestöillä ei liioin ole ollut näistä 
kassoista mitään suoranaista hyötyä, päin
vastoin on niiden oHut pa:kko 1laajassa mi
tassa myöntää omista varoistaan avustusta 
näille kassoille, jotta ne voisivat täy:ttää 
sitoumuksensa.'' 

Tässä vastalauseessa ,on nyt niin paljon 
totta ja satua sekoitettuna toisiinsa, että 
minun valit~ettavasti täytyy uhrata aika'a 
näiden kysymysten perinpohjaiseen selvit
telyyn. :Se on väUtämätöntä jo sen perus
teella, että työväenasiainvaliokunnan mie
tinnön hyväksyminen avaisi takaportit 
tuolle järjestöjen ja kassojen ychteistoimin
naHe. Te siellä vasemmalla sanotte, ettei 
ammatillisilla järjestöillä muka ole työttö
myyskassoislta suoranaista hyötyä. Teille
kin varmasti tunnettu ammattimies Herk 
ner puhuessaan Saksan ammati'llisista yh
distyksistä jo vuonna 18'90 huomauttaa, 
että ,sikäli kuin ne olivat ,ilman huolelli
sesti järjestettyä avustuslai~tosta, nuo jär
jestöt olivat hata:roita kuin ha~rakanpesät. 
Niihin lentää ihmisiä, pysyy niissä muuta
mia viikkoja, mutta kääntää niille pian 
taas se1Jkänsä kun eivät saa niistä mitään 
kouraa1Jituntuvaa etua.'' Ja kyllähän te it
sekin tiedätte, mikä vaikeus oli saada jäse
ma SAK :hon, teidän uuteen ammaitti
järjestöönne, niin kauan kuin nämä kassat 
eivät olleet kunnossa. SiHoin ~tavattiin 
siellä vrursin ihuomattava prosont:timäärä 
juuri tuollaisia lentureita. 

Tämä kysymys on jo a~kaisemmin'kin ol
lut täällä eduskunnassa esillä, nimittäin 
myös vuonna 191216, jolloin työväenasiain
valiokunnan mietinnössä m. m. lausuttiin, 
että ,ammatilliset yhdistykset, joiden yh
teydessä työttömyyskassat tähän saa,kJka 
ovat olleet, ovat perustetut määrättyyn 
a;mma:ttiin ta;i amma;ttiryhmiin kuuluvien 
työntekijäin ammatinisten erikoisetujiCll 
ajamista varten, mutta voivat ne, niinkuin 
meillä on asianlaita, työskennellä myöskin 
määrätyn va:ltiollisen kehityksen toteutta
miseksi. Näin ollen näillä yhdistykset eivät 
ole :sopiva vaikuttamaan valtion työttö
myysavustusten jakoon. Valtionavun myön
täminen näiden Jiihdistysten yhteydessä ole-

vil1e työttömyyskassoille merkitsee epäile
mättä myös niiden muita päämääriä tar
koittavan toiminnan tukemista, koska se te
kee näihin yhdistyksiin liittymisen edulli
semmaksi ja niistä erottamisen epäedulli
semmaJksi." Tässä siis on valiokunta lau
sunut selvän käsityksen kysymyksestä, 
ovatko kassat hyödyllisiä vai hyödyttömiä 
ammatillisille järjestöille. 

Tällainen käsitys voidaan nyt ~ehkä. lei
mata meidän porvarien harhanäyksi. Mutta 
miten on silloin selitettävissä, että tunrnettu 
norjalainen kommunirsti Edo Fimmen, 
jonka herrat hyvin tuntevat, - hänhän 
kävi täällä järjestelemäs.sä suomalaistakin 
ammattiliittojen yhtymistä Moskovan pu
naiseen ammatti-internationaleen, on 
eräässä haastattelussa ,Suomen Sosialidemo
kraatille m. m. todistanut, että ,,, työttö
myyskassat ovat paras houkutuskeino liit
toihin liittymiseksi ". Olisiko ~siis asia niin, 
että kassoista on tai ei ole hyötyä sen, mu
kaisesti, puhutaanko porvareille vai sosia
listeille? Myös herra Tannerin hallituksen 
a:i:kana oli asia esillä siinä mnodossa,, että 
hallitus antoi eduskunnalle esityksen avus
tuksen koroittamisesta, iilman että valio
kunnan varoittavaa pontta tä,stä riippuvai
suuskysymyksestä lainkaan oli otettu huo
mioon. Silloin asianomainen esittelijä, toh
tori Eino Kuusi saneli pöytäkirjaan eriä
vän lausuntonsa ja siinä m. m. huomautet
tiin: ,lVIutta nyttemmin, ,kun työväen am
matillisten järjestöjen pysyttämisestä yk
sinomaan ammatillisen liikkeen pohjaUa ja 
erillään valtiollisista ja nimenomaan kom
munisti~sista salahankkei:sta, ei näy olevan 
mitään takeita, on täysi syy työttömyys
ka;ssojen asetusta muutettaessa ta~i uusit
taessa asettua sille kanna;lle, että työttö
myyskassojen tulee olla ~eri:llään muista 
järjestöistä. Työttömyyskassaa;n liittymällä 
ei si~loin samalla rlirLtytä vaikka minkä nu
meroiseen internationaleen." Kyllä tästä 
pitäisi ainakin eduskunnan porvarillisiHe 
jäsenille selvitä, ettei ole suinkaan saman
tekevää, ovatko kassat ammatillisten jär
jestöjen yhteydessä, niinkuin valiokunnan 
mietinnössä on esitetty taikka ei. Ni:in kipeä 
oli tämä asia vuoden 1927 valtiopäivillä, 
että maaliskuussa sitä käsiteltäessä silloi
nen sosia1iministeri Helo kaikin mokomin 
yritti kieltää esittelijän tällaisen eriävän 
mielipiteen koko olemassaolon,. Hän teki 
sen täällä eduskunnan edessä, vaikka käy-
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tettävissä olikin valtioneuvoston pöytäkir
jan alkuperäiset liitteet. Ja. ministeri Paa
sivuori koetti parantaa asiaa sillä, että hän 
väitti, ettei esittelijä muka olisi tuota lau
suntoa esitteJyssä lukenut. 

Vastalauseessa työväenasiainvaEdkunnan 
:mietintöön lepäämään jätety,stä laki,esityk
sestä, jolla vastalauseelia sosialistit saivat 
hallituksen taipumaan uuden. esityksen an
tamiseen, sanotaan., ,että olemassaolevia 
työttömyyskassoja vastaan ei ole voitu esit
tää mitään asiallisesti oikeutettuja muistu
tuksia. Ja tuota samaa ovat sosialidemo
kraattiset lehdet väittäneet niin kauan 
kuin tätä kysymystä yleensä on käsitelty, 
väittäneet, vaikka kymmeniä kertoja nn 
osoitettu suuriakin väärinkäytölksiä noissa 
kassoissa. 

Asetuksen mukaan saavat kassat toimia 
ammatillisten liittojen yhteydessä vielä tätä 
nykyä, kunhan ,.,kassan toiminta on tark
kaan erotettu yhdistyksen tai liiton muusta 
toiminnasta ja siitä tehdään erityiset tilit.'' 
Onko tätä määräystä noudatettu? Amma
tilliseen järjestöön kuuluvien puuteollisuus
työntekijäin liiton sää,nnöissä sanotaan: 
,Liiton toimintaa johtaa ja vastaa sen puo
lesta liiton toimikunta, joka toimii myöskin 
työttömyys- ja matka-apukassojen hallituk
sena liiton sääntöjen ja edustajakokouksen 
päätöksen mukaan.'' Siis tässä jo ei ollut 
enää mitään eroa kassan ja liiton välillä, 
ja tuo sama pykälä on löydettävissä miltei 
kaik-kien noiden entisten ammattijärjestö
jen kassojen säännöistä, jabka säännöt sitä
paitsi tavallisesti ovat olleet painettuina 
yh.teen liiton sääntöjen kanssa. Sanotaanpa 
näissä puuteollisuustyöväenliiton säännöissä 
vielä edelleen: , Työttömyysavustusta ma:k
settaessa on asianomais-en perusjärjestön, 
siis liiton rahastoruhoitajan huolehdittava 
siitä, että avustuksia saavan jäsenkirja on 
täys-in ma!ksettu avustuksen saantipäivään 
asti. Jos kirja osoittaa rästejä, on ne eh
dottomasti vedettävä pois." Tämä siis mer
kitsee sitä, että nyt jopa yhdistetään työt
tömyyskassat ja liiton jäsenvemt keskinäi
siin suorituksiin. Kassat eivät ole edes 
yrittäneetkään noudattaa asetuksen vaati
maa tarkkaa erottamista liiton toiminnasta, 
ei edes silmäni umeeksi. 

Mutta onpa vielä ollut toisia paljon va
kavampia epäkohtia. Nois-sa liitoissa, jos 
jäsen erotettiin liitosta, erotettiin hänet 
myös automaattisesti työttömyyskassasta ja 

silloin oli hänen maksettava takaisin kaikki 
saatu avustus ja hän kadotti kaikki oikeu
tensa kassaan. Erottamisen syynä saattoi 
olla esim. suojeluskuntaan kuuluminen, ku
ten eräässä ilmoituksessa selvästi onkin 
erottamisen syyksi sanottu. Siis suojelus
kuntalaiset voitiin ilman muuta erottaa kas
sojen yhteydestä. Samoin erotettiin jäsen, 
jos hän on ollut lakon tai sulun rikkojana 
tai muuten käyttäytynyt ,rikollisesti''; 
esim. satamalakon murtaminen oli siis ,ri
kollinen teko" virallisesti vahvistettujen 
sääntöjen mukaan. Edelleen erotetaan jä
sen, jos hän kuuluu ,liitolle vihamieliseen, 
liiton toimintaa vahingoittavaan järjes
töön". Tämäkin taas oikeuttaa kaikki lii
tot erottamaan suojeluskuntalaiset keskuu
destaan. ,Ta jos suojeluskuntalainen tahtoi 
päästä tällaisen liiton ja sen kautta myös 
kassan yhteyteen, täytyi hänen, kuten muis
tettaneen, esittää anteeksipyyntö ja lahjoit
taa liiton valistuskassaan s. o. kommunisti
seen kiihoitukseen määrätty rahasumma. 
Nyt täällä ehkä sanotaan, että mitäpä men
neen vuoden lumesta, vanha kommunistinen 
ammattijärjestö on hajoitettu ja sen sijalle 
on astunut nuori ja puhdas, kaikkine liit
toineen täysin 1ai,Jilinoo. SAK eli Suomen 
Ammattiyhdistysten Keskusliitto, poliitti
sesti puolueeton järjestö, ja sen huostaan 
voidaan toki kassat nyt uskoa. Niinpä on 
sosialidemokraattien puolelta aivan äsket
täin vielä esitetty, mitenkä edullistakin on 
liittää kassat tuohon SAK :oon, koska nii
den hoitokustannukset silloin tulevat niin 
erinomaisen hal voiksi. Sosirulidemokraa
tin pääkirjoituksessa väitetään, että viime 
vuonna tulivat kassojen huoltokustannukset 
nousemaan vain 10 prosenttiin jaetuista 
avustu:klsista. Olen 'todennut SAK :n omasta 
vuosikitjasta, että työläisliitossa tuo pTo
senttimäärä .oli 25, kunnan työläisten lii
tossa 30 ja kutomate&lisuustyöläi<&ten lii
tossa j.opa 40. KutomateollisuustyöväenJii
tossa nousevat hoitokustannukset 18,627 
markkaan, joita valtio avusti yli 8,000 mar
kalla. Työttömyysavustuksia jaettiin vain 
4,815 markkaa 20 penniä siis 1

/ 4 huoltokus
tannuksista. 

Me olemme tässä nyt nähneet, mitä kaik
kea näiden kommunistijärjestön holhouksen 
alla vanhoissa kassoissa saattoi tapahtua ja 
sihloin on kysymys SAK :n viasttomuu
desta sangen oleellinen. Onko se nyt siis se 
puhdas järjestö, jonka huostaan kassat voi-

.. 



Työttömyys kassat, 629 

daan jättää~ SAK :n päämääri1en totea
miseksi mainitsen vaan, että sen perusta
vassa kokouksessa vuoden 1932 lokakuussa 
sen sääntöehdotukseen hyväksyttiin m. m. 
seuraava pykälä: ,1) Suomen Ammattiyh
distysten Keskusliiton tarkoituksena on: 
b) kohdistaa työtä tekevien yhdistyneet jär
jestövoimat luonnonrikkauksien sekä tuo
tanto-, liikenne- ja jakeluvälineitten yhteis
kunnallistuttamiseksi ja vallitsevan talous
järjestelmän muuttamiseksi sosialistiseksi.'' 
Tähän siis nyt pyydetään valtion apua työt
tömyyskassa-avustusten muodossa. Mat
kalla sosialiministeriön yhdistysrekisteriin 
muilutettiin, tätä historiallista sanaa käyt
tääkseni, tosin näi,stä säännöistä salaperäi
sellä tavalla mainitun pykälän viimeiset 
viisi sanaa: ,ja vallitsevan talousjärjestel
män muuttamiseksi sosialistiseksi". Ne hä
visivät kuin tina tuhkaan eikä kukaan 
näytä sieiJJä SAK :!ssa itsekään tietävän, 
mihinkä ne joutuivat (Vasemmalta: Eikö 
puhuja tiedä~). Tämä hämärä manipu
latio tuskin kuitenka<an muuttanee jä:rjes
tön luonnetta. 

rina pariksi vuodeksi 'l'ammisaaren kor
keakouluun. Sieltä palattuaan asetettiin 
heti Suomen Ammattijärjestön korkeim
paan johtoon. Jouduttuaan riitaan toisten 
puoluekihojen kanssa ja nähtyään ajan so
pivaksi, hän siirtyi proselyytiksi sosiali
demokraattien leiriin, jossa pani alulle 
SAK:n ..... . 

P u h e m i e s: Minä en katso näiden kuu
luvan tähän asiaan. 

P u h u j a: Voi olla, että ei ole sopivaa 
tämä 1uet<te'leminen. Se on tode[lakin u:s
kolillatonta, minkälainen ,solutustyö" siinä 
on tapahtunut. 

SAK :n säännöissä on määritelty, että 
sen on oltava ,itsenäinen ja poliittisista 
puolueista riippumaton". Eräässä perus
tavan kokouksen ponnessa kehoitetaan työ
valiokuntaa valvomaan, ettei missään 
SAK :n ·alaisessa jär.jestö,f!sä vaikeuteta 
sellaisten henkilöiden liittymistä ammatil
listen järjestöjen jäseniksi, jotka ,rehel
lisesti tunnustavat noudattavansa järjes
tön sääntö,jä, oman liit.tonsa ja SAK :n 
edustajakokouksen päätöksiä.'' Tarkoitus 
oli, kuten kokousselostuksistakin nimen
omaan iilmen:i, täten edistää myös kommu
nistien liittymistä uuteen keskusjärjestöön 
ja sen alaisiin ammattiliittoihin. Mutta 
muistaen toisaalta ne karvaat kokemukset, 
jotka entisellä järjestöllä oli ollut heidän 
valtaustaidostaan, päätetään myös, ettei 
,mitään hajoittavaa toimintaa uudessa jär
jestössä tulla sallimaan" ja että missä sel
laista ilmenee, syypäät ovat viipymättä ero-
tettavat. Pinnalta katsoen näyttää sii& 
uusi järjestö turvaavan kaikille työläisille 
puolueisiin ja ajatussuuntiin katsomatta 
liittymismahdollisuudet ja tähän yhteiseen, 
epäpoliittiseen työskentelyyn puhtaasti am
matillisella pohjalla. Ja sitä kumouksel
lista kiihoitusta vastaan, jota vanha jär
jestö oli saatu palvelemaan, näytti tuo uusi 

EdeHeen i'lmenee, että SAK on liitty
nyt kansainvälisen ammattiyhdistysliiton 
jäseneksi ja sitoutunut noudattamaan tä
män järjestön sääntöjä ja menettelytapa
periaatteita. Olen tehnyt itselleni sen vai
van, että olen selvittänyt, minkälainen tämä 
SAK ny!t todelLisuudessa on. Ehkä saan 
antaa tässä luettelon eräistä sen huomatta
vimmista toimihenkilöistä ja tämäkin on 
sangen olee:l1linen kysymys, kun muis
tamme, että nuo valtion tukemat työttö
myyskassat ehdotetaan jälleen saatetta
vaksi yhteyteen tämän järjestön liittojen 
kanssa. SAK :n puheenjohtada on E. Hut- i 
tun.en, entinen kommuni<stisen. wmmatti
järjestön puheenjohtaja ja kommunistisen 
eduskuntaryhmän jäsen. V altakysymyksistä 
riitauduttuaan siirtyi sosialidemokraatti
seen leiriin. K. E. liouhikko, SAK:n ! 

sihteeri ja Suomen Työläisliiton puheen
johtaja. Vuoden 1918 punaisten johtomie
hiä Laine nimenä.. Oleskeli Venäjän Kar
jalassa vuoteen 1921, jossa terrorinsa ja 
erinäisten tekosiensa johdosta joutui jouk
kojen epäsuosioon. Saavuttuaan takaisin 
Suomeen toimi Suomen kommunistisen puo
lueen edustajana silloisen ammattijärjes
tön edustajakokouksessa järjestäen sen val
tauksen kommunisteille. Joutui Suomen 
kommunistisen puolueen yleisorganisaatto- , 

järjestö myös olevan hyvin panssaroitu. 
Niinpä Helsingin Sanomat onnitteli sitä 
sen perustamisen johdosta ja toivoi, että 

' tähän nyt työläiset ,mahdollisimman run
saslukuisina" liittyisivät. Mutta kun sen 
johdosta eräs toinen lehti tiedusteli 
SAK :n suhdetta valkoiseen työväestöön,, 
ilmoitti se suorasukaisesti, ettei suojelus-
kuntalaisia ja muita työväelle vihamielisiä 
jäseniä tulla siinä suvaitsemaan. 
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Uusi keskusliitto, jota s~is ny,t olisi 
avustettava, on siis puhtaasti punainen 
luokkataistelujärjestö, mikä sen sääntöjen 
yhteiskunnallistuttamispykälästäkin jo ha
vaitaan. Poliittisen toiminnan kieltäminen 
järjestössä ei tietenkään tarkoittanut sen 
periaatteellista hylkäystä. Perustavassa 
kokouksessa nimenomaan painostettiin puo
luetyön merkitystä, ollen sitä kuitenkin 
harjoitettava ammatillisten yhtymien ulko
puolella työväen poliittisissa järjestöissä. 
Vapaat kädet annettiin siis siinä suhteessa 
myös kommunisteille, kunhan ne eivät vain 
'"etäisi apajaansa SAK :n sisäl[ä, ryh
tyen sitä uudelleen Moskovalle valtaamaan. 
YihrtenäisyysJ)eriaa,tteen muka,i,sersti valittiin 
jä11jestön uudet toimitsijat, kuten täs,sä 
jo mainitsin, veljellisessä sovussa kummas
takin leiristä. Paikat on mitä parhaim
massa yhteisymmärryksessä jaettu sosialis
tien ja kommunistien kesken. Mutta mi
ten reheHisessä mielessä ikommlmistien liit
tyminen tähän uuteen järjestöön tapahtui, 
siitä antoi heti perustavan kokouksen jäl
keen todistuksen tunnetun kommunistijoh
tajan Vällärin kirje ruotsalaiselle Folkets 
Dagbladille. Hän kirjoitti: ,Työläiset ovat 
sopineet uudesta ammatillisesta liikkeestä. 
Sosialidemokraateilla on nyt enemmistö. 
Ei kuitenkaan tiedä, kuinka kauan. Mei
dän .suunnalilemme on suuria m.aihdo[
lisuuksia. Me vaadimme rehellisesti luok
kataistelua ammatillisen liikkeen perus
taksi, mutta työmme sanotulla perustuk
sella ei merkitse mitään yhteistyötä sosiali
demokraattien kanssa poliittisella alalla. 
Meillä on poliittiset linjamme, jotka ovat 
aivan vastakkaiset kuin sosialidemokraat
tien. Me vaadimme vallankumouksellista 
sosialistipuoluetta. Me olemme vakuutet
tuja siitä, että päivä on koittava, jolloin 
meitä seuraavat sekä puolue että työtäte
kevät joukot. Toistaiseksi on työ ammatil
lisella alalla tärkeintä" (Vasemmalta: Kuu
luuko se asiaan? Ed. Virkkunen: 
Kyllä!). Asiallisena määritelmänä sosiali
demokraattien ja kommunistien nykyi
sestä suhteesta voidaan siis todeta, että 
ne ovat omaksuneet itselleen strategian tär
keimmän periaatteen siinä mielessä, että 
ne poliittisella alalla marssivat erillään, 
yhtyen kuitenkin hyökkäykseen ammatilli
sessa liikkeessä. Mutta sosialidemokraattien 
luottaessa kommunistien lojaalisuuteen, 
suunnittelevatkin nämä jo enitisten ase- , 

miensa takaisin valtaamista. Yhteiskun
nalle on tulevien työtaistelujen varalta hy
vinkin terveellistä tietää, miltä linjalta se 
on kommunistit löytävä. Sosialidemo
kraattisesta ammattijärjestöstä, kuten olen 
osoittanut, ei meillä voi olla puhettakaan. 
Ammatillinen liike merkitsee meillä ny
kyjään jo. SAK :n sääntöjenkin mukaan 
punaista marxilaista yhteisrintamaa. Kom
munistien taloudellinen taistelutoiminta tu
lee siis saamaan sosialidemokraattienkin vi
rallisen kannatuksen. Mitä tämä merkit
see? Sen me ymmärrämme, kun ajatte
lemme, miten vaikeata on esim. jossakin la
kossa erottaa sen poliittista ja ammatil
lista puolta. Todistettavasti potiittinen ja 
kommunistinen satamalakko oli sosialidemo
kraattienkin mielestä puhtaasti ammatilli
nen. Työehtosopimukset ovat kaikki am
matillisia, mutta teollisuudellamme on kar
vaita kokemuksia siitä, miten niillä voi
daan palvella kommunistien poliittista jär
jestäytymistä. 

:SAK :n poliittinen kanta on maan
telty itsenäiseksi. Kaksi vuotta sitten se
litti liiton työvaliokunnan Jasen Ernst 
Lähde tämän seikan siten, että liitto jo
kaisessa tapauksessa joutuu ajamaan puh
taasti palkkatyöläisten etuja, kun sen si
jaan poliittisten puolueiden on kompro
missoitava monien muidenkin yhteiskunnal
listen eturyhmien kanssa. Tämä tarkoit
taa, että kun esim. sosialidemokraattisen 
puolueen vaatimuksissaan on ainakin rajoi
tetussa määrin otettava huomioon myös 
toistenkin ryhmien näkökohdat ja enem
män tai vähemmän mukauduttava koko 
kansan yhteisetuihin, voi uusi ammatti
järjestö niistä mitään piittaamatta ajaa 
järjestyneen palkkatyöväen vaatimuksia. 
Niinkuin liiton päämäärät jo sen sääntöjen
kin mukaan ovat nykyisen yhteiskuntajär
jestyksen vastaisia, ansaitsee se siis tasa
puolisuuden vuoksi tutkimuksen hallituk
senkin taholta, ovat sen menettelytavatkin 
lyhytnäköisessä itsekkyydessään yhteiskun
taa vahingoittavia ja silloin niitä ei voida 
valtion varoilla tukea. Erikoisen räikeän 
.esimerkin niistä kein:oista,· joilila SAK 
tahtoo palkkatyöväen etuja valvoa, antoi 
sen virallinen äänenkannattaja ,Palkka
työläinen'' syyskuun 4 päivän numerossa 
v. 1931. Siinä selvitettiin, miten niitä on 
ajettava ja nimenomaan työttömyyskas
sain avulla. Siinä kirjoitetaan: ,Jos millä 
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työalalla esim. 75 % työläisistä on järjes
tyneitä, niin mitenkään ei ole mahdollista 
sellainen toimettomuus, että työpalkkaa ei 
olisi kyetty nimenomaan järjestäytymisestä 
johtuneena koroittamaan 50 pennillä tun
nilta. Siitä tulee 1,822 markkaa vuodelta." 
SAK ei siis lainkaan kyrs'Y, onko palk
kain koroitus taloudellisesti yleensä mah
dolJlinen. Niirn pian kuin seJ1ainen järjes
täytymisaste on saavutettu, että vaatimuk
sia voidaan - ja tietenkin lakon uhalla -
menestyksellisesti esittää, tahtoo se käyttää 
hyväkseen tilannetta korkeampienkin palk
kain hankkimiseen, johtipa tämä vaikka sa
notun teollisuuden romahdukseen. Tällai
nen talouspolitiikka ei arvostelua kaipaa, 
sillä sen seuraukset ovat jokaiselle ajat
televalle työläisellekin selviä. 

Mutta mielenkiintoiseksi juuri työttö
myyskassain kohdalta muuttuu tämän kir
joituksen sangen avomielinen jatko. Siinä 
nimittäin lasketaan, mitä etuja järjestäy
tyminen tuottaa työläisille, ja lasketaan se 
seuraavalla tavalla: , Työttömyysapua 600 
mk. ja sairausapua 560 mk. eli yhteensä 
vuodessa 1,160 mk." Ja jatko kuuluu: 
,Haluaisimme nyt yhdistää nämä hyvin 
vähäisiksi arvioidut järjestäytymisen ai
heuttamat edut työpalkkojen koroituksena" 
- kuten jo luin - ,1,822 mk. sekä avus
tuksina 1,160 mk., yhteensä 2,982 mk.'' 
Ja ottaen tämän jälkeen huomioon työläis
ten jäsenverot ammattiliitolleen saa kir
joittaja hänelle ,puhtaaksi voitoksi" 1,614 
mk. vuodessa. Toisin sanoen, aikovat her
rat sosialidemokraatit maksattaa koko po
liittisen kiihoituksensa, johon jäsenveroja 
tarvitaan, valtion kassasta työttömyysavus
tusten muodossa. Onko mitään häikäile
mättömämpää ennen kuultu~ (Vasemmalta: 
Tuo puhe!)- Tästä kaikesta on jo riidat
t o m a s t i selvinnyt, mikä merkitys työt
tömyyskassoilla on ammattiliitoille. 

Mutta voinpa vielä jatkaakin. Herrat 
sosialidemokraatit selittävät, ettei heidän 
kassojensa toiminnassa olisi mitään väärin
käytöksiä tapahtunut, lain ja asetusten mu
kaan ovat ne muka kaikkialla toimineet. 
Katsotaanpa, miten laillista tämä toiminta 
itse SAK :ssakin on olLut. 

Kun kommunistisen ammattijärjestön ja 
sen alaisten liittojen toiminta v. 1930 kes
keytettiin ja syyte niitä vastaan nostettiin, 
ei tämä toimenpide ulottunut työttömyys
kassoihin. Niiden avustaminen valtion va-

roilla tosin myös toistaiseksi keskeytyi, 
mutta kassat jatkoivat omasta puolestaan 
toimintaansa. Jälkeenpäin ne esittivät val
tiolle avustusvaatimuksia tältäkin ajalta eli 
siihen hetkeen asti, jona liittojen lakkautus 
oikeuden tuomiolla sai lopullisen vahvistuk
sensa. K-un sitten SAK perustettiin, he
·r&tti suurta ihmetystä sosialidemokmat
tien lupaus antaa jäsenille uusissa järjes
töissä kaikki vanhojen jäsenten oikeudet. 
Katsomatta lainkaan siihen, että työttö
myyden dlilessa niin suuren kuin nykyjään 
tällaisen lupauksen pitäminen vaatisi suu
ria rahastoja, on jo lainkin mukaan järjes
tön ensin toimittava 6 kuukautta ja sinä 
aikana ovat kaikki jäsenmaksut maksettava 
sisään, ennenkuin avustuksia saadaan ja
kaa. Mutta jo ennenkuin eräiden kassojen 
säännötikään oli valwistettu, tiedoittivart 
niitä haitavien liittojen toimihenkilöt suu
rista jo maksetuista avustuksista. Niin oli 
metallityöväen kassa maksanut ulos noin 
350,000 m'k. ja .rakennustyöväen kassa noin 
100,000 mk. Eikä avustusten tarkoituksena 
suinkaan ollut työttömyyden lieventämi
nen, vaan jäsenten suoranainen ostaminen 
sosialidemokraattisiin liittoihin. Niinpä on 
kutomatyöväenliiton sihteeri K. V. Syrjä
nen eräässä selostuksessa järjestönsä toi
minnasta kirjoittanut: ,Kun esim. alle
kirjoittaneelle on huomautettu, että 
maamme metaUityöväenliittoihan on jä
senmääräänsä nähden voimistunut ilmiö

.mäisen nopeasti, vaikka metallialalla val
litseekin huono aika, ja kun sitä on rin
nastettu kutomatyöväenliittoon, niin tul
koon sanotuksi, että jos kutomatyöväen
liitolla olisi ollut varaa palkata 5 vaki
naista henkilöä tekemään työtä ja edelleen 
varoja jakaa jäseneksi tuleville avustuk
sina puolessa vuodessa 3.50,000 mk., niin 
olenpa varma, että sellaisella rahojen käyt
telemisellä olisi kutomatyöväenliittokin saa
nut huonosta ajasta huolimatta jäseniä, 
niin että liitto nyt olisi vähintään sen vah
vuinen kuin se oli v. 1928", eli kommu
nistisena aikana. ,Mutta kun liitto on 
köyhä, kuten ovat sen jäsenetkin, ei maksa 
vaivaa unelmoidakaan erikoisemmista 
uudistuksista propaganda työssä." Ja ra
kennustyöväen sihteeri, eduskunnassa ai
kaisemmin kommunistiryhmän palopuhu-
1jana tunnettu Uuno Nurminen ikertoo 
eraassa haastattelussa, miten tämäkin liitto 
on jo ennen sen sääntöjen vahvistusta 
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maksanut avustusta 100,000 markkaa ja 
sitten hän jatkoi, -kuulkaa nyt tarkkaan 
herrat sosialidemokraatit (Vasemmalta: 
Kyllä!): ,,Nyt voinune kuitenkin nUJmemilJla 
esittää, että tässä uudessa liitossa ovat työ
läiset saaneet liitolta yksistään avustuksina 
paljon enemmän kuin mitä ovat maksa
neet. Tällainen suhde ei luonnollisesti voi 
jatkua, vaan pitää sen muuttua päinvastai
seksi, sillä eihän ammatillisia järjestöjä 
voida pitää etupäässä avustusjärjestöinä, 
vaan taloudellisina taistelujärjestöinä, 
jotka palkkojen ja työolojen korjaamisella 
korvaavat työläisille moninkertaisesti hei
dän jäsenmenonsa. Avustuspuoli on edellä
mainitun seikan suhteen pienempimerkityk
sellinen, joskin sille on annettava riittävää 
huomiota". Siis jälleen sama laskelma tu
loista ja menoista. Nämä lainaukset todis
tavat jo riittävästi, mihin sosialidemokraa
titkin työttömyyskassojaan käyttävät. Val
tion rahallinen työttömyysavustus on val
jastettu palvelemaan jäsenhankintaa järjes
töön, jonka päämääränä on sosialistisen 
talousjärjestelmän voimaansaattaminen ja 
joka päätehtävänään pitää taloudellista so
taa tuotantoelämää vastaan. Poliittinen ja 
taloudellinen toiminta ovat lainvastaisesti 
taas mitä kiinteimmästi kytketyt työttö
myyskassojen toimintaan, toimintaan, jonka 
suoraan sanotaan nyt olevan pienempi
merkityksellinen. Ja tätä menettelyä tuJ. 
dottaisiin nyt jatkaa tuon pienen, pienen 
lauseen turvin työväena,siainvaliokunnan 
mietinnössä. 

En ole vieläkään lopussa (Vasemmalta: 
Oho!). Meiltä jäi selvittelemättä sellainen 
merkillinen ilmiö, että vasta perustetut 
ammattiliitot, jotka eivät vielä ole voineet 
sanottavasti jäsenmaksuja kerätä, ovat ja
kaneet jäseniksi liittyville oman tunnustuk
sensa mukaan sellaisia summia kuin 350,000 
ja 100,000 markkaa. Missä on se rikas 
marxilaiseno, joka on tällaisilla summilla 
kilttejä ammattiliittoja muistanut? Olkaa 
hyvät ja selittäkää, herrat sosialidemokraa
tit, mistä nämä varat ovat tulleet? Ei taida 
tulla oikeata selitystä, mutta minä voin 
sen antaa, eikä minun tarvitse käyttää sii
hen sellaisia yhteenvetokonsteja kuin ed. 
Sarlin kerran minun kohdaltani käytti. 
Te herrat sosialidemokraatit olette lehdis
sänne vihjailleet, mitenkä eri järjestöt 
täällä saavat rahoituksia ulkomaisilta po
liittisilta firmoilta. Sellaisia järjestöjä 

kyllä löytyy, vaikkei niihin kyllä lukeudu 
IKL, sellaisia kansainvälisiä järjestöjä 
kylläkin löytyy. Juuri niihin aikoihin, 
jolloin nuo suurlahjoitukset tapahtuivat, 
eli tasan kaksi vuotta sitten, pidettiin 
täällä SAK :n luentopäivät, joilla sen pu
heen~johtaja Edv·ard Hulttunen 11eiip:paasti 
kertoi, minkälaista keinottelua on harjoi
tettu juuri työttömyysavustuksilla, tunnus
taen senkin, että ulkomaista luottoa oli 
käytetty avustuksien jakoon sellaisessa laa
juudessa, että työttömyyskassoja ei enää 
voida katsoa vakavaraisiksi, mikä on kui
tenkin yksi valtioavun pääehdoista. Ja 
tiettävästi saikin SAK Skandinaviasta 
noin miljoona markkaa (Vasemmalta: Mitä 
pahaa siinä on?) Jos se on maksettu takai
sin, niin se on kai sitten tapahtunut työttö
myyskassojen valtioavun nojalla (Vasem
malta: Oho, kylläpä oli johtopäätös!). 
'Tässä me siis tapaamme sellaisia kansain
välisiä suhteita, jotka ovat sangen arvelut
tavia ja, niinkuin jo mainitsin, on SAK 
kansainväliseen ammattiyhdistysliittoon liit
tymällä sitoutunut noudattamaan tämän 
järjestön sääntöjä ja menettelytapaperi
aatteita, eikä tässä ole pienintäkään va
rausta sellaiseen suuntaan, että tuo nou
dattaminen tapahtuisi vain, mikäli se ei 
sodi maamme etuja vastaan. Bikä meidän 
tarvitse etsiä sen etäämmältä, kuin viime 
syyskuun lopulta tapausta, jolloin tuo työt
tömyyskassoja perusteleva SAK on kan
sainvälisen keskusjärjestönsä kaikkea muuta 
kuin maallemme edullisia käskyjä nöyrästi 
totellut. Sehän julkaisi ,Suomen Sosiali
demokraatissa" syysk. 29 p:nä etusivun 
neljänneksen tiedonannon, jossa se vaatii 
jäseniään noudattamaan Brysselissä viime 
heinäkuussa pidetyn kansainvälisen am
mattiyhdistysten liiton konferenssin käs
kyjä saksalaisten tuotteiden ostoboikotista 
eli toisin sanoen taloudellisesta sodasta 
meidän kansswmme ystävallisissä ikaThppa
suhteissa olevaa valtakuntaa vastaan. Tä
män johdosta saattaisi kysyä, johtaako Suo
men ulko- ja talouspolitiikkaa vielä tasa
·.ca:Ha:n haUitus ·vai luuiLeeko ehkä 1SAK 
voivansa sitä täällä johtaa, SAK, kan
sainvälisen firman suomalainen filiaali, 
joka nyt pyytää itselleen valtionapua työt
tömyyskassojen avustusten muodossa? 

Antaakseni täydellisen kuvan tästä mai
niosta SAK :sta en voi jättää selostamatta 
sen suhtautumista työmaaterroriin. Tuo-
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reessa muistossa on, miten vanha ammatti
järjestö vapaussotaan osaaottaneilta suoje
luskuntalaisilta ja lakonmurtajilta terrori
keinoin aina kiristeli anteeksipyyntöjä. Sen 
johdosta hyväksyi eduskunta työrauhalain, 
joka leimaa tällaisen menettelyn rikolliseksi, 
säätäen siitä jopa ankaria rangaistuksia. 
SAK jo mainitsemillani luentopäivillä 
selitti sen työväenasiainvaliokunnan jäsen 
K. A. Fagetholm - hän lienee ehkä tääl
läkin tunnettu? (~asemmalta: Hyvin luul
tavasti!) --, että nämä ,painostusmenetel
mät", kuten hän niitä suvaitsi kutsua, ovat 
muka olleet vain J'ksityisiä tapauksia, joilla 
ei ole ollut järjestöjen hyväksymistä. Näistä 
yksityisistä tapauksista, herrat sosialidemo
kraatit ja herra Fagerholm, voisin täällä 
esittää kokolailla täydellisen luettelon (~a
semmalta: Kerro pois vaan!), mutta silloin 
löisi herra puhemies jälleen nuijalla ja;ka
randapöytään. Onhan meidän toki pääs
tävä täältä edes ennen aamunkoittaa nuk
kumaan. Kun sanotut anteeksipyynnöt aina 
tarvitsivat kysymyksessä olevan ammatti
osaston virallisen hyväksymisen, tapaamme 
siis herra Fagerholmin muunnetun totuu
den tieltä. Mutta tämän lisäksi SAK 
vielä pahoi.ttelee, ettei mainittua menetel
mää, tuota painostusmenetelmää, enää Vloida 
käyttää, sillä Fagerholm kertoi: ,tämä laki, 
työmaaterrorilaki ei ollut tarpeellinen, ei 
ainakaan työläisiin nähden. Itse asiassa on 
uusi laki sen luontoinen, että sen hyväksy
minen johtaa työttömyyskassojen merkityk
sen menetykseen ja niiden kuolemaan.'' 
Siis on näillä SAK :n kassoilla merkitystä 
vain työmaaterrorin vallitessa ja työväen 
ollessa turvattomina SAK :n häikäilemä
töntä jäsensaalistusta vastaan. 

Tästä läpileikkauksesta SAK :n suhtau
tumisesta yhteiskuntaan ja työrauhaan sel
viää, ettei järjestön tarkoituksena suinkaan 
ole yhteiskunnan taloudellisen, sosialisen ja 
siveellisen tason kohottaminen, niinkuin se 
jäsenilleen juhlapuheissaan uskottelee, vaan 
kumouksellisen päämääränsä, kapitalistisen 
yhteiskuntajärjestelmän hävittämisen, ta
voittelu selvällä katastroofipolitiikalla tuo
tantoelämän alalla, ja siihen tyohön se tah
toisi ajaa koko palkkatyöväen sekä työttö
myyskeinottelulla että tunnetusti välttämät
tömänä osalla suunnitelmasta, työmaaterro
rillakin, häpeämättä vaatia tähänkin vielä 
yhteiskunnan rahallista apua. Nämä totea-

-------------------------

mukset huomioon ottaen määritelköön myös 
Y'hteiskunta ja eduskunta suhtautumisensa 
SAK:hon. 

Te olette, herrat sosialidemokraatit, ivail
len puhuneet meistä työväen ystävinä. 
Juuri sitä me olemme. Ja koska me rehel
lisesti pyrimme siihen, mikä on sekä työ
läisille että meidän yhteiselle isänmaal
lemme parasta, me emme voi hyväksyä sel
laista pykälää, joka jättää työläiset teidän 
ja SAK :n armoille. Emmehän me nyt 
kaiken täällä kuullun jälkeen voi kannat
taa sellaista lisäystä lakiin, joka edelleenkin 
jättäisi nämä kassat teidän puoluepolitiik
kanne keinottelun välikappaleeksi. Eihän 
valtio, mikäli sillä vielä on vähänkin itse
säilytysvaistoa, voi sallia, että lain varjolla 
vceronmaksajain varoja miljoonakaupalla 
työnnetään marxilaiseen kiihoitukseen. 
Senhän te itsekin hyvin ymmärrätte ja tun
nustaisittekin, jos olisitte rehellisiä. Sitä
vastoin on valtion suoranainen velvollisuus
kin ojentaa auttava kätensä sellaisille yri
tyksille, joiden päämääränä on isänmaalli
sen mielen kasvattaminen ja kansakunnan 
yhteistunnon lujittaminen. Jos tässä mie
lessä nyt käydään uusia, poliittisista järjes
töistä täysin riippumattomia kassoja luo
maan ja niissä taataan jokaiselle työläiselle, 
hänen mielipiteitään ja maailmankatsomus
taan ennakkoon tiedustelematta, myös suo
jeluskuntalaisina ja vapaussoturina vapaa 
liittymisoikeus, ja kaikille kunniallisille 
miehille ja naisille, jotka tinkimättä tahto
vat tätä maata työllään palvella, samanlai
nen lmhtelu, silloin olen varma, että kaikki 
isänmaalliset kansalaiS<et mielellään myön
täisivät tällaisille kassoille nykyistä vielä 
paljon laajemmankin valtiovallan tuen. 
Jos niistä todellakin voisi muodostua jokai
sen ahkeran ja vilpittömän työläisen turva 
hädän hetkellä, niin olisimme me, Isänmaal
lisen Kansanliikkeen edustajat, varmasti 
valmiita jopa suuriinkin uhrauksiin niiden 
hyväksi. 'Silloin hyväksyisin ainakin minä 
täydellisesti tällaisen valJtiovarain käytön. 

Esillä oleva lakiehdotus avaa mielestäni 
siinä muodossa, kuin hallitus sen on telhnyt, 
mahdollisuudet tällaiselle terveelle ja luon
nolliselle kassojen kehitykselle. Siitä syystä 
katson, että tämä lakiesitys olisi hyväksyt
tävä siinä muodossa, kuin hallitus sen on 
laatinut, jättämällä pois tuo kohtalokas 
työväenasiainvaliokunnan mietinnössään te-
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kemä lisäys, joka johtaisi meidät takaisin 
siihen kurjuuteen, josta nyt 8 vuoden &jan 
on yritetty päästä. 

Ed. L o h i: Tämä laki työttömyyskas
soista on ollut eduskunnassa esillä miltei 
joka vuosi pitkän aikaa. Kun nyt tämä 
työväenasiainvaliokunnan mietintö ilmestyi 
ja sain sen käsiini, niin huomasin, että siinä 
ei ole yhtään vastalausetta tällä kertaa. 
Minä ihmettelin, miten on ollut mahdollista 
päästä tuollaiseen yksimielisyyteen asiassa, 
josta on riidelty aina niin pitkään kuin 
tämä laki on ollut esillä, nimittäin siitä, 
saavatko työttömyyskassat olla ammatillisen 
järjestön yhteydessä. Sitten kun minä luin 
tämän lain 2 § :n, minä huomasin, missä 
nrksi on ja kyllä minä jouduin ajattele
maan; että jopa ovat porvarit nyt antaneet 
vetää itseään nenästä aika tavalla. Nämä 
viisi sanaa, niin viattomilta kun ne näyttä
vätkin, toisen pykälän lopussa, ovat tosi
asiassa sellaiset että 2 § :n toisen momentin 
edellinen osa kumoutuu täydellisesti ja tässä 
suhteessa asia tulee aivan ennalleen, että 
työttömyyskassat voidaan ammatillisten jär
jestöjen yhteydessä pitää., kun vain eri kir
janpito niistä toimitetaan, niinkuin se on 
ollut tähänkin asti asiallisesti. Ja sen takia 
minäkin tahtoisin kiinnittää suuren valio
kunnan huomiota siihen, että jos kerran tah
dotaan päästä siihen, että työttömyyskassat 
eivät saa olla ammatillisten järjesWjen yh
teydessä, koska ne ovat muodostuneet po
liittisiksi järjestöiksi aina, niin silloin täy
tyy ehdottomasti nämä työväenasiainvalio
kunnan lisäämät sanat 2 § :n lopusta poistaa. 

Ed. F a g e r h o l m: Herr talman! Det 
är bara en saik som förvånar mig med 
rdm. Somersalos tal här i afton och det 
är huru ·i all världen han skaU få detta 
tal a1tt rymmas in i morgonens .nummer av 
Ajan Suunta, därtill var det ju alldeles 
för lå;ngt. -Men det är ju •ett bekymmer 
som vi få lämna åt honom. För övrigt får 
jag tacka på de socialdemokratiska utskotts
m~dlemmarnas vägnar för de .gratulatio
ner som ihan riiktade till oss med anledning 
av utskottets betänikande. Vi 1taga temot 
dessa gratulationer, men vi vilja gärna 
påpeka, att det ielke är s:ocialdemokraterna 
ensamma som hava skrivit detta betän
kande, herr Somersalo kan rikta åtmin
stollle en dei ·av gratulationerna till en 

·----·-----

riksdagsman som heter Kivenoja och som 
är medlem av IKJ..J :s riksdagsgrupp. 

Rd:m. Lohi har för sin del föl'klarat, a:tt 
socialdemakraterna har dragit de borger
liga u:tsikottsmedlemmarna vid näsan. Det 
är ju också en ,slags form .av smicker gent
emot ·oss, men jag vill för min del icke 
tro så illa om de borgerliga utskottsleda
möterna, wtt de i0ke sikuUe hava vetat vad 
de hava gjort, när de hade gått med på 
det betänikande som nu ligger här på r~ks
dagens •bord. Jag kan icke tä,nJka mig ·att 
av rdm. Palmgren t. ex. nu i en hast blivit 
en eldröd marxist, vi1ken uppfattning man 
fi0k av r.dm . .Smnersalos tal här för en 
stund sedaJn. Jag förmodar att direktören 
för arbetsgivarföreningen många gånger 
bättre än rdm. Somersalo kan bedöma 
dessa frågor ur allmänna och ur arbets
givarsynpunkter. J ag fö:rmodar a tt arbets
givargeneralen, när ·han behandlar sådana 
sp:Ö'I1Slll'ål, •som detta, icke går [ängre i efter
gif.ter gentemot arbetarna än att han väl 
kan försvara dem inför sina uppdrags
gi:varc. Men naturligtvis behöver jag ju 
icke stå här och försvara rdm. Palmgren, 
det år ju ett ganska a:bsurt för'hållande. 

Rdm. Somersaro behandlade här en så
dan massa saker och omständigheter att 
det för mig med hänsyn till riksdagens 
tålamod är fullständigt omöjligt att ingå 
på någon detaljgranskning av dem. iStörre 
delen av det han yttrade hade ju icke det 
minsta med saken att göra; jag beundrar 
i det avseendet herr talmannens tålamod. 
Men en del rörde sig ju i frågans periferi 
och något därom ikunde ju sägas. 

1Vad nu först den saken angår, varifrån 
de nuvarande arbets·löshetskassorna hava 
fått de pengar med vilka de hava !kunnat 
utbetala mer arbetslöshetsunderstöd än de 
hava fått in i medlemsavgifter och stats
bidrag, så är det en fråga. som jag upp
riktigt taiat icke har något som helst 
int,resse &v att närmare belysa. Rdm. So
mersalo ser mycket segerstolt ut när jag 
säger detta, men det är nu unge:fär av 
samma orsalker som rdm. Somersalo icke 
närmare ville 'belysa varifrån La:pporörel
sen fick pengar till Mäntsäläupproret och 
till ett ·Mh •annat som herrarna hava på 
sitt konto. 

.Men det lkan jag försäkra, att arbets
lösh·etskassornas a;dministration under dessa 
år icke vidlåder någonting som på minsta 
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sä tt kan anses vara opa,ssande. Arbetslös
hetskassoma hava icke på minsta sätt sålt 
sig åt några internationeUa eller utländska 
organis'ationer. Om arbetslöshetskassorna 
därifrån ha fått någon hjä[p för .att ut
betala arbetslöshetsunder;stöd, så är det ju 
närmast en skandal för detta land och 
detta folik att vi skola måsta rmottaga 
ekonomiskt understöd från utlandet för att 
våra arbetslösa ieke skola behöva leva i 
svält och umbäranden. Det är ju någon
ting som man egentligen borde tala tyst 
om, riksdagsman ,Somersalo. 

V ad sedan de många. frågorna här om 
SAK och dess utländska förbindelser 
angår, så anser j ag mig icike vara tvungen 
att ingå på någon debatt angående dessa 
spörsmål. Rdm. Somersalo har b~handlat 
dessa så lättvindigt och så osakligt och han 
har i det sammanhanget handskats så 
vårdslöst med sanningen, för att använda 
ett parlamentariskt uttryek, att jag icke 
har orsaik: att ingå på någon detaljbehand
ling. Han talade om norrmannen Fim
men. Jag känner bara en holländare Fim
men. Han talade om att han agiterade för 
anslutning till kommunistiska internatio
nalen. F1mmen har inga förbindelser med 
den kommu:nistiska internationalen. Han 
talade om en funktionär i SAK som 
heter Välläri. Till SAK är icke anslu
ten någon sådan funiktionär som heter 
Välläri, han tiUhör ett förbund som ieke 
är anslutet till SAK. Han talade om 
Louhiklm såsom ordf.örande i ,Suomen 'l'yö
läisliitto. Herr LouhiJkko har a}drig varit 
ordförande i Suomen TyöläisliittJo. Han 
talade om att kommunister mangrant äro 
anslutna till SAK. Detta är, jag tänkte 
säga lögn, men det är icke tiHåtet, det är 
en oriktig uppgift. Till SAK har icke 
kommunister anslutit sig, tvärtom, från det 
hållet pågår gentemot SAK en mycket 
hätsk agitatiton, ,en agitation, vars mot
stycke endast kan sökas på det håH dit 
rdm. Smnersalo räknar sig. J ag förmodar 
att till IK1L och till Vapaa Työväen
liitto har anslutit sig minst lika många 
Moskvakommunister som till SAK. 

För att så övergå till saiken, jag sikall 
ieke göra mig skyldig tiH samma försum
melse som rdm. Somersalo, så bör det ju 
konstateras från socialdemokratiskt håll, 
att den f01~m av al'betslöshetsförsäkring, 
som vi hava här i landet ·och som detta 

lagförslag oekså avser att reglera, icke på 
minsta sätt är idea'liskt. Vi socialdemokra
ter taga icke denna form av arbetslöshets
försä:kring på minsta sätt i försvar, men 
vi anse att denna arbetslöshetsförsäkring 
naturligtvis dock är bättre än ingen för
säkring aUs. Den lyckligaste formen av 
arbetslöshetsförsäkning vore givetvis den 
o bligatoriska arbetslöshetsförsäkrimgen. Om 
den dksdagsgrupp, som rdm. :Somersalo 
tillhör, vrll slå sig i slang med oss så 
skola vi gärna vara med om att genomföra 
denna obligatorislka arbetslöshetsförsäkring 
och då kan också dessa obehagliga arbets
löshetskassor . fullständigt avskaffas. J ag 
får lloppas att vi någon gång kum1a mötas 
på den Enjen; IKL har ju lämnat en 
hel del andra motioner till denna r,iksdag, 
som tyder på a.tt man där åtminstone så 
där utåt vill företräda 'också arbetarnas 
intressen. 

Det lagförsla,g, som nu lig,ger viJlande 
bakom herr talmannen, och som drogs 
undan i sista stund, det hade enligt min 
åsikt ett mycket svårt fel. Det felet be
stod däri att denna lag fullständigt. skulle 
hava avskaffat arbetslös'hetskassorna. Nå
got annat fel thade det icke. Jag ber att 
få påpeka, att vi socialdemokrater ieke äro 
ensamma om denna uppfattning om detta 
lagförslag. Jag fann nyligen i den utmärkta 
tidskriften Finansbladet, som jag förr har 
haft tillfälle att citera här i riksdagen, en 
artiJkel 1om just detta vilande lagförslag, 
och där skrev man mycket tydligt och 
rent på sak: ,Vi avse den proposit]on som 
Svinhufvuds regering på sin tid avgav, 
avseende indragning av understödet för 
arbetslöshetskassor. '' Det V"ar åtminJStone 
ett ärligt tal, och vi hava ju haft precis 
samma åsikt, .att det var lagförslagets in
nersta avs~kt, även om man icke off.entl1gt 
ertkände det;s·amma. 

Den pu11kt .som man nu hålftigast 'an
gripit från olika håll, det är den ,a;tt ar
betslöshetskassorna hava samband med ar
betarnas fackföreningar. Det är den 
punkten i arbetslöshetskasselagen, som 
flera år redan ·har varit på t1apeten 'både 
i dksdagen oeh utanför denJSamma. På 
arhetsgivarhiHl har man ansett, att detta 
samarbete giver fackföTeningarna onödig 
reklam och på det hållet som IKL nu 
representerar har man iklandrat denna be
stämmelse med oliika motiveringar, men 
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den främsta 'har varit den, att till arbets
löshetskassorna icke intagits andra med
lemmar än sådana som varit anslutna till 
arbetarnas fackföreningar. Socialdemokra
terna hava ansett, att den hestämmelse i 
lagen som tiHåtit detta har varit motive
rad, men det bör ju påpekas att detta ic:k:e 
på minsta sätt har hindrat någon att bilda 
arbetslöshetskassor. Det har stått fr,itt för 
var och en och viliken sammanslutning som 
helst att starta arbetslöshetskassor. Men 
dylika arbetslöshetskassor hava icke star
tats av andra än arbetarnas fackförenin
gar. J'ag bör erinra om att Vapaa Työ
väenlliitto, vars taLan rdm. Somersalo här 
nyss förde, icke tills vidare bildat någon 
arbetslöshetskassa, i varje fall icke så vitt 
jag har mig beikant. J ag vet ej varpå 
detta beror. Det har stått fritt för Vapaa 
Työväenliitto att bilda arbetslös'hetskassor, 
men jag förmodar att orsaken ligger där, 
att man på det hållet icke 'har minste, 
intresse att hjälpa de arbetslösa eller ar
betarna i alilmänhet. 

Nu har socia:ldemokraterna doek i fre
dens och samhällslugnets intresse gått med 
på att dessa arbetslöshetskassor icke längre 
skola vara så intimt förbundna till facik
föreningarna som de hittills hava kunnat 
anses vara. Vi hava alltså gått med på 
att i lagen intaga en bestämmelse att till 
arbetslöshetskassorna får envar, som fyl'lt 
lagens bestämmelser, bli medlem. Vid med
lemskapet kan man alltså icke längre för
T)inda något krav på medlemskap i någon 
annan orga,nisation eller sammans:lutning 
och därmed tycker vi för vår del att allan 
rättfärdighet är uppfyHd i den punkten. 
Kassorna äro icke längre bundna vid fack
föreningarna, men vi hava kämpat för att 
man icke skall omöjliggöra kassornas prwk
tiska verksamhet .genom att helt förbjuda 
allt samarbete meHan fackföreningarna oc'h 
arhetslöshetskassorna. Vi haVla a1ltså for
mu:lerat utskottets betänika.nde på det sät
tet att arbetslöshetskassorna, där detta är 
lämpligt och nödigt, får använda srumma 
lokaler som andm sammanslutningar och 
till och med samma funktionärer och jag 
vi:ll slå fast, att detta är en förutsättning 
för att arbetslöshetsikassor skola kunna 
uppstå och skola kunna verka. Finnes icke 
denna förutsättning så kommer det ieike 
heller 1att finnas några arbetslöshetskassor. 

Det har vidare sagts att dessa arbets-

löshetskassor icke bli tillräckligt :lwntrolle
rade, att deras verksamhet är alltför fri 
oeh obunden och att de ti11äventyrs kunna 
missbrukas av de fackförenin:g1ar, som ar
be1Ja i anslutning till kassorna. Det är ett 
påstående, vars riktighet vi från vår sida på 
det bestämdaste bestrida. Kassorna hava 
nu varit underkastade en inspektion, vars 
effektivitet vi iclke 'hava minsta orsa:k att 
betvivla. Fackföreningsrörelsen 1:uar icke 
så u~präglade vänner i socialministeriet, 
att Vl från det hållet skuhle hava att vänta 
några så synnerliga hänsyn gentemot oss. 

Men för att ookså i detta avseende ti1l
fredsställa allan rättfärdighet haVla vi so
cialdemokrater gått med på den bestäm
melsen i denna nya lag att socialministe
riet får rätt att i kassomas direkti:oner 
utse en medlem, alltså någon av social
ministeriets tjänstemäm eller vem social
ministeriet överhuvud vill utse, och jag 
skulle föimoda att detta bör vara en till
räcklig garanti för att arbetslöshetskas
sorna och deras medel icke på minsta sätt 
kunna bli mi:ssbrukade ltiH fackföreningar
nas förmån. 

Vi hava också gått med på den bestäm
melsen, att administrationskostnaderna 
skola begränsas och de hava ju begränsats 
i föreliggande l:agförslag, så a:tt i det av
seendet kan icke längre något godtycke 
äga rum, för den händelse något dyli'kt 
hiWlls skulle hav;a inträffat. Men jag vill 
till rdm. Somersalo säga, att när han här 
påstod att staten med så :o0h så mycket 
har nödgats deltaga i arbetslöshetskas!Sor
nas administratioi:!Skostnader, han som van
l'ig.t varit ute och rörde sig med uppgifter 
som inte hål1a sträck inför en saklig pröv
ning. Detta därför att staten inte betalar 
någon del av kassornas administrations
kostnader. Staten betalar endast den i 
lagen bestämda delen :av arhetslöshets
understöden men staten deltager icke i 
täckande av administrationskostnaderna. 
Dem har kassorna och deras medlemmar 
sjäilva fått betala. 

Vi hava också gått med på den ur arbe
ta:rsynpunikt synnerligen betänkliga 21 pa
ragrafen i föreliggande Jagfömlag, som gäl
ler indrivandet av understöd under vissa 
foJ.Imer av konflikter. Också detta hava vi 
gjort därför att denna fråga äntligen skali 
bli avf,örd från dagordningen på ett sätt 
som någorlunda kan tillfredsställa de i 
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frågan intresserade parterna. Vi hava 
kompromissat så g'Ott vi kunnat, vi hava 
nödgats giva efter på en dell punlktcr och 
från arbetsgivarhåll, närmast representerat 
av rdm. Palmgren, har det ,gjorts refter
gifter i andra punkter. Det är ju ·ervligt 
mitt förmenande på detta sätt det parla
mentariska arbetet skall bedrivas. J ag an
ser att denna form av parlamentariskt ar
bete, då man försöker genom u:nderhand
lingar ikomma till resultat som i möjligaste 
mån 'kan tillfredsställa alla parter, är att 
föredraga framom det, att man med en 
knapp majoritet försöker driva igenom ett 
yrkande, som den stora minoriteten ans,er 
vara synnerligen farligt i det avseende det 
gäller. Och då nu arbetsgivarna ooh arbe
tarna äro en:se om detta lagförslag, då ut
skottet som 1har behandlat lagförslaget med 
synnerlig omsorg och som har hört nera 
e:xcperter, är fuHständigt enigt från ytter
sta högern till vänsteTn, då anser jag verk
ligen, att det icJke cfinnes något skäl var
ken för stora uts·kottet Bller riksdagen att 
slå sönder den kompromiss som det före
liggande betänkandet utgör. Det bör be
traktas som en ihelhet. Det är synnerliJgen 
önskvärt, att man icke då går och slår hål 
på detta betänkande i någon punkt ; det 
kan ju återigen föranleda ändn~ngar i 
andra punkter, och så stå vi där som vi 
befu:nrrit oss redan under f.rera års t1d, att 
det råder et.t stort missnöje från olika håll 
mot arbetslöshets!kasselagen. ,Jag skulle tro 
att när denrra lag, sådan den nu föreligger 
i utskottsbetänkandet, fått prövas i pTakti
ken, missnöjet skall tystna och att man 
skall kunna vara tillfredsstäHd med den 
på olika hålll. 

Puhemies: Ed. Fagerholmin lausun
non johdosta huomautan, että sopimatto
man sanan käyttäminen lausunnossa toi
sesta edustajasta on siinäkin muodossa, 
missä ed. Fagerholm sitä käytti, valtio
päiväjärjestyksen 58 § :n vwstaista. 

Ed. I n k i 1 ä: Herra puhemies! Edelli
sistä puhujista ovat ed . .Somersalo ja ed. ' 
Lohi arvostelleet työväenasiainvaliokun
nassa lain 2 §:ään tehtyä pientä lisäystä. 
Tämä lisäys ei kuitenkaan, niinkuin työ
väenasiainvaliokunnan puheenjohtaja täällä , 
jo on huomauttanut, merkitse muuta kuin ! 

että itse lakiin on otettu sama ajatus, joka ! 

alusta pitäen on sen perusteluissa esitetty 
ja jonka eduskunta jo onkin hyväksynyt. 

Jos me tarkastamme sitä esitystä, jonka 
hallitus antoi• vuoden 1931 valtiopäiville, 
niin me huomaamme, että siinä oli esityk
sen perusteluissa puhetta lakiehdotukseen 
otetusta määräyksestä, ettei kassa saa olla 
liitettynä muuta toimintaa harjoittavaan 
yhtymään eikä toimia sen yhteydessä. 
Mutta heti sen jälkeen' sanottiin peruste
luissa kuitenkin näin: ,Tämä ei kuitenkaan 
estä, että samat henkilöt voivat joutua va
lituiksi sekä työttömyyskassan että jonkun 
muulla alalla toimivan yhtymän hallintoon 
ja että nämä laitokset esim. käyttävät yh
teistä huoneistoa, kunhan vaan niiden toi
minta on asiallisestikin toisistaan erotettu.'' 

Tämä sisältää aivan saman ajatuksen, 
joka on nykyisen hallituksen antaman esi
tyksen perusteluissa, ja kun ed. Somersalo 
väitti, että nykyinen hallitus, pannessaan 
tämmöisen lausunnon perusteluihin, teki 
kumarruksen sosialidemokraatteihin päin, 
niin tämän täytyy merkitä silloin myöskin 
sitä, että tuo edellinen hallitus on, tämmöi
sen aivan samanlaisen ajatuksen peruste
luihin ottaessaan, myöskin tehnyt kumar
ruksen sinne päin. Se hallitus oli Svin
hufvudin hallitus ja esityksen alla oli tä
män hallituksen sosialiministerin, Tuomi
vaaran, nimi. Minä pyytäisin ed. Somer
salolta kysyä: keneen hän nyt enää voi 
luottaa, jos Tuomivaarakin jo asettuu pol
villensa ,marxilaisten" eteen (V asem
malta: Aivan oikein! - Ehkä Riipiseen!). 

Käsitellessänsä .Svinhufvudin hallituksen 
antamaa esitystä valiokunta pyyhki siitä 
pois sen kohdan, jossa määrättiin, että 
kassa ei saa toimia muuta toimintaa har
joittavan yhdistyksen, järjestön tai yhteen
liittymän yhteydessä, ja se pyyhki tämän 
pois sillä perusteella, että se katsoi sen 
olevan ristiriidassa perusteluissa annetun 
lausunnon kanssa, jonka mukaan sallittiin 
työttömyyskassojen käyttää samoja huo
neistoja kuin joku muu järjestö ja jonka 
mukaan sallittiin sillä ja jollakin muulla 
järjestöllä olevan yhteisiä toimihenkilöitä. 
Ja tätä poispyyhkimistänsä valiokunta pe
rustelee seuraavin sanoin: ,Kassoille jäisi 
siis käytännöllisistä syistä tilaisuus muo
dollisesti toimia mainittujen yhdistysten 
yhteydessä, esim. käyttää samoja huoneis
toja ja toimihenkilöitä kuin yhdistykset
kin; kuten hallituskin on lakiehdotuksen 



638 Tiistaina 7 p. marraskuuta 19313. 

perusteluissa edellyttänyt, mutta asialli
sesti niiden toiminta tulisi olemaan toi
sistaan erillistä". Tämän valiokunnan kan
nan eduskunta hyväksyi ja sen mukaisesti 
siihen lakiin, joka eduskunnassa on hyväk
sytty ja joka nyt on lepäämässä, ei tullut 
minkäänlaista kieltoa siitä, että kassa voisi 
toimia jonkun muuta toimintaa harjoitta
van järjestön yhteydessä. 

Nykyisen hallituksen antama esitys, joka 
tällä kertaa on käsiteltävänä, asettuu sa
malle kannalle kuin millä oli eduskunnassa 
jo hyväksytty lakiehdotus. Hallitus perus
telee tätä kantaa nimenomaan seuraavin 
sanoin: ,Ei kuitenkaan ole tarkoituksena 
ehkäistä sitä, etteivät määrätyn ammatti
alan tai paikkakunnan järjestyneet työn
tekijät muodostaisi kantajoukkoa myöskin 
vastaavan alan tai paikkakunnan työttö
myyskassoissa". Hallitus samalla peruste
luissa ilmoittaa tarkkaan sen, m~hin pyri
tään; pyritään vain siihen, että sanotut 
kaksi toimintamuotoa, nimittäin joku 
muuta toimintaa harjoittava järjestö ja 
tällainen kassa, ,ovat pidettävät toisistaan 
erillään sekä että jäsenyys työttömyyskas
sassa ei mitenkään ole sidottu jäsenyyteen 
vastaavassa amma tiilisessa järjestössä". Ja 
tämä pyrkimys on saavutettu, jos tämä 
lakiehdotus hyväksytään siinä muodossa 
kuin työväenasiainvaliokunta nyt esittää. 
Kassan toimintaa ei silloin mitenkään voida 
sitoa vain yksityisen ammattijärjestön jä
seniin ulottuvaksi, vaan kassa on kaikille 
avoinna. Toiselta puolen kassa kuitenkin 
voi nojata ammattijärjestön jäseniin ja 
tämmöinen nojautuminen erikoisesti am
mattijärjestön jäseniin näyttää olevan vält
tämätöntä sen tähden, että tämmöiset kas
sat eivät muualta ole jäseniä riittävästi 
saaneet. Ammattijärjestöt ovat suorastaan 
pakoittaneet jäsenensä kassaan liittymään 
ja sillä perusteella kassat pääasiallisesti 
ovat jäsenensä saaneet. 

Että työttömyyskassat menestyvät ai
noastaan ammatillisten järjestöjen yhtey
dessä tai niiden erikoisen suosion omaavina, 
on tosiasia, jota ei ole 1koettu yksin Suo
messa, vaan kaikkialla muuallakin. Tämän 
seikan toteamisen voi löytää melkein mistä 
sosialipolitiikan oppi- tai käsikirjasta hy
vänsä. Meillä professori Eino Kuusi niin 
äskettäin kuin parisen vuotta sitten ilmes
tyneessä Sosialipolitiikassaan sanoo: ,Muis
sa muodoissa kuin työ·väen ammatillisten 

järjestöjen varassa vapaaehtoinen työttri
myysvakuutus ei näy voivan saavuttaa huo
mattavampia tuloksia. Niissäkin maissa 
(Tanskassa ja Sveitsissä), missä työttö
myyskassalla lain mukaan ei saa olla muuta 
tarkoitusta kuin työttömyysavun antami
nen, nämä kassat ovat tosiasiallisesti, vaik
kakaan ei muodollisesti, ammatillisten jär
jestöjen varassa." Ja vuonna 1908 asetettu 
sekä 1911 mietintönsä valmiiksi saanut 
kanslianeuvos Onni Hallstenin johtama 
työttömyysvakuutuskomitea sanoo mietin
nössään m. m. seuraavaa: ,Ne harvat ylei
set vapaaehtoiset työttömyyskassat, jotka 
tähän asti ulkomailla on perustettu, eivät 
ole saavuttaneet suurta merkitystä". ,Ver
rattomasti suurin merkitys on tähän asti 
ollut sillä työttömyysvakuutuksella, jonka 
työväen ammatilliset järjestöt keskuudes
saan ovat panneet toimeen. lVIiltei kaikissa 
sivistysmaissa antaa nykyään osa puheena
olevista järjestöistä avustusta työttömille 
jäsenilleen." Ja tämä komitea, jonka jä
senet pääasiallisesti olivat porvarillisia, li
sää vähän myöhemmin: ,Työväen amma
tillisten järjestöjen toimeenpanemalla työt
tömyysvakuutuksella on epäilemättä suuria 
etuja puheenaolevan vakuutuksen muiden 
muotojen rinnalla. Kun vakuutetut toimi
vat samassa ammatissa tai samanlaatuisilla 
työaloilla, voidaan heidän työttömyysvaa
ransa helpommin arvioida ja vakuutusmak
sut paremmin määrätä kuin milloin vakuu
tus ulottuu aivan erilaisiin ammatteihin. 
Työttömyyden syyn selville saaminen ja 
työttömien valvonta on myöskin paljon hel
pompaa, sillä ammatillisten järjestöjen jä
senet tuntevat toisensa ja jokaisen etu 
vaatii valvomaan, ettei kukaan oikeudetto
masti saa avustusta yhteisestä kassasta. 
Kun jokainen petos siten helposti saattaa 
tulla ilmi aikaansaaden paheksumista ja 
rangaistuksia, ovat petosyritykset verrat
tain harvinaiset.'' 

Jos työttömyyskassat pakotetaan pysy
mään mahdollisimman kaukana ammatillis
ten järjestöjen yhteydestä, niin näiden jär
jestöjen suhde kassaan helposti voi muut
tua. Järjestöjen täytyy tietysti ottaa har
kittavakseen, haluavatko ne yhä edelleen 
niinkuin tähän asti sitoa jäsenensä myös 
jäseniksi työttömyyskassaan vai eivätkö ne 
halua sitä. Jos työttömyyskassalain mää
räykset tehdään sellaisiksi, että niiden tar
koituksena nimenomaan on työntää jär-
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jestöt kassojen tukemisesta pois, niin nama 
järjestöt eivät varmastikaan ryhdy pakot
tamaan jäseniään kassan osakkaiksi. Mutta 
mistä kassat silloin jäseniä saavat 1 Tähän
astiset kokemukset ovat niin meillä kuin 
muuallakin osoittaneet kyll1n selvästi, ettei 
vapaaehtoisia kassoja ilman ammatillisesti 
järjestyneen työväen apua ole kyetty saa
maan pystyyn ja pitämään toiminnassa. 

Ja jos niitä, tällaisia kassoja, vastoin 
kaikkea todennäköisyyttä syntyy, saattavat 
ne käydä valtiolle ylenmäärin raskaiksi. 
Esillä olevassa laissa edellytetään, että kas
sat tulisivat maksamaan entistä suurempia 
avustuksia, koska korkein sallittu päivä
avustus on määrätty 30 markaksi nykyi
sen 10 markan sijasta. Mutta samassa on 
valtion osanottoa avustusmaksuihin pienen
netty, milloin avustusmaksut kohoavat 12 
markan päivämaksua korkeammiksi. Kas
san osakkailta täytyy siis entistä suurem
pia jäsenveroja kantaa. Kassojen tulee kui
tenkin varmasti olema&n vaikea määrätä 
jäsenverojaan niin korkeiksi, että ne kyke
nevät näissä olosuhteissa omin avuin tule
maan toimeen. Ja kun ne eivät enää, niin
kuin kassat monesti tähän asti, voi saada 
tukea järjestöiltä, joiden yhteyteen ovat 
kuuluneet, niin ei niillä ole muuta mah
dollisuutta kuin kääntyä aina valtion puo
leen, milloin joutuvat ahdinkoon. Näistä 
tällaisista järjestöistä erillään olevista kas
soista ulkomailla sanoo Hallstenin komitea 
mietinnössään: ,Niiden toiminta on koh
distunut pieneen alueeseen ja on niihin 
liitttynyt vain vähäinen osa alueella toimi-

1 

vasta työväestöstä ja enimmäkseen sellaisia 1 

henkilöitä, joiden työttömyysvaara on ! 

suuri, joten työttöminä on ollut melkoinen : 
osa vakuutetuista. Niinpä vastasivat työt- 1 

tömät Bernissä 46 % vakuutetuista toimin
tavuotena 1907-1908 ja Kölnissä 85% 
vakuutetuista toimintavuotena 1908-1909. 
Vakuutus on tämän johdosta tullut hyvin 
kalliiksi eivätkä vakuutusmaksut ole riittä
neet menojen peittämiseen, vaan on kasso
jen täytynyt turvautua ulkoapäin tulevaan 
avustukseen.'' 

Tätä kassalakia uudistettaessa on katsot
tava, ettei tehdä olemattomaksi sitä vä
häistä alkua, mikä meillä työttömyysvakuu
tuksen alalla nyt on, ja joka osaltaan kum
minkin on merkinnyt sekin jotakin työttö
myysaikojen lieventäjänä, ja katsottava on 
myös, ettei valtion hartioille tule liian ras
kasta taakkaa. 

Ei ole vaikea ymmärtää niitä syitä, jotka 
ovat johtaneet siihen vastenmielisyyteen 
työväen ammatillisia järjestöjä kohtaan, 
jota tätä lakia käsiteltäessä on ilmennyt ja 
yhäkin näyttää ilmenevän. Se seikka, että 
kommunistiset ainekset saivat Suomen Am
mattijärjestössä johdon haltuunsa ja vei
vät koko ammatillisen liikkeen sille aivan 
vieraille aloille, herätti halua eristää tämä 
järjestö sellaisista tehtävistä kuin työttö
myyskassojen hoito. Ilmeisesti eivät nämä 
kassatkaan noina aikoina tulleet tarpeeksi 
huolellisesti hoidetuiksi, vaikkakaan tosin 
en siinä keskustelussa, jota tästä asiasta 
aiemmin aina vuodesta 1925 alkaen edus
kunnassa tavan takaa on käyty, ole tavan
nut selvitetyksi ainoatakaan tapausta, jossa 
olisi voitu selvästi osoittaa valtiolta saadun 
avustuksen väärinkäyttämistä. Tällainen 
väärinkäyttäminen onkin ilmeisesti ollut 
mahdotonta, jos nykyään voimassaolevan 
asetuksen määräämä valtion tarkastus vain 
on tehtävänsä täyttänyt. 

Valitettavasti tämän asian yhteydessä on 
heitetty kovasti paljon sellaisia syytöksiä, 
joita ei ole ollenkaan perusteltu. Ed. So
mersalo, niinkuin ed. Fagerholm täällä jo 
huomautti, on hänkin esittänyt tämmöisiä 
perustelemattomia syytöksiä, joista monet 
osoittavat, ettei hän tunne näiden kassojen 
toimintaa ja niitä perusteita, joiden mu
kaan kassat valtion avustusta saavat. Ja 
kun esitetään sellainenkin syytös kuin että 
kassoista on erotettu jäseniä sen tähden, 
että ne kuuluvat tai ovat kuuluneet suoje· 
luskunt1in, niin tämä on sellainen syytös, 
jota ei saa heittää noin ylimalkaan, vaan 
joka on penmtelta:va, on tuotav<a esiin ta
pauksia, jotka todistavat, että tämmöiseen 
syytökseen 'on ollut aihetta. 

Vaikka ed. Somersalo asian kovasti 
kiisti, niin minä en pääse mihinkään siitä 
tosiasiasta, että olot meillä ovat huomatta
vasti muuttuneet siitä, minkälaiset ne oli
vat ryhdyttäessä työttömyyskassalain muut
tamista suunnittelemaan. Suomen Am
mattijärjestöä ei enää ole olemassa. Suo
men Ammattiyhdistysten Keskusliittoa ja 
Vapaata Työväenliittoa vastaan, jotka tällä 
hetkellä meillä työväen taholla pääasialli
sesti edustavat ammatillista järjestäyty
mistä, ei käsittääkseni voida esittää sellai
sia syitä, j;otka oikeuttavat vastenmieli
syyttä niitä kohtaan. Ovathan tämän
tapaiset työntekijäin ammatilliset järjes
töt nykyisessä yhteiskunnas:oa yhtä luonnol-
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liset ja oikeutetut kuin työnantajajärjes
tötkin (Eduskunnasta: Oikein!). Kumpia
kin nykyaikainen talouselämä kaipaa. 

Työttömyyttä vastaan taistellessa tarvi
taan kipeästi kaikki voimat, mitä vain sii
hen taisteluun saatavissa on. Ei sentäh
den ainakaan tällä alalla pidä kevytmieli
sesti rikkoa ja hävittää sitä, mitä jo on 
luotu, vaan päinvastoin on entiselle poh
jalle mahdollisuuden mukaan edelleen rau
hallisesti rakennettava. Tähän kehoittaa 
meitä Englanninkin antama esimerkki. 
Kun valtio siellä itse ryhtyi työttömyys
vakuutuksesta vastuuseen, ei se työntänyt 
syrjään työväen ammatillisia järjestöjä, 
jotka sillä alalla työttömyyskassain avulla 
aikaisemmin olivat toimineet. Vaikka työt
tömyysvakuutus Englannissa aina vuodesta 
1911 asti on ollut pakollinen ja valtion 
hoidossa, on siellä sittenkin osoitettu am
mattiyhdistyksiä kohtaan sellaista luotta
musta, että ne saavat ottaa käsiinsä vakuu
tuksen käytännöllisen järjestelyn omiin jä
seniinsä nähden. Tätä tällaista periaatetta 
vastaan ei ole muistutuksia tehty viime 
vuoden vaihteessa ilmestyneessä työttö
myysvakuutusta koskevassa laajassa komi
teamietinnössä, vaan anneta:an sen jäädä 
Englannissa voimaan edelleenkin. Sitä vas
toin esitetään monenlaisiin muihin mää
räyksiin nähden muutoksia, jotka viime 
aika on osoittanut tarpeeUisiksi. 

Toistaiseksi meidän täällä Suomessa täy
tyy pysyä työttömyysvakuutusalalla vain 
työttömyyskassain varassa. Vuoden 1926 
valtiopäivillä eduskunta tosin kehoitti hal
litusta kiireellisesti toimittamaan tutki
muksen siitä, missä määrin pakollinen työt
tömyysvakuutus voidaan meillä ottaa käy
täntöön, ja antamaan eduskunnalle esityk
sen mainittua vakuutusta koskevaksi laiksi. 
Tämä eduskunnan päätös osoitti, että se 
antoi työttömyysvakuutukselle merkitystä 
keinona, jonka avulla työttömyyden aiheut
tamia vaurioita voidaan lieventää, työttö
myyden, joka nykyajan ·rasituksista on 
yksi kaikkein vaikeimpia, ja että se sen 
tähden tahtoi saada tätä työttömyysvakuu
tusta tehostetuksi siitä, minkälaisena se nyt 
meillä esiintyy. Mutta vastatessaan vuonna 
1931 eduskunnan kehoitukseen hallitus ei 
pitänyt pakollisen työttömyysva!kuutuksen 
aikaansaamista nykyään mahdollisena, vaan 
katsoi, että oli edelleen pysyttävä vuodesta 
1917 asti meillä voimassa olleen työnteki-

jäin vapaaehtoiseen itseapuun perustuvan 
työttömyyskassajärjestelmän kannalla. 

Älköön työttömyyskassalakia uudistet
taessa siihen nyt otettako sellaisia mää
räyksiä, jotka riistävät tältä järjestelmäitä 
mahdollisuuden onnistua. Suosittelen suu
relle valiokunnalle työväenasiainvaliokun
nan 2 § :lle esittämää sanamuotoa. Se on, 
niinkuin täällä useita kertoja jo on sa
nottu, tämä työväenasiainvaliokunnan mie
tintö tässä kohden, samoin kuin muissa
kin kohden, sovittelujen tulos, se on mo
nien vaikeuksien jälkeen aikaansaatu. Ja 
kun työväenasiainvaliokunnassa on tällai
seen yksimieliseen tulokseen päästy, niin 
täytyy toivoa, että samaan tulokseen pääs
tään myöskin suuressa valiokunnassa ja 
eduskunnassa. 

Ed. S o m e r s a l o: Minä totean kahden 
edellisen puhujan puheen johdosta, että 
minun täällä antamiani tietoja ei ole yh
deltäkään kohdalta kumottu. Ei suinkaan 
riitä se, että ne väitetään täällä hataroiksi 
taikka vääriksi, silloin kun ne, niinkuin 
edustajat ovat olleet tilaisuudessa kuule
maan, suureksi osaksi perustuivat lainauk
siin sosialidemokraattisista lehdistä taikka 
virallisista asiakirjoista, ja kehoitan herroja 
Fagerholmia ja Inkilää vaivautumaan so
sialiministeriöön, josta heille kernaasti 
kyllä voidaan hankkia kaikki todistukset 
siihen, mitä olen esittänyt. En ole täällä 
myöskään tahtonut asettaa niitä arvoisia 
porvarillisia edustajia, jotka ovat tämän 
mietinnön hyväksyneet, mitenkään epäedul
liseen valoon. Uskon mielelläni, että monet 
heistä eivät ole olleet edes tietoisia tällai
sesta asiarrti'lasta. ja jos ed. Palmgren on 
sen myöskin hyväksynyt, pyydän huomaut
taa, että tämä on kysymys, joka koskee 
enemmän työväkeä kuin työnantajia. Jos 
me nyt joudumme sellaiseen tilanteeseen, 
että ka:ssat jälleen ovat ammattiliittojen 
huoneistoissa ja niitä hoitavat ammatti
liittojen sihteerit ja muut toimitsijat, jotka 
löydetään kommunistiluetteloissa, emme kai 
voi odottaakaan, että suojeluskuntalainen 
tai vapaa työläinen noihin kassoihin liit
tyy ja että hänellä edes olisi mahdollisuutta 
noissa kussoissa toimia. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 
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Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

10) Ehdotus larksi laiuajyvästöistä ja 
siemenrahastoista. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan 
mietintö n :o 5 ja otetaan e n s i mm ä i
s e en käsi t te 1 y y n siinä valmistele
vasti käsitelty hallituksen esitys n :o 34, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhetta johtamaan on siirtyny•t toinen 
varrupuhernies von B o r n. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s: Käsitte
lyn pohjana on laki- ja talousvaliokunnan 
mietintö n :o 5. 

Keskustelu: 

Ed. L i n n a: Herra puhemies! Käsitel
tävänä oleva laki- ja talousvaliokunnan 
mietintö n :o 5 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi lainajyvästöistä ja siemenrahas
toista, jonka valiokunta on hyväksynyt 
pääasiassa hallituksen esityksen mukai
sesti, laki kaipaa mielestäni sellaisen muu
toksen 2 § :n 1 momenttiin, jonka olemme 
vastalauseessamme esittäneet, että laina
jyvästö ja siemenrahasto voidaan perustaa 
kuntaan valtuuston päätöksellä. Siinä mie
lessä, että suuri valiokunta muuttaisi va
liokunnan enemmistön tekemän päätöksen 
sen mukaiseksi, kuin mietintöön liittä
mässämme vastalauseessa olemme ehdotta
neet, pyydän vielä hiukan perustella tä
män muutoksen tarpeellisuutta. 

Kunnilla on paremmat edellytykset val
voa lainajyvästön ja sen rahaston hoitoa 
kuin manttaalikunnalla. Kunnat käyttä
vät tilintarkastuksessa keskusjärjestönsä 
Maalaiskuntain Liiton apua, saaden siltä 
pätevän tilintarkastajan, jota tilitarkasta
jaa ei hienotunteisuus eikä muu tuttavuus 
estä muistuttamasta huomaamistaan vir
heistä ja muista väärinkäytöksistä. Sitä
vastoin manttaalikunnan tilintarkastus voi 
olla sellaista tuttavain kauppaa, jossa ti
lintarkastus ei tule toimitetuksi sillä huo
lella ja tarkkuudella kuin lainajyvästön 

ja siemenrahaston oikea ja huolellinen tark
kailu edellyttäisi. Useinhan tilintarkasta
jiksi valitaan henkilöitä, joilta puuttuu 
taitoa tällaiseen vaativaan tehtävään. Lai
najyvästökomitea mietinnössään onkin kiin
nittänyt tähän seikkaan huomiota. Mie
tinnön sivulla 18 mainitaan, että seikka, 
johon ~omitea on joutunut kiinnittämään 
erikoista huomiota, on lainajyvästön hoi
don heikkous. Kirjanpito on monasti puut
teellinen eikä lainan saannissa ja perimi
sessä noudateta tarpeellista harkintaa. 
'rämä komitean lausunto, jossa mainitaan 
monista muista epäkohdista, toteaa sen, 
mitä me vasemmiston taholta olemme tässä 
asiassa esille tuoneet, että manttaalikun
nat eivät ole enää sopivia tällaisten laina
jyvästöjen ja siemenrahastojen perustami
seen. Tämän vuoksi ei olisi enää sallittava 
perustaa kahdenlaisia lainajyvästöjä ja sie
menrahastoja. Olisi päästävä siitä seka
vuudesta, joka tähän asti on ollut vallalla. 
Valvonta ja hoito on saatava yhtenäiseksi. 
Vain lkunnanvaltuusto.illa tulisi oLla oiJkeus 
tä1lailsen lainajyvästön ja siemenrahaston 
perustamiseen, sillä kunta on täiJ.1aisen lai
toksen luonnollinen haLtija ja hoitaja, nämä 
laitokset ovat kunnan vähävaraisia mwan
viljelijöitä varten, joilla on mahdollisuus 
valvoa o~keuksiaan kunnanvrultuustoissa 
edusrtajainsa kautta, mutta j·oiden ääni ei 
tule kuulluksi manttaalimiesten kuntako
kouksessa, jossa pari tai kolme suurtira:l
lista äänestää. kumoon monien kymmenien 
pienviljelijäin mielipiteet. Onhan tunnettu 
tosias·ia, että suurviljelijät ovat olleet koko 
lainajyvästöjen toimintaa vastus•tavalla 
kannalla .. Eivät ole harvinaisia ne tapauk
set, että suurvi1jeHjät ovat olleet suurella 
manttaaliäänimäärällä äänestämässä koko 
lainajyvästötoiminnan lopettamista vastoin 
kunnan vähävaraisten pienvi'ljelijäin taMoa .. 
Onpa tapauksia, jolloin suurviljellijät ovat 
käyttäneet lainajyvästön kautta hankki
mansa varat kokonaan toisiin tarkoituksiin, 
kuin mihin ne alunperin on ajateHu. Vielä 
1öytyy tapauksia, että varat ovat ko1mnaan 
hävinneet suurvHjelijäin puUJhaamien liike
yritysten johdosta. Mitkään asialliset näkö
kohdat eivät .ptdusta sitä, että manttaa
liin pannun maan omistajain ja haltijain 
'kuntakokouksel'le :olisi annettava oikeus 
iainajyVIästön ja siemenrahaston perusta
miseen. Mielestäni on varojen tuhlausta 
ja suurta työnhuklkaa, että samassa kun-
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nassa on useampia kuin yksi lainajyvästö 
ja siemenrahasto, sinä tä~laisesta asian
tilasta ei ole kenelläkään tosi:asiallista hyö
tyä. Sen vuoksi toivon!kin, että suuri valio
kunta tekee tä!hän lain 2 § :n 1 momenttiin 
sellaisen muutoksen, kuin olemme vas·ta
lauseessamme ehdottaneet. 

Ed. B r a n d e r: Herra puhemies! Laki 
lairrajyvästöistä ja siemenrahastoista on 
liian yksityiskohtainen. Laikia saisi lyhen
tää ja toimeenpanoasetus saisi olla nähtä
vänä ennen lain vahvistamista. Käytän
nössä on mahdotonta pitää erillään siemen
ja syömäviljaa ilman turhan suurta kirjan
pitoa. Siemenvilja muuttuu usein syömä
viljaksi joko siemenviljan kysynnän puut
teesta tai siemenen vanhetessa. Siemenvil
jan varastonpito riippuu vuodesta ja lä
hinnä siitä, m1Uaista viljaa onnistutaan 
saamaan sisään. Käytäntö ja kysyntä muQ
dostavat kyllä näiden eri varastojen suh
teen ilman lain määräämää !kirjanpitoa. 
J~ainajyvästöt voidaan lyhyiden pykälien 
puitteissa !kehittää aivan nykyajan v<aati
mu:ksia vastaaviksi, uusimpien siemenjalos
teiden standardisaimiseksi pitäjissä, tarvit
sematta anoa si~hen valtion raha-apua tai 
vieraiden rahalaitosten lainaa. 

Uudessa la~kiehdotuksessa lainajyvästöistä 
on supistettu .o~eellisesti noin 200 vuotta 
voimassa ollutta lainajyvästöjen omistajien 
itsehallintaoilkeutta. Näissä julkisoi:keudel
lisissa lait<Jksissa, joissa valtiova3blle kuu
luu oi:keus valvoa ja ohjata varojen käyt
töä, on itsehallintaperiaate 1aveampi kuin 
missään mUU.'lSa maaraislaitoksessa, la
veampi kuin myöhemmin syntyneessä ase
tuksessa maalaiskunti.en kunnaHishallin
nosta. Ja heti. on avoimesti annettava tun
nustus, että Suomen .talonpojat ovat osoit
taneet olevansa kypsyneet näinkin suurta 
itse·haJlintoa oi'kein hoitamaan - pienet 
poi:kkeukset vain vahvistavat inhimillisen 
heikkouden olemassaoLon. K unmtlllishal
linto, jonka johtoon viranomaiset ja ihani
tus ova:t sivusta useinkin pakkoa käyttäen 
tarttuneet, on monessa kohden antanut 

. huonompia tuloksia. ,Jos kunnalli:shallinto
kin olisi saanut keihittyä kansan luonnoHi
sen vai:ston varassa, virkamiesten li1:aksi 
kehitystä hoputtamatta, ei olisi niin monta 
kuntaa ja kaupunkia va'ltion kerj:äläisinä, 
kuten nyt on asianlaita, jos ei muuta niin 
työttömy-yskerjälliis·inä, lähtien kauniista 

pääkaupungistamme, erkä rahati<lanne olisi 
maassa niin surkea eikä parrkkilaitosten yk
sinmääräämisvalta niin suuri, kuten nyt 
on tilanne Suomessa. Olisimme ra:ha-asiois
sakin paremmin itsehallintoa kunnioitta
vien englantilaisten raihanihoidon reilulla 
tasolla. Meidän ei ole syytä Suomessa !lii
kaa lainata vieraiden 1kan:sojen hallinta
ohjelmia,· vaan oppia kansalta yanhaa hy
vää kansanomaista kulttuuria. 

Kuopion läänin molemmilla tämioi;n syk
syn lokakuulla pidetyillä kunnallispäivill~i 
kannattivat kaikki osanottajat vanhaa täy
dellistä itsehallintoa lainajyviistöjen hoi
elossa paitsi kwksi henkilöä, jo1:1ka toivat 
eriävän mielipiteensä jnlki. Toinen oli teh
taan kansa1mulunopettaja ja .toinen suu
ren kir4konky'län- pogostan - kclloseppii. 
Viimemainittu ,pe"Lkäsi yhteiskunnan tule
van niin hyväksi, ettei siihen uskalleta mi
tään korjauksia tehdä. :Myönsin sen ole
van aivan ,oikean kannan kellosepän amma
tin kannalta katsottuna, mutta ei talon
pojan. 

Kunin'kaallisen majesteetin toukokuun 18 
päivänä 1734 antaman armollisen käsky
kirjeen mukaan vakuutetaan juhlallisesti" 
,että lainajyvästön v~lja jääköön pitäjän
miesten ja osanottajien omaan ja rajatto
maan hallintaan, kuten heidän muukin 
omaisuutensa, n~in ettei kruunu, sen virka
miehet .taikka kukaan muu joko yksityi
seen tai yleiseen tarpeeseen yhtä vä!hän 
rauhan kuin sodankaan aikana saa sitä 
anastaa''. 

,Kuninkaana ja Ruotsin hallituksella ei 
ollutkaan muuta annettavaa Isonvihan 1mu
huja kärsineelle Suomelle kuin tämä juh
lallinen ja h:y"Vä lupaus koettaa omin avuin 
ja omin voimin selviytyä melQ\:ein maan 
tasalle hävitetyssä maakunnassa. Ei .ollut 
joka pitäjässä edes .tarpeellista virkakun
taakaan, nekin olivat paenneet Ruotsiin, 
ja jos olisi rikkaamma:lla emämaalla venä
läisten suoranaiselta hävitykseltä säily
neenä maana ollutkin jotakin antaa, niin 
puuttui ainakin hyvä·ä tahtoa. 

Suomalaisilla oli vielä nuoren 'kansan 
sisu ja kyky tarttua omaan apuun ja itse
hal:lintaan. Sitkeän työn ja kieltäytymysten 
pakottamana alkoi autio maa kasvaa uudes
taan. Yli 2,000 autioitten talojen pellot 
olivat uudestaan viljelykselle raivattavat, 
talot rakennettavat, koti~läimet hankitta
vat, uudi.staloja oli korpiin raivattava. 
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'l'ässä ty.össä oli talonpoikain perinnäiseHä 
keskinäisellä avunannolla ja naapuriin 
luottamisella suuri historian toteama suur
työ tehtävänä. Se työ pelasti tämän maan 
Pietari Suuren katalaita tarkoitukselta 
pyyhkäistä maan päältä suomalainen heimo 
perustamansa Pietarin kaupungin lähetty
viltä olemattomiin venäläisen uudisasutuk
sen vallattavaksi. Suomen kansa ymmärsi 
kirjoittamatta lain ,yksi kaikkien ja kaikki 
yhden puolesta". Tämän uuden lwomis
työn pientareille kasvoivat lainajyvästöt 
uuden ajan luomulksina suomalaisen kan
san työn ja hengen tuotteina. IrtsehaHin
non pohjaperusta:ksi oli suomalaisilla käy
tettävänään oma pakanuuden ajalta asti 
säilynyt yhteisten talousasiain hoito. Oli 
totuttu y!hteisiin kaskiin kaukana erä
maissa, n. s. kirveskuntiin. Työ oli tehty 
näi!Ssä yrity!ksissä yhden johdon alla sään
nimisen tarkan perusteen mukaan. Työhön 
vapaaehtoisesti liittyneiden työ!kuntoistren 
kirveiden luvun mukaan kaadettiin kasket, 
kynnettiin, siemennettiin ja korjattiin sa
dot. Tarpeen tullen varjeltitin yhteiset yri
tykset karjan ja v~hollisen tuhoilta:. Eng
lantilaisten kankurren ylpeydellä keksimäik
sensä sanoma osuustoiminta oli tunnettuna 
Suomen saloilla jo satoja vuosia aikaisem
min ja aivan yhtä puhtaana osuustoiminta
muotona rkuin koskaan nykyaikaiset osuus
kunnat. 

Itsehallinnon onnistuminen kansoHle on 
suurirmpia saavutuksia, mitä kansat kehi
ty!ksessään voivat koskaan luoda eikä mi
tään pysyvää voida luoda kansoille muulla 
tavoin kuin vähitellen vuosisataist·en koke
muksien koetellulle ja uskolla omistetuHe 
pohjalle. Itselhamnto talousalaala oli Suo
messa täten jo Isonvihan aikoina vanha 
koeteltu muoto. Sen va~lmtukset ovat nä-
kyneet myös kansan järjestämässä rajan 
puolustuksessa omien valittujen päälliköit
ten johdolla si!lloinkin kun ruotsalaiset, 
korkeamman sotakoulutuksen saaneet :pääl
liköt eivät ,mihinkään kyenneet. 

Näin kallisarvoista ja. millään kullalla 
korvaamatonta itseha1linto1,ykyä ei Suo
men kansan kannata rahtuakaan pienentää 
tai hävittää. 

Kuinka tärkeä on isiltä peritty vuosi
satoja vanha taito tulla toimeen omin awuin 
itsehallinuo turvin, huomaamme .paraiten, 
kun vertaamme suurten su'kulaiskanso
jemme sortumista ja häviämistä suuren 

slaavilaisvyöryn alle. Suomalais-ugrilaisen 
Seuran tutkija, tohtori K. F. Karjalainen, 
kuvaa matkoiltaan ostjakkien lainajyvästöjä 
ja kansan rrappeutumista seura-avasti: ,Val
tion aputoimet, etupäässä jauhovamstojen 
perustaminen, joista epäilemättä on ollut 
suuri hetkellinen hyöty, ovat antaneet ostja
keille sen käsityksen, että valtio on velvol
linen heitä elättämään. Tämän käsityksen 
juurtuminen on luullakseni hyvinkin suu
rena syynä siihen, että ostjakin elämä vie
lrukin on laiskottelevaa ja huoletonta elosta
mista. Ostjakilla ei ole sen korkeampaa 
päämäärää kuin hengen säilyttäminen ja 
vakuutettuna siitä; ettei valti'o anna> hänen 
nälkään kuolla, hän ei tahdo vaivautua 
enemmän kuin ransaitakseen sen, mitä päi
vän tarpeeksi ja hetkellisten nautintojen 
saavuttamiseksi on välttämätöntä.'' 

,Niin kauan kuin kansan henkistä tilaa 
ei paranneta, siihen asti ei ostjakin elämä 
edisty, vaikka jauho- ja tavaramakasiineja 
laitettaisiin joka talon pihalle, vai:kka joka 
ainoa ostjakki syötettäisiin hhavaksi kuin 
herneen palko. Aineellinen hyvinvointi on 
kansojen henkisen ja siveellisen terveyden 
pääehtoja, mutta sen hankkimiseen on pan
ta:va painoa vain siksi, että sen avulla hen
kistä hyvinv-ointia voitaisiin valmistaa.'' 

Ostjakin itsehallinta kuvastuu lauseessa 
,tulevasta vuodesta saa Jumala ja tsaari 
pitää huolen". 

Syitä ostjakkien rappeutumiseen ja kuo
lemiseen etsittäessä t'ahtoo tohtori Karja
lainen lopuksi pitää oikeana nirden mieli
pidettä, jotka tällaisten ilmiöiden pääv:ai
kuttimena pitäv~it liian kehittyneen kult
tuurin istuttamista kchittymättömään, 
muokkaamattomaan maaperään. 

Kun mci1lä Suomessa kansan kallein omi
naisuus itsehallintokyky perustuu vuosi
satojen pituisiin kehitysjaksoihin aina 
Aasian asuinsijailta asti, on sitä tämän pol
ven puolestaan kehitettävä edelleen eikä 
missään tapauksessa vähennettävä. 1.;aina
jyvästöjen osakkaitten oma lainain perimis
oikeus olisi säilytettävä ainakin entisessä 
la11juudessaan. V all!hemmissa säännöissä on 
tämä pykälä näin kuuluva: ,Niiden, jotka 
eivät saavu kutsusta maksamaan lainaa, 
jonka ovat saaneet, erääntyneine korkoi
neen, pitää mal\isaa sakkoa kaksi kappaa 
viljaa, jonka esimiehet talonpoikaissäätyi
siltä pääomineen j•a korkoineen hakekoot 
ulos, ja jos viljaa ei löydy, on muuta ir-



644 Tiistaina 7 p. marras'kuuta 19•313. 

tainta omaisuutta otettava ja kuulutetuna 
huutokaupalla myytävä. ,Nykyisin voi
massa olevassa laissa elokuun 7 päivältä 
1810 sanotUJan sen 3 § :ssä, että magazinein 
edesseisovilla ja haldioilla ·on oikeus että 
kahden lautamiehen eli muiden rehellisten 
miesten kautta andaa sisälle ajaa magazi
nein ulkona olevaisia lainoja ilman että 
muusa tapau'ksesa kuin koska asianomaiset 
itse sen tarpeelliseksi löytävät, tarvita sii
hen etsiä Maaherrain eli Kruunun Virka
miesten ja Palveliuin apua.'' 

:Suomen eduskunnalle ehdotetun lain py
kälän mukaan menisivät maksamattomat 
saatavat perittäviksi ruununmiesten kautta. 

Kerron erään kuvaavan esimerkin (Edus
kunnasta: Ahaa!) . E rärussä l·a i.ruajyvästössä 
oli otettu huono tapa •lain siihen pakotta
matta perla saatavat kihlwkunnanoikeu
dessa. Eräällä pienviljelijänä oli laina
jyväJstöön velkaa noin 90 markkaa. Kihla
kunnanoikeuden pöytäkirjat tulivat maksa
maan noin 2100 markkaa. Nimismies teki 
työtä käskettyä, matkusti kirlmlta 30 kilo
metriä vel·alli:sen luo ja ulosmittasi mitä 
löysi ja lopuksi uudella matkalla piti huuto
kaupan. Köyhäitä vasta-arkajalta asutus
tilalliselta maksajalta löytyi myytävää 
omaisuutta vähän yli 200 markkaa. Se meni 
kaikki ulosottokului:hin. •Parin vuoden pe
rästä oli köyhä mies taas hankkinut hiukan 
mwallista omaisuutta. Talonpoja'lla on ni
mittäin sama sit!keä ominaisuus kuin paju
pensaalla: maata myöten niitettynäJkin se 
heti kasvaa uudelleen. Nimismies tuli pa
rin vuoden perästä uudestaan ja ulosmittasi 
ja möi uudestaan samasta velasta samalla 
tuloksella. Köyhäitä mieheltä on nyt jo 
mennyt ulosottokuluihin noin 500 markkaa 
ja 'lainajyvästö ei ole voinut lyhentää ollen
kaan köyhän miehen velkaa. Omin ulos
ottomiehin olisi velka tullut kuitiksi vähem
millä kului1la. 

Koko lainajyvästöjen olemassaoloajan 
ovat talonpoikaiset ulosottomiehet toimineet 
kansan tyydytykseksi. J:v'jjksi mennä hyvää 
vanhaa lakia huonontamaan di niinkuin 
sanotaan mennä merta edemmä'lrsi kalaan. 
Parempi olisi antaa lain olla aivan ennal
laan kuin tehdä siihen tarpeettomia itsehal
Iintasupistuksia. 

N1mismiehille on kyllin paljon tärkeäm
pää tehtävää järjestyksen ja hyvien ta1pojen 
valvojana kuin köyhien viljelijäin~lkujen 
nyrkeminen alkuulliSa piMmsaatavien takia. 

Ei yliopistosivistyksen suuria kustannuksia 
tarvita muutamien 1ainajyvästökappojen 
perimiseksi. 

Toiselta puolen taas historian lehdet pu
nastuvat keDtoessaan ruununmiesten sopi
mattomuudesta verojen perimisessä. Jos 
lainajyvästöjen omat perijät olisivat teh
neet itsensä niin syypäiksi niin suuriin vää
rinkäytöksiin lainojen perimisissä kuin ruu
nunmiehet, niin ei olisi syytä ehdottaakaan 
heidän perittäväkseen kerrassaan mitään. 

Muutamia poikkeu'ksia lukuunottamatta 
ovat kunnalliset ulosottomiehet toimineet 
harvaan asutuilla seuduilla huokeammalla 
ja ripeämmin sekä suuremmalla paikallis
tuntemukse'lla kuin ruununmiehet. Tässä 
lainajyvästösaatavien perimisessä on saa
tava lakiin viimeisessäkin tapauksessa oi
keus antaa lainajyvästöjen perimisot kun
nallisille ulosottomiehille, mutta vielä pa
rempi kansalle on kuten nykyisessä voimas
saolevassa laissa sanota.an. 

Meidän puolivillaisot historianopettajat 
kertovat sodista vaan kansojen urotöinä ja 
vaikenevat useinkin niistä mittaamattomista 
kärsimyksistä, joihin kansat sotien ja huo
nojen virkamiesten takia joutuvat. 

Eilen oli suuren kuninkaan Kustaa 
Adolfin aurinkoinen, sotaa hehkuva päivä. 
Lueskelin hä·nen historiaansa. ,Suuri ku
ningas, tuntien vir!kamiesten puolueenisuu
den köyhää kansaa kohtaan merkitytti vas
ta perustetun hovioikeuden pöytäkirjaan 
vuonna '16'1'8 seuraavan ohjeen: ,Jos tuo
mari puolueellisesti tuomitsee, silloin tah
too kuninkaallinen majesteetti varattavaksi 
esimerkiksi vedättää nahan hänen ruumiis
taan ja naulauttaa sen tuomarinistuimelle 
ja korvat kaakinpuuhun." Ruotsin suuruu
den luojan oli arvosteltava ihmiset totuu
den mukaan. Ei korjauksia o1oihin tullut, 
ellei vallanpitäjä osoittanut tuntevansa vir
kamiehiään. Niin, suuri kuningas ei paljon 
luottanut juristeihin. Eikä niihin ole .Suo
men kansa koskaan liikaa luottanut. Tosin 
Suomen kansalla on ilo todeta että Yalta
kunnan monet arvokkaimmat miehet löyde
tään lainoppinoista ja varsinkin niin sano
tuista istuvista tuomareista. 

T o i n e n v a r a p u h e m i e s, koput
taen: Minun täytyy kehoittrua puhujaa ole
maan poikkeamatta liian paljon asiasta. 
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Puhuja: Jaa. Kyllä Suomen kansa 
aina luottaa ja tulee luottamaan vastakin 
tuomioistuimiin, sanottakoon täällä edus
kunnassakin mitä sanotaan. Oikeus saadaan 
kyllä monasti vasta korkeimmasta oikeu
desta, mutta se ei kansan luottamusta tuo
mioistuimiin muuta. Muutamien kappojen 
talk:ia ei korkeimpaan oikeuteen kannata 
valittaa. 

Imottamus juristeihin vielä nykyjäänkin 
verojen perijinä, konkurssipesien hoitajina, 
pankinjohtajina ja asianajajina on kahden 
eri jumalan kesken jaettuna. Lainajyväs
töt ja niiden opastamina maalaisten omis
tamat, juristien vallasta riippumattomat 
raJhalaitokset ovat saatavat tällä vanhalla 
koetellulla talonpoikaisella itsehallintopoh
jalla niin kehitetyiksi ettei luottoa maalla 
käytetä yli sen, mitä itse kyetään hallitse
maan. Si:lloin loppuu pulakantemme pahin 
vitsaus työttömyys, ja juristikin liian val
lan. menetettyään tulee tavalliseksi sangen 
hyödylliseksi kansalaiseksi, jonka valtaa 
kansan ei tarvitse vavisten enää pelätä. 

Täällä on minulla vielä yksi pieni esi
merkki aivan viime vuosikymmenen lopulta 
nimismiehen perimisen eduista. Nimismies 
sai muka luotettuna virkamiehenä 1luvan 
kruununvoudin asemesta pakkohuutokau
palla myydä tiloja. Apulaisineen ja alai
sineen ryöväsi hän itse huutokauppaa toi
mittaen 4,200 markan hinnalla talonpojan 
100,000 markan arvoisen maatilan metsi
neen. Nimismiestä sotkeutuivat puoltamaan 
alemmat ja ylemmät virkamiehet, kihlakun
nat ja hovioikeudet. Vasta korkein oikeus 
purki tämän talonpojan ryöväyksen 20 
vuosisadan lopulla. Nimismies oli silloin 
jo muista rikoksistaan kuritus'huoneessa ja 
taisipa siellä olla joku asianajajistakin. 
Sattuma vain pelasti rikoksien päivän va
lon aiheuttajan joutumasta virkakunnan 
virittämään a;nsaan ja sitä tietä vankilaan, 
kuten aikoinaan v. 1653 maavisik:aali Samuel 
Cröell virkamiesten väärinkäytöksiä paljas
taessaan itse joutui Käkisalmen linnaan. 
Samuel CröeU kirjoitti kirjelmässä, joka 
sopisi edelläolevaankin asiaan: ,Jos turku
laiset ja tatarit olisivat veronkantajia tässä 
maassa, niin ei tilanne voisi olla sen huo
nompi. Nämät pikkukuninkaat ja hirttä
mättömät kruunun varkaat, jotka teoissaan, 
rikoksissaan ja synneiiSSään ovat toisiinsa 
takertuneet kuin herneen varret, ovat teh
neet voimiensa mukaan, mitä mieli on teh-

ny't käyttä-en konnan koukkujaan ja sala
kavalia eleitään." 

Lopetan esimerkkisarjan, jota olisi yli
vuotavasti jäljellä aivan viime päiviin asti. 

Järkevä ihminen hakee viisautta mieluim
min menneisyyden kokemuksista kuin tule
vaisuuden tuulentuvista. 

Jos olisimme sivistyneesssä, kansanvaltai
sessa Englannissa, niin tuskin nyt käsitel
tävästä vanhasta laista kirjaintakaan lffiUU

tettaisiin. Ja vielä arvokkaampi olisi laki 
4100 vuoden vanhana. Toivon, että meidän 
arvoisa. ja oppinut eduskuntamme kestäisi 
edes englantilaisen lievän arvostelun van
hojen hyvien lakien säilyttäiillisessä. 

Lainajyvästön aHnmnpanijalla suomala.i
sella virkamiehellä asessori Ehrenmalmilla 
ja Viaporin perustajwlla Ehrensvärdillä on 
ollut sama hyvä ja kunniakas tunnuslause: 
,Seiso tällä omalla pohjalla ja älä luota 
vieraaseen a;puun. '' ,Sekä historian että 
käytännön opastamina ottakaamme vanha 
hyvä varteen. 

Ehdotan, että asianomainen valiokunta 
korjaa lakiehdotuksen tai vielä paremmin 
ehdottaa lakitekeleen tällä kertaa kokonaan 
hylättäväksi kunnes samalla toimeenpano
asetus on nähtävänä. 

Ed. Korven oja: Lakiehdotuksen laki
ja talousvaliokunnan mietinnön perustelu
jen mukaiseen 13 §:ään haluaisin pienen 
korjauksen. Laki koskee lainajyvästön ja 
siemenrahaston ylijäämän käyttämistä. Tä
män mukaan, milloin jyvästön siemenrahas
ton lainavarat ovat kasvaneet summaan, 
joka voidaan katsoa riittäväksi turvaamaan 
lainajyvästön toiminnan, voidaan ylijää
mästä myöntää avustuksia maatalouden 
edistämiseksi laitoksen toimialueella. Kun 
nyt siis lailla mennään näin yksityiskoh
taisesti ja rajoitetusti määräämään mui
hin kuin suoranaisesti lainajyvästön tar
peisiin ylijäämän käytöstä, varsinkin 
kun lainajyvästöt säännöissään tähän 
saakka ovat saaneet verraten vapaan 
itsehallinnon turvin ylijäämästä päättää, 
tuntuu pykälän sanamuoto liian ahtaalle. 
Tietämäni mukaan toimivat eräät laina
jyvästöt sellaisilla alueilla, että niiden 
käyttäjiin kuuluu maanviljelijöitä kahdesta 
tai useammasta kunnasta. Tällöin voi hel
posti sattua erimielisyyksiä toimialueista 
tai jos näyttää vaikealta varoja käyttää 
tarkoituksenmukaisesti ja tasapuolisesti 
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lainajyvästön käyttäjien hyväksi eri pitä
jissä, voi luonnollisesti tulla kysymykseen 
varojen käyt,tö jonkunverran laajemmassa
kin mielessä. 'l'ällöin voisi esim. ajatella 
näistä varoista myönettäväksi avustuksia 
seutukunnissa toimivan jonkun maatalous
koulun tai koetoimintayhdistyksen :hyväksi. 
M:uita:kin J71htä hyvin tarlmituksenmuka:isia 
lwkipykälän edellyttämiä käyttömuotoja 
voisi esittää, mutta edellä lausumani on vain 
mainittu esimerkkinä. Edelläolevaan viita
ten pidän siis suotavana pykä1län sanamuo
toon pienemmän muutoksen tekemisen, 
josta tulen suuressa valiokunnwssa teke
mään ehdotuksen. 

,Ed. P a k s u j a 1l k a: Tämän esillä-
olevan lakiehdotuksen 2 § on kiinnittänyt 
vasemmiston huomiota siinä, että se hyväk
syttynä sellaisena kuin laki- ja talousvalio
kunnan mietinnössä ehdotetaan, tulisi an
tamaan liian laajoja valtuuksia lainajy
Yästöjen ja siemenrahastojen perustamiseen 
niinkuin laki- ja talousvaliokunnan mie- ! 

tintö'ön liittyvässä vasta1auseessa [pelätään.. 1 

Kun samalla tässä vastalauseessa i[menee 
1 pyrkimys siihen, että kyseessäoleva lain py- 1 

kälä hyväksyttäisiin sellaisena kuin vasta
lauseessa se esitetään, ettei vastedes olisi 
oikeus millään muulla elimellä perustaa 
lainajyvästöjä ja siemenrahastoja kuin 
kunnanvaltuustoilla, kun mainitun vasta
lauseen tekijät perustelevat ka,ntaansa sillä, 
että kunnalla ja kunnanvaltuustoJla on pa
remmat edellytykset valvoa lai.nnjyvästöjen 
ja siemenrahastojen hoitoa kuin manttaaJi
kunnalla sekä saatavana pätevämpiä tilin
tarkastajia, niin mma pyytäisin kysyä 
niiltä, jotka näin väittävät, että mikä estää 
manttaalikuntienkaan pääsemästä päteYiin 
tilintarkastajiin. Eikö niillä ole myöskin 
yhtä suuria mahdollisuuksia kuin myöskin 
kunnanvaltuustoilla on. Tätä käsityskan
taa, jonka vastalauseen tekijät vastalauseen 
perusteluissa ovat esittäneet, en voi ym
märtää, sillä vaikka manttaalikuntalaiset 
perustaisivat mainitunlaisia laitoksia sekä 
kartuttaisivat pääomia niihin, niin eivät 
ole silti riittävän päteviä niitä hallitse
maan. Onko tarkoitus siinä se, että mant
taalimiesten kokoamaa pääomaa hoitamaan 
on saatava ne, jotka eivät kuuluu mant
taalilmntaan, tai joilla ei tule olemaan mi
tään osuutta siinä tarvittavan pääoman 
muodostamiseen. 

Vaikka tällä hetkellä ei lainajyvästöillä 
ja siemenrahastoilla ole erikoisen suurta 
merkitystä olemassa, niinkuin niillä on 
huonompina aikoina, niin ei olisi syytä kä
sitykseni mukaan lähteä tällä lainsäädän
nöllä uusienkin lainajyvästöjen ja siemen
ra!hastojen syntymistä vastustamaan, jota 
tietäisi se, että kunnanvaltuustolla olisi 
vain yksinomaan oikeus niiden perustami
seen. Siis ehdotan, että suuri valiokunta 
käsitellessään nyt esillä olevaa lakiehdo
tusta siinä huomioonottaisi sen, ettei tällä 
lailla mentäisi uusien lainajyvästöjen ja 
siemenrahastojen perustamismahdollisuuk
sia entisestään heikentämään. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. 

Asia lähetetään s u u r e c n v a l i o
k unta a n. 

11) Ehdotus laiksi eräiden kapinaan osaa
ottaneiden heDikilöiden armahtamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n:o 
8 ja otetaan e n s i mm ä i s e e n käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Kiviojan y. m. lak. al. n:o 18, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P n he mies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n:o 8. 

Keskustelu: 

Ed. Sundström: Pyydän, että asia 
pantaisiin pöydälle seuraavaan istuntoon. 

Ed. Tuomi vaara: Kannatan ed. 
Sundströmin tekemää ehdotusta. 

Puhemies: Kun kaksi edustajaa on 
asian pyytänyt pöydälle, niin 'On se pöy-
dälle jääpä. Kehoitan seuraavia puhujia 
lausumaan mielensä [pÖydälle,panon ajasta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
cd. Sundström ed. Tuomivaaran kannatta-



mana ehdottanut, että asia pantaisiin pöy
·dälle ensi istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Kun muuta ehdotusta ei 

Dle tehty, niin asia pannaan p ö y
-d ä ll e ensi istuntoon. 

12) Ehdotus laiksi tielain 78 § :n muutta
misesta. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan 
mietintö n:o 6 ja otetaan ensi mm ä i

"" e e n k ä s i t t e l y y n siinä valmistele
vasti ~>:äsitelty ed. Sarlinin y. m. lak. al. 
n:o 39, joka sisältää yllämainitun lakieh
-dotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n:o 6. 

Huomautan, että valiokunnan mietin
nössä oleva toivomusponsi esitellään ainoa;an 
käsittelyyn lakiehdotuksen kolmannen kä
sittelyn päätyttyä. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

e Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. .Asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

13) Ehdotuksen laiksi tuulaakimaksun las
kemisen perusteesta 

::sisältävä hallituksen esitys n:o 52 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti 1 a k i- ja talous
v a l i o k u n t a a n. 

H) Ehdotuksen laiksi hallituksen oikeutta
misesta antamaan tarpeenvaatimia säännök

siä Suomen vientikaupan turvaamiseksi 

Bisältävä hallituksen esitys n:o 53 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti valtiovara i n v a 1 i o
k unta a n. 
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15) Hyökkäyskäsitteen määritteleruisestä 
Lontoossa 3 päivä.IIIä heinäkuuta 1933 

tehdyn sopimul!:sen hyväksymistä 

tarkoittava hallituksen esitys n:o 54 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti u 1 k o a s i a i n v a
l i o k u n t a a n. 

16) Ehdotuksen laiksi velan maksun järjes
telystä kiinteistön ulosmittauksen yhteydessä 

sisältävä hallituksen esitys n:o 55 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti l a k i v a l i o k u n t a a n. 

17) Ehdotuksen laiksi edustajanvaaleista ja 
muutoksista lakiin niiden valitsijamiesten 
valitsemisesta, jotka toimittavat tasavallan 

presidentin vaalin, 

siältävä hallituksen esitys n:o 56 esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin perustuslaki
valiokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. von B o r n: Det föreliggande lag
förslaJget kan hava ett nog så beaktansvärt 
syfte i flere avseenden. Jag önska1~ endast 
framhå1la, att det i varje faH icke tillgodo
ser det huvudsakliga ändamål, för vilket 
alla tidigare förslag angående reformering 
av vår vaUag tilJ:ko.mmit, nämligen förfull
ständigande av proportionaJitetsprincipen 
och avlä:gsnande av de orättvisor,, so.m det 
nuvaran:de systemet för med sig med avse
ende å riksdagsmandatens fördelning. Den 
nuvarande lagen gynnar ju i aHmänhet de 
större partierna på de mindres bekostnad, 
och valresultatet ko.mmer därfö,r icke heller 
a.tt rätt a\Cspegla. styrkeförhållandet mellan 
de olika pa11tierna i landet. För att förstå 
detta behöver maill blott tänka på, huru 
olika det antal röster i själva verket är, 
som inom de olika. partierna erfordras för 
att en kandidat skall bliva vald. J ag skall 
icke upptaga tiden med att närmare redo
göra för dessa omstänrdigheter, som ju äro 
allmänt kända. J ag konsta.terar blott, att 
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i denna synnerligen väsentliga punkt den 
föreliggande propositionBTI icke åstadkom
mer någon förbättring. 00l1 detta vore 
dock enligt min tanke det viktigaste i hela 
va1lagsreformen, sådan man tänkt sig den 
under redan mer än ett decennium. 

Propositionen är fas!tmcr ägnad att ytter
ligare skärpa orättv1sorna i det nuvarande 
systemet och alltså bidraga tili att förrycka 
valresultatet. Förslaget gör det möjligt för 
vissa större ·Sammanslutningar att ytterli
gare pr.ofitera på andras bekostnad. För
slaget dra:ger sålunda växcel på ofuillmmlig
heten i det proportionella valsättet, sådant 
det hos oss är genomfört. Det går alltså 
stick i stäv mot de prinoeiper, som man på 
svenskt håU tidigare kämpat för. I första 
ögonblicket förefaller det mig därför gan
ska svå:rt att reservationslöst gå med på 
det nya förslaget, även om det innehåller 
många nryttiga och riktiga sake1~. 

Mig synes, a1tt hela vallagsreformen blk 
mer ellcr mindre ha:lv och fördelad i1man 
de principer, vårt va1system bygger på, 
blivit reformemde i den av mig nyss an
tydda riktningen, och jag beklagar., att pro
positionen ieke kunnat utby;ggas så, att 
även rum däri beretts för en dylik verklig 
vaJreform. Ingenting hadc säkerligen hin
drat, att man fö1'ena:t det i propositionen 
föreslagna systemet med en vallrugsreform, 
som tillgodosåge alla billig~hetens och rätt
visans krav. 

Ed. H a n n u 1 a: Ehdotan, että asia pan
taisiin pöydälle seuraavaan istuntoon. 

P u h c m i c s : Koskei asiaa, kun se on 
ensi kerran käsiteltävänä, heti yksimieli
sesti lähetetä valiokuntaan, pitää sen olla 
pöydällä johonkin lähinnä seuraavista is
tunnoista. Kehoitan senvuoksi seuraavia 
puhujia lausumaan mielensä vain pöydälle
prulon ajasta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneBksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
cd. Hannula .ehdottanut- esityksen panta
vaksi pöydälle ensi. istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Kun muuta ehdotusta ei 
ole te!hty, niin panna: a n asia p ö y
d ä ll e ensi istuntoon. 

18) Määrärahan myöntämistä lisämaan osta
mista varten Satakunnan kasvinviljelyskoe

asemalle 

ta1•koittava hallituksen esitys n :o 57 esi
tellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
v a l i o k u n t a a n. 

19) Rautatierakennuksista vuosina 
1934-1938 

annettu hallitucksen esitys n :o 58 esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin kulkulaitosva:1io
kuntaan. 

Keskustelu: 

'Ed. J. A n n1 ala: Esillä oleva hallituk
sen esitys laiksi uusien rautateiden raken
tamiseksi seuraavan viisivuotiskauden ai
kana on yhdeltä osaltaan periaatteelliseen 
r.atkaisuun:sa nä.hden sellainen\ ettei sitä 
voi, vaikkakin asia on vielä näin käsitte
lynsä a:~kuvaiheessa, vaitiollen sivuutttaa. t 

Kuten hwllituksen esityksen perusteluis
sakin huomautetaan, on hallitus eduffimn
nan lausuman toivomuksen mukaan viime 
vuonna asettanut erityisen n. s. kulkula.itos
komitean, jonka on ollut määrä laatia 
asiwntuntemukseen perustuva suunn,itelma 
maakulkula;itostcn kehittämisestä. Tällaisen 
komittean asettaminen onkin eduskunnassa 
jo aikaisemmin lausutun 'Periaatteen mukaan 
ollut välttämätöntä, että saataisiin aikaan 
maamme sekä maantie- että rautatieverkos
ton vastaisessa keihittämisessä yhtenäinen 
ja tarkoituksenmukainen suunnitelma, joka 
perustuisi asiantuntemukseen. Tätä peri
aatetta noudattaen voitaisiin päästä esim.. 
rautatierakennussuunnitelmissa parempiin 
tuloksiin kuin jos eduskunta kulloinkin 
päättäisi jonikrm rautati;en rakentamisesta,. 
joka ei kuuluisi mihinikään laajempaan yh
tenäiseen suunnitelmaan. Asetettu kulku
laitoskomitea onkin jo tähän mennessä eh-



tin'Yt tehdä sangen laajan ja perusteellisen 
suunnitelman ja antanut valtioneuvostolle 
·ehdotuksenkin valta- ,ja kantateiden vastai
sesta jär.jestelystä. Yhtenäisyytttä ja tar
koi:tuksenmukaisuutta silmällä pitäen on 
komitea myös tähän mennessä ehtinyt suun
nitella ja valtioneuvostolle jättää ehdotuk
sensa rautatieverkon kehittämiseksi maam
me kahdessa osassa, joissa mutateiden ta:rve 
kail&ein ki,peimpänä tuntuu, nimittäin 
Koillis- ja Keski-Suomessa. Nyt olisi odot
tanut, että hallitus antaessaan lakiehdo
tuksen uusien rautateiden rakentamisesta 
olisi logiikkaa ja .asia:llisuut,ta seuraten ja 
asiamun:temusta arvossapitäen käyttänyt 
hyväkseen kulkulaitoskomitean tutkimuksia 
ja työtä. Näin onkin tapahtunut siltä 
osalta, mikä koskee Koi1lis-Suomen rauta
tietä, mutta Keski:~Suomen rautatiehen nä!h
den ha:llitus on kokonaan poikennut tästä 
mielestäni noudatettavasta periaatteesta. 

On melkein kuulumwtonta, että halJitus 
s111htautuu sillä tavoin asianJt,untijakomi,tean 
perusteelliseen työhön kuin mirt:ä nyt on 
tapahtunut. Viime viikolla tunnetuksi tul
leessa lausunnossaan kulkulaitoskomitea eh
dotti, Bttä n. s. Keski-Suomen rata rwken
nettaisiin Iisalmen-Yli:vieskan radaita 
Haapamäen asemalle. Lausunnossa huo
mioidaan myös huomiota ansaitsevaksi 
suunrnaksi Myllymäki~Nivala tai Haa;pa
mä:ki-Nivala. Nyt on kuitenkin hallitus 
melkein samana·ikaisesti kuin tämä komi
tean mietintö tuli tunnetuksi, jättänyt 
eduskunnalle lakiesityksen uusien rautatei
den rakentamisesta ja jättänyt siin:ä esityk
sessään Keski-Suomen rata:an nä,hden kul
kulaitoskomitean ehdotuksen täy,sin huo
mioima:tta. Tämä on mielestäni aivan vää .. 
rin, si:llä mitä varten yleensä ,sitten lain
kaan asetetaan komiteoita asioita valmi,s
trumaan, jos hallitus kat,soo voivansa mel
kein samana päivänä, kuin komitea. esittää 
työnsä tulokset, sen ehdotukset hylätä, vie
läpä tekee sen jo etnkäteenkin, kuten tä,ssä 
asiassa todennäkö·isesti on tapahtunut. Tie
sihän eräs kulkulaitosministeriä lähellä 
oleva päivälehti jo pari viikkoa ennen hal
lituksen esityksen ja kulkulaitoskomitean 
mietinnön julkituloa ke~toa, et1tä hallituk
sen esitys on oleva sellainen kuin se nyt 
todella on. Tämä kaikki herättää kysy
myksen: Mitkä ovat ne pruinavat syyt, joi
den pe.rusteella hallitus on ehdottanut rau
tatien rakentamista Haapa:järveltä-Suo-
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lahteen vastoin kulkulaitoskomitean mietin
töä 1 Hallituksen perusteissa majnitaan 
näiksi syiksi m. m. maakuntakysycrnys. Haa
paijärvi-Suolahti ratasuuruta olisi ha:Hituk
sen esityksen mukaan se, joka tekisi Keski
Suomen maakunnan, jonka pääkaupunki on 
luonnollisesti Jyväskylä. Tämä perustelu 
ei ole mitenkään vakuuttava, siHä ei Keski
Suomen maakunn:an muodostaminen vo~ mi
tenkään riippua Pihtiputaan ja Viitasaa
ren kuntien yhdistämisestä rauta,tiellä Jy
väskylään. MainiM.uihin kuntiin johtaa jo 
nyt siksi hyvät valtatiet, että niitä myö
ten moottoriajoneuvot voivat täydellisesti 
hoitaa yhteyttä mainittuihin pitäjiin. Sen 
sijaan Keski-tSuomen maakuntakysymys tu
lisi paljoa paremmin tuwatuksi, jos Jy
väskylään yhdisteitäisiin rautatien ~a;kenta
misen kautta kulkulaitoskomitean ehdotuk
sen mukaisesti csim. Kinnulan, Kivijär
ven, Kyyjärven, Karstulan ja Pylkönmäen, 
Multian ja Saarijär~en kunnat. Tällä ta
vrulla tu1i:si Keski-Suomen mawkuntakysy
mys huomioiduksi paljon pa11emmin ku~n 
rakerutamal,la rautatie haJlitukseil ehdotta
maila tavalla. 

Kauttakulkuliikenne on toinen paaa1sia, 
jolla hallituksen esityksen perusteluissa 
puolletaa:n Suolahden~Haap.ajärven suun
taa. Tässä• suhteessa on hallituksen esityk
sen perustelut vielä välhemmän va:kuutta
·va:t kuin edellisessä kysymyksessä. Vähäi
nenkin asian trurkastelu osoittaa, ettei voi 
edes verrata kulkulaitoskomitean ehdotta
maa ja hallituiksen esittämää ratasuuntaa 
kauttakulkur.atana toisiinsa,, sillä niin pal
jon edellä komitean ehdottama suun,ta on. 
Komitean mietinnön mukaan tulisi sen ch
dotuksenmukainen ratasuunta lyhentämään 
Helsingin~Oulun väliä noin 100 kilomet
riä, mutta hallituksen esityksen mukaan 
olisi tämä lyhennys hyvin kyseenalainen. 
Se olisi joka tapauksessa alle 10 kilometriä, 
jos lyhennystä lainkaan tulisi. Sitä ei ai
nakaan tulisi silloin jos senrattaisiin hal
lituksen esityksen toista vai'htoehtoa vie
mällä rata Suolahdesta Saarijärven kautta 
Haapajätrvelle. - Olisi siinäkin todella jär
keä, jos tämä hallituksen ehdottama Suo· 
la,hden-Haapaijärv.en rata .tuotaisiin Saari
järvelle, jolloin sen länteen suuntautuva 
mutka voisi tuHa noin 60~70 kilomet
rin päähän nykyisestä Myllymäen ase
masta. Tosin tästä voisi olla esimerkiksi 
kesän aikana se hyöty, että varsinkin päi-

82 



650 Tii.staina 7 p. marr.asilmuta tH3t3. 

vän aikaan matkustajat voisivat Mylly
mäellä nousta autoihin ja katsella kauniita 
Saarijärven seutuja sillä aikaa, kun juna 
tätä uutta kautta:kulkmataa kiertäisi Haa
pamäeltä Jyväskylän kautta Saarijärvelle 
ja matkustaJjat voisivat sitten jälleen Saari
järvellä nousta junaan ja jatkaa matkaansa 
pohjoiseen. 

Hallituksen esittämää Suolahden-Haapa
järven suuntaa voidaankin, kuten hallituk
sen esityksessä myös tehdään, puoltaa 
kautt'a1kuHmsuuntana ainoastaan sillä edel
ly·tyksellä, että sille jatkoksi rakennetaan 
rata Jyväskylästä eteläänpäin, esim. Hä
meenlinnaan tai RiihimäeHe. Miksei: myös
kin Tampereelle 1 Tämä on kuitenkin siksi 
suuri kysymys, jota ei tällä kertaa miten
kään pitäisi ennakkopäätöksellä ratkaista. 
Se on kysymys erikseen, josta voi olla vä
kevästi eri mieltä. 

·Tällä kertaa on vallan tavatonta, että 
hallituksen ehdottamaa suuntaa puolletaan 
muka kauttakulkuratana, jollaiseksi sitä ei 
voi vakuuttavasti edes keinotekoisesti se
littää. 

Loistavin kukkanen hallituksen esityksen 
pcrusteis:sa on kuitenkin se kolmas peruste, 
jolla haHitus esi,tystään perustelee, nimit
täin puutavaran kuljetus. Perusteluissa 
lausutaan tästä asiasta m. m. : ,Kivijärven 
länsipuolella olevien valtion metsävarojen 
hyväksi käyttämi:selle äsken mainitltu rata 
ei ole ehdottoman vä:lttämätön. Tätä var
ten voidaan nimittäin käyttää uittoreittejä, 
tai mikäli nämä eivät sovellu metsähalli
hallituksen puutavar.ain kuljetusta varten 
jo useita vuosia sitten rakennuttamaa ja 
käyttämää Eskolan pysäkiltä erkanevaa 
metsärataa. Tästä on sanottava, ettei tämä 
väite lainkaan puolla hallituksen esitystä. 
On :nimittäin huomattava, että juuri hal
lituksen ehdottwmalta ratasuunnaLta voi
daan puutavara saada uittoväyliä myöten 
jokseenkin tarkasti uitetuksi jalostuslaitok
sille. Mutta 'sen sijaan se on kokonaan 
maJhdoton:ta Kivijärven lärusipuolisilta 
alueilta, joilla valtion ja y:ksityistenkin 
metsät odottavat melkein koskemattomina 
aikaa, jolloin näitä metsävaroja voitaisiin 
rautateitse kuljettaa jalostuslaitoksiin. Tällä 
suunnalla ei nimrttäin ole juuri ensinkään 
uittoväyliä, ainoastaan j·oitakin latvatpuroja, 
joita ei voi uittoväylinä käyttää. Siksi 
metsät ovatkin näillä seuduilla olleet var
sinkin tähän saakka melkein arvottomia. 

Eskolan metsärata m myöskään ulotu 
näille alueille, joten sillä on hyvin vähän 
merkitystä tämän alueen varsinaisiin met
sävaroith'in nähden. Kaikki asialliset sei
kat, kuten kulku:laitoskomiteakin on toden
nut, puhuvat juuri puutavaran ku:ljetuk
seen nähden siiihen suuntaan, että raken
nettavan Ke.s!ki~Suomen radan pitäisi kul
kea: Kiv·ijärven lälllsipuolitse. Haapajärven
Suolahden suunnalta on sensijaan jo tähän
kin saakka uittoväyliä pitkin saatu Jyväs
kylän seuduille niin paljon puutavaraa, 
että sikäläiset jalostuslaitokset eivät ole 
voineet sitä läheskään kaikkia jalostaa, 
vaan on sitä kuljetettu raakana huomatta
vat määrät Haapamäen kautta muille ja
lostusilaitoksille. 

Kaiken kaikkiaan, tarkasteli hallituksen 
esitystä KeSki-Suomen rataan nä'hden miltä 
kannalta tahansa, niin kaikki asialliset syyt 
pu!huvat si:Uhen suuntaan, että tärrnän rata
osan kohdalla pitärsi seurata kulkulaitos
komitean ehdotusta. Tämä tietäisi rauta
tien rakentamista Haapamäen tai My:Uy
mäen asemalta Iisalmen-Ylivieskan ra
dalle. Toivonkin, että kulkulaitosvalio
kunta ratkaisee tämän asian seuraten kuil
ku1aitoskomi tean asiantuntemuikseen perus
tuvia periaatteita. 

Eod. H ä s t b a c k a : Då så stor del av 
riksdagens medlemmar redan avlägsnat sig, 
anser jag att frågans hehandling bör avbry
ta:s och föreslår därför hordlägg.ning till föl
ja·nde plenum. 

:Puhemies: Koska esitystä ei ole ylksi
m'iclisesti heti päätetty lähettää valiokun
taan, niin on se pantava pöydälle. Ktfuoi
tan seuraavia puhujia lausumaan mi·elensä 
pöydällepanon ajasta. 

.Ed. V e h ik a oja: Minrukin yhdyn kan
nattamaan pöydä:llepanoehdotusta. 

·Ed. V i 1 h u l a: Minä myöskin kannatan 
pöydällepan:oa. 

Keskustelu pöydällepanon ajasta juliste
taan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Eeskustdun kuluessa on ed. 
Hästbacka ed. Velrkaojan kannattamana eh
dottanut, että asia pantaisiin ·pöydälle seu
raavaan istuntoon. 
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Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty .pöydällepanon ajasta, p a n
n a a n asia p ö y d ä l ·1 e seuraavaan istun
toon. 

20) Ehdotukset laiksi vakuutusneuvostosta 
ja laiksi valtion tapaturmatoimistosta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 59 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotrtksen mUkaisesti tyÖVäenaSia i n
V a l i o k u n t a a n. 

Pöydällepano: 

PöydäHepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydä'lle ensi istuntoon 

·----

21) Ehdotuksen laiksi Jyväskylän kasvatus
opillisesta korkea'koulusta 

sisältävän hallituksen esi,tyksen johdosta 
laadittu sivistysvaliokunnan mietintö n :o 2. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi perjantaina kello 13. 

•Täysistunto lopetetaan keskiviikkona 
marraskuun 8 päivänä kello 0,03. 

Pöytäikirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 





23. Perjantaina 10 p. marraskuuta 1933 

Päiväjärje·stys. 

I l m o i t u k s i a. 

Kolmas ja ainoa käsiLtc:ly: · 

1) Ehdotus Suomen ja Sosialistis
ten Neuvostotasavaltojen Li]ton väli
sen porosopimuksen hyväksymisestä . 

A s i a k i r j a t: Suuren vaEokun
nan mietintö n :o 7 ; ulkoasiailliValio
kunnan mietintö n :o 5 ; halliJtuksen 
esitys n :o 13. 

2} E1hdotus Suomen ja Ison-Bri
tannian sekä Pohjois-Irlannin Yhdis
tyneen Kuningaskunnan välisewkaup-
pasopiJmulksen hyväksymisestä ..... . 

·A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 8 ; ulkoasi&invaQio
kunnan mietintö n :o 6 ; hallituksen 
esitys n :o 40. 

Kolmas käsittely: 

3) Ehdotus laiksi eräiden asunto
osakeyhtiöiden pakkoharriinnosta .... 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietinnöt n :ot 3 a j·a 3 ; lakivalio
kunnan mietinnöt n :ot 3 a ja 3; hal
lituksen esitys n :o 18. 

4) Ehdotus laiksi tielain 93 § :n 
muuttamisesta ................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 9; laki- ja talous
va:liokunnan mietintö n :o 4; ed. Kivi
ojan lak. al. n :o 40. 

5) E•hdotus laiksi väkijuomista an
netun lain1 1 § :n muuttamisesta .... 

1\. s i a :k i r j a t: Suuren vaHokun
nan mietintö n :o 10 ; talousvaliokun
nan mietintö n :o 4; ed. von Frenckel
lin y. m. lak. al. n :o 35. 

kello 13. 

Siv. 

654 

657 

6:61 

669 

" 

Toinen käsittely: 

6) Ehdotus laiksi oppisopimuslain 
muuttamisesta ................... . 

Asiakirja ·t: Suuren valiokun
nan mietinnöt n :ot 6 a ja 6 ; työväen
asiainvaliokunnan mietintö n :o '2; haJ
lituksen esitys n :o 32. 

7) Ehdotukset laiJksi Suomen halli
tusmuodon 14 § :n muuttam~sesta ... 

A s i a k i r j a :t: Suuren valiokun
nan mietintö n ~o 11; perustuslaki
valiokunnan mietintö n :o 5 ; ed. Heis
kasen y. m. lak. al. n :o 1; ed. V. An
nalan y. m. la:k. al. n :o 2. 

8) Ehdotus lailffii tielain 78 § :n 
muuttamisesta ................... . 

A s i a k i r j a t: 1Suuren valiokun
nan mietintö n :o 12 ; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 6 ; ed. Sar
linin y. m. lak. al. n :o 39. 

Ensimmäinen käsittely: 

9) Ehdotus laiiksi eräiden ikapinaan 
osaaottaneiden henkilöiden arm&hta-

·misesta .......................... . 
A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 

mietintö n:o 8; ed. Kiviojan y. m. ilak. 
al. n:o 118. 

10) Ehdotus laiksi Jyväskylän kas
vatusopillisesta korik:eakoulusta ..... 

Asia k i r j a t: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n :o 2 ; hallituksen esitys 
n:o z,5. 

Esitellään: 

11) Hallituksen esitys n :o 5,6 laiksi 
edustajanvaaleista ja muutoksista ·la
kiin niiden valitsijamiesten valitsemi
sesta, jotka toimittåvat ta:saV'allan pre-
sidentin vaalin ................... . 

Siv. 

673 

674 

690 

691 

705 

713 
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12) Hallituksen esitys n:o 58 rau
tatierakennuksista vuosina 19134-
193>8 ............................ . 

13) Bd. Kiviojan la;k. al. n :o 46 
laiksi rautatierakennuksista vuosina 
1934-1938 ...................... . 

14) Ed. Eskolan y. m. lak. al. n :o 
4 7 laiksi rautatierakennuksista vuo-
sina 1934-1938 .................. . 

15) E·d. ..Aaltosen la:k. al. n :o 48 
laiksi rautatierakennuksista vuosina 
1934-1938 ...................... . 

Pöydällepanoa varten 
.e s i t e ll ä ä n : 

16) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n :o 7 hallitu:ksen esityksen joh
dosta lai,ksi mwata!louskiinteistöstä 
saatujen tulojen verottamisesta kau-
pungeissa ja kauppalaissa ......... . 

17) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n:o 6 lakialoitteen johdosta, joka 
sisältää ehdotuksen laiksi valtiopäivä
järjestyksen 88 § :n muuttamisesta . 

1'8) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 3 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi torpan, lampuotitilan ja mäJki
tupa-alueen vuokrauksesta 12 päi
vänä maaliskuuta 1•90!9 annetun ase-
tuksen 67 § :n muuttamisesta ..... . 

19•) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n: o 4 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi maalaiskuntain asutuslautakun
nista 5 päiVJänä toukokuuta 191215 an
netun lain 1, 8 ja 10 §:n muuttami-
sesta ............................ . 

20) K ulkulaitosvaliokunna.n mie
tintö n:o 1 Pyhäjärven ja Oriveden 
välisen kannaksen kanavoimista tar
koittavasta toivomusaloitteesta 

Puhetta johtaa puhemies Kallio. 

Siv. 

737 

, 

" 

,., 

738 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
varapuhemies Hakkila sekä edustajat Est
lander, Leppälä, Mantere, Oksala, Paasi
vuori, Somersalo; Suokas, Tanner, Toivola 
ja Virkkunen. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat ensi 
viikon maanantaiksi, tiistaiksi ja keskivii
koksi oikeusasian takia ed. Perho sekä So
dankylässä pidettävien Lapin maakuntapäi
vien johdosta ensi viikon ajaksi ed. Kaija
lainen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a ll i o k o s k i : Suuri valiokunta 
kokoontuu huomenna kello 10. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

l) Ehdotus Suomen ja Sosialististen Neu
vostotasa,valtojerr Liiton välisen porosopi

muksen hyväksymisestä. 

Yllämainitun ehdotuksen sisältävä halli
tuksen esitys n :o 13, jota on valmiste•levasti 
käsitelty ulkoasiainvaliokunnan mietinnössä 
n :o 5 j~, mitä tulee esityksessä olevaan laki
ehdotukseen, myös suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 7, :esitellään osittain k o lm a n
•t e en, osittain a i no aan käsi t te-
1 yyn. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee sopimuksen hyväksymistä koske
vaan ponteen, ulkoasiainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 5 sii,tä oleva ehdotus. Ensin 
sallitaan keskustelu asiasta, sen jälkeen teh
dään kolmannessa käsittelyssä päätös laki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä ja sitten ainoassa käsittelyssä itse sopi
muksesta. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. H ä n n i n en: Herra puhemies! 
V altakuntain välisten poronhoitosopimus
ten ta11koituksena on turvata poronhoito 
rajojen lä:heisyydessä ja estiiä kahnacl'ksia, 
joita ilman sopimulksia helposti syntyy ra
java'ltakullitain poronrr10itajien kesken. It-
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senäinen .Suomi on tätä ennen solminut 
poro:n!hoitosop1mukset Norjan kanssa 3 päi
vänä maaliskuuta 19:2::2 ja Ruotsin kanssa 
9 päi'Vänä toukokuuta 19:2,5. Tänään on 10-
vuotisen va1mistelun jälkeen eduskunnassa 
hyväksyttävänä poronhoitowpimus Sosia
lististen Neuvostotasavaltojen Liiton ja 
Suomen välillä. Asiaa ei siis ole kiireellä 
pilattu. 

!Tarkoituksensa puolesta sopimus jakaan
tuu kahteen osaan: 1) miten ja millä eh
doilla saadaan rajan yli 1kulkeutuneet po
rot twkaisin omaan valtwkuntaan ja 2) mi
ten porot estetään menemästä valtakunnan 
rajojen ylitse puoleen ja 1toiseen. Teoreet
tisesti katsoen tämä kyseessäoleva sopimus 
on rakennettu molempiin sopimusvaltioihin 
nähden oitkeudenm11kaisille perusteille ja 
sitä tehdessä on pyritty Im~kessa tasapuoli
suuteen sekä otettu varteen, ainakin osit
tain, niitä vil'heitä, joita edellisissä sopi
mu:ksissa on tehty. 

Niinkuin hallituksen esityksestä näkyy, 
perustuu tämä uusin sopimuksemme n. s. 
r a p o r t t i j ä r j este l mä ä n, jonika mu
kaan sen valtakunnan asianomaisen vi
ranomaisen, johon poroja on tuHut toisesta 
valtalkunnasta, on siitä sekä porojen lu
vusta, meDlreistä ja oleskelupa:Vkasta teh
tävä ilmoitus rajan yli vastaavalle viran
omaiselle. Rajan yli kulkeutuneet eläimet 
on sitten 30 vuorokauden kuluessa pois
noudettava. Jos näin ei tapahdu, saa ottaa 
joka kymmenennen poron tai arvon ra
hassa takavarikkoon. Tässä mainittakoon, 
että Suomen ja Norjan välisen poronhoito
sopimuksen mukaan, joka on nyt juuri 
korjauksen alaisena, tehdään rajan ylit
täneessä laumassa heti takavarikko ja siinä 
pidätetään joka kymmenes pmo tai sen 
arvo. Silloin saa m. m. ampuakin eläimiä, 
ellei niitä muutoin saada kiinni. Ei myös
kään ,tässä sopimuksessa oleva laidun
maksu, O.o5 Sveitsin kultafrangia päältä 
ja päivältä, näytä kohtuuttomalta, se on ' 
likimain sama kuin on Ruotsin kanssa teh-

• dyssä sopimuksessa. J:<:ri asia kuitenkin on, 
kuinka tätä sopimusta käytännössä voi
daan toteuttaa koilli:srajan erilaisiHa 
osilla ja eri vuodenaikoina. S'Opimus nimit
täin edellyttää poromerkkien hyvää tunte
musta, joka saavutetaan vasta pitkäaikai
sen kokemuksen ja harjoittelun kautta ja 
joka vaatii pitkälle kehittynyttä eläyty
mystä itse poron hoitoon. Sitä tuskin voi-

daan odottaa rajan vartijoilta, joiden teh
tävänä ensi kädessä on katsoa niin hyvin 
ihmisten kuin eläintenkin rajan yli,ttämisiä. 
Kun itärajan seudut aina Petsamon tun
turiseutuun saakka ovat metsäisiä, kun ne 
ovat me1koiselta osaltaan aivan koskemat
tomien metsien peitossa, ja ~kun porot ke
sällä näissä kiveliöissä ovat ilman pai-men
nusta, on selvää, että niitä menee silloin 
raja11kin yli, kulkeutuu puoleen ja toiseen. 
Silloin on tietysti aivan mahdotonta tie
tää tarkalleen, miUoirrka porot ovat ylit
täneet rajan. TaJ.vella, kun jäljet näkyvät, 
se on paljon helpompi, kun porot silloin 
ovat kesympiä ja niitä on parempi ottaa 
kiinni. Talvella on myös parempi todeta 
merkit. Kun porot sitä paitsi sekaantuvat 
toisen valtakunnan karjoihin, voidaan erot
taminen subrittaa täydellisemmin cvain po
rokaarteissa eli poropelloissa, joita nn har
van:puoleisesti ainakin rajan takana. Sii
hen a~kaa ja vaivaa kysyvään työhön tus
kin vä'hien vieraan valtakunnan poroje11 
tähden ryhdyttäneenkään, jollei satu ole
maan varsinainen aito~hin kokoomis- ja 
erotusaika. Näin ollen ·On siis vaikea mää
ritellä, koska porot ovat tulleet toiseen 
valtakuntaan ja kuinka paljon niitä on tul
hlt. Ennen maailmansotaa kulkivat molem
pien valtakuntien porojen omistajat rajan 
ta:kana erotustilaisuuksissa ja he ottivat 
silloin omansa ta1kaisin. On myös huo
mattava, että silloin myös laidunnet'tiin po
roja rajan taikana puolelta ja toiselta. 

:Mutta enemmän kuin itse raporttijär
jestelmään luottavat poromiehet valta
·k u n n a n r a j o i 11 e t e h t y i h i n e s
t e aitoihin, joiden tekemisestä on sään
nöksiä sopimU'ksen 21 artiklassa ja päätös
pöytäkirjassa vastaavaHa kohdalla. 21 ar
tiklan mukaan molemmat .valtakunnat si
toutuvat puolella ottamaan osaa aitojen 
tekoon ja vartioimis- ja korjauskustannuk
siin. Päätöspöytäkirjan 21 artiklaan liit
tyvässä lisä:sopimuksessa molemmat valta
kunnat katsovat välttämättämäik.'li jo nyt 
niin pian 'kuin mahdollista rakentaa aitaa 
noin 300 km pitkälle rajan osaille, alkaen 
Suomussalmen ja Kuusamon rajalta Sarvi
kivestä 'l'olvantojärven kohdalle saakka eli 
si:i:hen paikkaan, jossa Tuntsajoki ensi ker
ran leikkaa rajan. ,Ja tästä on saman asia
kirjan mukaan ohjeet ja tietysti myöskin 
varat annettava 1 artiklassa mainitui'lle 
viranomaisille, joita 'kehoitetaan saa.tta-
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maan nä;mä työt päätökseen ensi tilassa. 
Päätöspöytä:kirjassa olisi kuitenkin pitänyt 
olla säännöksiä aidan rakenteesta sekä 
puusta että rautalangasta rakennettavia ai
toja varten. 'fällä rajan osalla kuiten!kin 
aita tulee kaiken todennäköisyyden mu
kaan 'rakennettavaksi puusta. 

Tämä asia on senkin tähden kiireellinen, 
koska Mikkolan paliskunnan poromiehet 
ovat aikoneet rakentaa aidan Tavajoestli 
Kuolajärven rajaan ja sitäva,rten heille on 
myönnetty jo valtion lainaa 75,000 mar\k
kaa. Tämä sopimus kuitenkin keskeyttää 
kaikki yksityiset aitapuuhat rajalla. 

Tähän asti ovat Suomen puolen poro
paliskunnat elinikeinonsa turvaamiseksi teh
neet useita satoja kilometrejä esteaitaa ra
jalle tai sen läheisyyteen. Va:ltio niitä on 
auttanut lainoilla ja avustuksilla, ja palis
kunnat ovat tähän asti ma!ksaneet lainansa 
melkeinpä määräajalla. SiHäkin rajan 
osalla, jdhon sopimuksen mnkaan1 aita on 
heti rakennettava, on aivan uutta aitaa 
110 km, nimittäin Sarvi>kiven ja Tavajoen 
välillä ja lisäksi vanhaa kolijauskelpoista 
aitaa Kuolajärven pohjoispaliskunrnan koh
dalla. Ja kun jo ennestään rakennetut ai
dat on sopimuksen mukaan otettava huo
mioon, mikäli ne täyttruvät tehtävänsä, ei 
täl,le rajan osalle kustannukset Suomen 
puolesta nousisi kovinkaan suuriin sum
miin. 

Porojen esteaita tehdään siten, että 2 1
/ 2 

a 3 1/2 metrin päähän toisistaan asetettui
hin paaluihin eli tolppiin kiilllnitetään riu
kuja tai rautalankaa 7 1kerrosta päällek
käin. Aita on 180 senttiä a 2 metriä kor
kea. Se kestää, 'kun tolpat ovat havupuuta, 
25-30 vuotta; se kuitenkin vaatii vartioi
mista ja, korjaamista. Sen pahimpia vihol
lisia ovat lumen paino, hirvet ja karhut, 
välistä myöskin ihmiset. Itärajan aidat on 
tähän saakka enimmäkseen tehty puusta, 
ja rakennusaineena on käytetty siellä run
saasti löytyvää kelapuuta ta1 harvennus
hakkauksen tavoin otettuja tuoreita puita. 
Kun 'Siellä tällaisella puutava,ralla ei ole 
minkäänlaista menekkiä, niin voi sanoa, 
että itse rakennusaineet eivät siellä maksa 
paljon mitään. Esteaita tulee itärajan puo
lella maksamaan porokomitean ~askelman 
mu:kaan ja myös niiden kustannusal'Vioiden, 
joiden mukaan aitoja jo on tehty, keski
määrin 5 mart~kaa metriltä eli 5,000 mark
kaa kilometriltä. Jos aita olisi uudestaan 

rakennettava Sarvikivestä Tolentojä1rven 
kdhdalle, eli 300 kilometriä, tulisi se ma:k
samaan, kun puut otetaan vwltion met8istä, 
1 1

/ 2 miljoona markkaa eli 750,000 mark
kaa kumpaakin valtakuntaa kohden. Mutta 
niinkuin jo huomautin, 'Suomen poroprulis
kuntien tekemiä aitoja tietysti; hyväksytään 
käytäntöön, jolta osalta osuutemme piene
nee. Ja luulen, että tutkimuksissa käy niin, 
että tältä osalta kustannukset lankeavat 
enimmäkseen toisen valtakunnan laskuun. 
Kuten on j.o sanottu, Suomen ja Sosialis
tisten Neuvostotasavaltojen Liiton poroso
pimuksen 21 artikla kieltää yksityisiltä oi
keuden tehdä aitoja rajalle.. Niiden raken
hvminen ja kunnossapito siirtyy tämän so
pimuksen mukaan molemmille sopimusval
tioille. Hallituksen olisi nyt kiiTeellisesti 
tämän sopimu'ksen hyväksymisen jälkeen 
ann,ettava määräys asi,a;nomaisHle viran
omaisille ja ryhdyttävä neuvotteluun Neu
vostoliiton edustajain kanssa tämän aita
osan rakentwmisesta. Hallituksen oli8i 
myöskin tehtä1vä tästä kustannusarvio ja 
otettava ,IiJsäbudjettiin määräraha tai an
nettava siitä erityinen esitys eduskunnalle. 

Valtakuntien välisistä esteaidoista on hyö
tyä yhtäläisesti molemmille valitakunnille 
eikä ainoastaan poronhoitoon vaan myöskin 
muiden eläinten laiduntamiseen nähden. 
Usein .on sattunut, että Venäjän puolen 
kylist.ä tulevat koko kylän hevoska.rjat tälle 
puolen ja samoin, että rajakylistä tältä 
puolen on mennyt hevoskarjoja rajan yli. 
Niitä 011' vaikea sieltä periä. Nykyinen olo
tila on osoittautunut ennen: kaikkea poron
hoidolle erittäin turmiolliseksi. Varmaan 
ponomiehet odottavat hyötyä tästä sopimuk
sesta ja varsinkin luottavat siihen, 21 ar
tiklan määräykseen, että lopultakin saa
daan poron pitävä aita pitkin itärajaa al
kaen Sarvikivestä aina Korvatunturiin 
saakka. Kol'IVatunturiru ja Vaitola;hden vä
linen osa on jonkin verran erilainen, niin
kuin hallituksen esity'ksessäkin mainitaan, 
ja mielestäni on erikseen harkittava, raken-.. 
netamko myös sille osalle poroaita. 

Hyväksyn siis kyseessäolevan ,lain ja sen 
yhteydessä olevan sopimuksen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotus hyväksytään. 
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Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Ulkoasiainval~okunnan mietinnössä oleva 
sopimusponsi hyvälksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus Suomen ja Ison-Britannian sekä 
Pohjois-Irlannin Yhdistyneen Kuningaskun

nan välisen kauppasopimuksen hyväksy
misestä. 

Yllämainitun kauppasopimuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 40, jota on valmiste
levasti käsitelty ulkoasiainvaEokunnan mie
tinnössä n :o 6 ja, mikäH on kysymys esi
t)"kseen sisältyvä.stä lakiehdotuksesta, myös 
suuren valiokunnan mietinnössä n :o 8, esi
tellään osittain k o l m a n teen, osittain 
ainoaan käsittelyyn. 

P u he mies: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee sopimuksen hyväksymistä kos
kevaan ponteen, ulkoasiain.valiokunnan mie
tinnössä n :o 6 siitä oleva ehd01tus. Ensin 
sallitaan keskustelu asiasta, sen jälkeen teh
dään kolmannessa käsittelyssä päätös laki
ehdotuksen hyväksymisestä taikka hylkää
misestä ja sitten ainoassa. käsittelyssä itse 
sopimusponnesta. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. Voionmaa: Herra puhemies! 
Tärkeä tapaus Suomen kauppapolitiikan 
alalla on nyt täyttymässä. On lyötävä 
kiinni mitä tärkein sopimus, joka arvatta
vasti pitkäksi aikaa on määräävä Suomen 
tärkeät kauppasuhteet erään sen kaikkein 
tärkeimmän kauppatuttavan kanssa. Eng
lannin kauppahan on läpi vuosikymmenien, 
etten sanoisi läpi vuosisatojen, ollut yh
tenä pääosana meidän maamme ulkomaan
kaupassa. Kun tarkastelee numerosarjoja 
pitemmältä ajalta, niin huomaa tämän kau
pan tavattoman merkityksen. Onhan Eng
lannin kauppamme viime aikoina tuontineen 
ja vientineen ollut pian kolmas osa koko 
meidän maamme kauppavaihdosta ja vii
meisimpänä aikana Englanti on ollut mei-

dän maamme kauppatuttavista ensimmäi
sellä sijalla, pitkän aikaa sitä ennen ol
tuaan milloin toisella, milloin kolmannella, 
mutta poikkeusetta toisinaan ensimmä.i
selläkin sijalla. Ominaista meidän Eng
lannin kaupassamme on se pysyvä piirre, 
että meidän tuontimme Englannista ei ole 
ollut niin tavattoman suuri; se on jäänyt 
paljonkin jälkeen meidän tuounistamme 
eräistä muista maista, se on osoittanut. 
suunnilleen siinä kymmenen, kahdenkym
menen prosentin välistä suhdetta. Sen si
jaan vientimme tähän maahan on ollut 
läpi vuosrkymmenien tavattoman suuri ja 
on osoittanut viime aikoina jälleen sangen 
huomattavaa elpymistä, jota on jatkunut 
aivan viimeisiinkin aikoihin saakka. On 
huomattava, että on ollut aikoja varhai
semmmin, jolloin meidän vientimme Eng
lantiin on ollut keskimäärin samalla tasolla 
kuin se nyt viimeisten vuosikymmenien ai
kana on ollut. Niinpä olen havainnut, että 
niin varhain kuin 1870-luvun ensimmäisen 
vuosikymmenpuoliskon aikana meidän vien
timme Englantiin oli keskimäärin koko 
tuona puolivuosikymmenen aikana meidän 
maamme kokonaisviennistä - jos jätetään 
pois meidän maamme vienti Venäjälle ja 
pidetään silmällä vain meidän läntistä 
vientiämme - jopa 43% koko meidän 
maamme viennistä, mikä osoittaa sitä mää
rää·vää asemaa, joka Englannin kaupalla 
jo niin varhain meidän maassamme on ol
lut. 

Kun tämä näin tärkeä kauppa nyt on 
joutunut uudelleen järjestelyn alaiseksi 
uusien merkillistenkin periaatteitten mu
kaan, niin on luonnollista, että tätä ta
pausta meidän maamme elinkeinonharjoit
tajain taholla huomioidaan tavattomalla 
kiinnostuksella. Päävaikutelma, jonka täst1i 
uudesta sopimuksesta saamme, on se, että 
se on tämän omituisen ajan tuote. Se näyt
tää koskevan kovin läheltä niihin oloihin, 
jotka näyttävät. vuosikymmenien kuluessa 
melkeinpä pysyväisiksi juurtuneen ja se 
tuo kieltämättä erään levottomuuden ai
heen näihin vanhoihin, niin levollisiin ja 
niin luotettaviin kauppasuhteisiin kuin mei
dän vanhat kauppasuhteemme Englannin 
kanssa ovat. Ei voi päästä siitä käsityk
sestä, että tämäkin kauppasopimus on tulos 
hetken suuresta kansainvälisestä taistelusta, 
jossa voimakkaampi ja häikäilemättömämpi 
ja ovelampi näyttää aina voittavan. Ei 
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ole mieluista nähdä, kuinka vanhat, oikeina 
pidetyt kauppavapauden periaatteet, jotka 
kaikista tullitaksoista huolimatta sittenkin 
ovat hallinneet pohjoismaiden kauppaa mo
nien vuosikymmenien aikana, ei ole mie
luista havaita, että nämä periaatteet asete
taan jo täysin palvelleiden periaatteiden 
luokkaan, ja että niiden sijalle tunkeutuu 
uusia periaatteita kiintiöineen ja monenlai
sine muine sitoumuksineen, jopa suoranai
sine valtion ostositoumuksineen, mitkä tie
tysti vapaakaupan kannalta katsoen tun
tuvat pakotustoimenpiteiltä. On ymmär
rettävä sen vuoksi, että tässä kauppasopi
muksessa meidän maamme osalle määrätyt 
säännökset sellaiset kuin nuo sillikiintiöt, 
herättävät epäilyksiä ja ikäviä tunteita 
niin meidän maamme uuden sinikalastus
elinkeinon harjoittajain kuin meidän 
maamme kansanomaisen merikalastuksen 
harjoittajain keskuudessa. Ja ymmärret
tävä on sekin, että kun uudessa kauppa
sopimuksessa eräille Englannin pumpuli
teollisuuden valtatuotteille avataan jok
seenkin varma pääsy meidän maahamme, 
oma teollisuuutemme sillä alalla mahdolli
sesti joutuu kärsimään ja joka tapauksessa 
on pakotettu perinpohjin harkitsemaan me
netelmiänsä ja toimeentulomahdollisuuk
siansa. On siis ymmärrettävää, että mei
dän maamme puuvillateollisuudenkin ta
holla tämä kauppasopiri:ms herättää risti
riitaisia tunteita. Ja hallituksen esityksen 
perusteluissa suoraan tunnustetaan kivihii
len pakkotuontiin nähden, että se saattaa 
tuottaa ja luultavasti tuottaakin vaikeuksia 
meidän maamme kivihiilen kulutuksen jär
jestämisessä. Tämähän ei enää ole mitään 
vapaakauppaa, vaan se on hyvin olennai
nen piirre nykyajan hätätilassa taikka kan
sainvälisessä anarkistisessa kauppatilan
teessa. 

Mutta on toisenlaisiakin piirteitä tässä 
kauppasopimuksessa. Rohkenisin lausua, 
että sen henki sittenkin kaikista niistä vä
hemmän ilahuttavista piirteistä huolimatta, 
joita olen kosketellut, sen henki sittenkin 
on oikea. Sen lähtökohdat ovat järkevät ja 
oikeat. Onhan siinä suurin piirtein kai
kissa suurissa pääasioissa asetuttu sille van
halle perinnäiselle kauppakannalle, joka on 
vallinnut Suomen ja Englannin välillä ja 
jota olemme tottuneet pitämään oikeana, 
koska se on luonnollinen ja järjellinen. 
Englanti on aina ymmärtänyt sen, että sen ! 

harjoittaman maailmankaupan luonnollisia 
ja tärkeitä kaupallisia takamaita on tämä 
Itämeren piiri suurine metsä- ja elintarve
tuotantomahdollisuuksineen, samoin kuin 
että tämä alue kansojensa korkean sivis
tyksen ja monien vuosisatojen ahkeran elin
keinollisen aherruksen perustuksella on 
sangen ostokykyinen piiri Englannin maail
mankaupan tuotteille. Englanti on aina 
havainnut tämän tosiasian ja pitänyt Itä
merenmaita tärkeänä kauppa-alanaan. Ja 
mekin olemme rauhallisesti voineet suhtau
tua :tähän kauppaamme Englannin kanssa 
siinä tietoisuudessa, että meidän maamme, 
niinkuin koko sen luonnollisen kauppapii
rin, johon meidän maamme kuuluu, metsä
rikkaudet ja elintarvetuotantomahdollisuu
det ovat tarpeellisia ylikansoitetuille länsi
maille. Sitä kauppavaihtoa on siis ollut 
itse luonto ja taloushistoriallinen kehitys 
määräämässä ja järjestämässä, ja mielui
san vaikutelman tekee, kun näkee, että 
näitä oikeita ja järjellisiä perusteita tässä 
kauppasopimuksessa kuitenkin kaikitenkin 
tahdotaan pystyssä pitää. 

Meidän metsäteollisuustuotantomme on 
pääosana meidän maamme viennissä Eng
lantiin. Hallituksen esityksestä näkee sel
västi, kuinka meidän maamme puutavaran 
ja puuteosten viennistä viimeisinä vuosina 
1930 42 %, vuonna 1931 yli 49 %, vuonna 
1932 vähän vaille 55 % on mennyt Englan
tiin, mikä osoittaa kuinka nämä suuret 
luontaiset tuotantovoimat a:htainakin ai
koi:na sittenkin jaksavat elää ja toimia, sen
tähden että ne kuuluvat sivistyskansojen 
tarpeisiin. Ja me näemme paperiteollisuu
temme viennissä melkein samaa, kuinka 
siitä vuonna 193:1 yli 41 %, vuonna 1932 lä
hes 45 % on suuntautunut tuohon samaan 
v;oimal&aa:seen ostajamaahamme. Seura
tessamme meille suorastaan kansalliseksi 
elinkysymykseksi kehittyneen metsäteolli
suutemme vaiheita, me näemme, kuinka se 
jo vuosisadan kuluessa on ollut riippuvai
suussuhteessa tästä Pohjanmeren ostokykyi
sestä valtamaasta Englannista. Me havait
semme taloushistoriastamme, mitenkä mei
däu maamme metsäteollisuuden tavaton 
puutavaran vienti aikaisempina ai'koina, kä
sin sahaitujen puutavaroiden ja metsätuot
teiden, tervan ja muun sellaisen vienti ta
vattomasti elpyy siitä, kun Englannissa luo
vutaan vanhanaikaisista purjehdussään
nöistä ja kun Suomen laivat saavat tulliin 
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nähden samoja oikeuksia Englannissa ikuin 
Englannin omat laivat. Ja aivan käänteen
tekevästi vaikuttaa meidän puutavarateol
lisuutemme, kun puutavaratulli Englan
nista 1860-luvun alussa poistetaan, mistä 
olivat seurauksena ne korkeat vientinume
rot 1870-luvun alussa, josta äsken mainit
sin. Uusimpana aikana on Englannin met
säteollisuutuotteiden kulutus tavattomasti 
kasvanut ja sen kautta vakauttanut meid~n 
metsäteollisuutemme asemaa. Sillä tavoin 
metsäteollisuus on saavuttanut tässä Eng
lannin kaupassa sellaisen hallitsevan ase
man, joka ei ainoastaan määrää meidän 
Englannin kauppamme luonnetta, vaan 
suorastansa on ydintekijä meidän maamme 
koko viennissä. meidän maamme koko ulko
maakaupassa, ·joka seikka on meidän kan
sallistaloutemme kannalta aivan ensiluok
kainen. On senvuoksi todettava mielihyvin, 
että tämä molemmille sopimuspuolille niin 
ilmeisen tärkeä ja ensiluokkainen asia on 
järjestetty sillä järkevällä t:11valla kuin on 
ollut odotettavaakin. 

Myöskin maatalousvientimme kannalta 
Englanti on ollut ensisijaisen tärkeä, vaikka 
meidän maataloutemme vienti Englantiin 
mielestäni on koko lailla toisessa asemassa 
kuin metsäteollisuustuotteiden vienti sen
vuoksi, että Englanti itse harjoittaa erikoi
sesti karjataloutta, jonka tuotteet tässä nyt 
pääasiallisesti ovat kysymyksessä. Eng
lanti itse on tärkeä karjataloustuotantomaa 
ja uskoo varsinkin näinä ailmina omiin 
autarkisiin toimiinsa tällä alalla, jotenka 
meillä ei ole siellä meidän maataloustuot
teillemme aivan yhtä taattua ja luonnollista 
menekkialuetta kuin metsäteollisuustuot
teillemme, jotapaitsi karjataloustuotteiden 
alalla paljon useammat maat, paljon suu
rempi talouspiiri kuin Itämeren metsä
tal,ouspiiri on kilpailemassa karjataloustuot
teiden viennissä Englantiin. Kuitenkin 
tälläkin niin paljon vaikeammalla alalla 
ja paljon hanka:lammin hallittavalla alalla, 
on Suomen onnistunut vähitellen saavuttaa 
huomattava jalansija Englannin markki
noilla. On rdhkaisevaa seurata voinvien
timme historiaa Englantiin, kuinka se en
sinnä alkaa vieraiden välityksellä, sitten 
kauan aikaa oltuansa s:kandinavialaisten 
naapuriemme ja muiden käsissä vähitellen 
Suomen miesten omilla ponnistuksilla alkaa 
joutua suomalaisten omiin käsiin, niin että 
kun vielä v. 1887 ainoastaan 2·6,000 kiloa 

voita Suomesta vietiin suoraan Englantiin, 
niin 10 vuoden perästä voinvienti sinne, 
joka jo luettiin miljoonissa kiloissa, meni 
pääasiassa suoraan Suomesta Englantiin. 
Ja samalla tavoinhan on täällä Suomen 
miesten toimella saatu avatuksi uusia maa
taloustuotteiden markkinoita Englannissa, 
mainitaksemme vain nyt viimeaikaisista tu
loksista munien viennin ja pekonin viennin. 
Mutta tällä näin vaikealla ja va~htelujen 
alaisella alalla ei tietenkään ole ollut kaik
kea saavutettavissa, sitä luonnollisesti ei ole 
voitu järjestää aivan samalle kannalle kuin 
metsätaluostuotteiden vientiä, mutta täyty
nee katsoa sitäkin järjestelyä, joka tällä 
vaikealla alalla on tässä kauppasopimuk
sessa aikaansaatu, kuitenkin siedettäväksi. 

Kauppasopimuksen johtava ajatus mi
nusta näyttää siis olevan se lohdullinen, 
että siinä tahdotaan säilyttää ja, mikäli 
mahdollista, kehittää vanhalla pohjalla kas
vaneita tärkeitä kauppasuhteita Suomen ja 
Englannin välillä. Nämä tällaiset seikat, 
vaikka ne kuuluvatkin niin sanoa:kseni sie
lullisiin tekijöihin, ovat sittenkin nykyisenä 
taloudellisen sekasorron, maailmantaloudel
lisen anarkismin aikana lujia ja vakautta
via tekijöitä yleisen epävarmuuden ja epä
vakaisuuden keskellä. 

Olen tällä lyhyellä esitykselläni tahtonut 
osoittaa tämän kauppasopimuksen pääluon
netta, olen halunnut eduskunnalle esittää 
sen käsityksen, jonka uskon olevan koko 
eduskunnan omankin, nimittäin, että tämä 
kauppasopimus on hyväksyttävä ja että sen 
pohjalla voidaan meidän tärkeitä kauppa
suhteitamme parhaan kauppatuttavamme 
kanssa edelleen kehittää siihen suuntaan, 
josta meidän maassamme tänä syksynä vie
tetty englantilainen viikko on antanut niin 
lupaavia toiveita. 

Ed. Sergeliu s: Herr talman! Jag 
kommer icke att i denna läsning så mycket 
att beröra detaljerna i handelsfördraget som 
mera att belysa dess principiella sida. 

Storbritannien har särskilt under långa 
tider fått tjäna som mönster för den liberala 
ekonomisika politik, som sökt främja varu
utbytet nationerna emellan, och det Brit
tiska riket skall i framtiden tillkomma den 
oförglömmeliga äran att i det längsta hava 
försökt upprätthålla frihandelsprincipen 
trots att så många länder, särskilt under se-
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naste tider, ridit spärr för denna förnuftiga 
uppfattning. 

Efter år 1926, då det Brittiska riket till
erkände dominions en med moderlandet 
jämlik ställning har en förskjutning inträtt, 
och de ekonomiska världskonfcrenserna med 
Ottawa-konferensen i spetsen ha bidragit 
till att dräpa Englands på tradi<tioner så 
rika frihandelspolitik. Ä ven vår starkt 
protektionistiskt inställda land har dragit 
sitt ,liHa strå till stacken'' för att hindra 
det fria varuutbytet nationerna emellan. Så 
länge Englund förmådde hålla sin frihandel 
vid liv, kunde vårt land utan bekymmer 
forcera sitt tullskydd och handla tullpoli
tiskt efter förgottfinnande, ty vår export till 
sina huvuddclar v-ar i följd av Englands 
liberala hållning alltid tryggad. 

Men nu, då det Brittiska riket även gent
emot oss blivit tvunget att visa konsekven
serna av allehanda restriktioner på handelns 
område, hava även vi medels en del skol
exempel bliv-it upplysta om det protektio
nistiska systemets ,förträfflighet". Vid un
derhandlingar i varuutbytcssyfte med en 
sådan makt som det Brittiska riket är det 
givet att en isolerad och så obetydlig faktor 
som vårt l11nd måste få vidkännas kraftiga 
offer. I ett block med de Skandin11viska län
derna, som omintetgjordes i tiden genom 
oskicklighet, hade, om också resultatet ej 
blivit nämnvärt bättre, åtminstone under
handlingarna fått ett mindre friktionsfritt 
förlopp. Inflytelserika medlemmar i det 
engelska parlamentet, som bevaka,t sina in
tressen, sill- och textilexport, hava tryckt 
sin prägel på handelsfördraget och vår kol
import, som fastställts till 75 % av hela vår 
importerade kolmängd, kommer otvivelak
tigt åtminstone i början att erbjuda oöver
stigliga svårigheter, om ·ej nya restriktioner 
införas med begränsning av de enskilda kol
konsumenternas ekonomiska intressen. Man 
fäster sig särskilt vid del II uti protokollet 
till föreliggande fördrag, däri stipuleras, att 
kolkontingenten skulle vidtaga redan från 
den 1 september innevarande år. Jag frå
gar mig, huru skali det vara möjligt att 
kunna tillfredsställa de engelska kraven, då 
importen redan av de olika firmorna för 
sina årliga behov fördelats så, att det icke 
blir möjligt utan utomordentliga åtgärder 
at·t under de tolv följande månaderna kunna 
fullfölja de föreskrifter, som givas uti del II 
av protokollet. 

l'v'Ien ur stabiliseringssynpunkt av varu
utbytet mellan Finland och England måste, 
såsom jag tidigare nämnt, förslaget accepte
ras trots att fler.e intressegrupper få sitta 
emellan, av vilka utrikesutskottet omnämner 
de hårdast ansatta. En del av dessa har 
redan kompenserats, men rättvisan kräver 
väl, att även statsverket hållcr de övriga för
fördelade på sätt eller annat skadeslösa. 

Utgående från synpunkten att vår mark
nad på England såsom varande vår främsta 
och mest givande icke får riskeras och för 
att i framtiden även påminna de starka 
vännerna av protektionism, varav även i 
denna församling finnas icke så få, om detta 
systems konsekvenser är det nödigt och häl
sosamt att handelsfördrage.t godkännes. 

Ed. R ä i s ä n en: Suomen tasavallan 
hallituksen ja Ison-Britannian sekä Pohjois
Irlannin Yhdistyneen Kuningaskunnan hal
lituksen väliseen kauppasopimukseen liittyy 
pöytäkirja, jossa sen allekirjoittajat, asian
mukaisesti siihen valtuutettuina, selittävät 
sopineensa eräistä määräyksistä, joita tuossa 
pöytäkirjassa on esitetty. Eräässä näistä 
määräyksistä, joka sisältyy tämän pöytäkir
jan ensimmäisen osan ensimmäiseen koh
taan, sanotaan: ,Suomen hallitus, ottaen 
huomioon Yhdistyneen Kuningaskunnan 
suhteellisen osuuden Suomen viennistä, se
littää aikovansa tämän sopimuksen tarkoi
tusperien edistämiseksi rohkaista ja suosia 
kaikin sen käytettävissä olevin keinoin Yh
distyneessä Kuningaskunnassa tuotettujen 
ja valmistettujen tavarain tuontia Suo
meen". Minä tässä yhteydessä, kun tästä 
kauppasopimuksen hyväksymisestä. pääte
tään nyt lopullisesti, esittäisin evästyksenä 
hallitukselle - täällä on ulkoministeri ja 
pääministeri läsnä, niin, ja herra oikeusmi
nisteri myöskin - että hallitus, huomioon
ottaen sen, mitä se tässä pöytäkirjassa on 
luvannut Yhdistyneelle Kuningaskunnalle, 
vaikuttaisi kaikella arvovanallaan - ja 
eduskunnan apua käyttäen, jos sitä tarvi
taan - siihen, että vieniteollisuutemme saa
taisiin maksamaan työmiehelle työstä ja 
talonpojalle puusta sellaiset hinnat, että 
nämä voisivat ostaa tarpeikseen niitä tuot
-teita ja valmisteita, joita Yhdistyneessä Ku
ningaskunnassa valmistetaan ja joiden puo
lesta hallitus on luvannut propagandaa tässä 
maassa tehdä. 
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Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotus hyväksytään. 

L!Jikiel:tdotuksen kolmas 'käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Ulkoasiainvaliokunnan mietinnössä oleva 
sopimusponsi hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi eräiden asunto-osakeyhtiöi. 
llen pakkohallinnosta. 

YHrumainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 18, jota ·on valmiste
levasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nöissä n :ot 3 ja 3 a sekä suuren valiokun
nan mietinnöissä n :ot 3 ja 3 a, esitellään 
•k o l m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee laJkiehdotuksen julistamiseen kii
reelliseksi, suuren valiokunnan mietinnössä 
siitä esitetty ehdotus. Ensin sallitaan kes
kustelu asiasta, sen jälkeen tehdään päc.
tös lakiehdotuksen julistamisesta kiireelli
seksi. Siinä tapa;uksessa, että suuren valio
kunnan täitä koskeva ehdotus hyvruksytään, 
päätetään lakiehdotuksen hyväJksymisestä 
taikka hy1kärumisestä, mutta jos e'hdotus 
laiki~hdotuksen julistamisesta kiireelliseksi 
hylätään, on päätös tehtävä lakiehdotuksen 
hyväksymisestä jätettäväksi 'lepäämään en
simmäisiin vaalien jäljestä pidettlliviin var
sinaisiin valtiopäiviin taikka sen hylkää
misestä. Keskustelun kuluessa on esitet
tävä kaikki ehdotukset, jotka halutaan 
asiasta tehdä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Pääministeri K i v i m ä k i : Esillä oleva 
lakiehdotus ·on asian käsittelyn eri vai
heissa saanut arveluttavan sisällyksen. Hal
litus oli ehdottanut, että veialle tai sille 
osalle velkaa, jonka pakkohallinnan alaisen 
sopimuksen mukaisen koron maJksuun talon 
tuotto ei riitä, on maksettava 5 % :n korko. 
Tämä ehdotus sisälsi kohtuullisen sovittelu-

ratkaisun vastakkaisten etujen välillä, sa
malla kun esitys kokonaisuudessaan teki 
mahdolliseksi velkojen sekä niiden korko
jen maksun lykkäämisen, joita ei voitu suo
rittaa talon tuloilla, parempiin aikoihin. 
Oikeusministeri on asian toisessa käsitte
lyssä huomauttanut, että voitiin myöhem
min, jos lakiehdotuksen edellytykset eivät 
kosketellussa suhteessa toteutuisikaan, ot
taa harkittavaksi, olivatko muutkin toi
menpiteet kuin hallituksen ehdottamat 
asunto-osakeyhtiöiden vaikean aseman hel
pottamiseksi tarpeen. Näin tavoin hallitus 
oli ajatellut olevan mahdollista yleisiä 
etuja loukkaamatta ja. kiinteistöjen luotto
oloja tai ainakin luottamusta niiden pysy
väisyyteen järkyttämättä voitavan tulla 
vaikeuksiin joutuneiden asunto-osakeyhtiöi
den ja niiden osakkeenomistajien avuksi. 

Valitettavasti tämä kohtuullinen, kaikille 
asiapuolille oickeutta jakav'a ehdotus ei ole 
tyydyttänyt eduskuntaa. Eräät asunto
osakeyhtiöiden ja osakkeenomistajien asian
ajajat ovat liiallisessa innossaan suositel
leet mentäväksi pitemmälle, kuin asiaa val
mistanut komitea ja hallitus olivat pitä
neet mahdollisena. Siinä tarkoituksessa on 
esitys vastoin hallituksen mielipidettä muu
tettu siten, että ne korot, jotka eivät kerry 
talon tuloista, jo nyt olisivat pyyhittävät 
lopulhsesti pois. Tällä tav;oin on hallituk
sen ehdottamasta moratoriosta tehtykin 
eräänlaatuinen konkursimenettely, joka 
suosii asunto-osakeyhtiöiden osakkaita vel
kojien edellä, mikä ei ole oikein eikä koh
tuullista. Tämä on jo johtanut sii'hen, 
että säästöpääomat ovat säikiihtäneet kiin
teistöluotto-oloja kaupungeissa. ja jos laki
ehdotus tulee laiksi, on enemmän kuin 
luultavaa, että kiinteistöluottoa ei 'enaa 
tulla saamaan muuta kuin ensiluokkaisia 
kiinnityksiä vastaan ja että tämän luoton 
korko nousee. Tätä on pidettävä erittäin 
valitettavana paitsi muuta rakennusyritte
liäisyyden elpymisen kannalta. 

Oikeusministeri on .Jakiehdotusta käsitel
täessä kolme kertaa huomauttanut, että 
hallituksen esitys olisi ollut puheena ole
vassa Sllihteessa hyväksyttruvä, mutta on 
eduskunta aina suurella äänten enemmis
töllä hylännyt sitä koskevan esityksen. 
Kun nyt on ratkaistava, onko lakiehdotus 
kuitenkin hyväksyttävä eduskunnan sille 
antamassa. muodossa, on sanottava, että 
lakiehdotuksen hyväksyminen olisi kenties 
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ollut ajateltavissa, ellei sen jälkeen, kun 
eduskunta viimeksi hylkäsi lakivaliokun
nan mietintöön ehdotetun hallituksen esi
tyksen mukaisen muutoksen, olisi esiinty
nyt asianhaaroja, jotka suuresti vaikeut
tavat kysymyksen ratkaisua. Ehdotus kor
kojen pyyl:rkimisestä on herättänyt ikävää 
huomiota ja kyselyjäkin kiinteistöluottoa 
maa:hamme myöntäneiden ulkomaalaisten 
luottolaitosten taholta, ja vaikuttaa, jos 
lakiel:rdotus nyt hyväksytään, epäedullisesti 
niihin neuvotteluihin, joita viime viikolla 
on käyty Asuntohypoteekkipankilla olevien 
lainojen koron alentamiseksi ja joiden on
nellisesta loppuunsaattamisesta on muutoin 
hyviä toiveita. Näin voivat asunto-osake
yhtiöiden osakkeenomistajat joutua toisella 
kädellä menettämään, mitä he lain hyväk
symisestä toisella kädellä voittavat, jota 
paitsi yleiset luott,osuhteet ulkomaille hei
kentyvät. 

On valitettavaa, että hallituksen ponnis
telut asunto-osakeyhtiöiden tukalan aseman 
helpottamis,eksi joutuvat raukeamaan tyh
JIIn. Paras on tässäkin osoittautunut hy
vän palhimmaksi viholliseksi. 

Sitä seikkaa silmällä pitäen, että esillä 
oleva lakiehdotus tulee hylätyksi, on hal
litus eduskunnalle antamassaan esityksessä 
pakkohuutokauppojen lykkäämisestä ehdot
tanut siinä esitetyn velkojan ja velallisen 
välisen sovittelun ja huutokauppojen lyk
käytymisen tulevan kysymykseen myös 
kaupunkikiinteistöj,en !kohdalla. Jos juuri 
mainittu lwkiehdotus hyväksytään, niin
kuin toivottavasti käy, voivat ne asunto
osakeyhtiöt, joita pa:kkomyynti uhkaa, 
saada maksuajan pidennystä tämän lain 
nojalla aina.kin siihen, että mahdollisesti 
taqJeellinen uusi esitys nyt käsiteltävänä 
olevassa asiassa voidaan myöhemmin an
taa. Yhti<öt eivät siis jää aivan turvaa 
vaille, ja sen johdosta ei esillä olevan laki
ehdotuksen hyväksyminen ole kiireellinen
kääJn. 

Kun hallituksen mielestä on ennen kaik
kea huolehdittava siitä, että maan koti
maiset luotto-olot ja ulkomaiset luottosuh
teet säilyvät terveinä, ja kun niitä vai
keuksia, joita asunto-osakeyhtiöillä on, ei 
voida lieventää sellaisella menettelyllä, joka 
vaarantaa mainittuja oloja ja suhteita, ei 
hallitus voi olla sanomatta, että hallitus, 
sen jälkeen kun lakiehdotus aivan oleelli
sesti on muuttunut hallituksen esityksestä 

siinä kohdin, jota olen kosketellut, ei voi 
mitenkään pitää lakiehdotuksen hyväksy
mistä suotavana. 

Ed. K o m u: Herra puhemies! - Lain 
säätäminen eräiden asunto-osakeyhtiöiden 
pakkohallinnosta on osoittautunut vaikeam
maksi tehtäväksi kuin moni edUJStaja lienee 
alussa sitä kuvitellut. Kyseellisen esityk
sen ovat joutuneet sekä lakivaliokunta että 
suuri valiokunta käsittelemään kahteen ker
taan. Eikä tämän moninkertaisen työn 
jälkee.nkään ole saatu lakia sellaiseksi, että 
se läheskään ka:ikkia tyydyttäisi. Nyt ai
van äsken on herra päiiministeri lausunut 
sangen suuren tyytymättömyytensä edus
kunnan suorittamaan työhön. 

Maksruvaikeuksiin joutuneiden asunto
osakeyhtiöiden osaklkeeruomistajain taholta 
pidetään ensiksikin lain ulottuvaisuutta 
liian vä;häisenä, se kun noot jättää 1 § :ssä 
mainittujen rajoitusten vuoksi huomatta
van osan maksuvaikeuksissa olevia asunto
osakeyhtiöitä poi1s lain piiristä. Toiseksi 
ei edellämainitulla taholla pidetä riittävänä 
niitä helpotuksia, joita laiUa .tällaisille yh
tiöille pyJritään aikaansaamaan. Työläis
piireissä taas pelä:tään pakkohallinnon ai
kana vuokrien kohoavan pierristä huoneis
toista, koska niiden vuokraajia ylersen 
köyhtymisen vuoksi on enemrrnän kuin suur
ten huoneistojen, joita viimeksimainittuja 
ei ·edelläiSanotu]sta syistä saada vapailla 
markkinoiUakaan :kyllin edulilisesti vuokra
tuksi. Rahamiespiirit ovat taas tyytymät
tömiä sen vuoksi, että tällä lailla muka 
lyödään kiinni vaarallinen. periaate : korko
jen poispyyhk:Uminen joko kokonaan tai 
osaksi ; sekoä pidetään myös säännöstä, että 
vain ensimmäiselle kiinnitykselle lankewvat 
koro.t maksetaan pakkohaninnon wikana, 
kohtuuttomana, ainakin niiden toissijaisten 
kiinnitysten haltijoita kootaan, joilla olisi 
tilaisuus saada korkonsa perityk:si takaa
jilta, jollei vaikeuksissa oleva asunto-osake
yhtiö pystyisikään niitä sruorittamaa.n. 

Sikäli kuin on saattanut havaita, löytyy 
tosin suuri mä!ärä :sellaisiakin kansalaisia, 
jotka seuraav1l!t suurella jiilnnityksellä ikä~ 
siteltävänä olevan lain kohtaloita. He olisi
vat valmiit hyvälksytrnään lain muodoltaan 
ja sisällöltään sellaisena kuin se on Yalio
kunta- ja eduskuntakä!sitteilyissä saanUJt. 
Täytyy vain val1ttaa, ettii hallitus ei näy 
pitävän: täJmän lairn hyväksymistä niin tär-
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keänä kuin nämä viimeksi mainitut kan
salaiset. 

Tä1ssä yhteydessä ·li·enee syytä tarkastella 
hiukan arw10steluja,, joita niin julkisuudessa 
kuin yksityisest'ikin on käsiteltävänä olevaa 
lakia vastaan esitetty. Tällöin on ensim
mäiseksi huomautettava, että ei kai meiillä 
tmempää kuin muissakaan maissa Eene kos
kaan säädetty seiJlaista poikkeuslakia, jo
hon kaikki kansalaiset olisivat olleet tyyty
väisiä. Käsittääkseni on kapitalistisen ta
louselämän, siis vapaaseen ki1lpailuun talou
dellisella alaHa perustuvan jä:rjestelmän, 
tielle tsulkujen ja raja-aitojen asette}eminen 
niitä kaiklkein kiperimpiä tehtäviä, mitä 
koskaan lainsäätä-jän eteen saattaa sattua. 
Rahrumies- ja heitä oikeusperiaatteiden v·ar
jolla hanakasti tukevat ·piirit pitävät mel
kein ikauhistuksena siitä, että tä!llä ·lailla 
käydään pyyh:kimäån pois langenneita ja 
maksamatta olevia kvrkoda sekä avataan 
näin tie korkojen yleiisemmäil.lelkin poispyyih
kimi,selle ; näin pelätään heidän taiholta-an. 
Heille on kuitenkin huomautettava, että 
1]roi!kki uu:si tuntuu aina ensi näkemältä ou
dolta, mutta kun tottuu jotakin kuvaa, 
vwikk:akin pakosta katse1ermaan, niin siihen 
saattaa lopuksi mieltyä (Keskustasta: Niin
kuin esimerkiksi noita!). Tar,vinnee huo
mauttaa,, että kun Suniil.an hallitus aikoi
naan esitti 1eduskunnaHe lakiesityksen 
eräänlaisesta moratori>osta veikaisille maan
viljelijöiHe, herätti se toimenpide hyvin 
huomattavaa tyytymättönryyttä sekä edus
kunta- että muissa piireissä.. Valitettiin, 
elttä tällaisella maata:louden velkojen morra
toriroUa muka talouselämän säännönmukai
nen kulku saatetaan aivan .vaaranaraiseksi 
ja näin olllen mennään auttamisen asemasta 
aivan ha:koteiUe. Me olemme kuitenkin lm
luneiden vuosien aikana joutuneet jo monta 
kertaa toteamaan,, että tiilmä tie ei ollut
kaan niin vaa.rallli>nen, kuin sitä alussa pe
lättiin. Onhan eduskunta joutunut mene
mäiän paljon pitemmällekin. On. täytynyt 
myöntää asuiitoviranomaisille, vieläpä tar
koitusta •varten perustetul[e panrkkilaitok
sellekin, oikeus vielä huutokaupan jälkeen
kin lunastaa pakkohuutokauppaan joutunut 
maatila, ja tämä tiila on myöhemmin mel
kein säännöllisesti annettu asia.nomaise11e 
velalliselile, j~oHe samanaikaisesti on koitu
nut se etu, ettei tätä näin uudesti saatua 
tilaa ole eruää \Coinut hänen v:anha·sta v.e
lastaan ulosmirtata. Siinrukin on tapahtunut 

pitemmälle menevä moratorio kuin alussa 
suunniteltiin. Nyt eivät tämänsuuntaiset 
toimenpiteet näytä herättävän eduskun
nassa kovil1kaan suur,ta v:astustuslta. Sillä 
mehän olemme joutuneet sanotun lain mo
neen kertaan käsittelemään, ja parastaikaa 
on tämä esitys korjauksen alai1sena edus
kunnassa. 

Jos siis o:n rkäsitclt1ä vänä olevalla !lailla 
pakko lähteä korlwjen pyyhkimisen tielle,, 
ja siihen Oli minun nähdäkseni pakTko,, jos 
tällä l-ailla aijotawn rsaada helpotus vaikeuk
sissa oleviHe asunitoylrtiöille ja niiden veil
kaisille oswkkeen omi,staji1le kuten n!iin mo
neeii ker:taan Oli eduskunnassa tätä asiaa 
kä,siteltäiessä [ausuttu, on silloin jonkun toi
senkin tingittävä eduistaan, kosika osakkeen 
omi!s!tajille ei jäisi juuri mitään intressiä 
jäädä asumaan osa!kkeihinsa ja korkeinrta 
vuokraa maksamaan sekä siirtämään täten 
tuoniiemmaksi sitä romahdusta, joika muu
ten nyt jo olisi välttämättömästi tapahtuva. 
Heidän jättäessään tälJä hetikellä talonsa 
pakkohuutokauppaan eivät tästä varmaan
kaan hyötyisi ne kiinnityksen haltijat, jotka 
n)"t mahdohlisesti menettäiV'ät korkonsa, 
shllä heidän pääomansa on nyt jo mennyttä 
kalua. VaikTka tässä siis avattaisiin tie kor
kojen :pyy:hkimiseen, ei sitä tietä minun 
nähdäkseni tar\Citsisi ilmitenkaan kul:kea pi
demmäl~e, ellei .si,ihen vastaisuudessa olisi 
pakkoa.. Ja jos pwkkotilanne on olemassa, 
kutenr tässä tapaulksestsa on laita, on hert
taisen yhden,te\l.mvää, milloinka tie tarpeel
lisille toimenpiteille avataan. Luulen muu
ten, ettei löydy yhtään edustajaa tässä sa
lissa, joka voisi mennä väittämään, ettei 
mruhdollisesti vastailsuude.ssa voitaisi korko
jen yleiiSemmänikin poisrpyyhkimisen tieNe 
j'outua lähtemään. JOiS joku väittää sel
l>aista, niin varmasti aivan yhtä päteviä 
päinvastaisia väitteitä voidaan myös esit
tää. Vaikka siis laki onkin saanut morato
riolluonteen: asemesta, jommoiseksi sitä on 
aluksi, ilruten herra pääministeri äskeisessä 
lausunnossaan todisti,, suunniteltu, on nyt 
saanut kol'lko;jen osittaiseen poispyyhlcimi
seen. tähtäävän sisälilön, ei lakia o\lisi käsi
tykseni mukaan senvuoksi vastustettav·a, 
vaan olisi se 'hyv,äksyttävä, jos näille vai
keuksissa olev:iJlle asuntokiinteistöjen omis
tadille aijotaan jotain hyvää saada aikaan. 

Julkisuudessa on näkynyt, kuten jo edellä 
mainitsrin, arvosteltavan lakia siksi että se 
asettaa pienasuntojen osakkeenomistajat 

• 
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huonompaan asemaan ikruin suu~asuntoje.n 
osakkeenomistajat, ja pidetään sillä taholla 
siis jotenkin 'arve:lutta:vana tämän lain hy
vruksymistä. TäJilä väitteellä !Lienee kyllä 
j•on'kun verran pohjaa. Mutta tätä vaa.raa 
on minun nähdäkseni :hyvin paljon liioi
teltu, ja johtuu kohu tässä suhteessa., niin
kuin rmuiJssakin, siitä hermostuneisuudesta, 
jonka tämän lain. säätäminen on. tahohla jos 
to:iJseHakin aiheuttanut, sillä tkäsittääJkseni 
riippuu hyvin paljon vnwk~an suuruuden 
määrää:minen toimit:sijasta, joka lakiehdo
tuksen 10 § :n mukaan tekee ehdotuksen 
kustakin huoneistosta suoritettruvan vuok
ran suuruudesta, joka ehdotus :sititen on 
vielä yhtiön haUituksen ja verkojain lw
kouksen hyväJksy.ttäv:ä ja elileivät näillä siitä 
sovi, on asia alistettava mai:str.aatin rrat:k:ais
tavaksi,, maistraatin, jossa on jäsenenä täl
laisia asioita tuntevia henkilöitäkin. Kä
sitän siis tämän ilainpaikan siten, että toi
mitsi•jalla ja yhtiö·n •halE.tu:kseila!kin on 
asias,sa jotain sanottavaa, joten tilanne ei 
liene niin, :synkkä kuin sitä julkisuudessa 
on :tahdottu väittää. 

Tulkoon muuten tässä mainituksi, että 
lakivaliokunnassa ja sen asianomaisessa jaos
tossa mietitti,in tarkoin tätä vuolkrien ja
·kautumisasiaa, mutta ei löydetty muutakaan 
jär,je:stelmää 'kuin nyt ehdotettu, joka olisi 
taannut paremmin osakkeenomistajien rau
han ja sovun. Jos käytäntö osoittaa, että 
joku muu järjestelmä ·olisi parempi, niin 
mikä estää 1akia muuttamasta tässä kuten 
muissakin kohdissa. Onhan maata[ouden 
velkain vakauttaruislakia muutettu mo
neen kertaan, ja niin tulee i!Lmeisesti olle
maan tämänkin lain laita, ellei sitä nyt jo 
hallituksen toivomulvsesta hylä:tä, :mitä seik
kaa pitäisin valitettavana. 

Myöhemmin voitaisiin :laa:jentaa m. lill. 
lain ulOittuvaisuutta, joten ne vai:keuksissa 
oleva:t asuntoyhtiOt, jotka nyt jäävät lain 
ulkopuo1ehle, voitaisiin myös tällöin pelas
taa. Mahdollisesti silloin oo käy1tä:vä pyyh
kimään entistä suuremmassa unäärässä 
maksamattornia ko~korjakin, johon 'PYYhki
miseen olisin ollut omasta puolestani val
mis jo nyrt, eTlei se toimenpide olisi yhä 
suuremmassa määrässä vaarantanut lain 
hyväksy!ty:ksi tulemista, lain,, j,Oita, kuten 
hyvin tiedetään, •hyvin kipeästi kaivataan 
heti. 

Ede11lä on tuLlut ma~nituksi bin vaiku
tusalan mjoittuneisuus.. Mutta aivan eri-

tyisen lukunsa v:aa.ti.vat ne vai.keul>:sissa ole
vien asuntojen .,.,,omistajat", viimemainittu 
sana otettava tietysti :sitem~!littuna, jotka 
kuuluvat n. s. oma!koti-,rakentajiin. Heidän 
hyväkseen ei ole tehty vielä mitään. Tosin 
on jukisuudessa maini1ttu, että hallitus on 
antanut erään. virkamiehensä tentäväksi 
tutkimuksen toimittamisen niiden pienra
kentll!jien asemasta, jotka ova:t saaneet Vlal
tiolta ra:kennu:Silaino.ja,. Halli.tuksen toimek
siannosta suoritettava tutkimus käsittää 
kuitenkin vain osan vaikeuksissa olevista 
oma'kotira'ken,ta:jista, sillä löytyyhän marus
sa:mme ,suuri joukko se]laisiakin pienllaken
tajia, jotka ovat suorittaneet sosiaalisesti 
sangen hyödyllistä rakennustoimintaa yksi
tyisiltä saaitujen [ainojen varassa ja jot:lm 
rakentajat ov.at nyt vaikeuiksissa. Heidän 
hädänalai1sen asemansa ei pitäisi :CJ:Ha halE
tukse]lekaan tuntematon, sillä he ovat lä
hetys.tön:sä kautta saattaneet asiansa hrulli
tuksen tietoon. Haillituksella on täs1sä 
asiassa oHut myÖ'skin evästy'ksenä eduskun
nan p.a.ri vuot•ta sitten hyväksymä poniSi, 
joten ll'äillä vähäväkisillä on ohlut täysi 
syy kääntää kasvonsa ha1li1h1'ksen puoleen. 
Nyt olisi ,siis j.o rlmrkea BJi:ka. :hallituksenkin 
ryihtJ71miseHe toi:men,piteisiin tä,ssä a>Siassa, 
sillä kuten näiden vähäväkisten, ve,likartaa
ka,n alla huokai:levien taholta on annettu 
tietä!ä, .ei asi-a siedä viivytystä. 

Kuten edelläsanotusta on käynyt seilvil1e, 
en pidä 'k>äs~t:eltävänä olevaa lakia niin hy
vänä, ettei sitä voiltaisi vielä joSJkus paran
taa, mutta kun vaikeuksissa olevien asunto
osakeyhtiöittenkään wsia ei siedä viivytte
lyä, olisi kJ7'see!llinen lruki hyväksyttävä ja 
teh:tävå .sij:hen myöhemmin ne korjauksert, 
jotka kakemus piankin olsoi•t'banee tanpeel
lisiksi. Ja jottei unohdettai:si myÖISkään 
vaikeuksissa olevia .pienrakentajia, lsijait
kootpa heidän kotinsa kaupungeissa, taaja
väkisiJssä yhdyskunnissa tai vaikkapa maa
seuduJ'la, ,pyydän saada, herra puhemies, 
esittää edUJskunnan hyväksy:ttäväksi seuraa
van -toirvormuksen, että eduskunta kehottaiffi 
hallituS1ta kiir.eellisesti valmistamaan ja 
eduskunnalle antamaan esityksen maikrsuv.ai
keuksissa olevien omakoti- ja pienraken
twji.en auttamiseksi. 

Ed. Ny m a n: Herr talman! J ag har 
med tillfredställel:se tagit del av den för
klaring, som herr statsministern här avgav 
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och delar i huvudsak de synpunkter han 
framställde. 

Det nu till slutligt avgörande förelig
gande lagförslaget vidlådes av så betydande 
brister, att det även enligt min åsikt icke 
borde godkännas. I sakens tidigare be
handling har jag för min del intagit en 
rätt kritisk inställning till de ändringar 
speciellt i 12 §, som under handläggningen 
i riksdagen gjorts i regeringens proposition. 
Särskilt har jag icke kunnat förlika mig 
med att, då man här velat i lagförslaget 
införa räntefrihetsprincipen och grundat 
denna på motivet, att såväl ränta som 
kapital i detta nu vid försäljning av fastig
het vore förlorat, för såvitt icke prima 
inteckningslån beträffar, att man med detta 
motiv för ögonen - vilket ju kan till en 
viss grad accepteras - icke följdriktigt ut
byggt stadgandena i lagförslaget. Det vore 
en skriande orättvisa enligt min mening, 
att en vederhäftig borgen icke skulle få 
tagas i anspråk i och för betalning av 
räntor utan att man helt radikalt skulle 
avskära möjligheten härför. I denna punkt 
föreligger ett sådant kardinalfel i lag
förslaget i dess nuvarande form, att det 
redan på denna grund måste befinnas för 
lätt och icke acceptabelt. De förändringar 
man här i riksdagen infört i regeringens 
proposition, ha förvanskat denna på ett 
olyckligt sätt, då man här i vissa väsentliga 
purrkter strävat till att införa nya grund
satser, dem man dock icke velat genomföra 
i alla sina konsekvenser, varigenom dock 
det system man uppbyggt skulle tett sig 
logiskt och övervägt. Jag föreslår alltså, 
herr talman, att lagförslaget förkastas, och 
jag motsätter mig dess antagande i 
brådskande ordning. 

N aturligtvis kan det vara beklagligt, att 
det syftemål propositionen haft, icke nu 
nås, men å andra sidan kan man dock icke 
gå med på vad som helst. Kristidslagstif
tandet bör i varje fall röra sig inom för
nuftiga gränser. Jag beklagar, att man 
icke här i riksdagen förstått, att iakttaga 
måttfullhet i ivern att komma de nödlidande 
hostadsaktiebolagen till hjälp. 

Ed. Kares: Tässä asiassa on pitkälti 
ja laajasti todisteltu, niin että sellaista ei 
tietenkään kannata enää uudistaa. Huo
mautan vain herra pääministerin ehdotuk
sen johdosta, että tässä eivät ole varsin pie-

net asiat kysymyksessä. Hallitushan esityk
sessään sanoo, että tämä asia koskee tuhan
sia vähävaraisia perheitä, niiden kaiken 
omaisuuden ja, minä sanoisin, niiden ko
tien menettämistä. Tätä on hallitus sano-, 
nut esityksellään koettavansa estää. Mutta 
eihän kukaan, joka tämän esityksen lukee 
puolueettomasti, voi kieltää sitä, että halli
tuksen esitys paljon enemmän tukee lainan
antajien oikeuksia kuin kysymyksessä 
olevien tuhansien pikkueläjien etuja. On
han huomattava, että esim. huippukiinni
tysten omistajat, lainanantajat, hallituksen 
esityksen kautta tulevat paljon parempaan 
asemaan kuin se asema, missä he nykyään 
ovat, sillä nykyään heillä ei ole mitään 
näihin taloihin nähden omistettavana eikä 
saatavana, vaan heidän kaikki pääomansa 
ja korkonsa ovat menneet, jotavastoin halli
tuksen esityksen mukaan heidän asemaansa 
tuettaisiin. Osakkeenomistajat sitävastoin 
menettävät tämän esityksen mukaan miltei 
kaikki oikeutensa. Heille ei jää enää min
käänlaista sananvaltaa yhtiönsä asioista. 
Minä huomautan erityisestikin piklmvarai
siin nähden, joiden etua tässä sanotaan eri
tyisesti ajettavan, sitä, että pienasuntojen 
omistajat menettävät tämän lakiehdotuksen 
mukaan sen erinomaisen tärkeän ja kallis
arvoisen edun, mikä heillä nykyjään on 
ollut, nimittäin, että heidän vuokransa 
määrätään neliömetriltä, siis aivan saman
laisena kuin suurasuntojenkin vuokrat. 
Tämä nykyoloissa merkitsee suurta etua, 
kun pienasuntojen vuokrat suhteellisesti 
ovat paljon korkeammat kaikissa kaupun
geissa. Hallituksen esityksen ja tämän 
käsillä olevan ehdotuksenkin mukaan pien
asuntojen osakkaat menettävät asunto
osakeyhtiöissä tämän edun ja joutuvat mak
samaan arvioitua korkeinta vuokraa huoli
matta siitä, että he tämän kautta joutuvat 
aivan toisenlaiseen asemaan suurosakkeen
omistajain suhteen kuin ennen. 

Hallituksen esitys, jos se olisi sellaise
naan hyväksytty, olisi kyllä tietänyt jota
kin etua ja apua pienelle osalle näistä osake
yhtiöistä, nimittäin niilile asunto~osake
yhtiöille, joiden viimeisissä kiinnityksissä on 
hyvin pätevät ja maksukykyiset takaus
miehet. Ne olisivat voineet selviytyä 5 % 
koron velaksi jäämisellä, koskapa takaus
miehet olisivat kai niitä hoidelleet, mutta 
tällaisia näiden yhtiöiden joukossa on 
peräti vähän, tuskinpa 10 % yhtiöistä, jotka 
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tässä kysymykseen tulevat. Ja sentähden 
on aivan luonnollista, että eduskunnassa ja 
valiokunnassa on koetettu tätä piiriä jolla
kin tavalla laajentaa ja saada asia kulke
maan sitä tietä, että sekä lainan antajien 
että yhtiöiden edut jollakin tavalla tasa
puolisesti tulevat hoidetuiksi. 

Minun täytyy ihmetellä hallituksen me
nettelyä tässä asiassa varsinkin sen jälkeen, 
mitä pääministeri nyt täällä lausui. Minä 
huomautan eduskunnalle siitä, että kun 
herm oikeusministeri asian toisessa käsit
telyssä tämän asian johdosta puhui, niin 
hän teki valiokunnan mietintöä vastaan pwi
navia muistutuksia erityisesti mikäli se 
koski hypoteekkiyhtiön saatavien vakiin
nuttamista. Nämä muistutukset tehtyään 
hän lopettaa lausuntonsa: ,Edellä [ausu
maani viitaten toivon, että suuri valiokunta 
palauttaisi la:kiesityksen hallituksen ehdot
tamaan muotoon tai ainakin tekisi lakivalio
kunnan ehdotukseen ne lisäykset, jotka 
edellä olen maininnut". Tästä lausunnos
tahan siis käy selväksi, että me, jotka 
olemme joutuneet tätä lakia vailiokunnassa 
vaLmistelemaan, täydellä syyllä jäimme sii
hen käsitykseen, että !kunhan -ne kohdat, 
jotka oikeusministeri huomautti, sruatais~in 
korjatuiksi, laki saadaan sellaiseen muotoon, 
että hallitus voi sen hyväksyä, vaikka se 
korkopykälään nähden poikkeaakin halli
tuksen esityksestä. Tätä oikeusministerin 
toivomusta on koetettu noudattaa niin pit
källe kuin mahdollista. Ja on kai päästy 
kuitenkin siihen, että ensiarvoisten kiinni
tysten saatavat, asuntohypoteekkipankin 
saatavat, on kai nyt sentään suurelta osalta 
tuettu. Joku kohta siinä on jäänyt vielä. 
Voihan olla esim., että hypoteekkipankilla 
on sa-atavaa mruksamatonta korkoa enem
män kuin kuudelta kuukaudelta j. n. e. 
Mutta yleensähän on pyritty tyydyttämään 
kaikki oikeusministerin silloin tekemät vaa
timukset. Nyt tulee pääministeri kuiten
kin ja sanoo, että tämä lakiehdotus on hy
lättävä, koska se ei ole siinä muodossa kuin 
hwllitus on sen esittänyt. Nyt on ruvettu ' 
vetoamaan, herra oikeusministeri viime ker- i 
ralla ja nyt herra pääministeri, siihen, että 
kysymyksessä oli hallituksessa pelkkä mora
torio. Eihän se nyt kuitenkaan ole totta. 
Eihän pelk!kä moratorio JlJallituksella ole 
ollut kysymyksessä, vaan hallituksellakin on 
ollut kysymyksessä koron säännöstely. 
Hallitushan ehdotti, että korko alennettai-

siin niiltä lainoilta, joiden korkoa ei koko
naan voida. maksaa, ;5 %-: iin, siis korko
säännöstelystä kuitenkin oli kysymys eikä 
pelkkä momtorio. 'Tämä moratorio on ai
van viimeisessä käsittelyssä keksitty. Juuri 
tällä 5 % :n korkosäännöstelyllä asetetaan 
huippukiinnitysten omistajat edullisempaan 
asemaan kuin ennen, sillä hyvin useissa 
tapauksissa he ovat joutuneet näinä viimei
sinä ai<koina tyytymään a[empiin korkoihin, 
jos he ovat saaneet sitä:kään. Vieläpä ovat 
alempaan korkoon, sikäli kuin tapauksia 
tunnen, -ensiarvoistenkin kiinnitysten halti
jat tyytyneet, kun eivät ole tahtoneet pääs
tää taloa pakkohuutokauppaan. 

Pääministeri on lausunut, että asunto
osakeyhtiöiden asiamiesten taholta on tehty 
tässä kohdin ehdotuksia. Me olemme to
sin kysyneet asunto~osakeyhtiöiden asiamie
hiltä heidän mielipidettään asiantuntijoina, 
mutta pyydän kuitenkin huomauttaa, että 
validkunnassa ei asunto-osakeyhtöiden yh
distysten tekemä ehdotus tämän lain jär
jestämisestä ole saanut minkäänlaista kan
natusta. Sehän oli aivan toisella linjalla 
kulkeva ja paljon pidemmälle vievä. Valio
kunta on koettanut hakea sitä keskitietä, 
mitä tämä lakiehdotus nyt tietää. 

Minä @ myös oikein käsitä sitä, että nyt 
viimeisellä hetkellä tuodaan taasen edus
kunnalle eräs uusi pelotin, niitähän on joka 
asteelJla tuota uusia. Minä huomautan siitä, 
että Asuntohypoteekkipanikin puolelta ei 
lausuttu, kun pankin johtaja kävi va
liokunnassa asiantuntijana, ei silloin pu
huttu mitään, että hypoteekkipankilla 
olisi sellaisia kiinnityksiä, jotka valio
kunnan ensimmäisen ehdotuksen mukaan 
joutuisivat kärsimään. Se tuotiin vasta 
toisella kerralla esille tämä. Kolmannella 
kerralla tuotiin esille muutamien sääs
töpankkien puolelta ajatuksia ja epäilyksiä, 
ilman että kuitenkaan tuotiin edes luetteloa 
siitä, mitkä niistä osakeyhtiöistä, joille he 
ovat lainoja antaneet, joutuvat pakkohal
linnan alaisiksi. Nyt tässä viimeisessä as
teessa pelotetwan ulkomaalaisihla luotonan
tajilla. Minä en sitä lainkaan ymmärrä, 
smä kyllä ik:ai nyt suunnilleen ovat hypo
teekkipan'kin lainat tuetut, jotta ei ulko
maalaisilla luotonantajilla pitäisi olla tässä 
mitään pelkäämistä. Minä en sittenkään 
pidä mahdollisena, että eduskunta näiden 
tuhansien kotien asi,an antaisi jäädä taa
sen viipymään. Tätä on vuosi valmistettu 
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ja sen vuoden kuluessa on asema asunto
osakeyhtiöiden keskuudessa pa1jon muuttu
nut ja monet eivät enää apua tarvitse, se 
on ollut niille liian myöhäistä. Jos asiaa 
vielä viivytellään, niin tulee se yhä enem
män my;öhäiseksi, ja ehdotan siis, että laJki
ehdotus hyväksyttäisiin. 

Ed. Kivioja: Me pidämme valitet
tavana, jos eduskunta nyt hylkää tämän 
lakiehdotuksen tai estää sen heti hyväksy
tyksi tulemisen. Tällä lailla on mahdol
lista auttaa monia hädänalaisia. - Jos on 
niin kuin herra pääministeri mainitsi, että 
joka päivä tuo uusia näkökohtia ja uusia 
tiedusteluja, joita ei ole aikanaan miltään 
taholta saatettu valiokunnan :eikä eduskun
nan tietoon, niin eblkä sellaisia uusia seik
koja ehtii tulla lisää puolelta ja toiselta 
siihen mennessä, kun la;ki olisi vahvistet
tava. .Sillä hetkellä on enempi näitä arvos
teluperusteita hallituksella ja silloin se 
osaa päättävämmin kantansa ilmaista kuin 
nyt täällä tapahtui, ja silloin siis on enem
män mahdollisuuksia arvostella, onko hal
lituksen presidentille uusittava ed. Ny
manin täällä juuri tekemä ehdotus, vai an
nettava silloin lain tulla voimaan ja vähä
väkisiä auttamaan. 

Pääministeri K i v i mä k i: Ed. Kares 
jätti lausunnossaan sanomatta, että oikeus
ministeri asian toisessa käsittelyssä, kun 
lakivaliokunnan toista mietintöä täällä har
kittiin, lausui eduskunnassa: ,Onko lakiva
liokunta onnistunut tyydyttävästi järjestä
mään korkovapauden laajuuden sekä sen 
teknillisen ja käytännöllisen puolen, on 
kysymys, johon voidaan suhtautua eri ta
voin''. Oikeusministerillä oli tässä kohden 
vakavat epäilyksensä ja sanoi hän lausun
tonsa lopussa, .että hänen käsitylksensä mu
kaan hallituksen esitys oli hyväksyttävä en
nen lwkivaliokunnan ehdotusta. Eduskun
nalla siis ei ole ollut mitään epätietoisuutta 
siihen nähden, mikä hallituksen kanta laki
ehdotukseen nähden kysymyksessä olevassa 
suhteessa on. Jos edustajat Kares ja Kivi
oja olisivat vastuussa asioiden hoitamisesta, 
eivät he voisi niin kevytmielisesti suhtau
tua niihin epäily;ksiin kysymyksessä olevan 
lakiehdotuksen suhteen kuin he ovat teh
neet. 

Ed. P e k k a 1 a: Pyysin puheenvuoron 
ikannattaakseni ed. Komun tekemää ehdo
tusta. 

Ed. K a r e s: Ei!hän herra oj\keusministerin 
viimeinen lausunto sisältäny.t muuta kuin 
sen, minkä hän sanoi edelliselläkin kerralla. 
Edellisellä kerralla hän jo sanoi, että halli
tuksen esitys hänen mielestään on parempi, 
mutta ainaJkin määrätyt muutokset on teh
tävä. Ne on koetettu tehdä ja .oikeusminis
teri sanoi, että hrullituksen esitys on vielä 
nytkin par·empi. Hän on aivan samahla 
kannalla siis molemmilla kerroilla. Kum
massakaan ei ollut mitään uhkausta siitä, 
että nyt on laki sellainen, että sitä ei voi 
hyväksyä. Ei sitä ole mainittu, minä en 
ainakaan muista hiinen sitä koskaan sano
neen. 

Ed. Ny m a n: I anledning av rdm. 
Kares yttrande vill jag framhålla, att om 
lagförslaget nu faller och därigenom tu
sentals hem i0ke får den lättnad, som 
rdm. Kares tillönskar dem, så sker det 
bland annat därför att rdm. Kares och 
hans parti och rdm. Kivioja och hans parti 
drivit saken in a:bsurdum och förvanskat 
lagförslaget på ett sätt, så att det nu må
hända faller. Det är på dem ans:varet 
faller för lagförslagets öde, som omformu
lerat detsamma så att det nu är oantag
bart. 

Ed. L i n k o m i e s : Eduskuntakäsitte
lyssä on nimenomaan lakiehdotuksen 12 § 
saanut sellaisen muodon, että se ei ole 
hyväksyttävissä. Lakiehdotuksen 2, §:ään 
sisältyy sitäpaitsi sellainen kohtuuttomuus, 
johon asian toisessa käsittelyssä olen kiin
nittänyt huomiota. Näin ollen minun täy
tyy yhtyä siihen mielipiteeseen, jonka ed. 
Nyman täällä on esittänyt. Kun lakiehdo
tus ehkä nyt ei tule laiksi, niin olisi luon
nollisesti syytä, että hallitus mahdollisim
man pian valmistaisi eduskunnalle asiasta 
uuden esityksen. 

Ed. K o m u: Minua ihmetyttää, että tä
hän lakiin tyytymättömäin legio kasvaa. 
Kun asia oli toisessa käsittely;ssä,, ikäy;tti ed. 
Linkomies puheenvuoron, - y;leensä hän on 
tämän asian käsittelyjen aikana käyttänyt 
monia puheenvuoroja., - jossa hän ensiksi 
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polemisoi 12 § :ssä mainittua korkojen pyyh
kimistä vastaan. Tämä tapahtui yleiskes-. 
kustelun aikana, mutta kun sitten asia tuli 
yksityiskohtaiseen käsittelyyn, ei hänen lau
suntonsa estänyt häntä ehdottamasta 2 § :n 
2 momenttiin sellaista muutosta, että ta
kaaja, jolla ei ollut kiinnitystä panttina ta
kauksellaan, olisi myös vapautettu maksa
masta velkaa. Tämä on minun nähdäkseni 
pitemmälle menoa,, kuin 12 § :ssä on. menty, 
joten minun on vedettävä tästä se johtopää
tös, että ed. Linkomies on esiintynyt sangen 
ristiriitaisesti tässä asiassa. 

Ed. Nymani:l'le on huomautetta,va, että 
hän käytti myöskin puheenvuoron ennen
kuin asia palasi lakivaliokuntaan toisen ker
ran ja hänen lausuntonsa sisälsi sen, minkä 
valiokunta on sittemmin kirjoittanut mie
tintöönsä, jonka eduskunta myöskin on hy
väksynyt, mutta se ei estä häntä olemasta 
tämän lain vastustajien joukossa. En siis 
tiedä, mikä tässä asiassa on hyvää, koska 
kannanotot näyttävät muuttuvan melkein 
joka päivä. Perusteluja näille kannan hei
lahteluille ei ole esitetty. 

Ed. Linkomies: Minun täytyy ihme
tellä, että lakivaliokunnan varapuheenjoh
taja voi käyttää sellaisen puheenvuoron, 
kuin mitä ed. Komu tässä käytti. Olen ni
menomaan sanonut 12 § :ää käsiteltäessä, 
että en voi hyväksyä sellaista korkojen 
pyyhkimistä, jota siinä ehdotetaan. 8e, 
mitä ehdotin 2 § :n kohdalla, johtui siitä 
periaatteesta, jonka hallitus tähän pykälään 
nä:hden oli oma:ksunut. J,os näet kerran 
voidaan asettaa kiinnitetyn lainan takaaja 
sellaiseen asemaan, ettei häneltä saa velkaa 
hakea, niin silloin mielestäni sama etu pitää 
olla myöskin kiinnittämättömän lainan ta
kaa;jalla. Lalåvaliokunnan val'apuheenjo:h
tajan pitäisi ymmärtää tämä asia, eikä ru
veta esittämään sellaista, että minä muka 
olisin asiassa ollut ristiriitaisella kannalla 
(Ed. Räisänen: Vähän sekava kuitenkin!). 

Ed. Kalliokoski: Kun tämän asian 
yhteydessä on arvosteltu myös hallituksen 
tapaa hoitaa tätä asiaa, on minun sen joh
dosta huomauttaminen, että mielestäni tämä 
ilmoitus siitä, että lakiehdotusta tällaisena 
ei mitenkään voida hyväksyä, tulee vähän 
liian myöhään. Oikea aika tämän ilmoituk
sen tekemiselle olisi mielestäni ollut silloin 
kuin asia lakivaliokunnan uuden ehdotuksen 

mukaisena palasi suureen valiokuntaan. Vii
meistään, ennenkuin asia siellä lyötiin luk
:lroon, olisi tällainen ilmoitus ollut tehtävä . . ' 
JOS ama olisi tahdottu tyydyttävästi hoitaa. 

Ed. Kivi o j a: Ed. Nymanin ja herra 
pääministerin lausunnonkin jälkeen pysyy 
totena se, että hallitus ei ole niin kiinteästi 
ennenkuin tänä pmvana esittänyt kan
taansa, aivan niinkuin ed. Kares ja ed. Kal
liokoski ovat osoittaneet. Tässä uudistuu 
vähän samanlaista, kuin sen lain käsitte
lyssä, jolla tahdottiin lykätä maatalouskiin
teistöjen pakkohuutokauppoja. Siinä myös
kin hallituksen perustelut täällä käsittelyn 
aikana vähän muuttuivat ja tulos oli se, 
että se laki hylättiin. Ja se oli valitettavaa. 
'l'ässä käy nähtävästi yhtä valitettavasti. 
Mitä pääministeri lausui siitä, että minä 
edesvastuuttomasti tässä asiassa olisin toimi
nut, niin minä en pidä myöskään suurta 
vast11unalaisuutta todistavana sitä, että va
lio'kunnalta jätetään salaan eräät asian
haarat, jotka vasta kolmannessa käsittelyssä 
esitetään. 

Pääministeri K i v i mä :k i: Ed. Kivioja 
ei nähtävästi ollut läsnä tässä istunnossa, 
kun lausunnossani mainitsin, että lakiehdo
tuksen hyväksyminen olisi ehkä voinut tulla 
kysymykseen, ellei sen jälkeen kuin käsit
tely lakiehdotuksen sisällykseen nähden oli 
päättynyt, olisi ilmaantunut niin vakavia 
asianhaaroja, joista aikaisemmin ei tiedetty, 
että lakiehdotuksen hyväksyminen nyt on 
epäilyksen alainen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Komu ed. Pekkalan 'kannattamana eh
dottanut, että eduskunta hyväksyisi näin 
kuuluvan ponsilauselman: ,että eduskunta 
kehoittaisi hallitusta kiireellisesti valmista
maan ja eduskunnalle antamaan esityksen 
maksuvaikeuksissa olevien omakoti- ja pien
rakentajien auttamiseksi". Kutsun tätä eh
dotusta ed. Komun ehdotukseksi. Ed. Ny
man on lausunnossaan sekä vastustanut kii
reellisyyttä että ehdottanut lain hylättä
välksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

,p u h e mies: Mitä ed. Komun ponsi
ehdotukseen tulee, en katso sanotun ehdo-
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tuksen olevan sellaisessa välittömässä asial
lisessa yhteydessä hallituksen esityksen 
kanssa, että voisin laskea ehdotuksen tässä 
yhteydessä äänestyksenalaiseksi. 

Äänestys lakiehdotuksen kiireelliseksi ju
listamisesta : 

Joka 'hyväksyy ehdotuksen lakiehdotuk
sen julistamisesta kiireelliseksi, äänestää 
,jaa"; joka ei sitä hyväksy, äänestää ,ei". 
Jos vähintään 5/a annetuista äänistä on jaa
ääniä, on ehdotus asian julistamisesta kii
reelliseksi hyväksytty, mutta muuten on 
sanottu ehdotus hylätty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
124 jaa- ja 53 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 17. 

Puhemies: Kun eduskunta ei ole hy
vaksyny:t lakiehdotusta kiireelliseksi, niin 
tulee nyt äänestettäväksi lakiehdotuksen 
hyväksymisestä jätettäväksi lepäämään en
simmäisiin vaalien jäljestä pidettäviin var
sinaisiin valtiopäiviin taikka sen !hylkää
misestä. 

Äänestys [akiehdotuksen hyväksyrrn:isestä 
jätettäväksi lepäämään tai sen hylkäämi
sestä: 

Joka hyväksyy kysymyksessä olevan laki
ehJdotUJksen jätettäväksi lepääunään en,sim
mäisiin vaalien jäljestä pidettäviin varsinai
siin valtiopäiviin, äänestää ,jaa"; jos ,ei" 
voittaa, on lakiehdotus hylätty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
53 jaa- ja 121 ei-ääntä, 9 tyhjää; poissa. 16. 

Lakiehdotus on siis hylätty. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi tielain 93 § :n muutta
misesta. 

Yllämainitun ·lakiehdotuksen sisältävä ed. 
Kiviojan lak. al. n :o 40, jota on valmistele
vasti käsitelty laki- ja ta1ousva!liokunnan 
mietinnössä n :o 4 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 9, esitellään k o l m a n
teen käsittelyyn. 

Eduskunta pysyy asian toisessa käsitte
lyssä tekemässään päätöksessä lakiehdotuk
sen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi väkijuomista annetun lain 
1 § :n muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ed. 
von Frenc'kellin y. m. lak. al. n :o 35, jota 
on valmistelevasti käsitelty talousvaliokun
nan mietinnössä n :o 4 ja. suuren valiokun
nan mietinnössä n :o 10, esitellään k o 1-
m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Keskustelu: 

Ed. von F r e n c k e ll: Herra puhemies! 
Kysyessäni elokuun lopulla, oliko mitään 
aloitetta odotettavissa alkoholilainsäädän
nön alalla, erittäinkin mikäli koskee mieto
jen juomien suosimista, sain sen käsityksen, 
ettei aloitetta ollut odotettavissa. Näin 
ollen tein aloitteen, koska tilanne minun kä
sitykseni mukaan on niin v.aka:va, ettei edus
kunta voi olla puuttumatta asiaan Kun 
tietooni oli tullut, että alkoholiliikekin, joka 
tarkkaan seuraa kehitystä, on tullut samaan 
käsitykseen, johon aloitteessa pyritään, 
vaikkei siinä laajuudessa, olen jo ensim
mäisessä käsittelyssä tästä huomauttanut 
samaten kuin olen ollut puoltamassa aloi
tettani, ettei kahta keskustelua syntyisi ly
hyen ajan kuluessa, jos nimittäin hallitus, 
niinkuin minä toilvon, ennen pitkää tuo 
eduskunnalle alkoholiliikkeen ehJdotuik:sen. 

Ed. Lumme lausui kuitenkin toisessa kä
sittelyssä sen toivomuksen, ettei mitään aloi
tetta hallituksen puolelta t·ehtäisi. Näin 
oUen minä en voi jättää hänen lausuntoans'a 
huomiotta. Jos eduskunta omaksuisi sen 
kiilsityksen, ~tä lainmuutokset nyt ovat tar
peettomia, niin se ymmärtääkseni siten 
asettuisi sille kannalle, ·että kehitys maas
samme, mikäli koskee alkoholipitoisten juo
mien myyntiä ja a.nniskelua, on kulkemassa 
lfiitettävään suurutaan. Näin ei kuitenkaan 
ole asian laita. Jos hallitus ja eduskunta 
luulevat voivansa hallita alkoholitulvaa ra-
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joittamalla toimenpiteensä ainoastaan estä
mään merel.ilä :tapalhtuvaa pirtun salakulje
tusta, niin pettymys tulee olemaan suuri. 
Käsi kädessä lainsäädännön kanssa tällä 
alalla, jota ohimennen lausuen, lämpimästi 
kannatan, on kehitystä seurattava rajojen 

1 

sisäpuolella niin sanotuilla kotimarkkinoilla, 
joiden varalta on sekä hintapolitiikassa että 
ail:kdholipitoisten juomien saannissa kor
jauksia ja parannuksia usein tehtävä. Esi
merkiksi pääkaupungissa on kokemus jo 
siksi suuri, että parannuksiin nyt heti 
olisi ryhdyttävä. Ravintoloille myönnettiin 
alussa pidennetty aukioloaika, jotta yöker
hot saataisiin tapetuksi. Tämä toimenpide 
oli alussa oikeaan osunut, ja mikäli minulle 
on ilmoitettu, onkin kaupungissa ainoastaan 
kaksi yökerhoa, joita molempia, ikävä kyllä, 
pidetään kahden urheiluseuran nimessä. 
Nämä kerhot olisi niin pian kuin mahdol
lista lopetettava eikä uusia lupia annettava. 
Ilta- ja yöravintolain toimitusaika voitaisiin 
myös muuttaa esim. siten, niinkuin Ruot
sissa ja Tanskassa, että ainoastaan muuta
mille annettaisiin vuorotellen pidennetty 
toimilupa lauantaisin vaikkapa klo 3 :een 
asti. On kuitenkin suotta kehoittaa nuo
risoa käymään iltaisin säännöllisesti tällai
sissa paikoissa. Mitä niissä tapahtuvaan 
anniskeluun tulee, olisi väkevämpien juo
mien anniskelu sellaisissa huoneistoissa, i 

missä tanssi on samttu, yöllä rajoitettava 
siten, että nuoriso, joka on tullut sinne tans
sitarkoituksessa, ei alituisesti joutuisi kiu
sauksen alaiseksi. Anniskelu olisi rajoitet
tava mietoihin viineihin ja olueen, jolloin 
oluen hinta olisi alennettava siten, että oluen 
muodossa tapahtuvaa alkoholinautintoa suo
sittaisiin väkevämpien juomien asemasta. 
Nyt on, niinkuin tilastosta havaitaan, esim. 
II lk. olut hävinnyt kokonaan markkinoilta 
ja sen valmistus tullaan ennen pitkää lopet
tamaan kokonaan. Yleisö, jota ei voida pet
tää, on havainnut, että II lk. olnessa on niin 
vähän alkoholia, ettei se maksa siitä niin 
kallista hintaa kuin hallitus vaatii. Luulen 
siis, että tilanne maassamme on niin vakava, 
että karkki voimat, jotka ilmoittavat ole
vansa valmiit taistelemaan väkijuomain 
käytön vähentämisen puolesta, olisi otettava 
mukaan eikä yliolkaisesti jätettävä huo
miotta sellaisia ehdotuksia, jotka tarik:oitta
vat aseman parantamista toi~sta tietä kuin 
:täyskiellon avulla. Jos siis ed. Lumme ja 
hänen puolueensa voi vaikuttaa ha:llituk-

seen siihen suuntaan, ettei mitään esitystä 
tule, niin he myös ottruva:t edesvastuun 
asian nykyisestä kehittymisestä, jolloin 
muut ehkä oE:sivrut vaJl!miit tekemään lakiin 
ehdottoma,sti tarvittavia korjawksia. 

Lausun siis, herra puhemies, toivomuk
sen, että hallitus antaisi eduskunnalle tilai
suuden ennen pitkää puuttua asiaan. 

Ed. Reinikainen: Ei kai voi onni
tella panimoliikkeen harjoittajia siitä, että 
heillä on ed. von F'renckell täällä asian
aJaJanansa. Minä en sano, että he ovat 
häntä pyytäneetkään tähän. Olemme huo
manneet, että ed. von Frenckellillä tässä 
asiassa, niinkuin monessa muussakin täällä 
eduskunnassa on vastatuulta ja me huo
maamme tällä kertaa, että valiokunta on 
yksimielisesti hylännyt hänen tekemänsä 
aloitteen. Ja minä antaisin päinvastoin 
kuin edellinen puhuja hallitukselle sen neu
von, että se ei tulisi tämän käsittelyn jäl
keen pian tuomaan tätä aloitettansa edus
kuntaan, joka kuuleman mukaan sillä on 
valmiina (Vasemmalta: Oikein!). 

Ed. von Frenckell lähtee tällä kertaa 
esittämään tässä aloitteessansa sen kannan, 
että II luokan olut olisi vapaa kaikesta 
säännöstelystä, toisin sanoen, että sitä voi
taisiin tarjota kaupaksi yhtä helposti kuin 
esim. maitoa. Koko meidän nykyinen alko
holinlainsäädäntömmehän lepää sillä perus
teella, että alkoholijuomain on oltava sään
nöstelyn alaisia, ja sitä kantaa ed. von 
Frenckellkin on aikaisemmin samaan olueen 
nähden edUJstanut. Mei:dän täytyy ni
mittäin muistaa, että II luokan olut on 
päihdyttävä juoma. Minä vielä kerran 
huomautan siitä, että se on samaa olutta 
kuin meillä oli ennen kieltolakia, jotenkin 
samaa olutta, jota on Ruotsissa ja Norjassa 
ja Tanskassa. Ruotsissa esimerkiksi voi
makkaampaa olutta ei saa muuta kuin ap
teekkien kautta (Eduskunnasta: Reinikai
sen kaljaa!). Tulen vielä siihenkin. Myös
kin se on samaa olutta, jota on Munchenin 
kuuluisa Hellesbier, taitaa olla siinä 1

/ 10 % 
enemmän alkoholia. Ei minun käsittääk
seni olisi oikein tehdä nyt niin pian eikä 
ollenkaan poikkeuksia siihen oikeaan peri
aatteeseen, joka hyväksyttiin meidän alko
holilainsäädäntöömme, nimittäin että se on 
oleva säännöstelyn alaisena. 

Valiokunta on tahtonut nimenomaan pe
rusteluissaan osoittaa, että oluen käytön 
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men~kki, huolimatta pula-ajasta on tuntu
vasti, etten sanoisi, huimasti noussut. Me 
näemme, että kun tammikuussa oli kolman
nen luokan oluen menekki lähes 300,000 
litraa, se on nyt noussut enemmän kuin 
puolella siitä, mitä se oli tämän vuoden 
alkaessa, samaan aikaan kuin maidon ja 
muiden tarvikkeiden menekki on tuntu
vasti alentunut, eikä ole osottanut lähes
kään tämän suuntaista nousua. 

Meidän oluen kulutuksemme alkaa vähi
tellen saada sen suuruuden, joka sillä oli 
nonmaailiaikana, se ei ole vielä aivan siltlä 
tasolla, kuin on Ruotsin, Norjan ja Tans
kan ja muiden Skandinavian maiden ku
lutus, mutta se alkaa vähitellen tässä suh
teessa päästä samalle tasolle. 

Kun aikoinaan täällä eduskunnassa pal
jon keskusteltiin tästä olutkysymyksestä, 
niin silloin pitkien ja vaivaloisten teiden 
kautta löydettiin raja 2.25% käsittävälle 
oluelle, joka katsottiin sellaiseksi (Edus
kunnasta: Ed. Reinikaisen kalja ! ) , joka 
täyttäisi raittiusjuomana sille asetetut vaa
timukset, se tahtoo sanoa, että se ei ole 
päihdyttävää, toiseksi että sitä voimme säi
lyttää sekä valmistettuna että myös, ettei 
valmistettaessa mene hukkaan siinä aineita. 
Ja panimoliiton taholta ilmoitettiin, että 
tämä olut, nykyinen I luokan olut täyttää 
sille asetetut vaatimukset. Siis tältä kan
nalta meillä ei ole syytä panna toista olutta 
nykyjään kauppaan. 

Ed. von Frenckell ja monet muut ovat 
useasti täällä eduskunnassa tuoneet sen 
väärän ajatuksen esiin, että mietojen alko
holijuomain käyttäminen vaikuttaisi siihen 
suuntaan, että silloin ruvettaisiin käyttä
mään vähemmän voimakkaita alkoholijuo
mia. Meilläkin kokemus, se lyhyt kokemus, 
joka meillä on nykyisen alkoholilainsäädän
nön aikana, on selvästi osoittanut, että 
tämä on väärä. Meillähän viime heinä
kuun jälkeen - elokuussa laskettiin kaup
paan Karhu-viina; sitä myytiin yhdessä 
kuukaudessa, viime elokuussa 529,000 litraa 
(Eduskunnasta: Uutuus viehättää!). Täällä 
huudettiin: Uutuus viehättää. Mutta nu
merot ovat jatkuvasti olleet tavattoman kor
keat. Minä en huomannut ottaa mukaani 
niitä lukuja, mitä tästä on ollut, en ajatel
lut, että tästä enää tulee keskustelua, mutta 
kyllä ne luvut ovat niin suuret, että se 
aivan tuntuvasti todistaa, että eivät väke
vät juomat, kun samaan aikaan oluen 

käyttö, joka on voimakkaampaa olutta kuin 
minkään muun maan olut, on niin tavat
toman paljon lisääntynyt ja yhä edelleen 
lisääntyy vä;hentäå voimaKkaampien 
alkoholijuomien käyttöä. Muistamme myös, 
että aikoinaan niissä olutkeskusteluissa, 
joita täällä eduskunnassa tapahtui, tuotiin 
esiin eittämättömän selviä todistuksia 
Skandinavian maista, kuinka siellä juuri 
olutjuopottelu oli vähitellen saanut aikaan 
alkoholismin ja johtanut väkevämpien al
koholijuomien käyttämiseen. 

Kyllä minä nyt antaisin vielä kerran 
hallitukselle sen neuvon, ettei se todella
kaan tulisi enää tänne eduskuntaan esityk
sensä kanssa, sillä kyllä minä olen vakuu
tettu siitä, että ed. von Frenckell on teh
nyt niin sanoakseni raittiusaatteelle hyvän 
palveluksen, kun hän on mennyt kiirehti
mään, tekemään tämän aloitteensa. 

Ed. L u mm e: Herra puhemies! - On 
ilahduttavaa, että ed. von Frenckell ja 
minä olemme jossakin asiassa yhtä mieltä. 
Ed. von F'renckell mainitsi täällä, että ti
lanne on vakava nykyjään tällä hetkellä, 
ja minä pyydän kerrata sen ajatuksen, 
jonka mainitsin asian ollessa toisessa kä
sittelyssä. Katselen asiaa er1koisesti las
ten ja nuorison kannalta ja näen asian 
siinä valaistuksessa, että mitä enemmän 
miedot juomat pääJsevät meidän kansan 
keskuuteen tuhoa tuottamaan, sitä vaara:l
lisempaa se on meidän la;psillemme, mei
dän nuorillemme ja siis myös meidän ko
deillemme. Oluen käyttö meilldän maas
sa!Illl.llle on melko rullisasta, niin että esim. 
vuonna 1932 täällä on juotu kaik:kiaan noin 
30 milj. litraa. Ja kun otamme huomioon 
kailmn muun, mitä täällä juodaan, niin ei 
todella tarvitse kuivin suin ja lmrkuin 
väkijuomien käyttäjien ja sitä nauttivien 
olla. 

Kun täällä mainittiin esim. tanssiravin
toloista, niin on ilahduttava todeta, että 
täällä katsottiin tarpeelliseksi niihin näJh
den eräitä rajoituksia. Mielestäni ensik
sikin tanssiravintoloita ei tarvittaisi koko 
maassa laisinkaan, mutta jos niitä on, niin 
ensi tilassa pitäisi saada niistä kaikenlai
set väkijuomat pois. Tanssi, väkijuomien 
käyttö ja elostelu, nehän ovat ne, jotka 
vievät sortumisen tielle tuhansia ihmisiä, 
voimme sanoa, joka vuosi maassamme. Ja 
mielestäni tässäkin suhteessa olisi paljon 
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järjestelyn va.raa, ja jos todella tajutaan, 
että tilanne on vakava, niin onkin tämä 
suunta ohjelmistoon otettava. 

Ed. von Frenckell huomautti hi:ntlllpoli
tiikasta tässä yhteydessä ja väkijuomien 
vapaasta saannista. Mikäli minä tunnen 
raittiusliikkeen historiaa ja väkijuomaliik
keen historiaa samalla, niin mitä useam
malla taholla ja mitä vapaammin ja mitä 
halvemmalla viiikijuomia saa, niin sitä suu
rempi on niiden käyttö. Se tietää siis sitä, 
että jos esim. II luokan olut tehdään va
paaksi, joka todetaan päihdyttäväksi, niin 
silloinhan juopottelu enti'Se8tään ja nykyi
sestään huomattavasti tulee lisääntymään. 
Suorastaan säälii esim. niitä maalaiskun
tia, jotka ovat pitkien matkojen päässä 
kaupungeista. Kun tulisi II luokan olut 
vapaaksi, niin sinnehän sitä vietäisiin, 
siellä sitä tarjottaisiin kaikenlaisissa kahvi
kopeissa, sekatavarakaupoissa j. n. e. Ja 
kansa todella oluella läpeensä myrkytettäi
siin. Kun esim. 1>870-luvulla tehtiin joi
takin rajoituksia väkijuomien saantiin näh
den tässä maassa, niin tilaJStolliset nume
rot jo siltä ajalta osoittavat, mitenkä huo
mattavassa määrässä väkijuomien käyttö 
väheni. Tai ei. meidän tarvitse kiinnittää 
huomiota kuin siihen, että jollakin paikka
kunnalla esim. markkina-aikana väkevien 
juomien myynti lopetetaan tai aikaisemmin 
esim. anniskelu on keskeytetty, niin tie
dämme, että poliisiputkat niinä aikoina 
ovat melko tyhjät j. n. e. 

Minä pyydän uudestaan uudistaa sen toi
vomuksen ja tiedän, että Suomen raittius
kansa on minun esitykseni takana, että 
hallitus ei tulisi enää etsimään tietä väki
juomien laajemmalle saannille, helpom
malle saannille ja halvemmalle saannille 
kuin twhärr asti, vaan päinvastoin hallitus 
kansamme ja varsinkin sen nuorison pa
rasta tarkoittavana alkaisi näJhdä turman 
syyt ja koettaisi myös siinä suhteessa kor
jauksia saada ailkaan. 

Ed. von Frenckell huomauttaa, että se, 
että me hylkäämme hänen esityksensä tie
tää sitä, että eduskunta huomaisi, mitenkä 
kuljetaan kiitettävään suuntlllan. Mieles
täni talousvaliokunnan mietintö ja täällä 
esitetyt lausunnot eivät osoita sellaista kä
sitystä tai suuntaa sinne päin. Kun päin
vastoin me näemme nykyisen suunnan joh
tavan väärään, niin me tahdomme edes 
tämän pienen telkeen asettaa ja viitata 

tietä todella raittiimpaan suuntaan, se tie
tää väkijuomien vähempää käyttöä kohti. 

Ed. v o n J;-, r e n c k e 11: En ymmärrä, 
minkä tähden ed. Reinikainen on puhunut 
III luokan oluesta. Aloitteessahan nimen
omaan mainitaan II luokan oluen menekistä. 
Ei suinkaan ed. Reinikainen ole sekoittanut 
näitä kahta niin paljon, että hän valiokun
nassa on puhunut kolmannesta luokasta, 
kun hän on tarkoittanut toista luokkaa. 

Ed. Lumme ja minä olemme samaa mieltä 
siitä, että asia on hyvin vakava. Ero on 
vain siinä, että minä tahtoisin saada paran
nuksia, mutta ed. Lumme istuu kädet ris
tissä. l'Vlinä olen tehnyt ehdotuksen niin
kuin minun tyhmä järkeni sen vaatii, mutta 
ed. Lumme ei ole tehnyt mitään aloitetta 
tässä asiassa. 

Ja loppujen lopuksi pyytäisin saada ky
syä ed. Reini:kaiselta, ei'kö nyt jo ,olisi syytä 
lopettaa se henkilökohtainen irvistely, 
mitä tähän asti aina on harjoitettu tämän 
yhteydessä. Eikö minun vakaumukseni 
voi olla yhtä suuri kuin ed. Reinikaisen~ 
En minä minkäänlaisena asianajajana täällä 
esiinny enkä koskaan ole esiintynyt, mutta 
minä uskallan puhua sen, mitä minä ajat
telen. 

Ed. V.l i c km a n: Då enligt ekonomi
utskottets betänkande ölet av III klass 
utträngt i stort sett ölet av II klass, så 
att detta öl till och med i allmänhet ej 
står att fås å restauranger, så kan jag ej 
'heller fönstå, varför rdm. von F~encken 
med all makt skall försöka få denna dryck 
tillbaka i handeln. Jag tror ej, att den 
skatt, som ålagts öl av II klass, varit det 
som gjort drycken impopulär, utan saken 
torde vara den, att öldrinkarne ej nöja sig 
med svagare dryck än klass lll. Om så är, 
varför i all världen försöker rdm. von 
Frenckell ingripa i den naturliga utvecklin
gen i vårt folks val av maltdrycker, så att 
nykterhetsfolket berövas sitt nykterhetsöl, 
när sådana, som älska starköl, hava tillgång 
till sådant i ölet av III klass. Låt då 
gränsen 2.25 alkoholviktprocent vara i fred 
såsom varande ett gott skydd för folk
nykterheten. Jag hoppas att regeringen 
aldrig tillmötesgår rdm. von Frenckells 
uttalade önskemål i denna sak. 
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Ed. R e i n i k a i n e n: Olen katsonut tar
peelliseksi pyytää puheenvuoron osoittaak
seni täällä, niinkuin aikaisemminkin, että 
tässä on kysymys siitä, että II luokan olut 
on päihdyttävä juoma. Minä koskettelin 
III luokan olutta näyttääkseni, että sen me
nekki on noussut vuosi vuodelta, tänäkin 
vuonna tammikuusta lähtien enemmän kuin 
puolella ja panimoliikkeen harjoittajien pi
täisi olla tyytyväisiä siihen, ja että he ovat 
verrattuina muihin elinkeinonharj oi ttaj iin 
paljon paremmassa tilanteessa. Mitä ed. 
Wiik sanoi, ettei siitä olle ikysyrrnys, niin 
kyllä minun käsittääkseni on kysymys, kun 
ed. von Frenckellll ruloitteensa perusteluissa 
toi esiin näitä seikkoja. Kyllä minä olen ed. 
von FrenckeHin kanssa aivan samaa mieltä 
siinä, että meidän on ryhdyttävä, ja voi
makkaalla kädellä ryhdyttävä, kaikkea sitä 
väärinkäytöstä vastaan, mikä niin suuressa 
määrin ilmenee. Mutta sitä ei poisteta 
tällä keinolla eikä avaamalla yhä enemmän 
portteja oluen saantiin, vaan niillä toi
rnenpiteiHä, joita hallituskin on alkanut 
esittää. Ensinnäkin trokarilaki on jo yksi 
hyvä laki tähän suuntaan. Tämänsuuntai
seen lainsäädäntöön minun käsittääkseni on 
täällä mentävä. Se alkaa olla vähän saman
laista lainsäädäntöä jo1la Päivänsalo-vai
naja aikanaan oli. 

Ed. Lumme: Ed. von Frenckell mai
nitsee, että kansan raitistuttamistyössä olen 
istunut tähän asti kädet ristissä. Itse olen 
jäävi sanomaan tässä asiassa mitään. En 
ole kuitenkaan ensi kertaa raittiuskysymyk
sen kanssa tekemisessä, mutta olen kuiten
kin ]loinen, että ed. von. Frenckel,l on he
·rättänyt minut tä:ssä asiassa toimimaan 
täällä eduskunnassakin. Toivon, että vas
taisuudessa ed. von Frenckell kannattaa 
minun esityksiäni täällä tällä alalla (Ed. 
von Frencke!l:l : Jos ne ovat hyviä ! ) . 
Huonoja en pyri esittämäänkään. 

Ed. A. H a l o n e n: Ed. von Frenckellin 
lausunnosta sai sen käsityksen, niinkuin 
hän olisi tehnyt aloitteensa läheisessä 
yhteisymmärryksessä alkoholiliikkeen joh
don kanssa. Niin ei kumminkaan liene 
asianlaita, sillä alkoholiliikkeen taholta pyy
detty asiantuntija ilmoitti talousvaliokun
nassa, että hän ei tiedä ed. von Frenckellin 
aloitteesta mitään. Ja siinä kävi ilmi, ettei 
tämä ed. von Frenckellin aloite olekaan niin 

läheisessä yhteisymmärryksessä tehty alko
holiliikkeen johdon kanssa kuin minkä käsi
tyksen täällä on asiasta saanut. Päinvas
toin alkoholiliikkeen taholta ilmoitettiin, 
etteivät he olisi puolestaan valmiit niin 
pitkälle menemään kuin mitä ed. von 
Frenckellin aloite tietäisi. Ja mitä tu
lee sitten ed. von Frenckellin aloitteessa 
mainittuihin näihin mallasjuomain alko
holiprosenttimääriin ja verotukseen, se on 
siksi sekava, että se saattaisi huomattavia 
häiriöitä kenties aikaan, toisin sanoen, että 
se on lakiteknillisestikin verrattain hatara. 
Tästä käynee ilmi, että ed. von Frenckell 
on nähtävästi omasta asianharrastuksestaan 
i'lman laajempien kansalaispiirien kanna
tusta tehnyt tämän aloitteen. Sen vuoksi 
minä yhtyisin niihin, jotlk:a lausuvat halli
tukselle toivomuksen, ettei hallitus enää 
tämän luontoisia aloitteita tekisi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta pysyy asian toisessa käsitte
lyssä tekemässään päätöksessä lakiehdotuk
sen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus laiksi oppisopimuslain muutta
misesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 6 a ja otetaan j a t k e t t u u n t o i
s e e n k ä s i t t e l y y n siinä sekä saman 
valiokunnan mietinnössä n :o 6 ja työväen
asiain valiokunnan mietinnössä n :o 2 valmis
televasti käsitelty hallituksen esitys n :o 32, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 6 a, josta 
nähdään, että suuri valiokunta asian uudel
leen käsiteltyään on kaikissa muissa kohdin 
yhtynyt eduskunnan siitä tekemiin päätök
siin, paitsi että on ehdottanut lakiehdotuk
sen johtolausetta jonkin verran muutetta
vaksi. Kun tämä lakiehdotuksen johto
lauseeeseen tehty muutos on vain seuraus 
13 § :n poistamisesta itse lakiehdotuksesta 
ja voimassa olevasta laista, voitaneen laki-
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ehdotuksen toinen käsittely valtiopäivä
järjestyksen 66 § :n 3 momentin mukaisesti 
ilman muuta katsoa päättyneeksi. 

Eduskunta yhtyy puhemiehen käsitykseen 
ja lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

7) Ehdotukset laiksi Suomen hallitusmuodon 
14 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 11 ja otetaan · t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n :o 5 valmistelevasti käsitellyt 
ed. Heiskasen y. m. lak. al. n :o 1 ja ed. 
V. Annalan y. m. lak. al. n :o 2, jotka sisäl
tävät yllämainitut lakiehdotukset. 

P u h cm i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 11. 

Keskustelu: 

Ed. L a !h densuo: Kun siitä tavasta 
huolimatta, joka on, käsitykseni mukaan, 
pilannut tämän asian käsittelyä aika:ioorm
missa vaiheissa, tekee mi.dli s·iihen ilmiten
ikin vielä puuttua, niin ei se tapaJhdu sik.si, 
että siitä hyötyä asian ihyväksym~seen näh
den tällä kertaa enää olisi, vaan si:ksi, että 
täytyy voida osoittaa, e.ttä asi3Ja vojdaan 
ajaa v1lpittömä,ssä mielessä pääihä!Il asti ja 
että täytyy voida uudestaan ja uudestam1 
osoittaa, mikä se p:ohja suomalaisen kat
somuksen mukaan on, jolta pyåimJ1S kieli
olojen järjestämiseen oikealle kannalle läh
tee. 

On usein aikaisemmin ja tällä!~in ~e:rltaa 
koetettu lohduttaa niitä, jotka näkevät haJl
litusmuodon 14 § :n sisältävän kielellisten 
suhteiden kannalta kdhituuttomia säännök
siä, siiJ.lä, että mainirttua pykälää on väärin 
tulkittu, kun sille on tahdottu antaa sellai
nen sisältö, että sii:tä v:oitaisiin sruadla jOiku 
oikeusperuste kiele!ltlisiä suhteita määl'li!tel
täessä ja nimenomaan ruot:sinkielen asemaa 
ja ruOitsalaisten :kielellisiä oi~euklsia mää
rättäessä. Suoona.laiselta tailloLta on tämä 
kmta kyil1ä aina yritetty torjua, mutta 
siitä huolimrutta on toi.selta taJholta yhä 
uudestaan ja uudestaan ja yhtä jy1~kästi 
väitetty mainitun py:kälän sisältävän juuri 1 

sellaisen positiivisen lainsäännöik:sen, joka 
sinärusä jo mää:räisi ruotsinkielen ja ruot
sinkielisten oikeudet. 

Kun :on taihdo1Jtu kieltää, eittei ruot•sail.ai
seHa taholla oHsi vedottu :ha['l.ituSimuodon 
14 § :n määräyksiin, kun on oHut kysJ1llllyk
sessä ruotsinkielen a•sema ja oikeudet, niin 
on syyitä palaJuttaa mieliin joku :ta:paills ja 
ehkä kaikkein lmvaavin tapaus, joka oso~
taa, minkä mel'lkityksen ruotsaQa,:iJset maini
twlle py~älälle taihtovat antrua. 

Kun HeLsingin Yliopiston järjesty:smUio
don perusteita. koskeva laki aikanaan oli 
eduskunnassa kä,siteltävän:ä, kannat.tivalt 
ruotsalaiset, kuten muistetaan, toteutetta
vaksi n. s. linjajakoa yliopiston ope.tuik!Se.S!Sa. 
Kun sitävastoin perustusla:kivali01kun1ta oli 
asettunut toiselle :kann:a'hle, joka sitten tu1i 
eduskunnassakin ·hyväksytyksi:, ja ehdotti 
määrättäväiksi, että suomen- ja ru:otsinikie
li:sten julki..sit:en luentojen suhteellinen 
määrä kussakin tiedekunnassa tuli suurunill
leen v,a;st.ata suoonen- ja r:uo.t•sinkieli:sten 
opis:kelijai'n :keskimääräistä suhdetta ·a:sian
omai•sessa ~tiedekunnassa, niin lausui ed. 
Estlander V·asta.lauseessaan .tästä: .,,,Itse rtä
män periaatt:e.en koihJtuuden- ja oikeuden
:mulkaisuus on mitä jyrkimmin :kielllettävä._ 
Se on pikemmin .iilmeisessä :vistiri:idwssa 'ha~
litusmuodon 14 § :n periaatteiden :kantssa_ 
Sillä tämä sää:nnös merkitsee, että v:ail.tion 
yil.läpitämi&sä konkeakoului:ssa tulee .tarjota 
kummankin kansallisuuden jä:senillle sivis
tysmahdolHsuudet samanlaisten perusteiden 
mu!kaan. Ruotsinkidisell:ä opi.skeJevaUa Il!UAJ
risoJ<la täy,tyy siis olila rma.hdohlisuus swada 
tänä kiele.llä tiedot aivan niinkuin suoonen
kiehsellä!kin. Määrätä sen opiskelurulan ~·aa
juus, joka on oleya kul[akin avoinna hänen 
äidinkieleUään molempiin kieliryhmiin kuu
luvain opiskelijain suhdeluvun mukaan on 
ythtä epäoikeudenmukaista kuin epäjohdon
:mukaistakin.' '. Ja välihän myäihemmin vas
ta;la;useessa sanotaan : ,On vaikea uskoa, 
että vali:stunee11la ja johtavalila suomalai
sella taholla täitä tahdotaan väittää siksi 
oi:keudeksi ja ik:ohtuudek!si, mikä hallitus
muodon 14 § ::n mukaan ha;lwtaan v:a1mistaa 
ruotsin:kielel.le ja iku1ttuuriHe tässä maassa.'' 

Vaikka tätä ed. Estlanderin y. m. allekir
joittamassa vastalauseessa esiintyvää ruot
salaisten käsityskantaa vastaan asettuivat 
useat puhujat, m. m. nytkin asi,antuntijana 
käytetty ministeri Erich, niin · aiheutti se 
vain sen, että ed. Estlander käytti eduskun-
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nassa puheenvuoron, jossa hän ehkä vielä 
jyrkemmässä muo.dossa esitti mielipiteensä. 
Hän lausui näet tähän tapaan: ,Tärkeim
mät määräykset tässä yliopistolaissa ovat 
kuitenkin ne, jotka koskevat yliopiston 
kieltä. Jos jo lain vaikutusalan laajentami
nen on aiheuttanut sen, että se on tullut ris
tiriitaan perustuslain kanssa, niin tulee se 
muutos perustuslakiin, jonka. valiokunnan 
ehdotus aiheuttaisi, aiva,n kouraantuntu
vaksi, mikäli on kysymys kieltä koskevista 
säännöksistä. Mietinnössä alun perin olivat 
tätä koskevat säädökset niin tyhjänpäiväiset 
ja epämääräiset kuin suinkin, mutta nyt on 
kuitenkin suuri valiokunta ottanut siihen 
perusluontoisen säädöksen, joka ilman 
epäilyjä on ristiriidassa hallitusmuodon 14 
§ :n kanssa''. Ja vähän myöhemmin sano
taan lausunnossa: ,Sen yhdenvertaisuus
periaatteen sijaan, jonka hallitusmuodon 
14 § ilmaisee, tulisi laissa lukkoon lyödyksi, 
oikeuksiin nähden erivertaisuusperiaate, 
joka jakaisi erilaista oikeutta suomea ja eri
laista ruotsia puhuville kansalaisille". 
Kuten edellisestä näkyy, vedotaan ruotsa
laisten taholla - ja olkoon lisäksi mainittu, 
että sen tekivät muutkin puhujat kuin ed. 
Estlander - nimenomaan hal'litusmuodon 
14 § :n säännökseen selittäen sen sisältävän 
positiivisen lainsäädöksen, vieläpä niin, että 
siinä oleva määräys ,samanlaisten perustei
den mukaan'' merkitsisi sitä, että ruotsin
kielisillä tulisi olla samanlainen ja yhtäläi
nen tilaisuus saada omalla kielellään yliopis
to-opetusta, kuin suomenkielisinä on omalla 
kielellään 

Kun sosialidemokraattien taholta on mel
koisella välinpitämättömyydellä suhtauduttu 
tällä kertaa esillä olevan asiaan käsittelyyn, 
he osoittavat toisin sanoen ,ei meitä lii
kuta"~kantaa, niin on syytä yliopistoasian 
käsittelyssä vielä palauttaa mieleen, mitä 
silloin siltä taholta esitettiin. Ed. Ryömä 
näet lausui ruotsalaisten vetoamisen joh
dosta hallitusmuotoon tällä tavalla: ,Lo
puksi minä tahtoisin viitata muutamiin seik
lmihin, joita on ed. Estlanderin ja eräiden 
muiden vastalauseessa. Täällä sanotaan, että 
ruotsinkielisellä opiskelevalla nuorisolla 
tulee olla oikeus korkeakoulussa saada ope
tusta täydellisesti ruotsinkielellä, samalla 
kun sanotaan, että samanlainen vaatimus 
suomenkieliselle ylioppilasnuorisolle on va
rattava. Tässä väitteessä vedotaan hallitus
muotoon, jossa on muka olemassa tiillainen 

peruste. 1\Iinä kuitenkin väitän, että täl
laista perustetta ei hallitusmuodossa ole. 
Siellä sanotaan ainoastaan, että kummankin 
kielisiä sivistystarpeita on avustettava sa
manlaisten perusteiden mukaan, ja kun nyt 
tässä uudessa laissa .on se peruste, että kum
mankin kielisten opiskelijain on kuunneltava 
luentoja molemmilla kielillä siinä suhteessa 
kuin näitä opiskelijoita on, niin on siinä ole
massa peruste, joka parhaiten vastaa halli
tusmuotoon otettua yleistä perustetta''. 

Kuten viimeksimainitusta näkyy, oli sosia
lidemokraa!teilla silloin selvä kanta ruotsa
laisten vaatimuksia vastaan, eivätkä vii
meksimainitU!t myöskään saaneet sosialis
teilta tukea ;hallitusmuodon tulkitsemiselle. 
Olisi tuivottava, että sama selvä asiallinen 
kanta saisi tälläkin kertaa määrätä <heidän 
menettelynsä eikä sehlainen ennaldwkanta, 
kuten peru:stuslakivaliokunnassa, joka te
kee sen vaikutuksen, kuin ei taihdottaisi
kaan näissä oloissa asiaa asiallisten syiden 
perustuksella käsitellä. 

Mutta esimerkkejä siitä, minkä sisällön 
ruotsalaiset tahtovat hallitusmuodon 14 § :n 
säädöksilie antaa, ei tarvitse hakea kauem
paa kuin siitä istunnosta, jossa tätä asiaa 
ensimmäisen kerran käsiteltiin. Kun ed. 
Kullberg lausunnossaan viittasi siihen, että 
ruotsalaisten kielelliset oikeudet ·ovat pe
rustuslaissa turvatut, että ruotsalaiset jou
tuisivat eri asemaan perustuslain edessä 
kuin suomalaiset, jos hallitusmuodon 
14 § :ään t'ehtäisiin sellainen muutos 'kuin 
eduskunta-aloi:tteissa tarkoitetaan, niin 
osoittaa se, ettei kä:sitys hallitusmuodon 
kielipykälästä positiivisena säädöksenä ole 
vain lainselittäjillä ja oppineilla, vaan on 
se myös ruotsalaisilla kansanmiehillä. 

Kun maan ruotsinlk:ieliset eivät tyydy 
hallitusmuodon 14 § :lle antamaan ja 'tun
nustamaan vain h<ellaisen deklaratoorisen, 
julkilausuman omaisen merkityksen, josta 
asiantuntijat puhuvat ja joka sillä ilmei
sesti on ollut ta:r1koitus antaa, niin johtuu 
siitä, että pykälän säännökset on tullli:ittu 
ja edelleen tul!citaan eri tavalla ja että 
se siitä syystä on jatkuvasti erimielisyyk
sien ja ristiriidan aiheena. Niiden poista
miseksi pitäisi olla riittävästi syytä sirhen, 
että on tehty ne eduskunta-aloitteet, jotka 
nyt on käsiteltävänä. 

Niissä asiantuntijalausunnoissa, jotka pe
rustuslakivaliokunta on hankkinut, on, ku
ten ed. Vi:r'kkunen aikaisemmassa istun-
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nossa mainitsi, paljon positiivista ja myön
teistä asian käsittelyyn ja ratkaisuun, 
vaikka 'ei se tapa:htuisikaan vielä tällä ker
taa näiden aloitteiden tarkoittamaan suun
taan, k111ten ed. Virkkusen lausunto oli kai 
käsitettävä. Minun mielestäni kyllä olisi 
ed. Virkkusenkin pitänyt tulla sBn laajan 
ja mielestäni mielenkiintoisen sekä hyvin 
paljon myönteistä sisältävän lausuntonsa 
perustuksella, jonka hän esitti, sellaiseen 
tulokseen, että hän olisi voinut yhtyä aloit
teentekijöihin. Ehkäpä ed. Virkkunen vielä 
niin tekeekin. Mutta kajoamatta siihen 
sen enempää, on sen sijaan syytä tarkas
taa asiantuntijain, professori .Setälän ja 
ministeri Erichin lausuntoa niissä kohdin, 
jotka määräävät heidän kielteisen tulok
sensa aloitteiden hyväJksymiseen nähden. 

Professori Setälä lausuu m. m. näin: 
,Olisivatko nämä säännökset nyt siis muu
tettavat ehdotettuun tapaan ja mitä etua 
näistä muutoksista olisi. Arvostellessani 
tätä kysymystä minun on lähdettävä siitä, 
että nämä säännökset, joiden muuttami
sesta on kysymys, ovat otetut voimassaole
vaan perustuslakiin ja että kysymys saat
taisi muodostua toisenlaiseksi, jos olisi ky
symys uudesta säädettävästä laista.'' Tästä 
nähdäkseni voidaan lukea se ajatus, että 
jos nyt olisi kysymys uuden perustuslain 
laatimisesta eikä vanhan korjaamisesta, 
niin olisi asiaa arvosteltava toisella tavalla 
ja että tulos voisi olla sellainenkin, että 
aloitteiden tarkoitus tulisi toteutetuksi. 
Se, mikä näyttää määräävän asiantuntijana 
kuullun professori Setälän kannan näihin 
kysymyksiin, käykin selville hänen lausun
tonsa viimeistä edelliseen kappaleeseen si
sältyvästä ajatuksesta: ,Se seikka", sanoo 
professori Setälä ,että Suomi vaikeana ai
kana, jolloin sen oli itselleen säädettävä 
uusi valtiosääntö, on tähän valtiosääntöön 
ottanut erikielisten kansanainesten oikeutta 
ja etua turvaavat säännökset, tekee nämä 
säännökset vapaasti annetun lupauksen 
luontoisiksi, jonka peruuttamista minun 
käsitykseni mukaan ei oikeuden- eikä kun
niantunto salli". 

Tämähän tuntuu kyllä kovinkin juhlalli
selta, ainakin näin jäljestäpäin kuulen, 
mutta kun asettaa tämän sen kanssa yhtey
teen, mitä professori Setälä perustuslaki
valiokunnassa, siellä suullisesti kuultuna, 
sanoi, niin tämän juhlallisen lupauksen 
merkitys muuttuu hiukan toisen arvoiseksi. 
Hän mainitsi silloin, että oli jo lakia sää-

--------------------------------------

dettäessä ollut kysymys siitä, oliko sellaista 
säädöstä, kuin sisältyy hallitusmuodon 
14 § :n 1 momenttiin, ensinkäälll otettava 
ihallitusmuotoon. Asia ei siis näyttänyt 
olleen läheskään itsestään selvä. Ja lisäksi 
hän sanoi, että koko 14 § ei olisi ollenkaan 
tarpeellinen hallitusmuodossa. Jos siis jo 
lakia säädettäessä on oltu kahdenvaiheilla 
siitä, oliko ensimmäisen momentin säädös 
ollenkaan niin tärkeä, että se oli lakiin 
otettava, ja että koko pykäläkin voisi jäädä 
pois hallitusmuodosta, mikä merkitsisi sitä, 
että tavalliset lainsäädökset olisivat riittä
vät kielisuhteiden järjestämiseen, niin ei 
tuollaisen lupauksen merkitystä tarvitsisi 
tämän jälkeen liian suureksi arvioida. 
Mutta mikä on selvää asiantuntijain lau
suntoon nähden, on se, että jonkinlaiset 
kunnia-arkuussyyt ovat esteenä siihen, että 
hallitusmuodon kielipykälää ei voisi muut
taa. Kun siis professori Setäläkin, jolle 
ruotsinkielisetkin näyttävät tunnustavan 
auktoriteetin merkityksen ja antavat hä
nen mielipiteilleen suuren arvon, tulee täl
laiseen lopputulokseen, niin olisi ruotsalais
ten ja aivan erikoisesti sosialidemokraat
tien aihetta harkita, onko tässä kyllin luja 
perustus, jolla suomalaiskansallisia pyrki
myksiä vastustetaan. 

Ministeri Erichin lausunnosta havaitaan, 
että hänen mielipiteensä hallitusmuodon 
kielipykälän muuttamisesta käy samaan 
suuntaan kuin professori Setälän. Ni_~~p~ 
hän lausuu sen muuttamisesta nmssa 
oloissa m. m. seuraavaa: ,Jos perustuslain
ja lainsäännöksiä kielioloistamme ei tällä 
hetkellä olisi, vaan tämä ala vasta nyt 
olisi säännösteltävänä, voidaan ajatella, 
että hallitusmuodossa ei käytettäisi ny
kyistä deklaratoorista sanontaa, vaan vaati
mattomampaa, tämän silti tarvitsematta 
merkitä ruotsia äidinkielenään käyttävien 
kansalaisten leimaamista minkäänlaisiksi 
,toisen luokan kansalaisiksi". Jos siis 
vasta nyt olisi kysymys perustuslain sään
nöksen laatimisesta, voitaisiin ehkä ajatella 
sanottavan jotakin sellaista, kuin että suo
menkieli on yleinen virallinen kieli ja ruot
sinkieli on virallinen kieli niissä rajoissa, 
jotka lainsäädäntö tarkemmin määrää. Toi
sin on asianlaita nyt, jolloin tuo hallitus
muodon 14 §:n säännös on jo kauan ollut 
voimassa. '' 

Ei ole ehkä ihmeteltävä sitä, että minis
teri Erich, joka on ollut kauan poissa koti
maastaan eikä siitä syystä tunne sitä mieli-
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alaa ja niitä virtauksia, jotka antavat lei
man meidän omille oloillemme, eikä sitä 
kansallisen hengen voimakasta nousua, joka 
on ominaista meidän kansamme ja varsin
kin sen nuorison harrastuksille ja pyrki
myksille nykyaikana, muodostaa mielipi
teensä enemmän sen mukaan, minkä vaiku
tuksen tällainen lainmuutos tekisi maan 
rajojen ulkopuolella. Siitä syystä hän pu
huukin paljon siitä, että Suomen arvonauto 
maailman silmissä kärsisi, että kansa, joka 
näyttäisi aikovan huonontaa vähemmistönsä 
asemaa, saattaisi itsensä varsin epäedulli
seen valoon j. n. e. Näilläkin seikoilla on 
kieltämättä merkitystä ja on nekin var
teen otettava, mutta suuremman merkityk
sen pitäisi toki antaa sen katkeruuden, tyy
tymättömyyden ja riidan olemassaoloon ja 
poistamiseen, joka on meidän omassa maas
samme ja meidän omassa keskuudessamme. 
Epäilykset siitä, miten jotkut meidän toi
menpiteemme otettaisiin vastaan ulko
mailla, ovat huomionarvoisia, mutta aihe 
sellaiseen täytyy voida poistaa, koska kaik
kien itsenäisten ja arvonsa tuntevien kan
sojen täytyy voida ymmärtää Suomen kan
san pyrkimykset päästä sellaiseen asemaan 
omassa maassaan, kuin muilla kansoilla on 
kullakin omassa maassaan. Mutta sitävas
toin sitä mahtia ei tule, joka pystyi·si vas
tustamaan, vielä vähemmin tyhjäksi teke
mään niitä kansallisen innostuksen ja itse
tunnon herääviä voimia, jotka täällä suo
malaisen kansan keskuudessa elävät, kas
vavat ja valtaavat yhä enemmän ja enem
män alaa. 

Mielestäni onkin tohtori Ruutu aivan 
oikeassa lausuessaan m. m. näin: ,Olen va
kuutettu siitä, että nyt puheenaolevat laki
aloitteet perillevietyinä tulisivat kerta 
kaikkiaan lopettamaan kielipoliittiset risti
riidat, joskin joistakin yksityiskohdista 
voisi erimielisyyttä ilmetä myöhemminkin, 
ja tekemään kansamme eri kieliryhmien 
välisen yhteisymmärryksen hyväksi ja siu
naukselliseksi. Jo yksin ulkopoliittisista
kin syistä olisi tässä asiassa pyrittävä kerta 
kaikkiaan lopulliseen ratkaisuun.'' 

Kun me maalaisliittolaiset olemme ryhty
neet ajamaan näitä kielipoliittisia asioita 
eduskunnassa, niin ei meillä - sehän on 
julkisesti nöyrällä mielellä tunnustet
tava - ole sellaisia panoksia pantavana 
liikkeelle kuin eräällä toisella taholla: näyt
tää olevan, jopa uhkauksiakin siitä, että 

pian nähdään, mitä tuleva on. Meidän tu
lee tyytyä päinvastoin tälläkin kertaa to
teamaan, että vastustus on valitettavan 
suuri emmekä me näy voivan pystyä sen 
murtamiseen niillä laillisilla keinoilla, joita 
me kunniassa pidämme ja tahdomme käyt
tää. Mutta me lähdemme siitä vakaumuk
sesta, että ruotsalaisemme tulevat itse kä
sittämään antaa oikea arvo niille kansalli
sille ja kielellisille pyrkimyksille, jotka 
suomenkielisen kansan keskuudessa elävät 
ja että he tulevat tunnustamaan ne oikeu
tetuiksi, yhtä oikeutetuiksi kuin he aivan 
epäilemättä ne tunnustaisivat, jos meidän 
arpamme ja osamme olisivat vaihdoksissa 
ja he olisivat meidän asemassamme. Jos 
tämä tällainen käsitys ruotsinkielisistä 
näyttäisi yhä uudestaan ja uudestaan pet
tävän, niin ainakin meidän täytyy voida 
uskoa, että maan suomenkielisen kansan 
keskuudessa kansallinen ajatustapa, kai
kista puoluerajoituksista piittaamatta, saa 
enemmän ja enemmän jalansijaa ja että 
suomalaisen kansan suuren enemmistön 
voima tulee kielelliset ja kansalliset pyrki
mykset viemään tässä maassa onnelliseen 
voittoon. 

Pysyen johdonmukaisena tämän aloitteen 
perilleviemiseen, niin toivottomalta kuin se 
näyttääkin, minä siis, herra puhemies, eh
dotan, että perustuslakivaliokunnan mie
tintöön liittyvässä I vastalauseessa oleva 
lakiehdotus asetettaisiin käsittelyn poh
jaksi. 

Ed. R yö mä: Herra puhemies! Silloin 
kuin maamme vie;lä oli Venäijän va1ltakun
uar1 yhteydessä, ·käytettiin nimitystä ,,mo
lemmat ikotimaise.t kielet'' suomen ja ruot
sin kielestä y1hdessä ve.näjärn !kieltä vastaan, 
jota myöskin paikallisesti käyte,ttiin maassa 
virallisena !k~elenä. Sillä i'lma]stiin se tosi
asia, että Suomi oli kaksik1elinen m111a, väes
,tön enemmistön ;kielenä suomi ja väih€illl
mistön kielenä ruotsi. Kun sitten maa tuli 
i·tsenäiseksi, oli selvää, ettei enempää oHut 
syytä 1eikä mahdollisuutta .puhua kotimai
sista kielistä, koska viera:sta viraJlli,sta kieltä 
ei enää ollut olemassa. Kun kuitenkin hal
litusmuodossa oli todettaiVa, että Suomen 
1kan1S1a on kaksikielinen ja että on olema,ssa 
kalksi kansan kie:1tä, johduttiin silloin mää
rittelemään, että suomi ja ru01tsi ·Ovat tasa
val:lan kansa1lliskielet. Olisi luorunolliSiesti 
voinut puhua myösikin maa:n fkaihdes.ta vi-
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ralili·sesta !kielestä, mutta kurnmllinkin kielen 
tunnustaminen kansallioskieleksi noja·a :sii
hen kdkonaisuusajatu:kseen, että on ole
maissa vain yksi Suomen lkansa, ,fi:nska 
folket' ', jolka puhuu kaiMa kieltä. Tämä 
kokoruaisuusajatus on perusaaUeena yhtä 
hyvin hallitusmuodossa kuin valtiopäivä
järjestytksessä. 

Tätä adatusta ei. myöskään ole näihin •asti 
kiellettyikään ruinaikaan krunsan suomenlkie
liisen osan tahol;la. Päinvastoin on rpyritty 
asioita hoitamaan niin, .että kielellisen eroa
vaisuuden ailheuttama hajana•iiSuus häipyisi 
mruhdorlisimmassa määrässä oloma:ttomi.in. 
Ruotsinlkielisen kaTIJsanosan j.ohtoain:esten 
taholta ei mielestäni o1e sitä vaBtoin kai
kissa suhteissa yhtä loja1alisesti suhtauduttu 
koskettelema,ani kokonaisuusajatukseen. Tar
koita!lli ,tässä ennenkaikkea sitä, että iruot
sillikielisellä taholla lmtimaassa. ja sen mu
kaan myöskin skandinavi:sissa maissa on 
otettu käytäntöön tuo tunnettu finlända;re
ja finlä.ndsk (suomenmaa<lainen) -muoto vas
taamaan suomalai1sta eri mer'ki.tylksissä, eikä 
ainoa1staan mel1kit.semään Suomen .ruotsin
kielisiä, vaan myöSkin 'kansan suomenkie
lis•tä ainesta. Tätä nimitystä, joka •ei ole 
yhdenmukainen hallitusmuodon ja vaJtio
päiväjärjestyksen ruotsiwkielisille nimityk
sille ,f i n s k medborgare'' ja f i n :s ~k a 
follk:et' ', ei tietääkseni millään suomenkie
liseUä taholla ole tunnustettu päteväksi 
eikä oiikealksi, vaan on se kailklkia.Ua kä,si
tetty ruotsinkielisten separatismin merkin
näik:si, enkä puolestani :luule :tämän itses
sään tosin väihä.pätöisen seikan psykologi
si.lta vai1kutuiksiHaa:n .olleen edulli'sen ruot
sinikieUsen vähemmistön a:s•iaHe. 

Mut:ta. kun on puhe :suomen,ki.elisestä 
enemmistöstä, ei ole mielestäni sen amn
nailta mitään syytä pynkiä hävit.tämä:än 
tuiO!ta hi:sto.ria:llista .Jwkonaiski:i:site.ttä, että 
Suomen kansa on yksi, vai~"ka se puhuukin 
kahta kielti:i. Si<l1oin on myöskin oikein 
ja rpaikaiHaan <todeta tämä t~~ia:si•a. haHi.tus
muodossa, joten1ul. ei ole olemassa mitään 
järjelli!stä syytä tä<män hal>litusmuodon 
kohdan ikumoamiseen. 

Kun ollaa.n selvillä sanomastani, ollaan 
silloin myös>kin :se•lvi•Llä, :kuten herrat Se
tällä ja Erich lau·sunnoissaan ovatlki·n sel
västi osoittan·eet, myö,o:~kin :siitä, mitä hal
litusmuodon 14 §:n 2 ja 3 momentissa tar
koitetaan sanoilla ,:samanilaiste·n perustei
den mu1raan". Mitä tulee oikeuteen !käyt
tää :toista tai .toista kieltä, sanottu peria·arte 

onkin o~kein oivallettu kieMaeissa ja, mi
käli nämä käytännÖIHiseltä kannalta lkai
paava,t muutoksia ja Joievenny!ksiä, voivat 
nä:mä jä:lleen tajpahtua samaa hallitusmuo
don ede,l.Jlyttämää vasta.vuoro1suusperia:a
tet,ta noudat:tamaHa, ilman että itse pe:rus
sääntöä siltä tarvitsisi muuttaa. Samoin on 
lliäilhin asti aina aivan oikein käsitetty, 
mitä mer.kitsee suomen- ja ruotsinlkieli:sen 
vä~stön sivisty'ksellisten ja ta•Loudellisten 
tarpeiden tyydyttäiminen ,:s3Jillairulaisten pe
ruste1den mukaan". Kun on esim. sää
detty laki valtion osanotosta !kansakoulu
laitoksen kustannuksiin, ei ole määrärahoja 
suomenldelisille ja ruotsinkielisi.\lle kouluille 
jaettu ·erikielisten väestöjen suhdelukujen 
mukaan, vaan op,pila.smäärien ja. koululu
vun perusteella Ikieleen katsomatta. 'Samoin 
on ka~11sanopistojen ja työvä,enopistojen 
avustuksia määrättä:essä otettu huomioon 
sivistystarpeen vaatimulkse1t eilkä Ikierisyitä. 
Niin edeUeen korkeampwa lkoU:luope:tusta ja 
yliopistJollista opetust:a jä['jestettäessä on 
otettu huomioon kumma:nkinlkie~i.sten opis
keEjain suihteet eikä väestösuhtei:ta, yhtä 
vähä1lli kuin voidaan siinä suhteessa ottaa 
huomioon muita:kaan edlaisia yihteiskunta
ryhmitylksiä ja ·näiden keskinäisiä suhteita. 
Ed. Laihden.suon lausunnon johdosta huo
mamtan, että yli01pistol3Jikiin nähden olen 
ede!lleen samalla kanna1la kuin olin sitä 
la!löa :laa:di:ttaCISsa, että se vastaa juuri täitä 
hallitusmuodon a:jatusta ja kannata·nkin 
sitä. lakia oikeastaan siinä muodossa, kuin 
se nyt on. Edelleen on vailtionarvustukset 
maU~nviljelys-, 1ka•lastus- y. m. taloudellisille· 
yrityksiHe ha:llitusmu:od.on periaatteen mu
kaisesti osattu ja;kaa asiallisilla eikä väestö
su'hdeperusteilla. 

Ei ole tosiaan vaUinnut mitään epäsel
vyyttä. asiassa. Paha kiihkomieli on nyt 
tuHut väJiin ja yrittää härvittää [uonnol
lisen asiankulun. SiHä eivät mitkään y1htä 
vä:häin sivistykse1liS'et kuin taloudelliset
kaan syyt ole vaa:tineet sellaisen repivän 
kiihoitustyön 1toimeenrpa:noa kuiru on tarpah· 
tunut, va,rsinkin ·tällaisena a·~kana, jolloin 
lmi,k!ki v;oimat olisi koottava yhteen tais
teluun talouspulaa va.staan, mikäli sellaista 
taistelua tulosten saavuttamisen mielessä 
nykyisen talousjärjestelmän vallitessa .voi 
ajU~tella. Me olemme viime päivinä näh
neet ennenkuuluma:ttomi·a esiintymisiä. Hel
singin ikarupungin !kaduilla. 1\'Iirukä:la.iJnen 
syy-yhteys näiHä lienee ·eduSkunnassa vi
reiHe pantuun kielitaistehmn, ova·tko ne 
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ma:hdoillisesti vastakaikua näistä vai ovatko 
nämä wloi:tteet jonkinlaiserua seurauksena 
niiden mieliarloista, jotka kaduilla osoi>trta
va,t mieltään~ Ei voi kuitenkaan olla :te
kemättä vertauiksia työttömyyden ja puut
teen kanssa Jm:mppaiilevan työvä,estön ja 
koskettelemieni kieliikiihkon Eiikikeen pane
mi·en jouilillrojen välillä. Eduskunnan olisi 
mielestäni selvästi sanouduttava imi täl
laisista kiihkoi,luista, missä muodossa ne 
esii.n,tyvätlkin, hy1käärrnäJlä n:yt käsi,teltä
väll!ä oleva ja muut myöhemmät saman
laatuiset a1Loitteet. 

Joku ailka sitten eduskunnan istunnossa 
eräJs edustaja nimitti itseään ,tosisuoma
laiseksi' ', merikiten samana erään sarvolais
syntyisen ·edustajan, joka ei ikannat·a hä
nen 1kielikii:hkoilujaan, jonikun1aiseksi puoli
suomalaiselksi. TäHaisia puihei.ta iJmullessa 
muistuu mielleen ajat vars~nkin juuri en
ne:n maa:ilmoosotaa. Silloin n~mittäin ecri 
maissa esiintyi vähin kaikkiatlla tuollnisia 
tosika:n:sallisia ryhmiä, joiden pää!PJ'rki
myksenä oli maansa kielellisten vähemmis
töjen sortaminen. Venäjällä nämä tosi
V'enäJ!äiset sortivat suomalaisi,a, virolaisia, 
lä:tte:jä ja jopa sellaisia slaavilaisiakin kan
soja kuin uk!rainwlais}a, ja puola:l:aisia. 
Näistä tosivenäläisistä muistamme erittäin 
kaksi henlkilöä, joista toinen jo kerran rie
mumieEn huuda:hti: ,Finis Finlandiae!" 
(Suomen 'loppu). - Sa;ksassa nämä, tosi
saiksa,1aiset sortiva1t ,puolwlaisia, tanskalai
sia y. m., Itäwallassa :tshekkejä j. n. e. So
sialidemokraatteja ·ei noiden meidän :tosi
suoma>laisten hengeruheimolaisten !keskuu
dessa missään esiintynyt, vaan esim. venä
läiset ,sosialidemokraatit voimakfkaasti puol
sivat m. m. Suomen kansan oikeuksia, tuon 
pienen vähemmistOkarusallisuuden, jdka oli 
ainoastaan 1

/ 50 suuren Venäjän valta
kunnan ka,nsaHi,suuksista. 

Maailmansodan pää:ttyessä nämä tosi'kan
saniset olivat eri maissa merikiUisellä ta
vwlla poistuneet näyttämöltä ja tunnuslau
seena siUoin oli ikaJ1Jsojen itserrnääräiimis
o:iikeus ja kansallisten vä1hemmi1stöjen suo
jaaminen. Maamme itsenäisyys on yksi 
nä}den tunnuslauseiden kä•ytännöl:linen tu
los. Ja meidän kielilainsäädä,ntömme pe
ruspe.riaatteet ovat näytteenä asian toisesta 
pu01les<ta. On va:litettavaa, .että selLaisilla 
wloitteilla, joilla ei maa,n silvistylksellisiä 
yhtä välhän kuin ta1loudellisialk:a:an oloja 
mitenikään paranneta, Jlritetään kumota 
sitä :perustetta, jolm perustu:slaeissamme 

on lk:ielikysymyksellemme ja erikielisten vä
hemmistö,ryhmien keskisille muille jälrjes
telyitlle olemassa. 

Minä toivon, hcnra puhemies, että ,edus
kunta Jihtyisi perustus- ja suuDen vaiio
kunnam ehdotuksiin ja. hy1käisi aloitteen 
(Eduskunnasta: Huonon a1sian iJillO'lesta !) . 

Ed. S i m o j o k i: Herra puhemies! Kä
sillä olevan lakiehdotuksen käsittely edus
kunnassa on jälleen osoittanut sen masen
tavain tosiasian, että suomalainen kansal
lisuus on ainakin valtiollisen edustuslai
toksensa kautta vielä :kypsymätön ottamaan 
vastaan sen valta-aseman tässä maassa, 
joka sille kaiken oikeuden nimessä täytyy 
kuulua. Se ei ole vielä lyhy.en itsenäisyy
tensä aikana voinut vapautua niistä vie
raista vaikutteista, joiden alaisena se on 
vaeltanut vuosituhansien korpiltaipaleensa 
aikana. Suomalaisen nuorison olisi syytä 
olla ruotsalaisten johtomiehille siitä kiitol
lisia, ~että he ovat politiikanaan avanneet 
sen silmät huomaamaan, kuinka suuresta 
asiasta nyt on kysymys, silloin ik:un tais
tellaan kielikysymyksestä. Ruotsalaistemme 
separatistinen politiikka viime vuosikym
menen <Ulkupuolella alkoi nimenomaan te
hostaa rruotsinkielistemme ,valtakunnan
ruotsalaista'' luonnetta, esim. järjestönsä 
kautta ,Riksföreningen för svenskhetens 
bevarande i utlandet' '. Tämä niin sanottu 
itäruotsalaisuus, jonka räikein ilmenemis
muoto oli A:hvenanmaan separatistien liike, 
ei tosin saavuttanut karkkien ruotsalais
temme, ei ainakaan ruotsalaisen rahvaan 
hyväksymistä, ja on si:Utä viime aikoina vi
rallisella taholla yhä en'emmän luovuttu, 
kun on tullut lhuomatuksi se ta:ktillisesti 
epäviisaaksi ja itselleen ruotsalaisuudelle 
vahingolliseksi. Mutta sen kylvämä ruot
sinmaalaisen kulttuuri-imperialismin sie
men on kuitenkin langennut hyvään maa
perään. Ruotsinkielinen kulttuuri on yhä 
päättävämmin kääntänyt kasvonsa Skandi
naviaan päin ja yhä selvemmin sanoutu
nut irti suomenkielisestä sivistys.yhteydestä. 
Avoimesti puhuvat ruotsinkieliset kirjaili
jamme ruotsalaisesta kansallistunteestaan, 
eivätkä heidän uudet historioitsijansa ereh
dyksessäkään mainitse heitä suomalaisiksi. 
Ruotsalaistemme mainitunlaisesta asennoi
tumisesta on ollut suomalaisuusliikkeelle 
sen nykyisessä vaiheessa se välillinen hyöty, 
että se on vaikuttanut suomalaisessa nuo-
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risossa, varsinkin ylioppilasnuorisossa vält
tämättömän reaktion ja tehnyt sen pii
rissä uudestaan ajankohtaiseksi kysymyk
sen suomalaisesta kansallisvaltiosta. 1\'lieille 
on selvinnyt, että suomenkielisen ja ruot
sinkielisen kansanaineksen viera us ei ra
joitu vain kielelliseen ilmaukseen, vaan 
Suomen valtakunnan ,rajojen sisäpuolella 
on kaksi kansallista tahtoa, :kaksi erillistä 
kulttuurisuuntausta. Vaikkakaarn emme 
hyvwksyisi sitä käsitystä, joka on ruotsa
laisen sivistyneistön taholla jo yleinen, että 
olisi kysymys kahden erilaisen rodun, kah
den :kansallisuuden välisestä valtataiste
lusta, täytyy meidän todeta, että on ky
symys enemmästä kuin kieliasiasta. Kieli 
ilmentää puhujansa kansallista ajatusta, 
sen väestöryhmän sielua,. joka määrättyä 
kieltä puhuu. Kielen kautta toteuttaa 
kansa sille ominaista sivistysmuotoa. Me 
puhumme nimenomaan suomalaisesta kult
tuurista tarkoittaen sillä kansallista suo
menkielistä kulttuuria. Silti me kuulumme 
länsimaiseen sivistysyhteyteen ja meidän 
tulee kehittää näitä yhteyksiä, mutta me 
emme hyväiksy Ruotsia tämän sivistyksen 
ainoaksi ja välttämättömäksi välittäjäksi, 
emmekä tunnusta skandinaavista sivistys
muotoa tässä maassa sinänsä !kansalliseksi. 
,Meidän täytyy irtautua siitä käsityk
sestä", sanoi jo Juhana Vilhelm Snellman, 
,että Suomi olisi jonkunlainen Ruotsin 
alainen maakunta". Kuta varmemmin 
suomalainen kansallinen herätysliike val
taa jalansijaa tässä maassa, myöskin työ
väestön keskuudessa, sitä ehdottomammin 
lähestyy se aika, jolloin ruotsa:laisemme 
saavat valmistautua tyytymään niihin oi
keuksiin, jotka kansainvälisten periaatteit
ten mukaan kuuluvat vähemmistökansalli
suuksille, elleivät tahdo omaksua sitä kan
sallista sivistysmuotoa, jolle yil{Sin kuuluu 
tulevaisuus tässä maassa. Tähän vaatimuk
seen nähden emme astu yhtään sen pitem
mälle kuin Juhana Vilhelm Snellman jo 
vuonna 1856. Luen erään hänen lausun
tonsa tältä ajalta, vaikka tiedänkin, ettei 
häntä ruotsalaisella eiikä marxilaisella ta
hOilla pidetä auktoriteettina, niinkuin me 
suomalaiset pidämme. Hän lausuu: ,To
siasia on, että suomalaisissa vaatimuksissa 
on yrksi äärimmäinen kohta, jonka täytyy 
asettaa ruotsalaiset Suomessa samaan ti
laan, jossa suomalaiset tätä nykyä ovat. 
Opetusta ja lain käyttöä voidaan paikka-

kunnittain toimittaa kaJhdella kielellä eri 
väestöjä varten, mutta yliopistosivistyk
sellä, 'korkeammalla hallinnolla ja lain 
käytöllä sen ylimmällä asteella tuskin voi
nee olla kahta kieltä". Ja hän lisäsi: 
,Näi,tä ja samanlaisia vaatimuksia, että 
1 % miljoonaa" - suomenkielisiä oli sil
loin niin paljon - ,että 1% miljoonaa 
suomalaista Suomessa vähitellen pääsisi 
nauttimaan niitä oikeuksia, joita ruotsalai
set vuosisatoja ovat pitäneet yksinoikeu
t,enaan, voinee ainoastaan sokeus pitää vi
han ilmauksena ruotsalaisuutta ja ruotsa
laista kulttuuria vastaan". 

Tarkastella:kseni edelleen kielikysymystä 
nimenomaan kansallisena kulttuurikysy
myksenä, viittaan tässä yhteydessä tohtori 
Ruudun lausuntoon. ,Kansamme k]eil.iryh
mät muuttuvat käytännössä enemmistö- ja 
vähemmistökansallisuuksiksi silloin !kun eri 
väestöjen sivistystarpeiden oikeudenmukai
nen tyydyttäminen on ratkaistava, kun on 
kysymys erikielisten koulujen ylläpitämi
sestä ja kun on valmistettava esim. yli
opisto-opetuksen kautta henkisen rtyön suo
rittajia yhteiskuntaa varten". 

Kun tarkastelee sivistysmäärärahojen ja
kautumista eri kieliryhmien välillä, ei voi 
olla eri mieltä siitä, että hallitusmuodon 
14 § :n sanamuoto, jonka mukaan ne on 
jaettava, ,samanlaisten perusteiden" mu
kaan, on tuottanut hämmennystä ja mieli
valtaista tuLkintaa. Eipä edes professori 
E. N . .Setä~ä ole mainitun pykälän sana
muotoon tässä suhteessa ainakaan aikai
semmin ollut tyytyväinen. Seuraus mai
nitun pykälän sanamuodon epämääräisyy
destä onkin käytännössä ollut se, että ruot
salaisemme ovat päässeet kulttuurimäärä
rahoja jaettaessa säännöllisesti epäoikeu
tettuun asemaan. Tästä esi:tän muutamia 
numeroita, jotka lyhyyden vuoksi olen ot
tanut vain oppikoulumenojen kohdalta. 

Varsinais-Suomessa on ruotsimdelinen 
aines vain 15.7 % koko maakunnan väes
töstä, mutta valtion kouluista on hei!llä 
3,3.3 %, yliopistoon· johtavista valtion kou
luista 28.6 %. Valtion koulujen kustannuk
sista tulee ruotsinkielisten hyväksi 29, %. 
Jokainen ruotsalainen oppilas maksaa V ar
sinais-8uomessa valtiolle 73'3 markkaa 44 
penniä enemmän kuin suomenkielinen. Vii
nurissa oli vuoden 19,30 tHaston muik:aan 
~uomalaisia asukkaita 44,437 ja ruotsalaisia 
3,391. Näiden ruotsalaisten tähden, jotka 
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yleensä osaavat suomenkieltä, ylläpitää val
tio ruotsalaisia oppikouluja, ja nousevat 
valtion kustannukset kutrukin ruotsinkie
listä asukasta kohti Suomen markkaan 361, 
sen sijaan kun sen menot nousevat kuta
kin suomalaista asukasta kohti vain 94 
markkaan 80 penniin. YksityiSkoulut mu
kaanluettuina uhrasi valtio vuoden 1930 
tilaston mukaan ruotsalaisten koulujen me
noina 83 markkaa jokaista ruotsinkielistä 
asukasta kohti maassa, ja suomalaisten 
koulumenoina noin 31 markkaa 70 penniä 
kutakin suomenkielistä asukasta kohti. Kun 
ottaa huomioon, että ruotsinkielisiä on noin 
10 % mruan asukasluvusta, huomaa, että 
valtio uhraa enemmän !kuin :kaksinkertai
sen rahamäärän ruotsinkielisen väestönosan 
kuin suomalaisen väestönosan oppikoului
hin. Ja on kysyttävä: Onko hallitusmuo
don 14 § :n määräystä sivistystarpeiden 
tyydyttämisestä , ,samanla~sten perustei
den'' mukaan noudatettu, ja jos on, eikö 
suomenkielinen kansanaineksemme jo ala 
tajuta, että mainittu pykälä olisi jo vii
meinkin !korjauksen tarpeessa~ Jos ruot
sinkielelle suotaisiin vain paikalliskielen oi
keudet, kuten la;kiesityksessä ehdotetaan, 
j:a suomen- ja ruotsinkielisen väestön kam
sansi:vistystä koskevia tarpeita tyydytettäi
siin väestösuhteen mukaisessa määrässä, 
saatettaisiin suomalainen kansanaines sille 
kuuluvaan oikeuteen kultturellisessa suh
teessa loukkaamatta ruotsala1stemme oi
keuksia, katsoen siihen määräykseen, joka 
jo Bernin kansainliittokonferensissa vuonna 
1:9i19 hyväksyttiin kansainväliseksi sopi
mukseksi vähemmistöjen suojelemiseksi, ja 
jossa sanotaan: ,Valtion määrärahat eri
kielisten opetus- ja sivistyslaitosten perus
tamiseen, ylläpitämiseen ja avustamiseen 
jaetaan yleissummina valtiossa asuvien kan
sallisuuksien pääluvun mukaisen suhteel
Hsuuden perusteella.'' 

On valitettavaa, että sellaiset kulttuuri
persoonallisuudet kuin professori E. N. Se
tälä ja ministeri Rafael Erich, tarkastele
vat tätä kysymystä niin kokonaan eri näkö
kulmilta kuin nuorempi suomalainen sivis
tyneistömme, eikä tunne sitä kansallista tah
toa, joka ilmenee :kyseenäolevassa lakiesi
tyksessä hallitusmuodon 14 § :n muuttami
seksi. Ikävintä on, että ministeri Erich 
viittaa siihen ulkomaiseen painostukseen, 
joka mahdollisesti seura"isi, jos kyseessäoleva 
lainmuutos saataisiin aikaan. Ministeri 

Erich tarkastelee kysymystä, kuten lausut
tiin täällä asian ollessa viime kerralla esillä, 
,Tukholman horisontista", sillä läntisen 
naapurimaamme taholta voi yksin sanotun
lainen painostus olla mahdollinen, kuten 
olemme lukemattomia kertoja saaneet ko
kea. 8uomalainen kansallistunto on vali
tettavasti vain niin tylsynyt, ettei se reagoi 
mainitunlaisiin loukkauksiin nähden, tuli
vatpa ne Suomenmaassa tai Ruotsinmaassa 
asuvien ruotsalaisten taho1ta, vaan pitää 
täJllaisia loukkau'ksia ikäänkuin suomalai
selle kansallisuudelle asiaan kuuluvina. 
Mutta meidän on päästävä siihen, että 
meille ei määrää, mitä me saamme omassa 
maassamme tehdä tai tekemättä jättää, itä 
eikä länsi, vaan puhtaasti suomalaiskansal
liset näkökohdat (Vasemmalta: Niin~än ne 
määräävätkin!). 

Tahdon vielä tahdentää sitä seikkaa, että 
kysymyksessäolevalla lainmuutoksella ei ole 
tarkoitus sortaa ruotsinkielistä kansanaines
ta.mme, vaan poistaa ne etuoikeudet, jotka 
sillä ovat ja jotka muodostavat jarrun 
suomalaiskansalliselle kul ttu urikehi ty kselle. 
Ruotsalaistemme oikeudelle kehittää täällä 
omaa kulttuurimuotoaan niissä rajoissa, 
jotka ovat kansainvälisen oikeuden mukaan 
vähemmistökansallisuuksille myönnettyjä, ei 
suomalaisuusliike tule panemaan esteitä. 
Turhaa on ruotsalaistemme pelätä tahol
tamme sentapaista räikeää kansallista sor
toa kuin mihin Ruotsi on tehnyt itsensä syy
pääksi Länsi-Pohjassa ja josta on sangen 
tuoreita esimerkkejä, tai sellaista kansallista 
painostusta ja sortoa, jolla Norja on rikko
nut Ruijan suomenkielistä asutusta vastaan, 
puhumattakaan siitä, että suomalaisuusliik
keellä olisi jonkunlainen panslavismiin ver
rattava luonne, niinkuin täällä viime ker
ralla asiaa käsiteltäessä ed. Urho Vilpitön 
Toivola suvaitsi asiasta käyttämässään lau
sunnossa viitata, ja jolle, hänen räikeäHe ja 
mauttomalle lausunnolleen, on täällä tänään 
antanut ed. Ryömä siunauksensa. Suomen
maa on ainoa maa maailmassa, jossa voidaan 
hoitaa muinoin kukoistavaa suomalais-ugri
laista kulttuuriperintöä ja siksi Suomen 
lainsäädännönkin on taivuttava suomalais
kansallisen tahdon edessä, jotta suomalai
nen kansallisuus voisi tämän perinnön kun
nialla hoitaa. Jos te, jotka nyt asetutte 
vast-ustamaan tätä tärkeätä aloitetta, voi-
tatte, muodostuu siitä teille Pyrrhoksen 
voitto, sillä jos suomalaisuuden asia nyt 
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kaatuu tämän asian yhteydessä, niin se kaa
tuu varmasti eteenpäin, sille teikään, herrat 
marxilaiset, ette voi mitään (Vasemmalta: 
Sepä nähdään ! ) . 

Ehdotan, herra puhemies, että käsittelyn 
pohjaksi vastoin suuren valiokunnan mie
tintöä otetaan perustuslakivaliokunnan mie
tintöön liittyvässä maalaisliiton vastalau
seessa oleva lakiesitys, lakiesitys, joka on 
sama kuin ed. V. Annalan aloitteessa (Va
semmalta: Se on ehdotettu jo!). 

Ed. Heiskanen: Herra puhemies! 
Pyydän saada vaivata arvoisan eduskun
nan jäseniä vielä tämän asian yhteydessä 
muutamilla huomautuksilla. Ensiksi pyy
dän saada tässä surulla todeta sen mahta
van aseman, mikä ruotsinkielisillä meidän 
maassamme vielä on, joka on niin voima
kas, että kun tämä asia oli käsiteltävänä 
perustuslakivaliokunnassa ja suuressa va
liokunnassa, niin eivät ruotsinkieliset tar
vinneet pitää siellä yhtään puhetta, vaan 
suomalaisia löytyi enemmänkin kuin riit
tävä määrä puolustamaan tämän asian yh
teydessä ruotsinkielisten etuoikeuksia. 

Täällä on aikaisempien käsittelyjen yh
teydessä suuressa valiokunnassa ja osaksi 
muuallakin erikoisesti vasemmistomme ta
holla puhuttu siitä, että tässä pyritään 
ruotsalaisia sortamaan tai että tässä olisi , 
suorastaan kysymys jonkinlaisista kostotoi
menpiteistä. Nämä ovat niin vahvoja väit
teitä, että nämä pitäisi voida todistaa siinä 
tapauksessa, että ne heitetään. Eihän siinä 
tapauksessa, että nämä lakialoitteet hyväk
sytään, millään tavalla eikä missään muo
dossa tulla sortamaan maamme vähemmistö
kansallisuutta. Jos taas on tarkoitus, että, 
meidän vasemmistolaisemme tällä tavalla 
pyrkivät ehkä jossakin määrin pahaa omaa
tuntoansa lohduttamaan, niin sehän on asia 
smansä. On myös huomautettu siitä, että 
tämä suomalaisuuskysymys on tehty jon
kinlaiseksi agitatiovälineeksi, jota käyte
tään vaalien edellä. Tämä huomautus kai 
tehtiin erikoisesti vasemmiston taholta. 
Mutta jos halutaan todella päästä siitä, 
että tästä ei tehtäisi, niinkuin siellä väi
tetään, minkäänlaista puoluepoliittista agi
tatiovälinettä, niin silloinhan on kaikkein 
loogillisinta hyväksyä nämä lakialoitteet, 
ynnä toiset samaan suuntaan tähtäävät 
mahdollisimman pian, ja silloin niiden 

käyttäminen agitatiovälineenä, kuten sieltä 
on huomautettu, ilmeisesti loppuisi. 

Sitten vielä pyydän saada mainita muu
taman sanan ed. Ryömän puheenvuoron 
johdosta. Hänkään nimittäin, silloin kun 
asia oli täällä esillä vuonna 1918 (Ed. 
Ryömä: Se oli 19'19 ! ) , ei ollut niin var
malla kannalla tämän pykälän onnistunei
suudesta. Hänhän eräiden toisten kanssa 
kirjoittamassaan vastalauseessa moitti eri
koisesti hallitusmuodon 14 § :n ensimmäisen 
momentin epämääräisyyttä m. m. sanoen : 
,Sitä vastaan voidaan muistuttaa, että se 
joko asiallisesti ei sano mitään, jota jo 
pykälä itsessään ei sisällä, tai sanoo jota
kin, mikä ei ole täysin selvä". Olen jo 
aikaisemmin riittävästi osoittanut, mitenkä 
tämä hallitusmuodon pykälä tuli hyväksy
tyksi vasta pitkän painostuksen jälkeen. 

Kun täällä ed. Ryömä erikoisesti on vii
tannut myöskin niihin tapauksiin, joita va
litettavasti viimeisinä iltoina on Helsingin 
kaduilla ollut nähtävissä, niin pyytäisin 
tässä saada esittää erään Hufvudstads
bladetista otetun selonteon siitä, kutka tai 
mihinkä yhteiskuntaluokkiin kuuluvat ne, 
jotka täällä ovat olleet mukana. Täällä 
sanotaan, että siellä oli mukana pidätetty
jen joukossa yksi 1 ä mm i t t ä j ä, yksi 
t a l o n m i e s, yksi asianajaja, yksi p a l o
s o t i 1 a s, kaksi koulu poikaa, yksi r a i t i o
v a u n u n k o n d u k t ö ö r i, yksi se p p e-
1 e ensi t o j a, yksi r ä ä t ä l i, yksi .... 

Puhemies (koputtaa) : Minun mie
lestäni nämä eivät kuulu tähän asiaan. 

Puhu j a: Siis mitä demokraattisin 
nahina täällä kadulla. 

Sitten pyysin oikeastaan puheenvuoron 
'sen johdosta, että ed. von ,Born viime 
kerralla vastasi - oliko se ed. Karek
sen tekemään huomautukseen, joka 
koski sitä tapausta, jolloin Yrjö-Koskinen 
ensi kerran ritaristossa ja aatelistassa 
käytti suomenkielisen puheenvuoron. Kun 
tämän johdosta ed. von Born esitti asian 
sellaisessa valossa kuin vapaherra von Born 
vanhempi tätä vastustaessaan olisi esiin
tynyt vain l a i 11 i s u u d e n r i t a r i n a, 
eikä millään tavalla suomalaisuuden vihol
lisena, niin minun on pakko, jotta ei jäisi 
eduskunnan pöytäkirjoihin tämä harhaan
johtava lausunto oikaisematta, tässä esit
tää sitä valaisevia kohtia. Tämä on myös-
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kin siinä mielessä läheisessä yhteydessä 
esillä olevan asian kanssa, että se osoittaa 
ruotsinkielistemme suhtautumisen suomen
kielen asemaan silloin, kun he olivat täällä 
määräämässä. 

Tapaus sattui vuoden 1894 valtiopäivillä.; 
kun vapaaherra Yrjö-Koskinen piti sää
dyssä lyhyen puheen suomen kielellä. Tä
män johdosta tiedusteli maamarsalkka, 
oliko säädyn jäsenissä sellaista, joka ei 
voinut ymmärtää, mitä Yrjö-Koskinen oli 
suomeksi lausunut. Tähän vastasi vapaa
herra von Born, ettei hän ymmärtänyt tätä. 
Maamarsalkka tiedusteli silloin vapaaherra 
Yrjö-Koskiselta, eikö hän tahtoisi toistaa 
lausuntoa ruotsiksi. Tästä Yrjö-Koskinen 
kieltäytyi katsoen, ettei sellainen tehtävä 
kuulunut hänelle. Tämän jälkeen sai pu
heenvuoron von Born, joka lausui, että oli 
tapahtunut ritarihuoneen aikakirjoissa jo
takin ennenkuulumattoman epähienoa, olipa 
tapahtunut vielä enemmän, oli tapahtunut 
1 a i t t o muu s. Valitti sitä, että maa
marsalkka ei ollut kieltänyt Yrjö-Koskista 
puhumasta ja pyysi asiaa pöydälle voidak
seen seuraavassa istunnossa tehdä ehdo
tuksen sellaiseksi muutokseksi ritarihuone
järjestykseen, että moinen laittomuus ei 
enää olisi mahdollista. Tämän jälkeen syn
tyi hyvin pitkä keskustelu RHJ. 36 § :n 
tulkinnasta, se on, mitä tarkoitetaan tässä 
pykälässä käytetyillä sanoilla ,landets offi
ciella språk". Maamarsalkka katsoi pykä
län selväksi siinä, että tämä tarkoittaa 
sitä kieltä, mikä kulloinkin on maan viral
lisena kielenä, ja kun suomenkieli kieltä
mättä jo oli virallisen kielen asemassa, ei 
hän voinut estää suomea käyttämästä. 
Kehoitti säädyn sihteeriä tulkitsemaan 
Yrjö-Koskisen lausunnon ruotsiksi. Tähän 
taas von Born vastasi, että :hänestä tul
kitseminen on yhtä laiton kuin itse 
:puhek~n, ja pyysi, ettei tehtäisi tätä 
uutta laittomuutta enää täällä ritaristossa 
ja aatelissa. Jotkut häntä kannattivat, 
mutta useat puhujat, kuten esimerkiksi 
Mechelin ja Svinhufvud, - nykyinen ta
savallan presidentti, ollen väärin ole ym
märtänyt - oli sitä mieltä, että kun suomi 
nyt on toinen virallinen kieli, ei RHJ. 36 § 
tee estettä suomenkielen käyttämiselle ja 
että lainsäätäjän tarkoitus käyttäessään 
muotoa~ ,landets offciella språk", mikä 
Svinhufvudin huomautuksen mukaan voi 
olla sekä yksikkö että monikko, on ollut, 

että RHJ :tä ei tarvitsisi muuttaa, kun 
suomi kerran tulee viralliseksi kieleksi. 
Samaa mieltä oli myös vapaaherra V. von 
Hellens, joka vastusti myöskin tätä aloi
tetta. Sitten von Born jätti memorialin 
RHJ. 36 § :n muuttamisesta, missä hän 
teki laajasti selkoa pykälän käsittelystä 
vuoden 1863 valtiopäivillä ja tuli siihen 
tulokseen, että pykälässä on tarkoitettu 
ainoastaan ruotsinkieltä ollenkaan ajattele
mattakaan, että joku muu kieli vastaisuu
dessa tulisi ruotsinkielen ohella tai sen si
jasta viralliseksi kie1eiksi. Vie1läpä hän tekl 
eräitä huomautuksia, joita toiset säädyn 
jäsenet mitä jyrkimmin lausuivat vastusta
vansa. 

Tässä siis, kun ed. von Born viime 
kerralla asian esillä ollessa esitti, että nii
den taholta, jotka katsoivat tässä laitto
muuden tapahtuneen, myös tehtiin aloite 
lain muuttamiseksi, niin se on oikein. 
Mutta millä ehdoilla, se on tässä kaikkein 
tärkein kohta, ja sen pyydän saada esit
tää. 

Aloitteentekijä asetti nimittäin suomen
kielen käyttämiselle seuraavat ehdot: 
1. Se, joka tahtoo puheessaan käyttää suo
mea, ilmoittakoon siitä puheenvuoroa pyy
täessään ja olkoon velvollinen heti pu
heensa jälkeen joko itse tai säädyn muun 
jäsenen kautta lausumaan saman ruotsiksi. 
2. Jos hän tässä niskoittelee, on lausunto 
jätettävä pois säädyn pöytäkirjasta, ja 
älköön hän olko oikeutettu samoilla valtio
päivillä saamaan puheenvuoroa suomenkie
listä lausuntoa varten. Mutta jos sellai
sessa kääntämättömässä lausunnossa on 
käyty henkilökohtaisesti jonkun säädyn 
jäsenen kimppuun, olkoon tämä kuitenkin 
oikeutettu siihen vastaamaan, niin että 
hänen lausuntonsa tulee pöytäkirjaan. 
3. Mikään enempi tulkinta ei tule kysy
mykseen. - Tällainen oli tämä ehdotus, 
joka ed. von Bornin esittämän lausunnon 
mukaan ei suinkaan aiheutunut mistään vi
hamielisyydestä suomalaisuutta kohtaan. 
Aloitteentekijä aikoinaan samoin vakuutti 
aivan samaa, ettei se aiheudu mistään maan 
toisen kielen halveksumisesta, vieläpä hän 
piti ehdotusta ,humaanisena' ', vaikkakaan 
ei voinut olla sanomatta siinä yhteydessä, 
ettei muutos sillä hetkellä ollut tositarpeen 
vaatima ja ettei ollut kohtuullista sillä 
häiritä vanhan sukupolven rauhaa. - - -
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Puhe m i c s: Ehkä puhuja koettaa py
syä tässä hallitusmuodon 14 § :ssä. 

P u h u j a: Tässä onkin pääasia tullut 
tästä kohdasta esitetyksi. E h k ä j o s s a
kin toisessa yhteydessä voin 
s i t ä j a t k a a. Nyt siis tässä yhteydessä 
lopetan sen ja toivon, että eduskunta yh
tysi kannattamaan ensimmäisessä vastalau
seessa tehtyä lakialoitetta ja asettaisi sen 
käsittelyn pohjaksi täällä. Pyydän siis 
kannattaa ed. Lahdensuon tekemää ehdo
tusta. 

Pääministeri Kivimäki: Joka tahtoo 
tätä kysymystä harkita kylmästi, sen täy
tyy sanoa, että siitä on tehty liian suuri 
numero. Tietenkään ei ole kiellettävissä, 
etteikö kielilainsäädäntö ole eräissä koh
dissa korjauksen tarpeessa. Kymmenen 
vuoden kuluessa, jotka ovat vierineet siitä, 
kun kielilaki säädettiin, ovat olosuhteet 
muuttuneet siinä määrässä, että tämän lain 
säännökset eivät maan pääväestön eikä ko
konaisuudenkaan kannalta kaikissa suh
teissa enää vastaa tarkoitustansa. lVIutta 
tarpeelliset muutokset, joita tehtäessä käy
täntö ja saadut kokemukset on huomioon
otettava, ovat aikaansaatavissa hallitusmuo
don 14 §:ään koskematta ja ilman sitä re
pivää kiihkoa, joka ·tämän kysymyksen joh
dosta on syntynyt ja joka on johtanut pa
haa ennustaviin katurähinöihinkin. 

Viime keväänä lausui eduskunta toivo
muksen kielilainsäädännön uudistamisesta 
sii:hen suuntaan, että kaksikielisyyden hai
tat saataisiin supistetuiksi. Tämän toivo
muksen noudattamiseksi on laadittu ehdo
tus kielilainsäädännön muuttamisesta ja on 
tämä ehdotus par'aikaa valtioneuvostossa 
ministerivaliokunnan käsiteltävänä, ja kun 
hamtus vain saa tarpeeksi aikaa perehtyäk
seen asiaan sillä perinpohjaisuudella, jota 
se vaatii, on eduskunta saava asiasta esi
tyksen, joka toivoakseni poistaa pohjan 
esillä olevalta kiistakysymykseltä. 

Samoin on yliopistoky;symyskin ratkais
tava, niin että maan suomerikielinen väestö 
voi nähdä suomalaisen sivistyksen tarpeet 
tyydytettyinä ja että ruotsinkieliselläikään 
väestöaineksena ei ole Dikeutettua valitta
misen aihetta. 

Näiden kysymysten ratkaiseminen on vai
keaa osittain siitä syystä, että liiallinen 

kiihko on asiassa vallannut kansalaisten 
mielet, ja toisaalta siitä syystä, että ruot
salaiset eivät aina ole havainneet, mitä 
kello on lyönyt. Viimeksimainitussa suh
teessa esim. on sanottava, että jos ruotsa
laiset olisivat vuosi takaperin hyväksyneet, 
mitä silloisessa hallituksessa ehdotettiin 
yliopistokysymyksen ratkaisemiselksi, kysy
mys olisi ainakin pitkäksi aikaa poistunut 
päi väj ärj estyksestä. 

Muutoin en voi olla tässä yhteydessä 
lausumatta, että se viha ja riita, joka on 
esilläolevan asian ympärillä virinnyt, on 
omiansa mitä suurimmassa määrässä vahin
goittamaan maan etuja. Se on vieroitta
nut porvarilliset ainekset toisistaan kauem
maksi kuin pahimpina venäläisvallan aikoi
nakin ja se on valtakunnan elinkysymys
ten hoitamisen kannalta syvästi valitettava. 
On annettava arvoa sille syvälle vakaumuk
selle ja väsymättömälle innolle, joka ilme
nee m. m. ed. Heiskasen taholla tämän 
asian ajamisessa, mutta en voi olla asetta
matta hänen eteensä kysymystä, onko hän 
tullut ajatelleeksi, mihin asiat voivat ajan 
oloon mennä, ellei päätä pidetä kylmänä 
niiden puolella, joiden on vastattava maan 
kansanvaltaisen hallitusjärjestelmän pysyt
tämisestä ja lujittamisesta (Keskustasta: 
Kaksi eri asiaa ! ) . Kansalliskiihkon mer
keissä ja sen varjolla on äärimmäisellä ta
holla useasti ajettu poliittisia sivutarkoituk
sia ja senvuoksi sanoisin, että ne, joilla 
on silmät nwhdä, ne nähkööt ja katsokoot, 
ettei maa joudu vaaraan ,(Eduskunnasta: 
Oikein!). 

Ed. H o n k a: Jotenkin yksimielisiä o1ta
neen maassamme siitä, että n. k. kielikiista 
olisi saatava pois häiritsemästä kansalais
sopua ja luomasta turmiollista juopaa 
väestöpiirien keskuuteen, jotka muuten voi
sivat toimia täydessä yhteisymmärryksessä. 
Mutta varmaa on, että niin lkauan kuin 
ruotsinkielisen väestön johtajat ja sivisty
neistö eivät väisty tuumaakaan päivä päi
vältä yhä enemmän vanhentuvista asemis
taan rmuuten kuin pakon edessä ja niin 
kauan kuin kansallisuusasiaa väheksyvä 
sosialidemokratia heitä tässä yksipäisyydes
sään tukee, ni,in kauan ei tämä katkeruutta 
herättävä taistelu herkeä. Ja kuitenkin on 
ruotsinkielistemme kanta kestämätön, jos
kin historiallisen kehityksen ja inhimillisten 
rajoituksien valossa käsitettävissä. 
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Kuten perustuslakivaliokunnan kuulema 
asiantuntija, prof. E. N. Setälä, lausum1os
saan sanoo, leimaa hallitusmuodon 14 § 
kielilainsäädän tömme tasa-arvolainsäädän
nöksi eikä vähemmistölainsäädännöksi. Kun 
nyt ruotsinkielinen väestömme on vain va
jaa lOi % maan koko väestöstä, niin onhan 
päivän selvää, että silloin on tasa-arvoisuus
periaatteen noudattaminen kielilainsäädän
nössä kohtuutonta ja sen aiheuttama kaksi
kielisyysjärjestelmä tarpeetonta rasitusta 
aiheuttava. 

Ruotsinkielistemme taholta kuulee usein 
väitettävän ja viimeksi on väitetty eräässä 
ruotsalaisuuden päivänä pidetyssä juhlapu
heessa, että tämä 10 % ei ole mikään ta
vallinen kielivähemmistö, vaan että suuri 
osa siitä on kiinteästi liittynyt suomen
kieliseen. väestöön ja edustaa väestöainesta 
joka aikojen kuluessa on mitä arvokkaim
malla tavalla osallistunut työhön ja taiste
luun yhteisen isänmaan hyväksi. 'Tämän 
vuoksi olisi muka huutavaa vääryyttä tehdä 
tästä väestöaineksesta jonkinlaisia toisen 
arvoluokan kansalaisia. Tähän haluaisin 
huomauttaa: Suuri osa, ehkä suurin osa 
ruotsinkielistä sivi'styneistöämme on suku
juuriltaan täysin suomalaista, osa taasen 
on alkuaan eri maista Suomeen muuttanei
den sukujen jälkeläisiä ja vain sangen 
pieni osa niin sanotun ruotsalaisen ran
nikkoväestön jälkeläisiä. Mielestäni ei ole 
mitenkään kohtuutonta odottaa, että tällai
set väestöpiirit myöntäisivät suomen kie
lelle ehdottoman valtakielen aseman ja 
omasta vapaasta tahdostaankin lakkaisivat 
vaatimasta pienen vähemmistön kielelle 
täyttä virallista tasa-arvoa. Ja si:tä paitsi 
ei ruotsinkielinen väes·tömme suinkaan sen 
kautta tule julistetuiksi vähäarvoi.semmiksi 
kansalaisiksi, jos sen on uhrattava ruotsin
kielen kohtuuton virallinen tasa-arvoisuus 
maan yhteiseksi parhaaksi. 

Esilläoleva lakiehdotus hallitusmuodon 
kielipykälän muut.ta.mi,selkJsi käy mielestäni 
V1ailveutunutta suomalai,sta ikansalaismie1tä 
tyydyttävään suuntaa1n. Sen sa1aman edus
kuntakäsittelyn yhteyde,ssä on useaa,n ike,r
taa.n lausuttu, että hrullitusmuodon muut
taminen on si.Iksi vakava ja 'laa:jaika:ntoinen 
asia, että sii!hen ei kansan eduskunnan tu
lisi ryilltyä, iiLman että rusia perusteellisesti 
valrrnisteUaan. Ja •On olitu sitä mieltä, että 
tä11aisen valmistelun voi ;paraiten saada 
aikaan maan hallitus. Samoin lausutaan 

esimerili:iksi lk:anJsa.llisen imikoomu:spuolueen 
ja isänmaai!lisen kansanlii1kkeen edustajain 
wllelkirjoittaman eduskunnan tulkitsemis
jä,rjeste1män muuttamista tankoi'ttaJV8Jl1 
ruloittee:n perusteluissa rrn. rrn.: ,.Aloitteet 
muwtosehdotuksiin, jotJka koskevat perus
tusla:k:iin si.sä:ltyviä ikwksikieilisyyssiilinnök:
siä, kuuluvat aJSi,an ·luon111on mukaisesti 
maan hllillitukiseHe.'' Tämä ajatus on mie
lestäni edelleen huomioonotettawa. Mutta 
jos, kuten meillä tällä kertaa on asian laita, 
maan ha:llitukselta ei voida tässä a;siassa 
odottaa sellaista aloitetta, jot1a ik:uitenlkin 
laajat väestöpiirit ilmtsovat täJ'Ikeäiksi ja 
tosiolojen vaaltimaiksi, rriin ei tä.mä peri
aate ikui,tenlkaan saa estää eduskrmitaa pa
nemastw a:siaa vi.reiHe. Mutta siitä huoli
matta on 1tällainen a1loi<te t.iletenlk:in valmis
tetta:va kai!keHa sillä huolella ja ,tunnol'li
suudella, johon eduSkunta suinkin kyke
nee. Näin ei kuirt;errkaan mi·elestäni ole 
esilläolevan ,asian ik:ä1sittelyssä menetelty. 
Verraten ylimwlkaisin peruste,luin on pe
rustuslaik:ivwli:okunta asian hylä1nn;yt ja sen 
hy:Ukää:vään ikanta.an on suuri vaJiokunta 
ylrtynry:t suomat.ta aloitteelle edes jaosto
kä,sittelyä. 

Otlen sitä .mieltä, että ha~litusmuodon 
14 § nykyisessä muodossaan >OiTh tosioloja 
va1staamaton, kohtuuton ja eriiaisia. tulkin
toja ja haita.Uisia erimielisyyksiä synnyt
tä,vä, lkrutson, että aloitteet sen muuttami
seksi eivä,t ole syntyneet liian ai.Ikaisin. En 
ole lk:uilternka.an vakuutettu :siitä, että ensim
mäiseen va:stalauseeseen' sisä1tyvän lakieh
dotuksen sanll!muot.o on täysin onrnistnn'llit. 
Puolestami katsoisin esim., että ehdotetun 
p:y'kälän 1 momentissa esiintyvä ,sana ,kan
salliskieli, olisi vaihdettava sanaan ,valta
kunnanlkieli", joka olisi selveJllipi ja niin 
sanoaikseni monume:nrt:Jtarulisempi ja se,nkim 
vuoksi hyvin puolustaa, paiiklka.ansa halli
tusmuodossa. Edelleen en ole ehdontomasti 
vakuutettu siitä, että väilttärrnättä olisi ruot
silllkielestä !käytettävä sanaa , 1pailk:rull:iJs
kieli ". I.~isäiksi on lrukiehdotuksen viimei
seHä momentilla muot,o, josta eiväit edes 
suomalais->kansallisen lliSian i:nnoildmimrrna!t
kaan ajajat näytä olevan lähes:kää.n yfksi
mielilsiä. Edusk:unnan tuoreessa muistissa 
lienee kai vielä, mitä esim. edustaja Krure;s 
tääJllä lliSian viimelksi ollessa esil'lä ikalliSan
lii1kikeen nimessä puhui ruot:sinlkielisten oi
keudesta saruda :pitää omanlk:ielisiä OiPpilkou
luja. Nyt ei kuitenlk:aan lalkiehdotuksessa 
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puhuta muusta kuin ka:usansivistystä ikos
kervi,sta t·rurpeist.a. TaiLoudelliset tar:peet 
ova;t niinikään jätetyt mainitsematta. Li
säksi ei perustuslakivaliokunta ole, kuten 
ed. Linlkomies vasta:lauseessa:an huomaut
taa, hanlkkinut selvitystä siitä, mitä muu
t-drosia kysymyksessä1olevan py!källätn muut
taminen ehdotettuun suuntaan vaatisi teh
tävälksi lkieililainsääJdännö.ssämme yloonsä. 

Näin ollen ei mieil.estäni asia ole vie!lä 
kypsä lopulEsesti .ra;tkaistruvruksi ja pyydän 
senvuoksi, herra puhemies, että se prulau
tetta~siin perustusla:kivrulidkuntaan tflirkem
man valmistelun S!llamista va1rten. 

Ed. R a n t a n e n: Minäkin kuulun nii
hin, jotka ovat täällä odottaneet, että tämä 
hallitusmuodon 14 § tulisi ratkaistuksi sii
hen suuntaan, mikä on lausuttu ed. Annalan 
ja ed. Heiskasen aloitteissa. Tämän käsitte
lyn aikana on eduskunnassa ja valiokun
nassa esiintynyt hyvin huomattavia epäilyk
siä siitä, että tämä asia ei ole kyllin perus
teellisesti valmisteltu ja että tässä tarvittai
siin hallituksen esitys. Mutta olen kummin
kin sitä mieltä, että perustuslakivaliokun
nalla on yhtä ~yvin kuin hallituksellakin 
aikaa ja mahdollisuuksia hankkia tämän 
asian valmistelulle pätevää asiantuntemusta 
ja tulen senvuoksi kannattamaan ed. Hon
gan tekemää ehdotusta. 

P u h e m i e s: Keskustelussa on tehty 
ehdotus asian palauttamisesta perustuslaki
valiokuntaan ja sitä on kannatettu. Kun 
tämän ehdotuksen hyväksyminen tietäisi 
asian asiallisen käsittelyn keskeyttämistä, 
niin pyydän seuraavia puhujia lausumaan 
mielensä tästä ehdotuksesta. 

Ed. 0 k s a n e n : T.1uovun. 

Ed. Virkkunen: Olen pyytänyt pu
heenvuoroa toisessa tarkoituksessa, mutta 
katson voivani kannattaa tehtyä ehdotusta 
mietinnön palauttamisesta perustuslaki
valiokuntaan. 

Ed. V. A n n a l a: Luovun. 

Ed. P e n n a n e n : Luovun. 

Ed. T a k a 1 a : Luovun. 

Ed. v on Born: Jag anser för min del 
en återremiss fullkomligt överflödig, och 
ber därför att få motsätta mig förslaget. 

Keskustelu ed. Hongan ehdotuksesta ju
listetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Honka ed. Rantasen kannattamana eh
dottanut, että asia palautettaisiin perustus
lakivaliokuntaan uuden perusteellisemman 
lausunnon antamista varten. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Hongan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka tahtoo jatkaa asian asiallista käsit
telyä, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Hongan ehdotus hyväksytty. 

P u he m i e s: Äänestyksessä on annettu 
84 jaa- ja 88 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 22_ 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt ed. Hongan ehdotuksen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. v o n B o r n : J ag anhåller om öppen 
omröstning. 

P u h e m i e s: Avoin ta äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

P u h e m i e s : Äänestyksen jälkeen kes
keytetään eduskunnan istunto ja jatketaan 
sitä tänään kello 18,30. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aarniokoski, Aattela, Ampuja, 
Andersson, von Born, Bryggari, Colliander, 
Erkko, Eskola, Fagerholm, von Frenckell, 
Furuhjelm, Haga, Halonen, T., Helenelund, 
Herrala, Hilden, Hiltunen, Huotari, Hämä
Jäinen, HäJst'backa, Jacobsson, Jern, Ka
nerva, Kesti, Kettunen, Kivimäki, Kivisalo, 
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Komu, Koponen, Kujala, Kullberg, Kulo
vaara, Kuusisto, I.1astu, Lehtokoski Lepistö 
Lindman, Lindström, Linna, L~nkainen' 
Lumijärvi, Lumme, Malkamäki Malmi: . ' vuori, Mangs, Marttila, Mattsson, Meriläinen, 
Metsäranta, Nyman, Pajunen, Palmgren, 
Pekkala, Peltonen, Penttala, Perho, Puitti
nen, Pärssinen, Rantala, Reinikainen, Ryd
man, Rytinki, Salmenoja, Salonen, Sarlin, 
Sergeliu_s, Sinisalo, Siren, Sjöblom, Sven
tor~etski, Syrjänen, Särkkä, Söderhjelm, 
ToiVonen, Tolonen, 'l'urki'a, Turkka, Wel
ling, \V enman, \Vickman, Wiik, Voionmaa, 
Väisänen, Ahlström, Östenson ja Öster
holm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edusta:jat: 

Aakula, Aittoniemi, Ala-Kulju, Alestalo, 
Annala, J., Annala, V., Arff:man, Asikai
nen, Brander, Böök, Ellilä, Forstrudius, 
Halonen, A., Hannula, Hautala, Heikki
nen, Heiniö, Heiskanen, Hirvensalo, Honka, 
Honlkala, Horelli, Huittinen, Hänninen, 
Ikonen,. l11kilä, Jauhonen, Junnila, Jutila, 
Kaasalamen, Kaij,alainen, Kalliokos!ki, Ka
res, Karvetti, Kauranen, Kiemppi, Kiven
oja, .Kivioja, Koivisto, Koivuraruta, Kor
venO'Ja, Kukkonen, Kämäräinen, Kääriäi
nen, La:hdensuo, Lahtela, I .. ampinen, Leh
tonen, Leiwo, I.~inkomies, I.~ohi, Luostari
nen, Löthman, Miikki, Moilanen, Musta
silta, Mä:keläinen, Nikkola, Oksanen, Oulas
maa, Paksujalka, Pennanen, Pesonen, Pit
känen, Pohjala, Rantanen, Riipinen, Salo, 
Sariola, Schildt, Setälä, Simojoki Soini 
Soininen, Sundström, Sum~onka, 'T~akala: 
Tapaninen, Tarkkanen, Tukia, Tuomivaara, 
Tyrni, V aarama, W ainio, V allas, V alta, 
Vehkaoja, Venho, Vesterinen, Vilhula ja 
Vi,rkknnen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 18 
edustajaa: 

Estlander, Hakkila, Harvala Helo Jo
kinen, Koivulahti-Lehto, Koson~n, Le;pälä, 
Mantere, Oksala, Paasivuori, :pilppula 
Ryömä, Räisänen, Somersalo, Suokas Tan~ 
ner ja Toivola. ' 

Täysistunto keskeytetään kello 17,10. 

Täysistuntoa jrutkletarcm 

kello 18,30. 

Pulletta johtaa puhemies K a ll i o. 

Ed. Kalliokosken y. m. välikysymys, joka 
koskee hallituksen toimenpiteitä talouspulan 

seurausten lieventämiseksi. 

P u he m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen esitellään ed. Kalliokosken y. m. 
allekirjoittama välikysJ'Imys, joka luetaan. 

Notaari lukee : 

E d u s ik u n n a ll e. 

Maassa vallitseva taloudellinen pulakausi 
tuottaa talouselämälle edelleen tuhoisia 
seurauksia. Huolimatta yleisen taloudelli
sen tilan vähäisistä helpottumisen oireista 
ei ainakaan maatalouden asemassa ole mi: 
tään merkitsevämpää helpottumista tapwh
tunut. Pal&ohuutokauppavyöry esim. on 
näihin asti jatkunut vähentymättömänä. 
Osoittavatpa maakiinteistöjen pakkohuuto
kauppojen lukumäärästä kertovat tiedot 
lisääntymistakin. Esim. vuonna 193Q, toi
mitettiin runsaasti kaksi lk:ertaa niin pal
jo~ ma:a:kiinte~stöjen pakkohuutokauppoja 
kmn v. 19,31, Ja kuluvan vuoden a]kupuoli 
osoittaa niinikään lisäystä edellisen vuo
den vastaavaan aikaan verrattuna. Lu
vut: noin 1,'200 pakkohuutokauppa:a v. 
1931, n. 2,,500 v. l'g,32 ja 1,267 v. 1,9313 al
kupuoliskolla. Mikäli vä;hentymistä kulu
van vuoden loppupuoliskolla on ta;pahtu
n~t,. on se seuraus Maakiinteistöpankin 
t01mmnan tehostamisesta, eilkä tilanteen 
muusta parantumisesta. 

Olisi luullut, että näissä oloissa edus
kunnan ja hallituksen tärkeimmäksi teh
tävä~ksi, kulumassa olevan valtiopäiväkau
den alettua, olisi tullut koko maan kan
nalta erittäin turmiollisen pulakauden seu
rausten lievittäminen. Näin ei kuitenlkaan 
ole tapahtunut. 

Tosin hallitus antoi eduskunnalle esityk
sen pa[{ikohuutokauppojen toimittamisajan 
pidentämistä tarkoittavasta ulosottolain vä
liaikaisesta muuttamisesta. Esitystä pe
rusteltiin lähinnä toimitusten paljoudesta 
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ulosottoviranomaisille aiheutuvilla käytän
nöllisillä vaikeuksilla. Niinikään on hal
litus esityksessään v :n 1934 tulo- ja meno
arvioksi ehdottanut huomattavien raha
määrien myöntämistä eräiden maatalous
tuotteiden hintojen tukemispalkkioihin. 

Edellämainittu esitys ulosottolain väliai
kaiseksi muuttamiseksi tuli kuitenkin edus
kunnassa hylätyksi ja tapahtui hylkäämi
nen hallituksen painostuksesta. Hallituk
sen kannanotto asiassa aiheutui siitä, että 
eduskunta oli pidentänyt hallituiksen esit
tämää pakkohuutokauppojen toimeenpano
aikaa. Eduskunnan menettely, käsityk
semme mukaan, taas riippui siitä, että 
tahdottiin käyttää, ehkäpä ainoaa, tarjou
tuvaa tilaisuutta edes jonkinlaisen sulun 
asettamiseksi turmiolliselle pakkohuuto
kauppavyörylle. Epätietoiselta nimittäin 
tuntui hallituJksen esityksen saaminen ylei
sestä pakkohuut~kauppojen lkeskeyttämi
sestä, niin myös tätä asiaa koskevien edus
tajien tekemien aiotteiden esilletulo näytti 
siirtyvän vaarallisen etäiseen tulevaisuuteen. 

Puheenaolevan hallituksen esityksen kol
mannessa käsittelyssä kuitenkin saatiin 
hallituksen taholta ilmoitus uuden esityk
sen antamisesta samasta asiasta. Sitäpaitsi 
eduskunta, hallituksen toivomuksen mukai
sesti hylättyään lakiehdotuksen, hyväksyi 
toivomusponnen, jonka mukaan hallituksen 
uuden esityksen tuli merkitä ylei,stä mwa
talousomaisuuteen kohdistuvien pakkohuu
tokauppojen lykkäämistä. 

Hallituksen lupaama uusi esitys on nyt
temmin eduskunnalle jäJtetty - sellaliseksi 
kai on käsitettävä hallituJk:sen esiJtys laiksi 
velan maksun järjestelystä !kiinteistöjen 
ulosmittauksen yhteydessä. Tämä esitys ei 
kuitenkaan tarkoita pakkohuutokauppojen 
yleistä lykkäämistä, eikä siis lopeta maa
talousomaisuuksien pakkohuutokauppoja, 
mikä käsityksemme mukaan oli eduskun
nan tavkoitus. 

Alussa mainittu, kuluvan vuoden loppu
puolella tapahtunut pakkohuutokauppojen 
vähentyminen, päi'nvastoin kuin pintapuo
lisesti arvostellen saattaisi otaksua, tukee 
pakkohuutokauppojen keskeyttämisvaati
musta, koska ve~kojen vakaannuttamistoi
minnasta saatu kokemus kehoittaa tällaisen 
tauon Vlaraa;miseen sitäkin varten, että 
tämä toiminta tuon ajan kuluessa voi
taisiin ulottaa mahdollisimman laajalle. 
Nykyoloissa ei pakkohuutokauppojen kes-

ke~yttäminen myöskään kohtaisi entisenlai
sia vaikeuksia, koska rahalaitosten ase
massa tapahtunut huomattava parantumi
nen suojaisi nämä keskeytyksen vuoksi jou
tumasta vaikeuksiin ja koska siten tarjou
tuvana hengähdysaikana, tehostettujen ja 
edelleen tehostettavien vakauttaruistoimen
piteiden ohella, myös usko paremman ajan 
tulemiseen, edistäisi velkasuhteitten sel
laista järjestelyä, että pakkohuutokaupat, 
ainakin useimmat niistä, saisivat jäädä toi
mittamatta keskeytyksen jälkeenkin. 

Pakkohuutokaupojen toistaiseksi siirtä
minen on kuitenkin vain väliaikainen toi
menpide, joka, kuten jo edellä viitatWn, 
on järjestettävä sitä varten, että tuon ajan 
kuluessa suoritettavilla toimenpiteillä teh
dään pakkohuutokauppojen 1toimeenpano 
myöhemminkin tarpeettomaksi. Paitsi ma;a
talouden velkojen vakauttamistoimintaa, 
olisi pakkohuutokauppojen ollessa keskey
tyksissä myös huolehdittava korkokannan 
saattamisesta oikeaan suhteeseen maan ta
loudellisen elämän kantokyvyn kanssa. 
Ainakin maatalouden puhdas tuotto on 
niin alhainen - kirjanpitotiloilla viimeksi 
selvitettynä tilikautena 3.5 % - että maa
talous siellä, missä sitä harjoitetaan suu
reksi osaksi velkapääomien varassa, ei mi
tenkään kykene selviytymään nykyisen 
korkokannan ai'heuttamasta rasituksesta. 
Kun tiedetään, että maanviljelijöi.~stämme 
lähes 60 % on velallisia ja että liian kor
kea korko alati kuluttaa heidän omia pää
omiaan samalla lisäten velkamääriä, on 
selvää, että ainakin maatalouden velikaiu 
korot on saatava huomattavasti alenemaan, 
jos pysähdysajan jälkeen mielitään vält
tyä uudelta pakkohuutokauppatulvalta. 
Siksi olisi hallituksen välttämättä kiireelli
sesti annettava eduskunnalle esitys aina
kin kaikkien maatalouden vel;kain korko
jen alentamisesta. 

Maatalouden velkain vakaanauttamiseksi 
otettiin viime vuosikymmenen kuluessa 
huomattava määrä ulkomaisia lainoja, jotka 
eri rahalaitosten välityksellä jaettiin maan
viljelijöille pitkäaikaisiiksi kuoletuslainoiiksi. 
Melkoinen osa näistä varoista on myös 
lainattu vaikeuksissa oleville ma·alaiskun
nille, näiden raha-asiain järjestämiseksi. 
Muuttuneissa taloudellisissa olosuhteissa on 
näiden lainojen korko jo ilman kurssiltap
pioit&kin käynyt ylivoimaisen rasittavaksi 
niille maanviljelijöille, joiden t~alouden 
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tukemista lainoilla tarkoitettiin. Lainan
saajien suoranaiseksi tuhoksi ovat lainat 
kuitenkin muodostuneet vasta markkamme 
kuhakannasta luopumisen jälkeen. Kulta
valuuttain ~ markkaamme verrattuna ~ 
lähes kaksinkertaiseksi kohonneet 'arvot, 
ovat vastaavasti nostaneet puheena olevien 
lainojen korkoja. Samalla näiden n. s. kul
taklausuulilainojen pääomamäärä,t, mikäli 
ne joutuvat suoritettavrksi, lasketaan vi
rallisen kurssin mukaan. Näin ollen on 
selvää, että tällaisen lainan suoritettavwksi 
joutuminen jokseenkin poikkeuksetta mer
kitsee lainansaajan taloudellista sortumista. 

~altiovallan toimesta on parina vuonna 
osoitettu melikoisia rahamääriä näitä kulta
klausuulilainoja saaneiden velallisten, joko 
täydelliseksi tai osittaiseksi vapauttami
seksi kurssitappioiden suorittamisesta. Täl
lainen asiainjärjestely, vaikka se vuodeksi 
kerrallaan vapautta,akin velallisen suurista 
tappioista, ei poista asiaa päiväjärjestyk
sestä, vaan jättää puheenaolevia lainoja 
saaneet epävarmuuden tilaan, eduskunnan 
päätös kun saattaa olla eri vuosina eri
lainen. 

Kun on selvää, että kultaklausuulilai
noja saaneet vela'lliset eivät nykyisin pula
kauden ohimentyäkää.n, edellyttämällä, että 
kurssisuhteet pysyvät suunnilleen nytkyi
sellään, kykene selviytymään kultaehdon 
aiheuttamista vellmjen ja niiden korkojen 
lisäyksistä., olisi asia lainsäädäntötoimin 
pysyvästi järjestettävä ja mahdollinen tap
pio jätettävä valtion kärsittäväksi. Tällai
seen menettelyyn on sitäkin suurempi syy, 
kun nama maanviljelijäin auttamiseksi 
taDkoitetut lainat on otettu joko suoras
taan valtion toimesta tai ainakin valtio
vallan myötävaikutuksella. Mikäli tie
dämme, onkin Osuuskassojen Keskuslaina
rahasto 0. Y., joka on välittänyt puheena
olevista lainoista suurimman osan, jättä
nyt 'asiasta valtioneuvostolle p.erustellun 
ehdotuksen. 

Mitä edellä on sanottu kultaklausuuli
lainojen tuottamista vaikeuksista yksityi
sille, koskee vastaavasti myös näitä lainoja 
saaneita kuntia. Vielä on huomattava, 
että näitä lainoja saaneet kunnat yleensä 
ovat maan köyhimpiä ja suurimmissa vai
kewksissa olevia, joten kultaehdon poista
minen luonno'llisesti on ulotettava myös 
näitä lainoja saaneita kuntia koskevaksi. 

Maatalouden veLkojen vakauttamistoimin-

~~~~~~~-

taa vaikeuttaa huoma,ttavasti se seikka, 
että vakauttamisessa käytettävillä obliga
tioilla ei ole käytäntöä. Tosin 0. Y. Maa
kiinteistöpankin liikkeellelaskemia obliga
tioita on velkoja vakautet:taessa pakko vas
taanottaa, mutta kun niiden käytäntö lop
puu tähän e:nsi asteeseen, ovat useat saa
mamiehet vastahakoisia ottamaan obliga
tiota ja antavat mieluummin vakauttamis
laissa edellytetyn lykkäyssitoumuksen, jol
loin vakauttamistoimenpide itse asiassa 
jää puolinaiseksi. Velalliset itsekin koet
tavat välttää vakauttamislainan hakemista 
viimeiseen asti sellaisissa tapauksissa, jol
loin heille läheiset ja siihen vastahakoiset 
saamamiehet joutuisiva't ottamaan obliga
tioita ja e"tää tämäkin seikka vakauttamis
toiminnan muodostumista täysin tehok
kaaksi. 

Muiden maatalouden velkojen vakautta
mista haittaavien esteiden poist,amisen 
ohella, olisi vakauttamisen rahoittamiseksi 
liilkkeelleiaskettujen ja laskettavien obliga
tioiden käytön lisääminen erittäin paljon 
merkitsevä toimenpide. Harkittava mieles
tämme olisi, eikö tämän alan lainsäädäntöä 
olisi kehitettävä siten, että jokainen ulos
ottoteitse saatavaansa perimään ryhtyvä 
saamamies olisi velvollinen ottamaan lai
nansa suoritukseksi puheenaolevia obliga
tioita niiden nimellisarvosta, riippumatta 
siitä, onko velalliselle itselleen myönnetty 
vakauttamislaima. Niinikään olisi harkit
tava, eikö näiden obligatioiden käyttöä voi
taisi lisätä tekemällä mahdolliseksi vero
jen ja muiden julkisluontois,ten maksujen 
suorittaminen niillä. 

Edellä viitattujen toimenpiteiden us
komme melkoisesti vilkastuttavan talou
dellista elämäämme, koska ne vaikuttaisi
vat erityisesti maaseudulla vallitsevan, 
kaikkea yritteliäisyyttä suuresti ehkäisevän 
epävarmuuden poistumiseen. Luottavam
man mielialan syntyminen, joka merkitsisi 
yrittämisrohkeuden lisääntymistä, vähen
täisi myös työttömyyttä j·a siten, ainakin 
jossain määrin kohottaisi työttömyyden 
vaikutuksesta eräissä osissa maata kohtuut
tomasti alentunutta palkk:atasoa. 

Edellä kosketelluista ~asioista on tosin 
näiden valtiopäivien alussa tehty eduskun
nassa aloitteita, mutta koska on epätie
toista, milloin ne joutuvat eduskunnassa 
käsiteltäviksi ja kun eduskunnan periaat
teellinen kannanotto niissä on omiaan jou-

87 
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duttamaan hallituksen toimenpiteitä pula
kysymysten suotuisaan ratkaisuun saatta
miseksi sekä, koska toimenpiteisiin mie
lestämme olisi ryhdyttävä kiireeilisesti, 
olemme tahtoneet välikysymystietä sawttaa 
nämä asiat eduskunnan harkittavaksi. Näin 
·olemme menetelleet senkin vuoksi, että 
muuta lainmukaista menettelyä välttämättä 
tarvittavien toimenpiteiden jouduttamiseksi 
ei näytä olevan. 

·Edellä sanotun perusteella ja viittaa
malla vaLtiopäiväjärjestyksen 317 § :n 2 mo
menttiin, saamme asianomaisen hamtuksen 
jäsenen vastattava.ksi kunnioittaen esittää 
seuraavwn välikysymyksen : 

1) aikooko hallitus, noudattaen 
eduskunnan toivomusta, antaa edus
kunnalle esityksen yleisestä, ainakin 
maatalousomaisuuteen kohdistuvien 
pakkohuutokauppojen lykkäämisestä 
toistaiseksi, 

2) antaako hallitus eduskunnalle 
esityksen laiksi lainauskorkojen ylei
sestä tai ainakin kaikkien maata
lousluottojen korkojen alentamisesta 
maatalouden kantokykyä vastaavaksi 
tahi, ellei laikiesitystä anneta, mi·· 
hin muihin toimenpiteisiin hallitus 
asiassa aikoo ryhtyä, 

3) aikooko hallitus sawttaa edus
kunnan käsiteltäväksi !kysymyksen 
maanviljelijäin ja maalaiskuntain 
·velkojen vakauttamiseksi ulkomailta 
otettuihin lainoihin sisältyvän n. s. 
kultaklausuulin lopullisesta poistami
sesta, ja 

4) ryhtyykö hallitus toimenpitei
siin maatalouden velkojen vakautta
miseksi liikkeelle laskettwvien obliga
tioiden käytön lisäämiseksi~ 

Helsingissä, marraskuun 10 päivänä 
1933. 

Viiljami Kalliokoski. 
E. M. Tarkkanen. 
Matti Pitkänen. 
P. V. Heikkinen. 
Vi!htori Vesterinen. 
Kalle Kämäräinen. 
Uuno Hannula. 
J. Takala. 
V. A. Heiskanen. 
·T. N. Vilhula. 

Heikki Soininen. 
Heikki Veili:kaoja. 
S. Sa1o. 
'Emil Jutila. 
'Janne Koivuranta. 
'Eemeli Aakula. 
'Alpo Luostari7len. 
'Viljo Venho. 
'Albin Asikainen. 
'Lauri Kaija:lainen. 

Einari Karvetti. 
Toivo Ikonen. 
Lauri A. Sariola. 
Kaarlo Hänninen. 
K. A. Lohi. 
,Juho Paksujalka. 
Matti Mii'kki. 
L. 0. Hirvensalo. 
Tilda Löthman. 
Elias Tukia. 
Ansh. Alestalo. 
Antti Kemppi. 
Akseli Brander. 
Kaapro Huittinen. 
Jalo Lahdensuo. 

·,Jussi Annala. 
Antti Kukkonen. 
'K usti Arffman. 
'J. Emil Lampinen. 
Jooseppi Kauranen. 
J. Koivisto. 
'Anton Suurkonka. 
Ville V allas. 
;Väinö Kaasalainen. 
'Vilho H. Kivioja. 
'K. J. EUilä. 
'M. 0. Lahtela. 
T. J anhonen. 
1Antti Halonen. 
'S. R Aittoniemi. 

P u h e m i e s: Valtiopäiväjärjestyksen 
·3:7 § :n 2 momentin mukaan asia on pan
tava pöydälle johonkin seuraavaan istun
toon. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä 11 e ensi is
tuntoon. 

Jatketaan päiväjärjestyksessä olevan 7) 
a!Sian käsittelyä. 

iianestyksen tulos hallitusmuodon 14 § :ää 
koskevasta asiasta,. 

Puhemies: 7) asian käsittelyn yh
teydessä äsken toimitetussa äänestyksessä 
on annettu 88 jaa- ja 91 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis päättänyt palauttaa 
asian p e r u s t u s l a k i v a l i o k u n t a a n 
uuden perusteellisemman 1ausuTIJnon anta
mista varten. 

8) Ehdotus laiksi tielain 78 § :n muutta
misesta.. 

LEsitel1ään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 12 ja otetaan toiseen käsi t te
l y y n siinä sekä laki- ja talousvaliokun
nan mietinnössä n :o 6 valmistelevasti käsi
telty ed. Sarlinin y. m. lak. al. n :o 39·, joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

:P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 12. 
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Kukaan e1 pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta yhtyy suuren va[idkunnan 
ehdotukseen lakiehdotuksen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen toinen kä;s]ttely juliste
taan päättyneeksi. 

9) Ehdotus laiksi eräiden kapinaan osaaotta
neiden henkilöiden armahtamisesta. 

Esitellään lakivaliokunnan mietintö n :o 
8 ja otetaan ensi mm ä i se en käsi t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Kiviojan y. m. lak. al. n :o 18, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
lakivaliokunnan mietintö n ;o 8. 

Keskustelu: 

Ed. S u n d s t r ö m: Herra puhemies\ 
Armahdusoikeuden käyttäminen on valtio
vallan kaikkein jaloimpia, mutta samalla ar
kaluontoisimpia tehtäviä. Armahdus tar
koittaa asiallisen oikeellisuuden toteutta
mista silloin kuin muodollisen oikeuden 
soveltaminen johtaa kohtuuttamuuteen 
tai oikeustajuntaa loukkaavaan tulokseen. 
Eräissä tapauksissa voi sen käyttäminen olla 
oikeutettu jo yhteiskuntarauhan edistämi
seksi esim. poistamalla sitä katkeruutta, 
minkä rangaistus on joissakin piireissä ai
heuttanut. Mielestäni ovat armahdusoikeu
den käyttämistä koskevat sekä kriminaali
poliittiset että eetilliset edellytykset ole
massan. s. Nivalan kapinaan osallistuneiden 
suhteen. Tämä kapinahan pohjautuu lä
hinnä taloudellisen ahdingon luomaan jän
nitettyyn mielentiJ.aan, joka spontaanisesti 
purkautuu mllJa:nJViljelijä Ruuttuseen kohdis
tuneen paikkakunnalla yleisesti väärään 
osuneeksi katsotun pakkotoimenpiteen joh
dosta. Kapinallisten rikos ei senvuoksi 
sosiaalisessa suhteessa ole niin suuri kuin 
mitä teon objektiivinen puoli osoittaa. Kun 
tuomitut henkilöt ovat muuten rauhallista 
yhteiskuntaa säilyttävää kansanainesta, ei 
rangaistuksen täytäntöönpallo näytä olevan 
tarpeellista sen enempää rangaistuksen yleis
tävän kuin erikoisestävänkään tehtävän 
kannalta. Päinvastoin olisi täytäntöönpano 

·------- -------

omiansa vain synnyttämään ja ylläpitämään 
jatkuvaa levottomuutta ja mielen katke
ruutta. Kaiken tämän vuoksi vaatii mie
lestäni yhteiskunnan etu että Nivalan kapi
nalliset armahdetaan kärsimästä heille tuo
mittua vapausrangaistusta. Se tosiasialli
sesti kielteinen suhtautuminen Nivalan 
miesten armahtamiseen, joka ilmenee laki
valiokunnan enemmistön hyväksymästä mie
tinnöstä, on ristiriidassa sen kannan ·kanssa, 
mikä eduskunnassa on aikaisemmin omak
suttu armahdusasiassa. Varsinkin vasem
miston jäsenten asenne, joka perustunee so
sialidemokraattisen ryhmän nimenomaiseen 
päätökseen, on, esitettäköön kielteisen kan
nan hyväksi mitä muodollisia verukkeita ta
hansa, asiallisesti aivan vastakkainen hei
dän aiemmin armahdusasioissa noudatta
malleen periaatteelle. Osoittaakseni tämän 
ja selvittääkseni, millaisiin rikollisiin aikai
semmin on vaadittu armahdusta sovelletta
vaksi ja myös sovellettu, pyydän, herra pu
hemies, lausua vielä seuraavaa. 

Suomen sosialidemokraattisen uuolueen 
johtoon kuuluvat henkilöt tekivät~ v. 1918 
kapinan, valtiopetoksen ja maanpetoksen 
(Vasemmalta : Vanha 1asia ! -- J olko taas?) . 
He kantoivat kiistattomasti vastuun siitä, 
että kansamme vapauden aamuna täällä vuo
datettiin virtanaan veljesverta ja että suuri 

. osa maasta syöstiin täydellisen anarkian val
taan. Näistä rikoksista heidät tuomittiin. 
Mutta heidät armahdettiin pian. Tiedän 
sosia:lidemokraattien sanovan: PuOilu:eelli
sia porvarituomioita (Vasemmalta: Var
masti ! ) . J ulistihan ed. Tanner äskettäin 
täällä eduskunnassakin, että vasemmalla on 
kauan sitten lakattu meidän tuomioistui
miimme luottamasta. Tämä oli oikeuslaitok
semme häpeällistä herjaamista. Jotta kä
v~si vasemmistoHekin täydel·lisesti seiviHe, 
millaisia todellisuudessa olivat ne vuonna 
1918 tapahtuneet rikokset, joihin eksyneet 
sosialidemokraattien vaatimuksesta armah
dettiin, pyydän saada todistukseksi esittää 
sosialidemokraaitien (Ed. Räisänen: Eihän 
tämä kuulu asiaan!) omia lausuntoja niistä. 
Tämä on mielestäni tarpeellista, jotta so
si:aliSitijohtajain sumuttamien työläisten ja 
heidän valitse.n;tainsa ~ehellisten edusta
Jam piirissä herättäisiin huomaamaan, 
kuinka mitättömän pienet Nivalan miesten 
rikokset ovat verrattuina vuoden 1918 ar
mahdetitUjlen rikollisteill telmihin (V asem
malta: Tämä on Nivalan kapinasta!). Vuo-
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den 1918 maanpetoksellisen kapinan johta
jat ja nostattajat olivat, kuten mainitsin, 
sosialidemokraattisen puolueen ylimpiä luot
tamusmiehiä, joten heidän vastuunsa sosiaa
lisessa suhteessa - mikä armahduksessa 
olisi ollut ehdottomasti otettava huomioon
oli sitäkin suurempi. Tuossa ominaisuudessa 
he myös esiintyivät rikollisessa toiminnassa. 
Jo kapinajulistuksessa 28 päivänä tammi
kuuta 1918 lausuivat sen allekirjoittajat, 
niiden joukossa nykyinen edustaja Matti 
Turkia: ,Me olemme sosialidemokraatteja, 
tiedätte siis, mikä on toimintaohjelmamme, 
se on sosialistinen ohjelma". Hannes Ryömä 
sanoo nimenomaan vuonn,a 1918 ilmesty
neessä julkaisussaan ,V allanlmmousvuoden 
tapahtumista", että sosialidemokraattisen 
puolueen lisätty puoluetoimikunta teki val
lankaappauksen sosialidemokraattisen puo
luekokouksen edellisessä m::mrasikuussa pää
tettyä, että puolue voi ottaa vallan yksin kä
siinsä, jos puolueen eduskuntaryhmä ja puo
lueneuvosto ov:vt yhtä mieltä asiassa". Pyy
dän tässä siis sivumennen huomauttaa, että 
sosialidemokraattinen puolue oli siis ed. 
Ryömän auktoritatiivisen todistuksen mu
kaan v. 1917 periaatteellisesti hyväksynyt 
vallankaappauksen toimeenpantavaksi. Tä
mänkin seikan olisi pitänyt lisätä vuoden 
1918 rikosten raskautta ja vaikeuttaa ar
mahdusta. Osoittaahan se rikosten pitkä
aikaista suunnittelua (Ed. Ryömä: Ei siellä 
semmoista sanotakaan sen puolesta! - V a
semmalta: Entä Nivalan kapina 1). 

Tohtori Ryömä arvosteli äskenmainitse
massani, heti kapinan Kukistamisen jälkeen 
ilmestyneessä julkaisussaan mitä ankarim
min näitä sosialidemokraattisen kapinan joh
tajiw, joita hän kuitenkin kohta o[i valmis 
vaatimaan armahdettaviksi (Ed. Ryömä: 
Aivan!). Hän kutsuu heitä tässä kirjassaan 
puolueen johtoon joutuneiksi seikkailijoiksi 
ja mainitsee heistä kansanvaltuuskunnan jä
senen Matti Turkian ensimmäisenä, joka sa
malla toimi kansanvaltuuskunnan proku
raattorina, ja erikoisen raskaana hän piti 
juuri Matti Turkian rikollisuutta siitä huo
limatta, että hän vaati hänen armahtamis
taan. Näin arvosteli hän Turkian toimin
taa .. Katson välttäJmättömä'ksi tämänkin ot
teen esittämisen, koska se osoittaa selvästi, 
millä tavalla silloin arvosteltiin rikoksia ar
mahdusta silmällä pitäen (Ed. Räisänen: 
Pitäisi tulla asiaan miehen!). Minun mie
lestäni tämä on asiaa, sillä se osoittaa juuri, 

millaisiin rikollisiin wrmahdusta on, en
nen katsottu voitavan sovelluttaa ja vaatia. 

Ei ollut ,prokuraattori" Turkialla myös
kään sen johdosta ainakaan julkisuudessa 
mitään mainitsemista, kun valtiokaappaus
ajan ensi viikolla kansanvaltuuskunnan 
omassa talossa punakaartilaiset vangitsivat 
yövuoteeltaan senaaJtin, ijäkkään y~ivahtimes
tanin, veivät kadulle ja ampui1v,at kuoliaaksi 
Ei ollut hänellä eikä hänen työkumppaneil
laan mitään sanottavaa lukemattomista 
muista Helsingissä ja kaikkialla punaisen 
kaartin alueella todistettavasti punakaarti
laisten toimittamista yksityisten henkilöiden 
murhista. Yleisin lauseparsin niitä tosin 
joskus paheksuttiin, mutta ne olisi täytynyt 
paljastaa heti tapaus tapaukselta ja toimit
taa teon tekijät samalla nopeasti ja ariste
lematta tuomituiksi ja rangaistuiksi. Vasta 
kuudennen vallankumousviikon lopulla jul
kaisi ,prokuraattori'' Turkia asiasta selvä
sanaison julistuksen, mutta oliko tämäkin 
vielä v,aan kaunista puhet,ta, siitä ei ole ai
nakaan julkisuudessa näkynyt mitään tie
toa, kun sitä vastoin on ilmoitettu vastus
tajia tuomitun monien tuhansien sakkoihin 
jo sellaisesta ,rikoksesta", että olivat yrittä
neet piiloutua tällaisen terrorin kynsistä. 
Jos valtiokaappauksen toimeenpanijoilla 
olisi ollut kykyä ja rohkeutta estää puna
kaartilaisten toimeenpanemat lukuisat yksi
tyismurhat, eivät välit olisi täällä Etelä
Suomessa lainkaan käyneet niin kireiksi ja 
katkeriksi ja työväenluokalle olisi voitettu
naikin ollut paljon helpompi selvitä tästä 
onnettomuudesta. 

Tohtori Ryömä tunnusti silloin myös ni
menomaan, että vallankaappauksen toimit
taneet sosialidemokraattisen puolueen joh
don jäsenet, joita hän nimenomaan taas 
vaati armahdettaviksi, olivat tehneet maan
petoksen. Hän sanoo tässä julkaisussaan: 
,Puoluejohto uhrasi itsenäisyyden luokka
taistelun hyväksi, sillä muuksi ei sitä voi 
sanoa kuin itsenäisyyden loukkaukseksi, kun 
maan työväenluokan luokkataistelu peruste
taan vieraan kansan sotilaihin ja a1seihin'' 
(Ed. Räisänen: No, saksalaisiinhan työkin 
perustitte!). Ja näitä maanpettureita vaati 
Ryömä tovereineen, kuten kohta osoitan, 
muutaman kuukauden perästä armahdetta
vaksi. Eikö Nivalan miesten rikos ole mel
kein olematon näiden maanpetturien rikos
ten rinnalla ? 

,Ja erittäin suureksi luki ed. Ryömä myös 
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Työmies-lehden päätoimittajan Valpas-Hän
nisen rikoksen, rikoksen, josta hän vaati 
jälleen Valpas-Hännistä armahdettavaksi 
(Ed. Räisänen: Ei se ollut vastaava toimit
taja!). Hän sanoo nimenomaan tässä teok
sessaan: ,Hänelle vieritän minä asiassa mitä 
suurimman edesvastuun (Ed. Ryömä: Ai
van!). Ja lisäksi huomauttaa hän, että 
kaikki Valpas-Hännisen työtoverit Työmies
lehdessä olivat yhtä suuressa määrin vas
tuussa kapinan syntymisestä. Tohtori Ryö
män mukaan oli juuri Työmies-lehden ja 
sosialidemokraattisen puolueen johdon tie
toinen valhepropaganda yhtenä kapinan 
pääaiheuttajana myrkyttäessään sillä kan
san sielun. 

Samoin tunnusti totuuden sosialidemo
kraattisen puolueen puoluejohdon rikolli
suudesta ed. Tanner, avatessaan vuoden 1918 
sosialidemokraattisen puoluekokouksen. Hän 
lausui silloin: ,Ei koskaan ennen ole min
kään maan yhteiskunnallista luokkaa niin 
lyhyessä ajassa syösty vallan ja voiman hui
puilta mitä syvimpään kurjuuteen ja mer
kityksettömään asemaan. Ja kaikki tämä 
oli seurausta väärästä menettelytavasta, oru
nettomasti suoritetuista laskelmista, joiden 
tarkoituksena oli jouduttaa työväenluokan 
valtaanpääsyä. Puoluejohtomme pyrki saat
tamaan puolueen vähcmmistönäkin ollen 
aseellisen voiman kautta valtaan.'' 

Ja siinä sosialidemokraattisen puolueen 
johtomiesten julkaisussa Suomen työväelle, 
jota levitettiin heti Helsingin vallankumouk
sen jälkeen v. 1918, tunnustetaan myöskin, 
että sosialidemokraattinen puoluejohto oli 
tehnyt vallankaappauksen. Tämän julistuk
sen allekirjoittajat, jotka eivät olleet koroit
taneet ääntään rikollista, maanpetoksellista 
kansanvai tu uskun taa vastaan taistelujen 
vielä ollessa ratkaisematta, lausuvat siinä 
kansanvaltuuskunnasta, jonka jäseniä he 
kuitenkin kohta olivat valmiit armahdetta
viksi vaatimaan, m. m. seuraavaa, joka osoit
taa sitä, millaisia henkilöitä vaadittiin ar
mahdettaviksi. Siinä sanottiin näin : , Tämä 
diktatuurihallitus, joka oli noussut valtaan 
polkemalla maahan korkeimman valtioval
lan omaavan, kansanvaltaisesti valitun edus
kunnan, lupasi työväelle pikaisen aseellisen 
voitoo venäläisten avul1a. Mutta sen teot 
eivät vastanneet noita lupauksia. Heti dik
tatuurimiesten noustua valtaan alkoi tapah
tua sadoittain mitä pöyristyttävimpiä veri
tekoja, ei ainoastaan kansanvaltuuskunnan 

sotajoukkojen käsiin joutuneiden aseellisten 
vastustajain tappamista, vaan myöskin viat
tomien ,aseetltomi,en kansanaisten inihottll!via 
salamurhia. Noiden murhatöiden tekijät ei
vät joutuneet rangaistukseen eikä edesvas
tuuseen ja yhteiskuntaelämän kallein ehto, 
ihmisten hengen ja omaisuuden sekä yleisten 
kansalaisvapauksien turva ei ollut taattu vä
himmässäkään määrässä. Omaisuutta ryös
tettiin ja varoja kiristettiin vapauden ja 
hengen menettämisen uhalla, ja kaikki tämä 
tapahtui vallankumouksen nimellä". 

Mainittakoon, että tämän julistuksen alle
kirjoittajina ja vähää myöhemmin täydel
lisen armahduksen vaatijoina olivat m. m. 
Väinö Hupli, J. V. Keto, Matti Paasivuori, 
Hannes Ryömä, Miina Sillanpää, Väinö 
Tanner ja Wäinö W uolijoki (Vasemmalta: 
Eikös siellä ollut Eino Pekkala myös n. Mi
nulla täytyy myös olla oikeus sanoa, että 
sanottuun rikolliseen kansanvaltuuskuntaan, 
jonka jäsenten armahtamista vaadittiin, 
ovat kuuluneet nykyiset edustajat Turkia ja 
Pärssinen. 

Maanpetos on törkein ja häpeällisin ri
kos, minkä ihminen kansalaisena voi tehdä. 
Sellaisena on sitä pidetty historian hämä
ryydestä alkaen. Kuolema on voimaJkkai
den ja terveiden kansojen keskuudessa 
maanpetturien palkka. Maanpetokseen syyl
listynyt on aina saanut kantaa häpeällistä 
Kaiuinmerkkiä otsassaan hautaan asti. Se 
onneton, joka tuon rikoksen on kansaansa 
vastaan tehnyt, ei ole koskaan voinut saada 
kansansa luottamusta ja koskaan ei hänellä 
pitäisikään enää olla oikeutta puhua kan
sansa puolesta. Kun harkitaan, mihin ri
koksentekijöihin armahtamista "käytetään, 
tulisi olla selviö, että sitä ei saa käyttää 
maanpettureihin eikä ainakaan niihin, jotka 
johtajina ovat suorittaneet tämän maan
petoksen. Niiden, jotka ovat katsoneet voi
vansa armahtaa tällaisia rikollisia, pitäisi 
aina olla valmiit antamaan armahduksen 
sellaisille pienille rikoksentekijöille kuin 
mitä Nivalan kapinalliset ovat. Sosiali
demokraatit, jotka nyt ovat tosiasiallisesti 
asettuneet vastustamaan Nivalan kapinaan 
osallistuneiden armahtamista, eivät sen si
jaan ole lainkaan olleet epäilevällä kannalla 
armahdukseen nähden, silloin kun on ol
lut kysymys vuoden 1918 maanpetoksellisen 
kapinan johtajista, vaikka niiden rikos on 
ollut mittaamattoman paljon suurempi sekä 
subjektiivisessa että objektiivisessa suh-
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teessa kuin Nivalan miesten. Suoraan kyy
nillinen, sanon suoraan sen, oli se röyh
key,t1, jolla sosi.alidemdkmatit heti k&pinan 
jällkeen ensimmäisestä pelästyksestä sel
vittyään jo vuonna 1918 vaativat maan.
petturien armahtamista. Niinpä esitti 
sosialidemokrarutt~sen puolueen rvälliaikai
ruen puoluetoimikunta vuoden 1918 yli
määnäisessä puoluekokouksessa hJ1väksyt
täväiksi ponnen, jossa kauni:stelemat;ta vaa
dittiiin kaikkien tuomittujen maanpetok
sellisten kapina:llisten aDmahtamista, rrni
'käli he eivät olleet tehneet itseänsä syy
päi·kisi murhaan tai murhapolttoon, sa
malla nimenmaan korostaen,, että noiden 
riikol'l}sten lmm!a[ai,soikeuksiinkaan ei saa
nut mitenkään koske·a. Heille piti toi
sin sanoen armahduksen vaatijain mukaan 
palauttaa kaikki rehellisille kansalaisille 
kuuluvat kansalaisoikeudet (Vasemmalta: 
Ne saivat kärsiä paljon ennen sitä ! ) . Tuo 
vä;liaikainen puoluetoimikunta katsoi siis 
tosiasiallisesti, että nuo vuoden 1918 kapi
nan johtajien, Suomen heimon historian 
häpeäl'llsimmän ja tärkeimmän rikoksen te
kijäin teot olivat assosialisessa suhteessa 
niin vähän merkitykselliset, etteivät ne an
sainneet mitään rangaistusta. Tuo ponsi 
osoittaa, että sosialidemokraattisella truholla 
on törkeimpienkin ja verisimpienkin rikos
ten tekijät, silloinkin kun ne ovat johta
neet kymmenien tuhansien syyttömien ih
misten kuolemaan ja tuhoon, 10ltu va1miit 
vapauttamaan rikolliset rangaistuksesta, 
kun rikokset ovat tähdänneet sosialistisen 
yh te iskun tajärj esty ksen aikaansaamiseen. 

Niin, vuoden 1918 rikollisille, joiden -
uskallan sanoa sen - sormenpäis.tä ku
vaannollisesti puhuen tihkui veri ja joiden 
rinnalla Nivalan verettömästä kapinasta 
tuomitut ovat kuin viattomia lapsia, vaati
vat sosialidemokraatit täydellistä armah
dusta, ja V'aatijoiden joukossa olivat sosiali
demokraattisen puolueen nykyiset huomat
tavimmat johtomiehet. Kuuluivatharr tuo
hon väliaikaiseen puoluetoimikuntaan mie
het sellaiset kuin ·nykyiset edustajat V. 
Tanner, Matti Paasivuori, Hannes Ryömä, 
Väinö Hakkila, V. Voionmaa, Sventor
zetski ja Sillanpää, J. V. Keto ja Väinö 
Hupli. Te, nyt mainitsemani sosialidemo
kraattiset edustajat, va,aditte silloin nimen
omaan myös kapinan johtajien ehdotonta 
armahtamis,ta ja juuri te vastustirtte vuo
den 1918 puoluekokouksessa ed. Huttusen 

ehdotusta, että heidät jätettäisiin armah
duksen ulkopuoielle. Palautan mieliin sil
loisen kantanne va'laisemiseksi, mitä ed. 
Huttunen lausui ehdotusta perustelless,aan, 
koska sillä on periaatteellisesti ainakin tei
dän kohdaltanne merkitystä Nivalan mies
ten armahduskysymyksen ratkaisemisessa. 
Hän sanoi: ,En voi yhtyä valiokunnan eh
dotukseen useistakin syistä ja sen vuoksi 
olen pakotettu esittämään eriävän mieli
piteeni. Kun valiokunta ehdottaa, että ar
mahdus on myönnettwvä kaikirle paitsi 
murhasta ja murhapoltosta tuomituille, ei 
mielestäni tässä ole osuttu oikeaan. Tah
toisin asettaa kyseenalaiseksi, eivätkö ne, 
jotka ovat antaneet määräy,ksiä, käskyjä 
rikollisten tekojen suorittamiseen, ole mo
raalisesti yhtä suuressa edesvastuussa kuin 
nekin, jotka käskyläisinä ovat olleet rikok
sen toimeenpanijoina. Armahduksen ei tu
lisi ulottua sellaisiin mä:äräävässä asemassa 
olleisiin enempää kui.n niihinkään, jotka 
tietoise.ati ovat ryhtyneet kapinaan ja nous
seet valtiota vastaan.'' 

Tällaista kantaa ette te herrat edusta
jat, jotka äsken mainitsin, silloin ymmär
täneet tai hyväksyneet, vaikka ympäril
länne kymmenissä tuhansissa kodeissa, j 1a 
nimenomaan juuri työläiskodeissa näitte 
ääretöntä kurjuutta, tuskaa ja kuolemaa, 
ja vaikka teidän tuli tietä:ä, että tämä 
kaikki oli ai:heutunut näiden maanpetollis
ten kapinanjohtajien katalasta rikoksesta, 
joka oli tuhota tämän kansan juuri saa
vutetun itsenäisyyden. Te, ja koko sosiali
demokraattinen puolue, ponnistitte silloin 
samoin kuin sitä seuraavana aikana voi
manne hankkiaksenne armahduksen kai
kille kapinarikollisille ja maanpetturei1le, 
ja seuraulffiena onkin ollut, että ne, jotka 
vuonna 1918 venäläisten avulla ryhtyivät 
tuhoamaan kansallista yhteiskuntajärjes
tystämme ja pystyttämään tänne sosialis
tista valtiota, ovat, sikäli kuin ne ovat 
palanneet maahan, saaneet kaikki kansa
laisoikeudet takaisin. Ja kuten sanoin itse 
kansamV'altuuskunnan jäsenet, M. Turkia 
ja H. Pärssinen, saavat nyt istua eduskun
nassakin puhumassa sosialidemokraattien 
laillisuudesta ja yhteiskuntaa suojelevasta 
toiminnasta. Tämä on mie>lestäni liian kar
keata pilaa suurilla arvoilla. Kun pi
dämme tämän kaiken si'lmäimme edessä, 
tuntuu käsittämättömältä, että teidän mai
nitsemamme edustajat ja teidän eduskun-
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taryhmänne vastustaa onnettomien Nivalan 
kapinallisten armahtamista siitä huoli
matta, että näiden rikos, niin tuomittava 
kuin se onkin ollut, on sittenkin ollut yh
teiskuntaa v~ahingoittava!lta merki,tykseltään 
häviävän pieni vuoden 19:18 veririkoksen 
rinnalLa .ia siitä välitt&mättä, että monet 
varteenotettavat kriminaalipoliittiset n&kö
kohdat nyt, päinvastoin kuin asianlaita oli 
vuonna 19!litl, todella puoltava,t armah
dusta. 

Olen näin ollen ehdottomasti sitä mieltä, 
että Nivalan miehille on saatava a:rmahdus. 
Kannatan sen vuoksi lakivaliokunnan mie
tintöön liitettyä I vastalausetta. Toivon 
kuitenkin, että suuri vali'Okunt~a laajentaisi 
lakiehdotuksen a:siallista sove~tamisalaa si
ten, että armahduksesta tulisivat osalli
siksi myöskin ne kysymyksessä olevaan ka
pinaan osalliset, jotka eivät ole joutuneet 
kärsimää'Il heille tuomittua rangaistusta. 

Ed. V. Anna 'l a: Mm:ä lausun va:lilt
teluni sen johdosta, että tätä asiaa ei ole 
hoidettu toista tietä, vaan että on ollut 
pakko tuoda se tänne eduskuntaan. Kun 
minun asiallisesti on pakko yhtyä siihen, 
mitä ed. Sundström esitti, en voi tulla 
muuhun tulokseen kuin että nämä kapi
nalliset on armahdettava. Yhdyn siis kan
nattamaan ed. Sundströmin ehdotusta. 

:Ed. :Kivi s a l o: Her:va puhemies! 
1\'linä toivon, että tätä asiaa käsi1tellään kai
kella sillä objektiivisuudella ja arvokkuu
del:la, mitä sen vakavuus vaatii. Sen vuoksi 
minä ilmoitan vastalauseen sitä perin louk
kfllavaa puhetapaa vastaan, jota ed. Sund
ström äsken täällä käytti. Minä huomau
tan vuoden 1918 kansalai'Ssodan johdosta, 
että siitä on kulunut vasta niin vähäinen 
aika, ja me olemme sitä niin likellä, että 
emme ole päteviä sanomaan siitä läheskään 
kaikkea, mitä siitä vielä tull8Jan sanomaan. 
Ja sen vuoksi me tyydymme siihen tuo
mioon, minkä historia meille tulee anta
maan ja toivomme, että eduskunlta tyytyisi 
myöskin. Jos kumminkin jotain on kesiken, 
niin haastakaa meidät uudestaan oikeutleen 
silloisesta teostamme, niin minut kuin 
muutlkin, sillä se asia on ainakin minun 
osaltani auki niin kauan kuin minä elän. 
Mutta nyt ei ole puhe v. 19:18 kapinalli
sista, vaan Nivaian kapinallisista. K'Oete-

taan nyt pysyä siinä asiassa, mistä on ky
symys. 

Kapina laillista yhteiskuntajärjestystä ja 
kansanvaltaista valtiota vastaan on riikos, 
vakava rikos, teki sen kuka tahansa. Se 
on rangaistava sellaisella vakavuudella, 
että kapinalliset itsekin huomaavat, että 
he ovat le~kkineet sellaisilla arvoilla, jotka 
ovat hian kalliita ollakseen seikkailijain 
leikkikaluja. Näin opetetaan porv8Jrillisten 
lainopin oppikirjoissa ja mikäli minä jak
san ymmärtää, niin se on oikein. 

15 vuotta sitt:en tätä sovellutettiinkin n. s. 
punakapi:na:llisiin. Silloin rangaistiin sääli
mäittömällä ankaruudella ei ainoastaan var
sinaisia kapinallisia, vaan suuri osa syyttö
miäkin joutui silloin koston uhreiksi. ,Si.'l
loin suuri osa kapinallisia ilman laillista 
tuomiota ammuttiin, ja tuhansia kuoli nä'l
kään, likaan ja tauteihin valkoisen !Suomen 
kuuluisissa vankileireissä. Tuomiot, joita 
siUoin annettiin oliva:t niin anikaroita, et·tä 
itse V"altionhoitajat ,Svinhufvud j:a Manner
heim, joit,a ei voitane syyttää ystä:vällisyy
destä kapinallisia kohtaan, katsoivat kum
pikin asiakseen 1antaa laajoja amnestioita, 
ja näitä vielä sitten pienemmiLlä amnes
tioilla eduskunta myöhemmin täydensi. 

,Tästä silloisesta ankaruudesta vai mistä 
lienee johtunut, että myö1hempiin kapinalli
siin on suhtauduttu melkoista lievemmin. 
Niinpä esim. vähän myöhemmin alkoi Ahve
nanmaalla kapina:liike, jonka tarkoituksena 
oli meidän valtakunnastamme erottaa osa 
ja liittää Ruotsiin. Näille annettiin amnes
tia v. 19t21 eikä heitä kai oltu vielä 0hditty 
tuomitakaan. ,Samoin tehtiin Mäntsälän ka
pinallisille viime vuonna. Heille annettiin 
amnestia ennenkuin edes tiedettiin, mit~ 
kaikkia Mäntsälässä ja muuallakin tapahtui 
siihen aikaan. 

1Sekä selLainen ankaruus, mitä osoitettiin 
v. 1911:8 kapinallisille ja sellainen lempeys, 
mitä myohemmin on osoitettu muille kapi
na:llis:i:lle, kumpaisetkin nämä ovat olleet 
turmiollisia. Punakapinallisille osoitettu 
liiallinen ankaruus synnytti meillä kom
munismin, synnytti meillä raa'an luokka
vilran, josta ei aikaisemmin meillä paljoa 
tiedetty, ja Mäntsälän kapinallisille IQsoi
tettu hempeämielisyys on vaikuttanut sel
laisen asiantilan, jota kuvaa tunnettu sa
nanlasku: lauha sää rosvon rohkaisee. 

.Sensijaan se suhtautuminen, mitä vailtio
valta on osoittanut Nivalan kapinallisiin, 
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näyttää minusta objektiivis.e:Ita ja asian
mukaiselta ja sillä on oHut myöskin hyvät 
vaikutukset. Mikäli tiedetään, niin Niva
lan miehet eivät ole metelöineet, vaan ovat 
tyytyneet elämään säädyllisten ihmisten ta
voin. Ei siis ole niinkuin ed. Sundström 
väitti, että heidät on aiheettomasti tuo
mittu. Varmaa olisi, että tänä aikana olisi 
senlaatuisia meteleitä kuin Nivaiassa mel
koisen paljon, ellei valtiovalta tarttunut 
ankarasti Nivalan kapinalliSiten otteita es
tämään (Ed. l{äisänen : Ja tukistanut ! ) . 
Me pidä:rmme siis heidän tuomioitaan oi
keina. 

Mutta samalla •on minun -oiikeuskäsityk
seni, jonka olen velvollinen valtiopäiväjär
jestyksen mukaan sanomaan, se että Niva
lan kapinallisten tuomiota on syytä 
lieventää. Heillä on jo ollut aikaa miettiä 
tekonsa tuhoisuutta ja koska myöskään ei 
ole mitään meteleitä siellä päin ollut jäl
keenpäin, niin minä pidän 'oikeana, että 
nivalaisten rangaistus lievennetään siten, 
että heidät lasketaan ehdonalaiseen vapau
teen, kuten ehdotetaan lakivaliokunnan 
mietinnön I vastalauseessa. Minä en pidä 
vaarallisena heidän pääsyään ehdonalai
seen vapauteen, sillä onhan milloin tahansa 
mahdollisuus sulkea nämä yhdeksän miestä 
uudelleen lukkojen taakse, jos he alkavat 
käyttää vapauttansa väärin. 

Nivalan miehille olisi syytä myöntää am
nestia senkin vuoksi, että tässä eduskun
nassa, kuten jo tästä esityksestäni on käy
nyt edellä ilmi, ei ole montakaan ryhmää, 
joka ei olisi amnestiaa tarvinnut. MeLkein 
kaikki ovat olleet kapinallisia lähellä. Pu
nakapina oli työläisten kapina, Ahvenan
maan separatistiliike ruotsalaisten kapina 
ja Mäntsälän kapina oli kokoomuksen ja 
lapualaisten kapina ja tämä Nivalan ka
pina kai on maalaisliittolaisten kapina. 
Täällä on tarvinnut amnestiaa milloin yksi, 
milloin toinen. Ja kun ottaa huomioon 
eräitä Nivalan asiassa olevia lieventäviä 
seikkoja, joiden luettelemisella en tahdo 
kuluttaa eduskunnan aikaa, mutta joihin 
viittaan, niin ei meillä ole syytä olla niin 
hurskaita kuin on lakivaliokunta mietin
nössään, vaan on pikemmjnlkin muistettava 
suuren mestarin ohjetta, että joka on syn
nitön heittäköön ensimmäisen kiven. Tä
män vuoksi minä toivon, herra puhemies, 
että suuri valiokunta hyväksyisi lakivalio
kunnan mietintöön liitetyn I vastalauseen 
mukaisen päätöksen. 

Ed. T u r k i a: Minulla ei -ole mitään 
sitä vastaan, jos Niva<lan miehille annetaan 
amnestia. Minä puolestani suon sen hyvän 
heille, en sellaisilla peru:steluiHa kuin se 
minulle annettiin vaan l~evemmillä. Minä 
en vaadi, että heidän täytyy oHa 10 vuotta 
maanpakolaisuudessa ja 6 kuukautta istua 
sen jälkeen vankilassa yksityiskopissa. Minä 
voin myöntää heille lievemmän. 

Täällä ed. Sundström jatkoi sellaista sol
vauspuhetta, jota täällä aikaisemmin mi
nua vastaan syyti ed. Pihkala. Minä en 
kertaakaan viitsinyt nousta häntä vastaa!n, 
sillä ne olivat niin kömpelöitä ja köykäi
sesti sepitettyjä. Täällä nyt ed. Sundström 
puhui maanpetturuudesta ja minusta yh
teensä. •Tarkoittiko ed. Sundström, että 
minut on tuomittu tai syytetty maanpe
toksesta ~ Ei vastaa! N--o, asia on niin, että 
jos Mn sitä tarkoitti, niin hän kai joko 
tietoisesti tai tietämättään puhui pötyä. 
Minua ei tähän mennessä ole syytetty 
maanpetoksesta, sen vähemmin tuomittu. 
Ne jutut, mitä tämä herra luki Ryömän 
kirjasta, josta Ryömä välihuudoilla huo
mautti, ettei niin ollut, Sundström taisi 
pistää omaansa joukkoon. Minä en lähde 
väittelemään Ryömän kirjan totuudenmu
kaisuudesta, sillä minä voin todistaa koska 
tahansa, että punainen prokuraattori ka
josi asiaan si1loin kuin senaatissa tapahtui se 
mainittu veriteko. Jos Ryömä 'On toisin kir
joittanut, hän on laslmnut siinä luikuria sii
hen aikaan kun 'hän näytti olevan hirmuisen 
terrorin ahdistwmana, ehkä pelastaakseen 
oman nahkansa sillä. Sitrupaitsi minä voin 
osoittaa, että minä punaisena prokuraatto
rina julkaisin jo helmikuun alussa ankara
sanaisen julistuksen, jossa kielsin kaikki 
rintamantakaiset ja kaikki rosvo- ja huli
gaanityöt. Ja koska tämä näkyy uusiin
tuvan yhtenään tämä syyttely täällä, niin 
minä pyydän lukea julistuksen, jonka minä 
julkaisin 7 päivänä maaliskuuta 1!911-8. 
Tämä alkaa otsikol-la ,Julistus" seuraa
vasti: ,Sen johdosta, että prokuraattori
virastoon on ilmoitettu eri puolilla maata 
tapwhtuneista ja yhä vielrukin tapahtuvista 
erilaisten henkilöiden murhista sekä sama
ten rosvoiluista ja muista väkivallantöistä, 
joita ovat harjoittaneet ei ainoastaan meitä 
vastaan taisteleviin puolueisiin lukeutuvat 
henkilöt, vaan myöskin sellaiset, jotka lu
keutuvat vallankumouksellisen köy~hälistön 
riveihin, vieläpä tänne saapuneiden tieto
jen mukaam erinäisten paikkakuntien pu-
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naisiin kaarteihin tunkeutuneet roist:ot, saa 
prokuraattorinvirasto täten käskeä, että 
missä puheenaolevia konnantekoja ·tapah
tuu, on paikallisten valbnkumousoikeuk
sien yleisten syyttäjien velvollisuus panna 
toimeen twrkka tutkimus moisten konnan
töiden tekijäin selviHesaami:seksi (Oikealta: 
Pantiinko ~) sekä ihenkilöt, jotka sellaisiin 
inhoittaviin rikoksiin havaitaan syyllisiksi, 
on heti sotarosvoina pidätettävä, kuulu
kootpa he mihin puolueeseen tahansa, ja 
toimitettava ansaittuun rangamtukseen, ja 
paikallisten punakaartien samoinkuin milii
sinkin annettava tehokasta avustusta tut
kinnon 8Uorittajille. Sen lisäksi saan huo
mauttaa, että tietäkööt sellaisten roisto
tekojen tekijät, että he eivät vältä rangais
tusta, vaan heidät ennemmin tai myöhem
min tullaan rankaisemaan vallankumous
lakien kaikella ankaruudella. 'Samalla saan 
kehoittaa kaikkia henkilöitä, joille vallan
kumouksemme onnistuminen on kallis, voi
miensa mukaan mitä tarmokkaimmin toi
mimaan, etteivät moiset yksityiset kosto
ja ryöstömurhat ja muut rintamallitakaiset 
väkivallantyöt voi pitemmälle jatkua. Hel
singissä prokuraa:ttorinvirastossa 7 päivänä 
maaliskuuta 1918. Matti Turkia. '' 

Minä kysyn, julkaisiko valkoisen puo
lueen prokuraattori sinä aikana mitään täl
laista, jolloin valkoisella puolella surmat
tiin ilman mitään laillista tutkintoa punik
keja? Mitään tällaista, tämäntapaista ei 
siellä julkaistu (Ed. Räisänen: Varkau
dessa teloitettiin joka kymmenes!) - - -
V arkaudes,sa niitä teloite·ttiin joka kymme
nes mies (Ed. Räisänen: Niin!). Minun 
käsittääkseni, jos ed. 8undströmillä on j.o
takin minun vapauttamistani vastaan, niin 
.hänen pitäisi siitä •tehdä syytös, taikka minä 
oikeastaan käsitän, että kun hän moitti, 
että minä olen eduskunnassa ja saanut 
vapauden, niin tämä moite on samalla 
moite korkeimman oikeuden päätöstä vas
taan ja tasavallan 'presidenttiä vastaan, sa
malla valtioneuvoston yksimielistä päätöstä 
vastaan. Hänen tulisi tehdä kantelu ja 
vaatia valtwkunnanoikeuteen entinen pre
sidentti (Ed. Kivisalo: Eikä ·nalkuttaa !) . 
- Tällainen nalkuttelu ei ole kunnia:ksi 
hänelle, mitä hän käyttää. l\iinä huomau
tan, että valtionhoitaja antoi amnestian 7 
päivänä joulukuuta 191,8 sangen lukuisille 
valkoisille murhaajille, jopa sellaisille, 
jotka oli asetettu syytteeseen ry;östöstä, ki-

ristyksestä ja murhasta. Ja tässä amnes
tiassa sanottiin: ,Henkilöt, jotka maan lail
lista järjestystä vastaan nostetun kapinan 
kukistamisen tarkoituksessa ta;hi estääkseen 
kapinan levenemistä taikka palauttaakseen 
järjestystä, ·ovat teossa menneet yli sen, 
mitä mainittujen tarkoitusten saavuttami
seksi olisi ollut tarpeen, jätettäköön niistä 
syytteeseen panematta ja rankaisematta.'' 
Tämä oli amnestia summakaupalla ja san
gen monet, jopa kymmenet oikeusjutut, 
jotka jo oli nostettu ryöstömurhista. ja 
murhista, ne jäivät esille tulematta ja toi
sia ei voitu nostaa. Kun noin puhutaan 
toiselta puolelta armahduksesta, niin pi
täisi myös kajota toiselle puolelle, että on
han niitä amnestioita myönnetty noin 
summakaupalla toisillekin rikollisille. 

Vallankumous on hirvittävä sana porva
riston keskuudessa. Mutta asia on niin, 
ettei v. 1918 vallankumousyritys, joik:a muo
dostui lopulta kapinaiksi, ollut ensimmäi
nen eikä viimeinen. Porvarillisetkin ovat 
järjestäneet aikaisemmin vallankumouksia. 
Mainitsen Ranskan suuren vallankumouk
sen, jossa he voittivat, voittivat 'osittain 
köyhälistön avulla, kukistiva,t aateliston ja 
papiston yliherruuden vallan. V allanku
mous on paheksuttu silloin kun se muut
tuu kapinaksi, toisin sanoen, kun ne, joita 
vastaan se tehdäan, voittavat. Mutta val
laonikumoukseen lähtiessä ei olla ~tietoisia 
siitä, tuleeko 'Siitä voittoisa vallankumous 
vai ainoastaan kapina. Ja kun v :n 1918 
asiaa tarkastellaan, niin vielä ei ole sa
nottu, ei todistettu sitä, alkoiko työväki 
tämän vallankumouksen vai porvaristo. Se 
ei ole todettu (Eduskunnasta: On!)·. Minä 
huomautan, että 25 päivänä tammikuuta 
1918 hyokkäsivät valkoiset joukot l<Jnson 
ja Imatran tehtaille, vangitsivat suuren 
joukon työläisiä ja anastivat heidän ta
lonsa. Ja minä huomautan, että työväen 
vallankumousjulistuksen antoi n. s. vallan
kumouskomitea tammik. 27 p :nä 19!18, eikä 
mikään puoluejärjestö, ja minä en tänä
päivänä vielä ole selvillä, kuka .tämän val
lankumouskomitean vaHtsi, eivätkä ole por
varitkaan. Minä en tiedä, oliko siinä myös
kin •porvarien ik:ynnet pelissä. Sillä se tapah
tuu puolueen johtoellinten kaikkea suunnit
,telua vastaan. Minä mainitsen, että kun tu
Jin tammikuun 27 päivän aamuna puoluetoi
mistoon, sanottiin :minulle, että nyt ovat 
joukot lähteneet liikkeelle. Minä suoras-
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taan hermostuin (Eduskunnasta: Oho !) . 
Minun mielestäni se oli odottama:ton ja 
ennenaikarnen yritys (Naurua eduskun
nassa). Minun käsitykseni mukaan olisi 
porvaristo piakkoin lähtenyt liikeh.timään. 
Jos vii~koka;uden punaiset olisivat pysy
neet vielä rauhallisina, niin porvaristo olisi 
lootenyt kapinantielle (Eduskunnasta: Vää
rinkäsitys!). Ei ole väärinkäsitys. Tam
mikuun 2~6 päivänä lähetti senaatti jo eri
koisia senaattoreita Vaasaan tarkastamaan 
ha;llituspaikkaa. Sinne piti hallituksen 
siirtyä ja valkoisen rintaman osissa kie
hui sillä tav<Jin, että tammikuun 28 päi
vänä, kun Mannerheim antoi julistuksen 
liikikeelle lähtöön, niin joukot olivat ihan 
.ya!lmiina lähtemään (Ed. Tarkkanen: V e
näläisten ~aseiden riisumiseen ! ) . V enäläis
.ten aseitten riisumiseen osittain, mutta sa
;malla valloittamaan maata (Eduskunnasta: 
;Keneltä?). Maata punaisilta (Naurua. -
Eduskunnasta: Ryssiltä!). 

Puhemies (koputtaa) : Pysytään 
asiassa. 

P u 'h u j a: Se, että te sanotte ryssiä ol
leen punaisten puolella, niin olihan niitä 
valkoistenkin. Teillä oli venäläistä johtoa, 
nimittäin valkoisella po·rvaristolla, sitä
paitsi ruotsalaista johtoa ja saksalaista 
(Ed. Tarkkanen: Suomen tasavallan!) ja 
samoin miehistöä varsin huomattavat mää
rät. :Ei siis kannata tästä tehdä suurta 
numeroa. 

Kun v. 19118 asiasta historia kirjoitetaan 
ja se voi tapahtua kun tapahtumasta on 
kulunut 20 vuotta., niin silloin voidaan 
asiasta kirjoittaa puolueettomasti, t·otuu
denmuko.isesti, ja osoittaa, ettei työy:äki 
,niinä aikoina niin suurena syyllisenä o1lut, 
kuin mitä on tahdottu väittää. 

Täällä ed. Sundström lausui, että me 
19;18 mUJka pyrimme diktatuuriin. Minä 
pyytäisin, että hän lukisi KalliSanvallan 
kirjoittaman hallitusmuodon. :Se un maail
man kansanvaltaisin hallitusmuoto ja sii
hen suuntaan me pyrimme. .Se on porva
rien juttua, kun he sanovat, että oli muka 
tarkoitus diktatuuriin. Siinä ei ·ole mitään 
;perää, se on sellaista hermostunoiden rou
Nien keittiössä sepittämää juttua. 

1Minä olen siis sitä mieltä, että myönne
tään nivalaisille amnestia. Myönnetään 
pa;ljon helpommilla ehdoilla kuin mitä 
minä olen sen saanut. 

Ed. P e ik: k a 1 a: Sen johdosta, että h!lrra 
puhemies on sallinut ed. Sundströmin pu
heenvuorossaan lawjasti selostaa vuoden 
1918 taprnhtUIDia, vaikka nyt on esiHä ky
symys al'l!lla!htamisesta vuoden 1932 tapall
tumista, [>anen vast1wlauseeni .tätä he,rra 
puhemiehen :rnenettely!ä :vca~staan. Tästä hä
nen menettelystään on aiheutunut, että kes
kustotu tässä asiassa om. joutunut pääkysy
myksestä kokonaan syiijään, mikä ei olo 
ollut asian käsittelylle eikä myöskään edus
kunnan a:l'volle eduksi. 

Ed. H a u t a ~ a : Minä koihdaltani ihmet
telen ja sama.Ha valita;n, että tämä niin 
vaatimaton pieni asia on saanut tääiElä 
tässä istunnossa, samoin kuin jo aiik:ais€!ll1-
minikin, varsin !huomattavan taustan.. Tässä 
istunnossa on vilautettu melkeinpä kansain
välistä taustaa. Mutta lieneekö niin, että 
tämä asia on .todellakin sen a:rvoinen>, että 
sitä on näin suurpiirteisesti kä.siteltävä. 
Toivoisin kuitenkin, että kaikki se katke
ruus, mikä eihkä [imliee syntynyt niistä kiis
toista ja mielenilmaUJksista, mitkä täällä 
on tänä iHana lausuttu, että ne unohdet
taisiin tämän asian ympärillä, :kun tätä 
asiaa todellisesti ratkaistaan. Jotkut ovat 
~hkä jonkin verran krivai[ieetkin, rin
illastellleet eri kysymyksiä ja vertailleet 
perusteluissaan tätä asiaa suur.empi·in ky
symyksiin, kuin tämä asia oikeasta~an olisi 
edellyttänyt. Toivo]sin, että nämä Nivalan 
n. s. kemikapinan miehet saisivat kaikilta 
puolin. sen huomion ja ymmärtämyksen,, 
mitä todellakin näissä puutteelHsissa ko
deissa täHäkin 'hetkeflä kaivattai,siin. Ei 
mielestäni ole tacyeellista eikä oli ut ter
veellistä tämän asian yhteydessä käydä kai
velemaan kaikkia vanhoja kiistoja, sellaisia 
surullisia kysymyksiä, jotka ovat syvästi 
repineet ja raastan·eet meidän poloiBta kan
saamme. Tämä •on tapahtuma, joka, on 
,tuloksena puutteesta ja hädästä. Sitä 
(on ymmärrettävä myöskin täällä ei puo
luekiistana, vaan tosiaan !käsiteltävä se 
puolueiden. ulkopuolella, sillä sellaisena se 
on käsittääkseni myös twpahtunut äärian
mäisen hädän ja a:hdistuksen painamana. 
Eikä meillä ole syytä suinkaan arvostella 
sitä, minkä arv.ostelun ovat tuomwistuianet 
tapahtumasta antaneet, vaan mielestäni 
meidän <Jlisi tääJ:lä k!äytävä arvostelemaan 
asiaa armahtajan mielessä ja ymmärtämään, 
,että :taki on tehnyt tehtävänsä ja että meille 
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tosiaan täällä kuuluisi armahtaminen, jos 
todella tahdottaisiin ymmärtää näiden puut
teenalaisten kotien asujamia. 

'Täällä nimettiin, että tämä tapahtuma 
olisi ollut maalaisliiton kapina. Tälle tapah
tumalle on annettu värityksiä monissa eri 
muodoissa, mutta tämä nimitys lienee kai 
ollut uusin. Minä luulisin, että nämä mie
het ja kodit, joidenka kannettavaksi nämä 
raskaimmat seuraamukset ovat joutuneet, 
ne mielihyvällä kantavat kaiken, sanoisinko 
senkin, mitkä nimitykset heidän kohdalle 
nyt sattunevatkin, kun vaan saataisiin näi
den kotien huoltajat ja vaalijat huoltapitä
mään noista hätääntyneistä perheistään. 
Ja mielihyvällä minä voinenkin todeta ja 
odottaa tämän illan keskustelusta, kaikesta 
huolimatta, vaikka pisteliäisyyttäkin on 
muutamissa puheenvuoroissa ilmennyt, että 
asia täällä saa sellaisen suotuisan ratkaisun, 
kun noissa puutteenalaisissa hätääntyneissä 
kodeissa perheet tosiaankin täältä odottavat. 

Ed. v on Born: ,Jag finner icke för min 
del, - i likhet med vad rdm. Pekkala 
gjorde, - någonting att anmärka på tal
mannens förfarande. Jag anser, att tal
mannens ställning i allmänhet är sådan, 
att han hellre bör fria än fälla. Men vad 
jag icke kan här underlåta att framhålla 
är, att jag finner det osmakligt att, på sätt 
här skett, draga in 1918 års händelser i den 
föreliggande frågan. 

Ed. V i r k kun e n: Minäkin pyydän 
lausua, että ed. Pekkalan hyökkäys herra 
puhemiestä vastaan on aiheeton. Minun täy
tyy lausua kummastukseni siitä, että ed. 
Pekkala siinä asemassa, missä hän kuitenkin 
on, katsoo mahdolliseksi tällä tavalla esiin
tyä. Olen tarkkaavasti seurannut ed. Sund
strömin lausuntoa, enkä voi ymmärtää 
muuta, kuin että se oli sidottu siihen asiaan, 
jota täällä käsitellään. En myöskään käsitä, 
miten herra puhemies olisi voinut menetellä 
sillä tavalla, kuin ed. Pekkala vaatii, että 
hän olisi esiintynyt. Ed. Pekkalan olisi tie
tysti pitänyt kohdistaa, jos hän tahtoi, ar
vostelun.'la, ei herra puhemieheen, vaan sii
hen puhujaan, jonka lausunto hänelle on 
ollut epämieluisa. Se olisi ollut hänen 
asiansa, ja sen tähden hänen lausuntonsa 
oli varustettu kokonaan väärällä osoitteella. 

Ed. Ampuja: Ed. Sundströmin esit
tämässä lausunnossa tiedot, jotka koskivat 
lähinnä tätä asiaa, eivät pitäneet paik
kaansa. Hänen mainintansa, että sosialide
mokraattinen ryhmä olisi päättänyt vastus
taa Nivalan miesten armahtamista, OVl;tt vää
rät. Sellaista päätöstä ei ole ryhmässä tehty. 

Mitä tulee tämän asian yhteydessä käsi
tellä 1918 vuoden tapauksia, niin minusta 
tuntuu, kuin eräissä suhteissa eilen illalla 
olisi oltu liian arkoja 1918 vuoden tapauk
siin nähden, kun oikeusministerin määräyk
sestä on kielletty niihin puuttumasta tai
teellisessa merkityksessä teatterissa. Se ai
nakin on minusta ollut ennenkuulumatonta 
ja kerrassaan ymmärtämätöntä menettelyä. 
Mutta ainakin niin kaukana nivalaiset ovat 
myöskin epäilemättä olleet 1918 kapinaan, 
etteivät ne kuuluisi eduskunnassakaan tässä 
yhteydessä käsiteltäviin. Mutta mikä on 
tässä yhteydessä antanut ajattelemisen ai
hetta oli se, etteikö suuren valiokunnan olisi 
asiaa käsitellessään koetettava voittaa aikaa 
,niin, että myohempi asiallisesti aikaisem
mista kapinoista, joista tuomiot vielä on rat
kaisematta, joutuisi myös lopulliseen vai
,heeseen (Keskustasta: Ne on eri asioita!). 
Ilmeisesti on niin, että näistä tulee jossain 
muodossa eduskunnassa puhe uudelleen ja 
on nyt sen tähden liikaa vaadittu, että yh
deksän miehen ja toisissa tapauksissa parin 
kolmenkymmenen miehen asioista käytetään 
päiväkausia eduskunnan aikaa. Kenties 
niitä voitaisiin hoitaa joko hallituksen toi
mesta taikka yhtaikaa käsitellä eduskun
nassa. 

Ed. W i i k: Ilmoitan olevani sitä mieltä, 
että Nivalan miehille olisi annettava armah
dus. Olen tätä mieltä siitä huolimatta, että 
äärimmäinen oikeisto on niin alhaisen dema
gogisesti koettanut käyttää tätä asiaa omiin 
tarkoituksiinsa. 

Ed. K a ll i o k o s k i: Mitä Nivalan mies
ten armahtamiseen tulee, niin siinä asiassa 
minä olen aloitteen kannalla, nimittäin sitä 
mieltä, että armahdus olisi myönnettävä. 
Mutta pyysin puheenvuoron oikeastaan sen 
johdosta, että täällä esitettiin vastalause 
eduskunnan herra puhemiehen menettelyä 
vastaan senvuoksi, että hän salli ed. Sund
strömin käyttää sen puheenvuoron, jonka 
hän täällä käytti. 'Tämän johdosta tahtoisin 



700 Perjantaina 10 p. manaskuuta 1'9313. 

sanoa, että täällä eduskunnassa pannaan pu
hemiehen kärsivällisyys usein erinomaisen 
kovalle koetukselle ja monesti edustajat 
käyttävät puheoikeuttansa hyvin suuressa 
määrin väärin ja koettelevat eduskunnan 
puhemiehen kärsivällisyyttä enemmän kuin 
olisi luvallista. 

Mitä tulee nyt esilläolevaan ,ta,pamkseen, 
oli minun mielestäni, niin harmi~lista kuin 
itse asiassa sentapainen asiain käsittely 
saattaa eräiden mielestä ollakin, närrnä lkaJksi 
asiaa, joita ed. Sundström lkäsiibteli, niin 
hyvin sidottu toisiinsa, että puhemiehellä 
ei olisi ollut mielestäni minlkäänlaist31 nmo
dolilistalkaan oikeutta koputtaa ed. Sund
strörrnin puheenvuoron johdosta. Sen si
jaan ;kyllä ed. Turikian puheenvuorolle, jos 
asia ote:tawn muodo1lisesti, olisi ,tietysti 
voitu koputtaa. Mutta minä ymmärräm 
herra puhemiehen menettelyn ta,rlkoittaneen 
sitä, että hän taht.oi olla suvaitsevwinen ed. 
Tur1kiaa !kohtaan senvuolksi, että tämän pu
heenvuoro oli aiheutunut ed. Sundströmin 
puheenvuorosta, vai:kika sii,nä ei oltulkaan 
sillä tavalla yhdistetty käsite1tä,viä asioita 
kuin ed. Sundströmin puhee'll!Vuoroon näh
den oli asianlaita. Eduskunnan 1puhemies 
tietysti saattaa erehtyä; on voiruut sa,ttua 
niin, että täuä päivärrälkin on vasara ai
heettomastiildn paukahta,nut, mutta tässä 
ta;pauksessa minun mieles,täll!i herra puhe
miehen menettely on ollut oikea. 

Ed. S u n d s t r ö m: Kun täällä [pari 
edellistä puhujaa - en tarkoi,ta viimeistä, 
v.a.a.n ailkaisempia - ovat maininneet, että 
minä muJka olisin lausunut jonlkinlaisen 
paheiksumisen tuomioistuimen pärutöSitä vas
taan Nivalan asiassa, niin huomautain, että 
sitä en ole suinkaan :talikoittanu,t enlkä 
myöskään sanonu:t. Olen ~puhunut ainoas
taan näiden miesten armahtalillisesia. 

Mitä sitten tulee ed. von Bornin täällä 
esittämään huomautukseen, niin minä ym
märrän kyllä hänen mieEpahansa sen joh
dosta, että minä olen kosketeJilut ruotsa}ai
sen puolueen liit,tolais.ten menneisyyttä. 
Miruun mielestäni on .todellakin varsin 
vaikea ruotsalaisella Y'lhäisöHä olla niin 
kiinteässä y hteistoimi:nnassa vaserrnmi,ston 
kwnssa, varsinkin ;kun sillä puolella juuri 
ovat päämiehinä nyt me henkilöt, joita vas
taan ed. von Born itse vuonna 1918 tais
teli. Minä en myöskä,än voi y;mmärtää, 
kuinka ed. von Born on voinut katsoa 

minun mene:ttelyäni tässä väärä1ksi. Nyt 
on kysymys a,r:ma;hdu:msesta, ja sosia:lide
molkra<l.Jt,tiset jäsenet ova,t va.stustan·eet tosi
asiallisesti armahdusta. Kyllä kai minulla 
silloin täytyy oUa o~keus es]ttää ne peri
aatteet, joita sosialidemokra<l.Jtit ova.t aikai
semmin noudat1taneet s~lloin, kun on ollut 
kysymys armahduksesta ja silloin :kun on 
ollut kysymys mcmta kertaa tör&eämmästä 
rikoksesta kuin mistä nyt on puhe. Minä 
en v:oi todellakaan ymmärtää, millä .tarvalla 
ed. von: Born on juristina voinut katsoa 
minun menettelyni vääräksi. Tätä kantaa ei 
ole voinut sanel,la mikään muu kuin juuri 
se läheinen liittolaisuussuhde, joka on ole
massa ruotsalai.sten ja sosialidemokraattien 
välillä. 

Ed. L ehto ik o s k i: Se pU:heenvuJoro, 
mikä asiasta ensimmäiseksi käytettiin, ja 
.tämä nyt viimeksi käytetty, olivat sisäl
lö1täåln se1:laisia, jotka mielestäni 1tämäm. 
asia,n yhteydessä eivät enää olisi tarvin
neet tuRa esille. Ei!kä myösikään ole so
pivaa, että vuoden 1918 ,trupa'Uiksia, joista 
Suomen .työväenludkika on kärsinyt uiin 
ra.skaa1n ja ankaran rangaistulksen, tuodaan 
tääHä esille. Mainitsen vain, koska ver
tailuja on 'tehty, että silloin yiksiu valtio
rikosoilkeuksissa tuomittiin vankeusraugais
tu:srta 292,331 vuotta ja että näistä :tuomi
tuista varsin 1suuri osa kuoli vanlkilaan 
nä,Ikään ja kurjuuteen. Samoin surmattiin 
työläisiä ilman mitään tutikint,oa ja tuo
miota. Se pi·täisi tyydyttää ed. Sund
strömiä ja hänen edustajatoverei,taan. 

Sitten täällä on törkeästi hyökätty 
eräitä ryhmämme jäseniä vastaan. On ym
mä:rrettåivää, että ainakin jotikut syyte
tyistä ova,t katsoneet ve1vo1lisuudelkseen ja 
oikeudekseen puuttua näihin töl'keisiin syy
töksiin, jotta ne eduskunnan .a.siaJkirjoihin 
tulisivat oikaistuilksi. Kai,kiki rtaas eivät ole 
katsoneet vel'voll1suudekseen ryhtyä ed. 
Sundströmin väi!tteitä oikai,semaan, mutta 
tahdon vain lyhyesti huomauttaa, että ne 
toisiin:kaan nähden eivrut pidä 1pailklka.ansa. 

Ed. L .a s t u: l.Jrukivaliokunnan sosiali
derrnolkraattisilla jäseniUä ei ollut crni.tään 
vastoon Nivailan miesten a11maiht<lJmista. Oli 
vain kysYJffiys muodoista ja tärrnä ooia on 
ollut jo m. m. tasarvaUan herra; :pl'esidellitin 
kä:silteltärvänä. Ja siellä on jo useita noista 
arma:hdJettu ja laJkiva1liakunnassa olitiin sitä 
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mieLtä, että tä;llainen anmahdus olisi ollut 
kiilytännöllisesti tässä tapauksessa vielä mu
kwvwmpi kuin se, että eduskunta menee ·te
kemään päätöksen, koska nämä a~rmll!hdet
tavat ovrut saaneet edlaisista rikoksista 
eripitu~sia tuomioita. Nivalan kapinaan 
otti osaa noin 500-600 miestä. Heistä pi
dätettiin vain parisataa ja oiikeuteen ha~JJs
tettiin vieläikin vähemmän. Niistä on ar
mahdettu siis jo suurin Dsa, niistä on 9 
vain jälelilä, jotenlka siis ei laJki ja oikeus 
ple tässä o'llut liian tiukka, koska kapi
naan osallistuneita päiilstettiin heti ailusta 
koruta vapaaksi. Ymmärrämme hyvirukin 
täältä sen puheen, jonka täällä ,ed. Sund
ström on lausunut, koska heidän tahollaan 
mahdollisesti tarvitaan myös kohta a:rmwh
dusta. Ja minä siis ymmärrän hyvin, että 
jonkinlainen ennaldcopäätös olisi nyt hyvin. 
mukava tässä ollut eduskunnan tehdä, 
koska sitä mahdoLlisesti olisi voinut tule
vaisuudessa käyttää hyväksi. Sentähden 
lakir\raliokunnan käsityJksen mUJkaan ed1.1S
kunnan o<li tämä asia jä1tettävä ja toivomus 
olisi lausuttwva, että edelleenJkin hei~ra ta
sa;,valla:n presidentti tämän armahduksen 
toimi!ttaisi, ettei eduskunnan tarvitsisi 
mennä tekemään mitään ennaikikopäät~ksiä 
asiassa .. 

Ed. von. B o r n : J ag ville endast gent
emot rdm. Sundström framhålla, att j:ag · 
om hans inblandning av händelserna fråin 
1918 uti denna fråga icke sade, att det 
var orätt, utan smaklöst, o0h jag vidhåller 
detta. Om tycke 00h smak ,ska1l ma:n icke 
diskutera. V:ad herr Sundströms öv,riga in
vektiv mot mig heträffa.r, voro de av den 
art, att de icke ens fö,rtjäna, att ja:g be
möter desamma. 

Ed. T o J. on en: Mui1stelen ed. Kareksen 
päivä sitten lausuneen että unohdettakoon 
nyt jo nuo k a i:k e nl a i se t kapinat. 
Minä ~hdyn tähän lausuntoon erittäinkin 
tiilmän asian yhteydessä j'a toivon että ed. 
Sundströmkin yhtyisi, ja että pysyisimme 
asiassa. 

Ed. S e r g e ~ i u s: Sa:mtidi,gt som jag 
ber att få förena mig om rdm. von Bol'Th'S 
yttrande, ville jag ytterligare tillägga, att 
ingen vill förneika att ej rdm. Sundström 
var i sin fulla rätt, då han i sitt yttrande 
berörde händelsema från 1918, men det 

var tolllen och ,sättet, icke formen i hans 
yttrande som sådant, som ic'ke anstår en 
riksdagsman med omdöme och smak. 

Ed. R ä isä n .e n: Ed. Sundströmin ki:i
hoitus kieli- ja kan8aHisuusasiahla vaikuttaa 
kovin keinotekoi8elta ja tekopdiltä ainakin 
niin kauan, kunnes hän on suomentanut 
hänelle raikkaan ruotsalaisen nimensä 
(Eduskunnasta: Kuuluuko sekin asiaan!). 

Ed. K i v i s a l o: Minä huomautan myös 
ed. Sundströmille ettei meillä ole totisesti 
mi,tään liittoa ruotsa[aisten eikä ed. von 
Bornin kanssa, joten hän taistelee tuuli
myHyjä vastaan, kun hän 8a11oo taistele
vansa sitä 1liittoa vastaan. EdeHeen huo
mautan ettei ed. von Born ole antanut tiet
tävästi mitään amnestiaa punaisiHe. Niitä· 
antoivat Svinhufvud ja Mannerheim; näitä 
olisi moitittava eikä ed. von Bornia. 

Mitä tulee edelleen vuoden 19,18 tapauk
siin, pyydän uudistaa mitä äsken sanoin. 
Minä uskon että se pitää paikkansa senikin 
jälkeen kuin Lapuan liikkeestä ei o:le enää 
jälellä muuta kuin häpeällinen muisto. 
'romtan vielä että me emme ole päteviä 
v. 1918 asioista salliomaan kaikkea, mitä 
niistä vielä tuilaan sanomaan. Jätetään se
,kin asia historiaan, kun kerran ed. Karek
sen mukaan j.o Mäntsälän kapinakin,, josta 
ei oJ.e kulunut kuin vähän toista vuotta, 
olisi historiaan jätettävä. Näin oilisi teh
tävä sitäkin suuremmaUa syyllä kun itse 
sotamarsalkka Mannerheim keväällä suu
ressa julrlassa sanoi, että on o:jennettava 
veljen käsi j.okaiselle, joka tahtoo työ,sken
nellä rehellisesti isänmaan hyvä,ksi eikä ole 
kysyttävä, missä hän oli 15 vuotta sitten. 

Ed. K a r e s: TääUä on vedottu siihen, 
että minä olen kehoittanut unohta;,maan ka
pinoita. Kyllä minä olen samaa mieltä var
sinkin kun ed. Kivisalon esitys eri ryhmien 
kapinoista tuntui minusta kovin tutulta ja 
minusta tuntui melkein niinkuin se olisi 
minua hyvin läheisestä lähteestä otettu. 
Minä olen kyllä sa:maa mieltä, että niissä 
on pa:ljon unohta;,mista ja ennen kaikkea 
vuoden 1918 kansalaissodan ajoilta, puna
kapinan ajoilta, on unohdettava joukkojen 
tekemät teot, punaisten rintamamiesten te
kemät teot, mutta tuskinpa. tämä unohdus 
-:voi vielä ulottua sittenkääin näiden tekojen 
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johtajiin, jotka pettivät Suomen punaisia 
rintamamiehiä, Suomen työtätekevää kan
saa. l'!IiThä olen va;kuutettu siitä, että te 
ette suositteJemaanne unohdusta >Cä'hän ajan 
peräs,tä noudata,, lkun tulee hallituksen ker
tomu'kset ja muut tässä esiHe, vaan kyllä 
uudestaan vedetään teidän ta;holtanne eshlle 
vanhat jutut ja silloin kun te vedätte van~ 
hat jutut esille, olkaa varmat, että täältä 
kyllä vastaUJksia saatte. 

Mitä tulee siihen, että täällä on mainittu 
sotamarsalkka Mannerheimin ja Svinhuf
vudin armahtaneen, niin nämä ensimmäi
set amnahdukset koskivat nimenomaan 
joukkoja, niitä miehiä, jotka joukkueissa 
palvelivat, ja niissä varmaan oli aika pal
jon armahtamista, olisi ollut jo aikaisem
min, mutta sitä vastoin on eduskunnassa 
eduskuntapäätöksillä armahdettu sellaisia, 
joita ei olisi vielä silloin pitänyt armahtaa 
(Vasemmalta: Eikä vieläkään ! ) . Ja kun 
täällä nyt kerran armahdU'ksesta puhutaan, 
niin ~kyllä kai on eduskuntaa huomautet
tava ja muistutettava siitä, minkälaisia on 
ennen eduskuntapäätöksillä armahdettu, 
jotta ed. Sundströmin lausunto tässä 
asiassa oli aivan asiallinen. 

Ed. W i c km a n: Jag måste säga, att 
jag i dag var synnerligen upprörd över 
den anda, som råder här i denna fina sai. 
När man kommer hit från landsbygden, 
tror man, att man kommer till en högtid
lig församling, där saklighet, brode11s- och 
f.osterlandskärlek äro rådande, men snart 
finner man, att här råder partihat, utpräg
lad nationalism och kärlekslöshet. En liten 
fråga till denna församling: Finnas här 
sådana som av hela sitt hjärta vilja vara 
kristna ~ Om så är så vill jag lägga alla 
dessa på hjärtat att bedja för detta arma 
land och folk. Om ej Herrens ande får 
intaga den plats i vårt hjärta, som 
ondskans, ha,tets och kärlekslöshetens anda 
nu synes intaga, går vårt folk och land 
under. Jag hoppas att alla allvarligt 
kristna beflita sig om att undvika allt som 
ännu ytterligare kan söndra vårt folk. 

V ad saken, som här föreligger till be
handling, beträffar ville jag såvitt möjligt 
låta nåd gå före rätt. 

Ed. Sundström: Vasemmiston pu
heenvuorojen johdosta, pyydän mainita, 
Bttä en ole itse• antanut yhtäkään arvos- ' 

telua 1918 vuoden tapahtumista. Jotta oli
sin ollut niin objektiivinen kuin mahdol
lista, niin en ollut uskaltanut edes nojata 
tuomioistuimen päätöksiin, koska ed. Tan
ner täällä julisti, että vasemmiston taholla 
on jo aikoja sitten hävinnyt luottamus 
tuomioistuimiin. Sen vuoksi minä olen 
kohta kohdalta käyttänyt teidän, sosialide
mokraatit, omien johtomiestenne arvoste
luja vuodelta 1918. Kaikki, mitä minä olen 
sanonut, on lähtöisin teidän omien mies
tenne suusta. Minä uskon, että miehet vuo
delta 1918 teidän omista riveistänne arvos
telivat oikein niitä virheitä, joita te olitte 
tehneet. Minua ei niinollen voida syyttää 
mistään, kun kysymyksessä olevia tekoja 
arvostelen teidän omien miestenne sanoin. 

Ed. Kivi s a l o: Ed. Kareksen huo
mautuksen johdosta, ettei niiden, jotka 
ovat n. s. työväen johtajia, tekoja ole 
unohdettava, vaan niitä kohtaan on kiris
teltävä hampaita edelleen - ajatus oli 
se - huomautan siitä, mistä sanoin pu
heessani, että minun osaltani on asia aina 
auki niin kauan kuin minä elän. Haas
takaa meidät uudelleen oikeuteen, ellei se 
tullut tarpeeksi vastatuksi, mutta lopet
takaa tämän maan onnen ja tulevaisuuden 
n1messä joutava ja tyhjä nalkutuksenne. 
Minä olen varma ,siitä, että niiden vuosi
tuhansien aikana, jotka ovat tällä kansalla 
vielä edessä - minä nimittäin uskon, että 
Suomi elää vielä kevätaikaansa -, se ei 
tule kiristelemään koko aikaa hampaitaan 
sentähden, että yhtenä vuonna on pa,rin 
kuukauden aikana tapeltu. Näin on var
sinkin kun tässäkin asiassa pitää paikkansa 
se suomalainen sananlaJsku, ettei ole yhden 
syy, kun kaksi tappelee. Tällä kertaa pal
jon vakavammat asiat vaativat huomiota 
kuin nalkuttaminen siitä, mitä 15 vuotta 
sitten tapahtui. Sitäpaitsi ei kummalta
kaan puolelta, ei porvarien paremmin kuin 
työväenkään puolelta osoittanut muuta 
kuin suurta noloutta, suurta taitamatto
muutta, ettei asioita silloin osattu järjes
tää sovinnollista tietä, vaan että selvityk
sen täytyi kulkea kansalaissodan onne
tonta tietä. 

Ed. Colliander: Jag vill ingalunda 
blanda mig in i den ganska beklagliga de
batt, som här har förekommit, men då det 
gång på gång under riksdagsdebatter 
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framskymtar att ålänningarna skulle hava 
gjort sig skyldiga till uppror och att 
svenska riksdagsgruppen skulle stå i an
svar för detta, ber jag att få säga, för 
det första att å!länningarna icke hava g·jort 
sig skyldiga till uppror oeh för det andra 
att svenska riksdagsgruppen till deras åt
göranden intog en avvisande hållning, 
samma hållning, som var utmärkande fö.r 
riksdagen i dess helhet. Jag hoppas att 
man därför för framtiden skall undvika 
att alldeles med orätt komma fram med 
något slags insinuationer i antydd stil mot 
den svenska riksdagsgruppen. 

.Ed. K i v i o j a: Minäkin yhdyn niihin, 
jotJka toivovat, että tällä kertM edustajat 
eivät toisiansa kovin paljon sinuttelisi, sillä 
minä uskon, että asia, josta nyt on kysy
mys, suuressa valiokunnassa lähtee oikeille 
raiteille. Minä perustan tämän uskoni sii
hen tietoon, mitä olen saanut, että suuren 
valiokunnan jaosto ,trokarilakia" käsitel
lessään on antanut armoa nykyjään istu
ville trokareillc enemmän kuin lakivalio
kunta. Koska lakivaliokunta on kieltänyt 
nivalaisilta tuon armon, niin V·armasti suu
ressa validkunnassa heikin tulevat sen saa
maan ja sitähän me olemme pyytäneet, jo
ten turhaa meidän on tässä keskustella, 
kun suuri valiokunta jo on armahtamisen 
kannalla, kaikesta päättäen. 

Ed. K a r e s: Pyydän ed. Collianderin 
lausunnon johdosta huomauttaa, että minä 
·olen koettanut tarkasti keskustelua seurata 
enkä minä ole täällä kuullut kenenkään 
lausnvan sellaista ajatusta, että ruotsalai
nen valtiopäiväryihmä olisi vastuussa ahve
nanmaalaisten menettelystä (Ed. Kallio
koski: Kyllä se Kivisalo vähän siihen viit
tasi!). En usko, että sellaista on lausuttu. 
Minä puhuin myöskin ahvenanmaalaisista, 
mutta silloin puhuin koko ruotsia puhu
,vasta kansanryhmästä (Keskustasta: Se oli 
Kivisalo ! ) . 

1Ed. L o h i: Pyydän vain huomauttaa sa
masta asiasta. Kun täällä on mainittu eri 
puolueryhmien kapinasta, että Nivalan n. s. 
kapina ei ole kapina siinä merkityksessä, 
että Nivalan ymmärtämättömien joukkojen 
liikehtiminen ja väkivallantyöt olisivat tar
koittaneet valtiopetosta tai kapinaa siinä 
mielessä, että laillinen valtiovalta on nujer-

rettava ja valtiovalta heidän käsiinsä otet
tava. Sitä ajatustakaan tuskin joukoilla 
oli pienimmässä:kään määrässä. Tämä on 
vain sellainen ajattelematon teko, kun vi
ranomaiset tekivät ensin virheitä ja äärim
mäisen hädän partaalla olevat ihmiset kat
soivat viranomaisten menettelyn niin vir
heelliseksi, että suuttumus meni yli rajo
jensa ja tällä tavalla jouduttiin väkival
lan töihin. 'l"alonpojat eivät ole tässä 
maassa yrittäneet Suomen itsenäisyyden ai
kana yhtään kertaa valtiovaltaa laitonta 
tietä itselleen anastaa ja uskon, että ne 
eivät siihen vastakaan pyri. Me koetamme 
kaikki voimamme kohdistaa siihen, että 
tästä kansasta saataisiin vielä sellainen 
kansa, joka kykenee yhtenä kansana maa
ilman historiassa esittämään sitä osaa, 
jonka Korkein on meidän osaksemme an
tanut. Meillä on siihen mahdollisuudet, 
emmekä me saa näitten sisäisten erimieli
syyksien 'antaa hajoittaa tätä kanssa sillä 
tava:lla, että toistensa syyttelemisen takia 
koko kansa tuhotaan. lVIeidän tarkoituk
semme on rakentaa eikä tuhota ja tässä 
rakenilavassa mielessä me käsitämme, että 
tämä virhe, minkä nämä Nivalan talon
pojat ovat tehneet, on niin pieni, että tässä 
on eduskunnalla syytä antaa armon käy
dän oikeuden edestä (Keskustasta: An
netaan!). 

,Ed. V i r k kun en: Keskustelussa on 
lausuttu muutamia sanoja, joita pidän vel
vollisuutenani saattaa eduskunnan suo
menkielisten jäsenten tietoon, koska minun 
ymmärtääkseni asianomainen puhuja pani 
pääpainon näille sanoille. Ed. Wickman 
on kysynyt, onko täällä eduskunnassa kris
tittyjä, ja jos hän niitä täällä löytää, hän 
on kehoittanut heitä rukoilemaan tämän 
kansarankan puolesta. Pyydän tähän vain 
lisätä, että karkki meidän toimemme ja ar
vostelumme pitäisi tapahtua sekä rakkau
den että totuuden ohjeitten mukaan. 

,Ed. C o ll i a n d e r: Med anledning av 
rdm. Kares senaste yttrande ber jag att 
få säga att min avsikt var att bemöta en 
helt annan talare. Då herr Kares emel
lertid vill f,rikänna sig själv så sker det 
antagligen på grund av dåligt samvete. 

J!Jd. T u r k i a: Minä huomautan ed. 
Virkkuselle hänen viimeisten sanojensa joh-
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dosta, että ed. Sundström rakensi koko pu
heensa perättömyydelle, totuuden vastai
selle pohjalle. Hän alkoi puheensa, että 
sosialidemokraatit ovat asettuneet Nivalan 
kapinaa vastaan ja tämähän on perätöntä. 
Mistä ed. Sundström tietää sellaista, kun 
minä en tiedä eikä meidän ryhmämme tiedä 
mitään sellaisesta päätöksestä. Siis ihan 
totuuden vastaiselle pohjalle perustui koko 
se Sundströmin legenda, joka samalla oli 
monessa kohden sangen väärä. 

Ed. Kivisalo: Pyydän yhtyä ed. Virk
kuseen siinä hartaassa toivomuksessa, että 
kaikki mitä täällä tapahtuu, tapahtuisi en
tistä suuremman sovinnollisuuden mielessä, 
mutta samalla minä toivon, että ed. Virkku
nen tekisi selvän pesäeron niiden kanssa., 
jotka työkseen voimiensa mukaan lietsovat 
vi,haa eri kansalaisryhmien välille, jotta vih
doinkin tiedettäisiin mikä on ed. Virkkusen 
suhde näihin vihanlietsojiin. 

Ed. L u m m e : Minä olen myöskin tämän 
syksyn aikana, jolloin olen eduskunnan jä
senenä ensi kertaa, odottanut, että varsin
kin niitten taholta, jotka julkisuudessa sa
nomalehdissä ja muualla esiintyvät kristil
listen periaatteiden puolesta, täälläkin esit
täisivät todella sellaista, joka osoittaisi kris
tillistä rakkautta, rauhaa ja anteeksiantoa. 
Kuitenkin valitettavasti minä olen saanut 
usean kerran huomata, mitenkä vedotaan 
vuoden 1918 tapauksiin ja erikoisesti juuri 
siltä taholta, jolla, niinkuin äsken mainitsin, 
kristillisten sanojen keralla kuljetaan (Ed. 
Räisänen: Ei ne osaa käskyjä!). Minusta 
tuntui sangen surulliselta kuulla ed. Sund
strömin esitys vuoden 1918 tapauksista, sillä 
minulla, joskaan en ole akateemisen sivis
tyksen saanut, on sivistyksestä sellainen kä
sitys, että siihen pitäisi sisältyä hienotuntei
suutta, anteeksiautamusta ja myöskin ym
märtämystä niitä kohtaan, jotka ovat vä
hän elämässä saaneet. Mutta kun yliopis
ton professori saattaa esittää sellaisia esityk
siä, joita täällä on saanut kuulla, niin alkaa 
kysyä, mitenkä sen sivistyksen ja sen kris
tillisyyden kanssa on, jota siltä taholta esi
tetään. Meidän täytyisi ajatella sekä tasa
vallan parlamentissa että kaiken kansan kes
kuudessa, että niiltä, joille elämässä on pal
jon annettu sekä valtion että yhteiskunnan 
puolelta, niiltä on myös oikeus odottaa pal
jon. Kun ajattelen lastensuojelutyönteki-

jänä vuoden 1918 tapauksia ja jouduttuani 
ohjailemaan lastensuojelutyötä sotaarpojen 
ja sotaleskien keskuudessa, sotaorpojen, 
joita Tampereen kaupungissa on ollut enem
män vuoden 1918 jälkeen kuin tässä huo
neessa tänä päivänä on ihmisiä, ja. kun tie
dän, mitenkä heidän vatnhempansa ovat 
saattaneet nääntyä nälkään vankileireille tai 
suorastaan sodassa kaatuneina, niin minusta 
työväestö on tässä maassa niin raskaan taa
kan ja niin raskaan rangaistuksen saanut, 
että 15 vuoden kuluttua niiden ihmisten, 
jotka ovat kristittyjä, ja ihmisten, jotka 
ovat sivistyneitä, niiden pitäisi vaieta ja pi
täisi antaa jo unJhoituksen vaikuttaa men
neiden vuosien erehdyksiin. Lasku on mark
settu ja maksettu raskaasti. 

Ed. K i v e n o j a: Pyysin puheenvuoron 
ed. Wickmanin lausunnon johdosta, kun 
hän esitti kysymyksen, on:ko täällä kristi
tyitä. Minä puolestani kaipaisin tältä arvo
valtaiselta eduskunnalta paljon. Jos täältä 
ei kuuluisi myös nulhtelevaa ääntä, ei se olisi 
oikein. Siitä pyhä sana sanoo: ,Nuhtele 
säälimättä kaikkien kuullen, että ne, jotka 
aikovat pahaa tehdä, myöskin pe1käisivät" 
(Vasemmalta.: Mäntsälä!). Jos tätä nou
datetaan, niin täytyy myöskin kuulla pyhän 
vanhurskauden ääni tässä eduskunnassa, ja 
tämän äänen kuuleminen ei suinkaan mu
rehduta Jumalan valtakunnan jäseniä, vaan 
on iloksi. Kansan ruumis, johon ei suolaa 
anneta, mätänee, ja totuuden ja vanhurs
kauden ääni on kansan elämässä suola. 

Ed. S u n d s t r ö m: Viimeistä edellisen 
puhujan lausun111on johdosta pyydän mai
nita, että minä en ole puhunut lainkaan nii
den suurten joukkojen teoista, jotka vuoden 
19,18 sosialistijohtajat saattoivat tuhoon ja 
kurjuuteen. Minä päinvastoin säälin heitä, 
samaHa kuin pidän näiden johtajien ri
kosta kahta suurempana. Heidän rikostaan 
me emme saa vielä 15 vuoden perästä unoh
taa. Kun täällä on mainittu, että lausun
toni ei ollut pätevä, niin pyydän tässä vielä 
uudelleen mainita, että lukemissani juJrki
lausumissa on teidän parhaitten miestenne 
nimet alla. Allekirjoittajinahn olivat, 
Väinö Tanner, Miina Sillanpää, Hannes 
Ryömä, Matti Paasivuori, J. V. Keto, Väinö 
Hupli, Lauri af Heurlin, Rieti Itkonen, 
Paavo Raittinen, Toivo Salminen. Olen pu
hunut yksinomaan näiden miesten suulla. 
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Minä sen vuoksi tahtoisin vielä edelleen ko
rostaa, että lausuessani sen, mitä lausuin, 
tahdoin ainoastaan sanoa, että, koska aikai
semmin on katsottu voitavan antaa armah
,dus paljon törkeämmistä, johtajien teke
mistä rikoksista, niin pitää meidän voida 
antaa anteeksi ne pienet rikokset, jotka Ni
valan miehet ahdingossaan ovat tehneet. 
Kun minä tätä vaadin, niin noudatan juuri 
·sitä anteeksiantamu'ksen periaatetta, josta 
viimeistä edellinen puhuja puhui. 

Keskust€lu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi ja asia lähetetään 
s u n r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

10) Ehdotus laiksi Jyväskylän kasvatusopil-· 
Iisesta korkeakoulusta. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
u :o 2 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä
s i t te l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 25, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on si
Yistysvaliokunnan mietintö n :o 2. 

Keskustelu: 

Ed. R :it i p i n e n: Herra puhemies! Minä 
·en halua täällä tähän korkeakoulukysy
mykseen käydä sen koko laajuudessa, vaan 
minä .pyydän vain korostaa tämän kysy
myksen ajankohtaisuutta eräältä näkökul
malta. 

Meillä on opillisella alalla olemassa huo
mattavissa järjestelmällisyyden puute. 
Nähtävästi sekin johtuu tästä parlament
taarisesta järjestelmästämme, josta niin 
mDnet epäkohdat johtuvat, nimitt~in siitä, 
,että ylimmät hallituselimet alituisesti 
muuttuvat, ja että näin ollen mitään alaa 
tuskin voidaan pidemmällä tähtäimellä 
suunnitella. - Vuosikausia esim. on meillä 
puhuttu ja kirjoitettu käytännöllisyyden, 
elävän elämän vaatimusten soveltamisesta 
Dpetustoimintaan. Mutta vaikka tämä kä
sitys on yleensä hyväksytty, on hyvin vä- 1 

hän tehty siihen suuntaan. Tosin on ala~ 1 

kansakoulut pantu soveltamaan lapsen as-

kartelun, työn ja leikin periaatetta, mutta 
sii:nälkin on samalla se vajavaisuus, että 
kun tuo koulumuoto ottaa lapsen varhaim
massa lapsuudessa pois kotoa, niin moni 
koti, joka voisi ja tahtoisi lapsellensa olla 
koti, valittaa oikeutetusti, että lapsi riiste
tään kodin elämän piiristä liian varhain. 
Jonkinlaista käytännöllisyyden ·vaatimusta 
toteutetaan myöskin siinä, että tyttökoului
hin on saatu vähän kotitaloutta. ja kodin
hoitoa ja että joisBakin yhteiskouluissa ope
tetaan vähän käsitöitä, veistoa, :kotitaloutta 
ja sellaista. Ne ovat tietysti pieniä ·aske
leita eteenpäin, mutta jos oppikoulureformi, 
jota suunniteltaneen oppikoulukomitean 
ehdottamassa muodossa, niinkuin m. m. 
tämän asian käsittelyssä valiokunnassa on 
i'käänkuin tämän asian eteenpäin viemiseksi 
edellytetty, jos se menee läpi, niin tuo 
sana ,käytännöllistä elämää lähemmäs" 
häviää yhäkin vähemmän merlkitseväksi 
lauseparreksi. 

Mutta j•ohtuakseni esilläolevan kysymyk
sen ratkaisun merkitykseen tällä hetkellä, 
täytyy minun vielä viitata erääseen seik
kaan oppikoulualalla. Meillä on erikoisesti 
oppikoulun perustamiseen nähden vallin
nut parin vuosikymmenen ajan järjestel
mällisyyden ja ohjailun puute. Meillä on 
ja vallankin senjä1keen kun n. s. koekoulu
ajatusta on ruvettu toteuttamaan, voinut 
perustaa oppikoulun vähänkin tarmokkaam
malla toime1la lillelkein minne tahansa, kuin
ka syrjään ta:hansa, kunhan on ollut käytet
tävissä kolme kamaria luokkahuonBiiksi. Ja 
kun ylemmällä taholla on ollut valtion myö
tämielisyys juuri 3-luoikkaisten koulujen 
puolella, oli tuo perustaminen sitäkin hel
pompaa. Sellaiset oppikouluthain saavat 
suurempaa valtioapua toisiin oppikouluihin 
verrattuna eduskunnan päätöksen mukai
SBsti. Tätä tietä on oppikoulutoimessa jou
duttu siihen, että meillä oloihimme nähden 
on liian palj,on teoreettisesti kasvattavia 
oppilaitoksia niihin laitoksiin verrattuna, 
jotka valmistavat käytännölliseen elämään, 
siis ammattioppilaitoksiin verrattuna aivan 
liian paljon. Oppikoulu on tarkoitettu 
alunperin etupäässä valmistamaan ko:rtkea
lwulutyöskentelyyn, ja ellei ,pula-aika olisi 
tullut esteeksi, me olisimme tulleet siihen, 
että tällainen oppikoulutuotanto olisi pai
sunut suuresti yli taloudellisen kantoky
vyn ja olisi antanut yhä useammille nuo
rille sellaisen elämän valmistuksen pohjan, 

89 
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jolla heidän on ehkä vaikeata rakentaa 
eteenpäin. 

·Toisaalta kansakoulunopettajan valmis
tustoiminta, tuo kasvatustoimen ~ehkä !kaik
kein tärkein ala, on vuosikymmenet pysy
nyt suurin piirtein samanlaisena. Kun v. 
1866 perustettiin seminaari, se v. 18S6 
määrättiin 4-luokkaiseksi ja määrättiin kan
sakoulu sen pohjakouluksi. Mitäpä muuta 
oppilaitosta olisi pohjakouluksi siihen ai
kaan voitukaan määrätä. Sen jäiestä on 
vähäisiä muutoksia tapahtunut. Seminaari 
<m muuttU111ut 5~luokkaise!ksi, pari seminaa.
ria on vuodesta 19!20 saanut ottaa keski
koulusta valmistuneita naisoppilaita vas
taan, jotka valmistuvat kolmessa vuodessa 
opettajiksi, ja v. 189!8 annettiin lupa my·Ös
kin oppikoulun koko oppimäärän suorit
taneille hospitanttiluokkain avulla valmis
tua kansakoulunopettajiksi. Tämä viime
mainittu muoto on sitten vuoden 19:32 jäl
leen täydellisesti lopetettu. 

.Seminaarin uudistusajatus meillä on 
kyllä ollut vuodesta 1'9119 vireillä ja komi
tean mietintö, ellen erehdy, lienee valmis
kin. Mutta pidemmälle ei tässä ole päästy. 
Näin ollen ka~kkein tärkein ja suurimerki
tyksisin oppiala, kansakoulunopettajan val
mistus, on oppikoulun runsaan kasvun 
ohella jäänyt suorastaan huomion ulko
puolelle. Se on, nim. seminaari, ollut 
eristettynä omana piirinään, jossa kylläkin 
on saavutettu arvokkaita tuloksia, riipu
puen niistä persoonallisuuksista, jotka se
minaareissa ovat telmeet työtä. Ja meidän 
on yksimielisesti sanottava: seminaareis
tamme on lähtenyt suurin piirtein sivistys
työhön altista opettajavoimaa. iSuomen 
kansakoulu on pysytellyt tunnustusta an
saitsevalla tasolla ja kanskoulunopettaja 
säilynee meistä useimmalla sellaisena kaSI
vatustekijänä, johon saattoi katsoa ylös ja 
jota lämmöllä ja kiitollisuudella. muistaa 
läpi myöhempien vuosiensa. '.Mutta maan 
sivistysolojen muilta kohdilta suuresti 
muuttuessa ja oppikoulusivistyksen saanei
den luvun lisääntymistään lisääntyessä 
täytyy tältäkin kohdalta kehityksen tapah
tua. Asia, jöka nyt on esillä, 'Olisi saanut 
vain paljon, paljon aikaisemmin tulla esille. 
Yiksistään tuo suurarvoinen osuus, mikä 
seminaareillamme ·On ollut maamme kult
tuurityössä, olisi ansainnut suurempaa huo
miota tämän alan edelleen kehittämiseksi. 
Niinpä esim. se aika, jolloin olot vaatiYat 

asettamaan kansakoulun kansakoulunopet
tajan valmistuksen pohjaksi, on jo kau
kana takanapäin. Tämänkään lakiesityk
sen hyväiksymisellä ei valitettavasti oloja 
kokonansa muuteta, niinkuin minun <>ma
kohtaisen käsitykseni mukaan olisi korkein 
aika tehdä. Mutta siirtämälilä edes yhden 
seminaarin kohdalta opettajav·almistuksen 
pohjaa opillisia oloja ja. sivistysvaatimuk
'sia vastaa;vaksi, tehdään aurnakin väihäinen. 
alku sinnepäin, mitä olisi vuosia sitten jo 
pitänyt suorittaa. 

On järjestelmällisyyden puutetta myös. 
siinä, että nämä kaikki oppireformit teh
dään meillä ikäänkuin pala palalta ilman 
että kokonaisuutta tarkoittavaa suunnitel
maa lienee edes olemassakaan. Milloin uudis
tetaan oppikoulu, mi.Uoinlkansakou:lu, mi.Noin 
ehkä korkeakoulu, esim. sinne pääsyvaati
mukset ilman, että koko opetustoiminnan 
eheää kokonaisuutta huomioidaan. Olisihan 
esim. oppikoulujen tullessa jo vuosia sitten 
niin lähelle kansaa, että melkein kuka ta
hansa lahjakas, oppia haluava lapsi, myös
kin köyhistä oloista, on voinut nii:hin päästä, 
olisihan ollut syytä nostaa samalla kansa
koulunopettajan ;valmistuksen pohjaa aina
kin silloin, 'kun itse kansakoulu on luokka
lu;vultansa laajentunut kaksi kertaa alku
peräistänsä laajemmaksi. Ainoa puolustus, 
ettei näin ole käynyt, saattaisi olla se, että 
on peljätty reformien maksavan. 

Nyt kuitenkin tässä muodossa, jossa asia 
tuodaan eduskunnalle, tällä reformilla on 
se erinomainen puoli, että tämä ei maksa 
mitään. Päinvastoin se ;voi aiheuttaa jopa 
säästöä, ja toiseksi se aukaisee sen mah
dollisuuden, että tule;vaisuudessa kehittä
mällä samaa menettelyä, jota pidän 
puolestani aivan välttämättömänä, voidaan 
seminaaritoimintaa asteettain supistamalla 
keskittää opettajavalmistusta 
kokonaisuudessaan korkea k o u-
1 u u n. Yksi korkeakoulu voi suorittaa 
hyvin vähin lisäkustannuksin useiden semi
naarien työn niinkuin olot ulkomailta 
todistavat. Ja se tulee meille ehdottomasti 
halvemmaksi. Sitäpaitsi tämän esityksen 
hyyäksymisellä lopetettaisiin se aivan nu
rinkurinen olotila, että, kuten nyt, yli
oppilaiden, jotka haluavat päästä kansa
koulunopettajiksi, täytyy istua keskikoulun 
suorittaneiden kanssa samoilla luokilla, 
taikka että filosofian kandidaatit opiskele
vat seminaarin penkeillä, joka, jos mikään, 



on sekä tuhlausta että kohtuuttomuutta ja 
vääryyttä oppikoulun käyneitä ja ylioppi
laita kohtaan. Ainoa epäily, joka kohdistui
sikin korkeakoulutietä käyvään opettaja
valmistukseen, olisi juuri oppikoulujemme 
liika teoreettisuus, siis sen esivalmistu'ksen 
puute, jota kansa.koulunopettaja ensitär
keästi tarvitsee. Nyt kuitenkin tämä puute 
muutamissa aineissa tavallaan korvautuu 
siten, että oppikouluissa on esim. piirustusta 
ja voimistelua kokolama runsaasti seminaa
ria vastaavasti. Ja kun siitä asetusluon
noksesta, joka valiokunnalle on esitetty, 
ilmenee, että suunnitellun korkeakoulun 
kahteen vuoteen sovitetaan näiden käytän
nöllisten aineiden opetusta huomattavassa 
määrässä, tulee tämäkin aukko täytetyksi. 

Sitten on näkynyt ja kuulunut julki
suudessa, että entäpä eivät syvistä riveistä 
opettajiksi haluavat pääse, kuten ennen, 
kansakoulunopettajiksi. Tämä väite on 
aivan aiheeton. Ensiksikin jäävät semi
naarit toistaiseksi olemaan ja niihin pääsy 
pohjautuu, kuten ennen, kansakouluun. 
Sitäpaitsi lahjakkailla nuorilla, jotka eivät 
lapsina ehkä ole joutuneet opintielle, on 
tällä hetkellä mahdollisuus suorittaa vaik
kapa yksityisopiskelutietä sekä keskikoulun 
tutkinto että ylioppilastutkinto. Minä olen 
nähnyt että 8-vuotisen oppikoulun kurssin 
lahjakas nuori on voinut . suorittaa jopa 
neljässä vuodessa, onpa joku suorittanut 
sen puolessatoistakin vuodessa. Lahjakkuu
den on meidän oloissamme mahdollista mil
tei joka tapauksessa päästä eteenpäin. Myös 
on väitetty, että ylioppilaista opettajiksi 
valmistuneet eivät sovi eivätkä halua maa
laisoloilhin yhtä hyvin kuin seminaareista 
tulleet. Numerot kuitenkin todistavat tä
hän saakka valmistuneista, että suurin osa 
ylioppilasopettajia tekee työtä juuri maa
seudulla, esim. 1930 valmistuneesta 30 :sta 
ylioppilasopettajasta 29 maaseudulla. Ja 
sitäpaitsi: mitä ne ovat nuo meidän päi
viemme ylioppilaat suurimmalta osalta~ 
Nehän ovat maalaiskotien, talonpoikais
kotien, työmieskotien, vähävaraisten kotien 
lapsia, jotka monet maaseudun oppikoulun 
käyneinä ovat sananmukaisesti kasvaneet 
maaseudun maaperästä, kuuluvat välittö
mästi sen kansaan, työhön, elämään ja har
r&'ltuksiin. He, jos kutka, sopivat juuri 
kansanopetustyöhön ja ennen kaikkea he so
veltuvat maaseudun opettajatyöhön. 

On lisäksi huomautettava, että näin tätä 

tietä tulee korjatuksi eräältä osalta sekin 
oppitoimintamme järjestelmättömyydestä 
johtuva kohta, että ylioppilas, jota koko 
kouluaikansa on valmistettu teoreettiseen 
työhön, joutuu sitä vastaavan työalan puut
teessa, nyt esim. kansakoulunopettaja-alan 
puutteessa, antautumaan jollekin aivan yk
sinomaan kädentaitoa ja käytännöllistä ky
kyä kysyvälle alalle, jossa hän on ehkä ai
van avuton teoreettisesta valmistuneisuu
destaan johtuen. 

Kuten siis sanoin, kokonaista oppireformi
suunnitelmaa meillä yhäti kaivataan. Tä
mänkin lakiesityksen kautta tehdään samaa 
paloittaista paikkaustyötä, jota on tällä 
alalla tapahtunut. Mutta koska tämä kohta, 
nimittäin kansakoulunopettajavalmistuksen 
johtaminen uutta pohjaa kohden, on kui
tenkin niitä kysymyksiä, jotka sopivat vaik
kapa kokonaisen laajan, läpi kaikkien astei
den johtavan reformin alkuasteeksi, voi 
siitäkin huolimatta suhtautua siihen myön
teisesti. 

On vielä eräs puoli, joka puoltaa juuri 
Jyväskylän kasvatusopillista 
korkea k o u 1 u a. Jyväskylän seminaarin 
piirissä on aivan erikoisella lämmöllä ja 
harrastuksena hoidettu juuri kasvatustoi
men kehittymistä, hoidettu kunniakkaasti 
Cygnaeuksen suurta perintöä. M. m. on 
noin kaksi vuosikymmentä Jyväskylän 
seminaarin läheisessä yhteydessä sen opet
tajien tukemana toteutettu kasvatusopilli
sen korkeaJkou'lun ajatusta pienen 'V!a'ltioavun 
turvin kesäyliopiston muodossa, jossa lai
toksessa maan opettajat ovat voineet juuri 
kasvatusopin opintoja harjoittaa. Samaa 
erikoisen korkeaa sivistysharrastusta todis
taa myös se, että Jyväskylässä on saatu ai
kaan maan huomatuimpia tieteellisiä kirjas
toja, joka jo 14 vuoden ajan on saanut 
valtiolta vapaakappaleen kaikesta Suomessa 
ilmestyneestä kirjallisuudesta. Näin ovat 
paikalliset sivistysharrastukset ja kasvatus
työlle antautuneet persoonallisuudet, joista 
on mainittava ainakin lehtori Oksala, joka 
vuosikausia on innolla ja tunnollisuudella 
tutkinut jopa ulkomaita myöden tätä kysy
mystä, näin ovat siis tuo paikkakunnan si
vistysharrastus ja kasvatustyöhön innostu
neet persoonalliisuudet kehittäneet ja val
mistaneet pohjan ja ympäristön valmiiksi 
korkeakoululle kasvatusta, yksinomaan kas
vatusta palvelemaan aiotulle korkeakou
lulle. 
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Mutta samalla tätä korkeakoulua ei ole 
ajateltava vain sellaiseksi, jossa suoritetaan 
tutkintoja ja tavoitellaan määrättyjä arvo
asteita, vaan sellaiseksi, jossa, kuten esim. 
kesälukukansista on suunniteltu, eri kou
lujen opettajat sekä opiskelun että toistensa 
kanssa tapahtuvan vuorovaikutuksen kautta 
perehtyvät kasvatusopin kysymyksiin ja 
jossa voidaan antautua t i e t e e 11 i s e e n 
tutki m u s t y ö h ö n sekä kasvatusopin 
että sen kanssa yhtä tärkeän ja oikeastaan 
vi~lä t'ärkeämmän., nimittäin lapsisieluttie
teen alalla. Tämä viimemainittu puoli esi
tetyn korkeakoulun toiminnassa on niin 
huomion arvoinen, että yksin jo sen aikaan
saamiseksi olisi esitetty reformi toteutettava. 

Eduskunnalle on varmaan harvoin esitetty 
niin paljon positiivisesti antavaa ja niin vä
hän taloudellisesti vaativaa, oikeastaan, ku
ten on sanottu, jopa suuria säästöjä vastai
suudessa lupaavaa toimenpidettä maan si
vistystoimen ja kansansivistyksen hyväksi. 
Si'ksi saanee toivoa, että asia suuressa 
v.aliokunn,wssa ja eduskunnassa saa saman 
myötämielisen ratkaisun, kuin mihin sivis
tysvaJiokunta p1erusteeHisen käsitte[yn ja 
monelta puolelta hankitun asiantuntemuk
sen nojalla on johtunut. 

Ed. Vaara m a: Herra puhemies! 
Tämä hallituksen esitys on varmaankin he
rättänyt ei ainoastaan opettajapiireissä, 
vaan kaikissa kouluasioita harrastavissa 
henkilöissä huomattavaa mielenkiintoa, ja 
senhän tämä asia kyllä ansaitsee. Täällä 
jo ed. Riipinen toi esille useita niitä seik
koja, joita olisin minäkin kosketellut, 
mutta koska ne on esitetty, niin tietysti 
väitän niitä enää toistamasta. Mutta eri
koisesti tahtoisin yhtyä häneen siinä, että 
juuri ylioppilaiden valmistumisen kan
nalta kansakoulunopettajiksi tämä on hy
vin tä11keätä. 

Allekirjoittanut yliopistoon johtavan op
pilaitoksen rehtorina on viime vuosina mo
nasti joutunut näkemään, miten vaikeassa 
asemassa nuoret ylioppilaat ovat, kun he 
tahtoisivat valmistua kansakoulunopetta
jiksi, mutta mitään tilaisuutta ei nyt ole 
ollut. Nyt on siis hyvä, että tämäkin asia 
selvenee ja epäkohta poistuu. Kun nyt py
ritään siihen, ~että kansakoulu tulisi pohja
kouluksi, niin on tietysti hyvin tärkeää, 
että ainakin huomattava osa:- kansakoulun
opettajista on oppikoulun käyneitä, sillä 

eiväthän he oikein ymmärrä oppikoulua 
eivätkä osaa oikealta kannalta valmistaa 
siihen oppilaita. Tällä en kuitenkaan tar
koita sitä, että yksinomaan olisi ko:vkea
koulutietä opettajia valmistettava. Päin
vastoin minusta olisi säilytettävä vanhan 
ajan seminaari ja myöskin sellainen semi
naari, joka valmistaisi keskikoulun käy
neitä opettajiksi. Tämän vaatimuksen esi
tän sentakia, että muuten ne, jotka eivät 
ole oppikoulua käyneet ja tahtoisivat tulla 
kansakoulunopettajiksi, joutuisivat kärsi
mään vääryyttä. Meillähän on kokemus 
siitä, mitenkä kansakoulun käyneistä on 
tullut erinomaisia opettajia. Meidän 
vanha opettajapolvemmehan on todistuk
sena siitä, miterrkä lahjakasta väkeä sitä 
tietä ·On saatu koulutyöhön. Siis olkoon 
kansakoulun käyneillä edelleenkin tilaisuus 
tulla opettajvksi. 

Mutta kun meillä ker.ran on satoja yli
oppilaita, joissa on erittäin hyvää ai
nesta, niin olisihan väärin, jollei heillä 
olisi jonkunlaista ylioppilastietä mahdolli
suus tulla opettajiksi. Kuulin Jyväskylän 
ylioppilasseminaarin johtajalta, lehtori 
Oksalalta, kuinka hän erityisesti kiitti sitä 
ylioppilasainesta, mitä viime vuosina oli 
tuossa ylioppilasseminaarissa ollut. Esi
merkiksi tietopuolisesti olivat pyrkijät niin 
korkealla asteella, että alin arvosana yli
oppilastodistuksessa oli 12 ääntä, siis kor
kein cum laude eli ko11kein tyydyttävä, 
siis enimmäkseen vain laudatnurin ylioppi
laita. Tietystihän tällainen opillinen tieto
todistus ei yksinään takaa sitä, että saa
daan hyviä opettajia. Mutta varteen otet
tava on sekin, sillä jolla on hyvät pohja
tiedot, hänestä paremmin saadaan myös tai
tava opettaja. 

Sivistysvaliokunnassakin osittain ilmeni 
pelko, että tämmöiset korkea;koulun käy
neet opettajat ja seminaarin käyneet opet
tajat eivät pystyisi tasaväkisesti kilpaile
maan, vaan lausutt1in seHainen aj,atus, että 
seminaarin käyneet jäisivät ikäänkuin syr
jään. Mutta nyt on muistettava, että opet
tajia valittaessa aina on pääpaino pan
tava opettajataitoon ja .käytännöllisiin ko
keisiin. Edelleenkin on tämä tasavertai
suus säilytettävä, ja se opettaja, jolla on 
kiitettävä opettajataito, täytyy aina aset
taa etusijalle korkeakoulunkin ikäyneen 
rinnalla, jos hänen opettajataitonsa on vain 
tyydyttävä. 
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:Myöskin on huomatltaNa, että esimerkiksi 
Saksassa, jossa on kansakoulunopettajain 
valmistus kokonaan nyt muuttunut korkea
koulukannalle, on tultu tähän tulokseen 
siitä syystä, että on huomattu, että opet
tajavalmistus tapahtuu paremmin silloin 
kun ensin on suoritettu teoreettiset opinnot 
ja sitten voidaan täysin voimin antautua 
harrastamaan ammattiaineita. Mutta semi
naarissa, niinkuin tiedämme, täytyy sekä 
opiskella että samalla harjoittaa käytännöl
listä opetustaitoa. Ja Saksassa ainakin on 
tultu siihen tulokseen, että tämä usein 
häiritsee huomattavasti. Siksi on parempi 
ensin suorittaa opinnot. Siis tässä korkea
koulussa voitaisiin juuri sama järjestelmä 
toteuttaa, mikä Sa:ksassa on viime aikoina 
otettu käytäntöön. 

Ed. Riipinen viittasi siihen, että korkea
koulussa tulisi myöskin kesälukukauden ai
kana toimimaan edelleen kesäyliopisto, jossa 
korkeakoulun professorit toimisivat opetta
jina ja myöskin muita täältä Helsingistä, 
mikäli opettajia on saatavissa. Tämä on 
erittäin tärkeätä senkin takia, että kesä
lukukauden aikana opettajat voivat suorit
taa jatko-opintoja, jotka tulisivat heille 
suureksi hyödyksi virkoja haettaessa, siis 
jonkinlaiseksi lisämeriitiksi. Samoin oppi
koulun opettajat voisivat siellä jatkaa ja 
täydentää kasvatusopillisia tutkintojaan. 

Kun siellä olisi eri koulujen opettajia, 
niin niiden välillä syntyisi läheisempi vuo
rovai'kutus. Siellähän olisi tietysti paljon 
keskusteluja ja kaikenlaisia tilaisuuksia, 
joissa nämä opiskelijat yhteisesti keskenään 
vaihtaisivat kokemuksiaan ja sillä tavalla 
syntyisi oppikoulujen opettajain ja kansa
koulunopettajain välillä läheisempi suhde. 
Ikävä kyllä, näihin aikoihin saakka usein 
eri koulujen opettajat ovat liiaksi eristy
neitä ja kukin toimii vain omassa karsi
nassaan. Korkeakoulussa heillä olisi tilai
suus yhteisiin neuvotteluihin. Luulen, että 
siitä eri koulumuodot hyötyisivät. Ja kuu 
ajattelemme, että meillä nykyisin on kaik
kiaan yli 12,000 opettajaa, jos otetaan huo
mioon kansakoulun opettajat, oppikoulun 
opettajat, kansanopistojen ja työväenopis
tojen opettajat j. n. e. niin tuntuuhan luon
nolliselta, että tuollaisella mahtavalla am
mattikunnalla pitäisi olla oma korkeakou
lunsa, joka heidän ammattikehitystään 
veisi eteenpäin. rSitäJpaitsi Jyväskylän se
minaarissa on erittäin hyvät tilavat raken-

nukset; siis mitään lisärakennuksia ei tar
vittaisi. Päinvastoin tämän seminaarin 
opettajat, mikäli allekirjoittanut on heidän 
kanssaan keskustellut, vakuuttavat, että ti
laa on aivan riittävästi. Sitäpaitsi, niin
kuin täällä jo viitattiin, ei tulisi valtiolle 
juuri sanottavasti lisämenoja. Jyväskylän 
seminaarin vuotuinen kustannusarvio on 
2,170,000 markkaa. Korkeakoulun vuotui
nen kulun'kiarvio on 2,400,000 markkaa, 
siirs vain jonkun verran kolmattasataatu
hatta ma.rkkaa lisä:menoja. Mutta nyt on 
huomattava, että tällaisessa korkeakoulussa 
voidaan valmistaa, jos tahdotaan, hyvinkin 
paljon opettajia. Yksinkertaisessa seminaa
Tissa ei voida valmistaa kuin korkeintaan 
30 opettajaa, korkeakoulussa sen sijaan voi
daan valmistaa joko 60, 100 tai 120 opet
tajaa. Sen kautta opettajavalmistus tulisi 
paljon halvemmaksi kuin seminaarissa. 
Tästä voisi joku säikähtää ja väittää, että 
opettajia tulisi liikaa. Mutta ei ole syytä 
tuohon pelkoon, sillä kouluhallituksen esi
tyksestä voi hallitus rajoittaa korkewkou
lun oppilasmäärän aina sen mukaan, mi
tenkä tarvis vaatii. Siis ei sen tarvitse 
opettajia valmistaa niin, että siitä liika
tuotantoa tulisi. 

Kaikkien näiden esilletuotujen peruste
lujen nojalla minä siis rohkenen toivoa, 
että eduskunta yhtä myötämielisesti hy
väksyy tämän korkeakoululakiehdotuksen 
kuin sivistysvaliokuntakin teki. Sielläkin 
oltiin aivan yksimielisiä, eikä kukaan sitä 
vastustanut (Vasemmalta: Ei täälläkään 
kukaan vastusta ! ) . 

Ed. K u k k o n e n: Valiokunnan mie
tintö on todellakin yksimielinen, ja sen 
vuoksi saattaa asettaa kyseenalaiseksi, onko 
aihetta käsittelyn tässä vaiheessa asia,an 
lähemmin puuttua. Minä olenkin tätä 
mahdollisuutta ajatellut, ja aikomukseui 
oli ensin olla puuttumatta koko asiaan. 
Kun nyt kuitenkin rohkenen parilla sa
nalla kysymykseen kajota, johtuu se yk
sinomaan siitä, että virallisen keslkuste
lun ulkopuolella on sivistysvaliokunnan 
mietintö jo ehtinyt synnyttää keskuste
lua, joka ilmeisesti perustuu vääriiLkäsi
tykseen. Jotta tällainen keskustelu jatku
vassa virallisessa käsittelyssä tulisi torju
tu:ksi, pyydän puuttua asiaan, kuten sa
noin, aivan muutamin sanoin. 
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Älköön sivistysvaliokunnan mietinnön ly
hyydestä pääteltäkö, että valiokunta olisi 
pinnallisesti suorittanut esityksen tarkas
telun. Asian valmisteluun on uhrattu 
:melko paljon ai!kaa ja mietintöön piiJoutuu 
runsaasti työtä, joka ei suorastaan näy 
kirjoitetusta tekstistä. Syynä siithen, että 
mietinnön perustelut ovat jääneet näkö
jään laihoiksi, lienee lähinnä aiheen uutuu
desta johtunut varovaisuus. Puheenaole
valla korkeakoululla ei ennestään ole esi
kuvaa. Kun vertauskohtia puuttuu ja kun 
tuilevaisuus itsepintaisesti tässäkin a1siassa 
pysyttelee tuntemattomana, puolustaa pi
dättyvä esiintyminen hyvin paikkaansa. 
Vaikka valiokunta esitystä käsitellessään ei 
olekaan tahtonut huolettomasti jurare in 
verba magistri, eli ei ole punnitsematta 
yhtynyt hallituksen mielipiteeseen, ei se 
myöskään ole langennut kiusaukseen aset
tua sitä sen uutuuden vuok!si vastusta
maan, vielä vähemmän esittämään sen joh
dosta omia aivoituksiaan. Valiokunta on
kin perusteluihinsa ottanut vain sellaisia 
näkökohtia, joiden tärkeydestä se on ollut 
varma ja joita se on voinut pitää riittä
västi. harkittuina. Kokeiltavaksi otettavan 
yrityksen ollessa kyseessä saattaa näet ar
vata, että mietinnön perusteluja tullaan 
myöhemmin lukemaan ja hakemaan niistä 
ohjetta lainsäätäjän tarkoituksen toteami
seksi. 

Vaikka valiokunta hyväksyikin esityk
sessä lähemmin selostetun suunnitelman, ei 
:se ta1pahdu aivan ilman vamwksia. Oleelli
simmat niistä ilmenevät mietinnössä. Va
rausten, sekä mietinnön perusteluissa mai
nittujen että vain valiokuntakeskusteluissa 
esitettyjen, aiheuttajana on lähinnä pidet
tävä sitä, että suunnitelman yksityiskohtia 
ilmentävät asetus- ja ohjesääntöehdotukset 
olivat valiokunnan käytettävissä ainoastaan 
tarkistamattornina luonnoksina. Tämä 
seikka ei ole kuitenkaan estänyt valiokun
taa, joka odottaa korkeakoulun tehokkaasti 
edistävän kasvatustieteellistä tutkimusta ja 
syventävän kansakoulunopettajiston am
mattikasvatusta, pitämästä asiaa jo nyt rat
kaisukypsänä. 

Omalta osaltani a-;itän vielä erään yleis
huomautuksen ja pari varausta. 

Korkeakoulu on suunniteltu kolmihaarai
seksi. Haarautumat ovat: Tieteellinen tut
kimuslaitos, opettajain valmistuslaitos ja 
jatko-opintoja palveleva kesätoiminta. 

Kuinka nämä osat ovat toisiinsa nivellet
tävät, sen minä luottamuksellisesti jättäi
sin hallituksen ja viranomaisten huostaan. 
Sen sijaan haluan jo nyt merkitä sen va
rauksen, ettei kasvatusopillinen korkea
koulu saa ennustaa vanhalmuotoisen semi.
naarilaitoksemme kuolemaa eikä opettajain 
valmistuksen siirtymistä kokonaan ylioppi
laslinjalle. Tässä kohden minun mieli
piteeni on aivan toinen 1kuin ensimmäisenä 
asiasta puheenvuoroa käyttäneen ed. Rii
pisen. Meidän kunniakas seminaarilaitok
semme on edelleen säilytettävä ja myöskin 
ainoastaan kansakoulun tai keskikoulun 
käyneille tarjottava tilaisuus valmistua 
kansakoulunopettajiksi. Korkeakoulu on 
opettajien valmistajana oleva kokeilunluon
toinen laitos, näin ovat viranomaiset valio
kunnalle vaikuuttaneetkin tarkoituksen ole
van, ja lopullisestihan 1päätäntövalta on 
eduskunnan omissa käsissä. Suorastaan 
ajankQihtainen on kysymys., kuinka paljon 
opettajia lakkaavan seminaarin sijalle syn
tyvä uusi laitos vuosittain valmistaa. Jy
väskylän nykyinen tuotanto on 60 opetta
jaa vuodessa. Vaikka uusi järjestely kyke
neekin kaksinkertaistuttamaan sanotun 
määrän, ei luvun 60 ylittäminen toistai
seksi saa tulla kysymykseen. Vasta kun 
lisätuotannon tarpeellisuus on riidaton, 
voidaan koneesta ottaa irti täysi teho. Kun 
valmistuksen lisääminen ei voi tapahtua 
aivan ilman lisäkustannuksia, on tämän 
johdosta eduskunnalle valtion raha-arkun 
vartijana tarjoutuva tilaisuus kontrolloida 
korkeakoulun toiminnan laajuus. Tässäkin 
lwhden sitäpaitsi vetoan asiantuntijoina 
kuuitujen viranomaisten lausuntoihin. 

Erikoista mielenkiintoa herättää: niin
ikään kysymys, millaiseksi muodostuu Jy
väskylästä lähtevien opettajien suhde 
muualla valmistuneisiin. Lähinnä edelli
nen puhuja rkosketteli muutamin sanoin 
asiaa. l\!Iinä pyydän siihen myöskin hie
man kajota. M.inä korostan valiokunnan 
yksimielistä käsitystä., että vanhempi opet
tajapolvi ja seminaareista vastedes valmis
tuva eivät viranhaussa 'joudu polkeelliseen 
asemaan uuden koulun kasvattien rinnalla. 
Mikäli suuressa valiokunnassa, johon asia 
menee, tässä suhteessa ilmenisi epäilyjä, 
minä pyydän vakuutt111a, että nii>hin ei 
näytä olevan riittävää perustetta. Päte
vyyden näytteitä on niitä toisiinsa verrat
taessa käsiteltävä samanarvoisina aivan 
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riippumatta siitä, missä laitoksessa ne on 
suoritettu. 

Mitä vihdoin korkeakoulun ~erustami
sesta aiheutuviin kustannuksiin tulee, viit
taan valtiovarain~aliokunnan asian siitä 
puolesta antamaan lausuntoon. 

Ed. Syrjän en: Kun edellis,et pu
heenvuor:ojen käyittä!jä:t ovat kiinnittäneet 
huomion:sa kysy:mylksessäolevassa a:sia·ssa ai
noastaan niihin positiivisiin puoliin, mitä 
on seurauksena J J'IVäsky.län: kasvatusopiHisen 
kortkerukoulun .perustamisesta, niin on syytii 
myöskin kiinnittää huomiota. siihen nega:
tii.viseen: puoleen, siihen seika:vuuteen, mitä 
.tämä kasvatusopillinen kor1keakoulu aiheut
taa kansakoulunopettajien ·va]mistulksessa. 
MeiUä on nyt jo täl<lä kerta:a. olemassa kah
denlaisia seminaareja. On sellaisia, joissa 
lransakoulunopetrtajat va1mistuvrut kansa
koulun pohjailta lähteneinä ja sellaisia, 
jotlk:UJ vw1mistuvat op;pilkoulun viid:enne•n 
lm>ka,n pohjalta lähteneinä. Meille .tulee 
tässä nyt kolmas seminaarimuoto, jalka pe
rustuu ylioPJpilassivistyksen ,polrjru11e. Ky
symyksessäolerva asia koskee syvästi koko 
ka;nsailmu:hmopetta,jien valmi.srtuksen perus
tei,ta jUJ tullee vaiikuttarmaaUJ myöhemmin 
tulevaisuudessa aivan ratkaisevasti siihen 
~uuntaan, että kansakoulunopettadien val
mistus tulee peruS~tumaan kokonaan J'lli
Oppi~assivistyksen pohjalle. Vaikka täänä 
on mainirttukin, että tämä ka·~>vrutusopiHi
sen k:o~kea!koulun perustaminen ;ei saa joh
taa; siihen, että tulisi syrjäytety~ksi se se
min:aarimuorto, mitkä nykyjään on valli~ 
sevana,, 1nicrnittäin se, joka fPCrustuu ka·nsa
'koulun rpolrja:1le, niin; siitä huohma:ilta ke
hiltys tulee lkulil.mmaan siihen suuntaan, että 
niiiillä n:norukaisilla, jotika ova1t käyn;eet 
kansaJk:oulun, ei enää ,tämän jälkeen ole 
mahdo1lisuut.ta :valmistua ka,nsakoulunDpet
taijilksi. 

Täällä main,i,ttiin, että tuleva,isuudessa, 
knn1 opettajia valitaa:n, ei saa tulla kysy
mykseen se, että JyväSikylän lka:svatusopi1li
sen korkealkoulun käyneet 1tulisi:va.t sivuut
ma;am: opettaja:vir1koja hae.t:taessa opettruja,t, 
jotlka ovat viisivuotisessa 1seminaarissa val
rrni5tun:eet opetta;jiksi. On tosiasia., että nuo. 
-ruk.aisella, joka. yh'täjalksoisesti jatkaa opin
tojaan, on suurempi mahdollisuus saada 
seminaarista parempi todistus kuin sillä, 
joka 01pintonsa joutuu 5 tai 6 vuodelksi :ke&
~eyJttä.mään. Ne oppilaart., jDtlka tulevart; op-

piikoulutietä va;,lmistumaa.n kanswkoulun
o;pettajiiksi, jatkavat opintojaan l1J1Psesta 
a1kaen siihen as,ti, kunnes vailimis:tuvrut opet
twj:ilksi, 1ja niiden ha1r:mstus fkesikittyy koko
maan henkioolle alalle. Se on ythtämittaima. 
henJkistä painiSkelua ja niitll:ä on ti,etysti 
;paljon suureil11:pi mahdollisuus saada semi
:narurisrta .prurempi päästötodistus kuin ,niillä 
op:pi:lailla,, jotka .ka:nsaikoulun !k:äytyääm. jou
tuva:t 5-6 vuotta rtoimimaam: ehkä koiko
noo:sa ruumiillisen työn aloilla ja joittenika 
ha,mastus siirtyy kokonansa ihe:nkiseltä 
alaJ!ta tälks.i ajaksi pois. Nälin ollen tuilee 
lkäy:mään ,niin,. ottä ,ne opetrt:.wjat, j·ot!ka ova,t 
!kasvatusopillista korkealkoulu.tie:tä vru1mistu
neet opettajiksi, tulevat vamnasti rvaHaa
anaa:n pa:rhaimma't opertta:ja;pailkart. Murtlta 
!kun kehittys :ku~kee ,tähän suUillta.an, e:ttä 
opettada.in pohjasivistystä täytyy kohottrua, 
nii·III en ole sivistysvaliokurunaSISa voinut 
ottaa mitään muuta kantaa kuin sen, mikä 
sivistysvaliokunnan mietinnössä rtäi1lä kertaa 
tulee näJkY'viin. Sanon vain tämän senltäh
den, että ei un:ohdettaisi sitä .sei!klkaa, milkä 
täistä on seurauksena, juuri sitä, e!l!tä ensin
näkin tulee muodostumaa,n ;mommlaisia 
operbtajia, ja: ne opettaJja:t, jotika 1ovat käy
neet !ka:svatusopiHi•sen 'korlk:ewkou:lun, tule
vat valtaamaan ,parhaimmat Qpett'taja~aiika:t. 
Mut,tw siitä huolima!Ua meillä on nylli:yojä.än 
jo niin paljon oppikoulun kayneirtä, es:im. 
5 luokikaa o:p1p~koulua 1käyn~ei.tä, el:itä niistii 
jo rii1ttä:västi saadaan ·oppilailta 5-rvuotiseen
kin semin:aaniiin,, joten tämänkään tähden en 
ole voinut ruset.tua miillelkää,n muu111e kan
nalle kuin puoltamaan sitä, että tämmöinen 
kasrva:tusopiUinen ikorikeaikoulu myöslkin tässä 
marussa täytyy olla välttämätön. Näin 
ollen on lkiinm.itettätvä tämä!I1 asian yhrtey
dJessä huomiota erää,seen seiiklkaalll, joka 
tä1llä kertaa suuresrti .tekee mahdolliseksi 
sen:, että kas.vatusopi'Hisessa koa·kC~akoulussa 
vahnistuneet opettajat tule~va:t rvaltalliffiaan 
pllirhaimmart paikat. Jos nimiHäin olisi 
opettajien vaaJ.ia koskeva laki se, mitkä se 
oli varhaisemmin, cittä johtollmlhlillit saisiva1t 
vru.paasti valita opetta~jia, niin silloi!I1 tiertysti 
olisi lkansa1koulun .pohja~1ta rvw1mistuneilla 
opettajilla mahdollisuus saa:da :myösikin 1hy
viä pa~kikoja:, s:i!llä j!ohtokunmat eivärt katso 
ehdott,omast~ aioo siihen todistuikseen, mutta 
katsovat ())pet,tajiss.a myös moneen muuhun 
omina;isuuteen, j.oika •on yhtä täir'keä kuin ,to
distuksessa olevat numerot. Ja jotta ,pääs
täisiin .siihen, ;että todella,kin ;vapaa lkilpa~lu 
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opettajien keSkuudessa 10pe:ttajavirlkoja ha
kiessa olisi vaJllalla,. niin täytyy minun mie
lestäni lähituLevaisuudessa muuttaa opetta
jien vaaleja koskeva lalki. Silloin ei tästä 
J ywäsky:län lkaBvatusopillisesta korikealkou
lusta tule 'olemaan haittaa ope,ttajaviJ:jkoja 
täytettäessä. 

Ed. H elo: Kysymyksessä olevan lakiesi
tyksen taDkoituksena on niäJhtäJVästikin en
noo.kai'kkea ollut varata yliopvilassivistylffien 
saanoille henkilöille, joilla aLkavat rt;ie.t muil
le ,ru}l()i11e Qlla ttlikossa mahdollisuus vaLmis
tua kä,ytännöl>lisesti mahdoLlisimman ly
hyessä ajaksi kansalroulunopetuajiksi. Tämä 
pyrkimys ainakin nykyisissä oloissa on 
hyvin ymmärrettävissä ja olisi ollut pai
kallaan sellainen j'O aikaisemminkin. Kui
tenlkin on täysin :perusteltua se pelko, jonka 
edeLlinen puhuja cs~tti, että rtätä tietä vaJ
mistuneet ikansalkoulunopettajat tulevat va:l
taalmaan koko lmmaikm:l'lunopettaja-alan it
selleeru ja että muille suoraan kanBan jou
ko8ta J:äMeneiHe tulevat mahdoLlisuudet 
päästä ikwnsallmulunopettajiksi va·rsin pie
niksi. Jos kehitvs menee tode:Ha tähän 
suuntaan, niin on. tämä kehi:tys valitettava, 
ja va1ti:ov8irainva,liokunta ainakin siellä esi
tetyistä mielipiteistä pää1ttäen on oHut sitä 
mi10ltä, että tähän suuntaan kehitystä ei c:Jlisi 
koetettava edistää, vaan va.rattarva myöskin 
niille, j1otika eivät o1e voineet hanJkikia itsel
leen yliOUJpilassivistystä, mahdo1Jlisuus päästä 
krunsallroulunopettajantoimee,n. 

Kun sivistysvaliokunnan mietinnÖSS'ä ei 
yhtä välhän kuin valtiovarain;va,li,okunThan
kaa!Il: arutamassa lausunnossa ole mitään sel
vää muutosehdotuksen tapaista, epäi·lystä 
ha~litulksen ·es1tyk">een nähden, niin on syytä 
huomauttaa, että vwltiovara:invaliokunta 
kuirten!kin lausunnossaan kiinnittää huo
miota suunnite1lun kouluTh si!säisee1n raken
teeseen main~tsemalb, että ,esite.ttyyn :me
noorvioon ton mailidollista :tehdä snpiSituk
sia' '. Tämä ttalikoittaa ennenkaiiklkea sitä, 
että valiokunnan mie1estä ei ole syytä il'a
kentwa ikyseessä 'Olevaa ikoDkealkoulua siksi 
laajalle pohja.1le tkuin näkyy olevan halli
tuksen tarkoituksena, vaan että siihen voi
daan ja olisi myölSkin rt:.ehtiilvä erinäisiä su
pistuksia. Ennenkail{ikea on 'lausuttu epäi
lyksiä siihen nähden, olisiko tähän korkea
kouluun perumettaiVa myöSkin varrsinaisia 
pr.ofessori·IliVirlwja vai eikö yihtä hyvin· tul
taisi toimeen ilman .täJla:isia virkoja. Val-

tiovaramvruliolrunt81 on 'Ollut siinä käsitYiik:
se:ssä, että nämä vi•rrut eivät ole tal'peellisia 
ja se ,on odottanut, että sivi.mysvruliokun<t.a 
olisi lähemmin kiinnittänyt tä!häm: seihlman 
huomiota,, mutta kun näin ei ole ta:pahtu
nrut, niin kaJtston asiaThmukaiselksi suositeLla 
suure:lle valioikunnalle, että se [dinnJ.ttää 
täihän puoleen huomiota ja tarkistaa, ovatJko 
todeHa :kaik!ki ne viratt, j.ot.ka esiintyvält 
ha:llituksen esityksessä., taiipee1liset, vai ei1k& 
niitä rvoida supistaa, ja ennellika:iikkea, ei
vätkö :SUllilmite1lut professorin/Virat ole siksi 
tarpeettomia, että koulu voi alkaa toimin
tansa ilma.u :sellaisia virkoja. 

Ed. V o i o n maa: Ed. Helon koskette
loma seikka on kyHä ollut huomionalaisena 
sivistysvaliokunnassakin, se seikka nimit
täin, joka koskee opettajapätevyyden saa
mista. Sivistysvaliokunnan mietinnössä toi
sessa kappaleessa on tällainen lause: ,Mitä 
tulee seminaareissa ja suunnitellussa kor
keakoulussa hankittuun opettajapätevyy
teen, pitää valiokunta sitä samanarvoisena''. 
Sen olisi voinut laatia valiokunnassa käy
dyn keskustelun pohjalla ehkä vielä päättä
vämpään muotoon, koska valiokunta ym
märtääkseni on ollut yksimielinen siitä,. 
että on kouluhallituksen taikka muiden 
asiaa ratkaisevien viranomaisten ohjeenansa .. 
pidettävä se, että näissä kummankin laatui
sessa laitoksessa, sekä kasvatusopillisessa~ 
korkeakoulussa että tavallisessa seminaa
rissa, saatu päästätodistus on pidettävä sa
manarvoisena. Silloin, jos todella niin tu
iJ.isi käymään niinkuin meille kouluhallituk
sen taholta vakuutettiin siellä oltavan sa
maa mieltä, ei tästä kohdasta tarvitsisi huo
lehtia eikä sen suurempiin toimenpiteisiirr 
siinä kohden ryhtyä. 

Mitä sitten tulee ed. Helon myöskin kos
kettelemaan asiaan professorinvirkojen pe
rustamisesta tähän korkeakouluun, niin, 
koska on tarkoi1tus tästä kasvatusopillisesta 
korkeakoulusta varsinaisen ylioppilassemi
naarin ohella muodostaa myös pedagoogis
ten jatko-opintojen keskus kansakoulun
opettajain jatko-opintoja ja muidenkin, 
oppikoulunopettajain jatko-opintoja varten.,.. 
niin kyHä semmoinen tieteellinen opetus 
sentään edellyttää, että tällä alalla on tie
teellisesti täysin päteviä ja kollkeampia pä
tevyysvaatimu'ksia vastaavia opettajavoi
mia, ja semmoisia olisivat ne kasvatusopin 
professorit, joiden virat sinne perustettai-
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siin. Sitffipaitsi kun on tarkoitus antaa ope
tusta yliopistoon kypsyneelle nuorisolle, on 
edellytettävä, että opetus silloin voi tapa:h
tua yliopistollisissa muodoissa, yliopistol
lista vapautta ja opetustapoja noudattaen, 
joka myöskin edellyttää sillä tavoin kehi
tettyjä opettajia kuin on yliopistossa ja kor
keakouluissa tavallista. Näin ollen näyttää 
kyllä olevan syytä puoltaa sitä ehdotusta, 
että todella mainittuja pedagoogisia aineita 
varten, si1mälläJpitäen erHaisten opettajain 
jatko-opintoja ja myöskin niitä tieteellisiä 
tarkoitusperiä, joita on ehkä hiu'kan opti
mistisesti otettu ohjelmaan, näyttää olevan 
kyllä syytä, että sinne asetetaan ne professo
rinvirat, joista on ollut puhetta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan pää:ttyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

11) Ehdotuksen laiksi edustajanvaaleista ja 
muutoksista lakiin niiden valitsijamiesten: 
valitsemise!!ta, jotka toimittavat tasavallan 

presidentin vaalin 

sisältävä hallituksen esitys n :o 56 esitellään. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdct
taa, että asia lähetettäisiin perustuslaki
valiokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. H a n n u l a: Herra puhemies! Olen 
uskaltanut pyytää puheenvuoron jo tällä 
asteella ja siis jo ennen tämän asian valio
kuntaan lähettämistä kiinnittääkseni sekä 
eduskunnan että ennen kaikkea perustus
lakival~dkunnan jäsenten huomiota kysy
mY'kseen, onko meidän syytä ollenkaan läh
teä ku~kemaan sitä tietä, jota hallitus nyt 
viitoittaa, toisin sanoen, kehittämään sitä 
sUhteellista vaalitapaa, mikä meillä nyt on 
ollut käytännössä yli neljännesvuosisadan 
ja jonka puutteet ja virheet alkavat yhä 
selvemmin esiintyä. :Saattaa jo täydellä 
syyllä kysyä, eikö meidän olisi syytä ottaa 
mitä vakavimmin harkittavaksi suhteelli
sesta vaalitavasta luopuminen ja enemmistö
vaaleihin siirtyminen. Viimemainitulle pdh-

jalle minä olisin toivonutkin tämän halli
tuksen esityksen rakentuvan. Kun hallitus 
ei ole kumminkaan tahtonut tä'lle tielle läh
teä ja kun yksityisen edU'Sita:jan on ollut 
ma!hdotonta lyhyessä ajassa tehdä tämän
suuntaista rinnakkaisaloitetta, niin ei ole 
käsitykseni mukaan jäleHä muuta maJhdol
lisuutta, kuin että perustuslatkiv:a1iokunta 
omasta aloitteesta.an hankkii kaiken eoom
mistövaaleja koskevan tarpeellisen selvityk
sen, pel'ehtyy toisin sanoen asian tähänkin 
puoleen .niin tarkoin, kuin se valiokunnalle 
suinkin mahdollista on. Vakaa käsitY'kseni 
on, että Yaliokunta tällaisen perinpohjaisen 
selvityksen jälkeen ei voi tulla muuhun tu
lokseen kuin siihen, että hallituksen esitys 
on hylättävä. Ja näinhän on .tosin käynyt 
aikaisemminkin. On'han eduskunnalle kerta 
kerran jälkeen jätetty esityksiä vaalilain 
muuttamisesta ja kerta kerran jäikeen ne 
ovat täällä twlleet hyl-ätyiksi. Kun näin on 
käynyt, niin tämän pitäisi jo päivän sel
västi osoittaa, että tältä vanhalta suhteel
lisuuden pohjalta me emme pääse askelta
kaan eteenpäin, vaan poljemme paikal
lamme. Senpä vuoksi perustuslakivalio
kunnan työ tässä asiassa ei mielestäni saisi 
supistua pelkästään kielteiseksi, negatiivi
seksi. 'ravanmukainen hy1käävä mietintö ·ei 
riitä enää, vaan valiokunnan täytyy koettaa 
löytää tie, joka veisi meidät kokonaan toi
senlaiseen vaalilain muutokseen kuin mihin 
hallitus nyt pyrkii. 

Kun kysymys vaalilakimme uudistami
sesta ja muuttamisesta koskee koko kansa
kunnan elämää ja ennen kaikkea valtakun
tamme kansanvaltaisten perusteiden säilyt
tämistä, kehittämistä ja lujittamista, niin 
sallinee herra puhemies minun seuraavassa 
aivankuin laajempaa taustaa vastaan tar
kastella esillä olevaa kysymystä. Minun 
täytyy tällöin osoittaa, kuinka kansanvallan 
asema näinä aikoina on käynyt uhatuksi ja 
kuinka sellainen seikka kuin van:hentunut 
vaalilaki saattaa ylläpitää määrättyä heik
kouden tilaa, joka voi, jos se saa jatkua, 
muodostua kansakunna:lle kohtalokkaaksi. 

Muutamassa vuodessa. on Europan kartta 
poliittisessa suhteessa huomattavasti muut
tunut. Maa toisensa jälkeen on siirtynyt 
diktatuuria kannattamaan. Diktatuuriaat
teen huomattavin viimeaikaisin saavutus 
on Saksan demokratian luhistuminen ja 
hitleriläisyyden voitto siellä. Ennen Hit
lerin valtaan tuloa vain harva saattoi tuol
laista käännettä uskoa ma'hdolliseksi, siinä 
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maarin lujana pidettiin demokratian ase
maa Saksassa, siinä määrin .pieninä Hitlerin 
mahdollisuuksia. Ja kuitenkin Hitlerin 
johtama hyvin organisoitu vähemmistö otti 
vaHan Saksassa haltuunsa. Hitleriläi.sten 
-erinomaisen hyvin järjestettyä hyökkäystä 
ei kansanvalta kestänyt. Se luhistui omaan 
sisäiseen rik'kinäisyyteensä ja voimattomun
teensa. 

Europan kartta on viime aikoina paljon 
muuttunut. Kansanvallan kannalla olevain 
valtio~tten lukumäärä on vähentymistään 
vähentynyt. Kun näin käy ja kun näkee 
tuollaisen kehityksen jatkuvan, niin silloin 
joutuu pakostakin kysymään, missä vika. 
Epäilemättä pääsyynä tähän on maailman
sota ja sen kaikiille kansoiHe raskaat seu
raukset: talouspula, luottamuksen puute, 
-epätoivo - kaikki tekijöitä, joita taantu
mus osaa nyt käy'ttää yhtä mestarillisesti 
hyväkseen kuin Nrupoleonin sotien jälkeen 
t,oista sataa vuotta sitten. 

Mutta näiden syiden ohella on vakavasti 
otettava pohdittavaksi, orrlm demokratiasga 
tai sen ·eräissä ilmenemismuodoissa joitakin 
puutteita, jO'tka aivan kuin omalla painol
laan jouduttavat kansanvallan tuhoa. Ja 
jos on, niin silloin jokaisen kansanvallan 
kannattajan velvollisuus on tunnustaa täl
laiset puutteellisuudet ja mahdolliset epä
kohdat. Eikä epäkohtien myöntäminen yk
sistään riitä, vaan johdonmukaisena seu
rauksena täytyy olla, että jos v~ka havai
taan, niin se käydään myöskin viipymättä 
poistamaalll. SiHä se, j·oka näkee puutteet 
ja virheet, mutta ei tee rilrkaa riJstiin nii
den poistamiseksi, ei ole kansanvallan todel
linen ystävä, vaan sen saamaton vihoNinen. 

Kun vähemmistö ottaa vallan käsiinsä de
mokraattisessa maassa, ilman että enem
mistö voi sitä estää, niin täytyy silloin olla 
vika val:tiova:llassa ja sen käytössä. Kun 
vähemmistö voi vakiinnuttaa valtansa ja 
alistaa eiJJemmi.s'tön tahtonsa alle, niin mer
kitsee se sitä, että vallankäyttö on lujem
missa kä:sissä kuin aikaisemmin. Kansa huo
maa, että heikot ova:t väistyneet ja voima
kas tahto on tullut tilalle, ja se alistuu. 
Lujaa valtiovaltaa kunnioitetaan, ihei'kikoa 
halveksi taan. 

Tänä myrskyisenä aikana vaaditaan val
ti'olaivan peräsimeen voimakasta, päämää
rästään tietoista ta;htoa. Aika on toin!en 
nyt kuin neljännesvuosisata sitten, jolloin 
demokratiana oli valta-asema miltei kaikissa 

maissa. Silloin eivät !kansan!VaJ.taa uhan
neet ne vaarat kuin nyt. Silloin saattoi, 
kuten tapahtui meillä, tietoisesti pyrkiä 
välttämään lujuutta valtiovallan käytössä. 
M~illä'hän siirry,ttiin silloin säätyeduskun
nasta Jrksikamariseen edUS!kuntaan. Meillä 
olisi ollut mahdollisuus heikkouteen johta
v,an. suhteellisen vaalitavan. asemasta valita 
enemmistövaalit ja toteuttaa luja demokra
tia, j,olla.inen on vielä tänäkin päivänä Eu
ropan mahtwvimmissa suurvalloissa Eng
lannissa ja R:mskassa. Näissä kummassa
kin maassa on kansanval,ta, kuten meil·lä, 
mutta tä'tä kansanvaltaa ylläpitää enem
mistövaalien avulla va'littu eduskunta. 
Meillä taasen on säätyvaltiopäivien päätty
misestä ja yksikamarisen eduskunnan luo
misesta lähtien noudatet.tu suhteclli'Sta vaa
li'ta'Paa, joka ei voi a.ntaia muuta tul<Ykseksi 
kuin heikon eduskunnan ja heikoru hallituk
sen. 

On todellakin merkillistä havai·ta, miten 
se komitea, joka 1905 asetettiin ja. jonka 
tehtävänä oli uuden vaalilain ja uuden 
valtiopäiväjärjestyksen luominen, itsekin 
myöntää, että enemmistövaalitapa sopii lu
jalle va:ltiolle. Lausuuharr komitea nim~n
omaan: ,]Jdu.skurman tulee antaa kuva kan
sasta kokonaisudessaa.n ja ilmituoda siinä 
esiintyvät eri pyrkimykset ja harrastukset. 
Maissa, joilla on ulkonainen vaJta-iasema, 
voi pääpaino olla siinä, että kamsanedus
kunnassa on lukumäärältään vankka enem
mistö. Meillä sitävastoin on ennen muuta 
tärkeätä, että kaikki ovat mukana ja ettei 
sentähden harvalukuisempiakaan aaterih
miä estetä ottamasta osaa eduskuntaan ja 
sen työhön. '' Komitea, tai tarkemmin sa
noen sen enemmistö, oli siis sitä mieltä, että 
enemmistövaalit ja sen perusteella vailikka 
enemmisltö eduskunnassa sopi!Vwt kyllä jol
lekin mahtavalle valtiolle, jolla on ulkonai
nen valta-asema, mutta eivät meille. Tun
tuu kuin komiteaa olisi elähdyttänyt sama 
ajatus kuin virrentekijää: ,Suuruutta 
emme rukoile, me pienuuteemme tyy
dymme.'' Komitean mielestä oli tärkeintä, 
että kaikki aatesuunnat olisivat mukana. 
Kaikki ryhmät pi-ti saada eduskuntaan mu
kaan erkä edes harvalukuisimpiakaan aate
ryhmiä saanut sivuuttaa. Ja tässä suhteessa 
aletaankin päästä meillä vähin erin toirvot
tuihin tuloksiin. Nykyisessä ·eduskunnassa 
on jo kahden miehen ryhmä ja toinen kol
men edustajan ryhmä ja kuvaavinta on, 
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että maata hallitsee siinä määrin harva
lu~minen aruteryhmä, että sen takana on 
5% eduskunnasta. Tarvita~u1;ko pare~paa 
köyhäintodistusta: siit~, m1hm . Il!ykyme~ 
suhteellinen vaahtapa Johtaa, kmn se, etta 
valtiolaivan perä.<Jimessä on viisiprosentti
nen vähemmistö. Väärinkäsitysten välttä
miseksi on kai sa111ottava, että minä en tahdo 
lausua pienintäkään moitteen sanaa niistä 
miehistä, jotka nyt ovat hallituksessa, tai 
siitä puolueesta, jdka tästä hallituksesta 
virallise~ti vastaa. Minä puhun v:ain jär
jestelmästä, joka johtaa tä'llaisiin tuloksiin. 
Siinä on vika ja siitä on päästävä. Mitä 
pikemmin, sen parempi. SiHä täytyyhän 
jokaisen, joka avoimin silmin oloja tark
kaa, myöntää, että 5% :n vastuulla toimiva 
hallitus on kansanvallan ka:nnalta, suoras
taan vaarallinen. Sellaisen olemassaolosta 
nauttivat kaikkein eniten kansanvallan vi
holliset, sillä kyllä he muita selvemmin nä
kevät siinä todistuksen kansanvallan voi
mattomuudesta. Heille sellainen on ilon
aihe ja he odottavat vain, että kehitys saisi 
rauhassa, jatkua. saamaan suuntaan. 

Kun meillä suhteellinen vaalitrupa. hyväk
syttiin, niin historialliset olosuhteet olivat 
kokonaan toiset silloin kuin tänä päivänä. 
Suomi oli Venäjän valtakunnan erottama
ton osa. Sen suuriruhtinaana •oli itseval
tias tsaari, , ,su uriva:l taisin ja armollisin' '. 
Syvimmässä nöyryydessä oli Suomen edus
kunnan häntä lähestyttävä adressein ja ano
muksin ja jotta nuo alamaiset anomukset 
ja adressit tulisivat kaikkein kor1millllmass!a 
paik&'lsa paremmin vartee11otetui'ksi, niin 
sitä varten tarvittiin, tai aina<kin luultiin 
wrvittavan kokoonpanoltruan sellainen edus
kunta, joka ·edustaisi pi,enimpiä!kin aate
suuntia ja sillä ta.voin olisi, kuten kauniisti 
sanottiin, pienoiskuva tästä Suomen kan
sasta. Sen vuoksi sHloin ajatus enemmistö
vaa1eista tuli hylätyksi ja ·ehdotus suhteel
lisen vaalitavan käytäntöön ottamisesta hy
väksytyksi 

Nykyinen vaalitapa meillä on siis V enä
jän vallan aikuinen perintö, nykyinen vaa
lilaki on laadittu epävapaalle maalle. 
Mutta näistä ajoista on vierähtänyt jo yli 
neljännesvuosisata ja tämän ajan kulues~ 
on tapahtunut paljon: tsaari on kuollut, 
Suomen suuriruhtinaskunnan tilalle on 
tullut vapaa ja riippumaton Suomen tasa
valta. Suomen eduskunta ei läihetä enää 
alamaisia anomuksiaan millekään korkeim-

man vallan haltijalle, vaan se edustaa ja 
käyttää itse korkeinta valtaa. Neljännes
vuosisata sitten suunnit·ellun eduskunnan 
tehtävät ja asema ovat näin ollen täydelli~ 
sesti muuttuneet. Mutta yksi on pysynyt 
muuttumattomana: tapa, millä eduskunta 
kokoonpannaan. Vaalilaki on ennallaan. 
Maa välttämättä kaipaisi muuttuneiden 
olosuhteiden vuoksi lujan eduskunnan, lu
jan hallituksen, sanalla sanoen lujan valtio
vallan, mutta sellaisen asemasta me 
saamme valituksi pienoiskuvan Suomen 
kansasta, joka ei ole kyennyt eikä kykene 
riittävällä lujuudella tarttumaan itsenäi
sen valtakunnan peräsimeen. 

Eivät edes kaikki ne komitean jäsenet, 
jotka 1'90'5 saivat tehtäväkseen vaalilaki
ehdotuksen valmistamisen, olleet yksimie
lisiä komitean työn tuloksesta.. Niinpä 
Alkio, Torppa, Danielson ja 'Paasikivi vas
tustivat laajoja vaalipiirejä ja asettuivat 
lmlmen miehen vaalipiirien kannalle. Al
kion ja Torpan vastalauseessa, joka liittyy 
komitean ehdotukseen, lausutaan syvä huo
lestuminen siitä, että suhteellinen vaali
tapa komitean ehdottama:ssa muodossa tu
lisi johtamaan luokka- ja puoluevihan yl
lyttämiseen, ja he jatkavat: ,Mutta emme 
olisi tahtoneet, että .Suomen uusi ihantee'l
linen eduskunta synnyttää täällä vaali
tapansa kautta puolue- ja luokkavihan 
lietsomisen tarpeen. Tahtoisimme tämän 
eduskunnan saada kokoonpannuksi kor
keampia ja jalompia näkökohtia silmällä
pitäen. Olemme vakuutetut siitä, että 
eduskunnan kokoonpano puoluevaaleilla ei 
ole välittämätöntä, jos vain kansalaiset aset
tavat eduskunnan tehtävän suhteellisesti 
oikeuslaitoksen tasalle sekä isänmaan edun 
puolue-etujen yläpuolelle. Puolueisiin me 
silloinkin kyllä jakaudumme, mutta edus
kuntaan ei mennä ennen kaikkea puolue
miehinä, vaan kansan edustajina. Kun 
meillä nyt siis luokkaeduskunta hajoaa jät
tääkseen sijaa kansaneduskunnalle, ei ole 
tarkoituksenmukaista asettaa vaalitapaa, 
joka kerää erityiset luokat lääneittäin ryh
miin valvomaan etujaan, vaan olisi asetet
tav·a sellainen vaalitapa, joka pakottaisi eri 
luokat, jopa puoluevivahduksiakin, lähene
mään toisiaan, valitsemaan yhdessä k a n
s a n eikä puolueiden ja luokkien edus
tajia." 

Miten oikeassa Alkio ja hänen :toverinsa 
ovatkaan ennustaessaan puoluevihan yllyt-
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tämisen muodostuvan vaalitaistelun aseeksi! 
Näinhän on käynyt. Joka ainoat tämän 
neljännesvuosisadan aikana toimitetut vaa
lit ovat tästä parhaimpana todistuksena. 
Mitäpä ne ovat olleet muuta kuin puolue
vihan hillitöntä lietsontaa [ Miten korkeasti 
ihanteellinen onkaan Alkion ja hänen to
verinsa käsitys kansaneduskunnasta ja 
kansanedustajista. Eduskunnan tulee olla 
kaikkien yläpuolella kuin oikeuslaitoksen. 
Sen tulee asettaa isänmaan etu puolue
etujen yläpuolelle, ja kansanedustajien tu
lee olla kansan edustajia ensi sijassa ja 
vasta toisessa sijassa puoluemiehiä. Voi
daan sanoa: nämä vaatimukset ovat liian 
korkeita, liian ihanteellisia, aate on toista 
ja aatteellisuuden käytännöllinen sovellut
taminen toista. Mutta tähän voidaan myös
kin väittää vastaan ja sanoa: Alkion ja 
Torpan vaatimukset eivät olleet sittenkään 
liian ihanteellisia, liian korkeita. Ne voi
daan toteuttaa ja on myös toteutettu 
eräässä toisessa yhteydessä, tasavallan pre
sidentin vaalissa. Ennen valituksi tulemis
taan ovat Ståhlberg, Relander ja !Svin
hufvud olleet puoluemiehiä. Mutta ei :Stå!hl
berg ollut edistyksen presidentti, ei Re
lander maalaisliiton presidentti, eikä Svin
!l:m:Dvud kdkoomuksen presidentti, vaan joka
ainoa heistä on ollut tasavallan presidentti. 
Tultuaan korkeaan tehtäväänsä valituiksi 
•on isänmaa, tämä Suomen tasavalta, ollut 
heille kaikki kaikessa ja puoluemies on 
saanut väistyä niin taka-alalle kuin se in
himillisesti mahdollista on. Valitettavasti 
suhteellinen vaalitapa meillä on johtanut 
siihen, että kansanedustajat eivät meillä 
ole, kuten Alkio ja hänen toverinsa syystä 
pelkäsivätkin, k a n s a n edustajia, vaan 
yksi on maalaisliiton edustaja, toinen so
sialidemokraattien, kolmas kokoomuksen 
j. n. e. Yksi saattaa edustaa pienviljeli
jöitä, toinen pulamiehiä, ja kolmas jotain 
vapaamielistä aateryhmää. Mutta kuka 
edustaa Suomen kansaa? :(Oikealta: 
IKL!). Joka ainoa kansanedustaja, kuu
luipa hän sitten mihin ryhmään tahansa, 
edustaa ensi sijassa jotain puoluetta ja 
vasta toisessa sijassa Suomen kansaa ja 
kuitenkin pitäisi olla päinvastoin. 

Missä sitten vika~ Tsaarinvallan aikana 
omaksutussa suhteellisessa vaalitavassa. Se 
tuo eduskuntaan ensiluokkaiset puolue
mllieihet, mUitta jättää personalEsuudet ko
tiin (Ed. Räisänen: On yksi!). Tasavallan 

presidentin vaalissa me onneksi sentään 
vielä pyrimme personail.Iisuuteen, mutta 
eduskuntavaaleissa me ensi sijassa äänes
tämme puolueita, henkilökysymys niissä on 
aivan toisella sijalla. 

Mihin on si:tten pyrittävä, mihin päiis
tävä? Siihen, mihin Alkio ja Torppa j<Y 
neljännesvuosisata sitten pyrkivät: pieniin 
vaalipiireihin. Heidän ihanteinaan olivat 
pienet, kolmen miehen vaalipiirit. Mutta 
se, mikä silloin saattoi näyttää riittävältä,. 
ei riitä enää. On astuttava askel pitem
mälle, on mentävä yhden miehen vaalipii
reihin ja siis enemmistövaale.i!hin, maa 
jaettava 2010 vaalipiiriin. 

Voidaan kysyä: minkävu()ksi tällainen 
muutos, mitä puutteellisuuksia ja vikoja 
tässä nykyisessä suhteellisessa vaalitavassa 
sitten on, jotta se pitäisi hylätä ja johonkin 
toiseen järjestelmään siirtyä~ Edellä on 
jo tullut osoitetuksi, että suhteellinen vaali
tapa on heikkouden lähde. Jo tätä vaali-
tapaa suunniteltaessa siitä :oltiin selvillä, 
että se soveltuu kyllä epäitsenäiselle maalle, 
mUJtta ei jollekin mahtavalle valtakunnalle. 
Suomi tosin ei ole mikään mahtava valta
kunta eikä se voi luonnollisesti koskaan 
sellaiseksi tullakaan, jos se tietoisesti yllä
pitää vaalijärjestelmää, joka johtaa heik
koon valtiovallan käyttöön. lVIonarkioissa 
hallitsija edustaa valtiotah:toa, diktatuuri
maissa diktaattori ja parlamentaarisissa 
maissa pitäisi eduskunnan kyetä tahän. 
Mutta parlamentin tahtoa ei ole silloin 
olemassa, kun maata hallitsee 5 %:nen 
vähemmistö, sen ~tahto on joko kuollut 
taik:ka täydeilli:sesti nukki:Lu. Sn'hteeHisten 
vaalien avulla meillä ei ole mahdollisuutta 
päästä parempiin tuloksiin. · Suhteellinen 
vaalitapa tuo poliittiselle näyttämölle mah
dollisimman paljon puolueita ja kuten vii
meaikainen kehitys meillä .osoittaa, pu()
lueitten lukumäärä ei meillä suinkaan ota 
vähentyäkseen, vaan se kasvaa vain. Ny
kyisen vaalitavan voimassa ollessa ei mil
lään puolueella ole mahdollisuutta saada 
eduskunnassa enemmistöä. Eduskunta tu
lee kokoonpanaltaan v·oimattomaksi, sillä 
ei ole mahdollisuutta myötävaikuttaa lujan 
hallituksen syntymiseen. Ja tilanne jat
kuu vaaleista vaaleihin samana. Vaalien 
aikana voi kukin puolue luvata valitsijoil
leen niin paljon kuin suinkin kehtaa, sillä 
minkään puolueen ei tarvitse pelätä sitä, 
että joutuisi eduskunnassa enemmisrtvön ja 
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siis Innastamaan annetut vekselit. Koko 
vaalitaistelu liikkuu näin ollen edesva,stuut
tomuuden pohjalla, ja riippuu vain puo
lueista ja edustajaehdokkaista, kuinka pit
källe tätä edesvastuuttomuutta kehitetään. 
Ei liioin minkään puolueen tarvitse halli
-tusvastuuta ottaa vakavalta kannalta, sillä 
jokainen hallitus voi viitata siihen, että 
-sillä ei ole enempään mahdollisuuksia. Ja 
mitäpä mahdollisuuksia hallituksella olisi, 
jonka takana on eduskunnan vähemmistö, 
ja sellaisiaihan kaikkein useimmat hallituk
set meillä ovat olleet. Niiden on ollut 
:Pakko kompromissata, neuvotella, sovitella 
-opposi,tiossa olevien ryhmien kanssa. Ne 
.ovat -olleet aina tästä syystä voimattomia 
ja lopulta ne kukistuvat omaan mahdotto
muuteensa toinen toisensa jälkeen. 

Näin on ollut vuodesta vuoteen ja näin 
tulee jatkumaan niin 'kauan kuin suhteel
lista vaalitapaa ylläpidetään. Sillä ei edus
kunta tule kokoonpanaltaan suurestikaan 
muuttumaan, vaikka meillä toimitettaisiin 
vaaleja vaalin jälkeen. Tulevan eduskun
nan kokoonpanon voi suurin piirtein jok
seenkin helposti ennustaa pitkiksi ajoiksi 
eteenpäin nykyisen vaalitavan voimassa 
.ollessa. Luonnollisesti miehiä voi edus
kuntaan vaihtua, voipa poikkeuksellisena 
murrosaikMla sattua sellaistakin kuin oi
keistolle viime vaaleissa, mutta pääasia py
syy samana: Yksikään puolue ei kykene 
hankkimaan enemmistöä, vaan eduskuntaan 
tulee lukuinen määrä preniä vähemmistöjä, 
jotka ovat 'keskenään eripuraisia ja jotka 
tuovat eduskuntaan rikkinäisyyttä, haja
naisuutta, riitaa sellaista kuin tänä iltana 
on viimeksi nähty. Sellainen eduskunta ei 
kykene valtiotahtoa edustamaan tai lujaa 
hallitusta luomaan (Ed. Räisänen: Tule 
pois!). 

Jokaisessa talossa täytyy olla isäntä. 
Ellei sellaista ole, menee talu hunningolle. 
Samoin on laita valtakunnassa. Saksassa on 
Hitler isäntänä, Italiassa; Mussolino, Eng
lannissa ja Ranskassa parlamentti ja halli
tus. Mutta missä ovat nykyisen hallituk
sen isäntävaltuudet meillä~ Siinä 5 % :n 
reaalisessa kannatuksessa;ko, jonka edus
kunta tälle hallitukselle suo. Missä ovwt 
.olleet sen hallituksen isäntävaltuudet, joka 
kukistui Vaskuri-juttuun tai sen hallituk
sen, joka meni polvilleen parin kolmen 
nälkälakkoon ryhtyneen kapinallisen edessä. 
Nykyinen hallitus saattaa, esimerkin mai-

nitakseni, kukistua sellaisen valtakunnalli
sen kysymyksen edessä kuin jäniksen ja 
riekon laidunmaiden laajuus sen vuoksi, 
ettei parlamentti voi tuntew mutta kuin 
verrattain rajoitettua kunnioitusta halli
tusta kohtaan, jonka takana on <10----11 
edustajaa 200:sta (Ed. Räisänen: Maalais
liiton metsästyso'lrjelma! - V,asemrrnailta: 
Ruotsalaiset!). Perusvirhe on siinä, että 
vaalipiirit ovat liian suuria. (Oikealta: Se 
on oikein!). Maa on jaettu 16 vaalipiiriin, 
kun se pitäisi jaka;a 200t:aan. Edustajia 
valitaan suurimmasta vaalipiiristä Uudelta
maalta 26, pienimmästä Lapin vaalipiiristä 
taas 1 ainoa. Muista vaalipiireistä on yksi 
17 miehen 'V'aalipiiri, kaksi 16, yksi 15, 
yksi 13, kolme 12, kaJksi 11, kolme 10 ja 
yksi 8 edustajan vaalipiiri-. Sellaisessa 
vaalipiirissä siis kctin Uudenmaan voi puo
lue asettaa 2,6 ehdokasta, ja saada valituksi 
yhden ainoan. Voiko tällaisessa tapauk
sessa puhua mistään persanallisesta kanna
tuksesta. Kann:atushan on tullut puo
lueelle ensi sijassa, henkilölle toisessa si
jassa. Mitä suurimmalla menestyksellä voi
daan suurissa vaalipiireissä asettaa ehdok
kaiksi n. s. syöttejä, joita ei ole tarlkoitet
tuka:an valittaviksi, vaan äänten kerääjiksi. 
Näin saattavat valitsijat hyvässä uskossa 
äänestää kiivasta suomalaisuuden harras
tajaa ja valitu:ksi tuleekin suomalaisuuden 
penseä vastustaja tai päinvastoin. Rait
tiusmies on voinut äänestää kieltolaki
miestä ja saanutkin nähdä, miten valituksi 
hänen äänillään on tullut kokonaan toinen 
henkilö, kuin mihin hän on pyrkinyt: tuon 
lain ilmeinen vastustaja (Ed. Voionmaa: 
Totta!). Voiko valitsija olla siveellisessä 
vastuussa tällaisesta vaalin tuloksesta 1 
Eipä suinkaan, sillä siitä ei voida vierittää 
vastuuta valitsijalle vaan järjestelmälle. Ei 
li~oin kansanedustaja ole ensi sijassa persa
nallisessa vastuussa valtiovallan käytöstä. 
Siitä vastaavat eduskuntaryhmät, siis kol
lektiivl.nen vastuu, toisessa sijassa puolueet 
ja vasta kolmannessa sijassa edustaja. Ny
kyinen vaalijärj,estelmä johtaa siihen, että 
persanallista vastuuta ei tapaa nimeksi
kään. Valitsija ei vastaa eduskunnan ko
koonpanosta eikä kansanedustaja eduskun
nan teosta tai tekemättä jättämisestä. Tämä 
järjestelmä kehittää ja tukee edes~astuut
tomuutta (Ed. V. Annala: Hyvä!) puolin 
ja toisin (Ed. V. Annala: Hyvä!). Se on 
persoonattomuuden, eripuraisuuden ja vas-
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tuuttomuuden järjestelmä (Ed. V. Annala: 
Oikein!). Senpä vuoksi onkin päästävä yh
den miehen vaalipiirei<hin. Silloin tiede
tään, ktmen on vastattava ja kenelle. 

Englannissa ja Ranskassa, kansanvallan 
vahvimmissa maissa, valitaan parlamentti 
enemmistövaaleilla. Kummassakin maassa 
ovat yhden miehen vaalipiirit ja kuiten
kin näillä molemmilla vaalijärjestelmillä 
on oleellisessa kohdassa eroa olemassa. 
Ero on siinä, että Ranskassa edustajan täy
tyy saada valitsijain ehdoton enemmistö 
taakseen tullakseen valituksi; Englannissa 
taasen julistetaan valituksi se, joka on saa
nut vaalipiirissään eniten ääniä. Englanti
lainen systeemi toimi erinomaisesti ja moit
teettomasti niin kauan kuin maassa oli ai
noastaan kaksi puoluetta, liberaalinen ja 
vanhoillinen. Mutta sen jälkeen kuin työ
väenpuolue ilmestyi kolmanneksi valtateki
jäksi poliittisella näyttämöllä, ovat Eng
lannin vaalisysteemin epäkohdat tulleet sel
vimmin näkyviin. Englantilainen vaalijär
jestelmä on saattanut johtaa yllättäviin 
tuloksiin (Ed. Voionmaa: 'l'yöväen halli
tukseen!). -- Aivan! Niinpä vaalit 11912!9, 
jolloin työväenhallitus kai muodostettiin, 
toivat parlamenttiin työväenpuolueen edus
tajia 48 %, siis 'lähes puolet parlamentin 
jäsenmäärästä, ja kuitenkaan työväenpuo
lue ei ollut ääniä saanut valitsijoiltaan 
kuin 37.7 % kaikista annetuista äänistä 
(Ed. Räisänen: Enemmistövaalit!). Sa
moissa vaaleissa vanhoillinen puolue sai 
enemmän ääniä kuin työväenpuolue, 38.7 %, 
mutta edustajia se sai huomattavasti vä
hemmän kuin työväenpuolue, nimittäin 
4J2.5 %. Eniten kärsi vaalisysteemist:ä. va
paamielinen puolue. Se sai likipitäen nel
jänneksen annetuista äänistä, mutta edus
tajista vaan vajaan 10 %. Vapaamielisten 
äänimäärä oli 2/ 3 työväenpuolueen ääni
määrästä, mutta kumminkin viimemainittu 
sai edustajia viisi kertaa enemmän kuin 
vapaamieliset. Mielestäni ranskalainen vaa
lisysteemi on miellyttävämpi ja johtaa 
juuri siihen, mihin on pyrittäväkin, nimit
täin että valitun edustajan takana on valit
sijain enemmistö (Ed. Räisänen: Lyhyt
aikaiset hallitukset sielläkin!). Menettely
tapa on sellainen, että ellei yksikään eh
dokkaista ole vaaleissa saanut ehdotonta 
enemmistöä, toisin sanoen yli puolet vaali
pnriSsa annetuista äänistä, toimitetaan 
uusintavaalit. Uusintavaaleissa on valitsi-

jain ratkaistava kahden eniten ääniä saa
neen välillä, ja valituksi julistetaan se, ken 
uusintavaaleissa voittaa kilpailijansa. 

Kun on sellainen vaalijärjestelmä kuin 
meillä, jolloin yhdessä ainoassa vaalipii
rissä, kuten Uudellamaalla, kukin puolue 
voi asettaa 26 ehdokasta, ja kun virallisia 
puolueita on nykyjään 8 - - ainakin 
eduskunnassa läsnä - - niin merkitsee se 
sitä, että yhdessä ainoassa vaalipiirissä 
saattaa ehdokkaita olla 208 eli siis enem
män kuin mitä eduskuntaan edustajia vali
taan (Vasemmalta: Mitä ihmeellistä siinä 
on?). Valitsijan on nyt näistä, - - ja 
siinä se ihmeellisyys onkin 208:sta löydet
tävä ja valittava oma ehdokkaansa. On 
mahdotonta vaatia, että hän tuntisi edes 
1110 osan näistä ehdokkaista. 90 % heistä 
ovat hänelle täysin outoja (Ed. Räisänen: 
Ylh tä hän äänestää ! ) , mutta kuitenkin hä
nen on vaali tällaisten edellytysten varassa 
suoritettava (Ed. Räisänen: Sekava puhe!). 
- - Vastenmielinen vasemmistolle! Pel
käättekö te joutuvanne vastuuseen~ 

Yhden miehen vaalipiirijärjestelmä hel
pottaisi suunnattomasti valitsijoiden teh
tävää, sillä ehdokkaita ei yhdessä vaalipii
rissä voi olla kolmatta sataa, vaan 8, toisin 
sanoen yhtä paljon kuin puolueitakin (Ed. 
Pennanen: Puoluejärjestön asettamia!). 
Jos vielä otettaisiin Englannin vaalijärjes
telmästä käytäntöön sellainen menettely
tapa, että kunkin puolueen on jokaisessa 
vaalipiirissä, missä se aikoo ehdokkaan 
asettaa, talletettava valtiolle vissi raha
summa, joka sitten menetettäisiin valtiolle 
siinä tapauksessa, ettei ehdokas saisi mää
rättyä osaa annetuista äänistä, niin johtaisi 
tämä siihen, että puolue, jolla ei olisi mi
tään toiveita saada ehdokastaan jossakin 
vaalipiirissä valituksi, ei tulisi myöskään 
sellaista ollenkaan asettamaankaan. Vähin 
erin päästäisiin siihen, että kussakin yhden 
miehen vaalipiirissä tulisi asetetuksi vain 
3--4 ehdokasta, ja silloin valinta muodos
tuisi valitsijalle yksinkertaiseksi ja mutkat
tomaksi. Hän tietäisi kenelle hän kanna
tuksensa antaa ja keneltä hän sen epää 
tai kieltää (Ed. Pennanen: Eikä olisi lii
kaa varaa valita ! ) . 

Edellä on otettu esimerkki Uudenmaan 
läänin vaalipiiristä. Voidaan sanoa, että se 
on suurin ja muodostaa siis poikkeuksen .. 
Mutta jos jätetään Lapin vaalipiiri lukuun
ottamatta, missä suoritetaan jo enemmistö-
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vaalit, niin vaalipiireistä ednstajamää
räänsä nähden jää pienimmäksi Oulun poh
joinen. Sieltä valitaan vain 8 edustajaa, 
mutta kun puolueita on 8, niin voidaan 
täälläkin päästä helposti 64 ehdokkaaseen. 
Kolmesta muusta vaalipiiristä valitaan 
kymmenen edustajaa. Ehdokkaita siis voi 
olla niissä 80 kussakin. Munt vaalipiirit 
ovat suurempia ja niissä voidaan asettaa 
eräissä hyvän joukon toista sataa ehdo
kasta. Kaikki tämä edellytyksellä, että vaa
leissa esiintyy vain 8 puoluetta. Mutta jos 
kehitys jatkuu yhtä suotuisana, kuten mer
kit viittaavat, kohti pirstoutumista ja 
uusien puolueiden syntymistä, niin ehdok
kaiden määrä vain kasvaa kasvamistaan ja 
valitsijoille käy yhä vaikeammaksi ratkaisu. 
Että ratkaisuun täytyy tällaisissa oloissa 
käydä ensi sijassa ja miltei yksinomaan 
puoluemerkeissä ja että ehdokkaan persoo
nallisuus jää jokseenkin sivuasiaksi, silloin 
kun ehdokkaita ja valittavia on näin ta" 
vattoman paljon, siihen seikkaan on jo 
edellä viitattu. Toista on yhden miehen 
vaalipiirissä. Se ,on ensinnä,kin alueeltaan 
pieni ja sekin jo helpottaa valintaa. Pie
nessä vaalipiirissä ehdokas joutuu lähei
sempään ja välittömämpään kosketukseen 
valitsijainsa kanssa kuin silloin kun hän 
on läänin suuruisen alueen ehdokkaana. 
Ehdokkaita ei ole paljon, vain 3--4, nii
den välillä on helppo valita, helppo rat
kaista. Jos joudutaan, kuten Ranskassa, 
uusintavaaleihin, niin silloin on valinta ja 
ratkaisu suoritettava kahden pääehdokkaan 
välillä. Edustajan valituksi tulemisesta ei 
olisi vastuussa sadas- tai kahdessadasosa 
valitsijoista, vaan valitsijain ehdoton Bnem
mistö. Ja tällä tavoin me pääsisimmekin 
siihen, mihin ehdottomasti on pyrittävä: 
persanalliseen vastuuseen. Valitsijain enem
mistö olisi aina vastuussa edustajastaan ja 
edustaja taasen olisi vastuussa valitsijoil
leen. 

Aivan itsestään saattaa herätä kysymys, 
kuinka kunkin puolueen kävisi, jos enem
mistövaaleihin siirrvttäisiin. Mutta kun on 
kansakunnan kohtilasta kysymys, niin sil
loin saavat tällaiset puolueet ainakin minun 
kohdaltani väistyä (Eduskunnasta: Hyvä!). 
Sillä pääasia on, että maalle saadaan luja 
eduskunta ja lujan eduskunnan avulla voi
makas hallitus, käyköön puolueiden sitten 
miten tahansa. Sillä niin pian kuin pääs
tään siihen, että eduskunnassa on selvä 

enemmistö, niin silloin ovat olemassa myös
kin riittävät edellytykset kansanvallan tär
keimmän tehtävän tyydyttävään suoritta
miseen. Tärkein tehtävä on saada maahan 
hallitus, joka vaikeimmissakin olosuhteissa 
pystyy johtamaan sekä eduskuntaa että 
kansaa. Kansanvallan historian viimeiset 
sata vuotta osoittavat tämän riittävän sel
västi. Niinpä Englanti brittiläisen maail
manvallan kiinteänä keskuksena on voinut 
myrskyisinäkin aikoina aina löytää itselleen 
sellaiset valtiolliset johtajat, jotka ovat ol
leet tehtävänsä tasalla. Tämä johtajavaali 
on suoritettu kansanvaltaisilla perusteilla 
kokoonpannussa parlamentissa. Jos näin 
valittu johtaja kansan kohtalon hetkellä 
keskittää kansan yhteistahdon itseensä ja 
ratkaisuihinsa, niin hänessä ei silloin ku
kaan näe vihattavaa diktaattoria, vaan de
mokratian itselleen valitseman johtajan, 
jolla on kansan enemmistö takanaan. Mutta 
tällainen johtaja ei silti ole vastuuton, sillä 
parlamentti voi minä hetkenä hyvänsä siir
tää nämä johtajavaltuudet toisiin, mahdolli
sesti vieläkin voimakkaampiin, arvokkaam
piin käsiin. 

1\{enneinä vuosina me olemme tässä 
maassa kyenneet luomaan terveen ja vankan 
pohjan kansanvaltaiselle yhteiskuntajärjes- · 
ty.kseUe. 'Twltä pohjalta on olojamme edel
leenkin kehitettävä ja tästä lähtien on pää
huomio keskitettävä siihen, että tähänkin 
maahan saadaan voimakas valtiovalta ja 
valtiotahdon toteutettuja. Tähän päämaä
rään ei hallituksen viitoittamaa tietä päästä, 
vaan enemmistövaaleihin siirtymällä. 

Ed. iS e r g eli u s: Beträffande regerin
gens proposition kommer jag tili samma 
resultat som den föregående talaren, näm
ligen till dess förkastande, men på helt 
andra grunder. Jag konstaterar då först 
liksom rdm. Hannula, att riksdagen under 
en följd av år förkastat olika regerings- och 
motionsförslag angående ändring av valla
gen i syfte att få en rättvisare fördelning 
till stånd av riksdagsmandaten på de olika 
partierna med tillämpning av den propor
tionella valmetoden, och försöken hava 
främst strandat på egennyttan hos de stora 
partierna, enär föreslagna reformer hade 
drabbat dem i form av mandatförluster. 
I föreliggande proposition inför regeringen 
den ieke okända principen om valförbund 
av högre ordning under form av s. k. val-
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ringar, vilka skulle begränsa sig av lätt för
stådda skäl enbart till en och samma val
krets, ty annars vore propositionen redan 
på förihand dömd. Dessa valkretsringar 
skulle enligt regeringens uppfattning i 
högre grad än hittills möjliggöra beräknan
det av vilka röstgrupper inom ringen komme 
att draga fördel av en sammanslutning. 
Regeringen har i detta avseende rätt; det 
skulle bli de stora valförbunden, och de 
mindre och små finge sitta emellan liksom 
hittills. Alltså samma förhållande som med 
det nuvarande systemet, men det bleve än 
värre. Medels ett enkelt aritmetiskt exem
pel kan man bland annat visa att ett val
förbund inom en valring som genom sin 
.röstsiffra bidrager till ökningen av II'in
gens riksdagsmannarepresentanter, kan för
lora på anslutning tilJ ringen trots att en 
eller flere enskilda kandidater inom valför
bundet erhållit flera röster än en eller 
flere kandidater inom ett annat av ringens 
valförbund. Det nuvarande systemet före
bygger detta. Regeringens proposition skulle 
sålunda bland annat i förenämnt avseende 
fjärma oss ännu mera från proportionali
tetsprincipen än vad för närvarande är 
fallet. 

Vid genomläsandet av propositionen har 
jag ej kunnat väija mig för tanken, att 
regeringen med sitt förslag helt och hållet 
velat för det första slå ihjäl de små par
tierna, för det andra decimera de medel
stora partierna, men framför allt komma 
därihän att svetsa ihop de borgerliga gent
emot de socialdemokratiska. Men detta är 
väl dock icke möjligt, eller kanske jag sä
ger, knappast möjligt, då olikheterna i 
åskådning och mentalitet bland de borger
liga äro så påtagliga som de för närvarande 
äro. 

Alltså, genom sin valreform strävar re
geringen till samma mål som hr Hannula. 
Någon valreform med proportionaliteten 
till sin rätt är icke regeringens förslag. 
Den är ett steg längre bort från rättvisans 
väg, den är obillig, jag ville säga nästan 
ett monstrum och enligt mitt förmenande 
icke antagbar med mindre än att i den
samma vidtagas genomgripande förändrin
gar. Jag uttalar förhoppningen att veder
börande utskott innan det fattar ställning 
till lagförslaget framför allt ville fästa sig 
vid att propositionen innebär ett första steg 
mot proportionalitetens avskrivande, vart-

hän även rdm. Hannula syftade, men om 
vars verkan jag tror att rdm. Hannula icke 
har gjort sig fullt klart i alla detaljer. Rdm. 
Hannula hänvisande till förhållandena i 
Frankrike och England, där majoritetsval 
äga rum. Det är riktigt, men har hr Han
nula tagit reda på, huru de politiska för
hållandena gestaltat sig i Frankrike och i 
England? Äro de idealiska? Har valsyste
met fört dem till bättre parlamentariska 
förhål'landen än hos oss? 

Jag skall be att få i ett följande yttrande 
mera i detalj bemöta rdm. Hannulas olika 
påståenden beträffande valsystemets i 
Frankrike och England förträfflighet. 

Vi sko1a, hr Hannula, ic'ke flyga längre 
än vingarna bära, utan också beträffande 
vallagen försöka fortfarande stå med föt
terna på marken. Flykten i rdm. Han
nulas yttrande var ibland så hög att jag 
knappast kunde följa den. Det enda jag 
saknade uti hans yttrande, det var för
hoppningen om att vi i framtiden skulle 
få en konung som skulle ställa och regera 
detta land. 

Ed. K a r e s: Herra puhemies! Katselin 
tätä nyt käsilläolevaa esitystä ja ajattelin, 
että minulla ei ainakaan siinä ole mitään 
puhumista eikä minun ole tarvis siihen mil
lään tavalla tarttua. Esityshän tarkoittaa 
nykyisen puoluevaltaisen järjestelmän jon
kinlaista paikkaamista ja lujittamista ja 
minä olen syvästi vakuutettu, että siitä paik
kaamaHa ei hyvää lähde. Olen myöskin 
vakuutettu siitä, j()ka nyt jo edellisen pu
hujan puheesta kävikin selväksi, että tä
män asian yhteyteen heti paikalla vedetään 
vanha juttu yhteisestä vaaliliitosta koko 
maata varten, jotta puoluevillitys saataisiin 
vieläkin pahemmaksi, jotta joka-ainoa ihmi
nen voisi muodostaa puolueen siinä toivossa, 
että kyllä hän nyt sentään koko maasta, 
kun hän vähän työtä tekee, niin paljon 
ääniä saa, että ainakin itse tulee valituksi. 
Siihenhän koko maan käsittävä vaaliliitto 
veisi. Minä tiesin, että se astuu tässä esille 
ja sitä varten jotakuinkin kylmältä kan
nalta katselin tätäkin esitystä. 

Mutta ed. Hannula piti puheen, joka pa
kottaa minut jotakin lausumaan, ennen 
kaikkea sen tähden, että ed. Hannula mi
nun ihmeekseni puhui sen vaalipuheen, 
jonka minä olen pitänyt ainakin 20 eri ker
taa (Eduskunnasta naurua. - Vasemmalta: 



EdUJSt,aja.nva.a.lit ja tasavallan pr€!Sidentin vaali. 72i 

Hyvä, hyvä!). Niin asia on, ja täsmälli
~sesti niin. Tosin, minä myönnän, en ole niin 
yksityiskohtia myöten asiasta puhunut -
minähän olen puhunut yleensä vapaasti -
kuin Hannula, joka oli tarkasti esityksensä 
kirjoittanut, niinkuin näkyi (Ed. Räisänen: 
Parannettu painos!). Mutta minä vakuu
tan, että päämäärissä sen ylitse, mitä ed. 
Hannula nyt tässä toi esille, ei ole koskaan 
sen liikkeen piirissä, jota te nykyään pi
dätte kansanvallan vihollisena ja vastusta
. jana, puhuttu. Ainakaan minä en ole kos
kaan kuullut, että olisi sen pitemmälle pää
määrään nähden menty. 

Onhan kieltämätön totuus se, että nykyi
nen järjestelmä, - sitä ei kukaan voi kiel
tää, kun menee tuntoonsa ja siihen mitä 
hän.asioista yleensä tuntee-, että nykyinen 
järjestelmä on vienyt eduskunnalta maassa 
jotakuinkin tyystin kaiken arvovallan. 
Sitä pidetään laitoksena, jossa puolueet kes
kenään riitelevät, usein varsin tyhjistä 
asioista, ja jossa kaikki asiat määrätään, ei 
·sen mukaan, mitenkä asiat oikein ovat, vaan 
puolueittain (Ed. Räisänen: IlfL soittaa 
rauhantorvea ! ) . Tämä on kaiken tällaisen 
parlamentarismin tulos. On meitä sanottu 
parlamentin vihollisiksi. Sellaisia viholli
sia on aina syntynyt siellä, missä puolue
valtainen järjestelmä oikein kukoistaa. 
Minä olen Lapuan kirkon arkistosta ,va
pauden ajan" viimeiseltä ajalta löytänyt 
merkillisen pöytäkirjan. Se oli pitäjän ko
kouksen pöytäkirja, jossa annettiin lau
sunto eräästä miehestä, joka pyrki Lapuan 
pitäjän asukkaaKsi; - siihen aikaauhan pi
täjän kokoukset antoivat lausuntonsa 
niistä. - Tässä lausunnossa, joka on ruot
siksi kirjoitettu, ilmoitettiin, että seurakun
talaiset eivät mitenkään tahtoneet ottaa ky
·symyksessä olevaa miestä pitäjän asuk
kaaksi siitä syystä, että hän on tavattoman 
riitainen ja pahansisuinen mies, ,han är 
en riktig parlamentmakare", siis, että hän 
on oikea eduskuntarähisijä, jos minä sanoi
sin sen nykyisellä kielellä. Katsokaa, täl
lainen käsitystapa oli silloin vallalla ja kiel
tämättä tätä käsitystapaa on nyt vallalla. 
Eihän meissä ketään niin sokeata ole, ettei 
sitä huomaa, kun käy maakunnassa ja kuun
telee mitä siellä puhutaan ja katselee asioita 
avoimin silmin. Mutta ei ole surullista ai
noastaan se, vaan ennen kaikkea se, että 
tämä järjestelmä on, niinkuin ed. Hannula 
:aivan oikein ja asiallisesti sanoi, vienyt hal-

lituksen arvovallan. Se on maalle, kan
salle ja valtakunnalle mitä suurin onnetto
muus. Jos hallituksen arvovalta häviää, 
niin silloin häviää lailta arvovalta ja kai
kelta järjestetyltä elämältä. Sitä ei myös
kään käy kenenikään kieltäminen. Ja halli
tukset, joita puolueittain muutellaan, ka
dottavat arvovaltansa, eikä asia- ed. Han
nula puhui siitä, että nyt on pikkuista pro
senttimäärää edustava hallitus - ei asia 
·paljon muutu, jos näissä oloissa, sitten ikun 
yhteiskunta on muka hädässä, keksitään se 
keino, että puolueet muodostavat yhteisen 
hallituksen. Eivät yhteiset puoluehallituk
set ole paljon sen parempia, vaan usein ikäy 
niin, että parlamenttiviheliäisyys, puolue
riitaisuudet ja keskinäinen vahdissaolo vie
dään hallituksen pöydän taakse. Eräs eng
lantilainen kirjailija sanoo, ettei hän suurta 
odota siitä, että vanhat parlamenttitappelu
kukot eräänä päivänä tekevät sulan sovin
non ja päättävät y1hdessä !ha!llita valta
kuntaa, mutta kuitenik:in puolueittain. 
Tämä hallituksen arvovallan aleneminen 
on nykyisen järjestelmän tulos, nykyisen 
vaalijärjestelmän ja parlamenttaarisen 
järjestelmän. Tästä on seurauksena, että 
ei ole vaarassa vain parlamentti ja 
hallitus, vaan lopulta koko isänmaa ja 
valtakunta. •Sillä olen aivan vakuutettu 
siitä, mitä ed. Hannula sanoi, että hallituk
sen heikkous merkitsee valtakunnan heik
koutta ja koko isänmaan elämän heikkoutta. 

Jos tervehtyminen alkaisi tapahtua tä
hän suuntaan, kuin ed. Hannula puhees
saan viittasi, eikä vain ajatuksissa ja pu
heissa, vaan teoissa, niin herrat edustajat 
saisivat pian nähdä, että me, joita te nyt 
pidätte kansanvallan vihollisina, olemme 
samalla linjalla emmekä suinkaan yhteis
työtä kiellä. Minua on ihmetyttänyt se, 
että hallituiksen taholta esim. ministerien 
pitämissä esitelmissä on monissa tunnustettu 
nykyisen järjestelmän heikkouksia. Nämä 
tunnustukset edellyttäisivät myöskin roh
keita otteita näiden heikkouksien paranta
miseksi. Niitä me olemme odottaneet, mutta 
emme ole kuitekaan nähneet. Minä siis ter
vehdin ilolla tällaista tervehtymistä mieli
piteissä, kuin ed. Hannulan puhe, jolle 
täällä vasemmistossa naurettiin ja myös 
ruotsalaisessa oikeistossa (V a:semmalta : Se 
oli Kareksen puhe!). Minä en kyllä luule, 
että asia on aivan niin yksinkertainen kuin 
ed. Hannula luulee. Olen paljon ajatellut 
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vaalijärjestelmää, olen tutkinut sitä eri ta
hoilta ja myöskin eri maiden parlamentaa
risia oloja silmälläpitäen. Yhteen aikaan 
luulin, että asia olisi todellakin niin yksin
kertaisesti järjestettävissä kuin yhden mie
hen vaalipiireillä. Sillä saavutetaan kyllä 
jo paljon, varsinkin, jos lisäksi olisi täyte
vaali, että jokaisen täytyisi saada ehdoton 
enemmistö, ennenkuin pääsee eduskuntaan. 
Sillä olisi jo paljon voitettu, olisi päästy 
siitä sokeasta ja järjettömästä kimppuvaa
lista, missä me nykyjään olemme, ja missä 
valitsija ei saa valita miestä, vaan kimppua, 
kokonaista joukkoa ihmisiä, joista hän ei yh
tään tiedä, kuka niistä eduskuntaan tulee ; 
voi tulla sellainen, jota kaikkein vähimmin 
olisi siinä kimpussa toivonut. Mutta ei asia 
sitltenkään aivan niin y!kL<;inkertaista tietä 
;;;elvene. Olen vakuutett:U siitä, että voidaan 
löytää vielä tehokkaampi järjestelmä ilman, 
niinkuin minä eräässä puheessani täällä sa
noin, ilman että todel1isen kansanvallan 
päästä yhtään hiusta putoaa. 

Huomautan vain siitä, mistä ed. Sergelius 
tässä jo huomautti, että eivät olot Ranskassa 
suinkaan ole millään tavalla ihanteelliset. 
Eiväthän tietääkseni missään eurooppa
laisessa parlamentaarisesti hallitussa maassa 
ole hallitukset vaihdelleet niin paljon kuin 
Ranskassa. Emme edes me, vaikka meillä 
on aika suuri ennätvs ha.llituksien lukui
suudessa, ole sentään. ennättä:neet Ranskan 
tasalle. Ja koko järjestelmä Ranskassa ki
tisee ja kulkee eteenpäin aivan niinkuin 
rattaissa olisi hiekkaa. Se on aivan kieltä
mätöntä, ja me näemme, että Ranskassa 
juuri näiden heikkouksien, tämän hallituk
sen tavattoman vaihtelun tähden, on syn
tynyt liikettä, joka ottaa esikuvaa Saksasta 
ja vie samaan suuntaan. Se on näkyvissä 
Ranskassa jo, ja pyydän huomauttaa, että 
herroilla sosialidemokraateillakin on näinä 
päivinä Ranskasta jotakin opittavaa. Siellä 
on teidän tahollanne syntynyt sosialistinen 
liike,. joka ilmeisesti kulkee lä.hellä Hitlerin 
linjaa. Niin on sielläkin tyytymättömyys 
voimallinen, eikä suinkaan ilman syytä. 
Englannissa sitävastoin ovat olot nytkin 
vielä paremmat kuin , missään muualla, ja 
aivan viimeisiin vuosikymmeniin asti ovat 
todellakin olleet ihanteelliset. Eihän Eng-
1annissa hallitukset vaihdu sillä tavalla, 
'/aan useimmat ovat useita vuosia, koko par

. Iamenttiajan on yksi hallitus. Mutta Eng
lannissaharr onkin parlamentarismi- sehän 

on parlamentarismin syntymämaa, - syn-· 
tynyt valtakunnan historiallisista oloista ja 
sieltä se on tuotu muihin maihin, mutta ei 
ole voitu tuoda englantilaista järjestelmää. 
pohjaan asti eikä missään tapauksessa eng
lantilaista parlamenttikotyymiä, joka mer
kitsee enemmän kuin mitkään lait ja ase
tukset. 

Englantilaisessa järjestelmässä on kaksi 
asiaa, jotka ovat järjestelmän voimana ja 
jotka ovat kaiken oikean parlamentarismin 
voimana. Jos niistä jompikumpi häviää, 
niin parlamentarismi on myöskin :tuomittu 
häviöön ehdottomasti. Toinen Dn lmksi
puoluejärjestelmä, se järjestelmä, jossa 
yksi puolue todella hallitsee maata ja toi
nen lojaalisesti arvostelee hallitusta, tie
täen, että joskus tulee senkin aika ja tar
vitsee sekin lojaalista arvostelua vastusta
jain puolelta. Kahden puolueen järjestel
mässä ei puolue-elämä koskaan voi synnyt
tää sitä katkeruutta, niitä rumia kasvan
naisia, mitä puoluejärjestelmä on synn~t
tänyt kaikissa maissa. Ajatellaan - minä 
mainitsen vain esimerkin - Amcrikka'han 
on vielä suurin piirtein katsellen kahden. 
puolueen maa, milloinkahan meillä tapah
tuisi sellainen tapaus, joka sattui viime 
presidentin vaalien jälkeen Chicagossa, kun 
republikaaninen presidenttiehdokas witti .. 
Oli suureen halliin kokoontunut kymmen
kuntatuhatta ihmistä molemmista puo
lueista. Jännittyneinä Ddotettiin vaalien 
tulosta ja kun tulos ilmoitettiin ja republi
kaanit olivat voittaneet, niin tietysti siellä 
huudettiin moninkertaiset eläköön-huudot, 
tavaton riemu vallitsi. Demokraatit olivat 
noloina. Vähän hetken perästä nousee re
publikaanien keskuudesta mies ja sanoo: 
,Yksi eläköön-iliuuto on vielä huudettava 
ja sen me tahdomme huutaa täydellä voi
malla: Eläköön demokraatit!". 1Se oli kah
den puolueen järjestelmän tulosta, jossa 
molemmat ryhmät tiesivät, että heidänkin 
aikansa tulee ja he tarvitsevat silloin toi
silta sitä myötätuntoista ja oikeata arvos
telua, mitä meillä ei koskaan puolue voi 
antaa toiselle. Siis tämä on eräs parla;men
tarismin perus: kaksi puoluetta. 

Englannissa on asia ruvennut vaikoutu
maan senjälkeen, kun on tullut ikolmas 
puolue, sosialidemokraattinen tai työväen
puolue, niinkuin sitä siellä nimitetään, 
mutta englantilainen mentaliteetti on sel
lainen, että se on tähän asti aina kimmoi-
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sesti pyrkinyt takaisin kahden puolueen 
jfurjestelmään. Se ei kuitenkaan riitä selit
tämään parlamentarisrmin voimaa Englan
nissa. Siihen tarvitaan eräs toinen tärkeä 
tekijä, jota minusta aivan liian vähän huo
mataan. On yleensä ulkopuolella Saksan 
tehty pilaa ja sanottu epäkanMnvaltaiseksi 
erästä 'periaatetta, jota Saksan hitleriläiset 
voimallisesti tunnustavat: johtajaperi
aatetta. Tämä periaate - enhän minä nyt 
käy puhumaan siitä, onko se Sa;ksassa to
teutettu paremmin tai huonommin, - itse 
tämä johtajaperiaate on sellainen, joka 
kuuluu kansakuntien ja valtwkuntien hal
lituselämään aivan itsestään ja luonnolli
sena osana. Jos johtajaperiaate hävitetään 
\'altakunnan lainsäädäntö- ja hallituselä
mästä, silloin ei mikään järjestelmä voi 
meitä auttaa. Se on elämän luonnollisiin 
1akeihin kuuluva. Se on sellainen, joka 
kasvaa elämästä itsestään, se oikea isäntä
periaate, josta ed. Hannula myöskin huo
mautti. Englannissahan johtaja:periaate on 
parlamentaarisessa elämässä mitä johdon
mukaisimmin toteutettu aina viimeisiin ai
koihin asti. Ensinnäkin hallitus on ehdot
tomasti johtam&ssa maan asioita, oli halli
tus mikä se milloinkin on, se ehdotto
masti johtaa. Tietääkseni noin kolmisen
kymmeneen vuoteen ei Englannin parla
mentissa ole muutettu hallituksen tekemiä 
lakiehdotuksia kuin kaksi kertaa, vain kaksi 
eri kertaa - jos en nyt 3!ivan erehdy, voi 
olla pieni er~hdys muistissa, mutita suun
nilleen on näin - on muutettu niitä laki
esityksiä, mitä hallitus on antanut. Meil
lähän ja kaikissa muissa parlamenteissa 
hallituksen esitykset ovat puhdasta ilmaa. 
paperipalasia, joihin joka ainoa edustaja 
ja joka puolue koettaa panna oman Eskon
nuumerkkinsä. Sellajseen t~lanteeseen on 
jouduttu - naurettavimpia tilanteita ja 
~mmalla surullisimpia on esimerkki viime 
aikojen Espanjasta. Siellä on president
tinä kiihkokatolilainen mies, aivan jyrkästi 
katolinuskoinen, mutta hänen oli pakko 
kirjoittaa nimensä lakiin, joka miltei hä
vittää katolilaisen kirkon Espanjasta. Hän 
on siis joutunut samaan asemaan kuin 
,vwpaudenaikana" kuningas, jonka nimi
J.eimalla varustettiin 1aki silloin, kun ku
ningas ei sitä itse allekirjoittanut .• Ja minä 
pyydän huomauttaa, herrat, tämä edus
kunta on pakottanut meidän vanhan arvok
kaan presidenttimme jo kerran sellaiseen 

tilanteeseen ja aivan suotta (Vaseminalta: 
Ei ollut suotta!). 

,Johtajaperiaate on tunnustettu Englan.
nissa. Hallitus on ehdottomasti joht,amassa 
ja sinä päivänä, kun esim. sen tekemästä 
budjettiehdotuksesta, jonkun ministeriön 
budjetista edes yksi puuta vähennetään, 
silloin on se merkki, että hänen ai&ansa on 
tullut. Hallituksen täytyy ehdottomasti 
olla johtamassa. Mutta ei ainoastaan :halli
tukseen nähden tämä johtajaperiaate ole 
toteutettu, vaan se on toteutettu myöskin 
molemmissa puolueissa, ehdoton johtaja
periaate. Meillä puhutaan puoluejohta
jista, mitä ne semmoiset meillä ovat~ (Va
semmalta : Itse olette semmoinen ! ) - Missä 
ne ovat sellaiset puoluejohtajat meillä, ne 
ovat tänä päivänä ja huomenna niitä ei 
ole,. Sanoin eräälle vanhalle politiikan mie
helle, joka valitti sitä, että Suomesta puut
tuu kaukonäköiset politiikan tekijät, ky
syin häneltä, hyvältä ystävältäni: No, osa
sitko sinä hoitaa kaukonäköisesti politiik
kaa. Sanoppa nyt suoraan. - Hän sanoi : 
Ei, se oli mahdotonta. - Miksi se oli mah
dotonta~ - Sen tähden, että se, mitä minä 
suunnittelin, piti viedä aina puolueeseen 
ta11kastettavaksi, ja puolue vei nämä suun
nitelmat, mihin se tahtoi. -

Englannissa ei koskaan ,puolueessa voi 
käydä näin. Puoluejohto johtaa puoluetta 
ja sinä päivänä, kun puolue menee toiseen 
suuntaan, johtajat eroavat, usein koko puo
lueesta. Johtajaperiaate on siis toteutettu 
englantilaisessa parlamenttielämässä. Jos 
meilläkin asema tahdotaan todella pelas
taa, niin olisi tässä tällä eduskunnalla 
suuri ja, minä sanoisin, ihanan korkea teh
tävä. Me voisimme pelastaa tämän maan 
suuresta riidasta ja taistelusta, jos me ker
ran voisimme kaikki kieltää itsemme niin, 
että me yrittäisimme luoda tälle maalle 
sellaisen järjestelmän, jossa edustajat eivät 
jo ennakolta, eduskuntaan tullessaan ole 
puolueihin sidottuja, missä ei joka ainoa 
mitätönkin asia tule lopulta puolueasiaksi 
ja missä johtajaperiaate toteutettaisiin. 
.T os me voisimme kaikki tällaiseen päämää
rään pyrkiä ja tällaiseen järjestelmään 
päästä, niin tulevaiset sukupolvet voisivat 
siunata meitä, ja tämä eduskunta voisi olla 
käänteentekevä Suomen kansan historiassa, 
yhteisen isänmaan ja koko yJhteisen kan
samme onneksi ja menestykseksi. 
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Ed. V i r k k u ne n : Her.fla puhemies! -
Ed. Hannula on ilta:my()hählä yil.lättänyt 
eduskunnan suurella pa:rlamenttaarisella 
puheella, josta tullaan puhumaan vie1!ä pit
kät ajwt ja jolla epäilemättä tulee ollemaan 
myöskin merkitystä poliittisen elätrnäJinme 
kehityksessä. Hän oli, niinkuin kaikesta 
huomasi, huolellisesti ja harkitsevasti vail:
mistanut esityksensä. Mei.Uä muina, jotka 
emme voi olla muutamia sanoj1a sanomatta 
tai reunamui,stutuksia liittä.mättä hänen 
esitykseensä, ei ole tähän valmistukseen ti
laisuutta, vaan pulmmme sen välittömän 
vaikutuksen alaisina, jon~{ia hänen puheensa 
on herättänyt. 

Minä jä-tän sanomatta, kuinka !kaikki ne 
laajaperäiset ja suurisuuntaiset nälkökoih
dat, joita ed. Hannula on esittänyt, saa
da!an mahtumaan halEtuiksen esitykse<m 
vaialilain mu111ttamisesta. E,rinäisissä kO:h
dissa huomatakseni ed. Hannula itsekin 
tätä epäiE, mutta evästi 'kuitenkin perus
tusla;bvaJ.iokuntaa siUä toivomukseUa, että 
valiokunta .tämän yhteydessä ottaisi v:aka
vla!sti lJiarkitakseen myös kysymystä koko 
v~aaJlijärjeste]imän muuttami,sesta yhden mie
hen vaa1ipiireil\lsi. Puolestani suuresti epäi
len, onko perustusla:kivailiokunta ollenkaan 
tässä y!hteydessä kykenevä noudattamaan 
ed. Hannulan toivomusta, enkä käsitä, että 
täil.lainen suuri kysymys voita:isiin selvittää
kään sillä tava;Ua kuin ed. Hannula ajat
telee. Minul:la näet on juuri tämän asian, 
yhden miehen vaalipiirien iharkitsemisesta, 
kokemusta viime vuosilta. Sitä on harkittu, 
jopa värallisestikin. Svinhufvudin haillitus 
otti tätä kysymystä \~alJmistaaksensa. Sen 
suorittlamat esityöt jä-1vät puolitiehen, kun 
hallituksen elinaika ol'i sangen lyhyt. Mutta 
sinäkin <aikana jo havaittiin~, että kysymys 
Qn hyvin monipuolinen ja laaijakantoinen 
ja vaatii paljon as~aJllista valmistamista 
(Ed. Räisänen: Onhan siitä Te'ljon lenita
kirjanen n. Ei Teljon lentokirjanen ensin
kään riitä asian sel:vittä.rnisel>isi, se esittää 
ainoastansa muutamia näkökohtia, ponsia, 
mutta siihen perusteelliseen työhön, joka 
on suoritettava Teljo suppeassa lentokir
jassaan tietysti ei ole voinut :antautua (Ed. 
Räisänen: Mutta se kai tehtiin haLlituksen 
toivomuksesta!). Sitten myöhemmin, Svin
hufvudin hallitwksen jätettyä p.aikkiansa, 
on erinäisissä piimissä tätä ed. Hannu[an 
nyt niin suuresti harrasta:maa kysymystä 
pohdittu. Sitä on myöskin koetettu yksi-

tyisellä talloHa niin paljon valmistaa, kuin 
ma:hdo1lista on ollut, mutta on tultu sa
maJan ttrlokseen,. että a'Si'a on hyvin iaa;ja
kantoinen ja vaatii vielä enemmän valmis
tusta, kuin milhin yksityisisSä piireissä on 
ollut tilaisuutta. Kuitenkin :minuHa on 
pääasiassa ed. Hannulan käsitystä llähente
levä ajatus. Minä kyllä luulen, että ed. 
Hannul'a ylia,rvioi yhden miehen viaalipii
rien merkitystä keinona, päästäksemme 
niistä vaikeuksista, joihin parlamenttaari
nen elämämme on meidät jo:htanut. Luu
,Jen, että h'än siinä kohden yliarvioi yhden 
miehen vaalipiirien pelastavaa voimaa, 
mutua tästä huolimaUa minulla on se ikä
,sitys, että on hyvinkin ma:ihdollista, että 
meidän maassamme etäisessä tai· lä-heisessä 
tulevaisuudessa siir.rytään J71hden :miehen 
:vaa:Hpiireihin. lVIutta tämä jääköön tulevai
suuden kysymykseksi. 

Ed. Hannulan ~ausunnon voima on näh
däkseni siinä terveessä ja oikeassa arvos
telussa, siinä hitiikissä,. jonka hän yl<1äty>k
sekseni on täällä näin julkisesti ja tarkan 
harkinnan mukiaan busunut. Onhan näistä 
asioista puhuttu ·eduskunnass:akin. ja muu
toin juLkisuudessa. TaVlallisesti on saatu 
varsinkin Vlasemmiston ta:holta tietää, että 
kaikki täl1lainen kritiik:ki on vain taantu
muksBllisuuden ilmausta. Mutta että me 
tänä iltana olemme kuulleet meille kylläkin 
tunnettuja ja tuttuja aiWoste'luj'a, se osoit
taa, ettJä asiat oVIat ki·peitä ja että parlla
menttaarisessa elämä\sisä ilmestyneitä epä
kohtia ei voida kieltää. Ed. Hannula on 
epählemäittä oikeassa siinä, että jQS anne
taan asioitten mennä vain kulkuansa sitlä 
t~avalla. kuin ne ovat viimeisinä aikoina 
kulkeneet, niin me ennen pitkää jonakin 
kauniina päi>riänä tulemme huomaamaan, 
,että olemme joutuneet auttamattomien vai
keuksien eteen (Ed. Väisänen: .Ta puo1me
haarautumia tulee!). Tässä kohd€I1 olen 
,samaa mieltä kuin ed. Hannulia. Hänen 
.sanansa on kyllä sana aikanansa lausuttu 
ja hyvä on, että se on tullut lausutuksi 
juuri siltä taiholta, jota ed. Hannulla ed1.1S
taa. 

Tahtoisin tehdä eräitä r,eunamuistutukBia 
v;a:in nä:in suomlta päältä eräisiin ed. Han
if1u1an edustamiin nä;köikohtiin osoittaakseni, 

·.että minäkin olen paljon nä~t.ä kysymyksiä 
har:kinnut. Minun ymmärtääkseni pm'llm
nustoimenpiteet, joita täytyy suorittaa jLli
kisessru eläJinä!Ssä:rnme, voivat monessa koh-
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den kulkea siihen suuntaalli, kuin ed. Han
nula täii111ä on halh!moitel[ut. 

Ensimmäinen reunamuistutukseni koskee 
kansanvaltaa j1a parlamentarismia. Käsitin 
ed. Hannulan lausunnon sil[ä tavalla, että 
hän ei, niinkuin monasti tehdään ja niin
kuin v•rursinkin sosialidemokraatit ovat edus
kunnassa tehneet, il·UJJan muuta rinnasta 
kansanvaltaa ja parlamell.JtJariSIIUia. Voimme 
olla <Sekä v.akaumuksetlisia että julkisen e:lä
män käytännössä demokmatteja, enkä 
omrustla puolestani voi ajatehla, mitenkä 
Suomen valveutunut ikansalairuen, joka his
toriastansa on jotakin oppinut, voi olla mi
lrään muu kuin demo'~r.aatti. Siitä myöskin 
seuraa, että ihän t•ahtoo edistää todellist:a 
demokraattist-a elämää j•a h:allitusta'J)aa 
maassa. Mutta meidän .tUJlee ;päästä yksi
mielisyyteen myöskin siitä,, että demokra
tian nimellä - siihen kait ed. Hannulakin 
viittrusi- esitetään nykyaikana sekä opeissa 
että käytännössä paljon se1laista myö\<llkin 
meidän eduslmrnmllisessa ja puoluetoimin
nassamme, jolla todellisen demokratian 
ka.n.ssa on sangen vähän tekemistä. Itse 
asiassa meidän puolue-elämämme kaikkine 
haarautumineen, josta toisessa yhteydessä 
olen ;puhunut, voivat muodostua j•a mo
neHa talwHa muodostuvat sellaisiksi, että 
ne ovat vä:häisessä määräs.sä de.moikl'atisi·a. 
Olemme saaneet viimeisten vaalien jälkeen 
havaita, että sosi;alidmnokmattiset johta:jat 
e8i.m. ovat olleet tyytymättömiä siihen, että 
viime vaaleissa heidänkin puolueessanS!a 
su•u:remmrussa määrässä kuin aikaisemmin 
siirryttiin kolmen edustajan vaali1istoistJa 
yhden miehen va,alilistoihin. OLen lukenut 
heidän pä:ä-äänenkannatta:jassa1an vaJlituk
sia siitä,, että puoluejohto ei yhtä hyvin 
kuin aikaisemmin voinut mää11'ätä, kutka 
moThista ehdoklkaista tul.iV'at todella vali
tui'ksi. On julkisesti lausuttu se ajatus, 
että on palatt:wva entise.en käytäntöön, kol
men miehen edrust:ajalistoilhin siitä syystä,, 
että puolueen jo'hto voi sinoin ;paremmin 
hoitaa asioita niin, että ehddkkaat,. joita 
ha1ut-aan saadia eduskuntaan, tulevat to
della valituiksi. Trumä on yksi esimerkki 
siitä, mitenkä kansa111va'llan, demokratian 
naamariHa voidaan harjoittaa hyvinkin 
yiksivaltaista tai lharvanV'altaista poliittisen 
e:lämän käytäntöä (Ed. Räisänen: Kahden 
miehen listoilta Vi~kunenkin tuli eduskun
taan!). Ei omasta toiminnastaan, vaan yk
sinomaan hänen valitsij~ainsa toivomuksesta 

ja t·ahdosta (Ed. Räisänen : Entäs Vaasan 
Jaakko ! ) . Kun vakarvasti 'käsitte'leiUIUe tätä 
kysymystä, meidän pitäisi myös päästä sel
vyy,teen siitä, mikä on ~tooeillista ja o.ikeaa 
kansanvaltaa val tiollise.ss:a elämälssämme, 
miten pääsemme sitä puhdistallUlan, sitä 
ke!hittämään ja siitä tekemaän oiireita johto
päätöksiä. 

Kun ed. Hannula, suositellessaan yhden 
miehen vaaEpiirejä, löytä:ä niin rpMjon !h'Y
viä esikuvia sekä Engl~annin että Ranskan 
nYkyisestä vaalijärdestelmästä., niin saanen 
epäillä, onko ihän tarpeeksi syväJlrisesti pe
rehtynyt näihin asioi'hin. Täällä on jo ed. 
Kares oikein !huomauttanut, miten eriiJ.-ai
nen parlamentaarinen käytäntö on Englan
n~ssa v-errattuna siihen, mikä se on Rans
k!assa. Olen jo kauan ollut selvi<l'lä siitä, 
olen jo u:seita vuosia sitten jul'kisuudessra
kin lausunut, että Suomen poa:rlamentaari
sen elämän heikko kehitys osalta johtuu 
siitä, että me olemme alusta pitäen as.et
taneet liian suuressa m:ää,rässä ranskalaisen 
parlament•arismin esikuvakse.mme emmekä 
ole ottaneet riittäviä esikuvia Englan111:ista, 
jossa kumminkin, niin~uin tää'1lä on huo
mautettu, parlamenta1~ismia on paLjon edul
lise1mmin ja eheänl'!nin voitu toteuttaa kuin 
Ranskassa. 

Se arvostelu, minkä ed. Hannula täällä 
on esittänyt valtiollisen elämän epäkoh
dista, sattuu aivan erikoisesti ranskalaiseen 
parlamentarismiin. Ei auta se, ·että muo
dostetaan vain yhden miehen vaalipiirejä. 
Se, joka on ratkaiseva tekijä parannuksiin 
pyrittäessä ja johon ed. Hannula ei ole 
kiinnittänyt huomiota, mutta jonka ed. 
Kares täällä mainitsi, on se, että kysymys 
hallituksen johtavasta toiminnasta ja halli
tuksen auktoriteetista on aivan toinen Eng
lannissa, kuin mitä se on Ranskassa. Rans
kan hallitusten lyhytaikaisuus, niiden tule
minen ja meneminen johtuu siitä, ·että 
Ranskassa on toteutettu n. s. valiokunta
taikka eduskuntap-arlamentarismia, jota vas
toin Englannin hallitusten pitkäikäisyys ja 
lujuus johtuu siitä, että siellä on toteutettu 
n. s. kabinettiparlamentarismi. Ranskassa 
puolittain tosissa, puolittain leikillä ja ival
lisesti sanotaan, että Ranskan mahtavissa 
valiokunnissa, ennen kaikkea finanssi-, sikä
läisessä valtiovarainvaliokunnassa, aina 
edustajia jonottaa odottaessaan tietä minis
teripenkiHe. Sie!J.J.ä valmistuv,at tulemt mi
nisterit. Nämä Ranskan parlamentin mah-
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tavat vali(jkunnat pitävät hallitusta alitui
sessa kurissa ja valmistautuvat kaatamaan 
hallitusta, jotta ne siellä jonottavat pääsi
sivät. paikoille. Ranskalainen valtiomies 
Tardieu on muutamia viikkoja sitten kir
joittanut sarjan poliittisia artikkeleja 
erä:ä:ssä Pariisin 'lehdessä, artil~keleja:, jotka 
ovat herättäneet huomiota ympäri Euroop
paa. Näissä artikkeleissaan hän harjoittaa 
jotenkin samaa arvostelua Ranskan halli
tusparlamentarismista, sen suurista epä
kohdista, sen heikkoudesta, kuin mitä ed. 
:Hannula täällä nyt on yleensä lausunut. 
Olisi voinut luulla, että ed. Hannula on 
varsinkin esityksensä alkuosassa tutustunut 
näihin Tardieun poliittisiin arvosteluihin. 

Y dinkys;ymys parlamentarismin ja kan
sanvallan kohentamisessa on lujan, johta
van hallitusvallan synnyttäminen. Kun 
muutamia istuntoja sitten täällä kuulimme 
scsialidemokraattien taholta moitittavan ul
koministeriä siitä, että hän ei ollut ulko
asiainvaliokunnalle antanut tilaisuutta jo 
hyvissä ajoin olla mukana kauppasopimusta 
koskevissa neuvotteluissa, niin tämä oli ai
heeton ja huono muistutus. Se osoittaa 
juuri sitä, että ranskalainen pyrkimys 
päästä valiokuntatietä ohjaamaan kaikkia 
hallituksen toimia ja pitämään hallitusta 
kurissa, aivan liian suuressa määrässä tah
too tunkeutua Suomenkin eduskuntaan. 
Jos lähdemme noudattamaan ed. ,Sventor
zetskin neuvoja ja vaatimuksia tässä koh
den, niin luisumme yhä heikompaan ja yhä 
enemmän horjuvaan hallitusvaltaan. Tätä 
ydinkohtaa nykyisten olojen kohentamisessa 
ed. Hannula ei ole lausunnossaan ollen
kaan ottanut huomioon. .Se kumminkin on 
kysymys, jonka ympärille kaikki muut re
formivaatimukset kiteytyvät. Meillä täy
tyy päästä siihen, että johtajapcriaate, vas
tuunalaiseen hallitukseen keskitcttynä pää
see meidänkin valtiollisessa elämässämme 
paljon suurempaan arvonautoon ja todelli
seen tehoon, kuin mihin se tähän saakka on 
voinut päästä. 

Mitä vielä erittäin yhden miehen vaali
piireihin tulee, niin sen lisäksi, mitä siitä 
olen huomauttanut, tahdon sanoa, että ken
ties hyppäys 216 edustajan vaalipii,ristä. il
man muuta yhden miehen vaalipiiriin olisi 
liian raju yhdellä kertaa. Enemmän pidet
täisiin silmällä käytännöllistä elämää ja 
histori,allisen keihityksen kontinuiteettia, jos 
pyrittäisiin alussa vaalipiirien tuntuvaan 

pienentämiseen, mitä ehdokkaiden luku
määrään tulee. Heitän esille kysymyksen, 
eikö olisi syytä vakavasti ajatella ja tutki<a 
kolmen edustajan vaalipiirin mahdolli
suutta. Tämä tulisi, sen myönnän, tulevai
suudessa johtamaan yhden miehen vaali
piireihin. Minäkin käsitän, että tulemme 
siihen menemään, taikka jollemme me, ny
kyinen sukupolvi, niin joku myöhempi sit
ten. l\Iutta ehkä ei olisi syytä ilman muuta 
tällaista suurta hyppäystä suorittaa, vaan 
koettaa ja!ksoittain kulkea päämäärää kohti. 

Tässä yhteydessä pyydän huomauttaa 
siitä, että eduskunnassa on meidän tahol
tamme esitetty myöskin aloite edustajain 
lukumäärän vähentämisestä. Olen sitä 
mieltä, että tämäkin kysymys on otettava 
vakavasti harkittavaksi silloin, kun kansan
valtaista ja parlamenttaarista elämää tah
dotaan parantaa ja kohentaa. Erityisesti 
jos pyrimme vaalipiirejä pienentämään ja 
asetamme kehityksen määräksi päästä yh
den miehen vaalipiireihin, niin siinä yh
teydessä samalla kysymys edustajain luku
määrän vähentämisestä tulee työntäyty
mään esille. Se on asia, jota ei voida erottaa 
niistä pyrkimyksistä, joiden tulkiksi ed. 
Hannula täällä nyt on asettunut. 

Tietenkin on kansakunnan valtiolliselle 
elämälle erityisen tärkeätä, että valitsi.Jjat, 
kalliSalaiset. saavat valita todeHa clldoklk:aita. 
henkilöitä 'ja personallisuuksia, eivät pelk: 
kiä puolueita. Kuulemme laajain valitsi
jain keskuudesta esitettävän, sen valituk
sen, että heitä käsitellään ainoastaan vaali
karjana, suurena laumana, jota puolueet 
ja puoluejohtajat työntävät niihin karsi
noihin, joihin heidät pitää saada ma:hdolli
simman suurissa joukoissa sijoitetuiksi. 
Erittäin Englannissa on valtiollisen elämän 
syvää harrastusta ylläpitänyt se, että siellä 
valitsija todella on voitu asettaa henkilöi
den kosketukseen ja ne tietävät, ketä he 
parlamenttiinsa äänellään auttavat. Meillä 
suuret tai meidän puolueemme muodostavat 
helposti toimintansa niin jäykaksi ja su
vaitsemattomaksi, että siirtyminen meillä 
puolueesta toiseen on merkillinen ilmiö ja 
sit1i selitetään sekä ystävien että vastusta
jain taholta hyvin eri tavalla. Englannissa 
siirtyminen puolueesta toiseen on tavallista. 
Englannissa peräkkäisissä vaaleissa kansa
lainen saattaa äänestää toisen puolueen 
ehdokkaita siitä syystä, että kysymys siellä 
on asioista ja henkilöistä suurBmmassa 



I~dustajan,v.a.a.lit ja tasavallan preBidentin v•aali. 727 

määrässä kuin puolueista ja puolueiden 
.enemmän tai vähemmän kuluneista ohjel
mista. Siellä päivän suuret kysymykset 
ratkaisevat valitsijain kannanoton. Kun 
tarkemmin seuraamme Englannin valtiol
lista elämää, näemme, mitenkä siellä voi 
tapahtua, niinkuin sanotaan, suoranaisi·a 
.maan vyörymiä toisesta puolueesta toiseen. 
Ja tämä tapahtuu juuri sen takia, että 
valitsijat asetetaan henkilöittensä, luotta
musmiestensä kosketukseen suuremmassa 
määrässä kuin Ranskassa. 

Näihin reunamuistutuksiin minä tässä 
yhteydessä rajoitun. Olen varma siitä, 
että ed. Hannulan vakavasta esityksestä 
tullaan vielä paljon puhumaan, sitä tullaan 
käsittelemään monelta eri puolelta. Omasta 
.puolestani olen hyvilläni, että tämä kysy
.mys on tullut täällä esille niin valmiste
.tulla tavalla, kuin ed. Hannula omasta 
puolestaan sen on tehnyt. 

I"ausuin -jo esitykseni alussa epäilykseni 
:siitä, voidaanko ed. Hannulan sydämellä 
.olevaa kysymystä käsitellä nyt valiokun
taan lähetettävän hallituksen esityksen yh
teydessä. Minä tätä epäilen, mutta olen 
mielelläni mukana toisessa yhteydessä myö
tävaikuttamassa siihen, että ne näkökohdat 
ja pyrkimykset, joita ed. Hannula puhees
saan on esittänyt, pääsevät meidän edus
kunnallisessa toiminnassamme vaikutta
maan. 

Minä en harjoita sellaista kritiikkiä hal
lituksen esityksen suhteen, jota täällä ed. 
Hannulakin ja varsinkin ed. Sergelius ovat 
harjoittaneet. Minä näen, että jos nykyi
n-en vaalijärjestelmä toistaiseksi säilyte
tään, hallituksen esitys kumminkin tietää 
edistystä. Se tietää edistystä siinä, että se 
luullakseni tyydyttää meidän maakunnis
.samme laajain valitsijajoukkojen pyrki
myksiä. ~Iinulla on se käsitys, että kan
.salaiset ja valitsijat laajalti ·ovat vähem
män riitaisi<a, kuin mitä me täällä edus
kunnassa olemme. Heidän on naapuri-, 
kylä- ja kunnallisissa oloissansa helpompi 
päästä yhteistoimintaan suurissa ja pienissä 
asioissa, kuin mitä meillä näyttää olevan 
täällä eduskunnassa. Sentähden jokainen 
pyrkimys, joka tä:htää suuremman yhtey
den luomiseen meidän poliittisessa elä
mässämme, on laajoille, ainakin porvarilli
sille valitsija:joukoille, jotka ja:kautuvat eri 
.puolueisiin, sangen mieluinen. Tätä pyrki
mystä palvelee ymmärtääkseni hallituksen 

esitys. Sosialidemokraatit ovat lehdissään 
jo ennättäneet sanoa, että heille hallituk
sen esitys on vastenmielinen siitä syystä, 
että se tulisi johtamaan porvarillisia kan
sanaineksia ja valitsijoita enemmän yhteen. 
Jos näin tulisi tapahtumaan, niin se sa
malla on omiansa luomaan pohjaa suurem
rnalle yhteistoiminnalle meidän julkisessa 
elämässämme yleensä ja. eduskuntatoimin
nassamme erittäin, ja ehkä osalta:nsa vai
kuttamaan myöskin siihen, että edellytyk
siä saadaan lujemman ja pitkäaikaisemman 
hallitusvallan harjoittamiseen. Nämä ovat 
ne näkökohdat, joiden nojalla minä olen 
myötämielisesti suhtautunut hallituksen 
esitykseen. En huomaa siinä tilassa, missä 
me nykyään valtiollisessa ja eduskunnalli
sessa toiminnassamme olemme, hyväksi 
muuta kuin kannattaa hallituksen esitystä . 

Ed. Kivi s a 1 o: Herra puhemies! Ed. 
Hannula on meille nyt koettanut valaa 
kultaisen vasikan uudesta vaalijärjestel
mästä. Hän on esittänyt muotojen palvon
taa ja unohtanut kokonaan sen, että kai
kissa asioissa ei ole muoto yksin tärkeä, 
vaan myös sisällys. Jos sisällys on hyvä, 
niin silloin vaillinaisempikin muoto menee 
mukiin, jos taas sisältö on kelvoton, niin 
se tekee hyvänkin muodon kelvottomaksi. 
Minun muistui mieleeni eräs asia kuules
sani ed. Hannulan pitkää puhetta, nim. se, 
että tällä kansalla näyttää olevan aina 
kansanedustajia myöten taipumus palvoa 
joitakin muotoja, uskoa joihinkin vähä
pätöisiin ulkonaisiin seikkoihin, ·jotka oli
vat jo niinä aikoina huomattavissa, kun 
Elias Lönnrot kulki Karjalan laulumailla 
ja lääkäri !kun oli, koetti aitllttaa i[h
misiä heidän taudeistaan. Hän huomasi 
etteivät hänen neuvonsa kelvanneet, hän 
otti selvää, mistä se johtui ja huomasi, että 
siellä oli n. s. poppamiehiä, jotka myös 
paransivat ihmisiä taudeistansa ja sitä teh
dessään mulkoilivat silmillänsä ja tekivät 
outoja kädenliikkeitä, ja ihmiset uskoivat 
näihin temppuihin. Lönnrot alkoi tehdä 
samalla tavalla ja sitten häneen uskottiin. 
Meillä on Lönnrotin aikojen jälkeenkin il
mennyt samanlainen muodon palvominen. 
Se on ilmennyt monissa asiossa eikä vähim
min silloin kun tapahtui eduskuntauudistus 
ja käytiin ensimmäisiin vaaleihin. Silloin 
uskottiin voivan tapahtua vaikka mitä, jos 
vain punainen viiva tulee oikealle paikalle 
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vedettyä. Ja nyt meillä vahvasti uskotaan 
eräissä pnrmssa, että mustan puseron 
päälle panemalla ja varustamalla itsensä 
sinisellä krav·ati1la sekä panemaHa joitakin 
vastenmielisiä ihmisiä autoihin ja kiikutta
malla niitä jonnekin, saadaan ihmeitä ai
kaan. Ei valtiollinen elämä, hyvä ed. Han
nulla, ole sentään niin yksinkentaista, e!ttä 
se vain jotlaicin uudella muodolia on paran
nettaJvissa. Ed. Hannula on erehtynyt, väit
täessään että meidän ,puolueet oViat !ll(Ykyisen 
vaalijärjestelmän tuote. Eikö ed. Hannula 
tiedä, että meillä oli lähimain samat puo
lueet kuin nytkin, jo kauan ennenkuin 
meillä eduskuntauudistus tulikaan. Eikö 
ed. Hannula tiedä, että puolueet syntyvät 
ja imevät elinvoimaansa kansan elämässä, 
kansalaisten piirissä olevista vastakkaisuuk
sista ja ett!ä jos tahdotaan pm:~antaa puolue
elämää, niin täytyy koettaa näitä vastak 
kaisuuksia, joista ne syntyvät ja imevät 
elinvoimansa, poistaa. Onko cd. Hannulalle 
todellakin tuntematonta, että meidän edus
kuntamme on sentään Ranskan parlament
tiin nähden monta astetta ylempänä. En 
minä tosiaankaan kansanvallan ja parla
menttarismin ystävänä toivo tänne sellaista, 
mitä siellä on (Oikealta: Ja missä suh
teessa n. Jos meillä onkin joskus hallitus 
kaatunut johonkin V askurin juttuun, niin 
se on valitettava asia, mutta se on myös 
ollut varoittava esimerkki, josta on viisas
tuttu, eikä sellaista ole myöhemmin tapah
tunutkaan. Me emme voi tervehdyttää 
valtiollista elämää sanottavasti muotoa 
muuttamalla, me voimme tervehdyttää sitä 
koettamalla kukin osaltamme puhaltaa sii
hen uutta tervettä ja puhdasta henkeä. Ja 
siinä on sillä puolueella, johon ed. Han
nula kuuluu, vielä paljon korjaamisen va
raa, jos en kiellä että sitä on meilläkin. 
Velvollisuutemme on tehdä voitavamme, 
että poliittinen elämämme tulisi nykyistä 
puhtaammaksi, mutta emme saa sitä muo
toa muuttamalla, vaan koettamalla it
seämme kasvattaa ja kehittää paremmiksi. 
On enemmän kuin tähän asti opittava tun
nustamaan toisin ajattelevistakin se, mitä 
niissä on pysyvästi hyvää. Sen mukaan 
kuin minä olen huomannut, niin sitä onkin 
viime aikoina tapahtunut, lukuunottamatta 
sitä hajoitustyötä ja siivotonta puhe- ja 
kirjoitustapaa, mitä äärimmäisellä oikealla 
on harjoitettu (Keskustasta: Kyllä teillä
kin on!). Minä luulen, ettei meistä tee 

enkeleitä mikään järjestelmä, vaan sita 
kohti ehkä pienen askeleen voimme päästä 
koettamalla arvostella vähemmän muita ja 
enemmän itseämme (Keskustasta: Sanoo 
sana!). Ei ole sellaista järjestelmää, että 
voitaisiin päästä puolueturnauksista, ei sitä 
tunne historia, eivät ainakaan ne historiat, 
mitä minä olen lukenut. Puolueturnaukset 
ovat niin vanhoja kuin valtiollinen elämä
kin huolimatta siitä, mikä järjestelmä on 
ollut, ja jos puolueet ovat poissa, niinkuin 
oli Ranskassa Ludvigien aikana, niin tie
dämmehän minkälaiseen mädännäisyyteen 
se vei sen kansan. Venäjällä oli voimakas 
Yaltionpäämies, se oli perustuslain ensim
mäisen pykälän mukaan vastuussa töistään 
ainoastaan Jumalalle,. ei millekään pal'la
mentille, -- -- sen mädännäisyys on myös 
kai kaikkien arvoisain edustajain tuoreessa 
muistissa. Ei sellainen järjestelmä, että on 
valtiossa mahdollisimman voimakas pää
mies, semmoisenaan ole mikään ratkaiseva 
asia tässä suhteessa. Poliittinen mätä ja 
saasta voi pesiytyä mihin järjestelmään 
vain, elleivät kansalaiset herää sellaista 
vastustamaan. 

Mitä muuten tulee poliittisen elämän 
varjopuoliin, niin ei millään muullakaan 
alalla ole erehtymättömiä ihmisiä. Ei ole 
mitään muutakaan toiminta-alaa, jossa ei: 
olisi tehty erehdyksiä. Se joka menee· 
myllyyn, tulee tomuun. Politiikan myllys
säkin ryvöttyy yksi niinkuin toinenkin, 
ellei muustakaan, niin vastustajain solvauk~ 
sista. Mutta emme halveksi seppää pajas
saan sentähden, että hän on noessa, taikka 
vanhaa kuokkamiestä sentähden, että hänen 
selkänsä on köyryssä. Emme myöskään voi, 
jos rehellisesti puhutaan, halveksia polii~ 
tikkoa, joka joskus erehtyy. Se on mahdol
lista sitäkin suuremmalla syyllä, kun po
liittisessa elämässä lakkaamatta tapahtuu 
kehitystä, sehän ei pysy paikallaan lyhem
pääkään aikaa ja se, mikä tänään on 
mestariteko, voi jo oHa huomenna ehkä 
suurikin virhe. Minä en ymmärrä, mistä 
ed. Hannula nyt toisi eduskuntaan ja hal
litukseen ne yli-ihmiset, joista hän puhui. 

Mitä tulee ed. Hannulan arvosteluun 
hallituksen heikkoudesta, niin olisi hän 
lyönyt listan pöytään uudesta ministeris
töstä, se olisi ollut paljon positiivisempaa 
kuin sellainen pitkällinen moite nykyisestä 
hallituksesta (Keskustasta: Olisiko Kivisalo 
hyväksynyt ? ) . 
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Mitä tulee poliittisiin johtajiin, niin 
meillä sosialidemokraateilla ainakin on joh
talja ja hyvä onkin (Eduskunn:assa hil
peyttä). 

Ed. P e n n a n e n : Herra puhemies ! Ed. 
Hannula lopetti lausuntonsa sillä toivomuk
sella, että valiokunta ehdottaisi hallituksen 
esityksen hylättäväksi. Minä rohkenin pyy
tää puheenvuoron esittääkseni lyhyesti va
liokunnalle päinvastaisen toivomuksen, että 
valiokunta ottaisi hallituksen esityksen var
teen ja tekisi nykyiseen vaalilakiin ainakin 
pääasiallisimmat muutokset, joita hallitus 
esittää. 

Minä en ota paljon puhuakseni tässä mel
kein sydänyön aikana niin toisesta kuin 
toisesta vaalijärjestelmästä, vain muutamin 
sanoin kosketan kumpaakin. Mutta jo 
tämä tähän asti käyty keskustelu osoittanee 
sentään kaikille, että mitä hyviä puolia näh
täneen ja toivottaneenkin enemmistövaa1i
järjestelmästä, sen aikaansaaminen ei ole ai
van lähiaikojen asia. 

Ed. Hannula, ensimmäinen puheenvuo
ron käyttäjä, jos minä hänen oikein käsitin, 
osoitti, ettei Englannin järjestelmä meille 
sovi. Hän mainitsi muutamia epäkohtia ja 
kohtuuttomuuksia, mihin siellä on järjes
telmä johtanut. Ed. Kares, jos minä taas 
hänen käsitin oikein, osoitti, ettei ranskalai
nenkaali järjestelmä me.iHe aivan semmoi
senaan sovi. Ed. Virkkusella, hänelläkin on 
ollut omat epäilyksensä ja on arvellut, että 
kolmen miehen vaalipiirit, siis semmoinen 
nykyistä vähempi suhteellisuus, saattaisi olla 
ehkä mahdollinen ja toivottava. Ennenkuin 
näistä kaikista ja monista muista sekä 
myötä että vastaan esitettävistä syistä on 
saatu kokoon sellainen kokonaisuus, että 
eduskunta joskus voisi hyväksyä enemmistö
vaalit, niin minun käsitykseni mukaan en
nen sellaista tulosta on tässä maassa toimi
tettava monet vaalit, ja kun niin on asia, 
miksi ei silloin tehdä nykyiseen vaalijärjes
telmään niitä korjauksia, jotka siihen muu
tenkin mielestäni tarvitaan ja joita hallitus 
nyt esittää. Eihän se estä pohtimasta edel
leen kysymystä, sopiiko Suomessa parem
min sitten joku toinen vaalijärjestelmä, 
myöskin enemmistövaalijärjestelmä. Ed. 
Hannula ei ole säästänyt arvostelua paitsi 
nykyisestä vaalijärjestelmästä myöskään 
eduskUJU1asta kokoorupanoineen eikä myös
kään hallituksista. Hän on myöskin esit-

------·------------

tänyt meille ihannekuvan siitä, minkälaisia 
meillä pitäisi olla valitsijat, minkälaisia 
edustajat ja minkälainen meillä pitäisi olla 
hallitus. Ja se ihannekuva on hyvä, toi
von sen toteutuvan, mutta arvelen, että hän 
erehtyy siinä, kun hän luulee tämän ihan
teen saavutettavan sillä, jos mennään enem
roistö,vaa;lijärjestelmään. Kyllä Sli1ili.en tar
vitaan paljon muutakin, ennenkuin pääs
tään siihen, mihin ed. Hannulakin aivan oi
kein pyrkii. Nykyisessä suhteellisessakin 
vaalijärjestelmässä on kieltämättä heikkoja 
puolia mutta sellaisia on kaikissa vaalijär
jestelmissä, samaten kuin niitä on kaikissa 
verotusjärjestelmissä ja yleensä kaikissa 
järjestelmissä mitä on olemassa. Niitä vas

-taan voidaan esittää myös heikkoja puolia 
ja mitä tulee tähän nykyiseen vaalijärjes
telmään, niin sen heikoimpana puolena on 
esitetty aikaisemminkin ja tänäkin iltana 
moneen kertaan, että se on omiaan tuomaan 
kokoon voimasuhteiltaan hajanaisen edus
kunnan, moneen ryhmitykseen hajaantu
neen eduskunnan ja sellaisen eduskunnan 
on sitten tietysti vaikea saada kokoon halli
tusta jolle se voipi antaa kannatusta tar
peeksi lavealla pohjalla. En pyrikään 
väittämään, ettei näissä arvosteluissa ole 
perää. Mutta minä käsitän tämän hallituk
sen esityksen eräät korjaukset sellaisiksi, 
jotka ovat omiaan vähentämään niitä heik
kouksia, joita nykyisessä vaalijärjestel
mässä on. Minä pidän hallituksen esityk
sessä olevan parannuksia, jotka ovat kor
jauksia myöskin siltä kannalta katsoen, 
jolta ed. Hannula nykyistä vaalijärjestel
mää arvosteli. Onhan ainakin näihin asti 
osoittautunut, että yhteiset vaaliyhtJ'lmlit, 
vaaliliitot, ovat ainakin jossain määrin tai~ 
tuttaneet ja lieventäneet puoluepolitiikan 
nurjia puolia ja liiallisia särmiä niin vaali
taistelussa kuin myös eduskunnassa. Ne 
luovat jonkunlaisen solldaarisuuden sa
maan yhtymään kuuluvien kesken. Minä 
en muista kuulleeni esim. täällä eduskun
nassa sitä, että samasta vaaliliitosta valitut 
edustajat olisivat täällä eduskunnassa jou
tuneet selvittelemään vaalistaistelun aikai
sia kalavelkojaan, mutta eri vaaliyhtymistä 
tänne joutuneet edustajat ovat niin tehneet 
verrattain äskeisessä ajassa (Oikealta: On!). 
Vaaliliittojen muodostamista kumminkin eri 
aateryhmien kesken on, kuten yleisesti tun
nettu, vaikeuttaneet erinäiset vaaliteknilli
set syyt. I~sityksen mukainen vaalilain kor-
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jaus, niin sanotut vaalirenkaat, poistaisivat 
nuo vaaliteknilliset vaikeudet ja tekisivät 
siinä suihteessa suuremmatkin vaaliyhtymät 
mahdollisiksi niin, että ne, jotka edes joten
kuten katsoisivat voivansa toimia eduskun
nassa yhteistyössä, ne voisivat nykyistä pa
remmin yhtyä n. s. vaalirenkaaseen, toisin 
sanoen korkeamman asteen vaaliliittoon. 

Tällä tavalla päästäisiin juuri siihen tai 
sanoisinko varovaisuuaen vuoksi sinnepäin, 
johon ed. Hannula pyrkii enemmistövaa
leilla, nimittäin että yhtenäisyys ja ryhmi
tys tulisi nykyistä laajemmaksi ja kiin
teämmäksi. Ja sitten minä pyytäisin huo
mauttaa vielä enemmistövaaleista sen ver
ran, ettei ole mitään edes teoreettistakaan 
varmuutta siitä, että tuo tavoiteHava yhte
näisompi enemmistö saavutettaisiin enem
mistövaaleilla. Ei ole mitään varmuutta 
edes siitäkään, että äänestäjäin enemmistö 
voisi saada enemmistön eduskunnassa. Pi
temmälti tätä nyt ainakaan tässä yhteydessä 
perustelematta huomautan vain siitä, että 
ei ole läheskään aina odotettavissa sellaista 
tulosta, että joku endokas tulisi valituksi 
ehdottomalla enemmistöllä ensimmäisessä 
äänestyksessä kuten ed. Hannulakin jo viit
tasi. Jos hänelle siis annetaan valtakirja 
tämän ensimmäisen äänestyksen jälkeen, 
niin ei hän ole enemmistön edustaja ja niitä 
jos karttuu useampia eduskuntaan, niin sil
loin voi tapahtua, että valitsijain enem
mistö on toisenlainen kuin valittujen enem
mistö. :BJd. Hannula on sitten 'tässä, jos oi- i 

kein käsitin, suositellut ranskalaista järjes- ' 
telmää, että kahden tai kolmen enimmän 
ääniä saaneen välillä toimitettaisiin uusinta
vaali (Ed. Hannula: Kahden!). Tällä ta
valla kyllä päästään loppujen lopuksi jon
kunlaiseen enemmistöön siinäkin (Ed. Han
nula: Ehdottomaan!), mutta saattaisi tulla 
kumminkin silläkin tavalla valituksi hen
kilö, jolla ei olisi valitsijain enemmistön 
ääniä takanaan. Onko nyt tällaiseen tulok
seen pyrittävä tai ei, siitä saattaa olla eri 
mieltä. Ed. Hånnula sanoi sitten, että 
enemmistövaaleissa on ,v,a<litsija.in helppo va
lita, kun ehdokkaita on vain harvoja. Mutta 
hän unohti sanoa sen, että nuo harvat eh- , 
dokkaat tulisivat olemaan juuri niiden puo
luejärjestöjen asettamia, joita hän mieles
tooi syy1stä kyllä aika kirpeästi arvosteli, ja 
siinä ei sitten jäisi enää tavalliselle valitsi
jalle valitsemisen varaa. Jos mieli äänel
lään jotain vaikuttaa, on äänestettävä juuri 

sitä henkilöä, jonka hänen puoluejärjestönsä 
on ehdokkaaksi asettanut. Ja saattaa vielä 
tapahtua niinkin, että enemmistövaalijär
jestelmässä valitsija joutuu sellaisen vaikeu
den eteen jota ei nykyisessä. vaalijärjestel
mässä olekaan. Ajatella.a:npa, elttä on toi
sessa ratkaisevassa vaalissa, vai kolmasko 
se olisi, ratkaistava sitten kahden tai kol
men edustajan välillä, jotka saattavat olla 
mielipiteiltään niin erillään toisistaan kuin 
yö ja päivä, jos niin saisi sanoa. Mitenkä 
ed. Hannula sellaisessa loppuäänestyksessä 
äänestäisi, jos hänen olisi valittava jonkun 
IKL :läisen kiistakumppaninsa tai jonkun 
oikeistososialistin välillä. Minä luulen, että 
valitseminen ei olisi niinkään helppoa kuin 
nykyisen vaalijärjestelmän aikana. 

Minä en tahdo tässä asiassa tällä kertaa 
tämän pitemmälti puhua. Minä tahtomatta 
ollenkaan väittää, ettei enemmistövaalijär
jestelmääkin saisi pohtia ja tutkia, lopetan 
siihen, mistä minä alo1tin, että tällä kertaa 
suositan valiokunnalle hallituksen esityksen 
hyväksymistä, niin että seuraavissa vaa
leissa, milloin ne tapahtuvatkin, lakimää
räisinä tai muuna aikana, voisivat valitsijat 
muodostaa suurempia yhtymiä kuin mitä tä
hän asti vaaliteknillisistä syistä on mahdol
lista ollut. 

Ed. Kuusisto: Minä sain ed. Hannu
lan puheesta sen vaikutelman, että 'hän oli 
yhtä:kkiä ihastunut johonkin uuteen, ajat
telematta sitä kuitenkaan johdonmukaisesti 
loppuun saakka. Hänen ihanteenaanhan 
on luja haillitus. Murtta kuitenkin !hän otti 
esimerkiksi mwan, jossa hallitukset ovat 
ehkä va~htuneet useammin kuin toisissa Eu
roopan maissa. Hän iihailee maata, jossa 
on vähän puolueita, mutta otti esikuva:ksi 
Ranskan, jossa on kolmattakymmentä puo
luetta. Meidän maamme kelpaa esilkuvaksi 
Ranskalle tä:ssä suhteessa. 

Sitten ed. Hannula on sanomattomasti ihas
tunut enemmistövaalijärjestelmään. Enem
mistövaalijärjestelmällä myöskin on varjo
puolensa, j1a sinä on se, että monta \kertaa 
täpärä enemmistö valitsee koko edustaja
määrän tai melkein kaiken, jotavastoin vä
hemmistölle ei tule edustusta ollenkaan. 
Onhan ma:hdollista, että j~s maa olisi yh
tenä vaalipiirinä, niin se puolue, jdka saa 
51 % a:nnetuista äänistä, valitsee kaikki 
edustajat, ja ne jotka saawat 49% äänimää
rästä, eivät saa yhtään edustajaa. Kun nyt 
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mt1a on jaettu tietysti useampaan vaali
piiriin, niin ei aivan näin voi tietenkään 
käydä. Mutta voi olla se mahdollisuus, 
<Cttä pieni enemmistö, ol'koon yhden tai kol
men miehen vaalipiiri, saa paikat ja suuri 
väihemmistö jää edustusta vaille. 

Täällä on paljon puhuttu siitä, että 
:äänestäjä ei tiedä, tuleeko se valituksi, jota 
.hän valitsee. Minä tahtoisin sanoa, että 
minkään muunkaan järja'ltelmän vallitessa 
valitsija ei tiedä, tuleeko se henkilö vali
tuksi, mille hän on äänen:sä antanut. Vain 
Hitlerin Saksassa tai Neuvosto-V'611äjällä, 
jossa hallitus asettaa, kai·kki edustajaehdok
'kaat, ainoastaan sellaisessa maassa äänestäjä 
tietää, tuleeko hänen äänestämänsä ehdo
kas valituksi. 

Ajatelkaamme vielä käytännöllistä esi
merkkiä. • Ed. Hannula ja'kaisi meidän 
maamme 200 :aan vaaliipiiriin ja jo~llliseen 
vaalipiiriin siis tulisi noin 17,800 valitsidaa. 
Loppuäänestyksessä valitaan sitten kusta
kin tällaisesta 17,.800 äänestäjän vaalipii
ristä yksi, äänestäjillä on siis toppuäänes
ty:ksessä oikeus valita kahdesta miehestä, 
tässä 17,800 äänestäjän vaalipiirissä. Mutta, 
voivatko ne, joiden ehdokas saa esim. 6,000 
ääntä, toisen saadessa 7,000 - aina täytyy 
olettaa, että kaikki eivät äänestä, - voi
vatko nämä 6,000 tietää, joutuuko heidän 
.äänensä hukkaan vai eikö ne joudu, eihän 
sellaista mahdollisuutta ole olemassa, että 
tietää missään, enemmistö- paremmin kuin 
suhteellisen järjestelmän vallitessa, että 
juuri hänen ehdo1rkaansa tulee valituksi. 
Vain diktatuurimaissa vaalin tulos on etu
käteen tiedossa. 

Kyt sanotaan, että on erinomaisen luja 
hallitusvalta niissä maissa, joissa on enem
mistövaalijärjestelmä. Totta kyllä onkin, 
että se on vaalien välisen aj,an luja. Se on 
nimittäin se sama hallitus ja se on kyllä 
hYJvä,, en minä ffitä sinänsä moiti, mutta: 
lankeemus voi kyllä vaalien jälkeen tulla 
ja se on silloin sitä suurempi ja perinpoh
jaisempi, kun se tulee. Mehän näimme 
esim., mitenkä Yhdysvalloissa tätä edellisen 
presidentin valtakauden aikana silloin, kun 
presidentti Hoover valittiin, ja myöskin 
tasavaltalainen enemmistö Yhdysvaltojen 
liittovaltioiden parlamenttia, melhän nä.im
me, miten suuri enemmistö kansasta oli sen 
takam. Kului vain neljä. vuotta, niin saa
tiin nä:hdä, että se sysättiin valtavalla 
enemmistöllä syrjään ja ne järkytykset, 

jotka maa sitten saa kestää twllaisista 
yhtäkkisistä suurista muutoksista, jotka 
varsinkin taloudellisen kokeilun muodossa 
pannaan toimeen, ne eivät maalle suinkaan 
ole mieluisia eivätkä helposti kestettäviä. 
Sellaisesta ei voi :koitua onnea millekään 
maalle. Minä luulen, että parempi on se, 
että ,asteettain lä:hdetään, milllin päin tar
peet kulloinkin vaativat kuin se, että jyrk
kiä muutoksia ja heila:hduksia sinne ja 
tänne äklkiä toimeerupannaan. Ja samanlai
sia esimerkkejähän nähdään muisswkin 
enemmistövaalijärjestelmien maissa. Täällä 
ed. Hannula jo mainitsi Englannin vuoden 
1929 esimerkin. Hän osoitti, että Englan
nin v<t.paamielirren puolue sai suhteellisen 
suurella äänimäärällä hyvin pienen edusta
jiston parlamenttiin. Englannin vapaamie
linen puolue ei siis saanut likimainkaan 
niin monta edustajaa parlamenttiin kuin 
äänimäärä edellytti. Eikä valitsijain kan
natus kovin vahva ja ehdoton ole siellä
kään. Olemmehan nä:hooet, miten nyky
maailman aikana joku parlamentin enem
mistö Vloi V'aihtua uulsintavaalien tai kdko 
vaalien kautta toiseksi kuin miksi se aivan 
äSkettäin vielä oli valittu. Se johtuu en
nenkaikkea siitä, että parlamentin ratkais
tavaksi tulleet kysy;mykset ja probleemat 
ova,t erikoisen suuret ja niitä vaikeuksia 
lisää se, että ihmiset :odottavat parlamen
tilta varsin:kin taloudellisiin oloihill!Sa pal
jon suurempia etuja, kuin mitä hallitus ja 
parlamentti pystyvät antamruan. 

Sitten ed. Hannula ja muutkin puhujat 
ovat väittäneet, että em~mmistövaalijärjes
telmä poistaa puoluevallan vaikutuksen ja 
kansa saa vapaasti valita. Tämä ei ole lain
kaan totta, mutta siihen en halua nyt lä
hemmin puuttua. Mitä sitten tulee puo
lueiden vaikutukseen meillä, j'OSta ed. Virk
kunen mainitsi, että jos :on useamman ni
men listoja, niin silloin puoluejOhto eli 
puoluevalta määrää kuka tulee valituksi 
kuka ei. Minä en tietystikään tunne kuin 
vain rajoitetussa määrässä, mikä vaikutus 
puoluevallalla edustajien valitsemiseen on, 
mutta se kokemus, mikä minulla on, on 
kyllä aivan toisenlainen kuin mikä tässä 
edellä mainitsemillani arvoisilla edustajilla. 
Ainakaan sosialidemokraattisessa puolueessa 
ei kolmen nimen listoissa enempää kuin 
yhdenkään nimen listoissa puolueen johto 
määrää eikä voi määrätä kenenkään edus
ta;ja,n eduskuntaan tnloa. Meillä toimite-
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taan puolueäänestyiksellä elhdo~aiden aset
telu ja sen mukaan !kuin puolueäänBStyk
sessä on joku saanut ääniä, sen muka-an ne 
asetetaan listoille. Puoluejohto ei sitä voi 
sortteerata mihinkään päin. Kt)lmen nimen 
ehdokaslistJoissa voi kyllä suunnilleen arvata 
ikuka tulee valituksi, yhden nimen listoissa 
ei sitä luonnollisesti tiedä, mutta puolue
johdolla ei kummassakaan tapauksessa ole 
mitään tekemistä asiassa. Puoluejohto ei 
voi siihen vaikuttaa, eikä meillä ainakaan 
ole koskaan vaikuttanut, ehdokkaat kun 
asetetaan verrattain suuren joukon ylei
sellä äänestyksellä, sen jälkeen äänioikeu
ootuilla on rvalta ,määräJtä, ken. 101pu>Hisesti 
tulee va-lituksi. 

Vielä ed. Hamnul& puhui si1tä,, kuinka 
kauhea tHinteon aika on vaHtsijoidensa 
edessä silloin täflöin kun eivät ole täy'tttä
neet vaaleissa antamiaan lupauksia. Tässä 
'kin mmun täytyy sanoa, että minun ikoke
nmkseni on varsin pieni. Tässä olen so
sialiJdemoikra&ttisen ed uSkurut&ry lrmän sih
teerinä joutunut usein selostama-a-n ryh!mllin 
toimintaa ja siis vastaamaaJl: tavallaan siitä, 
mitä tilillä olemme tehneet tai tekemättä 
jättäneet, mutta minä en muista ainoata
kaan t3jpausta, että ku!kaan valitsija !kos
kalllllJ ja missään tl\1oikouksessa olisi vierittä
nyt ryhmän kenenkääm; jäsenen niskoiHe tai 
ryhmän niskoi:lle kOikonaisuudessaan syy
töksiä, että ne ovat tässä trui tuossa kolhden 
pe1ltämieet jonkun antamansa lupauJksen. 
Minä en todella!kaa,n ainoa,ta.kaarr] sellaista 
tapausta tiedä. Se johtunee siitä, että a'ina
klliail meidän tahJoltamrrne ei ole luvattu lii
koja. On oltu jpidäJt,tyväisiä. Olkaa myöskin 
te, hyväJt porva,rit, jonkin verran [lidä.tty
väisiä vaalien edellä, ni1n ei tarvi.tse joutua 
iikäJviin tihntelkoilhin va1itsijoiden !kamJSSa. 

Tässä minä tavallaan olen myöskin jo 
hu01mauttanut ed. ViTikilmse]1e siitä, !kun 
hän luulee parannu!ksen tulevatllJ siihen, j:os 
edustajalukua väihenn,etää:n, ja hän kai!ken 
tämän esityksensä pernSiteeksi ·la;Skee sen, 
että iPUoluejo:hto sitten valitsee ne parhaat, 
j.ot!ka tänne voiva:t tulla. Puoluejohto ei voi, 
toista:n sen vielä ainaikaarn sosirulidemokraat
tisessru puolueessa, valita tä:rune ketään. 
En!kä minä mko, että myösikää.n lk!o!kQomuk
sen rpuoluej1ohto voi si.tä ,t,ehdä. Oliha.n esim. 
Uude:nmaa1ll! [äänin vaalipiirissä ikoikoomuk
sella hyvi~n ansioituneita .taJlouSIIlliJe:hiä eh
dokkaina viime vaaleissa, joiden puolesta 
tclltiin le:ntokoneiden:kin a.vult1a j·a muu11a: 

tavalla voimalkaBta agitatiota, mutta eilvät 
noe tulleet valituiksi.. Ei se siis ollut kOkoo
muksen puoluejohdon määrättävissä kuka 
rtul~Ce v:ali.tuiksi ja ililivää se olisikin, jos 
niin olisi. 

Vielä joku sana ed. lbnnula1le. Minä 
puolestarni olen kyllä vähän !kauemmin ailkaa 
kuin ed. Hannula tut:kinut ikäytännössäikim 
molempia., sekä enemmistö.. että suhteeltlista 
vaa1ijärjes1Jelmää. Jokseenikin puolet elä
mäniästäni olen ollut suhteellisen vaalijär
jestelmä1n maa.ssa Suomessa ja. myöslkin toi
sen puolen, noin 15 vuotta, eneffi!Illistövaali
järjeste1mä.nJ maassa, mutta ei mimulla ole 
jäänyt niin kaunista kuvaa enemmistövruali
järjestelmästä, kuin ed. Hannulaill& orL. 
Mutta ;toise1ta pUiolen -ei minul!la. ole sel
lallista pelkoa kuin ed. Virkkunen !koetti 
uskJOteHa,. et1tä sosi•allidemokraattinen puolue 
siinä häviäisi. Jos minä ajattelisin ylksin
omaailll sitä, miten suuren rpää.luvnn sosiali
demokraattinen puolue saa eduskuntaan, 
niin j'Os minä yksin tä.tä ajattelisi!ll:, silloin 
mi!l1ä. ·ehdottomasti ka.ltlistuisin enemmistö
vaaJlijärjestelmän kannalle. Kyllä siinä suu
ret puolueet ta;vallisCIS!ti voiton :perivät, ja 
tämä meidän puolueemme on täHä kertaa 
suu11in ja siUä niäkyy oleva;n- kuten '\'iimei
set ·vaalitkin todistavat~ vieilä sentään kas
vamiskykyätkin. Se näikyy lisääntyvän ja 
tä1tä !kannalta jos katsoo ei!kä oikeudenmu
kaisuuden !ka:rmalta, jiOl:ta minä olen smä 
katsonut, ,nii'n: silloin iky1lä voisi yhtyä !ka.n
na.ttamaan sitä. Me emme stiis pelkää sitä, 
ed. Vi~kunen. Mehän vielä 'VQisimme jos
saikin ta'J)aukse:ssa ehkä teihdä vaaliliiton 
jonkun toisen suuren [puolueen !kalliSSa ja 
silloin ei varul·eissa olisi kenelläikään .muulla 
puolueella juuri mitään sanomista. Jos 
esim. viime vaaleissa olisi olLut eruemmistö
vaalijärje:stelmä, j.a olisimme tehneet vaali
liiton jonkun toisen suuren :puolueen esw. 
mawlaisliiton kanssa, silloin ei tähän Bdus
kunltarun ainailman muista vaa[i[liireistä !kuin 
ehkä Uudeltamaa;lta olisi tulilut juuri .muita 
kuin sosia:lidemo!kra,atteja ja ma.alaisliitto
laisia. Uudellamaana olisi ·voitu :tehdä. 
ruotsalaisten ka;nssa vaaliliitto. Silloin ei 
täältä :taas olisi tullut ketään muita ~ruin 
sooia1isteja: ja runtsala.isen puolueen edus
tajia. Nä.iHä esimerkeillä minä tietysti vain 
selitän, en:emmistövaalijärjeste1mrun teo.ria;a. 
(Ed. Hrunnula: Ei siinä :tehdä vaaliliittoa ! ) . 
Kyllä siinä voisi sen!kin järjestelmän luoda. 
Jos mennään taas siihen, mitä ed. Hannula 
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kuvi<tte1i,. että pi.enet rpuolueet Mvitetääm. 
siHä, että vaaditaam joku malksu, jalka me
nee valtiolle, jos ne ei1Vä1t saa määrä.ttyä 
äälll:hlnäärää, niin se 1kyllä estää !köyhien 
kansalaisten muodostamasta uusia :puolueilta 
ja lköythien ihmisten asettamasta :iitselleen 
ehdidkikaita, mutta se ei estä rilklkaita muo
dostamasta vaiklka kuinka pieniä .puolueita, 
nHdem, joille ei raha mitään mel'lkiltise, niin 
että minä luulen, e:t.tä ed. Hannula ei ole 
eoom,pää yhdeltä ·kuin toisettakaan kohdalta 
kehittänyt tätä .ajatusta loppuun saaik>ka .. 
HäiTIJeltä on jäänyt sittenlki:n, vaikka hän 
muodollisesti, valmisti hyvin kidoirbetun pu
heen, nii,n ajat.uspUJoli Eililkä vielä on jäänyt 
vähän minikuin keskeneräiseksi. 

Ed,. V o i o n m a •a: Herra puhemies ! 
Minä puolestani olen suurella kiin:nostuk
sella ja arvonannolla kuunnellut ed. Han
nulan puhetta täällä tänä iltana. Y mmär
rän, että sen puheen aiheutta!jana ovat o1-
1eet ne ikävät havainnot, joitla hän, niin
kuin waikki ajattelevat kansalaiset, ovat 
nykymaailman poliittisesta ja y1J.teiskun
nallisesta elämästä tehneet pitkin maaiil
mwa. Kun näkee, missä hätätilassa kansat 
ja yhteiskunnat elävät ja mitä melkeinpä 
mielettömiä ponnistuksia tekevät siitä ti
lasta päästä!W8ensä, niin tulee tietysti edes
vastuuntuntoinen ja ajatteletva kansalainen 
täällä Suomessakin ajateHeeksi, mitä on 
tehtävä, jotta ei täällä ta:p:ahtuisi sitä, mitä 
näemme melkein joka taholla ympärilläm
me tapahtuneen taikka olevan tapahtu
massa. SeHaiseksi olen käsittänyt ed. Han
nulan huomattavan puheen lähtöikohdlan ja 
minusta on ollut hauskaa kuulla avooniel]stä 
ja Tohkeata puhetta näistä asioista, sillä ei
väthän ne suinkaan siitä parane, että .ijan
lmikkisesti niitä koetellaan peitellä ja pai
nella näkyvistä pois luurotellen, että ne o1isi 
siUä voitettu .. 

Jä:ttämäHä toiseen tilaisuuteen laajemmat 
käsittelyt tästä 'asiasta rohkenen tässä tilai
suudessa tehdä vain muutamrun lyhyen reu
na;huomautuksen hänen esitykseensä. Mie
lestäni ed. Hannula liioitteli, sanoismpa 
suunnattomasti liioitteli, yhden mielhen vaa
lipiirien poliittista merkitystä ja vä:häksyi 
nyt va:Nitsevan vaa:lijä,rjestel~män a.rvoa. Ei 
voi sentäälll kohtuudeLta sanoa, että suhteel
linen vaalita;pa olisi yleisen parlamentt•aari
sen ja valtiollisen heikkouden 'lähde, j01pa 
päälahde meidän maassamme, ja että se on 

epäitsenäise:nJ valtion vaalijärjestelmä. On 
totta, että se syntyi si:Uoin kun meidä:n 
ma:amme vielä :oli Venäjän ikeisarikulnntan 
vallan alainen, mutta tuskinpa mikään va:a
:lijärjest~mä on kaun~imma:lla tarkoituksella 
koskaan syntynyt kuirn meidän silloinen vaa
lijärjestelmämme. Minäkin muistan luftte
nreooi 1905 vuoden komitean mietintöä j:a 
ellen väärin muista,. puolustettiin minä suh
teelli•sta vaalitapaa sillä, että peiljättiin 
juuri yhden miehen vaaliipiirien saavan ai
kaan aivan loputtomia ja pääsemättömiä 
puoluetaisteluja. Niistä talhdottiin päästä 
sillä, että otettiin käytäntöön suhteellinen 
vaailitapa, joka antaisi kansarn kaikille ker
roks~lle, kaikille ryhmiHe tilaisuuden yhtyä 
yhteisvaikutukseen eduskunnassa. Ja kun 
katsottiin, että meidän, kansamme siihen ai
kaan tarvitsi y-htymistä sitä pelättålvää pai
nostusta vastaa111, joka ~vailtiollisesti meidän 
kansaamme albldisti, j·a sen epävarman tule
vaisuuden tähden, joka si1loiiili, niinkuin nyt
kin, on meidän kansamme edessä, niin ei voi 
sanoa, että se nyt aivan niin huonoilla tai 
väheksyttä:villä sy~llä syntyi tämä sulhteel
linen vaaEtapakaan j·a että siUä olisi millään 
truvalla vähäksyttävät tarkoitukset ja että 
semmoinen järjestelmä, si,Uä tarikoitukseUa 
luotu, Yoisi toimiakaan ainakaan si!Veelli
sesti j-a tuskinpa poliittisestikaan heik
koutta luovana. 

•Mutta tämän sanoen olen kyllä valmis 
myöntämään, että on muissa tmaissa. ja 
ma:hdolEsta on, että meidä:rukirn maassalll'ffie 
voi syntyä sellaisia oloja, jolloinika yhden 
miehen vaalipiirit sittenkin ovat edullisem.
ma:t. Tämän voi sanoa avonaisesti sosia!Li
demokvaattikin, koskapa sosialidemokraatti
set suuret puolueet muissakin maissa har
rastavat juuri yhden miehen vaalipiirejä, 
mainita:kseni vain Ruotsin, jonka sosiwlide
mokraattinen puolue verraten aSiken on 
tehn~yt sentapaisen aloitteen Ruotsin valtio
päivi,l!J.ä. Tämä on mahdollista, nähdä;kseni, 
korkealle kehittyneessä parla:mentiliisesti si
vistyneessä maassa, jossa on niitä edelly
tyksiä olemassa tälte järjestelmälle, niitä 
poliittisesti sangen vaativia edellytyksiä, 
maassa, jossa ei ole kireitä puoluevastakoh
tia, ehkäpä eivät kall!Sallisetkaan vastakoh
dat senflaatuiset kuin ne meidän mruas
samme valitettavasti ovat. Sellaisissa maässa 
oo edellytyksiä yhden mielhen vaa~iireille. 
Mutta meidän maassamme, meidän maamme 
epävaJmisissa, vielä ,alkruvissa oloissa on 
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puolensa sillä järjeste!Lmällå, joka koettaa 
noudattaa mahdollisimman suurta oilkeu
denmukaisuutta, ~]iinknin suhteellinen vaa
lita.pa kieltämättä koettaa noudattaa. 

Tässä ovat suuret vasta!kkaiset periaatteet 
kysymylksessä, en!kä luule, että asia niin 
kädenkäänteessä on ratkaistavissa. Asiata 
sietää tietysti miettiä, ja toivottavaahan on, 
että poliittinen !kulttuuri meidän m:a•assam
me nousisi sille kanna:He, että saataisiin 
joku ihanteel'linen vaalita:pa to1mimaan. 
Mutta niinkuin olot nyt ovat, .en minäkään, 
enem:pi kuin ed. Kivisalokaa11;, u~ko, että 
jallalmll:a ullttmaisella tempulla voitaisiin 
rientää historia:llisen kehityksen edelle ja 
saada y1hdellä muutoksella aikaan eduskun
nan ja ihmisten muuttUJninen. Minä va
ron, että muuttaisimmepa vaalijärjestel
mämme kuinka toisenlaiseksi ihy.vänsä, 
tänne marssisi niitä samoja puolueita, luul
tavasti samoja a;rvoisi•a edustajiakin1, kuin 
tä;härukin saakka. Ja mikäli uusia edustajia 
tulee, voi käydä, niirukuin minusta on näinä 
viime aikoinakin ooyttänyt käyvän, että ne 
täällä tuTimeHuva·t samanlaisiksi kalliSan
edusta•jiksi kuin me vanhat edustajatkin 
olemme. Ei tässä ole siis missään. twpauk
sessa se pääpiste, se heikoin kohta meidän 
poliittisissa oloissamme, j·Oika ehdottomasti 
olisi operoitruva suuren parannmlrsen toi
vossa. 

Toodon koskettaa myös hiukan ed. Ka
reksen puhetta. Kun kuulin häillen puhu
van ja muistin, mitä .ed. Hamnula oli rpu
lumut, niin tuli mieleeni vanha roomalai
nen sananrparsi, että ,.,kun kaksi tekee sa;
maa, ei se sittenkään ole samaa". Molem
milLa puhujilla, sekä ed. Kare:kseUa että 
ed. HaillllJula;lla,, saattaa olla samat kaun·iit 
päämäärät, ja kylläbän niitä ihanteita 
meillä kaikilla saattaa olla, mutta meillet
telytavat sittenikin ovat aivan toiset. Kun 
ed. Hannula ha:luaa parantaa ja lujittaa 
parlamentarismia ja kansanvaltaa, niin ed. 
Kares talhtoo ik:iiruimman kautta hävittää 
par1amentarismin, jonka hän uskoo kaiken 
pahan iwhteeksi. Sivumennen en voi oHa 
huomauttamatta sitä, että hänen sieltä La
puan kirkon arkistosta löytämänsä sa:na 
,parlamentmakare'' ei .erusinkään voi tar
koittaa mitään valtiopäiviä, vaan se on sitä 
parlamenteerausta, joka senaikaisessa kie
lessä tarkoitti suunsoittamista ja rettelöi
mistä ja tinkimistä ylimalkaan; valtiorpäi
v.il1ä oli omat toiset vanihat nimet: ,therrain 

päivät" tai ,valtiopäivät", ,,riksdag". 
Vielä nykyisessä!kin kielessä tuolla san{l;lla 
on sekä hyvä, että paha merkitys, parla
mentti~sanalla. ilman että se kohdistuu sa
maan. :Minusta näyttää, että cd. Hannula 
ja ed. Kar.es puhuessaan myös ·luja:sta hal
lituksesta ammentavat ehdotuksoosa hengen 
aivan erilaisista lähteistä. Toinen '31Utokra
tiasta, ·vastuuttomuudesta, toimen laillisuu
desta, edesvastuullisuudesta, parlamentilli
suudesta. Johtajaperiaatekin on näillä :mo
lemmilla .edustajilla aivan erilainen. K!lln 
ed. Kares ihailee Englannin johtaja-peri
aatetta ja ehkä vi~lä enemmän Saksan hit
leriläisbä p0riaatetta, niin nämä ovat !kaksi 
käsitettä, jotka eivät mahdu oHenhan sa
moihin mamei.hin. Johtajaperiaate Eng
lannissa on nimittäin puhtainta puolueVIa·l
taa, mitä ikinä ·ajatella sa:attwa. Tunnet
tuaha;n on,, että Englam1in pa.rlamentissa. 
kaiklJd valta Qn, poliittisilla puoluei1la., ne 
asettavat haHitukset ja ne haHitsevat par
lamenttia, melkein voisi sanoa, että parla
mentti on p.olliittisten puolueiden leikki
ka·lu. Siinä määrin on Enrglann:issa. :puolue
valta liiehittynyt, mutta se puoluevalta on 
valistunutta rpuoluevalta•a, se 10111 edesvas
tuusta tietoinen ja sen j.ohtajat toimivat 
yksinomaan se.n luottamuksen rroja'lla, jota 
heidän puolUJeensa heiHe rantavat ja rjota 
Englannin parlamentissa. voimassaoleva op.
positiojärjestB.illnä myöskin sille myöntää_ 
Mitään sellaista nahdä:kseni ei voida unek
siaikaan meidän parlamentissamme ; eihän 
täällä ole niin kauan 'lnm yksikarrnarista 
eduskuntaa on ollut o!lemassa, opposition 
lojaalisuutta kovin'lman suuressa määrin 
tunnustettu, ja olemmehan tänäkin päivänä 
nä~hneet loistavia näytteitä siitä, kuinka 
vähän sitä meidän maasSiammc. ymmärre
tään ja tunillustetaan. Ranskan :pa,rlamen
tarismia on tääJilä a1wo.steltu. On u:noh
dettu se, että niin hwjanaisclta kuin Rans
kan hw1litukset näyttävät, niin nopeasti 
kuin ne y,a~htelevat, niin monia rmolueita 
kuin Ranskassa on, niin lcvotomta kuin 
poliittinen elämä sicllä on, niin siitä huo
lima,t:ta että sielllä on 'lmkona.an toinen par
lwmenttaa:rinen elämäntapa kuin En:gl·an
nissa, siellä kuiten:kin, kun suuret yhteiset 
ja maan edut tulevat kysym)'ll\'seen, ihäviä
vä:t puoluem:jat näissä kysymyksissä. Se 
on poliittisesti kuJttrvoitu kalliSa kuitenkin 
ja sen r.iitaiset puolueet oswa:v.at asettua 
samaan riviin silloin 'kuin tarvitaan. 
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Mutta mma hetkeksi vielä palaan ed. 
Hannulan mietelmiin. Luulen, että hän on 
etsinyt vikaa meidän poliittisessa elämäs
sämme väärästä pa:ilkasta kun hän etsii 
sitä yksinomaan vaalijärjestelmästä. Mutta 
myönnän hänen huomautuksensa hallitus
vallan laadusta oikeutetuksi. Minustakin 
täytyy, kun ajattelee meidän maamme hal
litusjärjestelmää, tulla toisinaan siihen pää
teLmään, että hallituksen valta, arvovalta, 
ja johtovalta, jota pitäisi olla olemassa, 
joka olisi aikaansaatava, se meillä nykyään 
perustuu enffln.män ·eduskunnan riitaisuu
teen kuin eduskunnan kannatukseen. Se 
tekee mahdolliseksi niin kapealla pohjalla 
toimivien hallitusten toimessaolon kuin ny
kyinen on. J'lfinä en mitenkään tahdo hal
ventaa ja vä:häksyä nykyisen hallitukse,n 
kykyä ja toimintaa. :Sillä on kaikki perus
tusfait ja hallitusmuodot ja valtiopäivä
järjestykset kyllä takanansa, sen juriidi
nen asema on erinomaisen loistava, mutta 
kyllä sen parlamentillinen asema sittenkin 
on vähän niin ja näin. Sitä ei voi oikeu
dellisesti mitenkään moittia, mutta se ei 
lujita suinkaan meidän maamme poliittista 
turvallisuuden tunnetta ja luottamusta tu
levaisuuteen, kun meillä on kapealla poh
jalla olevia hallituksia, jotka eivät edes et
sikään nojaansa niistä laajoista kansanpuo
lueista, eduskunnan todellisista enemmis
töistä, joihin kuitenkin meidän maa;mme 
hallituksen erittäinkin semmoisina etsik:ko
aikoina, joissa me nyt elämme, täytyisi pe
rustua, jos me yleensä haluamme kaP...san
valtaista parlamentarismia tässä maassa 
ylläpitää, .niinkuin minä o1en vakuutettu 
kansamme moninkertaisesti suurempain 
enemmistöjen haluavan. 

Siis jos vika jossain on löydettävissä ja 
osoitettavissa, niin täytyy tulla sii:hen [op
putulokseen, että se on yksinkertaisesti puo
lueissa itsessään. Sanotaan, m1han meillä 
ollut kokoomahallituksia. Niin onkin ollut 
ja niillä on ollut eduskunnan enemmistö 
puolellansa. Jl,ifutta näiltä hallituspuo
lueilta on puuttunut lojaalisuutta omaa 
hallitustaan kohtaan. Menkööt ne puolueet 
jo1Jka ovat lukuisia kokoomahallituksia 
muodostaneet, itseensä, kyllä ne tämän voi
vat todeta. Oppositio sen sijaan on kyllä 
ollut lojaalinen. Ei voine kukaan !kiistää, 
etteikö sosialidemokraattinen puolue ole 
koettanut olla lojaalinen oppositiopuolue, 
kannattanut ha1litusta, missä ikinä se on 

voinut sitä tehdä. Lojaalisen opposition 
kannalta olisi ollut toivottava, että hallitus
puolueet olisivat paremmin kannattaneet 
hallituksiansa ja toimeenpanneet semmoi
sen yhteistyön hallitustensa ja omien ryh
miensä välillä, joka antaisi oikean tuen 
hallituksen arvovallalle ja johtavan aseman 
hallitukselle. Silloin hallitus voisi todella
kin sekä johtaa laajaa kannatustansa edus
kunnassa että toimia koko maan hyväksi, 
ja oppositiossa oleva sos.dem. puolue voisi 
odottaa sitä tilaisuutta, jolloinka sen on 
vuoro tulla hallitukseen, ja vaikuttaa oman 
kaavansa mukaan niiden kansanasain hy
väksi, joiden hyväksi se erityisesti toimii, 
sillä edellytyksellä, että porvarillinen oppo
sitio suhtautuu yhtä lojaalisesti siiJhen kuin 
vasemmistolainenkin oppositio on suhtau
tunut porvarilliseen hallitukseen. 

Me olemrne kaukana tällaisista ihanteel
lisista oloista. Mutta ennen kuin sen [cysy
myksen kylkenemme selvittämään, pelkään 
minä,, on tmha koettaa rmil'lään tempuilla 
saada oloja parannetuiksi ja etsiä paran
nusta muuta kautta. 

Meidän maamme ;puolue-elämässä siis 
näyttäisi olevan jotakin toivomisen varaa. 
Eduskunnassa esiintyvät puolueet ovat tie
tysti emanatioita eli iLmauksia eduskunnan 
ulkopuolella olevista kansan todellisista 
puolueista. Näitä puolueita on, täytyy 
olla, on hyvä että niitä on, niitä on va
paassa yhteiskunnassa oleva ja ne ovat oi
keutettuja ajamaan eri kamsankerrosten ja 
kansanluokkien oikeutettuja vaatimuksia. 
Ja jos puolueet yleensä ja erityisesti kan
sanvaltaiset puolueet, joiden harteilla kui
tenkin edesvastuu maan tulevaisuudesta 
on, sen lisäksi oivaltaisivat, että heidän 
yhtä tärkeä tehtävänsä on myöskin aja
tella ja kyetä toimimaan kokonaisuuden 
hyväksi, niin silloin, minä luulen, olisi 
niitä edellytyksiä j011kun verran olemassa, 
jotka saattaisivat meidän poliittisen ase
mamme paremmaksi ja poistaisivat päivä
järjestyksestä sellaiset surumieliset kysy
mytkset, joita me tänä iltana täällä olemme 
pohtineet. 

Ed. V. A nn a l a : Minä o'len joutunut 
tänä iltana hämmästymään yhtä iloisesti 
ja yhtä vilpittömästi kuin tämä naapurini, 
edustaja Kares. Ed. Hannulan puhe oli 
niin täysi yllätys ja mie:llyttävintä lajia 
sellainen. Esitetty muutos vaalilakiin ei 
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minunkaan käsitykseni mukaan paranna 
asiaa. 8e on sellainen pieni näpertely
muutos, joka saattaa tuoda vissiä etua puo
lueille, koska ne voivat ryhmittyä vaali
renkaisiin. Minä en tällä kuitenkaan tahdo 
sanoa sitä, ettenkö minä hallituksen esi
tystä loppujen lopuksi kuitenkin kannat
taisi. Paremman puutteessa. Ja nimen
omaan siinä toivossa, että siitäkin jotain 
parannusta tähän puoluesurkeutee'll tulisi. 
Hukkuva tarttuu oljenkorteenkin. 

Täällä ed. Hannula on esittänytt asian 
aivan samalla tavalla, kuin joku meikäläi
nen olisi sen esittänyt. Mutta minä epäi
len, tokko esim. ed. Voionmaa olisi niin 
,suurella arvonannc;lla" kuunnellut sitä 
jonkin meikäläisen esittämänä, kuin hän 
nytt kuunteli ed. Hannulan esitystä. Ja 
minusta on aivan oikein, että hän kuunteli 
arvokasta esitystä arvonannolla. 

Ed. Hannulan lähtökohta ja perustelut 
oo tässä olivwtkin minusta esityksen kaik
kein tärkein osa. Niissä ed. Hannula kiin
nitti erikoista huomiota puoluesurkeuteen 
ja toiselta puolen johtajapuutteeseen. Mi
nulla on tässä yhteydessä syytä huomaut
taa ed. Voionmaalle, että hänen selityk
sensä siitä, miten ed. Kareksen ja ed. Han
nulan käsitykset tästä johtajaperiaatteesta 
muka pohjautuvat kokonaan erilaisiin pe
rusteisiin, on luullakseni sitä samaa tahal
lista vääristelyä, jota on syydetty koosan
liikettä kohtaan monet, monet kuukaudet. 
Ne diktatuurisyytökset, joita etenkin va
semmalta ja keskustasta on esitetty, ovat 
kaikkea tosipohjaa vailla. Ei isänmaalli
nen kansanliike ole milloinkaan pyrkinyt 
diktatuuriin. Ei se ole milloinlman mis
sään ilmoittanut, 'että se sellaista tavoitte
lee. Ja kun sellaista ei ole nähty meidän 
lehtiemme kirjoituksissa ja kun sitä ei ole 
kuultu meidän puheissamme, silloin ovat 
vastustajat selittäneet, että me pyrimme 
salaamaan todelliset tarkoitusperämme. J,a 
niin meidän todellisten tarkoitusperiemme 
on täytynyt olla sellaiset, jollaisiksi mei
dä-n vastustajamme ovat ne kuvitelleet. Ei 
meidän pyrkimyksemme ol.e tähdännyt yh
tään sen pitemmälle, kuin mitä ed. Han
nula täällä esitti. Me olemme iskeneet puo
luevaltaisuuden kimppuun, me olemme sitä 
arvostelleet juuri saJmaUa tavalla, kuin ed. 
Hannula on tänä iltana ·tällä paikalla sen 
tehnyt, ja me olemme tehneet Se'll juuri 
samoista syistä: jotta estettäisiin tämä 

kansa kulkemasta perikatoansa kohti·. Kan
sanvalta ja johtajaperiaate, eivät ne ole 
vieraita käsittei·tä tois:iJ.lensa. Ne kuuluvat 
yhteen, jos kansanvalta tahtoo oHa jotakin 
muuta kuin puotlueva1ltaa. Vaalitavan muu
tos valitettavasti minunkaan käsitykseni mu
kaan ei aiheuta si·tä parannusta, mihin ed. 
Hannula pyrkii ja mihin pyrkii isänmaal
linen kansanliike. Ei sen avulla saada sitä 
voimakasta tahtoa johtamaan valtakunnan 
asioita, joka kuitenkin on saatava, jos mie
litään •tästä surkeudest·a pe!lastua. Sen
takia, kun isänmaaninen kaiJJSanliike ei täl
laiseen muodolliseen seikkaan ja sen puran
tavaan vaikutukse~n usko, on perustettu 
se järjestö, joka on [eimattu sotila·rulliseksi 
kapinajärjestöksi. lVLiJkä tännä järjestö on f 
Ei se ole mitää,n muuta kuin kasvatuslai
tos valtiolliseen ja yhteiskunnalliseen ajat
teluun ja toimintaan. Se muodostaa •sen 
todeHisen kansanvallan perustan, jota il
man ei demokraattinen järjestelmä voi säi
lyä. Se turmeltuu häikäilemättömäksi puo
luevallaksi. Isänmaallinen kansanliike ei 
ole pyrkinyt kansanvaltaa hävittämään, 
vaan se on pyrkinyt luomaan :todellisen 
kansanvallan, johtaja-aatteeseen perustu
van ,kansanvallan. Se me11kitsee, että on 
saatava syntymälän v:a;stuuntuntoa siitä toi
minnasta, miHä kansalainen osa!llistuu yh
teisten asiain hoitoon, yhteisten asiain vaa
lintaan. Kasvatus todelliseen k&nsanvaJl
taan, taikka paremminkin pyrlkimys tähän 
on vienyt siihen, että jä~jestötoiminnan joh
tavana periaatteena on jouduttu erikoisesti 
alleviivaamaan epäitsekä.stä uhrimieltä: 
pois puolue-egoismista, vapaaksi ihen
kilökohtaiHesta itsekkyydestä yhteistoimin
nassa. On tunnustettav·a ensiarvoisen tär
keäksi se periaate, että kansaJlaisella on 
velvoHisuuksia eikä vain oikeuksia. Kansa
laisen vclvol'lisuudet täytyy olla suu['em
mat kuin oikeudet. Vasemmisto ei tätä ju
Estusta voi !hyväksyä, sillä siltä taholta 
on kolme vuosiikymmentä tässä maassa saar
nattu itsekkyyden evankeliumia (Ed. Kivi
salo: Se on va:lhe! - Puhemies koputtaa: 
Kutsun järjestykseen!). PaJkkataistelussa 
on sosialistien taholta vaadi,ttu kylilå kor
keita palkkoja, mutta ei miilloinik:aan kor
lrei·ta työsuorituksia. VelvollisuU:det on ko
konaan jätetty ~sityisasiaksi, etujen vaa
timukset vain ovat yhteisiä. 

Kun ryhdytään nykyiseen järjesteilmään 
muutoksia tekemään, on ne käsitykseni mu-
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kaan tehtä~ä siihen suuntaan, kuin mitä 
ed. Hannula on täällä ku~annUJt. On saa
ta~a ~oimakas johto. Ohjakset on annet
ta~a ~oimakkaisiin käsiin ja jos löydetään 
vielä ~oimakkaammat, on miestä ~aihdet
ta~a, niinkuin ed. Hannula sanoi. Tätä 
tietä vain päästään siiilien, minkä isän
maallinen kansanliiike on asetanut 'korkeim
maksi päämääräkseen, siihen että on ker
ran synty~ä kansallisesti sisään ja ulos
päin ~oimakas Suomi ja yhtenäinen, ·eheä 
Suomen kansa. 

Ed. von Born: Jag behjärtar till fullo 
de upphöjda syften och vackra motiv, som 
väglett hr Hannula vid utarbetandet av 
hans av en djup övertygelse burna an
förande här i afton. J.ag medger även vil
ligt, att förbättringar i det avseende han 
anförde äro i hög grad av behovet påkal
lade. Men jag tror nog rdm. Hannula allt
för mycket överskattar betydelsen av en 
reform i det ifrågavarande avseendet. Han 
tror, att allt i huvudsak är systemets fel, 
Dm något är på tok. Han tror, att om vi 
få ett nytt system, så blir allt i hast bra 
igen. Han överskattar ·enligt min tanke 
alldeles reformens, systemets, förmåga att 
omskapa förhållandena och förbättra män
niskorna. Nej, är något på tok, så nog är 
det då snarare i oss, i medborgarena, i 
folket, uti oss själva som sitta här, som 
felet ligger. Det är kort sagt i männi
skorna långt mer än i det ena eller det 
.andra systemet. Det hava redan andra 
här kanske sagt i afton. Om vi försöka 
.allvarligen förbättra och hö·ja. medborga
rena och människorna, då skola vi nog lät
tast nå fram till det mål, till vilket hr Han
nula strävar. Det är åtminstone min tro. 

Vad åter beträffar den föreliggande pro
positionen, så har jag redan tidigare här 
uttalat mina tvivelsmål med avseende å 
densamma. 

Ed. R i i p i ne n: Täällä on esillä halli
tuksen esitys ja sellainen asia, josta jo 
etukäteen saattoi edellyttää, että valtiolli
sesti hyvinkin ensitärkeät asiat tämän kä
sittelyssä tulevat esille. Suuresti siksi ih
mettelee sitä, että tasavallan hallituksesta 
ei ainuttaJkaan ministeriä ole ollut tämän 
asian käsittelyn aikana tässä parlamentissa 
läsnä. Minä pyydän tämän vain saada 
merkityksi pöytäkirjaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja esitys lähetetään p e r u s t u s laki
v a l i o k u n t a a n. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

Puhemies: .Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 12)-15) asiat. 

Pöydäl1epanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon : 

16) Ehdotuksen laiksi maatalouskiinteistöstä 
saatujen tulojen verottamisesta kaupungeissa 

ja kauppaloissa 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 7; 

17) Ehdotuksen laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
88 § :n muuttamisesta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
perustuslaJkiVJaliokunnan mietintö n:o 6; 

18) Ehdotus laiksi torpan, lampuotitilan, ja 
mäkitupa-alueen vuokrauksesta 12 päivänä 
maaliskuuta 1909 annetun asetuksen 67 § :n 

muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu maatalousvaliokunnan mietintö 
n:.o 3; 

19) Ehdotuksen laiksi maalaiskuntain asutus
lautakunnista 5 päivänä toukokuuta 1925 an

netun lain 1, 8 ja 10 § :n muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
la:adittu maataLousvaliokunnan mietintö 
n:o 4; ja 

93 
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20) Pyhäjärven ja Oriveden välisen kannak
sen kanavoimista 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta laa
dittu kulkulaitosvaliokunnan mietintö n:o 1. 

Puhemies: Kun edustajille on jaettu 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n:o 8, voi
taneen sekin panna pöydälle ensi istun
toon. 

Puhemiehen ehdotus hyväksytään, ja 
pannaan siis pöydälle ensi istuntoon 

Hyökkäyskäsitteen määritteleruisestä Lon
toossa 3 päivänä heinäkuuta 1933 tehdyn so

pimuksen hyväksymistä 

koskevan hallituksen esityksen johdosta 

laadittu 
n:o 8. 

ulkoasiainvaliokunnan mietintö· 

Puhemies: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi tiistaina kello 14. 

Täysistunto lopetetaan lauantaina 11 p. 
marraskuuta kello 0,42. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 



24. Tiistaina 14 p. marraskuuta 1933 

Päiväjärjestys. 

I1 m o i t u k s 1 a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi oppisopimuslain 
muuttamisesta ................... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun~ 
nan mietinnöt n :ot 6 a ja 6; työväen
asiainvaHokunnan mietintö n :o 2; hal
lituksen esitys n :o 32. 

2) Ehdotus laiksi tielain 78 § :n 
muuttamisesta ................... ,, 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 12; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 6; ed. Sar
linin y. m. lak. al. n :o 39. 

Toinen käsittely: 

3) Ehdotus laiksi eräiden väkijuo
malakeja vastaan tehdyistä rikoksista 
tuomittujen henkilöiden pitämisestä 
yleisessä työssä .................. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 13; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 6; hallituksen esitys 
n:o 41. 

4) Ehdotus laiksi eräiden kapinaan 
osaaottarreiden henkilöiden armahta-
misesta ......................... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 14; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 8; ed. Kiviojan y. m. lak. 
al. n :o 18. 

Ensimmäinen käsittely: 

5) Ehdotus laiksi maatalouskiin
teistöistä saatujen tulojen verottami
sesta kaupungeissa ja kauppalaissa .. 

Asiakirjat: Laki- ja ta1ous-

kello 14. 

Siv. 
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valiokunnan mietintö n :o 7; hallituk~ 
sen esitys n :o 29. 

6) Ehdotus laiksi torpan, lampuoti
tilan ja mäkitupa-alueen vuokrauk
sesta 12 päivänä maaliskuuta 1909 an
netun asetuksen 67 § :n muuttamisesta 

Asia k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n :o 3; hallituksen esitys 
n:o 36. 

7) Ehdotus laiksi maalaiskuntain 
asutuslautakunnista 5 päivänä touko
kuuta 1925 annetun lain 1, 8 ja 10 § :n 
muuttamisesta ................... . 

Asia k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö n :o 4; hallituksen esitys 
n:o 37. 

8) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjes-
tyiksen 88 § :n muuttamisesta ..... . 

Asia k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 6; ed. Vilhulan 
y. m. lak. al. n :o 3. 

Ainoa käsittely: 

9) Ehdotus hyökkäyskäsitteen mää
ritteleruisestä Lontoossa 3 päivänä hei
näkuuta 1933 tehdyn sopimuksen hy-
väksymisestä .................... . 

A s i a k i r j a t : Ulkoasiainvalio-
kunnan mietintö n :o 8; hallituksen 
esitys n :o 54. 

10) Ehdotus toivomukseksi Pyhä
järven ja Oriveden välisen kannaksen 
kanavoimisesta ................... . 

Asia k i r j a t: Kulkulaitosvalio
kunnan mietintö n :o 1; ed. Branderin 
y. m. toiv. al. n :o 82. 

Esitellään: 

11) Hallituksen esitys n :o 58 rau
tatierakennuksista vuosina 1934---
1938 ........................... . 

Siv. 
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12) Ed. Kiviojan laik. al. n:o 46 
laiksi rautatierakennuksista vuosina 
1934-1938 ...................... . 

13) Ed. Eskolan y. m. lak. al. n :o 47 
laiksi rautatierakennuksista vuosina 
1934-1938 ...................... . 

14) Ed. Aaltosen lak. al. n:o 48 
laiksi rautatierakennuksista; vuosina 
1934-1938 ...................... . 

15) Ed. Hännisen y. m. lak. al. n :o 
49 laiksi rautatierakennuksista vuo-
sina 19,3,4-193'8 ................. . 

16) Ed. Räisäsen lak. al. n:o 50 
laiksi rautatierakennuksista vuosina 
1934-1938 ...................... . 

17) Ed. Vaaraman y. m. lak. al. 
n:o 51 laiksi rautatierakennuksista 
vuos1na 1934-1938 .............. . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

18) Laki- ja talousvaliokmman mie
tintö n :o 8 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi tuulaakimaksun laskemi-
sen perusteesta .................. . 

19) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 5 hallituksen esityksen joh
dosta Lontoon lähetystön kiinteistön 
myynnistä ...................... . 

20) Työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 4 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi vakuutusneuvostosta ja 
laiksi valtion tapaturmatoimistosta .. 

21) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 6 hallituksen esityksen joh
dosta määrärahan myöntämisestä val
tion eläinlääkintölaboratorion uuden 
tallirakennuksen käyttökuntoon saat-
ta;mista varten ................... . 

22) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 7 hallituksen esityksen joh
dosta lisämäärärahan myöntämisestä 
valtion maiden asuttamisen johdosta 
erinäisille toimihenkilöille suoritetta
viin palJkkioihin ja korvauksiin 

Puhetta j.ohtaa puhemies Kallio. 

Siv. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustaja1t Kaijalainen, MDilanen, Paasi
vuori, Pekkala, PerhD, Rantanen, Somer
salo, Suokas, Toivola ja Valta. 

IlmoitUISa.sli.at : 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat vir
katehtävien takia tästä istunnosta ed. Ran
tanen, läheisen ·omaisen hautauksen joh
dosta ensi perjantai.ksi ja lauantaiksi ed. 
Heikkinen, ottaakseen osaa maakuntwkärä
jim AhvenanmaBllla 15-20 päivillä tätä 
kuuta ed. Mattsson sekä kunnallisten teh
tävien takia ensi perjantaiksi ed. Soininen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuvat: 

Ed. K a ll i o k o s k i: Suuri valiokunta 
kokoontuu huomenna kello 10. 

Ed. H i r v e n s a 'l o: Valitsijamiesten 
kokous pidetä:än tässä huoneessa huomenna 
kesikiviikkona kello 9,30. 

Uusi edustaja. 

Puhemies: Ilmoitan, että kunnallis
neuvos A 'l e k s a n te r i F r ä n t i, joka 
nyttemmin edustajatoimestaan vapautuk
sen saaneen maaherra J atkolan varamie
henä on valittu tulemaan eduskunnan jä
seneksi, on tänään minulle esittänyt asian
mukaisesti tarkastetun ja !hyväksytyn edus
tajavaltakirjansa ja siis tullut oikeutetuksi 
ryrhtymään edustajantointaan ho1tamaan. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

:P u he m ies: Ilmoitetaan, että eduskun
nalle on tasavaUan presidentin kirjelmän 
ohella kuluvan marraskuun lrO päiväHä 
saapunut hallituksen esitykset n :ot 60 ja 
61, jotka nyt on edustajille jaettu. 
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Ed. Kalliokosken y. m. välikysymys, joka 
koskee hallituksen toimenpiteitä talouspulan 

seurausten lieventämiseksi. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että viime 
istunnossa tä;hän istuntoon pöydällepan
tuun ed. Kalliokosken y. m. välikysJ'IIllyk
seen on sen allekirjoittajien lisäksi kirjal
lisesti yhtynyt ed. Leppälä. Kun väli
kysymykseen näin ollen on sen allekirjoit
tajat mukaanluettuina liittynyt kaikkiaan 
51 edustajaa, tulen valtiopäiväjärjestyksen 
37 § :n 2 momentin mukaisesti antamaan 
välikysymyksen tiedoksi asianomaiselle val
tioneuvoston jäsenelle. 

Päiväjärjestyksessä &evrut asiat: 

1) Ehdotus laiksi oppisopimuslain muut
tamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 32, jota on valmis
televasti käsitelty työväenasiainvaliokun
nan mietinnössä n :o 2 ja suuren valiokun
nan mietinnöissä n :ot 6 ja 6 a, esitellään 
k o 1 m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

•P u he mies: Ensin sallitaan keskus
telu asiasta, senjälkeen tehdään päätös 
asian toisessa käsittelyssä päätetyn laki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä. 

Keskustelu: 

Ed. F a g e r h o l m: Föreliggande lag
förslag inMhåller otvivelaktigt en del för
bättringar av den gällande lagen om •läro
avtal, men å andra si:dan är bortlämnan
det av 13 § en så betänklig åtgärd, att 
vi socialdemokrater icke vilja vara med 
om detta. Genom att denna paragraf, som 
reglerar lärlingarnas förhållanden under 
en inträffad arbetskonflikt, ihar blivit bo.rt
lämnad, så riskera de unga lärlingarna a tt 
effektivt bliva inblandade i arbetskonflik
ter av en eller annan art, och detta åter 
föranleder för deras framtida verksamhet 
sådant men, att vi se oss vara ·tvungna att 
föreslå lagförslagets f·ör'kastande. J ag 
framställer alltså förslag om förkastande. 

Ed. B r y g g a r i: Herra puhemies! 
Eduskunta on muuttanut käsiteltävänä ole
van lain kaikkein oleellisinta kohtaa pois
tamalla siitä 13 § :n ja vielä sen lisäksi 
voimassaolevasta laista vastaavan pykälän. 
Eduskunnan päätös on vastainen sekä hal
lituksen esitykselle että työväenasiainvalio
kunnan mietinnöUe. Eduskunta teki pää
töksensä marraskuun 7 p :nä ja lopullisesti 
sen vahvisti marraskuun 10 p :nä. Tämä 
päätös on oppilaskysymykseen nähden 
niin vaikuttava, että on syytä paJaut
taa mieleen, mitä voimassa;olevan lain 
ik:yseellinen pykälä sisältää. Se on seu
raava: , Työlakon tai työsulun kohdatessa 
sitä työpaikkaa, jossa oppilas työskentelee, 
olkoon niin hyvin ammatinharjoittaja !kuin 
oppi'las ·Oikeutettu työseisawksen ajaksi kes
keyttämään oppilassuhteen taikka myös
kin purkamaan oppisopimuksen. Jollei op
pisopimusta ole purettu, pitkittyy oppi
aika yhtä pitkän ajan :kuin minik.ä oppi
las työseisauksen vuoksi oli opista poissa." 
Nyt tämä pykälä ehdotetaan voimassaole
vasta laista poistettavaksi. Kyseellisen py
kälän poistaminen tietää sitä, että oppilas 
voidaan pakottaa työlakon puhjetessa työ
hön, joka on julistettu la:kon alaiseksi. 
Tuntukoon tuollainen yliote miten mielui
salta tahansa sille enemmistölle, joka tä
män päätöksen on tehnyt, niin mitenkään 
se ei ole edullista ammattita~don lisäämi
selle eikä myöskään Suomen teollisuustuot
teiden kilpailukyvyn säilyttämiselle. Nämä 
molemmat näkökohdat kärsivät eduskun
nan tekemästä päätöksestä. Sosialidemo
kraatit eivät haluaisi, että näitä !kumpaa
kaan tekijää tehdyllä päätöksellä vai:keu
tettaisiin. Meillä on käsitys, että ammatti
taitoiselle työläiselle on toimeentulo hel
pompaa kuin sille, jolla ei ole ammattitai
toa ja myöskin käsitämme, että koko maan 
oloille on sen parempi minkä suurempi kil
pailukyky on maan teollisuuden tuotteilla, 
ja niillä on kilpailukyky sen suurempi, 
minkä korkeammassa tasossa on ammatti
taito. 

Jos työlakko puhkeaa sellaisessa työpai
kassa, jossa lakkolaisten joukossa on saman 
oppilaan isä, veli ja sisko, niin ei voida 
mitenkään, jos haluamme olla rehellisiä, 
käsittää sillä tavalla, että tuon oppilaan 
sulhde omaisiinsa ja toisiin työläistoverei
hinsa voisi katketa sen perusteella, että hän 
on lähtenyt ammattioppia itsellensä hank
kimaan. Se suhde edelleenkin jatkuu eten-
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kin sen vuoksi, koska hän tietää minkälai
sissa oloissa hänen omaisensa elävät ja että 
ne olot ovat aiheutuneet sen vuoksi, että 
työpalkka on liian alhainen. Ja tästä seu
raa, että oppilas, vaikka olisi juuri am
mattioppinsa loppuaikaa suorittamassa, yh
tyy siihen joukkoon, joka on työla;kon al
kanut. Minä en maallikkona käsitä, mikä 
on seurauksena sen jälkeen, jos oppilas 
liittyy lakkolaisiin, kun tämä kyseellinen 
pykälä poistetaan, mutta seurauksista vä
littämättä - niin minä käsitän - eivät 
oppilaat lähde rikkurityötä tekemään. Ne 
eivät lähde rrkkurityötä tekemään sen 
vuoksi, että ne turmelisivat nimensä tule
vaisuudessa ja että ne tietäisivät vastusta
vansa toveriensa ja omaistensa pyrkimyk
siä. 

Minä valitan, että eduskunta on tässä 
lähtenyt toiselle linjalle mitä hallituksen 
esitys sisältää. Minä toivon nyt asian tässä 
vaiheessa, että eduskunnassa löytyisi enem
mistö tämän lain hylkäämiselle. Tämän 
lain hylkäämisen kautta varataan toisaalta 
työnantajalle, toisaalta työntekijälle mah
dollisuus joko !keskeyttää tai purkaa työ
ehtosopimus työlakon puhjetessa. Sitä mah
dolli<suutta ei sen jälkeen ole, jos eduskun
nan nyt esittämä päätös tulee kolmannessa 
käsittelyssä hyväksytyksi. 

Esittämilläni perusteilla, harra puhemies, 
minä kannatan ed. Fagerholmin tekemää 
hylkäävää ehdotusta. 

Ed. H e i n i ö: Asian alkuvaiheessa kan
natin hallituiksen tekemää ehdotusta pykä
lälle 13, mutta kun sitä ei hyväksytty, niin 
olin pakotettu myöhemmin siirtymään va
liokunnan ehdotuksen kannalle. Kun laki
ehdotus kuitenkin sisältää erinäisiä paran
nuksia oppisopimusla:kiin, pitäisin tarpeelli
sena sen hyväksym.istä nykyisessäkin muo
dossa, enkä tahtoisi suositella, niinkuin 
täällä edelliset pUihujat, sen ihylkäämi!;!tä 
vain tuon yhden pykälän vuoksi, vaikka
kin tuo pykälä poistettuna jättää epämää
räise>ksi sen käsitteen, millä tavoin oppi
laan on suhtauduttava työlakkoon ja työ
sulkuun. Lakiehdotuksella on kuitenkin 
monia etuisuuksia, joten puolestani pitäi
sin välttämättömänä sen hyväksymistä sel
laisenakin kuin se on esitetty. 

Ed. A m p u j a : Lain ollessa esillä työ
väenasianvaliokunnassa vaikuttivat ratkai-

sevalla tavalla opetusasiain kanssa tekemi
sessä olevat edustajat Inkilä, ja ellen vää
rin muista, Sergelius oppilaiden etujen tur
vaamiseksi tämän lain 13 § :n ratkaisussa. 
Oli valitettavaa, että ed. Inkilän ryhmästä 
toinen näiden asioiden kanssa tekemisessä 
oleva edustaja Heiniö asettui päinvastai
selle kannalle ja sai kannatusta taholta, 
jossa ei olla näiden asioiden kanssa juuri 
missään tekemisissä, ennenkaikkea kolm 
maalaisliittolainen ryhmä. Ne edut, mitä 
oppilaille olisi tämän pykälän avuiJ:la tar
jottu, olisivat rahallisesti olleet epäilemättä 
hyvin vähäiset, kenties vuosikausiin ei 
olisi tullut niiden käyttäminen kysymyk
seen ollenkaan, sillä onhan meillä työtais
teluja nykyisin hyvin harvoin, mutta muu
tamankin oppilaan koulunkäynnin turvaa
minen mahdollisesti sattuvan työtaistelun 
aikana olisi ollut erinomaisen tärkeä etu 
juuri korkeamman ammattikoulutuksen 
alalla, ennenkaikkea käsityöliikkeiden 
alalla, joissa oppilassopimuksia juuri suu
remmassa määrässä käytetään. Täytyy näin 
ollen todeta, että ed. Heiniö ammattikoulu
alalla työskentelevänä henkilönä on tehnyt 
oppilaille erinomaisen huonon palveluksen, 
ja tämä olisi mahdollisuus estää hylkää
mällä laki. 

Ed. S e r g e l i u s : J ag anser :för min 
del att lagen hade :fått en mer till:fred
ställande och om:fattande innebörd, i hän
delse § 1:3 kvarstått under den :form vari 
den :formulerats i socialutskottets betän
kande, men jag har icke ur de yttranden, 
som nu avgivits, kunnat utläsa, att, sådant 
lag:förslaget utgått ur stora utskottet, icke 
detta skulle betyda ett :framsteg och en 
:förbättring i den nugällande lagen om läro
avtal. Bl. a. kommer en :förbättring tiN 
stånd beträffande det obligatoriska lär
lings:förhållandet såtillvida, att å:ldersgrän
sen :förskjutes från 18 till 21 år. Detta 
innebär enligt mitt :förmenande en för
bättring, och då ieik:e :från swkkunnigt håll 
kunnat anföras vägande skäl :för att denna 
bestämmelse vore tili :förfång så lk:an jag 
:för min del icke rösta för lag:förs[agets :för
kastande. 

Ed. B r y g g a r i: Ed. Sergeliuksella 
näyttää olevan harhakäsitys lain sisällöstä 
sen sisältöisenä, mitä eduskunta on siitä 
päättänyt. 13 § on niin suuri huononnus, 
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-että ne parannukset, mitä lakiin muutoin 
tehtäisiin, menettävät merkityksensä. Tu
lee muistaa, että oppiajan lyhin raja on 
nyt yksi vuosi, joka ennen oli kaksi vuotta, 
ja tämä edellyttää, kun otamme huomioon, 
että koeaika on kolme kuukautta, että työ
lakon sattuessa eräillä ammattialoilla, 
esim. maalariammattialalla, mestari ottaa 
kokelaita niin paljon, että ne kerkiävät 
tuon työn suorittaa koeaikana, ja kun koe
aika lähenee loppuaan, hän ilmoittaa, että 
teistä ei tule maalal'eita, lähtekää hiiteen 

P u h e m i e s, koputtaen: Kiellifn käyt
tämästä sopimattomia sanoja. 

P u h u j a: ... ja näin ollen on pidettävä 
käsiteltävänä oleva laki niiden muutosten 
perusteella huononnuksena voimassaolevaan 
lakiin verrattuna. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Fagerholm ed. Bryggarin kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Fagerholmin 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åäne,stys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena 
kuin se on toisessa käsittelyssä päätetty, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Fagerholmin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
110 jaa- ja 75 -ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 13. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen sellaisena kuin se on toisessa käsit
telyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laibi tielain 78 § :n muut
tamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ed. 
Sarlinin y. m. lak. al. n:o 39, jota on val-

mistelevasti käsitelty laki- ja talousvalio
kunnan mietinnössä n:o 6 ja suuren valio
kunnan mietinnössä n:o 12, esitellään osit
tain k o l m a n t e e n, osittain a i no aan 
k ä s i t t e l y y n. 

Puh e mies: Käsi,ttelyn peilijana on, 
mitä tulee käsiteltäväksi tulevaan toivo
musponteen, laki" ja talousvaliokunnan 
mietinnössä siitä esitetty ehdotus. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta pysyy asian toisessa käsitte
lyssä tekemässään päätöksessä lakiehdotuk
sen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Laki- ja talousvaliokunnan mietinnössä 
oleva toivomusponsi hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi eräiden väki'juomalakeja 
vastaan tehdyistä rikoksista tuomittujen hen

kilöiden pitämisestä yleisessä työssä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 13 ja otetaan toiseen käsi tte-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n:o 6 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 41, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 13. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen 
jälkeen käydään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Keskustelu: 

SisäasiainministeDi P u h a 'k k a: Herra 
puhemies ! Lakivaliokunnan ehdotettua, 
että käsiteltävänä oleva lakiehdotus olisi 
hyväksytty sellaisena kuin se on hallituk
sen esityksessä, suuri valiokunta on ehdot
tanut siihen kaksi muutosta, joista varsin
kaan toisella tuskin olisi sanottavaa merki
tystä itse siihen tulokseen nähden, johon 
hallitus on pyrkinyt mutta joita vastaan 
voidaan muista syistä tehdä painaviakin 
muistutuksia. Ensinnäkin suuri valiokunta 
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on ehdottanut, että lakiehdotuksessa tarkoi
tetut rikolliset pidettäisiin yleisessä työssä 
eikä, kuten hallitus oli ehdottanut, pakko
laitoksessa. Hallituksen kannan on mää
rännyt se seikka, että niin hyvin ne s y y t, 
jotka vaarallisista rikoksenuusijoista 2:7 päi
vänä toukokuuta 19>32 annetun lain mu
kaan aiheuttavat pakkolaitokseen määrää
misen, kuin se t a r k o i t u s k i n, johon 
tällä toimenpiteellä pyritään, ovat aivan 
samanluontoiset kuin nyt käsiteltävänä ole
van lakiehdotuksenkin mukaan. Ensinmai
nitun lain nojalla voidaan pakkolaitokseen 
määrätä se, joka useamman kerran on tul
lut tuomituksi rikoksesta ja jota ilmennei
den asianhaarain perusteella on pidettävä 
yleiselle tai yksityiselle turvallisuudelle 
vaarallisena, se tahtoo sanoa, josta hänen 
aikaisemman rikollisen elämänsä takia on 
syytä varoa, että hän, jos pääsee vapauteen, 
tulee edelleenkin oikeusjärjestystä vastaan 
rikkomaan. Hallituksen esityksessä olevan 
lakiehdotuksen mukaan taas olisi pantava 
pakkolaitokseen ne, jotka ovat ottaneet 
määrätynlaisten rikoksien tekemisen am
matikseen tai tavakseen ja joista sentähden 
on odotettavissa, että he vapaudessa ollen 
tulisivat edelleenkin tällaisia rikoksia teke
mään. Kysymyksessä olevan toimerupiteen 
syy on kummassakin tapauksessa iilmeisesti 
niin samanlainen, että se ei enempää sel
vittelyä kaipaa. 

Pakkolaitoksessa pitämisen tarkoitus on 
vuoden 1932 lain mukaan estää rikoksen 
uusijaa enempiä rikoksia tekemästä ja tur
miollisesti vaikuttamasta ympäristöönsä. 
Tästä lausutaan hallituksen mainittua lakia 
koskevan esityksen perusteluissa, sitten 
kuin ensin on huomautettu, että rangaistus 
ei kysymyksessä oleviin rikoksenuusijoihin 
vaikuta paremmin pelottavasti kuin paran
tavastikaan, seuraavasti: ,Yhteiskunnan 
suojelemiseksi sanotunlaisten rikoksenteki
jäin taholta tavantakaa toistuviita rikok
silta ja myös sen turmiollisen vaikutuksen 
ehkäisemiseksi, jota nämä rikoksentekijät 
vapaudessa ollessaan levittävät ympäris
töönsä, on senvuoksi oikein, että heidät 
eristetään yhteiskunnan piiristä pitemmäksi 
ajaksi kuin yksinomaan rangaistuksen 
kautta on mahdollista". 

Edelleen lausutaan samoissa perusteluissa, 
että turvasäilö, joksi pakkolaitosta esityk
sessä sanottiin, on tarkoitettu rangaistuk
sen täydennykseksi siinä, missä rangaistus 

ei riitä yhteiskuntaa suojelemaan. Se, mitä 
viitatun esityksen perusteluissa pakkolai
toksessa pitämisen tarkoituksesta lausutaan, 
pitää täydellisesti paikkansa myöskin nyt 
käsiteltävänä olevan lakiehdotuksen kan
nalta. Vuoden 1932 lain mukaan tosin 
rikoksenuusija pannaan pakkolaitokseen pe
riaatteellisesti loppuiäkseen, vaikkakin hän 
erityisistä syistä voi päästä sieltä vapau
teen, kun taas käsiteltävänä olevan laki
ehdotuksen mukaan, rikollinen joutuisi pak
kolaitokseen enintään määräajaksi säädet
tävän lain voimassaoloajaksi. Mutta tämä 
eroavaisuus johtuu itse asian luonnosta, 
siitä, että jälkimmäisessä tapauksessa on 
kysymys sellaisesta erikoislaatuisesta rikol
lisuudesta, jonka voidaan odottaa mainitun 
ajan päättyessä suurin piirtein katsoen 
lakanneen. 

Kun siis, kuten edellä lausumastani hel
posti havaitaan, kysymyksessä olevan toi
menpiteen sekä syyt että tarkoitus ovat 
vuoden 1932 lain ja nyt käsiteltävänä ole
van lakiehdotuksen mukaan samanlaiset, ei 
hallituksella ole ollut mitään aihetta ehdot
taa jälkimmäisessä tapauksessa itse toimen
pidettä toisenlaiseksi kuin miksi se edelli
sessä ta:pau!ksessa jo on säädetty. Esitys ei 
suinkaan, kuten suuressa valiokunnassa on 
väitetty, ole tässä suhteessa epäkypsä, vaan 
siihen kohdistettu arvostelu on lievimmin
kin sanoen ollut epäkypsä. 

Jos sitten tarkastetaan sen toimenpiteen, 
yleisen työn, luonnetta, jota suuri valio
kunta ehdottaa pakkolaitoksissa phämisen 
sijasta, niin on huomautettava, että ylei
seen työhön tuomitaan meillä irtolaisista 
ja niiden kanssa menettelemisestä 2 päi
vänä joulukuuta 1883 annetun asetuksen 
mukaan irtolaisuudesta. Irtolaisuudella 
taas tarkoitetaan asetuksessa tarkemmin 
määriteltyä paheksuttavaa elämäntapaa, 
jota vastoin sellaiseen seuraamukseen ei 
voida tuomita rikoksesta eikä sitä liioin 
voida käyttää rikoksen ennakolta ehkäise
miseksi ainakaan muussa mielessä kuin, 
mikäli irtolaisuuden voidaan varoa johta
van varsinaisiin rikoksiin, tekoihin, joista 
lain mukaan seuraa rangaistus. Syy, jonka 
takia yleiseen työhön tuomitaan, on näin 
ollen toinen kuin käsiteltävänä olevassa 
lakiehdotuksessa. Mutta toinen on myöskin 
yleisen työn tarkoitus. Sillä pyritään ni
mittäin ojentamaan ja kasvattamaan irto
laista, jotta hän palaisi säädylliseen elä-



maan. Uusimman, vuoden 1932 heinäkuussa 
valmistuneen irtolaislakiehdotuksen mu
kaan, jota ainakin suuren valiokunnan jaos
tossa on suositeltu käsiteltävänä olevan laki
ehdotuksen sijasta, olisi yleinen työ edel
leenkin seuraamus irtolaisuudesta tai pahan
tapaisesta elämästä ja niinikään pysyisi 
myöskin sen tarkoitus ennallaan. Seuraå
muksena rikoksesta tai ennakkokeinona tie
tyn rikoksen estämiseksi yleistä työtä ei 
käytettäisi. 

Viimeksi lausumastani käy selville, että 
on epäjohdonmukaista ja periaatteellisesti 
arveluttavaa käyttää yleistä työtä, joka on 
seuraamus määrätynlaisesta elämäntavasta, 
vaan ei rikoksesta, ja joka tarkoituksensa 
puolesta on läheisesti rangaistuksen luon
toinen ojennus- ja kasv'atustoimenpide, po
liisitoimenpiteen luontoisona ehkäisykeinona 
odotettavana olevaa rikosta vastaan. Kun 
tä.mä toimenpide, kuten alussa viittasin, 
kuitenkin käytännössä johtaa samaan tulok
seen kuin hallituksen ehdottamakin, niin on 
tuloksen kannalta jotensakin yhdentekevää, 
kumpaako toimenpidettä käytetään. Jos 
eduskunta ei katso mainitsemiani periaat
teellisia epäilyksiä esteeksi suuren valio
kunnan ehdotuksen hyväksymiselle, voi
daan siihenkin tyytyä, mutta ne muistutuk
set, jotka tätä menettelyä vastaan voidaan 
tehdä, menevät silloin tietysti eduskunnan 
lukuun. 

Tässä yhteydessä on syytä vielä torjua 
eräs muistutus, joka hallituksen esitystä 
vastaan on tehty, nimittäin se, että jos 
kysymyksessä olevat rikoksentekijät pan
taisiin pakkolaitokseen, tämä olisi omiaan 
heikentämään sitä peloittavaa vaikutusta, 
joka uhalla joutua tällaiseen laitokseen 
muutoin on. Vuoden 1932 lain mukaan 
pakkolaitoksessa oleva saa erityisellä lu
valla hankkia itselleen parempaa ravintoa 
ja enemmän mukavuutta, kuin laitoksessa 
tarjotaan, ja on hän muutoin samassa ase
massa kuin ylimmässä osastossa oleva van
keusvanki. Kun pakkolaitokseen pantavaa 
ei edes ankarin vapausrangaistuksen muoto, 
kuritushuone, ole riittänyt estämään uusista 
rikoksista, niin ei ole ensinkään uskottavaa, 
että pakkolaitokseen joutumisen vaara uh
kaavan pakkotoimenpiteen laadun takia 
häntä rikoksesta pidättäisi, vaan mikäli 
pakkolaitokseen joutumisen uhka vaikuttaa 
ennakolta estävästi, johtuu se siitä, että 
rikollinen määrätään pakkolaitokseen pit-
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kälrni aikaa, periaatteellisesti Loppuiäkseen. 
Lievempi uhka tässä suhteessa koskisi vain 
väkijuomalainsäädäntöä vastaan rikkoneita, 
eikä muu rikollinen voisi arvostella ase
maansa heidän mukaansa. 

Toinen suuren valiokunnan ehdottama 
muutos tietää sitä, että ennen ehdotetun 
lain voimaantuloa tehdystä rikoksesta tuo
mitut tai tuomittavat joutuisivat edellyte
tyn toimenpiteen alaiseksi ainoastaan val
tioneuvoston erityisestä määräyksestä. Tämä 
säännös sinänsä aiheuttaisi melkoisia käy
tännöllisiä vaikeuksia, jotka kuitenkin voi
taisiin osaksi voittaa. Mutta kun ehtona 
valtioneuvoston määräykselle olisi ei ai
noastaan että on syytä varoa, että tuomittu 
jatkaa rikollista toimintaansa, vaan myös
kin että hän siten elämäntavallaan tuottaa 
vaaraa yleiselle järjestykselle, turvallisuu
delle tai siveellisyydelle, niin tämä ehto 
poistaa useimmissa tapauksissa koko sään
nöksen tehon ja mahdollisuuden sitä käyt
tää. Säännöstä nimitttihn tuskin voitaisiin 
tulkita muutoin kuin siten, että tuomitun 
tulisi itse v ä l i t t ö m ä s t i elämäntaval
laan uhata yleistä järjestystä, turvalli
suutta tai siveellisyyttä, mutta sitä hän 
useimmiten ei välittömästi tee, vaikkakin 
hänen rikollisen toimintansa v ä l i ll i
s en. ä seurauksena on sellainen u:hika nii
den taholta, jotka hänen ka.utta.nsa saavat 
laittomia väkijuomia ja niita käyttävät. 
P u h e e n a o l e v a e h t o o l i s i s e n
.t ä h d e n j o k a t a p a u k s e s s a p o i s~ 
t e t t a v a, j o ll e i e d u s k u n n a n ta r -
koituksena ole oleellisesti vä
ih e n t ä ä h a 11 i t u k se nJ e h d o t t a
m a n l a i n t e h o k k u u t t a j a s i i r
tää sen vaikutusta keskimää
rin ainakin yhdeksi vuodeksi 
eteenpäin. Rohkenen sentähden lausua 
sen vakavan toivomuksen, että eduskunta 
tä,ssä kohdassa palauttaisi lakiehdotuksen 
sellaiseksi, kuin se on hallituksen esityk
sessä, taikka ainakin poistaisi sanat: ,ja 
siten elämäntavallaan tuottaa vaaraa ylei
selle järjestykselle, turvallisuudelle tai si
veellisyydelle' '. Viimemainitussakin tapauk
sessa tosin lain voimaantuloa lähinnä seu
raavana aikana moni vaarallinen lainrik
koja tulisi pakostakin pääsemään vapaaksi 
ja palaamaan entiseen ammattiinsa, mutta 
tämä asiantila korjaantuisi kyllä myöhem
min. 

94 



746 Tiistaina .14 p. matl'·raslmutJa ,1g,3,3. 
----------=---------------------

Ed. K a ll i o k o s k i: Herra puhemies! 
Suuri valiokunta on tehnyt esilläolevaan 
esitykseen muutoksia, kirjoittaen kokonaan 
uuteen asuun lakiesityksen 1 §:n. Näitä 
muutoksia on herra sisäasiainministeri 
täällä juuri antamassaan lausunnossa arvos
tellut enkä puolestani katso minulla ole
van edellytyksiä ryhtyä varsinaiseen pole
miikkiin herra sisäasiainministerin esittä
miä katsomuksia vastaan, mutta pyydän 
kuitenkin lyhyesti perustella suuren valio
kunnan asiassa ottamaa kantaa ja siis se
lostaa niitä syitä, joiden nojalla suuri va
liokunta on asiasta päätöksensä tehny,t. 

Mitä ensinnäkin tulee pakkolaitoksen 
muuttamiseen yleiseksi työksi, ovat tähän 
päätökseen vaikuttaneet osaJksi periaatteeUi
set, mutta pääasiassa nähdäkseni käytän
nölliset syyt. Sen tarkoituksen kannalta, 
joka tällä eristämistoimenpiteellä, jota hal
litus nyt ehdottaa, on, on suuren valiokun
nan jäsenten mielestä näyttänyt täysin hy
väksyttävältä myöskin yleiseen työhön 
määrääminen. Yhteiskunta tulee suojeltua 
tälläkin toimenpiteeNä niiltä vaaroilta, joita 
väkijuomarikollisten vapauteen laskeminen 
y'hteiskunnalle tuottaa. Onpa näyttänyt 
siltäkin, niinkuin tämä olisi periaatteelli
sesti paremmin oikein kuin näiden henki
löiden pakkolaitokseen siirtäminen, koska 
pakkolaitos on käsitetty laitokseksi, johonka 
siirretään varsinaisesti suuret rikolliset ja 
koska yleinen työ on sellainen seuraamus, 
joka on tuloksena häpeällisestä elämän
tavasta, johon mielestäni väkijuomarikol
lisuus hyvin läheisesti liittyy. Epäilyksillä 
että tällä muutoksella poistettaisiin tämän 
seuraamuksen teho ja tehtäisiin tä.mä seu
raamus vähemmän pelottavaksi rikollisten 
keskuudessa, ei mielestäni pitäisi olla ai
hetta, sillä toki irtolaisten joukkoon leima
tuksi tuleminen pitäisi olla häpeällistä ja 
niin häpeällistä kuin pakkolaitokseen jou
tuminenkin jopa häpeällisempääkin, ja 
siltä kannalta arvostellen pitäisi tämän 
toimenpiteen vaikuttaa ennakkoehkäise
västi vä!hintään yhtä suuressa maarassa 
kuin tietoisuus pakkolaitokseen joutumi
sesta rikollisuuden seurauksena. 

Mutta, kuten sanottu, pääasiassa tähän 
ratkaisuun ovat vaikuttaneet käytännölliset 
näkökohdat. Vankeinhoitohallituksen yli
johtaja, joka oli suuren valiokunnan jaos
tossa asiantuntijana, selosti siellä, että kun 
nykyisin ei ole olemassa mitään sellaista 

pakkolaitosta, johonka vankiloista vapau
tuvat tämän alan rikolliset voitaisiin 
siirtää, jouduttaisiin tekemisiin melko 
vaikeasti voitettavan käytännöllisen vai
keuden kanssa. Näitä henkilöitä, sen jäl
keen kuin heidän rangaistuksensa vanki
loissa on päättynyt, ei voitaisi lain mu
kaan pitää vankilassa eikä kuitenkaan olisi 
olemassa pakkolaitosta, johon nämä siirret
täisiin. :Sen sijaan tällaista estettä ei olisi 
olemassa, jos olisi kysymyksessä näiden 
henkilöiden siirtäminen yleiseen työhön, 
koska vuoden 1-883 irtolaisasetuksen mu
kaan voidaan irtolaisuudesta yleiseen työ
hön tuomitut henkilöt pitää myöskin van
kilassa ja vankilaviranomaisten huostassa, 
ellei muuta sijoituspaikkaa heille ole ole
massa, ja siis tietysti harkinnasta riippuen 
joko vankilassa tai muussa sijoituslaitok
sessa. Tämä käytännöllinen seikka on hy
vin määrääväHä tavalla vaikuttanut aina
kin suuren valiokunnan jaoston jäsenten 
kannanottoon sen kysymyksen ratkaisemi
sessa, onko otettava pakkolaitoslinja vai 
yleisen työn linja. 

Mitä sitten tulee 2 momentissa ehdotet
tuun muutokseen, on siitä sanottava, että 
hallituksen esitykseen sisältyvään tämän 
lain taannehtivaan vaikutukseen nähden 
on esitetty niin paljon periaatteellisia 
epäi!1yksiä, jotta niiltä kaiik:Hta ei o1e voitu 
oikeutusta kieltää. Näitä periaatteellisia 
epäilyksiä on katsottu voitavan vähentää 
sillä, että tämä taannehtiva seuraus sää
detään riippuvaksi kussakin erikoistapauk
sessa suoritettavasta harkinnasta ja että ei 
siis ilman muuta jokaista tämänlaatuisesta 
rikoksesta kärsimässä olevaa henkilöä siir
retä yleiseen työhön tai pakkolaitokseen. 
Myös suuren valiokunnan ehdottamalla ta
valla voidaan saavuttaa se tarkoitus, jo
hon hallitus esityksellään on pyrkinyt, ni
mittäin kaikkien nyt rangaistustaan kär
simässä olevien vaarallisten tämän alan ri
kollisten vapaaksi laskemisen estäminen. 
Eikä pitäisi olla mahdotonta voittaa 
niitä käytännöllisiä vaikeuksia, joita saat
taa olla olemassa kussakin erikoistapauk
sessa suoritet-tavan harkinnan tiellä. Siis 
mainitsemieni periaatteellisten epäilysten 
vuoksi on suuri valiokunta ottanut asiassa 
tämän kannan, koska se ei ole katsonut 
muutoksen, josta nyt on puhe, millään ta
valla vaarantavan sen tarkoituksen saavut
tamista, johon lailla pyritään. 
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Mitä sitten tulee niihin lisäperusteihin, 1 

jotka suuri valiokunta on lisännyt tähän 
ehdottamaansa 2 momenttiin ja joiden 
poistamista herra sisäasiainministeri suo
sitteli, val1~tsi suuren valiokunnan jaostossa 
selLainen käsitys, että ne eivät vaikeuta 
tämän lain mukaisten seuraamusten sovel
tamista n~]hin rikollisiin, joiden pakkolai
tokseen siirtämisestä saattaa tulla kysymys. 
Katsottiin nimittäin sellaiseksi, että väki
juomarikollinen aina elämäntavallaan tuot
taa vaaraa yleiselle turvallisuudelle, järjes
tykselle ja siveellisyydelle eikä siis katsottu 
tämän määritelmän ottamisen heikentävän 
lain tehoa. 

Tässä yhteydessä minun on main~tsemi
nen eräästä seikasta, johonka suuressa va
liokunnassa tai ainakin sen jaostossa kiin
nitettiin huomiota, nimittäin kysymykseen 
siitä, onko laki, sen jälkeen kun tämä 
1 §:n 2 momentti on saanut sen muodon, 
jonka suuri valiokunta on sille ehdottanut, 
onko laki senkin jälkeen säädettävä perus
tuslain säätämisestä voimassaolevassa jär
jestyksessä. Tässä suhteessa on tultu sii
hen käsitykseen, että laki todennäköisesti 
voitaisiin nyt säätää yksinkertaisessakin 
lainsäätämisjärjestyksessä. Kun kuitenkin 
kysymyksessä on rajatapaus, jossa ·on hy
vin vaikeasti tulkittavissa kysymys siitä, 
onko tässä kysymys perustuslain säätämis
järjestyksen soveltamisesta vai ei, on kat
sottu olevan turvallista säätää laki perus
tuslain säätämisestä voimassa olevassa 
järjestyksessä, niinkuin hallituskin oli esit
tänyt, vaikka sen luonne suuren valiokun
nan tekemän muutoksen jälkeen onkin 
jossain määrin muuttunut. 

·· Vielä minun on tässä kiinnittäminen huo
mio erääseen seikkaan, josta suuren valio
kunnan jaostossa oli puhetta. Lakivalio
kunnan mietinnön perusteluissa lausutaan: 
,Kun lakiehdotuksessa tarkoitettuja rikok
sentekijöitä oikeusjärjestykselle vaaram
sina henkilöinä pannaan pakkolaitokseen 
niin pian kuin heidät olisi päästettävä ran
gaistuslaitoksesta vapauteen, niin voitaisiin 
tästä ehkä tehdä se johtopäätös etteivät sa
notut henkilöt voisi päästä ehdonalaiseen 
vapauteen vaikka edellytykset siihen muu
toin olisivat olemassa. Koska lakiehdotuk
sessa ei kuitenkaan ole säädetty, ettei eh
donalaiseen vapauteen päästämisestä an-1 
nettuja säännöksiä voitaisi heihin sovellut-

taa, ei valiokunta ole katsonut olevan epä
selvyyttä siinä, että säännökset ehdonalai
seen vapauteen päästämisestä koskevat 
myöskin näitä henkilöitä, vaikkakin heidät 
vapauteen laskemisen sijasta pannaan pak
kolaitokseen. '' Suuri valiokunta on tässä 
kysymyksessä asettunut sille kannalle, että 
ristiriitaa ehdonalaiseen vapauteen laske
mista koskevien säännösten ja tämän lain 
säännösten välillä ei tule olemaan siitä 
syystä, että edellytykset ehdonalaiseen va
pauteen laskemiselle puuttuvat aina sellai
silta henkilöiltä, jotka tämän lain mukaan 
voidaan siirtää yleiseen työhön. 

Mitä sitten tulee tämän lain hyväksymi
seen periaa:tteelliselta kannalta, tahtoisin 
siitä omana henkilökohtaisena käsityksenäni 
lausua sen huomion, että mitään senlaa
tuista toimenpidettä väkijuomarikollisuu
den ehkäisemiseksi, jonkalaisesta nyt on 
kysymys, ei olisi pidetty mahdollisena sii
hen aikaan kuin maassamme oli kieltolaki 
voimassa. Olen aivan varma siitä, että 
jos jotain tämäntapaista olisi silloin esi
tetty, olisi sitä vastaan noussut niin jyrkkä 
periaatteellisten epäilysten sarja erityisesti 
eduskunnan lainoppineiden jäsenten kes
kuudessa, että maallikoiltakin olisi puut
tunut rohkeus tämänlaisen lainsäädännön 
toteuttamiseen. 

Kun näin on asianlaita, ei voi tulla muu
hun kuin siihen käsitykseen, minkä lau
suin silloin kun täällä eduskunnassa rat
kaistiin kysymys kieltolain kohtalosta, ni
mittäin että uudessa väkijuomalainsäädän
nössä jo asetuttiin sille kannalle, että väki
juomarikosta kieltolain kaaduttua pidetään 
raskauttavampana rikoksena kuin ennen 
sitä. Nyt esillä oleva lakiehdotus tätä kä
sitystä aivan erikoisen suuressa määrässä 
vahrvistaa. Tämä laki on mitä selvin todis
tus siitä, että väkijuomarikosta kieltolain 
kaatumisen jälkeen pidetään paljon ras
kauttavampana asianhaarana kuin ennen 
sitä, vaikka meidän, kieltolain ystävien, 
mielestä olisi pitänyt olla aivan päinvas
toin. Mainitsemassani tilaisuudessa huo
mautin siitä, että silloin kun maassa oli 
kieltolaki, oli väkijuomakauppa kokonaisuu
dessaan katsottu rikokseksi, se oli pidetty 
yhteiskunnalle vaarallisena ja vahingolli
sena ammattina ja siksi sen harjoittaminen 
oli kokonaisuudessaan kielletty. Tottakai 
rikollinen väkijuomaliikkeen harjoittaminen 
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silloin oli raskauttavampi rikos kuin nykyi
sissä oloissa, jolloin samaa toimintaa val
tio katsoo voivansa harjoittaa. 

En voi tässä yhteydessä olla lausumatta 
myös sitä käsitystä, joka kieltolain ystävien 
ta.holta kieltolain voimassa ollessa, lain val
vonnan te:hostamiskysymysten esillä ollessa 
useaankin kertaan esilletuotiin, nimittäin 
sitä, että se vastustus, joka lainvalvontatoi
menpiteiden tehostamisen suhteen niiden 
periaiJJtteellisten epäilysten muodossa, joJ
hinka äsken viittasin, niin usein eduskun
nassa esille tuotiin, ilmeisesti riippui ha
lusta tehdä kieltolain voimassapitäminen 
mahdottomaksi. Tahdottiin vaikeuttaa te
hokkaisiin .toimenpiteisiin ryhtymistä kielto
ilain valvomj,an tehostarrniseks~ jotta olisi 
voitu osoittaa kieltolain ylläpitäminen mah
dottomaksi. Olen sitä mieltä, että jos sel
laisiin toimenpiteisiin väkijuomarikollisuu
den estämiseksi, jorhin nyt on ryhdytty, 
olisi ryhdytty kieltolain voimassa ollessa, 
niin ei aina:kaan raittiustilanne maassa olisi 
vaatinut kieltolain kumoamista. Silloin olisi 
täytynyt kieltolakia vastaan taistellessa 
peittämättä tuoda esille ·todelliset syyt. 

No niin. Mutta puhe siitä, mitä kieltolain 
aikana on tapahtunut, on puhetta menneen
talvisesta lumesta, saatetaan minulle huo
mauttaa ja siksi en puhuka.an siitä tämän 
pitemmälle. 

Tahdon lopuksi sanoa, että olkoon mi
nusta kaukana se, että tahtoisin nyt, kun 
meillä on luovuttu kieltolaista, asettaiJJ vai
keuksia väkijuomalaki<en noudattamisen val
vonnan tielle. ·Tahdon omasta puolestani 
edelleen siitä huolimatta, että mielestäni 
meidän väkijuomalainsäädännössämme on 
lähdetty väärälle tielle, tehdä voitavani 
väki'juomarikollisuuden vastnstamiseksi ja 
säädettyjen väkijuomalakien noudattamisen 
valvomisen tehostamiseksi ja siinä mielessä 
minä tahdon kannattaa suuren valiokun
nan esityksen hyväksymistä ja toivon, että 
esillä olevasta laista tämän suuTen valio
kunnan ehdotuksen pohjalla saadaan teho
kas ase tässä taistelussa. 

Ed. V i r 1k k u ne n: Herra ;puherrnies ! 
- Minäkin ikan!I1atan .pääwsiassa hallitu!k:
OO!n a!loitetta, eikä minun sen suosittrumi. 
seksi tarvitsisi ikäy>ttää puheenvuoroa. 
Mutta ika>tson t.aT;peeHiselksi saaibtaa käsitel
tävänäole.van lain1säädäntötoimen laajem
paan yhteyteen siinä tarkoituksessa, että 

tarjoaisin jotakin lisävalaistusta taisteluun 
väkijuomien luvatonta ja laitonta valmis
tusta, maahantuontia, kauppaa tai kuilje
tusta vastaan. 

Haillitus sanoo esityksessään oikein, että 
ta•isteilu puheenaoLevaa amm81t6maista ri
kollisuutta vastaan on myöskin valtakrm
naillJ .rajojen sisällä saatava riittäväJn tehoik
kaaiksi. Tehokkaimp~JJUa, kieilitämättä var
sin radikaalisena keiilwrna haJlli;tus esittää 
väkijuomalakia vastaan tehdyistä rikok
sista. tuomittujen ,henkilöiden pitämistä 
pa~kolaitoksirssa. Pirtun myyjällle ja tro
karille voilkin olla hyvin pe[oit.ta~a uhka 
joutua suljetuksi pakkolruitokseen. Mutta 
a·siaHa .on myöskin vaikeutensa, jotka eh
käisevä:t tämäilj, lain vaikutusten ulotta
mista va;r~si,n laajalle. Olemme juuri kuul
leet valiokunnan puheen:joihtaja:n esittävän, 
että valiolkunta on kiinnittänyt huomionsa 
nä~hin vaikeuksiin. Enn:enlkuin pi.rtun
myyjä voida;an su]kea pal~kolaitokseen tai 
asettaa yr1eiseen työhön, rniinkuin suuri va
liokunta ehdottaa, hän on esityksen mu
ka:an• tuomittava, vankeusranrgaistukseen. 
Tärhä:n :tarvitaarn elliSiksikin :todistaj81t. ja 
tuomio, joka asianomaisen Jangettaa van
keus.rangaistulkseen. Koikemus osoittaa, et.tä 
todistwjien harnkkiminen nykyisissä oloissa 
tosin ~ei ole mahdotonta, mutta kuitenkin 
vairkeat81. Useissa, ehikä useimmissa .ta
pauiksissa täi1laisert rikolliset pääse:vät sa
koi:lla. Sitä paitsi 'On otetta~a huomioon, 
että kaikkia salamyyjiä ja trokareita ei 
voida, niit;ukuin pitäisi, pitää paJklk:olaitok
ses:sa, sillä yksistään He1siUJgi:ssä niitä on 
liian suuri määrä,. jotta ne malhtuisi:vat 
pak:kolaitorkseen. Tätä •käytännöJlistä vai
keut.ta on suuri valio[mntalki:n ;pitänyt s~l
mii:lilä. Nyt ,säädettävä .laki Dl11 t3J!1pee1linen 
ja terveellinen uhika ammruttimaisiille .ri!kol
lisiVle. Se on epäi'lemättä hyvin tepsiväikin 
ubJka. Se voi myöskin jossaikin määrin vä
hentää pirtutrorkarien lukua. Mutta äl
kää:mme antautuko siihen käs~tybeen., että 
lwki tu:lisi murtamaan ilailtonrta väikiduoma
kauppa:a. Tämä uusin lainsäädäntö V"Oi 
olla eräs, ·ehkä tärkeäikin taistelumuoto, 
mutta se ei .riitä. 

On !kuitenkin välttämält:tä päästävä sii
ihern,, että :laiton väkijuomaliike mu.rretaoo. 
On löydettävä keinroja, joi1lila Laitonta väki
juomien myyntiä kerta kaikkiaan ja sääli
mMitä tuikahdutetrua!I1 järj.estysvi,ranomais
ten hellittämät:tömäBä ja johdonmukaisei11a. 



toiminnalla. Aivan ensiluokkainen ilmino on 
väkijuomien salaJku1jetu'ksen tekeminen 
mahdottomruksi. Jos tämä onnistuisi, ei 
muita keinoja tarvittai,siikaan. Toivo
lkaamme, että se onnistuu. Olliharr ryhdy,tty 
entistä vcoimaikkaammin kehittämään taiste
lua salakuljetusta vastaaJn. Tässä tehoste
tussa ;taistelussw on suur.ena a~puna Ison 
Bri,ta,nnian kanssa tehty sopimUis, jonka 
mukaan Englannin lippu ei enää suojele 
sa!laikuljetusaluksia aavrul[a mereJilä. 

Mutta ,tässä yhteydessä pyydän !koros
taa rusiaa, joilika va:la1semiseksi varsinai
sesti käytänkin ,tämäm :puheenvuoron. Ra
joitun puhumaan yksinomaan .pää,kaupun
gin oloista tällä alalla, mikäli minwla niistä 
on :tietoa. Niin ik:auan kuin esim. Helsilll
gissä ja mumsa ranniikkokaupungeissa sekä 
ehlkä pienemm:iJ]läJkin paiikkaikunnilla on 
laittomien väkijuomien !kysyntää, niitä vali
tettruvrusti taitaa olla tarjonakin. Niin kauan, 
kuin pirtua voidaan myydä esim. Helsin
gissä yhä vielä rtava.ttruvissa eprulukuisissa, 
pirtumyymälö~s,sä ja juomapaiikoissa, vie
lä1pä, kuten ,tulen osoittarrnaan, niitä voi
daan na;uttia ravintoloissalkin, niin pirtun 
salalkuljetusta:k:in valitetta:vrusti tullee ja,tku
maan. Yksistänsä s:akot ja vamlkeusrangais
tukset tai nyt säädettävä internoiminen 
paikikolaitokseen tai yleiseen työhön e]vät 
nujerra ky!Seessä.o1evia rikolli!sia, sillä koh
distuvathan nämä rangaistukset päärusialli
sesti ;syvälle vajonneeseen ilmnsanaine;kseen, 
jollaisia ammattimaiset troka:rit enimmä:k
seen ovaJt. OliJSi keksittävä ja suorit,ettava 
sellai,sia toiimenpiteitä, joiden seuraukset 
ko~kisi,va;t !kansan niin srunoa!kisellli ylempänä
kin olevia aineksia. 

Käytännö1lisiä näkökohtiani, joita seu
rll!avassa esitän, ,perustelen eräiillä tosi
rusioilla, jotika on otettu keskeltä HelsiTIJgin 
kuolhuilevaa elämää. On viime aiikoiinakin, 
niinkuin u,sein aikaisemmin ki.eltolain ai
kana, 'B:rityisesti vali<tettu sitä, että lukui
sasti on kieLtolain lrnmoamisen jä,]keenikin 
yhä rvie1ä pää!kaupungissa ,talojw ja huo
neistoja, jotlka orvat pirtunllllyynnin ja 
_,nauttimisen sekä tkailkenlaisen trokauk,sen 
pesiä. NiiJstä on hiljaJkkoin kirjo:Utetrtu sano
malehdissWkin. En voi ajaterla muuta kuin 
että nämä pesät ovat myöskin ,polii:sivi
ranoma,ilsten tiedossa, vaikka niitä ei tähän 
mennessä vielä ole voitu hävittää. Tosiasia 
on, ·että tällaisia pirtupesiä on ·eri osissa 
pääikaupunlkia kymmenittäin. Esim. pää-
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kaupUillgi1n aiv111n ke:slkU!Strussa sen päWka
dulla suuressa !kivilta,lossa oli ainakin vielä 
aivan äskettäin samassa talossa lrolme pirtun
myyntipaikkaa (Keskustasta: Mikä talo se 
on~), mitä sitten pääkaupungin lai1taosissa! 
(Ed. Lohi: Poliisi ei ti<edä!). On sanottu, 
että väkijuomien trukavarikoi:milsia on tehty 
enemmän ja suuremmin määrin kuin ennen. 
Näin ,lieneekin tapahrtunut. Kumminlkin on 
pir,tua paljon liikkeessä, päättäen sen häm
mästy;ttäiVän lukuisista myyntipa,~koista. Se 
näkyy siitälkin, että pirtun hi,nnan maini
taan lhuojiJStuneen. Erittäin i!kävää on ha
vaita ja kuulla, että rpirtupesien a1siaikkaina 
on ,paJljon miespuolista ·nuorisoa ja niiden 
joukossa myöskin runsaasti asevehcollisia. 
Mainits'('Jn tällllän sen peDustwkseiLla, mitä 
asia,ntunteva:lta tahoLta olen kuuLlut. 

Mitä ,sitten tulee laillistettuiihin rulempiin 
ravi1ntoloihin pääkaupungissa, on niiden 
joukossa - se on mainitta,va tunnustuk
sena - kolko joukiko, jo:is:sa hyvää järjes
tystä j.a lain asettamia määräJ'Iksiä nouda
tetaailll ja joi:ssa pyritäärn ta.rkrusti vwlvo
maan, ettei miitärun 'laiill/Vastaista niissä saa 
tapahtua. Mutta on toisia, joissa laiJtonta 
välkijuoma.a nautitaan siten, et1tä niihin vie
mat j.otenJkin esteettömä,sti voirva1t tuoda pir
tua mukanamn ja sitä mvintolassa nauttia 
sellaisin seurauksin, että juopotteleva e1ällllä 
siellä ilmenee useasti hyvinikiin räikeänä. 
Mi,nulJla ky1lä on se käsitys, että juopottelu 
lienee osalta vähentyny,tkin, mutta valitetta
vassa määrässä sitä vielä harjoitetaan. Sa
moin ovalt eräät yöklubit antaneet aihetta 
huonoihin arvost~luihin. Mutta erityi1sen 
suurena p.a.hennnksena tää:l'lä päWkaupun
gissa on mainitta:va tanssiravintolalt. Niissä
kin voida111n ·laitonta vä!kijuomaa na:uttia 
lainisen rinnalla. Kuten .eduskunta muistaa, 
puhuttiin er~tyisesti näistä erpäikohdista toi
sessa yhteydessä mui:staalkse,ni edellisessä 
istunnossa. 

Tutustuminen näihin suru11i,siin ja pa
heelllisi:Ln puoliirn pääkaupungin elämäSiSä 
tekee selvälksi, et1tä toimenp~teet on suun
na1>tava itse piDtun myyntiä ja käyttämiiSitä 
vastaan. Pari viM:ko.a sitten luettiin ·eräässä 
ruotsi,IJJkielisessä rannikkolehdessä tämä :ke
hoitus, jdka on va:lla.rtJ o:ilkeaan osunut. 
Lehti kirj1o~tti: ,Tehkää loppu laittomrusta 
pirtunmyynnistä yhteiskunnassa, niin sala
kuljet,tajat ja trobrit eivät kylkene säilyt
tämään wsemiansa. '' Tämärn vaa•timuksen 
täy,ttämiseen olisi voima,t kohdistettava. 
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Kysytään, mitä siis Vloitaisiin tehdä~ 
Millä en huuda poJiisia syyttää/kseni sitä, 
sillä ymmä:rrän senkin vaikeudet. Kuiren
kin lienee oilkeus vaa.tia enemmän aJMiivista, 
määrätietoista ja tinkimä;töntä esiintymistä 
jä:rjestysvwlla.n puolelta. Poliisirvirarromaå.s
ten toiminta ei saisi rajoittua sii:hen, että 
syylliset saatetawn edesvwstuuseen ja ran
gaistukseen. Poliisiviranomaisten pitäisi 
kai.ilm1la tarmolla koettaa estää pirtukaupan 
harjoittamista. Ei saisi tulla kysymykseen 
sellaisia räiikeitä ta:pauksia, joilhin viittasin, 
että saman talon ainakin lkiolmessa huoneis
tossa ikuU'kausimäärin myydään pirtua hy
vin lähellä poliisi.viraiThomaisten silmien 
edessä. Minulla on se !käsitys, että virwn
omaisina pitäisi olla keinoja muutamissa 
päivissä puhdistaa pirtuta'lo tai huoillJossa 
maineessa oleva pirtuka:tu (Eduskunnasta: 
Oikein!). Korkeammille viranomaisille hm
lisi olevan heLppoa ail11taa alemmi::Ue jy:r'!kkiä 
ja sitovia mää.räyksiä. Alemmat poliisivi
ralllomai:set sellaisia kyllä tarvi·tsevat, sil:lä 
myörunettävä on, että poliisilaitoksen !katu
ja kenttämies voi usein joutua ymmälle, 
mitä hänen olisi tehtäivä. T·ehoka:s keino 
olisi ·epäitlemättä se, että pruhamaineinen 
talo asetettaisiin joksikin aiikaa jrutikuv.an 
tiulkan poliisi·valvonnan alai:seik:si. Ai,van sa
moinkuin merellä merivartioston lai,va vaa
nii pirtulaivan ympäriHä, kaupungissa pi
täisi asettaa niin sanoakseni ,hsättyyn vwl
vontatilaan'' taJo, johon nähdään rusialk
kaita menervä,n ja sieiLtä tuilevan jatkuvassa 
kulussa. Sisä,min~steri, maaherra ja poliisi
päählystö voi:nevat järjestää täUaisen val
vonnan niillll telwklkaalksi, että se pirtutroka
r·ei.Ne käy sietämät.tömäiksi. HaJlinnollista
kin tietä voitaneen poliisivirllillJomaisille a.n
taa oilkeU:ksia poi::wkeusvalvonnan toimeen
pa.ruemiseen, missä twrpeellista on. Tälllai
nen val'voota tulisi kaupungissa ·pian tunne
twksi. Se varmaan herättäisi sekä talon
omistajat että ta.lonmiehet va,lvomaan, että 
tailon huono mai,ne paranisi. Kunnon kan
salainen ei voi suvaita sitä, että samwssa 
talossa, jossa hän asuu, on pirtukaupan 
pesä. Mimu:lle on kerrot,tu, kuten uskon, 
aivan totuudenmukaisesti, pääkaupungin 
erään tunnetuimman pirtutroilmrin teke
mistä asunnonvaihdoksista viimeisinä kuu
kausina. Os.atksi ne ovat johturueet sii,tä, 
että hän tunsi ittsensä turvattomaksi, mutta 
myös siitä, että isålnruöitsijä karkoitti hänet 
talostllillJSa. Poliisivir.ammaisiHe on asiaa 

harr.wstavain kansalaisten tamnokkaailla yh
te1stoiminnwlla oleva mahdollista lyhyessä 
rujassa saa1vurttaa tässä vä1ttä,mäJt,tömä:ssä 
taistelussa voittoja. 

Mitä tulee olutravintolain valvontaan, 
pitäisi nykyisin paljon tehokkaammin huo
lehtia siitä, että väkijuomalain 44 §:n kiel
toa anniskelupai:kassa nauttia mukaan tuo
tuja väkijuomia, ehdottomasti toteuretaan. 
Niinikään olisi noihin, erityisesti sukupuoli
siveellisyyden kannalta suuresti arvelutta
viin tanssiravintoloihin kohdistettava eri
tyistä valvontaa paheellisen elämän ja mo
nenlaisen laittomuuden ehkäisemisen tar
koituksessa. Kysyä täytyy, mistä syystä 
näitä kaikkein huonoimpia huvittelulaitok
sia on lisätty viime aikoina, vaikka niitä 
pitäisi ankarasti kiristää. Minkätähden ei 
ole meilläkin otettu vakavasti harkittavaksi 
sitä eräissä toisten maiden suurissa keskuk
sissa noudatettua sääntöä, että huoneis
tossa, jossa tanssitaan, ei sallita väkijuo
main tarjoilua, ja huoneistossa taas, jossa 
väkijuomia saadaan tarjota, tanssi on kiel
letty. Yleensä on sanottava, että jos tah
dotaan tehdä täysi tosi taistelussa laitonta 
väkijuomaliikettä vastaan, niin väkijuoma
laki poliisiviranomaisille jo tarjoaa paljon 
keinoja, joita luullakseni tähän asti on hy
vin vähän käytetty. Viittaan vain väki
juomalain 86 §:ään, jossa säädetään, että 
jos joku on ottanut väkijuomien luvatto
man valmistuksen, maahantuonnin, kulje
tuksen, myynnin, välittämisen tai kaupaksi 
tarjoamisen ammatikseen tai tavakseen, 
taikka jos joku, saatuansa haasteen vastaa
maan sellaisesta väkijuomalain rikkomi
sesta, josta voi tulla vankeusrangaistus, 
vain jatkaa rikollista toimintaansa, hänet 
voidaan heti vangita. Lieneeköhän tätä an
karaa määräystä ollenkaan noudatettu~ 
Tämä säännös kumminkin jo tarjoaa viran
omaisille samansuuntaisia valtuuksia, joita 
hallitus nyt käsiteltävänä olevalla lakiehdo
tuksenansa pyytää. Väkijuomalain mainit
tuun pykälään olisi useammin turvaudut
tava ja siten ikäänkuin katkaistava am
mattitrokarien rikollinen toiminta. 

Olen tahtonut tällä, mitä olen lausunut, 
osoittaa, että taistelua laitonta väkijuoma
liikettä vastaan voidaan käydä ja sitä olisi 
käytävä paljon tehokkaammin, kuin mitä 
tähän asti on tapahtunut. Odotellessa nii
den valtuuksien valmistumista, joita halli
tus eduskunnan nyt käsiteltävän ja hyväk-
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syttävän lain kautta tulee saamaan, olisi 
sekä korkeammilla että alemmilla viran
omaisilla riittävästi tekemistä tehostaakseen 
mahdollisimman vaikuttavaksi taistelua am
mattimaista rikoksellisuutta vastaan myös
kin valtakunnan rajain sisällä, niinkuin hal
litus itse huomauttaa. Jokaisen oikein ajat
televan kansalaisen tehtävä on voimiensa 
ja kykyjensä mukaan vaikuttaa siihen, että 
yleinen mielipide saataisiin ehdottomasti 
nousemaan pirtun salamyyntiä ja sen myy
jiä, trokareita, vastaan. Poliisipäällystöä 
ja alempia poliisiviranomaisia on kaikin 
voimin tuettava heidän usein vaikeassa 
taistelussaan tämän rikollisuuden hävittä
miseksi. Ammattimainen rikollisuus on to
della suurimpia yhteiskuntavaaroja tällä 
hetkellä. On olemassa yhä vielä yhteiskun
nassamme trokariterrori ja se on muserret
tava. Yksistään siihen olen edellisessä tah
tonut kiinnittää huomiota. Olen ainoas
taan viittauksin puhunut asioista, joista 
olisi paljon enemmän sanomista, mutta ne 
eivät sovi esitettäviksi eduskunnan pöytä
kirjan edessä. Minä lienen tilaisuudessa 
asettaa ne tiedot, joita minulle on annettu 
ja joita voin välittää, poliisiviranomaisten 
käytettäväksi. 

Mitä tulee suuren valiokunnan tekemiin 
muutoksiin hallituksen esitykseen, jonka 
lakivaliokunta on muuttamatta hyväksynyt, 
niin herra sisäministeri on täällä enemmän 
periaatteen kuin käytännön kannalta teh
nyt muistutuksen suuren valiokunnan 
1 §:ään lisäämää 2 momenttia vastaan, 
mutta samalla hän kuitenkin on ilmoitta
nut, että jos eduskunta hyväksyy tämän 
lisäyksen, siihenkin on tyydyttävä, kun se
kin hallitukselle antaa niitä valtuuksia, 
joita se tarvitsee. Tässä kohden voin kan
nattaa suuren valiokunnan tekemää muu
tosta. Mutta minä yhdyn herra sisäminis
terin toiseen huomautukseen, että ne lisä
perusteet, joilla suuri valiokunta on varus
tanut puheenalaisen 1 pykälän 2 moment
tia, ovat tarpeettomia ja ne olisi sisäminis
terin mainitsemista syistä poistettava. 
Riittää mielestäni hyvin, kun puhutaan 
rikoksentekijästä, joka jatkaa rikollista toi
mintaansa. On näin ollen syytä yksityis
kohtaisessa käsittelyssä kannattaa sitä sisä
ministerin lausumaa toivomusta, että ne 
erinäiset sanat, joilla suuri valiokunta on 
tahtonut tarkemmin perustella lisäystänsä, 
poistetaan lakiehdotuksen 1 §:n 2 momen-

tista. Tulen tekemään tätä tarkoittavan 
ehdotuksen yksityiskohtaisessa käsittelyssä. 

Ed. Lumme: Herra puhemies! - Jo 
viime viikolla käydyn olutkeskustelun yh
teydessä oli minulla tilaisuus osoittaa, mi
ten surullisella ja samalla pelottavalla koh
dalla me olemme. Väkijuomain käyttö mo
nin muodoin on hyvin suurta. Eräänlai
nen tuhotulva suorastaan vaanii kan
saamme ja turmanviestit ovat jokapäiväi
siä. Otan pienen esimerkin. Kotkan po
liisimestari äskettäin esimerkiksi sanoma
lehdissä ilmoitti, että tänä vuonna on siellä 
ensimmäisellä poliisipiirillä 200% ja toi
sella piirillä 60% enemmän kuin viime 
vuonna samaan aikaan väkijuomien hallus
swpidosta syytettyjä. Äskettäin on eräänä 
päivänä saman kaupungin raastuvanoikeu
den istunnossa ollut käsiteltävänä 100 vä
kijuomarikosjuttua eli enemmän kuin kos
kaan ennen tuossa kaupungissa samana 
päivänä oikeudessa. Kotkalaiset tietävät 
kertoa, että eräissä tunnetuissa taloissa on 
monia salakapakoita. Niinpä mainitaan, 
että kahdessa talossa yhteensä on 12 sala
kapakkaa ja poliisinkin tiedossa on sekä 
kaupungissa että Hovinsaarella ja Metso
lassa noin 40 pirtukauppaa. Lohdullinen 
ei ole tilanne siellä, mutta lohdullinen ei se 
ole myöskään muualla. On tultu siihen, 
että yksistään Helsingissä on nykyjään 
laillisia väkijuoma-anniskeluoikeuksia enem
män, kuin niitä oli ennen kieltolakia koko 
maassa. Vuoden 1932 aikana valtion alko
holiliikkeen vuosikertomuksen mukaan tässä 
kaupungissa oli 262 anniskeluoikeuksilla 
varustettua ravintolaa, niistä osa tanssi
ravintoloita. Salakaupoista, niinkuin edel
linen arvoisa puhuja täällä huomautti, ei 
täällä myöskään ole puutetta. Senhän sa
nomalehdet vähän väliä toteavat ja poliisi
viranomaisilla on suuri työ niiden kukis
tamiseksi. 

Hallituksen esitys on siis tarpeenvaa
tima. Muodostavatharr n. s. trokarit suo
rastaan valtion valtiossa. He eivät säästä 
valtion palkkaamia toimihenkilöitä, jos 
niikseen tulee. Siitähän on meillä lukuisia 
esimerkkejä. Saattavatpa he avata suora
naisen sodankin puolustaakseen asemiaan. 
Siksi on vaitionkin korkea aika käyttää 
valtaansa ja kerta kaikkiaan kukistaa vi
hollisensa. Se on vaikeata, sillä laitonta 
väkijuomaliikettä on laillisen varjolla 
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helppo harjoittaa. Paras tulos tulisi tais
telulla sekä laitonta että laillista väkijuo
maliikettä vastaan. 

Miten pitkälle pirtutrokarien toiminta 
sisämaassamme on kehittynyt, pyydän vain 
mainita, että minulla on tässä käsissäni 
Tampereen poliisiviranomaisten antama 
luettelo erään tamperelaisen trokariperheen 
tuomioista. Tulisi pitkäksi kohta kohdalta 
tuo luettelo käydä läpi. Mutta siinä mai
~nitaan ,perheen isä, perheen äiti, ~apset ja 
kotiapulaiset ja heille kaikkiaan on Tam
pereen raastuvanoikeus antanut 78 tuo
miota. Voimme käsittää, mitä turmiota 
tuoHainen koti, jos sitä enää voi kodiksi 
sanoa, tuottaakaan ympäristölleen, minkä
lainen on se nuori polvi, joka tuossa ilma
piirissä kasvaa ! 

Ankara on nyt kyseessä oleva laki, mutta 
toivottavasti se kuitenkin ankaruudestaan 
huolimatta säädetään. On merkillepantava, 
niinkuin täällä aikaisemmin mainittiin, että 
se nyt voidaan hyväksyä ja sulattaa. Kun 
kieltolain aikana esitettiin ,samaan suun
taan käypiä, mutta lievempiä rankaisuja, 
niin niitä vastaan oltiin voimakkaasti, 
niitä pidettiin trakoonisina ja mahdotto
mina. Jos kieltolain valvojilla olisi ollut 
tämänlaiset aseet käytettävänään, niin sil
loin tilanne olisi ollut parempi kuin .se oli. 
Hyvä on, että nyt huomataan, ettei troka
rien kanssa leikitellen onnistuta. Parempi 
on oikea ote myöhääiTkin kun ei milloin
kaan. Tämä kansa alkaa tuskastua troka
rien toimintaan. Ja se on ilahuttavaa. 
On viime aikoina saanut huomata, että eri 
puolilla maata noustaan trokareita ja sala
kuljettajia vastaan. On pidetty kunnal
lisia kokouksia ja neuvotteluja. Eiköhän 
hallituksen olisikin syytä miettiä edelleen 
keinoja ja toimenpiteitä siihenkin, miten 
saataisiin kaikki kansalaiset sankoissa jou
koissa liikkeelle. Yleisen mielipiteen mah
tiihan on voimakas ja se olisi jo vihdoinkin 
saatava väkijuomaliikettä vastaan. 

Mutta tässä yhteydessä minä en saata 
olla huomauttamatta, että tämä ote saa olla 
vain osa siitä työskentelystä, jota valtio
vallan tulee käydä väkijuomaliikettä vas
taan. Väkijuomien turmeluksen ehkäisy on 
otettava vakavasti ja huolella harkitta
vaksi. Emme me pelastu väkijuomista pel
kästään tällä lailla. Missä ovat toimenpi
teet raittiusopetuksen järjestämiseksi, ·alko
holistilain aikaansaamiseksi, irtolaisuuden 

ehkäisemiseksi j. n. :e. Näillä kaikilla rinta
milla on edettävä, jos mieli onnistua. Tä
män päivän keskustelukin osoittaa, että 
irtolaislainsäädäntö tarvitsee myös kor
jauksia. 

Raittiusopetuskysymys on ollut keskuste
lun alaisena jo kymmenisen vuotta. V. 
1929 valtioneuvosto asetti •erikoisen rait
tiusopetuskomitean, joka sai mietintönsä 
valmiiksi vuoden 1931 lopulla. Tietääk
seni kouluhallitus antoi siitä syyskuulla v. 
1932 opetusministeriölle lausuntonsa. Sen 
jälkeen ei ole taas mitään kuulunut. Tä
mänlaisena suurten houkuttelujen aikana 
olisi tehostettu raittiusopetus rannikkoseu
duillakin erikoisen tä11keätä. Luulen, että 
varsinkin kaupunkioloissa ja maaseudulla, 
rannilkoilla j. n. e. raittiusopetuksella saat
taisi olla hyviäkin tuloksia. Erikoisesti 
ajattelen myös meidän maamme oppikou
luja, joissa tarvittaisiin sitä. Jos se kyt
ketään oppikoulujen uudistuskysymykseen, 
niin kuluu siihen vuosia seuraajineen. 
Kansakoulun taholla - ilahdutta-vaa to
deta - suuressa määrässä harrastetaan 
raittiusopetuksen ·vapaaehtoista antamista, 
mutta toivomisen varaa siinäkin tietysti on. 

Minä toivon ja pyydän, että herra ope
tusministeri puuttuisi tähän asiaan ja joh
taisi sen lupaustensa mukaan suotuisaan 
ratkaisuun. Nuori polvi olisi saatava pois 
väkijuomien teiltä ja olisi sitä vahvistet
tava raittiusopetuksenkin avulla houkutuk
sia voittamaan. 

Alkoholistihuoltoasia on ollut esillä jo 
miltei ihmisiän ajan, mutta tuloksiin ei 
ole pääsrty. Tohtori A. A. Granfelt rita
ristossa ja aatelistassa jo v. 1888 esitti 
asian ja sitä ennen oli asia ollut esillä jo 
talonpoikaissäädyssä ja, ellen minä aivan 
erehdy, pappissäädyssä jo vuoden 1863 
valtiopäivillä. Kun keväällä v. 1931 halli
tus antoi esityksen ,hiljaisten humalais
ten" nuhtelemisesta, niin se lupasi antaa 
lähiaikoina lain alkoholistihuollostakin. Ti
lastot osoittavat meillä olevan suuren mää
rän alkoholismia sairastavia henkilöitä, 
j.otka ovat yhteiskunnallisen huollon tar
peessa, jotka aiheuttavat moninaisia hait
toja itselleen, omaisilleen ja yhteiskunnalle 
kokonaisuudessaan, mutta joista suuri osa 
todennäköisesti voitaisiin pelastaa. Alko
iholistihuoltolaki jo pelkällä olemassaolol
laan ja varsinkin antaessaan mahdollisuuk
sia puuttua alkoholin käyttäjän elintapoi-
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hin, jo ennenkuin hän on painunut pahim
malle asteelle, varmaankin vaikuttaisi pal
jon. Sen tulee oleellisena osana sisältyä 
nykyisen kansanraittiudesta huolehtivan yh
teiskunnan huoltojärjestelmään. Kun yh
teiskunta on ottanut kantaakseen edesvas
tuun alkoholijuomien myynnistä, on sen 
myös tehtävä kaikkensa alkoholin uhrien 
pelastamiseksi. Mainittakoon tässä, että 
henkilöitä, jotka esim. vuoden kuluessa jou
tuvat juopumuksen takia poliisin kanssa te
kemisiin useammin kuin kerran, on nyt 
enemmän kuin ennen. Vuonna 1923 toi
mitetun virallisen tutkimuksen mukaan ei 
maamme kaikissa kaupungeissa ollut yh
tään henkilöä, joka olisi pidätetty useam
min kuin 20 kertaa vuodessa, mutta 
vuonna 1932 oli yksistään Helsingissä, Tu
russa ja Viipurissa kussaikin 30 tällaista 
henkilöä. Turusta kuulin, että eräs hen
kilö oli ollut siellä 2 vuoden kuluessa 94 
kertaa putkassa. 

Herra puhemies! Olen rohjennut kajota 
edellisiinkin seikkoihin, koska ne liikkuvat 
niin lähellä nykyistä väkijuomakysymystä. 
Viivyttelyt näissä asioissa kostavat meille 
ja siksi olisi ripeästi toimittava. Olisi 
syytä tehdä suorastaan muutosehdotuksia
kin nykyiseen alkoholilakiin, mutta myö
hemmin, kun kyllin on väkijuomien ki
rousta koettu, tilanteen pohjimmainen syy 
paremmin tajutaan ja se aika on jo nähtä
västi piankin käsissä. 

Pyydän kannattaa suuren v,aliokunnan 
esitystä. 

Ed. S u n d s t r ö m: Olen sitä mieltä, 
että yhteiskunnalla on sekä oikeus että vel
vollisuuskin käyttää väkijuomarikollisuu
den tukahduttamiseksi niin ankaria kei
noja, kuin tarve vaatii. Se vaara, joka nyt 
uhkaa yhteiskuntaa väkijuomien salakulje
tuksen ja salakaupan kautta, on todellakin 
niin suuri, etteivät an:karimmatkaan keinot 
laittoman väkijuomaliikenteen lopettami
seksi loukkaa oikeustajuntaa. 

Hyväksyn siis ehdottomasti sen tarkoi
tusperän, johon esillä olevan lakiehdotuk
sen perusteena oleva hallituksen esityskin 
tähtää. 

l.Jakivaliokunnan hyväksymän hallituksen 
esityksen kannalla olleen lakiehdotuksen 
1 § :n mu:kaan on siinä mainittu henkilö 
pantava sellaiseen pakkolaitokseen, josta 
on säädetty 27 päivänä toukokuuta 1932 

annetussa laissa vaarallisista rikoksenteki
jöistä. Tässä kohden ei ehdotus mielestäni 
ollut kriminaalipoliittisesti orkeaan osunut. 
Vuoden 1932 lain luoma pakkolaitos on tar
koitettu parantumattomien vaarallisten ri
kollisten säilytyslaitokseksi. Se oli oleva 
yhteiskunnallisen hylkyainekselll kaato
paikka, joka samalla kuitenkin jo nimensä 
ja leimansa kautta oli oleva voimakkaana 
preventiona eli ennakkoestävänä toimen
piteenä rikollisuudelle. Pelottavana mo
menttina oli siinä ennen kaikkea yhteis
kunnasta periaatteellisesti ainaiseksi erot
taminen. Jos tähän samaan laitokseen ryh
dytään panemaan väkijuomarikoksiin syyl
listyneitä, joita, ikävä kyllä, yleinen mieli
pide ei vielä pidä aina suurina rikollisina 
ja joita tuossa laitoksessa ei ole edes ·aiko
mus pitää muuta kuin suhteellisesti lyhyen 
ajan, on vaara tarjolla, että pakkolaitos 
yleisessä käsityksessä menettää kokonaan 
tai ainakin osittain sen luonteen ja leiman, 
mikä sille kriminaalipoliittisesti pitäisi 
rikollisuuden vastustamiseksi olla. Laki
ehdotus tässä suhteessa siis heikentää ylei
sen rikollisuuden vastustamiskeinojen tehoa 
ja merkitystä, ja tähän meillä ei mitenkään 
nykyisissä olosuhteissa ole varaa. Sitä 
paitsi tuottaisi, kuten täällä suuren valio
kunnan puheenjohtaja jo huomautti, pakko
laitoksen järjestäminen nykyisin niin suu
relle rikollismäärälle kuin lakiehdotus edel
lyttää tällä hetkellä vankeinhoidollisesti hy
vin suuria vaikeuksia. Ei olisi näet mi
tään mahdollisuutta lain voimaantultua 
varata paikkoja kaikille niille, jotka olisi 
tämän uuden lain mukaan pakkolaitokseen 
pantava. Seurauksena siitä olisi, että k. o. 
rikollisia olisi vastoin lakia pidettävä van
kiloissa. Mielestäni pitäisi olla selviö, ettei 
saa luoda sellaista la:kia, jonka toteuttami
seksi ei ole tosiasiallisesti mahdollisuuksia. 

Olen näistä syistä ollut sitä mieltä, että 
kysymyksessä olevia rikollisia ei pitäisi eris
tää pakkolaitokseen. Sen sijaan olisi nämä 
rikolliset pantava yleiseen työhön. Tähän 
suuntaan menevän säännoksen sisälsi jo ri
kollisuuden vastustamistoimenpiteitä suun
nittelemaan asetetun komitean ehdotus 
laiksi rikollisten ja pahantapaisten huol
losta. Sen mukaan saatettiin henkilö, joka 
pitäJmällä tapanaan hankkia tuloja hyvien 
tapojen vastaisella tavalla ja siveellisesti 
hylättävillä keinoilla tai muulla elämän
tavallaan tuottaa ilmeistä vaaraa yleiselle 
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jiiirjestykselle, turvalli!suude!Jle tai siveelli
syydelle, panna pakkotyö'hön. Mielestäni 
voidaan nyt erikoislaissa ulottaa tämän 
pak'kotyön, joka vastaa nykyistä yleistä 
työtä, soveltaminen kysymyksessä oleviin 
rikoksentekijöihinkin, sillä he ovat juuri 
senkaltaisia pahantapaisia, yhteiskunnalle 
vaarallisia henkilöitä, kuin tässä komitean 
mietinnössä edellytetään. Suuri valiokunta 
onkin nyt muuttanut kysymyksessä olevan 
kohdan. Se ehdottaa yksimielisesti, että 
väkijuomalakia vastaan rikkonut olisi pan
tava pakkolaitoksen sijasta yleiseen työhön. 
Tämä muutos on tyydytyksellä todettava 
muistakin syistä kuin niistä, jotka jo edellä 
mainitsin. Sitä puoltaa näet seuraavakin 
seikka, jolla on suuri periaatteellinen mer
kitys. Vuoden 1932 lain 9 § :n 4 momen
tin mukaan on pakkolaitokseen suljettuun 
van:kiin nähden sovellet.tava soveltuvilta 
kohdin, mitä vangeista yleensä ja yHm
mässä osastossa vankeusrangaistusta kärsi
västä erikseen on säädetty. Pakkolaitok
sessa olevan työvelvollisuuteen nähden ovat 
niin ollen voimassa ne säännökset, mitkä 
vankeusvangeista säädetään. Tästä työvel
vollisuudesta on voimassa rangaistuslaitok
sen täytäntöön panosta annetun asetuksen 
4 luvun 2 §, jossa m. m. säädetään: ,Van
keusrangaistusta kärsivä on velvollinen 
tekemään työtä, mutta saakoon oman va
lintansa mukaan ja omaksi hyödykseen 
määrätä sellaista työtä, joka rangaistuslai
tokselle soveltuu ja joka hänen ja laitoksen 
työkaluilla käy mahdolliseksi; ellei hän sel
laista työtä voi osoittaa olkoon velvollinen 
harjoittamaan käsiteollisuutta tai teke
mään muuta soveliasta työtä kruunun hy
väksi." V ankeusvanki saa siis tehdä itse 
valitsemaansa työtä, jos se vankilaan sovel
tuu. Varaikkaat trokarit voivat aina jär
jestää itselleen sellaista vankilassa suori
tettavaksi sopivaa työtä, josta valtiolle on 
tuloa. Ainahan heillä on näet mahdollisuus 
rahalla järjestää työn tilaajia. Mutta tästä 
olisi seurauksena, että pakkolaitoksessa ei 
ainakaan rikkaita trokareita voisikaan 
panna ruumiilliseen työhön, kuten tarkoi
tus on ilmeisesti ollut. Tämä olisi epäile
mättä suuri epäkohta. Se loukkaisi oikeus
tajuntaa. Sen kautta vähenisi myös eris
tämisen kasvatuksellinen merkitys, johon 
trdkareista puheenollen olisi myös, päin
vastoin kuin !herra sisäministeri näyttää 
ajattelevan, vakavaa huomiota kiinnitet
t;ävä. Minulll käsitykseni mukaan näet on 

yhteiskunnan ehdottomasti opetettava nämä 
henkilöt tekemään kunniallista työtä 
(Eduskunnasta hyvä!). Tämä tehtävä ja 
tarkoitus onkin juuri yleisellä työllä. 

Mutta kysymyksessä olevalla muutoksella 
on erittäin suuri ja :kauaskantoinen merki
tys silloin, kun on harkittava suunniteltu
jen säännösten soveltamista niihin hen!kilöi
hin, jotka on tuomittu väkijuomalakeja 
vastaan tehdyistä rikoksista ennen uuden 
lain voimaantuloa. Lakivaliokunnan hy
väksymässä ehdotuksessa ei voida hyväk
syä lain taannehtivaa vaikutusta. Siinä 
suhteessa on yhdyttävä •täyde!Hsesti laki
valiokunnan mietintöön liitettyyn vastalau
seeseen. Lakimiehelle ei ainakaan ole mah
dollista muunlainen kannanotto. Se, mitä 
lakivaliokunta esittää päinvastaisen :kan
tansa tueksi, on arveluttavaa. Lakivalio
kunta lausuu näet: ,Kun tarkoitettua 
pakkolaitokseen eristämistä ei ole katsot
tava rangaistusseuraamukseksi, vaan taval
laan hallinnolliseksi toimenpiteeksi valtio
vallan puolelta kerrotun rikollisen toimin
nan estämiseksi, ja kun tämä tarkoitus jäisi 
nykyoloissa saavuttamatta, jollei ehdotettua 
eristämistä kohdistettaisi myöskin niihin 
henkilöihin, jotka nyt ovat rangaistustaan 
kärsimässä ja joita valiokunnan saaman 
tiedon mukaan on 399, on valiokunta kat
sonut voivansa yhtyä kannattamaan esi
tystä myöskin mikäli se on tarkoitettu kos
kemaan ennen lain voimaanastumista ran
gaistukseen tuomittuja henkilöitä.'' Laki
valiokunta pitää siis silmällä yksinomaan 
tarkoituksenmu'kaisuusnäkökohtia. Se jät
tää asiallisesti kokonaan varteenottamatta 
sen kaikkialla sivistysmaissa tunnustetun 
oikeus- ja kulttuuriperiaatteen, että teosta 
ei saa määrätä ankarampia rangaistusluon
toisia tai niihin verrattaovia seuraamuksia, 
kuin mitkä teon aikana voimassa ollut laki 
saas1. Tämän periaatteen tunnustaminen 
on katsottu välttämättömäksi mielivallan 
torjumiseksi. Jos asetuttaisiin toiselle kan
nalle, voisi näet valtasuhteiden yhteiskun
nassa muuttuessa kulloinkin valtaan pääs
syt ryhmä ryhtyä uuden lain avulla kosto
toimenpiteisiin aikaisemmin tapahtuneiden 
heille epämieluisten tekojen vuoksi. On 
senvuoksi arveluttavaa luopua sanotusta 
periaatteesta. Kerrankin syrjäytettynä on 
se menettänyt absoluuttisuutensa ja samalla 
myös loukkaamattomuutensa. 

Lrukiv·ruliokunta tosin sanoo, että rpakko
·laitOkseen sulloominen ei ole rangaistusseu-
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raamus, vaan hallllinnollinen suojelutoimen
pide. Tämä on kuitenlkin tosiasiallisesti sa
noilla leikittelemistä. Vuoden 1932 lain 
tarkoitta;ma pakkolaitokseen su~ke;minen Wt
tyy niin läihei<Sesti ~angaistukseen, että nii
den välillä on olemuksellisesti hyvin vaikea 
vetää mitään rajaa. Se komitea, joka [aati 
ehdotuksen turvasäilölaiksi, mihin nykyinen 
la!ki vaarallisista rikoksen uusijoista illJojau
tuu, lausuu mietinnössään turv•a;säilöstä., 
jota paillliolai:tas nykyisin täydellisesti vas
taa, seuraavaa: ,,,Koska sanotunlaiset suo
jellutoimenpiteet yksistään jo senkin vuoksi, 
että niiden tehdäkseen rikoksenteJkijän yh
teiskunnallisesti vaarattomaksi, tulee jatkua 
pitemmäii1 ajallj, rmyös .osaltaan ilmeisesti 
merkitstee kärsimyksen aiheuttamista sil[e, 
joka näiden toimenpiteiden kautta yhteis
kunnasta eristetään, ja krm mngaistuksen 
toiselta puolen sekä tu~asäilön toiselta 
puolen välinen erotus tästä syystä jää käy
tännöllisesti katsoen pakostaikin vain aste
erotukseksi, ei ehdotuksessa ole asetuttu 
sille Raruskassa ja Austra!liassa sekä osin 
myös Norjassa ja Englannissa hyväksytyUe 
kannalle, että ensin rangaistus on pantava 
täytäntöön ja vrusta senjäJlkeen ikäytettärvä 
turvasäilöä, yhtä vähän kuin sille kannalle, 
joka on Ruotsissa ja Trunskassa sekä Ser
la;chiuksen ehdotuksessa omaik:suttu, että 
turva.säilöön tuomitaan rangaistuksen si
jasta, vaan on pidetty oikeampana yhdistää 
nama molemmat rangaistUJkset toisiinsa 
si1lä tavoin, että tarkoitulksenmukai.suussyi
den perusteella jää kussakin esillä olevassa 
tapauksessa erikseen harkittavaksi, pan
naamlko rangaistus täytäntöön, vai korvaako 
turvasäilö rangaistuksen j·Oiko kokonaan tai 
jol:taki:n osalta.'' Tästä hava:iJtaan, että ko
mitean ehdotuksen rmukaam. turvasäi[ö ja 
rangaistus olisivat erottamattomassa yhtey
dessä toisiinsa. Samoin on asiarulaita pakko
laitoksen ja rangaistuksen suhteen vuoden 
1932 laissa. Se käy selville sii<tä, että eräissä 
<tapauksissa on sanotun lain mu!kaan jätetty 
tarkoituksenmukaisuussyiden perusteella 
harlkitt·ruvaks~, pannaanko tuomittu rangais
tus lainkaan vankilassa täytäntöön, vai 
saako pakkolaitos korvata rangaistuksen. 
Tuleepa eräissä tapauksissa pakk&aitOik
ses:sa pitäminen vä:littömästi lain määräyk
sen perusteelila vankilassa kärsittävä:n ran
gaistuksen tillalle. 

Kun y1einen työ voimassaolevan lain mu
kaan on suojelutoimenpide elämäntav·!l!ltaan 

vaaTallista !henkilöä vastaan, ei sen käytt
tä:minen taailll!ehtiva.sti ennen uuden 'lain 
voimaam.tuloa ilmeuneen elämäntavan pe
rusteella tuota periaatteellisesti vaikeuksia. 
Tämä on mielestäni erittäin tärlkeänä seik
kana varteen ot1ettava, kun on harkittruva, 
otetaanko käytäntöön pakkolaitos vaiko 
yleinen työ. Näin siitä syystä koska e:f:fek
tiivinen taistelu laitonta väkijuomaliikettä 
vastaan edellyttää, että vaaralliset, nyt ran
gaistustaan kärsivät trokarit voidaan heti 
eristää, jotteivät he enää pääse jatka
maan rikollista toimintaansa. Ja tästä 
syystä on välttämätöntä, että eristäminen 
tapahtuu yleiseen työhön määräämisen 
kautta. Mielestäni ei pitäisi niinollen o!lla 
mitään epäily!ksiä ~leisen työn käytäntöön 
ottrurmiseen nähden, varsinkin kun se, \lm
ten he~ra sisäasiainministerikin täällä huiO
mautti, tosiasiallisesti johtaa samaan tulok
seen, kuin pakkolaitoskin. Yhteiskunta suo
jelee kysymyksessä olevan to~menpiteen 
kautta itseään yhtä h~vin kuin pakko[ai
tdksenkin toimenpiteen kautta. Mutta omalk
suessaan yleisen työn välttyy se niiltä vaa
roilta, jotlka liittyvät p!likkolaitoksen käy
'täntöönottamiseen. Mielestäni näin ollen 
pitäisi olla ~selviö, että millloin yhteiskunta 
voi pää:stä haluamaansa päämäärään vahin
goittamatta taistelua yleistä rikolilisuutta 
vastaan ja heikentämättä sen :käytettruvissä 
olevia kriminaa:lipoliittisia !keinoja, pitäisi 
sen epäilyksittä omaksua juuri yileinen työ. 
Katsoisin näin oHen, että eduskunnan olisi 
mnaksuttava suuren valiolkuunan kanta nyt 
koskiettelemassani suhteessa. 

Sisäasiainministeri on huomauttanut, että 
.suuri valiokunta on heikentänYit suunnitel
lun lain tehokkuutta, koska sen mukaan 
ennen lain voimaantuloa tehdystä teosta 
tuomittu voidaan eristää yleiseen työhön 
valtioneuvoston rmäärä~k-.estä vain silloin, 
kun on syytä varoa, että rikoksentekijä jat
kaa rikollista toimintaalllsa ja .siten eilämän
tavallaan tuottaa vaaraa yileiselle järjes
tykselle, turvallisuudehle tai sivee1lisyydelle. 
Hän katsoi, että sen johdosta, että laissa 
on sanat: ,,,si:ten elämäntavallaan tuottaa 
vaaraa yleiselle järjtestykselle, tunvaUisuu
delle ja siveellisyydelle", supistetaan 'ky
symyksessä olev!lin lain soveltamisa:laa. Mie
lestäni on kuitenkin tämä peilko aiheeton. 
Ownan selviö, että henkilö, johon nähden 
on syytä varoa, että hän tulee jatlkamaan 
Tikohlista ammattimaista toimintaansa, aina 
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siten elä.mäntavallaan :tuottaru vaaraa ylei
s.elile järjestykselle, turvoolisuudelle tai si
veeU.lilsyydelle. J oika tapauksessa todennä
köisyys aina puhuu tämän ol.ettamuksen 
puolesta. Ja valtioneuvoston harkitessaan 
eristämisen tarpeellisuutta ei tarvitse muuta 
ikuin ottaa huomioon tämä ilmeinen toden
rn:ä:köisyys. Nuo <Sanat, joita herra sisä
ministeri piti vaarallisina, on luullakseni 
otettu kysymyksessä olevaan lainlkorihtaan 
sen vuoksi, että kävisi s~lväksi, että suun
niteltu pakkotoimenpide on tarkoitettu koh
distumaan k. o. henkilöön juuri hänen vaa
rallisen e!lämäntapansa perusteella. Myön
nän kuitenkin, .että nuo sanat eivät sitten
kään liene kysJiillylksessä ol,eva:ssa ehdotuk
sessa varsin tarpeelliset ·lain taannehtivan 
vaikutuksen oikeutta:miseksi. Olisin näin 
ollen siis sitä mieltä, että kysymyksessä 
oleva lakiehdotus o~isi nyt hyväksyttävä 
suuren va1io!kunna.n hyväksymässä muo
dossa,, mutta toiselta puolen myönnän, että 
herra sisäministerin tekemä muutoseh
dotuskaan ei mil:lään tavoin huonoiiDa ky
symyksessä olevaa lakiehdotusta. 

Lopuksi pyydän sanoa, että yhdyn kaik
keen siihen,, mitä ed. Virkkunen tääl,lä 
esitti. Huomautan samalla, että isänmaal
linen kansanliike on ainakin aloittanut 
jyrikän taistelun [aitonta väkijuomakaup
paa vastaan. Se on antanut lkailkille kan
nattajilleen ja jäsenilleen ehdottoman ja 
jyrkän kehoituksen olla käyttämättä lait
tomalla tavalla hankittuja väkijuomia. Sa
malla on se huomauttanut, että !kaikkien 
isänmaalliseen kansanliikkeeseen lukeutu
vien on annettava tehokasta apua viran
omaisille taisteiJ.ussa laitonta väkijumna
kaup.paa ja salakuljetusta vastaan. 

Ed. J a c o b s s on: Stora utskottets be
tänikande innebär utan tvivel med hänsyn 
till lagfö11slagets första paragraf och första 
rrnom. en förbättring i jämfö.11else med lag.
utslkottets betänkande. Men däremot ikan 
moo mot det av stora utskottet föreslagna 
a:ndm momentet, utom de mycket vägande 
allllll'ärkningar som redan hava gjorts här 
av inrikesministern:, framstäHa samma prin
cipieHa arumärknin:gar, som redan in:gå i den 
reservation, viiken anslutits tilli 1agutslkot
tets betänkande. Den disti:niktion, som här 
av rdm. Sund:ström gjorts mellan tvångs
inrättning och allmänna arbeten, är icke 
he1ler enlig;t mitt förrnenande av den art, 

att den kan upphäva befoge:nheten av dessa 
anrnär.kningar. I deta1jbehandlingen anser 
jag rnig därför tvungen att föreslå, att 
andra momentet måtte utgå. Jag lllllSer mig 
kunna göra det så mycket hellre, som, ävoo 
fastän andra momentet UJteslutes, rege.ringen 
erhåiller ti1lräcklilgt effeiktiva medel för att 
hålla de brottsliga elementen i schack. Dess
utom blir det så mycket lättare att få 
lagen antrugen då den under dylilka förhM
landen kan stiftas i vanJig lagstiftnings
ordning. 

Ed. von F r e n c k e ll: J ag har icke, 
herr talman, anhå:llit om ordret för att fö,r
klara min anslutning till den föreliggande 
lagpropo:sitionen, som jag anser ,gå i rätt 
11iktning, om oclkså densamma mäiliända till 
de drelar, sorn herr inrikesministern be
röTde, borde förändras. Men jag ville be
röra nägra IJJV de detalj,er som rom. Virk
kunen i sitt andragande berörde och fram
hålla, att om så är fallet att i restauratio
ner i Helsingfor,s missbruk förekommit, det 
vore skä;l att omedelbart ställa allt det 
material, som finnes, icke enbart tili poli
sens förfogarude utan även tiJl stadsmyn
digheternas, jag avser närmast stadsstyrel
sen. Saken är nämligen den, att förrän 
nägon utskälllkningsrättighet i Helsingfors 
beviljas ansökningen sändes i och för UJt
låtande tiU stadsfU!llrnäktige, som äga an
tingen förorda e1ler för&asta sådan anhål
~an. Skulle staden hava sig ett endaste 
fall bekant, då missbruk i någon restaura
tion ä:gt rum, så, - det kan jag fö11säkra 
rdm. Virkkunen - skulJe staden icke till
styrka dylik utskänkningsrätt:Lghets be
viljande, och om vi efteråt få höra att 
någon restauration. missbrukat sina rättig
heter, så hruka vi omedelbart gå i författ
ning om att utskänkningsrättigfueter:na 
bliva indrrugna. Jag uttalar således det Ön• 
skemålet att rdm. Virkkunen benwget ville 
ställa til[ vårt fö.rfogande allt det mate
ria! han lhar, så att vi effekti•vt kunde in~ 
gripa där missbruk fö,rekommit. 

Rdrm. Virkkunen berörde ruVJen de dans
palat:s som finnas här i Helsingfors. I ett 
tidigare anförande har jag framhållit, 
hurusom dessa danspalats utvecklllJS i en 
osund riktning, i det att alltför många 
eiiliåJllit licens att för länge öppemålla sina 
ilokaler. Man borde kunna inskränka deras 
antal t1ll en eller två per vardag och må-
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hända ett större ailltal på lö·rdagar.. J ag 
tror do0k icke och ihar mig icke heller 
bekant att i dessa daillslokaler n.ågot allko
:holmissbru:k skulle hava fö.rekommit i den 
form a.tt olag1lig alkoholi däl'!Städes sik:ulJe 
hava försålts eller att medJhämtad olaglig 
al'kohol på .stäHet .skuUe hava till förtä
ring tillåtilt.s. De kvantiteter allkohol, som 
stå t1U dessa restaurationers förfogande, äm 
ju praktiskt taget obegränsade ooih prisen 
bo11de vara så pass låga att dessa restau
rationer icke borde falla för frestelsen att, 
för att föl'tjäna några mark, ·iilliköpa ol&glig 
sprit. Men om l.'drrn. Virkkunen har någ,ra 
bevis så vore jag hon.om synnerHgen tadk
sam på det att vi omedelbart kunna låta 
undersöka förhå:Uandet. 

J ag giver rdrrn. Virkkunen :vrutt däri att 
utskänkning av starka drycker, åtminstone 
ickie efter midnatt, bör vara tillåten i så
dana loka[.er som äro öppna huvudsakli
gen cller enbart för da~ns. Men fö·r att 
få bot på detta måste riksdagen 'ändra sin 
up:pfattning i en annan fräga, nämiligen 
ifråga om beskattning av nöjen. Nu har 
riksda.gen hårdna0kat intagit den stånd
punkten, att dan.stillställnin:g skall beskat
ta.s med 40 % nöjessik:a.tt, d. v. s. 40 % på 
bruttoinkomsten, och tillåtJer iclke ungdoms
fö·reningar, idrottsd'ören:ingar eller andra 
lega1a. sammanslutninga.r att anordna dan
ser för längre än. 1 ti:mme, därest icke, 
enrtre uppbäres, ruv viflken entre 40 % bö,r 
erlägga.s såsom ska.tt. ViU riksdagen stä;lla 
si,g mera förståelsefull tili dels förädlande, 
dels ofarliga nöjen och bl. a. a.vsevärt sä.nika 
skatten för dylika danstillstäJllningar, så 
tror jag att ungdomen skutlle hMla.s inom 
de egna föreningarna, där man kan utöva 
större konttroll, och icke frestas att gå tili 
offentliga danslokaJer, där alkohoi i obe
gränsade mängder kan förtäras och där 
någon personlig ikontrolfl knappast utövas. 

Rdm. Vitiunen nämnde om att det fin
nes ett otal spritnästen bl. a. i Helsingfors. 
Jag t11or att så är faUet, men ja.g rviJ[ 
nämna om att stadsmynd1glheterna göra 
allt vad de kunna :l'ör att utrota dessa 
spritnrusten. Vi hava gått så radikalt .till
vä.ga, att, där vi hava uppdaglLt ett sprit
näste ooh sett att detta icke omedelbart 
kan utrotas, vi, för sävitt det rör sig om 
stadens wgande hus, uppsäJga. vederbömnde 
tili omedelbar avflyttning ooo, därest ar
rendatorn på något vis anses vara inblan-

dad, arrendet uppsäges. Ja, det har t. o. m. 
hänt att arrendet icke har förlängts o0h 
att vederbörande åla;gts att omedelbart 
riva ned sitt ägande trähus eller, då det 
gäller större trähus vilkas nedrivande 
skuUe drabiba oskyldiga familjer, har stll!ds
myndigheterna. såsom ett villkor fö,r d'ort
satt arrende kräft att såsom gårdska.rl an
ställes polis fö.r att såvitt mö•jligt få dessa 
:spritnä,sten utrota.de. 

Men det har visat sig att meddelandena 
om dylika spritnästen synnerligen ofta. äro 
överdrivna, och att angivelserna ofta äro 
anonyma eller att vederbörande icke vill 
stå för sin angivelse, var1genom såväl 
stoosmyndigheterna som även polisen hlLr 
svårt att förfölja ifrågavarande spri.tnästen .. 
Har således rdm. Virkkunen bevis i sin 
hand så uttalar jag den fö:rhoppningen att 
han så fort som möj1li~t rbill vederbörande 
ville överlämna dem då vi icke önsika se 
mellan fingrarna i fräga om smuggil•are. 

iSisäasiainministeri Puh a k k a: Suuren 
valiokunnan herra puheenjohtaja määrit
teli aivan oikein erotuksen pwkkola~toksen 
ja yleisen työn vä1illä lausuessaan, että 
pakkolaitos on rikoksentekijöitä varten ja 
yleinen työ niitä varten, jotka viettävät 
häpeällistä elämää. Hän jätti vain totea
matta sen, että tässä on kysymys rikoksen
tekijöistä eikä henkilöistä, jotka viettävät 
häpeällistä elämää. 

Ed. Sundströmin kanssa minä en 'halua 
ryhtyä pitempään väittelyyn tästä asiasta. 
Tahdon kuitenkin hänelle huomauttaa, että 
hän sekoittaa toisiinsa rangaistuksen ja 
suojelutoimenpiteen. Edellistä koskeva 
säännös ei voi vaikuttaa taannehtivasti, 
mutta kyllä jälkimmäistä koskeva. Yleistä 
työtä meillä käytetään seuraamuksena mää
rätynlaatuisesta elämäntavasta, ja tätmän 
seuraamuksen ankaruus määräytyy sen 
mukaan, kuinka p:aljon ka·tsotaan tarvitta
van asianomaisen parantamiseksi. Sitä VM

toin pakkolaitos on sellainen laitos, johon 
henkilö pannaan, jotta hänet estettäisiin 
vastaisuudessa rikoksia tekemästä, ja tämän 
toimenpiteen aika taas määräytyy kokonaan 
sen mukaoo, kuinka kauan katsotaan ta.r
peelli.seksi asianomaista pitää pakkolai.tak
sessa, jotta hänet saataisiin estetyksi rikok
sia tekemästä. Sen komitean mietinnön 
perusteluissa, josta ed. Sundström mainitsi, 
sanotaan tästä muun muassa näin: ,Yih-
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teiskunnan on p.arantumattomiin rikoksen
tekijöihin nähden, jotka ovat osoittautu
neet yleiselle turvallisuudelle vaarallisiksi, 
pakko turvautua tätä vaarallisuutta vas
taaviin s u o j e l u t o i m e n p i t e i s i i n'' ; 
siis ei toimenpiteisiin, jotka olisivat määrä
tyssä suhteessa tekoon, pwheelliseen elä
mään taik:ka muuhun sellaiseen seikkaan, 
vaan jotka määräytyvät kokonaan sen tar
peen mukaan, millaisia ja kuinka pitkä
aikaisia toimenpiteitä katsotaan vaaditta
van, että uudet .rikokset tulisivat estetyiksi. 

Ed. Virkkusen lausunto antaa minulle 
aiheen t·ehdä eräitä huomautuksia. Ensin
näkin on mainittava, että niistä rikoksista, 
joista nyt on kysymys, väkijuomalain mu
kaan aina seuraa vapausrangaistus, joten 
sakkorangaistukseen tuomitut eivät tässä 
yhteydessä tule kysymykseen. Mitä sitten 
tulee ed. Vi11kkusen suosittelemiin toimen
piteisiin, niin niihin on hallinto- ja poliisi
viranomaisten puolesta jo aikoja si:tten 
ryhdytty, sikäli kuin ne tarkoittavat lait
toman väkijuomaliikkeen ehkäisemistä. Mi
käli taas ed. Virkkunen kiinnitti huomiota 
muihin epwkohtiin, en . tahdo nyt niilhin 
puuttua, koska ne eivät kuulu tähän yihtey
teen. 

Mainitsen vielä, että erityisesti Helsin
gissä •on suuria alueita asetet·tu sellaisen 
poikkeuksellisen valvonnan alaiseksi, j~ota 
laki järjestyksen ja turvallisuuden tehos
tamisesta edellyttää. Tämänlaatuisista toi
menpiteistä en ole tahtonut kernaasti an
taa julkisuuteen tietoja, koska kokemus on 
osoittanut väkijuomalain riikkojain ymmär
tävän tällaiset tiedonannot omalta kannal
tansa varoitukseksi ja kerhoitukseksi etsiä 
uusia muotoja toiminnalleen. Voin mai
nita, että m. m. eräästä toimenpiteestä, jo
hon hiljakkoin on ryhdytty, tänään saa
massani rapoDtissa ilmoitetaan saruotun toi
menpiteen, oltuaan käytännössä lyhyen 
ajan, tuottaneen tuloksena, että on taka
v·arikoitu •5 sa'lakuljetuksessa tavattua au
toa, yhteensä noin 1,800 litraa sprii:tä, '2 
soutuvenhettä, 1 polkupyörä, ~. matka'lauk
kua ja 17 luvattomast·i !hallussa pidettyä 
asetta sekä nostettu syytteitä 1r3f.2,. Edel
leen lausutaan raportissa: ,Paitsi näitä 
suoranaisia tuloksia on pantu merkille, että 
spriin saanti rannikkoseuduilla on huo
mattavasti vaikeutunut ja sen hinta 
yleensä noussut, muutamilila paikoHla huo
mattavastikin- Täs•tä osoitukseksi rmainitta-

tkoon, että spriin hinta vähittäismyynnissä 
on tämän t'Oimenpiteen jälkeen noussut 
Helsingissä 20 %, Kirkkonummella 30~ 
40 %, Ruotsinpyhitäällä 50% ja Malmilla 
75 %- Ulkomerellä on samanaikaisesti 
spriin hinnassa, saatujen tietojen mukaan, 
havaittavissa jonkun verran laskua.'' Spriin 
saannin vaikeutu:mista osoittavana seikkana 
ilmoitetaan vielä, että Helsingissä on juopu
neiden luku viime viikon aikana ollut huo
mattavasti pienempi kuin edellisinä viiik
lkoina. - 'Tämän mainitsen vain osoituk
seksi siitä, että jotakin sentään tehdään ja 
toimiteta·an, vaikka en tässäkään tapauk
sessa tahdo ryhtyä itse toimenpiteen laatua 
selittelemään. Jos ed. Vi11kkusen tiedossa 
on huoneistoja, joissa harjoitetaan salakapa
koitsemista tai esiintyy muita sellaisia epä
kohtia, niin tietysti on erinomaisen suota
vaa, että hän näistä seikoista antaisi poliisi
viranomaisille· täsmälliset tiedot. On muis
tettava, että kun jokin kaupunginosa taikka 
jotkin •talot otetaan erityisen va1vonnan 
alaisiksi, niin salakwpwkoitsijat pian sieltä 
siirtyvät toisiin paikkorhin, ja ·ennenkuin 
heidät taas siellä saadaan ilmi, saattaa ku
lua melkoisesti aikaa. Myös on usein to
dettu, että ilmiannot eivät ole ol:leet aiheel
lisia tai ainakaan eivät ole johtaneet se'llai
siin tuloksiin, että rikoksente!ki:jäin jäljille 
todella olisi päästy. 

Ed. B r a n d e r: Herra puhemies! Kat
son suuren valiokunnan ehdotuksen laiksi 
tultuaan parantavan tilannetta. Sillä kansa 
on nyt !halukas auttamaan, kansa ymmär
tää, että nyt lain vielä nuorena ollessa on 
jotakin yritettävä tai sitten heitettävä koko
naan valtaan. En tunne Helsingin oloja ko
vin paljoa, mutta jonkun verran tunsin 
niitä ennen kieltolakia. Yleisesti on minun 
sanottava, että kieltolain aikana poliisit ei
vät olleet silloin näkevinään mitään, joka 
koski lrorkeampia piirejä Helsingissä. 
Eräässä Helsingin suuressa ravinto:lassa 
tarjottiin juomia siksi julkis-esti poliisin 
nä:hden, etta maalainen voi hyvin arvioida, 
suurelllko summan edestä niitä sinä tanssi
iltana tarjottiin. Arvioimme sen 50,000 
marka:ksi. Toisessa huomattavassa ravinto
lassa kävi tarjoilija thuutamassa salissa: 
,.,Pankaa juoma;t piiloon, poliisit saapu
vat!" Pullot pantiin pöydän alle seiso
maan, ja niin tyhmiä poliiseja ei 1Suomessa 
ole, etteivät he olisi niitä huomanneet, jos 



Väki.juoma.ri.Jwksi•s.ta tuomitut yleiseen työlhön. 759 

olisivat halunneet. Se oli silloin. 'Turhaa 
oli nousta silloin juomatapaa vastaan, kun 
Helsingissä n. s. sivistyneistö kannatti ja 
vaati väkijuoma-anniskelua. Maaseutukau
pungeissa oli tilanne melkein sama ja ei 
ollut pa'ljon eroa maaseudullakaan. Kansa 
kokonaisuudessaan •tiesi kaikki viinan keit:to
ja myyntipaikat. Laivoilla oli tunnettu vi
hellystapa, milloin laiva ilmoitti pi·rtua 
myyvänsä ja jonka viranomaiset tunsivat. 

Virkamiehistöä kiristämällä olisi paljon 
voitettu, mutta kiristäminen olisi ollut aloi
tettava ylimmistä virkamiehistä. Maaseu
dulla olin yhtenä yönä nimismiehen mu
kana keräämässä viinakeittiöitä yhdeltä ky
lältä. Sinä yönä kerättiin 9 tehtaan ka
lustot. Mutta joka poliisin takana istuikin 
kwksi luotettavaa miestä, jotka eivät jättä
neet sekunniksikaan poliiseja tarkastuksen 
puutteeseen. Poliisit on nyt uusittu ja vii
natehtaat ovat myös kylältä hävinneet. 

Tämän kieltolain aikana, se o'li kesällä 
v. 19132, soudin erästä saloseudun jokea 
vieraassa pitäjässä. Siellä oli juoksupuita 
yli joen, kysyin, minne po1ku vie~ Sanot
tiin nimi, kenen tentaalle polku johtaa. 
Lyhyel•lä matkalla oli 6 tehdasta. Kysyin, 
€ivätkö ole ilmoittaneet poliisille. Souta
jani vastasi: ,Vai poliisille! Onhan polii
sia käytetty tällä tehtaallakin keitoksen ai
kanakin, mutta on sanottu: Ota ryyppy, 
mutta varo aukaisemasta suutasi. '' Tämän 
poliisin piirissä on enin tehtaita. Tietojeni 
mukaan tämäkin poliisi on siksi yksinker
tainen ja rauhaa rakastava, että nimismie
hen on hänet tunnettava, etten ole ryhty
nyt vieraassa pitäjässä i'lmoirtuksia teke
mään. 

Poliisi saa kyllä tiedon, jos haluaa, ja 
kohtelee kansaa muuten tarpeellise[Ja koh
teliaisuudella. 

Ei tilanne parane, ellei korkeimmat vi
ranomaiset tutki ankarammin alaisiaan ja 
heidän taipumuksiaan. Kun kuulin ker
ran, että Matkaselän asemalla oli poliisin 
hallussa oleva kapakka, niin menin yö
junalta mainittuun majataloon. yöksi ja tu
lin vakuutetuksi, että talossa on kapakka. 
Ilmoitin asian ylemmille ja poliisi karkoi
tettiin pois pitäjästä ja annettiin ylennys 
Helsinkiin todistuksena 15 vuoden erin" 
omaisesta toiminnasta. Meni pari vuotta, 
ja Helsingin uuden vuoden sanomalehdessä 
oli kertomus, että eräs aviomies tullessaan 
edellämainitun poliisin talosta - oliko se 

Tapauin kylässä - pisti vaimonsa kadulla 
juoppohulluudessa puukolla kuoliaaksi. Sa
nottiin, että aviopari oli juopotellut polii
sin luona, ei kuitenkaan poliisin nähden. 
Kirjoitin Helsingin poliisilaitokselle, oliko 
poliisi se sama, joka Matkaselällä piti ka
paikkaa, niin voisin jotakin sanoa, kun nimi 
oli sama. En saanut mitään vastausta yhtä 
vähän kuin anomaani puhelua, joka koski 
presidentti Ståhlbergin kyyditystä. Jota
kin haluttomuutta on rpooliisilaitoksissa 
asioihin syventymiseen, eikä yleisö halua 
olla aina virkamiehiä pakottamassa. :Se oli 
eilen, kun Hammaslahdessa kuuluisa ajat
teli'ja, seppä Kinnunen, kehoitti minua tuo
maan eduskuntaan terveiset, että hankit
taisiin hyvä jakoavain, jolla ylempien vir
kamiesten kierteitä kiristettäisiin. 

Kannatan suuren valiokunnan pontta, 
mutta toivoisin, että tulisi myös pykälä, 
jossa olisi jyrkkä vaatimus virkamiehille 
pitämään toimestaan vaari taihi olemaan vi
rastansa klaari. 

Ed. W i c km a n: För min del anser jag 
föreliggande lagförslag vara av nöden. 
Skada iblott att lagen komme.r cirka tio år 
för sent, men bättre sent än aldrig gäller 
väl också i den hårda kamp mot sprittråkare 
och smugglare vårt samhälle i folknykter
hetens och laglighetens intresse fått upp
taga. 

Vidare anser jag, att stora utskottets 
förslag till lag om hållande i allmänt ar
bete av särskilda för brott mot lagen om 
alkoholdrycker dömda perS'oner, innebär en 
påtaglig förbättring av det lagförslag rege
ringen föreslagit och vilket lagförslag a:v 
lagutskottet förordats. Särskilt lyckat 
måste man anse stora utskottets förslag om 
tråkares och spritsmugglares hållande i s. k. 
allmänt arbete vara. 

Vad de av särskilda talare angripna or
den ,den allmänna ordningen, säkerheten 
eller .sedligheten" beträffar anser jag att 
de kunna försvara sin plats såsom en be
skrivning av följderna av ett fortsatt liv 
i spritsmugglingens och den olagligru alko
holhanteringens tecken. 

Ty att den allmänna ordningen, säJkerhe
ten och sedligheten äventyras av sådana, 
som sysselsätta sig med spritsmuggling och 
olaga alkoholhantering torde vara för alla 
känt. 
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För övrigt instämmer jag helt i vad rdm. 
Kalliokoski nyss yttrade i denna fråga, och 
i likhet med rdm. Kalliokoski hoppas jag, 
att riksdagen godkänner lagen i den form 
som av stora utskottet föreslagits. 

Ed. 0 !kJ s a n e n : Ed. Virkkunen puhui 
väkijuomalain valvonnan epäkohdista pää
kaupungissa sekä am.'toi useita viitteitä val
vonnan tehostamiseksi. Kannatan hänen mie
lipiteitään ja haluan lisätä, että samanlai
sia epäkohti·a on maaseutukaupungeissakin., 
esim. Jyväskylässä, minkä kaupungin oloista 
minulla on tietoja. On välttämätöntä, että 
järjestysviranomaiset vihdoin asettavat ne 
talot, joissa trokarit asuvat ja inhoittavaa 
ammattiaan harjoittavat, sellaisen ja niin 
.tehokkaan valvonan alaisiksi, että trokarien 
ammatin harjoittaminen käy mahdotto
maksi ja että ympäristö pääsee rauhaan ja 
turvaan heidän terroristaan. 

Niillä perusteilla, jotka ed. Kalliokoski 
täällä esitti, asetuin minäkin suuressa valio
kunnassa kannaJttamaan jruoston ehdotusta, 
koska sulkeminen työlaitokseen vie samaan 
tulokseen kuin hallituksen esittämät keinot, 
ja edelleen, koska laki tässä muodossa voi
daan säätää koskevaksi niitä, jotka nyt jo 
kärsivät rangaistusta tai jotka tuomitaan 
ennen lain voimaantuloa tehdyistä rikok
sista. Yhdyn siis kannattamaan suuren va
liokunnan ehdotusta ja toivon, että tämä 
laki mahdollisimman pian saataisiin myös
kin voimaan. 

Ed. S u n d s t r ö m: Herra sisäministeri 
ei näy itse ti·etävän, mikä ero on olemassa 
suojelutoimenpiteen ja rangaistuksen vä
lillä. En katso kuitenkaan tarpeelliseksi 
ryhtyä nyt tässä sitä sen tarkemmin selit
tämään. Siitä, mitä olen sanonut, käy kui
tenkin selville, että meillä voimassa olevan 
lain mukaan pakkolaitos ei ole tarkoin ero
tettu rangaistuksesta. Ne tavallaan kuin 
punoutuvat toinen toiseensa. Kun korkeim
malta oikeudelta pyydettiin turvasäilölaista 
lausuntoa, lausui tämä auktoritatiivinen 
asiantuntija, että kysymyksessäolevassa 
ehdotuksessa ovat kummatkin toimenpiteet 
rtava~llaan erottamattomasti yhdistetyt toi
nen toisiinsa. Korkein oikeus lausui myös 
sen toivomuksen, että ne olisivat selvästi 
erotettavat toisistaan. Mutta tätä huomau
tusta ei eduskunta ottanut varteen. 

Pyydän erikoisesti vielä korostaa, että 
pakkolaitos on voimassaolevan lain mukaan 
ainoastaan säilytyslaitos. Korkein oikeus 
lausuu tästäkin seuraavaa: , Turvasäilössä 
ei sanottavassa määrässä yritetä kasvattaa; 
rikoksentekijää. Kun yhteiskunta sulkee 
paatuneen henkilön turvasäilöön, toimii se 
etupäässä oman itsensä hyväksi.'' Yieistä 
työtä sen sijaan käytetään myöskin kasva
tuskeinona. Silloin kun yhteiskunta eristää 
henkilön ja määrää hänet yleiseen työhön 
pantavaksi, tahtoo se myöskin kasvattaa ja 
opettaa häntä kunnialliseen työhön. Tämä 
on yhteiskunnallinen V•e1vollisuuskin sellai
siin yksilöihin nähden, joita ei vi·elä voida 
pitää parantumattomina. Trokareihinkin 
nähden täytynee yhteiskunnan ottaa huo
mi,oon, että niiden joukossa on suuri jou'kko 
alaikäisiä ja nuoria henkilöitä. Sen tulee 
valita toimenpiteensä siten, että näille hen
kilöille vielä jää vara kehittyä ja kasvaa. 
Mielestäni siis yhteiskunnan etu jo tämän
kin vuoksi vaati·i yleisen työn käyttämistä. 

Minä pyytäisin muuten lopuksi lukea 
erään kohdan sen komitean mietinnöstä, joka 
on tehnyt ehdotuksen turvasäilölaiksi. Siitä 
havaitaan selvästi, että komitea, ottaen 
huomioon niin hyvin lainvalmistelukunnan 
kannan kuin skandinavisenkin laisäädän
nön, on juuri omaksunut sen periaatteelli
sen kannan, jolle nyt suuri valiokunta on 
asettunut. Siinä sanotaan: , Voimassaole
vain rikosten syytteeseen panemista koske
vain lainsäännösten johdosta, jotka sisäil
tyvät rikoslain voimaanpanemisesta anne
tun asetuksen 15 § :ään, komitea myös kan
nattaa lainvalmistelukunnan käsitystä, että 
rikosten vuoksi, joista seuraa kahden vuo
den tai sitä pitempi vapausrangaistus, ei 
rikollisen pahantapaisena käsitteleminen · 
missään tapauksessa saa tulla kysymykseen. 
Vähäisempiin rikoksiin nähden se mahdolli
suus sitävastoin jäisi olemaan, ei kuiten
kaan ennen, kuin syylliset on saatettu kär
simään rikoksista lain mukaan seuraavat 
rangaistukset ja sillä nimenomaisella edel
lytyksellä, että rikollisuuden on heissä kat
sottava muuttuneen eläJmäntll!vaksi, jotka on: 
vaaraksi yleiselle järjestykselle ja turvalli
suudelle. Puheenaolevalla ilainsäädännöllä 
tulisi siten olemaan suuri merkitys myös 
taistelussa rikollisuutta vastaan". 

Minun mielestäni eduskunta on, silloin
kun se ryhtyy näin kauaskantoisiin ja yksi
löllistä vapautta niin suuresti raj.oittaviin 
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toimenpiteisiin, kuin mistä nyt on kysymys, 
velvollinen kuitenkin huomioon ottamaan 
sen, että se näillä toimenpiteillä palvelee 
oikeita kriminaalipoliittisia tarkoituksia. 

Mielestäni siis tämäkin lisä, minkä tässä 
·olen .esittänyt, tukiee suure11 valiokunnan 
kantaa. 

Ed. M i i k k i : Ed. Sundström viimeistä 
edellisessä puheenvuorossaan ilmoitti, että 
isänmaallinen kansanliike on antanut tiu
kan määräyksen siitä, että kansanliikkeeseen 
lukeutuva ei saa käyttää kohtuuttomasti 
väkijuomia tai esiintyä yleistä järjestystä 
häiritsevästi. Tällainen määräys lienee an
nettukin eikä siitä suinkaan liene mitään 
pahaa sa'llottavana. Mutta sen toteuttami
sen kanssa lienee vähän niin ja näin. Minä 
tunnen m. m. ·erään tapauksen, jolloin po
liisin pahnoille joutui eräs mies juopottelun 
ja huonon elämän takia. Tämä mies väitti 
olevansa kansanliikkeeseen kuuluva henkilö, 
ja sikäli kuin häntä tunnen, lienee näin 
asianlaita. Tämä mies uhkaili tekevänsä 
julkisen skandaalin siitä, että poliisi oli us
kaltanut ryh.tyä kansanliikkeen mieheen. 
·Tämän sanon osoitukseksi siitä, että mää
räyksiä ei aina noudateta, vaan että teoria 
ja käytäntö ovat kruksi eri asiaa. Näyttää 
siis siltä, että tiukkoja lakipykäliä tarvitaan 
kansanliikkeen miehiinkin nähden, siitäkin 
huolimatta, vaikka kansanliikkeen johdon 
määräykset olisivatkin aika ankaria. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

1 §. 

Keskustelu: 

Ed. Virkkunen: ·Ehdotan, että py
kälän toisesta momentista sanat ,ja siten 
elämäntavallaan tuottaa vaaraa yleiselle 
järjestykselle, turvallisuudelle tai siveelli
syydelle", poistetaan. 

Ed. Jacobsson: Jag föreslår att ur 
1 paragrafen andra mom. måtte avlägsnas. 

Ed. S j ö b l o m: Det har föreslagits att 
från 2 mom. sku1le uteslutas dessa ord ,och 

sålunda .genom sitt levnadssätt äventyra 
den allmänna ordningen, säkerheten eller 
sedligheten ". För min del anser jag att 
dessa ord borde kvarstå, emedan de moti
vera ett förfarande som går ut på att sätta 
en sådan förbrytare, varom fråga är, i så
dant allmänt arbete som gäJ:ler för 1ösdri
vare. Det har såväl i stora utskottet som i 
dess delegation till och med varit fråga om 
att det vore farligt att insätta or:den ,fort
sätta sin brottsliga verksamhet", emedan 
detta skulle kunna verka så att man a:nsåge 
att lagen komme att gälla retroaktivt, men 
enades man om att definiera detta begrepp 
genom att tillsätta ifrågavarande ord, vil
ket jag anser vara av största betydelse för 
att motivera att la.gen ej finge retroakti'V 
verkan. J ag skulle därför föreslå, att mo
mentet bibehålles såsom stora utskottet före
slagit. 

Ed. N y m a ru: J wg ber a,tt få understöda 
rdm. JacohssoiUS försl&g. 

Ed. Lohi: Minä päinvastoin kai!lillJflltan 
ed. Virkkusen tekemää ,ehdotusta. Kyllä 
minun mie,lestäni sellainen ilhrrnmen kuin 
trokari, jalka monta !kertaa jo on tuomittu, 
siinä täytyy ollla vapaa h111rkirutaoilkeus sil
loin hrullitukseUa,. milloin Sffiii:IIlOTilen mää
rätään ja~kuvaan eristämiseen sen .ammatin. 
harj oittamisesrt:a. 

Keslkusrt:elu juEstetaan rpää<t:;tyneeksi. 

Puhemies: Keslkust~lun 1mluessa on 
ed. ViT'kkunen ed. Lohen kaiThnfllttrumana eh
dottanut, että 1 §:n 2 momentista poistet
taisiin sanat ,ja siten elämäntarvallarun ,tuot
taa vaa:raa yleiselle järjestyiksdle, tmrwalii
suudelle ja siveeJ:l:Usyydelle". Kutsun tätä 
ehdotoota ed. Vir!klkusen elhdortuk;seiksi. Ed.~ 
Jacobsson ed. Nymamin kllillilliwttfllmana on 
ehdottoout, että 2 mo.merutti poistettaisiin. 
Kutsun tätä €hdotusta ed. Jacobssonin eh
dotulkselksi. 

rSelonteiko myönnetällin oikeaksi. 

Puhemies: Miitä ää!llestylk:seen tulee, 
ehdotan meneteltävälksi siUä tamtlla, että 
ensin äänestetään vartiokunnan mietinnön 
ja ·ed. ViTikkusen ehdotulkisen värlillä ja sit
ten (pyikälä sellaisena kuin se tässä äänes-

96 
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tylkisessä tuloo, aseteta;oo vastoohdotu!kseksi 
ed. J acobssonirn ehdotusta vastaan. 

Menettelytlllpa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Ääinestys suuren valiokunnan ehdo
tulksen ja ed. Vi~usen ehdotuksen välillä. 

J,olka :tässä ääJnestyiksessä lhyrväJksyy suu
ren va[iokunnan ehdotulksen, äänestää 
,jaa"; jos ,.,ei" voittaa:, orn ed. Vi"Dkkusen 
ehdiotus hy;väl{,~ytty. 

P u h e m i e s: Ää;nesty!ks:essä on annettu 
118 j:a:a- ja 62 ei-ääntä, 6 tty,hjä:ä; voissa 13. 

Eduskunta on s1iis tä1ssä äänestyksessä hy
väiksytnlylt suuren va:liolkunnam ehdotuksen. 

2) Äänestys suuren va1lipkunn:an ehdo
tuksen ja ed. J a.coibsson~n mdotulksen vä
lillä. 

Jolka !hyväksyy suu~en vrulioiklunnan e!hdo
tulksen,. äänestää ,jaa"; jos ,.,eli" V'Oittaa, 
on ed. Jacoibssonilll' ehdotu~ hyvälksytty. 

Puhemies: Eeihoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,.,ei"., nousemaan seisaal
Leen. 

Kun täJmä on tavaihturrmt, ltotell!a 

Puhe m i e ~s: Vähemrrnistö. 

·Eduskunta on sii:s hy,väksynyt suuren JVa
lioiJrunnan ehdotuksen. 

LaJkiehdotuksen 2 §, laiu v;oimaanpano
säännös, lakiehdotuksen johtolause ja nimike 
hy;välksy;tään ikeskustelutta. 

Lakioodotu!ksen toinen !käsittely juliste
ta:H~n päättyneeksi. 

P u h .e; m i e s: EduSkunrrmn istunto ikes
ikeytetääm nyt; si,tä jat!keta:an ,tällliääm 'kello 
19. 

Istunto lkeskeyltetääJn !kello 16,56. 

Täysistun1ioa jaJillmtaan. 

kello 19. 

Puhetta johtaa pulhemies K a [ l i o. 

4) Ehdotus laiksi eräiden kapinaan osaaotta
neiden henkilöiden armahtami1sesta. 

Esitellään suuren vaEdkunn:aitl mietiultö 
n:o 14 ja otetaan toise,en käsiJtte-
1 y y n siinä sekä 1aJkivaJliokunnan mietin
nössä n:o 8 vaJlmi.stelevasti ikäsit~elty ed. Ki
viojan y. m. laJk. al. ifi:o 18, jOika sisä'1tää 
yllämainitun lalkiehdotulksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn ,poihjana on 
suwren valiokulllnan mietinrtö n:o 14. 

Ens!in saUittaan ylei~eskust~u .asiassa. 
Sen jälkeen käydään lakieihdotuksen yiksi
tyiSkohtruiseen :käsitte:lyyn. 

Keskustelu: 

Ed. Hänninen: He:rra puhemies! -
· Muodo:lQisen oikeuden soveltaminen kaikessa 
anbruUJdessaan n. s. Nivailan levottomuuk
siin: 'Osaaottaneisiin on ,e;päilllemäAttä lkohtuu
tOill!ta. Siihen ikäsitylkseen on tullut JaJki
vaJ.iolkun:takin 81Siaa ltu:t:kiessaan, vaiikkaJkin 
ehdottaa la:kia!loi:tteen hylät.täväJiksi, murtta 
toiiVoo tasavaRan iP'residentin tässä käyttä
vän armahta;misoiikeuttwan. SuUiri valio
kunta on sen sijaau hyväik:synyJt :taikia;loit
teen antaen :a:rmon rtä,ssä :tapaulksessa ikäydä 
muodol'lisen oi!k:euden edeiLlä, ja siiihen on 
suuri vail:iolkunta tul:lut ottarmailla !huomi'Oon 
ne syv,emmät syyt, jot!k:a osan Kalajo:ki
laa!kson vaika:vasta ikansasta: oliwa.t saa.tta
neet !kiihtymyksen tilaan ja ei-hyväksyttä
vänä rtaNalla protestoimaaillJ virlk8!miesten 
toimenpiteitä vastaan. 

Ni~alaru liikehtimistä ei voi verrata mi
hinlkään entisiin iklllpinoihim.. Se ~oli mitta
suhteiiLta8!n pieni ja oikeastaan asee;ton!kin. 
Ne 20 revolveria ja 8 vallllhaa kivääriä, jotka 
löytyivät, eivät paljon me:rlk~tse, kun niitä 
sitä paitsi ei ~cäytettykään. Ni!ValaJli [evot
tomuuteoo osa]liSituneet eivä>t rt;oiminna:lla:alll 
py:r1kineet saavutta;ma.au' iltselleen mitään 
etua: eiwä:t py:Dkineet valtaaitll, nii'lllkuin on 
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tavallista ara1pinoissa, .eiväJtkä kumoamaan 
laillista yhteiskuruta:jrurjestystä. Se ei ollut 
edes yksinomaan twloude1liseen hrutään jou
tuneiden pulaaniesten 'liike, s~llä joukossa 
oli vwrwklkaa:mpiakin. Se o1li suurellita osalta 
sporutallllninen i1miö, tmielrten yhitäkikinen 
'kuohahtaaninen mwanvilj'elijä Ruuttusen, 
kansan mielestä syyttömäm. rangaistuksen 
johdosta, kun osaiksi sart:rt;umrulta oli- väkeä 
ta'\Callista enemmän :koo1la. 

Ei ·ole kuirtenkaa,n unolrdettava, etrtä ikarr
SU/11 .mieEala o[i masentuniUJt,. osalksi äntynyt. 
Pulan tunnettiin raskaasti p.ai:nawan seutu
kuntaa ja varsinikin vellkaan:tuneirta maan
vi1lje.lijöitä. Mo!llJet :maamiehet olivart jo 
ijäiksi suiliken~eet entisoo lkotinsa oven, tois
ten .tiloja odotti valtion vaswraunieohen vii
meinen tuOiffiio. Toisi•lta rtruas hiellä ja väellä 
vähin erin kerättyä imainita 01maisuurtta oli 
prukkotoilffiin myyty ihinltoilhin, j:otlka eivät 
olleet kymmentäikään osaa nii:den 1:o.de1li
:sesta arvosta. Valka:vimmattlkin ja syvästi 
us1mnno1Hset kansanmiehet a.rvoste:livart si~- . 
loin ti~annetta tutkien : on:ko oikein, että ' 
ma;artilat ja muu ·Oiffi8Jisuus .pitää juuri nyt 
mu:urttaa rwhalksi, lkun Talha Oill: mhltei koko
naan kadonnut paikkakunnalta; toiseksi : 
miksi annetaarr lain Uln:krur.alll· kouran .murs
kata tervettä ja elinvoimaista maaseutuasu
kasta; ja lkoltmanneksi: ovrutlko h:a:llitus ja 
kam:saneduskunta tell::meet ikaiklmllJSru .Suomen 
t~onpoilkien pela;staaniselksi. 

Niiln! Nämä ov:rut !kysymyksiä, jotka vie
läkin OVait rrry!kytä,rikeitä hallitus- ja OOUS

kuntrupii,reissä. Tätä puolta on ~pidettävä 
erittäin painavana, 'kun Ni:vaJla!ll 'levotto
muuksien perimilläisiä syirtä turt'kitaan. ·Tafu
tomatta asiasta tehdä riiita- ja a;gittatiokysy
my:stä, UJiinJkuin siiltä vrulitettavasti telhtiin 
asi8ll1 'ensimmäisessä käsittelyssä, toivoisin, 
että va.pa;a:n: Suomen eduskunta nälkisi rtässä, 
niinlkuin jo suuri valiokunta. on nähnyt, 
muodollilsten laikipyikälilein yli asian syvim
piin syihiru ja hyvä:k .. '!yisi suuren valiofuun
nan mietiln!töön sisäH:yvän la;kiehidotuksen 
sella.i.senaan. 

Ed. Wiik: Arvosteltaessa nyt esillä
olevaa asiaa on otettava huomioon ne olo
suhteet, joissa n. s. Nivalan kapina puh
kesi. 1Se puhkesi seurauksena, mutta tah
toisin sanoa välillisenä seurauksena maa;ssa 
ilmenneestä fascistisluontoisesta liikkeestä. 
Vuodesta 1929 lähtien oli täällä julistettu, 
että lain kirjainta ei tarvitse kunnioittaa, 
kun se joutuu ristiriitaan kansan oikeus-

käsityksien kanssa ja ,kansalla'' ymmär
rettiin tällö·in sitä äärimmäis-oikeistolaista 
ryhmää, joka pyrki oikeistodiktatuuriin ja 
joka mainitunlaisilla selittelyillä tahtoi 
puolustaa omia lainvastaisia tekojaan ja pi
dättää itselleen rankaisemattomuuden. 
Tämä liike sai houkutelluksi riveihinsä 
myöskin yksinkertaisia pienviljelijöitä ja 
käytti heitä tihutöidensä toimeenpanossa, 
näkymättömien johtajien pitäessä langat 
käsissään. Ei voi ihmetellä sitä, jos nämä 
yksinkertaiset talonpojat tekivät saamistaan 
opetuksista eräitä vääriä johtopäätöksiä, 
jos he luulivat voivansa käyttää omaksi 
hyödykseen niitä oma-aloitteisia menettely
tapoja, jotka fascistiset johtajat olivat 
heille opettaneet. Niinpä kokoontui Lou
nais"Suomessa näitä talonpoikia estämään 
väkivalloin maa:tilkkujensa pakkohuuto
kauppoja, ja Pohjolassa kokoontui heitä, 
lY'hyesti sanoen, puolustamaan Ruuttusen 
tamman henkeä (Ed. Räisän1en.: Ruunahan 
se o'li ! - Keskustasta : Tamma se oli!). 

Palj·on suuremmalla oikeudella tämä 
esiityminen ~voidaan tunnustaa erään kan
sanjoukon oikeustajunnan oma-aloitteiseksi, 
spontaaniseksi ilmaisuksi kuin ne liikehti
miset, jotka alkoivat ja päättyivät ilmei
sesti eräistä keskuspaikoista annettujen 
määräysten mukaisesti, niinkuin vuonrna 
l19,SO kyyditykset ja pahoinpitelyt ja 
vuonna il913'1 työväentalojen tuhopoltot. 
Paljon suuremmalla syyllä Nivalan miehet 
voivat pyytää yhteiskunnalta. anteeksi
antaa, myöskin sentä:hden, että heidän lii
kehtimisensä seuraukset supistuivat sangen 
vähään. Heihin ei liittynyt kenraaleja 
eikä edes suojeluskuntain piiripäällikköjä, 
eikä maata saatettu levottomuuden ~tilaan, 
eivätkä he myöskään ole senjälkeen jatka
neet liikehtimistään edes toisella nimellä. 
Touo tapahtuma pysyy näin ollen kyläpoliit
tisena välikohtauksena. Ja koska Nivalan 
miehet ovat kokemuksistansa viisa:stuneet, 
niin sitä suuremmalla syyllä on heille an
nettava armo, koska on armahdettu sellai
siakin, jotka eivät ole ymmärtäneet vii
sastua. 

Minä näin ollen, herra puhemies, suosit
telen suuren valiokunnan mietinnön hyväk
symistä. 

Ed. E s t l a n d e r: Herr talman! Det 
är icke min mening att tala om detta lag
förslags politiska betydelse, ehuru också 
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därom ett och annat kunde vara att orda. 
Men sakens juridiska sida förtjänar enligt 
min tanke något närmare beruktande än vad 
som utskottet ägnat densamma. Lagför
slaget svarar icke mot syftet med stadgan
det 1 regeringsformen om allmän benåd
ning eller amnesti, i motsats till benådning 
i enskilt fall. Och synnerligast sedan ri
kets president med utövande av sin benåd
ningsrätt redan mellankommit och i de få 
ooskilda återstående fallen ännu måhända 
kan komma .att ingripa, om verkliga skäl 
finnas, kan formen av allmän amnesti icke 
sägas vara på sin plats. 

,Stora utskottets förslag är även i så 
måtto ägnat att väcka hetänklig1heter som 
däri tillgripes utvägen av viUkorlig fri
givning. Användande .av denna utväg, mot 
viiken för övrigt just de senaste åren an
märkningar måste göras, förutsätter för
handenv.aron av vissa subjektiva omstän
digheter, som endast kunna prövas i de 
enskilda fallen. Och detta har varken ut
skott cller riksdag gjort, ej heller kunna 
varken utskott cller riksdag göra det. Men 
rikets president har prövat skälen även be
träffande denna förmildring och de fall, 
där denkunnat tillämpas. Också av denna 
anledning synes det mig va,ra högst oform
ligt att riksdagen nu skrider till att antaga 
detta lagförslag. 

Ed. K •o s on e n: Koska määrrutyllä ta
holla on pyritty useampaan kertaan heit
tämään viittauksia eduskunnan vasemmis
ton muka epäjohdonmukaisuudesta asiassa 
selittelemällä, kuinka me tämän esillä ole
van asian suhteen olisimme kylmäkiskoisia, 
mutta vaatineet kyllä al'llllahdusla;keja 1918 
vuoden tapausten johdosta, on syytä jyr
kästi torjua tällainen käsitys. Kun laki
valiokunnan enemmistön kanta oli kieltei
nen itse lain suhteen, ei se suinkaan mer
kitse sitä, etteikö Nivalan miehiä ollut lain
kaan armahdettava. Lakivaliokunta kat
soi, että ·on asianmukaisompaa olla laati
matta lakia muutamia miehiä varten. Laki
ehdotuksen käsittelyn alkaessa kävi ni:mi.t
täin selville, että sillä hetkellä oli rangais
tusta kärsimässä vain yhdeksän miestä. 
Nämä voivat vähällä vaivalla kääntyä 
uudestaan armonanomu'ksella tasavallan 
,presidentin puoleen, joka voi ottaa ano
mukset käsiteltäväkseen. Täten kyllä hy
vin uskottavasti voisikin asia tulla pois- 1 

tetuksi päiväjärjestyksestä myönteisellä ta
valla. Tätä sopii päätellä sitäkin suurem
malla syyllä, kun lakivaliokunnan mietintö 
asiasta on juuri sellainen kuin se on. Va
semmiston taholla ei kuitenkaan haluta 
tehdä asiasta kiistakysymystä, joten kan
natamme lain aikaansaamista siinä muo
dossa kuin suuri valiokunta on ehdottanut. 
Arvattavasti nyt sitten lakkaa se poliitti
nen keinottelu, jota asiassa on jo paljon 
harjoitettu. 

Ed. Hautala: Herra puhemies! Koska 
tämä Nivalan miesten asia sai täällä jo. 
ensimmäisessä käsittelyssä ja suuressa va
liokunnassa ymmärtämystä osakseen, niin 
en niiden pitkien keskustelujen jälkeen, 
jotka asiasta käytiin, tahdokaan kuluttaa 
eduskunnan kallista aikaa pitkälti jatkaak
seni juttua, johon uskallan toivoa edus
kunnan enemmistön ratkaisseen jo myön
teisen kantansa. Pyydän kuitenkin silti 
vielä lausua tähän asiaan muutaman sanan. 
Kiinnittäisin mielelläni ajatuksenne tässä 
asiassa, teille varmaan jokaiselle tuttuun 
vakavaan lauseeseen: On autuaampi antaa 
kuin ottaa. Harkinnastannehan juuri riip
puu tässä asiassakin, asetummeko antajaksi 
vai ottajaksi, ja minä toivoisin, että edus
kunta ratkaisisi asian ensinmainitsemallani 
tavalla. Kylminkään sydän ei voine kiel
tää, etteivätkö nämä miehet ja ennen kaik
kea heidän perheensä olisi jo tarpeeksi kär
sineet siitä, mihinkä nämä miehet niiden 
tunnettujen syiden vaikuttamina ryhtyivät 
tuona kohtalokkaana kevätkesän lauantaina 
toista vuotta sitten. Rikoksen suuruutta 
en tahdo lähteä arvostelemaan, minä vain 
totean ja luotan niinkuin ne kärsivät mie
hetkin, että tuomioistuimet ovat tehneet 
tehtävänsä. Näiltä miehiltä meni jo tapah
tumavuonna kesä 19·32 vankilassa, aika, 
joka on maalaisoloissa maamiehelle mitä 
arvokkainta, ja nyt jo ovat kärsineet var
sinaisesta tuomiostaankin viime kesän puo
livälistä lähtien näin kauan, että nyt jo 
alkaa joulu lähennellä. Sen tappion ja kär
simysten lisäksi, minkä perheen päämiehen 
poissaolo on koteihin jättänyt, ovat nämä 
vähävaraiset miehet saaneet kannettavik
seen myöskin raskaat oikeudenkäynnissä 
syntyneet kulut, joka sekin lisää varsin 
tuntuvasti kuormaa, vaikkapa niinkin lie
nee, etteivät ainakaan kaikki kykene tähän 
osaan kuormasta osallistumaan ollenkaan 
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varattomuutensa takia. Kun näin on, että 
nämä miehet ja heidän perheensä ovat jo 
ehtineet sangen raskaasti tuntea rikoksensa 
seuraukset ensinnäkin aineellisina rangais
tuksina ja lisäksi, jota te, eduskunnan 
kunnioitettavat jäsenet, varmaankin pidätte 
suuriarvoisempana, nimittäin henkisenä 
koulutuksena välttämään sellaisia tekoja, 
jotka eivät kestä arvostelua lain kirjaimen 
edessä, rohkenen uskoa ja toivoa, että ette 
te, eduskunnan jäsenet ja tasavaltamme 
kunnioitettava herra presidentti tulisi 
pettymään myöntäessänne näille miehille 
vapauden. Tässä huoneessa on muitakin 
kuin minä, jotka kyllä hyvin tuntevat ja 
tietävät, että nämä miehet, joista on tällä 
kertaa kysymys, ovat kunnon miehiä ja 
kunnon kansalaisia varattomuudessaankin, 
eivätkä suinkaan mitään yhteiskuntaamme 
kaatavaa ainesta, vaan siitä joukosta, jotka 
viimeiseksikin jaksavat vielä uskoa, ettei 
Suomi ole niin köyhä maa, ettei se kykenisi 
elättämään rehellisesti työtätekeviä poi
kiansa. 

Kun tarkkailee tuon tapahtuman vaikut
teita, päätyy kieltämättä lopulta lieventä
vään tulokseen. Nämä syyt ovat tulleet 
kyllä tunnetuiksi jo tämän asian yhtey
dessä, nimitttäin erheelliseksi osoittautunut 
hevostarkastus, Ruuttusen tammajuttu. 
Puute ja lukuisat pakkohuutokaupat toivat 
käsitykseni mukaan Pohjanmaalle vierasta 
orjuudentuntua. Ja se lieneekin tapahtu
neen yksi syvimpiä syitä, sillä Pohjan
maalla elää rehellisenä vapauden ajatus 
niin pitkiltä ajoilta, kuin historiamme ker
toa tietäneekin. Se elää siellä köyhimmän
kin töllin asujamissa. Tätä ominaisuutta 
eivät Pohjanmaan miehet eivätkä nämä
kään miehet ole ennemmin lain edessä vää
rinkäyttäneet, vaan aina kunnioittaneet ja 
pystyssä pitäneet tämän maan oikeutta ja 
lakeja, ja siksi he nyt nuo miehet ja ennen 
kaikkea heidän perheensä toivovat meiltä 
ymmärtämystä heidän hä täänsä, sillä ei ole 
niissä kodeissa isienkään kotona ollessa 
toimeentulo helppoa. Tämä heidän odotta
mansa vapaus on heille kaivattu lahja näin 
joulun kynnyksellä, jonka arvon varmaan
kin te, kunnioitettavat edustajat, äiteinä 
ja isinä parhaimmin tietänette. 

Alussa mainitsin, että on autuaampi an
taa kuin ottaa. Tässä tapauksessa voimme 
soveUuttaa •tätä vakavaa lausetta ja koska 
ei ole kysymys vaarallisten rikollisten ar-

mahtamisesta, vaan tkunniahlisten miesten, 
niin toivoisin, että eduskunta hyväksyisi 
kysymyksessäolevan armahduslakiehdotuk
sen suuren valiokunnan päätöksen mukai
sena ja antaisi noihin koteihin kaivatun, 
vaikkapa aikaisen joululahjan, ja sitäkin 
suuremmalla syyllä juuri siksi, että se 
sattuu näin joulun kynnyksellä. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Esitellään lakiteksti. 

1 §, lakiehdotuksen johtolause ja nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

5) Ehdotus laiksi maatalouskiinteistöistä saa
tujen tulojen verottamisesta kaupungeissa ja 

kauppaloissa. 

Esitellään laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 7 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 29, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n:o 7. 

Kes1kustelu: 

Valtiovarainministeri R e l a n d e r: Tah
toisin, herra puhemies, esittää muutamia 
huomautuksia evästykseksi nyt kun tämä 
asia joutuu suureen valiokuntaan. Nämä 
huomautukseni aiheutmvat niistä peruste
luista, jotka on esitetty ensinnäkin laki- ja 
talousvaliokunnan mietintöön liitetyssä 
vastalauseessa ja osaksi myös niistä, jotka 
ovat esitetyt siinä eriävässä mielipiteessä, 
joka kuuluu eduskunnan valtiovarainvalio
kunnan lausuntoon. 

Tässä viimeksimainitussa eriävässä mieli
piteessä sanotaan valtiovarainvaliokunnalle 
ilmoitetun, että lainvalmistelukunnan val
misteilla oleva verouudistusta koskeva lain
säädäntö ehkä valmistuisi vielä kuluvan 
syksyn aikana ja ehdotetaan sen johdosta 
tämä hallituksen esitys hylättävä;ksi ja 
asia otettavaksi esille verotuslainsäädännön 
uudistuksen yhteydessä. 
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Olen tämän johdosta tiedustellut lain
valmistelukunnalta, missä vaiheessa tämä 
työ on, ja saanut tietää, että suomenkieli
set lakitekstit jo ,ovat valmiit ja että pe
rusteluja paraikaa kirjoitetaan. Mutta sa
malla ilmoitti asianomaisen jaoston puheen
johtaja, että kuluu varmaankin ka;ks:L kuu
kautta tulevaa vuotta, ennenkuin asia tulee 
niin valmiiksi, että se voi tulla valtioneu
vostoon. Se joutuu sitten valtiovarain
ministeriössä valmistettavaksi. Tietysti on 
näin laajakantoisesta verotuslain uudistuk
sesta sitten vaadittava lausuntoja viran
omaisilta, m. m. maaherroilta, ja sen laa
jaan taloudelliseen kantavuuteen nähden 
myöskin eräiltä taloudellisilta järjestöiltä. 
Näin on hyvin todennäköistä, että hallituk
sen esitys joutuu vasta eduskunnan syys
istunnossa eduskunnaTIJ käsiteltäväksi ja 
kyseeilistä on, ehtiikö se eduskunnan syys
istunnossa tulla niin ajoissa rvalmii:k:si kä
sitellyksi, että se voisi tulla seuraavan vuo
den alusta voimaan. Päinvastoin näyttää 
todennäköiseltä, että sitä ei ehditä niin 
ajoissa saada valmiiksi, sillä myös viras
toilla pitää olla joku valmistusaika tuom
moisen uuden lainsäädännön täytäntöön
panemiseen nähden. Näin ollen näyttää 
siis olevan täysi aihe nyt jo poistaa se 
epäjohdonmukaisuus, joka 1haittaa nykyistä 
verojärjestelmää ja joka on siinä, että maa
talouskiinteistöistä saatuja tuloja verote
taan toisten perusteiden mukaan, jos nämä 
maakiinteistöt kuuluvat kaupunkiin tai 
kauppalaan ja toisten perusteiden mukaan, 
jos ne kuuluvat maalaiskuntiin. 

Tässä mainitsemassani laki- ja talous
valiokunnan mietintöön liitetyssä vastalau
seessa vielä esitetään epäilyksiä siitä, säi
lyykö nykyinen pinta-alatuoton keskimää
räisarvoon perustuva maalaiskiinteistöjen 
verotustapa maalaiskunnissakaan vai mää
rätäänkö ehkä piankiTIJ aikaansaatavassa 
uudessa verotuslainsäädännössä joku muu 
peruste mainittujen kiinteistöjen verotuk
sen pohjaksi. Pyydän tämän johdosta 
saada ilmoittaa, että lainvalmistelukun
nassa on hyväksytty pääasiassa nämä ny
kyiset perusteet maalaiskiinteistöjen vero
tukselle ja on niitä ehdotettu, niitä samoja 
perusteita, käytettäväksi myöskin silloin, 
kun maalaiskiinteistöt kuuluvat jonkin 
kaupungin tai kauppalan alueeseen. Myös
kin näiden esittämieni ajatusten perusteella 
pyytäisin siis saada suositella suurelle va
liokunnalle hallituksen esityksen hyvålksy
mistä. 

Ed. T a k a l a: Pyysin puheenvuoron tä
män asian kohdalla pääasiassa samasta 
syystä kuin valtiovarainministerikin. 

Nyt esillä oleva lakiesitys maatalouskiin
teistöjen verottamisesta kaupungeissa ja 
kauppalaissa on tarpeen vaatima. Esikau
punkiliitosten yhteydessä on kaupunkikun
tien alueelle jäänyt runsaasti maanviljeli
jöitä. Kun uudet kauppalat on alueeltaan 
muodostettu laajoiksi, on niiden rajojen 
sisään jäänyt myöskin huomattavasti maan
viljelijöitä, etupäässä sellaisia, joilla sekä 
vi]jellyt että kokonaispinta-alat ovat suh
teellisesti pienet. Kun maanviljelijöitä ei 
ole voitu verottaa pinta-alaverotuksen pe
rusteella, kuten maalaiskunnissa, on otettu 
käytäntöön harkintaan perustuva verotus. 
Tällaisesta verotuksesta maanviljelijät jou
tuvat kuitenkin kärsimään. Monessa ta
pauksessa harkintaverotus saattaa johtaa 
suorastaan mielivaltaan. On nimittäin 
otettava huomioon, että maanviljelijöiden 
edustus valtuustoissa, kaupunkien ja kaup
paloitten hallituksissa jää pakostakin mui
hin elinkeinonharjoittajiin nähden heikoksi 
ja he eivät saa niin ollen edustajiaan tar
peellisessa maarassa verotuslautakuntiin 
eikä monessa tapauksessa ollenkaan. Val
tiovarainvaliokunta lausunnossaan laki- ja 
talousvaliokunnalle aivan oikein huomioi, 
että pinta-alaverotuksen soveltaminen kau
punki- ja 1kauppalakunnissa maakiinteistöi
hin nähden samojen perusteitten mukaan 
kuin maalaiskunnissakin, on tärkeätä eri
koisesti metsätaloudesta kertyvään tuloon 
nähden, josta kaupungit voivat kantaa edel
leen vel'oa metsänmyynnistä saadun koko 
puhtaan tulon mukaan siitä huolimatta, 
että jo aikaisemmin on maksettu maalais
kunnille veroa puhtaan tuoton ja vuotuisen 
lisäkasvun perusteella. Tällaisen olotilan 
jatkuminen on ilmeinen vääryys kaupunki
ja kauppalakuntien maanviljelijöitä koh
taan ja jos eduskunta tahtoo jakaa oikeutta, 
niin se poistaa epäkohdan hyväksymällä 
nyt ensimmäisessä käsittelyssä esilli1olevan 
lakiesityksen. 

Sosialidemokraattien maatalousvihamieli
syyttä selvästi kuvastaa se, että he sekä 
valtiovarainvaliokunnassa että laki- ja ta
lousvaliokunnassa ovat asettuneet vastusta
maan oikeuden tekemistä kysymyksessäole
ville maanviljelijöille sekä tämän lain hy
väksymistä. Laki- ja talousvaliokunnan 
mietintöön liittyvä sosialistien vastalause 
sisältää pelon, että laki tulisi todennäköi
sesti helpottamaan maanviljelijäin kunnal-
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lisveroja, jotka jo nyt muka, kuten vasta
lauseessa sanotaan, ovat suhteellisesti vä
häisemmät kuin muiden kuntalaisten. Tämä 
väite ei pidä paikkaansa, minkä hyvin tie
tävät kysymyksessäolevien kuntien alueella 
asuvat maanviljelijät. 

Vastalauseen allekirjoittajat edelleen pel
käävät, että laki rajoittaisi asianomaisten 
taksoituslautakuntien va<paata harkintaa. 
Juuri sitä vapaata harkintaa, jos maanvil
jelijöille tehdään oikeutta, onkin syytä ra
joittaa. Minä huomautan sosialisteille, että 
tätä lakia vastustamaHa te annatte kiviä 
leivän asemesta kannattajillenne, sillä suuri 
osa niistä, joita tämä laki tulisi koskemaan, 
on ollut teitä valitsemassa tänne eduskun
taan. Minullekin ovat eräät sosialisteihin 
lukeutuneet maanviljelijät puhuneet tästä 
epäkdhdasta ja pyytäneet tekemään asiasta 
eduskunta~aloitteen, minkä olisin tehnytkin 
- huomatessani epäkohdan - ellei halli
tus olisi antanut asiasta lakiesitystä. Minä 
toivon, että eduskunnassa kuten valtio
varainvaliokunnassa ja .laki- ja taJousvalio
kunnassa eduskunnan muut ryhmät tekisi
vät tyhjäi'lffii sosialistien vastustuksen ja hy
väksyisi·vä t lakiesityksen. 

Minä toivoisin myöskin, että sosialistien 
pienviljelijäedustajat eivät nyt panisi kynt
tiläänsä va:kan alle, sillä tässä on kysymys 
juuri pienviljelijöistä. Mainitsen vain esi
merkin, että Varkauden kauppalassa on 150 
maanviljelijästä tuskin 10 sellaista, joiden 
viljelty pinta-ala kohoaa yli 10 hehtaarin. 
Tässä on siis kysymys ennen kaikkea juuri 
pienviljelijöistä. Ja jos te sosialistit tah
dotte ajaa pienviljelijöiden asiaa, niinikuin 
te sanotte, niin kannattakaa tätä lakiesi
tystä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely ju
listetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

6) Ehdotus lai'ksi torpan, lampuotitilan ja 
mäldtupa-aluoon vuokrauksesta 12 päivänä 
maal1~kuuta 1909 a.nne.tun ase·tnksen 67 § :n 

muuitami.sesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n :o 3 ja otetaan e n s i m m ä i s e e n k ä
s i t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty 

hallituksen esitys n :o 36, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n :o 3. 

Keskustelua ei synny. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan pää ttyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

7) Ehdotus lai•ksri maalaiskuntain asutuslau
takunnista 5 p :nä touko,kuuta 1925 annetun 

lain 1, 8 ja 10 § :n muuttamisesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 4 ja otetaan ensimmäiseen kä
sittelyyn siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 37, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n :o 4. 

KeS!kustelu: 

Ed. K o i v i s t o: Maatalousvaliokunta 
on tässä asiassa joutunut eduskunnalle suo
sittelemaan läksyn hallitukselle takaisin pa
lauttamista huolimatta siitä, että valiokunta 
on yhtä mieltä hallituksen kanssa esityk
sessä tarkoitetun lainsäädännön tarpeelli
suudesta. Jo pintapuolinenkin tarkastus 
riitti maatalousvaliokunnalle osoittamaan, 
ettei tätä esityksessä tarkoitettua päämää
rää saavuteta sillä, että ainoastaan kolme 
pykälää tässä kyseessäolevassa laissa muu
tetaan, vaan on muutoksia tehtävä vähin
tään kymmeneen pykälään tämän lain 13 
pykälästä, vieläpä lain nimikkeeseenkin. 
Olisi tietysti mahdollista sekin, että valio
kunta olisi käynyt näitä muutosehdotuksia 
tekemään, mutta kun on pidettävä sopivana, 
että hallitus tällaisetkin, vaikka ne ovat 
osittain muodollista laatua olevia muutok
sia, valmistelee, niin on tähän tulokseen 
tultu. Suurelle valiokunnalle voin ilmoit
taa että asianomainen ministerikin piti asian 
tällä tavalla järjestelyä sopivana ja mikäli 
minä ymmärsin, onkin siellä jo ryhdytty 
valmistelutöihin uuden esityksen antami
seksi asiassa. 
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Ed. K u 11 b e r g: Herr ta1man! Utta
laillde min anslutning tiH_ de synpunkter, 
som här a:v den föregående tallaren fra:m
fördes, skulle jag ännu be att få dröja vid 
frågan med ett par ord. 

Det finnes knappast någon lagstiftning i 
vår:t land som så ofta blivit f,öremål för än
drin,gar oc\h tiHäggsbestämmelser som just 
v:år kolonisationslagstiftning. Redan till den
na riksdag har från regeringshåll in[ämnats 
icke färre än 4 regeringspropositioner, som 
avse dels ändring i gällande kolonisations
lagstiftning, dels tillägg till densamma. 
Det torde i detta nu icke finnas en enda 
lag på kolonisationslagstiftningens område, 
som icke en eller flere gånger ändrats. Det 
är därför svårt isynnerhet för lekmannen 
att veta vad i detta avseende nu är gällaruie 
lag, vad icke. Då kolonisations1agstiftnin
gens bestämmelser i främsta hand skall till
lämpas av personer, som endast i undan
tagsfall äga juridisk utbildning, nämligen 
kolonisationsnämnderna i landskommu
nerna, så vållar detta för nämnderna svå
righeter, som icke äro att underskatta. Om 
också kolonisationsstyrelsen i cirkulär oftast 
uppmärksamgöra nämnderna på de ändrade 
lagbestämmelserna, så kvarstår dock fak
tum, att det för de flesta är förenat med 
svårigheter att för stunden ihållla reda på 
vad som är gällande lag, vad ej. Det vore 
därför enligt mitt förmenande av stor vikt 
a.tt även den lagändring, som nu är uppe 
för behandling och som avser särskilda pa
ragrafers ändring i lagen av den 5 maj 
1925 angående kolonisationsnämnder i 
landskommunerna och som av agrarutskot
tet föreslås till förkastande, av regeringen 
skulle behanldla;s så att hela den gamla la
gen upphävdes och i dess ställe utarbeta
des en ny lag angående kolonisationsnämn
der, som till alla delar vore gällande. Det 
är ingen ide att i en lag på 13 paragrafer 
föreslå en ändring åtminstone i 9 paragra
fer av sakligt innehåll och bibehålla endast 
4 paragrafer av formell natur oförändrade. 
Det är nog bäst att i ett sådant fall ändra 
hela lagen. 

J ag vågar därför uttala förhoppningen, 
att stora utskottet måtte intaga samma 
ståndpunkt till lagförslaget som agrarut
skottet intagit, och att regeringen, så fort 
sig göra låter, skulle låta utarbeta en ny 
proposition, som till alla delar upphävde 
den gamla lagen och att härvid alla syn-

punkter skulle tagas i beaktande, så att en 
ny ändring åtminstone i förstone ej vore 
påkallad. J lllg är övertygad om att på detta 
sätt den största reda erhålles och att de av 
mig här påpekade olägenheterna därigenom 
bäst avlägsnas. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

8) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
88 § :n muuttamisesta. 

Esitellään perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 6 ja otetaan ensi mm ä i s e e n 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Vilhulan y. m. lak. al. n :o 3, joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on pe
rustuslakivaliokunnan mietintö n :o 6. 

Keskustelu: 

Ed. T a kala: Herra puhemies! - Mi
nun nähdäkseni jokaisen suomenkielistä 
kansaa edustavan edustajan velvollisuuk
siin kuuluu toimia niin, että suomenkieli 
saataisiin tässä maassa mahdollisimman 
korkealle kaikumaan. Kumoamaton tosi
asia on, että tämä mielipide on myöskin 
niiden suomenkielisten valitsijain, niin so
sialistien kuin porvarillisiin puolueisiin lu
keutuvienkin, jotka ovat meidät lähettäneet 
itseään edustamaan eduskuntaan. Suoma
lainen väestö, niin työväestö kuin talonpo
jat, ja suomeapuhuva virkamiehistö yli 
kaikkien puoluerajojen, ajattelevat suoma
laiskansallisesti. Kielikysymys tältä kan
nalta katsoen ei siis ,ole varsinaisessa mie
lessä poliittinen kysymys. 

Onkin aivan luonnollista, että talonpoi
kaisväestön edustajien taholta on kerta toi
sensa jälkeen ilman minkäänlaisia poliitti
sia sivutarkoituksia sekä säätyvaltiopäivillä 
että täällä yksikamarisessa eduskunnassa 
tehty aloitteita suomalaisen valtioaatteen 
toteuttamiseksi ja suomenkielen nostami
seksi siitä alennustilasta, johonka sen suo
malaista kansaa hallinneet ja sortaneet vä-
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kevämmät voimat ovat saattaneet (Ed. Räi
sänen: Entäs silloin kun hallituksessa ovat 
olleet maalarsliittolaiset n. Minä en puo
lusta niitä maalaisliittolaisia hallituksia, 
jotk!a eivät ole tehneet sitä, mitä olisivat 
voineet tehdä suomalaisuuden asian eteen 
(Ed. Räisänen: Ei ole vielä ollut ministe
rinä!). 

Talonpoikaisväestön kaikkia kerroksia 
edustava maalaisliitto luonnollisesti otti yh
deksi päätehtäväkseen suomerrkielen oikeuk
siinsa saattamisen niin eduskuntalaitokses
samme kuin muillakin hallintoelämän 
aloilla. Nimenomaan eduskunnasta pu
heenollen sanotaan maa~aisliiton suomalai
suusohjelmassa lyhyesti ja koruttomwsti: 
,Virallinen kaksikielisyysjärjestelmä on 
eduskunnasta poistettava.'' Se ei jätä va
raa millekään tulkinnalle. Juuri tämän 
suomalaisen kansan ajattelutapaan ja tä
hän maalaisliiton ohjelmakohtaan perus
tuu se aloite valtiopäiväj.ä:rjestyiksen 88 
§ :n muuttamisesta, joka nyt on täällä 
eduskunnassa käsiteltävänä, mutta jonka 
perustuslakivaliokunta lyhytnäköisesti ja 
hämmästyttävän hataroin ja köykäisin pe
rustein on ehdottanut hylättäväksi. Ei 
näitä aloitteita ja suomalaisen kansan aja
tuksissa pyhiksi tulleita vaatimuksia voi 
eikä saa näin erinomaisen kevyesti sivuut
taa. Perustuslakivaliokunnan antaman 
lausunnon asiallinen puoli tällaisessa ensi
arvoisessa kysymyksessä rajoittuu vajaa
seen 12 riviin 1-palstaista tekstiä ja lau
sunnon tämakään kohta ei kestä arvostelua. 
Minä luulen, että kukaan lukutaitoinen 
suomalainen henkilö puhtaasti asialliset nä
kökohdat huomioonottaen ei voi tulla lu
kiessaan valtiopäiväjärjestyksen nykyjään 
voimassaolevan 88 §:n sellaiseen tulokseen 
kuin perustuslakivaliokunnan enemmistö, 
että tarpeeton kaksikielisyys asian käsitte
lyistä valtiopäivillä voidaan poistaa perus
tuslakiemme säännöksiin koskematta edus
kunnan työjärjestykseen tehtävin muutok
sin. Tämä edellämainittu väite jää sitten 
jokseenkin kokonaan perustelematta. Viita
taan vain ed. Pennasen tekemään aloittee
seen eduskunnan työjärjestyksen muutta
misesta, minkä jälkeen ehdotetaan lakiesi
tys hylättäväksi. 

Perustuslakivaliokunnan enemmistön an
tamaa lausuntoa voi varsin pätevillä syillä 
sanoa kansallisen hengen köyhyydentodis
tukseksi. Minä ihmettelen, että perustus-

lakivaliokunnan puheenjohtajakin on voi
nut asiallisesti näin köykäisen mietinnön 
päästää käsistään. Ei pyritä hakemaan 
vertailukohtia, kuten tässä olisi ollut pai
kallaan sellaisista maista, joissa kansallinen 
viihemmistö on samansuuruinen kuin meillä 
Suomessa. Ja silloin olisi huomattu, ettei 
löydy toista valtakuntaa koko maapallolla, 
missä pikkuinen kansallinen vähemmistö on 
eduskuntalaitoksessa saanut niin laajat 
kansalliset oikeudet kuin meillä Suomen 
eduskunnassa. Puolassa on 6 mi['j. ryssää, 
3 milj. juutalai,sta ja huomattava määrä 
muita kansallisuuksia, niin että pääkansal
lisuutta on kansasta vain 65 %. Mutta ei 
tule kysymykseenkään, että Puolan parla
mentissa puhuttaisiin muuta kuin puolan 
kieltä. Sama on laita Yhdysvalloissa. 

Niinikään perustuslakivaliokunta ei kiin
nitä lausunnossaan minkäänlaista huomiota 
satoihin tuhansiin markkoihin nouseviin 
menoihin, joita eduskunnan kaksikielisyys 
aiheuttaa ja mihin asian lähetekeskuste
'lussa jo ed. Vilhula kiinnitti huomiota. 
Vaikka perustuslakivaliokunta ei olekaan 
taloudellisten asiain ammattivaliokunta, 
niin mielestäni köyhän maan jokaisen edus
kunnan jäsenen on nimenomaan taloudelli
set puolet aina muistettava. Se että perus
tuslakivaliokunnassa oleva edistyspuolueen 
edustaja on asettunut puheenaolevaan laki
esitykseen nähden hylkäävälle kannalle, sa
moinkuin se, että edistyspuolue yleensä 
näyttää kieli- ja kansallisuuskysymyksissä 
unohtavan ohjelmansa ja valitsijoilleen an
tamansa lupaukset näihin kysymyksiin 
nä;hden, pakottaa minut tuomaan esiin 
muutamia kohtia n. s. kansallisen edistys
puolueen kieli- ja kansallisuuskysymyksiä 
koskettelevasta ohjelmasta. 

Jo v. 1926 pitämässään puoluekokouk
sessa hyväksyi mainittu puolue toistakym
mentä kohtaa käsittävän ohjelman maini
tuissa kysymyksissä, missä heti alussa sa
notaan näin: ,Antaen entistä voimakkaam
pana heränneen s u o m a l a i s u u d e n 
oikeutetuille vaatimuksille 
tunnustuksensa, puoluekokous hyväksyy 
erikoiset ohjelauseet.'' Nämä hyväksytyt 
ohjelmalauseet käyvät sitten suomalaiskan
sallista linjaa eivätkä anna suinkaan oi
keutta sellaisille lausunnoille, kuin mitä 
edistyspuolueen taholta erään toisen perus
tuS'lain muutoksen yhteydessä on täällä 
eduskunnassa esitetty. Tänä vuonna pitä-

97 
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mässään puoluekokouksessa paransi edistys
puolue vielä tässä kohden ohjelmaansa, 
mikä onkin ymmärrettävää, sillä olihan 
tämä vaalivuosi, hyväksyen m. m. seuraa
van lauselman: ,Suomenkieli on tasavallan 
kaikilla hallinnon ja julkisen toiminnan 
aloilla saatava siihen asemaan, joka sille 
kansan valtavan enemmistön kielenä kuu
luu, ja samalla vapauduttava julkista elä
mää rasittavasta tarpeettomasta kaksikieli
syydestä." Ju'lkista elämää rasittavasta 
tarpeettomasta ka:ksikielisyydestä ei kuiten
kaan päästä, herrat edistyspuolueen edus
tajat, sillä, että täällä eduskunnassa pide
tään komeita puheita ruotsinkielisten koh
tuuttomien oikeuksien puolesta ja että ase
tutaan vastustamaan täällä niiden edusta
jain esityksiä, jotka todella vilpittömästi 
pyrkivät tarpeetonta kaksikielisyyttä pois
tamaan.. Minä olen va;kuutettu siitä, että 
millekään puolueelle, ei edes n. s. kansalli
selle edistyspuolueelle, ole terveenistä toi
mia käytännössä näin räikeästi ohjel
maansa ja valitsijoilleen antamiaan lu
pauksia vastaan. Sen tliihden minä toivon
kin, että edistyspuolueen edustajat Kivi
mliien hallituksen kaatumisen ja ruotsinkie
listen suosion menettämisen uhallakin tu
Esivat ohjelmansa taakse nyt esilläolevan 
asian kohdalla. Si'llä periaatteet ovat 
enemmän kuin tämän maailman valta ja 
kunnia. 

Perustuslakivaliokunnan mietintöön liit
tyvän vastalauseen allekirjoittajat ovat sen
tä:än pemrstelleet kantaansa asiassa paljon 
paremmin ja tiiviimmin kuin itse perustus
lakivaliokunta. Lakialoitteen. allekirjoitta
jana en kuiten'kaan voi yhtyä hyväksymään 
sitä Esäystä, mikä lakiesitykseen on vasta
lauseessa esitetty ja jonka mUJkaan keskus
teluissa edlilstajalle jätetään oikeus käyt
tää myöskin ruotsinkieltä. Käsitykseni 
mukaan tämä lisäys ~asiallisesti ei ruot
sinkielisillekään meriki,t,se mitään, sillä 
silloin kun ·eduskunnassa ja sen valiokun
nissa ei eruää tuil.kita lausuntoja, ei ruot
sinkielisen vähemmistön oman edmrkaan 
kannalta ole viisasta lähettää eduskuntaan 
sellaisia henkilöitä, jotka eivät osaa suo
menkieltä. 

Eduskunnalla olisi mielestäni mitä suu
rin syy pyrkiä nopeasti ratkaisemaan 
nämä kielikysymykset. Minä toivoisin har
taasti, että sosialidemokraatitkin myöntei
sessä mielessä ottaisivat osaa näiden asiain 

käsittelyyn (Vasemmalta: 'l'urha toivo!). 
Kun minulle monet sosialistiset edustajat 
ovat yksityiskeskustelussa väitttäneet, että 
maalaisliitto ei aja asiallisista syistä näitä 
kysymyksiä, vaan pelkästään poliittisen 
edun tavoittelusta (V~asemmalta: Ei aja
kaan!), niin haluaisin sanoa tämän joh
dosta teille, sosialidemoksaatit: Ottakaa 
pois meiltä tämä vaalivaltti. On varmaa, 
että kielitaistelu ~ei lopu täällä eduskun
nassa eikä sen ulkopuolella, ennenkuin 
poistetaan epäkohdat, ennenkuin lakipykä
lät saadaan sopusointuun edelle menneen 
kehityksen kanssa. Ja minä uska1lan olla 
sitä mieltä, että kansallisuustaistelu oikea
mielise.Uä pohjalla ei saakaan loppua, ei 
sittenkään, vaikka entisen emämaan halu 
sekaantua Suomen asioihin kasvaisi nykyis
täkin suuremmaksi, ennenkuin päämäärä 
on saavutettu, suomalainen kansallisvaJtio
ajatus toteutettu. Minä en voi päästä siitä 
käsityksestä, etteivätkö monessa suhteessa 
kunnioitettavat ruotsinkielisemme pian mu
kautuisi uuden kehityksen tahtiin, sillä 
mikäli minä olen historiaa ymmärtänyt, 
niin mukautuivat he paremmin kuin me 
suomalaiset venäläisten mieli,piteisiin ja 
,pyhän valtakunnan'' tahtoon aikana, jol
loin Venäjän keisari hallitsi Suomen kan
san elämää ja onnea. 

Ed. S c h i l d t: Herra puhemies! - Se 
aloite, joka on nyt täällä käsiteltävänä, on 
mielestäni sellainen, että sitä ei sinänsä 
mitenkään voida hyväksyä. Eihän millään 
muotoa voida ottaa lakeihin sellaista pe
riaatetta, että jokin henkilö, oli hän sitten 
kuka tahansa, ei saisi puhua omaa äidin
kieltään. Tämän aloitteen tekijät, jotka 
täällä edustavat suomalaista maakansaa, ei
vät ole ottaneet huomioon, että he tällä 
aioitteelia tekevät väärin juuri motsi11r 
kieltä puhuville rahvaanmiehille (Edus
kunnasta: Hehän on korjattu valiokun
nassa!). Voidaanhan toivoa, että sellaiset 
kansalaiset, joilla on ruotsi äidinkielenä, 
mutta jotka osaavat suomea, pU:huisivat 
täällä viimeksi mainittua :kieltä. Mutta 
asettaa tuollainen vaatimus ruotsinkieliselle 
rahvaanmiehelle, se on, lievimmin sanoen, 
kohtuutonta. Käyttäähän useampia kieliä 
taitavakin henkilö sentään mieluummin äi
dinkieltään kuin jotakin toista osaamaansa 
kieltä. Rohkenen olla muuten sitä mieltä, 
että suomalaisilla seuduilla asuvat ruotsin-
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kieliset kansalaisemme voivat vähitellen 
naapuriston vaikutuksesta muuttua äidin
kieleltään suomalaisiksi (Ed. Räisänen: Ja 
nimeltään!) sukupolvien vaihtuessa, mutta 
varmana pidän, että vakinainen ruotsin
kielinen rahvas tulee kielensä säilyttämään 
aina yksinkertaisesti siitä syystä, että 
missä on äitejä siellä on äidinkielikin. Jo
kainen, joka rakastaa omaa äidinkieltään, 
ymmäl'ltää varmaan, että toinenkin tekee 
niin oman äidinkielensä suhteen. !Se että 
eduskuntatyöstä poistetaan jotakin sellaista 
kaksikielisyyttä, joka on tarpeetonta, sillä 
seikalla ei ole mitään tekemistä tämän asian 
kanssa. 

Olen näin ollen sitä mieltä, että aloite 
olisi hylättävä. Mitä sitten tulee perustus
lakivaliokunnan mietintöön liitettyycn vas
talauseeseen, niin on siinäkin mielestäni 
parantamisen varaa. Sehän sallii kyllä 
keskustelussa käyttää ruotsia, mutta ei sano 
sitä, saisiko ruotsinkielinen kansanedustaja 
jättää esim. aloitteensa sisään eduskunnan 
kansliaan omalla kielellään. Vaikka käy
tännölliset seikat veisivätkin sirhen, että 
suomea kokonaan käytettäisiin eduskunta
työssä, niin ·olisi kuitenkin kaiketikin myön
nettävä ruotsinkielisille edustajille periaat
teellinen oikeus esittää omat asiansa äidin
kielellä myös kirjallisessa muodossa. Tässä 
olisi mielestäni jotain samanlaista kuin 
esim. Kanadan parlamentissa on havaitta
vissa. Tuo maahan on kaksikielinen maa 
ja sen parlamentissa puhutaan yksinomaan 
englantia. Mutta puhe kuninkaalle esite
tään sekä englanniksi että ranskaksi. Suomi 
on tasavalta ja siis jokainen on kuningas, 
kuten laulussa lauletaan. Olkoon siis täällä 
eduskunnassa ruotsinkielisellä edustajalla 
oikeus omassa asiassaan puhua ja kirjoittaa 
omalla äidinkielellään. Toivon, että pykälä 
suuressa valiokunnassa saa paremman muo
don. 

Vaikka kovin hyvin ymmärrän ne syyt, 
miksi ruotsinkieliset edustajat, vaikka osaa
vatkin kaunista ja hyvää suomea, käyttä
vät äidinkieltään täällä puheissaan, niin 
toivoisin kuitenkin, että he, mikäli mah
dollista, tästä tavasta poikkeaisivat nimen
omaan kokonaisuutta silmälläpitäen. Edus
kunnan työ täysistunnoissa menettää paljon 
siitä, että ruotsiksi puhutut lausunnot valu
vat hiekkaan siksi, että yleistuLkin lyhyt 
käännös on vain utukuva siitä, mitä puhuja 
esittää. En tietenkään mitenkään käy yleis-

tulkin kimppuun ja väitä, että hän tekee 
tehtävänsä huonosti. En suinkaan, mutta 
käännös Qll käännös tuollaisesta tiivistetystä 
ponsimuodosta puhumattakaan. Kun ottaa 
huomioon; että ruotsinkielisen puheen ai
kana sali lisäksi epäkohteliaasti tyhjenee, 
niin jää puheen vaikutus kokonaisuuden 
kannalta hyvin vähäiseksi. 

Ja loppujen lopuksi pyytäisin, että arvoi
sat ruotsinkieliset edustajat puhuisivat ko
vemmin, jotta tuonne minunkin paikalleni 
kuuluisi. Täällä on mainittu suomalaisesta 
nimestä. rrv:tnnan kyllä muukalaissointuista 
nimeä, mutta ed. Räisäselle pyytäisin huo
mauttaa, että minun isoisäni on ensiksi 
lausunut ajatuksen suomalaisesta valtion
yliopistosta ja perustanut ensimmäisen suo
malaisen oppikoulun. Minun isäni on ollut 
yksi niistä ensimmäisistä, jotka ovat r~ta
ristossa ja aatelistassa puhuneet suomea, 
mutta niin suomalaiset traditiot kuin mi
nulla on, en minä voi niin pitkälle mennä 
kuin tämä aloite tähtää (Ed. Räisänen: 
Kyllä n1men voisi suomentaa!). 

Ed. Heiskanen: Herra puhemies! 
Valtiopäiväjärjestyksen 88 § kuuluu näin: 
,Asiain käsittelyssä valtiopäivillä käytettä
köön suomen- taikka ruotsinkieltä. Valio
kuntien mietinnöt ja lausunnot, niin myös 
puhemiesneuvoston ja kansliatoimikunnan 
kirjalliset ehdotu~kset ova't toimitettava± 
näiJlä molemmiHa kielillä. Suomeksi ja 
ruotsiksi ovat myös annettava;,t haillitulksen 
kirjalliset ilmoitukset eduskunnalil.e.'' Siinä 
vastalauseessa, jonika erää:t perustuslakiva
liokunnan jäsenet ovat perustuslakiv.aili'O
kunnan mietintöön mttäneet, siinä ehdote
taan, että asiain lkäsittellyssä va1tiopäiviHä 
käytettäisiin suomenkiel.Jtä kuitenlkm niilll, 
että keskusteluissa saillitttaisiin myös ruot
sinkielen käyttöä. Tämä esiHä oleva kysy
mys valtiopäiväjärjestylksen 88 § :n muut
tamisesta on erittäin tä:rlkeä ja vaatii edus
kunna;,ssa osakseen huolellisen lkäsittelyn, 
jotta se toivon mukaan saataisii1n onneJ.li
seem. ratlkaiisuun nyt jo, sillä twtä kysymystä 
ei suinkaan ole otettu esill€ liian aikaisin. 

Alo1ta;,nlkin täJJlä kertaa asian historiaJ:li
sesta puolesta ja joudun silloirn - herra 
pUihemiehen luvalla - jatkamaan siitä, mi
hin viime istunnossa - herra puhemieihem. 
·pyynnöstä - 'lopetin. Silloin vuonna 1894 
oli kysymys ritrurihuonejärjesty.rnsen 36 §:n 
muuttamisesta. Se rehdotus, rjonika silloin 
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vapaaherra von Born vanhempi telki ja 
jonlka esi:tin täärrlä viime kerr.a1~a, herätti 
aatelistassa ja ritaristossa sangen yiksimieli
sen va.stustuksen myrslkyn. Niin[pä V. von 
He1leoo sanoi: ,Vapaaherra von Bornin 
esittämä ehdotus näyttää olevain senlaatui
nen, ettei se ansaitse minlk:ää:rulaista huo
miota ritariston ja aateliston puolelta.'' 
Yrjö-Koskinen 1ka:tsoi ehdotuksen julkea[~si 
solvaukseksi suomenkieltä !kohtaan ja Svin
hufvud leima.si ehdotu'l~sen suomstaan ;pe
rustuslai,nvastaisek,si ikahdessa kohdassa, ku
ten seuraavrusta lausunnosta i1menee: ,Va
paaherra von Bornin ehdotu,lklsen ponsillau
seista ,tä,ytyy minun kuitenlkin mai,nita vä
häsen. Hän esittää, että suomenikielen käyt
tämistä tosin sa!llittaisiin tääl'lä, mutta eh
dolla, m. :m. erttä sitä ikieltä puhuva heti 
itse kään.täisi tai t.oi:seltla Säädyn jäseneHä 
käännä:ttäiJSi lausuntonsa ruot:silksi, uhalla, 
erttä lausunto muuten suljettaisiin pois pöy
tätlrilrjasta ja puhuja,n ei enää sallittaisi 
käyttää suomen kieltä. Tärrnän ehdotuiksen 
tekee hän laillisuuden nimessä ja laiUo
muut~ta poistaa'kse:nJsa. Mutta hän ei huo
maa, että hii.nen ehdotuksensa, jos Sääty 
sen hyväksyisi, iitse olisi Qaikia, vielärpä pe
rustuslakia vastaan sotiva.'' - - -

,Mutta toisessa ehkä vielä aremmassa 
kohden rikkoisi vapaaherra von Bornin 
ehdotuksen hyväksyminen rperustusla!keja. 
Äsken mainitsemani R. J. 31 § ja V. J. 
46 § määrää:vät nimittäin vielä, että täysi
istunnossa on jokaisella Säädyn jäsenellä 
oikeus pöytäkirjaan vapaaiSti puhua ja lau
sua mielipiteensä, toisi'n sanoen juliSitavat 
tuon kaikille edUJsikunta.laitolffiille niin ka,J_ 
liin sananvallan vapauden. Että vapaa
herra von Borrnin ehdotus rajoittaisi suo
menikielisten Säädy'n jäsenten sa,oorwrulrtaa 
arveluttavassa määrin, ~tarvinnee tusikin 
huomauttaa." Ja e:deUeen: ,Yhtä vähän 
kuin R. ja A. saattaisi hyväksyä vapaa
herra v~on Born~n ehdotusta, yhtä väihän 
yksiikään Sää;dyn suomen;kielisistä jäsenistä 
saattaisi aJis,tua täLlaisen päärtBksen a1le. 
Se olisi yksityi,sern edustamisoi:keudeu sorta
mista. Tämä lieneekin ensi 'kerta, !kun mei
dän eduskuntala:itolksessamme yrirt.etään va
paata srunanvaltaa supistallllaa~n ja rajoitta
maan. Toi'vottavasti se myös on viimei
nen." Ja edelleen: ,Minusta a.i,na!kin tällllä 
tuntuu lou~kaukselta suomen lk:ireltä koh
taam Ja tuslkastut.tavasti lienee tämä eh
dotus myös vaiilmrttanut kai:kkii,n niihin, 

joille ,suomen 'kielen oikeus tässä maa;ssa on 
kallis.'' 

Ritaristan ja aateliston kunn,iaksi on sa
nottava, etltä se hylkäsi tämän vaiPa.aihenra 
von Bornin ehdotulksen ynnä toisen sa;man
tava,ise.n ehdotuksen. Tä..'l!Sä oli siis vapaa
herra von Born huiskinut turhan täJhden. 
Oiikein sanoikin asian käsittely,ssä herra 
August Schauman: ,Vuodesta 1863 on ajan 
ja ikehitJ!ksen ratas pyörinyt kolme vuosi
kymmentä eteenpäin,, suomen kieli on kul
kenut ratruan:sa eteenpäin ja !kiistämätön on 
nyt ~sen arsema maan virailliserra kielenä. 
Mutta va.paruherra von Born ei näy ikyke
nevän tai tahtovan tätä 'eteell[päinmenoa kä
sittää. Toivossa, että hän vielä voisi pela:s
taa Suomen Ritarihuoneen suomen !kielen 
soraääniltä, asettuu hän, joskin yksin, tätä 
pyörää vastaa;n, mutta ei voi muuta ku:i,n
ruserrtua s;en alle.'' Tärrnä lausunto annet
tiin 1894. 

Lienen edeHisellä riittävän selvästi osoit
taneeni, että suomenkielen käytön kielto
yritys Suomen ritaristossa ja aatelisto:ssa 
39 vuotta sitten tapahtui vastlenmielisyy
destä suomen kieltä kohtaan ja että sen 
kieltäjä oli siis suomen kielen viiholline.n 
eilk:ä laiHisuuden ritari, kuten edustaja von 
Born huomautti. Ylläsanomani heittänee 
myös uutta valoa nykyisen edu:sta;ja von 
Born nuoremman laiillisuuden harrastuk
seen. 

Nyrt en enää kajoa viime vuosisadan ta
pauksiin, mikäli ei joku eduskunnan jäse
nistä esitä sieltä harhaanjohtruvia lausun
toja, jotka si,inä ta;pauksessa tietysti on ai
kanaan oikaista:va. 

Tästä tapauksesta aika on mennyt eteen
päin ja suomalaisuus myös siitä huoli
matta, et:tä ruotsinkielisemme ovat sitä, 
ma:hdo1lisesti vain ,,,laillisuuden ritareina", 
vastustaneet. Olemme tulleet niin pitkälle, 
että nyt pyritään kaksikielisyyttä eduskun
nassa vähentämään. Me olisimme voineet 
vaatia, erttä suomenikieili olisi yksinomainen 
eduskunnan kieli Suomessa, ja niidenkin 
perusteita, jotka näin ajatteJlevat, voidaan 
käsittää. Miten paljon helpompi on puo
lustaa perustusla:kivaliokunnan mietintöön 
liitetyn vastrulauseen esittäjien kantaa. Tä
llllän vastalauseen mukaan sallittaisiin näet 
keskusteluissa myös käyttää ruotsin kieltä, 
siinä vain tarpeeton kaksikielisyys halu
taan poistaa. Eikä siinä aseteta mitään 
sellaisia nöyryyttäviä ehtoja ruotsin kielien 
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ikäyttämise1le, joliaisia aikaisemmin pyrit
tiin asettamaan suomen kielen käyttämi
selle. 

Vielä pyytäisin mainita muutaman. sa
nan. Kun edellisessä olen oooittail'ut, min
kälaista menettelytapaa ruotsinkielisilläJm
me on ollut suomenkieltä kohtaan, jossa 
menettelyssä he eivät vielä tänäkään päi
vänä näe mitään moi·tittavaa, niin on löin
toisaa nähdä ja kuulla, oniko heillä nyt 
otsaa syyttää ruotsalaisten sorrosta niitä, 
jotka nyt vaativat tarpeetonta kaiksikieli
syyttä poistettavaksi Suomen eduskunnasta. 

Ajattelin sanoa myös muutaman sanan 
herra pääministerin viime perjantaisen. pu
heenvuoron johdosta, mutta kun en. näe 
häntä täällä, niin voin sen sanoa myöhem
min (Ed. Pitkänen: Kyllä sille terveiset 
viedään!). Tällä kertaa toi,voisin vaan, että 
suuri validkun:ta, liittyen perustuslakivalio
kunnan mietintöön liitettyyn vastalausee
seen, ottaisi sen käJsittelynsä pohjaksi ja 
että eduskunta aikanaan hyväksyisi tämän 
vastalauseen mukaisen lain valtiopäiväjär
jestyksen 88 § :n muuttamisesta. 

Ed. L i n k o m i e s: Herra puhemies! 
Esillä oleva lrukialoite pyrkii samaan pää
määrään kuin ed. Pennasen ehdotus edus
kunnan ,työjärjestyksen muuttamiseksi. 
Aioitteella on ·vain suurempi periaatteelE
nen kanta,vuus. si'kä1i että se tekee suomen 
kielen eduskunnan varsinaiseksi y.leiseksi 
viralliseksi kieleksi. 

Aillkujansa oli lakialaitteella sellainen 
muoto, ettei ruotsinkicltä sen mukaan ol,isi 
ollut mahdollista :käyttää eduskunnan kes
kusteluissakaan. Mutta sellaisena kuin laiki 
esiintyy perustu:slaki,valiokunnan mietintöön 
liittyvässä vastalauseessa, on si~hen liitetty 
uusi ko:hta, jonka mukaan edustajilla on 
keskusteluissa oikeus käyttää ·ruotsin!k:ieltä. 
Kun täl!lainen muutos lakie:hdotukseen on 
tehty, olen puolestani katsonut voivani yh
tyä sitä tässä muodossa kannattamaan. Olen 
näet sitä midtä, että kielilainsäädäntönnne 
kauttaaltaan kaipaa tarkistusta sen peri
aatteen mukaisesti, että suomenkieli tulee 
asetetuksi sille kuuluvaan asemaan maan 
pääkielenä. Suomalainen ajatustapa ei enää 
mitenkään voi ~yväksyä sitä, että pienen 
kieilel1isen vähemmistön kie!ltä käytetään 
virallisesti yhtä laajassa mitassa kuin suu
ren enemmi·stön kieltä. Ruotsinkielen käyttö 
on rajo1tettava sellaiseen laajuuteen, joka 

vastaa ruotsinikielisen vä:hemmistön suhteel
Esta lukumäärää kansamme ikokonaisluku
mä:ärästä. Ei voi olla ajan pitkään yHä
'Pidettävissä sellainen asiaintila, e:ttä edus
kunnan virallisessa käytössä .ruotsinkieli 
esiintyy 'kaikkialla rinnan suomenikielen 
kanssa, vail\ika tällaiseen asiaintilaan eri
kielisten edustajain suhteeHinen määrä ei 
a.nna mitään oikeutusta. Suomen valtiolli
sen elämän täytyy saada suomalaisempi 
ieima, kuin mitä sillä nykyisen kaiksikieli
syysjärjestelmän vailitessa on. Se on kan
samme suomenkieli'sen pääosan kan1sa.llis
tunnosta johtuva vaatimus, joka ei ole sy,r
jäytettävissä, vaan jonka ennen pitkää täy
tyy tulla toteutetuksi. 

Ruotsinkieliscltä taholta on täällä käsi
teltäessä ed. Pennasen ehdotusta lausuttu, 
että tällaiset aloitteet osoittavat ,pikkumai
suutta, ahdasnäköisyyttä ja rettelöimis
halua". Nämä ovat ed. von Bornin lausu
mia sanoja. Puolestani osoitan nuo sanat 
takaisin sille taholle, mistä ne ovat lähtöi
sin. Sillä ahdasnäköisyyttä ja rettelöimis
halua on juuri ruotsinkielistemme esiinty
misessä, kun he kaikin tavoin vastustavat 
suomenkielisten oikeutettuja pyrkimyksiä 
saattaa kielensä siihen asemaan, joka sille 
maan pääväestön kielenä ehdottomasti 
kuuluu. Mitä muuta kuin pikkumaisuutta 
osoittaa se käsittely, jonka ed. Pennasen 
ehdotus on saanut osakseen puhemiesneu
vostossa? Siellähän ilmeni pikkumaista ha
luttomuutta tehdä työjärjestyksessä edes 
kaikkein tarpeellisimpia muutoksia, jotka 
olisivat vähentäneet eduskuntakäsittelyjen 
kankeaa ja aikaa kuluttavaa kaksikieli
syyttä. Kun tällä tavalla ruotsinkielisten 
taholla menetellään, täytyy lopulta senkin, 
joka toivoisi mahdollisimman sovinnollista 
asiain selvittelyä, luopua uskostaan yksi
mielisyyden saavuttamisen mahdollisuuteen 
ja asettua sille kannalle, että suomalaisuu
den oikeutettujen vaatimusten voittoon 
saattamiseksi on taistelu välttämätön (Va
semmalta: AleksanteriUa !) . 

Lakialoitetta, samoin kuin ed. Pennascn
kin ehdotusta, on vastustettu viittaamalla 
siihen, että eduskunnassa aina on muutamia 
ruotsinkielisiä kansanmiehiä, jotka eivät 
ymmärrä suomea. Mutta heitähän varten 
on eduskunnassa yksityistulkki, jonka 
avulla he voivat seurata eduskuntakäsitte
lyjä niinkuin, tähänkin asti. Joskaan puhe
miehen selostuksia ja äänestysehdotuksia ei 
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enaa esitettäisi ruotsiksi, voivat suomea tai
tamattomat kansanmiehet pysyä käsittely
jen tasalla yksityistulkin avulla ja he voi
vat tässä helposti saada apua myöskin suo
mea taitavilta ryhmätovereiltaan. Eihän 
nytkään esimerkiksi hallituksen jäsenten 
suullisia tiedonantoja, jotka voivat useasti 
olla paljon tärkeämpiä kuin yksityisten 
edustajain ehdotukset, useimmissa tapauk
sissa ensinkään esitetä ruotsiksi. Sitä paitsi 
on senkin jälkeen, kun valtiopäiväjärjestyk
sen puheenaoleva pykälä saisi uuden muo
don, oleva mahdollista työjärjestyksen puit
teissa järjestää asiat niin, että harvojen 
ruotsinkielisten, suomea taitamattomien 
kansanmiesten edut tulevat riittävästi huo
mioon otetuiksi. Tämä koskee nimenomaan 
valliakuntien mietintöjä, jotka laJkialoitteen 
mukaan laadittaisiin ainoastaan suomeksi. 
Toistaiseksi voisi ajatella ruotsinkielisten 
kansanmiesten kohdalta esimerkiksi mon,is
tettujen epävirallisten käännösten käyttä
mistä, mikä olisi paljon käytännöllisempi 
tapa kuin kaikkien mietintöjen laatiminen 
ja painattaminen myöskin ruotsinkielellä, 
mikä nykyisin tuottaa paljon hankaluutta 
ja ajanhukkaa. Mutta ennen pitkää olo
suhteet maassamme varmaan muuttuvatkin 
niin, että ruotsinkieliset kansanmiehet alka
vat yhä useammissa tapauksissa taitaa 
suomea. Tähän mennessä ruotsinkielinen 
väestö on liiaksi eristäytynyt suomenkieli
sestä, mistä monessa ta.pauksessa juuri puut
tuva suomenkielen taito johtuu. Yhä sel
vemmin alkavat ruotsinkieliset kuitenkin 
huomata, että tällainen eristäytyminen ei 
ole heille itselleenkään eduksi. Uskon, 
ettei ole varsin kaukana aika, jolloin ruot
sinkielisten kansakoulujen lukusuunnitel
maan, Ahvenanmaata lukuun ottamatta, 
missä se ikävä kyllä ei ole mahdollista, on 
pakko sijoittaa suomenkielen opetusta. Sitä 
tulee uskoakseni ennen pitkää vaatimaan 
ruotsinkielisen kansanaineksemme oma etu. 

Historialliset syyt vaikuttivat aikoinaan 
sen, että ruotsinkielen asema eduskunnan 
käsittelyissä järjestettiin sellaiseksi mitä se 
nyt on. Voimassaolevat säännökset eivät 
kuitenkaan enää vastaa tosioloja, joten ne 
on muutettava. Nyt käsiteltävänä oleva 
lakialoite koskee eduskunnan asiain käsit
telyä, jota koskevan lainsäädännön uudista
minen lähinnä on eduskunnan oman aloit
teen varassa. Kun kysymys sitä paitsi on 
lain muutoksesta, jonka käytännölliset sen-

raukset ovat ilman muuta nähtävissä ja joka 
ei voi aiheuttaa tulkintavaikeuksia, voidaan 
mielestäni lakialoite perustuslakivaliokun
nan mietintöön liittyvän vastalauseen mu
kaisessa muodossa hyväiksyä. Suosittelen 
siis suurelle valiokunnalle tätä vastalausetta 
käsittelyn pohjaksi. 

Ed. Schildt on täällä mielestäni liian 
teennäisen jyrkästi suhtautunut vastalau
seessa esitettyyn lakiehdotukseen. Hänen 
omasta puheenvuorostaan kävi selville, että 
hän loppujen lopuksi kuitenkin suurin piir
tein 'katsoen DTh valmis yhtymään siihen. Hän 
vain ehdottaa, että ruotsinkielisillä edusta
jilla olisi oleva mahdollisuus myöskin kir
jallisesti kääntyä eduskunnan puoleen 
äidinkielellään. Tällainen oikeus voitaisiin 
järjestää työjärjestyksen avulla, niinkuin 
yksityistulkin asema tietysti edelleenkin 
olisi järjestettävä. Huomautan muuten, 
että se pykälä, joka nyt on valtiopäiväjär
jestyksessä ja jonka muuttamisesta on ky
symys, sai toisen momenttinsa vasta kun 
valtiopäiväjärjestystä muutamia vuosia sit
ten muutettiin. Siihen mennessä oli ruot
sinkielen asema eduskunnassa pääasiallisesti 
työjärjestyksen varassa, niinkuin se tulisi 
käsiteHävänä olevan lainmuutoksenkin jäl
keen olemaan (Keskustasta: Tämä oli hyvä 
puhe!). 

Ed. J. A n n a l a: Minulla ei ollut tar
koitus esiintyä tässä asiassa. Mutta ed. 
Schildtin ällistyttävä puhe sai minut pyy
tämään puheenvuoron, sen tähden, että 
tämä aloite mielestäni on sellainen, jok~ 
tarkoittaa käytännöllistä parannusta vOI
massa olevan valtiopäiväjärjestyksen 88 § :n 
muuttamiseksi. 

On vain ikävää, että perustuslakivalio
kunta on ottanut niin ylimielisen kannan 
näihin suomalaisuusaloitteisiin ja asioihin, 
kuin mitä näillä valtiopäivillä on asian
laita ollut. Tämänkin aloitteen mainittu 
valiokunta ehdottaa jokseenkin heikoin pe
rusteluin hylättäväksi, niinkuin se on tätä 
ennen ehdottanut jo m. m. sittemmin lais
kanläksynä takaisin saaneensa hallitusmuo
don 14 § :n muuttamisenkin. Tämä perus
tuslakivaliokunnan kanta, että se ylimieli
sesti, lainkaan näihin tämäntapaisiin asioi
hin syvemmälti perehtymättä, ennakkoluu
lojensa perusteella ehdottaa ne kaikki hylät
tä:väksi, ei ole hyväksyttävä kanta. Sen täh
den toivoisinkin, että suuri valiokunta tä-
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mänkin aloitteen kohdalla antaisi perustus
lakivaliokunnalle tarpeellisen ojennuksen 
hyväksymällä tämän aloitteen siinä muo
dossa kuin se perustuslakivaliokunnan mie
tintöön liitetyssä vastalauseessa ehdotetaan 
hyväksyttäväksi. Sillä tosiasia·on, että voi
massa olevassa valtiopäiväjärjestyksessä on 
tässä kaksikielisyyskysymyksessä sellaisia 
puutteita, että ne täytyy ennemmin tai 
myöhemmi,n saada korjatuiksi. Perustusla
kivaliokunnan vähemmistö onkin tahtonut 
tätä asiaa korjattavaksi tämän valtiopäivä
järjestyksen 8'8 § :n muuttamisella siten, 
kuin tässä mietintöön liitetyssä vastalau
seessa ehdotetaan. Tässä ehdotetaan pykä
lälle seuraavaa muotoa: ,Asian käsitte
lyssä valtiopäivillä käytettäköön suomen
kieltä. Keskustelussa olkoon edustajalla 
kuitenkin oikeus käyttää myöskin ruotsin
kieltä.'' Tä.I.laisena tu1isi käytäntö olemaan 
sellainen, ettei kukaan täällä eduskunnassa 
kärsisi vääryyttä, eivät varmaan ruotsalai
set kansanmiehetkään, sillä tämänkin jäl
keen täällä varmasti säilyisi, emmekä me 
tahdo mitenkään sitä poistaa, yksityistulkki, 
joka tekisi ruotsalaisille kansanmiehille, 
jotka eivät suomea ymmärrä, selväksi, mitä 
eduskunnassa puhutaan, kertoisi heille pää
asiat lausunnoista, esityksistä j. n. e. Tällöin 
ruotsalainen kansanmies olisi ainakin yhtä 
hyvässä asemassa kuin mitä nykyjään täällä 
ovat suomalaiset kansanmiehet, jotka eivät 
saa muuta kuin lyhyen selostuksen yleistul
kin välityksellä, jota tulkintaa eivät ehdi 
kuullakaan, kun ovat poistuneet ruotsinkie
lisen lausunnon aikana salista. Yksityis
tulkki mielestäni pitäisi ruotsalaiset kan
sanmiehet täysin asioiden tasalla, niin ettei 
heille mitään vääryyttä voisi tämän valtio
päiväjärjestyksen 88 § :n muuttamisesta 
tulla, vaikka s~ muutettaisiin sellaiseksi 
kuin tässä vastalauseessa ehdotetaan. 

,Ed. Schildtin esiintyminen oli todellakin 
hämmästyttävä sen tähden, että hän ehdotti 
tätä aloitetta kokonaan hylättäväksi. Tämä 
on hämmästyttävää sitä varten, että tähän 
saakka tämä uusi ryhmä on innostuneesti 
ajanut kaikkia hyviä asioita, mitä toisten 
ryhmien taholta tässä eduskunnassa ikinä 
on esille tuotu. IKL on myöskin tahtonut 
ajaa samoja asioita, tehdä aivan samojen 
kaavain mukaan samanlaisia aloitteita, niin 
myöskin näissä suomalaisuuskysymyksissä. 
On kokonaan unohtunut sekin joitakin vuosia 
sitten lausuttu uusi aate, j,ota täällä usein 

on siteerattu, etteivät tämän maan pellot 
kysy, mitä kieltä kyntäjä puhuu ja esiin
nytty täysin suomalaisina, niinkuin oikein 
on. Minä olen ilolla sen merkinnyt, enkä 
ole katsonut asiakseni yhtään kertaa puut
tua näihin suomalaisuuskeskusteluihin, kun 
täällä on ollut paljon parempia asianajajia. 
Mutta nyt ed. Schildt on kieltänyt kokonaan 
tämän periaatteen, tämän ryhmänsä uuden 
suomalaisuuskannan ja palannut nähtävästi 
sille a1kaisemmalle kannalle, että jälleen 
olisi hylättävä tuollaiset ehdotukset, jotka 
tarkoittavat tämän eduskuntatyön käytän
nöllistyttämistä siten, .että täällä päästäi
siin vähän nopeammin eteenpäin eikä kaksi
kielisyydestä johtuva kankeus esiintyisi 
kaikissa asioissa. Minä toivon, että IKL :n 
eduskuntaryhmä samaten kuin ed. Schildt 
seuraisisivat niitä tunnustettavia periaat
teita, joita hän esi-isiensä kertoo noudatta
neen näissä suomalaisuuskysymyksissä. Tätä 
minä toivon sitä varten, että nämä asiat saa
taisiin todella pois päiväjärjestyksestä ja 
me voisimme ryhtyä näitten ruotsalaisten 
kanssakin yhteistoimintaan tämän isänmaan 
hyväksi ,ensin poistamalla tällaiset alituiset 
riidan ja jankutuksen aiheet, jotka meitä 
aivan teennäisesti erottavat. Ei tässä mi
tään todellista syytä riitaan olisi, elleivät 
ruotsalaiset pitäisi kiinni etuoikeuksistaan 
niin itsepintaisesti, kuin he pitävät, etuoi
keuksista, jotka loukkaavat meitä suomalai
sia. Kun me saisimme nämä tällaiset vir
heet korjatuiksi, silloin me voisimme tehdä 
työtä paljon paremmin yhteisymmärryk
sessä. Minä en ole suomalaisuusasioita, eikä 
mielestäni maalaisliiton eduskuntaryhmä
kään, koskaan ajanut siinä mielessä, että 
tahdomme riitaa ja eripuraisuutta ylläpitää, 
vaan me pyrimme sopuun poistamalla riitaa 
aiheuttavat virheet. 

Toivon siis, että suuri valiokunta, kuten 
jo edellä sanoin, hyväksyisi käsittelyn poh
jaksi sen vastalauseen, joka liittyy tähän 
perustuslakivaliokunnan mietintöön. 

Ed. Pitkänen: Minunkin puheenvuo
roni asiassa johtui ed. Schildtin lausunnon 
johdosta. Minä täällä ennemmin olen kuul
lut saman ryhmän edustajien lausuntoja, 
jotka ovat olleet täysin maalaisliittolaisten 
kannan mukaiset, siis verrattain hyvin so
peutuvia suomalaisuUJden ja isänmaallisen 
kansanli,ikkeenkin periaa ttei t.ten mulkaisesti. 
Mutta nyt ed. Schildtin lausunto oli poik-
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keava ja minun täytyy sanoa, että jos tällä 
tavalla isärumaaUinen kansanliike alkaa 
hoitaa vaaliohjelmaansa, niin sen täytyy 
tehdä kahtiajako tässä kysymyksessä, siis 
olla ruotsalainen ja suomalainen isänmaal
linen kansanliike, täällä eduskunnassa edus
tettuna. Sitten kun joutuvat taloudelliset 
kysymykset, jotka ovat edustajille nähtä
västi paljon tärkeämpiä vielä kuin tämä 
kysymys, niin onkohan sittenkin sanotussa 
ryhmässä tällainen kahtiajako, mahdolli
sesti kolmenjakokin tarpeen. 

Ed. Pär s s i ne n: Koska täällä on ve
dottu myöskin sosialidemokraatteihin, pyy
dän lausua jonkun sanan. 

En tunne yhtään paikkakuntaa Suo
messa,, jossa olisin kuullut työväen kokouk
sissaan vaativan, että sen edustajien täy
tyisi ryhtyä ajamaan kielikysymystä päi
vänpolttavana. Kielikysymys synnyttäisi 
aiheetonta erimielisyyttä maamme suomalai
sen ja ruotsalaisen työväesti-in kesken, joi
den yhteistyö on välttämätön työväen elin
ehtojen puoltamiseksi. Suomen työväki 
huokaa tällä kertaa taloudellisessa ahdin
gossa, ja tämä hätä on samanlainen pu
huipa työläinen kumpaa maan kieltä ta
hansa. On turhaa yrittää pitää kielikysy
mystä bulvaanina, johon huomio kohdiste
taan, jotta unohtuisi kansan syvien rivien 
todellista elämää ja vapautta koskevat suu
ret asiat. Suomalaisella kielikiihkolla ei 
myöskään mielestäni saavuteta tämän maan 
rajojen ulkopuolella arvonantoa varsinkaan 
sen jälkeen, kun maa vasta lyhyen ajan 
on saanut olla itsenäisenä. 

Mitä erikseen suomalaisuuden edistämi
seen tulee, tapahtuu se suomalaisen sivis
tyksen ja kirjallisuuden syventämisellä, 
jota mekin tahdomme olla mukana tuke
massa, eikä suinkaan kielikiihkon lietsomi
sella ja siten, että enemmistönä ollen pyri
tään riistämään maan toiselta vähemmistö
kansanosalta sen oikeudet ja saattamaan se 
tuntemaan itsensä maassa lapsipuoleksi. 

Suosittelen suurelle valiokunnalle perus
tuslakivaliokunnan mietintöä. 

Ed. Sundström: Sen johdosta, mitä 
täällä on isänmaallisen i[{jansa.nJiikkeen 
kannasta puheenaolevaan kysymykseen näh
den huomautettu, pyydän kaiken väärin
käsityksen V'älttämiseksi sanoa, että isän
maallisen kansanliiikkeen ryhmä on vasta-

lauseen kannalla (Ed. Pitkänen: No hyvä 
on!). Me olemme vaatineet tätä muutosta 
Suomen kansan eheyttämiseksi ja suoma
lai<skansaHisien päämäärien voittoon viemi
seksi. Meidän mielestämme tämä muutos 
on välttämätön sen vuoksi, että muutoin 
tässä maassa ei saada aikaan työrauhaa. 
Kansamme jakautuu kielellisenä pohjalla 
kahtia ja meidän täytyy päästä kerta kaik
kiaan niistä ristiriidoista, jotka aiheutuvat 
kielellisistä erimielisyyksistä, ja nämä eri
mielisyydet eivät voi tulla pois päiväjär
jestyksestä, ellei niitä kerta kaikkiaan rat
kaista oikeudenmukaisella tavalla. 

Minun mielestäni oli varsin ,ikävää, että 
ed. Annala teki sen hyökkäyksen, minkä 
hän teki tässä, isänmaaHista kansanliikettä 
vastaan. Minä oletan, että ed. Annala on 
erehtynyt ed. Schildtin lausunnon suh
teen. Sikäli kuin minä olen voinut päästä 
siitä selville, tarkoitti hän näet ainoastaan 
sitä, että ruotsinkielisille edustajille olisi 
varattava myös oikeus kirjallisesti omalla 
kielellään esittää ajatuksensa eduskunnalle. 
Periaatteellisesti hän on siis samalla kan
nalla kuin tämä vastalausekin, vaikkakin 
hän on siis laajentanut tätä oikeutta suul
lisesta myöskin kirjalliseen. Jos olemme 
rehellisiä, niin meidän täytyneekin ehkä 
myöntää, että johdonmukaisuus mahdolli
sesti sitä 'Vaatiikin. Mielestäni kuitenkin 
vastalauseeseen sisältyvä ehdotus tässä on 
oikea ja suosittelen sitä sen vuoksi suurelle 
valiokunnalle. 

Ed. S a r l i n: Ed. Takalan lausunnon 
johdosta ainoastaan muutama sana. Hän 
on asettanut vakavasti epäilyksen alaiseksi, 
mille kannalle kansallinen edistyspuolue 
esillä olevassa kieliasiassa tulee asettumaan 
ja pysyykö se puoluekokoustensa päätösten 
takana ratkaisuissa. Sen jälkeen kuin kan
sallinen edistyspuolue viimeksi on määri
tellyt kantansa kieliasiassa, on tasavallan 
hallituksen johto joutunut kansallisen edis
tyspuolueen käsiin. Herra pääministeri on 
täällä nimenomaan selittänyt, että kieli
lainsäädäntöä koskeva kysymys on valtio
neuvostossa käsittelyn alaisena ja jo minis
terivaliokunnassa. Minä olen omasta puo
lestani varmistautunut vielä siitä, että asia 
todella on näin. Ei ole siis minkäänla,ista 
syytä ennakkoon ryhtyä riemuitsemaan 
siitä, että me emme tulisi seisomaan puo
lueemme ohjelman kannalla. I_Jienee luon-
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nollista, että se puolue, jonka keskuudesta 
hallituksen pääministeri on, antaa hallituk
selle sen verran työrauhaa, että jaksaa 
odottaa, mitä sen oman hallituksen taholta 
esitetään, eikä kiirehdi sitä kaikenlaisilla 
aloitteilla sivulta pommittaen. Jos niin käy, 
että hallitus ei katso voivansa maan kieli
lainsäädäntöä tyydyttävästi järjestää ilman 
että myöskin perustuslainluontoisiin sään
nöksiin, vastoin luuloa, tehtäisiin muutosta, 
niin ymmärtääkseni on johdonmukaisinta 
ja järkevintä, että kielilainsäädännön 
uudistuksen yhteydessä samalla kertaa val
mistetaan myöskin perustuslainluontoiset 
säännökset ja saadaan tämä suuri kysymys 
ratkaistavaksi yhdellä kertaa, niinkuin ar
voisa edellinen puhuja täällä lausui, eikä 
pala palalta. Perustuslakiluontoisten sään
nösten muuttaminen ei suinkaan ratkaise 
lopullisesti tätä kysymystä, niinkuin monet 
ovat luulotelleet, vaan alkavat todelliset 
vaikeudet sitten vasta, kun kielilainsäädän
nön kautta ryhdytään käytännöllisiä kysy
myksiä järjestämään. 

Ed. Schildt: Tahtoisin vain lyhyesti 
ed. Annalalle huomauttaa seuraavaa. 

Täällä puhutaan niin paljon ryhmistä, 
ja minusta tämä asia kuulostaa niin oudolta 
ensi kerran mies kun olen. Minun ryh
mäni ei ole vastuussa siitä, mitä minä esi
tän täällä yksityisenä mielipiteenäni, sillä 
minä nojaudun tässä toiminnassani valtio
päiväjärjestyksen 11 §:ään, jonka kai her
rat edustajat tuntevat. Olen kieleltäni ja 
mieleltäni suomalainen, mutta en minä 
täällä aio koskaan ruveta kilvoittelemaan 
kohtuuttomuuksilla. 

l<~d. K a r c s: Ed. Annala ja Pitkänen 
aivan hyvin itse tiesivät, millä kannalla 
i.sänmaallinen kansanliike näiden asioiden 
suhteen on ja on aivan yksimielisesti (Kes
kustasta: V astahan täällä ed. Schildt oli 
eri mieltä!). Eivät mainitut edusilajat sen
tähden puhuneet, vaan he puhuivat vain 
sitä varten, että heidän täytyi välttämättö
mästi paljastaa se, mitenkä eräiden suoma
laisten puolueryhmien ta:holta tätä kieE
asiaa on käytetty vuodesta vuoteen halpa
hintaisona ja alhaisena vaalitaktillisena 
syöttinä toisia suomalaisia ryhmiä vastaan. 

Ed. Takala: Ed. Sarlinille pyytäisin 
huomauttaa, että se, mitä minä lausuin 

edistyspuolueesta, on aivan totta. Sillä 
edistyspuolueen edustaja perustuslakivalio
kunnassa on äänestänyt suomalaisuusaloit
teita vastaan, ja sellaiset puheet kuin ed. 
Rydmanin ja Toivolan täällä eduskunnassa 
osoittavat, että ne ovat toisenlaisia kuin ne 
puolueohjelman kohdat, mitkä minä täällä. 
edistyspuolueen ohjelmasta luin. Jos edis
tyspuolue nyt on hallituksineen tulemassa 
suomalaisille linjoille, niin lausun sen ter
vetulleeksi. 

Ed. Pärssisen lausunnon johdosta tahtoi
sin sosialidemokraateille huomauttaa, että 
jos suomalaisuusliikettä ei olisi syntynyt 
niin minä luulen, että työväen asiat olisivat 
toisin tässä maassa, ja erikoisesti minä tah
toisin sosialidemokraateille vielä mainita, 
että silloin kuin te yhdytte täällä ruotsa
laisten kanssa ja ruotsalaisten suurkapita
listien kanssa kysymyksessä toisensa jäl
keen, niin te toimitte silloin niitä suuria 
Valitsijajoukkojanne vastaan, jotka ovat 
teidät tänne eduskuntaan valinneet. Sillä 
ettekö te huomaa, että nämä suurkapitalis
tit määräävät teidän valitsijajoukkonuo 
työpaikat, ja kun te yhdytte täällä, niin te 
toimitte silloin suurkapitalistien apureina. 
J·a minä luulen, että Suomen työtätekevä 
kansa tulee sen myöskin huomaamaan ja 
silloin se tulee vetämään, niinkuin osa on 
jo vetänyt, se osa, joka äänestää meitä maa
laisliittolaisia, johtopäätöksensä, ja minä 
luulen, että te ette voi silloin seisoa tällä 
epäkansallisella linjalla, jolla te nyt sei
sotte. 

Ed. J. A n n a l a: Ed. Sundströmin ja 
Kareksen lausunnon johdosta minä vain 
huomautan sen, että me olemme saaneet 
täällä toisen käsityksen siitä, että IKL :n 
ryhmä olisi yksimielinen. Ed. Schildt vii
meksi toisessa käyttämässään puheenvuo
rossa sanoi, että hän ei ole vastuussa ryh
mästään, hän seuraa valtiopäiväjärjestyk
sen 11 § :ää, mikä on tietysti aivan oikein 
mutta hän ilmoitti vielä toisessa puheen
vuorossaankin, että tässä pyritään kohtuut
tomuuksiin. Meidän mielestämme ei tässii 
pyritä kohtuuttomuuksiin. 

Mitä taas tulee ed. Kareksen huomautuk
seen, että tätä suomalaisuusasiaa yleensä 
on 'käytetty vaailivalttina, minä torjuu sen 
jyrkästi maalaisliittoon nähden. Me emme 
ole käyttäneet sitä vaalivalttina, me olemme 
vain ajaneet tässä oikeutta takaa. Mutta 
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eräs toinen ryhmä täällä on, joka on aikai
semmin esittänyt, niinkuin äsken esitin, 
aivan toisenlaista kantaa, mutta huomates
saan, että sen kanta ei vastaa niiden maa
laisliittolaisten äänestäjämassojen mieli
pidettä, joita tämä ryhmä on lähtenyt val
loittamaan, niin se on ottanut tämänkin hy
vän asian ohjelmaansa ja esiintyy nyt suo
malaisena. Minä valitan vain sitä, ettei 
tämä ryhmä esiinny yksimielisenä. 

Ed. P e n n a n e n: Herra puJhemies! 
Kun minä en ole tuntenut erinäistä kutsu
musta keskustella eri puolueiden ohjelmista 
ja tulkita niitä, niin olen nyt, niinkuin mo
nesti ennenkin, ollessani suuren valiokun
nan jäsenenä yleensä pidättäytynyt tästä 
n. s. lähetekeskustelusta, jonka ainakin osit
tainen, minä sanoisin, pääasialli.nen tarkoi
tus on antaa evästyksiä sille valiokunnaile, 
jolle asia lähetetään. Minä myönnän, että 
onhan kvllä välistä välttämätöntäkin var
sinkin sl'mrissa ratkaisevissa kysymyksissä 
esittää kantalllsa jo näin asian, sanoisin, 
alkuvaiheissa, enkä pidä siis yleensä sopi
mattomana sitä, jos suurenkin valiokunnan 
jäsenet joskus tarvittaessa jo asian tässä 
vaiheessa esiintyvätkin. Mutta puolueohjel
mien selostaminen, siitä ei suuri vali'Okunta 
mitään kostu (Eduskunnasta: Hyvä!- Oi
kein!). 

Minä pyysin puheenvuoron nytkin pää
asiallisesti alleviivatakseni sitä, mitä perus
tuslwkivaliokunnan enemmistö perusteluis
saan sanoo. Täällä on nimittäin jo useam
·paankin kertaan mainittu, että perustus
lakivaliokunnalla on käsiteltävänä aloite 
eduskunnan työjärjestyksen muuttamisesta 
enemmän yksikieliseksi. Siis tarpeettomaksi 
havaitun kaksikielisyyden poistamiseksi 
.eduskunnan työstä. Sen kokemuksen no
jalla, mikä asian käsittelystä puhemiesneu
vostossa on, katson olevan syytä alleviivata 
sitä, mitä perustuslakivaliokunta tästä vii
meksimainitsemastani aloitteesta sanoo. 
Perustuslakivaliokunta on sitä mieltä, että 
tarpeeton kaksikielisyys asiain käsittelyistä 
valtiopäivillä voidaan poistaa perustusla
kiemme säännöksiin koskematta eduskunnan 
työjärjestykseen tehtävillä muutoksilla. 
Tässä siis perustuslakivaliokunnan enem
mistökin, nähtävästi vasemmistoa myöten, 
myöntää sen, että eduskuntatyössä esiintyy 
liian paljon tarpeetonta kaksikielisyyttä 
(Ed. Räisänen: Varmasti!). Minä siis roh
kenen toivoa, että kun aloite eduskunnan 

työjärjestyksen muuttamisesta j'outuu valio
kunnasta eduskuntaan, niin mainitsemani 
valiokunnan käsitys näkyy myöskin perus
tuslakivaliokunnan ehdotuksesta ja ettei 
siis ainakaan se aloite johda aivan kieltei
seen tulokseen. 

lVIitä sitten tulee tähän kysymyksessä ole
vaan aloitteeseen valtiopäiväjärjestyksen 
88 § :n muuttamisesta, niin minä olen taipu
vainen siihen käsitykseen, jonka monta ker
taa ennenkin olen tältäkin paikalta esittä
nyt, ja jota en pyrikään salaamaan, että 
yleensä perustuslain muutokset tarvitsevat 
rkaiken sen perusteellisen valmistuksen, 
mikä asioille VDidaan antaa. Niin ei nyt 
mielestäni näytä olevan tällä kertaa kum
minkaan laita. Eduskunta-aloite on osoit
tautunut niin yksipuoliseksi vastalauseen 
·kirj·oittajainkin mielestä, että hekin ovat 
rpitäneet tarpeellisena lisätä siihen toisen 
momentin. Onko sitten tässwkään muodossa 
asiaa aivan perusteellisesti tullut harkituksi, 
sitä voipi kysyä. Minä en tietysti, kun en 
role lakimies, voi mennä väittä:mään, että 
valtiopäiväjärjestyksen kysymyksessä oleva 
pykälä niin muutettuna kuin vastalaus.eessa 
ehdotetaan, olisi suoranaisessa ristiriidassa 
hallitusmuodon 22 § :n kanssa. Mutta epä
johdonmukaisuutta nähdäkseni tulisi ole
maan silloin, jos valtiopäiväjärjestyksen 
kysymyksessä oleva pykälä muutetaan ja 
hallitusmuodon 22 § jää sellaisekseen. Hal
litusmuodon mainitussa kohdassahan sano
taan m. m., että eduskunnalle annettavat 
hallituksen esitykset annetaan molemmilla 
kielillä, suomen- ja ruotsinkielillä. Jos val
tiopäiväjärjestys muutetaan vastalauseen 
mukaiseksi, niin vaJi.okuntain ehdotukset, 
valiokuntain mietinnöt tulisivat olemaan 
vain suomenkielisiä. Minä en ryhdy vertai
lemaan, kumpiko näistä asiakirjoista on tär
keämpi, hallituksen esityskö vaiko sen joh
dosta annettu valiokunnan mietintö. Mutta 
sen voin sanoa, että molemmat ovat niin tär
keitä, että kaikkien edustajien on niistä saa
tava selv1i. Enkä minä ymmärrä, mitenkä 
esim. joku ummikko ruotsinkielinen edus
taja, jota me emme ainakaan toistaiseksi 
voi estää tänne tulemasta, j'Os ruotsinkieliset 
hänet valitsevat, miterrkä hän esim. yksityis
tulkin avulla saisi täyden selvyyden tär
keistä valiokunnan mietinnöistä, sano
kaamme esim. valtiovarainvaliokunnan bud
jettimietinnöstä. Tämän pyydän mainita 
vain osoittaakseni sitä, että asia nyt ei ole 
sentään aivan kaikista ky<psimmäksi valmis-
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tettu (Eduskunnasta: Pennanen ottaa 
aloi tteensa takaisin ! ) . 

Täällä on sitten erinäisissä lausunnoissa 
mielestäni toivottu liikoja tästä asiasta, 
vaikka se menisi vastalauseen ehdottarualla 
tavalla, ja nähty nykyisyys palj'on mörkim
•pänä kuin mitä se oikeastaan on. Onhan 
aloitteen ensimmäinen a.lleki~joittaja ed. 
Vilhula puhunut suomenkielen alennus
tilasta täällä eduskunnassakin. Se nyt on 
sentään kokolailla reilusti sanottu. Ja ed. 
Annala, J. on sanonut, ettei heidän tahol
laan ole asiassa mitään teennäistä. Minä 
uskon, että ed. Vilhula ei ole tahtonut esit
tää teennäistä, mutta kyllä tämmöinen 
väite, jonka mainitsin, ei ole kuulostamatta 
teennäiseltä. Sitten on joku oikeistopuhuja 
maininnut, että jos tämä valtiopäiväjärjes
tyksen pykälä muutetaan vastalauseen mu
kaisesti, niin valtakuntaan palaa työrauha, 
eduskuntaankin. Minä luulen, että siihen 
tarvitaan paljon muitakin muutoksia. Ed. 
.J. Annala ·on myöskin lausunut toivomuk
senaan, että jos valtiopäiväjärjestyksen 88 § 
muutettaisiin, niin eduskunnan työ sujuisi 
vähän nopeammin. Minä olen sitä mieltä, 
.että jos eduskunnan työjärjestys muute
taan sellaiseksi, että tarpeet'On kaksikieli
&JTYS eduskunnan työstä poistetaan, niin 
eduskunnan työ sujuu tosiaankin vähän 
nopeammin. Ei ole voinut välttää sitä vai
kutusta näiden kieliasioiden käsittelyssä, 
.kuin eduskunnan jäsenistä suuri osa käsit
täisi, en väitä, että he niin käsittävät, 
mutta sanon, että n ä y t t ä ä siltä kuin he 
käsittäisivät, että historia alkaa heistä. Ei 
se ala meistä eikä se myöskään pääty mei
hin. 

Ed. P i t k ä n e n: Pyysin puheenvuoroa 
mainitakseni muutaman sanan ed. Sarlinin 
lausunnon johdosta. Minä muistan mu
kana olleena hyvin, että edistyspuolueen ta
holta aina on pyritty samaan suuntaan 
näissä suomalaisuuskysymyksissä kuin maa
laisliittokin, ainakin vielä vuoteen 1929 
saakka, läihemrmi.n sanottuna ainakin sii
hen asti kuin nykyisen opetusministeri 
Mantereen hallitus oli toimessa. Sitten 
sen onnettoman tapahtuman johdosta, jol
loin eduskunta hajoitettiin ja edistyspuolue 
sai vaaleissa sen tuntuvan tappionsa, niin 
silloin lähti siitä ryhmästä maalaisedusta
jat ja olivat jo aikaisemminkin lähteneet, 
ja niiden mukana lähti paljon muitakin, 

mainitakseni yhden nimen vain, profes
sori V ennolakin ja sen mukana lähti myös 
suomalaisuusharrastus siitä ryhmästä. 'l'o
distaakseni tätä sanontaani minä vain 
viittaan herra pääministerin lausuntoon ja 
ed. Toivolan lausuntoon viimeisessä istun
nossa, ja vielä sen lisäksi on sanottava, 
että kun 1930 vaaleissa alkoi taas edistys
puorlue tuntea heikkouttansa., se oli valmis 
hyväksymään v. 1926 puoluekokouksessa 
hyväksymänsä ohjelman. Tämän todet
tuani on minun vielä sanottava, että ei ed. 
Sarlinin tarvitsisi nyt erikoisemmin esiin
tyä nykyisenJcä<än heille rakkaan hallituk
sensa puolesta tässä, asia,ssa. 

Ed. Kuusisto: Niissä pitkissä ja ver
rattain ikävissä keskusteluissa, joita edus
kunta on saanut kuulla näissä kieliasioissa, 
on eräitä huvittaviakin puolia, ja var
maan sellainen on esim. se, että sosiali
demokraatteja aina uhataan kansan tuo
miolla, joLleivat ne näissä asiois~sa lähde ed. 
Pitkäsen ja ed. Takalan ja muiden saman
henkisten matkaan. Mutta se kansan tuo
mio ei ole kuitenkaan kohdannut sosiali
demokraattista puoluetta, mutta kyllä sen 
arvostelijoita. Niin se kävi esim. viime 
vaaleissakin. Mitä ed. Takalan lausuntoi
hin tulee, valitan että eduskunnalla on 
ollut niin lyhyt aika kuulla sellaista edus
tajaa, kuin ed. Takalaa, joka täältä kor
kealta jalustalta neuvoo sosialidemokraat
tista eduskuntaryhmää, edistyspuolueen 
eduskuntaryhmää, ruotsalaista eduskunta
ryhmää, vieläpä maan hallitustakin. Jos 
ed. Takala olisi saanut kauemmin vaikut
taa täällä, niin varmaan nämä eri ryhmät 
olisivat suuresti viisastuneet ed. Takalan 
kynttilän valaistuksesta. 

Ed. Pär s s i ne n: Pyydän lausua vain 
ed. Takalalle, että me täällä emme äänestä 
kenenkään mukaan, me äänestämme oman 
ryhmämme päätöksen mukaan, ja hänen 
ei siitä tarvitse huolta pitää, miten tämä 
äänestys tapahtuu. Muuten minä aioin 
sanoa samaa kuin ed. Kuusisto, että tästäkö 
valtista, josta hän puhui, johtuu maalais
liiton vaalitappio. Minä vain toivotan 
onnea edelleen samalle ed. Takalalle, että 
hän käyttää edelleen samaa vaalivalttia. 
Muuten täällä porvariston puheenvuo
roista on käynyt esiin, että tämä kysymys 
näyttää olevan yleensä vaalivaltti. Sosiali-
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demokraatit lähtevät eduskuntatyössä koko
naan toiselta pohjalta. Meille työväestö 
antaa ohjelmia, antaa evästyksiä ja lähet
tää omia asioitaan ajamaan. Emme lähde 
sellaisia vaalivaltteja tyrkyttämään, jotka 
ovat heille vieraita. 

Ed. Heiskanen: Pyydän ed. Sarli
nille huomauttaa, että tältä hallitukselta 
ei ole mitään erikoista odotettavissa kieli
lainsäädännön alalla. Hallitus on sitonut 
kätensä silloin kuin hallitus muodostettiin 
ottamalla ruotsinkielisiä ministereitä sen 
uhkavaatimuksen jälkeen, joka ruotsinkie
listen talholta esitettiin, joten sieltä ei ole 
mitään odotettavissa, ja hallitulisen pää
ministeri ei edes ole luvannut valtiopäivä
järjestykseen mitään muutoksia tehdä, niin 
että ne ainakin eduskuntatietä ovat tehtä
vät, kuten luonnollista on. Täällä on myös 
sanottu siitä, että näitä asioita ajetaan 
pala palalta. Siihen on pakko valtiopäivä
järjestyksen mukaan, joka kieltää useampia 
asioita käsittelemästä samassa eduskunta
aloitteessa. 

Jos jossain suhteessa aloite on risti
riidassa hallitusmuodon kanssa, niin muu
tettakoon kernaasti myös hallitusmuodon 
22 §. Ei minulla sitäkään vastaan mi
tään ole. Kun ed. Pennanen sanoi, että 
täällä jotkut ehkä haluavat esiintyä sillä 
tavalla, niinkuin historia alkaisi heistä, 
niin se on turhaa puhetta. Kun minä 
olen täällä useita kertoja näistä kieli
asioista puhunut, niin voinen sen ehkä 
käsittää tarkoittavan minuakin; mutta minä 
en ainakaan ole sitä mieltä, sillä minä 
tässäkin istunnossa olen puhunut historial
lisista tapauksista 40 vuoden takaa, joskin 
toivon, etten tarvitse niihin palata kovin 
usein. 

Ed. Pärssiselle pyytäisin sitten huomaut
taa, että kyllä niitä on työmiehiäkin hyvin 
paljon sellaisia, joille nämä suomalaisuus
asiat ovat hyvin läheisiä, ei siitä päästä 
mihinkään. Ja vaikkakaan ne eivät ko
kouksissa ole vielä nyt päässeet enemmis
töön, niin tässä on minulla juuri todistus 
siitä, että se oli juuri eräs suomalainen 
työmies, joka ehdotti, että Suomalaisuuden 
l.Jiitto rupeaisi myymään suomalaisuuden 
merkkiä. Ja tämän työmiehen aloitteesta 
niitä ruvettiin myymään ja ne ovat men
neet hyvästi kaupaksi kaikkien yhteiskunta
kerrosten keskuuteen. I.Jiian pitkäksi kä-

visi ruveta lukemaan tätä kirjettä, jonka 
eräs suomalainen työmies kirjoitti niiden 
suomalaisuuskokousten johdosta, joita viime 
keväänä pidettiin ylioppHastalolla., - niin 
että ei suomalainen työmies ole niin vieras 
näille suomalaisuuden asioille kuin sen 
johto. 

Ed. Co ll i an d e r: Såsom motiv för de 
många förs1ag, som från finskt håll hava 
gjorts för att åstadkomma svenskans till
bakaträngande och slutliga avlägsnande ur 
vårt offentliga liv, har man bl. a. anfört 
sådana utomordentliga motiv som att det 
är obekvämt att här ,talas svenska, att 
det blir dyrt att här talas svenska o. s. v. 
Den som har följt med blott denna enda 
diskussion och den som nödgats åhöra 
en mä,ngd liknande debatter i frågor av 
denna art, kan konstatera - även genom 
att slå upp rrlrndagens handlingar ~ att 
det som är obekvämt och dyrt för riksda
gen, det är det onödiga prat oc;h den upp
hetsning, som man åstadkommer från vissa 
gruppers sida. Skulle man lämna endel 
av detta åsido, så kunde man å:höra de 
svenska yttrandena som här i riksdagen 
fällas. 

Det är egendoml]gt för uss, 'som ytterst 
sällan begagna oss av ordet ens i frågor, 
vilka röra oss så nära som denna, att be
vittna huru man från oli'k:a pa,rtiers sida 
begagnar dessa frågor, som man föregiver 
vara till för finskhetens befordran, till att 
smäda varandra på det mest o:trevliga sätt, 
det el1ia partiet det arrdra. Kan detta 
vara upphyggligt, kan detta vara lämpligt 
i Finlands riksdag ~ Och är det foster
ländskt? 

Så ville jag till rdm. Annala m. fl. säga, 
att det finnes ingenting som är så otäckt 
som den jesuitism, som här kommer tili 
synes i sådana yttrandon som att vi på 
intet sätt vilja förtrycka sverrskan och de 
svenskspråkiga i landet, vi vilja endast 
01~dna frågorna på ett för alla bekvämt 
och lämpligt sätt helt enkelt genom att 
avlägsna svenskan tili att börja med till 
största delcn och slutligen helt och hållet. 
Oeh man säger, att åt er svenska riksdags
män, som inte förstå ett ena ord finska, 
åt er skola vi ännu en tid framåt unna 
svensk tolkning av de finska yttmndena, 
.oeh så säger man som rdm. Pennanen -
k~nske var det en lapsus c:alami (Ed. Virk-
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kun en : Lingum ! ) , a:Jildeles riktigt en lapsus 
lingum odrså för mig -, kanske var det 
blott en sådan då rdm. Pennanen sade, att 
så länge vi nu behöva se svenska repre
sentanter här, som icke kunna finska, så 
länge vi ännu behöva se svensk bondebe
folkning här representerad, kanske var det 
blott en missägning, men det har förekommit 
såda:na missitgningar så ofta, att man hä1r 
i denna riksdag bör förstå, huru det kän
nes för den svenska befolkningen, som lä
ser och hör dessa anföranden. Man måste 
väl ändå medgi:va, att den .svenska befolk
ningen i detta land har försökt utföra en 
hedersam gärning för detta land, varför 
skall man då göra dess levnad här så obe
kväm som möjligt, varför skall man öda 
00. mycket av riksdagens tid för att få 
fram ohemula anfall p.å denna sarmma 
svenska befolkning, 1som ingenting annat 
begär än att här få leva och arbeta i frBd 
enl1gt de betingelser som den haft från 
urminnes tider. När inan säger att det 
är loukkaava, stötande, för den finska 
befolkningen att det talas svenska i riks
dagen, -- ett sådant yttrande har också i 
da,g fälllts här - så ville jag frålga: kan 
man 'då icke på finskt håll, där man läg
ger så oändligt mydket ner i kärleken tili 
sitt finska modersmål, förstå huru louk
kaava, huru stötande det skall vara för oss 
svenskar, då man vill beröva oss det som 
vi hålla kärast här på jorden, vårt moders
mål. 

·Ed. Linkomies: Edellisen puheen
vuoron johdosta haluan vain sanoa, etten 
ole kuullut täällä lausuttavan mitään sel
laista, että ruotsinkielen puhuminen edu&
kunnassa tulee kalliiksi, vaan on puhuttu 
yleisen virallisen kaksikielisyysjärjestelmän 
kalleudesta. Eduskunta-aloite sellaisessa 
muodossa :kuin se sisältyy vastalauseeseen, 
nimenomaan jättää ruotsinkielisille edusta
jille oikeuden käyttää ruotsinkieltä keskus
teluissa. Näin ollen on täydellisesti yli 
maalin ampumista, kun ed. Colliander tah
too väittää, että on tarkoitus riistää ruot
sinkielisiltä heidän kallis oikeutensa käyt
tää puheessa äidin:kieltään. 

Ed. Kares: Ed. Colliander mainitsi, 
että edustajat varmaan ymmärtävät, miten 
erinomaisen vastenmielistä j:a raskasta on 
I'Uotsinkieltä puhuvan väestön lukea - hän 

sanoi myöskin ,lulk:ea'' sanan- lukea sitä, 
mitä täällä suomenkielen asiasta suomen
kielisten taholta lausutaan. Pyytäisin ed. 
Collianderilta kysyä, miHoinika ruotsin:kiB
linen väestö saa lukea sitä, mitä me täällä 
olemme näistä kieliasioista lausuneet. Sillä 
ruotsinkielinen sanomalehdistö aivan tar
kasti salaa meidän sisimmät aikomuksemme 
ja pyrkimyksemme näistä ,asioista. Ruot
sinkieliset sanomalehdet kuvailevat meitä 
suomenkielisiä sellaisiksi, joilla ei ole mi
tään muuta tarkoitusta kuin hävittää ruot
salaisuus kokonaan tästä maasta, riistää 
ruotsinkieliseltä kansalta kaikki sen kielel
:Jiset oikeudet. Milloinka, herra Colliamder, 
me olemme jotakin sel~aista puhuneet? 
Minä en ole s~tä täällä eduskunnassa kuullut. 
Ja tämä salataan tarkasti ruotsinkieliseltä 
väestöltä, aiva.n tarkasti. Esimerkiksi mi
nun viimeisestä lausunnostani on ollut arvos
teluja ruotsalaisis,sa lehdissä, pahoja arvos
teluja, mutta erittäin tarkasti on ruotsin
kieliseltä kansalta sa1attu se, mitä oikeuk
sia me haluamme aina jättää niille, jotka 
tässä maassa ruotsinkieltä puhuen viljele
vät ja vartioivat tätä maata ja tekevät 
siinä työtä. Minusta pahinta farisealai
suutta ja jesuitismia •on se, että kaikki 
tämmöinBn tarkasti salataan ruotsinkieli
seitä kansalta, ja se saa aikaan sitä katke
ruutta, jota meidän pitäisi koettaa vält
tää. Minä olen varma siitä, jos ruotsinkie
liset edustaj·at tässä eduskunnassa edes pik
kuisen haluaisivat asettua katselemaan 
asioita siltä kannalta, kuin me suomalaiset 
edustajat niitä katselemme, niin löydettäi
siin vieläkin se yhteinen tie, jol1a päämää
rään päästään. Sitä ei koskaan löydetä, 
niin kauan kuin ruotsinkielinen säätyläis
aineisto ja johtajisto pitää ehdottomasti 
kiinni kaikista asemista, mitä he historialli
sen kehityksen kautta ovat saavuttaneet, 
huomaamatta lainkaan, mitä kello nyt on 
lyönyt ja mitenkä aika on kehittynyt toi
seen suuntaan. 

Ed. J. Annala: Ed. Collianderin lau
sunnon johdosta minäkin tahtoisin huo
mauttaa, että minä en ole koskaan suomalai
suusasiaa ajanut, tai toisin sanoen, suoma
laisten oikeuksien puolesta taistellut je
suiitta:maisessa mielessä, vaan minä olen 
aina lähtenyt siitä vilpittömästä ajatuksesta, 
että ne epäkohdat, mitä meidän kieliolois
samme on, ja jotka ovat omiansa aiheutta-
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maan riitaa ja väärinymmärtämystä suo
men- ja ruotsinkielisen väestön välille, pi
täisi poistaa. Silloin esim. me maalaisliit
tolaiset voisimme yhteisymmärTyksessä 
tehdä työtä niiden ruotsalaisten maalais
edustajain kanssa, jotka taloudellisissa 
asioissa ajattelevat aivan samoin kuin 
mekin ajattelemme. Nyt ovat nämä kansan
miehet suljetut ruotsalaisten johtavien 
miesten muodostamaan kehään, josta he 
eivät pääse ajamaan niitä asioita, mitkä' 
heidän sydämellään ovat (Oikea:lta: Mistä 
Annala sen 'tietää?), sen tähden, että heitä 
estetään tästä osoittamalla heille, että me 
tarkoitamme heidän sortamistaan, ja teh
dään tämä vielä siinä jesuiittamaisessa mie
lessä, josta ed. Kares täällä edellä huo
mautti. Tämä jesuiittamaisuus se kuuluu 
kyllä sinnepäin ja se näkyy m. m. siinä, mitä 
ruotsalaisen kansanaineksen johtavat henki
löt tekevät m. m. ruotsalaisilla seuduilla 
asuvien suomalåisten työläisten ja vähävä
kisten sortamiseksi. He kuitenkin kaikessa 
tahtovat esiintyä aivan puhtaina, ja puhu
vat, että me täällä vain S'Orramme. Me 
emme pyri sortamaan. 

Minä 'kyllä uskon, että ed. Colliander ei 
tunne eikä ymmärrä sillä tavalla kuin ruot
salaiset kansanmiehet, yhteistyön välttä
mättömyyttä maalaisliiton kanssa, sillä hän 
edustaa toisia päämääriä ja toisia ihanteita 
kuin me, sekä twloudellisessa että sivistyk
sellisessä suhteessa. 

Ed. V i r k kun en: Ed. Colliander on 
tyytynyt ottamaan osaa illan keskusteluun 
asiasta ainoastansa tunteen purkauksella. 
Olisi hyvin toivottavaa, että ruotsinkieliset 
edustajat antautuisivat ,asiallisesti käsitte
lemään kielikysymystä, johon tälläkin ker
taa perustuslakivaliokunnan mietintö kyllä 
antaisi aihetta. Minulla on se käsitys, että 
ainoastansa asiallisella selvittelyllä ja 
asiallisilla keskusteluilla voidaan tätä ky
symystä hoitaa lopulta niin, että sekä suo
men- että ruotsinkielinen väestö ja sen 
edustajat tulevat tyydytetyiksi. 

Ed. Collianderin lausunnossa oli kum
minkin eräs kohta, johon on kiinnitettävä 
melkoista huomiota. Me olemme viime päi
vinä Ruotsinmaan sanomaLehdissä saaneet 
lukea sen hirvittävän perättömyyden, että 
täällä suomenkielinen väestö tahtoisi kiel
tää ruotsinkielistä väJestöä käyttämästä 
äidinik:ieltään. J'a nyt me kuulimme, että 

• 

eduskunnassa ed. Colliander lopetti lausun
tonsa samalla hirvittävällä perättömyy
dellä. Tästä ei voi tehdä muuta johtopää
töstä, kuin että Ruotsissa sanomalehtien 
kirjoittajat ja muut, jotka sekaantuvat 
Suomen kielikysymyksen nykyiseen käsit
telyyn, ammentavat sellaisista vääristä läh
tei,stä, joita ed. Colliander on täälläkin 
suoraan asettanut heidän käytettäväkseen. 
Tätä menettelyä vastaan ei voi kyllin jyr
kästi panna vastalausettaan. Minä en ole 
kenenkään kuullut Suomessa esittävän jo
takin sellaista, että Suomen ruotsink~eli
siltä kiellettäisiin oikeus käyttämästä hei
dän äidinkieltänsä, enkä usko, että sitä 
milloinkaan tuUaan suomenkielisen väestön 
t&holta BSittämäänkään. 

Ed. V. Ar.nala: Ed. Virkkunen 
täällä esitti jo sen vastalauseen, mitä var
ten mma oikeastansa pyysm pupeen
vuoroa. Yhdyn siis siihen. Mutta lisäksi 
pyydän ed. Collianderin puheenvuoron 
johdosta lausua, että siinä ilmen'evä erin
omaisen suuri ärtyneisyys on kyllä ym
märrettävä. Mutta ei ole ymmärrettävää se, 
että hän leimaa jesuiittamaisuudeksi oikeu
tetun suomalaisuuspyrkimyksen, joka täs
säkin ehdotuksessa ilmen'ee. Me emme pyri 
vähentämään ruotsinkielen ja ruotsinkidis
ten luonnollisia oikeuksia, vaan ainoastaan 
ruotsinkielisten etuoikeuksia tässä maassa. 
Tämä ruotsilllkielinen sukupolvi ei, sen 
jälkeen kuin tämä kysymys kerran on ko
konaisuudessaan ratkaistu, varmastikaan 
jaksa unohtaa sitä, että etuoikeuksista on 
oHut luovuttava. Isänmaallinen kansan
Eike on ottanut tämän kysymyksen ajaak
sensa nimenomaan sentakia, että saataisiin 
poistetuksi työrauhaa häiritsevä kielikysy
mys. Ja kun se on ratkaistu ja kun nyky
polven katlmruus on unohtunut eikä uusi 
polvi siitä enää tiedä, silloin on syntyvä 
,se aika, jolloin ruotsinkielinen ja suomen
kielinen väestö voi rinnan tehdä positii
vista työtä yhteisymmärryksessä tämän 
yhteisen isänmaan hyväksi. 

Ed. Colliander: Jag vill tili den 
senaste ärade talaren säga, att han syn
barligen icke har förstått vad jag sade, 
ty han yttrade ,sig om saker som jag icke 
berört. 

Så vill jag till rdm. Linkomies säga föl
jande, som jag skall be att få läsa upp 
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ifrån rdm. Pennanens motion: ,Paitsi 
rahallisia kustannuksia valtiolle ai
heuttaa tällainen kaksikielisyys ja tulkitse
misjärjestelmä hankaluutta myöskin edus
kunnalle" o. s. v. Och jag har i mitt ytt
rande sagt, 1att det finnes annat som åstad
kommer mycket mera ,hankaluutta'' och 
bevisat detta med en hänvisning till den de
batt, som ägt rum nu och många· gånger 
förut. 

Till rdm. Kares ber jag att få säga blott 
det att herr Kares icke månde läsa de 
svenska tidningarna, ty jag skulle vilja göra 
gäHande, att exempelvis den här utkom
mande dagliga morgontidningen bättre än 
någon annan tidning refererar alla utta
landen i riksdagen, medan vi i motsvarande 
tidningar på finska språke't ofta iakttagit, 
att yttrandena från svenskt håll endast re
fererats med några få ord, om ens alls. 

Till rdm. Kares vill jag ytterligare säga, 
att han här för några plena tillbaka yttrat 
sig om huru man s·ommaren 1930 från den 
då s. k. lapporörelsens sida ville på överens
kommelsens väg lösa nationalitets- och 
språkfrågorna. Och så fortsatte han 
med att säga, att då voro ni icke med om 
att lösa den. ,Me olemme nyt joutuneet 
taistelun tietä toteutuamaan s a m a a oh
jelmaa kieliasiassa mitä lapuanliikkeen ai
kana aioimme ja halusimme toteuttaa neu
vottelujen tietä". 

J ag ber få göra rdm. Kares uppmärksam 
J)å de 10 motioner, som uti dessa frågor 
lämruats tili riksdagen, bland dem flere 
också ifrån IKL :s sida och som tydligt 
klargöra vad det var man sommaren 1930 
ville bjuda oss svenskar, fastän det nu först 
har blivit klart att det var någonting som 
aldrig hade kunnat antagas på svenskt håll. 

Ed. P e n n a n e n: Se aloite, joka tar
koittaa eduskunnan työjärjestyksen muut
.tamista, ei sovi tässä nyt perusteluiksi tä
nään tapalhtuvissa väittelyissä. Kyllä ed. 
Collianderkin on kai sitä aloitetta sen ver
ren lukenut, että hän huomaa, että mitä 
siinä puhutaan kustannuksista, on enem
män sivumotiivi ja myös tietäähän ed. Col
liander, niinkuin kai'kki muutkin, etteivät 
.ne kustannukset, jotka kaksikielisyydestä 
aiheutuva.t, aiheudu suinkaan ruotsinkie
lellä annetuista lausunnoista täällä edus
kunnassa, mutta koko siitä järjestelmästä 
kaikkine painatustöineen ja käännöstöineen, 
mitä nykyinen kaksrkielinen järjestelmä si-

sältää. Eikä mainittu aloite, ed. Colliander 
tietää senkin, tarkoitRJkaan kaksikielisyyden 
tyyten poistalllista, Se tarkoittaa vain tar
peettoman, käytännössä jo yli-i'käiseksi jou
tuneen bksilkielisyyden poistamista. Sirllä 
tavaLla tietysti jon'kin verran, enemmän tai 
vruhemmän, ha1penevat myöskin painatus- ja 
'k:äännöskustannukset. 

Ed. Kares: Minä luulen tietäväni pa
remmin lapuanliikkeen aikuisen menon 
kuin ed. Colliander ja minä olen vakuutettu 
siitä, että neuvottelujen tietä silloin olisi 
,päästy eteenpäin ja aivan samaan tulok
seen, mihinkä isänmaallinen kansanliike 
,nyt aloitteenaan pyrkii ja joka esiintyi mi
nun lausunnossani viime kerralla. Jos vaan 
otetaan 'huomioon koko se Lausunto, mitä 
olen sanonut isänmaallisen kansanliikkeen 
,puolesta. Mutta sehän Hufvudstadsblade
tissakin on hyvin tarkasti salattu. Minä 
kyllä muuten myönnän, että H ufvudstads
.bladet, ruotsinkielinen :aamulehti, verrat
tain hyvin referoi; paremminkin kuin toiset, 
mutta tällaiset kohdat tarkasti salataan. 

Ed. v o n B o r n: J ag har icke deltagit 
i diskussionen här i dag uti denna fråga. 
Jag hade anledning att uttala mig om detta 
initiativ liksom särs'k:ilda andra liknande 
ini:tiativ, då de första gången föredrogos i 
riksdagen, alltså för remiss. Jag har sedan 
dess icke velat deltaga i frågornas behand
ling, - den !har varit mig alltför motbju
dande, - och jag sroall icke heller göra det 
nu. Men jag skall be att få återlwmma 
ännu en gång till dessa frågor innan de 
föredragas till slutligt avgörande. 

J ag bad om ordet i anledning av det, som 
rdm. Virkkunen sade, att ingen har tänkt 
på att hindra de SV'ens'k:a riksdagsmännen 
.att använda sitt eget modersmål i riksda
gen. J ag har här framför mig häftet med 
de initi,ativ, som vä0kts vid denna riksdag. 
Här finnes ett initiativ, väckt av herr Vil
hula och omfattat ,av ,nästan hela agrar
gruprpen, uch däri finnes föreslaget, att 
§ 88 i riksdagsordningen, just a'lltså den 
,paragraf, varom nu är fråga, skulle erhålla 
följande lydelse: ,Asiain käsittelyssä val
tiopäivillä käytettäiköön suomen kieltä''. 
,Punkt. Jag kan icke fatta detta annor
lunda, än a:tt det av,ser, att vid förhandlin
,garna i riksdagen skall i alla avseenden an
vändas finska språket. Här i betän'k:andet 
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har visserligen reservationsvis föreslagits 
,ett tillägg, ett andra moment, som innebär, 
att i diskussionen skall riiksdagsman få an
vända jämväl det svenska språket, mcn i 
det ursprungliga initiativet avsåg förslaget, 
att endast finska språket kunde användas 
vid förhandlingar i riksdagen. Åtminstone 
har icke jag och de flesta på svenskt håll 
kunnat uppfatta detta annorlunda än så
som jag här antytt. 

Ed. J. Anna l a: Ed. von Bornin lau
sunnon johdosta pyydän huomauttaa, että 
hänellä on kyllä oikein siinä, että aloitteessa 
tämä esitys on sellainen kuin hän sanoi, 
mutta aloitteen allekirjoittajien toimesta se 
on kuitenkin korjattu vastalauseeseen sel
laiseksi kuin sitä vastalauseentekijät ehdot
tavat hyväksyttäväksi. 

Ed. Virkkunen: Ed. von Bornin 
olisi pitänyt perustuslakivaliokunnan mei
tinnöstä huomata, että kun aloitteentekijät 
itse luopuivat hänen mainHsemastaan lau
sumistavasta, he ilmeisesti eivät ole sitä 
enemmän ajatelleet eivätkä tahtoneet lou
kata ruotsinkielisen väestön ja edustajien 
oikeutta käyttää äidinkieltään. Tämä hei
dän tekonsa minun mielestäni osoittaa sitä, 
miten suomenkielisellä taholla tahdotaan 
menetellä, kun asiaan enemmän perehdy
tään. Jos minä Saan ymmärtää ed. von 
Bornin lausunnon jonkinlaiseksi puoluste
luksi siihen, että Suomesta päin Ruotsiin 
levitellään sellaisia tietoja, että täällä tah
dotaan kieltää ruotsinkielistä väestöä käyt
tämästä omaa äidinkieltään, niin totta to
siaan tämä puolustelu on huono. 

Ed. v on Born: Jag har icke avsett 
att försvara någonting, jag har endast ve
lat rätta en uppgift, som rdm. Virkkunen 
här lämnat. - Rdm. Virkkunen säger nu, 
att motionärerna hava ändrat sitt förslag 
i grundlagsutskottet. Jag vill endast på
pBka, ,att den första motionärens, rdm. 
Vilhulas, namn icke återfinnes under re
servationen. Icke framgår det alltså utan 
vidare, att de alla frångått sitt ursprung
liga förslag (Keskustasta: Ei kuulu valio
kuntaan!). 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

9) Ehdotus hyökkäyskäsitteen määrittelemi
sestä Lontoossa 3 päivänä heinäkuuta 1933 

tehdyn S'Opimuksen hyväksymisestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 8 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 54, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 8. 

Keskustelu: 

Ed. L i n k o m i e s : Pyydän ehdottaa, 
että asia pantaisiin pöydälle ensi istun
toon. 

Ed. S v e n t o r z e t s k i: Herra puhe
mies ! Tämä on myöskin tärkeä asia edus
kunnassa. Ettei se menisi ihan huomaa
matta eduskunnan käsittelyssä, rohkenen 
lausua muutaman sanan tämän esillä:olevan 
sopimuksen johdosta. 

Pienen maan turvallisuuden ja yleisen 
rauhan nimessä on syytä tyydytyksellä 
tervehtiä sellaista hallituksen esitystä, 
jonka tarkoituksena on vahvistaa eri mai
den välillä vallitsevia rauhan siteitä. Tässä 
suhteessa Suomen liittyminen sopimukseen, 
joka sisältää lisättyjä ennakkotakeita raja
rauhan säilyttämiseks•i m. m. Venäjän 
kanssa, on sellainen ulkopoliittinen toi
menpide, jolle on annettava pysyväinen 
arvo Suomen koskemattomuuden ja sen 
raJoJen Ioukkaamattamuuden kannalta. 
Esilläoleva sopimus hyökkäyskäsitteen mää
rittelemisestä suuresti rajoittaa sellaisia 
tulkintamahdollisuuksia, joiden avulla voi 
kiertää ja 'kaartaa Kansainliiton perus
kirjan määräykset sekä väärin selittää 
Kellogg-paktin y. m. kansainvälisten oi
keusnormien alkuperäiset tarkoitusperät. 
Sota voi olla teoreettisesti kielletty, mutta 
käytännöllinen kysymys siitä, mikä on 
sota, saattaa olla kussakin eri yhteen
törmäyksessä riidanalainen asm. Näin 
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venyvän tulkinnan mukaan esim. Japani 
sen omasta mielestä ei ole sodassa Kiinan 
kanssa, vaan puolustaa itseään rosvo
joukkoja vastaan kiinalaisella alueella. 
Sellaisen muka puolustustarkoituksessa 
tehdyn hyökkäyksen puoltaminen on voi
nut tulla kysymykseen osittain myös sel
laisen lainsäädännöllisen aukon takia, joka 
esilläolevassa sopimuksessa tahdotaan nyt 
täyttää hyökkäyskäsitteen täsmällisen mää
ritelmän avulla. Tämän sopimuksessa ole
van määritelmän mukaisesti on ehdotto
masti kielletty sodan julistaminen toiselle 
valtiolle, sotavoimien tunkeutuminen toi
sen valtion alueelle, maa-, meri- tai ilma
voimien hyökkääminen toisen valtion 
aluetta, sen laivoja tai ilma-aluksia vas
taan, toiselle valtiolle kuuluvan rannikon 
tai satamien saartoon asettaminen ja sel
laisten aseistettujen joukkueiden avusta
minen, jotka ovat tunkeutuneet jonkun 
toisen valtion alueelle, tai kieltäytyminen 
ryhtymästä omalla alueella toimenpiteisiin, 
joiden tarkoituksena on estä'li mainittuja 
joukkoja saamasta mitään apua tai suo
jelusta. 

On valitettavaa, ettei niin kiinteään ja 
selväpiirteiseen sopimukseen ole toistaiseksi 
Eittynyt kuin ainoaS'taan 9 valtiota. Olen 
kuitenkin vakuutettu siitä, että kansain
väliselle oikeudelle näin avattu uusi turval
lisuuden tie tulee kuitenkin jättämään 
pysyväiset jäljet siinä yhteisessä luomis
työssä, jonka tarkoituksena on antaa kan
sainvälisille oikeusnormeille yhtä velvoit
tava, yhtä imperatiivinen luonne, kuin mitä 
annetaan jokaisen maan sisäisille lain 
määräyksille. Se seikka, että Suomi kes
kellä maailman anarkiaa on kuitenkin 
ajoissa joutunut tälle oikealle tielle, tulee 
kansainvälisen lainsäädännön historiassa 
merkityksi Suomen kunniaksi. On hyvä, 
että pieni maa pysyy lojaalisesti syrjässä 
kaikesta riistopolitiikasta ja tekee sen niin, 
että suuri maailma voi aina nähdä tuon oi
kean suunnan kansainvälisistä sopimuksista 
sekä muista rauhanrakkautta osoittavista 
asiakirjoista. 

Ed. V i r k kun e n: Pyydän kannattaa 
ed. Linkomiehen ehdotusta asian pöydälle 
panemisesta. 

Puh e m i e s: Kun kaksi edustajaa on 
pyytänyt asian pöydälle, on se valtiopäivä-

järjestyksen 65 § :n mukaan Jaapa pöy
dälle. Pyydän sen takia seuraavia puhujia 
kohdistamaan lausuntonsa pöydällepanon 
aikaan. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
pää ttyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Linkomies ed. Virkkusen kannattamana 
ehdottanut, että asia pantaisiin pöydälle 
ensi istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, pantaneen asia pöydälle ensi is
tuntoon. 

Asia p a n n a a n p ö y d ä 11 e ensi istun
toon. 

10) Ehdotus toivomukseksi Pyhäjärven ja 
Oriveden välisen kannaksen kanavoimioeEta. 

Esitellään kulkulaitosvaliokunnan mie
tintö n :o 1 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty ed. 
Branderin y. m. toiv. al. n :o 82, joka 
sisältää yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
kulkulaitosvaliokunnan mietintö n :o 1. 

Keskustelu: 

Ed. P e n n a n e n: Kysymyksessäolevan 
laajan ja rautateistä verrattain loitolla ole
van Kuopion ja Viipurin läänin rajoitta
man Pyhäjärven kanavalla yhdistämisestä 
mereen johtaviin vesireitteihin on ollut jo 
aikaisemminkin kysymys, on ollut suunnit
teluja, jopa yrityksiäkin. Myöskin on tä
män kysymyksessäolevan kannaksen kana
voimissuunnittelun ohella jo v. 1888 ollut 
suunnitteluja ja kysymystä vaihtoehtoisesti 
eraan toisen kannaksen katkaisemisesta 
kanavalla, nimittäin saman Pyhäjärven ja 
Puruveden välisen kannaksen katkaisemi
sesta. Tämä viimeksimainittu kannas an
taisi nimittäin kulkureitin kokolailla pal
jon enemmän sen luonnolliseen suuntaan, 
etelään päin. Minä en tahdo tehdä mitään 
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lisäehdotusta kulkulaitosvaliokunnan ehdot
tamaan ponteen. Mielihyvällä yhdyn kan
nattamaan ja suosittamaan tätä vaatima
tonta pontta eduskunnan hyväksyttäväksi. 
Siinähän ei pyydetä muuta kuin, että 
eduskunta kehoittaisi hallitusta tutkimaan 
tätä asiaa. Pyydän kumminkin eduskun
nan pöytäkirjaan nähtäväksi merkitä sen 
käsityksen, joka minulla henkilökohtaisesti 
on, että milloin tutkimus toimitettaneen
kin, niin tutkimusviranomaiset tuskin voi
vat olla vertailematta toisiinsa tätä aloit
teessa ehdotetun ja valiokunnan suositta
man kannaksen kanavoimiskysymystä ja 
sen kannaksen kanavoimista, josta minä 
tässä olen maininnut. Siinäpähän sitten 
näkyy, kumpainenko näistä osoittautuu tois
taan tarkoituksenmukaisemmaksi. Asialla 
on, ei vain paikallinen, mutta kansan
taloudellinen merkitys, sen voin sanoa 
paikkakunnan oloja aiyan läheltä tunte
vana. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Kulkulaitosvaliokunnan ehdotus hyväk
sytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

11) Ehdotuben laiksi rautatierakennuksista 
vuosina 1934-1938 

sisältävä hallituksen esitys n :o 58 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin kulkulaitos
valiokuntaan. 

Kef kustelu: 

Ed. H ä s t b a c k a: Herr talman ! Så
som känt är prisbildningen icke minst på 
utförselvaror grundläggande för ett lands 
ekonomiska framtid. Dessa sakförhållan
den reglera och styra icke blott produk
tioncn, utan också distributionen. Ett 
lands ekonomiska framtid är därför be
roende av hur nära folket kan hållas de 
stora ekonomiska stråkvägar, där för
tjä.nsterna fördelas icke blott inom det egna 
landets gränser utan jämväl mellan olika 
länder. För att segerrikt kunna vinna 

avsättningsområden även på väldsmarkna
den gäller det därför att ordna produktio
nen så, att man kan vid dessa stråkvägar 
salubjuda alster till billigt pris. Och ett 
verksamt medel i denna tjänst utgör ett 
lands järnvägar, om de äro dragna så att 
desamma på ett ändamålsenligt sätt under
lätta varutransporten till in- och utförsel
hamnar. För främjandet av vår exports 
konkurensförmåga är det därför av vikt, 
att våra direkta förbindelser med avsätt
ningsländerna vidare utvecklas. Det bör 
särskilt observeras, att, såsom förhållan
dena nu äro, vi genom vårt lands geogra
fiska läge få betala a vsevärt högre frakter 
för träexporten än motsvarande alster, som 
exporteras från Sverige och Norge. Vi 
ha därför åtskilligt att ännu uträtta i 
vårt land för att kunna uppta konkurren
sen med nämnda Iänder på väldsmarkna
den, och böra därför icke minst säka un
derlätta transportkostnaderna för cxport
varor till harnnar inom landet. 

Efter världskrigets slut har vårt lands 
politiska blick i fråga om att vinna avsätt
ningsområden för exportalster, främst trä 
och smör, varit riktad på att få utfarts
linjerna sträckta till de stora konsumtions
orterna Storbritannien, Tyskland, Amerika, 
Nederländerna m. fl. länder. I syfte att 
underlätta förbindelserna mellan skilda de
lar av vårt land och utlandct har även 
flere nya järnvägar byggts i direkt anslut
ning till utförselhamnarna. Till sådana 
järnvägar kunna räknas Viborg-Koivisto
Uuraisbanan, samt Nurmes-Uleåborgs, och 
Haapamäki-Björneborgs banan, vilka i 
oster, norr och sydväst sammanbinda in
landet med de förnämsta utförselhamnarna. 
Ur försvarssynpunkt ha även flere nya 
järnvägar byggts för att trygga landets 
hittillsvarande självständiga ställning. Så
väl ekonomiska som försvarspolitiska in
tressen ha således i viss mån varit bestäm
mande vid utförandet av särskilda järn
vägsbyggen. Dessa synpunkter böra även 
framdeles vara utslaggivande vid byggan
det av nya järnvägar om vi skola kunna 
behålla vår plats på världsmarknaden och 
trygga vår självständighet. 

Som känt ha de genomgripande föränd
ringar i världens ekonomiska organisation 
tilltagit i styrka och omfattning och under 
de senaste tre åren nått en kritisk punkt, 
där det jäktande människosläktet utan av-
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brott piskas vida:re mot oskönjbara fram
tidsmål. Striden om världsmarknaden om
slingrar redan världens alla större stater 
och har även indragit småstaterna, bland 
dem även vårt land. Handelstraktaterna 
äro de synliga papper i vilka villkoren 
upptagas och utgöra grunden för staternas 
kommande ekonomiska och sociala samvaro 
i världsfamiljen. 

För att Finland så länge som möjligt 
skall kunna bevara en framskjuten plats 
uti den stora världsfamiljen ifråga om 
avsättning·smöjligheter för olika alster, har 
Finland att med ytterst stor noggrannhet 
överväga sitt nuvarande läge och söka 
efter bästa förmåga utnyttja förhanden
varande möjligheter att utföra stora mäng
der varor till billiga pris. Konkurrensför
mågan gentemot utlandet är ju i främsta 
,rummet bestämd av produktionens s. k. 
naturliga förutsättningar, vilka intimt 
sammanfalla med gynnsamma transport
förhållanden. I väsentlig grad innebär 
goda naturliga förutsättningar, såsom 
skogstillgångar, att ett land kan bli över
lägset ett annat land med mindre tillgång 
på naturliga förutsättningar blott man för
står utnyttja sådan tillgång på ett fördel
aktigt sätt mot Iänder med sämre förut
sättningar. I detta avseende ha vårt land 
på många sätt felat, främst beroende därpå 
att de bestämmande, icke minst riksdagen, 
mera beaktat lokala intressen än de all
männa, däribland åsidosatt transportför
hållanden för utförselvaror. 

Föreliggande proposition om byggandet 
av nya järnvägar är även ett tydligt be
vis på att de regeringsmedlemmar, som stå 
bakom propositionen, icke varit hemma
stadda uti de förhållanden, som de tagit 
ställning tili. Jag avser härmed främst 
förslaget att bygga en ny järnväg från 
Suolahti tili en mellanstation å bansträckan 
Iisalmi-Ylivieska. Jag är medveten om 
att regeringen icke varit enig i denna fråga 
och att en avsevärd del av regeringen hål
lit på Suolahti-Gamlakarleby bansträck
ningen, bland dem de ministrar, som ha sig 
anförtrott att främst bevaka de ekono
miska och försvarspoli tiska in tressena. J ag 
beklagar att de ministrar, som hava tili 
sin främsta uppgift i regeringen att se 
tili att kommunikationslederna utvecklas 
på ett ändamålsenligt sätt, och att han
delsutbytet med andra Iänder planmässigt 

befordras till landets fromma, ställt sig 
bakom den framlagda propositionen. Detta 
bevisar att de ic'ke grundligt lagt sig in 
uti förhållandena, ty för en var, som har 
den minsta lokalkännedom, framstår frå
gan klart om man tittar på kartan, att 
det förslag, som regeringens flertal om
fattat, icke betjänar ett större allmänt in
tresse varken för statsjärnvägarna, föräd
lingsindustrin eller exporten i allmänhet. 
Att fördela den obetydliga persontrafiken 
från trakten norrom Ylivieska på tvenne 
banlinjer nämligen Ylivieska-Jyväskylä
Haapamäki, samt från Ylivieska~Seinäjoki 
-Haapamäki kan icke vara till nytta 
för landets järnvägsnät i allmänhet. Nå
gon nämnvärt större persontrafik kommer 
icke heller den nya banlinjen att tillföra 
statsjärnvägarna, dels av den orsaken att 
den icke direkte sammanbinder inlandet 
med någon stad och dels emedan banlin
jen löper på lång sträcka utmed ångbåts
led. Då busstrafiken står i mer direkt 
förbindelse med såväl Jyväskylä som Gam-
1r.ikarleby, är det sjäJvfal~et att densamma 
fortsättningsvis kommer att befordra per
sontrafiken. 

Ifråga om Suolahti-Haapajärvi ban
sträckningen framhöll järnvägsstyrelsen år-
1~9~2~9 bl. a. följande: 

Banan är icke av större betydelse. Den 
skär flottleden vid Suolahti och löper nära 
ångbåtsled ända förbi Viitasaari. Härtill 
kommer att virket redan kan från vid
sträckta områden nedflottas tili Suolahti, 
Vaajakoski och Iisvesi samt där landlyftas 
och föras vidare med järnväg. 

Tili detta kan med fullt skäl tilläggas, 
att om en järnväg bygges från Suolahti 
till Haapajärvi, att största delen av det 
virke, som är avsett att förädlas vid Ääne
koski, Suolahti eller Jyväskylä, fortsätt
ningsvis kommer att fcrslas fram efter 
flottleden, emedan flottningskostnaderna 
t. ex. från Pihtipudas till Jyväskylä knap
past uppgår tili hälften av järnvägsfrak
ten. Detta blir även nödvändigt av den 
orsaken, att mellersta Finlands förädlings
industri får större konkurrens med utlan
det sedan den råvara, som finnes utmed 
Kivijärvi vattendrag, beredes möjlighet att 
tmnsporteras med järnväg. 

I anslutning till den sistuttalade åsikten 
får jag även påminna mellersta Finlands 
ledare för trävaruindustrin, vilka av allt 
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att döma i hög grad direkt eller indirekt 
påverkat till regeringens beslut, att, om 
Suolahti-Haapajärvi banlinjen mot för
modan skulle byggas, densamma mer 
skadar än gynnar den träförädlingsindu
stri, som är förlagd i mellersta Finland. 
Jag är fullt övertygad om att större 
mängder av oförädlad vara kommer att 
utgå från Kivijärvi vattenområden än nu, 
om nämnda banlinje skulle bliva en verk
lighet . 

.Såsom uträtningsbana för persontrafik 
mellan norra och södra Finland motsvarar 
den icke heller det ändamål, som regerin~ 
gen omtalar uti propositionen, ty i sådant 
syfte överträffas den av Haapamäki
Nivala banlinjen som kommitten föresla
git. I 1sist antytt avseende nödgas jag 
emellertid påpeka ett par omständigheter 
som tala mot kommittens förslag, Haapa
mäki-Nivala banlinjen, nämligen att denna 
bana kommer att motarbeta Uleåborgs ba
nan å sträckan Ylivieska-Haapamäki. En 
järnväg, dragen på det sättet som kom
mitten föreslagit, strider även mot alla 
principer som fackmyndigheterna i andra 
Iänder i regeln hålla fast vid, och som 
vårt lands järnvägsstyrelse även tidigare 
omfattat då nya järnvägar planerats, näm
ligen att en ny järnväg icke får i nämnvärd 
grad undergräva redan tidigare anlagda 
järnvägars räntabilitet, icke fördyra frakt
kostnaderna genom omvä.gar till in- och 
utförselhamnar och icke leda råvarutrans
rportcn så att redan byggda förädEngsin
dustrier därigenom äventyras. Haapamäki 
-Nivala banlinjen hör till den kategori av 
nya järnvägar, som genomgripande bidrager 
till värdcminskning av nedlagda kapital i 
vårt lands järnvägsnät, samt kommer att bli 
ett inbördes konkurrerande samfärdsmedel 
av vida mer omfattande betydelse för sta
ten än vad automobiltrafiken hittills med
fört för någon av våra gamla järnvägar, 
utan annan nämnvärd nytta än att en färd 
från norra :B'·inland till Helsingfo11s kunde 
göras på c :a 2 timmar kortare tid. Detta 
utgör emellertid icke ett tillräckligt motiv 
för att gräva ned pengar i denna järnväg, 
synnerligast som den därjämte riktar ett 
dråpslag mot den i Keski"Suomi - Fin
land:s hjärta, förlagda livskraftiga indu
strin. :M:ed hänsyn till anförda omständig: 
heter, att järnvägen Haapamäki-Nivala 
i så hög grad komme att skada den gamla 

stambanan och den träförädlingsindustri, 
som är förlagd till Jy-väskylä-trakten, och 
dess största betydelse bleve att bereda 
möjlighet för några tiotal resande per tåg 
att komma par timmar tidigare till Hel
singfors genom ifrågavarande uträtning, 
har denna banlinje redan erhållit benäm
ningen ,Edustajain saunatie". 

I detta sammanhang är det kanske skäl 
att nämna, att jag icke hör till dem som 
önska befrämja exporten av oförädlade 
trävaror, ehuru omständigheterna voro så
dana förrän jag inträdde uti riksdagen, 
att jag stod för anslkaffningen av de 
största partierna runtvirke som exportera
des från Finland. J ag har därför också 
med stor tillfredställelse sett att de stora 
sågverken i Jakobstad r>å nytt synas 
komma i gång samt att där planeras 
uppförande av en större sulfitfabrik, vilka 
planer även synas kunna förverkligas. 
Drages den nya järnvägen direkte till 
Gamlakarleby kommer även nämnda föräd
lingsindustri att hava stor nytta av Gam
lakarleby-Suolahti banan. Denna järn
väg stöder nämnda förädlingsindustri men 
öppnar icke mer än nu möjligheterna att 
undandraga mellersta Finlands förädlings
industrin råvara. Annat är förhållandet 
med regeringens förslag och det av väg
kommitt€m uppgjorda förslaget, vare sig 
ändpunkterna skulle bliva i söder Haapa
mäki eller Myllymäki, ty båda bereder 
möjlighet för utländska köpare att undan
draga den inhemska träförädlingsindustrin 
råvara, som ligger utmed Keitele, Kivi
järvi och Pihtipudas vattenvägar, genom 
att vardera förslagen förena nämnda vat
tendrag med Iisalmi-Ylivieska banan. En 
bansträckning från Suolahti till Gamlakar
leby har därjämte den fördelen framom 
de konkurrerande bansträckningarna, att 
den icke minskar trafiken på de färdiga 
banorna, och når direkt de skogstillgångar 
främst i Karstula, Perho och till Veteli 
å ledande bifloder, vilka icke nu kunna 
utnyttjas på grund av dåliga flottleder. 
Sådant är icke förhållandet med den före
slagna Suolahti-Haapajärvi banan, ty där 
kan man på korta släpningsdistanser nå 
goda flottleder för frambefordrande av 
virket direkt till förädlingsindustrierna 
eller till de av järnvägsstyrelsen nämnda 
upplyftningsplatserna vid redan färdig
byggda järnvägar. · 
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Då man genomgår motiveringen uti före
liggande järnvägsproposition och jämför 
densamma med slutsatsen till vilken rege
ringen kommit, tror jag att envar skall 
finna, att mitt påstående, att regeringen 
icke behärskat den sak, vartill den nöd
gats taga ställning, är riktig. Motiverin
gen behäftas ju även genomgående av 
inkonsekvenser. Ibland ta.las det om att 
man icke bör bygga den eller den järn
vägen för att den berör god flottled eller 
tangerar goda förbindelsevägar, som kunna 
uppehålla såväl person- som godstrafiken 
o. s. v., men trots allt detta föreslår rege
ringen byggande av järnvägar som i högre 
grad än konkurrerande bansträckningar 
tangera de synpunkter, som anföras mot 
byggandet av de från propositionen ute
slutna bansträckningarna. 

Det säges uti propositionen vidare att 
Suolahti-Haapajärvi banan behövs för 
frambefordrande av klenvirket, som på 
grund av transportsvårigheter icke nu er
håller avsättning. Detta påstående är sökt 
och saknar fog, emedan detsamma i betyd
ligt högre grad även kunde tillämpas på 
såväl Suolahti-Gamlakarleby, som Haapa
mäki-Nivala bansträckningen. Uti moti
veringen talas även om Eskola smalspåriga 
järnväg, såsom blivande konkurrent till 
andra än Suolahti-Haa,pajärvi bansträck
ningen. 

Den som skrivit motiveringen till före
liggande proposition, synes ha fullständigt 
saknat lokalkännedom och begrepp om de 
flottnings- och avsättningsmöjligheter för 
skogsalster som finnas inom det banlösa 
området i mellersta österbotten. Det vore 
av synnerlig vikt att i denna sak få höra 
forststyrelsens åsikt i saken, ty med den 
kännedom jag äger rörande skogstillgångar 
och flottningsförhållanden i mellersta Ös
terbotten tror jag icke att forststyre~sen kan 
förena sig om de synpunkter som regerin
gen uttalat beträffande de till Suolahti
Haapajärvi linjen konkurrerande ban
sträckningar inom detta område. J ag är 
också fullt övertygad om att järnvägs
styrelsen även tager avstånd från regerin
gens förslag ock likaså från de motiv som 
regeringen anfört som stöd för sitt för
slag. 

Ty, såsom redan anförts ur järnvägssty
relsens utlåtande rörande de c :a fyratio 
järnvägsmotioner, som inlämnades till 1929 

års riksdag, tog styrelsen bestämt avstånd 
från den av regeringen nu föreslagna ban
linjen, och framhöll därjämte att Suolahti
Gamlakarleby banlinjen är den enda inom 
detta område som står på säker beräknings
grund. Sagda bansträckning är också den 
enda, som på statens bekostnad blivit full
ständigt undersökt, och varöver tillförlit
liga räntabilitetskalkyler föreligger. Av de 
år 1929 framlagda räntabilitetskalkylerna 
för ifrågavarande banlinjer stod Suolahti-
Gamlakarleby främst med c :a 50 % bättre 
räntabilitet än andra inom nämnda om
råde. Antecknas bör även att regeringens 
proposition vidlåder en stor bristfällighet, 
emedan till densamma icke ens bifogats rän
tabilitetskalkyler för de föreslagna nya ba
norna. Kanske får man tolka denna urakt
låtenhet vara beroende av att cndast Suo
lahti-Gamlakarleby bansträdk:ningen bli
vit tekniSikt undersökt på statens bekost
nad, och att regeringens förslag och de i 
motionsväg väckta förslagen ännu vilar på 
osäker beräkningsgrund, dels oundersökta 
och dels okulärt undersökta på privat be
kostnad. Det är självfallet att staten icke 
kan taga dylika undersökningar som full
goda utan kompletterade besiktningar, vil
iket regeringen emellertid synes hava gjort 
beträffande Suolahti-Ha111pajärvi ban
sträckningen. 

En ledsam företeelse är även att an
teckna att regeringen, eller kanske riktigare 
sagt komm unika tionsministeriet, åsidosa tt 
att taga intryck av det utlåtande järnvägs
styrelsens fackman avgivit rörande olika 
järnvägslinjer och tagit så stort intryck av 
en med det praktiska järnvägsbyggnads
arbetet så litet inkommen person, som den, 
som på privat initiativ uppgjort räntabili
tetsikalkyler för bl. a. Suolahti-Haapa
järvi bansträckningen. Jag gör denna an
märlming emedan j111g anser det vara till 
skada för landets jämvägspolitik om såväl 
regeringen oe.h riksda:gen börja,r i alltför 
stor utsträckning åsidosätta fackmyndiglhe
terna och lita på fö·:dattarna till den roman~ 
litteratur som utdelas rörande skilda banlin
jer, som icke bli:Vit teknisikt undersökta, och 
vilken litteratur icke ens vunnit nämnvärd 
uppmärksamhet på fackmannahål. Tili 
dcnna klass av litteratur hör även, enligt 
mitt förmenande, räntabilitetskalkylerna 
för den nu föreslagna Suolahti-Haapa
järvi banan, ty kalkylerna bygga icke på 
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praktisk grund med bea'ktande av reella för
hållanden inom det område banan är av
sedd att betjäna. 

Men ic'ke nog med förbigående av järn
vägsstyrelsen såsom varande fackmyndig
ihet. Regeringen har även åsidosatt militär
myndigheternas framställning om järnvägs
linjernas riktning i försvarspolitiskt syfte. 
Såsom känt har nämnda myndighet och dess 
expert bestämt uttalat sig för Suolahti-
Gamlakar le by bansträckningen. Tidigare, 
då nya järnvägsbyggen planerats, har man 
i regeln följt den militära fackmyndighe
tens önskemål, vilket ju är riktigt, då ju 
även järnvägarna äro en led uti försvaret, 
för vilket stora belopp årJigen uppoffras. 
Vid uppgörandet av nu föreliggande pro
position har man även ansett sig kunna neg
ligera den militära sakkunskapen och såle
des även alla fackmyndigheters syn på sa
ken, vilket är li'ktydigt med att man tagit 
avstånd från dem som ha att bevaika lan
dets allmänna intressen. En av fackmyn
di151heternas främsta uppgift är ju att be
vaka det allmännas in tresse då viktiga frå
gor avgöras, icke minst vid uppgörande av 
förslag till byggande av nya järnvägar, där 
lokala och privata intressen vanligen spela 
en alltför stor roll. 

Jag har med det anförda bevisat att re
geringens och även kommittens förslag till 
nya järnvägar är misslyckat, främst på den 
grund att förs:laget avviker från de all
männa principer, som äro fastslagna för 
byggandet av nya järnvägar, nämligen att 
linjerna böm så dragas, att järnvägen står 
i närmaste förbindelse med en god hamn, 
till vilken kommunikationerna kunna ledas 
över havet, samt att hamnen och därtill 
ledande järnväg har ett tillräckligt upp
land för nya utförselvaror. Härutinnan 
felar regeringens fömlag på ett så påtagligt 
sätt att det tydligen framgår att bakom för
slaget icke ligger någon lokalkännedom, på 
sin höjd sådan ytlig, som man vinner under 
en hastig bilfärd efter landsvägen. Men re
dan en blick på kartan, och den omständig
heten, att ifrågavarande järnvägs änd
,punkt slutar vid en mellanstation, såsom 
Haapajärvi, hade bort väcka ministrarnas 
u:ppmärksamhet och mana till en grundli
gare undersökning om vad dylika omvägar 
fördyra fraktkostnaderna för utförselvaror. 
Envar måste inse att frambefordrande av 
exportvaror på omvägar äro stridande mot 
alla ekonomiska principer, och detta i högre 

grad om man tager med i beräkningen att 
dylika omvägar, som i detta fatll, icke öka 
utförselvarornas mängd mera än den di
rekta förbindelsen med hamnen och där
jämte komme att betjäna ett mindre antal 
av den redan bosatta befol'kningen. 

I dessa tider beviljar ju nästan alla Iän
der direkta understöd för särs:kilda export
varor, dels direkta statsunderstöd, dels un
derstöd från produktionsinrättningar, som 
i form av dumping utbjuder varor till lägre 
pris än produktionsomkostnaderna utgör, i 
syfte att därigenom kunna behålla eller ut
vidga sin qvot på världsmarknaden. I detta 
syfte beviljar ju även vårt land årJ:i
gen stora belopp, dels i form av exportpre
mier och understöd åt ångbåtsbolag, och 
dels genom iklädande av ansenliga garan
tier för varor som exporteras till Ryssland 
o. s. v., vilka i avsevärd grad betungar skat
tebetalarna. Men trots detta gör regerin
gen förslag om nya järnvägar, som fördyro 
fraktkostnaderna, ehuru järnvägsfrågan 
inom rayonen Haapamäki--Pieksämäki-
Idensalmi--Ylivieska och stambanan till 
förstnämnda utgångspunkt kunnat på ett 
ändamålsenligare sätt lösas till föl'lllån för 
exporten och även på detta sätt utgöra ett 
tillskott uti landets järnvägsnät, om järn
vägen från Suolahti skulle dragas direkt tili 
Y xpila hamn. Men regeringen och även 
kommitten synes hava satt större värde på 
att kunna bereda tillfälle för ett fåtal re
sande, vilka äro bosatta norrom Ylivieska, 
att komma par timmar tidigare fram tiH 
Helsingfors, än på de stora nackdelar för
slaget innebär för exporten genom att på 
omvägar nödgas föra virket fram till ut
skeppningshamn och fördyra kostnaderna, 
och således minska möjligheten att kunna 
salubjuda varor på världsmarknaden tili 
billigt pris. 

Att Yxpila hamn överträffar a1la konkur
rerande hamnar utmed Bottniska viken är 
en officiell uppgift, som ic!ke heller kan om
kullkastas. Ä ven den officiella sta tistiken 
visar att de erhållna prisen för props- och 
pappersvedutskeppningen från Yxpila hamn 
överstiger medelpriset från hela landet 
med icke mindre än 9 %. Lägger man här
till att stora mängder virke söker sig ned 
till Yxpila hamn från så avlägsna delar 
som Kontiomäki, Sukeva, Soinlahti, Siilin
järvi, Peltosalmi m. fl. stationer, visar detta 
att hamnen erbjuder exportörerna stora 
fördelar, som bör i allt större utsträckning 
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utnyttjas till skogsägarnas, exportör,ernas 
och hela landets fromma. Såsom förtydli
gande till det anförda må nämnas att en 
enda firma under de senaste sex månader 
transporterat med järnväg till Yxpila 8,107 
vagnar utförselvaror, varav från så av
iägsna delar som Kuopio-Iisalmi och Kon
tiomäki-lisalmi c :a 13.5 %. För rege
ringsmedlemmar har nämnda sakförhållan
den klargjorts, men flertalet ha icke tagit 
hänsyn till dem, ehuru desamma är av så 
-viktig beskaffenhet för hefrämjandet av 
handelsuthytet med andra länder. 

Då jag 'antydningsvis hört, att det skulle 
föreligga en okulärt uppgjord räntahilitets
kalkyl för Haapamäki-Nivala hanlinjen, 
samt att regeringen skulle hava stött sitt 
beslut beträffande Suo1ahti-Haapajärvi 
banan på en heräkning, som uppgjorts på 
privat initiativ, nödgas jag även med några 
ord beröra dessa kalkyler. Felet uti de rän
tabilitetskalkyler, som föreligga för såväl 
Suolahti-Haapajärvi, och Hwapamäki
Nivala hanan hestår främst däruti, att de 
nya bansträckningarna räkna ts till godo 
allt det som tillföres dem efter de färdiga 
järnvägar, men icke i heräkningen tagits, 
vad de nya banorna minska räntabili
teten för de gamla hanorna från vilka trafi
ken ledes hort. Det är självfallet om en 
järnväg bygges från Nivala till Haapamäki 
,att den gamla hanan å sträckan Ylivieska
Haapamäki kommer att få mer loka'l bety
delse. 

Jag skall icke ägna rdm. Kiviojas mo
tion, som avser att bygga en ny järnväg 
tili Ryöpäs lastageplats, många ord, ty ett 
sådant förslag får helt och hållet lämnas 
ur beräkningen, även om regeringens eller 
kommittens förslag skulle kodkännas. Den 
som känner till denna lastageplats och 
där utfört lastningar, såsom jag under 15 
års tid, vet också att denna lastageplats 
icke kan med fördel hyggas till en hamn 
med kajer. Lastageplatsen är för trång 

{)Ch kan icke heller utvidgas till någon 
'haannplats av 'betydelse. Den är och bör 
förbli alilt framgent en lastageplats för 
virke som kommer ned efter Siiponjoki och 
från Kalajoki samt en del smärre häckar, 
som leda till havet. 

Jag s1kall även förhigå att beröra motio
nen om en järnväg från Jyväskylä till Rii
himäki, ty den liksom Suolahti-Haapa
järvi hanan har flera gånger tidigare bli
vit av riksdagen förkastad och vill jag hop-

pas att de även denna gång skola träffas aN 
samma öde. 

Däremot synes det föreligga skäl att 
fördjupa sig uti ett omnämnt fö11slag om en 
järnväg från Jyväskylä till Heinola och 
från Lahti till Kerava, såvida man icke 
från militär synpunkt har någonting att 
anmärka däremot. Sagda sträcka kunde 
utgöra en fortsättning på Gamlakar'leby
Suolahti hanan och bilda en kortare väg 
även mellan inlandet och Östra och södra 
Finland. Det är självfallet att även denna 
hansträclming hör tekniskt undersökas 
förrän 31vgörande ställning tages tili den
samma, ty som redan antytts anser jag att 
varje nytt järnvägsförnlag, som icke hyg
ger på noggrann undersökning och säker 
ekonomisk grund, hör fö11kastas. Detta ut
gör även huvudmotivet för att jag anser 
Suolahti-Haapajärvi hanan höra för
kastas. 

Till sist får jag fästa rilksdagens medlem
mars uppmärksamhet på särskilda omstän
digheter som äro förenade med Suolahti
Gamlakarleby hanlinje. 

Såsom känt går sagda hanlinje nära det 
värdefulla kalkområdet mellan Perho ocih 
Vindala socknar, och vilket område med 
fördel kunde utnyttjas för jordhruks- och 
andra ändamål ifall nämnda järnväg byg
ges. Inom det område banan skär har även 
konstaterats att värdefulla malmfyndighe
ter finnas av samma heskaffenhet, som vid 
Boliden i Sverige. 

För en vecka sedan holl disponenten för 
Bolidens Gruv A. B., bergsingeniören V ess
lau ett instruktivt föredrag vid tekniska 
föreningen om Bolidens gruvdrift. Vid 
enskild förfrågan om möjligheten till dylik 
gruvdrift på finska sidan om Bottniska vi
ken, framhöll hergsingeniör Vesslau, såsom 
det även framgår av Hufvudstadsbladet, att 
dylik gruvdrift är tänkbar hos oss. Boli
dens gruvbolag har även flera gånger ge
nom hr Vesslau låtit utföra undersökningar 
just uti de områden som Suolahti-Gamla
karlehy hanan skär, och hans utlåtande är 
således främst riktat på de orter, som han 
låtit undersöka, nämHgen Kausthy och Teri
järvi. Även flera av vårt eget lands geolo
ger hava undersökt sagda orter och kommit 
till gott resultat, såsom framgår av dr Sakse
las uttalande i Uusi-Suomi för den 11 sist
vikne oktober. I likhet med ing. Vesslau 
anser dr Saksela det även möjligt i dessa 
trakter att utföra gruvdrift, och att sådan 
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sannoliikt komme tiH stånd om ifråga
varande Suolahti-Gamlalkarleby järnväg 
skulle byggas. 

Ä ven rörande nämnda förhållanden 
borde kommunikationsutskottet inihämta 
närmaDe besked av Geologiska kommissio
nen för erhållande av säkra uppgifter i en 
så viktig fråga. I detta sammanhang bör 
också omnämnas att järnvägsstyrelsen pla
nerat byggandet av en grusbana från Gam
lakarleby till Kaustby soclmegräns c :a 3% 
mil efter den hanlinje som går från Gamla
karleby till Suolahti. För utskottet är det 
s'käl att i denna sak inhämta närmare upp
gifte.r av järnvägsstyrelsen, ty enligt upp
gift har även vägkommitten ställt sig på 
samma ståndpunkt att grusspåret borde 
byggas, men med medel som uti budgeten 
äro anvisade för dvlika ändamål. Upp
märksamhet bör ävei:t fästas vid den om
ständigheten, att om järnvägsstyrelsens 
plan förveTikligas på sätt anty.tts, detta 
komme att å:samka staten ansenliga kostna
der fr)r inlösen av jord för banan och grus
området, viiken kostnad kan beräknas tiH 
flera miljoner mark. Denna utgiftspos.t 
kan inbesparas om Gamlakarleby-Suolahti 
banan bygges, ty som känt följer med byg
gandet av nya järnvägar skyldigheten för 
kommunerna att avstå behövliga jordområ
den utan ersättning. 

Jag vill hoppas att utskottet behandlar 
denna fråga med all noggrannhet och fäster 
hehörig uppmärksamhet vid det anförda 
och de synpunkter, som anförts uti rdm. 
Kallidkoskis m. fl. hemställningsmotion 
n :o 95 samt tiH den av mig m. fl. i dag in
lämnade motionen rörande Gamlakarleby
Suolahti banan. Om utskottet så handlar, 
att det tar med verkligt saikliga skäl, är 
jag fullt övertygad om att utskottet sikall 
komma till den slutsatsen, a.tt sistnämnda 
järnväg bör byggas framom. de konkurre
rande järnvägar inom nu 1frågavarande 
område. 

Ed. Hänninen: Koillis-Pohjanmaan 
ratakysymyksen lopullinen ratkaisu . ~n 
siirtynyt kerta kerralta tuonnem~aks1. J.?: 
toisia mielestäni vähemmän knreelhs1a 
on siliä välin saatu rakenteelle ja raken
netuksrkin. Kerran on Oulun-Kuusamon 
-Paanajärve.n rata rautatiehallituksen ta
holta asetettu ensi sijalle, mutta kun halli
tus ja eduskunta takertuivat suuntakysy
myksiin ovat toiset sen kautta samanaikai-

sesti rakennettavaksi ehdotetut Lappeen
rannan-Elisenvaaran ja Varkauden
Viinijärven radat menneet edelle. Ku
vaavaa viimeaikaiselle rautatiepolitiikal
lemme on se, että molemmat nämä edelle
menneet radat ovat Kaakkois-Suomessa, 
jossa muutenkin rautatieverkko on maan 
tihein. Samoin on siellä hyviä vesireittejä 
suurliikenteen käytettäväksi. 

Enimmin on Koillis-Pohjanmaan tärkeän 
rautatiekysymyksen ratkaisua viivyttänyt 
se, että laajan Koillis-Pohjanmaan ja 
Pohjois-Kainuun radan tarve koetetaan 
korvata vain yhdellä ainoana raut•atiellä, 
vaikka kaikilla niillä tutkituilla suun· 
nilla, jotka tähtäävät eri puolilta Kuusa
moon, on jonkinmoinen elämisen oikeutensa. 
Mutta mikään niistä viidestä suunnasta ei 
yksin voi tämän noin 300 kilometriä pit
kän ja yhtä leveän alueen rautatietarvetta 
likimainkaan tyydyttää. Vaikka mma 
omasta puolestani asetan Oulun-Kuusa
mon-Paanajärven suunnan vuorossa ensi 
sijalle, en voi kieltää myöskään Kontio
mäen- Taivalkosken- Paanajärven enkä 
Paanajärven-Kitkan-Kulusjoen radalta 
merkitystä. Vain Oulun-Pudasjärven ja 
Iin-Pudasjärven suunnat ovat vaihto
ehtoisia. Vieläpä tälle alueelle mielestäni 
mahtuu n. s. halkaisuratakin, jonka pitäisi 
mennä Ouih1järven Iänsipnolitse suoraan 
pohjoiseen. Kaikki nämä eri suunnat ovat 
jo silmämä äräisesti, puolikoneellisesti :ta 
osa koneellisestikin tutkitut. Nyt on sns 
jo vertailu numeroidenkin pohjalla mahdol
linen ja Koillis-Pohjanmaan ratakysymys 
kypsä ratkaistavaksi, eikä sitä ratkaisua, 
mikä niistä ensin rakennetaan, saa enää 
siirtää tuonnemmaksi. Koillis-Suomen ras
kas taloudellinen tila ei sitä nimittäin 
kestä. 

Hallitus onkin esityksessään huomannut 
Koillis-Pohjanmaan rautatien tarpeen kaik
kein suurimmaksi, koska on sinne johtavan 
radan asettanut ensi sijalle, nimittäin esi
tykseen sisältyvän lain 3 § :ssä. Mutta 
se ratkaisu suunnan valinnassa ei ole mie
lestäni onnistunut. Lähtökohtana olisi 
pitänyt olla Oulun (Tuiran) asema eikä 
Kontiomäki seuraavista syistä: 

1) Kannattavaisuus Kontiomäen suun
nalla tulisi olemaan huonompi kuin Oulun 
-Paanajärven suunnalla. Minä tässä eri
koisesti huomautan, että hallituksen esi
tykseen ei sisälly n. s. kannattavaisuus-
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lukuja, jotka tavallisesti ennen on eri ra
doista esitetty. Ja minä pidän sitä huo
nona merkkinä. Aina silloin kuin jonkun 
radan, joka otetaan ohjelmaan, kannatta
vaisuus ei ole lupaava, silloin se tavalli
sesti jätetään pois. 

Huomautan tässä lisäksi, että Oulun
Paanajärven radan kannattavaisuusluku 
rautatiehallituksessa suoritettujen laskel
mien mukaan on 2.25, mutta jos otetaan 
lukuun valtion metsien arvon nousu, nou
see se neljään jopa siitä ylikin, siis lu
kuun, jota eivät mitkään näistä viimeksi 
rakennetuista ja rakennettavaksi esitetyistä 
radoista tuota. Tämä johtuu siitä. että 
siellä rajaseudulla on laajoja alueita, 
joihin ei tukkimiehen kirves ole kos
kenut ja joissa maapohja on kokonaan 
tuottamaton, jollei sinne saada rautateitä. 

2) Kontiomäen-Paanajärven suunta 
kuljettaisi ulkomaille vietävän puutavaran, 
joka on tärkein kuljetustavara, mutkan 
kautta mereen, kun sen sijaan Oulun 
suunta veisi sen suorinta tietä satamaan. 
Siitä on edellinen puhuja täällä pitänyt 
pitkän luennon, mitenkä meillä raakapuu, 
joka on näillä radoilla kaikkein tärkein 
kuljetettava tavara, pitäisi kulkea suoraan 
satamaan. Minä muistuttaisin tässä, että 
kun oli kyseessä Rovaniemen-Kemijärven 
rata, niin se vietiin suoraan eikä n. s. joki
laakson suuntaa, joka olisi ollut 2 penin
kulmaa pitempi, vietiin sentähden, että 
suoraa suuntaa puutavaran kuljetus tulee 
halvemmaksi. Tässä on kuitenkin kysymys 
hirvittävästä mutkasta, kun otetaan huo
mioon, että molempien ratojen, Kontio
mäen-Paanajärven ja Oulun-Paanajär
ven puuvarastot ovat Taivalkosken ja 
Kuusamon laajoilla erämailla ja vain vä
häisempi osa Taivalkosken ja Kontiomäen 
välillä. 
. 3) Kontiomäen suunta leikkaa harvaan 
asuttua Oulun läänin itäosaa, särkien 
maakunnallisen yhteyden, kun Oulun 
suunta johtaa tiheään asuttua seutua lää
nin pääkaupunkiin. 

4) Kontiomäen suunnalla on vanhastaan 
perin heikko liikenne, kun sensijaan Ou
luun johtavalla ikivanhalla suunnalla se 
on erittäin vilkasta. Henkilöliikenteestä 
tuskin 1

/ 10 suuntautuu Kuusamosta ja 
Taivalkoskelta etelään, mutta senSIJaan 
Oulun ja Kuusamon välinen liikenne -
sekä henkilö- että tavaraliikenne on vilk-

kaampi kuin millään Pohjois-Suomen 
maantiellä. 

5) Väkiluku Kontiomäen suunnalla on 
pienempi ja asutusmahdollisuudet heikom
mat kuin Oulun suunnalla. On näitä rauta
tiesuuntia vertaillessa moitittu, että esim. 
Oulun-Pudasjärven välillä ei muka ole 
hyviä asutusmahdollisuuksia, mutta kyllä 
ne suot, joita on siellä paljon, ovat vilje
lyskelpoisia kauttaaltaan ja ne riittävät. 

6) Raskaan ja halvan tavaran kuten 
kiven ja halkotavaran kuljetuksen kannat
tavaisuus tulisi Kontiomäen kautta ky
seenalaiseksi. 

7) Kun suurimmat raaka-ainevarastot, 
raakapuu ja kivi sekä enimmät koskivoimat 
ovat Taivalkosken ja Kuusamon pitäjissä, 
syntyy sinne rautatien tultua teollisuus
laitoksia itse paikalle ja tavarat kuljete
taan sen jälkeen puolivalmiina ulkomaille. 
Niillekin on suora tie paras. 

Hallitus näkyy esityksessään arvelevan, 
että Oulun-Paanajärven radalla tulisi 
lmljetettavaksi enimmäkseen sahattua puu
,tavaraa, ja kun muka sen menekki ulko
maille on ollut huono, niin sen tähden 
ei tämä suunta olisi nyt ensin rakennet
tava. Mutta tässä kohden on esitys jo 
vanhentunut, sillä tiedämme, että sahatun 
puutavaran menekki on aika suuri, ja nyt 
jos rata rakennetaan Kontiomäelle ja sa
hoja syntyy, kuten olen varma, ylämaille, 
niin sahattu puutavara tulisi kuljetetta
vaksi ikäänkuin Halikon kautta Ruotsiin 
ja samoin myöskin massapuutavarat, prop
sit ja halot. Sekin mahdollisuus on ole
massa, että ylhäälle Taivalkaskelle ja 
Kuusamoon, jossa on tavattornia koski
voimia, syntyy hiomamassa- ja selluloosa
tehtaita. Silloin ne tarvitsevat raaka
ainevarastot itse paikalla ja puolivalmis 
tavara kulkee meren rantaan. Oulun sata
maa on moitittu huonoksi, mutta se on kui
tenkin Perä-Pohjolan suurin merisatama 
nykyjään ja sitä kautta ne kulkevat Kai
nuunkin puutavarat nykyisin. Huomautan 
tässä, että Kontiomäellä ei ole minkään
laista satamaa eikä myöskään Kajaanissa. 
Sentähden ulkomaille vietävien massatava
roiden, hiomamassan, selluloosan ja myös
kin raakapuun täytyy kulkeutua sieltä 
meren rantaan. Aivan väärää politiikkaa 
on se, niinkuin täällä jo edellinen puhuja 
totesi, että raskasta tavaraa kuljetetaan 
pitkin maata kauas etelään. Sillähän kyllä 
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on se näennamen etu, että kannattamatto
mat rataosat, jotka vievät etelään, tulevat 
tämän kautta kannattavammiksi, mutta 
kenenkä kustannuksella~ Ne tulevat valtion 
metsien ja myöskin paikkakuntalaisten 
yksityisten metsien kustannuksella kannat
taviksi, sillä mikäli ulkomaille vietävää ta
varaa kuljetetaan eteläänpäin liikaa, niin 
se liikarahti tulee kantohinnoista vähennet
täväksi. Siitähän me emme pääse mihin
kään. Kontiomäen suunnalla kannatetaan 
muutamien yhtiöiden tehdaslaitoksia, esim. 
Kajaanin Puutavara Osakeyhtiön, ehkäpä 
sieltä riittää raaka-ainetta etelämmäksi aina 
Varkauteen asti, mutta kuljetuskustannuk
set tulevat rautateillä sikäli kalliiksi, että 
ei niitä voi enää Kvmenlaaksonkaan tehtaat 
kuljettaa niin ka{ikaa pohjoisesta. Rahti 
tulee sikäli kalliiksi, että ne karkaavat vä
liltä jotakin poikkirataa taikka Iijokea 
myöten mereen ja sen kautta ulkomaille. 

8) Oulusta Taivalkoskelle tulisi rautatien 
rakentaminen halvemmaksi kuin Kontio
mäeltä, sillä maasto Oulun-Taivalkosken 
välillä on erittäin tasaista. Suotkin ovat 
matalamutaisia, karipohjaisia ja siellä rau
tatien rakentaminen tulee ainakin 1

/ 4 mil
joonaa huokeammaksi kilometriä kohti. 

Hallitus on mielestäni väärin käsittänyt 
Koillis-Pohjanmaan radan merkityksen, kun 
se pitää sitä etupäässä raaka-aineratana, 
jota myöten Koillis-Pohjanmaan kuusipuu
varastot kuljetetaan jalostulaitoksiin. Tässä 
ei ole siis otettu huomioon muuta puu
tavaraa, ei kivitavaraa eikä kappaletavaraa, 
joiden rahti tulisi mutkan kautta paljon 
kalliimmaksi. Ja niinkuin jo mainitsin, ei 
hallitus ole ottanut huomioon, että tänne 
itse paikalle tulee perustettavaksi tehdas-
laitoksia. · 

Hallituksen esityksessä on myösksin ikä
viä maantieteellisiä virheitä, joita ei saisi 
olla tällaisessa asiakirjassa. Siellä maini
taan, että Kontiomäen ja Taivalkosken 
väli:selle osalle voidaan myöskin Simojoen 
vesialueelta tuoda puutavaraa (Keskustasta: 
Se on virhe!). Minä en ymmärrä, mitenkä 
se kävisi päinsä muuten, kuin pitäisi ra
kentaa rata tältä väliltä Simojoelle, siis 
Pudasjärven lävitse, ja sitä tietä kuljetet
taisiin puut Kontiomäelle ja sieltä taas 
Ouluun (Keskustasta: Se tarkoitus onkin!). 

Koillis-Pohjanmaan kansa toivoo har
taasti, että kulkulaitosvaliokunta ja koko 
eduskunta muuttaa hallituksen esitystä si-

ten, että Kontiomäen-Taivalkosken radan 
sijalle asetettaisiin Oulun-Taivalkosken
Paanajärven rata. Ja minäkin toivon, että 
kulkulaitosvaliokunta ottaa käsittelynsä 
pohjaksi näille valtiopäiville tehdyn laki
aloitteen n :o 49, jossa Kontiomäen-Taivai
kosken radan sijalle on asetettu Oulun
Paanajärven rata. 

Minä en tahdo näin myöhäisenä ilta
hetkenä eduskunnan aikaa enemmän käyt
tää esittääkseni numeroita väitteeni tueksi. 
Ne tulen antamaan suoraan valiokunnalle 
ja jos kulkulaitosvaliokunta ei ota huo
mioon näitä väitteitäni, niin asian ensim
mäisessä käsittelyssä tulen sitten esittä
mään ne myöskin eduskunnassa. 

Ed. K o r v e n o j a: Herra ·puhemies! 
Kun :siitä huolimatta, vailkika vuoden 1932 
valtiopäivien ku~kulaitosva:lidkunrta varsin 
laajojen ja se~kka;pe.räisten perustelujen 
nojalla on puoltanut Turun-Riihimäen 
radan rakentamisen ottamista vuosien 1932 
-37 rautatiera1kennusohjeLmaa:n, ei haLli
tus esityksessään eduskunnalle mut8!tiera
kennuksista vuosina 1934-38 ole ottll!nut 
kyseeilistä raut8!tierakennusta •esitykseensä 
eikä se siitä esi.ty~ksensä .perusrteluissaJkaa·lll 
mitään mainitse, on o~lut aivan luonnol
lista, että hallituksen esityksen yhteydessä~ 
on tehty uusi aloite, joka ehdottaa esitJlk
selle sel~laisen sisäillön, että mutaJtieralkelli
,nusohjelmaa vuosiksi 1934-1938 laadit
taessa siihen sisällytettäisiin Kontiomäen 
asemalta Hyrynsalmen kautta Taiva,~kos
ken kunnan kirkonkylään ja JyväSikylästä 
Harupajärvelle mkennetta:vaksi ·ehdotettu
jen ra:tojen lisäksi Riihimäen asemalta Tur
ikuun tai jollekin sen lä:hiasemMle raJken
nettava rata. 

Käsittäälk."eni me eteläsuomalai,set voimme 
yhtyä siihen haUitu:ksen kannanottoon, että 
Keski-Suomen ja Kainuun on saatava lii
kenneyhteyterusä parrunnetuksi, mutta koh
tuullista on, että samanaikaisesti kiinnite
tään huomiota Etelä-Suomen väikiriikkaan 
viljelysalueen vuosikymmenien a:jan toivo
maan liikenneolojen parantamiseen ja täl
löin on ensi sijalle asetetta!Va niin sanottu 
Turun-Riihimäen ratasuunta. 

Kun täällä tänään jo on yleensä varsin 
laajasti puhuttu ni~de.n r3Jta-a1oitteiden ja, 
suunnitelmien johdosta, jotka koSikevat mo
nia muita kuin hallituksen esity.llJsessä mai
nittuja ratasuuntia, niin sanittruneen vielä 
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-esittää tässä yhteydessä lyhyt selvitys myös 
Turun-Riihimäen radan puolesta. 

EnJSiJkertalaisena olen, tutUJstuttuani vuo
den 1932 valtiopäivien kullkulaito.s!komitean 
kyseellistä kohtaa koskevaan osaan, voinut 
aivan täydeHisesti yhtyä siinä esitettyihin 
perusteluihi,n, joita trussä 'saanen osaltani 
jorukun verran kerra,ta ja varustaa eräitllä 
lisålhuomautu!k.silla. 

Ra;dan yleisen taloudellisen merkityksen 
Karunalta olisi huomatta:vimpa.na tekijänä 
maini·ttava, että se kaikkein luon:nollisimmin 
yhdistäisi liikenteen maan luorunollisimpaan 
vientisatamaan Turkuun, jorrka satruma
o1oi•ssa viime vuosina on tehty suuria uudis
tuksia, niin että sart:ruma kytkenee lä.hia1koina 
varrsin ajanmukaisesti palvelemaan sellais
tenlkin helposti pi1laantuvien ja tarkalla 
huolella hoidettavien vi•entitavarain, kuten 
erilaisten kotieläintuotteiden viennissä. 
Nrumä se!kä muut huomruttavat uudistukset 
Turun satamassa, jonka myöskin on todettu 
()leva.n ympäri vuoden käyttökelpoisen sa
taman, sa,a;ttavat varsinkin V arsinais-.Suo
men väestön sama;ten kuin koko maarukin 
siihen a:semaan, että Tur1kua olisi mahdol.Jli
simman suuressa märurässä käytettävä vien
tisrutama.na. Turkuun nähden sopii erikoi-1 
sen hyvin Riihimäen-Turun rrudan välttä
mruttömyyden perusteluksi ed. Hästba.ckan 
ynnä muiden rautwtierakerunusaloitteiden 
perusteluissa oleva toteamus, että uusia ra
toja rakennettaessa on erusi sijassa otettava 
huomioon se, että yhdysliikenteen maantie
teeiliset linjrut tulevat niin vedetyiksi, että 
maan eri alueita varten luodaan keskus
sa•ta:ma, johon maaillman meri·en y;li käyvä,t 
liikenneyhteydet voidaan pruraiten johtaa. 
Keskittymi.nen vissien tuonti- ja vi•en:tisata
main ympärille on välttämätöntä toisaalrta, 
jotta voita]sii.n pielbentää kuol'maus- ja pur
kauskustannuksia käyttämällä koneellisia 
3lpUJneuvoja, rto~saalta, että saa.taisiin rata
ver1kko, jolla olisi arvokas rintamaa parhai
den swtam1en ympäriollä. Voin siis aivan 
täydelleen yhtyä niihin ed. Hästba;ckafl 
perusteluihin vientisatwmien tanpeellisuu
desta ja raJuta.teiden ohjaami•sesta niihin. 

Turu.n·-Riihimäen .suunrtainen rata tu
lisi ku]kemaan sittäpait.si maan vilja;vimman 
ja lisäksi sellaisen seudun lävitse, missä 
viljelyksen voimaperäisyydelle ja uusien 
viljdysa,lueiden viljelyikseen otta:miselle on 
tava.ttoman suuret mahdol.lisuudet olemassa. 
Henkilölle, joka tuntee nämä seudut, on 

aivan kuin silmi•ssään yleinen viljelystason 
kohoaminen ja viljelysalueiden laajenemi
nen niin rpian kuin nämä a.lueet joutuvat 
niitl1e maantieteellise.n asemansa perusteella 
oikeutettuun etuisuussuhteeseen maan ta
louselämäs,sä. Tällä alueeilla on vuodesta 
vuoteen ikärsiväillisesti odotettu, että seutu
kunnalle jaet,taisiin vihdoinkin ta.sapuo.li
suuden nimessä oikeutta. Ikävä vain, ettei
vät eduskunnan jäsenet kai ole rii.ttävålsti 
vaivaUJtuneet näistä seiikoi.sta selvää otta
maan. Luulen harvainneeni, etotä viime edus
kunnan 'kulkulai tosvaliolkunnan jäsenten 
si1mät monessa kohden wvautuivat hei<dän 
tehdessään retiken alueen lä:vitse. Monet 
heistä, jotka eivät ennen ole näillä alueilla 
alleet, sen suoraa;n tunnustivatkin. 

Niin p3lljon kuin on puhuttulkin autolii
kenteen hyväksikäyttämisestä esim. kysees:
sä:kin olevalla alueella rautateiden liiken
teen korvaajana, ei voida pitää tätä väi
tettä riittävästi perusteltuna. V oimaperäic
sen maanviljelyksen !kehitty;miselle on rau
tatieliikenne väittämä,tön. Voimruperäinen 
maanviljelys tarvitsee nytkyjään huomatta
via määriä kaU{]kia, vä!kilaJntoja y. m., jotka 
ovat pitkien maantiematkojen taalkse kul
jetettav~ksi varsin sopima,ttomia. Maa
ta.lous siinä voimaperäisyys,a,ste.essa, mi1kä 
Var,sinais-Suomessa ja Etelä-Hämeessä tällä 
kertaa on mahdollista, tuoMaa myö.slkin 
markkinoitavaksi tuottei•ta, jotka edellyttä
vä,t rauta.tiekuljetusta. Sellaisia ova,t, esi
merkkejä mainitakseni, esim. sokerijuuri
kaJs ja peruna sekä verrattain suuret vilja
määrät. 

Olen tuHut asioita seutukunnalla seura
tessani siihen vakaumu:kseen, että pi.tkien, 
ha.nika.loiden maantiema.tlkojen vuoksi vil
jely.s ei ole voinut e1lpyä siinä mitassa kuin 
maa.perän ja ilmastollis<ten edellytysten 
rvuoksi kysymyksessäolevan radan vaikutus
alueella olisi pitänyt tapahtua. Olen siis 
sitä mieltä, että liikennesuhteiden pa•rane
minen olisi varmaan voimakkaana sysäylk
senä alueen taloudellisen elämän huomat
ta:valle elpymiselle. Mielestäni on siis seu
tukunnan asukkailla täysi .syy odottaa, että 
heidän oikeutetut vaatimuksensa vihdoin
kin otettaisiin huomioon. 

Maanviljelyksen ri·nnalla on Turun
Riihimäen ra.ta,suun,nan vaikutusaluee.Ha 
kulkevalla_ radalla myö.slkin metsätaloudelle 
tärkeä merkityksensä. Metsäalueet eivrut 
a~lueen 1ounaits.puoleisessa osassa oJe !kovin 
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suure.t. Mutta niitä hoidetaan nykyjään 
yleensä asiallisesti ja pohjaltaan hyvinä 
maina antavat jopa 10 m3 :n tuoton heh
taa.rr1ta. Ja jos metsäntuotto monipuoE
ses,ti käy,tetää,n, niin tämäkin edellyttää 
paljon parempia kuljetusmahdollisuuksia 
kuin mitä nykyisin on olemassa. Näiden 
metsävarojen täysin edullista taloudellista 
käyttöä on syytä edesauttaa pa,remmilla lii
kennemahdollisuuksilla serukin vuoksi, eHä 
ne va,mt, mitä tätä tietä saadaan, nykyään 
jo tu1leva,t tänä a•lueella ikäytetyiksi maa
talouden hyväksi ja sitä tietä koko kansan
tarlouden parhaaksi. 

V aikutu.salueen toises,sa päässä Someron 
-Riihimäen väliseHä alueella on sirtärpaitsi 
suuria me,ts.äalueita, joirta vaikeiden kulje
tussuhteiden, e,rikoisesti uittoväylien puut
teen vuorksi ei ole voi,tu lälhimain'kaan riit
tä,villä hinnoilla raha1ksi muuttaa, oHen si
tärpaitsi pienemmän puutwvrur.an hyväksi
käy,trtö suorastaan mahdoton. Olisi sen
vuoksi luonnollista, että radan rakentami
sen seuraamuksena olisi varsin huomatta
van .s.ellulosa- ja pruperitehtaan perustami
nen noiden metsäalueiden pienemmän puu
truvaran teonista;miselle. Mikärli tiedossani 
on, saatarneen pian selvitys näiden metsien 
arvosta ja niiden käyttömahdollisuuksista 
teollirseen tuotantoon ja pyytäisin kutku
laitosvm1ioikuntaa tämän esityksren sille jou
duttua siihen perusteellisesti tutustumaan, 
ja olen vaikuutetrtu, että se on omiaan to
distamaa,n näiden alueiden suhteen samaa, 
m~stä edellä olen maininnut. 

Sama1la kuin kyseellisrellä alueella paran
tuneiden liikenneolosuhteiden vuoksi vilje
lys voimarpe,rä~styy ja laajenee, antaa se 
työtä paljon suuremmalle työnrteikijämää
rälle, asutus lisääntyy tästä syystä ,sekä 
uusien teollisuuslaitoksien perustamisen ta
kia. Varmaa on, että vauraus ja hyvin
vointi lisääntyvät alueella, josrsa vä.Jestö aina 
on tottunut uutterana työllä leipänsä an
saitsemaan pyrkimyksenään ja~tkuvasti kor
keamman maa'llivi,ljelystason saa;yuttaminen. 
Tämä väers,tö odottaa, !kuten sanottu, että 
sen vuosikymmenien toive toteutuisi ja 
rohkenen sen vuoksi 'ku1ku'laitosvaliokun
nalle suositella ed. Aaltosen aloitetta n:o 
48, jonlka toteuttamisella saruvutettaisiin 
tasapuolisesti taloudellisia etuja maan kaik
kiin osiin, siis Etelä-, Keski- ja Pohjois
Suomeen, juuri niille alueille, jotka niitä 
tällä kertaa kipeimmin kaipaavat. 

Ed. V e h k a oja: Kun ta~rlmstelee edus
kunnalle jä.tettyjä rautat~eaJloit,tei,ta, joiden 
lukumäärä on korkonaista 23, niin ~, ulee sii
hen tulokseen, että maassamme rautateiden 
tarve on tava1ttoma·n suuri. Mutta tä,n1i ta.
loudellisesrti vairkeana aiikana, mi:kä maas
samme vallitsee, ei luonnollisesti nam 
monta rautatietä voida ottaa tärllä kertaa 
ra:kennusohjelmaan. Kun näin on lai1ta, on 
eduskunna,n velvollisuus tarkoiu harkita, 
mitkä ratasuunnat ovat tä11keimmllit otet
taviksi nyt aLkavaan ralkenamsohjelmaan. 
Tämä työ tulee olemaan vaikea varsinikin 
sen kautta, että halliturkisen e:sitys tä;ssii 
asiassa minun mi,elestäni on pe.räti n.;ikko 
ja he~kosrti perusteltu. _ 

Sivuuttama;lla tässä esitylksesrsäni lwk,J
naan Kontiomäen-Taivalkosken ratasuun
nan, kohdistan huomioni ha:lli,twksen esit
tämään Keski-Suomen rataa koSikevaan 
kohtaan. Perustelui,ssaan hallitus tästä ra
dasta aivan oikein lausui, että alue, 
jonka keskiosasta noin 4,650 km2 :n alalta 
on matkaa lähimmälle rautatieasemalle noin 
50 km, että tällain.e,n alue tarvitsee radan, 
se on aivan selvä asia. Mutta mihin suun
taan tällä a,Jueella rautatie o.Ji,si pantava 
kulkemaan, se on !kysymys, milkä vaatii 
perusteellista ha,rkintaa. Sitä ei osoita 
kyHä:kään hanitwksen esitys. HaHitus on 
kohdi,stanut huomionsa vain siihen, että 
rauta,tie on rakennettava, niin, ert.tä se rSuun
taa ku]lkunsa pohjoisesta etelään. Näin on 
tämänkin esityksen laita. Vä1ittä:mättä vä
hääkään rautatien kanna,ttavaisuudesta tah
too ha11Hus, että ka]kiki tiet olisivat edulli
se,ssa asemas1s,a maan pääkaupunkiin, Hel
sinkiin. Minun mielestäni haillituksen olisi 
pitänyt ottaa huomioon se tosiasia, että 
jos kys,eena,lainen rautatie rakennetaan pi
tuussuuntaan, siis pohjoisesta etelään, ku
ten sitä esityksessä Olli ehdoteittu, se tulee 
kannattamaton, eikä ainoastaan, että t1Lstä 
radasta tulee ka,nnattamaton, mut,ta mikä 
on kaikrkein pwhin vika tällä rata,suunnalla, 
on se, että se huonontaa nykyirsin jo huo
nosti ka:nnattaNa,a n. s. PohjanmaalllJ rauta
tietä. Jos tämä rata ralkennetbisiin, päin
vastoin kuin ha,llitwksen esitylksessä maini
taan, poikkisuuntaan, siis siHä tavalla, että 
se tulisi kulkemaan Vaasasta Kuopioon, 
m~ssä on jo tutrkittu ra1tasuun1ta ja milkä 
tutkimusten mukaan oJisi hyvin kannattava 
rata, niin tämä rata ei suin[marn tulisi huo
nontamaan entistä Pohjanmaan eli n. s. 
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Oulun rata;a, \koska tämä poikki,suunta joh
tavana ratta:na tulisi päirl!Vastoi,n entistä 
enempi tuottamaan liikennettä myöskin 
tälle entiseLle radaHe ja olisi omiansa siis 
lisäämään tämän enrtisenfkin rautatien tu
loksia. Tämä poikikilsuuntaan ehdottamani 
ratasuunta on ntiin tärkeä paikallisena m
tana kuin myöskin Pohjanmaan, Savon ja 
Karjalan yhdysratana selkä myö~kin, mitä 
maanpuolustuksen kannailta katsoen tulee, 
on sillä myöskin hyvin suuri merkitys, jo
tenka minä olenkin vaikuutettu siitä, että 
tu'1ee a.ifka, jolloin ,tämä ailue tulee rauta
ti·ellä ka,tikotu:ksi ooittämälläni tavalla. 

Täällä Tautatieke:slkustelustSa on useilll 
mainittu sitä, mitenkä tuort.ta,via alueita 
pitää rautatteiden !kulkea. Minä en ·lähde 
tässä yhteydessä eMmpi selostt.a;maan tä
män esiWimäni ratasuunnan kannattavai
suutta. Minä vain mainitsen, mitenkä 
suurimerkityks,eninen m. m. etelä1pohjmlai
selle viljelyikselle olisi tämä esittämärni rata
suuTilta jo senkin täthden, ffi,tä se tulisi hail
komaan alueita läheltä n. s. Vimpelin :ka,lk
kivuoria, missä tunnetaan a.ivan 1oputto
ma,t kallkikiaar;beet, aa.rte.en, mitä ainetta 
taas eteläpohjalainen maa kaipaa happa
muuten:sa vuok.si. Jos .esittämälläni •tavatlla 
tälle alueelle rautatie raikennettaisiin, se 
tulisi paJvelemaarn sekä parkaJ1isen väestön 
suurta tarvetta, mutta samana tulisi myöts
kin vwltiolle tuottamaan tuloksia. Sentälh
den, kun asian laita on täHainen, minä roh
kenenkin toivoa, että ku]kulaitosvaliokunta, 
johon tämä asia nyt lähetetään, pecrusteel
lisesti tutkisi ·niin pituus.suuntaarn kulkevan 
ratasuunnan kuin poilkkisuuntaan kulkevan 
rat.a:suunnan, ja jos se tämän telkee, niin 
minä täydellä luottamuksella voin jä,ttää 
tämän asian kulkulaitosvatliQikunnan har
kintaan, sillä silloin minun käsittääkseni 
ku~kulaito>S•valiokulllta tulee hyväJksy:mään 
esit.tämäni ratasuunnan. 

Ed. V i l h u l a: On tyydytyksellä pan
tava merkille, että Keski-Suomen ratakysy
myksen ratkaisu alkaa vihdoinkin saada 
ansaitsemaansa huomiota .osakseen. Nyt 
käsiteltävänä oleva hallituksen esitys pyrkii 
ratkaisemaan sitä omalla tavallaan ja n. s. 
kulkulaitoskomitean mietintö sisältää myös
kin saatujen tietojen mukaan ehdotuksen 
rautatien rakentamisesta Keski-Suomeen, 
vaikkakin toisessa suunnassa kuin hallituk
sen esitys. Toivottavaa vain on, että edus-

kunta myös puolestaan nyt vihdoinkin saat
taa koko maankin kannalta tärkeän ja tässä 
maakunnassa erittäin kipeästi kaivatun 
rautatiekysymyksen onnelliseen ratkaisuun. 
Kysymys nyt nähtävästi onkin vain siitä, 
mille suunnalle Keski-Suomeen rautatie 
olisi rakennettava. Ja pääohje tässä suh
teessa on oleva se, mitä suuntaa noudattaen 
koko maan etu tulee parhaiten tyydytetyiksi. 

Eduskunnan ryhtyessä nyt käsittelemään 
rautateiden rakentamisohjehnaa lähivuosia 
varten on tälle käsittelylle Keski-Suomeen 
nähden enemmän asiallista pohjaa olemassa 
kuin koskaan aikaisemmin on ollut. Tarkoi
tan ennen kaikkea sitä, että parhaillaan on 
ilmestymässä julkisuuteen maamme ensim
mäisistä tämän alan asiantuntijoista kokoon
pannun komitean, kulkulaitoskomitean, mie
tintö. Ihmettelyä vain on omiaan herättä
mään se, että nykyinen hallitus on kiireh
tinyt antamaan esityksensä rautatieraken
nusohjelmaksi jo ennenkuin kyseellinen 
komitean mietintö on edes saatettu julki
suuteen. Mutta haLlituksen esitylksen anta
minen ei kuitenkaan voi tehdä tyhjäksi sitä 
tosiasiaa, mikä sisältyy komitean mietin
töön, nimittäin sitä, että kysymyksessä
olevan asian ratkaiseminen mietinnön poh
jalla lepää koko maan eikä vaan Keski
Suomen kannalta arvosteltuna asiallisuuden 
vankalla perustalla, joka ei eduskunnan 
ratkaistessa kysymyksen lopullisesti var
maankaan tule jäämään huomioon otta
matta. Luonnollisena ja yleispätevänä to
tuutena täytyy nimittäin pitää rautateiden 
rakentamiskysymykseenkin nähden sitä, että 
paras pohja yleisedun kannalta näissä 
asioissa löydetään siten, että asiantuntijat 
saavat lausua vakavan sanansa niiden suh
teen. Olisi näin ollen odottanut, että halli
tuskin olisi valmistanut esityksensä rauta
teiden rakentamisesta asiantuntijakomitean 
mietinnön pohjalle. Mutta näin ei ole kui
tenkaan tapahtunut. 

Kun meillä julkisuudessa jatkuvasti on 
pyritty moittimaan jopa valtiovaltaakin 
epäpätevyyden palvelemisesta ja asiantunte
muksen syrjäyttämisestä, niin joutuu nykyi
nen hallitus rautatie-esityksellään Keski
Suomeen nähden lievästi sanottuna omitui
seen valoon syrjäyttäessään asiantuntijain 
mielipiteen. Tämä on sitä ihmeellisempää, 
kun hallitus on kokoonpantu pääasiassa 
juuri sellaisten piirien luottamusmiehistä, 
joiden taholta asiantuntemuksen syrjäyttä-
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mistä julkisessa elämässämme on aina tah
dottu julistaa. Näyttää siltä ikäänkuin 
hallituksen esitys kyseessäolevan seudun 
ratakysymyksen ratkaisun suhteen olisi 
loistava kukkanen epäpätevyyden palveluk
sen vainiolla (Keskustasta: Ei voi pitää 
paikkaansa!). Sen johdosta joudutaan kysy
mään, mitä me yleensä asiantuntemuksella 
teemme, jos se kerran näinkin suuressa, 
koko maan kannalta ensiarvoisessa kysy
myksessä kylmästi tahdotaan sivuuttaa. 

Komitean ehdotus rautatien rakentami
sesta Haapamäen asemalta Keuruun, 
Multian, Pylkönmäen, Saarijärven, Kars
tulan· ja Kinnulan kautta Ylivieskaan 
tai Nivalaan ja tältä radalta sivuradan 
·tekemisestä Saarijärven Kalmarinky Iästä 
Suolahteen täyttää maakunnallisessakin 
mielessä, johon hallituksen esityksessä vii
tataan, varsin suuret vaatimukset, minkä 
ohessa se Pohjois- ja Etelä-Suomen välistä 
rautatieyhteyttä lyhentämällä yli 100 kilo
metriä palvelee senkin kautta muun ohessa 
suuresti koko maata niin taloudellisia, 
sivistyksellisiä kuin puolustusnäkökohtia
kin silmällä pitäen. Ja kulkulaitoskomitean 
perustelut ehdotukselleen tästä rautatiestä 
ovat varmaan myöskin sekä kannattavai
suuden ja maan yleisen rautatiepolitiikan 
kannalta arvioituna varsin paina.vat. Ko
mitean mietinnön asiallisuutta kyseeiliseen 
rataan nähden on nähdäkseni omiaan puo
lustamaan myöskin se, että tämä rata
suunta on tullut esiin aivan kuin omalla 
painollaan ilman pitempiaikaista paikal
lista mainostusta ja melkeinpä ilman eri
koisaloitteitakin, vain asiaintuntijain koko 
maan edun huomioon ottaman harkinnan 
pohjalla. 

Asian näin ollen toivon, että kulkulaitos
valiokunta laatiessaan kyseellisestä halli
tuksen esityksestä mietintönsä, ottaisi sii
hen rautatien rakentamisen Keski-Suomeen 
kulkulaitoskomitean ehdottamalla tavalla. 

Ed. S o i n i n e n: Herra puhemies! Sa
von ja Karjalan rautateiden yhdistämisestä 
lienee ollut käsittelyä jo noin 4·0 vuotta 
sitten. V. 1897 asetettu niinkutsuttu suuri 
rautatievaliokunta on taloudellisten ja lii
kepoliittisten tutkimustensa nojalla laati
nut pitkälle tähtäävän ohjelman rautatei
den rakentamisesta maassamme ja tällöin 
huomannut tämän Savon ja Karjalan poik
kiradan tarpeelliseksi. Myöhemmin on v. 

1909 valtiopäivillä ollut poikkiradasta ky
symys, joka muuttuneiden olosuhteiden 
vuoksi jäi silloin toteutumatta. Sittem
min asianomaisten kuntain v. 19'212 aset
taman poi~kiratakomitean anomuksen joh
dosta on hallitus myöntänyt vamt radan 
koneellista tutkimista varten. Tämä tut
kimus on suoritettu jo v. 19·24. V. 1932 
syksyllä on kulkulaitosvaliokunta käynyt 
tutustumassa Karjalan ja Savon poikki
ratasuuntaan ja tällöin tullut siihen käsi
tykseen, että rata on rakennettava Rikka
veden pohjoispuolitse Sysmäjärven ase
malta Kaavin kautta Juankoskelie ja Vuot
lahden kautta Savon radalle. Tällöin myös: 
on retkikunta tullut siihen tulokseen että 
rata on heti rakennettava. Myöskin se 
seikka, että nämä osat ovat Savosta ja 
Karjalasta lapsipuolen asemassa muuhun 
Suomeen verrattuna, olisi valtiovallan nyt 
jo korkea aika toteuttaa ja päättää tämä 
rataosa rakennettavaksi ja varattava sille 
määräraha. Viimeisestä työttömyysapu
rahasta jäivät nämä seudut mitättömälle 
osalle. Vedottiin siihen, ettei ollut suun
nitelmia ja kustannusarvioita. Olisi nyt 
muistettava seutuja, jotka kärsimyksien
kään aikana eivät pulakokouksia erkä hal
lituksen vastaisia liikkeitä järjestele. 'I'ä
män seikan meidän maaherramme Igna
tius useamman kerran on todennut liikkuee
saan kuntain alueella. Valtiovaltamme ta
holta on paljon paremmin suhtauduttu lii
kepaikkoihin. En tätä kadehdi, mutta olisi 
suotava oikeutta kaikille, niillekin, jotka 
eivät täysipainoisesti voi rautatieasioissa 
edustautua, eikä suuria kirjoja painaa eikä 
karttoja laitella. Tämä kysymyksessäoleva 
rata on valtion taloudelliselta kannalta tär
keä siinä tapauksessa, että se kulkee Rikka
veden pohjoispuolibse Kaavin kautta. Täl
löin se joutuu kulkemaan suurten metsä
alueiden kautta, kun sensijaan radalla ei 
ole sitä merkitystä, jos se kulkee Rikka
veden eteläpuolitse Tuusniemen kautta, 
jossa on mahdollisuus vesi- ja laivaliiken
teeseen ja rautatietulot valtiolle muodos
tuvat pieneksi verrattuna siihen, jos rata 
kulkee metsärikkaita seutuja myöten. Ja 
lisäksi Kaavin Luikonlahdesta on tutki
muksessa löydetty kuparipitoista malmia, 
minkävuoksi on luultavaa, että Outokum
mun kuparikaivos joutuu radan kautta 
yhteyteen malmipitoisten seutujen kanssa. 
Muutoin olisi pieneltä osalta ratasuuntaa 
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muutettava. Tämä koskisi kysymyksessä
olevan radan suuntaa Kaavin pitäjän Maa
rianvaaran kohdalta. Jos ratasuunta läh
tien Outokummusta kulkisi Maarianvaaran 
kohdalla noin 8-9 km. pohjoiseen Rikka
vedestä, olisi radalle maasto paljon suo
tuisampi ja koskisi tämän kautta Enso 
Gutzeitin, Hackmanin sekä monen muun 
tukkiyhtiön metsäaloja sekä myöskin sy
dänmaalla olevat yksityisten metsämaat 
joutuisivat radan välittömään yhteyteen, 
hyödyksi valtiolle ja myöskin tämän syr
jäseudun taloudellisten olojen kohottami
seksi ja kulttuurielämän herättämiseksi. 
Matka ei tulisi tämän muutoksen kautta 
jatkumaan, sillä suunnanmuutos olisi seu
raava: Outokummusta noin 12 km :iä I;ou
hivaarasta Syrjävaaran kautta .Sivakka
vaaran eteläpuolitse Luikonlahteen, joten 
muualta jo tutkittua ratasuuntaa. 'rällä 
suunnanmuutosesitykseHäni en mi!llään ta
voin tahdo viivyttää radan lähimpään ra
kennusohjelmaan ottam1sta, mutta paikal
lisia oloja hyvin tuntien pitäisin tämän 
pienen suunnanmuutoksen valtiotaloudelle 
ja radan yhteydessä oleville erikoisen tär
keänä. Pääasia on, että rata tulee Kaavin 
kautta ja lähivuosina rakennettavaksi. Se 
seikka, että Varkauden rataa rakennetaan 
parastaikaa, ei saisi tulla esteeksi radan 
rakennusohjelmaan ottamiselle Sysmäjär
veltä Kaavin kautta Savon radalle, sillä jo 
silloin, kun Varkauden rata on päätetty 
rakennettavaksi, on todistettu, että johtaja 
Backbergin edellyttämä 746,3;90 kiintokuu
tiometriä kuljetettava puutavaramäärä oli 
arvioitu liian suureksi, jonka vuoksi on 
metsän arvioimisen professori Y. Ilvessalo 
toimittanut sanotun radan vai!kutusalueesta 
metsätieteellisen tutkimuksen, ja tutkimuk
sen tuloksena on ollut ainoastaan 3,64,000 
kiintokuutiometriä eli vain puolet arvioi
~dusta määrästä. 

Tästä nyt en tahdo lausua enempää. To
tean vain tässä yhteydessä, että miltään 
taholta ei ole t3!hdottu tehdä tyhjäksi sitä, 
että metsätaloudellinen merkitys on vallan 
suurenmoinen Sysmäjärven Kaavin Savon 
radalla. Tältä ratasuunnalta on professori 
Ilvessalon tutkimuksen mukaan metsävaro
jen ylijäämä 740,000 kiintokuutiometriä 
eli siis lähes kaksi kertaa suurempi kuin 
rakenteella olevan Varkauden-Viinijärven 
radan. Ta11koitukseni ei olisi palata jo 
päätettyihin asioihin, joista ei kumminkaan 

enää päästä, vaan toivoisin, että tämä 
ei saisi tulla esteeksi normaaliraiteisen rau
tatien rakentamiselle Sysmäjärven ase
malta poikkiratana Savon radalle, kun 
tästä on olemassa Pohjois-Savon ja Poh
jois-Karjalan kuntain yksimielinen päätös 
ja ratasuunta Sysmäjärvi-Kaavi-Ala
pitkä on sekä teknillisesti että taloudelli
sesti täysin pätevästi tutkittu. Lisäksi 
tämä katkaisisi suuren rautatiettämän 
alueen, josta koituisi suuri taloudellinen 
tulolähde valtiolle ja, kuten jo alussa viit
tasin, vaikuttaisi rata tästä kautta raken
nettuna heikossa asemassa oleville pienvil
jelijöille talouden kohottajana ja työväki 
näillä paikkakunnilla pääsisi kurjasta ase
mastaan saadessaan työtä rakennusaikana 
ja radan valmistuttua metsähoidollisissa 
metsätöissä, kun nykyjään kuljetetaan 
kulkuneuvojen puutteessa vain paras puu 
maailmanmarkkinoille - haapapuut kolo
taan pystyyn ja jätetään lahoamaan pu
humattakaan halko- y. m. · heikommasta 
puulajista, jotka rikkaruohona turmelevat 
metsän jalomman puun kasvua. Jos rata
yhteys saadaan, niin tällöin on mahdollista 
järkiperäisempi metsänhoito näilläkin syr
jäisemmillä pai-kkakunnilla. 

Tämän vuoksi ei mielestäni rautatie
asioissa saisi jättää ulkopuolelle seutukun
tia, jotka mitä kipeimmin kaipaavat päästä 
rautatieverkoston yhteyteen ja josta olisi 
hyötyä ennenkaikkea myöskin valtiolle, 
minkä vuoksi olitsikin syytä rautatiera
kennuksia määrättäessä, niinkuin useat 
edelliset puhujat ovat myös viitanneet, 
ottaa huomioon valtion ja kansamme ta
·loudellinen kohottaminen ja todelliset las
kelmat. 

Edellä sanomani perusteella esitän, että 
ku1kulaitosvaliokunta käsitellessään nyt 
esillä olevaa hallituksen esitystä laiksi rau
tateiden rakentamisesta, ottaisi huomioon 
ja sisällyttäisi lakiin ed. Heikkisen y. m. 
toivomusaloitteen n :o l 05 koskeva rauta
tien rakentamista Karjalan ra:dalta Sysmä
järven asemalta Savon radalle. 

Ed. Pe.nna,nen: Jos v·etäisi johtopää
töksen siitä kuvasta., minik:ä eduskunnan 
istunto tä~lä hetkellä tarjoaa, niin pää
teLmä olisi se, ettei eduskunnwssa enää 
esiiruny ollelllkaa!ll ha;rrastusta rauta;tieaiSioi
hin. Me ti•edämme kumminJkin ikai1kki, et.tä 
tätä harrastusta Oi!1 oHut ailm1sermminkin 
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y~eensä kullkulaitosas~oihin ja nimenomaan 
rauta:tiea,sioihin. Tälllä kertaa näillä val
tiopäivillä tämä harrastus näyttää esiinty
vän kahdenkertaisena ainakin siinä suh
teessa, että edustajart ovwt vaHiopäiväin 
alussa t€lkemiensä ja va>li,okunta.an jo lähe
tettyjen toivomus- ja raha-aloitteiden ohella 
tehneet, hanituksen esi:ty1k::sen annettua, sa~ 
moista rauta:tiesuunnista lakiruloitteita, ai
naJkin 8 kappaletta minä olen sellaisia näh
nyt. Minä ja eräät toiset edustajait olemme 
myÖ<slkin jättän,eet toivomuswloi:tteen rauta
tien rakentamisesta Joensuusta Ilomant
siin. Mutta me ol·emme jo kokeneet, että 
sekä tämän, kuten yleensä kaikkien uusien 
rauta,teiden suuntien puolesta ennättää 
yleensä karttua aloitteita vuosien varreHa 
melkoi,nen luku, vaikka samasta suun,na,sta 
tehtäisim yksi kappale kulla.kin eri vawli
kaudella.. Tahtomartta nyt tä,ssä sydänyön 
aikana pitemmälti kuluttaa edus1kunnan 
aikaa, rpyydän vain aivan lyhyesti lausua 
kulkulai:tos~vaEokunna<lle eduskunnan pöytä
kirjan välity1ksel'lä sellaisen toivomuksen, 
että vali.okunta, miten se muuten suhtau
tuneeikin hallituksen esity~kseen, sisällyttäisi 
siihen vuosien 1934--1938 raultatiera.ken
mrsohjelmaan rautatien rake:rrtamisen Joen
suun kaupungista Ilomantsiin. Tä<stä suun
nasta on jätJ:e<tty kaksikin ~toivomusaloitetta, 
numerot 103 ja 104, ja josta ratasuunnasta 
viime va.ltiopäi,väin kulkulaitosvaliokulllta 
sanoo, et<tä ,Se laaja a:lue, joka tulisi !kuu
lumaan tämän rantatien vaiikutuspiiriin, on 
rajaseutuhuollon tärkeimpiä alueita ja jo 
senkin vuo:ll:isi eduskunnan vuonna 1925 
tekemän pääitö'kse.n mulkaises1ti huomioon 
otettava. rautatieralkennussuunniltelrmaa laa
dittaessa.'' Minä siis rohkonen toivoa, että 
kuJrkulaitosvaliakunta pait:si .mui,ta edus
kunnan a:sialkirjoja kiinnittäisi huomiota 
tähän lu!kemaani 'kohtaan viime va1tiopäi
väin kuJku laitosvaliokunnan mietinnöstä 
sekä myöskin siihen ,päätöll\ise.en, jonka 
eduskunta vuonna 1925 asia:s1sa on tehnyt. 

Ed. T a kala: Herra puhemies! Kun 
täällä harvalukuisten edu~Stajain joukossa 
on kuiten1kin kul!kulaitosvwliokunnan .pu
hee'!l'johtaja., niin lausun minäkin hänelle 
ku1kulaitosva1iokunnalle terveisiä vietäJväilu.qi 
tästä mtaikysymy'kse<stä. 

Vaiikika en voikaan yililtyä hallit111ksen esi
ty:kS'een rautateiden rakennus<ohje1lmasta, 
niin täytyy kuiten!kin tunnustaa, että hal-

litus on pyrkinyt ratlkai1semaan rautartei:den 
valke:rutamiskysymyksen 1silkäli oikeaan suun
taan, että se suunnittelee r.autaJteitä ra~wn
nettavaksi suurille rautruti,ettömille atlueiUe. 
Mielestäni Etelä.Suomen rautatietarve on
kin pitlkäik:si aikaa tyydytetty ja valtakun
nan kokonaisuuden kannaLta katsoen huo
mio kiinni1tettä.vä suurine rautatiettömille 
wlueine Pohjois-Suomessa, Savossa, Pohjois
Karjalassa ja Keski-Suomessa. 

Meillä on tullut tavalksi telhdä rauta,tie
rakennuksista 5-vuoti:ssuunn~tel:ma ja hru
litus ei poikkea tälläkään kertaa siitä. Kui
tenkin monissa muissa maissa, esim. naa
purimaal!'lsamme Eestis1sä, on hyväksytty 
rau,tateiden rakennussuunnitelma useiksi 
vuosikymmeniksi. Meidän maamme on har
vaan asuttu ja a:sutus:keSk111ksia 8aattaa 
nousta lähivuosikymmenien aikana alueille, 
missä nyt nähdääm vain sydänmailta. Tältä 
pohjalt,a. !katsoen meillä ei voida ajatella 
niin pitkäailkaista rakennussuunnitelmaa 
rautateihin nähden, mutta mi·elestäni olisi 
paikallaan, että tuollainen suulllnitelma 
tehtäisiin ainwkin kolme kertaa pitemmälle 
ajwl1e kuin mitä hHHus nyt esittää. Siil
loin. luonnollisesti voitaisiin myöslkin u:sea,m
pia ratasuuntia sijoit<taa ohjelmaan. Sitä
paitsi, jos vaMio yleensä käyttää ulkomaista 
luot,toa, voitaisiin sitä pa,rhaiten käyttää 
rautatieraikennuksiin, koska tuleva,tkin su
kupolvet tulevat nauttimaan niiden eduis,ta.. 
Pe~kästääm verotuksella koottavilla varoi'lla 
rautatieverkostomme tihentäminen voi ym
mä,rret.tävistä syis1tä käydä hitaa1sti. Kui
tenkin olisi tärkeätä ma:hdoillisimman no
peasti vetää :kaukana rautart:ies:tä olevat 
S'eudut elimelliseen yhteyteen muun va:lta~ 
kuntaruumiin kanssa ja saatrt:aa syrjäseu
tujenkin veronmaksajat nauttimaan niistä 
eduista, joi,ta rautateiden piirissä olevat 
sawva<t nauttia. 

Ha,l1itus on asettunut vastustamaan 
poikki maan kulkevien ratojen mkenta
mista, nojautuen kuJikulaitoskomitean 'kan
taan, jonlka mielipiteen mukaan poiJkkirad111t 
eivärt; tulisi ikullke.maan liilkeruteen luon<nolli
seen suunta.a,n. Tämä .liikenteen ,luonnol
linen suunrt;a" Helsingin nälkölkulma,s,ta kat
sottuna on pohjoisesta etelään, mutta minä 
uskwlta.isin väittää, e:ttä: tässä laajassa 
maassa on liikenteel'le luonnollisia suuntia 
nimenomaan raUitateide:n oHessa lkysymyik
sessä. silloinkin, vai®ka rautati,et eivä1t aina 
o:Jj,siikaan. lkäänlllettynä Etelä~Suomea tai 
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pääkaupunikia kohti. Ja liikenteelle anne
t,aam. luonnoni,set suurutarusa juuri rauta
teillä. 

Se rautrutie, joka on suunniteltu yhdis
tämään Pohjois-Ka;rjalaa, Pohjoi,s-Savoa, 
Keski-Suomea ja Etelä-Pohjanmaa,ta, tulisi 
suuntaama,an li~kenteen juuri luonnolliseen 
suuntaan, läh~mpään me:risatamaan. Minä 
en jaJksa käsittää, niinkuin kulkulaitosko
mitea ja hallitus väittävät, että juuri tä
män poi1kkiradan va~ku:tus 'ei olisi sillä laa
jalla ja metsärikkaalla rulueella, jonka 
kantta se tuli,si kulkemaan, yhtenäinen. 
Tuntuu myöskin liikaa sanotulta siinäkin, 
että tä&lä radalla tulisi vain vähässä mää
rässä olemaan lii'kennettä. Minä en j.aJksa 
myösikään ymmärtää sitä kulkulaitoskomi
tlean kantaa, jolle hallitus on antanut niin 
suuren arvon, että se :mainitsee siitä esi
tylksensä perusteluissa ja jonka· mukaan 
KeiS!ld-Suomeen rakennettavan rautatien 
suunta olisi valittava siten, että. siitä. tulisi 
lyhin tie Pohjois- ja Etelä-Suomen väliselle 
kaukoliikenteelle. Tätä. liilkennettä vä.littä.
viä. mtoja meillä. a]kaa olla jo taDpeeksi. 
Tuollaisen radan rakentalllisella vähennet
tä.isiin liikennettä. jo va,lmiina olevina, poh
joisesta etelään kuVkevilla radoilla ja teh
täisiin ne kanna'ttamattomiksi. Jos esim. 
ku}kulaitoskomitean ehdotus Keski-Suomen 
rrutrukysymykseen näJhden hyväksyttäisiin, 
jäisi s~lloin rautatie Haapamäki-Ylivieska 
kokonaan iPaikaHismdaksi. Onlko nyt meillä. 
vmraa rakentaa näin lälheltä ;samaan suun
taan kulkevia ra.toja? Tässä. minä. uskaltai
sin olla ed. Villmlan kal1!Ssa eri m~eltä. 

Suositan sentähden ku~kulaitosvaliokun
nal1e, että Keski-Suomenikin rauta1tietarve 
tyydytettäisiin Pohjois-Savon, Pohjois-Kar
jwlan ja Etelä-Pohjanmaan yhdis.täväillä ra
dail1a, joka kulkisi näiden viimeksimaini t
tujen :ma,a;kuntien kes:kuspa:iik!kojen kaut,ta 
ja halkaisisi kokonaan myöskin va1rsinaisen 
nousevan Keski-Suomen maakunnan. Täissä 
mielessä. kulkulai:tosvaliokunnaJ1a on syytä 
tll!rkoin tutustua .tätä ratasuuntaa. koske
viin eduskunnalle jätettyihin aloitteihi:n. 

Ed. S c ih i 1 d t: Pyytäisin tässä. lyhyesti 
suositella eduskunnan pöytäkirja;n kaut,ta 
ku1kulaitosvaliokunnalle seuraavaa: 

Rakennettu Lahden-Heinolan ra:ta on 
vierty kalliilla kustannuksilla Kymijoen yli 
ja päät1tyy nyt Heinolaa1n. Olisi odottanut, 
että nyt olisi tätä. mtaa ja:tJkeHu edelleen 

ja se oilisi viety pää.mä.äräämsä Otavaan, 
sillä. eihän voida pitää. suotavana, että täl
lainen kallis siltakustannus jätetään siihen, 
ilman että. lopulliseen päämäärään pyri
tään. Kun täällä. näissä. annetuissa laki
alaitteissa on suositeltu myös rakennetta
vaksi rautatie Jyväskylä.Jstä Riihimäelle, 
niin pyytäisin sen ,sijasta suositella sille 
suuntaa Jyvä.Jskylä-Heinola, joka pa;rern
min hailkaåsee sen suuren rautatiettämän 
alueen, joka Sisä-Suomessa on. 

Keskustelu julistetaan pää.btyneeiksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksytään 
ja hallitu;ksen esitys lähetetään k u 1 'k u-
1 a i t o s v a 1 i o k u n t a a n. 

12) Ehdotuksen laiksi rautatierakennubista 
vuosina 1934-38 

sisältävä. ed. Kiviojan lak. al. n:o 46 esi
tellä.ä.Jn ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti kulku l aito s
v a 1 i o k u n t a oa n. 

13) Ehdotuksen laiksi rautatierakennuksista 
vuosina 1934-38 

sisä,ltävä ed. Eskolan y. m. lak. al. n:o 47 
esitellään ja lähetetään puheaniesneuvoston 
ehdotuksen mukatisesti k u l k u 1 a i t o s
valiokuntaan. 

14) Ehdotuksen laiksi rautatierwkennuksista 
vuosina 1934-38 

sisältävä. 1ed. AaJtosen la!k. ail. n: o 48 esi
t,ellää.Jn ja lähetetään puhemiesneuvr ston 
ehdotuksen mukaisesti k u l k u lait (\ s
v a l i o k u n t a a n. 

15) Ehdotuksen laiksi rautatierakennuksista 
vuosina 1934-·38 

sisä!ltä,vä ed. Hännisen v. m. lall.: . .a1. n:o 49 
esitellää:n ja lähetetään. puhemiesneuvooton 
ehdotuksen rnukai,sesti k u 1 k u l a i t o s
valiokuntaan. 
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16) Ehdotuksen laiksi rautatierakennuksista 
vuosina 1934-38 

sisältävä ed. Räisäsen lak al. n:o 50 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti k u l k u 1 a i t o s v a
liokuntaan. 

17) Ehdotuksen laiksi rautwtiemkeunuksista 
vuosina 1934-38 

sisältävä ed. VaaJraman y. m. laik. a!l. n:o 51 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti k u l k u l a i t o s
v a l i o kuntaan. 

Puh e mies: Kun edusrtajille on jaettu 
ed. Hästbackan lakialoite n:o 52 ja ed. 
Kaasalaisen lakialoite n:o 53, niin voita
neen nekin esitellä valiokuntaan lähettä
mistä varten. 

Puhemiehen ehdotus hyvälksytään. 

Esitellään ja Ui:hetetään k u 1 k ula i
tosvaliokun:taan 

Ehdotuksen laiksi rautatierakennuksista 
vuosina 1934-38 

sisältävä ed. Hästba<>Jkan y. m. lruk. al. n:o 
52; sekä 

Ehdotuksen laiksi rautatierakennuksista 
vuosina 1934-38 

sisältävä ed. Kaasalaisen la,k al. n:o 53. 

Pöydällepanot: 

Pöydäll~panoa varten esitellään ja puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti pan
naan pöydälle seuraruvaa:n istuntoon 

------~ 

18) Ehdotuksen laiksi tuulaaJdmaksun laske-
misen perusteesta 

sisäJtävän hallituksen esitylksen johdosta. 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mi-etintö 
n:o 8; 

19) Lontoon lähetystön kiinteistön myyntiä: 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnll!n mietintö 
n:o 5; 

20) Ehdotuksen laiksi vakuutusneuvostosta 
ja ehdo.tuksen laikd valtion tapaturma

toimistosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu työväenasiaillva;liokunnan mietintö 
n:o 4; 

21) Määrärahan myöntämistä valti<on eläin
lääkintölaboratorion uuden tallira.kennnksen 

käyttökuntoon saattamista varten 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laaditltu valtiovarainva:Jiokunna:n mi.etintö 
n:o 6; sekä 

22) Lisämäärärahan myöntämistä valtioH 
maiden asuttamis•en johdosta erinäisille toi
mihenkilöille· suoritettaviin palkkioihin jtt 

korvauksiin 

tarkoittavan ha:lHtuksen esitytksen johdost1t 
larudittu valtiovarainvaliokun'llan mietintö 
n:o 7. 

Puhemies: Eduskun:na:n seura-ruva is
tunto on 'ensi perjantaina kello 14. 

Täysistunto :lopetetaan 1kello 23,40. 

Pöytäkirjan 'vakuudeksi: 

Anton Ko.tonen. 



25. Perjantaina 17 p. marraskuuta 1933 
kello 14. 

Päiväjärj estys. 

II m o i t u k s ·i a. 
Siv. 

K ·o 1m a s käsi t rt e 1 y: 

1) Ehdotus laiksi eräiden väkijuo
malakia vastaan tehdyistä rikoksista 
tuomittujen henkilöiden pitämisestä 
yleisessä työssä . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 804 

Asia rk i r ja t: Suuren vali.okuTh
nan mietintö n: o 13; laJkivaliokunnan 
mietintö mo 6; hallitu,ksen ·esitys 
n:o 41. 

2) Ehdotus lai1"si eräiden ikapinaa:n 
osaaottaneiden henkilöiden armahta-
mis·esta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 813 

Asiakirjat: Suuren va:liokuu.
nam mietintö n:o 14; lrukivaliokunnan 
mietintö n:o 8; ed. Kiviojan y. m. 
lak a.I. n:o 18. 

Toinen käsittely: 

3) Ehdotus laiksi työtrtömyyskas
soista, joilla on oikeus saada apu
rruhaa valtion varoista . . . . . . . . . . . . . 8."2:3 

Asiakirjat: Suuren va:liokun,. 
nan mietintö n :o 15; työväenasiain
va:li>Okunnan mieti'llltö n:o 3; halli
tuksen esitys n:o 35. 

4) Ehdotus laiksi maatalouskiin
teistöistä saatujen tulojen verottami-
sesta kaupungeissa ja kauppalaissa . . 8'312 

Asiakirja rt: Suuren valiokun
nan mietirutö n:o 16; la:ki- ja talous
valiokunnan mietintö mo 7; hallituk
sen esitys n:o 29. 

5) Ehdotus laiklsi to:vpan, lampuoti
tilan ja mäikitupa-alueen vuokrauk
sesta 12 päivänä maaliskuuta 1909 

annetun asetuksen 67 §:n muuttwmi-
sesta ............................ . 

Asiakirja rt: Suuren valiokun
nan mieti.ntö n:o 17; ma3!ta1ousvalio
kunnan mietintö n: o 3; hallituksen 
esitys n:o 36. 

6) Ehdotus laiksi maalaisikuntain 
asutuslautrukunnista 5 päivänä towko
kuurta 1925 annetun lain 1, 8 ja 
10 § :n muuttamisesta ............ . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokuu.
nan mietintö n: o 18; .maatalousvwlio
kunnan mietintö n:o 4; hallituksen 
esitys IKO 37. 

7) Ehdotus laiksi va1tiopäivä.jär
jestyksen 88 § :n muuttamisesta .... 

Asiakirjat: Suuren vrulioJmn
nan mietintö n:o 19; perustuslaki
valiokunnan mietintö n:o 6; ed. Vil
hulan y. m. rrak. al. n:o 3. 

Ensimmäin•en ikäsitte:ly: 

Siv. 

840 

" 

" 

8) Ehdotus laiksi tuulaaikimaJksun 
laskemisen perusteesta vuonna 1'934 . 856 

A s i arki r j a t: Lwki- ja talous
vali:okunnam mietintö n:o 8; halli
tuksen esitys n:o 52. 

9) Ehdotukset laiksi vrukuutusneu
vo.st~sta ja ·laiksi valtion tapa:tur.ma
tOimtstosta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8:58 

A ,s i a .k i r j a ,t: 'l'yöväenasiainva
liokunnan mietintö n:o 4; hallituksen 
esitys n:o 59. 

10) Ehdotus laiksi Valtioneuvoston 
oikeuttamisesta myymaan Lontoon 
lähetystön kiinteistö . . . . . . . . . . . . . . . 1/359 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 5; hallituksen 
esitys n:o 12. 
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Ainoa käsittely: 

11) Ehdotus hyökkäyskäsitteen mää
rittelemisestä l.JOl11toossa 3 päivänä 
heinäJkuuta 1933 .tehdyn sopimuksen 
hyvä:ksymisestä . . . . . . . . . ......... . 

A s i a k i r j a t: Ulikowsiainvalioikun
na,n mietintö n:o 8; haMituiksen esi
tys n:o 54. 

12) Ehdotus määrärahan myöntä
misestä valtion eläinlääJkintölaborato
rion uuden tallir~~Jkennuksen käyttö-
kuntoon saattamista varten ....... . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnrun mietintö ,n:o 6; haHituksen 
esitys n:o 31. 

13) Ehdotus lisäJmääräraJhan myön
tämi,s.estä valtion maiden asuttamisen 
johdosta erinäisille toimihenki,löille 
suoritetta:viin palkkioihin ja lkorvaulk-
siin ............................. . 

A s i a ik i r j a t: V al,tiovarainva:lio
kunnan mietintö n:o 7; haLlitu1ksen: 
esitys n:o 46. 

Esitellään: 

14) HallitUJksen esitys n:o 60 lai
nan otta;misesta vä!kijuomain salaJkul
jetuiksen vastustamisesta aiheutuviin 
menoihin sekä tästä vuoden 1933 tulo
ja menoarvioon tehtävästä 'lisäyksestä 

15) Hallituksen esitys n:o 61 eri
näisistä muutoksista ja lisäy;ksistä 
Suomen evankelis-luterilaiselle kirkolle 
annettuun kirkkolakiin ........... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

16) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 3 englannin kielen saattamista 
pakolliseksi oppiaineeksi oppikoului
hin tarkoittavan toivomusaloitteen 
johdosta ......................... . 

17) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 4 almanakkojen ja kalenterien 
julkaisemisen erioikeuden lopettamista 
tarkoittavan toivomusaloitteen j·oh-
dosta ........................... . 

Siv. Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

860 

872 

" 

873 

" 

" 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat von Frenckell, Heikkinen Hon
kala, Kaijalainen, Kivenoja,, Leiwo, Matts
son, Paasivuori, Setälä, Soininen, Somer
salo, Syrjänen ja Toivola. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

V a:pautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta sairauden takia ed. Kivenoja 
ja läheisen omaisen kuoleman johdosta ed. 
Syrjänen, läheisen omaisen sairauden joh
dosta tämän istunnon loppuosasta ed. 
Oulasmaa, ulkomaanmatkan ta:kia ensi vii
kon loppuun ed. von Frenckell, kunnallis
ten tehtävien takia ensi tiistai1ksi ed. 
Sariola sekä yksityisten asiain takia tämän 
istunnon alkuosasta edustajat Honkala ja 
Leiwo. 

.Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a 11 i o k o s k i: Suuri valiokunta 
kokoontuu huomenna kello 9. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi eräiden väkijuomalakia vas
taan tehdyistä rikoksista tuomittujen henki

löiden pitämisestä yleisessä työssä. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallitu:ksen esitys n :o 41, jota on valmis
televasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 6 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 13, esitellään k ·o 1m a n teen 
ik ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee lakiehdotuksen julistamiseen 
kiireelliseksi, suuren valiokunnan mietin
nössä siitä esitetty ehdotus. Ensin salli
taan keskustelu asiasta, sen jälkeen teh-
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dään päätös lakiehdotuksen julistamisesta 
kiireelliseksi. Siinä tapauksessa, että suu
ren valiokunnan tätä koskeva ehdotus hy
väksytään, päätetään lakiehdotuksen hy
väJksymisestä taikka hyJkää:misestä. Mutta 
jos ehdotus lakiehdotuksen julistamisesta 
kiireelliseksi hylätään, on päätös tehtävä 
lakiehdotuksen hyväksymisestä jätettäväksi 
lepäämään ensimmäisiin vaalien jäljestä 
pidettäviin varsinaisiin valtiopäiviin taikka 
sen hylkäämisestä. Keskustelun kuluessa 
on esitettävä kaikki ehdotukset, jot:ka halu
taan asiassa tehdä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskus,telu: 

Sisäasiainministeri P u h a k k a : Herra 
puhemies! Niiden sangen ankarien toi
menpiteiden johdosta, joihin viime aikoina 
valtiovallan taholta on ryhdytty laittoman 
väkijuomaliikkeen tukahduttamiseksi, on 
tässä liikkeessä, saatujen tietojen mukaan, 
ollut havaittavissa jonkinlainen pysähdys. 
Ilmoitetaan, että väkijuomien salakuljetta
jat ja kauppiaat ovat asettuneet odotta
valle ja epäröivälle kannalle siihen näh
den, karutllattaako liikettä enää ainalman 
tähänastisissa muodoissa jatkaa, vai olisiko 
siitä luovuttava tai koetettava etsiä uusia 
toimintamuotoja. Tähän on osaltaan vai
kmtanut myöskin se uhka, minkä käsitel
tävänä oleva lakiehdotus, sellaisena kuin 
hallitus oli sen esittänyt ja lakiv.1liokunta 
ehdottanut hyvä:ksyttäväksi, sisälsi. Suu
ren valiokunnan lakiehdotuksen 1 § :ään 
li:säämä ja eduskunnan hyväksymä 2 mo
meutti on kuitenkin saanut sellaisen si
sällön, että se on tullut kysymyksessä ole
ville rikoksentekijöille yhtä yllättävä:ksi 
kuin teh'bkkaaksikin helpotukseksi. Asian 
toisessa käsittelyssä huomautin, että kun 
edellytetty toimenpide voisi kohdata niitä, 
jotka ovat tehneet rikoksen ennen lain voi
maantuloa, vain sillä ehdolla, että olisi ei 
ainoastaan syytä varoa heidän jatkavan 
rikollista toimintaansa, vaan myöskin, että 
he siten elämäntavallaan tuottaisivat vaa
raa yleiselle järjestykselle, turvallisuudelle 
tai siveellisyydelle, niin viimeksimainittu 
ehto siirtäisi itse asiassa lain vaikutuksen 
keskimäärin vuodeksi eteenpäin. On huo
mattava, että sellaisessa laissa, josta nyt 

on kysymys, ei tällä ehdolla voitane ta.r
koittaa muuta kuin sitä, että rikoksen
tekijä välittömästi omalla elämäntavallaan 
saattaa järjestyksen, turvallisuuden tai si
veellisyyden vaaranalaiseksi, jotavastoin 
hänen elämäntapansa välilliset seuraukset 
eivät voisi as~aan vaikutta:a. Ne kysymyk
seen tulevat rikoksentekijät, joiden elämän
tavalla välittömästi on tällainen vaikutus, 
·ovat verrattain vähäisiä tekijöitä laitto
massa väkijuomaliikkeessä, tavallisesti pie
nien väkijuomaerien valmistajia, myyjiä 
tai kuljettajia. Sitävastoin ne, joiden ri
kollisella toiminnalla on laajemmat mitta
suhteet, etupäässä salakuljettajat, suur
kauppiaat ja salakuljetuksen rwhoittajat, 
vaikka ovat voineet laitonta lii:kettänsä 
harjoittaa vuosikymmenenkin ajan, eivät 
kaikki ole meidän maassamme koskaan edes 
käyneet, eivätkä siis elämäntavallaan vä
littömästi saattaneet yleistä järjestystä, 
turvallisuutta tai siveellisyyttä täällä vaa
ranalaiseksi. Sama on asianlaita ainakin 
enimmissä tapauksissa myös m. m. Suo
messa oleskeleviin spriitrustien osakkaisiin 
näfuden, jotka voivat ulkonaises&a elämäs
sään esiintyä täysin moitteettomasti, jopa 
tehdä lahjoituksia yleishyödyllisiin tarkoi
tuksiin j. n. e. Mutta juuri näihin laitto
man väkijuomaliikkeen suurtekijöihin oli 
hallituksen tarkoitus kohdistaa !lain taan
nehtiva vaikutus, koska heidän toimintansa 
luo pienempien rikollisten toiminnalle sen 
pohjan ja ne edellytykset, joita vailla vii
memainitut eivät voisi ainakaan sanotta
vasti toimiakaan. 
· Kuten edellä lausumastani pitäisi käydä 
jokaiselle edustajalle selväksi, käsiteltävänä 
oleva la!kiehdotus, sellaisena kuin se on toi
sessa käsittelyssä hyväksytty, ei näytä an
tavan hallitukselle niitä valtuuksia, jotka 
sille olisivat tällä hetkellä kaikkein tär
keimmät ja joista lain pikainen teho on 
riippuvainen. Kun lakiehdotus muilta osil
taan kuitenkin on tyydyttävä ja siis vie 
asiaa eteenpäin, ja kun hallituksella, jos 
ehdotus tulee laiksi, on tilaisuus aikanaan 
antaa eri esitys 1 § :n 2 momentin muut
tamisesta, eivät edellä koskettelemani sei
kat ole sellaisia, että ne olisivat esteenä 
lakiehdotuksen hyväksymiselle. 

Ed. E s t l a n d e r: Herr talman! De 
i propositionen föreslagna, från det nor
m:ala a:lldeles avv:ikande åt1g.ärderna mot1-
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veras med att de förbrytare det här gäl
ler att komma in på livet gjort en mot 
rättsordningen stridande verksamhet till 
sitt yrke och näringsfång. Att smugg
licrug och andra brott mot ilagen om alko
holdrycker är både synnerligen förkastlig 
och jämväl utgör .en samhällsfara, det vill 
väl ingen bestrida. Men man stanna•r dock 
tveksam inför den konklusion, som i pro
positionen drages, nämligen ,,att de brotts
liga så:lunda förvm'kat sin moraliska rätt 
till de förmåner nutida rättsordning eljes 
garanterar." . 

Jag nödgas anmärka, att detta utta
lande, om därmed verkligen avses vad som 
säges, icke är värdigt statsmakten i ett 
civiliserat samhälle. Ty det innebär att 
vissa förbrytare förklaras i akt, göras få
gelfria i förhållande till straffmakten, som 
gentemot dem förklarar sig obunden av 
sina egna rättsnormer. Detta var den 
gråa forntidens uppfattning, då grova 
brottslingar förklarades icke längre vara 
medlemmar av rätts- och fridsförbundet. 
Man ville doek tro, att staten nuförtiden 
'hölle sig förpliktad att skänka alla samma 
skydd inför lagen, om icke av hänsyn till 
förbrytarens mänsklighet, så åtminstone 
fö·r att visa a:ktning mot sina egna dom
stolar, då de döma efter lagen. En mot
satt uppfattning eller den uppfattning, som 
proposiHonen gjort till sin, är ett återfall 
i barbari och den sats, som här proklame
rats, hör hemma i den atmosfär av statlig 
maktfullkomlighetsdyrkan, som nuförtiden 
omsveper så många länder. Om verkligen 
det vore så, att dylika emot all naturlig 
rättskänsla stridande åtgärder, som ett 
retroaktivt återverkande straff · innebär, 
måste tillgripas i de fall propositionen av
ser, så frågar man sig i namn av allas lik
het inför lagen, om icke det hos oss dessa 
år funnits och kanske ännu finnes ligor av 
yrkesförbrytare, vilka utföra för stat och 
samhälle vida farligare brott utan att re
geringen funnit nödigt på dem tillämpa 
sådana ytterlighetsåtgärder, ja, kanske ej 
ens alltid påkallat en sträng tillämpning 
av gällande lag. 

Det får heller icke alldeles förbises, att 
smuggling m. fl. dylitka b:rott utgöra en 
direkt följd av den föregående, mångåriga 
missriktade alkohollagstiftningen, vilken 
jämte flere andra faktorer bidragit till att 
fördunkla laglydnaden. Om smuggling 

alltjämt liksom förut lönar sig, beror det 
av allmänhetens medhåll och understöd. 
Detta sorgliga faktum borde mana lagstif
taren att icke skapa nya lagar, vilkas tvi
velaktiga halt ökar förvirringen i rätts
begreppen. Det kräves längre tider o0h 
andra medel än dem regeringen nu före
slår, till att häva den likgiltighet för det 
allmänna bästa och det förakt för lag, som 
fått så rundlig tid att inrota sig. I främsta 
rummet är det väl därför till en mora
liskt uppbyggande verksamhet på detta 
som på många andra områden vi nu måste 
sätta vårt hopp. Ett stärkande ·av den 
inre motståndskraften kan ensamt avlhålla 
från skadligt bruk av rusdrycker och 
hindra allmänheten att gynna olaglig im
port och annan dylik trafik. Men mycket 
olyckligt vore det, om lagstiftningen och 
opinionsbildningen begynte återgå till för
budslagstiftningen. 

Visst är att det är vida svårare att råda 
bot p.å missförhållanden av den art, som 
här är i fråga, än a tt framkalla dem, och 
därför måste man också räkna med att i 
detta fall en längre tid kan komma att 
åtgå än den regeringen i sin otålighet nu 
har tagit i beräkningen för •att få dessa 
missförhållanden avhjälpta. Det är i0ke 
skäl att låta förleda sig till överdrivna 
handlingar uti en så allvarsam situation 
som den nuvarande. 

Men jag återgår till lagförslaget. Även 
med de ändringar riksdagen infört bör det 
enligt min tanke förkastas på skäl som re
servationsvis i lagutskottet anförts. Det 
är dock en alltför allvarlig sa:k att röra 
vid fällda, laga kraft vunna domar. En
dast som benådning billigar rätten dylika 
ingrepp. över allt har detta erkänts och 
inom rättsvetenskapen är detta en av de 
mest oomtvistliga grundsatser. Men lagför
slaget söker att kringgå detta utan att låt
sas om att själva denna rättsgrundsats, 
som man föregiver sig vilja respektera, 
Hka fullt undermineras. Ändringen, som 
i stora utskottet tillkommit, har icke beta
git lagen denna dess frånstötande karak
tär. Och när man vet, att den nya lagen 
förklarats vara utan all betydelse, om den 
ej erhåller retroaktiv kraft, kan man iclte 
hysa tillförsikt att den administrativa pröv
ningsrätten skulle nyttjas blott med be
aktande av det rättvrsa i varje särskilt 
fall. Än mer måste detta betvivlas, då i 
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lagutskottets betänkande detta retroaktiva 
ingripande i doiiJBto1arnas beslut Ii dessa 
brottmål förordas på en så ihålig moti
vering som att tvångsinternering eller låt 
vara också allmänt arbete icke utgör ett 
.straff utan blott ett medel att skydda sam
hället mot förbrytare. 

Också i propositionen skiner samma upp
fattning igenom, att det här nämligen 
icke är fråga ens om rättv•isa, utan om 
lämplighetsåtgärder allenast. Är det då 
således också regeringens mening, att i 
dylika fall samhället med avvikelse från 
grundlag och allmän strafflag :kan till
grip.a vilka medel som helst fär att nå 
ett tillfälligt syfte ~. Bland folkrepresenta
tionens medlemmar har hänvisats på ett 
vida effektivare medel som i sådana fall 
kunde Immma till användning, i själva ver
ket det allra verksammaste medel att 
skydda samhället mot dessa 399 individer, 
vilka staten har i sin vård. Ville må
hända regeringen betrakta ett retroaktivi 
ingripande i rättsskipningen för att ernå 
.ett dylikt ofelbart skydd mot de brottsli
_ga.s befarade framtida verksamhet såsom 
räittfärdigat genom den grundsats regerin
gen i föreliggande proposition proklame
rat~ 

Man behövde ju icke kalla ett sådant 
ultima ratio för ett straff. Bort det! Det 
vore endast fråga om ett skydd, om ett 
medel som regeringen viH hava överlämnat 
i sin hand, att ,nå ett syfte, vilket under 
nuvarande förhållanden annars icke skulle 
uppnås.'' Är icke dessutom denna skill
nad mellan straffet och dess syfte å ena 
sidan och skyddet av samhället å den 
andra alltför mycket vad man plägar ikal•la 
för tillfället uppfunnet? Hava ej alla de 
.straff, som enligt vår strafflag fälla.s, till 
gemensamt syfte att jämväl skydda s1Jaten 
och srumhället? Det är länge sedan statens 
.straffmwkt upphörde att söka sin grund 
enbart i vedergällningens teori, ja dess 
värre också i fråga om förbättringssyftet 
som grund för kriminalrätten. Därför ter 
det sig icke så litet förlegat teoretiskt att 
i denna allvarsamma konkreta sak komma 
fram med distinktionen mellan straffpå
följd och administrativa skyddsåtgärder, 
när det gäller påföljder av den reelt in
gripande bärvidd som denna. Och cyniskt 
är det, om ett dylikt argument rnyttjas 
för, att slå blå dunst i ögonen på lek-

mannen och försöka bortförklara, att det 
här gäller ett svårt retroaktivt ingripande 
i rättstillståndet, i laga kraft vunna do
mar, vilka skulle kullhäva.s, och i enskilda 
medborgares enklaste rättigheter, deras lik
het inför lagen, deras frihet och deras möj
lighet att efter utståndet straff få åter
vända till samhället. 

Herr talman ! J ag ber att få föreslå, 
att detta lagförslag icke må förklaras för 
brådskande. 

Pääministeri K i v i m ä k i·: Ed. Estlan
derille on sanottwva, että wmmattimaisilla 
sa;la:kuljettajiHa ja muilla heihin verratta
villa rikollisilla todeillakaau ei ole si·veel
listä oikeutta, niinikuin ha!llitulksen esitY'k
sessä:kin sanotaan, si-vee1listä oilkeutta nii
hin etuihin, joita nykyaikainen oikeusjär
jestys muutoin kansalaisi'lle takoo. Ne rikol
liset, jot,ka ovat ottaneet oikeudenvastaisen 
toiminnan ammatikseen ja elinikeinokseen, 
ovwt yhteiSikunnan pwrasiitteja, joita on 
kohdeltwva kaikella vrul<tiovatllwn an!kll!ruu
della, ja elleivät sään1nöU:liset ~einot näytä 
riittävän heihin käsikJSi pääsemiselksi, <m 
turvauduttava ylimääräisiin keinoihin (Ed. 
Wiik : Mieli val truan ! ) . Onkin saootta va, 
ilmten herra sisäministeri rt;ä.äillä on huo
mauttanut, e1Jä eduskunta on ilmll!n aihetta 
supistanut hallituksen valtuuksia salalk.ui
jetuksen tyrehdyttämi·seksi. Hallitus ei voi 
nyt silllä ankaruuddla, jota se oli aja.tellut, 
taistella tffitä pahertta vastaan. 

Bsillä oleva ehdotus tulee kuiltenkin tar
joamaan viranomailsille erinäisiä mahdolii
suu!ksia tehdä vaarattorniiksi ne väkijuoma
lain ammruttima,iset dk:kojat, jotlka joutuvat 
rikikom uksistaa.n vastaamaan. T ruh toisin 
kuiterukin saada korost•etulksi, ettei ,tffimäiD
Ikääu lain kautta t}etenkään saruda väki
juomalain rikkomista kokonaan .lopetetuksi 
eikä tuosta rikkomisesta eläwää ammatti
kunta,a tyystin hävitetyksi, kOSika siihen 
,pääiSemiselksi on vielä tacyeen, että •todella 
kaikki lairurikikoj.at saadaan selviUe ja teos
taam vastuuseen. Se ltaas ei ole mahdollista 
yksin vi.ranomaisten toimin, vaan siihen . 
tarvitaan lisäJksi kansalaisten vapaaehtoista 
apua. On nä·et its.estään selvää, ·että vruki
juomalain ri'klkojat koettavat ikailkin keinoin 
lkrurttaa ja .eksyt:tää viranomaisia, j·oten rik
lkomusten selville ja todistetwksi Sll!aminen 
tuottaa suuria vai,keuiksia. Sen sijaan sart;
rtuu tietysti jokseenlkin u:sein, että Y'ksi.tyiset 
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ika:nsaJaiset saaJVat tietooooa väikijuomalain 
rikkomista amma:ttinaan harjoittaJVan hen
lkilön tai paikan, jossa täillaista rikkomista 
hlllrjoitetaan. TäHaiset tapaukset oEsi vi
ranomaisille ilmo]tetta:va. On ,todennä
köistä, ja jullkisuudessa:kin on siitä näky
nyt merkkejä, että väkijuomllllain rikko
misista ei tehdä ilmoituksia siitä syystä, 
että ilmoittaja ka:tsoo tuleva.rusa jonkinmoi
seen ilmirurutaj an asemaam siinä mielessä 
kuin tätä ajateltiin venäläisvaHan aikana, 
sortovuosina, jolloin hwlpamielise:t hen:kilöt 
oman edun tavoittelusta ~taiilffia ,koston
himosta saattoivat 1mnniallisia ihmisiä vaJ
tiollisen vainon alaisiksi (Ed. Voiorumaa: 
Ja kieltolain aikana ! ) . Välkijuomari:koksen 
ilmoittajan rinnastaminen venäläisaj.an il
mia.ntajaan ei kuitenkaan näytä olevan mis
sään suhteessa paikallaan. Viimemainittu 
kylvi hatjaannusta yhteilskuntaan omi.en yk
sityisten pyyteittensä vuolksi, lkun sen si
jaan henkilö, joka tiedoillaan auttaa am
ma,btimaisen väkijuomalain riikkojan vaa
ri1ltto.malksi saruttamista, twkee yhteiskuntaa 
sen tais,telussa vaa:rallista vihollista vastaan. 
Kun ammattimaista värkijuomwlain .riiklko
mista trupa:Muu niin laajassa mi:tassa, ettei 
taistelu sitä va1staan ainoastaan vaadi va:l
tiovallahta suuria ,ponnistuksia ja rahallisia 
uhrauksia, vaan tämä lain ri!klkominen 
myöskin vaikuttaa demora1isoivasti laajoi
hin kan1salaispiireihin, täytyy sanoa, että 
sellainen henlkilö, joka 'tietää välkijuomrulain 
rikikojan tai:kka paika,n, jossa tätä lakia ri
kotaan, eikä ilmoita siitä vira:nomaisil'le, 
täyttää huonosti velvonisuuterusa kansaJai
secna ja yhteiskunnan jäsenenä. Tämän voi 
sanoa sitä suuremmalla syyllä, lkun on to
dettava, että väJkijuoma·lain ammruttimai
sessa rilkkomisessa on kysymyksessä rikol
lisuus, jonka suhteen ei yhteiskunta ole 
voimaton, jos vain kailkiki kansa,laiset, jotka 
laille antavwt arvoa, ha,luava,t olla mulkana 
tuon rikollisuuden tu:kwhduttamisessa. Asia
harr on niin, että ammattilmainen väkijuo~ 
malain rikkoja ei voi rikollista toimintaansa 
harjoittaa, ·elleivät muut kansalaiset häntä 
tavalla tai toisella suosi tai suojele. Ellei 
kukaan ostaisi väikijuomia laittomasta kau
pasta, olisi tällainen kauppa tietysti äikkiä 
tuomittu häviämään. Mutta jo sekin·, että 
kukin niistä henkilöistä, jotka eiväJt tahdo 
itse olla missään suhteessa laittomaan välki
juomllilii:kkeeseen, aina arvelematta ilmoit
ta:vat virwno.maisille, saatuaan Hetoonsa 

laittoman vä'kijuomalii\kkeen iharjoittaj31n 
tailkika harjoituspaikan, riittää ,tekemään 
laiimi.klkojain toiminnan ennen piillrää mah
dottomaksi. Kansalaisten vrupaaehtoisen 
toiminnrun ,pitää siis tä,ssä työssä tulla val
tiovallan ja viranomaisten a:vuksi. Pitäisi 
tOiki ,päästä siihen, että esim. kansan,edus
tajwt, jotika saa:vat tietoonsa, että jossakin 
määQ"Wtyssä talossa, .pääJkaupungissa tai 
muualla, on sellaisia välkijuomrupailklkoja,. 
siitä heti i\Lmoittavat si,säministerit!J.e tai,kka 
po:liisivimnomaisille (Eduskunnasta: Aivan 
oikein!). Se antaisi käytännössä paljon 
p&remman tuloksen kuin rpiltkät puheet 
tääJllä siitä, e~ttä pääkau,pungissa ja muual
lakin on taloja, joissa harjoitotaa11 laitonta 
vä!kijuoma!liiikeittä (Eduskunnasta: Oikein!). 

Ed. V o i on m a a: He~ra puhemies! 
Taihdon heti ruussa mainita, että aion 
äänestää esilläolevan lakiehdotuksen hyväk
symisen puolesta, vaikka teen sen osittaim 
toisi,nlaisin perustein kuin ne, mitä hwHi
tu!ksen esityksessä ja valiolkuntain mietin
nössä ja eräissä puheen:vuoroissa täällä 
eduskunnassakin on esitetty. Yleensä olen 
valmis hyväksymään laitonta aillkoholilii
kettä vastaan melkeinpä miten aruka.ria toi
menpiteiltä tahansa, mitä maa,n a11k:oholi
politiikasta vastuullinen hallitus tahtoo 
eduskunnarl.le esittää, kunihan esitetyt toi
merupiteet eivät ole sellaisia, että ne jolla
kin tavalla edistävät a:l\koholismia. 

Nyt esitetyt toilmenpiteet siinäkin muo
dossa, minkä ·ne ovat ~Saaneet edu8ikunta
käsittelyssä,. ovat kieltämättä outoja ja ta
va1ttomia. Täällä on jo huomautettu, ettei 
kieltolain aikana nii,tä eduskunna,ssa o'lisi 
otettu kuu~leviin korviinkarun, vai1k1ka ne 
silloin olisivat olleet pruljon enemmän oi
keutettuja kuin nyt. Mistä nyrt tämä suuri 
vinkainto, josta ennen ei ole nähty jä1ikeä
kään ~ Hallitwksen taholta on hiu!kam puut
teellisesti ja epäselvästi pemsteltu tätä ou
toa ja truvatonta toimenpidettä. Kun mi
nisteri Puhakka hallituik:sen esi,tystä edus
kunnassa esi:teltåessä lausui, ·että näihin 
tavattorniin ranlkaisutoimenpitei8iin on ryh
dyttä,vä, \kogka puheena ole:va rikollisuus
,menee kauas niiden ra.j·ojen ulkOJpuolelle, 
joiden sisällä normaalinen ja normawliserr 
lainsäädännön ,twrkoittwma ri[mllisuus py
syttelee", on ~se hebreanki·eltä. Kun herra 
ministeri lisäsi, että puheenaolevat rikolli
set ovalt, ,telkemärrlä rikoUisen toiminnan: 
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ammatiiksoon ja elinJkeinokseen, menettäneet 
siveeH1sen oikeutensa niilhin etuilhin, jotka 
nykyaikainen oikeusjärjestys muutoin •ta
kaa", ei selkään vielä riitä näin hwrvinaisen 
an!ka1ran rwngaistuksen peruste.lui!ksi. S:iJllä 
ammatiksi ja ·elirrkein01ksi !kehittynyttä ri
kollisuutta on, prumtikoon, ollut ennen!kin 
ja on ede'lleen hyvin pa;ljon muutalkin k!uin 
tämä, i'lman että se olisi saanut ministe·rin 
hiukset täillä :tavoin .nousemaan pystYYill· 

Oruko sitten, tulee :kysyneeksi, itse aine, 
alkoholi, sellainen, niin vaarallinen, että 
sen laitonta ja :korutrolloimrutoruta levittä
mistä olisi ai·van erityisen ankarasti ralll
ga~::~tava. l\'l;onet ova:t ,si;tä mieLtä ja minä
kin :kyllä o:len sitä mieLtä. Se on minulle 
pää1syy, minkä vuoksi minä hyväiksyn tä
män la1kiehdotuiksen. Mutta vaJ.tiovalta ei 
ole sitä mieltä, eikä voi olla sitä mieltä, 
koska se itse hwrjoittaa alikoholiliiamttä, 
on,pa Alkoholiliilke suorastaan edistäl!lyt .al
koholin myyntiä kansalle. Muutenhan ei 
voi käsittää esimerilri!ksi Karhu-viinan liik
keelle laskemista ja A~kio-~rawintolan, tuon 
karusan ,maitopisaraksi'' !kutsuman 'laitok
sen avaamista Si1trusaafrella, josta erutiset 
sukupolvet suurella vaivrulla koettivat saada 
ikaiiken alko:ho[i'liikkeen hävirtety1ksi. Mutrta 
jos alkoholia ei katsota vahingolliseksi ja 
vaaraUilse!ksi aineeksi, niin mi1ksi tämän it
sessään viattomana ·pidetyn aineen rummat
timaisesti harjoitettua rilkollisuutta rangais
taan niin :tavruttoman anlkaraJSti, vaikika tois
ten samanJlaisina pidettävien ja vaHiotalou
delle myöskin tärkeiden verotusesineiden, 
!kuten ka:hvim ja tupak!lJll ammattimaisesta 
srulalkuljetuksesta ei tiettävästi rangaista 
niin a,nikrurasti. 

Valtiovallalla täytyy siten olla muita 
syitä tällaisen lain esittämiseen. Käsitänkin, 
että oikeana syynä tämän lain esittämiseen 
on se, että laiton alkoholiliike on paisunut 
niin suureksi ja vallitsevaa yhteiskunta
järjestelmää niin uhkaavaksi että valtion 
tavalliset keinot eivät riitä sen pahan hil
litsemiseen, ja yhteiskunnallisen järjestyk
sen suojelukeinona tällaisetkin keinot ovat 
hyväksyttäviä, vaikka niiden raittiuspoliit
tinen heikkous onkin ilmeinen. 

Käytän kuitenkin tilaisuutta tehdäkseni 
kaksi huomautusta nyt hyväksyttävänä ole
van lakiehdotuksen johdosta. Toinen kos
kee alkoholin salakuljetusta maahan. 

On ero laittoman ja laillisen alkoholi
liikkeen välillä. Kun täällä on puhuttu 

pääkaupungin taloissa tapahtuvasta jul
keasta ja inhottavasta alkoholiliikkeestä ja 
tanssiravintoloiden laittoman anniskelun 
tuottamasta turmeluksesta (myöskin lailli
nen väkijuomain anniskelu mielestäni on 
yhtä turmiollinen), niin nähdäkseni ei ole 
vielä koskettu pahan alkujuureen. Alko
holin laiton myynti ja anniskelu on seuraus 
enimmäkseen alkoholin laittomasta maahan 
tuonnista. Tosin mvö•sikin valtion laiUista 
alkoholia saatetaan· laittomasti anniskella 
(Vasemmalta: Ja myydä!). En myöskään 
luule, että taistelussa laitonta alkoholi
liikettä vastaan voidaan niin erinomaisen 
paljon saada aikaan alkoholia nauttivan 
yleisön myötävaikutuksella. Alkoholin sala
kuljetuksen ja salaa levittämisen estämi
seksi suuren yleisön avustava toiminta asian 
luonteen vuoksi on sangen rajoitettu. Val
tion mahtikeinot siinä sittenkin ovat lopul
lisesti auttavat. Sillä laittomalla alkoholilla 
taas, jota voidaan maahan tuoda ja levit
tää, on aina juojia. Eivät kysy tämän maan 
juomaveikot, onko heidän pulloissaan lail
lista tai laitonta alkoholia. Poikkeuksia 
tosin saattaa olla. Tuskinpa voivat alkoholin
nauttijat aina tietääkään onko heidän naut
timansa tavara laillista tai laitonta. 

Tietysti on kaikkea laitonta alkoholilii
]\:että vastustettava. Mutta minusta näyttää 
\uitenkin hallitus olevan muita oikeammilla 
jäljillä, kun se taistelussa tätä laitonta 
alkoholiliikettä vastaan on pannut pääpai
non merellä tapahtuvan alkoholinsalakulje
tuksen ehkäisemiseksi. Hallituksen tätä 
koskevaa esitystä eduskunnalle esiteltäessä 
herra sisäministeri esitti merkittävän luet
telon hallituksen viimeaikaisista toimen
piteistä alkoholin salakuljetuksen estämi
seksi. Herra sisäministeri sanoi : ,Puoli 
vuotta kestäneiden neuvottelujen tuloksena 
on Ison-Britannian kanssa saatu aikaan 
sopimus, jonka avulla tämän valtakunnan 
lipun väärinkäyttö spriivarastolaivojen 
suojana Suomenlahdella ja Pohjanlahdella 
voidaan estää. Puheenaolevan rikollisuuden 
estämistä tarkoittavan toiminnan elvyttä
miseksi annettiin viime kesäkuun 22 päivänä 
uusi asetus sakkojen ja menetetyksi tuomi
tun tavaran arvon jakamisesta tullijutuissa, 
jolla asetuksella huomattava.sti koroitettiin 
ilmiantajan ja takavarikon tekijän osuuk
sia, ja samana päivänä annetulla toisella 
asetuksella ulotettiin oikeus näihin osuuk
siin myöskin niihin väkijuomalakirikoksia 
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koskeviin juttuihin, joita ei ole käsitelty 
tullijuttuina. '' Onkin kuulunut, että nuo
ret miehet näiden asetusten jälkeen pyrkivät 
joukottain merivartiolaitoksen palvelukseen 
hyville sakkosaaJåsosille, joka heille on hyvin 
kernaasti suotu. Tähän tulee lisäksi nyt se 
uusi esitys, jolla hallitus pyytää varoja 
merivartiolaitoksen alusten luvun lisäämi
seksi, ja muita toimenpiteitä. Tällä tavoin 
on saatu vihdoinkin salakuljetusta vastaan 
suunnitelluksi sarja toimenpiteitä, joiden 
pätevyyteen täytyy uskoa ja joille täytyy 
toivoa hartaimmasti menestystä. Merisota 
se täss.ä on mielestäni ensi sijassa ja tois
taiseksi ainoa ratkaiseva. Mitä sitten teh
dään, se on sen ajan murhe, kun ensin nyky
hetken pääepäkohta tällä alalla on saatu 
poistetuksi. 

Ja sitten se toinen huomautus, se on se, 
että jos ankarasti vastustankin laitonta 
alkoholiliikettä, en suinkaan sillä hyväksy 
laillista alkoholiliikettä. Ei valtion laillinen 
viinaliike tule sillä hyväksi, että laiton 
a}koiholiliike julistetaan pahruksi. Alkoholå 
on alkoholia; oli se laitonta tai laillista, aina 
se on yhtä turmiollista. On ollut raittius
taistelijoita, suuriakin, tämän maan ensim
mäisiä raittiudenharrastajia, jotka ovat pi
täneet laillista alkoholiliikettä vielä vaaral
lisempana kuin laitonta, koska laillinen 
alkoholiliike ajan pitkään varmemmin tur-t 
melee kansan kuin laiton, jossa aina on 
laittomuuden ja rikollisuuden inhoittava 
leima ja joka senvuoksi on helpompi saada 
poistetuksi kuin laillisuuden ja valtion 
hyveen kaavussa kulkeva laillinen alkoholi
liike. Mikäli tällä uudella lailla on tarkoi
tus levittää ja laajentaa laillisen alkoholin 
kulutusta, niin luulen, ettei sellaiseen 
pyrkimykseen voida saada ehdottoman rait
tiuden harrastajain kannatusta. Varmasti 
erehdytään, jos luullaan, että raittiuden
harrastajat hyväksymällä tämän lain olisi
vat ruvenneet suosimaan alkoholiliikkeen 
politiikkaa. On lausuttu, että valtio on 
ollut pakotettu laajentamaan alkoholi
liikettä, helpottamaan väkijuomien hintoja, 
laskemaan liikkeelle karhuviinojaan ja suo
raan levittämään alkoholia, saadakseen tiel
tään pois laittoman alkoholiliikkeen, joka 
estää valtiota toteuttamasta mitään raittius
mielistä politiikkaa. On peittelemättä lau
suttu, että valtion täytyy kieltolain ku
moamisen jälkeen laittomaan alkoholin 
käyttöön jo tottuneet kuluttajat ensin 
totuttamalla totuttaa kuluttamaan laillista 

alOwholia, minkä jälkeen vasta on aika a]krua 
ajatella raittiusmielisiä supistuksia alkoholi
liikkeessä. Jos nämä tällaiset mielipiteet jo 
itsestään ovat mitä turmiollisimmat ja vas
tustettavimmat, niin ainakin silloin niiltä 
katoo kaikki siveellinen pohja, kun ja mikäli 
laiton alkoholiliike todella saadaan hillityksi 
ja hävitetyksi. Tämän vuoksi minä olen 
valmis, kuten sanoin, kannattamaan mel
keinpä kuinka ankaria toimenpiteitä ta
hansa laitonta alkoholiliikettä vastaan. Teen 
sen siinä toivossa, että siten helpotettaisiin 
valtion alkoholipolitiikan järjestämistä oi
keammille urille. Ilokseni huomaankin 
hallituksen esHyksestä n :o 60, joka koskee 
äskenmainitsemieni uusien merivartiolaivo
jen hankkimista, että hallitus itse on tullut 
ainakin karhuviinasta aivan sellaisiin tulok
siin, kuin on raittiusmieliseltä ta;holta 
ennustettu. Hallituksen esityksessä näet 
.san,otwan: ,Toiselta puo'l,en taasen kiarihu
viinalla suoritettu kokeilu osoittaa, ettei 
laillisessa kaupassa olevien väkijuomien 
hintaa voida alentaa niin paljon, että ne 
olisivat yhtä halpoja tai halvempia kuin 
sa;lakuljetussprii, koska tällainen järjestely 
epruilemättä vaikuttaisi, että juop.pous ja sen 
yhteydessä oleva rikollisuus lisääntyisivät. 
Näin ollen on väkijuomien salakuljetuksen 
estämiseksi löydettävä toisia keinoja." 
Näistä , toisista keinoista" nyt on kysymys 
ja onhan ymmärrettävää, että raittiusmieli
nen kansalainen asettaa nämä toiset keinot, 
joista nyt on kysymys, edelle näitä hallituk
sen alkoholiliikkeen käyttämiä keinoja, 
karhuviinoja ja muita sellaisia. 

Kun minulla on se toivo, että täten sekä 
alkoholiliikkeessä saadut kokemukset että 
myöskin se parempi mahdollisuus oikearu
man alkoholipolitiikan harjoittamiseen, joka 
toivoakseni tämän nyt esilläolevan lain ja 
muiden samanlaisten ehkä vielä tarpeellisten 
lakien hyväksymisellä voidaan aikaansaada, 
avaavat tien parempiin oloihin, niin ·tulen 
äänestämään tämän lain hyväksymisen puo
lesta (V asernmalta: Hyvä!). 

Ed. Virkkunen: Viime istunnossa 
katsoin asiakseni ajaa sisäministerin mieli
pidettä käsiteltävänä olevan lain 1 §:n 
2 momenttiin tehdyn lisäyksen muuttami
sesta. Tässä tarkoituksessa tekemäni muu
tosehdotuksen eduskunta kuitenkin hyl
käsi. Tässä istunnossa herra sisåministeri 
on edelleen lausunut käsityksensä pu-
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heenaolevan lisäyksen turmiollisuudesta 
lain tehon vaikutuksiin, vieläpä niin jyr
kin sanoin, että minä odotin, että herra 
sisäministeri lausuisi mielipiteensä olevan, 
että la:ki olisi hylättävä. Kun hän ei kui
tenkaan ole sitä tehnyt, vaan lausunut, että 
hallitus kuitenkin voi tätä lakia käyttää, 
niin minä tietenkin tälläkin kertaa seuraan 
herra sisäministerin osoitusta. ErityiSitsti 
korostan hänen sanojansa, että hallitus 
tulilsi huolehtimaan siitä, että ne huonon
nukset, joita eduskunta on tehnyt tähän 
l31kiin, tulevat pa:rannetuiksi. 

Herra pääministerin lausuntonsa loppu
osassa esittämään toivomukseen, että asiaa 
harrastavat kansa;laiset tukisivat hallituk
sen ja poliisiviranomaisten toimenpiteitä, 
minä kaikissa kohdin yhdyn. Jos tässä 
lausunnossa oli joku os10itus minuunkin 
päin, niin pyydän ilmoittaa, että olen 
juuri jo menetellyt sillä tavalla, kuin herra 
pääministeri on toivonut. Minä olen viime 
istunnon jälkeen, jossa asiasta puhuin, 
käynyt sisäministerin puheilla, olen neuvo
tellut hänen kanssansa siinä tarkoituksessa, 
että antaisin viranomaisille sen avun, mi
hin kykenen. Samalla ol,en lausunut myös
kin toivomuksia siitä, että järjestysviran
omaisten omaatoimintaa tällä a~la:lla voitai
siin tehostaa. 

Ed. Wiik: Se hallituksen esityksen 
perusteluissa lausuttu käsitys, että jotkut 
henkilöt voivat ,menettää siveellisen oi
keutensa niihin etuihin, jotka nykyaikai
nen oikeusjärjestys muutoin takaa", on 
kyllä sellainen, jota ei luulisi löytävänsä 
oikeusvaltion hallituksen antamista asiakir
joista. Onhan jokainen rikos oikeusjärjes
tyksen vastainen ja moni rikollinen toi
minta voi muodostua ammattimaiseksi, 
mutta ei silti voi sanoa, että joku henkilö 
sitä harjoittamal1a voisi asettua oikeusjär
jestyksen ulkopuolelle. Saman hengen tuot
teita ovat kyllä ne monet lait, joita viime 
vuosina kommunismin vastustamisen ni
messä on säädetty ja joilla on asetettu 
hallinnollinen mielivalta oikeusjärjestyksen 
tilalle. Sellaisena, kuin tämä lakiehdotus 
nyt on, ,katson että se voidaan kyllä hy
väksyä, mutta tätä ei ole tulkittava siten, 
että eduskunta silloin hyväksyisi myöskin 
sen oikeusjärjestyksen vastaisen periaat
teen, jonka hallitus on esityksensä perus
teluissa lausunut. 

Ed. S u n d s t r ö m: Yhteiskunnalla on 
ehdoton oikeus suojeNa itseään ja oikeus
järjestystään. Ja tässä tarkoituksessa on 
se oikeutettu myöskin ryhtymään ennakko
estäviin toimenpiteisiin. Kun ed. Estlan
der vastusti kysymyksessäolevassa lakiehdo
tuksessa suunniteltuja suojelu- ja turvaa
mistoimenpiteitä, niin hän asetti vastakkain 
oikeudenmukaisuus- ja tarkoituksenmukai
suusnäkökohdat. Kun yhteiskunta harkit
see, mitä keinoja se käyttää turvakseen, 
niin mielestäni sen onkin juuri etusijassa 
pantava pääpaino tarkoituksenmukaisuus
näkökohdille. Suojelutarve määrää ne kei
not ja niiden voiman, mitä yhteiskunta 
tarvitsee. Näin ollen siis jokainen keino, 
joka on välttämätön yhteiskunnan suojele
miseksi on luvallinen ja mielestäni myös
kin se on oikeudenmukainen. Ed. Estlan
de~, jollen häntä väärin ymmärtänyt, huo
mautti, että kysymyksessäolevat suunnitel
lut suojelutoimenpiteet tulevat yhteiskun
nassa herättämäiän vaJStenmielisyyttä. Minä 
päinvastoin oletan, että ne, jotka ovat avoi
min silmin nähneet sen vaaran;, miikä on 
yhteiskuntaa uhannut laittoman alkoholi
liikkeen twholta, tulevat epäilyiksittä hy
väksymään nämä toimenpiteet. 

Olen puoltanut lakiehdotusta, koska siinä 
on kysymys todellakin juuri suojelu- ja 
turvaamistoimenpiteistä, ja vastustan halli
tuksen esitystä, koska sen suunnittelemat 
toimenpiteet eivät olleet puhtaasti suo
jelu- ja turvaamistoimenpiteitä. 

Herra sisäasiainministeri on huomautta
nut, että suuren valiokunnan 2 momenttiin 
ottamat sanat ,siten elämäntavallaan tuot
taa vaaraa yleiselle järjestyks'Clle, turvalli
suudelle tai siveellisyydelle'' ovat omiansa 
supistamaan valtiovallan keinoja taiste
lussa laitonta alkoholiliikettä vastaan. 
Minä luulen, että herra sisäasiainministeri 
on liian kirjaimellisesti tulkinnut kysymyk
sessäolevaa säännöstä. l.Jaissa sanotaan: 
,jatkaa rikollista toimintaansa ja siten elä
mäntavallaan tuottaa vaaraa yleiselle jär
jestykselle, turvallisuudelle tai siveellisyy
delle". Mielestäni tässä on pantava paino 
sanalle ,siten". Käsitykseni mukaan laki
~ehdotuksen laatijat ovat olleet sitä mieltä, 
että se, joka on ottanut tavakseen tai am
matikseen laittoman alkoholitavaran sala
kuljetuksen tai kaupan, siten myöskin jo 
elämänbavallaan tuottaa vaaraa yleiselle jär
jestykseHe, turvallisuudelle tai siveellisyy-
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delle. Se, joka hankkiakseen itselleen tu
loj·a taikka siten kuin tavanomaisuus edel
lyttää harjoittaa kysymyksessäolevaa toi
mintaa, on epäilemättä elämäntavaltaan jo 
sellainen, että hänestä on vaaraa ainakin 
siveellisyydel'le. Näitä sanoja voidaan ver
rattain vapaasti tulkita ja katsoa, että ta
vanomainen tai amma·ttimainen, tässä lain
kohdassa tarkoitettu rikollinen toiminta 
säännön mukaan tuottaa vaaraa lainkoh
dassa mainituille oikeushyvil1e. Minä luu
len senvuoksi, että säännön mukaan voi
daan lakia käyttää niihin henkilöihin, joita 
varten se hallituksen eS'ityksenkin mukaan 
on tarkoitettu. 

Pitäisin useinmainittuja sanoja 1 § :n 
2 momentissa verrattain täDkeinä erittäin
kin teoreettiselta kannalta. Kysymys lain 
taannehtivasta soveltamisesta on näet eri
koisen arka. Olen vakuutettu siitä, että 
tätä lakia ei koskaan olisi eduskunnassa 
saatu hyväksytyksi, jos puheena oleviin 
sanoi1hin sisältyvää selitystä ei olisi. Nuo 
sanat osoittavat mielestäni selvästi, että 
kysymys on todellakin prevenrt<ii vi<Sestä toi
menpiteestä ja niihin on yhteiskunnalla 
oikeus ryhtyä aikaisemmista tuomioista 
riippuma;tta. 

Ed. EstJanderille olisin halunnut huo
mauttaa, että esim. Ruotsissa sattuu tänä
kin päivänä, että henkilö, joka on tuomittu 
määrätynlaisista rikoksista, jotka sisältävät 
irtolaisuudelle ominaiset tunnusmerkit, ran
gaistuksen kärsittyään ilman muuta vanki
lan portilla otetaan kiinni ja toimitetaan 
yleiseen työlaitokseen. Näin tehdään riip
pumatta siitä, mitä tuomioistuin on asiasta 
lausunut. Sielläkään ei siis katsota, että 
kysymyksessä oleva suojelutoimenpide jol
lain tavoin loukkaisi tuomioistuimen pää
tösvaltaa. 

Olen sitä mieltä, että kysymyksessä oleva 
laki on ·ehdottomasti välttämätön laittoman 
salakuljetuksen ja salakaupan lopettami
seksi ja sen vaaran torjumiseksi, mikä yh
teiskuntaa uhkaa trokarien taholta. Mutta 
toiselta puolen katson, että lakia hyväk
syttäessä on kuitenkin pidettävä kiinni 
niistä oikeusperiaatteista, jotka on katsottu 
·absoluuttisiksi. Kysymyksessä olevan lain 
retroaktiivinen vaikutus voidaan käsityk
seni mUJkaan nojata siihen periaatteeseen, 
mikä sisältyy 1 §:n 2 mome.nttiin, ja nii
hin sanoihin, joita sisäministeri täällä 
on katsonut vaarallisiksi. Ne joka tapauk-

sessa selvittävät ja osoittavat, minkä 
vuoksi lain retroa:ktiivinen vaikutus on kat
sottu mahdolliseksi. 

Ed. Lumme: Täällä on herra paaml
nisteri vedonnut kansalaispiireihin, että 
saataisiin salakuljetus ja salakapakointi 
ilmi ja loppumaan. Tämä on erikoisen tär
keätä ja minä olin edellisessä istunnossa 
asiaan kiinnittänyt huomiota ja esittänyt 
toivomuksen hallitukselle, että sen taholta 
käännyttäisiin kansan puoleen. Mutta mie
lestäni valtion ja erikoisesti valtion alko
holiliikkeen taholta tulisi suhtautua toisin 
kunnallisiin viranomaisiin kuin tähän asti 
on tehty. Kunnalliset viral).omaiset ovat 
olleet useasti raittiusmielisempiä kuin val
tion hallitus ja valtion virkamiehet ja val
tion alkoholiliike. Kunnalliset viranomai
set ovat esim. antaneet hylkääviä lausun
toja anniskelu- ja kapakoimisoikeuksista ja 
esittäneet niitä annettaviksi varovasti, 
mutta tällaisia mielipiteitä ei ole otettu 
lainkaan huomioon. Esim. Turussa on 
kaupungin hallitus katsonut 10 anniskelu
oikeutta riittäväksi, mutta joku aika sit
ten siellä oli jo 56 kapakkaa; taitaa nyt 
olla enemmän. Helsingissä on anniskelu
oikeuksia enemmän kuin koko maassa en
nen kieltolakia. Tällaiset vastaukset ja 
toimenpiteet valtion taholta ovat masenta
neet raittiusmielisiä kansalaisia ja herpaut
taneet heidän haluaan tukea hallituksen 
otteita, jopa tehneet ne suorastaan vasten
mielisiksi. Kun nyt siis hallitus toteala, 
että se ei tule toimeen ilman laajojen kan
sankerrosten tukea, niin on tarpeen, että 
se ottaa huomioon enemmän kuin tähän 
asti myös kunnallisten viranomaisten ja 
raittiusmielisten kansalaisten esitykset 
näissä asioissa. Tulolkset silloin: ovat var
masti paremmat ja koko meidän kansal
lemme siunausta tuottavat. 

Ed. A. Halonen: Herra pääminis
terin lausunnosta panin merkille, että hän 
tunnusti ettei kansalaispiireissä ole sellaista 
henkistä herätystä tapahtunut salakulje
tusta vastaan kuin mitä aikaisemmin olisi 
odottanut. Minä muistan niihin aikoihin, 
jolloin kieltolaki kumottiin ja uuteen alko
holilainsäädäntöön pyrittiin, niin silloin 
kieltolain kumoojien taholta väitettiin, että 
kun saadaan uusi alkoholilaki, niin ihmi
sissä tapahtuu ihmeellinen parannus, sil-
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loin ei osteta salakuljettajilta eikä myös
kään salakuljeteta, viranomaiset tulevat 
tavattoman Vlalppaiksi ja vireiksi ilman 
muuta sekä tilanne kaikin puolin paranee. 
Nyt hallituskin on tunnustanut, että se on 
pettynyt kansan sisäiseen kuntoon nähden. 
Meikäläisten taholta ja muun muassa alle
kirjoittanut oli tilaisuudessa huomautta
maan eduskunnassa tästä asiasta ja rohke
nimme jo silloin epäillä, ettei tämä luotta
mus kansalaisiin tule pitämään paikkaansa. 
Olihan kysymyksessä silloin vetoomus kan
san alhaisimpiin aineksiin, jotka ovat alko
holisteja ja salakuljettajia. Kansan hei
koimpaan osaan silloin vedottiin ja sen pa
rannukseen luotettiin. Meikäläisellä taholla 
ei koskaan ole näihin luotettu, ja nyt käy 
ilmi, että perin pohjin tässä on petytty. 
Ja olosuhteiden pakosta on jouduttu kurin
pidollisiin toimenpiteisiin turmiollisien 
aineksien valtaan pääsyn johdosta. Minä 
puolestani olen myös valmis kaikkiin sel
laisiin toimenpiteisiin, jotka tahtovat ra
joittaa alkoholin salakuljetusta ja kauppaa. 
Kumminkin on minun huomautettava, että 
aniharvoin kunnon kansalaiset ja raittius
väki joutuvat tekemisiin salakauppiaiden 
kanssa, koska eivät semmoisissa taloissa 
kaupung·eissakaan asuskele, eivätkä maa
seudullakaan sellaisissa seurapiireissä seu
rustele, ja ne, jotka salakauppiailta alko
holia ostavat ja sitä käyttävät, ne eivät 
myöskään siitä viranomaisille tee ilmoi
tusta. Ja tämä se eniten vaikeuttaa ny
kyistä raittiustilannetta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Estlander vastustanut lain kiireelli
syyttä. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. ' 

Äänestykset ja päätös: 

1) Joka hyväksyy ehdotuksen lakiehdo
tuksen julistamisesta kiireelliseksi, äänestää 
,jaa"; joka ei sitä hyväksy, äänestää ,ei". 
Jos vähintään 5

/ 6 annetuista äänistä on 
jaa-ääniä, on ehdotus lakiehdotuksen julis
tamisesta kiireelliseksi hyväksytty, mutta 
muuten on sanottu ehdotus hylät<ty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
165 jaa- ja 11 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 20. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen kiireelliseksi. 

Puhemies: Nyt tulisi äänestettäväksi 
lakiehdotuksen hyväksymisestä tai hylkää
misestä. 

2) Joka hyväksyy toisessa käsittelyssä 
pää tetyn lakiehdotuksen, äänestää ,jaa"; 
joka ei sitä hyväksy, äänestää ,ei". Jos 
vähintään 2

/ 3 annetuista äänistä on jaa
ääniä, on lakiehdotus hyväksytty, mutta 
muussa tapauksessa se on hylätty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
170 jaa- ja 10 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 16. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen sellaisena, kuin se on toisessa käsit
telyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

,2) Ehdotus laiksi eräiden kapinaan osaaotta
neiden henkilöiden armahtamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ed. 
Kiviojan y. m. lak. al. n:o 18, jota on val
mistelevasti käsitelty lakivaliokunnan mie
tinnössä n:o 8 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n:o 14, esitellään k o l m a n teen 
k ä ·s i t t e l y y n. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös asian 
toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuk
sen hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Keskustelu. 

Oikeusministeri iS e r l a c hius: Herra 
puheJlllies! Tehdyn lakialoitteen johdosta 
on eduskunta toisessa käsittelySSJä hyväksy
nyt suuren v-aliokunnan mietinnön n:o 14 
mukaisena lakiehdotuksen, joka sisältää 
säännöksen, että ne vapausrangaistusta kär
simässä olevat henkilöt, jotka ovat tuomi-
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tut kesäikuussa 1932 olleesta n. s. Nivalan 
kapinasta tai osallisuudesta siihen, on heti 
laskettava ehdonalaiseen vapauteen. 

Ne motiivit, jotka ovat edusku:räaa dh
janneet mainitun päätöksen teossa, ovat 
monestakin syystä ymmärrettävät, tarkas
teltakoonpa asiaa sattuneiden tapahtumien 
yleisen laadun tai lain tarkoittamien hen
kilöiden kansalaisominaisuuksien kannalta. 
Liioittelua on kuitenkin ollut asiassa an
netuissa lausunnoissa sikäli, että on tah
dottu selittää koko tämä onneton Nivalan 
tapaus vaamttomaksi ja mitättömäksi tifa
päishäiriö'ksi. Eduskunnassa näyttää unoh
detun se tosiasia, että levottomuuksien uh
kaava luonne pakotti kutsumaan paikalle 
sota:väkeäkin pitämään huolta järjestyk
sestä. Tämä järjestyksen p·alauttamisessa 
tarvittu apu, jos mikään, osoittaa, miten 
vakavasta selkkauksesta Nivalassa itse 
asiassa oli kysymys, vaikka tapahtumia ei 
ollutkaan etukäteen valmisteltu. 

Niihin lieventäviin asianhaaroihin, mitkä 
asiassa esiintyvät, on tapahtuneiden rikos
ten selvittelyn eri vaiheissa luonnollisesti 
kiinnitetty tarpeenmukaista huomiota. .Se 
nähdään tuomittujen lukumäärästä ja käy
tettyjen mngaistusten laadusta ja määrästä. 
Tällä en tahdo sanoa, etteikö olisi paikal
laan käyttää asiassa vielä niitä ylimääräi
siäkin lainlievennyskeinoja, joita voimassa
oleva oikeus, lähinnä hallitusmuodon 29 §, 
tarjoaa. Tosiasia onkin, että tuomituista 
on jo neljä saanut armahduksen. Vapaus
rangaistusta kärsii tällä hetkellä 9 tuomit
tua, minkä lisä'ksi on otettava huomioon 
Vaasan hovioikeuden äskettäin tUiOmitsemat 
2 kapinallista. Eduskunnan suunnittelema 
amnestia tulisi näin muodoin koskemaan 11 
kapinallista. 

Katsoen siihen, että tasavrullan presi
dentti on jo ehtinyt käyttää armahdus
oikeuttaan neljään kapinalliseen nähden, 
tuntuu oudolta, että eduskunta nyt ryhtyy, 
kiirehtiäkseen jäljellä olevien rangaistuksen 
käliSijäin vapaaksi pääsemistä, puolestaan 
käyttämään armahdusoikeutta. 

Eduskunnan suunnittelema toimenpide 
näyttää sitäpaitsi muodollisestikin ,arvelut
tavalta. On vaikea torjua sitä käsitystä, 
että kun hallitusmuodon 29 §:ssä perus
tuslainvoimaisesti valta yksityisessä tapauk
sessa antaa ·armoa on pidätetty tasavallan 
presidentille ja lainsäädännön alaan osoi
tettu vain yleisen armahduksen, amnestian, 

------

säätäminen, niin yksityisen armahduksen 
säätäminen lailla tietäisi poikkeusta maini
tusta perustuslain säännölffiestä, ja sentäh
den olisi aikaansaatavissa ainoastaan sel
laisella lailla, joka säädettäisiin siinä jär
jestyksessä, joka perustuslaista on voi
massa (Keskustasta: Miksi ei ilmoitettu ai
kaisemmin~). Yleinen armahdus taas ei 
ole kysymyksessä aina, milloin kysymys on 
useamman henkilön armahtamisesta, vaan 
yleisellä armahduksella ymmärretään sitä, 
että tarkoituksena on armahtaa määrätty
jen tunnusmerkkien nojalla vastedes yksi
löitävä, mutta lakia säädettäessä vielä epä
määräisenä esiintyvä ryhmä rikoksente'ki
jöitä. Tähän sisältyy, niinkuin valtio
oikeutemme etevä tuntija, professori Rafael 
Erich onkin ·lausunut, että milloin armah
duksella tarkoitetaan vain tietty j en 
yksilöiden samanaikaista armahtamista, 
tämä satunnainen kollektiivisuus ei vaikuta 
toimenpiteen oikeudelliseen luonteeseen, eikä 
tee mahdollise.J.{jsi aineellisen amne:stialain 
säätämistä. Amnestialaki, joka tällaisissa 
tapauksissa säädetään, on vain laki muo
dollisessa merkityksessä, jollaisen säätämi
seen eduskunnalla ei ole toimivaltaa, ellei 
nimenomainen säännös anna siihen oikeutta. 
Mikäli siis tahdotaan säätää armahdus.laki, 
joka koskisi vain sillä tavoin määriteltyä 
rikoksentekijäin ryhmää, että lakia säädet
täessä voidaan ne yksityiset henkilöt, joihin 
laki tulee sovellettavaksi, osoittaa yhtä 
suurella tarkkuudella kuin jos nämä hen
kilöt olisi laissa nimeltä mainittu, on kysy
myksessä lainsäädäntötoimenpide, jonka 
voidaan katsoa tietävän poikkeusta halli
tusmuodon säännöksistä. Näin on mi~eles
täni esillä olevassa tapauksessa laita. Eh
dotettu laki on siten kirjoitettu, että epä
tietoisuutta siitä, keitä yksityisiä henkilöitä 
se koskee, ei voi esiintyä. Tästä saa myös
kin sel,itY'ksensä se, että monet niistä, jotka 
lakia ovat täällä puolustaneet, ovat nimen
omaan viitanneet armahdettujen hyviin 
henkilökohtaisiin ominaisuuksiin kansalai
sina, mitkä ovat juuri sellaisia seikkoja, 
joihin tasavallan presidentti yksilöllistä 
armahdusoikeuttaan käyttäessään nojautuu. 

Vaikkapa oletettaisiin, että voitaisiin kek
siä jokin muodollinen, tarkoitan sanamuo
dollinen seikka, jolla käsiteltävänä oleva 
lakiehdotus saataisiin mahtumaan hallitus
muodon puitteisiin, jää joka tapauksessa 
jäljdle se kieltämätön tosiasia, että pu-
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heenaolev-a laki on asiaJlisessa suhteessa 
hallitusmuodon periaatteista poikkeava. Ei 
ole oikein, että eduskunta ryhtyy käyttä
mään armahdusoikeutta olosuhteissa, jolloin 
vain teennäisin keinoin voidaan saada laki 
esiintymään ,aineellisen lain luontoisena. 

Myöskin on syytä huomauttaa eräistä 
kohtuuttomuuksista, joihin lain soveltami
nen tulisi käytännössä johtamaan. Ensin
näkin on todettava, että laki tulisi tietä
mään kohtuuttomuutta niitä lievemmin tuo
mittuja kohtaan, jotka jo ov,at ehtineet 
kärsiä rangaistuksen loppuun. Toiseksi tu
lisi laista olemaan se seuraus, että Vaasan 
hovioikeudessa 6 päivänä kuluvaa kuuta 
tuomitut Jakola ja Kallio, jotka molemmat 
~>aivat kuuden kuukauden vankeustuomion, 
joutuisivat, koska lakiehdotuksen sana
muoto ja tarkoitus on selvä siinä, että he
kin ovat ·oikeutetut pääsemään armahduk
sesta osallisiksi, puheenaolevan amnestia
lain vaikutuksesta ehdonalaiseen vapauteen 
päästetyn vangin asemaan rangaistuksensa 
loppuajaksi ja siis myöskin velvolliseksi alis
tumaan tämän lisäksi vielä vuodeksi n. s. 
koeaikaan, vaikka ranga;istusten täytäntöön
panosta annetun asetuksen 13 §:n 3 momen
tin mukaan heidän tulisi, katsoen heille tuo
mitun mngaistuksen määrään, kertakaik
kiaan päästä ehdottomaan vapauteen, kun 
rangaistuksen kärsiminen vankilassa päät
tyy. Ehdotettu amnestialaki tulisi siis ai
heuttamaan heille erityisen, lain yleiseen 
järjestelmään soveltumattoman haitallisen 
seuraamuksen. Tässäkin suhteessa tulisi 
siis amnestialaki sotimaan hanitusmuodon 
'2:9 §:ää vastaan, sillä tämän mukaan ei sel
lainen rangaistusooura;amusten muunnos ole 
mahdollinen, joka itse asiassa merkitsee sen 
ajan pidennystä, jolloin rangaistusseuraa
mus jatkuu, olkoonkin n. s. koeajan muo
dossa. J-otta kosketeltu kohtuuttomuus väl
tettäisiin, olisi siis tasaVJallan presidentin toi
menpiteestä suotava puheena oleville kapi
nallisille vapautus koeajasta. Eduskunta, 
toisin sanoen, välillisesti pakottaisi tasaval
lan presidentin määrätyllä tavalla käyttä
mään armahdusoikeuttaan. Hyvän järjes
tyksen mukainen ei tällainen suhde oJ.e. 

Niinkuin edelläolevasta on ilmennyt, voi
daan puheena olevaa lakiehdotusta vastaan 
esittää monia oikeudellisia muistutuksia. 
En sen vuoksi voi puoltaa lakiehdotuksen 
hyväksymistä. 

Ed. K i v i o j a : Herra puhemies ! Tämän 
aamun lehtien uutisista päättäen olikin odo
tettavissa, että oikeusministeri tulisi täällä 
jotakin tämän suuntaista esittämään, minkä 
:hän juuri teki. Kun uutisen luettuani kuun
telin aamuhartautta radiossa, niin siinä 
sanottiin tämän päivän tunnussanaksi, että 
,tarvitsisi rukoilla meidän toisillemme, että 
meille annettaisiin oikeat sanat, kun suumme 
avaamme". Ja minä muistin silloin sitä, 
että, kun herra oikeusministeri suunsa avaa 
tästä asiasta, hänellä olisi oikeat sanat pu
hua Nivalan miesten puolesta. Minusta tun
tuu, että tämä minun toivomukseni- minä 
tietysti olen huonosti osannut sen puolesta 
huoata - ei ole toteutunut täydellisesti. 
Mutta kuitenkin on merkittävä se ilahdut
tava piirre hänen puheessaan, että hän ei 
erittäin jyrkästi tahtonut esittää kantaansa. 
Hän viittasi useampaan kertaan hallitus
muodon 29 § :ään, tarkoittaen sen 1 moment
tia, ja sitten myöskin hän viittasi perustus
lain henkeen. Kyseeilinen momentti kuu
luu tässä suomenkielisessä tekstissä: ,Presi
dentti voi yksityisissä tapauksissa, saatuansa 
lausunnon korkeimmalta oikeudelta, armoa 
antamalla kumota rangaistuksen tai lieven
tää sitä. Valtioneuvoston jäsenen ja oi~ 
keuskanslerin armahtamisesta noudatetta
koon kuitenkin, mitä siitä on erikseen sää
detty. Yleistä armahdusta ärköön annet
taka muuten kuin erityisellä lailla.'' Eikä 
momentin ruotsinkielinen tekstikään mitään 
muuta sisällä. :Se kuuluu nimittäin: ,Presi
denten kan i enskilda fall, efter att hava in
hämtat utlåtande av högsta domstolen, ge
nom beviljande av nåd upphäva eller 
mildra straff. Angående henådning av med
lem av statsrådet eller justitiekanslern Iän
der likväl till efterrättelse vad därom är sär
skilt stadgat. Allmän benådning må ej be
viljas annorlunda än genom särskild lag." 

Kun näitä momentteja tutkii, niin ei sana
muodosta voi löytää minun nähdäkseni sitä, 
jonka herra oikeusministeri löysi. Tässähän 
on sanottu, että presidentti voi yksityisissä 
tapauksissa armahtaa, mutta on kielletty: 
yleistä armahdusta älköön annettako muu
ten kuin erityisellä lailla. Mutta tässä ei 
löydy sitä lausetta, että yksityistä armah
dusta ei saisi antaa yleisellä lailla. Presi
dentti ei voi muuta antaa kuin yksityisen 
armahduksen, mutta ei yleistä. Eduskunta 
voi säätää yleisestä armahduksesta lain, 
mutta yksityisestä armahduksesta on jätetty 
sanomatta, voiko sen eduskunta lailla säätää. 
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Mutta ei sitä ole tässä kielletty (Eduskun
;nasta : Hyvä on!) . 

Kun tätä asiaa katselee ja muistaa, mitä 
siinä on tapahtunut, niin on ensinnäkin sa
nottava, että hallituksen jäsenen esiintymi
nen tässä asiassa tulee taas, pahaksi käyneen 
tavan mukaan, liian myöhään. Herra oi
keusministeri istui juuri samalla paikalla 
kuin nytkin viime syyskuun 20 päivänä, kun 
eduskunta lähetti lakivaliokuntaan puheen
alaisen lakialoitteeni. Silloin olisi hänellä 
ollut tilaisuus jo evästyksenä sanoa käJsitylk
sensä lakivaEokunnalle. Lakivaliokunta 
kuuli, tosin puhelimitse, pätevää asiantun
tijaa tästä asiasta ja hänen käsityksensä oli, 
että tämä momentti ei pane mitään m u o
d o ll i s ta estettä tämän lain säätämiselle. 
Ja siihen tulokseenhan on lakivalitYkunta 
tullut muuten hylkäävän mietintönsä viimei
sessä kappaleessa, samoin 1) vastalauseen 
lopulla on siitä huomautettu. 

Kun ei herra oikeusministeri silloin sitä 
huomauttanut, eikä tämän asian ensimmäi
sessä eikä toisessa käsittelyssä, niin on tie
tenkin vaikea ymmärtää, mikä tämän asian 
nyt toisen ja kolmannen käsittelyn välillä 
olisi tehnyt hallitusmuodon vastaisemmaksi 
.(Eduskunnasta: Oikein!), kuin mitä se en
nestään on ollut. Ja jos herra oikeusminis
teri katsoo eduskunnan pöytäkirjasta viime 
helmikuun 21 päivän kohdalta, jolloin on 
luettu silloisen oikeusminis'terin Hugo Malm
bergin 16 päivänä helmikuuta päivätty vas
.taus ed. H. Eskolan y. m. kyselyyn Nivalan 
kapinallisten armahtamisesta, niin hän huo
maa siinä sanotuksi: ,Ilmoitan, että, koska 
hovioikeuden päätös voidaan saattaa kor
keimman oikeuden tutkittavaksi eikä, tuo
mittujen lukumäärän vähäisyyteen nähden 
armahdusesityksen antaminen tässä tapauk
sessa ole ollut välttämätöntä tutkimusaine
histon rajoittamiseksi, kuten oli laita Mänt
sälän ka,pinan suhteen, armahdusesityksen 
antamista ei voida pitää asianmukaisena, 
vaan tulen, sittenkun asia on lopullisesti rat
kaistu, sikäli kuin siihen aihetta on, Tasa
.vallan Presidentille esittämään, että hän ar
mahdusteitse lieventäisi tuomittujen ran
gaistuksia tai vapauttaisi heidät tai osan 
hei,stä kokonaan rangaistu:ksesta.'' Tahtoi
sin tässä lausunnossa erikoisesti alleviivata 
,näitä sanoja: ,Ei ole ollut" välttämätöntä", 
sillä jos se olisi halli:tusmuodon vastaista ol
lut si'lloisen oikeusministerin mielestä, niin 
:varmaan hän olisi myöskin sen vastaukses
saan kyselyyn selvästi ilausunut. 

On vielä huomattava, että silloinen oikeus
ministeri lupasi, sanamuodosta päättäen, 
omasta aloitteestaan ilman tuomittujen ano
musta heti esittää tasavallan presidentille 
tuomioiden lieventämistä tai ehkä osan 
,heistä kokonaan vapauttamista. Valitetta
vasti se oikeusministeri ei pysynyt siinä vi
rassa, mutta se on kyllä todettava, että sen 
jälkeen oikeusministeri ei ole toteuttanut 
,tätä lupausta, että olisi jotakin tuomittua, 
edes yhtä omasta aloitteestaan esittänyt ar
mahdettavaksi. Päinvastoin kun tuomitut 
tekivät jokainen anomuksen- oliko se nyt 
heinäkuun lopussa tai elokuun alussa, sitä 
minä en nyt tällä kertaa muista- ja sitten 
elokuun puolivälissä lisäksi liitettiin 6,542 
kansalaisen allekirjoittama joukkoanomus 
heidän armahtamisekseen, sitten vasta oi
keusministeri esitteli asian ja meiJilehän on 
tunnettua, niinkuin hän äsken kertoi, että 
siitä ei ollut sellaisia tuloksia, kuin tämä hel
mikuussa esitetty edellisen oikeusministe
rin vastaus lupasi ja edellytti, jos ei sana
muoto, niin ainakin tämän henki edellyttää, 
että armahdusta käytetään enemmän, kuin 
;nitä sitä käytettiin viime syyskuun alussa. 

On vielä huomattava, että sanomalehdissä, 
viimeiseksi tietääkseni eilisessä Iltasano
massa on lämpimästi asetuttu puolustamaan 
tämän lakiehdotuksen hyväksymistä. Mi
nulla ei ole ollut tilaisuutta hakea sitä arvo
valtaisen sanomalehden numeroa, joka muis
tissani on, että siihen aikaan, kuin tämä tuo
mittujen armonanomus oli presidentin käsi
teltävänä, niin siihen aikaan luin jostakin 
arvovaltaisesta lehdestä - ja muistelen, että 
se oli Helsingin Sanomat- sellaisen kirjoi
tuksen ja muistaakseni pääkirjoituksen pai
kalta, että tässä on kysymys joukko[iikkee
seen osaaottarreiden armaht&misesta ja niin 
ollen ei mistään yksityisestä armahtamisesta, 
,joten sen kirjoittajan mielestä presidentti ei 
voine käyttää armahdusoikeuttansa, vaan 
asia olisi järjestettävä amnestialailla. Kun 
sitten tuli tiedoksi sanomalehtien kautta, 
että presidentti oli enimmän osan näistä ar
mahdusanomuksista hyljännyt, tein parin 
,päivän kuluttua sen aloitteen, joka on joh
tanut tähän esillä olevaan lakiin. Minulla 
oli siis hyviä syitä silloin uskoa ja jälempää
kin oikeusministerin esiintymisestä tähän 
,päivään saakka uskoa, että asiassa ei ta
pahdu mitään perustuslain vastaista, vaikka 
eduskunta tällaisen lain säätää. Päinvas
toin, ellen minä aivan väärin ole käsittänyt, 
niin ensimmäiset keskustelut herra oi'keus-



.ministerin kanssa sisälsivät jotakin sellaista, 
että tämä on hyvä aloite, hallitus ja presi
dentti pääsevät ikävästä tuomittujen armah
tamisesta, kun eduskunta säätää siitä lain, ja 
että siis vastakin tällaiset vaikeat tapaukset 
ovat olevat eduskunnan vallassa, sääde
täänkö armahduslaki vai eikö muissa rikol
lisryhmissä. Minä käsitin niin, että tällä 
lailla siis helpotetaan tasavallan presidentin 
ja hänen esittelijänsä, oikeusministerin, 
asemaa. Jos tämä lakiehdotus nyt hyväk
sytään, niinkuin varmaan hyväksytäänkin 
tänä päivänä, niin siinähän jää sitten vielä 
herra oikeusministerille tilaisuus tasavallan 
,presidentille esittää, että tämä laki niistä 
syistä, jotka hän mainitsi, dlisi jätettävä 
vahvistamatta - jota minä en ·toivoisi ta
.Pa:btuvan. 

Mitä tulee hänen mainitsemiinsa tapauk
siin, niin juuri se sotaväen kutsuminen Ni
valaan oli yksi niitä valitettavia epäonnistu
misia tämän kapinan'kulkistamisessa. Ilman 
sotaväkeä olisi rauha varmaan paljon pikem
min paikkakunnalla palannut. Eihän ole 
täällä vastaavanlaisissa liikeh timisissä viime 
viikolla Helsingin kaduillakaan, jolloin väki
joukot eivät ole ·hwjaantuneet poliisin käs
kystä, eihän ole kuitenkaan käsketty sinne 
sotaväkeä, mutta nivala1aiset saivat sotaväen 
sinne ja kuitenkin valtiovallan täytyy myön
tää, että siinäkin oli valitettava erehdys, 
että reserviläisten passitarkastus järjestet
tiin samalle päivälle kuin erään sakkoaan 
sovittamaan joutuvan vangin vienti. Mo
lemmat tll!paukset, vangin vienti ja sotilas
,passin tarkastus, oliva•t valtion viranomais
ten järjestämiä. Pakkoko oli valtion viran
·omaisten järjestää ne samalle päiväUe, niin 
.että nuoret miehet olhnat jo valtion viran
Qmaisten toimesta koottuna aseman läheisyy
teen 1 J·a sitten kun ne siellä, niinkuin 
täälläkin kaduilla, tekivät jotakin väkival
taa ja vaadittiin, että pitää syylliset tuoda 
]Ilmi, niin eivät hajaantuneet, va•an sanoivat, 
-että he vastaavat koko joukolla asiasta ja py
.syvät koossa, kun sotaväki tuli heitä hajoit
tamaan. Kyllä tässä tapahtui i1lmeinen ereh
{}ys valtiovallan puolelta, ja se on sovitet
tava tämän armahduslain säätämisellä. 

On merkillistä, ·että hallituksen myötä
tunto on paremmin kaikkien muiden rikol
listen puo1ella. Esim. hallituksen esityk
sessä 30 päivältä elokuuta 1932 n :·O 57, jonka 
on allekirjoittanut oikeusministeri T. M. Ki
'vimaki, sanotaan : , Vankiluku on maas
samme edelleen huolestuttavan suuri vaikut-
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taen haitallisesti tarkoituksenmukaiseen van
kien käsittelyyn". Ja vähän päästä jatke
taan: ,Tällöin on huomio kiintynyt niihin 
henkilöihin, jotka on tuomittu sakkoihin 
kieltolain aikana". Mi·ksei hallituksen huo
mio koskaan lkiinny siihen, että Nivalan ka
pinalliset tarpeettomasti kansoittavat vanki
loita ja estävät vankien tarkoituksenmu
kaista käsittelyä 1 

Kun ei siis tällä aioitteelia ole miterukään 
loukattu presidentin armahdusoikeutta -
tämä tehtiin sen jälkeen kuin hän oli armah
dusoikeuttansa jo käyttänyt ja hänellä on 
oikeus ennen tämän vwhvistamista käyttää 
sitä vieläkin oikeusministerin helmikuisen 
lupauksen mukaan, kun tä1lä laiUa ei ole mi
tenkään loukattu presidentin oikeuksia, niin 
en näe olevan mitään syytä, että eduskunta 
tämän hylkäisi. Kun kävi selville viime 
syyskuun ·alkupuolella, minkä verran armoa 
oli odotettavissa yksityistä armahdusoi
keutta käyttäen ja minkä verran sitä siltä 
taholta ei tuLlut, niin oli syytä tehdä tällai
nen aloite, sinä Nivalan kapina on ollut sen
laatuista, kuin täällä valiokunnan mietin
nössä ja vastalauseessa ja eduskunnassa 
muutenkin on esitetty. Minä siis uskallan 
toivoa, että eduskunta pysyy toisessa käsit
telyssään tekemässään päätöksessä lakiehdo
tuksen hyväksymisestä. 

Pääministeri K i v i m ä k i: Minun on 
vaikea käsittää, mitenkä voidaan sanoa, että 
hallituksen ilmoitus siitä, e"ttä lakiehdotus 
voi joutua ristiriitaan hallitusmuodon 
kanssa, on tullut liian myöhään (Eduskun
nasta : Tottakai ! ) . Lakivaliokunnan mie
tintö oli asiassa hylkäävä. Asian toisessa 
käsittelyssä ei nykyisen valtiopäiväjärjes
tyksen mukaan voinut olla kysymys muuta 
kuin lakiehdotuksen sisällyksestä, koska suu
ren valiokunnan mietintö sisälsi lakiehdo
tuksen. Silloin ei siis voitu tehdä ehdotusta 
lakiehdotuksen hylkäämisestä eikä hallituk
sella ollut silloin mitään aihetta lausua 
mieltänsä siitä, onko lakiehdotuksen hyväk
syminen joutuva ristiriitaan hallitusmuodon 
kanssa (Eduskunnasta: Kyllä!). Asia on 
nyt kolmannessa käsittelyssä ja eduskun
nalla on aivan vapaat kädet joko hyväksyä 
tai hyljätä lakiehdotus, ottaa huomioon tai 
olla ottamatta huomioon sen, mitä herra 
oikeusministeri on täällä lausunut. 

Mitä tulee ed. Kiviojan lausuntoon, 
tulkitsi hän oikeusministeri Malmbergin 
vastausta ed. Eskolan kyselyyn mielivaltai-
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sesti, ja aivan omalaatuinen oli se tulkinta, 
jonka hän antoi hallitusmuodon 29 § :lle. 

Koskien itse asiaa, on myönnettävä, että 
lakiehdotus käytännössä on kantavuudel
taan vähäinen, koska niitä henkilöitä, joita 
se tulisi koskemaan, on tätä nykyä rangais
tustaan kärsimässä enä:ä vain 9. Siis niiLn 
pieni määrä, että niiden armahtaminen, jos 
se katsotaan suotavaksi, on yksityistapaus
tietäkin vaikeukJsitta toteutettavi~Ssa. Peri
aatteellisesti sen sijaan on lakiehdotus juuri 
siksi, että se tulisi koskemaan vain hyvin 
harvalukuista henkilöryhmää, sangen laaja
kantoinen. Jos näet yleinen armahdus 
säädetään, silloin kuin armahdettavia hen
kilöitä on vain joitakuita, niin sillä riiste
tään merkitystä siltä armahtamisoikeudelta, 
joka hallitusmuodon 29 § :n 1 mom. mukaan 
kuuluu tasavallan presidentille. Kun asialla 
siis on melkoinen periaatteellinen merkitys, 
tulee hallitus, jos lakiehdotus nyt kuiten
kin hyväksytään, kaikessa tapauksessa pyy
tämään siitä korkeimman oikeuden lausun
non ja vasta sen jälkeen lopullisesti mää
räämään kantansa siihen kysymykseen, onko 
lakiehdotus vahvistettava vai ei. 

Ed. L ohi: Herra oikeusministeri lau
sunnossaan ilmoitti ymmärtävänsä ne syyt, 
mitkä ovat johtaneet eduskunnan siihen 
käsitykseen, että eduskunta on toisessa 
käsittelyssä jo hyväksynyt tämän laki
ehdotuksen, ja niin ollen minä toivon, että 
myöskin herra oikeusministeri omaksuu 
saman kannan kuin eduskunta, että nämä 
Nivalan kapinalliset on syytä armahtaa. 
Mutta se juriidinen kysymys, onko tämä 
laki hallitusmuodon vastainen, niinkuin 
o~keusministeri tahtoo väittää, minun kä
sitykseni mukaan herra oikeusministerin 
todistelut tässä suhteessa eivät olleet riit
täviä. Yksityinen armahdusoikeus on halli
tusmuodon 29 § :n mukaan tasavallan presi
dentillä, mutta joukkoarmahdusta sillä ei 
ole oikeutta antaa. Kysymys siitä, onko 
yksityistä armahdusoikeutta eduskunnalla, 
se on hyvin kyseenalainen. Mutta vaikkapa 
niin tulkittaisiinkin, että siihen ei ole oi
keutta eduskunnalla, niin käsitykseni mu
kaan tämä laki ei missään tapauksessa voi 
olla tämän hallitusmuodon säännöksen 
vastainen. Tässä ei armahdeta ketään 
yksityistä. Tässä armahdetaan sellaiseen 
kapinaan osaaottaneet, joiden takia on tar
vittu sotaväkeä lähettää kapinaa kukista-

maan, ja ketään luettelematta kaikki, jotka 
tämän kapinan johdosta ovat tuomitut, 
tässä armahdetaan. Miten voi olettaa sil
loin, että tämä olisi hallitusmuodon kanssa 
ristiriidassa, joka säätää, että yleisestä 
armahduksesta on säädettävä lailla~ Onka 
näitä tuomittuja suurempi tai vähempi 
määrä, se ei minun käsittääkseni merkitse 
ollenkaan sitä, että tämä armahdus ei olisi 
tämmöisen yleisen arma:hduksen luonteinen, 
koska tässä ehdolliseen vapauteen lasketaan 
kaikki, jotka tämän kapinan johdosta ovat 
tuomitut, joten minä rohkenen olla sitä 
mieltä, että tällainen lain tulkinta, että 
tämä laki olisi hallitusmuodon vastainen, 
se ei ainakaan luullakseni eduskunnassa voi 
saada koskaan sitä uskottavaksi. Jos tämä 
laki olisi sellainen, että joku yksityinen tai 
useampi yksityinen siinä lueteltaisiin, sil
loin voisi sanoa, että tämä on yksityinen 
armahdus, mutta siinä muodossa kuin tämä 
on, tämä on täydellisesti yleinen armahdus. 
Se voi olla, että on henkilöitä, jotka tietävät 
ja jotka ovat asiakirjoihin perehtyneet, ketä 
kaikkia tämä armahdus koskee, mutta minä 
ainakaan en sitä tiedä. Minä armahdan 
kaikki, jotka ovat tähän kapinaan osallistu
neet ja minun käsitykseni mukaan se on 
silloin j.oukkoarmahdus, kun minä tunte
matta näitä, kaikki armahdan. 

Mitä sitten siihen väitteeseen tulee, josta 
oikeusministeri huomautti, että ne henkilöt, 
jotka ovat vasta nyt joutuneet rangaistus
taan kärsimään, tämä tulisi esteeksi niille, 
etteivät ne täydellistä vapautta saavuta sil
loin kuin olisi mahdollisuus niillä saavut
taa. Minä käsitän tämän lain sellaiseksi, 
että jos tämä armahdus on jossakin suh
teessa joihinkin hen:kilöihin nähden puut
teellinen, niin herra oikeusministerillä on 
oikeus tasavallan presidentille esittää yksi
tyistä tietä täydennettäväksi niiden armah
dus, joten ei tässäkään suhteessa heidän
kään oikeutensa minun mielestäni tule sor
retuksi. Kun asiallisesti eduskunta nähtä
västi on verrattain yksimielinen, että tässä 
on käytettävä armoa oikeuden sijasta, niin 
minun mielestäni tässä ei mitään juridisia 
epäilyksiä ole, että tässä astuttaisiin tasa
vallan presidentin oikeuksia supistamaan. 

Mutta ristiriidasta hallituksen ja eduskun
nan välillä myöskin vältyttäisiin kenties 
sitä tietä, että sillä välin, ennenkuin tämä 
laki joutuu lopullisesti esitettäväksi presi
dentille vahvistettavaksi, herra oikeusminis-
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teri esittäisi sitä yksityistä tietä, että nämä, 
joita tämä laki koskee, nämä armahdettai
siin. Silloin hyvällä syyllä hallitus voisi 
esittää, ettei tätä lakia vahvistettaisi (Edus
kunnasta: Oikein! Oikein!). 

Ed. V i r k kun e n: Herra puhemies! 
Käsiteltävänä oleva arkaluontoinen armah
dusasia olisi nyt luultavasti lopullisesti rat
kaistu ilman mitään keskustelua ja edus
kunnan toisessa lukemisessa tekemä yksi
mielinen päätös vahvistettu puhemiehen 
pelkällä nuijanlyönnillä, jollei hallituksen 
puolesta olisi esiinnytty tällä yhdennellä
toista hetkellä niin odottamattomasti, kuin 
tapahtunut on. Minun täytyy heti merkitä 
olevani kokonaan toista mieltä kuin herra 
pääministeri sen menettelyn sopivaisuu
desta, jolla hallitus on merkinnyt kantansa 
tähän eduskunnan käsittelemään asiaan 
(Keskustasta: Ja väliin muihinkin!). Li
sään minäkin sen, että hallitus on mieles
täni ottanut epätavaksi, joka näyttää jo 
muodostuneen johdonmukaiseksi, olla sel
laisessa yhteistyössä eduskunnan kanssa, 
että hallitus tyytyy ja rajoittuu vasta kol
mannessa käsittelyssä esittämään mielipi
teensä hyvinkin tärkeiden eduskuntatöiden 
ja lakiehdotusten suhteen. Niiden tapaus
ten lukuisuus, joissa hallitus tällä tavalla 
on menetellyt, oikeuttaa jo sanomaan, että 
kun hallitus vasta kolmannessa käsittelyssä 
havahtuu ilmituomaan käsitvksensä tai 
vaatimuksensa jonkun asian ;atkaisemisen 
suunnasta, hallitus myöskin saa tehdä täl
laisesta myöhästymisestä johtopäätöksensä. 
Luulen voivani seuraavassa osoittaa, että 
herra pääministerin tältä paikalta esittämä 
kanta ei voi olla oikea. 

Tässä tapauksessa tekevät useat yhdessä 
vaikuttavat tosiseikat suorastaan käsittä
mättömäksi sen, että hallitus on säästänyt 
mielenilmaisunsa vasta tähän hetkeen, ja 
siten, minä en kiellä sitä, asettanut edus
kunnankin kiusalliseen asemaan. Huomau
tan ensinnäkin asian käsittelyn menosta, 
että lakivaliokunnan enemmistön ehdotus 
on hallituksen nyt tekemästä ilmoituksesta 
päättäen ollut hallituksen mielen mukainen. 
Onkin tiedossa, että lakivaliokunta oli an
tanut päätökseensä vaikuttaa oikeusminis
terin käsityksen, jota yksityisesti oli tie
dusteltu. Mutta suuri valiokunta asettui 
lakivaliokunnan vähemmistön kannalle, 
joka puolsi Nivalan kapinan johtajain ar-

mahtamista. Toisessa käsittelyssä edus
kunta on, kuten sanoin, yksimielisesti omak
sunut suuren valiokunnan kannanoton. 
Saapuvilla oli tässä käsittelyssä useita her
roja ministereitä, muistaakseni myös oikeus
ministeri. Mutta hallituksella ei tässä 
asiallisessa käsittelyssä, jolloin eduskun
nalla vielä oli aivan vapaat kädet järjestää, 
herra pääministeri, lakiehdotuksen sisällys 
sellaiseksi, jollaiseksi hallituksenkin myötä
vaikuttaminen tämän sisällyksen mahdolli
sesti olisi muodostanut, hallituksella ei ol
lut mitään muistutettavaa eduskunnan ar
mahdukselle myönteistä päätöstä vastaan. 
Minun täytyy sanoa, että hallitus on nyt 
liian myöhään herännyt tai herätetty esit
tämään eduskunnan päätöksen johdosta 
kielteisen kantansa. Luulisi hallituksen 
itse käsittävän ja myöntävän, että se ei ole 
hoitanut tätä asiaa sillä tavoin, kun sen 
olisi pitänyt, jos se kerran tahtoi asettua 
armahtamista vastustamaan ja jos sillä oli 
epäilyksiä sen lainsäädännön sisällyksestä, 
jota eduskunta edellisissä istunnoissa ja 
valiokunnissa on harjoittanut. Hallitus on 
nyt jo menettänyt, niinkuin lakimiehet sa
novat, fataljinsa ja tällä esiintymiselmän 
asettanut itsensä koko noloon asemaan ja 
myöskin, minä uudistan sen, tuottanut 
eduskunnalle eräitä vaikeuksia. 

Minulla ei ole aikaisemmin ollut halua 
lausua ajatustani myöskin itse pääasiasta. 
Käytän nyt, kun minulla oikeus- ja pää
ministerin esiintymisen johdosta on puheen
vuoro, tilaisuutta myös tämän käsitykseni 
ilmi tuomiseen. 

Käsiteltävänä olevaan armahdusasiaan 
liittyy eräitä osaksi vastakkaisia tosiasioita, 
joiden takia lopullinen kannanotto on tuot
tanut vaikeuksia. Yleisesti hyväksyttävä 
periaatteellinen kanta tällaisessa yleisen 
armah tamisen asiassa on mielestäni oleva 
se, että vankilassa ei pidä säilyttää ketään, 
jonka paikka paremmin on vapaassa elä
mässä, kun näet on takeita olemassa siitä, 
että asianomainen tai asianomaiset eivät 
käytä vapauttansa väärin. Puolestani olen 
jo toista vuotta sitten eräässä julkisessa 
tilaisuudessa ilmituonut käsityksenäni, että 
sekä Mäntsälän että Nivalan kapinain joh
dosta, jotka silloin vielä melkoisesti kiih
dyttivät mieliä maassa, olisi, jos mahdol
lista, pyrittävä rauhoittamaan näitä mieliä 
Nivalan ja Mäntsälän kapinallisten armah
tamisella ja siten laajanäköisosti likvidoi-
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tava nämä ikävät asiat. Ikävä kyllä on 
molempien loppukäsittely yhä venynyt. 
Tällä välin on tasavallan presidentti, niin
kuin täällä on mainittu, käsitellyt eräitä 
Nivalan kapinasta tuomittujen armahdus
anomuksia, hyväksyen niistä muutamat ja 
hyläten toiset. On kuitenkin suuren ylei
sön keskuudessa ja myöskin eduskuntapii
reissä käsitetty hylkäykset niin, etteivät ne 
ole, niinkuin ne ehkä eivät voinekaan olla, 
lopullisia, vaan että ne sopivimmaksi katso
tussa tilanteessa uudelleen käsitellään ja 
silloin todennäköisesti myönteisellä tulok
sella. Lakivaliokunnan tällä kertaa hyl
käävä kanta perustunee tähän käsitykseen, 
jollaiseen valiokunnalla lieneekin ollut pe
rusteltua aihetta. Kun siis korkein valta 
jo on käsitellyt tai lähitulevaisuudessa 
uudelleen tullee käsittelemään niiden kaik
kiaan 9 tai 11: n, niinkuin täällä sanottiin, 
tuomitun armahtamiskysymystä, näiden, 
jotka Nivalan kapinasta tuomituista vielä 
ovat vankilassa, niin minä kyllä olen sitä 
mieltä, että tuskin olisi pitänyt eduskun
nassa tehdä mitään aloitetta asiassa, vaan 
asia olisi ollut luottamuksella jätettävä tasa
vallan presidentin edelleen hoidettavaksi. 
Mutta toisaalta, l"un aloite eduskunn1assa 
kerran tehtiin ja varsinkin sen jälkeen· kuin 
suuri valiokunta on esittänyt myönteiseen 
suuntaan käyvän ehdotuksen, tätä ehdotusta 
eivät ole tahtoneet vastustaa nekään, joiden 
mielestä lakivaliokunnan enemmistön kanta 
on niistä syistä, joihin olen viitannut, ny
kyisessä tilanteessa paremmin perusteltu. 
On kieltämättä olemassa niitäkin näkökoh
tia, jotka tukevat myös suuren valiokunnan 
kannanottoa. Minä annan tunnustuksen 
niille perusteille, joita ed. Hautala edelli
sessä istunnossa esitti lausunnossaan, joka 
sävynsä puolesta oli miellyttävä kuulla. 

lVIitä vielä hallitukseen tulee, on sanot
tava, että jos hallitus olisi aikaisemmin ja 
sopivalla tavalla esiintynyt, niin ei ole ol
lenkaan mahdotonta, että se olisi voinut 
johtaa tämän asian, jonka tunnustan arka
luontoiseksi, kaikkia tyydyttävään tulok
seen. Minä pidän, vastoin herra päämi
nisterin puolustamisyritystä, puolustamat
tomana asiana sitä, että hallitus ei ole tah
tonut myötävaikuttaa asian käsittelyyn 
eduskc.:nnan toisessa käsittelyssä, vaan se 
on antanut eduskunnan lyödä lukkoon 
lain ja nyt se esiintyy muistutuksillaan, 
jolloin ei enää ole mihinkään muutoksiin 

mahdollisuutta. Olihan eduskunnalla toi
sessa käsittelyssä mahdollisuus palauttaa 
asia lakivaliokuntaankin, enkä minä pidä 
mahdottomana sitä, että jos hallitus olisi 
asettunut asiallisessa käsittelyssä yhteistyö
hön eduskunnan kanssa, niinkuin sen mie
lestäni olisi pitänyt, niin eduskunta puo
lestansa olisi ollut valmis poistamaan 
kaikki sellaiset kohdat lakiehdotuksesta, 
jotka näyttivät kajoavan tasavallan presi
dentin erikoisoikeuksiin. Koko kysymys, 
jonka herra oikeusministeri täällä on esittä
nyt, kysymys eduskunnan harjoittaman 
amnestian säätämisen ja tasavallan presi
dentin harjoittaman yksityisarmahduksen 
keskinäisestä suhteesta, olisi ollut sen arvoi
nen, että eduskunta hallituksen myötävai
kutuksella olisi joutunut sitä asiallisesti 
käsittelemään. On liian myöhäistä, että 
hallitus nyt tekee huomautuksiansa halli
tusmuodon 29 §:n 1 momentin johdosta. 
Nämä huomautukset tulevat tällä kertaa 
ihan post festum. Jos on jotakin aihetta 
puhua ristiriidan syntymisestä eduskun
nan oikeuden välillä säätää amnestia ja 
tasavallan presidentin armahtamisoikeuden 
välillä, niin täytyy sanoa, että siihen halli
tuksen esiintyminen tässä asiassa on yksin
omaan syynä. Hallitus ei ole osoittanut 
sitä taitavuutta ja joustavuutta, jota asian 
johtaminen täällä olisi vaatinut. Minkä 
hallitus oikealla hetkellä esiintyessään ken
ties olisi voinut saavuttaa, sen se nyt täy
tyy nähdä menettäneensä. Ikävätä on, jos 
eduskunnan jälkeenpäin täytyy nähdä, että 
hallituksen lopullinen kannanotto tulee 
riippumaan niistä taikka näistä selvityk
sistä, joita hallitus pääministerin viittauk
sen mukaan myöhemmin tulee hankkimaan, 
vaikka niiden selvittämisessä eduskunta 
kait mielellään olisi ollut yhteistoiminnassa 
hallituksen kanssa. 

Hallituksen yritystä tässä ratkaisevassa 
tilanteessa painostaa eduskuntaa täytyy 
katsoa epäonnistuneeksi. Ei ole eduksi, että 
hallitus nyt esittää sellaisen ehdotuksen, 
jota täytyy pitää kuolleena syntyneenä, 
enkä minä voi käsittää muuta, kuin että 
eduskunta pysyy ennen tekemässään pää
töksessä. 

Ed. V e h k a o j a: Minäkin pyysin pu
heenvuoron herra oikeusministerin lausun
non johdosta. Se tapa, millä aika~semmin 
on useinkin hallitu~sen ja eduskunnan vä-
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lillä toimittu erinäisten asiain käsittelyssä, 
oli minun mielestäni jokseenkin oikea ja 
hyvä, sillä olihan usein aikaisempina vuo
sina, kun oli tärkeitä asioita esillä, halli
tukisessa mi·es suuressa valiokunnassa asian
tunt•ijana selvittämässä tilannetta. Nykyi
sen hallituksen ja tämän eduslwnnan ai
kana minä o1en tavannut vain yhden ai
noan kerran hallituksen jäsenen suuressa 
valiokunnassa asioita käsiteltäessä lausu
massa mielipiteensä. Jos hallitus olisi esim. 
suureen valiokiuntaan tämän asian käsit
telyn yhteydessä tullut esittämään näkö
kohtiaan, niin ehkä ainakin se puoli asiwsta 
olisi tullut korjatuksi, mihinkä herra oi
keusministeri viittasi, ·että lain ·sanamuo
tokiaan ei ole oikeaan osunut. Eil:rkä se olisi 
tullut korjatuksi. Kun asia on täl~aiseen 
vaiheeseen tulhllt, missä •Se nyt on, tuntun 
mahdottomalta peräytyä siitä kannasta, 
minkä aikaisemmin on ottanut. Ilmoitan, 
että tulen äänestämään lakiehdotuksen hy
väksymisen puolesta, kuten olen tehnyt 
aikaisemmissakin vaiheissa. 

Ed. Kivioja: Minulta jäi oikeusmi" 
nisterille äsken ilmoittamatta, ett-ä ne jä
loempää Vaasan hovioikeudessa tuomitut 
eivät valita sitä kohtailoa, johonka hän 
luuli, että he eivät ole velvolliset alistu
maan. He siihen ilomielellä tyytyvät ja 
tyytyvät hovioikeuden tuomioon ja mene
vät sitä heti kärsimään päästäksenså tämän 
lain alaisiksi silloin, kun laki astuu voi
ma·an. 

Herra pääministerin lausunnon johdosta 
minun on huomautettava, että jos hän 
piti tämän asian ha1litusmuodon va;staisena, 
niin .hänen olisi pitänyt sw valiokuntaan 
lähettämisen aikana tai ellei silloin huo
mannut, niin wsimmäisen käsittelyn ai
kana, ja ellei silloin huomannut, niin toisen 
käsittelyn aikana ilmoittaa täällä, ellei pää
ministerinä niin edustajana, .että nyt tulee 
puhemiehelle erehdys, kun esitetään perus
tuslain vastaista. Valtiopäiväjärjestyshän 
kieltää, että puhemies ei saa päästää käsit
telyn alle mitään perustuslain vastaista. 
Ja jos puhemies ei olisi ottanut varteen 
hänen huomautustansa, niin hänen olisi pi
tänyt vaatia puhemiehen mwettely perus
tuslakivaliokuntaan. Mutta tämä hänen 
vai~enemisensa tähän asti osoittaa, että hän 
tähän saakka on ollut sillä kannalla, että 

tällaisen aloitteen tekeminen, käsitteleminen 
ja hyväksyminen ei ole. perustuslain vas
taista. 

Ed. Sundström: Pyydän esittää 
muutaman sanan asian juriidisesta puo
lesta ja lähinnä huom1oon ottaen ·sen, mitä 
herra oikeusministeri täällä on lausunut. 

Yleinen armahdus voi kohdistua joko 
tiettyihin yksilöihin tai etukäteen henki
löllisesti yksilöimättömiin rikoksesta tuo
mittuihin, jolloin vain säädetään noudatet
tavaksi määrätyt oikeussäännökset, joiden 
nojalla on määrättävä, ~etkä pääsevät ar
mosta osallisiksi. Edellisessä tapauksessa 
yleinen armahdus kuuluu oikeudenhoitoon, 
tarkemmin sanoen oikeusha1lintoon, vaikka 
käytetäänkin armahduslain muo·toa. Jäl
kimmäisessä tapauksessa on sen sijaJan iky
symys varsinaisesta lainsäädäntötolicrnesta. 
Tällä kannalla on mielestäni m. m. minis
teri Erich teoksessaan ,Suomen valtio
oikeus". Hänen mukaan muodolli8essa suh
teessa lailla toteutettava yleinen armahdus 
voi siis, vaikka asiaHise1ta luonteeltaan 
hallintotoimena, kohdistua tiettyihin rikok
sesta tuomittuihin henkilöihin. Hän lausuu 
sanotussa teoksessaan näet m. m. näin: 
,Mitä taasen tulee yleiseen armahdukseen, 
niin on huomattava, että milloin sillä tar
koitetaan vain tiettyj·en yksilöiden saman
aikaista armahdusta, e,i tämä satunnainen 
kollektiivisuu:s vaikuta toimenpiteen oikeu
delliseen ·luonteeseen.'' Tässä siis ministeri 
Erich on toisella kannalla kuin mi:tä herra 
oikeusministeri, minun ymmärtääkseni, il
moitti. 

Mutta milloin on tällaista useampiin 
tiettyihin henkilöihin kohdistettua armah
dusta pidettävä yleisenä 1 Vastruus on epäi
lemättä harkinnan, usein varsin vaikean 
varassa. Silloin kuin armahdus saa laa
jemman luonteen, on sitä mielestäni pidet
tävä yleisenä. Käsitykseni mukaan ei ole 
epäile.mistä, että siHoin kuin samalla ker
taa armahdetaan esim. 11 samaan rikokseen 
osallista, kuten asianlaita on esilläolevassa 
tapauksess·a, arma!hdusta on pidettävä ylei
senä. Sellainen armahdus ·ei mielestäni 
niin ollen ole mahdollinen enää tasavallan 
presidentille kuuluvan toimivallan piirissä. 
Mutta esillä oleva ehdotus tarkoittaakin 
sitä paitsi vain säätää noudatettavaksi mää
rätyt oikeussäännökset, joiden nojalla on 
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määrättävä, ketkä pääsevät osallisiksi suun
nitellusta armosta. Se armahdusla:ki, josta 
nyt on kysymys, on siis asiallisesti todelli
nen lainsäädäntötoimi. Näin ollen ei ole 
epäilystäikään siitä, että se ei asiallisesti 
kuu1u eduskunnalle hallitusmuodon mu
kaan kuuluvan kompetenssin piiriin. Ma
teriaalisesti sillä pyritään antamaan armo 
.sellaiselle kollektiivisesti määrätylle hen-
1kilöryhmälle, jolle, kuten mainitsin, tasa
vallan presidentti ei voi hallitusmuodon 
29 §:n suoman toimivallan piirissä samalla 
kertaa suoda armoa. Näin ollen ei voida 
myöskään katsoa, että eduskunta säätä
mällä kysymyksessä olevan lain, loukkaisi 
tasavallan p11esidentin oikeutta. 

Esilläolevassa lakiehdotuksessa on kysy
mys amnestiasta eli kollektiiviarmahduk
sesta, jolle on ominaista paitsi se, mistä 
jo edellä on huomautettu, se, että sitä ei 
motivoida, ei ·ainakaan teoreettisesti, ar
mahdettavien yksilöllisyyttä silmälläpitäen, 
kuten päinvastoin asian laita on yleensä 
yksityisessä armossa. Amnestiapäätös teh
dään yleensä, kuten sanotaan, ,valtiovii
saussyistä", vaikkakin käytännössä tieten
kin ·asiaan vaikuttavat tai ainakin voivat 
vaikuttaa, ar.mahdettavien persoonallisetkin 
olosuhteet. Näin on asian laita esilläole
vassakin tapauksessa. Armahdusta puoltaa 
tässä yhteiskunnallisen rauhoittumisen 
tarrve. Hangaistusten synnyttämä katke
ruus on poistettava armon kautta. 

Nämäkin näkökohdat osoittavat, että 
esillä olevan armahduslakiehdotuksen tar
koittaman armahduksen sosiaaliset päämää
rät ovat eräissä suhteissa toiset kuin var
sinaisen armon. Tämäkin on siis todistuk
sena siit·ä, että kysymyksessäoleva armah
dus on olemukseltaan toisenlainen, ainakin 
teoreettisesti, kuin tasav,rllan preside:1tin 
käytettävissä oleva yksityinen armo. 

Esillä olevan lakiehdotuksen hyväksymi
nen ei siis käsitykseni mukaan loukkaa 
eikä vroi loukata presidentin armahdus
oikeutta. Muuten olen samaa mieltä kuin 
eräs edellinen puhuja siitä, että mikäli 
tällä lailla syntyy jollekin armahdetulle 
kohtJuuttomia kärsimyksiä toisiin verraten, 
niin voti tasavallan presidentti ne poistaa 
käyttämällä hänelle kuuluvaa armahdus
oikoutta. Olen myöskin vakuutettu siitä, 
että hän tulee tätä arnmhdusoikeuttaan 
silloin käyttämään. 

Pääministeri Kivimäki: Ed. Virkku
seHe tahdon ainoastaan huomauttaa, että 
eduskunnalla itselläänkin toki on joitakin 
velvollisuuksia katsoa, että lakiehdotus 
tulee sellaiseksi, että sen vahvistaminen voi 
tulla kysymykseen. Ed. Virkkunen ei mai
ninnut yhtään syytä, minkä vuoksi hän 
pitäisi tämän lakiehdotuksen hyväksymistä 
tarpeellisena. Hänhän päinvastoin mai
nitsi, että hänen mielestään lakivaliokun
nan hylkäävä mietintö olisi ollut parempi. 
Ed. Virkkusen hyökkäys hallitusta vastaan 
olisi ollut oikeutettu, jos hallitus ei olisi en
nen asian lopullista ratkaisua ilmoittanut 
kantwansa lakiehdotukseen nälhden, vaan 
VIasta sitten, kun sen vahvi1staminen tuli ky
symykseen, sillä perusteella, että laki voi 
joutua ristiriitaan hallitusmuodon kanssa, 
olisi tasavallan presidentille ilmoittanut, 
että lakiehdotusta ei olisi vahvistettava. 
Mielestäni hallitus >On tässä menetellyt niin
kuin sen pitääkin ja ed. Virkkusen hyök
käykset hallitusta vastaan johtuvatkin epäi
lemättä muista motiiveista kuin niistä, mitä 
hän on maininnut. 

Ed. V i r k kun en: Herra pääministe
rille pyydän oitis huomauttaa, että lffiinulla 
on ollut asiallinen syy, jonka talkia puollan 
ar.mahdus:ta. Syyni, jonika selvästi sanoin, 
on se, että hen:ld.lö, jonka oikea paikka ei 
ole vanlkila, on sieltä lasiketta;va v~JJpaaksi. 
Olen puoltanut lwkivaliakunnan mietimtöä 
parempana vaihtoehtona siitä syystä, että 
ol1sin suonut armahduksen, jota pidän tar
peelllisena, jäävän tasavallan presidentin 
a1sialksi. 

Minulla on vieläkin se ajrutus, että jos 
hallitus olisi haJunnu<t olla eduskunnan 
kanssa yhteisto1minnassa, olisi tämä asia 
voitu hoitaa molemm1npuoEseksi tyydytyik:
seksi. En pidä sitä herra pää;mini1sterin 
kantaa oikeana, että hallitus i:käänkuin 
!korkeammalta kannalta katselee ja seuraa 
eduskunnan toimintaa, kaikkein vähimmän 
silloin, kun pääministeri i'tse myös on edus
kunnan jäsen. Ed. Kivioja on vallan oi
keassa lausuessaan, että eduslkunta voisi 
odottaa, että eduskunnan jäiSen, vaiklka hän 
myös on päälffiinisteri, ottaiiSi johtaakseen 
!kaikella sillä tiedoJla ja taidolla, mitä hä
nellä on, edus\kun:nan lainsäädäntö•to1min:taa 
oikeaan tulokseen. En voi Y'ffillläirtää, 
kuinka herra pääminist&i v;oi tällaista ipas-
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. siivisuutta hänen puo'lel11;aan puolustaa se:kä. 

.edustajana että halEtUiksen jäsenenä. 

Pääministeri K i v i m ä k i: Mielestäni 
-olen tehnyt kaikki, mitä velvol:lisuuksiini 
!kuuluu, lknn olen, elhllenkui111 'eduSIJ.mnta te
\kee asiassa lopullisen päätöksen, ilmoi.tlta
IIIUt, minlk:ä.laisen ,tämän pääitölksen pitäisi 
;Olla (Ed. Virk!kun€ll: Ei hetiikään !kaik
kea!). 

Ed. Kesti: Herra oikeusministerin 
lausunnon johdoma pyydän huomauttaa, 
että se väite, että viranomaiset eivät olisi 
vaJ.taa!llSa käyrtrtäneet liian reilusti Nivalan 
miehiin näihden, ei dle pailkikansa pHävä. 
Me, jotka ~tunnemme, mit,en Niva1lan mies
ten käsitlt~ly viranomaisten puolelta toimi
'tettiin, luulemme, että suomalaista 'talon
poiika;a ei ole Ilikan ai'kojen jälkeen käsitelty 
tutkimll!tta ja tuomitsematta niin kovakou
raisesti kuin Nivalan miehiä lkäsi,teltiin. Se 
suunta, jdka virkamiesten taholla on tullut 
näkyviin tässä jutussa, osoittaa, että suo
malaista rtalolllpoiikaa pidetään jo niin syyn
takeellisena, e.ttä jos se rik!koo yht,eis1mn~ 
taa vastaan, niin siinä ei voida löytää mi
tään lieventäviä asianhaaroja. Mutta jos 
herrat ja narrit järjestävät yhteiskunnam
vastaisiakin liiklkeitä, ei nii,tä tahdota saada 
syyntrukeisiiksi ollerukaan. Jos ne eivät muu
ten pääse lain ikourista, niin ne heittäytyvä1t 
hulluiksi (Naurua vasemma1ta), jota !kei
noa suomalainen talon,poika ei ole arvo,nsa~ 
tuntevana vielä alistunut käyttämään. 

Keskustelu julistetaBJn .päättyrueeksi. 

Puhemies: Kun keskustelun kuluessa 
·ei ole !kulkaan ehdottanut lalkiehdotusta hy
lälttäväksi, niin hyväiksyttäneen lakiehdotus 
sellai.sena kuin se on toisessa käsittelyssä 
pää,tertty. 

Lakiehdotus hyväksytään sellaisena kuin 
.SB on •toisessa !käsittelyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen !kolmas !käsittely juliste
ta.an päättynee'rnsi. 

Asia on loppmm käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi työttömyyskassiOi•sta, joilla 
.()D oikeus saada a.purahaa valtion varoista. 

Esitel.lään suuren valiokunnan mietintö 

111:0 15 ja otetaan toi s e en :käsi t te-
1 y y n siiDä sekä työväenasiain'Valiokunnan 
mietinnössä n:o 3 valmisteleva;sti käsitelty 
ha~lituksen esitys n:o 35, joika sisältää yli~ 
mainitun laJdehdoltuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietiniö n:o 15. Ensiru 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sitten käy
dään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen k~ 
sitrtelyyn. 

Yleisrkeskustelu: 

Ed. I k o ne n: Esillä olevasta työttö
myyskassalaista on täällä eduskunnassa 
tehty tavallaan suurpoliittinen kysymys, 
jOSISa n€1kin, jotka lain suhteen ovalt samaa 
periaatetta, eivät näy lain sanamuodosta 
[)ääsevän J71ksimielisyyteen. Asiam ollessa 
täällä eduskunnassa ensillllllläisessä käsitte
lyssä, antoivrut ·edustajat Somersalo ja Lo'hi 
vähemmä.n mairittelevat lausunnot työvä:en
asiainiValiolkunna.n porvarillisista jih''ltmistä, 
koska nämä eivät olleet panneet vastalau
settaan valiokunnan mietintöön. Tässä koh
den täytyykin tunnustaa työvä,enasiainva
liokunnan pahasti rilkkoneen sen yksikama,. 
risen eduskunnan oloaikana omaJksumat 
tradi6ot. Työväenasiain'Valiokunnan por
varillisten ryhmien jä,seniä ei lkyllälkään 
syytetty niin pa:ljon pahuudesta !kuin tyh
myydestä, mutta .kun viimemainittukwan 
ominaisuus ei erikoisesti pue valtiopäivä
miestä, 'koetan yhtenä syntipukkina selviy
tyä tästä syyntakeettomuuden tilasta sel
vittämällä kyseessä olevaa asiaa. 

Asiasta käyty keskustelu liikkui viime 
kerralla lain 2 §: n viidessä viimeisessä sa
narssa, jotka sanat valiokuruta oli laikiesi
ty~kseen lisännyt. Näistä sanoista ed. So
mersalo veti sen johtopäät.öksen, että työ·t
tömyyrslka.ssalaissa on päädytty siihen, mistä 
kahdeksan vuotta sit:ten lähdettiin, lnm 
ryhdyttiin saamaan muutoksia nJ11t voimass.a 
olevaan asetukseen. Ed. Lohi yhtyessään 
tähän 'käsitykseen tehosti sitä lisäyksrulä, 
että jo·pa nyt ovat po.rvarilt antaneet vetää 
itseään nenästä aiikrulai,lla (Ed. KOilllu: Ei 
kwsi ttänyt ! ) . Myönnän BJvoimesti, ettei tuo 
vruliokunnan tekemä lisäys ollut tarpeen 
vaatima, vaan parempi olisi ollut hyväksyä 
laJki tässä kohdin hallituksen esityksen mu
kaisesti. Näin siitäkin huolimatta, Bittä 
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nuo valiokunnan lisää.mät sanat olivat .sopu
soinnussa Sviruhufvudin ha!llitwksen anta
man, silloisen sosialiminiiSteri Tuomivaaran 
varmenta.man egityksen kanssa, samoin 
kuin ne ovwt sopusoinruu'ssa viime valtio
päivien työväeruasia~nvaJlio1mnnan P'eruste
lujen kanssa, jotka perustelut ovat vastalau
seetta hyväiksy.neet m. m. sellaiset työnan
taj.apiiQ'ien luotta,mushenikilöt kui.n nyikyi
'lllen puolustusministeri Okswla ja ed. Palm
gren. Näistälkin, a,mma•ttijärjleS!töille ai:van 
vaSitalklkaisten henkilöi1den ja pirrien peri
aatteisiin soveltuvista kaniThoi,sta huolimatta 
ol~sr, kuten sanoin, ollut parempi, että 
tuota periaatetta ei olisi viety itse lakiin. 
Närrnät sanrut otettiin lalkiin pirt:kän harkin
nan jä.tlkeen, sen jäJ!ll:ieen kuin tultiin siihfOn 
tulokseen, etteivät ne olleet risrtiriidassa .sen 
pyrkimyksen kanssa, johon täHä lainmuu
toksella pyrittiin, nimittäin erbteivät työt
rtömyyskassa·t saa olla sellaisessa riippuvai
suussuhteissa ammat.tijärjeSitöihin, kuin ne 
!llYikyjään ovrut. Kun näiden sanojen li
säyksellä pä&stiin asiassa yk,simielisyyteen, 
ei kwtsottu olevan syytä vastuSitaa niiden 
ottrumista pylkäJlään. 

Jos nyt kui-tenkin lu~_me tämän yhden 
ainoan pyikärlän tässä uudessa lakiesitylk
sessä, niin ei ole ollenlkaan ihme, jos tu}ee 
niihin tulolksiin, mihin ·ed. SomersaJ,o ja 
ed. Lohi tuE,vat. Mutta jos edustajilla on 
aikaa lulkea tämä 2 § nyt voimassaolevasta 
laista ja verrata sitä työväen.a:siainrvalio
kunnan laatimaan 2 §: ää.n, niin sil<loin voi 
jo hieman horjua usiko, et,tä tässä lainsää
dännössä oltaisiin tultu rsiihen pisteeseen, 
mistä kahdeksan vuotta sittcm lä:hdcttii1:. 
Ja edeHeen, jos •ednstaja1t vaivautuYat ver
tawm~~<an nyt esillä olevan lain pykälissä 
4, 7, 10 ja 21 olevia märuräyksiä nyt voi
mMsa:olevan a,setuJksen määräylksiin, niin 
va·rmasti huomataan, että kä,sitys, jonka 
mutkaan 8 vuotta olisi pyö:ritty samassa 
kehässä, on runsaasti liioiteltu, etten sanoisi 
eruemmän. Kun voimassa oleva asetus mvön
rt;ää, että hssa saa olla y;hdistettynä · yh
dirstykseen tai yhdistysten liittoon, jolla on 
muitalkin ta11koituiksia, siis eswerikiksi juuri 
a:mma.ttiyhdistylksiin, niin käste:ltävänä oleva 
laJkiehdotus, sen nimenomaan kieltää. Ny
kyisen asetuksen mukaan voi olla mahdol
lista sellainen työbtÖIIllyyskMSan ja ammat
tijärjestön yhteys, josta ed. Somersah esi
meriklkinä maini,tsi puuteollisuustyöväenlii
ton säännöissä olevasta määräylksestii, jonJka 

mukaan lii•ton toimikun,ta toimii myÖtl työt
tömyyskassan haUituksena. Jos n vt 1~sillä 
oleva laki hyvälksytään, niin silloi'u tällai
nen yhteys tulee selvästi kielletylksi. 

Olettalkaamme nyt kuiterukin f>ellainen 
mahdolli:suus, että hallituksen esitys 2 §:n 
suhteen hyvälksy.tää.n ja pyyh~tää,n poi:; nno 
viisi va:liokunnan lisäämää sanaa, ja katso
kaamme, onlko silloin päästy siitä, mistä 
ed. Sormerrsa:lo, samoin lkuin me useimmat 
muut porvariHi,s•et edustajmt, tahtoisimme 
päästä, nimittäin, että työttömyyskassat 
eivät olisi juuri missään yhteydessä aanmat
tiiärjestöj,en tkamsa. Olen sitä mieltä, että 
hallituksen esittämässäikään muodossa 2 § ei 
estä: 1) mmmattijärjestöihin kuuluvia työn
tekijöitä 'kuulumasta työttömyysk:assoihin ja 
päinvastoin, 2) ~ammattijärjestön toimi- ja 
luottamusherukilö~tä tclemasta valituiksi 
myöskin työttömyysk:assojen toimi- ja 
luottamushenkilöiksi sekä päinvastoin., sekä 
3) huonei:ston omistajaa vuokmamwsta huo
neistoa yhteise:srti :kahde[:le järjesWlle, joista 
toinen voi olla esimertkilk.si amma.ttijärjestö 
ja toinen työttömyyshssa. Vai ollaa.ruko· 
sitä mieltä, että tällainen yhteys voitaisiin 
kieltää, jos molemmat jä,rjestöt voivat ker
ran la:in suojassa toimia. Ainalkin minä. 
luulen, e·ttä tällaista yhteyttä ei voida es
tää, va:ilfuka lain 2 § hyvälksyttäisii'n halli
tuksen esi1Jtämä:&'3ä muodossa. Kailk:en tä
män jälkeen !kuitenkin uudistan väi,uee:n, 
että hyrväksytäänrpä 2 § ha:tlitu1ksen, työ
väena,siainva!liokunnan tai .suuren va.liokun
nan. ehdottamassa muodossa., se joka ta
p.auiks,essa tietää huomatta,vaa ·eroa nytkyisen 
a:setuiksen hengestä. Omasta puolestani 
pidän pa!I'haimmin onn.istuneena mUJotmm. 
haJliituiksen esitystä. 

1Todistaakseni edelleen sitä väitettäni,. 
ettei työttömyyskassalainsäädäntö ole tul
lut siihen., mistä kahdeksan vuotta sitten 
lähdettiin, viittaan lyhyesti vielä muuta
miin lain pykäliin. Lain 4 § :ssä sanotaan 
m. m. : ,Jäsenenä pysymisen ja jäseneksi 
pääsemisen ehtona ei saa olla, että jäsen 
tai jäseneksi pyrkivä kuuluu tai liittyy jo
hol!kin muuhun yhdistykseen, järjestöön 
tai yhteenliittymään. '' Tällä tahdotaan 
estää m. m. se täällä mainittu se:ikka, ettei 
esim. suojeluskuntaan kuuluminen tai liit
tymi:nen voi olla esteenä työttömyyskas
sassa olemiselle. Mitään vastaavaa mää
räystä ei ole nykyisessä asetuksessa. Tämä 
on si:is huomattava parannus laissa. Kol-
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mas myöskin tärkeä määräys sisältyy lain 
7 § :ään, jonka mukaan sosialiministeriö 
voi määrätä kassan hallitukseen yhden va
kinaisen ja yhden varajäsenen. Tällaista
kaan määräystä ei nyt voimassll!olevassa 
laissa ole olemassa. Jos työttömyyskas
sassa ilmenee joitain epäkohtia, voi val
vontaviranomainen kutsua kassan jäsenet 
yleiseen kOik:oukseen, vaikka kassan hallitus 
kieltäytyisikin tällaista kokousta kutsu
masta koolle. 

Verrattain huomattava muutos voimassa
olevaan lakiin tulee myöskin 2,1 § :n koh
dalle, joka kieltää kassan avustamasta jä
sentään, joka välillisesti työlakon tai työ
sulun johdosta on j·outunut työttömäksi, 
jos asianhaaroista voidaan päättää, että 
työriidan tarkoituksena on saada muutos 
myös hänen työ- tai palkkasuhteisiinsa. 
Mitään tä!laistakaan ei ole olemassa voi
massaolevassä asetuksessa. Lain 216 § taas 
pyrkii estämään ni:itä liiallisia hallintokus
tannuksia, jotka ovat yleisiä karikellekin 
sosialiselle huollolle. 

Luulen nyt ainakin osittain näyttäneeni, 
ettei työttömyyskasswlainsäädännössä ole 
tultu siihen,· mistä kahdeksan vuotta sitten 
lähdettiin. 

Täällä varsinkin ed. Somersalon taholta 
viime kerralla verrattain laajasti tuotiin 
esille se vaara, mikä on olem8!Ssa työttö
myys'k:assoilla, jos ne ovat liitettyinä am
mattijärjestö~hin. Myöskään tämä seikka 
ei ole jäänyt työväenasiainvaliokunnan 

. porvarillisilta jäseniltä huomaamatta, 
vaikka sitä ei ole tahdottukaan enemmän 
valiokunnan perusteluissa kuin täällä edus
kunnassa esitetyissä lausunnoissakaan tuoda 
esille niin räikeästi ja pitkillä puheilla, 
kuin se täällä muilta twholta tuotiin. Kyllä 
valiokunnan porvarilliset jäsenet muistavat 
vielä meikäläisen ammattijäujestöliikkeen 
historian, muistavat ne virheet ja erehdyk
set, mitkä meidän ammattijärjestöämme 
ovat kohdanneet sen liittyessä poliitti:siin 
puolueihin. Mehän kaikki muistamme, mi
ten se oli juuri vuonna 19117, kun am
mattijärjestön kokous antoi kehoituksen 
marraskuun kohtalokkaan lakon alkami
selle, jota lakkoa puolusteltiin sosialisti
sessa sanomalehdistössä sillä, että sen 
avulla tahdottiin vähän hieroa porvar.eita. 
Tämä ,hierominen'' silloin maksoi muuta
mien porvarien hengen. Tämä ammatti
järjestön aloittama lakko oli esisoittoa sille 

kapinalle, johon vuonna 19•18 meillä men
tiin. Tämä kapina sitten, kuten tiedämme, 
löi ammattijärjestön hajalle. Kun se 
vuonna 1919 sitten taas uudelleen pantiin 
pystyyn maltillisessa hengessä, niin ei se 
voinut olla paria vuotta pitempää kuin se 
joutui jo uudestaan kommunistien käsiin 
ja hallituksen oli pakko se syksyllä 1930 
kieltää toimimasta. Nämä pari räikeintä 
esimerkkiä ovat kyllä olleet työväenasiain
va'liokunnankin porvarillisten jäsenten tie
dossa ja ovat olleet kyllin muistuttamassa 
siitä, että on pyrittävä saamaan työttö
myyskassat mahdollisimman erilleen am
mattijärjestöstä, joka voi milloin tahansa 
liittyä poliittiseen puolueeseen. Ammatti
järjestö, tai oi:keastaan tällä kertaa olevat 
kaksikin ammattijärjestöä, vaikka ne tah
iovatkin kulkea puolueettomuuden nimessä, 
ne minun nähdäkseni ovat kumpikin taval
laan sidottuina visseihin poliittisiin puo
lueisiin, joten on ollut kyllin perusteltua 
se työväenasiainvaliokunnan ja hallituJksen 
kanta, että työttömyyskassat ja nämä am
mattijärjestöt on koetettava pitää toisis
taan erillään. 

Mitä sitten itse tähän työttömyyskassa
asiwan tulee, niin minun näihdälkseni se ei 
meillä ole niin erinomaisen tärkeä kysy
mys työttömyyden torjumisen kannalta 
katsottuna. Tästä asiasta on meilläkin kir
joitettu paljon, miten asia missäkin maassa 
on menestynyt ja mitä tuloksia tai mitä 
epäonnistumisia soillä on ollut, mutta minä 
ne sivuutan tässä. Viittaan vain verrat
tain ohueen, mutta sitä tuoreempaan opu:k
seen tällä alalla, nimittäin siihen kirjaan, 
joka edustajille jaettiin tämän istuntokau
den alussa, työttömyysneuvoston sihteeri 
Eljas Ka.hran kirjoittama ,.,Ty.öttömyys
kauden 1933/1934 työttömyyden torju
mista tarkoittava ohjelma". Siinä hän 
muun ohella kertoo havaintojaan tämän 
vuoden aikana ulkomaille tekemäitään opin
tomatkalta, mikä merkitys missäkin hänen 
käymistään maissa työttömyyskassoilla on 
ollut työttömyyden torjumisessa. Ruotsista 
hän mainitsee, että siellä työttömyyden 
torjuminen perustuu siihen tosiasiaan, 
ettei siellä ole voimassa minkäänlaatuista 
valtion tukemaa työttömyysvaikuutusta, 
vaan on työttömien toimeentulosta huoleh
dittava kuntien ja valtion erikoistoimen
piteiden avulla. Sen jälkeen hän tekee 
sitten varsin 1aajasti selkoa niistä toimen-
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pi.teistä, joihin Ruotsissa on ryhdytty va
paaehtoisen työttömyysvakuutuksen aikaan
saamiseksi. Norjassa taas on vapaaehtoi
set työttömyyskassat, mutta niistäkin hän 
sanoo, että 'lmn vapaaehtoisen työttömyys
vakuutuksen kautta ei ole saavutettu kyl
lin tehokkaita tuloksia työttömyyden lie
ventämiseen nähden, on Norj1assa ryhdytty 
laatimaan suunnitelmaa pakollisen työttö
myysvakuutuksen käytäntöön ottamiseksi. 
Samoin Tanskassa on voimassa vapaMhtoi
nen työttömyysvrukuutus, joka yleensä on 
toiminut sangen hyvin, mutta nykyisen 
pulan aikana työttömyys kuitenikin on li
sääntynyt niin suuresti, että työttömyys
vakuutus yksin ei ole riittänyt, vaan on 
valtion täytynyt ryhtyä huomattaviin yli
määräisiin toimenpiteisiin työttömyyden 
lieventämiseksi. Myöskin Belgiassa on va
paaehtoinen työttömyysva!kuutus, mutta se 
ei ole osoittautunut rii·ttäväiksi taistelussa 
työttömyyttä vastaan. Siellä pyritään myös 
pakolliseen työttömyysvakuutukseen ja esi
tetään toimenp~teen aiheuttamien menojen 
peittämiseksi erityistä pulaveroa tämän 
vuoden aikana kannettavaksi palkoista, 
eläkkeistä ja niihin verrattavi:sta asioista, 
joka vero monissa kohdin muistuttaa sitä 
veroitusehdotusta, jonka ed. Takala aloit
ttessaan esitti meillä kannettavaksi puo
lustu.,laitoksen hyväksi. 

Hänen käymistään maista Sa;ksa on ai
noa, jossa tällä kertaa on voimassa pakol
liLen työttömyysvakuutus, mutta sii,tä hän 
Jnusuu seuraavaa: ,Sruksassahan on voi
massa pakollinen työttömyysvakuutus. Suu
rin osa työttömiä on sen vuoksi suoranais
teu raha-av11stusten varassa. Mutta yhä 
enemmän pyritään järjestämää,n myös työ
tilaisuuksia, mitä varten joulukuun 15 päi
vänä 19·32 annetulla asetuksella on asetettu 
erityinen valtakunnan työnhankirutakomi
sari. Julkaistessaan tammikuussa 19,3,3 
työn pikahankintaohjelmansa valtakunnan 
työnhankintakomisari huomautti, että työt
tömyyshuollon vuotuiskustannukset nousi
vat yli 3 miljaawlin Saksan ma.rikan, ja 
että tämä summa oli saatu :kokoon vain 
supistamalla muita menoja, pääasiassa työ
määrärahoja, mistä oli seurauksena ollut, 
että vastaavasti vähemmän oli voitu tehdä 
tilauksia yksityisyrittäjiltä. Tämä oli 
uudelleen lisännyt työttömyyttä ja näin oli 
jouduttu tekemään kohtalokasta kierto
kulkua.'' 

Näistä työttömyysneuvoston srhteerin 
Kahran ulkomailla tekemistä havainnoista 
me siis huomaamme, että sellaisissa maissa, 
joissa ei ole minkäänlaista työttömyysva
l,.uutusta, niissä maissa pyritään vapaaeh
toiseen työttömyysvakuutukseen. Missä on 
vapaaehtoinen työttömyysvakuutus, niissä 
se ei ole tuottanut tyydyttäviä tuloksia, 
joten niissä pyritään pakolliseen iyöttö
myysvakuutukseen. Missä taas on ollut pa
kollinen työttömyysvakuutus, niinkuin Sak
sassa, sieHä on tehty se havainto, ettei se 
riitä työttömyyden torjumisessa, siellä täy
tyy taas mennä uusiin järjestelmiin. En 
tiedä, minkälaisia järjestelmiä sitten siellä 
tällä kertaa on, mutta tämän vuoden alussa 
sieliä todettiin, ettei pakollinen työttö
myysvakuutusjärjestys ollut saanut muuta 
kuin tuon kohtalokkaan kiertokulun, joka 
edistää työttömyyttä. 

Minun nähdäkseni ei meil'läkään tällä 
työttömyyskassalailla erityisen paljon tehdä 
työttömyyden torjumiseksi. Kun valtio 
niitä vuosittain tulee avustamaan puolen 
miljoonan tai miljoonan markan määrära
hoilla ja kun saman verran tai hieman 
enemmän saadaan näitä maksuja kassojen 
osrukkailta, niin jos nämä rahasummat v·er
rataan siihen, että meillä täytyy työttö
myyden hyväksi käyttää vuosittain sa
toja miljoonia markkoja, niin tämä työt
tömyyskassajärj·estelmä työttömyyden pois
tamisessa on tavallaan kuin pisara me
J'iessä. Mutta asiahan minunkin näJhdäJk
seni on sinänsä aika hyvä, sitähän vvi ta-. 
vallaan verrata johonkin henkivakuutuk
seen, säästämiseen tai muuhun asiaan, 
jolla koetetaan ihmisessä kehittää oman 
avun periaatetta, siltä kannalta nähdäk
seni myös tämä työttömyyskassa-asia ja 
sen kehittäminen on puolustettavissa. 

Ed. A m p u j a: Ed. Somersalo viime 
istunnossa saamansa eduskunnan puhemie
hen varoituksen johdosta jatkoi tätä hir
muisen pitkää puhettansa vielä seuraavan 
päivän lehdessään ,Ajan Suunnassa", oi
keammin huonon ajan suunnassa. Tässä 
jatkopuheessaan, jossa ei tietysti kukaan 
lmputtanut, hän luetteli joukon nimiä, 
jotka muka pitäisi olla hänen tietojensa 
mukaan ammatillisten järjestöjen palveluk
sessa nykyisin. Riittänee näiden tietojen 
laatua osoittamaan se, kun mainitsen, että 
näiden henkilöiden joukossa oli pari tai 
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kolme vuotta sitten kuolleita ja lkun.nialli
sesti haudattuja henkilöitä. Täällä edus
kunnassa puheensa alkuosassa !hän käytti 
juhlallista sanontaa, että hän on asettanut 
itsellensä vaivan tutustua näihin asioihin 
ja niiden .tutkimuksia täällä muka esittää. 
Ne ·tiedot päinvastoin osoittavat, ettei hän 
ollut edes vaivatonta tutkimusta asian selvit
tämiseksi käyttänyt. Näiden väärien tie
tojensa perusteella hän esitti ohjelmansa, 
että valtio voi myöntää avustusta järjes
töille enempikin kuin mitä nyt esitetään 
tyi.Yttömyyskassoille. Mutta että siinä on 
ehtona, että nämä järjestöt toimivat ,isän
maallisen mielen kasvattamiseksi''. Tietysti 
meidän maassamme on paljon erinimisiä 
se.mmoisia järjestöjä, jotka herra everstin 
mielestä täyttävät mitan, mutta etteivät ne 
järjestöt pysty suurillakaan valtionavuilla 
hoitamaan työttömyyskassatoimintaa, siitä 
meidän ei tarvitse olla epätietoisia. Että 
porvarillisissakin piireissä suurin piirtein 
on oltu ylimalkaan, milloin on asiallisella 
pohjalla liikuttu, toista mieltä työttömyys
vakuutustoiminnasta kuin mitä meillä viime 
aikoina on esiintynyt, siitä pyydän esittää 
ainakin sosialiministerin hyvin tuntemasta 
teoksesta , Taloustieteen pää piirteet", 
ranskalaisen kuuluisan talousoppineen kir
joittaman, muutaman lauseen. Hän sanoo: 
,Yhteiskunnan talousjärjestelmä näet saa 
aikaan sen luonnottoman asiaintilan, että 
työläinen erotetaan työvälineestään ja si
ten pakotetaan pyytämään työtä, jotta hän 
voisi elää. Hse edistyksen laki sellaisena 
kuin se esiintyy suurtuotannossa, mekaa
msiSsa keksinnöissä, kansainvälisessä kau
passa, synnyttää työttömyyttä ja liike
pulia. On siis varsin oikeudenmukaista, 
että yhteiskunta, joka kokonaisuudessaan 
hyötyy jokaisesta tapahtuneesta edistyk
sestä ja joka tässä suuressa elämäntaiste
lussa korjaa voiton hedelmät, myös ottaa 
niskoilleen sen aiheuttamat rasitukset, 
rientää auttamaan haavoittuneita ja voitet
tuja. Juuri tätä sanotaan yhteiskunnalli
seksi solidaarisuudeksi. '' 

Käsitellessään niitä käytännönisiä vai
keuksia, mitä työttömyysvakuutuksen jär
jestämisessä on, hän lausuu: ,On olemassa 
vain yksi laitos, joka luonteensa puolesta 
jonkinlaisella menestyksellä voi toimia tällä 
vaarallisella alalla, nimittäin työväen am
mattiyhdistys. Ainoastaan se voi jäsen
tensä joukosta erottaa todelliset työttömät 

teeskentelijöistä, ja jos se samalla toimii 
työnvälittäjänä, on sen helppo saattaa tees
kentelijät häpeään osoittamalla heille 
työtä. Toiselta puolen on työttömyysva
kuutus ammattiyhdistyksellä mahtava ase 
palkkatason ylläpitämiseksi antamalla avus
tusta jäsenilleen ettei nälän pakotuksesta 
tarvitse heti taipua epäedullisiin työehtoi
hin.'' Näin tämä tunruettu taloustietei
lijä (Vasemmalta: Onko hän sosialisti~), 
jota ei ole näihin asti edes leimattu marxi
laiseksi. On luultavaa, että meidän ed. 
Lohi tulee täällä hihkaisemaan että jopa 
ovat !häntäkin marxilaiset vetäneet ne
nästä. Ed. Somersalo hänet varmaan 
leimaa kulttuuriliberalismin vaaralliseksi 
edustajaksi, joka muun puolueturmeluksen 
ohella on tuhottava, on kenties valmis polt
tamaan näi·tä taloustieteellisiä teoksia oppi
isiensä sa:ksalaisten malliin. 

Kun näin on asia, että kokemuksen 
kautta on tultu siihen, että vain amma
tillisten järjestöjen yhteydessä voivat työt
tömyyskassat jonkinlaisella menestyksellä 
toimia, niin olisi luonnollisin johtopäätös 
tässä se, että sekä hallit111s että porvarilli
nen eduskunnan enemmistö tunnustaisivat 
koko puuhan 8 vuoden aikana olleen tur
han. Olisi ollut viisainta, että olisi vain 
tyydytty voimassaolevan työttömyyskassa
lain sitä pykälää muuttamaan, jossa päivä
raha-avustukset määrätään koroittamalla 
näiden summaa. Kun näin ei ole, on tie
tysti ollut työväenasiainvaliokunnan jäsen
tenkin koetettava saada nämä porvariston 
huononnusaikeet, eräissä suhteissa mahdat
tomatkin aikeet supistumaan puheena ole
van lain käsittelyssä mahdollisimman vä
häiseen määrään. Ja mielestäni sekin tu
los, mikä sisältyy suuren valiokunnan mie
tintöön, on pisin, mihin meidän taholtamme 
myönnytyksissä voidaan mennä. 

Että työttömyyskassalaki ei ole meillä 
tällä;kään hetkellä ihan merkityksetön, pyy
dän mainita tällä kertaa toiminnassa ole
van paraan ammatillisen järjestämme ja pa
raan työttömyyskassan yhteistoiminnassa 
hyvistä tuloksista ammatillisen järjestön 
kanssa. Tämä kassa on Suomen Kirjatyön
tekijäin Liiton työttömyyskassa. Senkin 
keskuudessa on työttömyys viime vuosina 
ollut suuri, niin suuri, että työttömyys
kassan jäsenmaksutuloilla ja lain .säätä
mällä valtionavulla kassa ei ole pystynyt 
kaikkia sitoumuksiaan täyttämään. Mutta 
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varakas liitto on voinut rientää apuun ja 
voinut sillä tavalla hoitaa työttömyyskassa
toiminnan sääntöjensä määräämällä ta
valla. On mainittava tämän kassan tulok
sista seuraavaa: Että viimeisten 3 vuoden 
aikana, siis näiden pulavuosien aikana on 
tällä kassalla ollut jäsenmaksutuloja yh
teensä 355,005 markkaa, valtionavustus sa
man ajan sisällä 269,901 markkaa, •liiton 
avustus, siis pelkästään uhraamaila omia 
varojaan työttömyyskassan hyväksi, samana 
aikana 167,899 markkaa, sen lisäksi on huo
mattav;a, että koko tämän kolmen vuoden 
aikana pulakautena on liitto kokonaan kus
tantanut työttömyyskassain hallintokustan
nukset veloittamatta niistä yhtään mitään. 
Työväenasiainvaliokunnassa on paljon kes
kusteltu siitä, miten voitaisiin työttömyys
kassain hoitokustannukset saada halvem
miksi. Hallituksen valvontaa on siinä te
hostettu. Tässä nähdään, että hyvän am
matillisen järjestön yhteydessä voivat työt
tömyyskassat toimia vuosikausia aivan il
man hoitokustannuksia, koska ammatti
liitto suorittaa ne omista ra:hoistan. On 
selvää, että tällaisia tuloksia te ette saa 
työttömyy.skassoj-en toiminna1st.a, jos ne pa
kot.ettaisiin toimimaan ammatillisista jäir
jestöistä erossa. Niitä pystyvät. hoitamaan 
meTIJestylksellisesti vain voimakkaat j1a yhte
näiset ammatilliset järjestöt (Vasemmalta: 
Oikein!). 

Ed. Palmgren: Herr talman! När 
socialutskottet i f·örsta läsningen behand
lade denna fråga, var jag bland dem, som 
röstade för regeringens proposition, såvitt 
det gällde 2 § 2 mom. i lagförslaget. Vi 
vunno emellertid iclm majori·tet. I förs1Ja 
läsningen beslöt socialutskottet nämligen 
att i stället för 2 § 2 mom. i propositionen 
antaga det motsvarande stadgande, som in
går i den nu gällande lagen av år 19117. 
Vid andra läsningen av nämnda 2. § gällde 
det därför, såvitt på mig ankom, främst 
att komma ifrån det olyckliga beslutet i 
första läsningen. Det kompromissförslag, 
som från borgerligt hå.U inom utskottet 
framställdes, var bättre än va:d i första 
läsningen beslutits. Utsikt att få proposi
tionens 2 § genomdriven var den gången 
i utskottet icke stor. Det var på dessa 
grunder sa.mt för att uppnå en~ghet även 
beträffande andra tvistefrågor jag och med 
mig flera andra ledamöter i utskottet höllo 

på medlingsförslaget. Vid jämföreJ.se av 
detta medlilllgsförslag med stora Uitskottets 
förslag, finner jag dem i sakligt avseende 
ganska likartade, men stora utslwttets för
slag är till formen bättre. Därför omfat
tar jag ocks'å numera stora u.tskottets för
slag, ehuru jag fortfarande är av den me
ning, att j.ag hellre skulle hava sett att 
propositionens stadgande i denna del hade 
blivit godkänd. 

Ed. L ehto ne n: Sitä muotoa, jonka 
2 §:n 2. momentin loppupuoH on saanut 
suuressa valiokunna"SSa, en minäkään puo
lestani osaa pitää yhtään parempana kuin 
sitä 2 §:n 2 momentin lop.pupuolta, minkä 
se sai työväenasiainvaliokunnas:sa, jota 
eduskunta täällä arvosteli peräti ankarasti. 
Minun tekisi mieleni kysyä: ketä suuren 
valiokunnan jäsenistä on vedetty nenästä? 
En minäkään voi tulla mihinkään muuhun 
kuin siihen, että hallituksen esitys 2 §:n 
2 momentista on paras näistä kolmesta 
ehdotuksesta, paras sen vuoksi, että se ei 
voi johtaa harhaan johtaviin ja hämäriin 
tulkintoihin. 

Ed. B r y g g a r i : Asi,an ensimmaisCJssä 
käsittelyssä on jo meidän taholtamme tehty 
ne muistutukset, jotka lakia vastaan käy
tännön kannalta on ollut aihetta tehdä, 
enkä aijo tässä yhteydessä enää niitä yksi
tyiskohdittain uusia. Haluan vain todeta, 
että kaikki ne lain muutokset, jotka ovat 
porvariston mielestä parannuksia, on kas
sojen toiminnan kannalta katsottava kas
sojen toimintaa vaikeuttaviksi. Niinpä tuo 
määräys, että kassat eivät saa kuulua yh
distykseen tai yhdistysten Eittoon, tulee 
aiheuttamaan kassoille lisätyötä ja lisäkus
tannuksia. Toisaalta siis, vaikka pyritään 
lain muutoksella kustannuksi:a vähentä
mään, niin tämä laki vie siihen, et1t.ä lms
tannukset tulevat lisääntymään. Omitui
sinta on tämä ,kustannus"-sana, jota on 
käytetty is:kula useena työttömyyskassoj en 
valtioapua vastaan taisteltaessa, että juuri 
kustannuksista vedetään se johtopäätös, 
onko jonkun kassan toiminta ollut oikeaa tai 
virheellistä; eihän kassan toiminnan vir
heellisyys tai virheettömyys riipu siitä, 
ovatko kustannukset suuremmat tai pienem
mät. Mitä suurempi on työttömyys, sen 
suuremmat ovat kustannukset. Errkoisesti 
nykyjään muodostavat kassojen toiminnassa 



kustannusmenot hyvin suuren osan. Minä 
pe}kään, että jos hallitus tulee a:hdasmieli
sesti 26 § :ää soveltamaan käytäntöön, niin 
sen avulla kyetään vaikeuttamaan työttö
myyskassojen toimintaa hyvin suuressa 
määrässä. Minä kuitenkin toivon, että so
sialiministeri tätä lakia käytäntöön sovel
taessa.an ei takerru tähän kustannuspykä
lään. 

Myöskin on tässä yhteydessä muistet
tava, mikä työttömyys on välillistä, mikä 
sisältyy 21 §:ään. Sen kysymyksen rat
kaisu muodostuu hyvin vaikeaksi kassojen 
hallinnolle, kun ne , joutuvat työttömyys
arvustushakem uksesta päätöksen tekemään. 
Otaksukaamme, että on kysymyksessä puu
työläisten työttömyyskassa. Uittotyöläiset 
ovat kesällä ·tehneet työlakon. Sen j!Ohdosta 
eivät ole puut joutuneet peri.Ue, vaan ovat 
ne jään,eet väliHe, jonka vuoksi sa:ha on 
talvella pantava seisomaan. Tämän sahan 
työläiset ha~evat työttömyyskassaHa avus
tusta. Ja työttömyyskassan haillitus jou
tuu silloin 21 §:n mukaan hyvin vaikeaan 
asemaan. Voi:ko se antaa työttömyysavus
tusta näille sahan työläisille, koska niiden 
työttömyys on aiheutunut kesällä sattu
neista työlakoista? No, tääHä ehkä ajatel
laan, että onko näiden sa1han työläisten 
palkka- j,a työoloihin vaikuttanut tuo työ
lakko. Sen ei tarvitse vaikuttaa välittö
mästi, mutta kylläkin välillisesti. Ja näin 
ollen, jos tätä pykälää ahtaasti lähdetään 
tulkitsemaan, täytyisi puutyöläisten liiton 
työttömyyskassan hallituksen kieltää näiltä 
sahan työläisiltä työttömyysavustus. Seu
rauksena siitä on, että sellaiseen ka,ssa•an ei
vät nuo sahan työläiset vastaisuudessa voi 
kuulua, josta ei saa työttömyysaikana avus
tusta. Mutta jos asiaa tahdotaan oikeamie
lisesti ymmärtää, niin ei ole vaikeaa hal
lintoviranomaisten käsittää tätä asiaa siinä 
muodossa, että näille sahan työläisille on 
annettava työttömyysavustusta, vaikka pui
den loppumisen vuoksi on ty·öttömyys sa
halla aiheutunut. Me olemme kuitenkin pi
täneet itse-avustukseen perustuvaa työttö
myysavustustoimintaa niin tärkeänä, että 
olemme katsoneet sopivammaksi tässä tilan
teessa hyväksyä esillä olevan lain, vaikka
kin siinä on monessa kohdassa meidän kan
nalta tehtävä muistutuksia. Ja näin ollen 
tulemme siinä muodossa kuin suuri valio
kunta sen ehdottaa, hyväksymään käsitel
tävänä olevan työttymyyskassalain. 
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Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Eduskunnan istunto kes
keytetään ja jatketaan sitä tänään kello 19. 

Täysistunto keskeytetään kello 17,15. 

Täysistuntoa jatke·taan 

kello 19. 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Ilmoitusasiat: 

Uusia hallituksen esityksiä, 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että edus
kunnalle on tasavallan presidentin kahden 
kirjelmän ohella tältä päivältä saapunut 
hallituksen esitykset n :ot 62 ja 63, jotka 
on nyt edustajille jaettu. 

Uusi jäsen lakivaliokuntaan. 

Puhemies: Ilmoitetaan, että valitsija
miehet ovat jäseneksi lakivaliokuntaan 
edustajatoimesta vapautuksen saaneen maa
herra Jatkolan tilalle valinneet ed. 
F r ä n t in. 

Lakivaliokunnan puheenjohtaja. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että laki
valiokunta on puheenjohtajakseen valinnut 
ed. J a c o b s s o n i n. 

Loman pyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män istunnon loppuosasta kunnallisten teh
tävien takia ed. Lahdensuo sekä yksityis
asiain takia ed. Kares. 
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;Ed. Vilhulan y. m. välikysymys, joka koskee 
valtion määrääruisvallan alaisten puunjalos
tusteollisuutta harjoittavien osakeyhtiöiden 
yhtymistä samalla alalla toimivien yksityisten 

yhtiöiden muodostamaan renkaaseen. 

P u h e m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että eduskunnalle on jä
tetty välikysymys, joka luetaan. 

Notaari lukee: 

E d u s k u n n a 11 e. 

Vuonna 1918 osti valtio osake-enemmis
tön eräissä puunjalostusteollisuutta 1lar
joittavissa osakeyhtiöissä. Silloisen halli
tuksen kyseellisten osakkeiden ostamista 
tarkoittavan esityksen perusteluissa puol
lettiin kauppaa m. m. sillä, että vallin
neissa oloissa pyrittiin estämään u}komai
sia yhtiöitä ja yksityisiä henkilöitä saa
masta haltuunsa suuria suomalaisia osake
yhtiöitä omaisuuksineen. Mutta varmaa 
lienee, että jo silloin pidettiin laajoissa 
kansalaispiireissä kyseenalaista toimintaa 
tärkeänä myöskin senvuoksi, että valtion 
määräämisvallan alaisina olevilla, maamme 
tärkeimmän teollisuuden alalla toimivilla 
yhtiöillä olisi mahdollisuutta pitää puun
jalostusteollisuutta sellaisissa puitteissa, 
ettei se voisi suuryhtymien kautta mah
dollisesti ryhtyä rasittamaan kohtuutto
masti niitä 'kansalaispiircjä, jotka joutuvat 
sen kanssa taloudellisiin suhteisiin. 

Maailmansodan jälkeisten nousukonjunk
tuurien vallitessa ei mitään valitettavam
paa ilmiötä tässä suhteessa liene esiinty
nytkään. Mutta talouselämän kiristyessä 
vuoden 19!29 jälkeen näyttää eräänlaista 
yhteistoimintaa puunjalostusteollisuuden 
harjoittajien keskuudessa olleen todetta
vissa, kuten julkisuudessakin on mainittu. 
Kun tuo todennäköinen yhteistoiminta, jota 
julkisuudessa on kutsuttu rengastumiseksi, 
lienee pantu alulle siinä mielessä, että 
raaka-aineiden hinnat ja työpalkat saatai
siin sen kautta alenemaan, ansaitsee tällai
nen toiminta, sen koskiessa Vla:rsin laajoja 
kansalai.spiirejä, yleistä 'huomiota, vaikkapa 
katsottaisiinkin sopivissa rajoissa tapahtu
van yhteistoiminnan tälläkin alalla olevan 
naikallaan. Ja näin sitä suuremmalla 
~yyllä, jos vaitionkin hallussa olevat yhtiöt 

ovat tuollaisessa toiminnassa välillisesti tai 
välittömästi mukana. Olisihan varsin arve
luttavaa, jos valtion omistamat ja siis ta
vallaan yleistä hyvää tarkoittavat laitokset 
tai vaikkapa vain yksikin sellainen kyseen
alaisen toiminnan kautta pyrkisi toiminta
alueellaan painamaan kansan merkitsevim
män osan, talonpoikaisväestön ja työväes
tön elinmahdollisuuksia alas, jota puu
raaka-aineen hintojen ja työpalkkojen alen
taminen tietäisi. Sitä merkittävämpi olisi 
tämä ilmiö, jos valtion omat liikelaitokset 
tai vaikka vain yksikin laitos olisi muiden 
yhteistoiminnassa olevien yhtymäin kanssa 
alentamassa vaikkapa välillisestikin vaition
kin metsien hintoja. 

Kun lisäksi näyttää olevan todettavissa,. 
että kyseellisen rengastumisen 'kautta puu
raaka-aineen hintoja ja todennäköisesti 
metsätyöpalkkojakin on voitu painaa koh
tuuttoman alhaisiksi, ei tätä koko kansa
kunnan kannalta katsottuna ensiluokkaisen 
tärkeätä kysymystä voida vaitiollen sivuut
taa. Tämän vuoksi esitämme kunnioittaen 
valtiopäiväjärjestyksen 37 § :n 2 moment
tiin viitaten hallitu'kisen asianomaisen jäse
nen vastattavaksi seuraavan välikysymyk
sen: 

1. Tietääkö HaHitus, onko jokin 
tai ovatko jotkin sellaiset puunjalos
tusteollisuutta harjoittavat yhtiöt, 
joissa valtio omistaa osake-enemmis
tön, välittömästi tai välillisesti mu
kana raaka-aineen hintojen ja työ
palkkojen alentamistarkoitltksessa 
yksityisten tällä alalla toimivien yh
Jtiö~den muodostamassa renkaassa 7 

2. Jos Hallitus on tietoinen, että 
näin on asianlaita, niin mihin toi
menpiteisiin Hallitus on ehkä jo 
ryhtynyt tai a~koo ryhtyä tämän 
asiantilan suhteen~ 

Helsingissä marraskuun 16 päivänä 1933. 

T. N. Vilhula. 
Matti Pitkänen. 
Heikki V ehkaoja. 
Jooseppi Kauranen. 
Kaapro Huittinen. 
Antti Kemppi. 
Viljo Venho. 
J. Takala. 
Emil Jutila. 

V. A. Heiskanen. 
K. A. Lohi. 
Einari Karvetti. 
Eemeli Aakula. 
Ville V allas. 
J. Emil Lampinen. 
L. 0. Hirvensalo. 
S. S. Aittoniemi. 
Alpo 0. Luostarinen. 
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Antti Kukkonen. 
Juhani Leppälä. 
Kaarlo Hänninen. 
K. J. Ellilä. 
Kusti Arffman. 
J. Erl. Pilppula. 
Vihtori Vesterinen. 
Kalle Kämäräinen. 
·vilho H. Kivioja. 
Antti Halonen. 
Toivo Ikonen. 
Elias Tukia. 
J\1. 0. Lahtela. 
E. l\L Tarkkanen. 
S. Salo. 

Akseli Brander. 
Matti Mii!kki. 
Väinö Kaasalainen. 
Anton Suurkonka. 
Lauri A. Sariola. 
Albin Asikainen. 
Juho Paksujalka. 
Ansh. Alestalo. 
Uuno Hannula. 
Jalo Lahdensuo. 
Jussi Annala. 
T. A. J:ax11honen. 
Viljami Kalliokoski. 
Tilda l.1öthman. 
Janne Koivuranta. 

P u h e m i e s: Valtiopäiväjärjestyksen 
37 § :n 2 momentin mukaan on asia pantava 
pöydälle johonkin seuraavaan istuntoon. 

Asia p a n n a a a n p ö y d ä ll e ensi is
tuntoon. 

Puhemies: Jatketaan päiväjärjestyk
sessä olevan 3) asian käsittelyä. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

1 § hyväksytään. 

2 §. 

Keskustelu: 

Ed. T u o m i v a a r a : Ehdotan, että 
2 § :n 2 momentti saisi sen sanamuodon, 
mikä sillä on hallituksen esityksessä. 

Ed. Sundström: Minä pyydän saada 
kannattaa ed. Tuomivaaran ehdotusta. 

Ed. F a g e r h o 1 m : J ag ville bara på
peka, att denna paragraf, sådan den nu 
föreligger i stora utskottets förslag, är for
mulerad av herr socialministern. Han har 
sålunda själv funnit den tidigare formu
leringen vara mindre lyckad, och det är 
på hans diktamen som paragrafen fått den 
lydelse den nu har i stora utskottets förslag. 

,Ed. L o h i: Hallituksen esityksen sana
muoto kai on myöskin sosialiministerin laa
tima j'a minusta se on selvempi, joten minä 
kannatan sitä. 

Ed. S u n d s t r ö m: Minä pyytäisin 
huomauttaa, että tässä suuren valiokunnan 
hyväksymässä ehdotuksessa on !huomio kiin
nitetty yksinomaan työttömyyskassan jurii
diseen itsenäisyyteen. Käytännössä tulisi
vat nämä työttömyyskassat tosiasiallisesti 
joka tapauksessa riippuvaisiksi ammattijär
jestöistä. Kun on ratkaistava, mille kan
nalle on asetuttava, on mielestäni päähuo
mio kiinnitettävä juuri tähän käytännölli
seen puoleen. Silloin kun työttömyyskassat 
ovat ammattijärjestömiesten hallussa, sil
loin kun niiden koko toiminta taplllhtuu 
ammattijärjestön piirissä, sHloin kun ne 
on ammattijärjestön huoneistossa, niin var
maa on, että sinne kassaan ei ole esim. kel
lään suojeluskuntalaisella asiaa. 

Ed. A m p u j a: Edellisen puhujan lau
sunnon johdosta on huomautettava, että 
la~n myöhäisemmissä pykälissä nimenomaan 
määrätään, että johonkin järjestöön kuulu
minen tai kuulumattomuus ei saa estää 
työttömyyskassaan kuulumasta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Tuomivaara ed. Sundströmin kannat
tamana ehdottanut, että 2 § :n 2 momentti 
hyväksyttäisiin hallituksen esityksen mu
kaisena. Kutsun tätä ehdotusta ed. Tuomi
vaaran ehuotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,.,ei" voittaa, 
on ed. Tuomivaaran ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
113 jaa- ja 57 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 2S. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotUJksen. 

Lakiehdotuksen 3--12 §, I luvun nimike,. 
13--22 §, II luvun nimike, 23--26 §., III 
luvun nimike, 27-33 §, IV luvun nimike, 
lakiehdotuksen johtolause ja nimike hyväk
sytään järjestänsä keskustelutta. 

La!kiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 
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4) Ehdotus laiksi maatalouskiinteistöistä saa
tujen tulojen verottamisesta kaupungeiSisa ja 

kauppaloissa. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 16 ja otetaan t o i se en k ä s it te-
1 y y n siinä sekä laki- ja talousvaliokun
nan mietinnössä n :o 7 va:lm:iJstelevasti käsi
telty hallituksen es·itys n :o 29, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 16. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta, s:iJtten 
käydään lakiehdotuksen yksity:iJskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskus.telu: 

Ed. K i v i s a l o: Herra puhemies! Ed. 
Takala luki tätä asiaa suureen valiokun
taan lähetettäessä meille sosialidemokraa
teille isällisen jeremiaadin, jossa hän va
litti, että me olemme laki- ja ta:lousvalio
kunnassa vastustaneet tämän lain hyväksy
mistä. Yhtä isällisesti hän neuvoi, että mei
dän olisi nyt tämä laki hyväksyttävä, koska 
se on kaupunkien ja kauppaJoiden maata
louskiinteistöjen omistajille kovin edulli
nen. 

Me kiitämme ystävällisestä: neuvosta, 
mutta samalla ilmoitamme, että emme voi 
sitä noudattaa. Lainsäätäjä ei saa mitään 
asiaa ratlmis,tessaan pitää yklsinomaisena ja 
ainoana silmämääränään sitä, mikä jolle
kin ryhmälle on edullista,, va:an hänen on 
katsottava samalla myös sitä, ettei hän 
joudu muille ryhmille tekemään vääryyttä. 
Oikeuden ja vanhurskauden tulee hallita 
maata eikä lainsäätäjällä ole oikeutta tui
jottaa itseänsä siveellisesti sokeaksi jonkin 
elinlkeinoryhmän etuihin, niin sokeasti, ettei 
välitä siitä, vaikka kaikkien muiden etuja 
suurestikin loukattaisiin. Tämä on otetta'Va 
huomioon myös verotuslainsäädännössä ja 
myÖ·s tästä lakiesityksestä päätettäessä. 

Tämä lakiesitys tarkoittaa kaupunkeihin 
ja kauppaJoihin kuuluvain maatilojen kun
nallisverotuksen saattamista yJhdenmukai
seksi maalaiskunnissa olevain maatalous
k1inteistöjen verotuksen karussa, ja tämä 
muutos merkitsee käytännössä sitä, ettei 
enää voida, kuten tähän asti, sovelluttaa 
kaupungeissa ja kauppalaissa olevain maati-

lojen verotukseen laadun ja lwajuuden mu
kaan harkittua verotusta. 

Silloin kun maalaiskuntien kunnallisve
rotuksessa siirryttiin maatalouskiinteistöjen 
pinta-alatuoton verotuksen kann1alle, asetet
tiin maanomistajat omituiseen oikeudelli
seen poikkeusasemaan muihin kiinteistön
omistaji:in verraten. Laki säätää tehdas- ja 
krusityöliikkeiden y. m. suhteen, että jos 
liikkeen tai laitoksen tulon arvaus verotuk
sessa on päättynyt niin, että on syntynyt 
vähän tai ei ollenkaan verotettavaa tuloa, 
niin tällöin on taksoituslautakunnalla oi
keus harkita se kohtuullinen määrä, mikä 
!katsoen liikkeen laajuuteen ja laatuun, sille 
voida1an panna veroa. Sen sijaan maata
louskiinteistöjen verottamisessa ei taksoitus
lauta'kunnilla ole tätä harkintaoikeutta. Jos 
siis jonakin vuonna maatalouski1inteistöjen 
veroperusteista päätettäessä katsottaisiin, 
että ei ole jäänyt mitään puhtaaksi tuo
toksi, täydyttäisiin silloin tulla siihen pää
telmään, että nå:1den kiånteistöjen omista
jille ei voida panna mitään veroa. Tällai
seen päätelmään ei lain mukaan voida tulla 
minkään muun kiinteistön omistajan vero
tuksen suhteen ja tämä on mielestäni jo
tain oikeudellisesti luonnotonta. 

Kun 11 vuotta sitten silir.ryttiin maata
louskiinteistö.jen pinta-ailan verotuksen kan
nalle, tehtiin se siinä vakaas,sa toivossa, 
että keskikokoisten ja suurten maatilojen 
omi·stajat joutuisivat maksamaan kunnallis
veroa enemmän kuin siihen asti. Mutta 
tässä toivossa on kuluneiden 11 vuoden ai
kan•a täydellisesti petytty. Tästä voisin 
esittää varsin lukuisia esimerkkejä, mutta 
en tahdo kuluttaa niillä eduskunnan aikaa, 
'koska oletan että ne ovat ilman erity]sten 
esimerkkien luettelemista kaikille selv·iä. 
Taksoituslautalmnnat ova:t yleensä määrän
neet maatalouskiinteistöjen veroperusteet 
kohtuuttoman alhaisiksi ja näin jo ennen 
taksoitukseen ryhtymistä järjestäneet asiat 
niim, että keskikokoi1sten ja suurten maa
tilain omistajat ovat päässeet suhteellisesti 
vähemmillä veroilla kuin muut kunta:laiset. 
Jos taksoituslautaJlmnnat ovatkin joissakin 
kunnissa määränneet nämä perusteet koh
tuullisen korkeiksi, n~in sellaisiiSsa .tapauk
sissa maaherrat ovat alentaneet ne perus
teet sama,an matalaan tasoon., kuin yleensä 
muissa;kin kunnissa. 

Tämän vuo'ksi ja siitäkin syystä, että 
nykyiset kunnallisverolait alkujaan ovat tar-
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koitetut väliaikaisiksi, on laajoissa piireissä 
herättänyt vakavaa epäilyä, onko pinta-ala
tuoton keskimääräiseen arvioimiseen perus
tuva veroitustapa edes oikeakaan. On aja
teltu siitä ,luopumista ja jonkun muun pe
rusteen, esim. hyvityksen ottamisen velio
tuksen perusteeksi, jotta verotaafuka voitai
siin oikeudenmukaisemmin sälyttää kunta
laisten hartioille. Herra valtiovarainminis
teri ilmoitti tosin viime istunnossa, että 
lainvalmistelukunta ehdottaa pian valmistu
vassa esityksessään pinta-alatuoton arvion 
säilyttämistä. Mutta vaikka näinkin on, 
niin täytyy lainvalmistelukunnan ehdotuk
sessa olla muita säädöksiä, joiden avulla ai
kaansaadaan nykyistä suurempaa oikeuden
mukaisuutta verotusoloihimme. Ellei näin 
ole, silloin lainvalmistelukunnan on aivan 
tarpeetonta hikoilla ehdotuksensa tekemi
sessä, sillä ovathan nykyiset kunnallisvero
lait ilman heidän ehdotustaankin voimassa. 

Kun nykyiset verotuslait ovat väliarkaiset 
ja ehdotukset uusiksi veroiaei:ksi valmistuvat 
niinkin pian kuin herra valtiovarainminis
teri viime istunnossa ilmoitti, niin tuskin 
tarvinnee enää toimittaa ennen niiden voi
maantuloa enempää kuin yksi taksoitus, ja 
tästä yhdestä taksoituksesta varmasti selviy
dytään ilman tätä lrukia, niinkuin on lukui
sia kertoja ennen!kin selviydytty. Hylättä
köön siis tämä laki ja jäätäköön odottamaan 
uudistusta, joka kokonaan uudistaa verotus
olot. 

Tämä laki on uusi tulokas sellaisten vero
lakien pitkässä sarjassa, joi:den. tarkoitl~k
sena on suurten ja keskikokoisten maanvil
jelijäin verojen helpottaminen muiden ve
ronmaksajain kustannuksella. Ei meidän 
kansamme tällaisia verolakiuudistuksia kai
paa. Se kaipaa kipeästi ,seHaista v:erolain
säädäntöä, jonka mukaan alinta verotetta
vaa tuloa nykyisestään huomattavrusti koroi
tetaan ja kunnallisverotukseenkin sovellute
taan edes jossain määrin progressiivisuutta. 
Mutta juuri tällaisia verouudistuksia porva
rilliset ovat kaikin voimin vastustaneet ja 
koettavat tällaisilla pai:kkauksilla kuin nyt 
esilläoleva lakikin, viivyttää todellista vero
uudistusta. Lähes 10 vuoden ajan ovat por
varit enemmistövoimalla säätäneet toinen 
toisensa jälkeen verolwkeja, jovka helpotta
vat suurten ja keskikokoisten maanviljeli
jäin veroa. Tällainen kehitys saisi nyt vih
doinkin loppua ja sen jouduttamiseksi olisi 
tämä laki hylättävä. 

Hylkäämisen puolesta puhuvat eräät 
muutlkin syyt m. m. se, ettei ole minkään
laista laskelmaa ei,kä edes arviota siitä, mitä 
tämä uudistus tulee vaikuttamaan asian
omaisten kuntien talouteen ja muiden asian
omaisissa kunnissa olevien veronmaksajain 
verotukseen. Ed. Taka'la koetti silitellä so
sialidemokraattisessa ryhmässä olevien pien
viljelijäedustajain päitä selittämällä että 
esilläoleva laki on pienviljelijöille niin ta
vattoman edullinen että meilläkin pienvil
jelijäin edustajat mitämaks tekevät rikok
sen, elleivät ole valmiit tätä hyväksymään. 
Asia ei ole kuitenkaan niin selvä, kuin ed. 
Takala ja useat muut olettavat. Pienvilje
lijäin verotuksenalaisesta tulosta muodostaa 
n. s. isännänpalkka, ansiotulot, asuntoedut 
y. m. yhteenlaskettuina suurimman osan 
ja vain pienemmän osan niistä tuloista 
muodostaa pinta-alatuotto. Täten siis pien
viljelijä voi joutua kärsimään veroäyrien 
suurenemisesta enemmän, mitä hän alhai
sesta pinta-alatuotosta hyötyy. Mutta pää
asia tässä ei ole se, mikä on edullista, pää
asia täytyy olla se, minkä alussa mainitsin, 
että oikeutta on noudatettava, lahjomatonta, 
kenellekään vääryyttä tekemätöntä oikeutta. 

Joka kerta kun tämän iaatuisia muutok
sia kuin tämä on hyväksytty verolakiin, on 
kasattu esteitä todellisen verolainsäädännön 
uudistuksen tielle. Kun tämäkin laki osal
taan lisäisi näitä esteitä ja kun sen hylkää
misen puolesta puhuvat useat muutkin syyt, 
joista edellä olen vain muutamia lyhyesti se
lostanut, niin tulen ehdottamaan, herra 
puhemies, että esilläoleva lakiehdotus hylät
täisiin. 

Ed. L i n n a: Herra puhemies! - Suuri 
valiokunta on hyväksynyt muuttamatto
mana laki- ja talousvaliokunnan mietinnön 
laiksi maatalouskiinteistöistä saadun tulon 
verottamisesta kaupungeissa ja kauppa
laissa. Minä pidän varsin valitettavana 
sitä, että hallituksen aloitteesta eduskun
nan enemmistö joka vuotuisilla verolain 
uudistuksilla siirtää verotaakkaa kuntien 
vähävaraisten veronmaksajien kannetta
vaksi. Tämän vuoden alussa voimaan tullut 
verolain muutos kiinnitetyn velan ko:rko
jen vähentämisestä aina 15,000 markkaan 
asti sai aikaan sen, että omistavan luokan 
verotettava tulo väheni siinä määrin, että 
veroäyrin hinta yksin tämän johdosta nousi 
jo varsin huomattavasti. Minulla oli tilai-
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suus ikuulla ·tällä viikolla Pohjois-Savon kun
nallismiehiä, jotka mainit,sivat, että eräissä 
Pohjois-Savon kunnissakin tämän lainmuu
toksen johdosta veroäyrin hinta kohosi var
sin huomattavasti. Löytyy tapauksia, missä 
tämän vuoden alussa voimaan astuneen lain 
johdosta veroäyrin hinta on kohonnut 
usealla markalla. Silloin kun vasemmiston 
taholta epäiltiin, onko syytä tällaisena 
ajankohtana ryhtyä tällaiseen lainsäädän
töön, koska hallituksen taholta ei oltu toimi
tettu minkäänlaista tutkimusta siitä, mitä 
se vaikuttaa kuntien talouteen, niin tähän 
meidän esittämäämme näkökohtaan suhtau
duttiin varsin ylimielisesti ja laki ilman 
muuta hyväksyttiin. Taasen hallitus on 
rientänyt eduskuntaan esityksellä. Omi:sta
van luokan avunhuudot se on ottanut huo
mioon ja kiirehtinyt korjaamaan verolakia 
tällaisella pienellä muutoksella, joka tulee 
yksinomaan omistavan luokan hyväksi, sillä 
tästä lainmuutoksestahan pääsevät osalli
siksi kauppala- ja kaupunkikuntien alueella 
olevat maanviljelijät, nauttimaan siis etua 
siitä, että heitä ei voida verottaa, kuten 
tähän asti, harkinnan mukaan, vaan sen 
mukaan kuin maaherra nämä perusteet 
vahvistaa. Tähän asti on ollut tilaisuus 
verotuslautakunnilla käyttää n. k. harkinta
taksoitusta silloin, kun on ollut maatalous
kiinteistöt verotettavina. Nyt tämäkin mah
dollisuus lainsäädännöllä estetään. Seurauk
sena tulee olemaan, että taasen lisääntyy 
niiden luku, jotka ovat verovapaita kunnan 
kansalaisia. Ei sen johdosta, että ei olisi 
verotettavaa tuloa näillä, mutta sen vuoksi, 
että laki on niin erilainen eri veronmaksa
jiin nähden. Toisten veronmaksajien on mak
settava veroa kaikesta siitä, mitä he ansaitse
vat, mutta toisten verontuoton perusteen 
määrää maaherra. Siitähän meillä on kun
nista esimerkkejä, että verojen tuottoperus
teet ovat määrätyt niin alhaisiksi, että 
useissa tapauksissa keskikokoiset ja sitä 
suuremmatkin maatilat ovat päässeet vero
vapaiksi. Kun siirryttiin nykyiseen vero
tuottoperusteeseen 11 vuotta takaperin, ol
tiin siinä varmassa uskossa, että verotus 
maatalouden harjoittajien kohdalta saatai
siin oikeudenmukaisemmaksi kuin mitä se 
oli ollut aikaisemmin, mutta tässä me 
olemme suuresti pettyneet. Täällä jo ed. 
Kivisalo viittasi tähän seikkaan ja allekir
joittaneen täytyy todeta ollessaan pitkän ai
kaa verotuslautakunnan jäsenenä, että maa-

talouden harjoittajat varsinkin teollisuus
laitoksien lähellä ovat olleet siinä onnelli
sessa asemassa, että ne eivät ole joutuneet 
maksamaan veroa puoltakaan sitä määrää 
kuin mitä on joutunut maksamaan teolli
suuslaitoksen pientä päiväpalkkaa nauttiva 
palkkatyöläinen siitä huolimatta, vaikka 
tämä pientilallinen tässä teollisuuslaitoksen 
vieressä on voinut elää verrattain puuttee
tonta elämää ja voinut tehdä vielä säästö
jäkin. Jokavuotinen kunnan vero on ollut 
p.U!olta p.~enempi ikuin sellaisen palkkatyö
läisen, jonka palkka on tuskin riittänyt jo
kapäiväiseen elämään. 

Tällä kertaa, jolloin kunnilla on suuria 
vaikeuksia työttömyyden torjumisessa, kun
tien lisääntyvät köyhäinhoitomenot aiheut
tavat kunnalle tavattoman suuria lisä
menoja, on vaikeuksia saada kokoon niin 
paljon varoja, että voitaisiin hoitaa kunnan 
asioita. Kun verotettavat tulot ovat entises
tään jo huomattavasti vähentyneet, niin 
onhan selvää, että tällainenkin lainmuutos, 
joka nyt on esillä, tulee varsin suuressa 
määrässä vaikeuttamaan niitä kauppaloita. 
asioidensa hoidossa, missä kauppala-alueella 
huomattavammassa määrässä on maanvil
jelijöitä, jotka joutuvat nyt verotettavaksi 
toisien perusteiden mukaan kuin aikaisem
min. Lain voimaan tultua ei voida ottaa huo
mioon kaikkia niitä seikkoja, jotka ovat ol
leet vaikuttamassa heille veroa määrättäessä, 
kuten kananhoito, sianhoito, eräiden teolli
suuskasvien viljeleminen y. m., jotka on 
voitu kauppalan alueella verotuksessa ottaa 
huomioon. Nyt tällainen ei ole mahdollista, 
ne on verotettava pinta-alan mukaan. Jos 
toisin menetellään, niin valitustietä asia 
korjataan. 

Minä tahdon tässä ottaa erään esimerkin. 
Esim. sellaisessa kauppalassa, kauppala
alueeseen kuuluvat maanviljelijät viljelevät 
juurikasveja pääasiassa. Verrattain pienet
kin maatilat ovat tällaisen viljelystavan 
käytäntöön ottamalla voineet hankkia aivan 
sievoiset hehtaaritulot, vieläpä 4-5 kertaa 
suuremmat kuin viljaa viljeltäes8ä. Näitä 
on voitu verottaa vertaamalla hiukan hei
dän tulojansa teollisuuslaitoksessa työsken
televän palkkatyöläi8en tuloon, ei kohtuutto
masti verottaen. Mutta nyt tämän lain hy
väksymisen jälkeen tähä.n ei ole enää mah
dolli8uutta. Minusta tässä tehdään vää
ryyttä palkannauttijoille. Kun nämä maan
viljelijät, maatalouden harjoittajat, ovat 
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saaneet sellaista erikoista etua siitä, että he 
ovat tällaisen kulutuskeskuksen lähellä, 
niin nämä pitäisi olla verotuslautakunnalla 
tilaisuus ottaa verotuksessa huomioon. Mit
kään näkökohdat eivät minun mielestäni 
ole tällä kertaa olleet pakottama:ssa hallitusta 
antamaan tällaista lakiesitystä, koska minun 
käsitykseni mukaan verolakiuudistus vähem
pivaraisten kansalaisten kohdalta kaipaisi 
uudistuksia. Niihin hallituksen taholta ei 
ole kajottu, on riennetty taaskin turvaa
maan ensi kädessä niiden asemaa, joiden 
varunaankaan ei ole kaikkein heikoin. Minä 
kyllä olen valmis myöntämään, että vero
tuksessa pitäisi päästä siihen, että kaikkia 
maatalouden harjoittajia verotettaisiin sa
mojen perusteiden mukaan (Keskustasta: 
Mutta siihenhän tässä pyritäänkin!). Mutta 
on kuitenkin otettava huomioon, että vero
tuslautalmnnalla pitäisi sen lisäksi olla mah
dollisuus vielä kävttää harkintaa silloin 
kuin maatalouden ·yhteydessä harjoitetaan 
sellaista erikoista viljelystapaa, josta jo ai
kaisemmin mainitsin. Jos palkkatyöläinen 
ahertaessaan ympäri vuorokaudet on tilai
suudessa saamaan suuren tulon, niin kyllä 
se tulo verotetaan viimeistä penniä myöten, 
jos se onnistutaan saamaan selville, ja se 
on verrattain helppo saada selville sen
vuoksi, että työnantaja on velvollinen anta
maan verotuslautakunnalle tiedon, mitä se 
on suorittanut työntekijälle palkkaa. Mutta 
jos maatalouden harjoittaja, kuten on esi
merkkejä, järjestää peltonsa sokerijuurik
kaalle, viljelee sitä 10--15 ha :n pinta
alalla, saa hän siitä sellaisen nettotulon, 
että se nousee useihin kymmeniin tuhansiin 
markkoihin (Keskustasta : Oho ! ) , tätä tuloa 
ei ole tilaisuus verottaa muuta kuin sen heh
taarituoton mulman, jonka maalher11a on 
vahvistanut. On maanviljelijäin oman 
äänenkannaHajan ,Maa'' -n~misen le:hden 
palstoilla todistus siitä, että maanviljelijät 
ovat hehtaarin alalta saaneet yli 10,000 mar
kan puhtaan tulon (Ed. Lahdensuo: Äsken 
sanottiin, että monta kymmentätuhatta 
markkaa!). Minä sanon, jos on yli 10 ha :n 
pinta-ala, jota hän viljelee, niin hän tältä 
pinta-alalta saa useiden kymmenientuhan
sien markikojen tulon. Tämä pitää paik
kansa jos voidaan luottaa niihin tiedonan
toihin, joista suurviljelijäin oman ammatti
järjestön julkaisut ovat todistamassa. 

Se seikka, että meillä tällä kertaa vero
tuksessa 'On vallalla sellainen järjestelmä, 

että veronmaksajat luetaan 'kolmeen eri luok
kaan, on minusta sangen valitettava. En
simmäisen luokan muodostaa palkkatyöväki, 
jonka tulot verotetaan viimeistä penniä myö
ten, sikäli kuin ne on tilaisuudessa saada sel
ville, ja nehän, kuten mainitsin, on verrat
tain helppo sa;ada 'Selville. Toisen luokan 
muodostavat liikkeenharjoittajat, joiden tu
lot verotetaan siitä huolimatta, vaikikeivät ne 
saisilkaan tuloja. Esimerkit ovat osoitta
massa, että liikkeitä ja teolli:suuslaitolksia ei 
ole päästetty verovapaiksi, vaikka on voitu 
tilinpäätöksellä osoittaa liikkeiden tuotta
neen tappiota. Silloin verotusviranomaiset 
turvautuvat siihen, että käyttävät liilkkeen 
laadun ja laajuuden mukaista verotusta, ei 
sallita verovapautta niin kauan kuin liiJke 
ei ole tehnyt vararikkoa. Sitä verotetaan. 
Löytyy kolmas ryhmä, maanviljelijät, joita 
verotetaan vain sen mukaan lk:uin maaherra 
tuottoperusteet määrää. On tapaulk:sia, että 
keskikokoista suuremmat tilat ovat usean 
vuoden aikana olleet verovapaina sen vuoksi, 
että ne ovat voineet asiansa niin järjestää, 
että niiden poistot ovat oHeet tuloja suu
remmat. Verotusviranomaiset ovat olleet 
kykenemättömiä tämän tosiasian edessä, ei
vät ole voineet asettaa näiden tällaisten 
tilallisten maksettavaksi yhtään veroa. 
Mutta samalla tilalla on löytynyt muona
miehiä, joiden vuosipalkka on siinä 10,000 
markan nurkissa. Tämä muonamies mak
saa veroa, kun isäntä on verovapaa. Jos 
mikä, niin tämä on synnyttänyt oikeutettua 
tyytymättömyyttä veronmaksajain joukossa, 
ja on odotettu, että hanitus kiirehtisi vero
lain uudistusta, että saataisiin täHaisBt räi
keät epäkohdat paistettua, mitkä nyt ovat 
olemassa verotuslrukiimme nähden vallalla. 
Minä uoivon, että hallitus kiinnittäisi asiaan 
vakavaa huomiota, antaisi eduskunnalle 
tilaisuuden nopeasti ryhtyä korjaamaan 
verola!kia, että kävisi mahdo'lliseksi tehok
kaamman ja oikeudenmukaisemman vero
tuksen toimeenpaneminen, sillä veronmaksa
jain joukko on supistunut niin vähäiseksi, 
että ne, jotka vielä maksavat veroa, ne 
myöSJkin aTkavat vaatia, että tämä verorasi
tus mahdollisimman oikeudenmukaisesti ta
sataan kuntalaisten veronmaksukyvyn mu
kaan. 

Ed. Kivi s a 1 o: Minä pyydän korjata 
äskeistä lausuntoani sikäli, että kun siinä, 
ehdotin lain hylättäväksi, niin tarkoi-
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tukseni oli sanoa, että ,tulen ehdottamaan 
sen hylättäväJksi sitten myöhemmin. 

Ed. T u k i a: Vasemmisto on sekä valio
kunnassa sekä nyt täällä eduskunnassa 
vastustanut esillä olevaa lakia sillä perus
teella, että se heidän käsityksensä mukaan 
huomattavalla tavalla helpottaisi niiden 
maanviljelijäin veroa, jotka ovat kaupunki
j,a kaup.pala-alueella. Kun valiokunnassa 
tästä oli kysymys ja siellä kuultiin asian
tuntijaa ja juuri erikoisesti kysyttiin tästä, 
vaikuttaako se mitä näiden kaupunkien ja 
kauppalain verotuksiin, niin hän mainitsi 
käsityksensä olevan, että se ei vaikuta sitä 
eikä tätä verotukseen. Jos taas olisi niin, 
että nämä maanviljelijät todellakin tulisi
vat saamaan helpotusta, silloin kun siirry
tään pinta-alaverotukseen, niin silloin mi
nusta tuntuu, että tällä lailla olisikin erit
täin kiire saada hyväksytyksi. Sillä jos 
todellakin harkintaverotus on orllut sellaista. 
että se on huomattavasti ollut korkeampi 
kuin mitä pinta-alaverotus tulisi olemaan, 
niin se on ollut silloin kohtuutonta. Mutta 
erikoisesti tämä lain muutos on tärkeä nii
den maanviljelijäin kannaLta, jotka aivan 
viimeisinä vuosina ovat joutuneet kaupunki
ja kauppala-alueiHe. Ne ovat jo monia 
vuosia maksaneet pinta-alaveroa metsämaas
tansa ja metsästään. Jos ne nyt myyvät 
metsää, heidän täytyy maksaa veroa koko 
sii,tä kauppasummasta, jonka he saavat 
metsällään, ja tämä, jos mikään, on koh
tuutonta. He ovat maksaneet metsästään 
veroa useita vuosia ja nyt heidän täytyy 
maksaa vielä uudestaan. Ja senvuoksi 
juuri, että aivan viimeisinä vuosina on 
useita maatiloja joutunut kaupunki- ja 
kauppalaliitoksien tähden niiden alueelle, 
on tämä verotusuudistus tärkeä ja sen 
vuoksi hallitus on antanut tämän esityksen. 
Mitä tulee siihen, että jäätäisiin odotta
maan uusia verolakiesityksiä, niin ei se, 
vaikka ed. Kivisalo täällä äsken väi1tti, ole 
yhden eikä kahdenkaan vuoden asia, vaan 
siihen kuuluu vielä useita vuosia. 

Ed. H o r e ll i: Tässä hallituksen esi
tyksessä pyritään saattamaan kaupungeissa 
ja kauppalaissa olev.at maaruviljelijä,t vain 
samaan asemaan kuin maalaiskunnissakin 
olevat saman ammatin harjoittajat. Ei siis 
ole kysymys siitä, että heidät asetettaisiin 

johonkin edulliseen poikkeusasemaan kuten 
täällä eräs puhuja väitti. Onko' pinta
allaverotus sinänsä oikeutettua tai onko sen 
noudattamisessa epäonnistut1tu, se on kysy
mys, jonka ratkaiseminen ei kuulu tähän 
yhteyteen. Nyt tahdotaan vain poistaa 
erästä epäjohdonmukaisuutta, joka on 10 
vuotta ollut vallitsemassa. Kun emme 
tiedä eikä nähtävästi tiedä haHituskaan 
koska uusi verotuslaki saadaan valmiiksi j~ 
tulee noudatettavaksi, on meidän tehtävä 
osittaisiakin parannuksia, missä niitä voi
daan tehdä. Asiaan ei vaikuta se tulisiko 
kuntien talous tästä hyötymään tai kärsi
maan. Ei siis myöskään tarvita sellaisia 
laskelmia kuin täällä eräässä puheenvuo
rossa viitattiin. Tahdotaan vain poistaa va:l
linnut epäjohdonmukaisuus ja pyritään siis 
juuri saamaan sitä oikeutta, josta ed. Kivi
salo mainitsi. Nykyistä menettelyä, joruka 
mukaan maanviljelijää ve.rotetaan e·ri perus
teilla sen mukaan, asuuko hän maalaiskun
nassa vaiko kauppalakunnan puolella, ei voi
tane millään perusteella puoltaa. Halli
tuksen esitys on näin oHen mielestäni oikeu
den ja kohtuuden mukainen ja katson, että 
se olisi sinänsä hyväksyttävä. 

Ed. T a k a 1 a: Ed. Kivisalon lukema 
puhe ei muuttanut suinkaan minun käsi
tystäni tästä hallituksen esityksestä. Minun 
mielestäni se on oikeudenmukainen j,a siinä 
tehdään oikeutta kauppala- ja kaupunkikun
tien maanviljelijöitä kohtaan, ja kun nämä 
ovat pien'Viljelijöitä enimmäkseen, niin en
nen ka:ilkkea juuri sil1oin näitä pienviljeli
jöitä kohtaan. Ed. Kivisalo tääl'lä pikem
minkin on tänä iltana unohtanut va:rrhurs
kauden vaatimukset esiintyessään juuri niitä 
vastaan, jotka täällä tahtovat tehdä oikeutta. 
Ed. Linna täällä tunnustikin, että on tär
keätä saada veroperusteet samanlaisiksi. 
Minä en käsitä, minkä tähden hän sitten ol
lenkaan meni puhumaan, koska hän tämän 
tunnusti ja koetti sitten selvitellä asiaa toi
selta kannalta. 'riilmä sosialidemokraattien 
vasta1ause valtiovarainvaliokunnassa ja laki
ja talousvaHolkunnassa sekä heidän esiinty
misensä täällä eduskunnassa nyt on osoitta
massa sitä, että sosialidemokmatit ovat viha
mielisiä maataloudelle ja koettavat taistella 
sitä vastaan karkin keinoin. On hyvä, että 
täällä on sentään muita ryhmiä vielä, jotka 
tahtovat tehdä tässäkin kohdassa oikeammin. 
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Ed. Kivi s a 1 o: Ed. Takal'a väitti lau
sunnossaan viime istunnossa, että tämä laki 
on maanviljelijöille kovin edullinen ja erit
täin pienviljelijöille, ja nyt hän väitti sa
maa. Ed. Tukia taas väittää, että tämä ei 
ole ollenkaan niiUe edullinen. Minä en sit
ten tiedä, kumpaako tässä olisi uskottava, 
sillä eivät kai molemmat puhu aivan sitä to
tuuden viimeistä sanaa. Ed. Horellille pyy
dän huomauttaa, etten minä ole tarkoitta
nut, että maanviljelijät nyt asetetaan p'Oik
keusasemaan tämän lain kautta. Minä tar
koitin sitä, että maanviljelijät ovat olleet 
muihin kiinteistönomistajiin ja elinkeinon
harjoittajiin nwhden poikkeusasemassa siitä 
alkaen kuin nykyinen •laki on ollut. Heihin 
nähden ei voida minkäänlaista harkinta
verotusta sovelluttaa, jota kaikkiin muihin 
kiinteistönomi<Jtajiin ja elinkeinonJharjoitta
jiin nähden on saatu sov;elluttaa silloin kun 
verotettavan tulon :arvaus on ·osoittanut, 
ettei ole oHut verotettavaa tuloa tai sitä on 
ollut liian vähän. 

Että todellakin näin on käynyt, kuin ed. 
Linna sanoo ja johon minäkin viittasin, siitä 
voisin esittää lukuisia esimerkkejä. Niinpä 
esim. Janakkalassa v. 1922, jolloin nykyisiä 
verolakeja ensi kerran sovellutettiin käytän
töön, eräs kartano iLmoitti puhtau!ksi tuotoksi 
1,200 mal"kkaa hehtaaria kohti ja yleensä il
moitettiin sil1oin tuotot suuremmiksi, mutta 
sen jä]keen kun MaataloustUJottajain Kes
kusliitto piiriliittoineen on wlkanut tässä 
asiassa huitoilemaan, niin vuosi vuodelta on 
tämä hehtaarin puhdas tuotto niin pelloss·a 
kuin luonnonniityssäkin ja metsässäkin las
kenut ja kehitys on johtanut siihen esimer
kiksi minun kotillmnnassani, HäJmeenlinnan 
maalaiskunnassa, että siellä se suhtoollinen 
osuus, minkä maanviljelijät maksavat kun
nan veroa, on laskenut vuosi vuodelta, lu
kuunottamatta paria kolmea viime vuotta, 
jolloin työläisten veronmaksukyky on suu
ren työttömyyden tähden huomattavasti hei
kentynyt. 

Yläjärvellä vuonna 1924 siellä kun vero
tettiin taksoi tusla u takunnassa Lie'lahden 
kartanon ja tehtaan työläisiä niistä muuta
mista aareista, jotka he olivat saaneet kar
tanosta peltoa viljeHäkseen niillä perunaa 
y. m., niin siellä laSikettiin näille pienille 
pikkuviljelijöille 12 marlkkaa aarilta puh
dasta tuloa, mikä siis merkitsee samaa kuin 
1,200 markkaa hehtaarilta. Ja kun työiäis
edustajat taksoituslautakunnassa väittivät 
tätä liian suureksi, niin sil1oi:n väittivät por-

variedustajat, että me maanviljelijät me 
tunnemme ja tiedämme, mitä maa tuottaa. 
Siis köyhän miehen pieni maatilkku saattaa 
tuottaa 1,200 markkaa puhdasta tuottoa, 
mutta suuret maanomistajan maat eivät Ylä
järvelläikään sinä vuonna tuottaneet hehtaa
ria kohti muuta kuin 400 ma~kaa keski
määrin. Niin, minä en halua kuluttaa edus
kunnan aikaa näiden esimer~kien luettele
misella, mutta sen sanon, että mitä olen sa
nonut, on vedenpitävää. 

Ed. F o r s ta: d i u s: Nämä ed. Kivisalon 
lausumat esimerkit eivät todista mitään. 
Ensiksikin vuosien 1918, 1919 ja 1920 elin
tarpeiden hinnat olivat 50% korkeammat 
kuin nykyjään ja enemmänkin kuin 50 % 
korkeammat kuin vuosi takaperin, ja toi
sekseen esimerkkinä mainitut viljelmät oli.
vat vain 1-2 aaria. Se saa paljon kor
keamman tuoton jolla on 1 aari, kuin se, 
jolJa on hoidettavanaan 2 hehtaaria tahi 
enemmän, sillä ei koslkaan suurempaa vil
jelystä voi viedä eteenpäin sillä voimape
räisyydellä kuin yhden aa.rin viljelystä. 

Ed. Tukia: Minä en voi vakuuttaa, 
kuten ed. Kivisalo väitti sitä, onko pinta
aJaverotus edullisempi tai epäedullisempi 
kuin harkintaverotus, mutta tässä on pää
asia se, että pinta-alaverotus on oikeuden
mukainen ja sitä tunnustusta emme aina 
voi antaa harkintaverotuksesta. Se, mitä 
täällä ed. Kivisalo mainitsi, että heidän 
ryhmänsä pienviljelijöitä olisi tällä kosis
kcltu ja hän tahtoi sanoa, että niiden 'Vero
tuKsesta muodostaa isännän työ suurem
man osan ja pinta-alaverotus pienemmän, 
sitäkö varten ed. Kivisalo tahtoisi harkinta
verotusta, että se pienviljelyksenlkin pinta
alaverotus tulisi vwhän suuremmaksi? 

Ed. Linna: Ed. Takalan äskeisen lau
sunnon johdosta minä pyydän huomauttaa, 
että kun minä mainitsin, että minä olen 
valmis hyvä~symään perusteet yhdenmu
kaisiksi, minä lisäsin, että minä sen lisäksi 
tahtoisin myös verotuslautakunnalle varata 
mahdollisuuden arvioida ja harkita, missä 
määrin on verotettava niistä sellaisista elin
keinoista, joita harjoitetaan maatilalla sil
loin, kun se on hyvien liikeyhteyksien ja 
liikekes[mksien varrella, jolloinka ne ovat 
erikoistuneet viljelemään jotakin erikoista 
teollisuuskasvia tai pääasiassa teollisuuskes-
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kuksia varten joitakin erikoisia juurikasvi- 1 

lajeja. Nämä ovat verrattavissa puutarha
V'iiljelijään ja puutarhaviljelijää verotetaan 
ei pinta-alan mukaan, mutta puutal'lhan 
tuoton mukaan. Totta kai pitäisi oUa ve
rotuslautakunnalla oikeus tällaisia maan
viljelijöitä, jotka v~ljelevät suuressa mää
rässä teollisuusikasveja ja saavat niistä suu
ret tulot, verottaa ainakin samalla tavalla 
lmin puutal'lhaviljelijöitä. Onko tämä, ed. 
·Takala, väärin, jos me vaadimme tällaista 
oikeutta verotuslautakunnille ~ Turhaa on, 
ed. Takala, puhua teidän pienviljelijärak
kaudesta, sitä teillä ei ole koskaan ollut, 
sen todistavat teidän tekonne. 

Ed. 1\'[ i i k k i: V asemmistopuhujain, var
sin!kin ed. Linnan mielestä, päästään vain 
harkintataksoituksella oiikeudenmukaisuu
teen kauppaloiden alueella olevia maata
louksia verotettaessa. Minun käsittääkseni 
harkintataksoitus, siis sellainen ta'ksoitus, 
jolla ei ole mitään varmaa perustetta, on 
taksoitustavoista ehdottomasti heikoin. 
Kauppaloiden alueilla olevat liikemiehet, 
virkailijat ja työmiehet verotetaan ilmoi
tuksensa perusteella, mutta maanviljelijät 
taas ovat kokonaan verotuslautakunnan 
mielivallan alaisia. Kauppaloiden alueella 
on maanviljelijöitä aina !kovin vähän, joten 
he eivät voi saada verotuslautakuntaan 
siksi voimakasta edustusta, että näillä olisi 
siellä jotakin huomattavampaa sanontaval
taa, vaan ovat verotuslautakunnat poik
keuksetta valitut lVikemieilistä ja työmie
histä, siis kuluttajapiireistä, jotka ovat ko
konaan vieraita maanv.iljelykseHe. Tämän 
vuoksi onkin erittäin tärkeätä, että saadaan 
laki, jdka jossain määrin turvaa myös 
lkauppaloiden alueella oleville maanviljeli
jöiLle oikeudenmukaisen verotuksen. Har
kintaverotushan tässä jää joka tapauksessa, 
sillä isännän verotushan on harkintavero
tusta, jolla tavallisesti käytännöllisesti kat
soen tasoitetaan veroitus. Jos huomataan, 
että jokin maatalouskiinteistö jäi•si muuten 
liian pienelle verotukseLle, niin isäntävero
tuksen avulla on tilaisuus nostaa veroitusta 
k01htuulliseen määrään. 

Ed. V e h k a o j a: Ed. Kivisalolle mma 
pyydän huomauttaa, että totta kai hänen 
täytyy ymmärtää se asia, että olipa pien.
viljelijä tai suurviljelijä, niin yhtä hyvin 
tämä suurviljelijäikin voi saada joltakin 

aarinalalta suuremman tuloksen, kuin mitä 
se saa koko pinta-alaltaan, sillä onhan sel
vää jokaiselle maanviljelijälle ainakin se 
tosiasia, että erinäisiä kasvilaatuja viljele
mällä saadaan monta kertaakin suurempia 
tuloksia hehtaaria kohti, kuin mitä voidaan 
saavuttaa koko pinta-·alan viljely~sillä. 

Ed. H on k a 1 a: Ed. Kivisalon puheen
vuoron johdosta tahdon vaan huomauttaa, 
että on ai'Van luonnollista, että Hämeenlin
nan maalaiskunnassa maanviljelijät maksa
vat suhteellisesti vähän veroa sentähden, 
että siellä ei ole kuin 11 maanviljdijää 
minun tietääkseni, kun koko kunnan asu
kasluku on noin 2,500. 

Ed. T a k a 1 a: Minä totean vain, että 
tällä esityksellä pyritään mielivallasta oi
keuteen kaupunkien ja kauppaloiden maan" 
viljelijäin verotuksessa. Ymmärrän, kyllä 
sosialidemokraattien asennetta tässäkin ky
SJ"mylksessä heidän oppi-isänsä Karl Kaut
skyn lausuntojen pohjaJla. Hän.hän. sanoo 
eräässä teoksessaan, että sosialistiseen val
tioon päästään vasta sitten, kun itsenäinen 
talonpoikais1uokka on hävitetty. Ja siihen 
te sosialidemokraatit pyritte nytkin .. 

Ed. K i v i s a l o: Minä huomautan ed. 
Takalalle, että minä olen lukenut Kautskyn 
teokset - ainakin kaikki, mitkä suome.ksi 
ovat ilmestyneet (Ed. Taikala: Paljon mah
dollista!) - ja että niissä minä en ole 
huomannut tällaista lausuntoa. Minä en 
usko ed. Takalaa, ennenkuin hän näyttää, 
missä kirjassa ja millä sivulla se on .. 

Mitä tulee ed. Honkalan huomautukseen 
Hämeenlinna._n maalaiskunnasta niin se on 
kyllä oikea. Siellä on maan.viljelijöitä vä
hän muuhun väestöön verraten, joskin niitä 
kyllä on enempi kuin 11 (Oikealta: 12 
siellä on!). Mutta siellä aikaisemmin maan
viljelijät maksoivat noin 25 % kunnan kai
kista verotuloista ja nyt ne olivat tässä 
joitakin vuosia sitten muistaakseni 9 % 
(Keskustasta: Siihenkö te pyritten. Niin 
on siellä käynyt tämän lain aikana ja sen 
vuoksi se on osoittautunut siellä sellaiseksi, 
ettei se ole tuonut sitä tulosta, mitä siltä 
odotettiin 11 vuotta takaperin, jolloin se 
astui voimaan. Ed. V ehkaojan huomautus, 
että tottakai siitä pienviljelijäkin hyötyy, 
kun pinta-aJ.an tuotto määrätään alhaiseksi, 
ei ole niin selvä asia kuin sitä tahdotaan 
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täällä väittää. Se on vähän saman laatui
nen asia kuin jos ajattelemme, että on 
kaksi kaU!Ppaa rinnatusten. Toiruen kruup
pias ilmoittaa myyvänsä nappeja puolta 
halvemmalla kuin toinen ja myykitn. Ihmi
set menevät sinne puotiin ilostuneena siitä, 
että saavat puolta halvemmalla nruppeja, 
mutta eivät huomaakaan, että kauppias ot
taa 10 tai 20 % enemmän kankaista ja 
ostajat siis tosiasiallisesti joutuvatkin enem
män maksamaan sille, joka myy nappeja 
halvemmalla (Keskustasta: Ei pidä ostaa 
kankaita!). Kun verrataan n. s. isännän 
palkkaa ja pinta-alan tuottoa, y. m. niin 
suurviljelijällä pinta-alatuotto muodostaa 
hänen verotettavista tuloistaallj, sanoisinko 
pukukankaan ja sitten isännän palkka vain 
napit. Mutta pienviljelijälle tämä asia on, 
jollei lähes päinvastainen, niin ainakin 
sinnepäin ja se muuttaa tämän asian luon
netta aika tavalla. 

Ed. F o r s t a d i u s: Minä myönnän, 
että ennen aikaan olivat ne maatalouden 
harjoittajat, joiden tilat olivat kaupunkien, 
kauppaJoiden ja suurten a:sutuskeskuksien 
vieressä, paljonkin edullisemmassa asemassa 
kuin kauempana maaseudulla olevat maata
louden harjoittajat. Mutta nykyisin ei 
asianlaita ole enää .siUä taV'alla. Nyt kun 
on tuo kuorma-autoliikenne niin tavatto
man laajassa määrässä levinnyt maaseu
dullekin, niin ei ollenkaan mitään merkitse, 
asuuko 5 km :n päässä vai 15 tai 30 km :n 
päässä kaupungista. Sensijaan niillä maan
viljelijöillä, jotka rusuvat kaupurugin vie
ressä, on siitä kaupungin läheisyydestä 
myös tavattoman paljon haittaa. Palveli
jain palkat ovat paljon korkeammat, he 
eivät milloinkaan saa pitää aitojaan ehjinä, 
sillä kaupungin väestö tallaa ja särkee ne, 
he saavat va:htia karjaansa, etteivät ne 
pääse pahan tekoon, niiden mailla eivät 
säily milloin:kaan marjat eivätkä metsän 
otukset j. m. s. He saavat kärsiä kaiken 
sen vahingon, miikä tä,stä kaupungin lähei
syydestä heille tulee ja saavat vaan saman 
hinnan tuotteistaan kuin pitkämatkalaiset
kin, niin ettei niiden kaupunkien ja kaup
paJoiden alueella olevien maanvilj~lijäin 
tila ole ollenkaan kadehdittav.a. 

Ed. Honkala: Ed. Kivisalon puheen
vuoron johdosta tahdon huomauttaa, että 

sikäli kuin tiedän - minä olen naapuri
pitäjästä nimittäin - ja ti·edän varmasti, 
niin siellä ei ole enempää kuin 11 maan
viljelijää, jos ei oteta huomioon kääpiö
tiloja. Jos nämä sitten ovat joutuneet 
maksamaan aikaisemmin 25 % kaikista ve
roista, niin kyllä täytyy !kaikkien myön
tää, että tämä on kohtuutonta. Luulen, 
että tämä 25 % on maksettu silloin, kun 
ei ole ollut vielä pinta-alaverotusrta ja että 
siis on päästy oikeampaan verotukseen. 
Huomautan viJelä, että täällä on yli 2.,500 
asukasta. 

Ed. K i v i s a l o: Minä huomautan, että 
Härrneenlinnan maalaiskunnassa on suuria 
kartanaita ja se muuttaa tätä asiaa, vaikka 
itse maanviljelijäin lukua onkin vähän. 
Mitä tulee ed. Forstadiuksen huomautuk
seen, että nämä kaupungin lähellä olevat 
maanviljelijät joutuvat kärsimään niistä 
ilkitöistä, mitä siellä kaupunkilaiset pikku
pojat ja mahdollisesti muut tekevä!t, niin 
sehän on asia erikseen eikä sitä ymmär
tääkseni voida verotuslainsäädännöllä kor
jata. 

Ed. L a h t e l a: Täällä ed. Linna se
Ji,tti, että vaikka taksoituslautakunna.t ovat 
asettaneet mahdollisimman alhaiset vero
perusteet, niin siitä huolimatta, jos olisi 
joissakin kunnissa pantu vähän ylem
mät, ovat maaherrat säännöllisesti alenta
neet. Tämän johdosta pyytäisin huomaut
taa, että maaherrat ovat myöskin verope
rusteita ylentän•eet, joten ed. Linnan seli
tys tässä tapauksessa ei pidä paikkaansa 
tai on se kovin yksipuolinen. Ed. Linna 
myos selitti, että sen jälkeen lk:un on sää
detty laki, jonka mukaan saadaan vähe,n,. 
tää kiinnitettyjen lainojen korko, ovat 
suuri- ja keskikokoiset maatilat jääneet ve
rottamatta .. Ed. Linnan käsityksen mukaan 
siis velkojen korkomenoistakin pitäisi olla 
oikeus verottaa. Minä olen aivan päinvas
taisella kannalla. Koska kerran tuloista 
voidaan verottaa, niin ei silloin ole oikeutta 
menmsta verottaa. Mutta minä ymmärrän 
hyvin ed. Linnan selitykset tässä, kun hän 
lausuntonsa lopussa vaatii, että verotuslau
takunnilla pitäi,si olla oikeus asettaa vero 
niiden maksettavakisi, joi1la on Vleronma:ksu
kykyä. Hän ei siis pysykään esityksessään 
tuloverotuksen pohjalla, vaan siirtyy pää-
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omaverotukseen ja asettaisi verot niille, 
joilla on entistä säästöä, joilla verot voi
daan maksaa. 

Ylei,skeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen yksityiskohtaisessa käsit
telyssä hyväksytään järjestänsä ke~kuste
lutta 1-3 §, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juil.ist,e
taan päättyneeksi. 

5) Ehdotus lai.ksi torpan, lampuotitilan ja 
mäkitupa-alueen vuokraukse·sta 12 päivänä 
maaliskuuta 1909 annetun asetuksen 67 § :n 

muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 17 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä maatalousvaliokunnan 
mietinnössä n :o 3 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 36, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 17. 

Ensin sallitaan yleiskeskustelu msiasta. 
Sen jälkeen esitellään lakiteksti. 

j 

YleiskeSikustelussa ei kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

L1akiehdotuksen 67 §, sen voimaanpano
säännös, johtolause ja nimike hyväJksytään 
keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käisittely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Ehdotus laiksi maalaiskuntain asutus,lauta
Jrunnista 5 päivänä toukokuuta 1925 annetun 

lain 1, 8 ja 10 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 18 ja otetaan toiseen käsi t te
I y y n snna sekä maatalousvaliokunnan 
mietinnössä n :o 4 valmistelevasti käsitetlty 
hallituksen .esitys n :o 37, joka sisältää yllä
mainitun lwkieh.dotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn ponjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 18. 

Puheenvuoroja ei pyydetä. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan 
hylkäävään ehdotukseen. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

7) Ehdotus laibi valtiopäiväjärjestyksea 
88 § :n muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 19 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä .sekä perustuslakivaliokunnan 
mietinnös.sä n :o 6 valmistelevasti käJsitelty 
ed. Vilhulan y. m. lak. al. n :o 3, joka si
sältää yllämainitun lakiehdotuksen .. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 19. 

Kes1kustelu: 

Ed. V i l h ula: He~ra puhemies! Nyt 
toisessa käsittelyssä oleva maa:laisliiton ta
holta tehty aloite valtiopäiväjärjestyksen 
88 § :n muuttamisesta on yksi niistä maini
tun ryhmän taholta tehdyistä esityksistä, 
jotka hyväksyttyinä tietäisivät toteutuneena 
Suomen kansan yhden tärkeimmistä ole
massaolon perusteista, nimittäin suomalai
sen kansallisvaltion muodostumisen. 

On myönnettävä, että aloite sellaisenaan 
tähtää varsin pitkälle eduskunnan kieliolo
jen järjestämisessä, nimittäin eduskunnan 
täydelliseen kielelliseen suomalaistamiseen. 
Sehän tietäisi, niinkuin täällä jo on todet
tulkin, sitä, että eduskuntaan voisi tulla 
valituksi vain suomenkieltä taitavia kan
salaisia. Tämä päämäärä on tietysti julki
lausuttuna varsin radikaaEnen ja sen edus
kunnassa läpivieminen ei ole nykyisin mah
dollista. Mutta haluan tässakin yhteydessä 
kuiterukin todeta, että sen sisältämä pää
määrä saattaa tulla vielä joskus tässä 
mawssa toteentumaankin. Täytyy nimittäin 
voida olettaa, että kansalaisella, joka tulee 
valituksi maan parlamenttiin,, pitäisi olla 
niin suuri kunnioitus omaa lkansakuntaansa 
kohtaan, että hän twhtoo omaksua yhden 
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kansakuntansa kwlleimmista omaisuuksista, 
nimittäin kansrukuntan:sa kielen. Kunnioi
tus äidinJkieltä kohtaan on ehdottomasti 
kaikkea arvonantoa ansaitseva tunne, mutta 
kyseellinen kaksikielisyys Suomessa ei kä
sittääkseni saisi kuitenkaan olla kansakun
nan kokonaisuutta silmälläpitäen jatkuvan 
erimielisyyden aiheuttajana, jota edUJSkun
nankin kaksikielisyy,s tietää. Ja käytännöl
lisesti katsoen on1nn eduskunta jo todelli
suudessa paljon suomalaisempi kuin mitä 
ulkoinen voisi voimassaolevan valtiopäivä~ 
järjestyksen juhlallisten sanontain mukaan 
luulla. Nykyisessäkin eduskunnassa lienee 
vain n. 2.5 pros. sellaisia edustajia, jotka ei
vät suomenkieltä ymmärrä, ja tuon 2.5 pro
sentin edustajamäärän välttämätöntä tar
vetta silmälläpitäen meillä pyörii täällä 
käytännöllisesti katsoen koko kaJksikieJ.isyys
järjestelmä. Tämän yhteydessä lienee ehkä 
lupa kysyä, että mitähän Ruotsin edUJSkun
nrussa sanottaisiin, jos joku Ruotsin suoma
laisista siellä käyttäisi suomenkieltä. 

On valitettavaa, että suuren valiokun
nankin enemmistö on tullut aloitteeseen ja 
siihen perustuslakiva1iokunnassa liitettyyn 
vastalauseeseen nähden hyJkäävälle kan
nalle. Mutta perustuslakivaliokunnan mie
tintöön liittyvä edellämainittu vastalause 
ja wsiain käsittely suuressa valiokunurussa 
ovat omiaan kuitenkin todist,a;maan, että 
eduskunnan kieliolojen järjestäminen on 
aloitteen kautta kaatunut eteenpäin. Ja 
tämä asia tulee varmasti olemaan jatku
vasti ja entistä yhä voim81kkaammin edus
kunnassa esillä, kunnes tal.i)eeton k81ksi:kie
lisyys eduskunnasta on saatu poistetuksi. 

Perustuslakivaliokunnan enemmistö on 
hylkäävän mietintönsä perusteluksi kätkey
tynyt m. m. ed. Plennasen eduskunnan työ
järjestyksw muuttamista koskevan aloit
teen ta81kse. Tämä tuntuu jonkinlaiselta 
lupaukselta siinä suihteessa,, että kun ed. 
Pennasen aloitteen kohtalo tulee eduskun
nassa lopullisesti ratkaista va:ksi, niin edis
tysmielis-sosialistis-ruotswlainen nykyistä 
kaksikielisyysjärjestelmää karrmattava rin
t&ma murtuu. Tämä saadaan pian nii:hdä. 

Kun minulla on sama käsitys kuin perus
tuslalkivaliokunnan vii:hemmistöllä, että vain 
eduskunnan työjärj,estykseen tehtävillä muu
tolksilla ei eduskunnan kielioloja saada tyy
dyttävästi korjatuksi, yhdyn minä perus
tuslakivaliokunnan mietintöön liittyvään 
vastalauseeseen ja pyydän ehdottaa, her,ra 

. 
puhemies, että käsittelyn pohjaksi otettai
siin perustuslakivaliokunnan mietintöön 
liittyvään vastalauseeseen sisältyvä lakieh
dotus. 

Ed. J. Anna 1 a: Tämän asian ensim
mäisessä käsitte,lyssä esitti m. m. ed. Pen- · 
nanen sellaisen käsityksen, että tämä val
tiopäiväjärjestyksen 88 § :n muuttaminen 
olisi mahdollisesti ristiriidassa ha!llitusmuo
don 2,2 § :n kanssa (Ed. Pennanen: En 
minä sitä ole sanonut!). Tavallisella maal
likkojärjellä asiaa tutkiessa tuntuu kuiten
kin s~ltä, ettei valtiopäiväjärjestyksen 88 
§ :n muutos olisi ristiriidassa hallitusmuo
don 22 § :n kanssa. Viimemainittu nimit
täin sisä~tää määräyksiä siitä, miLlä tavalla 
hallituksen ja eduskunnan välinen asiakir
jain vaihto on tehtävä. Voimassa oleva val
tiopäiväjärjestyksen 88 § taasen sisältää 
määräyksiä eduskunnan sisäisestä työjär
jestyksestä. Tosin pykälän 3 momentissa 
puhutaan myöskin hallituksen kirjani.sista 
ilmoituksista eduskunnalle, mutta sellainen 
määräys on valtiopäiväjärjestyksessä mie
lestäni •tarpeeton, koska asiasta on sää
detty hallitusmuodon 212 § :ssä. Jos taas 
tätä va1tiopäiväjärjestyksen 88 § :n 3 mo
menttia pidetään tarpeellisena esim. sitä 
varten, että hallituksen tulee vastata val
tiopäiväjärjestyksen 37 § :n 1 momentin 
edellyttämiin välikyselyihin myöskin ruot
sinkielelLä, niin tämä ei mielestäni ole mi
tenkään tarpeellista. Tuntuu hyvin kiu
salliseJlta välikyselyihin vastattaessa kuul'la 
myöiSkin sanasta .sanaan sama esitys ruot
sinkielellä, jota esitystä kuuntelee tavalli
sesti täällä eduskunnassa pari kolme edus
tajaa. Tämä on tuiki tarpeeton vaiva ja 
ajanhukka, jo.sta pitäisi mahdollisimman 
pian päästä. Samoin pitäisi mie'lestäni 
päästä siitä tulkinnasta, josta eduskunn8in 
työjärjestyksen 40 § :n 1 ja 3 momentissa 
säädetään. Sen mukaan tulee täysistun
nossa ruotsinkielisten 'lausuntojen ponnet 
kunkin lausunnon jälkeen tulkita suomeksi. 
Aivan tarpeeton toimenpide, jolla ei ole 
mitään positiivista merkitystä. Samoin on 
tarpeetonta esittää puhemiehen esitykset ja 
tiedoksiannat kummallakin kielellä. Var
maankaan ei eduskunnan työssä sattuisi 
mitään kommelluksia, vaikka puhemiehen 
esitykset e.sitettäisiin vain suomenkielellä. 
Ruotsalaisille kansanmiehille asia selviäisi 
yksityistulkin välityksellä, josta säädetään 
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mainitun työjärjestyksen 40 § :n 2 momen
tissa, joka ehdotetun valtiopäiväjärj•estyk
sen 88 § :n muutoksen jälkeenkin voisi 
jäädä voimaan. 

Kaiken kaikkiaan olisi siis mielestäni pi
kaisesti päästävä siitä laajasta ja tarpeet

. tOIIDasta kaksikielisyydestä, joka eduskun
nassa on käytännössä. Tämä muutos on 
tarpeen ensiJksikin sitä varten, että nykyi
nen kaksikielisyys ei ilahduta ketään. 
Ruotsalaisten kannalta se on vllJrmasti 
puutteellista ja suomalaisten kannllJlta 
äärettömän kiusallista. T-oiseksi tämä ny
kyinen kll!ksikielisyys maksaa tarpeetto
masti valtiolle. Minä en tässä esitä yksi
tyiskohtaista luetteloa siitä, mitä tarpeeton 
ruotsinkielen käyttö maksaa palkkoina, pai
natuskustannuksina y. m. sellaisina me
noina täällä eduskunnassa. Kuvaavana esi
merkkinä kuitenkin tulkoon mainituksi, 
että nähtävästi voimassa olevan valtiopäi
väjärjestyksen 88 § :n 2 momentin mää
räyksestä johtui aikoinaan m. m. se kanslia
toimikunnan päätös, jonka mukaan tässä 
talossa laitettiin kaikkien ovien nimikilpiin 
ruotsinkielinen teksti. Näin ei alussa ollut, 
mutta !koska valtiopäiväjärjestyksen 88 § 
sen 2 momentti määräsi kansliatoimikun
nan antamaan kirjalliset ·tiedona.ntonsa mo
lemmilla kielillä, niin ruotsalaisella truholla 
vaadittiin myöskin ruotsinkielistä tekstiä 
-ovikilpiin. Kansliatoimikunnalla ei ollut 
muuta neuvoa kuin totella tätä vaatimusta, 
koska kielila:ki ja valtiopäiväjärjestys oli
vat omiaan siihen pakottamaan. Ruotsiin
kielinen teksti laitettiin ovikilpiin, ja tästä 
ruotsinkielisten edustajien huvista sai Suo
men valtio maksaa 18,000 markkaa. Aivan 
turhaan mennyttä rahaa, sillä varmaan
kaan ainoakaan ruotsinkielinen edustaja ei 
olisi ilman tätä toimenpidettä eksynyt si
ten, ettei olisi osannut tarpeelliseen valio
kuntaan tai muuhun tarpeelliseen paik
kaan tässä talossa. Tämä esimerkki riittä
köön ·osoittamaan, kuinka tarpeetonta varo
jen ja ajan tuhlausta liian laaja ruotsin
kielen asema täällä eduskunnassa aiheut
taa. Valtiopäiväjärjestyksen muutos on 
joka tapauksessa kysymyksessä olevan py
kälän kohdalla tarpeen. Sitäpaitsi pykälän 
muutosehdotus siinä muodossa, jossa se esi
tetään perustuslakivaliokunnan mietintöön 
liitetyssä vastalauseessa, ei mitenkään louk
kaa kenenkään oikeudenmukaisia oikeuk
'lia. Näin .ollen on syytä toivoa, että edus-

----~~~~~-

kunta ottaisi käsittelyn pohjaksi perustus· 
lakivaliokunnan mietintöön liitetyssä vasta
lauseessa esitetyn lakiehdotuksen. Näin ol
len pyydän, herra puhemies, kannattaa ed. 
Vilhulan tekemää ehdotusta. 

Ed. H e i s k a n en: Herra puhemies! -
Käsiteltäessä kysymyksiä valtiopäiväjärjes
tyksen ja hallitusmuodon !kielipykäläin 
sekä kielilakien muuttamisesta meidän on 
syytä tarkastella myöskin ja ennen ik:ai•kik:ea 
niitä periaatteita, joista tässä on kysymys, 
ja silloin ·ennen kaikkea kiintyy hu-omio 
siihen, minkälainen lainsäädäntö on valta
kunnalle ja sen olemassaololle eduHisin, 
sellainen!ko, joka pyrkii pienen kansallisen 
vähemmistön ikäänkuin eristämään omaksi 
erikoiseksi ryhmäksi, jonka harras•tukset, 
kuten meillä on asianlai·ta ainakin väHstä 
ollut, on suuntautunut jopa vaLtakunnan 
rajojen taa, vai sellainenko lainsäädäntö, 
joka pyrkii yhdistämään ja edistämään 
kansallisen vähemmistön sulautumista yh
deksi valtakunnan enemmistön kanssa yh
densuuntaisesti ajaottelevaksi lwkonaisuu
deksi. 

Meidän kielilainsäädäntömme henki on 
ollut väärä. Se kaksikielisyys, joka meillä 
on epäedullisen historiallisen !kehityk
sen tuloksena vielä olemassa, on epäi
lemättä poikkeustilanne. Mutta •tätä poik
keustilannetta meillä on lainsäädäntö pyr
kinyt ikäänkuin vahvistamaan ja sen ole
massaoloaikaa tarpeettomasti pidentämään. 
Tästä tarpeettomasta kaksikiellisyydestä, 
joka missään tapauksessa ei valtakunnan 
voimaa ole omiaan lisäämään, meidän olisi 
päästävä. Ja siihen täilitäävät ikai:kki ne 
aloitteet, jotka täällä tänä syksynä -on edus
kunnalle jätetty. 

On sanottu, että olisi parempi nämä 
kaikki muutosehdotUJkset käsitellä yhtä ai
kaa. Epäilemättä niin olisikin asianlaita, 
mutta kun eri asioita ei saa kytkeä Jihteen 
aloitteeseen, niin on ollut pakko tehdä kus
takin näistä eri aloite. Olisi ollut tietysti 
suotavampaa, että nämä eri aloitteet olisi
vat joutuneet samoihin aikoihin täällä täys
istunnoissa käsiteltäviksi, mutta sekään ei 
ole mahdollista sen takia, että valiokun
nissa käsi·tellään ensin perustuslain luon
toiset lrukialoitteet, sitten tavalliset laki
aloitteet ja sitten toiv·omusaloitteet. Niinpä 
nyt ova•t nämä perustuslain muutosta !kos
kevat kielilakialoitteet joutuneet täällä 
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esille. Esim. lakialoite yliopiston suoma
laistamisesta joutunee esille vasta joulun 
jälkeen, ehkä vasta maaliskuulla, ja toivo
musaloite kielilakien muuttamisesta ehkä 
parhaassa tapauksessa vasta kevääillä. Näin 
ollen joudutaan olosuhteiden pakosta käsi~t
telemään kutakin aloitetta täällä erikseen. 
Asian laita olisi tietysti aivan toinen, jos 
hallitus olisi ottanut vaivakseen näistä 
asioista laa:tia myöskin enemmistöä tyydyt
täviä aloitteita, mutta siltä tahol,ta me 
emme voi, kuten usein on jo huomautettu, 
mitään erikoista toivoa. 

Yksi ikohta tässä pyrkimyksessä päästä 
tarpeettomasta kaksikielisyydestä on tämä 
valtiopäiväjärjestyksen 88 § :n muuttami
nen. Ja kun tämä muutos tehdään siinä 
muodossa kuin perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä lii.tetyssä vastalauseessa on eh
dotettu, niin siinä vain pyritään poista
maan tarpeeton kaksikielisyys. Niinpä sen
kin rmuJkaan on oikeus keskusteluissa käyt
tää ruotsin1kieltä, kuka sitä katsoo tarpeel
liseksi ja kuka ehkä ei suomenkieLtä riit
tävästi osaa. Mitä taas kirjallisiin ~tiedon
autoihin tulee, niin niiden t~oimiJttaminen 
ka;hdella kielellä on epäilemättä turhaa vai
vaa ja ajan ja varojen hukkaa. Sillä ne, 
jotka täällä Suomen eduskunnassa edusta
vat eri kansalaispiirejä, niiden täytyy aina
kin jossakin määrin ymmärtää suomea, 
sillä eihän suomenkielisiä puheenvuoroja
kaan käännetä ruotsiksi, ja valiokunnissa 
myöskin ruotsalaisten täytyy pystyä ym
märtämään suomelllkielisiä puheenvuoroj1a. 
EUeivät he sitä voi, niin heidän mahdolli
suutensa täällä työskennellä tulee pa;kosta 
jossakin määrin rajoittumaan. Ja mikäli 
kaikki täällä olevat edustajat voivat seu
rata suomenkielisiä puheenvuoroja, niin 
paljon helpommin he voivat silloin seurata 
suomenkielisiä mietintöjä, joita täällä va
liokuntien ja muiden taholta annetaan. 
Siis nämä muutokset ovat mitä kohtuulli
simpia ja toivoa sopii, että ne myöskin 
tullaan hyväksymään. 

Mitä erikoisesti ruotsalaisten taholla täl
laisista muutoksista on sanottu, niin siihen 
meidän ei tarvitse erikoisemman paljon kiin
nittää huomiota, kun ottaa huomioon esim. 
sen, mitä Hufvudstadsbladet hakkapeliittain 
päivänä kirjoitti, jossa se sanoi: ,ei ole 
perustuslain hengen mukaista riistää meiltä 
mahdollisuus ikulttuuritarpeittemme tyydyt
tämiseen suhteellisesti laajemmassa mitta-

kaavassa kuin suomalaiset.'' Kun tällaisia, 
etten sanoisi, julkeita väitteitä ja vaatimuk
sia sillä taholla esitetään, niin silloin on 
mahdotonta löytää heidän kanssaan yhteis
ylffimärrystä ja yhteistä pohjaa näissä kysy
myksissä. 

Sen sijaan on tehnyt masentavan vaiku
tuksen se kanta, jonka valitettavasti sosia
lidemokraattiset edustajat ovat täällä tässä 
asiassa ottaneet. Kun esim. tämän kuun 
15 päivän Sosialidemokraatissa kirjoitetaan, 
se1ostetaan viime tiistai·n istuntoa, niin siinä 
sanotaan suoraan: ,Mitä kieli'kysymykseea 
vielä tulee, niin ilmoitettiin meikäläiseltä 
taholta, että työmiehelle muka on jokseenkin 
samantekevä, minkä kieliset häntä riistä
vät. '' En luule, ~että asia sittenkään on 
aivan niin. Minä luulisin sittenkin, että 
myöskin suomalainen työmies ajattelee suo
malaisesti. Ja että niin ilmeisesti on asian
laita, siitä on todistuksena se, että saman 
15 päivän Sosialidemdk:raatissa eräs tun
nettu nimimerkki kirjoitti tällä tavalla: 
,Kieli- ja kansallisuusasiat eivät ole sosia
lidemokraattiselle työväenliikkeelle asioita, 
joihin sen ei tarvitse puuttua. Ne ovat 
inhimillisen elämän piiriin kuuluvia ja väis
tämättömiä, rkäviä asioita monesti ja sen
vuoksi niitä pyritään välttämään ja lykkää
mään, mutta ovat aina edessä, ellei niitä 
ole järjestetty kunkin ajan kehityksen mu
kaisesti. Jos sanotaan että työmiestä ei 
kieliasia koske 'lainkaan, niin sellainen väi
tös ei todista muuta kuin lausujansa pinta
puolisuutta tai halua puuttua asiaan, jota 
ei ymmärrä." Ja sitten edelleen samassa 
kirjoituksessa: ,Kieltämättä ovat perustus
lakivaliokunnan mietinnöt kieliasioissa ol
leet liian negatiivisia, niitn hallitusmuodon 
14 pykälää koskeva kuin valtiopäiväjärjes
tyksen 88 pykä'lääkin koskeva.'' Yhdyn 
täydelleen tähän kannan ilmaisuun. 

Sen sijaan saman päivän pääkirjoituk
sessa pyritään siirtymään kokonaan pois 
pääasiasta, jopa suorastaan esittämään, mi
nun nähdäkseni ainwkin, tarpeettomia il
keyksiä. Muun muassa sanotaan: ,Yhä 
ovat jyrkistyneet vaatimukset ruotsinkieltä 
puhuvain kansalaisten työntämiseksi mah
dollisimman kauas sivuun julkisesta elä
mästä ja ruotsinkielen käyttämisen supista
miseksi niihin puitteisiin, joilla maailman
sodan päättyessä kansainliiton taholta py
rittiin turvaamaan jonkinlainen elämisen 
minimimahdollisuus niille kansan sirpaleille, 
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jotka tuolloin joutuivat siihenastisesta eli
mellisestä lrokonaisuudesta vierawn kansan 
yhteyteen.'' Tässä, mitä ensinnälk:in tähän 
a;l!kupuoleen tulee, niin ei millään taholla 
voitane perustellusti väittää sitä, että tässä 
on pyrkimys ruotsinkieltä puhuvia kansa
laisia työntää mahdollisimman kauas sivuun 
julkisesta elämästä. Päinvastoinhan meillä 
mitä tuoreimmat tapaukset osoittavat, -
esim. ,eräs nimitys tässä muutama :kuukausi 
sitten - että eräs erittäin ansioitunut suo
malainen sosialidemokraatti tuli sivuute
tuksi erään ruotsalaisen aatelisen twkia. 
Siis missään tapauksessa ei vcoida sanoa sitä, 
että tässä millään taholla pyritään ruotsa
laisia työntämään syrjään ju1kisesta elä
mästä. Heiltä pyritään etuoikeuksia vähen
tämään ainakin, eikä mitään muuta. 

Kun taas on joskus viitattu kansainliioon 
telk:emiin päätöksiin näissä asioissa, niin sii
hen on vain viitattu sentakia, :kun ruotsin
kielisellä taholla on nimenomaan huomau
tettu, että heidän täytyy lähteä hakemaan 
kansainliitosta turvaa sitä sortoa vastaan, 
jota täällä harjoitetaan. Suomalaisella ta
holla cm sanottu, että olkaa hyvä ja men
kää, tällaista turvaa te sieltä saatte. 

Täällä on myös samassa Sosialidemo
kraatin pääkirjoituksessa valitettu eri
koisesti sitä, että porvarillisella ta
holla ei kiinnitetä ollenkaan huomiota 
esim. sellaiseen kysymykseen kuin työ
läisten palkkakysymykseen ja että muka 
sentakia ikäänkuin vastalahjaksi sosiali
demokraatit eivät piittaa näistä kieliasioista. 
Se, että mUJka porvarilliselta taholta ei pe
rusteta näistä asioista, nyt ilmeisesti ei pidä 
paikkaansa, se vcoidaan todistaa monella ta
valla. Siihen suuntaan viittaa muun muassa 
se välikysymys, joka tässä pari tuntia sit
ten luettiin. Ja tässä kirjoituksessa edel
leen sanotaan: ,Siis nämä pal'ka~oroitta
misasiat ovat asioita, joista kielitaisteluun 
innostuneet herrat niin puolella kuin toi
seHakin voisivat keskustella ja niiden pa
rissa kuluttaa aikansa paljon paremmin 
kuin mitä he nyt tekevät.'' Aivan oikein. 
Näistä sopii keskustella ja on kesikusteltava, 
mutta se ei suinkaan estä :keskustelemasta 
myöskin näistä kansallisuus- ja kielikysy
myksistä. Eivät ne millään tavalla ole risti
riidassa toistensa kanssa. Päinvastoin ne 
voidaan aivan hyvin ajaa yhtaikaa, sillä 
meillä ainakin kansaHisuuskysymyksen aja
minen tähän asti on ollut myöskin omalta 
osalta vähävälkisten asian huoltamista. On 

sanottu, että nämä lkansaJlisuusasiat ovat 
herrojen asioita. Siinä on sen verran pe
rää, että kärjessä näissä asioissa pitäisilkin 
kulkea suomalaisen oppineistorn edustajien. 
Ja mikäli olen ollut huomaavinani tästä 
edUSikunnasta, niin siten onkin ollut asian 
laita. Täällä on eri tahoilla esiintynyt yli
opiston opettajia, oppikoulujen opettajia, 
pappeja y. m. ajamassa tätä asiaa. Toivoa 
vain sopii, että kansallisuus- ja kulttuuri
työ saavuttaisi laajan kannatUJksen ei ai
noastaan talonpoikaisväestön vaan myöskin 
työväestön keskuudessa. Sillä, kuten äsken 
sanoin, minä yhä vielä tahdon toistaa sen, 
että kyllä kai sittenkin suomalainen työ
mies, samoin ikuin suomalainen talonpoika 
ajattelee, tuntee ja tahtoo suomalaisesti. 
Yhdyn kannattamaan ed. Vilhulan tekemää 
ehdotusta. 

Ed. E s t l a n d e r : De i riksdagen väckta 
förslagen gå ut på att avlägsna det ~;,venska 
sprruket så mycket som möjligt från lan
dets offentliga liv. Detta har också av ett 
par föregående talare ganstka tydligt ut
sagts. I det fall, som nu föreligger, gälla 
yrkandena närmast att göra riksdagsarbetet 
finskt. Emellan de förslag, som sett dagen, 
finnes vissa skillnader, men syskonlikheten 
sticker fram överallt. Somliga vilja helt 
och hållet förbjuda S'Venskarna att i riiks
dagsarbetet yttra sig på sitt modersmåL 
Så enligt rdm. Vilhulas motion med dess 
38 underskrifter. lVIotivet, som här angives, 
är att en liten minoritet som den svenska 
ic'ke behöver tillerkännas rättigheter. Andra 
återigen vilja låta de svensktalande åtmin
stone uti vissa fall uttala sig på sitt mo
dersmål, men förhirrdra dem åter att på 
detta språk få ustkottsbetänkanden eller 
jämförliga handlingar, som äro oundgäng
liga för riksdagsarbetet. lVIan vill alltså i 
så hög grad som möjligt försvåra för de 
svenska att deltaga i ri:ksdagsarbetet, e!huru 
man drager sig för att själv komma fram 
med de öns:kningsmål, som man antagligen 
innerst dock hyser. Och de, som i före
varande avseende i0ke anse sig kunna gå 
så långt, de vilja åtminstone förbjuda över
sättning av de svenska uttalandena vid 
plena och förmodligen oclkså i utskotten. 
Denna ställning intager rdm. Pennanen 
m. fl. uti den motion han framlämnade om 
ändringar i arbetsordningen. J ag skall 
dock icke nu upptaga de särskilda yrkanden 
som uti denna motion äro framställda. 
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Gemensamt för alla dessa förslag och mc
ningar är att man på dessa finska håll 
vägrar på förhand att samarbeta med dem 
som tala svenska, att samarbeta med dem 
under lika vil1kor. Man vill icke ens veta 
vad de hava att framställa uti riksdagen 
och huru de uppfatta landets angelägen
heter och vad de öooka göra till landets 
bästa. 

Detta är att uppenbarligen orätt upp
fatta sin plikt som folkrepresentant. Ty 
riksdagsarbetet har till förutsättning ett 
samarbete mellan alla de som äro valda till 
folkrepresentanter. 

Jag nämnde redan att i den motion, som 
undertecknats av rdm. Vilhula och hans 
grupp, det uttryckligen utsäges att en litcn 
språkminoritet icke av dem åtminstone kan 
påräkna någon erkänsla av sin rätt. Aoora 
åter finna det lämpligare, jag vet icke av 
vilka skäl, att åberopa de föregivna stora 
lwstnaderna och andra olägerrheter som 
Sk:äl för sin avoga ståndpun:kt. Jag nödgas 
säga att det skuUe vara orätt emot dessa 
sistnämndas ·omdöme och erfareruhet att 
taga dessa skäl såsom annat än svepskäl. 
Men jag skall icke närmare ingå härpå. 

Beträffande alla dem, vilka omfatta mo
tionen eller utskottets reservation, torde 
dock utan vidare vara tydligt att deras 
förslag, med de Slkiftningar och skiljaktlig
heter som dem emellan finnas, äro a tt be
trakta såsom led i strävandena att nedsätta 
det svenska språket inom landets offentliga 
liv och allra helst avskaffa detsamma samt 
att tvinga alla, även de svensktalande riks
dagsmännen, att yttra sig på det finska 
språket. Dylika strävanden kunna vi icke 
vara med om att främja. Vi tro att det 
svenska språket och vad därpå yttras allt
jämt har sin tillbörliga plats i Finlands 
offentliga liv, och att detta icke minst gäl
ler fo1krepresentationen. Den svenska be
folkningen önskar hava sitt ord med vid 
avgörandet av fosterlandets angelägenheter, 
och vad dess representanter hava på hjärtat 
att säga, det vilja de utta:la på sitt eget 
modersmål. Herr talman! Jag förordar 
betänkandet. 

Ed. Pennanen: Jos vo1sm yhtyä ed. 
Vilhulan tekemään ehdotukseen, en olisi 
tarvinnut pyytää tätä puheenvuoroa, mutta 
kun minä en voi kannattaa valtiopäiväjär
jestyksen 88 '§ :n muuttamista sellaiseksi, 

-----

kuin perustusla:kivalidkunnan mietintöön lii
tetyssä vastalauseessa ehdotetaan, niin pi
dän velvollisuutenani lYihyesti ilmoittaa 
oman käsitykseni. 

Aloitteessa eduSkunnan työjärjestyksen 
muuttamiseksi, minkä aloitteen minäkin olen 
allekirjoittanut, sanotaan m. m., että ,a1oit
teet muutosehdotuksiin, jotka koskevat pe
rustuslakeihin sisältyviä kaksrkielisäännök
siä, kuuluvat asian luonnon mukaisesti 
maan hallitukselle.'' Mielipiteeni ei ole 
tällä välin muuttunut, joten pysyn siinä, 
minkä olen allekirjoittanut. Kunpahan sit
ten tässä mainitsemani aloite joutuu valio
kunnasta eduskuntaan, saataisiin edes tuon 
aloitteen mruk:ainen uudistus eduskunnan 
työjärjestykseen, se olisi minusta jo melkoi
nen askel eteenpäin eduskunnan pyrkiessä 
suurempaan yksiliielisyyteen. 

Mitä tulee käsittelyn pohjaiksi nyt ehdo
tettuun vastalauseeseen, niin sen mukaan
han olisi m. m. valiokuntien mietinnöt ja 
lausunnot toimitettava yksinomaan suomen
kielisinä. Kun kuitenkin nyt - sehän on 
tosiasia - eduskunnassa on tällä kertaa ja 
mahdollisesti tulee olemaan vastakin sellai
sia jäseniä, jotka joko eivät taida ollen:kaan 
tai aivan puutteellisesti taitavat suomen
kieltä, niin licneekö,hän aivan kohtuuden
mukaista, että tällaiset edustajat saavat 
tärkeät valiokunnan mietinnötkin YJksikieli
sinä, kielellä, jota he eivät ymmärrä. Mi
nun käsitykseni mukaan se mahdollisuus, 
että saisivat ellkä valiokunnan mietinnöt 
omalla kielellään, kuuluu sentään niihin 
vähemmistökielerukin oikeuksiin, joista edus
kunna..<>sa on niin moneen kertaan ja pal
jon puhuttu ja luvattu. Nyt ehkä voitai
siin sanoa, että jos vastalause asetetaan kä
sittelyn pohjaksi, niin olisihan mahdollisuus 
ehdotella siihen joitakin korjauksia. Asian 
käsittely suuressa valiokunnassa kuitenkin 
osoitti, ettei asia nähtävästi muuttuisi täällä 
eduskunnassakaan ainwkaan sillä kohdalla, 
josta äsken mainitsin. Kysyin näet siellä 
suuressa valiokunnassa kahteenkin kertaan 
va..'ltalauseen puoltajilta, että pitävätkö he 
kohtuullisena, että ummikko ruotsinkielinen 
edustaja saa tärkeirrnmätkin mietinnöt, esim. 
budjettimietinnönkin, vain suomenkielisenä. 
Minulle vastattiin, että niin kyllä sopii 
tehdä ja ellei sopisikaan, niin voisi edus
kunnan työjärjestyksessä myöntää jonkun 
ylimenoajan. Onhan nyt kuitenlkin ilman 
muuta selvää, että eduskunnan työjärjestyk-
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sellä ei saa muuttaa perustuslainsäännöksiä. 
Mainittiin myös!kin siellä, että yksityis
tulkki voisi selitellä ummikkoruotsalaisille 
valiokuntain mietintöjä. Kunpahan nyt 
ensilkertalaisetkin edustajat näkevät ensi vii
kolla budjettimietinnön, niin arvaavat, min
kälainen ura;kka yksityistulkilla olisi selitel
lessään sitä ruotsinkielisille (Oikealta: Ai
van oikein!). Edelleen on täällä ed. Annala 
aivan äsken sanonut, ettei hänenikään mie
lestään vastalauseen ehdotus mitään kor
jauksia kaipaakaan, se kyllä kelpaa päättää 
la~ksi aivan sellaisenaan. Minä en anna 
tässä ollenkaan vaikuttaa kantaani sen, mi
tenJkä ruotsin!kieliset suhtautuvat kaikista 
oiikeutetuimpiinkin suomenkielisiin vaati
muksiin, kun he ei·vät näy itse hoiksaavan 
pitää huolta siitä, mitä heidän rauhaansa 
sopii, niin täytyy tässä suomalaisen - ai
nakin minä pidän velvollisuutenani - kat
soa, ettei heille sentään ikohtuuttomuuksia 
aseteta eteen. 

En tahdo jatkaa pitemrmälti. Minä vain 
tällä perusteella mitä edellä olen lyhyesti 
maininnut, tulen nyt toimitettavassa äänes
tyksessä !kannattamaan suuren valiokunnan 
enemmistön ehdotusta. Asiahan on nyt jo 
kaikissa tapauksissa siinä vaiheessa, että 
toinen käsittely on jo lopulla, eikä liene 
soveliasta, että perustuslakiin tehdään muu
noksia näissä asian käsittelyvaiheissa. Ai
kaisemminkin säädettyjä lakeja ja voimassa 
olevia pykäliä vastaan on juuri huomautettu 
sitä, niin tätä kuin ha;llitusmuodon 14 :ikin 
pykälää vastaan, että ne ovat saaneet nykyir 
sen muotonsa asian käsittelyjen melkein lop
puvaiheessa. Minä en kyHä sellaista käsitte
lytapaa ainakaan perustusla1kisäännöksiin 
nähden puolla ja juuri siitä syystä en tah
toisi nyt tällä tavalla valmistaa uutta muo
toa valtiopäiväjärjes·tyksen 88 § :lle. Tällä 
en suinkaan väitä, ettei se pykälä, niinkuin 
monet muutkin mahdollisesti kaipaisi kor
jausta, mutta ne on aloitettava ja valmis
tettava toisella tavalla kuin nyt tapahtuisi, 
jos tässä nyt tosiaan eduskunnan päätös 
tehtäisiin vastalauseen pykälän muotoon. 

Ed. von B o r n: Herr talman! Man efter
lyste här senast den sakliga behandlingen 
av nu föreliggande ärende. Ja, ingen ön
skar ju en sådan behandling högre än vi 
på svenskt håll. Men är väl det en saklig 
behandling, när man här vidlyftigt återger 
vad tidningar av olika färger skriva, eller 

när man, såsom senast skedde, läser upp· 
sidtals av vad den eller den för 40 år se
dan haft att säga om ett då framställt för
slag, utan att med ett enda ord ens antydes, 
vad som framfördes till samma förslags 
motivering och försvar. Man läser därvid 
historien antagligen på samma sätt som den 
talare, viliken senast yttrade sig därhän, 
att, ,såvitt han förstått historien, så an
passade sig de svenskatalande bättre än de 
finskatalande efter de ryska tänkesätten 
och det ,heliga rikets'' vilja den tid, då 
Rysslands kejsare härskade över det finska 
folkets liv och lycka ". Den enda förklarin
gen till ett sådant yttrande är väl den, att 
talaren är för ung för att själv hava nå
gon erfarenhet från de ryska förtrycksti
derna och hans historiska vetande åter stam
mar från källor, vars upprinnelse säkerligen 
är mer eller mindre dunkel. I varje fall 
blir det allvarsamt, om en lärare, en ,joh
taja-opettaja", börjar inplanta sådana före
ställningar i den växande ungdomen. 

Det är eljes förvånansvärt, när man sökt 
fördjupa sig så mycket i vår historia, att 
man förbiser den kända märkliga omstän
digheten, att de finska bönderna i tiden 
själva, nämligen vid 1809 års lantdag, an
höllo i underdånighet om att allt framgent 
få betjäna sig av det svenska språket, på 
vilket sätt man kunde undvika ryskan. Och 
så skall jag ännu i förbigående för de 
historiskt intresserade be att få eriura om 
att, när man 1894 tog finskan i bruk i rid
derskapet och adeln, så var det nog icke det 
praktiska behovet som därvid gjorde sig 
gällande - det är ju detta, det oundgäng
liga behovet, som man nu vill fästa så stort 
avseende vid och som anses vara det enda 
normgivande - utan det var nog helt andra 
skäl. Ty i ridderskapet och adeln talade 
och behärskade alla fullständigt svenska 
den tiden, medan åter en stor del icke kunde 
komma tili rätta på finska språkct. Allm 
största delen av ståndet var för övrigt rent 
svenskspråkig. Och därför var ju icke hel
ler där en allmän tolkning till finska, men 
väl en från finska till svenska, fullt på sin 
plats. 

Men jag skall övergå till den sakliga bc
handlingen av föreliggande ärende angå
ende ändring av 88 § R 0. 

Som skäl för ändringen har åberopats 
bland annat, att tvåspråkigheten jämte den 
långt drivna tolkningen fördröjer i hög 
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grad ärendenas handläggning och gör 
denna handläggning tung och uttråkande. 
Månne man verkligen bemödat sig om att 
taga reda på, i huru hög grad behandlingen 
därav fördröjes. Jag tror det vid närmare 
undersökning skall visa sig vara mycket 
mindre tidsförlust, än man tror. Det blir 
i vanliga fall knappast fråga om mer än 
några minuter, och vad spelar detta för en 
roll i jämförelse med de timslånga förhand
lingarna och debatterna i övrigt här. Och 
den s. k. tungheten och tråkigheten åter, de 
höra nog mera samman med hela riksdags
systemet som sådant än med tvåspråkighe
ten. Nog är det annat än det svenska språ
kets användning här, som gör arbetet trå
kigt och · tungt. Endast uppläsning av 
spörsmål och svar på desamma, - det mä 
medgivas, - kan i vissa fall ställa sig 
tidsödande. Men detta gäller då i lika hög 
grad uppläsning av de finska texterna. Må
hända kunde saken ordnas så, att spörsmål 
och svar icke vidare, åtminstone icke i 
regel, upplästes. I § 88 R. 0. står ju blott, 
att regeringens svar skall a v l å ta s till 
riksdagen på båda språken. De kunde 
alltså, i likhet med betänkanden och annat, 
här endast utdelas till riksdagsmännen. 

Man säger vidare, att tollming ej heller 
medför den nytta, som den ursprungligen 
avsett. För så vitt det gäller tolkning av 
talmannens förslag och redogörelser - där 
han icke själv, såsom riktigt vore, kan åter
giva dem på båda språken, - är denna tolk
ning, såsom tidigare påvisats, behövlig för 
de svenska riksdagsmännens vidkommande, 
även där de nödtorftigt kunna reda sig på 
finska språket. Möjligheten, lusten och 
förmågan för den svenska befolkningen att 
deltaga i riksdagsarbetet minskas nog i den 
mån användningen av deras språk här be
gränsas. Åtminstone skulle många svårig
heter därmed följa. Översättning åter av 
de svenska anförandena till finska är egnad 
att medföra reda och ordning i förhand
lingarna, vad som säkerligen äventyras, 
ifall en stor del av de finskspråkiga med
lemmarna av riksdagen icke redan under 
själva diskussionen skulle sättas i tillfälle 
att följa med vad som föreslås eller yttras 
från svenskt håll. 

Vidare anmärker man, att översättning 
och tryckning av handlingarna på tvenne 
språk föranleder mycket extra arbete och 
kostnader. Ja, det ~ostar ju, lika väl 

som det finska trycket kostar. Men icke 
är detta ett tillräckligt skäl för dess slo
pande. Man kan väl ändå icke begära, 
att de svenska riksdagsmännen skola bilda 
sig en uppfattning i olika frågor blott på 
basen av betänkanden och förslag, vilkas 
innebörd de icke begripa och där det ofta 
gäller att väga ord och uttryckssätt mot 
varandra. Liksom alla lagar skola utgivas 
på båda språken - det kan väl ändå icke 
krävas underkastelse under lag, vars inne
håll man icke får del av på sitt eget språk 
- så bör också lagberedning och lagstift
ning i dess olika skeden försiggå på båda 
språken, ty endast så kan garanti erhållas 
för att tillfredställande resultat nås och 
särskilt för att lagtexterna bli något så 
när riktiga och likformiga. 

Slutligen gör man gällande, att inga bil
lighetshänsyn heller kräva tvåspråkighe
tens bibehållande i riksdagen, enär så 
många svenska riksdagsmän förstå finska 
och de övriga kunna av enskild tolk er
hålla det bistånd, som är nödvändigt för 
att kunna taga del i ärendenas handlägg
ning och avgörande. De svenskspråkiga 
riksdagsmännen kunna för närvarande räk
nas till 26 eller 27. Visserligen förstå 
flere av dem finska, men få dock så väl, 
att deltagandet i enbart finskspråkiga för
handlingar icke skulle bereda dem några 
svårigheter. Många kunna icke alls göra 
det, än mindre studera sig in uti de finsk
språkiga handlingarna. Och för så gott 
som alla svenska riksdagsmän är det 
svenska trycket välkommet vid övervägan
det av de olika frågorna och deltagandet 
i dessas handläggning på finska; och 
detta gäller, såsom redan nämndes av rdm. 
Pennanen, icke minst budgetfrågorna och 
budgetbehandlingen. Tages det svenska 
trycket bort, så försvåras härigenom i hög 
grad de svenska riksdagsmännens verk
samhet. Enskild tolkning kan knappast 
heller stå till buds i sådan utsträckning, 
att olägenheterna därmed kunde undan
rödjas. Huru skall t. ex. under plena den 
enskilda toiken eller rättare de enskilda 
tolkarna, - ty det reder sig nog icke då 
blott med en tolk - kunna hålla sina 
skyddslingar i varje nu på det klara med 
förhandlingarnas gång, med talmannens 
redogörelser, omröstningspropositioner och 
så vidare, allt sådant som det gäller att 
omedelbart göra sig förtrogen med och 
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förstå och taga ståndpunkt till. Därvid 
gives ju vanligen icke något längre råd
rum, såsom i fråga om under debatten av
givna yttranden. Det blir vid sådant för
hållande tvivelsutan lätt svårigheter och 
misstag och framför allt en stor vantrev
nad och otillfredställelse med hela riks
dagsarbetet på svenskt håll. Och vem 
garanterar fö.r övrigt, att icke de svenska 
representanterna vid en senare riksdag i 
ännu mindre utsträckning än nu förstå 
finska språket. Skall verkligen kunskap 
i finska göras till kompetensvillkor för 
en svensk riksdagsman och därmed den 
svenska allmogen mer eller mindre utestän
gas från deltagande i riksdagsarbetet. 
Och kostnaderna för all denna tvåspråkig
het spelar dock slutligen en bra nog un
derordnad roll i jämförelse med allt det 
man äventyrar och tillspillogiver genom att 
göra vårt tvåspråkiga lands folkrepresen
tation i all huvudsak enspråkigt finsk. 

Man talar om det obekväma och besvär
liga i tvåspråkigheten. Ja, man vill nu 
tydligen på finskt håll göra det bekvämt 
och angenämt för sig själv genom att ställa 
det mer eller mindre obekvämt och be
svärligt för andra. Man vill tillgodose sina 
anspråk på bekvämlighet, trevnad och 
enkelhet på bekostnad av andras enahanda 
intressen. Och man vill för att vinna 
några minuter av en tid, som eljes ödslas 
bort i timslånga förhandlingar och me
ning.slösa dispyter, och för att inbespara 
en del av lagstiftningsapparatens kostna
der, göra inskränkningar och begränsnin
gar på bekostnad av säkerheten och trygg
heten, och redan i arbetet. 

Man hänvisar till att de svenska riks
dagsmännen redan nu i stor utsträckn.ing 
själva använda finska språJket. Ja, de göra 1 

ju det och de hava börjat göra det under 
de senare åren all tmera, till och med med 
risk att bli utsatta för anmärkningar och 
hån med anledning wv ,sin dåliga sp.rålkbe
handling. Men det, att vi på detta sätt i 
sa.mförståndeils intre,sse göra vårt bästa för 
att förenkla förfarandet och underlätta för
handlingarnrus gång, särsikilt i utskotten, 
bö.r väl dock icroe få utnyttjas emot oss 
såsom ett skäl för att beröva oss v:år rätt. 

Vår medgörlighet och foglighet användes 
nu rent av so:m ett vaipen emot oss 1själva. 
Föl1Står man icke, att man på detta ,sätt 
blott stör den inslrugna utveciklingen och 

försonliga stämnirugen, och att det kan 
llända, att de svenska riksdagsmännen en 
dag se sig föranlåtna att åter börja i större 
utsträckning taga i bruk sitt eget ,språk. 
Rätten därtill vilja vi icke uppgiva, den 
skall kunna tagas i anspråk, där det så 
behöves, men vi äro villiga att var på sitt 
häll i övrigt i möjliga.ste mån under riiks
dagsarbetet söka utjämna de oläg1enheter, 
som följa med olikspråkigheten. Detta tror 
jag vi också i allmänihet givit många och 
otvetydiga bevis på. V arför då ~krida till 
åtgärder, som måste rubba allt detta och 
som tvi:nga oss att åter ängsligt slå vakt 
om det, som vi dock anse vara en rätt för 
OISS. På så sätt befrämjas nog ic:ke sam
förståendet och fö:riliållandenas utvecklirug 
här emot större trevnad, arbetsfrid ooh 
arbetsglädje. Långt mer befrämja.s det av 
sådant som t. ex. när riksdagens nnvarande 
aktrude talman vid en bjudning för riks
da,gsmännen här på riksdagshuset hälsade 
de svenska riksdagsmänmen välkomna med 
några ord på deras eget språk. Det var 
visserligen en gest blott, men en gest värd 
ahlt erkännande, och det va.r tillik:a ett 
vackert uttryCJk för samförståndsviLja oCJh 
rättsinnigt hänsynstrugande, som djupt 
rörde oss och som vi icke i hast skola 
glömma. Av sådant göres oss mera behov 
i denna tvedräktens oeh förbistringens tid. 
I den aJnda.n bör även riksdagsarbetet och 
umgänget här mellan de båJda språkgrup
perna kunna utvecklas. Därav gagnades 
det hela myclmt mera än av allehanda 
reformförsök oeh diskussioner av den art, 
som vi i frågor som denna upprepat här 
fått bevittna. 

När man talar så mycket om tvåspråkig
heten i ri:ksdage.n, så förbiser man även 
alldeles, att den är ti1l icke blott för de 
svenska riksdag;smännen själv:a oCih för un
derJättandet och möjliggörandet av deras 
arbete. Utan den har även sin betydelse 
fö•r befolkningen såsom ,sädan, .som ju viil 
och har rätt att ilmnna följa med riksda
gens arbete och vad i folkrepresentationen 
beslutes och säg.es. Betänkanden oc:h utta
landen lilksom regeringens framställningar 
intressera även den stora allmänheten. 
Också den har behov att veta v:ad de inne
hålla, och den bör kunna taga del a;v dem, 
icke i mer eller mindre ofullständiga o0h 
förvMll.~kade översättningar, förmedlade 
kanske genom tidningspressen,, utan i en 
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riktig och tillförlitlig och oantastlig form. 
Och detta bör kunna :ske såväl under är!en
denas fortgående heihanc1ling som efteråt, 
när man vill studer.a. sig in ~ n:ägot ären
des redan avslutade handlä,ggning i folk
repDesentationen. Vill m.an nu beröva den 
svenska beforkningen rätten och mö:jilig~he
ten att på detta sätt följa riksdagens verk
samhet och det viktiga lagstiftningsarbetet 
uti alla dess faser ~ Vi svemslktalande hava 
ur denna synpunkt vis.sa skyldigheter emo.t 
den befolkning vi rep11esentera. Den. bör 
på ett språk, som den förstår, hava rätt 
att få del av vad vi hava att säga liksom 
-ock av vad vi hava att anfö.ra reservaJtions
vis gentemot utskottens fö~slag och betän
kanden. Vi kunna ofta uttrycka oss munt
ligt - på vår dåliga finska - i uts:kott 
och delegationer, där vi sitta så att säga 
för oss själva, men v1 anse oss icJke hava 
anledning att i allmänhet göra det i pilena, 
ty dels finnes det sådana bland oss, som då 
icke förstode vad vi säga, dels bör även 
den svens:ka befolkningens och den sv•enska 
tiJdning,sp~essens intressen i nys.s antytt 
aVIseende beaktas. Hä,rtill lkommer ju, att 
ytterst få behärska finsk:a språket till den 
grad, att de kunde uppträda på detsamma 
vid debatterna i plena.. 

Att även den finska. hefolkningens möj
ligheter att följa med a.llt som försiggår i 
ri:ks:datg~en bör genom tolkning unqe:r.lättas, 
anse vi vara bäde skäligt ocrh rättvist. Att 
några eller låt oss sä,g.a tm och med många 
fö-rstå allt som :säg.es och skrives på det 
andra s:pråket bör icke vara slkäl för dem 
.att för andr:a försvåra uppfattnin:gen där
av. Ännu mindre borde den omständ.i'g
heten, att många ej bry sig :om, vad som 
säges. på det andra språket, val'la ett skäl 
.att hindra dem, som bry sig om det, att 
få del därav. Alltså, vi hava skyldigheter 
emot andra. än oss sjäiva. Så länge här 
finnes tvenne befoJkningsgrupper, som taila 
olika språk i vårt land, och detta alltså är 
att betrakta såsom tvås,p.råkigt, borde icrke 
tvåspråkigheten h!eller kunna utmönstra.s 
ur vår folkre:presentation. 

Nu invänder man, att llllian ju endast 
vill avläg.sna de.n onödiga tvåspr.åkigheten. 
.Ja, detta är naturligtvis blott ett sätt att 
uttrycka. sig. Ej heller vi på svenskt håll 
önska bibehå:Lla en falktiskt onöd:ig tvåsprå
kighet. Men det är om begreppet on ö d i g, 
som hela striden rö,r sig. V ad vill man 

egentligen inlägga i detta begrepp ~ Jo, så 
gott som hela a:g:rrarg;ruppen anJSåg, då den 
skrev sin motion, att ingen ·ens ;skulle flå 
tala svenska ·vida.re .i riksdJa,g~en. Hr Takala 
delklarerade ännu vid senaste plenum, att 
han såsom undertecknm~e av motionen. in
galunda v:ore med .om någl'la avprutn:ingar 
på denna fordra.n. Så långt går den onö
diga tv:ålspråkig,het:en enligt uppfattningen 
på dlet hållet. Via.r .or~h en ha.r tydligen 
sin åsikt om vad som är oundgäng.ligen 
behövligt, vad icke. Ocu1. om man r·esonerar 
såsom ytterlighetsmännen på finslkt hå:ll 
det göra, så borde man i varje faU kunna 
vara ense om, att tvåspråkigheten i ridder
skapet och adeln på sin tid var alldeles 
onödig, såsom jag redan antydde. 

Enligt uppfattningen på svenskt håll 
gör man alldeles för stor·t nummer av två
språkigheten i riksdagen och des.s nadk
delar. T1ll någ'ot verkligt men och besvär 
är den 'nog knappast för någon. Det är 
mer el1er mindre overkliga, inbillade olä
genheter och obehag det är fråga om, i 
varje f-all ingenting, som medför verklig 
s:kada fö·r någon. Men tager man bort 
tvåspråkigheten från riksdagen, slkapar 
man falktiska och påtagliga olägenheter för 
många. Detta bör icke få ske. Fi.nslkan 
har ju sin i a:lla avseenden givna och här
skande ställning här. Icke behöver något 
tagas från den rätt, som hitti1ls tillikom
mit de svenska rilksdagsmännen, för att 
det finska språket och de finska riksdags
männen skola äga vad dem rättvisligen till
kommer . 

Det försäkras från finslkt hå'll upprepat, 
att man ej vill förtrycka oss svenska
talande. Kansike tror man själv därpå. 
Men för oss på svenskt hål:l slkiner nog 
vanligen, enligt vår tanke åtminstone, av
si:kten, den djupare avsikten, igenom. Och 
den avsilkten kommer tydligt nog till synes 
även i många yttrand€m, liiksom man på 
flera andra sätt ser :till, att den bli:r 
up;penbar för oss. För övrigt finnes det 
tillräckligt många, som sköta om, att an
greppen emot oss med oförminskad styrka 
fortgå. Och det finnes slutiligen också 
stormtrupper, som, säkerligen med mångas 
tysta gillande, operera på egen hand, äv.en 
dä:r ledarna taga avstånd från deras fö·re
ha.vanden. Måle·t för den aJktiva. finsikhe
ten, sådan den framtr.äder -t. ex.- i före
liggande initiativ, är .nog att så soort som 
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möjligt få den svemka befo1kningen att 
uppgiva sitt modersmål och sin fäder
neärvda odling. l\ied andra ord, man vill 
få det svenska språket och den svenska be
folkningen att försvinna f.rån detta land 
eller åtminstone att de bringas därhän, att 
de icke mera ha någon ställning eller be
tydelse i landets ·offentliga liv. Däri kunna 
vi icke se annat än ett utslag av fientlig
het, en strävan att kuva och förtry0ka. 
Och detta, just detta, alstrar denna !känsla 
av bitterhet, vantrevnad och otrygg1het, 
som vi icke, alla vackra försäkringar till 
trots, kunna frigöra oss ifrån. Kalla det 
vad man vill, icke ligger det i någon hän
delse vänskaplighet eller förståe~sefullhet i 
den inställning, som man på finskt håll 
merendels intager gentemot det svensika 
folkelementet i landet. 

Man säger ofta, att vi svens:ktalande icike 
veta vad kloekan är slagen. Å jo, nog 
veta vi det. N og veta vi också, att man 
redan nu på många håll anser, ~att döds
kloeJkorna klämta för oss. Men att vi id~e 
synas t,aga notis därom, beror därpå, att 
vi icke någonsin följt eller komma att följa 
principen ,rädda vad som räddas kan". 
Det gjorde vi icke heller under Bobbri
koffs dagar, då vårt lands välfärd stod 
på spel. Vi ik:öpslå icke om det, 'Som vi 
anse vara en rätt. När ofärd ringes in 
över vårt land, då skall förvisso ingen be
höva vänta på oss. Men i övrigt bida vi 
nog trots allt med lugn vår tid. Kall'hända 
få vi också en gång anledning att som 
Sandels i Pardala säga: ,vårt ur var tolv 
och vi följde det, rnen den ryska kloeJkan 
var ett". 

Ed. H e 1 e n e 1 u n d: Det har från 
finskt håll upprepat försäkrats att avsik
ten med såvä1 nu föreliggande motion om 
ändring av 88 § i riksdagsordningen som 
jämväl de övriga, det svellL'<ka språkets 
ställning berörande initiativen, icke är att 
på något sätt beröva den svenska minori
teten dess ställning som en med flertals
befo1kningen likaberättigad del av natio
nen, utan :att åtgärderna uteslutande äro 
förestavade av 'Sakliga Slkäl. De föreslagna 
ändringarnas formulering och innebörd 
samt den allmänna tankegång, som synes 
ligga bakom en stor del av de i dessa 
frågor framförda yttrandena, göra det 
,dock omöjligt för oss Y~å svenskt håll att 

fatta åtgärderna på detta sätt. Yrkande
nas mångfald och samstämmigheten mellan 
dem tvinga QSS att i den nu på så bred 
front inslagna aktionen se någ.onting mera 
än blott en av verkliga sakskäl påkallad 
reform. Vi kunna ieJke annat än betrakta 
allt detta såsom slag, ägnade att drabba 
hela den svensktalande befalkningens i 
detta land livsnerv. Och det må icke 
förtänkas oss om vi, såsom varje ~onr och 
varje inidivid som !älskar sitt språJk, ikänna 
oss djupt upprörda och mot de planlagda 
anslagen inlägga den bestämdaste gensaga. 

Den förcliggande motionen avser en så
dan ändring av 88 § i riksdagsordningen 
att enbart det finska språket skuHe bliva 
riksdagens språk. Detta innebär, att rege
ringens propositioner och meddelanden 
skulle de1givas riksdagen endast på finska 
och r~ksdagens egna betänlkanden liksorm 
Mkså talmannens meddelanden ·och redo
görelser för under debatten framställda 
förslag skulle likaledes avgivas endast på 
finska språket. Uti diskussionen sku1le det 
visserligen vara tillåtet att fortsättnings
vis också använda svensika, men då någon 
tolkning till det andra språket ic[m vidare 
skulle förekomma, så förlorar denna rätt 
därmed en stor del av sitt praktisika värde. 

:Man motiverar allt detta med att de 
flesta av de svenska riksdagsmännen förstå 
finska o0h kunna framföra sina önskemål 
på detta språJk, samt att tvåsprå:ldgheten i 
riksdagen är tidsödande oc'h dyr. Men man 
förbiser härvid fuHständigt att det finnes 
en talrik svensk landsbygdsbefoHming i 
vårt land, framför allt i Österbotten och 
på Åland, som under sådana förhåJllanden 
helt och hållet skulle stä'llas utom möjlig
heten att genom rep11esentanter ur egna 
led deltaga uti rilkets lagst~ftningsarbete. 
Hava r~ksdagens finsika bönder a:lls tänkt 
på a.tt förändring av riksdagens språk tiH 
enbart finska ikunde leda därhän, att 
de svenskspråkiga bonderepresentanterna 
skul1e försvinna från riksdagen. Månne 
en sådan utgång skulle lända de finska 
böndernas egna agrarsträvanden till gagn '? 

I varje fall komme här på svenskt håH 
ett kompetensv:illikor till för rmottagande 
av riksdagsmanna,kandidatur, nämligen 
kuns:kap i fin8ka S'pråket. Och då riks
dagens förhandlingar försigginge enbart 
på detta språ:k, så vore en bristfällig kun
skap i det på arbetsplatserna eller på 



landsbygden brukliga samt,alsspråJket icike 
nog för att med någon som helst utsikt 
till framgång Jmnna deltaga uti riksdags
arbetet. Personer med tillräcklig kunskap 
i finska finnas icke bland landsbygdens 
eget folk, och för denna bygdebefolkning 
skuUe då ej återstå annat, än att antingen 
avstå från sin rärtt eHer att s<Yka sina före
trädare ur andra samh!ällsklasser. 

Åtgärden syftar - så synes det mig -
tlll utes:tängande av en hel folkgrupp från 
utövandet av sina medborgarrättigheter. 
Inför en sådan utsikt måste den svensika 
befrolkningens rdjupa led :känna sig lida 
den största oförrätt. Och åtgärden blir så 
myckert mera menings<lös, som det rhär 
aldrig kan vara tal om att majoritetsbe- i 
folkningens språk icke skul'le tillkomma 1 

den ställning detsamma i kraft av flerta
lets språk bör hava. 

Det har jämväl från finskt häll inty
gats, att det finska spräket, alla lagstad
ganden förutan, är statt på ren rask ut
veckling och frammarsch. 

Man frågar sig under sådana förhållan
den vartill all denna kamp emot det till
bakagående svensika språket tjänar. Vi äro 
en minoritet ,och kunna som sådan icke stå 
i vägen för eller hindra det finska språket 
i dess utveckling. Vi vilja ingenting rså
dant heller. Men vi önska oförkränkt i mån 
av krafter deltaga uti rikets uppbyggande, 
vilket endast kan ske om vi därvid få be
tjäna os:s av dr,t ,spräk vi behärska. Och 
detta kan idke vara riket tili skada. 

Jag emotser, herr talman, att stora ut
skottets avböjande förslag måtte godkän
nas. 

Ed. B ö ö k: Herra ,puhemies t - Minä 
olen tullut tänne sanomaan tässä asiassa 
muutaman sanan. En tee sitä oikeastaan 
yhtään mielelläni. Mutta minu,sta tuntuu, 
etten ole oikein rehellinen enkä: 1ojaalinen 
omaa ryhmäänikään kohtaan, ellen minä 
sano tässä mielipidettäni, joka tuntuu me
nevän ryhmäni mielipidettä vastaan aina
kin suurimmalta osalta. Sillä minä pyydän 
ilmoittaa, että minä yhdyn niihin peruste
luihin, joita ed. Pennanen on täällä esittä
nyt, ja tulen myöskin samalla tavalla äänes
tämään, valiokunnan enemmistön mukana. 
Mutta minun täytyy myöskin samalla sa
noa hiukan ajatuksiani näistä kielikysymyk
sistä. Minusta tuntuu siltä, että jDs minä 

851 

saisin asioita hoidella, niin kaikkein vähim
min tahtoisin kiistellä mistään kielikysy
myksistä. Minun mielestäni olisi niin sa
nomattroman paljon myönteisiä asioita, joita 
voitaisiin ajaa. Mutta toiselta puolen ei 
mikään mahti maailmassa voi estää kansal
listunnon heräämistä ja nousua kansassa, 
joka on kulkenut sellaisen historiallisen ke
hityksen kautta kuin tämä Suomen kansa. 
Ja täytynee sanoa, että sitä nousua vastaan 
on kutakuinkin turha potkia. Ja on selvää, 
sen myöntänevät arvoisat ruotsalaiset edus
tajatkin, että suomalaisuustaistelussa on 
todella täytynyt käyttää taisteluasennetta, 
ja jos siinä taistelussa isku joskus on sattu
nut kipeämmin kuin olisi ollut tarpeellista, 
niin ei'köhän siihen sentään monta kertaa 
ole ollut syytä myöskin ruotsalaisella puo
lella. Eikä se ole ta;Pahtunut, ainoastaan 
historiassa. Emme ota vain historiasta esi
merkkejä. Ei ole oikein sanottu, että se, 
joka puhuu siitä, että ruotsalaiset eivät 
ymmärrä, mitä kello ~on lyönyt, taikka että 
heissä on i'lmaantunut sellaisia piirteitä, 
jotka ovat syvästi sattuneet suomalaiseen 
mieleen, on turhaa puhetta pitänyt. Bi se 
ole lopettanut sanomalehtien lukua 1870--80 
luvulla, joka sanoo, että ruotsalaisuudessa 
on ilmautunut separatismia. Minä, joka 
mielestäni olen ollut kaikkein vähimmin 
minkäänlainen kielifanaatikko, olen saanut 
aivan omakohtaisesti 'kokea sellaista, jota 
minä en voi leimata miksikään muuksi kuin 
ruotsalais-kansallisylpeydeksi ja eristäyty
miselksi, ja joka on todella vaikuttanut sitä, 
että puolsuomalaisestakin tulee hyvin hel
posti täyssuomalainen. En tahtoisi rottaa 
esille esimerkkejä, sillä ne ovat vähemmän 
rakentavia, mutta voinen kuitenkin viitata 
esimerkiksi sellaiseen tapaukseen, j~ossa vie
raalla pohjalla, Ruotsinmaalla, olen ollut 
määrääJmässä sen joukon, jonka mukana 
olin joka toisena päivänä suomalaiseen ja 
joka toisena päivänä ruotsinkieliseen lko
mennukseen, ja jokainen suomalainen, sa
noisinko, päivystäjä, jaksoi kahdella kie
lellä antaa ne pienet komennukset ja mää
räykset, joita tarvittiin, usein vain kaksi tai 
kolme sanaa (Joukolle, jossa on sekä suo
malaisia että ruotsalaisia), mutta en mil
lään keinolla saanut ruotsalaista taipumaan 
sanoma.an näitä kolmea sanaa suomenkie
lellä. Aina sain vain vastauksen: ,Jag kan 
inte." Ja niin minä olen tullut sitä a:i~
telleeksi, että jos sellainen nuori mies olisi 
ollut vai:kka Kiinassa, jos minä olisin ollut 
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Kiinassa, ja kiinalainen olisi sanonut kaksi 
sanaa ja pyytänyt: sano nyt näin, niin 
minä olisin pystynyt sen sanomaan, mutta 
Suomesta tullut mies ei siellä tahtonut käyt
tää kahta kolmea sanaa suomenkieltä. Se 
on tuntunut ylen raskaalta ja siinä täytyi 
minun seisoa vieressä ja tulkita suomen
kielellä pojille tämä komento. Ja vielä, 
kun täällä ed. von Born muistaa.kseni sil
loin !kun ensimmäisen kerran näitä kieli
pykäliä esitettiin, mainitsi, että näiden aloit
teiden allekirjoittajien joukossa on mies, 
joka ki,r'kossa. puhui rakkaudesta ja yhteis
ymmärryksestä (Ed. von Born: Kau
niisti!) , niin se näkyi olleen , tomma 
fraser" tai j·otain sellaista, siis tyh
Jia sanoja. Minusta se tuntui hyvin 
raskaalta siitä syystä, että kun minä 
seisoin arvoisain edustajain edessä siellä 
suurkirkossa, niin kyllä minä yritin vaati
mattomat sanani puhua sydämestä, niinkuin 
minä sen nyt taisin puhua, ja jos nyt, myös
kin vaatimattomien aloitteiden allekirjoitta
misen tähden, kaikki minun sanani ja toi
mintani leimataan tyhjiksi fraaseiksi, niin 
se on minun mielestäni sellaista ruotsalai
selta taholta osoitettua ymmärtämättö
myyttä, että en sitä osaa millään puolustaa. 

Kyllähän, j.os tahtoisin ja.tkaa, minulla 
voisi olla sanottavaa suomalaiselle'kin puo
lelle. Minä viittaan vain yhteen asiaan. 
Täällä on joskus esitetty, kuinka nuori tämä 
suomenkielinen sivistys ja kulttuuri on. Se 
on nuori. Ensimnräinen suomalainen oppi
koulu on viettänyt 75-vuotisjuhlaansa hil
jattain. Tunnen kaksi pappia, jotka ovat 
saaneet papillisen vihkimisensä suomeksi, 
ensimmäisessä suomalaisessa pappisvihkimi
sessä, mitä Suomessa koskaan on suoritettu 
j. n. e. J·os ajatellaan, kuinka nuori suo
menkielinen sivistys on ja miten pitikällä 
sentään suomalaisessa kulttuurissa nyt ol
laan, niin tuntuu siltä, ·kuin täytyisi sanoa 
myöskin suomalaiselle pwolelle: Ei meillä 
ole syytä hätäillä eikä meiHä ole syytä ali
arv]oida näitä saavutuksia ja jollain tavoin 
valitella meidän sorrettua asemaamme nyt 
enää, vaan meidän täytyy katsella asiaa 
kylmästi ja järkevästi arvostellen. Kyllä 
tästä hyvää tulee ja jollei aloitteita jumi 
tänä hetkenä saada läpiviedyiksi, niin kyl
lähän sekin aika tulee, jolloin todellisuus
pohja maassamme on sellainen, ettei enää 
tarvitse pelätä mitään vastu~ia tällaiselle 
kielilainsäädännölle. 

Vielä kuitenkin yksi ik:ysymys. Jos täällä 

suomellikieli otettaisiin käytäntöön eduskun
nan käsittelyssä ja siinä rinnalla saataisiin 
käyttää motsinkieltä vaikkakin ehkä yleis
tulkki poistettaisiin ja ruotsalainen ryhmä 
siis pakotettaisiin jollain tavoin käyttämään 
enemmän suomenkieltä, olisiko nyt niin 
verinen vääryys, jos meidän kansamme 
ruotsinkieltä puhuvat jäsenet osaisivat myös 
suomenkieltä? Minä olen oppinut ruotsin
kielen kod:i!ssani 'Pikkupojasta asti ja siitä, 
että minä olen sen kielen osannut, on ollut 
minulle paljon iloa ja hyötyä. Mutta olenko 
menettänyt oikeuden rolla suomalainen tai 
suomalaisen äidinkieleni sentähden, että 
olen oppinut toisenkin kielen, sanokaamme 
toisen kotimaisen kielen? 

Ed. Linkomies: Kuvaavaa ed. von 
Bornin asenteelle tähän kysymykseen näh
den on hänen av.omielisesti antamansa lau
sunto, että hänen käsityksensä mukaan 
kaksilkielisyys ritaristossa ja aatelistassa 
vuonna 1894 oli tarpeetJon. Tämä mielipide 
osoittaa, että ed. von Bornin on ma!hdotonta 
objektiivisesti katsella asioita ja mitata itsel
leen ja suomenkielisille samalla mitalla. 
Kun hän puolustaa ruotsinkielen säilyttä
mistä nykyisessä laajuudessa valti·opäivillä, 
hän esitti syyksi tähän, että ruotsinkielisen 
väestön ja lehdistön täytyy saada seurata 
eduskuntakäsittelyä omalla kielellään. Mutta 
hänen mieleensä ei nähtävästi ole ensinkään 
j,ohtunut, että sama näkökohta olisi vuonna 
1894 ollut sovitettava suomenkielen eduksi, 
sillä olihan ritaristo ja aateli osa Suomen 
kansan eduskuntaa, jossa tapahtuvaa asiain 
käsittelyä suomalaisen pääväestön täytyy 
saada seurata 1894 yhtä suurella oikeudella 
kuin voidaan asettaa v. 1933 vaatimus, että 
ruotsinkielisen vähemmistön täytyy voida 
seurata asiain käsittelyä täällä. Ed. von 
Born katselee siis asioita aivan eri tavoin 
silloin kun 'On kysymys ruotsinkielestä, kuin 
milloin on puheena suomenkieli. Ed. von 
Born lausui nimenomaan, että kakstkielisyys 
vuonna 1894 ritaristossa ja aatelistassa oli 
,obehövlig''. 

Muuten ed. von Born lausui, että kun 'lait 
kerran edelleen on julkaistava ruotsiiksi, on 
niiden säätämisessä myös käytettävä ruot
sia, siis kaikessa asian käsittelyssä; muuten 
ei ole takeita, että lain ruotsinkielinen teksti 
tulee oikeaksi. Mutta jo nytkin tarkistajat 
päättävät eduskunnan vallalla ruotsinkieli
sen lakitekstin sanrumuodosta. Niin on työ
järjestyksessä säädetty. Tässä suhteessa ei 
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varmuus lainkaan vähenisi, vaikka ehdo
tettu lainmuutos hyväksyttäisiin. 

Ed. H e i s k a ne n: Pyysin puheenvuo
ron mainitakseni muutaman sanan herra 
pääministerin viime perjantaisesta rpuheesta. 
Tämä minun vastaukseni tulee kyllä myö
hään, ehkä suunnilleen yhtä myöhään kuin 
hallituksen nyrkiniskut tänä sybynä edus
kunnalle. Joka tapauksessa pyydän saada 
mainita muutaman sanan sentakia, että hän 
huomautti viime perjantain istunnossa, että 
sillä taholla, jolla lainmuutoksia on vaa
dittu, on haluttu yHäpitää ja lietsoa vi:haa 
ja riitaa, ,joka on omiaan mitä suurim
massa määrässä vahingoittamaan maan 
etuja''. Tähän tietysti ei ole kellään ha
lua, mutta hallituksen ymmärtämättömyys 
näissä asioissa ja haluttomuus puuttua näi
hin asioihin sillä tavoin kuin yleinen mieli
pide maassa olisi toivonut, on johtanut ver
rattain intomieliseen keskusteluun näiden 
kysymysten yhteydessä. Ja kun herra pää
ministeri huomautti eriikoisesti minulle että 
olenko tullut ajatelleeksi, ,mihin asiat voi
vat aikanansa mennä, ellei päätä pidetä 
kylmänä niiden puolella, joiden on vastat
tava maan kansanvaltaisen hallitusjärjestel
män pysyttämisestä ja lujittamisesta", niin 
tässä on herra pääministerin asenne aivan 
väärä, sillä tottakai kansanvaltaa voidaan 
tukea ja suomalaisuusasiaa ajaa yhtaikaa. 
Niin ainakin pitäisi olla. Mielestäni kansan
valtaa ei voida riittävässä määrässä tukea, 
ellei näissä mitä selv.Lmmissä suomalaisuus
asioissa myöskin ymmärretä kansan enem
mistön mielipidettä ja sen mukaan toimita. 

Ed. von Bornin puheenvuoron j.ohdosta 
en katso olevan syytä vastata, koska en ha
lua kosketella sitä, mitä hän puhui ruot
si,ksi, vaan ainoastaan sitä, mitä tulkki täällä 
suomeksi esitti (Hilpeyttä eduskunnassa. -
Ed. Sergeli us : Lapsellista on ! ) . 

Ed. - W i c km a n: Herr talman! lVIan 
har gång cfter annan från finskt håll 
försäkrat, att samtliga strävanden att re
formera riksdagsordningen och särskilt 
språkförhållandena i riksdagen dikterats 
av praktiska och ekonomiska intressen. 
Numera har den verkliga avsikten genom 
föreliggande lagmotion trätt fram i full 
dager. Man vill ingenting mindre än att 
praktiskt taget täppa munnen på varjo 
allmogerepresentant, som ej är i stånd att 

behärska det finska språket. Att beviljas 
rätt att använda sitt svenska modersmål 
i riksdagen, anser många av dct finskata
lande folkcts representanter vara en så 
stor nådegåva att vi svenskar borde falla 
ned inför folkflertalet och tacka för den
samma. Jag vill också försäkra, att vi 
med tacksamhet begagna oss av denna rätt, 
och vi våga hoppas, att den dag aldrig 
skall komma, då ej svenska språket ljuder 
i Finlands lagstiftande församling. 

Jag nämnde att avsikten att förjaga det 
svenska språket från riksdagen blev up
penbar genom det lagförslag, som i all 
sin korthet lyder: , § 88. Vid ärendenas 
behandling i riksdagen användes finska 
språket." Tydligt sagt, icke sant ~ Nu 
kommer ytterligare motionären själv i 
denna diskussion fram mcd det smaklösa 
påståendet, enligt vad min tolk skrivit, 
att ,motionens godkännande vore ett av 
de viktigastc initiativen till uppfyllande 
av det finska folkets strävanden. Resul
tatet av dess godkännandc skulle bliva att 
endast personer, som kunna finska, skulle 
bliva invalda i riksdagen. Vårt folks enhet 
fordrar avskaffande av tvåspråkigheten i 
riksdagen". Så långt rdm. Vi1hula. Viil 
hava sju stycken riksdagsmän från finskt 
håll, av vvlka åtminstone fyra undertecknat 
rdm. Vilhulas motion, i en reservation tili 
grundlagsutskottets betänkande föreslagit 
en så lydande lag: ,Vid riksda.gens för
handlingar användes finska språket. I 
diskussion vore riksdagsman likväl berät
tigad att använda jämväl svenska språ
ket." Det är ett tyst medgivande att rdm. 
Vilhula och han:s 37 medmotionärer gått 
för långt i sin reformiver. l\1en enligt min 
åsikt syfta de ännu för långt, ty att blott 
genom enskild tolk få del av de finska 
andragandena, utan att någon tolkning av 
de svenska riksdagsmännens andraganden 
komma i fråg!!;, är icke blott orättfärdigt 
utan rent av vådligt för frågornas allsidiga 
och sakliga behandling i riksdagen. Det 
gagnar helt säkert varje föreliggande 
fråga, att den svenska allmogemannen har 
möjlighet att följa med vid behandlingen 
av densamma och att han vet sig hava 
rätt och möjlighet att på sitt eget språk 
få låta andra få del av sina åsikter. 
Skulle nu finskan bliva det enda offi
ciella språket i riksdagen och svenskan 
ett nätt och jäml tolercrat, sådant måm1e 
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då icke en skriande orättfärdighet blivit 
begången? 

Det förvånar mig, som är en svensk 
bondeson, att finna de finska böndernas 
representantcr i regeln gå i spetsen när 
det gäller att föreslå åtgärder syftande 
till att skada den svenska vrkesbrodern. 
Ännu mera förvånar det mig; ja, jag ville 
säga det smärtar mig djupt att finna, att 
i regeln, när det gäller en storm mot sven
skarna i detta land, man då också på den 
:l'ronten har att räkna med ett stort antal 
finska prästmän. Jag har arbetat i 13 
års tid i kyrklig ungdomsrörelse och ar
hetat i gott samförstånd med präster, men 
att komma hit och ständigt :finna, att just 
denna grupp av medborgare i vårt land 
är nästan bland de hetskaste, det är det 
som smärtar, det är det som sårar. Give 
Gud att denna anda snart skulle försvinna 
från prästkårcn ! 

Och mest förvånar jag mig övcr att 
gamla aktivister och djupt kännande 
fosterlandsvänner anse sig hava råd att 
bortvisa den hand vi svenskar alltid hållit 
utsträckt till uppbyggande och foster
ländsk gärning. Det är många av oss, 
som med risken av vårt eget liv varit med 
i kampen för detta lands självständighet, 
och vi äro ännu i dag som är redo att 
följa dem, som gå ut för att kämpa för vårt 
land, ifall en anstormande yttre fiende 
vore på väg att erövra detsamma. Det 
är därför det smärtar varje svensk, som 
älskar sitt land, när han märker att han 
icke på ovannämnt håll möter den för
ståelse som han hade rätt att vånta. 

Jag hoppas därför livligt att alla i detta 
land, både svenskar och finnar, ville bilda 
en enhetsfront i kampen mot alla de mak
ter, som hålla på att splittra vårt folk och 
så göra oss till ett folk, som går sin un
dergång till mötes. Jag tror, att det fin
nes på alla håll, inom alla partier, inom 
alla samhällsklasser sådana som ännu vilja 
vara med om att uppbygga ett enigt folk 
i vårt eget älskade fosterland. Jag vågar 
därför föreslå, herr talman, att förelig
gande lagmotion bleve förkastad. 

Ed. von Born: ,Jag vet icke, om herr 
I~inkomies förstår svenska, men så mycket 
kan jag säga, att mitt senaste yttrande 
har han icke förstått; om det var hans fel 
eller mitt, skall jag lämna osagt. Jag har , 

aldrig som min egen uppfattning fram
fört, att införande av finska språket i rid
derskapet och adeln skulle hava varit 
onödigt. J ag har endast sagt, att, om man 
resonerar såsom ytterlighetsmännen på 
finskt håll nu resonera, nämligen att 
svenska språket icke behöver användas i 
riksdagen, a tt svenska riksdagsmännen 
kunna använda det finska språket, då de 
till aUra största delen behärska det o. s. v., 
om man resonerar på det sättet, då måste 
man också anse, att införande av finslm 
i ridderskapet och adeln i tiden var onö
digt, ty där förstodo ju alla svenska och 
där kunele alla begagna detta språk. Det 
är en väsenlig skillnad mellan detta och 
vad rdm. Linkomies ville uttolka ur mitt 
anförande. 

J ag ikläder mig i övrigt inget som helst 
ansvar för vad som skedde i ridderskapet 
och adeln 1894, och jag medgiver, att 
mycket, som då passerade där, för nutida 
ögon han framstå som obehörigt. 

Ed. Linkomies: Ed. von Bornin pu
heenvuorosta päättelen, että olen aivan m
kein ymmärtänyt hänen lausuntonsa. 

Ed. J. Annala: Minun mielestäni 
täällä esiintyneet ruotsalaiset edustajat 
ovat ottaneet tämän asian aivan väärältä 
kohdalta. Eihän nyt ole kysymys mistään 
isänmaanrakkaudesta ja sankariteoista eikä 
niistä tarvitse puhua tämän asian yhtey
dessä. Nyt on kysymys valtiopäiväjärjes
tyksen 88 § :n muuttamisesta ja me olemme 
ehdottaneet sitä muutettavaksi sillä ta
valla, että eräät hyvin räikeästi esiinty
vät virheet meidän valtiopäiväjärjestykses
tämme ja käytännölliscstä eduskuntatyöstä 
voitaisiin poistaa. 

Ed. T u o m i v a a r a: Ed. von Born 
sanoi m. m., jos minä nimittäin olen ym
märtänyt ruotsia, että me suomalaiset tah
domme riistää ruotsalaisilta äidinkielen 
jopa karlmittaa heidät maastakin. Se on 
ed. von Bornin oma keksintö. Sellaista 
ajatusta minä en ole kuullut täällä edus
kunnassa kenenkään lausuvan. Ed. von 
Born sanoi vielä, että he ovat täysin sel
villä siitä, mitä kello on jo lyönyt, mutta 
he eivät ed. von Bornin ilmoituksen mu
kaan toimi sen mukaisesti eivätkä noudata 
periaatetta; on pelastettava se, mitä voi-
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daan vielä pelastaa. Ja hän lisäsi: samaa 
periaatetta he noudattivat Bobrikoffinkin 
aikana. Se on luonnollisesti ruotsalaisten 
oma asia, jos he itsepintaisosti pitävät kiinni 
kaikesta siitä, mitä he joskus entisyydessä 
suomalaista kansallisuutta halliten ja vali
tettavasti usein myös sortaen ovat itselleen 
ottaneet. Se kaikki ei enää oikeudenmu
kaisesti katsottuna kuulu ruotsalaisille vä
hentämättömänä etuoikeutena ja mennei
syyden perintönä. Suomalainen kansa on 
taistellut jo itselleen määräävän aseman ja 
siihen liittyvät myöskin suomalaiskansalli
set oikeudet velvollisuuksineen. Suomen 
suomalainen kansa ei siedä enää liiallista 
holhousta ja kansallisten pyrkimystonsä ali
tuista rajoittamista. Jos ruotsalaiset eivät 
sitä vieläkään tajua, niin on suomalaisten 
velvollisuus taistella ne lopulliseen voit
toon (Eduskunnasta : Aivan!). Se on mei
dän pakko tehdä silläkin uhalla, että ruot
salaisemme silloin ehkä menettävät paljon 
enemmän kuin jos he haluaisivat nyt kä
sittää meidän pyrkimystemme vilpittömyy
den ja ehdottoman oikeudenmukaisuuden. 
Bobrikoffin ajat eivät, ed. von Born, sovi 
rinnastetta viksi suomalaispyrkimyksemme 
ajamiseen. Sellainen on meitä loukkaavaa. 

Ääne,stys ja päätös: 

Joka käsittelyn pohjaksi hyväksyy suu
ren valiokunnan mietinnön, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei'' voittaa, on ed. Vil>hulan ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänesty;ksessä on annettu 
104: jaa- ja 67 ei-ääntä; poissa 2.8. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. V i l h u l a: Pyydän avointa äänes
tystä. 

.P u he m i e s: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on ta.pa:htunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee .toi
mj,tet<tava:ksi. 

Sihteeri lukee ä·änestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seura.avat edustajat: 

Ed. von B 0 r n: Den senaste talaren har • Aaltonen, Aattela, Ampuja, Andersson, 
nog missuppfattat mig, då han påstår, att von Born, Brander, Bryggari, Böäk, Col
jag jämfört vår strid med Bobrikoffska liander, Erkko, Estlander, Fagerholm, 
tiden. Jämförelsen innebar icke detta, J:<~ränti, Furuhjelm, Haga, Hakki·la, Halo
utan någonting helt annat. nen, T., Harvala, Heiniö, Helenelund, 

Gentemot rdm. Linkomies måste jag He:lo, Herrala, HiLden, Hiltunen, Horelli, 
ännu be att få säga och förklara, att Jag Huotari, Hrumäläinen, Hästba•cka, InJkilä, 
har sagt, att, 0 m man resonerar såsom Jacobsson, Jern, Jokinen, Kanerva, Kettu
äktfinnarna, så kommer man till att finska nen, Kivimäki, Kivisalo, Koivulwhrti-Lehto, 
språket i ridde:rskapet och adeln var onö- Komu, Koponen, Kosonen, Kujala, KuU
digt, men jag resonerar ju icke som äkt- berg, Kulovaara, Kuusisto, Kääriäinen, 
finnarna, och därför kan väl icke jag J.Jastu, Lehtokoski, Lepis.tö, Lindman, Lind
själv komma till denna slutsats. ström, Linna, Lonkainen, Lumijärvi, 

K·eskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa ·on 
Bd. Vilhula ed. J·. Annalan kannattamana 
ehdottanut, että eduskunta pä:ättäi.si käsit
telyn pohjaksi ottaa }Jerustusla:kivaJliokun
nan mietintöön liitetyssä vastailauseessa ole
van lakiehdotuksen. Kutsun tätå ehdotusta 
ed. Vilhu1an ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Lumme, Malkamäki, Malmivuori, Mangs, 
Mantere, Marttila, Meriläinen, Metsäranta, 
Mustasilta, Mäkeläinen, Nyman, Oksala, 
Pajun-en, Palmgren, PeLtonen, Pennanen, 
Penttala, Perho, Pesonen, Puit;tinen, Pärs
sinen, Rantala, Reinikainen, Rydman, 
Ryömä, Salmenoja, Salonen, Sarlin, Serge
lius, Sinisa:lo, Siren, Sjöblom, Suokas, 
Sventorzetsiki, Särkkä, Söderhjelm, Tan
ner, Toivonen, Tolonen, Turkia, Tyrni, 
Valta, vVelling, W enman, Wickman, Wiik, 
Voionmaa, Väisänen, Ahlström, östenson 
ja Österholm. 
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,Ei" äänestävät seuraavat edustaja.t: 

Aakula Aittoniemi, Ala-Kulju, .Ailestalo, 
Annala, J., Annala, V., Arffman, Asi:kai
nen, Ellilä, Forstadius, Halonen, A., Han
nula, Heiskanen, Hirvensalo, Honka, Hon
kala, Huittinen, Hänninen, Ikonen, Jau
honen Junnila, Jutila, Kaasalainen, Kal
liokoski Kauranen, Kemppi, Kesti, Kivi
oja, Koivisto, Koivuranta, Korvenoja, ~uk
konen Kämäräinen, Lahtela, Lampmen, 
Lehto~en, Leppälä, Linkomies, Lahi, Luos
tarinen, Löthman, Miikki, Nikkola, Oksa
nen Paksuja~ka, Pilppula, Pitkänen, Ry
tinki Salo Sariola, Schildt, Soini, Sund-

' ' 0 ström Suurkon:ka, Takala, ·Tapanmen, 
Tarkkan:en, Tukia, Tuomivaara, Vaaram~, 
W ainio, V allas, Vehkaoja, V enho, V esteri
nen, Vilhula ja Virkkunen. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraava:t 2i'"i" 
edustajaa: 

Aarniokoski, Eskola, von Frenckell, Hau
ta:la He~kkinen, Kaijailainen, Kares, Kar
vetti Kiverroja, Lahdensuo, Leiwo, Matts
son 'Moilanen, Oulasmaa, Paasivuori, Pek
kal~, Pohjala, Rantanen, Riipinen, Räisä
nen, Setälä, Simojaki, Soininen, Somersalo, 
Syrjänen, Toivola ja Turkka. 

p u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessu 
on annettu 104 jaa- ja 67 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis päättäny·t käsittelyT~ 
pohjaksi hyvä,ksyä suuren valiokunnan eh
dotuksen. 

Suuren vaEakunnan hy1käävä e1hdotus 
hyväksytään. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

8) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun laskemisen 
pet·usteesta vuonna 1934. 

Esitellään laki- ja ta!lousvailioikunnan 
mietintö n :o 8 ja otetaan ensi mm a 1-

s e e n k ä s i t t e l y y n siinä valmistele
vasti käsitelty hallitUiksen esitys n :o 5i2, 
joka sisältää yHämainitun lakiehdotuksen. 

P u he m i e s: Käsitte'lyn pohjana on 
la:ki- ja talousvalliokunnan mietintö n :o 8. 

Keskustelu: 

1Ed. W a i n 1 o : Pyytäisin kyseessäolle
vasta asiasta mainita muutaman sanan. 
Kun hallituksen esitys eduskunnalle laiJksi 
tuulaakimaksun laskemisen perusteesta oli 
laki- ja talousvaliokunnassa esiHä, tehtiin 
siel~ä lakiin selJlainen muutos, että se olisi 
voimassa vain vuoden 19·34, kun hallitus 
puolestaan oli esittänyt kaksivuotiskautta 
1934-_3,5. Tämän toimenpiteen perustelut 
olivat kuitenkin mielestäni heikon:laiset. 
Laki- ja talousvaliokunnassa lausuttiin 
muutosta tahtovien taholta m. m., että 
eduskunna.Ha on kyllä aikaa vuosittainlkin 
käsit~llä puheenaolevaa kysymystä ja vie1ä, 
että laki on vanhentunut ja tietää vain 
muutamille kaupungerlle ·tarpeettomasti 
etua yleisen edun kustannuksella. Epäi'l
tiinpä vielä hallituksen hyv-ää tahtoakin 
asian järjestelyyn nahden. En puolestani 
oHut valiokunnassa näiden perustelujen 
kannalla, vaan katsoin hallitukselle voita
van myöntää kaksi vuotta kysymyksen lo
pullista järjestämistä varten, jollainen lu
paus mielestäni esiintyi ha:llituksen esityHr
sen lopulla. Kun tämän lisäksi on huomat
tava, että tuulaakimaksun pysyttäminen 
tois.taiseksi voimassa on >taloudellisista 
syistä niille 27 kaupungille, jo~den oikeu
tena se nykyään on, suotava, se kun nii
den tuloissa merkitsee pa:ljon, mutta mak
sajille merkitsee enemmän periaatetta kuin 
rahakysymystä ja että tuu~aakimaJksu ei 
ole semmoisenaan oikeus ilman vastaavia 
velvollisuuksia, niin en minä puolestani 
näe nykyisessä järjestelyssä sellaista epä
kohtwa, joka pakottaisi tässä a,siassa kii
rehtimään valiokunnan omaksuman !kan
nan mukaan. On viimeksi otettava 'huo
mioon se seikka, että 10ikeus tuulaakimaJk
sun kantamiseen lan!kea:a perustuslain pii
rnn. 

Pyytäisin sen vuoksi ehdottaa, että suuri 
valiokunta asettuisi puoltamaaill hallituk
sen esittämää 2-vuotiskautta, jöi1ka rrn1h 

kaan laki tu1isi olemaan voimassa vuoden 
19135 loppuun. 

Jijd. P i t:k ä ne n: Vastoin sitä, mitä 
edellinen puhuja on lausunut, pyy.täisin 
kiinnittää eduskunnan huomiota siihen, 
että tuulaa:kin kantaminen näiden ~27 kau
pungin eduksi on, jo nyt vas;toin kaikikea 
oikeudenmukaisuutta. Täällä eduskunnassa 
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on aikaisemmin tästä asiasta käyty !k:ovaa
lkin kiistaa ja on tehty ehdotuksia, että 
tämä tuulaakin kantaminen lopetettaisi~n. 
Mutta nyt kun ei ole tässä lakivaliokun
nan mietinnössä minkäänlaista vastalau
setta, tämä näyttää olevan yksimielinen, 
niin minunkin täytyy tähän näJhtävästi yh
tyä. Mutta huomautan kumminkin edelli
selle puhujalle, että miss,ä:än tapauiksessa ei 
enää tämän ajan kohdalla näille 2:7 kau
pungille saisi myöntää mitään lisäoiJkeuk
sia. 

.Ed. H e i n i ö : Herra puhemies! Tarikoi
tu'kseni ei ollut tänä iltana käyttää pu
heenvuoroa tästä asiasta, mutta kun valio
kunnassa oleva vierustoverini ed. ·w ainio 
katsoi ve~vollisuudekseen tehdä ehdotuk
sen muutokseksi, niin pidän velvollisuute
nani myöskin häntä hiukan valistaa sen 
lisäksi, mitä jo tehtiin valiokunnassa. 

rlän huomauttaa uudelleen, että niillä 
henkilöillä, jotka tuulaaJkia v:as;tustavat, 
yleensä on hyvin heikot peruste:lut puo
lustuksekseen. Mutta hän .ei ole ottanut 
vaivaikseen tutustua niihin moniin lausun
toihin, j·oita j·o aikaisemmin on asiasta 
esitetty ja nirhin moniin lupauksiin, joita 
monet .hallitukset ovat antaneet rtäiStä 
asiMta, niin että hän nähtävästi1ön on va
listuksen tarpeessa, ja minä pyytäisin !SUO

sittaa hänelle eräiden vanhojen eduskunta
pöytäkirjojen lukemista, koska ne antaisi
vat ·hänelle lisävalaistusta va-rsin ruooain 
määrin. 

Truhtoisin huomauttaa niil:le, jotka tässä 
vielä vetoavat siihen, niinkuin myöskin 
ha~lituksen esityksessä tehdään, että 'dlisi 
eräille kaupungeiUe jätettävä ma1hdollisuus 
järjestää kunnallistaloutensa hieman toi
selle perustalle, jos täUainen apumha ni:Ultä 
evätään. Mutta kun jo kolmisen!kymmentä 
vuotta on tästäkin huomautettu, niin olisi 
ollut Helsingillä ja Oululla, jota ed. Wai
nio tässä edustaa, ynnä monilla muilla 
kaupung.eilla tilaisuus taloutensa uudelleen 
järjestelyyn sellaisiHa perusteilLa, ~että ne 
e1vät sodi o~keudenmu:kaisuutta vastaan. 

Täällä on aikaisemmin täHä paiika[ta esi
tetty numeroita, missä määrin Helsingin 
veroäyri voisi nousta, jos tuulaa:ki otettai
siin pois ja on mainittu että se nousisi 40 
penniä, Turussa 20 penniä ; Hanko .on :kai 
ainoa poikkeus, jossa se nousisi eneiDIIDän, 
nimittäin 3 markwlla. Mutta ei ole lain-

kaan otettu .huomioon, missä määrin monet 
sisämaan kaupungit ja maaseutupaika:t tie
tysti samrulla tavoin joutuvat kohtuutto
mMti hoitelemaan Helsingin ynnä muiden 
kaupunkien menoja, jos tuulaa:ki edelleen 
säilytetään. Tästä asiasta on nä:htävästi 
tehty monia a:toitteita vir•heen korjaaJIIli
seksi ja .1902 asetettiin kom~tea 1asiaa miet
timään. Miikä ·oli tämän komitean lau
sunto, sitä en tunne. Mutta esim. vuoden 
1930 valtiopäivillä annetussa hallituksen 
esityksessä on m. m. seuraava laus-e: ,!Kun 
on katsottu, että tuulaakin :kanto-oikeus 
vanhentuneena verotusmuotona -olisi [aik
kautettava, asetti valtioneuvost:o 1-1 päi-vänä 
marraskuuta 19,2:9 erityisen komitean har
btsemaan kysymystä tuulaakin laJkkautta
miiSesta j1a siihen liittyvistä seikoista. Tämä 
komitea ei kuitenkaan ole viell-ä saanut työ
tään loppuun suoritetuksi, jonlka johdosta 
on laadittu lak~ehdotus vuotta. 19!3:1 var
ten.'' 

Joudumme seuraavalle vuodelle ja sil
loin taas haillitus jättää esityksensä, ja 
siinä mainitaan, että kyseessä olevan komi
tean mietintö valmistuu ensi marraskuulla, 
siis varsin läheisessä tulevaisuudessa ja 
jos kerran rrnarraskuulla 19,31 luultiin tä
män Lausunnon tulevan valmii1ksi, niin 1'9G2 
tai 19-3,3 ainakin olisi luullut sen va[mis
tuvan. Mutta kun tässäkin hallituksen esi
ty·ksessä taas sanotaan: ,kun -kysymystä 
kaupunkien oikeudesta tuulaakiin ei ensi 
vuoden alikuun mennessä ehditä viellä saada 
lopullisesti ratkaisuun'', niin se antaa toi
veita, että se ainakin lkeskivailheilla ltai vii
meistään ensi vuoden lopulla on se[viillä ja 
tulee eduskunnan ratkaist1avaJksi. Kysymys 
tmrlaakimalksun poistamisesta on siis n1äin 
ollen sarja loppumattomia ~lupauksia, joiJka 
oikeastaan tekevät eduskuntahistori1assa 
koomillisen vaikutuksen ja niisitä olisi ilo
pulta!ki.n kai päästävä. 

Turha on vetoomus perustus'la:kiin, jonka 
ed. Wainio täällä teki, nähtävästi perustaen 
·sen erääseen prof·essori Tulenheimon ·aikai
semmin tässä asiassa es:Uttämään väit1teeseen, 

· eiQ~ä pidä paikkaansa, koska näitä ~tuulaa
kioikeuksia; on myönnetty kaupungeille hal
linnoHisiHa asetuiks~lla vielä joita.kin vuo
sia sitt•en. En ymmärrä, minkä vuoksi 
nämä olisivat juuri perustuslain luontoi
sia; jos ne ikermn haillinnoiilrsi.Ua a.setu:k
silla on myönnetty, kai ne voi>daan hieman 
kevyemw;ällä tavalla myös peruuttaa. 
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,JYlinä toivoisin, että halMu:s, niin työ
kykyinen kuin se onkin, voi,si sii's saada 
ensi vuonna tästä asiasta komi,tean !lausun
non ja oman ehdotuksensa eduskunnan kä
siteltäväksi siitäkin huolimatta, että tämä 
kysymys on vaikeasti rat1kai1stavia. Minä 
muistutan muutama vuosi sit;ten täällä ol
leen paljon visaisemman kysymyksen, kielto
lakikysymyksen, jossa täytyi koiko kansaan 
vedota, kansanäänestyskin suorittaa ja 
kaikki tuo hoidettiin muutamassa lmukau
dessa, kysymys, jdka oli elhdottomas,ti pal
jon suurempi tätä. En voi 'käsittää miksi 
ei siis päästäisi jonlkunlaiseen lopputulok
seen, joka vastaisi kansan enemmistön oi
keudentuntoa. Tämä moite ei ole suinkaan 
tarkoitettu täJlle harllitukselle, koska edelli
set haH.utukset ovat oHeet yhtä syypäitä. 
Tämän tahdon huomauttaa, jotta minua ei 
tässä laskettaisi kuuluvaksi ed. Vi~kkusen 
linjalle, jolla täällä niin erikoisesti on hal
litruksen tukistamisesta huo1e1hd~ttu. 

Keskustelu julistetaa~ päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ens,immamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 

· s u u r e e n v a l i o k u n ta a n. 

M Ehdotusr laiksi vakuutusneuvostosta ja 
laiksi valtion tapaturmatoimistosta. 

Esite1lään työväenasiainvaliokunnan mie
~intö n :o 4 ja otetaan e n s i mm ä i s e e n 
käsi t te 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 59, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
työväenasiainvaliokunnan mietintö ll! :o 4. 

Keskustelu: 

Ed. B r y g g a r i: Herra puhemies! Kä
siteltävänä oleva lakiesitys sisältää työläis
ten oikeuksien supistamisen. Laissa ei tyy
dytä ainoastaan siihen, että laillistutettai
siin se lain sisällön ja tarkoituksen vastai
nen menettely, jota nY:kyinen ja edellinen 
vwkuutusneuvoston johtaja on tapaturma
korvausta koskevien asioiden ratkaisussa 
noudattanut, vaan mennään vielä pitem
mälle. 'I'ämän oikeuden supistamisesta teh-

tyä johtopäätöstä haluan hiukan perus
tella. Se sisältyy käsiteltävänä olevan lain 
4 § :ään. Mutta sitä ennen on syytä pa
lauttaa mieleen nykyinen käytäntö, joka kä
sitykseni mukaan ei 01le lain sisällön mukai
nen. 

Vakuutusneuvoston johtaja, entinen ja 
nykyinen, ovat ottaneet käytäntöön menet
telyn, että vakuutusneuvoston kokoUJksiin 
käsketään airroastaan se vähin määrä jäse
niä, mi!kä lakiin on sisällytetty, jotta pää
tökset ovat lainvoimaisia (Ed. Kalli01koski: 
Kustannusten säästämiseksi!). Tällainen 
menettely ei käsitykseni muklian ole oikea. 
Jos jonkin yhdistyksen tai osa,lmyhtiön hal
linnon pulheenjohtaja käsittäisi täNä tavalla 
säännöt, niin kukaan ei voisi niitä hyväk
syä. r.ain sisällön minä käsitän sellaiseksi, 
että jokaiseen vakuutusneuvoston kokouk
seen on käskettävä lain määräämä jäsen
määrä ja jos kokoukseen ei ole tilaisuudessa 
joku jäsen saapumaan, niin sen varalta on 
lakiin otettu määritelmä, kuinka monen jä
senen saapuvilla ollessa päätökset ovat lain
voimaisia. Muunlainen käsittäminen va
kuutusneuvoston kokouksien kokool11panosta 
ei ole käsitykseni mukaan oikea. 

Käsiteltävänä olevan lain 4 § :ssä muute
taan asiain tila siten, että asiain käsittely 
jaetaan kruhteen osaan, 5- ja 3-jäsenisen 
neuvoston ratkaistavaksi. 5-jäseniseen neu
vostoon vielä on oikeus osallistua sekä työn
antaja- että työntekijäjärjestön asettaman 
jäsenen, sen lisäksi johtajan, asessorin ja 
lääkärin, mutta 3-jäsenisen neuvoston ko
kouksessa on jo syrjäytetty sekä työnantaja
että työntekijäjäsen. Tämä mielestäni on 
suuri huononnus voimassaolevaan lakiin. 
Tulee muistaa, että 5-jäseninen neuvosto 
ratkaisee ainoastaan sellaiset asiat, että joku 
vakuutusyhtiö on kieltäytynyt antamasta 
tapaturmakorvausta. Kaikki muut asiat 
tulisivat tämän 3-jäsenisen neuvoston rat
kaistaviksi. Minulla on käsitys, että senlaa
tuisia tapauksia on harvoin, jolloin joku 
vakuutusyhtiö kokonaan kieltäytyy kor
vausta suorittamasta, mutta sen sijaan on 
useammin sellaisia tapauksia, että korvaus 
ei ole niin suuri kuin lain mulk:aan pitäisi 
olla. Nämä asiat kaikki kuitenkin ratkais
taan jo 3-jäsenisen neuvoston kokouksessa 
eli sisärenkaassa, jossa työläisillä ei ole 
enää vaikutusvaHaa päätöksen tekoon (Ed. 
Lohi : Niin se on käytännössä nytJkin ! ) ·. Jos 
käytäntö on lainvastainen, se 'ei edellytä, 
että olisi luovuttava lain sisältämästä oikeu-



desta. Minä tahdon vain sen puolen tässä 
mainita. 

Minun on vielä huomautettava, minkälaa
tuiset asiat on mahdollista saada 3-jäsenisen 
neuvoston ratkaisupiiristä 5-jäsenisen neu
voston ratkaistaviksi. Ensiksi sellaiset, 
jotka on katsottava olevan periaatteellista 
laatua. 'I'oiseksi sellaiset, että 3-jäseninen 
neuvosto on erimielinen asian ratkaisusta. 
,Ja kolmanneksi sellaiset, että 5-jäsenisen 
neuvoston jäsen esittää vakuutusneuvoston 
johtajalle vwatimuksen, että ne ja ne asiat, 
jotka joutuvat kokouksessa käsiteltäviksi, 
on siirrettävä 5-jäsenisen neuvoston ratkais
taviksi. 

Kun tarkastaa ensiksikin sitä näkökohtaa, 
minkälaatuiset asiat 3-jäseninen neuvosto 
katsoo periaatteellisi'ksi, niin se ei ilmene 
lain sisällöstä. Näin ollen se jää riippu
vaksi harkinnasta. Ja kuka tämän harkin
nan ja ratkaisun tekee, sitä minä en saa 
selville laista. 

Toinen kohta, milloin on nämä 3 jäsentä, 
lääkäri, vakinainen ja apulaisjohtaja eri
mielisiä siitä, onko työläiselle annettava 
6,000 tai 3,000 elinkorkoa, siinä saattaa ; 
myöskin olla kysymys, jota työläisedustaja ' 
voisi arvostella aivan toiselta pohjalta kuin 
nämä vakinaisella palkalla olevat virkamie- ' 
het, joten tuo erimielisyys monessa tapauk
sessa saattaa esiintyä paljon harvemmin näi
den keskuudessa, kun työläisten edustus on 
tästä syrjäytetty. 

Ja sitten tämä viimeinen mahdollisuus 
siirtää sisärenkaasta ulkorenkaan ratkaista
vaksi asia, on myöskin sellainen, jota käytän
nössä on vaikea minun käsittääkseni toteut
taa oikealla tavalla. Se edellyttää, että 
nämä 5-jäsenisen neuvoston jäsenet ovat sel
villä niistä asioista, mitä sisärengas aikoo 
päättää. Siellä on usea:sti 50 asiaa esitys
listalla ja minä olen vwkuutettu siitä, että 
siinä kutsukirjelmässä, joka vakuutusneu
voston jäsenille kokouksen ajasta ilmoitet
taessa annetaan, ei voi olla mahdollista , 
asioita perustella, vaan on niistä ainoastaan · 
lyhyesti mainittu, että ne ja ne asiat tule
vat esille. Ainoa ma;hdollisuus, jos haluaa 
ennakolta saada selvyyden eri asioiden pe
rusteista ja sisällöstä, on se, että vakuutus
neuvoston jäsenen on :mentävä sosialiminis
teriöön ja saatava asiakirjat nähtäväkseen. 
Mutta minä 'epäilen, että tuskin löytyy sel
laista henkilöä, enemmän työnantaja- kuin 
työntekijäedustajaakaan, joka voisi jokaisen 
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kokouksen edellä lähteä tämän tutkimuksen 
suorittamaan. Näin ollen tämäkin oikeus 
jää teoreettiseksi ja sitä hyvin harvoin voi
daan käytännössä toteuttaa. 

Siinä komiteassa, joka on tätä asiaa val
mistanut, on m. m. SAK :n puheenjohtaja 
E. Huttunen ollut sitä mieltä, että kaikissa 
alistettavissa asioissa pitäisi olla sellainen 
kokoonpano neuvostolla, että siinä olisi mu
kana myöskin työläisten edustaja. Tätä 
ajatusta ei ole sovellettu lakiin ja sen vuoksi 
olen juuri pyytänyt puheenvuoron, että 
suuri vwliokunta kiinnittäisi tähän näkökoh
taan huomiota. Minä toivon viimeiseen 
saakka, että suuri valiokunta muuttaa lain 
4 § :n sisältöä sellaiseksi, että kaikissa alis
tettavissa asioissa, jotka koskevat tapaturma-
1\'orvausta, olisi myöskin työläisedustajalla 
oikeus olla muikana asiaa ratkaisemassa. 

Ed. P a l m g r en: De av den föregående 
ärade tala,ren berörda spörsmålen hava en 
avsevärd betydelse. Socialutskottet har där
för också behandlat hela ärendet och spe
ciellt dessa principfrågor med största upp
märksamhet. Efter det utförlig diskussion 
ägt rum och sakkunniga blivit hördq,, har 
utskottet kommit till ett betänkande, som 
icke är åtföljt .av någon reservation. Detta 
visar med virken enhällighet man kommit 
till resultat. För egen del anser jag också, 
att utskottet väl träffat det riktiga beträf-
fande ifråga.varande spörsmål. · 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lalöchdotusten ensi'llmäinen käsittely ju-
listetaan päättyneeksi. Asia 1lähetetään 
s u u r e c n v a l i o k u n t a a n. 

10) Ehdotus laiksi valtioneuvoston oikeutta
misesta myymään Lontoon lähetystön 

kiinteistö. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 5 ja otetaan e n s i mm ä i s e en 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 12, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotu!lcsen. 

Puhemies: Käsittelyn p~hjana on val
tiovarainvaliokmman mietintö n :o f). 
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Keskustelu: 

Ed. Voionmaa: Jotta eräät eduskun
nan jäsenet saisivat tilaisuuden lhankkia 
asiaan lisäJvalaistusta, jota eivät ole ehtineet 
saada tähän istuntoon, ehdotan, että asia 
pantaisiin pöydälle ensi v~~ko_n perjantaina 
'Pidettävään eduskunnan tays1stuntoon. 

Ed. Sergeli us: Jag ber att få under
stöda rdm. Voionmaa. 

Puhemies: Kun kaksi edustajaa on 
pyytänyt &'lian pöydälle, on se valtiopäivä
järjestyksen mukaan pantava pöydälle. Ke
hoitan seuraavia puhujia lausumaan mie
lensä pöydällepanon ajasta. 

Ed. P i t k ä ne n : l\iinä ehdottaisin tä
män asian siirtämistä tiistain istuntoon. Jo 
on aikaa siinäkin. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. V aionmaa ed. Sergeliuksen kannatta
mana ehdottanut, että asia pantaisiin pöy
dälle ensi viikon perjantain istuntoon. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Voionmaan eh
dotukseksi. Ed. Pitkänen on ehdottanut, 
että asia pantaisiin pöydälle ensi tiistain 
istuntoon, mutta tätä ehdotusta ei ole kan
natettu, joten se ei tule äänestyksen alai
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Kun muuta kannatettua 
ehdotusta ei ole tehty kuin ed. Voionmaan 
ehdotus, päätettäneen asia panna pöydälle 
ensi viikon perjantaina pidettävään istun
toon. 

Asia p a n n a a n lJ ö y d ä ll e ensi vn
kon perjantain istuntoon. 

H) Ehdotus hytH~käyskä.sitteeu määrit:telemi
sestä Lontoosm, 3 päivänä heinli!kuuta 19:33 

tehdyn sopimukRen. hyväksymisestä. 

Esitellään ulkoasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 8 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n :o 54, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on ul
koasiainvaliokunnan mietintö n :o 8. 

Ulkoasiainministeri H a c k z e ll: Herra 
puhemies! - Kuten hallitus jo on esityk
sessään sopimuksen hyväksymisestä edus
kunnalle ilmoittan'tlt, liittyy esillä oleva 
sopimus läheisesti eräisiin Suomen aikai
semmin tekemiin sopimuksiin varsinkin 
Briand-Kellogg sopimukseen ja Neuvosto
liiton kanssa tehtyyn hyökkäämättömyys
sopimukseen. Näissä sopimuksissa sitoudu
taan olem[1an ryhtymättä hyökkäykseen, 
mutta itse hyökkäyskäsite on jäänyt ensim
mäisessä kokonaan määrittelemättä ja toi
sessa siitä on ainoastaan ylimalkainen mää
ritelmä. Kun tämän käsitteen määrittele
minen on osoittautunut tärkeäksi ja tarpeel
liseksi, otettiin asia käsiteltäväksi yleisessä 
aseriisuntaJkonferenssissa Genevessä tarkoi
tuksella sisällyttää hyökkäyskäsitteen mää
rittely oleellisena osana suunniteltuun ase
riisuntasopimukseen. Tietysti olisi ollut 
suotavaa että aseriisuntakonferenssi olisi 
päässyt ' positiiviseen tulok~een ja _että 
asiasta siten olisi saatu a1kaan ylemen 
kansainvälinen sopimus. Tämän näyttäessä 
epävarmalta Puolan ja Romanian sekä 
Neuvostoliiton edustajat Lontoon talous
ja rahakonferenssissa muodostivat ase
rii'suntakonferenssin yleiskomission hyväk
symän tekstin erikoissopimukseksi, koska 

1 ne pitivät erittäin tärkeänä, että hyökkäys
käsite niiden ja muiden Neuvostoliiton 
rajanaapurien kesken saadaan mahdo_llisim
man tarkoin määritellyksi. Huolimatta 
siitä, että hallituksella olisi ollut sopimuk
sen muodolliseen puoleen nähden eräitä 
toivomuksia, katsoi hallitus siitä huolimatta 
Suomen yleisen rauhanpolitiikan mukai-

! sesti suotava:ksi, että Suomi olisi mukana 
tässä Neuvostoliiton ja sen naapurivaltain 
välisessä rauhan vakiinnuttamista tarkoit
tavassa sopimuksessa. Tämän se teki sitä
kin sum'emmalla syyllä, kun Suomen ja 
Neuvostoliiton kesken 21 päivänä tammi
kuuta 1932 oli tehty sopimus hyökkäämättö
myydestä ja riitojen rauhanomaisesta rat
kaisemisesta sekä 22 päivänä huhtikuuta 
samana vuonna sopimus sovittelumenette
lystä, joista ensiksimainittu jo sisältää 
myös määritelmän hyökkäyskäsitteestä, jota 



Hyökkäysldisitettä määrittelevä sopimus. 861 

määritelmää esilläoleva uusi sopimus täy
dentää. Esilläolevan sopimuksen taksti on 
asiallisesti sama, jon~a aseriisuntakonfe
renssin yleiskomissio oli Genevessä hyväk
synyt. Sielläkin se saatiin aikaan neuvotte
lujen ja .sovittelujen tuloksena, jolloin eri 
vallat tekivät wyönnytyksiä aikaisemmin 
ehdottamastaan 'sanamuodosta, jotta olisi 
päästy joihinkin positiivisiin tuloksiin 
asiassa. 

Lontoossa tehtyyn sopimukseen Suomen 
hallitus aluksi suhtautui varovaisella har
kinnalla, koska sen mielestä ei ehkä ollut 
välttämätöntä kiirehtiä asettamaan erikois
sopimusta vielä lopullisesti hyväksymättä
män yleissopimuksen edelle. Kun kuiten
kin kaikki muut Neuvostoliiton raja
naapurit asettuivat toiselle kannalle ja hy
väksyivät viipymättä Lontoossa laaditun 
tekstin sellaisenaan, osoittaen samalla sel
västi antavansa suuren arvon sille, että 
Suomikin seuraisi niiden esimerkkiä, niin 
Suomi, jonka yksinäisenä syrjään jääminen 
olisi voinut antaa aihetta maamme rauhan
tahdolle epäedullisille tulkinnoille, harkitsi 
sittenkin tarkoituksenmukaisimmaksi liit
tyä tällä sopimuksella toteutettuun yrityk
seen rauhan vakiinnuttamiseksi määrätyllä 
alueella, pitäen tätä rauhan edistämistah
tonsa ilmausta erittäin tärkeänä nykyisissä 
kansainvälisesti niin levottomissa oloissa. 
Näin tehdessään oli hallituksella myös täysi 
syy otaksua toivovansa eduskunnassa jatku
vasti ilmeuneen mielipiteen mukaisesti, sillä 
hallituksen esityksessä mainitut eri sopi
mukset, jotka kieltävät sodan ja samalla 
jossakin määrin määrittelevät hyökkäys
käsitteen, ovat säännöllisesti tulleet edus
kunnassakin hyväksytyiksi, joten tämä 
sopimus ei itse asiassa tee mitään muuta 
kuin lisää eräitä teknillisiä yksityiskohtia 
eduskunnan jo aikaisemmin hyväksymän 
sopimuksen teksteihin. 

Edellä esitetyn huomioonottaen toivoo 
hallitus eduskunnan hyväksyvän hyökkäys
käsitteen määrittelemisestä tehdyn sopi
muksen. 

Ed. L i n k o m i e s: Herra puhemies! 
Ensinnä on minun valittaen huomautet
tava, että hallituksen esitykseen sisältyy 
virheellinen ilmoitus, jonka herra ulkomi
nisteri nyt jälleen erehdyksestä on toista
nut. Tämä virheellinen ilmoitus koskee 
melkoisen tärkeää puolta asiassa. Mutta 

siitä huolimatta ulkoasiainvaliokunta ,ei ole, 
nähtävästi siitä syystä, ettei se ole tutustunut 
aseriisuntakonferenssin pöytäkirjoihin, tä. 
hän seikkaan kiinnittänyt mitään huomiota. 
Esityksen toisessa tekstikappaleessa nimit
täin selostetaan hyökkäyskäsitteen määrit
telemistä koskevan kysymyksen aikaisempia 
vaiheita aseriisuntakonferenssfn pnnssa. 
Tunnettuaharr on, että Venäjän ulkoasiain
komr1ssaari I.itvinov tämän vuoden helmi- 1 

kuussa teki aseriisuntakond'erenssille ehdo
tuksen hyökkääjän määritelmä'ksi. Tämän 
ehdotuksen perusteella sitten kond'erenssin 
asettama alakomissioni teki uuden ehdotuk
sen, joka tuli käsiteltäväksi aseriisuntakon
ferenssin yleiskomissionissa. Tämän ehdo
tuksen mukainen on se sopimusteksti, joka 
nyt on jätetty eduskunnan hyväksyttä
väksi. 

Nyt lausutaan hallituksen esityksessä ja 
ulkoministeri lausui täällä, että aseriisun
takonferenssin yleiskomissioni muka olisi 
hyväksynyt tämän ehdotuksen ens,immäi
sessä lukemisessa, vaikka, niinkuin hallituk
sen esityksessä lisätään, eräät maat tällöin 
ilmoittivatkin toivov<usa siihen erinäisiä 
muutoksia. Ikävä kyLlä, ei tämä hallituk
sen eduskunnalle antama tieto kumminkaan 
pidä paikkaansa. Sitä se, joka tutustuu 
aseriisuntakonferenssin yleiskomiss~onin pai
nettuihin väliaikaisiin pöytäkirjoihin, jotka 
ulkoas,iainministeriö on pyynnöstä jättänyt 
nähtäväkseni, havaitsee niistä, että kysy
myksessä olevaa hyökkäyskäsitteen määrit
telemistä koskevaa ehdotusta ei suinkaan 
ole ensimmäisessä lukemisessa hyvä'ksytty. 
Päinvastoin käy pöytäkirjoista ilmi, että 
asia on lykätty toistaiseksi, määrittelemättä 
ehdotukseen nähden minkäänlaista kantaa. 
_\siaa käsiteltiin viimeksi yleiskomissionin 
istunnossa toukokuun 2'9 päivänä 19G3, 
Tämän istunnon pöytäkirjoista ilmellRe, 
että puheenjohtaja tällöin totesi, että asiaa 
käsiteltäessä on esiintynyt 'kaksi .aivan eri
laista käs,ityskantaa. Toiset vaUiot eivät 
ole halunneet minkäänlaista jäykkää hyök
kääjäkäsitteen määritelmää ja toiset taas 
ovat halunneet ehdotuksen mukaista ratkai
sua. Puheenjohtaja huomautti, että olisi 
valitettavaa, el1ei pää~,;täisi yhteisymmär
rykseen, jonka jälkeen asia v·asta,iseksi ly
kättiin. Erikoisesti tämä johtui Englan
nin kannasta, tämä valta kun jyrkästi vas
tusti ehdotusta, niinkulu pöytäkirjasta pit
kin matkaa selvästi ilmenee. Ettei a,sia 
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suinkaan ole ensimmäisessä lukemises,sa hy
väksytty, käy ilmi asiakirjasta, joka on 
päivätty Genevessä 2,7 päivänä lokakuuta 
1933 ja joka sisältää kaikki aseriisunta
konferenssin valmistavabti hyväksymät eh
dotukset. Tähän a;siakirjaan sisältyy kyllä 
tämä ehdotus hyökkääjän määrittelemiseksi, 
mutta liitetään siihen nimenomainen huo
mautus, joka kuuluu suomeksi käännettynä 
näin: ,Teksti, jota ei ole hyväksytty, 
mutta joka liitetään tähän tiedoksi." Jo 
tästä asiakirjasta ilmenee aivan selvästi, 
ettei ehdotusta ole ensimmäisessä käsitte
lyssä hyväksytty. Hallituksen esitys on 
tässä kohdassa siis kal.dessa suhteessa vir
heellinen. Ensinnä tieto, että ehdotus olisi 
hyväksytty ensimmäisessä lukemisessa, on 
paikkansa pitämätön. Toiseksi on sanonta
tapa, että eräät maat vain olisivat ilmoit
taneet toivovansa erinäisiä muutoksia eh
dotukseen, myöskin jossakin määrin harhaan 
johtava. Olisi pitänyt eduskunnalle selvästi 
ilmoitta,a, että erikoisesti Englanti on aset
tunut ehdotukseen nähden selvästi kieltei
selle kannalle. 

En ole selvi:llä siitä, mistä johtuu tämä 
esityksessä oleva erehdys, mutta olkoonpa 
syy mikä tahansa, ,on puolustamatonta, että 
tällaista tapa:h tuu. Ul'koasiainministeriöl
täkin täytyy vaatia, että se silloinkin, Jrun 
on kysymys vaikeista ja monimutkaisista 
asio~sta, kykenee antamaan· asiakirjassa, 
j'oka eduskunnalle jätetään, täysin paik
kansapitäviä tietoja. Jo joskus aikaisem
minkin on ulkoasiainministeriön alaan kuu
luvissa eduskunnalle annetuissa asiakir
JOlSSa esiintynyt epätark'kuuksia, mutta 
tässä ei ole kysymys ainoastaan epätark
kuudesta, vaan suorastaan virheellisestä tie
dosta, joka vaikuttaa itse pääasiaankin, 
niinkuin pyydän osoittaa. 

Jos näet aseriisuntakonferenssin yleisko
missioni ensimmäisessä lukemisessa olisi hy
väksynyt sellainen ehdotuksen, joka on 
samanlainen kuin nyt käsiteltävänä oleva 
sopimus, niin saattaisi otaksua, että sellai
nen hyökkääjäkäsitteen määritelmä, joka si
sältyy nyt hyväksyttävänä olevaan sopi
mukseen, tulisi ennen pitkää yleisesti omak
sutuksi. Silloinillan ei olisi mitään ronistut
tamista sitä vastaan, että Suomi jo etukä
teen erikoissopimuksella muutamien muiden 
valtojen kanssa hyväks,yisi tällaisen määri
telmän. Mutta kun tietää, ettei ehdotusta 

olekaan edes ensimmäisessä lukemisessa hy
väksytty, vaan että sitä erään määräävän 
vallan taholta on jyrkästi vastustettu, muut
tuu asia melkoisesti toiseksi. Täytyy näet 
pitää mielessään, että hallituksen allekir
joittama ja nyt eduskunnalle hyväksyttä
väksi ehdotettu sopimus on irtisanomaton. 
Sitä ei siis voida muuttaa ilman kaikkien 
sopimuspuolien suostumusta. Jos nyt siis 
aseriisuntakonf.erenssissa sovittaisiin toisen
laisesta hyökkäyskäsitteen määrittelystä, 
joka sitten kansainliiton taholta yleisesti 
omaksuttaisiin, joutuisi Suomi varsin omi
tuiseen asemaan. Tuskin voisimme silloin 
yhtyä määrittelemään hyökkäyskäsitettä 
uudella tavalla, elleivät kaikki nyt hyväk
syttävänä olevan sopimuksen allekirjoitta
javallat siihen suostu. As,emamme tulisi 
silloin sangen vaikeaksi, me kun emme voisi 
yhtyä yleiseen sopimukseen, koska olisimme 
sidotut tähän erikoissopimukseen. Tämä 
näkökohta puhuu vallvasti nyt .eduskun
na.lle esitetyn sopimuksen hyväksymistä 
vastaan. 

Asiaa harkittaessa on suuri merkitys 
niinikään eräällä seikalla, jota ministeri 
Rafael Erich Statsvetenskaplig Tidskriftissä 
äskettäin julkaisemassaan arvokkaassa, hyök
käyskysymystä koskeval!;lsa kirjoituksessaan 
erikoisesti korostaa. Ministeri Erich huo
mauttaa, että kun hyökkäyskysymystä kan
sainliiton piirissä on käsitelty, on samalla 
oltu sitä mieltä, että tulee olla olemassa 
kansainvälinen instanssi, joka auktoritatii
visesti toteaa, kuka on katsottava hyökkää
jäksi. Mutta nyt käs~teltävänä olevassa so
pimuksessa ei ole viittaustakaan tällaiseen 
instanssiin. Tämä onkin va.rsin luonnol
lista, koska se valtio, joka on tahtonut 
saada tällaisen erikoissopimuksen synty
mään, yleensäkin .on ehdottomm;!ti vastus
tanut kansainvälistä välitystuomioistuinme
nettelyä. Mutta kun näin on asianlaita, 
ei myöskään ole olemassa mitään takeita 
s,iitä, että mahdollisesti esiintyvissä tapauk
sissa kysymys syyllisyydestä hyökkäykseen 
tulee asiantuntevasti· ja objektiivisesti sel
vitetyksi. Ne määritelmät, jotka sopimus
tekstissä hyakkääjästä annetaan, ovat tosin 
sinänsä varsin selviä, mutta niiden sovel
taminen konkreettisiin tapauksiin edellyttää, 
niin päättelee asiantuntija, kansainvälistä 
elintä, joka niitä tulkitsee. Kun ei tällaista 
ole sopimuksessa edellytetty, antaa se mah-
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dollisuuden · mielivaltaisille tulkinnoille, 
joita sop1v1ssa tilaisuuksissa epäilemättä 
tultaisiin käyttämään hyväkseen. 

Nyt hyvä'ksyttäväksi esitetty sopimus voi 
lisäksi joutua ristiriitaan niidenkin velvol
lisuuksien kanssa, joita kansainliiton sank
tiomääräykset sen jäsenille antavat. Mi
nisteri Erich viittaa kirjoituksessaan siihen 
mahdollisuuteen, että sanktiomääräykset 
täsmällistytettäisiin. Jos tällöin hyväksy t
täisiin tarkempia säännöksiä, kuin ne yli
malkaiset säännöt, jotka ovat olemassa, ja 
nämä uudet säännökset eivät sopeutuisi kä
siteltävänä olevan sopimuksen määritel
maan, olisi Suomen mahdotonta täyttää 
kansainliiton jäsenyydestä johtuvat velvol
lisuutensa. Kun ei sopimus ole irtisanotta
vissa, voisi tästä aiheutua erittäin vaikeasti 
selvitettäviä ristiriitoja. 

Ne näkökohdat, jotka tässä olen esittänyt, 
ovat mielestäni siksi vakavaa laatua, että 
sopimuksen hyväksyminen ei ole puolustet
tavissa. 1Se, että ,Suomen hallitus on alle
kirjoittanut sopimuksen, on ollut diplo
maattinen voitto sille vallalle, joka on 
tehnyt asiassa aloitteen ja s~tä tarmok
kaasti ajanut. Mutta meidän kanna>ltamme 
on kysymys diplomaattisesta tappiosta, joka 
on korjattavissa vain siten, että eduskunta 
hylkää hallituksen esityksen. Ehdotan siis, 
herra puhemies, että hallituksen esitys hy
lätään. 

E·d. S c h i [ d t: Herra puhemies! Tulen 
tä1ä:llä koskettelemaan suurrn pii:vtein sa
malla taVialla täitä asiaa kuin -edellinen pu
huja, mutta luulen katsovani sitä enerrn
män upseerin näkölnr1masta. . 

Meidän vaJltiomme u'l!kopol~tiikass.a näkyy 
toi&taiseksi tunneseikat painavan enemmän 
kuin realiset tosiasi1wt tai voimasuhteet. 
Mei1lä ei -ole pidetty mielessä sitä, ~että 
politiikka ja sotilaalliset <toimenpiteet kul
·kevat käsi kädessä johtuen siitä, että jäl
kimmäinen on vain edellisen toinen ilme
nemi<Smuoto eikä mikään toista 1laatua oleva 
asia. Sotaharr määritellään siten, että se 
on politiikan jatik-amista voimaJkeinoin, sil
loin kun neuvottelut eivät enää vie :tuldk
siin (Ed. Räisänen: Clausevi:tzin vii
saus!) Aivan niin. Tältä realisen voima
tekijän pohjalta tulee terveen ulkopolitii
kan lä:hteä. Koska imperiaJlistinen sota 
saattaa uhata meitä v,ain itäi,sen naapu
rimme puolelta eikä miSli:ään muua1lrta, niin 

tulee meidän ulkopolitiikkamme oHa idän 
politiikkaa. Meidän tulee s:iiksi hoitaa ulko
politiikkamme niin, että se Baa realista 'tu
kea maallemme, jos politiikan viilllleinen 
keino, sota, tulee kysymykseen. Täten me 
parhaiten turvaamme itsenäisyJlteillillle ja 
täten parhaiten luomme pohjan <Si<Ne poli
tiikaillemme, jonka avulla pyrimme hoita
maan irredenttojamme. Rcalinen painos
tusmaJhdollisuus auttaa ulkopolitiikkaamme 
paljon paremmin turvaamaan nämä a:siat 
kuin noottien vaihdot, jotka ovat vai-n pa
peria ja joita käsitellään ISenmulkaisesti. 

ulkopoliittisessa orientoimise8Samme meil
lä on kolme varteen otettavaa seikkaa, 
nimittäin suhteemme Skanclinavianmaihin, 
reunavaltioihin ja Kansainliittoon. Jos 
pidämme :kiinni siitä vanhasta politi~kan 
määritelmästä, jm1ka täällä sanoin, ja siitä 
tosiasias,ta, että meidän politiikkamme tu
lee ,olla idän pol:UWkkaa, niin emme voi 
tulla muuhun tuloikseen kuin siihen, että 
Skandinavianmaiden arvo -on meille poliit
tisena tnkena hyvin pieni (Vasemma1ta: 
Nehän on demokraattisia vaJltioita !). Eri
koisesti on Ruotsista sanottava, että se on 
unohtanut idän politiikan vuonna 1617, 
kun se teki rauhan ikuisiksi .ajorksi Stol
bovassa. Siitä tuesta, jonlka Ruotsi on 
meille valtiona antanut, on kuvaavaa 119118 
tapahtumat, jotka elvyttivät niitä muis
toja, joita meillä oli Isostavi,hasta ja 18018 
-09 sodasta. On vaillan ymmärrettävää, 
että Ruotsilla on sellainen as,ema kuin sillä 
on. Sehän yhdessä muiden Skandinavian 

, maiden !kanssa kuuluu poliittise<Sti v•allan 
toiseen ja suojatumpaan yhtymään kuin 
me tääHä. Ihmetellä täytyy iJ.miltenkin 
sitä, et:tä Ruotsia eivät sido •ede<S historiail
liset muistot meilhin paremmin, sil'lä tarlk
·kaavainen lnkija on saatta,nut sanomaleih
distä hwvaita, että aina silloin kun me 
Kansainliitossa olemme pyrkineet turvaa
maJan ja ·vahvistamaan -poliittista ase
maamme, niin pahimpana vastustaja
namme silloin Geneven neuvotte~upöytien 
ääressä olemme kohdanneet Ruotsin. Täy
tyykin näin 'ollen <Sanoa, että meidän suun
tautumisemme Skandinavianmaihin on ol
lut kaikiHa tavoin erheellinen. 

Jos me katsomme tämän jälkeen reuna
valtioita, niin me totisesti huomaamme, 
miten paljon paremman pohjan hede[mäl
liseHe j,a voimallliselle idän politiikalle ne 
tarjoavat. Meillä kaikilla on sama väli-



864 

tön vaara. Me voimme kaikiki yhtäaikai
sesti ja välittömästi realisin keinoin tukea 
toinen toisemme ulkopolitiikkaa. Täytyy
kin tässä murheella merkitä, että ulkopoli
tirkkamme ei ole tätä asiaintitlaa osannut 
paremmin käyttää hyväkseen. 

Koilmas ·orientoitumiskohteemme ·on, ku
ten sanoin, Kansain:lii>tto. .Se kyllä natisee 
liitoksissaan, mutta ei se vielä ole niin 
merkityksetön etenJkin pienen vaillan kan
nalta, kuin meillä tahdotaan kuvitella. Eri
koisesti nyt, kun on alkanut !kuwlua ääniä, 
jonka vaativat maailmanjoht1oa. suurirlle 
valtioi'lle, on meidän pienen kansan syytä 
lojaalisesti suhtautua Kansainliiittoon. 

Katselkaamme nyt tämän seilvittelyn jäl
keen tätä esillä olevaa sopimusta, joka. on 
me~lle tarittu aHekirjoitettavaksi ilman 
omaa ansiotamme. Tarkastelkaamme sitä 
noiden kolmen orientoitumiskohteen suh
teen, joista edellä 'olen puhunut. Mitä 
ensinnäkin Skandinavianmaihin tulee, niin 
on heiHe tuolla selkämme taikana ollen 
val~an samantekevää kirjoi,tammeko me tä
män asiakirjan alle vai ei. Mitä reuna
vatltioihin tulee, niin niiden su:hteen täililä 
asiakirjalla on luonnollisesti toinen mer
kitys, !koska he ovat sen ennen meitä alle
kirjoittaneet. Tämä asiakirjahan käytän
nössä toteutettuna sitoo meidät kaikki täy
teen passiivisuuteen. .Se tarjoaa. yhteiseiHe 
naapuriHemme oivallisen tilaisuuden !lyödä 
meidä:t kunkin erikseen, yhden toisensa jäl
keen, ilman että me voimme toisiamme 
auttaa tai yhte]stoimintaan ryhtyä, jos 
emme nimittäin riko tätä sopimusta. Tämä 
;;iis avustaa mitä paraiten itäisen naapu
riffiJille toimintaa strateegisi'lla. sisälinjoi~
laan ja lisäksi suo sille tarpeel[isen sel
känojan, nyt kun tärkeät sotilaams-poliit
tiset seikat sitovat sen huomion kaukaiseen 
itään. Te ehkä täällä sanotte, että sitoo
han tämä sopimus i1täistä naapuriammekin. 
KyHä varmaan, mutta jos sen imperialisti
set ·edut tai toiveet joutuvat ristiriitaan 
tämän sopimuksen kanssa, niin siHä on 
aina pa'ljon suurempi mahdollisuus saada 
muut niin sanotut k011keat sopimuspuolet 
näennäisesti sellaiseen tilaan kuin he o'lisi
vat sopimuksen rikkoneet, ja sen jälkeen 
voi kyseeilinen naapurimme a:lkaa voima
keinon käytön näennäisesti pätevällä ve
rukkeella. Trumä johtuu tuon naapurimme 
sotalaitoksen järjestelystä, joka i11menee 
seuraavasta. Sanomwlehdistähän olemme 

jo ammoin lukeneet, että kyseellisen maan 
armeija :on niin järjestet,ty, että siellä voi
daan joukko-osastot saada sodan vil!hvui
si'lrsi vain siten, että asianomaisten ryk
menttien komentajat kutsuvwt lomalle las
ketut sotilaat jälleen .lippujen alle. . Näin 
syntyy ~tse asiassa hilljainen liikekannalle
panQ. Näissä olosuhteissa voi tämä naapu
rimme keskittää jonkin pienen reunavaltion 
rajalle olevaan suureen varuskuntaansa 
niin suuren ja operatiova'lmiin armeijan, 
että tuo uhka pakottaa jonkun reunaval
lan asettamaan kaikki voimansa valmiiksi 
uhkan vastapainoksi. Se on siis pakotettu 
panemaan aTimeijansa liikekannalle. Näissä 
olosuhteissa voi naapurimme aina parin 
provosoidun laukauksen jälkeen a1loittaa 
sotat:oimet. Tätä meidän muiden reuna
va1ltioiden tu'lisi katsella kädet ristissä ja 
odottaa vuoroamme. Tässä sopimuksessa 
ei siis ollenkaan ole otettu huomioon sitä 
sodanuhkaa, jonka itäinen naapurimme 
suuren voimansa vuoksi sa1a aikaan. Tämä 
sodanuhkatilanne, jota tässä kuvasin, on 
jätetty :kokonaan tästä esilläolevasta sopi
muksesta pois. Lisäksi ei Neuvosto-Venäjä 
ole ot~tanut tähän sopimukseen omalta puo
leltaan mitään mainintaa niistä henkisistä 
hyökkäyksistä, joita se maanalaisen kiihoi
tuksen ja radiopuheiden kautta harjoittaa. 

Jos sitten loppujen 'lopuksi tarkaste
lemme sitä, miten Kansainliiton jäsenenä 
olemme pakotetut arvostelemaan tätä asia
kirjaa, niin emme voi tuHa muuhun kuin 
kielteiseen tulokseen. Olemme Kansainlii
ton jäsenenä velvolliset auttamaan toisia 

·kanssajäseniämme, kun ne joutuvat hyök
käyksen alaisiksi ja saamme siihen Kan
såin!liitolta käskvn. Mutta tämä1hän on ~sel· 
västi ristiriidas~a. tämän hyväksyttäväksi 
esitetyn, ikuises~ti irtisanomattoman sopi- · 
muksen kanssa. Tämä sopimushan menee 
niin pitkäHe, että meillle tulee ma,hdotto
maiksi edes tukea niitä joukko-osastoja 
maalla, merellä tai ilmassa, jotka Kansain
liiton käskystä jokin suurva!lta asettaa suo
jaamaan uhkanalaiseksi tuHutta jäsentään. 
HyväksymäLlä tämän sopimuksen me tu
lemme ristiriitaan niiden velvoillisuuksien 
kanssa, jotka meille kuuluvat Kansainliiton 
jäsenenä. 

Tämän lausuntoni tueksi tahtoi,sin tuoda 
ministeri Erichin lausunnon siitä samasta 
aikakauskirjasta, josta ed. Linkomies täällä 
puhui. TäMä kirjoituksessa tämä :minis-
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teri muun muassa lausuu: ,Se, että eril
liset ryhmät valtioita selittävät määrittele
vän._-;ä hyökkäyskysymyksen vissien kritee
xioiden mukaan, kun toinen osa, erikoisesti 
Englanti, kaikesta päättäen myös Italia ja 
todennäköisesti muut suurvallat, eivät 
tahdo olla mukana tunnustamassa n:äitä 
ehdottomia sovellutuksia, ei voi oHa oikein 
ja yhdenmukaista Kansainliiton peruspe
riaatteiden kanssa.'' Ja vielä lausuu mi
nisteri Eri~h tästä asiasta muun muassa 
.seuraavaa, puhuessaan tämän sopimwksen 
toisesta kohdasta: , Tässä - nimittäin siinä 
sopimuksessa - luva,taan siis mitä täydel
lisin ja 'laajalle menevin vapautus kaiken
laisesta aseellisesta puuttumisesta jonkun 
maan asioihin, tekeepä tämä maa sitten 
mitä hyvänsä loukatakseen toisen maan 
etua ja Jaillisia oikeuksia, kun se ei itse 
vain aloita hyökkäystä.'' Tämä olisi hyvä 
muistaa meidän erinäisten Venäjää mei
dän suhteemme sitovien sopimusten suh
teen. 

Vielä seuraava ministeri Erichin 'lau
sunto: ,Sama tuomio kohtaa selvästi myös 
jokaista tapausta, kun humaanisten syiden 
vuoksi puututaan toisen maan asioihin, 
.olipa siellä oleva epäkohta mikä tahansa.'' 
Tämä sopii myös meihin erikoisen hyvästi. 

Kaikkien näiden esilletuomieni asioiden 
perusteella olen sitä mieltä, että on tar
kasti harkittava ennen kuin tämä ikuinen 
sopimus hyväksytään. 

·Ed. T u o m i v a a r a: Minä Y'hdyn, pe
rehdyttyäni tähän asiaan ja varsinkin 
luettuani ministeri Erichin asiasta kirjoit
taman va1tiotieteel:lisen aikakauslehden eri
koispainoksen, siihen, mitä ·täällä on sa
nottu. Se on täysin yhtäpitävää sen kanssa, 
mitä ministeri Erich tästä asiasta ~ausuu. 
Minä voin yhtyä halli:tuksen pyrkimykseen 
siinä täydelleen, että me omalta osaltamme 
myötävaikutamille siihen, e.ttä mailmassa 
ja meidänkin rannoillamme rauha säilyy. 
Mutta minusta meidän on katsottava, ja 
tarkasti harkittava, miUä hinnaLla me os
tamme jonlkinlarsen turvaLlisuuden Venä
jään nähden. Se, että me sidomme it
semme kokonaan Venäjän määräysvaltaan 
ja holhoukseen, olkoonpa että toisetkin reu
navaltiot ovat sen tehneet, se minun mie
lestäni merkitsee sitä, että me siiTrymme 
siitä valtapiiristä, nimittäin eurooppa:lai
sesta valtapiiristä, johon me olemme kuu-

luneet, joiden kanssa me ·dlemme tähän 
saakka koettaneet rauhantilaa mna:lta koh
da'ltamme auttaa ja vaJlvoa, aasialaiseen 
valtapiiriin, siihen valta:piiriin, jonka te
koja ja py11kimY'ksiä ohjaa aivan toinen, 
meille länsimaisen yhteiskuntajärjestyksen 
mukaisesti eläneeLle kansalle vieras käsi
tyskanta poliittisista pyrkimyksistä (Edus
kunnasta: Diktatuuripyrkimys!). Ja minä 
pitäisin varsin valitettavana, jos Suomen 
eduskunta näin suoraa päätä, asiaa lä
hemmin tutkimatta ja hallituksen epäsel
viin perusteluihin nojaten, hyväksyisi tä
män sopimuksen. Siitä syystä minä kan
natan ed. Linkomiehen tekemää ehdotusta 
sopimuksen hylkäämisestä. 

Ed. V o i o n m a a : Herra puhemies ! 
Saattaa olla mahdollista, että hallituksen 
esityksessä on virheellinen ilmoitus. Tämän
tapaisen asian, ei tämän asian, joka on syn
tynyt Lontoossa määrättyjen valtojen yh
teistoiminnalla, vaan toisen tämäntapaisen 
asian käsittelystä aikaisemmin Genevessä 
saattaa olla virheellinen ilmoitus. Mutta en 
kuitenkaan katso, että se mitenkään vaikut
taa siihen pääasiaan, joka meillä täällä tänä 
iltana on ratkaistavanamme. On myönnet
tävä myöskin, että tämä sopimus on irti
sanomaton, siinä kuin ei ole mitään irti
sanomisaikaa. Mutta rohkenen huomauttaa. 
että tässä suhteessa on kysymys käsitteen 
määrittelemisestä, ja voisiko sellaisesta mää
ritelmästä, joka yhteisesti hyväksytään, 
voiko siitä kernaasti tehdä semmoisen sopi
muksen, että tämä järjellinen määritelmä 
on voimassa niin ja niin monta kuukautta 
ja että se sanotaan irti niin ja niin monen 
kuukauden perästä. Siinäkö löydetään vii
saus? Kai tämä on katsottava ensi sijassa 
sellaiseksi teoreettiseksi kansainvälisoikeu
delliseksi asiaksi, josta ei kernaasti voi olla 
irtisanomista. 

Mutta jos kuitenkin pelätään, että tämä 
kovin sitoisi meitä ja saattaisi meitä kan
sallisiin onnettomuuksiin, niin rohkenen 
huomauttaa, että tämän sopimuksen toisen 
artiklan alussa nimenomaan sanotaan sel
västi: ,Täten siis pidetään kansainvälisissä 
riitakysyrrnyksissä hyökkääjävaltiona o t
t a e n h u o m i o o n r i i t a p u o 1 t e n v ä-
1 i 11 ä v o i m a s s a o l e v a t s o p imu k
s e t. '' Ei siis tämä uusi sopimus ole yksin 
määräävä näiden valtioiden välisissä suh
teissa, vaan on sitä sovellutettaessa otettava 
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huomioon näiden riitapuolten välillä voi
massaolevat entiset sopimukset. Vihdoin liit
teen lopussa sanotaan vielä selvin sanoin, 
että ,korkeat sopimuspuolet ovat toisaalta 
yksimielisiä siitä, että tätä sopimusta ei 
milloinkaan voida käyttää oikeuttamaan 
niitä rikkomuksia k a n s a i n väli s t ä o i
k e u t ta vastaan, j 1t!ka ehkä ovat ky
symyksessä .... ''. Ylläolevan luettelon 
edellyttämien seikkojen nojalla siis tässä sel
västi tunnustetaan, että kansainvälinen oi
keus on yläpuolella tämän sopimuksen. Eikä 
muu oikeastaan ole käsitettävääkään, kun 
pitää silmällä että tämän sopimuksen isinä 
ovat olleet sellaiset kansainvälisessä elä
mässä yleistä kunnioitusta ja arvovaltaa 
nauttivat kansainvälisen oikeuden tuntijat 
'kuin on ministeri Politis ja myös Rumanian 
nykyinen ulkoministeri Titulesco. 

Katson puolestani, että meillä Qn syytä 
omakohtaisen harkinnan pohjalla antaa luot
tamuksemme tasavallan presidentinemme ja 
hallitukselle, jotka ovat tarkoin harkittuaan 
menneet tähän sopimukseen. Ulkoasiainva
liokunnalla on ollut tilaisuutta hallituksen 
esityksen lisäksi kuulla aikaisemmin herra 
ulkominist,erin esitystä asian kulusta Lon
toossa, ja kaikista niistä epäilylksistä ja nä
kökohdista, mitä siellä on esiintynyt. Ja 
niinikään on ulkoasiainvaliokunnalla ollut 
tilaisuus tutustua valtioneuvostossa asian 
käsittelyssä syntyneisiin asiakirjoihin, eri
tyisemmin asiantuntijan, tohtori Kairan 
asian esittelemistä eduskunnaLle koskevaan 
lausuntoon. Kaiken tämän saamansa valais
tuksen nojalla ulkoasiainvaliokunna;n jäse
net ovat olleet yhtä mieltä siitä, että he katso
vat voivansa rehellisesti kannattaa hallituk
sen esitystä, ·eikä ole ulkoasiainvaliokunnalla 
asian laatuun nähden ollut lisättäväakään 
mitään sen parempia perustelUija kuin mitä 
hallitus on esittänyt. Minä kyllä valitan, 
jos on meiltä jäänyt oikaisematta hallituk
sen esitykseen sisältyvä virheellinen ilmoi
tus, joka ei vaikuta kuitenkaan pääasiaan, 
mutta niin laajaa asian tutkimusta ei sen
tään voida ulkoasiainvaliokunnan jäseniltä 
vaatia, että me voisimme yksityiskohtaisesti 
asian historiallisen kulun ja histori311liset 
juuret tuntea. 

Puolestani tunnen liikkuvani tässä kysy
myiksessä jokseenkin varmalla pohjalla, eikä 
sitä ministeri Erichin tä.ällä esitetty lau
sunto, jota valitettavasti en ole ollut tilai
suudessa lukemaan, ole voinut horjuttaa. 
Tunnen liikkurvani vamnailla pohjalla, kun 

minulla on kädessäni Ranskan instituutin 
jäsenen A. Alvarezin sen liiton, johon niin 
monet tämänkin eduskunnan jäBenet kuulu
vat, nimittäin parlamenttien välisen liiton 
äänenkannattajassa äskettäin julkaisema 
kirjoitus, jossa tämä nykyajan kaikkein en
simmäisiä kamsainvälisen oilkeuden tuniti
j.oit31 ja yleistä arvova'ltaa ja kurunioitusta 
tä1lä alruUa n31uttiva: henkilö lausuu, että 
tämä s:opimus, josta ny't on kysymys, on 
täysin sopusoinlllussa kansainvälisen oikeu
den kwnssa ja on ilolla tervehdittä:vä. Hän 
mainitsee, - kun tässä on luettu, mitä 
professori Erich .on kirjoittanut, sopii iu
kea, mitä Alvarez on kirjoittanut - hän 
mainitsee, että heinäkuussa 1933 tehtiin 
Lontoossa kaksi kansainvälistä sopimusta, 
toinen Neuvosto-Venajän, Puolan, Roma
nian, Turkin, Eestin, Latvian, Persiwn ja 
Afganistanin kesken, toinen Neuv.osto-Venä
jän, Turkin ja pikku ententen (Romanian, 
Jugoslavian ja Tshekkoslovakirun) kesken. 
,Lontoon sopimu!ksilla,'' lausuu Alvarez, 
,on se suuri ansio, että ne koskevat sangen 
tärkeän kysymyksen ratkaisua, jota on 
kauan tuloksetta käsitelty Kansainliitossa: 
hyakkä~jän määrittelyä. Ajatus sopimuk
sen tekemis~ksi tämän määrittelyn aikaan
saamiseksi on [ähtöisin Venäjän hallituk
sesta, mutt·a suuri romania;lainen valtiomies 
Titulesco on kyennyt antamaan siHe muo
don ja sopeuttamaan sen tosioloihin." 

,En jää tutkimaan - kirjoittaa Alvarez 
edelleen - miksi näitä sopimuksia, joiden 
teksti on samanlainen, kuitenkin on kaksi. 
Totean ainoastaan, että niiden ainoa eroavai
suus on siinä, että kun edellinen on luon
teeltaan alueellinen, sen näet ovat tehneet 
keskenään Neuvosto-Venäjä ja sen naapuri
maat ja se on avoinna ainoastaan Suomen 
liittj'IJlliselle, joka äsken onkin käyttänyt 
sitä tilaisuutta (se on a;llekirjoitettu, 
vaikkei vielä ratifioitu). Toinen sopimus 
ilmaisee yleismaailmallisen pyrintöperänsä 
sisällyttämällä säannöksen jokaisen muun 
valtion liittymisoikeudesta sifuen. Hyök
kääjän määrittelyssä molemmat Lontoon so
pimukset omaksuvat aseittenriisumiskonfe
renssille 24 päivänä toukokuuta 1933 annet
tuun turvallisuuskysymysten komitean ra
porttiin eli n. k. P10litisin raporttiin sisälty
vän määrittelyn. Mainitun komitean laa
tima teksti on toistettu puheenaolevien so
pimusten 2 ja 3 artiklassa. '' Seuraa sitten 
Alvarezin kirjoituksessa sopimuksen tekstin 
kaikki kohdat ja lopuksi Alvarez lausuu 
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alleviivatuin sanoin: ,Nämä Lontoon sopi
mukset merkitsevät siis suurta edistysaskelta 
aikaisemmin tehdyistä", ja lausuu sitten 
kiitokset niille, jotka ovat aikaansaaneet tä
män sopimuksen. 

Mutta vielä enemmänkin. Samaa asiaa 
käsittelee hiukan laajemmin tässä mukana 
olevassa ,L 'Esprit International" (kansain
välinen henki) mm1sen kaikille tumne
tun ajkakaus:lehden viime numerossa pa
risilainen professori Yves de la Briere -
en tiedä, miten suuri valtio-oikeuden oppi
nut hän on, mutta aikakauskirjan tunnen 
ja tiedän, että se on arvovaltainen ja mitä 
vilpittömin !kansainvälisen yhteistyön tukija 
ja pienten kansojen asian ajaja. Artikkeli, 
jota tarkoitan, on nimeltään ,Uusi edistys
askel oikeuden tiellä: hyökkääjän määri
telmä". Siinä referoidaan tätä sopimusta, 
jossa tämä· kirjoittaja huomauttaa olevan 
sangen merkittäviä asioita. Hän lausuu 
m. m. näin - en lue hänen pitkästä kir
joituksestaan muuta kuin jonkun lauseen-: 
,Johtolause viittaa Briand-Kelloggin sopi
mukseen, johon kaikki sopimuspuolet ovat 
yhtyneet, vaan ei Kansainliiton peruskir
jaan, johon ei Neuvosto-V€näjä enempä~ 
kuin Afganistankaan ole yhtynyt. Mutta 
se ei mitenkään estä sopimusta edistämästä 
itse Kansainliiton peruskirjankin valaisua, 
sillä sellaisessa kohdassa, jioka peruskirjassa 
on jäänyt jonkin verran epävarmaksi, uusi 
sopimus antaa selvän, täsmällisen, vuoden 
1919 peruskirjan (siis Kansainliiton perus
kirjan) hengen mukaisen selityksen, jonka 
ovat selvin sanoin hyvaksyneet virallisessa 
asiakirjassa useat valtiot, jotka ovat Kan
sainliiton jäseniä. Ei ole mitään epäilyä 
sellaisen selityksen nykyisestä ja tulevasta 
merkityksestä.'' 

Artiklaan 3 nähden kirjoittaa tämä te
kijä: ,Määritel-lyt teot muodostavat itses
sään varman, leimatun, kaikissa suhteissa 
tunnett~wan hyökkäyksen, ilman että on 
mahdollista kieltää niiden hyökkäykselHstä 
ja rikoksellista luonnetta millään sellaisessa 
tapauksessa helposti esitetyillä vetoomuk
silla jonkin valtion sisäisiin asioihin tai sen 
kansainväliseen menettelyyn.'' Artiklan 3 
liitteen loppukappaleen johdosta, jota äs
ken koskettelin, tämä kirjoittaja lausuu: 
,Liitteessä lisätään toisaalta, että tätä so
pimusta ei milloinkaan VIaida käyttää oi
keuttamaan niitä rikkomuksia kansainvä
listä oikeutta vastaan, jotka ehkä ovat yh
teydessä vastamainittujen asianhaarojen 

kanssa. Jos kansainvälistä oikeutta on lou
kattu, niin loukatulla vallalla pysyy kaikki 
keinot, joita kansainvälinen menettely sille 
avaa, sen oikeudettomasti kärsimän vääryy
den parantamiseksi. Mutta sillä vallalla ei 
ole sellaisten loukkausten nojalla oikeutta 
aseelliseen hyökkäykseen toisen alueelle ja 
kaikkiin muihin sellaisiin tekoihin, joita 
edellä on leimattu hyökkäysteoiksi ja sel
laisina luvattomiksi." 

Kirjoittaja huomauttaa sitten, että sopi
muksen rehellisen täyttämisen edellytyk
senä on, että sopimuksentekijäin kesken on 
olemassa varmat ja määrätyt rajat. Ellei 
niitä ole, myöntää hän, voi selkkauksia syn
tyä. Mutta, arv-tlee kirjoittaja, että sellai
set tiettävästi ovat olemassa näiden valtioi
den välillä, jotka ovat tämän sopimuksen 
tehneet. Ja yleisarvosteluna kirjoittaja lau
suu: ,Tämän laatuiset kansainväliset sopi
mukset eivät ole hyödyllisiä ainoastaan 
sikäli, että ne sitovat omia allekirjoittajia, 
mutta vielä paljon enemmän niiden kan
sainoikeudellisten periaatteiden kautta, joita 
ne julistavat, joita ne pyhittävät ja 
j1oita ne suosittavat sivistysvaltioiden yhtei
sölle." Sellainen on varmaan heinäkuussa 
tehdyn hyökkääjän määritelmän sisältävän 
kahden sopimuksen laita. Muudan kansain
välisen oikeuden pää~äsite, käsite, joka on 
mitä tärkein Briand-Kellogg-sopimuksen ja 
Kansainliiton peruskirjan ymmä1rtämiselle 
ja sovelluttamiselle on nyt määritelty, sel
vitetty, arvovaltaisesti esitetty kansainväli
sen maailman huomioon sillä tavoin kuin ei 
ole vielä :koskaan virallisissa asiakirjoissa 
tapahtunut.'' ,Autenttinen ja varma keino 
määrätä syyllinen hyökkääjä kansainväli
sessä selkkauksessa tekee mahdolliseksi to
teuttaa pakkokeinoja ja oikeudenkäyttämisiä 
(n. s. sanktioita), jotka ovat asianmukai
sesti järjestyneen kansainvälisen yhteisen 
rauhan välttämätön tae.'' 

Nämä selitykset, joita tässä olen rohjen
nut tuoda esille ja joista minä varsinkin 
katson Alvarezin esitystä 1kyllä täysin ver
rattawaksi minkä muun kansainvälisen oi
keusoppineen esityksiin, tekevät sen, että 
minä ainakin katsoisin tämän esityksen VIOi
tavan rauhallisesti hyväksyä, ja rohkenen 
suosittaa eduskunnallekin sen hyväksy
mistä. 

Ulkoasiainministeri H a c k z e ll : Herra 
puhemies! - Professori Linkomies väitti 
täällä, että hallituksen esityksessä eduskun-
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nalle tässä asiassa olisi virhe, minkä virheen 
mma tätä esitystä suositellessani olisin 
toistanut. Hän nimittäin väittää, että 
esityksen toisen kappaleen viimeisessä lau
seessa löytyvä maininta siitä, että ase
riisuntakonferenssin yleiskomisioni olisi hy
väksynyt tämän tekstin ensimmäisessä 
lukemisessa, olisi väärä. Näin ei kuiten
kaan ole asianlaita, vaan pitää kaikin puo
lin paikkansa se, mitä hallitus on esittänyt. 
Aseriisuntakonferenssin työn suhteen oli 
sovittu, että ensimmäisessä lukemisessa 
läpikäydyt, - kylläkin äänestyksettä läpi
käydyt tekstit - muodostaisivat pohjan 
myöhemmälle toiselle lukemiselle, mikä ei 
kuitenkaan estäisi, kuten myös nimen
omaisesti sovittiin, tekemästä muutosehdo
tuksia ensimmäisessä lukemisessa läpikäy
tyihin teksteihin, kun ne tulivat esille toi
sessa lukemisessa ja jo sitä valmisteltaessa. 
Yksikään aseriisuntakonferenssin tähän 
asti laadituista teksteistä ei ole lopullinen, 
vaan voidaan kaikkia niitä vielä muuttaa, 
mutta ne kaikki on päätetty asettaa poh
jaksi asioiden jatkokäsittelylle toisessa lu
kemisessa ja kaikista niistä siksi sanotaan, 
että ne ovat ensimmäisessä lukemisessa hy
väksytyt. Tämä selviää myös tästä lopulli
sesta ehdotuksesta, joka on 27 päivänä loka
kuuta tänä vuonna laadittu Genevessä ja 
jota kutsutaan ,Projet de Convention texte 
prepare provisoirement a la lumiere des 
modifications acceptees en premiere lecture 
et des amendements presentes par les dele
ga tions ". - Tässä sanotaan siis selvään, 
että tämä teksti on hyväksytty ensimmäi
sessä lukemisessa. Siis tässä ei minun käsit
tääkseni mitään virhettä ole olemassa. 

Mitä sitten tulee itse asiaan, niin minä 
pyydän vain lyhyesti vastata. Nyt ei ole 
kysymys muusta kuin hyökkääjämääritel
män teksteistä. Tässä ei ole mitään kysy
mystä itse hyökkäyksestä, sillä Suomi on jo 
aikaisemmin sopinut sekä kansainvälisesti 
että erikseen rajanaapurinsa Neuvostoliiton 
kanssa, ettei mitään hyökkäyksiä voi tulla 
kysymykseen. Tämä yleinen sopimus, ni
mittäin n. s. Briand-Kellogg pakti, johon 
ovat liittyneet kaikki maailman valtakun
nat määrää että ,kaikki korkeat sopimus
puolet selittävät juhlallisesti kansojensa 
nimessä tuomitsevansa sotaan turvautmhi
sen kansainvälisten riitaisuuksien ratkaisu
keinona sekä hylkäävänsä sen kansallisen 
politiikkansa välikappaleena keskinäisissä 

suhteissaan." Ja paktin 2 artiklassa ne 
tunnustavat, ,ettei niiden riitaisuuksien tai 
erimielisyyksien selvitykseen tai ratkaisuun, 
joita niiden kesken saattaa syntyä, olkootpa 
mitä laatua tai alkuperää tahansa, koskaan 
ole pyrittävä muuta kuin rauhallisin kei
noin.'' Tämä sopimus, samalla tavalla kuin 
nyt käsiteltävänä oleva hyökkääjämäärit
tely, joka, kuten alkulauseessa myös sano
taan, liittyy tähän, ne ovat kumpikin tehdyt 
määräämättömäksi ajaksi. Koska siis alku
peräinen sopimus oli määräämättömäksi 
ajaksi laadittu, seurasi siitä, että tälle lisä
sopimukselle, joka sitä selvittää, ei myös
kään voitu saada läpi määräaikaa. 

Edelleen on Suomi Neuvostoliiton kanssa 
tehnyt hyökkäämättömyyssopimuksen, jossa 
samalla tavalla täysin selvästi ja vielä sel
vemmin on sovittu siitä, että hyökkäykset ja 
sota eivät voi tulla kysymykseen. Tässä sopi
muksessa selitetään: ,Korkeat sopimuspuolet 
takaavat molemminpuolisesti loukkaamatto
miksi Suomen tasavallan ja sosialistisen 
Neuvostotasavaltain Liiton väliset nykyiset 
rajat sellaisina, joiksi ne on järjestetty 
Tartossa 15 päivänä lokakuuta 1920 teh
dyssä rauhansopimuksessa, joka pysyy 
niiden välisten suhteiden järkkymättö
mänä perustana, ja sitoutuvat kumpikin 
puolestaan pidättäytymään kaikesta hyök
käyksestä toista sopimuspuolta vastaan.'' 
.Ta sitten seuraa hyökkääjä-määritelmä, 
joka tässä on suppeampi kuin nyt käsillä
olevassa sopimuksessa, selitetään nimit
täin: ,Hyökkäyksenä on pidettävä jo
kaista väkivaltaista tekoa, joka loukkaa 
toisen korkean sopimuspuolen maa-alueel
lista eheyttä ja koskemattomuutta tahi 
valtiollista riippumattomuutta, vaikka se 
olisi suoritettu sotaa julistamatta tai väittä
mällä sodan tunnusmerkkejä.'' 

Jos nyt väitetään, että nämä ovat sellai
sia sitoumuksia, jotka ovat Suomelle vaa
rallisia, ja että Suomi ei voisi, silloin kuin 
muita uhataan, ryhtyä niitten hyväksi 
minkäänlaisiin toimenpiteisiin, on otettava 
huomioon, että Briand-Kellogg-paktissa sel
vään määrätään, että jokainen sopimus
valtio, joka vastedes pyrkii edistämään 
kansallisia etujaan sotaan ryhtymällä, on 
julistettava menettäneeksi sopimuksen suo
mat edut. Siis samalla vapautuvat kaikki 
muut itsestään sitoumuksistaan. Sama 
oikeus on suotu sopimuskumppaneille 
Suomen ja Neuvostoliiton välisessä hyökkää-
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mättömyyssopimuksessa. Siis mitään es- ' 
teitä puolustaa itseään ja auttaa toisia 
siinä tapauksessa, että jonkun sopimusval
tion kimppuun hyökätään koko tällä rinta
malla tai muilla rintamilla koko maailmassa, 
ei ole olemassa. Tähänkin kohtaan kohdis
tunut kritiikki ei ole asianmukainen. 

Tietysti on myönnettävä, että riittäviä 
sanktioita, turvallisuusvakuuksia, vielä ei 
löydy. Niitä ei ole voinut antaa kansain
liiton sopimus, eivätkä nämä myöhemmät 
sopimukset. Mutta tätä on koetettu, mi
käli tulee hyökkäämättömyyssopimukseen, 
parantaa sillä, että samassa yhteydessä on 
tehty sovittelumenettelystä erityinen sopi
mus, joka täydentää hyökkäämättömyys
sopimusta. Jos katsotaan, että yleinen 
hyökkäämättömyyssopimus tarvitsee sankti
oihin nähden täydennystä, niin kuuluisi se 
eri neuvotteluihin. Tässä esilläolevassa 
kysymyksessä on nyt ainoastaan kysymys 
hyökkääjän määrittelystä. Tämä määrittely 
on ehkä puutteellinen ja varmasti jossakin 
määrin puutteellinen, mutta hallitus on, 
kuten näiden kaikkien muiden siihen liitty
neiden maiden hallitukset, katsonut, että 
tämä määrittely on parempi kuin entiset, 
jotka ovat olemassa, ja joka tapauksessa 
paljon parempi kuin ei mitään. 

Ed. S e r g e l i u s: Herr talman! Herr 
utrikesministern har redan tillbakavisat de 
påståenden som rdm. Linkomies gjort be
träffande regeringens motivering av före
liggande konvention, detta beträffande den 
första punkten i hans påstående, men den 
andra glömde hr utrikesministern att be
möta liksom ordfö.randen i ut>Skottet för 
utrikesärenden, näJmligen att då ärendert 
var föremål för behandtling uti utskottet 
så nä;mnde utrikesministern att E~land 
de facto icke varit så ti'lltalat av fordra
get, så att detta sakförhållande nog del
givits utskottet. 

Rdm. Linkomies förmenar att för den 
händelse vi nu godkänna denna konven
tion, det icke skulle vara möjligt för oss 
att i framtiden va.ra med om en konven
tion, som skulle omfattas av ett större an
tal stater, och vilken kiJ,nsike vore fy~li
gare formuleyad. Men ett sådant påstå
ende faller ju på sig självt. 

Vidare har rdm. Schildt i sitt rätt långa 
yttrande icke på något sä.tt kunnat visa, 
att vårt medlemskap uti NatioiJ<ernas För-

bund skuHe bliva lidande av ett godkän
nande av denna konvention. J ag ber att 
bara få hänvisa till ·den •andra artikeln 
uti före:liggande fördrag angående defini
tion av begreppet däri det •tydligen säges, 
huru man s'kaU förfara vid internationeJ'la 
konflikter. Finland har ju alltid förkla
rat sig villigt att understöda strävanden 
som avse vä11ldsfredens befästande. För 
den skull har vårt land anslutit sig ti!ll 
Nationernas Förbund. Det har vidare un
dertecknat Kellogg-pakten, som många gån
ger nämnts i detta sammanhang, vidare 
Generalpakten, av 192.8, innehållande be
stämmelser om förlikning, ski1ljedom Mh 
rättsligt avgörande av tvister, och sist och 
slutligen godkändes senaste år nonagres
sionsfördraget om fredligt avgörande av 
tvister med Rådsrepubliken. Uti denna 
konvention ingår, såsom utrikesministern 
riktigt nämnde, uti 2 mom. av första ar
tike!ln ett slags definition på ,angrepp ". 
Men denna definition är så allmänt av
fattad, a•tt därur icke framgår :närmare 
v·a.d med begreppet ,angrepp '' avses. För 
att förtydliga detta har Hovjet republiken 
komprletterat detta 2 mom. med förelig
gande konvention, ur vilken framgår mera 
detaljerade bestämmelser av detta begrepp. 

Om jag bttade rdm. Linkomies riktigt, 
ansåg han att fördragets betydelsefullaste 
innebörd ligger i behovet hos de enskilda 
staternas regeringar och representanter, 
alltså i detta fa;ll Sovjetryssrland och herr 
Litvinoff, wtt för nationerna vis·a att de 
äro intresserade av utbyte av pakter och 
fördrag, och här ligger, jag medgirver det, 
en viss sanning. Men om huvudsaken är 
,intr-Bsset att visa sig aktiv", så måste väl 
denna konvention anses så mycket rmindre 
farlig. 

Då ett sådant, ett ideelt mål åsyftande 
fördrag, som detta, förelägges parlamentet, 
så brukar redan av artighetsskäl de intres
serade regeringarna, länderna, av viLka re
dan här åtta, om jag ej missminner mig, 
undertecknrut konventi<onen, icke uppfatt.a 
förslaget endast som en ·tom gest eller dc
monstration, och gör man det, så brukm· 
man åtminstone icke säga det offentligt i 
fo1krepresentationen, utan uttrycker sig 
då under en mer förtäckt eller avrundad 
form. Men föl'lhållandet skulle jag icke 
anse vara sådant att här är fråga b~ott 
om en tom gest el:ler demonsbration, utan 
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jag betraktar detta såsom en förjdriktig 
a'kt, anslutande sig till det tidigare av oss 
godkända nonagressionsfördraget. 

Ed. S c ih i l d t: Se sei:kka tämä:n sopi
muksen suhteen on huomattava, että Ve
näjä ei ole Kansainliiton jäsen, sitä eivät 
siis ne sopimukset, mitkä velvoittavat ja 
antavat meille etua Kansainliiton jäsenenä, 
ollenkaan sido. Kun ,tääillä on sanottu, 
että muut aikaisemmat sopimukset otetaa;n 
tätä tehdessä huomioon, niin se ei paranna 
sitä asiaa, jonka suhteen minä tei:n huo
mautuksen, että sodan uhkaa ei tämä sopi
mus käsitä hyökkäyS:luontoiseksi teoksi. Jos 
olen pakotettu sen sa:nomaan selvemmin, 
niin sanon sen, että meidän itäisellä naa
purillamme on aina mahdollisuus palmttaa 
meidät liikekanna~Hepanoon vain ikeski<ttä
mä:llä rajagarnisooniin 10 armeijakuntaa. 
Kun meidän armeijBJmme on pantu liike
kannalle, niin voidaan meitä syyttää, että 
me olemme rikkoneet sopimuksen. Pari 
laukausta rajalla ja asia on selvä, ja tämä 
asia ei korjaannu sinä, että trumä sopimus 
on tehty. 

Ed. L i n k o m i e s : Ed. Voionmaa on 
tahtonut antaa asialle sen leiman, kuin ei 
mikään varsin vakava asia tässä ollenkaan 
olisi kysymyksessä. On muka vain kysy" 
mys erään käsitteen määrittelemisestä. Hän 
ihmettelee, kuinka siis voitaisiin esittää 
sellainen katsantokanta, että sopimuksessa 
pitäisi olla joku irtisanomisaika. Nytt on 
kumminkin asia todellisuUJdeflsa niin, että 
jotkut allekirjoittajavallat ovat nimen
omaan tahtoneet varata irtisanomisma'hdol
lisuuden mutta 'toiset sopimuspuolet eivät 
ole siihen suostuneet. Ei siis tässä yhtey
dessä suinkaan ole tarpeetonta lmrostaa 
vaaraa, jdka johtuu siitä, että sop~mus on 
irtisanomaton, kos:ka nimenomaan eräiden 
maiden ihaHitukset tovat tähän asiaan kiin
nittäneet huomiota. 

Mitä sitten tulee ed. Voionmaan mai
nitsemiin ulkomaisiin lainoppineihin, täy
tyy heistä sanoa, että he ainaikaan eivät 
mmsään tapauksessa ,tunne meidän ase
maamme. Toisin on ministeri Erichin 
laita. Hän on sekä kansainvälisen oikeu
den mtktoriteetti että myöskin meidän 'Olo
jemme tuntija. Näin ollen hänen sanal
Iansa epäilemättä tässä kysymyksessä on 
paljon suurempi kanta,vuus kuin niiUä 

ranskalaisiHa oppineilla, joihin ed. Voion
maa vetosi. Ei myöskään suinkaan ole sat
tuma, että ymmärtäviä lausuntoja ,tästä so
pimuksesta annetaan juuri Ranskasta, sillä 
Ranskassaharr vallitsee nykyisin erittäin 
suuri myötämielisyys Neuvostoliittoa koh
taan ja Neuvostoliiton a'}oitteestwhan tässä 
on kysymys. 

Herra ulkoministeri on ymmärrettävistä 
syistä ryhtynyt puolustamaan sitä ereh
dystä, joka hallituksen esityksessä on tehty, 
ja 'lukenut erään asiakirjan otsikon, joka 
minullekin on tunnettu. Asiakirjan otsikko 
on kyllä se, minkä herra ullmministeri 
täällä luki. Mutta herra ulkoministeri jätti 
lukematta ne alaviittaukset, jotka liittyv.äi 
kysymyksessäolevan ehdotuksen sekä teks
tiin että liitteeseen. Mikäli minä uLkomuis
tista voin siteerata, niin a:lavrittauksessa 
sanotaan: , Texte non adopte mais insere 
a titre d 'informa,tion. '' Tämä merkitsee 
juuri sitä, minkä lausuin puheenvuoroo
sani : Tekstiä ei ole hyväksytty, vaan on 
se 'liitetty asiakirjaan ainoastaan tiedoksi. 
Kun tällaista merkintää ei ole missään 
muussa tekstissä, joka esiintyy tässä asia
kirjassa, niin toki täytyy oHa joku ero ky
symyksessä olevan ehdotuksen ja asiakir
jaan muuten sisältyvien tekstien vä!lia<lä. 
Yleensä siis ~tämä asiakirjavihko sisältä.ä 
valmista'Vasti hyväksyttyjä e'hdotuksia, 
mutta tätä ehdotusta ei ole edes valmista
vasti hyväksytty. Näin ollen pitää se, mit.ä 
olen lausunut edellisessä puheenvuorossani 
esitykseen sisältyv.ästä vi;rheeHisyydestä, 
t.äysin paikkansa, ja tämä virheeiJili:syys, 
niinkuin lausuin, vaikuttaa myöskin itse 
pääasiaan. Kun meillä näet on selvill.ä, 
että ei ole mitään toivoa siitä, että sopi
mukseen sisältyvät hyökkääjäk.äsitteen mää
ritelmät tulev,at yleisesti ihyväksytyilksi, 
niin samalla myöskin olemme selvillä siitä, 
että ~tämä nyt allekirjoitettu ja eduskun
nan hyväksyttäväksi jä,tetty sopimus Vloi 
saattaa meidät tulevaisuudessa ristitriitJoi
hin, jos Kansainliiton taholta hyväksytä.än 
aivan toisenlaiset hyökkääjäikäsitteen mä.ä
ritelmät. 

Ed. Voi on m. ,a a: Edelliselle puhujaUe 
taMoisin vain lythyesti hu<ifiauttaa, ett'ä 
Suomella on Neuvosto-Venäjän kanssa Tar
tossa tehty rauha, jdka, niinkuin herra 
ulkoasi,ainministeri selitti, on rakennettu 
sille p10hjalle, että nämä valtiot eivät hyök-

~ 



kää toisiansa vastaan. Ei sekään ole irti
sanl{)misella varustettu, se rauhansopimus. 
Si,tten tässä viime vuonna tehdyssä hyök
käämättömyyssopimuksessa on ensimmäisen 
artiklan toisessa kohdassa koetettu määri
tellä hyökkäystä. ,Hyökkä)"ksenä on pi
dettävä - siinä sanotaan - j•okaista väki
valltaist~a tekoa, joka 1loukkaa toisen kor
kean sopimuspuolen maa-a:lueellista itse
näisyyttä, koskemattomuutta tai valtiol
lista riippumattomuutta, vaikka se olisi 
suoritettu sotaa ju'listamatta:kin ja vä1ttä
mäNä sodan tunnusmerkkejä.'' Tässä nyt 
esilläolevassa sopimuksessa mennään pitem
mälle, detailjeeratumpaan määritelmään, 
mutta nimenomaan sanotaan, että se ·on 
yleisen Bri&nd-Kellog-pa:ktin hengessä tul
kittava ja niinikään ettei saa louJmta 
yleistä kansailllVälistä oikeutta eikä myös
kään sopimuspuolten väliHä voimassa ole
via sopimuksia. Asia ei ole ihan sillä ta
valla kuin ed. Linkomies sanoi, että tämä 
on venäläisten aloite. Allkuj.aan asia on 
vanha ikansainväEnen asia. Minulla 'On 
tässä edessäni Geneven pöytäkirja vuodelta 
19124, jorrlm useat Europan jorhtavrut vallat 
hyvaksyivät, vaikka Englanti ei hyväksy
nyt, ja jossa on 'laajat määritehnät hyök
käyskäsitteestä. Se ei silloin onnistunut. 
Kansainvälisessä elämässä ei o'le onnistuttu 
paasemaan yksimielisyyteen hyökkääjä
käsitteen määrittelemisestä. Nyt orvat muu
tamat vallat kes:kenänsä onJllistuneet siinä, 
mutta se seikka, että se ei ole tullut kaik
kialla hyväksytyksi, ei suinkaan 1ole aihe 
sen hylkäämiseen, jos se muuten on kel
v~Yllioon, niinkuin se näyttää olev.an, ja 
parempi kuin ei mitään. 

Ed. Tuomivaara: Minä ihmette'lin 
ensin, kun minä luin tämän halllituksen 
esityksen perustelujen ooista kappaletta. 
Kun minä olin aikaisemmin selvillä siitä, 
että kansainvälisissä suhteissa ei hyökkäys
käsitettä ole pystytty vielä ·twrkalleen mää
rittelemään, siinä on ~Yllut erimielisyyttä, 
Thmet~elin, mitenkä nyt on löydetty 
yhtäkkiä määritelmä hyokkäyskäsitteelle. 
Mutta mitä enemmän minä olen syventy
nyt nyt kysymyksessä olevaan sopimukseen 
ja siihen liittyviin seikkoihin, sitä selvem
mäksi minulle on käynyt se syy, minkä 
takia tämä hyiYkkäyskäsite on nyt selvin
nyt aivan ikuin ilmasta pudoten. Se on 
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syntynyt siksi, että sen on määritellyt tuo 
mahtavin korkea sopimuskumppooi omien 
tar'koitusperiensä ja pyrkimystensä mukai
sesti ja se pyrkii nyt sen sanelemaan toi
siitle, jotka ovat vähäisempiä tekijöitä tässä 
maailmassa. Sen takia se on löytänyt nyt 
tä:Uaisen sisältönsli, j10ka on tarkoin mää
dtelty. Ja kun vielä korkeimpana ins:tans
sina, asia:llisesti •tämän sopiJinuksen mää
räyksistä keskusteltaessa ja rikkomuksia 
ratkaistaessa on tämä mahtavin !korkea so
pcimuslkumppani, niin minusta me me
nemme silloin sellaiseen sopimukseen, jolla 
me sidomme itsemme Venäjän pyrkimyk
siin ja mielivaltaan, olkoon niissä sopimuk
sissa koetettu sitten määri:telllä mitä 'hy
vänsä. Suomen ikansa on lähes 1,000 vuotta 
asunut tätä niemimaata ja se ei ole täl
laisia liittosopimuksia koskaan ennen teh
nyt ja tässä se on ja itsenäisenä kansana 
se on. Ja minä uskon, että se säi'lyttää 
itsenäisyytensä vielä ilman tällaista ·tämä;n 
suuren mahtavan sopimuskumppanin kyl
keen liittymistä (Vasemmalta: Siinä on 
dipl'O!maatti!) 

Mitä sitten tulee tämän sopimuikse.n so
tilaalliseen puoleen, niin tosiasia nyt minun 
mielestäni on se, että me saamme silloin 
vasta ryihtyä puolustustoimenpiteisiili, !kun 
korkean sopimuskumppaniu j·oukot ovat 
ylittäneet rajan. Minusta se ·tilanne, jo
hon me silloin tämän sopimuksen kwutta 
joudumme, jättää mei·dä;t suorastaan tuon 
korkean mahtavan sopimuskurrnppanin mie
liva:llasta riippuvaisiksi (Kesk\!Stasta: Missä 
paikassa sopimuksessa niin sanotaan~). 

Minä pyytäisin kysyä herra ulkoministe
riltä, koska tä:llä on tärkeä merikitys juuri 
soti1laallisessa suhteessa ja ikotlka yleisesi
kunta vastaa ehkä sitten!kin ratka:isevim
min sii.tä, että me olemme puolustuskun
t'Oiset ja valmiit minä hetkenä hyvänsä, 
onko ulkoministeriö kysynyt tästä sopi
muksesta yleisesikunnan mielipidettä, sel
laisena ikuin se nyt eduskunnan hyväk
syttäväksi esitetään. 

Ed. iS w e n t o r z e t s k i : Tämän asian 
yhteydessä on tehty se illmeinen virhe, että 
eräät kysymykset, joita oikeiston taholta 
on nyt nostettu eduslkunn8!SSa, olisi pitä
nyt ailkais·emmin käsitel:lä asianomaisessa 
valiokunnassa ja sitä suuremmalla syyhlä, 
kun ·asianomaisessa valiokunnassa on tHai-
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suus puhua ja esittää ja tiedustdla näissä 
asioissa oikeiston puolueiden kumpaisella
kin kilpailevailla siivellä. 

Ed. S u n d s t r ö m: Minun · mielestäni 
on väärin sanoa, että, !kysymyksessä on 
ainoastaan käsitteen määritelmä sanan ta
vallisessa merkityksessä . .Sopimushan a:sial
lisesti tarkoittaa hyökikäyskäsitteen ulotta
mista sellaisiin toimintamuotoilhin, joita ei 
voida katsoa sisältyvilffii käsitteeseen 
sen va;r~sina;isessa merkityksessä. AsiaUi
sesti merkitsee siis esilJläJoleva sopimus 
alkuperäisen hyökkäämättömyyssopimuksen 
asiallista laajentamista sellaisella tavalla, 
joka on meidän itsenäisyydel!lemme Vlaaral
linen ja sitoo meidän toiminta:ma~hdoHi
suuksiamme sangen sm11resti. 

Ed. T u o m i v a a r a: Koska minusta 
näyttää siltä, ettei herra ulkoministeri 
vastaa minun kysymykseeni, minä voin 
sanoa, että minä olen katsonut asian niin 
tärkeäksi, että olen hankkinut tämän tiedon, 
ja minun tiedossani on, että yleisesikunta 
ei tässä muodossa pidä sopimusta sellaisena, 
että se antaisi meille ne takeet, mitä me 
tarvitsemme. Tämä on minun käsitykseni, 
en tiedä, onko ulkoministerin käsitys yleis
esikunnan kannasta toinen. 

Ulkoasiainministeri H a c k z e ll : Pyy
dän tämän asian yhteydessä ilmoittaa, että 
ulkoasiainministeriö, kun tätä asiaa halli
tuksessa harkittiin, on kaikilta asianomai
silta, joita asia voi koskea, pyytänyt ja 
saanut lausunnot ja että ne ovat kaikki 
olleet positiivista sisältöä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Linkomies ed. Tuomivaaran kannatta
mana ehdottanut, että ulkoasiainvaliokun
nan ehdotus hylättäisiin. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Linkomiehen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

.Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy ulkoasiainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voit-

taa, on ed. Linkomiehen ehdotus hyväk
sytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
112 jaa- ja 29 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 57_ 

Eduskunta on siis hyväksynyt ulkoasiain
valiokunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

12) Ehdotus määrärahan myöntämisestä val
tion eläinlääkintölaboratorion uuden talli

rakennuksen käyttökuntoon saatta
mi,sta varten. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 6 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 31, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 6. 

l1Jduskunta hyväksyy valtiovarainvalio
kunnan ehdotuksen. 

Asia on lDppuun käsitelty. 

13) Ehdotus lisämäärärahan myönJtämisestä 
valtion maiden asuttamisen johdos,ta erinäi
.sille toimihenkilöille suoritettaviin palkkioi-

hin ja korvauksiin. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 7 ja otetaan a i n o a a n k ä s i t
t e l y y n snna valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 46, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 7. 

Eduskunta hyväksyy valtiovarainvalio
kunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 



14) Lainan ottamista väkijuomain salakulje
tuksen vastustamisesta aiheutuviin menoihin 
.se·kä tästä vuoden 1933 tulo- ja menoarvioon 

tehtävää lisäystä 

koskeva hallituksen esitys n :o 60 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti v a 1 t i o vara i n valio
kun taan. 

15) Erinäisiä muutoksia ja lisäyksiä Suomen 
evankelis-luterilaiselle kirkolle annettuun 

kirkkolakiin 

koskeva hallituksen esitys n :o '61 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti 1 a kiva 1 i o kuntaan. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntooon: 

16) Englanninkielen saattamista pakollilseksi 
oppiaineeksi oppikouluihin 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta 
laadittu sivistysvaliokunnan mietintö n :o 3; 
ja 

17) Almanakkojen ja kalenterien julkaisemi
sen erioikeuden lopettamista. 

tarkoittavan toivomusaloitteen johdosta 
laadittu sivistysvaliokunnan mietintö n :o 4. 

Puhemies: Kun eduskunnalle on 
jaettu erinäisiä mietintöjä, voitaneen nekin 
esitellä pöydällepanoa varten? 

Hyväksytään. 

Esitellään ja pannaan pöydälle ensi 
istuntoon 

Edustajanpalkkiosta annettua lakia väliai
kaisesti muuttaneen lain voimassaoloajan 

pidentämistä 

tarkoittavan lakialoitteen johdosta laadittu 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 8. 
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Ehd()tuksen laiksi perheettömien viran- ja toi
menhaltijain palkkausten vähentämisestä 

v. 1934 aikana 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 9; 

Ehdotuksen lai:ksi koroitetun tupakkavalmis
teveron kantamisesta vuonna 1934 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 10; 

Ehdotuksen laiksi tulitikkuverosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 11; 

1\la.kei,svalmisteveroa 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 12; 

Ehdotuksen laiksi mallasjuomaverosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n :o 13; sekä 

Ehdotuksen laiksi Suomen Pankin 1933 vuo-
den voiton käyttämisestä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 15. 

Samoin esitellään p ö y d ä 11 e p a n o a 
varten 

Hallituksen toimenpiteistään vuonna 1932 
antaman kertomuksen johdosta 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 7. 

P u h e m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa asian pantavaksi pöydälle ensi istuntoon. 
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KPskustelu: 

Ed. J. Anna 1 a: Pyydän ehdottaa, 
että tämä asia pantaisiin pöydälle ensi 
viikon perjantain istuntoon. 

Ed. A a 1 t on e n: Pyydän kannattaa ed. 
Annalan ehdotusta. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
vastoin puhemiesneuvoston ehdotusta ed. 
J. Annala ed. Aaltosen kannattamana eh
dottanut, että asia pantaisiin pöydälle ensi 
viikon perjantaina pidettävään istuntoon. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åäuestys ja päätös: 

Joka hyväksyy puhemiesneuvoston ehdo
tuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, 
{)n ed. J. Annalan ehdotus hyväksytty. 

P u h e mies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan sei
soalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Enemmistö. 

Eduskunta on siis päättänyt p anna 
mietinnön p ö y d ä 11 e ensi perjantain is
tuntoon. 

P u h e mies: Eduskunnan seuraava 
istunto on ensi tiistaina kello 13. 

Täysistunto lopetetaan lauantaina mar
raskuun 18 päivänä kello 0,36. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Anton Kotonen. 



26. Tiistaina 21 p. marraskuuta 1933 

Päiväjärjestys. 

I l m o i t u k s i a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi työttömyyskas
soista, joilla on oikeus saada apu-
rahaa va'ltion varoista ............. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 15; työväenasiain
valiokunnan mietintö n :o 3; halli
tuksen esitys n :o 35. 

2) Ehdotus laiksi maatalouskiin
teistöistä saatujen tulojen verottami
sesta kaupungeissa ja kauppaloissa .. 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 16; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 7; hallituk
sen esitys n :o 29. 

3) Ehdotus laiksi torpan, lampuoti
tilan ja mäkitupa-alueen vuokrauk
sesta 12 päivänä maaliskuuta 1909 
annetun asetuksen 67 § :n muuttami-
sesta ............................ . 

A!. i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 17; maatalousvalio
kunnan mietintö n :o 3; hallituksen 
esitys n :o 36. 

4) Ehdotus laiksi maalaiskuntain 
asutuslautakunnista 5 päivänä touko
kuuta 1925 annetun lain 1, 8 ja 
10 § :n muuttamisesta ............. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 18; maatalousvalio
kunnan mietintö n :o 4; hallituksen 
esitys n :o 37. 

5) Ehdotus laiksi valtiopäiväjär
jestyksen 88 § :n muuttamisesta .... 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 19; perustuslaki
valiokunnan mietintö n :o 6; ed. Vil
hulan y. m. lak. al. n :o 3. 

kello 13. 

Siv. 

880 

" 

" 

881 

" 

Toinen käsittely: 

6) Ehdotus eläinsuojelulaiksi 
Asiakirjat: Suuren valiokun

nan mietintö n :o 20: talousvaliokun
nan mietintö n :o 3; hallituksen esitys 
n:o 23. 

7) Bhdotus laiksi erikoisasutustoi-
minnasta ........................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 21; maatalousvalio
kunnan mietintö n :o 1 ; hallituksen 
esitys n :o 22. 

8) Ehdotus laiksi Osakeyhtiö Maa
kiinteistöpankin oikeudesta ostaa tai 
lunastaa pakkohuutokaupalla myytä-
viä kiinteistöjä ................... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiolmn
nan mietintö n :o 22; maatalousvalio
kunnan mietintö n :o 2; hallituksen 
esitys n :o 21. 

9) Ehdotus laiksi Jyväskylän kas-
vatusopillisesta :korkeakoulusta ..... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 23; sivistysvalio
kunnan mietintö n :o 2; hallituksen 
esitys n :o 25. 

10) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun 
laskemisen perusteesta vuosina 1:934 
ja 1935 .......................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 24; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 8; halli
tuksen esitys n :o 52. 

Ensimmäinen käsittely: 

11) Ehdotus laiksi viran- ja toi
menhaltijain palkkausten vähentämi-
sestä vuode.n 193L1 aikana ......... . 

A s i a k i r j a t : V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 9; hallituksen 

Siv. 

885 

898 

899 

902 
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esitys n :o 10; ed. Kestin y. m. lak. 
al. n :o 24. 

12) Ehdotus laiksi koroitetun tupak
kavalmisteveron kantamisesta vuonna 
1934 ............................ . 

A s i a k i r j a t : V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 10; hallituksen 
esitys n :o 2. 

13) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta 
A s i a k i r j a t: V al tiovarainvalio

kunnan mietintö n :o 11 ; hallituksen 
esitys n :o 3. 

14) Ehdotus laiksi makeisvalmiste-
verosta .......................... . 

A s i a k i r j a t : V altiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 12; hallituksen 
esitys n :o 4. 

15) Ehdotus laiksi mallasjuoma-
verosta ......................... . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 13; hallituksen 
esitys n :o 5. 

16) Ehdotus laiksi Suomen Pankin 
1933 vuoden voiton käyttämisestä ... 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 15; hallituksen 
esitys n :o 9. 

17) Ehdotus laiksi edustajanpalk
kiosta annettua lakia väliaikaisesti 
muuttaneen lain voimassaoloajasta .. 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 8 ; ed. Kiviojan 
lak. al. n :o 23. 

Ainoa käsittely: 

18) Ehdotus toivomukseksi englan
nin kielen saattamisesta pakolliseksi 
oppiaineeksi oppikouluihin ........ . 

A s i a k i r j a t: Sivistysvaliokun
nan mietintö n :o 3; ed. Rantasen 
y. m. toiv. al. n :o 42. 

19) Ehdotus toivomukseksi alma
nakkojen ja kalenterien julkaisemisen 
erioikeuden lopettamisesta ......... . 

A s i a k i r j a t: Sivistysvaliokun
nan mietintö n :o 4; ed. Erkon y. m. 
toiv. al. n :o 46. 

Esitellään: 

Siv. 

20) Hallituksen esitys n:o 62 Koke
mäenjoen alajuoksun ruoppaamisesta 909 

21) Hallituksen esitys n:o 63 laiksi 
yhdistyksistä annetun lain muuttami-

Siv. 

sesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 909 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

22) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 3 hallituksen toimenpiteistään 
vuonna 19r32 antaman kertomuksen 
johdosta, mikäli se koskee suhteita 
ulkovaltoihin ..................... . 

2,3) Talousvaliokunnan mietintö 
n:o 5 lakialoitteesta, joka sisältää 
ehdotuksen laiksi elinkeinon harjoitta
misen oikeudesta annetun lain muut-
tamisesta ........................ . 

24) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 5 hallituksen esityksen johdosta 
laiksi metsänmyynnistä eräänlaatui
silta asutustilailta 28 päivänä huhti
kuuta 1925 annetun lain 1 ja 2 ~: n 
muutt81misesta ................... . 

Puhetta johtaa pu'hemies Kallio. 

" 

" 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat J. Annala, von Frenckell, Häst
backa, Kivenoja, Moilanen, Paasivuori Sa-
r]ola ja Virkkunen. ' 

Ilmoitusasiat: 

Eduskunnan sihteerin toimen hoitaminen. 

Puhemies: EduSkunnan sihteerin laa
manni Kotosen sairauden takia olen työ
järjestyksen 9 ~ :n 2 momenttiin nojautuen 
!kutsunut keskuskanslian notaarin toistai
seksi hoitamaan eduskunnan sihteerin teh
täviä. 

Loman pyynnöt. 

Vaprautusta eduskuntatyöstä saavat tä
män viikon ajaksi sairauden takia ed. Moi-
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lanen ja lääkärintodistuiksella näytetyn sai
rauden perusteella ed. Kivenoja sekä tästä 
istunnosta yksityisten asiain takia edusta
jat Hästbaeka ja J. Annala. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Ilmoitan, · että eduskun
nalle on tasavallan presidentin kirjelmän 
ohella tältä päivältä saapunut hallituksen 
esitykset n iot M ja 65, jotka. nyt edusta
jille jaetaan. 

Ed. Vilhulau y. m. Yälikysymys valtion 
määrääruisvallan alaisten puunjalostusteolli
suutta harjoittavien osakeyhtiöiden yhtymi
sestä samalla alalla toimivien yk!>ityisten 

yhtiöiden muodostamaan renkaaseen. 

P u h e m ies: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen ilmoitetaan, että viime istunnossa 
tähän täysistuntoon pöydällepantuun ed. 
Vilhulan y. m. välikysymykseen ovat sen 
allekirjoittajain lisäksi yhtyneet edustajat 
Soininen, Heikkinen ja Kaijalainen. Kun 
välikysymykseen on yhtynyt valtiopäivä
järjestyksen 37 '§ :n 2 momentissa edelly
tetty määrä edustajia, tulen antamaan sen 
tiedoksi asianomaiselle valtioneuvoston jä
senelle. 

Ed. Kalliokosken y. m. kysymys muutoksen 
tekemisestä yhdistyslakiin. 

P u h e m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen esitellään ed. Kalliokosken y. m. val
tioneuvoston asianomaisen jäsenen vastat
tavaksi osoittama kysymys sekä sisäasiain
ministerin siihen antama !kirjallinen vas
taus. 

Sihteeri lukee kysymyksen ja sisäasiain~ 
ministerin vastauskirjelmän. 

Sihteeri lukee: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Yhdisty~ksistä tammikuun 4 päivänä 1919 
annetun lain 21 § :n mu!kaan, sellaisena 
kuin sanottu lainkohta kuuluu muutettuna 

• 

lailla ta:mmikuun 16 päivältä 1930, VIOidaan 
yhdistys julistwa la:kkautetuksi, jos se toi
mii vastoin lakia ja hyviä tapoja tahi yih
distyksen säännöissä määrä:ttyä tarko1tusta 
taikka jos yhdistys ilmeisesti on tarkoi
•tettu lakia kiert!llien jatkamaan jonkiin laik
kautetun yhdistyksen toimin>taa. Saman 
Jainkohdan mukaan on Sisäasiainministe
riöllä tai ma,ruherralla oikeus !kieltää yhdis
ty'ksen toimim1:an jatkaminen toistaiseksi, 
jos yhdistys toimii vastoin lakia ja hyviä 
tapoj:a, miikä kielto sitten on alistettav·a 
tuomioistuimen tut'kitta vaksi. 

Sitten!kun ViUonna, 1930 perustettu La
puan Liike r. y.-,Jliminen yhdistys oli se
kaa.ntunut talvella 1932 Mäntsälässä srut
tuneeseen kapinaliikkeeseen, Sisäasiainmi
nisteriö ylläselostetun lainkohdan nojalla 
:maalislkuun 24 päivätrrä 1932 oli kieltänyt 
J~hdi1stylksen toiminnan jatkamisen. Kiel
Iolle oli Lapuan y. m. pitäjäin känäjäikun
nan kihlakunnanoikeus toukokuun 28 päi
vänä 1932 arutanut valrvistuksen. Ylhdisty'k
selle toimitetun haasteen perusteena vaa
dittiin sitten samassa kiih.Iakunna:noikeu
dessa Lapuan Liike r. y :n lakkauttamista, 
mutta asiassa ei vielä ole annettu päätöstä, 
•vaan kihlakunnanoikeus on jäänyt odotta
maan Korkeimman oikeuden ratkaisua 
Mäntsälän ka.pinalii'kkeestä syytettyjä. vas
taan käJ~dyssä oikeusjutussa. 

Mutta kohta Mäntsälässä puhjenneen ika
:piiiJJaliikkeen kuikist.amisen jälkeen., ennen
kuin sen tUJtkimuikset edes olivat päätty
neet, Hämeenlinnassa pidetyssä eräiden 
Lapuan Liikkeen va:paalla jalalla olevien 
johtajien ja muiden yhdistyksen kannatta
jien koikoukse.ssa päätettiin perustwa yhdis
,tys, jowka ilmeinen tarkoitus oli silloin jo 
toimintakiellon saane,en Lapuan Liilke r. y :n 
toiminnan jatkaminen. Tämä uusi yhdistys 
sai nime1kiseen .,,,Isänmaallinen kansanliike''. 
Ei voi olla pienintäkään epäilystä,, etteikö 
,Isänmaallinen I~ansanliike'' olisi Lapuan 
Liike r. y :n toiminnan jatkaja, sillä sen 
luonn·osta;,an mäJäräty'ksi julistettu ,,,johtaja'' 
oli Lapuan Liike r. y :n puheenjolrtaja, sen 
merkissä on Lapuan Liike r. y :n vaakuna 
j. n. e. 

Mruan hallitus ei kuitenkaan ole ryhty
nyt toimenpiteisiin lainvastaisena !kielletyn 
Lapuan Li~ke r. y :.n toiminnan jatkamisen 
estämiseksi. Tämä arvattavasti johtuu siitä, 
että yhdistyslain mukaan väliaikaista toi
mintakieLtoa ei voitane :antaa se:Uaiselle yh-



878 Tiisrtaina 21 p. marraskuuta 119313'. 

distykselle, joka on perustettu toiminltakiel
lon saaneen ja lakkautet.tava:ksi vaaditrm 
yhdistyksen toiminnan jatkamista varten, 
ennenkuin on saatu lainVioimainen tuomio 
yhdistyksen laJkkauttamise!ksi. 

Kun oikeudenikäynti laklkautettavaksi. 
vaBJdittua yfrl!distyatä vastaalll si~i kunnes 
lainvoimainen tuomio on saatu, voi kestää 
vuosikausia, ja lkun tällä ajalla ylhdisty~en 
toiminnan jatkajaksi perustettu uusi yh
distys voi vapaast,i toi:mia, nii,n täytynee 
pitää iSelvänä, että se ta:rkoituEi, mihin yh
di:styslainnmutolksella pyritään, on j'ään'Yt 
saavuttamatta. 

~Edelläolevan perusteella j,a vi~taten v.al
tiopäiväjärjestyiksen 37 § :n 1 mom. saam
me asianomaisen v~altioneuvostcm jäsenen 
vastattav.aksi kunnioittaen esi<ttää seur.aa
van kysymyksen : 

aikooko iha1litus ryhtyä toimerupi
teisiin se:llaisen muutoksen saamiseksi 
yhdistysla:kiin, jonka nojalla oikeus
istuimen vahviSita;ma:n toimintakiellon 
s.aaneen yhdistylksen toimintaa ilmeil
sesti jatkamaan perustettu yhdisty,s 
voitaisiin kieltää toimi:mas1Ja, samalla 
tavalla kuin VIOida:an lki,eltää ioimi
ma;sta lalk:kantetun yhdistyksen toi
miinnan 'jatkaja. 

Helsingissä, syyskuun 15 päivänä 1933. 

Viljami Kalliiokoski. Jalo Lafudensuo. 
Juthani Leppälä. J. Koivisto. 
Antti KuJkkonen. Kaado Hännin1en. 
S. Salo. Tilda Löthman. 
Anslh. Alestallo. L. 0. Hirvensalo. 
Villitori Vesterinen. K. J. El'lilä. 
P. V. Heikkinen. EJias Tuikia. 
K. A. Lohi. J. Erl. Pi[ppula. 
J,anne Koi'VUranta. K·aa;pm HuitJtinen. 
T. A. J,amJhonen. Jooseppi Kauranen. 
Heikki Vehikaoja. Vilho H. Kivioja. 
Alpo 0. Luostarinen. Matti Pitkänen. 
Jussi Ann ala. U rmo Hannula. 
S. S. Aittoniemi. Kalle Kämäräinen. 
Eemeli Aakula. Ville V allas. 
Anton Suurkonka. Antti Halonen. 
Antti Kemppi. Lauri Kaijalainen. 
Albin Asikainen. M. 0. Laihtela. 
Akseli Brander. T. N. Villhula. 
Emil J utila. Toivo Ikonen. 
Lauri A. Sariola. J. Ta:kala. 
Viljo V enJho. Väin~ö Kaasalainen. 
E. M. Ta:rkkanen. Juho PaiksujaJka. 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Herra Puhemiehelle osoitetussa, viime 
syyskuun 15 päivälle päivätyssä kirjoituk
sessa edustaja Viljami Kalliokoski sekä 45 
muuta· edustajaa ovat valtioneuvoston 
asianomaisen jäsenen vastattavaksi esit
täneet seuraavan kysymyksen: 

Aikooko hallitus ryhtyä toimenpiteisiin 
sellaisen muutoksen aikaansaamiseksi yh
distyslakiin, jonka nojalla oikeusistuimen 
vahvistaman toimintakiellon saaneen yh
distyksen toimintaa ilmeisesti jatkamaan 
perustettu yhdistys voitaisiin kieltää toi
mimasta, samalla tavalla kuin voidaan kiel
tää toimimasta lakkautetun yhdistyksen 
toiminnan jatkaja~ 

Perustelujensa mukaan kysymys on ai
heutunut siitä, että sisäa;siainministeriö on 
maaliskuun 24 päivänä 1932 antamanaan 
päätöksellä kieltänyt Lapuan Liike r. y. 
nimisen yhdistyksen toiminnan jatkamisen 
toistaiseksi, minkä kiellon Lapuan pitäjän 
käräjäkunnan kihlakunnanoikeus on vah
vistanut ja että Isänmaallinen Kansanliike 
r. y nimisen yhdistyksen toimintaa, vaikka 
se kysymyksen tekijäin käsityksen mukaan 
on edellä mainitun yhdistyksen toiminnan 
jatkamista, ei yhdistyksistä 4 päivänä tam
mikuuta 1919 annetun lain 21 § :n nojalla, 
sellaisena kuin tämä lainkohta on 10 päi
vänä tammikuuta 1930 annetussa laissa, 
yksistään tästä syystä voida kieltää, vaan 
viitatun lainkohdan mukaan sirhen vaadit
taisiin, että I .. apuan Liike r. y. olisi tuo
mioistuimen päätöksellä lopullisesti lakkau
tettu. 

Arvosteltaessa edellytetyn lain muutoksen 
tarpeellisuutta on ollut huomattava, että 
sisäasiainministeriön edellä viitattu päätös 
johtui eräistä Lapuan Liike r. y :n johto
kunnan ja valtuuskunnan Mäntsälän ka
pinan aikana tekemistä päätöksistä ja niitä 
seuranneista toimista eikä koskenut yhdis
tykseen kuuluvia itsenäisiä rekisteröityjä 
alayhdistyksiä. Näin ollen ei siis sellai
nen ohjelma, jonka pohjalla yhdistys sään
töjensä mukaan tarkoitti toimia, ole kiel
toa aiheuttanut, vaan voidaan sellaisen oh
jelman pohjalla laillisestikin toimia. Kun 
Eduskunta oli hallituksen esityksen pe
rusteella vuoden 1932 valtiopäivillä hyväk
synyt lakiehdotuksen yhdistyksistä anne
tun lain muuttamisesta, mikä muutos olisi 

' koskenut myös lain 21 § :ää, ja sanottu 

• 



lakiehdotus oli jätetty lepäämään, ei halli
tus sentähden katsonut olevan syytä ottaa 
harkittavaksi kysymyksessä mainitun lain
muutoksen tarpeellisuutta ennenkuin le
päämään jätetyn lakiehdotuksen lopullinen 
kohtalo oli ratkaistu. Täysistunnossa viime 
lokakuun 27 päivänä Eduskunta on mai
nitun lakiehdotuksen hylännyt. Kuten 
pääministerin silloin esittämästä lausunnos
takin kävi ilmi, otti hallitus tämän jälkeen 
harkittavakseen kaikki ne muutokset, jotka 
yhdistyksistä annettuun lakiin voivat osoit
tautua tarpeellisiksi. Tänä päivänä Edus
kunnalle annetussa, sanotun lain muutta
mista koskevassa esityksessään hallitus on 
ehdottanut kysymyksessä edellytettyä lain 
muutosta. Tällä lain muutoksella ei kui
tenkaan tulisi olemaan taannehtivaa vai
kutusta. 

Helsingissä marraskuun 17 päivänä 1933. 

Y. W. Puhakka. 

Tili Riksdagens Herr Talman! 

Uti en tili Herr Talmannen ställd, den 
15 sistlidne september dagtecknad skrift 
hava riksdagsman Viljami Kalliokoski 
samt 45 andra riksdagsmän till besvarande 
av vederbörande statsrådsledamot fram
ställt följande spörsmål: 

Ärnar regeringen vidtaga åtgärder för 
åstadkommande av en sådan ändring av 
föreningslagen, att förening, som uppen
barligen bildats i syfte att fortsätta en, 
av domstol fastställt verksamhetsförbud 
underkastad förenings verksamhet, kunde 
förbjudas att utöva verksamhet, på sätt 
som fortsättande av upplöst förenings 
verksamhet kan förbjudas ~ 

Spörsmålet har enligt dess motivering 
föranletts därav, att ministeriet för inri
kesärendena genom beslut den 24 mars 
1932 förbjudit Lapuan Liike r. y. be
nämnda förening att tillsvidare fortsätta 
sin verksamhet, vilket förbud blivit av 
häradsrätten i Lappo sockens tingslag 
fastställt, och att Isänmaallinen Kansan
liike r. y. benämnda förenings verksamhet, 
oaktat den enligt spörsmålsställarnas upp
fattning utgör fortsättning av förenämnda 
förenings verksamhet, ej på grund av 21 § 
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i lagen den 4 januari 1919 om föreningar, 
sådant detta lagrum lyder i lagen den 10 
januari 1930, enbart av denna orsak kan 
förbjudas, utan skulle därför enligt åbe
ropade lagrum erfordras, att föreningen 
Lapuan Liike r. y. vore genom domstols 
utslag slutligt upplöst. · 

Vid bedömande av den ifrågasatta lag
ändringens behövlighet har måst beaktas, 
att ministeriets för inrikesärendena ovan
antydda beslut föranleddes av särskilda 
av föreningen Lapuan Liike r. y :s styrelse 
och delegation under Mäntsäläupproret fat
tade beslut med ty åtföljande åtgärder och 
icke gällde de tili föreningen hörande själv
ständigt registrerade underföreningarna. 
Vid sådant förhållande har alltså förbudet 
icke föranletts av det program, som en
ligt föreningens stadgar skulle utgöra 
grundvalen för dess verksamhet, utan kan 
verksamhet på grund därav också lagligen 
utövas. Då Riksdagen år 1932 hade på 
regeringens proposition godkänt ett lag
förslag angående ändring av lagen om 
föreningar, viiken ändring skulle hava be
rört jämväl 21 § i lagen, och sagda lag
förslag lämnats vilande, har regeringen 
förty ej funnit skäl att under övervägande 
taga behövligheten av i spörsmålet nämnda 
lagändring, innan det vilande lagförsla
gets slutliga öde avgjorts. Vid plenum 
den 27 sistlidne oktober har Riksdagen 
fqrkastat sagda lagförslag. Såsom av 
statsministerns då gjorda uttalande · ock 
framgick, tog regeringen därefter under 
omprövning alla de ändringar, vilka i la
gen om föreningar kunna befinnas på
kallade. I sin denna dag till Riksdagen 
förelagda proposition angående ändring 
av sagda lag har regeringen föreslagit i 
spörsmålet förutsatt lagändring. Denna 
lagändring skulle dock ej · hava retroaktiv 
verkan. 

Helsingfors, den 9 november 1933. 

Y. W. Puhakka. 

:Puh e m i e s: Valtiopäiväjärjestyksen 
3i7 ·§.:n 1 momentin mukaan ei asiasta sal
lita keskustelua ei:kä tehdä päätöstä. 
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Pää väj ärj esrtyksessä olevat a;siart: 

1) Ehdotus laiksi työttömyyskassoista, joilla 
on oikeus saa,da apurahaa valtion varoista. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 35, jota on valmis
televasti käsitelty työväenasiainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 3 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n: o 15, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t e ;l y y n. 

P u ih e mies: Ensin sallitaan keskus
telu asiast'a, sen jälkeen tehdään päätös 
toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuk
sen hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen sel
laisena kuin se on toisessa käsittelyssä pää
tetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi maatalouskiinteistöistä saa
tujen tulojen verottamisesta kaupungeissa ja 

lmuppaloissa. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 29, jota on valmis
televasti käsitelty laki- ja talousvaliokun
nan mietinnössä n:o 7 ja suuren valiokun
nan mietinnössä n:o 16, esitellään k o 1-
m a n rt e en k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiast,a, sen jälkeen tehdään päätös toisessa 
käsittelyssä päätetyn lakiehdotuksen hyväk
symisestä tai hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

Ed. Kivi s a l o: Viitaten tämän asian 
toisen käsittelyn yleiskeskustelussa esittä
mnm tosiasioihin ja 'tehostaen erikoisesti 
sitä jo silloinkin mainitsemaani seikkaa, 
että nykyiset kunnallisverolait ovat niin 
kelvottomat, ettei niiden ikää ole piden
nettävä eikä verotuslainsäädännön kokonai-

suudessaan uudistamista viivytettävä sel
laisten pikkupaikkauksia tarkoittavien la
!kien kautta kuin nyt esillä oleva, pyydän 
ehdotta'a, että esilläoleva laki hylättäisiin. 

Ed. Koivula h t i-L ehto: Pyydän 
kannattaa ed. Kivisalon tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kivisalo ed. Koivulahti-Lehdon kan
nattamana ehdottanut, että lakiehdotus hy
lättäisiin. Kutsun tätä ehdotusta ed. Ki
visalon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös : 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena 
kuin se on toisessa käsittelyssä päätetty, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Kivisalon ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
10:6 jaa.- ja 72 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 19 .. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen sellaisena kuin se on toisessa käsit
telyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi torpan, lampuotitilan ja 
mäkitupa-alueen vuokrauksesta 12 päivänä 
maaliskuuta 1909 annetun asetuksen 67 § :n 

muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 36, jota on valmis
televasti käsitelty maatalousvaliokunnan 
mietinnössä n:o 3 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n:o 17, esitellään kolman
t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

Puh e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta, sen jälkeen tehdään päätös toisessa 
käsittelyssä päätetyn lakiehdotuksen hyväk
symisestä tai hylkäämisestä. 
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Keskustelu: 

Ed. Sundström: Herra puhemies! 
Isänmaallisen kansanliikkeen taholta on 
huomautettu, että kysymyksessä olevan la
kiehdotuksen mukaan työttömyyskassat to
.siasiallisesti joutuisivat ... 

Puhemies: Minä pyydän huomauttaa, 
-että käsittelyn alaisena on 3): asia. 

,puhuja: Pyydän anteeksi (Poistuu 
puhujakorokkeelta). 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta päättää hyväksyä lakiehdo
tuksen sellaisena kuin se on toisessa käsit
telyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan pää ttyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi maalaiskuntain asutuslau
takunnista 5 päivänä toukokuuta 1925 anne

tun lain 1, 8 ja 10 § :n muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 37, jota on valmis
televasti käsitelty maatalousvaliokunnan 
mietinnössä n:o 4 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n:o 18, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Kuka!an ei pyydä puheenvuoroa. 

Eduskunta pysyy toisessa käsittelyssä 
tekemässään päätöksessä lakiehdotuksen 
hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi valtiopäiväjärjestyksen 
88 § :n muuttamisesta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä. ed. 
Vilhulan y. m. lak. al. n:o 3, jota on val
mistelevasti käsitelty perustuslakivaliokun-

nan mietinnössä n:o .6 ja suuren valiokun
nan mietinnössä n:o 19, esitellään k o 1-
m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Keskustelu: 

Ed. H e i s k a n en: Herra puhemies! 
Käsiteltäessä perustuslakivaliokunnassa ja 
suuress•a valiokunnassa valtiopäiväjärjestyk
sen 88 §:n muuttamista tarkoittavaa edus
kunta-aloitetta, esitettiin useammaltakin 
taholta se käsitys, että tämä aloite ei ole 
saanut osakseen riittävää esivnlmis:tusta ja 
että asialle olisi eduksi, jos maan hallitus 
v·almistaisi tämän kysymyksen ja antaisi 
siitä eduskunnalle esityksen. Erikoisesti 
on vasemmiston taholta tä1laisi•a käsityksiä 
esitetty, ilman että siitäkään taholta olisi 
tahdottu väittää, etteikö valtiopäiväjärjes
tyksen 88 § olisi muuttamisen tarpeessa. 
Vaikkakin minä puolestani olen vakuutettu 
siitä, että tämän pykälän muuttaminen pe
rustuslakhnaliokunnan mietintöön liitetyn 
vastalauseen mukaisesti olisi ollut sekä oi
keuden- että tarkoituksenmukainen sekä 
selvä ilman lisäselvityksiä, niin minä kui
tenkin aion ehdottaa eduskunnan hyväk
syttäväksi hallitusta velvoittavan ponnen. 
Tämän teen siksi, jotta niillekin suomalai
sille eduskunnan jäsenille, jotka eivät ole 
katsoneet vielä nyt voivansa edesauttaa 
valtiopäiväjärjestyksen 88 §:n hyväksytyksi 
tulemista tehtyjen aloitteiden mukaan, tu
lisi tilaisuus äänestämäHä tämän ponnen 
puolesta viedä suomalaisuusasiaa tältä koh
dalta edes kukon askeleen eteenpäin. Kun 
ehdotan tämän ponnen hyväksyttäväksi, 
niin en tee sitä antaakseni hallitukselle ti
laisuutta painaa asiaa vihreän veran alle, 
vaan siinä toivossa, että hallitus ryhtyisi 
asiaa mahdollisimman nopeasti valmistele
maan, niin että lakiehdotus vielä eduskun
nan tämän- tai ainakin kevätistuntokauden 
kuluessa ennättäisi eduskunnan käsiteltä
väksi ja hyväksyttäväksi. Ellei näin ta
pahdu, niin kysymys täytyy uudelleen 
ottaa esille eduskunta-aloitteen muodossa. 

Edelliseen viitaten ehdotan, herra puhe
mies, eduskunnan hyväksyttäväksi toivo
muksen ,että hallitus kiireellisesti valmis
tuttaisi ja antaisi eduskunnalle esityksen 
laiksi valtiopäiväjärjestyksen muuttami
sesta siten, että tarpeeton kaksikielisyys 
tul:isi eduskunnasta poistetuksi". 
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Ed. Takala: Minä pyydän kannattaa 
ed. Heiskasen esittämää pontta. 

.Ed. 0 k s a ne n: Minäkin pyysin pu
heenvuoroa kannattaakseni ed. Heiskasen 
-t~kemää ehdotusta. 

Ed. A a l t o n e n: Mitkään pakottavat 
syyt eivät vaadi valtiopäiväjärjestyksen 
88 § :n muuttamista. Se aloite, mikä tässä 
asiassa on tehty, on syntynyt sen kielikiih
kon merkeissä, jota meillä viime aikoina 
entistä suuremmalla P'Onnella on esiinloih
dittu. Ne muutokset, mitä eduskunnan kie
lenkäyttöön mahdollisesti tarvitaan, voi
daan tehdä työjärjestystä muuttamalla ja 
siis valtiopäiväjärjestykseen muutoksia te
kemättä. Hallituksen taholta on aikaisem
min myöskin ilmoitettu, että siellä par
haillaan valmistellaan esitystä kielilainsää
dännöksi. Jos tällöin osoittautuu välttä
mättömäksi, että hallitusmuodon tai valtio
päiväjärjestyksen jotkut säännökset ovat 
esteenä tämän kielilainsäädännön !kehittä
miselle, niin hallitus varmasti on pakotettu 
harkitsemaan, onko muutoksia niihinkin 
tehtävä. Sen vuoksi ei myöskään minkään
laisten ponsien hyväksyminen enää tässä 
vaiheessa mielestäni ole tarpeellista. 

Ed. von B o r n : J ag är wv samma upp
f'attning som den senaste talaren, att några 
sakliga skäl ic!ke kunna anföras för god
kännande av en sädan kläm som här nu 
föreslagits. Då det dessutom enligt min 
uppfattning icke finnes anledning att upp
muntra framställande av dylika klämmar 
till godkännande i riksdagen, iklämmar, 
vilka icke undergått behörig beredning i 
utskott, så anser jag så mycket mindre skäl 
föreligga för förslagets godkännande. 

Ed. R ä i s ä n e n: Kun täällä joku viikko 
sitten ed. Sarlin pyysi hallitukselle työrau
haa sen valmistaessa eduskunnalle esitylk
siä kieliasiasta, niin, vaikka periaatteessa 
hyväksynkin ed. Heiskasen esityksen ja 
ponnen, minä antaaikseni hallitukselle puo
lestani sen työrauhan, mitä se tarvitsee 
valmistaessaan esitystä kielilaista ja ehkä 
näistä muistakin paragraafeista, jotka tässä 
asiassa tulevat kysymykseen, voin yhtyä ed. 
Aaltosen esitykseen ja äänestää .tämän ed. 
Heiskasen ponnen hyväksymistä vastaan. 

Ed. K a r e s: Minusta edellisen puhu
jan huolenpito hallituksen työrauhasta 
tässä asiassa on aivan tarpeeton. Ponsi ei 
yhtään häiritse hallituksen työrauhaa, kun 
nimenomaan hallituksen taholta on ilmoi
tettu, että siellä valmistetaan ehdotuksia 
kielilakien muutoksiksi. Minä en käsitä, 
millä tavalla hallitus häiriintyy, jos se lu
kee tämän eduskunnan ponnen, jossa sitä 
kehoitetaan jatkamaan tätä hyvää harras
tusta kielila;kien muutoksiksi. 

Mitä taas tulee ed. von Bornin lausun
toon, niin myönnän, että täällä on usein 
valmistamattornia ponsia hyväksytty, mutta 
tuskin mikään ponsi on niin valmistettu 
kuin tämä. Täällä on nimittäin lausuttu 
monelta eri taholta, että hallituksen on 
aloite tässä asiassa otettava. Hallitus on 
ilmoittanut myös teikevänsä tässä ehdotuk
sia, niin että minusta on aivan vaaratonta 
eduskunnan hyväksyä tällainen ponsi. Ei 
se sen pitempiä valmistuksia tarvitse. 

Ed. Rydman: Mitä tahtoisin vain vii
tata siihen, että täällä eduskunnassa on 
tällä hetkellä käsiteltävänä asia, joka juuri 
koskee työjärjestyksen muuttamista siinä 
mielessä, että tarpeeton !kaksikielisyys voi
taisiin eduskunnasta poistaa. Tämä asia 
on, niinkuin perustuslakivaliokunta tämän 
nyt käsiteltävänä olevan asian yhteydessä 
mietinnössään lausuu, perustuslakivalio
kunnan käsiteltävänä ja minusta ei ole mi
tään syytä mennä tämän asian edelle ja 
hyväiksyä sellainen ponsi, jota ed. Heiska
nen nyt on ehdottanut, vaan olisi kai en
sin odotettava, mitä tuloksia V'oida;an saa
vuttaa sillä ed. Pennasen ehdotta;malla pcn
nella, johonka viittasin. 

Ed. S a r l i n: Pyysin puheenvuoroa lau
suakseni suunnilleen sen, minkä ed. Ryd
man jo on lausunut, ja samalla huomaut
taakseni siitä, että siitä huolimatta, että 
eduskunnalle tarjottiin tilaisuutta allekir
joittaneen ja ed. Rydmanin aLoitteessa jär
jestää asiat niin, että tällaisia äkillisiä pon
sia, joilla ei ole mitään valmistelua taka
naan, ei yhdeltä kuulemaita olisi pakko 
joko hyväksyä tai hylätä. Eduskunta aloit
teen hylkäsi joten tälläkään kertaa, minun 
käsitykseni mukaisesti, ei ole syytä mennä 
tällaisia ponsia hyväksymään. 
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Ed. H eisik:anen: Minä vain pyytäi
sin huomauttaa ensinnäkin ed. Räisäselle, 
ettei tässä, jos halutaan suomalaisuuden 
asiaa ajaa, pelkät teoriat riitä, vaan mei
dän täytyy myöskin käytännössä jotain 
toimia. Ja tässä minun nähdäkseni olisi 
eduskunnalla yksi muoto toimia käytänr 
nossa. Se ei minusta millään tavalla vaa
rantaisi hallituksen työrauhaa, :kuten täällä 
on huomautettu, vaan hallitus saisi näitä 
asioita yhä edelleen kehittää; minik:ä ponsi 
ehkä ~toivon mukaan aiheuttaisi, olisi kai se, 
että hallitus ehkä nykyistä n01peammassa 
tempossa ~näitä asioita, kuten suotavaa olisi, 
tuhsi käsittelemään. 

Kun viitattiin täällä ed. Sarlinin anta
maan lupaukseen hallituksen puolesta, niin 
siinä puheenvuol'lossa kai ei mainittu mi
tään valtiopäiväjärjestykseen mahdollisesti 
hallituksen taholta tehtävistä muutoksista, 
joten ilman eduskunnan toivomuspontta, 
tämä kysymys kaiken todennäköisyyden 
mU:kaan jää hallituksessa !käsittelyä tai ai
nakin muutosehdotusta vaille. 

toman kaksikielisyyden poistamisesta. Ken
ties hänen mielestään on se poistettava sillä 
tavalla juuri, kuin äskettäin käsitellyssä 
vastalauseessa on ehdotettu. Minä arvelen, 
ettei ainakaan nykyinen hallitus sentään 
ihan semmoiseen ehdotukseen mene. Minä 
tulen äänestämään ed. Heiskasen ponsi
ehdotusta vastaan, ·kuten sanoin, siitä: 
syystä, että minä en kahdenlaista pontta 
samoilla valtiopäivillä allekirjoita. 

Ed. J u n n i l a: Minusta. ed. Heiskasen 
ponsiehdotus on aivan vaaraton ja edus
kunta voi aivan hyvällä syyllä tämäntapai
sen toivomuksen hallitukselle esittää. Se 
on mielestäni vähin, mitä eduskunta. tällä 
hetkellä voi asiassa tehdä. 

Ed. Aaltonen: Ed. Heiskaselta pyy
täisin tiedustella, millä tavalla tällaisen 
ponnen hyväksyminen k ä y t ä n n ö s s ä 
edistäisi eduskunnan tarpeettoman kaksi
kielisyyden poistamista. Jos käytännölli
siin tuloksiin tahdotaan päästä, silloin kai 
on kuljettava sitä linjaa, jota ed. Pennanen 
on suositellut, nim. tekemällä muutoksia 
eduskunnan työjärjestykseen. 

Kun täällä on mainittu siitä, että työjär
jestykseen on ehdotettu muutoksia ja että 
ne tulee aikanaan perustuslakivaliokun
nassa esille, ,niin ensinnäkin pyytäisin 
huomauttaa, että taitaa kestää siellä lmko 
kauan, ennenkuin tämä asia tulee esille, Ed. H ei s k a ne n: Ed. Aaltoselle pyy
mahdollisesti ehkä koko kevään, joka ta- täisin vain huomauttaa, että hänen kysy
pauksessa kevätpuolelle. Ja taasen työjär- mystään minä en ollenkaan ymmärrä. 
jesty1ksessä ehdotetaan vain sellaisia muu- Totta kai tällainen toivomus hallitukselle 
toksia, mitkä ovat mahdollisi~a ilman val- vie tätä asiaa myöskin käytännössä eteen
tiopäiväjärjestyksen muuttamista. Kun . päin, sillä siten hallitus joutuu kiinnittä
tässä nyt elhdotetaan ponsi, jossa halli- ! mään tähän kysymykseen huomiota, jota 
tusta kehoitetaan valtiopäivä j ä r- se tuskin muussa tapauksessa tekisi. Ja 
j e s t y s t ä muuttamaan tässä suhteessa, taas työjärjestyksen puitteissa ei päästä 
niin ei se millään ta:valla ole ristiriidassa ! niin pitkälle kaksikielisyyden poistamisessa 
sen kanssa, että eduskunta samanaikaisesti eduskunnasta kuin mitä suotavaa käytän
käsittelee eduskunnan työ j ä r j e s t y k- nön ja tarkoituksenmukaisuuden kannalta 
sen muuttamista. olisi. Paitsi nämä käytännölliset syyt, niin 

Ed. P e n n a n e n : Minä olen jo kerran 
aikaisemmassa istunnossa j~outunut sano
maan, että pysyn siinä, minkä olen alle
kirjoittanut, enkä katso velvollisuudekseni 
samoilla valtiopäivillä panna puumerkkiä 
kahdenlaiseen päätökseen. Minä jätän en
tisten eduskunnan esittämien ponsien no
jalla ja hallituksen oman harrastuksen no
jalla hallituksen harkittavaksi, tarvitaanko 
muutoksia valtiopäiväjärjestyksen 88 § :ään 
ja minkälaisia muutoksia. Ed. Heiskasen 
ehdottama ponsi on siinä suhteessa aV'Onai
nen, ettei siinä puhuta muuta kuin tarpeet-

tietysti tässä on tärkeitä periaatteellisia 
syitä, jotka vaativat kajoamaan myös vai
ti opä.iväj ärj esty kseen. 

Aikaisempaan ed. Aaltosen puheenvuo
roon, jossa huomautettiin kielikiihkosta, 
pyytäisin huomauttaa, että tässä maassa 
kyllä näkyy olevan kielikiihkoa, mutta se 
on yksinomaan ruotsalaisella taholla. Ehkä 
toisessa yhteydessä pyydän saada esittää 
eräitä sitaatteja siitä, mitä siellä on näiden 
kysymysten yhteydessä esitetty. Silloin 
ed. Aaltonen voi nähdä, millä taholla on 
kiihkoa näiden kysymysten ratkaisemi
sessa. 
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Ed. P i t k ä n e n: Ed. Räisäsen lausun
non johdosta, kun hän tahtoo hallitukselle 
varata työrauhaa, tämän kaksikielisyyden 
poistamisen suhteen, on sanottava, että hal
lituksella, minun käsitykseni mukaan, on 
liiaksikin työrauhaa. Sitä todistaa se esi
tysten tulva, jota hallitus syytää· edus
kuntaan ja ovat ne monetkin vähemmän 
tarpeellisia ja vieläpä ehkä tarpeettomia
kin. Käsitykseni mukaan hallitus häiritsee 
eduskunnan työrauhaa, kun ei anna tulla 
niiden asioiden esille, joita välttämättö
mästi tämän eduskunnan tarvitsisi käsi
tellä. Näillä pienillä jonninjoutavilla aloit
teilla, joita valiokunnat joutuvat käsittele
mään viikko viikon perästä, todellakin hal
litus häiritsee eduskunnan työrauhaa. 

Ed. Hakkila: Kyllä ne aloitteenteki
jät, jotka haluavat laatia ponnen, ovat 
siinä suhteessa oikeassa, että suuressa va
liokunnassa kävi eittämättömän selvästi 
ilmi, että perustuslakialoitteita ei olisi teh
tävä niin hatarasti, kuin tässä tapauk
sessa on tapahtunut. Suuressa valiokun
nassa katsottiin mahdottomaksi korjata 
asiaa edes lähettämällä se jaostoon ja sen 
vuoksi siellä hylättiin ehdotus asian lähet
tämisestä jaostoon sekä samoin aloitteen 
pohjalla tehty vastalause. Kyllä asia mie
lestäni on oikealla tolalla silloin kuin pe
rustuslain muuttamista koskevat asiat val
mistellaan huolellisesti ja perusteellisesti 
hallituksen taholta. Minun mielestäni kai
tenkin riittäisi maalaisliitolle tällä kertaa 
se että ovat tällä puutteellisella aloitteel
laan saavuttaneet niin suunnattoman tak
tillisen voiton, kuin he ovat saavuttaneet 
siinä, että saivat koko isänmaallisen kan
sanliikkeen ryhmän, Lapuan liikkeen jat
kajan, yhtymään heihin vastoin selvää 
kolme vuotta sitten hyväksyttyä ohjel
maansa. Silloin kaikki kyntäjät saivat 
puhua mitä kieltä hyvänsä. Nyt Suomen 
eräiden kyntäjien osa, ruotsinkieltä puhu
vat, eivät saa enää käyttää edes omaa äi
dinkieltään ollessaan näiden ruotsinkieltä 
puhuvien kyntäjien edustajina täällä maan 
parlamentissa. Minulla on syytä vilpittö
mästi onnitella maalaisliittoa tästä tavatto
man suuresta taktillisesta voitosta (Kes
kustasta : Kiitos ! ) . 

Ed. Heiskanen: Ed. Hakkilalle pyy
täisin vain huomauttaa, että tosiaankin va-

litettavasti perustuslakivaliokunnassa tämä 
aloite tuli liian puutteellisesti käsitellyksi, 
ja siihen suhtauduttiin juuri vasemmiston 
taholta aivan liian ylimielisesti, se täytyy 
täällä perustuslakivaliokunnan jäsenenäkin 
tunnustaa. Muuten, mitä kannatuksen 
saantiin tulee, niin minun nähdäkseni maa
laisliitolle on näissä suomalaisuusasioissa 
samantekevää, mistä tulevat lisä-äänet. 
Maalaisliitto yksikstmn ei saa näitä asioita 
läpi. Se ajaa niitä vakavassa mielessä. 
Tullmonpa sitten ääniä oikealta tai vasem
malta, niin lain hyväksytyksi tulemiseen 
nähden se on sama. Pääasia on, että enem
mistö tulee, ja ennemmin tai myöhemmin 
se tulee. 

Ed. V. Annala: Ed. Hakkilalle pyy
dän vain huomauttaa, että isänmaallinen 
kansanliike ei ole ottanut ohjelmaansa 
maalaisliitolta enempää kuin se on velvol
linen noudattamaan sitä ohjelmaa, jonka 
Lapuan liike aikoinansa on hyväksynyt. 
Isänmaallinen kansanliike on oma liik
keem;ä ja sillä on oma ohjelmansa, jota se 
ajaa riippumatta lainkaan siitä, millaista 
ohjelmaa maalaisliitto ajaa. Tässä ta
pauksessa minä asiallisista syistä katson 
voivani yhtyä ed. Heiskasen pom;iehdotuk
seen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed.. Heiskanen ed. Takalan y. m. kannat
tamana ehdottanut eduskunnan hyväksyt
taväksi toivomuksen, ,että hallitus kiireel
lisesti valmistuttaisi ja antaisi eduskun
nalle esityksen laiksi valtiopäiväjärjestyk
sen muuttamisesta siten, että tarpeeton 
kaksikielisyys eduskunnassa tulisi poiste
tuksi". Kutsun tätä ehdotusta ed. Heis
kasen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Eduskunta päättää pysyä toisessa käsit
telyssä tekemässään päätöksessä lakiehdo
tuksen hylkäämisestä. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan pää ttyneeksi. 

Puhemies: Nyt tulee äänest~ttäväksi 
ed. Heiskasen ehdotuksesta. 



Åänestys ja päätös : 

Joka hyväksyy ed. Heiskasen ehdotuk
sen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on 
sanottu ehdotus hylätty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
79 jaa- ja 109 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 10. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Heiskanen: Pyydän avointa 
äänestystä. 

P u h e m i e s : Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nouse
maan seisoalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e mies: Avoin äänestys tulee · toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aittoniemi, Ala-Kulju, Ales
talo, Annala, V., Arffman, Asikainen, 
Böök, Ellilä, Forstadius, Halonen, A., 
Hannula, Hautala, Heikkinen, Heiskanen, 
Hirvensalo, Honka, Honkala, Horelli, Huit
tinen, Ikonen, Jauhonen, Junnila, Jutila, 
Kaasalainen, Kaijalainen, Kalliokoski, Ka
res, Karvetti, Kauranen, Kemppi Kesti, 
Kivioja, Koivisto, Koivuranta, Korvenoja, 
Kukkonen, Kämäräinen, Lahdensuo, Lah
tela, Lampinen, Lehtonen, Leiwo, Leppälä, 
Linkomies, Lohi, Luostarinen, Löthman, 
Miikki, Nikkola, Oksanen, Oulasmaa, Pak
sujalka, Pilppula, Pitkänen, Pohjala, Ran
tanen, Riipinen, Rytinki, Salo, Schildt, Si
mojoki, Soini, Soininen, Somersalo, Sund
ström, Suurkonl., Takala, Tapaninen, 
Tarkkanen, Tukia, Tuomivaara, Vaarama, 
Wainio, Vallas, Vehkaoja, Venho, Vesteri
nen, Vilhula ja Virkkunen. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aarniokoski, Aattela, Ampuja, 
Andersson, von Born, Brander, Bryggari, 
Colliander, Erkko, Eskola, Estlander, Fa
gerholm, F'ränti, Furuhjelm, Haga, Hak-
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kila, Halonen, T., Harvala, Heiniö, Hele
nelund, Helo, Herrala, Hilden, Huotari, 
Hämäläinen, Inkilä, Jacobsson, Jern, Joki
nen, Kanerva, Kettunen, Kivimäki, Kivi
salo, Koivulahti-Lehto, Komu, Koponen, 
Kosonen, Kujala, Kullberg, Kulovaara, 
Kuusisto, Kääriäinen, Lastu, Lehtokoski, 
Lepistö, Lindman, Lindström, Linna, Lon
kainen, Lumijärvi, Lumme, Malkamäki, 
Malmivuori, Mang'S, Marttila, Mattsson, 
Meriläinen, Metsäranta, Mustasilta, Mäke
läinen, Nyman, Oksala, Pajunen, Palm
gren, Pekkala, Peltonen, Pennanen, Pent
tala, Perho, Pesonen, Puittinen, Pärssinen, 
Rantala, Reinikainen, Rydman, Ryömä, 
Räisänen, Salmenoja, Salonen, Sarlin, Ser
gelius, Setälä, Sinisalo, Siren, Sjöblom, 
Suokas, Sventorzetski, Syrjänen, Särkkä, 
Söderhjelm, Tanner, Toivola, Toivonen, 
Tolonen, Turkia, Turkka, Tyrni, Valta, 
Welling, W enman, Wickman, Wiik, Voion
maa, Väisänen, Ahlström, östenson ja Ös
terholm. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 10 
edustajaa: 

Annala, J., von Frenckell, Hiltunen, 
Hänninen, Hästbacka, Kivenoja, Mantere, 
Moilanen, Paasivuori ja Sariola. 

Puhemies: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 80 jaa- ja 108 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hylännyt ed. Heiska
sen ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus eläinsuojelulaiksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 20 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t te-
1 y y n siinä sekä talousvaliokunnan mie
tinnössä n :o 3 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n :o 23, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 20. 

Ensin sallitaan asiasta yleiskeskustelu; 
sen jälkeen käydään lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 
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Yleiskeskustelu: 

Ed. Reinikainen: Suuri valio/kunta 
on pääasianisesti yhtynyt talousvaliokun
nan mietintöön niissäkin lm'hdin., joissa ta
lous,valiokunta oli aivan eri lkannarlla kuin 
hamtus. V ali,dkunta on lkui1tenkin tehnyt 
muutamia pieniä selkä asiamsia että muo
dollisia muutoksia. Tä~kein asiallinen muu
tos sisä1ltyy 2 §:n uuteen momenttiin, joika 
kuullun: ,Hev;o.sen hännän ty:pistäminen 
häntä1l uusta l~haksia tai j änteitä katkaise
maUa on kielletty.'' Se merkitsee sitä, että 
tässä maassa kerta kaikkiaan hevosen hän
nän leilklkaaminen on kielletty. Valiokunta 
on ,sillä !kannalla, että koiran hännän, leh
män ja kissan hännän saarpi leikata kuka 
hyvärusä ja milLoin hyvänsä, mutta hevosen 
häntää ei saa leika.ta edes eiläi,rulääkrurilkään, 
kuten ta1ous·vruliokunta oli ehdottanut. 
Suuri vaEolkunta ei perustele tavallisesti 
lk:antwansa. Minä huomasin, että suuren va
liokunnan puheenjoihtaja pyysi puheenvuo
ron ja pian edu~kunta saa;pi kuulla miHä 
perusteella tällainen ihmeellinen säädös on 
tä!hän [akiin pantu (Ed. Ka;Hiokosiki: Oi
kein!). Minä luulen ~etukäteen, että se on 
tullut sen evästy:ksen perusteella, jonka 
tärullä ed. Böölk: esitti, j.ossa hän esitti tämän 
saman wjatuksen. Hän perusteli tätä .wja
tusta sillä, että hevonen :ta,rvitsec hän
täänsä ajaakseen pois kärpäsiä (Eduskun
nassa hilpeyttä), mutta jos tähän pyritään, ' 
niin silloin pitäisi säätää, ettei hevosen hän
nän jouhia saa leikata. Jos hevo.sen hännän 
jouhia saa leikata niin minä luulen, että 
sillä tyngällä, joka jää jälelle, on hyvin 
vaikea kärpäsiä ajaa pois (Eduskun
nassa naurua). Ja ehkä tullaan sano
maan lisäksi, että tämä ei kiellä hevosen 
!hännän leilklk:aamista, kirurgista leiklk:aa
mista, ikuten eräis suuren valiokunnan jäsen 
s:mni. Tämä koskee ainoa:staan loistohevo
sen ihäunän leikkaamista. Eläinlääikäirit 
ovat :soittaneet ja kysyneet minulta, eikö 
siis tästä 1lähin saa leillmta hevosen lhän1tää, 
joka !Synnynrnäisesti ei ole suora. Tämä täy
tyy :siis leikata,. ei sai,rauden tähden, mutta 
ilmuneussyistä. Kun ihmi1sille saa tehdä 
kauneussyistä vaiklk:a minkälaisia leiklk:auk
sia ja lkuten sanoin, kissalta ja koi,ralta saa 
leikata hännän kuka lhyvärusä ja miten hy
vänsä, niin ei minusta voi tehdä näin 
suunta poikkeusta hevoseen nähden (Kes-

kustasta: Ihmiseltä kysytään lupa!).--
Ihmiseltä kysytään lupa, mutta hevoselta ei 
voida ky:syä lupaa. Eihän voi kissa1ta eikä 
koiraltakaan kysyä lupaa. 

Minu~1e on saruottu, että :suuressa valio
ikunna;ssa ja jaostossa, jossa minä olin asian
,tuntijaina, oli voimakkaana sellainen !käsi
tys, että koiran1kaan häntää ei saa leikata, 
mutta silloin sanottiin, että josikus on mah
dot,onta !käyttää koiraa metsä:styksessä ja 
sillroin t~ehtiin ikoir~irn näih!den poikkeus. 
Mut•ta me tiedämme, .että enemmistö niistä 
koirista, joilta ~on häntä leikattu ja jotka 
kulkeva:t ronvien p,erässä,. eivät mene sen 
pitemmälle metsään kuin Esplanaadin puis
toon ja että on siis mää:räämässä kauneus
syyt niiden hännän leikkaamiseen. Tämä 
osoittaa, kucten huoonautin a·ikaisemmin, että 
!kun käydään säätämään laki, jossa kauniita 
aatteita koetetaan lain avuJ:la so~elluttaa 
elämään, niin siitä helposti johdutaan sii
hen,. että tunteille annetaan liian suuri vai
kutus ja ei a:siaa jä,rjellä ajatella loppuun 
saakka. 

Kun n(Yt kerran tässä maassa saa~at !kul
kea sellaisetkin hevo.set, joilla häntä on 
leikattu - muutamilla ulkomaalaisilla on 
!kuulemma sellai1sia rotuhevosia, joiden ro
,tuominaisuuksiin kuuluu, että niiden hän
täjänteet on jollakulla tavalla leikattu -
niin minun käsi1t<tääkseni on turhaa sitä 
!kieltää, !kun se ei ole eläimäälkkäystä. Mi
nulle päinvastoin ,ovat eläinJääkä·ri,t sano
neet, ~että m. m. kä:rpä:sten poistaminen on 
pruljon helpompaa m. m. silloin kun häntä 
on leikattu. Otin siitä tänään viimeksi sel
vän prurilta eläinlää!käriltä. Ja pyydän huo
mauttaa, että maata:1ousminQsteriön eläin
lääkintöosaston johtaja ihmetteli tätä suu
ren valiokunnan kantaa. 

Li:saksi on valiokunta tehn(Yt sellaisen 
muutoksen tä!l}ä;n samaan pykälään, että se 
kieltää piikkikannusten !käyttämisen. No, 
mehän tiedä:mme, että tällaisia kauniita 
asioi,ta tälhän !lakiin voita,isiin luetella vai!kka 
minkä verran hyvänsä. Niitä ei tarvita sen
tähden, että t.ämä lwki antaa ]tsestään tar
peeksi suuDen va:llan, jos jornlkinlaista esi
nettä käytetään vää!rin eläirurääikkäykseen. 
Ja toiseksi tämä piikki'kannusten käyttämi
nen on tavattoman harvinaista. Sitä ~ei 
juuri sotaväessä käytetä oLlenkaan. Mi1nä 
kysyin yleisesikunnalta tätä ja minulle il
moitettiin .että si:tä sotaJVäessä jossakin ta-



pll!uksessa käytetään, mutta se on harvi
naista. Minusta turhaa oli tällaista pykä
~ää pannw,. mutta eihän se vahingoitakaan. 

Suuri valiokunta ·on :sitten lisälksi 4 §:ään 
!tehnyt muutoksen, jossa se, niin' sanoakseni, 
lavcentaa juutalaisten oikeutta teurastuk
seen nälhden. Ja lisäksi se ·on sitä vähän 
jollalkin taval:la stiliseeranmut. Käsittääk
seni se on väihäiPätöinen asia:, samoin kuin 
myös nälffiä muut muodolliset muutokset, 
joita valiokunta ·On tehnyt. Käsittääkseni 
nämä muodo1liset muutoikset eivät myö:s
ikään ole rpa.rantaneet talousvaliokunnan 
mietinltöä. Talousvaliokunnan mietintöön 
on otettu muutamia lisämomentteja, joista 
twlousva.Hokunnan mietinnössä huoma:ute
taanr,. että ne ovat tai'!peettomia. Ja on pa
rempi kirjoittaa laiki lyhkäsesti kuin pit
kästi, jos siltä ei kaipaa. Mutta kun ne 
tänne on kerran kirjroitettu taas uudestaan, 
niin minun käsittääkseni ne voivat siellä 
<>lla. Muuten tämä mietintö voidaan hyväk
syä suuren valiokunnan ehdotuksen mukai
sesti. Mutta minä saliisin hevosen hännän 
leikkaamisen. 

Ed. K a lrl i o koski: Herra puhemies! 
Dlin tosiaankin ai.lwnut vähäu selostaa 
niitä muut·oksia, joita suuri valiokunta on 
talousvaliokunnan mietintöön tehnyt, niin
ikuin ed. Reinikainen edellisessä puheenrvuo
rossaan otaksuikin. Ennen näihin seiostuk
siin 1ry'htymistäni tafudon kuitenJkin todeta, 
€ttä mielestäni •ed. Reirnikainen on kä:sittä
nyt valiokunnan puheenjohta.jwn tehtävän 
sillä tavailla, et1tä hänen V·ellvo1lisuutensa on 
ka:ilkissa vaiheissa urhoolliseBti puolustaa va
liokunnan mietintöä, eikä ole lupa tunnus
taa niitä malhdollisia korjauiksiarkaan, joita 
si~hen on saatettu myörhäi8emmäs8ä käsi.tte
lyssä tehdä. Minä kuitenkin olen joskus 
joutunut taistelemaan oman valiokuntani 
e1hdntuksia vastaan ja siis rpi·dän mahdolli
seTIJa omasta puolestani kylilä arvoste1la suu
ren valiokunnan työtä, ja sallin, että muut-
1kin sitä a.rvostele'Vat. 

Niinkuin ed. Reinikainen aivan oilkein 
huomll!utti, ovat tärkeirmmält suuren valio
kunnan e~Bittämät muut:01kset 2 ja 4 § :ssä. 
Lisälksi suuri valirokunlta Dn ehdottanut la
kiin otettavalksi uuden 11 •§:n, joka tulisi 
kuulumaan: ,Tarkemmat määräykset tä
män lain soveLtamisesta annetaan asetuk
selllll. '' Näiden· muutosesi,tysten johdosta 
nyrt sitten lyhyesti muutama sana. 
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Mitä tulee ensimma1seen suuren valio
kunnan ehdottamaan muutokseen, joka kos
kee hevosen hännän typistäm~stä hänrtälluus
toa, lihaksia tai jänrteitä katkaisemailla niin 
tälhän muutokseen on suuren va>liok~nnan 
mielestä ollut perusteltu aihe, vaikka kysy
mys ei olekaan lulkuisis,ta tll!pauksista, sen
vuoiksi, että sen a:siantunrtemu!ksen nojalla 
joka oli suuren va,lioikunnan jaoston käy~ 
tettävi•ssä., ei ole voitu osoittaa ainoatakaan 
sellaista tapausta, jossa käytännöllinen 
tarve vaatisi hevosen· hännän katikaisemista 
ja että yksinomaan kauneussyyt ovat teki
jöinä silJloin, kun· hevosen hännän katkaise
mistoimitu'kseen ryhdytään. Mitä tulee sii
hen, että tä:llainen säännös kieltäisi hevDsen 
häntää leikkruamasta sellaisessa ta;pauksessa 
että hännässä on joku synnynnäinen vika: 
se minun käsitykseni mu!kaan on ehdotto-· 
masti saivarte,lua•, eikä sellaista tulkintaa 
laille mitenkään voida antaa. Silloinhan 
voitaisiin asiat tulkita niin, että kun 
yleensä lailla rkie1letään sattumasta ihmisen 
ruumiiseen, niin ei lääkärinä olisi oikeutta 
suorittaa> iihmiselle 'leikkausta, 'koska ihmi
seen (puukolla .sattuminen on lailla kielletty. 
Se on samantarpaista. Nämä ovat täysin 
ve~ran:nolHsia toisiinsa sillDin, jos on kysy
mys leilkkauiksen toimittamisesta hevDsen 
hännässä .siinä olevan synnynnäisen vian 
t~i se~laisen sairauden takia, joka vaatii 
kirurgista hoitoa. 

Ed. Reinikainen yritti tehdä nauretta
vaksi tä:mäm lisäyksen, jonka suuri vaJio
kuntru on täihän 2 §:ään ottanut, osoitta
malla m. m., että tällä taJVoin asetetaan he
vosen häntä melJko tavalla eri asemaan kuin 
muiden eläinten hännät. No, sillä tavalla 
asian ottamalla ,sen voi teJhdä naurettavaksi, 
mutta ei trulou:svaliokunta vapaudu tästä 
Sll!maJSta virheestä, koska sekin on esittänyt 
la:kiin otettav:aJksi erikoisen pykälän !hevo
sen häntää va•rten,. eikä sirllälkään ollut eh
dotuksesrsaa.n mitään erikoissäännöstä mui
den eläinten häntiä varten. Näin o'llen oli 
olemassa aivan samanlainen epä!loogillism1s 
talousvaliokunnan elhdotuksessa tässä suh
teessa, vaikkakin si1lä oli rhiulkan toisenlai
set säännöfk,set hevosen hännän kohtelusta, 
niin sanoa:kseni, kuin suuri valiokunta eh
dottaa., mutta poikkeusasemaan .sekin oli 
pannut heJVosen hännän. 

No niin. .Siis tämä lisäys on lakiin kat
sottu voitavan ottaa sen vuoksi, ettei ole, 
kuten jo sanoin, minkäänlaista käytännöl
listä tarvetta, joka vaatisi hevosen hännän 
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katkaisemist'a ,luustoon, lihaksiin, tai jän
teisiin sattumalla, kun sen sijaan esitettiin 
ainakin metsästysoloja tuntevien jaoston 
jäsenten taholta mielestäni täysin perus
teltuja väitöksiä, jotta koiriin nähden jos
kus ihan käytännölliset tarpeet sellaista 
saattavat vaatia. Että tätä kieltoa ei ole 
ulotettu muihin eläimiin kohdistuvaksi, 
riippuu yksinomaan siitä, että' käytännössä 
ei ole sellaista tavattu, että esim. lehmän 
häntä, josta ed. Reinikainen on maininnut, 
katkaistaisiin. I.~ehmät yleensä, tietääkseni, 
saavat pitää häntänsä, mutta hevosen 
häntä ei ole käytännössä samalla tavalla 
suojattu (Eduskunnasta: Entäs koirat!). 
Koirista minä jo mainitsin, että osoitettiin, 
kuinka metsästyksessä väliin käytännölliset 
seikat vaativat, että koiran hännän tulee 
olla katkaistu. Minä en kykene sitä arvos
telemaan, mutta luotan muihin (Vasem
malta: Täytyykö nyt kisf'lain häntäkin kat
kaista välttämättä!). Mielestäni tällainen 
säännös on täydellisesti sopusoinnussa sen 
periaatteen kanssa, joka sisältyy la:kiehdo
tu'ksen 1 §:ään, jonka ml1kaan eläintä on 
niin kohdeltava, että sille ei tuoteta. tar
peetonta kärsimystä. .Ja sellaista ehdotto
masti tuotetaan eläimille, jonka häntä kat
kaistaan sillä tavoin kuin laki tässä muo
dossa nyt kieltää katkaisemasta, koska sel
laista tuskan tuottamista ei mikään käy
tännöllinen tarve vaadi. 

Piikkikannusten käyttäminen katsotaan 
voitavan kieltää senvuoksi, että näitä ei 
käytännössä enää tarvita, vaikk-a toisinaan 
tapaa varsinkin yksityisratsastajia, jotka 
kurittavat hevosiaan piikkikannuksilla. 
Niiden käyttäminen katsotaan epäinhimilli
seksi, kun 8en sijaan katsotaan, että siihen 
nopeuteen, jonka saavuttamiseksi näitä he
voselle käytetään, päästään tuskattomam
min ja eläimelle vauriota tuottamatta esi
merkiksi piiskrua käyttämällä, jonkalainen 
ratsastuksessa säännöllisesti tulee kysy
mykseen. 

·Sitten suuri valiokunta ehdotti tähän 
2 §: ään otettavaksi takaisin talousvalio
kunnan siitä poistaman 2· momentin. Se 
katsotaan olevan selvempi, jos tämä pois
tettu momentti palautetaan pykälään, kuin 
se on talousvaliokunnan ehdottamassa muo
dossa. 

Tulen sitten 4 § :ään. Sen jälkimmäisessä 
lauseessa •on suuri valiokunta ehdottanut 
perusteeksi sille poikkeukselle, jonka tämä 

lause sallii käytännössä olevasta yleisestä 
teurastustavasta, perusteeksi sille vaaditta
van, että tällaisen poikkeuksen myöntämi
nen saattaa tulla kysymykseen vain uskon
nollisista syistä. Ed. Reinikainen on täällä 
esittänyt sellaisen käsityksen, että suuri 
vruliokunta on laajentanut juutalaisten oi
keutta teurastaa oman tapansa mukaan 
eläimiä. Minun käsitykseni asiasta on se, 
että kysymyksessä e~ ole tämän ·oikeuden 
laajentaminen. Kysymys on vain siitä, että 
on tahdottu laissa suoraan sanoa, minkä
vuoksi tällainen poikkeus yleisestä sään
nöstä sallitaan. Tätä että syy sanotaan ei 
suin!kaan ole pidetty oikeuden laajentami
sena. Mitä muuten tähän säännökseen tu
lee, on se suuren valiokunnan ehdottamassa 
muodossa juutalaisten käyttämään teuras
tustapaan nähden enemmän supistava kuin 
laajenta.va, jos ehdotusta vert'aa talousva
liokunnan ehdotukseen. Tässä nimittäin 
määrätään, että teurastamoa, jossa täUai
nen teurastaminen tapahtuu, valvovan 
eläinlääkärin tulee olla henkilökohtaisesti 
teurastuksessa saapuvilla silloin kuin täl
laista teurastustapaa käytetään ja tällaista 
säännöstä ei ollut talousvaliokunnan ehdo
tuksess·a. Tällaisen säännöksen ottaminen 
tähän mielestämme antaa suuremman tur
vallisuuden kuin muuten olisi asian laita, 
siitä, että tässä juutalaisten rituaalin mu
kaisessa teumstuksessa ei harjoiteta eläin
rääkkäystä. Tämän pykälän suhteen on 
eläinsuojeluväen taholta huomautettu, jotta 
olisi pitänyt tässä säätää maata•lousministe
riölle ei ainoastaan oikeus hyväksyä se 
teurastamo, jossa tällainen teurastaminen 
saatta;a tulla kysymykseen, vaan myös valta 
antaa lähempiä ohjeita siitä, miten tällai
sen teurastuksen tulee taP'ahtua. Kun olen 
tätä kysymystä suuren valiokunnan käsit
telyn jälkeen harkinnut, on minusta kui
tenkin tuntunut si'ltä, että 'kun ila!kiin on 
otettu uusi 11 §, joka jättää tarkempien 
määräysten antamisen asetuksella tehtä
väksi, voidaan tässäkin ehkä esiintyvä puute 
järjestää asetusteitse ja asetuksella säätää 
mahdollisesti tarvittavat yksityiskohtaiset 
säännökset, joita; puheenalaisen rituaalin 
mukaan teurastuksen ta,pahtuessa sen li
säksi, mitä laki siitä sanoo, on huomioon 
otettava. 

Tämän 4 §:n yhteydessä on huomautettu 
myöskin siitä, että suuri valiokunta on 
saattanut mennä .liian pitkälle tämän ;pykä-



län 3 momentissa, kun se on: jättänyt kai
ken siipikarjan teurastamista koskevan 
lainsäädännön asetuksella annettavaksi. 
Tuntuu kuitenkin siltä, että tällaiseen me
nettelyyn on ollut käytännöllisiä ja pe
rusteltuja syitä, koska muuten olisi saa
tettu joutua se1laiseen tilaruteeseen, että 
srurnassa, taloudessa olisi ollut noudatettava 
erilaista menettelytapaa kotitaloudessa käy
tettävän ja myytäväksi käytettävän siipi
karjan teurastamisen suhteen. Varsinkin 
näytti olevan vaikeata pysyttää säännös 
siinä muodossa, kuin talousvaliokunta sitä 
oli ehdottanut, jolloinka maasta vietävän 
siipikarjan teurastaminen olisi jäänyt ase
tuksen varaan ja muun siipikarjan teuras
tu'ksessa olisi oLlut noudatettava >lain sään
nöksiä. 

Kun meillä t·osiaankin on syytä edellyt
tää, niinkuin eläinsuojeluväki suuren valio
kunnan jaostolle jätetyssä kirj.elmässä 
edellytti, että lähiaikoina saadaan maahan 
,valistunut maatalousministeri", niin ei 
minusta ole vaaraa jättää siipilkarjan teu
rastusta koskevia säännöksiä asetuksella 
annetta va:ksi. 

Uusi 11 §, joka sisältää säännöksen siitä, 
että tarkemmat määräykset tämän lain so
veltamisesta annetaan asetuksella, on kat
sottu tarpeelliseksi m. m. sen vuoksi, että 
laki ei sisällä yksityiskohtaisia säännöksiä 
siitä, miten esim. teurastettavan eläimen 
tainnuttamisen tulee tapahtua. Saattaa 
sitäpaitsi olla muitakin sellaisia yksityis
kohtia, joiden säätäminen asetuksella myö
hemmin osoittautuu tarkoituksenmukaiseksi, 
ja sen vuoksi suuri valiokunta harkitsi tar
peelliseksi ehdottaa lakiin otettavaksi uuden 
11 pykälän. 

.Mitä yleensä lakiesitykseen siinä muo
dossa, kuin suuri valiokunta sen nyt eh
dottaa hyväksyttäväksi, tulee, niin olen 
sitä mieltä, että se voidaan hyväksyä jra 
että se suurin piirtein vastannee käytän
nöllistä tarvetta ja samalla toteuttaa lain 
1 §:n säännöstä niin pitkälle, kuin se käy
tännöllisissä oloissa ja käytännöllisen elä
män tarpeita syrjäyttämättä on mahdol
lista. rSelvää on, että 1 §:n säännöstä ei 
voida täydellisesti toteuttaa, sillä :käytän
nöllisen elämän vaatimukset, varsinkin kau
paksitoimitettavien ja maailmanmarkki
noille lähetettävien eläinten teurastamiseen 
nähden, saattavat vaihdella nopeasti, ja 
vaikeaa on lainsäädäntöä saada niin jous-
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tavaksi, jotta se toisaalla turvaisi käytäiJJ
nöllisen elämän tarpeet ja toisaalla täy
dellisesti ja ehdottomasti suojaisi eläimlet 
tarpeettomilta kärsimyksiltä. 

Ed. P o h j ala: Kyllä minustakin tun
tuu, kun eläinsuojelulakia lähdetään laati
maan, ettei tämän puitteissa voisi yhtä 
eläintä asettaa edullisempaan asemaan kuin 
toistakaan, sillä emmehän me tiedä, kumpi 
kidutettaessa kärsii enemmän lannnas vaiko 
hevonen, ja siksi :minusta tuntuu oudolta, 
että hevonen suuren valiokunnan lausun
non mukaan häntänsä suhteen pääsee tässä 
etualalle. .Minä toivon nyt kuitenkin, ettei 
kukaan keksi sellaista muotia, että leh
mienkin häntiä ruvettaisiin leikkaamaan. 
Olen kyllä sillä kannalla, että jokaisen eläi
men pitäisi saada pitää !häntänsä, sillä on 
kuitenkin määrätty eläintä suojeleva mer
kitys ja maalaisena en kaupunkilaisten 
omituista muotia tässä kohden ymmärrä. 
Mutta koska :kerran suuren valiokunnan 
mietintö asettaa edes hevosen häntänsä puo
lesta suojelun alaiseksi, niin minä täydel
lisesti yhdyn tässä lmhdassa suuren valio
kunnan mietintöön ja olen iloinen siitä, 
että edes tämä parannus on siellä aikaan
saatu. 

Mitä sitten tulee 4 § :ään, niin minä kat
son, että tässä suhteessa .on vähän, sanoi
sinko, ihuononnettu talousvaliokunnan mie
tintöä. Ensiksikin on otettava rJ:mo:mioon, 
että lait, joissa puhutaan juutalaisesta teu
rastustavasta, eivät koske suoranaisesti us
kontoa. Nämä lait Palestiinassa laadittiin 
hygienisistä syistä, kansan terveyden säi
lyttämiseksi, siksi, että ilmasto oli lämmin 
ja siihen aikaan ei jääkoneita vielä ollut 
käytännössä, niinkuin nyt. Puolestani kat
son, että nykyiset olot jo edellyttävät sen, 
että lihaa voidaan säilyttää pilaantumatto
mana ilman tällaista teurastustapaa. Ja 
siksi, kuten sanoin, koska tämä pykälä on 
mielestäni huonontunut siinä :muodossa, 
että nyt suuren valiokunnan mietinnön pe
rusteella juutalaisillakin on oikeus perus
taa omia teurastamoitaan täällä ja laillis
tuttaa omat juutalaiset eläinlääkärinsä, 
:1iin minä katsoisin asiain näin ollen, että 
tämä 4 § :n ensimmäinen momentti kuuluisi 
seuraavasti: ,Kotieläimen teurastaminen 
muulla tavoin kuin eläimen välittömästi 
ennen veren laske:mista tapahtuvan tain
nuttamisen jälkeen, olkoon kielletty.'' Näin 
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ollen yhdyn kannattamaan hallituksen esi
tystä tässä kohden. 

Ed. S c h i 1 d t : Ed. Kalliokosken käyt
tämän puheenvuoron vuoksi luovun. 

Ed. K e m p p i: Lakiehdotuksen ensim
mäisessä käsittelyssä olin tilaisuudessa se
lostamaan niitä muutoksia, mitä talous
valiokunta oli tehnyt hallituksen esityksen 
eläinsuojelulakiesitykseen ja tehnyt ne siitä 
syystä, ettei tästä laista olisi tullut käytän
nöllisesti mahdoton. Ne muutokset, mitä 
suuri valiokunta .on tehnyt talousvaliokun
nan ehdotukseen ovat myöskin minun mie
lestämi enemmän muodollista laatua. Minä 
en tahdo tässä 2 § :n toisesta mo:rnentista
kaan tehdä mitään suurta numeroa, hyväk
syn sen sellaisenaan. 

Täällä talousvaliokunnan puheenjohtaja 
huomautti myöskin siitä, .että suuri valio
kunta on laajentanut tätä 4 pykälää teu
rastusoikeuteen nähden. Talousvaliokunnan 
ehdotuksen mukaan juutalaisilla oli oikeu.'l 
toimituttaa teurastuksensa vain yleisissä 
teurastamoissa, suuren valiokunnan ehdo
tu'ksen mukaan voidaan sitä. toimittaa 
myöskin pienteurastamoissa. ja m1ssa 
muualla hyvänsä, kunhan vain haetaan ja 
saadaan maatalousministerin lupa siihen. 

Suuren valiokunnan puheenjohtaja huo
mautti täällä siitä, että talousvaliokunnan 
ehdotus 4 •§ :ään nähden oli puutteellinen, 
kun talousvaliokunnan ehdotuksen mukaan 
ei juutalaista teurastusta valvomassa olisi 
ollut henkilökohtaisesti seuraamassa lailli
nen eläinlääkäri. Tämä ilmoitus .on ilmi
tenkin erheellinen. Talousvaliokunnan mie
tinnössäiDän nimenomaan sanotaan, että sel
lainen teurastus tulee twpahtua yleisessä 
teurastamossa laitoksen eläinlääkärin val
vonnan alaisena, ja tietysti hänen silloin 
täytyy olla henkilökohtaisesti läsnä. Minä 
hyväksyisin tämän 4 § :n mieluummin ta
lousvaliokunnan ehdottamassa muodossa. 

Ed. B ö ö k: Tahdon lausua valitteluni 
sen johdosta, että niin usein kuin täällä 
eläinsuojelulakia on käsitelty, niin on 
niitä, joiden mieliihalu on ollut saattaa siinä 
tehtyjä ehdotuksia naurettaviksi ja nau
runalaisiksi. Ne ovat joka tapauksessa sel
laisia kysymyksiä, jotka vaatisivat täyttä 
arvonantoa. Myönnän, että voi tuntua 
hiukan naurettavalta jotkut kohdat siitä 
syystä, että niitä ylimalkaan huonounetaan 

ja tehdään sellaisiksi, että nnssa näyttää 
orevan ristiriitoja niinkuin esim. jonkun 
eläimen, hevosen tai koiran hännän katkai
semiskysymyksessä tullaan eri ·eläimen koh
dalla erilaisiin tuloksiin. Mutta minä puo
lestani olisin taipuvainen, koska, kuten jo 
aikaisemmin täällä käyttämässäni puheen
vuorossa tässä yhteydessä olen sanonut, 
tämä laki tietää paljon parannusta, olisin 
ollut valmis puolustamaan tätä ehdotusta 
suuren valiokunoonkin esittämässä muo
dossa, mutta kun ehdotus on tehty 4 § :n 
muuttamisesta, niin minä tässä ilmoitan tu
levani kannattamaan ed. Pohjalan teke
mää ehdotusta sillä kohdalla. 

Ed. V e h k a o j a: Mitä tähän lakielhdo
tukseen 2 § :ään nähden tulee, ruiin minä 
suuressa valiokunnassa siitä olin jo tilai
suudessa lausumaan mielipiteeni, enkä katso 
tähän momenttiin nähden olevan tarpeel
lista kajota, olipa se nyt niin tai näin. 
Mitä siUen 4 § :ään tulee, niin siihen näh
den olen sitä mieltä, että talousvaliokunnan 
ehdotus on ehdottomasti parempi. Se on 
ensiksikin tähän ensimmäiseen kohtaan pa
rempi, nimittäin uskonnollisista syistä ole
vaan teurastustapaan nähden, mutta sitä 
enempi talousvaliokunnan mietintö minusta 
oli oikeampaan osunut siihen nähden, mikä 
koskee siipikarjan teurastusta. Jos asian
laita on sillä tavalla, kuten suuren valio
kunnan puheenj·ohtaja täällä huomautti, 
että suuren valiokunnan jaostolle joku 
eläinsuojeluyhdistyksestä oleva asiantuntija 
on ,lausunut ne sanat tulevasta maatalous
ministeristä, mitä ed. Kalliokoski huo
mautti, niin silloin minä epäilen, että 
maassa tullaan rikkomaan lakia siipikarjan 
teurastukseen nähden. Sillä jos senlaatui
nen maatalousministeri tulee, joka näkee, 
kuten nyt eräillä tahoilla eläinsuojelusystä
vien piirissä, 'lmikki eläinrääkkäykseksi, 
tapahtuupa teurastus millä tavalla tahansa, 
niin sellainen maatalousministeri voi antaa 
minkälai,sia järjettömiä asetuksia tahansa, 
joita ei voi eduskunta muuttaa. 

Ed. K u 11 ib e r g: I stora utskottets de
legation hörde jag till dem som hyste den 
uppfattningen, att bestämmelsen om stub
hande av svans på ihäst och förbud mot 
användande av taggsporrar icke skulle in
tagas i lagen. De äro enligt min uppfatt
ning ful1komligt överflödiga och isynner
het förbudet mot användande av twggspor-



rar verkar rent av löjligt. Jag hoppas 
därför att riksdagen nu vidtager de änd
ringar att omnämnda lbestämmelser i para
grafen måtte utgå. 

Vad sedan 4 § vidkommer så synes det 
mig att främst vad judeslakten vidkom
mer stora utskottets förslag är en försäm
ring jämfört med ekonomiutskottets för
slag, emedan det binder judeslakten inom 
så att säga snävare former. Enligt stora 
utskottets förslag är det lantbrwksministe
riet som äger tbestämma 'var judeslakten 
får verkställas. Det är en rätt så stor 
makt och myndighet som thärvidlag g~ves i 
ministeriets händer. Jag skulle därför 
gärna se att första momentet i 4 § skulle 
intagas i •den form som det thar i ekonomi
utskottets betänkande. Övriga av stora ut
skottet vidtagna ändringar i lagen anser 
jag vara fötbättringar. 

Ed. Aarniokoski: Kun suuri valio
kunta on ottanut eläinsuojelulain 2 §:ään 
sellaisen kohdan, että hevoselta ei voida 
häntää typistää, niin se minun mielestäni 
on ollut oikeutettu huomioiminen tähän 
kohtaan. Mutta sen sijaan, mitä suuri va
liokunta on tehnyt muutoksia eläinsuojelu
lain 4 §:ään, juutala~sten teurastustapaan, 
niin minä katson, että talousvaliokunnan 
mietintö tässä suhteessa on oikeutetumpi 
katsomalla inhimillisesti niitä teurastusta
paja, joita juutalaisen teurastustavan mu
kaan joudutaan !harjoittamaan eläimiä teu
rastettaessa. · Nykyiset nopeat liikenneväli
neet voivat kyllä välittää sellaisista kau
pungeista, missä on yleinen teurastamo, 
ni~hin kaupunkeihin, missä yleistä teuras
tamoa ei ole, lihaa juutalaisten syötäväksi. 
Näin ollen minä katson, eläinsuojelulain 
kannalta, että on edullisempaa ja inlhimil
lisempää hyväksyä eläinsuojelulain 4 § 
siinä muodossa kuin talousvaliokunta on 
sen hyväksynyt. 

Ed. K a 11 i :o koski: Mitä tulee ensin
näikin ed. Kempin lausuntoon kun hän 
väitti, että minun selitykseni siitä, että me 
olisimme ottaneet suuressa valiokunnassa 
4 §:ään jotakin uutta, kun me olemme sää
täneet, että eläinlääkärin tulee olla hen
kilökohtaisesti valvomassa tämän pykälän 
ensimmäisessä momentissa poi·k!keuksellisesti 
sallittua teurastustapaa, että tämä minun 
esitykseni ei pidä paikkaansa, niin minun 

891 

täytyy huomauttaa tämän johdosta, että 
tämä selitys kyllä on oikea. Kun talous
valiokunnan ehdottamassa muodossa tämä 
säännös on kuulunut niin, että tällaisen 
teurastuksen tulee tapahtua eläinläälkärin 
valvonnan alaisena, niin ei se suinkaan 
merkitse sitä, että eläinlääkäri on teuras
tusta henkilökohtaisesti valvomassa. Asian
laita on nimittäin niin, että kaiken teuras
tuksen kaikissa •virallisesti hyväksytyissä 
laitoksissa tulee tapahtua eläinlääkärin val
vonnan alaisena ja eläinlääkärin valvonta 
rajoittuu siihen, että hän käy laitoksessa 
korkeintaan kerran päivässä tarkastamassa 
laitosta ja toteaa, että siellä teurastettu 
liha on sellaista, että se terveydellisesti 
kelpaa käytettäväksi. Se, että teurastus 
tapahtuu eläinlääkärin valvonnan alaisena, 
ei suinkaan merkitse sitä, että eläinlääkä
rin on aina oltava saapuvilla kun teuras
taminen toimitetaan. .Sensijaan tällä sään
nöksellä, jonka suuri valiokunta on ehdot
tanut tähän pykälään otettavaksi, on ni
menomaan säädetty, että niin tulee olla, 
ja tämä on katsottu tarlmituksenmukai
seksi siitä syystä, että eläinlääkärin on val
vottava paitsi sitä, että liha tulee tarkoi
tuksenmukaista, myös sitä, että eläinrääk
käystä ei tapahtuisi nyt puheenaolevan 
teurastustavan yhteydessä. 

Mitä sitten tulee tähän poikkeuksen 
myöntämistä ko~kevaan kohtaan errkseen, 
niin en ole lausunut minkäänlaista käsi
tystä siitä, onko tällainen poikkeus sallit
tava vai eikö, olen ainoastaan lausunut kä
sitykseni siitä, mikä on talousvaliokunnan 
ja suuren valiokunnan ehdotusten keski
näinen suhde asiassa. 

Ed. S e r g e l i u s: Enligt min uppfatt
ning är stora utskottets förslag en förbätt
ring av ekonomiutskottets förslag beträf
fande lagen om djurskydd. Det är en
dast i ett avseende som jag ville få en 
förbättring även i stora utskottets förslag 
tili stånd. Den avfattning, som första 
momentet av § 4 fått enligt stora utskot
tets förslag, är en försä:rnring av ekonomi
utskottets formulering. Den verkar rent 
av överra:skande - den sista meningen, 
eller den sista relativsatsen i första mo
mentet - då däri stadgas att inrättnin
gens djurläkare personligen bör närvaro 
och övervaka slaktningen. Rdm. Kallio
koski har alldeles tydligt angivit orsaken 
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varför denna bestämmelse indragits. Det 
är för att kunna kontrollera bättre än 
hittills själva skäkten. Men jag anser för 
min del att en sådan bestämmelse är full
komligt överflödig ur mer än en synpunkt. 
Det är fullständigt onödigt att man i lag 
föreskriver i detalj vad en djurläkare, som 
har att övervaka slakten, bör göra och 
vad han icke bör göra i alla detaljer. På 
denna grund anser jag att åtminstone 
denna relativa bisats bör utgå och kommer 
även att göra, herr talman, härom förslag 
vid det,aijbeihandlingen. 

Ed. K o r v e n o j a: Olen suuren valio
kunnan jaostossa ehdottanut 4 § :n 1 mo
mentin toisen lauseen kokonaan poistetta
vaksi. Mutta kun tälle ehdotukselleni en 
ole saanut kannatusta, niin olen kannatta
nut ensimmäisen momentin sanamuotoa 
sellaisena kuin se nyt esiintyy suuren va
liokunnan mietinnössä, ja sillä perusteella, 
että käsittääkseni momentin toisen lauseen 
sanamuoto sisältää rajoituksia, joilla voi
daan mahdollisimman kiinteä:sti, pitämällä 
kiinni siitä päämäärästä, että tällaista eri
koista teurastusmenettelyä ei millään jär
jellisellä syyllä voida puoltaa, asettaa sille 
niin suuria rajoituksia, kuin suinkin mah
dollista. Ellei eduskunta voisi tätä muu
tosta 4 § :n 1 momenttiin hyväksyä siinä 
muodossa kuin se esiintyy suuren valiokun
nan mietinnössä, niin oligin sitä mieltä, että 
olisi parempi silloin jättää tämä lause 
kokonaan pois siitä ja yhdyn siinä mielessä 
kannattamaan ed. Pohjalan tekemää ehdo
tusta. 

Ed. Heiniö: Pyytäisin kiinnittää suu
ren valiokunnan huomiota 2 § :n viimei
seen momenttiin, jonka suuri valiokunta 
on lakiesitykseen lisännyt, koska se kie
lellisessä suhteessa on epäselvä. Siinä pu
hutaan eläimen nostamisesta tai siirtämi
sestä ,lyhyen matkan punni tsemisesta" tai 
muuta sellaista tarkoitusta varten. Mutta 
nythän ei ole kysymys maanmittaustoimi
tuksesta, jota lyhyen matkan punnitsemi
set tietävät, vaan on kysymys eläimen 
punnitsemisesta. Pitäisi sanoa, että eläi
men punnitsemiseksi tai siirtämiseksi ei 
katsota eläimen siirtämistä lyhyen matkaa 
punnitsemista tai muuta sellaista tarkoi
tusta varten, tai ehkä vielä paremmin sa
nomalla, että kuljettamista tai ripustamista 

ei tämän lain mukaan kuitenkaan ole eläi
men nostaminen tai siirtäminen lyhyen 
matkaa eläimen punnitsemista tai muuta 
sellaista tarkoitusta varten. Jo pieni muu
tos suuressa valiokunnassa viimeisessä kä
sittelyssä olisi suositeltava. 

Ed. W i c km a n: Vad judarnas rätt 
att slakta efter deras egna traditionella 
och religiösa metoder beträffar, ville jag 
betona att man bör fara varsamt fram 
när det gäller ordnandet av denna viktiga 
fråga. Religiösa bruk äro bland de ömtå
ligaste i varje folks liv, och judarna äro 
trots allt människor, vars religiösa känslor 
man bör taga hänsyn till. När man kun
nat med sakkunnigutlåtanden bevisa att 
deras slaktmetod ej innebär djurplågeri, 
får ja:g runsluta mig till dem,, som ej vilja 
hindra judarna att slakta, naturligtvis un
der nödigt kontroll och övervakning, på 
sätt deras religiösa förskrifter påbjuda. 

Vad senare delen av § 4 beträffar an
ser jag att stora utskottet träffat det rätta 
då utskottet föreslår ,angående slakt av 
fjäderfä stadgas genom förordning'' och 
jag hoppas att man i denna förordning 
tager hänsyn till den slaktmetod jag i ett 
tidigare andragande förordnat. Därför 
vill jag också ansluta mig till dem som 
kunna omfatta stora utskottets betänkande. 

Ed. H ei n i ö : Kun minä äsken mainit
sin, että suuri valiokunta vielä korj,aisi 
lakiesityksen 2 § viimei,stä momenttia, niin 
minä erehdyin, koska asia jo on toisessa 
käsittelyssä. Tulen tällä kohdalla teke
mään asianmukaisen korjauksen yksityis
kohtaisessa keskustelussa. 

Ed. K a r e s: Erään täällä käytetyn pu
heenvuoron johdosta tahtoisin huomaut
taa, että meiltä täällä eduskunnassa mi
nun ymmärtääkseni puuttuvat kaikki edel
lytykset tutkia syitä Israelin lainsäädän
nössä oleviin teurastus- y. m. samansuun
taisiin sääntöihin, miksi niitä on annettu, 
sillä tiedemiehetkin ovat niistä varsin eri
mielisiä. Mitä erittäinkin sheMaus-tapaan 
tulee, niin voidaan sille löytää ja on il
meisesti olemassa erittäin syvällisiä teolo
gisiakin perusteluja. Pääasia on se, että 
nämä säännöt juutalaisilla ovat nimen
omaan uskonnomsia sääntöjä ja koskevat 
heidän omaatuntoansa, ja sellaisina on 
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niitä myöskin lainsäädännössä katseltava. 
:M:inä pitäisin suuren valiokunnan tekemää 
ehdotusta 4 § :ksi suurena parannuksena 
siihen, mitä talousvaliokunta o1i ehdotta
nut. On huomattava, että ainakin muu
tamien mielestä shektatun liha on mauk
kaampaa kuin muulla tavalla teurastettu 
ja voisi helposti sattua, että myös maku
syistä ruvettaisiin shektaamalla teurasta
maan. On sentähden erittäin hyvä, että 
se myönnetään vain uskonnollisista syistä. 
Pidän tätä pykälää erittäin hyvin muodos
tettuna. Täällä on sanottu, että pienissä
kin teurastamoissa voitaisiin silloin sitä ru
veta toimittamaan. Eivät ne nyt voi olla 
vallan pieniä teurastamoita, joilla on oma 
eläinlääkäri, jonka tulee aina olla läsnä, 
kun shektataan. Kyllä minusta on pykä
lässä jo tehty niin paljon rajoituksia, että 
kohtuuden vaatimukset eläinsuojelukseen 
nähden on täytetty. 

Ed. V a ll a s: Mielestäni 7 § :n loppu
osassa sanotaan hieman raa 'asti, kun sa
notaan tällä tavalla: ,Paikalla tappaa tai 
tapattaa eläin", kun kuitenkin samassa 
pykälässä vähän jäljempänä puhutaan 
,lopettaa eläin". Eikö voitaisi sanoa tässä 
siten esim., että ,määrätä heti lopetetta
vaksi eläin". Tulen yksityiskohtaisessa kä
sittelyssä tekemään tätä koskevan muutos
ehdotuksen. 

Ed. V e h k a oja: Ed. Kareksen lau
sunnon johdosta minä huomautan, että sel
laisten mielestä, jotka tahtovat laajempaa 
oikeutta juutalaisille heidän teurastusta
paansa nähden, tyydyttää suuren valiokun
nan mietintö enempi kuin talousvaliokun
nan mietintö. Minä vain huomautan siitä, 
että jos talousvaliokunnan mietinnön mu
kaan sanotaan tämä kohta, niin silloin ei 
juutalaisilla ole sitä mahdollisuutta asettaa 
teurastettava eläin ehkä enempi eläinrääk
käyksen alaiseksi kuin mitä suuren valio
kunnan ehdottamalla tavalla, sillä talous
valiokunnan mietinnön mukaan ei saa tällä 
tavalla teurastaa eläintä muuta kuin yleis
teurastamaissa eläinlääkärin valvonnan 
alla, kun taasen suuren valiokunnan mie
tinnön mukaan juutalaiset voivat perus
taa oman teurastamon ja hankkia myös
kin oman eläinlääkärinsä. Jos kerran tah
dotaan rajoittaa tällaista teurastusmene-

telmää, niin silloin minun mielestäni on 
hyväksyttävä talousvaliokunnan ehdotus, 
sillä se on ehdottomasti parempi kuin suu
ren valiokunnan ehdottama. 

Ed. V i r k kun e n: Vastoin edellistä 
arvoisaa puhujaa minäkin tahtoisin mer
kitä, että suuren valiokunnan ehdotus 4 § :n 
muodostamiseksi on ilmeinen parannus ta
~ousvalio!kunnan miE~tintöön. Minä olen sa
malla kannalla kuin täällä joku edellinen 
puhuja, että juutalaisten teurastustapoja 
ei ole syytä vastustaa, kun vain kaksi tär
keätä ehtoa täytetään. Toinen on se, että 
on olemassa asiantunteva selvitys siitä, 
että heidän teurastustapansa ei ole sen 
suurempaa eläinrääkkäystä. kuin mitä 
kaikki teura:stus on. Ja toinen on se, että 
tämä teurastustapa asetetaan niin tarkan 
valvonnan alaiseksi, kuin mahdollista on. 
Molempia edellytyksiä suuren valiokunnan 
sanamuoto 4 § :n ensimmäiselle momentille 
täydellisesti tyydyttää. Näin ollen minä
kin kannatan suuren valiokunnan ehdo
tusta. 

Ed. Kalliokoski: Minä joudun sa
nomaan oikeastaan hieman samaa mitä 
edellinen puhuja. Minäkin tahdon ed. 
V ehkaojalle sanoa, että sellainen väite, että 
suuri valiokunta on l a a j e n t a n u t oi
keutta harjoittaa sitä poikkeuksellista teu
rastustapaa, josta 4 § :n 1 momentin toi
s•essa lauseessa puhutaan, on ehdottomasti 
vaara. 'ralousvaliokunnan ehdotus sisältää 
oi'keuden saman poikkeuksen harjoittami
seen ilman rajoitusta. Suuri valiokunta 
sen sijaan on ehdottanut kaksi t ä r
k e ä t ä r a j o i t u s t a, ensimmäisen, että 
tällaisen teurastuksen tulee tapahtua vain 
uskonnollisista syistä - se on mielestäni 
rajoitus eikä laajennus - ja toisen, jonka 
mukaan poikkeuksellinen teurastaminen 
saa tapahtua vain silloin kuin eläinlääkäri 
·on henkilökohtaisesti teurastusta valvo
massa. Jos nämä eivät ole rajoituksia 
oikeuteen, niin silloinhan on ihme. 

Ed. V e h k a oja: Edellisen johdosta 
pyydän huomauttaa, että minun mieles
täni laajennusta on silloin kun voidaan 
maahamme perustaa vaikka 50 teuras
tamoa, joissa voidaan teurastaa tällä ta
valla, jota vastoin talousvaliokunnan mie-



894 Tiistaina 21 p. marra.slkuut.a 1913i3. 

tinnön mukaan vain yleisessä teurasta
mossa on oikeus teurastaa, ja niitä kai ei, 
- kuten ed. Kalliokoski tietää - ole 
maassamme monta. 

Ed. Kares: Edellinen puhuja nähtä
västi uskoo, että juutalaisia tänne lisään
tyy vallan hirvittävässä määrässä, koska 
hän luulee, että voidaan tarvita 50 teu
rastamoa teurastamaan eläimiä uskonnolli
sista syistä. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Ylerskeskustel un aikana 
on ed. Pohjala tehnyt muutosehdotuksen 
4 § :ään. Tämä ehdotus on, tullakseen 
äänestyksen alaiseksi, uudistettava laki
ehdotuksen yksityiskohtaisessa käsittelyssä. 

Yksityiskohtainen käsittely. 

1 § hyväksytään keskustelutta. 

2 §. 

Keskust.elu: 

Ed. R e i n i k a i n e n: Sen jälkeen kuin 
suuren valiokunnan herra puheenjohtaja 
on ilmoittanut, että suuri valiokunta ei 
tarkoitakaan sitä mitä se on kirjoittanut, 
vaan että tämän suuren valiokunnan mie
tinnön mukaan saa myöskin hevosen hän
nän leikata kauneussyistä, niin silloin minä 
voin sen hyväksyä ja silloin se ei tule 
käytännöllisessä elämässä tuottamaan mah
dottomuuksia. Se nyt va.in jää vähän 
heikoksi. Talousvaliokunta oli tä:män sa
man asirun lhyväJksynyt niin, että eläin
lääkärin oli se tehtävä. Mutta me tie
dämme käytännössä, että tätä ei voi muu 
kuin eläinlääkäri tehdä ja minä voin sen 
selvityksen jälkeen, jonka suuren valio
kunnan herra puheenjohtaja on esittänyt, 
sen hyväksyä. Mutta minä annan sen 
neuvon, että ensi kerran kun kirjoitetaan 
laki, se kirjoitettaisiin selvästi. Silloin 
ei ole mahdollista ajatella muuta kuin 
mitä on kirjoitettu. 

Ed. Kullberg: Jag ber att få föreslå 
att ur 2 § andra och tredje momenten så 
lydande: ,att stubba svansen på häst 

medels avskärande av svanskota, muskler 
eller senor" och att ,använda taggsp·orrar", 
måtte utgå. 

Ed. L i n k o m ies: Suuressa valiokun
nassa käsiteltäessä hevosen häntään liitty
vää kauneuskysymystä on tullut kauneus
virhe itse tähän 2 § :ään. Suuri valiokunta 
on nimittäin tehnyt kaksi lisäystänsä näh
däkseni väärälle paikalle. Talousvaliokun
nan ehdotuksen mukaisesti ensimmäinen ja 
toinen kohta koskisivat kotieläimen kurit
tamista, s. o. lyömistä seipäällä j. n. e. tai 
tarpeetonta tai liiallista kurittamista. Tä
hän väliin tulee nyt hevosen hännän typis
tämistä koskeva kohta. Siihen se ei kui
tenkaan sovi. Samoin talousvaliokunnan 
ehdotuksen mukaan kolme •ensimmäistä koh
taa koskivat kotieläimiä yleensä. Mutta 
tässäkin suhteessa talousvaliokunnan ehdo
tus erottaa sellaista, mikä kuuluu yhteen. 
Välillä puhutaan erikseen hevosesta, kun 
sen sijaan talousvaliokunnan ehdotuksessa, 
niinkuin hallituksen ·esityksessäkin, asiat 
olivat ·oikeassa järjestyksessä. Kun tämä 
kauneusvirhe ei kuitenkaan vaikuta itse 
asiaan, en tahdo tehdä sen johdosta muu
tosehdotusta. Olen käyttänyt puheenvuo
roni ainoastaan senvuoksi, että suuressa 
valiokunnassa vastedes muutoksia tehtä1essä 
kiinnitettäisiin myös lakitekstin muodolli
seen puoleen tarpeellista huomiota. 

Ed. H ei n i ö: Minä ehdottaisin pykä
län viimeisessä lauseessa olevat sanat ,ly
hyen matkan" muutettavaksi ,lyhyen mat
kaa". 

Ed. Kalliokoski: Kun ed. Linko
mies on tehnyt huomautuksen suuren valio
kunnan ehdottaman pykälän muotoa vas
taan, niin minun mielestäni olisi ollut koh
teliasta huomauttaa, mihinkä uudet kohdat 
olisi ollut sijoitettava, jotta pykälä olisi 
tullut paremmin kauneusvaa.timuksia vas
taavaksi. 

E·d. S e r g e l i u s : J ag ber a tt få un
derstöda rdm. Kullbergs förslag. 

Ed. L i n k ·O m i e s : Puheenvuorostani 
piti käymän selvästi ilmi, että minun mie
lestäni nämä lisäykset olisi ollut liitettävä 
3) kohdan jälkeen, siis sen kohdan jälkeen, 
joka kuuluu: ,Terveydelle tiettävästi vaa-



rallisen ravinnon antaminen kotieläimelle". 
Sen jälkeen olisi tullut puhe hevosesta, 
siipikarjasta, elävästä kalasta j. n. e. Silloin 
asi:wt tässä pykälässä olisivat olleet oikea;ssa 
yhteydessä. 

Ed. K e m p p i: Pyydän kannattaa ed. 
Heiniön tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m ies : Keskustelun kuluessa on 
ed. Kullberg ed. Sergeliuksen ilmnnatta
mana ehdottanut, että 1 momentin toinen 
ja kolmas kohta poistettaisiin. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Kullbergin ehdotukseksi. Ed. 
Heiniö ed. Kempin kannattamana on eh
dottanut, että viimeisen momentin sana 
matkan" muutettaisiin ,matkaa". Kut
~un tätä ehdotusta ed. Heiniön ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikea.k!si. 

Puhemies: Mitä tehtyihin ehdotuk
siin tulee, on niistä kummastakin äänestet
tävä erikseen suuren valiokunnan ehdo
tusta vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Xänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. Kullbergin ehdotuksesta: 

Joka hyväiksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Kullbergin ehdotus hyväksytty. 

Puh c iffi ies: I~ehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei'', nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis tässä ko:hden ihy,väksy
nyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Heiniön ehdotuksesta : 

Joka hyväiksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Heiniön ehdotus hyväksytty. 
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P u h e :m i e s: K:ehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

E~duskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

3 §. 

Keskustelu: 

Ed. Wiik: Pykälän 2 momentissa salli
taan semmoinen poikkeus 1 momentin sään
nöksistä, että saadaan näyttää eläimiä ,sir
kus- tai muissa niihin verrattavissa näy
tännöissä, joiden tarkoitus on pääasiassa 
eläimille opetetun taidon esittäminen". 
Niinkuin jo ensimmäisessä lukemisessa huo
mautin, tässä on kysymys näytännöistä, 
joihin liittyy erikoisen paljon eläinrääk
käystä. Lisäksi ne ovat aivan turhaa hu
vittelua, jossa ei ole mitään opettavai~ta 
eikä mieltäkohottavaista. Eikä kukaan Ih
minen sellaisista näytännöistä hyödy, paitsi 
mahdollisesti joku lii'kemies, joka tavalli
sesti onkin ulkomaalaista alkuperää. En 
tiedä, missä tarkoituksessa tällainen poik
keus myönnettäisiin. Ja huomautan lisäksi, 

' että se voi tehdä ensimmäisenkin momentin 
sisällön merkityksettömäksi, koska voidaan 
opettaa muutamille eläimille muutamia yk
sinkertaisia konsteja, kuten esim. istumaan 
takajaloillaan, ja tämä sitten olisi muka 
eläimille opetetun taidon esittämistä. Kun 
en näe mitään syytä sallia tällaista, josta on 
ainoastaan vahinkoa eläimille ja tavallaan 
myöskin ihmisille, joiden varoja se vaatisi, 
niin minä ehdotan, herra puhemies, että 
2 momentti pykälästä poistettaisiin ja että 
1 momentti saisi seuraavan sanamuodon: 
,Paikasta toiseen kuljetettavien eläinten 
näyttäminen niin sanotuissa menaserioissa 
tahi sirkus- tai muissa niihin verrattavissa 
näytännöissä on kielletty''. 

Ed. W i c km a n: Jag får understöda 
rdm. Wiiks förslag om att 3 '§ ändras såsom 
han föreslår. 

Ed. Kivi s a 1 o: Luovun. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 
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Puhemies: KeOO:ustelun ikuluessa on 
ed. Wiik. ed. Wickmanin kannattamana eh
dottanut, että 3 §:n 2 momentti poistettai
siin ja että 1 momentti saisi seuraavan sa
namuodon: ,Paikasta toiseen kuljetettavien 
eläinten näyttäminen niinsanotuissa mena
serioissa tahi sirkus- taj muissa niilli.in ver
rattavissa näy.tännöissä on kielletty.'' Kut
sun tätä ehdotusta ed. Wiikin ehdotukseksi. 

8elontelko myönnetään oiikeaiksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokuna:mu ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Wiikin ehdotus hyväiksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei'', nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhe m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt. suucren va
liokunnan ehdotuksen. 

4 §. 

Keskustelu: 

Ed. P o h j a 1 a: Pyydän ehdottaa, että 
4 § :n 1 momentti hyväksyttäisiin hallituk
sen esityksen mukaisesti. 

Ed. K arvet t i: Pyydän kannattaa ed. 
Pohjalan tekemää ehdotusta. 

Ed. K e m p p i: Pyydän ehdottaa, että 1 
4 § hyväksyttäisiin ta1ousvaJh01kunnan ehdo
tuksen mukaisesti. 

Ed. Oulasmaa: Minä myöskin pyy
dän kannattaa ed. Pohjalan ehdotusta. Ja 
toiseksi, sen lausunnon johdosta, minkä ed. 
Kalliokoski täällä äskettäin esitti, että muka 
eläinsuojeluväki toivoo lähitulevaisuudessa 
maallemme saatawan valistuneemman maa
talousministerin, pyydän huomauttaa, että 
sellainen toivomus osoittaa mitä suurinta 
asianrtuntemattomuutta, sillä hallituksen 

esityksessä juuri asetutaan kielteiselle kan
nalle e:sim. tähän juutalaisten teurastusta
paan nähden, kun sen sijaan valiokunnat 
ovat esittäneet lakiin muutoksia, m. m. tä
män eläinsuoj·elun kannalta sangen arvelut
tavan lisämomenrtin, joka sallii juutalaisten 
teurastusrtavan, joten eläinsuojeluväen on 
lähinnä syytä toiv.oa maallemme va1istu
neermpaa eduskuntaa, joka ottaa eläinsuo
jeluväen toivomukset paremmin huomioon 
kuin tämä nyJkyinen edus,kunrta. 

Ed. S e r g eli u s: Hänvisande till mitt 
ytt,rande i den al1männa diskussionen, 
föreslår jag, herr talman, att 1 mom. i § 4 
måtte e.rhålla följande lydelse: S'lwkt av 
husdjur, i'I1nan djuret omedelbart före 
blodens avt111ppande blivit bedövat, vare 
förbjudet. Där religiösa slkäl sådant på
kalla,r må dock djur slaktas i allmän slakt
inrättning under kontroll av inrättningens 
djurlälmre även såhmda att djuret, omedel
bart efter blodkärlens ha1stiga avskärande, 
bedövas. Alltså ett saJmmanjämknin:gsför
slag me1lan stora utskottets försla.g och 
ekonomiutskorttets förslwg. 

Ed. Tolonen: Kun täfuän ipykä1ään 
nähden on niin paljon erimieEsyyttä ole
massa, niin minä toivon, että se lähetet
täisiin tailmisi.n suureen valiokuntaan, ja 
se joutuu sinne, kun jokukin näistä teh
dyi,stä muutosehdotuksista hyväksytään. 
Minun mielestäni niistä ehdotuksista, joita 
jo tehty on, on parhain ed. Kempin tekemä 
ja sen tähden minä pyydän, herra puhe
mies, sitä kannattaa. 

Ed. V e h k a o j a: Minäkin pyysin pu
heenvuoron kannattaakseni ed. Kempin te
kemää ehdotusta. 

Ed. K u ill b e r g: Ja1g ber att få under
stöda rdm. SHrgelius förslag. 

Ed. B r a n d e r: Suurta valiokuntaa 
kannatan, koska tästä muurt,en tulee kielto
laki, jota ei kuitenlkaan noudateta. Jos 
eJäimiä muuten teurastetaan, niin luulta
vasti juutalaiset eivät rupea syömään muu
ten teurastettujen eläinten lihaa, ja Suo
meen tuodaan muualla teurastettuja eläi
miä. 

Keskustelu 'julistetaan päättynee!ksi. 
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Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Pohja,la ed. Karvetin kallJ1attamana 
ehdottanut, että 4 §: n 1 momentti saisi 
sen sanamuodon, kuin haHituksen esityk
sessä ehdotetaan. Kutsun tätä ehdotusta 
,ed. Pohjailan e:hdotukseksi. Ed. Kemppi ed. 
Tolosen :kannattamana on ehdottanut, että 
sama momentti hyväksyttäisiin talousva1io
ikunnan 0hdottamas:sa muodossa. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Kempin ehdotuikseksi. 
Ed. Sergelius ed. Kullbergin ikan:nattamana 
on ehdottanut, että 1 momentin toinen 
lause hyväksyttäisiin näin !kuuluvana: 
,Milloin u:skonnoUiset syyt sitä vaativrut, 
saatakoon eläin teurastaa yleisessä teuras
tamossa laitoksen eläinläälkärin valvomana 
myöski~n siten, että eläin heti verisuonten 
äkrllisen katkaisemisen jälkeen tainnute
taan.'' Kutsun tätä ehdotusta ed. 8er
geliuksen ehdotuikseksi. 

<Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Äänestyksessä ehidotan 
meneteltävä!ksi sillä tava1~a, että ensin 
äänestetään ed. Sergeliuksen eihdotulksen ja 
ed. Kempin ehdotuksen välillä, sitten voit
taja asetetaan vastaeihdotuikseksi ed. Poh
jalan ehdotukselle ja tä,ssä äänestybessä 
voittanut vastaehdotukseksi suuren valio
kunnan ehdotukselle. 

MenettelytaJPa hyvä;ksy;tään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Serg,eliuksen ehdotuksen 
ja ed. Kempin ehdotuksen väJliHä. 

Joka hyväksyy ed. Sergeliulksen ehdotuk
sen, äänestää ,,jaa"; jos ,ei" voittaa,, on 
ed. Kem,pin ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotlka äänestävät ,jaa", nousronaan seisaal
leen. 

Kun tämä on taJPahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyyde:tään. 

P u h e m i e s: Esitän vastattavaksi ,jaa" 
tai ,ei". 

P u ih e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
92 jaa- ja 82 ei-ääntä, 6 tyhjää; poissa 19. 

Eduskunta on siis hyväiksyny;t ed. Ser
geliuksen ehdotu'ksen. 

2) Äänestys ed. Sergeliuiksen ehdotuksen 
ja ed. Poilrja1an ~ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy ed. Sergeliuksen ehdotuk
sen, äänestää ,,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Pohjalan ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
137 jaa- ja 44 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 17. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä ihy
väiksyny;t ed. Sergeliuksen ehdotuksen. 

3) Äänestys suuren valiokunnan ehdotuk
sen ja ed. Sergeliu'rusen ehdotuiksen välillä. 

Joka hyv~syy suuren valiokurunam' ehdo
tuksen,. äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Sergeliuksen :ehdotus hyväksytty. 

P u he m i e s: Äänestyksessä on annettu 
112 jaa- ja 70 ei-ään:tä, 1 tyhjä; poissa 16. 

Eduskunta on siis hyväksynyt :suuren <va
liokunnan ehdotuksen. 

5 ja 6 '§ !hyväiksytään .'keskustelutta. 

7 §. 

Keskustelu: 

Ed. V a 1 [ a s: Syystä, josta jo yleis
keskustelun ailkana mainitsin,. ,pyydän eh
dottaa 7 §:w 1 momentin lopussa muutet
tava:ksi sanat ,paikalla tappaa tai tapattaa 
eläin" kuuluva;ksi ,,,määrärt:ä heti lopetet
tavruksi eläin". (Eduskunnasta: Se oli 
6 §:ssä!) 

Puhemies: Ed. Vallaksen ehdotus 
koskee 6 §:ää, joka on jo käsitelty. 

7 § hyväksytään. 

8--12 §, lrukiehdotuiksen johtolause ja 
nimike hyväksytään 'keskustelutta. 
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Laki!fudotuksen toinen käsit.teily ju:liste
ta:an päättyneeksi. 

7) Ehdotus laiksi erikoisasutustoiminnasta. 

Esitellään suuren valliakummn mietintö 
n:o 21 'ja otetaan toi s e en ik: ä s i t te-
1 y y n siinä sekä maatalousvaliokunnan 
mietinnössä n:o 1 valmistele,vasti käsitelty 
hamtuksen ,esitys mo 22, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pdbljana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 21. Ensin 
salli<taa.n yleiSkes!kustelu; sen jäillkeen käy
dään lakiehdotuksen yksityi,skoilitaiseen kä
sittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. A l e s t a l o: Ehdotan, että käsi t
telyn pöhjaksi otettaisiin maatalousvalio
kunnan mietintöön liitetty I vastalause. 
Suuri valiokunta. on tosin tehnyt esilläolevan 
hvki~hdotulk:sen 1 § :ään -huomwttwvan muu
t'oksen, jossa. osto-oiikeuJS on siirretty asutus
hallitukselle ennen Osakeyhtiö Ma.akiin
teistöpa.nkkia, mutta. tämäkään [isäys ei 
mielestäni riitä takawma.an sitä, että halli
tus siirtäisi oikeutensa. maanostoihin näh
den asutushallitukselle. Se voi myöskin 
käyttää Maakiinteistöpankkia ja. silloin, jos 
asia. näin olisi, olisi se valitettavaa, että 
asutustoiminta täten siirrettäisiin varsin 
uusille urille. Asianlaita on siten, että 
,tämän 1 § :n ensimmäisen kohdan mukaan 
maatalousministeriöllä on oikeus ostaa 
maakiinteistöjä; ja. senjälkeen kun se 'On 
niillä toimittanut asutussuurmitelman, ei 
ole kellään eduskunnan jäsenellä selvänä, 
kuka senjälkeen ryhtyy näitä asutussuu~ 
nitelmia toteuttamaan uusilla muodoste
tuilla tiloilla, kun sitävastoin silloin, jos 
tämä valtuus siirretään asutUSihallitukselle, 
asutushallitus tietysti edelleenkin asutus
lautakuntien välityksellä huolehtisi näiden 
tilojen asuttamisesta ja valvonnasta. Tästä 
syystä minä en voi yhtyä suuren valiokun
nan mietintöön, vaan ehdotan edelleen, että 
käsittelyn pohjaksi otetaan maJatalousvali()
kunnan mietintöön liitetty I vastalause. 

Ed. Honkala: Kannatan ed. Alestalon 
tekemää ehdotusta. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Alesta,lo ed. Honkalan kannattamana 
ehdottanut, että eduskunta päättäisi käsit
telyn pohjaksi hyväksyä maatalousvalio
kunnan mietintöön liitetyssä I vastalau
seessa olevan lakiehdotuksen. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Alestalon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Xänestys ja päätös: 

Joka käsittelyn pohja:ksi hyväksyy suu
ren valiokunnan mietinnön, ääm.estää ,,,jrua''; 
jos ,ei'' voittaa, on ,ed. Alestalon ehdotus 
hyväksytty. 

Puh e m i e s: Keih.oitan niitä edustajia, 
jotka äänestä,vät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u !h e m i e s: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Kun se on toimitettu, toteaa 

Puhemies: Äänestyksessä 'Oli annettu 
1-30 jaa- ja 49 ei-ääntä; poissa 20. 

Eduskunta on siis käsittelyn pohjaksi 
pää!ttänyt hyväksyä suuren valiokunnan 
mietinnön. 

1 §. 

>Keskustelu: 

Ed. K u 11 b e r g: Herr talman! De 
statsmedel, som enligt denna lag komma 
att användas till kolonisationsverksamhe
tens befrämjande med tanke på arbetslös
'hetens lindrande, äro i~ke obetydliga. Re
dan till inlösen .av jord ha:r beräknats 
åtgå 4Q miljoner mark, till uppförande av 
byggnade~, åkerröjning m. m. redan under 
första året 24 miljoner mark, för låru till 
kommuner 5 miljoner mark, o. s. v. Vi 
äro då redan uppe vid 711 miljoner mark. 
Detta enligt beräkningarna i regeringens 
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proposition. Men då det ofta visar sig att 
berakningarna i dylika fall knappast hålla 
streek, utan ,att de ofta övens!kridas, så är 
det också att befara att de verkliga kost
naderna härvidlag komma att bli större 
än vad förhandskalkylerna giva vid han
den. För den skull borde det från statens 
sida finnas möjligheter att i allt kunna 
lwntrol[era verksaun:heten. Då så likväl ej 
är fallet, å:tminstone vad 0. Y. Maakiin
teistöpankkis andel i verksamheten vidkom
mer., be:r ja:g, hr 1talman, få fö:veslå, att 
från 1 ~ 1 mom. slutorden, börjande från 
,och är lantbruksministeriet berättigat att 
överföra detta bemyndigande på ikolonisa
tionsstyrelsen eller 0. Y. Maakiinteistö~ 
pankki benämnda aktiebolag'' måtte utgå. 

iDetta mitt fö1rslwg ber ja!g ytterlig;a:re att 
få motivera därmed att regeringens ur
sprungliga plan var att tili denna speciella 
kolonis,ationsverksamhet ej betjäna sig av 
kolonisationsstyre1sen. Det förefal.ler mi:g 
därför mind:ve lämpligt att nu tvinga rege
ringen att betjäna: sig av ett ämbetsV'erik, som 
det ej anser sig hava hehov av. Det är där
för enligt mitt fömnenande lämpligast att 
lantbruksministeriet ensamt får bära an
svaret och svara för följderna av denna 
form av kolonisation, ty såvitt man nu kan 
bedöma verksamheten torde utsikterna att 
lyckas vara rätt så små. 

Då likväJl nämnda speciella :kolonisations
verksamhet av regeringen anses betydelse
full genom att möjlighet härigenom skulle 
erhållas att använda arbetslöshetsmedel för 
nyttigare ändamål än härintills, så bör 
detta icke förhindras. Men regeringen bör 
då enligt mitt förmenande direkte hand
hava och leda denna ve:rlksamlwt, så att 
den icke må råka in på avvägar och att 
de härför använda penningmedlen från 
statens sida måtte kunna övel"Vakas och 
tiHbörligen kontrolleras. 

Om det också är att emo.tse att detta 
mitt här nu gjorda förslag icke kommer 
att få något större understöd i riksdagen, 
så har jag likväl inte kunnat underlåta 
att framställa detta ändringsförslag. 

Ed. A i t t on i e m i: Kannatan ed. Kull
bergin tekemää ehdotusta. 

Ed. E s k o 1 a: Tehdyn ehdotuksen joh
dosta täytyy huomauttaa, että tämän lain 
1 §:n 1 momentin mukaan ei maatalousmi-

nisteriöllä ole oikeutta siirtää muuta kuin 
tilojen ostaminen sekä asutussuunnitelman 
laa:timinoo ei enempää asutushallitukselle 
kuin Maakiinteistöpankillekarun. Huomat
tava on myöskin, että kummallakin sekä 
asutushallituksella että Osakeyhtiö Maa
kiinteistöpankilla on nämä oikeudet jo en
nestään. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kullberg ed. Aittaniemen kannattamana 
ehdottanut, että 1 momentista poistettaisiin 
sanat ,ollen maatalousministeriö oikeutettu 
siirtämään nämä valtuutensa asutushalli
tukselle tai Osakeyhtiö Maakiinteistöpan
kille". Kutsun tätä ehdotusta ed. Kull
bergin ehdotukseksi. 

!Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Kullbergin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
12<9 jaa- ja 50 ei-ääntä, 1 tY'hjä; poissa 1'9'. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

2~4 §, lakiehdotuksen johtolause ja ni
mike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

8) Ehdotus laiksi Osakeyhtiö Maakiinteistö
pankin oikeudesta ostaa tai lunastaa pakko

huutokaupa.Ila myytäviä kiinteistöjä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 22 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä maatalousvaliokunnan 
mietinnössä n: o 2 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 2·1, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 22. Ensin 
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sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen jäl
keen käydään lakiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Oikeusministeri S e r l a c h i u s : Herra 
puhemies! Käytän tämän pulheenvuoron 
lausuakseni muutaman sanan sen johdosta, 
että suuri valiokunta on Osakeyhtiö Maa
kiinteistöpankin toiminnan laajentamista 
koskevaan lakiin ehdottanut lisättäväksi 
säännöksen, jonka mukaan sanottu pankki 
olisi vakauttamistoiminnastaan jobtuvissa 
kiinteistöluovutuksissa vapautettu käyttä
mästä julkista kaupanwahvistajaa. 

Tätä muutosta ei voida perustella aina.
kaan ik:äytännöllisillä syillä, s. o. sillä, että 
pankki on toiminnassaan vapautettava siitä 
vaivannäöstä, mi:kä sisältyy kaupanvahvis
tajan kutsumiseen. Tällaiset syyt ovat ai
van riittämättömät päästämään jonkin 
pankkilaitoksen vapaaksi lain säätämien pa
kollisten muotomääräyksien noudattami
sesta. Muutosehdotus perustuneeik:in siihen 
näkökohtaan, että Osakeyhtiö Maakiinteistö
pankki vakauttaruistoimintaa harj.oittaes
saan suorittaa eräänlaisia juLkisia tehtäviä. 
Mutta näinkään perusteltuna ei muutosta 
voida periaatteelliselta kannalta hyväksyä. 
Ei ole oikein, että jokin luottolaitos osittain
kaan vapautetaan käyttämästä laissa nimen
omaan vahvistettua kaupantekotapaa. Kiin
teistön .luovutuksessa noudatettavan muo
don tu1ee olla yhtäläinen kaikille. Jos poik
keuksia joihinkin nähden myönnetään, voi 
käydä niin, että uusia poikkeuksia on sa
mankaltaisia tapauksia varten myöhemmin 
myönnettävä, mistä voi olla seurauksena 
vain sekaannusta ja yleistä epävarmuutta. 
Missään tapauksessa ei muutosehdotusta 
olisi otettava puheenaolevaan lakiin, vaan 
maakaaren I lukuun. Muutosehdotuksen 
hyväksyminen edellyttää sitä paitsi, että 
muutkin julkisia tehtäviä suorittavat yh
dyskunnat samoin kuin valtio saa osakseen 
saman vapauden. 

Viitaten siihen, mitä edellä olen lausunut, 
minä siis odotan, että eduskunta ei hyväksy 
suuren valiokunnan tekemää muutosehdo
tusta. 

E·d. L o h i: Herra oikeusministeri aivan 
oikein huomautti, että tällainen säännös on 
maakaareen kuuluva eikä tällaiseen erikois-

-----

lakiin. Mutta ne perustelut mitä herra oi
keusministeri esitti, eivät minun mielestäni 
ole ·oikeat. 

Tämä mainittu lisäsäännös, josta tässä on 
kysymys, sehän otettiin maakaareen nimen
omaan siitä syystä, että oli ollut todistetta
vissa, että tehtiin sellaisia valekauppoja 
paljon, joilla omaisuutta siirrettiin toisiin 
käsiin siinä tarkoituksessa, että omistaja 
pääsisi siitä vastuusta, johon hän ·oli sitou
tunut. Tätä syytähän ei ole olemassa sil
loin kuin valtio tai valtion toimesta tällai
nen julkinen laitos harjoittaa maakiinteistö
jen kauppaa. Mutta tämän vapautuk
sen pitäisi koskea ei yksinomaan Maakiin
teistöpankkia vaan myöskin asutushalli
tusta, joka niin paljon kiinteistökauppoja 
tekee, ostaa ja myypi, kun asutustoimintaa 
harjoittaa. Samoin voisivat tämän säännök
sen alaisena olla muutkin julkiset laitokset, 
niinkuin kunnat ja seurakunnat. Minä 
olenkin näiden valtiopäivien alussa tehnyt 
sellaisen muutosehdotuksen maakaareen, 
joka nä!htävästi tulee labvaliokunnassa kä
sitel'lyksi niiden muutosten yhteydessä, 
jotka hallituksen toimesta on siellä käsitel
tävinä, ja näin ollen tosiaan tuntuu siltä, 
että tämä erikoislaki yksinään ei ole se 
paikka, jossa tämä suuren valiokunnan eh
dottama muutos tehtäisiin, sillä tämä muu
tos on yhtä välttämätön ja ·tarpeellinen 
myöskin toisiin julkisiin laitoksiin nähden. 
Ja sentakia tuntuu minusta siltä, että se 
voitaisiin poistaa tästä ~aista, mutta ottaa 
maakaareen. 

Ne perustelut eivät minusta ole oikeat, 
jotka herra oikeusministeri esitti, että myös
kin valtiovallan on kaikkiin muodollisuuk
siin al1stutta:va, mitä erinäisi,stä syistä yksi
~tyisille ihmisille asetetaan. Silloin rue syy1;, 
minkätakia tämäkin poikkeusmääräys viime 
vuonna säädettiin, eivät missään tapauk
sessa voi kohdistua valtioon eikä julkisiin 
laitoksiin. Nehän eivät tällaista keinotte
lua ha·rjoita, joten on aivan tarpeetonta 
niitä muodolllisuuksia käyttää näihin julki
siin laitoksiin nähden, ja näistä joutuvat 
kärsimään ne asia;kkaat, ne asutustilalliset 
myöskin, joiden pitää jäljenn<Ykset lunas
taa siitä., että on kauppa vahvistettu. 

Ed. K a 11 i o k o s k i: Ed. Lohi on aivan 
oikeassa, kun on kysymys siitä periaatteesta, 
miten Maakiinteistöpankin toiminnassaan 
tulisi suhtautua kaupa!l1 v~alhvistajiin. Kau
pan vahvista.jat ovat tosiaankin asetetut 
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siinä tarkoituksessa mistä ed. Lohi täällä 
mainitsi. 

Mitä tulee sitten herra oikeusministerin 
huomautukseen siitä, että ei ole oikein, jotta 
joku laitos. asetetaan erikolliasemaan sen 
suhteen, mitä yleensä kansalaisten ja lai
tosten noudatettavaksi on säädetty, niin 
minä tahdon huOilllauttaa, että hallituksen 
esitykserrkin mukaan Maakiinteistöpankki 
leimaveroon nähden on täUä lailla asetettu 
poikkeusasemaan ja se on paljon suurempi 
asia kuin kysymys vapauttamisesta kaupan 
vahvistajasta. 

Mitä vihdoin tulee siihen, että tästä 
asiasta olisi säädettävä maakaaressa eikä 
nyt ·esillä olevassa laissa, niin se. huomaut~s 
on sikäli oikea, että jos todellakm on tarvis 
ulottaa tämä vapautus laajemmalle alalle 
kuin Maakiinteistöpankkia koskevaksi, sil
loin sen paikka on maakaaressa, mutta ei 
siinä tapauksessa, että tämä poikkeus rajoi
tetaan yksinomaan Maakiinteistöpankkia 
koskevaksi. 

Suuren valiokunnan saamien tietojen 
mukaan ei asutushallitus toiminnassaan tar
vitse kaupan vahvistajia, niin että asutus
hallitus ei tietää!kseni tarvitse tälLaista poik
keusta maakaaressa. Sen sijaan saattaa olla 
muita julkisluontoisia laitoksia, joiden toi
minnassa kaupan vahvistajia ei tarvita, 
koska minä käsitän, että kau,pan va!hvista
minen tulee kysymykseen vain niissä ta
pauksissa, joissa on syytä. varoa valekaup
pojen syntymistä. 

Ed. A r f f m a n: Kuten herra oikeus
ministeri huomautti, tällaisen säädöksen laa
jentaminen voi tulla kysymykseen muissa
kin kuin tässä tapauksessa, esim. iJmnrnan ja 
seurakunnan, mahdollisesti muissakin ta
pauksissa, jotka o[isivat tarpeen tällaisen 
vap•autu.ksen myöntämiseksi. Onko silloiill 
mitään syytä tässä säätää tuollaista poik
keusta voimassaolevaan lakiin. ·Eikö silloin 
olisi asiallisempaa ottaa se maakaareen, 
joka on lakivaliokunnan käsiteltävänä. Minä 
sentähden, herra puhemies, pyydän saada 
ehdottaa, ·että tämä viimeinen ~ause tästä 
poistettaisiin sanasta alkaen ,Osrukeyhtiö 
Maakiinteistöpankki' '. · 

Ed. E s k o 1 a : Minun mielestäni tämä 
10 § voitaisiin hyväksyä maatalousvaliokun
nan ehdottamassa muodossa. Asiahan on 
nimittäin sillä tavalla, että kaUJpan vahvis
tajia voidaan määrätä myöskin läheltä Osa-

keyhtiö Maakiinteistöpankkia tai sen toi
messa ·olevista henkilöistä, eikä tämä käy
tännössä voi tuottaa niitä haittoja kuin suu
ressa valiokunnassa epäiltiin. 

Ed. S u n d s t r ö m : Kerrankin voin 
olla samaa mieltä kuin ~erra o~keusminis
terikin. Mielestäni tässä on kysymys muo
tomääräyksestä ja ainakin lakimiehen kan
nalta on välttämätöntä, että sen suhteen ol
laan johdonmukaisia. Osakeyhtiö Maakiin
teistöpankki on yks~tyisoikeudellinen oi
keussubjekti. .Siihen nähden ei pitäisi sen
vuoksi tehdä minkäänlaisia poikkeuksia. 
Katson näin ollen, että kysymyksessä oleva 
oikeusministerin ehdottama muutos on t~h
tävä. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen 1-9 § hyväksytään kes
kustelutta. 

10 §. 

Keskustelu: 

Ed. S u n d s t r ö m: Olisin pyytänyt eh
dottaa, että 10 § :.n 1 momentin viimeinen 
lause poistettaisiin. 

Ed. Kivi o j a: Niinkuin täällä yleis
ik:esJmstelussa jo kävi ilmi, on ed. Lohi y. m. 
tehnyt aJoitteen siitä, että kiinteistökaupan 
vahvistajia ei tarvittaisi silloin, kun myy
jänä tai ostajana on valtio, kunta, seura
kunta tai Maakiinteistöpallkki, ja se aloite 
on parhaillaan käsiteltävänä lakivaliokun
nan jaostoosa. On varmasti asianmukai·
sempaa, että se siellä käsitellään ja tulta
koonpa mihin tulokseen tahansa, niin sään
nös otetaan silloin sinne, mihin se kuuluu, 
maakaareen, eikä tähän. ·Tähänastinen kä
sittely tuntuu viittaavan sii'hen, että ed. Lo
hen aloite siellä saisi myönteisen ratkaisun. 
Mutta joka tapauksessa ei ole oikea paikka 
käydä tämän lain yhteydessä näin yhtäkkiä 
käsittelemään yhtä osaa ed. Lohen aloit
teesta ja muu sitten jäisi käsiteltäväksi toi
sen [ain yhteydessä. Voisi sattua, että tämä 
nyt säädettävä laki sen vastaisen kanssa 
joutuisi ristiriitaan. Näistä syistä minä 
kannatan ed. Sundströmin ehdotusta. 
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Ed. E s k o 1 a: Kun ed. Sundströmin eh
diotus on sama kuin maatalousvalidkunnan 
mietintö, niin minä kannatan sitä. 

Ed. Arffman: Luovun. 

Ed. V. A n 111 a 1J a: Minä halusin myos 
vain ilmoittaa kannattavani ed. Sund
strömin tekemää ehdotusta. 

Ed. K a 11 i o k o s k i: Ed. Kiviojan lau
sunnon johdosta minä pyytäisin huomaut
taa, että nyt on kyseessä poikkeuslain sää
täminen, joka tulisi olemaan voimassa aivan 
lyhyen ajan ja siis tämän toiminnan tarkoi
tuksenmukaiseksi saattamisen kannalta mie
lestäni voidaan puolustaa tätä säännöstä, 
joka sisältyy 10 § :n toiseen lauseeseen, ja 
hänen mainitsemansa aloite lakivaliokun
nassa voidaan käsitellä aivan riippumatta 
siitä, min'kä ratkaisun asia tässä yhteydessä 
saa. Jos siellä katsotaan olevan tarkoituk
senmukaista tehdä asiasta pysyvä säännös 
ja laajentaa se muitakin laitoksia koske
vaksi kuin mitä tässä ·On ehdotettu, niin 
tämän lain 1hyväksyminen ei sitä millään 
t,a:vaJla häiritse eikä estä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeiksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Sundström ed. Kiviojan y. m. kannatta
mana ehdottanut, että 10 § :n toinen lause 
poistettaisiin. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Sundströmin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikea:ksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Sundströmin ehdotus hyvä!ksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
56 jaa- ja 112 ei-ääntä, 11 tyhjää; poissa 20. 

Eduskunta on siis IJ:J.yväksyny,t ed. Sund
strömin ehdotuksen. 

n-13 ·§, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväiksytään keskustelutta. 

Kjoska suuren valiokunnan ehdotusta ei 
ole muuttamattomana hyiVäksytty, palaute-

taan asia s u u r e e n v a l i o k u n t a a n, 
joten asian toinen käsittely tulee jatku
maan. 

9) Ehdotus laiksi Jyväskylän kasvatusopilli
sesta korkeakoulusta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 23, ja otetaan t o i s e e n k ä s i t te-
1 y y n siinä sekä sivistysvaliokunnan mie
tinnössä n :o 2 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n :o 25, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

Keskuste·lu: 

Opetusministeri Mantere: Hem.a pu
hemies! Jo 1890 annetulla julistU'ksella 
säädettiin, että täydellisen oppikoulun käy
neet voivat vaLmistaut•ua kansaJk.ouLunopet
tajiksi suorittamalla määrätyt oppiaineet 
sekä hyvälksytyn opetusnäytteen .semina:a
reissa. Myöhemmin .säännöksiä useaan ker
truan muutettiin tarkoituksessa tehdä näin 
tapaJltuva 01pettajavalmistus 1aikaisemprua 
tehokkaammaksi. V. 1917 perustettiin eri
tyinen ·väliaikainen ylioppilasseminaa,ri 
Heilisinkiil1J ja foita!kuita vuosia myöhemmin 
J yvä,skylään. Ja kun 1920 luvun alkupuo
liskolla syntyi vaikea opettajapula, järje.s
tettiin !kaikkiin seminaareihin ylioppilaita 
varten n. s. J:wspitanttiluokat, jotka sitten, 
niin pian kuin opettajatuottoa oli ruVJet
tava vähentämään, vähitellen lakkautettiin. 
Nyt ei pariin vuoteen ole ylioppilai'lila ollut 
moodOillisuutta valmistautua en.sinkä:än kan
sakoulunopettaji'ksi. 

Kun opettajjista, jotka täl'Lä truvoin olivat 
valmistuneet telhtävää:nsä, oli saavutettu 
vuosikymmenien varrella edUllinen koke
mus, otettiin 1923 kansalmulutoimen järjes
tysmuodon perusteista säädettyyn lakiin nli
menomainen säännös, että kansakouLunopet
tajain VJalmistus VlOi 'Perustua myös ylio'Ppi
lastutkintoon. Sitä oli myös v. 1919 ~ase
tettu seminaarin uudistusta pohtinut asi,run
tuntijakomitea esittänyt. Täiliän mennessä 
järjestysmuotolaJin säännös on kuitenkin 
pysynyt kuoilleena kirjaime.na siinä mie
lessä, ettei vakinaista oppilai:tosta ylioppi
laiden valmistaunista varten kansa:koulun
opettajiksi ole maahamme perustettu. Täitä 
puutetta 1poistamaan on nyt !käsiteltävänä 
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oleva lakiehdotus tarkoitettu ja merkitsee 
siis tältä kohda1ta vain sen peria.atteen to
teuttamista,. jon:ka eduskunta jo v. 1923 
järjestysmuotolaikia säädettäessä tunnusti 
hyväksyttäväksi. 

iVuosikymmen,, joka on kulunut main:itun 
lain hyväksymisestä, on ollut omalllSa vah
vistamaan sitä käsitystä, että lai,ssa omak
suttu per:iaatteeninen kannanotto oli oikea. 
MeiUä,, niinkuin ,Ill!Uissaikin sivistysmaissa,, 
on käsitys kansakoulun merkitJ'I'kisestä kan
saikunnan kulttuurin, taloudellisen ja !hen
kisen elämän edistämiselile entisestä!än yhä 
selkeentynyt j1a vahvisltunut. Se ei ilmene 
ainoastaan siinä, että kansakoulun käymi
nen kaikkialla on ~tullut yhä yleisemmä:ksi, 
että kouluaikaa on pidennetty ja että ikou
lujeill ulkonaisista varusteista, oppisalei!Sta, 
opetusvälineiSitä, oppilaiden lte.rweydenhoi
dost:a on 'Pidetty entistä parempaa huolta. 
Se ilmenee myös ja ennenkaikkea siinä, että 
kansakoulut kaikkialla ovat muodostumassa 
niin sanotun aLemman kansan koulusta 
koko kanSiall Jwuluksi, yhteiseksi ja ylei
seksi pohj·akoululkJSi rnaikelle jatkuvaHe opis
kelulle. Yhtenäiskoulun aikaansaaminen on 
ollut viime vuosikymmen~en suuria sosiali
sia uudistuspyrkimyksiä, mikäli niitä to
teutetaan !henkisen kulttuurin piirissä ja 
avulla. Siitä taas johtuu kansakoulun mer
kityksem. ja saanal1a kailiSakoulun vastuun 
huomattava lisääntyminen.. Rinnan tämän 
kehitYksen kanssa on kulkenut py:rikimys 
kansakQIUlun sisäiseksi uudistamiseksi, ,,,lu
kukoulusta" ,,kehi!tyskouluksi", kuten ni
mitykset kuuluvat. Yhä kiinteämpänä esi
tetään vaatimus, .että ikouilun on saatarva 
luj'a ote oppilaan persoonallisuuden ilwhit
tämiJseen kokon,aisuudessaan, milkä tehtävä 
taa!S vaatii •entistä enemmän kiinnittämään 
hUJomiota sielullisiin lakeihin ja ythteiskun
nan vastaisiin kansailaisiinsa asettamiin 
odotuksiin. Mutta kun. opetus- j,a kasvatus
työ järjestetään näitä vaatimuksia silmällä
pi.täen, edellyttää se suorittaljiltaan enem
män tietoa ja eten:kin itsenäistä ~harkintaa 
kuin vanhanaikaisen lukukoulun työ. Kun 
näiJSsä pyrkimyksissä tahdotaan :päästä 
eteenpäitne, on pak!ko kiinnittää huomio toi
sa:alta kansakoulun opetussuunnitelman trur
koi:tulksenmukaiseen uusimiseen ja toisaalta 
opettajav.almistuksen ja kasv.atusopin ,tut
kwiseen ja syventämiseen. Edellinen työ 
on kauan sitten pantu :alulle ja [ii;hitule
vaisuude.SiSa on ~toirvoa saada uudet opetus-

suunni,telmat kansalwuluillemme vahviste
tuiksi. Jäl'kimmli·istä tehtävää täyttämään 
on tarkoitettu se oppilaitos, josta !käsitel
tävänä Dievassa lakiehdotuksessa on puhe. 

Epäilyä ei voine olla siitä, että perustet
tavaksi ehdotettu kasvatusopillinen ko:vkea
koulu on, kun se saadaan lakiehdotuksessa 
suunnitellulla tavalla käyntiin, tehokkaasti 
edistävä sekä opettajavalmistusta että kas
vatusopillista tutkimusta maassa. Kuten 
alussa jo mainitsin, 'On ylioppilastutkinnon 
pohjalla rvalmistuneista opettajista saatu 
edullinen käsitys kaikkialla maassa. He ei
vät ole saaneet esimiestensä tunnustusta ai
noastaan tiedoistaan ja taidoistaan, vaan 
myös harrastuksensa kiinteydestä ja siitä 
vakavuudesta, jolla he orvat vastuunalaiseen 
tehtäväänsä suhtautuneet. Kun oppikou
luissa saatuun verrattain monipuoliseen 
yleissivistykseen, johon m. m. !kuuluu jatku
vine laajemmille opinnoille tärkeä vieraiden 
kielten ymmärtäminen,, liittyy pemsteellinen 
ammattiopetus, 'On hyvä toivo olemassa, että 
todella saadaan tehtäväänsä hyvin valmis
tuneita opettajia. Tällaiseen toivoon on 
sitä enemmän syytä, kun kokemus on osoit
tanut, että puheenaolevalle opettajauralle 
on pyrkimässä runsaasti lahjakkaita, jopa 
erittäin, mitä naisiin tulee, hyvin lahjak
kaita ylioppilaita. Minä voin mainita, ettii 
silloin kun ylioppilasseminaarit vielä olivat 
käytännössä, ei ollut pakko ottaa oppilaiksi 
vastaan muuta kuin korkeimman cum lau
den ja laudaturin ylioppilaita, pyrkijäin 
lUJku oli siksi suuri. Tässä kohden, toisin 
sanoen kysymyksen ollessa tilaisuuden val
mistamisesta ylioppilaille kansakoulunopet
tajiksi valmistumiseen, ei asiantuntijain 
kesken enää ole erimielisyyttä. E.rimieli
syyttä ei voi olla liioin siitä:kään, että tätä 
valmistusta ei voida tarkoituksenmukaisesti 
järjestää koulun tapaan toimivassa semi
naarissa, vaan tulisi sen tapahtua samaan 
tapaan kuin ylioppilaiden opetus yleensä, 
se on korkeakoulumaisesti siis sillä tavalla 
kuin yliopistossa opetus tapahtuu. Kun 
He'lsingin yliopisto, joka nyt jo on monen
laisen opetustyön kuormittama, ei voi ottaa 
nyt puheenaolevaa uutta tehtävää suorit
taa!ksensa ja kun: se liswksi vaatisi suuria 
kustannuksia, on havaittu tarkoituksenmu
kaisi:mmaksi antaa tiimä tehtävä vartavas.
ten järjestettävälle erityiselle korkeakou
lulle. Jyväskylän seminaari rakennuksi
neen, laitoksineen ja opetusvälineineen so-
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veltuu erittäin hyvin suunnitellun korkea
koulun tyyssijaksi, sitä paremmin kuin Jy
väskylän yliopistoyhdistyiksen huomattavan 
runsas ja kallisarvoinen !kirjasto annetaan 
korkeakoululle. 

Mutta suunnitellun korkeakoulun perus
taminen on tärkeä toisestakin syystä : sen 
avulla voidaan tehokkaasti edistää kasvatus
opillista tutkimista ja pedagogisia jatko
opintoja maassamme. Niin toinen kuin toi
nenkin työmaa kaipaa meillä tarkoituksen
mukaista kehittämistä. Helsingin yliopis
tossa ·on kyllä opetustuolit kasvatusopissa 
ja niiden haltijat ovat tunnustusta ansait
sevalla tavalla tehneet työtä edustamansa 
tieteen kehittämiseksi ja kasvatusopillisen 
tiedon levittämiseksi maan opettajistoon, 
mutta tämän tutkimuksen alalla on työtä 
yllin :kyllin usewmmalle tutkijalle jl{; opet
tajalle, varsinkin kun ottaa huomioon, että 
Helsingin yliopiston kasvatusopin profes
sorien aika ja voimat kuluvat suurelta osal
taan säännönmukaiseen yliopisto-opetuk
seen monilukuisine tutkintoineen sekä opet
tajakandidaattien ohjaamiseen normaali
lyseoissamme. Kun ottaa huomioon, että 
kasvatusopin tutkimus näihin asti on ollut 
varsin hapuilevaa ja että sitä, jos mieli 
tehdä se käytännöllisenä kasvatustyöllä 
täyttä hedelmää kantavaksi, oru harjoitet
tava niin sanoakseni omalla maaperällään, 
kotoisella pdhjalla, niin sitä tärkeämpää 
on, että saadaan aikaan laitos, jorrka nimen
omaisena tehtävänä on tämän tutkimuksen 
perusteellinen ja monipuolinen harjoittami
nen eikä ainoastaan niiden ulkomaisten teo
riain esittäminen, mikä. on tlllpaJhtunut tie
>teen ·alal1a eri maissa, vaan nimenomaan, 
niinkuin minä sanoin, ti1män tutkimu:ksen 
harjoittaminen kotoisella maapOtb:jalla. Tällä 
tavoin on toivoa saad:a kasvatusopin tutki
mukseen tarpeellista e'loa ja sen tulokset 
hyödyttämään välittömästi kasvatuksen 
asiaa niin kodissa kuin k<oulussa ja koko 
yhteiskunnassa. 

Mutta \PUheena.oleva uusi !korkeakoulu on 
tark<o1tettu edistämään myös opettajain 
jatko-opintoja, yhtä hyvin kansa- /kuin QP:Pi
koulujen opettajain, vieläpä ammattikoulu
jen opettadainikin. Tässä !kohden suunnit
teella oleva uusi o,ppilaitos on val'maan 
täyttävä koko kou1lulaitokse]lleanme tärkeän 
palveluksen. Tälhän asti näanä jarf:!ko-opin
not, jotka ova:t tapahtuneet osittain Helsin
gin yliopistossa, osittain Jy;väskyilässä ke-

säis.Un toimeen,pannuilla yliopistollisilla jat
kokursseiUa, ovat olleet enemmän tai vä
hemmän tilapäi,siä, ;sinänsä tietenkin hyö
dymsiä. Ehdotetussa korkealkoulussa niHie 
on ta:M-oitus valmistaa kiinteä.t ohjelmat ja 
lisäksi laitos tulisi järjestämää,n erityisen 
kesätlukukauden juuri eri•laisia jatko-opin
toja varten. Vähäisillä -lisäJkustan:nuiksilla 
voitaisiin valmiiStaa varsin suurelle mää
rälle ape,ttajia ti1laisuus entisten tietojensa 
verestämiseen ja uusien hankkimiseen. 
Mitä erityiiSesti ka:nsakoulunapettajain jat
ko-opetukseen tulee, älisi ihuolta pautava 
!Sellaisiin aineilsiin, joiHa on keskeinen 
asema kansakoulun jatlko-~petuksessa; tämä 
opetus kaipaa meillä uusimi,sta, siitähän 
on eduskunnassakin useaan kertaan huo
mautettu. Tämä uudistus ei ole aikaan
saata:vissa muuna tavoin kuin tekemällä 
opettajat nykyistä pystyv.ämmi!ksi jatko
opetuksen antamiseen. Vasta valmistu
viin opettajiin nähden tämä seikka on 
otettava, huomioon jo opettajavru1mistuslai
toksi,ssa, mutta jo vaimiiden ope.ttajain 
suuri joukko :kai~aa erittäin täsiSä kohden 
li,säopastusta. Tämäln opastuksen antami
nen on oleva suurunitel'lun konkeakoulun 
tä:r1keänä tehtiLvänä, mitä jat!ko-o:Pintojen 
järjestämiseen tulee, 'ja ikäsitylkseni on, että 
se on sii:tä menestyksellä suoriutuva, t.arvit
semrutta, minikuin jo huomautin, käyttää 
suuria lkustannu!ksia, niinlkuin esi!IDerkiksi 
na:a:_purimaassamme Ruotsissa on ollut pakko 
tehdä, ikoska siellä ei tällaista laitos,ta, mikä 
nyt on :kys;ymyJksessä, ole olemrussa. 

Pyy;dän sitten lyhykäisesti ka;jota niihin 
epäiJlylksiin, joita suunni-tteilla olevan ikor
ikealkoulun perustaminen näyttää joiUakin 
twhoiUa herättäneen. On ensinnäkin pe
lätty, e,ttä korkealmulussa valmistuneet 
opettaja,t eivät täysin voisi tyy;dyttää niitä 
vaatimuksia, jotka on asetettava nimen
omaan maaseudulla toimivalle lmnsakoulun
opettajalle ja että korkea:koulun perustami
nen tulisi sy;rjäyttämään lalhja!kkaat maa
laiiSnuoret opettaja-alailta (Keskustasta: 
Niinkuin telkeelkin ! ) . 'Tämän johdosta on 
huomautettava, että tätä nykyä, jolloin 
maalaislasten oppiikoulun!käynti on tullut 
varsin yleiselksi, ei enää ole, mitä tulee op
pilaiden yhteisllmnnalliseen. alkuperään, 
suurtrukaan eroa oppikoulujen ja: ylioppilas
seminaarien oppilaiden väiliHä. Vuosi vuo
deLta maalaisaines op.piikouluissamme sitä 
paitsi vaihvistumistaan va:hvilstuu, mistä ron 
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seuraukisena, että tämä a;ines tulee y:hä run
saammin edustetuksi myös korlmrukouluissa. 
Ja kun 'lisälksi on kysymys vain y'hden .se
minaa;rin muuttamisesta yliqppilastutkin
TIJOn pohjalla toimivalksi 'laitokseksi, ei pi
täisi o'lla pelkoa siitä, että opetta;jalksi val
mistumisen tie nousisi pystyyn niille to
della [ruhjalkkaille maaseudun nuorille, 
joiHa ei ole ollut halua tai tilaisuutta 
käydä oppikoulua ja kuitenkin tahtovat 
antautua opettajauralle. Minä olen puo
lestani ensimmäinen myönrtälmään, että täl
lainen tilaisuus on heille jatkuvasti va
rattava. Toi,saalta on kokemus osoittanut, 
että ylioppilaista valmistetut opettajat ovat 
hyvi'n menestyneet maaseudulla, muikautu
neet helpooti ympäristööooä ja olleet ha
lurklkai,ta hakemaan pai'kikoja maaseudun 
syrjä,kylissäkin aina kaukaista Lruppia myö
ten. Maaseudun yleisten sivistysrientojen 
edistämi,sel1e on epäilemättä edUiksi, jos 
opettrujaJlla on hyvän ammattitaidon ohella 
mahdollisimman perusteellinen yleissivistys 
ja :hyvät edellytJHkset jatlkuvaan :monipuoli
seen kehitykseen. Kun vielä lisään, että 
opettajruhwrjoittelu perustettavassa ik:orlkea
lmulus,sa on suunniteltu jä;rjestettäväksi ni
menomaan myös maaseutu!koulujen ~opetus
tehtävää vastaarvaksi, luulisin osoit~taneeni, 
ettei maaseudun :kanrrlJa!lta o1e [)u!heenaole
vassa suhteessa peru.steltua ,syytä vastustaa 
lakiehdotuksen hyväksymistä. 

Korkeakoulun Sopivaisuutta kansakoulun
opettajain valmistuslaitokseksi on epäilty 
myös siitä syystä, että perehtymin,en kalliSa
koululle tärkeisiin harjoitusaineisiin ei siinä 
tulisi riittävän perusteelliseksi. Tämän joh
dosta on huomautettava, että korkeakoululle 
suunnitellussa opetusohjelmassa on tähän 
asiaan kiinnitetty tarpeellista huomiota. 
Eräillä harjoitusaineilla, kuten voimiste
lulla ja urheilulla, on nyt jo varsin vahva 
asema oppikoulujemme opetussuunnitel
massa, ja todennäköistä on, että se lähiai
koina vielä vahvistuu. Käsityö- ja kotitalous
opetus valloittaa paraikaa yhä avarampaa 
tilaa oppikouluissamme. Näin oppikoulun 
käyneillä on verrattain perusteellista har
jaantum:ista eräisiin harjoitusaineisiin jo 
korkeakouluun tullessansa. Mutta lisäksi on 
muistettava muuan tärkeä seikka. Kun 
oppikoui'un käyneillä useimmissa teoreetti
sissa aineissa on hyvinkin se tietomäärä, 
joka kansa;kouluopetuksessa tarvitaan, voi
daan korkeakoulussa sitä enemmän uhrata 

aikaa ja huolta harjoitusaineisiin ja käy
tännölliseen opettajaharjoitteluun, niinkuin 
ohjelman mukaan tulee tapahtumaankin. 

Edelleen on huomautettu siitä, että val
mistamaHa opettajia nykyisten seminaarien 
rinnalla myö:s ehdotetussa lkorkealkoulussa 
saadaan eriarvoisia opettajia, joista korkea
koulussa valmistuneet muodostavat etuoi
keutettujen ryhmän. Tämän johdosta si
vistysvaliokunta huomauttaa aivan oikein, 
että seminaarissa ja ehdotetussa korkeakou
lussa hankittu opettajapätevyys on oleva 
samanarvoinen. Todistusten arvosanat, ja 
ennen. muuta opettajata1dossa saavutettu, 
ratkaisee olennaisesti, kuka on pätevim
mäksi katsottava virkaa haettaessa. Muu
ten on lisättävä, että meillä on pitkät ajat 
ollut ylioppilaista valmistuneita kansakou
lunopettajia, eikä mainittuja epäkohtia tai 
vaikeuksia paikkojen täyttämisessä ole il
maantunut. Nämä opettajat ovat myös 
käytännöllisessä työssä ja yhteisissä rien
noissa hyvin sulautuneet muuhun opettajis
toon. Oppikoulun alalta voidaan sitä paitsi 
mainita esimerkkinä, että siellä, vaikka to
della erilaisen oppiarvon saavuttaneet, ni
mittäin filosofian kandidaatit ja filosofian 
lisensiaatit, on ollut sijoitettava samanlai
siin virkoihin, on vaikeudetta voitu hoitaa 
asiat. Tämän yhteydessä on viitattu myös 
monilukuisiin paikattorniin opettajiin ja 
huomautettu, ettei ole sovelias aika uuden 
valmistuslaitoksen perustamiseen. Tämän 
johdosta on ensin sanottava, ettei ole kysy
myksessä uuden valmistuslaitoksen perus
taminen, vaan entisen muuttaminen uuden
muotoiseksi. Korkeakoulun perustamisen ei 
tarvitse lisätä valmistettavien opettajien 
lukumäärää vähääkään. Se etu tämän 
uuden valmistuslaitoksen perustamisesta 
puheenaolevassa suhteessa vain on, että sen 
avulla on entistä helpompaa säännöstellä 
opettajien valmistus tarkoin vastaamaan 
kulloistakin tarvetta. Kun valmistusaika on 
vain kaksivuotinen, voidaan lyhyessä ajassa 
vähentää ja lisätä opettajatuotantoa aina 
sen mukaan kuin tarve vaatii. Tätä nykyä 
on kieltämättä jokin määrä päteviä kansa
koulunopettajia paikattomina, kuinka suuri, 
sitä en tällä hetkellä vielä osaa tarkalleen 
sanoa. Asiasta on tehty hallitukselle ky
symys, johonka piakkoin voidaan antaa 
vastaus. Nyt tahdon vain mainita, että 
opettajatuotantoa on viimeisten kuuden 
vuoden aikana vähentämistään vähennetty. 

114 
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Kun vuonna 1927 suomenkielisistä seminaa
reista valmistui 515 opettajaa, oli valmis
tUII1eiden lukumäärä viime kev'äänä enää 
vaan 262 ja ensi keväänä enintään 2'25, 
toisin sanoen pienempi kuin minään vuonna 
koko tällä vuosisadalla. Tästä täytyy olla 
seurauksena, että paikattomina oleville pä
teville opettajille, kun tuotantoa ei lisätä, 
ennen pitkää avRutuu tilaisuus paikan saa
miseen kansakouluissamme. Mutta, kuten 
sanottu, koko tällä asialla ei ole sanotta
vaa merkitystä nyt esillä olevan asian rat
kaisussa. 

Mitä lopuksi ehdotetun korkeakoulun ai
heuttamiin kustannuksiin tulee, mistä val
tiovarainvaliokunta on antanut lausun
tQnsa voin vain. sanoa, että esirtyksessä ole
vat laskelmat ovat paikkansa pitäviä. Kou
luhallituksen tekemä arvio on kyllä jonkun 
verran korkeampi kuin esityksen, mutta 
ilman epäilyksiä saadaan välttämättömät 
menot peitetyiksi niiHä :raihaerillä, jot!ka 
esityksessä mainitaan. Puhuessani asian 
puolesta sivistysvaliolkm.massa ja suuren 
valiokunnan jaostossa, jotka valiokunnat 
samoin kuin valtiovarainvaliokunta puol
tavat lakiehdotuksen hyväsymistä vieläpä 
yksimielisesti, olen lausunut sen käsityksen, 
että ehdotettu korkeakoulu, kun se saadaan 
niinkuin toivoa sopii tarkoituksenmukai
sella tavalla järjestetyksi, on tehokkaasti 
edistävä lähinnä kansakoulujen sisäisen ke
hityksen kohottamista. 'Toistan tämän sa
man ajatuksen ja toivon, että nekin edus
tajat, jotka syystä tai toisesta ovat suhtau
tuneet epäillen lakiehdotukseen, ovat voit~ 
taneet epäilynsä ja voivat hyväksyä sen, 
kun se nyt on tullut toiseen käsittelyyn ja 
piakkoin kolmanteen. Minä katson, että 
kaik!ki toi:merupiteet, jotka tarkoi:ttavat sen 
koulumuodon sisäistä syventämistä ja te
hostamista, joka on kaiken kansan yhteinen 
koulu, ansaitsevat eduskunnan kannatusta. 

Ed. A. Halonen: Ehdotan, että tämä 
asia pantaisiin pöydälle ensi perjantaina 
pidettävään istuntoon. 

Ed. Pitkänen: Minun tarkoitukseni 
ei ollut tässä istunnossa vielä käyttää pu
heenvuoroa, mutta ehkä kumminkin on tar
peellista jo merkitä kanta ja sitten kol
mannessa käsittelyssä tulenkin asettumaan 
hylkäävälle kannalle lakiehdotukseen näh
den. 

--------------------------

Minulla on vakaasti juuri niitä epäilyk
siä, joista opetusministeri Mantere täällä 
äsken puhui, ja enkä luule syyttä olevan
kaan. Edellisessä asian käsittelyssä on ed. 
Helo sanonut aivan selvästi, että kysymyk
sessä olevan lakiesityksen tarkoituksena on 
nähtävästikin ennen kaikkea ollut varata 
ylioppilassivistyksen saaneille henkilöille, 
:joiilla alkavat tiet muilla aloilla o:Ua tu
kossa, mahdollisuus valmistautua käytän
nöllisesti, mahdollisimman lyhyessä ajassa 
kansakoulunopettajiksi. Näin se on. Tus
kin olisi herännyt ajatustakaan ryhtyä täl
laiseen puuhaan, ellei ylioppilastulva olisi 
niin tavattoman suuri kuin mitä se nyt on 
ja erittäinkin kaupunkien ja tiheästi asut
tujen keskuksien lapset ovat ylioppilaiksi 
päästyään jääneet paikattomiksi. Minä luu
lisin, että opetusministeriö ja kouluhallitus 
olisivat tehneet paljon hyödyllisemmin, jos 
olisivat ryhtyneet uusimaan entisiä semi
naareja ja niiden opetusohjelmaa ja täy
dentämään entisiä opettajia yliopistollisilla 
kur&Seilla voimaJkkaalllllllin. kuin, mitä nyt 
tähän asti on tapahtunut. Minä jatkan 
kolmannessa käsittelyssä. 

,Ed. P ä r s s i n e n: Herra puhemies! 
Kun seminaarilaitos maassamme noin 70 
vuotta sitten perustettiin, oli täällä vain 
harvoja kansakouluja, joten ei edes kansa
koulun käyntiä voitu asettaa seminaariin 
pääsyn ehdoksi. Vasta parikymmentä 
vuotta myöhemmin saatettiin tämä askel 
ottaa. Että pitemmälle ei voitu mennä 
eikä ollut syytäkään mennä, johtui siitä, 
että suomalaisia oppikouluja oli perin vä
hän ja avautui niissä käyneille kylliksi 
paikkoja virkamiesurille. Verrannon vuoksi 
mainittakoon, että samaan aikaan olivat 
myös tavalliset virkamieskelpoisuusvaati
mukset paljon nykyistään pienemmät. Nyt 
sen sijaan useiden vuosikymmenien kehitys 
on muuttanut sivistys- ja kouluolojamme 
kauttaaltaan. Kansakoululaitos on yleinen, 
oppikouluja on lukuisasti, jopa maaseu
dullakin tuhkatiheään. Vähävaraisimmatkin 
pyrkivät varustamaan lapsilleen tilaisuuden 
oppikoulun käymiseen, niin että ylioppilas
tulva on niin suuri, että ylioppilaiden on 
vaikea löytää toimialaa. Yhteiskunnan etu 
vaatii, että se sivistys ja opetus, mikä on 
annettu ylioppilasvalmistuksessa, ei mene 
ilrukkaan1, ja täll:1öin on aivan luonnollista, 
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että se asetetaan palvelemaan kansanope
tusta, samalla kuin ylioppilaille valmiste
taan tilaisuus päästä kansakoulualalle. 
Myös toisaalta ovat kansakoulun opettaja
sivistyksen vaatimukset kasvaneet. Opettaja 
joutuu toimimaan ympäristössä, missä lu
kuisat kansalaiset ovat vähintään keskikou
lun käyneitä tai saaneet erilaista ammatti
opetusta. Lasten vanhemmistakin on paljon 
näitä tällaisia. Ja jos opettajan sivistys on 
rajoitettu, voi tämä heikentää hänen kas
vattaja-auktoriteettiaan. Myönnettävä toi
saalta on, että opettajassa vallitseva henki 
ei ole aina riippuvainen hänen omaamastaan 
tietomäärästä. Kuitenkin Kajaanin semi
naarissa äskettäin ilmiömäisimmin esiinty
nyt erään valtiollisen suunnan vaikutus to
distaa, että pienillä opin alkeilla kouluun 
tulleita oppilaita voidaan ohjata sokeasti 
minne tahansa. Tässä yhteydessä on syytä 
toivoa, että uutta kasvatusopillista korkea
koulua ei lähdetä johtamaan jonkun yksi
puolisen ja ahdasnäköisen poliittisen suun
nan mukaan, vaan että siellä asetetaan kan
sakoulunopettajien valmistuksen päämää
räksi kehittää todellisia ihmisyys s i v i s
t y k s e n k anna t t a j i a. Opettajan pää
harrastuksena on oleva hänelle uskottujen 
lasten hengen ja ruumiin kykyjen sopusuh
tainen kehitys ja työskentely ympäristön 
siveellisten ja sivistyksellisten harrastusten 
hyväksi. Koska suurin osa hänen oppilais
taan on talonpoikien ja työläisten lapsia, on 
luonnollista, että näiden vanhemmat häntä 
vierovat, jos hän on heidän aineellisten ja 
henkisten pyrkimystensä ilmeinen vastus
taja. Mitä kaikki vanhemmat voivat opet
tajalta vaatia, on koulun säilyttämistä puo
lueettomana ja nyt kun me täällä käymme 
vahvistamaan lakia kasvatusopillisesta kor
keakoulusta on myös tämä vaatimus uuteen 
laitokseen nähden lausuttava. 

Kun käsitykseni mukaan kasvatusopilli
nen korkeakoulu on seuraus ajan kasva
neista vaatimuksista ja muuttuneista sivis
tysoloista, liittyy se myös läheisesti ajan 
tunnuslauseeseen: kansakoulu pohjakou
luksi. Tämä viimemainittu tarkoittaa kou
lun yhtenäistyttämistä. Sivistyksen ei tule 
olla syntyperän ja varallisuuden etuoikeu
tena. Jatko-opetuksen, niin tietopuolisen 
kuin ammatillisen, saantia on helpotettava 
niin, että voidaan puhua y l e i s e s t ä 
k a n s a l a i s k a s v a t u k s e s t a, jonka 
tehtävänä on luoda uusi hengen j a 

työ n y 1 i m y s t ö, uusi y k s i 1 ö 11 i
s y y s y h t e i s k u n t a a p a l v e l e
m aan. Näin määrättynä ei sivistys vaa
ranna kansanvaltaa, vaan on itse olemassa 
kansaa varten. Ja ikäänkuin renkaana ket
jussa tulisi kasvatusopillisen korkeakoulun 
tätä ajatusta palvella. On tasoitettava 
pois juopaa oppi- ja Kansakoulunopettajien 
välillä, kun etenkin pohjakouluna toimiva 
kansakoulu asettaa opettajalle suuremmat 
vaatimukset. 

Kasvatusopillista korkeakoulua on vas
tustettu sillä, että on selitetty sen kautta 
kansakouluun pohjautuvan seminaarin 
aikaa voittaen häviävän. Tämä on kuiten
kin kehityksen kulku. Jo kauan on joilla
kin ylioppilailla ollut tilaisuus tulla kansa
koulunopettajiksi, mutta kun asia nyt sään
nöstellään, niin on tunnustettava, että 
opettajien liikatuotannon välttämiseksi täy
tyy toisaalta opettajavalmistusta supistaa. 
Mutta tällähän voittavat maanviljelys- ja 
jotkut ammattialat sillä, että valmiita semi
naareja ei noin vain voida lakkauttaa, vaan 
on niitä muutettava muiksi, käytännöllistä 
elinkeinoelämää palveleviksi kouluiksi. Väi
tös, että uudella opettajavalmistuslinjalla 
vaikeutettaisiin kansan lasten pääsyä opet
tajiksi, ei liioin nykyoloissa pidä paik
kaansa, sillä kuten jo viitattiin, tulee las
ten vanhemmille halvemmaksi antaa las
tensa kotiseudulla tai lähistöllä käydä joko 
keskikoulua tai koko oppikoulu ja sieltä 
siirtyä seminaariin tai kasvatusopilliseen 
korkeakouluun. 

Kyseessäoleva hallituksen esitys hyväk
syttiin yksimielisesti sivistysvaliokunnassa. 
Tähän on myöskin suuri valiokunta yhty
nyt. Kuten sivistysvaliokunnan mietin
nöstä ilmenee, on samalla tahdottu lausua 
eräitä suuntaviivoja ainejaosta korkeakou
lun ohjelmassa. Jo Jyväskylän yliopisto
yhdistyksen valtuuskunnan asettama valio
kunta lausuu tästä: ,Yhtä tähdellisenä on 
pidettävä vastaisten opettajien tietopuolis
takin tutustumista kansakoulun ympäristön 
elämään, jonka jo omasta kokemuksesta 
useimmat opettajiksi valmistuvat ylioppi
laat tuntevat. Tätä tarkoitusta palvelee 
sosiaalinen ympäristö- ja kotiseutuoppi, 
maataloudellisten aineiden ja kotitalouden 
opetus sekä tietopuolinen tutustuminen 
sellaisiin kansankielen ilmiöihin, joiden 
tunteminen kansakoulunopettajan toimessa 
on tärkeätä. Erikoisesti tehostettavia ai-
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neita ovat edelleen: urheilu, voimistelu, 
terveys- ja raittiusoppi, käsityö, piirustus 
ja musiikkiaineet. Lisäksi on annettava 
täydentävää opetusta muissakin aineissa, 
joissa oppikoulun antamaa tietoa ja taitoa 
ei pidetä riittä1vänä karusakoulunopettaja
toimeen.'' 

Nykyisessä keskikoululle pohjautuvass1t 
seminaarien ohjelmassa on eräitä käytän
nönisiä aineita liiaksi supistettu. Niinpä 
opetetaan 5-luokkaisessa seminaarissa ty
töille 14 tuntia käsityötä, mutta 3-luokkai
sessa opetetaan 7 1/ 2 tuntia ja kuitenkin 
on 50 % näistä oppilaista tullut sellaisista 
oppikouluista, joissa ei ole käsityön ope
tusta, ja sitä paitsi on melkein puolet oppi
koulujen käsityönopetuksesta epäpätevien 
opettajien käsissä. Ylioppilaitten opettaja
valmistuksessa olisi siis pidettävä huolta 
siitä, että käytännöllisten aineitten tunti
määrä on todella riittävä, sillä vain osa 
ylioppilaista on näissä aineissa aikaisemmin 
saanut riittävää harjotusta. Sisällytän tä
hän erikoisesti vielä musiikin, jonka mer
kitys opettajalle on erittäin suuriarvoinen. 
Yleensä käytännöllisiin aineisiin nähden 
tarvitsevat koulumme paljon uudistusta, 
että ne tulevat todella elävää elämää vas
taaviksi. 

Kasvatusopilliseen ko11keakouluun yhdis
tetään myös kansakoulunopettajien jatko
kasvatus. On väärinkäsitystä, että tämä 
merkitsisi sitä, etteivät kansakoulunopetta
jat saisi enää opiskella Helsingin yliopis
tossa, mutta kun Jyväskylän ko:rlkeakou
lussa tulee o:J.emaan 'kolmas kesäinaiikairuen 
lukukausi, niin opettajat vapaana oUen 
voivat paremmin sinne päästä. Kuitenkin 
haluaisin lausua, että opinnot olisi suun
nattava vapaasti eri aineiden aloille eikä 
yksipuolisesti. kasvatusopin alalle. Tietysti 
kasvatusopillinen korkeampi tietomäärä on 
ar.vokas, mutta ei yksinomainen pääasia. 
Eihän kasvatusoppi ole kansakoulun oppi
aine. Perin tärkeätä on, että opettaja omaa 
hyvän opetustaidon eri aineissa ja nimen
omaan taitaa näitä aineita. Esim. mate
matiikan opetus pelkkänä mekaanisena 
lasJmtaitona, jommoista yleeniSä kansakou
luopetus tässä aineessa on, ei vastaa ny
kyisiä vaatimuksia. Tässä ennen kaikkea 
vaaditaan ä1yn kehittämistä. Ja ottaakseni 
toisen esimerkin. Opettajan ·on omattava 
historiassa laajemmat tiedot ja yhtenäinen 
ikuva kansojen kehityksestä. ·Muuten hän 

voi opettaa toisena tuntina sellaista, että 
yksilöt johtavat kansojen vaiheita, ja toi
sena tuntina, että olevissa oloissa olevat 
syyt ovat luoneet historian: murroskausia 
ja tapauksia. Yleensäkään yhteiskunta
oppia ei hist·orian ohella ole sivuutettava. 
Opettajiin nä!hden tulee mieleeni se, että 
he voivat olla niin automaattisia toimin
nassaan, että siitä voi johtua hyvinkin 
ikäviä seurauksia oppilaille. - Vielä eräs 
pieni huomautus tietojen soveltamisesta 
elämän käytäntöä palvelemaan. Maas
samme on m. m. sekä yhteiskunnallinen 
että yksilöllinen terveydenhoito varsin taka
pajulla. Tässäkin suhteessa tulisi kansa
koulunopettajien ·valmistuksessa saada te
hostusta aikaan, että kansakoulu voisi olla 
terveydenhoidon edelläkävijänä. 

Tärkeintähän on kansakoulun tehtävistä 
kansamme siveellinen kasvatus etenkin ny
kyisenä aikana, jolloin tapainturmelus ja 
viiikivalta rehoittavat. Niinpä onkin vaa
dittava, että nuoren polven opettajaval
mistusta ohjataan humaanisuuden ja su
vaitsevaisuuden tunnusten merkeissä. 

Opettajien jatko-opetuksesta sana. Sii
näkään ei olisi päästettävä määrääväksi 
pelkkä opinarvojen ja tutkintojen ajoja;hti. 
Pääasia lopultakin on opettajan persoonal
lisuus. Hänen tulisi käsittää elämänkutsu
muksekseen olla siveellisen ja ti•edollisen 
kansalaiskasvatuksen jakaja, kasvavan pol
ven henkisten kykyjen ja työkuntoisuuden 
kehittäjä, ·ei yksin kansallisessa, vaan yleis
in1himillisyyden hengessä. 

Kannatan esityksen hyväksymistä. 

Ed. K a ll i 01 k o s k i : Pyydän kannattaa 
ed. A. Halosen E!hdotust:a asian pöydälLe
panosta. 

P u h e m i' k:l s: Kun on tehty elhdotus, 
että asia pantaisiin pöydälle, on se valtio
·päivfujärje:styksen 65 § :n mukaan jääpä 
ipö,ydälle. Kehoitan seuraavia puhujia lau
sumaan mielensä pöydällepanoajasta. 

Ed. W a i n i o : Minulla ei ole mitään 
mielipidettä asian pöydällepanosta. Olin 
pyytänyt. aivan toisessa mielessä puheen
vuoron. 

1Ed. Korven oja: Luovun. 



Keskustelu pöydäLlepanosta julistetaan 
pää ttyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. A. Halonen ed. Kalliokosken kannat
tamana .ehdottanUJt, että asia pantaisiin 
pöydälle ensi perjantain istuntoon. 

Selonteko myönnetään oili:eaksi. 

P u h e m i e s: Ktm muuta ehdotusta ei 
ole tehty, pantaneen asia pöydäHe ensi per
jantain istuntoon. 

A:sia p a n n a a n p ö y d ä ll e ensi per
jantain istuntoon. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

P u ·he m i e :s: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 10)-19 asiat. 

20) Kokemäenjoen alajuoksun ruoppaamista 

tar!koittav,a hallitulksen esitys n:o 62 esi
teUään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a l.i o kun t a a n. 

21) Ehdotuksen laiksi yhdistyksistä annetun 
lain muuttamisesta 

sisäLtävä haHituksen esitys n :o 63 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti l a k i v a l i o k u .n
t a.a n. 

P u h e m i e s: Kun eduskunnalle on 
jaettu hallituksen esitykset n :ot 64 ja 65, 
niin voitaneen nekin esitellä valiokuntaan 
Hiiliettämistä varten. 

Puhemiehen ehdotus hyväksytään. 

Valtiontakuun myöntämistä Suomen Asun
tohypoteekkipankin ulkomaisille obligatiolai

noille 

koskeva ha11ituksen esitys n :o 64 esitel
lään ja Ui:hetetään puhemieneuvoston ehdo-
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tu:ksen mukaisesti v a l t i o v a r ,a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

Eräiden valtionlainain uudelleen järjes,tä
mistä 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 65 esi
tellään ja lähetetään samoin v a 1 t i o v a
r a i n v ,a 1 i o ik unta a n. 

Pöydällepanot: 

Pöydälle.panoa varten esitellään ja paru
naan pöydällle ensi perjantain istuntoon: 

22) Hallituksen toimenpiteistään vuonna 
1932 antaman kertomuksen johdosta, mikäli 

se koskee suhteita ulkovaltoihin, 

laadittu ulkoasiainva1iokunnnn mietinto 
n:o 3; 

23) Ehdotuksen laiksi elinke·inon harjoitta
misen oikeudesta annetun lain muuttamisesta 

sisältävän lakialoitteen johdosta laadittu 
talousvaliokunnan mietintö n :o 5 ; seikä 

24) Ehdotuksen laiksi metsänmyynnistä 
eräänlaatuisilta asutustiloilta 28 päivänä 
huhtikuuta 1925 annetun lain 1 ja 2 § :n 

muuttamisesta 

:sisältävän hamtuksen esityksen johdosta 
'laadittu maatalou:svaliokunn,an mietintö 
n:o 5. 

Pulheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. He l o: Valtio1varainvaliokunta ko
[montuu nyt heti tämän i>stunnon j.älkeen. 

P u he mies: Eduskunnan seuraava is
tunto on tänään kello 19,30. 

Täysistunto lopetetaan kello 17. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Alku Kostia. 
'V. oi. 
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27. Tiistaina 21 p. marraskuuta 1933 
kello 19,.30. 

Päiväjlirjestys. 

Iil m o i •t u k s i a. 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi :tuulaa:kimaksun 
laSkemisen perusteesta vuosin1a 1934 

Siv. 

ja 1935 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 916 
A s i a k i r j a 1t: Suuren valiokun

nan mietintö n:o 24; laki- ja talous
va:liokunna;n mietintö n:o 8; hallituk
sen esitys nt :o 52. 

Ensimmäinen käsi:thdy: 

2) Ehdotukset lailksi viran- ja toi
menhaltijain rpa11kkausten vähentämi-
sestä vuoden 1934 aikana ......... . 

A s i a k i r j a t: V a;ltiovarainvali o
kunnan mietintö n:o 9; halhtuksen 
esitys n :o 10; ed. Kestitn y. m. lak. 
a;l. n:o 24. 

3) Ehdotus laiksi koroitetun tupaJk
ka;valmisteveron kantamisesta vuonna 
1934 ............................ . 

A s i a k i r j a t: V a:ltiovarainva;lio
kunnan mietintö n:o 10; iha:llituJksen 
esity,s n:o 2. 

4) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta 
Asia k i r j a t: V a:ltiovarainva:lio

kunnan mietintö n:o 11; hail1ituksen 
esitys n:o 3. 

5) Ehdotus 1laiksi ma:keisvalmiste-
verosta .......................... . 

A s i a k i r ·j a t: V a:ltiova;ra.inva1io
kunnan mi,etintö n:o 12; hallituksen 
esitys n:o 4. 

6) Ehdotus laiksi mallasjuOillla:ve-
rosta ............................ . 

Asiakirjat: Va!ltiovarainva:lio
kunnan mietintö n :o 13; hallituksen 
esitys n:o 5. 
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7) Ehdotus laiksi Suomen Pankin 
1933 vuoden voiton käyttämisestä .. 

A s i a k i r j a t: V a:ltiova;rainva1io
ikunnan mietintö n:o 15; !hallitulksen 
esitys n:o 9. 

8) Ehdotus la:iksi edusta;j<anpalk
kilosta annettua: lakia väliaikaisesti 
muuttaneen lain voimassaoloajasta .. 

A s i a k i r j a t: V altiova;rainva1io
kunnan mi,et.iTIJtö n:o 8; ed. Kiviojan 
lak. a:l. n:o 23. 

Ainoa käsittely: 

9) Ehdotus toivomukseksi eng1lan-

Siv. 

930 

, 

nin ,kielen saattamisesta IP31koilliseksi 
oppiaineeksi oppikouluihin . . . . . . . . . . 931 

A s i a k i r j a t: Sivistysvaliokun-
naru mietintö n:o 3; ·ed. Rantasen 
y. m. toiv. al. n:o 42. 

10) Ehdvtus toivomukseksi alma
na:klkojen ja kalenterien ju'Lkaisemisen 
erioikeuden lopettamisesta . . . . . . . . . . 938 

A s i a k i r j a t: Sivistysv:aliokun-
na;n mietintö n:o 4; ed. Erkon y. m. 
toiv. al. n:o 46. 

Pö.ydällepa:ntoa: va1rten 
esite ll ä ä n: 

11) V altiovarainvaliokunruan mie-
tintö n:o 24 hallituksen esityksen joh
dosta val tivn takuun myöntrumisestä 
Suomen Asuntohypoteekkijpankin ul
komaisille obligatiolainoille . . . . . . . . . 939 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudon asemesta merkitään läs
näoleviksi ne edustajat, jotka ottivat osaa 
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edelliseen istuntoon, ja lisäksi ed. Virk
kunen. 

Ed. Erkon kysymys, joka koskee hallituksen 
toimenpiteitä luutnantti Pentikäisen vakoi

luasiassa. 

P u h e m i e s: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen esitellään ed. Erkon valtioneuvoston 
asianomaisen jäsenen vastattavaksi osoit
tama kysymys sekä puolustusministerin sii
hen antama kirjallinen vastaus. 

Sihteeri lukee kysyrrnykseru ja puolustus
ministerin vastauskirjelmän. 

tSihteeri ·lulkee: 

Eduskunnan Herra Puhemiehelle. 

Yleistä huomiota on herättänyt se seikka, 
että Suomen yleisesikunnassa palveleva up
!;;eeri, luutnantti Pentikäinen, jokin aik·a 
sitten poistui varsin hämärien olosuhteiden 
vallitessa Neuvosto-Venäjälle. Jo heti ka
toamisen jälkeen v~tkiirutui se käs•itys, että 
luutnantti Pentikäinen oli toiminut vieraan 
vallan asiamiehenä, hankkien tietoja Suo
men puolustuslaitoksesta. Joskin puolus
tuslaitoksen taholta on yritetty luoda sel
lainen käsitys, että tapahtuma olisi merki
tyksetön, on kuitenkin yleinen käsitys 
maastsa luutnantti Pentikäisen 'toimin
nan vahingollisuudesta saanut yhä enem
män vahvistusta sen kautta, että hänen pa
koansa tutkittaessa on sisäasiainministeriön 
alainen etsivä keskuspoliisi joutunut pidät
tämään kokonaisen vakoilijajärjestön, jolta 
julkisuuteen tulleiden tietojen mukaan olisi 
tavattu 'Varsin raskautta.vaa todistusaineis
toa. 

Ottaen huomioon luutnantti Pentikäisen 
toiminnasta julkisuuteen tulleet tiedot ja 
myöskin ne mahdollisuudet, joita hänellä 
on ollut päästä käsiksi ensiluokkaiseen sa
laiseen sotilasaineistoon, ja kun kaiken li
säksi sotilasviranomaisten taholta ei tapah
tuneen johdosta ole annettu minkäänlaista 
asiallista selitystä, lienee syytä hanitukselta 
tiedustella, missä määrin luutnantti Penti
käisen toiminta on todellakin voinut va
hingoittaa maan puolustuslaitosta. Tähän 

on sitäkin suurempi syy, kun Suomen puo
lustuslaitos on erittäin lähellä kansan sy
däntä ja kun siihen on hyvinkin vaikeissa 
oloissa vuosittain uhrattu olosuhteisiimme 
nähden suuria summia, ja kun vielä lisäksi 
tuntuu siltä, kuin ei olisi välttämättöm:irrn
pien sotilassalaisuuksien suojaamiseksi ryh
dytty kaikkiin niihin varokeinoihin, joi,ta 
on oikeus vaatia. 

Kaiken ylläolevan perusteella nojautuen 
valtiopäiväjärjestyksen 37 §:n 1 moment
tiin pyydän Teitä, herra Puhemies, saat
tamaan asianomaisen hallituksen jäsenen 
vastattavaksi seuraavat kysymykset: 

1. Mitenkä on maihdollista, että 
luutnantti Pentikäisen asemassa 
oleva ja vähäisillä upseeriedellytyk
sillä varustettu henkil-ö on voinut 
päästä käsiksi yleisesikunnan salai
siin papereihin ja mitenkä on mah
dollista, että tämäntapaisia upsee
reita yleensiikään käytetään arka
luontoisissa luottamustehtävissä? 

2. Mitä takeita on siitä, että täl
lainen ei enää uudistu? Ja eikö 
tällaisten tapausten uudistumisen 
välttämiseksi ole tehtävä muutos ar
meijan valvontasysteemiin? 

3. Onko perää siinä julkisuudes
sakin näkyneessä tiedossa, jonka mu
kaan pidetään todennäköisenä, että 
luutnantti Pentikäinen on voinut 
saada käsinsä asiapapereita ja muita 
tietoja, jotka tekevät mitättömäksi 
usean vuoden työn ja uhraukset ja 
'VOivat vaikuttaa, jos ne vihollisen 
käsiin joutuvat, heikentävästi maan 
puolustusmahdollisuuksiin? 

4. Onko katsottu tarpeelliseksi 
ryhtyä tapahtuneen johdosta toimen
piteisiin sellaisten muutosten ai
llmansaamiseksi nnssa edesvastuuta 
kantavissa sotilaspiireissä, joille täl
laisten asiain hoito on uskottu, vai 
katsotaanko, että valvonta ja johto 
on tyydyttävästi hoidettu? 

5. Mihinkä toimenpiteisiin on aiottu 
ryhtyä tai jo ryhdytty sen johdosta, 
että sotilasviranomaisten taholta 
luutnantti Perrtikäisen jutussa, joka 
kiinnostaa ka.n.san laajoja puolustus
tahtoisia kerroksia, on julkisuuteen 
annettu tahallaan virheellisiä ja har
haanjohtavia tietoja? 



Luutnantti Pentikäisen vakoiluasia. 913 

Aiotaanko tässä suhteessa saada 
aikaan muutos? 

Helsingissä, marraskuun 7 p:nä 19'33. 

Puolustusministeriö. 

Helsinki, 
marraskuun 21 p :nä 1933. 

N :o K. 6141/33. 

Eljas Erkko. 

- Eduskunnan Herm Puhemiehelle. 

Edusikunna!ll Herra Puhemiehelle osoitta
massaan !kirjoituksessa 7 päivältä kuluv·aa 
kuuta, joka koskee reserviluutnantti Viljo 
Armas P en t i k ä i sen vcakoilujuttua, on 
edustaja Eljas Er1kko hallituksen asian
omaisen jäsenen vastattavaksi, valtiopäivä
järjestyksen 37 § :n nojalla, tehnyt seuraa
vat kysy:mykset: 

L Mitenkä on mahdollista, että luut
nantti Pentikäisen asemassa oleva ja vähäi
sillä upseeri,edellyty'ksillä varustettu hen
kilö on voinut päästä käsi:ksi yleisesikun
nan salaisiin prupereihin ja mitenkä on 
mahdollista, että tämäntapaisia upseereita 
yleensäkään käytetään arkaluontoisissa luot
tamustelrtävissä? 

2. Mitä takei,ta on siitä, että tällainen ei 
enää uudistu? Ja eikö tällaisten tapausten 
uudistumisen välttämiseksi ole tehtävä 
muutos armeij·an valvontasysteemiin? 

3. Oniko perää siinä julkisuudessakin nä
kyneessä tiedossa, jonka mukaan pidetään 
todennäkö·isenä, että luutnantti Pentikäi
nen on voinut saa:da käsiinsä asiapapereita 
ja muita tietoja, jotka tekevät mitättö
mäksi usean vuoden työn ja uhmukset ja 
voivat vaikuttaa, jos ne vihollisen käsiin 
joutuV8Jt, heikentävästi maan puolustus
mailidolli:suuksiin? 

4. Onko katsottu tar:peelliseksi ryhtyä 
tapahtuneen johdosta toimenpiteisiin sel
laisten muutosten aikaansaamiseksi niissä 
edesvastuuta kantavissa sotilaspiireissä, 
joille tällaisten asiain hoito on uskottu, vai 
katsotaanko, että valvonta ja johto on tyy
dyttävästi hoidettu? 

5. Mihinkä toimenpiteisiin on aijottu 
rylhtyä tai jo rY'hdy·tty sen johdosta, että 
sotilasviranomaisten taholta luutnantti Pen
tikäisen jutussa, joka !kiinnostaa kansan 

laajoja puolustustahtoisia kerroksia, on 
julkisuuteen annettu tahallaan virheellisiä 
ja ·harhaanjohtavia tietoja? Aijotaanko 
tässä suhteessa saada aikaan muutos? 

Ylläolevan johdosta on minulla kunnia 
esittää seuraavaa: 

Reserviluutnantti Pentikäinen suoritti 
asevelvollisuutensa 2 divisionan 3 erillisessä 
kon~kiväärtkomppaniassa huhtikuun 16 päi
vän 1923 ja maaliskuun 21 päivän 1924 
välisenä aiikana ja oli hänen käytöksensä 
hyvä eikä häntä oltu rangaistu. Tämän 
jälkeen palveli hän aliupseerina sitoumuk
sen perusteella Helsingin Komennuskomp
paniassa vuoteen 1928 asti, saaden vuonna 
1927 komennuksen reserviupseerikouluun, 
jossa hän suoritti reserviupseerin tutkin
non. Vuonna 1924 hankittiin Etsivältä 
keskuspoliisilta tiedot Pentikäisen poliitti
sesta luotettavaisuudesta ja ilmoitti keskus
poliisin Viipurin osasto kirjelmällään N :o 
4080 toukokuun 3 päivältä sanottuna 
vuonna, että silJä ei ollut hallussaan val
tiollisesti epäedullisia tietoj,a Pentikäisestä. 
Senjälikeenkään ei ole saatu mitään epä
edullisia tietoja Pentikäisestä, kunnes hän 
lä:ksi Venäjälle. Vuonna 1929 ylennettiin 
Pentikäinen reservivänrikiksi ja komennet
tiin yleisesikuntaan valokuvaajaksi. 

Pentikäisen, ollen reserviupseeri, oli toi
mittava päivystävänä upseerina. Etupäässä 
täiS:Sä ominai~suudessa oli hänelle ma,hdollista 
päästä käsiksi osaan salaisemp.aa aineistoa. 
Armeij,assa ja suojeluskunnas.sa palvelee 
ny:kyään noin 400-500 reserviupseeria, 
joista oHalla on varsin luottamusta vaativia 
tehtäviä. Heitä ei voida sen nojalla, että 
he ovat reserviupseereja, pitää poliittisesti 
väJlemmän luotettavina kuin aktiiviupsee
reja. Liikekannallepanon sattuessa tulee 
:reserviupseereilla olemaan varsin huomat
tavia tehtäviä korkeimmiiS:SaJkin esikunnissa. 
Se seikka taas, että Penti!käiuen oli itse
oppinut mies., ei voinut olla minään syynä 
hänen asettamiseikseen erikoisasemaan toi
siin upseeooihin verr:aten. Lisäksi on otet
tava huomioon, että vwkooja;ksi antautunut 
henkilö, olkoonpa hän kuka tahansa, mutta 
varsinkin upseerin asemassa oleva, tekeytyy 
kaikinpuolin luotettavaJksi sekä välttää 
esiintymisessään 'lmi'kkea sellaista, mikä 
voisi antaa aihetta pienimpäänkään epäi
ly!ksoon. 
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Toisen kysymyksen johdosta huomautan, 
että sotilasvalkoilutoiminnan lopettaminen 
ei ole Suomen viranomaisien v·alla.ssa. Sel
vää on kuitenkin, että vilranomaiset tulevat 
tekemään pmfuaansa tämän toiminnan eh
käi,semiseksi ja onkin tässä suhteessa jo 
ryfhdytty lisätoimenpiteisiin, joita ei tässä 
yhteydessä luomwllisesti ·voida luetella. Ky
symyksessä oleva valitettava tapaus on 
saattanut kysymyksen yleisesikunnan val
vontatoimiston toiminnan järjestelystä 
uudelleen käsiteltäväksi. Asiaa on puolus
tuslaitoksen truholta jo ailmisemmin har
kittu ja on siitä tehty ehdotuksiakin, mutta 
ei kysymystä ole vielä saatu .lopullisesti rat
kaistuksi. Nyt on selvää, että kotimainen 
valvonta on kiireellisesti järjestettävä 
uudelleen ja keskitettävä. 

Kolmannessa kysymyksessä mainitussa 
huhussa ei ole perää. Tutkimulksissa on 
kyllä todettu, että Pentikäinen on toimit
tanut toimeiksiantajilleen ,sellaistakin aineis
toa, josta osa on salaista. Tällä aineistolla 
ei kuitenkaan enää ole sanottavaa merki
tystä, eikä se vaiikuta kysymyksessä edelly
tetyllä tavalla maan puolustusmahdolli
suuksiin. Yleisesikunnassa ja puolustuslai
toksessa vuosien aikana ,suoritettu työ ei 
suinkaan ole mennyt hukkaalll, vaan on 
maan:puolustussuunnitelmallamme kokonais
suunnitelmana edelleenkin entinen al"vonsa. 

Neljännen kysymyksen johdosta huomau
tan., että tutkimusten ollessa 'keskeneräisiä 
ei ole katsottu olevan syytä ryhtyä toimen
piteisiin muutosten aikaansaamiseksi niissä 
edesvastuuta kantavissa sotilaspiireissä, 
joille tällaisten asiain hoito on uskottu, 
vaan on tämä kysymys ratkaistava senjäl
keen kuin asiaa on sii:hen vaikuttavalta 
osa:lta riittävästi tutkittu ja selvitetty. 

Mitä viidenteen kysymykseen tulee, on 
asiasta sotilasviranomaisten taholta annettu 
kolme eri viraUista tiedonautoa Suomen 
tietotoim~stolle, nimittäin 5, 10 ja 17 päi
vänä viime lokakuuta. Nämä tiedot annet
tiin tutkimusten Siihenastisten tulosten pe
rusteella. Mitään tahallaan virheellisiä ja 
ha:rihaanjohtavia tietoja ei ole annettu. Toi
nen asia on, että myölhemmät tutkimukset 
ovat antaneet jossain määrin toisenlaisen 
kuv•an Pentiikäisen toiminnasta kuin alussa 
oli saatu. 

Sotilaallinen vakoilujuttu ei ole yksin
omaan sisäpoliittinen, vaan suurelt,a osalta 
ulkopoliittinen asia. Kun jokin vakoilu-

juttu on paljastettu, ei ole asianmukaista 
antaa siitä julkiselle sanalle yksityiskoh
taisia selostuksia. Tämä on helposti ym
märrettävissä, si1lä jos annetaan tarkka se
liostus tutkittwvanwolevasta vakoilujutusta 
sanomalehdille, niin joudutaan !helP'osti an
trumaan vieraihle,. joitten hyväksi vakoilua on 
'harjoitettu,, niiden halurumia tietoja. Vie
läpä voidaan saattaa julkisuudessa jonkun 
ulk:ovallan toiminta mrua:ssamme vähellliiDän 
edulliseen valoon. Tästä johtuu myöskin 
l·ainsäännös, että tällaisten asioiden käsit
tely oikeudessa, tuomioistuimen määräyk
sestä,, voi tapa!htua ja käytänn,össä aina 
tapahtuu, suljetuin ovin. 

Vielä vlthemmän voidaan vaatia,, että vi
ranomaiset ryhtyisivät jo j.utun tutkimus
ten ensi vaiheissa antamaan yleisölle tie
toja asian kulusta,, sillä tästä kärsisi tut
kimusten menestyksellinen jatkaminen. 

Jutun arkaluontoiseen laatuun nähden 
en katso tässäJkään yhteydessä vo~vani an
taa yksityiskohtaisompia tietoja asiasta 
enlkä niistä toimenpiteistä, joilhin jo on ryh
dytty tahi tul.laan ryhtymään. 

Lopuksi mainittalmon, että yleisesikunta 
on Eduskunnan Oikeusasiamiehen pyyn
nöstä hänelle lähettänyt yksityiskohtaisen 
selostuksen toimenpiteistä:än ja tutkimus
tensa tuloksista. 

Puolustusministeri Arvi Oksa:la. 

Försvarsministeriet. 

Helsingfors, 
den 21 november 1933. 

N :o K. 6141/33. 

Till Riksdagens Herr Talman. 

I en till Herr Talmannen riktad skri
velse av den 7 dennes, vilken rör reserv
löjtnanten Viljo Armas P en t ikä i n en s 
verksamhet som spion, 1har riksdagsmannen 
Eljas Erkko, i stöd av riksdagsordningens 
37 §, till vederbörande regeringsmedlems 
besvarande framställt följande spörsmål: 

1. I-Iuru är det möjligt att en person i 
löjtnant Pentikäinens ställning oc'h ut
rustad med så små förutsättningar att 
vara officer, kunnat överkomma general
stahens sekreta !handlingar, och !huru är 
det möjligt att dylika officerare överhu
vudtaget användas i ömtåliga förtroende
uppdrag? 
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2. Vilka garantier förefinnas för att nå
got dylikt icke mera upprepas? Och ,bör 
icke, ·för urrdvikande av att dylika hän
delser upprepas, en förändring i övervak
ningssystemet inom a11men företagas? 

3. Finnes det någon grund i det även 
i offentligheten synliga meddelandet, en
ligt vilket man anser troligt att löjtnant 
Pentikäinen kunnat överkomma dokument 
och andra uppgifter, vilka omintetgöra 
flera års arbete och uppoffringar och 
kunna, ifall de råJka i fiendehand, verka 
försvagande på landets försvarsmöjlighe
ter? 

4. Har man funnit nödigt att med an
ledning av det inträfrfade, vidtaga åtgär
der för att få tili stånd förändringar inom 
de ansvarsbärande militära kretsar, åt 
vilka anförtrotts vården av dessa angelä
genheter, eller anser man, att övervaknin
gen och ledningen hava skötts tiUfreds
ställande~ 

5. Vilka åtgärder ärnar man vidtaga 
eller har rman redan 'Vidtagit på grund 
därav, att från militärmyndig;heternas sida 
i löjtnant Pentikäinens sak, som intresse
rar vidsträckta försvarsvänliga folklager, 
offentliggjorts uppsåtligt oriktiga och vilse
ledande uppgifted Ärnar man i detta 
hänseende få till stånd en ändring ~ 

Med anledning av ovanstående har jag 
äran an•föra följande: 

Reservlöjtnant Pentikäinen avtjänade sin 
värnplikt i det till 2 divisionen ihörande 
3 avdelta maskingevärskompaniet från den 
16 april 1923 till den 21 mars 1924. Hans 
uppförande var gott och rblev ihan under 
denna tid icke bestraffad. Därerfter tjä
nade han såsom underofficer på grund av 
avtal i Helsingfors kommenderingskompani 
till år 1928, och erhöll han år 1927 kom
mendering till reservofficersskolan, varest 
han avlade reservcofficersexamen. År 1924 
införskaffades från detektiva centralpolisen 
uppgifter rörande Pentrkäinens politiska 
tillförlitlighet och meddelade centralpoli
sens avdelning i Vibo:vg i skrivelse N: o 
4080 av den 3 maj sagda år, att den
samma icke hade kännedom om n'ågra om
ständigheter, som skulle ifrågasätta Penti
käinens :politiska tillförlitlighet. Ej iheller 
senare :har, innan Pentikäinen begav sig 
tili Ryssland, några för ihonom ogynn-

---- ----------~--

samma uppgifter er'l:tlållits. År 1929 be
fordrades Pentikäinen till reservfänrik oc'h 
kommenderades till generalsta:ben såsom 
fotograf. 

I egenskap av reservofficer måste Pen
t1käinen fungera som dejourhavande offi
cer. Huvudsakligen i denna .egenskap blev 
det 'honom möjligt att komma åt en del 
sekretare saker. I armen och s'kyddskå
rerna tjänstgöra för närvarande cirka 
400-500 reservofficerare av vi1ka en del 
hava åligganden, som kräva ett synnerli
gen stort förtroende. De kunna icke på 
den grund, att de äro reservofficerare, an
ses vara i politiskt avseende mindre pålit
liga än ruktiva officerare. I fall av mohi
lisering komma reservofficerare att hava 
synnerligen viktiga åligganden även i de 
högsta struberna. Den omständigheten åter, 
att Pentikäinen var en självlärd man, 
kunde icke vara någon orsak att ställa 
honom i en kategori för sig i tförhållande 
till andra officerare. Vidare bör tagas i 
betraktande, att en person, som givit sig till 
spion, han må nu vara vem som 1helst, men 
synnerligast om han är i officersställning, 
försöker verka i alla avseenden förtroende
ingivande o0h undviker i sitt uppträdande 
allt sådant, som kunde väcka misstankar 
äJven i minsta mån. 

Med anledning av den andra frågan på
pekar jag, att det icke ligger i de finska 
myndigheteruas makt att göra slut på det 
militära spionaget. Klart är likväl att 
myndigheterua komma att göra sitt bästa 
ti.U förhi(nifranide av sådan ve:r'ksamhet o0h 
har i sådant avseende redan vidtagits ytter
ligare åtgärder, vilka i detta samman
hang naturligtvis icke kunna upprä:knas. 
Ifrågavarande 1beklagliga händelse har 
1bragt frågan om organisationen av gene
ralsta:bens övervakningssystem till förnyad 
behandling. Sa:ken har inom försvarsvä
sendet redan tidigare tagits under ompröv
ning och hava även förslag tili omorga
nisation gjorts men har något avgörande 
icke kunnat träffas. Nu är det emeller
tid klart, att den inlhemska övervrukningen 
Skyndsammeligen !bör omorganiseras och 
koncentreras. 

Det i den tredje frågan omnämnda ryk
tet saknar grund. Undersökningarna hava 
väl visat, att Pentikäinen tillställt sina 
uppdragsgivare även sådant material, som 
delvis är av sekret natur. Detta material 
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har li'kväl icke mera någon nämnvärd ibe
tydelse och har ej heller den i spörsmå
let förutsatta verkan på landets försvars
möjligheter. Det i generalstaben och för
svarsväsendet i övrigt under åratal he
drivna arbetet har icke gått förlorat, utan 
ihar vår försvarsplan fortsättningsvis så
som helhet sitt förra värde. 

Med anledning av den fjärde frågan 
framhåller jag, att det så länge undersök
ningarna ännu pågå icke ansetts vara skäl 
att vidtaga åtgärder i och för 'åstadkom
mande av ·förändringar i de ansvarsbärande 
militära kretsar, åt vilka anförtrotts vår
den av dessa angelägen'heter, utan bör 
denna fråga avgöras sedan saken i detta 
avseende bliv.it tillräckligt undersökt och 
utredd. 

Vidkommande åter den fcmte frågan så 
hava militärmyndighete.rna givit trenne 
skilda officiella meddelanden till Finska 
N otisbyrån nämligen den 5, 10 och 17 sist
lidna oktober. Dessa meddelanden gävos 
på grund av undersökningarnas dåvarande 
resultat. Några avsiktligt oriktiga eller 
vilseledande uppgifter hava icke lämnats. 
En annan sa:k är, att sena:re undersö1min
gar givit en i viss mån annan bild av Pen
tikäinens verksamhet än den, som i ibörjan 
erhållits. 

Ett mål angående militärt spionage är 
icke uteslutande en inrepolitisk sak, utan 
är det till stor del av utrikespolitisk na
tur. Då ett fall av spionage !blottats, är 
det icke riktigt att giva tidningarna d-e
taljerade uppgifter om detsamma. Detta 
är lätt försbåeligt, ty i:fall tidninga:rna er
hölle en detaljerad redogörelse rörande ett 
under utredning varande spionerimål, 
komme man lätt att giva åt dem, till vil
kas förmån spioneri bedrivits, de åstun
dade uppgifterna. Äver.1edes kunde man 
komma att inför offentligheten bringa nå
gon utländsk makts verksamhet i vårt land 
i ett oförmånligt ljus. Detta är anlednin
gen till lagstadgandet att rättegången i 
sådana mål enligt domstolens prövning ikan 
försiggå och i pra;ktiken alltid försiggår 
inför slutna dörrar. 

Ännu mindre kan man ibegära, att myn
digheterna redan i undersökningarnas ibör
jan skulle giva allmänheten uppgifte.r rö
rande sakens gång, ty härigenom skullc 
sakens framgångsrika utredande lida. 

I anseende till sakens ömtåliga natur an-

ser jag mig ej heller i detta sammanhang 
kunna giva mera detaljerade uppgifter 
rörande saken eller de åtgärder, vilka re
dan vidtagits eller komma att vidtagas. 

Till slut må ännu nämnas, att general
staben på begäran av Riksdagens Justitie
ombudsman tillsänt honom en detaljerad 
redogörelse för av generalstaben vidtagna 
åtgärder samt för resultatet av de under
sökningar densamma föranstaltat. 

Försvarsminister Arvi Oksala. 

P uih e mies: Valti01päivä~ärjestyksen 
37 §:ru 1 momenrtin mukaan ei asiasta sal
lita keslkustelua eikä tehdä .pääitöstä. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Kallio koski: Suuri valiokunta 
kokoontuu huomenna kello 11. 

Päiväjärjesrtyks,essä ruevat a;sii!llt: 

1) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun laskemisen 
pernsteesta vuosina 1934 ja 1935. 

Esite;llään .suuren valiokunnan mietintö 
n:o 24 ja otetaan toiseen fk:äsitte-
1 y y n siinä sekä laki- ja talousva:liokun
nan mietinnössä n:.o 8 valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n:o 52,. joka sisä,l
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn [pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:.o 24. Ensin 
sallitaan asiasta yleiske.Skustelu. Sen jäl
keen esitel:Uiä:n lakiteksti. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. T u !k i a: Hallituksen esitys tuu
laakima:ksun laskemisen perusteesta on 
eduskunnalle vanha tuttu. Joka vuosi ha,l
litus on antanut siitä esit)'1ksen, ja kun 
tarkastaa ·laki- ja ta;lousvaliokunnan mi:e
tintöjä, niin yhtä monta kertaa on valio
kunta jäänyt odottamaan hallitukselta esi
tystä tuulaakima!ksun laikkauttamisesta. Ai
kaisemmin on hallituskin ol:lUJt niin toivo
rilkas, että on luullut selvittävänsä tämän 
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kysyiiDyksen eduskunnan rtoi,vomuksen mu
kaisesti. Esityksen ~erusteluissa vuodelta 
1931 lausuu hallitus m. m. seuraa'Vaa: ,Kun 
on katsottu, ·että tuulaakin kanto-oikeus 
vanhentuneena verotusmuotona olisi lak
kautettava, asetti valtioneuv;osto 11 :päi
vanä marraskuuta 1929 erityisen komitean 
hartkitsemaan kysymystä tuulaakin lakkaut
tamisesta ja siihen liittyvistä seikoista. 
Koska kuitenkin kOilllitean mietintö ja eh
dotukset 'VaLmistuvat vasta ensi marra:s
kuulla, eduskunnalle ei tänä vuonna eh
ditä antaa komitean ehdotuksiin :mahdolli
sesti perustuvaa esiJtystä.'' Tämä esitys on 
päiväJtty lokakuun 23 .päivänä samaa vuotta. 
Sii8 luvattiin antaa !kuukauden perästä 
tämä uusi esitys. Ja valitakunta hyväksyi 
haillituksen esitylksen melkein äänettömästi, 
koska kuukauden ;perästä oli 'luvattu sille 
antaa esitys, jotta tämä .asia saataisiin kerta 
kairnkiaan pois tapeetilta. 

Kului kuukausia, kului vuosi ja hallitus 
antoi esityksen, jonka perustelurssa sano
taan taas seuraavaa: ,Kun on vaadittu, 
että :tuulaakin !kanto-oikeus vanhentuneena 
verotusmuotona alisi lakkautettava, asetti 
va,ltioneuvosto 11 pmvana ma:rraS:kuuta 
1929 erityisen komitean harkitse.maan ky
symystä tuulaakin lakkauttamisesta ja eri
näisistä siihen liittyvistä seikoista. Komi
tea on viime kesänä saanut mietintönsä 
vaLmiiksi"; ja sitten swotaan täällä edel
leen: ,Mitä ehdotetun lainsää,dännön voi
maanpanoaikaan tulee, huomauttaa komi
tea, että kaupungeille olisi varattava riit
tävän pitkä aika ma;inittuja maksuja kos
kevien taksQijensa uudelleen laatimiseksi 
lakiehdotuksen mukaisiksi. Tämä asia, 
josta ennen sen ratkaisemista on hanlki~
tava erinäisten viranomaisten ja kaupunki
kuntien lausunnot, on nykyjään sisäasiain
ministeriö·ssä alustavan 'Va1mistelullJ alai
sena, minkä vuoksi komitean ehdotuksiin 
mahdollisesti perustuvaa esitysehdotusta ei 
missään tapauksessa voida saada tämän 
vuoden kuluessa vaLmiiksi.'' Ja sitten sa
notaan, että a:iJka, jdksi tuulaaikimaksun las
kemisen perusta olisi laskettava, olisi täUä
kin kertaa mää:rättärvä y'hdeksi vuodeksi. 
Näemme siris, kaikkea toi'Voa hallitus ei 
silloin vielä ollut menettänyt asian järjes
tämiseksi, koska se esittti ~ain hyväiksyttä
väJksi vain yhdeksi vuodeksi. 

Nykyinen hallitus ei enää ole niin opti
mistinen tämän asian järjestelyyn nähden. 

.Se käy selville esityksen perusteluista, 
joissa sanotaan m. m. seuraavaa: ,Niissä 
lausunnoissa, jotka !komitean ehdotuksesta 
hankittiin, tehdään joukko painavia muis
tutuiksia, sekä asia1lisia että muodollisia, 
lakiehdotusta vastaan. Asia, jonka :ratikai
seminen suuntaan tai toiseen nä.kyy tuot
ta'Van monenlaisia vaikeuksia, on nykyään 
sisäasiainmiThisteriön käsiteltärvänä,, ja sitä 
'Valmisteltaessa on ilmenn:yt, että !kysymystä 
tuskin voidaan raJtkaista komitean ehdotta
maHa tillvaJila sekä että tois.een suuntaan 
käy;pää esitystä ei 'Voida sawda tämän vuo
den !kuluessa valmi~ksi.'' Että tämä ikui
nen kaiksintai,stelu eduskunnan kanssa voi
taisiin siirtää yhden vuoden yli, ehdottaa 
hanitus, että laki hyväksyttäisiin tällä ker
taa kahdeksi vuodeksi. 

Kun hallituksen esitys joutui vaEokun
nassa käsiteltäväJksi, niin valiokunta ryhtyi 
käsittelemään tätä asiaa samalla tuoreu
de'lla kuin se olisi ollut aivan uusi ja verski 
asia. Tulos valiokunnan ponnisteluista oli
kin, että esitys muutettiin ikoSike.vaksi vain 
yhtä vuotta. Suuri valiokunta on ollut 
lojaa.lisempi ha1litusta kohtaan, koska se on 
hyväksynyt lain hallituksen esi.tyksen mu
kaan kahdeksi vuodeksi. V a-ilklka minä en 
luotakaan hallituksen kykyyn tämän asian 
järjestämiseksi ,eduskunnan toivomuksen 
mukaisesti, niin olen minä oman va,hokun
tani :mietinnön kannal'la ja. ehdotan sen 
vuoksi, että esillä ole'Va Qaki hyväksyttäisiin 
laki- ja talousvaliokunnan mietinnön mu
kaiseSiti. 

Ed. S a ,1 o: l\'Iinä kannatall! ed. Tukian 
tekemää ehdotusta. Minustakin tuntuu, jos 
eduskunta an:taa nvt haHitu!ksellc kahden 
vuoden va1mistelua,Jaru sen sijaan, että se 
on ellJnen aina vuodeksi tämän lain säätä
nyt, niin se i'kään!kuin mer!klkaa sitä, ettei 
hallituksena ole niin kovaa kiirettä tämän 
va1mista:misessa. Senvuoksi minusta tun
tuu, että varsinkin ll!y,t, kun on 10 vuotta 
jo luvattu tätä a:siaa järjestää hallituksen 
ta;holta, niin pitäisi jo ajallJ tulleen, jol
loin eduslkunnan pitäisi voida maihdol:lisim
ma:n pian saada esitys hamtukselta tuu
larukimarksun la1k!kautta:misesta. Kun nyt 
kuullaan, että komitean työ on valmis ja 
puuttuu enää vain neuvotteluja kaupun
kien !kanssa, niin luulisi toki vuodessa asian 
edisty,värn siihen määrään, että ensi syksynä 
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mahdollisBsti eduskunta saisi käsiinsä hail
lituksen tätä tarkoittavan ehdotuiksen. 

Ed. Paksujalka: Vaikka hallitus 
nyt esitllä10levassa laikiesityiksessä oli esittä
nyt tuularukimaksun perusteen säädettä
väksi 2 vuodeksi, johon suuri valiokunta 
oli myöskin )Chtynyt, nriin siitä huolimrutta 
pyyrtäisin ehdottaa, että esilläolevaa laJki
ehdotusta lähdettäessä ratikaisemaan asetet
taisi·in 'käsittelyn pohjaksi siinä laki- ja 
ta1ousvailiokunnan mi·etintö n:o 8. Muuten 
yhdyn kannattamaan ed. Tukian ehdotusta, 
että rtämä lakiesitys hyväksyttäisiin siinä 
muodossa kuin laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä on ehdotettu. 

Ed. B r y g g a r i: Ed. Tuidan esityk
sen hyväksyminen tietää vain sitä, että 
eduskunta joutuu taas vuoden !kuluttua 
uudestaan myöntämääTJ: JuulaaJkicrna:ksun. 
Sen ajan kuluessa, minlkä minä ollen tälhän 
asiaan tutustunut, on asia tälllä tavoin, 
enkä minä usko, että maalaisliittokaan olisi 
tyytyväinen si·ilhen, elleivät !kaupungit pi
täisi yllä satamalaitteita, että saataisiin 
lihat, munat ja voi laitetuiksi maailmalll
mrurklkinoille. Näitä satamia ja satamalait
teita ylläiPitävät kaupungit ja ne tarvitse
vat my;ösk:in tuloja näitä <väilineitä yllä
pitääkseen. Minä yhdyn !kannattamaan 
suuren vaho•kunnan €1hdotusta. 

Ed. S a l o: Jios kaikki kauipunrgit, jotka 
toimittavat ed. Bryggarin mainitsemaa 
vientiä, samaLla saisi.vat tästä osansa, niin 
eiihäru siinä olisi mitään kummaa,. mutrta 
kun vain muutamat kaupungit ovat osalli
sia tästä vanfu.aruairkaisesta veronmuodosta, 
niin rsilloin se ei toisi11e oile oikeudenmu
kaista. Kun kolme suurinta Suomen kau
punlkia :tasaava:t tästä suunniHeen 2.5 milj. 
markan tulosta 20 miljoonaa, niin silJloin 
asia ei ole oikealla tava!lla järjestetty. 

Ed. Pitkänen: Minun piti huomaut
taa ed. Bryggarille samaa, josta ed. Salo 
jo huomautti. Jos nämä muutamat n. s. 
tapulikaupungit saavatkin korvausta siitä, 
että ne jotakin tekevät, mutta eivät he tee 
sitä, mitä ed. Bryggari sanoi niiden teke
vän, tästä palkkiosta tuulaa:kituloista. Ne 
saavat siitä toiminnastaan, satamien yllä
pidosta, paljon muita palkkioita. Kyllähän 
ed. Bryggarin pitäisi tietää vanhana edus-

tajana, mitä ne saavat valtiolta niinkuin 
kansalaisiltakin. Mutta tämä epäoikeutettu 
verotus, josta jo ed. Salo huomautti, joka 
on vain suurten kaupunkien auttamista 
koko kansan kustannuksella, se lopullakin 
pitäisi tuntua jo näiden kaupunkien joh
dossa olevien herukilöidenkin taholta liian 
vanhalta ja sellaiselta armopalojen nyppi
miseltä, että he itse puolestaan alkaisivat 
luopua tällaisesta vanhanaikaisesta vero
tuksesta. Tämä on jäännös vielä niistä 
veronmuodoista, joita vanhaan aikaan oli 
säädetty kansan hartioille, joilla ei ollut 
mitään oikeutettua puolta. Nehän olivat 
vain keksittyjä veroja niinkuin tämäkin ja 
sen takia jo tästä on aika luopua vuoden 
perästä. Minä yhdyn kannattamaan ed. 
Tukian ehdotusta. 

Ed. :Salmen o j a: Hallituksen esitys 
n :o 52 koskeva nyt esilläolev·aa asiaa tuulaa
kimaksun laskemisen perusteesta, osoittaa, 
että vuonna 19312 annettu laki lakkaa ole
masta voimassa tämän vuoden lopussa. Sa
masta esityksestä käy selville, ettei asiassa 
ole vielä hallituksen puolesta tehty uutta 
esitystä, jonka mukaan määrättäisiin, millä 
tavoin kaupungeille korvattaisiin tuulaaki
maksutulot siinä twpauksessa, että tuulaa.kin 
kanto-oikeus heiltä peruutettaisiin. Tulee 
muistaa se seik'ka, johon ed. Bryggari 
täällä jo viittasi nimittäin, että ne kau
pungit, joilla on tämä tuulaakin kanto
oikeus, ovat joutuneet esim. satamalaittei
siin sijoittamaan tavattoman suuria sum
mia ja näiden kaupunkien asukkaat ovat 
saaneet m. m. juuri satamalaitteiden takia 
maksaa tavattoman paljon korkeampaa 
veroäyriä, kuin mitä ehkä on ollut muissa 
kaupungeissa asianlaita. Kun näin on ja 
kun tämä tuulaakimaksun edellyttämä 
korvaus on vaatinut kaupungeilta tavatto
man paljon rahallisia menoja, niin käsit
tääkseni tämän tuulaakimaksun antamia 
tuloja ei voida näiltä kaupungeilta ottaa 
pois ennenkuin on saatu täysi selvyys siitä, 
millä tavoin kaupunkien näin kärsimät va
hingot aijotaan korvata. Minä senvuoksi 
katson asialliseksi, että eduskunta tällä ker
taa vielä yhtyisi hallituksen tekemään esi
tykseen, jota myöskin suuri validkunta kan
nattaa. 

Sisäasiainministeri Puhakka: Herra 
puhemies! Kuten ed. Tukia jo mainitsi, 
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kysymys tuulaakimaksun poistamisesta tai 
uudelleen järjestämisestä on pitemmän ajan 
kuluessa joka vuosi ollut eduskunnassa 
käsittelyn ja mielipiteiden vaihdon alai
sena. Siitä voitaneen olla yksimielisiä, että 
tuulaakimaksu on vanhentunut ja että se 
olisi nykyisessä muodossaan poistettava 
sekä, sikäli kuin katsotaan tarpeelliseksi, 
korvattava jollakin toisella asianomaisille 
kaupungeille tulevalla tulolla. Mutta asian 
uudestaan järjestäminen on osoittautunut 
paljon vaikeammaksi ja paljon enemmän 
aikaa vieväksi kuin mitä on alkuaan ole
tettu, ja sentähden se myöskin on niin 
kauan viivästynyt. Kaikkien niiden syiden 
lisäksi, jotka asiaa ovat aikaisempina vuo
sina viivästyttäneet, on nyt tullut se, että 
niinkauan kuin pula-aikaa jatkuu on en
tistä vaikeampaa ottaa kaupungeilta tuu
laakitulo pois ja korvata se jollakin muulla 
tulolla. Kun hallitus on esittänyt, että laki 
tuulaakimaksun laskemisen perusteesta tällä 
kertaa säädettäisiin ei yhdeksi, vaan kah
deksi vuodeksi, niin se on tehnyt tämän 
huomioonottaen myöskin sen seikan, että on 
arveltu pula-ajan estäv.än kysyJillylksen rat
lkaisun en:si vuoden kuluessa. 

Tuulaakimaksun lakkauttamista on kii
rehditty etupäässä siitä syystä, että on väi
tetty tämän maksun tuottavan kohtuutonta 
rasitusta koko maan väestölle. Jos tarkas
tetaan tuulaakimaksun määrää, niin ei kui
tenkaan voitane tulla siihen tulokseen, että 
tuo rasitus olisi ollut kohtuuton. Tuulaa
kimaksu on viime vuosina ollut 2% tulli
maksusta, mikä tietää sitä, että tuulaakin 
alaisen tavaran hinta olisi tämän maksun 
johdosta voinut kohota keskimäärin vähem
mällä kuin puolella prosentilla, ja tämä 
taas merkitsee sitä, että tuulaaki ei ole 
saattanut vaikuttaa hintoja kohottavasti. 
Itse asiassa ei sillä seikalla, säädetäänkö 
laki nyt yhdeksi vai kahdeksi vuodeksi ole 
suurtakaan merkitystä. Jos laki säädetään 
kahdeksi vuodeksi ja kysymys tuulaaki
maksun järjestämisestä saadaan sitä ennen 
ratkaistuksi, niin ei mikään estä tätä lakia 
samalla kumoamasta ja tuulaakimaksua lak
kauttamasta. Mutta jos laki säädetään 
yhdeksi vuodeksi eikä asiaa sen kuluessa 
voida järjestää, niin silloin ei eduskunta, 
kuten hallitus on tarkoittanut, säästy siltä 
vaivalta, että se joutuu vielä kerran täl
laisen lakiehdotuksen käsittelemään. 

Lopuksi tahdon huomauttaa, että kun 

itse oikeus tuulaairimaksuun ei perustu sii
hen lakiin, mikä nyt on säädettävänä, vaan 
tämä laki päinvastoin on riippuvainen tuu
laairimaksun olemassaolosta, niin jos tuu
laakimaksu lakkautetaan, ei sanotulla lailla 
sen jälkeen enää ole mitään merkitystä. 

Ed. Kares: Kun ed. Tukia täällä puhui 
tuulaakikysymyksen historiasta, niin mi
nusta tuntui kuin hän olisi erehtynyt, sillä 
niin kauan kuin minä olen täällä eduskun
nassa ollut, on tämä juttu ollut aina esillä. 
Jo ensimmäisessä yksikamarisessa eduskun
nassa tuulaakrkysymystä tutkittiin aina 
kielitiedettä myöten ja kovasti julmisteltiin 
siitä, että tällainen verotus on saatava 
pois. .Sitä on siis 25 vuotta koetettu saada 
pois - siinä on ollut pula-aikoja ja siinä 
on ollut nousuaikoja - mutta tuulaaki on 
aina pysynyt samana riidan esineenä. Kun 
tämän otan huomioon, niin minusta tun
tuu, että voidaan aivan huoletta laki vah
vistaa vielä kahdeksi vuodeksi. Me löy
dämme sen taas kahden vuoden perästä; 
ei. se vielä mene meiltä hukkaan. On ihan 
tarpeetonta sitä vuoden perästä uudelleen 
tuoda tänne. 

Ed. W a i n i o: Minusta on tuntunut, 
niinkuin tämä kysymys olisi todella aika
lailla vaikea, niinkuin ed. Kares mainitsi. 
Minusta eivät toisaalta ole ollenkaan olleet 
vakuuttavia ne vastustavat puheenvuorot, 
joita täällä on käytetty. Asia erikseen on, 
että laki kenties on vanhentunut ja sietää 
siis korjausta. Tästä ·on, niinkuin ed. 
Bryggari huomautti, käytännössä vain se 
tulos, jos mennään laki- ja talousvaliokun
nan linjalle, että me vuoden päästä käsit
telemme jälleen tätä samaa kysymystä. 
Meillä on siis siitä ylimääräistä vaivaa. 

Kun täällä huomautettiin, että tämä tuu
laakikysymys koskee vain muutamia kau
punkeja, niin mikäli minä tiedän, se kos
kee 2,7 kaupunkia, joten se ei ole niinkään 
muutamia. Minua persoonallisesti muuten 
tyydytti se selitys, minkä äsken saimme, 
joten minä yhä asetun suuren valiokunnan 
kannalle ja toivon siis, että hallitus saa 
aikaa kaksi vuotta. 

Ed. P i t k ä n e n: Kun täällä on hyvin 
suurella äänellä väitetty sitä, että nämä 
muutamat suuremmat kall!pungit, jotka saa
vat noin 20-25 mi1j. tä,tä tuulaakimaksua, 



telkevät nyt palvelusta erittäinkin tästä 
syystä kansalle, niin minun täytyy huo
mauttaa, että ei se mitään palvelusta ole. 
Niitä kaupunkeja on valtio avustanut sa
tamien rakentamisessa ja totta kai jokai
nen kaupunki, joka sajsi tällaisen vienti- ja 
tuontisataman, hyvin mielellään uhraa itse 
hyvin paljon saadakseen itselleen sillä ta
valla tuloja. Minä voisin sanoa, että esim. 
Kokkolan kaupunki, joka saanee vain hyvin 
pikkusen tuulaakimaksua, olisi kovin iloi
nen, jos se saisi hyvänlaisen sataman Yks
pihlajaan, rakennettaisHn sinne jiohtava 
rautatie ja hyvä satama, niin nähtävästi 
Kokkolan kaupunki luopuisi tuulaakitulois
taan. Mutta kyllä se siitä kivestää, kun 
nämä suurtenkin kaupunkien edustajat, 
jotka nyt ovat olleet niin pistoksissaan ja 
puheenvuoroja käyttäneet, että ne tietävät, 
että jokaisen heidän edustamansa kaupun
gin kansalaisen veroäyrit muuttuisivat ai
van toisenlaisiksi, jos ei olisi tätä ylimää
räistä tuloa, tätä lahjatuloa. 

Ed. Heiniö: Kun minä viime istun
nossa tein esityksen, että tuulawkipenuste 
hyväksyttäisiin vuodeJksi, niin :minä lähdin 
siitä, minkä hallitus esityksessään on mai
ninnut, nimittäin ajatuksesta: ,Kun kysy
mystä kaupunkien oikeudesta tuula,akiin ei 
ensi vuoden alkuun mennessä ehditä saada 
lopullisesti ratkaistuksi", että se on juhan
nuksen seuduissa tullut ratkaistuksi tai ai
nakin syksyllä, kun eduskunta kokoontuu. 
Siinä mielessä ehdotin tämän tuulaaikiperus
teen vuodeksi. Tämä asia on ollut esillä jo 
30 vuotta, sillä jo 1902 asetettiin komitea 
tätä asiaa miettimään. Siitä saakka se on 
ollut esillä, kuinka monessa komiteassa, sitä 
en tiedä, sillä en tunne sen historiaa tar
kemmin. 

Täällä ed. Bryggari huomautti, että kau
pungit ovat saaneet uhrata melkoisia mää
riä varojaan satamakustannuksiin ja että 
sen vuoksi niillä pitäisi olla tämä oikeus. 
Mutta esim. Hangon kaupunki, jossa vero
äyrin suuruuteen tämä vaikuttaa alenta
vasti 3 markalla, on tietääkseni saanut val
tiolta monia miljoonia satamalaitteittensa 
kuntoonpanemiseen, niin kaupuniki tuskin 
on u:hrannut kovinkaan paljon siihen näh
den kuin valtio. Valtio on tässä auttanut 
monella muotoa muitakin kaupunkeja, eikä 
vain yksin Hankoa. Täällä helsinkiläiset 
ja myöskin oululaiset edustajat saattavat 
puhua täydellä voimalla, sillä esim. helsink}. 

läisille tuulaaiki vaikuttaa 40 pennin alen
nusta veroäyriä mohti ja sen puolesta kan
nattaa puhua yhdessä istunnossa joika vuosi. 

Ed. Hakkila: Kuullessani näitä pu
heenvuoroja muistelen, että minäkin jo tois
takymmentä vuotta sitten aloin puhua tuu
laakiveron uudistamisen puolesta. Ja aina 
on hallituksen taholta luvattu, että kun 
tämä laki hyväksytään, niin sitten päästään 
asia lopullisesti järjestämään. Sen jälkeen 
on ollut viimeksi Sahlsteinin komitea ja 
eräässä hallituksen esityksessä joku vuosi 
sitten luvattiin, että hyvin läheisessä tule
vaisuudessa tämä asia saadaan pois päivä
järjestyksestä. On turha puhua siitä, että 
eräät kaupungit nyt tarvitsevat tämän ve
ron, kun eivät kaikki kaupungit sitä saa 
(Ed. V este6nen: Siinähän se onkin!). Vie
läpä on suuriakin kaupunkeja, joilla on sa
mat suuret rasitukset, joita varten tämä 
tuulaaki trupulikaupungeille annettiin, jotka 
eivät saa tätä etua hyväkseen laskea. Ne 
(Keskustasta: Tampereella!), jotka tätä 
tuulaakia kannattavat, ne puhuvat sairaan 
·tätinsä puolesta, kun se koskee läheisesti 
heidän omaa ikunnallisverotustaan. Millään 
asiallisilla syillä näin äärettömän vanhentu
nutta ja väärää verotusta ei voida puolus
taa (Eduskunnasta: Oikein!). Minun mie
lestäni on aina ainakin tervetullutta ja 
hauskaa niiden mielestä, jotka ovat niiden 
kaupunkien ja seutujen edusta;jia, jotka 
eivät saa nauttia tätä pula-aikana hauskaa 
verojen helpotustuottoa, että edes joka vuosi 
kuulevat 'hallituksen taholta kauniita lu
pauksia siitä ihanasta ajasta, jolloin tämä 
·verorasitus tasataan kaikkien kaupunkien 
hyväksi. Tässä mielessä minä!kin olen sillä 
kannalla, että hyväksytään tämä laki nyt 
taasen vuodeksi, jotta voisimme ensi syk
synä saada uusia lupauksia siitä, että lä
heisessä tulevaisuudessa tämä asia tulee kor
jautumaan. Me sisämaan kaupunkien edus
tajat olemme kärsineet vuosikymmeniä 
vääryyttä, rasituksia on kyllä ollut, mutta 
korvauksia ei ole saatu. Toisten kau
punkien taholta on koetettu pieniä pennin
kejä jalkaa, jotta saataisii·n lruhjotuksi mei
dät olemaan hiljaa asiassa, mutta lopulli
nen tasoitus on saatava aikaan. En minä
kään tahdo sitä, etteivät kaupungit saisi 
heille tulevaa oikeaa korvausta, mutta se 
olisi saatava tasaisesti kaikille kaupungeille 
tai sitten 10n siirrettävä vastaavat ra,situk
set valtion huostaan. 
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Ed. R e i n i k a i n e n: Tämä keskustelu 
osoittaa, että vaikka hallitus antaisikin laki
€sityksen, niin siitä ei tulisi 'lakia. Minä 
·huomaan, että sillä on paljon vastustajia. 
Laki säädetään perustuslain luontoisessa 
järjestyksessä ja tuulaaJki on perustuslain 
luontoinen kysymys. Eduskunta on siitä 
aikoinaan antanut lausunnon ja hyväksy
nyt sen. Ei kaupungeilta voi niin helposti 
saada tätä oikeutta pois. Minä pyydän huo
mauttaa, että Tampere saa kyllä korvauk
sen. Se ei saa sitä tuulaakina, mutta 
muussa muodossa kyllä (Eduskunnassa nau
rua), kyllä ne kaupungit, jotka eivät saa 
hyvitystä tuulaakin muodossa, saavat jossa
kin muussa muodossa korvauksen. 

Ed. S a 1m eno j a: Minä yhdyn täydel
lisesti siiihen, mitä täällä ed. Reinikainen 
sanoi. Ja minä pyydän huomauttaa muu
ten, että puhun täällä erään satamakaupun
gin, nimittäin Kotkan puolesta ja sen edus
tajana. Mutta minä en suinkaan joutunut 
ajattelemaan sitä, että täUä twvoin me jou
tuisimme mwksamaan hiukan väJhemmän 
veroa. Pyydän arvoisalle eduskunnalle il
moittaa, että minä olen si,inä kaupungissa 
joutunut makswmaan 12:25 veroäyriltä -
se riittää! - ja huomautan, että kyllä sa
tamat näille kaupungeille tuleva,t paljon 
maksamaan ja niiden pitäisi myös saada 
korvausta siitä. Niin kauan kuin ei ole 
voitu millään tavoin tätä korvausta järjes
tää, niin kauan meidän täytyy olla tuulaa
kin kannalla näissä kaupungeissa, joissa se 
muodostaa melkoisen tuloerän. 

Ed. Pitkänen: Ed. Reinikaisen lau
sunnon johdosta täytyy vielä sanoa muu
tama sana, 'kun hän uskottelee, että ne kau
pungit, jotka eivät saa tuulaakivema, saa
vat jotakin muuta korvausta. Saavat ne 
ainakin kaunista auringonpaistetta, niin
kuin toisetkin kaupungit, tuskin paljon 
muuta. 

Yleiskeskustelu julistetaan ,päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Ed. Tukian yleiskeskus
telussa tekemä ehdotus otetaan huom~oon 
lakiehdotuksen yksityiskohtaisessa käsitte
lyssä. 

Esitellään lakiteksti. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

P u !h e m i e s: Yleiskeskustelun kuluessa 
on ed. Tukia ed. Salon kannattamana ehdot
tanut, että lakiteksti hyväksyttäisiin lwki- ja 
talousvaliokunnan ehdottamassa muodossa. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Tukran ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Xäncstys ja päätös: 

J·oka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, on 
ed. Tukian ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
91 jaa- ja 85 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 20. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

J.Ja:kiehdotuksen johtolause ja nimike hy
väksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

2) Ehdotukset laiksi viran- ja toimenhalti
jain palkkausten vähentämisestä vuoden 1934 

aikana. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 9 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
tellyt hallituksen esitys n :o 10 ja ed. Kestin 
y. m. lak. al. n :o 24, jotka sisältävät yllä
mainitut lakiehdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 9. 

Keskustelu: 

ApulaisvaltiovaTainministeri W i t t i n g: 
Herra puhemies! Toivon, ettei tästä asiasta 
tule yhtä vilkasta keskustelua kuin edelli
sestä. Nähtävästi voidaan tätä myös kutsua 
keksityksi verotukseksi ja myöskin vanhen
tuneeksi. Mutta tästä asiasta ovat tähän 
saakka olleet yhtä mieltä, aina;kin osaksi, 
hallitus ja valtiovarainvaliokunta. Molem
mat ovat katsoneet, että ne valtion viTan
ja toimenhaltijain palkkauksen vähennyk
set, joita on tehty tänä ja edellisinä vuo-
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sina, merkitsevät sellaista verotusta, jonka 
kantamista ainoastaan pula-aika on oikeut
tanut. Vielä ovat valtiovarainvaliokunta 
ja hallitus olleet yhtä mieltä siitä, että olot 
ovat jo siinä määrin parantuneet, että tätä 
verotusta jo voidaan lieventää. Mutta on 
kuitenkin olemassa erimielisyyttä. Erimieli
syys koskee sitä, onko lievennys tehtävä 
tuntuva:ksi ja järjestettävä sellaiseksi, että 
helpotus kohdistuu niihin, joiden toimeen
tuloon tämä verotus on enimmän vailmtta
nut, tai onko lievennysten kautta vain 
annettava merkki, että tämän veronkannon 
loppuminen on lähestymäisillään. 

On ehkä syytä palauttaa mieleen tämän 
verotuksen syntyä. Kesällä 1931 toiminut 
valtion menojen supistamislautakunta eh
dotti tämän veron käytäntöön ottamista 
sentakia, ja ainoastaan sentakia, että lisä
tulo oli silloin välttämätön ja ettei silloin 
muita tkeiruoja ollut käytettä:vinä vuoden 
193'2 tulo- ja menoarvion tasrupaino.on saat
tamiseksi. Kuitenkin supista.mislautakunta 
heti painosti, että vero olisi katsottava väli
aikaiselksi ja olisi mää,rättävä ainoa1staan 
vuodeksi 1932. Samalla supistamislauta
kunta vielä lausui, että pahimmassa tapauk
sessa tämä vero voitaisiin :Kantaa vielä 
vuonna 1933. Se asiantuntijalautakunta 
taas, j·oka viime keväänä antoi vastaavan 
lausunnon ensi vuoden talousarvion raken
tamiseksi, katsoi olevan tärkeätä, että val
tion viran- ja toimenhaltijain palkat pian 
saatettaisiin tavalliselle tasolle, mutta eh
dotti kuitenkin tämän veronkannon jatka
mista vielä vuonna 1933 e ll e i v ä t olo
suhteet siihen mennessä muuttuisi parem
miksi, jolloin tämä vero olisi poistettava. 
Tämän yhteydessä neuvottelukunta vielä 
painosti, että sellaiset perheettömät virka
miehet ja toimenhaltijat, joilla ei ole elatus
velvollisuutta, voivat samoilla tuloilla saa
vuttaa paljon korkeamman elintason kuin 
perheelliset sekä ne perheettömät, joilla on 
elatusvelvollisuus. 

Kun jotakin veroa on kannettu jonkun 
aikaa ja kun sitä sitten voidaan uudelleen 
järjestää, niinkuin nyt on tapaus, on luon
nollista ja tarkoituksenmukaista, että 
kantdkyky uudessa järjestyksessä otetaan 
huomioon. Oltakoon mitä mieltä hyvänsä 
virkamiesten palkkaustasosta - palkkauk
set itse asiassa ovat paljon pienemmät 
elinkustannuksiin nähden, kuin muissa sa
malla kulttuuritasolla olevissa maissa -

on kuitenkin myönnettävä, että meillä 
virkamiesten palkkaustaso ei ole niin kor
kea, ettei äsken kosketeltu elatusvelallisten 
rasitus nykyisen järjestelmän vallitessa 
olisi verrannollisesti tuntuvampi kuin nii
den, joilla ei elatusvelvollisuutta ole. 

On siis luonnollista, että hallitus on tä
män tosiseikan ottanut varteen. Kun halli
tuksen mielestä se hetki jo oli lähellä, jolloin 
tätä yhden yhteiskuntaryhmän poikkeus
verotusta ei enää voitu puolustaa, niin 
hallitus jätti tämän kysymyksen avoimeksi 
talousarvioehdotuksen käsittelyn viime as
teisiin saakka. Kun kuitenkin hallituksen 
mielestä oli aivan välttämätöntä, että ensi 
vuonna vuoden 1932 todettu vajaus oli 
peitettävä, ja. kun tähän tarkoitukseen 
suhdanteita varovasti arvioitaessa vielä tar
vittiin varoja, niin hallitus on ehdottanut, 
että niiden viran- ja toimenhaltijain vero
tus, joilla ei ole elatusvelvollisuutta, vielä 
jäisi voimaan, mutta kun mahdollisuutta 
siihen oli, että elatusvelvollisten verotus 
pääasiassa poistettaisiin. 

Kuten eduskunnan arvoisat jäsenet ovat 
voineet todeta niiden ennakkotietojen no
jalla, jotka sanomalehdistö on antanut val
tiovarainvaliokunnan äsken päättyneestä 
talousarviokäsittelystä, kuvastaa tämä valio
kunnan talousarvioehdotus yhä jatkettua 
taloudellista parantumista, siis taloudellis
ten suhdanteitten vielä paremmaksi arvioi
mista, kuin hallituksen talousarvioehdotuk
sessa. Itse asiassa hallitus oli, niinkuin 
talousarvion lähetekeskustelussa täällä tuo
tiin ilmi, jotenkin samalla kannalla kuin 
nyttemmin valtiovarainvaliokunta, mutta 
varovaisuussyistä, kuten jo mainitsin, halli
tus ei tahtonut mennä pitemmälle tämän 
veron lieventämisessä, kuin silloin mentiin. 
Jos hallitus talousarviota valmistettaessa 
olisi tahtonut pohjaksi ottaa samanlaisen 
arvioinnin, kuin valtiovarainvaliokunta 
nyt on ottanut, niin on mahdollista, ettei 
haJ1itus olisi elhdottanut tämänJ verotuksen 
jatkamista. 

Valtiovarainvaliokunnan ehdottama vero
tus poikkeaa nykyisestä järjestelmästä toi
seen suuntaan kuin h~llituksen. Lievennys 
on verrattain pieni ja se elatusvelvollisten 
rasitus, jonka hallitus on tahtonut poistaa, 
säilytetään. 

Ilman niin suurta verotusta, kuin valtio
varainvaliokunta ehdottaa, sillä verotuk
sella, mirrkä hallitus ehdottaa, saadaan 0 



talousarvio pienillä tarkoituksenmukaisilla 
muutoksilla lukkoon. Kun siis otetaan 
huomioon, että tämä väliaikainen erikois
verotus, joka voidaan säätää ainoastaan 
hallitusmuodon 67 § :n puitteissa, on laa
dultaan arkaluontoinen, eikä enää välttä
mätön siinä laajuudessa, kuin valtiovarain
valiokunta ehdottaa, ja kun se hallituksen 
ehdottamassa muodossa on helpommin kan
nettavissa, ruiin ei olle mitä.äru syytä jatkaa 
tätä veroa suurempana, kuin mitä hallitus 
on ehdottanut. 

Ed. P ä r s s i n e n: Herra puhemies! 
Totean, että viran- ja toimenhaltijain palk
kauksen vähentämisessä on suur- ja pien
paikkaisia mitattu samalla mitalla. Oikeampi 
olisi rasittaa suurpaikkaisia suhteellisesti 
suuremmalla alennuksella kuin pienpalk
kaisia. Mutta tässä ei saatane enää muu
tosta aikaan. Pyydän:k:in kiinnittää huo
miota erääseen yksityiskohtaan. Eduskun
nan vuotta 19:3i2 varten säätämä laki viran
ja toimenhaltijain palkkauksen vähentämi
sestä ei vielä sisältänyt mitään keskenään 
avioliitossa olevien virkamiesten erikoisesta 
palkan alennuksesta. 'Tämä mää-räys hy
väksyttiin lakiin vasta vuosi sitten, niin 
että jos viran- ja toimenhaltijat ovat keske
nään naimisissa eikä heillä ole lapsia, vä
hennetään kummaltakin 10! %- Hallituksen 
tämänvuotisessa esityksessä, jossa yleensä 
ei penheellisille ole alennusta ehdotetu, on 
tämäkin kohta jätetty pois, mutta on vwl
tiovarainvaliokunta, sa.arutlla kuin se puol
taa yleensä perheellisten palkkojen alen
nusta, ehdotuJkseen:sa nyt ottanut jälleen 
aviopuolisoiden erikoisverotuksen. 1 §:n 
loppulisäyksessä se kuuluu näin: ,Jos vi
ran- ja toimenhaltijat ovat keskenään nai
misissa eikä heillä ole 16 vuotta nuorempia 
lapsia, vähennetään heiltä molemmilta 
8 %." Tällllä kohta poikkeaa kuluvan vuo
den voimassa olevasta. tätä asiaa koskevasta 
mää,:r'äyksestä si.ten, että lasten ikämja on 
määrätty alle 16. Vaikka lapsettomien 
aviopuolisoiden suurempaa palkan alen
nusta onkin pidettävä oikeudenmukaisena, 
koska perheettömilläkin on korkeampi alen
nus, niin käsitykseni mukaan lapsia omaa
viin nälhden on 16 vuoden ikä11aja ~iian 
alhainen, sillä harvassa tapauksessa voidaan 
16 vuotiselle saada työtä, joten he ovat 
vanhempiensa huollossa ja, kuten tunnet
tua, tulee vanhempien lasten huoltaminen 
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vielä kalliimmaksi kuin pienempien. Täl
lainen säännös merkitsisi, että jos 16 vuo
tiaita lapsia omaava perheenäiti, on vi
rassa, niin koskee suurempi alenrnus sekä 
miestä että vaimoa. Mutta periheenäidin 
ollessa virassa tai toimessa on kodin hoito 
uskottava tavallisesti talousa,pulaiseHe, 
joka usein on kalliimmin palkattu, tai 
muuten <palkatulle henkilölle. Monia ko
dinhoidonalan töitä on annettava ulos am
matti1aisten suor~tettruvalksi. Jos perheen
äitejä nyt halutaan puolison palkan lisä
alennuksella vetää kotiin, syntyisi tästä 
vain sellainen tila, että talousapulaiset me
nettäisivät työpaikkojansa ja, myöskin sel
laiset ammattilaiset kuin esim. ompelijat, 
silittäjät, siivooja.ttaret ja muut menettäi
sivät osan työtilaisuuiksistaan, kun nimit
täin: perheenäitien olisi pakko näitä tö>itä 
itse suorittaa. Ei ole myöskään oikein, että 
viran- ja toimenhaltijanaiset, jotka ovat 
näiHe aloille valmistautuneet pitkäaikaisen 
ammattikoulutuksen kautta, pakotettaisiin 
jättämään ansiotyönsä. 

On sanottt~, että joissakin tapauiksissa voi 
suuremmalla· kuin '1<6 vuotiaalla lapsella 
olla jokin ansio. !Tämä lienee nykyään 
harvinaista. Kuitenkin jos määrättäisiin, 
että alennus ei !koske niitä, joilla on huol
lossaan olevia lapsia, veisi selvityksen hlank
kiminen siitä kussakin yksityistapauksessa 
hyvin pitkälle ja johtaisi epämääräisiin tul
kintoihin. Näin käsitykseni mukaan ei ole 
muuta mahdollisuutta kuin poistaa ikära
jaa koskeva määritelmä ja antaa :pyikälän 
loppuosalle sama muoto, kuin sillä on 
nykyään voimassaolevassa laissa, joten se 
tulisi kuulumaan niin, että jos heillä on 
lapsia, niin silloin ei palkanalennus koske 
pe~heen pääasiallista elärttä:jää (Ed. Loh~: 
Vaikka olisi 5'0 vuotias lapsi!). (Puhe
mies koputtaa.). Onko 50, vuotias alaikäi
nen lapsi? 

Edelleen voidaan valtiovarainvaliokunnan 
ehdottaman la;inmuodon mukaan perheelli
seltä tehdä suurempi alennus, vaikka hä
nen kuukausitulonsa olisi kuinka pieni ta
hansa, esim. joitakuita satoja markkoja. 
Tämän välttämiseksi suosittelen, että 2 mo
menttiin otetaan tällainen selventävä mää
räys: ,Vähennystä ei tehdä myöskään per
heettömältä tai siltä perheelliseltä, joka ei 
ole perheen pääasiallinen e1ä:ttäjä., jonika 
palkkaedut kuukaudelta ovat enintään 
l,J.50 markkaa.'' 



924 

Toivon, että suuri valiokunta ottaa nämä 
huomautukset varteen. 

.Ed. S e r g e l i u s : Herma puhemies! Tä
män asian historiikista on jo valtiovarain
ministeri täällä lJ~hyesti tehnyt selkoa, niin 
ettei minun tarvinne uudistaa selontekoa 
eduskunnan verotll!spoliWkasta, mikäE se 
koskee toimenhaltijoiden palkkauksia. 

Hallitus on nyt puolestaan koettanut 
ensi vuodeksi palauttaa ainakin osalle maan 
viran- ja toimenihaltijoita heille laissa mää
rätyt palkat, mutta v.altiovarain;valiokunta 
on muuttanut hallituksen esityksen niiden 
vanihojen perusteiden nojalla, että valtion 
vuo.siraha:.sääntö on saatava lu~Nkoon valtion 
viran- ja toimenhaltijain kustannuksella. 
Mutta vielä mertkittäv·ämpiä ovat tänä ker
taa kaksi seuraavaa tosiseikkaa: ensinnä 
että nettolisäys 'hallituksen budjettiin v:al
tiovarain·valiokunnan ehdotuksen mukaan. on 
29 miljoonaa - siis tässä suh.teesi9a on ;ruo
kahalu ainakin ollut huomattava -, toi
seksi on nettoylijäämä tältä ja viime vuo
delta 9 miljoonaa .. Mutta rii;ppumatta tästä 
on valtiovarainvaliokunta kylmäverisesti 
jättäny't nämä 9 miljoonaa käyttämättä, 
vailk:ka valiokunta varsin hyvin tietää, että 
palkannauttijat ovat olleet ja edel1eenlkin 
ov,at taloudellisen ,pulan edessä. Kun val
tion taloudellinen asema, niinkuin v;altio
varainministeri mainitsi ja josta myöskin 
hallitus on esityksessänsä maininnut, on pa
rantunut ja edelleen näyttää parantuvan., 
olisi ei ainoasta:an kdhtuullista, vaan oikeu
denmukaista, että maamme viran- ja toi
menhaltijoita ei enää pidettäisi erilkoisvero
tuksen alaisina, vaan että eduskunta - lä
hinnä siis suuri valiokunta -, ellei se 
katso voivansa palauttaa kaikille palkan
nauttijoille heille laissa taatut palka:t, niin 
ainakin tällä kertaa hyväksyisi hallituksen 
esiltyiksen, milkä rtietää suunnilleen• 6 milj. 
markan lisätulojen hankkimista, koS1ka ni
mittäin valtiovaminv.aliokunnan mietinnön 
mukaan kertyisi 15 milj. markkaa enem
män, kuin ·ha:llitUJksen esityksen tuloar.vioon 
on merkitty. Suosittelisin siis suurelle va
liokunnalle vieläJkin perinpohjaisesti harkit
tav.a.ksi valtiovarainvaliokunrn.an tekemää 
ehdotusta ja toivon, että suuri valiokunrta 
asettuu ainakin puoltamaan hallituksen esi
tystä kaksi·ne muutoksineen. Toisesta jo 
huomautti täällä edellinen puhuja, ja toi~ 
nen on merkityksellinen ainakin pienipalk-

kaisille, mikä 1huomautus on otettu huo
mioon valtiovarairniVa:liokunnan mietinnössä, 
ja joka 'koskee alimman palkan elikkä ra
jan kohottamista 950 mll!rkasta, niinkuin s€ 
on merkittynä halJitukBen esityksessä 1,150 
markkaan, vastaavasti 1,500 mar:rnkaan. 

Mistä nämä 6 miljoonaa lisätuloa saa
daaTIJ, voidaan kysyä. Minä mainitsin täällä, 
että 29 miljoonaa on nettolisäys. Eiköillän 
näistä voida tacvalla tai toisella vähentää 
nämä •6 miljoonaa ja saa1daan näin ollen 
ainalk:in 1tällä lk:erta,a valtion virkailijain 
palkka-asia ratkaistuksi. 

Bd. L e i w o: Herra puhemies! Suomen 
valtion viran- ja toimenhaltijat ovat viime 
ja kuluvan vuoden a~kana joutuneet maksa
maan ylimääräistä veroa valtiolle 10 tai 5 % 
palkastaan. Vuonna 1932 tämä prosentti 
laskettiin vain peruspalkasta, mutta tänä 
vuonna se lasketaan myös ikälisistä y. m. 
palkkaeduista. Tämä poikkeuksellinen ja 
huomattavan suuri veronmaksu otettiin 
käytäntöön, niinkuin täällä jo on mainittu, 
v. 1931 valtion menojen supistamista har
kitsemaan asetetun asian tun tij ala u takun
nan ehdotuksesta. Silloin jo lautakunnan 
ehdotuksen mukaan oli tähän keinoon tur
vauduttava vain viimeisessä tilanteessa, 
mikäli muita mahdollisuuksia valtion tu~o
ja menoarvion järjestämiseksi ei ollut ole
massa. Ja kuten on mainittu, silloin myös 
katsottiin, että sanottua palkan v.äJhenny,stä 
olisi pitänyt pitää voimassa vain yhden vuo
den. Juuri siitä syystä, että oli toiveita, 
että tämä palkan vähennys olisi voimassa 
vain yhden vuoden, maan viran- ja toimen
haltijakunta silloin kutakuinkin nurku
matta alistui tällaiseen ylimääräiseen ve
roon. Hekin tunsi, että sen tuli olla mu
kana kantamassa sitä yhteistä kuormaa, 
joka maan talouselämälle oli joutunut kan
nettavaksi. Kyllähän siitä valituksia kuu
lui, mutta valitus on aina luonnollista, sil
loin kun toimeentulo on muutenkin niukka 
ja kun sitä vielä niukennetaan. Mutta var
sinaista huolestumista herätti viran- ja 
toimenhaitijoissa se, että tätä laKia täksi 
vuodeksi jatkettiin, vieläpä kovennettuna
kin. Mutta siihenkin vielä alistuttiin, koska 
yleensä tiedettiin, että budjettivaikeudet 
viime vuonna olivat vielä verrattain vai
keasti läpäistäviä. Mutta nyt on tilanne 
hyvän joukon toisin ja ajatustapa toisen
lainen viran- ja toimwhaltijairrkin :Keskuu-
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dessa, sillä kun nyt hallitus on ehdottanut 
heille tässä suhteessa, tässä poikkeusverossa 
huojennusta, on se heidän keskuudessaan 
herättänyt sen käsityksen, että lain voi
massa pitäminen nykyisessä muodossaan ei 
ole valtion rahallisen tilanteen ehdotto
masti vaatima. Senvuoksi herättääkin val
tiovarainvaliokunnan ehdotus heissä tällä 
hetkellä levottomuutta. Siinä nähdään hei
dän taholtaan pyrkimystä tätä tietä saada 
aikaan pysyväinen palkanalennus, ja siihen 
heille ei omasta mielestään ole varaa. Hal
lituksen esityskin kyllä on otettu jonkun 
verran epämääräisin tuntein vastaan sen
vuoksi, että sen mukaan perheettämiltä 
yhä tultaisiin ottamaan entisen suuruinen 
vähennys. Mutta hallituksen esitys sisältää 
kuitenkin, niinkuin jo on huomautettukin, 
sen periaatteen, että virkamiesten palkan 
vähennyksestä nyt on vähitellen ruvettava 
luopumaan, sikäli kuin valtiovarain tila 
sen sallii. Ja onhan kai nyt sentään myön
nettävä, että useissa tapauksissa sellaisella 
viran- ja toimen.haltijal.la, jolla ei ole per
hettä eikä muuta huoltovelvollisuutta, 
voinee vielä olla mahdollisuutta. tämän yh
den vuoden ajan kestää hallituksen ehdot
tarua palkanvähennys. Se käy sekin 
helpommaksi, kun hallitus lakiehdotuksensa 
3 § :ssä varaa valtiovarainministeriölle oi
keuden ottaen huomioon kussakin erikois
tapauksessa esiintyvät kohtuussyyt, mää
rätä, että sellaiselle viran- ja toimen
haltijalle, jolta 1 ja. 2 § :n mukaan menisi 
pallrkauksen vähennystä, suoritetaan palk
kaus vähennettynä 5% :lla tai vähentä
mättömänä. Onhan kyllä totta, että valtio
va.rainvaliokunnankin mietintöön saatiin 
sen verran muutosta nykyiseen olotilaan 
nähden, että se sisältää sen periaatteellisen 
tunnustuksen, että viran- ja toimenhaltijain 
palkan poikkeuksellisesta vähentämisestä on 
luovuttava sikäli kuin valtiovarain tila. sen 
sallii, mutta käytännöllisesti tällainen yli
määräisen veron alennus todellisuudessa ei 
merkitse mitään. Onhan verrattain yhden
tekevä, otetaanko joitain perheenelättäjältä, 
joka vaikeissa oloissa perhettänsä on yrit
tänyt eteenpäin kuljettaa, otetaanko hä
neltä palkasta pois 5 % tai 4 %, ja sama 
kai on perheettämänkin laita, otetaanko 
siitä 10 tai 8 %. Kun mielestäni jo on 
aika ja kun ei valtiovarain hoidonkaan 
kannalta ole voittamattomia esteitä vapaut
taa maan viran- ja toimenhaltijat mikäli , 

mahdollista heitä rasittavasta poikkeus
verosta, olisi mielestäni kohtuullista, että 
hallituksen esitys tässä a.sirussa hyväksyt
täisiin. Omasta puolestani olisin valmis 
kuitenkin ottamaan huomioon sen päätök
sen, minkä valtiovarainvaliokunta. teki, ni
mittäin, että sitä palkkarajaa, mitä alem
masta vähennystä ei suoritettaisi, voitaisiin 
koroittaa 950 markasta 1,150 markkaan 
kuukaudessa. 

Pyydän sen vuoksi suositella suurelle 
valiokunnalle hallituksen tekemää ehdo
tusta, sillä ei voi olla valtion etujenkaan 
mukaista se, että se pitää alipalkattuina ja 
erikoisasemassa niitä henkilöitä, joiden hal
tuun ja huomaan se joutuu sentään usko
maan niin tavattoman suuria sekä taloudel
lisia että henkisiä arvoja, joita meidän 
virkamieskuntamme ja. muut viran- ja. toi
menhaltijat valtiossa saavat hoitaakseen. 

Ed. Lohi: Tämä kysymys virkamiesten 
palkkauksesta näyttää olevan luonteeltaan 
samanlainen kuin tuulaakikysymys, että jos 
kuinka pitkään täällä eduskunnassa on, niin 
se on joka vuosi aina edessä ja tämähän 
on ollut toisinaan hyvjnkin kriitillisessä 
vaiheessa. Hajoitettiinhan kerran eduskun
takin juuri tämän kysymyksen takia. 
Mutta minä tahtoisin ensinnäkin huomaut
taa herra finanssiministerin lausunnon 
johdosta, kun hän käytti puheessaan 
useaan kertaan nimitystä erikoisverotuk
sesta virkamiehille (Oikealta: Eikö se ole 
oikein~). Se nimitys ensinnäkään ei minun 
käsittääkseni ole aivan oikea (Eduskun
nasta: On aivan oikea!). Nythän on asiat 
sillä tavalla, että viime vuosina ja nyt 
tälläkin kerralla tulojen vähennys on ta
pahtunut kaikilla kansanluokilla, työväen 
palkat, ne ovat pudonneet puolella, useissa 
tapauksissa enemmällä, talonpojan tulot 
ovat pudonneet puolella, kolmannella osalla 
tai niin poispäin ja kaikkein yrittäjäin 
tulot ovat pienentyneet näiden huonojen 
konjunktuurien johdosta, mitä nyt on ollut. 
Kun konjunktuurit ovat kaikilla tuotannon 
elämän aloilla menneet niin alaspäin, niin 
se kai luonnollisesti on vaikuttanut sen, että 
myöskin työväen palkat on vastaavasti pi
tänyt laskea. Ja ei tätä lueta miksikään 
erikoisverotukseksi, se on olevien olojen 
seuraus, joka on johtanut tähän, ja silloin 
on aivan luonnollista, että kun yhteiskun
nan, valtion tulot ovat kaikinpuolin pie-
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nentyneet niinkuin yksityisyrittäjien, sen 
finanssit ovat huonontuneet, niin sekään 
ei kykene palvelijoilleen maksamaan sitä 
palkkaa kuin se kykeni hyvien konjunk
tuurien aikana ja tämähän on aivan luon
nollista ja ymmärrettävää. Ja eikähän 
meidän maa ole ainoa maa, jossa näinä 
vaikeina aikoina on oltu pakotettuja me
nemään siihen, että myöskin valtion palve
luksessa olevien henkilöiden palkkatasoa on 
täytynyt alentaa. Mutta virkamiesten 
palkkaukseen nähden on myöskin toiselta 
puolen otettava huomioon se, että elanto
kustannukset, nehän ovat kanssa huomat
tavasti menneet alaspäin siitä kuin ne oli
vat ennen hyvinä aikoina. Nyt ovat kaikki 
sekä ravinto, vaatetus, mutta ennen kaikkea 
vuokramenot huomattavasti pienentyneet 
siitä kuin ne olivat muutamia vuosia jäl
keenpäin, että vähäinen palkanvähennys ei 
elintasoon vaikuta niin pa:ljon kuin mitä 
se numeroissa paikassa on. 

Mutta jos me katsomme sitten asiaa siltä 
kannalta, onko meillä nyt valtion palve
luksessa olevat kansalaiset huonommassa 
asemassa kuin muut kansalaiset yleensä, 
niin minun täytyy tulla siiJhen tulokseen, 
että kokemus osoittaa, että tilanne on sel
lainen, että jokainen pitää itseänsä onnel
lisena, kun pääsee valtion leipään käsiksi, 
vaikkapa näilläkin nykyisillä palkoilla, sillä 
muilla aloilla yleensä ovat elinmahdollisuu
det paljon pienemmät. Omasta puolestani 
minä en ollenkaan tahdo olla virkamiesten 
vihollinen enkä ottaa asiaa ollenkaan siltä 
kannalta, niinkuin usein väitetään sitä, että 
ne, jotka pyrkivät asettamaan samaan ase
maan elintasossa myöskin valtion palveluk
sessa olevat, että ne olisivat virkamiesten 
vihollisia. Minä täydellisesti ymmarran 
sen, mikä merkitys yhteiskunnalle ja val
tiolle on siinä, että sen käytettävissä on 
uskollinen ja kunnollinen henkilökunta, 
siitähän riippuu koko yhteiskuntakoneiston 
käynti niin suuressa määrin, mutta vaikka 
me otamme tämänkin huomioon, niin tällä 
hetkellä kai on tilanne sellainen, vaikka 
erinäisiä oireita tilanteen parantumiseen 
on, niin sittenkään tällä hetkellä ei ole 
vielä sanottavasti tilanne parantunut ke
nenkään kohdalla, ei työväen, ei talonpoi
kien eikä monella muullakaan alalla. Ja 
valtion finanssit ovat verrattain vaikeat 
vielä tälläkin hetkellä. Kun me valtiova
rainvaliokunnassa olemme tätä valtion 

tulo- ja menoarviota koettaneet järjestää, 
me olemme tulleet huomaamaan, että juuri 
valtion köyhyys on pakottanut siihen, että 
monia meidän mielestämme aivan tarpeelli
sia ja miltei välttämättömiä menoeriä on 
täytynyt pyyhkiä pois, jättää käyttämättä 
sen takia, että valtio on niin köyhä, että se 
ei kykene näitä menoja suorittamaan ja 
sittenkin nyt valtiovarainvaliokunnan ehdo
tuksen mukaan tulo- ja menoarvio on sel
lainen, että siihen ehdottomasti tarvitaan 
myöskin se lisäys, mikä valtion palveluk
sessa olevien henkilöiden palkkojen pienen
tämisellä on saatavissa. :Sehän tekee val
tiovarainvaliokunnan ehdotuksen mukaan 
45 miljoonaa. Minä en voi ymmärtää, 
millä tavalla tämä aukko täytettäisiin, jos 
tämä lakiehdotus, joka nyt on käsiteltä
vänä, raukeaisi. Mutta koska minä olen 
sitä mieltä, että tilanne on yhtä vaikea 
tällä hetkellä kun se oli viime syksynä bud
jettia laadittaessa kaikilla aloilla olemassa, 
niin minun mielestäni olisi aivan oikein ja 
kohtuullista, että virkamiesten palkkojen 
vähennykset toimitettaisiin samalla tavalla 
kuin ne toimitetaan kuluvana vuonna. Ei 
sittenkään ole onnettomimmassa asemassa 
ne ihmiset, jotka valtion palvelukseen ovat 
päässeet. Tästä syystä minä suosittelenkin 
suu~elle valioJkunnalle liittämä.ä:mme vasta
lausetta, joka tietää sitä, että palkkojen 
vähennys toimitettaisiin samanlaisena kuin 
se on kuluvana vuonna. 

ApulaisV'altiovara:inministeri W i t t i n g: 
Minä voin monessa su:b.teessa ·olla samaa 
mieltä kuin ed. Lohi, mutta tässä 'asiassa 
me emme ole. Mitä elinku~tannuksiin tulee., 
niin valtiov.arainvaliokunta silloin, kun en. 
siksi vuonna 19:3.2 tämä erikoisverotus 
otettiin käytäntöön - sillä erikoisv•e:wtus 
se on tai poikkeusverotus, mitenkä ed. Lohi 
tahtoo - itse totesi, että syynä ·tähän ve
rotukseen ei si'lloin voitu tuoda esille elin
kustannusten laskemista, j.a sama on ti
lanne n'Ytlkm. Vuonna 1932 oli elilllkustan
lmsindeksi 1025 eli n. 2% korkeampi kuin 
tämän tilaston ;poh'ja ja .täJmän vuoden al
kupuoHskolla se on ollut meLkein sama kuin 
ennen, noin 2 % alempi kuin viime vuonitm. 
Jo nyt i'I!Jdeksi näyttää selvää nousemista, 
ja on selviö,, että samaan aikaan, kun 
kai!kki palk<at nousevat, samaan aikaan., kun 
yleiset su:hdanteet paranevat, j1a siten lkrm 
meidän valuuttamme on alentunut, elinkus-



tannuksct tulevat meillä nousemaan, ja 
nousemaan nopeammin kuin tilasto tähän 
saakka näyttää. 

Sitten siihen, että täJmä vir:k>a.miesa;sia 
yhä on ollut esillä. Virkamiesjuttu sellai
senaan on ollut esillä monesti, mutta tä.m.ä 
virkamiesten erikoisverotus on er.ikoine.u, 
ja on ollut ainoastaan kaksi kertaa tätä 
ennen esillä. Nyt se tulee esille~ mutta 
tä.mä ei ole luonnollista !kun olot ovat niin 
parantuneet kuin ne oVrat. Kun me ensi 
vuonna ilman veroja ja ilman· 1ainoja tu
lemme toimeen ja vielä maksamme jonkun 
lainan takaisin, sen sijaan että meidän tänä 
vuonna on täytynyt otta,a noin 300 mil
jooruaa lainaa, niin kyllä ne olot ovat pa
rantuneet. Kun me olemme voineet nain 
l)'lhyen a:jan kuluessa, siitä, kun hallitus 
jätti menoarvioelhdotuksensa, täJhän päivään 
saa:klka, lwroittaa talousa1rvion työrrnäärära
hoja 60 milj. ma:Llka~l'a j. n. e., niin kyllä
hän olot näy.Wilv:ät parantuneen. 

Mitä siihen seikkaan taas tulee, että vir
kamiesten asema on hyvä, niin virkamies
ten rusema on v:err,atta:in hyvä, se on sikäli 
'hyvä, että vil1ka antwa jotenikin tasaisen 
leivän virkamiehille. Tä:mä johtuu virlm
koneiston luonnollisesta rakenteest·a ja ilmo
maa kylläkin, että tällaisena aikana, krm 
on ollut työttömyyttä eräinä aloina, yli
tarjontaa virkamiehiin näili.den on ollut. 
Mutta jos me 1dassa menemme vain pari, 
kolme vuotta takap.erin, niin huoma:amrrne, 
että eräillä aloilla oli tilanne sellainen, että 
ei riittävästi virtkamiehiä saatu. Täytyi oi
keusalalla j·a koullual,alla j. n. e. antaa eri
koisvapautuksia, jotta saataisiin. miehiä, ja 
oltiin silloin tyytymättömi'ä sii~en. Ja niin 
,kohta 1kun olot paranevat - minä toivon, 
että ne kohta paranev·at täällä meillä -
niin tulemme taas siilhen11 että virlmmicllet,, 
ne, jotka vielä toimissaan istuvat, ovat 
alemmalla tasolla kuin va:staavat v·apaan 
työn tekijät. Jos silloin eduskunnassa sa
mat miehet, jotka nyt tahtovat tätä vero
tusta ehdottaa, jos ne sitten menevät sii
ihen, että ne ehdottavat lisäpalkintoa virka
mi~hille 5, 10, 15 % :konjunktuurien mu
kaan, niin silloinhaTh ne todistavat, että se 
ajatussuunta, jota n:e nyt seuraavat, on 
oilk:ea. Mutta, jos ne silloin sitä eivät tee, 
niin minä tulen cvcetämään sen jdhtopäätök
sen., että tämä ajatussuunta ei ole oikea. 

Mitä sitten vielä tulee siihen, että va
roj·a ei löydy, niin minä voisin sanoa 1, 2, 
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3 tulolä!hdettä, jotka ,ai:van selvästi antavat 
niin paljon !kuin tarvitaan,, ei s~käli, että 
jokainen yksinään antaisi sen riittävän tu
'Lon, mutta antavat jos otetaan ensimmäi
nen ja toinen, toinen ja ko1mas, ensimrrnäi
nen tai kolmas tai kaikki koJ.me yhteensä,, 
- niin jos otamme ne kaikki kolme Ylh
teensä, me saamme :palj.on suuremman yli
jäämän kuin nyt VJaltiovarainvaliolkunta on 
ehdottanut (Vasemmalta: Työttömyysmää
rärahat!). Niitä ei kosketella tässä y>htey
dessä. 

Ed. He 1 o: Ta11koitukseni ei ollut tässä 
yhteydessä :kajota vi~kamiesten pal'kan
alennu&kysymy:kseen, mutta ne lausunnot, 
joita on annettu eri puolin, paJk:ottavat lau
sumaan muutaman sanan valiokunnan mie
tinnön puolesta. 

V a:liokumnan mietintö lk:äy i<tse asiassa 
niiden moleiJ1iPien ääJrimrrnäisten !käsitysten 
puoliväl~ssä, ,joita täällä on :esitetty. Hal
lituksen mielestä olisi virkamiesten palk
koja väJhennettä:vä 35 miljoonana markalla. 
Ed. I;olhi tahtoisi vähentää niitä 70 miljoo
nalla malika1la ja va'liokunta vähentäisi 
niitä 50 miljoonalla ma11kaUa. MyöSkin, 
jos asiallisesti valiokunnan mietintöä tar
kastaa, ei voi oria tulematta siihen tuloik
seen, että se on rpa:raita, mitä täililä hetkellä 
voida:an tehdä. Ensilks~kin on siinä vähen
netty se osuus, mikä virkamiesten ;paillkoista 
käytetään budjetin järjestelyyn, niin pie
neksi kuin näissä oloissa on mahdollista. 
Valiokunta ei ole budjetin järjestelyn 
vuolksi voinut mennä pienempään määrään 
kuin täJhän 50 miljoonaan madclman. Toi
seksi valiolkunnan .mi·etintö ymmärtääkseni 
parhaimmalla tavalla jakaa tämän rasituk
sen 50 miljoonaa mar,mkaa vi·l1kamies,ten kes
tettäväJksi. Se ensiksikin aivan selvästi 
osoittaa, että valiokunta on läihtenyt siitä, 
että kysymyksessä >0111 vain ti.lapäinen vä
hennys, j.osta on !POis :pyrittä:vä. Tosiasial
lisesti vaEokunta myös mietirnnössään pie
nentää vähennystä j o lk a i se l t a valtion 
vi:r'kamieheltä. Minä en ymmä:rrä, miten 
ed. Leiwo voi väittää,, että hallituksen esi
tys osoi,ttaa, että hallitus vakavasti :py11kii 
pois tästä vä.hennylksestä, kun hallituksen 
esityksen rmulkaan kuitenkin noin 40 % 
vinkamiehistä olisi jäänyt täJmän niin sa
notun erilkoisverotuksen alaiseiksi, sellaisena 
jollainen se on tämän vuoden aikana oHut. 
Sitä vastoin valiokunnan mietinnön mu-
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ka:wn jokaiselta valtion virkamiehelitä tulee 
putoamaan viides osa tästä ,,,verosta'' pois, 
minkä lisä:ksi vielä suuri joukko pienpaik
kaisia pääsee , v,er.otukisesta' ' kokonaan va
paaksi. Validkuntaihan on ylen.tänyt sitä ra
jaa:, jota alapuolella olevat virkamiehet tule
vat kokonaan vilipa]ksi, pel'!heellisiin nähden 
18,000 markkaan vuodessa, ja tärrnän rajan 
alapuolella tai tähän rajaan asti ;perus
paJikkaa nauttivien virkamiesten luku
määrä on noin 35 % lkailkikien virkamiesten 
lukumää.rästä. Tämä .osoittaa, että valio
kunta on tässä nirrnenomaan taihtonut alle
viivata sitä, että vaikava .py11kimys on 
päästä täydellisesti pois siitä tiiapäisestä 
palik:anvähennyksestä, jonka alaisena virka
miehet tähän asti ovat olleet, ja että se 
myöskin on siinä suuressa määrässä onnis
tunut siten, että se on suuren v~rkamies
jouikon täydellises•ti vapauttanut tästä ,ve
rosta" ja kaikilta muilta se on sitä vähen
tänyt kokonai1sta virdennesosan vähennyk
sestä siitä määrästä, millaisena se on ku
lu;yana vuonna. En ymmärrä si•Ho.Ln, mi
tenlkä voidaan väittää, että virkami·ehet voi
sivat tuntea itselll'>ä ~uolestuneiksi sen 
vuoksi, että va;lidkunta on muuttanut hal
lituksen esitystä, arnn päinvastoin virka
miesten pitäisi nähdä, että valioarnnta vielä 
selvemmässä muodossa kuin !hallitus osoit
taa, ·että on pyrkimys päästä tästä ·verosta 
kokonaisuudessaan eikä jättää sitä pysy
västi ra:sittrumaan jorta;kin vi,rkamiesryh:mää. 
En myösikään voi ymmärtää, miterukä voi
daan sanoa, että on aivan samantekevää 
tässä asiassa, alennetaanko tai vähenne
täälllkö tätä palkan pienentämistä 5 % :sta 
4 % :iin, koska tällä pitäisi ennen kailk:kea 
juuri osoittaa, että on kysymys aslkel aske
leelta päästä väJhennyksestä !kokonaisuudes
saan. Jos tehtäisiin päinvastoin, jos 4 % :sta 
koroitettaisiin viidenteen prosenttiin, niin 
tuskin ed. Leiwo silloin väittäisi, että on 
joiksem:ukin samantekevää, onko se edelleen 
4% :ssa tai koroitetaanlko vi·~denteen ;pro
senttiin. 

Ministeri Wittilllg mainitsi, ettei olisi 
syytä näin suuressa määrässä turvautua 
tä!hän pallkalliVälhennykseen budjetin järjes
telyssä, 'koska on mahdollisuulksia saada 
budjetti muullakin tavalla tasrupainoon. 
Tässä suhteessa olisi kuitenlkin suuren va
liokunnan syytä tarkasti harkita, ennen
kuin se ant~utuu minkään. harhakäsitysten 
valtaan, oniko syytä tehdä sella:iJsia ;pää-

töksiä, jotka eivät !kestä todellisuutta. Voi 
kyllä olla mahdollisuutta, että parantuvien 
konjunlktuurien kautta voidoon valtion tu
lot arvioida suuremmiksi kuin miksi valio
kunta on ne arvioinut, mutta toiselta puo
len on myöskin otettava huomiDon, että 
tulopuolena .on useita samantapaisia tila
päisiä tuloja !kuin virkamiesten !Palkan 
rulennus, joista olisi pääSitä,vä, :mutta jotka 
on ·otettu budjettiin vain sen tähden, että 
ne ovat olleet vä1ttärrnättömiä budjetin ta
sapainoon saamiseksi ja joiUa on vielä suu
rempi etuoilkeus si:ilien, että ne olisi bud
jetista poistettavat. Hu.()[llautan yhdestä 
sellaisesta. Sdlainen on .Suomen Panikin 
voittova•rojen käyttäminen budjetissa y.Ii 
sen mitä varsinaisessa laissa on a;sias,ta pää
tetty. Lain mukaan Suomen Pankin voit
tovaroja voitaisiin budjetissa käyttää vain 
noin 70 miljoonaa marlkka;a, !kun sitävas
toin valiokunta on hallituksen esityksen 
mulkaisesti merkinnyt näitä voittovaroja 
110 miljoonaa markkaa ja .tärrnä on tapah
tunut si<itä huolimat,ta, että panll&i:va.ltuus
miehet jotensakin yksimielisesti asettuivat 
vastustamaan tälllaista lisätyn mää:rän bud
jetissa ikäy.ttämistä. Jos budjetti todella 
pa:rantuu niin pa:ljon, että siinä voidaan 
tehdä joitakin vähennyksiä, niin nämä vä
hen.nykset pitäisi ottaa määrätyssä järjes
tyksessä ja silloin ei suinkaan aivan ensim
mäiselle tilwlle olisi asetettava virk&miesten 
pallkan väihennylksestä johtuvaa tuloa, vaan 
kyllä sen edellä on eräitä muita tuloja, joi
hin ·tämä oletettu vapaasti käytettävissä 
oleva lisä1tulo olisi ensi sijassa käytettä
vissä. 

Minä luulen, 'että valiokunnan mietintö 
näissä oloissa on paras :mahdollinen tulos. 
Se ottaa virfu:amiehilltä täUä kertaa aioo.a;s
taan niin paljon kuin on aivan välttämä
töntä, se toiselta puolen ja!kaa tämän ra:si
tulksen mahdo11isirmman. kohtuullisesti eri 
virkamiesten keslken. Se antaa !kaikille vir
kamiehille sen käJsityksen, että pyritään 
pois näistä ti~aväisistä vähen!lliy!ksistä, ja 
samalla se kokonaan vapauttaa vähenny;k
sistä erikoisesti suuren joukon pienipalkkai
sia, jotka ensi kädessä joutuvat tästä vä
hennyksestä ikärsimääin. Minä en luule, 
että tä!lllä kysy;mys tulisi sen paremmin 
järjestetylksi, jos ryhdyttäisiin noudatta
ma;an niitä lirrujoja, joita vailiokunnan mie
tintöön liitetyissä vastalauseissa on esi
tetty. Ja ennen !kailclma minä huomauttai-
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sin suurelle validkunnaHe, ettei se antaisi 
itseään niiden ennaklkortietojen johtaa har
harun, joita valtiovaraill!Illinisteri .täihllä on 
esittäny,t niistä tulolisäyksistä, joita mwh
dollisesti voidaan budjetin tulopuolelle 
merkitä siinä tapauksessa, että tulot laSke
taan siihen täyteen arvoon, mihin ne mah
dollisesti .ensi vuonna tulisivat nousemaan. 

Ed. B r y g g a r i: Herra puhemies! Jos 
hallitus yihtä auliisti: tunnustaisi eduskun
nalle ja niille lähetystöille, jotka työläisten 
aThaisten palkikain ja työttömyyden joih
dosta ovat käyneet sen puheiHa häJdästään 
vallittamassa, et,tä valtion vara:t sallivat 
Suomen valtion työssä ol.evalle työJ.äi.selle 
malksaa sellaisen pallkan, että sillä tulee 
työntekijä ja hänen pel1heensä ilman iköy
häinlhoi.don apua toimeen, niin minä olisin 
vwlmis !kannattamaan 'hanituksen esitystä 
virkamiesten pallkkain palauttamisesta palk
kalain mukaise1le ikannaHe. Mutta näin ei 
ole llJSia. Yhteisikunnassa kansalaisten enem
mistö tällä kertaa vielä kärsii pulatilanteen 
seurauksia. Silloin ei ole oikein, että läih
detään yhde-lle ryhmälle antamaan helpo
tusta ennen aikojaan. Me työläiset py
rimme siihen, et,tä hyvinvointi olisi kailkiUa 
ihmisillä, ja siihen kuuluvat myöskin vir
karrniehistö, mutta me emme pidä sitä oi
keana, että pi!eni joukko kansalaisista .oJisi 
hyvinvoinni.ssa suuren enemmistön kär
siessä. Jo siHoin, !kun asia oli lähetekes
kustelussa, i.lmoitin midi;piteeni, että olen 
si.tä mieltä, että ll!ina:kin suurin pii:t~tein 
olisi• asia ensi vuonna valtion viran- ja toi
menhaltijain paikoissa järjestettävä siten 
kuin kuluvana vuonna. Minä olen valmis 
yhtymään si~hen, mitä va:lioikunnan mietin
töön liitetyssä II vastalauseessa esitetään, 
nimittäin että kaiuein alhaisempipaikkais
ten asemaa parannetaan. Siinäihän a•setu
taan samalle ikannal1e rkuin valiolkunnan 
mietinnössäkin, että poerheettömän palkka, 
josta nyt on .lähdetty vähennystä kanta
maan 950 markasta, ensi vuonna välhennys 
kannettai!sii·n 1,150 mMkasta alkaen ja per
heeLlisen pal!kanalennus alkaisi 1,500 mar
kan lkuukausitu1oista. Tämä korjaus on 
ollut taT:peellinen. Ehil{ä olisi vielä tar
vinnut hiukan y•leiiDIIlläksikin tuota •rajaa 
nostaa. Mutta en olisi katsonut tarpeelli
seksi omasta puolestani, että tätä palkan
koroitusta olisi ulote:ttu lkaikikiin palkka
luokkiin. 

Kun valtiovarainvalioikunnll!SSa olivrut kes
kustelunalaisina työmäärärahat, niin viit
tasi ministeri Witting siihen, että meillä 
ei tarvita niin paljon maante1den raJkenta
miseen määrärahoja, meillä on työttömyys
määrärahoja:, joita voidaan käyttää näihin 
ta.rkoitulk.siin, ja että hwl:litus on m. m. 
Etelä-Suomessa työttömien asiaa hoitanut 
kiitettävällä tavalla. Työläiset tk:okemulk
sensa perusteella tietävät, kuten kaikki 
kansa!laiset, luultavasti myöskin herra mi
nisteri, että täällä ei ole tk:iitettävällä ta
valla hoi.det.tu työttömyyttä, että täälilä ei 
ole työläisten palikkoihin omistettu sitä 
huomiota, mitä sille pitäisi omistaa (V a
semmalta: Kaukana siitä!). HeLsingin kau
pungissa on liki 10,000 työtöntä, joidenka 
kohtalolle ei omista haillitus eikä ikaupun
gilliValtuusto mitään huomiota. Samoin on 
asia E telä-.S uomen uSieiiiilllllissa kunnissa. Ja 
kuitenikin rohjetaan sanoa, että valt~on :ta
lousarvio sallii virkamiehille mwksaa palk
kalain muikaisen .palkan, vaikka työläiset 
ovat nääntymässä nälkään ja näiden olojen 
para;ntamiselle ei riitä varoja. 

Hema puhemies, minä en halua vailistaa 
herroja ministereitä tällä asialla, sillä luul
tavasti he sen tuntevat. Minä suosittelen, 
että suuri valiokunta hyväksyisi vwltiova
rairuvalio'kunnan mietintöön liitetyn II vas
ta,lauseen. 

Ed. :S e r g e 1 i u s: Niin ymmärtäväinen 
kuin ed. Lohi onkin ihmisenä, niin mitä 
tilihän ·asiaan <tulee, valtion viran~ ja toimen
haltijain palkka-asiaan, niin hän ei kuulu 
siihen ryhmään, jota minä sanoisin valis
tettaviksi, niin että keskustelua tästä voi
simme jatkaa kuinka pitkälle tahansa. Nyt 
minä tahtoisin edelliselle puhujalle huo
mauttaa, että virkamiehille on laissa taattu 
palkka, ja tätä on nyt kahtena viime 
vuonna vähennetty tuntuvasti. Nyt on ta
loudellinen tilanne parantunut, niinkuin 
valtiovarainmill!isteri mainitsi, ja on paran
tunut sen verran, että meilläkin mahdolli
sesti tulee lisätuloja, joita valtiovarain
valiokunta ei tähän asti ole voinut laskea. 
Minä huomautan vieläkin siitä seikasta, 
että hallituksen esitys tietää ainoastaan 
6 milj. markan lisäystä, jos 'käytetään niitä 
9 miljoonaa, mitä ylijäämä on. Minä ky
syn, koska menopuolelle on merkittynä liki 
58 milj. markkaa yli sen, mitä hallitus on 
ehdottanut, eikö sen v,erran voisi vielä me-
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noihin tulopuolesta löytää varoja, että sai
simme ainakin 6 miljoonaa ja voisimme 
näin ollen toteuttaa hallituksen esityksen? 
(Vasemmalta: Ei löydy!) 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

L,akiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia ~lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

3) Ehdotus laiksi koroitetuu tupakkavalmis
teveron kantamisesta vuonna 1934. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 10 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n: o 2, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

rp u he mies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 10. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

4) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 11 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 3, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 11. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

5) Ehdotus laiksi makeisvalmisteverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 12 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n :o 4, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

rP u he mies: Käsittelyn pohj1ana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 12. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

LaJkiehdotuksen ens,immamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

6) Ehdotus laiksi mallasjuomaverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 13 ja otetaan ensi mm ä i se en 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o :5, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn1 po'hjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 13. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

7) Ehdotus laiksi Suomeri Pankin 1933 vuo
den voiton käyttämisestä. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 15 ja oteta·an ensi mm ä i se en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n:o 9, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarailllvaliokunnan mietintö n :o 15. 

Kukaan ei halua pwheenvuoma. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi. Asia lähetetään s u u r e en 
v a 1 i o k u n t a a n. 

8) Ehdotus laiksi edusta.janpalkkiosta annet
tu'a lakia väliaikaisesti muuttaneen lain voi

massaoloajasta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 8 ja otetaan e n s i mm ä i s e e n 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Kiviojan lak. al. n:o 2:3, joka 
sisältää yllämainitun lakiehdotukse11. 



Oppi'k·oulujen englanninkielen opet11s. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 8. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

9) Ehdotus toivomnkseksi englanninkielen 
saattamisesta pakolliseksi oppiaineeksi oppi

kouluihin. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n:o 3 ja otetaan aino'aan ikäsitte
l y y n siinä valmistelevasVi käsitelty ed. 
Rantasen y. m. toiv. al. n:o 412, joka sisäl
tää yllämainitun ehdotuksen. 

Puh ,e m i e s: Käsittelyn pO::hjan,a on si
vistysvaliokunnan mietintö n:o 3. 

Keskustein: 

kunta ei katso voivansa yhtyä siirhen pon-· 
teen, mikä liittyy toivomusaloit!teeseen, ja 
sivistysvaliokunnan epäilykset johtuViat 
siitä, että se odottaa aivan lähitulevaisuu
dessa hallitukselta .esitystä oppikoulun jär
jestysmuodon perusteiden muuttamisesta 
sen mietinnön mukaan·, minkä oppikoulu
komitea on ,hallitukselle jättänyt. Ja myön
nettävä on, että tässä yMey;des.sä tietysti 
tämä asia voidll!an parhaiten ratJkaista, 
mutta kun aj,a:ttelee, .että tämän oppikoulu
komi•tean mietinnön valllliistamiseen on ku
lunut kokonaista kuusi vuotta ja että tällä 
kerralla 'kouluväen piirissä ollaan eri mieltä 
tästä mietinnöstä, kun sanomalehtikirjoi
tuksia ~a:tselee, niin näkee, mitenkä ·tämä 
oppi!koulukomitean mietintö on saanut hy
vinkin anikaran rurvostelun osakseen, niin 
tämä panee .pelkäämään sitä, että viiipyy 
ethkä kauaruk:in, ennenkuin ihaHitus voi tästä 
kiteytynyttä ehdotusta eduskunnalle jättää 
j.a voipa käydä silläkin lailla, että vielä 
asetetaan tässä asiassa uusi komitea ja sinä 
tavalla eduskunta saa vuosikausia ehkä vie
läJkin odottaa, ennenkuin se pääsee tätä 
asiaa ~atkaisevasti käsittelemään. Ja kun 

Ed. Ra n .t a n en: On tyydytyksellä sivistysvaliokun-takin mietin1tönsä peruste
mainåtta;va, että tämä käsillä oleva asia on luissa lausuu vakavana sen ajatuksen, että 
eduskunnan, puolelta kaikissa sen eri vai- englanninkielen on saatava sille ikuuluv1a 
heissa saanut osakseen erikoista myötrumie- sija meidän kouluj.emme opetusohjelmassa 
lisyyttä. Tämä asiaihan ei ole mikään uusi. ja toiseksi lausuu vielä senkin, että halli
Jo 1929 valtiopäivillä tehtiin saman sisäl- tuksen olisi kiirehdittävä tätä asiaa, niin 
töinen aloite, mitä tämä käsi.Uä oleva on. ajatellen sitä pe~koa, .että mahdollisesti 
S.e tosin ei silloin päässyt eduskunnassa tämä asia vielä tulee ika,uan vioipymään, on 
asialliseen käsittelyyn eikä lopulliseen rat- tämä toivomusaloite tehty siinä mielessä, 
kaisuun siitä syystä, että eduskunta !hajoi- että asia saataisiin ma·hdollisimman pian 
tettiirn.. Mutta tämän aloitteen alleikirjoit- täällä eduskunnassa esille. Minä en ym
tajina oli kumminkin kokonaista 57 edus- märrä sitä, miksi ei eduskunta voisi tätä 
taja.a, joka osaltaan osoittaa, että eduskuTh- toivomusaJoitetta hyväksyä. Siinäkin ta
nassa asialla silloin oli jo suuri kannatus. pm]lkses8a, että ensi vuonna tai seuraavana 
Vuoden 1932 valtiopäivillä uudistettiin S"it- vuonna hallitukselta tulee tässä asiassa esi
ten tämä sama aloite ja silloin.en sivistys- tys, niin eihän ole tapahtunut mitään 
valiokunta oli sitä mieltä, että täm'ä toivo- muuta 'kuin hallitus on toteuttanut sen toi
mus, mikä a.loitteessa lausuttiin, oli läJhetet- vomuksen,, minkä eduskunta on lausunut. 
tävä oppikoul·u,1mmitean tietoon,, joka silloin Ja päin:vastaisessaldn ta;pauksessa, jos tuo 
istui. Ja tähän sivisiysvaliokunnan mietin,_ hallituksen esitys tämän oppikoulukomitean 
töön yhtyi si•tten yksimielisesti eduskunta- mietinnön perusteella viivästyisirkin, niin 
kin. l tämä toivomus, minkä eduskunta lausuu, 

Nyt, kun tämä sama toivomusaloite on 011 omiaan kii11ehtimään hallitusta ratkai
täällä esillä, niin huomaa sivistysvaliokun- semaan asiaa toist'a tietä, joka minusta soe
nan perusteluista, että se pitää erittäin kään ei ole mahdoton, vll!ikka näin on mää
tärikeänä, että asia mahdollisimman pian rätyltä t~tholta väitetty. Sen Vilioksi minä 
saisi sen ratkaisun, mikä rtässä toivomus- roh'kenen1kin esittää, herra puhemies, että 
aloitteessa on lausuttu, vaikkakin lopputu- , eduskunta hyväksyisi toivomusaloitteeseen 
loksena määrätyistä syistä on se, että valio- ' 11:0 42 liittyvän ponnen tässä asiassa. 
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Ed. H e i s k a ne 11: Herra puhemies! ' sa.mme on myös Tuotsinikielistä väestöä, 
jonka takia esim. ·liike-elämässä tarvitaan 
ruotsia. Ruotsinkielen oppiminen on paljon 
helpompaa kuin englanninkielen sen takia, 
että useissa seuduissa maatamme saadaan 
kuulla puhuttavan ruotsia. Maamme kuLt
tuurituotteet kulkevat etupäässä Ruotsin 
kautta maailmalle ja laheisten suhteiden 
ylläpitäminen Ruotsin kanssa edellyttää tä
män kielen taitoa.'' Tarvitsematta kieltää 
näiltä väitteiltä kaikkea todistusvoimaa on 
meidän help[lo huomata niiden ik:öykäisyys 
ja todeta ne enemmän ennaik:koluulojen, he
delmättömän menneisyyteen tuijottamisen 
ja tunteen~ :kuin tasapuolisen harkinnan ja 
nykyisyydBn ja tulevaisuuden vaatimukset 
ja tarpeet huomioonottavan järjen san.eJe
miksi. 

Aloitetta englanninkielen saattamisesta pa
kolliseksi oppiaineeksi oppi!koului!hin ei 
suinkaan ole tehty liian aikaisin, Onhan 
tunnettua, että sivistyneistömme engLannin
kielen taito on useimmissa tapauksissa 
miltei olematon ja niitä, jotka voivat eng
lanninkielellä teh:dä itsensä ymmä:cretyksi, 
on suomalaisella taholla odottamattoman 
vähän. Jos otan esimerkiksi pistokokeen 
eduskunnan jäsenistä, niin, kun joku edus
taja Erklko, Toivola, Arffman ja mahdolli
sesti joku Tanner jätetään pois, niin lienee 
niiden luku, jotka täydellisesti puhuvat 
englantia, täällä sangen pieni. Täanä siitä 
1huolimatta, että englanti on maailmankieli, 
jota tarvitaan ka!kkialla tieteen, taiteen, 
ka1upan~> teollisuuden, urheilun ja merilii
kenteen alalla. Miten tä:hän on .tultu~ 
Siksi, että oppikouluissa ei ennätetä oppia 
riittävästi niitä monia kieliä: ruotsia, sak
saa,, englantia ja ranskaa, joita meillä ope
tetaan. Tuloksena on nykyjään V•allalla , 
oleva tilanne, jolloin esim. ylioppilaat eiv.ät · 
osaa kunnollisesti mitään· näistä vieraista 
kielistä. J o'htuu mieleeni eräs tapaus parin 
vuosikymrrnenen takaa:. Silloin eräältä nuo
relta suomalaiselta ylioppilaalta eräs ruot
salainen naisi.Juninen kysyi, missä joikin 
katu on. Vastaukseksi .tuli päänpuisto. Tuli 
toinen kj"symys: ,Ettekö osaa ruotsia~'', 
j.ohon ylioppilas totuudenmukaisesti v·a.s
tasi: ,Inte.'' Tämä ylioppilas ei liene ollut 
aivan lahjaton, koskapa hän nyt on yli
opiston professori. 

Opetettavien kielten 1ukua on siis väihen
nettävä, mutta min:kä kielen kohdalla? 
Nähdäkseni epäilemättä ruotsinkielen kdh
dalta, sillä saJksaa suurena sivistyskielenä 
ja kielenä, jolla oppikirjat vieläkin on suu
reksi osaksi ja suurimmaksi osaksi ainakin 
humanististen tieteitten alalla kirjoitettu, 
tarvitaan eihdottomasti. Sen sijaan ruotsi 
on monessa suhteessa jotakuinkin ta!1peeton. 

Ne, jotka vielä nykyjään kannattavat 
ruotsille keskeistä asemaa maamme op,pi
kouluissa, puolustavat käsitystään enim
mälkseen seuraavilla syillä: ,.,Maamme his
torian tutkiminen edellyttää ruotsinkielen 
taitoa, vanhemmat asiakirjamme on kirjoi
tettu ruotsiksi, joten .tuomarit ja papit tar
vitsevat tätä kieltä. Runeberg, Topelius 
y. m. runoilijat ovat 'kirjoittaneet ruotsiksi, 
joiden teoksia on muka parempi lukea alku
kielellä kuin suomeksi l\'äännettyin:ä. Maas-

Pyydän saada tarkastella hiukan näitä 
väitteit.ä. Maamme historian tutkiminen 
kylläkin epäilemättä edellyttää ruotsinkie
len taitoa, mu'tta kun maassamme lienee 
korkeintaan muutamia kymmeniä SuO!lllen 
historian tutkijoita, niin näiden taJkia ei ole 
järkevää vaatia koko muulta Suomen oppi-
neistolta ruotsinkielen taitoa. Suomen his
torian tutkijat voivat yliopistossa opiskella 
.ruotsia, samoin kuin esimerkiksi Ranskan 
olojen tutkijat ranskaa ja fysiikan tutkijat 
differentiaali- ja integraalilaskua. 

Vanhemmat asiwkirjamme on kirjoitettu 
ruotsiiksi, joten toisten käsityksen mukaan 
•voi kyllä olla suotavaa, ·että tuomarit ja 
malhdollisesti p.apitkin ymmärtävät ruotsia, 
vaikka hekin käytännössä sitä kai sang,en 
harvoin joutunevat käyttämään. Heiltäill:än 
voi vaatia yliopistolukujen yihteydessä pie
nen kurssin ruotsinkielessä, mikäli se osoit
tautuu tal'peelliseksi, samoin kuin nyt vaa
ditaan filosofisessa tiedekunnassa pro exer
citio sa'ksassa ja eräiden aineiden opiskeli
joilta myii'l latinassa. Täten siis ruotsala1-
set asiakirjamme eivät mitenikään vaadi 
ruotsia opettamaan oppikouluissa. 

1Entä Runebelig ja Topelius? Ne ovat 
kyllä kirjoittaneet yleviä isänmaallisia ro
maaneja j·a kauniita runoja ruotsiksi, mutta 
kuinka moni nykyisen polven suomalaisista, 
jotka ovat kouluissa ruotsia oppineet, lukee 
Runebeligiä ja Topeliusta ruotsiksi muuta 
kuin ehkä p.wkollisessa koulukurssissa hiu
kan ,Hir.venhiihtäjiä'' tai jotakin muuta 
teosta (Vasemmalta: Entä Snellman?). 
Snellmanin teokset on myös käännetty suo
meksi. Minä aina:kin oJen lukenut nämä 
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kaik:ki suOillleksi enkä yfu:tään ruotsiksi, sa
moin kuin minä laulan ruotsilksi alkujaan 
kirjoitetun maamme laulun suomeksi ilman 
että minun isänmaallinen tunteeni siitä ol
lenkaan heikkenee. Nä,hdäkseni ei Rune
bergin ja Topeliuksen takia suinkaan tar
vitse ruotsinkielen taitoa. 

Mitä taas maamme ruotsinkieliseen väes
töön tulee, niin 1se .allma nopeassa tempossa 
ymmä11tää suomea, kuten luonnollista on
kin, joten sentakia ei liike-elämässämme eh
dottomasti! tarvita ruotsia. Sitä paitsi liike
alalle aikovat voivat iltakmsseilla y. m. kei
noilla, joita ·~ai nytkin ikäytettänee, hank
kia sen pienen ruotsinftdelen taidon, jota 
he vielä ehkä toistaiseksi tarvitsev·at. 

Ruotsinkielen käytännölliseen oppimiseen 
on meillä kyllä .paljon parempi käytännöl
linen tilaisuus kuin englanninkielen op
pimiseen. Mutta epäloogillista on tästa ve
tää sitä johtopäätöstä, että sentakia olisi 
ope.tetta•va ruotsia oppikouluissa. Luonnol
lisemP'aa olisi tämä väite kääntää toisin 
puolin ja sanoa: Kun Suomessa muutenkin 
on hyvä tilaisuus ruotsin oppimiseen niin 
sentaJkia sitä ei tarvitse opettaa oppikou
luissa, vaan siihen aikaisemmin 'kulutettu 
aika on käytettävä tärkeän el1Jglannin op
pimiseen, johon muuten maassamme on hy
vin rajoitetut mahdollisuudet. 

Kulkevatko sitten Suomen kuLttuurituot
teet maailmalle etupäässä Ruotsin kautta 
ja ruotsinlkielen välityksellä? Eivät etu
p ä ässä joskin ehkä joissakin ta
p a u k s i s s a. Tosin kai !käännettiin Sil
lanpään ,,,Nuorena nukkunut" ensiksi ruot
siiksi ja se Henee :ruotsalaisen käännöksen 
kautta kulkenut maailmalle, mainitakseni 
erään esimerkin. Mutta v·aik!ka sitä ei olisi
kaan käännetty ruotsiksi, niin se ,omana 
painollaan", jos tätä paljon !käytettyä sa
nontaa voi käyttää, olisi tullut suurissa 
sivistysmaissa tunnetuksi, samoin kuin lie
nee Kivewkin käännetty suoraan suomesta 
ranskaksi. Ja tullrukseni lä:hemmä .omaa 
alaani, niin tieteissä, varsinkaan Juonnon
tieteissä meillä ei enää, muutamia yksityi
siä poikkeuksia lukuunottamatta, kirjoiteta 
tieteellisiä julkaisuja ruotsiksi, vaan selkä 
maamme suomalaiset että ,ruotsinlkieliset 
tiedemi:e'het b:rjoittavat saksaksi, engl•an
niksi tai ranskaiksi aivan kuten Ruotsissa
kin tehdään. 

,Tieteissä ei si:is enä,ä tarvita Ruotsin vä
littäjäasemaa eikä siihen meillä sitäpaitsi 

luoteta. Sekä suomalaisten että Suomen 
ruotsinkielisten teokset yleensä otemalll 
muissa maissa paljon suopeammin vastaan 
kuin Ruotsissa, siillä ruotsalaiset !kateuden 
takia eivät jaiksa anltaa tunnustusta suo
malai.sille teoiksille yhtä v'&hän kuin siellä 
jalksetaan ,.,haukkumatta" nieUä suomalai
set urheiluvoitot. Tieteessä ei yleensä Suo
mesta kuljeta Ruotsi:n kautta maailmalle, 
vaan päinvastoin suurten sivistysmaiden 
kautta ja suu11ten sivistyskielten välityk
sellä Ruotsiin. E.simerlkkejä 'VOisin lueteUa 
hyvinikin paljon:. 

Entä ne 1paljon puhutut suhteet Ruat
siin! Ensinnäkään eivät ne taida olla kovin 
läheisiä nytlkään, jolloin oppiikouluissamme 
opetetaan. ruotsia j•a toisaalta eivät läheiset 
sulhteet sinnepäin suinkaan edellytä ruot
sinkielen taitoa. Pitäähän Ruotsi yllä lä
heisiä suhteita myös ·Saksaan, Englantiin, 
Eestiin,, Latviaan y. m., vaikka näissä 
maissa ·ei osata ~uotsia. Ja mihinkään eri
lkoisen läheisiin . .,.perhesuhteilhin'' suomalai
sen Suomen ja Ruotsin välillä muka ruot
sinkielen väli ty kseUä, jollaisista ailkaisem
min itsenäisyytemme ensimmäisinä vuosina 
lienee joissakin pii.reissä uneksittu, :ei kai 
kukaan Suomessa enää usko. Tav·alliset-, 
sanoisiruko mfu:iJpäiväiset .suhteet, Ruotsiin 
päin voi ylläpitää muiden !kielien, esimer
kiksi englannin avulla, mutta ei päinvas
toin Englantiin ruotsin ~wulla. 

Edellä esitetyllä lienen osoittanut, että 
me sekä sisäisissä oloissamme että ulkopo
liittisissa suhteissa hyvin tulemme toimeen 
ruotsia osaamatta. Se, että nY'kyinen lain
säädäntö velvoittaa virkamiehet suoritta
maan jopa useita ruotsinkielen tutkintoja 
- kutakin virkaa varten eri tutkinnon, 
minä olen sen joutunut suorittamaan kolme 
eri kertaa, eri kerran !kutakin eri virkaa 
varten - ei näet suinkaan pakota jatku
vasti opettamaan oppikouluissa ruotsia, 
sillä nämä lait samoin kuin muukin epä
onnistunut lainsäädäntö voidaan muuttwa 
ja toivon mwkaan sangen pian muutetaan. 
Sitä paitsi vaikka ruotsi ja englanti oppi
kouluissamme vaihtaisivatkin P'aikkaa, ei 
ruotsinkielen taito :maamme suomalaisen 
väestön ke.skuudesta loppuisi, ja juuri sen 
takia, että niillä, jotka sitä haluavat oppia, 
siihen Suomessa on hyvä tilaisuus. Eivät 
siis mitkään pakoittavat järkisyyt vaadi 
ruotsia säilytettäväksi pakollisena aineena 
oppikoul uissamme. 
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Entä miten on englannin Jaita. Siihen 
olen jo äsken viitannut. Mehän kaikki tie
dämme, kuten jo sanoin, että meillä eng
lanninkielen taito on sangen pieni. Ruot
sinkielistemme keskuudessa se lieneekin 
tuntuvasti suurempi. Kun nyt otamme 
huomioon että englanti on ma,ailmankieli, 
jota puhutaan Englannissa, Yhdysvalloissa, 
Kanadassa, Intiassa, Australiassa ja Etelä
Afrikassa, ja jonka omistavat ulkonaiseksi 
sivistyskielekseen yhä enenevässä määrässä 
Japani, Ruotsi, Norja, Tanska y. m. valtiot, 
niin sopii kysyä, kannattaako eteenpäin 
pyrkivän Suomen vielä ylläpitää sitä kie
lellistä kiinanmuuria, jota suurien sivistys
kielien, erikoisesti englanninkielen, osaa
mattomuus merkitsee. Tarvitsechan Suo
men jatkuvasti lähettää tieteellisiä, teknil
lisiä, kaupallisia edustajiaan kansainväli
siin kongresseihin ja neuvottelutilaisuuik
siin, jolloin vaali on, ainakin välistä, ehkä 
useinkin, jouduttu toimittamaan sen pe
rusteella, kuka on sattunut osaamaan eng
lantia, muiden pätevyysehtojen ehkä jää
dessä sivuseikaksi. Tai jos tänne tulee 
joku anglosaksilaiseen maailmaan kuuluva 
kulttuuriherrkilö, jotka :tavallisesti usein
kaan eivät osaa eivätkä ta:tJ.dokaan puhua 
muuta kuin englantia ja näille pitäisi an
taa edullinen ja oikea kuva maastamme, 
niin silloin usein tuott&a vaiikeuksia sellais
ten miesten tai naisten löytäminen, jotka 
osaisivat riittävästi englantia. Kulttuuri
elämässämme me olemme jääneet anglosak
sisen sivistJlksen hedelmöittävästä vaikutuk
sesta miltei osattomiksi juuri englanninkie
len osaamattamuutemme takia tai olemme 
joutuneet kosketukseen anglosaksisen iJmlt
tuurin merkkitapausten kanssa kuukausien 
ja vuosien jälkeen vasta toisten maitten 
välityksellä. 

Ja ennenkai!kkea me tarvitsemme englan
tia käytännöllisen elämän, kaupan, teolli
suuden ja teknillisen elämämme takia,. On
han vientrkauppamme suurimmaksi osaksi 
suuntautunut Englantiin ja ostotilauk
semme joudumme tekemään yhä suurem
massa määrin Englannista, kuten tilasto 
viime kuukausi'lta osoittaa, joten kaupan ja 
teollisuuden palveluksessa olevat tai pal
velukseen pyrkivät tarvitsevat englantia, 
sitä parempi kuta täydellisemmin he sitä 
osaisivat. Toisaalta on teknillinen kehitys 
monine keksintöineen juuri englantia pu
huvissa maissa, ennenka:Ukkea Yhdysval-

loissa niin: valtava, että nähdäkseni teknii
kan alalla ei voida pitkälle päästä osaa
matta englantia. Tähän ehkä sanottaneen, 
moiempi parempi. Opitaan sekä ruotsia 
että englantia. Näin voi tietysti sanoa joku 
professori Setälä, jolle kielien oppiminen 
on yhtä helppoa kuin matemaatikolle funk
tioteoria. Mutta tavallinen: suomalainen, 
varsinkin jos hänen taipumuksensa viittaar 
vcat luonnontieteisiin, ei jaksa op;pia näistä 
kolmesta kielestä, sa:ksaa tarvitaan myös, 
mitään kunnollisesti, kuten kokemus on 
osoittanut sen meillä liiankin: selvästi. Tä
hän asti on mielestäni toisarvoisten syiden 
nojalla uhrattu englanti, vastaisuudessa on 
pakottavien syiden perusteilla uhrattava 
ruotsi. Sen, ettei tätä ole aikaisemmin 
tehty, 10soittaa meillä suunnatun katseet 
liian paljon menneeseen epäitsenäisyys
aikaan ja tajutun liian: vähän nykyhetken 
ja tulevaisuuden käytännöllisiä tarpeita 
itsenäisessä valtakunnassa. 

Pyydän vielä saada esittää erään tilas
ton, joka jossain määrin osoittaa, mitenkä 
paljon tärkeämpi - sanoisinko kansain
välisessä suhteessa - tieteellisessä elämässä, 
on englanti kuin ruotsi. Tässä on Luon
nonystävien numerossa 6 vuodelta 1932 
professori Peso1a esittänyt referaatin 
eräästä hollantilaisesta teoksesta, jossa on 
selostettu, millä eri kielillä vuonna 1930 
maailman kasvi:tieteellinen kirjallisuus on 
esitetty. Tämä tilasto käsittää 7,216 kasvi
tieteellistä julkaisua ja yhteinen sivumäärä 
on 113,700. Tästä määrästä OIIl englannin
kielellä julaistu 51.5 %, saksankielellii 
21.1 %, mnskankielellä 11.1 %, eli näillä 
kolmella pää1kielellä yhteensä 83.7 %. 
Muista kielistä mainittalmon venäjänkieli 
3.7 %, italiankieli 2.9 %, espanjankieli 
'2.3 %, ii:JJollanninkieli 2.o %., ynll1ä sitten 
eräitä pieniä prosenttilukuja vielä ja ruot
sinkieli O.s %. Nämä luvut, toisaalta 
5 1.5 % en g l a n n i n kielen, toisaa 1-
ta O.s% ruotsinkielen hyväksi, 
osoittavat suunnilleen - tietysti eri tie
teissä suhdeluvut voivat vaihdella - mi
tenkä paljon tärkeämpi englanti on kuin 
ruotsi. 

Pyytäisin edelliseen viitaten ja erikoi
sesti niihin perusteluihin yhtyen, mitä ed. 
Rantanen edellisessä puheenvuorossaan 
mainitsi, yhtyä kannattamaan hänen ehdo
tustaan että eduskunta hyväksyisi toivo
musaloitteen n :o 42 rponnen. 
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Ed. ö s t ,e ~ h o 1 m: Herr talman ! Det 
synes mig alldeles klar.t, att kulturu.tskottet 
icke har kunnat giva ett annat svar på 
rdm. R.antanens framstä:llning än att fö~e
slå dess a,vböjande. Ingen, som känner de 
rf'ö:rlhållanden som stå i fråga, kan giötm 
mgonting annat gällande än att utskottet 
f.örfarit riktigt, då det föreslår, att motio
nen icke skall föranleda åtgä,rd. Rent sa!k
ligt vore det ju oformligt, att riksdagen 
i detta skede av ber:edningsarbetet för läm
verksreformen skuUe inskrida med ett ka
tegoriskt direkti'v beträff.ande engelSika 
språkets ställning,, i synnethet som det är 
känt att kommitt&betänkandet blir föremål 
för diskussion vid de lärarmöten, som skola 
hållas vid jultiden, och det ä1r avsett att 
f~ågan drurefter skall upptag:as till behand
ling i regeringen. Det finnes så mycket 
mindre anledning att tro, att beredningen 
av läroverksmefo11men sku1le förhal,as, so:m 
kommittens ordför:ande är undervisnings
minister och i ,denrrua sin egenskap säker
ligen s'kall twga till vara refoQ'msträvande
nas irutreSISe. 

Det vore till hinder för hela salken,, otm. 
rrkcsdagen på :en enda punkt av det stora 
pmgrammet skulle fatta ett beslut, som 
vore ägnat att binda ,dems händer;, som 
·al'lbeta med det invecklade problemet, vil
ket bland annat ,avser att skapa nya läro
pJaruer för läroverken. Ur saklig synpunkt 
ligger frågan sålunda ful'lkomligt klar. Det 
förhåller sig så som utskottet säger i sitt 
betänkande, nämligen ·att engels'ka språkets 
ställning på läm.planen icke kan än:dra:s 
ensamt för sig., utan endast i samhand med 
den allmänna omläggningen ,a,v läropJanen, 
varvi.d alla övriga intress'Cll biiv·a beaktade) 
som i detta sammarrhang göra sig gäUande. 

JVIen kulturutskottet hade ytte.rligare ett 
skäl :för sitt stä1lningstagande till motio
n.en, fastän det icke uttryckligen å:beropas 
i betänkandet. Vid 1932 års riksdag be
handlade utskottet en motion, som ti.U sitt 
syfte var mycket nära släkt med den före
ligigande, nämJ.igen ndm. Rantanens hem
st1ä;llni:rugsmotion om a:tt de stora kultur
språken måtte bereda1s stöne utrymme på 
lä:ro.verikens arbetsplaner, vilket skulle ske 
sålunda att svenska språket fin:ge karaJk
tären av ett frivilligt läroämne. Om man 
iclke hänger upp si,g på nyanser i formu
leringen, kunde man säga, att syftemålen 
med de båda motionerna är precis det-

samma, nämlrgen svenska spräkets undan
trängande och de stora kulturspråkens, 
f.r.ämst engelskans insättarude i ställningen 
av obli.gatoriskt läroämne. Om motionen 
av 1932 yttrar utskottet b1and annat: ,,,Då 
dett icke är på sin plats att i riksdagen 
upptaga till behandling enskilda frågor rö
rande lä11doms,skolan, innan la1gstiftningen 
om grunderna för lärdomsskolans organi.
sation i dess thelhet i behörig ordning kom
mit under ri:ksdagens behandling, är det 
enligt utskottets åsikt sakenligt, att före· 
hggande motion genom regeringens försorg 
matte delgivas sagda ikommitte till lkänn<e
d:om och omprövning.'' 

Då uts:'kottet intagit denn.a ståndpunkt, 
viiken utan meningsskiljaktighet omfatta
des .av riksdagen, vore det så myc.ket me:r 
inkorusekvent att nu, ett .och ett halvt år 
senare, förorda godkännande av ungefär 
samma motion, då kommitteförslaget före
ligger färdigt och re:formen sålunda ryckt 
ett steg nämare sitt fö,rverkligande. 

iSyftet med r:dm. Rantanens motioner är 
ju iclke aJllerra8t engelsika språkets uppihö
jande till ställningen av ett obligatoriskt 
ämne med ett rikligare timantal, utan det 
li:gge.r hans hjärta mirust lika nära att 
reduoora ,svenstka språJkets plats från ett 
obligatoriskt läroä:mne tiU ett frivilligt e.Uer 
på sin höjd ett valfritt ämne. Detta har 
ju med särskild kraft och utfö.rlighet un
derstrukits a:v den föregående talaren. 
Detta :strävande innebär ingenting nytt, 
det Uitgö1r tvärtom sedan länge ett led i den 
aktion, som pågår med avseen:de å förhål
Jandenas omva,ndling i den rrktningen, att 
det kulturel,la o0h offentliga !livet i vårt 
land rulltmer skall få en finsk prägel. 
Y rikandet att svenska Siprålket skall för
flyttas ut från sin ga:mla ställnin:g som 
obligatorisikt läroämne i de finsika lärover
l"en är för oss ipå svenskt håU naturligtvis 
icke väll~ommet. Det innebär uppenbarli
h'Cili en strävan &tt a:vlänika utvec!klingen åt 
ctt nytt håll, och i sista hand betyder det 
för det finska bildnings·väsendet aitt göra 
sig urarva i ett gemensamt födlutet, på 
vans grund F'inlands ilmltur byggts upp och 
varav det bä:r spår, som tiden icke kan 
utplåna. Men om vi oc'kså betraikta yrkan
clena på svenSika språkets delklassering i de 
filliSka slkolorna som Slkadlig, kunn.a vi 
själlvfallet icke hi1ndra deras förv,erlcligande. 
Den finslka nationaliteten rväljer själv sirn 
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bildningsväg och bestämmer varl som anses 
ny.ttigt för dess ungdom att lära. Mef!lJ vi 
få trösta .oss med att utvecikEngen i sådanlt 
fall giJver :oss en viss ersättning, som dock 
iek:e ka;n svara mot förlusten. I samma mån 
som lkunslka;pen iJ svenska bHr säillsynt ~ller 
åtminstone svwgar.e företrädd än hirttills 
bland den finslka befoJ:lrningens bildade 
skilkt, i samma mån öve.rfly.ttas på den 
svensika hefolkningen i [andet i allt sWrre 
utsträckning den vilktiga u,ppgiften att för
medla samarbetet ocih ik:ulturutbytet med 
den skandinaviska norden. Dessa förbin
de1ser västerut måste ju a!lltid u,pprätt
hållas. Över Skandina vien går Finlands 
väg ut i världen, och inga nyorienterings
försOk skoila lkun•na leda oss va.raktigt bort 
från den vägen. Finnes det för övrigt 
något förnuftigt skätl fö1r a.tt så S:kulle slke ~ 
Särslkilt i en tid som denna, då det ·ena 
folket ef.ter det andra nere i Europa rå!kar 
under inflytande av psylkosartade folikrörel
ser och bekänner sin polirtiSika omyrudighet 
genom att avstå från statsmalkt och själv
bestämningsrä.tt, i denna tid bi'Lda nol'ldeniS 
läruder de fasta punkterrua i samt~dens 
oreda och virrvarr. Här uppe i norden står 
demokratin på fast gnmd, och tillsammans 
med de .skandinaviska grann'län-derna silmU 
Finland sluta upp, och det så göra i viss
heten att då befinna sig i gott sällskap. 

Vid tan-ken på strävandena att tränga ut 
svenskan från de fins:ka läroverlken sätter 
åtminstone jag min liit titll ~~Jtt verlkligheten 
och dess behov tiU sist skaU bli vägledande, 
när a:gitationen har upphört att göra sitt 
in.flyt~~Jnde gä1~ande. Den fin:slk:a ungdomen, 
som går ut i livet i detta tvåsporåkiga land, 
ska;ll finna, att kuni'ika'P i .sveni'ika är ett 
gott hjälpmedel, när det gäller att bana sig 
väg .till en tryggad stäillning. Över allt, dä•r 
det verkliga Evet får komma till orda, b'lir 
detta •erkänt. Man ser det t. ex. 1 arbetaT
instituten, dä.r kurserna i svensika p~ä.ga 
höra till de ojämförligt mest eftersökta, 
ofta till den grll!d att efterf,råga.n på under
visning vida överstiger tillgången. Hä·r rör 
det sig om det praktiska livets män och 
kvinnor, som i främsta rummet fråga efter 
bröd och utlkomst samt en framlkomlig väg 
till bildningens kä:llor, och de rätta sig icke 
efter några ovidlkommande anvisninga.r. 
J ag tror att stora delar av den finska 
urugdomen ic!ke skuHe lmmma att röja 
någon ver'klig twcksamhet, när rdm. Ranta-

nen -och hans .meni111gs:fränder b'lev•e bön
hörda oCJh fi111ge sin vilja ige,nom. Men det 
hlir då den dll!gens ornso:vg, och den saken 
.må r.edWIS upp .med dem, som nru. driva ut
v.ecklingen i denna rilktning. 

Från den ståndpurrkt jag intruger i denna 
fråga ter sig den. utvecldi.ng rdm. Ran.ta
nelliS motion vill befordra mycket betäruklig. 
Det gäller, såsom •redan sades, ic:ke en 
vanlig Skolteknisk oCJh p.edagogisk -omplwce
ring i skolornas ,läroplalll, utan ett slags 
kulturpolitis!k nyorierubering. Det gäJller att 
lä<gga om ·en ga•mma,l :rilktnings!linje, som 
följts ic!ke blott i skolornas undervisning 
utan i vår lkutturella utveckling överhuvud. 
Vill man verlkligen taga ut detta steg, så 
bör det i va·rje faH ske efter grundligt 
övertärukande •och i det rätta sammanihan
get. Viktiga avgö,randen, som i •våra g.ranrn
länder ta:ga i anspråJk år eller årtionden aY 
utredning ooefu förberedel's·er,. träffas hos 
oss icke sälla'll mycket sna:bbt, men ändå 
synes det vara i aJl'la avseenden til:lrådligt 
att beslut om språkundervisningens om
läggning i landets läroverk icke t•räffais på 
basen a;v en !kna.prphän.digt rmotive:rad mo
tion utan i 'stöd av den utredning, som 
regeringen i sinom tid slk:alll ställa i ord
ning. 

Ed. Kukkonen: Puheenvuoroni ai
heutuu niistä kahdesta lausunnosta, jotka 
tätä asiaa käsiteltäessä ensinnä annettiin. 
Minä saatan kaikessa oleellisessa, mitä itse 
pääasiaan, nimittäin englannin kielen ase
maan oppikouluissamme tulee, yhtyä mai
nittujen lausuntojen antajiin. Samaa mieltä 
on myöskin sivistysvaliokunta, mikä seikka 
ilmenee varsin selvästi valiokunnan mietin
nöstä. Erimielisyys saattaakin sen johdosta 
kohdistua vain siihen ajankohtaan, jolloin 
muutos on toimeenpantava, ja siihen asia-

' yhteyteen, jossa se on mahdollinen toteu
tettavaksi. Aloitteentekijät ovat sitä mieltä, 
että englanninkieli on saatettava oppikou
luissa obligatooriseksi aineeksi jo ennen 
kuin yleinen oppikoulu-uudistus toimeen
pannaan ja siis ennenkuin hallituksen esi
tys oppikoulukomitean mietinnön pohjalla 
ehtii valmistua. Tällöin herää tietenkin 
kysymys, milloin hallituksen esitys asiasta 
on odotettavissa~ Minulla on asiaa valio
kunnassa käsiteltäessä ollut tilaisuus ja vel
vollisuuskin hallituksen asianomaiselta jäse
neltä tiedustella tätä seikkaa. Minulle on 
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silloin ilmoitettu, 'että komitean mietinnöstä 
on pyydetty erinäisiä lausuntoja, jotka ei
vät ole saapuneet hallitukselle niin aikai
sin kuin oli toivottu, mutta jotka kuiten
kaan eivät enää viivy kauan. Hallituksen 
esitys ilmoitetaan olevan odotettavissa joka 
tapauksessa ensi vuoden kuluessa. Minusta 
ei tämä odotusaika, huomioonottaen kysy
myksen suuren laajuuden ja tärkeyden, ole 
niin pitkä, ettei sitä voitaisi sietää. 

Mitä tulee varsinaisesti asiaan, on luon
nollista, että valiokunnan puolesta on tie
dusteltu myöskin alan erikoistuntijain ja 
lähinnä alaa edustavien viranomaisten mie
lipidettä. Se uusien kielten edustaja koulu
hallituksessa, jonka kanssa minulla on ollut 
tilaisuus asiasta neuvotella, on asiallisesti 
ilmoittanut kyllä olevansa pääkohdissa 
aloitteentekijän kannalla eikä siinä suh
teessa ole tahtonut lausua mitään epäiltä
vää, mutta on toisaalta peittelemättä lau
sunut sen käsityksensä, että englannin kie
len saattamista obligatooriseksi aineeksi 
oppikouluissamme ei voida erillisenä kysy
myksenä ratkaista. Uusi obligatoorinen 
kieli vaatisi yliopistoon johtavassa kou
lussa uusia tunteja 20--215. Herää tällöin 
luonnollisesti kysymys, mistä näin suuri 
viikkotuntimäärä on ·otettavissa, ellei sa
massa yhteydessä saada käsitellä koko oppi
koulu-uudistusta. Hänen mielestään on 
englanninkielen saattaminen pakolliseksi 
oppiaineeksi tapahtuva siis yleisen oppi
koulun uudistuksen yhteydessä. Minä puo
lestani en ole voinut näiltä näkökohdilta, 
joita asiantuntijoina käytetyt vastuulliset 
viranomaiset ovat esittäneet, kieltää asial
lista kantavuutta, ja kun minusta toisaalta 
näyttää olevan varsin vahvoja toiveita siitä, 
että hallituksen esityksen odottaminen ei 
vaadi sietämättömän pitkää aikaa, olen voi
nut yhtyä sivistysvaliokunnan epäävään 
kantaan ed. Rantasen aloitteen johdosta, 
mikä, väärinkäsitysten välttämiseksi se 
vieläkin sanottakoon, ei asiallisesti katsoen 
merkitse suinkaan aloitteen hylkäämistä. 
Erimielisyys on koskenut vain ajankohtaa 
ja asiayhteyttä, jossa tämä hyvä toivomus 
on toteutettavissa. 

Ed. Riipinen: Vaikka minäkin olen 
periaatteessa samaa mieltä kuin aloitteen
tekijä ja hyväksyn sen, mitä täällä ed. 
Heiskanen on lausunut, en voi tässä vai
heessa pitää aloitetta tämän asian parhaana 

ratkaisuna. Minun mielestäni ei sitä seka
vuutta, joka oppikoulualalla on syntynyt 
vallankin sen jälkeen kun koekoulua on 
ruvettu tässä maassa kokeilemaan, sitä ei 
pitäisi enää jatkaa sillä, että yritetään 
korjata asioita yhdeltä ainoalta kohdalta. 
On aivan välttämätöntä, että oppikoulu
asiat kokonaisuudessaan tulevat käsittelyn 
alaisiksi ja niinkuin täällä sivistysvaliokun
nan puheenjohtaja on jo lausunut, on saatu 
valiokunnassa tietää, että oppikoulureformi 
onkin seuraavana vuonna jo odotettavissa 
eduskunnan käsittelyyn. Sen vuoksi on 
sitäkin suurempi syy ottaa ed. Rantasen 
esittämä periaate sen yhteydessä esille. 
Asian käytännöllisessä ratkaisussa voidaan 
vasta kokonaisuuden yhteydessä päästä tar
koitusta vastaavaan tulokseen. Sitä vastoin 
nyt ennakolta tehdyt eduskuntapäätökset 
voisivat jopa häiritä sen päämäärän toteu
tumista, johon aloitteessa pyritään. Siitä 
syystä mielestäni eduskunta tekee asialle 
parhaan palveluksen, ja ennen kaikkea kou
lulaitokselle parhaan palveluksen, jos se 
yhtyy sivistysvaliokunnan kantaan. 

Ed. Rantanen: Minä vain tahdon 
huomauttaa siitä, mitä minä äskenkin lau
suin, että minä olen aivan samaa mieltä 
siinä, mitä nämä edellisetkin puhujat ovat 
maininneet, että tämä asia tietysti voitai
siin järjestää parhaiten silloin kuin koulu
asiat kokonaan uudistetaan. Mutta minä 
olen edelleen siinä uskossa, että tämä asia 
tulee viipymään. Kun seuraa sitä ankaraa 
arvostelua, minkä tämä koulukomitean mie
tintö on juuri kouluväen taholta osakseen 
saanut, ja katsoo, mitenkä kouluväen kes
kuudessa yleensä melkein kaikki ovat eri 
mieltä tässä asiassa, niin ei voi muuta ym
märtää kuin sen, että tämä asia ehdotto
masti tulee viipymään. Ja senvuoksi puo
lestani haluaisin, että sittenkin tämä toivo
musaloite hyväksyttäisiin. Sillä eihän nyt 
liene sentään ma!hdotonta tämmöisen 
asian yksinään järjestäminen. Onhan niitä 
kouluasioissa suurempiakin asioita erikseen 
järjestelty. Mitä esim. suomalaisiin oppi
kouluihin tulee, niin onhan siellä ruotsin
kieltä 8-luokkaisissa oppikouluissa 20 tun
tia viikossa ja näissä uusmuotoisissa kou
luissa 18 tuntia viikossa. Jos se tehdään 
vapaaehtoiseksi aineeksi, silloin niissä on 
jo tavattoman paljon tilaa englanninkielen 
pakolliselle opetukselle. Mutta tämähän nyt 
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ei ole se parkka, missä ruvetaan harkitse
maan sitä, millä tavalla tuo opetus on jär
jestettävä, vaan se on luonnollisesti halli
tuksen asia. Minä vain tahtoisin ed. Öster
holmille huomauttaa - hän tosin näkyy 
täältä jo poistuneen (Eduskunnasta: Joo!) 
- että hän oli oikeassa siinä, kun hän 
lausui, että minä en yksinään tämän aloit
teen kautta pyri siihen, että englanninkieli 
tulisi pakomseksi, vaan myöskin siihen, että 
ruotsinkieli meidän suomalaisissa oppikou
luissa;mme tulisi jo vihdoinkin IV,apaaehtois
ten oppiaineiden joukkoon. 

Ed. Kukkonen: 1\'Iinä myönnän ker
naasti, että ed. Rantanen voi olla oikeassa 
sikäli, että oppikoulu-uudistuksen lopulli
nen voimaan saattaminen hyvinkin !yk
kääntyy ehkä vuosikausiksi. Ja tämä epäi
lemättä tapahtuu, jos tapahtuu, senvuoksi, 
että eduskunta ei saata asiasta yhtyä. .Ai- • 
van toista on yksimielisyyteen pääseminen · 
hallituksen esityksestä. Siellä esitystä val
mistellaan paljon suppeammassa piirissä 
kuin täällä. Minä senvuoksi jaksan ottaa 
varsin vakavalta kannalta sen hallituksen 
antaman ilmoituksen, että esitys asiasta on 
odotettavissa ensi vuoden kuluessa. 

Ed. Heiskanen: Täällä on eräs pu
huja maininnut, että jos tämä toivomus
ponsi hyväksytään, niin se voi häiritä asian 
hoitamista valtioneuvostossa. Tätä en minä 
mitenkään jaksa ymmärtää, mitenkä se voisi 
häiritä. Kun sama puhuja mainitsi, että 
tällä oppikoulualalla on ~ovin p:aljon epä
selvyyttä olemassa, niin tältä kohdalta aina
kin silloin epäselvyys loppuisi, kun edus
kunta, mikäli tulee kysymykseen englan
ninkielen opetus, ottaisi kiinteän kannan jo 
etukäteen. Kun rtaas on sanottu, että käy
tännölliset syytkin viittaavat siihen, että 
tätä kysymystä ei voida jä.rjestää nyt, niin 
siihen vain pyytäisin sanoa, että jos halua 
on asia hoitaa ja järjestää, niin se voidaan 
järjestää. J·os taas halua puuttuu, niin sil
loin tietysti siitä järjestelystä ei tule mi
tään. 

Sitten ed. östenholm mainitsi puheen
vuorossaan, että ruotsinkieliset joutuvat, 
sittenkuin suomeJllkielis!ten ruotsinkielen 
taito vähenee, entistä enemmän välittämään 
suomalaista kulttuuria ja selostamaan suo
malaisia olosuhteita Skandinaarviaan. Minä 
pyytäisin Suomen valtakunnan ja suoma-

laisen kulttuurin nimessä, että ruotsalaiset 
tätä , välittäjäasemaansa'' käyttäisivät pal
jon vähemmän kuin mitä he tähän men
nessä I{)Vat käyttäneet. Siitä ei meidän 
isänmaamme eikä suomalainen kulttuuri 
suinkaan mi!tään ikostu. Kyllä me pys
tymme itse hoitamaran suhteemme sekä 
Skandinaviaan että muihin Europan mai
hin, eikä sen välttämättä tarvitse tapahtua 
ruotsinkielen välityksellä (Oikealta: Oi
kein!). 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun :kuluessa on 
ed. Rantanen ed. Heiskasen k:annattamana 
ehdottanut, että eduskunta päättäisi hy
vihksyä sen toivomuksen, joka on esitetty 
toivomusaloitteessa n :o 42. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Rantasen ehdotukseksi. 

,selontelm myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy sivistysvaliokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Rantasen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
111 jaa- ja 55 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 29. 

Eduskunta on siis hyväksynyt sivistys
valiokunnan hylkäävän ehdotuksen. 

.Asia on loppuun käsitelty. 

10) Ehdotus toivomukseksi aimanakkojen ja 
kalenterien julkaisemisen erioikeuden lopet

tamisesta. 

Esitellään sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 4 ja otetaan a i no a a n k ä s i t te
l y y n siinä valmistelevasti kä,sitelty ed. 
Erkon y. m. toiv. al. n :o 46, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn ~ohjana on 
sivistysvaliokunnan mietintö n :o 4. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 



Pöydällepa.no. 939 

Eduskunta hyväksyy sivistysvaliokunnan 
ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Pöydällepano : 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan puhemiesneuvoston ehdotuksen mu
kaisesti pöydälle ensi istuntoon 

11) Valtiontakuun myöntämistä Suomen 
Åsuntohypoteekkipankin ulkomaisille obliga

tiolainoille 

koskevan hallituk'len esityksen johdosta ' 

laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 24. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava Is
tunto on huomenna kello 16. 

Täysistunto lopetetaan kello 22,35. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Aku Kostia. 
V. t. 
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28. Keskiviikkona 2? p. marraskuuta 1933 
kello 16. 

Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 
Siv. 

Ainoa käsittely; 

1) Ehdotus valtiontakuun myöntä
misestä Suomen Asuntohypoteekki
pankin ulkomaisille obligatiolainoille 941 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 24; hallituksen 
esitys n:o 64. 

Pöydiillepanoa varten 
esitellään: 

2) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 14 hallituksen esityksen joh
dosta leimaverolain muuttamisesta .. 

3) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 16 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi moottoriajoneuvoverosta 

4) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 17 hallituksen esityksen joh
dosta väkiviinasta ja marjaviineistä 
sekä paloviinasta suoritettavista val-
misteveroista . . .................. . 

5) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 19 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi lisäyksestä puolustuslai
toksen viroista ja toimista 22 päivänä 
joulukuuta 1927 annettuun lakiin .. 

6) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 20 hallituksen esityksen joh
dosta eräistä kutomakoneista suorite-
tun tullin korvaamisesta . . . . . ..... . 

7) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 21 kananmunain vientitodis
tuksia koskevan lakialoitteen johdosta 

8) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 22 omaisuusveron koroitta
mista vuodeksi 1934 tarkoittavan laki-
aloitteen johdosta ................ . 

942 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

9) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 25 hallituksen esityksen joh
dosta eräiden valtiolainain uudelleen 
järjestämisestä ................... . 

10) V altiovarainvaliolkunnan mie
tintö n :o 26 erään valtiolle otetun 
obligatiolainan järjestämisestä ..... . 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Siv. 

942 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat J. Annala, von Frenckell, Kares, 
Kivenoja, Kujala, Mantere, Moilanen, Nik
kola, Paasivuori, Penttala, Reinikainen, 
Sarlin, Setälä, Simojoki, Suokas, Tanner ja 
Toiv-ola. 

Päiväjärjestyksessä olevrut ,a.sil:l!t: 

1) Ehdotus valtiontakuun myöntämisestä 
Suomen Asuntohypoteekkipankin ulkomai

sille obligatiolainoille. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 24 ja otetaan a i n o a a n käsi t
t e l y y n siinä valmistelevasti !käsitelty 
hallituksen esitys n :o 64, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 24. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy v,altiovarainvalio
kunnan mietinnössä olevat ehdotukset. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti e n s i i s t u n t o o n: 

2) Leimaverolain muuttamista 

koskevan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainv,aliokunnan mietintö 
n:o 14; 

3) Ehdotuksen laiksi moottoriajoneuvoverosta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 16; 

4) Väkiviinasta ja marjaviineistä sekä palo
viinasta suoritettavia valmisteveroja 

kookevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu valtiov•arainvaliokunnan mietintö n :o 
17; sekä 

5) Ehdotuksen laiksi lisäyksestä puolustus
laitoksen viroista ja toimista 22 päivänä jou

lukuuta 1927 annettuun lakiin 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 19. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti ensi p e r j a n tai n a pidet
tävään istuntoon 

6) Eräistä kutomakone·ista suoritetun tullin 
korvaamista 

koskevan hallituksen esityksen johdosta 

laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 20. 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti e n s i i s t u n t o o n 

7) Kananmunain vientitodistuksia 

koskevan lakialoitteen johdosta laadittu 
valtiovarain va1iokmm;an mietintö n :o 21 ; 

8) Omaisuusveron koroittamista vuodeksi 
1934 

tarkoittavan lwkialoitteen johdosta laadittu 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 22 ; 

9) Eräiden valtiolainain uudelleen järjestä
mistä 

koskevan hallituksen esityksen j'Ohdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n :o 2.5 sekä 

10) Erään valtiolle otetun obligatiola.inan 
järjestämistä 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 26. 

Puh e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on tänään kello 17. 

Täysistunto lopetetaan kello 16,23. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Aku Kostia. 
V. t. 



29. Keskiviikkona 22 p. marraskuuta 1933 

Päiväjärjesty,s. 

Il m o i t u k s i a. 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi leimaverolain 
muuttamisesta ................... . 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 14; hallituksen 
esitys n:o 7. 

2) Ehdotus laiksi moottoriajoneuvo-
verosta .......................... . 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 16; hallituksen 
esitys n:o 8. 

3) Ehdotukset laeiksi väkiviinasta 
ja marjaviineistä sekä paloviinasta 
suoritettavista valmisteveroista ..... . 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 17; hallituksen 
esitys n:o 6. 

4) Ehdotus laiksi lisäyksestä puo
lustuslaitoksen viroista ja toimista 22 
päivänä joulukuuta 1927 annettuun 
lakiin ........................... . 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 19; hallituksen 
esitys n:o 47. 

,5) Ehdotus valtioneuvoston oikeut
tamisesta eräiden valtiolainain uudel-
leen järjestämiseen ............... . 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 25; hallituksen 
esitys n:o 65. 

6) Ehdotus valtioneuvoston oikeut
tamisesta obligatiolainan ottamiseen 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 26; hallituksen 
esitys n:o 48. 

7) Ehdotus laiksi kananmunain 
vientitodistuksista ................ . 

klo 17. 

8iv. 

943 

944 

, 

, 

, 

, 

, 

Asiakirjat: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 21; ed. Wick
manin y. m. lak. al. n:o 28. 

8) Ehdotus laiksi omaisuusveron 
kantamisesta koroitettuna vuonna 

Siv. 

1934 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 946 
Asiakirjat: Valtiovarainvalio

kunnan mietintö n :o 22; ed. Tan
nerin y. m. lak. al. n:o 25. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudon asemesta merkitään läsnä
oleviksi ne edustajat, jotka ottivat osaa 
edelliseen istuntoon. 

Päiväjärjestyksessä olevat rusi:3!t: 

1) Ehdotus laiksi leimaverolain muuttami
sesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 14 ja otetaan ensi mm ä i se en 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 7, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 14. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 
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2) Ehdotus laiksi moottoriajoneuvoverosta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 16 ja otetaan ensimmäiseen 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 8, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 16. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
suureen valiokuntaan. 

3) Ehdotukset Iaeiksi väkiviinasta ja marja
viinistä sekä paloviinasta suoritettavista val

misteveroista. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 17 ja otetaan ensimmäiseen 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 6, joka sisältää 
yllämainitut lakiehdotukset. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 17. 

Puheenvuoroa ei kukaan halua. 

Lakiehdotusten ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

4) Ehdotus laiksi lisäyksestä puolustuslaitok
sen viroista ja toimista 22 päivänä joulu

kuuta 1927 annettuun la.kiin. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 19 ja otetaan ensimmäiseen 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 47, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 19. 

Puheenvuoroa ei kukaan halua. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

5) Ehdotus valtioneuvoston oikeuttamisesta 
eräiden valtiolainain uudelleen järjestä

miseen. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 25 ja otetaan ensimmäiseen 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 65, joka sisäl
tää yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 25. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi. Asia lähetetään s u u r e e n 
v a l i o k u n t a a n. 

6) Ehdotus valtioneuvoston oikeuttamisesta 
obligatiolainau ottamiseen. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 26 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 48, joka sisältää 
yllämainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 26. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi. Asia lähetetään suur e e n 
v a 1 i o k u n t a a n. 

7) Ehdotus laiksi kananmunain vientitodis
tuksista. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 211 ja otetaan ensi mm ä i se en 
käsittelyyn siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Wickmanin y. m. lak. al. n:o 28, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 2t1. 

Keskustelu: 

Ed. W i c km a n: Herr talmant Jag 
begärde ordet för att föra den produktions 
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talan, som genom stora utskottets sätt att 
behandla min motion råkat i en svår be
lägenhet. Den ärade församlingen förstår 
att här är fråga om premieringen av ägg, 
såsom varande det enda effektiva stödet 
för vår unga hönsskötsel i detta nu. J ag 
bryr mig icke om att repetera hönsskötselns 
historia, utan nöjer jag mi,g med att blott 
påpeka, att en av orsakerna till hönssköt
selns stora utbredning och livskraft är, att 
statsmakten genom kloka och framsynta 
åtgärder kraftigt uppmuntrat densamma. 
Som känt är har staten under de senaste 
fem åren pr,emierat äggen med 4 a 5 mk 
per kg; 4 mark för detta år och 5 mark 
för de 4 föregående åren, allt per kg. Detta 
har haft till följd, att hönsbeståndet vuxit 
från 1 1/ 2 miljon hönor år 1928 till 3 mil
joner hönor i detta nu, värderat till in
emot 120 miljoner mark. Det är svårt att 
värdera själva hönshusen och deras in
ventarier, men kan jag försäkra att även 
här är det fråga om många 10-tal miljoner 
mark. Vad produktionen beträffar upp
skattar regeringen i detta nu densamma 
till 10 a 12 miljoner kg exportägg, eller 
lika mycket som exportsmöret. Till hemma
konsumtionen åtgå cirka 7 miljoner kg; 
alltså produceras sammanlagt 19 miljoner 
kg, e'tler i penningvärde, efter 15 mark 
pr kg, 285 miljoner finska mark. 

Förut importerade vårt land en stor del 
av konsumtionsäggen. Nu icke blott fylles 
detta behov med hemmaproducerade ägg, 
utan man har kunnat exportera, som sagt, 
i år cirka 10 miljoner kg. Vad detta be
tyder för vårt land i dess helhet och sär
skilt för de över 19,000 äggproducenterna, 
som finnas i landet, är lätt att inse. Då 
man ännu tillägger att en stor del, ja 
största delen, av det foder, som hönsen be
höva, är hemmaproducerad säd och anima
liskt foder, förstår man att icke minst jord
brukarna hava nytta av denna utveckling 
på hönsskötselns område. Som bekant är 
havren belagd med en tull av 2,5 penni per 
kg och kornet med 1 mark per kg och 
sä.rskilda torrfoderingredienser som behövs 
för torrfodret, med 30 penni per kg. Man 
har beräknat, att hönsgårdsägarna genom 
dessa tullar åsamkas en utgift, som indi
rekte kommer staten till godo, nämligen 
30 miljoner mark, eller samma belopp som 
staten erlägger i premier för exportäggen. 

Vad konsumenternas intressen beträffar 1 

vill jag betona, att medelpriset för äggen 
i hemlandet varit synnerligen lågt de se
naste åren tack vare det att det endast 
varit s. k. kvalitetsägg som exporterats, då 
däremot ägg, som i konsumtionshänseende 
varit lika goda som de exporterade äg~gen, 
men som av olika orsaker ej kunnat ex
porteras, stått att få i rikliga mängder och 
till rimliga pris å hemmamarknaden. 

Av det sagda finna vi att ingen i detta 
nu lidit någon skada av den politik, som 
under de senaste tiderna bedrivits just be
träffande höll!sskötseln, utan vi måste säga 
att landet i sin helhet haft en verkligt stor 
nytta av denna politik. Det är därför med 
synnerligen stor förvåning och bekymmer 
man å äggproducenthåll tagit del av rege
ringens förslag till ordnande av denna 
viktiga angelägenhet. Att på en gång 
minska premierna från 5 resp. 4 mark per 
kg till 2: 50 per kg, måste leda tili en ut
veckling, som kanske slutar med en kata
strof för de många hönsgårdarna. Då re
geringen ännu dessutom föreslår att grän
serna för premieringen skall vara 12: 50 
till 15 mark per kg. och giltighetstiden 
blott ett år förstå vi att under en stor del 
av året dessa hönsgårdsägare icke komma 
att hava någon nämnvärd nytta av pre
mierna. Och då, som vi alla veta, ägg
produktionen är så att säga en säsongpro
duktion, förstå vi att regeringens åtgärder 
äro okloka, ty det är endast på hösten och 
vintern som vårt land kan konkurrera med 
utlandet. Om nu riksdagen besluter, som 
regeringen föreslår, kunna vi icke längre i 
utlandet konkurrera på äggmarknaden. 
Därför hoppas jag ännu så livligt, å alla 
dessa många hönsgårdsägares vägnar, att 
stora utskottet, till vilket denna sak går, 
korrigerar statsutskottets beslut. 

Jag anhåller om att särskilt få vända 
mig till ett par partiers representanter 
i stora utskottet, som jag tycker verkligen 
borde vara med om mitt förslag. Jag vän
der mig först till agrarerna. Agrarerna 
föregiva sig arbeta för jordbrukarna, och 
särskilt då för småbrukarna. Jag är över
tygad, att om agrarerna stöder det förslag 
som här framkommit, hava de därmed 
också verkligen bevisat att de stöda små
brukarna. Ty jag har redan tidigare be
visat med statistik, att det är främst små
brukarna som haft nytta av hönsskötseln. 
Men jag vill också samtidigt vända mig 
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till socialdemokraterna. Efter allt att 
döma, så hava socialdemokratern·a, eller ar
betarna, varit ganska lmlla, för att icke 
säga likgiltiga eller kanhända rent av mot
ståndare till premieringen av ägg. Men 
jag kan övertyga också denna grupp av 
medborgare, att arbetarna hava under de 
gångna 5 åren haft en ganska stor nytta 
av hönsskötseln. Först och främst har 
hemmamarknadspriset på äggen under de 
gångna 5 åren vari t ganska lågt, lägre än 
någonsin tidigare, och dessutom har en 
stor del av vår befolkning, som saknar 
jord och andra utkomstmöjligheter, lagt 
an på hönsskötseln. Jag är övertygad om 
att, om socialdemokraterna verkligen 
granska sin valmanskårs leder, skola de 
finna en ganska stor del hönsgårdsägare 
också bland dem. 

Till statsutskottets avböjande betänkande 
är bifogad en reservation, undertecknad av 
riksdagsmännen Hästbacka och von Born. 
Jag har mig dessutom bekant att uti ut
skottet understöddes mitt förslag även av 
ett par andra riksdagsmän. Den här 
nämnda reservationen går ut på att pre
miestorleken skall bestämmas till 3 mark 
per kg, och tiden för premieringen skall 
räcka i 3 år. Det är visserligen en bety
dande försämring av nuvarande förhållan
den och en avsevärd försämring gentemot 
mitt förslag, men eftersom jag förstår att 
mitt förslag har svårt att vinna tillräck
ligt understöd, är jag med om att god
känna det förslag till lag som reservan
terna gjort uti statsutskottet. Jag vågar 
hoppas att regeringen icke på något sätt 
sätter hinder i vägen för oss att få igenom 
detta förslag, trots att det i någon mån 
avviker från regeringens premieringspla
ner. Nu om någonsin behöver hönsgårds
ägarna, äggproducenterna, det understöd 
här föreslagits. 

Jag anbefaller alltså på det allra var
maste reservanternas lagförslag åt stora ut
skottet. Måtte det där vinna det under
stöd som lagförslaget är berättigat till. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. 

Asia lähetetään suureen valio kun
ta a n. 

8) Ehdotus laiksi omaisuusveron kantami
sesta koroitettuna vuonna 1934. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 22 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e l y y n siinä valmistelevasti käsi
telty ed. Tannerin y. m. lak. al. n:o ~5, 
joka sisältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 22. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamcn käsittely 
julistetaan päättyneeksi.. 

Asia lähetetään suur c c n valio kun
taan. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Kallio koski: Suuri valiokunta 
kokoontuu huomenna kello 14. 

P u h e m i e s : Eduskunnan seuraa:va is
tunto on ensi perjanil:aina keJlo 11. 

·Täysistunto lopetetaan kello 17 ,20. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Aku Kostia. 
V. t. 
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Päiväjärjestys. 

Il m o i t u k s i a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus eläinsuojelulaiksi 
A s i a k i r j a t: Suuren valiokun

nan mietintö n :o 20; talousvaliokun
nan mietintö n :o 3; hallituksen esitys 
n:o 23. 

2) Ehdotus laiksi erikoisasutustoi-
minnasta ........................ . 

A s i a k i r j a t : Suuren valiokun
nan mietintö n :o 21; maatalousvalio
kunnan mietintö n :o 1 ; hallituksen 
esitys n :o 22. 

3) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun 
laskemisen perusteesta vuosina 1934 
ja 1935 ......................... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 24; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 8; halli
tuksen esitys n :o 52. 

Toinen käsittely: 

4) Ehdotus laiksi Osakeyhtiö Maa
kiinteistöpankin oikeudesta ostaa tai 
lunastaa pakkohuutokaupalla myytä-
viä kiinteistöjä ................... . 

.A. s i a k i r j a t: Suuren valrokun
nan mietinnöt n :ot 22 a ja 22; maa
talousvaliokunnan mietintö n :o 2 ; 
hallituksen esitys n :o 21. 

5) Ehdotus laiksi Jyväskylän kas-
vatusopillisesta korkeakoulusta ..... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 23; sivistysvalio
kunnan mietintö n :o 2; hallituksen 
esitys n :o 25. 

kello 11. 

Siv. 
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Siv. 

6) Ehdotukset laiksi vakuutusneu
vostosta ja laiksi valtion tapaturma-· 
toimistosta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 985 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 25 ; työväenasiain
valiokunnan mietintö n :o 4; hallituk
sen esitys n :o 59. 

7) Ehdotukset laiksi viran- ja toi
menhaltijain palkkausten vähentämi-
sestä vuoden 1934 aikana . . . . . . . . . . 988 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 26 ; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 9 ; hallituk
sen esitys n :o 10; ed. Kestin y. m. 
lak. al. n :o ' 24. 

8) Ehdotus laiksi koroitetun tupak
kavalmisteveron kantamisesta vuonna 

' 1934 ............................. 1013 
A s i a k i r j a t: Suuren valiokun

nan mietintö n :o 27; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 10; hallituk
sen esitys n :o 2. 

9) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta ,. 
A s i a k i r j a t: Suuren valiokun

nan mietintö n :o 28; valtiovarainva
liokunnan mietinto n :o 11; hallituk-
sen esitys n :o 3. 

10) Ehdotus laiksi makeisvalmiste-
verosta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . ,r 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 29 ; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 12; hallituk
sen esitys n :o 4. 

11) Ehdotus laiksi mallasjuoma-
verosta ........................... 1014 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 30; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 13; hallituk
sen esitys n :o 5. 

12) Ehdotus laiksi Suomen Pankin 
1933 vuoden voiton käyttämisestä .. . " 
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Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 31; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 15; hallituk
sen esitys n :o 9. 

13) Ehdotus laiksi leimaverolain 
muuttamisesta ................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 33; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 14; hallituk
sen esitys n:o 7. 

14) Ehdotus laiksi moottoriajoneu-
voverosta ........................ . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 34; valtiovarainva
liolmnnan mietintö n :o 16; hallituk
sen esitys n :o 8. 

15) Ehdotukset laeiksi väkiviinasta 
ja marjaviineistä sekä paloviinasta 
suoritettavista valmisteveroista ..... 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 35; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 17; hallituk
sen esitys n :o 6. 

1·6) Ehdotus valtioneuvoston oi
keuttamisesta eräiden valtiolainain 
uudelleen järjestämiseen .......... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiolmn
nan mietintö n:o 36; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 25; hallituk
sen esitys n :o 65. 

17) Ehdotus valtioneuvoston oi
keuttamisesta obligatiolainan ottami-
seen ........................... .. 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 37; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 26 ; hallituk
sen esitys n :o 48. 

18) Ehdotus laiksi edusta'janpalk
kiosta annettua lakia väliaikaisesti 
muuttaneen lain voimassaoloajasta .. 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 32; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 8; ed. Kivi
ojan lak. al. n :o 23. 

19) Ehdotus laiksi omaisuusveron 
kantamisesta koroitettuna vuonna 
1934 ............................ . 

A s i a k i r j a t : Suuren valiokun
nan mietintö n :o 38; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 22; ed. Tan
nerin y. m. lak. al. n :o 25. 

Siv. 
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1018 

1021 
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Siv. 
Ensimmäinen käsittely: 

'20) Ehdotus laiksi valtioneuvoston 
oikeuttamisesta myymään Lontoon 
lähetystön kiinteistö . . . . . . . . . . . . . . . 102·2 

Asia k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 5 ; hallituksen 
esitys n :o 12. 

21) Ehdotus laiksi metsänmyyn
nistä eräänlaatuisilta asutustilailta 28 
päivänä huhtikuuta 1925 annetun lain 
1 ja 2 § :n muuttamisesta . . . . . . . . . . , 

Asiakirjat: Maatalousvaliokun
nan mietintö n :o 5; hallituksen esitys 
n:o 45. 

22) Ehdotus laiksi elinkeinon !har
joittamisen oikeudesta annetun lain 
muuttamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

A s i a k i r j a t : Talousvaliokunnan 
mietintö n :o 5; ed. Tannerin y. m. 
lak. al. n :o 36. 

Ainoa käsittely: 

23) Ehdotus eräistä tkutomakoneista 
suoritetun tullin korvaamisesta . . . . . 1028 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 20; hallituksen 
esitys n :o 43. 

24) Ehdotus laiksi työttömyyskas
soista, joilla on oikeus saada apurahaa 
valtion varoista . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

A s i a k i r j a t : Työväenasiainvalio
kunnan mietintö n :o 1 ; vuoden 1932 
vp :ltä lepäämässä oleva lakiehdotus. 

25) Kertomus hallituksen toimen-
piteistä vuonna 1932 .............. . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 7; ulkoasiain
valiokunnan mietintö n :o 3 ; mainittu 
kertomus. 

26) Ehdotus eduskunnan oikeusasia
miehen palkkiosta vuodelta 1934 . . . . 1028 

A s i a k i r j a t : V altiovarainvalio
kunnan kirjelmä n :o 25. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

27) Valtiovarainvaliokunnan mie-
tintö n :o 23 hallituksen esityksen joh
dosta valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelta 1934 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1029 
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28) Lakivaliokunnan mietintö n:o 9 
hallituksen esityksen johdosta erinäi-
sistä muutoksista ja lisäyksistä Suo-

Siv. 

men evankelis-luterilaiselle fkirkolle 
annettuun kirkkolakiin . . . . . . . . . . . . 1029 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat von Frenck'Cll, Hannula, Kiven
oja, Moilanen, Oksala, Paasivuori ja Se
tälä. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat yksi
tyisten asiain takia täksi ja huomic;rksi päi
väksi ed. Oksala, tästä istunnosta ed. Se
tälä sekä tästä päivästä tiistai-aamuun ed. 
Hannula. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a ll i o k o s k i: Suuri valiokunta 
kokoontuu huomenna kello 9. 

Päiväjärjest~ksessä ole;vat asiat: 

1) l~hdotus eläinsuojelulaiksi. 

YHämainitun •lakiehdotuksen sisältävLt 
hallituksen esitys n :o 23, jota nn va!lmistc
levasti käsitelty twlousvaliokunnan mietin
nössä n:o 3 ja suuren vaEokunnan mietin
nössä n :o 20, esitellään k o l m a n te e n 
käsittelyyn. 

Puhe m i c s: Ensin salli:taan keskustelu 
asias-ta, sen jälkeen tehdään päätös toisessa 
käsittelyssä päätetyn lakiehdotuksen h;r
väksJ'Illisestä tai hylkäämisestä. 

-----------·-·---

Keskustelu: 

Ed. I k on c n: Eläinsuojelulain ollessa 
nyt täHä kertaa lopuhlisessa käsittelyssä 
eduskunnassa, pyydän lausua sii·tä muuta
man sanan. 

Niitten kannalta, jota.m ovat harrastaneet 
eläinsuojeluas.iaa, otetaan tällainenkin laki 
tietysti mieluummin va,staan kuin se olo
tila, ettei ·olisi ollenkaan eläinsuojelulakia. 
Eduskunta on tosin tehnyt jonkinverran 
huononnuksia hallituksen es~ty'kseen, jos 
asia otetaan •pelkästään eläinsuojelun lmn
nalta katsottuna, muUa ne ovat johtuneet 
nähdäikseni yksinomaan ta'loudellisista sei
koista. TaiLoudellisesti ei ole !katsottu mah
dolliseksi hyväksyä hallituksen esitystä 
eräissä kohdin, vaikka se olisikin oHut 
eläinsuojelun kannalta ka1tsoen toivottava. 
Onkin syytä odottaa, että ihmiset ova·t eläi
miä, apu1aisiaan kohtaan paivempia kuin 

: laki velvoittaa. Missä on taloudellisia ja 
muita edellytyksiä olemassa esim. kotieläin
ten !kastreeraukseen nähden hrullituksen eh
dottama:lla tavalla, olisi eläinlääil'i:ärien ja 
eläinten omistajain myötävailkutu:kseUa sii
hen mentävä. Osittain n:äin käytäntöön 
tullut tapa on lain1aa:tijan sitten heilP'ompi 
kirjoittaa lakiin kailk:kienkin noudatetta
vaksi. Nylkyisissä oloissa hallituksen esi
tyiksen sel1aisenaan hyväksyminen olisi voi
nut viedä kieltolakiin, jo•ta olisi pa'ljon ri
kottu. 

En kuitenkaan pyytänyt puhee•nvuoroa 
p•ääasiassa todet!l!kseni, mitä on tapahtunut 
tai esittääkseni hurskait.a toivomuksia eläin
ten omis:trujille, vaan lausuakseni muuta
mia toivomuksia hallitukselle lain toteutta
miseen nähden. 

Para:skin laki voi jäädä lmoHeeksi 'kir
jaimeksi, ellei s·en noudattamiseen •asetuk
sella ja viranomaisten toimesta kiinnitetä 
tarpeellista huomiota. Tahtoisin erilkoisCSiti 
kiinnittää huomiota teurastusmenetelmiin, 
niin proosallinen asia kuin tämä onkin. 
Täällä on suuresti epäilty juutaiLaisten teu
rastustavan lm~allisEJksi jättämistä. SiiJhen 
on kuitenkin myönnytty ehdolla, että eläin
läälkäri on teurastus:tilaisuudessa rhenkilö
kohtaisesti saapuvilla. Tämä onkin näih
däkseni ainoa keino vähentää sitä eläin
rääkkäystä, jota juuta;laisten teumstus
ta.paa käyttäen tutlaan harjoittamaan. 
l\'Iut·ta monin verroin enemmän twlee vielä 
tänä päivänä:kin llarjoitetwksi eläinrääk-
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käystä tai muita vähemmän hyväksyttwviä 
menettelytapoja n. s. ,kristittyjenkin'' toi
mittamissa teurastuksissa. Vaikka nyt jo var
sinaiset ammattimiehet tainnuttavat eläi
men ennen VCJ:'enlaskemista, niin maaseu
dulla monissa paikoin 'tapahtuu •teurasta
minen ~yömä:llä ·eläintä teräaseella niskaan. 
Luulisin, että silloin kun Qn suuri koti
eläin !kysymyksessä, ei tainnulksiin menemi
nen aina ole 1lyönnin seuraUJksena, vaikka 
liikuntakyky menisikin. Tällaisten y!ksin-
1\:ertaisten ihmisten menettelyä voi jotenikin 
ymmärtää, va~kka ei tietenkään puolustaa. 
Mutta anteeksiantamatauta leväperäisyyttä, 
jota mahdollisesti ei kylläkään voi sanoa 
cläinräärokäykseksi, harjoitetaan meidän 
miljoonia maksavissa teumstus:J.aitoksis
samme. Olen useaan 'Otteeseen joutunut te-
1mmään tästä havaintoja eräällä ajanmu
kaisella teurastamolla ja sitä nähdessäni te
kee mieli kehoittaa hallitusta asetusta 'laa
tiessaan ottamaan asian huomioonsa. Teu
rastuksen kuLku mainitsema!llani laitoksena 
on seuraavantapainen: eläin tainnutetaan, 
veri 'lasketaan ja koko tcura.stusjuttu alusta 
loppuun hoidetaan yhdessä ainoassa suu
ressa suorakaiteen muotoisessa hallissa. En 
Qle oHut tilaisuudessa nrukemään, miten 
tämä toimitus aamuisin aloitetaan, mutta 
kyllä monasti, miten se päivän mittaan käy, 
ja se ei totisesti ole mieltä kohottavaa. 
l~äpi ha·1lin kul'kee käytä:vä, jonka kahden 
puolen häärii jou'kko teurastajia, tehden 
kukin työtään, missä asteessa se ikulJoinkin 
on menossa. 'roisella on eläin juuri tain
nutettu, verta lasketaan, toisella on asia 
selvä, ruhoja työnnetään ilmarataa pitkin 
teurastus- ja jäädytyshuoneisiin. 'J'oisin 
sanoen, teurastuksen kailtki vaiheet on 
tässä hallissa - kahden puolen ['"äytävää 
- si·lmien edessä. Kun joku teurastajista 
on saanut työnsä vailmiiksi, on tietenkin 
haettava paikalle uusi eläin. Tämä eläin 
kuljetetaan ~äpi suuren ha'llin peittämättö
min silmin sille vapautuneelle paikalle, 
koukuissa riippuvien raavaiden väliin, 
jossa eläin sitten saa hänelle kuuluvan va
pauttavan tai.:nnutusiskun. Luulisin jokai
sen käsittävän, millä vastenmielisyydellä ja 
suurella kauhulla eläin ottaa askeleensa 
teurastushallin käytävällä edellämainitse
mani näky ympärillään. Ei ole ihme, jos 
eläin haraa vastaan, eikä olisi ihme, jos 
eläinten kuljettajat lankeaisivat uhrinsa 
kuljettamisessa käyttämään kieLlettyjä tai 

epäinhimiHisiä keinoja, kuten hännästä 
kiertämistä y. m., saadakseen eläimen no
peasti perille mälliräpaiikkaansa. Monia mui
ta!kin pienempiä muistutuksia voitaisiin 
esittää eläinten !käsittelyä vastaan täUai
sissa miljoonia malksavissa teurastuslaitok
sissa, mutta edellämainitsemani Qn kar
keimpia. En ole ikinä kuulunut mihinkääm 
eläinsuojelusyhdistykseen enkä ole siis sillä 
alalla intoitlija, mutta kyllä minun ~totisesti 
pisti vi'hakseni nähdessäni ensi kerran 
edellä ilmvaamani teurastuksen kulun. Enkä 
ole koskaan voinut antaa itseUeni anteeksi 
si:tä, että aikaisemmin, kun en ollut 'laitok
sessa käynyt, laitoin sinne vanhan hyvän 
hevoseni, jotta se muka saisi maJhdol.lisim
man hyvällä tavalla eron elämästä. 

Edellämainitsemassani tapauksessa nou
datetaan lain kirjainta siinä, että eläin 
tainnutetaan ennen veren 'laskemista ja 
kenties siinäkin, ettei toinen e·läin ole näke
mässä toisen teurastusta, mutta sittenkin 
teurastettavan eläimen näJkemykset viime 
askelinaan ovat sellaisia, joita ei pitäisi 
sallia. Eikö todellakin voitaisi tainnutusta 
suorittaa muualla kuin itse teurastushal
lissa? Eikö meidän myöhä.iseHä vuosisadal
Jamme ole tekniikka kehittynyt niin pit
käLle, että eläin tainnutuksen jä~keen VtOi
taisiin muutamassa sekunnissa siirtää tain
nutuspaika:lta teurastushalliin! Minä vain 
kysyn. Muistaakseni edustaja Karvetti 
mainitsi jotakin sikojen ·teurastuksesta 
siinä suhteessa että ne tainnutuspaikalta 
siirretään pois, ettei uusien ja yihä uusien 
eläinten edessä olisi näikyvissä tewrastettuja 
sikoja. Luulisin muittenkin eläinten teu
rastuksessa voitavan mennä tähän. 

Olen edellisen maininnut toivomu!lr.sdla, 
että maatalousministeriö laatiessaan tQi
meenpanoasetusta kiinnittäisi tämän tapai
siin yksityiskohtiin huomiota. Poliisiviran
omaisille olisi myös annettava ohjeita lain 
ja asetuksen noudattamisen ·valvonnasta. 

Ed. K arvet t i: Koska kyseessäolevan 
lain 4 ~:ää ei eduskunta ole katsonut voi
vansa hyväksyä hallituksen esityksen mu
kaisesti, niin koska täällä nyt on maata
lousministeri saapuvilla, niin minä tahtoi
sin erikoisesti kiinnittää hänen huomionsa 
siihen, että nykyisen 4 §:n mukaan juuta
laisten muunnettuun tapaan suoritettava 
teurastus sallitaan vain niin harvoissa teu
rastamoissa kuin vain välttämätöntä on, 



että näitten teurastamojen laatuun maa
talousministeri tulisi kiinnittämään eri
koista huomiota. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

I,akiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas kä:sittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi erikoisasutustoiminnasta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 22, jota on valmis
televasti käsitelty maatalousvaliokunnan 
mietinnössä n:o 1 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n:o 2,1, esitellään osittain k o 1-
m a n t e e n ja osittain a i n o a a n k ä s i t
t e 1 y y n. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee lakiehdotukseen liittyviin pon
siin, maatalousvaliokunnan mietintö n:o 1. 
Ensin sallitaaan keskustelu asiasta kokonai
suudessaan. Sen jälkeen tehdään kolman
nessa kä:sittelyssä päätös toisessa käsitte
lyssä päätetyn lakiehdotuksen hyväksymi
sestä tai hylkäämisestä. Sitten tehdään ai
noassa käsittelyssä päätös lakiehdotukseen 
liittyvistä ponsista, huomioonottaen, että 
jos lakiehdotus hylätään, on kyseessäolevat 
ponnet katsottava rauenneiksi. Keskustelun 
kuluessa on esitettävä kaikki ehdotukset, 
jotka halutaan asiasta tehdä. 

Menettelytapa hyväksytäan. 

Keskustelu: 

Ed. A i t t on i e m i: Järkevän asutus
politiikan, johon hallituksen taholta viitat
tiin erikoisasutustoiminnan ollessa ensim
mäisessä käsittelyssä täällä eduskunnassa, 
tärkeimpiä tehtäviä epäilemättä on edistää 
pientilojen kuntoonlaittamista. Siinä on
kin asutuspoliittinen työmaa, jolla voi saa
vuttaa verraten vähäisillä uhrauksilla hyviä 
tuloksia. Täten toimitaan myös varsin te
hokkaasti työttömyyden torjumiseksi. To
detaanhan viime toukokuun 31 päivänä val-
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tioneuvostolle jätetyssä asutustoimintako
mitean mietinnössäkin, että ,tilaa kuntoon 
pantaessa on tietenkin mahdollisuus järjes
tää riittävästi työtä huomattavasti piencm
milläkin tiloilla, kun vaan voidaan pitää 
huolta siitä, että tiloilla saavutetaan oikea 
suhde rahatulojen ja menojen välillä". 
Siinä on esitetty oiva ajatus, jota ei ole 
unohdettava, kun tätä pika-asutustoimintaa 
suunnitellaan ja käytännössä ryhdytään 
toteuttamaan. 

Erikoisasu tustoimin ta:suunni telmiin sisäl
tyykin toimenpiteitä, jotka tarkoittavat 
pientilojen kunnon ja kannattavaisuuden 
parantamista. Tätä etupäässä tarkoittavat 
nämä nyt esilläolevat ponnet. Näitten pon
sien kautta, jos niitä vielä eräissä kohdin 
laajennetaan, voidaankin vaikuttaa paljoa 
tehokkaammin kuin itse tällä lakiehdotuk
sella, tuottavien ja kannattavien pienvilje
lyksicn muodostumiseen maahamme. 

Uudisraivauspalkkioiden myöntäminen on 
eräs sellainen keino, jonka tarkoituksen
mukaisuudesta oltaneen jokseenkin yksi
miehsiä kysymyksen ollessa valtion avus
tustoimenpiteistä pientiloja kuntoon laitet
taessa. Luonnollista onkin, että erikoisasu
tustoiminnan piiriin otetut pientilalliset saa
vat raivauspalkkioita samoja perusteita 
käyttäen kuin muutkin pientilalliset ja 
yhtä runsain määrin. Viimemainitussa 
kohdassa onkin maatalousvaliokunta paran
tanut hallituksen esitystä. Mutta kun on 
kysymys runsaasti velkaautunoista ja sa
malla työttömistä pientillallisista, olisi 
heille käsitykseni mukaan annettava lisä
patkkioita. Meillähän oli erään vuosina 
1929-30 tehdyn tutkimuksen mukaan koko 
joukko sellaisia pientiloja, noin 1

/ 3 tutkit
tujen tilojen luvusta, joiden velka oli yli 
3,000 markkaa muunnetun viljelysmaan 
hehtaaria kohden. Tuntuisi hyvin luon
nolliselta, että tämänkaltaisille pienviljeli
jöille, jos he vielä ovat työttömiä, olisi an
nettava uudisraivauksistaan lisäpalkkioita. 
Kyllä heidän on katsottava olevan sellais
ten palkkioiden tarpeessa. Tämänkaltaista 
toimintaa ei kuitenkaan ole suunniteltu, 
mutta jotain siihen vivahtavaa. låsäpalk
kioita ehdotetaan myönnettäväksi, mutta 
vain jostain valtion rahastosta lainaa saa
noille ja lainojen lyhentämisen muodossa. 
Miksi näin on menetelty~ Hallituksen esi
tyksen perusteluissa esitetään siitä m. m. 
t>euraavaa: 
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,Tämä on puolustettavissa sillä, että asu
tustilallisten valtiolta saama luotto huo
mattavalta osalta on rakennusluottoa, joka 
ei välittömästi ja nopeasti tuota korkoa 
ja että valtio tästä syystä ennemmin taikka 
myöhemmin kuitenkin tulisi pakotetuksi 
myöntämään helpotuksia lainojen takaisin 
maksussa.'' 

Maatalousvaliokunnassa esitetyssä asian
tuntijalausunnossa tähdennetään samaa 
asiaa seuraavasti: Erikoisasutustoimin
nan tarkoituksena on m. m. ,korjata pel
tojen lisäämisellä se asutustiloilla vallitseva 
epäkohta, että kuollut rakennuspääoma ei 
ole oikeassa suhteessa muihin maatalous
pääoman eri ryhmiin, saattaa pääasiassa 
rakennuslainojen lyhentämisellä tilalta me
nevien vuotuisten korkojen ja kuoletusten 
suorittaminen tähänastista helpommaksi". 
Nämä perustelut tuntuvat kokolailla hae
tuilta. Sitä osoittaa sekin, että puheena
olevat lainat ovat helppokorkoisia ja että 
lisäpalkkioita tultaisiin antamaan paitsi 
rakennuslainoja saaneille myöskin viljelys
ja maanostolainoja saaneille. Muistettava 
on myös, että niistä 450 milj. markasta, 
jotka vuosina 19,18-1931 on asutusrahas
ton varoista lainoina annettu, on 207 mil
jocmaa eli 45.3 % annettu maanostoon ja 
noin 213 miljoonaa eli 46.7 % rakennusten 
rakentamiseen. Näistä luvuista huomaam
me, että rakennusluotan ja maanostoluo
tan välinen suhde on sellainen, millainen 
suomalaisilla pientiloilla on yleensä raken
nuspääoman suhde maapääomaan. Raken
nuspääomahall on suomalaisilla maatiloilla 
yleensä suurempi kuin maapääoma. Tässä 
yhteydessä lienee syytä myös muistuttaa, 
että eduskunta päätti v. 19.27, että itse
näistyneille pienWallisille on ruvettava an
tamaan erikoisia rakennuslainoja. Siitä 
alkaen ovatkin olleet asutusrahaston va
roista lainattujen rakennuslainojen yhteis
summat suuria. 

Toisaalta olen taas kuullut arvosteltavan, 
että ne rakennukset, jotka asutusrahastosta 
lainatuilla varoilla on tehty, olisivat ken
ties saaneet olla vaatimattomampia. Tähän 
on kuitenkin sanottava, että yksin vaati
mattomuus ei ratkaise rakennuksien talou
dellisuutta, vaan niiden tarkoituksenmu
kaisuus. Tässä erikoisasutustoiminnassa 
käytäntöön otettaviksi suunnitelluissa ra
kennuksissa on pyritty vaatimattomuuteen 
ja mahdollisimman lähelle toimeentulomi-

nimin alimmilla rajoilla elävän ihmisen 
rakennuksia. Onpa oltu niin vaatimatto
mia, ettei karjarakennuksiin ole ajateltu 
lantalaa ollenkaan. 

Eräässä toisessa maassa, jossa on tutkittu 
asutustoiminnassa tehtyjä virheitä, on tultu 
siihen tulokseen, että asutustilalla laitetta
vien ensimmäisten rakennusten joukossa 
tulee ehdottomasti olla lantala. Tämä on
kin luonnollista. Kasvuvoimaahan pien
tilallisen pellossa ennen kaikkea pitää olla, 
jos hän mielii saada elämänsä ylläpitoon, 
korkojen ja kuoletusten sekä mahdollisten 
verojen maksuun tuloja omalta tilaltaan. 
Se on suomalaisessa pienviljelyksessä niitä 
kohtia, johon vipu on asetettava, että sen 
kohoaminen alkaisi tapahtua. Näihin eri
koisasutustoimintaponsiin olisi ehkä tarkoi
tuksenmukaista lisätä myös Iantaloiden ra
kentamisen avustamista koskeva ponsi. 
Tämä on kyllä päinvastaista, mitä hallituk
sen suunnitelmissa esitetään. Mutta sillä 
edistettäisiin pientilojen tuotantokykyä ja 
sitähän tässä erikoisasutustoiminnassa myös: 
tavoitellaan. 

Muilla perusteilla kuin rakennusluottoon 
ja sen heikkotuottoisuuteen viittaamalla ly
hentää velkoja onkin käsitykseni mukaan 
annettava vähävaraisille pienviljelijöille 
lisäpalkkiota voimassa olevan lain mukaan 
saamiensa uudisraivauspalkkioiden lisäksi. 
Voidaankin kysyä, eikö ole aivan väärä me
netelmä, että ryhdytään velkoja anteeksi 
antamaan, kun ei siihen ole vielä välttämä
töntä tarvetta. Tämähän on paha enne. 
Nythän meillä on asutustoimintaviranomai
sia syytetty siitä, että meillä on saatu vuo
sittain syntymään liian vähän asutustilalli
sia. Se onkin virhe eräältä asutuspoliitti
selta kannalta asiaa katsottuna. Mutta huo
miota on kiinnitettävä siihen erään agraari
politiikon väitteeseen, että mitä nopeam
massa vauhdissa pientilallisia valtion toi
mesta tehdään, sitä enemmän täytyy valtion 
ruveta myöntämään korkohelpotuksia ja 
velkojen anteeksi antamisia. Näin hutiloi
den ei asutustoimintaa pitäisikään harjoit
taa. Siksipä tässä erikoisasutustoiminnassa 
olisi noudatettava mahdollisimman terveitä 
periaatteita ja käytettävä pääasiallisesti 
sellaisia toimenpiteitä, joista voidaan olet
taa hyviä tuloksia. 

Velkojen anteeksi antamiseen ei pitäisi 
ryhtyä muuta kuin sellaisissa tapauksissa, 
joissa ei suurien pientilallisjoukkojen ll.Se-
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maa voida muuten pelastaa. Mutta tähän 
lakiehdotukseen liittyvien ponsien mukaan 
tulisivat kaikki asutuskassoista maanosto-, 
rakennus- tai viljelyslainaa saaneet saa
maan osittaista velkojensa anteeksisaamista. 
Ei näiden ponsien mukaan katsottaisi sii
hen, kykenevätkö puheenaolevat lainaajat 
maksamaan velkojaan vai ei. Ja kun sekä 
maanosto- ja viljelyslainaa saaneetkin sai
sivat lisäpalkkioita, ei tassä voi olla kysy
mys enaa liiallisen rakennusluotonkaan 
aiheuttamista vaurioista pientiloilla ja nii
den korjaamisesta, kuten jo edellä esitin. 
Mutta tässä onkin kysymys työttömyyden 
torjumisesta ja työttömyyshän mainitaan 
nimenomaan ponsissa myös lisäpalkkion 
saantiehtona. Miksi sitten ei näitä lisä
palkkioita voida antaa työttömyysrahoista, 
vaikka juuri työttömyyden torjumisesta on 
kysymys. 

En tahtoisi uskoa mitenkään sellaista, 
että tässä olisi tahdottu asutushallitus saat
taa huonoon valoon rakennusluottojensa 
vuoksi. Vaikea on myös käsittää sitä, miksi 
työttömien pienviljelijäin auttamiseksi ei 
voitaisi käyttää työttömyysmiljoonia. Tä
män kaltainen työttömien pienviljelijäin 
auttaminen kuin nämä ponnet edellyttävät, 
on varsin sekavaa hommaa. Hallitus on 
ehdottanut työttömille pienviljelijöille an
nettavaksi uudisraivauslisäpalkkioita asutus
kassoista ja maataloustuotannon edistämis
rahastosta lainaa saaneille lainain lyhentä
misen muodossa. Valtiovarainvaliokunta ja 
maatalousvaliokunta ovat taasen huoman
neet, että jos lainoja lyhennettäisiin halli
tuksen esittämällä tavalla, aiheuttaisi se 
suuriakin vaikeuksia. Sen vuoksi ovat maa
taloustuotannon edistämisrahastosta lainoja 
saaneet työttömät pientilalliset jätetty 
oman onnensa nojaan. Sellaiset työttömät 
pientilalliset, joilla ei syystä tai toisesta ole 
lainaa jostakin valtionrahastosta, jäisivät 
jo hallitu'ksenkin esityksen mukaan tukea 
vaille. 

Asianlaita on kuitenkin käsitykseni mu
kaan sillä tavalla, että samanlaista elämän
tapaa elävät, samanlaisissa vaikeuksissa 
kamppailevat pientilalliset odottavat val
tiovallan taholta saavansa samanlaista koh
telua. Samanlaisissa olosuhteissa eläville 
jäsenilleen onkin oikeusvaltion mielestäni 
jaettava samalla mitalla etuja ja velvolli
suuksia. Väärin on, että samanlaisissa 
velka- ja työttömyysvaikeuksissa ja ehkä 

toisen vielä eläessä suuremmissa vaikeuk
sissa, annetaan toiselle taikka pienemmissä 
vaikeuksissa elävälle näiden vaikeuksien 
tähden valtion avustusta. Tällaista vää
ryyttä kuitenkin tullaan tekemään suurille 
pienviljelijäjoukoille, jos nämä ponnet hy
väksytään maatalousvaliokunnan esittä
mässä muodossa. Siksipä tulenkin niiden 
yksityiskohtaisessa käsittelyssä tekemään 
niihin muutosehdotuksia. 

Puhemies: Ehdotukset on keskuste
lun kuluessa tehtävä. 

Ed. Rytin k i: Herra puhemies! Meillä 
asutustoiminnan kautta on ollut tarkoitus 
luoda itsenäinen, omavarainen ja ostoky
kyinen pienviljelijäluokka täJhän maahan, 
hankkimalla maaseudun tilattomille maan
saant'imaJhdollisuuksia ja elämisen etu~hin 
toimeentuloedellytyksiä. Samalla sen tar
koituksena on ollut kohottaa eniten laimin
lyödyn yhteiskuntaluokan asemaa, että tila
ton maalaisväestö yhteiskunnallisesti ja ta
loudellisesti saataisiin korkeammalle ta
solle.. Mielestäni tätä asutustoimintaa ei 
ole tähän asti johdettu niin, että tämän 
kansanluokan hyvinvoiminen ei merkitsisi
kään muuta kuin sen, minkä he itse saisi
vat irti luonnosta, omaa itsenäistä hyötyä 
kurjuutensa parantamiseksi. Luullakseni 
tästä asutuskysymyrksestä näiden varatto
mien ja tilattomien maatyöläisten laajojen 
ke.rrosten kohottaminen on mitä suurin, 
yhteinen kansantaloudellinen ja yhteiskun
nallinen kysymys. Sillä pienviljelijäin suu
ren ryhmän taloudellinen hyvinvointi mer
kitsee samalla maamme teollisuusköJihälis
tön aseman kohottamista, ollen se siis sama 
kuin kaikkien alempien luokkien elintason 
kohottaminen, ja ei ainoastaan alempien, 
vaan silloin siitä myöskin kaik!ki elinkeinon 
harjoittajat 'hyötyvät välillisesti tai välit
tömästi pienviljelijäluokan kehittyessä ja 
hyvinvoinnin lisääntyessä. Sillä jos 100,000 
köyhää maatyöläistä, päiväpalkkalaista ja 
torpparia korvataan yihtä monella hyvin
vaivalla ja itsenäisellä pien viljelijällä, niin 
silloin kohoaa maanostovoima arvaamatto
masti ja työttömyys vähenee. tosiasialli
sesti. 

Tämä esillä oleva hallituksen esitys eri
koisasutustoiminnan harjoittamisesta työt
tömyyden torjumisessa muodostuu kahteen 
eri linjaan. Ensiksikin työttömyysrahoilla 
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uusien pienviljelijäkotien ra:kentamine.n, 
jotka sitten luovutettaisiin niiden työttö
mien asuttavaksi, joilla ei ole kotia eikä 
vakinaisia palkkaetuja toimeentuloon, mutta 
joilla ei myöskään ole varallisuutta muuten 
kotia itselleen hankkia, joten tämä suun
nitelma on yksinkertaisesti oikea, että val
tio ryhtyy rakentamaan tässä maassa pien
viljelyskoteja niillä miljoonilla, jotka käy
tetään työttömyyden poistamiseksi moniin 
erilaisiin hyödyttömiin tarkoituksiin. 

:Tämän lain toinen linja tarkoittaa en
tisten pienviljelijäin auttamista, joka linja 
läihentelee suuripiirteisesti voimassaolevia 
asutuslakeja, joita meillä on noin 100 eri 
kappaletta. Siten voitaisiin jo voimassaole
vien lakien avulla ehdä ainakin yhtä pal
jon tässä avustuskysymyksessä, kuin tällä
kin esilläolevalla lailla, joten entiset rai
vaajat tässä eivät saa helpotusta siihen 
kurjaan tilantea'leen, mihin ne ovat voi
massaolevien låkien huonouden ja epäjoh
donmukaisuuden takia sortuneet. Minä 
kuitenkin olen sitä mieltä, että tämän lain 
kautta perustetut uudistilat myös joutuvat 
samojen entisten lakien alaisiksi ja yhtä 
kurjaan ja he.ik!koon asemaan kuin entiset
kin asutustilat. 'l'ämä hallituksen esitys on 
suuresti siihen tähtäävä. Tahdon senvuoksi 
hiukan arvostella tätä hallituksen esitystä. 

Ensinkin tässä hallitwksen esity<ksessici 
ehdotetaan, että maanosto- ja asutussuun
nitelmien laatiminen muuh1ttaisiin Osake
yhtiö Thiaakiinteistöpankille, jota muutosta 
pidän arkaluontoisena scon kautta, •että se 
johtaisi asutustoiminnan aivan kokonaan 
uusille urille, joka voisi johtaa sellaiseen 
tilanteeseen, mikä ei ole jatkuvalle asutus
toiminnalle terveellistä. ·Tätä jos katse
lemme vaikka säästäväisyyden kanna'lta 
katsottuna, niin ei voi saada siitä[<ään to
distetta, koska ei ole esitetty, ett!ä Osake
yhtiö Maakiinteistöpankissa asutustoiminta 
voitaisiin hoitaa entisillä virastovoimi1la. 
Sentakia ei ole syytä senkään vuoksi läh
teä uusille urille viemään asutustoimintaa, 
sillä tämä kysymYiksessäJoleva asia on niin 
suuri ja vas·tuuna'lainen, että se tarvitsee 
täydeHisen ja pätevän elimen asian toteut
tamiseksi. 

TääLlä hallitus on edellisissä istunnoissa 
väittänyt asian syyksi, että asutushallituk
sen ylijohtaja ei ole ollut suvaitseva tätä 
erikoista asutustoimintaa vastaanottamaan. 
.Jos niin on, niin -ei siitä huolimatta ole 

meiUä' syytä ruveta koko asutusha:llitusta 
syyttämään yhden huonon johtajan takia. 
Sil.lä ·onhan meillä vielä kansanvalta, joten 
'hallituksella on oikeus poistaa sellainen 
virkamies, j'Oka ei toimi lain mwkaisesti, ja 
asettaa yhtä hyvä virkamies asutushalli
twkseen kuin muihinkin virastoihin tätä 
asiaa ajamaan. 

TääUä hal.lituksen esittämissä toimeen
panomääräysten ponsissa ensimmäisen ka;p
paleen a )< kohdalla olevalla esityksellä hal
lituksen esityksen mukaan saisi pienvilje
lijä vain 75 % nudisviljelyspalkkiota ra
hassa. Nythän voimassaolevan uudis- ja lai
dunviljelyspa1kkiolain mu:kaan saa raivaaja 
600-1,000 mk 'hehtaa,rilta, riippuen .tilan 
suuruudesta, .joten hän vain saisi raha
avustusta noin 450-760 mk hehtaarilta. 
Jos nyt ·laskemme b) kappaleen kohdalla 
olevan lisäpalk!löon, j'Oka saa nousta Y'h
teenlaskettuna korkeintaan 2,000 mark
kaan hehtaarilta, lisäpalkkio olisi käytet
tävä valtion rahastosta saatujen lainain 
ma!ksamiseen, joten täytyy kysyä, että täl
läikä 4!50-7 50 markalla ·täytyy elää tämän 
velkaisen ja työttömän picnvi<ljelijän per
heineen tämä pellonraivaamisaika, vaikka 
tämän lmstannusaTvio eh'ld nousee 3-4,000 
markkaan hehtaarilta. Tässä kysymyksessä 
olevassa palkkioavustusprosentissa päästäi
siin paljon oikeampaan ja jdh<donmukai
sempaan menetelmään poistamalla koko 
minimi'he'htaariavustusmäärä ja suoritettai
siin tälle raivaaja1le 75% lkoko kustanmm
arviosta, josta perittäisiin 1

/ 3 entisten kor
keakorkoisten lainojen maksamiseen. 

Samoin 2, momentissa asetetaan uudisrai
vaajalle myös ehtoja, jotka eivät sovi. 
N~iiden ehtojen mukaan heidän pitäisi vuo
sittain raivata puoli hehtaaria peltoa tai 
viljeltyä laidunta, kunnes tilalla on 10 ha 
peltoa ja 1 ha viljeltyä 1aidunta. 

Tämä tällainen pa<klmtyöntekomuoto 011 

mielestäni hallituksen ja valiokunnan eh·· 
Jottamassa muodossa liikarasittava uudis
asukkaa1le. Esim. pienviljelijä, joka arkaa 
aivan uudesta raivata peltoja, hän raivaut
taa, sanotaan, nyt tällä kyseellisellä työttö
mvysmäärärahalla 3--4 hehtaaria. Jos las
k~~me raivauskustannukset noin 4,000 :m:k 
hehtaarilta, niin tulee velka tästä sum
masta 12-16,000 markkaan. !Sitten vielä 
ra!kennuskustannukset, jotka tekevät vähin
täin 1'0-15,000 mk, joten velkaa tulee al
kuasteella liikaa. Nyt hänellä täytyy olla 



tai hankkia vielä varoja, saada nämä 3-4 
ha voimaperäiseen 'kasvukuntoon. Vaan jos 
hänet pakotetaan käyttämään ne pienet va
rat siihen uuden pellon raivaamiseen, niin 
näin ollen jäisi tämä entisen raivatun pel
lon tuotto olemattoma1ksi. 'rässä kysymyk
sessä olevassa kohdassa olisi jätettävä rai~ 
vaajain omaan harkintaan lisäpellon rai
vaus, että he saisivat varojensa mukaan 
tehdä uudis- ja laidunviljelyspalkkion 
avulln lisäpeltoa, sillä voimaperäinen vilje
lys on aina parempi ja kannattavampi kuin 
laaja ja huono viljelys. 

Samassa kohdassa on määrätty korko- ja 
kuoletusmaksun suuruus 5 %:ksi vuodessa, 
mistä vuotuismaksusta lasketaan 4 % ko
roksi kulloinkin maksamatta olevalle laina
määrälle ja loppukuoletukseksi. Tämä kohta 
on mielestäni siitä alkuperäisestä suunni
telmasta, mikä lähetettiin asutushallituksen 
lmutta asutuslautakunnille, muuttunut suu
rimmiten siinä., että alkuperäisessä suunni
telmassa oli koko vuosimaksu 6 %, josta 
lasketaan 3 korkoa ja 3 kuoletusta. 'l'ämä 
korkomäärän koroittaminen on tässä uudis
asutustoiminnassa aivan liiaksi epäjuhdon
mukaista. Eihkäpä hallitus ja valiokunta 
tässä kohden ei ole oikein harkinnut korko
kysymystä siitä, kuinka paljon meillä tuot
tavat korkoa vuosittain vanhat, voimaperäi
set, kasvukunnossa olevat maanviljelystilat. 
Voipikohan tätä sanoa oikeudenmukaiseksi, 
käytännössä toteutettuna, että tälle uudis
raivaajalle asetetaan paljon korkeampi kor
komaksu suoritettava1ksi kuin se, minkä 
meillä voipi maatalous tuottaa. Vai tah
dotaanko vielä tässäkin kysymyksessä ajaa 
sitä periaatetta, jota kaikessa asutustoimin
nassa on ajettu tähän asti, että näiden 
uudisraivaajain on mentävä hakemaan edel
leenkin korkeihin korkomaksuihin sivu
ansiotöistä ra:haa ja näin ollen lisäämään 
sitä työttömyysmassaa, jota luullakseni on 
nyt tarkoitettu tämän uuden asuttamisjär
jestelmän avulla ruveta vähentämään. Jos 
työttömyyttä todella ruvetaan asutustoimin
nan kautta vähentämään, niin silloin ei 
pidä asettaa yhteiskunnan puolesta sellaisia 
rasituksia, joita he eivät kestä. Tämän 
korkean korkorasituksen pidän sellaisena 
kestämättömänä taakkana. Mielestäni lai
nojen, jotka käytetään uudisasutuksen pe
rustamistarkoitukseen ja viljelyksen voima.
peräiseen saattamiseen, pitäisi olla korot
tomat. 
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HallitU'ksen alkuperäisessä suunnitelmassa 
sanotaan: ,Myös rakennusten rakentami
sesta näillä varoilla uusille tiloille ja sel
laisille entisille, joihin ei ole vielä saatu 
viljelijöitä." Käsittääkseni tässä jäisi ulko
puolelle sellaiset uudisviljelijät, jotka ovat 
rakentaneet asumuksen hätätilanteeseen 
joutuneina ennen vanhoista riihistä ja la
doista, jotka ov.at olleet entisille omista
jille jo käyttökelvottomia. Sama suhde on 
myös karjarakennuksissa. Tällaisia löytyy 
satoja etenkin Pohjois-Suomessa, jota lä
hemmin tunnen. Näin rollen nämä olisi ter
veydenkin kannalta saatava korjatuksi ja 
uudestaan rakennetuksi. Vaan itse tätä 
työtä ei köyhä pienviljelijä kykene omin 
voimin suorittamaan, vaan täytyy yhteis
kunnan tulla avustamaan. 

iJ\I[ielestäni tämä epäkohta olisi korjattava 
nyt ja tähän ponteen saatava lisäys, että 
niille pienviljelijöille, joilla on asuin- ja 
karjarakennukset asuttavaksi kelpaamatto
mia, myös rakennetaan näillä työttömyys
määrärahoilla nämä rakennukset. 

Tämän kyseellisen asutustoiminnan to
teuttamiseen on mielestäni hallitus ottanut 
vuoden 1:93<4 tulo- ja menoarvioon aivan 
liian pienen määrärahan. :Sillä täällä hal
lituksen esittämässä ehdotuksessa erikois
asuttamistoimintaa tarkoittavia varoja, 
kaikki kohdat yhteenlaskettuna, tarvittai
siin 1:00 milj. markkaa. Samalla hallitus 
perusteluissaan ehdottaa nämä varat otet
tavaksi vuoden 19!34 tulo- ja menoarvioon 
ehdotetuista työttömyysmäärärahoista. Hal
lituksen esityksessä tulo- ja menoa'rvioksi 
vuodelle 193r4 on 15 Pl. kohdalla 401 milj. 
markan määräraha., joka perusteluissa on 
ehdotettu käytettäväksi hallintomenoihin, 
avustuksia maanparannustöihin, metsän
parannustöihin, lentokenttien rakentami
seen, suurtelakoiden rakentamiseen sekä 
kunnallisiin varatöihin, kuten perusparan
nustyöt kunnan tiloilla sekä kunnan ja 
kylätietyöt Lisäksi suoritettaisiin näistä 
varoista pienviljelijäin y. m. laidun- y. m. 
uudisviljelyspalkkioita, kustannuksia am
mattikursseista ja työtuvista sekä suoranai
set avustukset etupäässä henkisen työn te
kijöille. :Samoin 16 Pl:n kohdalla ~60 milj. 
markan määräraha, joka ehdotetaan käytet
täväksi rautatie- ja kanavatöihin, metsän-

•parannustöihin, valtion metsätöihin, perus
parannustöihin valtion maatiloilla sekä 
lainoiksi erilaisiin t?rkoituksiin, kuten asu-
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tustoimintaan ja metsänparannustöihin. 
Käsittääkseni nämä tähän asutustoiminnan 
edistämistyöhön tarvittavat määrärahat on 
hallitus sisä1lyttänyt tulo- ja menoarviossa 
juuri näihin kohtiin. Vaan koska näissä 
kohdissa oleva ehdotettu määrä on ainoas
taan yhteensä 100 miljoonaa j.a tähän asu
tustoiminnan edistämistä tarkoittavaan työ
hön myös tarvitaan 100: miljoonaa, mieles
täni hallitus on näihin kohtiin sisällyttänyt 
paljon eri asioita, vaan onko lentokenttien 
raivaamis- y. m. sellaiset ja sitä vastaavat 
työt asutustoiminnan edistämistäitä 1 

Mielestäni nämä asutustarkoitukseen tar
vittavat määrärahat olisi hallituksen pitä
nyt ottaa tulo- ja menoarvioon erikoisena 
määrärahana erityisillä kohdilla eikä sekoit
taa yhteen kaikkia ta11Jeettomia työavustus
aloj.a, kuten edellämainitsemani lentokentät 
y. m. sellaiset tarkoitukset. Vaan jos näitä 
asuttamiseen tarkoitettuja määrärahoja 
aiotaan kuljettaa tulo- ja menoarviossa 
näissä kyseellisissä kohdissa, niin olisi ko
roitettava nämä kohdat tulo- ja menoar
viossa ainakin 100 milj. markalla. Ja luu
len kyllä, että eduskunta sitten tulo- ja 
menoarvion käsittelyssä lisää tämän sum
man tulo- ja menoarvioon, että ei jää va
rojen puutteessa kuolleena tämä laki pa
perilla olemaan. 

Kuten jo alussa mainitsin, niin tässä asu
tustoiminnalla on tarkoitus luoda itsenäi
nen ja omavarainen pienviljelijäkansa tä
hän maahan, vaan tällä lailla sitä ei vielä 
yritetäkään. Sentakia meidän täytyy eh
dottomasti saada täydellinen uudistus asu
tustoiminnassa ja meidän täytyy saada sel
lainen laki, jonka avulla kerrankin tämän 
maan korvet kyetään pelloksi raivaamaan 
ja, että niitä peltoja kyetään senjälkeen 
myös viljelemään. ;Sitten vasta tästä maasta 
työttömyys poistuu ja häviää, ja maa pää
see omavaraiseksi. Me kyllä nyt saamme 
tämän eduskunnan aikana asutustoiminnan 
ja pienviljelijäin elämän paremmalle poh
jalle, kun vaan muistavat täälläkin ne 
suurten puolueiden edustajat, niin sosiali
demokraatit kuin maa·laislii ttolaisetkin, 
minkä luokan edustajia on suurin joukko 
täälläkin eduskunnassa sosialidemokraattien 
ja maalaisliiton joukossa. 

Ed. Eskola: Herra puhemies! Jo sil-• 
loin kun laki oli ensimmäisessä käsittelyssä 
lausuin sen ajatuksen., ettei tämän lain 

kautta saavuteta kaikkia niitä päämääriä, 
joita hallitus on toivonut ja joihin se kai
kesta päättäen on uskonutkin, nimittäin 
samanaikaisesti työttömyyden lieventämistä 
ja asutustoiminnan tehostamista. Asutus
poliittiselta kannalta katsellen ei hallituk
sen esitys vastaa läheskään kaikkia niitä 
vaatimuksia, joita sille nimenomaan asutus
toiminnan vuoksi olisi asetettava. Ei aina
ka:an, jos hallitus noudattaa niitä suunni
telmia, joita se maatalousvaliokunnalle esit
teli. Niiden suunnitelmien mukaan tultai
siin ja tullaan kaikesta :päättäen ostamaan 
maata liian !kalliilla, eräissä tapauksissa to
dennäköisesti käypää arvoa ko:r;keammalla
kin hinnalla. Hinta peritään myöhemmin 
takaisin niiltä köyhiltä tilallisilta, jotka 
.työttömäin, varattomain työttömäin, jou
kosta otetaan näille tiloille asukkaiksi. 
Minkälaista tämä takaisinperiminen tulee 
olemaan, se on vielä epätietoista. Suuri osa 
luultavasti jää näistä kokonaan saamatta, 
mutta se on 'asia, jota nyt ei tarvitse lain
kaan arvostella.. Hallituksen suunnitelman 
mukaan raivattaisiin näille tiloille maata 
vain osa, lopun, siis suurimman osan saisi 
tuo viljeljiä itse mivata, mutta kustannuk
set myöskin siltä osalta, joka hallituksen 
suunnitelman mukaan raivattaisiin halli
tuksen toimesta, kuitenkin perittäisiin vil
jelijältä takaisin. Rakennuksia ra1mnnet
taisiin saman suunnitelman mukaan ainoas
taan asunto, sekin sellainen, ettei se miten
kään tyydytä kunnollisen asunnon tarvetta. 
Navettakin rakennettaisiin noin sanoisinko 
puolitiehen ja siis aivan :keskentekoinen. 
Kuinka puutteellinen hallituksen suunni
telma on, siitä on lupa mainita, että m. m. 
asuinrakennukseen on suunniteltu raken
nettavaksi kiuasuuni, jonka tulisi palvella 
monia eri tarkoituksia. Huoneen tulisi olla 
asuinrakennuksena, sen tulisi olla saunana 
ja riihenä ja sen tulisi yleensä tyydyttää 
monet muut ta11Jeet. Tällainen rakennus 
minun käsittääkseni muistuttaisi enemmän 
kesämajaa tai sanoisinko kalamajaa kuin 
kunnollista pienviljelijän asuntoa. 

Ed. Aittoniemi täällä jo mainitsi, että 
karjatalousrakennussuunnitelma on myös
kin puutteellinen. Siinä ei, niinkuin ed. 
Aittaniemi mainitsi, ollut suunnitelmaa ei 
edes lantalalle, ja minä mainitsen lisäksi, 
ettei edes varattu paikkaa, mihinkä lantala 
voitaisiin perustaa. Maatalousvaliokunnassa 
herätti tämä suorastaan hymyilyä sen 
vuoksi, että valiokunta samaan aikaan hy-



väksyi erään toivomusaloitteen, j-ossa puol
lettiin lannanhoidon tehostamista, m. m. pe
rustamalla kunnollisia lantasäiliöitä. 

Hallituksen suunnitelmat ovat siis tällai
set ja tällaisina niitä, ellei mitään muu
tosta tule, tultaisiin siis käytännössä toteut
tamaan siinäkin tapauksessa, että tämän 
suunnitelman täytäntöönpallo annettaisiin 
asutushallitukselle. Minä iPUOlestani olen 
ennenkaikkea asutustoiminnan ja myöskin 
asutushallituksen arvovallan kannalta vas
tustanut, että tätä toimintaa ei olisi siir
rettävä asutushallitukselle. Laki tulee joka 
tapauksessa ·olemaan tilapäinen, tuollainen 
poikkeuksellinen toimenpide ja on se myös
kin sikäli irrallinen varsinaisesta asutus
toiminnasta. Meillä on parhaillaan suun
nitteella asutuslainsäädännön uudistami
nen ja on tämä kokeilu silloin meille ope
tuksena ja esimerkkinä myöskin niistä 
mahdollisista virheistä, mitä tämän lain 
kautta tulee asutustoiminnassa tapahtu
maan. 

Tästä minun lausumastani voisi päätellä, 
että. minä· esitän tämän lain hylättäväksi, 
mutta sitä minä en nyt toki kuitenkaan tee. 
Huomattava nimittäin on, että tämän lain 
ensimmäisenä ja päätarkoituksena on työt
tömyyden t-orjuminen ja kun meidän kaik
kien täytyy myöntää, että työttömyyden 
torjuminen tällä hetkellä on tärkeämpää 
kuin asutustoiminta, niin on asetuttava 
sille kannalle, että hallitukselle on annet
tava tässä ne valtuudet, joita se vaatii ja 
hallituksen puolestaan pidettävä huoli siitä, 
että samalla asutustoiminnan vaatimukset 
otetaan huomioon paljon enemmän ja pal
jon oleellisemmin, kuin mitä hallitus on 
suunnitellut. 

Mitä tulee siihen väitteeseen, että tämän 
esityksen hyväksyminen olisi niinkuin ensi 
askel asutushallituksen lakkauttamiseen, 
niin minun täytyy toki sanoa, että siitä nyt 
ei sentään voine olla kysymys, ei ainakaan 
sen jälkeen, kun on saatu paikaltaan syr
jäytettyä asutushallituksen entinen ylijoh
taja, jota ed. Rytinki nimitti huonoksi joh
tajaksi - minä sanoisin Hytingille, että 
hän oli tässä tehtävässään hyvä johtaja. 

Täällä eduskunnassa samoin kuin maa
talousvaliokunnassakin on lausuttu epäi
lyksiä siitä, etteivät ne työttömät, joita 
esim. kaupungeista lähetettäisiin maaseu
dulle ensin työhön ja sitten asutustilalli
siksi, olisi kykeneviä tai muuten sopivia 
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maanviljelijöiksi. Tämä epäily on aiheeton, 
sillä suurin osa näistä todennäköisesti vil
jelijöiksi otettavista työttömistä on maa
seudulta kotoisin mutta aikanaan siirtyneet 
kaupunkeihin, ovat maanviljelijöiden lap
sia ja siis jo nuoresta pitäen maataloustyö
hön tottuneit·a ja joka tapauksessa heniki
löi,tä, joi.lla on :kaikki edellytykset asua 
omaa tilaantsa. Ja sitäpaitsi yleiseltäkin 
kannalta katsellen on epäilemättä terveel
listä ja suotavaa, että kaupung'eista ja var
sinkin maan eteläosista siirtyy väkeä maan 
pohjoisosiin, sillä minulla on se käsitys, että 
nämä Etelä-Suomen miehet ajattelevat yh
teiskunnaHisista asioista hiukan vapaammin, 
kuin mitä ajatellaan Pohjois-Suomessa. 
Minä valitan, että kaikilla edustajilla ei ole 
ollut tilaisuutta tutustua hall:ituksen suunni
telmiin siinä, kuinka hallitus aikoo tätä lakia 
toteuttaa. Se on valitettavaa sen takia, että 
edustajat eivät nyt voi olla siinä määrin 
asian tasalla kuin tämä asia vaatisi. Mutta 
se toivomus minun täytyy vielä tässä vii
meisessä vaiheessakin lausua hallitukselle, 
erikoisesti herra maata1ousministerille, että 
hallitus sittenkin luopuisi niistä suunnitel
mista, mitä maatalousvaliokunnalle esitettiin 
ja että tilat rakenr,ettaisiin toki kunnollisia 
ja niin, että niissä tulisi myös pienviljelijän 
asunto-olot tyydyttävällä tavalla järjeste
tyksi. Tämä ei ole myöhäinen huomautus 
siitä syystä, että lakia ei ole vielä ollenkaan 
käytännössä millään tavalla toteutettu. Se 
on alkuvaiheessaan ja hallitus voi hyvin pe
räytyä aikaisemmalta kannaltaan ja ottaa 
huomioon ne muistutukset, mitä täällä on 
tehty. Lain toimeenpano, se täytyy myön
tää, tulee nyt jäämään kokonaan hallituksen 
huoleksi ja hallitus sitten vastaa, niinkuin 
minä aikaisemmin sanoin, mitä on tehty ja 
mitä on tekemättä jätetty ja että myöskin 
ja ennen kaikkea asutustoiminnan periaat
t,eetkin tulevat huomioonotetuksi. 

Mitä sitten tulee ponsiin, niin minä puo
lestani kyllä hyväksyisin ne suurin piirtein 
tällaisinaan; mutta minun täytyy kuitenkin 
huomauttaa tässä eräästä seikasta, josta 
maatalousvaliokuntakin luultavasti olisi 
myöhemmissä vaiheissa ollut yksimielinen, 
mutta joka ikäänkuin huomaamatta tuli va
liokunnassa hyväksyttyä. Täällä ponsien 
2 kohdassa, jossa määrätään, kuinka paljon 
viljelijän on raivattava vuosittain peltoa 
täyttääksensä ne ehdot, joita hänelle asete
taan, oleva sana ,vuosittain" merkitsee sitä, 

• 
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että tuon pienviljelijän on joka vuosi i 
raivattava uutta peltoa 1 /2 ha; ellei hän sitä 1 

tee, silloin hän menettää eräitä etuja. Jos 
nyt tämä vilj,elijä jonakin vuonna raivaisi 
1 ha :n, niin se ei vapauta häntä raivaa
masta seuraavana vuonna taas 1 /2 ha j. n. e. 
Ja epäkohta tulee sitä suuremmaksi, jos 
tuo uuras pienviljelijä raivaa enemmän 
kuin 1 ha, mutta hänen on lisäksi täytettävä 
velvollisuus, minkä nämä ponnet asettavat. 

Minä senvuoksi, herra puhemies, ehdotan, 
että tämä sana ,vuosittain" muutettaisiin 
sanoiksi ,vuotta kohti", koska sanat ,vuotta 
kohti'' merkitsee aivan samaa kuin keski
määrin tuon ajanjakson aikana, raivasipa 
hän yhtenä vuonna sitten enemmän tai 
vähemmä,n. 

Lopuksi toivon, että kaikista näistä epäi
lyksistä huolimatta eduskunta sittenkin hy
väksyy tämän lain tällaisenaan. 

Ed. T. Halonen: Herra puhemies! 
Minä kajoan pääasiassa asian siihen puo
leen, mikäJ koskee varatyökysymystä tässä 
yhteydessä. Se suunnitelma, joka sisältyy 
nyt käsiteltävänä olevaan lakiehdotukseen 
crikoisasutustoiminnasta, on sekä työttö
myyskysymyksen että asutustoiminnan kan
nalta arvost1ellen hyvin mielenkiintoinen. 
Lakiehdotukseen liittyvän suunnitelman to
teuttamisella pyritään saamaan varatyöjär
jestelmään kansantaloudelle entistään hyö
dyllisempiä töitä sekä kaavamaisuuteen kan
gistunut asutustoiminta eräiltä osiltaan no
peammaksi ja joustavammaksi. Uusien kan
santaloudelle edullisempien töiden hankki
minen varatyöohjelmaan ei ole suinkaan 
liian aikainen toimenpide. Jo vuosikausia 
on maaseudun väestön keskuudessa herättä
nyt vastenmielisyyttä ne monessa tapauk
sessa hyödyttömät varatyöt, joita on suori
tettu vähäpätöisten maantiemutkien oikai
semiseksi tai mäkien alentamiseksi. Suuri
arvoisia eivät myöskään ole olleet sellaisten 
uusien maanteiden rakentamistyöt, jolloin 
on tehty uusi ja kallis maantie lähelle ja 
samansuuntaisoksi kuin on entinen maantie, 
joka olisi vielä pitkän aikaa riittävän hyvin 
tyydyttänyt sekä paikallisen että kautta
kulkuliikenteen kohtuulliset vaatimukset. 
Tämänlaatuisten tietöiden kautta on valtio 
välillisesti joutunut edistämään liikenteen
kin kannalta katsoen tarpeetonta kilpailua, 
mistä on ollut valtiolle itselleen vahinkoa, 
mutta maalle kokonaisuudessaankin niistä 

ei ole ollut kustannuksia vastaavaa hyötyä. 
,Tos ne varat, jotka viime vuosina on käy
tetty tämänlaatuisten vähemmän tarpeellis
ten maant,eiden, joilla liikenne on vieläkin 
verraten vähäistä, korjaamiseen, olisi sen 
sijaan annetu riittävän suuria avustuksia 
tarpeellisten kunnan teiden ja kylätei
den rakentamiseen, olisi sillä työttömyyden 
torjumiseen nähden saavutettu ehkä sama 
päämäärä, mutta sen lisäksi olisi tällä ta
valla menetellen saatu huomattavasti suu
rempi määrä maaseudun asukkaista liito
tyksi liikennekelpoisten teiden piiriin, mikä 
asutustoiminnan kannaltakin arvostellen 
olisi toivottavaa. 'l'äten olisivat työttömyy
den torjumiseen käytetyt valtion varat tul. 
leet paremmin käytetyiksi niiden vähäva· 
raisten kansalaistemme hyväksi, jotka ovat 
kaukana valtateistä eivätkä itse jaksa ra
kentaa tarvittavia teitä, mikä kuitenkin on 
taloudellisen vaurastumisen ensimmäisiä 
'ehtoja. Nämä kokemukset olisi otettava 
huomioon vastaista varatyösuunnitelmaa 
laadittaessa. 

Tätä asiaa koskevasta hallituksen esityk
sestä käy selville, että varatöiden suoritta
miseen viime vuosina käytetyillä varoilla 
on hyvin vähaisessä määrässä voitu suorittaa 
maataloutta edistävää työtä. Tämä.nlaatui
siin töihin on käytetty vuonna 1930 noin 
4.5 %, 1931 noin 8.3 % ja vuonna 1932 noin 
15.3 % varatöihin yleensä käytetyistä mää
rärahoista. Varatöiden ohjaamiseen enem
män maataloutta ja asutustoimintaa hyödyt
täväksi on siis kiinnitettävä vakavaa huo
miota. Eräässä komitean mietinnössä vuo
delta 1932 lausutaan tästä asiasta m. m. seu
raavaa: ,Siitäkin huolimatta, että maa
talous elää täydellistä pulakautta, olisi työt
tömyyden torjumisessa kiinnitettävä huo
miota myöskin asutustoiminnan kehittämi
seen. Ensinnäkin voitaisiin tällä toimin
nalla pysyväisemmin vähentää työttömien 
lukua kiinnittämällä heitä maahan ja toi
seksi on tämä työ sellaista, jossa sijoitetut 
varat miltei parhaiten voidaan sanoa tul
leen käytetyi.ksi tuottavaan toimintaan. 
Myöskin tulee tilojen perustaminen nykyi
sissä hintasuhdanteissa huomattavasti ha.l
vemmaksi kuin noususuhdanteen aikana.'' 
Jo näistä syistä on hallituksen esittämä 
suunnitelma katsottava oikeaan osuneeksi. 
Jos tähän nyt käsiteltävänä olevaan laki
ehdotukseen sisältyvä työsuunnitelma saa
daan toteutumaan niitten laskelmien mu-
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kaisesti, joita tämän asian yhteydessä on 
esitetty, voisi siitä vastaisuudessa olla maa
taloudelle eräitä etuja, samoin voisi asutus
toiminnaHekin koitua tästä jossain määrin 
hyötyä. Joka tapauksessa on varmaa, ettei
vät ne varat, mitkä tähän n. s. pika-asutus
toimintaan on aijottu käytettäväksi, tule ko
konaan hukkaan heitetyksi. On hyvin luul
tavaa, että tämän suunnitelman toteuttami
sella saadaan vastaisuutta varten asutustoi
minnalle monta arvokastakin kokemusta, 
joilla uutta asutuslakia piakkoin säädettäessä 
voi olla tärkeä merkitys. On myöskin toi
vottavaa, että tämän uuden asutusohjelman 
toteuttaminen pakottaa eräitä valtion ja 
kuntien virastoja entistä tarkemmin seuraa
maan sitä uudisraivaajan raskasta työtä, 
jota maamme pienviljelijäväestö on monen 
vuosikymmenen ajan tässä maassa suoritta
nut. Jos valtiovallan huomio saadaan tä
män suunnitelman toteutumisen yhteydessä 
entistä enemmän kiintymään niihin san
gen puutteollisiin oloihin, joissa suurin osa 
maaseudun vähävaraista väestöä on pako
tettu elämään, voinee senkin merkitä pie
neksi voitoksi maamme köyhemmän kansan
osan asialle. 

Minä kannatan lakiehdotuksen hyväksy
mistä. Samoin, herra puhemies, minä kan
natan ponsiehdotusten hyväksymistä maa
talousvaliokunnan mietinnössä ehdotetuna 
tavalla, kuitenkin sillä muutoksella, minkä 
ed. Eskola täällä äsken teki. 

Ed. A i t t o n i e m i: Pyydän ehdottaa, 
että esilläolevaan lakiehdotukseen li,ittyvä 
ensimmäinen ponsi hyväksyttäisiin mietin
töön liittyvään toiseen vastalauseeseen si
sältyvän ponsiehdotuksen mukaisesti ja että 
sen lisä'ksi 'hyväksyttäisiin seuraavanlainen 
ponsi, joka tulisi 'toiseksi ponneksi: ,Oi
keuttaa valtioneuvoston myöntämään sel
laiselle pientilalliselle, jolla ei ole asutus
kassasta tai maataloustuotannon edistämis
rahastosta lainaa ja joim maatalousministe
riön päätöksellä itse raivaa tilalle uutta 
peltoa, valtionavustusta uuden pellon rai
vaamiseen siten kuin 1 ponnen a ja b 
kohdissa on määrätty kuitenkin siten muu
tettuna, että lisäpalkkio maksetaan turo
ja menoarvioon työttömyyden lieventämi
seksi osoitetuista määrärahoista.'' 

MaataJlousministeri J u t i J. a: Herra pu
hemies! Pyysin puheenvuoron pääasiassa 

sen johdosta, että ed. Aittaniemi täällä on 
esittänyt erään ponnen laajennettavaksi 
niin, että suunniteltu avustuspalkkio uudis
raivaus- ja rakennustöi1ä varten ulotettai
siin hyvin suureen määrään pientilallisia. 
Tietysti on kiitettävää, että tällaisia pyr
kimyksiä eduskunnassa on, s. o. että mahdol
lisimman suuri määrä pientilallisia saatet
taisiin laajan avustuiksen a:laisiksi siHoin, 
kun ;olosuhteet maataloudes..-;a vielä suu
relta osalta ovat vaikeita. VaikeuJksia tässä 
kuiterrkin tuottaa se, että valtion varat 
eivät ole ehtymättömät. Jos ponsi laajen
netaan siinä määrin, kuin ed. Aittaniemi 
twällä on esittänyt, tietäisi se hyvin 'huo
maUavaa määrärahan lisäystä sanottuun 
tcvrkoitukseen. Se taasen tulisi rasittamaan 
valtion menoarviota niin, että sen lu:kkoon 
meneminen vaarantuisi. Näin ollen meidän 
täytyy •todeta tuo vanha viisaus, että paras 
on hyvän vHrdllinen. Hallitus on pyrkinyt 
helpottamaan pientilallisten asemaa sikäli 
kuin se valtion varojen kannalta on näissä 
oloissa mahdollista, ja tällöin ennen kaik
kea saaHamaan ne asutustilrulliset, jotka 
ovat heikossa asemassa, omille jaloilleen 
siinä määrin kuin se valtion voimin on 
mahdollista. Ja näihin heikossa taloudelli
sessa asemassa oleviin asutustilallisiin näh
den valtiolla on enemmän moraalista vas
tuuta kuin muihin tilallisiin nähden, sillä 
jos valtion asutustoiminta epäonnistuu, tie
tää se hyvin suurta moraalista tappiota 
tilattoman väestön aseman pamntamisessa. 
Näin ollen minä vastustan tämän ponnen 
laajentamista tässä määrässä finanssitalou
dellisista syistä. 

Ed. Aittaniemi on täällä muutenkin ar
vosteHut hallituksen esitystä. M. m. hän on 
jo maatalousvaliokunnan jaoston istun
nossa tehnyt huomautu;ksen siitä, että hal
lituksen suunnittelemissa maatalousraken
nuspiirustuksissa ei ole lantalaa otettu huo
mioon. Kun hallitus on pyrkinyt asuin
rakennukset ja maatalo"\].srakennukset teke
mään vaatima,ttomat, kuitenkin 'huomioon
ottaen, että ne ovat riittävän hyvät alka
valle pienviljelijäJle ja etteivät ne 1iiwksi 
rasita hänen talouttaan, on tä:llöin myöskin 
navettarakennukses..-;a menty y1ksinkertai
suuteen ja oletettu, että lantanavetta 
aluksi riittäisi. Ja minä luulen, että ed. 
Aittaniemi agronoomina tietää, että lanta
navetassa saadaan erittäin hyvää lantaa, 
j.os vai.n riittävästi 'käytetään kuivikkeita. 
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Ja vanhanaikainen lantanavetta voidaan 
myös moderniso1da sisustukseltaan niin, 
että myöskin hygieeniset vaatimukset voi
daan verraten pitkälle ottaa huomioon, niin 
että se pelko, että uudisviljelijöiltä jäisivät 
ne kasviravintoaineet säilöön ·ottamatta, 
mitkä ·lannasta tulevat, on aiheeton. Esi
tyksellä voitaisiin siis tiilmä kysymys aivan 
tyydyttävästi ratkaista ilman, että kiinni
tettäisiin suuria summia kiinni lantaloihin. 
Sillä täytyy sanoa, että eräissä tapauksissa 
myös lantaloilhin meillä on kiinnitetty hia:n 
paljon varoja, enemmän kuin mitä on saa
vutettu hyötyä näin suoritetun toimen
piteen kautta. Ja minä luulen, että tämä 
lantanavetta •tyydyttänee myöskin ed. Ait
tonientä. 

Sitten kun uudisviljelijä rikastuu ja vau
rastuu ja laajentaa navettansa täyteen 
käyttöön, kuten ed. Ai:ttoniemi on maa
talousvaliokunnan jaostolle esitetyistä pii
rustuksista ollut tilaisuudessa huomaamaan, 
voidaan myöskin ottaa 'lantalan rail~entami
nen vaatimattomassa muodossa esille. 

Muuten saan lausua, että siinä muodossa 
kuin tämä esitys suuresta valiokunnasta 
on tuHut, se tyydyttää haUitus·ta: 

Ed. Kesti: Olen periaatteessa sitä 
mieltä, että asutustilallisten ·lainoista, jotka 
ne saavat valtiolta lainaksi, ei ta·rvitsisi 
olla ollenkaan korkoa, sillä käytännö.ssä nä
kemäni kokemuksen perus,teena olen ttullut 
saamaam kokemuksen, että yhteiskunnalle 
olisi varmasti edullisempaa luopua niistä. 
Mutta koska tämä hallituksen esitys on nyt 
väliaikaista asutustoimintaa varten, niin 
esitän vain korkohelpotusia. Ehdo1tan siis, 
herra puhemies, että tähän lakie'hdotuk
seen liittyvän ponnen toisessa kohdassa o~e
vat korkoprosentit 5 muutetaan 4 :ksi ja 
4 muutetaan 2 :ksi prosentiksi. 

Ed. H a u ta l a: Kun kerran tiedetään, 
ettei vauraammillakaan asutuksiHa .ole mah
dollisuutta saada nyt korkeampaa korko
määrää kuin mitä tässä edellinen puhuja 
esitti, niin ei ole mitään syytä myöskään 
silLoin kuormittaa näitä vasta-alkajia, joi·ta 
tässä nyt lähdetään luomaan, <liian kor
kealla korkomäåJrällä, vaan säästää ja to
siaankin luoda heille . mahdollisuudet jat
kaa ja kulkea eteenpäin tällä aloitetulla 
tiellä, ja sen vuoksi minä yhdynkin kan-

nattamaan ed. Kestin tekemää ehdotusta 
näiden kysymyksessä olevien iko11komäärien 
alentamisesta. 

Ed. H o n k a l a: Tässä lienee tapaili.iu
nut joku erehdys. En minä ole pyytänyt 
pu1heenvuoroa. 

Ed. V i l h u l a: Pyydän kannattaa ed. 
Aittoniemen tekemää ehdotusta. 

Ed. K a r v e t t i : Y'hdyn ed. Haloseen 
ja suosittelen hwllituksen esityksen hyväk
symistä, koska tällä esityksellä tunnuste
taan valtionV'arojen käyttäminen tuottaviin 
töihin. LaJkiesityksen ponsiin nooden o'len 
kuitenkin maatalousministerin kanssa eri 
mieltä. Koska myönnettävillä lisäpalikkioilla 
lyhennetään yksinomaan sellaista 'lainaa, 
jonka tilallinen on asutusrahastosta saanut, 
niin tästä on huomautettava, että nämähän 
ovat viljelijän kaikkem halpaikorkoisimpia 
lainoja. Hänen olisi saatava suorittaa ta
kaisin sellaisia lainoja, jotka ovat kallis
korkoisimpia ja siksi olisi sallittava tilai
suus 'lyhentää juuri kalliskorkoisia lainoja 
eikä olisi rajoitettava lainojen: takaisin 
maksua yksinomaan asutusrahastosta saa
tuja lainoja koskevalrsi. Koska ed. Aitt.o
niemen ehdottarua ponsi tekee edelläsano
tun mahdolliseksi, yhdyn mi.näkin hänen 
esittämäänsä pontta kannattamaan. Ed. 
Kestin ponsiehdotukseS~ta olen eri mieltä. 

E·d. K ·o i v i s t o: Ed. Aitioniemen ensim
mäisen ehdotuksen johdosta on miJnun huo
mautettava, että tämä ajatus kyllä tuli maa
talousvaliokunnassa tutkituksi, ja maatalous
valiokunta pe·ria;atteessa olisi ollut valmis 
sitä puoltamaan, mutta sen käytäntöön so
v~eiJ:luttaminen näyttää tuottavan niin suuria 
vaikeuksia, että maatalousvaliokunta ei kat
sonut voi•v"ansa mennä si1Jä ponteen asetta
maan. Sen lisäksi on huomattava, että jo 
valtiovarainvaliokunta lausunnossaan oli sa
maan kohtaan !kiinnittänyt huomiota, ja 
lausuu, että jos näitä lyhennJ'Iksiä ruvetaan 
käyttämään useammista rahastoista myön
nettyjen 'lainojen lyhentämisoon, niin siitä 
tilitys käy niin työläii:ksi ja rmon]mutkai
seksi, että sitä ei olisi suositeltava. Ja niin
kuin tä'ällä maatalousministeri mainitsi, niin 
paras on monesti hyvän vihollinen, ja tässä 
saattaisi sillä tavaUa :tulla rmyöskin käy
mään. 
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Mitä ed. Aittaniemen 'toiseen ehdotuk
.S'een tulee, on siitä lausuttava, että maa
talousvaliokunnalla ei ollut tHaisuuttwkaan 
käsitellä sitä millään tavalla, vielä vähem
min pyytää siitä valtiovarainvaliiokunnan 
lausuntoa, joka oli tämän asian ythteyteen 
myöskin eduskunnan taholta kytketty. Mi
nusta siinä astutaan niin pitkäW budjetti
tielle, jos tällainen ehdotus tulisi hyväksy
tyksi, että valtiovarainvruliokuntaa kuule
matta ei siihen suinkaan olisi lähdettävä 
(Eduskunnasta: Oikein!). 

Mitä sitten tulee ed. Esko}an muutos
ehdotukseen, että sana ,vuosrt·tain" muu
tettaisiin ,vuotta kohti", on myönnettävä, 
että sellaisia epäkohtia voi olla o[emassa 
ku~n ed. Eskola mainitsi, mutta jos se 
muutetaan sanoiksi ,vuotta kohti", niin 
tällöin raivaaja voi nauttia viisi vapaa
vuotta selittämällä, että hän viimeisenä 
vuonna raivaa sitten kutakin vuotta kohti 
·edeHytetyn määrän, ja silloin hän on va
paavuodet nauttinut ja raivausta ei ole 
tullutkaan. Minä luulisin, että valiokun
nan suosittamalla tiellä määrittelemällä 
se vuosittain, voidaan löytää niin joustava 
'käytäntö, joka vie oikeisiin tuloksiin. 

Mitä vihdoin tulee ed. Rytingin lausun
toon, oli sitä hiukan vaikea ymmärtää. 
Minä en tahdo epäillä, etteikö se olisi hy
vässä mielessä tehty ja omasta kädestä läh
tenyt, mut'ta ed. Rytiniki ei ollut tullut 
lukeneeksi maatalousvaliokunnan mietin
töä, sillä hänen lausuntonsa liilkkui koko
naan \hallituksen esitY'ksen pohjana. 

Ed. B r y g g a r i: Sosialidemokraatit 
kannattavat asutustoimintaa, toteutetta
koon sitä minkä nimisenä tahansa. Mutta 
tässä muodossa kuin hallitus nyt tässä esit
tää asutustoimintaa toteutettava'ksi, on sa
nottava, että paljon ääntä ja vähän villoja. 
Lopputulos saattaa olla niin, että periaat
teessa eduskunta ja hallitus hyväksyy asu
tustoiminnan, mutta silloin kuin pitäisi ru
veta asuttamaan irtonaista väestöä, ei löydy 
maata, mihinkä ne asutettaisiin (Keskus
tasta: Kyllä!). Tällaisen käsityksen olen 
ainakin saanut seuratessani eri puolueiden 
kannanottoa tämän lain käytäntöön sovel
luttamisesta. 

Minä haluaisin myöskin tässä yhteydessä 
mainita yhden näkökohdan, joka minun 
mielestäni tahdotaan täällä paisuttaa liian 
arvaraksi. Olkoon nykyjään mikä ralhan 

-------------------

tarve tahansa, haluttakoon tehdä mitä 
uudistusta tahansa, niin kaik!ki tahdotaan 
teettää työttömyysmäärärahoilla: rautatiet, 
kanavat, maiden kuivaukset. Nämä ovat 
tietysti yleisiä töitä, jotka ovat sen luontoi
sia, että soveltuisivat osaltaan työttömyys
määrärahoilla teetettäviksi, mutta nyt esi
tetään vielä asutustoimintaa työttömyys
rahoilla toteutettavaksi, mainitsematta, 
minkä verran näitä työttömyysmäärärahoja 
on. Hallitus on budjetissaan ehdottanut 
työttömyysmäärärahoja 165,000,000. Valio
kunta alensi tätä summaa 15 miljoonalla. 
Näin ollen on käytettävissä ensi vuonna 
ainoastaan 150 miljoonaa työttömyyden 
torjumiseen. Nyt on sisällytetty valiokun
nan mietintöön, että työttömyysmäärä
rahoilla yksityisille maanomistajille on kai
vettava salaojat ja että myös asutustoimin
taan tämän esityksen perustelujen mukaan 
on käytettävä 24 miljoonaa markkaa. Ja 
kuitenkin tiedetään, että työttömyys kau
punkipaikoilla on niin suuri, että kunnat 
eivät kykene sitä hoitamaan ja tämä työt
tömyysmääräraha käytettäisiin ei todella
kaan teollisuus- ja kaupunkipaikkojen 
työttömyyden hädän lieventämiseen, vaan 
yleensä muihin tarkoituksiin. Aiotaanko 
työttömät jättää kokonaan auttamatta~ Mi
nusta olisi ollut suotavaa, että työttömyys
määräraha olisi ollut käytettävissä todella
kin työttömyyden lievittämiseen eikä asu
tustoimintaan ja salaojien kaivamiseen ja 
muihin yksityisten töihin. 

Ed. P i t k ä n e n: Minä, ikuullessani ed. 
Kestin ehdotusta, tulin siihen käsitykseen, 
että hän liikkuu oikealla asialla, niinkuin 
pienviljelijäin edustajan tuleekin. Mutta 
kuitenkin minä maalaisliittolaisena katseli
sin, että pienviljelijäpuolueen edustaja on 
ehdottanut vielä korkoprosentin liian kor
keaksi. Kun tässä näyttää olevan vielä va
raa, niin minä muuten yhtyen kannattamaan 
hänen ponttansa ehdottaisin kummasta
kin prosenttiluvusta puoli prosenttia pois, 
siis 3. 5 % ja 1. 5 % (Vasemmalta: Korko
huutokauppa!). -- Vaikka en tahdokaan 
tässä mitään erityistä huutokauppaa saada 
aikaan, niin kumminkin asian vuoksi teen 
ehdotukseni. 

Ed. A i t t on i e m i: Maatalousministe
rin lausunnon johdosta pyydän ensiksi huo
mauttaa, että mikäli minä olen sekä koti
että ulkomaisten agraaripoliitiklmjen lau-

121 
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suntoihin tutustunut, niin niiden mukaan 
järkevään asutuspolitiikkaan kuuluu myös 
pienviljelijäin ammattisivistyksen kohottar 
minen ja tältä kannalta jo lantalan laitta
minen ikäänkuin kasvatusväEneeksi on eri
koisen tärkeä. 

Mitä sitten tulee näihin uudisraivauslisä
palkkioihin ja niiden myöntämiseen työttö
myysrahoista, niin minun mielestäni tämän 
pitäisi olla aivan oikein. Sillä lakiehdo
tukseen liittyvissä ponsissa esitetään, että 
näitä lisäpalkkioita myönnetään asianomai
sen taloudellinen asema ja työttömyys huo
mioonottaen. Tässä on kysymys siis vilje
lijöistä, jotka ovat hyvin velkaantuneita ja 
jotka ovat työttömiä. Kenellekä nyt sitten 
voidaan työttömyysraohoja antaa, jos ei 
näille? Kun tulo- ja menoarvioon otetaan 
määrärahoja työttömyyden torjumiseksi, 
niin minun ymmärtääkseni tällaisia määrä
rahoja voidaan käyttää paljon suuremmalla 
syyllä pikkutilojen parantamiseen kuin jos 
niitä annetaan maantiemutkien oikaisemi
seen ja muihin tuottamattorniin tarkoituk
siin. Minun ymmärtääkseni ehdottamani 
uusi ponsi voidaan aivan hyvin ratkaista 
ilman valtiovarainvaliokunnan lausuntoa, 
niin selvästi tässä. on kysymys työttömyy
den torjumisesta ja tämän kansan sellai
sesta kansanaineksesta, joka elää toimeen
•tulominimin alimmilla rajoilla. 

Maatalousministeri J u tila: Herra pu
hemies! Kun ed. Karvetti täällä on ehdot
tanut, että niitä uudisviljelyspalkkioita, 
mitä hallituksen esityksessä on esitetty mak
settaviksi asutustilallisille, voitaisiin käyt
tää, ei ainoastaan valtionrahaston s. o. tässä 
tapauksessa asutusrahaston, lainain lyhen
tämiseen, vaan myös viljelijäin muiden lai
nain lyhentämiseen, niin tietäisi tämä sitä, 
että täytyisi ottaa huomattava erikois
määräraha menoarvioon tätä varten. Sillä 
kun hallituksen esityksen mukaan nämä ly
hennykset maksettaisiin asutusrahastosta, 
ei voida katsoa, että asutusrahasto olisi ty
pistettävä, jopa verraten suuresswkin mää
rin, siten, että sen varoilla ruvettaisiin 
maksamaan pienviljelijäin, kenenkä ta
hansa, korkeakorkuisia lainoja takaisin. 
Terveet finanssiperiaatteet puihuvat tätä 
vastaan. 

Vaikka haluaisikin edistää pienviljelijäin 
asiaa, pitäisi se toki tapahtua järkevällä ja 
finanssitaloudellisesti mahdollisella tavalla. 

Ed. 0 ula s maa: Miriä kannatan ed. 
Pitkäsen ehdotusta siitä syystä, että tämä 
ehdotus köyhän pienviljelijän kannalta on 
vielä paljon edullisempi kuin ed. Kestin. 

Ed. T o l o n e n: Viimeisen puheenvuo
ron ja ed. Pitkäsen puheenvuoron johdosta 
pyydän mainita, että uskovatko he olevan 
yhtäkään edustajaa tässä kamarissa, joka ei 
ymmärtäisi ilveilyksi, kun tuollaisia ehdo
tuksia tehdään. Minusta näyttää, että 
nämä molemmat henkilöt ilveilijöiksi ovat 
liian kömpelöitä ja asiat liian vakavia. Minä 
puolestani kannatan mietintöä, vaikka en 
,pidä sitä kaikkein parhaana. Voisin hyvin 
vakavasti käydä asiaan sisälle vaikka luul
tavasti ilveilijäksi sopisin paremmin kuin 
äsken mainitsemani edustajat. 

Ed. P i t k ä ne n: Edelliselle puhujalle 
lienee syytä huomauttaa, että tässä ei ole 
mistään ilveilystä kysymystäkään, ainoas
taan uudisviljelijäin eduista, että ne voisi
vat alhaisen koron vallitessa todella päästä 
jaloilleen. Jos ilveilystä ruvetaan puhu
maan, niin sitä on tapahtunut siellä vasem
malla puolella. Muistelee edellinen puhuja 
vain esim. ed. Harvalan ehdotusta maalais
liittolaisten ehdotusta vastaan eräässä kor
koasiassa. Se ·oli todellista ilveilyä, kun 
maalaisliittolaiset yrittivät liikkua aivan 
kohtuuden kannalla, niin silloin mentiin 
paljon sitä alemmaksi, että sitä voi käsittää 
ilveilyksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotus hyväksytään sellaisena kuin 
se on toisessa käsittelyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Puhemies: Nyt on tehtävä ainoassa 
käsittelyssä päätökset lakiehdotukseen liit
tyvistä ponsista. 

Keskustelun kuluessa on ed. Eskola ed. 
T. Halosen kannattamana ehdottanut, että 
maatalousvaliokunnan mietinnön 5 sivulla 
olevan .2) ponnen viimeisessä <lauseessa sana 
,vuosittain" muutettaisiin sanoiksi ,vuotta 
kohti". Kutsun tätä ehdotusta ed. Eskolan 
ehdotukseksi. Ed. Aittoniemi ed. Vilhulan 
kannattamana on ehdottanut., että ensimmäi-
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nen pons,i kokonaisuudessaan hyväksyttäisiin 
II vastalauseen mukaisesti ja sen lisäksi hy
väksyttäisiin uusi näin kuuluva 2) ponsi: 
,oikeuttaa valtioneuvoston myöntämään sel
laiselle pienviljelijälle, jolla ei ole asutus
kassasta tai maataloustuotann.on edistämis
rahastosta lainaa ja joka maatalousminis
teriön päätöksellä itse raivaa tilalleen uutta 
peltoa, valtionavustusta uuden pellon rai
vaamiseen siten kuin 1) ponnen a) ja b)
kohdissa on määrätty, kuitenkin siten muu
tettuna, että lisäpalkkio maksetaan tulo- ja 
menoarvioon työttömyyden lieventämiseen 
osoitetuista määrärahoista". Kutsun tätä 
ehdotusta ·ed. Aittaniemen ehdotukseksi. 
Ed. Kesti ed. Hautalan kannattamana on 
ehdottanut, että 2) ponnen viimeisessä lau
seessa oleva korko 5 % muutettaisiin 
4 %:ksi ja samoin 4% muutettaisiin 
2: %:ksi. Kutsun tätä ehdotusta ed. Kestin 
ehdotukseksi. Ed. Pitkänen ed. Oulasmaan 
kannattamana on ehdottanut samat pro
senttimäärät muutettavaksi 3 112 % : ksi ja 
1 1

/ 2 %:ksi. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Pitkäsen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puh e mies: Äänestyksessä ehdotan 
meneteltäväksi sillä tavalla, että ensin 
äänestetään 1) ponnen kohdalla ed. Aitta
niemen ehdotuksesta maatalousvaliokunnan 
ehdotusta vastaan, senjälkeen 2.) ponnen 
kohdalla ed. Eskolan erillisestä ehdotuk
sesta maatalousvaliokunnan mietintöä vas
taan ja sitten äänestetään ed. Kestin ja ed. 
Pitkäsen ehdotuksista vastakkain ja niistä 
voittanut asetetaan vastaehdotukseksi maa
talousvaliokunnan ehdotukselle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Åänestykset ja päätökset: 

1) ponsi. 

Äänestys ed. Aittaniemen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy maatalousvaliokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Aittaniemen ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
129 jaa- ja 53 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 14. 

Eduskunta on siis 1) ponteen nähden 
hyväksynyt maatalousvaliokunnan ehdotuk
sen. 

Äänestys ed. Eskolan ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy maatalousvaliokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Eskolan ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö, 

Eduskunta on siis hyväksynyt maatalous
valiokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Kestin ehdotuksen ja ed. 
Pitkäsen ehdotuksen välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Kestin ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos 
,ei'' voittaa, on ed. Pitkäsen ehdotus hy
väksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapmhtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Eduskunta on tässä äänestyksessä hyväk
synyt ed. Kestin ehdotuksen. 

Äänestys maatalousvaliokunnan ehdotuk
sen ja ed. Kestin ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy maatalousvaliokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Kestin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoa·l
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 
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Puhemies: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Kun se on toimitettu, toteaa 

Puh e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
12:6 jaa- ja 53 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 1<5. 

Eduskunta on siis hyväksynyt 2~) ponnen 
maatalousvaliokunnan ehdotuksen mukai
sesti. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun laskemisen 
perusteesta vuosina 1934 ja 1935. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 5,2, jota on valmis
televasti käsitelty laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n:o 8 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n:o 24, esitellään k o 1m a n
t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

Puh e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta, sen jälkeen tehdään päätös toisessa 
käsittelyssä päätetyn lakiehdotuksen hyväk
symisestä taikka hylkäämisestä. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus laiksi Osakeyhtiö Maakiinteistö
pankin oikeudesta ostaa tai lunastaa pakko

huutokaupalla myytäviä kiinteistöjä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 22 a ja otetaan jatkettuun toi
s e e n k ä s i t t e l y y n siinä sekä saman 
valiokunnan mietinnössä n :o 2~2 ja maa
talousvaliokunnan mietinnössä n: o 2 val
mistelevasti käsitelty hallituksen esitys 
n:o 21, joka sisältää yllämainitun lakiehdo
tuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n: o 22 a, 
josta nahdään, että suuri valiokunta asian 

uudelleen käsiteltyään on yhtynyt edus
kunnan asiasta tekemiin päätöksiin. V aitio
päiväjärjestyksen 616 §:n 3 momentin mu
kaisesti julistetaan lakiehdotuksen toinen 
käsittely näin ollen päättyneeksi. 

5) Ehdotus laiksi Jyväskylän kasva'tusopilli
sesta korkeakoulusta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 23 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä sivistys,valiokunnan mie
tinnössä n:o 2 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n:o 215, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 23. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen 
jälkeen käydään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. Kallio k ·o s k i: Herra puhemies! 
- Esillä olevan hallituksen esityksen kä
sittely on edistynyt suhteellisen suuren 
yksimielisyyden merkeissä. Sivistysvalio
kunnan asiasta autamassa mietinnössä ei 
ole ollenkaan vastalausetta eikä suuressa 
valiokunnassakaau ole asiasta esiintynyt sa
nottavampaa erimielisyyttä, vaiik!kakin siellä 
on esitetty epäilyksiä esillä olevan suunni
telman toteuttamisen suhteen. Kun omasta 
puolestani kuulun niihin, joilla on epäi
lyksiä esillä olevan suunnitelman suhteen, 
pyydän muutamalla sanalla kosketella niitä 
asioita, jotka mielestäni antavat aihetta 
epäilykseen, jotta ennen asian lopullista 
ratkaisua voitaisiin näitäkin asian puolia 
harkita. 

Jyväskylän seminaarin muuttamista kas
vatusopilliseksi korkeakouluksi on perus
teltu kolmella mel'kitsevällä syyllä. Ensim
mäinen näistä on se, että tällaisen toimen
piteen !kautta järjestyisi erityinen korkea
koulu, jossa voitaisiin omistaa enemmän 
kuin Helsingin yliopistossa huomiota kas
vatusopillisten ja sielutieteellisten tutki
musten suorittamiselle ja näistä erityisesti 
lapsisielutiedettä koskeville tutkimuksille. 
Toinen peruste on kansakoulunopettajaval
mistuksen suuntaaminen ylioppilastutkin-
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toon perustuvaksi ja kolmas peruste on 
vakinaisen jatko-opiskelutilaisuuden järjes
täminen maan opettajakunnalle lähinnä 
kansakoulunopettajille, mutta myös muulle 
opettajakunnalle. 

Tahdon omalta kannaltani katsella kuta
kin näistä perusteista. Mitä ensinnä tulee 
kysymykseen näiden tutkimusten suoritta
misesta, joista ensimmäiseksi mainitsin, 
niin myönnän kernaasti, että tässä ollaan 
tekemisissä sellaisen asian kanssa, jossa mi
nun kompetenssini varsin heikosti ulottuu 
kysymyksen arvostelemiseen ja että nimen
omaan juuri tämän puolen arvosteleminen 
asiassa on minulle hellikilökohtaisesti kaik
kein vaikein. Kun kuitenkin lienee luval
lista maallikonkin esittää tällaisesta asiasta 
käsityksensä, tarhtoisin sanoa ensinnäkin, 
että mielestäni tällainen korkeakoulu on 
kyllä sopiva paikka puiheenaolevanlaatuis
ten tutkimusten suorittamiselle. Kun lai
toksen varsinainen tehtävä on lasten opet
tajain valmistamistoiminta, liittyy tietysti 
lapsisielutieteen ja yleensä kasvatusopillis
ten tutkimusten suorittaminen niin lähei
sesti laitoksen ·dhjelmaan, jotta se ilman 
tällaisten tutkimusten suorittamista tuskin 
voisikaan tuota, käytännöllisesti katsoen 
sen varsinaista päätehtävää, opettajain val
mistusta suorittaa. Mutta tätäkin puolta 
asiassa panee mielestäni epäilemään kysy
mys siitä, onko tällä laitoksella mahdolli
suuksia saada palvelukseensa tämän tutki
muksen suorittamista varten parhaat 
maassa olevat voimat. Mielestäni tuntuu 
hyvinkin epäilyksenalaiselta, etteikö J yväs
kylän kasvatusopillinen korkeakoulu siitä 
huolimatta, että se tulee perustetuksi, joudu 
tässä suhteessa tyytymään vähemmän pä
teviin voimiin kuin Helsingin yliopisto ja 
etteikö sittenkin ole niin, että tärkeimpien 
tutkimusten suorittaminen tälläkin alalla 
vastaisuudessakin jää Helsingin yliopiston 
suoritettavaksi. Tämä nyt on, kuten sa
nottu, vain asiaatuntemattoman maallikon 
käsitys, jolle voidaan antaa se arvo, mikä 
sille tahdotaan antaa. 

Mitä sitten tulee tähän kysymykseen 
opettajain valmistuksesta ylioppilastutkin
non kautta, niin tätä suunnitelmaa vastaan 
on jo asian tähänastisen käsittelyn vai
heissa ainakin yksityisesti ja osaksi julki
suudessakin esitetty hyvin paljon epäilyk
sia. M. m. on esitetty sellainen epäilys, 
että, kun opettajain valmistus täten tulisi 

------------·---

suuntautumaan ylioppilastutkintoon perus
tuvaksi, voisi käydä niin, että täten avat
taisiin mahdollisuus sellaiselle kehitykselle, 
joka verrattain läheisessä tulevaisuudessa 
kokonaan syrjäyttäisi seminaaritien kansa
kouluopettajain valmistuksessa (Ed. Pitkä
nen: Sehän se on tarkoituskin!). Toiseksi 
on esitetty sellainen epäilys, että se aines, 
joka tällä tavoin valmistuisi kansakoulun
opettajatehtävään, ei olisi Jhtä sopivaa tä
hän tehtävään kuin on se aines, joka pyrkii 
seminaareihin. Mitä tähän viimeksimainit
tuun kysymykseen tulee, niin siinä suh~ 
teessa olen sitä mieltä, että yleensä se opet
taja-aines, joka pyrkii seminaareihin, 
maassa on laadultaan maan parasta. Nämä 
nuorukaiset ja neitoset ovat yleensä jo suh
teellisen lähellä varsinaista täysi-ikäisyyttä 
ja heidän suhteensa voidaan siis puhua 
henkisestä heräämisestä ja jonkinlai_sesta 
käsityksestä elämänkutsumuksen tuntemi
sen suhteen. Sen sijaan tätä perustetta 
ei ole olemassa niihin oppilaihin nähden, 
jotka ylioppilastutkinnon kautta valmistu
vat opettajatehtävään, koska heillä heidän 
oppikouluun mennessänsä ei ole voinut olla 
vielä sellaista henkistä heräämistä, joka 
olisi viitannut elämänkutsumuksen etsimi
seen. En kuitenkaan pidä tässä suhteessa 
esittämääni epäilystä kovin painavana. 
Erityisesti nykyisissä oloissa, jolloinlm 
meillä on niin äärettömän runsaasti yli
oppilaita, ja jolloinka tällä kasvatusopilli
sella korkeil!koululla on tilaisuus harjoittaa 
huolellista valintaa ylioppilaiden keskuu
dessa, poistuu hyvin suuressa määrässä 
pelko siitä, että täten tulisi huonoa ainesta 
tähän korkeakouluun siellä opettajiksi val
mistautumaan. Mutta tämä peruste pitää 
parkkansa vain niin kauan kuin meillä on 
sellainen ylioppilastulva, joka meillä nykyi
sin on. Niin pian kuin ylioppilaiden liika
tuotanto on vähentynyt, niin pian on tä
män kasvatusopillisen korkeakoulun mah
dollisuudet valita oppilaitansa tullut rajoi
tetuiksi, tai postuneet kokonaisuudessaan. 
Se menettää sen edun, joka sillä nyt on 
yliopistoon verrattuna siinä, että se voi 
harjoittaa valintaa oppilai'hinsa nähden, 
jota valintaa yliopisto puolestaan ei voi 
harjoittaa. 

Mitä sitten tulee tässä laitoksessa tapah
tuvaan opettajain valmistukseen, en omasta 
puolestani, edellyttämällä, että aines, jota 
tähän laitokseen tulee, todellakin on sopi-
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vaa, siinä suhteessa tahtoisi esittää suuria 
epäilyksiä. Minä luulen, että kahdessa vuo
dessa voidaan ylioppilaasta, lahjakkaasta 
ja etevästä ylioppilaasta valmistaa sellai
nen opettaja, joka teoreettisen pätevyytensä 
puolesta hyvin on rinnastettava viidessä 
vuodessa seminaarissa valmistettuun opet
tajaan. Tältä kannalta katsoen en siis ny
kyoloissa pitäisi vaarallisena, nimenomaan 
kansakoululaitoksemme tulevan kehityksen 
kannalta, tämän opettajavalmistuksen suun
taamista tälle korkeakoululinjalle. Mutta 
asiassa on kuitenkin eräs hyvin suuressa 
määrässä arveluttava puoli, kun ajattelee 
vastaista kehitystä. Meillehän on ilmoi
tettu, suunnitelman olevan, että tässä lai
toksessa toistaiseksi valmistetaan vain 60 
opettajaa vuodessa, siis se sama maara, 
mikä opettajia nykyisin valmistuu Jyväs
kylän seminaarissa. Eduskunnan tiedossa 
kuitenkin on - tällainen tiedoitushan si
sältyy hallituksen esitykseen - että il
man kustannusten sanottavaa lisäämistä 
voidaan tämän laitoksen opettajatuotanto 
lisätä kaksinkertaiseksi. Ja olkoon edus
kunnan käsitys mikä tahansa tämän val
mistuksen lisääruistoimenpiteen tarkoituk
senmukaisuudesta nykyhetkellä, on mieles
täni selvää, että muutaman vuoden kulut
tua olot pakosta tulevat kehittymään sii-

.. hen, jotta tätä valmistusta lisätään tämän 
laitoksen valmistuskykyä vastaavaksi, koska 
silloin kun tälle tielle kerran on lähdetty, 
on vaikea järkisyillä vastustaa sellaista 
uudistusta tämän laitoksen toiminnassa, 
jotta se työskentelisi täydellä teholla. Jos 
tähän mennään kuten käsittääkseni on 
syytä pelätä mentävän, silloin mielestäni 
on melkoisessa määrässä vaarannettu semi
naarin kautta tapahtuvan opettajainvaJmis
tuksen mahdollisuuksia. Jos meillä laajen
netaan tämän korkeakoulun opettajain val
mistuskyky kaksinkertaiseksi siitä, miksi se 
alusta on suunniteltu, silloin meillä hyvin 
suuresti rajoitetaan niiden nuorukaisten 
mahdollisuuksia tulla kansakoul unopetta
jiksi, jotka tahtoisivat siksi tulla seminaa
rin kautta ja se mielestäni ei ole tätä nuo
risoa kohtaan oikein ja tuskin se on edes 
kansakoululaitoksen ja kansansivistyksen 
kannalta eduksi. Minä jo äsken mainitsin 
siitä, että käsitykseni mukaan tämä suh
teellisen kypsässä iässä henkisesti heräävä 
nuoriso, joka silloin ryhtyy elämänkutsu
mustaan etsimään, on sitä parasta opettaja-

ainesta, mitä yleensä saattaa ajatella ole
van saatavissa ja että myös tämän opet
taja-aineksen valmistus seminaarissa tapah
tuu niin kunnollisesti, että siitä aineksesta 
tulee erinomaista työväkeä maan kansa
koululaitoksen työvainiolle. Minun mieles
täni tähän asti saavutettu kokemus viittaa 
siihen, että maamme seminaarit ovat onnis
tuneet erinomaisella tavalla hoitamaan teh
täväänsä kansak;ouluopettajakunnan valmis
tamisessa. Sen sijaan meillä ei ole lähes
kään samaa kokemusta ylioppilastutkintoon 
perustuvasta opettajavalmistuksesta, vaik
kakin siitäkin kokemusta on. Tällä en tar
koita sitä, että olisi epäonnistuttu ylioppi
lasopettajiin nähden, mutta tarkoitan sitä, 
että kokemus ylioppilastutkinnon kautta 
tapahtuvasta opettajavalmistuksesta on ai
van liian lyhytaikainen, jotta sitä voitai
siin verrata siihen kokemukseen, joka on 
saavutettu seminaarin kautta tapahtuvasta 
opettajainvalmistuksesta. Mielestäni siis se 
seikka, että tämän esityksen kautta lähi
tulevaisuudessa joudutaan rajoittamaan se
minaarin kautta tapahtuvaa opettajainval
mistusta yli sen, mitä nykyhetkellä suun
nitellaan, on tämän esityksen arveluttavin 
puoli. Se ei ole oikein sitä nuorisoa koh
taan, jolla ei ole tilaisuutta mennä oppi
kouluun ja joka kypsyneemmällä iällä he
rää elämänkutsumuksensa valintaan, ja kun 
se ei ole oikein, se tuskin on hyödyksi maan 
kansakoululaitokselle ja maan sivistystyölle. 

Tulen sitten kysymykseen näistä jatko
opinnoista. Tämä puoli Jyväskylän kasva
tusopillisen korkeakoulun työstä on se puoli 
joka minua asiassa kaikkein enimmin miel
lyttää. Pysyvän tilaisuuden varaaminen 
ma~n opettajakunnalle jatko-opintojen suo
rittamiseksi on mielestäni kansansivistyk
sen kannalta erittäin tarkoituksenmukainen 
toimenpide ja sellainen nähtävästi tulee 
muodostumaan sivistyselämäämme hedel
möittäväksi. Jotta näin tulee tapahtumaan, 
sen käsityksen perustan siihen kokemuk
seen, mikä maassamme on saavutettu niistä 
tilapäisesti järjestetyistä jatko-opintojen 
suorittamistilaisuurksista, joita tähän asti 
maassa on järjestetty. Opettajakuntamille 
on yleensä näitä jatko-opintoja kohtaan 
osoittanut aivan ilahduttavaa harrastusta. 
Kun on syytä otaksua, että ne ovat tehtä
väänsä parhaiten antautuneet opettajat, 
jotka eniten harrastavat näitä jatko-opin
toja, ja kun jatko-opinnot järjestetään py-
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syviksi ja sitäpaitsi herra opetusministerin 
suuren valiokunnan jaostossa antaman il
moituksen mukaan niin laajoiksi, että nii
hin voi samanaikaisesti osallistua hyvin 
suuri määrä opettajia, tulee tällä toimin
nalla epäilemättä olemaan hyvin suuri mer
kitys maan kansakouluopettajakunnan pä
tevyyden kohottamisessa ja siten se tulee 
käsitykseni mukaan hyödyllisesti vaikutta
maan kansakoululaitoksen työn kehittämi
seksi. On kuitenkin mielestäni hyvin kysy
myksenalaista, onko yksistään tämän tar
koituksen vuoksi Jyväskylän seminaari 
muutettava kasvatusopilliseksi korkerukou
luksi. Mielestäni nimittäin nämä muut pe
rusteet, joita asiassa on esitetty, eivät sel
laista muutosta vaadi. Tilaisuus jatko
opintojen järjestämiseen vastaisuudessa 
olisi käsittääkseni mielestäni järjestettä
vissä ja olisi järjestettävä riippumatta siitä, 
tuleeko Jyväskylän seminaari muutetuksi 
kasvatusopilliseksi korkeakouluksi vai ei. 

Olenkin siinä käsity'ksessä, että näitä 
syitä, joita olen edellä käsitellyt, suurempi 
syy suunnitelman syntymiseksi Jyväskylän 
seminaarin muuttamiseksi kasvatusopiUi
seksi korkeakouluksi on halu johonkin si
joittaa ylioppilaitten liikatuotanto. Mehän 
tiedämme, että meidän maassamme nyky
hetkellä on ylicoppilastuotanto niin suuri, 
että sen sijoittaminen niin, että se saisi 
tilaisuuden palvella yhteiskuntaa ja että se 
pääsisi tilaisuuteen ansaita leipänsä, on ai
van äärettömän vaikea. Kun Jyväskylän 
kasvastusopillinen korkeakoulu perustetaan, 
voidaan tätä ylioppilaiden liikatuotantoa 
jossain määrin nykyistä enemmän sijoittaa 
varsinkin siinä tapauksessa, että tämä kas
vastusopillinen korkeakoulu myöhemmin 
ryhtyy työskentelemään täydellä tehollansa. 
TåJmä syy on kuitenkin mielestäni aivan 
liian heikko peruste tällaiseen toimenpitee
seen ryhtymiseksi. Ja ennenkuin joihinkin 
perustelemattomiin tai heikosti perusteltui
hin toimenpiteisiin ylioppilaiden liikatuo
tannon sijoittamiseksi ryhdytään, olisi mie
lestäni ryhdyttävä tarkastamaan, onko mei
dän ylioppilastuotantomme todellakin sopi
vassa suhteessa toisaalta meidän kansamme 
taloudellisen kantokyvyn kanssa ja toi
saalta meidän sivistyksellisen elämämme 
nykyisten tarpeiden kanssa. Tämän tarkas
telun suoritta!lllinen varmasti tuleekin joh
tamaan kielteiseen tulokseen. Tämä tarkas
telu osoittaa mielestäni aivan selvästi, että 

--------------------------

ylioppilastuotanto meillä tällä hetkellä on 
suurempi kuin maan taloudellinen kanto
kyky edellyttäisi ja on suurempi kuin mei
dän sivistyselämämme nY"kyiset mahdolli
suudet takaavat sijoittamismahdollisuuksia. 
Sen vuoksi olisi mielestäni tässä esiintyvän 
epäkohdan korjaamiseksi ryhdyttävä toisen
laisiin toimenpiteisiin kuin mihinkä halli
tus nyt on ehdottanut ryhdyttäväksi, ei 
uusien tilaisuuksien etsimiseen ylioppilai
den liikatuotannon sijoittamiseksi, mutta 
tehokkaisiin toimenpiteisiin tämän liikatuo
tannon rajoittamiseksi. 

Meillä on aivan varmaan oppikoulupoli
tiikkaa osaksi aikaisemminkin, mutta var
sinkin itsenäisyytemme aikana hoidettu, 
kuinka sanoisin, vähän liian avokätisesti. 
On esteettömästi sallittu syntyä oppikou
luja enemmän kuin maan taloudellinen 
kantokyky olisi edellyttänyt. Kun mieles
täni tämä virhe nyt on selvästi havaitta
vissa, olisi siis ryhdyttävä radikaalisiin toi
menpiteisiin oppikoululaitoksemme supista
miseksi. Tiilmä tietysti tapahtuu siten, että 
muutetaan yksityisten oppikoulujen valtio
avusta voimassaolevaa lakia niin, että hei
kommat ja vähiten elinvoimaiset oppikou
lut tulevat lakkaamaan, ja toiseksi niin, 
että valtion oppikouluista lakkautetaan ne, 
jotka ovat vähiten elinvoimaisia. Kun meillä 
maassa vallitsee varsin räi'keä epäsuhde suo
menkielisen ja ruotsinkielisen oppilmulu
opetuksen kesken, olisi tässä supistustoi
minnassa luonnollisesti silmälläpidettävä 
pyrkimystä paremman suhteellisuuden ai
kaansaamiseksi tällä alalla kuin mihin tä
hän asti on päästy. Tällä tavoin, jos mene
teltäisiin, ei olisi pakko ryhtyä etsimään 
uusia tilaisuuksia ylioppilaiden liikatuotan
non sijoittamiseksi. 

:Tulen sitten lopuksi kysymykseen tämän 
uuden kasvatusopillisen rkorkeakourlun suh
teesta maassa vallitsevaan opettajien liika
tuotantoon. Minulla ei luonnollisesti ple 
tarkikoja tietoja siitä, missä määrin työttö
myytt'ä kansakoulunopettajakunnan kes
kuudessa nykyisin esiintyy. Julrkisuudessa 
esitetyt tiedot tästä asiasta nimittäin ovat 
varsin risti,riitaiset. Toisten tietojen rrnu
kaan maassa on melkoinen armeija työttö
myyteen 'tuomittuja ikansakoulunopettajia, 
toisten mukaan täl[ä alalla vallitsee suun
nilleen nol'illaalinen oLotila. Että työttö
miä opettajia maassa on jorrki.n verran ole
massa, sitä ei kuiterrkaan kukaan ·ole kiel-
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tänyt. Toisaalta on kuitenkin huomautettu, 
että kansakoululaitokselle on eduksi, että 
opettajia on niin runsaasti, että jonkinlai
nen reservi aina on olemassa. TälJlainen ti
lanne nimittäin takaa sen, että kansakoulu
lai•toksen ei tarvitse ottaa palvelukseensa 
tehtävään sopimattomia opettajia. Var
maan onkin niin, että kansa:koululaitdksen 
työn kannalta on hyödyksi, että opettajia 
valmistuu niin runsaasti, että jonkinlaista 
valinna;n varaa aina on. Mutta toisaalta 
on luonnollista, että smoin, jros muodostuu 
työttömien opettajien armeija, ollaan teke
misissä epäkohdan kanssa. Nyt on sanottu, 
että tällä laitoksella ei tule olemaan mitään 
tekemistä opettajain liikatuotannon kanssa, 
koska se valmistaa opettajia vain saman 
määrän, minkä Jyväskylän seminaarikin 
nykyisin valmistaa. Mieles1täni ei kuiten
kaan asia olle ihan näin selvä. 

Minä olen edellä jo huomauttanut siitä, 
että muutaman vuoden kuluHua tuskin 
voidaan välttyä siitä, etä tämä laitos tuot
taa suunnitellun 60 sijasta 120 opettajaa 
vuodessa. Erllei silloin samanaikaisesti su
pisteta seminaariteitse tapahtuvaa opetta
jain vaLmistusta, on tämän laitoksen perus
taminen huomattavasti lisännyt opetrtajien 
liikatuotantoa. Asia tietysti voitaisiin kor
jata myös siten, että nykyinen keskikoulu
kurssiin pohjautuva kansa:koulunopettajain 
valmistus lakkautettaisiin ja että tämän 
toimenpiteen kautta jollakin tavalla turvat
taisiin seminaariteitse tapahtuvan opetta
jain valmistuksen säilymistä. Siinä on 
epäilemättä asia, jota tämän laitoksen pe
rustetuksi tultua - se todennäköisesti ni
mi,ttäin tulee perustetuksi - on mieles1täni 
vakavasti harkittava. Mutta ellei mihin
kään erikoisiin toimenpiteisiin ryhdytä, ·tu
lee siis täJmä laitos jo äskenmainitsemas
tani syystä !lisäämään opettajain liikatuo
tantoa, ja vaikka lähdettäisiin siitäkin, että 
laitos ainakin lähimmässä tulevaisuudessa 
raj'oittaa toimintansa tähän •60 opettajaan 
vuodessa, edistää se väli!ttömästi ainakin 
kahtena toimintakautensa ensimmäisenä 
vuotena opettajain liikavalmistusta maassa. 
On huomattava nimittäin, että Jyväskylän 
kasvatusopillisesta korkewkoulus1ta va,lmis
tuvat ensimmäiset opettajat keväällä 1936. 
Asteittain lakikaava Jyväskylän seminaari 
valmistaa tänä vuonna vielä miesosastoltaan 
tämän osaston tuotantoa vastaavan täyden 
määrän opettajia ja sitäpaitsi vielä seu-

raavanakin vuonna, nimittäin 19,37, toimii 
myös Jyväskylän seminaarin miesosasto vii
meistä vuotta, ja se tuottaa silloin sren 
määrän opettajia niinikään, min!kä tämän 
seminaarin :iniesosa:sto vuosittain on sään
nöllisestikin tuottanut. Siis osittain kak
sinkertainen tulee opettajain valmistus ole
maan tämän laitoksen perustamisen jälkeen 
ainwkin kahtena vuonna, siitä ei ilmi kerta 
kaikkiaan päästä mihinkään (Eduskun
nasta: Miesopettajien ! ) . - - Niin, mies
opettajiin nähden nimittäin. Minä olen sa
nonutkin, että o s i t t a i n kaksinkertainen. 
Tä;mä seikka siis jo välittömästi edistää 
opettajien liikatuotantoa maassa ja lisää 
jo nykyisin ilmenevää työttömyyttä ropet
tajllJkunnan :keskuudessa. 

Mielestäni siis, jos katsottaisiinkin muiden 
syiden vaativan täJmän Jyväskylän semi
naarin muuttamista kasvatusopilliserksi kor
keakouluksi, pitäisi, opettajairn 1iikatuotan
non väLttämiseksi, tämän ratkaisun ainaikin 
siirtyä yhtä tai mieluummin kahta vuotta 
tuonnemma:ksi. Missään tapauksessa kasva
tusopillinen korkeatkoulu ei mielestäni saisi 
alkaa toimintaansa ennen kuin !kahden vuo
den kuluttua tulevasta SY'ksystä, muuten 
se välttämättömästi tulee, kuten olen osoit
tanut, edistämään opettajain Eikatuotan
toa maassa ja lisäämään työttömien opetta
jien lukumäärää. 

Kuten eduskunnan jäsenet ova't huoman
neet, olen yrittänyt, ainakin omasta mieles
täni, olla oikeudenmukainen tässä arvoste
lussani. En mielestäni ole suhtautunut esi
tykseen enna:kkoluuloisesti, mutta olen tah
tonu:t esittää niitä epäilylmeen aihettta an
tavia puolia asiassa, jo~ta olen asian käsit
telyn yhteydessä tullut huomaamaan, ja 
minun mielestäni edusikunnalla, ennen a:sillJn 
lopullista ratkaisua, on syytä näitäkin pno
lia asiassa vwkava,sti harkita. 

Ed. W a i n i o: Herra puhemies! Minä 
katson eräänlaisella oikeudella ja eräänlai
sella velvollisuudella esiintyväni tässä ky
symyksessä siitä syystä, että olen ollut tä
män asian suuri epäilijä. Mutta mitä 
enempi olen tätä kysymystä ajatellut ja 
mitä enempi olen tähän kysymykseen tu
tustunut, sen enempi olen ruvennut tätä 
asiaa kannattamaan. Minä kyllä myönnän 
Y'hä vielä, että tätä Jyväskylän korkea
koulukysymystä vastaan voidaan esittää. 
eräitä arveluja, arveluja kuitenkin, jotka 
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eivät minun mielestäni ole erikoisemmin 
sitovia. Herra opetusministeri on mieles
täni edellisessä istunnossa ja eräässä jaos
ton istunnossa aikalailla sitovasti ja vakuut
tavasti kumonnut sarjan näitä arveluita. 
Täällä jo mainittiin tuo arvelu, että jos 
Jyväskylän korkeakoulu perustetaan, niin 
maalaisnuoriso saattaa joutua syrjäytet
tyyn asemaan. Nyt on juttu kuitenkin se, 
että se joukko, joka korkeaikoulusta tulee, 
on prosenteissa laskettuna suhteellisen pieni 
siihen joukkoon nähden, joka seminaareista 
valmistuu. Ja mitä tuohon etuoikeutet
tuun asemaan muuten tulee, niin siinä koe
tetaan päästä, niin on ainakin herra opetus
ministeri vakuuttanut, ta:sapuolisuuteen, jo
ten korkeakoulun käynyt ei ole sen kum
mempi opettaja kuin seminaaristakaan 
päässyt opettaja. Kysymys on eräästä toi
sesta seikasta, nimittäin siitä, milllkälainen 
käytännöllinen opettajakyky toisella ja toi
sella on. Ja se on sellainen reaalinen asia, 
joka näytetään käytännössä. Siis tämän 
nojalla katsotaan opettajapätevyys ja tä
män nojalla sitten päästään etuoikeutettuun 
asemaan tai ollaan pääsemättä. 

Tässä mainittiin ja mainittiin kai jo 
edellisessä istunnossakin liikatuotant.okysy
mys. Herra opetusministeri eräässä tilai
suudessa mielestäni jälleen erittäin sito
vasti todisti, että tuo liikatuotantokysymys 
ei ole niin vaarallinen kuin miltä se näyt
tää. Herra opetusministeri edellisessä is
tunnossa kosketteli samaa asiaa, mielestäni 
hän ei kuitenkaan esittänyt kaikkia niitä 
tosiasioita kuin jaostossa, jonka vuoksi minä 
kunnioittaen pyytäisin, että herra opetus
ministeri esittäisi ne samat perusteet täällä 
täysistunnossa. Näin siitä syystä, että mah
dollinen epäilys yhä vielä hälventyisi. 

Minä arvaan, vaikka ei sitä kysymystä 
ole erikseen kosketeltu, että epäilyksiä syn
tyy myös asian rahalliseen puoleen nähden. 
Edellinen arvoisa puhuja jo viittasi siihen, 
että jos Jyväskylän korkeakoulu peruste
taan, se saattaa viedä siihen, että keskikou
lun pohjalle rakentuva opettajavalmistus 
lopetetaan. Siitä ei luullakseni yleensä ole 
sanottavaa muuta kuin hyvää, koska aina
kin minun käsitykseni mukaan tämä aines 
on yleensä kenties heikointa. Ja minä muis
telen, että herra opetusministeri oli tässä 
kysymyksessä samaa mieltä. Jos siis nuo 
kustannukset tulevat korkeammiksi kuin 
miltä ne tällä hetkellä näyttävät, niin mi
nun mielestäni tässä toisaalta voidaan tehdä 

säästöjä juuri näiden seminaarien lakkaut
tamisen kautta; sitä paitsi on otettava huo
mioon, että tässä voidaan kenties säästää 
yliopistossa ja muualla tapahtuvia menoja. 

Sitten mitä tulee tuohon kasvatusopilli
seen kysymykseen sellaisenaan, niin on sa
nottu, että voidaanhan tulla suorittamaan 
kasvatusopintutkinto Helsingissä, jossa sitä 
varten on kaksi professoria ja vielä dosent
tejakin. Nyt on kuitenkin juttu se, että 
todistettavasti, vaikka en minä lähde siitä 
sen pidemmälle puhumaan, näillä kahdella 
professorilla on aivan rajattomasti työtä. 
.Ta sitten on aivan toinen asia, jos tullaan 
tänne Helsinkiin lukemaan joku määrä, 
joku pakka kirjoja, sitten suoritetaan tuo 
tentti ja niin saadaan kasvatusopissa jokin 
arvosana. .Ta täysin toinen asia on taas se, 
harrastetaanko kasvatusoppia erikoisessa 
instituutissa, joka sitä varten -on perus
tettu. Minä uskaltaisin väittää, että jäl
kimmäisessä tapauksessa tieteiden harjoit
tamisen hedelmöittävä vaikutus on aivan 
ratkaisevasti ylivoimainen. Arvoisa edelli
nen puhuja sanoi jotakin siihen suuntaan, 
että hän epäilee niiden henkilöiden päte
vyyttä, joita kenties tullaan nimittämään 
tähän Jyväskylään perustettavaan korkea
kouluun. Ei sen tarvitse välttämättä olla, 
minun nä,hdäkseni, ollenkaan näin, ja toi
saalta me emme voi kai lwhteä siitä, että 
ensin kasvatetaan joku määrätty tiedemies
polvi ja sitten kun sellainen on, niin pe
rustetaan tuo instituutti, Jyväskylän kor
keakoulu. Se vie vallan liian pitkälle. -
Kun minä olen vakuutettu siitä, että herra 
opetusministeri nousee puhumaan näitä ar
veluita vastaan, niin en tätä puolta laa
jemmin koskettele. Minä vain totean, että 
minun mielestäni nuo arvelut ovat toisaalta 
pieniä, toisaalta ne voidaan suhteellisen 
helposti kumota. 

Mutta sitten tällä Jyväskylän korkea
koululla on aivan kiistattomat ansiot. 
Kansakoulunopettajasääty, jota minä, sivu
mennen sanoen, erittäin suuresti kunnioitan, 
-on minusta sellainen sääty, joka harrastaa 
omaa alaansa enemmän ja yleensä harras
taa enemmän kuin luultavasti mikään muu 
sääty maassa. Ja nyt Jyväskylän korkea
koulu, jos sellainen perustetaan, panee koko 
tämän säädyn liikkeelle ja se on sellainen 
asia, jota minä erikoisesti pyytäisin allevii
vata, sillä siinä muodossa tämä kysymys 
muodostuu suunnattoman laajaksi ja suu
ria hedelmiä kantavaksi kulttuurikysymyk-

122 
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seksi. Kun kansakoulunopettajat kerran 
itse pyrkivät kehittämään itseään, niin mei
dän mielestäni on annettava heille siihen 
tilaisuus. Tämä on pääasia, sellainen pää
asia, josta minä toivoisin, että arvoisa edus
kunta olisi täysin yksimielinen. Jyväsky
län yliopistoyhdistyksen valtuuskunnan 
asettama valiokunta on julkaissut pikku
lehtisen, jossa huomautetaan, mitenkä eri
koisen paljon kesäloman aikana opettajat 
harjoittavat opintoja. Ja Jyväskylän kesä
~liopisto -- siitä minä nimittäin nyt välillä 
puhuin -- on jo 19 lukukautta toiminut ja 
sen opiskelijain enemmistönä ovat olleet 
kansakoulunopettajat, ja viime vuosina 
semminkin on siellä ollut suunnattomat 
määrät näitä tieteen harrastajia. Muun 
muassa mainittu valiokunta ilmoittaa, että 
viime kesänä kirjoittautui kesäyliopistoon 
kaikkiaan 540 opintojen harjoittajaa, josta 
määrästä kansakoulunopettajia oli 290, yli
oppilaita ja muita kansalaisia 143. Kasva
tusopin virallisia tutkintoja suoritettiin 
viime kesän aikana, kesäyliopistossa yli 
puolentoista sataa. Tämä mainittu valio
kunta vielä toteaa, että kansakoulun merki
tyksen kasvaessa on sen opettajistolllkin 
seminaarissa tapahtuvaa valmistusta vaa
dittu parannettavaksi pidentämällä semi
naarien työaika joka tapauksessakin, mutta 
varsinkin, niin kauan kuin tämä ehkä voi
daan toteuttaa, on vastavalmistuneiden 
opettajain välittömästi jatkuvaa itsensä 
kehittämistä erikoisesti ruvettava tehosta
maan. Korkeakoululle avautuisi uusi jatko
opintojen edistämisen mahdollisuus, kun se 
ryhtyisi antamaan opetusta edelleen kehit
tymään pyrkiville hiljattain valmistuneille 
kansakoulunopettajille. Ja huomatta,va on, 
että korkeakoulu on suunnitellut lukukau
den kesää varten, jolloinka siis kansakou
lunopettajilla on tilaisuus suurin joukoin 
mennä ,Jyväskylään opiskelemaan, koska 
heidän kesäaikanaan ei tarvitse palkata 
sijaista. Kun tällainen koko opettajasää
dyn kohottaminen on kyseessä, niin on sa
malla muistettava, että hedelmät tästä tule
vat pääasiassa maaseudun hyväksi. Ja 
minä olen sitä mieltä, että kansakoulun
opettaja, nimittäin kansakoulunopettaja 
kaikkein parhaimmassa mielessä, ei ainoas
taan opettajana, vaan sivistyshenkilönä 
paikkakunnalla, on aivan ensiluokkaisen 
tärkeä tekijä. 

Jyväskylän korkeakoulun puolesta minä 
vielä tahtoisin lausua sen hyvän puolen, 

että se lopettaa sen suunnattoman kirja
vuuden, joka tähän asti on ollut kansakou
lunopettajain valmistuksessa. Ylioppilaille 
annetwan tilaisuus siis nyt taasen valmis
tautua kansakoulunopettajiksi. Ed. Kallio
koski epäili, että kenties meillä muutaman 
ajan kuluttua ei olekaan kyllin tarjokkaita 
Jyväskylään, jos nimittäin ylioppilastulva 
vähenisi. Minä omasta puolestani sen pie
nen kokemuksen nojalla, mikä minulla on 
koulumiehenä, uskaltaisin väittää, että 
meillä valitettarvasti ei ole odotetta,vissa yli
oppilastulvan vähenemistä, koska valtion 
koulut kaikki produseeraavat suunnattomat 
määrät ylioppilaita, joten tarjokkaita kyl
läkin on, ja niin muodoin heidän tasonsa 
tulee olemaan jatkuvasti erinomaisen kor
kea. Voidaa:n siis harrastaa karsintaa. 

Meidän täytyy sitäpaitsi lähteä siitä, että 
kansakoulula.itosta on aivan voimaperäi
sesti kehitettävä. Jos nimittäin me jou
dumme sille linjalle, että kansakoulu 
yleensä joutuu oppikoulun pohjakouluksi, 
täytyy kai meidän silloin ensin laskea pe
•rusta ennen kuin lähdemme rakentama•an. 

Kun tässä puhutaan, että yhtä tiedettä, 
pedagogiikkaa varten erikoisesti valmistet
taisiin oma erikoinen korkeakoulunsa, niin 
tuo saattaa ehkä herättää epäilyksiä. Mi
nun mielestäni pedagogiikka tieteenäkin on 
nykyjään erittäin ajankohtainen. Kun 
minä puhun pedagogiikasta, :kasvatusopista, 
niin minä en silloin sillä tarkoita sellaista 
teoreettista tiedettä, jolla ei ole rcalista kos
ketusta elävään elämään, vaan minä tarkoi
tan sillä tiedettä, joka todella avustaa meitä 
kasvattamaan uutta, toivottavasti parem
paa, ihmispolvea nuorisostamme. Koulun 
työ on mielestäni tullut paljon vaativam
maksi kuin mitä se on ollut. Mainitsen vain 
yhden esimerkin. Mehän tiedämme kaikki, 
mitenkä koti on hajaantunut, äidit ovat 
joutuneet ansiotyöhön ja tuo ansiotyö saat
taa olla sellaista, että se vie äitien ajan jos
kus aivan kokona·an. Silloin se kasvatus, 
joka kodeissa näin joudutaan laiminlyö
maan, siirtyy koulun tehtäväksi. Eikä 
suinkaan ole yhdentekevää, ovatko opetta
jat silloin myöskin pedagogisesti tähän 
mahdollisimman paljon valmistuneet. On 
muistettava, että se nuorisn, joka joutuu 
kansakoulunopettajain käsiin, on kaikkein 
herkimmässä iässä. 

Ei minun mielestäni siis ole tällä ker
ralla suinkaan kysymys siitä, että ylioppi
laita voitaisiin sijoittaa jonnekin ja sen 
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vuoksi olisi tällainen korkeakoulu perustet
tava. Minä näen, että tässä on suunnatto
man suuri sivistys-kysymys, jonka vaiku
tukset tuntuvat kautta laajojen kansanker
rosten. Minä valitan, että ed. Kalliokoski 
on näinkin epäilevälle linjalle joutunut, 
mutta toisaalta olen siitä iloinen, että hän 
ei, jos hänet oikein ymmärsin, kovin paljon 
kuitenkaan tätä perustettavaa korkeakou
lua epäillyt. Ja sen vä·häisen tuttavuuden 
,nojalla, m~kä minulla on, minulla on sel
lainen käsitys, että ed. Kalliokoski on aivan 
liian suuri sivistysystävä voidakseen, sano
kaamme, esimerkiksi äänestyksessä asettua 
tätä kysymystä vastustamaan. Ehkä minä 
erehdyn (Ed. Kalliokoski: Kovin kohte
Hasta ! ) . No, totta kai tämän verr.arn koh
teliasta (Ed. Kalliokoski: Kiitos paljon!). 
lVIitä ed. Kalliokosken oikeudenmukaisuu
teen tulee, niin minä ainakaan omasta puo
lestani en aseta sitä millään lailla kysymyk
senalaiseksi. Eikä tämäkään ole kohteliai
suutta. 

Minä pyytäisin lopuksi, herra puhemies, 
erikoisen lämpimästi kannattaa sitä, että 
tällainen Jyväskylän korkeakoulu perustet
taisiin. 

Ed. Korven oja: Kun olen suuressa 
valiokunnassa jo esittänyt mielipiteeni tä
män asian suhteen eräältä puolelta, niin 
katson asiakseni esittää myöskin sen täällä 
täysistunnossa. 

En lähde siltä pohjalta, että tahtoisin 
millään tavalla pyrkiä vastustamaan sitä 
päämäärää, jota tällä lailla tavoitetaan, 
nimittäin kansansivistyksen laajentamista 
ja syventämistä. Mutta niiden keskustelu
jen ja ·hallituksen esityksessäkin esitettyjen 
seikkojen perusteella, joihin olen voinut 
tutustua, olen tullut entistä enemmän va
kuutetuksi siitä, että tämän lakiehdotuksen 
johdannaisena tulee olemaan, jos se hy
väiksytään, se, että opettajain valmistus en
tistä seminaaritietä vähitellen loppuu ja 
siirrytään kokonaan korkeakoululinjalle. 
Tämän asian on käsittääkseni täällä aivan 
selvästi lausunut puheenvuorossaan m. m. 
ed. Riipinen sanoessaan, että ·hän puoles
taan pitää tätä korkeakoulua välttämättö
mänä ja ,samalla voidaan seminaaritoimin
taa asteettain supistamalla keskittää opet
tajain valmistusta kokonaisuudessaan kor
kea;kouluun ". Ja myöskin siinä esityk
sessä, jonka täällä esitti herra opetusmi-

nisteri, ei millään tavalla pyritty tätä kä
sityskantaa torjumaan, vaan päinvastoin 
hän lausui, että kun maalaisaines oppikou
luissa vahvistuu, niin ei pitäisi olla pelkoa 
tien katkeamisesta maaseu tulaisillekaan, 
vaikkakin siis ylioppilastutkinto tulisi kan
sakoulunopettajaksi valmistautumisen pe
rusteeksi. Näin ollen tahtoisin erikoisesti 
vain tätä seikkaa alleviivata niin, että 
täällä jokainen nlisi selvillä siitä, mille 
linjalle tässä mennään. On tietysti tavat
toman vaikeaa mennä lausumaan lopullisia 
arvosteluja siitä, mitenkä suunnitelluissa 
toimenpiteissä onnistutaan ja kuinka suuri 
merkitys niillä on. Minä kyllä puolestani 
luulen, että tätä tietä voidaan opetustoi
mintaa tehostaa, mutta käsittääkseni suunta 
on silloin selvä: kun tälle linjalle men
nään, niin joudutaan kokonaan pois ny
kyiseltä seminaarilinjalta. 

Ed. K arvet t i: Kuulun niihin, jotka 
mitä suurimmassa määrässä ovat olleet ky
seessäolevan korkeakoulun perustamiseen 
nähden arvostelevalla kannalla. Kun kui
tenlkin suuren valiokunnan jaostossa olen 
ollut tilaisuudessa kuulemaan asiasta micli
piteenva:lhtoa enemmän kuin edustajat 
yleensä, olen tullut siihen tulokseen, että 
kyseessäolevan korkeakoulun perustami
sella on niin paljon myönteisiä puolia, että 
mikäli asiaa katsoo ennakkoluulottomasti, 
ei voi olla muuta kuin myötävaikuttamassa 
kyseessäolevan korkeakoulun perustami
sessa. 

Erikoisesti tässä yhteydessä tahdon tehdä 
kuitenkin sen varauksen, että lähdettäessä 
nyt uudelle suunnalle kansakoulunopetta
jain valmistamisessa ei se saa merkitä, että 
lahjakkaalta nuorisolta, jossa vasta joitakin 
vuosia kansakoulusta päästyään herää luku
halu ja harrastus koulutielle, kokonaan 
riistetään mahdollisuus valm~stua kansa
koulunopettajiksi. Edelleen haluaisin alle
viivata sitä, että eri teitä kansakoulunopet
tajiksi valmistuneita valittaessa käytännöl
linen opettajapätevyys asetetaan ratkaise
vaksi tekijäksi, milloin todistukset muuten 
ovat yhtä hyvät, eikä siis seminaaritietä 
valmistuneita aseteta huonompaan asemaan 
kuin ylioppilaita. Kun kansakoulujen tar
kastajat ja muutkin kouluviranomaiset 
viime aikoina )"hä enemmän ovat olleet 
ihuomioonottamatta koulun johtokunnan 
mielipidettä kansakoulunopettajaa valit-
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taessa, niin haluaisin tehostaa sitä, että 
johtokunnille olisi sallittava verrattain 
suuri itsemääräämiso]keus tässä asiassa, 
mikä sitten, kun perustettavasta korkea
koulusta alkaa valmistua opettajia, on ny
kyistäkin tärkeämpi. 

Nämä varaukset tehtyäni ilmoitan tule
vani kannattamaan korkeakoulun perusta
mista. Pitäisin suotavana, että joku ny
kyisistä 3-luokkaisista seminaareista, ellei 
niitä kaikkia katsottaisi voitavan lakkaut
taa, muutettaisiin kansakoulututkinnon poh
jalla toimivaksi. 

Ed. Leppä l ä: On jälleen puhuttu 
opettajien työttömyydestä ja liikatuotan
nosta. Tämän johdosta on syytä lausua 
eräs toivomus herra opetusministerille ja 
perustella sitä. 

Kansakoulunopettajain valmistuksesta 
valtiovarainvaliokunnassa puhuttaessa ja 
varsinkin sen sivistysjaostossa sitä käsitel
täessä on jo pitemmän aikaa pyritty osoit
tamaan, jopa todistamaan, että kansakou
lunopettajia on meillä jo liikaa, joten val
mistusta olisi supistettava. Tästä syystä 
kirjoitti valtiovarainvaliokunta kuluvan 
vuoden talousarvion perusteluihin jo vuosi 
sitten seuraavaa: ,Koska pätevien kansa
koulunopettajien luku jo on tai lähivuo
sina tulisi suuremmaksi, kuin kansakoulu
laitosta varten tarvitaan, on hankittava 
riittävä selvitys asiasta ja mikäli tämä sel
vitys antaa siihen aihetta, ryhdyttävä toi
menpiteisiin kansakoulunopettajain luvun 
rajoittamiseksi.'' Tämän lisäksi on, kuten : 
muistetaan, ed. Pitkänen asiasta äskettäin 
tehnyt kyselyn. 

Pyydän 1herra opetusministeriitä nyt tie
dustella, kyseellisen selvityksen suuritöi- i 

syyskö on ollut syynä siihen, että sitä ei 
vuodessa ole saatu aikaan, ja jos aines sa
nottua selvitystä varten on kerätty, em
mekö me voisi saada sitä kuullaksemme 
tämän lain käsittelyn aikana ennen kol
matta käsittelyä. Pyytämäni selvitys an
taisi eräänlaista valaistusta käsiteltävänä 
olevaan asiaan ja vaikkei se sitä tekisikään, 
on vallitsevasta epävarmuudesta tässä 
asiassa päästävä. 

Ed. V i r k k u n e n: Keskustelu, joka 
tässä istunnossa ja parissa aikaisemmassa 
on käyty Jyväskylän uudeS<ta korkeakou
lusta, on suurimmalta osalta koskenut siinä 

suoritettavaa, ylioppilastutkintoon pohjau
tuvaa kansakoulunopettajain valmistusta. 
Keskustelu on mielestäni ollut jossakin 
määrin yksipuolinen. Niin huomattavana 
osana kuin ylioppilaiden valmistaminen 
kansakoulunopettajiksi tuleekin olemaan 
uuden korkeakoulun tehtävissä, se ei kui
tenkaan ole ainoa. Tuskin sitä voi sanoa 
tämän uuden opiston tehtävistä tärkeim
mäksikään muussa merkityksessä, kuin että 
suunniteltu korkeakoulu tulisi ainakin ensi 
aluksi kansakoulunopettajien valmistukseen 
keskittämään ne toiset tehtävät, joiden 
suorittaminen sille 10n varsinaisesti antava 
korkeakoulun nimen. Kun keskustelu osoit
taa, että yhä vielä on puolustettava niin 
hyvin hallituksen esitystä kuin sivistys- ja 
suuren valiokunnan yksimielisesti myön
teisiä mietintöjä ja torjuttava niitä vastaan 
lausuttuja ainakin epäilyjä, jollei vasta
väitteitä, niin puolustavassa lausunnossani 
haluan kiinnittää huomiota. korkeakoulun 
merkitykseen toi:sissakin suhteissa kuin yli
oppilaiden valmistamisessa kansakoulun
opettajiksi. Minä en antaudu yksityiskoh
taiseen polemiikkiin niitä epäileviä mieli
piteitä vastaan, joita ed. Kalliokoski ja 
ehkä muutkin täällä ovat esittäneet. Esitän 
mieluummin eräitä puolia korkeakoulun 
tulevista tehtävistä, jotka asetan merkityk
seltään etualalle. Keskustelu mielestäni 
osoittaa, ettei ole huomattu antaa riittä
västi arvoa. niille toisille olennaisille pU!o
lille Jyväskylän korlkeakou'lun tulevissa teh
tävissä, joilla käsitykseni mukaan tulee ole
maan syvällinen merkitys suomalaisen si
vistyksen kohottamiselle ja erityisesti maa
seutujemme sivistyksellisille pyrkimyksille. 

Haluan kuitenkin sanoa jonkun sanan 
siitä asian puolesta, josta täällä väitellään. 
Kun erityisesti ajattelee maaseutujen ja 
maalaisväestön sivistysharrastuksia, niin ei 
o1e syytä katsella epäilien tai jonkin ver
ran karsaasti suunnitelmiin, jotka valmis
tåisivat ylioppilastutkinnon suorittaneille 
säännö11isesti jatkuvan tilaisuuden päästä 
kansakoulunopettajiksi. Onhan tä:Uainen 
tilaisuus aikaisemminkin tilapäisesti ollut 
tarjona., mutta Jyväskylän korkeakoulun 
perustamisen kautta tämä tilaisuus tulisi 
säännöllistymään. Että näin tulee tapahtu
maan, siinä ,ei suinkaan ·ole mitäiän pahaa, 
jota olisi 'Vastustettava. Päinvastoin on yli
oppilaiden sääillnöllinen johtaminen myös
kin kansakoulunopettajan kutsumukseen 



J·'Yväskylän ,kasvatru:wpillinen konkeakoulu. 973 

ajanmukainen ja suomalaiselle sivistys
kehityksenemme tärkeä toimenpide, ei vä
himmin maaseutujen edun ikannalta. Huo
mautan siitä, johon täällä jo on viitattu, 
että maaseutujen siv~stysharrastus parina 
viimeisenä vuosikymmenenä on johtanut 
siihen, että kasvava j,oukko nimenomaan 
maaseutujen nuorisoa on suorittanut yli
oppilastutkinnon. Yhdyn siihen, mistä ed. 
Kallidkoski täällä huomautti, että Eika
tuotantoa on olemassa. Tässä kohden on 
lähitulevaisuudessa koulujen alalla rajoi
tuksia tehtävä. Mutta olemme nyt sen 1Jo
siasian edessä, että näin on tapahtunut ja 
tapahtuu. Silloin on velvollisuus, joka 
eduskunnassa kuuluu erityisesti maaseutu
jen edustaj~lle, myötävaikuttaa siihen, että 
lukuisat maaseutuylioppilaat löytävät it
sellensä tien myöskin 'kansakou:lunop,etta
jiksi, miUoin heidän halunsa ja taipumuk: 
sensa siihen johtaa. Korkeakoulu ei ole 
järjestettävä sen takia, että ylioppilaita 
liikrutuotannon takia tahdottaisiin nimen~ 
omaan johtaa tälle tielle, vaan se on jär
jestettävä sen takia, että kun kysyntää on 
ja halua on, niin täytyy myöskin tilai
.suutta olla olemassa. 

Pääasia, josta tässä yhteydessä huomau
tan, on kuitenkin se, että Jyväskylän kor
keakoulun tuleva työ myöskin ylioppilaiden 
valmistamisessa kansakoulunopettajiksi ei 
tule olemaan mitään uutta, ei mitään te
kaistua tai keinotekoista toimintaa, vaan se 
on elimellisesti kasvanut meidän päivi
nämme ikäänkuin kypsyneenä hedelmänä 
aikaisemmin, vuosikymmenten vieriessä 
tapahtuneen sivistyskehityksemme nmok
kaamasta maaperästä. Tämän valaisemi
seksi viittaan muutamin sanoin tämän ai
kaisemman sivistyskehityksen pääkohtiin, 
mikäli on ky,symys kansakoulunopettajain 
valmistuksesta. . 

Siinä ripeassa uudistustoiminnassa, 
jonka alaisena Suomen kansakoulu on en
simmäisen, Jyväskylään perustetun semi
naarin ajoilta ja varsinkin itsenäisyytemme 
aikana ollut, on kysymys kansakoulun
opettajain valmistuksen tehostamisesta 
ajan vaatimuksia vastaavaksi jäänyt ehkä 
liiaksikin sivulle. On tosin ol,lut selvää 
kaikille asiantuntijoille ja myös niille kan~ 
salaispiireille, jotka opetuskysymyksiä har
rastavat, että kun yleisen koulun nykyai
kana suoritettavat tehtävät yhä laajenevat 
ja samalla syventyvät, niin tämän koulun 

opettajien pätevyyteen ja heidän sekä tieto
puoliseen että ammatilliseen valmistuk
seensa on kiinnitettävä yhä suur,empll!a 
huomiota. 

Uno Cygnaeuksen suunnittelema 4-luok
kainen kansakoulunopettajaseminaari laa
jennettiin vuonna 1917 6-luokkaiseksi ja 
10 vuotta sitten seminaarien uudistusta 
harkitsemaan asetettu komitea ehdotti se
minaarit järjestettäviksi 6-vuotisiksi. 
Mutta yritY'stäkään tämän laajennuiksen to
teuttamiseksi ei jäiJ.keenpäin ole monesta 
syystä voitu tehdä. Sitä vastoin Olll kah
dessa seminaadssa opetus takavuosina jär
jestetty keskikoulun oppimäärään perustu
vaksi ja tämän johdosta on oppijakSIOt muo
dostettu 3-vuotisiksi. On siis jo tehty 
säännölliseksi mahdollisuus keskikoulun 
suorittaneille tulla 3 vuotta kestäneiden 
opintojen suorittamisen jälkeen lkmnsakou
lunopettajaksi. Tämä osoittaa, että on kul
jettu ikäänkuin puolitiehen sitä muutosta 
kohti, josta nyt on kysymys. Mutta on
han enemmänkin jo tehty. ~Samanaikaisesti 
on eri toimenpitein, m. m. kahden tilapäi
sen ylioppilasseminaarin järjestämisen 
kautta tarjottu kansakoulunopettajan toi
meen lyhyempi tie nirlle, jotka ovat suo
rittaneet oppikoulun täydellisen määrän. 
Viimeksimainittu k01keilu ylioppilastutkin
non suorittaneiden op,iskelijain, etupäässä 
kai naisyEoppilaiden, johdattamiseksi kan
sakoul'Unopettajan alalle on yleensä anta
neet suotu~sia tuloksia. Tällä kokeHulla on 
ollut tärkeä me:dkitys, sillä etupäässä yli
oppilasseminaarien menestykselEsen toimin
nan johdosta on viime vuosina yleistynyt 
ajatus laajemmrussakin määrässä asettaa 
oppikoulun täydellisen oppimäärän suorit
taminen pohjaksi kansakoulunopettajain 
ammatilliselle valmistukselle. Huomautan, 
että :Saksassa näin on jo menetelty ja 
Ruotsissa paraikaa laaditaan suunnitelmia 
tä;lla;isen toimenpiteen suorittamiseksi. 

Asettamalla suurempia vaatimuiksi,a nii
den nuorten kans·alaisten pohjasivistykseen, 
jotka pyrkivät kansakoulunopettajanrtoi
meen, on katsottu parhaiten tehostetta·van 
kansakoulunopettajain pätevyyttä heidän 
elärrnänte'htävänsä suorittamiseen. Pätevyys
vaatimuksia onkin sivistysolojen yleinen j·a 
kansansivistystyön erityinen kehitys viime 
aikoina melkoisessa määrässä korostanut. Jo 
Cygnaeus hahmoitteli kansakoulun koko 
kansan peruskmsvatuslaitokse:ksi, vaik!ka se 
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al'lmvuosinaan ·tuli toimimaan pääasialEsesti 
ruumiillista työtä tekevän kansanosan eri
tyiskouluna. Mutta samassa määrässä kuin 
niiden, kansakoulua ainoana koulunaan 
käyttävien yhteiskuntaluol~kien merkitys 
valtion ja yhteiskunnan asioiden hoitami
sessa on kohonnut., on myös kansakoulun 
arvo ja merkitys noussut. Sosiaalisen ke
hityksen lähentäessä eri kaJliSan~uollrkia toi
siinsa kansakoulu on meilläkin kuten 
muualla maailmassa muuttumassa todella 
koko kansakunnan kouluksi. Tehtävät, jotka 
nykyaikana kuuluvat tälle yleisimmälle 
koulul1emme, yhä vain monistuvat ja sy
ventyvät. Mutta selvää on, että ilmnsakou
lun opetus- ja kasvatustehtävien lisäänty
minen myös edellyttää kansakoulun o:pet
tajain pätevyystason kohottamista. Halli
tuksen esityksessä esitetyn kysymyksen nos
taminen päiväjärj.estykseen ei todella tule 
liian aikai.sin. 

Seminaaritoiminnan j·atkuvaisuutta sil
mälläJpitäen on maamme varuhimmahle semi
naarille nyt tahdottu valmi,staa korkeakou
lun luonne suhteellisesti vä:häisin, vaikka
kin laajakantoisin muutoksin. Tämän luon
teen siUe antavat ne uudet professorinvirat, 
jotka tullaan perustamaan ja joiden vas
·taisten 'haltijain lähinnä tulee vastata siitä, 
että J y:väsky län seminaari monine suuriar
voisin.e henkisine perintöineen nostetaan 
uuden korJkeakoulun asemaan. Kun näin 
voi tapahtua kaksi- tai kolme miespoLvea 
ll1ii8tä ajoista lukien, jolloin Uno Cy,gnaeu8 
niin ikään Jyväskylässä aloitti suuren, kan
sanopetuksen le:vittämisell!e omistetun elä
mäntyönsä, niin nä!hdään, että tämä perus
tava työ meidän päivinämme on kypsynyt 
oman laajentumi,sensa ja syventymisensä 
hyviä hedelmiä :tuottamaan. 

:Täällä eniten epäilläån sitä, että tämä 
uusi yritys syrjäyttäisi kansakoulun oppi
maaran pohjalle rakentuvan seminaarin. 
Niin ei tule tapahtumaan. Joka tapauk
sessa se on oleva tulevaisuuden !kysymys. 
Meillä tulee kansakoulunopettaj·ain valmis
tamisessa olemaan kolme eri koulutyYJppiä: 
kansakoulun poh:jalle rakentuva, keskiJmu
lun pohjalle rakentuva ja oppikoulun koko , 
oppimä:ärän pohjalle r.akentuva opetuslai
tos. Näiden kolmen eri tyypin, joina kai
killa on oikeutuksensa, tulee antaa vapaasti 
kehittyä ja, niiden kaNrkien saadessa suo
siota osakseen, harjoittaa hJ1Vää keskinäistä 
ki,lpailua. Tulevaisuus on näyttä.vä., mikä 

--~-----------

muoto näiSitä on osoi,ttautuva elinvoimai
simmaksi. 

Pyydän muutamin sanoin kosketella Jy
väskylän kasvatusopillisen korkeakoulun 
niitä tehtäviä, jotka oikeuttavat sen kanta
maan km'keakoulun nimeä. Nämä tehtävät 
kuuluvat siihen suoritukseen, joka edellä 
mainittiin, ylioppilaiden valmistamiseen 
kansa!koulunopettajiksi, mutta ne !lii~kkuvat 
paljon laajemmalla alalla. 

Kansakoulunopettaja:ksi aikovan ylioppi
laan tiedollinen sivistys kaipaa vain vähän 
täydentämistä, mutta si•tä tä.1'1keämpää hä
nelle on oleva mahdol'lisimman hyvä sielu
tieteellinen ja yleispedagooginen valmistus. 
Ainoastaan korkeakoulu voi :ta;rjo.ta sel
laista valmistusta, joka selventää ja syven
tää opettajakokelaan ehkä omista:maa luon
taista taipumusta rtutustua lapsen koko 
henkiseen ja ruumiilliseen kehitty:kseen, 
jota hänen vastaisessa elämänJkutsumukses
saan tulee johtaa. Tehtävänä .näin ollen 
tulee olemaan käytännössä :toisiinsa yhdis
tää uudenaikaisesti järjestetyssä pedagoo
gisessa kortkeakoulussa annettava tietopuo
linen opetus sekä opettajavalmistrukselle 
välttämätön käytännöllinen 'harjoitus. 
Mutta huomattava on, että tällaisen uudis
tuksen toimeenpanemiseen jo on koeteHuja 
esitöitä olemassa juuri Jyväskylän semi
naarissa. On oleva kiitollinen tehtävä, joka 
ei millään tavoin jää ylivoimaiseksi, järjes
tää kasvatusopillinen korkeakowlu juu:ri Jy
väskylään, joka monine kauniine koulu- ja 
sivistys- ja suomalaisuustraditioineen ja vii
meiseksi monivuotisten kesäkurssiensa 
kautta on ikäänkuin itseoikeu:tetttn tällai
sen suoma:laisen korkeakoulun paikka. 
Tämä korkewkoulu on sovelletun psykolo
gisen ja pedagogisen päätutkimurksell'Sa li
sä;ksi kiinnittävä harrastusta myöskin äi
dinkielen tutkimukseen ja opettamiseen. 
Suomalainen sivistyselämä kaipaa si[lä as
teella, j·ontka se meidän päivinämme on saa
vuttanut, tähdellisesti ikasvatu:sopillista kor
keakoulua, jjjka työnsä keskittää ilapsi:tut
kimuksen ja lapsitieteen kaikinpuoliseen 
harjoittamiseen. On jo aika, että valtio
valta järjestää suotuisia edellytyksiä ni
menomaan lapsitutkimuksen suoritttami
sE\lle. Ed. Kalliokoski on epäiUyt, onko Jy
väskylä;n seminaarin laajentaminen oikea 
paikka täUa:isen tutkimuksen suorittami
selle. Hän on epäillyt sitä:kin, onko tutki
joita olemassa, jotka voivat johtaa tätä 
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työtä. Tähän on vastattava, että kasvatus
opillinen korkeakoulu tarvitsee elävää tut
kimusmateriaa:lia, lapsia ja nuoria. Niitä 
on luontevasti ja helpommin saatavana pie
nehkössä ympäristössä kuin esim. pääikau
pungissa, jos se joskus sijoitettaisiin val
tion yliopiston yhteyteen. Kiitollisin ym
päristö kasvatusopillisen korkeakoulun toi
minnaHe on siihen välittömästi kuuluva se
minaari-laitos harjoituskouluineen ja muine 
välineineen. Ja mitä tutkijoihin tulee, on 
Ho mainita että nuoria suomalaisia, eteviä 
tutkijoita on valmistumassa, jotka odotta
vat tulevaa työmaata itselleen - nimiäkin 
voisi mainita, mutta sehän ei tule kysy
mykseen. Näitä edellytyksiä, joita monen
laiset koulut kasvatusopillisen korkealkou
lun välittömässä yhteydessä sille rtarjoava:t, 
lapsitieteellinen ·tutkimus voi suorastaan 
käyttää hyväkseen. Kun sitten ajateUaan 
tästä käytännöllisessä .tarkoituksessa suori
tettavasta tutkimuksesta ulospäin lähteviä 
käytännölli'Siä vaikutuksia, niin ei voi aja
tella suotuisampaa tilannetta, kuin että 
korkeakoulussa opiskelevat, tuleva't opetta
jwt levittäv&t saamiansa 'herätteitä ja lwp
sen ja nuoren elämään kohdistuvia syven
nettyjä ·tietojansa kaiken kansan keskuu
teen. Tätä levittämistä tarvitaan meidän 
päivinämme kipeästi. Huomaa usein, että 
erityisesti miesten keskuudessa on olemassa 
paljon vanhanaikuisia harhaluUiloja lasten
hoidosta ja lasten kasvatuksesta. Kyllä 
miehet, maanviljelijät esimerkiksi, ovat val
miita hankikimaan konsulerutteja vaikka 
minkä kotieläimen hoidon edistämiseksi, 
mutta ajatellaan, että [astenhoito ikään
kuin ilman muuta on äitien ja naisten 
asia. Tällöin syrjäytetään se ilahduttava 
tosiasia, että harva käytännöllinen tiede 
meidän päivinämme on sillä tavalla edisty
nyt kuin lapsitiede. Tämä tiede on enem
män kuin moni muu laadultaan soveltava 
siinä merkityksessä, että mitä ~ainmukai
suutta ,tieteilijä tutkimushuoneessaan ja 
kokeilupaikallaan löytää •lrupsen kehityk
sessä, se pian tulee yhteisen kansan, kaik
kien !kotien ja kasvatuksen tiedoksi. Ei ole 
•liioiteltua odottaa, että ,tulevien polvien 
hyväksi suoritettava kasvatus- ja opetustyö 
tulee saavuttamaan entistä selvemmän ja 
lujemman pohjan niistä tietopu6lisista, 
mutta aina käytäntöön johtavista .tutki
muksista, joita kasvatusopillinen korkea
koulu harjoittaa. En luule erehtyväni, kun 

------------------------

sanon, että •tällainen korkeakoulu pian voi 
tulla kasvatus- ja opetusharrastusten kes
kustruksi, johon sieltä lähteneet opettajat 
uudelleen palaavat opintojaan jatkamaan 
ja herätteitä vastaanottamaan. Korkealkou
lun vastaiset !kesäkurssit jo työssä oleville 
kansakoulunopettajille, samoin kuin myös 
oppikoulujen opettajille, voivat tulla mil-tei 
yhtä tärkeiksi ja arvokkaiksi kuin sen työs
kentely opettajakokelaiden valmistamisessa 
opettajiksi. Tuskin voi liikanaisiksi ar
vioida niitä vai:kutuksia, joita kasvatusopil
lisesta korkeakoulusta voi 1läihteä .Suomen 
koko opettajasäädyn vastaiselle elämän
työlle. 

Mutta vielä minun on tämän rinnalla 
tehtävä viittaus toiseen yhtä laajakantoi
seen tehtävään. Uuden korkeakoulun suun
nitteluissa on eräs kohta, josta tähän as.ti 
on julkisuudessa ollut ainoastan.sa ~ähän 
puJJ.etta, mutta joUa on katsottava olevan 
erittäin suuri merkitys. Uusi korkeakoulu 
on oleva kasvatusopillinen, mutta varsin 
oikein on, että siihen on sisällytetty, pa;itsi 
niitä professorinvirkoja, jotka sille varsi
naisesti antavat nimen, myöskin suomen
kielen ja kirjallisuuden p;rofessorin virka. 
On sanottava, että nimenomaan täimä esi
tys on tehty kaukokatseisesti ja sitä on 
katsottava yleissuunnitelman hyvin tär
keä1ksi osaksi. Tulevat kansan opettajat ja 
oppikoulujen opettajat tarvi,tsevat saruda 
pa:ljon muun hyvän ohella sellaista tieteel
listä koulutusta åidill'kielen rakenteen kä
sittämise.ksi ja saavuttamansa monipuoli
sen opin sove1tamiseksi käytäntöön, että ·he 
tietävät asettaa oman opetuksensa yhdeksi 
päätehtäväksi siirtää myös äidinkielessä 
saamaansa •tietoa ja taitoa oppilailleen, 
nousevalle polvelle kautta maan. Kansalli
sen kulttuurityömme välttämättÖimiä ·tehtä
viä sekä nykyisin että tulevaisuudessa on 
herättää kaikissa kansalaisissa ja kansan
kerroksissa palava rakkaus äidinkieleen, 
siihen ihmeelliseen elimistöön, joka kieles
sämme elää ja toimii. Äidi:nJkieltä •tuskin 
vie1ä täysin hallitsee se, j<oka sitä moiotteet
t,omasti käyttää jokapäiväisessä elämässä, 
vaan vasta se, joka on saavuttwnut selvän 
käsityksen äidinkielen omistamiseen sisäl
tyvästä henkisestä aarteesta. Ed~llytylksenä 
todellisen kulttuurieläimän hedelmälliselle 
kasvamiselle kansakunnan keskuudessa on 
ennen kaikkea se, että mahdollisimman lu
kuisat kansalaiset jo pienestä pitäen ovat 
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henkisesti vaHoittaneet äidinkielensä. Nämä 
lyhyet viittaukset riittä!kööt osoittamaan 
niitä arvokkaita tehtäviä, joita äidinhelen 
korlli:eallllllan opetuksen tulee tulevassa kas
vatusopillisessa korkerukoulussa suorittaa. 
Suhteellisesti lyhyessäkin ajassa .tämä ope
tus oikein annettuna voi herättää opetta
jia äidinkielen monipuoliseen käsittämiseen 
ja viljelemiseen. Tämä on mitä voimalk
kaillllllin vailkuttava heidän tulevan ope
tustehtävänsä menestykselliseen suorittami
seen. Kun tu'levia opettajia johdetaan nä
kemään, miten kansan henki harjoittaa 
voimakasta luomistyötään äidinkielessä, he 
tästä syventyneestä tie.toisuudestaan am
mentavat ehtymätöntä voimaa omaan ope
tukseensa ja tällä työ1lä he tulevat yli maan 
ja kansan tehokkaasti myötävaikuttamaan 
siihen, että kansastamme tule,vaisuudessa 
tulee suomalaisen hengen elä:hdyttämä kult
tuurikansa vielä todellisemmin, kuin mitä 
se tätä nykyä on. 

Miltä puolin aloitetta Jyväskylän kor
keakoulun perustamiseksi katseleekin, se 
esiintyy erittäin ajanmukaisena ja laa,ja
kantoisena. Korostan ·e,rityisesti sitä, minkä 
jo ·Olen sanonut, että Jyväskylän ikorlkea
koulu ei ole tekaistu ja ikäänkuin ilmassa 
liikkuva ajatus, vaan se on kasvanu;t he
delmänä jo pitkäaikaisista valmistavista 
töistä ja pyrlkimyksistä. Vanha opettaja
polvi sekä seminaareissa että kansakou
luissa on kaikille näillekin uusine tehtä
ville laSkenut arväkkaan, kestävän perus
tuksen, jota mitä suurimmalla tunnustuk
sena on mainittava. Sitä erinomaisen arvo
kasta sivistystyötä, jota vanha, seminaa
reissa vallmistunut opettajasääty on vuosi
kymmenten vieriessä maassalllllle suorLt·ta
nut, tulee sitä seuraava uusi opettajasääty, 
joka ei enää valmistu yksin seminaareissa, 
vaa:n jonka pohjasivistys osaksi tulee pe
rustumaan ylioppiiastutkintoonkin, yhtä 
kunniaikkaasti jatkamaan, mutta myös vie
mään eteenpäin uuden ajan kohonneiden 
vaatimusten mukaisesti. Uudistusten .to
teuttaminen tulee merkitsemään uutta jak
soa meidän kansamme sivisty!ksellisessä ja 
yleensä henkisen viljelyksen työssä. Sen 
tähden ei ollenkaan pidä epäilyksin suh
tautua tähän uuteen yritykseen. 

Puolestani tervehdin suurin toivein tätä 
uutta kulttuuriahjoa, jonka perustamiseen 
toivon eduskunnan nyt yhtyvän, ja olen 
valkuutettuna siitä, että se on ·tuova tar-

peellisen ja arvoiklkaan lisän meidän kan
samme yleiselle sivistyskehitykselle. 

Opetusministeri Mantere: Ed. Lep
päiän tiedustelun johdosta pyydän lyhyesti 
ilmoittaa, että kouluhallitus viime vuosina 
joka syksy on hankkinut tietoja paikatto
mina olevista kansakoulunopettajista. Näin 
on tapahtunut myöskin tänä vuonna. Se
minaarien johtajien ja kansakoulujen tar
kastajien välityksellä on pyydetty saman
laisia tietoja kuin aikaisempinakin vuosina 
tk:n 15 päiväksi kouluhallitukseen. Tiedot 
ovat paraikaa kouluhallituksessa selvitettä
vinä. Nyt, niinkuin parina aikaisempana 
vuonna, on havaittu olevan maassa jokin 
määrä kansakoulunopettajia työttöminä, ja 
minä luulen, vaikka minulla ei ole vielä 
lopullisia numeroita, että niitä on enem~ 
män kuin aikaisemmin oli arveltu. Mutta 
tätä silmälläpitäen opettajain valmistusta on 
viime vuosina huomattavasti supistettu. Kun 
keväällä vuonna 1927 suomenkielisistä semi
naareista valmistui 515 uutta kansakoulun
opettajaa, aleni luku seuraavina vuosina 
alenemistaan, ollen keväällä 1932 enää vain 
307, viime keväänä 2:62 ja ensi keväänä, 
edellyttäen, että kaikki nyt suomenkielis
ten yläkansakouluseminaarien ylimmillä 
luokilla olevat oppilaat saavat päästötodis
tuksen, 2'215. Toisin sanoen, ei siis puolta
kaan siitä, mitä se oli keväällä 1927, ja 
alempi kuin minään vuonna koko tällä 
vuosisadalla. Yksityiskohtaisempi selvitys 
tulee tästä asiasta annettavaksi eduskun
nalle vastauksessa ed. Pitkäsen joku aika 
sitten tekemään kysymykseen. 

Lopuksi pyydän uudistaa saman, mitä 
jo lausuin, kun asia oli edellisessä istun
nossa käsiteltävänä, että Jyväskylän semi
naarin muuttaminen kasva tusopilliseksi 
korkeakouluksi ei vaikuta opettajatuotan
toon kohottavasti. Jos otetaan oppilaita 
ainoastaan se määrä kuin mikä on otettu 
tähän saakka toiminnassa olleeseen seminaa
riin, kysymyksessä olevaan korkeakouluun, 
niin opettajatuotantoa ei lisätä yhdellä ai
noallakaan. Eikä mikään estä asiaa niin 
järjestä;mästä. Jos taas havaitaan, että 
opettajia tarvitaan maassa enemmän kuin 
mitä tällä hetkellä luullaan, niin silloin 
voidaan ehdotettuun korkeakouluun ottaa 
suurempi määrä oppilaita ja ne kaikki 
silloin valmistaa kustannuksia lisäämättä. 
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Ed. Huotari: Ed. Kalliokaskelle en 
minä voi tehdä sellaista kohteliasta kumar
rusta niistä hänen epäilyksistään, kuin 
eräs oikeistopuhuja teki. Sillä minua louk
kasi se väheksyminen, minkä hän sanoi 
niistä opettajista, jotka ylioppilassivistyk

.sen ovat saaneet. Mikäli tähän saakka on 
ollut kokemusta, sikäli kuin minä tunnen, 
ovat ne tavallisesti köyhimmät oppilaat, 
jotka ylioppilaaksi tultuaan koettavat 
päästä seminaariin ja sieltä kautta opetta
jiksi. Ja mikäli on kokemus köyhäin lap
sista, jotka pääsevät opintielle, niin kyllä 
ne ovat lahjakkaimmat heistä. Sillä köyhä, 
jos 0 n lahjakas, niin sitten vasta voi opin
tielle päästä. Näin ollen se on parhainta 
aineista, ja luulen, että opettajina olles
saankin he ovat näyttäneet, etteivät huo
noimpia ole olleet. Kun me ajattelemme 
kehitystasoa silloin kuin kansakoululaitos 
meillä luotiin, minkälaiset silloin olivat 
kouluolot, ja vertaamme sitä tähän aikaan, 
niin kyllä minusta tämä uudistus on jo 
tervetullut. Täällä on valitettu, että kan
sakoulunopettajia on työttöminä, ylioppi
laita on työttöminä, kun on liikatuotantoa. 
Siitä huolimatta ainakin työväen edusta
jain on valitettava, kun suuri osa lahjak
kaita lapsia ei voi jatkaa opiskelua sen
tähden, että isän rahapussi on niin tyhjä. 
Kun minäkin hyväksyn sen periaatteen, 
~ttä yhteiskunnan on annettava lapsille 
parhaimpansa, niin tulen puoltamaan tä
män esityksen hyväksymistä. 

Ed. Voionmaa: Herra puhemies! 
Täällä käyty keskustelu antaa minulle ai
hetta muutamalla sanalla lausua käsityk
.seni asiasta. 

Olen yhtä mieltä ed. Kalliokosken 
kanssa siitä, että. tälle suurelle kansanope
tusasialle on pantava suuri arvo. Mutta mel
kein joka kohdassa on minun käsitykseni 
kuitenkin Jyväskylän vastaiseen kasvatus
opilliseen korkeakouluun nähden hänen kä
sityksestään poikkeava. Koskettelen kysy
myksiä samassa järjestyksessä kuin ed. Kal
liokoski. 

Hän arveli, että Jyväskylän kasvatus
opillisella korkeakoululla tulisi olemaan 
verraten vähäinen arvo kasvatusopillisella 
tutkimuslaitoksella. Kuitenkin on ajateltu 
asettaa aivan samat vaatimukset Jyväsky
län kasvatusopillisen korkeakoulun profes
sorien viran haitijoille viran saamiseen 

-------------------------------------

kuin yliopistossakin on laita. Siitä huoli
matta uskon minäkin, että vanha suuri 
yliopisto ehkä kuitenkin vetää puoleensa 
mainehikkaampia ja kuuluisampia ja koke
neimpia kasvatusopin tutkijoita. Mutta Jy
väskylän kasvatusopilliselle korkeakoululle 
jää tässä suhteessa semmoinen etu, jota 
vanhalla yliopistolla ei ole, nimittäin eri
koistumisen, spesialisoitumisen etu, parem
mat keskitysmahdollisuudet määrättyihin 
tutkimustehtäviin. Silloin luulen, että Jy
väskylän kasvatusopillinen korkeakoulu 
näin rajoitettuna tieteellisenä tutkimuslai
toksena aivan hyvin voi kilpailla semmoi
sen yliopiston kanssa, jossa kasvatusopilli
sia tieteitä harjoitetaan sangen epämääräi
sessä laajuudessa, ja jossa sitäpaitsi viran
haltijain tehtävät kuluvat niin erinomai
sen suuressa määrin varsinaisen tutkimus
työn ulkopuolella oleviin virkatehtäviin. 

Toiselta puolen taas en luulisi, niinkuin 
ed. Kalliokoski, e'ttä se kansakoulunopetta
jain jatko-opetus, jota suunnitellussa Jy
väskylän kasvatusopillisessa korkeakoulussa 
voidaan antaa, tulisi olemaan niinkään 
käänteentekevää laatua, sillä se jratko-ope
tushan on suunniteltu tapahtuvaksi jona
kuna lyhyenä kesäkuukautena ja se kaiketi 
tulee olemaan sellaista kiireellistä tutkin
non suorittamisihommaa, jonkalaista se 
näyttää tätäkin ennen Jyväskylän kesäyli
opistossa olleen. Toista olisi, jos tähän 
jatko-opetukseen liittyisi muitakin jatko
opetukseen kuuluvia tieteenhaaroja ja jos 
opettajille valmistettaisiin suuremmassa 
määrin tilaisuus kehittyä muillakin kuin 
varsinaisella kasvatusopillisella alalla. Siinä 
suhteessa kuitenkin tuleva kasvatusopilli
nen korkeakoulu on heikonlaisesti varustau
tunut ja jääpi se kaiketi toistaiseksi pääpiir
teiltään toimimaan tähänastisten kesäyliopis
tojen tapaan. Kuitenkin luulisin, että var
sinaisen kasv,atusopillisen korkeakoulun jär
jestäminen Jyväskylään antaisi kesäyli
opistotoiminnalle sellaisen pohja,n ja run
gon, jonka ympärille tämä toiminta yleensä 
voisi sopivasti ryhmittyä ja jonka varassa 
se voisi hyvästi edistyä. Ainakin yhtä tär
keä tehtävä Jyväskylään suunnitellulle kas
vatusopilliselle korkeakoululle kuin opetta
jain jatko-opinnot on mielestäni se vapaa 
yliopistomuoto, jO'ta ~e tarjoaa kansalaisten 
ja vapaiden kansansivistysjärjestöjen har
rastajain ja muiden käytettäväksi kesäyli
opistolaitoksensa kautta. 

12B 
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Mutta päätehtävänä Jyväskylän kasva
tusopillisessa korkeakoulussa pitäisin kui
tenkin varsinaista opettajain valmistamista 
ylioppilaista. Tässä me 'tulemme .asian tär
keään ydinkohtaan. Ed. Kalliokoski puhui 
ylioppilaiden liikatuotannosta meidän maas
samme ja hän nimenomaan lausui, että ei 
olisi etsittävä uusia tilaisuuksia tämän liika
tuotannon sijoittamiseen, vaan olisi ryhdyt
tävä toimiin tämän liikatuotannon ehkäise
miseksi. Puolestani luulen, että tämän liika
tuotannon ehkäiseminen käy sangen vai
keaksi, ehkäpä ylivoimaiseksi eduskunnalle, 
joka jo niin kauan aikaa on aivan erikoi
sesti suosinut ja kasvattanut oppikoulujär
jestelmää, minun vähäpätöisestä mielestäni 
tehnyt sitä aivan liika suuressa määrässä 
kansan syvien rivien sivistyslaitoksiin ver
raten. Oppikouluja on täällä suosittu 
monta kertaa enemmän kuin esim. va
paata kansans~vistystyötä, jonka. tarpeet 
kuitenkin meidän kansamme todelliselle si
vistykselle ja tulevaisuudelle sittenkin ovat 
tärkeämmät kuin koko oppikoululaitos. 
Kun on jouduttu tällaisille urille, on niistä 
vaikea päästä. Se on, tuo ylioppilaiden 
liikatuotanto, realiteetti, tosiasia, joka on 
otettava huomioon. Siis meidän täytyy 
ajatella, mihinkä ylioppilaiden liikatuotan
toa sijoitetaan. Ylioppilaiden liikatuotan
tohan itsessään ei ole mikään paheksuttava 
asia, jos vaan voitaisiin olla varmat siitä, 
että tuo suuri ylioppilastuotanto ei toisi 
mukanaan toimeentulovaikeuksia. Menen 
niinkin pitkälle, että katson, että koko maan 
kulttuurielämälle olisi suuri voitto, jos 
päästäisiin kerran s~lle kannalle, että mei-
dän maamme kansakoulunopettajistollamme 
kauttaaltaan olisi yliopistollinen sivistys. 
Rohkenen huomauttaa siitäkin, että Uno 
Cygnaeus, suunnitellessaan kansakoululai
tosta, kaavaili sen pohjaa paljon tieteelli
semmäksi kuin miksikä se on tullut, paljon 
yliopistomaisemmaksi kuin miksi kansakou
lunopettajavalmistuslaitokset eli seminaarit 
sitten olojen pakosta tulivat. Uno Cygnaeus 
kuvitteli kansakoulunopettajia oikeastaan 
hyvin sivi,styneeksi luokaksi ja pani suuren, 
jopa tavattoman suuren arvon sille valmis
tuksellekin, mikä seminaarin oppi·lailla en
nen seminaariin tuloaan pitäisi olla. Ku
kaan ei voi kieltää, e1J;eikö olisi koko maan 
kulttuurielämälle suurenmoinen voitto, jos 
todella tulisimme sille kannalle, että mei
dän koko kansakoulunopettajistomme olisi 

yliopistollisen sivistyksen saa.nut. Ei sen
vuoksi ole itsessään katsottava karsaasti yli
oppilaiden pyrkimistä ja sijoittamista kan
sakoulualalle eikä ole torjuttava valtion 
toimenpiteitä, jotka tahtovat tätä yli.oppi
laiden pääsyä kansakoulualalle helpottaa, 
kunhan silmällä pidetään, ettei sillä vahin
goiteta mitään tärkeitä asioita. Ylioppilai
den pääseminen kansakoulunopettajiksi 
taikka heidän sijoittamisensa kansakoulu
alalle ei siis ole vain liikatuotannon sijoit
tamista, vaan se on samalla myöskin koulu
työn kohottamista. 

Ed. Kalliokoski joutui tekemään vertai
luja yliopistoväen j.a seminaariväen kesken, 
yliopistonuorison ja seminaarinuorison vä
lillä, ja hänen vertailussaan minun ymmär
tääkseni ainakin moraalinen etu 'tuli anne
tuksi seminaariväelle, kansan nuorisosta 
sisäisen kutsumuksen perustuksella ja siis 
moraalisesti hyvin valmistuneena seminaa
riin pyrkivälle nuorisolle. Täällä on kui
tenkin huomautettu - mielestäni aivan 
sattuvasti -, ettei joku ennakol1inen kut
sumus sinään, se et'tä nuori henkilö tuntee 
halua ja kutsumusta opettajauralle, vielä 
ratkaise, onko hänellä todella opettaja
kykyjä ja opettajalahjoja; se nähdään 
vasta opinnoista ja todellisessa harjoituk
sessa, ja silloin voikin käydä niin, että sel
laiset henkilöt, jotka tuntevat erinomaisen 
suurta kutsumusta opettaja-alalle, eivät 
kuitenkaan ole siihen kovinkaan päteviä. 
Ja joka suhteessa me voimme asettaa vasta
painoksi sitä sisäisen ku'tsumuksen tunte
mista vastaan, jota ed. Kalliokoski väitti 
seminaariin pyrkijäillä niin suuressa mää
rin olevan, voimme sitä vastaan asettaa sen 
ehkä suuremman henkisen vapauden, jonka 
oppikoulussa koulutettu nuoriso omistaa, 
ja sen yliopistolliseen opetukseen valmistu
neen hengen, joka tällä tavalla on aikaan
saatu ja jolla myöskin on arvonsa opettaja
toimessa ja kulttuurityössä ylipäätään. Sitä
paitsi ei se seikka sinänsä, että tunnetaan 
kutsumusta jollekin alalle, oikeuta vielä 
pääsemään sille alalle. Tarvitaanhan kun
nollisia ihmisiä muillakin aloilla ja täytyy
hän meidän asettaa jatkuvan, kehittyvän 
edistyksen mukana yhä suurempia ja suu
rempia tiedollisia ja älyllisiä vaatimuksia 
eri aloille pyrkijöille. Tällä tavoin mieles
täni ei se perustelu, jonka ed. Kalliokoski 
niin hartaasti ja niin painokkaasti esitti 
kansan nuorison ja seminaariopetuksen hy-
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väksi, itsessään ole mitenkään ratkaisevaa 
laatua. Ei ole kansan nuorisoa kohtaan 
tehty mitään vääryyttä, jos me teemme Suo
men kansan kokonaisuuden kulttuuripyrki
myksille oikeutta. Jos vääryyden vaara on 
olemassa, niin se mielestäni on olemassa 
siinä, että uusille ylioppilasopettajille, jotka 
ovat saaneet erittäin hyvän ja uudenaikai
sen valmistuksen, annetaan etusija, että ne 
kilpailussa tulevat voittamaan virassaolevia 
kansakoulun•opettajia. Pelkään, että niin 
tulee käymään tai että semmoisia pyrki
myksiä tulee esiintymään, s. o. että Jyväs
kylän kasvatusopillisen korkeakoulun läpi
käyneet opettajat saavat yleisessä mieli
piteessä etusijan, erittäinkin kun tiedämme, 
että tällä korkeakoululla tulee olemaan to
dennäköisesti tilaisuus valita erittäin hyviä 
arvolauseita saaneita oppilaita oppilaitok
seensa, siis on se vaara olemassa, että 
näille annetaan viranhaussa etusija semi
naarin käyneiden viral'lsaolevien opettajien 
rinnalla. Mutta se vaara on ainakin osruksi 
tai suurimmaksi osaksi poistunut sen sivis
tysvaliokunnan tekemän huomautuksen joh
dosta, että olisi kouluhallituksen katsottava 
tai vaikka lailla tai asetuksella suorastaan 
säädettävä, että Jyväskylän kasvatusopilli
sen korkeak!oulun todistuk&et eivät ole sen 
parempia viransaannissa kuin seminaareista 
saadut todistukset, joilloinka ra1Jkaisevaksi 
ei siis jäisi tietopuolisesti arvokkaampi kor
keakoulussa saatu todistus, vaan todellinen 
opettajakyky, jonka pitäisikin olla ratkai- i 

sevana. 
Näin ollen en näe mitään vaaraa siitä, 

että siinä rajoitetussa muodossa, missä Jy
väskylän Imrkeakouluajatusta esitetään to
teutettavaksi, ryhdytään sitä toimeenpane
maan, ja niin ollen tulen kannattamaan 
tämän korkeakoulun perustamista. Myön
nän kuitenkin- sen tahdon sanoa, - että 
en olisi nähnyt asialle olevan haittaa siitä, 
jos sitä olisi ajettu vähemmällä kiireellä. 
Tämän korkeakoulun perustaminen olisi 
haitatta voinut lykkääntyä sanonko vuoden 
eteenpäin, jotta olisi voitu suuremmassa 
rauhassa kaikinpuolisesti tutkia asianhaa
roja ja saada suunnittelut täysin valmiiksi 
ja kehitetyiksi. Mutta jos muut syyt vai
kuttavat siihen, että korkeakoulu voidaan 
vahingoitta jo nyt perustaa, en puolestani 
tahdo sitäkään vastustaa. 

Ed. H ä n n i n en : Herra puhemies ! 
Niistä pitkistä ja asiallisista lausunnoista, 

joita täällä on annettu Jyväskylän peda
googisen korikeakoulun puolesta, selviää, 
että tätä koulumuotoa eduskunta pitää 
,erittäin tä11keänä ja ta11peellisen:a. Yksi
tyiskohdissa minä yhtyisin siihen laajaan 
ja asiamseen ja yksityiskohtiin saakka an,a
lysoituun lausuntoon, minkä herra opetus
ministeri asian ensimmäisessä kä,sit,te1yssa 
täällä antoi. Kun nyt näyttää varmalta, 
että korkeakoulu saadaan Jyväskylään, käy
tän tätä tilaisuutta hyväkseni pulhuakseni 
vanhen1<pien opettajien jatko-:opintojen puo
lesta, joita mielestäni valtiov•aHan t~JJholta 
olisi tuettava ei vain siten, että erityisen 
korkeakoulun ovet opettajille a!vataan,, vaan 
my.ös muuten niitä taloudeUisesti tukemalla. 

::M:inä yhdyn siihen, mitä ed. Kalliokoski 
sanoi siitä oppilasaincksesta, mikä tulee 
maan seminaareihin, että se on yl.eensä ter .. 
vettä, tervehenkistä ja kaikin puolin valio
nuorisoa ja että siitä hyvällä •seminaari
opetuksella saadaan hyviä opettajia. Mutta 
tä:ssä ei ole kyllin. Hyv:ä1le opeUaja-aine:k
,seUo täytyy varata myö·skin tilai&uutta jat
ilma pedagoogisia opintoj,aan virassa ,o1les
saamkin., jatkaa sekä ·teoreettisesti että 
myös käytännölliseen opetustaitoon ["atsoen. 
Minä tiedän omasta kokemuksestani, kuinka 
tavattoman vaikeata on tälhän asti ollut 
seminaaritietojen pohjalla jatkaa opinnoi
taan,. Useat ovatikin siihen kyllä,styneinä 
suo,rittaneet ylioppilastutkinnon ja sitä 
tietä murtaneet tien yHopistoon. Niin ov•wt 
esimerkiksi useat nykyiset kansakouluntar
kastajat tehneet. Mutta valitettavaa on 
ollut, että täHöin on mennyt hu:ldman pal
jon energiaa, j·oka olisi voitu toisella ta
valla paremmin käyttää .. Jos olisi ollut täl
lainen peda:googinen korkeakoulu, niin var
masti sitä :kansakoulunopettaja,t, semin,a·a,ri
tutkinnon suorittaneet kansalkoulunopetta
jat olisivat käyttäneet !hyvin: ahkerasti, 
niinkuin ovat yritelleet muitakin teitä opin
tojaan jatkamaan. 

Erittäin tärkeänä seikkana pitäisin, että 
ka,svatusopinisessa korkeakoulussa, paitsi 
teo11eettista opetusta, annettaisiin myöskin 
tehokasta !harjoitusta käytännöllisessä ope
tustaidossa vanherumillekin opettajille. Ope
tuksenkin alalla edistytään nopea:sti. Noin 
25 vuotta sitten valmistunut opettaja ei 
enää ole aikansa tasalla, jollei hän ole har
rastanut käytännöllisen opettajataitonsa ke
hittämistä ja seurannut, miten nykyisin 
sivistysmaissa opetusta kehitetään. On huo-
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matta:va., että opetuksen tulos rii>ppuu e6t
täin suuressa määrrussä opetusmetood1sta ja 
opettajan ikäytännöllisestä taidosta opetuk
sen antamisessa. Tiedot, mitkä kansakoulu
opetuksessa trurvitaan, nehän ~saadaan suu
rin piirtein seminaarissa, vaikkakin myön
nän, että jatkuvat teoreettisetkin harras
tukset eri tieteiden alalla eläväittävät ope
tusta. Niin paljon kuin meill'ä onkin viime 
aikoina harrastettu kasvatus- ja ope.tusopil
Esia aineita kansrukou1unopetta.jain keskuu
dessa, on niissä käytännöllinen opetustaito 
ja sen kelhitys jäänyt liiaksi sivulle, ja 
voinpa sanoa, että se jää liiaksi sivulle 
myö.skin yliopisto-.opetullisessa tuleviin oppi
koulunopettajiin nähden. Se pienii aika, 
minkä ihe tulevat seuraamaan käytännöl
listä opetusta, ei mielestäni ole riittävä. 
Toivoi1sin, että tätä puolta Jyväskylän pe
dagoogise,ssa. ko!lkeakoulussa tultaisiin en
t~stä enemmän hanrastamaan. Minäkin 
ilolla tervehdin ·tämän uuden korkeakoulun 
pel'ustamista,, josta toivon olevan :hyötyä 
myö,skin varsinaiselle kansakouluopetukselle 
maassa>mme. 

.Ed. l\II a 1 k a mäki: Q\llinun mielestäni 
on <Sentään liikaa sanoa, kuten ed. Kallio
koski täällä lausui, että ,.,,parhain opettaja
aines'' on ,se, joka kansakauhukurssi polh
janaan menee viisivuotisiin seminaareihin. 
Ja puhua lisäksi vielä ponnekkaasti v·ain 
tämän joukon ,henkisestä heräämisestä'', 
ikäänkuin yliop.pilaat olisivat aivan aattee
tonta joukkoa! Se on mielestäni sitä korkea 
lentoista nuorisoseuratyyliä jota useat maa
'1aisliittolaiset edustajat tääl[ä tavan takaa 
brjoilevat, mutta jota ei nyt odottaisi sen
tä:än suuren valiokunnan puheenjohtajalta 
(Ed. Kalliokoski: Kohteliasta!). 

Omasta puolestani pidän luonnollisena, 
että ikun ylioppiLas, vaikkei hän edes olisi 
erityisen lahjakaskaan, .sil~ä keskitasoa:Jhan 
pääsee myös ,seminaareilhin, saa kahden vuo
den valmistuksen kasvatusopillisessa kor
keakoulussa, niin hänestä täytyy tulla tieto
rikkaampi, taitavampi, ava.mkatseisempi ja 
hiotumpi opettaja, kuin kansakouluun poh
jautuva seminaari kykenee val:mistamarun. 
Tä;hänastinen ylioppilaiden yiksivuotin,en 
valmistus on käytännöllisiin harjoituksiin 
ja käytännöllisiin aineisiin, erityisesti mu
sii!kkiin ja ehkä käsitöihinkin nähden, ollut 
liian lyhytaikainen.. Mutta nytihän sekin 
ep.äikohta tulee poistumaan. Tuntuu joika 

ta1paUiksessa omitui8elta käsity,s, että vaik!k:a 
ylioppilas kelpaa jatkamaan opintojaan yli
opistossa ja maamme korkeakouluissa, niin 
1miJJsakoulun ja 5-vuotisen 8eminaarin käy
nyt löisi kaksivuotisen erikoisvalmistuksen 
saaneen ylioppilaan laudalta kaDJSakoulun
opettajana. Mielestäni on loukkaus maam
me ylioppilaita kohtaan esittää heistä niin 
halventa,via Lausuntoja, kuin tapa:Jhtui äsken 
(Ed. Kalliokoski: Minä en ole sellaista pu
hunut!). Sitäpaitsi ylioppilaskansakoulun
opettajat OV{lft usein va:rattomista perheistä 
ja siis lä<heltä kansan syviä rivejä niinkuin 
useimmat seminaaritietä valmistetutkin. 

Mitä tulee vastedes opettajavirkojen täyt. 
täJmiseen, minä kyllä uskon, vastoin monien 
muiden käsityksiä, että vastedes Jyväskylän 
korlkewkoulusta valmistuvilla tulee. olemaan 
ensimmäinen sija aina.kin nykyisten lakien 
voimassaollessa. Nykyäänhän laajemmat 
tiedot ja opinnot takaavat etuoikeuden pai
kansaannissa. Laki kyllä ·sanoo: ,soveliain 
ja taitavin" valittakoon. Mutta yleensä 
tiedollinen taitavuus on valinnassa nykyään 
astunut etualalle. Ja opettajat i tse:kin ovat 
vaatineet, että laajemmat opinnot otettai
siin entistä enemmän huomroon virkaan va
littaessa. Mielestäni taas kukaan j.ärkevä 
ihminen ei voiiJJe kie:ltää, etteikö juuri ky
symyksess·ä oleva korkeakoulu valmistaisi 
opettajia, j.otka täydellisimmin tämän eh
don täyttävät. Ja ehkä 8e onkin kansa
koulun edun mukaista. 

Puuttumatta tämän laajemmin: tähän esi
tykseen, koska siitä on jo niin paljon pu
huttu, ilmoitan vain kannatta:vani esityksen 
hy.vä:ksymistä. 

Ed. Heiskanen: Herra puhemies! -
Kun meillä nyt on esillä niin tärfu:eä kult
tuurikysymys, kuin Jyväskylän, kasvatus
opillisen korkeaikoulun perustaminen on,, 
niin pyytäisin mainita muutaman san•an, 
ja erikoisesti niiden puheenvuorojen joh
dosta, jotka täällä on esitetty. 

Täällä on joissa;,kin puheenvuoroissa pu
huttu liikatuotannosta. Toi,saalta sitä on 
pelätty, mikäli se koskee liikatuotantoa k:an<
sakoulunopettajain kohdalla, toisaalta taas 
on ikäänkuin toivottu siinä mielessä, että 
silloin liikatuotannon v·allitessa ylioppilai
den keskuudesta saataisiin mahdollisesti pe
l'lLStettavaan Jyväskylän korkeakouluun pä
teväJmpiä yliop.pilaita oppilaiksi kuin siinä 
tapauksessa, että lii'k:atuotan.toa ei olisi. 
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Liikatuotannolla on tietysti yleensä sangen 
monet epäedulliset vaikutukset. Mutta toi
saalta liika;tuotannolla on myös hyviä puo
lia, ennenkaikkea siinä mielessä, että liika
tuotannon vallitessa myöskin k i• 1 p a i 1 u 
kohoaa, ja tätä minä pitäisin omaUa 
kannaltani katsellen erittäin tärkeänä. ml
loin myÖiS viDkamiesten taso, työsken.tele
vä;tpä lhe mihlä alalla tahansa, vastawvasti 
myöskin nousee. Ja mitä erikoisesti kansa
koulunopettajien 'tasoon tulee, niin minä 
luulisin, että tämä perustettava korkea
koulu olisi omiaan ei ainakaan tasoa laske
maan, vaan rtoivon mukaan s~tä keskimää
rin otettuna ainakin tuntuvasti 1whotta
maan. 

'fäällä on pelätty myöskin sitä, että ne, 
jotka heräävät myöhemmällä iällä, ja joilla 
ei ole - taloudellisista syist'ä - tilaisuutta 
wikaisemmin ryhtyä opiskelemaan·, että nii
den ma:h:domsuudet päästä kansakoulun
opettajiksi tä,män perustettavan korkeakou
lun kautta pienenn.ettäisiin.. Tietysti jos
sain määrin 'VOi näin olla asianlaita. Mutta 
toisaaUa tämä järjestelymuoto antaa minun 
nähdäkseni kummallekin ryhmälle, sekä 
niille, jotka a:~ka;vat 18 vuotiaina opiskella, 
kuin niillekin, jot,ka ovat joutuneet 11 vuo
tiaina opp~oulun penkille, samwt m:ahdolli
suUJdet päästä ,kanswkoulunopetta,jiksi. 

Otan eraan ajatuskokeen. On kaksi 
köyhää isä:ä,, joilla on kummallaJkin lahja
kas poika. Toinen isä panee poika.nSJa oppi
kouluun, toivoen sitä tietä :häntä viedyksi 
niin pitkälle kuin hänellä on mahdollisuuk
sia, ja tihlnä poika pääsee ylioppilaaksi, 
mutta ei voi enää v·arojen puutteessa läJh
teä pitkäJ1e uralle .opiskelemaan. Toinen 
isä ei ole pannut poikaansa kouluun, v~aikka 
edellytylkset olisivat olleet yhtä hyvät tai, 
pa,remmin •Sanoen, yfuitä !huonot kuin. edel-
1iselläJkin. Tämä poika lähtee 18 vuotiaana 
opiskelemaan. Nyt, ellei tällä ylioppilaalla 
olisi mahdollisuutta antautua lyhemmän 
opiskelun jälkeen kansakoulunopettajan 
alaLle, niin hänen uransa olisli lopu,ssa., kun 
taasen tuo 18"vuotiaana opiskelunsa alka
nut voisi hyvällä menestyksellä Vialmistua 
kanlsakoulunopettaj aksi. 

~Min:ä luulenkin, .että tämän korkeakou
lun perUJStamisen kautta !hyvin suuressa 
määrässä tulevat 1 a h j akka; a t j ·a k Ö> y
h ä t y l i o p p i l a a t antantuma;an täl:Le 
alalle. Silloin .tästä ei ole minun ymmär
tääruseni m1tään vahinkoa kansakoulunope
tu:kselle. 

Tietysti on varottava, ettei tä,ssä muo
dosteta mitään kaatopaiklkaa sellaisille lah
jattoomille ta•i muuten kelvottomille yliop
pilaille, joita tietysti myö.skin aina on ole
massa, vaan että eriilwisesti pide.tään huo1ta 
siitä, että sisäänpääsyvaatimukset pidetään 
riittävän anikaroina,. Mutta erikoisesti tär
keä ja myönteinen näkökohta, joJ:uon usei,ssa 
puheissa on !kiinnitetty huomiota;, tässä on 
se, että tästä samalla tulee tieteellinen tut
kimuslaitos, jonka tehtävänä ei ole ainoas
taan kansakouLunopettajien kouluttaminen 
yih.tä vä1hän kuin yliopiston teh.tävänä on 
yiksinomaJan virkami'ehien kouluttaminen, 
vaan kummarrkin laitoksen yhtenä kaikkein 
tärkeimmistä tehtä.vi~:~tä tuiee :olemaan tie
teellisen tutkimustyön eteenpäin vieminen. 
Ja tämä on erittäin tärkeä kohta. Voi 
olla, että ylimenoaikana ei opettajataso 
tule Jyväskylän korkeakoulussa olemaan 
yhtä korkea kuin se on Helsingin yli
opistossa V'astaavissa tieteissä, mutta yli
menoaikana on tietysti aina jonkun verran 
vaikeuksia, joita ei ole nähdäkseni kuiten
kaan syytä pitää suurempina kuin mitä 
ne t·odellisuudessa ovat. Voisin main1ita esi
merkkejä toisten korkeakoulujen ko•hdal.ta, 
että niissä myöskin on ollut alkuvaikeuksia. 

Kun on toisaalta pelätty, että ylioppi
laita tulisi valmistumaan liian paljon kan
sa:kouluopetta:ja-alalla, niin tähän pyytäisin 
vain mainita, että nytkin jo on ylioppilailla 
amakin jossain määrin mahd:ollisuus va!L
mistua kansaJkoulunopett.ajiksi. Väitteeseen 
e..ttä seminaarin kautta valmistuneet opet
tajat o1isiv:at keskimäärin ka,tsottuna pa
rempia, en pcwlestani haluaisi yhtyä. Sekä 
seminaarikoulutuksen saaneiden että yliop
pilaiden joukossa on sekä hyvää että huo
noa ainesta. 

Minun, nähdäkseni me kunnioitamme Uno 
C}"gnaeu'ksen muistoa parhaimma1la twvalla 
.päättä:e:ssämme peru:Sitaa Jyväskylään kas
vatusopillisen korkeakoulun. Tämä eriko~ 
:sesti jo senikin takia, että me täten voimme 
.lu:oda uuden .tieteellisen tutkimuslaitoksen 
maahamme miltei ilman mitään lisäkmstaru
nuksia,. Kun näin on asianlaita, niin miiksi 
emme sitä perustaisi. 

Kun tässä meillä nyt on esil!lä sellainen 
opetusministerin aloite, jota 1voin kannat
taa, niin kiirehdin sen heti tekemään .. 

Ed. B r a n d e r: Herra puhemies! Kil
pailu eri suuntien mukaan valmistuneiden 
opettajien kesken takaa parhaiten kehityk-
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sen kansan todellisia tarpeita vastaavaksi ! 

kansakouluopetuksen tärkeällä alalla. Yhtä 
hyvää ainesta antautuu seminaarialalle 
kuin yliopistoalallekin, aivan samoja kan
sanlapsia. On saatava nä.mä ainekset ke
hittymään jalossa kilpailussa kansan palve
lukseen vastaamaan niitä suuria kustan
nuksia, joita opetukseen uhrataan. Ikui
nen kilpailu se on, joka saattaa ihmissuvun 
koettamaan parhaansa ja johtamaan kehi
tyksen oikeaan uomaan. Tiässä ei ,tee ope
tusalakaan poikkeusta. 

J'I'Icidän kansakoululaitaksemme tunnuste
tuin heikkous on ollut se, että se on val
mistanut tar.peettoman monta pienil<tä opin
noiltaan hiukan tyhmänylpeätä opettajaa, 
eli kuten kansan kielellä sanotaan ,puoli
viHaisia". ,Pieni oppi paisuttaa ja suuri 
raha saidaksi <tekee.'' Kehityskykyiset opet
tajat pääsevät vähitellen vapaiksi tästä se
minaarin aiheuttama:s'ta heikkoudesta elä
mänkokemuksen ja jatkettujen opintojen 
kehittämänä. Tulee huomwtuksi lopu1ta tär
kein oppi: ,Kuka teistfi suurin tahtoo olla, 
olkoon kaikkien palvelija". Ja tässä tulee 
JyväS'kylän korkeakoulu tarpeelliseksi , 
avuksi kaikille kansakoulunopettajille, niin i 

maalta kuin kaupungista tulleille, niin se- 1 

minaarin käyneille kuin yliopistosivistyksen 
saaneille. Ja aikaahan opettajille on va
rattu pitkien lomien aikana melkein liikaa
kin. Kehityksestään huolimaton opettaja 
usein loma-aikanaan vieraantuu työstään ja 
hermostuu, kun tuohon kirottuun, voimia 
vaativaan työhön täytyy jälleen palata. 

Ei oppiarvojen saavuttaminen yksin ta
kaa opettajapätevyyttä. Meillä oli lyseossa 
tohtorinarvona varustettu matematiikan 
lehtori ja silloin oli harvinaista niin korkea 
oppiarvo. l\1:utta tohtori oli melkein ke
miallisesti puhdas opettajataipumuksista ja 
eräs lyseolainen oppilas, köyhän työmiehen 
poika piti huolen yksityisopetuksellaan, 
että 200-lu1minen poikajoukko lyseon ylim
millä luokilla sai tarpeellisen ja hyvän ope
tuksen matemaatiikan aikeissa. Synnyn
näistä neroutta ei korvaa tohtorin hattu
kaan. 

Uuden ·korkeakoulun kautta valmistuneet 
opettajat joutuvat varmasti ankaran arvos
telun alaiseksi entisen suunnan opettajien 
puolelta ja tähän yhtynee osa kansakoulun 
tarkastajia ja kansakoulujen johtokuntien 
jäseniäkin. Mutta juuri tämä keskinäinen 
arvostelu ja kilpailu ammattitoverien puo-

lelta on terävin ja pakottaa kummankin 
suunnan koettamaan parhaansa" ,Ja!kautu
mista kahteen kilpailevaan leiriin osuustoi
minnassa aikanaan pelättiin taantumuk
seksi voimien hajautuessa. lHutta kokemus 
on osoittanut tarpeellisen kilpailun hyvät 
puolet, joskin äärimmäisyyteen asti hajoit
tunut kilpailu tuo vuorostaan huonoja lm
kemuksia esille. 

Ei kohtuullista liikatuotantoakaan opet
taja-alalla ole pahana pidettävä. Sen kautta 
kykenemätön aines luonnollisimmin voidaan 
syrjäyttää. 

Aikoinaan kun itse harkitsin forstmes
tarilalalle antautumista niin sanottiin: 
,Suurin vaikeus on opistoon paasyssä. 
li'orstmestareita ei valmisteta liikaa. Kyllä 
valmistuttuasi paikan saat, vaikka tulisit 
idiontiksi" (Eduskunnassa naurua). 'lasta 
E'letsänhoitajien lisätuotanto yliopistossa 
korjasi tämän rajoituiksen valmistuksessa 
ja aiheutti ankaran kilpailun työstä ja 
paikoista. Tällä alalla olisi suunnattoman 
paljon kannattavaa työtä maalla ylioppilas
llikatuotannollekin, kun vain olisi antautu
mista sekä kykyä ja varoja käytettävissä. 

Toivon, että tuleva Jyväskylän kasvatus
opillinen korkeakoulu, kunhan se saa aikaa 
kehittyäkseen sielutieteen alalla (Eduskun
nassa naurua), kuten tääl,lä on sanottu, 
saapi tehdä erään kansan syvästi kaipaa
man ja sangen halatun parannuksen muus
sakin kansanopetuksessa. 

Kansakoulun edeltäjinä ovat olleet papit. 
Tunnustettakoon suoraan, että papit ovat 
suorittaneet tämän kunniakkaan historialli
sen tehtävänsä hyvin. Mutta pojasta polvi 
muuttuu. Surukseen kansa näkee nyky
jään pappien opetusviran siirtyvän aivan 
koulunkäymättömien maallikkosaarnaajien 
tehtäväksi, joissa sattuu hyviäkin, mutta 
paljon epäonnistuneitakin. Kansan suruksi 
yliopistosivistyksen saaneet papit käyttävät 
liian paljon aikaansa muihin maallisiin toi
miin (Vasemmalta: Aivan oikein!), ja sillä 
aikaa punaiset ja mustat ketut sekä sudet 
vievät lampaat (Eduskunnassa naUirua). 

,Toivoisin, että va;staisuudessa Jyväskyilän 
kasvatusopillinen korkeakoulu saisi valita 
ja valmis~taa erittäin saarnavirkaan sovel
tuvista lahjakkaista oppilaistaan työnteki
jöitä tälle kansan kauan ikävöimällä odote
tulle alalle. Eivät saarnaajat nälkään 
kuole, kunhan heillä on annettavanaan sitä, 
mitä kansa odottaa, eivätkä anna kiveä 
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leivän asemesta. ~aikesta pienestä huoli
matta on kansalla vanhoilta ajoilta peritty 
!käsitys: ,pappi paras vierahista' '. Se on 
tarpeellisen kilpailun puute, joka vie alas
päin kansakoulunopettajien ja pappien ta
soa sekä tekee opetuksen kuolleeksi. 

Eräs kansanmiehen antama lyhyt vertaus 
tästä kuolleesta opetuksesta on seuraava. 
Se on sanottu silloin kuin kivisiä kilo
metripatsaita pystytettiin. Kansanmies lau
sui: ,Meidän pappi on ihmeen etevä. Hän 
tekee saarnan taitavasti mittain ja kaavain 
mukaan kuin paras kivimies kilometripat
saan. Siinä on särmät ja suorat sivut pai
kallaan. Se on justiinsa eikä melkein 
(E·duskunnass.a naurua). Mutta saa,rna 
on yhtä kova kuin patsaskin .. Ja kun se 
saarnatuolista pudotetaan kirkkoon, niin 
oikein pelottaa, että lattiasta maali särkyy 
(Eduskunnassa naurua). Mutta minä en 
ymmärrä kummankaan tarpeellisuutta mei
dän elämällemme enkä niiden kalliita val
mistuskustann uksia. '' 

Kansanopettajan suurin tehtävä ei ole 
suurien oppimäärien jakaminen, mutta oi
keudentajunnan istuttaminen ja oppilaas
saan innostuksen herättäminen oppiainei
siin. Jos ·opettaja oppii antamaan tuon 
sytyttävän kipinän oppilaalleen, niin ei 
tuntien lukumäärä eikä pituus ole ratkai
seva tekijä. Tiedonhaluun innostuneena 
hankkii oppilas itse elämänvarrella tilai
suuden tietojen hankkimiseen. 

Leipäpuun valitseminen on kaikille vir
kamiehille yksi sangen tärkeä tehtävä. Työ
hön innostuneita antautuu joka alalle. Lei
päpappeja ja leipäopettajia tulee lähes sa
man verran. Tuossa kuuluisassa Matka
selän majatalossa kuulin kansakoulusemi
naarin tutkinnosta palaaviita seinän läpi 
kuvaavan lauseen: ,Meinattiin päästä ko
vasta maatyöstä vapaaksi ja neljältä aamu
nousennasta helpommille päiville, mutta ei 
se kaikille meille onnistunut." 

Virkamiesten tulee katsoa leipäänsä, 
mutta ylihallituksen tulee katsoa myös, että 
virkamiehet eivät kehity yksin leivästään 
vaarinpitäjiksi, mutta että heistä kehittyy 
myös kansan palvelijoita. 

Monen epäonnistuneen opettajan tointa 
voimme verrata erään ·etevän kirjailijan 
vertaukseen, kuinka ,epäonnistunut opet
taja ikäänkuin kylvää kuivaa pölyä nuoru
kaisten elosta hehkuviin aivopoimuihin ja 
kuolettaa oppilaan parhaat harrastukset 
pitkiksi ajoiksi''. 

Nuorten kasvatus vaatii parhaita ja tar
koituksiltaan rehellisiä voimia. Sanotaan, 
että lapsille ja koirille ei voida pitkälti 
teeskennellä. Opetuksen kehittämiseen kan
natta:a uhrata varoja. Kansa on aina ollut 
tässä runsaskätinen niin ylioppilaille kuin 
kansakoulunopettajillekin. Tämä laki vie 
opetustointa eteenpäin. 

Kannatan suuren valiokunnan mietintöä. 

Ed. Kallio koski: Kun eräät tääiJ.lä 
esitetyt lausunnot antavat aihetta muuta
miin huomautuksiin, nousen varovaisuuden 
vuoksi puhujalavalle, etten joutuisi kesken 
puheenvuoron ikeskeytetyksi, vaikka en 
aiokaan enää pitkään puhua. 

Ed. W ainio täällä, minulle henkrlökoh
taisesti .erinomaisen kohteliaassa lausun
ITossa, oli kuitenkin mielestäni käsittänyt 
eräässä kohdassa hiukan väärin lausun
toani. En ole puolestani epäillyt, että 
meilllä jonkun vuoden kuluttua ei olisi ta:r
peeksi laihj.akkaita oppilaita tarjolla Jyväs
kylän kasvatusopilliseen ik:orkerukouluun. 
Minä en kyllä us'lm, että ylioppilastuotan
toa voitaisiin nii.lll raj1oittaa, että tä!llaista 
puutetta tul~si esiintymään. Olen ainoas
taan sanonut, että jos ylioppilastuotantoa 
rajoitetaan, kuten vältti1mätöntä olisi, me
nettää perustettu korkeakoulu sen miltei 
rajattoman tilaisuuden oppilasaiueksen va
linnan suorittamiseen mikä sillä nykyisin 
on. Ja sill'oin rei enää 10le samata varmuutta 
oppilasaineksen kunnollisuudesta kuin ny
kyisin. 

Ed. Virkkunenikin oli eräässä ikohdassa 
mielestäni käsittänyt lausuntoni hiukan 
vaarm. En ole lausunut minkäänlaista 
epäHystä Jyväskylän kasvatusopillisen kor
keakoulun sopivaisuudesta näiden kasvatus
opillisten ja. sielutieteellisten tutkimusten 
harjoittamiseen, kun on puhe tästä opis
tosta tutkimUJSten s u ro r i t t a m i s p a i k
k a n a. Nimenomaan sanoin, että p a i lk k a 
mielestä n·i on sopiva. Epäilin ai
noastaan sitä, voisiko tämä laitos ~saada 
palvelukseensa pä.tevimmät tutkijavoimat. 

Minä en käsitä, mitenkä. ed. Huotari Olli 
saanut aiheen .siihen huomautukseen, minkä 
hän lausuntoani vastaan teki. En mieles
täni ole millään tavalla aliarvioinut toi
messa olevia ylioprpilastutki:nnon kautta 
valmistuneita 'Opettajia. Olen ainoaJstaan 
sanonut, että heidän toimintnaSitaan ei vielä 
ole samanlaista varmuutta sen kokemuksen 
perusteella, joka on olema,ssa, kuin on se-
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minaarivalmistwksem saaneiden toiminnasta. 
Ja sanoin nimenomaan vielä, etten suin
kaan väitä, että ol1si saavutettu epäedulli
sia kokemuksia. SarLoin vain, että airka on 
liian lyhyt, jotta voitaisiin saavutettua lm
kemusta pitää tarpeeksi varmana. 

Ed. Voionmaa on esittänyt eräitä huo
mautuksia lausuntoni johdosta. Mitä tulee 
hänen ·epäilyksiinsä käs1tykseni swhteen 
näiden kasvatusopillisten tutkimusten suo
rittamisesta Jyväskylän kasvatusopillisessa 
korkea!koU'lussa, niin minä tahdon paJ.aut
taa muis.tiim, että lausuntoni alussa heti 
sanoin, että avoimesti myönnän, että tämä 
puoli 10n nimenomaan se osa tämän laitok
sen toiminnasta, jorrka arvostelemiseen 
myönnän itselläni olevan heikoimmat edel
lytykset. Ja tällä varauksella •esitin arvos
teluni mielestäni kokolai!lla varovasti. 

Mitä sitten ,tulee lausuntooni ylioppilai
den liikatuotannon sijoituspaikkojen etsi
misestä, en suinkaan asettunut sille kan
nalle, 'ettei mi,ssään tapamksessa eikä mil
lään ehdolla olisi etsittävä sijoituspaikkoja 
ylioppi1laiden liikatuotannon sijoittami.seksi. 
Olen sanonut vain, että tämä ta r koi
t u .s s i 1n ä n s ä ·ei ole r i i t .t ä v ä j.oi
hinkin uusiin toimenpiteisiin ryhtymiseksi, 
ellei tällaiselle toimenpiteelle ole muuta 
peru:stetta. Puhuin myös ylioppilaiden lii
katuotannon rajoittamisesta. Tahdon lisätä, 
mitä siihen ilausunnossani j'O edellä 8anoin, 
sen, että omasta puolestani myÖinnän, että 
rajoittaminen on erinomaisen vaikeata. 
Oppikoululaitoksemme supistaminen koh
taa kyllä varmasti mi'ltei ylivoimaisi.a vai
keuksia silloin, j•os ·siihen käytännössä r,?h
dytään. Sillä vaikka 'Ollaankin ehkä pe
riaatteessa yhtä mieltä siitä, että oppi
koululaitosta olisi supistettava, .tullaan kui
tenkin aivan erinomaisen suurien vaikeuk
sien eteen, kun tule kysymys jrorukun yksi
tyisen oppikoulun lal\;kauttamisesta. Hen
kilöt, jotka muuten saattavat lmnnattaa jär
jestelmän supistamista, panevat kynsin 
hampain vastaan, sillon kun tulee kysymys 
,meidän koulun" 1laJkkauttamises,ta. Ja s•e 
on tämä seikka, joka teJkee tämän rajoitta
misen kovin vaikeaksi. 

Ed. Malkamäki ei käsittääkseni ole käsit
tänyt lausuntoani väärin. Minun on vai
keata sitä muut·en ymmäntää, kuin että hän 
on tahallaan vääristel'lyt lausuntoni. Tä
hän käsitykseen minulle antaa oikeuden se 
letkauskin, joka sisä:ltyy hänem lausuntonsa 

alkwosaan, joka minusta tässä keskustelussa 
esiintuotavaksi oli sopimaton, keskustelu 
kun muuten on yleensä liikkunut arvok
kaassa ja asiallisessa sävyssä, ja minäkin 
puolestani olen yrittänyt pysyä esilläole
vassa 3!Siassa. Hänellä ei olisi pitänyt olla 
mitään oikeutta puhua sitä, että minä olen 
sanonut jotakin halventava~a maan ylioppi
lasikunna.sta, minä kun en ole sanonut yli
oppilaista yhtään ainoa.ta sanaa. En o'le 
ar111ostellut ,heitä millään tavailla, en myön
teiseen enkä kielteiseen suuntaan. Olen sa
nonut ainoastaan, että lapsilla, jotka me
nevät oppikouluun, ei yleensä voi oLla sa
manlaista henkistä heräämistä kuin voi olla 
sillä nuorisolla, joka pyrkii seminaariin. 
Mikä arvo tälle heräämiselle annetaan, S{7 

on tiety,sti persanallinen asia. Minä puo
lestani panen sille melkoisest] arvoa, ed. 
Voionmaa ei. Minä en suinkaan ta:hdo, 
väittää, että minun käsitykseni asiasta oli 
oikea, olen esittänyt vain käsitykseni 
asiasta. 

Minä huomaan joutuneeni yksinäiseksi 
huutavan äåneksi erämaassa tässä asiassa, 
mutta olen katsonut velvollisuudekseni esit
tää myös epäilyksiä a•siassa. On erinomai
sen hyvä, jos ne ova;t aiheettomia.· 

E.d. Malka mäki: Minun täytyy sa
noa, että minä kyllä ed. Kalli!okosken en
s~mmäisestä puheenvuorosta sa,in sen käsi
tyksen. Hänhän nimenomaan useampaan 
kertaan, ainakin kahteen kertaan, mainitsi, 
kuinka ,parhain opettaja-'aines'' tulee se
minaari tietä. Ja muuten!kin hän lausui 
siinä yhteydessä sellaista, jonka minä käsi
tin ylioppila1den halventamiseksi, •että yli
oppilaat hänen mielestään siis eivät tole 
sopivaa opettaja-ainesta. Sitten seminaa
riin menevien erikoista ,henkistä herää
mistä'' hän myös moneen kertaan painosti, 
niin .että kyllä minä ehdottomasti tulin sii
hen käsitykseen, että hänen mielestään yli
oppilasopettajat ei111ät olisi niin soveliaita 
kuin seminaaritietä valmistuneet, lyhytai
kaisemman koulutuksen saaneet. 

Ed. P i t k ä n e n: Minä tällä kertaa pi
dättäydyn puhumasta pa,ljon tästä asiasta. 
Olen jo kantani merkinnyt, että tulen ·v~ 
tustamaan suunnitellun korkeakoulun pe
rustamista. Minun on vain nyt syytä huo
mauttaa ed. Heiskasen puheenvuoron joh
dosta. Hän pitää erittäin ihyvänä, että on 
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paikattornia opettajia ja perustelee sitä 
sillä, että se synnyttää terveellistä kilpailua. 
Minä olisin toivonut, että hän olisi sanonut 
kaikkiin virkamiehiin nähden tämii<n. Sillä 
se saattaa olla tärkeämpää vielä muilla 
virka-alöilla kuin opettajain kesken tämä 
terve kilpailu. Mutta minä yhtyisin hä
neen eräällä varauksella ja se olisi se, että 
sallittaisiin terveen kilpailun vallita paik
koja hakiessa ja hakijan annettaisiin mää
rätä palkkansa. Minä luulen, että pal'kan
koroituiksista rpuhuminen loppuisi sinä päi
vänä. Ainakin opet.tajien kesken oEsi tämä 
varmaa. Paikattomat ylioppilaat, paikat
tomat ma;isterit, insinöörit ja kaikki sellai
set, ne tuskin enää ovat niin ,korkeita 
vaatimuksissaan, mitä nykyiset virkamies
ten palikat ovat. Ainakin opettajat ovat 
tll!rjoutuneet tekemään työtä paljonkin hal
vemmalla, kun vaan paikan saisivat, sillä 
kouluvelat ovat raskaat. On hyvä puhua, 
kun on palkka virkamiehenä. Hyvin kan
nattaa puhua terveellisestä kilpailusta, 
mutta on muistettava, etteivät ne, joilla ei 
ole leipää eikä ole korkorahoja, siedä pu
humista terveestä kilpai·lusta. Hänen ver
taubens•a kahden isän pojasta todistaa mie
lestäni aivan selvästi sen, että tähän asti 
.ainwkin ja hyvin suuri mahdollisuus on vielä 
eteenkinpäin, on tullut opettajiksi hyvin 
useita ylioppilaita sattumalta. Juuri se, 
kun hän taMoi todistaa sitä, että varojen 
puutteesta tai mui&ta syistä jäävät luvut 
kesken, niin silloin ei ole muuta ollut keinoa 
kuin lähteä pyrkimään lyhintä tietä lei
pään ja kansakoulunopettajaksi. Useita on 
tällaisia sattumalta tulleita !kansakoulun
opettajia ja eivät ne ole kaikkein parhaim
pia. 'On sellaisia;kin opettajia, jroiden lu
vut ovat jääneet huonon käytöksenkin ta
kia kesken ja ovat tulleet kansakoulun
opettajiksi. 

Ed. K a l ·l i o k o s k i : Ed. Malkamäeille 
minä tarhtoisin vielä huomauttaa, että se 
seilkika, että olen lausunut myönteisen ar
vostelun seminaariin py:r'kivästä nuorisosta, 
ei mitenkään pitäisi sisältää halventavaa 
arvostelua ylioppilasn:uorisosta, josta minä 
en 'Ole puhunut mitään. 

Ed. He i s k a n en: Minun täy.tyy ed. 
Pi1Jkäsen puheenvuoron johdosta lausua 
muutaman sanan, koska hän on i[meisesti 
käsittänyt minut väärin. Minä puhuin, 

että liikatuotannolJa on myös hyviä puo
lia, mutta minä a1leviivasin sitä, että sillä 
on erittäin suuret huonot puolensa. Pyrin 
osoittamaan, että tällä mitalilla on onnelksi 
valopuoliakin, nimittäin että kilpailu siten 
kovenee ja kohottaa viJ'ka;miesten tasoa. 
Minä siUoin puhuin nimenomaan kaikista 
virkamiehistä enkä ainoastaan kansakou
lunopettajista. En halua ruveta iffieskuste
lemaan siitä, mitenkä onnistunutta olisi 
ruveta va1tion virkoja myymään jonkun
laisilla huutokaupoilla. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen Y'ksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

1-4 §, lakiehdotuksen johtolause ja ni
milke hyväksytään keslmsterlutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely ju1iste
taan päättynee'ksi. 

6) Ehdotukset laiksi vakuutusneuvostosta ja 
laiksi valtion tapaturmatoimistosta. 

Esitellään suu~en valiokun;nan rrnietintö
:ru :o 25 ja otetaan t o i se en k ä s i t t e
I y y n siinä sekä työ:vä:enasiainrvaliokunn:an 
mietinnössä n :o 4 valmistelevasti !käsitelty 
h'allituksen: esi,tys n :o 59, joka. sisältää y1lä
maini tu't laki ehdotukset. 

P u ih e m i e s : Käsi ttelynr p:ohja,rua on 
suuren valiokunnan mietintÖ• n :!o 2'5. Ensin 
saJlitaan asiasta yleiskeskustelu; sen jäl
keen käydään la:kiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. B r y g g a r i: Herra puhemies! Kä
siteltävän lakiesityksen ensimmäisessä kä
sittelyssä olin tilaisuudessa toteamJaaru, että 
Lailla tehdä'än lain sisällön vagtainen. asiain 
käsittely lailliseksi, ja että lakiesitys sisäl
tää .työläist:en oikeuksien: supistamisen. 
Herra A. Vimnko Uudessa Suomessa ar.
vostellesswan käsiteltälvänä olevaa lakia, to
teaa porvruriston kannalta, että kyseessä
oleva laki on parannus, j.a hän suosittelee 
edus'kuntaa ott.amaan kolko askeleen maal-

124 
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säHön mukaan iLman erikoistoimen:pidettä 
ova,t sen r,at'kaistavana. 

Saadaksemme kuvan siitä, miten suuressa 
määrässä työ.läisten oikeuksia kyseellisen 
pylk.älän puitteissa väthennetään, minä pyy
dän maini:ta numeroita viililleisiltä vuosilta. 
r"'lhteensä oli v1aJkuutusneuvoston ratkaista
v.ana v. 1930 9,951 asiaa, :v,. 19G1 8,.71·6 
asiaa, v. 1932 9,488 asiaa. Näi:stä oli alis-
:te.ttuja v. 1930 1,759, v. 1931 l,-667 ja v. 
1932 1,661 asiaa. Näin ol~ien jää ,siis ain,oas
taan osa vaikutusvaltaa työläisille asioiden 
käsittelyssä. Näin valtavan suuri määrä 
asioita siirtyy 3-jäsenisen neuvoston r.att
kaistavaksi, johon maallikkojäsenillä ei ole 
enää •vaikutusvaltaa. 'Tähän: huomautetta
,neen, että käsiteltä:vänä oleva.ssa ~ai:ssa on 
malhdonista .siirtää 3-jäsenisen neuvoston 
·käsittelypiir.iin kuuluvia ,asioita 5-jäsenisen 
.neuvoston käsiteltäviksi. Niin on asia kol
messa ta1pauksessa: ensiksi, että asia on 
:periaatteellinen, toiseksi, että 3-jäsenin:en 
neuvosto ei ole asian ratroaisussa yksimieli
nen ja kolmarunJeksi, ,että joku 5-"jäsenisen 
neuvoston jäseni-stä ennakolta v.aatii j,ohlta
jaa sii1~tämään jonkun a,si.ar1 5-jä:senisen 
neuvoston päatettäväksi. Minä asian en
simmäisessä kä,sittelyssä jo osoitin, miten 
teoreettista on se mahdoHisuus, ett!ä asiat 

likkojä,sen,ten poistrumisessa neuvoston Jase
nyydestä seuraavalla tavalla : ,·Työnanta
jain ja työntekijäin läsnäolo vakuutusneu- : 
vostossa ei ol~e tarpeellista tämän tuomio
istuimen pätevyyden kannalta ei:kä sillä 
myö.sikään edistetä mitään sosiaali:sia ta:r:koi
tusperiä. Tällainen jäTijestely ei myöskään 
tul:e valt.io!l:le halvaksi, vaan päinv,astoin 
työnantaja- ja työntekijäijäsenten päiväm
hoihin ja matka:kulu~hin menee .ainakin yh
den kor;keap:alk'kaisen virkamiehen palkkaa ' 
va,staava määrä.'' Ja lopuksi hän suosit
telee: ,,,Oli.si syytä harkita, eikö vakuutus
tuomioistuimen uudistamiseksi ollisi otettruv,a 
täysi aslkel ja .kokonaan luovuttava neu
vostojärj:estelm&stä.'' Voimassaole~an lain 
2 § :ssä on määriteLmä vakuutusneuvoston 
kokoonpanosta. Se sisältää, että vakuutus
neuvostoon kuuluu johtaja, lainoppinut jä
sen, kaksi :J:äälkäriä, neljä työn,tekijä- j.a 
:n:el,jä työnantajajä:sentä, sekä määritelmä 
siitä, minJkä ammattien aloilta neuvoston 
maalhkkojäJsenet on v'>alittava. Näin !ko
koonpantu vakuutusneuvosto on se •tuOilllio
istuin,, joka r,at:kaisee tapatu[llThavaJku:utus
lain puitteissa elinkorko~, päi,väraJhaa j,a 
louH..ckaanrtun:een ·h:oitoa koSikevat asiat. Nämä 
aJSiat ov>a,t niin lähe,isiä työ,Läisille ja laa
dultaan niin erilaisia muiden tuomioi!stuin
ten käsiteltäiviin joutuneisiin asioihin ni1h
den, että tyÖiläisten edustus olisi käsityk
seni mukaan välttämätön. Tämä ei ole kui
tenlkaan kä,siteltävänä olevan lain muka:an 
enää sen jäLkeen mahrlollista, kun ~alki tulee 
voimaan. Käsiteltävänä olev;run lain 2 § 
si,säJLtää, että neuvoston maallikkojäseniä 
vä)hennetään 4 :stä 2 ::e:en ja että 3-dä:seni
seen neuV'ost.oon ei ·enää maaHikkojäseniä 
kuULu. 

, :voitaisiin, edes tärkei,mmätkään, :siirtää 5-
, jäseniseen neuvostoon. Ja minulla Olli ooel

leen se käsitys, että ne oikeudet, jotka on 
tässä varattu m. m. 5-jäsenisen neutvoston 
jäsenelle asioit.ten sii.:r;tämisestru, ovat suo
r,31sta.an t1eoreettisia, e1l1ei ole toimeenpan:o
asetnksessa 'Varattu er.ikoisoikeuks.ia saman
,laisila, kuin on lääkäri- ja ttuomarij'ä:senilla 
.nykyjään jaoston käsittelemiin asioihin 
näihden,. 

.Suurin huononnus, työläisille kuuluvien 
oikeuksien su!pistus, sisältyy lakiehdotuk,s.en 
4 § :ä'än V:erra:tessa sitä :V:oima.ssa olevaru lain 
6 § :ään. Esityksen 4 § sisältää, että va
ikluutusneu:vost:o asioiden käsittely,ssä j.ae
taan ka:hteen neuvostoon, 5- ja, 3-däsen,iseen. 
5-jäseni:sessä on vidä työläisedustus mu
kana, mut,ta ei 3-jäsenisessä. 5-jäsenimm 
neuv;osto käsittelee airuooota:an alistetut 
asiat niissä tapauksissa, jol1oin1 vakuutus
ilaitos on ,ant.aruut kielteisen päätölksen tapa
tumman koi1vauksesta. Täysin kielteisiä 
päätöksiä- nirn ainakin käsitän- vakuu
tuslaitokset antavat hy;vin ha,rv.oin. Näin 
ol.1en on niitä asi·oita välhän, jot~m lain si-

Kuten numerotiedoista ilmeni,, on ·aliste.t
>tuja a,sioita viime vuonna ollut 1,6,61 ja 
:v,alitusasioita 797 eli yhteensä valitus- ja 
ali,stettuja a:sioita 2,4158. Jos a:sioiden kä
.s~ttelyn jouduttamiseen näihden olisi talr
peellista mennä neuv1oston jäsenmäärän vä
:hen:t.ämiseen, siimJä olliisimmc voineet ona 
mukana, mutta edelLeen olisi pitänyt säi-
lyttää voi:m3Jssa olevan lain 6 § :n sisältä
.mäJt oikeudet tyiö'väell:e. Näin ei ole kuiten
kaan .tapahtunut. Kun näyttää si]tä, etfä 
asian tässä vaiiheessa on :maillilotoruta sa1ada 
l3Ji'n sisäl:töä muuttumaan sellaiseksi, että 
5-jäseni[}'en neuvosto ratkaisisi alistus-, •V& 
litus- ja elinkor.rooa koskevat asiat, näin 
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minä koetan vielä asian tässä vaiheessa 
saada lain yksityiskohtaisessa käsittelyssä 
sellaisen muutoksen, että edes alistus- ja 
valitusasiat olisivat niitä, jotka ratkaistaan 
5-jäsenisessä neuvostossa. . 

Tässä yrhteydessä on tiedu:stelta~a, minfu:ä 
sisältöisenä ~aikoo 'hema s:osialimini!Steri rval
mistuttaa toimeeruparnroa,setu:ksen., aiotaanko 
siinä varata työläis,jäsenelle, joka kuuluu 
5-jäseniseen n~eu:vostoon, kuin myöskin työn:
aruta;jajäsenei.Le samat oikeudet kuin ~ä:äkä
rille ja Jainoppineelle jäsenelle kokousa:Siain 
enn:akkotarkastuksessa.. Jos :tämänsisältöi
ooksi on aikomus toimeenpanoasetus va!1mis
taa,, niin silloin vi:elä muo:dostuu ,ma:hdol
lisuus :työläisilQ:e päästä selville niiden. asia
pa:perien mukaisesta asiain käsittelystä, 
jotka 3-jäsenåsessä neuvostossa ~tulevat rat
kaistaviksi. Ja ainoasta:an :täten on mah
dollista saada käytäntöön ,se teoreettinen 
nakökohta, mikä on sisällytetty käsiteltä
vänä olevian lain 4 § :n viimeiseen moment
tiin. 

HaJ:uaisin myös tässä yhteydessä ilmo
mauttaa, että se käsittelytapa, että ensiksi 
käsit.ellään laki va:kuutusn,eu;vostosta ja v:a
lio:kunnassa on 'vasta ·vailmisteluasteella laki 
työväen ·tapaturmwvakuutuksesta, ei ole oi
kea. Saattaahan ta,pahtua, että ~ta!l)aJtumna
va:kuutusJaki joltakin kohdalta muodoSitnu 
sen: sisälltöiseksi, joka ei ehkä 'vakuutus
neuvostolain mukiaan olisi suotavaa 'ja näin 
ollen on siis tä:mä käsittelyjärjestys minun 
käsittääkseni taJpahtunut väärin. 

Asian yiksityi:skdhtaisessa :käsittelyssä aion 
teh:dä muutosehdotuksen lain 4 § :n 1 mo
ment:tiin, ja toivon, että eduslkunta oJisi 
suorpea telkemälleni esitykselle. 

Sosialiministeri H y n n i n :e n: Hem,a 
pu'hemies ! Niinkuin täällä ed. BrJig1garri 
!huomautti, V'akuu:tusneuvoston samoinkuin 
tapatur.malautakunnan tyom:äärä on vuosi 
vu:odelta voimakka.asti kasvanrut. Kun esim. 
vakuutusneuvoston :käsittele:mi:en as1,am 
luku o]i v. 1924 vain 5,403,, !koh:osi se v. 
1929 jo 10,4 76 :een ja on sen<jälkeen: pysy
nyt edellelenkin 10,000 seutuvissa. Nykyi
nen jä;rjestelmä, miwkä muka1an vä,hintään 
5-ihenkinen neuvosto, joista neljä hoi,taa 
tehtäiviääm. si!vu:toimena, ratkaisee esitte
lyissä vuosittain noin 9,000 a 10.,000 asiala, 
ei ole oso'i:ttautunut joka suhteessa ailvan 
tarkoituksenmukaiseksi. Pakostakin :on käc 
sittelyn täytynyt ·käytännössä muodostua 

sellaiseksi, että lääkärijäsen ennen esittelyä 
tarkastaa asiakirjat lää!ketiete'elEseltä ka:n· 
naMa, laJkimies juriidiselta kannalta, minkä 
jäLkeen jahta:ja :määrää oman :kantans:a. 
EHei mitään crimiei1isyyttä i:lmene näiden 
kolmen jäsenen välillä, t:odeta:an elin!koriko-, 
valitus- ja ulosmittausasioiden esitte'lyssä 
ilman asioiden tarkempaa selostusta :Se lop
putuLos, johon n.ämä .kolme jäsentä ovat 
tulleet, ja se merkitään. pöytäkirja:aill va
kuu,tusneuvoston päätökiseksi. Jos ·erimieE
syyttä ilmenee, esitellään asia .trurkemmin 
ty;önantaja- ja työntekrjäjä.senille, jolloin 
asia,sta keskustellaan ja äänestetään. Niin 
sanotuissa alistusasioissa el;i ~siis lliiissä ta
pauksissa, jolloin vaikuutuslaitos on levän
nyt 1korvauksen :silllä penvst'eella., ettei se 
katso haki1j·all:a olevan oikeutta korvaukseen 
Yäitctyn ta.i ilmoitetun tapatunman joh
dosta, esitellään a:sia.t tarkemnnin ja ihuo
mauteta,an eriikoiJsesti niistä .tapmuksista, 
joissa erimi·elisyyttä on syilltynyt rusi:alkirr
jat ta11kastaueiden jäsenten välillä. 

Eduskunn.all:e jätetyssä hallituksen esi
tyksessä .on tahdottu pyrkiä siihen, että 
vakuutusneuvosto 3-jä.seni'senä salisi .rat
kaista ne elinkorilm-, valitus- ja ulosm~:t'tau:s
asiat, jo~sta 1kakemuksesta ti·edietään,, että 
ne tavalilisesti ilman erimielisyyttä ja kes
kustelua ratkaistaan ta;rkwstan.eidoo jä:sen~ 
ten esitysten mukaisesti. Samaan ry(hmääin 
kuului1siiva,t vielä vi~a.ston. sisäiset rusiat, 
joilla e'i ole suoranaista y'ht:eyttä 'korvaus
asioi!den ikan1ssa. TaaiS ne asiat, joissa nämä 
koLme jäsentä. ovat erimieliset t.ai joilla 
katsotaan ·olev:an periaatteellinen merkitys., 
siirret'tä'i:siin 5-jäsenisen neuv,o.ston ratkai\s
tav;aiksi, samoinkuin ne :trupauksiCt, jo:istJa 
asiml!omainen: työn:antalj·a-, tyiöntekijä- tai 
sotilasjäsen on ·ennen &si:an käsittelyä il~ 
moittan:Ut haluavansa oU:a mukan'a asiaa 
kitsiteltäessä. Tällä tavoin jär:je.s'tet:tynä 
sä~lyy kaikille jäsenlUe tila:isuus oHa !lllU!

kana päättämässä niistä aS!1oilsta,, joissa !hei
dän myötävaikutuksella.an tähänlkin saakika 
on ollut tosiasiallinen merkitys. Uudistuk
seLla voiteta,an ta:as ;se etu, että esitte:lyjä 
riidattomia as.io,ita varten voidaan pitää 
usea,mmin ja ·vii~lm-,aikana j:a saadaan yleen
säkin asiain !kulku entistä nopeamma®si. 
Kun työnanta'ja- ja työntekijä:jäsenet edus
ta:v:at ammattikokemusta teollisuuden eri 
aloilla ja m&a:taloudessa, ·on var.sin tä;rkeäitä, 
että he v;oiva:t edelleenkin tehokkaalla ta
vaHa al!la mu'kanla asiojta va[mutusneuvos-
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tossa :ratkaistaessa. Olenkin vakuutettu 
siitä, että käytäru.töön otett&va~si ehdotetun 
uuden järjestelmän puitteils'sa ,tämä on yhtä 
suuressa määrin kuin tä.hänikin asti mah
dollista, ja tulee, sosialiministeriö huolehti
ma:an :silitä. ~että edelläma:inittu asiantunte
mus tuLee vaJkuutusneuvoston samoinkuin 
tap:atu:crnatoimi,stolllkin ratkaistav;a:ksi jäte
tyissä a:sioissa riittä:västi hUJomioonotetuilmi. 
Korvauksen myöntämistrupa tulee asetuiksen 
mukaan riippumaan miniisteriön päätök
sestä men1o1ar.vion puitteissa ja voida;an nä~n 
,ollen asia mellko joustavwsti jänjestää. 

Yleiskeskustelu julistet:aan pä:ä:ttyneeksi. 

Ensimmäisen l&kiehdotuksen 1, 2 ja 3 § 
hyväksytään. 

4 §. 

Ed. B r y g g a r i: Niillä perusteilla, 
jotka äsken puheenvuorossani esitin, pyy
dän ehdottaa, että käsiteltävänä olevan 
4 §:n ensimmäinen momentti muutettaisiin 
näin kuuluvaksi: ,Asiat, jotka on alistettu 
tai valituksen kautta joutuvat vakuutus
neuvoston käsiteltäviksi, ratkaisee vakuu
tusneuvosto 5-jäsenisenä siten, että asian 
käsittelyyn ottaa osaa johtajan, asessorin 
ja lääkärin lisäksi asian laadusta riippuen 
joko asianomainen työnantaja- ja työnte
kijäjäsen tai sotilasjäsenet.'' 

Ed. H i l t unen: Koska ed. Bryggarin 
tekemä ehdotEs on selvä parannus tähän 
4 §:ään, niin pyydän sitä kannattaa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Bryggari ed. Hiltusen kannattamana 
ehdottanut, että 4 §:n 1 momentti saisi 
seuraavan sanamuodon: ,Asiat, jotka on 
alistettu tai valituksen kautta joutuvat va
kuutusneuvoston käsiteltäviksi, ratkaisee 
vakuutusneuvosto viisijäsenisenä siten, että 
asian käsittelyyn ottaa osaa johtajan, 
asessorin ja lääkärin lisäksi asian laadusta 
riippuen joko asianomainen työnantaja- ja 
työntekijäjäsen taikka sotilas jäsenet.'' Kut-

sun tätä ehdotusta ed. Bryggarin ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Bryggarin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

!i--7 §, ensimmäisen lakiehdotuksen joh
tolause ja nimike, toisen lakiehdotuksen 
1-5 §', johtolause ja nimike hyväksytään 
keskustelutta. 

Lakiehdotusten toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

7) Ehdotukset laiksi viran- ja toimenhalti
jain palkkausten vähentämisestä ''uoden 1934 

aikana. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 2~6 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 9 valmistelevasti käsitellyt 
hallituksen esitys n:o 10 ja ed. Kestin 
y. m. lak. al. n:o 24, jotka sisältävät mai
nitut lakiehdotukset. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 26. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen jäl
keen siirrytään suuren valiokunnan ehdot
taman lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen kä
sittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. Leppä l ä: Suuri valiokunta ei ole 
ottanut huomioon maalaisliittolaisten käsi-
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teltävänä olevassa valtion viran- ja toimen
hal tij ain palkka usten vähen tämisasiassa 
valtiovarainvaliokunnan mietintöön liittä
mää III vastalauseen lakiesitystä. Sen pe
rusteluissa sanotaan: Maan taloudellinen 
tila sekä valtion raha-asiallinen asema pitkä
aikaisen, yhä jatkuvan pulan vuoksi on mie
lestämme siksi vaikea, että valtion viran- ja 
toimenhaltijain palkkausten parantamiseen 
ei ole aihetta. Pyydän sen vuoksi, herra 
puhemies, kun vielä ei ole myöhäistä selit
tää, mitä tämä lyhyt perustelu sisältää ja 
miksi me olemme tulleet käsiteltävänä ole
vassa asiassa toiseen tulokseen kuin valtio
varainvaliokunnan enemmistö ja nyttemmin 
myöskin suuri valiokunta. 

Suomella on kunnollinen ja hyvä virka
miehistö -- poikkeukset vain vahvistavat 
säännön -- mutta tämän köyhän maan 
virkamiehistöllä on myöskin suhteellisen 
hyvä asema kansamme taloudellista asemaa 
kokonaisuutena tarkastellessa nykyisten 
palkkojenkin vallitessa parhaillaan elettä
vänä ·aikana. Tämän käsityksen sain jou
tuessani kerran aikaisemmin verrattain 
yksityiskohtaisesti tutustumaan useitten 
muitten Europan maitten virkamiesten 
palkkaukseen ja asemaan. Silloin vakau
tui myöskin se käsitys, että jos virkamies
temme pall\'koja on aihetta parantaa, tulee 
sen ,tapahtua nykyisten virkamieiiDJJenojen 
puitteissa työaikaa lisäämällä, työn tekniik
kaa ja työtehoa kehittämällä ja paranta
malla, siis virkamiehistöä vähentämällä ja 
jäljellejääneiden virkamiehien palkkoja 
parantamalla. 

Kun tähän nyt ei ole mahdollisuutta, on 
virkamiehistömme palkka-asiaa katseltava 
koko kansan elintason valossa, niinkuin sitä 
on parina edellisenä vuonna tarkastettu ja 
on ollut pakko tarkastaa. 

Käsiteltävänä olevan asian ensimmäisen 
käsittelyn aikana sain varsinkin hallituksen 
asianomaisen jäsenen, mutta muittenkin 
virkamiesten palkkojen parantamista puol
tavien puheista sen käsityksen, että meidän 
maassamme on pitJkäaikaisesta pula-ajasta 
päästy, ollaan mUJka saavuttu tai ollaan 
juuri saapumassa taloude~liseen nol1ffiaaE
tilaan. 

Minulla ei ole käsitystä siitä, mitä nämä 
puhujat, niinkuin heidän suunnallaan 
oleva sanomalehdistökin huomioivat, väit
täessään taloudellisen tilanteen tervehty
neen ja normaalisten olojen palautuneen. 

Usein kuulee kyllä näitten väitteitten yh
teydessä mainittavan 1iike-eläanän vilkastu
misesta ja pankkien rahatilanteen helpottu
misesta. 

Mutta onko tämä kaikki, mitä silloin pi
täisi huomata, kun päätellään taloudellisen 
tilanteen helpottuneen ja norma:alisten olo
jen palanneen. Haluan väittää, että se ei 
riitä, ei varsinkaan virkamiesten palkkojen 
koroittamisen puolesta puhuttaessa. Kaik
kihan me olemme valtakunnassa eräänlai
sia toimenhaltijoita. Olisiko maasta rik
kauksia kaivava talonpoika ja ruumiillisessa 
työssä kansa'ansa palveleva työmies tällöin 
jätettävä laskujen ulkopuolelle? Näihinhän 
kansakunta perustuu ja niissä on sen elin
voima. Onko näiden kohdalla jo taloudel
linen tilanne normaalinen? Ovatko ne jo 
pula-ajasta j'a pula-ajan ankarasta puris
tuksesta päässeet? Ja jos eivät ole: Eivätkö 
he ennen muita ansaitse yhteiskunnan ym
märtämystä ja tukea? 

Onko todellakin nyt mainitsemieni väes
töryhmien keskuudessa pula-ajasta päästy 
ja normaalisiin oloihin palattu? Sa~n juuri 
äsken eräältä kunnallis- ja yhteiskuntamie
heltä kirjeen, jonka sisältö antaa vastauk
sen eräällä tavalla esittämääni kysymyk
seen. Pyydän siitä, herra puhemies, lukea 
seuraavaa: ,Nimismies tiedottaa, että hä
nellä on tällä kertaa ulosotossa kunnas
samme olevia tuomioita 146 kappaletta, 
nä;istä on ulosmitattu 24 tilaa ja 89 tuo
miosta irtaimistoa. Loput 30 tuomiota on 
nama paiVma käytävä ulosmittaamassa, 
mitä velallisilla löytyy joko irtaimistoa tai 
tiloja. 

Kunnan ulosottomiehet kertovat, että 
heidän kauttaan on verorästejä useilta 
vuosilta perimättä yhteensä noin 1,900,000 
markkaa. Näistä on ulosmitattuna noin 
2·30 tilaa ja suuret määrät irtaimistoa. Siis 
noin 20 % kunnan kiinteistöistä on ulos
mitattu. Olen myöskin saanut kuulla, että 
hyvin vähän on vuoden 193'2 veroja mak
settu. Nyt ensi viikolla on viimeinen kanto 
ja arvelujeni mukaan voi niitä jäädä räs
tiksi 1 milj. markkaa. Tilanne on siis ver
rattain synkkä.'' 

Kunta, josta tämä tilasto on, on puhdas 
maanviljelykunta. Sen 1,369 viljelmän 
keskipinta-ala on 35 ha ja niillä viljelty 
ala keskimäärin 4.9 ha. Nämä viljelijät 
eivät ole osallistuneet liiketoimiin ja sen
vuoksi ole sortumassa. Tuskin siellä yhdel-
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läkään on autoa, joista näissä yhteyksissä 
on niin paljon puhuttu, ei myöskään muuta 
ylellisyyttä. Mutta opintovuosiensa velkoja 
maksaessaan nämä 20% maanviljelijöistä 
ovat virkansa menettää. Syy ei ole aina
kaan yksin heidän. 

En uskalla tehdä kysymystä, eikä lie so
pivaakaan, mitä kuuluisi virkamiehistöstä, 
jos 20 % tai vain sanokaamme 2 % heistä 
joutuisi paikattoma:ksi, palkattomaksi ja 
elä:kkeettömäksi. 

Herra valtiovarainministeri asian ensi 
käsittelyn aikana puhui myöskin elinkus
tannusindeksistä ja katsoi niidenkin vel
voittavan eduskuntaa luopumaan virka
miesten palkkojen vähentämisestä. 

Mitä todistavat indeksit? 
Elinkustannusindeksi oli meillä vuonna 

19128 1,232. 7, V. 1929 1,225.3, V. 1930 
1,129.2, V. 1931 1,038.6, V. 1932 1,024.7 ja 
v. 1933 10 kuukauden ajalta 1,001.4. r~as
kevan elinkustannusindeksin vudksi on siis 
virkamiestemme taloudellinen asema vuosi 
vuodelta parantumistaan parantunut. Se 
on myöskin huomattavasti parantunut siitä, 
kun Paasikiven komitea teki ehdotuksensa 
virkamiesten palkkojen pienentämiseksi. 

Saisiko nyt tehdä pienen laskelman? 
Virkamies, jolla 19128 oli palkkaa esim. 
18,000 markkaa, sai sen elinkustannusindek
sin laskun vuoksi vuonna 19313 22,170 
markan suuruisena. 75,000 markan paLkka ' 
oli samoissa suhteissa kohonnut 92,400 
markkaan. 

Mutta mitenkä on vaihdellut maamiehen 
palkka samanaikaisesti? 

Jos maamiehen tuotteistaan saama arvo 
vuonna 1928 merkitään luvulla 100, oli se 
1929 99, 1930 81, 1931 71, 1932 70 ja 1933 
myöskin 10 kuukauden ajalta samoin 70. 
Hänen palkkansa on vuosi vuodelta siis 
laskenut. Jos maamies 1928 sai 18,000 
markan tulon, oli se 1933 vain 12,600 mark
kaa, ja jos joku maatalous 1928 antoi tu
loja 75,000 markkaa, oli tulo hintojen las
kun vuoksi 1930 vain 52,500 markkaa. Työ
miesten kohdalla on suhde jokseenkin sama 
puhumattakaan työttömistä meidän maas
samme, joita lienee enempi kuin virka
miehiä. 
E~kö totta? .J.os pula-ajasta ·on päärsty, on 

se tapahtunut säännöllistä palkkaa nautti
vien kohdalla. Mutta maamiehen ja työ
miehen kohdalla on pula vuosi vuodelta 
vain kiristynyt. 

Olen toivonut voivani todistaa, että maan 
taloudellinen tila ei kehoita valtakunnan 
kansalaisten kokonaisedun nimessä palk
koja koroittamaan. 

Kuinka sitten lienee valtion rahataloudel
lisen aseman laita, jota myöskin on kii
tetty? 

Valmistuessamme käsittelemään nyt esil
läolevaa kysyiillystä, saimme luot.ettavalta 
taholta kuulla, että vuoden 1933 vajaus 
valtion talousarviossa olisi huomattavasti 
suurempi kuin miksi se on talousarviolas
kelmissa tehty. Tämä vajaus vienee kai
ken vuoden 1934 ylijäämän, jos se riittä
neekään. 

Ja valtion talousarvioon on otettu tuloja, 
joita ei siellä pitäisi olla. Suomen Pankin 
ohjesäännön 30 §:ssä luemme näin: ,Kun
nes pankin kanta- ja vararahastot ovat, 
kumpikin erikseen, nousseet 1,000 miljoo
naan markkaan, on pankin vuosivoitosta 
ainakin puolet käytettävä niiden kartutta
miseen. Sen jälkeen on vähintään kolman
nes vuosivoitosta siirrettävä vararahastoon. 
Sen osan voitosta, joka ei ole menevä pan
kin vararahastojen kartuttamiseen, saattaa 
eduskunta määrätä yleisiin tarkoituksiin 
käytettäväksi.'' Suomen Pankin varara
hasto on vasta viidesosa siitä, mitä sen tu
lisi olla, ennenkuin voitosta voitaisiin ottaa 
enempi kuin puolet. Kun virkamiehet vaa
tivat palkkojensa vähennykset poistetta
vaksi, ehdottaa hallitus, ja eduskunta päät
tänee varat tarkoitukseen otettavaksi Suo
men Pankin ohjesäännön vastaisesti Suo
men Pankin voittovaroista. Luonnollisem
paa olisi, että nuoren valtakunnan keskus
pankkia vahvistettaisiin tulevien aikojen 
varalta. Kovin luonnottomin keinoin on 
siis valtion •rahataloudellinen asema saatu 
talousarviossa näyttämään siltä, että se sal
lisi puheenaolevan palkkainkoroituksen. 

Tämän sanottuani lausun sen hartaan 
toivomuksen, että maan isänmaallinen ja 
kansaansa rakastava virkamiehistö ottaisi 
yhdessä meidän samanlaisten kanssa koko 
kansansa kanssa uhrimielin kantaakseen 
sitä taakkaa, jollika maailman talouspula on 
kaikkien meidän kannettavaksemme sälyt
tänyt, taakkaa, joka heille on vähemmän 
raskas kuin valtakuunaan muille kansalai
sille. 

Ehdotan näin ollen, herra puhemies, että 
käsittelyn pohjaksi otetaan valtiovarainva
liokunnan mietinnön III vastalauseen laki-
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esitys ja toivon, että eduskunta sen myös
kin hyväksyy. 

'Ed. I1 i n k o m i e s: Herra ·puhemies! 
HaHiltwksen edustaja käytti viime edu~kunl
nan istunnoissa siitä toimenpiteestä, jota 
käsiteltävänä oleva lakiehdotus tamkoittaa, 
:ai·van oi'keaa nimitystä, kun !hän sanJOi sitä 
virkamiesten erikoi'sve:mtu:l{lselkisi. SeUaiseksi 
on vi,ran- ja toimenhaltijain ;p,alkkain vä
hentäJminten alun alkaen tarkoitettukin. Sii
hen .ryhdyttiin vuodeksi 1932 sen vUJOiksi, 
että hallitUJS ei nähnyt olevan, muuta keinoa 
tuilio- ja menoarvion tasap:ainoon saattami
seksi. Kun asiaa ensi ker~an käsiteltiin 
vuoden 1931 va!Ltiopäivillä, esitti esim. ed. 
Stålhlberg miel~piteenään, et.tä va.ilt1 valtlio
talou:den vaiilma tila saattoi siHä hetkellä 
perustella virkami·esten palkfk:ain välhJentä
mi!Stä. Samassa yhteydessä hän lausui, että 
Suomen tasavallalla ei ole varaa rpitää huo
nosti pallkat1tuj.a virkamiehiä ja sta;attaa 
asiansa huonost!i hoideturnsi. Että vuonna 
1931 1ei ajateltu tätä toimenpidettä muu:ta 
kuin ai·v;an tila.päise:ksi, näkyy myös silloi
sen rvaltiova~ainminis;terin lausunnosta asiaa 
.eduskunnrussa käsiteltäessä. Hän nä·et sanoi 
v,iran-. ja toimenhaltijain paH>Jkain vahen
tämirsestä, että se on väliaikaimm k e r ta
k ru i k k i ne n uhraus, joka tä.ssä v:a:rudi
.ta.an. Ainoastaan sillä permsteella, että 
budjetin tasapaino ei muuten ollut saavu
tettwvissa, oli hallitus silloin tehnyt ·esitylk
sensä ja vain s>illä perusteelLa se es.itys
tän:sä tpuolsi. Eduskunn:assa vähentämistä 
kyllä vastustettiil1i, mutta hrallituksen ·esity,g 
kumminkin suurella enemmistönä tUlli hy
väktsytyksi. 

Uudelleen tu(li asia resilJ:e seuraa;va:ru vuo
den: valtiopäivilLä, jol1oin halli:tUJs e!Sitylk
.sessään pall'ikain välhentämises>tä vuodek\si 
1933 jälleen lausui, että oli osoittautunu;t 
välttämättömäiksi tulo- ja menoamvion saa
miseksi tasa;painoon vähentää viran- ja toi
menlha;ltijain palil>ika.uiksia myÖIS seUJra.avan, 
siis nyt iku'lmvan vuoden aikana. Mutta 
budj·etin lähete[mskusrtelussa tehosti 'ta:asen 
valtiovarai.nrrninirsteri, että virkamiesten pal
kat oli nyt alennettu tasolle, josta ne olisi 
saata;va pian nousemaan. Lisäksi hän rui
men'Omaisesti huomautti siitä vwaTasta, joka 
sisältyy sii'hen, että annetaan valti1on !hal
linto-organisation rappeutua proletarisoi
malla vir!kamiehi·stö. Kun tulo- ja meno
arvion ta.sarpa·inoon saattaminen kuitenJk,in 

näytti muuten ma.hdottomailita hu:ol~matta 
suuresta lainavarojenikin käytö,stä., ei ihal
.lituksen esitys eduskunnJa.ssa sillä kel'taa 
herättänyt huomatta:vampaa vals,tustusta. 

Nyt on asia koLmatta !kertaa eduskunnan 
käsiteHäivänä. Kumminkirn .se on tällä ketr.
.taa toisella pohjalla sen johdosta, että hal
litus ei enää ole katsonut tarpeeJ.iliseksi niin 
.suurta väJhennystä :kuin mitä aikaisemmin 
on tehty. TuLo- ja menoarvio on !hallituk
sen täällä toista.man ilmoituksen mukaan 
ta.sa,painoon saatettavirssa ilman niin :suurta 
virkamiesten erikoisverotusta kuin mihi\n 
var,emmin on ollut pakko ryhtyä. Hallitus 
on tällö,in mielestäni menetel~yt aivan oi
kein, kun se täHairsessa tilanteessa on ryh
tynyt huojentamaan kysymykisessä olevaa 
erikoisverotusta ni,i-den k01hdalta, joilhin se 
racSkaimmin lmhdistuu, nimittäin p·ertheelhlis
t.en viran- ja toimenhaltij.ain lkolhdalta. Hal
litul>isen esitys rakentuu 'Siis tässä suhteessa 
oikeammalle perustal'Le kuin valtiorvar.ain
valio'kunrran mietintöön liittyvä lakie11:dotus. 
Sillä kun keDran on kysymys erikoi!sveoo
twk:sesta, jota nyt voidaan ryhtyä lieventä
mään, on periaatteellisesti oikeinta suoda 
huojennus ensi s~jassa perheelilisi1le virka
miehille, joille palkan vähennys monessa 
tapauksessa tulee erittäin raslk:aaksi ja aina 
huomattavasti :ras:lm.ammaik.si kuin p.erheet
t:ömiHe virka.mi·ehiUe, v.aikkwpa viime mai
nittuj•en kohdalta vähennysprosentti olisikin 
ko~keampi. Ottakaamme esimerkki perheel
lisestä virkamielhestä, jonka .tulrot nousevat, 
sandka,amme, 40,000 ma1rkkaan. Kun hä
neltä valt:i:o1varainva;1iokunnan mietinn1ön 
mulkaan väJlennetäiän 4 % eE 1,,600 mamk
kaa, merkitsee tämä välhennrys .perheeHirsen 
vi:r1ka;miehen taioudE!Ssa. paljon enemmän 
kuin 'pm'he.ettömän vi~ka.miehen taloudessa 
esim. 10% :n väihennys, 4,000 mar:l&a:.a. 
Tällaisella virka.miehellä on useimmissa ta
pauksissa opintovelikoja, jotka usein nouse
vat 60-70 tu:hanteen markkaan. Perlheel
lisillle virkamielhrille tuoltta.a tälillöin ,talou
tensa tasrupainossa pitäminen tavattornia 
v.aikml!kisia, v.ai·klk3.1pa hän saisi p,al.!kkansa 
lyhentämättötm:änä:kin. Kun valtiotalouden 
tira nryt sallii via.ikamiehriä kahden vuoden 
aikana rasittraneen eri'koisrveron huojrenta
mi:seen, on mielestäni sii,g ·ensi sijarSISa kiin
nitettäJvä bJuooniota perilieeUist'en virkamies
ten a·semm,an, niinkuin hallitus ailvan oikein 
tekee. Va[tiov.arainvali.okunnan ehdotus on 
mielestäni :lmhtuuton siinäkin suhteessa, 
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että se,rr muruaan perheettömät virfu:amie'het 
sai.lSJi:VIat ensi vuonna täJhän vuoteen veil'
~alttuna tuloihinsa 2. % :n li.säyiklsen, mutta 
perhee:lliset ainoasta;a:ru 1 % :n lilsäyksen. 
Suhteeruhan toki pitäi·si olla aivan päinva1s
tainen. Valtiovarainv,aliokunta on tässä 
mtkai:SisU:t 'kysymJ!kseru p.u'hta.a.sti matemaat
tisesti, jollaista ratkaisua tälla~sessa erilwis
v-erotuksessa •ei mielestäni voi pitää oikeana, 
sillä eihän nyt ole !kysymys mistään paiLk
kojen järjestelystä, vielä vähemmän pa1kko
jen 1k!oroittamilsesta, niinkuin ed. L.eppälä 
täällä lausui, vaan on 'kysJ'Imys v.erotuksen 
huojerutamisesta. Hallitu:kisen esitys olisi 
siis mieLestäni pantava edlus.kunnassa kä:sit
telyn pohjaksi. 

En voi olla lausumatta muutamaa sanaa 
myös asian perioaatteellisesta puolesta. Ei 
ole kysymys vain erinäisistä prosenttilu
vuista ja budjettieristä, joita muuteliaan 
alaspäin tai ylöspäin. On kysymys siitä, 
osoittaa;ko eduskunta pitävänsä arvossa vir
kamiesten suorittamaa työtä, vai ilmaiseeko 
se sitä väfu.eksyvänsä. Tässä suhteessa on 
eduskunnassa vuosien kuluessa paljon ri
kottu. Eduskunnassa on usein ilmennyt 
katsantokanta, joka pitää virkamiehiä jon
kunlaisena erikoisasemassa olevana luok
kana, jota vastaan eduskunnan pitäisi olla 
enemmän tai vähemmän oppositioasemassa. 
TäUainen katsantokanta osoittaa, että sen 
omaksujat eivät ole selvillä valtio-organis
min olemuksesta. Virkamiehethän ovat ne, 
jotka lähinnä pitävät huolen siitä, että 
v·altiokoneisto toimii moitteettomasti. Jos 
valtiovaJ.lan korkeimmat elimet, nimen
omaan eduskunta, asettuvat virkamiehiä 
vierovaUe kanna-He, vahingoitetaan sillä 
epäilemättä koko valtionrakennusta. Päin
vastoin vaatii valtion oma etu, että edus
kunta toimii siten, että vil'kamieskunta tun
tee olevansa merkityksensä mukaisen huo
lenpidon esineenä. 

Virkamiehistö ymmärtää sen kannan, 
jolle hallitus tässä asiassa on asettunut, 
mutta se ei voi pitää kohtuullisena asen
netta, jonka valtiovarainvaliokunta on 
omaJksunut. Jollei tä1lä hetkellä vielä ole 
mahdollista tätä erikoisverotusta virkamies
ten harti.oilta kokonaan poistaa, niin on 
hallituksen ehdottama menettely oikea ja 
kohtuullinen. Jos sen pohjalla pysytään, 
vo~daan vuoden kuluttua ottaa täysi askel 
ja päästä kokonaan tästä erikoisverotuk
sesta. 

·----------

Ehdotan siis, herra puhemies, että kä
sittelyn pohjaksi asetetaan hallituksen 
esitys. 

Ed. V e h k a o j a: Suuressa vaEokun
nassa minulla oli tilaisuus jo asian käsit
telyn yhteydessä tehdä ehdotus, että III 
vastalause otettaisiin käsittelyn pohjaksi. 
Siellä tätä esitystä kuitenkaan ei riittävän 
paljon kannatettu, jotenka siellä tuli pää
tOkseen valtiovarainvaliokunnan mietintö. 
Mitä nyt sitten asiaan tulee, niin onhan 
ilmeistä, että s·e koskee kipeästi ehkä mo
neen virkamieheen, kun täytyy heidän 
palkkoja edelleenkin pitää alennettuina. 
Mutta kun ottaa huomioon sen, että mei
dän maassamme on niin monta eri kansan
luokkaa viime aikoina ollut pa•ljon ahtaam
malla toimeentulonsa kanssa, kuin mitä 
vi~kamiehet, niin silloin täytyy myöskin 
tähän kohtaan kajota. Täällä jo ed. Lep
pälä mainitsi ja numeroilla todisti, mi
tenlkä esim. maatalousväestö ja työväestö 
ovat joutuneet viimeisinä vuosina vaikeaan 
asemaan, jotenka minun ei tarvitse siihen 
puoleen enää kajota. Mutta kun vertai· 
lee esime11kiksi maanviljelijäin asemaa vir
lmmiesten asemaan, niin siinä!hän täytyy 
ehdottomrusti jokaisen huomata suuri ero. 
Sillä joskin virkamiesten palkkoja on käyty 
alentamaan, niin se alennus on niin pieni 
verrattuna siihen, mitä maanviljelijät ja 
maataloustyöväestö erikoisesti ovat saaneet 
kärsiä, että se ei kaada heidän toimeen
tulomahdollisuuttaan. Sillä onhan heillä 
kuitenkin aina palkka sellainen, että 
sillä hyvin säästeliäästi eläen voi tulla toi
meen, kun taas päinvastoin, niinkuin ed. 
Leppälä huomautti, meidän maassamme on 
tavattoman paljon sellaisia ammatinhar
joittajia, kuin esim. maanviljelijät, joilta 
kokonaan joutuu ja on joutunut ja edel
leenkin joutuu menemään se ammatti, mitä 
he ovat harjoittaneet, menettäessään koti
tilansa, ja tätä tietä joutuvat siis amma
tistaan pois. Tällaista vaaraa ei suinkaan 
vielä ole tämänkään esityksen mukaan val
tion virkamiehillä. Minun mielestäni hal
lituksen olisi, silloin kun hallitus lähti 
edellisestä vuodesta koroittamaan virka
miesten patkkoja, tai toisin sanoen pienem
pää alennusta esittämään seuraavalle vuo
delle, kuin mitä se on tällä ikertaa, sillä 
olisi ollut mahdollisuus tai velvollisuus 
myös kajota erääseen toiseen asiaan. Minä 
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tahtoisin mainita siitä, että silloin kun 
meillä allmi pulakausi, oli kaikkein ensim
mäinen esitys, mitä hallituksen ja presi
dentin truholta tehtiin, asevelvollisten pwlk
kain alentaminen. Se asevelvollisten päivä
raha, joka niin monen vaikean ponnistuk
sen kautta eduskunnassa saatiin markasta 
2 markkaan nousemaan, se oli ensimmäi
nen pula!kauden ilmiö, kun hallitus esitti 
tämän päivärahan alennettava;ksi 1 mar
kalla. Tällaisissa minun mielestäni olisi 
korjaamisen varaa, jos kerran meidän val
tiotaloutemme sen sallii. Se olisi minun 
mielestäni ollut paljon oi:keampi esittää 
koroitettavaksi, kuin mitä hallitus on teh
nyt näiden valtion virkamiesten palkkojen 
koroittamiseen nähden. 

Edelläolevan perusteella ja toivossa, että 
eduskunta tulisi hyväksymään ed. Leppä
län tekemän ehdotuksen, että III vastalause 
otettaisiin 'käsittelyn pohjaksi, minä yh
dyn, herra puhemies, kannattamaan ed. 
Leppälän tekemää ehdotusta. 

Ed. S e r g e 1 i u s: Herra puhemies ! Vii
taten edellisessä käsittelyssä mainirtsemiini 
perusteluihin ja täällä äsken ed. I.in:ko
miehen mainitsemiin, pyydän saada kan
nattaa hänen tekemäänsä ehdotusta, että 
hallituksen esitys otetaan käsittelyn poh
jaksi. Koska kumminkin ed. Leppälä ja 
ed. Vehkaoja, etenkin edellinen ei muista, 
ja ed. Vehkaoja viittasi ed. Leppäiän pu
heenvuoroon ja on näin ollen samaa mieltä 
asioiden kulusta ja todellisesta tuloksesta, 
niin minä pyydän lyhyesti palauttaa mieleen 
joitaJkuita tosiasioita. 

Ed. Leppälä sanoi, että aikoinaan toimi
tettiin tutkimus virkamiesoloista ja pal
koista ulkomailla. Se on aivan oikein. Täl
lainen tutkimus toimitettiin ja tehtiin, 
mutta se oli siksi epäedullinen, siksi ma
sentava virkailijoiden vihollisille, että se 
haudattiin suureen valiokuntaan erkä sii
hen viitattu milloinkaan tässä eduskun
nassa. Sen lisäksi täällä ed. Leppälä, sa
moin kuin ed. Vehkaoja ovat viitanneet 
maanviljelijöiden ja maatalousväestön tuka
laan asemaan. Minä pyydän tämän joh
dosta palauttaa heidän mieleensä sen, mitä 
minä aikaisemmin täällä olen talonpoikain 
taholta siteerannut. 

Meillä oli nimittäin viime vuonna tähän 
aikaan, jolloin palkkakysymys oli eduskun
nassa esillä, ruotsalaisessa ryhmässä edus-

taja U. Hilden, jota on pidettävä kai var
sinaisena talonpoikana ja maanviljelijänä, 
sellaisena, joka todellakin harjoittaa maan
viljelystä eikä geodesiaa <tai jotain se:rukal
taista. Hän lausui näin - minä luen sen 
ensinnä ruotsiksi ja sitten toistan sen ai
van lyhyesti suomeksi: ,J ag kan ej finna 
skäl för att vi jordbrukare sikola så be
stämt hålla på en lönesänkning, ty det har 
funnits en tid, när vi förtjänat grova pen· 
gar ehuru vi icke förstodo att sätta värde 
på dem.'' Siinä on ydin. :Siis siihen ai
kaan, kun ,lkrouvia rahoja tiena;ttiin, '' niin 
silloin me maanviljelijät, sanoi herra Hil
den, me emme ymmärtäneet niitä käyttää, 
ne tuhlattiin toisin sanoen, ja jatkoi vie
läkin ed. Vehkaojan puheenvuqron joh
dosta, - kun, nimittäin ed. V ehka·oja, sa
noi, että virkamiehet yleensä elävät vau
raasti, seuraavalla tava:Ha: ,S:kulle man 
bedöma ·en persons omständigheter av hans 
yttre, skulle man säga, att jordbrukaren 
har synnerligen goda tider, om man vill 
göra mitt" - alltså rdm. Hi1dens - ,ut
seende till måttstock för hans ekonomisika 
tillstånd. '' Toisin sanoen hän kumosi sen 
väitteen, jonka täällä sekä ed. Leppälä että 
ed. Vehkaoja uudelleen tekivät, että vinka
miehet eivät ole olleet eivätkä edelleen ole 
taloudellisen pulan edessä. Mutta näin on 
asian laita todellakin, jollei suurimmalla, 
niin ainakin huomattavalla määrällä, ja 
etenkin perheellisten kanssa, joten hallituk
sen esitys on aivan paikallansa. 

Ed. Ranta 1 a: Keskustelussa siitä, onko 
valtion viran- ja toimenhaltijain palkkauk
sessa ensi vuoden aikana tehtävä tilapäinen 
v:Cihennys ja missä laajuudeS<sa se mahdolli· 
sesti on suoritettava, on esitetty eräitä väit
teitä, jotka koskevat sitä, ettei mainitun pal
kanvähennyksen toimenpaneminen enää olisi 
välttämätöntä valtiotaloutemme parantu
neen aseman vuoksi ja että yleinen talou
dellinen tilanne myöskin osoittaisi sellaisia 
kohoamisen merkkejä, että tästä johtuen 
pula-ajan seuraukset eivät enää painaisi
kaan eri kansalaispiirejä varsiru raskaina 
lähiaikoina. Näillä väitteillä on tahdottu 
johtua siihen, että virkamiesten palkkojen 
vähentäminen tahdottaisiin toimeenpanna 
muka ilman perusteltua syytä ja että muut
tuneiden olosuhteiden vuoksi olisi epäoikeu
tettua rasittaa virkamiehiä mainituilla toi
mon1)iteillä. 

1:25 
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:Mitä ensinnä tulee valtiotaloutemme ase
maan, niin on syytä huomauttaa, ettei edus
kunnan ole syytä sen suhteen tuudittautua 
liialliseen hyväuskoisuuteen. Ei sittenkään, 
vaikka edustajille onkin juuri jaettu valtio
varainvaliokunnan mietintö elliSi vuoden 
menoarviosta ja siitä huomataan, että val
tion tuloissa j.a menoissa edellytetään saata
van aikaan tasapai:no, vieläpä tulot yli 40 
milj. ma.rkalla ylittäisivät menot. On muis
tettava, että viime vuosina ovat valtion tu
lot säännöllisesti jääneet menoja pienem
miksi, että valtiorahaston pääomasäästö on 
loppuun kulutettu ja että vi1ime vuoden ti
linpäätöksessä syntyi vajausta. Niinikään 
saatujen ennakkotietojen mukaan kuluvan 
vuoden tulo- ja menopuolen tasapainoon 
saaminen tuntuu ylivoimaiselta urakalta. 
Vaikka taloudellinen tilanne maassa viime 
ai:koina •onkin jonkun verran parantunut 
ja sen mukana valtiotalouden ti:la.kin osoit
tanut kehittymistä rparempaan suuntaan, 
niin katsoen koko maailmassa vallitsevaan 
yleiseen epävarmuuteen taloudellisissa 
oloissa, on syytä olla mahdollisimman varo
vainen. Voihan sattua seikkoja, jotka voi
vat vaikuttaa valtiotaloutemmekin asemaan 
siten, ettei esim. ·odotettuja tuloja kaikilla 
kohdin kertyisikään. Ja sitä paitsi on muis
tettava, etteivät taloudellisen nousukauden 
vaikutukset, jos sellainen, kuten toivottavaa 
olisi, jäisi pysyväiseksi, läheskään heti vai
kuta eräiden valtion tulojen lisääntymiseen, 
vaan vasta pitemmän ajan kuluessa. 

Mitä sitten tulee pula-ajan vaikutuksiin 
maan suurille väestöryhmille, niin ne ovat 
olleet niin raskaat ja laajakantoiset, että 
niiden korjaantuminen ei voi tapahtua no
peasti. Niin on laita ainakin työväestön ja 
vähävaraisen pikkutilallisväestön suurien 
ryhmien. Elintaso on niilläkin, joilla on 
ollut mahdollisuutta työnsaantiin, painunut 
parkkojen alaspolkemisen vuoksi aivan kur
ja:ksi eikä sitä varmaankaan varsin nopeasti 
saada kohoamaan entiselleen. V altiovarain
valiokunta onkin mieleställli aivan oikein 
mietintönsä perusteluissa huomauttanut 
siitä, että yleinen palkkataso maassa edel
leenkin on varsin alhainen. 

Että elintaso maassamme on nykyjään ai
van kurja kansan suurten kerrosten keskuu
dessa ja että suuri joukko ihmisiä on ali
ravittuja, siitä tuskin kukaan, joka tuntee 
olosuhteita tässä suhteessa, voi olla eri 
mieltä. Mainitusta tilanteesta voisi esittää 
esimerkkejä vaikka kuinka lukuisasti. Mai-

nitsen erään tällaisen. Olen juuri näinä 
päivinä saanut kuulla eräältä puolustuslai
toksen muonitusasioita tuntevalta sotilas
henkilöltä, että kun alokkaat nykyjään saa
puvat joukko-osastoihin, niin ne, etenkin 
Pohjois-Suomesta saarpuneet, ovat niin näl
kiintyneitä aliravitsemisen vuoksi, että 
heille ei riitä puolustuslaitoksen tavallinen 
verrattain suuri leipäannos, vaan tämä on 
täytynyt näitä varten kahdenkertaistuttaa 
ja muutenkin antaa heille ylimääräisiä an
noksia. Onkin varmaa, että suuri osa kan~ 
sasta n:ilkee nykyisinkin suorastaan nä'lkää, 
puhumattakaan, että se voisi tyydyttää 
muita sivistysyhteiskunnan jäsenille kuulu
via tarpeita. Kun ihmisillä ei ole edes 
työtä, on valtiovallan koetettava tätä jär
jestää ja tätä varten varata valtion meno
arvioon riittävästi varoja. Tätä varten on 
oikeutettua, että ne kansalaispiirit, joilla 
sentään on taatut työ- ja eliimisen mahdolli
suudet, suostuvat uhrauksiin ja myötävai
kuttavat siihen, että valtiovalta kykenee 
auttamaan hätää:kärsiviä kansalaisia, ennen 
kaikkea riittävästi työtilaisuuksia varaa
maHa. 

Mitä sitten tulee siihen, olisiko syytä lie
ventää valtion virkamiesten palkkausten vä
hentämisessä käytettyä tähänastista menet
telyä, niin mielestäni on syytä vapauttaa 
alimmat pienipaikkaiset viran- ja toimen
haltijat palkkausten vähentämisestä sillä 
tavoin kuin sekä valtiovarain- että suuri 
valiokunta ovat ehdottaneet. Mutta sel
laista eroa, jonka hallitus on ehdottanut 
perheettömien ja perheellisten virkamiesten 
välillä tässä käytäntöön otettavaksi, että 
tämä palkanalennus kohdistettaisiin ainoas
taan perheettömiin, s1tä minä en päinvas
toin kuin eräs edellinen puhuja voi pitää 
tasapuolisena enkä kohtuullisena. Hallituk
sen esityksen hyväksyminen johtaisi siihen, 
että perheetön viran- tai toimenhaltija esim. 
eräissä tapauksissa joutuisi saamaan palk
kauksen, joka olisi alempi kuin kahta palk
kausluokkaa alemmassa virassa oleva per
heellinen viran- tai toimenhaltija tulisi saa
maan. Tämä varmaankin herättäisi oikeu
tettua tyytymättömyyttä perheettömissä 
virkamiehissä. Valiokuntien ehdotus, että 
palkkau'ksia edelleen vähennetään sekä per
heellisiltä että perheettömiltä virkamiehiltä, 
tuntuu ainakin minusta tasapuolisemmalta. 

Mitä tulee vähennettäviin prosenttimää
riin, olen valtiovarainvaliokunnassa asiaa 
käsiteltäessä ollut sitä mieltä, että ne voitai-
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siin määrätä samansuuruisiksi kuin kulu
vanakin vuotena. Valtion talous vaatisi 
vielä edelleen tällä kohdalla tulomäärän, 
joka paikanvähennyksiä koskevan rajan 
huomioonottaen tulisi jäämään noin 10 % 
pienemmäksi kuin kuluvana vuotena. Vasta 
kun yleinen palkkataso maassa alkaa jälleen 
muodostua normaahksi, olisivat nämä pal
kanvähennykset kokonaan poistettavat. Vä
hennysten prosenttimäärien alentaminen 
myöskin suurentaa sitä epäsuhdeUa, joka 
nykyjään on olemassa siinä, että esimerkiksi 
perheellinen virkamies on päässyt 5 % :n 
palkanvähennyksellä, kun taasen esim. edus
tajanpalkkio vastaavassa tapauksessa on 
säännöllistä palkkionsuuruutta 12% % al
haisempi. Tämä epäsuhde tulee nyt valio
kuntien ehdotus hyväksymällä vielä suure
nemaan. 

Kun kuitenkin hallituksen taholta on 
katsottu tätä pal:kkauskysymystä ja sen jär
jestelyä niin tälhdelliseksi asiaksi, että asian 
käsittelyn varrella esim. on ilmoitettu, että 
hallitus tulisi mahdollisesti asettumaan vas
tustamaan lain kiireellisyyttä täällä edus
kunnassa, ja kun sekä valtiovarain- että 
suuri valiokunta ovat omaksuneet saman 
kannan lakiehdotukseen nähden, sekä kun 
täytyy välttää liian monen ehdotuksen te
kemistä eduskunnassa, niin minun täytyy 
luopua siltä kannalta, jolla persoonallisesti 
olen ollut ja joka on koskenut lakiehdotuk
sen eräitä yksityiskohtia, ja yhtyä puolusta
maan suuren valiokumian mietintöä toi
voen, että edes tämä tulee hyväksytyksi. 

Mitä lain 1 § :n 1 momentin lopussa ole
vaan valtiovarainvaliokunnan ehdottamaan 
lisäykseen tulee, niin sentapaista lisäystä 
täällä on jo asian aikaisemmissa vaiheissa 
käytetyissä puheenvuoroissa puolustettu, 
enkä ole huomannut, että nyt asian käsitte
lyssä tällä kertaa olisi tätä muutosta vas
taan esitetty mitään huomautu:ksia. Voin 
niin ollen luopua käsittelemästä tätä koh
taa, vaikka pidän, että valtiovarainvalio
kunta tässäkin kohden on pääasiassa tullut 
oikeaan tulokseen. 

Olen siis sitä mieltä, että nykyisessä tilan
teessa olisi paras hyväksyä suuren valiokun
nan ehdotus, vaikka olenkin asian aikaisem
missa vaiheissa ollut jonkun verran eri 
mieltä lakiehdotuksen eräissä yksityiskoh
dissa. 

Ed. Vaara m a: Herra puhemies! Val
tion viran- ja toimenhaltijapiirien ulko-

puolella on vielä nykyisinkin verrattain 
yleinen se käsitys, että virkamiehillä on 
kaikin puolin hyvät ja riittävät palkat. 
Tämän harhaluulon poistamiseksi pyydän 
arvoisalle eduskunnalle esittää muutamia 
numeroita. Ja tämän taustaksi mainitsen 
ensin muutamia numeroita lähimmän naa
purimaamme Ruotsin oloista. 

Ruotsissahan esim. ratavahdille ja ase
mamiehelle maksetaan Suomen rahassa 
24,653-31,366 markkaa ja meidän maas
samme nuo palkat ovat 15,600~18,000 
markkaa. Asemakirjuri saa Ruotsissa 
42,943-54,147, Suomessa 2'5,500'-27,000. 
Kolmannen luokan asemapäällikkö saa 
Ruotsissa 66,499-75,269 markkaa, Suo
messa 3'6,000-39,000 markkaa. Yliopiston 
professorin palkka Ruotsissa on 145,044 
markkaa, meidän maassamme 69,000-
75,000 markkaa. Miespuolinen lehtori saa 
Tukholman kouluissa 93,951 markkaa, 
mutta meidän maassamme nuorempi lehtori 
39,000 markkaa ja vanhempi 43,500 mark
kaa ja siihen Helsingissä tulee parituhatta 
markkaa kalliinajanlisäystä. Muualla Ruot
sissa tämä lehtorinpalkka on 68,947 mark
kaa (Vasemmalta: Työmiehen palkka!). 
Tässä mainitsin vain muutamia palkkoja 
Ruotsista, ja kumminkin sanotaan, että 
hinnat Tukholmassa olisivat vain enintään 
25 % korkeammat kuin Suomessa, nimittäin 
hotellihintojen mukaan laskettuina; tietysti 
yksityisperheissä ruoka ja talous tulee aina 
halvemmaksi (Vasemmalta: Mitä työläisten 
palkat ovat siellä n. Ne ovat varmaankin 
paremmat kuin täällä. 

Hyvin muistamme, miten maailmansodan 
alettua täällä meillä oli suuri tavarain 
puute. Ja kun setelirahaa yhä vaan pai
nettiin lisää, niin seuraus siitä oli, että 
virkamiesten palkka meni huimaavasti alas
päin tämän inflation takia. Sehän oli esi
merkiksi 1917 siinä määrin laskeutunut, 
että kun hinnat olivat kolmikertaiset enti
sestään, niin palkat olivat vaan nousseet 
18 %. V. 1918 olivat elinkustannukset 
7-8-kertaiset, mutta palkat olivat nous
seet 6.6-kertaisiksi. Samalta vuodelta 
- mainitsen vaan eräänä esimerkkinä -
että allekirjoittanut, suuren koulun johta
jana, oli palkkauksessa ihan samassa tasossa 
kuin armeijan aliupseeri. En tahdo suin
kaan sanoa, etteivät aliupseerit ole hyvin 
tärkeitä henkilöitä, minä annan niille suu
ren arvon. Täytynee sentään myöntää että 
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yliopistoon johtavan oppikoulun opetta
jaksi tarvitaan paljon pitemmät ja kalliim
mat opinnot ja valmistelut kuin aliupsee
riksi. Mutta siinä asemassa sitä oltiin, 
ilman liioittelua. Jokainen arvaa, että vir
kamiehen asema oli silloin verrattain tiukka 
eikä tahtonut ollenkaan tietää, miten sellai
sesta asemasta selviäisi. Esimerkkinä myös 
tältä samalta vuodelta mainitsen, että kun 
hovioikeuden presidentin pohjapalkka oli 
1914 20,000 mk., se oli 1918 vain 24,000, 
mutta sen olisi pitänyt olla 132,400. Pro
fessorin palkka oli 19-14 9,000, 1918 se oli 
14,200, mutta sen olisi pitänyt olla indek
sin mukaan 59,600. Nuoremman lehtorin 
palkka 1914 oli 4,000, 1918 se oli kohonnut 
9,000 markkaan, mutta indeksin mukaan 
sen olisi pitänyt olla 26,500. 1919 oli hinta
taso 7.2 kertaa korkeampi kuin 1914, mutta 
palkat olivat vain 3.7 kertaiset. Reali
palkka oli laskenut suunnilleen puoleen 
1914 palkasta. V. 1920 olivat elinkustan
nukset nousseet edelliseen vuoteen verrat
tuna 20 % :lla, elinkustannukset olivat 9.3 
kertaiset, mutta palkat olivat vain 5.9 iker
taiset. 

Mainitsen tässä taas muutamia palkkoja 
vertauksena. Hovioikeuden presidentin 
palk.ka oli silloin 46,000 - siis kohotusta 
oli tapahtunut - mutta sen olisi pitänyt 
indeksin mukaan olla 187,000. Nuoremman 
insinöörin palkka oli 4,000:sta kohonnut 
23,000:een, sen olisi pitänyt olla 37,400. 
Puhtaaksikirjoittaja sai v. 1914 1,400 mark
kaa, v. 1920 10,200 markkaa, olisi pitänyt 
olla 13,100. Tästä näemme siis, mitenkä 
alemmissa palkkausluokissa oli jo päästy 
vähän paremmalle palkkausasteelle, mutta 
korkeammissa se oli jäänyt kovin kauaksi 
kohtuullisuudesta. 

V. 1923 päätettiin palkkoja järjestää ja 
vakiinnuttaa lailla. Niinkuin tiedämme, ne 
ovat sitten 100,000:n ja 10,000 välimailla. 
Hovioikeuden presidentti, joka 1914 sai 
20,000 markkaa, sai siis 1924 vuoden alusta 
87,000, mutta palkka olisi pitänyt indeksin 
mukaan olla 251,200. Nuorempi insinööri 
ja nuorempi lehtori, joka oli saanut 4,000, 
sai 47,500, vaikka sen olisi pitänyt indeksin 
mukaisesti olla 50,200. 1927 sai hovioikeu
den presidentti 87,000 markkaa, mutta sen 
indeksin mukaan olisi pitänyt olla 267,800. 
Professorin palkan, joka oli 69,000, olisi 
pitänyt olla 120,500. Postiljoonin palkka, 
joka oli ollut noin 2,380 mal1kikaa 

oli 19•2,7 24,000, sen olisi pitänyt olla 
31,900. 

Palkat oiivat siis keskimäärin nousseet 
70 %, mutta ylemmissä palkkausluokissa ei 
läheskään niin paljon, suurempi koroitus 
oli tullut eduksi vain alemmissa palkkaus
luokissa. Nyt kumminkin muistamme, että 
maailmansodan aikanahan vapaiden ammat
tien harjoittajat, maanviljelijät, liikemie
het, jopa työläisetkin joutuivat aika hy
vään asemaan. Heillä oli suorastaan kulta
ajat. Otettiinhan yhdestä leivästä 20:kin 
markkaa, voikilosta 40'------60 markkaa ja sa
massa suhteessa muustakin, niin että kyllä 
se oli oikein kulta-aikaa maanviljelijöille. 
Ja työläisetkin saivat aika hyviä palkkoja 
silloin, kun virkamiehet olivat jääneet ta
vattoman huonoon asemaan. Vaikka hei
dän paikkojaan koroitettiinkin, niin ne jäi
vät sittenkin aivan liian alhaisiksi. Nyt 
yleensä unohdetaan se, että virkamiehet 
ovat koko 15 vuoden ajan kärsineet puu
tetta ja olleet alipalkattuja. Myönnän, 
että näinä viime vuosina on kyllä elintar
peitten alentumisen takia tullut paikoissa 
jonkun verran parannusta, niinkuin täällä 
on huomautettu. Mutta kun toiselta puo
len otamme huomioon, kuinka epäedullisesti 
tämä huono palkkaus on vaikuttanut virka
miesten elintasoon, ja varsinkin perheellis
ten virkamiesten, niin ne ovat olleet niin 
uuvutettuja näillä alipalkoilla, että ne eivät 
ole voineet nousta näinä parempinakaan 
aikoina sellaiseen asemaan kuin niitten pi
täisi olla. Monet virkamiehet ovat suuresti 
velkaantuneet. 

Minä itse olen lähellä näitä piirejä ja 
tiedän, että monet vähäpaikkaiset virka
miesperheet elävät niin vaikeissa oloissa, 
että sitä ei moni arvaakaan, vaikka ne ei
vät mielellään tule sitä katujen kulmiin 
huutamaan ja ilmoittamaan, vaan kaikessa 
hiljaisuudessa kärsivät puutetta. Minä tä
nään sain eräältä pienipaikkaiselta perheel
liseltä virkamieheltä kirjeen, jossa hän lm
vailee elämäänsä ja olojaan, niin totisesti 
on virkamiehenkin elämä huonoa. Vaikka 
hän saa perheavustuksia, niin eivät ne niin 
paljon auta, että hätä suinkaan vähenisi. 
Myönnän kyllä, että maanviljelijöillä ja 
työläisillä on nykyisin hyvin huonot ajat 
ja olen ensimmäinen koettamaan, mitä 
edustajana voin, semmoisen tilanteen pois
tamiseksi. Tällä kertaahan on nyt puhe 
virkamiehistä. 
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Koska virkamiesten palkanvähennys on 
ollut vain hätäkeino, niinkuin täältä monta 
kertaa on ilmoitettu, niin minä olen sitä 
mieltä, että varsinkin mitä perheellisiin vir
kamiehiin tulee, tämä hätäkeino on veroi
tuksena lakkautettava ja 5% :n vähennys 
perheellisiltä poistettava. Se on ainoa 
keino perheellisten virkamiesten auttami
seksi. Minulla on ainakin omasta puoles
tani se kokemus perheettömistä, että he ei
vät ole sittenkään yhtä huonossa asemassa. 
Ja nythän tiedämme, että jos perheettö
mällä virkamiehellä on joko vanhemmat tai 
joku omainen hoidettavana, niin valtiova
rainministeriö erittäin auliisti on asettanut 
hänen perheellisten asemaan. Olen lukui
sia kertoja ollut lähettämässä tällaisia ano
muksia valtiovarainministeriöön ja eikä 
yhtään niistä ole hylätty, vaan aina on apu 
perheettömälle tullut. 

Pyydän siis, herra puhemies, esittää puo
lestani, että hallituksen esitys otettaisiin 
käsittelyn pohjaksi. 

Ed. 0 k s a ne n: Herra puhemies! Mi
nun täytyy ikävä:kseni vastustaa ryihmä
toverini ed. Linkomiehen ehdotusta, että 
hallituksen esitys pantaisiin käsittelyn poh- , 
jwksi. Valtiovarainvaliokunnan mietinJtö, · 
johon suuri valiokunta on yhtynyt, on mie
lestäni suuri parannus hallituksen esitylk
seen, sillä se j a k a a t a s a i s e m m i n 
oikeutta. 

Vaatimus, että hallituksen esitys .pantai
siin !käsittelyn pohja:ksi, on käsilttääkseni 
monella sen puoltajalla vain ambitiokysy
mys, sillä sen ehdottajatkin toki myöntä
nevät, että sitä olisi niin paljon muutet
tava, että se likimain olisi sama kuin val
tiovarairwaliokunnan mietintö. Hallitulk
sen esityksessä luetaan nimittäin elatusvel
vollisiksi, perheellisiiksi paljon sellaisia, 
jotka eivät elätä ketään; lapset ovat aika
ihmisiä ja elättävät itsensä, vaimo on jo:lm 
ansiotyössä tarkka hoi:taa kotitalouden. On 
kohtuutonta, että tällaiset perhee'lliset eh
dotetaan kokonaan vapautettavalksi pula
ajan tilapäisestä palkanpidätySIVerosta, 
niinkuin hallituksen esityksen mwkaan on 
tehty. Sen sijaan on hallituksen esitys 
kohtuuttoman al1Jkara perheett·ömille, heiltä 
kun otettaisiin edelleenkin 10% :n väili.en
nys. Kuitenkin on monen perheettämän 
kohdalla pula-ajan vaikutus 1!!nkarampi 
kuin edellämainittujen perheellisten koh-

dalla. Nuoret, perheettömät virkamiehet 
ovat yleensä ylivdkaantuneita. Miten he 
nyt maksavat korkeat korot ja lkuoletu:k
set, kun valtio vielä suuren kunnan ja 
valtion verotaakan lisäksi paiskaa heille 
10 % :n tilapäisveron. Lisäiksi ei >tällaisia 
perheettömiä ylivelkautuneita virkamiehiä 
ole niinkään paljon ylemmissä palkkaluo
kissa, eipä juuri ollel1kaan. He ovat uransa 
alussa, keski- ja pienipal~kaisia. Mainit
sen muutamia ryhmiä esimerkiksi. Tällai
sia perheettömiä virkamiehiä orn vahtimes
tarien, luotsien, majakanvartijain, ratavar
tijain, vahtimiesten, tullivartijain ja alem
pien palkkausluokkien konstaapelien jou
kossa ja niiden kuukausipalkka on 1,400 a 
1,200 mk. Puolustuslaito;ksessa kuuluu 
alempiin pallkkausluukkiin hyvin paljon, 
mahdollisesti enemmistö perheettömiä mie
hiä: alempaa päällystöä sekä vahtimesta
reita, mekaa:nikkoja, varastomiehiä j. n. e. 
Keskipalkkaluokissa on myöskin 1)erheettö
miä miehiä m. m. juuri sellaisia nuoria vir
kamiehiä, joilla on huomattavat opintove-

·lat, esim. ·lehtoreita, metsärrhoitajia, arkki
tehteja ja muita heihin verrattavia. Puo
lustuslaitoksen alalla on vastaavanlaisia 
virkamiehiä. Toiseksi on perheettömien 
joukossa naimattomia_ naisia. Heidän luku
määränsä on tosin vain muutamia tuhan
sia, vai:kika ovatkin ememmistönä kaikista 
naispuolisista viran- ja .toimenhaltijoista, 
joita tietojeni mukaan on noin 10% kai
kista viran- ja t!oimenhaltijoista. Kun siis 
viran- ja toimenhaltij-oita. on yhteensä lä
hemmäs 33,000, niin naispuoliset tekevät 
siitä vain vähän päälle 3,000. Ja näistäkin 
on suurin osa, yli 50 %, pienpalkkaisia, 
joiden kuukausipalkka on 1,400 marldkaa 
ja siitä alle. Kyllä näille 1Q,% :n vähen
nys tuntuu sangen raskaana verotuksena, 
eikä sitä ole mahdollinen muutoin suorit
taa kuin jokapäiväistä leipää kaventamalla. 
Tämän minä tahtoisin erittäin huomaut
taa ryhmätoverilleni ed. Vaaramallc, jolla 
ei näy o'levan henkilökohtaista kokemusta 
ja tietoa juuri tämän rylrmän valtion vi
ran- ja toimenha}tijoiden oloista (Bdus
kunnasta: Kyllä!). Korkeammissa palkka
luOiki:ssa ei ole naisia muuta kuin sieme
neksi. E>Sim. professo.rien joukossa (tämä 
muistuu mieleeni professori Linkomiehen 
lausunnon johdosta} ei ole muuta kuin 
yksi ainoa naispuolinen. Eikä keskipalk
kaluokissakaan ole naispuolisia muuta kv.in 
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muutamia satoja. HeistäJkin on usealla 
opintovelat, ja. jos heidän pa:lkastaan jää 
yli sen, mikä menee vaatimattomaan elä
mään ja velkojen maiksuun, niin pitää hei
dän !kohdaltaan paikkansa se, mitä kirjoi
tettu on, että yksinäisenä on usein enem
män :lapsia kuin perheellise'llä (Eduskun
nasta: Ikävä kokemus!). Vanhukset ja 
sairaat, vähävaraiset omaiset, heidän orpo
lapsensa, työttömät ja muut ahdingossa 
olevat ovat turvautumassa juuri heidän 
apunsa. varaan, sillä perheelliset tuskin 
voivat muille turvana olla kuin omalle jou
kolleen. He~llä on siis usein jo juridisesta 
elatusvelvollisuudesta johtuvaa toisen hen
kilön elättämistä ja siitähän he saavat nyt 
huojennusta, niinkuin ed. Vaarama mai
nitsi. Mutta vielä useammalla on sellaista 
moraalista elatusvelvoHisuutta, jota vero
lait eivät ota huomioon. 

Miksi nyt sitten perheettömiä naisia tah
dotaan kohtuuttomana pa]ikanv&hennyk
sellä edelleen rangaista? Eihän naimatto
muus ole heidän syytään (Eduskunnasta: 
Ei!) niin kauan kuin miehiä on meidän 
maassamme noin 50,000 vä:hemmän lk:uin 
naisia (Eduskunnassa naurua). Si:tten 
vasta, kun hyvä ja isällinen hallitus voi 
toimittaa hyviä suomalaisia miehiä kai
ldlle naisi'lle, niin voisi ha:llitus jollakin oi
keutulk:sella ruveta na]mattomia naisia hei
dän naimattomuudestaan rankaisemaan 
(Eduskunnasta: Hyvä!). Perheettämän 
elämä on sitäpaitsi jo sinänsä paljon tur
vattomampaa kuin perheellisen. Ajattelen 
juuri etupäässä pienpmlkkaisiakin. Per
heellisellähän on ·tolki jo lapsissaan vanhuu
deniloa ja apua. Minä olen monta kertaa 
ihmetellyt sitä, kuinka nykyaikana perheel
liset, suuripalkkaisetkin perheelliset, niin 
paljon ruikuttavat niitä menoja, joita lap
set aiheuttavat, sillä ovathan lapset heille 
vanhuuden ilo, tuki ja turva. Yksinäisen 
.elämä on (Eduskunnasta naurua) 1henkeä 
kohden sitäpaitsi paljon kalliimpi kuin per
heellisen. Minä sanon: henkeä kohden. Voi
pipa syyllä sanoa, että pieni perhe elaä 
samalla kuin yksinäinen ja minä luulen, 
että hermt edustajat ovat Helsingissä 
asuessaan sen omassa kukkarossaan tunte
neet. 

Perusteluja voisi jatkaa, mutta minä 
voin tähän lopettaa. Valiokunnan mietintö 
on minun mielestäni kerta kailk:lk:iaan oilkeu
denmukaisempi kuin hallituksen esitys. 

Mutta sitäkin voidaan vielä parantaa. 
Koska hallitus ei, niinkuin minä olen kä
sittänyt, tahdo ja katso tarvittavan!kaan 
ottaa virkakunnalta enempää kuin 816 mil
joonaa ensi vuonna, niin olisi mielestäni 
syytä a:lentaa vähennysprosentti kautta lin
jan ja nostaa aliraja. Yksityiskohtaisessa 
käsittelyssä tulen:kin tämänsuuntaisen eh
dotuksen tekemää:n. 

Lopuksi tahdon väärinkäsityksen välttä
miseksi huomauttaa, ettei laki suinkaan 
näinkään muutettuna minua täysin tyy
dytä, sillä se ei tee täyttä oikeutta suuri
perheisille, vaan vähentää 'heidä.n. etujaan 
sellaisten perheelhsten hyvälksi, jotka eivät 
ketään elätä. Suurempi <oiJreudenrnukai
suus saavutettaisiin siten, josta suuressa 
valiokunnassa jo huomautin, että laki !kir
joitettaisiin niinkuin kunnaHis- j·a valtion
vel1olait on kirjoitettu, nimittäin kaikille 
pantaisiin veroa saman periaatteen mukaan 
ja sitten huojennusta elätettävien lukumää
rän perustuksella. Minun käsi•ttääkseni tämä 
olisi se kaik..l{ein vanhurskain j.a oikeuden
mukaisin tie. Tällaista suurta muutosta ei 
kuiten!kaan asian tässä vaiheessa, toisessa 
käsittelyssä eduskunnassa, enää voida saada 
aikaan. Asia olisi ollut valiokunta-asteella 
valmistettava ja kun minulla ei ole ollut 
siihen valtiovarainvaliokunnassa tilaisuutta, 
kun en ole sen jäsen, eikä suuressa valio
kunnassakaan, suuren valiokunnan enem
mistö ei saHinut lakiehdotusta lähetettä
vä:ksi jaostoon, niin täytyy minun siitä 
luopua. 

Kun ed. Linlkomies puhui täällä vil'lka
miehistön nillllessä, niin minä myös!kin puo
lestani v:oin vakuuttaa, että puhun hyvin 
suurten viran:haltijaryhmäin puolesta. Jos 
valiokunnan ehdottama linja nyt hyväksy
tään, on suurempia toiveita siitä, että koko 
laki havaitaan ennen pitJkää tarpeettomaksi 
(Eduskunnasta: Vuoden päästä!), mutta 
jos vruhäväkisimmät nyt jätetään ainoiksi 
verotettavi!ksi, niin on asia hyvin paljon 
epävarmempi. Mietintö ottaa sitäpaitsi huo
mioon perheellisten edun, johonka minusta 
täällä kaikki puihujat eivät ole tarpee!ksi 
kiinnittäneet huomiota, ·onhan siinä suuri 
erotus perheellisten ja perheettömäin vä
hennysprosenttiluvun vä.lillä, neljähän on 
vain puolet kahdeksasta. Tietysti mietintö 
voisi ottaa todellisten perheellisten edun 
huomioon enemmänkin, jos olisi todella 
kysymys ainoastaan niistä perheeHisistä, 



ViTkamieB,ten palkkaus vuonna 19134. 999 

joilla todellrukin on elätettäviä. Mutta nyt 
asia ei ole niin esitylksessä järjestetty ja 
siitä tulisivat kärsimään, jos asia esity~ksen 
linjaa menisi, sekä nämä todelliset perheel
liset, joilla on elätettäviä, että perheet
tömät. 

Puhemies: Eduskunnan istunto !kes
keytetään ja jatketaan sitä kello 19 tä
nään, jolloin otetaan huomioon myös nyt 
pyy~detyt puheenvuorot. 

Täysistunto keskeytetään kello 17,16. 

Täysistuntoa jalb:meil!aiM:l. 

!kello 1'9. 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Iimoitusasiat: 

Loman pyyntö. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa yksityis
ten asiain takia tämän istunnon loppu
ooasta maanantai-iltapäivään ed. Kivioja. 

Puhemies: Jatketaan 7) asian !käsit
telyä. 

Yleiskeskustelu jatkuu: 

Ed. W a i n i o: En tahdo kieltää, etteikö 
tämä keskustelu virkamiesten palkkausky
symyksestä ole liikkunut asiallisella poh
jalla, mutta toisaalta minusta tuntuu siltä 
kuin tässä olisi jälleen ainakin vivahdus 
siitä samasta kielteisestä asenteesta virkar 
miehiä kohtaan yleensä, joka takavuosina 
antoi maamme poliittiselle elämälle sangen 
ikävän sävyn ja oli kaikkea muuta kuin 
rakentavaa laatua. Lausuipa suuren va
liokunnan kokouksessa eräs niinikin rohkean 
ajatuksen, että hän olisi valmis alentamaan 
viTikamiesten palkkoja vaikka 50% - aja
tus, joka vaikutti kovin irralliselta eikä 
herättänyt kene8säkään vastaikaikua. Tah
toisin täällä lausua toivomuksen, että tule 

takoon tälläkin kertaa asiassa mihin tulok
seen tahansa, niin toivottavasti ei tästä ky
symyksestä tehdä minkäänlaista · puolueky
symystä. Maamme virkamiehistöitä vaadi
ta,an jälleen uutta pula-ajan uhrausta, ja 
minä uskon, että virkamiehistö on tähäm 
valmis samalla kärsivällisyydellä kuin en
nenkin. Pyytäisin kuitenkin tässä yh
teydessä erikoisesti alleviivata, että annet
takoon virkamiehistölle, mitä sille tulee, ja 
ettei siltä siis oteta yhtään enempää kuin 
minkä välttämätön tarve vaatii. Virka
miehistö on säätynä kerta kaikkiaan niin 
tärkeä tekijä yhte~skunnassa, ettei sitä saa 
tarpeettomasti tai jonkin määrätyn kiihkon 
vallassa painaa alas. Tätäkin näköjään 
pientä palkanvähennystä tehtäessä olisi 
otettava huomioon, että virkamiehistön osto
kyky tai ostokyvyttömyys tuntuu huomat
tavasti myös taloudellisessa elämässä, niin 
teollisuuden kuin myös maataloudenkin 
alalla. On myös muistettava, ettei ole ole
ma;ssa ainuttakaan esimerkkiä siitä, että 
kohtuullisesti pailkattu tyytyväinen virka
miehistö olisi tuottanut millekään maalle 
onnettomuutta, mutta päinvastaisia esi
merkkejä on kyllä olemassa. 

Minulla onlkin vain oikeastaan muutama 
swna lisättävä siihen, mitä edellä esitin. 
Olen näin lyhyesti rohjennut palauttaa mie
leen 'tässä tällaisia yleisiä periaatteita siinä 
varmassa va:kaumuksessa, et,tä ne täällä tun
nustetaa,n oikeiksi. Minä tahdon nimittäin 
lähteä siitä edellytyksestä, jonka jo alussa 
mainitsin, että tässä asetutaan oikeamieli
syyden linjalle eikä siis millekään puolue
värin linjalle ja tietenkin sen mukaan 
myöskin siis toimitaan. Mahdollisen ehdo
tuksen tekemisen tulen, herra puhemies, 
jättämään vähän tuonnemmaksi. 

Apulaisvaltiovarainministeri W i ,t t i 11 g: 
Herra puhemies! Valtion viran- ja toi
menhaltijain }Jalklkaussuhteita arvostel
taessa on otettava huomioon, että juuri val
tiovalta juuri keskustan tekemän aloit
teen johdosta on määrätietoisesti tahtonut 
asettaa viran- ja toimenhaltijain palkkauk
set kiinteäUe tasolle. Voimassao~leva palk
kausla;ki sisälsi alkujaan säännöksen, joka 
järjesti palkkaukset tietylle liukuvalle kan
nalle. Tämä säännös oli otettu lakiin viran
ja toimenhaltija~n omasta toi,vomuksesta, 
mutta liukuvaisuus poistettiin sittemmin, 
- ja tämä ei tapahtunut viran- ja toi-
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menhaltijain omasta aloitteesta, - niihin 
ailmihin, kun elinkustannusindeksi alkoi 
osoittaa nousua. 

Laskelmia voidaan tehdä eri tavoilla. 
Jos voimassaolevia palkkoja verrataan huip
puindekseihin, tullaan virkamiehille hyvin 
edullisiin tuloksiin. Mutta voitaneen -ehkä 
syyllä väittää, ettei ,sellainen laskutapa ole, 
sanoisinko, aivan tyhjentävä. 'Tähän uu
teen kiinteään järjestelmään, valtiovallan 
määräämämä, viran- ja toimenhaltijat ovat 
alistuneet. 'Todettakoon, että he myös ovat 
katsoneet sitä luonnolliseksi, ja että he nyt 
kahtena vuotena ovat kantaneet kyseessä
olevaa verotusta, jota sitä säädetäessä eväs
tettiin metkeinpä vakuutuksilla, että kysy
mys oli ·ensin kertakaildkisesta, sitten jat
kuvasta välttämättömyydestä, eikä suurem
paa vastustusta ole nostet•tu sellaista jat
kettua tarkoituksenmukaisempaa verotusta 
vastaan, jota ha!llitus on ehdottanut. Voi
taneen sanoa, että viran- ja t·oimeuhaltijat 
yleensä siis ova·t ·osottaneet nykyti'lanteen 
ymmärtämistä. 

Mitä vertaukseen edustajain pa[kkauk
sista tulee, joka täällä on tehty, on ole tä
hän saakka kats·onut olevan syytä siihen 
kajota, olen katsonut sen a'sia.n olevan enem
män eduskunnan asia. Mutta tahdon mai
nita, ettei hallitus ole mitään edustajain 
palkkioiden vähentämistä ehdottanut. JYiie
lestäni, jos niitä tahdotaan jossa.in määrin 
vähentää, niin riittäisi 5 %:n Yel'O. Mi
nulla ei tässä tilaisuudessa ole mitää,n aloi
teoikeutta, jos minul~a ·olisi, niin tekisin 
vastaavan ehdotuksen. 

Kuten minulla tämän lakiehdotuksen en
simmäisessä käsittelyssä jo oli tilaisuus huo
mauttaa, ei 1Julakausi enää vaikuta ensi 
vuoden talousarvioehdotukseen tavalla, jota 
voitaisiin verrata tänä ja edellisenä vuonna 
seurattuun tapaan. Niillä lisäyksilläkin, 
joita. va~tioovarainvaliokunta menopuolella 
on ehdottanut, on talousarvio tasapainoon 
saatettavissa. vaikkakin hallituksen ehdot
tama lieve~pi virkamiesverotus hyväksy
tään, - mutta näillä lisäyksillä ta1ous
arviota ei, jos kyseessäoleva la!kielJidotus hy
lätään, helposti saada lukko·on. 

Kun olojen parempaan päin muututtua 
maamme virkamiehistö nähtävästi odottaa, 
ettei IJoikkeustilannetta he~h.i:n nähden 
liian kovassa muodossa jatketa, kun halli
tuksen esitys poistaa tuntuvimman rasituk
sen, nimittäin elatusvdvollisten, kun vielä 

voi tapahtua, ettei tarpeellista määräenem
mistöä valtiovarainvaliokunnan ehdotta
maHa ratkaisulla voida saavuttaa, joten 
asian järjestely tulee mutkistumaan, ja 
kun lopuksi hallitulksen esitys on keskinäi
nen välitie tämän verotuksen poistamisen 
ja sen muuttumatta säilyttämisen välillä, 
niin katson olevan ta:rkoituksenmukaisinta 
ja viisainta, •että hallituksen esitys hyväk
sytään niine pienine muutoksineen, jotk:J, 
ehkä katsotaan tarpeellisiksi. 

Ed. J e r n: Herr talman! Enlig·t min 
uppfattning är statsutskottets förslag i 
stort sett tillfredsstä1la.nde. Det markerar 
för tjänS!temännen en tendens till förbätt
ring eller låt oss säga en återgång till nor
mala förhållanden. Detta är måhända be
rättigat på grund av de teeken till för
bättring ·på det e'konomiska livets område, 
som nu kunna skönjas. Å andra. sidan har 
statsutskottet iakttagit nödig försiktighet, 
vilket äv'en är välmotiverat på grund av 
de a1lt ännu osäkra konjunkturerna. 

De ändringar utskottet föreslår i '2 mom. 
av 1 ·~ utgöra en avsevärd förbättring i 
jämförelse med regeringens proposition. 
Det är rättvisare, emedan de lägst avlö
nade tjänstemännen väl måste anses hava 
svårast att bära en lönereduktion. 

I ett avsende är dock enligt min upp
fattning statsutskottets förslag otillfreds
ställa.nde. Det gäller § Q.. Här f.öreligger 
må:hända ett för1biseende från uskottets 
sida. I pa•ragrafen stadgas, att av lärares 
1 högre och lägre folkskolan Jlön skall av
dragas 4 %· Detta går icke ihop med 
stadgandet i mom. 2, § 1, för såvitt det 
g·äller den lägre folkskola:ns lärare. I be
rörda mom. stadgas nämligen, att ,tjänste
man vars löneförmåners totalbelopp under
stiger 1,1500 mark i mänaden skall erhålla 
srn lön oa.vkortad, om han har famillj och 
är dennas huvudsakliga. försörjare. lVIinsk
ningen drabbar ej heller den, som är utan 
familj och vars löneförmåner icke över
stiga 1,150 mark i månaden ". Nu är det 
att märka, att lägre folkskolans lära.re hava 
så liten lön, a tt om ma:n också medräknar 
de anspråklösa naturaförmånerna, han 
knappast kommer över de belopp, som stad
gas såsom minimibelopp. Det är både 
orätt och oformligt att lagstifta så att 
stadgandet i den ena paragrafen icke över
ensstämmer med bestämmelserna i den 
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andra. Lägre fo'lkslkolans läJrare ätnjuta 
i grundlö.n 850 mark i månaden. Och, som 
sagt, de naturafö11måner som givas äro 
synnerligen anspråkslösa. Under sådant 
förhållande hade den lägre folkskolans lä
mre kunnat utelämnas från ·§ 2. I rege
ringens proposition föreslås, att tjä·nste
man, vars lön understiger 9501 mark i må
naden, skall få sin lön oavkartad. Då 
statsutskottet engång föreslår, att denna 
gräns ska1l höjas, bör det även tillses, att 
alla tjänstemän, som komma under sträcket, 
komma i åtnjutande av de förmå;ner i ila
gen stadgas. Konsekvensen borde alltså 
fordra, att § 2 ändras sålunda att lägre 
folkskola.ns lärare lämnas bort. Under de
taljbehandlingen kommer jag att göra för
slag dävom. 

Ed. R y t i n k i: Herra puhemies! ·Tämä 
1 

hallituksen esitys laiksi perheettömien vi
ran- ja toimenhaltijain palkkauksen järjes
tämiseksi vuoden 1934 aikana on näyte 
siitä vallitsevasta ajatussuunnasta, mitä 
nykyinen hallitus virkamiesten palkkaus
kysymyksessä edustaa. Ensinnäkin hallitus 
esityksensä perusteluissa tahtoo korostaa 
erityisesti sitä, että vuoden 1932 alusta 
asti käytännössä ollut prosenttivähennys 
vakituisesta virkamiesten palkkalaissa mää
rätystä palkasta olisi kun erikoisen lain 
avulla olevat olot huomioon ottaen sitä pie
nennetään, virkamiehille erikoinen ,rasi
tus", jolle palkkausjärjestelylle tämän 
asian ensimmäisen käsittelyn yhteydessä 
antamissaan lausunnoissa ovat valtiovarain
ministeri Witting ja tässä istunnossa ed. 
Linkomies keksineet vielä erikoisen lempi
nimen ,virkamiesten erikoisverotus' '. Tämä 
virkamiesten palkkauksen järjestäminen, 
silloin kun se tapahtuu näin lakien ja ase
tusten kaikkien sääntöjen mukaan, pitäisi 
toki minun mielestäni olla sinänsä palk
kauslaki, jossa työnantaja ,siis valtio'' 
päättää, että virkamiehille maksetaan niin 
ja niin paljon palkkaa ensi vuodelta eikä 
tällä lailla tahdota sitoa ollenkaan sitä, että 
virkamiesten täytyy palvella valtiota vuo
den loppuun, että hän ei saisi jättää vir
kaansa, siis sanoa itseään irti tästä halpa
paikkaisesta virasta. Näin ollen minusta 
tämä ei ole mikään ve.rotuslaki, jolla valtio 
virkamiehilleen tulevasta palkasta ottaa 
osan verona takaisin, vaan se on puhtaasti 
palkkauslaki. 

V erotuslait ovat aina toisenluontoisia, 
niissä ei asianomainen lhenkilö ole, johon 
verotus kohdistuu, vapaaehtoisuuden alai
nen eikä pääse ulos verotuksen kohdis
tuessa häneen. Tässä palkkauslaissa jää 
kaikille virkamiehille oikeus väistyä sa
nottua palkanalennusta, jos ei jälelle jää
neellä palkalla kannata valtiota palvella, 
aivan sama suhde kuin työväestöllä on työ
taistelussa kun työnantaja laskee palkkaa. 
Ei koskaan työväestö ole sanonut palkka
taistelussa työnantajan palkan laskua hei
dän verotuksekseen eikä sitä olisi siksi 
tunnustettukaan niiden taholta, jotka tätä 
palkan laskua tahtovat siksi nimittää, joten 
minä toivoisin, että valtiovarainministeri 
keksisi uuden lempinimen tälle uudelle 
palkkauslaille. 

Mitä itse varsinaiseen asiaan tulee, kut
suttakoon tätä lakia sitten millä nimellä 
hyvänsä, niin pidän, että valtion virka
miesten pa1kkoja näinä suurina katovuo
sina, jolloin liikatuotannon seurauksesta 
koko talouselämä on ollut sortua, olisi saa
nut enemmän laskea, että ne olisivat suh
teessa olleet toisten kansalaispiirien tulojen 
ja elintason kanssa. Meillähän vuodesta 
1928 alkaen on ollut roima laskusuunta 
kaikkien elinkeinojen aloilla. Jos ver
taamme esim. työläisten palkkatasoa 
yleensä, saadaan palkkataso noin 30-40% 
alemmaksi kuin vuonna 1928. Ja kun sit
ten aletaan seka- ja metsätyöläisten palk
koihin vertaamaan, niin saadaan lasku
tulos nousemaan aina 50------,60 % :iin. Tätä 
minä en luonnollisesti sano, kuten valtio
varainministerin sanontatapaaa käyttäen 
voisi sanoa, työläisten verottamiseksi. Se 
on ollut työnantajain palkanlaskua, johon 
on ollut vaikuttamassa työnantajan mieli
piteiden mukaan 'huonot konjunktuurit, 
vaan jota väitettä vastaan voidaan tehdä 
vakavia vastahuomautuksia. Samoin on 
ollut maatalouden suhteen. Siellä on ollut 
huomattavissa myös 30 a 40% :n lasku, niin 
myös kaikilla kauppa- ja teollisuusaloilla 
verrattaessa virkamiesten palkan lakua, joka 
nyt kahtena vuonna on ollut 5-10 %. 
Sitä voidaan pitää kahden suurimman 
elinkeinoryhmän työläisten ja maatavilje
levän väestön palkan laskuun nähden aivan 
vähäpätöisenä, varsinkin kun virkamiesten 
palkkatulo on säännöllinen, joten elämisen 
järjestäminen tulojen mukaan on helpompi 
toteuttaa. Aivan toinen suhde vallitsee 

126 
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esim. sekatyömiesten tulojen säännöllisyy
teen, sillä ne ovat riippuvaisia sesonki
ajoista. 

Seuratessani tämän asian käsittelyä suu
ressa valiokunnassa, kun verrattiin samoin 
virkamiesten palkanlaskua työmiesten ja 
maanviljelijäin pa}kanlaskuun ja tulojen 
pienentämiseen, tahtoi ed. Rydman puheen
vuorossaan väittää, että nämä asiat toi
siinsa nähden ovat erillisiä, ettei niitä sovi 
verrata toisiinsa senvuoksi, että valtio 
määrää virkamiesten palkat, mutta ei voi 
määrätä työmiesten palkkoja yhtä vähän 
kuin se voisi vaikuttaa maanviljelijäin 
tuotteiden hintaankaan. Vaikka olenkin 
toista mieltä ed. Rydmanin kanssa siitä, 
onko valtio määrännyt myös työmiesten 
palkkojen suhteen näinä vuosina, koska 
valtio on ollut tavallaan suurin työnantaja 
samoinkuin maanviljelijäin tuotteiden hin
taankin nähden, kun valtion puolesta on 
rahan arvon kohottamisen muodossa se 
tehty, niin näitä seikkoja huomioonotta
malla on näillä työmiesten ja maanviljeli
Jam työtulojen pienentämisellä vertaus
<Jikeutensa tämän virkamiesten palkkauslain 
yhteydessä. 

Kun maan suurimmat elinkeinoryhmät 
menettävät huomattavan osan tuloistaan, on 
luonnollista, että niiden veronmaksukyky 
vähenee, ja jos samaan aikaan valtion vir
kamiehille maksetaan täysi, hyvinä talou
dellisina aikoina korkealle kiilattu palkka, 
niin on luonnollista, että nämä taloudelli
sessa puristuksessa olevat elinkeinoryhmät 
tulevat vielä lujemmalle valtion menoihin 
kannettavien maksujensa vuoksi, joten 
nämä asiat on rinnastettavissa toisiinsa, 
jos tahdotaan olla rehellisiä. On kerras
saan toinen asia, jos tahdotaan puoltaa 
korkeita virkamiesten palkkoja säilytettä
viksi, tehtäköön se suorastaan kädellä ilman 
mutkia. Minä puolestani pidän virkamies
ten palkkoja yleensä kohtuuttoman kor
keina ja olisin valmis tällaisen vuoden kes
tävän palkkausjärjestelmän yhteydessä me
nemään vielä suurempaan laskuun ensi 
vuodelle kuin kuluvana vuonna on ollut, 
kuin se järjestely joka nyt valtiovarain
valiokunnan mietinnössä esiintyy on otettu 
huomioon pienipalkkaisiin virkamiehiin 
nähden. Virkamiesten palkkoja arvioitaessa 
nykyisen rahamme arvon mukaan on se 
5-10 % :n laskusta huolimattakin verrat
tuna vuoden 1928 matkan ostoarvoon 

paljon korkeampi (Eduskunnasta: Tuli 
erehdys ! ) . On aivan .toinen asi•a, oliko sil
loinkaan virkamiesten mielestä heille tu
leva palkka riittävä. Meistä kansalaisista, 
jotka sen palkan pienistä tuloista jou
dumme maksamaan monella muoto"a, tuntui 
se jo silloinkin riittävälle. 

Ed. v on Born: Jag har bett om ordet 
för att, med hänvisning till den reservation, 
som också jag undertecknat, ansluta mig 
till förslaget om att regeringens proposition 
måtte läggas till grund för behandlingen. 
J ag är visserligen för egen del fäl'dig att 
gå ännu längre i frågan om tjänstemän
nens befriande från den extraordinarie 
tunga, som nu vilar på dem. Men då det 
säkerligen ur budgetregleringssynpunkt icike 
är rådligt att nu söka driva saken därhän, 
så 'Synes det mig klokast, att regeringens 
förslag skulle accepteras. J ag ber alltså, 
herr talman, få förena mig om att regerin
gens proposition lägges till grund för be
handlingen. 

Ed. Soininen: Rahataloudellinen 
asema edelleenkin tässä maassa on sellainen, 
että valtion viran- ja toimenhaltijain palk
kauksen vähentäminen olisi edelleenkin teh
tävä aivan samojen perusteiden mukaan 
kuin kuluvana vuonna. Myöskin se seikka, 
että. kansamme kerroksissa suuri enemmistö 
kärsii leivän ja vaatteen puutetta, puhuu 
asiassa esittämieni tosiasioiden puolesta. Jos 
sitä pidämme perustana, että valtion talous 
kestää sen tulovähennyksen, joka hallituk
sen ehdottaman lain hyväksymisestä johtuu, 
niin on myös hyvin paljon valtion varojen 
sijoittamispaikkoja, joihin sijoitettuna voi
daan palvella sellaista 'k:ansanosaa, joka 
puutetta ja hätää kärsii. Esim. asutilstilal
lisia, jotka eivät saa irti millään keinoin 
langenneita lyhennyksiään, ja kun on tar
koitus asutusta kehittää, olisi valtion 1autet
tava tositarpeessa olevia. Myöskin kaupun
kien läheisyydessä olevat pikkUJkotien omis
tajat ovat sellaisessa asemassa, että pikai
nen apu olisi tarpeen pulahirviön kynsistä 
pääsemiseksi. Täällä on jo viitattu, kuinka 
työmiesten palkoissa ovat alennukset huo
mattavia. En liioittele, jos sanon, että palk
kojen aleneminen on työmiehelJe ollut jopa 
40-50 %. Pienviljelijä ja maauviljelijä on 
näinä vuosina saanut kantaa monin kerroin 
sen alennuksen elämäntasossa, minkä virka
miehet ovat saaneet kestää. Ei voida virka-
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miesten taholta :käyttää sanaa ,verotus". 
Kansa on suorittanut näistä veroista suu
rimman osan. 

Kun puhutaan perheellisistä virkamie
histä, niin tällöin ei saisi lakiin sisällyttää 
sellaisia perheenisiä virkamiehiä, joiden 
täysikäise.t lapset ovat toimessa, mutta pi
täisi olla pa~kat korkeamman prosenttimää
rän mukaan viran- ja toimenhaitijoilta alen
nettuina, joiden lapset jo ovat täysikäisiä. 
Sen sijaan perheellisiltä, joilla on suuri 
la.psilauma ja pienet palkat, voisi palkka 
olla vähentymättömänä. Kun kuitenkin la
kia säädettäessä sattuu tapauksia, että yk
sityisiä asioita jää ulkopuolelle, niin en la
kiin muutosesitystä tee. Parhaiten on ny
kyistä tilannetta vastaarva valtiovarainvalio
kunnan mietinnön III vastalause, johon täy
dellisesti yhdyn ja toivon, että ~tämän mu
kaan laki tulee hyvä,ksytyksi. 

Kun täällä on tehty vertailuja virkamies
ten palkoista ulkomaihin, niin tällöin, jos 
vertaa maatalousväen oloja ulkomaihin, niin 
tuloksena on, että maaseudun väki elää pal
jon vaatimattomammin. Näin ollen virka
miesten tämänluontoisen lain kysymyksessä 
ollen pitäisi omast•a aloitteestaan taittaa iso
valle leivästään, ja maantieteellinen ase
mamme, karu luonto, ·lyhytaikainen aurin
gonpaiste vaikuttaa siihen, että maata vil
jelevä väestö ei kykene suorittamaan kor
keita palkkoja varsinkaan tämänlaisena 
ajankohtana. Tulin sanoneeksi ,maata viJ
jelevä väestö", vaikka piti sanoa valtio ei 
1{ykene siihen. Sen vuO'ksi on budjetin kä
sittelyn aikana tullut menoeriä sellaisia, 
joita varten on varattava käyttövaroja. 
Sanoin myöskin sen vuoksi, kun tässä 
maassa on pääelin'keinona maa.nviljelys ja. 
sen kestäessä kaikki kestää ja kaatuessa 
kaikki ikaatuu, sillä ei suinkaan kukaan 
virkamiehistä toivo, että talonpojan harjoit
tama elinkeino tyrehdytetään ja kuormat 
asetetaan niin suuret, että kuitit jäävät lu
nastamatta. Tänä iltana tulee vielä käsi
teltäväksi ed. Tannerin aloite omaisuus
veron koroittamisesta. Luullakseni siihen 
ei meillä ole varaa. Oletan, että ny
kyinen tilanne ymmärretään oikealla tavalla 
ja ensi vuoden talousarvion tulopuolelle tä
män asian yhteydessä varataan 50 milj. 
35 milj. markan sijasta, mitä hallituksen 
esityksellä saataisiin. Mitään puolue-edun 
tavoittelua ja virkamiesvihaa ei käsitykseni 
mukaan ·liene niillä, jotka III vastnlauseen 

kannalla ovat. Ainoastaan se tosiasioiden 
tuntemus, mikä kaikilla kansanedustajilla 
pitäisi olla selviö, vie siihen, että pienessä 
määrässä pyrimme tasoittamaan kansamme 
eri väestökerrosten asemaa. 

Ed. B r a n d e r: Herra puhemies! -
Kuullessani täällä virkamiesten valituksia 
huonosta toimeentulosta, niin on . ilmikäy
nyt, että velkaisia virkamiehiä rasittavat 
pahimmin korot ja vuokrat. Virkamiesten 
tulisi tehdä tässä valitukset paaasiassa 
pankkeja ja talonomistajia vastaan. Meillä 
Suomessa, missä luonnolliset pääomat hen
keä kohti ovat suuremmat kuin useimmassa 
Europan valtakunnassa, on rahan anto su
pistettu ja korko nostettu sota-ajan koron 
tasalle ja tästä on seurauksena myös kor
keat vuokrat. Suomen pankit lienevät 
maailman vakavaraisimpia rahalaitoksia, 
koska niitä ei heiluta yksin kullanarvon 
vaihtelu. Pankit tekevät vuorenlujiksi 
Suomen vihreä kulta, Suomen metsät. Yh
teiskunnalliset olot ovat Suomessa myös 
Europan vakavimmat ja työläisaines on 
työhaluisin ja vähempään tyytyvä kuin 
missään Europan maassa. Tämän tunnus
tuksen olen kuullut ulkomaalaisiltakin 
asiantuntijoilta. Eräs amerikkalainen, joka 
kävi täällä, hän ei nähnyt mitään ihmettä 
meidän ihmettelemässämme eduskuntata
lossa, se oli vaatimaton pienen maan laitos 
ja samaten Helsinki, semmoinen pieni nätti 
kaupunki. Mihinkä hän kiinnitti huo
miota, olivat ne kämpät tuolla Suojärven 
sydänmailla, mihin työmiehet valittamatta 
painuivat. Se oli hänestä suurin ihme. 

Kun pankit eivät halua auttaa virkamie
hiä, niin tehtäköön heitä varten uusi huo
keakorkoinen maakiinteistöpankki oikeita 
velkoja varten ja uusi torpparivapautus 
vuokramiesten kynsistä. Tämä on paljon 
oikeampaa kuin pankkien rukoileminen ja 
etuoikeutetussa palkkaluokassa oleminen 
kansaan verraten. Täytyy näet ymmärtää, 
kun pankit ovat suurelta osalta metsävir
mojen kanssa yhteistyössä, niin on heille 
edullisin antaa ra:haa liikkeelle vain metsä
kauppoja varten, jossa kantoraha on vain 
50 % sen arvosta ja samoin rahaa, jolla työ 
teetetään vain 50 %: lla niiden arvosta. 
Tätä tietä saavat pankit kaikki liikemie
hille antamansa epävarmat luottonsa no
peammin maksetuiksi ja pääoman monin
kertaistutetuksi. Sieltä ei siis korko heltiä 
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eikä suna pankkipakkokaan auta. 'rulisi 
vain uusi kieltolaki. 

Maanviljelijät ja työmiehet, jotka suu
rimman osan pula-ajan viuluista suoritta
vat, saavat elää elintasoa, johon sisältyy 
kaikkien elämän mukavuuksien kieltäminen. 
Semmoisissakin pitäjissä, missä ei ole huu
tokauppoja eikä maksamattornia veroja sa
nottavasti ja virkamiehet ovat saaneet saa
tavansa, on elintaso niin alhainen, että hätä 
on verisen tuskan huutama. Talonpoikien 
hevoset laihtuvat työn ankaruudesta ja kun 
eräs tämmöinen laihtunut hevonen kuoli 
mainitussa pitäjässä ja miestä sakotettiin, 
sanoi Saunamäen nälkää kärsinyt, mutta 
veronsa maksanut isäntä hirteisen huumo
rilla: ,Ei yksi vahinko mene toisetta, hevo
nen kuoli ja nyt sakotetaan. Halloilleen 
aina sataa.'' Nivalassa olisi tämmöisestä 
syntynyt kapina. Ja kapina onkin oikeu
tettu luonnonlain mukaan, kun se syntyy 
hevosen tahi emännän puolustamisen takia. 

Kiteeläiset aikoinaan nousivat kapinaan 
hävitöntä veronkantajaa vastaan emän
tiensä takia ja hautasivat veronkantajan 
eläviltä kiviläjään. Maila Talvion teok
sessa ,Jumalan puistot" on hautauspaikka 
kuvattuna ja asia kerrottuna. Tarvittiinko 
tässä armahdusta, eivät asiakirjat kerro. 

Varsinkin maanviljelijäin ja osittain 
työmiesten emäntien työpäivä on hyvin 
usein tässä pitäjässä 16 tuntinen eikä siinä 
ole vuodessa montakaan pyhäpäivän lepoa. 
Maanviljelijöitä lmdehtivien virkamiesten 
emäntiä pyytäisin kerran vuodessa otta
maan lmetteeksi tuommoisen kadehditun 
paikan. Virkamiesten rouvat sen sijaan 
tulevat miehilleen niin kalliiksi sentähden, 
että heillä on niin paljon aikaa aprikoida 
mihin rahoja panna (Eduskunnassa nau
rua). Lapsirikkaat perheet tulevat monesti 
paremmin toimeen siksi, että emännät ovat 
tottuneet enemmän yrittämään ja heillä on 
päämäärä mik5i säästää. Samaa on sanot
tava usein tvömiesnerheestä. Useinkin on 
lapseton työ,~Jiesper~h:e palj,on tiukem!ma1l1,\ 
kuin perhe, jolla on kuusi 'lasta, ja samoilla 
palkoilla. 

Kirkonkylän virkamiehen rouvan sivis
tyksen kiteytymistä verrataan rouvan ni
mipäiväkakun onnistumiseen. Aivan samoin 
kuin tanskalaiset virkamiehet sanovat pil-

1 

kallisesti talonpojan sivistyksen kiteytyvän 
äsken keskustelussa mainitun lantalan 
virtsakaivon pohjalle, ja niin hänen täytyy 
kiinnittää huomionsa siihen lannanhoitoon. 

P u h e m i e s koputtaen: Pyydän puhu
jaa palaamaan asiaan. 

Puhuja: Tvömiehen alhaisesta elin
tasosta voin m~inita lyhyen vertauksen 
vuodelta 1918, kun täällä kerran mainittiin 
virkamiestenkin pulia siltä ajalta. Työmies 
tuli luokseni keväällä 1918 ja sanoi: ,Olin 
tehdastöissä, siellä leipä loppui kokonaan. 
Tulin maalle ja sain ojankaivuu-urakan. 
Palkkajauhot olivat niin akanaisia, etteivät 
yksinään menneet alas kurkusta. Sain 
ojasta sammakoita ja paistoin. Eivät ne 
tottuma ttomasta 

Puhemies: Pyydän puhujaa pysy
mään asiassa. 

Puhuja: eivät ne herkkua 
t.ottumattomasta ole, vaikka parempia kuin 
akanat.'' Nurkumatta ja valittamatta 
osaansa kävi mies, jota Ojuri-Jussiksi kut
suttiin, työhön pienellä palkalla. Kun jou
lukuun 18 päivänä tapasin hänet vesiojasta 
ojankaivuussa, niin huomasin valkeat var
paat vilkkuvan kengänkärjestä, kysyin 
eikö vesi mene kenkään. Iloisesti vastasi 
Ojuri-Jussi: ,Mutta hyvin se vesi kengästä 
poiskin tulee." Ja nosti rikkanaisen ken
gän vedestä. 

'rulin pari vuotta sitten samassa pitä
jässä erään pienviljelijäin taloon, jossa 
isäntä oli keuhkoknumeessa. Talonväki oli 
lähdössä hakemaan sairaanhoitajatarta. 
Isäntä sanoi tyynesti: ,Ei tähän taloon ole 
sairauden takia menoja kannattanut tehdä. 
Ei panna nytkään tilaa alttiiksi häviölle. 
Jos minun on lähteminen toisille asuinsi
joille, niin pojat jatkavat työtäni.'' Ainoas
taan pakolla sain sairaanhoitajan kutsu
tuksi paikalle. Elämän vaatimukset kan
salla ovat niin alhaalla huolimatta, että pi
täjää kehutaan hyvistä asioista. 

Virkamiesten elintaso on siksi korkeam
malla, että kymmenen prosentin alennus ei 
ole vielä verrattavissa mihinkään kansan 
kärsimyksiin verraten, kunhan vain korot 
ja vuokrat alennetaan virkamiehille eri toi
menpiteillä. Virkamies on aina etevämpi 
valittamaan ja pitämään puoliaan kuin 
kansm}:mies. Tänään tulleessa sanomaleh
dessä on minulla pieni kappale, joka 
osoittaa, miten navakasti virkamiehet pitä
vät puoliaan. Täällä on toinenkin lukenut 
pienen kappaleen: ,Kansa tuumi vaan, että 
hyvä se on papeillekin, kun kansa käy ah-
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kerasti kirkossa ja veronmaksussa ja vaali
paikassa, niin papit saavat aikanaan palk
kansa ,eikä valtion tarvitse tulla köyhän
avulla elättämään, kuten on Pohjanmaalla 
tavaksi tullut. Kiteellä tulisikin eri seu
raus, jos palkanmaksu viivästyisi papistolle. 
Pappien kanssa tehdyssä palkanmaksuväli
kirjassa on seuraava pykälä: ,Jos maksu 
viipyy yli määräajan, maksetaan palkan
saajille hyvitystä 6 % päivää kohti kuu
kausiP'alkasta.'' Tämän mukaan, kun vuo
dessa on 365 päivää, tulisi hyvitys 
365 X 6 = 2,190 %. Jos Jaisi vaikkapa 
100,000 markkaa vuodessa maksamatta, kas
vaisi se vuoden lopussa 219 miljoonaksi 
markaksi." Lopun jätän sanomatta. Ja 
tämän ankaran pykälän muodostajasta sa
notaan, että hänellä on ainoa musta paita 
koko siinä 13,000 asukasta käsittävässä pitä
jässä. 

Kannatan ed. Leppäiän tekemää ehdo
tusta. 

Ed. M a 1 m i v u o r i : Esilläolevan asian 
yhteydessä on hallituksen taholta huomat
tavalla tavalla suositeltu perheellisten val
tion viran- ja toimenhaltijain palkkojen ko
roittamista entiselleen ensi vuoden alusta 
lu'kien. On lausuttu, että valtion viran- ja 
toimenhaltijat ovat joutuneet suorittamaan 
erikoisveroa, josta heidät nyt vihdoinkin 
olisi vapautettava. Valtion työnantajana 
olisikin mielestäni esiinnyttävä mallityön
antajana ja edelläkävijänä pyrittävä vai
kuttamaan siihen, että ,palkkataso yleensä 
saataisiin nousemaan. Meillä ei kuitenkaan 
valtion taholta valitettavasti näin ole tehty. 
Valtion töissä olevat työläiset ovat monessa 
tapauksessa joutuneet alhaisten palkkojensa 
takia elämään puutteellisemmissa oloissa 
kuin lukuisat yksityisten työnantajain pal
veluksessa olevat. Edelleen on valtio myön
täessään kunnille varatöitä varten valtion
avustusta asettanut avustuksen saannin eh
doksi sen, että kuntien on näissä töissä mak
settava paikkakunnan keskipalkikatasoa al
haisempia palkkoja. Kun yksityiset työn
antajat ovat rientäneet seuraamaan valtion 
ja kuntien antamaa esimerkkiä, on valtio 
näin ollen ollut vaikuttamassa yleiseen palk
katason alenemiseen. 

Valtion viran- ja toimenhaltijain, varsin
kin pien- ja keskipaikkaisten elämä ei ole 
niin huoletonta ja loistavaa kuin maalais
liiton taholta sitä yleensä ik:uvataan. Joka 

lähemmin tuntee heidän elämäänsä, varsin
kin suuremmissa kaupungeissa, tulee va
kuutetuksi siitä, ettei talonpoikaisväestöllä, 
puhumattakaan suurviljelijöistä, .pitäisi olla 
mitään syytä osoittaa valtion pienpaikkai
sia kohtaan sellaista kylmyyttä, jota maa
laisliiton taholta jatkuvasti on saatu kuulla. 

Esillä olevan asian yhteydessä on maa
laisliiton taholta osoitettu erinomaista myö
t~mielisyyttä huonosti palkattua ~työmiestä 
ja työttömiä kohtaan. 'fällainen myötämie
lisyys on kyllä helposti ymmärrettävissä. Se 
ei näet herroille maalaisliittolaisille maksa 
mitään. Vetoamalla huonosti palkattuun 
työmieheen haluaisi maalaisliitto tässä sääs
tää ehkä suurviljelijöille .ne varat, jotka val
tiovarainvaliokunnan ehdotuksen mukaan 
tulisivat valtion pienipalkkaisten toimeentu
lon helpoittamiskesi. Kun tulevat esille ky
symykset tullien alentamisesta ja varojen 
myöntämisestä työväestön aseman paranta
miseksi, niin silloin voidaan nähdä herrojen 
maalaisliittolaisten työväestöä kohtaan osoit
tama myötämielisyys todellisessa valossa. 

Esillä olevassa asiassa valtiovarainvalio
kunnan ehdotus mielestäni parhaiten vastaa 
olevia oloja, jonka takia, herra puhemies, 
pyydän yhtyä sitä kannattamaan. 

Ed. V a a r a m a : Täällä ed. Rytinki 
mainitsi, että virkamiesten ~palkat ovat hy
vin korkealle kiilattuja. Tämä lausunto on 
nyt kumminkin kerrassaan liioiteltu, sillä, 
niinkuin aikaisemmassa puheessani huomau
tin, esim. 1923, jolloin lailla virkamiesten 
palkat järjestettiin, nehän keskimäärin jäi
vät 70 % liian huonoiksi. Alemmissa palk
kausluokissa tietysti olivat vä:hän parem
mat, mutta korkeammissa ne olivat vielä 
sitäkin huonommat. Muutenkin meillähän 
yleensä korkeammat vitlmm1ehet, joilla on 
enimmän vastuuta, ovat jääneet erityisesti 
huonoon asemaan verrattuna moniin mui
hin maihin. Esim. Ruotsissahan yleensä 
kaikilla korkeammilla virkamiehillä on 
200,000 ja siitä ylöspäin pallrik:aa. Meillä on 
100,000 korkein. Sekin on aivan mitättö
män pieni siihen suureen edesvastuuseen 
n~hden, mikä on esim. ministereillä ja 
muilla. korkeilla virkamiehillä. Myö.Skin hän 
sanoi, että hän pitää nykyisiäkin palkikoja 
aivan kohtuuttomina.. Kun otamme huo
mioon sen 30% :n alennuksen jo .palkkoja 
järjestettäessä ja sitten nyt vielä lisää 
5-10% :n alennuksen, niin huomaa selvästi, 
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kuinka alas palk-ka on mennyt. Minusta on 
hallituksen esitystä kannatettava ja kerta 
kaikkiaan luovuttava siitä, että jos valtion 
budjetti milloin hyvänsä joutuu pulaan, 
niin virkamiehet ovat juuri niitä verotus
objekteja, jotka käsille otetaan. 

Ed. Sundström: Maalaisliiton ryh
män puheenjohtaja pani joku aika sitten 
vastalauseensa minun puheenvuoroni joh
dosta, jossa asiallisesti osoitin, miten sosiali
demokraattien kielteinen kanta Nivalan 
miesten armahdusasiassa oli kokonaan toi
senlainen kuin se, jonka he olivat omaksu
neet silloin kuin he vaativat armahdusta 
maarupetoksellisen vallankaappauksen jär
jestäneille tovereilleen (Keskustasta: Kuu
luuko se asiaan!). Nyt ton ed. Tarkka
sen ryhmätoveri täällä esiintynyt tavalla, 
joka mielestäni on omiansa alentamaan 
eduskunnan arvoa. Ed. Branderin puheen
vuoro oli sellainen, joka soveltuu yksin
omaan sirkuksessa. 

Y1eiskes'kustelu julistetaan pää.ttyneeksi. 

Puhemies: Yleiskeskustelun kuluessa 
on ed. Leppälä ed. Vehlkaojan kannatta
mana ehdottanut, että eduskunta päättäisi 
käsittelyn pohja:ksi hyväksyä valtiovarain
valiokunnan mietintöön n :o 9 liitetyssä III 
vastalauseessa olevan lakiehdotuksen. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Leppäiän ehdotuk
seksi. Ed. Linkomies ed. Sergeliuben kan
nattamana on ehdottanut, että eduskunta 
päättäisi käsittelyn pohjaksi hyväksyä hal
lituksen esityksen. Kutsun .tätä ehdotusta 
ed. Linkomiehen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä ehdotan me
neteltäväksi sillä tavalla, että ensin äänes
tetään ed. Leppäiän ehdotuksen ja ed. Lin
lkomiehen ehdotuksen välillä, ja niistä voit
tanut asetetaan vastaehdotukseksi suuren 
valiokunnan mietinnölle. 

Menettelytapa hy-väksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) cÄänestys ed. Leppäiän ehdotuksen ja 
ed. Linkomiehen ehdotuksen välillä. 

J aka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Leppäiän ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos 
,ei'' voittaa, on ed. Linkomiehen ehdotus 
hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
97 jaa- ja 68 ei-ääntä, 14 tyhjää; poissa 20. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä hy
väksynyt ed. Leppäiän ehdotuksen. 

2) Äänestys suuren valiokunnan mietin~ 
nön ja ed. Leppäiän ehdotuksen välillä. 

J dka hyväksyy käsittelyn pohjaksi suu
ren valiokunnan mietinnön, äänestää 
,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on ed. I,eppälän 
ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
126 jaa- ja 55 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 16. 

Pyydetään avointa äänestystä. 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät :seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aarniokoski, Aattela, Ala
Kulju, Andersson, Annala, V., von Born, 
Bryggari, Böök, Colliander, Erkko, Eskola, 
Estlander, Fagerholm, Forstadius, Fränti, 
Furuhjelm, Haga, Hakkila, Halonen, T., 
Harvala, Heiniö, Heiskanen, Helenelund, 
Helo, Herrala, Hilden, Hiltunen, Honka, 
Honkala, Horelli, Huotari, Hämäläinen, 
Hästbacka, In!kilä, Jacobsson, Jern, Junnila, 
Kares, Karvetti, Kettunen, Kivimäki, Kivi~ 
salo, Koivulahti-Lehto, Komu, Koponen, 
Korvenoja, Kosonen, Kujala, Kullberg, Ku
lovaara, Kuusisto, Kääriäinen, Lastu, Leh
tokoski, Lehtonen, Leiwo, I,epistö, Lindman, 
Lindström, Linkomies, Linna, Lonkainen, 
Lumijärvi, Lumme, Löthman, Malkamäki, 
Malmivuori, Mangs, Mantere, Marttila, 
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Mattsson, Meriläinen, Metsäranta, .Musta
silta, Mäkeläinen, Nyman, Oksanen, Paju
nen, Palmgren, Pekkala, Peltonen, Penna
nen, Penttala, Perho, Pesonen, Pohjala, 
Puittinen, Pärssinen, Rantala, Reinikainen, 
Riipinen, Rydman, Ryömä, Räisänen, Sal
menoja, Salonen, Sarlin, Sergelius, Simo
joki, Sinisalo, Siren, Sjöblom, Soini, Somer
salo, Sundström, Suokas,. Sventorzetski, 
Syrjänen, Särkkä, Söderhjelm, Tanner, 
Toivola, Toivonen, Tolonen, Tuomivaara, 
Turkia, 'I'urkka, Vaarama, W ainio, Valta, 
Welling, Wenman, ·wickman, Wiik, Vir•kku
nen, Voionmaa, Väisänen, Åhlström ja 
Östenson. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aittoniemi, Alestalo, Annala, J., 
Arffman, Asikainen, Brander, Ellilä, Halo
nen, A., Hautala, Heikkinen, Hirvensalo, 
Huittinen, Hänninen, Ikonen, Jauhonen, 
Jutila, Kaasalainen, Kaijalainen, Kallio
koski, Kauranen, Kemppi, Kesti, Koivisto, 
Koivuranta, Kukkonen, Kämäräinen, Lah
densuo, Lahtela, LC~Ppälä, Lohi, Miikki, 
Nikkola, Oulasmaa, Pwksujalka, Pilppula, 
Pitkänen, Rantanen, Rytinki, Salo, Sariola, 
Soininen, Suurkonka, Takala, Tapaninen, 
Tarkkanen, Tukia, V allas, Vehkaoja, Venho, 
Vesterinen ja Vilhula. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 16 
edustajaa: 

Ampuja, von Frenckell, Hannula, Joki
nen, Kanerva, Kivenoja, Kivioja, Lampi
nen, Luostarinen, Moilanen, Oksala, Paasi
vuori, Schildt, Setälä, Tyrni ja Ö~terholm. 

P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 130 jaa- ja 52 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis käsittelyn pohjaksi 
päättänyt hyväJksyä suuren valiokunnan 
mietinnön. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

1 §. 

Keskustelu: 

Ed. K e s t i: Elhdottaisin, että 1 pykä
län 1 momentissa lO:llä rivil.lä oleva sruna 

,4 prosenttia" muutettaisiin sanaksi ,.,5 
prosenttia" ja 14 :llä rivillä olerva sana 
,8 prosentttia'' muutettaisiin sana;ksi ,10 
prosenttia' '. 

Ed. S e r g e l i u s: Koska valtiova·rain
va;liokunnan ehdotus näkyy •oilevan rverrat
tain hyvin :paiJJJssaroituna, niin huoma;tta
vampia muutoil\lsia siis siihen nähtävästi 
ei saada aikaan. Kumminkaan en maita 
olla tekemättä yhtä, vaikka hyvin vaati
matonta, ehdotusta 1 1pJikä1ään nähden, ni
mittäin, että sana ,,neljä" 10:1lä riviUä. 
1 §:ssä muutetta·isiin ,,kahde1ksi ja :imo
~e'ksi' '. 

Jag föreslår således, herr talman, att 
ordet ,.fyra" på tiorude raden i 1 § måtte 
utbyta1s mot ,två och en ha:lv ". 

Ed. 0 k s a ne n: Niii,lä perus•teilla, jotka 
yleiskesikustelusrsa esitin, ehdottaisin ensiksi, 
1että pylkä;lä,n 1 momentissa 10 rivilllä oleva 
sana ,,.neljä" muutettaisiin sa:nwksi ,kolme" 
ja 14 rivHlä oleva sana ,lkaihdeksan" sa
na:ksi ,.,.kuusi" ja momentin viimeistä edel
<liseHä rivillä oleva sana ,ika:hdelksa:n/' myös
kin sa,nalks~ ,kuusi''. Toiselksi, erillisenä 
elhdotukse:na pyydän elhdottaa, että 1 §:n 
2 momentissa alirajat ehdotettaisiin 1800:ksi 
1500:n asemwsta ja 1400:ks:i 1150 markan 
asemwS'ta. Erusimmäiseen rmomenttiin teke
mäni ehdotus tietäisi valtiovarainvaliokun
nan ·e1hdotuksen mulka:i:sen säästön a:lenevan 
10 1 / 2 milj. mar!kkaan jos toinen ehdotuk
seni myös hyvälksytää:n, muussa tapauksessa 
13 miljoonaa.. Toisen ehdotukseni aiheut
tama vähenn(Ys olisi Jihteensä 9 miljoonaa 
markkaa. 

Ed. H 3J u ta 1 a: Herra ;puhemies! -
Vaitkka valtiovarainvaliokunta onkin kus
sakin asiassa erinäisin i!Iluutoiksin sawnut 
työnsä tehdyksi, niin täytyy minun todeta 
se tosiasia, että mainittu va1liokunta ei ole 
tätä nyt kysymyksessä olevaa kysymystä 
ratkaissut ,parhaimmalla tavalla, ja kun 
suuressaliman rva:liolmnnassa ei suuri mää
rääväfkään puolue pysynyt edes vastalau
seerusa talkana, on se vieläJkin ihmeellisem
iPää. Sitksi taihtoi:sinkin lausua tälhän asiaan 
tämän IPYkäiliiD yhteydessä muuta;man sa
nan, näistä palkkausasioista (Eduslkun
nasta: Yleiskeskustelussa !) ja Jopuksi teihdä 
näiden ;perustelujen jälkeen muutrumia 
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muutosehdotuksia tässä nyt kysymyksessä 
olevaam pykä:lään. 

Sitä tarvattoman suurta epätasaisuutta, 
joka tmmetusti on olemassa kansa;laistemme 
elintason välillä, on käsittääJkseni velvolli
suutemme mahdollisuuksien mukaan pois
taa. Minun ei ta~rvinne Ui1hteä, !koska se 
on jo tehty kyllin selvästi täällä yleisikes
ikusteluss,a, uud~stamaan niitä jo kuluooita 
sanoja, joilla on monasti tääHä ja kaik
kialla todisteltu kansan heikentynyttä mak
sukykyä, vaan minä uskon, että se tiede
tään. Nyt on tilaisuus nuo ikokemulkset ja 
näikermyikset tämän kysyrmyksessä olevan 
lain ensimmäise.ssälkin pykä;lä,s:sä sovelluttaa 
käytäntöön. Kuullaan hyvin u:sein varsin 
sääEä herättävällä tava!l:la uulhuttavan vir
kamiesten rpuole.sta ja sa:maha se:llaistenlkin, 
joiden pa:lkka sa,a:ttaa ,o1la jo ytksinJpä va:l
tion virasta 100,000:kin lähentelevä. Ja 
näin tultaneen tekemään edel~eenkin. Sitä 
on teMy täälläkin tämäniltaisessa ikä,sitte
ly:ssä, vaikika mieles:täni ainakin tällä ajan
kohdalla siihen ei pitäisi löytyä totuuteen 
perustuvia syitä, ellei todellakin pidetä 
välttämättömyyteTLä turvata pienelle jou
kolle kansalaisistamme ylellistä elämää. 

Siinä mietinnössä, joka on täHä kertaa, 
'käsittelyn pohjana, ovat a!lennukset kaikilta 
palklkausluokilta suumiilleen samat, joka 
mielestäni ei ole oikein. 9 ensimmäistä 
palkkausluokkaa ova:t si'l;;:si 'korkeat, että 
niihin 'On tarpee'llista sovelluttaa suurempia 
alennuksia kuin mitä nyt kysymyksessä 
oleva mietinicö hyvä!ksyttynä mahdollisesti 
edellyttäisi. Kun ehdotetut esim. 8 ja 4% 
soveUutetaan 10 palk!kausluokan ,peruspailk
kaan, joka on niinkuin tiedetään, 43,500 
markkaa, niin jää perheettömäUe vil'kamie
helle 40,020 ma,rkkaa ja perheelliselle 
41,760 markkaa. Tähän 10 rpääluokkaan 
asti voidaan ol1a jotenkuten - tyytyväisiä 
näihin nyt esillä o'leviin prosenttien alen
nuksiin, kuitenkin yhden sanan lisäysehdo
tuikseHa näittenkin kohdalla, jonlka tu'len 
myöhemmin tekemään. 

Ne a1ennwkset, jotka aion esittää 9 en
simmäiselle palkkausluokaUe, eivät ole ri:sti
riida:ssa lähtökohdan kanssa. Kun 10 palk
kau:sluokas:sa es~m. 8 ja 4 %:n mukaan jää 
peliheettÖimälle virkamiehelle niin:kuin edellä 
tuli mainittua 40,020 ma,r'klkaa ja perheeHi
seUe mainittu 41,760 mar~\aa, niin ehdo
tTIJ'kseni mukaan 9 päåluokassa., joihin esitän 
vastaaviksi alennus,prosent,eilksi 12 ja 6 %, 
jäisi ,perheettömän ,virkamiehen peruspalkka 

42,240 markaksi ja perheeillisen 45,120 mar
hksi. Siis erot ovat suhteelliset tällä yli
menokohdalla eikä vähennettävän prosentti
:määJrän vielä :kohotessa viidennen ja ensim
mäisen palkikausluokan kohdalla satu risti
riitaa. Esim. mainitakseni 12 % :n vähen
nylksen jälkeen 6 pallillkausludkassa jää pe
ru.spa]kaksi 55,440 mark!kaa ja 5 palkkaus
luokassa edelleen kohotetun alennuspro
sent:tirmäärän 16 % :n vähennyksen jälkeen 
jää mainitussa palk!kausluokassa Jperuspal
kaksi 57,960 mar~kikaa. 

Edelleen esittääikseni vielä viimeisen yli
menokohdan luokkien väli:llä, voidaan to
deta että 2 pa,lkkausluokassa jäiitpi 87,000 
markan peruspal]kasta 16 %:n vähennyksen 
jä:lkeen peruspal:ka:ksi 73,080 marl~kaa. Ja 
viimeksi kun joudumme toteamaan, että 
~pwljon ,puhutusta 1 palkkausluokan 100,000 
malikan sulffilllasta, san,on summasta, siHä 
en "rpidä tätä määrää enää palklka.na - jää 
20 % :n vä:hennyksen jä1'keen vielä 80,000 
maxjkka:a. Nyt esittämäni alennu:sprosentti
lll1äiirä :p,erustuu perheeUisten kohdaHa sa
maan käsitykseen, j'dka i1menee tä,ssä esillä 
olervassalk:in vwliokuntain mietinnössä, nimit
täin että 1kun:kin pallk'kaus,luokan kohdalla 
ehdotettu alenn:us olisi perheelliselta vain 
puolet siitä, mitä perheettömä1tä virkamie
heltä, niin toivoisin eduskunnalta ymmärtä
mystä telk:emi:lleni ehdotuksille, jotka eivät 
ole suinkaan kohtuuttomia eikä whtaana ai
kana myösikään vailla oikeutta. 

Mielestäni ja - uskoisin monen muun
kin mielestä kysymyksessä olevat 
pllllkat eivät kestä arvostelua parempanä
kaan aikana. On lisäl\:si otettava huomiuon, 
että varsin monilla näi:stä va:ltion :pallka;n
nauttijoista siellä yläpäässä <On lisäksi toi
mensa edellyttämää tuloa ja lisä:ksi he saa
vat m. m. ikälisän ,prosentteina .peruspalkan 
suuruuden :mukaan. Jo tästä syystä kohoaa 
suurpa:lkka:isten etuisuudet koDkeammi'ksi 
kuin voidaan äk!kiä hwvaitakaan. 

Esittämäni lyhyet lasU..:elmat :perustuvat 
vain peruspaliklkaan ja kun niistäkin, niin
kuin huomataan, jää ehdottamieni a~lennus
tenkin jälkeen summia 40,000-80,000 mar
kan välimaille ja näihin lisäksi ikälisät y. m. 
sellaiset, niin täytynee jokaisen tunnustaa, 
että näillä tuloilla pitää tulla toimeen 
oLkoonpa kysymyksessä mi~nkälairuen herra 
tahansa. 

On valitettavaa, että minulla ei o1e tilai
suutta tällä kertaa osoittaa, !kuinka paljon 
tällä t.oimenpiteellä ensi vuoden menoar-
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viossa sääJStettäisiin (Ed. Tarkikanen: Olisi
han nyt oHut ailk:aa laskea!) mutta varmaa 
10n, että siitä kerääntyy vrursin iii1e:r<kitylksel
linen summa, jolk:a on jotakin verotuSillluo
toa lieventämällä säästettävä maksajien 
tyhjentyneisiin kukkaroihin. He kyllä tie
tävät, mitä ni:Hlä maflkoillaan tehdä. Ja 
tämänkin jälkeen vielä näille näin verote
tuille, jota nimitystä tääJilä kovin te,:rhaikasti 
suositellaan, jää va11masti riittitvä paihl&:a ja 
toimeentulomruhdollisuus. Minä toivon, että 
<eduskunnassa on riittävästi sellaisia edusta
jia, jotka ta,htovat tasoittaa rehellisesti sitä 
epäoikeudenmukaisuutta, joka tässä asiassa 
kieltämättä on olemassa ja myöskin todetta
vissa. 

Edellä esittämilläni perusteilla., herra pu
hemies, ensi!ksi ehdotan että lisäyksenä 
1 §:n 2 momentin 4 riville sanan ,i:kälisää" 
jä.lkeen lisättäisiin sana ,perhelisää ". Toi
seksi lisäyksenä myöSkin 1 §: n 1 momentin 
loppuun: ,.,jos kuitenkin vi•ran•- ja toimen
haltija saa peruspa:ltkkaa ensimmäisessä 
pallklkaush10kassa, vähennetään häneltä hä
nelle tulevan mainittujen palk'kausten !koko
naismää:rä:stä 20 %, jos häneltä muuten vä
hennettäisiin edellä mainittujen alellllpien 
palkkausluokkien prosenttimäärä. T.oisessa 
ja viiderunessä pall&ausluoka,ssa ovat vastaa
va,t vähennykset 16 ja 8 % ja 5-9 palkkaus
luokassa 12 ja 6 %' '. - Käsittääkseni mei
dän on kiistämättä saatava budjetin meno
puoli pitkäilti aLle 3 miljardin marlmn, sillä 
kans8illa ei yiksinikertais,esti ole tällä ke11ta:a 
raskaasti kärsimättä, va•ra,a maksaa sellaisia 
paltkkoja, joiden vähentiin:ni:stä olen ehdotta
nut, ja tukikoon maksaa raskaasti ·suunrnitel
tua valtion meno- ja tuloarviota. 

Ed. R y t i n k i: Pyydän kannartta:a ed. 
Kestin tekemää ehdotusta. 

Ed. P ä r s s i ne n: Nykyisen nuoriso
työttömyyden aikana joutuvat vanhemmat 
useimmiten huoltamaan myös 16 vuotta 
vanhempia rlapsiaan ja ovat menot näiden 
osalta verrannollisesti suuremmat kuin pie
nempien lasten osalta. Niinpä kun keske
nään a.violiitossa olevia viran- ja toimen
haltijoita suojeliaan palkanalennukselta, 
olisi tuota ikärajaa 16 vuotta kohotettava 
ja ehdotankin, että 1 §:n 1 momentin siinä 
rivillä, joka on alhaalta yJöspäin kolmas, 
sanat ,16 vuotta nuorempia lapsia" muu
tetaan niin, että tulee , alaikäisiä lapsia". 

-----

Ja sitten toisena erillisenä ehdotuksena 
pyydän tehdä muutoksen .toiseen moment
tiin. Siihen ei ole otettu määräystä siitä, 
että myös ne pe11heelliset, jotka eivät ole 
perheen pääasiallisia elättäjiä, saavat palk
kansa alentamatta, jos se on alle määrätyn 
alirajan. Tä;mä ei ole mielestäni oikeuden
mukaista ja senvuoksi ehdotan, että kes
kellä oleva kohta tulee kuuluvaksi: ,Vä
hennystä ei tehaä myöskään perheettömältä 
ja perheelliseltä, joka ei ole perheensä pää
asiallinen elättäjä ja jonka palkkaedut kuu
kaudelta ovat enintään'' j. n. e. Tämä 
määräykseni ei kosfke siis aEnta rajll!a, vaan 
koskee perheellistä, joka ei ole perheensä 
pääasialli'llen elättäjä. Nlimä molemmat 
muutokset aiheuttavat niin pienen ja mi
tättömän lisäyksen näihin valtion menoi
hin, ne eivät näyttele minkäänlaista talou
dellista osaa arviossa, mutta saavat aikaan 
oikeudenmukaisuuden, joten toivon, että ne 
otetaan huomioon. 

Mitä muuten alarajaan tulee, kannatan 
ed. Oksasen tekemää e.hdotusta. 

Ed. Pohja l·a: Minäkin pyytäisin kan
nattaa niitä muu1Josehdotuksia, joitå ed. 
Oksanen on täällä tehnyt. 

Ed. Heiniö: Pyydän !ka'llnattaa ed. 
Sergeliuksen täällä tekemää ehdotusta. 

Ed. ö s te n s o n : J ag ber att få under
stöda rdm. Pärssinen förslag såtillvida, 
att i första momentet orden ,barn under 
16 år" skulle ersättas med ,minderåriga 
barn" ·och i momentet 2 efter orde'll ,utan 
familj '' skulle tilläggas ,eller är gift utan 
att vara familjens huvudsakliga försör
jare ". 

Keskustelu julistetaan päättyueeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa cm. 
ed. Kesti ed. Rytingin kannattamana eh
dottanut, että 1 §:n 1 momentin 1() rivillä 
oleva sana ,neljä" muutettaisiin sanaksi 
,viisi" ja 14 rivillä oleva sana ,kahdek
san" muutettaisiin sanaksi ,kymmenen". 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Kestin ehdo
tukseksi. Ed. Serg·elius ed. Heiniön kan
nattamana on ehdottanut, että 1 momentin 
10 rivillä oleva sana ,neljä" muutettaisiin 
sanoiksi ,kaksi ja puoli", mutta muuten 
prosenttimäärät olisivat samat kuin suu-
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ren valiokunnan ehdotuksessa. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Sergeliuksen ·ehdotuk
seksi. Ed. Oksanen ed. Pohjalan ka;nnat
tamana on ehdottanut, että 1 momentin 
10 rivillä 'Oleva sana ,neljä'' muutettai
siin samaksi ,kolme", 14 rivillä oleva sana 
,kahdeksan" muutettaisiin sanaksi ,kuusi" 
ja viimeistä edellisellä rivillä oleva sana 
,kahdeksan" muutettaisiin sanaksi ,kuusi". 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Oksasen 1) .eh
dotukseksi. Edelleen on ed. Oksanen ed. 
Pohjalan kannattamana ehdottanut, että 
2 momentissa olevat palkkaetujen kokonais'
määrät 1,500. markkaa ja 1,150 martkkaa 
muutettaisiin olemaan edellinen 1,800 mar!k
kaa ja jälkimmäinen 1,400 markkaa. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Oksasen 2) ~hdo
tukseksi. Ed. Hautala on ehdottanut, että 
1 momentin 4 riville saman ,i'kälisää'' jäl
keen lisättäisiin sana ,perhelisää", ja että 
1 momentin loppuun lisättäisiin näin kuu
luva lause: ,.Jos kuitenkin viran- ja toi
menhaltija saa peruspalkkaa I palkkaus
luokassa, vähennetään hä:nelle tulevan mai
nittujen palkkausten kokonaismäärästä 
20 %, jos häneltä muuten väihennettäisiin 
edelläma]nittujen alempien palkkausluok
kien pl'osenttimäärä; II-V palktkausluo
kassa ovat vastaavat vähennykset 16 ja 8% 
ja V-IX palkkausluokissa 12 ja '6 %. 
Tätä ehdotusta ei ole kumminkaan kanna
tettu, joten se ei tule äänestyksen alaiseksi. 
Ed. Pärssinen ed. Östensoniin kannattamana 
on ehdottanut 1 momentin lopussa olevat 
sanat ,kuuttatoista vuotta nuorempia" 
muutettaviksi sanaksi ,alaikäisiä". Kut
sun tätä ehdotusta ed. Pärssisen 1) ehdo
tukseksi. Niinikään on ed. Pärss,inen ed. 
Östensonin kannattamana ehdottanut 1 §:n 
2 momentin loppuosan kuuluvaksi: ,Vä
hennystä ei tehdä myöskään perheettömältä 
ja perheelhseltä, joka ei ole perheensä 
pääasiallinen elättäjä ja jonka palkkaedut'' 
j. n. e. Kutsun tätä ehdotusta ed. Pärs
sisen 2.) ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Äänestyksessä ehdotan 
meneteltäväksi sillä tavalla, että 1 momen
tin kohdalla äänestetään ensin ed. Kestin ja 
ed. Oksasen ehdotusten välillä, niistä voit
tanut asetetaan vastaehdotwkseksi ed. Ser
geliuksen ehdotukselle ja tässä äänestyk
sessä voittanut vastaehdotukseksi suuren 

valiokunnan ehdotukselle, ja sitten äänes
tetään eri'kseen ed. Pärssisen 1) ehdotuk
sesta, joka on erillinen, suuren valiokunnan 
ehdotusta vastaan. 2 momentiJn kohdalla 
äänestetään ed. Oksasen 2,) ehdotuksesta 
ja ed. Pärssisen 2) ehdotuksesta kummas
takin er~ks-een suuren valiokunnan ehdo
tusta vastaan. 

Menettelytapa hyvaksytään. 

Äänestykset ja pääitökset: 

1 momentti. 

1) Äänestys ed. Oksasen ehdotuksen ja 
ed. iKestin ehdotuksen välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Oksasen ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos 
,ei" voittaa, Dn ed. Kestin ehdotus hyväk
sytty. 

Puhe m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,·ei", nousemawn seisoal
·leen. 

Kun tli!mä on tapahtunut, lausuu 

Puh e m i e s: Vähemmistö. 

Koneää.nestystä pyydetääm. 

Kun tämä on toimitettu, toteaa 

P u h e m i e s: Xänestyksessä on annettu · 
81 jaa- ja 81 ei-ää:ntä, 10 tyhjää; poissa; 2:7. 

Puhemies: Kun äänet ovat menneet 
tasan, on toimitettava avoin äänestys. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" ää.nestävät seuraavat edustajat: 

Aa!ltonen, Ala-Kulju, Andersson, An
nala, V., von Born, Böölk, Colliander, Est
lander, Fagerholm, Forstadius, Fränti, 
Furuhjelm, Hai.Jkila, Harvala, Heiskanen, 
Helenelund, Helo, Herrala, Honlka, Hon
kala, Huotari, Hämäläinen, Hästbaeka, In
kilä, J a0obsson, J ern, Junnila, Kares, Kar
vetti, Kivimäki, Komu, Koponen, K:or-
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venoja, Kuillberg, Lastu, Lehtokoski, Leh
tonen, Leiwo, Lindman, Linkomies, Lonkai
nen, Löthman, Malkamäki, Mantere, 1\'Iatts
son, Nikkola, Nyman, Oksanen, Pa'lmgren, 
Pekkala, Pennanen, Pohjala, Puittinen, 
Pärssinen, Reinikainen, Riipinen, Rydman, 
Ryömä, Salmenoja, Sarlin, Schildt, Serge
lius, Simojoki, Siren, Sjöblom, Soini, S.o
mersalo, Sundström, Särkkä, Söderhjelm, 
Toivola, · Toivonen, Tuomivaara, Tul1kia, 
Vaarama, W ainio, Wickman, Wiik, Voion
maa, Ahlström ja östenson. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aarniokoski, Aattela, Aitta
niemi, Alestalo, Anna:la, J., Arffman, Asi
kainen, Brander, Bryggari, Ellilä, Eskola, 
Haga, Halonen, A., Halonen, T., Hautala, 
Heikkinen, Hiltunen, Hirvensalo, Huitti
nen, Hänninen, Ikonen, Jauhonen, Jutila, 
Kaasalainen, Kaijalainen, Kalliokoski, Kau
ranen, Kemppi, Kesti, Kettunen, Kivisalo, 
Koivuranta, Kukkonen, Kämäräinen, Kää
riäinen, Lahdensuo, Lahtela, Lepistö, Lep
pälä, Lindström, Linna, Lohi, Lumijärvi, 
Lumme, Malmivuori, Marttila, Meriläinen, 
Metsäranta, 1\'Iii'kki, Mustasilta, 1\'Iäikeläi
nen, Oulasmaa, Pajunen, Paksujalka, Pent
tala, Perho, Pesonen, Pilppula, Pitlkänen, 
Rantala, Rytinki, Räisänen, Salo, Sariola, 
Sinisalo, Soininen, Suokas, Suurkonka, 
Syrjänen, Taka:la, Tanner, Tapaninen, 
Tark:kanen, Tolonen, Tukia, Turkka, Vai
las, V alta, V eh'kaoja, V enh:o, W enman, 
Vesterinen, Vilhula ja V:äisänen. 

Poissa äänestyiksestä ovat seuraavat 3'2 
edustajaa: 

Ampuja, Erkko, von Frenckell, Han
nula, Heiniö, Hilden, Horelli, J·okinen, 
Kanerva, Kivenoja, Kivioja, Koivisto, Koi
vulahti-Lehto, Kosonen, Kujala, Ku:lovaara, 
Kuusisto, Lampinen, Luostarinen, Mangs, 
Moilanen, Oksala, Paasivuori, Peltonen, 
Rantanen, Salonen, Setälä, Sventorzetslk:i, 
Tyrni, Welling, Virkkunen ja Österholm. 

1p u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 81 jaa- ja 86 ei-ääntä. 

E,duskunta on siis tässä äänestyksessä 
hyväiksynyt ed. Kestin ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Sergeliu'ksen ehdotuksen 
ja ed. Kestin ehdotuksen välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Sergeliuksen ehdotuksen, äänestää ,jaa'' ; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Kestin ehdotus hy
väksytty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
68 jaa- ja 9,1 ei-ääntä, 7 tyhjää; poissa 3,3, 

Eduskunta on siis tässä äänestj'iksessä 
hyväJksynyt ed. Kestin ehdotuksen. 

3) Äänestys suuren valiokunnan ehdo
tuksen ja ed. Kestin ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Kestin ehdotus hyviilksytty. 

,p u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
1~9 jaa- ja 47 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 22. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

Ed. K e s t i pyytää avointa äänestystä. 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seisaalleen. 

:Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Ei ole riittävästi kanna
tusta. Avoin ta äänestystä ei toirniteta. 

Äänestys ed. Pärssisen H ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Pärssisen 1) ehdotus hyväk
sytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotJka äänestäJvät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

,p u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotlllksen. 
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2 momentti. 

Äänestys ed. Oksasen 2) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiolkunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Oksasen 2) ehdotus hyväiksytty. 

P u h e rm i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyvaksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Pärssisen 2) ehdotu!ksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Pärssisen 2) ehdotus hyväk
sytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisoal
'leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m ies: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

2 §. 

Keskustelu: 

Ed. · J e r n: Hänsivande till vad jag i 
den allmänna debatten uttalade ber jag 
att få föreslå, att orden ,och lägre" på 
första raden måtte utgå. 

Ed. H a u t a 'l a: Vaikka minä olen!kin 
täällä ennen tätäkin iltaa huomannut, että 
ulkopuolella tämän pyöreän salin puhutaan 
miehissä ja naisissa mitä tahansa, tuhan
sista hyvistä ja tarpeellisista asioista, niin 
täällä näyttää siltä kuin asiat unohtuisivat 
ja terä taittuisi. Eipä ole silloin ihme, jos 
kansalaiset suhtautuvat vissillä epäilyk-

sellä edustajiensa lupauksiin. Kuitenkin 
pyydän vielä tämänkin pykälän yhteydessä 
kuluttaa eduskunnan kallista aikaa hiu!k
ikasen ehdottamalla, että toisen pylkälän lo
pusta poistettaisiin sanat ,ei kuitenikaan 
kasvatusavustusta' '. 

Ed. W i c ik m a n: J ag får understöda 
rdm. J erns förs'lag. 

Ed. Ryti nlk i: Kannatan ed. Hautalan 
tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

·Puhemies: Keslkustelun kuluessa on 
ed. J ern ed. Wickmanin kannattamana eh
dottanut, että 2 § :n 1 riviltä poistettaisiin 
sanat ,ja alakansaJkoulun". Kutsun tätä 
ehdotusta ed. J ernin ehdotukseksi. Ed. 
Hautala ed. Rytingin kannattamana on eh
dottanut, että pykälästä poistettaisiin vii
meinen sivulause. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Hautalan ehdotukseiksi. 

tSelonteko myönnetään o~keaksi. 

P u h e m ies: Koska ehdotukset ovat 
erillisiä, niin on niistä kummastrukin äänes
tettävä erikseen suuren valiokunnan ehdo~ 
tusta vastaan. 

i]\l[enettelyta pa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. J ernin ehdotu!ksesta. 

J olka hyväksyy suuren va.rtiolkunnan elh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Jernin ehdotus hyväbytty. 

Puhemies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,,ei", nousemaan seisaal
leen. 

!Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on hyväksynyt suuren valio
kunnan ehdotuksen. 

Koneäänestystä pyydetään. 
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Puh e m i e s: Esitän vastattavaksi ,jaa'' 
tai ,ei''. 

lP u h e m i e s: Äänestylksessä on annettu 
119 jaa- ja .48 ei-ääntä, 5 tylhjää; poissa 27. 

.Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
Uokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Hautalan ehdotuksesta. 

Joka hyvaksyy suuren vaEokunnan eh
dotulksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Hautalan ehdotus hyvälksytty. 

P u h e m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestä.vät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kum. tä.mä on ta,pahtunut, totBaa 

P u h e m i e s : Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Puhe m i e s: Esitän vastattavaksi ,jaa'' 
tai ,ei". 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
151 jaa- ja 1•3 ei-ääntä, 7 tyhjää; poissa 28. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
Hoik:unnan ehdotulksen. 

3-5 •§, lakiehdotuksen johtolause ja ni
mike hyväksytään keskustelutta. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan 
ehdotukseen ed. Kestin y. m. lakialoitteen 
hylkäämisestä. 

Lakiehdotusten toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

8) Ehdotus laiksi koroitetun tupakkavalmis
teveron kantamisesta vuonna 1934. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 27 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 10 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 2, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

·P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:'O 2r7. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen 
jälkeen esitellään lwkiteksti. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. Wickman: Herr talman!- Jag 
avstår. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

9) Ehdotus laiksi tuliti.kkuverosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 28 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 11 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 3, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 28. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta. rSen jäl
keen esitellään lakiteksti. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväkstyään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

10) Ehdotus lailksi makeisvalmisteverosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 29 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 12 valmiste.levasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 4, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pdhjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 29. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen jäl
keen esitellään lakiteksti. 
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Yleiskeskustelua ei synny. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

11) Ehdotus laiksi mallasjuomavei·osta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 30 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 13 varmistelevasti käsitelty 
:hallituksen esitys n:o 5, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 30. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen 
jälkeen esitellään lakiteksti. 

Yleiskeskustelua ei synny. 

Lakiteksti johtokappaleineen, lakiehdo
tuksen johtolause ja nimike hyväksytään 
ikeskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

12) Ehdotus laiksi Suomen Pankin 1933 
vuoden voiton käyttämisestä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 31 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 15 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 9, joka ,sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 31. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen jäl
keen esitellään lakiteksti. 

Yleiskeskustelua ei viriä. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

Puhemies: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 13) asia. 

14) Ehdotus laiksi moottoriajonenvoverosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 34 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 16 valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 8, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 34. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen 
jälkeen käydään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Valtiovarainministeri Relander: Mi
nulla olisi, herra puhemies, muutamia huo
mautuksia esitettävänä valtiovarainvalio
kunnan E!hdotuksen johdosta, jota suuri va
liokunta kannattaa. 

Moottoriajoneuvoja koskevan hallituksen 
esitykseen liittyvän lakiehdotuksen 6 §:ssä 
mainittuja veromääriä on valtiovarainvalio
kunta mietinnössään n:o 16 ehdottanut 
aleunettavaksi kolmessa kohdassa, jonka 
johdosta veron arvioitu tuotto alenisi, en
siksikin linja-autojen vero noin 400,000 
markalla, toiseksi henkilöautojen perusvero 
noin 3,200,000 markalla ja kolmanneksi voi
makkaammilla moottoreilla varustettujen 
henkilöautojen lisävero noin 140,000 mar
kalla, siis yhteensä 3,740,000 markalla. 
Linja-autojen veron koroittaminen hallituk
sen esityksen mukaisesti nykyisestä mää
rästä 200 markasta 225 markkaan kustakin 
hyväksytystä istuma- tai seisomasijasta te
kisi tosin todennäköisesti tarpeelliseksi ko
roittaa jonkun verran linja-autojen tak
soja, mutta nämä näyttävätkin nykyjään 
ainakin monin paikoin olevan verrattain 
alhaiset. Tätä veronkoroitusta harkittaessa 
on myöskin kiinnitetty huomiota siihen, 
että valtion rautateiden henkilöliikenteestä 
saatujen tulojen väheneminen huomatta
vassa määrässä aiheutuu linja-autojen ikil-
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pailusta. Henkilöautojen vero saattaa to
sin nykyisenä huonona aikana tuntua 
useasta autonomistajasta rasittavalta, mutta 
koska auton omistaminen, paitsi milloin 
sitä käytetään vuokra-ajoon tai se muuten 
on asianomaiselle tarpeen hänen ammat
tinsa harjoittamisessa, on jossain maarm 
ylellisyyttä ja osoittanee yleensä hyvää ve
ronmaksukykyä, ei henkilöautojen perus
veroa olisi alennettava siitä, mitä se 6 §:n 
1 momentin 5) kohdan mukaan nykyjään 
{)n ja myös hallituksen esityksen mukaan 
tulisi olemaan, vaan tulisi 8en edelleen olla 
70 markkaa kultakin 100 kilon määräitä 
tai sen osalta ajoneuvon omaa painoa, kui
tenkin vå!hintään 700 markkaa. Voimak
kailla moottoreilla varustetuista autoista 
6 ·§:n 3 momentin mukaan suoritettavalla 
veron lisäyksellä on ylelli8yysveron luonne 
ja on sen koroittaminen hallituksen esittä
mään määrään katsottava kohtuulliseksi. 

Tähän kaikkeen nähden sekä ottaen huo
mioon, että valtiovarainvaliokunnan ehdot
tamat muutokset, etenkin mitä henkilöau
tojen perusveroon tulee, huomattavasti 
alentaisivat veron arvioitua tuottoa, olisi 
6 §:ssä säädettävät veromäärät hyväksyt
tävä sellaisina kuin hallitus on ne ehdot
tanut. 

Ed. He l o: Kuten valtiovarainministeri 
mainitsi, on valtiovarainvaliokunta huo
mattavassa määrässä pienentänyt autove
roa siten, että sanottu vero on pienennetty 
700 markasta 500 markkaan 100 kiloa koh
den ja ruinimivero samoin laskettu 700 
markasta 500 markkaan. Tämä alennus on 
johtunut siitä yleisesti tunnetusta syystä, 
että autovero meillä on muodostunut liian 
raskaaksi. Tämä on tunnettu jo pitem
män aikaa, mutta tähän asti ei ole tehty 
muutoksia pääasiassa siitä syystä, että 
vuosi vuodelta on odotettu luvattua uutta 
verolakia, joka perinpohjaisemmin muut
taisi autoverotusta ja jossa yhteydessä 
myöskin voitaisiin tässä suhteessa vero 
saada kohtuullisemmaksi. Näin kuitenkaan 
ei ole tapahtunut ja valiokunta ei sen
vuoksi ole voinut jättää käyttämättä tilai
suutta hyväkseen saadakseen tässä verossa 
jotakin alennusta aikaan. Se, että vero 
aivan ilmeisesti on ollut liian korkea, on 
havaittavissa esim. siitä, että se on johta
nut autojen ,romuttamiseen'', siihen, että 
autoja on jätetty pois käytännöstä suu-

ressa määrässä. Näin ei ole tapahtunut 
ainoastaan ammattiautolijoihin nähden, 
vaan myöskin suuressa määrässä yksityis
autoilijoihin nähden. Maassa on tällä het
kellä tuhansittain autoja seisomassa, pois 
käytännöstä, ja ne on jätetty käytännöstä 
pois sen vuoksi, että vero on ollut siksi 
raskas, että on ollut helpompi jättää vaunu 
käyttämättä kuin suorittaa siitä veroa. 
Kun verotus on johtanut tällaiseen tulok
seen ja siten suorastaan vaikuttanut siihen, 
että huomattava osa autoihin sidottua pää
omaa on jäänyt käyttämättä, niin täytyy 
myöntää, että sellainen verotus, joka joh
taa tällaiseen tulokseen, ei voi olla oikea. 
Tästä syystä valiokunta on tullut siihen 
tulokseen, että vihdoinkin täytyy tässä 
suhteessa myöskin saada verotus kohtuulli
seksi, ja tämän vuoksi valiokunta on alen
tanut veroa siten, kuten mietinnöstä ilme
nee. 

Valtiovarainministeri mainitsi, että tästä 
samoin kuin niistä muistakin alennuksista, 
jotka valiokunta on hyväksynyt, tulee ve
ron alennusta noin 3,700,000 markkaa. 
Tämä on laskettu sillä perusteella, että 
vaunukanta pysyisi entisellään. Kuitenkin 
on odotettavissa, että veron alennus johtaa 
siihen, että monet autot, jotka nykyään on 
käyttämättä, otetaan uudelleen liikkeeseen, 
ja vielä saattaa olla mahdollista, että vau
nut rekisteröidään pitemmäksi aikaa kuin 
mitä nykyjään tapahtuu. Nykyjäänhän 
suuri joukko autoja rekisteröidään ainoas
taan kesäkuukausiksi, mutta otetaan liiken
teestä pois muuna vuodenaikana. Tähän 
on suureksi osaksi ollut syynä veron anka
ruus. Kun veroa nyt pienennetään, saat
taa olla hyvinkin mahdollista, että autoja 
rekisteröidään koko vuoden ajaksi. Tämä 
vaikuttaa luonnollisesti siihen, että vero 
toiselta puolen saattaa lisääntyä ja lopulli
nen veronalennus epäilemättä tulee muo
dostumaan huomattavasti pienemmäksi kuin 
mitä valtiovarainministeri mainitsi. 

Eräässä muussakin suhteessa on valtio
varainvaliokunta koettanut saada veron 
tuntumaan vähemmän raskaalta kuin mitä 
nykyjään tapahtuu. Kuten tiedetään, on 
vero nimittäin suoritettava etukäteen paitsi 
siinä tapauksessa, että vero on 1,000 mark
kaa pienempi. Tällainen veron suorittami
nen etukäteen tuottaa huomattavasti vai
keuksia varsinkin ammattiautoilijoille ja 
useasti tätä veroa suoritettaessa saadaan 
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turvautua lainavaroihin. Tässä suhteessa 
on valiokunta myöskin tehnyt muutoksen 
siten, että vero saadaan suorittaa kahdessa 
erässä milloin se on suurempi kuin 500 
markkaa. Tämän kautta saadaan myöskin 
sellainen muutos aikaan, jota autoilijat 
ovat kipeästi kaivanneet. 

Mitä tulee linja-autoveron alentamiseen 
25 markalla, eli että se on pysytetty enti
sell,iiän - 200 markkaa - johtuu tämä 
pääasiassa siitä, että koroituksen perus
teena on ollut pienentää sitä kilpailua, 
jota linja-autot käyvät rautatieliikenteen 
kanssa. Valiokunnan mielestä ei ole kui
tenkaan syytä koettaa saada rautatieliiken
nettä osoittamaan edullisempia tuloksia 
siten, että sen kilpailijoita koetetaan täten 
estää toiminnasta koroittamalla yksistään 
sen vuoksi veroa näin suuressa määrässä. 
Valtiolla täytyy olla toisia keinoja koettaa 
saada rautatietaloutta kannattavammaksi 
kuin että koetetaan vaikeuttaa autolinja
liikennettä, joka on monella paikkakun
nalla osoittautunut olevan tarpeen vaatima. 
Myöskin on huomattava, että veroa jo on 
viime vuosina suuresti koroitettu. Noin 2 
vuotta sitten oli vero ainoastaan 150 mark
kaa kutakin paikkaa kohden ja kun vero 
siitä on koroitettu 200 markkaan, niin tä
män verokoroituksen pitäisi olla riittävän. 

Minä olen sitä mieltä, että tämän veron 
pysyttämisen entisellään ei pitäisi tuottaa 
rautatietaloudelle vaikeuksia, vaan rauta
tietalouden täytyy voida keksiä muita kei
noja voidakseen ylläpitää talouttaan siten, 
että sen kannattavaisuus on parempi kuin 
miksikä se viime aikoina on muodO-stunut. 

Minä olen myöskin vakuutettu siitä, että 
valtiovarainministerin esittämät numerot 
veron alennuksesta 3,700,000 markkaa ei 
ole mikään lopullinen summa, vaan että 
hyvinkin saattaa käydä niin, että vaunu
kannan nousu tulee olemaan siksi huomat
tava, että veron tuotto lopullisesti voinee 
jäädä ehkäpä samansuuruiseksikin kuin se 
on kuluvana vuonna. 

Ed. ,s o i n i n e n: Sinä a:iikana, kun 
maassamme on moottoriajoneuvoja käy
tetty, on näiden suuri 1eveneminen saanut 
monelta taholta arvostelua, jopa hyvin an
karaakin. Minkä verran noissa on todelli
suuspohjaa, sitä en tämän yhteydessä tahdo 
käydä selostamaan, sen myönnän, että var
sinkin henkilö- ja loistoautoissa on uhrattu 

köyhän maa,mme vrumja huomattavia sum
mia ulkomaille i<lman vastaruvaa hyötyä. 
Aikomukseni on muutamalla sanalla viitata 
nyt käsiteltävänä olevan lakiesityksen var
sinkin siihen kohtaa,n, jossa esitetään vera 
ensi kalenterivuodeksi linja-autoille. Se 
vero, mikä on viime vuotena liinja-autojen 
istuma:paikoista ollut, on rasittavan suuri .. 
Hal,lituksen esitybessä se on vielä koroi
tettu. Tämän vuoksi on valtiovaminvalio
kunnan mietinnössä n:o 116 esitys veron 
alentamisesta oikeaan osunut. 

Alentaminen olisi vaan saanut olla suu
rempi, mielestäni olisi riittänyt 1715 mark
kaa. Monella paikkakunnalla, joissa ei ole 
rautat~eitä, ovat nämä erämaan junat saa
neet korvata tämän puutteen ja ovat ne 
sen suorittaneet kaikella lkunnialla. Mat
kailuliikenne maahamme ulkomailta on li
sääntynyt juuri linja-autoliikenteen an
siosta. Kulkuvuo:vot on rautateiden kulku
vuoroj~en kanssa niin järjestetty, että mat
kailulii'kenne on päässyt maamme jokaiseen 
syrjäiseenkin kuntaan jokapäiväisenä sään
nöllisenä liikenteenä järjestymään. Paikal
ilisena liikenteenä on myöskin linja-auto
liikenteellä tärkeä merkitys. 'Tämän huo
mioonottaen ei pitäisi veroja asettaa linja
autoliikennöitsijöille sikäli korkeiksi, että. 
~tämän verotuksen kautta asetetaan heidän 
elinkeinonsa vaararun. Tähän asti on jo 
moni yrittäjä saanut jättää toimensa, jo
hon hän antaumuksella ja tarmolla on ryh
tynyt, suurten verotaakkoj-en vuolksi. 
Vaikka en kuulu autoilijoiden riveihin, 
niin pidän 'linja-autosta, kustakin moottori
ajoneuvojen katsastuksessa hyväksytystä is
tuma- tai seisoma:paikasta suoritettavan ve
ron riittävänä 17'5 markkaa, minkävuoksi 
ehdotan, että 1 momentin 3- kohta näin 
muutettaisiin. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi .. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Lakiehdotuksen 1--15 § hyväksytään kes
kustelutta. 

6 §. 

Keskustelu: 

Ed. Korven oja: Kuorma-auton moni
puolisemman käytön kannalta on suotavaa, 
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että perävaunun käyttö saataisiin yleisem
mäksi. Varsinkin kuorma-autoa ma;atalou
dessa käytettäessä on monta kertaa perä
vaunun käyttöön tarvetta ja näin ollen 
sen ha;nkkiminen ja pitäminen on tarpeel
lista, vaikka ei sitä V'oidakaau käyttää 
muuta kuin silloin tällöin, usein hyvinkin 
pitkien väliailkojen kuluttua. Perävaunun 
käytön yleisemmäksi tuloa ei pitäisi kui
tenkaan suhteettoman korkealla verotuk
sella vaikeuttrua. Sillä käsittääkseni, paits,i 
sen välttämättömyyttä pitemmän tavaran 
kulj·etuksessa, puolustaa sen käyttöä vielä 
se, että kuorma jakautuu useammalle pyö
räpari1le, jotenka sen tien p]ntaa rasittava 
vailkutus muodostuu pienemmäksi. Näitä 
näkökohtia silmälläpitäen on Maaseudun 
Autonomistajain Liiton taholta tehty val
tioneuvostolle anomus, että perävaunuve
roksi määrättäisiin 30% emävaunun ve
rosta. Esilläolevassa laissa on kuitenkin 
tämä vero ehdotettu hyväksyttäväksi 
40 %:n suuruisena. Rohkenen senvuoksi 
ehdottaa käsiteltävänä olevaan pykälään 
tällä kohdalla sellaista muutosta, että vero 
hyväksyttäisiin kannettavaksi 30 % :n 
suuruisena. Valtion tu1oissa ei tämä vä
hennys sanottaviakaan merkitsisi, mutta 
tällöin päästäisiin sille ikohtuuspohjalle, 
jota varsinkin maaseutula~s,ten taholta pi
detään toivottavll!na. 

Ed. von Born: Jag godkänuer iör min 
del i övrigt de förändringa:r, som statsut
skottet vidtagit uti föreliggande lagförslag, 
men icke den, som ingår i denna paragrafs 
första moment, .5 pu:nkt. J ag finner icke, 
att tiHräckliga skäl skulle hava anförts för 
denna förändring. För den skull föreslår 
jag, herr talman, att 1 mom. 15 punkten i 
denna paragraf måtte godkännas i enlighet 
med regeringens prop.osit~on. 

Ed. H äst b a c k a: På de skäl, som an
föres i regeringens proposition om förhöjd 
motorskatt, ber jag· att få understöda rdm. 
von Borns förslag. 

Ed. K u 11 b e r g: Jag ber att få under
stöda rdm. Korvenojas förslag. 

Ect. Ranta 1 a: Olen valtiovarainvalio
kunnassa asiaa käsiteltäessä ollut sitä 
mieltä, ettei ole syytä alentaa henkilöauto
jen verotusta nykyisestään. Pyydän näin 

ollen yhtyä kanua:ttamaan ed. von Bornin 
ehdotusta. Lisäksi pyydän ehdottaa, että 
myöskin tämän pykälän 3 momentti hyväk
syttäisiin hallituksen esityksen mukaisesti. 

Ed. H i r v e n s a 1 o: Pyysin puheenvuo
roa kannattaakseni ed. Korvenojan ehdo
tusta. 

Ed. Huittinen: Minä kannatan, mitä 
tulee '6 § :n 3 kohtaan, ed. Rantalan teke
mää ehdotusta, että tämä hyväksyttäisiin 
hallituksen ~sityksen mwkaisesti. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Korvenoja ed. Kullbergin kannatta
mana ehdottanut, että 6 § :n 5 momentin 
3 rivillä oleva prosenttimäärä 40 muutet
taisiin 30 :ksi. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Korvenojan ehdotukseksi. Ed. von Born 
ed. Hästbackan kannattamana on 'ehdotta
nut, että 1 momentin 5) kohta hyväksyt
täisiin hallituksen esityksen mukaisena. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. von Bornin eh
dotukseksi. Ed. Rantala ed. Huittisen 
kannattamana on ehdottanut että 3 mo
mentti hyväksyttäisiin hallituksen esityksen 
mukaisena. Kutsun tätä ehdotusta ed. Ran
talan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Kun ehdotukset ovat 
kaikki erillisiä, niin on niistä kustakin 
äänestettävä suuren valio/kunnan ehdotusta 
vastaan. 

Menettelytapa hyvä'ksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

1 momentti. 

Äänestys ed. von Bornin ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. von Bornin ehdotus hyväksytty. 

P u 'he mies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 
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P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

3 momentti. 

Äänestys ed. Rantalan ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Rantwlan ehdotus hyväkl?ytty. 

P u h e mies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Eduskunta on siis hyväiksynyt suuren 
valiokunnan ehdotU'ksen. 

5 momentti. 

Äänestys ed. Korvenojan ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Korvenojan ehdotus hyväksytty. 

P u he m i e s: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka äänestävät ,,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on tapahtunut, lausuu 

P u h e m i e s: Vähemmistö. 

Koneäänestystä pyydetään. 

Puhemies: Esitän vastattavaksi ,jaa" 
tai ,ei". 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
86 jaa- ja 69 ei-ääntä, 10 tyhjää; poissa 34. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

7-19 §, lakiehdotuksen johtolause ja ni
mike hyväksytään ikeskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

15) Ehdotukset laeiksi väkiviinasta ja mar
javiineistä sekä paloviinasta suoritettavista 

valmisteveroista. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 35 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 17 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 6, joka sisältää yllä
mainitut lakie'hdotukset. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 35. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen 
jälkeen käydään lakiehdotusten yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskes>kustelu: 

Ed. W i c ik m a n: Herr talman! När 
man genomläser betänkandena från respek
tive utskott, som haft att behandla den 
viktiga frågan om accis på sprit, bärviner 
och brännvin, gripes man av förundran 
över den enighet som rått inom utskotten 
i uppfattningen beträffande förträfflighe
ten av regeringens förslag om bibehållande 
av nuvarande bestämmelser ifråga om de 
skatter och acciser Alkoholiliike A. B. har 
att erlägga för sprit, bärviner och bränn
vin. Det är svårt att fatta denna enighet, 
man frågar sig själv, månne man ännu 
tro på legenden om att med billiga lag
liga rusdrycker utrota spritsmugglingen, 
och på detta sätt indirekt gynna folknyk
terheten genom att giva vårt folks rus
drycksbruk laglighetens stämpel. Om man 
låtit denna syn på frågan bestämma hand
lingssättet vid frågans behandling ikan jag 
ej underlåta att peka på det bedrövliga 
exempel på ohållbarheten i denna teori 
som det s. k. Karhu-brännvinet utgör. 
Ifråga om prisbillighet kan ingen spritvän 
hava någonting att invända emot denna 
dryck. Ingen vill väl påstå att man kunde 
tänka sig en ytterligare sänkning av bränn
vinspriset i folknykterhetsintressets namn, 
och knappast vill någon påstå att denna 
dryck vore ägnad att vare sig motaDbeta 
spritsmugglingen eller den olagliga bränn
vinstillvCI~kningen och allra minst att den 
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befordrar follmykterheten. Tvärtom talar 
allt för att olaglig sprit flödar i strida 
strömmar på tusen olika vägar in i vårt 
la.nd och vad nykterheten beträffar är lä
get .:Uer än bedrövligt. Erfarenheten vis~r 
att det är fåvitskt tal att orda om spnt
drycker som bundsförvanter i kampen 
emot olagliga spritvaror till förmån för 
folknykterheten. .Sanningen är den att 
intet land lk:an, vad spritprisen beträffar, 
konkurrera med dem, som på marknruden 
uppträda med olaglig sprit. I utlandet, 
särskilt i våra skandinaviska grannländer, 
främst Danmark, har man funnit det vara 
bäst både ur folknykterhetens, öve:rvaknin
gens och nationalekonomins synpunkt sett 
att belägga rusdryckerna med höga skat
ter och acciser. En sådan prispolitik gör 
spriten mindre lätt åtkomlig och tillför 
statskassan dc ruedel som behövas till bl. a. 
en effektiv kamp emot smugglingen och 
annat ont, som alltid följer i högrc eller 
lägre grad spritbruket åt. Naturligtvis 
måste en sådan politiik med höga skattcr 
och acciser samt tyåtföljande högre priser 
å rusdrycker förenas med ett fast beslut 
från myndighetcrnas sida att omintetgöra 
all olaglig konkurrens från spritjobbarnas 
sida. Jag anser att en förhöjning av acci
sen på spritdrycker vore motiverad, då man 
vet huru svårt man har att få crforderliga 
medel för bevakningsfartyg och andra över
valmingen och nykterheten befordrande 
ändamål. 

Dessutom kunde man på så sätt komma 
något närmare uppfyllandet av de feta 
löften om 350 a 500 miljoner mark till 
statskassan, vi1ka löften härstamma från 
tiden före förbudslagens avskaffande, ty 
att som nu tala om 50 a 5:5 miljoner som 
inkomst från sprit, brännvin och bärviner 
måste förefalla magert i jämförelse med 
de här nämnda stora summor man före
speglat vårt folk, som frukt av fö-vbudsla
g.ens slopande. 

Av det sagda framgår, att jag i nykter
hetens intresse anser för det första Karhu
brännvinets fullständiga avskaffande, samt 
en förhöjning av accisen å brännvinet be
hövlig, sett ur både nationa,lekonomisk och 
fol:knykterhetssynpunkt. J ag kommer där
för, herr talman, att vid detaljbehandling
gen av lagförslaget om accis å brännvin 
att föreslå, att accisen å brännvin höjes 
från föreslaget 8 mark till finska mark 10 
per liter. 

Ed. Lumme: Raittiusmielisen Eodusta
jan huomiota kiinnitti va:ltion ensi vuoden 
tulo- ja menoarvion lähetelkesilms<telussa jo 
syksyllä arvioon merkityt aJJhaiset tulot vä:ki
juomaiii:klkeestä, koskevat ne sitten väkivii
na:&ta,. marjaviineistä, paloviinasta tai mal
lasjuomista koskevia valmisteveroja tai ul
komailta tuotavien väkijuomien tullituloja 
tai a:likoholili~kkeen voittoja. Purrmtiinhan, 
niinlkuin ede[linen arv. pulhuja täällä mai
nitsi, kieholain kaa:tamisinnostulksen aikana 
viidenlkin sadan miljoonan markan vuositu
loista. Tämärrlainen puhe tietysti meni täy
destä kansan keskuudessa. Nyt kuitenJkin 
on saatu todeta, että tu~okset ovat pa:Ljon 
huonommat ja pienemmät, joten on pitlkä 
matka rluva:ttuun 500 miljoonaan markkaan. 
Kun toisaa:lta otetaan huomioon, se kur
juus ja ne moninaiset raska,at seuraamukset, 
mitkä väkijuomaliike aiheuttaa ja mistä val
tiovalta nykyisen järjestelmän a,ikana on 
vastuussa, niin nämä tulot loprpujen ilopuik:s·i 
ovat hyvin pienet, tuslkin niitä on laisin
ilman. 

Muua:lla maaihnassa, missä käytä:nnössä 
annetaan enemmän rurvoa raittiuspyrikimyk
siUe kuin tääillä ja todetaan ne kansan si
veellisen eHämän säilyttäimiselksi värrttämättö
miksi,, koetetaan kansaa irroitta:a väikijuo
mis:ta m. m. korlkea,lla vä[djuomaverotuik
sella, niinkuin edellinen puhuja täällä mai
nitsi. Sitä tietä on maassammekin aikai
sempina vuosikymmeninä käytetty ja tulok
sia saatu. Minä pyydän kannattaa edelli
sen puhujan tekemää esitystä, että ve
roa tällä kohtaa korotetaan mainitusta 8 
markasta kilolta 10 markkaan. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u :he mies: Yleisikeskuste'lussa tehdyt 
e1hdotukset on, tullakseen äänestyksen abi
siksi, uudistettava lakiehdotusten yksityis
kOJhtaiscssa käsitte1yssä. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotusten yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Ensimmä:isen lakrehdotuiksen 7 ja 15 a §, 
lakiehdotuksen johtokappale, johtolause ja 
n1imike hyväksytään kesi'k:ustelutta. 

Toisen ·lakie:hdotuksen laikiteik8ti. 



1020 Perjantaina '24 p. marraskuuta 19'3131• 
--~~------~ --- -··-~----------~~-

Kes,kustelu: 

Ed. W i! c km a n: Ja:g föres~år at1t sum
man 8 mark utbytes till 10 mark. 

Ed. L u m m e: Pyydän kannattaa tehtyä 
ehdotusta. 

Keskustelu julistetawn (päättyneeksi. 

P u he mies: KesilmsteiJ.un kuluessa on 
ed. Wickma;n ed. Lumpeen ikannaJttamana 
ehdottanut, että lakitekstin 1 kappaleen toi
selJla rivi~lä oleva veronmä,ärä ,8 markkaa 
litralta'' muutettaisiin olemaan ,10 markkaa 
litralta". Kutsun tätä ehdotusta ed. Wi0k
manin eJhdotwkselksi. 

Selonteko myönnetään oikea;ksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiolkunnan efrldo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,.,ei" voittaa, 
on ed. WicJkmanin ehdotus hyväksytty. 

Puhe m i ·e s: Keihoitan niitä edustrujia, 
jotka äänestävät ,ei", nousemaan seisaal
leen. 

Kun tämä on ta-\l)alhtunut, lausuu 

Puhemies: 
,jaa' ' tai ,.,ei''. 

Esitän vastattavaiksi: 

iP u he mies: .Äänr;styksessä on annettu 
81 jaa- j111 67 ei-ääntä, 3 tyhjää; (pOissa 48. 

Avointa äänestystä pyydetään. 

P u h ·e mies: Kehoitan niitä edustajia, 
jotka kannattavat avointa äänestystä, nou
semaan seisaalleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettruvalksi. 

Silhtee6 lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,.,Jaa" ä,ä;nestävät seuraa'Vat edustajat: 

Aaltonen, Aittoniemi, AJlestalo, Ampuja, 
Andersson, von Born, Branrler, Bryggari, 

Coillianrler, Erlmo, Bslmla, Estlander, Fa
gerhoLm, Forstadius, Fränti, Furuhjelm,. 
Hakki,la, Ha:rvala, Heilkkinen, Heislkanen, 
Helen€1lund, Helo, Hiltunen, Hirvensalo, 
Honika, Honlkala, Huittinen, Hä;mä.läinen, 
Hästbaclka, Ikonen, Inikrlä, Jacohsson, Jun
nila, Kaijalainen, Kauranen, Kettunen, Ko
ponen, Korvenoja, Kosonen, Kukkonen, 
Kul!lberg, Kulovaara, Kuusisto, Kääriäinen, 
Lwstu, Lehtonen, Leiwo, Lindman, Linna, 
Mantere, Marttila, Mattsson, Miikki, Mäke
läinen, Nyman, Peikkaia, Pelltonen, Penna
nen, Pi~p[)ula, Reinikainen, Rydman, Räi
sänen, SaLmenoja, S~on.en, Sarlin, Schildt, 
Sergelius, Siren, Sjöblom, Soini, Syrjänen, 
Säi1k!k:ä, TanillJer, Tapaninen, Tolonen, Tu
kia, Tuomi vaara, Turkka, W a:inio, Valta, 
V ehkaoja, W ellin.g, Wiik, Voionma:a, Åhl
ström, Östenso:n ja Österhohn. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aatte!la, Ala-Kulju, AnnaJ.a, J., 
Arffman, ~~silka,inen, Böölk, Haga, Halo
nen, A., Halonen, T., Hautala, Herra,la, 
HiLden, Huotari, Hänninen, Jern, Jutila, 
KaasaJlainen, Kal'liokosiki, Kares, Karvetti, 
Kemp1pi, Kesti, Kivi:sa1o, Koivulruhti-Lehto, 
Koivumnta, Kujwla, Kämäräinen, Lruhden
suo, Lalhtela, Lehtokosiki, Lepistö, L·eppälä, 
Lindström, Lohi, Lumme, Luostarinen, 
Löthman, Ma]krumäiki, Ma1mivuori, Meriläi
nen, :Metsäracn:ta, Must111silta, Nikkola, Oksa
nen,. P11cjunen, Pentta1la, Pesonen, Pohjala, 
Pävssinen, Riirpinen, Rytinki, Sa~o, Sariola, 
Simojolki, Sinisalo, Soininen, Somersalo, 
Suoka:s, Suurikon!ka, Takala., Tarkkanen, T.oi
vonen, Vaarama, Venho, W enman, Wick
man ja Vil!hu!la. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraa'Vat 43 
edustaijaa: 

Aarnioikoslki, Anna:la, V., Ellilä, von 
Frenckell, Hannula, Heiniö, Horeilli, Jauho
nen, Jokinen, Kanerva, Kivenoja, Kivimäki, 
Kivioja, Koivisto, Komu, Lampinen, Linko
mies, Lonlkainen, Immijärvi, Mangs, Moila
nen, Oksalla, OulaSllllaa, Paasivuori, Paksu
jalka, PaJ1mgren, Perho, Pitkä,nen, PuiUi
nen, Rantala, Rantanen, Ryömä, SetäJä, 
Sundström, Sventorzetski, Söderhjelm, Toi
vola,, Turkia, Tyrni, V allas, Vesterinen, 
Virmkunen ja Väisänen. 

Puhemies: Avoimessa ää;nestyiksessä 
on oonettu 87 jaa- ja 68 ei-ääntä. 
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Eduskunta on siis hyvälksylliYt suuren va
lioilrun:nrun ehdotulksen. 

Toisen lakiehdotuksen johtolause ja J:lil

mike hyväJksytään. 

Lalkiehdotusten toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

16) Ehdotus valtioneuvoston oikeuttamisesta 
eräiden valtiolainain uudelleen järjestämi

seen. 

Esitelilään suuren valiokummn mietintö 
n:o 36 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 25 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 65, joka sisäJtää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
:suuren valiokunnan mietintö n:o 36. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Eduslkunta hyvälksryy suuren valiokun
nan ehdotuksen. 

Asian toinen käsittely julistetaan päwtty
neelksi. 

17) Ehdotus valtioneuvoston oikeuttamisesta 
o bligatiolainan ottamiseen. 

EsiteHään suuren valliakunnan mietintö 
n:o 37 ja otetaan toiseen kä·sitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä mo 26 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 48, joka sisältää yHä
mainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Kälsittelyn pohjana on 
Buuren valiokunnan mietintö n:o 37. 

Kukaan ei pyydä pu:heenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy suuren valiokulll1an 
ehdotuksen. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty
neeksi. 

18) Ehdotus laiksi edustajanpalkkiosta an
nettua lakia väliaikaisesti muuttaneen lain 

vo'imassaoloajasta. 

Esitellään .suuren vaJli01kunnan mietintö 
n:o 32 ja otetaan toiseen ikäsitte-
1 y y n siinä selkä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 8 va1mistelevasti käsitelty 
ed. Kiviojan lak. al. mo 23, joika sisältää 
yllämainitun la:kiehdotulksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren vaEokunnan mietintö n:o 32. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen jäilkeen 
esitellään lakiteksti. 

Yleiskeskustelussa ei haluta puheenvuo
roa. 

Lakiteksti johtolauseineen ja lakiehdo
tuksen nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lalkiehdotuksen toinen lkwsitteJy juliste
taan pää,ttyneeksi. 

19) Ehdotus laiksi omaisuusveron kantami
sesta koroitettuna vuonna 1934. 

Esiteillään suuren valiolkunnan mietintö 
n:o 38 ja otetaan toiseen käsitte
lyyn siincä sekä valtiocvarainva:liokunnan 
mietinnössä n: o 22 cva1lmistelevasti käsitelty 
ed. Tarunerin y. m. lalk:. al. n:o 25, joka si
säiltää ylläma·initun la,kiehdotulksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren vwlioikunnan mietintö n:o 38. 

Keskustelu: 

Ed. Harva 1 a: Tämän asian toinen 
käsittely on tullut eduskunnassa esille liian 
aikaisin. Valtiovarainvaliokunta antoi hyl
käävän mietintönsä aloitteesta sen jälkeen 
kun se oli saattanut tulo- ja menoarvion 
tasapainoon tarvitsematta turvautua aloit
teessa tarkoitettuun veronkoroitukseen. Lo
pullinen päätös niistä menoista, joiden peit
teeksi aloitteessa ehdotettu omaisuusveron 
koroitus on tarkoitettu, on kuitenkin vielä 
eduskunnassa tekemättä, ja kuu valtiova
rainvaliokunnankin olisi varkea palata tä
hän asiaan, jos eduskunta olisi siitä jo toi-
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sessa käsittelyssä päätöksensä tehnyt, olisi 
minusta oikeinta, että tämä asia otettaisiin 
eduskunnassa toiseen käsittelyyn vasta sit
tenkuin budjetin menopuoli on loppuun 
käsitelty. Ehdotan senvuoksi, että asia 
pantaisiin pöydälle siihen eduskunnan is
tuntoon, joka ensinnä pidetään tulo- ja 
menoarvion menopuolen käsittelyn jälkeen. 

Ed. He l o: Kuten ed. Harvalan lausun
nosta ilmenee on tämän asian oikea käsit
telyaika vasta senjälkeen kuin menopuoli 
on käsitelty. Kun muunlainen menettely 
voisi helposti johtaa ei ainoastaan asialli
siin, vaan myöskin muodollisiin vaikeuk
siin, on minusta senvuoksi asianmukaisinta, 
että asian käsittely tapahtuisi eduskunnassa 
samalla tavalla, kuin se on tapahtunut va
liokunnassa, eli siis vasta sen jälkeen kuin 
menopuoli on käsitelty. Minä sentähden 
kannatan ed. Harvalan tekemää ehdotusta. 

Puhemies: Kun kaksi edustajaa on 
ehdottanut asian pantavaksi pöydälle, niin 
on se valtiopäiväjärjestyksen mukaan jäävä 
pöydälle. Sentähden kehoitan seuraavia 
puhujia lausumaan mielensä pöydällepano
ajasta. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa pöydällc
panoajasta. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Harvala ed. Helon kannattamana ehdot
tanut, että asia pantaisiin pöydälle siihen 
istuntoon, joka ensinnä pidetään sen jäl
keen kuin tulo- ja menoarvion menopuoli 
on käsitelty. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Harvalan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, hyväksyttäneen ed. Harvalan 
ehdotus. 

Ed. Harvalan ehdotus hyväksytään. 
Asia pannaan p ö y d ä 11 e siihen istun
toon, joka ensinnä pidetään sen jälkeen 
·kuin tulo- ja menoarvion menopuoli on 
käsitelty. 

20) Ehdotus laiksi valtioneuvoston oikeutta
misesta myymään Lontoon lähetystön kiin

teistö. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 5 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti käsi
telty hallituksen esitys n:o 12, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 5. 

KCS!kustelu: 

Ed. v on Born: Jag har bett om ordet 
endast för att meddela, att, ehuru någon 
reservation icke är fogad till statsutskot
tets betänkande i före.liggande ärende, jag 
dock för min del i utskottet omfattat rege
ringens proposition och kommer också att 
göra detsamma här i plenum. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi; asia lähetetään 
s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

21) Ehdotus laiksi metsänmyynnistä erään
laatuisilta asutustiloilta 28 päivänä huhti
kuuta 1925 annetun lain 1 ja 2 § :n muutta-

misesta. 

Esitellään maatalousvaliokunnan mie
tintö n:o 5 ja otetaan ensimmäiseen 
k ä s i t t e 1 y y n siinä valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n:o 45, joka sisäl
tää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
maatalousvaliokunnan mietintö n:o 5. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Lakiehdotuksen ensi.mmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi; asia lähetetään 
suu r e en v a 1 i o kun t a a n. 

22) Ehdotus lai'ksi elinkeinon harjoittamisen 
oikeudesta annetun lain muuttamisesta. 

Esitellään talousvaliokunnan mietintö 
n:o 5 ja otetaan ensimmäiseen kä-
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s i t t e l y y n snna valmistelevasti käsitelty 
ed. Tannerin y. m. lak. al. n:o 36, joka 
sisältää yllämainitun lakie:hdotuksen. · 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on ta
lousvaliokunnan mietintö n:o 5. Mietin
nössä oleva . toivomusponsi esitellään ai
noaan käsittelyyn la:kiehdotuksen kolman
nen käsittelyn päätyttyä. 

Keskustelu: 

·Bd. R e i n i 'k a i n e n : Esillä oleva ky
symys ei ole mikään suuri \kysymys. Taval
lisena aikana täHainen kysymys olisi var
masti täällä eduskunnassa ja eduskun
nan ulkopuolella tullut hyväksytyksi ai
nakin siinä muodossa ikuin talousvaliokunta 
sen ~hdottaa, jotakuinkin huomaamatto
masti. Mutta nyt siitä on paisutettu suuri 
kysymys. Osaltaan siihen lienee vaikutta
massa se seirnka, että tällaisena taloudelli
sesti vaikeana aikana pienemmätikin muu
tokset elinikeinolakiin saavat aikaan turhaa 
hermostuneisuutta, mutta osa:ksi ja suu
reksi oswksi on tähän vaikuttamassa tämän 
asian tunnettu ja kaikille eduskunnan jäse
nille tuttu esihistoriansa. 

V aHokuntakin on tälle asialle sentähden 
kiinnittänyt tavallista suurempaa huo
miota. Me olemme käyttäneet tässä asian
tuntijoita sekä juriidisia että myöskin 
kauppapoliittisia asiantuntijoita. Ja täytyy 
huomauttaa, että siitä huolimatta valiokun
nan mietintöön on liitetty vastalauseita niin 
paljon, että vaHokunnan mietinnön taakse 
ei jää monta:kaan edustajaa. 

Mistä tässä oikeastaan on kysymys~ Ky
symyshän tässä oikeastaan on siitä, miten 
voitaisiin määrätyissä tapauksissa !kulutta
jille help•ommin saada määrättyjä kulutus
aineita käytettäväksi. Merdän e'linikeino
lakimme mukaanhan nyt on niin, että jokai
sessa paikassa tai useimmissa paikoissa ta
vallisesti on liikkeitä, joista voi saada kaik
kia kulutustarvikkeita, mutta on paikkoja, 
jotka ovat harvaan asuttuja, on myös paik
koja, joissa määrättynä aikana on niin sa
noakseni sesonkiasuklkaita. :Se tahtoo sall'oa, 
että esim. kesäasukikaat tulevat määrätylle 
paikalle ja sentä!hden ainoastaan määrätyn 
ajan vuodesta on 'kuluttajia sillä paikka
kunnalla ja näin oHen on ymmärrettävää, 

että sinne ei ole tarpeeksi tiheään voitu 
perustaa liikkeitä. Tällaisten !kuluttajien 
etua silmälläpitäen on minun !käsittääkseni 
tehty esitys elinkeinolain 15 § :n lisäämi
seksi. Tällaista kierto'kauppaahan on kai
kissa tai useimmissa Euroopan maissa jo 
harjoitettu. Minä en nyt tässä käy teke
mään selikoa tällä asteella siitä, miten tämä 
kauppa on järjestetty Ruotsissa, miten se 
on Sveitsissä, Saksassa, enkä myöskään, mi
ten se Amerikassa on järjestetty. Minä olen 
vakuutettu siitä, että suuressa valiokun
nassa siellä olevat jäsenet tästä !kyllä tuleJVat 
pitämään huolen. Meillä tällaista kierto
kauppaa on vastustettu pääasiassa siitä 
syystä, että on huomattu, että tällainen 
kiertokauppa, jos se annettaisiin, jos se 
te'htäisiin niinkin luvalliseksi !kuin se tässä 
on ehdotettu, se tulisi saamaan aikaan en
sinnäkin tuollaista dumping~luontoista 
ka.u,ppaa, toiseksi se tulisi siirtämään kau
pan maantielle, ja kolmanneksi tultai
siin myymään kaikenlaista vähemmän tar
peellista rihkamaa j. n. e. Jo siinä muodossa 
kuin aloite oli tehty, oli jo täHaisia väärin
käytöksiä rajoittanut se, että aloitteessa!k:in 
ehdotettiin tällaisia lupia annettavaksi ai
noastaan niille liikkeille, joilla jo määrä
tyillä paikkakunnilla oli joko lii:ke tai haa
raliike. Mutta jos hyväJksytään siinä muo
dossa kuin talousvaliokunta ehdottaa, että 
nimittäin tällaisen kiertokaupan harjoitta
miseen pitäisi pyytää lupa maaherralta, 
jofi!ka tietysti tulisi ottaa lausunto sekä po
liisiviranomaisel ta että terveydenhoitovi
ranomaisilta - ja tällaista lupaa meillä 
käytetään ainoastaan myrklkykaupassa -
niin minä luulen, että se olisi jo niin pans
saroitu, ettei luulisi olevan kellään pelkoa 
minkäänlaisiin väärinkäytöksiin. Näin ollen 
minusta näyttää aiheettomilta toisessa 
vastalauseessa esitetyt ajatukset ja minä 
toivon, että eduskunta jatketussa kä
sittelyssä tulee suhtautumaan suopeasti tä
hän tehtyyn aloitteeseen ja talousvaliokun
nan mietintöön. 

E.d. K a a s a 1 a i. n e n: Herra puhemies ! 
Valitan sitä, että käsitell;ä;vänä olevalle 
elinkeinolain muutokseUe on eräillä tahoilla 
annettu poliittinen sivumaiku. Semmoinen 
ulkoa tuleva tendenssi vaikuttaa epämiel
lyttävästi, ja vahinilw, jos moinen peruste 
joutuisi määräämään itse ratkaisua. Mutta 
minun onkin ilmoittaminen, että II vasta-
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lauseen atlekirjoittaneet henkilöt ovat tul
[eet siinä esitettyyn tulokseen asiaperus
teilla. Me emme ole aliarvioineet aloitteen
tekijän hyvää elinkeinoasiain tuntemusta. 
Osaltaan juuri se, että tiedetään muutoseh
dotuksen isänä olevan laajakatseisen suur
liikemiehen, pani ainaikin minut uumoile
maan sitä, voisivatko heikompain osuustoi
minnallisten tai yksityisten yrittäjäin oi
keudet tulla tässä jotenkin loutkatuiiksi. Li
säksi oli tietysti parhaan taidon mukaan 
otettava selvitettäväJksi monia muitakin nä
kökohtia. Ja minun on avoimesti tunnus
tettava, että vakuuttavaa selvyyttä en ole 
tähän mennessä epäilyksiini saanut. Jos 
kysymyksessä olisi jokin väliaikainen, ki
peitä epäkohtia koskeva toimenpide, olisi 
tietysti pitänyt ratkaista ikanta tällaise
naankin. Mutta nyt ei kukaan voine väit
tää sitä, etteikö ravinto- ja kulutustarvik
keita olisi saatavissa maamme kaukaisim
pia sopwkoita myöten, jos vain on rahaa, 
millä ostaa. Näin ollen ja!keluun mahdol
lisesti haluttavien uudistusten hyväksymi
sessä olisi noudatettava sitä harkintaa, mikä 
on ollut normaaliselle elinkeinolainsäädän
nöllemme ominaista. Juuri tästä syystä 
tarvitsee nyt puheenaolevakin muutosehdo
tus, mikä'li sellaista kaivataan, niin perus
teellisen syventymisen kuin vain hallituk
sen valmistelun pohjalla on ma:h:dollista. -
Muuta:mia viitteitä niistä seikoista, mitkä 
tässä on ollut otettava huomioon. 

Kuinka tuollainen lakialaitteessa ehdo
tettu tai toivomusponnen velvoittama elin
keinonharjoittamisen oikeudesta annetun 
lain 15 § :n muutos sopeutuisi muuhun la
kiin, puhumattakaan itse järjestelmästä ja 
sen hengestä, on jäänyt epäiltäväksi. Mai
nitsen eräänä epäilyjen aiheuttajana m. m. 
sen, että voimassaoleva lwki pitää kiertäen 
suoritettavaa kaupantekoa yhteiskunnan 
heikompien ja eräiden tavaraatuottavien 
piirien oikeutena. Aloite ei tarkoita näitä. 
Valitettavasti en tunne riittävästi Saksan 
y. m. esikuva;ksi suositettujen maiden lain
säädäntöä, jotta saattaisin sanoa, oll'ko 
siellä itse elinkeinolain henki sama kuin 
täällä, mutta olen sitä mieltä, että ei Sak
sassa tai jossain muussa tiheämmin asu
tussa maassa toisten olojen synnyttämät 
järjestelmät sovi sinänsä meille. Lyhyesti 
sanoen jo se, miten ehdotettu muutos so
pisi lain ynnä voimassaolevien muiden 
säännösten henkeen tahi tekstiin, on vielä 

riittävästi selvitteiemättä, joten en voi hy
väksyä edes mietintöön liittyvää - halli
tuksen harkintaoikeutta periaatteessa ra
joittavaa - toivomuspontta, puhumatta
kaan lakialoitteen ja I vastalauseen sisältä
miä muutosehdotuksia. 

Ja lisäksi toinen - edellistä vielä tär
keämpi - näkökohta, nimittäin se, mitä 
mainittu muutos vaikuttaisi itse elinkeino
elämään. Arvoisain edustajain huomiota 
on tähän seikkaan kiinnitetty sanomaleh
distössä sekä levitettyjen artikkelien avulla. 
Rajoitun siksi vain lyhyeen mainintaan. 

J·os aloite sinänsä hyväksyttäisiin, niin 
myymäläksi sisustetusta kulkuneuvosta saa
taisiin myydä tavaroita pelkän i l moi
t u k s e n perusteella. Näin ollen poliisi
viranomaisille ei jäisi mahdollisuuksia es
tää edes suoranaista kiusantekoa, kun myy
mäläajoneuvo saisi pysähtyä mihin tahansa 
ja sitä saisi kauppavälineenä käyttää, missä 
tahansa on kiinteitä myyntipaikkoja. Täl
laisen elinkeinomuodon vastustamiseen on 
sitäkin suurempi syy, kun se kaikkiin ku
lutustavaroihin ulotettuna johtaisi molem
pien kuuitujen asiantuntijain mielipiteen 
mukaan eittämättömästi sekaannukseen. 
Voitaisiinhan lakiehdotuksessa mainittu 
kiinteä myyntipaikka perustaa mihin ta
hansa, sen ei tarvitse olla muuta kuin ni
mellinen, mutta sen varjolla ajoneuvoista 
harjoitettu kauppa saattaisi tulla koko 
paikkakunnan tervettä liike-elämää uhkaa
vaksi. On ollut pakko estää edesvastuu
tonta kilpailua ja ostajien houkuttelemista 
lainsääd:innöllisesti. Käsiteltävänä oleva la
kialoite sotisi selvästi tätä periaatetta vas
taan. I vastalauseessa ilmenee jo tämän 
näkökohdan vaarinottamista, koska mai
nittu elinkeinomuoto on esitetty l u vasta 
riippuvaksi, mutta sellaisenaankin se jät
tää valz-avia epäilyksiä. 

Toistan vielä sen, että nykyinen tavarain 
jakelu on sangen tyydyttävä. Muutosehdo
tusta en puollettu sillä, että syrjäseutujen 
asukkaat tarvitsevat ajoneuvoilla kulkevaa 
kauppaa. Miksi ei, mutta liikekeskuksista 
kauimpana olevat eivät ole herättäneet tätä 
kysymyst&. Eikä kannatakaan lähteä har
vaanasatlÅille seuduille väJhävaraisiin piirei
hin täll&isille kauppa;matkoille, koska auton 
knmit ja bentsiini maksaa enemmän kuin 
siten 1nyydyt tavarakilot. Missä taas on 
taajempaa asutusta, siellä kauppoja on 
liiaksikin, enemmän kuin kannattaisi. Ei 
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·Ole syytä paikallisten liikkeiden ollessa en
tuudestaankin monasti vaikeuksissa Hsätä 
n;itä vaikeuksia luomalla uutta, kilpaile
vaa kauppamuotoa. Täten jouduttaisiin 
,epäterveen kilpailun pohjalle. Tervettä ikil
pailua, kuten sanottu, on jo tarpeeksi. Jos 
taas ;kesäasukkaat eivät tyytyisi paikallis
ten liikkeiden tarjoamaan tavaraan, on 
heillä nykyjään täysi vapaus kutsua sitä 
muualta c.ikä kenelläkään ole syytä tarttua 
.asiaan, jos liike on asia:kaspiirinsä kera so
pinut tuontipäivästä, vaikka tarvittavan ta
varan· määrää ei g.rammalleen voitaisiikaan 
.emm:kolta sanoa. Tällaisen ,perhepiirissä" 
tapahtuvan kaupankäynnin luulisi tyydyt
tävän, ·~llei kysymyksessä olisi edelleenkin 
v a l t a u s J1 a ·l u, semmoinen halu, mikä 
voi jahtaa m. m. maalaistuotteiden suora
naisen kaupan syrjäyttämiseen, ainakin 
paikkakunnan hintojen polkemiseen sikäli, 
·etteivät tuottajat voisi enää saada vällit
täiskauppahintaa. Samaten tästä joudut
taisiin varmaan dumping-luontoisella myyn
nillä tapahtuvaan markkinain valloittami
seen ja ostajain :houkutteluunkin. 

Tässä :mainittujen sanoisirriko liikepoliit
tisten seikkojen lisäksi voitaisiin esittää 
muita:kin, mutta niiden tarkempi selvi;ttely 
ei ole minun eikä näJhdäkseni talousvalio
kunnankaan suoritettavissa. Mietinnön pe
rusteluis:;a on mainittu, että erinäiset sei
kat vaativat elinkeinolakimme lausumien 
käsitteiden u u d e 11 e e n m ä ä r i t te l e-1 

m i s t ä, mutta sitä varten on hallituksen 
saatava vapaasti toimia eikä mielestäni ole 
sopivga ennakolta jo määrätä, mihin :tulok
seen tuon selvittelyn on johdettava, puhui
vatpa mainitut tekijät puoleen tai vastaan. 
Siksi, herra puhemies, en voi kannattaa 
mietintöön liitettyä toivomuspontta, vaan 

:suositan suurelle valiokunnalle II vastalau-
seessa esitettyä kantaa. 

Ed. S a l m e n o j a: Herra pnihemies t -
Esililä olevassa rakialoitte:essa: on kysym&s 
e1inlkeinon harjd:iJttwmtsesta annetun lain 15 
pykä!län muutofusesta, pyikäJ1än,, joka lk.os
kee n. s. kulkukauppaa. KulkukaUipan har
joit'tatmi·soon, kut,en tiedetään, vaaditaan 
maailierr.an lupa, jonka fu:oo myörutää tai 
.epiili ha!!kintan:sa mukaan. Aloitteensa pe
rusteluissa aloitteentekijät se1ittellevät kul
kulkaupan tunnusmerk!kejä, jo1na on: 1) 
k.ulkukauppiaan myy:mät tavarat avat !I'illl
ikaanatavaraa tai tehdasteo11ismlldt\n tuot-

tei.tau 2) kulkukauppias be.rtelee, kylästä 
!kylään, talosta .taJoon ja myy tavaroita:an 
milloin ja missä t:ahansa;, 3) ku1kukaup
piaalll:a ei ole mitään kiiinteältä. myyntipaik
kaa,, par.emmin kQtipaiikikakUillll3IDaan kuin 
silläkään paikkakunnalla, missä hän kulloin
kin kauppaansa harjoitta:a. Micl,estäni tämä 
aloitteen/tekijäin määritelmä iku:llwikaupasta 
on '\Calaiseva ja selvä. :Sitä täydentävät 
;vielä ne muistutukset, jQi.ta. julkisen edun 
rumessä on kulkukauppaa vastaan tehty ja 
jotika muistutukset taa:s vuorostaan ovat 
seuraavat: 1) ku1kukau'P'piaan verotus oi
keaJJ:a tava1la on vaikea, 2) kul'luukauppias 
ikammoo työtä ja v:oi pettää ostajia myy
mä1lä näille a[a,arvoista tavaraa ja 3) ku1-
kulkauppias voi olla siveellisenä vaarana 
sekä tervej~dellisten haåtltoj·CJL tuojana siellä, 
missä hän milloinkin joutuu J:ii'klmmaall. 
Nuo ku1il.m!kau;ppaa vastaan teihdyt vaitteet 
ovat hyväiksyttävät. Ne korostuvat ja te
hostuva:t siltloin kun - varsinkin vanJhempi 
pohi - palaUittaa mieliinsä seJL muisti
kuvan, mikä sillä on alitwjunlnassaan ikullku
kauppiaasta ja hänen 'V:arus:teistaan. Kaup
pias j.a ihänen nyyttinsä tai reppunsa oli
vat monessa tapa.uk•SeiSSa jdk:seenilci.ru y<htä 
likaisenihamnaa.t ja herätt~vät vastellllllieli
syyttä. Ei ole siis ihme, ettei kulkukaupan 
kukoistusajasta ole jäänyt suinkaal't mitääin 
valoisia muistoja. 

Mutta kysymme nyt sitten: tähtää:kö esillä 
oleva lakialoite kuvatunlaisen kauppamuo
don uudestisyntymiseen, sen renessanssiin 
niin sanoakseni~ Tahdotaanko lakialoitteen 
hyväksymisen kautta pyrkiä hankkimaan 
olemassaolon oikeutta kauppamuodolle, jolla 
on edelläkuvatut tunnusmerkit ja joita vas
taan on tehty ne painavat muistutukset,, 
mistä juuri äsken oli puhe:t:lta. Näitä ky
symyksiä. ·on hiu!kan läJhlemmin tark~~;Stet
taJVa. Sitä enn,en kuiten!kin luemme sen li
säyksen, jonika aloitteentekiJät ovat ehdOf!:
taneet tehtävä!k!si puheenaolevan lain, 15 
pyikäilään. l\'Ia~nittu lisäys kuuiuu: ,,,.1 mo
mentissa tarkoitettua kulkukauppaa ei ole 
kuitenkaan se, että elinkeinonharjoittruja 
;giinä kunnassa, jossa hänellä on .pääliikle 
tai tämän lain mukaan p·erustettu osasto 
ta:iJkka haaraliike, myymälä.k:si sisuste,tusta 
tlmlkuneulvosta myy ylei!SöliLe ikaup.assa Ju~ 
valliS'ia elin:taT!Peita ja muita kulutustar
vikkei!ta, paikkakunnan poiliisiviranomai
silloe sitä ennen !kirjallisesti ihnoite'tuissa 
paikoissa ilmoitettuina aikoina.'' Voidaanko 
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nyt, mennäJkseni itse pääasiaan, tämän eh
dotuksen edellyttärrnää esimerkiksi niin sa
nottua myymäläautoa tai muuta moottori
ajoneuvoa, koska yhtä hyv,in esimerlkiksi 
tavaran, sanokaamme saaristoon kuljetus 
moottoriv.enJl.reelllä voi tulla kysymykseen, 
voidaanko näil'lä kuHnmeuvoil!la ta.paJ:{tu
vaa kauppaa rinnastaa vanhanaikaisoon 
kulkukauppaan ~ Ei, sillä niiden ero on 
yhtii suuri kuin on ero s~llä liikunnalla, 
mrhin kullmkauppias pystyi jalkojensa va
rassa ja. sillä liikkeeLlä, johon ll'J~kyaikaimm 
moottoria:joneuvo, pikakiitä:jä, pystyy. Ja 
missä sitten on tämä erotus? T,eemme ny:t 
sen äsken lupaamammB tarkastelun. Sa
noin kulkukaupan ensimmäisenä tunnus
me:rlddnä olleen sen,, että myytävä tavara 
on pääasiassa rihka;maa, vielälpä usein ala
arwo~sta scllaiseksikin. }<}'ll'dotetun lain li
säyksen puittei~a toimi va:lLSi tarikoitettu 
liil"lmva myymäläauto tai muu kulkuneuvo 
tuJee pääasiassa myymään joka päivä tar
vittruvi:a kulutustavaroita, ja vi:ilhemmän, jos 
ollenkaan, lyhyt- ja kanlga:stavruroita. Rilh
kaman myynnistä, niinikuin kulikukaupassa, 
tuskin on iJuhettakaan, vaiklka ehdotukseen 
sisältyvät lkai'kki luvalliset tavarat. Tämä 
ensimmäinen kulkukaupan tunrn,usmerkki ei 
siis ole lainkaan sopiva liikkuvalle moot
toriajon~uvomyymälälle, joka on moottori
ajoneuvon ])ääJllle tai sisään järjestetty. 
Entä sitten se 1toinen tunnusmer~kki, jossa 
osoitimme kulkukauppiaan kiertäJvän talosta 
ta}oon ja my;yvän tavar.oitaaru missä tahansa 
ja miLloin tahansa? Sekään tunnusm~:rk!ki 
ei sovellu ehdo1Jettuun 1\:aupprumuotoon, 
koska laki!Chx.J:otuksen mukaan ennen myy
mäläauton tai muun kulkurueuvon sa.apu
.mista paikkakunnalle on pallim1mnnan po
lii:~iviranomaiselle laJkialoitteen mukaan teh
tävä :i!lmoitu:s, mi'lloin ja m:i<ssä myynti ta
pahtuu. Kolmanneksi, mikäLi on kysymys 
ki:inteästä myyntipaikasta, jo:Uaista kulku
kaupan harjoitta:jalla ei tarvitse olla, eikä 
kai :koskaan olekaan, tämän aloitit;,een mu
kaan liikkuvasta myymäLästä myynti tulisi 
elinkeinon harjoittajalla kysymyk!seen vain 
.se'lll.ai:sissa kunnrssa, jossa sitä ha:rjoittava}la 
liikkeellä tai, fyysillisestä henkilöstä kysy
myksen oUen, herra Kaasalainen, hänellä 
.on pääliike tai ihaaraosasto. Liike, jolla s~is 
on liikkuva myymälä, ei mil[ääm.· tavoin 
joudu ylått.äimään sen toimialuoolh rajoja, 
joka liikkeelle jo ennestään kuuluu. Ed~llä 
sanottu liikkuvan myymälän toitm<innan Ta-

joittaminen vain niilhin kuntiin, joissa liik-
keellä on jo toim1paikka, ilillaJil muuta tait
.taa kärjen siltä väitteeltä, 'joka wrotuik:
sen epävarmuuden ISUO:l'teen voildaan tehdä 
tavallisesta kulkukaupasta. Tämä väite' 
.on tässä kohden jo aiheeton muutenlkin, 
sillä veroilmoituksessa tai sen [~itteissä täy
tyy 1iikkeenlrarjoitta.jan tarklkaan selostaa, 
millä tavoin lii'ldmen !koko vuosimyynti ja 
:sen tulos jakautuu esimerki1k:si juuri 'kun
nallisvemtuksessa ·eri kuntien kesken. 

Mikäli >Sitten on kysymys lmllkukaup
piaan työrukalllll1osta., niin varsinldn silloiru,. 
kun yhteisö on lii:kkeenJJ.rarjoittajana, tai
taa olla vä1hän hymyi·lyttävää. tästä ,pu:hua
li:in. Niinikään siveellisesUi vaarasta, si:käli 
kuin on kysymy.s rinnastulmesta siinäJkin 
sulh!teessa juuri siihen näJhderu, mitä van
haan aiikaan kulkukauppakäsitteeseen oovel
lutettiin. 

lVIutta entä myymälälLSi sisustettu auto 
tai muu kulkuv·äline terveeHisenä myynti
paikkana, on:ko siinäJkään, tässä 'Viimeisessä 
mui<>tutuksessa, jotain jäljellä niistä väit
teistä, miltä terveyden nimessä vanhan ajan 
kulkukauppaa v:astaan tehtiin,~ Ei yhtään 
mitään.. Joka ·esim. on nälhnyt sen myymä
lälllii sisustetun aut·on, jota vastaan viran
omaiset on usute'ttu kannustimBna tuo iän~ 
ikuinen ku~kuikauppasäännös ja. j.ohon lta
paukse'en myös aloitteessa viitataan, joka, 
on nähnyt tämän myyntiauton, niin .täytyy 
myöntää, että se niin terveydell~issä kuin 
kaikissa murssakin suht,eissa vastaa !kor'kei
taJkin vaatimuksia ja, minä kor.ostan nimen
omaan, niiltä vaatimuksia, jotlka. ovat tulliteet 
yleisiksi vasta sitt~n kun osuustoillninrta, 
osuuskauppaliike on ottanut myy,mäJ.äJrnlt
tuuTin 1mhittämisen yhdeksi ,täJrkeimmima 
t~htävistään. Tämä ke<hity:s te.'ki lll3lhdolli
serosi ja neuvoi suunnan juuri si.Ue lain
säädännölle, j1<mlka kanitta cl.inta:npeiden 
kauppa on voinut saavuttaa sen Jrygieni
sesti korkean taJSon, mikä siNä on. Tätä 
tasoa ·edustava.t myös mallinaolevat myy
mäläautot siisteine 'kailustoineen, lasin ver
hostamine Jryllyine'Cn, jää:lrdytyslaitteineen, .. 
leitvänsäi:lytySk:omeroineen, itoisint san10en ne 
ovat joka ~suhteessa myymälöitä, jotka :hy
vin ylittävät ne vaatimukset, Imiitä nyky
ai.lkaioo.hle ikiinteällekin myyrrnäiläJle voidaan 
asettaa. 

Mitä edellä olen 8am:mut, ooo1ttaa., ettei 
vanhan kuilikukaUipan säännöt siis ole so
vellutetta'Vissa eikä vä!hi:m!mä.<;Säkään crn.ää-
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rässä rinnastettavissa lakialoitteessa tarkoi
tettuun ikauppamuQtoon. Myymä1ä;ksi sisus
tetulla kulkuneuvol~a ei ole niitä tunnus
merkkejä eikä sitä vastaan tehoa yksiikään 
niistä muistutuksista, joita kulkukauppaa 
vastaan on tehty. On [isäksi huomattava, 
että puheenaoleva kauppa.muoto, niinkuin 
täällä jo ta.Wusvaliokunnan pameenjohtaja 
mainitsi, on ajat sitten o.IJ.ut !käytännössä 
Ameri'kassa ja Europan maista Sveitsissä 
ja Saksassa. Läheisessä naapurima.assa.mme 
Ruotsissa tällll!inen kauppatapa on jo saa
vuttanut sangen mer1kittävän laa~uudten. 
EdelLeen ja j-otta, minkä [uulen varmasti 
täällä tapruhtuvan, ei ikuviteltaisi tässä ky
symyksessä olevan erikoisia inltressejä jol
lain pli!äkaupurugin yrityksellä, on sanot
tava, että tämä lakialoite ei suinkaan tar
koi:ta vain Helsinkiä ja Hetl'Stingin yrrnpä
ristön palvel~mista, vaan sen :hyväksymi
nen .tietää jalkavai>~ojen säästämistä mon:en 
muunkin Suo:men seudun kuluttajaväes
töltä ·ennen muuta tietysti sellaisilla pai.!k
ka!kunniHa, joissa tila1päisesti a:sustavien ih
misten ta;npeiden tyydyttäminen tulee ky
symykseen. Onkin selvää, että tietystiikään 
myymruläautot eivät koskaan voi ,tuHa ym
päiri maata ku~keviksi myy:mälö]ksi, vq;an 
että ~siten paraassakin tapau!kS'e:SSa niiden 
vaikutus py:sruhtyy vain jokse:enikin keSh'Us
pailkkojen lähimpään ympruristöön. 

Olen kuitenkin jättänyt lausu:ntoni lop
pupäähän mielestäni tärkeimmän huomau
tuksen, joka tässä 81Siassa on tehtävä, ja 
tämä huomautus on se, että tosiasiassa ei
vät ne liikkeet, jotka jo nyt ovat käyneet 
järjestämään myymäläautoja, ole tehneet 
muuta kuin täydentäneet sitä käytäntöä, 
joka puheenaolevassa asiassa on jo ajll!t 
sitten ollut vallalla, se käytäntö näet, että 
tavaroita joko autoilla tai muilla kulku
neuvoilla on viety tilaajien kotiin. Näin 
menettelee jokainen liike, oli se sitten joko 
kaUipungissa taikka maaseudun kirkonky
lässä. Voidaan sanoa, että tässä ei ole ky
symys tilatun tavaran viemisestä, 'lroska 
ostaja ei ole kiinteälle myymälrulle ilmoit
tanut tarkkaa määrää tarvitsemistaan ta
va.roista. Siihen vastaan, että koska en
nakkotiedon mukaan liikkuva myymälä 
määrätyllä hetkellä saapuu määrättyyn 
paikkaan, tietäen sen henkilökunta verraten 
tarkkoon, ketkä ostajat tulevat ja mitä ne 
tarvitsevat, niin mitä se oikeastaan on 
muuta kuin säännönmukaista tavaratilaus-

ten kotiin toimittamista. Ja lopuksi: mikä 
e.ro on, sanokaamme, vuoden yhteen mit
taan auki pidettävän tai kaksi kuukautta 
tai päivän tai 2-3 .tuntia auki pidettävän 
myymälän välillä tai että myymrulä on jon
kun aikaa jollain pllli'kkakunnalla tai vie
dään sieltä pois. Voidaanhan monenlaisia 
tilrupäismyymälöitä järjestää, jos niilkseen 
tulee. Tämä tehostuu, tämä mainitsemani 
seikka erittäin senvuoksi, että trussä on ky
symys toimialueesta ja ostajista, joth jo 
ilman muuta !kuuluvat kulloinkin kyseessä
olevan liikkeen toimirntapiiriin. 

Kaiken tämän sanoen tuntuu kummalli
selta se säikähdys, jon'ka liikkuva m;yymälä 
on erinäisissä piireissä aiheuttanut. Tun
tuu kummalliselta myös, .että talousvalio
kunnll!n enemmistö on vielä tämän säikäih
dyksen lumoissa eikä siis ole yhtynyt aloit
teen tekijäin ehdottamaan lainmuutokseen, 
joka muodollisestikin olisi tehnyt mahdolli
seksi sen kehityksen kauppatavoissa, jDka 
tosiasiallisesti jo pitkät ajat on ollut vll!l
lalla, mutta :nyt vasta, tä.ydellistyneenä, 
.saanut vastustusta osakseen. V aliokunna;n 
epäily niin maatuotteiden myynnin vaikeu
tumiseen ik:uin kilpailuunkin nähden on pe
rusteeton. Erikseen on tietysti dumping
kHpailu, mutta tässä yhteydessä ei siitä 
ole vähintäkään aihetta mainita. ll\'[utta 
sensijaan asiallista ki1pailua ei nykyoloissa 
jll! nykyisten kulkuneuvojen aikana voida 
välttää missään paikassa. Ne, jotka joka 
päivä ovat mukana liike-elämässä, tietävät 
hyvin tämän seikan. Voiton perii se, joka 
ta:r!koituksenmukaisimmin voi yleisöä pal
vella. Yleisön palvelu, joustavuus ja lm
luttajaill etu ne ovat juuri ne seikat, jotka 
DVat aikaansaaneet myös myymrulöiksi si
sustettujen moottoriajoneuvojen käytän
töönoton. Olisi mitä toivottavinta, että 
lainsäädäntö ei asettaisi esteitä asiain kulun 
luonnolliselle kehitykselle. Aloitteen teki
jäin ehdotus olisi ollut riittävä selvennys 
viranomaisille puheenaolevan Jain 15 ·§:ääm. 
Koska kuitenkin maaherran lupa katsotaan 
tarpeelliseksi jo valiokunnan mietintöön lii
tetyssä I vastalauseessaJdn, niin, 81Sian 
edistämiseksi, toivoisin suuren valiokunnan 
ottavan käsittely.nsä pohjaksi puheenaole
van, talousvaliokunnan mietintöön liittyvän 
I vastalause:en. 

Ed. F o r stadi u s: Edellinen puhuja 
ihmetteli, voitaisiinko kutsua kulkukaupaksi 
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sitä kauppaa, jota harjoitetaan loistavasta, 
erikoisesti sitä varten sisustetusta kauppar 
vaunusta. Minusta kulkukauppa on aina 
kulkukauppaa harjoitettiinpa sitä sitten 
pienestä selkär.epusta tai sitten tuollaisesta 
suuremmasta myyntiastiasta, joka kummin
kin kauppavarastoja siirtää paikasta toi
seen. En ollenkaa1n tahdo kajota siihen, 
millä lailla tämä nyt on terveydellisesti ja 
hygieenisesti parempaa tällaisesta vaunusta 
myyminen kuin selkärepusta myyminen. 
Ymmärsin ennen aikaan tuollaisia !kontin
kantajia, jotka metsäpolkuja myöten ja 
soutaen yli salmien kulkivat mökistä mök
kiin, mutta tällaisilla teillä eivät nämä 
myymälävaunut pääse kulkemaan. Minä 
vastustan tällaisen vaunumyymälästä har
joitetun kaupan laillistuttamista meillä 
siitä syystä, että se tekee maaseudun pikku
kauppiaille toimeentulon epävarmaiksi ja 
haittaa heidän laillista vakinaista ammat
tiansa. Tämä sääty on meillä siksi suuri 
ja sen harjoittajat kilpailun ollessa kiih
keän siksi tukalassa asemassa, ettei suuria 1 

liikkeitä saa päästää niiden elämää häirit
semään antamaJ.la niille oikeus myydä tuol
laisista loistomyymälävaunuista. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiehdotuiksen ensimmamen käsittely 
julistetaan päättyneeksi. Asia lähetetään 
s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

23) Ehdotus eräistä kutomakoneista suorite
tun tullin korvaamisesta. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 201 ja otetaan ainoaan käsi t
t e l y y n siinä va1mistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 43, joka sisältää yllä
mainitun ehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n:o 20. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta hyväksyy valtiovarainvalio
kunnan e'hdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

24) Ehdotus laiksi työttömyyskassoista, joilla 
on oikeus saada apurahaa valtion varoista. 

Yllämainittu vuoden 1932 vp :ltä lepää
mässä oleva lakiehdotus, jota on valmiste
levasti käsitelty työväenasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 1, esitellään ainoaan 
k ä s i t t e 1 y y n. 

P u h e m i e s : Si~hen nähden, että edus
kunta on näille valtiopäiville jätetyn halli
tuksen esityksen perusteella kuluvan mar
raskuun 21 päivänä päättänyt asiasta uuden 
lrukiehdotuksen, ehdottaa puhemiesneuvosto, 
että eduskunta päättäisi valtiopäiväjärjes
tyksen 74 § :n mukaisesti katsoa esilläolevan 
lepäämään jätetyn lakiehdotuksen rauen
neeksi. 

Puhemiesneuvoston ehdotus 'hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s : Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 25) asia. 

26) Ehdotus eduskunnan oikeusasiamiehea 
palkkiosta vuodelle 1934. 

Esitellään valtiovarainvaliokunnan kir
jelmä n:o 25 ja otetaan ainoaan k ä
s i t t e l y y n siinä tehty yllämainittu eh
dotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan kirjelmä n:o 25, 
joka luetaan. 

Sihteeri lukee: 

,,Eduskunnan 
Valtiovarainvaliokunta. 

Helsingissä, 
marraskuun 22 päivänä 1933. 

N:o 25 .. 

Eduskunnalle. 

V altiovarainvaliolmnta saa kunnioittaen 
ehdottaa, 
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että eduskunta päättäisi määrätä 
Eduskunnan oikeusasiamiehelle vuo
delta 1934 tulevan palkkion 100,000 
markaksi. 

Valtiovarainvaliokunnan puolesta: 

Johan Helo. 

.J. W. Minni. '' 

Valtiovarainvaliokunnan ehdotus hyväk
sytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi tiistain istuntoon: 

27) Ehdotuksen valtion tulo- ja menoarvio<ksi 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 

laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
u:o 23; sekä 

28) Erinäisiä muutoksia ja lisäyksiä Suo:men 
evankelis-luterilaiselle kirkolle annettuun 

kirkkolakiin 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu lakivaliokunnan mietintö n :o 9. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi maanantaina kello 19. 

Täysistunto lopetetaan kello 23,06. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Aku Kostia. 
v. t. 





31. Maanantaina 27 p. marraskuuta 1933 
kello 19. 

Pä.iväjärjestys. 

II m o i t u k s i a. 

U l k o p u o l e ll a p a 1 v a J a r
jestyksen 

;annetaan vastaus ed. Kalliokosken 

Siv. 

y. m. välikysymykseen, joka koskee 
hallituksen toimenpiteitä ta,louspulan 
seurausten lieventämiseksi . . . . . . . . . . 1031 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

1) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 18 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1934 ..................... . 

2) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 27 hallituksen esity,ksen joh
dosta määrärahan myöntämisestä lisä
maan ostamista varten Satakunnan 
kasvinviljclyskoeascmalle .......... . 

Puhetta johtaa puhemies Kallio. 
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" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
,ed_ustajat Fagerholm, Hannula, Jacobsson, 
Kosonen, Mangs, Paasivuori, Sundström ja 
·wainio. 

Ilmoitusasiat: 

Lomanpyynnöt. 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat tästä 
istunnosta yksityisten asiain takia ed. 

W ainio ja kunnallisten tehtävien takia ed. 
Mangs sekä täksi ja huomiseksi päiväksi 
läheisen omaisen sairauden takia ed. Sund
ström. 

Ed. Kalliokosken y. m. väiliikysymys, joka 
koskee halilituksen toimenpiteitä talouspulan 

seurausten lieveutämiseksi. 

Puhemies: Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen tulee nyt annettavaksi vastaus ed. 
Kalliokosken y. m. välikysymykseen, joka 
koskee hallituksen toimenpiteitä talouspulan 
seurausten lieventämiseksi. Sittenkuin vä
likysymykseen on annettu vastaus ja sen 
johdosta ehkä aiheutunut keskustelu on ju
listettu päättyneeksi, esitän eduskunnan 
hyväksyttäväksi sen päiväjärjestykseen 
siirtymisen sanamuodon, joka on säädetty 
valtiopäiväjärjestyksen 37 ~:n 2 momen
tissa. Niiden, jotka eivät hyväksy tällaista 
yksinkertaista päiväjärjestykseen siirty
mistä, tulee valtiopäiväjärjestyksen 37 §:n 

' 3 momentin mukaisesti jo keskustelun ai
' kana tehdä ehdotuksensa joko asian valio
' kuntaan lähettämisestä taikka perustellun 

päiväjärjestykseen siirtymisen hyväksymi
sestä. Jos halutaan tehdä työjärjestyksen 
52 §:n 2 momentissa edellytetty ehdotus 
päätöksenteon siirtämisestä, on sellainenkin 
ehdotus tehtävä, ennenkuin keskustelu on 
julistettu päättyneeksi. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Välikysymykseen vastaa 

Valtiovarainministeri R e l a n d e r: Herra 
puhemies! Arvoisa eduskunta! Välikysy
myksen tekijät mainitsevat perusteluissaan 
maatilain pakkohuutokauppain lisäänty
neen aina toiselle neljännekselle kuluvaa 
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vuotta sekä niiden huomattavan lukuisam
muuden pariin edelliseen vuoteen verra
ten. Samalla he väittävät, että vi:ihäiset 
parantumisen oireet taloudellisessa elä
mässä viime aikoina eivät ainakaan maa
talouden asemassa olisi merkitsevämpää 
helpotusta aiheuttaneet ja että mikäli 
pakkohuutokauppojen vähentymistä on ta
pahtunut kuluvan vuoden loppupuoliskolla, 
on se ollut seurauksena Maakiinteistöpan
kin toiminnan tehostumisesta. 

Sitten he jatkavat: 
,Olisi luullut, että näissä oloissa edus

kunnan ja hallituksen tärkeimmäksi tehtä
väksi kulumassa olevan valtiopäiväkauden 
alettua, olisi tullut koko maan kannalta 
erittäin turmiollisen pulakauden seurausten 
lievittäminen. Näin ei kuitenkaan ole ta
pahtunut.'' 

Välikysymyksen tekijät väheksyvät näin 
ollen m. m. monia hallituksen eduskunnalle 
antamia taloudellisen pulan lieventämisesi
tyksiä, kaivaten eritoten esitystä maaomai
suuteen kohdistuvien pakkohuutokauppojen 
lykkäämisestä. toistaiseksi. 

Mitä maatalouskiinteistöjen pakkohuuto
kauppoihin koko maassa - khvenanmaata 
lukuunottamatta, josta tiedot puuttuvat -
tulee, oli niitä v. 1931 1,623, v. 1932 2,526 
ja v. 1933 tammi-syyskuulla 2,664. Nämä 
numerot osoittavat nousua. Mutta tämän 
vuoden aikana on alenemistakin huomat
tavissa. 

Kolmannella neljänneksellä kuluvaa 
vuotta pakkohuutokauppain luku laski 
edelliseen, s. o. toiseen neljännekseen ver
raten 1,101 :stä 905 :een, s. o. noin 18 %. 
Helpotusta merkitsee sekin, kun pakko
huutokaupatu:ilta tilailta haetut saatavat 
kuluvan vuoden toiselta neljännekseltä kol
mannelle. laskivat 104 milj. markasta 77 
milj. markkaan, kun ne edellisenä vuonna 
vielä vastaavasti nousivat 77 milj. mar
kasta 101 milj. markkaan. 

Tilasto osoittaa tämän lisäksi, että aina
kin Suomen tärkeimmällä maatalous
alueella maatilain pakkohuutokaupat ovat 
huomattavasti vähentyneet, mutta on ti
lanne edelleen huolestuttava maan itä- ja 
pohjoisosissa, missä maataomistavan väes
tönkin toimeentulo riippuu joko välittö
mästi tai välillisesti suuressa maarassa 
metsätaloudesta ja on sen suhdannevaihte
luille herkästi alttiina. 

Pakkohuutokauppatilanteen helpottumi- , 

seen on epäilemättä varsinaisella maa
talousalueella vaikuttanut maatalouden 
kannattavaisuuden paraneminen. Niinpä: 
maataloushallituksen maatalouskirjanpitoti
loilla on ennakkotietojen mukaan maatalou
den puhdas tuotto muunnettua peltoheh
taaria kohden noussut tilivuodesta 1931-
32 tilivuoteen 1932-1933 koko maassa 
350:stä 417 markkaan eli 67 markalla,. 
sekä vastaava kannattavaisuusprosentti 
3.3 % :stä 4 % :iin. 

Maatalouden rahatuloindeksi, joka kulu
van vuoden maalis- ja huhtikuulla oli 65,. 
on sekin jatkuvasti noussut, ollen loka
kuulla jo 79. Tämä on johtunut ensi si
jassa maitotaloustuotteiden hintain nou
susta, mikä oli 58:sta 82:een, kun vilja
indeksi sen sijaan vastaavasti laski 85:stä 
77:ään. Maatalouden kustannusindeksi on 
hiljalleen laskenut. Oltuaan vuoden alussa 
86, oli se lokakuussa enää 81. Huomattavin 
on lasku ollut väkirehuissa 78:sta 67:ään 
sekä väkilannoitteissa 102: sta 98: aan ja 
työpa1koissa 82: sta 79: ään. 

Mikäli varsinkin •hallituksen esitys kar
jataloustuotteiden hintain tukemisesta edus
kunnassa hyväksytään, samoin kuin ne 
ehdotetut toimenpiteet, mitkä tarlmittavat 
maataloudellisten tuotantolaitosten talou
den tervehdyttämistä, ovat ne omiaan edel
leen helpoittamaan maanvilj·elijäin rahal
lista asemaa. 

Edellä mainittiin, miten varsinkin met
sävaltaisilla seuduilla maanviljelijäin toi
meentulo ja maksukyky riippuu suuressa 
määrässä metsätaloussuhdanteista. Tällöin 
on syytä johtaa mieleen, että yksityismet
sistä saadut myynnit tuottivat v. 1931, 
jolloin tämä tulo oli alimmillaan, noin 280 
milj. markkaa. Seuraavana vuonna tämä 
tulo nousi 480 milj. markkaan. Vielä pa
remman kuvan saamme, jos seuraamme· 
tätä kehitystä hakkuukausittain. Yksityis
metsistä hakkuukautena 1932-33 hankittu
jen puiden kantorahat tekivät noin .560 
milj. mk eli 80 milj. mk enemmän kuin 
kalenterivuonna 1932. Kun viime talven 
kuluessa vedätetyn puutavaran hakkuu- ja 
ajo- y. m. kustannukset arvioitiin tekevän 
noin 400 milj. markkaa ja uitto noin 40 
milj. markkaa, nousivat maaseudun tulot 
metsätaloudesta viime hakkuukautena noin 
yhteen miljaardiin markkaan. 

Ensi hakkuukauden vastaavat metsätulot 
näyttävät vielä tätäkin suuremmilta. Met-
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sänhoitolautakunnille kuluneen syyskuun 
loppuun mennessä saapuneiden metsän
hakkuuilmoitusten mukaan tulisi nimittäin 
viime vuoden vastaavaan ajankohtaan ver
rattuna huomattavasti suurempia puuta
varamääriä ajettavaksi ja hakattavaksi. 

Näistä ilmoituksista käy ilmi, että osto
halu tänä vuonna on ollut parempi kuin 
edellisenä. Varsinkin Savossa, Karjalassa 
ja Keski-Suomessa tulisi hakkuita verrat
tain runsaasti. 

Sahatavaramarkkinoilla on, kuten tun
nettua, vallinnut poikkeuksellisen vilkas 
ostohalu, joten Suomenkin sahatavara tältä 
vuodelta on jokseenkin tarkkaan loppuun
myyty. Kun hinnat vastaavasti ovat ko
honneet, kaikkiaan noin 2 puntaa stan
dartilta, on tämä vaikuttanut elvyttävästi. 
Metsänomistajille on tukkipuista tänä 
vuonna maksettu huomattavasti parempia 
hintoja kuin edellisenä vuonna, hinnannou
sun ollessa yleensä 1-1: 50 mk:n vaiheilla 
kuuti'Ojalalta. Parempia toiveita ja suu
rempaa luottamusta tulevaisuuteen osoit
taa sekin että paperipuista, joiden kaup
poja toistaiseksi on enimmän tehty Itä
ja Keski-Suomessa, on maksettu noin 
10-15 mk:aan rn3 :lta enemmän kuin 
viime vuonna. Metsänhoitolautakunnille 
hakkuuilmoitukset saapuvat pääasiallisesti 
vasta sitten, kun hakkuukausikin alkaa. 
V armo ja lukuja siitä syystä ensi talven 
hakkuumääristä ei vielä voida esittää, 
mutta todennäköistä on, että sahatavaran 
tu'Otanto kohoaa viimevuotisestaan. Nousu 
on arvioitu 10-20 % :ksi. Todennäköistä 
on sekin, että selluloosateollisuus tarvitsee 
raaka-ainetta yhä kasvavassa määrässä eikä 
ainakaan vähemmän kuin viime vuonna. 
Faneeriteollisuudessa huomataan niinikään 
nousukonjunktuuri; raaka-aineen hinta on 
sielläkin kohonnut ja ostohalu on hyvä. 

Taloudellinen tilanne maailmassa on, ku
ten tunnettua, vielä varsin häilyvä ja tule
vaisuus epäselvä. Sahatavaramarkkinoita 
häiritsee kaikkialla vallitseva pelko siitä, 
että tuotantoa nostettaisiin liika suureksi, 
mutta moneen vuoteen ei syksyllä ole voitu 
katsella niin toivehikkain mielin talvikau
teen ja talvitöihin kuin nyt. Jos mitään 
yllätyksiä ei tapahdu ja metsäkaupat ke
<llittyvät, niinkuin voidaan täysin perus
teellisilla syillä otaksua, saisivat metsän
omistajat metsistään hakkuukauden 1933-
34 ·kuluessa tuloina noin 800 milj. markan 

vaiheilla, s. o. summan, joka noin 240 milj. 
markalla ylittää viime vuoden vastaavan 
luvun. Kun tähän lisätään vastaavat 
hakkuu-, ajo-, uitto- y. m. kustannukset, 
jotka voinevat olla noin 700 milj. mark
kaa, saa maaseutu täten todennäköisyyden 
mukaan noin 1,500 milj. markkaa, s. o. 
noin 500 milj. markkaa enemmän metsis
tään kuin edellisenä hakkuukautena. 
Tämä seikka sekä se tyydytyksellä mainit
tava tosiasia, että työmiesten palkkataso 
kohoaa, joskin vielä suhteellisen vähän, 
ehkä 10-20 % :lla, viittaa siihen, että aina
kin metsätaloudellisissa piireissä uskotaan 
tilanteen työmarkkinoilla helpottuvan ja 
työttömyyden vitsauksen vähenevän. 

Varsinikin niissä .osissa maata, missä pak
kohuutOO>:auppatilanne on vielä huolestut
tava, 10n metsätalouskonjunktuureissa nam 
ilmenevä parannus myös helpoittava pak
kohuut<Ykauppatilannctta. 

Näin ollen ovat vä:litkysymyksen tekijät 
väheksyneet parantuneen taloudellisen ti
lanteen helpoittavaa vaikutusta maanvil
jelijäin talouteen ja eritoten IIllyös maa
talouskiinteistöjen pakl\!ohuutokauptpatilan
teeseen. ' 

1Välikysymyksen teJkijät antavat jonkin
laista tunnustusta Maatkiinteistöpankin rtoi
minnaUe. Mutta juuri sanotun :Pankin <toi
minnan tehostaminen on ollut usealla ta
valla hallituksen pyrkimyksenä. Sen si
jaan vä1ikysyjät eivät ole maininneet asu
tushalli·tuksen osuutta pakkohuutokauppain 
seLvittäjänä, vaikka hallitus ·on melkoisia 
varoja myöntänyt 'täihänkin toimintaan. 

Siksi on syytä tässä yhteydessä lyhyesti 
kosketella sekä Ma3!kiinteistöpa11kin eWi 
asutushalli:tuksen toimintaa maatalouspulan 
vastustamiseksi. 

·Viime t1oukokuun 1!} päivänä annetun 
asetuksen mukaan on ulosottoviranomaisten 
ilmoitettava jokaisen maatalom~kiintcistön 
ulosmitatuksi julistamisesta tai ulosmit
tauksesta neljän päivän kuluessa Maakiin
teist()pankille. Täten saa pankki !hyvissä 
ajoin ·tiedon kaikista maatal'Ouskiinteistöjen 
ulosmittauksista. Näitten iLmoitusten pe
rusteella kääntyy panikiki sitten suoraan 
sen maanviljelijän puoleen, jonka kiinteis
töä ulosmittaustoimenpide looskee, sekä lä
hettää hänelle 'lainanhwkulo:makkeen ja an
taa muut asiassa tarvittavat ohjeet. Sisä~ 
asiainministeriö on myös maa.herroille lä
hettämässään kiertokirjeessä kehoittanut 

13() 
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asianomaisille ulosottomiehille lmomautta
maan edellämainitun asetuikstm ihei:lle mää
rää.mästä velvollisuudesta. 

Mitä iMaakiinteistöpankin toimintaan 
maanvi'ljelijä.in vclkain vwkauttamiseksi 
tulee, mainittwkoon, että 2 päivään mar
raskuuta 19133 mennessä 1\'Iaaikiinteistöpan
kista on myönnetty kailkkiaan 4,138 lainaa, 
jotka käsittäwii!t kaikkiaan .23\9<.3 milj. 
markkaa. 

iAsutushalli:tus on taasen siitä alkaen, 
kun sillä on ollut mahdollisuus 'lunastaa 
tiloja pakkohuutokaupoista, s. o. .touko
kuun 14 päivästä 19;32 lokakuun loppuun 
kuluvaa vuotta, tehnyt kaiikkiaan 1,302 
ostoa, tHojen lukumäärän ollessa 1,687 ja 
niistä maksetun hinnan 66.3 milj. mark
kaa. 

Laskettaessa yhteen sekä Maakiinteistö
pankin että asutushallituksen ylläJmainit
tuna ajanjalksona paikkohuutokau,poissa lu
nastamia ti~loja koskevat luvut saadaan, 
että kai!ken kailkkiaan Qn paik:kohuutokau
poista .teJhty 1,1620 ostoa, ikäsi:ttäen 2.,167 
tilaa. Näiden hinta on ollut 10.2.1 milj. 
markkaa. Lunastettujen tilQjen kokonais
pinta-ala on ollut 105,.682 ha sekä viljellyn 
maan ala 18,678 !ha. Kun Maakiinteistö
pankiki on e1okuun alusta a]kaen voi
nut pwkikohuutokaupoissa käyttää etuosto
oikeuttaan, {)n kaikista pakkohuutokaup
paan joutuneista tiloista ainoastaan nyt 
kuluneen syys- ja lokakuun aikana 318 
tilaa eli 491% 'lunastettu ja niistä suurin 
osa voitu palauttaa entiselle omistajalle tai 
hänen lä:heiselle omaiselleen. Tilanne on 
näin ollen asialEsesti parantunut varsin 
tuntuvasti. 
• lVIawkiinteistöpankin toiminnalla on ollut 
myös huomattava valillinen vaiJk.utus maan
viljelijäin velkojen va:kauttamiseen ja pula
tilanteen lieventämiseen maataloudessa. 
Niinpä monet maanviljelijäin velikojat saa
.dessaan kuulla, että !heidän velallisensa •on 
aikeessa hakea tai1kka jo ha;kenuit lainaa 
1\'Iaa!kiinteistöparrkilta, ovat ryhtyneet tä
män kanssa neuvotteluihin, suostuneet alen
tamaan antamansa lainan korkoa tai tarjon
neet muita entistä edullisempia lainaehtoja, 
luopuneet lainan irtisanomisesta, uloshaku
toimenpiteestä j. n. e. sekä saaneet siten ve
lallisen joko luopumaan lainanhakuhank
keestaan taikka peruuttamaan Maakiinteis
töpankille jo · jättämänsä laina-anomuksen. 
Näin ovat tehneet sekä yksityiset velkojat 

että ne rahalaitokset, etenkin säästöpankit 
ja osuuskassat, jotka eivät ole halunneet ot
taa saatavistaan Maakiinteistöpankin obli-
gatioita. · 

Siten on Maakiinteistöpankki vä:lillisesti 
vaikuttanut tarkoittamaansa suuntaan ulos
hakutoimenpiteitä estävästi ja rmruksnvai
keu:ksia lie;ventä:västi. 

Tehdä!kseen rpakkohuutO!kaupattavien :tilo
jen oston yllämainittuja tarkoituiksia var
ten vielä yhtenäisemmäksi sekä otehootaa:k
seen asutukselle sopivain tilain oston, hal
litus antoi, kuten tunnBttua, syksyllä edus
kunnalle sitä •ta:rikoittavan Bsicyksen. 

T•oimenpide: paktkohuutokauppojen lyk
käämiseksi 'toistaiseksi, mitä vä'likysymys
tekijäin taholta on tahdottu pitää par
haana maataloudellisen pulan lievennys- ja 
parnnnusikeinona, osoittautuisi käytännössä 
toteutettuna vaikutuksiltaan sen sijaan mu
nessa suhteBssa päinvastaiseksi kuin mitä 
sen suosittelijat ovat kuvitelleet. ·Tätä 
asiaa ei välikysymyksen tekijäin taholta 
lieneikään ajateltu loppuun saakka. 

Niinpä on huomattava, että lä!hdettäcssä 
suunnittelemaan uusia toimenpiteitä maa
talouspulan 'lieventä.mi~si, ei kysymystä 
saa käsitellä yksinomaan ja y;ksipuolises:ti 
velallisen kannalta, vaan on myöskin vel
kojan {)ikeutetut vaatimukset otettava ihuo
mioon. Osa velkojista, joissa on runsaasti 
maanviljelijöi:täkin, saattaa itse o:lla ma;k
suvaikeuksissa ja heidän oma taloutensa 
on järjestet:ty sillä edeHytyksellä että aina
kin korot saa:tavista on säännöllisesti käy
tettävissä. Jos rpakkohuutokaupat kCSikey
tetään toistaiseksi, on siitä luonnollisena 
seurauksena, että suuri osa velallisista jät
tää !korkonsa ma!ksamatta. TäUöin voivat 
monBt ylksityiset velkojat samoin kuin :pää
asiassa maatalousluottcoa jakavat rwhalai
tokset, kuten osuuskassalaitos ja S'llomen 
Hypoteekkiyhdistys sekä 'lisäksi maa,talous
tarvikkeita myyvät liikkeet, itse joutua 
v·oittamattomiin maksuvaikeuksiin. Tästä 
saattaa taas olla arvaamattomia seurauksia 
maan koko talouselämälle. 

:Samoin kuin velkojien, ovat välikysy
myksentekijät jättäneet myöskin ve1kaan
tuneitten maanvi1ljelijäin trukaajien aseman 
kokonaan !huomioon ottamatta. Näissä on 
varsin runsaaslti maanviljelijöitä. Jos vel
koja ei saa perityksi saatavaansa velalli
selta, jonka kiinteistöä ei voida paklm
huurt{)kaupa:lla myyttää, vaatii ihän luon-
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nollisestikin saatavansa takaajilta, milloin 
velJka on takuruve~ka. Ja sellaista on ver
raten paljon. Vaikka vielä maanviljelijä
takaajan tila, sa;moin tkuin velallisen, tur
vattaisiin pakkohuutokaupalta, on huo
mattava, että takuusitoumuksissa olevilla 
maanviljelijöillä on muutalkin omaisuutta, 
johon velkoja pääsisi tkäs:ilk'li selkä että 
maanviljelijäin takaajina on muitakin kuin 
toisia maanviljelijöitä. 

TältäJkin lmnnalta asiaa ajatellen näyt
tää palkilrohuutokauppojen ly;kkäiiminen ai
heuttavan talouselämässä pelottavi·a häi
riöitä. 

Edellä on jo huomautettu siitä, että jos 
pakkohuutokaupat lykättäisiin, jättäisi 
suuri osa velallisista maanviljelijöistä vel
kDjensa korot ja ve~kaehtojensa mukaiset 
kuoletukset kokonaan hoitamatta siinäkin 
tapauksessa, että he muuten siihen pystyi
sivät. Samoin jiiisi suuri osa kunnan, val
tiom. ja seura;kuntain veroja saamatta. 
Tärrnä olisi omiaan demoraEsoimaan velal
lisia ja heikentämään luottamusta talous
elämässä. Tätäkään puolta asiassa ja sen 
aiheuttamia valkavia seurauksia ei liene 
riittävästi huomioon otettu. 

On erikoisesti huomattava ja tätä asiaa 
aJrvosteltaessa muistettava myöskin se, että 
toisin kuin eräässä samaa kysymystä. koske
vien eduskunta-aloitteiden ;perusteluissa on 
oletettu, ylivelkaantuneiden maanviljelijäin 
joulwssa. on edelleenkin vielä paljDn sellai
sia, jotka ovat joko omasta syystään joutu
neet nykyiseen taloudelliseen asemaansa 
taikka eivät yksinkertaisesti pysty maa
taloutta kannattavasti harjoittamaan. 
Niinpä on maanviljelrjöissä sellaisia, jotka 
ovat ·perineet tilansa vela.ttomana tai osta
neet sen huokean hintatason vallitessa ja 
saaneet metsästä sen, mitä tilasta ovat mak
saneet ynnä siihen perusparannuksia sito
neet, mutta jotka, siitä huolimatta, etteivät 
ole joutuneet maksamaan takuita tai mui
hin vahinkoihin, ovat talondessaan säännöl
lisesti vuosi vuodelta velkaantuneet ja siten 
todistaneet kykenemättömyytensä maanvil
jelijän ammattiin. Yhteiskunnan edun ja 
ten-een taloustoiminnan kannalta on pidet
tävä vain suotavana, että tämmöinen maan
viljelijäin joukko jättää tilansa toisiin pys
tyvämpiin käsiin. 

Yleinen pakkohuutokauppojen lykkäämi
nen koskisi kuitenkin näitä yhtä hyvin kuin 
ilman omaa syytäänkin velkaantuneita 
maanviljelijöitä. 

Näistä syistä myöskin maatalousvalio
kunta on lakivaliokunnalle antamassaan 
lausunnossa n :o 34 evännyt lakialoitteet 
n:o 20 ja 21, jotka koskevat maatalousomai
suuteen !kohdistuvien pwkkohuutokauppo
jen yleistä lykkäystä. 

Edellä esitetyn perusteella hallitus ei 
katso olevan syytä ryhtyä välikysymyksen 
1) kohdassa viitattulliin toimenpiteisiin. 

Niin, tämä vastaus muodostuu vähän pit
källiseksi, mutta minä pyydän saada vedota 
herra puhemiehen ja eduskunnan kärsiväl
lisyyteen. 

Välikysymyksentekijät ovat myös esittä
neet vastattavaksi kysymyksen ,antaako 
hallitus eduskunnwlle esityksen lainauskor
kojen yleisestä tai ainakin kai,kkien maa
talousluottojen korkojen alentamisesta maa
talouden kantokykyä vastaavaksi tai, ellei 
laikiesitystä anneta, n~in mihin muihin toi
menpiteisiin hallitus aikoo asiassa ryhtyä". 
Täten on jälleen otettu esille jo moillta ker
taa käsitelty ajatus korkokannan määrää
misestä lainsäädännöllä. lVIinullakin oli ti
laisuus viime toukokuussa kosketella koron
säännöstelyajatuksen periarutteellista !pUOlta. 
Tahtoisin tälläkin kertaa ensinnä esittää 
eräitä mielestäni tärkeitä te o r eettisia 
näkökohtia, ennenkuin teen selvää korko
tilanteen kehityksestä tämän vuoden aikana 
ja hallituksen kannasta vasta.ttavaiksi esi
tettyyn kysymykseen nähden. 

Pääomakorko, samoinkuin hinnat, on sel
lainen vapaassa kansalaistoiminnassa syn
tyvä taloudellinen ilmiö, johon valtion ei 
ole välittömästi lainsäädännöllä vaikutet
tava. Kun velkasuhteet syntyvät ja siinä 
silloin sovitaan korosta, on kysymyksessä 
vaipaaehtoinen sopimus. On syytä allevii
vata sitä, että nämä sopimukset, lukuunot
tamatta suhteellisP.sti aniharvoja poikkeus
tapauksia, ovat asiallisestikin: täysin vapaa
ehtoisia välipuheita. Ei kukaan ota lainaa, 
ellei hän itse harkitse, että laina sellaisin 
korkoehdoin, joita esitetään, tuota hänelle 
jotain taloudellista etua. Velkasitoumuk
sissa esiintyvät korkomäärät ovat sellaisia, 
jotka kumpikin sopimuspuoli 1huomioonot
truen kaikki asiaan vaikuttavat seikat on kat
sonut itselleen edulliseksi. :Tässä teoreetti
sessa mielessä jokainen sovittu korko on kat
sottava kohtuulliseksi ja oikewksi. Jos py
sytään yksityisen omistusoikeuden ja sopi, 
musvapauden kannalla, ei valtiovallalla ole 
syytä eikä oikeutta puuttua tällaisiin 
kansalaisten keskeisiin sopimuksiin, lukuun-
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ottamatta niitä tapauksia, jotka koskevat 
rikollista ikor.onkiskomista tai pakkotilan
nctta. 

Tahtoisin asian, enemmäksi vaJaisuksi 
vielä lä:hemmin osoittaa, että valtiovallan 
puuttuminen korkokannan muodostamiseen 
on tarpeetonta, että sellaisen tehtävän täyt
tämiseen tarkoituksenmukaisella tavalla ih
misviisaus on riittämätön ja että sellainen 
toiminta eräissä oloissa olisi yhteiskunnan 
edulle vaarallista. 

Sillä, että korkokanta on vapaiden sopi
musten varassa ja että korkokanta siten voi 
vaihdella, on tärkeä kansantaloudellinen 
merkitys. Jos rahapääomaa jonain ajan
kohtana on vähemmän kuin sitä halutaan 
lainaksi, noussut korko supistaa lainain ky
synnän tarjonnan tasolle ja ohjaa niukan 
pääoman sinne, missä sitä kannattavimmin 
voidaan !käyttää. Tämä on oikeudenmukai
nen ja taloudellisesti tarkoituksenmukaisin 
jako. Jos esim. ka;ksi maanviljelijää aikoo 
ottaa viljelykseen suota ja toisen yritys 
kannattaa, jos työhön käytetyn velka.pää
oman korko on 7 %, ·ja toisen vasta, jos 
korko on 6 %, on oikein ja twrkoituksen
mukaista, että pääoma tulee sen maanvil
jelijän käytettäväksi, joka sitä tuottavam
min voi käyttää. 

Kun vapaa korko siis paraiten suorittaa 
niukkojen pääomain jaon, on tarpeetonta, 
kuten sanoin, ryhtyä valtiovallan taholta 
luomaan korkoon nähden uutta järjestel
mää, jonka vallitessa talouselämän pääperi
aatteen kannattavaisuuden sijalle tulisi mie
livalta ja sattuma. 

Koron lailla säännösteleminen on talou
dellisesti väärä ajatus myöskin sen vuoksi, 
että inhimillinen äly ilmeisesti ei ole riit
tävä määräämään, mikä se oikea korko olisi, 
jonka maassa tulisi vallita. On tosin ihmi
siä, jotka luulevat, että kunhan heillä vain 
on tarpeelliset tilastot, he kamaristaan !kä
sin osaavat sanoa, miten kansalaisten väliset 
taloudelliset suhteet, tuotanto, palkat, hin
nat, korot j. n. e. olisi järjestettävä. Mutta 
minä en puolestani usko, että tuollainen 
taloudellisten olojen ylhäältäpäin ohjaami
nen on mahdollista. Kun tuhannet ihmiset 
kukin kohdastaan yrittävät hoitaa talout
taan sekä yksin että tehden vapaita sopi
muksia muiden kanssa, löydetään parhai
ten, onnistumisien ja erehdysten kautta, se 
oikea kehityksen tie, joka varmimmin ohjaa 
ihmiskunnan hyvinvointiin. 

Näin on korkO!kysymyksenkin laita. Kor-

koa ei kannattaisi ryhtyä lailla säännöstele
mään, ellei tällä toimenpiteellä vapaasti 
muodostunutta korkokantaa huomattavasti 
painettaisi alas. Mutta tällaiseen menet
telyyn sisältyy suuria vaaroja. Jos pääsee 
leviämään sellainen luulo, että valtiovalta 
lailla ylläpitää alhaista korkokantaa, hou
kuttelee se panemaan alulle uusia yrityk
siä ja lainaamaan velkavaroja sellaisiin tar
koituksiin, jotka ovat kannattavia ainoas
taan tuon poikkeuksellisen alhaisen koron 
vallitessa. Jos sitten käy niin, että raja
korkoa on koroitettava tai korkosäännöste
·lystä sen synnyttämäin epäkohtain vuoksi 
nn luovuttava, tulevat nuo yritykset kan
nattamattomiksi. Silloin taas toistuu tuo 
surkea näytelmä, jonka viime vuosikymme
nenä olemme maassamme nähneet, että ih
miset kestämättömien taloudellisten laskel
mien nojalla tekevät velkaa, liiaksi velkaa, 
ja pettyneinä sen jälkeen vaativat ulkopuo
lista apua. Tässä tapauksessa olisi lisäksi 
tappioista ja pettymyksistä vastuussa valtio, 
joka yrittäjät oli harhateille houkutellut. 

KorkosääThl11Östelyn tiellä on kaikissa 
oloissa myös joukko käytä.nnQllisiä esteitä, 
mut;ta :jo se mitä olen <esittän;yt riittää osoit
tamaan, ·että korkdkmman muodostuminen 
on asia, iolm on u~kopuoleUa valtion teh
täNäin ja lairusää.dä:nTI<Ön alan. 

Arvaa1n, <että tä;tä käsitystä vastaan yri
tetä,ä:n esittää se vastaväite, että korkeinta 
kork10a !koskeva määräys on sisältynyt mei
dän mwrumme laänsäädäntöön niin myohään 
kuin vuonna 1920. Mutta tällä huomau
tukse1la ei voida kumota sitä, mitä ede'l:lä 
o1en esittänyt. Korkoa kmikeva lain mää
rä3Cs oli peräisiru siltä ajalta., jolloin va!ltio
vwlta ikatsoi asiakseen myöslkin :määrätä 
esim. kuinka monta vierasta sa~i !kutsua pi
toihin, millä ehdoilla ja kenelle maalaiset 
saivat myydä tavaroitaa:n, mitkä .kaupun
git sai,vat käydä ikautp:paa keskenää;n j. n. e., 
tuolta me1~ka:rutiilististen aatteiden a:jaJlta, 
jolloin i'hmislkunta sai perusteeLlisen !käy
tännöllisen kokemuksen siitä., ·kuil!llka hai
tallista cvaltiovwllan ylksityiskohtair:uen puut
tuminen ita:louselämään on. 

Muttru nyt voidaa,ll! ehkä väittää, että se 
mitä edellä olen sa:nonu:t lainsäädämmön so
pimattomuude.sta korkoasia,in järjestelyyn, 
pitää kY''Hä paikka:nsa säännö11isiä oloja sil
mäillätpitäen,. mutta että nykyiset olot ovlllt 
si·ksi poi!k:keuJkseHiset, että ne pakottavat 
p;oiikkeukse:Hiseen menettelyyru, poikkeus
lainsä.ädänttöön. 
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Tähän nähden taMoisin ensiksi srunoa, 
että taloudelliseen lainsäädänitöön sen pe
rustaNasti täJ.~keissä kohdiss3J orn yleensä 
:malhdollisimman hwvoin tehtävä muutok
sia, siJ.IläJ ellei karusa!laisilla ole rawha;llista 
vakaumusta t•aloudellisen 'lainsäädännön ;py
syrväisyydestä, vaikeutuu kaikki vakava, pi
tempiaiikai:siin laskelmiin ·perustuvru talou
dellinen toiminta ja liike-dämä muuttuu 
lyhyta:ilkaisella 'liiketoiminna1la sa:avutetta
vien kei,notbeluvoittojen tavoittelluksi. Sen
vuoksi täytyy ol'la olemassa !hyvin yleinen, 
erinomaisen vailkea ja muilla keinoilla amt
tamaton .erpälkohta ennenkuin poik'keusla
lmja v:oidaan ryfhtyä laatimaan. 

Tämän vä:likysymyksen perusteluista käy 
i'lmi se käsitys, että korkoasiassa olisi ole
massa tuo:Ha.in~m yleinen ja hyvin varkea 
epä[{ohta, tHuhinnä maata•louden tuoton ja 
kor<kokannan väilinen ero. 

l\Iitä elinkeinojen tuoton ja. ko~kdkan:rmn 
vätlise€;ru suht,eeseen yleensä tulee, on ensik
sikin huomattava, että 'historiallisesti ja ta
loudellisesti oiikea järjestys ei ole se, että 
emdn. ryhdytään harjoittamaan erilaisia 
elin/keinoja ja senrjäilkeen on [paruta:va. kor
kokanta sen mukaiseksi, että nuo elinkeinot 
kannattavrut, vwan asian todeH:Une:n ·ja oikea 
kuJ!ku on se, että jossain ma,assa ryhdytääJ.1 
lainatuin pääomin vain sellaiseen ta:loudel-
1iseen toimintaa:n, jdka ikannattara tuossa 
mruassa tavaUisen korkokan;na!Th vallitessa. 
Edelleen on huomattava, että tuotamnon 
kmnnattavaåsuuden ja korkomäärä.im välinen 
suhde va.paissa ja säänmö11isissä o•loissa it
sestään korja:utuu. 1\tJ:i,lloin ko:rlkokanta on 
ka•nnattwvaisuuden 'kannailta. liian korkea, 
uudet säästöpääomat jäävät sijoi,ttamatta 
ja vanhoja:kin vel'lmja entistä ·ene.IlliiDiiln 
marr{Setwan taik:aisin, mistä syntynyt rrahan
runsa,us pian pa1kottaa korot alenemaran 
ka:rma!Uavaisuuden tasa•lle. 

Erikoisesti on usein viitattu siihen, että 
lainana:nto'kor•ko maa•s:samme on noin 6 % 
ja siitä ylöspäin, samalla kuirr ma,a;talouden 
ti1astollisesti laskettu n. s. kannattavaisuus
lulku oru nykyjään vain noin 3 1

/ 2,%, ja 
tästä on ikääiillkuin sehrönär teJhty se johto
pääitös, et.tä aHaan ai'va:DJ nurirnllrurisissa olo
sulhteissa,. jos lainananto'ko-vkoa ei saada lä
helle tuota 3 1

/ 2 %. Tätllaiset ma:arta!louden 
kanrruattaJIVaisuusluvun nojrulla esitetyt mie
tdmäJt joihtavat :sanrunmuikaisesti siihen, että 
maanviljelys maassamme olisi' kuolemaan
tuomittu ammatti. 

Onneksi asian[aita ei o~e 'lro!ITI. onnetto
masti. On huomatta.va, että tuot3J lkannat
tarvaisuuslukua 1laskettaessa ei oteta ilain
kaan rhuomioon metsäta:loutta ja; muiita var
sinaiseen maataionteen lkuu\lumattomia toi
mia, joten tuo luku ei osoita mwanfVi1:je:li
jäi'11 kokonai:stailouden tulosta, ja ennen
kaikikea on huoona:ttarva, el!:.tä maatalous ei 
ole s€!Nainen: elinkeino, johon yleensä ryh
dytään rahapääomain sijoittamistarkoituk
sessa:. Se,. joka hankikii itsel'leen maa,ta, ei 
tee sitä saadalkseen ,pääoma!lle korllroa, ·vaan 
ennenkaikkea ha:n[clda;kseen itse'l'leen eläJttä
vän työtilla,isundenr, kodin ja; samalla riitppu
mattoma;n yhteiskunnallisen asetman. Pie
nempi maatalous on myös siinä suhteessa 
erikoinen ja ,poi,kikeuksellin:en elinkeino, että 
siinä fVoidamt käyttää hyvälksi rperheen koko 
työvoimaa. Näistä syistä on osteittu ja 
osteta:arn: maata v'a11sin !kOl'kein hi1111oin ja 
sitä viljetl~ään i,nnolla huO'limatta siitä, mitä 
tilastolliset kannat;tavaisuusluvut osoittavat. 
Ma:anvHjelijäin oma menettely paTaiten 
osoitt.a:wkin:, kuinlka rajoitettu puheenaole
van kann:atta>vaisuusluvun todistusvoima on. 
Viirmc vuosikymm~nen aikana ei mruata!lou
den ;kannattavarisuusprosentti !koskaan ole 
ollut yli 6 1

/ 2 %, mutta sama:an aikaan on 
maa,ta:loustawkoituksiin lainattu miJljardit
tain rahaa: korolla, joka on: ollut monta 
prosenttia km~keampi. 

Nämä teoreettiset nräMkolhdat jääkoot 
sikseen, mutta jalka ta;pau:kse.ssa on otettava 
huDmioon se kokemus, että maarl;a.louden 
asemru nykyjään on tukaJa ja että niin 
muodoin on ta1'kastettava, onllro maatallou
den korkokysymys sdlainen erittäin 371lei
nen ja. vaiilma sekä muutoin auttamaton 
e:päik:oihta, että se vaatisi poilkkeuslairusää
däntöön rythtymistä. 

Täillöin orr ensiksikin palautettava mie
liin, että tHastollisen päätoimiston julkai
se:ma;n tut1kimuksen: mu!kaa.n .Suomen maa
tiloista vuoden 1931 ·lopussa oli 49.2 % ik:o
konaa.n veiatt.omia. Kun vela,ttomiJrla maa,n
viljelijöillä tavallisesti on talletuksia, olisi 
koron säännöstely suurelle osalle Suomen 
maanfViljelijöitä suorastaan ert;ujen vastaista. 
Peltlervo-Seuran 1parastailka:a käynnissä ole
van tutkimuksen mukaan P.dhjois- ja Itä
Suomessa, siis pulan. pahimmin rasitta:miiJila 
seuduilla, velattornia oli 43.4 %, lievästi 
ve1ikaantundta, seHaisia, joiden velika oli 
alle 25% omai.suuden arvosta, oli lisäkSi 
33.s %. Täten noin 77 %:lle Su'OI1llen maam-
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vill:jelijö:istä ik@kosäänn&i;ely olisi epäedul
linen tai metkein merkityksetön. Kuinlka 
paljon oli erittäin ra~kaasti ve}ka~nt~ita, 
siis sellaisia, joil:le korkojen suonttacrnme?
nykyisten hi'I1tail1 vallll!tessa on y;livoimm
Se'l1 raSkasta on vailkea sanoa, koska itse 
käsite raska:ami velkaantunut'' on veny,vä. 
Jos rtäihän luokkaa;Il! luetaan lk:a11{1ki, joiden 
velka on yli 25 % omai'suuden arwJsta, 
srurud.Mn tuildkseksi 22.8 %. Jos taas ras
kaasti velkaantuneina pidetään, kuten elJikä 
on oikeampaa, ne, joiden velka on yli puo
let omaisuuden arvosta, supistuu prosentti
luku 6.1 % :iin. Jos taas raskaasti velkaan
tuneiden maanviljelijäin pros~nttilukua ei 
lasketa kai!kkien maaruvilje1i'jäin luvusta, 
VallJ!li, !kuten on oikeampaa, maamme !kaik
ki~n ruoka!k:untain ,luvusta, supistuu se hy
vin pieneksi. Tämä tieto silmien edessä 
ei voi väittää, että !korik:ojen tuottama ra
situs y 1 ei, se s t i olisi niin nhlkaavan vai
kea epällrohtRJ, että y,leinen, kaikkia velka
suihteita koslrova IPOilkikeuslaki olisi oikeu
tettu. Päi.TIJvastoin närrnä luvut ,prukosta 
vievffit siihen päätelmään, ~että ylivelkaan- 1 

tUIJ.eita on silksi väihälll, että heiidäJt on !kä
siteltävä kokonaan eri ryihmänä, ja si!käili 
kuin heidä:n hyväikseen :voidaall! jotain 
tehdä, toimenpiteidell! tulee ll'ajoHtua vain 
hel!hin eilkä he~doo vuokseen ole .ryhdyttålvä 
lain.säädämtöön, jota toiset ,eivät tarvitse 
ja 'joka: suurelle oswlile kansaa on etujen 
vastaista. 

Edellä esitetyUä on tahdottu osoittaa, 
että hallituksen toimeensa astuessaan omis
tallla kanta koron säänöstelyvaatimuksiin 
nähden perustuu mitä tärkeimpiin yleisiin 
kansantaloudellisiin periaatteisiin. Lisäksi 
on osoitettu, että yleistilanne ve1kaantuneit
ten maanviljelijäin kesken on vastoin laa
jalle levitettyjä ja uusiintuvia liioiteltuja 
arveluita pulan laajuudesta sellainen, että 
suuremmat vaikeudet kohdistuvat suhteel
lisesti vähäiseen määrään maataloudenhar
joittajia. Näin <lllen hallitus ei aio antaa 
esitystä yleisten Jainauskorkojen eikä edes 
maatalousluottojen korkojen alenemisesta 
lailla. 

Tällä ei suinkaan tarkoiteta, että vai
keasti ve1kautuneet eivät ansaitse paitsi in
himillistä osanottoa, myöskin vakavaa huo
miota valtiovallan puolelta. Vaikka heitä 
onkin suhteellisesti vähän, heitä on kuiten
kin niin monta, että he suuremmassa mää
rässä joutuvat tilailtaan pois, heidän yk..<Ji-

tyistaloudellinen kysymyksensä muuttuu 
myös sosialiseksi kysymykseksi, jQSSa val
tion on koetettava jotrukin tehdä, sikäli 
kuin se voi tapahtua loukkaamatta toisten 
yhtäläistä oikeutta ja sikäli kuin valtion 
käytettävissä olevat keinot siihen riittävät. 
Tässä suhteessa, kuten tunnettua, ·On pal
jon tehty ja voitaneen edelleenkin j.otaLn 
tehdä. 

Tämän valais~miseksi tahtoisin ensiksi 
huomauttaa, että korkokannan yleinen ale
neminen on tuottanut myöskin raskaasti 
velkautuneille jo paljon helpotusta. Tä
män osoittamiseksi pyydän johtaa mieleen 
muutamia pääpiirteitä korkojen viimeaikai
sesta kehityksestä maassamme. On syytä 
muistaa, että vuosina. 1929-'1930 liikepank
kien huippukomt <llivat usein '1:2--113 rc. 
toisinaan ehkä vielä enemmän eikä 10 %:n 
korko säästöpankeissakaan ollut harvinai
nen. Mutta sen jälkeen ovat korot jatku
vasti alentuneet. M. m. korkokysymystä sel
vittelemään asetetun neuvottelulkunnan laa
jassa, vähän toista vuotta sitten julkais
tussa mietinnössä, jossa korkokysymystä 
perusteellisesti käsitellään, annetaan seu
raavat tiedot syyskuussa 1932: yleisesti käy
tetyistä koroista eri lainausliiirlreissä. Lii
kepankikien käyttämä korkein :korko oli 
10%, säästöpankkien yleinen lainauskorko 
6 3

/ 4-7 1
/ 2 %, eräät säästöpankit perivät 

kuitenkin jonkin verran korkealllpaa!k:1n 
korkoa, vakuutuslaitosten ta'Val1isin lainan
autokorko oli '8--<9 % ja joskus siitäkin yli. 
Raha~asema oli kuitenkin silloin edelleen 
kireä. Vaitiollakin oli melkoisia vaikeuksia 
saada varoja kerätyksi työttömyyssuunni
telmansa rahoittamiseksi. Kesti jokunen 
kuukausi ennen kuin 1 p:nä marraskuuta 
emittoitu 7% :n obligatiolaina saatiin täy
teen merkityksi, vaikka sitä tarjottiin kurs
siin 95 %, joka tiesi yli P/2 %:n effelk
tiivistä korkoa. :Silloisen hallitulksen suun
nittelemat koronsäännöstelytoimenpiteet 
synnyttivät lisäksi levottomuutta ja pää
oman pakoa. Nyt, vuotta myöhemmin on 
huomattavaa he1pponemista tapahtunut. Se 
näkyy selvimmin valtiopankin toimenpi
teistä diskonttokorkoon nähden. Tämä on 
kuluvan vuoden aikana alennettu kolme 
!kertaa, 3J. p:nä tammikuuta 6 %:iin, 2 
p:nä [{esäkuuta 15 1/ 2 %:iin ja viimeksi 4 
p:nä syyskuuta 5 %:iin. Y!ksityisp31nkkien 
talletuskorko on niinikään alennettu 1 p :nä 
heinäkuuta 4 1

/ 2 %:iin liikepankkien ooalta 
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ja 4 3/c-'5 %:iin säästöpankkien ja osuus
kassojen osalta. Tulevan vuoden alusta 
nämä korot jälleen alennetaan 1

/ 2 %:Jla, 
joten liikepan!kkien talletuskorko tulee ole
maan 4%. 

Lainanautokorot ovat vastaavasti alentu
neet. :Pankkien 'lyhytaikaisessa luotonan
nossaan soveltamat korkomäärät perustuvat 
hyviin luottoihin nähden Suomen Parrki.n 
diskonttokorkoihin. Mutta myöskin luoton
aJnnon keskikorko ja korkein korko osoit
tavat huomattavaa laskua. Edellinen on noin 
7 % ja ylin korko, joka vielä tämän vuo
den alussa .oli 9 1

/ 2 %, on pankkien kesken 
tehdyn sopimuksen mukaan tulevan vuoden 
alusta 8 1

/ 2 %- .A:iv,an samanlaista alenevaa 
suuntaa osoittavat myöskin pitkäaikaisen 
luoton korkomäärät. Säästöpankkien konko 
kiinnitysluotoista tulee olemaan 6 3

/ 4-

5 1
/ 2 %. Eläkekassat ja vakuutuslaitokset 

ovat jo tä;hän mennessä yleensä alentaneet 
kiinnelainakorkonsa 7 % :iin. 

Nytkyinen korkokanta on, se täytyy myön
tää, edelleenkin korkea moniin varakkaam
piin maihin verraten. :Tämä riippuu siitä, 
että maamme on köyhä ja pääoman muo
dostus heilkkoa. Valtion huoleksi on jää
nyt paljon sellaista, jota kunnat ja kan
salaisten vapaat yhtymät varakkaissa 
oloissa hoitavat. Niinpä valtion menot nie
levät vuosittain huomattavan osan !k:ansal
listuloistamme ja varsinkin valtion pääoma
menot vuosina 1922-130 noin 1

/ 3 pääoma
muodostuksista samana aikana. Mutta sit
tenkin on koron alennuksissa saavutettu 
tulos huomattava. Miten tuntuva tämä 
edellä selostettu korkomäärien alennus on, 
selviää, kun johdamme mieleen myönnet
tyjen luottojen suuruuden. Sellaiseen luo
tonantoon, jonka korkoon ra-halaitosten ko
ronalennukset vaikuttavat voidaan lukea 
koko liilkepankkien antolainaus, viime vuo
den lopussa 8.2 miljaardia,. koko säästö
pankkien antolainaus noin 3.7 miljaardia 
sekä osuuskassojen lainanannosta se osa, 
mikä on muuttuvakorkoista, noin 0. 7 mil
jaardia. Nämä tekevät yhteensä 12.6 mil
jaardia markkaa. Jos muusta luotonan
nosta vakuutusyhtiöiden, eläkekassain, sää
tiöiden, yksityisten, joika nousee useihin 
miljaardeihin, lasketaan olleen vain 1.4 mil
jaardia sellaista, joka on seurannut yleisen 
korkokannan ,alenemista, tullaan lukuun 14 
miljaardia muuttuvakorkoista luottoa. 

Jos ts.-ydytään sanomaan, että korko-

kanta, huomioonottaen äsken tehdyn alen
nuspäätöksen, olisi alentunut vain ~P/2 %, 
-- todeHisuudessa alennus on suurempi 
- on velallisten maksettavat korot vä-
henty,neet v ä h i n t ä ä n 350 miljoonalla 
markalla vuotta kohti. Ja jos otetaan 
huomioon myös sellaiset luotot, jotka ovat 
alentuneet mutta ei yhtä paljon: kuin raha
laitosten korot, on velallisten korkoalennuk
sista saama helpotus ehkä noin 400 miljoo
naa mar'kkaa V·ähintään vuotta kohti. 

Paljonko tästä tulee maatalouden osalle, 
ei voida varmasti sanoa. Maatalouden ve
lat ovat tohtori Willa:rrdtin mukaan lälhes 
6 miljaardia ja tilastollisen päätoimiston 
tu1Jkimuksen mukaan noin 4 1

/ 3 IIlliljaardia 
markkaa. J-os todell:inen määrä on näi
den ·arvojen välillä, voidaan tässä ~hkä 
käyttää lukua 5 mil3aardia. Lähtemällä 
luvuista, jotka osoittavat kuinka suuri osa 
maanviljelijäin veloista on saatu yksityi
siltä, liikepankeilta, säästöpankeilta ja 
osuuskassoilta, voi arvioida, että ainakin 
puolet maatal<ouden veloista ovat sellaisia, 
jotka seuraavat markkinalkorkoja. Jos näi
hinkin nähden lasketaan korkojen alentu
neen vain 2 1

/ 2 %, ovat tapahtuneet koron
alennukset tuottaneet velkaantuneille maan
viljelijöille helpotusta vähin t ä ä n 63 
miljoonaa mavkkaa vuodessa. Tämä tulo~ 
on saavutettu rahalaitosten )"hteistoiminnan 
kautta ilman lain säätämää pakkoa. 

Se tietenikään ei olisi ollut mahdollista, 
ellei taloudellisten olojen kehitys olisi saat
tanut rahamarkkinoita helpottumaan ja 
luonut valtiopankille ja valtiovallalle mah
dollisuuksia vahvistaa ja tukea tällaista ke
hitystä. Kun ottaa huomioon, miten suu
ressa määrässä meidän talouselämämme on 
riippuvainen luotosta, suuressa määrässä 
juuri ulkomaan Iuotosta, ei tässä yhteydessä 
voine olla koskematta myös ulkomaisen luo
ton kehitykseen kuluvana vuonna, ja niihin 
seikkoihin, joista se on riippunut. 

Minulla on eduskunnan tällä istunto
kaudella jo ollut tilaisuus huomauttaa, että 
valtiolla on lyhytaikaisen ulkomaisen luot
tonsa !hoitamisessa nyt aivan toiset mah
dollisuudet kuin vuosi sitten. Silloin tuotti 
huolia varsinkin dollariluotto; sitä ei 
mielellään uusittu ja muualta oli vaikea 
saada uutta luottoa, ja kun se saatiin, eh
dot olivat tavallista raskaammat. Nyt luot
toa on tarjona rul1!Saasti, ulkomaista nimit
täin, ja sellaisilla ehdoilla, että lyhytaikai-
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nen dollariveLka on saatu tykkänään suori
tetuksi. Mistä tämä johtuu 1 Muutos ta
pahtui ·aikana, jolloin kotimaass:a ei vielä 
ollut paljon merlkkejä niistä taloudellisista 
tekij·öistä, jotka nyt ovat omansa antamaan 
entistä edullisemman kuvan oloistamme. 
Tässä on käsitykseni mukaan ollut hyvin 
huomattavana tekijänä valtiopankkimme 
politiikka ja varsinkin sen luja kanta sel
laisia vaatimuksia vastaan, jotka olisivat 
johtaneet inflatioon tai, kuten tämän aat
teen viattomalta tuntuva nimi kuului, re
flatioon. Tuo valtiopankin kanta, jota hal
litus on voimiensa mukaan kannattanut, 
asettui jyrkästi sellaisia toimenpiteitä va.s
taan, jotka veisivät arveluttaviin 'kokeilui
hin, sellaisiin kokeiluihin, jotka nyt Ame
rikan Yhdysvalloissa jo aiheuttavat yleistä 
huolestumista, ja jotka muuallakin ensin 
herättivät jonkinlaista vastakaikua, mutta 
joista suurimmalta osalta on jo· luovuttu. 
Tämä lnja politiikka, joka eräissä taloudel
lisen elämän huomatuissa julkai.suissakin 
on saanut osakseen avomielistä tunnustusta, 
se juuri on ·antanut hyvän pohjan sille 
luottamukselle, jota nyt osoitetaan maamme 
talouselämän johdolle niiltä tahoilta, jotka 
ovat meille luottomme kannalta tärkeim
mät ja arvokkaimmat. Tämän saman po
litiikwn jatikuminen on näin ollen mitä 
tärkein ehto, jotta korkokantamme saatai
siin vielä nykyisestä alenemaan. Jos luot
tamus maatamme kohtaan, joka on saatu 
syntymään, edelleen säilyy ja säilytetään, 
on olemassa mahdollisuuksia siihen, että 
edullista kehitystä jatkuu. 'Ta~koitan lä
hinnä ulkomaisten valtiolainojen konvert
taussuunnite1mia. Eduskunnalle on jätetty 
esitys vuoden 1'922 7 % :n valtiolainan kon
verttauksesta 1 päivänä huhtikuuta tule
vaa vuotta, ja suunnitteilla on, kuten edus
kunnassa hyvin tiedetään, eräitä toisia pal· 
jon huomattavampia samanlaisia lainajä:r
jestelyjä. 

Tältä kannalta lähtien on tyydytyksellä 
merkittävä, ettei välikysymyksessä esitetä
kään enää sellaisia toimenpiteitä pulan lie
ventämiseksi, jotka johtaisivat raha- tai 
luottoinflatioon. Voinee siis edellyttää, että 
valtava enemmistö eduskunnassa asettuu 
ylempänä kuvatun hallituksen yleisen 
rahapolitiikan taakse, ja se edustaja V. 
. Annalan y. m. raha-aloite, jossa tahdotaan 
ajaa vaikeuksissa olevien maanviljelijäin 
asiaa inflatiopyyteillä, kun se tulee edus
kuntaan, saa tämän mukaisen ratkaisun. 

Ylläoleva selonteko korkotason suotui
sasta kehityksestä osoittaa, että velkaantu
neet maanviljelijätkin jo tästä saavat mel
koista huojennusta, mutta, kuten jo aikai
semmin huomautettiin, heidän tukala ase
mansa on sellainen, että on harkittava, 
millä erikoisilla valtion toimenpiteillä heitä 
sen lisäksi olisi syytä auttaa. Tällöin on 
syytä johtaa mieleen, että valtio on korko
politiikan alalla alati ottanut huomioon 
näitä vaikeuksia ja omalta kohdaltaan teh
nyt voitavansa niitten helpottamiseksi. 
Vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuutusra
hastosta myönnettyjen lainojen korko on 
alennettu 6 % :iin ja sen allekin; niinpä 
Maakiinteistöpankki maksaa huomattavasta, 
tästä rahastosta saadusta lainamaärästään 
vain 4 %. Tehdäkseen Hypoteekkiyhdis
tykselle ja Keskuslainarahastolle mahdolli
seksi koron alentamisen 6:een ja Mawkiin
teistöpankille 5:een niistä lainoista, joihin 
valtiolla on vaikutusta, on ensi vuoden 
talousarvioon otettu määräraha, jotapaitsi 
eräät lainojen takaisin suorittamista ehkäi
sevät lisäkorot on ehdotettu poistettavaksi. 
Siinä määrin kuin valtiotalous sallii, halli
tus edelleenkin on pyrkivä helpotusten jär
jestämiseen niille, jotka maatalouspulasta 
pahimmin kärsivät. 

Tästä selonteosta käy selvästi ilmi halli
tuksen kanta välikysymyksen toiseen koh
taan nähden. 

Siirryn sitten välikysymyksen 3 koh
taan, joka kuuluu: ,Aikooko hallitus 
jättää eduskunnan käsiteltäväksi kysy
myksen maanviljelijäin ja maalaiskuntain 
ve1kain vakauttamiseksi ulkomailta otet
tuihin lainoihin sisältyvän n. s. kulta
klausniin lopullisesta poistamisesta.'' Tä
ten siis tiedustellaan, aikooko hallitus an
taa edt'h.'lkunnalle esityksen sellaiseksi laiksi, 
että valtio ottaa kantaakseen sen vahin
gon, joka ulkomaisista varoista lainoja saa
neita velallisia on kurssien nousun johdosta 
kohdannut, mutta ainoastaan sikäli kuin 
ovat kysymyksessä maanviljelijät ja maa
laiskunnat. 

Ennenkuin vastaan tässä tehtyä määrät
tyä tapausta koskevaan kysymykseen, pyy
dän tässä:kin esittää muutamia yleisiä huo
mautuksia sellaisista raha-avustuksista, 
joita valtio antaa rajoitetulle lukumäärälle 
kansalaisia . 

Ensiksi on pidettävä mielessä, että kun 
valtion tulot eivät suinkaan, niin sanoak
seni, putoa pilvistä, vaan on pääosaltaan 
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kannettava veroina kansalaisilta ja hei
-dän yhteisyrityksistään, eivät määrätyille 
kansalaisryhmille annettavat valtionavut 
merkitse mitään muuta kuin avustusta, 
jonka toiset, usein köyhyydessä ja vaikeuk
"Sissa elävät kansalaiset joutuvat antamaan 
toisille. Tämä tekee kysymyksessä olevat 
valtionavut arkaJuontoisiksi niin hyvin an
tajan kuin vastaanottajan taholta. 

Mitä sitten tulee siihen, millä edellytyk
sillä yksityisiä kansalaisia kohdanneita 
taloudellisia tappioita voidaan korvata val
tion, se on toisten kansalaisten, varoilla, 
täytyy luonnollisesti yleisenä periaatteena 
pitää, että valtion varoja ei sellaiseen tar
koitukseen voi käyttää. Kaikessa taloudel
lisessa toiminnassa, 'olipa se sitten maan
viljelystä, teollisuutta, kauppaa, liikennöi
mistä, kalastusta j. n. e., kohtaavat yrittäjää 
milloin mistäkin syystä taloudelliset va
hingot, mutta nämä vahingot itse kunkin 
on kärsittävä aina siihen rajaan asti, missä 
alkaa suoranainen puute taikka missä yksi
tyisten ahdinko on sen laatuinen, että se 
muodostuu vaikeaksi sosialiseksi sai
raudeksi, joka on parannettava. Ainoas
taan milloin toinen tai toinen näistä edelly
tyksistä on olemassa, on valtiovallalla oi
keus ottaa varoja toisilta kansalaisilta ja 
ilman vastasuoritusta antaa niitä toisille. 
On myös luonnollista, että milloin avus
tusta annetaan, on tutkittava ja todettava, 
että asianomaisen taloudellinen asema on 
sellainen, että he todella ehdottomasti tar
vitsevat toisten kansalaisten apua. Lisäksi 
-on selvää, että valtion tällaisessa avustus
toiminnassa tulee olla puolueeton kaikkiin 
kansalaisiinsa nähden suosimatta enempi 
toista kuin toista. 

Jos näiden periaatteiden nojalla, joiden 
oikeutuksesta ei pitäisi olla eri mieltä, tar
kastetaan välikysymykseen epäsuorasti si
sältyvää ehdotusta, on ilmeistä, ettei sitä 
voida hyväksyä. Jos valtio nyt ottaisi kan
taakseen puheenaolevain kultaklausulilai- , 
nojen kaikki kurssitappiot, jouduttaisiin ' 
avustusta antamaan sellaisillekin kunnille 
ja yksityisille, jotka eivät varallisuusase
mansa puolesta ole oikeutetut ulkopuoli
silta vahingonapua 'Odottamaan. Myöskin 
se ajatus, että tämä asia kerta kaikkiaan, 
tulevaisuuttakin silmällä pitäen järjestet
täisiin, voisi viedä tarpeettorniin avustuk
siin. Ei nimittäin ole mitään varmaa tietoa 
:Siitä, minkälaiseksi markan ja frangin arvo-

---------

suhde tulevaisuudessa muodostuu. Sellai
nenkin mahdollisuus on otettava huomioon, 
että kurssitappio supistuu vähäiseen osaan 
nykyisestä ja silloin ei avustus yleisistä 
varoista enää ole tarpeen. Näistä syistä 
sellainen samalla kaavamainen ja pysyväi
nen järjestely, j·ota välikysymyksentekijät 
tarlmittavat, ei ole oikeudenmukainen. 

Sen sijaan tässä on pyrittävä oikeaan tu
lokseen tutkimalla, ovatko ja missä määrin 
tässä kyseessä sellaiset tapaukset, että yksi
tyiset vahingot ja niiden· aiheuttama hätä 
ovat muuttuneet sosialiseksi sairaustapauk
seksi, johon ulkopuolelta on käytävä kä
siksi. Mitä tähän asian ydinkysymykseen 
tulee, täytynee myöntää, että se laina, jonka 
Keskuslainarahasto laajojen piirien vaati
muksesta hallliki Ranskasta, on erittäin lu
kuisissa yksityistapauksissa saattanut lai
nanottajat sellaisiin vaikeuksiin, että niin 
laaja tiloilta poisjoutuminen on uhkaa
massa, että yhteiskunnan avunauto lienee 
katsottava oikeutetuksi. Ne tiedot, joita 
Keskuslainarahasto on puheenaolevista lai
nanottajista koonnut, näyttää tätä todista
van. Se seikka, että kurssitappioiden ai
heuttama rasitus perhettä kohti luulta
vasti on maanviljelijäin taholla suhteelli
sesti suurempi ja tavallisesti vaikeampi 
kantaa kuin muiden kansalaisten keskuu
dessa, oikeuttaa myös valtion tällä kertaa 
rajoittamaan avustuksen annon maanvilje
lijöiden ja ehkä asunto-osakeyhtiöiden pii
riin. Näistä syistä hallitus on katsonut, 
että se voi ehdottaa myönnettävaksi määrä
rahan, jota lähemmän harkinnan mukaan 
voidaan käyttää avustusten antamiseksi 
maanviljelijöille ja maalaiskunnille, joita 
puheenaolevat kurssitappiot ovat kohdan
neet. 

Mutta tällaisen avustusrahan myöntämi
sestä ja sen suuruudesta on joka vuosi erit
täin päätettävä. Pidemmälle meneviin toi
menpiteisiin ei hallitus katso oikea:ksi ryh
tyä. 

Viimeinen tämän moniosaisen välikysy
myksen kohta kuuluu näin: 

,Ryhtyykö hallitus toimenpiteisiin maa
talouden velkain vakauttamiseksi liikkeelle 
laskettavien obligatioiden käytön lisäämi
seksi.'' 

Välikysymyksen perustelmista käy ilmi, 
että Maakiinteistöpankin obligatioiden käyt
töä tahdottaisiin laajentaa kahdessa suh
teessa: 

131 
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1) siten, että. velallisille, jotka eivät ole 
saaneet lainaa ]\l[aakiinteistöpankista, an
nettaisiin oikeus, jos heidän velkaansa yri
tetään periä ulosottoteitse, maksaa velkansa 
Maakiinteistöpankin obligatioilla nimellis
arvon mukaan; s~kä 

2) siten, että puheenaolevia obligatioita 
saataisiin käyttää niroellisarvosta veroja ja 
muita julkisia maksuja suoritettaessa. 

Kun jälkimmäisessä kohdassa ehdotettu 
oikeus heti kohottaisi puheenaolevain obli
gatioiden kurssin nimellisarvon tasalle, ei
vät ne velalliset, jotka eivät ole saaneet 
lainaa 1\faakiinteistöpankilta, saisi suunni
tellusta uudistuksesta mitään etua, joten 
sen merkitys velkain va:kauttamisasiassa 
rajoittuisi siihen, että ne rahalaitokset ja 
yksityiset, jotka ovat joutuneet ja joutu
vat ottamaan vastaan Maakiinteistöpankin 
obligatioita, voisivat myydä nämä obligatiot 
ilman tappiota. 

Tämä ehdotettu toimenpide epäilemättä 
poistaisi sen kovin arveluttavan epäkohdan, 
että maanviljelijäin lainoja vakautettaessa 
ne rahalaitokset ja henkilöt, jotka aika
naan ovat tahtoneet maanviljelijöitä lai
noilla auttaa, nyt saavat lain pakolla va
hinkoa tuosta avunannostaan. Mutta sit
tenkin tämä reformi näyttää ma:hdotto
malta toteuttaa. .Tos nimittäin Maakiin
teistöpankin obligatioita saisi niroellisarvos
taan käyttää veron maksussa, olisi siitä 
tietysti seurauksena, että kaikki ne Maa
kiinteistöpankin obligatiot, jotka tähän 
saakka on laskettu liikkeeseen sekä myös 
ne, jotka vastaisuudessa lasketaan liik
keelle, lyhyessä ajassa tulisivat kaikki val
tiokonttoriin. Ja niin kauvan kuin tuol
lainen oikeus olisi voimassa, ne eivät py
syisi yleisön käsissä, vaan aina uudestaan 
tulisivat valtiolle. Tämä merkitsisi sitä, 
että valtio rahassa saatavien verojen ase
masta saisi obligatioita, joita se ei voi ra
haksi muuttaa. Toisin sanoen tuloksena 
olisi suuri vajaus valtion tuloissa. 

Tämä on pääsyy, mikä estää toteutta
masta välikysymyksessä kosketeltua ehdo
tusta. Mutta sitäpaitsi voidaan vielä huo
mauttaa parista muustakin tähän kuulu
vasta seikasta. 

Ensiksikin on huomattava, että puheena
olevat obligatiot melkoiselta osalta eivät 
enää ole alkuperäisten omistajainsa hal
lussa, vaan ovat jo, samaan tapaan kuin 
muutkin obligatiot, levinneet yleisön kes-

kuuteen uusille omistajille. Kun näin on 
asian laita, olisi peräti outoa, että juuri 
näille obligatioille annettaisiin sellainen 
käypäisyys, jota obligatioilla yleensä ei 
voi olla. 

Toiseksi on syytä huomauttaa, että mikäli 
· puheenaolevat Maakiinteistöpank'i.n obliga
tiot vielä ovat ensimmäisten haltijainsa 
käsissä, se tappio, jonka obligatioiden omis
tajat aluksi saattoivat katsoa kärsineensä, 
on nyttemmin 61fz % :n obligatioiden osalta 
kokonaan hävinnyt ja 5 ljz % :n obligatioi
den osalta suuresti pienentynyt sen ikautta, 
että obligatioiden kurssit ovat niin huv
mattavasti nousseet. Maakiinteistöpankin 
6 ljz % :n obligatioita lienee aluksi myyty 
kurssiin 75 % ja siitäkin alle ja kun nämä 
paperit ensin tulivat pörssiin oli niiden 
kurssi ainoastaan 79-80 %. Mutta sittem
min on niiden kur&'li, obligatioiden mark
kina-arvon yleisesti kohotessa, jatkuvasti 
noussut, niin että se nyttemmin on nimel
lisarvon tasalla. Myöskin Maakiinteistö
pankin 5 ljz % :n obligatiot ovat nousseet 
jo 90% :iin, ja jos nousevaa suuntaa ohli
gatiomarkkinoilla yhä jatkuu, lähenee näi
denkin obligatioiden arvo yhä likemmäksi 
nimellisarvoa. Täten se epäkohta, johon 
välikysymyksessä on viitattu, on osittain 
hävinnyt, osittain pienenomistään pienenee. 

Kun, kuten edellisestä on selvinnyt, 
Maakiinteistöpankin obligatioiden käypäi
syyden lisääminen ehdotetuna tavalla tuot
taisi valtion talouden kannalta haittoja ja 
kun sellainen käypäisyyden lisääminen 
olisi hyvin poikkeuksellinen eikä ehdotto
masti välttämätön toimenpide, saan halli
tuksen puolesta antaa viimeiseen väli
kysymyksen kohtaan kielteisen vastauksen. 

Herr talman! Ärade riksdagsmän! Jag 
ber att få meddela att den svenska texten 
till regeringens svar med anledning av nu. 
föredragna interpellation i sin helhet av. 
mig överlämnats till talmannen med an
hållan om att densamma skulle intagas i 
protokollet. 

P u h e m i e s: Valtiovarainministerin 
ruotsinkielinen vastaus on monistettuna 
ruotsalaisille eduskunnan jäsenille jaettu 
ja otetaan pöytäkirjaan. 

Valtiovarainministerin ruotsinkielinen 
vastaus oli kokonaisuudessaan näin kuu
luva: 
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Interpellanterna nämna i sin motivaing, 
att.de exekutiva auktionerna på jordliigen
heter ökats ända till det andra kvartalet 
under innevarande år samt anföra deras 
betydligt större talrikhet i jämförelse med 
de två föregående åren. Tillika göra de 
gällande, att de obetydliga tecknen på en 
förbättring av det ekonomiska livet under 
den senaste tiden åtminstone icke mcdfört 
någon mera anmärlmingsvärd lättnad i 
jordbrukets ställning och att för såvitt en 
minskning av de exekutiva auktionerna 
förekommit under senare hälften av detta 
år, har den varit en följd av Landsfastig
hetsbankens effektivarc verksamhet. 

Därpå fortsätta de: 
,Man skulle ha trott, att . under dessa 

förhållanden riksdagens och regeringens 
viktigaste uppgift, sedan den nu pågående 
riksdagssessionen begynt, skulle varit att 
lindra följderna av den ur hela landets 
synpunkt ödcsdigra krisen. Så har emel
lertid ickc varit fallet. '' 

Interpellanterna underskatta sålunda bl. a. 
de av regeringen till riksdagen överlämnade 
många propositionerna, som avse att lindra 
den · ekonomiska krisen och sakna särskilt 
en proposition om uppskjutande tillsvidare 
av exekutiva auktioner på lantegendom. 

Vad de exekutiva auktionerna på egent
liga lantbruksfastigheter i hela landet vid
kommer - med undantag av Åland, var
ifrån uppgifter saknas - uppgingo de år 
1931 tili 1,623, år 1932 till 2,526 oeh år 
1933 under januari-september till 2,664. 
Dessa siffror ådagalägga en stegring, men 
under detta år är också en nedgång att 
observera. 

Under tredje kvartalet innevarandc år 
nedgick antalet exekutiva auktioner j för
hållande till det föregående, d. v. s. andra 
kvartalet, från 1,101 till 905, d. v. s. med 
17.s %. En lättnad innebär också det att 
de utsökta fordringarna på bortauktione
rade lägenheter från det andra kvartalet 
inncvarande år nedgingo från 104 milj. 
mark till 77 milj. mark, medan de före
gående år under motsvarande tid ännu 
stego från 77 milj. mark till 101 milj. mark. 

:Statistiken utvisar härutöver. att åt
minstone i Finlands viktigaste lantbruks
områden, där lanthushållningen är mång
sidig, de exekutiva auktionerna på jord
lägenheter b e t y dl i g t minskats, men si
tuationen är fortfarande bekymmersam i 

landets Östra och norra delar, där även den 
jordägande befolkningens utkomst i hög 
grad beror antingen direkt eller indirekt 
av skogshushållningen och är känslig för 
dess konjunkturväxlingar. 

Till en lättnad i situationen i fråga om 
exekutiva auktioner har otvivelaktigt i det 
egentliga jordbruksområdet medverkat för
bättrande av jordbrukets räntabilitet. Så
lunda har på lantbruksstyrelsens lägenlJCter 
med lantbruksbokföring enligt förhands
uppgifter jordbrukets rena avkastning, 
omvandlad per åkerhektar, stigit från rä
kenskapsåret 198,1-32 till räkenskapsåret 
1932--33. i hela landet från 350 till 417 
mark eller med 67 mark samt motsvarande 
räntabilitetsprocent från 3.3 till 4.o. 

Lantbrukets penninginkomstindex, som i 
mars och april detta år var 6'5, har även 
den konstant stigit och var redan i okto
ber 79. Detta har i främsta rummet be
rott på stegringen av prisindexen för mjölk
hushållningsprodukter från 58 till 82, 
medan spannmålsindexen i stället föll från 
8!5 till 77. Lantbrukets kostnadsindex har 
småningom fallit, efter att i årets början 
ha varit 86 var den i oktober blott 81. 
:Mest anmärkningsvärd är prisnedgången i 
fråga om kraftfoder från 78 till 67 samt 
i fråga om kraftgödsel från 102 till 98 och 
i fråga om arbetslöner från 82 till 79. 

För såvitt särskilt regeringens proposi
tion angående stödande av prisen på 
kreatursprodukter godkännes i riksda
gen liksom de föreslagna ätgärder, vilka 
avse en sanering av produktionsanstalternas 
på lantbrukets område ekonomi, äro de 
egnade att ytterligare underlätta lantbru
karnas finansiella ställning. 

'Ovan anfördes huru särskilt i skogsrika 
traJkter lantbrukarnas utkomst och betal
ningsförmåga i hög grad beror på skogs
h ushållningskonjunkturerna. 

Härvid är det skäl att eriura sig att för
säljningarna från privatskogarna av
kastade under år 1931, då denna inkomst 
var lägst, c. 280 milj. mark. Följande år 
steg denna inkomst till 480 milj. mark. En 
ännu bättre bild få vi, om vi följa denna 
utveckling per avverlmingsperiod. 

Stubbhyrorna för träd, som under av
verkningsperioden 1932-3•3 levererats från 
privatskogarna utgjorde cirka 56 0 m i l j. 
mark eller 80 milj. mark mer än kalender
året 1932. Då avverknings-, släpnjngs-
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m. fl. kostnader för under senaste vinter 
utdrivna trävaror beräknades utgöra cirka 
400 milj. mark och flottningen cirka 40 
milj. mark, uppgingo landsbygdens in
komster av skogshushållningen under se
naste avverkningsperiod till cirka 1,000 
milj. mark. 

:Skogsinkomsterna under nästa avverk
ningsperiod synas bli ännu större. Enligt 
till skogsvårdsnämnderna till slutet av för
flutna september ingångna skogsavverk
ningsanmälningar komme nämligen i jäm
förelse med motsvarande tidperiod senaste 
år avsevärt större trävarumängder att ut
drivas och avverkas. 

Av dess anmälningar framgår, att köp
lusten detta år varit större än under före
gående år. Särskilt komme avverkningarna 
att bli jämförelsevis talrika i 1Savolax, Ka
relen och Mellersta Finland. 

På sågvarumarknaden har som känt rått 
en exceptionellt livlig köplust, varför även 
Finlands sågvaror för detta år i det när
maste slutsålts. Då prisen i motsvarande 
grad stigit, inalles med c. 2 f per standert, 
har detta verkat stimulerande. Åt skogs
ägarna har detta år för stockträd erlagts 
betydligt högre pris än föregående år, i det 
prisstegringen i allmänhet varit 1-1: 50 
per kubikfot. Bättre förhoppningar och 
större tilltro till framtiden ådagalägger 
också det att för pappersved, varå tillsvi
dare de mesta köpen avslutats i Östra och 
mellersta Finland, har betalats c. 10--15 
mark per kubikmeter mer än senaste år. Av
verkningsanmälningarna till skogsvårds
nämnderna inkomma huvudsakligen först då 
avverkningsperioden begynner. Säkra siff
ror rörande avverkningsnämrrderna under 
instundande vinter kunna förty icke fram
läggas, men det är troligt att produktionen 
av sågvaror kommer att överstiga senaste 
års. Stegringen har beräknats till 10-
20 %. Det är också troligt, att cellulosa
industrin behöver råämnen i växande grad 
och åtminstone icke mindre än senaste år. 
Inom fanerindustrin märkes likaså stigande 
konjunkturer; priset på råämne har även 
inom den stigit och köplusten är god. 

Den ekonomiska situationen i världen är, 
som känt, ännu ytterst vacklande och fram
tiden oklar. .Sågvarumarknaden störes av 
den överallt rådande fruktan för att pro
duktionen skall drivas alltför högt, men på 
många år har man icke på hösten kunnat 

med så hoppfullt sinne se mot vintersäson
gen och vinterarbetena som nu. Inträffa 
inga överraskningar och utveckla sig skogs
köpen så som man på fullt grundade skäl 
kan antaga, finge skogsägarna från sina 
skogar under avverkningsperioden 1933-
34 i inkomster omkring 800 milj. mark,. 
d. v. s. en summa, som med c. 240 milj. 
mark överstiger motsvarande siffra för se
naste år. Då härtill läggas motsvarande 
avverknings-, släpnings-, flottnings- m. fl. 
kostnader, vilka torde kunna uppgå till c. 
700 milj. mark, får landsbygden härigenom 
sannolikt c. 1,500 milj. mark, d. v. s. c. 500 
milj. mark mer från skogarna än under 
föregående avverkningsperiod. Denna om
ständighet samt det faktum, som med 
glädje kan nämnas, att arbetarnas lönenivå 
stiger om också ännu jämförelsevis obetyd
ligt, törhända med 10-20%, tyder på att 
man åtminstone i skogshushållningskretsar 
tror att situationen på arbetsmarknaden 
lättar och att den svåra arbetslösheten 
minskas. 

Särskilt i de delar av landet, där situa
tionen i fråga om exekutiva auktioner ännu 
är bekymmersam, kommer den sålunda in
trädande förbättringen i skogshushåll
ningskonjunkturerna att underlätta situa
tionen i fråga om exekutiva auktioner. 

Under sådana förhållanden ha interpe1-
lanterna underskattat den förbättrade 
ekonomiska situations underlättande ver
kan på lantbrukarnas ekonomi och särskilt 
även på situationen i fråga om exekutiva 
auktioner på lantbruksfastigheter. 

Interpellanterna giva sitt erkännande åt 
I..~andsfastighetsbankens verksamhet. Men 
regeringen har just sökt på flere sätt 
främja sagda banks verksamhet. Däremot 
ha interpellanterna icke omnämnt koloni
sationsstyrelsens andel i utredningen av 
exekutiva auktioner, ehuru regeringen be
viljat betydliga medel även för denna verk
samhet. 

Fördenskull är det skäl att i detta sam
manhang beröra även Landsfastighetsban
kens och kolonisationsstyrelsens verksamhet 
för bekämpande av lantbrukskrisen. 

EIIlligt förordningen den 19 sistlidne maj 
skola utmätningsmyndigheterna inom fyra 
dagar lämna meddelande till Landsfastig
hetsbanken om varje fall, då lantbrub
fastighet blivit förklarad utmätt eller tagen 
i mät. Härigenom får banken i god tid 
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reda på alla utmätningar av lantbruks- ' 
fastigheter. På grund av dessa meddelan
den vänder sig banken direkte tili den 
lantbrukare, vars fastighet utmätningsåt
gärden gäller samt tillsänder honom blan
kett för låneansökan och ger andra er±or
derliga anvisningar. Ministeriet för inri
kesärendena har även i cirkulär tili lands
hövdingarna uppmanat dessa att upp
märksamgöra vederbörande utmätningsmän 
på i förenämnda förordning dem före
slagna skyldigheter. 

Vad Landsfastighetsbankens verksamhet 
för stabilisering av lantbrukarnas skulder 
vidkommer, må nämnas, att tili den 2· no
vember 1933 har av Landsfastighetsbanken 
beviljats sammanlagt 4,13>8 lån, vilka be
löpte sig tili sammanlagt 239.3 milj. mark. 1 

Kolonisationsstyrelsen åter har under 1 

den tid den haft möjlighet att inlösa lägen
heter å exekutiva auktioner, d. v. s. från 
den 14 maj 1932 till utgången av oktober 
innevarande år, verkställt sammanlagt 
1,302 köp, varvid lägenheternas antal 
uppgått tili 1,687 och det för dem erlagda 
priset till 66.3 milj. mark. 

:En sammanräkning av siffrorna för de 
lägenheter som såväl Landsfastighetsban
ken som kolonisationsstyrelsen under ovan
nämnda tidsperiod inlöst på exekutiva 
auktioner utvisar, att sammanlagt på exe
kutiva auktioner gjorts 1,620 köp, omfat
tande 2,167 lägenheter. Dessas pris har 
varit 102.1 milj. mark. De inlösta lägen
heternas totalareal har varit 105,632 ha 
samt den odlade jordens areal 18,678 ha. 

Då Landsfastighetsbanken från början 
av augusti kunnat vid de exekutiva auktio
nerna begagna sig av sin förköpsrätt, har 
av alla lägerrheter, som sålts på exekutiv 
auktion 318 lägenheter eller 49 % inlösts 
och av dem har största delen kunnat åter
ställas till sina förra ägare eller deras nära 
anhöriga. Situationen har sålunda sakligt 
förbättrats mycket kännbart. 

Landsfastighetsbankens verksamhet har 
också haft en avsevärd indirekt inverkan 
på stabiliseringen av lantbrukarnas skul
der och på lindrandet av krissituationen 
inom lantbruket. Sålunda ha många lant
brukares horgenärer, då de fått höra, att 
deras gäldenärer stå i beråd att söka eller 
redan sökt lån hos Landsfastighetsbanken, 
skridit tili underhandlingar med dessa, 
samtyckt tili sänkning av räntan på be-

viljade lån och erbjudit andra låncvill
kor, som varit förmånligare än: de tidi
gare, avstått från att uppsäga lån, från 
utsökningsåtgärder o. s. v. samt sålunda 
fått gäldenären att antingen avstå från 
avsikten att söka lån cller att återkalla sin 
redan till Landsfastighetsbanken inlämnade 
låneansökan. Detta har gjorts av både en
skilda borgenärer och de penninganstalter, 
fmmförallt sparbankerna oeh anclelskas
sorna, vilka icke önskat emottaga Lands
fastighetsbankens obligationer för sina 
fordringar. 

Sålunda har Landsfastighetsbanken in
direkt verkat i den åsyftade riktningen 
att förhindra utsölrningsåtgärder och 
lindra :betalningssvårigheterna. 

För att göra inköpet av på auktion sålda 
lägenheter för ovannämnda ändamål ännu 
enhetligare samt för att främja inköp av 
för kolonisation lämpliga lägenheter, över
lämnade regeringen, såsom känt, på hösten 
till riksdagen en pr.oposition i ämnet. 

Åtgärden att tillsvidare uppskjuta exe
kutiva auktioner, vilken från interpellan
ternas sida ansetts såsom det bästa med
let att lindra och avhjälpa den lantbruks
ekonomiska krisen, skulle i praktiken med 
avseende å sina verkningar i stället i 
många fall visa sig bli motsatsen till vad 
dess förespråkare föreställt sig. Interpel
lanterna torde ej heller tänkt på alla de 
följder denna åtgärd skulle få. 

Sålunda bör det observeras, att då nya 
åtgärder till lindrande .av lant:brukskrisen 
planläggas, frågan icke får hehandlas en
bart och ensidigt ur gäldenären;; syn
punkt, utan böra också horgenärens berät
tigade fordringar 'beaktas. Bn del av .bor
genärerna, rbland vilka också talrika lant
brukare finnas, kunna själva bcfinna sig i 
betalningssvårigheter och deras egen eko
nomi har ordnats under den förutsättnin
gen, att åtminstone räntorna på fordrin
garna normalt stå till disposition. I hän
delse de exekutiva auktioncrna avbrytas 
tillsvidare, är därav den naturliga följ
den, att en stor del av gäldenärerna lämna 
~Sina räntor obetalda. Härvid kunna många 
enskilda borgenärer så oek penninganstal
ter, som huvudsakligen ·bevilja lantbruks
kredit, såsom andelskassorna och Finlands 
Hypoteksförening samt dessutom affärer, 
som sälja lantbruksförnödenheter, själva 
råka i oöverstigliga betalningssvårig'heter. 
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Detta kan 'åter medföra oherälmeliga 
följder för landets hela ekonomiska Iiv. 

Liksom borgenärerna hava interpellan
terna jämvällämnat de skuldsatta lantbru
karnas borgesmäns ställning helt obeak
tad. Bland dessa finnas mycket talrika 
jord!brukare. Får en borgenär icke sin 
fordran indriven av gäldenären, vars 
fastighet ej kan säljas på exekutiv auktion, 
fordrar han självfallet sitt tillgodohavande 
av horgesmännen, då skulden är horgens
skuld. Och sådana skulder finnas i jäm
förelsevis stor omfattning. Om även 
jordbrukarborgesmannens ställning, liksom 
gäldenärens, skulle tryggas mot exekutiv 
auktion, är det att märka, att lantbru
kare, som iklätt sig borgesförbindelser, ha 
även annan egendom, som är åtkomlig för 
borgenären, samt att som borgesmän för 
jordbrukare ofta stå även andra än jord
brukare. 

Tänker man på saken även ur denna 
synpunkt synes ett uppskjutande av da 
exekutiva auktionerna kunna förorsaka 
skrämmande störningar i det ekonomiska 
livet. 

Ovan har re.dan framhållits, att i hän
delse dc exelmtiva auktionerna uppskjutas, 
komme en stor del av dc skuldsatta jord
brukarna att alls icke sköta om räntorna 
på sina skulder och amortcringarna i en
lighet med lånevillkoren ävcn i det fall 
att de annars förmådde göra det. Likaså 
skulle en stor del av kommuns, statens och 
församlingars skatter icke komma att er
läggas. Detta vore egnat att demoralisera 
gäldenärerna och att försvaga förtroendet 
inom det ekonomiska livet. Ä ven denna 
sida av s3iken och av densamma förorsa
ikade allvarliga följder torde icke tillräck
ligt ha beaktats. 

Det bör särskilt påpekas och vid över
vägandet av denna sak bör man också ihåg
komma att tvärtemot vad i vissa motive
ringar till riksdagsmotioncr berörande 
samma fråga antagits, bland de överhövan 
skuldsatta lantbrukarna fortfarande finnas 
många sådana, som antingen genom eget 
förvållande råkat i sin nuvarande ekono
miska ställning eller som helt enkelt icke 
förmå att sköta sitt jordbruk på ett rän
tabelt sätt. Sålunda finnas bland lant
brukarna sådana, vilka ärft sin lägenhet 
ograverad eller köpt den vid låg prisnivå 
och från skogen fått ut vad de betalat för 

lägenheten och vad de i grundförbättringar 
placerat i densamma, men vilka oaktat de 
icke kommit att erlägga borgen eller lidit 
andra förluster, i sin ekonomi regelbundet, 
år efter år, skuldsatt sig och sålunda åda
galagt sin oförmåga i egenskap av lantbru
kare. Ur synpunkten av samhällets fördel 
och en sund ekonomi bör det anses enbart 
önskvärt, att en dylik lantbrukargrupp 
lämnar sina lägenheter i andra mera 
kapabla händer. 

Ett allmänt uppskjutande av de exeku
tiva auktionerna skulle emellertid gälla 
dessa liksom de lantbrukare, som utan eget 
förvållande blivit skuldsatta. 

Av dessa orsaker hM' jäJ:mväl agrarut
skottet i sitt utlåtande n :o 34 :till lagut
sko.ttet avsty:rk,t la:gmotionerna. n :ris 2D 
och 21, vilJk:a gälla ett ~a:llmälllt upp~u
tande av de exekutiva auktionerna på lant
bruksegendom. - På grund av det ovan 
anförda anser regeringen skihl ej föreligga 
att skrida tili de i interpella.tionens 1) 
punkt antydda ~Hgä:rderna. 

iln1lei"J)eltanterna hava ock till besva
rande framställt frågan, ,huruvida rege
ringen skaH förelägga 1-·iksdagen proposi
tioil1 om allmän räntesänkning e1ler åt
minstone om ned!briugande av räntorna å 
alla lantbruikskrediter till att motsvara 
lantbrukcis bärförmåga eller, om lagpro
position ej frrumlägges, vilka andra åtgär
der 1regeringen ärnar i sa:ken vidtaga''? 
Här:med har ånyo fr3iillkastats den Tedan 
många gånger •behandlade rtanlk:e! att rärute
foten sikulle faststä!llas i lagstiftningsväg. 
Oc'kså jag var i maj detta år i tillfälle 
att beröra räntereglementeringstanlk:en~ 
principiella sida. Även ·denna gång ville 
jag först framlägga en del enligt mitt för
menande viiktiga tenretiska SYIJjpunkter, in
nan jag redogör för räntelägets utV1eckling 
under inne.varande år och regeringens 
ståndpunkt med 3!Vseende å den tiH besva
rande framstäUda rrågan. 

[Kapitalräntan är, i likhet med prisen, 
en sädan vid den fria medborgarverksam
heten uppkommande ekonomisk företeelse, 
på vHken staten ej bö.r direkt inve1"ka ge
nom lagstiftning. Dä:r gäldsföl"hållanden 
uppstå och därv~d då ÖVIerenslkolffiillles .om 
räntan, är det en f.ri'villig överenskom
melse, soon ä:r i fråga. Det är skäl att 
un!derst.ryka, att dessa överellS!kommelser, 
frånsett relativt ytterst få undantagsfaill, 
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,~ro även saildigt sett i allo :friviniga avtal. 
Ingen upptager lån, med mindre han 
själv :finner, ntt 'lånet på de riimtevillk:or, 
som betingas, för ilumom medför någon 

.{i,konomisk förd~l. Vid skuldförbindelser 
förkommande ri.i.ntesatser i.i.ro sådana, som 
V'81rdera parten med beaktande av alla på 
.saken vemande omständigheter funnit för 
sig förmånliga. I denna teoretiska mening 
bör varje överenSikonrmen ·ränta anses så

c:som skälig oeh rättv.is. För såvitt den pri
vata äganderätten och avtalsfriheten anses 
böra vidmakthållas, har statsmakten icke 
auledning, ej heller rätt att inblanda sig 
i dylika överenSikommelser medborgare 
<Cmellan frånsett de fall, där brottsligt 
ocker eHer tvångsläge är i fråga. 

För ytte:cl.igare belysning av saken ville 
jag ännu närmare ådaga:lägga, att stats
maktens ingripande i a·änrtebildningen är 
onödig.t, att människovisdomen ej räcker 
tiH för en såJdan uppgifts fullföljande på 
ett ändaanålsenligt sätt och att dylika åt
gÖr8inden under vissa förthållanden vore för 
samhällets intressen vådliga. 

Att räntefoten är beroende på fria över
. enskom:melser och att räntefoten sålunda 
1mn vä.. .. da, det har en viktig nationale>ko
nomisk betyddse. Är penningkapita1et vid 
någ<m tidpunkt lägre än vad dära:v önskas 
få till låns, nedbringar den stegrade rän
tan efterfrågan rpå lån i nivå med anbu
det och leder det lmappa kapitrulet dit, 
där detsamma på det mest in1bringande 
slitt kan användas. Detta är en rättvis 
vch ekonomiskt sett deu ändamålsenligas,te 
fördelning. Om t. ex. två jordbrulkare 

. ärna hringa kä.rr under kultur och den 
enes företag blir lönande, därest ränta å 
det för arbetet a·nvända :kapitalet är 7 %, 
oeh den andres först om rä.ntan utgör 6 %, 

, är det rätt och ändamå:lsenligt, att flmpi
ta1et kommer att användas av den jord
hrukare, som kan utnyttja detsanrma på 
~let mest produktiva sätt. 

Då således den fria räntan bäst utför 
fördclning(m av lknappa lkapirtal, är det, 

· svm sades, onödi~t att från stats!llla:ktens 
sida söka att med avseende å räntUJn tiill
skapa ett nytt system, vid vars genomfö-
rande i stii:llet för det ·ekonomiska livets 
grundprincip räntabiliteten skulle träda 
·godtycket och slnm:pen. 

IR.äntans reglementering genom lag är 
·ckonomiskt sett en oriktig ta'Illke jiimväl 

därför, att det :mänskliga iörståndet U.{)
penbarligen ej är i stånd att avgöra, vil
ken dcn rätta ränta vore, som borde bliva 
rådande i landet. Det fin,nes visserligen 
folk, som fömnenar, att, f()r såvitt de blott 
hava tillgång till nödig statisti:k, de från 
sin lkammare kunna upplysa, thuru med
borgares inbördes ekonomiska förhållan
den, produktionen, lönerna, prisen, räntorna 
o. s. v. horde ordnas. Men jag för min del 
tror ej, att en dylik ledning av de eko
nomiska förhållandena från ovan är möj
lig. Där tusentaJs människor var för sig 
söka att sköta sin ekonomi såväl .ensaanma 
som genom fria överenskammelser med 
andra, där finnes gcnom framgångar och 
misstag bäst den rätta. väg tili utvecilding, 
som srukrast lcder tili mänsklighetens väl
befinnandc. 

Sålunda förhåller det sig ock med ränte
frågan. Det skulle icke löna sig rutt söka 
reglementera räntan genom lag, såframt 
ej genom denna åtgärd den fritt hi:lda!de 
räntefoten avsevärt nedtrye:ktes. M.en ctt 
dylrkt förfarande innebär stora risker. Får 
den förmodan spridning, att statsmakten 
genom lag uppehåller en låg räntefot, 
lockar detta till igångsättande av nya före
tag, som bära sig endast så 'länge denna 
exceptioneUt låga ränta är rådande. Går 
det så därhän, att gränsräntan måste ihö
jas eller räntereglementeringen för av den
samma. framkallwde rrnissförhållandens skull 
frångås, bliva sagda företag oränta;bla. 
Då upprepas ånyo det trista liik:ådespel, 
som vi under det senaste årtiondet i vårt 
land ·bevittnat, att fo1k på g,rund av olhåtl
ba:ra elmnomiska kalkyler !:,~l' srould, allt
för mycket skuld, och besvikna. därpå 
kräva utifrån. I detta fall vore det där
till staten som stode till svars f()r för
lusterna 'Oeh besvikelserna., enär den ha.de 
1ockat företagarna på vHlovägar. 

På räntereglementeringens våg möta un
der alla förhållanden oekså åtskiHiga p·rruk
tiska hinder, men redan det jag arufört är 
tillfyllest att ådagalägga, det räntefotens 
bildning är en sak, som faJl!le.r utom sta
tens uppgif,ter oeh lagstiftningsomr-:tde.t. 

Jag förmodar, att man mot denna upp
fattning skall söka göra den invändning, 
att en bestämmelse om högsta ränta in
gått i vår 'lagstiftning så sent som år 1920. 
Genom de:nna anmärkning lkan dook ej 
'kulLhävas vad jag ovan anfört. Lagbe-
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stä:mmelsen angående räntan härrörde sig 
från den tid, då statsmakten ansåg det an
komma; å densa;mma att jämväl beställlilllla 
t. ex. därom, huru mänga gäster som fin,ge 
bjud81S ·till kalas, på vilka vi1l~or ·och ,till 
vero landsbor fingo avyttra sina varor, 
vilka städer som fingo driva handd sins
emeilan o. s. v., f.rän denna den merlkan-· 
tilistiska ideologins tid, då mänskligheten 
in!hämtade en grundlig pra;ktisk erfarenhet 
i fräga om huru menligt ett omständigt' 
intrång frrän statsmaJktens sida i det eko
nomis'ka ilivet är. 

Men nu kan man tilläventyrs invända, 
att vad jag ovan anfört beträ:ffande oläm;p
ligheten av lagstif·tning för ränteförhål-
1andenas .reglering nog håller st.reck med 
hänsyn 1tilll normala förhåJllanden, men att 
de nurådande förhållandena äro så excep
tionella, att de tvinga til'l! ett undantags
förfarande, en undantagsilagstiftnin,g. 

I anseende härtill vme jag först säga, 
att den ekonomiska iagstiftningen i dess 
grundläggande vikitiga delar bör i ammän
het ändr81S så sällan som möjligt, ity att, 
där medborgare e·j hava lugn tirlförsitk:t 
til'l den ekonomiska lagstiftningens stahili
tet, försvåras all solid, på för Jängre ·tid 
uppgjorda kalky,ler basera:d ekonomi•sk 
verksamhet ·och affärslivet förbytes tili en 
tratktan efter spekulationsprofeter genom 
kol'ltvariga affärstra:nsaktioner. Fördenskull 
måste ett synnerligen allmänt, utomor
dentligt svårt och ej annoriedes avhjäJlp
bart missförhå'llande vara för handen, in
nan undantagsla.gstiftning, må tiHgripas. 
, I :motiven till denna interpellation fram
trärler den uppfatltning, att ett dy:Ekt all
mänt och rätt svårt missförhållande, när
mast skiHnooen mellan a.vkomsten av la.nt
bruk och Täntefoten, vore. i fråga om rän
teföriliållandena för handen. 

Vad inbördesförhållandet mellan av!kom
sten av näring13.rna QCh räntefoten i aU
mänlhet vidkommer, är först och främst 
att mä;rka., a:tt den historiSikit och elk!ono
miskt riktiga ordningen ej är den, att 
olika näringar först börja bedriiVas och 
därefter ska;ll räntefoten så stäHas, att. 
sagda näring.ar bära sig, utan är fakrtlislka 
och riktiga gången den, rutt i ett iand före
tages med uppilånat kapital endast sårlan 
ekonoonisk vel'lksrunihet, som bär sig i lan
det vid rådande normal 11äntefot. Vidare 
bör bemärkas,. att förhäUandet mellan pro-

dukt.ionens räntrubil:iltet och räntesatserna 
under fria och norma:la förhållanden regle
rar sig sjä1ft. När ränte·foten ur ränta
bilitetssynpurrkt är a:ltttför hög, finna de 
nya sp:arkwpit.alen ingen pilaeering och även 
gamla skulder återbet.alas i större omfatt
ning än förut, va.ra.v framkallat penning
överflöd snart. t"\ningar räntorna att nedgå 
till Täntabilitesnivån. 

1Saleciellt har det ofta hänvisats därtil'l, 
att utlåningsräntan !hos ·OSS är 6 % och 
däröver, medan lantbrukets statistiskt UJt
rätk:nrude s. k. ränt.a:bi'litetstal för nä;rva
rande utgör blott c :a 3 1

/ 2 %, ocih härav 
har man dragit den såsom ett axiom be
traktade slutsats, att det är .. alldeles för
vänt med förhållandena, om icke utlå
ningsräntan fås när:mare dessa 3 1 A %. 
Dyliika på grundva1en av iantbrukets rän
tabilitetstal framställda sentenser giva bok
stavligen anledning till den uppf.attningen 
att jordbruket i vårt land vore ctt döds
dömt yrke. 

Dess bättre förhåller det sig icke så 
olyc!kligt. Det är att märka, att vid ut
rä:kning av detta ränt.abilitetsta'l aHs icke 
bea:rotas skogsbruiket o0h andr.a tiH det 
egentlig.a lantbruket ej hörande förehavan
den, vadan sagda. tai ej utvisar resultatet 
av jordbrUJkarenas tota'Llmslrållning. Och 
framf·örallt bör heaiktas, att lantbruket ej 
är något närin:gsfång, som företages i kapi
talplaceringssyfte. P;en, som förskaffar sig 
jmd, gör det icke för at.t förränta kapi
tal, utan framförallt för att förskaffa sig 
utkomstgivande arbetstillfälle, bostad och 
därj&mte en oberoende social ställning. Det 
mindre lantbru1mt är o0kså ett i så mätto 
säreget och exklusivt näringsfång, att där
v~d en familjs hela arbetskraft kan ut
nyttjas. Därför har det köpts Qch köpes 
jord till rätt höga. pris •och den bebrukas 
med iver oavsett vad de statistiska ränta
bilitetstalen utvi:sa. Jordbrukarnas eget 
förfarande utvisar ock bäst, huru hegrän
sad bev,iskraften av ifrågruvarande ränta
bilitetsta'l är. Under det senaste årtiondet 
har lantbrukets ränta:bilitetsprocent aldrig 
överstigit 6 1

/ 2 , men under samma tid hava 
penningar för lantbruksändamål upplånats 
miljardvis mot en ränta, som varit många 
proeent ihögre. 

Dessa teoretiSika synpunkter mä 1ämnas 
därhän. Men i varje fa;ll bör taga.s i be
traJktande den erfarerrheten, .att lantbru-
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kets ställning för närvarande är beträngd, 
oeh skä:rskådas, huruvida lantbrukets rän
tefråga är ett så synnerligen a!Hmänt och 
svårt samt ej annoriedes avll'jäJ.pbart miss
förhållande, a;tt det skulle påfordra vlid
tagande av åtgärder för undantagslags:tift
ning. 

Härvid bör först och främst ihågkommas, 
att enligt den av statistiska centralbyrån 
publicerade undersökning av jordlägenhe
terna i Finland i slutet av år 19·31 49.2 % 
voro aHdeies skuldfria. Då skuldfria jord
brukare i regel hava depositioner, skulle en 
räntereglementering för en stor del av Fin
lands jordbrukare bliva stridande mot des
sas intressen. Enligt sällskapet Pellervos 
som bäst rpågående undersökning funnos i 
norra och Östra Finland- alltså i trakter, 
där krisen mest gjort sig gällande - 43.4 % 
skuldfria. Lindrigt skuldsatta, sådana, vil
kas skuldsättning stannade under 25 % av 
egendomens värde, funnos dessutom 33.8 %. 
Sålunda skulle en räntereglementering för 
77 % av Finlands jordbrukare te sig oför
månlig eller nästan betydelselös. H uru 
många som voro särskilt svårt skuldsatta, 
alltså sådana, för vilka erläggande av ränta 
vid nurådande prisläge var över.hövan be
tungande, är svårt att säga, enär själva be
greppet ,svårt skuldsatt'' är tänjbart. 
Därest till denna kategori hänföras alla de, 
vilkas skuldsättning överstiger 2,5% av 
cgendomens värde, blir resultatet 22.8 %. 
Om åter - såsom måhända riktigast är -
tili svårt skuldsatta räknas de, vilkas skul
der överstiga hälften av egendomens värde, 
nedgår procenttalet till 6.1. Beräknas där
emot procenttalet för de svårt skuldsatta 
jordbrukarna ej i förhållande till samtliga 
jooobrukare, utan såsom riktigare är i för
hållande till alla matlag i landet, reduceras 
det till en ren obetydlighet. - Med detta 
sa:kförhållande inför ögonen kan det ej på
stås, att den av räntorna förorsakade tun
gan a 11 m ä n t vore ett så hotande svårt 
missförihållande, att den rättfärdiggjorde 
en allmän, samtliga skuldförhållanden gäl
lande undantagslag. Tvärtom kan man 
icke undgå att av dessa siffror draga den 
slutsats, att de överhövan skuldsatta äro 
så få, att dc måste behandlas såsom en all
deles skild kategori och att, såvitt något 
till fromma för dem kan göras, åtgärderna 
böra begränsas ensrumt till dem och ej för 
deras skull skridas tili Iagstiftning, som för 
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andra är opåkallad och för en stor del av 
folket är stridande med dess intressen. 

:M:ed det ovananförda har åsyftats att på
visa, att den ståndpunkt regeringen vid till
trädandet av sitt värv intog med avseende 
å rä.ntereglementeringskraven grundar sig 
på de allra viktigaste allmänna national
ekonomiska principerna.. Vidare har äda
galagts, att det allmänna läget bland de 
skuldsatta jordbrukarna tvärtemot vittut
bredda och återkommande överdrivna för
modanden beträffande krisens omfattning 
är sådant, att de större svårigheterna hän
föra sig till ett jämförelsevis ringa antal 
lantbruksidkare. Vid sådant förhållande 
ärnar regeringen ej framlägga någon pro
position om sänkning genom lag av vare sig 
de allmänna utlåningsräntorna eller ens 
räntorna å lantbrukskrediter. 

Härmed avses ingalunda, att ej de svårt 
skuldsatta förtjäna, förutOilll mänskligt del
tagande, jämväl allvarlig uppmärksamhet 
från statsmaktens sida. Ehuruvä.l de äro 
relativt få, finns det dock av dem så många, 
att om de i större antal gå från gård och 
grU:nd, deras privatekonomiska fråga också 
blir en social fråga, varåt staten bör försöka 
göra något, för såvitt det kan ske utan att 
andras enahanda rätt lederas och i den 
mån staten tillbuds stående medel därtill 
förslå. Härutinnan har, som känt, myclk:et 
gjorts och något torde också framgent 
kunna tillgöras. 

Till belysande härav ville jag främst 
framhålla, att rä:&tefotens allmänna ned
gång även för de svårt skuldsatta redan 
medfö11t en betydande lättnad. För att på
visa detta ber jag få återkalla i minnet en 
del huvvuddrag i räntefrågans utveckling 
hos oss under senaste tid. Det är skäl att 
minnas, att åren 1929-1930 affärsbanker
nas toppräntor ofta urppgingo till 12---'13 
procent, stundom kanske ännu högre, och 
ej ens i sparbanker var en ränta av 10 % 
sällsynt. Men därefter hava räntesatserna 
kontinuerligt sjunkit. I det för något över 
ett år sedan publicerade vidlyftiga betän
kande, som avgavs av den bland annat för 
utredning av räntefrågor tillsatta kommit
Hin och vari räntefrågan ingående behand
las, återfinnas följande uppgifter rörande 
de i september 1932 olika lånerörelser all
mänt tillämpade räntesatserna. Den av af
färsbankerna tillämpade högsta räntan var 
10 %, sparbankernas allmänna utlånings-
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ränta 6%.-7%%, en del sparbanker be
räknade dock även i någon mån :högre ränta, 
:försäkringsanstalternas vanligaste utlå
ningsränta var 8-9 %. Penningläget var 
emellertid då alltför strarnt. Också staten 
hade betydande svårigheter vid samman
bringande av medel för finansiering av sitt 
.arbetslöshetsprogram. Det räckte någon må
nad, innan den 1 november emitterade 7 % 
obligationslån blev fullteoknat, oaktat det 
utbjöds till kurs 95, vilket innebar mera än 
7 % % effektiv ränta. De av den dåva
rande regeringen planerade räntereglemen
tcringsåtgärderna förorsakade dessutom oro 
och kapitalflykt. Nu, ett år senare, har en 
avsevärd lättnad inträtt. Detta kommer 
tydligast till synes i statsbankens åtgård 
med avseende å diskonträntan. Denna har 
under innevarande år sänkts 3 gånger, den 
31 januari till 6 %, den 2 juni till 5lf2% 
oeh senast, den 4 september, .till 5 %. Pri
vatbankernas depositionsränta har likaledes 
den 1 juli sänkts för affärsbarukernas vid
kommande till 4% %, för sparbankernas 
och andelskassornas till 4 %----'5 %. Från 
och med nästa år skola dessa räntesatser 
ånyo sänkas med% %, så att affärsbanker
nas depositionsränta kommer att bliva 4%. 

Utlåningsräntorna hava nedgått i mot
svarande mån. Räntesatserna vid kortvarig 
bankkredit grunda sig i fråga om prima kre
diter på Finlands Banks diskontoräntor. 
Men även medel- och maximiräntan vid 
kredi,tgivning uppvisa en betydande ned
gång. Den förstnämnda rör sig omkring 
7% och maximiräntan, som ännu i början 
av detta år var 9 %, blir .enligt bankerna 
emellan träffad överenskommelse från nästa 
års början 8%%. AHdeles likadan ned
gående tendens utvisa också räntesatserna 
vid långvarig kredit. Sparbankernas ränta 
.å inteckningskrediter ko.mmer att bliva 
5 %-6% %. Pensionskassorna och <för
sä:kringsanstalterna hava redan härintills i 
allmänhet sänkt sin inteckningslåneränta 
till 7 %. 

Den nu gällande räntefoten är, det måste 
medges, fortfarande hög jämfört .med för
hållandet i många förmögnare länder. 
Detta beror därpå, att vårt land är fa,t
tigt och karpitalbildningen hos oss är svag. 
Mycket sådant, som i förmögna länder skö
t~ av kommuner och fria medborgarsam
manslutningar, har här stannat staten till 
last. Sålunda sluka statsutgifterna årligen 

---------~ 

en avsevärd del av vår nationalink()Jllsf; och. 
enkannerligen uppgingo statens kapitalnt
gifter under åren 1922---11930 till omkring 
% av kapitalbildningen under samma tid. 
Icke desto mindre är det i fråga om ränte
sänlmingar uppnådda resultatet betydande. 
H uru kännbår den förberörda sänkningen 
av räntesatserna är, blir klart, om man be
tänkcr de beviljade krediternas storlek. 

Till kreditgivning, som röner inver.kan av 
penninganstalternas räntesänkningar, kan 
hänföras affärsbankernas hela utlåning, vid 
utgången av senaste år 8.2 miljardcr, spar
bankernas hela utlåning, c :a 3. 7 miljarder, 
samt av andelskassornas utlåning den del, 
som löper med föränderlig ränta, c :a 0.7 
miljarder. Dessa utgöra sammanlagt 12.G 
miljarder ma11k. Där~t av den övriga kre
ditgivningen - försäkringsbolagens, pen
sionskassornas, stiftelsernas, enskildas -
som uppgår till många miljarder, endast 
1.4 miljard anses vara sådan, som följt den 
allmänna räntesänkningen, kommer man till 
ctt belopp av 14 miljarder mot föränderlig 
ränta löpande kredit. 

Nöjes man med att säga, det räntefoten, 
med beaktande av det nyssfattadc sänk
ningsbeslutet, skulle hava nedgått allenast 
med 2 l!z % - i verkligheten är nedgången 
större - hava gäldenärernas räntor nedgått 
med m i n s t 350 miljoner mark per år. 
Och om i betraktande tagas även sådana 
krediter, vilka förbilligats, men ej i lika 
mån som penninganstalternas räntesatser 
sjunkit, blir den lättnad räntesänkningarna 
för gäldenärerna medfört måhända 400 
mark per år. 

H uru myclket hära:v soon kammer 'På lant
hruikets ande:l, kan ej med säik-erhet säigas. 
lJantbrukets slmldsättning :uprpgår enlligt 
doktor Wil!landt till ioomot 6 miljarder 
och enligt statistiska centralbyråns under
sö!knim:g tiH ca 4. 5 m~ljarder mark. Ligger 
det fa!kti.ska b~l<>;ppet eme]lan dessa värden, 
ka:ru ihär kanske brukas trulet 5 milja.Tder. 
Utgående från siffror, utvisande, ihuru stor 
del av jordbruikarnas sikulder gjorts hos 
emkilda, aiffärsbamiker, ~arbanlker och an
de~lslkassor, kan uppskaibtas, att åtmimstone 
hällften av ·lantbrukets sku:ldsättning är 
av den art, att den följer marknadsrä.n
torna. Om ä'Ven i f.råga om dessa räntor 
berä!lrnas ha'Va sju[);l\:it endast med 2 1

/ 2 %, 
hava de inträffade räntesänkningarna för 
de skuMsatta jordbrulkarna medfört en 
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Iättnad a.v rm i n s t 63 rmi,ljoner mark om 
.året. Detta ·resultat har genom penning
anstalternru;; sarmverkan uppnåtts utan !lag
stadgat tväng. 

Det ihade givetvis ej varit möjligt, så
framt ieke de ekonomiska förhä1landenas 
utvee!kli!ng 'hade medfört lä:ttruad i penn.ing
·matknaden samt skapa:t förr statsbanken och 
sta;tsmrukten. möjHgheter a tt stä·rka och 
stöd.ja en dylilk utvecldirug. Då mwn be
t,.1nlker, i !huru hög grad det ekonomiSika 
livet hos oss är beroende av kred:it, och i 
stor utsträckning jämväl av utländsk kre
dit, torde mwn e.j ktmna. underlåta att i 
sammanlhang häruned beröra också utveck
l:in-t-~ aN den utllän:dska krediten under 
innevarandc år och de omstänldigheter, av 
vilka densamma betingalts. 

.J ag lhar under denna riksdagssession 
reda:n 'Varit i tillfätllc framhå:lla', att staten 
i fråga om regleringen av sin kortvariga 
utJläJnds!k:a kredit nu ha.r helt andra möjlig
heter än för :ett år sedan. Då :var det 
isyruruerhet dollarkrediten, som vållade be
ky:mme,r, den omsa~ttes ej gärna, medan på 
annat håll ikredit svårligen ku:nde upp
bringas och, där den e1'hölls, voro villkoren 
tyngrc än vanligt. Nu står kredit rikligt 
ti.J.lbuds :och [)å såda:na :viilakor, llltt den 
kortvariga dolla•rskulden kunnat helt och 
hålllet avv:ookla.s. V a:rav kommer det sitg ~ 1 

Omslaget inrträ<ffade under en tid, dä det : 
ännu här hemma ej varslades mänga teeken 
vidkommande de clmnomiska fa!ktorcr, v.ilka 
:nu ä,ro ägnade .att gi<Va en gynnsamma,re 
biitd a,v förhällandena b:os 'OSS. En rätt 
a!Voovärd fa!ktor har hä!rvid enligt min upp
fattning va:rit statshaill!kens p6litik och cn
kanlllerlilgen dess fasta hållnli:n1g gentemot 
yr.ka:nden, som hadc :lett till inf,la:tion eller, 
sås{)IIU den me:nlösare förefaHande benäm
ningen lyder, refla.tilon. Denna statsban
l{en'S' ståndpunkt, som rcgeringcn i mån a;v 
förmåga U'lllderst.ött, motsattc sig a:vgjort 
åtgärder, vi'Lka ledde tiU bctänkliga cxpcri
ment av den a.rt, som för närvarande i 
Amerika." Förenta Sta:tcr redan föranlett 
aililmiillt belky:mmer oeh som oekså annor
:städes först i någon mån vunno genklang, 
men lärrnnats därhäJn. Det ä,r just denllla 
fasta politik, vi1lken uti ett bcmärkt organ 
för det ekonomiska livet, vu:nnit oförbehåJll
samt el'lkän;n!lllllde, som har sk.a[lat en god 
grund för det förtroende, som visas 'led
ningen för det ekonomiska livet i vårt 

la.nd från håil:l, som äoro för oss från tkredit
Sy'llJpunkt vi!ktigam oeih väa-defulilast. Denna 
samma [Jolitiiks fortsrutta:nde utgör sålunda 
en den a;llra viktigaste betingelse :t'ö.r altt 
räntefoten hos ~ mä kun:na yttermera 
aHmän<t oodbringas. Om det förtroonrle 
gentemot vår:t 'laud, som viicls tiH liv, fort
består och besva:ras, finnas mö'j.ligheter för 
en fortsatt gynnsarm utvec'kJ.ing. J a.g a:vser 
närmast den ifrägm~wt.ta konve.rteringen a,v 
utländska statslåu. Riksdagen har före
la;gts proposition a'lllgående konrvertering 
dBn 1 april nästa å:r av 1922 års 7% stats
lån ooh äro re.dan· vissa andra betydligt 
wvsevärda~re enaihanda läooreg{leringa,.r un
der övm:wäga:nde. 

Frän denna stånd punkt sett bör det med 
tillfredsstäUel:se antecknas, rutt uti iTht.er
pel1a;tionen ook ej län1gre hemstätlles ron 
några sädaTIJa åtgärder för krisens ilind
rande, som Skuhle leda :tiU ;penning- eller 
kreditinflation. Det tnrde säledes kunm.a 
förutsä1ltas, wtt det övervä;gande frlertalet i 
rik'3dagen skall ställa sig bakom regerin
gerus ova.nbesikrivna aHmänna [>enningpoli
tik :och den av ri'ksdagsmrun.:n:en V. Annala 
m. R väekta finans:nl(}tion, varmed man 
vill driva de i svårigheterna räkade jord
brukrurna.s sak medelst inflrutionssträJVanden, 
när den kommer för i riksdagen, får ett 
härmed öveDcnsstämmande wvgörande. 

Förestående redogörelse :mgåe:nde ränte
niväns gynnsamm.a utveeklling vidhande.n
ger, att även de skuildsa:tta jordbruka:rna 
redan därav bd:n;gas en betydlig lät.tnad. 
MeJll, såsom tidigMe framhölls, är deras 
stäHning såda!n, att det bör tagas under 
övervägande, vi1k:a sp.eeiella åtgärder frän 
statens sida som vore därutöver ,påkaHade 
för deras bistående. Därvid rur det Skäl: 
att besinna, det staten (på rrunoopolitikens 
område städse haft dessa srvårigheter för 
ögonen ;()Cih för sin del gjort vad den kun
na1t. för dessas avhjälparrtde. Rrunta:nJ å lånen 
från å:lderdoms- :oeh invaliditetsförsäJkrjn,gs
fondoo har sä.nlkts tiN 6 % och dä'l'Under. 
Landsfastig'hetsba:nken erlägger å sitt av
sevärda lån :Erå.:n: nämnda fond e:nrlast 4 %. 
I syfte att för HY[)oteksfören.ingen oeh 
Oen tra:lkreditan.stal ten :möjJiggöra :räntans 
sänikande tiH 6 oeh för La~dsfwsti<g~hets
ba:nken tiU 5 % å de Iän, med avseende å 
viJ:ka sta:ten har i:nflyta:nde, lhar i budgeten 
för nästa år upptagits ett a:nsl:ag, vadör
utom vissa ät.erbetaJlmngen arv [än häm-
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m.am.de tiUäggsränior äro föreslagna att ·av
skiliffas. I den .mån stwtshushållnimgen det 
tiillstädjer, skaill regeringen äiven frarrngent 
si>:ka anordna. läJt,tllJruder för dem, vilika mest 
lida under •larudbrukskrisen. 

Av deruna redogörelse framgår tydligen 
regerin:genJS mtäillning med avseendc å den 
andra ;punik:ten uti iinterpellationen. 

Jag övergår så tiU 3 rrmnik:ten i inter
pellationen, som lyder: ä1rruar regeringen 
bringa under behandling i riksdagen frå
gan om slutligt undanröjande av den s. k. 
gu;ldlldausUil, som är innesluten i de låne
förbindelser, väka ingåtts utomlam:ds för 
stabilisering av jordbruikares och lanlds
kommuners skulder. Härmed göres alltså 
förfrågan:, huruvida regeringen ärnar före
läigga rilksdagen proposition angående ·lag, 
varigenom statsverket 'Påtager sig a:tt bä:ra 
den fi:imlust, som till föUd a;v k.ursernas 
stegring drabbat gä:ldenärer, vi·lka erhållit 
lån av utländSka med~l, men endast såvitt 
jordbrukare och .landskDmmuner äro i 
fråga. 

Inna'lll jag besvarar den här framstallda, 
visst fall rörande frågan, ber jag först få 
anföra en del a]lmänna refilexioner, beträf
fande de !penningunders:töd, som av stat.en 
ti1llldelas ett begränsat anta1l medborgare. 

Först oeh frä.mst bör det ~håglkommas, 
att, då stwtsinikomsterna inga:lunda så att 
säga falla från skyarn1a, utan tiH huvud
delen måste i form av skatte.r uppbäras hos 
medborga.rna oefu de.ssas samfällilda företag, 
de statsund<Yrs:töd, som .tiHfaJlla vissa~ .med
borga~grupper, in[])ebära ej 1annat än un
derstöd, vi'lket somliga, ofta i fattigdom 
oeh svårigheter levande medborgare få lov 
att tiillskjuta åt andra. Detta gör ifråga
varande statsunderstöd ömtåliga såväl på 
givar- sDm på mottag1anhåJHet. 

Vad sedan beträffar de förutsättningar, 
under vi1ka ekonomisika förluster, som 
drabbat enskilda medborgwre, kunna ersät
tas med statens d. v. s. övriga medborgwres 
medel, måste naturhgt'Vis såsom ail1män 
princip betrwkt•as, att statens medel ej 
ilru11JI1a an'Vä:ndas för sådana ändamål. I all 
eik:onomiSk verksamhet, vare sig den gä1Uer 
Ja[]!tJbru'k, industri, handcl, trafiik,. fiske 
cller a[])oot ·dy1ikt kan företagwren a.v en 
eltler a'IJJl1Jaln orsaik drabbas av ekonomiska 
skador,, men dessa skador måste envar själv 
bålra ända tiili den gräns, dwr direik:t nöd 
i:ruträder dler däii' de eruslkiJ1das trång1mål är 

av sådan: heskaffenihet, aJtt det gestrultar si,g 
till eUJ svår soci'al sjuik:dom,, so.m :måste 
botas. Endast då den ena eHer ·den andra, 
:a;v dessa förutsättningar är för lhandcn, h3JI' 
state·n rätt rutt ta,ga medel ruv en del med
borgare och utan motprestation giva dem åt 
andra:. Naturli:gtvi1s må:ste .man,. då unrler
stöd gives, under,söka och .konstatera, att 
vederbörandes ekonomisika stä!Hning är 
sådirun,. rutt de verkligen äro i belhov av 
öv.riga medborgaroo hjä'1p. Därjämte är det 
iklart,. akt staten ·i sådan understödsvm'ksam
het .måste vara opalli:isk med axvseenrlc å aJla 
sina medborga·re utan a,tt gynna den ena 
framom den andra. 

Om ma:n med stöd av de:ssa prin1?~per, 
beträffande 'Vi'l:kas berättigande menings
skiajaktig'het ej borde råda, gransikar det i 
interpellationen i;ndirekt ingående försbget, 
är det uprpeniba,rt, a,tt detsamma ej kan 
godlkännas. Om stwten nu åtoge sig artt 
bära aJla kursförluster för ifrågavarande 
guldklausuUån, komme man att lämna un
dcrstöd jämvä1l åt sådana komnmnm- och 
cnskilda, vilka på grund av sin förmögen
hetsstäJ>lning ej äro berät;cigaide a,tt emotse 
bk1ra:g wv utomstående. Även den tan:ken, 
att denna. swk borde regleras en gång för 
aJla med bealktande jämvä:l av framt]den, 
kunde leda tHl onödiga understöd. Man har 
nämligen ej någon sälker kulliSka;p därOIIIl, 
huru värdeförhållandct mellan marken och 
fram,cen i framtiden gestaHar sig. Också en 
sådan mäj[ighet .måste tagas i lbetraktande, 
wtt lk:ursförlusten inskränker sig till en 
.ringa del av den nuvarande, ocb. då är un
de~stöd ur a:Hmänna medel ej vidare be
'höv.li.gt. Av dessa orsaiker ä;r en sådan på 
sammru gång selhematisk och bestående regle
ring, som interpellanterna avse, icke rätt-
1\"is. 

Däremot måste ihär ett rilk:ti;gt resultat 
eftersträvas genom att undersöka 'huruvida. 
och i lViiken omfattni•ng häT ifråga1komma 
sådana fal};l, a,tt de enskilda. skadorna och 
a:v dem orsaikad nöd haNa utbildat sig tiU 
sociala sjukdomsfall, i vilka utoonstående 
måst.e i·ngripa.. V atd denala s!ll!ke:tiiS kärnpunkt 
vidlkommer, torde man böra medge, att det 
lån, som Oen>traJlkredita.nstaiten på yrtkarude 
av vidsträckta kretswr a:nskaffwde i I:rrank
rike,. i synnerligen tallri:ka ens.kilda fall 
bra;gt ;låntagarna i sådana svårighetN·, att 
en så omfattande förlust av lägenheter 
hotar, att bistånd från samhällets sida 
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torde böra arns,es berättigat. De UJppgifter, 
som Centr.ru1Jkredita:oota:lten insamlat 8Jrugå
€nde :id'rågawwrande lån<tagare, synas bevisa 
detta. Den omständigheten, att den tunga 
lmrsförlusterna ors31kat per frumil;j troligen 
på lantbrukarhåH är fövhållandevis stöl"''e 
ooh va:nlli•gen svårare rutt bära, äm bland 
övriga medborgrure, berättigar jällllVä!l staten 
att denru:a gång inskrä.nika understödsgirvan
det ti:1l lantbrukarnas o0h bostadsaktiebo
la:ge.:ns ikretswr. På ·destsa skäl iha:r regerin
gen runsett, artt den kan föreslå berviljande 
a.v tett runslag, viitket enligt oorm8Jre P'rÖrv
ning kan användas för utgivanrle av un:der
stöd åt iantbrukarc o0h la:ndsllmrmJIUuner, 
som drrubba.ts arv ifrågavrumnde kursför
luster. Men angående bevitl:jandet aN ett 
.sådant unrlerstöd oCJh angående dess storlek 
måste varje år särskiilt beslutas. Me,ra långt
gående åtgärder a.nser regeriTigen det icke 
riktigt att vidtaga. 

Den sista punkten r denrrm inrte,rpeHartion 
med dess många delar lyder sålunda: 

,Ko:mtm€r reg·eringen att <v1idtaga åtgär
d:er för att öka användningen av de obli
gationer, som emitteras för s!tabilisering av 
lanrtbrukets skulder.'' 

Av motiveringen tilll interpellationen 
framgår, att ma11 viLle utiVidga användnin
gen av Landsfastighetsbanikens obligationer 
i t:venm,e avseenden: 

1) sålunda, artt gäldenärer, vil~lm icke 
erhållit ·lån av I1andsfastigihetsban!ken, 
måtte medgiiVas .rätt a.tt, därest mwn för
sölker i utsökningsväg ~ndriva deras skuld, 
betaila sin skuld med Landsfastighetsban
kenrs obl1ga,tiQner enligt det nominella vrur
det; samt 

2) sålunda, a.tt ifråga:varanlde obliga:tioner 
finge a.nvändas eruligt det :nomirnel'la värdet 
vid .clilä,ggande aJV ,ska:tter och andra offent
hga avgi,fter. 

Enär den i den senare punlkten föreslagna 
rätti:gheten genast Skulle höja kursen på 
ifrågavarwnde obligationer i nivå med det 
nomirrueHa värdet, skulle de gäldenärer, vilika 
ic'ke erhållit 'lån arv Landsfast]ghetsbanken, 
..aj dmga någon :Eördel a'V de111 p.lanerade 
reforrmen, vwdan dess betyde1se rvid st,rubili
seringen av skulder sku'Lle inskränika sig 
därti11, att de penningimättninga:r och 
enski1da, vilika tagit och komma att taga 
emot Landsfastighetsbankens obligationer, 
kurude försä:lja dessa obliga:tioner utan för-
1ust. 

Den föreslrugna åtgärden Sikuille otvi.velaik
tigt avlägsna det synnerl'igen betä:nkliga 
missföthåJllandet, att vi:d sta:biEseringen av 
lanrtbrU:kares slkulder de penninginrättnin
gar och personer, vilka :på s~n tid med Iän 
velat bistå lantbrukare, nu med laga tvång 
tillskynrdas skada för detta s~tt bistånd. Men 
det oaJkta.t föref~~ler denn8J reform omöjli-g 
att genomföra. Om näimligen Landsfa.stig
hetsbankens obligationer finge till sitt nomi
ne1la värde anvä:n:das vid betalning wv Skat
ter,. vore därav nwturligtrvis fölljden, a:tt aHa 
Landsf~stighetsbankelliS obligationer, viJka 
hittills utsläppts i rörelsen, samt jämväl de, 
vilka framdeles emitteras, inom kort alla 
skulle inflyta till statskontoret. Och så länge 
en sådan rä tt vore gällande, skulle de icike 
kvarstanna i allmimhet<ms händer, utan 
städse ånyo inflyta tiH staten. Detta skuUe 
inmybära, att staten i ska.tter i stäJlet för 
penninga·r skld1e erhålla: ob'ligationer, viUm 
den ej ,kan rea:lisera. Resultatet blerve med 
andra ord sagt en stor brist i sta:tens in
koms.ter. 

Detrta är den huvudorsaik, soon hindrar 
förve.rkligamde aJV det i inter.pellatiooon be
rörda försla:get. :M:en dessntom lkunna ytter
ligare ett pa•r andra hithöranrle omständig
heter omnämnas. 

För det första måste observeras, 8Jtt ifrå
gavar&nrlc obligationer :ti:1l en a'Vsevärd del 
ej vidare befinna sig i sina ursprulllgliga 
ägares värjo, u:tan hava redan, på srumma 
sätt som andra obligati:()IIIJer, spritit .sig bland 
aJ~1mänrheten tili nya ägare. Vid sådamt 
fö:MåHantde :vore det ytterst egenrlomligt, 
att just dessa obligationer skulle tilldelas 
en sådan gångbarhet, som obli:gationer över
huvud ej kunna äga. 

För det a:ndra är det s!kä1 att iPåJpeka, 
att för såwitt ifrågavaramde Landsfastig
hetsba~ttkens obligationer äm.n111 befinna Slig 
i den första inllleihaNarens händer,. den för
lust, som obliga:tionernas ägare tii11 en bör
jan kunrde a:n:se sig ha:va liditr numera be
träffande 6 ~ 12 % obligatiQner helt oeh hål
let för.svunnit och beträfbnde 5 ~ 12 % obli
gartione.r i• hög grad av,tagit därigenom, artt 
ku:rsernw på obligationerna arvsevärt stigit. 
La'llidsf.astighetsbanlkens 6 ~12 % obligartioner 
torde till en början ihava sålts til:l en kurs 
arv 75 % och t. o. m. drurunder och då dessa 
pa

1
pper fö,rst inkommo rpå ,böl1Sen, vwr deras 

kurs endast 79-80%. Men se:dermera har 
kumen å derm, i det marlknadsvärdet på 

• 
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obligationer i aJ.'Itm.änhet stigi.t, fortgående 
gå.tt UJP(Påt, så aJtt den nu står i nivå med 
det nominella värdet. Jä:mvihl Lrundsfastig
het.sbanilrens 5 1/ 2 % obli'gationer hava redan 
stigit ti!ll 90 %, och om den stigande :ten
densen •på obligation:sm.arknaden fort.far, 
näamar sig ä.ven väTde:t ;på dessa obligatio
ner aJ.lt mera det nomine1la värdet. Såilunda 
ha:r det miss:förhå!llande, till vi]ket i inter
pe'lllationen hänv.isats, d~lvis försvunnit, 
delvis reduceras det oavbrutet. 

D.å, såsom av det föregåend0 frrumgått, 
en ömilllg av Landsiastighetsbanikens obli
ga1Jiuners gångbal'lhet på föreslaget sät.t ur 
startshUSihållningens sylllpunkt skulle med
föra ol~o-enheter och då en sådan okning 
av gångbarheten: vore en i hög grad e.'l:cep
tionell och ej heller ovillkorligen nödvändig 
åtgäird, får jag å regeringens vrugnar på 
den sista pulllk:ten i interp€Ha,tionen a:vgiva 
ett nekande svar. 

Valtiovarainministeri Relander: Jag 
ber att härutöver få giva en kort resume 
av innehållet i sagda svar. Enligt regc
ringens uppfattning giver interpellationen 
uttryck åt ett underskattande av de mån,g
fa:ldig.a åtgä,rder regerilllgen vidtagit för 
lättande a;v de slmldsatta jordbrukarnas i 
dkonomiska lä:ge. Lika;så underskatta in- : 
teiiPellanter.na i avsevärd mån den förbätt
ring av konjunkturerna den ekonomiska 
utvecklingen i landet under detta år med- , 
fört även för jordbrukarna, och viiken en
Jigt statistiken visar sig bl. a. i större rän
tabilitet och stigande prisindex för jord- ' 
bruksprodukter. Den ökning i inkomster, . 
som skogsförsäljningar och hyggen under : 
senaste avverkningsperiod medfört och som ' 
nästa vinter med all säkerhet framträ.der 
yttermera stegrad, lämnas alldelcs utan i 
beaktande. Likaså det arbete Ijandsfastig- ' 
hetsbanken särskilt under denna höst ut
fört för återförvärvande av bortauktione
rade jordhrukslägenheter tili dessas förrc 
ägare, respektive deras nä.rmaste anhöriga. 
Regeringen deklarerar därför i fråga om 
punkt 1) av interpellationen samma stånd
punkt, som agrarutskottet omfattat vid be
handlingen av lagmotionen N:o 20 och 21, 
nämligen att densamma ej anser skäl före
ligga till vidtagande av sådan atgärd, som 
åsyftas i denna punkt av interpellationen. 

Efter några teoretiska betraktelser över 
den fria räntebildningens teoretiska bety-

delse och regeringens principiella stånd
punkt i fråga om räntereglering genom lag 
framhålles, att omfattningen av jordbrn
kens skuldsättning i allmänhet framställes 
oriktigt. Senast påvisar den av Pellervo
sällskapet igångsatta statistiska undersök
ningen, att härom tidigare lä.mnats mycket 
överdrivna uppgifter. Denna brett anlagda 
undersökning utvisar, att 43.4% av de 
jordbrukarc, vilkas ekonomiska ställning 
undersökts, äro skuldfria. Antalet av dem, 
vilkas skulder understiga 25 % av tillgån
garnas värde, är 33.s %. De jordbrukare, 
vilkas skuldprocent är högre än 25 % ut
göra sålunda blott 2.3 % av hela antalet, 
och de, vilkas skulder utgöra mer ä.n hälf
ten av motsvarande tillgångar, är blott 
6.1 %. 

Någon lagstiftning i syfte att nedbringa 
räntan till 4%, är sålunda ej av nöden. 
Tvärtom tala synnerligen vägande skäl cmot 
en sådan åtgärd, särskilt då låneräntan 
undcr året i betydande mån nedgått och 
en fortsatt nedgång är sannolikt, (•m blott 
den nuvarande penningepolitiken får ostört 
fortsättas och sålunda en fast ståndpunkt 
iakttages av regering och riksdag gentemot 
sådana åtgärder, som kunna rubba grun
den för denna politik. 

Ä ven punkterna 3) och 4) i interpella
tionerna besvaras av regeringen nekande. 
Regeringen anser, att skäl ej föreligger, att 
överföra på staten den börda, som några 
s. k. guldklausullån pålägga jordbruken 
och kommuner, utom i de fall där verklig 
nöd föreligger. Ej hcller kan regeringen 
:förorda tvångskurs på sä.rskilda slag av 
obligationcr, varmed jordbrukslån konsoli
deras. 

Vastauksen johdosta viriää seuraava 

Keskustelu: 

Ed. Kalliokoski: Herra puhemies! 
Vastauksessaan tekemäämme välikysymyk
seen lähtee hallitus aivan toisista peri
aatteista kuin me välikysymyksen tekijät. 
Me lähdemme maaseudulla vallitsevan 
hätätilanteen tunnosta. Kun näemme kun
nollisten yrittäjien epätoivoisen kamppai
lun ylivoimaisia vaikeuksia vastaan, tun-
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nemme me olevamme pakotettuja toimin
taan. Kun tuhannet kodit sortuvat ja 
perheet joutuvat maantielle vain siksi, 
että pulatilanne tekee mahdottomaksi raha
asioiden hoitamisen ja kun toisia joukot
tain sortuu takaussitoumuksien vuoksi eikä 
se parempi taloudellinen aika, josta halli
tus niin optimistisesti puhuu, näytä tuovan 
muutosta tilanteeseen, niin ei maaseutu-• 
väestöön kuuluva ihminen ja tätä väestöä 
edustava kansanedustaja voi olla ryhty
mättä parhaan taitonsa ja ymmärryksensä 
mukaan suunnittelemaan toimenpiteitä ti
lanteen auttamiseksi, varsinkin kun halli
tusvalta, eräistä sen tunnustusta ansaitse
vista otteista huolimatta, näyttää olevan 
joko voimaton tai haluton riittävän te
hokkaisiin otteisiin asiassa. 

Hallitus taas lähtee kokonaan taloudel
listen teoriain ja otaksumien pohjalta. 
Näyttää siltä kuin herra valtiovarain
ministeri olisi tehnyt kaiken, mikä suin
kin on ollut tehtävissä, voidakseen teoreet
tisesti osoittaa, että välikysymykseltä puut
tuu !kaikki perusteet. Täten 'Vastauksessa 
yritetään toisaalta kuvata maanviljelijäin 
taloudellinen asema mahdollisimman valoi
sin värein ja toisaalta osoittaa kaikki esit
tämämme suunnitelmat mahdottomiksi to
teuttaa. Herra valtiovarainministeri ei ole 
kuitenkaan edes yrittänyt osoittaa esittä
miämme maataloudellisen väestön taloudel
lista tilaa !koskevia tietoja paikkansapitä
mättömiksi, vaan päinvastoin esim. hänen 
pakkohuutokauppojen lukumäärää osoittava 
selostu'ksensa on täydessä sopusoinnussa 
meidän esittämiemme tietojen kanssa. 

Maa;taJlouden ikannattavaisuutta koskevissa 
numerotiedoissa havaitaan sensijaan vähäi
nen eroa;vaisuus, jos me~dän esittämiämme 
tjetoja veiTataan herra valtiovarainministe
rin antamiin tietoihin. Välikysymyksessä 
mainitaan nimittäin, että maatalouden 
tuotto viimeksi selvitettynä tilivuonna oli 
3.5 %. Tällainen tieto perustuu maatalou
dellisesta tutkimustoimistosta minulle an
nettuun ilmoitukseen ja tarkoittaa se tili
vuotta 1931-1932. Silloin kun asiaa jo 
mainitusta toimistosta tiedustin, ei vuo
den 1932-19133 .tUJlos vielä ollut lopul!lisesti 
laskettu, mutta ilmoitettiin sen näyttävän 
muodostuvan edellisen vuoden tulosta vä
hän edullisemmaksi ja kohoavan 3.5-4 % :n 
välimaille. Esittämiemme ja herra valtio-

varainministerin esittämien tietojen väli
nen eroavaisuus on kuitenkin, koska tiedot 
on saatu samoista lähteistä, siksi vähäinen, 
ettei se vaikuta kysymyksen arvosteluun. 

Ne syyt, jotka hallituksen mielestä teke
vät pakkohuutokauppojen keskeyttämisen 
tarpeettoma:ksi, ovat 1) maatalouden kan
nattavaisuuden parantuminen, 2) paran
tunut tilanne puutavaramarkkinoilla, 3) 
työpalkkojen kohoaminen puutavaraliik
keissä ja 4) Maakiinteistöpankin ja asutus
hallituksen tehokas toiminta pakkohuuto
ikauppojen järjestelyissä ja myös mainitun 
pankin toiminnan välitön vaikutus ulos
hakutoimenpiteiden ehkäisemiseksi. On 
luonnollista, että kaikilla hallituksen esittä
millä ja mahdollisesti esittämättä jääneillä 
vähänkin suotuisilla ajanmerkeillä on vai
kutusta myös pakkahuutokauppatilantee
seen. On kuitenkin huomattava, että maa
talouden yleisen kannattavaisuuden vähäi
nen parantuminen ei ehdi rniiden avuksi, joita 
fkodin menetys nyt on uhkaamassa, ja että 
tämä parantuminen toistaiseksi on niin vä
häinen, että sen vaikutus, mikäli se ollen
kaan tuntuu, tuntuu lähinnä niiden talou
dessa, joilla ei vielä varsinaista hätää ole. 
Niinpä esim. herra valtiovarainministerin 
mainitsema maataloustarvikkeiden hintojen 
alentuminen ei vaikuta mitään kaikkein 
uhatuimpien talouksien as-emaan, ikoska näi
den kodeistaan lähtemään tuomittujen on 
ollut pakko jo ajat sitten luopua esim. 
ostoväkirehujen käytössä karjatakmdessa. 

Maa talouden kannattavaisuusprosentin 
vähäistä kohoamista paljon merkitsevämpi 
tekijä erityisesti taloudellisesti heikoim
missa osissa maatamme on vilkastuminen 
metsätaloudellisella alalla. Puutavarain 
kantohintain ohella merkitsevät tässä suh
teessa myös metsätyöpalkat hyvin paljon, 
koska erityisesti velassa elävä pienviljelijä
väestömme on raha-asiainsa hoidossa varsin 
suuressa määrin riippuvainen talvisesta työ
ansiosta. Tämäkään apu ei kuitenkaan 
ulotu läheskään kaikille. Näin on varsin 
monesta syystä. Bnsiksikin maassa on run
saasti sellaisia seutuja, jotka ovat huonossa 
liikeyhteydessii markkinoihin, ja joissa puu
tavarakauppa ei ole vilkastunut eikä met
sänomistajien saamien hintojen kohoamista 
ole tapahtunut. Monin paikoin vaikuttaa 
tässä suhteessa ehkäisevästi myös ostajain 
ren:gmstuminen ja siitä aiheutuva kilpailun 
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puute, josta asiasta toisen välikysymyksen 
yhteydessä tulee tarkemmin puhe. Puu
tavaraliikkeen vilkastuminen ja ainakin 
eräissä osissa maata todettava metsänhin
tojen nousu ei ulotu läheskään kaikkiin 
uhattuihin talouksiin senkään vuoksi, että 
elettyinä raskaina vuosina monen viljelijän, 
voidakseen estää kodin häviön, on ollut 
pakko myydä metsästään hinnasta välittä
mättä kaikki se, mitä sieltä lain mukaan on 
voitu ottaa. Mitä sitten metsätyöpalkkoi
hin tulee, ovat ne kai ainakin toistaiseksi 
siksi alhaiset kaikkialla, ettei niiden tur
vin nykyisin pakkohuutokauppoja estetä. 
Onpa toisia sellaisiaJkin seutuja, joissa 
viime vuosien nälkäpalkat eivät ole lain
kaan kohonneet (Ed. Ryömä: Hallitus on 
väärässä! - Ed. Räisänen: Mitäs Niukka
nen sanoi ? ) . 

Maakiinteistöpankin toimintaa tunnustaa 
herra valtiovarainministeri välikysymyksen 
tekijäin arvostaneen. <Tahdonkin ·tästä wsias
ta puheen ollen lausua sen käsityksen, etrtä 
Maakiinteistöpankin toiminta maatalouden 
velkojen vakauttamiseksi sekä sen ja asu
tushallituksen toiminta pa:kkohuutokaup
paan joutuneiden tilojen lunastamiseksi ja 
häviiivien kotien pelastamiseksi tätä tietä, 
on suuriarvoisinta tähän asti suoritetussa 
pulan torjuntatoiminnassa. Tälle toimin
nalle tahtovat välikysymyksen tekijät to
siaankin antaa tunnustuksen ja toivovat sen 
tehostamista. 

Herra valtiovarainministeri väitti, että 
pakkohuutokauppojen toistaiseksi lykkää
mistä on välikysymyksen tekijäin ta;holta 
tahdottu pitää ,parhaana maatalouden pu
lan lievennys- ja parannuskeinona" ja lau
sui sen käsityksen, että nämä eivät liene aja
telleet asiaa loppuun saakka. Herra valtio
varainministerin käsitys on kuitenkin väli
kysymykseen perustumaton, koska väli:kysy
myksessä ei ollenkaan puhuta pakkohuuto
kauppojen siirtämisestä p u 1 a n t o r j u
m i s k e i n o n a. Pakkohuutokauppojen 
lykkäämisen nimenomaan sanomme tarpeel
liseksi ei pulan torjumiseksi, vaan sitä var
ten, että ulosottotoimenpiteiden ollessa kes
keytyksissä v {) i d a a n s u o r i t t a a t e
hokkaita toimenpiteitä pulan 
t o r j u m i s e k s i. Emme myöskään ole 
väittäneet, että huomattava osa pa:kko
huutokauppoja keslkeytylksen jä[keen saisi 
jäädä pitämättä sen vuoksi, että pakkohuu
tokauppojen toimeenpano väliaikaisesti es-

tetään. Käsityksemme tästä olemme perus
taneet kokonaan niihin muihin toimenpitei
siin, jQihin keskeytysajan kuluessa mieles
tämme olisi ryhdyttävä. 

Kun hallitus on täydellisesti väärin ar
vioinut käsityksemme pakkohuutokauppojen 
keskeyttiimisen merkityksen suhteen, Qn se 
luonnollisesti vetänyt asiasta muutenkin 
•väärät johtopäätökset. Niinpä herra valtio
varainministeri väitti meidän kokonaan 
unohtaneen velallisten takaajain aseman, 
vaikka me mielestämme olemme pitäneet sil
mällä tasapuolisesti velallisen ja takaajan 
asemaa. On ensinnä:kin luonnollista, että 
pakkohuutokauppojen keskeyttämisen ajaksi 
on turvattava myös talkausmi~hen omaisuus, 
niin ettei sen kimppuun päästä silloin kun 
velallisen omaisuus suojataan. Toiseksi me 
tahdomme suojata erityisesti takausmiehiä, 
koska me tahdomme saada asiat siten jär
jestetyiksi, että velalliset voivatitse m a k
s a a v e 1 k a n s a. Vielä nykyisin, jos pak
kohuutokaupat esteettömästi jatkuvat, jou
tuvat takaajat vahinkoon lä:hes jokaisen ko
din ja yrittäjän sortuessa. Jos siis pakko
huutokauppojen keskeytyminen järjestetään 
tehokkaiden toimenpiteiden järjestämiseksi 
uhanalaisen maatalouden pelastamiseksi, 
on se varmasti yhtä hyvin takaajain kuin 
velaHisten edun mukaista. Myös saamamies
ten aseman olemme ottaneet huomioon. Jos 
ulosottotoimenpiteet järjestetään edellä se
lostetussa tarkoituksessa ja pysähdyskautta 
käytetään todella tehokkaiden toimenpitei
den toteuttamiseen, vapautetaan täten saa
mamiehet useille !heistä ny1t odotettarvissa 
olevista tappioista ja muista ikävyyksistä. 

Omasta puolestani en myöskään usko pu
heenaolevien toimenpiteiden vähentävän si
toumusten suorittamishalua niiden velallis
ten keskuudessa, jotka siihen kykenevät, 
sillä eihän pakkohuutokauppojen keskeyttä
minen merkitse velkojen pyyhkimistä, vaan 
ainoastaan järjestelyaikaa. Jos järjestely
ajan saaminen synnyttää toivoa ja tulevai
suudenuskoa uupuvassa yrittäjässä, ei se sil
loin suinkaan väihennä hänen haauaan mah
dollisuuksien mukaan täyttää sitoumuksiaan. 

Muuten tahdon tässä yhteydessä torjua 
sen maaseutupiirien ulkopuolella yhä ylei
semmäksi tulleen käsityksen maanviljelijäin 
haluttomuudesta sitoumustensa täyttämi
seen. En myöskään voi olla sanomatta, että 
hallituksen vastauksessa esiintyy tämän, 
mielestäni väärän, käsityksen vaikutusta. 
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Olen itse seudulta, jossa nama vuosina on 
jäänyt rästiksi tavattoman paljon kunnan 
ja seurakunnan verosaatavia, jossa erilaisten 
kassojen on vaikea saada perityksi saata
viaan, ja jossa paikkakunnan rahalaitosten 
korkosuoritukset viipyvät, ja voin tarkan 
henkilökohtaisen tuntemuksen perusteella 
vakuuttaa, että vain harvoissa poikkeus
tapauksissa suoritukset viipyvät maksajain 
haluttomuuden tai edes huolimattomuuden 
takia. Ylivoimaisesti useimmissa tapauk
sissa suoritus viipyy siksi, että maksajat, 
yksityiselämän tarpeiden äärimmäisestä su
pistamisesta huolimatta, eivät kertakaik
kiaan kykene maksujaan suorittamaan. Hal
litus on pitänyt pakkohuutokauppojen lyk
käämistä vaarallisena myös siksi, että !yk
käämisen edusta tulisivat osallisiksi sellaiset
.kin maanviljelijät, jotka ovat maksuvai
keuk<;issa omasta syystään ja jotka kaikissa 
Q}oissa ovat kykenemättömiä maanviljelijän 
ammattiin. Tähän epäilykseen on kieltä
mättä osaksi aihetta, enkä suinkaan aina
kaan minä ole tahtonut ryhtyä esimerkiksi 
jThOpottelervien ja autohurjastelua harjoit
tavien maanviljelijäin asianajajaksi. Tässä
kin suhteessa esiintyvää vaaraa on hallitus 
mielestäni kuitenkin pahasti liioitellut, koska 
ulosotonalaisten velallisten omaisuus pakko
huutokauppojen keskeyttämisen ajaksi luon
nollisesti tulisi asetettavksi hukkaamiskiel
lon alaiseksi, ja keskeyttämisen jälkeen, mi
käli velallisen asioita ei saada järjestykseen, 
omaisuus säännöllisessä järjestyksessä myy
täisiin saatavien suorittamiseksi. Saama
miesten ja takaajien riski ei keskeytyksen 
kautta voisi lisääntyä, koska keskeytyksen 
aikana suoritettavista järjestely- ja tu:ke
mistoimenpiteistä aiheutuisi suuri pakko
huutokauppojen lukumäärän vähentyminen 
ja koska niiden vähentyminen sinänsä ko
h'ottaisi omaisuuksien arvoa ja tämä arvojen 
kohoaminen taas luonnollisesti lisäisi saama
miesten ja takaajain ma(hdol'lisuwtta saada 
omansa. Seurakuntien ja kuntien verot 
kuitenkin ehkä olisi asetettava erikoisase
mruan ja llliiden per.iminen myös ulos
ottoteitse, kuitenlkin sopivissa raJoissa, 
jätettävä mahdoniseiksi keskey,tyksenkin 
ajaksi. 

Pakkohuutokaupoista puhuttaessa on 
vielä muistettava eräs niiden [uoktkaan 
kuuluva kotien häviömuoto, johon tähän
astiset toimenpiteet eivät näytä ollenkaan 
ulottuvan. Tarkoitan konkursseja. Mi-

nulla ei ole käytettävissäni tilastoa siitä, 
missä määrin nämä ,kurssit'' lisäävät 
pakkohuutokauppojen kautta tuhottujen 
kotien lukumäärää, mutta aivan merkityk
setön se ei voine olla. Tunnen esim. koti
seudullani pari paraikaa vireillä olevaa 
konkurssijuttua, jotka näyttävät johtavan 
yrittäjäin tuhoon ja kodin sortumiseen ja 
tekevät sen Maakiinteistöpankin väliin tu
losta huolimatta. Toinen tarkoittamistani 
tapauksista on seuraavanlainen. 

Yrittäjällä on paikkakunnan oloihin kat
soen hyvässä kunnossa oleva talo ja omien 
täysikäisten lasten työvoima täysin riittää 
tilan viljelemiseen. Hänellä on myös ensi
luokkainen irtaimisto ja velkaa vain sen 
verran, että omaisuuden arvo kaikissa olo
suhteissa, omaisuuden osittaisen polku
myynnirrkin tapahtuessa runsaasti ylittää 
velkojen määrän. Säännöllisissä oloissa on 
kysymJ'Iksessä olevaa henkilöä pidetty ei 
ainoastaan kunnollisena, mutta myös vaka
varaisena maanviljelijänä. 

Yrittäjän suurin saamamies muuan yksi
tyinen vaati saatavansa suorittamista eikä 
nykyoloissa kukaan tavallinen maanvilje
lijä voi saada kymmeniä tuhansia käteistä. 
Kun suoritus viipyi, ryhtyi saamamies toi
menpiteisiin, ei kuitenkaan uloshakuun, 
kuten useimmat, vaan vaati kihlakunnan
oikeudessa velallisen asettamista konkurs
siin. Velallinen turvautui Maakiinteistö
pankin apuun ja sai periaatteellisen myön
nytyksen tarvittavan suuruisen lainan saa
miseen. Konkurssi ~ei kuitenkaan ole ikes
keytynyt. Maakiinteistöpankin väliintu
losta on ollut ainoastaan se apu, ettei tilaa 
voida tämän jälkeen myydä muuten kuin 
ulosottotoimin, joten pankin lunastusoikeus 
säilyy. On kuitenkin täysin tietymätöntä, 
milloin asiat edistyvät tilan myyntiin asti, 
mutta irtaimistoa myynti on suoritettu 
viime viikolla toimitetulla konkurssihuuto
kaupalla. Perhe, joka vielä kuluvan syk
synkin aikana mitä suurimmalla uskollisuu
della hoiti tilaa, tämän konkurssin vireillä 
olosta huolimatta, on tosiasiallisesti tuo
mittu hajoamaan talveksi. Jos Maakiin
teistöpankki joskus toimitettavan pakko
huutokaupan jälkeen ehkä lunastaa tilan ja 
luovuttaa sen entiselle omistajalleen, on vil
jelyksen uudestaan aloittaminen irtaimiston 
hävittämisen vuoksi ylen hankalaa. Samalla 
on tilallinen myös joutunut kärsimään ihy
vin suuria taloudellisia tappioita. 
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Näihin konkurssiasioihin olisi pakkohuu
tokauppojen keskeyttämisen yhteydessä 
myös kiinnitettävä huomiota ja suojeltava 
kodit silloin kun sellaiseen on mahdolli
suuksia, tältäkin taholta niitä uhkaavalta 
hävitykseltä. Viimein tahdon sanoa, että 
hallituksen optimistinen käsitys odotetta
vissa olevasta taloudellisesta kehityksestä 
poistaa sen epäilyksen, jonka erityisesti 
saamamiesten taholta voidaan otaksua koh
distuvan pakkohuutokauppojen keskeyttä
mistoimenpiteeseen. Taloudellisessa elä
mässä tapahtuva suotuisa kehitys, johon 
hallitus tuntuu kovasti uskovan ja jonka 
tapahtumista minä hartaasti toivon, pois
taa ikeskeytyksen kautta muuten mahdolli
sesti aiheutuvan tappionvaaran saamamie
hiltä ja takaajilta. 

Kun pakkohuutokauppojen jatkuminen 
merkitsee kotien tuhoa, viljelyksen rappeu
tumista, saamamiesten ja takaajain vahin
koon joutumista ja kun niiden jatkuminen 
ehkäisee talouselämässä ehkä tapahtuvan 
helpottumisen ulottumista tarpeeksi laa
jalle, olisi keskeyttämistoimenpiteisiin mie
lestäni pikaisesti ryhdyttävä. Ei sen 
vuoksi, että pula poistetaan pakkohuuto
kauppojen keskeyttämisellä, vaan sen takia, 
että keskeytyksen aikana pula voidaan tor
jua muilla toimenpiteillä. 

Näistä pakkohuutokauppa-asioista pu
huessani tahdon lopuksi huomauttaa siitä, 
että hallituksen käsitys siitä kansantalou
dellisesta hyödystä, mikä tapahtuu tilojen 
vaihtaessa omistajia, on vain osaksi oikea. 
Kyllä tilanhoito voi paranturukin, tilan 
pakkohuutokaupan kautta vaihtaessa omis
tajaa, mutta kokemus käytännöllisessä elä
mässä osoittaa, että tulos usein on päin
vastainen. Usein pakkohuutokaupattu tila 
saattaa jäädä kokonaan viljelemättömäksi
kin pitkäksi aikaa. 

Korkokysymyksen on hallitus ottanut 
vain teoreettisesti käsitelläkseen, ainakin 
pääasiallisesti teoreettisesti kuten ed€llisen
kin asian. Hallitus puhuu sopimusvapau
de.sta tässä suhteessa, ollen sitä mieltä, että 
sopimusvapauden rajoittaminen tässä suh
teessa on vaarallista. Herra valtiovarain
ministeri on lausunut myös sellaisen käsi
tyksen, että jokainen tällaiseen vapaaehtoi
seen sopimukseen perustuva korko on kat
sottava kohtuulliseksi ja oikeaksi. Jos jo
kainen vapaaehtoinen sopimus koron ollessa 
kysymyksessä on katsottava kohtuulliseksi ja 

oikeruksi, on kai silloin jokainen murmkinlai
nen sopimus katsottava tässä teoreettisessa.. 
mielessä kohtuulliseksi, ja kuitenkin on 
katsottu välttämättömäksi suorittaa koko
nainen sarja lainsäädäntöä nimenomaan so
pimusvapauden rajoittamiseksi. 

Torpparilaitos, mainitakseni esimerkin"' 
oli syntynyt muodollisesti, ja herra valtio
varainministerin esittämien perusteiden.. 
mukaan myös asiallisesti täysin vapaaeh
toisten sopimusten nojalla, ja kuitenkin 
tämä laitos muodosti yhteiskunnallisen epä
lwhdan, jolla aikanaan oli ratkaiseva mer
kitys historiamme suurimpiin onnettomuuk
siin. Tuo vapaaehtoisiin ja siis kohtuul
lisiin sopimuksiin nojautuva järjestelmä oli 
lmmottava ja yhteiskunta katsoi olevansa 
pakotettu ryhtymään tehokkaisiin toimen
piteisiin järjestelmän uudestaan syntymisen 
estämiseksi. Meillä on ollut varsin paljon 
yhteiskunnallisia ajattelijoita, jotka ovat 
soimanneet vallanpitäjiämme siitä, että epä
kohta huomattiin liian myöhään, eikä liene 
harvinainen sekään käsitys, että paljosta 
onnettomuudesta olisi vältytty, jos epäkohta 
olisi ajoissa korjattu. 

Herra valtiovarainministeri kuitenkirr 
myöntää että sopimusvapauteen voidaan 
puuttua, milloin on kysymyksessä pakko
tila ja että siis tällaisissa tapauksissa myös. 
korkoa koskeva sopimusvapaus voidaan ra
joittaa. Jo tälläkin teoreettisella edelly~ 
tyksellä mielestäni nykyoloissa voitaisiin 
käydä koron rajoittamiseen. Sillä jos 
asioita katsellaan velallisten kannalta, on 
sopimusvapaus heihin nähden jo usean vuo
den ajan ollut täydellisesti teoreettinen kä
site ja käytännössä on vallinnut sy1rkkä 
paiklkotila (Keskustasta : Aivan 'niin!). On 
huomattava, että pitkään ailman, ainaJkaan 
vuodesta 1929 lä:htien, maanviljclijämme 
eivät ole ylee.usä ottaneet uusia lainoja, 
vaan mikäli velkamäärät joidenkin viljeli
jäin osalta ovat lisääntyneet, on lisäänty
minen aiheutunut entisten lainojen ko
roista, joita ei ole voitu maksaa ja joiden 
maksamiseksi mahdollisuuden mukaan on 
tehty uutta veH{jaa. Mikäli lainanottaj;ll)lla 
joskus on ollut myös asia 11 i ne n sopi
musvapaus näissä velkasuhteissaan, on tämä 
aika siirtynyt historialliseen menneisyy
teen, aikaan, jolloin maassa vallitsi hyvä 
taloudellinen tila ja jolloin siis korkean 
koron maksaminen näytti teoreettisesti 
mahdolliselta. Nyt kauan on velalliseir 
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yrittäjän asema ollut sellainen, että hänellä 
velkasopimusta tehdessään ei ole ollut min
käänlaista tilaisuutta kannattavaisuuslas
kelmien suorittamiseen, vielä vä1hemmän 
laskelmien perusteella tapahtuvaan päättä
m:iseen lainanottamisesta. Hänen on yksin
kertaisesti, välttyäkseen ulosotosta ja per
heen mieron tielle joutumisesta, täytynyt 
alistua minkälaisiin kork{)- ja muihin lai
noohtoiih:in .hyvänsä (Keskustasta: Oikein!). 
Teoreettinen perustelu sopimusvapauden 
rajoittamattomuudesta on siis asiallisesti 
kestämätön, koska tämä vapaus asiallisesti 
jo !kauan on ollut täydellisesti yksipuoli
nen. 

Herra valtiovarainministeri on laajasti 
puhunut myös tapahtuneesta koron alenta
misesta, ja siitä, kuinka jatkoa seuraa. 
Tähän kaikkeen on hän selittänyt päästyn 
rahalaitosten keskeisellä vapaalla yhteistoi
minnalla ilman lain pakkoa. Hänen seli
tyksensä on kyllä muodollisesti oikea, mutta 
vain muodollisesti. Eiköhän asiallisesti ole 
niin, että maalaisliittolaisten viime vuosina 
esittämät vaatimukset koron rajoittami
sesta synnyttivät halun tähän rahalaitos
ten yhteistoimintaan. Lainsäädännön pelko 
on varmasti tehokkaasti edistänyt lmron 
alentamispyrkimyksiä. Onkin syytä kysyä 
herra valtiovarainministeriltä, luulisiko hän 
voitavan välttää lainsäädännön puuttumi
nen korkoasioihin siinäkin tapauksessa, että 1 

ylin lainauskorko edelleen olisi esimerkiksi 
13 % ? Minä luulen, että herra valtiova·· 
rainministerin täytyisi voittaa teoreettiset 
epäilynsä ja tarttua ihmiskeinoin ohjaa
maan asiaa, jonka järjestämiseen ihmisvii
saus, ·hänen vastauksensa sanamuodon mu
kaan, <>n riittämätön. Koron alennusteh
tävään puuttuminen on herra valtiovarain
ministerin mielestä ma•hdoton senkin vuoksi, 
että koron alennuksella loukataan muun 
muassa velattomien ja säästödä tehneiden 
maanvi[je!l;ijäin etuja. Tuo käsitys, niin 
o:illrea ikuin se teoreettisesti saattaakin olla, 
on ikuitenikin !käytännöllisesti Jmtsoen ko
vin aihdas, varsinkin jos asian arvoste1ussa, 
kuten :hierra valtiovilirairuministerikin on teh
nyt, ra;joitutaan maatalousväestön piiriin. 
Eiköhän maanviljelijä sentään ainili pää
asiassa ole maanviljdi:jä ja vasta toisessa 
sijassa rahasäästOjen tekijä. Koron alen
nuksesta seurawva taloudellisen elä!män el
pyminen ja maa;ta!louden yleisen kannatta
vaisuuden tästä johtuva parantuminen:, 'ko-

hottaa myös v.e:lattoonan ja säästöjä :tehneen 
viljelijän maatalouden kannattaJVaisuutta, 
tuottaen siten runsaasti SClll, mitä ihän ko
mn alennuksessa toisaalta mahdollisesti 
menettää. 

Tapahtuneen koronalennuksen yhteydessä 
on tullut erittäin silmään pistävä:ksi ja 
entistä räikeämmäksi kysymys talletus- ja 
lainauskorkojen välisestä erosta. Herra 
valtiovarai,nministeri väittää talletuskoron 
ja lainauskoron alentuneen samassa suh
teessa. Tällainen väite ei lmitenkaaru ole 
oikea, vaikka talletus- ja lainauskorot lie
nevät alentuneet yhtä monta prosenttia. 
Jos talletus- ja ylimmän lai>nauskoron väli
nen ero oli 4 1

/ 2 % silloin kuin korot olivat 
korkeimmillaan, oli lainauskorko silloin 
ainoastaan runsaasti öO % talletuskorkoa 
korkeampi. Nyky~sin tai ainakin ensi vuo
den alussa, on suhde sellainen, että ylin 
lainausko:r1ko on yli 100% korkeampi :tal
letuskorkoa. Näin on asia, jos talletus
konk:o laskee 4:ään, ylimmän: lainauskoron 
laskiessa 8 1 / 2 :een, kuten herra valtiova
rainministeri täällä on ensi vuoden alusta 
ilmoittanut tapahtuvan. .Alennus siis ei 
ole tapahtunut samassa suhteessa, vaikka 
ehkä, kuten jo sanoin, alennus on ollut yhtä 
monta pr.osenttia niin hyvin lainauskoron 
kuin talletuskoronkin osalta. Näissä olo
suhteissa ei koron alentamisvaatimus koh
distu läillimainik:aan samassa suhteessa talle
tus- kuin lainauskorkoihin. Erikoisesti tämä 
vaatimus kohdistuu ylimpiin lainauskor.k:oi
hin, joiden maksaminen on miltei yksin
omaisesti kaikkein heikoimpien velallisten 
rasituksena. 

Pääsyy>nä hallituksen vieroksuvaan kar
taan koron alentamisasiassa näyttääkin ole
van täydellinen maatalouden merkityksen 
!k:äsittämisen ,puute (Keskustasta: Oikein!). 
Tämä voitanee todistaa herra valtiovarain
ministerin äsken antamalla lausunnolla. 
Hän m. m. sanoo näin: ,Mitä elinkeinojen 
tuoton ja korkokannan väliseen suhteeseen 
yleensä tulee, on ensiksikin huomattava, 
että historiallisesti ja taloudellisesti ,oikea 
järjestys ei ole se, että ensin ryhdytään 
harjoittamaan erilaisia elinkeinoja ja sen 
jälkeen on pantava korkokanta sen mukai
seksi, että nuo elinkeinot kannatta-vat, vaan 
asian todellinen ja oikea kulku on se, että 
jossakin maassa ryhdytään lainatuin pää
omin vain sellaiseen taloudelliseen toimin
taan, jaka kannattaa tässä maassa tavalli-
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sen korkokannan vallitessa. '' Jos ei tämä 
todista tämän :kysymyksen ytimen ymmär
tämisen puutetta, niin vaikeaa sitä sitten 
on saada millään todistetuksi. 

Mielestäni herra valtiovarainministeri on 
ainakin historian pannut täydellisesti pää
laelleen ottaessaan senkin tässä tapauksessa 
todistajaksi. Kyllä kai sentään historia 
osoittaa, että meidän maassamme on ensin 
harjoitettu elinkeillloja ja vasta sitten on 
syntynyt korko. Kyllä ainalkin maatalou
teen nähden .on asianlaita ollut nii~, että 
kauan ennenkuin korosta tiedettiin mitään, 
harjoitettiin elinkeinoa ja korko on paljon 
myöhemmän ajan ilmiö kuin elinkeinojen 
harjoittaminen ('Ed. Lohi: O.iikein ! - Ed. 
Räisänen: Kyllä se oikein on!). Kun pää
peruste hallituksen kannanottoon tässä ky
symyksessä on tällainen, on silloin tarpee
tonta laajemmin tarkastella hallituksen 
esittämiä yksityiskohtaisia perusteita (Ed. 
Tanner: Ei siitä niin vähällä pääse!). 

Välikysymyksen kolmanteen osaan on 
hallitus suhtautunut täysin yhtä ylimieli
sellä teoreettisuudella kuin edellisii:nkin. 
Herra valtiovarainministeri sanoo: ,Ensik
sikin on pidettävä mielessä, että kun val
tion tulot eivät suinkaan, niin sanoakseni, 
putoa pilvistä, vaan on pääosaltaan kannet
tava veroina kansalaisilta ja heidän yhteis
yrityksistään, eivät määrätyille kansalais
ryhmille annettavat valtionavut merkitse 
mitään muuta kuin avustusta, jonka toiset 
usein köyhyydessä ja vaikeuksissa elävät 
kansalaiset j.outuvat antamaan toisille. 
Tämä tekee kysymyksessäolevat valtioavut 
arkaluentoisiksi niin hyvin antajan kuin 
vastaanottajan taholta.'' 

Puhe toisten omaisuuden siirtämisestä 
toisille tässä kurssitappio~den kor,vaamista 
koskevassa asiassa on sekin pelkkää teo
riaa. Yksityisomistukseenkin perustuvassa 
yhteiskunlllassa vallitsee sellainen eri kansa
laispiirien keskeinen yhteenkuuluvaisuus, 
että yhden sortuminen merkitsee toisen ra
situsten lisääntymistä. Näin on asianlaita 
erityisesti nyt puheenaoleviin kurssitappioi
hin nähden. Kysymyksessäolevat lainat 
ovat otetut joko suoranaisesti valtion toi
mesta tai valtion takuulla. Ja jos nämä 
lainanottajat sortuvat, kuten useimpien 
heistä ilman valtion tukea käy, siirtyy tap
pio välittömästi sille yhteiskunnalle, jonka 
apua heille nytkin pyydämme. Yhteiskunta 
saa silloin huoltaaikseen myös nä.mä sortu-

neet yrittäjät ynnä heidän perheensä. 
Toisten kansalaisten varoja heidän tukemi
sekseen on tässäkin tapauksessa käytettävä. 

Kurssitappiokysymyksen pysyvää järjes
telyä voidaan rpuoltaa jo tällä sei:kalla myös 
periaatteelliselta kannalta, mutta vielä pa
remmin sillä henkisellä vaikutuksella, mikä 
asian pysyväisellä järjestämise1lä saavute
taan. Ei suinkaan ole vähä;ksi arvioitava 
sen henkisen tekijän arvoa, että epäilys ja 
epätoivo muuttuu toivoksi ja varmuudeksi, 
kuten tapahtuu frangilainan saaneiden kes
kuudessa silloin, jos tämä kurssitappiokysy
mys kerta kaikkiaan päiväjärjestyksestä 
poistetaan. 

lVlutta tässä asiassa on vielä kaikkea 
edellä sanottua merkitsevämpilkin periaat
teellinen puoli, nimittäin se, mistä väliky
symykse .. •;säkin edkseen puhutaan. Näiden 
ulkomaisten lainojen ottoon ryhdyttiin val
tiovallan toimenpiteillä. Valtiovalta tah
toi ojentaa auttavan kätensä jo silloin mak
suvaikeuksissa oleville maanviljelijöille. Ei 
ollut ihme, jos tähän käteen luottamuksella 
tartuttiin. Jos tuo käsi muodostuu hirtto- . 
si1mukan heittäjäksi, loukataan karkeasti 
varsin pyhiä arvoja. Eikä tällainen miten
kään voi olla vahingoittamatta valtiovallan 
ja kansalaishm välisiä suhteita. 'Tässä ei 
ole kysymyksessä ainoastaan pettyneiden ja 
hallituksen kannan huomioonottaen petetty
jen maanviljelijöiden etu, vaan my·öskin 
tärkeiden valtiollisten arvojen suojeleminen, 
joiden suojeleminen tulee olla jokaisen hal
lituksen ja maan lainsäätäjäkunnan velvol
lisuus. Ainoa tapa hoitaa kysymyksessä
oleva asia on poistaa se lainsäädäntötoimin 
pysyväisesti päiväjärjestyksestä. Jos sitä
paitsi markan ja frangin kurssisuhteet 
muuttuvat meille edullisemmiksi, ik:uten 
herra valtiovarainministeri piti uskotta
vana, ei. valtiolle silloin edes koidu aina
kaan suurta tappiota tästä pysyväisestä
kään järjestelystä. 

Viimeiseenkin välikysymyksen lmhtaan 
on hallitus ottanut kielteisen kannan. Se 
on kuitenkin nähdäkseni ainoa asia, joka 
herra valtiovarainministeriitä saa osakseen 
jolllkun ymmärtämyksen sanan. Kielteisinä 
perusteina toimenpiteisiin ryhtymistä vas
taan maatalouden velkain . vakauttamiseksi 
liikkeelle laskettavien obligatioiden käytön 
lisäämiseksi esitetään m. m. koron alerui:uk
seen liittyvä obligatioiden kurssin nousu. 
Se on huomioonotettava seikka, mutta pyr-
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kimyksen täytyy olla, että obligatioiden 
korkoja alennetaan rahamarkkinain koron 
alennusta vastaavassa suhteessa ja että lo
puksi tätä tietä, ilman valtiovallan väli
töntä apua, saadaan vakauttamislainain 
korko riittävän alhaiseksi. Kun näin me
netellään, pysyvät tietysti kunakin aikana 
käytännössä olevat ob1igatiot kurssissaan 
100% :n alapuolella, eivätkä juolkse, niin 
sanoakseni, ilman erikoisia toimenpiteitä. 
Kurssien nousu, joka nykyisin on tapah
tunut, ei näin ollen poista niihin käytön 
lisäämisen tarvetta. Käyttöä kyllä on tä
hän asti liikkeeseen lasketuilla obligatioilla, 
mutta vastaisuudessa laskettavilla, joiden 
käsittääkseni täytyy jo olla nykyistä hal
vempikorkoisia, ei tällaista !käyttöä ole. 

:Välikysymyksessä esitetty ensimmäinen 
va:ilhtoehto näiden obligati'Oiden ik:äytön 
lisäämiseksi ei mielestäni tunnu yhtään sen 
v·aarallisemma'lta kuin ensiasteinen vas
taanottamispwkko, mutta se ·epäi'lemättä 
lisäisi obligatioiden käyttöä ja poistaisi 
näiden heikorumille ra'halaitoksille tuotta-
mat vaikeudet. 1 

Toinen vai'htoehto, verojen ja muiden 
julik:isluontoisten suoritusten mahdolliseksi 
tekeminen näillä obligatioilla, ei mielestäni 
myöskään tunnu niin mwhdottomalta !kuin 
herra valtiovarainministeri väittää. Jos 
näiden obligatioiden kurssi tämän toimen
piteen ik:autta nousee nimellisarvoon ja obli
gatiot tulevat valtiokonttoriin, ei tämän 
tarvitse merkitä sitä, että obligatiot myös 
ehdottomasti jäävät sinn€. Kyllä kai 100-
prosenttiset obligati•ot myös menevät val
tiokonttorista, koska niitä kerran maassa 
tarvitaan. •Voisipa tästä järjestelystä olla 
va'ltiolle suoranaista hyötyäkin, koska obli
gatiot kas-vavat korkoa myös sinä aikana, 
jo:n!ka ne ovat valtion hallussa, ja setelit 
pano- ja ottot~lillä Suomen Panikissa eivät 
kasva korkoa. Jos tämän jälkimmäisen 
vaihtoehdon toteuttaminen tekee en._<>immäi
sen vaihtoehdon toteuttamisen tarpeetto
maksi, ei silloin luonnollisesti dle edelliseen 
välttämätöntäkään ;puuttua. 

Ei mie'lestäni si.is ole perusteltua syytä 
vastustaa obligatioiden käytön lisäämistoi
menpiteitä. Emmekä me suinkaan tahdo 
estää hallitusta harlkitsemasta muitakin, vä-
1likysymytksessä esitettyjä mahdollisesti 
vielä tarkoituksemnukaisempia toimenpi
teitä asian järjestämiseksi. 

Loppupäätelmänä herra valiovarainmi-

nisterin välikysymykseen antamasta vas
tauksesta tahtoisin lausua, että tästä vas
tauksesta käy selville, niin sanoakseni, 
maailmankatsomusten välinen jyvkkä ero. 
Ha'llitus lähtee kansalaisten keskinäisen 

' täydellisen eristäytymisen tieHe. 'Se ehkä 
tunnustaa yhteiskunnan velvol'l.isuuden lköy
häinavun antamiseen, mutta ei muuta. Sen 
mielestä tuntuu maata~ous saavan kuolla, 
ainakin teoriassa, ellei se vallitSevissa ta- . 
loudeUisissa suhdanteissa e'lä. .Se unohtwa 
vanhasta antiikin valtakunnasta peräisin 
olevan kertomuksen vatsasta ja muista ruu
miin jäsenistä ja niiden keskenäisestä yh
teenikuuluvaisuudesta, vaikka tämä kerto
mus on perin opettava. Me lähdemme yh
teenkuuluvaisuuden tietoisuudesta. Koko 
yhteiskunnan etu vaatii, että maan pää
elinkeino saatetaan elinvoimaiseksi, sillä jos 
sen annetaan kuolla, kuolevat pi1an myös 
ne elinik:einot, jotka nyt kukoistavat. Tä
män opetuksen antaa meille myös se tarina, 
jDhorrka edellä viittasin. 

.Tällaisen käsityksen esittäminen ei suin
kaan ole sosialismia. Ja köyhäinapua pal
jon arvokkaampaa on, jos yhteiskunta koh
distaa huomiota sellaisiin toimenpiteisiin, 
joiden kautta elinkeinojen :harjoittajat, 
tässä tapauksessa maanviljelijät, saatetaan 
tu'lmvasti omille jaloilleen. Tämän pyrki
myksen edistäminen oli välikysymyksen tar
koitus. 

Hallituksen vastaus ei luommllisesti mi
nua tyydytä, koska se tarjoaa kiviä leivän 
asemasta niiUe, joidenka vaikeu:ksi.en ko
hentamisesta nyt on kysymys. Kysymyk
sessä olevat toimenpiteet ovat mielestäni 
kuitenkin niin välttämättömiä, ettei edes 
hal:lituksen ta~hto saisi olla niiden toteutta
misen esteenä. 

Vielä maininta lyhyesti parista asiasta. 
Välikysymyksessä ehdotettuja toimen

piteitä hallitus nimittää kovin yksipuoli
siksi ja pieneen tai ainakin erääseen kan
salaisryhmään kohdistuviksi. Tästä puhut
tiin erityisesti kultaklausuliasian yhtey
dessä. 'l'ähän vain tahtoisin sanoa, että väli
kysymytksen tekijät eivät suinkaan vas
tusta yhtä perusteltuja toimenpiteitä tois
ten kansalaisryhmäin hyväksi. Tahdon esi
mellkkinä mainita, että esim. asunto-osake
yhtiöiden pakkoill'allintolakia eduskunnassa 
käsit~ltäessä ei suinkaan meidän tahol
tamme asiassa tullut vastustusta niille toi
menpiteille, joilla tarkoitetti-in vaikeuksissa 
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olevien asunto-osakeyhtiöiden asemaa hel
pottaa. 

HaJllitus puhuu tässä yhteydessä myös 
inflatio- ja reflatiopyrkimyksistä, va:ikika 
me olemme näitä asioita tässä yihteydessä 
vä1ttäneet. Tahdon sanoa tli!män johdosta 
ainoastruan, että kysymys siitä, kuka tässä 
asiassa on oikeassa, ei vielä mielestäni ole 
loppuun käsitelty (Eduskunnasta: Ei ole!). 
En ainakaan omasta puolestani sitoudu 
herra vaH;iovarainministerin suosittamaa 
raiha;politiikkaa kannattamaan ('Eduskun
nasta: Hyvä, hyvä!). 

Ed. Ellilä: Herra puhemies! Herra 
valtiovarainministeri on täällä esittänyt 
hallituksen kannan maatalouspulan torju
miskysymyksessä. Sen pääpontena oli, että 
kaikki on hyvin, niin kuin asiat nyt ovat 
ja että olosuhteet kyllä jo itsestäänkia pa
ranevat. Kun käsitykseni mukaan tämä 
esitys oli vähäsen yksipuolinen, rohkenen 
valaista mitalin toistakin puolta. 

Jotta voisimme oikein arvostella maata
loustilannetta sellaisena kuin se velkaisten 
viljelijäin kohdalla nyt on ja jotta voi
simme vetää siitä oikeat johtopäätökset 
juuri käytännöllistä talouspolitiikkaa sil
mälläpitäen, on syytä luoda yleispiirteinen 
katsaus maatalouden kannattavaisuuden 
kehitykseen itsenäisyysaikanamme. Voita
neen sanoa, että menneiden asioiden toista
minen on turhaa, mutta mielestäni ei näi
hin seikkoihin ole kiinnitetty riittävästi 
huomiota. Senvuoksi rohkenenkin käyttää 
tähän tarkoitukseen jonkin verran edus- 1 

kunnan kallista aikaa. ' 
Selviytyälkseni tästä katsauksesta mahdolli

simman vähällä ajan hukalla ja numeroilla, 
olen jakanut itsenäisyysajan kolmeen viisi
vuotisjaksoon alkaen vuodesta 19'19. En
simmäinen jakso käsittää siten maatalous
vuodet 1919-2,3, toinen vuoden 1924-28 
ja. kolmas, joka tosin vielä on vajaa, maa
talousvuodet 1929-31. Huomautan, että 
maatalousvuodet meikäläisten kannattavai
suustutkimuksissa lasketaan 1 p:stä heinä
kuuta 30 p:ään seuraavan vuoden kesä
kuuta. Maatalousvuosi 1919, joka tässä kat
sauksessa on ensimmäinen, tarkoittaa siis 
aikaa 1 p:stä heinäkuuta 1919-30 p:ään 
kesäkuuta 1920 j. n. e. 

Varsinaisesta maataloudesta saatu puh
das tuotto, eli sellainen liikeylijäämä, josta 
vielä on suoritettava verot ja rasitteet sekä 

velkain korot, oli ensimmäisenä viisivuotis
jaksona keskimäärin 450 markkaa viljeltyä 
hehtaaria kohti. Tätä puhdasta tuottoa 
voitiin pitää keskimäärin katsoen verraten 
edullisena. Se muodosti verot ja rasitteet 
huomioon otettuina noin 4 1 / 2 %:n netto
koron maatalousomaisuuden arvolle. Se oli 
myös samaa suuruusluokkaa kuin maatalou
den liiketulos oli niinä muutamina vuosina 
ennen maailmansotaa, jolloin tällaisia tutki
muksia ehdittiin suorittaa. Sanottaneen, 
ettei velkainen viljelijä tällaisellakaan tu
loksella voinut pysyä pystyssä. Huomat
tava kuitenkin on, että maanviljelijällä on, 
kuten herra valtiovarainministeri aivan 
oikein huomautti, muitakin tulolähteitä 
kuin varsinainen maatalous. Kun nettotulot 
varsinaisesta maataloudesta nousivat tilaa 
kohti esim. varsinaisilla talonpoikaistiloilla 
pyörein luvuin 5,000 markkaan vuodessa, 
antoi metsätalous myös silloin nettotuloa 
jokseenkin saman verran. Lisäksi saatiin 
sivuansioista nettotuloa noin 3,500 ;mark
kaa. Yhteensä saatiin tuotantotaloudesta 
nettotuloa varsinaisilla talonpoikaistiloilla 
noin 14,000 markkaa vuodessa. Ruokata
lous aiheutti silloin rruhamenoja vähän yli 
4,000 markkaa. Koronmaksuihin ja yksi
tyisiin tarpeisiin jäi silloin tilaa kohti vuo
dessa noin 10,000 markan ylijäämä. Kun 
tällaisen tilan koko pääoma-arvo oli 200,000 
markan vaiheilla, voitiin koroista selviytyä 
pitämällä yksityistalouden rahamenot koh
tuullisissa rajoissa. Koroista voitiin sel
viytyä, vaikka velan määrä nousi puoleen 
tai vähän yli varoista 

Jos sitten siirrymme tarkastelemaan , 
asian kehitystä vuosina 1924-2;8, niin huo
maamme, että ·• nämä vuodet muodostavat 
kiihkeän nousuajan miltei kaikilla tuotanto
aloilla. Suomen paperimarkka kytkettiin 
kultaan juuri tämän jakson alussa. Kaik
kialla vallitsi erinomaisen vilkas uudistus
toiminta ja suuri luottamus taloudellisten 
olojen kestäväisyyteen. Yleinen käsitys on 
ollut, että tämä kausi olisi ollut varsin 
edullinen maataloudelle. On luultu, että 
maanviljelijät tänä aikana saivat vuolla 
puuveitsellä kultaa, kuten niin mor.clla 
muulla tuotantoalalla tapahtui. Samoir-. on 
uskottu, että maanviljelijät tänä korkea
konjunktuurin aikana myös suuresti tuhla
sivat varoja turhuuteen. Antakaamme kui
tenkin numerojen kertoa, mitä tuona nousu
kautena maataloudessa todella tapahtui. Ra-
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hatulot nousivat kyllä edelliseen kauteen 
"Yerra;ttlma melko ripeästi. Varsinaisen 
maatalouden rahatulojen nousu teki tilaa 
kohti esimerkiksi talo'npoikaistilalla noin 
8,000 markkaa vuodessa eli 40% edellisen 
kauden määrästä. Metsätulot nousivat noin 
'3,000 markalla, eli lähes 50%, sivuansio
·tulot noin 2,500 ma11kalla. Mutta näin saa
tujen tulojen nousu ei suinkaan ollut puh
dasta, vaan vastasi sitä eräillä talousaloilla 
,menojen samanlainen kohoaminen. Niinpä 
-ylitti varsinaisessa maataloudessa juokse
vien menojen lisääntyminen tulojen nou
sun. Metsätaloustulot jättivät vähäisen 
-enemmän puhdasta, nimittäin noin 7,700 1 
markkaa tilaa kohti, kun edellisellä jaksolla 
se oli noin .5,000 markkaa. Ruokatalouden 
menot kohosivat niinikään 35 % :lla. Lop
putulos oli, että liikeylijäämäksi, j·oka voi
tiin käyttää uudistuksiin, veroihin ja kor
koihin sekä yksityiskulutukseen, jäi tilaa 
kohti pyörein luvuin 1'3,000 markkaa, kun 1 

edellisellä kaudella vastaava luku oli, ku-
ten sanoin, 10,000 markkaa. 1 

On ilmeistä, että kun ottaa huomioon, 
että välttämättömät yksityistalouden menot 
yleisen elintason noustessa pakostakin pyr
Ieivät kohoamaan ja kun verot nonsivat, ei 
mitään huomattavia säästöjä näinä vuosina l 
voinut syntyä. Erityisesti on otettava lu
kuun varsinaisen maatalouden antama 
heikko puhdastuotto. Se oli edellisen vuosi
jakson keskimääristä alentunut hehtaaria 
kohti jonkin verran, 20 markalla, tehden 
kaikilla tiloilla 430 markkaa. Tiloille, joilla 
ei ·ollut sanottavasti metsätuloja, tiesi kor
.kean suhdanteen aikakausi itse asiassa ra
hallista taaksepäin menoa. Uudistukset oli, 
,mikäli niitä haluttiin suorittaa, rahoitet
tava velkapääomilla. Yleinen muotisuunta 
vaati uudistuksia ja perusparannuksia. 
,Maatalouden voimaperäistyttäminen ja li
sättv ravinto-omavaraisuus asetettiin val
lankin neuvonnassa jopa isänmaalliseksi 
velvollisuudeksi. On senvuoksi luonnollista, 
että. yksinkertaiset viljelijät lä;htivät sille 
. tielle, kun lisäksi luottoa oli helposti saata
vissa. Ei voitane vaatia, että sellaisissa 
,snhdanteissa maanviljelijät olisivat voineet 
.aavistaa, että rahan arvo tulee nousemaan 
yli 1/ 3 :lla, kuten sitten kumminkin tapah
tui, ja varoneet lainapääomien käyttämistä. 
Nämä epäilemättä hyvässä tarkoituksessa 
tehdyt sijoitukset nousivatkin huomattaviin 
summiin, jos otamme koko maan huomioon. 

Maatalouden kannattavaisuustutkimuksen 
mukaan arvioiden tekevät sijoitukset vuo
sina 1924-1928 yhteensä 4,050 milj. mark
kaa, niistä uudisviljelyksiin ja perusparan
nuksiin noin 1,100 miljoonaa, rakennuksiin 
2,500 miljoonaa, kalustoon 250 miljoonaa 
ja ikotielläimistöön noin 200 miljoonaa. Kun 
kirjanpitotilat näissä sijoituksissa yleensä 
ovat olleet hyvinkin varovaisia, voitaneen 
sijoitukset maatalousparannuksiin korkean 
suhdanteen vuosina arvioida yhteensä 5--6 
miljaardiin markkaan. Maanviljelijämme 
joutuivat senvuoksi laskukauden kouriin 
teknillisesti kyllä varsin hyvin varustautu
neina, mutta huomattavan lisävelkataakan 
rasittamina. Vuodet 1924-19Q8 eivät siten 
itse asiassa taloudellisesti olleet mitään 
kultaisia vuosia maanviljelijöille, kutelli ne 
olivat useille muille ja varsinkin työväelle 
(Vasemmalta: Ei kannata kadehtia!). 

Pula-ajan alussa kärjisti maanviljelijän 
aseman jyl'lkän tUlOtteiden hintatason las
kun ohella vielä vuoden 1928 kato. Se hei
~ensi vallankin Pohjois-Suomen maanvilje
lijäin taloutta erittäin .arveluttavassa mää
rässä. Alkoivat sitten pulavuodet. Hinto
jen lasku tuotantopuolella muodostui todel
liseksi vyöryksi. Aluksi alenivat etupäässä 
vil:jatuotteet, laskien vuoden 1931 loppuun 
mennessä 1/4 :lla eli 25% :lla, .tulleista huo
limatta. Sitten lähtivät vuoden 1929 lo
pulta vierimään nopeassa tahdissa alamäkeä. 
kotieläintuotteiden hinnat, laskien vuoden 
1932 keskiväliin mennessä kokonaista 34%. 
:Kjaikkien maataloustuotteiden yleisindeksi 
vuoden 1932 elokuuhun mennessä aleni 
33 % :lla eli miltei täsmälleen 1 /a :lla. Kus
tannuspuolella ei sen sijaan aluksi saatu 
aikaan vastaavia supistuksia. Esim. ;vuo
sina 1912•9---'1930 pysyivät palkat maatalou
dessa ennallaan, samoin kalusto- ja raken
nustarviikemenot. Vasta v. 1931 saadaan 
aikaan •alennusta paikoissa. Kaiken kaik
kiaan tekee hintojen lasku menopuolella 
vuoden 1932 elokuuhun mennessä normaali
vuosista vain 15 %, kun tuotantopuolella 
vastaava lasku oli, kuten sanottu, 33 % . 

Ma·atalouden harjoittaminen kävi näin 
ollen. taloudellisesti epäedullisemmaksi, !kuin 
se tietääJkseni koska.an aikaisemmin on ollut 
tässä maassa. Niinpä aleneekin varsinai
sesta, maataloudesta saatu rahaylijäämä 
keskimäärin maatalousvuosina 1929-19311 
vieläpä alle sen, mitä se oli ollut vuosina 
1919·-1923. l\1aata1oude.n :puhdastuotto las-
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kee myös edellisestä nwsijaiksosta ,hehtaaria 
kohti lähes 100 markalla eli 25 o/o :lla. Kaik
kein ratkaisevin seikka maanviljelijäin ko
ronmaksukykyä silmällä pitäen on kuiten
kin se, että metsätulot alenevat 50% :lla 
edellisten vuosien tulomäärästä. Ne teki
vät kaikilla kirjanpitotiloilla näinä pula
vuosina k-eskimäärin tilaa kohti vain 7,2{)0 
.markkaa ja varsinaisilla talonpoikaistiloilla 
4,200 markkaa, vastaavien lukujen oltua 
edellisellä jaksolla 14,400 ja 9,300 markkaa. 
On ilmeistä, että velkaisten maanviljelijäin 
ennestäänkin heikko koronmaksukyky täl
laisten järkytysten johdosta nopeasti heik
keni ja pakkohuutokaupat tulivat päiväjär
jestykseen. Vuodesta 1932, sen kolman
nelta neljännekseltä. lähtien alkaa kuitenkin 
jonkinlainen parantuminen maatalouden 
hintasuhdanteissa. Tuotantoindeksi alkaa 
vähitellen nousta, päätyen tämän vuoden 
syyskuussa lukuun 79, se on, 21% alle nor
maalivuosien hintatason. Samalla alenee 
kustannuspuolen indeksi myös niin, että se 
tämän vuoden syyskuussa on 81, eli 19 % 
alle normaalivuosien. Epäsu:hdetta on siis 
vielä jonkun verran vuosien 1,926-28 kes
kimääriin verrattuna puhtaan tuoton saan
timahdollisuuteen nähden, joskaan se ei 
enää ole kovin suuri. Tästä johtuu, että 
myös maatalouden puhdas tuotto on vii
meksi päätetyitä tilivuodelta kohonnut 417 
markkaan, kun se edellisenä vuonna oli 3•50 
markkaa, kuten herra rahaministeri täällä 
aivan oikein huomautti. Kun lisäksi metsä
tulot nousevat huomattavasti, voimme otak
sua, että rahaylijäämää maataloudesta voi
daan saada nyt kuluvalta talousvuodelta 
suunnilleen samassa määrin kuin saatiin 
keskimäärin vuosina 1919-23. 

Tämä on kieltämättä ilahduttava asian
haara pitkän ja synkän korpivaelluksen jäl
keen, jonka Suomen maatalous on saanut 
näinä vuosina läpikäydä. Se ei kuitenkaan 
mielestäni tiedä sitä, että nyt olisi jä.tettävä 
velkaantuneiden maanviljelijäin asiat hoi
tamatta ja että jo olisi tehty kaikki mitä 
tehtävissä on. Pakkdhuutokauppatulvaa ei 
nimittäin voi pysäyttää jokin vähäinen 
su:hdanneparannus. Kun verraten kohtuul
lisestikin velkaantuneet viljelijät ovat vii
meksi kuluneina neljänä pulavuotena saa
neet ponnistella kaiken tarmonsa ja tai
tonsa hoitaakseen asiansa, on aivan luon
nollista, että vähänkin raskaammin velkaan
tuneet, joita niitäkin on tutkimusten mu
kaan ainakin 50,000 viljelljäper'hettä, ovat 

voineet hoitaa asioitaan vain joko tilapäistä 
lisäluottoa ottamalla tai omaisuuttaan rea-.. 
lisoimalla, taikka jättämä:llä korot rästiksi. 
Kaikkia kolmea vaihtoehtoa on käytetty 
laajassa mitassa, ja ne, joiden korot ovat 
jääneet rästiin, ovat joutuneet tai joutu
massa ulosoton alaisrksi. On ilmeistä, ettei 
vähäinen parantuminen hintasuhteissa voi 
tuottaa, ellei huomattavia metsäpääomia ole· 
myytäviksi, sellaista ,parannusta, että asian
omaiset voisivat täyttää :heti sitoumuksBnsa. 
'l'arvitaan aikaa, korkokannan laskua ja 
velkojen uutta järjestelyä, ennenkuin tyy
dyttävä tulos voidaan saada ja edes kun
nolliset velkaantuneet pysyttää tiloillaan ja 
samalla pelastaa heidät yhteiskunnalle. 

Käsittääkseni eivät ne toimenpiteet, joi
hin meillä on ryhdytty, riittävässä määrin 
tuota tällaista tulosta. Herra valtiovarain
ministeri kyllä viittasi useihin toimenpitei
siin, joilla tällaiseen päämäärään pyritään,. 
Tärkein niistä on kieltämättä Maakiinteistö
pankin toiminta. Mutta tosiasia on, että 
verraten harvat tapaukset sittenkin on 
voitu ja voidaan tätä tietä järjestää. Kun 
tiedetään, että anomuksia lainan saannista 
on telhty Maakiinteistöpankille yli 10,000, 
mutta lo·pu]ileen on voitu tähän mennessä 
järjestää vain alle 2,000 tapausta, niin ei 
se todellakaan ole paljon. Lisäksi on huo~ 
mattava, että se korko, jolla Maakiinteistö
pankki lainat vakaannuttaa, on liian kor
kea. Tähän asti se on ollut 7 % %. Huo
mattava kuitenkin on, että Maakiinteistö
pankin lainain alle paremmalla kiinnityk
sellä on jäänyt runsaasti esim. HypoteeJkki
yhdistyksen, kassalaitosten j. n. e. lainoja, 
joista kannetaan edelleenkin korkoa 8 72 % 
ja lisäksi vaaditaan esim. Hypoteekkiyhdis
tyksen lainoista 5 % vuotuista lyhennys
maksua, siis yhteensä 13 1/2 % lainoista, 
jotka on annettu 55 % :iin asti tilojen nor
maaliaikaisesta arvosta. Vaikkakin Maa
kiinteistöpankin korko saataisiin laskemaan, 
kuten herra valtiovarainministeri lupasi, 
joka on tietenkin ila:huttava asia, ei ole mi
tään varmuutta siitä, että muut rahalaitok~ 
set ja ne yksityiset, joilla on paremmalla 
etuoikeude~la olevia lainoja, seuraisivat esi
merkkiä. On ilmeistä, että vaikkapa suh
danteet muuttuisivat siksikin edullisiksi 
kuin ne olivat vuosina 1924-1928, eivät 
raskaasti velkaantuneet maanviljelijät pysty 
selviytymään sitoumuksistaan, varsinkin 
milloin heillä on edelliseltä vuodelta perit
tyjä korkorästejä. 
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Herra valtiovarainministeri viittasi sii
hen, että jos säädettäisiin sellainen ulosoton 
yleinen lykkäys kuin :maalaisliittolaisten 
lakialaitteessa n :o 20 {)n tehty, tulisi: siitä 
muka varsin arveluttavia seurauksia. Herra 
valtiovarainministeri ei ole nä!htävästi eh
tinyt lukea kyseessä olevaa lakialoitetta, 
kun hän mainitsee, että takuumiehet jou
tuisivat tällaisesta lykk:äyksestä kärsimään. 
Kuitenkin sanotaan heti kysymyksessä ole
van lrukiehdotuksen 1 § :ssä, ettei velkaa saa 
panna uloshakuun myöskään maanviljelijän 
takuumieheltä. Sitten mainitsi herra val
tiovarainministeri siitä, että muka verot 
jäisivät ma·ksamatta. Kuitenkin sanotaan 
lakiehdotuksen 4 § :ssä, että pakkohuuto
kauppa voidaan pitää vero-, palkka- y. m. 
sellaisten saatavien perimiseksi, joilla on 
etuoikeus konkurssissa. Luonnollisesti, ku
ten arvoisa edellinenkin puhuja jo mainitsi, 
ei ulosottotoimenpiteiden yleinen lykkää
minen, jota kyseessä olevassa lakialaitteessa 
on tarkoitettu, {)le mikään parannuskeino 
smansä. Se onkin tarkoitettu, kuten ;pe
rusteluissa nimenomaan sanotaan, vain 
väliaikaiseksi toimenpiteeksi, jotta saatai
siin aikaa järjestää asiat osittain luonnol
lista tietä hintojen kohoamisen .kautta, osit
tain muilla järjestelyillä. Mutta että täl
lainenkin lykkäys tuottaisi niitä vaurioita, 
joita herra valti{)varainministeri pelkää, 
sitä on vaikea käsittää. Jo nyt lykkäävät 
kruununvoudit, kuten lakivaliokunnassa 
eräs asiantuntija mainitsi, näitä huuto
kauppoja jokseenkin vapaasti, vieläpä puo
leksitoista vuodeksi. 

Mitä sitten olisi tehtävä, jotta saataisiin 
pysyvä parannus niiden lukuisten viljelijä
perheiden asemaan, jotka ilman omaa syy
tään muuttuneiden ja ennalta aavistamat
tomien hinnanmuutosten kautta ovat jou
tumassa pois tilailtaan? Mitään patentti
keinoa ei siihen tietenkään ole o1emassa 
eikä luonnollisesti !kaikkia voida pelastaa. 
Mutta jotakin on tehtävä vielä tähänastis
ten toimenpiteiden lisäksi, sillä yhteiskunta 
ei tule suinkaan hyötymään mitään siitä, 
että lukuisia maanviljelijäpe~heitä, jotka 
eivät muuta tahdo kuin saada ahertaa 
omilla konnuillaan, häädetään niiltä pois. 
Naapurimaista saamme hyviä esimerkkejä, 
joihin tässä koko laajuudessaan koskettele
minen veisi liiaksi aikaa. Tahdon mainita 
niistä järjestelyistä, joita Virossa on suo
ritettu. Siellä on lailla siirretty kaikki 
maanviljelijäin }"ksityiset velat, jotka ovat 

syntyneet ennen vuotta 1932 'ja jotka ovat 
yli 20 % mutta eivät ylitä 100 % tilan ar
vosta, uudelle ra:halaitokselle, mall!pankille~ 
joka antaa 4% :n obligatioita, jotka lunas
tetaan 10 vuoden aikana. Lainojen siirron 
hetkestä lähtien on tilallisen velkasuhde en
tiseen saamamieheen nähden 'Päättynyt. 
Maapankin lainat ovat ensimmäisenä neljänä 
vuotena maanviljelijöille korottornia ja ve
lallinen suorittaa vain 3 % kuoletusta ja 
V2 % hoitokustannusten peittämiseksi. Vasta 
5 vuodesta lähtien alkaa tilallinen maksaa 
korkoa, aluksi 2 %, joka sitten nousee 
4 % :iin. 26 vuodessa tulee velka siten suo
ritetuksi. 

Tanskassa taasen on aivan äskettäin tehty 
laajakantoinen ehdotus velkojen osittai
sesta pyyhkimisestä. Tästä alennuksesta 
ottaisi valtio osalleen toisen puolen, saama
miesten kärsiessä alennuksesta saman ver
ran. En tahdo väittää, että meidän olisi 
sokeasti seurattava kumpaakaan näistä me
netelmistä. Mutta jotain uusia keinoja on 
välttämättä keksittävä, sillä tilanne on sit
tenkin juuri sellainen pakkotilanne, jonka 
vallitessa hallituksenkin mielestä voidaan 
erikoisiin pelastustoimenpiteisiin ryhtyä. 
Mutta. mielestäni olisikin hallituksen juuri 
pitänyt ryhtyä kiireellisesti selvittämään 
näitä kysymyksiä, jotka joka tapauksessa 
ovat edessä, ja sitten tekemään tarpeellisia 
esityksiä niiden pohjalla. eduskunnalle. Sillä 
mitä pitemmälle velallisten asiain järjeste
lemisessä viivytellään, sitä vaikeampaa on 
asioita enää sitten järjestää kohdalleen. 

Nykyinen maatalouden pula muistuttaa 
monessa suhteessa olosuhteita maassamme 
1860 luvulla. Silloinkin saatiin luonnon 
kato ja silloinkin korotettiin rahan arvoa 
muuttamalla paperirahakanta hopeakan
nalle ja siinä yhteydessä yhtäikkiä koroit
tamalla rahan arvoa noin 18 % :lla. Seu
raukset olivat täsmälleen samanlaiset kuin 
nytkin on rahan arvon noususta johtunut. 
Niinpä kirjoittaa silloin Vaasan läänin maa
herra ker.tomuksessaan: ,Uloohaut ja ulos
mittaukset kuuluivat maalla kaikkialla päi
väjärjestykseen, kaiken omaisuuden arvo 
laski ja usein ei tahtonut saada ostajaa mi
hinkään hintaan.'' Silloin lausuttiin mää
räävän finanssi:johdon taholta lennokkaat 
sanat : ,M i k ä o n 1 a h o a, s e s o r t u
k o o 1n' '. !Mutta laJhon sortuessa sortui sil
loin varmaan paljon, ikuten nytkin, käyttö
kelpoista ainestakin. Myöhempi historia 
on pitänyt sellaista menettelyä liian kova-

134 
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kouraisena. On sanottu, että käyntiin saa
tettu talouskriisi tuotti maalle kärsimyksiä, 
jotka olisi pitänyt voida välttää. Ja eräs 
tunnettu talousmies, E. S c h y b e r g s o n, 
.sanoi tuon aikakauden oloista, että ,maalle 
ja kansalle olisi varmaankin harkinnalla 
.annettu ja moratorio ollut vähemmän onne
ton ja asianomaiselle rahalaitokselle (ni
mittäin .hypoteekkiyhdistykselle) vähem
män kohtalokas kuin se pakkohuutokauppo
jen tie, jolle lähdettiin". 

Hallituksen vastauksesta päätellen, ei 
tätä opetusta nyt 70 vuoden päässä maini
tuista tapauksista näy otettavan ollenkaan 
varteen. 

Ed. P e lk k a 1 a: Herra puhemies! Se 
vä:likysymys, joka nyt on käsiteltävänä, 
ilroskee asioita, jotka viime vuosien kuluessa 
ovat e{luskunnassa olleet milloin missäkin 
yhteydessä esillä .. Niistähän on paljon pu
huttu monien aloitteiden j.a hallitusten esi
tysten sekä kertomusten yhteydessä, jota 
paitsi niistä on tehty kyselyjä,, vie~äpä ker
ran välikysymyskin. 

Mitään epäselvyyttä siitä, mitä nyt esihlä
olevassa väl~'kysymylksessä kosikete.Huista 
asioista ajatellaan eri tahoilla, ei näin ollen 
pitäisi 'olla olemassa. Ja jo etukäteen saa
tettiin arvata, minkälaisen vastauksen n'Y
kyinen !hallitus siihen tulisi antamaan. Oilli
hoo ha.lilitus :dhjelmajulistuksessaan: niiiilellJ. 
'Omaan ilmo:~ttanut ·tärkeänä rtelhtäiV:änä p.itä
vänsä rahapolitiikan !hoitamista kansanita
loudelle edullisella t.avaHa. Luonnolilistalhan 
näin oUen on, että \hallitu&,. niinkuin juuri 
oilemme kuulleet, on - tosin hieman i.sälJ.i:
·sensä vyisessä, koU'Lumestarimaiisessa rvastaulk:
sessaan - ~~ulkenut aivan päinvastaiseen 
'SUuntaan kuin välikysymyksen .tekijät, 
jotka kuitenlkin kaiken todenmkiiköisyyden 
mukaan e~vät oLe hekään muunJai·sta vas
tausta odottaneetkaan. Ollihan ~maalaisliiton 
puoluesihteerikin julkisuudessa j,o etukä
teen hahrrnoitellut hallituksen vastauksen si
sä}llön ja sen j01h1dosta ik:ä:y;tävän kes'kU'Stelun 
kulun!, joten ei 10le syytä erityisemmin ih
meteihlä, jos sivustakatsojat .help.osti saava!t
kiru seLlaisen 'käsityksen, että väliJkysymyk
sellä on jQitalk:in sivutarkoituksia'kin (Ed. 
Vesterinen : Esimlerkiksi ~) ·. 

OHpa tuon kysymy:ksen kanssa nry,t m1ten 
taihansa, niin jdka tapauksessa !kooketellaan 
välikysymyksessä vaik:avia asioita. Pakko
huutokaupan toi:meenJpanemin~m tilalla on 

jo semmoisenaan murheellin~n ta.p.ajhtuma, 
ja pruk:kdhuutokauppatilaisuuiksien saavut
taessa sel[aiset mittasuhteet, kuin ne vuo
sina 19a1-33 ovat sa.avuttane~t, me:t1kilt
see jo sosiaal~sta epäkohtaa, jOihon on kiin
nitettä:vä !Vakavaa 'huomiota. Mutta rmieiles
täni eivät välilkysymyksen tekijät kuiten
kaan siinä o1e osullJeet oilreaanb llrun ihe väli
kysymyskirjelmässäiän •moi,t.tiiVat valtiovaltaa 
ja myöskin eduskuntaa siitä, ettei pulakau
den seurauksia muka sen taholta ole py-
6tty lie,vittämään. Niinhän on kylläkin 
tehty. Hallitus on vastauksessaan viitan
nut Oy. Maakiinteistöpanki:n ja asutusb.al
iitu'ksen toimintaan tässä ilrohden ihuomaut
taen m. m., että näid>en Jaitost:en toimesta 
on kuluvan vuoden lokakuun loppuun men
nessä ostettu pakikohuuto'kaupoista yhteensä 
2,167 tilaa 102 milj. markan hinnasta, 
pinta-alaltaan 105,,682 ha ja että senjäl
keen kun Maakiinteistöpank!ki elokuun 
alusta on paklrohuutoocmpoissa käyttänyt 
etuosto-oikeuttaan., on se hmastanut 4~ % 
kai!kista pa1kkohuutotkaup,paan joutuneista 
tiloista, joista suurin osa on palautettu 
entisiHc omistajilile t.ai heidän ~isiHe 
omaisilleen. On luonnollista, että tällaiset 
toimenpiteet pulan seurausten lievoentä:rnli
sessä jotakin merkitsevät, ja senhän myÖ!n
tiilvät viillikysymykse.n t:ekijätkin, kun rurwe
vat pakiko\huutolk:autppojen välhenem]sen ku
luvan vuaden lopp.upuoliskol1ra aitheutuneen 
maakiinteist~panlk:in toiminnasta, se kun on 
kulluvan ma1rraskuun 2 p :ään mennessä 
myöntän'Yt kaikkiaan 4,138 lainaa~ yhteensä 
2139.3 1milj. markkaa, maanviljelijöiden vel
kain vakauttamista vaxten, pankin edulli
sesta välillisestä vaikutuksesta~ jama hallri
tus vastaulksessaan on tehnyrt; oolkoa, tässä 
'k01hden pUJhumattalkaan. Pulan Jie.verutä
mistoimenpiteenä mruuwiljelijöitten !koih
dalta on mainittava myös ne vientirpalkkiot, 
joita on maksettu V!Oista, jnusttosta, munista 
ja sianHhasta ja jotka kuhwalta vuo.de!lta 
nousevat noin 92 milj. markkaan 'ja joiden 
vaikuttama hinnanlisäyB maidon, sianJihan 
ja kananmunien osalta on lasikettu - Maa.
taloustuottajie:n K~skusliiton ja P~l!lervo
Seuran vaJtioneUJVosrolle jättämässä kirjel
mässä- yhteensä 232 mi[j. markaksi, Ky
seessä on siis rvamin tuntuva ralh.aerä, jonka 
valtio ja kotima~et ilmhrttajBJt maanvilje
lijöille pulan lieventä:mimni:elessä suoritta
vat. Täilllaista rahaerää ei ole syy,tä; unoh
taa silloinkuin puhutaan cvaltiovall'an toi-
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tuntua maanviJ:j,elijäiru ·talaudessa. niin ;rat
kaisevasti, ettei sellaiseen pessi!mismiin, 
mikä v:älikysymyskiirjeimä:stä ihuokuu, näyt
täisi olevan oikeutettua aihetta .. 

,Tähän voitaJlJe!en ehkä sanoa, etteivät 
nämä lisätulot ehidi vaikuttaa niin nk)J>east~; 
että vireiUä olevat tai läihiailkoina seuraa
vat pakkohuutOikau:pa,t tulisivat ~raukea-
maan tai a<rtetyiksi. Mutta huomioon on 
otettava, että metsäJkaupoissa saadaa.n aina 
mclikoiruen osa kauppahinnasta lkäsi1rahoina 
heti, joten suureiD[pien ja !keskikolkoisten 
tilailll omistajat, jotka vo:itvat myydä m-et
sää, saattavat koroista ja lain!Qje.nsa •lyhen
nyiksistä suoriutua. Mutta toisin on asian
laita pienviljelijöihin n~den. He eivät 
yleensä voi meltsää myydä ja hållin talou
de.<>saa.n ratkaisevaa osaa näytte!J.evät ansio.. 

mcnJpiteistä maatalouspuilan liewntämiseksi .. l 
Myöskään 1Viljatul1eja ei voida ·tässä yhtey
dessä syrjäyttää. Yksin rulkiin osalta naut- i 
tivat maanviljelijät 65-70 milijoonaa lisä
tuJ.oa tullin takia, jotapaitsi kuJurttajat 
maksavat valtiolle ruisverona suunnilleen 
saman verran, riippuen kulloinkin silloi
sesta tuonnin määrästä. Nä!hdään siis, ettei 
-valtiovallan ta1holta, pienemmistä toim€n[pi
teistä tässä yhteydessä. puhumat:ta, suinlkaan , 
ole oltu huomiota kiinnittämättä maaruv:il- ' 
jeli!jäin pulan johdosta vaikeutuneeseen ta- : 
1oudelliS€€n asemaan. Katsoen siilhen min>- ! 
omaisen tukalaan asemaan, jo:hon ;työväestö ; 
ja pi-enviljelijät laaja.n työttöimryyd€n ja 1 

kerrassaan ikehnojen pa1klk~j.en j10htl:osta i 
XJvat joutuneet, ei h€idän ja maan>Cil'jrelijäin i 
välillä voi tässä 'k<oh!den edes vertailua suo
rittaa. i tulotkin supistuvat töiden vähyyden ja al-

MaaruviiJijel1jöitten kohdalta on aika sel
v}i._<tti helpottumassa muutenkin. HaJEtus 
on' vastauiksessaan ilmoittanut, että yksis
tään toimee~annut korona.lennukset mer
d:i:i'k<ti.sivät velkaantuneille maanvilje!lijöihle 
vähintään 63 milj. marikan helpotusta. vuo
sittain. Ku<1uvan vuoden sato on parempi 
kuin viime vuoden ja onikirn Peillervo-Seu
ran markkinatut-kimuslaitos arvioinut sen 
atr.V'Qll 100 mi·~j. marikikaa suuremma:ksi kuin 
viime vuonna. Erityisen 1l:moma.ttav"a t.'llliee 
ilmeisesti ol€IDaan metsätulojen nousu. Ensi 
-vuorl€n salhams käsi:ttäruee noin miljoon:a 
staa:uderttia, vastaten 250 miil:joon.aa kuutio
jalikaa raakapuuta ja noin 500 mi[j. mar
kan kantohintaa.. Paperiteollisuus tarvin
lll8e omassa maassa airna:kin noin 6 mil\j. 
pmz pwperipuuta., josta kantohintana. on 
suoritettava noin 200 miljoonaa, jOltapaitsi 
pa,peri:puuta vietänee maasta lälhes 1 mi1j. 
kuutiometriä, vastaten noin 30~---,35 milj. 
markan kantohintwmäärää. Lisäksi tulevat 
muut hak:kuut, joista saadut ikantohinnalt 
nousevat ainakin !200 milj. mar!k!kaan, jo
ten metsänomistajat tulevat ensi vuoden, 
osittain jo tänä vuonna, saamaan kanto
hintoina metsistään noin tuihat miljoona:a 
markkaa eli siis noin 500 milj. markikaa 
-ene:rnmän kuin kuluvana vuonna. Kun ihak
kaus-, vedätys- ja uittokustannukset tu:Ie.
vat ihuomattavallta osalta metsänomistajien 
osalle ja kun ne yhteensä nousevat toden~ 
näkö·iseslti samaan määrään !kuin ikanrt;ohin
nat, kasva.vat siis maanviljelijäin metsätu
lot edelliooen vuoteen verrattuna melkoi
sesti. Tällaisten lisätulojen määrä täytyy 

haisten palkkojen vuoksi. varsin vähii.n. 
Pienviljelijäin asema onkin maanviljelijöi
den keskuudessa :kaikkein. !huonoin. Kulu
van vuoden lokaJkuun 1 päivään: me:rmilSSii 
on pak!kolhuutolmuppaan joutunut;, niinlkuin 
ede:l!lä jo mainitsin, ylh<teensä 2,664 tilaa. 
Niistä oli 518 sellaisia tiloja, joiHa olli 
maata vähemmän kurin: 10 hehtaaria, nimit
täin kokonaispinta-ala vähemmän kuin 10 
ha, sekä 1,153 sellaisia, joiden kolk:OUJais
pinta-ala oli alle 50 1m, eli siis pientiloja 
ylhteensä 1,671 eli yli puol-et kaikista ;ti
<loista. 50 a 100 na :n ti!lOija oli 439' ja 100 
ha suurempia 49!2. Haettavien saatavien 
määrä oli Y'hteelliSä 245.4 milj. mrurk:kaa j.a 
tuE siitä aille 10 hehtaaristen tilojen osalle 
13.6 milj. marldma, 10--450 ha ikäsi.ttiiJvie.n 
tilojen osalle 37.4 milj. maxiklkaa sekä 50 
__,100 hehtaaristen tilojen. osaLle 25.4 mil:j. 
markkaa. Näihdään siis, että varsin suu~essa 
määrässä pienti·loja on joutunut pakkohuu
tolk:auppoihin, jos kohta ti!lanrn:e vuoden vii
meisellä neljänneksellä lieneekin h.elpotJtu
nllit, niinkuin ilmott.u tilasto asoittanee. 

Pakkohuutokauppaan joutuneissa tiloissa 
on hyV'in välhän asutustiloja ja riippunoo 
tämä siitä, ,että niistä lain10ist31, yhiteensä 
noin 57,000 kappah:~tta, joita asutustilalJi
set ovU~t asutusrahastosta rakennus-. vil.tie
lys- y. m. lainoina saaneet, on voimassa 
ollevien määräysten mukaan voitu myönttää 
maiksulyikkäyksiä ja muita lhelpotuksila. Kui
ten:kin on merkille pantava, että rästetjä 
.oli viime huhtikuun 1 päivään mennessä 
nii:stäJkin noin 13,000 lkpl. eli enemmän kuin 
edellisenä vuonna, jos kohta niitä tähän 
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mennessä on!kin melko runsaa:Sti maksettu 
ta:ka.isin. 

Pienviljelijäin taloudelliseen asemaan on
kin! sosialidemokraattien taholta jo hyvissä 
ajoin kiinnitetty huomiota, jättämällä sitä 
koskeva aloite v. 1931 eduskunnalle. Helmi
kuussa v. 1932 hyväksyi eduskunta yksimie
~isesti seuraa1van toivomusponnen: ,että 
hallitus kiireellisesti selvityttäisi, mitä mah
dollisuuksia on olemassa helpotusten myön
tämiseksi vähäväkisen väBstön valtiolta saa
mien lainojen lyhennysten ja korkomaksu
jen suorittamisesta, sekä että, mikäli mah
dolliseksi ja tarpeelliseksi osoittautuu, halli
tus antaisi eduskunnalle esityksen riittävän 
pitkän lykkäyksen myöntämisestä mainittu
jen lainojen lyhennysten ja koron suoritta
misesta". Tällaista esitystä ei viellä ole kui
tenkaan kuulunut huolimatta siitä, että 
asiasta on Pienviljelijäin Liitonlön taholta 
jätetty valtioneuvostolle kirjelmä, jotapaitsi 
sitä on monesti kosketeltu täällä eri asiain 
yhteydessä. On vakavasti toivottava, että 
hallitus tällaisen esityksen antaa, sillä sen 
avulla voitaisiin auttaa, kymmeniä tuhansia 
vähäväkisiä pieneläjiä, pienviljelijöitä ja 
omakotirakentajia, niinkuin kokemus asu
tustilallisista selvästi osoittaa (Vasemmalta: 
Turha toive!). Jos tämä keino ei auta, 
silloin on nopeasti ryhdyttävä toimenpitei
siin ilman omaa syytään vaikeuksiin joutu
neiden pienviljelijöiden pakkohuutokaup
pojen keskeyttämiseksi (Keskustasta: Mil
loin se :tulee~) . 

Välikysymyksen tekijät tiedustelevat hal
litukselta myös sen korkopolitiikkaa, tar
koittaen, niinkuin välikysymyskirjelmän 
perusteluista käy ilmi, lähinnä maatalouden 
velkain koron säännöstelyä lailla, Tähän 
kysymykseen on hallitus vastan,nut kieltei
sesti, huomauttaen m. m. jo toimeenpan
nuista koron alennuksista . 

.Sitä tosiasiaa ei voine kukaan kieltää, että 
'kor!lrtjkanta edelleen on meillä ikoflkea. Tä
hän korkokannan korkeuteen on epäilemättä 
niitäkin syitä, jotka hallitus vastineessaan 
mainitsee, s. o. maamme köyhyys ja pää
cmamuodostuksen heikkous. Tähän voitai
siin lisätä: korkea verotus, syrjäinen maan
tieteellinen asemamme sekä vuosikymmen 
sitten sattunut inf~atio. Mutta perussyy on 
kuitenkin toisaalla: luotonantojärjeste1mäs
sämme. Niin kauan kuin luotonanto on yk
sityisten kapitalististen liikeperiaatteiden 
mukaan toimivien pankkiyhtiöiden hallussa, 

pitävät ne luonnollisesti silmällä ensi sijassa 
omaa vo~ttoaan. Tällöin ne helposti joutu
vat keinottelunkin pyörteisiin, niinkuin on 
käynyt meilläkin, ja pitävät silmällä, ei sitä, 
mitä kansantalouden kokonaisuuden kan
nalta olisi suotavaa ja tarkoituksenmukaista, 
vaan omaa hyötyään. Useiden pankkien 
väitetään lisäksi olevan määrätyillä tuotan
nonaloilla toimivien suuryrittäjien kanssa 
eräänlaisessa ,personaaliunionissa' ', jolloin 
luoton jakeluun vaikuttavat näiden suur
yrittäj,ien omakohtaiset edut. Jos mieli 
näin ollen saada suunnitelmallisuutta 
talouselämään, olisi pankkilaitos pyrittävä 
saamaan yhteiskunnan haltuun (Vasem
malta: Oikein!). Sitä vastoin vastustaa 
sosialidemokraattinen puolue kaikkia sel
laisia toimenpiteitä, jotka vaarantavat hin
tatason vakavuuden ja voivat aiheuttaa 
haitallisia heilahduksia rahan arvossa. 
Puolue kannattaa kaikkia sellaisia' toimen
piteitä, jotka ovat omiansa yksinkertaistut
tamaan Juottokoneistoa ja kehittämään sen 
tarkoituksenmukaisemmaksi, sekä myös 
niitä toimenpiteitä, jotka johtavat luoton 
välityksen kustannusten vähenemiseen. 
:Edelleen olisi yhteiskunnalle varattava en
tistä suuremmat mahdollisuudet luotondake
lun tarkkailemiseen, toimeenpantava siis 
luottokontrolli ja pyrittävä saattamaan 
pankkilaitos valtion haltuun. 'Tällä tavoin 
päästäirsiin sopivimmin myös lainauskoron 
alenemiseen, sillä siihen meillä olisi pikai
sesti pyrittävä (Keskustasta: Onko vilpitön 
pyrkimys n. Kun vertailee toisiinsa esim. 
I~uotsin, Tanskan, Norjan ja Suomen pank
kitoimirrtaa, niin pistää silmään se outo 
asiaintila, että huolimatta meidän pank
kiemme suuremmista ha:llinto- ja hoitome
noista, suuremmista veroista j. n. e., 
niiden voitto yleensä kuitenkin on Dl
lut suurempi ~kuin naapurimaissa. Tä
mähän ei voi johtua mistään muusta 
kuin liian suuresta marginaaJlista tal
letus- ja lainauskomn välillä. iSäännös
telemällä ikor'ko lailla ei parannusta tässä 
kohden kuitenkaan ilmeisesti aikaansaataisi. 
Kun korko ei ole mitään muuta kuin rahan 
vuokra, muodostuisi siitä, jos se lailla sään
nösteltäisiin, rajahinta. Ja mehän muis
tamme hyvin, mihin rajaihintapolitiikka 
elintarvesäännöstelyn aikana vei. Tavara 
katosi kaupasta ja näin kävisi varmaan ra
hankin kanssa, vapaan kilpailun vallitessa. 
Kokemukset koron lailla säännöstelemi-
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.sestä eivät muuallakaan näy olevan myön
teisiä. 

Kaikkeen tähän nähden ja huomioon
ottaen myös, mitä hallitus on vastauksessaan 
esiintuonut, emme puolestamme voi kan
nattaa koron lailla säännöstelyä, koska se 
veisi ,ojasta allikkoon''. H uomautettakoon 
vain, että jos kor-ko pari vuotta sitten olisi 
laillla määrätty, se nyt v~armasti'lrin olisi 
liian korkea (Eduskunnasta: Millä sen to
distaa?). 

Kolmanteen, n. s. kulta:klausuulia koske
vaan välikysymyksen kohtaan, on hallitus 
vastannut osittain myönteisesti ilmoitta
malla, että se voi ehdottaa myönnettäväksi 
määrärahan, joka lähemmän harkinnan mu
kaan voidaan käyttää avustusten antami
seksi maanviljelijöille ja maalaiskunnille, 
joita pUiheenaolevat kurssitappiot O'Vat ko!h
daJIDeet. 

Kyseessä ovat lä:hinnä Osuuskassojen 
Keskus/lainarahaston dolla:ri- ja irangilai
nat. Vuonna 1925 myönsi valtioneuvos.to 
Keskuslainarahastolle otetusta 10 milj. dol
larin lainasta 'kaihtena lainana. 102.,983,000 
mM'kkaa käytettärväksi lainanantoon kiinni
tettyä vaimutta vastaan eturp.ä.ässä pi,envil
jelijöiUe. Lainasta .on valtiolle takaisin 
maksamatta 87.5 milj. mM'ld\:aa. Varat an
nettiin lainaksi yMiölle 8 % :n vuotuisella 
korolla ja on ne suoritettava tak.aisin 20 
vuoden kuluessa siten, että vuosittain, ensi 
ke:rran v. 1930, suoritetaan 'lainan lyhen
n;yksenä 1

/ 20 niiden al!kuperäisistä nimellis
määristä. 

Frangilaina otettiin vuonna 19·30, ol:len 
'Suuruudeltaan 300 milj. franlgia. Näistä 
varoista on myönnletty maanviljelijöille 
8,274 frangilainaa, joiden: yhtein~m pää
omarmäärä teki 317.2 mi1j. marrokaa., mutta 
ehdittiin lainoista nostaa vain 7,145 lainaa, 
vastaten 264.5 milj. markkaa. Lainat an
nettiin maanviljelijöille 30 vuodeksi 4% :n 
pääoma-alennukseHa, ollen kolmena ensim
mäisenä vuonna suoritettava 8. 7 5 % korkoa 
ja neljännestä rv;uodesta a<lka:en 8 %~ josta 
6.6 % 'korkoa ja lo:i)lpU kuoletusta. lVIaalais
ktmni!Lle ja niiden yhtymille jaettiin frangi
laimja 154 kappaletta, pääomamääJJäJtään 
105.s milj. markka;a. Larinat annettiin 2,1 
vuoldeksi, ollen iko:rikoa kolmena ·ensimmäi
senä vuonna suoritettava 8.75,% ja ndjän
nestä vuodesta alkaen 9.9 %,, josta 6.6 % 
kOII'koa. 

Mitä msinnä tulee dollarilainoihin1 niin 

on niistä 31 päivään viime maaliskuuta 
mennessä joutunut uloshau:n aJaise!ksi 758 
kruppaletta. Vuoden 1932 lopussa ()i}i dol
larilainoja voimassa 4:,286 kappaletta,. niistä 
71.s % ttiloilla, joiden peitopinta-a~a on ol
lut 10 ha, siis pien:ti,loilla. Kun hallitus 
on Osuuskassojen KeSkuslainarahaston ano
muksen mukaisesti !talousarvion yhteydessä 
esittänyt lainae<hdot muutettavaJoo sellai
s:hksi, että yhtiö suorittaisi sanotuista va
roista kor'koa 6 % sekä :kuoJetusta 'vuosit
tain 2 % lainoj·en alkup.e.räisestä nime:llås
määrästä, ja valtiovarainvaliokunta on tä
mäu ehdotuksen hyväksyllO't, voitaneen ky
symys dollarilainoista tässä yhteydessä si
vuuttaa, sitäkin suurerrnmalla syyllä, ikun 
yhtiö mJ7iÖS jo on saanut oikeuden suo:råt
taa nämä •lainat takaisin valtiolle· milloin 
tahansa rlman Esäma'ksuja. 

P.rangilainoihin nähden ,sitä vastoin on 
tilanne toinen s. o. asia on järjestämättä. 
F·rangilainojen l~okonaislutvusta, 7,0173 bp
paletta, on 4,082 kappaletta eli 57.7 % ti
loilla, joiden peltopinta-ala on alle 10 ha. 
Kun näiden lainojen kurssi'n :komi:tus on 
70 %,, on iilmeistä, että asianomaiset Jainam
saajat ovat joutuneet mitä suurimpiin vai
keuksiin. Ja Keskuslainarahaston taholta 
toimeenpantu tiedustelu heidän taloudelli
sesta asemastaan osoi,ttaakin, että vain 
16 .. 3 % pystynee maksamaan lainat tailmi
sin, 7.5.% on epäva1rmoja ja 76.2,% ei 
pysty maksamaan lajnkaan. Jotalkin. tässä 
kohden olisi si,is tehtä;vä ja kun !hallitus 
antaa lupauksia siinä suhteessa, tyydyttä
nee hallituksen vastaus tässä kohden (Ed. 
Vooterinen: Kielteine:nlhän se oli!). tSe oli 
myönteinen. 

QV[itä vihdoin tulee väliikysym~ksen 4) 
kohtaan, joka koskee obligatioiden !käytön 
lisäystä, niin on haUitus siinålkin kohden 
tullut kielteiseen tulokseen. Mitä ha:llitus 
vastineessaan tästä asiasta on lausunut, pi
tänee suurin piir,tein rpaik;kansa. 

Lopuksi en voi olla vielä huomautta
matta eräistä näkökohdista, joilhin viil1i
kysymyksessä viitattiin. 

Välikysymyskirjelmässä esitetään asiat 
siinä valossa ikäänkuin ne olisivat maan
viljelijät, jotka pakkohuutokaup'oissa ki
peimmin ja yksistään kärsivät. Kärsivät 
niistä muutkin. Pakkohuutokauppasaata
vista jäi vuonna 19,31 saamatta 616.6 % saa
misen summasta eli 184 miljoon~aa mark
kaa ja vuonna 19132 51.4 % e'li 2124: mil-
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joonaa mal'Mma. Lainanantajat ovat siis tinen ryhmä tulee äänestämään yksinker
myös paljon menettäneet. taisen pä:LväJjärjestJ~kseen siirtymisen puo-

Esillä olevaa välikysymystä käsiteltäessä lesta (Keskustasta : Olikin odotettavissa ! )-. 
ei voi olla huomiota kiinnittämättä myös- , 
kin siihen, että se on tehty puolueen ta- Ed. P i 1 p p u 1 a: Herra puhemies! Nyt 
holta, jonka hallitus vuoden 1930 vaalien esillä olevassa välikysymylksessä on kiinni
jälkeen, jotika su10ritettiin p-orvarillisen yh- tetty eri!koi1sesti huomiota n. s. frangilainan 
teistyön merkeissä, hal'litsi maata parin kurssitappioiden järjestelyyn ja mitenkä 
vuoden ajan, jolloin eduskunnassa oli 2/ 3 :n hail.litus tulee lopulta suhtautumaan tähärt 
porvarillinen · enelllllJlistö. Tä1löilllhän olisi kysymykseen. Tämlän 300 miljoonan fran
ollut mruhdollisuu,<; omalla hallituksella an- gin suuruinen obligatiolaina, j.on'ka Osuus
natuttaa niitä esity:ksiä, joita nyt 10dote- kassojen keskuslainarahasto otti vuonna 
taan nykyiseltä hallitukselta (V asemma;lta: 1'9130 Ranskasta ihelpottaaikseen ra•hallisissa 
Sepä ei anna!). On syytä palauttaa mie- vaikeuksissa olevien maanviljeliijäin t~.Se
leen, mi'llainen oli !Sunilan hallituksen esi- maa antamalla heille pitempiaikaista luo:t
tysluonnos korkokannan alentamiselksi, esi- toa, on sen jälkeen kuin ma1~kamme irroi
tys, j'Ohon hallitus sittemmin lmatui. Tässä tettiin kullasta, johtanut nämä lainanotta
esityiksessä sal110ttiin nimenO!Ill:aan, että kor- jat suurelta osalta ev~oittamattomiin vai
kokysymyksen ratkaisua ei voitaisi saada keu'ksii1n. Sen sijaan, että tästä lainasta 
yleisen koron säännöstelyn tietä. Hallitus olisi tullut pitkäaikainen vrukautettu laina 
esittilk:in, että säädettäisiin vain la:ki, joka kdhtuullisella korolla, on se lopulta muo
määTä:isi Jroron ylimmän rajan ikaiikessa dostunut hyvinkin kalliskorkoise'ksi ja ar
varsinaisten luottolaitosten u1kopuol~lla ta- voitaan läJhes puolta suuremmaksi alku
pahtuvassa lainanannossa (Vasemmalta: peräistä määrää. Vakauttamistoimenpiteet 
Kuulkaa!). Laki olisi tullut rriin ullen ovat johtaneet lainanottajat niin epävar
vain koskemaan vakuutuslaitosten, ·kasso- maan asemaan, ettei se voi olla vaikutta
jen j:a rahastojen lainanantoa, mutta ei matta heidän taloudenil1!o~dossaan sul1Tta 
Suomen Parukkia, hypoteekkiyhidistyksiä ja yritteliäisyyden he:npautumista. Vielätpä se 
-panD.rlria sekä rahalaitoksia, joilla on oi- on johtanut siihen, että monet lainanotta
keus ottaa talletutksia. Ylin korko olisi jat ovat velkamäärän puolella suuren
lakiehdotuksen mukaan tullut olemaan tuessa olleet paikoitetut jättii1mään tilansa 
7 %. Tällainen oli 'Sunilrun hallituksen esi- vdkojain haltuun. Kun yli 7,000 m:aan
tysluonnos. Se ol:isi tuonut m!l!hdollista viljelijää on joutunut ilman omaa syyn;ä 
helpotusta noin 3~% :lle kiinteistöluo- tällaiseen asemaan yhteiskunnassa, niin ei 
tosta, liikeluotto olisi jäänyt kokonaan u:l- voi odottaa muuta kuin valtiovallan pilk.tti
kopuolelle. Ja tällailsta pidettiin silloin sia toimenpiteitä heidän yJhteiskunn:allisen 
niin tärkeänä, että hallitus oli siithen kaa- ja ta!loudellisen asemansa vakauttrumiseksi. 
dettava ('Ed. Komu: Oli pa:kko kaatua :kun Hrullituksen ta.holta •on odotettu toimen
ev~aadittiin!). Jfailkki tämä oikeuttaa vetä- piteitä tämän kysymyksen lopulliseiksi rat
mään sellaisen johtopäätöksen, ettei vas- kaisemiseili:si ma'hdollisimman Qikeudenmu
tuussa o1len rohjeta tehdä sitä, mitä oppo- kaisesti ja tämän ratkaisun kiireellisyyttä 
sitioasenteessa olLen varuditaan toisten te- tehDstamalla myös maalaisliiton edu:skunta
kevän, ja se on tämä seikka, joka minun ryhmä on ollut pa:kotettu vaatimaan hal
mi~lestäni vie pohjan pois välikysymyJk- litukselta riittävää selvitystä asiassa. Ne 
seltä, niin tärkeitä asitoita kuin siinä kos- toimenpiteet asian hoita!miseksi, mitä ,tä
keteHaankin. hän mennessä on tehty hwllitu!ksen ja edus-

Niirukuin edellä esittwmästäni käy sel- kunnan rtaiholta, että korvauikset kurssitalp
ville, ei sosialidemokraattista ryhmää tyy- pioista on myönnetty vain osruksi ja vuo
dytä hallituksen vastauksessru se kohta, deksi :kerrallruan, eivät ole olleet riittäviä. 
joka koskee :pienviljelijöiden taroudellisen Kun valtio osallistui vuoden 19:32 kurssi
aseman parantamista, ja odottaa Tyhmä tappioiden korvaamiseen vain 4:,900,0218 
sen vuoksi, että eduskunnan helmikuussa mal'kalla ehdolla, että Keskuslainarahasto 
vuonna 1900 tekemä päätös tässä kohden maksaisi senkin myöhemmin vuosivoitos
pikiaisesti toteutetaan. ta:an trukaisin, suorit:Jti: Keskuslainrurahasto 

Ilmoitan samalla, että sosiali'demokraat- itse tämän tappion korvauksena S8Jmanaikai-
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sesti 9,7'19,151 ma!!kikaa ja ·lainanotta:jat 
osaltaa,n. 4,740,186 marklkaa. Kuluvana 
vuonna aiheutuvan kurssitlllppion Qll sen si
jaan valtio ()ttanut koironaan lk:antarukseen 
ja Qn tähän iarlkoitUJkseen myönnetty 20 
mHjoonan markan suuruinen määräraha. 
Ensi vuodelle sen sijaan ei ole mitään mää
rärahaa tappioiden korvaamiseksi eihdotettu 
varattavaksi. Asian näin ollen on nyt kerta 
kaikkiaan <Jtettava ratkaistavaksi, miten ky
symytksessä olevan lainan agiotappiolk:ysy
mys saataisiin 'lopullisesti ratkaistuksi. Lai
nasta Ranskaan suoritettruv:ista maiksuista ei 
lainaehtojen heLpottamisen muodossa ole ai
nakaan nykyisin saatavissa he'lpotusta. 
'l'oistais~ksi ei ole myösikään moodollisuuk
sia saada 1huojennusta lainasta R.anskaan 
suoritettavasta verosta. 

iMi:tä taas tulee lainan ohligati:oiden ta
kaisinosboon suuremmassa määrässä nykyi
sin alempaan kurssiin, kuin vuosittain Jai
nan kuoletukseen tarvitaan, ja joka menet
tely eräissä ulkomaisissa lainoissa on suu
resti :helpottanut agiotruppion ih!oita:mista, 
on siihen olemassa verrattain rajoitetut 
mahdollisuudet. Obligatioiden kurssi1 on to
sin vaihdellut tänä vuonna siinä 5;5-
60 % :in vaiiheilla niiden nimellisarvosta, 
mutta :Suomen mai1kan epäedullinen suihde 
Ranslkan frangiin on asettanut rajoituksia 
niiden ostoon. Osaltaan on ostoa vaikeut
tanut myöslk:in se, että nämä obligatiot ovat 
jakautuneet tuhansiin käsirn pitkin Rarrs
kan maata. Mikäli on [\:errottu, on lKeskUJS
lainarahasto ostanut kaikki obligatiot, jotka 
ovat o'lleet kdhtuullisilla ehdoilla saatavissa. 

Mitä ·sitten tulee tämän lainan käyttöön 
kotimaassa, on siitä annetut lainat myöskin 
verraten pieniä, •lainojen keskimäärän jää
dessä alle 37,000 lmarkan. Tämä johtuu 
siitä, että lainoja on myönnetty, !kuten tar
koitus on <Ollutkin, etu;päässä pienviljeli
jöille heidän 'lyhytaikaisten velkojensa va
kauttamiseksi. Näitä ·lainoja on voimassa, 
kuten ed. Pekkala jo mainitsi, kaikkiaan 
7;270, tehden .pääoma-arvoltaan 368,350,000 
markkaa, siitä maanviljelijöille 7,H6 lai
naa, arvoltaan .262,7-50,000 markkaa ja kun
nilla sekä kuntayhtymiilä 150 lainaa, joi
den pääoma-arvo tekee :105,7SO,OOO marik
kaa. 

:Että närrnä lainat ovat myönnetyt pää
asiassa pienille tiloiUe, osoittaa se, että lai
nat jakautuvat saadun tilaston mukaan 

seuraavasti:. Alle 10 iha peltopinta-alaa ole
ville tiloille on myönnetty 4,082 lainaa, 
57.71 %, 10~25 lha peltopinta-alaa oleville 
tiloille 2,309 lainaa, 32.64 %, 215--150 Jla 
pe'ltopinta-alaa käsittäville tiloilie 504 lai
naa, 7.13 %, ja yli 50 iha suuruisille ti
loille vain 17S lainaa, 2.52 %, siis alle •25 
ha peltopinta-alaa käsittävi1le tiloille on 
myönnetty 7,100 lainasta 6,400 eli '90% 
ka1kista lainoista. 

:Samaa todistaa myöskin tilasto lainojen 
jakautumisesta tilojen kokonaispinta-alan 
mulk:aan. Alle 10 ba kokonaispinta-alaa ole
ville tiloille on myönnetty 3711 lainaa, 
5.25 %, 10-----'50 ha kokonaispinta-alaa ole
ville tiloille 3,852 lainaa, :54.45 %, '50-JOO 
ha suuruisiUe tiloille 1,562 lainaa, 21Z.o9 %, 
ja yli 100 ha käsittäville tiloille vain 1,288 
lainaa, 18.21 %. 

Yli puolet lainoista on siis myönnetty 
tiloille, joiden kokonaispinta-ala on alle 50 
hehtaaria. 

Kun lainat suurelta osalta ovat annetut 
vähävaraiselle pienviljelijäväestölle, joiden 
taloudellinen asema kaikkialla maassa on 
Yerrattain heikolla pohjalla, niin on itses
tään selvää, etteivät ne pysty mitenkään 
kantamaan sitä rasitusta, jonka rahanarvon 
muuttamisen takia yhteiskunta kokonaisuu
dessaan vastuullisena on heidän kannetta
vakseen saattanut. Onkin laskettu, että 
näistä velallisista on noin 75 % sellaisia, 
jotka eivät mitenkään pysty itse lainojensa 
agiotappiota maksamaan, tehden heidän lai
nojensa kokonaismäärä noin 80 % lainoite
tusta pääomasta. 

Että näiden frangilainoja saaneiden 
maanviljelijäin asema todellakin on näin 
vaikea, johtuu juuri siitä, että näillä laina
varoilla tahdottiin valtion toimenpiteillä 
auttaa ennen kaikkea heikommassa asemassa 
olevia viljelijöitä ja että niitä hakivat pää
asiallisesti jo silloin, pulan alkupuolella, vai
keuksiin joutuneet maanviljelijät. Näillä 
lainoilla pyrittiin samaan päämäärään maa
ta[ouden ve}kojen vaikauttamisessa kuin mitä 
on tarkoitettu saavutettavaksi nykyisen 
Maakiinteistöpankin toiminnalla, joka sekin 
voi lopulta johtaa samanlaiseen epäedulli~ 
seen kalliskorkoiseen lainoitukseen, kuin 
mitä nyt ovat nämä n. s. frangilainat. On 
nimittäin huomattava, että vaikka frangi
lainat alkuaan olivatkin silloiseen korko
kantaan nähden edullisia lainoja, eivät ne 
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enää nylkyisissä oloissa, ikorkoikannan il:nto
mattavasti alennuttua, ole sitä ilman kurssi
koroitustakaan. 

Hintam kelhitys on 'V'liime vuosina oHtut 
marutatoustuotannon !J:larj oi ttamiselle varsin 
epäedullinen. Onhan kotimarklkinoiHa :myy
tålvien maataloustuotteiden:, joita maanvil
jeli:jäi'lll :myynJtituota1JIDJosta 0111 suurin osa, 
tukkuhintaindeksi, verrattuna, vuoteen 1926, 
vain 75,. !kun se esim. kotimarkkinateolli
suustavwroihin nähden on ollut 93 ja~ tuon
titarvaroilhln nähden niinikään 93. Vienti~ 
tavwrR~in yleinen tukkuhint3!indelksi oli elo
kuussa 80. 

Moo:nviUelidät ovat siten joutunee:t osta
mista:amJ tarviikkeista ma;ksamaa:n suhteeNi
S€Sti huomattavasti !korkeamman hinnan, 
'kuin mitä ovat tuotteistaan saaneet. Maa
taJlouden jo normaaJioloissaikin heikiko kan
oo:ttawarisuus on pääasiassa tästä hintain 
epäedullisesta lrehityksestä jo:htuen muodos
tunut yhä iheiko.mmaiksi. Olihan jo v. 1929-
1930 kannattavaisuus kirja.!llpitotiioilla vairn 
2.4-3.5 % ja tämän jälike:en ei kannatta
vaisuusprosenrtti ole osoittanut sanottavaa 
nousua. Kun ki,rja.npitotiloiHa, jotka edus
tavat maamme parihaita tiloja,. kannattawai
suus on il1äin heikko, niin täytyy samoa, että 
se suur:i!mma:ll:e osaille tiloista on epäilemättä 
vieläkin heikompaa. 

Pankkilainoja saaneiden maanviljelijäin, 
jotka siis ovat enimmäkseen pientila:llisia, 
taloudeninen asema on myös vaikeutunut 
siitä syystä, että si:vuwnsiomahdollisuudet 
ovat suuresti vähentyneet, vielä[lä monin 
paikoirn lkuivuiiJCet miltei olemattomiin. Näin 
o1len ovat frang;ilainojen vd.kakirjojen edel
lyttämät suoritulkset ilman kurssikoroitusta
'kin larnansaa;jien varsin raskaat hoitaa. Ja 
kun nykyisen ikunssin muka•an koroitettuna 
frangilainoista vuosittain suo,ritettavat mak
sut nousisivat 14--15 % :ririn, tuntuu sel
vältä, ettei agi<otruppiosta aiheutuvia lisä
maksuja voida miHään oikeudeilla vaatia 
muutenkin vrursin raJSka,asti ·ve'lk~mntmrei
den lainarrottajain kannettavaksi. Eri olisi 
valtiovailoo kannailta liioin tarkoituksenmu
kaista. a,ntaa tämän a:vuffiamiseksi tDJrkoite
tun toimenpiteen muodostua tuhoisalksi 
niiJle yli 7,000 maan'V'il'jelijätperheiUe, joi
den ti,lat orvDJt nykyisin nä'iihin frangilainoi
hin kiinnitetyt. Tä1mä tunltursi päinvastoin 
sitälkin kohtuurttomanrma:lta,, kun nämä fran
gilainoja ottan<eet ma,anviljelijärt epäi'le
mättä lmitsovat voivaiJJSa täydellä oiumudel~la 

odottaa; etteivät he joudu 1kärsimäi:i1Th siitä, 
etJtei vairtio ja ikan.samtaloutemme ole voinut 
vallitsevDJn maailmanpularn vuoksi pitää 
raili.armme a,rvoa valk:avana ja entisessä kul
ta-arvossaan. Tästä myÖSkin johtuu, ettei 
minkäänilainen ludkittelu väihemmän va:ra1-
listen ja kokonaan ylivellkaantuneiden lai
naoottajien väiliiHä:, 'jotka joutuisivat ittse 
osaltawn kurssierotuksen malksrumaan, eikä 
myöskää1n jaoittelu pienem'J)ien ja. suurem
pienJ tilo~ien omistajien vä.liHä tässä suh
teessa voi tulla kysymylkseen, vaam on :täy
de1linen va:paus kurssieron suorittamisesta 
ulotettava kaikkilin lainairuJaDJjiin. Sama.a. on 
saJlliOttava suurin piirtein niiih~n lainoihin 
nälhden~,. joita on annettu kunniille ja kun
tay!J:ltymiHe. Suurin osa näitä lainoja on 
maML köyhimmil'lä kunnJiHru ja ihuoma,ttava 
määrä Pohjois- ja, Itä~Suomessa, sellaisilla 
kunnilla, jotka jo ovrut saaneet kunn:al.listen 
asiainsa hoitoon useam rvuoden aiika,na suo
raTIJaista valtion avustusta ja hu0t1llilittavia 
he~potufksia .lainojensa korikOS'Ilorituksiin 
vDJ1tiolta. 

:M'iHä tavoin olisi parhaiten näiden lruino
jen kurssitappioiden suoritus siis järjestet
tävissä? 

Tämän kysymyiksen jdhtuu ;tekemään 
sii,tä syystä, että eräi1Jlä truhoiHa on lausuttu 
sel1ainenJkin ajaJ:us, että Kesikuslaina:rahas
ton <>lisi otetta;va tllimä tEUP:Pio ikannettawa:k
S'een: tahi, että ainakin sen va~rarahastot olisi 
siihen ensiru käytettävä. Kuitenikin Kookus
la:htarah.as:ton ;,a,rara:h.astojen käyttäminen 
agiotrup,pioiden ikorvaamiseiksi muodostuisi 
maatalouden luotto-oloille hyvinikin lkohta
lokikaaik:Si. .Tos nämä Kes[ms!laina;rahaston 
korottomat varat ikäyrtettäisiin mainittuun 
tarkoitulkseen, olisi sen sil:loiru luonnol:lisesti 
huomat;taiVasti koroi.Jtettava muista käyttöva
roista antamiensa hwttojen korkoja. Tämä 
koroitus tulisi silloin ikoskemDJan maanvil
jelijäin liikeluoton korikoa,. jost8J korlro jo 
nylkyisinikin, ma:atalouden heikoru lkantnakta
vaisuuden huomioonottaen, on liian korkea. 
Täitecru myöskin fralll!gi1aånojen kurssitap:pio 
siirrettäisiin sellaisten Jainanottrujain kan
nettavaksi, joiHa ei ole mitään te'lmmistä 
frangilainan kanssa. Myöskin on otettava 
huomioon, että jos Kesilmslainarahaston 
omat varat näin k01konaan menetettäisiin, 
voiSi se huomatta,yasti heiikentää sen luottoa 
se'kä lkotima,assa että u1komailla. 

Näin oTien niin hyvin käytännöLliset ikuin 
ka>iiklki kohtuussyyt vievät siihen lopputu-



1okooen, että valtion on otettav·a ikantaruk
seen näistä kurssitappio~ta ailheutuvat rasi
tukset. Valti'O on joutunut monella muulla
kin tavoin autta.ma.an vaikerulksissa olevaa 
maa,ta:louttamme, ja on ne uhraukset olleet 
pääelin1keinomme tukemisen kannalta vä:lt
täanättömiä. Ky;symyksessä olevan frangi
lai'nan ottaminen on ollut yihi niitä toi
menpi,te,itä, jonika tarkoituksena oli vai
keuksi,s!sa olevien maanviljelijöiden autta
minen korkealkorkoisten lainojen muuttami
seksi helpommin hoidettaviksi kuoletuslai
noi,ksi. Tämä toi:menpide suoritettiin lisäksi 
kaikessa yhteisymmärryksessä valtiovallan 
kanssa. Laina saatiin valtion takuulla ja 
kai,kki asiantuntijat pitivät silloin lairnaa 
edullisena seikä sen ottaJmista myöskin koko 
maa:lle hyödyllisenä. Nyt tilanne näidenlai
nojen suhteen on os'Oitrtanut muodostuneen 
koko maallemme vahingoksi ja ennen kaik
kea juuri fra:nrgi,lainoja ottanei'lle ma,anrvil
jelijöille seiJ:laiseksi, että he saavat elää päi
västä päivään .selJaisessa uhanalaisessa ti
lanteessa, etteivät voi tietää, milloin heidän 
koko taloutensa sortuu tämä1n takia. Hei
dän omakohtaiset p.arhaatkaan py~kimyk
sensä eivät ole voineet pelastaa nylkyistä 
uhalllalaista tilannetta, ;siksi se on omiaan 
lamauttamaan kaiken yritteliäisyyden. Imot
tamus panil\lkipiirei!Ssä on heikentynyt fran
gilainoja ottaneiden maanviljelijäin koh
daHa siinä määrin, että melkein kaiJkille on 
uuden luoton saanti osoittautunut miltei 
mahdottomaksi. Niidenkin lainanottajain, 
jotka ovat kääntyneet Maakiinteistöpankin 
puoleen laina-anomuksella, anomukset ovat 
tulleet hyljätyiksi senvuoksi, että Maa
kiinteistöpankki on koroittanut frangilai
nan nimellismäärästään 100% :lla. Tilojen 
kaupoissa aiheuttaa frangilainakiinnitys 
myöskin suuria vaikeuksia. Useasti sattuu 
niin, että ostaja ei halua ottaa frangilainaa 
vastattavakseen, vaan tahtoo mieluummin 
suorittaa sen. Kun tällainen laina on mak
settava frangin kurssin mukaan koroitet
tuna, seuraa tästä, että joko kaupasta ei tule 
mitään tahi että tuo kurssierotus nielee 
kaiken &en, mitä myyjälle muuten olisi tilan 
kauppahinnasta velkojen yli jäänyt. Myös 
tilojen pakkohuutokaupoissa tuottaa fran
gilairnakiinnitys suuria haittoja, kun monet 
velkojat tavallisesti jäävät ilman minkään,. 
laista osaa tilan hinnasta ja joutuvat hake
maan silloin saataviaan takaajilta, siten 
lisäten vieläkin suuremmassa määrässä 
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vaikeuksiin joutuneiden maatalouden har
joittajain lukumäärää. Tällaisen näistä 
frangilainoista johtuneen ,epämääräisen ja 
sangen valitettavan tilanteen selvittämiseksi 
onkin eduskunta lausunut kuluvan vuoden 
agiotappion korvaamista koskevan käsitte
lyn yhteydessä sellaisen toivomuksen, että 
olisi otettava harkittavaksi, eikö frangilai
nojen agiotappiokysymystä voitaisi nyt jo 
lopullisesti ratkaista. On jo kulunut lähes 
vuosi siitä, jolloin eduskunnassa tämä toivo
mus on lausuttu, eikä vieläkään ole esi
tystä eduskunnalle asiassa annettu. Halli
tuksen taholta on nyt ilmoitettu, ettei halli
tus tule asiassa antamaan ainakaan sellaista 
esitystä, että yhteiskunta kokonaisuudes
sa·an kantaisi sen vastuun, johon lainanotta
jat ilman omaa syytään ovat joutuneet, 
vaan että se harkitsee vain tilapäisiä toi
menpiteitä asian järjestämiseksi. 

Kun maalaisliiton taholta käsitetään, min
kälaisessa epätoivoisessa asemassa frangi
lainoja ottaneet maanviljelijät ovat saaneet 
dää ja työskennellä jo kolmatta vuotta, niin 
voi jo todellakin kohtuudella vaatia, että 
nämä tuhannet, toivottomuuden tilassa jat
kuvasti elävät viljelijäperheet olisivat saa
neet siirtyä uudelle alkavalle vuositaipa
leelle toivorikkaammalla mielellä ja tietoi
sina siitä, että yhteiskunta olisi heillekin 
jakanut tässä asiassa oikeutta. 

Ed. Pitkänen: Herra puhemies! 
Kuullessani hallituksen vastausta välikysy
mylkseen jouduin ajattelemaan, että tämä 
on todellakin kovaa puhetta veikaisille hä
dässä oleville ja kurjuutta näkeville, se on 
niin kovaa puhetta, että eivät ne voi sitä 
ilman siihen jollakin tavalla vastaamatta sie
tää. Ennen ei ole täällä eduskunnassa näh
tävästi ve1lkaisen talonpojan ja erittäinkin 
hädässä olevien köyhien ihmisten asiaa kä
siteltäes~ii kuultu tällaista puhetta muuta 
kuin tietääkseni tuomari Tannerilta. Minä 
en uskoisi, että hallitus vastausta laaties
saan olisi käyttänyt tuomari Tanneria sih
teerinään; mutta kyllä siinä se henki on niin 
täydellisesti, ettei paljon muutakaan voisi 
olettaa. 

Minä !luulisin, että jos hallitukselle elon
päiviä jatkuu hyvinkin pitkälle, niinkuin 
kaiken todennäköisyyden mukaan jatkuu, 
niin tämä hallitus lietsoo nähtävästi saman
laisen talonpoikaisliikkeen esille kuin Tans
kassa jo on ollut. Nähtävästi hallituksella 
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on jo keinoja myöskin varattuna senkin va
ralta; annetaan pamppua ja asetetaan ta
lonpojat, nälkäiset, kurjat, hädässään huu
tavat talonpojat. Tällainen komento edis
tysmieliseltä hallitukselta ja tällainen vas
taus on todellakin sellaista, että talonpoi
kien täytyy alkaa pelätä hallitustaan. 

Hallitus on nähtävästi nyt Suomen Pan
kin johdon kanssa yhdessä suunnitellut 
täysirynnäkköä pula-asioita ajavaa maalais
liittoa vastaan. Minä mainitsen Suomen 
Pankin johdosta sen takia, että olin tilai
suudessa kuulemaan pääjohtajan opetusta 
kunnallismiehille tänä päivänä. Se oli niin 
kyynillistä, en voi muuta sanoa, ilvehtimistä 
köyhien asialla. Samanlaista on myöskin 
hallituksen vastaus. Muulla tavalla sitä 
ei voi arvostella. Hallituksessa niinkuin 
Suomen Parrkissakin ollaan hyvin iloisia ja 
tyytyväisiä, kun tilanne on sellainen kuin 
se nyt on. Onhan Suomen Pankissa sete
liä tavattoman paljon, kassat on yksityis
pankeissa täynnä, mitään diskonttausta ei 
Suomen Pan'kissa tapahdu. Tätä Suomen 
Pankissa ja hallituksessa pidetään erin
o m a i s e n a r i k k a u d e n m e r k k i n ä. 
Vielä Suomen Pankin pääjohtaja selitteli, 
että kun kauppatase on niin erinomainen ja 
valtio on voinut maksaa velkojansa, niin 
muuhun tulokseen ei voi tulla kuin siihen, 
että asiat ovat niinkuin niiden olla pitääkin. 
Hallitus ja Suomen Pankki laskevat, että 
kun rwhaa tulee tähän maahan, niin jalkau
tulkoonpa se millä tavalla twhansa, varklka se 
jäisi yhden tai kahden miehen pussiin, niin 
se on sittenkin hyvä. Mutta kumminkin 
kansa nääntyy tällaisen politiikan vallassa 
ollessa, se auttamattomasti nääntyy. Ilman 
työtä ja ilman toimintaa ei voi tämä kansa 
tulla toimeen. Ainoa, minkä varassa ele
tään, on metsärikkauksien tuhoton myynti. 
Nyt ehkä myydään ja ollaan pakoitettuja 
myymään niin paljon metsiä, että sekin toi
menpide kostaa tulevaisuudessa itsensä 
(Eduskunnasta: Parempaa kuin lainaami
nen!). Niin, parempaa kuin lainaaminen, 
mutta minä luulen, että elämä kun jatkuu, 
niin vielä metsien myytyäkin lainataan. 
Nyt syödään joutenollessa ne varat, mitkä 
metsästä saadaan ja ollaan tyytyväisiä vain, 
että pankit voivat hyvin. 

Vielä on mainittava, että tämä metsien 
myynti on erittäin tuhoisata sen takia, että 
metsien jalostuslaitteiden omistajat ovat 
niin rengastuneet lujasti, että ne eivät 

suostu maksamaan, ei edes puolta raaka
aineen todellisesta arvosta ja myöskin työ
palkkoja ei olla halukkaita korottamaan 
edes sille tasolle, että kunnat vapautuisivat 
työväestön perheiden elatuksesta. Mutta 
Suomen Pankin pääjohtaja oli tyytyväinen, 
että näin se pitää ollakin ja näin aina tulee 
olemaan kapitalistisessa ja muullakin ta
valla järjestetyssä yhteiskunnassa. Kannat
tavaisuus pitää luoda tuotantolaitoksille ja 
kapitaalia, pääomaa, on koottava. Sirs halli
tuksen ja Suomen Pankin pääjohtajan mie
lestä eletään erinomaisessa ihannetilassa. 

Minä olen kuullut, että Mussolini Ita
liassa olisi aikoinaan jossakin puheessaan 
opettanut virkamiehiä ja maan hallitusmie
hiä vähän toiseen tapaan. Hän on käske
nyt virkamiestensä !katselemaan pitkäille kan
san keskuuteen ja opettelemaan tuntemaan 
kansaa. Meillä ei katsele hallitusvalta kan
saan päin. Virkamiehiä nähtävästi opete
taan hallitusvallan taholta, että on katsel
tava, että virastohuoneessa on kaikki kun
nossa, mutta kansan asiain tuntemista ei 
ole meillä opetettu. 

Hallituksen vastaus oli pakkohuutokaup
pojen lykkäysasiaan nähden aivan kieltei
nen. Ja se todistaa sitä, että hallitus ei 
tunne tilannetta. Tai jos se tuntee, niin sillä 
täytyy olla jokin suunnitelma, sen takana 
päämäärä, johon se pyrkii tätä onnetonta 
tietä käyttäen. Nyt kun huutokaupataan 
niin kiinteää kuin irtaintakin omaisuutta 
niin luonnottoman paljon, ettei niille enää 
löydy ostajia ja tilatonta väestöä syntyy 
siinä määrin, että kaikki asutustoiminta on 
aivan turhaa sen rinnalla. Enemmän näh
tävästi vuodessa, tämänkin kuluvan vuoden 
aikana, tulee tilatonta väestöä kuin mitä 
viiteen vuoteen on asutettu. Tätä tietä 
eteenpäin kulkien ollaan todellakin kohta yh
teisessä köyhäintalossa. ,Jos vasemmistohal
litus olisi, niin minä olisin valmis väittä
mään, että hallitus pyrkii siihen päämää
räänsä, etttä mitä pahempi sitä parempi. 
Mutta minä en nyt, kun se vähän kummin
kin vivahtaa niinkuin porvarillisuuteen tä
mäkin hanitus, m.iin minä en oikein ottaisi 
uskoakseni tästä haNituksesta sellaista (Ed. 
:K!omu: Onko vaaleanpunainen ~). 

Minä luulisin, että jos hallitus ja Suo
men Pankin pääjohtaja ottaisivat nyt kesä
lomien perästä talvilomia ja pistäytyisivät 
Savon ja Karjalan sydänmailla, asuisivat 
siellä taloissa sellaisissa, joissa on kaksi-
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neljä lypsävää lehmää, vieläpä jonkunlainen 
hevonenkin, söisivät sitä samaa ruokaa, jota 
tällainen ta1lo, j.oka saattaa olla myöskin jo 
ulosmitattu ja se koettaa kerätä kapitaalia 
vaatimusten mukaisesti kalliita korkoja vel
kojilleen, söisivät tällaisessa talossa samaa 
ruokaa ja asuisivat samoissa olosuhteissa pa
risen viikkoa, pitäisivät sellaista leppoisaa 
talvilomaa siellä, niin kotiuduttuaan ei hal
litus puhuisi enää, näistä asioista puheen 
ollen, tällä tavalla. Ja Suomen Pankin 
pääjohtajakin alkaisi ymmärtää, onko sa
mantekevää, ostetaa.:nlko halvalla kantora
halla raaka-aineita sahateollisuudeHe ja 
maksetaan!ko palkkoja ja minkä verran 
maksetaan. Minä luulisin, että sen perästä, 
pU'rueen näistä asioista tullen, ei ainakaan 
näin kovana oltaisi. 

Jos pääjohtaja Ryti olisi ollut väliajalla 
siellä esitelmäpaikalla kuulemassa kunnal
lismiesten arvostelua hänen puheestaan, 
niin minä luulen, ettei ainakaan hän sallisi 
huomispäivän sanomalehtiin reklamoida sitä 
esitelmää hyvin suurin otsikoin. 

Hallituksen vastaus korkokysymyksessä 
oli myös kie]teinen ja sen perustelut olivat 
aivan ihmeelliset. Kun on tilanne sellainen, 
että tuotanto ei kannata maataloudessa, ei 
millään pelillä sitä nyt saa kannattamaan 
muut, kuin nähtävästi pari, kolme viljeli
jää Suomessa lienee sellaisessa asemassa 
näin vuosina, niin on luonnotonta, että hal
litus pitää aivan sopivana vielä nykyisen 
korkotilanteen. Eikä ollut liioin pahaa sa
naa sanottavaa jälellekään jääneestä korko
tilanteesta, melkeinpä sitäkin hallituksen 
puolesta kaunisteltiin ja asetuttiin ymmär
tävälle kannalle. Hallitus vastauksessa 
asettuu sille kannalle, että korkoa ei saa 
säännöstellä sen pitemmälle kuin ainoastaan 
rikollista koronkiskontaa ei voida sallia. 
Se on lailla estettävä. Mutta kun hallitus 
ei ole niissä mittasuhteissa turhantarkka, 
mikä on rikollista koronkiskontaa, mikä ta
vallista, niin jää ajattelemaan, että onko
han rikollista koronkiskontaa sitten ollen
kaan. Kun esim. jälelle jääneinä vuosina 
pankkien korko oli aina 15 ja 16 %, vuo
tuiskoroksi laskettuna, niin jopa melkein pi
tää sanoa, että eiköhän olisi jo siinä rikok
sen vaiheilla tällainen toiminta. Ja nyt 
kun tuotanto tuottaa tuskin 2

/ 3 , vieläpä toi
silla aloilla puolen vain siitä, mitä silloin 
jälelle jääneen korkokauden aikana tuotti, 
ja pääoman arvo on laskenut ehkä 

60% :akin, niin nyt hallitus on valmis pitä
mään 9 ja 10 % :n vekselikorkoa aivan luon
nollisena ja lainoista 7-8 %. Minä sanon: 
9 ja 10. Hallitus ei sitä usko, että korko
kanta on näin korkea, mutta minä olen en
nenkin tarjoutunut todistamaan ja väittä
nyt ja todistanut hallituksen tiedot vääriksi 
ja niin olen valmis tekemään nytkin. Hal
lituksen ilmoittamat korkoluvut eivät ole 
todellisia. Puhutaan tosin yleensä siitä, 
että korkoja on alennettu, ja täytyy myön
tää, että onhan niitä jonkin verran alen
nettu. Mutta eräskin pankki, joka kirjoit
taa kuittiin, että k6rkoa peritään vain 7 %, 
se kirjoittaa sitten suomenkielellä ja ruot
sinkielellä, että kuluja peritään niin ja niin 
paljon; se on provisioni toisella kielellä ja 
kummankin sanonnan perään on pistetty 
jokin pyöreä summa vain. ,Ja nämä kun 
lasketaan yhteen, on korko 10 %, leimavero 
vielä lisäksi. Tämä on totuus, ja tämän kun 
tietää, niin täytyy aivan ihmetellä, että 
maan hallitus on niin vähän tietoinen näistä 
asioista. 

Velkaantuneita talonpoikia ihmetellään ja 
pidetään jonkinlaisina rikollisina, että ne 
eivät pysty velkaantumatta suorittamaan 
korkojansa siitä luotosta, jota ne ovat ta
loutensa edistämiseen ja neuvontaan perus
tuvaan edistykseen käyttäneet. On sanottu, 
että tällaiset talonpojat saavatkin sortua ja 
tulla parempia tilalle. Sehän termi kuuluu, 
että jos Mikko lähtee, niin Matti tulee ja 
päinvastoin. Eikä se harmita hallitusta, jos 
maanviljelijä lähtee ja räätäli tai kauppias 
menee hänen taloonsa työtä jatkamaan. 
Minä en ihmettelisi, että talonpoikaisluokka 
on velkaantunut viimeisinä vuosina, sillä 
pienellä laskuesimerkillä voi osoittaa, että 
koron ollessa niin korkealla kuin se oli, 
12-16% :iin, niin eihän tarvinnut monta-· 
kaan vuotta, 5-6 vuotta, silloin oli velka 
kertautunut. Tämä on totuus ja juuri pää
asiassa tästä syystä ovat nyt talonpojat 
siinä ahdingossa missä ne ovat. 

Vielä on väitetty, että korkoa ei voida 
säännöstellä senkään takia, että raha on 
niin kovin arka. Se pakenee käsistä, jos 
vain joitakin rajoituksia kapitaalin omista
jien pyyteille asetetaan. Minun ei tarvinne 
muuta huomauttaa tässä kohdassa kuin sen, 
että korko oli säännösteltynä lailla ennen 
ja se oli säännösteltynä hyvin kauan. Eikä 
tästä maasta rahat olleet loppuneet silloin
kaan. Rahaa oli nähtävästi toisinaan vielä 
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paremmin ja ainakin sitä lainattiin inhi
millisemmällä tavalla kuin nykyisin. Kun 
tällaista menoa on vuodesta vuoteen jat
kunut ja kwpitaali ahneudessaan on men
nyt niin pitkälle, että on saattanut talon
poikaisluokan aivan häviön, kadon par
taalle, niin ei vielä nytkään huomata, että 
olisi syytä kääntyä. Minun mielestäni kaik
kein parhaiten pitäisi nyt opettaa halli
tusta ja valtiovaltaa yleensä nämäkin 
viime aikoina toimeksipannut toimenpiteet. 
Mainitsen vain, että suurilla ·kustannuk
silla on täytynyt saada 1\;laakiinteistöpankki 
toimintaan ja kaikenlaisia valtiolle kalliita 
toimenpiteitä on täytynyt toimittaa. Ja 
tämä sentakia, että ei ajoissa ole lähdetty 
a.sioita korjaamaan, vaan on niiden annettu 
kehittyä itsekkäiden ihmisten mielipiteiden 
mukaan toisille ihmisille onnettomuudeksi 
(Keskustasta: Oikein!). 

Kun sitä tahdotaan niin erityisesti alle
viivata, että raha on niin arka olio, että se 
luiskahtaa pois piiloon silloin kuin siihen 
vähänkin kosketaan, niin oli ihmeellistä, 
että vuonna 1917 ei näin asioita arvioitu. 
Silloin oltiin kaikissa piireissä yksimielisiä 
siitä, että talonpojan vilja-aitan avain on 
otettava yhteiskunnan talteen. Ja niinhän 
se tehtiin. Silloin ei pelätty sitä, että vilja 
saattaa kadota, se vain pantiin toimeksi 
(Ed. Komu: Se katosi!). Mutta kummin
kin talonpojat ymmärsivät silloinkin ja ne 
alistuivat tällaiseen toimintaan ja olivat 
itse mukana säätämässä elintarvelakia. Mo
nikaan ei silloisista maalaisliittolaisista 
edustajista nähtävästi ollut vastustavalla 
kannalla. Mutta nyt, kun samoille piireille 
tahdottaisiin jonkunlaista helpotusta, niin 
silloin hallituksen taholta ilmoitetaan, että 
se on suuri mahdottomuus. 

Tämä maalaisliittolaisten urakka, ajaa 
köyhäin ihmisten asiaa täällä eduskunnassa 
ja yleensäkin, silloin kun vasemmistokin 
luopuu tällaisesta asianajosta, on todellakin 
raskasta urakkaa. Minä kun tein 1932 val
tiopäiville tultua aloitteen koron lailla sään
nöstelemisestä, olin mielessäni aivan varma, 
että vasemmisto kannattaa tätä aloitetta. 
Se ei tullut käsiteltyä viimeisillä valtiopäi
villä. Olen uusinut saman aloitteen ja 
minä uskon, että vasemmisto ja oikeisto 
yksissä neuvoin pitelevät sen aloitteen taas 
pöydän laatikossa maalaisliittolaisten mieli
pidettä vastaan, eduskuntakauden viimei
seen päivään asti, niinkuin viimeisessäkin 
eduskunnassa tapahtui. Se oli niin läpi-

näkyvää keinotekoista hyvän asian jarrut
tamista, että sitä ei enää voitu salatakaan. 
Se tuli aivan julkisesti näkyviin, että aloi
tetta ei lasketa esille. Ja erittäinkin va
semmiston edustajain toimenpiteet laki
valiokunnassa olivat aivan selvä todiste 
siitä. Silloinkun tahdottiin ottaa asia esille 
ja olisi ollut jo sii!hen tilaisuuttakin, niin 
j01ku konsti keks~ttiin ja sitten äänestettiin 
ja vasemmisto oli aina valmis oikeiston 
kanssa päättämään, että aloitetta ei oteta 
esille. 

Nyt näyttää siltä, että h a i 1 i !t u s iJmo
lehtii tästä tällaisesta asiain jarruttami
sesta. Ja sitenhän se käykin paremmin 
päinsä kuin ylksistään valiokunnassa ole
vain edustajain toimenpiteestä. 

'Täällä kultaklausuliasiasta ovat jo puhu
neet useat edustajat, joten sen sivuutan 
verrattain lyhyellä. Minä vain mainitsen, 
että kun on moi·tittu hallituksen taholta 
niitä talonpoikia, jotJka ovat velkaantuneet 
ja ovat olleet pwkotettuja ottamaan suuria 
kiinnityslainoja, e~vät nämä talonpojll!t ole 
huonoa ainesta. Jos silloin, kun frangi
laina ja dollarilaina maahan hankittiin ja 
jaettiin, jos silloin olisi joku lainan ottajia 
tuominnut, niin se tuomitsija olisi ilmei
sesti saanut jotensaikin ytksicmielisen vasta
vä~töksen. Ne talonpojat jo huomasivat 
silloin ajan vaatimuksen hoitaa ·talonttansa 
ja hoitaa ralha-asioitansa ja etsiä apua sel
laisesta, mikä niissä oloissa näytti autta
valta. Nyt jos niitä on narrattu thallituik
sen ja luottoa jakavain rahalaitosten ta
holta, niin ei niitä voi millään tavalla 
syyttää siitä, että ne ovat itseänsä anta
neet narrata, mutta \kyllä narraajille on 
syytös jätettävä. 

Minä muistan sen ajan, kun Kesik:us
lainarahastossa ikesku.steltiin siitä, että us
kalletaanko !kirjoittaa velkakirjaan ehto, 
että jos Suomen markan arvo muuttuu, 
niin velansaaja on velvollinen maksamaan 
liså;maksua ainapa 40 % :iin saakika. Tätä 
estettiin silloisen hallituksenkin taholta ja 
erittäinkin Suomen Pankin taholta kirjoit
tamasta. Eivätkä myösikään ne asiantunti
jat, jotka olivat Keskuslainarahastossa sil
loin mukana, ei niistä yksilkään puotltanut 
tällaista rei1lua ja rehellistä ehtoa sinne kir
joitettavaksi. Silloin pidettiin aivan mah
dottomana sanoa velanottajalle, että saatat 
vastata 40% :iin saakka lisää, mitä olet 
velkaa saanut. Mutta nyt muutaman vuo-
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den perästä on lisätty 100 % :lla velkaa ja 
nyt se pidetään hallituksen taholta aivan 
luonnollisena, että niin se saa ollakin. 
Nämä velanottajat eivät ole rikollisia. Nii
den tahdosta ei •ole markka kullasta [uis
kalltanut ja ne eivät voi mitään sille, että 
näin on tapahtunut. Ja !kumminkin tämä 
toirrnenpide, marka;n kullasta erottaminen, 
tuottaa vientiteollisuudelle ja erittäinkin 
kotimarkkinateollisuudelle suuria voittoja. 
Näanä voitot maksatetaan nyt siis näillä mo
niilla tuhansilla köyih.illä talonpojilla ja :hal
litus on tällaista politiikkaa valmis tuke
maan. Tärrnä kultaklausuulijuttu on niille 
talonpojille, jotka ovat ottaneet näitä kul
talainoja, siinä suhteessa erittäin onneton 
ja vaatii kiireellistä järjestämistä, tkun 
niitä ei kukaan auta, ei Maakiinteistö
pan!kki, ei asutusha;llitus, ei niiden tiloja 
lunasta huutokaupassa !kenkään, ne mene
vät armot;ta luotonantajille tai syrjäisille 
huutajille. 'Tällä tavalla pakkoluovutetaan 
köyhien ihmisten omaisuutta toisiin käsiin 
ja tehdään mitä suurimmassa määrässä 
onnettomuutta suurille i'hmisjoukoirle. 

Herra valtiovarainministeri mainitsi, että 
vapaaehtoinen sopimus kaikissa luotto
ja korkoasioissa on se, jolle on annettava 
kaikki voima ja valta ja arvo. Mutta tämä 
vapaaehtoinen sopimus on sitten!kin kovin 
vaarallista nykyisin ja kovin vaikeata, sillä 
e~hän mistään uudesta luotosta ()le kysy
mystäkään. Oniko se mitään vapaaeJhtoi
suutta, kun entisiä van:hoja luottoja V·ain 
sisäänkannetaan ja aina uudistuspapereissa 
mitä kalleinta korkoa vaaditaan. MHlä ta
valla tämä velrullinen on siinä sopimuk
sessa va:paaehtoineu sopimuskumppaui ~ Sil
lähän. ei ole mitään valtaa, siltä on ka:Uk:ki 
valta pois. Hänen on maksettava se mitä 
vaaditaan tai annettava sitten kaikki omai
suutensa ve~kojille. 

Ed. Pekkalan ~ausunnon johdosta vielä 
muutama sana. Ed. Pekkalalla on sama 
valoisa käsitys, kuin ·hallituksellakin, ny
kyisestä taloustilanteesta. Hän on kovin 
iloinen ja pitää jo niinkuin kaikki tehtynä, 
kun metsänhinnat ovat jonikunverran nous
seet ja metsää saa nyt 'kaupwksi. Mutta 
hän unohtaa suurelta osalta erään tosi
asian, että ne tilat, jotka nyt on pakko
huutokaupan uhan alaisina tai ovat jo ulos
mitattuina, nii'llä tiloilla ei tavallisesti ole 
enää metsää. Niillä on ollut velat ja suu
ret korot vastattavana ja niiden on vuo-

desta vuoteen ·tä,ytynyt tätä metsää antaa 
velkojilleen, ja sillä twvalla hävittää ne 
mahdollisuudet, mitkä nyt olisivat häneUe 
erittäin tarpeeJlliset. Hän kyllä huomasikin 
jo pienviljelijöihin nähden sen sanoa, että 
niilläihän tavallisesti ei ole sanottavasti 
metsää myytäväksi. 

Minä suosittelisin vielä lopuksi, että 
kun tästä välikysymyksestä käymme äänes
tämään, niin maalaiset edustajat vaserrn
miston puolella ottaisivat kerrankin köy
hän asian huomioon ja yhtyisivät maalais
liitto1aisten !kanssa tällaista !köyhiä ikoh
ta:an röyhkeätä ha'llitusta opettamaan. 

Puhemies (koputtaen) : Kutsun pu
hujaa järjestykseen. 

Ed. V e h k a o j a: Kun tekemäilTIJme väli
kysymys tuli julkiseksi, niin maan saniO!llla
lehdet ä:läihtivät siitä miikä milläkin ta;
valla. OirkeistoleLh:det olivai pois suunnil
taan, sillä ne katsoivat, että on. aiheetonta 
ryhtyä välikysymyksillä :hallitusta vaivaa
maan. V asemmistolehdet, Sosialidemokraat
ti etunenässä, taas moittivat mei•tä siitä, 
että välikysymys on tullut aikana, jolloin 
jo pulatitlarrteesta on selviydytty. Ja yleen
säJkin sanl()maJeihJdi:stö niin oikealla 'kuin 'V'a
semmallakin on jo pitkän aikaa puhunut 
ja julistanut sellaista ,.,;botuutta" mieles
tään, että pul8J-aika on 'V'oiJtettu ja sivuu
tettu. Ja tämä sa;manlainen mieLipide on 
esiintynyt myöskin suu~ena osalla edUiskun
nan enemmistöä. Ja samalb ikanna:lla ,tun
tuu olevan maan ~hallitus. Niini!kä.än siitä 
osoittaa aitvan iSehästi he;r:ra valtiovar.a·in
mini,sterin antama vastaus teikemäämme 
väli!kysymykseen. TäJhän samaan kuoroon 
ovat myöskin yhtyneet meidän maamme 
rahalaitokset aina Suomen Pankkia myöten. 
Nekin ovat juli:staneet jo a:siwmiestensä 
kautta pi,tikän aikaa, että nyt ta1ompoika 
elää onrr1emsta aikaa, se 'on sivuut,tanut 
vaikean aj:an, nyt siJlä ·on ,loista1va a.ika 
edessä. Ei tO'deHakaan, kun asiaa ajatteJ1ee 
lähemmin, voi muuta kuin vahttaa sitä, 
että maan joihtavat pii:rit eivät ymmärrä 
tai eivät 1Jaohdo ymmärtää talonp~ajan vai
keaa asemaa. Sillä täytyyhän j·okaisen 
nähdä, että pa:kkohuutokauppojen luku
määrä lisääntyy vuodesta vuoteen. Suuren,. 
tumistaa:n sum.;emmaksi ka.svaa seJlais.<teu 
perheenjäJSenten lukumäärä, jotka joutuvat 
jättämään talonsa ~vieraalle ja mrurssimaan 
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p,err!heineen tuntematt,omaan tu1e:vaisuuteen, 
ja täten joutuvat lisäämään jo enn·estään~ 
kin suu11ta työttömien lukumäärää. J•os ne 
onnett()lffiat Waltaan sortuvrut ta1onp.ojat 
kevy·tmieli<sen elämän tähden olisivat sor
tuneet, silloin voisi heihin kohdistaa sellai
sen suhtautumitson, <SeHaisen y:timielisyyden:, 
mitä valtiovaraintministeri tääHä antamas
saan väJikysymysvastauksessa esitti. Mutta 
niinihän ei ole asianlaita. Jokaisen kai täy
tyy myöntää, että v:ain pi.eni prosentti sor
tunei,sta ta1onpoji.sta on sellai:sia;, joit!ka ·ehkä 
'lmvytmielisyyden täihden ovat joutuneet ti
laltansa lruhtemään. Eikö mel:kein jokainen 
tilaltaan sortuva ta:lonpoika, niinkuin 
kaikki muutkin maanviljelijät, eivät.kö ne 
ole mitä suurinta yritteliäisyyttä harjoit
tavaa joukkoa,, mitä a•hkerinta ja kuamolh
sinta väestöä. Ne ovrut seNaista väestöä, 
jotka ·eivät ole !koskaan, tottuneet ,säästä
maan itseänsä, ne ottavat ruumiistaan ilmi
ken voiman, mikä heiltä irti lähtee, :lwet
ta;etssaan hankkia pe:riheellensä t'Oimeentulon 
mruhdolli!suutta. Eivätkä he ole koslkaan 
tottune-et .etsimään itselleen mukavuuksia, 
joita niin monena muulla osalla meidän 
kansastamme on tarjdlla yllin kyllin. Työ 
oman perheenjäsenten toimeenrtulon eteen 
se on aina ollut se määräävä tekijä, mi
hinkä ta,lonpoi:k!a on pyrkinyt. Mutta tämä 
ei ole ainoa. Sa;malla kun se Dn tahtonUJt 
elättää •()lffian par1heensä,, se on tahtonut 
auttaa läfuirnmäistään, sillä kaikkina ai
'kloina on talonpojassa esiintynyt suuri mJk
kaus läihimmäisiään ja kanssaveljiään koh
taan. Se on antanut apuansa, milloin sitä 
on naapuri tarvinnut, auliisrt:i se on trupoonsa 
antanut. Apu on tuVlut milLoin missäkin 
muodossa. Tämän vuosisadan aikana an
nelttu apu on ollut usein takau:ksien muo
dossa, mitkä onnettomat taklaul"set ovat 
useinkin vieneet takaajansa maanttielle. 

Ainoa avuliaisuuden ja ra:kkaUJden kolhde 
ei talonpojaHe o'le myöskään o'Llut naapuri. 
Sle on ulottanut sen :k:oko ikansaaffilllle ja 
maatamme kohtaan. Muistellaan vain ai
koja, jolloin maasStamme vaiEtsi a!lllkam 
leipäpula, jolloin suuri osa kansastamme 
olisi kuollut nälkään, d1ei talonpoika olisi 
silloin a:vannut aittansa ovia myöskin 
om!llsta leipätpallastta:an kovaosaisten ~eteen 
ja juuri niiden eteen, jotka 'llievytmi,eli.ses:ti, 
ylimielisesti ja halveksien tänäkin päivänä 
ovat esiintyneet sen 'ko:vaosai,sen talonpojan 
kovan !koih!talon edessä. Minä mainit1s·en 

vain ed. Pekkalan l:ausunnon1, miten ylimite
linen lausunto :se oli kok:o tätä välikysy
mystä ja välikysymyksen tekijöitä kohtaan. 
l<Jd. Pekkalan esiintvminen oli ikäänkuin 
hän olisi 'esiintynyt. hallituksen a,siamie
henä, sentähden, että hän viitsi pareffillllin 
ja ilkeämieliseffillllin käydä meidä,n väliky
symyksen tekijäin kimppuun,, kuin mitä 
ha1litus olisi ,tehnyt (Vasemmalta.: T:osi
asioita!). 

Täällä •on väitetty m. m. v:aHiova;rainmi
ni.sterin taholta, että on ai:van ma.hdotonta 
käydä laiUa säännöstelemään lk:orkoa. Minä 
mainitsen vain,, että elintarvelaiiLlalhan oli 
talonpojan elämisen mahdoLlisuus, ja sen 
ans,ai'tsemismahdollisuudet oli1vat pitkän 
ajan sään~nösteltyinä, j1a siihen alistui ta
lonpoika silloin, kun se näki, että tsillä 
lail[a oli pelastettava suuri o<Sa tästä kan
sasta. Minkävuoksi ei siiB vcoida raihalmr
koa l~aiUa säännöstellä? 

Minun tekisi mieli kysyä hallitukselta,, 
erikoisesti v;aJ tiova:r!airuninistJerittä,, onlko 
herra valtiovarainministeri 1si:lloin kun se 
on laatinut tätä vastaustansa meidän, anta
maan välikysymykse.e:mme, onllm 'hän tullut 
tode1lalkin aj'aJtelleeksi, että silloin kun sillä 
tavalla va:stata:an tähän lkysymykseen1, kuin 
mitä herra ·valtiovarainmillliste:ri ·teki, se 
koskiettetee juuri niitä samoja fh.enkilöi•tä, 
jotka ovat ai:k!oinansa pe~astaneet tämän 
ma:an närkälkuolematSta. Nyrt; kun tämä .sama 
ta,lon:poika elää rahalaitolk!sen hirveän ko
ronkiristyksen alaisena ja pyytää apua 
eduskunnalta ja 'ha.llitukselta, niin hänelle 
vastataan siHä truvalla, 'kuin mitä lherra 
valtiova:~ainministeri teki. Eihän tälLaisena 
aikana ole talonpojalla muuta mahdolli
suutta, kun se on kaikkensa koettanut jär
jestää asioita, kuin että se oru ta;rttunut 
viimeiseen keinoo.n, se on huoittamu:kisella 
vielä kerran kääntynyt ba:Hitulksen j1a ·edus
kunnan puole·en, etsien pelastusta 'hätäänsä. 
Mitä hal1litus ja 'eduskunta heiLle onnetto
mille antaa? Kauniita kuvau[~sialko taloll!
poi:kien loistawl,sta elämästä, kuten !hallitus 
tl1nä iltana ja kuten Suomen Pankin pää
johtruja tänä päivänä lkunnallispäi,villä on 
esittänyt. Ei, hyvät hallitusherrat! Ta'lou
,dJeHinen pula ei poistu kaunii•Lla lupauk
silla.. Ei poistunut ai~oinansa nälkä leipä
pu[an :aiJkana sillä,, että uskottiin truevi•in 
a:iikoihin, että ne tuovat parannusta. Jokai~ 
sen. ilhrrni:sen ruUIIllis kaipaa ravintoa ja se 
pelaSttuu vain :sillä, että se sitä saa. Talous-
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pula ei poi,stu myöskään :meilJ.ä 1upauksiiELa 
ja siJlä, että hallitus ja pankiki1henat ja 
sanomalehdiJstö julistavat si•tä, että Suomen 
talonrpo~ka ei eläkään enää pu!la-aikaa, vaan 
se elää loistoaikaa. 

Täällä on herra 'V!a:ltiorvaraillllllinisteri 
maininnut, mit®kä korkokanta mei[lä on 
jo ik:()lhtuullinen. Minä en puhukaan, siirtä 
paljon enikä tahdo viivyttää edu.Sikunnan 
aikaa pitkältä. Minä vain mainitsen siitä, 
että me maalaisliintola~set emme suinkaan 
taistele pankkien maiksarrnaa taliletmffi:m1ma 
va1staan silloin kuin se on siinä 4,% :n seu
tuvilla,, se alkaa:kin olla jokseenkin pailkwl
[aan. Mutta meidän kaikki eduskuntar 
aloitteet, mitä kor.osta on .te:hty:, samoin 
\kuin myös ltämän välikysy:my'klsen tmrkoitus, 
\Sehän tä:htää siihen, että ;ralha:laitokset ikan
ta:v.at ai·van liian suuren korkoerotuksen 
rahasta. Silloin kun meil[ä korkoemtus, 
kuten nyt olevista tiedoista on nä:kynyt ja 
herra valtiovrurainminist·eriikin maini1tsi,, että 
trummikuun 1 päivästä läthtien rahalaitok
set maksaisivat 4 1

/ z % twUettajaJ:le korkoa 
ja peri.sivät 8 1

/ 2 %, eJhlkäpä 9% siltä, joka 
tätä rahaa 'lainaa, ,se on meidän ikäsitys
lkarutamme mulman •Hikaa. Ja tämä korko
cerotus on juuri se, jonka meidän rahalai
toksien käyttämisestä pitää saa;da luopu
maan. Ja 1ellei se iluovu siitä muuten,, niin 
ISe on lailla ,säännö:steltä,vä, sanottakoon 
siitä mitä tahansa. Meidän ikäsityikse:mme 
rrnukwan 6 % :n lainauskorrko kai,kkirue p.ro
rvi:sioineen ja kuluineen pitäisi tällä 'kertaa 
jokaisesta velkakirjasta t.ai lainasta riittää. 
Ja ellei tähän päästä, niin se tietää sitä, 
että rp'ak!kohuutoka:upa,t e]vät tule [oppu
mawn, ennenkuin olosuhteet tässä srulhteeSISa 
ovat korjautuneet. 

Minä en voi muuta kuin toivoa, ·että el[ei 
täJmä hallitus, niin ikyLmäki,slroiseiLta kuin 
täJmä vastaus tuntuukin, mielipidettään tule 
läfu.ituleiVai,suudessa muuttamaan,, minä en 
toivo muuta niiden onn:ettJomien velkaisten 
talonpoikien puolesta kuin siitä, 1että tilihän 
maahan 1~erran vi•elä tulee :selflainen edus
kunrt::a j.a sellainen ha!llitus, joka maan ja 
kansan kokonaisuuden etua sllmälJ.äpitäen 
a:se!ttaa myöskin ra:halait.oksille ja niiiden 
johtadiHe mjat, mitä myöten ne saavwt 
köy.'hän ja Vlelkaisen 'kans•an. kustanllluksella 
elää ja toimia (Ed. Räisänen: Ei olisi 
pitänyt lähteä virmojen hommiin 1930!). 

Ed. Kesti: Herra puhemies! Tämä 
maalaisliittolaisten allekirjoittama välikysy
mys hallitukselle ei suinkaan ole liian ai
kainen, kun ottaa huomioon sen kansan
taloudellisen vahingon, jonka maassa val
litseva talouspolitiikka on aiheuttanut, ja 
sen välinpitämättömyyden, mikä hallituk
sien taholta on vallinnut taloudellisesti 
sortuvia kansalaisia kohtaan. 

Ennenkuin ryhdyn itse asiaan, suonee 
herra puhemies minun kysyä maalaisliitto
laisilta edustajilta, jotka ovat olleet edelli
sessä eduskunnassa, miksi he eivät tätä 
välikysymystä jo tehneet tämän nykyisen 
hallituksen edelliselle hallitukselle (Vasem
malta: Se oli heidän oma hallituksensa? -
Ed. Räisälllen: :M:ihinkäs se V ehkaoja 
meni?), joka kantoi maalaisliittolaista vä
riä eikä silti ryhtynyt näihin toimenpitei
siin. Eivät kai nämä taloudelliset kysy
mykset ole sen jäLkeen juuri paljon muut
tuneet (Keskustasta: On totisesti!) ja 
vaikka ovat muuttuneetkin, osalta huonom
paan päin, joka välikysymyksen peruste
luissa todistellaan, niin sen kaiiken kyllä 
jo Sunilan hallituksen arkana kyllin sel
västi huomasi talouselämässä. Sentähden, 
vaikka välikysymyksessä esitetyt kysymyk
set ovat oikeat ja vieläkin tarpeelliset esi
tettäviksi maan hallitukselle, jonka ehdot
tomasti täytyy !kantaa vastuu maan talous
elämästä, sitten!kin tuntuu, niinkuin tämän
kin väli:kysymyksen todellinen tarkoitus 
olisi läpikuultava, josta ed. Pekkala täällä 
jo huomautti. Kun minä seurasin viimei
set kolme vuotta sanotun ryhmän toimin
taa ja sen ryhmän vastuulla toiminutta 
hallitusta, niin ne ryhmän jäsenet olivat 
kahden käden sormin luettavissa, jotka to
della tahtoivat ja vaativat hallitusvaltaa 
toimimaan taloudellisen elämän alalla niin, 
että heidän valitsijansa todella voitaisiin 
estää sortumasta, ja joiden miesten talous
poliittisille teoriioille heidän oman ryh
mänsä johtavat miehet antoivat ivallista 
hymyä. 

Ne pienet näpertelyt, joita Sunilan halli
tuksen esitybiin, tehtiin tääHä eduskun
nassa taloudellisen elämän helpottamiseksi 
varsånkin maatalouden eteen, eivät suin
kaan hallituksen esityksen muodossakaan 
olleet sellaisia, joilla mihinkään ratkaise
vaan tulokseen olisi päästy. Ne eivät täh
dänneetkään itse perussyyn, raohavallan 
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voittoisaa talouselämää tuhoavaa valtaa ra
joittamaan, vaan ne ,esitykset kohdistuivat 
eräiden ryhmien pelastamiseksi rahavallan 
kynsistä ja niiden nykyhetken seurauksilta 
ja jo~ka seuraukset samalla monessa tapauk
sessa tulivat toisen, heikomman ryhmän 
kannettaviksi. Nykyiselle hallitukselle väli
kysymyksen tekeminen kysymyksessä ole
vasta asiasta on aivan turhaa muussa mie
lessä kuin näyttelemisen vuoksi tai siinä 
mielessä, että saa jättämään sen paikkansa. 
Se on pelannut mielestäni tähän asti pe
linsä hyvin. Kun ottaa huomioon sen, minkä 
talouspolitiikan etuvartijaksi se on hallitus
vastuun ottanut, niin ei siltä pidä näin 
ollen liikoja vaatia. Eikä tämän hallituk
sen osittaisen talouselämän lieventämisen 
vuoksi jättämät esitykset ·ole olleet huonom
pia kuin Sunilan hallituksenkaan. 

Kuten hallituksen vastauksesta selvisi, on 
hallitus toiminut kaiken aikaa sitä silmällä
pitäen, että rahapääoman omistajain edut 
ovat tulleet valvotuiksi, ja sen me kaikki 
myöntänemme, että siinä se on onnistunut 
täydellisesti. Herra pääministeri piti Ou
lussa ensi kuukaudella hallituksen nmodos
tamisen jälkeen puheen, jota minä olin 
kuulemassa ja käsitinkin nykyisen hallituk
sen ohjelmapuheeksi, koska se oli ensim
mäinen hänen pitämänsä julkinen puhe 
hallitulksen muodostamisen jälkeen. :Siinä 
puheessa herra pääministeri erikoisesti te
hosti sitä periaatetta, että raha kai~kien 
talouselämän muiden siinä ilmenevien sai
raalaisten ilmestymismuotojenkin uhalla on 
pidettävä siinä arvossa kuin se sillä het
kellä oli. Ja kun me otamme huomioon 
muiden muassa maatalouden talouspulan, 
niin eihän syy ole se, että maatalous ei an
taisi tuotteita viljelijälleen aivan yhtä pal
jon kuin ennenkin, vaan johtuu maatalous
pula siitä, että hintataso maataloustuot
teilla on rahan arvon keinotekoisen muu
toksen tähden laskenut lähes 50 % samoin 
kuin maatalouden realiomaisuuden arvo.kin. 
Kun itse tätä perussyytä, rahan arvon 
muuttumista ei 'käydä korjaamaan ja sen 
keinotekoista ostovoimaa pienentämään, 
niin muut to~menpiteet maan pääelinkeinon 
kokonaisuuden pelastamiseksi juoksevat 
hiekkaan. Sellaiset osittaiset maatalouden 
avustusmuodot, joita hallituksen vastauk
sessa mainitaa;n, kuin ovat vientipalkkiot 
y. m. toimenpiteet, ovat ne vaikutukseltaan 
sellaisia, että niistä osa maataloudenhar-

joittajia hyötyy, mutta ne vastaavasti toi
selta puolen, kun niiden vientipalkkioiden 
maksu siirretään veron muodossa m. m. 
toisten samassa elinkeinoluokassrukin olevien 
ja näiden avustuskeinojen vaikutuspiirin 
ulkopuolelle jääneiden kannettavaksi, niin 
on seurauksena, että osa saman ammatin 
harjoittajia lähtee vain joutuisammin sor
tumaan ja pakkohuutokauppoj.en vasaran 
pauke käy kiinteämmä.ssä tahdissa. 

Jos me seuraamme esim. MaaJkiinteistö
pankin avulla tapahtuvaa maatalouden pe
lastusmuotoa, niin on se mitä hienoin keino 
pääomien pelastamiseksi. Nyt ne varat, 
jotka pankit y. m. olivat noihin maatalous
omaisuuksiin sijoittaneet, jotka, jos ne oli
sivat vapaita markkinoita käyttäen reali
soitu, olisi niistä korkeintaan saatu 50-
60% takaisin, ovat nyt 100'------'90 prosentti
sina nostettavissa yhteiskunnan takuulla. 
Onko itse maatalous tästä avustusmuoto
suunnasta hyötynyt, on :kyseenalaista muu
ten kuin että takausmiehet ovat vapautu
neet vastuusta. Nämä tilat, niiden viljeli
jät, jos hintatasoa maataloudessa ei saada 
muuttumaan, ovat sidotut kahden mies
polven ajaksi kitumaan taloudellisessa elä
mässä, joista osan saa yhteiskunta pelastaa 
maksamalla heidän puolestaan. 

Vaatimus pakkohuutokauppojen lopetta
misesta määräajaksikin on, se myönnettä
köön, leikkaus tavallisuudessa olleita talous
elämän lakeja vastaan. V aan koska m. m. 
eduskunta on rohjennut kehoittaa halli
tusta tämän rohkean lei'k!kauksen esittämi
seen, niin olisi ollut toivottavaa, että halli
tus olisi tehnyt sen todella auttavammassa 
muodossa kuin mitä se on sen esittänyt. 

Herra pääministeri eilen Kotkassa pitä
mässään puheessa on m. m. todennut, että 
eduskunta tuo paraimmalla tavalla esille 
kansan toivomukset, johon ministerin mieli
piteeseen voin yhtyä sikäli !kuin on kysy
myksessä pakkohuutokauppojen lopettami
nen määräajaksi. 8e eduskunnan antama 
toivomusponsi hamtu.kselle, jonka edus
kunta hyväksyi perjantaina syyskuun 29 
päivänä, oli myös yksi tällainen kansan 
toivomus, jonka toivomuksen toteuttamista 
suuret lkansalaisryhmät eduskunnalta ja 
hallitukselta odottavat. ,Se esitys, j·onka 
hallitus eduskunnaUe antoi, sen jälkeen 
kuin tämä toivomusponsi eduskunnassa hy
väksyttiin, joka esitys tarkoittaa velanmak
sujä,rjestelyä kiinteistöjen ulosmittauksen 
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yhteydessä, osoittaa, että hallitus ei sitä 
vastoin, kuten eduskunta, tuo parhaiten 
nykyioossä kolkoonpanossaan kansan tar
peita esille, vaan sen esitys, kuten toisetkin 
esitykset pulatilanteen lieventämiseksi, täh
tää aina siihen, että rahapääoman ,omista
jat ,eivät missään muodossa saisi tulla kär
simääru ja osaaottamaan tähän Jhteiseen 
kanswn suureen hätään. Niiden oiikeudet 
ehdottomasti on aina jätettävä loukkaamat
tomiksi ja tästä aiheutuu syy, että pulaa 
lieventävien esitysten teho on olematon, ne 
kiertävät kuin kissa !kuuman puuron ympä
rillä, koskeako vai ei koskea rahamiesten 
oikeuksiin. 

Hallituksella ei ole tiedossaan vielä ti
lastonumeroiden muodossakaan sitä kansan
taloudellista tappiota, mikä aiheutuu siitä, 
että suuri osa maaseudun kodeista elää ali
tuisessa jännityksessä ulosottouhan alaisena. 
Ei siellä enää aura painu jankkoon syven
tämään ruokamultaa, eikä kuokka uutta 
peltoa raivaamaan, missä ei tiedä tämäkö 
tai huominen päivä ajaa heidät kodista 
pois, ja josta tilanteesta heidät voitaisiin 
innostaa edelleen luovaan työhön määrä
aikaisella pakkohuutokauppojen keskeyttä
misellä, koska he tulisivat vakuut8tuiksi 
siitä, että heidän ei anneta sortua. 

Välikysymyksen perustelujen yhteydessä 
ovat välikysymyksen tekijät tilastonumeroi
den valossa esittäneet pakkohuutokauppo
jen määrät viime vuosilta, joten minä en 
katso olevan syytä tässä yhteydessä siihen 
puoleen erikoisesti kajota. Tahdon ainoas
taan huomauttaa asutustilallisten vaikeasta 
asemasta, jotka suurin piirtein ovat valtion 
saatavien pakko-oton alaisina. M. m. on 
Kärsämäen kunnassa asutuskassan ulosotto
jen saatavista ulosmitattu 35 tilaa tänä 
syksynä ja annettu noin 250 haastetta 
kihlakunnanoikeuteen maksamattomista lai
na-asioista, joka on nätti tilasto kuvaamaan 
tilannetta yhden kunnan osalle ja jota 
joukkosortumista vastaan eivät kunnankaan 
toimenpiteet kykene estämään eikä näitä 
tilallisia voida monessa tapauksessa Maa
kiinteistöpankin toiminnan avullakaan pe
lastaa. 

Kysymys, johon tämän kyselyn toisessa 
kohdassa vaaditaan hallituksen vastausta, 
on mielestäni kysymys, johon mikään halli
tus ei voi antaa myönteistä vastausta. 
Meillähän, kuten tunnetaan, on rahapää
omista määräämisvalta keskitetty eräitten 

suurpankkien ja muutamien vakuutus
yhtiöitten johtajien määrättäväksi ja ne 
Suomen Pankin johdon kanssa määräävät 
korkokannan tässä maassa. Sinä päivänä 
kun joku hallitus ja eduskunta määräisi 
korkokannan näiden rahalaitosten nouda
tettavaksi, olisi pankkiherrojen nyrkki hal
lituksen edessä ja sitä nyrkkiä mikään 
hallitus ei tahdo nähdä edessään. Ainoa 
keino korkokannan määräämiseen olisi Suo
men Pankin itsenäinen korkovipusin, ja 
sen liikuttaminen talouselämän kantokyvyn 
mukaan. Mutta sen toteuttamiseksi vaadit
taisiin muutosta Suomen Pankin ohjesään
töön ja pankin johtaviin miehiin nähden, 
jotka eivät veljeilisi yksityisten rahamies
piirien kanssa, vaan kylmästi talouselämän 
kantokykyä seuraamalla pakottaisivat yksi
tyisrahalaitokset tanssimaan pilliensä mu
kaan. 

Mitä ulkolaisiin lainoihin ja niiden kor
koihin tulee, joita viime vuosikymmenillä 
on tähän maahan otettu, ne nyt käytän
nössä osoittavat raha- ja talousteoreetikko
jemme lyhytnäköisyyttä, että nekään eivät 
näe nokkavartta pitemmälle, vaikka ne pi
tävät suurta ääntä m. m. tämän vaikean 
taloudellisen ajan ongelmia ratkaistaessa. 
Niitähän hallitukset kuuntelevat kuin ju
malansanaa. Niin kauan kuin näiden teo
reetikkojen johdettavissa on m. m. korko
kysymyksen ratkaiseminen, tulee korko ole
maan kysynnän ja tarjonnan lain alaisena, 
koska koronkiskomisella tarvittaessa peite
tään näiden herrojen lyhytnäköisyydessä 
tehtyjä erehdyksiä. Ulkolaisten lainojen 
korkoalennukset eivät näin ollen tule kos
kaan rahalaitosten vahingoksi, vaan kisko
taan ne lainaajilta ja sitten vasta, kun 
ne eivät enää jaksa maksaa, siirretään ne 
kaikkien köyhienkin veronmaksajien kan
nettavaksi. Se on nykyisen järjestelmän 
suunta, missä raha ja ainoastaan raha on 
korkein määrääjä. 

Hallitus vastauksessaan on toivehikas 
tulevasta talouselämästämme ja sitä näkyy 
kaikki julkinen sana, joka pankkipiirien 
äänenkannattajana esiintyy, toitottavan. 
Käytännössä sitä ei ole huomannut muualla 
esiintyvän kuin siinä muodossa, että kortti
merkintään väsyneet työttömät työläiset, 
joille korttijärjestelmän mukana seuraami
nen ei ole tuonut leivän lisää, ovat saaneet 
aikaan tällä toimenpiteellä sen, että työttö
myysnumerot ovat pienentyneet ja joka 
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työttömyysnumeroiden pienentyminen ei 
{)le 0llut vielä sellaista laatua, että työn
antajain olisi sen pelosta tarvinnut ryhtyä 
nostamaan työläisten palkkoja, vaan ne 
edelleen työn kysynnän ja tarjonnan lain 
alaisina ollen ovat säilyneet entisellään. 

Rahaa on tosin ilmaantunut pankkien 
holveihin, mutta ei ollenkaan niin paljon, 
että rahataloustilanne olisi parantunut ky
syntää tyydyttäväksi, koska rahan hinta, 
korko, on niin korkea että m. m. maatalou
teen ei sitä voi sijoittaa pankinjohtajien 
nykyisten varovain liikeperiaatteiden mu
kaan, joten rahan runsauden olemassaolo 
on kultaisen vasikan ympärillä tanssimista. 
Tämä pankkien raharunsaus johtuu toden
näköisesti vientiteollisuutemme, m. m. puu
tavarateollisuuden ansiosta, jolle teollisuu
delle on ollut eduksi se, että valtio, talon
poika ja työmies ovat pula-ajan pakotuk
sesta olleet pakotetut tekemään tälle teolli
suudelle lahjoituksia, pankkiliikkeiden suo
siollisella myötävaikutuksella, josta rahan 
runsauden tiedosta varsinainen kansa ei 
saa muuta hyötyä kuin sen toteamuksen, 
että kansallinen pääomamme, metsämme, on 
muutettu rahaksi ja niillä ra:hoil'la täytetty 
pankkien kassaholvit josta kansalle ei ole 
mitään iloa. Rahaa ei voida saada liik
keeHe, koska pankkipolitiikan harjoittajat 
eivät löydä nykyisen talousteoriansa mu
kaan keinoa, rn]ten se saadaan liikkeelle, 
koska :heidän harjoittamansa talouspoli
tiikka on sa·anut kaiken yritteLiäisyyden 
loppumaan ja sen mukana kansa:lta osto
ja kulutuskyvyn olemattomaksi. 

Kuten hallituksen vastauksesta esiintyi, 
saatetaan tilastonumeroilla osoittaa yhtä 
jos toistakin, varsinkin sitä toista (Edus
kunnasta: lVIitä se on?). Mutta sitä tosi
asiaa, miten saada paKkohuutokaupat lop
pumaan ja talouselämän rattaat pyörimään, 
sitä eivät näiden tilastonumerojen esittäjät 
näytä voivan aikaansaada. Niin kauan kuin 
valtiovallan kourat eivät käy otteissaan 
niin tiukoiksi, että estetään jonkun pienen 
ryhmän, jos sanoisi sitä vaikka kapitalisti
seksi ryhmäksi, että sen pienen klikin an
netaan tässä maassa isännöidä ja ryöstää 
Suomen kansa putipuhtaaksi ja ulosmit
tauttaa siltä ei ainoastaan ta varassa ilmene
vää yksityisomaisuutta, vaan myös kaikki 
työn tulokset ja kansalliset rikkaudet, 
niin sf~n riiston seurauksena meillä on tilai
suus nähdä joka päivä ympärillämme ole-

vaa kurjuutta, nälän ja alastomuuden muo
dossa. Silti, vaikka kaiken tämän kansan 
kärsimyksen pitää heidän nähdä ympäril
lään, on heinä otsa'a huutaa omien kustan
tamainsa sanomalehtien palstoilla silmää 
räpäyttämättä, että olevat olot ovat huo
mattavasti parantuneet. 

Minusta olevia oloja ei voida yksistään 
rahassa mitata, jotka rahan mittaukset on 
kyllä helppo tehdä tilastonumeroilla. On. pa
kotettav;a mha kätköistään liikkeelle, vaikka 
poikkeuksellisia keinoja käyttäen, poista~ 
maan kurjuutta ja hätää kansalaisten kes
kuudesta (Ed. Oulasmaa: Tekijä esiiru!). 

Ed. Ta r k k an en: Herra puhemies! 
Yhdyn niihin lausuntoihin, joita täällä ovat 
edustajat Kalliokoski, Ellilä ja Piippula 
esittäneet. He ovat mielestäni selvästi 
osoittaneet :ni:iJden perusteiden paikikansapi
tämättömyyden, joilla hallituksen taholta on 
selitetty maalaisliittolaisten välikysymyk
sen tarpeettomuus. Hallituksen taholta on 
selitetty nousukauden tuovan kaiken sen 
pelastuksen, joka kysymyksessä on hallitu.k
sen selitettäväksi esitetty. Kun tarkastelee 
talouselämän kehitystä, on edessä oleva aika 
mahdollisimman synkkä. Hintojen muo
dostuminen ei osoitakaan sellaista tulevai
suuden kuvaa, joka ainakaan maatalouden 
nousulle antaisi1 lupauksia. Maatalouden 
kehitys osoittrua päinvastoin hyvin synkkiä 
varjoja. Amerikassa ja äärimmäisessä 
idässä on taloudellinen kehitys käymässä 
siihen suuntaan, että Euroopan talouselämä 
voi siitä saada hyvin raskaita kokemuksia 
(Eduskunnasta: Ei sitä ajatella!). Tästä 
onkin pääjohtaja Ryti tänä päivänä kun" 
n:alli:späivillä pitämässään esitelmässä lau
sunut seuraavaa: ,Tämän politiikan vaiku
tus Amerikan sisäiseen hintatasoon on san
gen kysymyksenal.ainen, koska maan tuonti, 
jonka hintaan dollarin ulkomainen kurssi 
vaikuttaa, on vaan pieni murto-osa maan 
kotimaisesta tuotannosta. Mutta. se vaikut
taa sitävastoin epäilemättä ennen pitkää sen, 
että amerikkalaisia tavaroita entistä alem
piin hintoihin tarjotaan maailman mark
kinoilla. Siitä ,ta'as seuraa ylleistä hintain las
kua muidenlkin maiden vastaavine tava
roille ja eri maissa uusia suojatoimenpiteitä 
ja rajoituksia kansainväliselle kaupalla, 
kun työpalkat esim. Japanissa ovat vain 
10-12% palkoista Europan teollisuus
maissa ja Amerikassa ja Kiinassa ainoas-
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taan puolet siitä, mitä Japanissa. Koneet 
näissä maissa käyvät yli 100 tuntia: vii
-kossa kun taas Europan teollisuusmaissa 
nykyään tuskin saavutetaan 30 tunnin viik
kokäynti. On selvää, että aasialaiset puu
villatavarat uskottoman halpoine hintoineen 
kykenevät jatkuvasti valtaamaan markki
noita eurooppalaisilta tuotteilta. Samanlai
nen on tilanne eräillä muillakin teollisuu
den aloilla. Ja Aasian teollistumisesta, j aka 
edistyy nopeasti, uhkaa muodostua yhä va
kavampi vaara Euroopan teollisuudelle, 
hyvinvoinni,lle ja :elintasolle. Näissä oloissa 
ei näillä mailla enää ole varaa laiminlyödä 
elintarvetuotantoansa ja pitää maapoh
jaansa tuottamattomana ja viljelemättö
mänä vain ketun metsästysmaiksi jätettynä, 
kuten Englannissa oli tapahtunut, saman
aikaisesti kun näiden kumminkin täytyy 
elättää miljoonia työttömiä. Miksi ostaisi
vatkaan esim. Englanti ja Saksa kananmu
nansa Tanskasta ja meiltä, kun ne lyhyessä 
ajassa voivat rakentaa ja panna käyntiin 
yihtä hyviä ,muna tehtaita" kuin mekin ja 
samalla tarjota työtä osalle väestöstä, joka 
ei voi entisessä ammatissaan työtä saada. 
On rtäysin ymmärrettävää, että Englanti 
pyrkii kaikin keinoin kehittämään pekoni
tuotantoansa ja. sup~stamaan tämän tavaran 
maahantuontia, ja joidenkin vuosien kulut
tua se epäilemättä tässä suhteessa voi päästä 
omavamiseksi. Voin maahan tuontia on 
ehkä vaikea nopeasti supistaa kotimaisen 
tuotannon lisääntymisen nojalla, mutta 
dominioiden tuotteiden suosiminen saattaa 
tähänkin tavaraan nähden supistaa meidän 
markkinoitamme, jotka muuallakin yhä 
vaikeutuvat. Tahtomatta maalata tilannetta 
pa:rernmaksi kuin se on, näyttää minusta 
siltä, että maataloustuotteiden vientiämme, 
mikäli kysymyksessä ei ole korvaamattomat 
laatntuotteet, uhkaa vakava vaara, joka on 
otettava huomioon.'' .Sitten ihän lausuu 
myösikin puutavarrun suhteen: ,Puuhun pe
rustuva vientimme sitävastoin I).ay,ttää ole
van jonkin verran turvatummassa ase
massa, va:Ukka suuret vaikeudet voivat sitä
lk:in kohdata. Kaiikressa tapauksessa näyttää 
varmalta, että emme kovin pitkää aikaa voi 
yllärpitää ni]n edullista kauppratasetta kuin 
meirlä viimeisinä vuosina on ollut.'' 

Olen tahtonut tämän katkelman esittää 
sitä ajatuskantaa vastaan, mitä täällä tänä 
päivänä on tuotu esille siitä taloudellisesta 
noususta, jota on kuvailtu niin kirkkain vä-

--~--------------

rein, että meillä mahdollisesti tulevaisuus 
on oleva hyvinkin valoisa, ja näin ollen me 
kuljemme sitä aikaa kohti, jolloinka enää 
niistä vastuksista ei tarvitse puhua, joita 
tänään välikysymyksentekijäin taholta on 
es~tetty. Tämä lausunto, jonka pääjohtaja 
I{yti esittää, osoittaa, mitä mahdollisesti 
meillä on odotettavissa. Tätä aikaa varten 
olisi meidän varustauduttava. Jos kansan-
taloudellinen asemamme muodostuu näiden 
maailmanmarkkinatapausten takia uudel
leen siksi vakavaksi kuin se on näinä viimei
sinä vuosina ollut, niin meidän on varus
tauduttava talouselämäämme tervehdyttä
mään jo arikanaan ja silloin kuin yhteiskun
taelämä näyttää vahvalta, me myöskin pa
remmin jaksamme niitä uudistuksia viedä 
läpi, joilla talouselämän terveyttäminen on 
suoritettava. Ja lmmmastelenkin sitä, että 
hallitus ei vastauksessaan ole tuonut näitä 
varoittavia ääniä esiin. Kovin valoisin toi
vein ei ole lähdettävä vastaisuutta rakenta
maan. Siinä mielessä olemmekin esittä
neet tämän välikysymyksemme, saadak
semme keskustelun alaiseksi aikanaan kysy
mykset, jotka taloudelliselta kannalta on 
otettava päiväjärjestykseen ja joista on 
myöskin hallitusvallan taholta huolehdit
tava. Näillä perusteilla pyydänkin saada, 
herra puhemies, tehdä ehdotuksen esillä 
olevan välikysymyksen johdosta päiväjär
jestykseen siirtymiseksi: Eduskunnan mie
lestä välikysymyksessä esitetyillä toimenpi
teillä voitaisiin tuntuvasti lieventää maa
seutnväestön keskuudessa vallitsevaa. talou
dellista hätää. Näin ollen eduskunta ke
hoittaa hallitusta ryhtymään välikysymyk
sesså ehdotettuihin toimenpiteisiin ja siirtyy 
pä.iväjärjestykseen. 

Ed. L o J1 i : lVIinä ta:bJdon ensiksi lausua 
tunnrustuk9en ed. Kesti.He, että hä111en sisä
lukutaitonsa on pa:ljlon parantunut sitten 
kun hän eduskuntaan tuli (Eduskunn:a:SISia 
hiil peyttä). 

Mitä muuten tulee. tähän :haillituksen 
vastaukseen, sehän oli ha11vinaisen. seikka,
pe,räinen ja ti,etysti ha!lli'tuksen mielestä 
kaikin puolin iyihjentävä. Ja m]nä myön
nän, että tässä oli ,esite~ty se n. s. por.va
rilJlinen eli karpitaJi,stin:en ta!lousjärjestelmä 
sellaisena kuin se 1säännöUisissä o1oi,ssa on 
ollut yleensä vallalla kaikkialla maailmassa, 
j.a sään111öllisi:Ssä oloissa ollen talouselämä 
näiss.ä rpuitteissa,, sehän Dn sen'tään ailka 



1084 Maanantaina 27 p. marraskuuta 1933. 

onnellisesti toimirrmt. Mutta nytt me oiLe:mmc 
sellaisessa ajassa elämässä, :että meil'kein 
jokaisessa maassa maailmassa on ·täytynyt 
valtiova1la;n taiholta seikaallltua taloudelli
sen därrnän kuiJkuun. Maa;ilmantalous on 
joutunut se11aiseen umpilkujaan miltei kaik
kiaJlla tunnetussa maailililaiS:Sa, elttä tärrnä 
täydellisesti va,paa taloudellinen kehit;ys on 
osoittautunut se1laise!ksi, että :se ,on joihtar 
rmt kansaikunnan .elämärn umpikujaan ja 
valtiovallan on useimmissa maissa dHut 
pakko ai·van poiiill\:eu:kJsdlisiin toimen[)itei
siin ryhtyä ta'l·ouselämän uudeEe.en jä,r-jles
tämiseksi. 

.Minä myönnän kyllä sem., että ei missään 
ma,assa täihän saa:kka o1e se:Uaista finan.siSi
miestä, sellaista neroa löytynyt, j01ka olisi 
kyennyt minikään kan:sakunnan p,e'lastamaam 
täydellisesti siitä kaao[>:sesta., milhin talou
dellillle:n eilämä on joutunuit ( Oikealrta: 
Kesti!) ja ilmiken todennå;köisyy:den mu
kaa;n on asia niin, että mikään yksityinen 
kansakuruta ei liioin kykene mieilensä mu
kaan taloudellista e'liimää jdh:tarma:wn onnel
lisemJpaan tulevaisuuteen:, ·ellei saaJda yih:tei:s
voimin ma.ai1lman kansojellJ väliHä niitä 
edel:lytyksiä, j:otik,a ovat välttämälttömiä n:oTr 
maali·tillaan pääsemiseksi (V wsemmalrta: 
Tuo on kansainvälisyyttä!). Se on kansain
vä:liiSyyttä, mutta minä en uskoo, .että ,.,so
sialismi'' on se taikasana, joka maailman 
tästä kaaoksesta kykenee pelaiSitamaan 
(Eduskunnasta: Oikein!). Sinä sosialismi, 
niin :ihanalta ja teoreettiS:esrti kauniilta 
kuin se näyttääJkin, ·että yksityisomistus
oikeus poistetaan ja kaiiklki tuoitarun:on vä.
lineet ylhteiskurunaUistutetaan, se ei käytän
nössä kävel,e mi•ssään muussa maassa kuin 
se!llaisessa, joka on ni·in a1haiseHa keihitys
ta:solla kuin Venä:jän kansa, dtä sitä kye
tään ruoskwlla lrnr1ssa pitärrnään ja että 
ihmiiSet telhdään aivan tahdottomiksi jätti
läislkoneen na ppulooiksi. Sitäihärn. sosialismi 
o1keastaan tarkoittaa, (Ed. Hakikiila: Entäs 
ikolmas järjestelmä? - Vasemmalta: Suuri 
ere:hJdys!). Ja minä nyt olen tullut siihen 
käsity:kseen, että meidänkin sosia:lisrtit ovat 
O'ikeastaan sen marxilaisen kumousopin 
käytännÖ•ssä jättäneet jo romukoppaan,, 
vailkka he sitä teoriassa ·vielä tunn.ustavat 
(Ed. Räisänen: Mutta siitahän ne mei.ruaa;
v.rut viedä meidät keskitysleiriin !). 

M111t'ta tosiasia on · ,sittenlkin1 dJtä jokai
sessa ma;assa ja kansassa on va:ltiovwllalla 
hyvrrn 'suuret malhdlollisuudet :sitä elämän 

raskasta taakkaa, joka tahtoo tällaisena 
pula-aikana elämän varjopuolelle jään,eet 
illolkonaan \S1ortrua, valtiovaiHalla on mahdolli.
suus tmtä taaklkaa tasata ikaäkkien Y'hte.is
kunnan jäsenten kannettavaksi. J•a siinä 
on!kin tärkein merkitys valtiovaJllalla talou
delliisen elämän alalla, että vaikeinaJkin ai-
1\;oina eivät toiset kansanluokat pääse 
ääriimmäiseen kurjuuteen sortumaarn ja toic
set ri:kka uksia kansan hädän kustannuksella 
i:tselleen ke.räämään. Ja vapaan 'kapitailiiS
tisen järj.estelmä;n vailitessa on tämä vaara 
suuri. Kehitys pyr'kii .aina sinn1epäin IJrul
kerrnaan, että se, jolla on ne.roa, pääomia 
ja valtaa, niin se kykenee huonoina aikoina 
vi.elä suuremmassa määrin kuin nomnaali'" 
aikoina kalliSan hätää omalksi ihyödykseen 
käyttämään (Ed. Räisänen: Sitä vastaau
han sosiali,smi on ! ) . 

Minä kyllä edeJ.lytin jo, että hanitus ei 
seHaisenaan pidä nritä tJoimeDJP1teitä täy
dellisesti oikeina, mitä välikysyrrnyillsessä oli 
esittetty, mutta en minä odottanut,, että niin 
jyrkän kielteinen jalkaiseen näihin ehdlo
tuksiin nähden haillituksen vastaus tuli:si 
olemaan kuin mitä se nyt todellisuudessa 
oli. Enkä minä olisi uskonut sirtä, .että hal
lituksen kats•arutokanta talou:delli81en eilä
märn tämän hetiken tapahtumiin näJhden on 
nii:n valoisa kuin mi:tä se her,ra rahaminis
terin !lausunnossa esiintyi. Me, jotka olem
me ffio,sketuksissa niiden iihmist:en kaniSsa,, 
jotka ympäri maata ehtimiseen käyvät 
ma:aseudult.a täällä pääkaupungissa, ne an
tavat aivan toisen~:aisen kuvanikisen siitä 
·elämästä, mikä vie'lä t.ä;ilä hetikellä on. 
Ja hätälhuutoja kerta toisenrsa perästä tu
lee meiHe, jotka täällä valtiovaltaa rtaval
la:an käyttelemme, että on. yritettäJvä teihdä 
ka:ilkkensa, että panin!ta hätää saataisiin 
to:rjutuksi, että tilanne on vielä seJlainen, 
että 'tuhannet kodit ova:t siinä a·semaiSSa, 
ettleitvät tiedä, tämä päivä:kö se on tai huo
minoen kuin täytyy oma kotinsa jättää. Ja 
minä r.ohkenen sanoa,, e:ttä meitä maalais
lii:t.toilaisia ·ei o:le tähän vä[ikysymykseen 
kannustanut se seikika, että me pyrkilsimme 
tällä jotakin näyUelemään tai että me oli
simme. halli tuskitpei tä ja senttakia tällaiiSen 
vä:likysymyiksen. e:sittäisimme. Mutta se 
suuri hätä, mitä maassa vieilä :tällä i!Gertaa 
on, me emme ole vointeet ummistaa ko.r
viamrne niille ihätähuudtoiH.e, mitkä maa
seuduha joka päivä meidän puole:emme tu
levat. Tänäkin päivänä on maalaisliiton 
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iJduSikuntruzyhmäJSsä käyny:t läihetystöjä, 
j,ot'ka ovat kuvaiNeet, että ihrrnise:t ovat ai
van hii>dän ja epätoiv'<m partaaila tä:lläkin 
hetkellä. Ja täällä parastaiilma koo1lla ole
vat, y:mpäri Suomen kolmontuneet 11mnnal
lisrrnieihet kertovat jokaiselta pailldmlruru
naJ ta aivan s:amaa. Ja .serutakia minusta 
tunrtuu siltä, että halilius katselee tilanlll,etta 
liian optimi8tisesti. 

Onlhan kyllä asia niin, että kaiikista 
niiiStä 'keiruoista, mitä i!tsekUJssaikin maa,s<sa 
on yritetty käyttää t.aloudeHisen hädän tor
jumi,seksi, siitä on 'kaikkiaHa. oltu eri mieltä, 
ja tiety,sti samalla tavaiLla on myöskin 
meillä, mutta että me olemme omasta puo
lostamme katsone.et ne toi1men,p~teet,, joita 
välikysymyksessä olemme esittäneet, seillai
siksi, joilla suurinta :tämän hetke'll' ihätää 
joss,ain määrin v:oitaisiin torjua ja siirtää 
ja hoitaa a,si1oita sHlä ta:v:allla, että jos ikä
vi,si niin onndlisesti, että pa.remp.i aika 
koit.taisi, niin että tälrlä välin 1ei :enää uusia 
sortumisia ta,pahtui1si niin !Suuressa määrin,, 
kuin niitä vii:me vuosina on ,tapahtunut. 
Tämä .ei ole yksistään t.aLoudellinen kysy
mys, mutta meidän mie}estämme rtässä on 
mitä suurin yhteiskunna:llinen vaara. Täy
tyyhän jokaisen ihmisen ymmärtää se, että 
onnettomat ovat ihmiset, jotka ilman omaa 
syytänsä joutuvat siihen asemaan, että oma 
koti, joka on ollut heillä se pieni paratiisi, 
jossa he ov,at onnelliset Lepohet!ke.t \1iettä
nee:t, että sen vieras vi·epi ja täytyy lähteä 
kävelemään kodittomana maailman tante
r1ee:lle. Kyllä meillä on hyvin vaikea täl
laisten kansa:lai!sten miellissä isämmaanraik
Jmutta ylläpitää ja he helposti tu[evat sii
hen käsitykseen, että yhteiskunta, valtio
valta, ei ole tehnyt kaikkea, mitä siHä olisi 
ollut ma·hdollista tehdä tuon orunettomuu
den es.täm~selksi. Ja tällaiset onnettomat 
ihmiset ovat helposti narrattavissa kai
kenl.aisten maa.ilmaupar.an.taji,en pera:ssa 
juoksemaan. ja keruties ryhtymään vaiklka 
kuinka onnettomiirn toimenpiteisiin ase
mansa parantamiseksi (Vasemma[ta: Se oin 
vä!hän niintkuin mäntsäläläi:set !) . Totta 
kyHä on, 'että meidän maalali~kan1sa, sen 
talonpoikaiS:kaJl:sa, se on sittenkin n1iin rau
hallista ja niin sitkeää ainesta, et,.teivät ne 
ol·e vielä meidän maassa mihi1nkään ikapin.a
yri.tykseen ryhtyneet, luikuunot1tamatta 
tuota pientä Ni valarr ikonikapinaa (V asem
malta: Se f)l'i :pi:kkune.n juttu!). Täälllä 
ovat työmiehet t0hneet ke:nr:an kapinan, 

herrat yrittivät toisen iker.ran, mutta taJolli
pojat eivät ole viellä yhtään todellista llm
pinayritystä tehneet ja mi1nä uSikon, että 
talonpojat koettavat vielä viimei,se.en asti 
odottaa rauhallisina päivän v:a&en,emista, 
mutta 'että on pelättä,vissä,, jos yihä uusia 
ja uusia tuhan,sia ta:lon:poi:kia joutuu 
tuorun!e mierontiel1e, niin kyllä näiden. ih
milsten katikeruuden myöskin ymmärtää hy
v:in yhteis'kun•taa ja valti,ovaltaa vastaan. 
Ja sen täJhden minus.ta oli ihmeeilli<stä, että 
sosialidemokraattisen ryhmän pu<Yl,eil.ta, esi
tettiin asia siinä valossa, että tää[lä ei 
muilLa ole. <hätää kuin :palik:katyömi·erhiillä. 
Tosin turunustet!tiin, että malalllViljelijöistä
kin pienviljelijöillä on hätää, mutta suu
remmat elävä;t kuiin :pa:ratiisissa. Mutta 
mikä me11kiillisintä, ,täJhän pieuviljelijäinlkin 
hätään nwhden asianomainen puhuja IlmiO
mautti lausunn,ossaal1, että se Jwhta rhaUi
tuksen vastausta ei tyydytä, mutta samassa 
hen:ge111vediossa se i:Lmoitti, että se tyydyttää 
ja he ovat valmiit yksinikertaiseen päivä
jä:rjestykseen ,siirty:mä.än. Siis tämäkin 
osoittaa aivan sel'laista na11ripcliä, e:ttä 
piell1Vilje1ijöi'lle koetetaan näytellä, että hei
dän wsiaa ajetaan, mutta mitään :ei tah
dota terhdä (Kerskustasta,: Oilkein!). 

Täällä red. Pekkala oikein nume.mi'Ha to
disti, minkälai'Set ihmiset O'vat fhädäs,sä. 
Hän huomautti m. m., .että näitä frangi
lainoja on saanut 7,100 la.in.anrottajaa ja 
niistä on yili 6,000 .sellaista, joiden viljelty 
pinta-ala 1on alle 20 ha ja ytli 50 % selJai
sia, joiden kokonaispinta-rula on a:lle 50 ha. 
,Ta nyt on ·täällä kes1kust1el ussa todistettu, 
että nii:den la:i·n.rut ovat kOihonnreet monin
kertarsiksi entisestään, mutta tämä ei [ii
kuta he,rrojen 1S"osialidemokraatti·en mieltä 
siinä määrin, että siinä ·tarvi,tsisi rylhtyä 
mi!hinkään toianenpiteisiin .. 

Ed. KaUi01lm~ki tää:llä jo ensimmälisessä 
lausurrmo.ssaan hyvin taitavasti ja asialli.
sesti se1osti sen maailmankatsomulksen, 
milkä minullaildn on, ja sen takia minua ei 
myö,&kään tyydytä tämä ihwllituksen vas
taus, joten minä Y'hdyn [mnna.ttamaan ed. 
Tarlk!kasen tekemää ehdotu.sta. 

Ed. V. A n n a 1 a: Herra puhemies! 
Herra valtiovarainministerin vastaus oli 
hämmästyttävä sen takia että siinä, kuten 
ed. Kalliokoski huomautti, kuvastuu täydel
linen ymmärtämättömyys maataloutta ja 
sen tarpeita kohtaan. Tämän me olemme 
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kokeneet jo silloin, kun meidän taholtamme 
tehtiin esitys ylimääräisten valtiopäivien 
koolle kutsumiseksi päättämään maakiinteis
töjen pakkohuutokauppojen kes!keyttämi
sestä, siksi kunnes ehditään järjestää riit
tävästi pääomaa pulaan joutuneiden maan
viljelijäin velkain vakauttamiseksi. Jos tä
hän olisi silloin suostuttu, olisi se merkin
nyt sa,tojen maanviljelijäin pela,stumista 
tuhoon joutumasta. 

Eduskunnan kokoonnuttua meidän tahol
tarrnme tehtiin aloite, e,ttä kyseessäoleva1t 
pakkohuutokaupat keskeytettäisiin 6 kuu
kauden ajalksi, jotta tänä aikana ehdittäi
siin ratkaista täydellisesti :kysymys juuri 
näiden pulaan joutuneiden kunnollisten 
maanviljelijäin velkojen vakautta:misesta. 
Nämä kaksi kysymystä ovat kiinteästi yh
teydessä toistensa kanssa, pakkohuutokaup
pojen keskeyttäminen ja toi'menp]t,eet vel
kojen vakauttamiseksi alhaisko11koisiksi. 
Tarkoitus näillä on pelastaa tuo maanvil
jelijäaines taloudelliseen perikatoon joutu
masta. Mutta tällainen pelastamispyrki
mys on herra valtiovaraiuministerin käsi
tyksen mukaan paJhasta.. Häntä ei nähtä
västi liikuta se, menettääkö suurempi tai 
piPnempi osa maanviljelijöitä kotinsa ja 
kuntunsa, koska uusi viljelijä tulee sor
tnneen sijalle. Hallituksen vastaUJksessa on 
jätetty huomioonottama;bta se, että tämi:i 
maa on maanviljelysmaa. Tästä seuraa, 
että maan talonpoikaisluolrka muodostaa 
tämän yhteiskunuan lujimman tuen. Kun 
näin on, on valtiovallan, niin kauan kuin 
se pyrkii säilyttämään nykyisen yhteis
kuntajärjestyksen ja sitä 'lujittamaan, osoi
tettava kokonaan toisenlaista yillilllärtä
mystä maanviljelijäväestöä kohtaan, kuin 
mitä ilmeni hallituksen vastauksessa. Maa
talous on meillä aivan toisessa asemassa 
kuin muut dinkeinot. Jokin teollisuuslai
tos voi vuodeksi, pariksi tai pitemmi:i.ksikin 
aikaa lopettaa tuotantonsa ilman, että se 
järkyttää yhteiskuntaa. Mutta maataloutta 
on harjoitettava 'kaikissa oloissa, silloinkin 
kun tulee kato, silloinkin kun viljelijä saa 
kamppailla nälän !kanssa. Ei käy päinsä, 
jos ei tahdota sitkeällä työllä ja suurilla 
uhrauiksilla luotua kulttuuria taannuttaa, 
jättää vuodeksi, pa;riksi tai pidemmä:ksi ai
kaa maatila viljelemättä. Ja alaspäin vievä 
vaikutus on myöskin sillä seikalla, ~että tila 
kulkee k&destä käteen kuin mustalaisen he
vonen. Kun siis maatalous on aivan eri-

koisasemassa, ovat myös edkoisasemassa ne 
poikkeukselliset toimenpiteet, jotJka tarkoit
tavat maatalousvelkojen järjestämistä si
ten, että tämä elinkeinon haara pelastetaan 
niin pienin vaurioin kuin suinkin on mah
dollista. 

Isänmaallisen kansanliikkeen eduskunta
ryhmän aloite tähtää pääoma1n hankkimi
seen kunnollisten maanviljelijäin velkojen 
vakauttamista varten neljän prosentin ko
rolla. Me emme siis ole aloitteissamme pyr· 
kineet siihen, että yleensä kaiklkien maa
talousveLkojen korot vakautetaan eikä mei
dän pyrkimy:ksemme myösikään tähtää ylei
seen ~oron säännöstelemiseen lailla. Ja 
minkä tähden~ Sentähden, että me emme 
usko siihen, että koron säännösteleminen 
lailla johtaa tarkoitettuun päämäärään. 
Jotta tämä kävisi selville, meidän täytyy 
asettaa itsellemme kysymys, mitä korko on. 
Korko ei ole mitään muuta kuin 'hinta, 
joka maksetaan siitä edusta, että pääoman 
omistaja luopuu käytrtämästä pääomaa ja 
luovuttaa sen käyttöo~keuden toiselle (Kes
kustasta: Mutta kun ei ole kilpailua, ottaa 
mitä tahtoo!). Jos tämä hinta määrä
tään lailla, määrätään silloin eräs raja
hinta. Ja jos 'tällöin tarjonta on pie
nempi kuin kysyntä, joudutaan samaan 
mi:hin jouduttiin elintarvesäännöstelyn ai
kana, josta täällä tä,nä iltana on puhuttu 
(Ed. Räisänen : Tuo on patkuli,oppia ! ) . Se 
nimittäin johtaa siihen, että pääoma ka
toaa pääomamar:kkinoi1ta aivan samalla ta
voin kuin elintarvepulan aikana ei maan
viljelijäin varastoissa ollut sitä määrää, 
mikä niissä piti olla. Ei saatu siis sääde
tyllä rajahinnalla riittävästi viljaa, vaan 
siitä oli vapaassa kaupassa ma;ksettava mo
ninikertainenkin hinta. Samoin käy koriko
säännöstelyssä nimenomaan siHoin, kun 
tarjonta on pienempi kuin kysyntä. Minä 
kuitenkin myönnän, että ed. Kalliokoski on 
oikeassa huomauttaessaan, miten yleinen 
mielipide vaikuttaa ja on jo vaikuttanut sii
hen, että korko alenee. Luottolaitosten on 
ollut pakko ryhtyä yhteistoimintaan keske
nään koron alentamiseksi. Tämä onkin ta
pa;htunut aivan yhdennellätoista hetkellä. 
Ellei näin olisi käynyt, en ole lainkaan 
varma siitä, etteikö lainsäädännöllisiin toi
menpiteisiin sittenkin olisi ollut mentävä. 
On nimittäin huomattava, että sikäli kuin 
pääoman tarjonta on yhtä suuri tai suu
rempi kuin kysyntä, niinkuin se nyt tällä 
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hetkellä on, silloin ei koron säännöstele
misestä lailla ole niitä seurauksia, joista 
edellä olen puhunut, ei ainakaan läheskään 
samassa määrin. Mutta vaikka me emme 
ole pyrkineet lailla korkoa säännöstelemään, 
me olemme sittenkin koettaneet osoittaa 
vain esimerkkinä erään tien, jota kulkien 
voidaan järjestää 500 milj. markkaa pa
himmin kärsimään joutuneiden maanviljeli
jäin pelastamiseksi. Koska herra valtio
varainministeri on katsonut asialliseksi esit
tää takapotkun tätä aloitetta kohtaan, 
sallittaneen minun sanoa siitä muutama 
sana. 

Varojen hankkimiseksi Oy. Maakiin
teistöpankille kysymyksessä olevain velko
jen vakauttamiseiksi älisi 50 miljoonaa 
markkaa aloitteen mukaan ollut otet
tava Suomen Palllkin voittovaroista ko
rottomana, .2150 miljoonaa malli\:kaa olisi 
otettava 3 % :n obligatiolainana .Suomen 
Pankista, jolloin Suomen Pankin johto
sääntöä olisi ollut muutettava siten, 
että tätä obligatioiden määrää olisi poik
keuksellisesti voitu käyttää katteena; huo
mautan nimenomaan ,poikkeuksellisesti'', 
sillä me olemme täysin tietoisia siitä, että 
tällainen kate ei normaalioloissa saata tulla 
kysymykseen. 100 miljoonaa markkaa olisi 
otettu palkinto-obligatiolainana siten, että 
korkoa vastaava vuotuinen meno olisi ollut 
noin 2 :y2 %. Tämä on pienempi kuin pari 
vuotta sitten otettu obligatiolainan meno
erä, joka lienee noin 5 %. Mutta tässä on
kin kaksi arvontaa. Tämä sensijaan voitai
siin järjestää yhdelläkin, jos erikoista propa
gandaa tämän lainan puolesta tehtäisiin. 
100 miljoonan markan laina olisi otettu 
luottolaitoksilta 5 % :n korolla. 

Kysymys Suomen Pankin osuudesta tä
män summan hankinnassa on saanut herra 
valtiovarainministerin säikähtämään, koska 
hän sanoi, että tässä pyritään ajamaan 
velkaantuneiden maanviljelijäin asiaa infla
tiopyyteillä. Jos herra ministeri on oikein 
tosissaan tämän väitteensä esittänyt, niin 
silloin hän on säikähtänyt turhasta, jopa 
niin että hän ei ole tyynesti jaksanut lukea 
aloitteen perusteluja, ja tällainen säikähtä
minen ei ole varsin kiitettävä avu rahaminis
terille pula-aikana. Kukaan asiantuntija ei 
voi väittää, että 250 miljoonan markan 
poikkeusluontoinen kattaminen todellakin 
toisi mukanaan inflation. Me olemme esit
täneet tätä keinoa käytettäväksi nimen-

·~--

omaan siinä varmassa vakaumuksessa, että 
toimenpide ei aiheuta mitään muutoksia 
rahanarvoon, niinkuin aloitteessa on nimen
omaan sanottukin. Tästä on ollut yhtä 
mieltä kanssamme eräs kaikkein pätevim
piin kuuluva rahaolojemme erikoistuntija, 
jonka kanssa olen ollut neuvotteluissa en
nenkuin aloite sai lopullisen muotonsa. Jos 
herra valtiovarainministeri kuvittelee täl
laisen seikan vievän inflatioon, on hän 
varmaankin asiantuntijoista ainoa, joka on 
tälla kannalla. 

Mitä tulee kysymykseen. ulkomailta otet
tuihin lainoihin sisältyvän kultaklausuulin 
poistamisesta, voin asiallisesti yhtyä siill1.en, 
mitä ed. Kalliokoski täällä esitti. 

Yllä esittämistäni seikoista on käynyt. 
ilmeiseksi, että isänmaallisen kansanliik
keen eduskuntaryhmä ei voi yhtyä kannat
tamaan hallitusta siinä, ettei ole tehtävä. 
mitään yli sen, mihin jo on ryhdytty 
taloudelliseen hätään joutuneiden kunnol
listen maanviljelijäin auttamiseksi. Si,ksi 
saankin, herra puhemies, tehdä seuraavan 
ehdotuksen päiväjärjestykseen siirtymiseksi: 

Odottaen, että hallitus mitä pikimmin 
antaa eduskunnalle esityksen maakiinteis
töjen pakkohuutokauppojen yleisestä kes
keyttämisestä ja samalla ryhtyy entistä 
tehokkaampiin toimenpiteisiin pulaan jou
tuneiden kunnollisten maanviljelijäin pe
lastamiseksi uhkaavasta taloudellisesta peri
kadosta, eduskunta siirtyy päiväjärjestyk
seen. 

Ed. Junnila: Herra puhemies! Käsitel
tävänä oleva välikysymys, niin päivänkoh
teisena kuin sen esittäjät sitä pitävätkin, 
on mielestäni pahasti viivähtänyt. Sen aika 
olisi ollut jo pari vuotta sitten, jolloin pula
kausi alkoi näyttää uhkaavia tilanteita. 
Pulakauden laajuudesta ja sen seurauk
sien vaikutuksista olisi silloisella hallituk
sella pitänyt olla argussilmä, joka olisi näh
nyt ne seuraukset, joita maailman talous
pula ja meidän kotoinen pulamme erikseen 
ovat tuottaneet maalle ja sen maatalous
väelle erikseen. Silloin olisi pitänyt halli
tuksella olla nopeita ja rohkeita otteita, niin 
monia sortumisia olisi luultavasti voitu 
välttää, niidenkin kohdalta joita se .nyt on 
kohdannut. Hallituksen toimenpiteet ovat 
kuitenkin tippuneet vähitellen pulakauden 
kehityksen eri vaiheissa ja useimmat vasta 
sitten kun niiden teho on kulkenut sivu vai-
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kutuskohteensa. Näitä hallituksen ja edus
kunnan eri toimenpiteitä myöhästyneinä
kään ei suinkaan silti ole aliarvioitava ku
ten valitettavasti välikysymyksentekijät te
kevät. Useimpien toimenpiteitten vaikutus 
on ollut aivan ratkaisevaa laatua maatalous
pulan lieventämistoimenpiteinä, joskin jou
kossa on ollut vaikutukseltaan vähäpätöisiä
kin. Varsinkin Maakiinteistöpankin luomi
nen ja sen kautta voimaan saatetut toimen
piteet ovat vaikuttaneet aivan ratkaisevasti 
maatalouden velkain vakauttamiseen ja hä
dänalaisten maanviljelijäin pelastamiseen 
edelleen pysymään turpeessa kiinni. Mutta 
kaikkien näiden toimenpiteiden merkitystä 
sen paremmin kuin valtion avustustoimen
piteitä yleensäkään ei pidä yliarvioida. Suu
rina pulakausina, kuten nykyinen, ei kaik
kia pulaan joutuneita voi mikään ihmis
mahti pelastaa. On ihmisiä maanviljeli
jöittenkin joukossa, jotka hyvänäkin aikana 
arvioivat mahdollisuutensa yli terveiden ta
lousperiaatteiden ja kun tulee taloudellinen 
ikriisikausi, silloin s·ellaisten ihmisten asema 
ei ole kenenkään autettavissa. Niin on ollut 
aina ja niin tulee vastakin olemaan. Tällai
sille harhalaskijoille, sanoisinko suhteetto
masti ylivelkaantuneille ei ole muuta pelas
tuksen keinoa kuin laillisen ulosoton, toisin 
sanoen pakkohuutokauppojen, kieltäminen, 
jota välikysymyksentekijät tarkoittavat suo
sitella. Mihinkä se yhteiskunnan veisi, sen 
on herra valtiovarainministeri vastaukses
saan niin selvästi ja sitovasti osoittanut, että 
siihen on tuskin kellään mitään lisättävää 
tai siitä edes kiistettävää. 

Mitä sitten välikysymyksen siihen kohtaan 
tulee, joka koskee lainauskorkojen yleistä 
alennusta, niin on sekin kohta mielestäni 
vähän myöhästynyt. Isainauskorothan ovat 
yleisen rahatilanteen parannuttua varsin 
huomattavasti laskeneet, kuten herra valtio
varainministeri lausunnossaan osoitti. Haa
veilut, että meiJilä voitaisiin mennä niin al
haisiin virallisiin korkoilhin, kuin pääoma
rikkaissa maissa, on utopia, joka on tois
taiseksi mahdoton toteuttaa. Jos se pakolli
sesti koetettaisiin toteuttaa, voisi se suo
raa päätä viedä inflatioon, omaisuusarvojen 
suhteettomaan nousuun. Se olisi kyllä pe
lastus ylivelkaantuneille, mutta aivan an
siotonta arvonnousua niille omaisuuden 
omistajille, jotka eivät ylivelkaantuneina 
sellaista kaipaa. Se olisi erityisesti palkan
nauttijoiden kannalta, johon meidän suuret 

työläisjoukotkin kuuluvat, siksi kohtalo
kasta, että se veisi koko yhteiskunnan täydel
liseen häiriötilaan. 

Välikysymyksen kolmannen kohdan suh
teen minä toivoisin, että hallitus yhä tehok
'kaammin alkaisi seurata meidän maalaisikun
tiemme raha-asiain hoitoa ei ainoastaan va
kauttamalla niiden lainoja pitkäaikaisiksi 
nykyistä tilannetta vastaavin koroin, mutta 
myöskin tarkkaamaila sitä julkistaloudellis
ten menojen nousua, joka nyt jo on vienyt 
suuren osan maalaiskuntia melkein varari
kan partaalle. Se kehitys ei toistaiseksi saa 
jatkua. Kun maalaiskunnistamme jo lähes 
1

/ 6 on valtion huollosta riippuvaisia, niin 
sen täytyy jo säväyttää koko yhteiskuntaa 
huomaamaan, että jotain on vinossa. Vero
äyri monissa maalaiskunnissa on jo kohon
nut siksi korkealle, että se uhkaa puhdistaa 
jo loputkin maksukykyiset, jotka pula-ajan 
vaikutus on vielä säästänyt. Supistuksia on 
saatava julkistaloudellisiin menoihin ja sitä 
tietä huojennusta ylen korkeaan verorasi
tukseen. Suosittelisin hallitukselle siinä 
suhteessa yhä tehokkaampien keinojen miet
timistä muistuttaen, ettei Roomaa rakenna 
yksi polvi. 

Mitä sitten vihdoin tulee obligatioiden käy
tön lisäämiseksi siihen määrään, että ne muo
dostuisivat yleisiksi maksuvälineiksi, on se 
suora mahdottomuus, kuten herra valtio
varainministeri osoitti. Sehän veisi meidän 
valtiotaloutemme suoranaiseen maksuväli
neiden puutteeseen ja sitä tietä koko valtio
koneiston seisahtumiseen. Jos näitä pakko
määräyksiä laajennettaessa suuremmassa 
määrässä jo ulotettaisiin koskemaan myös
kin rahalaitoksia tietäisi se niiden pikaista 
loppua ja sitä tietä kaikkien talletusten 
siirtymistä obligatioiksi, joiden vaihtaminen 
käypään rahaan kävisi aivan mahdottomaksi. 

Kaikesta siitä' kalskeudesta huolimatta, 
joka sisältyi hallituksen muuten asialliseen 
vastaukseen, minä toivon, että hallitus edel
leenkin tekee kaiken voitavansa nykyisen 
pulakauden johdosta ilman omaa syytään 
voittamattomien vaikeuksien käsiin joutu
neiden mawtalous- ja asuntQikiinteimistöjen 
omistajain selviytymiseksi heitä kohdan
neista vaikeuksista. 

Koska minua asiallisesti tyydyttää halli
tuksen vastaus, tulen äänestämään yksinker
taisen päiväjärjestykseen siirtymisen puo
lesta ja niin tekevät ryhmätoverinikin. 
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Ed. von Born: Herr talman! Jag !k:an 
fatta mig lika kort som regeringens svar 
var långt. Jag hoppas dock, att tydlighe
ten av vad jag har att säga skall lämna 
liika litet övrigt att önska som regerings
deklarationen . 

.Svenska riksdagsgruppen har icke ansett 
sig hava anledning att deltaga uti diskus
sionen i anledning av den föreliggande in
terpellationen. Gruppen kan i stort sett 
godtaga de principer, som regeringen givit 
uttryck åt uti sitt svar. Och gruppen kom
mer för sin del att rösta för enkel över
gång tili dagordningen. 

Ed. K ä m ä r ä i n e n: Herra puhemies! 
Hallitus antoi kielteisen vastauksen väli
kysymykseemme. Tuo vastaus ei suinkaan 
ollut lyhyydellä pilattu, ja kuta pitemmälle 
herra valtiovarainministeri sen lulkemisessa 
ehti, sitä varmemmaksi muodostui käsityk
seni siitä, että maassamme on nyikyjään 
hallitus, joka ei tunne kansamme enem
mistön, maaseutuväestön nykyistä talou
dellista hätää. Luullakseni tästä syystä 
hallituksen vastaus oli sellainen kuin se oli. 

Muutama viikJko sitten luin sanomaleh
distä erään europpalaisen suurvallan pää
ministerin käsityksiä siitä, millaisen nyky
päivien valtiomiehen tulee olla. Hän sa
noo m. rm. näin: ,Valtiomiesten on oltava 
ihmistuntijoita. Nykypäivien valtiomies ei 
voi pysytellä erillään syvistä riveistä. Hä
nen on päinvastoin lähestyttävä niitä. ja 
pyrittävä kohottamaan niiden älyllistä ja 
·elintasoa. Olemme joutuneet kokemaan 
kylliksi, jopa aivan viimeisimpinä aikoina 
tietääkseni, että syvien rivien tyytymättö
myydellä ja kärsimyksillä on rajansa, ja 
kun se on saavutettu, ne joutuvat epä
toivoon, jopa täydelliseen epätoivoon. Toi
selta puolen on kansan syvien rivien ker
rosten tyytyväisyys paras todistus valtion 
hyvästä hallinnasta. Valtiomiehen on tun
nettava syvien rivien käsityskanta. Hänen 
{)n saatava tämä käsityskanta sopusointuun 
maan yleisen hyvinvoinnin kanssa. Hairah
tuminen tässä suhteessa on kukistanut 
monta mahtavintakin haUitsijaa, jopa ai
van näinä aikoina. .Syvien rivien tunte
mus on valtiomiestaidon a ja o, varsinkin 
pulmallisina aikoina. Tarvitaan vain vä
hän todellista valtiomiestä, kun aurinko, 
sade, lämpö ja maakamara ovat anteliaita 
ja kun on avoimia mal1kkinoita tälle yltä-

kylläisyydelle. Pelkkä nukkekin pystyy 
hoitelemaan kansakunnan asioita hyvinä 
aikoina.'' 

Verratessani näitä ajatuksia hallituksen 
välikysymykseemme antamaan vastaukseen, 
tulen siihen tulokseen, että nykyinen halli
tus on tyypillinen hyvien aikojen hallitus. 

Hallitus kieltäytyy antamasta eduskun
nalle esitystä pakkohuutokauppojen siirtä
misestä. Tämä kielteinen kanta tuntuisi 
minusta lievimmin sanottuna oudolta, ellei 
se perustuisi maaseudulla ny:kyjään vallit
sevan tilanteen tuntemattomuuteen. Sillä 
hallitus käsittääkseni kielteisestä vastauk
sestaan huolimatta ei ole periaatteessa 
pakkohuutokauppojen siirtämistä vastaan. 
Antoiharr hallitus eduskunnan kokoonnut
tua viime syyskuun alussa eduskunnalle 
lakiesi;tyksen eräiden asunto-osakeyhtiöiden 
pakikohallinnosta. Tuo esitys, jos se olisi 
tullut eduskunnassa hyväksytyksi, olisi tur
vannut nuo asunto-osakeyhtiöt ja heidän 
taJkaajansa ulosottotoimenpiteiltä, toisin sa
noen pakkohuutokaupoilta aina vuoden 
1913'7 loppuun asti, siis neljän vuoden 
ajaksi. 

Asunto-osakeyhtiöitä koskevan lakiesityk
sensä perusteluissa sanoo hallitus m. m. 
näin: ,Nykyinen pula-arka on saattanut 
useat asunto-osakeyhtiöt, joiden varsinai
sena tarkoituksena on varata rakentamansa 
talon huoneistot osakkaittensa omaan hen
kilökohtaiseen käyttöön, niin vaikeaan ta
loudelliseen asemaan, etteivät ne ilman eri
koisempia toimenpiteitä näytä pula-ajasta 
selviytyvän. Näiden sortuminen tietäisi ei 
ainoastaan kaiken omaisuuden menetystä 
niille tuhansille useimmiten vähävaraisille 
perheille, jotka säästövaroillaan ja lisäksi 
lainavarojen turvin ovat vakinaisen kodin 
saannin tarkoituksessa hankkineet itselleen 
osa;kkeita tällaisessa yhtiössä, vaan myöskin 
sijoitusten menetystä niille, jotka toisar
voista kiinnitysvakuutta vastaan ovat an
taneet lainoja näille yhtiöille. Tällaisen 
tilamteen selvittämistä on pidetty yleisedun 
kannalta siksi tärkeänä" j. n. e. Jokseenkin 
samalla tavallahan voidaan sanoa myöskin 
niistä tuhaooista taloudelHsessa sortumis
tilassa olevista kaooalaisista, joiden elämän 
tehtävänä on tuottaa leipää ja muita elin
tarpeita kansakunnalle. Tuhansista maa
talouden harjoittajista, niin . pien- kuin 
suuremmistakin viljelijöistä, voidallin aivan 
hyvin sanoa, että ne ovat joutuneet niin 
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vaikeaan taloudelliseen tilanteeseen, että ne 
eivät ilman erikoisia toimenpiteitä voi sel
viytyä nykyisestä pula-ajasta. Ja jokaisen 
marunviljelijäperheenkin taloudellinen sor
tuminen tietää tuolle onnettomalle perheelle 
kaiken omaisuuden menetyksen, aivan sa
mrulla tavalla kuin asunto-osakeyhtiöidenkin , 
osakkaille. Ja se tietää myös joko lainan
antajille huomattavaa 'Sijoitusten menetystä 
tai takaajille melkoisia, usein suuriakin va
hilllkoja. Virallinen maatalouskiinteimistö
jen pakkohuutokauppatilasto •puhuu tässä 
suhteessa surullista kieltään. 

V. 1931 toimeenpantiin maassamme 1,623 
maatalouskiinteimistöjen pa!kkohuutokaup
paa, joissa saamisten summa oli - käytän 
pyöreitä 'lukuja - 3:215 milj. markkaa, 
mutta sitä vastaan saatiin p.akkohuutokau
poissa vain 141 milj. eli 43.4 % saamisten 
summasta. Viime vuodella toimeenpan
nuissa 2,5i26 maakiinteistön pakkohuutokau
passa oli saamisten summa 434 milj. mark
kaa, pakkohuutokaupoissa sitävastaan saa
tiin 2'10.5 milj. eli 48.6 % saamisten sum
masta. Tällä vuodella tammikuun alusta 
syyskuun loppuun, siis 9 kuukauden ai
kana, oli maatalouskiinteimistöjen pakko
huutokauppain luku 2,·664, siis huomatta
vasti suurempi kuin v. 1'932 koko vuodessa. 
Saamisten summa oli niissä 348 milj. mark
kaa ja pakkohuutokaupoissa tuli sitä vas
taan vain 199 milj. markkaa, eli 57.1 % 
saamisten summasta. Siis näiden edellä
mainittujen kolmen vuoden aikana oli maa
kiinteimistöjen pakkohuutokauppain luku 
6,813, niissä valvottujen saamisten summa 
1,107 milj. markkaa, mutta sitä vastaan 
saatiin vain 550.5 milj. markkaa eli 49.7 % 
saamisten summa:sta. Näin ollen menetti
vät saajat ja takaajat vajaan kolmen vuo
den aikana niissä maatalouskiinteimistöjen 
pakkohuutokaupoissa pyöreissä luvuin 556,5 
milj. markkaa. 

Maatalousirtaimistojen pakkohuutokau
poista meillä ei ole olemassa vimllista ti
lastoa, mutta niiden luku on varmaankin 
monin verroin suurempi kuin kiinteimistö
jen. pakkohuutokauppojen. Näihin irtai
mistojen pakkohuutokauppo~hin ei julkisuu
dessa kiinnitetä suurtakaan huomiota, 
vaikka .tuho, minkä ne tekevät, ei suinkaan 
ole väiliäksi arvioitava. Kun maata!loudesta 
irtain pakkotoimin myydääJn niinkin vähiin 
kuin se voimassaolevan lain mukaan saa 
tapahtua, käy sellaiselle maataloudelle jok-

seenkin samoin kuin tehtaalle, josta vie
dään pois koneistot. Ei sillä tehtaalla sen
jälkeen ole sanottavampaa merkitystä. 
Näissäkin intaimistoje.n pakkohuutokau
poissa jää usein suurin osa perimyksistä 
saamatta. 

1Siis ei nykyinen pakkohuutokauppajär
jestelmäkään säästä saamamiehiä ja takaa
jia, joiden etuja hallitus sanoo va.lvovansa. 
Eilköhän ainakin takaajien ole syytä pyr
kiä mahdollisimman pian pois tällaisesta 
·esivallan suojelu:ksesta ~ 

Hallitus jättää sortuvat viljelijä,t Maa
kiinteistöpankin toimenpiteiden varaan. 
Mutta hallituksen pitäisi tietää, että aina
kin tähän asti Maakiinteistöpankki vain 
verraten harvoissa pakkohuutolkaupoissa on 
vooinut tulla kotin'Sa menettäJlleitä perheitä 
auttamaan. Tämän vuoden syyskuun lop
puun mennessä toimitettiin, kuten äsken 
sanoin, maassamme 2,6·64 maakiinteistÖin 
pakkomyyntiä, mutta Maakiinteistöpankki 
ja asutushallitus tuli väJliin vain 991 ta
pauksessa, joten 1,673 viljelijää jää kaik
kien auttamistoimenpiteiden ulkopuolelle, 
oman onnensa nojaan. 

Hallitus sanoo vastauksessaan, että sel
laiset viljelijät, jotka eivät ole kyenneet 
kannattavasti tilaansa hoitamaan, saavat 
mennä, on parempi, että seHaisten viljeli
jä1n tilat joutuvat toisiin käsiin. Voiko hal
litus noin vain suoralta kädeltä sanoa, että 
m. m. nuo edellämarni,tsemani 1,,673 vilje
lijää, jotka tälläkin vuodella ovat saaneet 
luovuttaa kotinsa toisiin käsiin, ovat kel
vottomia viljelijöitä~ Ja muistaako halli
tus, että maanviljelijät ovat jo neljän vuo
den ajan saaneet maksaa ylimääräistä ve
roa, käyttäiill\:seni herra apulaisvalt1ovarain
ministerin sanontatapaa, noin 30 % tulois
taan. maataloustuotteiden hintojen laskun 
johdosta? Tätä veroa on maaseutuväestö 
maksanut noin 1,000 milj. markkaa vuo
dessa ja ,toisen 1,0001 milj. markkaa vuotta 
kohti alentuneissa metsien kantohinnoissa 
ja metsätyöpalkoissa. Tämä vero on ollut 
·ja on edelleenkin Eian raskas kantaa ja se 
se on anta1nut useimmille niille tuhansille 
viljelijöille, jotka ovat sortuneet ja jotka 
edelleen sortuvat, huonon viljelijäin titte
lin. Mutta kaikesta huolimatta hal'lituksen 
vastauksessa ylpeillään sillä, että hallitus 
on vointinsa mukaan tukenut sellaista ra
hapolitiikkaa, joka on vieny,t hintojen lrus
kuun. 



Asunto-osakeyhtiöitä koskevan hallituksen 
esityksen perusteluissa sanotaan m. m.: ,Ta
loudellisten suhdanteiden parantumista ja 
sitä seuraavaa vuokratason nousua odotel
taessa on luotava olotila, jonka a~kana ta
lon pakkomyynnit tulevat estetyiksi ja 
ta;lot särlytetyi:ksi osaJklkeenomistajain hal
lussa. Tällaisen olotilan luom~sta tarkoit
taa esitys asunto"asakeyhtiöiden rusettwmi
sesta pakkohallinnan alais1ksi.'' Nykyistä 
parempaa aikaa odotellessa pitäisi myösikin 
maaseutuväen keskuuteen JUJoda olotila, 
joka estää maatalousomaisuuJkisien pakko
myynnin. Maa:seutuväestönkin oma.is,uUJdet 
pitäisi koettaa säilyttää nykyisten omista
jain haHussa. Siihen me maalaisliittJobiset 
olemme vuosikausia tääll:lä edusumnnassa 
pyrkineet ja sitä tarkoittaa ·tämäkin väli
kysymys. Kun hallitus asunto-,osail~:eyhtiöi
den pa!kkohallin:talailla taihtoo estää pakko
huutokauppojen toimeenpanon kaupun
geissa, kun 'hallitus itseklään ei halua 
kuulla pakkohuutokaupan pitäjän vasaran 
ääntä, niin mi'ksi rhaHitus ei halua ulot,taa 
samanlaisia toimenpiteitä ma:a>S:eudull'c? 
Ei~ö maa,seutua;kin jo VlOitaisi vapauttaa 
noista murhenäytelmistä, va,i pitääkö mei
dän vielä kuinka kauan päi:västä toiseen 
olla niitä katselemassa ja kuulla tuota pa!k:
ikohuutokaupan pitäjän vasaran ikylmän 
kylmää ääntä? (Ed. Hakkila: Itsehän olitte 
•hallituksessa! -Vasemmalta: Ei Kämäräi
nen ollut!). 

Usein mainitsemani asunto-osakeyhtiöiden 
pall:kohallintaliakiesityksen perusteJuissa hal
litus sanoi sillä es1ty~se1lä pyrkivärn:sä he
rättämään oswk'keenomistajissa lu10tta.musta 
ctulevaisuuteen. Se on aivan oikein. Mutta 
luottamusta tulevaisuuteen kaipaa n:yt jo 
taloudeJlisessa hädässä ~oleva maaseutuväes
'tökin. Mutta hwl'litrus nähtävästi ei tunne 
kansan syvien rivien kärsimy'ksiä, sen pak
kohuutokauppoja estävät harrastulkset eivät 
ulotu maaseudulle ast~ (Ed. Ha~kila: En
;täs Sunilan hallitus!). 

Valtiovarainministeri R e l a n d e r: En 
ai.o antautua ylksityiskohtaiseen väittelyyn 
niiden arvoisien edustaljien kanssa, j·ot.ka 
eivät hyväksy hamtuben vastausta. Mutta 
tahtoisin huoma;utta:a ja Jausua muis:tutuk
sen:i erästä rtrupaa vastaan, jota tällöinkin on 
käytetty, kun on tahdottu vastustaa toisen 
mielipidettä, nimittäin sitä tapaa, että 
eräästä yhtenäisestä esityksestä otetaan irti 
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muutamia lauselmia ja esit,etään ne sitten 
ai:van toisessa valossa kuin mi<tä on tarkoi
tettu'. Mielestäni tMlaisen huomautuksen 
voi tehdä jo ed. Kalliokosiken l&u:sunt,oa 
'~ohtaan, mut,ta erityisesti ta,htoisin tehdä 
sen huomautuksen ed. Tarkkasen esitystä 
vastaan, mikäili se koskee pääjohtaja Rydin 
esitelmää tänä rpäivä11ä. .lVIeitä oli hyvin 
monta siellä kuuntelemaiSsa sitä. Minä ky
syn, mistä syystä ed. Tarkkanen päätti se
lontekonsa siihen kuin hän iPäätti ? Mis1tä 
syystä hän ei j&t'kanut niitä selityksiä, mitä 
pääjohtaja Rydillä oli juuri tämän tilan
teen paranemis.esta, joka on ollemassa? Ja 
mistä syystä hän ei ~esittänyt niitä pääjoh
taja Rydin suunnitelmia, jotlka koskevat 
tämänta,paisia suunnitelmia, kuin nyt maa
laisliittolaisten puolelta esitetään? Täällä 
on sanottu, että hallituksen vastaus on kova 
ja että hallitus on kylmä maatalouden pu-
1alle. Asia on niin, että mielestäni tämmöi
sessä vastauksessa on asiaHisuus pääkysy
mys. Ja taitaa olla niin, että semmoist,en 
mielestä, jotka ovat tottuneet lähtemään 
tunnepohja1ta, se tuntuu kova,lta. l'.iutta 
minä t.oivon ja olen vakuutettu siitä, että 
kun herrat edustajat tyynesti ajwtteleva:t 
sitä 'kai~ll:kea, mitä ha!llitus on tänä vuonna 
tehnyt maatalouden ja kunti,en tu'kemiseksi, 
niin he1däln täytyy myöntää, etrtä hallitus 
siinä kohden ei ole ollut kylmä. 

Ed. L e p p ä l ä: Herra puhemies! 
Pyysin sanansijan lammakseni jonkun ha
janaisen ajatuksen itärwjaUa elävän karja
laisen talonpojan nykyisestä a:semas:ta, ja 
pelkään, että se :kyllä lähtee vähän tunne
pohjalta. Olin toivonut hallitukselta., 
jossa Ka:rja,lan tuntemus on huomattavalla 
tavalla edustettuna, toisenlaista vastausta 
näiden ta~onp.oikien ja valtwkunnan vuoksi. 
HaJlitus sanoi eräässä vastauksensa koh
dassa seura.avas<ti: ,Oiikea järjestys elin
keinon vwlitsemisessa siis on se, että maassa 
ryhdytään lainatuin pääomin vain sellai
seen. ta1loude1liseen toimintaan, joka kan
nattaa tuossa maassa tavallisen korkokan
nan mukaan.'' 

Minulla on käsissäni viimei1set tiedot 
käytettävänä maa;talouden kannattavaisuu
desta Itä-Karjalan kirjanpitotiloi:lla. Tu
loiksi näillä tiloilla on laskettu maa- ja 
metsä-, - siis myös:kin metsä- - sivu-, 
ruoka- ja yksityistalouksien tulot, mutta 
liikekustannuksiin ei sen sijaan ole luettn 
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ko:t1ko-, vero- eikä eläkema!ksuja. Ja tulos 
on täJstä.ki>n huolimatta seuraava. Tiloilla, 
joilla on pe'ltoa 1--10 ha, saatiin alktiivi
pääomaHe korkoa miinusta 0.9, tiloiLla, joi
den piruta-alla on 10-25 ha, ·01i tulo·s -\- 1.s 
ja ti'1oillla, joiden pinta-ala on 25-50 ha, 
oli tulos -\- 1. Keskimääri<n oE siis tulos 
aktiilvipääomalle --\- 1.2. Tila1t ·ovat maan
viljelysseura-alueemme pa.r,harta vaEkoi
!tuja tiloja. Systeemi, jonika mUJkaan nämä 
tulokset on saatu, on tieteen va:hvistwma 
ja pätevä. 

Esiti'n viime :perjantaisessa i1strunnossa, 
tilaston siikäläisestä kunnasta, jonlka 1,369 
vilje'1män ikeskimääJräinen pinta-ala oli aJ.le 
35 'ha ja niillä viljelty pinta-ala vain kes
lkimäärin 4.9 ha. Tämän lkunnan asioista 
saimme lisä'ksi tietää, että 20 % i]mnnaiil' 
kiinteimistöistä .on ulosmitattu, että vero
rästejä ·on kunnassa noin 3 milj. markkaa 
ja että veroista on ulosmitattu kaikkiaan 
230 tilaa. Tämän kunnan 1,369 tilasta on 
vain 40 tilaa, jotka kuuluvat siihen suu
ruu:sluolkkaa.n, jossa aktiivipääomane saa
tiin puhdasta tuloa, muut kaiikiiki toimiva,t 
siiiil,ä suuruusluolkassa, jossa kirjanpidon 
mukaan ansaittiin vain miinusta. Syy täl
laiseen tilanteeseen ei ole - ei aina!kaan 
yksinomaan - sikäläisten maanvilje.lijöi
den, jot:en yhteiskunnan velvollisuus on 
tehdä kaikkensa, estä·äikseen maan pääväes
tön täällä rajalla sorttmw,sta.. Twllaisia es
tä:viä ikeinoja esitti maalaisliiton välikysy
mys, keinoja, jotka hailli.tus nyt on hylän
nyt (Ed. Komu: Niin on Suni'la:nlkin hal
litus hy1ännyt ! ) . 

Valtiovallan tU'kemarua järjestettiin muu
tamina menneinä vuosina lainO'j.a myöskin 
sikäläisiHe maatnvi.ljelijöille ja erikoisesti 
silkäläisil'le asutustilallisille, lainoja., joiden 
IJm:rtko o[i moninkertaisesti näillä tiloilla 
aktiivipää,omrulle saatu korko. Kuunnelles
sani ny•t hallituksen vastausta, tuntui mi
nusta, että nykyinen hallitus välikysymys
vastwulksellaan tuomitsi val:ti,ovallan silloi
set teot, tuomitsi kollw asutuspolitiikan 
siellä. 

Perjantain istunnossa minä myös!kin esi
tin, kuinika maamiehen tulot vuodesta 1928 
ovat pienentymistäälll pienentyneet, ja vä
hintään 30 %, mutta korko ei ole vastaa
vasti alentunut. Hallituksen nyt antama 
V·asta.us tuomitJse·e myöskin kdko maataJou
den harjoittelun ainakin tässä osassa 
maata. Talonpoika saa sortua, mutta ihalli-

tuksella ei ole minlkäänlaista huomautta~
misrta esim. rahalaitoksista, jotka itse mak
savat rahoistaan 4 1

/ 2 %, mutta ka111tavat 
siitä väJhintärun lka:ksinkerta~sen määJrän. 
Eilkö tuota ma:hdotonta, muissa vaitaikun
nissa tuntematonta suurta marginaalia ole 
syytä säännöstelytoimin edes väJhän rpienen
tää 1 Se voisi kyllä aiheuttaa muutamien 
pamJkkilkomttorien sulkemista, kenties p.anlk
kien liikasuurten kulujen pienentämistä. 
Mutta mitä haittaa siitä olisi maalle, jos 
muutamia pankinkonttoreita olli:si!kin lak
kautettaiVa, konttoreita, joita Helsing~ssä
krn kuuluu olevan 70 j.a muissa maam kau
pungeissa suhteellisesti sama määrä, lisäksi 
asutuskeskuksissa ja lki:t1kon!kylissä, kuten 
tunnetaa1n, useampia. 

Totisesti eduskunta tuli siutcnkin 1920 
tehneeksi kohtalokkaan :päätOksen, vapaut
t&essatrun tässä maassa Jwron. SiiJhen men
nessä ei säännöste'tlystä korosta ollut kel
läikään mitään sa:nomista. Korkoon tyydyt
tiin ja sen y1ittäjä oli hy]kiö, j.onika lähei
syyttä lkartettiin. Nyt koron!kisikonta on 
erääl[ä tavalla laiUistutettu. HaHiJtulksen 
vastaus•ta tällä kohdalla kuunnellessa tun
tui me]kein siltä, kuin mitään koronikis
kontaa ei olisi. 

Sanottaneen, että olen etsinyt esimerk
kejä sellaisesta kunnasta, joka olisi :yksin
näinen. Iloitsisin enempi kuin muut, jos 
niin olisi. Sain juuri äsken täällä olevilta 
kunnallismiehiltä käsiini tilaston toisestakin 
kunnasta. Sieltä kerrotaan seuraavaa: 
Kruununviranomaisilla on ulosmitattuja 
tiloja 240, kunnan ulosottomiehillä veroista 
164, yhteensä siis 404 tilaa. Kun kunnassa 
on 9•61 tilaa, on ulosotossa kaikkiaan siis 
42 % kunnan kaikista tiloista. 500 t:.laa 
näistä on sellaisia, joilla kokonaispinta-ala 
on alle 500 hehtaaria. Viljellyn maan keski
määräinen suuruus kaikilla näillä tiloilla 
on alle 3 hehtaaria. Näitä viljelmien omis
tajia ei voi syyttää liiketoimista, ei yJeelli
syydestä, ei laiskuudesta. Syy on heille 
epäedullisten konjunktuurivaihteluiden 
(Ed. Welling: Liian pienistä työpalkoista !) . 

Eikä heidän asemansa ole he~pottunut 
siitäkään, että korko vähin on laskenut. 
Maamieshän maksaa korkojaan tuotteillaan. 
Esitän sikäläisistä oloista senvuoksi erään
laisen laskelman. Jos jollakin maanviljeli
jänä oli 50,000 velkaa, piti hänen vuonna 
1927 maksaa siitä 12% :n mukaan korkoa 
6,000 markkaa. Hänen tuli tätä varten joko 
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antaa heiniä 6,000 kiloa, tai lehmiä 3-4 
kappaletta, sianlihaa 400-450 kiloa, ruista 
3,000 kiloa. 1933, jolloin korko siis oli 
8 1/ 2 %, oli tämä korko rwhamäärin 4,2ö0 
markkaa. Se tiesi: hänen tuli antaa heiniä 
7,000 kiloa, siis enempi kuin 12 % :n aikana, 
ja viime talvena jopa 8,500 kiloa. Lehmiä 
hänen piti sitä varten hävittää 4-6 kappa
letta, sianlihaa antaa 475 kiloa ja ruista 
2,500 kiloa. Ainoastaan rukiin kohdalla 
on siis tilanne vähän helpottunut. Muuta 
kaikkea on täytynyt antaa enemmän. 

Nyt huomautettaneen ehkä, että ulos
mitattu tila ei ole menetetty tila. Hallitus 
vastauksessaan ilmoittaa, että Maakiinteis
töpankki ei ole voinut vakauttaa lainoja 
edes pakkotilanteeseen joutuneista puolilta. 
Äsken mainitsemastani kunnasta ilmoitet
tiin, että vuosina 1930-193,3 on tilailtaan 
sortunut 50 talonpoikaa ja näistä tänä 
vuonna, 1933 siis, 22. Tämä osoittaa tilan
teen siis vain tänäkin vuonna pahentuneen. 

Tämäkään kunta ei ole ainut, valitetta
vasti niitä on maassamme samanlaisia monta. 
On muistettava: pula ei ole maamiehen ja 
työmiehen kohdalla vielä vähääkään paran
tunut. Sitä se ei ole varsinkaan veikantu
neen rajaseudun maamiehen kohdalla. 
Mutta hallitus vastauksessansa ei anna mi
tään toiveita siitä, että sortuneiden hyväksi 
yhteiskunnan puolelta mihinkään ratkaise
vaan täällä rajallakaan ryhdyttäisiin. Sa
noopa vain, että on onni, jos näistä pulan 
kourissa kamppailevista päästäisiin siten, 
että he joutuvat pois tilailtaan ja heidän 
tilalleen saadaan uusi ja parempi. 

Esiinnyn täällä, kuten jo äsken sanoin, 
niiden maanviljelijäin puolesta, joiden asu
masijat ovat lähellä rajaa. Rajan toisella 
puolen kiehuu ja räiskyy yhteiskunnalli
nen tulivuori, jonka laava pyrkii leviämään 
rajan tännekin puolen. Väkevät radiolä,het
täjät, joiden ääntä voidaan siellä kuunnella 
halvoin kidekonein, ylistävät oloja tuolla 
puolen rajaa ja mustaavat meidän olo
jamme minkä kerkiävät. Kuinka vaikea 
meidän nyt onkaan välittää hallituksen 
väJikys,ymykseemme antama kylmä vastaus 
rajan rahvaalle, jonka hätää hallitus ei 
ollenkaan näytä ymmärtävän. 

Hallituksen vastaus loihtii minun mie
leeni erään tunnetun suuren valtiomiehen 
lauseen. Se kuului jotenkin seuraavasti: 
Maatalous kaipaa luonteensa puolesta 
enempi yhteiskunnan tukea kuin mikään 

~--~----------- ---

muu elinkeino, sillä se on kaiken perus ja 
pohja. Jos se sortuu, muukin sortuu. Hä
vittäkää ja maahan jaottakaa teidän kau
punkinne, sahanne, tehtaanne ja myllynne, 
ei ihminen silti lakkaa olemasta. Mutta 
hävittäkääpäs maanviljelys! Puolessa vuosi
kymmenessä on maa autiona ja puolen 
vuosisadan ikuluttua kiisteleväit vain pedot 
raadoista maan päällä (Vasemmalta: Monta 
kertaa olette jo sanonut!). Toisen kerran 
sen sanon. Se on niin hyvä sana, että sen 
voi sanoa toistamiseen. Kertaaminen on 
oppimisen äiti. - - Hallituksen vastauk
sesta ei huokunut läheskään tämä henki, 
mikä tässä lausunnossa esiintyy. Ei siinä 
myöskään ollut ymmärtämystä siitä, että 
hyvinvoipa, oloihinsa tyytyväinen talon
poika on valtakunnan lujin ja paras turva 
(Keskustasta: Hyvä, hyvä!). 

Ed. S w e 11 t o r z e t s k i: Herra puhe
mies! Olen pyytänyt 'tässä asiassa puheen
vuoron, koska kuulun niihin, jotka ovat 
koettaneet saada aikaan paremman yhteis
ymmärryksen ja sen kautta myöskin pa
remman yhteistoiminnan kahden suuren 
puolueen välillä. Koska tämä on ensim
mäinen tilaisuus, jolloin voidaan niin sa
noakseni virallisesti puhua luottamussuh
teesta eduskunnan ja hallituksen välillä, 
sallittaneen minun esittää muutamia näkö
kohtia, joista minä vastaan henkilökohtai
sesti. 

Mitä ensinnä tulee maalaisliittolaisten 
välikysymykseen, niin kiinnostaa se minua 
senvuoksi, koska olen aina ollut sitä mieltä, 
että agraarimaassa pienviljelijän ja' talon
pojan taloudellinen pulakausi vaikuttaa 
miltei mekaanisesti myös palkkatyöläisen 
taloudelliseen asemaan. Talonpojan ja työ
miehen pulamatkat ovat yhtä pitkät ja yhtä 
vaivaloiset riippumatta siitä, milloin ja 
mistä matkan päästä kumpikin tämän näl
kätaipaleen alkaa. Tästä johtuu suuri 
myötätuntoni sitä maatalousväkeä kohtaan, 
joka on joutunut taistelemaan pakollisia 
huutokauppoja vastaan olosuhteissa, joita 
se ei ole esille manannut ja joihin se ei ole 
myöskään syypää. Tarkoitan tässä etu
päässä pienviljelijäväestöä. Senvuoksi mi
nusta tuntuu, että maalaisliiton pitäisi suh-· 
tautua työväen kohtaloon yhtä lempeästi 
kuin se vaatii että sosialistit suhtautuisivat 
talonpojan kärsimyksiin. En jaksa ymmär
tää sellaista hallituksen teoriaa, jonka mu-
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kaan ei saisi kovin paljon auttaa niitä, 
joista vain luullaan ettei apu voi niitä 
pelastaa. Tämä kanta ei ole oikea eikä 
inhimillinen. Se ei ole oikea senvuoksi että 
kansainvälisen pulakauden keskellä kukaan 
ei voi sanoa itsestään tai naapuristaan kes
tääkö hän taloudellisessa kamppailussa vai 
eikö kestä, ja jos kestää, niin kuinka 
kauan. Se on epäinhimillinen kanta sen : 
vuoksi, että se kehottaa olemaan lieventä- , 
mättä yhteiskunnallisen potilaan tuskia : 
vain sen olettamuksen perusteella, että po
tilas luultavasti muutenkin kuolee. Tässä 
konkreettisessa tapauksessa sanotaan: 
Jollei huutokaupan keskeyttäminen tehoa 
jonkun lyhyen ajan kuluessa, niin sortu
koon velallinen maamies, vaikka hänet voi
taisiinkin pelastaa pitentämällä suojelutoi
menpiteitä. Agraarivaltiossa, jossa suurin 
prosentti maataviljelevää väestöä on pieniä 
talonpoikia, on työmiehen ja talonpojan 

1 

kamppailu jokapäiväisestä leipäkannikasta i 

yhtä vaikea. Tässä kamppailussa ne eivät 
seiso vastakkain vaan rinnakkain. Jos ei 
ole leipää maatyöntekijällä, niin ei sitä voi 
olla liikaa kaupunkien eikä maaseudun köy
hälistöllä. Suomihan ei kuulu niihin mai
hin, joista voisi käyttää sanaa ,agrariter
rori ", ja joissa siis vain suurilla manttaa
lipomoilla on ratkaiseva määräämisvalta 
valtiollisissa ja yhteiskunnallisissa asioissa. 
Siitä ei meillä pitäisi olla puhetta, koska 
karun ja sangen epäkiitollisen luonnon pi
täisi kasvattaa meillä talonpojan sellaiseksi 
työmieheksi, jolta vaaditaan työläisen ym
märtämistä ja toisen auttamista yhteisen 
hädän torjumiseksi. Puhuminen siitä, että 
talonpoika ja kaupungin työläinen seisovat 
taloudellisessa suhteessa vastakkain, on siis 
väärää puhetta. Vastakkain seisovat ja 
usein hyvin räikeässä muodossa toiselta 
puolen köyhtynyt talonpoika ja köyhtynyt 
työmies ja toiselta puolen pankkimaailma 
ja finanssikapitaali, jotka yhteisymmärryk
sessä työnantajapiirien ja suurkauppiaiden 
kanssa tekevät rahaa pienviljelijän ja työ
miehen kustannuksella pitämällä näiden 
elintason paljon matalammalla kuin todelli
nen tarve vaatii. Senvuoksi minä kannatan 
erikoisesti vaatimusta pientilallisten pakko
huutokauppojen keskeyttämisestä. En voi 
olla samalla ilmoittamatta, että tällainen 
vaatimus kuuluu myös sosialidemokraatti
sen puolueen ohjelmaan, joka tuli selvästi 
näkyviin meidän keväisessä vaalijulistukses-

samme, jossa ermssa ponsissa hyvin jyr
kässä sananmuodossa lausuttiin: ,Pientilo
jen myyminen pakkohuutokaupalla on vii
pymättä ehkäistävä." Sana ,viipymättä" 
ei ole vielä myöhästänyt, vaikka julistuk
sesta onkin ehtinyt kulua hallituksen toi
mettomuuden merkeissä jo lähes viisi kuu
kautta. 

Syntyneen yleispoliittisen taikka kuinka 
sitä sanoisin, sisäpoliittisen tilanteen joh
dosta valitan vielä kerran sitä seikkaa, että 
hallitus ei tahtonut heti vaalien jälkeen 
ottaa sen paremmin se1koa siitä, onko hal
lituksella uudessa eduskunnassa sellainen 
par.lamenttaarinen pohja, joka edellyttäisi 
luonnollista lähtökohtaa hyvälle yhteisym
märrykselle eduskunnan ja hallituksen vä
lillä. Sanokaamme esim. suhtautumisessa 
näihin pienviljelijöih~n j.a pakkohuuto
kauppoihin. Minä olen jo usein sekä kir
joituksissa että kerran täällä eduskunnassa 
puhunut tästä asiasta, ja minä pyydän va
kuuttaa pääministerille ja arvoisi.lle halli
tuksen jäsenille, että se ei voinut johtua 
mistään persoonallisista syistä, sillä minulle 
kukaan hallituksen jäsenistä. ei ole tehnyt 
vääryyttä. ..,---- - Siellä on paljon ihmisiä, 
joita minä hyvin kunnioitan - - mutta 
minä olen ajatellut hiukan pitemmälle sitä 
tulevaisuutta, joka voi syntyä, jos epänor
maalinen konstellationi meillä pa·rlament
taarisessa elämässä tulee kehittämään epä
terveeliisiä virtauksia poliittisessa elämässä. 
Eduskuntavaalit ovat aina suuri tapahtuma 
kansojen sisäpolitiikassa. Ja jos meillä 
olisi todellinen parlamenttaarinen kansan
valta, niin jo yksistään se seikka, että edus
kuntaan tuli 78 sosialidemokraattista edus
tajaa, veivoittaisi hallitusta jättämään paik
kansa vapaiksi ja antamaan tasavallan pre
sidentille tilaisuuden kääntyä vaaleissa lois
tavasti voittaneen työväenryhmän puoleen 
(Vasemmalta: Oikein!) tiedustelulla, oli
siko se ehkä halukas olemaan mukana hal
litusta muodostamassa ja ajamassa sellaista 
politiikkaa, jota maalaisliittokin mielellään 
näkisi päiväjärjestyksessä (Keskustasta: 
Siinä se piste onkin!). Parlamenttaarisen 
kulttuurin ja poliittisen kasvatuksen puut
teesta ei sellaisia seikkoja hallituksen ja 
porvariston ta:holta ole ymmärretty, eikä 
liioin tahdottukaan ottaa vaalien jälkeen 
huomioon. Mutta jos jätän tämän näkö
kohdan sivulle ja arvostelen tilannetta vain 
porvarillisen demokratian kannalta, niin 
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täytyy minun siinäkin tapauksessa todeta, 
että hallitus ei ole ymmärtänyt omaa heik
koa asemaansa. Me sosialidemokraatit voi
simme esittää hallitusta vastaan paljon an
karamman ja paljon pitemmän syytöskir
jeen kuin kaikki porvarilliset puolueet yh
dessä, koska hallitus on esiintynyt puo
lueemme oikeuksi·a, sananvapautta ja omia 
hallinnollisia määräyksiäkin vastaan hyvin 
merkillisellä tavalla. On itsestään selvää, 
että tällainen hallitus ei voi rakentaa var
maa tulevaisuutta vasemmiston kannatuk
sen varaan. Jos hallitukselta nyt otetaan 
virallisesti pois myöskin maalaisliiton kan
natus, jää neljä pienempää puoluetta jäl
jelle. Niistä kokoomus ja IKL eivät ole 
tahtoneet tunnustaa hallitusta omakseen. 
Pienviljelijät ja pulamiehet eivät tieten
kään nekään ole hallituksen takana. Hal
lituksen virallisiksi kannattajiksi jää edis
tys ja ruotsalaiset. Tämä luottamuspiiri 
on ainakin minun mielestäni liian pieni he
delmällistä yhteistoimintaa varten uudel
leen valitussa eduskunnassa. Mutta pahinta 
on se, että tällainen tilanne synnyttää sel
laisen vastustuksen, jopa suuttumuksen, 
hallitusta vastaan, joka nykyisissä oloissa 
on porvarillisenkin demokratian kannalta 
epäedullinen ja osittain vaarallinenkin par
lamenttaarj,selle kansanvallalle. Ruotsalai
sille ei niillekään minun mielestäni nykyi
nen tilanne ennusta valoisia perspektiivejä, 
jos hallitusvallasta poissuljettu maalais
liitto, porvariston suurin puolue, tulee siitä 
syystä yhä enemmän paisuttamaan vihamie
listä vastarintaa nykyistä ryhmitystä vas
taan. Näin ollen, herra puhemies, jos ym
päri mennään, niin on nykyinen parlament
taarincn asenne epäedullinen kaikille, jotka 
tahtovat välttää ristiriitojen syventymistä 
meidän parlamenttaarisessa elämässämme. 

Maalaisliittolaisille minä tahtoisin sanoa: 
ei ole vaikeata kaataa hallitusta, jolla ei ole 
kannatusta laajoissa eduskuntapiireissä. 
Mutta kun csim. ed. Pitkänen on tehnyt ke
hoituksen, että me yhdessä kaataisimme tä
män hallituksen, niin minä tahtoisin kysyä 
maalaisliitolta, mikä on tämän jälkeen huo
mispäivän ohjelma. Siitähän on koko ky
symys. Maalaisliiton suhtautuminen työ
väelle tärkeisiin kysymyksiin ainakin nyt 
syyskautena ei anna meille sosialidemokraa
teille ennakkotakeita siitä, että he kaipaavat 
meidän myötätuntoa sen jälkeen kuin tämä 
hallitus lopettaa oman toimintansa. Jos me 
vasemmalla puolella olemme siinä suhteessa 

erehtyneet, niin tietysti on maalaisliiton 
asia saada meitä ymmärtämään tilannetta 
oikealla tavalla. Minulla on kuitenkin se 
käsitys, että suurissa pulakysymyksissä 
teille, maalaisliittolaiset, on vain sosialide
mokraattinen työväenpuolue sopiva liitto
lainen. Te ette saa sieltä päin sitä kanna
tusta, jota te kaipaatte (Ed. Pitkänen: Ot
takaa oikea asenne!). Mutta ed. Lohen eri
koisesti ei huoli tykätä pahaa, jos sanon, 
että te olette niin vanhoilliset, että teille 
on paljon tärkeämpi blokki oikeiston kanssa, 
vaikka pu'htaasti platooninen, teoreettista 
laatua, kuin realipoliittiset mahdollisuudet 
meidän kanssa (Ed. Komu: Oikein!). Ja 
niin kauan kuin valtapuolueet eivät löydä 
toinen toistaan pitkällä pulataipaleella, ei 
taloudellisen pulan hoidossa tule tässä 
maassa sellaisia tuloksia, kuin te maalais
liittolaiset toivotte. Tämä epämääräisyys 
tekee sen, että vasemmistokin tahtoo ensin 
tietää, minkälaiseksi muodostuu huomis
päivä, voidakseen toimia teidän kanssa 
yhteisymmärryksessä hallituskysymyksessä 
tänä päivänä. Siitä on koko kysymys (Va
semmalta: Hyvä, hyvä!). 

Ed. v o n :B~ r e n c k e ll: Herr talman! 
Man känner sig som en sparv i tranedan
sen, då man går att tala om de fyra spörs
mål, som agrarerna hava framställt och har 
oturen att komma omedelbart efter rdm. 
Sventorzetski, som ju talat om helt andra 
kristidsföreteelser än som varit avsedda att 
i detta sammanhang dryftas .. 

J ag vill ändå framföra ett uppriktigt 
tack till herr finansministern för det sätt, 
på vilket han har besvarat de här fram
ställda frågorna. Det kommer säkert att 
lugna den aHmänna opinionen i landet, då 
den fått klart för sig att, sedan riksdagen i 
höst ställde sig avvisande till rdm. Hautalas 
motion om en inflation, riksdagen numera 
sannolikt kommer att stä.lla sig lika av
visande till frågan om räntereglementering. 
Därmed får man hoppas att dessa två 
främsta kristidsfrågor definitivt kunna av
föras från dagordningen. 

Emellertid nödgas man konstatera, att en 
hel del talare hava taiat förbi varandra. 
Den ena har taiat om gärdsgårdar och den 
andra om prästgårdar. Det förefaller som 
om i ekonomiska och financiella frågor en 
fö~ståelse emellan agrarer å ena sidan och 
övriga riksdagsmän på den andra i0ke vore 
tänkbar i hithörande frågor. Herr finans-
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ministern ville, enligt min uppfattning all
deles riktigt, ställa sig på den ståndpunk
ten, att varaktiga förbättringar kunna 
åstadkommas endast på ett naturligt sätt 
och ställde sig ministern å regeringens väg
nar avvisande till all sådan kristidslag
stiftning, som enligt regeringens uppfatt
ning icke skulle föra till positivt resultat 
utan snarare hava rakt motsatta följder. 

Jag tror som sagt, att regeringen har 
träffat det riktiga då den med ett klart 
och tydligt nej besvarade de framställda 
frågorna. Men jag tillåter mig ändå att 
beröra ett par ställen i finansministerns 
andragande, ett par ställen, som enligt min 
uppfattning icke äro lyckligt formulerade. 
Då finansministern talar om att ,ingen 
upptagit lån med mindre han själv funnit 
att lånet på de räntevillkor, som betingats, 
för honom medfört någon ekonomisk för
del", och ,att vid skuldförbindelser före
kommande räntesatser äro sådana som var
dera parten med beaJktande av alla på sa
ken verkande omständigheter funnit för 
sig förmånliga", så ställer jag mig tviv
lande till riktigheten av detta påstående. 
Ja, jag ville framhålla att under de senaste 
tio åren det i regel varit omöjligt för en 
låntagare att upplåna penningar på villkor, 
som han ansett för sig förmånliga, men då 
han varit nödsakad att skaffa rörelsekapi
tal eller medel för avbetalning av gäld, har 
han nödgats taga emot pengar på de vill
kor kreditinstituten dikterat. I samband 
härmed tillåter jag mig för herr finans
ministern framhålla hurusom det hade ver
kat angenämare om finansministern, som 
sakligt anförde de inlåningsräntor och ut
låningsräntor, som av handelsbartker och 
övriga kreditinstitut tillämpas, hade till
lagt, att så här långt hava vi nu kommit, 
men nu gällde det att taga ett steg längre. 
Om man tager i betraktande att räntan för 
insättning på löpande räkning efter den 1 
januari icke kommer att överstiga 2% och 
den maximala utlåningsräntan fixerats till 
8%% kan man utan att bstslå, att ränte
marginalen vore 6 y2 %, docik konstatera, 
att räntemarginalen fortfarande är synner
ligen hög. Det hade varit angenämt om 
herr finansministern hade framhållit, att 
regeringen fäst sin uppmärksamhet vid 
detta missförhållande och lovat göra vad på 
den ankommer för att försöka få bankerna 
att frivilligt sänka räntemarginalen. Denna 
sänkning av räntemarginalen är så mycket 

mer påkallad efter det bankerna i början 
av året infört vissa berättigade avgifter, 
som ökat deras inkomster och som sannolikt 
infördes just med tanke på att bankerna 
förr eller senare skulle sänka räntemargi
nalen. Om inlåningsräntan utgör 3 a 4% 
och utlåningsräntan 7 a 8 %, uppstår en 
räntemarginal, som är nästan 100% av 
inlåningsräntan. Här kan man tydligt 
,peka på ett missförhållande, vilket så snart 
som möjligt borde rättas. 

Man lhar lhär även berört f,ranclånet, 
detta för låntagarna nu synnerligen oför
dellaktiga lån. EmclJm"ti:d får man ic;ke 
gLö:rruma att då detta lån 1på siin tid, åJr 
1930, upptogs, industrin samtidigt upp
träJdicte på lånemaaiknaden i utlandet, och 
mge,ringen då an:såg, wtt tvenne ilmnlkurren
ter iGke borrde få uppträda samtidigt. Där
för gavs jordbrukarna cföretr,äde, vai"Vid 
mge~ringen cfrämst vj11le tiU~dose jo11dhru
karnas rlånebehav. Lånet var a'V 5 1 / 2 % 
typ och emissionskursen 96 % ; med andra 
om:l, den eff.ekti'Va räntan unde,rsteg 6 %, 
och hade icke Finlanid ~tvungits att frångå 
guldmyntfoten, så hade detta [ån fortfa
rande knnnat betecknas såsom e~tt billigt 
lån. Därfö1r borde man frän agrarlhåJ.l ic!ke 
nu ikritisera upptagandet av detta lån. 

Den enda konse'lwensen som det,ta [ån i 
f,rarrn:tiden .må;luinda kunde medföra vore 
tanken på att ingen annan än staten e11er 
tillrä,ckligt :f'ö,rmögna ilmllllmuner i cframti
den skuUe be:cättigas a.tt upptaga lån i 
nt[ändsrk valuta. Då silmille frågan om in
flation och agioförluster, som ju egentli
gen staten allena hör ansva:ra för, arvfö,ra!s 
från dagordninge,n. 

Vid talet om de förluster som jordibru
karna under dessa år fått v~idkännas lhrur i 
fö,rbigående och alltfÖir litet berö,rts en lå
n1efor:m oom tyvär,r i Finland vunn:it aJ[lt 
större insteg. J a:g avser den form där 
rea1säJkerheten av kreditinstituten anses 
vara fö:r liten och där man cfordrat hollges
förbindeilser. I intet land i vä;rlden teck
na,r man så lättsinn.igt horgescförbindelserr 
som i Finland oeh från detta kre:ditsystem 
borde vi ,gå ,snart som möjligt bJi1va be
friade. I det fallet vore jag villig att gå med 
på en lrugstrftn.ing som slruille förbjuda 
teckn:anlde av borgen utö,ver ett vitSSt be
lop~, exempelvis så &tt ingen finge teeilma 
bor.gen för me:r än hihlften ruv sin netto
:fömnögenhet, således sedan :Enän fönmögen-
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heten samt:liga 81k.ulder arvdTagits. Bo.rge
närerna sluclle diå säkerligen iakttaga större 
försiiMi1ghet, och de förluster bo11genärerna 
nöd:gades vidikännas skulle i tf,:mmtiden av
sevärt ,reduceras. 

.J wg har med dessa r.andwlllillä:rumingrur 
endast velat f,raJlllJhålla hurusom vi i fram
tiden bord:e blliva betfriade frlån dyliika kris
tidsdiskussioner, som i ailltför thög g1rarl 
upptagit riksdag.elliS t~d. Vi kulllde då s.krida 
tili sådan lrugsti.ftningsverk.srumhet, som iclke 
acvs.åge en1bar:t tillgodoseende ruv gä1denä
mrna på borgenäJrerna;s be!k:ostnad. Att 
mrun ömika;r en UJtvidgad ·kreidit åt agra
rerna samtidigt som man omilt bethandlar 
lanthrukarn3;s kreditor,er är förvänande då 
man å allldra •siidan önskM~, att dyliika i1la 
belhandla;de personer även i f:ra.!IThtiden sllrola 
visa fö·r.ståe1se för 1ani!bmlkarna. 

Ed. S a r 1 i n: Herra puthemi!es! Halli
tUJksen antama vastaus väEkysyrrny;kseen olli 
mielestäni a:si:a!llinen, perusteltu j.a ty\hjen
tävä. Soiitä ei suinkaan, niinikuin välilkyse
Hjäin e:räistä käytrtäJmistä pUiheenvuoroista 
oilisi Vloinut päätellä, hUJo!k:unut sellainen 
henki, ettei valtiovallan .olisi mathdollisuu:k
siensa •rajoissa autett.a1va maan pääe[inikei
non 1harjoittaj:ia ta'loudelli.sen [amaikau:den 
ja pulan niille aiheuttamista vaikeuksista, 
vaan ·päilllvastoin, että valtion talholta on 
tuikea näille annetta'va., mutta muodoissaan,, 
tavaHa ja keillloi.lla, jotika eivät ole risti
riidassa terveen talouselämän perusedeltly
tysten kanssa eivätkä sodi niitä oilmu.speri
a;atteita tai sosialisen. taT'Jwi·tuiksenmukai
suuden näkökantoja v.asta.a.n, joista ika•:r:rsan 
kolmnaisuuden menestyksestä ja oilkell!ffiiel·i
sestä suhtautumisesta kansam. kaik!ldin ker
roksiin 1huolehtivan vastuunalaisen halli" 
tukisen on kaikissa oloissa pidettävä kiinm.i. 
V astauikoon ;olisi siten pitänyt voiJda :tyy
dyttää v.äJliJkyselijöitäkin, ei,vätkä he voine 
tum.,tea vastenmielisyyttä sen kuulemisesta, 
vaikka herra valtiovrurainmini:sterin jä:Ueem. 
oli patkko epäilylmet P'Oist,a'Valla selvyydellä 
antaa tietopuolista, numemiHa 'hyvin pe
rusteltua opetusta valtiJon oiikeuksist·a ja 
velvollisuuksista sen suhtautUJmisessa talouS
elämään ylemsä ja lähinnä yksi1tyisten ta
Louteen terveellä pOihjalla. Milkä[i niin ei 
ole tapaihrtunut, on :tietysti vaEtcttavaa, 
mutta epäilemättä tästä välikysymy;sikeskus
tclusta on ollut ruinrukin se !hy;öt,y, että oi
kean kaJtsantotruvan •levenemi:seJ.le on jäl1le,en 

ratkennettu piohjaa. Että v.astaus taaoon ei 
oil.e 'langennut !hyvään maalha.m. n. s. isän
maallisen lkansanliikikeen piirissä, on mie
lestäni selviö, sill'lä sellihän on poliittisten 
päärmääiriensä .saavuttamiseksi jälleen 'koe
tettava luoda kutsuva silmäys sinne päin, 
josta se toiv.oo voiman ilisäystään, ja pu- . 
hut,tava ja äänestettävä sen muka.am.:. 

Hyvin tietäen, herra puhemies, hallituik
sen elde~Leenkin tekevän Vloitavalll.Sa myöslkim. 
maatalouspulan lievittämiseksi, kansallisen 
edistyspuolueen eduskuntaryhmä tulee 
äänestämään ylksinikerta.iseen rpäiJväijäDjes
tykseen sii:rtJilmi:sen puolesta. 

Ed. H ei .s k a n en: Herra puih:emies! 
HaJlituiksen v,astaus esillä olevaan väliiky
mykseen teki masenta!Vaii vai!kutuiksen. 
Vastaus ei näilhin maatallousväestön suul'ta 
osaa mitä lähimmin koskeviin elinkysymyk
siin :oi].:J.ut aimoas1t3;an illiclte:inen,, va:an myös 
ylimielinen, jOiPa 'kyyn:iUinenkin. Tämä ytli
miehsyys kävi ehkä selvimmin. illmi siitä 
ha.Uirtulksen vastauksessa olevasta Jauseesta, 
j,Oihon jo edustajat KaJ.liokoslki ja. Leppä:lä 
ovat vi~tanneet ja joka. kuului1, jos sailitta
neen se vielä esittää, tähän tapaan: His
tOITiiaJlllisesti ei ole oikein, että ensin ry(hdy
t!ää.n ha.rjoittamaan jotakin elim.kein10a ja 
sitten määrätä,än korlmkanta sellaiseksi, 
että tuo elinkeino kannattaa. Tällä elin
!keilllolla kai :halilitulksen edustaja trurikoitti 
maataloutta: s. o. maanviajelystä ja ikarjan
lhoitoa. Ja tällainen puhe juuri on minun 
näJ:rdä;kseni kyyn.iJ.li.<>tä .. .SiJlä. kyllä kai hal
litus tietää, .että meillä Suomessa ei .ole 
tilaisuutta hamki:ta, harj,oitet:aJiwJw meillä 
.maataloutta vai ei. 

Kyllä kai mei'dän on pakko joka tarpauik
sessa huolehtia :pääelinkeinosta:rnme. ja sitä 
tehokkaasti tuettava. Sillä jos talonpoika 
to.isensa jälkeen sortuu tila[taan, niin me 
käsitämme helposti, milhin vailkeuksiin lkidloo 
maa joutuu. Siiloin suuri o:sa yhteislkuntaa 
pa!I"haa1la ta,va:lla säilyttäv.ästä väestöstä 
tuhoutuu. Ver.onmaksajain lu!ku JVä!henee, 
y(hteis!kunnaJlisesti •tuetta.vi·en luku ika:svaa, 
kunnailll.is- ja valti.ove:rot lisääntyvät, ä~rli 
nousee, työttömyys ja tyy.ty;mättömyys lm
,'hoavat. Jos sen ,sijaan yritetään keksiä 
teJhdkikaita keinoja vaikeru'l\Js,issa j·a iheik10ssa 
asemassa olevain ta[onpo.iikain •taloudeJlisen 
tillan parantamiseksi, niin maan pääiv.äestön, 
maalaisväestön, hyvim'!ointi kasvaac, maata
loustyöväestön työnsaan tiJma!hdolE,suu.det li-
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sääntyvät, valtion yht~iskurrrnalJiseen huo~
toon käyteMiivä:t menot vä.helllevät ja siten 
valtion kyky, sanokaamme nyt vaikka 
maanpuolU!StWffien tehostamiseen tai työ- ' 
väestön ja vi,rkrumiesten palkruojen kJO:hotta
miseen, 'lisääntyy. V altakunta ooojeiiee p.a,r
haalla ta va:Ha i1tseään t~errnalla maamme , 
pää.väestön taJoudelli:sta a.sema:a. Eräitä : 
tällaisia lk,ein:oja on esitetty väliikyselirjäin · 
ta:holta. 'Tuntuu .raskaalta, että selil.aåsta 
ta1onpoitkais- ja maa:talousmaata, jollainen 
Suomi on, tällä haavaa onnenistutetaan 
hallitu~iiseHa, joka pääe1inkeinostwmme ar
velee, ettei sen ·ta;rvitsc kannattaalkaan, 
koska sitä on paik!ko ha~joittaa joka tapauk
sessa. 

On sanottu, että metsien lisääntynyt 
myynti ja karjatalouden thoi:don tuotteiden 
hiTIItain nousu par-antavat maalaisväestön 
asemaa, missä tietysti on myös perää. 
Mutta niitä, jotlka ovat j:outuneet jo palktko
huutokauppojen eteen, tämä ei en:nätä råit
tävästi auttamaan. Tilanne on erittäin vai
kea ja se vaatii erilkoisia ntOipeita toimen
piteitä. T~i~annetta v;oi verrata siihen ti
lanteeseen, j:oka :mUJodostUJu silloin, kun 
talo syttyy tuleen. Järjett,ömältä ,tuntuu 
silloin ikerääntyä pi(hahle esitelmöimään 
siitä, mistä tuli pääsi irti ja siitä, 
mikä sammutustapa olisi paras. Järke
vämpää on sammuttaa tuli ensin niillä 
keinoi-lla, jotka ovat ensin käyt,ettäv.i,ssä, ja , 
vasta sitten ha!I'Ikita, miten vaJStaiset 1mli
pwlot v;oidaan estää ja mitä tehokkaampia : 
kei1tl!Oja ma!hidollisten vastaisten ,tulipalojen 
sammuttrumiseksi ell!kä !keksitään. Nyt oEsi ! 

parempi saada aikaan joita.kin pikaisia toi
menpiteitä. tiloiltaa;n sm:~tuvien auttamiseksi, 
ja sitten katsoa,, mi1tä v:oidaant teihidä, jotta 
vastaisuudessa ei vastaaviin vatiikeulk.siin 
jouduttaisi. Näin p.itäisi hallituJksen teihdä. 
Nykyine:n h~litus sen si:jaan esitelnJ!ö,i par
haista talon sammuttamiskeinoista sen si
jaan, että s1ammrutta1isi ta;lon. 

Kuunnellessaan valtiovarainministerin ky 1-
mää vastausta ajatteli varmaan jokainen 
talonpoikaisväen edustaja Harrin Jussin 
tapaan: ,,,J umal' auta, mua Iyötihin.'' 

Ed. V e s t e r i n e n: Pyysin puheenvuo
roa lähinnä ed. Pekkalan käyttämän lau
sunnon johdosta senvuoksi, että siinä lau
sunnossa muistutettiin maalaisliittolaisen 
hallituksen aikaisempaa toimintaa varsin 
vahvalla tavalla. Minulla kun aina on ollut 

edesmenneitä ja vainajia kohtaan syvä 
kunnioitus, niin minä tahdon lausua myös
kin nyt puheenaolevan edesmenneen halli
tuksen puolustukseksi muutamia sanoja. 

Ensinnäkin Sunilan hallituksessa, niin
kuin kaikki tiedämme jos vain tahdomme 
sen rehellisesti tunnustaa, olivat enemmis
tönä ei-maalaisliittolaiset ministerit. Ne 
pääasiassa ratkaisivat taikka pitivät huo
len siitä, ettei voitu saada niitä taloudel
lisia kysymyksiä läpi ajetuksi eikä halli
tuksen esityksiä eduskunnalle, joita maa
laisliittolaiselta taholta olisi tahdottu halli
tuksen esityksenä eduskunnalle tuoda. 
Tämä oli yksi hyvin vaikea syy ja juuri 
sellainen, joka teki mahdolliseksi kaiken 
jarrutuksen ja kaiken toiminnan, niin että 
tulos oli tosiasiassa vähäinen. Sen lisäksi 
täytyy ottaa huomioon että se aika, jonka 
Sunilan hallitus joutui hallitsemaan, oli 
kai tämän itsenäisyytemme ajan kaikkein 
vaikeimpia aikoja. Taloudellinen pula
kausi oli raskas, se sai ihmiset herkiksi 
kaikennäköisille toimenpiteille, omaotteisille 
yrityksille, se sai aikaan rauhattomuuden 
maassa. Sen hallituksenhan oli valvottava, 
että tässä maassa säilyisi yhteiskunnallinen 
järjestys ja rauha. Se ei ollut, jos me 
rehellisesti, jokainen edustaja, asetumme 
tätä asiaa arvostelemaan, mikään helppo 
tehtävä. Se oli varsin vaikea, kun sen 
piti torjua niitä hyökkäyksiä, joita parla
mentarismia vastaan silloin niin monessa 
suhteessa tässä maassa pantiin toimeen. 
Sen piti sammuttaa kapinoita, sen piti 
olla rauhoittamassa kaikkialla ja sen toi
menpiteitä hallituksessa, mikäli ne koski
vat taloudellisia toimenpiteitä, jarrutettiin 
sillä taholla, jota hallituksessa olleet muut 
ministerit, toisiin puolueisiin lukeutuvat, 
edustivat. Täytyy ymmärtää, että näissä 
olosuhteissa ei voi vaatia hallitukselta niin 
paljon kuin mitä se rauhallisena, normaali
sena aikana olisi voinut. Ja senvuoksi 
täytyy nämä lieventävät asianhaarat ottaa 
huomioon silloin kun tätä hallitusta arvos
tellaan. Minun täytyy palauttaa mieliin, 
että olihan meillä kerran sosialidemokraat
tinenkin hallitus. Toimiharr se nbrmaali
sissa oloissa, olihan sillä hallituksessa yk
sinomaan vain sosialidemokraattisia halli
tuksen jäseniä. Ei ollut pienintäkään hait
taa toisinajattelevien toimenpiteistä, ei 
jarrutuksesta eikä muista seikoista. Sosiali
demokraatit olisivat voineet tuoda hallituk-



sessa monta asiaa esille, puolueensa ohjel
manmukaisia esityksiä (Vasemmalta: Niin
kuin teki!). Ne kuivuivat hyvin vähiin 
(Vasemmalta: Miten niille kävi?). Niistä 
ei montakaan tullut eduskunnassa hyväksy
tyksi, eikä niitä monta tullut edes edus- , 
kuntaan hallituksen esityksinä annetuksi 
(Ed. Hakkila: Eikä pulaohjelmia annettu
kaan !) . Täällä ed. Pekkala sanoi, että 
pankkilaitos on yhteiskunnallistutettava, 
sosialidemokraattinen ryhmä on valmis tä
hän toimenpiteeseen. Ja edelleen: pankki
tarkastusta on laajennettava, se on saatava 
yhteiskunnan lähempään huoltoon ja val
vontaan. Ei sosialidemokraattinen puolue 
·ollessaan hallituksessa antanut näitä esi
t:rksiä, ei pienintäkään sellaista yhteiskun
nallistuttamisesitystä, joka kuuluu pää
kysymyksenä sosialidemokraattisen puo
lueen ohjelmaan ja tulevaisuuden suunni
telmiin. Tällaisia esityksiä ei sieltä saatu 
(Vasemmalta: Maalaisliitto ei ollut vielä ' 
kypsä!). Tämäkin sosialidemokraattinen 
hallitus on menneisyyden muisto, niinkuin 
monet hallitukset meidän itsenäisyytemme 
aikana ovat. Ja sekin kuoli ja haudattiin 
(Vasemmalta: Ja jäi parhaat muistot!), 
ja se kuoli varsin omituisella tavalla. Ei 
niinkuin maalaisliittolainen hallitus näihin 
korkoasioihin ja rahahuoliin, vaan se kuoli, 
tämä sosialidemokraattinen hallitus, viiden 
pennin tulliin, se kuoli 5 pennin ruis
tulliin (Ed. Hakkila: Sehän oli oikea kuo
lema ! ) . Silloin kun sosialidemokraatit 
tahtoivat, että pitäisi alentaa 10 pennillä 
ruistullia, hallitus pyrki 5 pennin alennuk
seen, mutta ruotsalainen ryhmä, jonka 
turvissa silloinen hallitus oli niinkuin ny
kyinenkin, ei suostunut siihen ja niin kaa
tui tämä sosialidemokraattinen hallitus 
(Vasemmalta: v. Frenckell pisti tupen!). 

Näiden vainajien ri1mastelu minun kä
sittääkseni osoittaa, että mikä hallitus ta
hansa, joka joutuu hallitushuolia kanta
maan, ei jaksa: toteuttaa kaikkea sitä, mitä 
se mahdollisesti on tullut sanoneeksi tälle 
kansalle ja luvanneeksi ja ohjelmiinsa kir
joittanut (Vasemmalta: Vaikea on kristi
tyn vaellus!). Se on kyllä totta, eikä se 
tule epäkristillisille sen helpommaksi. Sitä 
osoittavat nämä vertailut täällä. 

Täällä ed. Sventorzetski käytti puheen
vuoron, joka joka tapauksessa on. ajatuksen 
ja miettimisen arvoinen. Hän osoitti sen, 
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että meillä ne ryhmät, jotka ovat kansan
valtaisen valtiojärjestyksen tukena, ne 
ryhmät ovat täällä toisilleen erinomaisen 
vieraita. Ne taistelevat eri rintamilla, nii
den ristiriidat ovat sovittamattomat. Täy
tyy sanoa, että tätä joutuu monta kertaa 
vakavasti ajattelemaan. Jos vertaa esim. 
naa:purimaittemme toimenpiteitä ja poliit
tista orientoitumista niissä, niin joutuu 
ihmettelemään, että meillä ei ole voitu 
enemmän sosialidemokraattisella kuin maa
laisliittolaisellakaan taholla lähemmin näitä 
asioita ajatella (Vasemmalta: Aivan oi
kein ! - Ruotsalaiset ! ) Minä aioin juuri 
tulla Ruotsiin. Ruotsissa ovat sosialidemo
kraatit ja talonpoikaispuolueet verrattain 
läheisessä yhteistyössä olleet. Siellä on 
toimittu hyvin suuressa mitassa yhteis
ymmärryksessä. Pyydän rahamin~sterille 
huomauttaa, että juuri sosialidemokraatit 
ja talonpojat Ruotsissa ovat saaneet 
serrkin ihmeen aikaan, että siellä ei ole 
deflatio, rahanarvon nousu kehittynyt sillä 
tavalla, kuin meillä. Siellä on rahatalou
dellisin toimenpitein talonpoikaisväestön ja 
sosialidemokraattien avulla pääJsty siihen, 
että meillä kun on vähennetty ulkona ole
van setelistön määrää noin 30-32 % vuo
den 1928 jälkeen, niin Ruotsissa on li
sätty setelistön määrää 7% :lla, Norjassa 
samoin. Tanskassa Stauningin sosialistinen 
hallitus nimenomaan meni deflatiopolitii
kassa niin pitkälle (Vasemmalta: Marxilai
nen!), että siellä kruunun arvo alennettiin 
rahataloudellisin toimenpitein 20% :lla. 
Meillä, niinkuin sanoin, on rahanarvoa 
koroitettu noin 30 a 32 % :lla, sen osto
voimaa lisätty (Ed. Hakkila: Ei se häävi 
ole meidän markka!). Se ei ole häävi ulko
mailla, mutta se on riittävän hyvä koti
maassa (Ed. Kalliokoski: Hyvä se on, 
vaikka se on pieni ! ) . Ja minä myönnän 
sen, että meillä ehkä ·ei olla vapaamieli
senä porvarillisella taholla käsitetty sitä, 
ei maalaisliitonkaan taholla, että olisi pi
detty enemmän huolta m. m. työmäärä
rahojen lisäämisestä y. m. (Vasemmalta: 
Oikein ! ) . Minä myönnän, .että tässä on 
ehkä oltu liian varovaisia. Tällä keinolla 
olisi kuitenkin voitu saada työväkeä töihin, 
rahaa liikkeeseen, ihmiset hyvin palkatuiksi, 
ostokykyisiksi. Nämä nyt tosin ovat tällai
sia ylimalkaisia viitteitä, mutta mikä estää 
meitä ajattelemasta samalla tavalla näitä 
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mahdollisuuksia, kuin naapurimaissamme
kin on ajateltu (Ed. Hakkila: Ajatellaan 
pois!). 

Minä sanon, hyvät herrat sosialidemo
kraatit, että meillä on kansanvalta näistä 
viimeisistä vaaleista huolimatta, jotka osoit
tivat parlamentarismille valtavaa nousua, 
siitä huolimatta vakavan vaaran edessä 
(Keskustasta: Se on totta!). Minä sanon 
teille, että te ette jaksa hoitaa tässä maassa 
parlamentarismia sinä päivänä, jolloin 
talonpojista on toinen puoli jättänyt sen 
(Ed. Sventorzetski: Sen me tiedämme! -
Vasemmalta: Aiotteko jättää~). Se ei 
pysty sitä hoitamaan (Vasemmalta: Eihän 
meillä ole kiväärejä!) ja jos meillä maalais
liitto pyrkii ja pysyykin kansanvallan, 
valtion ja valtiojärjestelmän ja parlamen
tarismin kannalla, niin ellei se (Vasem
malta : Pakko on pysyä ! ) - - niin jos 
me emme pysty kansanvaltaista valtiojär
jestystä puolustamaan, jos me emme voi 
todistaa sitä, että sen avulla on saatu 
pienempiä ja suurempia epäkohtia maa
taloudessa parannetuksi, - m. m. estetyksj 
tämä tuhoisa pakkohuutokauppatulva -, 
niin mihinkä rientävät joukoH Ne voivat 
mennä sinne, jotka ovat kansanvallalle 
vakavana vaarana. Kares nostaa jo tuolla 
sormeaan. Minä arvasin, että siellä ollaan 
iloisia, jos tällainen politiikka saa jatkua 
ja silloin kansanjoukot voivat siirtyä vähän 
enemmän sinne, minne niiden ei tarvitsisi 
mennä (Ed. Hakkila: Ei ne Kareksen sor
mea seuraa!). Niin, mutta niistä ei voida 
saada riittävää voimaa ajamaan näitä 
asioita läpi ja ne joukot voivat jättää 
parlamentarismin. Minä luulen, että Hak
kila on kerran jo kyyditetty ja silloin kun 
ne uudelleen kyyditsevät, niin se voi olla 
lopullinen kyyditys (Ed. Hakkila: Mennään 
yhdessä keskitysleiriin ! ) . 

Tässä minulla ei ollut tarkoitus halli
tukselle sanoa montakaan sanaa. Minä 
olen koettanut sitä välttää ja hallitushan 
on saanut niin monta ankaraa arvostelua 
täällä. Mielestäni se kyllä on ansainnut 
ne. Mutta minun täytyy sanoa rahaminis
terille, kun hän mainitsi tässä siitä, että 
maalaisliittolaisella taholla eräät puhujat 
ovat käyttäneet lausuntoja väärin, luke
neet niitä vain eräiltä kohdilta, että jou
duin jo viime keväänä huomauttamaan ra
haministerille, ettei hänkään aina ole jak
sanut pysyä tämän vaatimuksensa takana. 

Kun oli esillä rahapoliittisia toimenpiteitä 
koskeva eräs aloite, niin silloin hän nimen
omaan mainitsi, että meillä rahataloudelli
set toimenpiteet ovat samat kuin naapuri
maassamme. Rahaministeri, se ei ollut 
paikkansapitävä se väite ja se oli lausuttu 
sellaisena yleisenä käsityksenä i'lman mi
tään todisteluja. Mutta minä jo huo
mautin m. m. setelimääriin nähden, miten 
siellä ovat olosuhteet, korkomäärät myös 
ovat toiset, ne ovat alemmat. Meillä on 
deflatiopolitiikkaa harjoitettu. Siellä on 
koetettu pitää kruunun ostokyky sellaisena 
kuin se oli kullasta irtauduttua. 

Minulla ei tähän asiaan nyt ole tämän 
enempää sanottavaa. Joka tapauksessa ne 
toimenpiteet, mitä meidän välikysymykses
sämme on esilletuotu, ovat sellaisia, joiden 
toteuttamisella ei olisi minun mielestäni 
mitään vaaraa talouselämälle vaan päin
vastoin, ja yhteiskunnalle mitä parhain 
menettelytapa sen rauhoittamiseksi. Voiko 
kukaan edes kuvitella, että tällä hetkellä 
voisi olla mitään vaaraa, jos talonpoikais
väestön pakkohuutokaupat keskeytetään 
ajankohdalla, jolloin erään suuren pankin 
korottomat pano- ja ottotilillä olevat varat 
Suomen Pankissa ylittävät 300 miljoonaa, 
ne makaavat siellä ilman korkoa (Ed. 
Räisänen : Yhdyspankissa!). No, Sasupa 
sen sanoi. Ja monet muut pankit ovat 
täynnä rahaa. Eikö nyt ajankohta ole 
sopiva sen vuoksi, ettei mitään vaaraa 
talouselämälle ole olemassa, toteuttaa tämä 
ja pysäyttää jatkuva huutokauppavyöry 
ja samalla kertaa hoitaa asiat niin, että 
ihmiset saisivat asua omilla tiloillaan sen
kin jälkeen, kun tämä pysäyttämisaika on 
umpeen kulunut. 

Ed. T u o m i v a a r a: Minä en tahdo 
puuttua siihen välien selvitykseen, jota 
täällä nyt ovat käyneet keskenään maalais
liitto ja sosialidemokraatit (Vasemmalta: 
Parasta onkin! - Keskustasta: Antaa tulla 
vaan!). Ed. Vesteriselle minä pyydän vain 
sanoa sen, ettei meitä pidä turhan takia pe
lätä. Sillä alussa, kun hän puhui tältä pai
kalta, hän lausui ilonsa, että sellainen 
joukko oli tänne tullut. Nyt, kun hän pu
hui tucrlta paikalta, tuolta vasemmiston puo
leisesta puhujapaikasta, hän varoitti kovasti 
meistä, jotka hän silloin lausui eduskuntaan 
tervetulleiksi (Keskustasta: Niin kun on 
toisen kalavesillä !) Minusta se on vähän 
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epäjohdonmukaista ja minun täytyy vain 
todeta kuunneltua.ni tätä !keskustelua täällä 
tänä iltana, että puolue-elämämme näyttää 
vieneen eri kansanryhmien väliset ristirii
dat sovittamattomiksi ja ylipääsemättö
miksi. Täällähän on hallituksen vastauk
sessa ja kaikissa niissä lausunnoissa, mitä 
on esitetty, törmännyt vastakkain kaksi 
maailmankatsomusta. Hallitus ja varsinkin 
valtiovarainministeri, joka hallituksen aja
tukset on täällä esittänyt, ja erinäiset muut 
edustavat täällä tuota n. s. rahamaailman 
maailmankatsomusta, joka arvostelee kaikki 
vain sen mittapuun varassa, missä määrin 
mikin tehtävä on arvokas rahan ansaitse
misessa, siis hyödyn tavoittelemisessa. Ja 
j•os me lähdemme vain tältä rahataloudel
liselta näkökannalta, minun täytyy yhtyä 
silloin siihen, mitä ed. Sarlin täällä sanoi, 
kun hän ryhmänsä puolesta ilmoitti, että 
hallituksen vastaus välikysymykseen oli tyh
jentävä, asiallinen ja perusteltu. Siltä kan
nalta katsottuna se sitä olikin, mutta onko 
se kanta kansakunnan kokonaisedun kan
nalta oikea ja vastakohdat ja ristiriidat so
vittava, se on toinen asia. 

Herra valtiovarainministeri arvosteli ma•a
talousammattia sellaiseksi, jollaisena hän 
pitää kaikkia muita taloudellisia yrityksiä. 
Hän näki todennäköisesti, koska hänen lau
suntonsa asetti vaatimuksen maataloudelle, 
jos se tahtoo puolustaa paikkaansa kansan 
elämässä, että sen täytyy !kyetä maksamaan 
kulloinkin käyvät korkokannat ilman muuta, 
tällä hän asetti sen siis aivan samanlaiseen 
asemaan, tarkasteli sitä siis vain ansion ja 
hyödyn tuottamisnäkökohdalta. Kun alle
kirjoittanut on joutunut elämäntehtävänsä 
suorittamaan maataloudessa, en katso voi
vani tässä olla huomauttamatta siitä, että 
silloinkuin tältä kannalta maataloutta ja 
maat·aloudesta toimeentulonsa saapaa maa
talous- ja pienviljelijäväestöä arvostellaan, 
ei oteta huomioon maatalouden olemusta ja 
sisäistä luonnetta. Maataloudella ei ole ai
noana tarkoitusperänään ansion tavoittele
minen, ansaitseminen. Se merkitsee myös 
jokaiselle harjoittajalleen elämäntehtävää, 
hän harjoittaa sitä sen itsensä vuoksi. Ja 
kun näin on asianlaita, siitä minun nähdäk
seni johtuukin se, että maatalousammatti ei 
ole luonteeltaan niin puhtaasti kapitalisti
nen ja rahatalouteen sovitettavissa kuin 
muut liikeyritykset, teollisuus- tai kauppa
liike tai muut. Se ei ole nykyisen raha- ja 
luottojärjestelmän vallitessa, varsinkaan 

kun se on joutunut vaikeuksiin, voinut kes
tää sitä joutumatta suuriin vaikeuksiin. 
Maatalous ei siis ole omasta syystään joutu
nut tähän, sen ovat vieneet olosuhteet, joista 
juuri mainitsin (Vasemmalta: Kapitalisti
nen kehitys!). Ja minusta tämä on asialli
nen näkökohta tämäkin, ja se on hyvinkin 
asiallinen silloin kuin joudutaan arvostele
maan maatalouden vaikeata asemaa nykyi
sessä tilanteessa. Ja jos tältä kannalta läh
detään, jos siis pidetään selvänä se, että ta
lonpoika ei, vaiklm hän kuinka haluaisi, voi 
harjoittaa maataloutta täysin kapitalisti
sessa hengessä, jos tästä lähdetään, silloin 
otetaan liian vähäarvoinen mittapuu myös
kin siihen, mitä hallitus on tehnyt vaikeuk
sissa olevan maatalouden auttamiseksi ja tu
kemiseksi ja sen mittapuun varassa tarkas
teltuna minun täytyy tulla, samoinkuin ryh
mänikin, siihen käsitykseen ja vakaumu!k
seen, ettei ole tehty kaikkea, mitä olisi pi
tänyt tehdä ja mitä olisi voitu tehdä, jos 
talonpoikaisväestön ja pienviljelijäväestön 
asema maatalouden luonteen mukaisesti olisi 
tarkasteltu kansakunnan kokonaisuuden va
lossa ja vaatimusten mukaisesti. Jos sitten 
otetaan vielä huomioon eräät muut tekijät, 
jotka - rahaministeri huomautti täällä, 
että hän on jättänyt tunteelliset näkökohdat 
pois - jotka ovat tunteellisia, tunteisiin 
kuuluvia, mutta siitä huolimatta varsin tär
keitä, koska ne edustavat kansakunnan elä
mässä siksi suuria arvoja, ne edustavat niitä 
sukutraditioiden, ne edustavat niitä monen 
muun tekijän, voimakkaan tekijän muo
dossa, joita voimakkaita tekijöitä ilman 
kansakunta ei ole elinkykyinen eikä elinvoi
mainen, ei taloudellisesti eikä hell'kisesti. Jos 
nämä otetaan vielä lisiiksi huomioon, sitäkin 
suuremmalla syyllä voidaan silloin asettua 
sille kannalle, että valtiovallalla on ehdotto
masti velvollisuuksia, jos se tahtoo itseänsä 
suojella ja säilyttää, tehdä paljon enemmän
kin kuin mitä kylmät rahataloudelliset, puh
taasti kapitalistiset näkökohdat vain myöten 
antavat ja oikeutetuiksi osoittavat. 

Tämän olen tahtonut sanoa senkin takia, 
että ed. Sarlin täällä edistysmielisen ryhmän 
kannan välikysymykseen ilmaistessaan ei 
malttanut olla heittämättä syytästä isän
maallista kansanliikettä !kohtaan. Nimittäin 
sitä syytöstä, että meidän suhtautumisemme 
välikysymykseen perustuu johonkin taktilli
siin laskelmiin (Vasemmalta: Niinkuin se 
onkin!). Olen tässä lyhyesti esittänyt ne 
nrukökohdat, joihin nojautuen isänmaallinen 
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kansanliike on tässä asiassa kantansa mää- 1 

rännyt, tavalla, joka näkyy siitä päiväjär
jestykseen siirtymismuodosta, jonka ed. An
nala täällä puhemiehelle esitti ja jota minä 
pyydän, herra puhemies, kannattaa (Vasem
malta: Kapitalisteja vastaan!). 

Ed. Tarkka ne n: Xskeisessä lausun
nossani en halunnut käydä nii:hin yksityis
kohtiin, joita ylimalkaisesti mainitsin halli
tuksen vastauksen johdosta. Tahdoin vain 
tuoda sillä yleislausumalla käsitykseni siitä, 
minkälainen optimistinen kanta hallituk
sella nykyiseen talouselämään nähden on. 
Samalla jouduin erästä toista esitelmää, joka 
eilispäivänä pidettiin ja joka kosketteli myös 
samanlaisia taloudellisia kysymyksiä, tar
koin tutkimaan ja siitä löysin semmoisen 
kohdan, jossa erikoisesti alleviivattiin sitä 
vakavaa tosiasiaa, joka voi olla meillä edessä 
ja jota taustaa vasten meidän täytyy talous
elämän eri puolia tarkastella. Siinä mie
lessä esitin äsken ne otteet pääjohtaja Rydin 
lausunnosta, josta selvästi näkyy tämä tule
vaisuuden musta tausta, joka meidän täytyy 
kaikessa tapauksessa vakavalta kannalta ot
taa. Minä otin ne kappaleet juuri sen ta
kia, että tarkastellessani myöskin sitä loppu
tulosta, johonka esitelmöitsijä tulee, ja joka 
tavallisesti loppukappaleessa keskitetysti 
esitetään, siitä käy selville aivan selvästi 
sama ajatus, jonka edellisessä lausunnos
sani esittämässäni kappaleessa täällä luin. 
Pyydänkin sen takia vielä todistukseksi esit
tää, että asia näin on, ja lukea sen loppu
lausuman, joka tämän edellä mainitun esi- 1 

telmän ydin mielestäni on ja josta meidän ' 
on otettava ne johtopäätökset, jotka täällä 
äskeisessä lausunnossani esitin. Tässä lop
pukappaleessa sa:notaan: ,Se hajanainen 
kuva, minkä edellä olen koettanut ·ottaa ylei
sestä taloudellisesta tilanteesta, sisältää to
sin joukon valoisia pilklmja erityisesti oman 
maamme kohdalta, mutta on kieltämättä ko
konaisuutena katsoen verrattain synkkä. 
Taustaksi sille on vielä lisättävä se poliit
tinen jännityksen kasvu, jota maailman mel
kein kaikilla korkilla on havaittavissa ja 
joka jo on johtanut pienille maille niin 
tärkeän kansainliiton melkein täydelliseen 
paralysointirn ja kansainvälisen yhteistyön 
vaikeutumiseen kaikilla aloilla sekä viime 
aikoina kaikista aseista;riisumiskonferens
seista huolimatta yhä ilmeisemmäksi käy
vään kilpavarusteluun. Kai1kki tämä ei voi 
olla epäedullisesti vaikuttamatta myös ta-

loudellisen tilanteen kehittymiseen, mutta 
täytyy toivoa, että nytkin pitää paikkansa 
erään englantilaisen valtiomiehen optimis
tinen sana, että ,mikään tilanne ei ole kos
kaan todellisuudessa niin huono kuin miltä 
se ensi silmäykseltä näyttää ja että maailma 
on monasti ennen selvinnyt n. k. toivotto
mistakin tilanteista". Tässä on kyllä jon
kinlainen optimistinen lauselma, lopussa, 
mutta kuitenkin sen taustana on sama sävel, 
jonka selvästi saa niistä katkelmist:a, jonka 
edellisessä lausunnossani esitin, jotenka tu
levaisuuden kuva talouselämää silmällä pi
täen ei ole valoisa. Havaitsemme, että 
maailmankauppa tulee yhä vain kriitilli
semmäksi muodostumaan ja sil'loin myös
kin meidän kaupankäyntimme ulkomaiden 
kanssa vaikeutuu ja sillä tavalla ennen kaik
kea maataloustuotannon liikatuotanto, sen 
myyminen tulee saama.an esteitä, jotka voi
vat meillä vaikuttaa hyvinkin ikävällä ta
valla. Jos me joudumme kaiken liikatuo
tantomme sijoittamaan kotimaisille markki
noille pyrkimällä sillä tavalla saamaan ta
louselämämme ylläpidetyksi, niin siinä tulee 
rajoituksia, jotka eivät takaa sitä nousu
kautta, jota täällä on ennustettu, vaan joka 
päinvastoin voi osoittaa eräänlaista ta.akse
päin menoa taloudellisissa pyrkimyksissä. 
Näin ollen meidän täytyy etsiä supistuksia 
niin, että me vo~mme tuotantomme sovittaa 
eräiltä kohdiltaan sen kulutuksen mukaan, 
mitä kotimaan kulutusmarkkinat voivat tar
jota. Näiflä perusteilla olen todella siinä: 
synkässä ajatuksessa, että meidän ei ole 
tulevai'Suutta katsottava sellaisilla silmäla
seilla, jotka meille suurentavat ne kirkkaan 
loistoisiksi, vaan meidän on katsottava sitä 
todellisuuskannalta ja pyrittävä siihen, että 
me pahan päivän varalle varustaudumme 
ja koetamme yhteiskunnassa esiintyviä ras
kaita taloudellisia kysymyksiä hoitaa siihen 
suuntaan, että vaikeitten aikojen tultua 
jaksamme ne todellakin kunnialla kantaa. 

Ed. K a r e s: Herra puhemies! Minulla
kin vanhana kansantalouden opettajana 
kansanopistossa olisi jotain sanomista herra 
valtiovarainministerin koron muodostamis
opista. Se oli hyvin vanha oppi ja yleinen 
oppi (Ed. von Frenckell: Ja hyvä!). Jo 
nuorena miehenä minä luin kansantalouden 
oppikirjoista, että tällä tavalla se korko 
muodostuu ja tällä tavalla se regleerautuu 
ja mitään muuta mahdollisuutta ei ole. Mi
nua on kuitenkin aina tätä oppia lukiessani 
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vaivannut se ajatus, että tässä teoreetti
sessa opetuksessa unohdetaan eräs erittäin 
tärkeä muistettava, josta täällä kyllä jo on 
huomautettu, nimittäin että koron muodos
tumisoppi ei pidä paikkaansa enää silloin 
kuin pari kolme suurta rahalaitosta maassa 
määrää koko korkokannan ja sellainen 
tilannehan meillä itse asiassa on. Silloin 
joudutaan sellaiseen luonnottomaan tilan
teeseen, joka meillä myös nyt on, että otto
ja antolainauksen välinen marginaali on 
yli 100 %. Se on jotakuinkin ihmeellinen 
seikka ja mahdollinen ymmärtää ainoastaan 
tämän rahayksinvaltiuden kantta, joka on 
syntynyt meillä. Minulle tässä toisesta 
ryhmästä pistettiin käteen lasku, joka osoit
taa, että viime maaliskuussa vielä oli kan
nettu tavallisesta lainasta pankkikorkoa 
9% prosenttia, ja tiedän, että sitäkin kor
keampaa korkoa on otettu. Lasku on mi
nulla tässä. Kun näin ovat asiat, näin 
luonnottomassa tilassa, niin ei toki käy 
ihmetteleminen, että syntyy ja leviää yhä 
laajemmalle semmoinen kansantalouden la
kien mukaan järjetön oppi kuin oppi koron
säännöstelystä lain kantta. Ja ellei yksi
tyistä tietä ja yleisen mielipiteen pakotuk
sesta pankkilaitokset ryhdy todella tehok
kaisiin toimenpiteisiin nykyisen korkean 
korkokannan alentamiseksi, niin on jota
kuinkin varma, että me emme voi kauan 
estää yrityksiä lainsäädännöllä järjestää 
korkoa. Ja minä pelkään, että näissä 
oloissa saa myöskin yhä laajempaa kanna
tusta ajatus, mikä täällä on tänäkin päi
vänä lausuttu, ajatus pankkien sosialisee
ranksesta, jota me puolestamme pidämme 
yhtä järjettömänä kuin marxilaisten muut
kin haaveet ovat (Vasemmalta: Se on tär
keä asia ! ) . Tässäkin asiassa on konsuli en 
ehdottomasti valvottava (Ed. Vesterinen: 
Hitler on toista mieltä!) ennenkuin tulee 
aivan liian myöhäiseksi tässä jota:kin tehdä. 
Sillä kansan elämän vaatimus kulkee lo
pultakin yli kaikkien sellaisten teorioiden, 
mitä kansantalousmiehet ovat tutkimuksis
saan esittäneet. 

Valtiovarainministeri käytti hyväkseen 
tilaisuutta ulkopuolella välikysymyksessä 
kosketeltuja asioita antaa potkauksen eräälle 
isänmaallisen kansanliikkeen aloitteelle, 
joka oli aivan toisenluontoinen kuin ne 
asiat, mistä välikysymyksessä on ollut pu
hetta. Minä hallitukselle suon kovin mie
lelläni tämän syrjähyppäyksen enimmin vi-

haamansa ryhmän ja ajatuskannan kimp
puun. Minä suon sen sitäkin mieluummin, 
kun hallituksen vastauksessa oli myös esi
tetty vakavana varoituksena turhat yrityk
set, hallituksen turhat yritykset, säännös
tellä kansalaisten elämää määrätyissä tar
koituksissa yksityiskohtia myöten, säännös
tellä sitä, kuinka monta vierasta saadaan 
kutsua pitoihin j. n. e. Näissä samoissa 
säädöksissä yritettiin säännöstellä myöskin 
kansalaisten pukeutumista ja määrätä, min
kälaisia pukuja kukin kansalainen saa käyt
tää. Se oli erittäin hyvä varoitus, ja minä 
vain toivon, että tämä varoitus myös:kin pai
nuu hallituksen omalle kohdalle sydä:miin 
ja mieliin. Eivät yksityiskohtaiset säännök-, 
set onnistuneet silloin, ja minä olen aivan 
vakuutettu siitä, että pukusäädökset eivät 
nytkään onnistu, hallitus yrittäköön sitä 
tietä miten paljon tahansa. Kieltolaki ei 
onnistunut silloin, kun lailla kiellettiin kan
salaisia pahasta. Vielä vähemmin onnistuu, 
kun kielletään sellaista, mikä kai'ken järjen 
mukaan kuuluu kansalaisten luonnollisim
piin yksityisoikeuksiin ja lapsiin nähden 
vanhempien valvottaviin. Se siitä. 

Nyt on selvää, arvoisat maalaisliittolaiset, 
ettei tästä välikysymyksestä tällä kertaa mi
tään asiaa tule (Hilpeyttä eduskunnassa). 
Nimittäin sitä asiaa, mihinkä aina täällä 
eduskunnassa välikysymyksellä pyritään. 
:Minä en ole nähnyt vielä yhtään välikysy
mystä, jossa ei olisi pyritty hallitusta kaa
tamaan (Ed. Sventorzetski: On ollut sellai
nen!) ~ sitä vartenhan niitä tehdään, -
niin - oli kyllä eräs, missä ei pyritty halli
tusta kaatamaan, se oli kesäkuussa 1930, kun 
hallitus sai luottamuslauseen ja tuupertui 
kuitenkin siihen luottamukseensa. - On sel
vää, että tätä tulosta ei nyt saada. Hallitus 
ei kaadu. :Minulle itse puolestani on halli
tuksen kaatuminen tai kaatumattomuus 
herttaisen yhdentekevää (Ed. Kbmu: Totta 
kai maa hallituksen tarvitsee ! ) . Meillä ei 
ole mitään luottamusta nykyiseen hallituk
seen. Meillä ei ole mitään järkevää syytä 
antaa kannatusta tälle hallitukselle (Ed. 
Vesterinen: Entäs tulevalle hallitukselle n. 
Hallitus varmaan käsittää sen itsekin. 
Mutta mekin katselemme tällaisessa asiassa 
huomispäivää. Ja tämän huomispäivän kat
seleminen tekee ainakin minut aivan yhden
tekeväksi tässä asiassa. Tänä päivänä voisi 
kaatua puoluehallitus ja huomenna syntyy 
uusi samanlainen viheliäisyys. Miksi niitä 
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sitten vaihtaisi~ Tähän sopii hämäläinen 
sanantapa: Kun on saatu hyvä pitokoti
eläin, niin mitäpä siitä tappaa (Ed. Räisä
nen: Vaikka joulu tulisi!). 

Täällä on ensinnä marxilaisten ja sitten 
muiltakin tahoilta härnätty maalai'8liitto
laisia ja sanottu: Te hallitsitte pari vuotta, 
ettekä saaneet yhtään mitään aikaan. Ja 
kyllähän teitä siitä voi härnätä. Ette saa
neet aikaan mitään niissä asioissa, joiden 
piti olla teitä kaikkein lähinnä sydäntä: 
ette kieliasiassa, ette pula-asiassakaan. No, 
joitakin korjauksia sieltä täältä, mutta pe
ruskysymykset jäivät ratkaisematta (Edus
kunnasta: Ja jäävät!). Maalaisliit1Jolaisten 
taholta on taas härnätty sosialidemokraat
teja ja kysytty: mitäs te saitte aikaan teidän 
ohjelmanne toteuttamiseksi, silloin kun te 
hallitsitte maata, ette tekään saaneet mitään 
aikaan (Ed. Räisänen: Te saitte Mäntsä
län!). Korkeintaan sen, että Tanner ker
ran otti vastaan suuren sotilas- ja suojelus
kuntaparaatin, ja se oli kyllä hyvä tulos se
kin. Mutta, hyvät herrat. Täytyyhän mei
dän nyt myöntää, että tällainen toinen toi
sensa härnäileminen ,ette te saaneet mitään 
aikaan, ettekä te saaneet mitään aikaan", 
on aivan turhaa. Se on nyt sitä ,parla
mentmaakariutta'' jota minä kerran eräässä 
puheessani mainitsin. Sillä mitä yleensä 
puoluevaltaisessa järjestelmässä mikään puo
luehallitus saa aikaan~ Kyllä tämä parla
mentti ja sen monet puolueet pitävät huolta 
siitä, ettei kukaan puolue saa ohjelmaansa 
toteutetuksi, va:an kaikki kulkee samassa lat
teudessa ja tulokset ovat verrattain vähä
pätöiset. - Se hallituksen kaatamisesta. 

Mutta yhden asian te maalaisliittolaiset 
tänä iltana saitte (Eduskunnasta: liEtähän 
se oli~). Ja se oli varsin iloinen asia. Te 
saitte kauniit kihlatarjoukset marxilaisten 
puolelta (Eduskunnasta: Älä ole mustasuk
kainen! - Ed. Lahdensuo: Tehän niitä 
olette havitellut!). Emme me tule musta
sukkaisiksi toistaiseksi. Minä olen, niinkuin 
kerran eräässä puheessa sanoin, ollut todis
tamassa tässä eduskunnassa erään tilaisuu
den,. jossa sama puhemies marxilaisten puo
lelta teki kauniit kihlatarjoukset tänne 
ruotsalaiselle oikeistolle ja nämä kihlat, ko
rea t kihla t, otettiin sydämellisesti vastaan 
ja ne ovat sen perästä ruotsalaista puoluetta 
koristaneet. Aina silloin tällöin ne on otettu 
esille, niinkuin rakas morsian ottaa kihlat 
silloin tällöin tarvittaessa esille (Ed. Räi-

sänen : Milloinka rovasti vrhkii?) . Saa 
nähdä, maalaisliittolaiset, kelpaavatko kih
lat teille. Me tällä toisella puolella tunnus
tamme olevamme joko haluttomia tai hyvin 
köyhiä kosijoita. Siitä me olemme hyvässä 
kohdassa, ettei meidän tarvjtse kosia itse, 
niinkuin täältä vasemmistosta tehtiin, sillä 
ed. Sarlin ilmoittautui jo meidän puhemie
heksemme. Siellä vasemmistossa on, maa
laisliittolaiset, teille tarjona erinomaisia 
aarteita ja asioita, joita meillä oikeistossa 
täälläpäin ei ole lainkaan. Siellä on luokka
henki ja luokkaviha (Keskustasta: Ja rui
nimipalkat !) , siellä on fnternationalet, kan
sainvälisyydet ja vallan ihanuus. Siellä on 
myös koko se ihmeellinen uusi maailman
käsitys, joka on vieras kaikelle sille, mitä 
me ja tekin, maalaisliittolaiset, olette suku
polvesta sukupolveen (Vasemmalta: No 
nythän rovasti kosii !) pitäneet tärkeimpinä 
ja pyhimpinä . elämän arvoina. Siellä on 
tässä maailmarrkatsomuksessa m. m. viha ja 
katkeruus kahta tämän vuosituhantisen yh
teiskunnan peruspylvästä vastaan, peruspyl
västä, jotka ovat sellaisia, että jos ne seiso
vat, niin kaikki muut pylväät saavat kaatua 
ja tämä rakennus kuitenkin seisoo. Nämä 
peruspylväät ovat: meidän uskomme, mei
dän koko siveellinen maailmankatsomuk
semme perus. Ja toinen, minä sanoisin, yh
teiskunnalliselta kannalta yhtä tärkeä pe
ruspylväs, on itsenäinen ja vapaa maaomis
tus ja talonpoikaista (Keskustasta: Korko 
alas ! ) . Minä sanon, että tämä itsenäinen 
maaomistus on koko tämän yhteiskuntara
kennuksen selkäranka niin täydellisesti, että 
niin kauan kuin se on olemassa, kaikki 
marxilaiset suunnitelmat lahoavat ja kaatu
vat siihen (Eduskunnasta: Asiaan!). Ja 
siksi näettekin, että missä tahansa marxi
laisuutta on pyritty toteuttamaan, - ainoa 
maa, missä se on tähän asti saatu täydelli
sesti toteutetuksi on Venäjä, muuallahan 
marxilaisuus, Saksassa ja Espanjassa ja 
muualla se on lysähtänyt kokoon Voimatto
rnana ja mahdottomana. Ja minkätähden ~ 
Sentähden, että se on koettanut syöttää kan
soille puuta. Venäjällä marxilaisuus on 
syöttänyt kansalle puun hedelmää: kommu
nismia. Ja Venäjällä näemme mitä kohtaan 
marxilaisuuden raivoisin viha riehuu: Lä
hinnä uskontoa juuri itsenäistä maaomis
tusta kohtaan, siinä on se rajuin päätaistelu. 
Venäjän talonpoika yritetään vetää kolhoo
siin (Eduskunnasta : Asiaan!) ja kulalrkina 
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vastustetaan jokaista itsenäistä maanviljeli
jää, jolla on edes yksi hevonen ja pari leh
mää. 

Tämä on marxilaisuuden henki. Tätä 
teille tarjotaan. Meillä täällä toisella puo
lella ei ole tarjottavana mitään muuta kuin 
(Eduskunnasta: Keskitysleiri !) köyhä ja 
karu isänmaa ja se työskentely, mitä vuos
tuhannet on tehty tämän yhteiskunnan ra
kentamiseksi, yhteinen pyrkimys kaikkien 
yhteiseksi onneksi (Eduskunnasta: Ja kes
kitysleirit!). 

Ed. Vesterinen näytti jo tuntuvaa miel
tymystä niihin kihloihin, joita tarjottiin. 
Se oli meistä naapureista varsin iloista ja 
huvittavaa nähdä. Mutta tuntui aivan kuin 
kohtalon iskulta, että ed. Vesterisen piti ve
dota Ruotsin ja Norjan esimerkkiin, jossa 
tämä kihlaus on ollut käytännössä ja yhteis
voimin pyritty tulokseen (Vasemmalta: 
Tanskaan se vetosi!). Mikä on seurauksena 
ollut~ Työmaaterrori sen pahimmassa muo
dossa (:BJd. Komu: Ei ole sen pahempi kuin 
Suomessa ! ) . Työmaa terrori, missä ei kukaan 
vapaa työmies saa tehdä työtä, ellei hänellä 
oli punainen jäsenkirja taskussaan, jossa 
perheen omat lapsetkin kielletään työsken
telemästä kodissa, ja joissa työmaaterrori on 
ulotettu myöskin maatalouteen. Minä huo
mautan vain teille pari vuotta sitten käy
dystä Ådalenin maitosodasta. Tätä on saa
nut aikaan se voimanlisäys, minkä marxi
laisuus Ruotsissa on saanut niistä liitoista, 
mitä se on tehnyt keskustaan päin. Kun ed. 
Vesterinen puhui sillä tavalla kuin hän pu
hui, niin meillä naapureilla ei ole mitään 
muuta tehtävää kuin onnitella • naapuria, 
jolle näyttää hyvin käyvän. 

Pääministeri K i v i m ä k i: Hallitus on 
vastauksessaan perusteellisesti osoittanut, 
että sen noudattama talouspolitiikka on 
vahvistanut maan talouselämää ja huomat
tavasti lujittanut tämän elämän perusteita, 
ja että tämä politiikka myös on ollut 
omansa helpottamaan pulasta kärsimään 
joutuneiden vaikeuksia, myönnettävästi ei 
kovinkaan suuressa määrässä, mutta luul
lakseni ainakin yhtä paljon, kuin mitä par
haimminkin järjestetyillä pulan torjumis
keinoilla olisi voitu saada aikaan. Halli
tus on kylläkin selvillä siitä, ettei tuotanto
toiminnan kääntyminen parempaan suun
taan ole voinut eikä vielä edes ehtinyt pois
taa muuta kuin vähäisen osan lamauskau-

den aikaansaamista suurista taloudellisista 
vaurioista, eikä hallitus ole ta:htonut r,ikä 
tahdo vetäytyä etsimästä Jmikkia toimenpi
teitä, joilla vaikeuksissa olevia, millä ta
holla ne sitten lienevätkin, voidaan auttaa, 
panematta vaaraan valtiotaloutta tai hor
juttamatta elinkeinoelämän pohjaa. Vas
toin sitä, mitä täällä on lausuttu, on hal
litus tuntenut ja tuntee velvollisuutensa 
niitä kohtaan, jotka ovat hädässä ja puut
teessa. Senhän täytyy olla jokaisen vas
tuunalaisen hallituksen velvollisuus. Mutta 
hallituksen täytyy toimia niin, ettei vielä 
suurempaa hätää ja onnettomuutta aiheu
teta väärillä keinoilla ja harkitsemattomilla 
ta1oudellisilla kokeiluilla. Eroavaisuutta ei 
välikysyjäin ja hallituksen välillä olekaan 
niin paljon siinä, miksi se on ta:hdottu 
esittää, nimittäin siinä, onko hätään joutil
neita autettava vai ei, mutta kylläkin siinä 
suhteessa, ettei hallitus katso voivansa joh
taa maan talouselämää siten, että pulaa 
erikoistoimenpitein torjuttaessa ei johdeta 
terveitäkin talouksia vaikeuksiin ja viedä 
myös pulaan joutuneitakin sitä kautta mu
kana entistä suurempaan pulaan. Hallitus 
ei katso olevan mahdollista luopua tähän
astisesta talouspolitiikasta, ja minä olen va
kuutettu, ettei seuraavakaan hallitus katso 
olevansa siihen mahdollinen menemään. Ja 
kun hallitus on tällä kannalla, ei se voi 
hyväksyä ehdotuksia perusteltuun päivä
järjestykseen siirtymisestä, vaan odottaa, 
että eduskunta siirtyy yksinkertaiseen päi
väj ärj esty kseen. 

Ed. Vesterinen: Ed. Kares tahtoi 
tulla puhemieheksi täällä asiassa käydyn 
keskustelun perusteella, josta allekirjoitta
nutkin lausui käsityksensä, että se kysymys 
on ajatuksen arvoinen, mitä sosialidemo
kraattien taholta on kosketeltu. Ei ole 
kuin joku päivä kulunut siitä, kun cd. 
Kares teki samanlaisen lmmarruksen sosia
lidemokraateille suuressa valiokunnassa ja 
,esitti yhteistoimintaa: ,kun vaan marxibi
suudesta luovutte, niin kaiken muun minä 
annan teille.'' Hän nousi korkealle, ta
lutti sosialistit katonharjalle ja näytti sen 
hyvyyden, mitä tuleman pitää. Minä luu
len, että hän ei liikkunut silloin valkeuden 
asioilla. Minun täytyy sanoa, että ne toi
menpiteet, mihinkä IKL:n taholla taloud·l
lisissa kysymyksissä on lähdetty, ovat saat
taneet vakavasti ajattelemaan sitä, miten 
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kauan tämä tilanne kestää. Se todennäköi
sesti kestää niin kauan kuin he saavat riit
tävän voiman talonpoikaisväestön keskuu
desta sellaisen hallituksen, sellaisen edus
kunnan saamiseksi, joka m. m. Saksassa 0n 

toteutettu. Senjälkeen minä luulen, että 
suomalaista talonpoikaa sillä taholla ei enää 
tunneta. Se unohdetaan. Niin Saksassa 
kuin meilläkin. Tällainen panee jokaisen 
suomalaisen talonpojan vakavasti ajattele
maan mitä tuleman pitää, jos nimittäin 
niillä lupauksilla, joita tehdään, päästään 
siihen, mihinkä todella sisäinen tarkoitus 
on. Suomen talonpojille on lähinnä kal
lein asia tässä maassa ollut itsemääräämis
oikeus, kansalliset oikeudet. Ja minä päi
vänä se niistä luopuu, sinä päivänä se on 
tehnyt kaikkein suurimman virheen suoma
laiselle kansalliselämälle ja kaikkein suu
rimman erehdyksen itsellensä. Se tuskin 
koskaan sitä saa takaisin, niin kauniita lu
pauksia, niin ihania esityksiä, kuin täällä 
annetaankin ja esitetäänkin. Sen päivån 
jälkeen, minä pelkään, että tässä maassa 
todella määrätty kansanosa, suomalainen 
talonpoikaisväestö on menettänyt sen ase
mansa, johonka tämä kansa on voinut tur
vata tähän asti. 

Ed. K a r e s: Pyydän ed. Vesteriselle 
huomauttaa, että hän ei voi meidän otteis
samme löytää yhtään yritystä suomalai:>en 
talonpojan kansalaisoikeuksien vä:hentämi
seksi eikä tule niitä löytämään. Ei meidän 
liikkeemme ole hitleriläisyyttä, eikä musso
liinilaisuutta, mutta minä pyydän kuiten
kin huomauttaa, kun hän niihin vetosi, että 
olisi hyvä, että ed. Vesterinen menisi kysy
mään Saksan ja Italian talonpojilta, mitä 
he nykyisestä järjestelmästä sanovat (Kes
kustasta: Ne eivät saa sanoa mitään ! ) , ja 
hän varmaan puhuisi vähän toisella tavalla, 
kuin hän nyt puhuu. 

Ed. Pitkänen: Täällä ed. Kareksen 
lausuntoa kuullessa, kun hän puhui korko
asiasta, tuli sellainen mielipide minulle, 
että hän todellakin ymmärtää asiat ja koko 
se ryhmä, johon hän kuuluu, se ymmärtää 
samalla tavalla. Ja hänen perustelujensa 
mukaan olisi pitänyt nyt olla tekemättä 
erityistä päiväjärjestykseen siirtymisehdo
tusta, mutta äänestää kirkkaasti maalais
liHtoJaidcn ehdotusta. Ed. Kares mainitsi 
nimittäin, että viime maaliskuussa on vielä 

kannettu korkoa eräästä pankkilainasta 
9 1

/ 2 %, jota hän piti erinomaisen kor
keana. Minä voisin todistaa, että tällä 
viikolla on eräs pankki, jota minä olen 
pitänyt melkein parhaimpana velallisten 
asioita ymmärtävänä pankkina, se on kan
tanut vielä 7 % ja 2 % provisionia, siis 
9 %, ja vielä erinomaisen säälittävässä ti
lanteessa on tämä tapahtunut. Siis ed. Ka
reksen ja kolm sen ryhmän olisi ehdotto
masti tultava äänestämään maalaisliiton 
ehdottaman päiväjärjestykseen siirtymisen 
puolesta. 

Ed. Tanner: Eduskunta varmaan 
kuunteli hyvin oudoksuen ed. Kareksen 
lausuntoa, jolla ei ollut oikeastaan mitään 
tekemistä tämän illan keskustelukysymyk
sen kanssa. Minä ymmärtäisinkin, että 
tämä lausunto oli tarkoitettu jonkinlaiseksi 
sumuverhoksi, joka heitettiin eduskunnan 
silmille. Isänmaallinen kansanliike on tä
hän saakka lmettanut antaa sen käsityksen 
itsestään, että se kaikilla demagogisillakin 
keinoilla koettaa ajaa myöskin talonpojan 
asiaa eikä vain työmiehen asiaa, joka ny
kyjään on sillä taholla niin sydämenasiana. 
Kun se ei kuitenkaan voi mennä niin pit
källe, kuin maalaisliitto tänä iltana on eh
dottanut, ei ed. Kares nähtävästi nä:hnyt 
muuta neuvoa, kuin palata mieliaihee
seensa, sättimällä vasemmistoa, marxilai
suutta, sosialismia, kaikkea, mitä siihen yh
teyteen kuuluu. Kun tällä asialla ei ole 
mitään yhteyttä pääasian kanssa, ei meillä 
ole halua !ntautua tähän keskusteluun. 

Täällä on paljon moitittu entisajan pyr
kimyksiä järjestää taloutta ylhäältäpäin ja 
selitetty, että sentapaiset järjestelyt ovat 
tavallisesti olleet epäonnistuneita ja huo
nosti harkittuja. Entisessä rakennuskaa
ressa oli kuitenkin eräs hyvä määräys, joka 
ehkä on syytä pitää muistissa. Siellä ildel
letään sikoja päästämästä terhometsään. 

Ed. Somersalo: Kun ed. Vesterinen 
täällä näyttää kovasti pelkäävän suomalai
selle talonpojalle saksalaisen talonpojan 
kohtaloa sen nykyise;n kansallisen hallituk
sen alla, niin pyydän ed. Vesteriselle huo
mauttaa, että saksalainen talonpoika on jo 
saavuttanut sen, minkä puolesta maalais
liitto täällä nyt taistelee (Keskustasta: 
Oho !) , nimittäin lailla säännöstellyn koron 
4 % :iin, johonka minun tietääkseni maa-
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laisliitto ei vielä ole uskaltanut mennä, ja 
saavuttanut vieläpä sen, jota maalaisliitto 
·ei täällä ole uskaltanut edes uneksiakaan, 
nimittäin talonpojille ikuisen omistusoikeu
den maa:han. 

Ed. Kares: Ed. Tannerin lausuntoa 
kuullessa taas sai todeta sen, minkä on 
usein täällä joutunut toteamaan, että kun 
meidän taholtamme lähdetään kulkemaan 
keskustelussa samoille linjoille, mihin toiset 
ovat menneet, heti huudetaan, että me 
olemme olleet ulkopuolella asian. Eikö ed. 
Tanner huomannut, että keskustelun vei 
tälle toialle marxilainen edustaja Sven
torzetski ja siihen ed. Vesterinen vastaili 
ja minä kuljin aivan samoilla laduilla kuin 
nämä. Mutta se on aina samanlaista syyt
telemistä, me emme saa mennä vastaile
maan siihen, mitä toiset puhuvat, jos me 
vastailemme, silloin me olemme ulkopuo
lella asian. 

Ed. V este r i ne n: Minä tahdon vaan 
ed. Karekselle ja edelliselle puhujalle huo
mauttaa siitä, että minun käsittääkseni ei 
suomalaisen talonpojan asema meillä ole 
sama, kuin on ta1onpojan asema Saksassa. 
Täällähän nimittäin jo ed. Kares huo
mautti siitä, että he eivät ota mitään oh
jeita Saksasta eivätkä yleensä diktatuuri
maista. Heillä on omat suunnitelmansa, 
omat ohjeensa (Keskustasta: Ja omat puse
ronsa!) -- ja omat puseronsa, ja tällä ta
valla he eivät ole millään tavalla riippu
vaisia näistä toisista maista. Ja kun minä 
otan 'huomioon sen, että sen puolueen, sen 
ryhmän johdossa. ovat kaikki muut paitsi 
talonpojat, niin minä ·en voi ymmärtää 
muuta kuin sen, että ohjelmalla pyritään 
suurempiin päämääriin, tarkoitusperiin. 
Siis ne ohjelmat, menettelytavat, joita tällä 
hetkellä noudatetaan, ovat vain määrättyä 
tarkoitusta varten. Tämä panee minut pa
·hasti epäilemään, ettei se ole todellinen tar
koitus. Ja sitten tuo hirmuinen esittämis
tapa, jossa tullaan aina kuin vaivainen 
syntinen ihmisten eteen näkemään suuria 
kurjuuksia ja hätää, näkemään kaikkea 
sitä, mitä idässä on, ja kaikki tuo tuom
moinen, jolla tahdotaan erikoisesti vaikut
taa ihmisten mieliin, sydämeen, tunteisiin. 
Se minusta panee epäilemään, että tarkoi
tusperät eivät ole niin pyhät kuin synnin
tunnossa elävä puhuja luulee. 

Ed. A l a-K u l j u: Minä olisin vain eri
koisesti tahtonut panna merkille sen eri
laisen tavan, mil:lä ed. ~esterinen täällä 
on suhtautunut vasemmistoon ja millä hän 
on suhtautunut isänmaalliseen lkansanliik~ 
keeseen. Hän kumarteli vasemmalle, hä-
nen huomautU:ksensa oli se, että sieltä esi
tettiin asioita, jotka on hyvä ottaa harkit
tavaksi. Hänellä oli valmiina eräitä lu
pauksia vasemmistolle j. n. e. Ei hänellä 
ollut mitään pelättävää siinä, mikä tulisi 
suomalaisen talonpojan asermaksi, jos to
teutuisi ed. Tannerin syksyllä kaavailema 
~työläisen ja talonpojan yhteisrintama. 
Tänne päin hänel'lä on mitä suurimpia epäi
lyksiä e1kä hän voi ottaa mitään todelta ja 
vakavalta kannalta siitä, mitä tää11ä on 
lausuttu ja esitetty talonpojan merlkityk
sestä ja asemasta tässä maassa, siitä huoli
matta, vaikka kansanliike on asettunut 
tässä asiassa suurin piirtein samalle lin
jalle kuin välikysymyksen tekijät. Pyydän 
vain pa.nna merkille tämän seikan. 

Ed. K a r e s: Näytteenä ed. Vesterisen 
tavasta puhua meidän ryhmästämrme ja 
meidän py11hmyksistämme, parhaana näyt
teenä on se, että hän uskalsi sanoa, että 
meidän Iiikkeemme johdossa ei ole ketään 
talonpoikaa. Kuinka hän voi tällä tavalla 
sanoa~ (Kjeskustasta: Keitä siellä on~) 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m i e 8: Valtiopäiväjärjestyksen 
37 §:n 2 momentin mukaisesti esitän nyt 
eduskunnan hyväksyttäväksi päiväjärjes
tykseen siirtymisen, jonka sanamuoto on 
seuraava: Kuultuaan annetun selostukiSen 
eduskunta siirtyy päiväjärjestykseen. Kut
sun tätä puhemiehen ehdotukseksi. 

Vastoin puhemiehen ehdotusta on ed. 
Tarkkanen ed. Lohen 'kannattamana ehdot
tanut hyväksyttäväksi seuraavan perustel
:lun päiväjärjestykseen siirtymisen: Edus
kunnan mielestä välikysymyksessä esite
tyillä toimenpiteillä voitaisiin tuntuvasti 
lieventää ma.aseutuväestön keskuudessa val
litsevala taloudellista hätää. Näin: ollen 
eduskunta kehoittaa hallitusta ryhtyrrnään 
välikysymyksessä ehdotettuihin toimenpitei
siin ja siirtyy päiväjärjestykseen. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Tarkkasen ehdotukseksi. 

Ed. V. Annala ed. Tuomivaaran kannat
tamana on ehdottanut hyväksyttäväksi näin 
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kuuluvan perustellun päiväjärjestykseen 
siirtymisen: Odottaen, että hallitus mitä 
pikimmin an:taa edu&kunnalle esityksen 
maakiinteistöjen pakkohuutokauppojen ylei
sestä keskeyttämisestä ja samalla ryhtyy 
entistä tehokkaampiin toimenpiteisiin pu
laan joutuneiden kunnollisten maanviljeli
jäin pelastamiseksi uhkaavasta taloudelli
sesta perikadosta, eduskunta siirtyy päivä
järjestykseen. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
V. Annalan ·ehdotukselksi. 

>Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä esitän me
neteltäväksi siten, että ensin äänestetään ed. 
Tarkkasen ja ed. V. Annalan ehdotusten 
välillä, ja se, joka tässä äänestyksessä voit
taa, asetetaan vastaehdotukseksi puhemie
hen ehdotukselle. 

Menettelytapa hyväksytään. 

"iänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Tark!kasen ehdotuksen 
ja ed. V. Annalan ·ehdotuksen välillä. 

Puhemies: Esitän hyväksyttäväksi 
seuraavan äänestysesityksen: Joka tässä 
äänestyksessä hyväksyy ed. Tarkkasen eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. V. Annalan ·ehdotus hyväk
sytty. 

Äänestysesitys hyväksyttäneen? 

Puheenvuoron saatuaan }ausuu: 

Ed. V i r k kun e n: Pyydän lausua kä
sit)1ksenäni, että ed. V. Annalan ehdotus 
on herra puhemiehen ehdotusta lähempänä 
kuin ed. Tarkkasen ehdotus. Äskeisessä kes
kustelussa joku vasemmiston puhuja myös
kin ilmaisi saman käsityksen. Minun mie
lestäni siis ed. V. Annalan ehdotus olisi 
saapa äänestysehdotuksessa jaa-äänen. 

Puhemies: Minusta se on harkinta
asia, kumman niistä asettaa jaa-esitykseksi. : 

Puhemiehen ehdotus hyväksytään. 

Puhe m i ·e s: Esitän vastattavaksi ,jaa'' 
tai ,ei". 

P u h e m i e s: Äänesty:ksessä on annettu 
141 jaa- ja 31 ei-ääntä, 9 tyhjää; poissa 18. 

Eduskunta on siis tässä äänestyksessä 
hyväksynyt ed. Tarkkasen ehdotuksen. 

2.) Äänestys puhemiehen ehdotuksen ja 
ed. Tarkkasen ehdotuksen välillä: 

Joka hyväksyy puhemiehen ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Tarkkasen ehdotus hyvä1ksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
108 jaa- ja 57 ei-ääntä, 14 tyhjää; poissa 20. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K a ll i o k o s k i: Pyydän avointa 
äänestystä. 

Puhemies: Avointa äänestystä on 
pyydetty. Kehoitan niitä edustajia, jotka 
kannattavat avointa äänestystä, nousemaan 
seiso alleen. 

Kun tämä on tapahtunut, toteaa 

Puhemies: Avoin äänestys tulee toi
mitettavaksi. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edust1ajat: 

Aaltonen, Aarnidkoski, Aattela, Anders
son, von Born, Bryggari, Böök, Colliander, 
Erkko, Eskola, Estlander, Forstadius, von 
Frenckell, Fränti, Furuhjelm, Haga, Hak
kila, Halon<-l.fi, T ., Harvala, Heiniö, Helene
lund, Herrala, Hilden, Hiltunen, Honka, 
Horelli, Huotari, Hämäläinen, Hästbacka, 
InkHä, J ern, Jokinen, Junnila, Kanerva, 
Kettunen, Kivimäki, Kivisalo, Koivulahti
Lehto, Komu, Koponen, Korvenoja, Ku
jala, Kullberg, Kulovaara, Kuusisto, Kää
riäinen, L1astu, Lehtokoski, Lehtonen, 
Leiwo, Lepistö, Lindman, Lindström, Lin
komies, Linna, Lonkainen, Lumijärvi, 
Lumme, Malkamäki, Malmivuori, Mantere, 
Marttila, Mattsson, Meriläinen, Metsäranta, 
Mustasilta, Mäkeläinen, Oksala, Oksanen, 
Pajunen, P1almgren, Pekkala, Peltonen, 
Pennanen, Penttala, Perho, Pesonen, Poh
jala, Puittinen, Pärssinen, Rantala, Reini-



kainen, Rydrrnan, Räisänen, 'Salmenoja, 
Salonen, Sarlin, SeTigelius, :Setälä, Sinisalo, 
Siren, Sjöblom, Soini, Syrjänen, Särkkä, 
Söderhjelm, Tanner, 'Toivola, Toivonen, 
Tolonen, Turki'a, Tyrni, Vaarama, Valta, 
Welling, Wenman, Wickman, Wiik, Vi:vkku
nen, Voionmaa, Väisänen, Åhlström, Östen
son ja Österholm. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aittoniemi, Alestwlo, Annala, J., 
Arffman, Asikainen, Brander, E1lilä, Ha
lonen, A., HautaLa, Heirukinen, Heiskanen, 
Hirvensalo, Huittinen, Hänninen, Ikonen, 
Jauhonen, .Jutila, Kaasalainen, Kaijalainen, 
KalliokoS1ki, Karvetti, Kauranen, Kemppi, 
Eesti, 'Kivioja, Koivisto, Koivuranta, Kuk
konen, Kämäräinen, Lahdensuo, Lahtela, 
Lampinen, Leppälä, Lohi, Luostarinen, 
Löthman, Miikki, Oulasmaa, Paksujalka, 
Pilppula, Pitkänen, Rantanen, Rytinki, 
Salo, Sariola, Soininen, Suurkonka, Takala, 
Tarkkanen, Tukia, Vallas, Vehkaoja, 
Venho, Vesterinen ja Vilhula. 

Poissa äänes,tyksestä ovat seuraavat 28 
edustajaa: 

ALa-Kulju, Ampuja, Annala, V., Fager
holm, Hannula, Helo, Honkala, J acobsson, 
Kares, Kivenoja, Kosonen, Mangs, Moila
nen, Nikkola, Nyman, Paasivuori, Riipinen, 
Ryörmä, Schildt, Simojoki, Somersa:lo, 
Sundström, Suokas, Sventorzetski, Tapa
ninen, Tuomivaara, Turkka ja Wainiu. 

P u h e m i e s: A voimes,sa äänestyksessä 
on annettu 114 jaa- ja 5,6 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt puhemie
hen ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 
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Ed. K ä mä r ä i ne n: 'Täällä kerrotaan, 
että minun nimelläni on ollut !kaksi lippua, 
valkoinen ja sininen, jaa- ja ei-lippu. Sen 
johdosta pyydän pöytäkirjaan merkittä
väksi, että minä olen äänes,tänyt ei-lipulla. 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon: 

1) Ehdotuksen laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1934 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovaminvaliokunnan mietintö 
n:o 18; sekä 

2) Määrärahan myöntä:misestä lisämaan osta
mista varten Satakunnan kasvinviljelys

koeasemalle 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 2,7. 

P u he m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on tänään kello 13. 

Täysistunto lopetetaan tiistaina, marras
kuun 28 päivänä kello 3,23. 

Pöytäkirjan vwkuudeksi: 

Aku Kostia. 
V. t. 
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32. Tiistaina 28 p. marraskuuta 1933 

Päiv~,järje.stys. 

I l m o i t u k s i a. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus lailksi OsakeY'htiö Maa
ikiint•eistöpan'kin oikeudesta ostaa tai 
lunastaa paldwhuutDka!U[)allla myytä-
viä kiinteistöjä ................. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietinnöt n:ot 22 a ja 22; maa
talousrva:liolkunruan mietintö n: o 2 ; 
hallituksen esitys n:o 21. 

2) Ehdotus laiksi Jyväskylän kas
vatusopillisesta korkeakoulusta 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö mo 2.3; sivistysvalio
kunnan mietintö n: o 2; hw1lituksen 
esitys n:o 25. 

3) Eihdotulkset laiksi va[mutusneu
vostosta ja laiksi va1tion ta[>aturma-
toimistosta ...................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 2,5; työ,väenasiain
valiiolmnnan mietintö n:o 4; hallituk-
sen esitys n:o 59. 

4) Ehdotukset laiksi viran- ja toi
moohaltijain pa:lkkausten väJhentämi-
sestä vuoden 19•34 aikana ......... . 

Asiakirjat: Suuren vwliokun
:nan mietintö n:o 26; valtiocva,raiPJVa
liokunnan mietintö mo 9; hallituk-
sen esitys n: o 10; ed. K€stin y. m. 
lak. al. n: o 24. 

5) Ehdotus laiksi lkoroitetun tu,paJk
lkavalmisteveron kantamisesta vuonna 

kello 13. 

Siv. 
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6) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta 
Asiakirjat: Suuren valiokun

nan mi€tintö n:o 28; valtiocva~rainva
liolmnna,n mietintö n:o 11; hallituk
sen esitys n:o 3. 

7) Ehdotus 1aiksi maikeisva1miste-
verosta .......................... . 

Asiakirjat: Suuren valio'kun
rnan mietintö n: o 29; va<ltiovarainva
liolkunnan' mietintö n: o 12; hallituk
sen esitys n:o 4. 

8) Ehdotus laiksi matiasjuoma-
verosta ......................... . 

Asia rr, i r ja t: Suuren valiokun
nall! mietintö n:o 30; valtiocvarainva
liolmnnan mietintö n:o 13; halllituk
sen esitys n:o 5. 

9) Ehdotus laiksi Suomen Pankin 
1933 vuoden voiton käyttämisestä .. 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 31; valtiovarainva
liakunnan mietintö n:o 15; hallituk
sen esi,tys n:o 9. 

10) Ehdotus laiJksi moottoriajoneu-
voverosta ........................ . 

Asia lk i r j at: Suuren 'Valiokun
nan mietintö n:o 34; valtiovarainrva
liolmnnan mietintö n:o 16; hanituk
sen esitys n:o 8. 

11) Ehdotukset laeiiksi cväkicviinasta 
ja marjaviine~stä sekä rpaloviinasta 
suoritettacvista valmisteveroista ..... 

Asiakirjat: Suuren valiolmn
nan mietintö n:o 35; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 17; halliturk
sen esitys n:o 6. 

1934 ............................. 1145 i 12) Ehdotus valtioneuvoston oi
lmut.ta.mi.sesta. eräiden va1tiolainain Asiakirjat: Suuren valiokun

nan mietintö n:o 27; valtiovaTainva
[iokunnan mietintö ri:o 10; ha1lituk
sen es:itys n:o 2. 

uudelleen järjestämiseen ......... . 
Asiakirjat: Suuren valiokun

nan mietintö n:o 36; va,1tiovarainva-

Siv. 
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liokunnan mietintö n:o 25; ha1lituk
sen esitys n:o 65. 

13) Ehdotus valti·oneuvoston oi
keuttamisesta obligatiolainan ottami-
seen ............................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 37; valti•ovarainva
liokunnan mietintö n:o 26; hallitutk
sen esitys n:o 48. 

14) Ehdotus lai'ksi edustajanpalk
kiosta annettua lakia väliaikaisesti 
muuttaneen lain voimassaoloajasta .. 

Asialkirj at: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 32; va.ltiovara.inva
liokunnan :mietintö n:o 8; ed. Kivi
ojan lruk. al. n:o 23. 

Toinen käsittely: 

15) Ehdotus 1a]ksi leimaverolain 
muuttamisesta ................... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 33; valtiovarainva
liokunnan mietintö n:o 14; hallituk
sen eSiitys n:o 7. 

16) Ehdotus laiksi lisäyfu:sestä puo
lustuslaitoksen viroista ja toimista 22 
päivänä joulukuuta 1927 annettuun 
lakiin ........................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 39; valtiovarainva
liokunnan mietintö n: o 19; hallituk
sen es1tys n:o 47. 

17) Ehdotus laiksi valtioneuvoston 
oikeuttamisesta myymään I1ontoon 
lähetystön kiinteistö ............. . 

Asia k i r j a t: Suuren valiobm
nan mietintö n: o 41; valtiovarai:rwa
liokun:nan mietintö n: o 5; hallituk
sen esitys n:o 12. 

18) Ehdotus laiksi metsänmyyn
nistä eräänlaatuisi:lta asutusmailta 28 
päivänä huhtikuuta 1925 annetun lain 
1 ja 2 §:n muuttamisesta ......... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n: o 42; maatalousva1io
kun:nan mietintö n:o 5; hallituksen 
esi·tys n:o 45. 

19) Ehdotus laiksi kananmunain 
vientitodistuksista ................ . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 40; valtiova,rainva
liokunnan mietintö n:o 21; ed. Wick
manin y. m. la:k. al. n:o 28. 

Siv. 
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Ensimmäinen käsittely: 

20) Ehdotus erinäisi.stä muutoksista 
ja hsäY'ksistä Suomen evankelis-iluteri
laiselle kirikolle a.nnettuun ki.rkkola-
kiin ............ 0 •••• 0 ••••••••••• 

A s i a k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n: o 9; haUitu'ksen esitys n:o 
61. 

21) Ehdotukset laiksi tullien kanta
misesta ja tullimaksuja vastaavan 
korvauksen antamisesta eräissä ta
paulksissa vuonna 1934 ja lailksi eräi
den viljatuotteiden tullista vuonna 
1934 ............................ . 

Asiakirjat: V a;ltiovarainrvalio
kunnan mietintö n :o 18; ha:lrtituksen 
esitys n:o 42; ed. Pekkalan y. m. tlaJk. 
a1. n:o 30. 

Ainoa käsittely: 

22) Ehdotus määrärahan myöntä
misestä lisämaan ostamista varten Sa
takunnan kasvinviljelyskoeasemalle .. 

A s i a k i r j a t: V altiova:ra.inrvalio
kunnan mietintö n:o 27; hallitu'ksen 
esitys n:o 57. 

23) Ehdotus valtion tulo- jll! meno
arvioksi vuodelle 1934 ..... 0 •••••• 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n:o 23; ha.llituksen 
esitys n:o 1; rah. wl. n:ot 1-131. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

24) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 28 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi hallituksen oikeuttami
seksi antamaan tarpeenvaatimia sään
nöksiä Suomen vientikaupan turvaa-
miseksi ......................... . 

25) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 6 toivomusaloitteen johdosta, joka 
koskee esityksen antamista laiksi maa
talouskiinteistöjen pakkohuutokaup
pojen lopettamisesta määräajaksi .. 

26) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 7 lakialoitteen johdosta, joka si
sältää ehdotuksen laiksi valtion met
sämaiden asuttamisesta ja niillä ole-

Siv. 
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vien vuokra-alueiden lunastamisesta 
annetun lain eräiden pykälien muut-
tamisesta ........................ . 

27) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 8 laidunmaan hankkimista pien
viljelmille ja itsenäistyneille mäki
tupa-alueille tarkoittavain toivomus-
aloitteiden johdosta .............. . 

2'8) Maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 9 toivomusaloitteen johdosta, joka 
tarkoittaa Leppäveden, Keiteleen ja 
Kivijärven sekä niiden välillä olevien 
Jarvien vedenpinnan alentamismah-
dollisuuksien tutkimista .......... . 

Puhetta johtaa puhemies Kallio. 

Siv. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Fagerholm, von Frenckell, Linna, 
Paasivuori, Sundström ja Tapaninen. 

Päiväjäxjestyks.eSISä ooeva.t •3/si:wt: 

1) Ehdotus ]aiksi Osakeyhtiö Maakiinteistö
pankin oikeudesta ostaa tai luna§taa pakko

huutokaupalla myytäviä kiinteistöjä .. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n:o 21, jota on valmis
televasti käsitelty maatalousvaliokunnan 
mietinnössä n:o 2 ja suuren valiokunnan 
mietinnöissä n:ot 22 ja 2•2, a, esitellään k o 1-
m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee lakiehdotuksen julistamiseen kii
reelliseksi, suuren valiokunnan mietinnössä 
siitä esitetty ehdotus. Ensin sallitaan kes
kustelu asiasta, sen jälkeen tehdään päätös 
lakiehdotuksen julistamisesta kiireelliseksi. 
.Siinä tapauksessa, että suuren valiokunnan 
tätä koskeva ehdotus hyväksytään, pääte
tään lakiehdotuksen hyväksymisestä taikka 
hylkäämisestä, mutta jos ehdotus lakiehdo
tuksen julistamisesta kiireelliseksi hylätään, 
on päätös tehtävä lakiehdotuksen hyväksy
misestä jätettäväksi lepäämään ensimmäi
siin vaalien jäljestä pidettäviin varsinaisiin 

valtiopäiviin taikka sen hylkäämisestä. Kes
kustelun kuluessa on esitettävä kaikki eh
dotukset, jotka halutaan asiasta tehdä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. Ale s talo: Tämä esitys voi-
massaolevan lain muuttamiseksi, joka kos
kee pakkohuutokaupalla myytävien maa
talouskiinteistöjen lunastamista, on mieles
täni jo menettänyt sen tarkoituksen, jota 
hallitus on ajatellut esitystä antaessaan, ja 
koska esityksen ehkä pääkohta on ollut, 
että pakkohuutokaupoissa voisi esiintyä yk
sinomaan Maakiinteistöpankki sen sijaan, 
että voimassaolevan lain mukaan on myös
!ön samat oikeudet asutushallituksella. Maa
talousvaliokunta on 13 §:ssä poistanut hal
lituksen pyrkimyksen ja jättänyt edelleen
kin pakkohuutokauppoihin nähden lunasta
misoikeuden myöskin asutushallitukselle. 
'l'ämä laki tosin voisi tuoda eräitä edelly
tyksiä Maakiinteistöpankille, ja jos tämä 
laki hyväksytään, se voisi päästä tässä lu
nastustoiminnassaan edelle asutushallitusta. 
Mutta samalla kuin se toisi Maakiinteistö
pankille eräitä etuuksia, se voisi myöskin 
itse pääkysymystä vaarantaa. Meillähän ei 
ole yksinomaan kiinnitettävä huomiota sii
hen, että mahdollisimman suuri määrä ja 
ehken kaikki pakkohuutokaupattavat tilat 
voitaisiin lunastaa ja antaa pääasiassa enti
sille omistajille viljeltäväksi. Meidän on 
myöskin kiinnitettävä huomiota toiseen 
puoleen asiaa, joka minun käsitykseni mu
kaan onkin yhtä tärkeä. Silloin kuin lu
nastetaan pakkohuutokaupoissa näitä maa
kiinteimistöjä, on ensi tilassa kiinnitettävä 
huomio siihen, että tilan hinta ei ole niin 
korkea, että sen takaisin saanut omistaja, 
tai jos se käytetään asutustarkoituksiin, 
että sen hinta on esteenä tilan viljelemiselle 
ja tilan asuttamiselle. Aina asutustyössä, 
jota tämäkin lakiesitys tarkoittaa, on ensi 
sijassa kiinnitettävä huomio siihen, että ti
lallinen voi saada tilan sellaisilla ehdoilla, 
että hän pystyy sitä viljelemään. Ja silloin, 
jos esilläoleva laki tulee hylätyksi, voitai
siin tässä hintakysymyksessä mennä sellai
siin mahdollisuuksiin, että sen tilan viljele
minen olisi vaikeaa. Tämä voisi helposti 
johtua siitä, että esilläolevan lain mukaan 

140 



1114 Tiistaina 28 p. rnarraHkuuta 19.33. 
----~---

Maakiinteistöpankki vms1 käyttää obliga
tioita tiloja lunastettaessa, ja siinä piilee 
se vaara, jota ainakin allekirjoittanut asu
tusasioita harrastavana epäilee, että hinta 
tulee liian kalliiksi. 

Kun asianlaita on täten, ja kun on osoit
tautunut, että asutushallituksen toiminta on 
tässä suhteessa vastannut suurin piirtein 
niitä vaatimuksia, joita voimassaolevalla 
lailla on tarkoitettu, niin miksi silloin tah
dotaan joku toinen, suorastaan pankkilaitos 
asettaa asutushallituksen edelle? Meidän on 
muistettava, että Maakiinteistöpankki on 
muodostettu ensi sijassa entisten viljelijäin 
luottoja järjestämään ilman pakkohuuto
kauppoja, ja mikäli minä olen saanut eri 
tahoilta kuulla, on ollut huomattavissa, että 
Maakiinteistöpankki on kiinnittänyt pää
huomionsa viime aikoina juuri pakkohuuto
kaupoissa myytyjen tilojen lunastamiseen, 
ja unohtanut itse pääasian, nimittäin sen 
tarkoituksen, m~kä lainlaatijana oli, et~tä 
tila on pelastettava järjestämällä luotot 
ilman pakkohuutokauppoja. Olen ollut 
na1ssa pakkohuutokaupoissa asutuslauta
kunnan puheenjohtajan ominaisuudessa, ja 
minä olen ollut huomaavinani, että pakko
huutokaupalla myydyn tilan entinen omis
taja on siksi murtunut ja siksi masentunut 
moraalisesti, että sen talonpoikainen maail
mankatsomus on jo yksin tällä huutokau
palla turmeltunut (Keskustasta: Oikein!). 
Meillä täytyy valtiovallan toimenpiteiden 
kulkea siten, että ne tilat, mitkä voidaan 
ilman pakkohuutokauppoja pelastaa, ne on 
pelastettava, ja tämä tehtävä on Maakiin
teistöpankin hoidettava, ja se on hoidettava 
niin, että talonpoikia ei päästetä sortumaan 
pakkohuutokaupoissa, jotenka minun käsi
tykseni mukaan voimassaolevat säännökset 
riittävät pakkohuutokauppojen jälkeen lu
nastettaviin tiloihin nähden, mutta Maa
kiinteistöpankin on entistä voimakkaammin 
järjestettävä maanviljelijäin luotot siten, 
että he pysyvät sortumattomina tiloillaan. 

Kun minulla on tällainen käsitys, niin 
mma ehdotan, herra puhemies, että esillä
oleva esitys hylättäisiin. 

Ed. Honka 1 a: Herra puhemies! Koska 
Osakeyhtiö Maakiinteistöpankki nykyisillä
kin valtuuksilla näyttää saavan riittävästi 
maata pakkohuutokaupoissa, kuten herra 
maatalousministeri täällä eräässä puheen
vuorossaan ilmoitti - hänhän ilmoitti, että 

Osakeyhtiö Maakiinteistöpankki viime loka
kuussa osti 97 tilaa, yhteensä 5,581 heh
taaria, joista oli 871 hehtaaria viljeltyä 
maata - kun kerran Osakeyhtiö Maakiin
teistöpankki kykenee kuukaudessa näin 
paljon pakkohuutokaupoista hankkimaan 
maata, ei allekirjoittaneen mielestä tarvita 
kyseessäolevalle pankkilaitokselle uusia val
tuuksia, ja koska tämä lakiehdotus on pe
rustuslakiluontoinen ja se on tarkoitus pitää 
voimassa vain vuoden 1934 loppuun, niin, 
samalla kuin yhdyn ed. Alestalon hylkää
vään ehdotukseen, vastustan myöskin, että 
tämä lakiehdotus käsitellään kiireellisenä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Alestalo ed. Honkalan kannattamana eh
dottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. Ed. 
Honkala on sen ohessa vastustanut lakiehdo
tuksen kiireelliseksi julistamista. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Nyt on toimitettava äänes
tys lakiehdotuksen julistamisesta kiireelli
seksi. 

Äänestykset ja päätös: 

Joka hyväksyy ehdotuksen lakiehdotuk
sen julistamiseksi kiireelliseksi, äänestää 
,jaa"; joka ei sitä hyväksy, äänestää ,ei". 
Jos vähintään 5/ 6 annetuista äänistä on jaa
ääniä, on ehdotus lakiehdotuksen julistami
sesta kiireelliseksi hyväksytty, mutta muu
ten on sanottu ehdotus hylätty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
131 jaa- ja 43 ei-ääntä, 5 tyhjää; poissa 20. 

Ed. Koivisto pyytää avointa äänes
tystä saaden tarvittavan ka11natuksen. 

P u h e m i e s: Avoin äänestys toimite
taan. 

1Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,:Jaa'' äänestävät seuraavat .edustajat: 

Aakula, Aaltonen, Aarniokoski, Aattela, 
Aittoniemi, Ampuja, Andersson, Annala, 



J., .Asikainen, Brander, Bryggari, Böök, 
Erkko, Eskola, Forstadius, Fränti, Furu
hjelm, Halonen, .A., Halonen, T., Harvala, 
Heikkinen, Heiniö, Heiskanen, Helo, Her
rala, Hi1den, Hiltunen, Hirvensalo, Honka, 
Horeilli, Huittinen, Huotari, Hämäläinen, 
Ikonen, Inkilä, J acohsson, Jokinen, Jun
nila, Jutila, Kaasalainen, Kaijalainen, Kal
liokoski, Kanerva, Kares, Karvetti, Kaura
nen, Kemppi, Kesti, Kettunen, Kivimäki, 
Kivioja, Kivisalo, Koivisto, Koivulahti
Leili.to, Koivuranta, Komu, Koponen, Kor
venoj.a, Kosonen, Kujala, Kukkonen, Kulo
vaara, Kuusisto, Kämäräinen, Kääriäinen, 
Lahdensuo, Lahtela, Lampinen, Lastu, Leh
tokoski, Lehtonen, Leiwo, Lepistö, Leppälä, 
Lindström, Linilwmies, Lohi, Lonkainen, 
Lumijärvi, Lumme, Luostarinen, Löthman, 
Malkamäki, Malmivuori, Mantere, Mart
tila, Meriläinen, Metsäranta, Miikki, Moi
lanen, Mustasilta, Mä:keläinen, Oksala, Ok
sanen, Oulasmaa, Pajunen, Paksujalka, 
Palmgren, Pekkala, Peltonen, Pennanen, 
Penttala, P·e11ho, Pesonen, Pilppula, Pitkä
nen, Pohjala, Pärssinen, Rantala, Reinikai
nen, Rii!pinen, Rydman, Rytinki, Ryömä, 
RäiiSänen, Salmenoja, Salonen, Sariola, Sar
lin, Setälä, Sinisalo, Siren, .Soini, Soininen, 
Suokas, Suurkonka, Syrjänen, Särkkä, Ta
kwla, Tanner, Ta11kikanen, Toivola, Toivo
nen, Tolonen, Tukia, Tuomivaara, Turkia, 
Turkka, Tyrni, Vaarama, Valta, Vehkaoja, 
w·elling, Venho, "\Venman, Vesterinen, Wiik, 
Vilhula, Virkkunen, Voionmaa, Väisänen, 
Ahlström ja östenson. 

,Ei'' äänestävät seuraavat edustajat: 

Ala-Kulju, Alestalo, von Born, Collian
der, Estlander, Haga, Ha;nnula, Hautala, 
HeleneQund, Honkala, Hästbacka, J anho
nen, Jern, Kivenoja, Kullberg, Mangs, 
Mattsson, Ni!kkola, Nyman, Rantanen, Salo, 
Schildt, S.ergelius, Simojoki, Sjöblom, So
mersalo, "\Vainio, Vallws, vVickman ja Öster
holm. 

:Poi·ssa äänestyksestä ovat seuraavat 15 
edustajaa: 

iArrnala, V., Arffman, Ellilä, Fagerholm, 
von Fren0kell, Hakikila, Hänninen, Lind
man, I,inna, Pawsivuori, Puittinen, Sund
ström, Sventorzetski, Söderhjelm ja Tapa
ninen. 
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•P u h e m i e s : Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 153 jaa- ja 30 ei-ääntä. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ehdotuk
sen lakiehdotuksen kiireelliseksi julistami
sesta. 

Äänestys lakiehdotuksen hyväksymisestä 
tai hylkäämisestä. 

Joka hyväiksyy esilläolevan lakiehdotuk
sen sellaisena kuin se on toisessa käsitte
lyssä päätetty, äänestää ,jaa''; joka ei 
sitä hyväksy, äänestää ,ei". Jos vähintään 
2

/ 3 annetu~sta äänistä on jaa-ääniä, on la~.;:i
ehdotus hyväksytty, mutta muuten hylätty. 

P u h e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
139 jaa- ja 36 ei-ääntä; poissa 211. 

.Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen. 

Lakiehdotuksen lwlmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi Jyväskylän kasvatusopilli
sesta korkea:koulusta. 

Yllämainitun la;kiehdotuksoo sisältävä 
hallituksen ·esitys n :o 215, jota on valmis
televasti käsitelty sivistysvaliokunnan mie
tinnöiSSä n :o 2 ja suuren valiokunnalll mie
tinnössä n :o 23, esitellään k o l m a n teen 
k ä s i t t e 1 y y n. 

:P u ih e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiassa. Senjälkeen tehdään päätös toisessa 
käsittelyssä päätetJ'In lakiehdotuksen hy
väksymisestä tai hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

Ed. A. Halonen: :Mitä Jyväskylän 
kasvatusopillisen korkeakoulun .perustami
sen tarpeeniesuuteen ja sen myönteiseen 
puoleen tulee, en halua siitä puolesta pal
jon puhua, kos!ka tämän korkeakoulun 
kaikki edullisilta puolilta näyttävät mah
dollisuudet on monipuolisesti esiintuotu si
vistysvaliokunman mietinnön perusteluissa 
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ja herra opetusministerin lausunnossa sekä 
t&män asian toisen käsittelyn yhteydessä 
tääHä eduskunnassa. Sen sijaan pyydän 
eduskunnan huomiota kiinnittää niihin var
jopuoliin, jotka ilimän asian näin ratkai
sun vaihees'Sa ollessa olisi otettava huo
mioon. Ensiksi olisi vakavaa huomiota 
kiinnitettävä siihen ettei kansakoulunopet
tajain ylit111otanto saisi jatkua, sillä nytkin 
on jo hyviä opett!a:jia pai1k!kaa vailla ja 
sellihän on herra opetusministerikin kwh
dessa eri lausunnossaan myöntänyt todeksi. 
Mutta jos kerran nyt jo on opettajia lii
kaa, niin minkä syyn vuoksi sitten suunni
tellaan sellaista oppilaitosta, joka todelli
suudessa tietäisi tulevaisuudessa opettaja
valmistuksen lisäämistä, sillä sitähän Jy
väskylän korkeakoulun perustaminen to
dellisuudessa tietää. Sillä vaikka ei ensi 
vuosina otettaisikaan sanottuun Imuluun 
kuin entinen oppilasmäärä, niin sii:tä huo
limatta ainakin yhtenä vuonna pääsisi 
ulos kwksinkertainen opett,ajamäärä jo1b
tuen siitä että entiset semina::trilaiset va"l
mistuvat ja ylioppilaista valmistuneet opet
tajat pääsevät kahden vuoden päästä ulos. 
Tätä ei voi sanoa muuksi kuin opettajain 
valmistuksen lis1iäE1iseksi. 

Tä;män l:isäiksi voi s~anottu korkeakoulu 
hallitulnserrkin esityksen perusteella myö
hemmin jwtkuvasti lisätä opettajain val
mistusta puolta suuremmalla määrällä kuin 
tähän asti. · Tästä tulisi epäilemättä joh
tuma.an kansakoulunopettajain liiikatuot,an
toa. .Tähän voidaan huomauttaa e!Jtä vii
me:maini:ttu lisätoimenpide riippuu koko
naan hallituksesta ja eduslkunnasta. l\'Iinä . 
myönnän sen, että näin on asian laita. ' 
Mwtta olen kumminkin sitä mieltä et,tä jos 
sa;ma henki on haUitukse'ssa vallalla ja i 

salilla myötätunto eduskunnassa edelleen, 
mikä nyt näyttää olevan tätä asiaa koh
taan, niin vuoden perästä saattaa tulla 
uusi e8i'tys siitä että Jyväskylän korkea
koulun toinenkin ylioppilasluokka on vält
twmätön ensi tilassa. avata ja sitä perus
tellaan voimallisesti sillä, eMä hakijoita on 
ollut niin kovin paljon ettei ole voitu kuin 
pieni osa ottaa vast:aan siitä mitä oli1si ol
lut tulijoita. :Minä puolestani epäilen että 
jos nyt hyvwksytään tämä laki, niin Jyväs
kylän korkeakoulu tulee vähitellen lä!hi
tulevaisuudessa valmista;maan 12.0 opetta
jaa vuodessa aivan niinkuin hallitus on 
suunnitellut. Ja tähän juuri käsitykseni 
mukaan määrätyissä piireissä pyritään. 

Mutta jos kerran yli puolet siitä opet
tajaJIDäärästä, mikä maassamme nyikyisin 
korkeintaan vuodessa tarvita,an, valmistuu 
Jyvä:slkytlässä, niin mihin joutuisi suurin 
osa niistä opettajista, mitkä pää:sevät se
minaareista? Näiden opettajiksi valmistu
neilden asema ei olisi silloin suinka:an ka
dehdiJttaVIa. Tulee pa:kostakin ajrutelleeksi, 
eikö tämä sittenkin ole liian mullistava 
muutos kansa;koulunopettajain vaLmistuk
sen alalla, joka olisi omansa synnytt&mään 
ristiriitoja ja välijuopaa t'avallisessa semi
naarissa valmistuneiden ja Jyväskylän kas
va tusopillises,ta ko:r1kealwulusta päässeiden 
opettajain välille. 

·Täällä on opetusmini,gteri tosin ihuomaut
tanut lausunnossaan ettei ole kysymyksessä 
mikään erikoisen opettajasäädyn muodosta.
minen, ja siihen viittaa sivistysvaliokunta
kin perusteluissaan että opettajat tuleva;t 
olemwan sa:man:arvoiiSia. Näin ainakin mie
tinnön perusteluissa sanotaan. Mutta eivät 
nämä la usunmot ole minua saaneet lä!he:s
kään vakuutetuksi siitä, mi,ten ne paikko
jen hakukilpailussa voilsivat oUa saman
arv:oiset. Sanokaamme, että samaan paik
kaan hakee sekä seminaarista valrrnistuneita 
että korkeakoulusta päässeitä opetta.ji'a ja 
johtokunta val1tsisi seminaarissa käyneen 
j,a syrjäyttäisi korkeakoulust'a päässeen 
opettajan. Jos täimä viimemainittu valit
taa vaalista, niin on luonnollista. että tar
kastaja ja kouluhallituskin asettuVIat kor
keakoulust.a pää:sseen puolelle ja vaali ku
motaan eikä siinä kai voikaan muuta tehdä, 
kun kerran virka1an valittaessa on otettava 
tiedollinen taito huomioon. 

,Paikkaa halkiessa ne kyllä saa:tta,vat olla 
samanarvoisia, mutta ei sen p~temmälle. 
Kun tämä käytännössä ik:aiken todennäköi
syy·den mukaan tulisi viemään siihen että 
Jyväskylän ko1~kewkoulusta tulleet opetta
jat ottaisi'va,t ensin opetta:japaiikat päältä 
ja jos sitten vielä sattuu jäämään opettaja
pai,l.,koja, niin saavat tavallisista kansakou
luun pohjaut,uvista seminaareista pääs:seet 
jakaa ne paikat keskenään ja kilpailla pä
tevyydestään. 

Kun .käytännössä kaiken todennäköisesti 
tu1lisi näin 'käymään, niin olosuhteiden pa
kosta mUJodostuisi silloin kalhdenarvoisia 
opetta;jia täihän maahan.. SiHä mi1tä edellä 
olen sanonut, en taihtoisi vä:h~mmässäkään 
määiräsä halveksia tai a:liml"vioida lro:rlkea;m
man ~oulusivis,tyks:en saaneita O[Jettajia, 
pi!kemtmin päinvastoin antaa mitä suurim-
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ma:n &rv:on ja kunni'an niihle. Mutta en 
olisi myöskään valmis sa:autwn1.aan tavaHi
sissa kansakouluun pohjantuvissa seminaa
reissa valmistuneita opettajia e;päed-wlli
sempaan asemaan paikkoja hark·iessaaJil. 
Sillä tämä v:oi tuottaa suurta, seka;vuuuta 
ja synn(Yttää katkeraa mieliaiaa täillaista 
järjestelmää kohtaa.n sekä häiritä rauhal
lista kansamou1lutyötä. 

Kol'kewkouhm per,usta;mrsta on puo[us
tettu etupäässä sillä, että meillä on k!öylhiä 
ylioppilaita ilman paikkaa ja selJaisen 
asiantilan parantamise'k:si tar.vitaan erik:oi
sia toimen1p.itei:tä. Minä myönnän kaik,en 
tämän,fuin tode!k:si, mut.ta en saata olla esiiUo
tuomatta tämän asian toistakin, puoLta, 
sillä minä tunnen myöskin suuren joukon 
seminaareissa käyneitä ta.i pa;rariJ1aan s·emi
naareissa olevia, jotka ovat jok•o työläis
ten tai pl~<cimtilallisten poil"ia ja tyttäriä 
ja jotka ovat ve}kavaroilla Jwulm11sa käy
neet. Ei heillekään köyhyys ole sen suu
remmaksi Hoksi, vaan p.ikemminkin mur
heeksi. Näiden ·opetta,japa.ikkojen saantia 
suuresti vaa.rannetaan, j,os .täanä Jaki l1CJT,t 
hywä;ksytään. Sillä opettadain .tarv1e vuosi 
vuodelta luon,rwillisosti vä,henee, kun uusia 
kouluja ,ei enää ole ta:rvis siinä laajuu
dessa perustaa ja. en.tis.i~sä kouluissa luon
nollisesti entiset opettajat py;sy•vät yle,ensä 
paikallaan. 

En minä siitäikään .tullut täysin .va:kuu
tetuksi, onnistuisiiko joikain·en ylioppilaasta 
opetta'jaksi valmistunut koulutyöss,ä'än pa
remmin kuin taiVanison seminaarin käyn(Yt. 
Saattailsi niin,kin käydä että sellainen ope.t· 
taja, jo!ka rOn koko ikänsä kaupungissa \kas
vanut ja sieUä. koulua käyntyt ja hän jou
tuisi sitten maaseudulle väärentä:mättömien 
maalaisten ja syrjäseudun asuJkas:ten pa,riin 
lkloulutyöhön, niin epäilen erttei ain:a olisi 
opettaja,n helppo päästä lärhelle larpsia e.ikä 
lasten va11'hemrpia. Mikä enne..11 kaikkea me
nestykseHiselle kou1uty:ö!lle on vältt.1lli11ätön 
edellytys. 

:Sen sijaan sellaiset opetta:jat, jotka ovat 
maaseudulla syntyneet ja ik:asvallJeet ja 
jotika tuntevat maala:isnrt1ori1s:on sy:dämen 
SY'kinnän ja ovat sisäisestä kutsunmillses
taan tietoisina sekä erikoisilla opettajalah
joilla varustettuina sitten antautuneet tä
hän kaniiseen lastem kasva;tus- ja opetus
työihön,, tulisi1vat sillä työ:swra1la pf!Ariliaiten 
mene,stymään~, niin[min saaJdut kokemukset 
suurin piirtein katsoen ovat selv&sti osoit-

taneet. Ja vaikka minä Y'rit.täis'inkin uskoa, 
ettei tämän Jyväskylän kasvatusopillisen 
'korkeakoulun perustamisen suoranaiisona 
tw-koituksena olisikaan rajoittaa v:fuhä:va
raisten kansan nuorukaisten ja n·e.it,osten 
valmistumista kansaikou~unopettajiik:si, niin 
se joka tapauksessa siihen suuntaan kehi
tettynä kuin sen hallitu:s on suunmitellut 
ja jon1ka kannan sivistySivalli:okuntakin on 
hyvällcsyn.yt, on i[meisesti seLlaiseksi tu!le
vaisuudessa muodostuva, sillä sisältyyhän 
täfhän suunnJHelmaan Jyväskylän kol'lkea
koulun laajennus ja mahdollisesti joittenkin 
seminaa·rien lBfnikautus ke·nties lähitulevai
suudessa, ja tämän toime111piteen 1uonn:ol1i
sena seurauksena tulee todennäköisesti ole
maan entistä suurempi yEoppila:stulva, 
IDoska ainioastaan sitä tietä parhait·en ja 
paremmin oikeiliksin ~v;oi päästä ka.nsaJkou
lunopettajaksi. On1ko sitten onneksi täJlai
nen t·oi·menpi:de .tälle maalle, että kehitys 
kulkee tä:hän suuntaan. siitä en ole omasta 
puolestani tullut täy.sil~ valmutetuksi. Kun 
täällä on tämän asian toisen käsittelyn yh
teydessä eduskunnassa korostettu sitä, että 
sa,nottu kiorkea•koulu olisi erittäin t.ä·rikeä 
'myöskin kansa~wulmwp.ettajien jatilw-opin
toja vwrten, niin tähän on millJun huo:mau
tetta;va, että jos yksinomaan niitä näkö" 
koU1tia silmällä pitäen tämä korikeakou1u 
järjestettäisiin, niin minulJa ei o~is'i mitään 
sitä vastaan. M:utta UHlä kertaa. onlkin ky
seessä etupäässä uusien opettajien valmistus 
ja vasta toisella sija1la ja.tlko-arpetuiksen an
tailninen. 

Tämän •morkeakoulun perustamista on 
puolustettu si'llä:kin, että tämä muutos ei 
aiheuttaisi sanotta;vamuia 1isäkustannrJ;ks.ia. 
Minäkin myönn.än, että sanotun lroulun 
kustannusarvio on saa,tu niin pienellrs.i kuin 
300,000 ma:r1kaiksi, se on näin sn.uneen kou.. 
luun verraten monen mielestä erittäiill pieni 
ja vaatimat,on summa ja niin olilen hyvin 
edulliselta nläryttävä,, mutta minun mie1esi
täni on 300,000 :kin marlrkaa sm:uri su:mma 
n.am köyhänä aikana ja minusta tuntuu 
siltä, jos tämä korke2Jkoulu perustetaan,, 
nirn jo Hihivuosina tul.laan ken,ties lisä
määräralhoja pyytämään, .silrrä se on van:ha 
kokemus näistä va:ltion laito,ksista, että ne 
a~kavat hyvin vaatimatt:omasti, kuten mui
noin oppivelvollisuuslaikikin,, mutta perästä 
saattavat paisua. menot peloitta,van suuriksi. 

Kaiken sen nojalla,, mi,tä edeUä olen esit
tänyt, en voi tulla muullnm tuldk,seen kuin 
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si~hen, että tä.mä bkiesitys olisi hy.lättä;vä. 
'Siihen v:ii,ttasi ed. V oionmaakin lausunnos
saan tämäm. a:siarn toisen !käsittelyn yhtey
dessä, että hallitus on liiaksi hätiköiden 
antanut tämän esityksen. Minä olen hä
nen kanssaan. t 1ä.ssä asiassa aivan samaa 
mieltä, että hrullitus on täsrsä a•siarssa pitä
nyt liikaa kiirettä. Seruhän todistavat l'le 
monet erilkoisto1menpiteet, joihin se jo etu
kä.teen 'on ·ryihtynyt. .Senlkin vuoksi olisi 
-paa~a.sta tämä asia tällä kertaa ihylä:tä, si.Uä 
tilanne kansakouluopettaja-alalla voisi muu
tarma:ssa vuodessa niin pa,ljon .selvitä, rettä 
tälmän asian ratkaisu olisi myöhemrmin 
'kenties paljon helpompi teihdiä !kuin mitä 
se tällä kertaa nyt on. Tämän lis,ä:ksi on 
minun huomautettava., mitä e,sim. aikaisem
mista lausunnoista on käynyt ilmi, että 
o!Jetusministerikin myönsi o~levan opettaijia 
liikaa. Nyt viimeisten uutisten mukaan ei 
se!kään toimeJ1!pide auta opettajatilanteen 
sel vittämiseJksi, vaiklka tämä J yväslky län 
korkeakoulu muodoste'otaisiinkin sellaise~ksi 
kuin se on suunniteltu., vaan ennenlkuin se 
suuri opettaja;pula, mikä on tämän päiviän 
Helsingin Sa!DJCYmien kirjoituksen mukaan 
maim:ittu; on poistettu, niin se edellyttäisi 
iölu:ora,staan nwden seminaarin pe.n1stamista 
ja si.ilhen ei mciHä ole nyt va,raa, sen vuoksi 
näitä näkökohtia silmällä pitäen ehdotan
kin, !herra 'pufhemi<es, .että tämä lakiesity,c; 
tällä kertaa. hylättäisiin. 

Ed. L o h i: Olen täydellisesti samaa 
mieltä kuin ed. Kai1liokoski tä,äHä asian 
toisessa k&sittelyssä esitti, että vaillrika..lk:in 
tällä korkea..lmrulun per,ustamiseHa on myön
teisi:ä puolia, niin silllä on myö;skin seLlaiset 
vrurjopuolet, jotka sumesti epä.~lyttäv.ät ja 
twstä syystä minusta ei ole tämän la:in sää
dantö täillä kertaa niin kiireellinen, että se 
trurvits1si nyt <SaaJda adikaan. Sen t&kia minä 
eludotan,, että twmä lwkiehdotus jätettäisiin 
lepäämä.än yli ensimmäisten va:aEen. 

Ed. K e s t i : Herra puhemies! Minua 
iihmetytti a.lussa se yksimielisyy:s, joka 
esiintyi täällä eduskunnassa tämän J yväs
kylän seminaarin muuttami:sessa kansalkoo
lunope.ttajia kasvattavaksi korkeakouhrlmi 
sitäkin ,suuremmalla syyllä,, kun tämä hal
lituksen esitys tuli yllätylksiEmä moneUe 
eduskunnan jäsenelle. Tämä yksimielisyys 
esiintyi tämän ehdotuksen hyväksymllien 
puolesta ni,in eheänä, että kummankaan, si-

vistys- ja valtiovarainvali<okunnan,, mietin
töön ei .ole eriävää a:nielip.idiettä merlkitty. 

Sivistysvaliolmnnan pUJhewjohtllljan lau
su:rmrosta, jonilm hän antoi ensimmäisen kä
sittelyn yfu.teydessä, sai tosin hunmruta, että 
tämän päätöksen takana piilee ihe:ilkkoja 
epäilyksiä tämän kansakoululinjan käy,tän~ 
töön ottrumisestllj, ,koska mitään kokemuk
seen perustuvaa tiet1oa ennestään tä,ssä suh" 
teessa ei ole olemassa. Tämän sivistysvalio
kunnan puheenjohtajan lausunnon vuOiksi 
heräsi minullakin mielenJöinto \kysymyk
sessä olevan kasvatusopillisen korkeakou
lun perustamisky:symykseen, varsinkin sen 
vuoksi, että lähdetäänkö täJssä n . .s. kokei
lun t:Lelle opettadien valmistulkse:en nälhden. 
Tämän vuo:ksi olen ottanut selvää siitä, 
mitä tuiee tärmä 'kokelliu maiksrumaan vail
tio1'1e, koska tä!män[dm koli'Lun järjestely, 
kun ,se laiUa mää:rätään, .tulee vaa:timaan 
siitä aiheutuvat menot vuosittain, joita 
määrättyjä meruoja on j,o niin paljon, että 
halli·tus ja eduSkunta ei taihdo löytää ta
lousarviossa mitään .keinoja kam;;alai:sten 
kannettavaan verokuor:maan huojennuk
s·eksi, joita 1kansa:laiset .eivät mitenikään 
koihta talhdlo jaiksaa ma..'k,saa. NiiTIJPä tämän
kin kysymyksen yhteydessä on otettruva 
huomioon, että eduskunta ei saa menn:ä 
tunnustama.an veks:eEä, jo:nJka lmm:sta:mi
sessa huomataan aikanaan voittamattomia 
vaikeuksia. 

V aliakunnan peru:steluiss.a yhtä v.ä!hän 
kuin hallituksen esityksen perusteluissakaan 
ei ttfudä selvää siitä, mitä rkansa,kou:lunopet
trujan valmistuSkustannu:l\Jset tulevat mak
samaan oppilrusta kohden valtiolle kumpa.a
kin koulumuotoa verrattaessa toisiinsa. J y
vrusikylän SCiffiinaarissa on :oHut 8 'luokaHa 
keiskimä!ärin 30 oppilasta aina luokalilaan, 
)"hteensä 240 oppiia:sta, ollen vuotuinen 
meno valtion puolesta ent,1stä ilwu:lumuotoa 
käyttäen 9,042 marikkaa vuode.ssa op;pila:sta 
kohden, ja va:lmis1tuJksen kestäessä 3-5 
vuoteen tulee valtion kustannus opettajaa 
1mhden 36,158 markkaa. Km1kell!kouiluiksi 
muodo.stettuna tämä sama lait:oo ottaisi vaiS
taan 120 op:pi,lasta kaihdelle luokalle. J a:et
trma tämä arvioitu ,2,400,000 ma:rklkaa 120 
oppilaalla tulee aina opettaja maL.l{s.amaan 
korikea:koulumuotoa käyttäen 40,000 mank
kaa, jdk:a on 3,842 ma,rklkaa enemmän kuin 
seminaaritietä käyttäen. Jalkavuotisen 60 
valmisuvan opettajan, jotka siitä kumpaa
kin valmistusmuotoa käyttä:en vuosittain 
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valmistuvat, saiSI .täJmä uusi koiliumuoto 
valtioTie 230,500 ma,rkan vuotuisen lisäme
rron. Tämän la.skelman y;hteydessä tu~ee 
myös muistaa, ,että setrninaa.r,in oppilaita 
lahes 1

/ 3 on saanut 70,000 mar1kaillla asun,. 
non ja .ruuan, jo'ka on airroastaan 700 
markkaa lukukautta j.a oppilasta kohden, 
tehden noin 3 marlk!kaa 50 penrniä päivässä 
täyslioidosta. Tosin tä:hän täysihoidon pitä
miseen valtion on täytynyt osallistua suu
:dmmalta osalta, mutta se on otettu 'koko 
valtion menossa huomioon1. Minä -en oile 
kyllä ,saanut siitä tietoa, tuleeko uuteerr 
suunnitelmaan sisäitymään tätä etuisuutta 
oppilaille. Jos ,sitä ei tu:le, niin 'Se /kai oJ1si 
v:ähä:va~aisten oppilaiden kannalta katsoerr 
edelleen säilytettävä. Koska op;pi1.asa.sunnot 
ovat Dlea:na:sisa, olisi siitä seu~alliksena, että 
uutta muotJoa käyttäen tältä osalta valtion~ 
menot vieiLä lisääntyisivät tätllä vaJ:tivn 
osuude:lla. Jos siis valm~stuva>t opettajat 
tulevat kmkeakoulumuot.oa käyttäen mak
samaan enemmän kuin seminaa,rimuotoa 
käyttäen, rriin milksi läilideMäisiin tälle 
tielle~ Oppilaå[Le itselleen tai niiJden va:n
helmmiHe ylioppilaalksi kouluttaminen mwk
saa my.äs, ja jotka valmistuva,t kouJlut mak
savat valtiolle huikeita summia,, joten val
tion ,osuus voi tästäkin alkuopetulkses1ta, en
nenkuirr ne ~päii;s(wät. korilmalwuluun, maik
sa;a muutarrnan 20,000 valmi:stuvaa opetta~
jaa kohden, niin jokainen korkeakoulun 
kautta vailmi,stunut kansakoulunopettaja tu
lisi lopullisesti maksamaan .valtioHe no:in 
60,000 ma:rkikaa, siis lähes ika,k;si vertaa kuin 
seminaarilin!j a:lla. 

Tämän Jisruksi on otettwva ,'hlliomioon ta
loud~Uiselta puolen myöskin se .sei!klk:a, että 
JyVIä,skylän ,seminaarihU'onei:Sto .ei tule jatl
ik:uvasti i~lman Iiemonttia tyydyttämään kor
keakou1uhuoneistovaatimuksia, joten edus
kunta saa valmistautua lähivuo1sina si.iihen, 
että tä:h'än >r,emonttiin orr myönnett:ärvå huo
mattavia summia valtion varoista. Valtio
varainvaliokunnan lausunto kyllä nyt to
teaa, että seminarurihuoneistot tyydyttäisi
vät korkeakoulun tarpeen, joten t o i s tai
s e k s i ei aiheutuisi huomattavasti uudis
raikennuskustannulksia. Olen tä:ssä valtiova
rainvaliokunnan lausunnossa alleviivau
nut juuri tämän sanan ,toistaiseiksi". Se 
kai me11kitsee sitä, että :kun kouJu ensin 
lain muJkaan perustetaan, kyllä r.a:kennus
uudi~stuksiin vwroja sitterr löytyy ehkä jo 
~tulevan vuoden bu1djetissa. Tälhtän uuteen 

koulumuotoon innostuneet eivät luorrnolli
sesti talhdo tämän asian täissä vaiheessa ra
kennusten puutteeJilisuuik:sia vetää esille 
e~kä ottaa huomioon sitä,, että tänne !kou
luun tulee ylioppilaiksi lukeneet iherrllls
tuneet oppi,laa.t, pUihumattaJkaan korkeam,. 
man .opillisen sivi~styksen saaneiden opet
tarjien tulevi:srta v.aatimuks.i,sta :kouluhuorueis
toihin n1äillden, j'olloin nii:ssä pitäi1si olla 
kes:kuslämmit:ykset, hissit y. m. mukwvUJU
det, jotka niele'Vät miljoonia, kun ne jou
dutaan laittamaan (Ed. Oksanen,: Voi ihy
vänen aika!) . 

HaJllitu:ksen esitys, jos ~se hyvälksy,tään, 
on vekseli, joka eduskunnan on ensimmäi
silllä vuosina ~unastetta'va ,ra1kennusten 
uusimisen muodossa. Ja taih:don sen nyt 
tuoda esille, että hiukset ei,vät nouse pys
tyyn, kun se vekseli ~esi,tetään lunastetta
vaksi. Nykyistä talousarviota tämä muutos 
~ei tosin ·ra1sita, ja senvuoksi va1tiovarainrva
liokun1:a omin peruste1ujensa lopussa lausu
nut, että vaJtion tutlo- ja menoanwion lk:an
na'lta ei ole estettä esityksen hyvälkslVlliis:ehle. 

Mitä muutoin tulee opettajavalmistukseen 
HI1i linj.oja käyttäen, niin. siihen en taihdo 
tä:ssä yhteydos:sä erikoisemmin ~mjota., kosik:a 
tähänastinen ikokemus ,eri lind'oja valmistu
neisiirr opettajiin näihden ei ole an1tanurt 
'vielä kyllin riittävää kokemusta si,inä !Suh
teessa. Tuntuu tosin minusta samoin kuin 
ed. Halonen tääUä jo lausui, että jos me 
wlamme saada tämän ko:rikealmulun vaJmis
tamana maaseudulle huomattavarumin opet
tajia, jotka ovat kaupunkikasvatuksen saa
neina ja kaupungis,sa koulunsa käyn,einä 
valmrstuneet, niiin ne eivät ~tule ikosika.an ym
ntärJä:mään maaseudun elämää täydellisesti, 
niinkuin ne opettajat ymmä1rtä>vät, jotka 
ovat maaseudulla kasvaneet ja sinne palaa
vat takaisin opettaji1k.si valmi1stuttuaan se
minaaritietä. Tähänastinen saatu 1m1mmuts 
seminaa:rilinjaa >valmi~stuneista ikansaikoulun
.opettajista on ollut suurin piirtein maaseu
dun kannaJta katsottuna edu:lEnen. Ne eivät 
~ole viel'ä niin paljon her,rastuneet !koulun
penkillä, että ne eirvät >eoi,si mukautua ym
päristöönsä. Ja niillä qpetta:jilla, jotika viih
tyvät maaseudun ,hiljaiseen elämääl!l m. m. 
loma-wiikanaan, on silloin tilaisuus vaikuttaa 
ympätr.istönsä elämään muutenlk:in, ei ainoas
taan lastenopetuksen muodossa. Vaan jos 
mawserutu saa ikaupunkiJaiskasvatuksen saa
neen opettrujan, Olll siitä usein:lliin ollut seu
raus, että sama.na päirvänä, kun koulu sul-
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!lme .ovensa lapsille, vedetään luuHmt kou
lun wk!kunorhin ja v.er~äjä kiinni niin 
kauaksi kuin uusi luilmikausi alkaa. Opet
taja <Säilyy näin oHen vieraana, paiik:kwlmnc 
nan emi rientoihin, samoin oppilasten VallJ

hempiin, joten mikään lä:heisempi kall!s:sa
käyminen ei pääse syntymään, sitLlä kansa
koulutyön aikana opettajalla ei ale aikaa 
muihin rientoi'hin osa.Uistua. 

Minua ihmetyttää se hajanaisuus:, mikä 
on päässyt va1lalle kansalmulunorpettajien 
valmistukseen nä1hden, että niitä nyt tälhän 
mennessä on jo vrulmistettu monta eri lin
jaa, ja johtunee tä.mä[dn si•itä, että liika
naista 'lwkeilujhalua on oHut olemassa. Kun 
ke11ran seminaarilinjaa vastaan e.i ole mi
tään suur.ermpaa heikkoutta ky,etty esittä
mään, olisi sitlä .ollut kehitettävä kaikkia 
uusia vaatimuksia vastaava!ks•i, sillä minrä 
ainakin olen sitä mieltä, että koulualallakin 
olisi selvitettävä cwi linjoi1He eri wmmatti
aloille pyrkivät oppilaat, ettei tarvritrsisi 
päntätä p.ääihänsä ilmiken maailman tietoa, 
ennenkuin saa selvän, mille alalle lähtee 
yrittämä:än. 

Kuten a.1ussa lausuin,, oli sivistyS!valio
kunnan puheenjohtajan lausunto korkea
koulun perust3J1llisesta rsellainen, että ,ol
lako vai ei olla''. Siis: molempi pan;mpi. 
Siitä ilmenee se pelko, että kansan ominai
suus, joka vielä ilmenee seminaarilinjaa 
käyttäen, voisi hävitä uuden koulumuodon 
tultua yleisemmäksi, ja että sen kautta es
tettäisiin kansan syvien rivien lasten, jotka 
vasta myöhemmällä iällä ovat tilai.suudessa 
läJhtemään ope,ttaja:koulutusta etsimään, ti
laisuus saavuttaa sitä, j.a. että tä:män Thuden 
linjan oppilaat täyttäisivät opetta:japaikart. 
Tosiruhan tätä pelkoa sanottu puhuja ta:htoi 
hälventää loppulausunnossaan ja. uskoo, sa
moinkuin opetus.minist.erikin, että molem
mak op.ettajat tulisivat olemaan sa:manrar
voisia vrr:kapaikkoja täytettäessä. Vaan 
sii:hen ei voida nyt saada vastausta, se tTh
!Le.e myöihemmin. On eri asia, voidaanko 
ristiri-itoja, jos niitä sitten syntyy, poistaa 
ilman, ettei hävi:tetä entisiä arvoja, joita 
on saatu pitkällä ajaHa 'kansakoulun alalla
kin. 

Huomioonottaen taloThdellirsen puolen tä
män asian yrhteydessä, josta olen mainin
nut, epäilyttälä minua tämän uuden •linjan 
ottaminen siitä sryy:stä, että kanswkoulu
aJ:alla on jo ennen eduskunta osoittanut, 
että siinä voidaan tehdä harkitsemattomia-

kin päiätöksiä, joita kohta saalda;an ruveta 
korjaamaan ja paikkailemaan, kuten koulu
palkkolaiss'alkin, joista peräytyminen ei ole 
enää sitten mahdol-linen ilman, ettei niissä 
hruvitetä suu:ria ta:loudellisia arvo,ja. 

Ammattivaliokunnalle on ehkä tarkemmin 
selitetty asiantuntijain kautta tämän kou
lun perustamisen tanpeellisuUJs. Mutta nii
den tietojen p.e.rUJsteella, mitk.ä eduskunnan 
suurimmalla osalla on tästä kysymyksestä, 
on uskallettua mennä päättämään kyseei
listä koulua perustettavaksi ilman muuta. 

Ka·nnatau .. henra puthemief\, ed. Halosen 
ja red. Lo'hcn teikemiä ehdotulk.sia. 

Opetusministeri M a n t e r e: Herra puhe
mies l Asia on eduskuntakäsittelyn eri vai
heissa saanut niin monipuolisen valaistuk
sen, että minun on tarpeetonta käydä laki
ehdotusta enää perusteellisesti selittelemään 
ja puolustamaan. Eduskunnan jäsenet ovat 
varmaan selvillä siitä, että lakiehdotuksen 
hyväksyminen merkitsee sellaisell uuden 
sivistyslaitoksen aikaansaamista, joka huo
mattavassa määrässä on edistävä ei ainoas
taan kansakoululaitoksen sisäistä voimistu
mista, millä kansallisen kulttuurimme ko
hottamisessa on ensisijainen merkitys, vaan 
myös kasvatustieteen voimaperäistä tutki
mista omalla kotoisella maaperäl:lä. Se 
seikka, että hallitus on tähän viimeksimai
nittuun tehtävään kiinnittänyt erityistä 
huomiota, on ollut varsinaisena tai oikeas
taan yksinomaisena syynä esityksen anta
miseen. Jos olisi ollut kysymys vain uuden 
seminaarin perustamisesta tai, paremmin 
sanoen, entisen muuttamisesta toisen muo
toiseksi, sellaiseksi, joka rakentuu ylioppi
lastutkinnon ,pohjalle, ·ei olisi uutta lakia 
tarvittu, koska tällaisen opettajavalmistus
laitoksen perustaminen on mahdollinen kan
sakoululaitoksen järjestysmuodosta annetun 
lain 11ojalla.. 01en jo aikaisemmin huomaut
tanut, että v. 1924 säädetyssä kansakoulu
laitoksen järjesty;smuotoa koskevassa laissa 
täl:laiset valtuudet on annettu, ja hallitus 
voisi siis, ellei olisi kysymys muUJsta kuin 
seminaarin muuttamisesta ylioppilastutkin
non pohjalle, järjestää asian asetuksella. 
Suuressa määrin aiheetonta on siis ollut 
laajalti pohtia kysymystä, niinkuin näyttää 
nyt vieläkin tapahtuvan, kuten edellisen 
puhujan lausunnosta kävi ilmi, kysymystä 
kansakoul unopettaj anva'lmistuksen siirtämi
sestä ylioppilastutkinnon pohjalle. Se asia 
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ratkaistiin 10 vuotta sitten järjestysmuoto
.lakia säädettäessä (Ed. Hannula: Ei se ole 
Yliruusi huomannut!). Nyt on ratkaista
vana kysymys Jyväskylän kasvatusopillisen 
korkeakoulun perustamisesta ja siis, mitä 
opettajavalmistukseen tulee, vain kysymys 
siitä, onko lrorkeakoulumuoto sovelias tähän 
tarkoitukseen, vai voitaisiinko tämä valmis
tus yhtä hyvin tai ehkä paremminkin jär
jestää tavallisessa seminaarissa, sellaisessa, 
johon pyrkijöiltä vaaditaan pohjaksi yliop
pilastutkinto. Hallitus, kuultuaan asian
tuntijoita, lähinnä koulu:hallitusta, on tul
lut vakuutetuksi, että ehdotettu järjestely, 
. siis korkeakoulu on tarkoituksenmukaisin. 
Perusteet on eduskunnan tiedossa. Ne ovat 
käyneet ilmi sekä asiakirjoista että niistä 
lausunnoista, joita asian käsittelyssä täys-
1stunnoissa on annettu. Asianomaiset valio
kunnat ovat asiaan yksityiskohtaisesti tu
tustuttuaan hyväksyneet ha:llituksen kan
nan. Jatkuneessa käsittelyssä eduskunnassa 
opetustoimen erikoistuntijat ovat huoma
takseni poikkeuksetta puoltaneet lakiehdo
tuksen hyväksymistä, siis kannattaneet sel-

. laista valmistuslaitosta, j'oka on järjestetty 
korkeakoulun muotoon. Minä en siis näin 
ollen voi muuta ajatella kuin että eduskunta 
epäilevistä :lausunnoista huolimatta tulee 
hyväksymään lakiehdotuksen. 

Mitä ed. Kestin esittämiin laskelmiin ja 
numeroihin tulee, niin minuila ei ole selkoa, 
mihin ne perustuvat. Minä tahdon vain 
huomauttaa, että kun suunnitellussa kor
keakoulussa voidaan, jos tarve vaatii, val
mistaa kaksi k!ertaa niin paljon opettajia, 
kuin ny;kyismuotoisessa seminaarissa, ja 
tämä tapahtuu samoilla kustannuksilla kuin. 
seminaarissa, niin on ilmeistä, että kustan
nukset jokaista oppilasta kohti tulevat alem
miksi korkeakoulussa kuin seminaarissa. 

Ed. V o i o n m a a: Kun täällä on vedottu 
siihen, että minä olisin lausunut, että tässä 
asiassa on eräissä kohdin osoitettu liikaa 
kiirehtimistä, niin minun on lausuttava, 
että olen ohimennen lausunut jotakin siihen 
suuntaan. Mutta lausuessani sen nimen
omaan lisäsin, että asia siitä huolimatta 
:Saattaa olla kypsä kuitenkin toimeenpanta
vaksi ja asetuinkin lopulta kannattamaan 
lakiehdotusta. Huomautukseni asian kii
rehtimisestä koski etupäässä korkeakoulu
opetuksen sisäisen järjestämisen erikoiskoh
tia, joissa ei kaikkia yksityisseikkoja oltu 

vielä loppuun käsitelty. Hse paaasiaan, 
joka minun mielestäni on ylioppilaiden val
mistaminen kansakoulunopettajiksi korkea
koU'lun muodossa, jQka on uusi asia ja pää
asia koko tässä kysymyksessä, olen koko 
ajan ollut myönteisellä kannalla niin valio
kunnassa kuin täällä eduskunnassakin. Kun 
asia on ollut pitkän ja perinpohjaisen kä
sittelyn ja selvittelyn alaisena, ovat minun 
kohdaltani viimeisetkin epäilyt kiirehtimi
seen nähden haihtuneet. Arvostelun ja ha;r
kinnan pohjalla olen tullut myönteiselle 
kannalle tässä kysymyksessä ja näin ollen 
voin kaikin puolin kannattaa lain hyväksy
mistä. 

Ed. J. A n n ala: Sen johdosta, että ed. 
Lohi on ehdottanut tämän lakiehdotuksen 
jätettäväksi 'lepäämään yli vaalien, tahdon 
huomauttaa, että tämä ehdotus ei mielestäni 
ollut sellainen, joka kestäisi asiallista ar
vostelua, siilä, kuten herra opetusministeri 
jo lausunnossaan osoitti, ei tällaisella toi
menpiteellä voiteta yhtään mitään. Jos ker
ran maassamme on opettajista puute, niin 
että hallitus katsoo tal'peelliseksi niitä val
mistuttaa, järjestää asiat niin, että niitä 
voidaan valmistaa myös ylioppilaista, niin 
hallitus voi tämän asian järjestää asetuk
sella niinkuin tahtoo. Tämä asia ei muu
tenkaan ole mielestäni sellainen, joka nyt 
olisi omiaan merkittäväksi sellaiseksi, jonka 
merkeissä käytäisiin seuraaviin vaaleihin. 
Jyväskylän kasvatusopillisen korkeakoulun 
perustaminen tietää joka tapauksessa maa
seudun sivistysolojen kehittämistä maaseu
dun hyväksi, sillä tämä kasvatusopillinen 
korkeakoulu on omiaan antamaan takeita 
siitä, että kansakoulunopettajien pätevyys
taso tulevaisuudessa tulee nousemaan. Tästä 
luonnollisesti hyötyy juuri maaseutu, maa
seudun ia1pset, he saavat sitä syvemmät tie
dot, mitä suuremmilla tiedoilla heidän opet
tajansa on varustettu. Näin varsinkin maa
seudun edustajien kannalta ja maaseudun 
asukkaiden kannailta tämä laki olisi käsit
tääkseni hyväksyttävä. 

Mitä tulee siihen lausuntoon, jonka ed. 
Kesti täällä asiasta antoi, niin minun mie
lestäni ,ed. Kesti lausunnollaan todisti, että 
hän ei lainkaan käsittänyt sitä, mistä tässä 
on kysymys. 

Minä toivon, että eduskunta hyväksyisi 
tämän lain. 

141 
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Ed. V i 1 h. ula: Minusta {)n paikallaan, 
että ne arvoisat edustajat, jotka aikovat 
vastustaa tämän lakiesityksen hyväiksymistä, 
kiinnittäisivät huomiota herra. <>petusminis
term äsken täällä lausumiin ajatuksiin. 
Hänhän esitti sen t{)Siasian, josta ei päästä 
yli eikä ympäri, että jos tämä lakiesitys nyt 
hylätään, niin siitä saattaa olla seurauksena, 
että esim. vaikkapa ensi syksystä alkaa Jy
väskylässä toimintansa ,puhdas ylioppi.las
seminaari. Ja täten siis, jos tämä lakiesitys 
hylätään, tämän hylkäämisen kautta pääs
tään juuri siihen tulokseen, jonka perus
teella täällä tahdotaan tätä lakiesitystä. vas
tustaa. Tämä olisi syytä {)ttaa niiden huo
mioon, jotka aikovat tätä vastustaa. Tahtoi
sin vielä lkiinnittää huomiota siihen, että 
hylkäämisen kautta siis päästään ja johdu
taan juuri siihen asiantilaan, jonka perus
teella asiaa vastustetaan, mutta samalla me
netetään kaksi erinomaisen tärkeätä saavu
tusta, nimittäin jo valmiiden kansakoulun
opettajien vakinaistetun jatko-opetuksen 
järjestäminen ja suomalaisen kasvatustie
teen tutkimisen vakinaistaminen siihen so
pivaan laitokseen. Minusta tuntuu siltä, 
että tämän lakiesityksen hyväksymisen 
kautta hyväksyy eduskunta toimenpiteen, 
joka vaikuttaa sangen suuressa määrässä 
juuri suomalaisen kansan syvien rivien 
sivistyksen kohottamiseen, ja juuri tässä 
mielessäkin olisi tämän lain tultava hyväk
sytyksi ja minäkin puolestani toivon, että 
laki todella hyväksytyksi tulee. 

Ed. V i r k kun e n: Tässä istunnossa an
nettujen epäilevien lausuntojen johdosta on 
sanottava, että esitetyt vastaväitteet liikku
vat aivan pinnalla ja että arvoisat epäilijät 
ja vastaväittäjät eivät ole voineet tunkeu
tua tämän suuren kysymyksen ydinmerki
tykseen. Kun täällä puhutaan seminaarin
opettajien liikatuotannosta, niin sehän on 
kysymys, jonka kouluviranomaiset tulevat 
vuosittain järjestämään, sen mukaan kuin 
tarpeellista on. Jos opettajia on liian vä
hän 'tai jos niitä on valmistumassa liian pal
jon, niin tämä on ainoastansa järjestely
kysymys, josta täällä ·ei todella kannata sen 
enempää puhua. Ja mitä lausuntoihin vek
selien lunastamisesta taikka tämän uuden 
hankkeen vaatimista suurista kustannuksista 
tulee, niin nämäkin epäilykset ovat vallan 
aiheettomia. Missään tapau:ksessa tämän 
uudistuksen rahallinen puoli ei ole peloit-

tava. Mutta se, mikä tälle hankkeelle anr 
taa sen suuren ja kantavan merkityksen, on 
että se erityisesti suomalaisen maaseu
tumme sivistyselämää tulee lasten kasvatuk
sen ja yleensä suomenkielisten sivistyspyr
kimysten alalla suurenmoisesti edistämään. 
Täytyy lausua kummastuksensa siitä, että 
m:onet niistä, jotka täällä ovat maaseudun 
valitsemia edustajia, eivät ole voineet sen 
syvemmin nähdä, mikä suuri merkitys juuri 
maaseudulle Jyväskylään perustettavalla 
kasvatusopillisella korkeakoululla tulee ole
maan. Olen varma siitä, että jalhka muu
tama vuosi ehtii kulua ja kuta enemmän 
tämä uusi laitos tulee vaikuttamaan, kyllä 
epäilykset myöskin tulevat hälvenemään ja 
yksimielinen tulee olemaan Suomen suoma
laisen kansan 'todistus siitä, että nyt on 
tehty aloite, jolla tulevaisuuteen nähden on 
ollut mitä arvokkain merkitys j.a hJ"Viä, 
laajakantoisia seurauksia. 

Ed. Pitkänen: Minä olen tässä ky
symyksessä samaa mieltä kuin ed. Lohi,. 
että asialla ei ole mitään erikoista kiirettä, 
eikä saakaan olla tällaisella asialla kiirettä, 
joka on näin vähän tunnettu yleisesti. Kyllä 
opetusministeri vakuuttaa, että kouluviran
omaisille se on hyvin tunnettu ja hyvin 
valmisteltu, mutta minua ei vakuuta herra 
opetusministerin sanonta, kun olen oppinut 
tuntemaan, että herra opetusministeri on 
sivistysasioissa vähän liian lennokas ja kou
luhallitus vähän samaan tapaan. Minä 
muistan sen ajan, kun valmisteltiin ja sää
dettiin eduskunnassa lakia oppivelvollisuu
desta, niin silloin myös kouluhallituksen 
taholta ja opetusministeriön taholta vakuu
tettiin, että kustannukset tulevat olemaan 
hyvin vähäiset ja kaikki on mahdollista se, 
mikä esitetään, toteuttaa tässä valtakun
nassa. Nyt on tarpeeksi jo kokemuksia. 
Kustannukset ovat nähtävästi moninkertais
tuneet silloiseen laskelmaan verrattuna ja 
voi sanoa hyvällä syyllä, että silloin edus
kunta tuli johdetuksi harhaan. 

Siltä varalta, ettei tässä kysymyksessä 
niin kävisi, minä toivoisin, että vielä asiaa 
valmistettaisiin paljon pätevämmin ja erit
täinkin sen takia, että tässä kysymyksessä 
on oltava selvillä linjoilla. Tässä asiassa 
mielipiteeni mukaan on äänestettävä nimi
lapuilla, ettei kävisi samalla tavalla kuin 
oppivelvollisuuslain kanssa on käynyt, että 
oikeisto erittäinkin on maalaisliittolaisista 
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tahtonut tehdä syntipukin sen liian laajan 
ja kalliin oppivelvollisuuslain säätämiseen. 
Sen takia juuri tässä asiassa täytyy saada 
selville, kuka kullakin kannalla on. Minä, 
herra puhemies, yhdyn kannattamaan · ed. 
IJohen tekemää ehdotusta . 

.Asian yksityiskohdissa minä en tahdo 
paljon viipyä, minä yhdyn ed. Kalliokos
ken edellisellä kerralla antamaan lausun
toon. Muutamaa kohtaa tahtoisin vielä eri
koisemmin alleviivata. 

Täällä hallituksen esityksessä todistellaan, 
että kustannukset tämän korkeakoulun pe
rustamisesta olisivat suunnilleen samat, 
mitä nykyinen Jyväskylän seminaari vaatii. 
Mutta sitä puolta ei täällä hallituksen pe
rusteluissa näy, paljonko kustannukset tule
vat oppilaalle itselleen tätä tietä opetta
jaksi valmistuessa. Ja myöskään minä en 
näihin hallituksen esittämiin numeroihin 
voi täydellisesti luottaa siitä syystä, että 
jos tästä korkeakoulusta tahdotaan todelli-

1 

nen korkeakoulu saada, niin nämä kustan
nukset ovat liian pienet. Ern voi millään 
tavalla uskoa, että sinne voitaisiin palkata 
seminaarin lehtorien palkoilla opettajaväki 
ja vain muutamia professoreja, nähtävästi 
maistereista tehtyjä professoreja, otettaisiin 
sinne lisäksi korkeammilla palkoilla. Jos 
näin menetellään, niin silloin tästä korkea
koulusta muodostuu vain pelkkä seminaari 
sillä erolla, että oppilaiksi pääsevät vain yli
oppilaat. Mutta jos korkeakoulua meina
taan tästä saada, niin silloin täytyy palk
kaus välttämättömästi olla aivan toisenlai
nrelli, j.os mieli rpa,nhaita voimia sinne !kor
keakouluun saada. 

Jos korkeakoulu laitetaan Jyväskylään 
sellaiseen kuntoon, mitä nyt korkeakoulu
vaatimukset edellyttävät, niin on aivan jär
jetöntä, että tällainen korkeakoulu laitettai
siin vain 60 oppilasta varten. Se on aivan 
selviö, että kustannukset kun tulevat laskel
mia korkeammiksi, niin silloin myös on 
oppilasmäärää lisättävä ja näin oppilasta 
kohden kustannukset alennettava. 

Myöskin korkeakoulun paikkaan nähden 
olisin sitä mieltä, että (Vasemmalta: Pitäisi 
olla Sortavalassa!) tämä paikka Jyväskylä 
ei sittenkään ole se parhain paikka. Minä 
luulisin, että Helsingissä yliopiston yhtey
dessä, samoja laitoksia ja välineitä käyt
täen, ja myöskin mahdollisuus paremman 
ja täydellisemmän opettajavoiman saantiin, 
se voisi sittenkin paremmin toimia. 

MyöSkin se ,on valitettava seikka, että 
tämä koulu meinataan nyt näin kiireellä 
panna kuntoon, vaikka tässä maassa on 
vielä niin paljon muilla aloilla tieteelliseen 
tutkimukseen perustuva opetus jälkipajulla. 
Minun tarvinnee vain huomauttaa esim. 
maatalouskorkeakoulusta ja siitä korkeam
massa maanviljelyksessä tarpeellisen tieteen 
harrastelusta. Siihen nähtävästi olisi ol
lut syytä ennemminkin kajota ja saattaa 
edes se opetus ja se tiede ja tutkiminen 
sille luonnolliselle asteelle, missä sen tulisi 
olla. Nythän se on aivan mitättömässä 
kunnossa ja korjauksesta vain puhutaan. 

Minun mielestäni myöskin Jyväskylän 
seminaarin kiireellisesti lakkauttaminen ja 
korkeakouluksi muuttaminen on aivan luon
notonta sen perästä, kun kouluhallitus ja 
opetusministeriö ovat julkaisseet tietoja, 
että opettajapula on meillä vielä vallalla. 
Sitä tosin en minä eikä moni muukaan 
usko, sillä kun on oppinut näkemään työt
tömiä opettajia suuret joukot ympärillään, 
jotka ovat useita vuosia olleet paikatta ja 
omaavat hyvät paperit, niin sellainen todis
telu on jotain muuta kuin mitä sen tulisi 
olla. Jos näin olisi asianlaita, että opet
tajapulaa on vielä meillä, niin minkä takia 
tämä vanhin, paras, kunnia-arvoisin semi
naari lakkautetaan 'eikä siellä valmisteta 
nyt opettajia, kun kerran niitä vielä suu
remmat joukot tarvitaan. 

Hallitus pitää aivan luonnollisena, että 
tätä tietä, nim. korkeakoulua käyttäen saa
daan parempia kansakoulunopettajia. Halli
tuksen perusteluissa lausutaan tästä, nimit
täin ennenkin jo hospitanttiluokilla yli
oppilaita valmistettua on tätä ,tietä saatu 
oivallista opettaja-ainesta ja että he ovat 
toimeensa valmistuttuaan olleet alaansa in
nostuneita, jotka eivät ole hakeneet opetta
jiksi ainoastaan asutuskeskuksiin, vaan 
kautta maan syrjäisimmillekin seuduille. 
Minä luulen, että seminaareista päässeet 
opettajat ovat myöskin innokkaat mene
mään vaikka Lappiin, jos vaan paikan saa
vat. Mutta onnis,tuneita ne yleensä eivät 
maaseutuväestön mielestä ole olleet hyvin
kään monessa tapal1ksessa. 

Minä olisin toivonut, että opetusministeri 
olisi kysellyt m. m. Sortavalan seminaarin 
johtajalta, minkälaista väkeä siellä on hos
pitanttiluokilla ollut useina vuosina. Siellä 
oli hyviä, mutta oli siellä paljon muutakin. 
Siellä tapahtui erottamisia vähän perästä 
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ja yleensä koko seminaarin henki meinasi 
mennä piloille. 

Sivistysvaliokunta on hyvin optimistinen 
ja luulee, että se on kaikkensa tehnyt, kun 
teki muutamia varauksia. Sivistysvaliokun
!Iliam. mietinnö,ssä lausutaan: ,.,Yhtyen es1tyk
sen perusteluihin valiokunta pitää tarkoi
tuksenmukaisena että ryhdytään toimen
piteisiin opettajavalmistuksen syventämi
seksi perustamalla esityksessä tarkoitettu 
kasvatusopillinen korkeakoulu.'' Ja edelleen 
valiokunta lausuu: ,Valiokunnan mielestä 
ei kasvatusopillisen korkeakoulun perusta
minen kuitenkaan saa muuttaa opettajaval
mistuksen tähänastista yleistä suuntaa, 
vaan tulisi eri tavoin valmistuneiden opet
tajien saada vapaasti kilpailla keskenään.'' 
.Jos kerran tällä tarkoitetulla toimenpiteellä, 
korkeakoululla, opettajakasvatusta syvenne- 1 

tään, niin miten sivistysvaliokunta voi olla 
niin epäjohdonmukainen, että se mielestään 
asettaa silloin nämä syvennetyt kansakoulu
opettajat entisten vähemmän syvennetty-~ 
jen kansakoulunopettajien kanssa saman
vertaisiksi. Se on vain teoriaa. Niillä !kyllä 
kilpailumahdollisuus on paikkoja hakiessa, 
mutta ei paikkoja saadessa; kyllä koulu
hallitus siitä huolen pitää, etteivät ne paik
koja tule saamaan, jos vain on noita yli
oppilaista valmistuneita kilpailemassa. Se 
on vanha kokemus. 

Tämän sanottuani olen valmis yhtymään, 
niinkuin jo mainitsin, ed. Lohen tekemään 
ehdotukseen ja toivoisin, että tästä asiasta 
äänestetään lipuilla. 

Ed. S a r l i n: Kun minulla sekä suuressa 
valiokunnassa että suuren valiokunnan 
jaostossa on ollut tilaisuus esittää kantani 
v·errattain laajasti Jyväskylän kasvatus
opillisen korkeakoulun perustamisasia:ssa, 
en tahdo jatkaa, herra puhemies, keskus
telua uudistamalla kaikkea sitä, mitä pe
rustamisen puolesta eduskunnassa jo on 
esitetty. 

Katson perustamisen sekä taloudelliset 
että kasvatukselliset ja kasvatustieteelliset 
edut niin pätevästi jo todistetuksi, että nii
den täytyy painaa vaaka myönteisen rat
kaisun puolelle, ellei haluta menetellä sa
malla tavoin kuin lapsena ollessani menet
teli syntymäpitäjässäni eräs vanha isäntä
mies, jolla oli vaistarnainen pelko kaikkia 
uudistusyrityksiä vastaan. Hän tuli kun-

takokoukseen, yhtään ainoata po~kkeusta te
~emättä, seurasi asioita alusta loppuun ja 
joka kerta, kun uusi esitys tehtiin, suu
rella äänellä huusi: ,En minä tosin oikein 
tiedä, mitä asia koskoo, mutta vastaan minä 
panen.') 

Ed. Lohen ja häneen yhtyneiden edusta
jain kantaa puolestani en voi ymmärtää. 
On~o nyt todella esilläoleva asia sen luon
toinen ja laatuinen, että se olisi saatettava 
jossain mielessä vaalitaistelun esineeksi ~ 
Tuskinpa! - Ja jos siihen pyritään, en 
uskoisi missään tapauksessa tulosta sellai
seksi, kuin millaiseksi sitä mahdollisesti 
toivotaan. Kyllä Suomen kansa oivaltaa 
antaa oikean arvon sen tulevaisuuden, sen 
nuorison, kasvattamistaidon syventämiselle 
kansallisella pohjalla. 

Vastustan lain lepäämään jättämistä ja 
tulen äänestämään lain hyväksymisen puo
lesta. 

Ed. Kesti: Ed. J. Annalan lausunnol:l. 
johdosta pyydän vain huomauttaa, että hä
nelle se on paikallinen kysymys Keski-Suo
men edustajana, joten hän lienee valmis 
suuressakin määrin lisäämään valtion me
noja korkeakoulun saamiseksi .Jyväskylään. 

Ed. A 1 a-K u 1 j u: Kun tämä asia oli 
toisessa käsittelyssä, niin niittenkin taholta, 
jotka esittivät asiassa epäilyksiänsä myön
nettiin, että kasvatusopillisen kor~eakoulun 
perustamista voisi puoltaa erikoisesti jatko
opetuksen antamisen kannalta. Nythän 
täällä on opetusministeri huomauttanut, 
että ylioppilaitten valmistaminen kansakou
lunopettajiksi voisi käydä ilman kasvatus
opillisen korkeakoulun perustamistakin, jo
ten siis nä:hdäkseni onkin pantava pää
paino siihen, että tällä on jatko-opetuksen 
kannalta erikoinen merkitys. Muutenkin 
kasvatusopillisen sivistyksen syventämisen 
kannalta se on tärkeä. Minä tahtoisin erää
seen kohtaan kiinnittää juuri tässä jatko
opetuksessa huomiota. Nythän oppikoulun 
opettajilla on tilaisuus auskultoida, kuun
nella opetusta, normaalilyseoissa ja suorit
taa siellä opettajanäytteitä ja uusia nämä 
opettajanäytteensä. Minun tietääkseni kan
sakoulunopettajilla ei ole tilaisuutta uudis
taa esim. opettajanäytteitänsä, jotka ·he an
tavat viimeisenä vuotena seminaarissa. Ti~ 
dän, että moni haluaisi mielellänsä sen 
tehdä, ja nähdäkseni juuri täällä kasvatus-
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opillisessa korkeakoulussa olisi kansa:kou- 1 

Iunopettajilla, niilläkin, jotka ovat valmis
tuneet tavallisissa seminaareissa, tilaisuus 
uudistaa opettajanäytteensä ja koroittaa 
siis opettajapätevyysnumeroansa. Ja tämä
hän taasen vaatii sitä, että siinä koulussa, 
jossa he harjoittavat näitä jatko-opinto
jansa, on tieteellisesti päteviä voimia, jotta 
he voivat samalla kun he kuuntelevat ope
tusta, seurata kasvatusopin luentoja ja ko
rottaa arvosanojansa. Näin ollen tieteelli
nen j·a käytännöllinen opettaminen käy 
käsi kädessä. Erikoisesti juuri tältä kan
nalta katsoen asiaa on tätä kasvatusopilli
sen korkeakoulun perustamista pidettävä 
hyvin tärkeänä. Ja onhan aivan selvää, 
että se muutenkin tulee kohottamaan mei
dän suomalaista kansansivistystämme. Var
masti on niin, että kasvatusopillinen kor
keakoulu tulee osoittamaan elinvoimaa, ja 
jos eduskunta asian päättää myönteisesti, 
niin tulee käytännössä osoittautumaan, että 
se on tehnyt siinä sellaisen päätöksen, joka 
on mennyt oikeaan suuntaan, sillä eivät 
vain ylioppilaat vaan myöskin muualta 
valmistuneet kansakoulunopettajat, jopa 
oppikoulun opettajatkin, tulevat innok
kaasti sitä käyttämään. Kannatan lakieh
dotuksen hyväksymistä. 

Ed. Vaara m a: Täällä ed. Halonen 
esitti sellaisen käsityksen, että opettajia 
valittaessa tietopuolinen tutkinto tulisi ole
maan ratkaiseva. Kumminkin on tunnet
tua, kuten eduskunnassakin on jo monasti 
sanottu, että se on opettajakyky ja -taito, 
joka ratkaisee asian ja niin tulee vastakin 
olemaan. Jos siis seminaarin käyneellä 
opettajalla on parempi opettajataito, niin 
hän ehdottomasti syrjäyttää ylioppilaan ja 
korkeakoulun käyneen. 

Sitten täällä on myöskin tuotu esille 
eräitä !hyvin merkillisiä mielipiteitä siitä, 
että muka ylioppilasopettajat eivät menesty 
maaseudul1a. Minusta tuntuu hyvin kum
malliselta tällainen väite. Meillähän on jo 
monen vuoden kokemus siitä, että ylioppi
la.<J<Jpettajat ovat erinomaisen hyvin menes
tyneet maaseudullakin, ja eihän tämä ole 
ihmeteltävääkään, sillä ylioppi1aistahan on 
lähes puolet maaseutulaisia, lisäksi monet 
ovat kotoisin työläisperheistä ja vielä li
säksi maaseudun virkamiesten lapsia, kuten 
kansakoulunopettajien, pappien ja nimis
miesten y. m. lapsia. Hehän siis ovat jo 

lapsuudestaan perehtyneet maaseutuun. 
Eikä se, miten maalla menestyy, riipu siitä, 
onko kaupunkilainen tai maalainen, vaan se 
riippuu paljon ihmisen luonteesta. Minä 
tunnen sellaisiakin maaseudun opettajia, 
jotka ovat ikänsä olleet siellä eivätkä sit
tenkään ole tulleet toimeen maalaisten 
kanssa. Se riippuu tietenkin etupäässä 
heidän omituisesta luonteestaan. 

On myöskin sanottu, että tämä korkea
koulu ei sovi Jyväskylään. Sinnehän se 
juuri sopii, sillä sehän on juuri Jyväsky
län seminaariarvon koroittamista tehdä 
siitä korkeakoulu niinkuin vanhimmalle se
minaarille sopiikin. Sitä paitsi onhan tär
keätä, että korkeampaa sivistystä tuodaan 
maaseudullekin eikä kaikkea keskitetä 
tänne Helsinkiin. Minä ihmettelen, että 
ed. Pitkänen pitää juuri Jyväskylää sopi
mattomana paikkana. Kun olin kerran 
hänen kanssaan puheissa, niin hän painosti 
sitä, että maaseutu jää liiaksi syrjään, kun 
korkeampia sivistyslaitoksia perustetaan ja 
järjestetään. Nyt hän on toista mieltä. 

Sitten tuntuu aivan omituiselta, että 
muutamat edustajat, kuten esim. e.d. Kesti, 
pitävät aivan uskonkappaleina sellaisia 
asioita, joita he luulevat ja otaksuvat. Tuo 
on aivan kummallista. Väitetään esim. 
sitä, että jos .Jyväskylään perustetaan kor
keakoulu, niin opettajat tulevat esittämään 
kaikenlaisia vaatimuksia: heidän pitäisi 
muka saada hissi ja keskuslämmitys. 
Miksei voisi lisätä, että he tulevat vaati
maan vielä autotkin, jotka kuljettaisivat 
heidät kouluun. Tunnen paljon uusia kou
lurakennuksia, mutta en ole niissä hissejä 
nähnyt. Keskuslämmityslaitokset voivat 
kyllä olla uudemmissa kivirakennuksissa, 
mutta eipä siellä muita mukavuuksia ole. 
Siis on aivan turhaa ·esittää sellaisia asioita 
varmoina tietoina, mitä joku otaksuu tai 
luulee. Eihän luulo ole todellisen tiedon 
veroista. 

Täällä on esitetty sekin epäily, että 
noista rakennuksista tulisi lisäkustannuksia. 
Olen asiantuntijoitten kanssa keskustellut 
tästä ja he ovat vakuuttaneet, ettei tule 
ainakaan pitkiin aikoihin mitään lisäkus
tannuksia, sillä rakennukset ovat Jyväsky
lässä hyvässä kunnossa ja lisäksi huoneita 
on niin paljon, että niitä aluksi on lii
kaakin (Keskustasta: Ei ole sanottu!) -
-- Jos nyt ajatellaan, että tämä korkea
kouluhomma lykätään, niin eihän siitä 
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paljon hyödyttäisi. Ed. Villiula täällä mi
nusta aivan oikein huomautti, että ylioppi
laille on ainakin ylioppilasseminaari perus
tettava. Heidänhän täytyy saada jo lain 
mukaan tilaisuus valmistua opettajiksi. 
Olisihan se väärin heitä kohtaan, jos heiltä 
tämä tilaisuus kiellettäisiin. Siis joka ta
pauksessa olisi laitettava ylioppilassemi
naari, ja asiantuntijat taas sanovat, että se 
tulisi vielä kalliimmaksi kuin tämä korkea
koulu. Sillä jos sellainen seminaari perus
tetaan, niin siinähän täytyy olla myöskin 
harjoituskoulu, jossa opettajat saavat koke
musta. Sellainen olisi siis joka tapauk
sessa ensin laitettava sellaiseenkin seminaa
riin, jossa olisi muita, tavallisia seminaa
rinoppilaita. Jos sinne tulisi sitten yliop
pilaita, niin niillähän täytyisi olla myöskin 
oma harjoituskoulu, sillä eivät he sopisi 
siihen samaan, missä seminaarin varsinaiset 
oppilaat harj>oittelevat. Siis ei tämän asian 
Jykkäämisellä mitään voiteta, asia päinvas
toin vain pahenisi. 

Täällä on sitten monet muut seikat jo 
niin perusteellisesti esitetty, etten niihin 
kajoa. Pyydän, herra puhemies, kannattaa 
Jyväskylän korkeakoulun perustamista. 

Ed. L ö t h m a n: Tämän lakiehdotuksen 
tarkoituksenmukaisuudesta on täällä tehty 
monta huomautusta. Mutta ne eivät ole 
minua kuitenkaan saattaneet muuttamaan 
mieltäni Jyväskylän kasvatusopillisen kor
keakoulun: tarpeeHisuudesta, jopa sen ajan
kohtaisuudestakin. Kun nyt lisäksi on lau
suttu se mielipide, että mulka ylioppilas
opettajat eivät menestyisi maaseudulla, -
tästä arvoisa edellinen puhuja lausui 
myös mielensä -, .niin minulla on tästä 
asiasta henkilökohtaisia kokemuksia. Sano
taan, että he eivät menestyisi muka siksi, 
että ovat kaupungin lapsia, eivät viihtyisi 
maaseudulla ja pysyisivät edelleen oppilail
leen ja heidän kodeilleen vieraina ja muu
kalaisina. 'Minulla on asiasta eri käsitys 
ja kokemus. Kansanvalistustyössä olen 
joutunut yhteistyöhön monien maakuntani 
ylioppilasopettajien kanssa. He ovat paitsi 
kelvollista opettaja-ainesta !koulussaan, 
myöskin koulunsa ulkopuolella ovat maa
kunnassaan ohjaamassa seutunsa valistus
pyrinnöitä monella eri tavalla, ja tämä on 
mielestäni sanottava. Eikä tämä tiedä sitä, 
etteivät meidän seminaareista valmistuneet 
opettajamme olisi sitä työkykyistä, uskoi-

lista j'a työkelpoista väkeä mitä ovat. Sillä 
työ tekijäänsä kiittää. 

Kun on sanottu, että kol'lkeakoululk:ustan
nu:kset varmaankin tulevat pal!jon suurem
miksi kuin mitä on osattu tääUä esittää
kään, niin siihen asiaan on saatu täällä 
niin monta pätevää ja asiantuntijalausun~ 
toa, että minusta se väite on myöskin ku
mottu. Ja kansan on oltava valmis sivis-
tyksensä tähden uhraamaan. Sillä eiköhän 
sittenkin korkeinta ja parasta korkoa kasva 
se pääoma, mitä sivistykseen uhrataan. 

Ed. ö s te r h o l m: I J'rägan. om inrät
tande av en pedagogisk högskola i Jyväs
kylä har jag visserligen hyst en del betänk
ligheter, men jag har icke velat motsätta 
mig 1agförslaget, dä jag är av den upp
fattnin:gen, att också vi här i Finland med 
avseende ä lärarutbildningen :för :folkskolan 
böra ställa oss pä den ståndpunkten, att 
bäda utbildningsvägarna böra iå komma 
tili användning, nämligen så att seminarie
utbildade lärare fritt få tävla med dem, 
som eiter avlagd studentexamen utbildats 
till lärare. På detta sätt har vår iolk
skola utsikt att draga den största nyttan av 
det lärarmaterial som står till buds. Dess
utom har jag vägletts av den rprincip, oom 
jag :följt många år i riiksdagsarbetet, näm
ligen att icke ställa mig i vägen iör upp
slag som frall1."ltällas tili irämjande av det 
finskspråkiga bildningsarbetet, :för såvitt 
de äro ti1lfredsställande motiverade och 
uppbä11as av ett allmännare understöd. Av 
dessa skäl h.ar jag i kulturutskottet bidra
git till att propositionen iått utskottets 
förord, och ja.g kommer icke heller nu att 
rösta emot densamma. 

Ed. CK a a salainen: Herra puhemies! 
Pyysin tämän puheenvuoron suorittaakseni 
erään oilmisun. Pitkän keskustelun a~kana 
on huomautettu siitä, että se kasvatusopil
linen korkeakoulu, jonka perustamisesta 
nyt päätetään, tulisi vasta tulevaisu u
d e s s a vaikuttamaan sen, että ylioppilas
tutkinnon suorittaneet syrjäyttäisivät opin
h!a1uista kansannuorisoa kansakoulunopet
tajantoimesta. Nyt on kuitenkin asia niin, 
että tällaista syrjäyttämistä tapahtuu par
haillaan, huolimatta siitä, ettei edes yli
oppilasseminaareja ole toiminnassa. Sain 
pari päivää twkwperin Sortavalan seminaa
rista tiedon, jonka mukaan seminaarin nais-
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linjan ensimmäisellä osastolla on enemmän 
kuin puolet ylioppi·laita (E·d. Oksanen: Jy
väskyl:ässä samoin l) . Ja saman ~aitoksen 
muilla luokilla on lukuisasti oppiikoulun 
käyneitä ja päällepäätteeksi Sortavalan se
minaarissa tällä haavaa valmistuu kansa
kou•lunopettajiksi neljä filosorfianmaisteria 
(Ed. Oksanen: Jyväskylässä •kaksi!). On 
luonnollista, että tämän asiantilan valli
tessa tapahtuu syrjäyttämistä. Ja sitä ta
pahtuu jatkuvasti. Eri asia sitten on, millä 
tavalla muuten suhteet olisi järjestettävä. 
Minusta tuntuu siltä, että jos me pako
tamme ylioppilaita menemään seminaariin 
valmistuakseen kansakoulunopettaj:ibi, niin 
va.ltidlle ja heille aiheutuu kaksinkertaiset 
kustannukset !(Eduskunnasta: Aivan!). Voi 
olla kyNä hyödyksi se, että tuollainen ke
hittyneempi, tiedollisesti kehittyneempi 
oppilas työskentelee rinnan kansakoulusta 
tulleen kanssa, mutta se ei aina ole riida
tonta. .Siinä on otettava huomioon myöskin 
eräitä koulumuodoissa vallitsevia seikkoja. 
Minä [m~len, että oppikoulua tuntevat he~ 
kilöt 'kai tästä viittauksesta jo pääsevät pe
rillle. Ja lisäksi: jos kerran ylioppilaalla, 
joka menee seminaariin, on todellista halua, 
niin kyllä hän saa sieltä paremman todis
tuksen kuin kansaJkoulusta päässyt henkilö, 
jos hänellä on ha!lua, mutta muuten minä 
pelkään, hän vähän masentuneesti katselee 
asioita, ja se kenties vaikuttaa cpäedulli
sesti tuon laitoksen toimintaan. 

Nämä seikat minusta puhuvat sen puo
lesta, että kun kerran on olemassa vakava 
tosiasia, se nimittäin, että ylioppilaita val
mistuu kansa:koulunopettajiksi, niin heidän 
valmistumisensa olisi keskitettävä ja näin 
turvattava toisille laitolksi'He parempi ho
mogenisuus. Mutta en kuitenkaan luule, 
että tämän lain hyväksymiselläkään siihen 
lopulta päästäisiin. Kun ylioppilaiden yli
tarjontaa on olemassa, niin ne, jotka ei'Vät 
pääse Jyväskylän kasvatusopillis,een korkea
kouluun, yrittävät ed~lleenkin: päästä semi
naareihin. Asian ytimeen osuttai:siin vasta 
silloin, kun ylioppilastuotantoa vähennet
täisiin. .Se tunnustetaan vakavana tosi
tlsiana kailkissa piireissä ja toivottavasti 
valtiovallan taholta voidaan asiata järjes
tää niin, että siinä suhteessa vähennystä 
tapahtuu. Mutta eivät vain yleiset toi• 
menpiteet johda tässä tuloikseen. Tarvi
taan lisäksi määrätynlaista kansan mieii
:alan muotoutumista. Nyt me yleensä käsi-

tämme, että t i e t o on valtaa. Senvuoksi 
opiskele:mme ja pyrimme :määrättyihin tut
kintoihin kilv()itellaksemme leivästä. Mei
dän pitäisi käsittää niin, että s i v i s t y s 
on valtaa. Tällä tavalla opiskelumme jou
tuisi toiselle uraiJ.le: ei enää olisi vastaisuu
dessa tavoikkeena määrätyiden oppikoulu
tutkintojen suorittaminen, vaan yleisen 
kansalaissivistylksen lisääminen. Ja tämä 
tulisi heLpottamaan tilannetta kaikin puo
lin. Meidän täytyisi siis jatkuvasti tähden
tää sitä, että varsinainen tietopuolinen: si
vistys, oppi, ei riitä eikä se kaikkea mer
kitse. Me tarvitsemane sydämen sivmtystä. 
Tämä helpottaisi nähdäkseni myöskin nyt 
puheenaolevan kysymyksen järjestelyä vas
taisuudessa. 

tEd. P e 11 t o ne n : Pyydän lylhyesti vaiR 
huomauttaa niille epäili'jöiUe, jotka ovat 
esittäneet, ·että jos tämä Jyväskylän kas
vatusopillinen korkeakoulu perustettaisiin, 
se tulisi aiheuttamaan sen, että kansa.n lap
s:hlta väihennetään maJhdolli'suulksia päästä 
kansakoulunopettajiksi. Tämä on mieles
täni aiVJan turha ja aiheeton pel~ko ja osoit
taa asiantuntemattomuuttakin koulualalla. 
Asia nimi,ttäin on melkeinpä päin'Vastai
nen. Pitäisihän kailkille oppikouluoloja 
tunteviUe olla tiedossa, että nykyaikana 
näiissä kou[uissa on oppilaina myöskinlkan
san lapsia verrattai•n runsaasti. Ja juuri 
nä~liä kansan lapsiUa on suuria vaikeufk
sia päätettyään opintonsa jatkaa niitä 
maan pääkaupungissa tai muualla yliopis
tossa. V arsinlkin nykyaikana, jolloin ra
hansaantivailkeudet ovat erittäin suuret, 
varattomalle käy koulunkäY'nnin jatkaaui
mm melkeinpä mahdottomaJksi. Mutta sen 
sijaan, että näilile Viarattaisiin tilaisuus jat
kaa koulunkäyntiä, kun he ovat rpäässoot jo 
siihen varttuneeseen ikään, kanSiatkoulu
alaNa, nrmi.utäin seminaareissa, silloin nämä 
vähä'Varaisetkin kansan lapset saisivat to
siaankin jonikun elämänuran pitkän koulu
työnsä päätettyään. Sillä on aivan tun
nettua, että yliopphlailla nylkyään ei ole 
juuri mitään mahdollisuuksia käytännöllli
sen elämän .alalle. Kun sitäpailtsi kyseei
linen koulu hUiomattavalla tavaLla tehos
taa kansakoulumme opettajain pätevyyttä 
ja siten on omiaan myös tehostamaan kan
san lasten kasvatusta, tun,ttuu minusta pe
rin ~hmeelliseltä, että täällä vastustetaan 
koulun perustamista, ja jopa on esitetty 
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lepäämään yli vaailien, sillä eihän tällai
sesta kysymy~mä, kuten täällä on huo
mautettu, ainakaan voi mitään vawlikysy
mystäkään saada, jos se äänestetään yli 
vaalien lepäämään. Minä toivoisin, että 
tä:mä ko:vkeakoulu!kysymys tulisi onnelli
sesti täällä ratkaistuksi. 

Ed. Korvenoja: Kun tulin asian toi
sessa käsittelyssä käyttäne€iksi puheenvuo
ron esittäen epäilyksiä siitä, että Jyväs
kylän kasvatusopillisen korkeakoulun pe
rustamisen kautta jouduttaisiin sille tielle, 
että mahdollisesti varsinainen seminaari
linja syrjäytettäisiin, niin taJhdon vielakin 
alleviivata sitä, että en ole voinut tästä 
käsityskannastaHi luopua. Mutta viitaten 
siihen lausurutoon, minkä herra opetusmi
nisteri täällä antoi, jossa hän erikoisesti 
huomautti siitä merkityksestä, mikä tällä 
korkeakoululla tulisi olemaan kasva:tuksel
lisen tutki;lll.ustyön suorittamisessa ja kan
sakoulunopettajain jatlko-opetuksen jä:rjes
tämismaihdollisuu!ksien panantamisessa ja 
syv~ntämisessä, ja jos vakavasti .tälle poh
jallle lähdetään ja suunniteltua koulua 
tässä mielessä ajatellaan, silloin minusta 
siitä voi tulla t o d e ll i n e n k o r k e a
k o u 11 u, eiikä sen tarvitse siinä tapattksessa 
merkitä suOTanaista vaaraa muille kansa
koulunopettajain valmistuslinjoitle. Siitä 
voi silloin olla suuri käytännöllinen:kin 
hyötynsä, mikäli tätä tietä pyritään niiden 
kansakoulunopettajain jatko-opetusta sy
ventämään, jotka jo ovat jonkun verran 
varttuneemmalla iällä ja jonkun aikaa 
opettajatyotä suorittaneet ja jotka siis 
myöskin ebJkä siinä kehitysasteessa parem
min pystyvät hyväikseen käyttämään sitä 
tieteeillistä ohjausta, mitä tällainen laitos 
voi tarjota ja silloin sitä VIOi myös aja
tella korkeakouluna toimivaksi. Näillä pe-

·rusteilla en katso voivani vastustaa tätä 
lakia, koska yleensä asia täällä suurelta 
osalta on saanut myötämielisen kannrutuk
sen. 

Ed. H ä n n i ne n: Asian toisessa käs~t
telyssä minulla oli tilaisuus iausua mieli
piteeni Jyväskylän pedagogisen ko:rtkeakou
lun tarpeellisuudesta. Painostin silloin erit
täinkin sitä melikitystä, m:i!kä siHä tulee 
olemaan kan.sakoulumpettajain jatko-ope
tukselle ja erittäinkin \käytännöllisen opet
tajataidon kehittämiselle. Minäkin olen sa-

maa mieltä, kuin jotkut edelliset puhujat,. 
että silloin kun Qpettajat pääseväJt semi
naarista, eivä.t he voi antaa pari'hainta• 
opettajanäytettä m~hin he tulevat pyS:ty-. 
mään, jonka:tälhden p:i!täisi ol,la sellainen . 
laitos, jossa he voisitvat myöthemmin kD
ooittaa arv:ooanansa käytännölliaessä opet-. 
tajataidossa ja myöskin tietopuolisesti ke
hittää itseään pedagogisissa aineissa. 

Mitä itse paiWkalkysymykseen tulee, joka. 
myös on tääJlä vedetty esille, niin pyydän 
huomauttaa kokemuksestarri - minä olen 
JyväskyJ.än seminaarin aikoinaan käynyt 
- että Jyväskylä koulukaupunkina on 
maan ihanteellisin tai ainakin iihantoolli
simpia, sen ovat ulkomaalaisetkin tunnus-· 
taneet. Kouluralkennukset ovat r.iittäväJt ja 
hyvässä kunnossa. Luulen, ettei niihin lä-. 
h:ituleV!aisuudessa kovinJk,aan suuria lisä
menoja tarvita. Minun mielestäni ei tätä 
asiaa voisi äänestää lepäämään, sillä · on 
korkea aika perustaa meillekin pedagogi
nen korkeakoulu. Kun me paljon uh-. 
raamme kansakoululaitokseen, niin meillä 
on oikeus odottaa siltä täyttä tehoa. Ny
kyisin ei kansalkoulunopettaj:illa 1ole ti1ai
sm.IJtta täydentää opinnoitaan muualla !kuin 
yliopistossa. 

Ed. K u l o vaara: Kun tätä asjjaa kou
lumi~henä; ajattelee eri puolilta, niin ei 
löydä mi1tään puolelta päte:vää. syytä, jolla .. 
voisi tätä 1asiaa vastustaa. IJ'äällä !kyllä on 
esitetty yksi vastaJSyy, mutta se: perustuu 
yksilöllisee•n etukysymykseen ja sella;ista ei· 
voida panna hyvän asian esteeksi, ja tämä
kin syy todennälköisesti on el'hoollinen. 
Edustaja•t Lohi ja Pitkänen ovat kyllä tätä 
asiaa vastustanee.t, mutta se vain on todis-· 
tu:s siitä, et:tä asi'a orr hyvä. 

E:d. Kosonen: Kun usealii1matbn pu-
hujat tämän päivän :keskustelussa ovat tah
toneet mainostaa ·asiaa er:ilkoisesti sillä, että 
muika on !kysymyksessä •erinomainen IIllJaa-· 
seudun sivistyselämän kohottaminen, tta!h
toisin sanoa, e1Jtä maaseudun edustajat tus-· 
kin näkevät asiaa vai.n tältä !kannalta. Mi
nusta jokaisen uuden opinaihj<Jn avaaaninen· 
tai jo ennemmin perustetun suurirurvoisem
maksi muuttaminen on 'oleva 'edistävä: 
ruerikki koiko mwan sivistyselämälle hu~Jli
matta, missä oppilaitos sijaitsee. Niin on 
lai.lta lkysymyksessBolevarrkin kasvatusopiUi
sen ikorkealkoulun sUihteen. Itse koulutyön: 
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kannalta V'Oi olla eduliisempaa, että sellai
nen laitos sijoitetaan jonnelkin muualle 
kuin juuri meluavaan Helsinlkiin. Se on 
siis koko maan asia, koko marun sivistyselä
:mä:n etu, mihin !koulu sijoitetaan. 

Muuten minustakin tuntuu varsin epä
onnistuneellta yrittää viedä •tämänluonooi
nen asia vaalitaistelun pyörteisiin. Ne, 
jotka sitä ounai]levat, tekevät epäilemättä 
väärän laskelmrun. 

Kannatan lakiehdotuksen hyrvälksymistä. 

~kustelu julistetaan päät!J;ynee!ksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun :kuluessa on 
ed. A. Halonen ed. Kestin ikannattwmana. 
e1hdottanut, että la!kiehdotus hyJättäisiin. 
Kutsun tätä ehd~tusta ed. A. Halosen eih
dotu!ks6ksi. Ed. Lohi ed. Eestin ja ed. 
Pitkäsen kannattamana on ehdottanut, että 
laikiethdotus jätettäisiin lepäämään yli vaa
lien. 

Onko selostus 'D~kea? 

Puiheenvuoron saatuaan lausuu 

1Ed. W i i k: Pyydä;n huomauttaa, että 
ed. Ke.-sti ikannatti samalla kertaa kahta 
eili.dotusta, joten mielestäni hänen anta
maansa !kaimatusta ei voida ottaa huo
mi~on. 

P u h e m i e s : Näitä ehdotuksia on kam
nattanut useampi!kin edustaja, niin että 
niistä kai!kissa •tapauksissa on älä:nestettävä. 

Ed. K talli o koski: Sitäpaitsi nämä 
kalksi eihdotusta eivät olleet vastakkaisia, 
niin että minun mielestäni ei ollut ,e'Stettä 
kannattaa kaihtaikin ehdotusta sa;malla !ker
taa. 

!Se'lonteko myönnetää;n oikeaiksi. 

Puhemies: Ensin on ään>estettävä !la
kiehdotuksen hyväksymisestä :tai !hylkäämi
sestä. 

Äänestys ja päätös: 

Joik:a hyväksyy tomessa :käsittelyssä pää
tetyn lakiehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos 
,ei" voittaa, on ed. A. Halosen ehdotus 
hyväksytty. 

iP u ih e m i e s : Äänestyksessä on annettu 
149 jaa- ja 37 ei-ääntä, 8 tyhjää; poissa 5. 

~dusikunta on siis hyväksynyt lalkieh.do- . 
tuksen. 

P u h e m i e s : Lakiethdotuksen ko1mas 
ikäsittely julistetaan päättyneeksi. Mutta 
kun on tehty eili.dotus la!kiehdotuksen jättä
misestä repäJämään yli vaalien ja sitä ehdo
tusta on ikannatettu, pannaan asia valtio
päiväjärjestJ'Iksen 616 § :n 7 momentin mu
kaisesti p ö y d ä ll e seuraavaan istuntoon. 

3) Ehdotukset laiksi vakuutusneuvostosta ja 
laiksi valtion tapaturmatoimistosta. 

YHämainitut la:kiehdotukset sisältävä hal
lituksen esitys n :o 59, jota on va1mistele
vasti ki1sitelty työväenasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 4 ja suuren valiokunntan 
mietinnössä n :o 2i5, esitellään lk o 1m a n
t e e n ik ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Ensin saHitaan tkesikustelu 
asia;sta. Sen jä1keen tehdään P'äätös asian 
toisessa ki1sittelyssä päätettyjen Ja:kieihdo
tusten hyväksymisestä tai hylkäämmestä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

La!kiehdotukset hyväksytään siinä muo
dossa, kuin ne toisessa käsittelyssä päatet
tiin. 

Lakiehdotusten kolmas käsittely juliste
taan pääJttyneeksi. 

Asia on loppuun ikii;sitelty. 

4) Ehdotukset laiksi viran- ja toimenhalti
jain palkkausten vähentämisestä vuoden' 

1934 aikana. 

Yllämainitut lakiehdotukset sisältävä hal
lituksen esitys n :o 10 ja ed. Kestin y. m. 
lak. al. n :o 24, joita on valmistelevasti käsi
telty valtiovarainvaliokunnan mietinnössä 
n :o 9 ja suuren valiokunnan mietinnössä 
n :o 26, esitellään k o 1 m a n t e e n: k ä
s i tt e ly yn. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on, 
mitä tulee toisessa käsittelyssä päätetyn 
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lakiehdotuksen julistamiseen kiireelliseksi, 
suuren valiokunnan mietinnössä siitä esi
tetty eihdotus. Ensin sallitaan keskustelu 
:asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös la
kiehdotuksen julistamisesta kiireelliseksi. 
Siinä tapauksessa, että suuren valio
kunnan tätä koskeva ehdotus hyväk
sytään, päätetään lakiehdotuksen hyväJk
symisestä tai hylkäämisestä, mutta jos 
'ehdotus lakiehdotuksen julistamisesta kii
reelliseksi hylätään, on päätös tehtävä 
lakiehdotuksen jättämisestä lepäämään 
~nsimmäisiin vaalien jäljestä pidettäviin 
varsinaisiin valtiopäiviin tai sen hyl
käämisestä. Lopuksi tehdään päätös ed. 
Kestin y. m. lakialoitteeseen sisältyvästä 
lakiehdotuksesta. Keskustelun kuluessa on 
-esitettävä kaikki ehdotukset, jotka asiassa 
halutaan tehdä. 

:Menettelytapa hyväksytään. 

!Keskustelu: 

Ed. S e r g e l i u s: Vid andra behand
lingen av befattningshavarnas löner avvi
sade riksdagens majoritet varje förslag till 
minslrning av den extra lbeskattning som 
rltatstjänstemännen fortfarande skola åväl
vas ·enligt stats- och stora utskottets anrvis
ning. Även ett ur budgetsynpunkt så an
språkslöst försla;g, som erfordrar endast en 
inkomstökning av 3 milj. finska mark, blev 
förkastat. Redan i statens eget intresse är 
det av vikt att större lättnad i lönebeskatt
ningen fås till stånd än i det förslag, som 
-enligt mitt förmenande är obilligt och orätt
vist. Jag ser mig därför tvungen att till
cgripa den enda fra.mkomliga väg för att få 
det:ta förslag avböjt och därmed bereda möj
lighet till en annan och bättre lösning av 
tjänstemännens lönefråga, varför jag, herr 
talman, motsätter mig brådskande behand
ling av detta ärende. 

Ed. von B o r n: För min del är jag också 
beredd att medverka till förkastande av det 
föreliggande lagförslaget. Det är visserli
gen enligt min tanke på visst sätt bättre än 
regeringens proposition, då det giver ut
tryck åt en riktig tendens, nämligen den, 
att bördan för alla tjänstemän såvitt möjligt 
bör i någon mån ·lättas. Men mig synes 
i varje fall, att den lindring med endast 1 % 

som nu bjudes de gifta tjänstemännen -
det är ändå den gruppen, som närmast bör 
komma ifråga - a,tt den är alldeles otill
räcklig. Jag anser, att det därför är klo
kare, att förslaget nu förkastas. Och jag 
·emotser, ifall förslaget förfaller, att regerin
gen omedelbart kommer med ny proposi
tion, som bygger på en sammanjämlrning av 
den tidigare propositionen och det nu före
liggande förslaget. 

Ed. T a r k k a n e n: Minä odotin, kun 
keskustelu alkoi käydä loppuun, että raha
ministeri olisi käyttänyt puheenvuoron huo
mauttaakseen, kuinka mahdottomia ovat ne 
toimenpiteet, jotka edellisessä lausunnossa 
on täällä esitetty, sitäkin suuremmalla 
syyllä, kos'k:a ministmi on valtiovarainvalio
kunnassa ollut huolehtimassa menoarvion 
raQmnteen muodostumisesta sellaiseksi,, että 
se v.oitaisiin saada tasapainoiseksi. Tästä 
laista suurelta osalta riippuu, millä tavalla 
tulo- ja menoarvio voidaan saada siten 
hoidetuksi, että se valtakunnan kannalta 
todellakin on sellainen, että se kestää ul
koisenkin arvostelun; minä siis toivoisin 
että arvoisa herra valtiovarainministeri 
lnwma11ttaisi siitä, kuinka mahdotonta on 
tällaisten ehdotusten kautta nyt mennä tulo
ja menoarviota vaarantamaan. 

Apulaisvaltiovarainministeri W i t t i n g: 
Herra puhemies! Koska minulta on ky
sytty hallituksen mieltä tässä asiassa, niin 
saanen toistaa, että palkkojen vähentämi
sestä aiheutuva tulo hallituksen mielestä on 
välttämätön sen suuruisena kuin hallitus 
esityksessään on ehdottanut. Tämä tulo 
tarvitaan, jotta tulo- ja menoarviorahas
tossa vuoden 19'32 vajaus saataisiin peite
tyksi. Hallituksen mielipide siitä, miten 
kyseessäoleva asia olisi järjestettävä, on 
tuotu ilmi sekä asian ensimmäisessä että 
sen toisessa käsittelyssä. Niin muodostet
tuna kuin lakiehdotus on tullut kolmanteen 
käsittelyyn, tuottaa se helpotuksia vaikka
kin pieniä, nykyiseen järjestelmään verrat
tuna, kaikille viran- ja toimenhaitijoille ja 
vapauttaa palkan vähennyksestä suurem
man määrän pienipalkkaisia. Mutta sitä 
tosiseikkaa, jonka hallitus monesti on to
dennut nimittäin, että elatusvelvollisilla 
palkkauksen vähennys on vaikeammin kan
nettavissa, ei lakiehdotuksessa riittävästi 
oteta huomioon, ollen elatusvelvollisille 
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myönnetty helpotus niin vähäinen, ettei 
"siitä ole sanottavaa käytännöllistä hyötyä. 
Jos toisen käsittelyn tulos hyväksytään, 
hallitus, koska esilläoleva tulo on tarpeelli
nen, vaikka ei niin suurena kuin lakiehdo
tus tarjoaa, ei tule vastustamaan lakiehdo
tuksen vahvistamista. Jos taas lakiehdotusta 
~i tässä kolmannessa käsittelyssä hyväksytä, 
niin on silloin tällaisen tulon välttämättö
myyden takia otettava harkittavaksi, eikö 
asiasta ole annettava uutta esitystä, missä, 
mikäli hallituksen mielestä on mahdollista, 
tultaneen sovittamaan yhteen eduskunnassa 
ilmenneitä ja hallituksen kannattamia nä:kö
lmhtia. 

Ed. Moilanen: Kun minä puolestani 
katson velvollisuudekseni äänestää tämän 
lakiehdotuksen kiireellisyyttä vastaan, niin 
teen sen siitä syystä, että valtiovarainvalio
kunnan ja suuren valiokunnan mietinnöt 
eivät tuota tyydyttävää ratkaisua virka
miesten palkkakys;ymykselle tällä hetkellä. 
Valtiovarainvaliokunnan ehdotus tosin mer
kitsee sitä, että virkamiesten palkkojen ny
kyisiä vähennyksiä ei aij'ota jättää pysy
viksi, mutta entiselleen paluutie näyttää 
kovin ohdakkeiselta ja pitkältä, kun liik
keelle ehdotetaan lä:hdettäväksi vain 1 ja 
2 %:n voimalla. Kun minun mielestäni 
valtiotalouden tila tekee mahdolliseksi pi
temmän askeleen ottamisen virkamiesten 
palkkojen palauttamiseksi entiselleen kuin 
mitä valtiovarainvaliokunta ja suuri valio
kunta ovat ehdottaneet, niin minä kanna
tan sitä ehdotusta, jonka ed. Sergelius on 
tehnyt. Minä asetun tälle kannalle sillä 
edellytyksellä, että hallitus antaa eduskun
nalle virkamiesten palkkauskysymyksestä 
uuden esityksen, jossa Ofr otettu huomioon 
niitä näkökohtia, joita jo valtiovarainvalio
kunnassa esitettiin asiaa käsiteltäessä, sekä 
mahdollisesti myöskin niitä näkökohtia, 
joita sen lisäksi on täällä eduskunnassa 
esitetty. 

Ed. Colliander: Då man på annan 
väg icke kan åstadkomma rättvisa åt 
tjänstemännen, ser jag ingen annan utväg 
än att ansluta mig till rdm. Sergelius för
slag. Herr finansministerns yttrande styr
ker också min övertygelse därom att man 
på denna väg kan åstadkomma åtminstone 
nå.gon förbättring i tjänstemännens läge. 

Ed. Le i w o: Kun tämä lakiehdotus siinä 
muodossa, jossa se toisessa käsittelyssä on 
tullut hyväksytyksi, ei tee valtion viran
ja toimenhaitijoille oikeutta ja kohtuutta, 
ja kun olen tullut siihen käsitykseen, että 
tällainen epäoikeudenmukaisuus viran- ja 
toimenhaltijoita kohtaan ei ole tällä kertaa 
valtiovarain kannaltakaan välttämätöntä, 
olen, vaikkakin epäröiden, päättänyt jo en
nakolta äänestää lakiehdotuksen kiireelli
seksi julistamista vastaan. Nyt teen sen 
paljon keveämmällä mielellä, kun on ilmoi
tettu, että hallitus todennäköisesti tulee 
tässä asiassa antamaan uuden esityksen, 
joka ottaa huomioon asian käsitelyssä il
menneet eri ajatustavat. 

Ed. B r y g g a r i: En olisi odottanut, 
että ed. Sergelius valtion viran- ja toimen
haltijoiden edun nimessä ilmoittaa lähte
vänsä vastustamaan lain kiireellisyyttä. 
Vielä vähemmin oli odotettavissa, että halli
tus miltei avomielin, avosylin ottaa vastaan 
tämmöisen ilmoituksen ilmoittamalla, että 
valtion talousaryio ei joudu vaikeuksiin 
asian hoitamisessa, ja että kohta sen jäl
keen tullaan antamaan uusi esitys. 

Onko arv. edustaja :Sergelius ottanut 
huomioon, minkä vaikutuksen tekee valta
vassa enemmistössä Suomen kansaa tällä 
kertaa tämänlaatuinen teko, että se järjes
tely, jonka valtiovarainvaliokunta ja edus
kunnan suuri enemmistö on pitänyt oikeana 
tässä asiassa, vieläpä usea edustaja on tin
kinyt itsensä kanssa ja järjestänyt virka
miesten palkkausolot paremmalle pohjalle, 
mitä yleinen kansan elintaso tällä kertaa 
edellyttäisi. Tämä palkkausolojen järjestely 
tahdotaan nyt estää. Hallitus nähtävästi 
pyrkii siihen, että se tahtoo hankkia itsel
leen ainoastaan äärimmäisen oikeiston taak
sensa. En tiedä, olisiko eduksi, jos hal
litus kysyisi Suomen kansalta äänestyksen 
kautta, miten se tahtoo tämän asian rat
kaista. Edistyspuolue on kerran tämän 
asian vedonnut kansaan, ja mielestäni se 
vastaus, jonka kansa antoi, pitäisi olla sen 
muistossa. 

Täällä on sanottu, että valtion viran- ja 
toimenhaltijat ainoastaan siten saavat oi
keutta, kun annetaan palkkalain mukaiset 
palkat. Minun on huomautettava, että onko 
veronmaksajilla ainoastaan velvollisuutta, 
mutta ei 'Oikeutta koskaan tässä maassa. 
Kun talousarvio oli lähetekeskusteluss~, il-
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moitti ministeri Koskenmaa, että valtion 
ylimääräisissä töissä koko maassa oli keski
palkka tammikuussa 2e: 28 markkaa, helmi
kuussa 25: 32 ja maaliskuussa 2'6: 5·1 ja 
varatöissä tammikuussa 22: 61, helmikuussa 
24: 24, maaliskuussa 2•5: 62. Työläisten pal
kat ovat miltei samassa tasossa tälläkin 
kertaa. Siinä ei ole tapahtunut mitään 
vääryyttä, jos työläinen ja hänen perheensä 
on aliravittuna, jos työläisen perhettä, joka 
näin alhaista palkkaa saa, täytyy avustaa 
kunnan köyhäinhoidon avustuksella ja kun
nan muiden jäsenten täytyy maksaa val
tion velvollisuuden, palkkavelvollisuuden 
täyttämisen tälle työläiselle. Eiköhän olisi 
oikeampaa, että tässä maassa annettaisiin 
oikeutta muillekin, eikä valtion virkamie
hille. Näillä toimenpiteillä, jos kerran il
moitettu esitys tulee täällä päätökseksi, että 
lakia ei hyväksytä kiireelliseksi, virkamie
het hakevat itsellensä vastustajia tarpeetto
masti (Vasemmalta: Oikein ! ) . 

Minä toivoisin viimeiseen saakka, että 
niissä piireissä, jotka nyt ajattelevat ·vastus
taa lain kiireellisyyttä, muistettaisiin, missä 
asemassa tällä kertaa on Suomen maan
viljelijä, Suomen palkkatyöläinen. Siellä 
odotetaan oikeutta eduskunnalta, miksi sitä 
ei anneta. Ei ole lähdettävä tässä silmät 
ummessa ainoastaan yhdelle ryhmälle jär
jestämään hyvinvointia. Tulee muistaa, 
että virkamiesten palkoista tässä on kysy
mys, ainoastaan peruspalkoista. Ikälisät an
netaan vähentämättöminä samoin perhelisät 
(Eduskunnasta: Vääriä tietoja!), samoin 
eläkeoikeudet. Minä olen sitä mieltä, että 
valtiovarainvaliokunnan mietinnön mukai
sena olisi lain kiireellisyys ja myöskin sen 
lopullinen hyväksyminen tässä eduskun
nassa hyväksyttävä, jos tahdotaan yhteis
kunnallinen rauha säilyttää. 

Ed. Linkomies: Minäkin ilmoitan 
äänestäväni lain kiireelliseksi julistamista 
vastaan, koska se siinä muodossa kuin se 
toisessa käsittelyssä hyväksyttiin, asettaa 
virkamiehet sellaisen erikoisverotuksen alai
siksi joka varsinkin perheellisten virkamies
ten kohdalta nykyoloissa on kohtuuton. 
Näin tehdessäni edellytän, että hallitus an
taa asiassa uuden esityksen. 

Ed. Vi r!kikun.en: Hetra puhem.i:€!S! 
Mi.nä.k:in olen sitä mieltä., että Ja:lcielhdotulk
sen !kiiroci1iseksi julistamista on va.stustet-

tava (Keslkusta:sta: Olh.o!). Minulla olisi: 
ollut paik!ko näin telhdä ilmankin a[>ulais
vrultiovarainnnin•isterin ilmoitusta. Mutta; 
sen kuultuani olen Y'hli enemmän va'l'IIJli$.. 
tunut kannanottoni oikeutuksesta. Ed. 
Brygga:ri on ai1van syyttä täällä ikiivaill1UJt. 
Kyllä eduskunta teikee maalllviljeilijäin ja 
työväen puolesta lkaiiken, minikä se voipi, 
eikä ed. Bryggari ynseää mielialarunsa ~ 
krumiehiä vastaan pruranna si1lä tavoin, että 
!hän eduskunnan puhujalava;,lta esittää vää
riä tietoja (Vasemmalta: Mitä se on ~ 
ny.t työväestöHe?). Maan viran.- ja toimen
haltijoil,ta on Jmhtena viimeisenä vuotena
v<aadittu virkamiehille ,raskasta ylimä.älrämtii 
verotn:sta. Sen ovat virrlkamiooet !kuitenkittt 
nurlrumatta suorittaneet, koska se vailtion 
taloudellisen a;,hdingon taikia on ollut 1Vält
täimä1töntä. Mutta eduskunta on jo ensi 
kenran säätäessään tämän ylilmä:äriiisen ve
ron nimenomaa:n va'kluuttanut, että vero
tus :on tilapäinen j,a poistetaait,, niin pia:n 
kuin se suinkin on maih:doollista (KeSkus
taSta: Ei ole vielä ma!hdoillista !) . Hallitu,s. 
on esityksessään katsonut, että eduskunta 
nyt valtiovarain tilan parantumisen talk:ia 
on tilaisuudessa poistamaan suunnmeen 
puol'et virkamiehiä rasittavasta ylilmääJräi
sestä verotuksesta (V &semmalta: Eilpiis ty.ö
läisiltä !) . Mutta valtiQIVarainvaliolkunta on 
kiristänyt 'hallituksen ehdotusta virkamie
hille epäedullisemmaksi. Minä olen vastoin 
joitakin edellisiä puhujia sitä mieltä, että 
hamtuksen esitys on virkamiehille edulli
sempi kuin valtiovarainvaliokunnan ehdo
tus. Valiokuntakin periaatteellisesti tun
nustaa, että virkamiesten ylimääräinen ve
rotus ei voi jäädä pysyväiseksi (Eduskun
nasta: Ei se mitään veroa ole!). Minä mai
nitsen tämän siitä syystä, että lrumminkin 
eräistä täällä tässä asirussa aikaisemmin an
netuista lausunnoista on kuultanut esiin se
kin ajatus, että tämä virkamiesten ylimää
räinen rasitus olisi tehtävä pysyväisaksi. 
Tätä virkamiehiä vastaan huokuvaa ynseätä. 
mieltä on pahoiteltava. Valiokunnan kanta. 
ei ole oikeudenmukainen eikä se käsittääk
seni myöskään ale eduskunnan arvon mu
kainen, sillä eduskunnan tulee pysyä aikai
semmissa lausunnoissaan ja sen tulee pitää 
kiinni sitoumuksistaan. Virkamiesten on 
nyt saatava se hyvitys, jon:ka hallitus on 
niille ehdottanut. Edustajain tietoon on 
viime viikkoina ja päivinä saatettu ne vai
keat ja tuskalliset taloudelliset olot, joissa 
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,tätä nykyä erityisesti vähäväkisten valtion 
viran- ja toimenhaltijain keskuudessa on 
pa~kko suurin vaikeuksin elää. Nämä suuret 
ja suurimmat joukot valtion viran- ja toi
menhaltijoita samoinkuin kyllä kaikkikin 
valtion virkamiehet, eivät voi käsittää sitä, 
että eduskunta !heitä tahtoisi yhä vielä ra
sittaa enemmän, kuin mitä välttämätöntä on. 
Ainakin tämä asia on sellainen, että olisi 
empimättä hyväksyttävä hallituksen esitys 
taikka, jos hallitus siinä katsoo mahdolli
-seksi tehdä joitakin muutoksia aikaisempaan 
ehdotukseensa, niin kyllä tässä asiassa hal
litus on se, jonka on johdettava eduskun
taa eikä päinvastoin. 

Sen nojalla, mitä olen tässä esittänyt, 
vastustan lakiehdotuksen kiireelliseksi julis
tamista. 

Ed. T a r k k a n ·en: Pyytäisin huomaut
taa siitä, että eduskunta ei ole toisessa lu
kemisessa tehnyt päätöstä niin horjuvalla 
tavalla, ettei olisi tahtonut syventyä näi
hin kysymyksiin siltä pohjalta, että olisi 
tietoisena päätöksensä täällä toimeenpannut. 
Niinollen minä totean, että uuden esityksen 
kautta asia ei voi toiseksi muuttua kuin 
mitä nyt esillä oleva esitys sisältää (Ed. 
Lohi: Oikein!). Tuntuu omituiselta, että 
hallitus tässä vaiheessa alkaa tarjota näitä 
uudistusoppejaan, jotka täällä on jo monta 
kertaa ennenkin ollut arvostelun alaisena 
ja joka eräällä tavalla osoittaa hallituksen 
heikkoutta. Nyt kun tarkastelee eilistä 
keskustelua ja niitä vastauksia, joissa tuo
tiin esille välikysymyskeskustelussa se an
kara sävy, mitä \hallituksen taholta silloin 
oooitettiin, oli !hyvin kummastuttavaa niille 
piireille, jotka koettivat •tuoda yleisen ta
loudellisen elämän varjopuolia esille. Nyt 
tänä päivänä esitellään hallituksen ta.holta 
toisenlaista menettelytapaa ja aivan saman
laisissa rinnastettavissa asioissa kuin mistä 
viime yönä oli puhe, jotenka •tämän asian 
tahdon tässä esille tuoda osoitukseksi, mi
hinkä suuntaan hallituksen toimenpiteet 
~vat kallistumassa ja millä tavalla yhteisen 
kansan asiaa sillä taholla tahdotaan harras
taa. Tämä asia on ~ällä kertaa hallituksen 
taholta esitetty keskustelun alaiseksi. Kes
kustelu ei ainakaan yhdistä virkamiesten ja 
maaseutuväestön keskinäisiä suhteita, vaan 
päinvastoin tästä voi muodostua ikävä risti
riita, joka ei ·olisi ollut toivottavaa. Minä 
valitan hallituksen menettelyä tässä asiassa. 

Ed. V e h k a o j a: Kuunnellassani herra 
wpulaisvaltiovarainministerin lausuntoa, il
meni siitä, että hallitus toivoo nyt tämän 
lain hylkäämista. Tämä ei ole kyllä mitään 
uutta nykyiseltä hallitukselta, sillä mel
keinpä jokainen iaki, jonka halli·tus on esit
tänyt ja eduskunta on saanut sen siihen 
pisteeseen, että se on kolmannessa !käsitte
lyssä ollut, ainakin tärkeimpiin lakeihin 
nähden, hallitus on ilmoi•ttanut, että kyllä 
eduskunta voi tämän lain hylätä, !he tule
vat antamaan uuden esityksen. Niin on 
käynyt ennenkin ja näyttää siltä, että edus
kunta siinä toivossa, että virkamiesten pal
kat tulisivat kohotetuiksi, nytkin asettuu 
hylkäämään tä,män lakiehdotuksen. Minä 
toivon, niin turha toivo kuin se on esittää
kin, että silloin, jos tämä esitys tulee hylä
tyksi, hallitus ottaisi 1tosiolot huomioonsa 
maamme elintasossa ja päinvastoin alentaisi 
tuntuvasti virkamiesten palkkoja, ainakin 
korkeimmasta päästä, kuin mitä tässä esi
tyksessä on ehdotettu. Silloin ne tulisivat 
vähän suhteellisemmiksi maatalousväestön 
elintasoon ja työväestön elintasoon nähden. 

Ed. R ä i s ä n e n: Työmiesten palkat ovat 
a:l.entuneet yleensä 2{}-50% :Ha, enemmän
kin sanotaan joskus näiden alennusten dl
leen. Näin suuri on se ,erikoisvero", joka 
näinä vuosina on asetettu työläisten kan
nettavaksi. Talonpoikien tulot ovat niin
ikään viime vuosina alentuneet !kokonaan 
toisella tavalla kuin 4 ja 8% :lla. Niitäkin 
kohdannut ,erikoisvero" on monta kertaa 
suurempi kuin se, jota pari vuotta on nyt 
virhmiehiltä kannettu. Ja minkä tähden 
ovat virkamiehet joutuneet tämän ,erikois
veron", niinkuin he sanovat - me taval
liset kansaiaiset sanoisimme pienen palkan
alennuksen - aJlaisiksi? Siksi tietysti, että 
yhteiskunnalla, kansalla, ei ole ollut maksaa 
enempää. On ollut tav&ttomia rvaikeuksia 
budjetin lukkoon saamiseksi. 

Eivätkä ainoastaan työläiset ja nmanvil
jelysväestö, mutta myöskin yksityisillä toi
mialoilla työskentelevät palkannauttijat 
ovat viime vuosina saaneet paikoistaan me
nettää paljon huomattavampia prosentteja 
kuin virkamiehet. Ja kuinka vähän se 
näyttääikään korkeammalla olevia herroja 
koskevan? Eilen on Suomen Pankin joh
taja Ryti pitänyt esite'lmän, josta täällä 
viime yönä mainittiin, esitelmän, jossa hän 
on m. m. lausunut: , Sivuuttamalla - - ko-
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konaan kysymyksen siitä, onko joillakin 
toimialoilla ajoittain painettu työpa'lkat 
liian alhaisiksi ja kotimaisten raruka-ainei
den .hinnat liian mataliksi, tahdon erikoi
sesti alleviivata sitä, että 1perustava merki
tys talouselämämme virkistymisel'le on ol
lut ja tulee olemaan sillä seikal~a, että ta
loustoimintamme useimmilla aloilla on taas 
saatu kannattavaksi.'' Näin kylmästi sivuu
tetaan työmiesten ja talonpoikien ahdinko. 

Minä toivon, että te, virkamiesedustajat 
ja virkamiespiirien kannattajat, ette tässä 
äänestyksessä sittenkään saa estetyksi kii
reellisyyttä. Jos te sen saatte, niin te otatte 
silloin raskaan sivee:llisen edesvastuun kan
nettavaksenne. Ja minä olen ihan varma, 
että kun se uusi esitys hallituksesta sitten 
tulee, niin te ette saa täällä siitä niin hy
vää kuin miksi tämä on nyt eduskunnassa 
tullut (Ed. Simojoki: Paljonko Sasulta on 
alennettu?). On ainakin enemmän otettu 
pois kuin 4 prosenttia ! 

Ed. Kivi s a l o: :Minä toivon, että tämä 
pitkä riita tästä asiasta jo 'loppuisi, sillä 
ei ole ollut tosiaankaan eduskunnan arvon 
mukaista, että tästä niin paljon riidellään. 
Se kyllä on, vastoin ed. Virkkusen esittä
mää ajatusta, eduskunnan arvon mukaista, 
että se hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä ehdotetut väliaikaiset alennuk
set. Sillä kun edustajat ovat omia palk
kioitaan alentaneet 12.5 %, niin ei sen voida 
väittää menetelleen ala-arvoisesti, jos se 
puolet taikka oikeastaan vähemmän kuin 
puolet tästä määrästä alentaa virkamiesten 
palkkoja. 

Mitä muuten asiaan tulee, niin minä en 
ole pienten palkkojen ystävä. Se aikaisem
min vallinnut teoria, jonka mukaan pienet 
palkat vaurastuttavat kansakunnan taloutta, 
on osoittautunut vääräksi. Se on nykyajan 
tuhoisimpia seikk{)ja, että palkkataso on 
yleensä niin alhainen kuin se on. :Minä en 
tahdo väittää, että suurin osa meidän virka
miehistämme suinkaan saisi liian korkeita 
palkkoja. Mutta Suomen kansan ikivanha 
oikeuskäsitys on, että kun maata kohtaa joku 
onnettomuus, niin sen tuottamat kärsimyk
set ja uhraukset koetetaan sälyttää kaik
kien kannettaviksi. Niinpä esim. ennen 
säädettiin papin palkkauksesta, että kun 
halla vei seurakuntalaisten viljan, niin pa
pilla ei ollut oikeutta vaatia jyväsaatavis
taan puhdasta viljaa, vaan hänen velvolli-

suutensa oli tyytyä siihen viljaan, mikä seu
rakuntalaisten mailla oli kasvanut (Ed. 
Komu : Kyllä ne nyt vaativat!). Silloin 
katsottiin palkan alennus oikeaksi tällaisessa 
muodossa ja palkan alennushan se tosi
asiassa oli, kun seurakunnan sielunpaimen 
ei saanut puhdasta viljaa palkkasaatavistaan 
(Ed. Räisänen: Virkkunen ei ollut pappina 
silloin!). 

Nyt on Suomen kansaa kohdannut useita 
hallavuosia niin ankaria, että ne voidaan 
hyvin verrata entisajan nälkävuosiin. Tästä 
hädästä onkin täällä laajasti puhuttu. On 
tapahtunut lukuisia kertoja, että perhe, 
jonka vanhemmat ja esivanhemmat monien 
sukupolvien aikana ovat asuneet samaa ta
loa ja kiintyneet siihen sydänjuuriaan 
myöten, ovat siitä sortuneet. Ja mitä tulee 
työväen kärsimyksiin, ovat ne niin järkyt
tävät, että ne voisivat puristaa kyyneleitä 
kalliosta. Usein saapuu työtön ja vainottu 
mies leivättömään kotiinsa sydän pakahtu
maisillaan ka1Jkeruudesta, niinkuin haavoi
tettu otus pakenee luolaansa lymytäkseen 
henkeänsä vaanivia petoja. Ja ainoastaan 
hän, joka tutkii syvyyden lähteet ja kuulee 
ihmissydänten äänettömät huokaukset, voisi 
tietää, mitä tälläkin hetkellä kymmenet tu
hannet ahdistetut tuntevat. Yhteiskunnan 
omatunto näyttää olevan kuuro avuttomien 
hätähuudoille ja mykässä hiljaisuudessa 
kärsitään Getsemanen tuskat. 

Kun näin on, ja kun lisäksi on huomat
tava, kuten valtiovarainministeri eilen sa
noi, etteivät valtiolle tulot putoa taivaasta, 
vaan ovat otettavat kansalaisten kukkaroista, 
ja tällä kertaa erityisesti perin ohuista kuk
karoista, niin on äsken mainitsemaani Suo
men kansan ikivanhaa oikeuskäsitystä nyt 
sovellutettava virkamiesten 'Palkkaukseen 
sillä tavalla kuin se tehdään valtiovarain
valiokunnan mietinnössä. Se tietää pientä 
koroitusta viime- ja tämänvuotisiin, mutta 
kuitenkin jää vähemmäksi kuin varsinaiset 
peruspalkat. 

Minä valitan, jos tämän lain kiireellisyys 
estetään. Pelkään pahoin, että uusi esitys 
ei täällä eduskunnassa tule sen paremmaksi, 
jos se sen jälkeen annetaan. 

Minä rohkenen uskoa suurimmasta osasta 
viran- ja toimenhaitijoista sitä, mitä ed. 
Wainio tämän asian toisessa käsittelyssä 
esitti, sanoessaan, että ne varmastikin tule
vat tekemään edelleenkin parhaansa maan 
hyväksi ja uhraamaan sille voimansa. Minä 
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uskon että suurin osa virkamiehiä käsittää 
ny~en ajan vakavuuden ja ahtauden ja 
tulee tyytymään esilläolevaan alennukseen. 
Niiden virkamiesten taas, jotka eivät tätä 
asiaa käsitä, velvollisuus on oppia se käsit
tämään. 

Ed. He 1 o: Jos tämän lain kiireellisyys 
nyt estetään, osoittaa se sellaista kevytmieli
syyttä ja välinpitämättömyyttä yleisistä 
eduista, jota ei ainakaan voisi odottaa nii
den piirien taholta, joiden nimessä lakia on 
vastustettu (Eduskunnasta: Oikein!). Se 
esoittaa sellaista edesvastuuttomuutta ja 
seikkailemista, jota epäilemättä muistetaan 
ja joka löydetään varmastikin edessä silloin, 
kun on kysymyksessä toteuttaa virkamies
ten oikeutettuja vaatimuksia. Valiokunta 
on pienentänyt virkamiesten palkan tilapäi
sestä vähenemisestä budjettiin saatavaa vält
tämätöntä erää niin pieneksi kuin mahdol
lista ja se on siitä määrästä, mihin tämä 
nykyään nousee, vähentänyt miltei 1

/ 3 • 

Tämä on myös se raja, mihin asti tämän 
tulon pienentämisessä voidaan mennä. Ja 
myöskin minä luulen, että itse asiassa edus
kunnan enemmistö olisi sillä kannalla, että 
tätä tilapäistä palkanvähennystä olisi päin
vastoin lisättävä siitä määrästä, minkä va
liokunta on mietintöönsä ottanut (Ed. Räi
sänen: Korkeammissa luokissa!). Minä en 
myöskään käsitä, mikä tulos voisi tulla siitä, 
että hallitus antaisi asiasta eduskunnalle 
uuden esityksen (Vasemmalta: Huonompi 
tulos!). Minä luulen, että tulos on huo
nompi, sillä eduskunnassa näyttää olevan 
varma enemmistö, joka asettuu tässä koh
den virkamiehiin nähden vielä epäedulli
semmalle kannalle, kuin mille valiokunnan 
enemmistö on asettunut. Kun täällä pal
jon puhutaan siitä, että on kysymyksessä 
erikoisvero, joka koskee virkamiehiä, niin 
minä huomautan lain vastustajille siitä, että 
todellakin tässä asiassa voidaan säätää myös 
budjettierikÖisvero, ja se voidaan saada toi
meen yksinkertaisella enemmistöllä (Edus
kunnasta: Oikein!). Se ei olisi mikään uusi 
vero. Ei ole kuin i10in 10 vuotta sitten, kun 
tässä maassa kannettiin virkamiehiltä sen
tanaaliveroa ja se vero on täydellisesti rin
nastettavissa nyt kysymyksessäolevaan ve
roon (Keskustasta: Niin on!). Jos eduskun
nan pieni enemmistö asettuu niin ymmärtä
mättömälle ja virkamiesten etua tosiasiassa 
vastustavalle kannalle, kuin täällä on mai-

nittu, niin, mikäli minä ymmarran, edus
kunnan enemmistön vastauksena tähän saat
taa olla se, että se esim. tilapäisesti uudis
taa 10 vuotta sitten voimassaolleen sento
naaliveron sellaisessa muodossa, että se tulo, 
mikä budjettiin on merkitty, saadaan sitä 
tietä kokoon. Ja tämä on täysin laillista 
menettelyä ja se on sellaista menettelyä, 
jota asiallisesti tässä tilanteessa voidaan hy
vin puolustaa. 

Ed. P i t k ä ne n: Täällä on jo hallituk
sen kannasta lausuneet useammat edelliset 
edustajat ja siitä minulla ei ole paljon sa
nomista. Totean vaan, että tämä hallitus 
rupeaa näyttämään yhä enemmän ,värik
käämmältä". Hallitus eilen oli julmana hä
tää kärsiviä vastaan, tänä päivänä se on 
lempeänä hätää kärsivien puolesta, vaikka 
hätää kärsivien välillä on niin suuri ero, 
ettei samana päivänä niistä voi puhua. Jos 
virkamiehet ja niiden asianajajat avoimin 
silmin katselevat, paljonko ne ovat saaneet 
näinä vuosina palkankoroitusta elintarpei
den hintojen halpuuden ja yleensä kaik
kien tavarain halpuuden sekä vuokrien hal
ventumisen muodossa, niin ei enää viitsisi 
puhua mistään erikoisverosta. Minä mie
lelläni kuulin ed. Helon esitystä, jolla ehkä 
vasemmisto ja maalaisliitto rupeaa pitä
mään kurissa ynseitä virkamiehiä ja niiden 
asianajajia. Mutta minulla olisi vielä li
sättävä, että meidän on keksittävä vielä yksi 
toinenkin asia. Kun tulee tulopuoli käsitel
täväksi, niin on välttämätöntä, että 25 % :lla 
omaisuusveroa koroitetaan niistä omaisuuk
sista, jotka menevät yli 100,000 markan 
(Vasemmalta: Oikein!). Ja tällä tavallaan
netaan sitten maksaa niiden, joilla on mah
dollisuus maksaa, eikä maksateta niillä, 
joille pitäisi apua antaa. 

Ed. von Born: Jag önskar endast med 
anledning av vad här från olika håll fram
hållits, bl. a. av rdm. Bryggari och också 
av rdm. Helo, få understryka, att det ju 
nu icke är fråga om, huruvida vi skola giva 
någonting åt tjänstemännen, utan huruvida 
vi skola låta bli att taga något av det, som 
är deras rätt. 

Apulaisvaltiovarainministeri W i t t i n g: 
Herra puhemies ! Minä luulisin että asialle 
olisi hyödyllisempää, jos otettaisiin asia 
tyynellä ja asiallisella tavalla (Eduskun-
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nasta: Ei voi ottaa!). Täällä nyt puhutaan 
verrattain kovalla äänellä ja otetaan tähän 
yhteyteen asioita, jotka eivät oikeastaan tä
hän kuulu. Mitä sellaisiin verotuksiin tu
lee, kuin senttonaali- j. n. e., niin tietysti 
teoreettinen mahdollisuus on, että niitä ote
taan käytäntöön, mutta muistakaamme, 
että meidän nykyinen tulo- ja omaisuusvero 
saatettiin voimaan juuri sentakia, että tah
dottiin saada koko valtakunnassa saman
lainen verotus kaikille kansalaisille. Sen
takia poistettiin kaikki erikoisverotukset, 
erityisesti ne jotka maaomistus maksoi. 

Mitä sitten tulee virkarrniehiin, niin ei pidä 
väheksyä sitä, että virkamiehet nyt kahtena 
vuotena ovat, - käytän nyt sitä sanaa, mitä 
herrat mieluummin kuulevat - ovat maksa
neet tämän palkkausvähennyksen. Se on 
kuitenkin ollut verrattain suuri lisä valtion 
tuloihin. Muistettakoon, että koko kansa
kunta maksaa 460 miljoonaa markkaa tulo
ja omaisuusveroa ja että virkamiehet ovat 
maksaneet 70 miljoonaa lisää; ne ovat myös 
maksaneet tulo- ja omaisuusveroa. Ja mitä 
virkamiesten erityiseen hyvään asemaan tu
lee, niin virkamiehet ovat eri luokissa. On 
virkamiehiä, joilla on hyvin pieni palkkaus 
ja niissä n. k. korkeammissa palkkausluo
kissa on suuri määrä virkamiehistä sellai
sia, jotka saavat 43 1

/ 2-48 tuhatta vuo
dessa. 48 tuhatta vuodessa saa sellainen 
virkamies, jolla on jo verrattain vastuun
alainen toimi. Täytyy asua kaupungissa, 
perhe elätettävänä, ja jos laskette, mitä itse 
asiassa saadaan, kun otetaan kunnallis- ja 
muut verot varteen, ja sitten vielä tämä 
palkanvähennys, niin se on noin 10(),-110 
mk. päivässä. Voidaan nyt tätä, 100 mark
kaa päivässä, verrata eräiden muiden tuloi
hin. Minä en esimerkkiä tahdo pitemmälle 
viedä. 

Sitten korkeimmat virkamiehet meidän 
maakunnassamme. Yksi kantaa 150,000 
markkaa vuodessa, oikeuskansleri, ja muut 
korkeintaan 100,000 markkaa. Minä voin 
sanoa, että ei minulla olisi hyvin vaikeaa 
tuoda tänne luettelo niistä toimihenkilöistä, 
jotka toimivat maataloudellisissa järjes
töissä ja joilla on enemmän kuin 100,000 
markkaa vuodessa, ja niitä taitaa olla sata
kuuta (Keskustasta: Ei ole virkamiehen 
muita etuja!). Niillä on ollut se etu, että 
näinä aikoina ei niiltä ole mitään palkan
vähennystä tehty (Keskustasta: On!). Niin 
minulle on kerrottu. 

------

Sitten minä palaan siihen asiaan, että sa
notaan, että hallitus aina viime hetkellå tuo 
esille ajatuksensa ja koettaa silloin kaiken
laisilla tavoilla saada tahtonsa läpi. Kyllä 
tämä nyt on viimeinen hetki, kun minä 
täällä puhun, mutta minä satuin puhumaan 
- siitä on noin 2 viikkoa - valtiovarain
valiokunnassa tästä, ensimmäisessä käsitte
lyssä, suuressa valiokunnassa, toisessa kä
sittelyssä ja nyt; että mikä se viime hetki 
on, jolloin hallituksen ajatus tulee esille. 

Sitten lopuksi, täällä ei ole tuotu muuta 
kuin hallituksen mielipide esille. Ei ole 
totta, jos sanotaan, että hallitus on lausu
nut mitään toivomusta. Hallitus on selvästi 
sanonut kysymyksestä, miten hallitus tulee 
menettelemään, jos eduskunta hyväksyy 
lakiehdotuksen, silloin hallitus katsoo, ettei 
hallitus voi vastustaa sen vahvistamista, -
ja miten hallitus tulee menettelemään, jos 
eduskunta hylkää lakiehdotuksen. Ja näh
tävästi hallituksella ei ole mahdollisuutta 
painaa niihin 200 nappiin, joihin kohta pai
netaan. Se on eduskunnan asia. 

Ed. II on k a: Minä en voi käsittää sitä, 
että sille kiihkolle, jolla täällä vasemmiston 
taholta on vastustettu tätä virkamiehistölle 
myönncttäväksi ehdotettua verohelpotusta, 
olisi minkäänlaista asiallista syytä. Täällä 
on hallituksen taholta ja muualtakin va
kuutettu, että meidän valtiotaloutemme ky
kenee kestämään sen vähennyksen virka
miesten palkkojen alennukseen, jota halli
tus on ehdottanut, enkä minä voi ymmär
tää, että näin ollen siitä olisi vähäväkisille
kään mitään vahinkoa, jos virkamiesten 
asemaa tällä kertaa näin parannetaan ja 
sitä poikkeusasemaa lievennetään, jossa he 
ovat olleet. Jopa täytyy myöntää, että 
meidän kansantaloutemme kannalta virka
miesten ostokyvyn kohottaminen ei voi olla 
muuta kuin terveellistä ja toivottavaa. On
han selvää, että virkamiehet kuuluvat sii
hen kansanluokkaan, joiden ostokyky enem
män kuin monien muiden vaikuttaa itse 
talouselämään. Jos virkamiehet pakotetaan 
äärimmäiseen säästäväisyyteen, äärimmäi
siin kieltäymyksiin, jos heidät pakotetaan 
olemaan esim. ilman kotiapulaista, toisin 
sanoen jos heidät pakotetaan luopumaan 
sellaisista asioista, jotka terveiden olojen 
vallitessa ovat oikean talouselämän edelly
tyksiä, niin eihän siitä voi olla mitään 
muuta kuin vahinkoa. En varsinkaan ym-
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märrä niiden maanviljelijäin asennetta, 
jotka tätä pientä helpotusta nyt vastusta
vat. Jos jotkut niin maanviljelijäthän 
siitä hyötyvät, että virkamiehet kykenevät 
paremmin perheensä ravitsemaan, enemmän 
tuotteita ostamaan. 

Täällä on myöskin joku puhuja mainin
nut, että virkamiehet epäilemättä edelleen
kin, v~aikkeivät tätä helpotusta saisi, tule
vat uskollisesti työtä tekemään. En minä
kään tätä suinkaan epäile, mutta minä olen 
vakuutettu siitä, että se mieliala, jolla 
nämä virkamiehet työtä tekevät, se sitten
kin paljon sen työn tehoon vaikuttaa. Jos 
virkamiehet vuoaesta vuoteen saavat tun
tea olevansa tuollaisen painostuksen alai
sina ja lisäksi jos he vuodesta vuoteen saa
vat velan päälle ottaa velkaa ja hankkia 
itsellensä, mistä suinkin saavat, lisäansiota, 
ei sekään voi mitenkään heidän työnsä te
hoa edistää. Erikoisen epämieluisalta ja 
niin sanoakseni epäloogilliselta tuntuu se, 
kun henkilöt, jotka varmasti itse ovat pal
jon paremmassa asemassa ja nauttivat mo
ninkertaisia tu1oja verrattuna virkamiesten 
enemmistöön, kun he täällä suurella kiih
kolla puhuvat virkamiesten verohelpotusta 
vastaan. Sellainen ei suinka:an tunnu va
kuuttavalta, vaan päinvastoin täytyy sa
noa, että tämmöinen kysymys otetaan 
täällä agitatsioni-välineeksi. Minä en mi
tenkään tahdo myötävaikuttaa siihen, että 
tätä asiaa kiihkolla käsitellään, minä päin
vastoin toivoisin, että kaikki kykenisivät 
ottamaan sen asialliselta kannalta eivätkä 
myöskään syyttäisi niitä, jotka nyt toivo
vat, että hallitus S'aisi antaa tässä asiassa 
uuden esityksen, mistään kevytmielisyy
destä. Olen vakuutettu siitä, että vaikka 
virkamiehet tässä asiassa ajavatkin omaa 
asiaansa, he samalla ajavat myöskin koko 
maan etua. 

Ed. Sergeliu s: Ed. Bryggari esiin
tyi täällä toiselta puhujalavalta virheeni
sillä tiedoilla. Minä en usko kumminkaan, 
että se oli huonossa tahdossa, mutta tietä~ 
mättömyydestä osaksi ja osaksi kevytmieli
syydestä väittäessään, että ainoastaan pe
ruspalkat joutuvat vceronalaisiksi. Mutta 
1 §:ssä, jos ed. Bryggari olisi viitsinyt sen 
verran lukea esitystä, sanot,aan nimen
omaan, että veronalaisiksi joutuu sekä pe
ruspalkka, palkka, pai'kalliskoroitus, ikä-

lisä, virantoimituspalk!kio, mieskdhtainen 
palkkauksen lisä tai muu lisäpalkkio. 
Näin on asianlaita. Kun ed. Bryggari ky
syi minulta, olenko -ottanut huomioon, minkä 
vaikutuksen päätös tämän lai,n hylkäämi
sestä elikkä sen jättämisestä yli vaalien 
tekisi kansaan, niin minä tahdon vas
tata siihen, että jos sanomalehdissä kansaa 
valaistaan niinkuin valaista pitää eikä vir
heellisillä tiedoilla, niin silloin kansa kyllä 
toimenpiteen ymmärtää. Minä tahdon ly
hyesti vieläkin toistaa sen, minkä minä 
mainitsin asian ensimmäisessä käsittelyssä. 
Ensinnä n e t t o l i s ä y s hallituksen bud
jettiin valtiovarainvaliokunnan mietinnön 
mukaan on 29 miljoonaa ja ylijäämä siis, 
jota valtiovarainvaliokunta ei ole käyttä
n!yt, on 9 mi,ljoonaa. Näi·n ollen jos hal
lituksen esitys toteutettaisiin, ei tarvit
taisi lisätuloja muuta kuin 6 miljoonaa. 
Jos nyt hallitus parantrua, niinkuin minä 
ainakin toivon, valtiovarainvaliokunnan ja 
suuren valiokunnan hyväksymän mietin
nön, niin tämä ei tiedä sen verrankaan li
säystä. Näin ollen on kaikista uhkauksista 
huolimatta täysin perusteltu menettelytapa 
jättää tämä laki lepäämään yli vaalien ja 
toivon, että ne, jotka vastustavat tämän 
yli vaalien jättämistä, että ne ainakin sa
nomalehdistössänsä antaisivat oikeita eikä 
vi11heellisiä tietoja asian käsittelystä edus
kunnassa. 

Ed. Pennanen: Minäkin kuulun nii
hin, ed. Räisäsen sanontaa käyttääkseni, 
virkamieskunnan, eikä ainoastaan virkamie
histön, mutta myöskin toimenhaltijain puo
lustajiin, jotka ovat asian aikaisemmassa 
käsittelyssä puolustaneet pääasiallisesti hal
lituksen esitystä. Niin tein suuressa valio
kunnassa ja koetin vielä omalta vähäiseltä 
osaltani, kun hallituksen esitys semmoise
naan ei kelvannut valiokunnalle, tehdä val
tiovarainvaliokunnan ehdotukseen korjauk
sia viran- ja toimenhaltijain hyväksi. Kun 
nyt kumminkin asia on sillä asteella, ettei 
ole kysymys muusta 1kuin tämän lakiesityk
sen hyväksymisestä tai hylkäämisestä, niin 
minä en voi yhtyä kiireellisyyttä vastusta
maan. Tämän minä teen siitä syystä, ettei 
minulla ole vähintäkään luottamusta siihen, 
että jos hallitus antaakin uuden esityksen, 
niinkuin hallituksen kai olisi annettava, 
eduskunta tämän paremmin kohtelisi uut
takaan esitystä. 

143 
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V altiovarainval1okunnan mietintöön on 
liitetty kaksikin vastalausetta, jotka molem
mat ovat vi:van- ja toimenhaitijoille epä
edullisempia ikuin valiokunnan ehdotus. 
Näin ollen arvelen, että jos nyt lakiehdo
tuksen kiireellisyys estetään, joudutaan vi
ran- ja toimenhaltijain kannalta katsoen 
ojasta allikkoon. Hallituksen puolelta on 
ilmoitettu, että tarvitaan kaikissa tapauk
sissa vähintään se 3•5 miljoonaa markkaa 
valtion palkkojen lyhennystä, jota hallituk
sen esitys tietäisi, 'budjetin täytteeksi, ja 
jonkunlainen uusi laki on saatava nähdäk
seni kumminkin sen tilalle, mikä tätä 
vuotta varten on olemassa. Näin ollen en 
puolestani näe muuta mahdollisuutta kuin 
koettaa saada laiksi tämä, mikä meillä nyt 
tässä esillä on. 

Ed. Kivioja: Minä luulen, ·että edus
tajat tulevaisuudessa, sitten kun tämä kes
kustelu on jäänyt muistojen joukkoon, ovat 
yksimielisiä siitä, että ed. Sergeliuksen ei 
olisi pitänyt aloittaa mitään keskustelua, 
vaan antaa tämän lain tulla kaikessa hil
jaisuudessa hyväksytyksi. Minä luulen, 
että ed. Sergeliuskin, saatuaan tarpeeksi 
perspektiiviä ajassa, on siitä yksimielinen. 
- Meillä on hallituksen esityksiä jo liikaa
kin ja asioita niin paljon, etteivät edusta
jat jouda ollenkaan nukkumaan. Ei siis 
tarvita enää mitään uutta esitystä, josta ei 
tule kuitenkaan kunnollista tässä kiireessä; 
jossa se on ·eduskunnan suorastaan unimie
lissään käsiteltävä! Ja mistä ed. Leiwo 
y. m. tietävät, että eduskunta tulisi teke
mään siitä esityksestä toisenlaisen lain~ 
Sama siitä tulee ja siis eduskunnalla teete
tään aivan turhaa työtä. Mutta minä tie
dän erään asian ja sanon sen tässä: 1929 
elokuun alussa silloinen valtiovarainminis
teri Relander lausui, että maan kantokyky 
varmasti kestää silloisen Mantereen halli
tuksen esittämän kovin suuren virkamies
ten palkankoroituksen. Jälempää on ylei
sesti myönnetty, että eduskunnan silloin 
myöntämä 10 milj. markan lisäys oli liikaa 
maan kantokyvylle. Kun nyt saman raha
ministerin apulainen ennustaa maan kanto
kyvystä hyvää, on se jälleen oleva pettä
mätön merkki siitä, että jälleen ollaan me
nossa entistä ahtaampia aikoja kohti, jol
loin valtion ohut kukkaro ei salli mitään 
lisämenoja. Tämä olisi myös budjetin me-

nopuolen käsittelyssä kaikkien koroituseh
dotusten tekijäin muistettava. 

Ed. Kuusisto: Minäkin puolestani 
valitan sitä, että lain vastustajat ovat tur
vautuneet sellaisiin äärimmäisiin keinoihin 
kuin lakiehdotuksen kiireellisyyden vastus
taminen on. Sen kyllä jaksaisi ymmärtää, 
jos virkamiesedustajat vastustaisivat lakia 
ilman, että ryhdyttäisiin sellaiseen jarru
tusmenetelmään, mitä sen kiireellisyyden 
vastustaminen on. Jos tässä nyt onnistu
taan nimittäin lain vastustamisessa, niin 
on helppo käsittää, mitä seuraa budjetin 
käsittelyn varrella. Hallituksen esitys vii
pyy ja me joudumme käsittelemään budje
tin menopuolta momentti momentilta ja 
siinä tulee käymään varmasti niin, että työ
määrärahoja ja työttömyysmäärärahoja 
yritetään vähentää; sellaisia yrityksiä teh
tiin jo valtiovarainvaliokunnassa monta 
kertaa. Nyt turvaudutaan varmasti budje
tin käsittelyn varrella siihen uudelleen, 
että saataisiin varoja, joilla virkamiehille 
nykyisestään koroitettuja palkkoja makset
taisiin. Minä pyydän huomauttaa, että 
vaikka vasemmisto on valmis yhtymään val
tiovarainvaliokunnan ehdotukseen, niin me 
emme tule suostumaan siihen, että työmää
rärahoista tullaan virkamiehille koroitet
tuja palkkoja ottamaan. Se pidettäköön 
budjetin käsittelyn varrella kaiken aikaa 
mielessä, jos lakiehdotus hylätään. 

Ed. Lohi: Minä pyysin puheenvuoron 
myös huomauttaakseni siitä, mihin johtaa 
tämä menettely, jos nyt täällä eduskunnan 
päätökseksi tulee, että kiireellisyys evättäi
siin tältä lakiehdotukselta. Täällä herra 
wpu}aisvaltiovarainministeri huomautti, että 
hallituksen käsitys on se, että hallitus kat
soo velvoHi:suudekseen antaa asiasta uuden 
esityksen. Mutta ollaaniko nyt todella va
kuutettuja siitä, että se suuri enemmistö 
eduskunnassa, joka on toisessa käsittelyssä 
muodon tälle laille nyt saanut aikaan, että 
se menee polvilleen ja on valmis hyväksy
mään sitten sen uuden hallituksen ehdo
tuksen. Minä pelkään, että nä~n ei käy. 
Ja näin ollen aivan todennäköisesti tullaan 
siihen, että tällä alalla ei saada mitään lain
säädäntöä aikaan. Seurauksena tästä on 
50 milj. markan vajaus meillä (Eduskun
nasta: 41 milj. markkaa!). Iso raha se on 
sekin. 
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Miten tämä vajaus täytetään, j'ätetäänkö 
aukko täyttämättä~ Miten valtion asioita 
silloin hoidetaan (Ed.. Hakkila: Omai
suusveroa koroitetaan!). 8e on yksi 
keino, että painetaan Suomen Pankin 
seteleitä ja sitä tietä kai päästään infla
tioon. Mutta minä luulen, että t'ämäkään 
tie ei ole mieluinen ainakaan niille, jotka 
nvt vastustavat tätä lakiehdotusta. Toinen 
ti.e on se, mihin vasemmistosta vä·l1huudwh
dus viittasi. Meillä on vielä käsittelemättä 
tehty aloite tulo- ja omaisuusveron väli
a~kaisesta koroittamisesta. Mutta minä 
tahtoisin kysyä: onkohan tämä tie sitten 
par·empi niiHe piireille, jotka nyt tahtoisi
vat estää tämän la:kiehdotuksen kiireelli
seksi. Sillä eiköhän tällaisina aikoina, 
jolloin vielä kaikki tuotantoelämä on ver
raten lamassa, etköhän tämäkin ole hyvin 
kaksiteräinen miekka ja ·eiköhän se kohdis
tuisi juuri ennen 'kaimkea niiden piirien 
kannettavaksi, jotka nyt tahtoisivat tehdä 
turhaksi tämän lakiehdotuksen. 

Eduskunnassa tapahtui kerran, että ei 
saatu aikaan sokeritullissa sitä muutosta, 
mikä oli vä:lttämätöntä budj·etin täytteeiksi 
ja tästä oli seuraus se, että valtiovarain
valiokunta ja eduskunta olivat pakotetut 
tilapäisesti kohottamaan omaisuusveron 
kaksinkertaiseksi. Tätä pidettiin hyvin va
litettavana sei'kkarra. Mutta minun silmis
säni häämöittää se mahdollisuus juuri tä
mänkin lakiehdotuksen raukeamis·en takia, 
sillä kyllä kai me kaikki ymmärrämme, että 
jos me aiomme kunnollisesti valtion asiat 
hoitaa, niin meidän ei auta menoarviota 
luoda sille pohjalle, että siinä jo on huo
mattava aukko sitä ·tehdessä. Kyllä meillä 
täytyy saada menoarvio tasapainoon. Ja 
minä epäilen, että menopuolella budjetissa 
ei ole mwhdoHista eduskumtassa saada sääs
töjä aikaan, jotta sitä tietä budjetti saa
taisiin tasapainoon. Kokemus entiseltä 
wjalta osoittaa sen, että eduskunnass'a usein 
on pytkinyt menopuoli paisumaan vielä 
siitä, mitä valtiovarainvaliokunta: on ehdot
tanut, ja se mahdollisuus on hyvin likellä 
nytkin. Ja silloin ollaan sellaisessa umpi
kujassa, että minä pelkään, niinkuin ed. 
Pennanen, mi'hin tällä tiellä joudutaan, kun 
pieni vähemmistö eduskunnassa hallituksen 
suosiollisella avulla tahtoo terrorisoida 
eduskunnan, että va.Jtion talousarvio jäte
tään tuuliajolle. 

Ed. S y r j ä ne n: Kun 10n kysymys va·l
tion viran- ja toimenhaJtijai:n palkikauk
sesta, olisi minun yhdyttävää niihin, jotka 
v.astustavat tämän lain kiireelliseksi julista
mista, koska itse myöskin kuulun va.Jtion 
viran- ja toimenhaltijain joukkoon, mutta 
en voi sitä tällä kertaa tehdä siitä syystä, 
että käytännöllisen elämän alalla toimi
neena · olen, varsi:nikin näinä viimeisenä 
kruhtena vuotena, nähnyt niin paljon kur
juutta, että mieluimmin luovuta.n omasta 
osastami kärsiville ihmisille kuin että nii.Jtä 
vielä jotakin ,pois otan. Paitsi sitä, että 
meillä on suuret työttömien laumat ruu
miillisen työn tekijöitä, meillä on henki
sellä alalla myös suuri työnpuute ja siitä 
johtuv;a kurjuus. Kaikkien täytyisi saada 
jotakin etua tältä yhteiskunnalta. 

:Puhutaan isänmaan- ja kansanrakkau
desta. Mitä on sellainen isänmaanrakkaus, 
kun kylmästi twhdotaan nähdä toisen kur
juutta silloin, vaikka itse vielä eletään tyy
dyttävissä oloissa. On aivan ~uonnolhsta, 
että ne, j·oVka täällä edustavat kansan poh
jakerroksia, eivät voi mennä .pitemmälle vir
kamiesteill palkkaky:symyksessä kuin ne nyt 
jo ovat menneet, sil!lä silLoin ne tekevät ri
koksen ei ainoastaan kal1San pohjakerroksia 
vastaan, mutta ne kasvattavat virkamiehissä 
säälimätöntä sydämettömyyttä, opettaen ja 
vieroittaen virkamiehet kansasta ja kehittä
vät heitä ylelliseen elämään. 

Jos hallitus tuleekin tässä asiassa anta
ma1an uuden esityksen, niin uskon, että se 
tulee saamaan paljon kylmemmän vastaan
oton kuin tämä ensimmäinen. 

Ed. H a g a: ;Statsutskottet har enligt 
min uppfattning i huvudsak träd'fat det 
rikti,ga, bl. a. däri att gränsen för :de lägst 
avlöna:de, vil!ka e!'hå1la srn lön utan avdr.ag, 
blivit :höjd från regeringens förslag. Det 
ekonomiska läget är ännu så osäkert att 
man icke bör draga för stora växlar på 
den tillfälliga ljusning som för närvarande 
kan skönjas i vårt land. De suora befolk
ningsgrupper, som jordbrukarna represen
tera, hava allt fortfarande väsentligt 
mindre inkomster, och osäkert är när deras 
stäl!lning förbättras då avsättningsmöjEg
heterna för de flesta produkter äro så 
osäkra med därav följande låga pris. Ä ven 
arbetarna hava det svårt fortsättningsvis. 
Under sådant förhållande synes det mig 
rättvist att tjänstemännen ännu under det 
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kommande året erhålla sina löner 'något 
minskade enligt statsutskottets förslag. För
slaget innebär ju i varje fall en förbättring 
för tj'ämstemännen från .de nugiiHande be
stämmelserna. J ag kommer därför för min 
del att stöda statsutskottets förslag. 

Ed. 0 k s a n en: Herra puhemies! Mi
näkin äänestäisin mielelläni asian kiireelli
seksi julistamista vastaan, jos siitä olisi 
odotettavissw vähänkään etua maan virka
kunnalle. Mutta kun katson poliittisen 
sään merkkejä tässä parlamentissa saadak
seni tietää todennäköisen sään tässä suh
teess,a, niin eivät merlkit ole hyvän sään, 
vaan myrskyn merkkejä ne ovat (Keskus
tasta: Oikein!). Seuraus tästä olisi, sano
taan, että hallitus antaisi uuden ja parem~ 
man esityksen. Mutta minun tuntosarveni 
sanovat sen kohtalon olevan viranhaitijoille 
pahemman kuin nyt saavutetun valiokun
nan mietinnön. Luultavasti tuloksena olisi 
III va,stalauseen linja, siis sama kui:n kulu
neena vuonna on voimassa. Nyt sanotaan: 
Mutta sehän voidaan myöskin estää tule
masta Vloimaan! Aivan oikein. Mutta 
mitä sitten seuraa, ehkä jotakin vielä pa
hempaa, joika raskaimmin kohtaa juuri 
niitä, joiden pal:kka on paperiLla, s. o. juuri 
viranhaltijoita. Näin tullaan, kuten ryh
mätoverini ed. Penna;nen jo mainitsi ja 
mielestäni 'Oikein tilannetta luonnehti, 
ojasta allik!koon. Ja virkamiesvastaiset voi
mat eduskunnassa ärsytetään niin, että tus
kinpa loppujen lopuksi tästä puuhasta olisi 
muuta kuin suuri karhunpalvelus virka
mieslmnnalle. Päinvastaista rohkenen en
nustaa, että ensi syksynä vapautettaisiin 
vi:ill\:akunta j,o kokonaan tai ainakin suu
relta osa:lta tästä verotuksesta. Omatun
toni, vastuuntuntoni ja suuri myötätun
toni virkakunnan asialle, on pakottanut mi
nun tämän sanomaan, esittämään asian, niin
kuin minä sen nyt näen (Keskustasta: Se 
on oikein!). Tulevaisuus näyttää, olenko 
ollut oikeassa, mutta tämä on minun va
kaumukseni ja; täl1ä kannalla minä seison 
enkä muuta voi. Eikähän tässä hallituk
selta oteta pois a1oiteoikeutta. Minä en 
todellakaan käsitä, miksi hallitus tässä tah· 
too panna vastuun eduskunnan pienen vä
hemmistön harteille (Keskustasta: Niinpä 
juuri). Minun mielestäni on hallituiks·en 
itse tämä vastuu kannettava, ja jos se tar
peelliseksi näkee, niin hallitusha,n joka ta-

pauksessa v-oi, jos tahtoo, antaa uuden esi
tyksen, jossa sellaisten perheellisten asema, 
joina on elätettäviä, otetaan enemmän huo
mioon silti jättämättä huojennuksen ulkJO
puolelle kdkonaan joitakin viranhaltijapii
rejä, nii:ntkuin hallitus nyt on tehnyt. 

Näillä perusteilla, jotka olen katsonut 
olevani v·elvollinen esittämä'än, tulen äänes
tämään tämän esityksen kiireemseksi hy
väksymisen puolesta. 

Ed. H e i: n i ö : Täälllä on moi,tittu vi:rka
mie:hi,ä, että ne puhuvat omassa asiassaan. 
Minä o·1en sattumalta ulkopuolella tiimän 
vink:amieskunnan ja katson näin ollen voi
vani vapaammin ottaa kantani. Minä llmi
ten:kin olen entinen virlkam1es rautatielai
toksen palveluksessa ja tunnen varsinkin 
rautate]den alemman henlk:i1ö.kunnan pa.,lk
'kausoiot. Minä kannatan sitä elhdotusta 
j.olka täiillä on tehty, että olisi: äänestettävä 
~ain kiireelliseksi juli:sta;mista vaJStaan, ikos:ka 
varsi:nik:in tämä alempi ihenlk:ilö'lmnta on sen 
paJlkan tarpeessa, joka sille lain mukaan 
on luvattu, mutta jonka eduskunta !huonon 
ajan vuoiksi on siltä pidättäniJt parin vuo
den aikana. 

Tää:llä on ed. Kivisalo ,va~sinJ mmfueelli
sena puihunut niiden puolesta, j{~tika kär
sivät hätää, ja huomauttanut, että tiilla 
tavoin, jos viåamiehil1e paillkkoja lkoroi1te
taan, niin otetaan veroissa yhä en~empi pois 
sitä, mitä heillä on.. Pyydän vain edelli
seen !huomauttaa, että valtiovrurainvaHokun
na;n mietinnössä on main1ttu esim. sellai
nen siirto kuin 10 miljoonaa mBJr'k!kaa van
huus- ja työkyvyttömyysra;hasto-on siitä 
huolimatta, että tuossa rra;ha,stossa on tois
taiseksi oHut riittävästi va.ro1ja. Joo ker
ran halutaan veroja ma;ksavia säiili!ä, niin 
jätettäköön tällaiset si:imtomäärär.alhat SUJO

ritta.matta ja sillä tav;oin ihoidettaJmon 
asioita. 

Kuten samottu, pidän v:älttäJmättöiillänä 
ä.runestää kiireemsyytt!i vastam, kaslm val
t~on virikamielhillä on oi!keus odottaa edus. 
kunnan antaJVan heille selli, IIllikä 1heiUe !lruu
luu. 

Ed. Pitkänen: Ed. Hongan lausun
non johdosta vielä sanon muutaman sanan. 

Ed. Hoilika näki hyödyJ'liselksi sen, että 
virkamiehiUe maksetaan palkikaa enemmän 
kuin viilllle vuonna. Sillä tavalla mukamas 
&utetaan maataJouspuillaa. Minå olen vähän 
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toista mieltä. Minä luuEsin:, ,että 'jos se 
suuri:, mo:ruin verroin sumempi, kymmenåm. 
ke11110in suurempi ty;öläi,sj,oulkiko, jOika nyt 
sa:a hryvin ,pie:rut!ä pa:lkkaa tai on pwlkatto
mana ja syömättömänä suul'elta osalta, j'Os 
tämän työväestön olisi mahdoJlisuoo syödä 
ja kuluttaa saman vem~an kuin ihyvinä vuo
sina, niin maatalouspula olisi ratkaistu. 
Mutta vil1kwmiehistön viiihän syönti tai syö
mättä oleminen ei paljoaikaan meitä ikos
tuta, sillä virkamiehet ostavat vielä liiankin 
paljon nykyisinkin ulkomaisia tuotteita, 
ainakin ne, joilla on suuremmat palkat, 
ikävöivät myötäänsä voita, konsa Virosta 
konsa:ko Siperiasta, kunhan se ei vain Suo
mesta tule, eikä se kelpaa. 

Sitten ed. Hongalla oli ;toinen täirkeä 
peruste, nåmittä:in että vi,r'kamie:het saisirvat 
pitää kotiapulaisia. Minä siinäkin suh
teessa ~eroan h!änen mielipiteestääilli. S.e!hän 
käy sillä tavoin päirusä, että vilr.assa oleva 
nouva tulee kotiin olemaan ja pitää ~o
dista huolta, johon toimenpiteeseen, rouvia 
kotiin palauttamaan, eduskunnan, u~ko-. 
maista esimerkkiä noudattaen, pitäisi mitä 
kiirei:mmin ryhtyä. Jos ei ole muva vi
r.ass.a:, niin kotonaan jouten ole;vana jättäa 
jouten olemisen ja cyhtyy työihön, sillä ei 
missään maataloudessa fk.annata pitää edes 
emäntä:ä jouten olijana, vaan se tekee työtä 
y!htä paljon ikuin isäntä ja vielä monessa 
suhteessa enemmänkin. 

Ed. SeTgelius tuntuu ti,etäv~än jo tekonsa 
seuraukset, ko;skapa peHräiä salli0!1l1alehtiä. 
Minä vakuutan, että me kermomme täimän 
asian aivan :oikein sanomale!hdis:sä,, mutta 
kyllä se ei ed. Sergeliuksen ja hänen kan
nattajiensa mieliksi ole (Ed. Sergel'ius: 
Se on hy:vä että kerrotte ! ) . 

Ed. B r a n d e r: Hel'll'.a puhemies! Jos 
halHtus laatii uuden esityksen, viJrikamiesten 
palkoista, niin toivoisin, että h:wlEtus Joa:it
taisi lain, jossa näiden ihuLlujen aikoj€ll 
opetus liian vaihwlevai:sista ,pal'kkaeduista 
on jo 'huomioonotettu, ni,in ettemme jOika 
vuosi tarvitsisi taistella tätä ai;v.an loonlliOIIl~ 
mukaista taistelua palkoista. Emmehän me 
niin huonoa virkamiefii,stöä to]vo, joka ei 
osaisi edes paLkkaansa pyy.t1ää. Jokain'e'ru 
terve ihminen toiVJoo hyvän palkan työs
tlään ja koettaa pitää puoliaan. Koe:tta
•kaamme ymmrul'ltää vi:rkamieihistöä hei~än 
hyrväitä puoleltaan. 

V ffi"'tllilivi1ranomaisena olen pitJkä:n, k!Oike
mulksen opettamana tullut siihen v.akaUr 
mlrlrseen, että pidän sitä kansalaista sai
raaloisen,a, joka ei kunniansru puitteissa 
koeta verotusilmoitusta tehdessään pitää 
kiinTii taloudellisi•sta eduistaan. 

SäätämäUä indelksi palkkauslain pysy
väksi pohjaksi päästään irti turihanpäiväi
sistä jaa·rituksista, milloin pa':Lklka on 'liian 
aJJhaånen ja mil:Win se on Jiian, ko:dkea. In
deksipalikalla lankeaa palklka vi'rika:mie(his
tölle luonll!ootarun kuin ManuiTJe il'lallinen. 
En ole mikään .aJhaisten rpalkkain iiha:ilija, 
o.Hpa p'al'kka maksettava virkamiehille tai 
työmielhilJe, si.Llä tiedrun, ,,että 3 m&r!kan 
.näätali :tekee 6 markan reiän". M.e ka:i!kiki
han 'haluamme saa:da hy,vän palkan,, istuim
;mepa oikealla :tai vasemmaHa (Eduskun
nasta: Tai keskeHä ! ) ja palkan Jisäksi vie'lä 
,p,ienen palkanlisäyksen ja vie1äJpä verova
,pauden, jos vain meiUe annetaan. Indek
siin sidottu virkamiehistö tuLee Juonn1011 
l'ai:n V10imalla ta~stel,emaan ja ·ahlkeroima&n 
meildän kaikkien puolesta saamaan ind€lk
sin pysymään tasaisena. Nykyajan h:ypäh
teiyt rul'voissa tap!llhtuvat sentläiluden, että 
ni,in yleisö kuin virkamieihistö yrittäiä kai
kin keill!oin :keinote'lla rp~ö~ss.eissä j·a muiss'a 
lliä;mäTäJperäisissä y;rityksissä sa!lldaklseen am.
sio.tonta hyötyä a:l'Vojen v.ailhteluissa. Mil
j.otnåäiri Rockefellerin oppi, ettå tulee pert
iliä omia .poikiakin, että ~pojat puolestaan 
<J!PpisiV'at pettämään maailmaa, lk:an:taa n.y
kyisessä y!hteiskun.nassa k10meita surun ja 
tuskan ympiä1röirmiä kukkia,. 

Tässä vaiheessa ikan:natan a:sian kiirree'l
listä kä>si ttelyä. 

Ed. L u mm e: Herra puhemies! Tämän 
päivän sanomalehdissä on eräs uutinen, joka 
on sangen puhuva: tässä kaupungissa on 
tällä kertaa 9,705 työtöntä ihmistä. Mitähän 
he ajattelisivat, jos he kuulisivat keskus
telua täällä ·eduskunnassa. He kuulisivat, 
että on kysymys perheellisistä valtion vi
ran- ja toimenhoitajista, joilla on palkkaa 
vähintään 1,500 markkaa kuukaudessa ja 
heiltä aiottaisiin vaikean ajan tähden vä
hentää 4% palkasta. Ja he kuulisivat edel
leen, että perheettömiltä henkilöiltä, jotka 
saavat vä:hintään 1,150 markkaa kuukau
dessa, palkkaa vähennetään 8 %. Nämä 
tuhannet työttömät varmaankin huokaisivat 
ja kuiskaisivat: voi, jos meillä olisi edes vä
hemmänkin palkkaa. 
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Eittämättä tässä on ristiriitaa, suurtakin 
ristiriitaa. Kun kansalla on raskas aika ja 
kun kansan keskuudessa ·on kymmeniä tu
hansia ihmisiä työttöminä, niin silloin on 
kaikkien kansalaispiirien alistu:ttava kanta
maan sitä taakkaa, joka silloin kansan har
tioilla on. Ja varsinkin se on tehtävä pa
remmassa asemassa olevien taholta. Olen 
tottunut pitämään pyhänä raamatun sanaa: 
Kantakaa toinen toisenne kuormaa. Se sana 
kuuluu myös minulle virkamiehenä, mutta 
se sama kuuluu myös minun viiikami•estove
reilleni, ovat he sitten kuntien tai valtion 
palveluksessa. Kun olen itse virkamies ja 
olen joutunut suuremmastakin alennuksesta 
osalliseksi näinä aikoina kuin m~stä nyt on 
kysymys, niin minusta se on ollut aivan 
luonnollista. Kun joudun arkisessa tehtä
vässäni kosketuksiin päivä päivältä, paitsi 
työttömien kanssa, myös vähäpaikkais
ten työläiskotien kanssa, niin asia tulee sitä 
luonnollisemmaksi ja sitä ymmärrettäväm
mäksi. 6-8 henkisen perheen isä saattaa 
saada palkkaa 700 mk., 800 mk., 1,000 mk. 
kuukaudessa Tampereen kaupungissakin. 
Tule kysyneeksi, millä nuo perheet tulevat 
toimeen. Ja heidän kuukausituloistaan, 
jotka mainitsin, on aika matka niihin kuu
kausituloihin, joihin kyseeilinen alennus 
nyt joutuisi koskettamaan. Jos varoja on 
kyllin valtion kassassa, niin on ne tällä 
kertaa käytettävä työttömyyden poistami
seksi ja siten päästävä vähitellen tästä sai
raalaisesta ajasta. Niin kauan kun on kym
meniä tuhansia ihmisiä työttöminä ja sa
moin uudelleen kymmeniä tuhansia ihmisiä 
maassamme nälkäpalkoilla, niin ei ole meillä 
oikeutta mielestäni antaa toisille vain ja 
suuressa määrässä unohtaa toiset kansalais
piirit. Minä uskon niin paljon hyvää Suo-
men valtion virkailijoista, ·että he ovat val
miit kantamaan yhteistä taakkaa ja saatta
vat tyytymyksellä ottaa vastaan valtiova
rainvaliokunnan tekemän ehdotuksen. 

Ed. P e n n a n e n: Ed. Lohi äskettäin 
lausunnossaan sanoi, että ei ole oikein, että 
vähemmistö hallituksen myötävaikutuksella 
terrorisoi eduskunnan enemmistön. Minusta 
tämä oli nyt vähän liian voimallisesti sa
nottu. Minä, vaikka en kuulukaan siihen 
vähemmistöön, käsitän kuitenkin, ettei suin
kaan vähemmistöllä ole aikomus terrori
soida, he vain ·esittävät oman kantansa. Ja 
minusta riittäisi aivan hyvin, jos edustajat 

--- -------~----

kiistelisivät tässä asiassa keskenään sekotta
matta ainakaan hallituksen jäseniä tähän 
kysymykseen. Eihän valtiovarainministeri, 
jos oikein käsitin, sanonut muuta kuin sen, 
että jos eduskunta ei tällä kertaa tästä lakia 
8aa aikaan ensi vuotta varten, niin hallitus 
harkitsee uuden esityksen antamista, ja 
minä käsitän, että hallitus tuskin voi olla 
antamatta uutta esitystä, sillä kysymys on 
kymmeni,gtä miljoonista markoista. Sellai
nen aukko budjettiin syntyisi ja täällä on 
jo viittailtu siihen, mistä ja millä tavalla se 
aukko sitten täytettäisiin, niin ettei mistään 
hallituksen suosiollisesta myötävaikutuk
sesta asian hylkäämiseen tällä kertaa voi 
olla minun nähdäkseni puhetta. 

Ed. M u s t a s i l t a: Niiltä arvoisilta 
edustajilta, jotka tässä tilaisuudessa tällä 
hetkellä ovat lausuneet säälintuntojaan 
muka kurjista valtion virkamiesten oloista 
tällä hetkellä, minun täytynee täysin lä
heltä asiaa tuntevana henkilönä teiltä, ar~ 
voisat edustajat, kysyä, oletteko te edes vä. 
hääkään tämän asian yhteydessä tulleet aja. 
telleeksi esim. maataloustyöväestömme palk
kausoloja tällä hetkellä, palkkausoloja, 
joilla joudutaan elättämään perheenjäsenet 
päätä kohti jopa 50 markan kuukausi
tuloilla. Minä olen itse henkilö, jonka oma 
poika työskentelee maataloustöissä 14--15 
tunnin työajalla päivässä ja saa tästä pal
kakseen 450 markkaa kuukaudessa. Samalla 
miehellä on 9-henkinen perhe. Oletteko, 
arvoisat edustajat, tällaisia perheitä koh
taan täS8ä kamarissa kuinkakaan monasti 
lausuneet valitt<elujanne, niinkuin te nyt 
olette lausuneet tässä esillä olevassa, kysy
myksessä. Jos näihin tämänlaisiin palk
koihin olisitte kiinnittäneet edes vähänkin 
huomiotanne, niin m1nä olen varma, että 
te oikeud:entuntoisina kansanedustajina ette 
olisi niitä valitteluja, joita te tässä tilaisuu
dessa olette lausuneet valtion virkamiesten 
palkkausoloista, ette olisi niitä valitteluja 
tässä tilaisuudessa julki tuoneet. 

Ed. Toivola: Täällä useammassa lau
sunnossa on kosketeltu tämän asian yhtey
dessä asioita, jotka eivät oikeastaan kuulu 
nyt käsiteltävänä olevan esityksen yhtey
teen. Eihän nyt ole kysymys maatalous
työläisten palkoista eikä muutenkaan yksi
tyisen yritteliäisyyden palveluksessa olevan 
työväestön palkoista. Nyt on kysymys niistä 
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palkoista, joita valtio maksaa työntekijöil
leen. Asia on joutunut siihen vaiheeseen, 
ettei ole nähdäkseni edes kysymys mistään 
suuremmista menoistakaan, vaan niistä, 
jotka sisältyvät jo tähän esillä olevaan 
esitykseen. Onhan olemassa se mahdolli
suus, että hallitus, jos se joutuu antamaan 
uuden esityksen, järjestää nuo peruutukset, 
nuo verotussuhteet perheettömien ja per
heellisten välillä siten, että valtion kukka
rosta ei vähene yhtään penniä siitä, mitä 
on laskettu, vaan että suuremmassa mää
rässä kuin tämän esityksen puitteissa ote
taan huomioon todellakin hädänalaisten ja 
niiden virkamiesten tarpeet, jotka ovat vai
keimmassa asemassa. Minun ymmärtääk
seni kun näin on asia, kun tämä mahdolli
suus on olemassa, että tänne saadaan esi
tys, joka tietää jotenkin samaa kuin mitä 
täällä ollaan valmiit hyväksymään, niin 
silloin meidän ei tarvitse kiihtyä eikä huo
lestua siitä, että asia mahdollisesti voi 
vielä pitkistyä. Onhan jokaisessa tällaisessa 
asiassa useampia ratkaisumahdollisuuksia 
ja jokainen asia vaatii tavallisesti kompro
missin, ei lehmäkauppaa, vaan kompromis
sin, jossa vastakkaiset käsitykset lähenevät 
toisiaan jollakin toisella tiellä, kuin millä 
aluksi on yritetty. Minusta ei siis ole syytä 
siinä:kään tapauksessa, että asia ei tulisi 
kiireelliseksi julistetuksi, vielä julistaa vi
haa virkamiehistölle, vaan katsokaamme 
rauhallisesti eteenpäin, eikö tätä asiaa voida 
tyynesti ratkaista siten, ettei nyt lukkoon 
saatettu budjettiehdotus siitä millään ta
valla häiriinny. 

Ed. K o r v e no j a: Seurat.tuani valticm 
viran- ja toimenhaltijain palkkauksen vä
hennystä koskevan asian käsittelyä suuressa 
valiokunnassa ja täällä eduskunnassa, en 
ole voinut tulla muuhun käsitykseen kuin 
siihen, että valtiovarainvaliokunnan ehdo
tus olisi sellaisenaan hyväksyttävä 4 varsin
kin, kun suuri valiokuntakin on siihen sel
laisenaan yhtynyt. Käsittääkseni valtiova
rainvaliokunta on koettanut tehdä tunnol
lista työtä ottaen huomioon sekä vähempi
paikkaisten tarvitsemat huojennukset että 
sen yleisen taustan, jolta asiaa tällä kertaa 
on arvosteltava. Näin ollen puolestani yh
dyn niihin, jotka tulevat äänestämään laki
ehdotuksen hyväksymisen puolesta. 

Ed. M o i l a ne n: Valtion virkamiesten 
palkkakysymys on sangen epäkiitollinen 

keskusteluaihe eduskunnassa ollut aina. 
Milloin tästä kysymyksestä onkin ollut pu
hetta, niin on aina huomautettu, että aika 
on sopimaton tämän kysymyksen esille
ottamiseenkaan. Olipa sitten se aika ollut 
ennen nykyisiä pulavuosia, parempien kon
junktuurien aikana tahikka pulavuosien 
koittaessa, niin jokainen aika aina on ollut 
sopimaton virkamiesten palkkojen tyydyt
tävälle järjestelylle. Keskustelu pyrkii muo
dostumaan tässä aina vertailuksi siitä, että 
yhteiskunnassa on henkilöitä, joiden palkat 
ovat paljon pienemmät kuin virkamiesten 
palkat. Sellainen keskustelu tietysti on 
aivan asiatonta silloin, jos tahdotaan pysyä 
puhtaasti asiallisella kannalla virkamies
ten palkkakysymystä käsiteltäessä. 

Tänäkin päivänä on nyt täällä vasem
miston taholta heitetty kohteliaisuuksia kes
kustaan ja selitetty, että maamiehet ovat 
kovin vaikeassa asemassa nykyjään, ja maa
miehet ovat vuorostaan taas valittanet työ
miesten palkkojen pienuutta. Asianlaita 
onkin tietY'sti niin, että vaikeuksia on niin 
hyvin maatalouden alalla kuin työväestön 
piireissä, sitähän on turha kieltääkään. 
Mutta jos tahdotaan kytkeä virkamiesten 
palkkakysymys kiinteästi maatalouden ti
laan ja työväestön asemaan, niin ei virka
miesten palkkakysymystä milloinkaan voida 
tyydyttävästi ratkaista. 

Kun tätä kysymystä käsiteltiin valtio
varainvaliokunassa, niin huomautettiin 
siellä maalaisliiton taholta, että kansa ei 
ymmärrä ollenkaan sitä, että virkamiesten 
erikoisverotus olisi poistettava, vaan se olisi 
edelleenkin säilytettävä, ja minä sain sen 
käsityksen valiokuntakäsittelyssä, ettei maa
laisliiton taholta annettu mitään toiveita 
siitäkään, että tätä erikoisrasitusta lähi
tulevaisuudessakaan, tokko milloinkaan, 
tultaisiin poistamaan. Kun maalaisliiton 
taholta asetuttiin näin jyrkästi kielteiselle 
kannalle asian käsittelyssä, niin tietysti 
jouduttiin heti vaikeuksiin ja eteenpäin 
päästiin hiukkasen ainoastaan sitä tietä, 
että vasemmiston taholta tehtiin eräs väli
tysehdotus. Sellaisen välitysehdotuksen 
tein minäkin ja se olisi ollutkin jonkun 
verran parempi, kuin mikä sitten hyväksy
tyksi tuli. Hyväksytyksi tuli lopuksi va
semmiston välitysehdotus. Kuten minä 
edellisessä lausunnossani äsken huomautin, 
ei tämä ratkaisu kuitenkaan ole tyydyttävä, 
vaikka valtiovarainvaliokunnan ehdotus 
kenties onkin parempi eräissä kohdin kuin 
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hallituksen esitys, nimittäin siinä kohdin, 
mikäli on kysymys pienipalkkaisten virka
miesten palkoista. 

Edustajat Helo ja Lohi ovat täällä pu
huneet hyvin kiivaasti sitä ehdotusta vas
taan, että ehdotusta ei julistettaisi kiireelli
seksi, ja he ovat ennustaneet, että jos asia 
joutuu uuteen käsittelyyn, niin saattaa 
käydä vielä huonommin, kuin mitä nyt on 
käynyt. Nämä lausunnot ovat tehneet ed. 
Oksaseen erittäin järkyttävän vaikutuksen, 
koskapa hän on ryhtynyt poliittiseen sää
ennusteluurrkin ja tullut siinä varsin synk
kiin tuloksiin. Kokemukseni mukaan minä 
en kuitenkaan poliittisiin sääennusteluihin 
yleensä paljon luota. Minä otaksun, että 
asian käsittely tulisi tapahtumaan nyt sillä 
tavalla, että eduskunta saisi hallituksen 
uuden esityksen ja silloin otettaisiin uudel
leen tarkastettavaksi ne ehdotukset, joita 
eduskunnassa on tämän asian käsittelyssä 
lausuttu. 

Mitä taas tulee siihen kysymykseen, että 
tekeekö valtiovarain tila mahdolliseksi 
muuttaa sitä esitystä, joka nyt on täällä 
käsittelyn pohjana, niin minulla on se 
käsitys, että valtiovarain tila kyllä sallii 
jonkinlaisen korjauksen toimeenpanemisen. 
Valtiovarainvaliokunnan mietintöön on 
otettu joukko erinäisiä määrärahoja, jotka 
eivät ole siellä nyt välttämättömiä ja joista 
voitaisiin osa käyttää tämän kysymyksen 
järjestämiseen sillä tavalla, että virkamies
ten palkkausta koskeva kysymys saataisiin 
tyydyttävämmällä tavalla järjestetyksi. 
Senvuoksi minä katson, että olisi syytä 
koettaa uudestaan yrittää vielä tämän 
asian käsittelyä. Minä en ollenkaan lähde 
siitä, että kysymyksessä olisi vähemmistön 
puolelta harjoitettu terrori eduskunnan 
enemmistöä vastaan. 

Ed. I n k i 1 ä: Olen asian aikaisemmassa 
käsittelyssä äänestänyt hallituksen esityk
sen puolesta ja olisin pitänyt onnellisim
pana, jos se, vähennyksen ulkopuolelle jää
neisiin pienipalkkaisiin nähden ja joissakin 
muissa suhteissa niin muutettuna kuin val
tiovarainvaliokunta ehdottaa, olisi tullut 
eduskunnassa hyväksytyksi. Kun eduskun
nan päätös kuitenkin tuli toisenlaiseksi, en 
omasta puolestani ole valmis ottamaan vas
tuulleni tämän päätöksen kiirelliseksi julis
tamisen ehkäisemistä. Tietäähän tämä pää-

tös joka tapauksessa sen periaatteen omak
sumista, että valtion viran- ja toimenhalti
jain palkkauksessa mahdollisimman pian 
on päästävä säännöllisiin oloihin ja että 
nyt jo otetaan askel tämän päämäärän saa
vuttamiseksi. Ettei askel tule nyt niin pit
käksi kuin hallitus katsoi mahdolliseksi, on 
valitettavaa. Mutta toiselta puolen täytyy 
myöntää, että pula-aika vielä raskaasti vai
kuttaa valtiotalouteenkin ja että varovai
suus sen tähden on menojen suhteen hyvin 
ymmärrettävä. Myönnettävä myös on, että 
valtion viran- ja toimenhaltijain asema 
eduskunnan toisessa käsittelyssä hyväksy
mistä palkanvähennyksistä huolimatta sit
tenkin ·on taloudellisesti varmempi ja pa
rempi kuin nykyään monien teknillisellä 
alalla, konttori- ja liikealoilla ynnä useilla 
muillakin aloilla toimivien heihin verratta
vien henkilöiden. Mainittujen keskuudessa 
on nykyjään paljon kokonaan työttömiä. 
Kun ottaa huomioon tämän ja samalla 
myös maanviljelijäin ja työväen monilla 
seuduilla varsin tukalan aseman, täytyy 
luottaa siihen, että valtion viran- ja toi
menhaltijat käsittävät nykyisen tilanteen ja 
sen vaikutuksen eduskunnan päätökseen, 
siihen ymmärtämyksellä suhtautuvat ja 
tyynesti mukautuvat rasitukseen, jonka 
tämä päätös vielä ensi vuotenakin, vaikka 
kyllä nykyisestä pienennettynä, heidän har
tioilleen asettaa. 

Ilmoitan tulevani äänestämään lain kii
reellisenä hyväksymisen puolesta. 

Ed. 0 k s a ne n: Ed. Moilasen puheen
vuoron johdosta m~nä tahdon vain huo
mauttaa, etteivät minua ole lkannanottooni 
ajaillleet mitkään vas'erm!illirston tai ikeskusta:n 
taholta tulevat pelotukset. Minä olen koet
tanut vain tiedemiehen perinpohjaisuudella 
ottaa huomioon ne virtaukset, mitä täällä 
eduskunnassa ovat ja ne premisseinä olen 
koettanut vetää oikeat johtopäätökset, 
joista voi koitua virkamiehistölle etua. 

Ed. M o i l a n e n: Minä en ole puhunut 
mitään ed. Oksasen kannanotosta, vaan 
minä olen puhunut ainoastaan siitä, että 
parin edustajan lausunnot tekivät häneen 
hyvin järkyttävän vaikutuksen (Ed. Oksa
nen: Se on väärin!). 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 
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Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
vastustettu sekä lakiehdotuksen kiireelli
syyttä että myöskin sen hyväksymistä. 

,selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: On siis ensin toimitettava 
äänestys lakiehdotuksen kiireelliseksi julis
tamisesta. 

Äänestykset ja päätös: 

Joka hyväksyy ehdotuksen esilläolevan 
lakiehdotuksen julistamisesta kiireelliseksi, 
äänestää ,jaa"; joka ei sitä hyväksy, 
äänestää ,ei ". Jos vähintään 5 j 6 anne
tuista äänistä on jaa-ääniä, on ehdotus 
lakiehdotuksen julistamisesta kiireelliseksi 
hyväksytty, mutta muuten on sanottu eh
dotus hylätty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
163 jaa- ja 219 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 6. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen kiireelliseksi. 

Äänestys lakiehdotuksen hyväksymisestä 
taikka hylkäämisestä. 

Joka hyväksyy esilläolevan lakiehdotuk
sen sellaisena kuin se on toisessa käsitte
lyssä päätetty, äänestää ,jaa"; joka ei sitä 
hyväksy, äänestää ,ei". Jos vähintään 2

/ 3 

annetuista äänistä on jaa-ääniä, on laki
ehdotus hyväksytty, mutta muuten hylätty. 

,puhemies: Äänestyksessä on annettu 
167 jaa- ja 22 ei-ääntä; 1 tyhjä, poissa 9. 

Eduskunta on siis hyväksynyt lakiehdo
tuksen sellaisena kuin se on toisessa käsit
telyssä päätetty. 

Eduskunta pysyy toisessa käsittelyssä 
tekemässään päätöksessä ed. Kestin y. m. 
lakialoitteeseen sisältyvän lakiehdotuksen 
hylkäämisestä. 

Lakiehdotusten kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Puhemies: Eduskunnan istunto kes
keytetään ja jatketaan sitä tänään kello 19. 

Täysistunto keskeytetään kello .17,20. 

Täysistuntoa jrutkieta;an 

kello 19. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

5) Ehdotus laiksi koroitetun tupa,kkavalmis
teveron kantamisesta vuonna 1934. 

YHämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 2, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 10 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 27, esitellään k o l m a n teen 
k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös asian 
toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuk
sen hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen sel
laisena, kuin se on toisessa käsittelyssä pää
tetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 3, jota on valmistele
va>Bti käsitelty valtiovarainva'liokunnan mie
tinnössä n :o 11 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 2!8, esitellään k o l m a n teen 
k ä s i t t e 1 y y n. 

144 
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P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös asian 
toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuk
sen hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

Ed. Harva l a: Nyt esilläoleva verolaki 
satmoinkuin seura&vassakin kohdassa sää
dettävä sisältää veron, joka kannetaan jok
seenkin yleisesti käytettävien kUilutustava
roiden kaupan yhteydessä. Ne eivät siis ol
lenkaan nojaa veronmabukykyyn ja. ovat 
sikäli epäoikeutettuja verotusmuotoja. Sil
loin kun nämä verolait aluksi säädettiin, oli
kin tarkoitus, että ne pidettäisiin voimassa 
ainoastaan tilapäisesti, kunnes verotus olisi 
voitu toisella tavalla järjestää. Vasemmis
ton taholta on tästä syystä näiden verojen 
kantamista aina vastustettu. Kun me ~tällä 
kertaa budjetin tasaprainoon saattamisen 
vuoksi olemme jättäneet hylkäysehdotuksen 
mietintöön 1liittämättä, ei se ole tapahtunut 
sen vuoksi, että me emme vastustaisi näiden 
verojen rkantamista, vaan odottaen verotus
uudistuksen joutumista eduskuntaan niin, 
että näiden verojen kantamisesta voitaisiin 
lopullisesti luopua. 

Keskustelu julistetaan pää:ttyneeksi. 

Eduskunta päättää hyväksyä Iakiehdotuk
.sen sellaisena, kuin se on toisessa käsitte
lyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

7) Ehdotus laiksi ma,keisvalmisteverosta. 

Yl[ämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 4, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 12 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 29, esitellään k o l m a n teen 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös asian 
toisessa käsittelyssä päätetyn lakie<hdotuksen 
hyvä:ksymisestä taikka hylkäämisestä. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta päättää hyväksyä lakiehdo
tuksen sellaisena., kuin se on toisessa käsit
telyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan pää ttyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

8) Ehdotus laiksi mallasjuomavm·osta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä 
hallituksen esitys n :o 5, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 13 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 30, esitellään k o l m a n teen 
k ä s i t t d y y n. 

Puhemies: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. .Sen jälkeen tehdään päätös asian 
toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuk
sen hyväksymisestä taikka hylkäämisestä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

9) Ehdotus laiksi Suomen Pankin 1933 vuo
den voiton käyttämisestä. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisihltävä 
hallituksen esitys n :o 9, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 15 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 31, esitellään k o 1m a n t e en 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskus
telu asiasta. Sen jälkeen >tehdään päätös 
asian toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdo
tuksen :hyväksymisestä. taikka hylkäämisestä. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Lakiehdotus hyväksytään. 
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Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

10) Ehdotus laiksi moottoriajoneuvoverosta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ha'l
lituksen esitys n :o 8, jota, on valmistelevasti 
käsitelty valtiovarainvaliokunnan mietin
nössä n :o 16 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :o 34, esitellään k o l m a n t e e n 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h ·e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jä]keen tehdään päätös asian 
toisessa käsittelyssä päätetyn 'lakiehdotuk
sen hyväksymisestä taikka, hylkäämisestä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Lakiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

11) Ehdotukset laeiksi väikiviinasta ja marja
viineistä sekä paloviintasta suoritettavista 

valmisteveroista. 

Yllämainitut lakiehdotukset sisältävä 
hallituksen esitys n :o 6, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 17 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 35, esitellään k o 1m a n t e e n 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s : Ensin sallitaan keskus
telu asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös 
asi,an toisessa käsittelyssä päätettyjen laki
ehdotusten hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Lakiehdotukset hyväksytään. 

Lakiehdotusten kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsit'elty. 

12) Ehdotus valtioneuvoston oikeuttamisesta 
eräiden valtiolainain uudelleen järjestämi

seen. 

Yllämainitun ehdotuksen sisältävä halli
tuksen ,esitys n :o 65, jota on valmistelevwsti 
käsitelty valtiovarainvaliokunnan mietin
nössä n :o 25 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :o 3·6, esitellään k o l m a n tee n 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös toisessa 
käsittelyssä päätetyn lainavaltuutusta kos
kevan ponnen hyväksymisestä tai hylkää
misestä. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy ponnen snna muo
dossa kuin se toisessa käsittelyssä on 
päätetty. 

Asian kolmas käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

13) Ehdotus valtioneuvoston oikeuttamisesta 
obligatiolainan ottamiseen. 

Yllämainitun ehdotuksen sisältävä halli
tuksen esitys n :o 48, jota on valmistelevasti 
käsitelty valtiovarainvaliokunnan mietin
nössä n :o 26 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :·o 37, esitellään k o l m a n teen 
k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskustelu 
asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös toi
sessa käsittelyssä päätetyn lainavaltuutuk
sen hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Toisessa käsittelyssä päätetty lainaval
tuutusta koskeva ponsi hyväiksytään. 

Asian kolmas käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

Asia on loppuun käsit'elty. 
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14) Ehdotus laiksi edustajaupalkkiosta an
nettua lakia väliaikaisesti muuttaneen lain 

voimassaoloajasta. 

Yllämainitun lakiehdotuksen sisältävä ed. 
Kiviojan lak. al. n :o 23, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 8 sekä suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 32, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t el y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan keskus
telu asiasta. Sen jälkeen tehdään päätös 
toisessa käsittelyssä päätetyn lakiehdotuk
sen hyväksymisestä tahi hylkäämisestä. Jos 
vahintään 2 Ia annetuista äänistä kannattaa 
lakiehdotusta, on se hyväksytty, muuten on 
se hylätty. 

Puheenvuoroa asiasta ei haluta. 

Lakiehdotus hyväksytään yksimielisesti 
sellaisena kuin se on toisessa käsittelyssä 
päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

15) Ehdotus laiksi leimaverolain muuttami
sesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 33 ja otetaan toiseen käsi t te
l y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 14 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 7, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhe m i 'C s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 33. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta. Sen jäl
keen käydään lakiehdotuksen yksityiskoh
taiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. H ä n n i ne n: Herra puhemies! 
Suuri valiokunta on tämän lakiehdotuksen 
8 § :stä poistanut 10 markan suuruisen lei
maveron, joka hallituksen esityksen ja val
tiovarainvaliokunnan mietinnön mukaan 

pitäisi maksaa jokaisen radion omistajan 
lisenssimaksun yhteydessä. Poistamisehdo
tuksen tekijänä suuressa valiokunnassa 
saanen tässä lyhyesti se'littää perustelut, 
minkätähden radiolupatodistukset eivät 
mielestäni sovi valtion verotusobjektiksi. 

Minä myönnän, että hallituksella on toisi
naan vaikea löytää sopivia vero-objekteja 
pysyttääkseen valtiontulot menojen tasalla. 
Sellaiseksi eivät kuitenkaan sovi ensiluok
kaiset sivistysvälineet, jollaisena minä pitäi
sin myöskin radiolaitosta. Sen kuuntelu
lupatodistuksen verottamisen rinnastaisin 
sanomalehtien tilauslipun verottamiseen. 
Sitä ei liene kuitenkaan tähän asti mikään 
hallitus suunnitellut. 

Kaikille meille on radion merkitys selvä, 
sen merkitys tiedoitus- ja opetusvälineenä 
tunnettu. Mainitsen vain, että sen välityk
sellä uutiset etäisimmällekin seudulle me
nevät tuoreina ja kaukaistenkin seutujen 
asukkaat tuntevat olevansa läheisemmässä 
yhteydessä muun maailman kanssa kuin en
nen. Sen avulla maamiehet, merimiehet ja 
kalastajat saavat heille tärkeät säätiedoi
tukset. Sen välityksellä kuullaan hyödylli
siä esitelmiä, sen avulla opitaan kotona 
kieliä, sen avulla - mikä on erikoisen 
tärkeä puoli - voidaan seurata jumalan
palvelusta harvaan asutuillakin seuduilla, 
joissa kirkkomatkat, niinkuin tiedetään, 
ovat hyvin pitkät. Välittäähän radio myös 
huvittavaa puolta ja juuri tähän nähden 
hallitus ilienee katsonut oikeaksi rasittaa ra
diolaitosta lisenssimaksulla. Mutta sellai
sella huvituksellakin, mitä radiossa anne
taan, on oma merkityksensä erittäinkin 
maaseutuväestölle. Suomen Yleisradion 
hallitusneuvoston promemoriassa aivan 
oikein sanotaan: ,Valtio myöntää vuosit
tain kansansivistystyön tukemiseksi, kuten 
kansan- ja työväenopistoitle, kirjastoille, 
opintokerhoille y. m. huomattavia summia, 
tänä vuonna noin 16.5 milj. markkaa". 
Yleisradiotoiminta on täysin rinnastetta
vissa siihen sivistystyöhön, jota sanotuissa 
laitoksissa suoritetaan. Tähän katsoen pi
dän kohtuuttomana, että radiolaitos asete
taan päinvastoin verotusobjektiksi, josta 
epäilemättä on seurauksena sen kehityksen 
pysähtyminen tai taantuminen. 

On kuitenkin huomautettu, että tämä ei 
tulisi lisäämään radiokuuntelijain maksuja, 
koska lupatodistuksen hinta samassa suh
teessa alenisi. Mutta mielestäni radio1upa-
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todistus on nyt liian korkea, ja siinä olisi 
epäilemättä alentamisen varaa. Ja niinkuin 
tilastoista .näkyykin, viime aikoina ei olekaan 
ollut huomattavissa näiden lupa-anomusten 
lisääntymistä, pikemmin päinvastoin. 

Samalla pyydän huomauttaa, että aivan 
kohtuuttomana pitäisin sitä, että pienistä 
kidekoneista peritään sama lisenssimaksu 
kuin suurista monilamppuisista tai moni
putkisista koneista, joita usein poikaset as
karteluhalussaan tekevät itse, hankkivat 
kuulotorvet ja iloitsevat suuresti siitä, että 
he näillä kojeilla pääsevät eetterin välityk
sellä kaukaisempien seutujen lähetysase
main yhteyteen. Mutta lisenssimaksu, se on 
loukkauskivi, joka saattaa monen askarteli
jan luvattomaan kuuntelemiseen ja siis ar
veluttavalle moraaliselle tielle. 

Vähennys, joka tulo- ja menoarvioon tä
män kautta syntyy, että näiden lupatodis
tusten leimavero poistetaan, niinkuin suuri 
valiokunta ·onkin esittänyt, tekee pyöreissä 
luvuissa 1,180,000 markkaa. Ei tässä ole 
siis tavattoman suuresta summasta kysy
mys. Vaikkakin radiolisenssien verotuksen 
poistaminen tekee tämän summan, niin 
eduskunta kuitenkin voi nämä varat löytää 
jostakin toisesta paikasta. Ei minusta ole, 
niinkuin jo täällä mainitsin, sopiva verotus
objekti radiolupatodistus. 

Ed. L e h t o k o s k i: Käsiteltävänä ole
vaan lakiin, sen 8 § :n 5 kohtaan olemme eh
dottaneet lisäystä, jonka mukaan anniskelua 
harjoittavain tanssiravintolain olisi suori
tettava kolminkertainen vero. Koska herra 
puhemies tietämäni mukaan ei katso mah
dolliseksi äänestyttää ehdotuksestamme, niin 
katson kuitenkin välttämättömäksi puut
tua asiaan siinä m:Uelessä, että haJ.litus 
kiireellisesti tekisi lopun anni>Skeluravinto
loissa pidettävistä tanssiaisista, Billä siksi 
paljon ne saattavat pahennusta aikaan ja 
mikä pahinta, juuri nuoren kansan keskuu
dessa. 

Anniskelutanssiravintolat ovat avoinna 
hyvin myöhään yöllä, jopa kello kolmeenkin 
asti ja kun niissä tarjoillaan aivan nuorille 
ihmisille ikkunain ollessa aina viimeisim
pinä yöntunteina hyvin tiiviisti peitettyinä, 
niin ei ole ihme, että kaiken tämän jälkeen 
monet nuoret menettävät tietoisuutensa 
siitä, mikä on oikein ja sopivaa. Tällöin ra
vintoloitsijakin monta kertaa pitää tarpeel
lisena rauhan ja järjestyksen säilyttämiseksi 

ajaa heidät kadulle. Kuinka paljon onkaan 
joutunut poliisilaitokselle nuoria poikia ja 
tyttöjä aina koululaisia myöten ja kuinka 
paljon voisivatkaan köyhäinhoitoviranomai
set kertoa mitä säälittävimmistä tapauksista, 
joihin tanssiravintolat monine seuraamuk
sineen ovat nuoria ihmisiä johtaneet. 

Monien tapausten joukosta pyydän esit
tää vain yhden äsken lukemani: Eräs hyvä 
15 vuotias tyttö, joka äidin apuihmisenä 
käydessä hoitaa kotia, päättää kerran tove
reittensa kutsusta lähteä tanssimaan. Hän 
on saanut pienemmät lapset nukkumaan, 
äiti ei ole vielä tullut kotiin, hän pukee 
pyhäpuvun päällensä ja lähtee toisten mu
kana ravintolaan ensi kerran ja vähäksi 
aikaa vain, kuten hän miettii. Hän on sievä 
tyttö, häntä tanssitetaan, kuten toisiakin 
tyttöjä, hän on lapsekkaan onnekas menes
tyksestään ja kun tanssitoverinsa tilaa hä
nelle viinilasin, ei hän tahdo olla liian lap
sellin.en, vaan toisten nauraessa :tyhjentää 
sen.. Se on vain y:ksi viini[asi, mutta se 
on kuitenkin kylliksi häiDIDimtäimälän tä
män nuoren ihmisen harkintakyvyn. Si,tä 
seuraa toinen ja lwlmas ja yhä edelleen, 
'kunnes ravintoLoitsija ihuomatessaan tytön 
humaltuvan skandaalia pelät·en tl()!imittaa 
hänet uLos. Mutta toveristaan eks:yneeruä 
ja p<ääSitään pyörällä häm.en tiensä ei vie
kään kotiin. Aamulla tuodarun hänet yll_eis
ten naisten mukana asiaan kuuluvaan rvi
~astoon saamaan varoitu:kBen ja koska iliä
net •On tavattu merimiesten kanssa mää11'ää 
asetus myös hänet iää:kä;rin tarkastetta
vaksi. 

TäiJ:lais~a twpauksia on viime kuukausien 
ajoiiLta paljon, ja monet 'kodit OIVBJt saaneet 
ottaa lapsensa aamuyöstä tai aamuva:rili.ai
se1la vastaan tilassa, jo:ka on tuonut ilrotiin 
mitä syvimmän mul'heen ja hädän.. Suku
puolitaudit nuorten keskuudessa ovat viime 
aikoina saaneet enti,stä enemmän tilaa. Ja 
tähän ovat suurelta osalta johtaneet nämä 
annis'kelutanssirwvintolat. Nuoret :Ihmiset 
näihin oLoihin joutrmeina ovat ka:dottaneet 
,luottamu!ksensa ja uskonsa parempaan el'ä
mään. Siiksi oli:s~kin hallitu'koon, jäJrjestys
viraniOiffiWisten ja ennen kaikkea alkoholi
liikkeen johdon toimittava aivan erikoisen 
kiireellisesti tanssiravintolain aiheuttaman 
tuhon ehkäisemiseksi. Tä:ssä ei ymmär
tääkseni tuo parannusta mikään muu kuin 
se toimenpide, että anniskelutanssiravintolat 
lopetetaan. Sen toivomuksen pyydänkin 
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esittää hallitukselle niiden monien kotien 
puolesta, jotka lastensa elämään nähden 
ovat mitä suurimmassa murheessa (Edus
kunnasta: Hyvä ! - Hyväksyttävä toi
vomus!). 

V alltiovamainministeri R e 1 a n d e r: V a:in 
muutama sana niistä muutoksista, jotka 
v:altiovwrairuvaJioikunta on esittä<reyt lhalii
twksen .esi·tyjkseen ja joita suurimmaksi 
osaJksi suuri vaEoknnta on1 kannattanut. 
M•inä kiinnittäisin huomiota vain niihin 
muutoksiin., jotka aiheutta:vat vähennystä 
valtion tuloissa. 

Huomattavimpia va:lidkunruan e!hdotta
mista muutoksista on lain 5) kohdassa 
tehty, jonka mukaan verotusta lwskevissa 
valitusasioissa korkeimmassa hallinto-oikeu
dessa:, milloin valitus koslkee ve.rotuksen 
alentamista vähintään 5,000 marrkan vero
määräl!lä tai vlä!hintään 600 veroäyriUä, 
kannettaisiin Jisäleimaa e!hdotetun mää.rä'll 
450 mar!kan sijasta 350 markkaa selkä 
muissa tapau'ksis:sa ainoastaan 120 :rna:nk
lkaa, mikä määirä tietää melllmista alennusta 
nykyiseen veromä•ärään, joka on 300 mamk
lkaa. Tiällainen v;emnalennus todennäköi
sesti lisäisi korkeimmassa hallinto-oikeu
dessa valitusasiain lukua., joka muutenlkin, 
kuten hal'lituksen ensi vuotta varten anta
massa tulo- ja menoa:rvioesitylksessä sivulia 
112 mainitaan, on viime vuosina entises
tään yihä kasvanut. Tämä voi .aikanaan 
viedä siihen, että virkamiesten lukua kor
keimmassa hallinto-oikeudessa täytyy taas 
lisätä. Näi.stä syistä sekä veron tuoton lisää
miseksi tulisi puheena olevien veromäärien 
mielestäni olla sellaisia kuin !hallitus on 
ehdottanut. 

·Taidefilmiohjeimien esittämisestä suori
tettavan veron oli haUitus 14 § :n 1 mo
mentin 3) kohdassa esittänyt !korotettavalksi 
1r5 % :sta 20 % :iin. Ottamalla huomioon, 
että. tällaisissa näytännäissä yleisesti 
esitetään :kiotimaisia täytefilmejä, jdHoin 
veroprosentti alenee 5 :llä, oli lha!llitUJksen 
tarkoituksena palauttaa ver.o, nimittäin: ta
vaHisimmin suoritettava vem, niin suu
relksi, !kuin se oli ennen kuluvan vuoden 
aJikua. V a;ltiovarainvaliokunta on kuiten
kin tahtonut pysyttää 1\Ceron nylkyiseUä!än 
ja on siitä syystä lakiehdotuksesta poiSita
nut e'del[llimainitun '3) koh!dan. KorSk:a lha.l
litu!ksen ehdottama lainmuutos tietäilsi yli 
1,600i,OOO ma-rikan '\'Uotuista lisruystä v.eron 

tuottoon ja veron :palauttaminen entiseen 
mää.räänsä on muutenJkin pai~allaan, ei va
liokunnan ehdotus näytä hyväksyttävä:ltä. 

Nyrk!kei'lykilpailu:ja tuskin voidaan laa
tuunsa nähden pitää muilhiru utheiluki~pai
ht~hin ver1rattavissa, niin a!inakin lhallitufk:
sen' käsityksen mukaan - tai sanoisLnJko 
Viarovai,sesti minun kälsi.tyiks:enii muikaan -, 
jonka vuolksi on vaikeata ymmä;r,tää, että 
valltilovarainrvalidkunta on ehdotta:nut nyrk
keily'kilpaiilut poistettruva:ksi. Mielilhyvälolä 
totean, että suuri valiokunta on pa1autta
nurt tämän asi,an hallitulksen esityksen !kan
nalle. 

Mitä ra:dio'lupien vemttalmiseen tulee, 
nriin minä jätän sen kysymyks·en tätlä arer
taa s~kseen. 

Kuten erdelilä mainittiin, niin .tarlkoitan 
vain tällä esityksellä ihruomaut!taa, että 
näimä esitykset tietävät me~oi.sta ""äJhen
ny1stä ja ne ymnä ne välhennyik:Jset., mitä on 
tehty moottoriajoneuvoj·en tuottooru, saatta~
vat ep~iilemää;r~, onko se 3 milj10onan lisäys, 
jonka valtiovarainvaliokunta tulo- ja meno
arviossaan ehdottaa leimaveron tuotossa 
otettavaksi huomioon, onko se riittävä. 

1Ed. R i i p i ne n : Minä lausrm kaiken 
tunnrustuik:sen sille, että ed. Lehtoll'ioski 10n 
tuonut tääliä vakaJVian ep.äkohdan esiin,, ja 
minä kannatan täJ~delilisesti sitä a!jartUJSta, 
jonka hän on täällä lausunut. 

1Sitten minä .pyy;dän viie[ä !huomauttaa 
siitä epåkoh:da:sta, joika meillä on näissä 
opereteissa ja taidetanssi- ja mitä ne kailkki 
ovat esityksissä. Tätä minä tulen ajatel
l.eeksi esirm. siitä, että nyukin ilmoitetaan 
tääUä pääkaupurug1ssa, että tänn1e raalha
taan joiku sellainen ma,ailmanikuulu neelkeri
nai~en 16 neekerin kanssa hu:viittamaan 
pääkaupungin yleisöä täUaisena aikana, 
jolloin maassa on 1pula ja Suomen ·ralha 
annetaan niäiden hyväksi. .Se jolhtuu osaJksi 
myö.slkin siiotä, että mei1lä on .aiivan liian 
al!hainen täimä leimavem tällaisista esi:tyk
sistä. M;inä lausun sen toivomuksen, että 
koko tämä uikormaalainen roSka pild'åtettäi
si:in Suomen ra.jalla. Me emme yhtään tar
vitse sitä, tämä .turmelee Suomen nuorison 
ja meidän lapsemme, ja meidän rathamme 
menee ullkomaille. Minä tulen esi1ttrumään 
tämän lalkie'h'dotwksen yksityislkohtaisessa 
käsittelyssä 14 § :n kohdalle muutoksen 
juuri mitä tulee tähän leimaveron kantoon. 



Leimaverolain muu:t•tami>nen. 1151 

Ed. von F r e n c ik: e 11 : Herra rplrlremies! 
Minä suuresti '"alitruru, että hrullitus on elh
dottanu1;, että auto- ja moottOiripyö-rälkil
P'ailuista vastaisuudessa kannetaan 15 %· :n 
v.em. Nähtä~ästi tiälmä johtuu siitä:, että 
n. k. Grand Prix-kiipailuSISa 'Vi1me ta1vellla 
Helsingissä - emsimmäinen suurikilpailu 
kun siilloin roil•i - tuli muutalmia satoija 
tuhansia mark!koja bmttoa.. Jos tämä pro
senttimäärä nyt mää:rätääln kailkilie moot
torilpyörä- ja autoki:lpailuille, niin nälhtä.
västi n:ä.mä k~Lpailut ainJalkin maaseuduilla 
vastaisuudessa täy,tyy k,01konaan lopettaa 
(Kesklli'ltarsta: Se ei ole vaihinko !),.. Niin, 
Helsingin ikruupunlki iky'llä viime rvuonna 
otti mu1struakseni 20 % bruttotulosta tässä 
kilpailussa, mutta se Jtap:aihtui sentäihden 
että HeJ:singin kaupungin piJti järj.estää 
rata joil1oin ka:upuniki vi!irrneiseen penrniin 
asti on käyttänyt nämä :r,aJhat juuri tätä 
r~taa varten. 

Huomaan myöskin, että nyrlkkeilyikilpai
luistla vasitailsuude:ssra oHsi otettava 15 % 
edellytyksellä, että on kysymys suomalai
sista nyrkkeilyiki1pailuista. Ruotsalaisestsa 
telkst•ilssä luetaan nimittäin ,hrottnilllg.stä.v
lilllgar". En siis tiedä, onlko ruotsallaisista 
painilkilpaiiluista ja sruomll!laisist1a ny,rkilmi
lylkilpailui~ta otettruva 15 %•· Minusta tun~ 
t.uu, että molemmwt saisivat n1iinllmin täihän 
asti ·olla vapaat. 

Pyydän vielä sa:ada huomauttaa siitä ve
rosta, mitä on ehdotettu tan.ssiaisista. Olen 
toisessa yh!teydessä ollut tilaisuudessa 'huo
maUJttamarun siitä, että kun :ravintoloiJssa 
S'allitaan tan.ssia jopa keJlo 4 ~asti ilman 
m1tään veroa, IInutta yhdistyjksilt~, jotka 
haLuavat jäxj.estää ta;nssia krunne:ta;an, v,eroa 
40 %, nuorisoa sUJoranaisesti ikeihoiteta:an 
käymälän 11a1vintoloissa talliSsimassa. 

Kuulin lhä.mmästylksekseni, että eld. Pärs
sinen tulee käymään niissä trunssiaiJsissa,, 
jotkru j·O'ku ullkomaala:inen neekeri: tääillä 
esittää. Hän nimittäin puhui (Erduskun
naata: Se oli Riipirnen ! ) - anteeksi, se 
oHikin ,e'd. Riipinen (Ed. Pä•:msinen: Minä 
menenikin!), joka sanoi, että ,,meidän x.a
h~j:a" iäihtee ulkomaalle (Eid. Riipinen: 
Suomen rahoja!). Edustaja kyllä pulhui 
,.,meidän mlhoi.sta". Jos 'hän edes olisi pu
hunut ,,,toisten 'T,alhoista", niin' minä olisin 
hänet ymmä:rtänyt. Mutta nähtä.västi ed. 
Riipinen menee sitä neelkerityttöä katso
maan. 

Ylei:slkeskustelu jUJlistetaan pää:btyneeiksi. 

Ryhdytään la:ikh~hdotuksen yksiiyiskO'htai
seen käsittelyyn. 

Lakiehdotuksen 4 § ihyvälksyt:äoo ikeskus
telut:ta. 

5 §. 

Keskustelu: 

Ed. von B o r n: Hänvi:sande itiil1 min 
tilil 'Statsutskottets betänkiarude fogrude re
servation och häruvisande också till det,, 
s01m här n~ss anfö.rde.s av fin1a:ntsrministern, 
ber jatg .att få :Döreffiå, att § 5 måtte god
käil11nas i enhghet med regeril1Jgens propo
sition. Här harr uti 1 mom. punlk:t d) gjorts 
en ruv.seväJrd nedsättning med ruvseende å 
tiJ:lä:ggsstä:mpeiJ.n UJti besvä11smiål ,rörande 
beskattnin:g. Jaog slkulle iclke antse förr min 
del, att denna nedsättning har varit till
räckligt motiverad, sän~skilt om mrun tager 
i betraktande, a.tt u111de.r 7 § oclkså imförts 
eru lättn!lid med a;vseerude å ,sådana s:katte
besvär, gäillande sta:tssikatt, som helt eller 
delvis gordikänt,s. 

Ed. R yö mä: Kolmannessa vastalau
seessa esitetyillä perusteilla ehdotan, että 
tämä pykälä hyväksyttäisiin tässä vastalau
seessa ehdotetuin muutoksin. Minä tahdon 
huomauttaa siis herra puhemies, että ehdo
tukseni käsittää yhden ainoan kokonaisen 
ehdotuksen. Kuten herra valtiovarainminis
terin huomautuksesta voi huomata, tässä 
olisi siis päämääränä pyrkiä siihen, että 
juuri varaton väestö ei voisi valittaa. Sillä 
jos tahdotaan rajoittaa yleensä tarkoitettuja 
tarpeettomia valituksia, silloin pitäisi 
yleensä rajoittaa niitä valituksia, joita ei 
saisi tehdä korkeimpaan oikeuteen saakka, 
jotta rajoitus tulisi koskemaan samalla ta
valla kaikkia piirejä. Minusta on epäjoh
donmukaista, että silloin, kuin rahan arvo 
nousee, niinkuin nyt on tapahtunut, koroi
tetaan juuri tällaisia maksuja, jotka kos
kevat kansan alkeellisimpia oikeuksia. Sen
vuoksi toivoisin, että 5 §:ssä otettaisiin huo
mioon III vastalauseen ehdotus. 

Ed. Häst•backa: Jag har även i ut
skottet omfattat regeringens förslag och ber 
därför få understöda rdm. von Borns för
slag. 
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Ed. Rantala: Kannatan ed. Ryömän 
tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. von Born ed. Hästbackan kannattamana 
ehdottanut, että 5 § hyväksyttäisiin halli
tuksen esityksen mukaisena. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. von Bornin ehdotukseksi. Ed. 
Ryömä ed. Rantalan kannattamana on 
ehdottanut, että 5 '§ hyväksyttäisiin III 
vastalauseen mukaisena. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Ryömän ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Koska molemmat ehdotuk
set ovat kokonaisia, niin voitaneen mene
tellä sillä tavalla, että ensin äänestetään 
ed. von Bornin ehdotuksen ja ed. Ryömän 
ehdotuksen välillä ja voittaja asetetaan 
vastaehdotukseksi suuren valiokunnan mie
tinnölle. 

Menettelytapa hyväksytään, 

Xäuestykset ja päätös: 

1) Äänestys ·ed. von Bornin ja ed. Ryö
män ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
von Bornin ehdotuksen, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Ryömän ehdotus 
hyväksytty. 

P u h ·e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
82 jaa- ja 82 ei-ääntä, 1 tyilljä; p.oissa 33. 

Puhemies: Koska koneäänestyksessä 
äänet ovat menneet tasan, on toimitettava 
avoin äänestys. 

Sihteeri lukee äänestysesityksen uudel
leen. 

,Jaa" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aakula, Aittoniemi, Ala-Kulju, Alestalo, 
Annala, J., Annala, V., Arffman, von 
Born, Brander, Ellilä, Erkko, Estlander, 
Forstadius, von Frenckell, Fränti, Furu
hjelm, Haga, Halonen, A., Hannula, Heik-

kinen, Heiniö, Helenelund, Hirvensalo, 
Honka, Honkala, Horelli, Huittinen, Hän
ninen, Hästbacka, Ikonen, Janhonen, Jern, 
Junnila, Jutila, Kaasalainen, Kalliokoski, 
Kares, Karvetti, Kauranen, Kemppi, Ki
venoja, Kivioja, Koivisto, Koivuranta, 
Korvenoja, Kukkonen, Kullberg, Kämäräi
nen, Lahdensuo, Lampinen, Lehtonen, 
Leiwo, Leppälä, Linkomies, Lohi, Löth
man, Mangs, Mattsson, Miikki, Moilanen, 
Nyman, Oksala, Oksanen, Oulasmaa, Pak
sujalka, Palmgren, Pennanen, Pilppula, 
Pohjala, Rantanen, Riipinen, Rydman, 
Salo, Sariola, Sarlin, Schildt, Sergelius, 
Sjöblom, Soini, Soininen, Somersalo, Suur
konka, Särkkä, Söderhjelm, Tapaninen, 
Tarkkanen, Toivola, Tuomivaara, Tyrni, 
Vaarama, W ainio, V allas, Vehkaoja, Ves
terinen, Wickman, Vilhula, Östenson ja 
Österholm. 

,Ei" äänestävät seuraavat edustajat: 

Aaltonen, Aarniokoski, Aattela, Ampuja, 
Andersson, Asikainen, Bryggari, Eskola, 
Hakkila, Halonen, T., Harvala, Hautala, 
Helo, Herrala, Hilden, Hiltunen, Huotari, 
Hämäläinen, Inkilä, J acobsson, Jokinen, 
Kaijalainen, Kanerva, Kesti, Kettunen, 
Kivisalo, Koivulahti-Lehto, Komu, Kopo
nen, Kosonen, Kujala, Kulovaara, Kuu
sisto, Kääriäinen, Lahtela, Lastu, Lehto
koski, Lepistö, Lindman, Lindström, Lon
kainen, Lumijärvi, Lumme, Luostarinen, 
Malkamäki, Malmivuori, Marttila, Meriläi
nen, Metsäranta, Mustasilta, Mäkeläinen, 
Pajunen, Pekkala, Peltonen, Penttala, 
Perho, Pesonen, Pitkänen, Puittinen, Pärs
sinen, Rantala, Rytinki, Ryömä, Räisänen, 
Salmenoja; Salonen, Setälä, Simojoki, Sini
salo, Siren, Suokas, Sventorzetski, Takala, 
'l'anner, Toivonen, Tolonen, Turkia, 
Turkka, Valta, Venho, Wenman, Wiik, 
Voionmaa, Väisänen ja Ahlström. 

Poissa äänestyksestä ovat seuraavat 15 
edustajaa: 

Böök, Colliander, Fagerholm, Heiskanen, 
Kivimäki, Linna, Mantere, Nikkola, Paasi
vuori, Reinikainen, Sundström, Syrjänen, 
Tukia, Welling ja Virkkunen. 

P u h .e m i e s: Avoimessa äänestyksessä 
on annettu 98 jaa- ja 85 ei-ääntä. 
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Eduskunta on siis tässä äänestyksessä 
hyväksynyt ed. von Bornin ehdotuksen. 

2) Äänestys suuren valiokunnan ehdo
tuksen ja ed. von Bornin ehdotuksen vä
lillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. von Bornin ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
138 jaa- ja 39 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 21. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

6 § hyväksytään. 

7 §. 

Keskustelu: 

Ed. Korven oja: Kun suuri valio
kunta 7 §:n 10 kohtaan on hyväksynyt sel
laisen lisäyksen, että leimaverosta ovat va
paat karjanjalostusta varten perustettujen 
sii toseläinosu uskun tien, maa taloudellisten 
koneosuuskuntien niin myös eläke- tai 
muiden apukassojen säännöt, niin pyytäi
sin ehdottaa, että tähän samaan ryhmään 
lisättäisiin vielä myöskin aivan näihin rin
nastettavina pikkuosuuskunnanmuotoiset 
paikalliset eläinvakuutusyhdistykset. Tä
män ehdotuksen perusteluiksi esitän seu
raavaa. 

Paikalliset eläinvakuutusyhdistykset, joita 
maassamme 19,31 vuoden tilaston mukaan 
oli toimessa 88, ovat kokonaan vähävarais
ten pienviljelijäin perustamia ja toimivat 
puhtaasti keskinäisinä omanavun yhty
minä eläinvahinkojen tuottamien vahinko
jen korvaamiseksi. Ne ovat aivan pieniä 
yhtymiä, joiden taloudelliset mahdollisuu
det perustuvat kokonaan jäsenten suoritta
miin vakuutusmaksuihin. V eronmaksuky
kyyn nähden ne siten ovat täysin rinnas
tettavat pieniin karjanjalostusyhdistyksiin. 
Osoituksena siitä, miten peräti vähäisissä 
oloissa nämä yhdistykset toimivat, mainit
takoon, että vuoden 1931 tilaston mukaan 
kaikissa maan paikallisissa eläinvakuutus
yhtiöissä vakuutusmaksutulot käytettiin 
niin tarkoin vahinkojen korvaukseen, että 

keskimäärin yhdistystä kohden jäi muiden 
menojen suorittamiseen 603 markkaa. Var
sin kohtuutonta olisi näin ollen rasittaa 
tällaisten pienten yhdistysten budjettia 
leimaveromaksua suorittamalla, sangen 
tuntuvalla menolla. Tämä on sitäkin koh
tuuttomampaa, kun nämä yhdistykset ovat 
tähän saakka olleet kokonaan leimaverosta 
vapaat ja nyt uuden vakuutuslain mukaan 
joutuvat uusimaan sääntönsä ja tekemään 
ilmoituksen kaupparekisteriin ja siten mak
samaan kaksinkertaisen leimaveron. Näi
den yhdistysten toiminta on todella yleis
hyödyllinen, joten niiden erikoisverottami
nen ei ole puolustettavissa, mitä osoittaa 
sekin, että tällaiset yhdistykset useissa 
muissakin maissa nauttivat muodossa tai 
toisessa valtiovallan kannatusta. 

Tähän viitaten ehdotan, herra puhemies, 
7 §:n 10 momentin näin kuuluvana hyväk
syttäväksi: ,Karjanjalostusta varten perus
tettujen siitoseläinosuuskuntien, maatalou
dellisten koneosuuskuntien ja keskinäisiä 
vahingonvakuutusyhdistyksiä koskevan lain 
mukaan perustettujen paikallisten eläinva
kuutusyhdistysten sääntöjen, niin myös 
eläke- tai muiden apukassojen sääntöjen 
taikka työsääntöjen vahvistamista.'' 

Ed. .Soini: Se esitys, jonka hallitus 
on antanut leimaveron muuttamisesta, tie
tää sellaisenaan varsin raskaita kustannuk
sia varattomien pienviljelijöiden muodosta
mille osuuskunnille. Ehdotus toteutettuna 
muodostuisi varmaan vakavaksi esteeksi 
sellaisten pienviljelijäin muodostamien 
osuuskuntien kuin karjanjalostusta tarkoit
tavien ja pienten koneosuuskuntien muo
dostumiselle, ja olisi siten omiaan estämään 
pienviljelijöitä käyttämästä hyväkseen sitä 
tehokasta apukeinoa, minkä mainitunlaiset 
osuuskunnat tarjoavat. Ken on ollut tilai
suudessa seuraamaan kyseellisten osuuskun
tien syntymisvaikeuksia ja jatkuvia vai
heita, tietää, mitä merkitsee suomenmar
kan 200----.300 lisäkustannus perustamislm
luihin tai myöhemmin ehdotuksen edellyt
tämä lisämaksun suorittaminen tällä koh
dalla. Ehdotuksen mukaan voisivat nimit
täin kustannukset osuuskunnan säännöille 
vahvistusta haettaessa nousta noin 200-
300 markkaan, ilmoitus kaupparekisteriin 
Smk. 100 ja vastaisuudessa tapahtuvat 
muutokset kaupparekisteriin Smk. 50 ker
ralta. On näin ollen näiden välttämättö-

145 
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mien pikkuosuuskuntien leviämisen ja me
nestymisen kannalta varsin paikallaan se 
muutosehdotus, jonka suuri valiokunta on 
hallituksen esitykseen tehnyt. Kun suuri 
valiokunta on kuitenkin saattanut erään 
yhtymämuodon, eläinvakuutusyhdistykset, 
jotka toimivat varsin ahtaissa olosuhteissa, 
:koroitetun leimaveron alaiseksi, pyydän 
saada kannattaa ed. Korvenojan ehdotusta, 
joka tietää näiden vähävaraisten viljelijäin 
muodostamille yhtymille sitä helpotusta, 
johon edellä viittasin ja jolla helpotuksella 
voi olla ratkaiseva merkitys kyseeilisten 
yhtymien muodostamiseen. 

Ed. Hästbacka: Jag föreslår att § 7 
godkännes sådan den ingår uti regeringens 
proposition. De tillägg, som stora utskot
tet infört uti paragrafen, synas mig icke 
ägnade att skipa rättvisa med avseende å 
denna beskattning. 

Ed. Tuomi vaara: Pyysin puheen
vuoron kannattaakseni ed. Korvenojan te
kemää ehdotusta. 

,Ed. ö s te r h o 1m: Ändringarna i 7 pa
ragrafens 10 punkt är enligt min mening 
ett uttryck för strävandena att på ett obe
hörigt sätt gynna en viss grupp av med
borgare. J ag vill på deniia grund under
stöda rdm. Hästbackas förslag. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m i ,e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Korvenoja ed. Soinin kannattamana 
ehdottanut, että 7 §:n 10) kohta saisi seu
raavan sanamuodon: ,karjanjalostusta var
ten perustettujen siitoseläinosuuskuntien, 
maataloudellisten koneosuuskuntien ja 
keskinäisiä vahingon vakuutusyhdistyksiä 
koskevan lain mukaan perustettujen paikal
listen eläinvakuutusyhdistysten sääntöjen, 
niin myös eläke- tai muiden apukassojen 
sääntöjen taikka työsääntöjen vahvista
mista". Kutsun tätä ehdotusta ed. Kor
venojan ehdotukseksi. Ed. Hästbacka ed. 
österholmin kannattamana on ehdottanut, 
että tämä kohta saisi sen sanamuodon kuin 
hallituksen esityksessä on ehdotettu. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Hästbackan ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Mitä tulee ed. Korven
ojan e\hdotuil~seen, niin koska hallituksen 
esityksessä on ehdotettu 7 '§:n 10) kohta 
muutettavaksi ainoastaan, mikäli se koskee 
osuuskuntien leimaverovapautusta, eikä ed. 
Korvenojan ehdotusta koskevasta asiasta 
ole asianmukaista aloitetta, en katso voi
vani asettaa ed. Korvenojan ehdotusta 
äänestyksen alaiseksi. Mitä ed. Hästbackan 
ehdotukseen tulee, niin tulee siitä äänestet
täväksi suuren valiokunnan ehdotusta vas
taan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ,ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Hästbackan ehdotus hyväksytty. 

P u h e mies: Äänestyksessä on annettu 
151 jaa- ja 24 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 22. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

8 ja 10 § hyväksytään keskustelutta. 

14 §. 

Keskustelu: 

Ed. Rantala: Mitä tulee käsiteltä
vään pykälään, niin tämä kohta leimavero
laissa lainmuutosten yhteydessä tavallisesti 
aina on synnyttänyt eduskunnassa paljon 
keskustelua ja erimielisyyttäkin. Allekir
joittanut on valtiovarainvaliokunnan mie
tintöön liitetyssä IV vastalauseessa ehdot
tanut pykälään eräitä muutoksia, jotka kui
tenkin osittain, mikäli olen saanut tietää, 
on katsottu olevan sellaisia, ettei niitä riit
tävän aloitteen puutteessa voida ottaa 
täällä äänestyksenalaiseksi. Täytyy näin 
ollen luopua tekemästä ehdotusta, joka si
sältyy mainitsemaani vastalauseeseen ja 
joka tarkoitti yhdistysten tanssiaisista suo
ritettavan veron määräämistä samaksi kuin 
taidefilmien esityksestä sekä auto- ja 
moottoripyöräkilpailuistakin, joiden vero 
vastalauseessa on ehdotettu 20 % :ksi. 
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Mielestäni kuitenkin olisi elokuvanäy
tännöistä, kun niissä esitetään taidefil
mejä, vero hyväksyttävä hallituksen esityk
sen mukaisesti. Elokuvateattereillahan on 
näitä filmejä esitt~essään mahdollisuus 
päästä yleensä 15 % :n verolla, kun esittä
vät täytefilminä Suomessa valmistettuja 
määrätynlaisia elokuvia ja näitähän on 
viime aikoina valmistettu niin paljon, että 
niitä jo alkaa olla tarpeellinen määrä teat
terien tarpeeksi. 

Mitä sitten tulee suuren valiokunnan 
ehdotukseen, että nyrkkeilykilpailuista olisi 
kannettava veroa 15 %, niin tämä lisäys 
valtiovarainvaliokunnan mietintöön tuntuu 
tarpeettomalta. Kysymyksessähän on ama
tööriurheiluseurojen verottaminen samalla 
lailla kun nyt ehdotetaan auto- ja moot
toripyöräkilpailuita verotettaviksi. Mie
lestäni näitä kilpailuita ei tulisi asettaa 
samaan asemaan. En ole persoonallisesti 
nyrkkeilyn ihailija, mutta olen joutunut 
tutustumaan m. m. niihin selostuksiin, joita 
tämän asian johdosta sekä Työväen Urhei
luliitto että Suomen Nyrkkeilyliitto ovat 
valtiovarain>Caliokunnalle tai sen jäsenille 
jättäneet, ja mielestäni on aivan perustee
tonta ryhtyä verottaruaan yhtä urheilu
lajia, kun kerran muut voimistelu- ja ur-' 
heiluesitykset ovat verosta vapaat. 

Ihmettelyä tässä veroesityksessä on he
rättänyt se, että urheilullisen amatöörihar
rastuksen pohjalle nojaavat nyrkkeilykil
pailut on rinnastettu auto- ja moottoriajo
neuvojen kilpailuihin, joita useimmassa ta
pauksessa järjestetään suurten tehtaiden 
mainostaruistarkoituksessa ja jotka siis 
ovat suoranaiSia liikeyrityksiä (Vasem
malta: Oikein!). Eräässä tätä kysymystä 
koskevassa valiokunnalle jätetyssä kirjel
mässä huomautetaan nyrkkeilykilpailua kos
kevan veron johdosta m. m. seuraavaa, 
jonka pyydän saada esittää: ,- - ei 
liene jäänyt huomaamatta, että nyrkkeily
urheilu on viimeisen puolentoistavuosikym
menen aikana saavuttanut maamme urhei
luelämässä varsin kiinteän ja arvossapide
tyn aseman. Paitsi nyrkkeilyurheilun vai
kutusta harjoittajansa fyysilliseen kehityk
seen, on sillä suorastaan ensiarvoinen mer
kitys il:uorute:en kwsvacttajarn:a. Tänä yleisenä 
raakalaistumisen aikana on suuresta ar
vosta kasvattaa nuorisaamme sellaista mie
huuden käsitystä, joka on omiaan ohjaa
maan sitä pois kaduilta huonojen ainesten 

piiristä. Niinpä lieneekin varmaa, että tus
kin yhdenkään nyrkkkeilijän nimi löyde
tään puukkojunkkarien ja tappelupukarien 
joukosta. Saanemme tässä yhteydessä myös 
alleviivata, että nyrkkeilyurheilu on tullut 
maahamme suurista sivistysmaista, joissa 
sen kasvattava merkitys on jo ammoin 
oivallettu. M. m. Englannissa on tämä 
urheilumuoto saatettu jopa korkeakoulujen 
opetusohjelmaankin.'' 

Merkilliseltä tuntuu, että valtio, samalla 
kun se vuotuisilla apurahoilla kannattaa 
sellaisten seurojen ja liittojen toimintaa, 
joiden ohjelmaan nyrkkeilyharrastus kuu
luu, että se toisaalta näitä samoja järjes
töjä kohtaan järjestäisi uuden verotuksen. 

Pyydän, herra puhemies, ehdottaa, että 
elokuvanäytäntöjä koskevat seuraavat koh
dat tässä pykälässä, nimittäin 1 momentin 
3) kohta ja 2 momentti hyväksyttäisiin IV 
vastalauseen mukaisesti sekä että suuren 
valiokunnan mietinnöstä poistettaisiin py
kälän 5) kohdasta sana ,nyrkkeily" eli 
että tämä kohta hyväksyttäisiin valtiova
rainvaliokunnan ehdotuksen mukaisesti. 
Pyydän nämä ehdotukset tehdä erillisinä. 

Mitä tulee tähän 14 ·§:n 2 momenttiin, 
sitä ei ole kyllä otettu Iiallituksen esityk
seen, vaikka hallituksen esityksen peruste
luissa toisella sivulla toisessa kokonaiskap
paleessa sitä edellytetään. Siitä selviää, 
että hallituksella on ollut ilmeinen tarkoi
tus, että tämä 2 momentti tulisi myöskin 
kuulumaan toisella tavalla kuin voimassa
olevassa laissa. Hallituksen esityksen pe
rusteluissa sanotaan: ,Koska tällaisissa 
näytännäissä useimmiten esitetään kotimai
nen täytekuva, minkä johdosta veropro
sentti 14 §:n 2 momentin perusteella alenee 
5 % :lla, tulisi vero mainitun korotuksen 
jälkeenkin todellisuudessa yleensä olemaan, 
kuten nyt kuluvana vuonna, 15 % pääsy
maksusta". Nyt on kuitenkin 14 §:n 2 
momentti sellaisena kuin se on 21 päivänä 
joulukuuta viime vuonna vahvistetussa 
laissa, sensisältöinen että tässä voimassa
olevassa laissa sanotaan tällä kohdalla: 
,Milloin elokuvanäytännössä esitetään täy
tekuvana vähintään 200 metrin pituinen 
Suomessa valmistettu filmi, joka on kat
sottava tiede-, opetus- tai taidefilmiksi, 
tahi kuvaa maan elinkeinoelämää, alenne
taan vero edellisen momentin 3 kohdassa 
mainituista näytännäistä 10 prosenttiin 
j. n. e." Nähtävästi lakitekstiä kirjoitet-
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taessa tämä hallituksen perustelujen edel
lyttämä muutos ei tällä kohdalla ole tul
lut lakitekstiin otetuksi, mutta kun tämä 
lienee tapa:htunut ·erehdyksestä ja kun joh
donmukaisesti, jos kerran tämä 1 momentti 
hyväksytään hallituksen esityksen mukai
sella tavalla, 2 momentti käsittääkseni olisi 
muutettava, toivon, että herra puhemies 
voi ottaa ehdotukseni tässä kohden myös
kin äänestyksen alaiseksi. 

Ed. Riipinen: Minä pyydän eh
dottaa 14 §:n 5 momentin kohdalla seu
raavan muutoksen. Viides momentti kuu
luisi tällä tavalla: ,Konserteista, joissa 
esiintyjänä pääasiallisesti on ulkomailla 
asuvia henkilöitä, sekä auto- ja moottori
pyöräkilpailuista 15 %, kuitenkin kustakin 
lajista vähintään 60 penniä. Ja uutena mo
menttina: ,Taidetanssiesityksistä ja opere
teista, joissa esittäjänä tai pääasiallisena 
esiintyjänä tai säestäjänä on ulkomailla 
asuva henkilö, 40 %. " 

Tämän teen siksi, ·että me emme tarvitse 
ulkomailta tämän kaltaista taiteen nimeä 
väärin käyttävää tavaraa. Siitä on vain 
moraalista vahinkoa tälle kansalle. Toiseksi 
teen tämän siksi, että ulkomailta tuodut esi
tykset vähentävät osaltansa sitä tukea, 
mikä olisi kunnolliselle suomalaiselle tai
teelle annettava. Kun minä olen jättänyt 
tämän sanan ,nyrkkeily" pois, teen sen 
siksi, että nyrkkeily voi joskus olla tarpeel
linen taito puolustautua vaikkapa säädyt
tömiä herrasmiehiä vastaan. 

Ed. v on F r en c k e ll: Pyydän saada 
kannattaa ed. Rantalan täällä tekemiä eh
dotuksia, siis kaikkia kolmea. Myöskin yh
dyn ed. Riipisen ehdotukseen, että sana 
,nyrkkeily'' poistettaisiin, sillä ymmärrän, 
että hän on käsittänyt sen englantilaisen 
sanan ,noble art of self-defence" aivan 
oikein. 

Ed. JVI o i 1 a ne n: Minä pyysin pu
heenvuoron kannattaakseni ed. Rantalaa 
siinä kohden, että nyrkkeilykilpailut jätet
täisiin puheenaolevan verotuksen ulkopuo
lelle. :Minäkin katson, että nyrkkeily on 
sen laatuista urheilua, että on syytä sitä 
kehittää ja edistää eikä sitä ole senvuoksi 
ruvettava erikoisella verolla rasittamaan, 
kuten yleensä muita huveja rasitetaan. 

Ed. F o r s t a d i u s : Tulin pyytäneeksi 
puheenvuoron kannattaakseni veron poista
mista automobiilikilpailuista, sillä ne ovat 
aivan välttämättömiä. Maaseudulla ei 
saada näi:hin kilpailuihin juuri maksavia 
katsojia. Mutta nämä kilpailut ovat sen
tähden tarpeellisia, että ne edistävät puo
lustusvalmiutta, ja kehittävät autonajajia, 
jotka ovat varmoja ja nopeita. 

Ed. von Born: Jag har med till
fredsställelse konstaterat, att stora utskot
tet varit förståndigare än statsutskottet 
och tagit in boxningstävlingar bland sådana 
föreställningar, som äro skatt underkastade. 
J ag beklagar, ifall riksdagen skulle ställa 
,sig på en annan ståndpunkt än stora ut
skottet det gjort. 

Ed. S e r g eli u s: § 14, sådan den av
fattats av stora utskottet, ber jag att få 
förorda. Det vore ur mer än en synpunkt 
'betänkligt att höja nöjesskatten på konst
filmer från 15 till 20 %. Följderna av 
en sådan strängare beskattning för denna 
filmart, för såvitt det gäller den inhemska 
filmproduktionen, kunde bliva ödesdigra. 
Rdm. Rantala nämnde att förrådet av in
hemska konstfilmer redan är så pass stort 
att man kunde nöja sig med detta förråd. 
Men rdm. Rantala har antagligen icke så 
ofta besökt biografteatrar och känner icke 
publikens smak. Den vill ha omväxling. 
Alltså är det nödvändigt att få till stånd 
nya filmer. Suomi Filmi måste under så
dant förhållande avstå, om nämligen det 
av rdm. Rantala gjorda förslaget godkän
nes, från att upptaga inhemska konstfil
mer, åtminstone talfilmer, och flere av 
våra konstnärer, som under dessa tider ha 
det i ekonomiskt avseende svårt, skulle 
ytterligare berövas utkomstmöjligheter. 
Härutöver må ännu anmärkas, att det 
föreskrivna 5% tillskottet även kommer att 
menligt inverka på den av staten beräk
nade nöjesskatten. Jag avråder därför på 
det bestämdaste riksdagens medlemmar att 
stöda rdm. Rantalas förslag särskilt för 
såvitt det gäller punkt 3 men även de 
övriga av honom gjorda förslagen. 

Ed. 0 k s a n e n: Koska ed. von Frenc
kell ei ole vielä taipunut tarpeeksi syvään 
kumarrukseen voidakseen kokonaisuudes
saan kannattaa ed. Riipisen ehdotusta, niin 
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minä pyydän kannattaa ed. Riipisen ehdo
tusta kokonaisuudessaan. 

Ed. von Frenckell: Pyydän saada 
kannattaa ed. Forstadiuksen tekemää ehdo
tusta, jonka mukaan sanat ,auto- ja moot
toripyöräkilpailut" poistettaisiin. Ed. Ok
saselle saan huomauttaa, että täällä on 
ollut kysymys miesten nyrkkeilystä eikä 
mixt-kilpailusta. 

Ed. He l o: Kun tämän pykälän koh
dalla on tehty useita muutosehdotuksia, 
joita on vaikea pitää muistissakin ja äänes
tykset voivat mennä eri kohtiin nähden 
hajalle, •on minusta syytä, että valtiovarain
valiokunnan ehdotus tässä kohden sellaise
naan hyväksytään. ISe on hallituksen esi
tyksen mukainen, paitsi ensiksi mikäli eh
dotus koskee elokuvanäytännäistä suoritet
tavaa veroa, johon nähden valtiovarainva
liokunta ehdottaa, että nykyinen verotus 
edelleen säilytetään. Ei ole asianmukaista, 
että elinkeinoelämä yhtämittaisesti tehdään 
muutosten alaiseksi, silloin kuin muutok
silla verotukseen on varsin suuri vaikutus 
elinkeinoelämän kehitykseen. Minusta olisi 
syytä kuten valiokunnan mietinnössäkin 
sanotaan jäädä edelleen odottamaan ny
!kyilsrt.en sääll'nÖ,S!ten vailkutusta ieimawroru 
tuottoon ja sen jälkeen saadun riittävän 
kokemuksen perusteella tehdä muutoksia, 
mikäli ne katsotaan aiheellisiksi. 

Toinen kohta, jossa valiokunta on muut
tanut hallituksen esitystä, on nyrkkeilykil
pailuja koskeva ehdotus. Sanottakoon 
nyrkkeilystä mitä hyvänsä, olkoon se raa
kaa tai ei•, niin joka tapauksessa täytyy 
myöntää, että sillä on huomattava kasva
tusopillinen merkitys. Se on kuitenkin 
sangen suuressa määrässä katsottava sellai
seksi toimenpiteeksi, joka estää huliganis
mia. Ja kun nyrkkeilykilpailuille on an
nettava tällainen merkitys, niin ei ole pai
kallaan, että niitä ruvetaan verottamaan 
siksi suuressa määrässä kuin hallituksen 
esityksessä on ehdotettu. Minä sentähden 
katson, että tässäkin kohden valtiovarain
valiokunnan mietintö on osunut oikeaan. 
Ehdotan, että pykälä hyväksytään valtio
varainvaliokunnan ehdottamassa muodossa. 

E'd. V e h k a oja: Pyysin puheenvuoron 
ed. Forstadiuksen lausunnon johdosta. Mi
nun mielestäni se perustelu, jolla ed. 

Forstadius puolusti auto- ja moottoripyörä
kilpailujen verovapautta, ei ollut oikea. 
Eiköhän asia nyt sentään liene niin, että 
harvoin ainakin näihin asti sotilasautot ja 
-moottoripyörät ovat esiintyneet kilpai
luissa ja minä luulen, että tuskinpa val
tiolla tulee pitkiin aikoihin olemaan niin 
paljon varoja että se voi nämä välineet 
antaa kilpailukentille rikottaviksi. 

Mitä sitten tulee e1okuvaverotuJkseen, niin 
se on sellainen, johonka voi täydellä syyllä 
ulottaa verotusta, silloin kun kerran valtion 
täytyy koota tarpeisiinsa verotuloilla va
roja. Minun nälhdälkseni on wsia siten, että 
henkilö, joka kerran haluaa elokuvanäy
täntöön mennä, hänellä on myös velvolli
suus maksaa valtion kassaan siitä huvive
ron muodossa. Näin ollen minä myös kan
natan valtiovarainvaliokunnan ehdotusta 
mikäli se koskee näitä autokilpailuja. 

Ed. Kukkonen: Nyt käsiteltävänä 
olevan pykälän kohdalla näkyy nyrkkeily 
herättävän erikoista huomiota ja mielipi
teet asiasta käyvät, kuten arvata sopii, jopa 
vastakkaisiin suuntiin. Herra rahaminis
teri samoin kuin ed. von Born ovat pitä
neet asiallisena ryhtyä verottamaan nyrk
keilykilpailuja hallituksen ehdottamalla 
15 % :n leimaverona pääsylippujen hin
nasta. Ei olekaan minun mielestäni suin
kaan ihmeteltävää, että mielipiteet nyrkkei
lyn merkityksestä käyvät eri suuntiin. 
Asia on. ainakin meillä siinä määrin uusi, 
että se selittää mielipiteiden toistaiseksi 
hyvin huomattavan erilaisuuden. Ei kui
tenkaan voida kieltää sitä, etteikö nyrk
keily olisi jo saavuttanut melko vankkaa 
jalansijaa meidän maassamme. Melkein 
kaikissa. urheilujärjestöissä sitä nimittäin 
harrastetaan. Armeijan keskuuteen se on 
löytänyt tiensä, samalla tavoin suojelus
kuntien urheilukasvatuksessa sillä on mää
rätty sijansa. 

Minä pyysin puheenvuoron aivan ly
hyesti, ja jos mahdollista, ennakkoluulotto
masti kosketellakseni muutamalla sanalla 
nyrkkeilyn merkitystä. Minä en lähde 
siitä, että nyrkkeily olisi kaikkein jaloin 
urheilumuoto enkä väitä, että se edes so
pisi kaikille. Minä myönnän kyllä ed. Rii
pisen olevan oikeassa sikäli, että nyrkkeily 
voi tehdä huomattavia palveluksia myöskin 
naiselle, joka tämän taidon osaa, mutta 
kilpakehään minä sentään en tahtoisi naista 
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johtaa (Ed. Riipinen: En minäkään!). 
Hyvä taito hädässä ja nainen voi joutua 
monta kertaa hätään. Mutta samaa voi ta
pahtua miehellekin ja minä luulen vieläkin 
useammassa tapauksessa, ja arvelenkin, 
että mies lähinnä itsepuolustuksekseen tätä 
taitoa tarvitsee (Vasemmalta: Ja naisen 
puolustukseksi !) . 

Oltakoon nyrkkeilyn esteettisyydestä mitä 
mieltä tahansa, myöntää täytyy, että sen 
merkitys nuorisosuojelun kannalta on mel
koisen huomattava ja että tarkoittamaani 
suojelutyöhön jää melkoinen aukko, jos 
nyrkkeily eliminoidaan kokonaan pois mies
puolisen nuorisomme harrastuksista, mikä 
luullakseni jokseenkin varmasti tapahtuu, 
jos nyrkkeilykilpailut saatetaan 15-pro
senttisen pääsylippuveron alaiseksi. Nyrk
keily ei suinkaan ole aivan vailla kasvatta
vaa tarkoitusta eikä myöskään aivan vailla 
kasvatuksellista tehoa. Kysytään: miten se 
ilmenee? Nyrkkeily on minun ymmärtääk
seni melkoisen voimakas vastalause puukko
ja ampuma-asekulttuuria vastaan; meidän 
kansaamme vaivaa valitettavasti toistai
seksi puukkojen vitsaus. Varsinkin mies
puolinen väestömme ei osaa selvittää väle
jänsä ilman puukkoa, ja tätä ilmiötä voi
daan täydellä syyllä nimittää vitsaukseksi. 
Nyrkkeily taas vuorostaan sanoo: pois puu
kot, jääkööt ampuma-aseet taskuun. Mies
ten on selvitettävä välinsä toisella, paljon 
inhimillisemmällä tavalla. Oikea mies ei 
edes itsepuolustuksekseenkaan heti vedä 
asetta, vaan koettaa torjua häntä uhkaavan 
vaaran toisella tavalla. Älköön unohdet
tako, että nyrkkeily kiinnostaa lähinnä sitä 
osaa nuorisoa, joka on eniten altis sotkeu
tumaan väkijuomien ja puukkohurjastelun 
pauloihin. Nyrkkeilyä ovat ryhtyneet har
rastamaan lähinnä sellaiset laitakaupun
kien nuoret miehet, ei tosin yksin, mutta 
hyvin useissa tapauksissa, juuri nämä nuo
ret miehet, joiden illat muuten yleensä ku
luvat vielä monin kerroin ala-arvoisem
missa, joko huvitteluissa tai a1aspainavissa 
nautinnoissa. 

Kun minun havaintoni mukaan nyrk
keily on melko tehokas suoja puheenaolevia 
vaaroja vastaan, en pidä hyvin harkittuna 
tämän harrastuksen tyrehdyttämistä kil
pailuveron säätämisellä, varsinkin kun on 
syytä pelätä, että vero ilmeisesti ei tuot
taisi valtiolle tuloja senvuoksi, että nyrk
keilykilpailut jäisivät pitämättä, jos niiden 

pääsylipuille asetettaisiin 15 % :n vero. 
Minä en suinkaan ajattele niin, että nyrk
keilyharrastus olisi ainoa tai edes paras 
miehisen nuorisomme suojeluskeinoista, 
kaukana siitä. Minä tiedän monta monin 
verroin jalompaa ja arvokkaampaa nuoriso
suojelumuotoa, mutta minä olen toisaalta 
elävästi varma siitä, että on koko joukko 
nuorisoa, jota me emme saa millään tavoin 
kaikkein jaloimpien harrastusten piiriin, ja 
kun nyrkkeily näyttää nyt olevan sellainen 
harrastus, joka vetää huomattavaa osaa 
miespuolista nuorisoa puoleensa ja kun se 
vaikuttaa jalostavasti, minä en tahtoisi an
taa kuoliniskua tälle urheilun muodolle ja 
senvuoksi olen rohjennut kiinnittää asiaan 
eduskunnan huomiota. Ja luulisin, ettei 
tapahtuisi valtioliekaan minkäänlaista vau
riota, jos nyrkkeilykilpailut jätettäisiin 
verosta vapaiksi, niinkuin ne ovat tähän
kin saakka olleet. 

!Ed. H ä s t b a c k a: Jag kJan förstå att 
rdm. Moilanen som uti statsUitskottet hört 
till försva['sdelegationen vill befria hox
ningstävlingar från skatt, men jag !kan 
i0ke förstå att herr Rantala, som hör till 
kulturdelegationen intager samlll!a stånd
punkt som rdm. Moilanen i denna swk. 
J ag kan icke heller förs:tå de synpunkter 
som här ihar framförts av rdm. Kukkonen, 
näm'ligen att man genom boxningsövningar 
skuHe kunna motverlm användandet av 
hårda försvarsredskap. Om så vore kunde 
man ocikså 'tänka sig att uti krig mellan 
olika tna:tioner sikjutvapen ä:ven skulle 
kunna lämnas bort. I striden mellan skilda 
personer, har det alltid varit så: om en 
icke reder sig mot en annan tager han 
till vapen, och det kommer 'aHt fortsätt
mingsvis att vaua gällande, om också box
ningen vinner större 10mrfång. 

Ed. A a t t e l a: Samalla kuin kannatan 
ed. Helon telkemiä ehdotuksia huomautan 
ed. Veihkaoj1alle hänen lausuntoima joh
dosta, että valtiovarainvaliokunnan!kaan 
ehdotus toteutettuna ei suinkaan merkitsisi 
sitä, e,ttä elokuvateatterit kokonaan tuli
sivat veroist'a vap1aiksi ja ette~ siis elo
kuvissa kävijöitä verotettaisi. 

Ed. öster,hoJm: Det gör ett egen
domligt intryck ~att här från alla håll och 
kanter höra lo'V!tal över boxningssporten. 
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Det förefaller mig emellertid smn om det 
icke vore beundran för boxningssporten 
som beting·ar yrkandet på skattefrihet för 
boxningsmatehm:. Det är vrsst någonting 
annat och r,eeUare, som ligger därunder, 
nämligen en strävan 1att finansiera :idrotts
föreningarnas veDksam:het genom anord
nande av boxningsma.tcher, som draga folk 
genom att vädj.a bll massorruas instinJkter. 
En:lig,t min mening höra boxningsmatcher 
till det slag av uppvisningar som under 
inga förl:rålla·nden borde ikomma i åtrrju
.tande av skattefrihet. 

Ed. P e ik: ik a l a: Minäikin puolesta:ni kan-
. na:tan ed. Helon 1t~kemää ehdotusta, joka 
tietää valtiovmainvaliokunnan mietinnön 
hyväksymistä tässä kohden. Mielestäni on 
tämä ehdotus seikkaperäisemmin ja pel'us
tooJJi,semmin ha:rik:Uttu lkuin miik:ä.ä'llJ muu 
nyt esiJ.lä olevista ehdotuksista, minik:ä 
vuoksi se jo rtästä syystä olisi edellä muita· 
ehdotuiksia ihyväik:syttä:vä. 

. Ed. W i i k: Om rdm. Hästbacka verk
ligen icke förstod det som rdm. Kuiklm
.nen här sade, be:klagar jag det, så rmycket 
mera som rdm. Hästbacka är österbott
ning. J~ag förstår mycket väl, att baron 
von Born 1har :motsrutt sig boxniinge'ns fri
givande. J ag förstår också, att 11dm. Ran
tala ser med :cingaktning på boxningen 
och att rdm. Österholm gör det ~ och jag 
gör det själv. l\fen allting är relativt här 
i vä11lden, och herrarna borde bea!kta, att 
de folklager, som framför allt ha sin 
glädje av boxningen, de ha, ifall de icike 
ha boxningen, sin glädje i någo,nbng ännu 
mycket säm11e. För den skull, trots allt 
va:d som ik:an och bör sägas om boxningen 
såsom sådan, anser jag att det vore be
klaghgt, om man berövade dessa :f,olik:Lager 
den faktiska höjning de ha genom .att se 
på boxningstävJingar. 

Ed. V i l h u ,1 a : Voin yhtyä niihin näkö
kohtiin, joita ed. Kukkonen ~täällä esitti 
nyrlklkeilyn kasva,ttaV'asta merkityksestä, 
mutta jos on joutunut muikaa,n käytän
nössä urheiluseurojen johtoon ja erittäin
kin voimailuseuroj.en johtoon, k'l]ten painia 
ja nyrklkeilyä harjoittavissa seuroissa, niin 
silloin on joutunut ,toteamaan sen, mitenlli:ä 
suurissa taloudellisissa va:iJkeuksissa nuo 
seurat ovat. Ja jos 1tämä nyr1kikeilykilpai-

.~------------

lujen leimavero nyt tu~ee hyväksytyksi, 
niin se merikitsee noille seuroille varsin 
suurta taloudel.Iista menetystä. Minusta 
tuntuu siltä, että monet niistä edustajista, 
jotka täällä ovat puhuneet nyrkkei·lyä vas
taan, ovat V'arsin vähän sisällä oikeasta 
nyr1kkeilystä. He kuvittelew11t nyrkkeilyn 
jon'kinmoiseksi raa'aksi ta;ppeluksi, jossa 
ei mitään eriikoissisä1töä ulisi. Mutta jos 
nyrkkeilyynikin lähemmin perehtyy, niin 
silloin voi todeta suunnilleen sellaista 
asiain tilaa, jota ed. Kukkonen ,täällä 
esiW. NyrkkeilyHäkin urheiluna on ehdot
tomasti kasvattav~a merkitys. Minäik:in toi
von, että nyrkkeilyn ieimawero poistetaan . 

Ed. 'L ei w o: T1ruhtoisin myösik:in ikan
nattaa ed. Helon tekemää ehdotusta, koska 
sekä valtiovarainvaliOkunnan j.aostossa että 
itse vaEolkunna:ss'a olin sitä miel,tä, että se 
ehdotus, joilika valiokunta lopullisesti hy
väksyi, olisi myöskin eduskU!llnassa hyväk
syttävä. 

Ed. von B o r n: J ag tillåter mig ännu 
konstatera, ,a,tt det inga;lunda är för artt 
förhindra eller döda boxningen såsom 
sport, s10m man vill lägga $rutt på dess 
uppvisningar, liika litet som man viR döda 
biografföreställningarna därför, att man 
anser, att de kunna bära en skälig be
skJattning. 

1Ed. K o p 10 n e n: Minäikin ikannrutan ed. 
Helon tekemää ehdotusta. Minä pyydän 
ma,inita, että muutalllla vuosi siUen elo
kuvateattereilla vero oli korkea, mutta sil
loin sa:malla näimme sen, .että valtion rtu
lot silloin vähenivät. Ja jos nyt ikoroite
taan vero, niin minä pelikään, että tul,os 
on sama. Nyt elokuvat, samaten ikuin 
kaikki muutkin 'tällä hetikellä lk:ärsiväJt 
juuri taloudellisesta 'ahdinkotilasta, j,a nii
den kannattavaisuus on hyvin kyseen
alaista. Minä mainitsen sen lisäksi, ·että 
elokuvateattereita ei ole ainoasta:an ylksi
tyisiillä, mutta niitä omistavat useat seu
rat, m. m. suojeluskunnat, työväenyhdis
tylkset ja monet muut seurat, että jos ve
rot koroitetoon ja nämä seurat ovat nii
hin uhranneet huomattavasti pääomia, 
niin silloin niiden elokuva,toiminta tulee 
kannattamattomaksi ja näille tulee huomat
tavia tappioita. Ja pääasiassa juuri siitä 
syystä, että vero ik:oroitetaan, ni.in minä, 
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niinkuin sanoin, peJ:kä:än sitä, että twlo val
tion kassaan tuskin tulee nousemaan. Tästä 
syystä minä kaunatan ed. Helon !tekemää 
ehdotusta. 

E·d. von F r -en c k e 11: J8g kan ricke 
förstå a'tt ndm. Österholm, som ju är känd 
för rutlt arbeta för ideeUa förerningar, fö.r
söker lägga e:konomiskt kroikben för andra 
föreningar som hava samma ideella mål 
som ihans föreningar. Till rdm. von Born 
vilJ. j·ag framhå:lla, att det nu är fråga 
om atlt iruföra skatt, på :amatöridrottstärv· 
lingar, 10ch a,tt, om man en gång så att 
säga tager Iilla fingret utan att ens den 
andm hehöver giva det, så ligger det 
mycilmt nära till ihands a1lt heJ:a handen 
tages ocih samtliga idrottsfömnringar i fram
tiden ikomma ,att besikattas. Detta mot
sältta vi oss bestämt. 

Ed. V a 11 a s: Kun minuakin miellyttää 
valtiovarainvaliokunnan ehdotus tässä koh
den ja •erikoisesti juuri senvuo!ksi, kun 
sana ,nyrkkeily" on jätetty pois, pyy
dän kannattaa ed. Helon elhdotwsta. 

Ed. ·S e r g e ,] i u s : J ag utltrycker min 
förvå:rring över att rdm. von Frenckell un
deTistöder herr Rantala för såvitt det 
gäl:lde a 11 a hans förslag. Å ena sidan 
vill ihan sålunda iha bort den beskattning 
av 15% som skulle å:läggas boxningstäv
lingar, men samtidigt vill ihan höja be
skattningen på den inhemsika konstfilmen. 
Ur detta kan jag icke få annan uppfatt
ning än att han idke vill stöda sådana 
ideella föreningar eller strävanden som 
herr Österho]m har gjort s:ig till tolik för, 
då han där.emot med förkärleik understö
der sådana strävanden som hava föresla
gits från annat icke kulturellt håll. 

Ed. von Frenckell: Jag är glad att 
rdm. Sergelius uppmäriksamgjorde mig på 
den föreslagna skatten på biografföreställ
ningar. Jag hade nämligen uppfattat 
rdm. Rantala så att han föreslog en sänk
ning till 15 % och icke l8ll höjning tili 
20 %. Tm mitt försvar kan anföras att då 
grannarna prata så högt ikan man icke all
tid höra vad från talarstolen säges. 

Ke~kusrtelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään 10 minuutiksi. 

'Täysistunto keskeytetään ikello 2'1,15. 

Täysistuntoa jatketaan 

kello 21,40. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Rantala ed. von Frenckellin kannat
tamana ehdottanut, että 14 §:n elokuva
näytäntöjä koskevat kohdat, nimittäin 1 
momentin 3) kohta ja 2 momentti, hyväk
syttäisiin IV vastalauseen mukaisesti. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Rantalan 1) ehdo
tukseksi. Edelleen on ed. Rantala ed. von 
Frenckellin kannattamana ehdottanut, ·että 
14 §:n 1 momentin 5) kohdasta poistettai
siin sana ,nyrkkeily" eli että tämä kohta 
siis hyväksyttäisiin valtiovarain valiokun
nan ·ehdotuksen mukaisesti. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Rantalan 2) ehdotukseksi. 
Ed. Riipinen ed. Oksasen kannattamana on 
ehdottanut, että sanottu 5) kohta saisi seu
raavan sanamuodon: ,konserteist'a, joissa 
esiintyjinä pääasiallisesti on ulkomailla 
asuvia henkilöitä, sekä auto- ja moottori
pyöräkilpailuista 15 prosenttia; kuitenkin 
kustakin lajista vähintään 60 penniä", sekä 
että lisäksi hyväksyttäisiin näin kuuluva 
uusi kohta: ,taidetanssiesityksistä ja ope
reteista, joissa soittajina taikka pääasialli
sena esiintyjänä tai säestäjänä on ulko
mailla asuva henkilö, 40 prosenttia.'' Kut
sun tätä ehdotusta ed. Riipisen ehdotuk
seksi. Ed. Forstadius ed. von Frenckellin 
kannattamana on ehdottanut, että 5) koh
da,Sita, sanat ,,auto-, moot11Jori.pyörä- ja'' pois
tettaisiin. Kutsun tätä ehdotusta ed. Forsta
diuksen ehdotukseksi. Ed. Helo ed. Aattelan 
y. m. kannattamana on ehdottanut, että 
pykälä saisi sen sanamuodon, minkä val
tiovarainvaliokunta on sille ehdottanut. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Helon ehdotuk
seksi. 

Kun ehdotukset on tulkittu ruotsiksi, 
lausuu puheenvuoron saatuaan 

Ed. von Frenckell: Pyydän saada. 
huomauttaa, että ed. Rantalan 3) ehdotus 
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koski sanaa ,nyrkkeily'', siis ruotsiksi 
,boxning' '. Ruotsalaisessa tekstissä sano
taan ,brottning" ja tulkki myöskin toisti 
tätä sanaa ,brottning". 

:Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Äänestyksessä ehdotan 
meneteltäväksi seuraavalla tavalla. Ensin 
äänestetään .ed. Rantalan 1) ehdotuksesta 
suuren valiokunnan ehdotusta vastaan. Sit
ten äänestetään 5) kohdassa ed. Rantalan 
2) ehdotuksesta suuren valiokunnan ehdo
tusta vastaan ja erillisenä ehdotuksena ed. 
Forstadiuksen ehdotuksesta suuren valio
kunnan ehdotusta vastaan, ja sen jälkeen 
5) kohta sellaisena, kuin se edellisissä 
äänestyksissä on muodostunut, asetetaan 
vastaehdotukseksi ed. Riipisen ehdotukselle. 

Mitä tulee ed. Helon ehdotukseen, niin 
koska se 3) kohtaan nähden on sama kuin 
suuren valiokunnan ehdotus, josta ääneste
tään vastaehdotuksena ed. Rantalan 1) eh
·dotukselle, ja 5) kohtaan nähden sama 
kuin ed. Rantalan 2) ·ehdotus, ei ed. Helon 
ehdotuksesta sinänsä tule erikseen äänestet
täväksi. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

Äänestys ed. Rantalan 1) ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Rantalan 1) ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
13'5 jaa- ja 50 ei-ääntä, 3 tyhjää; poissa 11. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren va
liokunnan ehdotuksen. 

'5) kohta. 

Äänestys ed. Rantalan 2) ehdotuksesta: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Rantalan 2) ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s: Äänestyksessä on annettu 
80 jaa- ja 104 ei-ääntä, 2 tyhjää; poissa 13. 

Eduskunta on siis hyväksynyt ed. Ran
talan 2) ehdotuksen. 

Äänestys ed. Forstadiuksen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Forstadiuksen ehdotus hyväk
sytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
156 jaa- ja 29 ei-ääntä, 1 tyhjä; poissa 13. 

Eduskunta on siis hyväksynyt suuren 
valiokunnan ehdotuksen. 

Äänestys ed. Riipisen ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy 5) kohdan sellaisena kuin 
se on edellisissä äänestyksissä muodostu
nut, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on 
ed. Riipisen ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: Äänestyksessä on annettu 
139 jaa- ja 42 ei-ääntä, 4 tyhjää; poissa 14. 

5) kohta on siis hyväksytty sellaisena 
kuin se on edellisissä äänestyksissä pää
tetty. 

16 §., loppusäännös, lakiehdotuksen johto
lause ja nimike hyväksytään keskustelutta. 

Puhemies: Kun lakiehdotusta ·ei ole 
muuttamattomana hyväksytty, niin palau
tetaan asia suu reen v a 1 i o kun
t aan, joten asian toinen käsittely tulee 
jatkumaan. 

16) Ehdotus laiksi lisäyksestä pvolustuslai
toksen viroista ja toimista 22 päivänä joulu

kuuta 1927 annettuun lakiin. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 39 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 19 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 47, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

146 
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Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 39. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen jälkeen 
siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen 
käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Puolustusministeri 0 k sala: Nyt esiUä 
·oleva hallituksen esitys on ollut käsitel
tävänä valtiovarainvaliokunnassa, joka 
asiasta antamassaan mietinnössä ilman 
juuri mi1111kään;la:isia perusteita: ehdottaa [ruki
esityksen hylättäväksi. Suuri valiokunta 
taas puolestaan ehdottaa esityksen hyväk
syttäväksi. Nämä vastakkaiset vahokun
tien mietinnöt osoittavat, että on olemassa 
jonkinlaista epätietoisuutta taloudellisen 
puolustusneuvoston tehtävästä ja asemasta 
ja sen vuoksi lienee paikallaan parilla sa
nalla asiaa selostaa. 

Esityksessään hallitus lausuu, että talou
dellista puolustusneuvostoa työtoimistoineen 
voidaan pitää maan puolustuslaitokseen 
kuuluvana pysyväisenä osana. On nimit
täin kiistämätön ja kaikissa maissa todettu 
tosiasia, että meidän päivinämme myös 
ta1oudellisella ja teollisella alalla täytyy 
rauhan aikana valmistautua sodan varalle. 
Tämä taloudellinen puolustusvalmistelu, 
joka kohdistuu maan varsinaiseen sotilaal
liseen puolustukseen, on siksi tärkeä, että 
sodan syttyessä .ei sotilaallinen puolustus 
voisi toimia, ellei myös ta·toudellisesta puo
lustusvalmiudesta olisi pidetty huolta. 
Tämä johtuu nykyaikaisen sodankäynnin 
yleisestä luonteesta. Nykyaikainen sota ei 
ole vain asevoimien välinen kamppailu, 
vaan yhtä suuressa määrin taistelevien puo
lien taloudellisten ja teollisten mahdoHi
suuksien välinen voimanmittely. Varsinkin 
pienen ja taloudellisilta voimiltaan heiikon 
maan täytyy sotatapauksessa Vioida mohili
soida ja suunnitelma1lisesti käyttää kaikkia 
mahdollisuuksiansa puolustuksensa hyväksi. 

Mutta . taloudellinen puolustusvalmius 
merkitse myös jotakin muuta. 1Se mel'lkit
see rauhanaikaisia valmisteluita sodan va
ralta ei vain maan puolustuslaitoksen, vaan 
koko kansakunnan ja sen siviiliväestön hy
väJksi. Tähän kuuluu esim. huolehtiminen 
siitä, että 'kaikki maan asukkaat saavat 
välttämättömimmät tal'lpeensa elintarvikkei
siin, vaatteisiin ja muihin kulutustarvikkei
siin nähden tyydytetyksi sekä yleensäkin 

huorehtiminen siitä, että sotatila m&hdolli
s1mman vähässä määrin tulisi häiritsevästi 
vailkuttamaan elinkeinoelämän eri aloilla. 

Valmistelujen tarkoit:uJksena; tulee siis suu
rin piirtein katsoen olla maan raaka-aine
varojen, teollisuuslaitosten, viljelysmaan, 
tyÖI\Coiman y. m . .mahdollisi~mman tehokikaan 
käytön suunnittelu, lähtökohtanaan puolus
tuslaitoksen, yhteiskuntaelämän ja kan
san huollon todennäköiset tarpeet sodan 
aikana. Puolustusvalmiustyöhön kuuluu 
myös laatia suunnitelmia hallinnon ja lain
säädännön sopeuttamiseksi sodan tai mui
den kansainvälisten häiriöiden aiheuttamiin 
poiikkeuksellisiin oloihin. 

Taloude]HSieen puoilUISitusrvalmiutoolll vai
kuttavat olosuhteet ovat jatkuvan kehityk
sen alaisia ja laadittavan suunnitelman 
tulee samoin alituisesti vastata vallitsevia 
olosuhteita ja mahdollisuuksia. Kaikki 
tämä edellyttää näin ollen jatkuvaa toi
mintaa, jota voi menestyksellisesti suorit
taa vain pysyvä, tarkoitusta varten perus
tettu elin. Tällaisena elimenä toimii meillä 
taloudellinen puolustusneuvosto. Taloudel
lisen puolustusneuvoston ohjesäännössä on 
sen tehtävä määritelty seuraavasti: ,'Ta
loudellisen puolustusneuvoston tehtävänä 
on työskennellä mahdollisuuksien luomiseksi 
sekä sotilaallisen puolustuksen aineellisten 
tarpeiden tyydyttämiseksi että \koko kan
san toimeentuloa ja elatusta varten t&rvit
tavien elin- ja muiden välttämättömien tar
vilkkeiden saannin sekä kansallisen työn 
jatkumilsen turvaamiseksi sodan tai muun 
pulakauden aikana.'' Tästä siis huoma
taan, että samoin kuin ,taloudellinen puo
lustusvalmius" käsitteellisesti jakaantuu 
kahteen pääosaan, joista toinen kohdistuu 
,sotilaalliseen puolustukseen" eli siis va~l
tion puolustuslaitokseen, ja toinen taas 
,kansalliseen työhön'', samoin on myös ta
loudellisen puolustusneuvoston tehtävä kah
denlainen. Toiselta 'puolen on taloudellisen 
puolustusneuvoston nimittäin rauhan aikana 
työskenneltävä sodanaikaisen sotavoiman 
hyvä1ksi pä.ämäärän.ä sellain-en asiantila, 
että sotavoima voi sodan kuluessa saada 
,aineelliset tarpeensa" tyydytetyiksi. Ja 
toiselta puolen taloudellisen puolustusneu
voston tulee rauhan aikana toimia siihen 
suuntaan, että myös kansa sellaisenaan, eli 
siis valtion siviiliväestö, voi sodan aikana 
saada, mitä se tarvitsee voidakseen elää ja 
jatkaa työtään. 
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Tehtävänsä täyttämistä varten ,tulee neu
voston'' kuten ohjesäännössä sano
taan - ,itse tai muiden viranomaisten 
avustamana suorittaa tarpeelliset selvittelyt 
ja suunnittelutyöt sekä yleensäkin aset.tu
malla yhteyteen valtion siviili- ja sotilas
viranomaisten sekä elinkeinoelämän vapait
ten yhtymien kanssa ynnä laatimalla ja 
valtioneuvostolle antamalla tarpeellisi'ksi 
katsomiaan esityksiä toimia siihen suuntaan,. 
että jo rauhan aikana ryhdytään r~ittäviin 
valmistaviin tDimenpiteisiin, joiden avulla 
pulakauden yhteiskuntakoneiston kulkuun 
aiheuttamia häiriöitä voidaan lieventää ja 
supistaa. 

Taloudellisen puolustusneuvoston muodos
tavat sen puheenjohtaja sekä varsinaiset 
ja ylimääräiset jäsenet, jotka edustavat toi
selta puolen valtion sotilas- ja siviiliviran
omaisia, toiselta puolen vapaata elinkeino
elämää ja sen johtavia elimiä niillä aloilla, 
joihin neuvoston toiminta ulottuu. 

Neuvoston työ suoritetaan pääasiallisesti 
jaostoissa, joita neuvosto asettaa määrät
tyjen kysymysten tai asiaryhmien käsitte
lyä varten. Taloudellinen puolustusneu
vosto siis on siltä osaltaan, jota edellä olen 
selostanut, organisationsa puolesta lähinnä 
verrattavissa vakinaiseen valtion komi
teaan, jonka jäsenet pääasiallisesti vain 
neuvoston ja sen jaostojen kokouksissa 
ottavat osaa neuvoston työhön. Paitsi tätä 
osaa kuuluu neuvostoon kuitenkin vielä jat
kuvasti toimiva osa varsinaisine henkilö
kuntineen, nimittäin taloudellisen puolus
tusneuvoston toimisto. 

Toimiston tehtävänä on avustaa neuvos
toa ja sen jaostoja niiden toiminnassa sekä 
neuvoston puheenjohtajaa mainitun toi
minnan organisoimisessa ja johtamisessa. 
Toimisto on se elin, joka ylläpitää neuvos
ton ja sen jaostojen toiminnan edellyttä
mää yhteyttä toiselta puolen puolustuslai
toksen ja toiselta puolen siviilihallinnon ja 
elinkeinoelämän asianomaisten elinten 
kanssa sekä kerää ja muovailee neuvoston 
ja sen jaostojen toiminta-alaan kuuluvia 
kysymyksiä koskevaa tilasta- y. m. aineis
toa, valmistelee kokouksissa esille tulevia 
asioita, laatii tarpeelliset suunnitelmaehdo
tu'kset j. n. e. Lisä1ksi ~se hUiolehtii kai:klkien 
kansliatoimenluontoisten tehtävien, kuten 
neuvoston kirjeenvaihdon, talouden- ja-ar
kistohoidon y. m. s. suorittamisesta. 

Eduskunnan vuonna 1929 taloudellista 

puolustusneuvostoa varten myöntämä mää
räraha merkittiin sanotun vuoden ylimää
räisen menoarvion lisäyksenä. Tämän jäl
keen on tarpeellinen määräraha neuvoston 
palkkausmenoja varten vuosittain suori
tettu puolustusministeriön ylimääräisen 
henkilökunnan palkkiomäärärahoista. 

Päimvastoin kuin mitä on asian 1a~ita 
puolustuslait,oiksen muiihi'TI! Dleeilihsimpiin 
elimiin nähden, ei maanpuolustusvalmiu
delle laajemmassa merkityksessä niin tär
keälle taloudelliselle puolustusneuvostolle 
ole annettu kiinteämpää ja turvatumpaa 
asemaa maan puolustusjärjestelmässä. Tämä 
siitä huolimatta, että eduskunta on pitänyt 
taloudellisen puolustusneuvoston tehtävää 
vakinaisluontoisena ja 19,32, neuvoston työn 
helpottamiseksi hyväksynyt erityisen pysy
väisluontoisen lain ,elinkeinon harjoitta
jien ja kunnallisten viranomaisten avusta
misvelvollisuudesta puolustusvalmiutta jär
jestettäessä''. 

Suomessa käytäntöön otettu organisatio
muoto, joka lähinnä muistuttaa vastaavaa 
organisatiota Ruotsissa, on osoittautunut 
oloihimme soveltuvaksi. Näin ollen ei 
näytä olevan mitään asiallisia syitä ky
seessäolevan elimen pysyttämiseksi edel
leen siinä poikkeusasemassa muihin puolus
tuslaitoksen osiin verraten, missä taloudel
linen puolustusneuv~osto nyt on. 

Hallitus on havainnut nykyisen asian
tilan epätyydyttäväksi erittäinkin siihen 
asemaan nähden, mitä taloudellisen puo
lustusneuvoston toimistolla ja sen henkilö
kunnalla on, kun toimiston olemassaolo on 
riippuvainen kunakin vuonna erityisesti 
myönnettävästä määrärahasta. Toimiston 
tehtävät ovat toiselta puolen huomattavalta 
osaltaan arkaluontoisia kosketollen niin hy
vin sotilas- kuin teollisuus- ja muita salai
suuksia, toiselta puolen ne ovat hyvin laa
joja ulottuen useille yhteiskunta- ja elin
keinoelämän eri aloille. Kaikki tämä edel
lyttää, että toimiston johtavien tointen hai
tijoille on voitava järjestää asema, joka 
asettaa heille vastuun vakinaisina valtion
virkamiehinä, mutta samalla helpottaa hei
dän pysyttämistään toimissaan pitemmän 
ajan ja tekee mahdolliseksi alituisten, toi
miston työn jatkuvaisuuden haitallisten 
henkilövaihdosten välttämisen. 

Edellisen lisäksi on huomattava, että ny
kyinen järjestys vaikeuttaa virkasuhteiden 
asiallista järjestelyä puolustusministeriössä. 
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Taloudellisen puolustusneuvoston toimisto
päällikön tehtäviä hoitamaan on nimittäin 
määrätty eräs puolustusministeriön toimis
topäällikkö, joka nauttii virkavapautta vi
rastaan niin kauan kuin määräys on voi
massa. Tästä johtuu, että puolustusminis
teriön asianomaisessa osastossa useita toi
mia joutuvat hoitamaan henkilöt, joita ei 
voida nimittää asianomaisten tointen vaki
naisiksi haltijoiksi, mikä on omiansa aiheut
tamaan melkoisia vaikeuksia. 

Apulaistoimistopäällikkönä, jonka tehtä
viin lähinnä kuuluvat maataloutta ja elin
tarvikehuoltoa koskevat kysymykset, toimii 
henkilö, joka on osoittautunut varsin sopi
vaksi kyseessäolevaan toimeen. Olisi mitä 
tärkeintä, että tämä henkilö vastedeskin 
voitaisiin pysyttää toimistossa, mikä toden
näköisesti kävisi päinsä, jos hänelle järjes
tettäisiin se turvattu asema, mitä toimen 
vakinaistuttaminen merkitsee. 

Koska lisäksi kyseessäolevien, taloudelli
sen puolustusneuvoston toimiston kahden 
toimen asettaminen vakinaiselle kannalle ei 
aiheuttaisi mitään menojen lisäystä vaan 
merkitsisi ainoastaan määrärahojen siirtä
mistä momentilta toiselle, toivon, että edus
kunta hyväksyy suuren valiokunnan ja hal
lituksen esityksen asiassa. 

Ed. He 1 o: Kuten puolustusministeri 
mainitsi, on valtiovarainvaliokunta tullut 
siihen käsitykseen, että ei ole syytä hy
väksyä hallituksen esitystä. Se, että valio
kunta ei ole sen pitemmältä perustellut esi
tystään, on johtunut siitä, että valiokun
nassa tämä mielipide oli aivan ylivoimai
nen, niin ettei paljoakaan edes esitetty puo
lustusta hallituksen esitykselle, ja kuten va
liokunnan mietinnöstä ilmenee, ei ole ku
kaan katsonut olevan syytä edes liittää sii
hen vastalausettakaan. Muutenkin, mitä 
tulee tähän ehdotukseen, niin jo muodolli
setkin näkökohdat osoittavat, että ei ole tar
peeksi harkittu asiaa. Ensiksikin hallitus 
aikoi vakinaistuttaa nämä kaksi virkaa yk
sistään vain tulo- ja menoarviossa, vaikka 
hallitusmuodosta selvästi ilmenee, että asian 
järjestäminen ei käy sillä tavalla, mutta 
kun valiokunta oli t~hnyt tästä huomau
tuksen, niin vasta sen jälkeoo hallitukselta 
tuli lakiesitys. Muuten asian järjestämi
nen esityksessä ehdotetuna tavalla tulee ole
maan merkillinen siinä suhteessa, ·että itse 
puolustusneuvostoa ei vakinaistuteta. Ky-

symyksessä on vain kahden sen palveluk
sessa olevan virkailijan toimen muuttami
nen peruspalkkaisiksi viroiksi. Siinä tulee 
hiukan anormaalinoo tilanne, että itse lai
tos ei ole vakinainen, mutta siinä on kaksi 
vakinaista virkamiestä. Ne perustelut, jotka 
on esitetty hallituksen esityksessä tämän 
menettelyn tueksi, eivät ole siksi vakuut
tavia, että ne osoittaisivat, että asia olisi 
niin kiireellinen, että se olisi nyt järjestet
tävä. Ja valiokunnan mielestä voi tulla 
kyseelliseksi esim. se, että jos myöhemmin 
perustetaan taloudellinen neuvosto, niin sen 
toiminta voi myöskin koskettaa tämän neu
voston työalaa ja olisi senkin vuoksi syytä 
lykätä asian käsittely siksi, kunnes esille 
tulee kysymys taloudellisen neuvoston jär
jestämisestä. 

Minä olen sitä mieltä, että yleensä on pi
dättyväisesti suhtauduttava uusien virkojen 
perustamiseen tai niiden vakinaistuttami
seen, sillä tilastonumerot osoittavat, että 
tällaisilla jatkuvilla pienillä muutoksilla 
virastomenot jatkuvasti kasvavat. Ne nou
sevat vuodessa keskimäärin toistakymmentä 
miljoonaa markkaa, ja jos tahdotaan viras
tomenoissa saada pysähdys, niin silloin 
täytyy asettua pidättyvälle kannalle kaik
kiin ehdotuksiin nähdGn, jotka ·eivät ole 
riittävästi perustellut. Minä olen sitä 
mieltä, että hallituksen esitys olisi hylät
tävä, mutta koska tätä ehdotusta ei voida 
esittää toisessa käsittelyssä, niin minä tulen 
tämän ·ehdotuksen uudistamaan asian tul
lessa kolmanteen käsittelyyn. 

Ed. Moilanen: Kuten ed. Helo mai
nitsi, oli hallitus ajatellut, että tämä kysy
mys voitaisiin järjestää budjettitietä ja 
ehdottanut siis sillä tavalla budjetin yhtey
dessä vakinaistutettavaksi nämä kaksi pu
heenaolevaa virkaa. Mutta jaosto, joka 
käsitteli tätä kysymystä, samoin kuin va
liokuntakin, tuli siihen tulokseen, että 
uusia virkoja ei tällä tavoin voitu perus
taa. Mitä tulee sitten siihen seikkaan, että 
valtiovarainvaliokunta olisi ollut aivan 
yksimielinoo tätä asiaa käsitellessään, niin 
on minun huomautettava, että niin ei suin
kaan ollut asianlaita, vaikka mietinnössä 
ei olekaan vastalausetta. Vastalauseen pois
jääminen ainakin minun kohdaltani riip
pui siitä, että minä en siihen aikaan. kuin 
vastalause olisi ollut jätettävä, ollut siinä 
kunnossa, että olisin voinut vastalauseen 
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kirjoittaa. Minä olin sairaalassa. Muuten 
oli valiokunnassa kyllä useita muitakin jä
seniä, jotka olivat hallituksen ehdotuksen 
kannalla, sittenkuin hallitus antoi esityk
sen näiden puolustuslaitoksen kahden viran 
vakinaistuttamisesta. Taloudelliset puolus
tusneuvostot ovat vakinaisia yleensä kai
kissa maissa ja tällaisia puolustusneuvos
toja on kaikissa maissa. Kokemus niistä 
on se, että ne ovat tarpeellisia, ja se koke
mus, mikä meidän maassamme on nyt tänä 
väliaikana saatu siitä lähtien, jolloin puo
lustusneuvosto perustettiin, on osoittanut, 
että se on välttämättömän tarpeellinen, ja 
kuten valiokunnassa osoitettiin, on se suo
rittanut myöskin maatalouden alalla paljon 
tärkeää tutkimustyötä, jonka tarkoituksena 
on maatalouden kehittäminen, vaikka nämä 
ovaJtkin sen laatuisia asioita, että niistä ei 
julkisuudessa varsin paljon ääntä pidetä. 

Minusta on suuri valiokunta tehnyt oi
kein, että se on tahtonut vakinaistuttaa 
nämä kaksi virkaa, sillä menot eivät todel
lakaan lisäänny yhtään näiden kahden vi
ran kohdalta, vaan päinvastoin hiukan vä
henevät. 

Ed. Huittinen: Minä en myöskään 
voi olla ihmettelemättä sitä intoa, jolla 
hallitus ajaa näiden kahden kysymyksessä
olevan toimen vakinaistuttamista. Nykyi
nen hallitus onkin todennäköisesti ottanut 
yhdeksi tärkeimmäksi tehtäväkseen uusien 
virkamiespaikkojen perustamisen ja kaiken
laisten virkamiesten etujen parantamisen. 
Puolustusministeriön kohdalla yksistään 
ehdotetaan nyt kohta esilletulevassa bud
jettiehdotuksessa perustettavaksi 136 uutta 
vakinaista virkaa, suojeluskuntajärjestön 
kohdalla 24 uutta virkaa. Ja valtiovarain
valiokuntakin ehdottaa nämä kaikki hyväk
syttäväksi. Tähän verrattain pieneen 
asiaan nähden vain valtiovarainvaliokunta 
asettui epäävälle kannalle. Olisi luullut 
puolustusministerinkin tyytyvän tähän. 
Näin ·ei ole kuitenkaan käynyt, vaan on 
ministeri suuressa valiokunnassa saanut 
mieleisensä ehdotuksen asiassa. Taloudelli
sen puolustusneuvoston vakinaistuttaminen 
ei ole mielestäni millään tavalla niin kii
reellinen, ettei sitä voitaisi siirtää ainakin 
toistaiseksi ja edelleen harkita, tarvitaanko 
meillä tällaista erillistä virastoa vai voitai
siinko asia ehkä jollakin muulla tavalla jär
jestää ja hoitaa. Koska minulla asian tästä 

puolesta ei ollut täyttä varmuutta ja kun 
taloudellisen puolustusneuvoston tehtävien 
hoitaminen ei siitä vähääkään vaikeudu, 
vaikka sen virkamiesten palkka edelleen 
maksetaan ylimääräisten virkamiesten mo
mentilta, niin minä valiokunnassa ja jo 
aikaisemmin jaostossa olen asettunut kiel
teiselle kannalle asiaan nähden. V altiova
rainvaliokuntakin asiaa harkitessaan ja kä
sitellessään suurella enemmistöllä hyväksyi 
tämän kielteisen kannan. 

Minä haluamatta lähteä tässä yhteydessä 
pidemmälti asiaan toivoisin vain, että edus
kunta asian kolmannessa käsittelyssä voisi 
yhtyä tähän valtiovarainvaliokunnan kiel
teiseen kantaan. Ehkä se sittenkin asian 
vastaiselle hoidolle olisi paras ratkaisu 
tällä kertaa. 

PuoLustusministeri 0 k sala: Minä pyy
dän vain !huomauttaa, että kysymys tässä 
ei ole uusista viroista. Tässä 10n kahdesta 
virasta kysymys, jotka ov,at olleet olemassa 
ja jotika varmasti tulevat edelleenkin ole
maan. Näiden virkojen v:akinaistuttami
nen on sentähden tärkeältä, että asioita ei 
voida muuten, niinik:uin minä äsken huo
mautin, kunnollisesti hoitaa. Asioiden 
hoito joutuu muut·en retUJperälle. Ei ta
loudeUisen neuvoston yhteyteen voida aja
tellakaan ,tämän taloudellisen puolustus
neuvoston t~htäviä. Se lienee lkoikonaan 
mahdotonta. Kummankin neuvoston työ 
tulee nimittäin suuntautumaan ·eri aloille 
ja kummankin neuvoston tarkoitukset ovat 
aiV'an eri1aiset, joten siinä suhte-essa kai 
odotus ei saane minkään~aista muutosta 
aikaan. 

Ed. A a t t e l a : Sen lisäksi, mitä tääHä 
ed. He1o ja ed. Puittinen asian johdosta 
ovat lausuneet, on minullakin syytä käsi
tellä eräitä puolia asiassa. Tässähän ta
paJhtuu toisen kerran ·eräs omituinen ilmiö 
tai, oikeammin, yritetään toteuttaa toisen 
kerran eräs omituinen ilmiö puolustuslai
tolksessa. tSe nimittäin, että eräiden hen
kilöiden V'iran järjestelyn vuoksi täytyy 
eduskunnaile esittää la!ki. Myöhemmin kun 
joudumme !käsittelemään tulo- ja menoar
vioeh!dotusta, joudutaan •asianomaisen pää
luokan kiohdalla va!kinaistuttamaan t.ai jär
j•estämään eräs virka, sentähden että tätä 
virlkaa eräs ihenkilö tarvitsee. Ja tässä 
on kysymys aivan !Samanlaisesta tapauk-
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ses1ta. Todennäköisestihän ·tämä asi:a ei 
olisi tullut eduskunnan käsiteltäväJksi, ellei 
eräs taloudellisen puolustusneuvoston toi
mitsijoista katsoisi asiakseen saada vir
kaansa vakinaistutetulmi. Kun täällä ed. 
Mo:iJ.anen viittasi m. m. sii'hen, että talou
delliset puolustusneuvostot ovat olemassa 
muissakin: maissa, ei se minun nä:hdäJkseni 
vielä sinänsä velvoita pientä ja taloudelli
sesti heikosti lkantokykyistä maata tällaista 
laitOSita vakinaiselle kannalle saattamaan. 
Kun tämä asia oli jaostossa esillä, ei jaos
ton jäsenille voitu selvästi osoittaa, m'iten 
tarpeellinen tämä laitos todella on. Päin
vastoin iLmeni, että lailtokseen nä!hden lau
sutut epäilylkset ovat monessa suhteessa 
oikeutetut. Laitolksen toiminnastahan pyy
dettiin jaostol'le esittämään yksityiskoh
taista selostusta, mutta sitä ei jaoston jä
senille ·annettu. Tosin myöhemmin valtio
varainvaliokunnassa luettiin joitakin se
lostu:sotteita, mutta ne eivät suinlkaan sel
vittäneet itse kysymystä. Meille jaoston 
jäsenille päinvastoin jäi asiasta sellainen 
käsitys, että tämän laitoksen tarpeeUi
suutta sopinee ny,t aina1kin iharlkita, niin 
ettei sitä vielä tarvitsisi vakinaistuttaa. 

Tuntuu muuten merkilliseltä, 1että jon
kun .suunnitelman rtekemistä varten tarvit
see perustaa vakinainen valtion virasto. 
TåJhän mennessäiDän valtio on voinut täl
laiset tehtävät ·hoitaa väliaikaisluontoisilla 
komiteoilla, teetättää niiUä suunnitelmat, 
jotka sitten on katsottu valtiotaloudessa 
voitavan toteuttaa. Ja minä luulen, että 
miikä1i on kysymys suunnitelman laatimi
sesta maan taJoudellisen toiminnan järjes
tämiseksi mahdollisen sodan varalta, tuol
laisen suunnitelman ,tekoa varten nyt ei 
tarvittaisi jatkuvasti toimivaa virastoa, 
v·arsinkin kun ottaa hwomioon, että armei
j.alla on oma intendenttilaitoksensa·, joka 
sekin huomattavalla tavalla tu~ee pmllttu
maan sodan syttyessä niihin asioihin, joita 
tämäikin laitos käsittelee. Tämän asian yh
teydessä ei voi olla huomauttamatta siitä, 
että puolustu:slaitoksen keskuudessa toimii 
eräs toinenikin neuvooto, puolustusneuVJosto, 
ja että tälilaista kummallista neuvostojär
jestelmää !ha:lutaan edelleenkin puolustus
laitoksessa kehittää. Tämän yhteydessä on 
myöskin syytä mainita, että näiden neu
vostojen puheenjohtajille maksetaan kum
mall~kin !hyvä palkka, niin että esim. ,ta
loudellisen puolustusneuvoston puheen-

jo:htaja on aikaisemmin saanut 4,000 mark
kaa kuukaudessa pelkästään siitä syystä, 
että on tämän neuvoston puheenjohtaja. 
Kun asiantuntijan ilmoituksen mwkaan 
neuvosto on vuodessa pitänyt noin kah
deksan kokousta keskimäärin, merkinnee 
tämä sitä, että puheenjohtaja toimestaan 
on saanut 6,000 markan suuruilSien palk
kion kokousta kohti. Kun tällaista tapah
tuu, niin silloin ei voi olla kysymyttä, 
ovatJko ne henkilöt, joita tällaisten neuvos
tojen puheenjohtajiksi asetetaan, niin an
sioituneita, että niille välttämättömästi 
pitäisi näin koDkea palkkio tästä virasta 
suorittaa, vai onko, jota minä en kuiten
kaan ja!l\isw uSkoa, !kJokou!l\;sien puheen
johtajan teihtävien suorittaminen niin tär
keä, että siitä välttä:mättä on näin kor
kea palkkio ma:ksettava. MinäJkin olen sitä 
mie·ltä, että valtiovarainvaliokunnan kanta 
olisi tässä ikysyiiilylksessä hyväJlmyttävä. 

PuolustuSI!Uinisteri 0 lk sala: Edellisen 
puhujan puheenvuoron johdosta tahdon 
lausua, että ei tämä järjest~ly ole sentäh
den ·esitetty tehtäväksi, että juuri jolle
kulle määrätylle henkilölle tahdotaan saada 
pail\ika.. Tämäkin seikka saa onnellisen rat
kaisun esitetyn järjestelyn lkautta, mutta 
minä juuri huomautin, 1että nyk2yin~m olo
tila ei ole hyv.ä sentähden, että ei voida 
asioita nyt kunn&lisesti ·hoitaa. Ei sovi, 
että puolustusministedössä vuosikausia. rtoi
mia hoitavat vimnsijaiset, kun niitä ei 
voida vakinaisesti nimittää, eikä se, että 
puoiustu:sneuvoston viranib.oitajina on vuo
sikausia henlkilöitä, jotka eiväit tiedä, jää
vrutkö pitemmäksi aikaa kuin VUJOdeksi toi
meensa. Ed. Aattelan puheet siitä, että 
tämä ,toimisto laatisi v·ain j:onkunlaisen 
suunnitelman ja sitten kaiffiki olisi va!l
mista, osoittaa, ettei hänellä ole lkawkai
sintakaan aavistusta, miten 'puolustusllleu
vosto toimii, ja siinä suhteessa minun .täy
tyy valittaa, että hän jaostossa ei ole saa
nut paremp.ia tietoja. Ei 1tämän toimiston 
työ lopu, niin kauan kuin sotia on maail
mas:;;a, sillä joka päivä muuttuvat olosuh
teet kaikilla tuotanuolEsen ja ·teollisuuselä
män aloilla ja kaikkien valmisteluiden rtäy
tyy muuttua näiden mu:kaan joka päivä, 
jwtJkuvasti. Sentähden ei puolustusneuvos
ton työ ole mitään yihden &uunnitelman 
tekoa, j.onika va!lmistuttua neuvosto olisi 
valmis ja vapaa, vaan J~ysy.my;s on yhä jat-
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kuvasta toiminnasta, aina vaihtelevien olo
jen mukaan. Mitä pailkkoihin tulee, niin 
ei neuV'oston puheenjohtajan tehtävänä ole 
vain johta·a kokiouksissa puh!etta, vaan kuu
luu hänelle koko neuvoston johto, eri jaos
tojen töiden seuraaminen j. n. e. Eikä se 
ole mikään vakinainen toimi, vaan on se 
verrattava valtion komitean puheenjohtajan 
toimeen. Tässä puheenjohtajan toimessa 
kyllä varmasti aina tapahtuu vaihdoksia, ja 
minä luulen, että kukaan, joka siihen jou
tuu, ei pidä tätä palkkaa liian korkeana. 

Ed. Hui ,t t i ne n: Puolustusministerin 
äskeisen lausunnon johdosta minun täytyy 
vain !huomauttaa, että sikäli kuin minä tie
dän, niin on puheenjohtaja rtsekim. pitänyt 
tätä pallk:kiotansa liian korlkeana ja täksi 
vuodeksi ehdottanut pienempää. Palkkiot 
ovat kohtuuttoman korkeat siihen tyohön 
v,erraten, mitä tässä on teh!tävä. 

Ed. A a t :te 1 a: Minun piti huomauttaa 
h€rra puolustusministerin lausunnon joh
dosta samaa kuin ed. Huittinenlkin, nim. 
että meille jaostossa nimenomaan ilmoitet
tiin, että taloudellisen puolustusneuvoston 
puheenjO'htaja itse oli tehnyt ,ehdotuksen 
palkkionsa aLentamiseiksi, kosk>a se hämen 
mielestäänkin oli liian suuri. Mutta vielä
kin on tämä paliklkio yli 3,000 markkaa 
kuukaudessa. Mitä tulee siihen, että pu
heenjohtajan tehtwvät o~isivat l:awjem:rnat
ikin :kuin miksi minä ne mainitsin, niin 
tämän jdhdosta on syytä huomauttaa, että 
laitostaham asianisesti johtaa ,toimistopääl
likkö ja hänen kanssaan apulaistoimisto
päällikkö, jo~den huolena ja tehtävänä lai
toksen varsinainen johto ja töiden järjes
tely on. Kyllä siis sittenkin on niin, että 
puheenjohtaja on asiallisesti va11simaisessa 
puheenjohtaja-asemassa tässä laitoksessa 
eikä siis asiaJlliSiesti ol€ sen toiminnan ja 
työn johtaja. 

Mitä tulee siihen, että minulla ei ole 
täyttä selvyyttä, mitä kaikkea tämä ·laitos 
t,ekee ja aiikaansaa, niin se johtuu nimen
omaan siitä, että asianomaiselle jaostolle 
ei tämän :laitolksen työtä yksityiskohtaisesti 
selvi:tetty, meille kyllä ne ohjesäämnöt 
luettiin, joista herra puolustusministeri 
mainitsi. Niissä mainittiin m. m., että tä
män taloudeLlisen puolustusneuvoston tu
lisi tehdä joitakin esityksiä pulakauden tor
jumiseksi, mutta eduskunnan ikäsiteltävä!ksi 

ainakaan ,ei ole tullut minu:n tietää;kseni 
yhtään esitystä siltä taholta, jotka olisivat 
koskeneet nykyjään vallitsevan vaikean 
pulakauden torjumistoimenpiteitä. 

Ed. Moi 1 a ne n: Taloudellisen puolus
tusneuvoston puheenjohtajan tehtävänä oh
jesäännön mukaan on johtaa paitsi yleisiä 
kokouksia myöskin jaostojen kokouksia, 
sikäli kuin hän niihin kerkiää. Riippuu 
tietysti asianomaisesta henkilöstä itsestään, 
mitenkä paljon hän työtä tekee. Mutta 
muuten tämä on ihan !kokonaan si:vuserkka 
nyt tässä kysymyksessä, sillä eihän tässä 
lakiehdotuksessa ollenkaan lyödä kiinni ta
loudellisen puolustusneuvoston puheenjoh
tajan palkkaa, sehän järjestetään vapaasti 
minkälaiseksi milloinkin katsotaan tarpeel
liseksi järjestää, niin että koko juttu siitä 
puolesta samoin kuin organisatiosta yleensä 
on :tässä yhteydessä tarpeeton. Asiaa ei 
jaostossa käsitelty niinkään vähän kuin ed. 
Aattela täällä kuvaili. Sitä käsiteltiin 
jaostossa kolmessa kokouksessa ja yhteensä 
noin kolme tuntia ja se on näin pieneen 
kysymykseen nähden jokseenkin laaja ja 
riittävä käsittely, kun ,asiantuntija on läsnä 
kolmisen tuntia. Kun meillä oli käsiteltä
vänä koko puolustusbudjetti, joka käsittää 
monta sataa milj., niin ei voi ajatellakaan, 
että noin 250,000 markan kysymykselle, 
joka sitäpaitsi oli vanha kysymys - se oli 
meille Puittisen kanssa vanha ja tuttu -
pitäisi käyttää tähän enempi aikaa ed. 
Aattelan valistamiseksi. Ja kyllä tämä ky
symys myös valtiovarainvaliokunnassa sel
vitettiin kaikin puolin riittävästi, niin että 
minusta ei voi vetäytyä sen verukkeen 
taakse, että tämä nyt on tuntematon ja 
tavattoman suuri kysymys. Jos vakiinnu
tetaan se tehtävä, mikä on suoritettu väli
aikaisena jo useina vuosina ja katsottu 
välttämättömäksi, ja lisäksi otetaan huo
mioon, ettei kysymyksessä ole ollenkaan 
menojen lisäys, vaan päinvastoin vähentä
minen, niin ei kysymys ole mitenkään eri
koisen pulmallinen. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 
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17) Ehdotus laiksi valtioneuvoston oikeutta
misesta myymään Lontoon lähetystön kiin

teistö. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 41 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n:o 5 valmistele.vasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 12, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 41. En
sin sallitaan yleiskeskustelu asiasta, sen 
jälkeen esitellään lakiteksti. 

Keskustelu: 

Ed. Huittinen: Herra puhemies! -
Kysymys Lontoon lähetystön talon myyn
nistä on ollut monien vaiheiden alaisena 
valiokuntakäsittelyn aikana. Aluksi ulko
asiainvaliokunta asettui puoltamaan myyn
tiä, mutta valtiovarainvaliokunta harkit
tuaan ja selviteltyään kysymystä hyvinkin 
perusteellisesti, tuli asiassa melkein yksi
mielisesti kielteiseen tulokseen, kun taas 
nyt suuri valiokunta aivan lyhyen käsitte
lyn perusteella on ollut valmis ehdottamaan 
talon myyntiä (Vasemmalta: Se on nosta
nut sille hintaa!). 

Hen!kilön, joka 1ei tunne ars,1oita: ja oloja 
I .. ontoossa muuta kuin asiapapereitten ja 
asiain käsittelyn aikana annettujen suul
listen selvittelyjen perusteella, on tietysti 
ollut melkoisen vaikeaa harkita, onko ole
massa todella pakottavia syitä valtion Lon
toossa omistaman kiinteistön myyntiin ja 
toiseksi, onko tällainen toimenpide toteu
tettuna, erittäinkin juuri tällä kertaa val
tiotalouden kannalta edullinen. Ja minun 
täytyy sanoa suoraan, että ne perusteet, 
joita on esitetty myynnin puolustukseksi, 
ovat minun käsitykseni mukaan sittenkin 
verrattain heikkoja ja vähäisiä. On mai
nittu, että talo on epämukava, että se on 
liian syrjässä keskuksesta lähetyställe ja 
ennen kaikkea lähettiläälle sopimattomassa 
kaupunginosassa j. n. e. Edelleen sanoo hal
litus esityksensä perusteluissa, että talo on 
pieni ja tarkoitukseen epämukava, koska ei 
ole mahdollisuutta erottaa kansliaa minis
terihuoneistosta, talon perusta on huono 
ja rakennus on alkanut halkeilla ja savu-

torvet kallistua. Rakennuksen rappio on 
johtunut pääasiassa sen ohivieviillä kadulla 
fmurilla lastiautoilla harjoitetusta rahti
liikentleestä,. Närrnä väitteet on va:l~okunta
käsittelyssä jokseenkin tarkoin kumottu. 
Se käsitys minulle on vakiintunut asian 
valiokuntakäsittelyn aikana, että mitään 
pakottavia syitä Lontoon lähetystön talon 
myyntiin ei ole vieläkään olemassa. Jotkin 
mukavuussyyt ja ennen kaikkea pyrkimys 
saada lähetystö ja lähettilään asunto siir
retyksi sellaiseen kaupunginosaan, jossa 
suurvaltojen edustajat ja muut suurmaail
man pohatat asuvat, välittämättä siitä, että 
tämä pakostakin vastaisuudessa lisää kus
tannuksia, tällaiset seikat minun mielestäni 
ovat olleet päätekijöinä tämän esityksen 
antamisessa. 

Asian taloudellista puolta tarkastaessa 
niiden numeroiden valossa, joita ulkoasiain
ministeriön taholta on esitetty, osoittautuu, 
että, sikäli kuin nämä numerot pitävät 
paikkansa, ja kun jättää niistä tarpeetto
mat korkolaskelmat pois, että nykyinen 
järjestelmä, jossa lähettilään asunto ja 
lähetystö sijaitsevat omassa talossa, on kus
tannusten kannalta edullisin, päättyen siinä 
vuotuiskustannukset huoneistojen kohdalta 
noin 1,130 puntaan. Siinä järjestelyssä, 
johon nyt pyritään ja jos talo myydään 
eikä uutta osteta tilalle, johon myös pa
kosta joudutaan, että kaikki Lontoossa tar
vittavat huoneistot on vuokrattava, se vie 
siihen, että vuotuiskustannukset ministe
riön laskelmienkin mukaan kohoavat heti 
noin 1,720 puntaan. Mutta jos ministerin 
asunnosta on maksettava jatkuvasti nykyi
nen vuokra, 16 puntaa viikossa, niin tietää 
se yli 200 puntaa korkeampia vuotuiskus
tannuksia kuin mitä ministeriön laskel
missa esitetään, jossa ministerin asunnon 
vuokramenot on laskettu 600 puunaksi vuo
dessa. Ja kuka takaa, ettei vuokrataso 
T--'ontoossa nykyisestään kohoa ja silloin 
luonnollisesti huoneistomenot vastaavasti 
myös kohoavat. On kallista nykyisinkin, 
mutta vielä epävarmempaa tulevaisuuteen 
nähden minun käsitykseni mukaan heit
täytyä yksistään vuokrattavien huoneisto
jen varaan Lontoossa. 

Kolmas vaihtoehto, jota ulkoministeriön 
taholta on ajateltu, että nykyinen talo kor
jattaisiin ja lähettiläs ja osa lähetystön 
henkilökunnasta asuisi omassa talossa, lähe
tyställe ja konsulivirastolle vuokrattaisiin 
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toimipaikat muualta, se osoittaa, että vuo
tuiskustannukset tällöin kohoavat noin 
1,530 puntaan, siis tässäkin huomattavasti 
korkeammiksi kuin jos nykyinen järjestely 
voidaan säilyttää, mutta toisaalta huomat
tavasti halvemmiksi kuin se, että kokonaan 
mentäisiin vuokrahuoneistojen kannalle. Ei 
ainakaan menojen supistamispyrkimys Lon
toon lähetystön kohdalla kehoita pyrki
mään talon myyntiin. 

Yhtenä syynä talon myyntiin on mai
nittu myös, että nykyisin valtion omista
massa talossa on tarvis tehdä huomattavia 
korjauksia. Hallituksen esityksen peruste
luissa mainittiin korjausten vaativan noin 
1,800 puntaa, ja tällaisena pysyi summa 
siihen asti kuin pysyi myötätuuli hallituk
sen esitykseen nähden vallalla. Mutta kun 
alkoi valtiovarainvaliokunnassa ilmaantua 
epäilyksiä myynnin edullisuudesta, kohosi 
summa heti 2,000:een ja lopuksi aina 2,300 
puntaan. Ja nyt, sikäli kuin olen kuullut 
on suuressa valiokunnassa esitetty eräs am
mattihenkilön lausunto, että talo on niin 
huono ja hajoamistilassa oleva, ettei sitä 
kannata korjata ollenkaan. Mutta rinnan 
tämän talon viikko viikolta tapahtuvan 
huononemisen kanssa ovat talosta tehdyt 
tarjoukset menneet päinvastaiseen suun
taan. Oltuaan aluksi 5·,300 puntaa kohosi
vat ne 5,600:aan ja nyt tiedotetaan, että 
on mahdollisuus saada sillä täysi 6,000 
puntaa (Ed. Tarkkanen: Kohotetaan kym
meneen!). Minusta nämä numerot puhu
vat vähän toista kieltä talon arvosta ja 
ehkä sen kunnostakin kuin mitä edellä mai
nitsemani viikko viikolta lisääntyvät huo
nonemistodistukset osoittavat. 

Jo aikaisemminkin on oltu pakotettuja 
muiden asiain yhteydessä esittämään huo
mautus ulkoasiainministeriölle epätarkko
jen tietojen esittämisestä. Tämä asia mi
nusta on taasen esimerkki siitä, kuinka 
heikosti valmisteltuna hallituksen esityskin 
voidaan tuoda eduskunnalle. Ja juuri 
tämä, että päivä päivältä tuodaan aina 
uusia ja minun mielestäni ristiriitaisia tie
toja samasta asiasta, se on pannut minut 
epäillen kysymään, mikä on totuus asiassa 
ja mitkä näistä tiedoista pitävät paikkansa 
vai eivätkö mitkään. 

Mutta tämän lisäksi on vielä eräitä seik
koja, jotka minun mielestäni puhuvat esi
tyksen hyväksymistä vastaan. Talolla on 
oma tontti ja sikäli kuin 011 esitetty, on 

oman tontin omistaminen melkoisen harvi
naista Lontoossa. Se on kyllä joittenkin 
muodollisuuksien alainen, tämä valtion 
oman tontin omistaminen Englannissa, 
mutta sittenkin kaikesta huolimatta minä 
en voi olla kysymättä, onko tämä erikoisetu 
riittävästi huomioitu hintaa määritellessä? 
Minusta tuntuu kuin se tahdottaisiin ver
raten vähäisestä hinnasta luovuttaa. 

Hallituksen esityksessä vuodelta 1919 
ilmoitetaan talon ostohinnaksi 15,000 pun
taa; kauppaa seurasi tällöin myös kalustoa. 
Nyt hallitus ilmoittaa talon ostohinnaksi 
jääneen 9,500 puntaa. On lausuttu vakavia 
epäilyksiä: että tuskin kaluston arvo sil
loinkaan on ollut 5,500 puntaa, vaan että 
talon hinta todellisuudessa on ehkä kor
keampi. Nyt kun kiinteistöjen arvot ovat 
laskeneet Lontoossakin, myytäisiin talo, siis 
noin puolesta hinnasta, mitä se on aikoi
naan itselle maksanut, mutta ei ostettaisi 
samanaikaisesti uutta taloa tilalle, vaikka
kin m. m. Lontoon ministerimme mielestä 
uuden talon hankinta Lontoossa on välttä
mättömyys. Kuka takaa etteivät kiinteis
töjen arvot tällä välin taas kohoa ja valtio 
joudu näissä kaupoissa kärsimään ehkä 
huomattavia vahinkoja. Jos kerran nykyi
nen talo halutaan myydä, niin on saman
aikaisesti hankittava uusi talo tilalle ettei 
ainakaan arvojen kohoamisen tähden jou
duta enää lisäveroja kaupoista maksamaan. 
Valtiovarainvaliokunta mietinnössään lau
suu, perusrteltuaan hy1käärvää ehdotusta.an, 
että kuten edellä esitetystä käy ilmi, valio
kunta ei ole voinut asiassa saada kaikkea 
sitä selvitystä, mitä se on pitänyt tarpeelli
sena. Ja kun valiokunnan mielestä nykyi
sellä talolla voidaan tulla tyydyttävästi toi
meen eikä valtiolle ole odotettavissa va
hinkoa siitä että asian ratkaisu ainakin 
toistaiseksi lykkäytyy, niin valiokunta on 
tullut siihen mielipiteeseen että ehdotuksen 
Lontoon lähetystötalon myynnistä tulisi 
raueta. 

Niillä perusteilla kuin olen esittänyt ja 
yhtyen valtiovarainvaliokunnan mietintöön 
muutenkin olen minä edelleen kielteisellä 
kannalla Lontoon lähetystötalon myyntiin 
nähden ja tulen asian kolmannessa käsitte
lyssä ehdottamaan että hallituksen esitys 
hylättäisiin. 

Ed. E r k k o: Olen valtiovarainvaliokun
nassa ollut sitä mieltä että hallituksen esi-
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tys olisi hylättävä. Huomaan suuren valio
kunnan mietinnöstä ettei mitään sellaisia 
seikkoja ole esitetty, jotka voisivat muut
taa valtiovarainvaliokunnan omwksumaa 
kantaa. Mutta koska suuri valiokunta on 
asettunut hallituksen esityksen kannalle, 
voin vasta lakiehdotuksen kolmannessa kä
sittelyssä tehdä ehdotukseni. Jätän tämän 
vuoksi tarkemman perustellun lausunnon 
antamisen kolmanteen käsittelyyn. 

Ed. .S e r g eli u s: Herra puhemies! 
.Suuri vaHakunta on asettunut niinkuin 
edellinen puhuja täällä mainitsi hallituk
sen esityksen kannalle. Valtiovarainvalio
kunta ehdottaa taasen mietinnössään halli
tuksen esityksen, mikäli se koskee Lontoon 
lähetystötalon myyntiä, hylättäväksi. .Siitä 
lausunnosta, jonka uLkoasiainvaliokunta on 
antanut ja joka liitteenä esiintyy va1tiova
rainva.liolkunnan mietinnö!SISä ikäy illmi, että 
ulkoasiainvali~kunta on katsonut voivansa 
hyväksyä esityksen. Tällöin on kumminkin 
huomautettava että lukuisa määrä ulko
asiainvaliokunnan jäsenistä oli sitä mieltä 
ettei lähetystötaloa lähitulevaisuudessa olisi 
myytävä etupäässä syistä, joihin minä heti 
palaan, vaikkeivät nämä jäsenet silloin tah
toneet lausuntoon liittää eriävää mielipi
dettä. Tarkoituksenmukaisuussyiden joh
dosta ulkomaan edustukseen nähden oli va
liokunta sitä mieltä että lähetystö ja kon
sulaattivirasto olisi yhdistettävä samaan ta
loon ja sopivaan kaupunginosaan Lontoossa. 
Lähettilään ja lähetystön henkilökunnan 
asunto-olot olisi sitten järjestettävä joko 
niin että näi1le varattaisiin joko nykyinen 
lähetystötalo, jossa tarpeelliset korjaukset 
olisi suoritettava, tai vuokrattaisiin lähetti
läälle asunto niinkuin asianlaita nyt on. 
Lukuisa määrä ulkoasiainvaliokunnan jäse
niä vastusti alussa jyrkästi hallituksen esi
tystä, mutta jaosto, joka sai tehtävä:ksen 
syvemmin tutkia asiaa myöskin rahalliselta 
ka:nnalta, ei voinut ulkoasiainministeriön 
erinäisiä virkailijoita kuultuaan tulla muu
hun tulokseen kuin että olisi taloudellisesti 
edullisempaa myydä talo; eikä jaostolla 
ollut mitään syytä epäillä etteivät tiedot, 
jotka annettiin, pitäneet ,paikkaansa. An
nettujen t~etojen perusteella olisivat vuok
ramenot, jos lähetystö myytäisiin, vuo
dessa 1,280 puntaa, lähetystön ja konsuli
viraston vuokramenot 500 puntaa ja lähet
tilään vuokramenot 780 puntaa. 

Toinen vaihtoehto, jos lähetystötalo edel
leen jäisi valtion haltuun ja konsulaatti
virasto pidettäisiin sama;ssa paikassa ikuin 
nyt olisi vuosimaksuerä 1,565 puntaa siis 
liki 300 puntaa kalliimpi kun laskee ni
mittäin 5 % korkoa sille pääomalle 6,000 
puntaa, joka saataisiin talosta ja 2,300 pun
taa korjauksista. Vaihtoehto, taiLon myynti, 
tulee siis näiden tietojen nojalla rahalli
sesti edullisemmaksi ja kun vielä ottaa huo
mioon, että epäilemättä olisi tal'koituksen
mukaisempaa pitää sekä lähetystö että ikon
sulaattivirasto samassa talossa, niin ulko
asiainvaliokunnan enemmistö ei voinut 
tulla muuhunkaan tulok.<:Jeen kuin hyväksyä 
hallituksen esityksen. 

Likväl voro uppgifterna såsom här också 
rdm. Huittinen nämnde beträffande såväl 
högsta anbudet för legationshotellet, 6,0100 
pund, inköpssumman 9,500 pund, som oc'kså 
beträffande reparationskostnaderna, vilka 
först uppgåvos till 1,800 pund, sena:re ti1l 
2,300 a 2.,400, så osäkra att flere av ut
skottets me.dlemmar ifrålgasatte Oim tidr. 
punkten var lämplig för en !förs:äljnirug. 
F,Dågan har likväJ. numera inträtt i ett 
ruytt skooe efter de komplettelia~de U!pp,
gifter som kommit en del aJv uiSkot·tets 
medlemrmar, liksom stora utskottets med
lemmwr, tiH del. Särskilt är den. p.romemo
ria, som åtminrstone blivit m]g till:stäJ1d, i 
detta avseende belysande. Om också den 
av arkitekt ~1\Ialto avfattade skrive.lsen, som 
han översty:rt och i vi~ken ihan ~närrmB~re 
redogör för erfol'lderliga reparationer i 
legationshotellet i London, innehåller mot
sä,gelser och på en del .punkter verkwr renrt av 
löjEg, så måste väl hans f.aciklamskwp som 
byggnaidsarkitekt ti:1lmätas betydels·e. FÖir 
att få hotellet, säger herr Aalto, i sådant 
skick, att det kan ruccepteras för det ända
mål det skall tjäna, måJste i reparations
!roostnader erlä:ggas 2,600 a 2,800 purud. Om 
detta äJger sin riktig;het och ett fast .anbud 
på 6,000 pund föreli1gger f.ör byggnaden, 
alliSer jag att flera skäl taJa för BJtt J:ega
t~onshotellet borde säljas. Men jag tillåter 
mig betvivla att vi faktis!kt lk:unna räikn.a 
med ett sådant anrbud. För någon e.l'ler 
någr.a veclwr sedan läste j:rug i en engellsk 
daglig tidnin1g, att ett 8tör,re hui;\, centralt 
beläget, S()[ll h.ade betingat sig ett .pris för 
halftannBJt år sedan av flere tiotusentllll 
pund, sålts för en summa runder 1,000 
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pund. Detta visar såluntda att prisen :på 
fastigtheter är i hotten oefu fiÖir det andm,, 
att för den hän:de1se 6,000 rpund faktiskt 
erhjudits för denna mera i periierin be
'tägn.a. byggnadJs'komplex, sku!lle det tyda på 
llltt det icke kan vara så dåli1gt bestäJllt 
med byggn:ruden 'SOilll arlkitekt Aalto vill 
gÖ':rta gällande. Men IOI'Isaiken till utbuidet 
6,000 pund ik:an :måhänlda bem däraJV att 
tomten som by:ggnaden ä.r u,p·pför!d rpå, 
också W!lhör ägaren av byggnaden. Uruder 
sådant fö:rthållande kunde man for.tfara:n.de 
ställa sig tvekande tilll en rförsäljrring. Men 
vitd övervågande för och emot av de skäl 
som här aJV milg angivits, framför 1alilt äooa
målsenllighetsslkäl, synes mig slutli:gen dock 
en försäljning a v ifråg,avarande bYiggnald 
v_am att föredraga. 

Ulkoasiailnministeri H a c k z e l J : He:rtra 
puhemies! En ta:hdo täJ8Sä toisessa käsit
telyssä käyttää pitempää puheenvuoroa, 
tahdon vain muutamalla sanalla antaa 
eräitä vastauiksia ed. Huittisen täältä telke
mi:in huomautuksiin. 

Mitä hallitumsen esity(kseen' täissä asiassa 
tu'lee, jota hänen puolelltaan moitittiin, 
että se mulka olisi ep'äta:rlkka, niin pyy:dän 
nyt vain esityksen. puolustuikseksi mainita, 
että ei siinä, v:aiklka sen suhteen on paJ.
j·on huomautuksia tehty, mitään rvil'lheitä 
kumminkaan voida löytää. Lä;hetystötaJ.on 
ostosumma, joka on mainittu olevan 9,500 
puntrua,, on tosiaankin .o[lut 9,500 puntaa. 
Ne 15,000 punt•aa, jotka aikoinaan pyydet
tiin, ne pyydettiin vallan toisen talon OIS

toa vrurten, mutta kun nämä rafhat saatiin, 
olikin se ta:lo jo myyty, ja ,sentälhden os
tettiiJ.D. toinen halvempi talo. Mitä sitten 
tulee talon myyntihintaan, niin: tässä mai
nitaan 5,300 puntaa. Se onikin va[;lan, oikea 
numer,o, sillä sil1oin 'kuin täcrnä esitys an
nettiin, ei .ollut suurempaa !kiinteää taT
jousta, vai1{lka jo kesästä läihtien oii !käyty 
neuvottelluita ,erään ost~a~jan kanssa, jalka 
oli Juvannut 6,000 puntaa. Mutta trumä 
toinen ostalja oli säätiö, niin sitovaa trur
jousta sen puolel,ta ei voitu a:ikaisemmin 
saada kuin nyt tämän eduskunnan ik:ooosa 
ollessa. 

Sitten myöskin ed. Huittinen ma;iniltsi, 
että Lontoon läihettiläs uJ.koasiainvaltiokun
nassa olisi selittänyt lä!hetystöUe lälhitule
vaisuudessa olevan •Varp,eelllista saada oma 
talo. T1ämä on iLmein-en erehdys, siHä mi-

lkä:li muistan, oli ministeri G.ripen1bergin 
käsitys ja lausunto sruma:a lallltua kuin rill
nunik.in, hän nimittäin selitti, että uutta 
tal<>a hänen käsityksensä mukaan ei ollut 
syytä ostaa. J1a olen jy:rlkästi sillä kan
nalla, että meidän ei ole syytä ostaa uutta 
taJloa. Pääsyynä siihen, miiksi täcrnä talo 
talhdotaan myydlä, on se, että se on nilin 
huonossa kunnossa, ja että sen korjaus 
vaatii suuria 11~a:hoja, et,tä siitä ei koskaan 
tule hyvää, ja että se on niin kaukana, 
epälmuka:valla paikalla, mikä kai.kiki tässä 
esity1ksessä on esitetty. Ja näihin syihin 
minä ·viittaan tässälkin tilaisuudessa. 

Ed. H u i t t i n en: Minä valitan,, jos 
ta!Lon ostohintaan näJhden olen joutunut 
esittämäiän v~l'lheellisiä numeroita. Siinä 
a:sialk:irj.assa, josta minä olen tiedon saanut, 
nimenomaan sanotaan, että valtioneuvosto 
tä:llä hinnad•la osti talon. Jos ministerin 
tie:doitus asiasta on oikea, niin asia siltä 
kdhtaa on selvä. Mitä ministeri Gripe~ 
hergin mielipiteeseen tulee, niin lminä olin 
ulilwasiainvaliokunnassa läsnä, kun ihäneHä 
nimenomaan tiedusteltiin tu!ll,aanko Lon
toossa pitemmän 'aikaa asulmaa:n vuok:ralla 
vai ostetaan!ko uusi talo. J,a !hän nimen
omaan sanoi, että lkyHä hänen pyrikimy:ik:se
nJään on se, että lkyllä Lontoossa pitäisi 
saada niin pian kuin sopiva tilaisuus il
maantuu, ostetuksi' oma taito. Ja täistä 
minä kyllä pidän lkiinni. 

E'd. Kosonen: Kun ed. Huittinen en
simmäisen lausuntonsa alussa väitti, että 
asia olisi mennyt suuressa: valiioikunnassa 
kevyellä käsittelyllä, puhuja kai tarkoitti, 
ettei asia1an olisi kiinnitetty tlarpee1lista 
huomiota, on syytä huomauttaa, että jos 
suuren vali'okunnan tarvitsee menettää niin 
paljon aikaa 'kwikkien pikikuasioiden !kanssa, 
kuin tämänkin, niin kyllä eduskunnan pi
täi,si istua koo'Ua y<mp'ärr 'VUOden. Suuressa 
valiokunnassa tuihlattiin asiassa aikaa selkä 
san:oja esiintuomalla paljon epäi1yksiälkin. 
Mutta kailklden niiden selvitysten jälkeen, 
joita va:Uoikunll!alle herra uJkoministeri 
antoi, tuli valiOikun.ta lopulta 1ähes yksi
mielisesti tähän tunnettuun tu!lokseen. Rat
kaisevana seikkana Lo:ntoon 1älhetystJötalon 
myymisen suhteen on pidettäJvä ja pidet
tiin !käsittääkseni suuressa valiokunurussa 
sitä, että koska ta1on ikorj13Ja1Illinen veisi 
suunnilleen noin 50 % siitä, mi:kä ,olisi 
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oleva taJosta saatavi,ssa ole~va !hinta, on vii
sainta ryhtyä sen myyrrniseen. 

•Ed. Pennanen: V altiova,r,airuvlaliokun
n:an mietinnössä sanotaan, että valiokun
nalle on esitetty useampia va:ilhtoehtoj.a tky
sym.ryksessäolevan asian, nimittäin Lontoon 
läJhetystön huoneiston järjestelyyn. Mutta 
kun vaflio'kunta pää;tyi siiheru kä:sitylkseen, 
että valtiolla ei ole odotettll!Vissa valhinkoa 
siitä, että asian ratkaisu .ainalkin toistai
seksi lyklkääntyy, ni-in tälhän nähden ei ole 
vai,htoe'htoa n:äihdälksenli olemassa. Jos taJloa 
.ei myydä, niin se on ehdottOlilla!Sti korjwt
tlava. Siihen 'käsitykseen täytyi suuressa 
valiokunuassalkin tulla, ja tääJJlä on huo
m.autettu jo, mitä ja missä suhteessa kor
jauskustannukset olisivat talon myyntihin
taail1. Minusta ei kuitenkaan tässä rusiassa 
ole yksinomaan ratlkaisevaa se, milkä näistä 
malhdollisista v.ai:htoehJdoista tulisi ikailkkein 
h.aiLvimmal\Jsi. Ratlkaisevampaa on l.mi se, 
että meillä suunvallan pääikaupungiiSSa, mil
joona!kaupungissa, on läJhetystoolä 1huone·isto 
sopiv:al1a pailka1la. 

1Muuten minusta täl1ainen asia on sitä 
lrujia ul'kopolitii,k'kaa, jossa ·täytyy käsit
täälk:seni luottaa vastuunalaiseen ministe
riin ja halllitukseen, eiikä eduslkunnan pi
täisi käydä, sanoisin sormei,lemaan tällai
sissa asioissa. Meillä nyt ei mi1ssään trupauik
sessa ole mahdollisuutta lähteä joukolla pai.. 
kan päältä tutkimaan, minlkälaisessa kun
nossa tämä talo on ja mitä siitä mafuidoUi
sesti englantilai,set maksaisivat. 

Ed. V o i! o n m a a: Jotta .ei pääsisi juur
tumaan eduskunnassa väruriä ikäsityksiä 
siitä, mitä Lont~on läJhetystön uuden .ta!J..on 
ihank:ikimisesta on u~koa!Siairuv.alioikunnassa 
lausuttu, tahdon !Illlainita, että olen ministeri 
Gripen1bergin lausunnon wl:koasiainv:aliokun
nassa käsittäJnyt aivan samaila tav.alila kuin 
ilrerra ulkoasiainministeri tässä juuri mai~ 
nitsi, nimittäin ettei ole k1aukaisintalklaan ai
kOlillusta han,k!kia uutta taJ:o.a. Mikäli se ihä
nestJä riippuu, ministeri Gri:peruhe11g jyr
kästi sanoi sitä vastustavansa; semJmo.isen 
'käsityksen minä siitä sain. Olen muuten 
samaa mieltä kuin ed. Pennanen, 'että tätä 
asiaa ei ole 8irvosteltaya ylksinomaan sen vä
häisen taloudellisen merlkityksen kannalta, 
mikä siBä on, vaan tM'IkoitukserumukaisuUJ
den kannalta. Kun iker,ran tarkoituksenmu
kaisuuden kannailta iLmeisesti -se on pon-

nel~a esitetty uNmasiainm:inisteriön rbaiholta 
- oli.si edullista, että saataisiin sekä lähe
tystö että korusulaatti saman katon alile so
pirva1la pailkalla Lontoon ma.aillmankaupun
gissa, niin tämän suuren .edun vuoksi kan
nattaisi uhrata enemmänkin kuin mistä nyt 
on leysymys. Mutta niinkuin ed. ,Serg.elius 
täällä vastikään esitti:, on meiiLle esitettyjen 
laskelmien muik&an suorastruan. taloudellises
,tikin e~dullista myyidä talo. 

Ylei,skeskustelu julistetaan päålttyneeksL 

Esitellään ja hyväksytään ikeskustelntta 
lakiteksti, lak.ieihdotuksen jolhtolause ja ni
mike. 

LalkiehdotUiksen toinen !kä:sitte[y juliste
taan päiättyneeksi. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i .e ·s: Päiv:äjä'I'jestylksestä pois
tetaan 18)., 19),. 21), 22) j1a 23) asia. 

20) Ehdotus erinäisistä muutoksista ja li
säyksistä Suomen evankelis-luterilaiselile kir

kolle annettuun kirkkola:kiin. 

Esitellään lakivaliokun'Than mietintö n :o 9 
ja otetaan ensimmäiseen käsi tte-
1 y y n ,siinä valmiste[evasti !käsitelty haJlli
tuJksen 'esitys n :o 61, joka sisältää yJläanai
nitun lalkiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn polhjrana on 
lakivalioikunnan mi.etintö n:o 9. 

Huomautlan., että vatltiopäivålj'ä:r;:jestylksen 
61 § :n mukaan ovat oikeutettuja ottaJmaan 
tämän asian käsittelyyn osaa .ainoastruan ne 
edustajat, jotka kuu[uvat .eVIankelis-ltuteri
laiseen uskonturunustn:kseen. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Lrukietlrdotuksen ens1mmamen !käsittely 
jwlistetaan. päättynee'ksi.. Asia lälhetetään 
suureen va[ioikuntaan. 



Pöydällepanot 1173 

Pöydällepanot: 

Pöydällepanoa varten ·esitellään ja pan
naan pöydälle ensi istuntoon:: 

24) Ehdotuksen laiksi hallitu'ksen oikeutta
IDiseksi antamaan tarpeenvaatimia säännök

siä Suomen vientikaupan turvaamise·ksi 

sisä:ltäväin hallituksen esitylksen joihdosta 
laadittu valtiovarainvailio!kunnan mietintö 
n:o 28; 

25) Esityksen antamista laiksi maatalous
kiinteistöjen pakkohuutokauppojen lopetta

misesta määräajaksi 

k.oslkevan toivomusaloitteen joihdos1Ja laar
dittu maatalousv.aliokunn1an mietinrtö n:o 6; 

26) Ehdotuksen laiksi valtion metsämaiden 
asuttamisesta ja niillä olevien vuokra-aluei
den lunastamisesta annetun lain eräiden py-

kälien muuttamisesta 

sisältävän [akialoitteen johdosta laadittu 
maatalousvalio!kun:nan mietintö n :o 7 ; 

27) La:idunmaan han~kimis:ta pienviljelmille 
ja itsenäistyneille mäkitupa-alueille 

tarkoittaromin toivomusaloitteiden johdosta 

laJaJdittu maata:lousvailiolkunnan mietintö n :o 
8; sekä 

28) Leppäveden, Keiteleen ja Kivijärven sekä 
niiden välillä olevien järvien vedenpinnan 

alentamismahdollisuuksien tutkimista 

tllirkoittruvan toivomusaloitteen jOihdosta laa
dittu maata:lousVIa!liokunnan mietin1tö n :o 9. 

Puiheenvuoron sa:atuaan lausuu 

Ed. K a ll i o lk o s kr i : .Suuri valioilwnt•a 
kolkoontuu huomena kello 10. 

Puhemies: Eduskunnrun seuraava is
tunto on ensi torstaina lkello 12. 

Täysistunto :Lopetetaan ikello .23,20. 

Pöytäkirj·an vakuudeksi : 

Aku Kostia. 
V. t. 




